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Wanneer men bij de jaarswis

seling zijn blik laat gliJden 

over de wereldbol, beseft men, dat 
voor de miljoenen van het "Wes
ten", een leven in vrijheid voorwaar
de is voor een menswaardig bestaan. 
Tevens bedenkt men, dat van de drie 
miljard bewoners van deze aarde er 
voor honderdtallen miljoenen 
ruw;,veg van het IJzeren Gordijn tot 

aan de verre Oostkust van het Eur
azisch vasteland - van deze vrij
heid geen sprake is. Op zijn best vin
den zij, men denke aan de oorlog, in 
de vrijheid van het hart een meer 
dan schrale troost. 

* * * 

B ij het begin van het nieuwe 

jaar kan men vaststellen dat 
de controverse China-Sovjet Rus
land n i e t is opgelost. Het gaat hier 
om de hegemonie in de communis
tische wereld. Vooral ook om ideo
logische en tactische tegenstellingen. 
China verwijt Rusland met zijn stre
ven naar "vreedzame coëxistentie" 
verloochening der communistische 
heils-beginselen. Intussen heeft 
Tsjoe En-lai het voorbeeld van 

Chroesjtsjow en vele--andere staats
lieden gevolgd. Hij is op reis gegaan. 
En wel naar Afrika. Onder meer zal 
hij willen duidelijk maken, dat "ge
kleurde" rassen meer goeds (?) te 

verwachten hebben van China dan 
van het "blanke" Westen. En dit -
men lette wel - inclusief Rusland. 

* * * 
ondanks de verheugende kern-

stop staat men in het werke
lijke Westen nog ietwat sceptisch 
ten opzichte van de verbetering van 
het klimaat tussen de Atlantische 
Wereld en Rusland. De NATO-secre
taris-generaal mr. Stikker sprak 
onlangs te Parijs in de NATO-raad 
te Parijs over het onderscheid tus
sen "ontspanning, die er niet is, en 
een vermindering van spanning". 
Blijkbaar hield hij het op het laat
ste. De Britse Minister van Buiten-

landse Zaken Butler en vooral zijn 
Belgische ambtgenoot Spaak dron
gen aan op actieve voortgang bij het 
werken aan die ontspanning. Spaak 
verweet de Westelijke 1 diplomatie 
zelfs een gebrek aan bewegelijkheid 
en aan initiatief. De Amerikaanse 
Minister Rusk wenste bij diezelfde 
NÀTO-vergadering, dat het Westen 
Chroestjsjow zou steunen in zijn 
conflict met de militante Chinezen. 
Aan de andere kant - zo verklaar
de Rusk - moest men zich niet over

geven aan "illusies". 
Wij zouden hieraan willen toevoe

gen: zeker, Rusland heeft zijn le
gersterkte met een klein percentage 
verminderd. De behoefte aan kunst

mest voor de landbouw en aan che
mische producten is daaraan niet 
vreemd. Vooralsnog is en blijft ech
ter het IJzeren Gordijn een vast
staand feit. Een zeer bescheiden 
lichtpunt vormde de Kerstmis-bres 
in de Berlijnse muur. 

Overigens is het gelukkig, dat 

Lyndon B. J oh:nson, de opvolger van 
de zo laf vermoorde John F. Kenne
dy, in grote lijnen de politiek van 
zijn voorganger voortzet. Ook Johu
sou wil best met de Russen praten. 
Maar slechts dan, indien er resulta
ten te verwachten zijn. 

* * * 

I n Europa is het duidelijk, dat 

Bondskanselier Erhard - reeds 
door gemis aan gevoelsbindingen -
vrijer dan zijn voorganger staat te
genover President de Gaulle. Wij 
zullen de laatsten zijn om de bete
kenis van 't Franse staatshoofd voor 
zijn eigen land te onderschatten. 

ATTENTIE! 

Maar het is merkwaardig, dat Char
les de Grote in zijn hartewens naar 
een machtig en zo veel mogelijk on
afhankelijk Frankrijk, de positie van 
W.-Duitsland versterkt. Het laatste 
namelijk tegenover Amerika. Dit 

land moet wel tot de conclusie ko
men, dat .er, desgewenst, gemakke
lijkèr politieke zaken zijn te doen 
met de Bondsrepubliek, dan met de 
republiek aan deze zijde van de Rijn. 

Intussen heeft men gedurende de 
maand december zich in "Marathon" 
debatten kunnen verlustigen te 
Brussel. De Ministers van de Euro
pese Economische .Gemeenschap 
kwamen daar in afmattende zittin
gen bijeen. De besprekingen stonden 

onder druk van De Gaulle's "ultima

tum": "oplossing van het ,landbouw
probleem vóór eind 1963, àf Frank

rijk treedt uit de E.E.G.". Men was 

het er niet over eens, of De Gaulle 
dit ultimatum - zo nodig - in daden 

zou omzetten. In ieder geval heeft 

men het zekere voor het onzekere 
genomen. En op 't allerla~tste ogen

blik een door de E.E.G.-commissie 

haastig in elkaar getimmerde com
promis-oplossing aanvaard. 

Een vaag "Europees" mandaat 
voor de komende onderhandelingen 
over de Kennedy-ronde betreffende 

wederzijdse vermindering van dou

ane-rechten. Een latere vaststeling 
van de reglementen voor rijst, rund

vlees en zuivel. Een tijdelijke rege
ling van de margarine-kwestie, die 

de Nederlandse consument zijn 

goedkope margarine waarborgt. Zie

hier een aantal punten van het onder 
hoogspanning bereikte compromis. 

ATTENTIE! 

Luistert op WOENSDAG, 8 JANUARI a.s. over de zender Hilversum II 
(298 m), van 18.20-18.30 uu.r, naar 

,.DE STEM VAN DE V.V.D." 

(LET OP DE ZENDERWISSELING!) 

M en kan zeggen, dat Nederland 

het nieuwe jaar met een ver
heugend vooruitzicht begint. "Onze" 
Nederlandse oftewel Groningse bo
dem bleek een gasbel rijk te zijn 
van 1100 miljard kubieke meter. Op 

den duur zullen wij, al was het maar 
door goedkoper gasvoorziening, daar 
allen van profiteren. Wat dit laatste 
betreft, heeft - als men ons deze 
zoölogische vergelijking wil veroor~ 
loven - de Haagse ooievaar zich 
haantje de voorste getoond. 

In nijpende tegenstelling tot deze 
aardse gasvreugden staan de lucht
en grondzorgen der K.L.M. Hetgeen 

men "de stoelendans aan de top" 
heeft genoemd, vormde voor die 
maatschappij een weinig glorieuse 
afsluiting van 1~63. Voor ons gevoel 
heeft men bij alle zure of minder 
zure beoordelingen te veel één ding 
uit het oog verloren. Los van de lei
ding van directie of commissarissen 

zijn er zakelijk de internationale en 
technische omstandigheden, die een 
heroriëntering van de K.L.M. onaf
wendbaar maken. Laat ons hopen, 

dat dit jaar voor de K.L.M. op 
bescheiden. schaal - een oplossing 
zal brengen. 

Ten slotte de lonen en prijzen. 
Hier heeft de Regering de moeilijke 
taak de zaken, zo nodig door prijs
stoppen, in de hand te houden. Mede 
op het stuk van paraatheid tegen de 
geseJ der geldontwaarding hebben 
vdj vertrouwen in deze regering. Tot 
nog toe -'bleek dit bewind slagvaar

dig. En met een reserve aan onver
brujkte kracht. 

* * * 

Deze summier geschetste bui

tenlandse en binnenlandse 
ontwikkelingen zullen zich voortzet
ten in het juist begonnen 1964. Mo
ge het voor allen van de V.V.D., mo
ge het voor allen in Nederland, mo
ge het voor zovelen als mogelijk op 
deze goede aarde een leven in vrij
beid zijn. 

L.M. 
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A HET LOONCONFIJCT 
Laten wij in dit verband nog eens 

duidelijk onze politieke positie be
palen. Denken wij uitsluitend eco
misch of ook menselijk? 

Is het laatste primair dan zullen 
wij met klem die maatregelen moe
ten bepleiten, die een zelfstandig 
beroeps- en bedrijfsleven zullen be
vorderen. Dit houdt in, dat degene, 
die nu nog in loondienst is, doch 
zijn eigen kracht en veranhvoorde
li]kheid bewust is en zelfstandig wil 
worden, onze volle steun zal moeten 
hebben. Dat is namelijk ook het mo
ment, waarop deze staatsburger ge
voelig kan worden voor liberale 
ideeën. Hij heeft dan geheel zelf
standig daartoe de eerste stap gezet. 
Voor verdere en meerdere van onze 
ideeën zal hij, eerder dan een an
der, ook ontvankelijk blijken te zijn. 

(II en slot) 

door dr. RemJw de Maar 

Bij de laatste verkiezingen hebben ongetwijfeld weer zeer velen uit de 
t zelfstandige groeperingen hun stem uitgebracht op de V.V.D. 

Als wij de uitlatingen van onze politieke tegenstanders aanhoren en bij 
de laatste verkiezingen hun schone beloften herinneren, zomede de aanval 
van links op de kabinetsformatie, daarbij de wens der kieze1·s negerende, 
dan hebben wij wel het woord "belastingverlaging" vernomen. Maar het 
loonconflict doet degenen, die tot de door mij gesignaleerde drie groeperin
gen behoren*), de angst om 't hart slaan, want zij vrezen, dat een werkefijke 
belastingverlaging niet zal plaats vinden en dat het maximum, wat even
tueel bereikt wordt, is een wat afzwakken van de progressie, omdat door 
de gestegen lonen de belastingopbrengst daardoor alleen al stijgt. Een reële 
belastingverlaging betekent dat niet. 

Een groot deel van de "floating 
vote" stemt VVD, omdat zelfstan
digheid intuïtief als grondslag van 
het liberalisme door deze groep 
wordt onderschreven. In een sterk 
dirigistische maatschappij zal zij 
het zijn, die het gelag moet betalen. 

Nu mag men het begrip "vrij
heid" niet alleen identificeren met 
liberalisme, maar het zal elders, bij 
andere politieke partijen in Neder
land, toch moeilijker te vinden zijn. 

Is het daarom te verwonderen, 
dat er bij de laatste verkiezingen 
weer verschillende spiinterpartijen 
optraden? Het feit, dat zij de kies
deler lang niet alle haalden wil niet 
zeggen, dat hun principes niet zou
den kunnen worden onderschreven. 
Men realiseert zich terdege, dat be
lastingverlaging en -hervorming 
nooit kan komen uit een eenmans
partijtje. 

Tellen wij al deze stemmen, be
houdens die van de Boerenpartij, 
bij elkaar, dan heeft het ons twee 
zetels gekost, die wij haddeh kun
nen behouden als wij in ·het vorige 
kabinet in staat gesteld ·waren ge
weest ook op dit punt onze liberale 
wensen beter door te drukken. Wij 
hebben de nivelleringsgedachte ook 
bij prof. Zijlstra laten bestaan. 

vooraanstaande liberalen hebben 
voor deze verkiezingen meermalen 
betoogd, dat deze belastingverlaging 
er in zit. Het akkoord van W asse
naar heeft aan deze belastingverla
ging een zeer hoge prioriteit toege
kend. 

De door mij geschetste groepen 
kunnen maar op één wijze gecom
penseerd worden. Zij willen ook 
niets anders. Hun roep gaat werke-

INGEZONDEN 

lijk niet uit naar vergroting of ver
ruiming van de vele sociale zeker
heden, een vijfdaagse werkweek of 
b.v. naar van de belasting aftrekba
re vakanties. Dit laatste is namelijk 
in feite de logische consequentie van 
het extra belonen van de vakantie 
voor de loontrekkenden in het be
drijfsleven of in overheidsdienst. 

Wanneer men aan deze men
sen een toeslag geeft omdat ze op 
vakantie moeten gaan, dan is het lo
gisch, dat degene, die deze toeslag 
betaalt, voorzover dit in het be
drijfsleven plaats vindt, de gelden, 
die hij aan zijn vakantie besteedt zal 
mogen aftrekken. 

Dit is natuurlijk een absurde ver
onderstelling. Maar de zeer vele on
rechtvaardigheden in ons belasting
stelsel, die men om welke reden dan 
ook-niet met grote spoed wenst op 
te ruimen, zijn evenzo absurd. 

De compensatie van de hierboven 
genoemde groepen ligt geheel in de 
belastingsfeer en deze is drieërlei. 

Ten eerste, afzwakken van de pro-· 
gressie. 

Ten tweyde, onmiddellijk oprui
men van de fiscale onrechtvaardig
heden. 

Ten derde, instellen van een be
lastingvrije reserve aan de voet als 
compensatie voor de administratie
ve arbeid, die zij als onbezoldigd 
ambtenaar van de Staat der Neder
landen ten aanzien van de loonbe
lasting en de sociale verzekering 
verrichten. 

Aanval op het kabinet 
Nauwelijks is het nieuwe kabinet 

gevormd, of de vakbonden hebben 
met hun, looneisen een aanval op dit 
kabinet gedaan. De landbouw 
meent, dat hij een zeer hoge priori
teit heeft en dat hij met honderden 
miljoenen gesteund moet worden. 
Er zijn groeperingen in Nederlànd, 
die zelfs naar belastingverho
ging zouden streven, als daardoor 
aan alle eisen van de vakbonden 
zou kunnen worden voldaan. 

Gelukkig bereiken ons ook uit de 
krant berichten, dat de minister van 
Financiën nog eens duidelijk heeft 
gesteld, dat de prioriteit van de be
lastingverlaging volgens 't akkoord 
van Wassenaar rlirect kwam na de 
woningbouw. Onze liberale verte
genwoordigers in de Tweede Kamer 
hebben reeds met klem hierop ge
wezen. Het is echter toch misschien 
gned, dat een en ander nog eens 
zeer scherp wordt gesteld. Ook de 
tegenpartij stelde en stelt nog haar 
eisen scherp. 

Iedere maatregel, een structurele 
maatregel dus, die deze groep aan
tast, zal door ons met kracht moeten 
worden bestreden. 

Investeren 
Men kan heden ten dage geen 

l;rant opslaan of men heeft het over 
investeren. Een voorman uit mid
denstandskringen heeft onlangs, al
thans volgens 't krantenverslag, be
toogd, dat de middenstand zal moe
ten wennen aan de nieuwe idee, dat 
investeringen niet meer komen uit 
f~igen middelen, maar uit geleend 
kapitaal. Dit moge in zijn algemeen
heid juist zijn, maar het is m.i. pas 
de tweede fase van de investeringen. 

De eerste fase voor degenen, die de 
weg omhoog in dit vrije beroeps- en 
bedrijfsleven hebben ingeslagen, is 
afkomstig uit arbeid en winst uit 
bedrijf of beroep. De belastingpoli
tiek houdt tot op heden hiermede 
geen rekening. De structurele gevol
gen van het loonconflict maken het 
nog moeilijker. 

Wij hebben momenteel een voor
treffelijk team liberalen aan de top. 
Mogen degenen, die tot de door mij 
geschetste groeperingen behoren, 
door hen dit keer niet in de steek 
\':orden gelaten. 

*) Vrije beroeps-uitoefenaren, kleine zeU.. 
standigen, zij die van renten moeten leven.. 

Het naoorlogse Nederland stond 
en staat nog in het teken van 
de conjunctuurbeheersing. Hier
bij worden op schier ieder gebied 
de teugels strak aangehouden. Wat 
.m.en doet is dan weer de ene groep, 
dan weer de andere compenseren, 
als blijkt,· dat er in een groep ach
terstand ontstaat. Men kan haast 
wel zeggen, dat de compensatiege
dachte een logisch uitvloeisel is van 
de conjunctuurbeheersing. Echter 
n1et dien verstande, dat de pressu
regroep, die de meeste druk kan 
uitoefenen de meeste of het eerst 
compensatie krijgt. Geheel hierme
de in overeenstemming is de verlang
lijst van de vakbonden, die bij dit 
laatste loonconflict is ingediend en 
die zij, voorzover nog niet verwe
zenlijkt, als onbegraven strijdbijl in 
de arena hebben laten liggen. 

beeld 

De door mij aangehaalde groepe
ringen zijn geen pressure-groepen en 
hun stem wordt niet of nauwelijks 
gehoord. De middenstandsbon
den, die bij dit laatste loonconflict 
op enigerlei wijze partij zijn ge
weest, kregen in de krant nauwe
lijks een halve kolom verslag van 
hun visie, terwijl de mededelingen 
van de vakbonden breeduit met 
headlines op de voorpagina's ston
den. 

Harde klappen 
Toch zullen juist onder de bij de

ze middenstandsbonden aangesloten 
leden wel eens harde klappen kun
nen vallen. Het zijn allemaal poten
tiële kiezers van de VVD. 

De VVD heeft wederom, voor de 
tweede maal vóór de verkiezingen 
voor de Tweede Kamer gewezen op 
de absolute noodzakelijkheid om tot 
belastingverlaging te komen. Zeer 

van 
de boer Dit perspectief van Drukkerij de Boer is de luchtreiziger voorbehouden. 

Hij krijgt van de uiterlijke omvang van dit grootbedrijf een imposante 
indruk. Maar de meer aardse perspectieven van de Boer kan ieder 
gewaar worden die in contact treedt met deze Hilversumse drukkers 
(die zeker niet leven bij de gratie van mammoet-opdrachten alleen). 
Achter al uw additionele verkoopmiddelen zet de Boer haar volle kracht. 
Zij plóégt voor u. 

DRUKKERIJ EN UITGEVERIJ V/H C. DE BOER JR. N.V. 
ZEVERIJNSTRAAT 4 • HILVERSUM • TELEFOON 02950·13051 
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Vrije Omroepen basis voor de 
CoiTIITiissie Scholten 

door 

Dr. P. Gros 

Bij de algemene beschouwing over de rijksbegroting voor 0., K. en W. in januari 1961 zorgde de toenmalige 
staatssecretaris van 0., K. en W. mr. Y. Scholten voor een sensatie door aan te kondigen, dat een speciale com~ 
missie onder voorzitte1·schap van prof. Scholten, hoogleraar aan de Amsterdamse Vrije Universiteit, ten aanzien 
van een reeks van vragen zou gaan adviseren over de toekomstige omroepwetgeving. 

Mr. Scholten ging er terecht van uit, dat het oorspronkelijke ontwerp van wet, d'lt van 1953 stamde en door 
mr. Höppener opnieuw was herzien, voorstellen bevatte, die eigenlijk niet meer van deze tijd zijn en het daarom 
hoogst onverstandig zou zijn op die verkeerde weg ver der te gaan. 

O.a. bevatte het ontwerp het voorstel om de zendtijd toewijzing aan nieuwe organisaties afhankelijk te stellen 
van het aantal georganiseerde leden c.q. contribuanten. Het kwantiteitsbegrip was er dus tot principe verheven. 

Nu is het zo, dat ieder weldenkend mens er wel van overtuigd is, dat de 
kwantiteit niet uitsluitend het doorslaggevend criterium moet zijn, alhoe
wel men ook weer niet moet zeggen, dat men het ledental zonder meer ter
zijde moet schuiven. Tegen het kwantiteitsbegrip is reeds jarenlang, vooral 
na de oorlog, sterk geageerd en het merkwaardige is, dat het bezwaar niet 
alleen komt uit kringen, die als tegenstanders van de bestaande omroepen 
worden gezien, maar ook van hen, die een handhaving van de omroepen be-
pleiten, maar die niet blind zijn voor de onvolkomenheden van het stelsel. 

Beloofd was door mr. Scholten, 
dat de commissie een jaar werk zou 
hebben voor het uitbrengen van een 
eindrapport over de vijftien gestel
de vragen. De staatssecretaris heeft 
zich op dit punt Ielijk verkeken, 
want het heeft twee jaar geduurd, 
tot zomer 1963, eer de commissie 
met haar rapport klaar kon komen, 
een- rapport, dat zeer onlangs is vrij 
gegeven. 

De grootste verdienste van de 
commissie is, dat zij, zich baserend 
op gelijkgerechtigdheid en vrijheid 
van meningsuiting, vier gronden 
noemt voor het recht om erkenning 
als zendorganisatie, waarbij de ge
gadigden moeten aantonen, dat hun 
uitzendingen kunnen voorzien in de 
bevrediging van godsdienstige, cul
turele of maatschappelijke behoef
ten, dat zij uit dien hoofde geacht 
kunnen worden van )ilgemeen nut 
te zijn. · 

Om daarover een oordeel te vellen 
worden de volgende maatstaven 
aanbevolen: 
1. het aanwijsbare getal aanhangers, 
2. de betrekking tot andere op cul

tur·eel, sociaal en staatkundig ge
bied, 

3. de betekenis van de personen, die 
in de aanvragende organisatie op
treden, 

4. de betekenis van de instelling 
zelf, waarbij vooral aan de doel
stelling waarde kan worden ge
hecht. 

De commissie gaat nog een stap 
verder door de zendtijd niet uitslui
tend ter beschikking te .stellen van 
organisaties, die het bedrijven van 
omroep uitsluitend ten doel stellen. 
Maar ook andere instellingen, die 
een ander doel nastreven, moeten 
niet à priori worden uitgeschakeld. 

Het is aan de minister, na advies 
van de Radioraad om zendtijd toe 
te wijzen, maar de commissie heeft 
verzuimd een uitzonderingsbepaling 
te maken voor al die organisaties, 
die reeds door hun geestelijke of po
litieke gelijkgerichtheid een onder
dak vinden bij een der omroeporga
nisaties. Zo zou het dus mogelijk 
kunnen zijn, dat het NVV, dat via de 
V ARA al de nodige zendtijd ter be
schikking krijgt, nogmaals aan
spraak zou mogen makén op zend
tijd, waardoor dus een bevoorrech
ting t.o.v. andere maatschappelijke 
en geestelijke organisaties, die nog 
bestaat, wordt bestendigd. Hetzelfde 
geldt uiteraard voor organisaties, die 
bij de andere verwante omroepen 
terecht kunnen. 

Reclame 

Alhoewel de commissie niet be
voegd is - het is haar nl. door de 
staatssecrearis niet gevraagd - om 
een oordeel uit te spreken over de 
reclame in de ether, is het toch wel 
duidelijk, dat ze de mogelijkheid niet 
zonder meer verwerpt en ook de 
kans_ wil geven tot commerciële pu-

De Noord-Hollandse Kamercentrales organiseren op zaterdag 8 fe
bruari 1964 een congres over de Publiekrechtelijke Bedrijfs Organi
satie in het Minerva-paviljoen te Amsterdam aanvang 11 uur slui
ting 17.30 uur. Deelnemers die zich vóór 15 j~nuari opgeven k~ijgen 
de samenvattingen van de betogen van de inleiders van tevoren 
toegezonden en kunnen daarop schriftelijk reageren. 
De kosten van het congres bedràgen f 8.50 per persoon de lunch 
is hierbij inbegrepen. ' 

Vóór 15 januari 1964 op te zenden naar het bureau V.V.D., Heren
gracht 36, Amsterdam. 

Ondergetekende 

Adres 

Lid van de V. V.D.-afdeling· ......................... . 

bliciteit. In de toelichting wordt het 
volgende opgemerkt: 

"De instellingen voor welke de 
omroep slechts een neventaak is, 
kunnen niet zonder meer aan
spraak maken op vergoeding van 
uitgaven, 'die rechtstreeks met de 
uitzendingen verband houden. Dit 
is reeds duidelijk, als men denkt 
aan de mogelijkheid van reclame
uitzendingen, maar er zullen ook 
andere gevallen denkbaar zijn, 
waarin het redelijk is, dat deze in
stellingen opkomen voor een deel 

. of voor het geheel der uitgaven, 
waarvoor zij zich in het verband 
met hun uitzendingen gesteld zien. 
De commissie is op dit punt der
halve geporteerd voor een flexi
bele regeling, die de minister de 
bevoegdheid geeft in ieder geval 
naar bevind van zaken te hande
len". 

Een toch wel positieve houding 
van de commissie tegenover de re
clame in de ether zou kunnen wor
den ontleend aan het antwoord op 
vraag 15, waarin de vraag wordt 
gesteld welke bepàlingen moeten 
worden opgenomen, indien de· tele
visie bij dezelfde wet als de radio 
wordt geregeld. En dat antwoord 
luidt, dat de wet een artikel behoort 
te bevatten, dat bij algemene maat
regel van bestuur bepalingen kun
nen worden vastgesteld met betrek
king tot de toelating van reclame in 
de omroep. 

Omroepbladen 
Een punt, dat velen een doorn in 

het oog is, is de gebondenheid van 
abonnementsschap op een program
mablad en het lidmaatschap van de 
vereniging. Ook op dit punt stelt de 
commissie een andere regeling voor. 
Voor hen, die een eenvoudige pro
gramma-informatie willen, zal er 
een gids moeten verschijnen, uit te 
geven door een samenwerkingsor
gaan, dat als een overkoepeling zal 
optreden over de programmaverzor
gers. Voor de financiering wil men 
een beroep doen op verhoogde kijk
gelden. 

Alle retributiebetalers geven op, 
welke gids ze willen ontvangen: een 
omroepgids of een neutrale gids. 
Daarenboven dienen 'de program
ma's tegen betaling ter beschikking 
te worden gesteld van de overige 
persorganen, opdat het publiek een 
zo volledig mogelijke informatie kan 
krijgen. De commissie wil, dat het 
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samenwerkingsorgaan een zo een
voudig mogelijke gids uitgeeft, zon
der toelichting en redactionele com
mentaren om op die manier de om
roepen geen concurrentie aan te 
doen. 

Vraag: is er niet een veel gemak~ 
keiijker oplossing, namelijk om een 
volledig programmablad uit te ge
ven met een aantal wisselpagina's, 
waarin de verenigingen zelf hun 
clubnieuws geven? Een simpele op
lossing, zou men zeggen, maar een 
oplossing waartegen niet alleen de 
omroepen verzet zullen aantekenen, 
doch niet minder de drukkers van 
de bladen zelf. Een drukopdracht 
van meer dan een half miljoen exem
plaren, al of niet in kleurendruk, zal 
geen drukker willen laten schieten. 
Verzet ook van de omroepvereni
gingen, die hun abonnementen wel 
eens hard achteruit zullen zien gaan, 
omdat het aantal mensen, dat voor 
een eenvoudige programma-infor
matie geporteerd is wel eens bijzon
der groot zou kunnen blijken te zijn~ 

Wat de commissie wil_:- hierbo" 
ven in een paar hoofdpunten weer
gegeven - vindt niet Óp alle punten 
ondersteuning van alle commissiele
den: dr. Patijn ziet liever de omroe
pen geheel verdwijnen, de heer De 
Vries vindt, dat de omroepen tekort 
wordt gedaan, prof. Diepenhorst 
wenst het systeem van de kwantita
tieve aanhang als maatstaf, mr. Vro
lijk heeft bezwaar tegen zendtijdtoe
wijzing door de minister, mr. Witte
man ziet de omroepbladen teveel 
bedreigd. 

De omroepen zelf hebben bittere 
kritiek, die voor een deel terug te 
vinden is in de minderheidsnota's 
van een aantalleden van de commis
sie. Voor een open bestel zijn de om
roepen ook, maar dan zo, dat ande
ren nauwelijks of niet aan bod 
komen. 

De 'objectiviteit van de commissie 
wordt zelfs in twijfel getrokken, 
.omdat er geen omroepmensen in 
gezeten hebben, maar dat bezwaar 
is al te zot, omdat de vijf indieners 
van minderheidsnota's duidelijk om
roepstandpunten weergeven. Zelfs 
het feit, dat de commissie een artikel 
wenst over de mogelijke toelating 
van reclame in radio en televisie, 
doet de omroepen twijfelen aan de 
de neutraliteit van de opvattingen 
van de commissie terzake van com
merciële televisie. 

Laat de buitenstaander de twij
fel aan de oprechtheid van de om
roepen terzake van het open bestel! 

De commissie-Scholten was sa
mengesteld uit: 
Prof. Mr. L. W. G. Scholten, 
mr. dr. C. Berkhouwer, prof. 

_mr. I. A. Diepenhorst, mevr. A. 
Fortanier-de Wit, prof. dr. L,; 
C. Patijn, mr. J: M. Ravesloot, 
mr. K. T. M. van Rijckevorsel, 
prof. mr. L. G. A. Schlichting. 
J. W. de Vries, mr. M. Vrolijk, 
mr. dr. P. J. Witteman, jnkvr. 
mr. C .. W. I. Wttewaal van 
Stoetwegen. (Adv. leden): Dr. 
C. C. Grutzner, dr. G. J. Lam
mers, mr. A. W. Schade van 
Westrum, mr. H. J. Schölvinck. 
(Secr.) mr. M. P. Bajetto (adj. 
secr.) mej. C. G. H. Verschoor. 
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Onze beleidslijn uitgestippeld 
Wij, V.V.D.'ers houden niet van uitvoerige rapporten en nota's, waarin de 

politiek voor de toekomst nauwkeurig wordt vastgelegd. Wij weten maar 
al te goed dat, de omstandigheden veel invloed hebben op de maatregelen 

•van het ogenblik. 
Daarom voelen wij meer voor het uitstippelen van beleidslijnen. Dit nu 

hebben wij getracht bij de behandeling van de landbouwbegroting te doen. 
Wij willen daarop in een aantal artikelen nader ingaan. 

Naar het bleek, kan de nieuwe minister van Landbouw, voorzover het 
het economisch deel betreft, wel met onz.e richting instemmen. Zodra het 
inter-menselijk contact, of in dit geval, onderwijs en voorlichting naar voren 
komen, kruipt de ministf!r terug in zijn levensbeschouwelijke toren. 

Dit moet gedaan worden door de 
op levensbeschouwing berusten
de organisaties. Op dit punt zullen 
wij dus blijven botsen. Maar over 
economische vraagstukken is met de 
minister wel te praten. 

Zo bleek bij de behandeling van 
de begroting van Landbouw. 

Natuurlijk kwam het prijsbeleid 
eerst aan de orde, gezien de situatie 
in de landbouw. 

Ontevredenheid met het lót 

Er heerst grote ontevredenheid in 
de landbouw. Niet alleen in Neder
land, maar ook elders, waar vaak 
op nog fellere wijze wordt gerea
geerd. Deze ontevredenheid is het 
gevolg van grote financiële moei
lijkheden, waarin tal van bedrijven 
verkeren, maar ook van de maat
schappelijke positie van het boeren
gezin. 

Lang en onregelmatig werken on-

der veelal moeilijke omstandigheden. 
Spanningen in gezin en bedrijf. Ver
schil van inzichten tussen jong en 
oud. Grote veranderingen in bedrijf 
en dorp. Vertrek van vele zoons en 
dochters. Gebrek aan· vertrouwen 
in de toekomst. Dit zijn de zorgen 
van de boer. 

ment - ongegrond. Alleen een ver
storing van de afvloeiïngsmogelijk
heid zou de uittocht kunnen belem
meren. 

Naar een betere markt 

Zoals gezegd speelt het inkomen 
van de boer een grote rol. Is dit te 
gering, dan kan hij niet leven, maar 
ook zijn bedrijf niet op peil houden. 
Zolang en voorzover geen voldoende 
inkomen uit de vrije verkoop van 
landbouwprodukten kan worden 
verkregen, zal de overheid moeten 
bijspringen en wel zodanig, dat het 
leven en werken op en in de boer
derij niet wordt stopgezet. Zo heeft 
het schriele prijsbeleid van de laat:.. 
ste jaren de ontwikkeling reeds ver
traagd. 

Natuurlijk moet in de eerste 

Minister BIESHEUVEL 
,~. levensbeschouwelijke toren 

plaats worden gestreefd naar een 
goede marktopbrengst. Dit kan de 
boer helaas niet zelf doen. De over
heid kan echter medewerken door 
de binnenlandse prijs op een goed 
peil te brengen, afzetbelemmerin
gen naar het buitenland af te bre
ken en de handel te steunen bij het 
zoeken van nieuwe markten. 

Ook kan zij bijdragen aan de. ver
betering van de kwaliteit der pro
dukten. Vele boeren zullen daaraan 
gaarne medewerken, maar de en
kelingen, die dit niet doen, kunnen 
het hele resultaat bederven. 

Is het eén wonder, dat de lust 
om boer te zijn en te worden gaat 
ontbreken? Hierin zal verandering 
moeten komen .. Veranderingen ten 
goede voltrekken zich het best in 
een rustig milieu. 

Men zal de problemen van een 
andere zijde moeten benaderen. De 
overtuiging, dat er voor een goede 
boer op een goed bedrijf een goede 
toekomst moet zijn weggelegd zal 
yeld moeten winnen. De angst van 
vele economen, dat er te veel men
sen in de landbouw zullen blijven 
is - gezien het vertrek op dit mo-

Spinners en Twijners 
van 

Weef- en Tricotgarens 
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Zo zal getracht moeten wor
den een goede marktpositie op 
te bouwen, o'pdat de landbouw
produkten via vrije verkoop de 
boer een voldoende inkomen 
bieden. Elke boer verlangt naar 
de dag, dat dit mogelijk zal 
zijn. 

Is dat een illusie? In elk ge
val zal ernaar moeten worden 
gesh·eefd. Ondertussen kan de 
boer de kwaliteit van zijn pro
dukt en de inrichting van zijn 
bedrijf - waar hij dit alleen 
kan - verbeteren. 

Zou de vrije prijsvorming in bin
nen en buitenland tot gevolg heb
ben, dat er minder geld uit het 
Landbouw Egalisatie Fonds voor de 
ondersteuning van markt- en garan
tieprijzen nodig zou zijn, dan zou dit 
kunnen worden overgeheveld naar 
de structuurverbetering via ruilver
kavelingen en het Ontwikkelings- en 
Saneringsfonds. 

Het verbeteren van de bedrijis
structuur is namelijk geen zaak van 
de ondernemer alleen. De bedrijfsin
delingen, de wegen, de waterlopen, 
e.d. zijn alleen door algemene maat
regelen te veranderen. De individu
ele boer kan er op zijn eigen hout
je weinig aan doen. Daarom moet 
de overheid hier, vooral in een tijd 
van grote veranderingen, bijsprin
gen. 

Onze liin 
Onze lijn moet dus gericht zijn op 

het vrijmaken van de markt van 
landbouwprodukten, in de eerste 
plaats in EEG-verband, maar ook 
daarbuiten. 

Dit zal veelal leiden tot verho
ging van de marktprijs voor de 
boer, evenals tot verhoging van de 
consumentenprijs. Verhoging vàn 
marktprijs kan leiden tot vermin.;. 
dering of -zodra mogelijk--,-- tot af
schaffing van de prijzensubsidies. Dit 
moet dan zowel voor consument als 
voor producent het gevolg zijn. Het 
bedrijfsleven zelf zal de prijzen zo
veel mogelijk moeten stabiliseren. 
De vrijkomende gelden zullen moe
ten worden besteed aan de verbete
ring van de plattelandsstructuur. 

Grote verschuivingen in de agra
rische sector en het achterblijven 
van de inrichting van de bedrijven 
maken dit noodzakelijk. Dit alleS 
zal zich zoveel mogelijk in de vrije 
sfeer moeten voltrekken. De over
heid is niet in staat de juiste be
drijfsstructuur voor de toekomst van 
ieder bedrijf te bepalen. Dit zal de 
ondernemer zelf moeten doen. 

Doe het dan zoveel mogelijk langs 
individuele wegen en laat in de 
ruilverkavelingen slechts die dingen 
gebeuren, waartoe de ondernemer 
zelf niet in staat is. 

Ir. L. G. OLDENBANNING. 

ALLES NIEUW . WONDERI)IER MET TWEE KOPPEN 

:Altijd kunnen wij een nieuw begin 
. mak~ . maar er zijn twee tijd
~tippe:n. in het jaar, waarop dat ons in 
het bijzonder aahspreekt: dat is in de na
zomer na afloop van ·het vakantieseizoen 
en met 1 jaituarL 
. Nu is dat laatste dan· we.er zover. 

Wij beginnen weer een nieuw jaar, 
met een nieuwe agenda, met nieuwe 
moed, met nieuwe voornemens (laten 
wij dat tenminste hopen!) en wat de 
VVD betreft, met een nieuw hoofdbe
stuur. dat immers nog maar pas begon
nen is. Wij wensen dat vecl kracht en 
wijsheid toe om zijn ongetwijfeld nieu
we voornemens in daden om te zetten 
bij nieuw praktisch detailwerk, maar 
ook een geheel nieuwe visie op de partij 
en haar beginsel als geheel voor de le
den en bij de presentatie naar buiten. 

Een nieuwe visie, die inspireert en 
aantrekt 

Wat onze eigen organisatie betreft, de 
vernieuwing, die ook daarin gewenst is 
:is door verschillende omstandighed~ 

nog niet tot stand kunnen komen; wij 
hopen nu maax op het nieuwe jaar. 

Onze nieuwe agenda voor dat jaar is 
al lang niet meer blank en ledig, Er 
staat al op vrijdag 24 april: landdag in 
Gieten en op zaterdag 10 en zondag 11 
oktober de jaarlijkse conferentie op de 
Pietersberg. En ook: vrijdag 17 en zater
dag 18 april de jaarvergadering van de 
VVD in Eindhoven. 

Maar er is nog meer en dat betreft niet 
alleen de VVD of de vrouwen daarin. 
Het betreft alle vrouwen van Nederland 
en wel haar heden, verleden en 
toekomst 

Eind oktober hebben wij op deze 
:.1 plaats reeds geschreven, dat het 

Nederlands Vrouwen Comité een pro
gramma heeft ontworpen voor een bij
drage, dat de Nederlandse Vl'OIIWenwe
reld moet geven vóor de herdenking van 
150 jaar Koninkrijk. 

Er is daarvoor ook al een datum in 
onze nieuwe agenda ingevuld: zaterdag 
14 maart: grote bijeenkomst in de Stads
sch(Jllwburg in Utrecht. 

Mejuffrouw <h'. M. A. M. Klompé, 
oud-minister van Maatschappelijk Werk. 
zal in een inleiding een antwoord zoe
ken op enkele vragen, die aan alle vrou
wenorganisaties zijn toegestuurd en die 
onder oos verspreid zijn als: vragenlijst 
x. 

Op het verdere programma van die 
dag komen wij later terug. 

Er is nu nog iets anders mede te de
len. 

Het NVC heeft aan de vrouwenorga-

nisaties verzocht in de maand januari in 
haar eigen maandblad haar geschiede
nis te vertellen van 1945 tot heden en 
daarvan overdrukken te sturen naar het 
NVC, dat alles zal bundelen in een ge. 
zellige map. 

Wij hebben geen ~ maandblad, wij 
hebben alleen maar een klein rubriekje 
in dit weekblad. Gelukkig was de redac
tie zo vriendelijk ons voor deze speciale 
gelegenheid de benodigde ruimte toe te 
zeggen. Dit zal zijn in het nummer van 
9 of van 16 januari a.s. 

U zult daarin dan niet onze gewone 
rubriek vinden, maar een artikel, dat 
een terugblik zal geven van 1945 tot 
1963. 

En omdat dit artikel afzonderlijk 
overgedrukt en verspreid moet worden, 
zal het ook een kop moeten hebben. 

Vandaar dat dat nummer van ons 
weekblad zal verschijnen als een won
derdier met twee koppen. J. H. S, 
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NIEUWEPARLEMENTAIRE WERKWIJZE 

EN EEN HISTORISCHE HERDENKING 

ER bestaat een principieel onderscheid tus-
sen de beginselen, waarop een politieke 

partij steunt en haar algemeen program of 
werkprogram. 
Haar beginselen zijn in wezen onveranderlijk, al 
is het natuurlijk verstandig, de formulering 
daarvan nu en dan eens aan te passen aan de 
eigentijdse uitdrukkingswijzen. · 
De uitwerking van deze beginselen, de wijze 
waarop aan deze beginselen pmktische toepas
sing kan en moet worden gegeven, wisselt ech
ter naar gelang van de omstandigheden en van 
de ontwikkeling der verhoudingen in staat en 
maatschappij. 
Hetzelfde onderscheid moet worden gemaakt 
tussen de doeleinden, de taak der Staten-Gene
raal en hun werkmethoden. 
In onze parlementaire democratie is en blijft de 
taak der Staten-Generaal: qua volksvertegen
woordiging te fungeren als medewetgever è n 
als controleur der regering. 
De werkmethode, welke de volkst,ertegenwoor
diging daarbij toepast om op de beste wijze die 
taak te vervullen, behoeft echtér zeker niet al
tijd geheel dezelfde te blijven. 
De arbeid, waar de Kamers - en dan in het 
bijzonder de Tweede Kamer- zich voor gesteld 
zien, is veel méér-omvattend geworden. 
De economische, de sociale en de financiële poli
tiek omvatten een veel breder terrein dan bij
voorbeeld een halve eeuw geleden. De proble
men van de buitenlandse politiek zijn in hun 
veelomvatendheid niet vergelijkbaar meer met 
die van voor de tweede en vooral voor de eer
ste wereldoo1·log. De ontzaglijke ontwikkeling 
van de techniek heeft geheel nieuwe terreinen 
van overheidszorg en wetgeving geschapen. Men 
denke aan de verkeers- en vervoersproblemen, 
aan de regeling van radio en televisie, aan de 
verontreiniging van lucht en water. 
Ook de zorgen voor het onderwijs, de cultuur, 
de volksgezondheid en het maatschappelijk 
werk, voor de volkshuisvesting .. de recreatie en 
de ruimtelijke ordening zijn sterk toegenomen 
en ten dele zelfs geheel nieuw. 

* * * 
DAT alles heeft zijn invloed gehad op de 

organisatie en de werkwijze van het 
staatsapparaat è n van de ~olksvertegenwoor
diging. 

Het aantal Departementen en ministers heeft 
een gestadige uitbreiding ondergaan. de Kamers 
zijn in ledental uitgebreid en vooral de Tweede 
Kamer is tot de instelling van steeds meer vaste 
Kamercommissies overgegaan. 
Reorganisatie van de parlementaire werkmetho
de was een dringende noodzakelijkheid gewor
den, wilde men niet tot in het voorjaar nog met 
de begrotingsa1·beid bezig zijn. 
Nog onde1· dr. Kortenhorsts leiding heeft de 
Tweede Kamer het besluit genomen tot een be
perkte proef met een gewijzigde begrotingsbe-

handeling, waarbij met de voorlopige verslagen 
en de daarop volgende memories van antwoord 
geheel wordt gebroken en de vóórbehandeling 
in openbare commissievergaderingen wordt in
gevoerd. 
Wij hebben aan dit o.a. volkomen geslaagde 
initiatief te dezer plaatse al meermalen aandacht 
besteed en daarbij de hartgrondige hoop uitge
sproken, dat volgend jaar (dat is dus nu: in 
het najaar van 1964) de nieuwe methode vol
ledig zou kunnen worden doorgevoerd of anders 
het aantal begrotingen, dat volgens de nieuwe 
methode zou worden afgehandeld, tenminste zou 
worden verdubbeld. 
Het is dan ook met grote voldoening, dat wij uit 
de rede, waarmee de Kamervoo1·zitter mr. Van 
Thiel het kerst- en nieuwjaanreces inluidde, 
hebben mogen vernemen dat het in zijn steLlige 
voornemen ligt daar inderdaad toe te leiden. 

* * * 
DAT voor de eerste maaL sedert tien jaar 

de Tweede Kamer alle begrotingen (op 
één uitzondering om . bepaalde redenen na: de 
begroting van de vice-minister-president) vóór 
Kerstmis heeft kunnen afdoen, is al te danken 

NOTITIES VAN EEN INSIDER 

aan de toch nog slechts zeer beperkte p1·oef, 
waarbij vier begrotingen volgens de nieuwe 
procedure reeds in oktober in openbare com
missievergaderingen aan een vooronderzoek 
werden onderwo1·pen. 
En terecht stelde mr. Van Thiel vast, dat hier 
niet aLleen tijdwinst was behaald, maar ook 
winst in andere zin. 
Om hier de Kamervoorzitter zelf aan het woord 
te laten: "Dit jaar hebben vier begratingshoofd
stukken een voorbehandeling in openbare com
missievergaderingen ondergaan. De daarmee op
gedane ervaringen waren, over het geheel ge
nomen, uitstekend." 
"De besprekingen waren zakelijk en veelal diep
gaand. Tal van problemen kwamen beter uit de 
verf dan vroeger het geval was. Door de snelle 
gedachtenwisseling worden de standpunten vaak 
in korte tijd duidelijker en scherpe1· bepaald dan 
anders in lange memories en in lange redevoe
ringen soms mogelijk was." 
En: "het grote belang van deze wijze van be
handeling blijft namelijk, dat op die manier eeu 
echte discussie, zonder gelezen redevoeringen 
ontstaat tussen Kamer en Regering en ook tus
sen leden onderling, waardoor het gemeen over
leg veel beter gestalte krijgt". 

* * * 
BOVENDIEN: bracht het samenstellen van 

de Handelingen van de openbare com
missievergaderingen verleden jaar nog enige 

moeilijkheden mede, dit jaar bleek dat, dank zij 
de inspanning van vaste en tijdelijke helpers en 
helpsters, nagenoeg geruisloos te verlopen. 
En zo kondigde de heer Van Tlfiel dan nu aan, 
dat het, op vrijwel algemee'n verlangen, in zijn 
voornemen ligt om in overleg met zijn mede
leden van het Kamerpresidium en de Centrale 
Afdeling, de middelen en wegen te vinden om 
de volgende begrotingsbehandeling zo uitgebreid 
mogelijk in openbare commissievergaderingen te 
doen voorbereiden. 
Zou het mogelijk blijken, het nieuwe systeem 
volgend maal reeds volledig doo1· te voeren, 
dan treedt tevens de geheel nieuwe figuur van 
de -Algemene Begratingscommissie (reeds nu 
spreekt men in Karnerkringen populair van de 
"ABC") in werking. 
Op het onderzoek in openbare commissieverga
deringen zal, zo heeft de destijds ingestelde 
"Commissie voor de Werkwijze" voorgesteld, 
namelijk nog een coördinerend onderzoek·door , 
een Algemene Begratingscommissie moeten vol
gen. 
Deze "ABC" zal voorstellen, gedaan in elk der 
afzonderlijke commissies en strekkende tot ver
hoging (of verlaging) van uitgaven voor bepaal
de doeleinden, in onderling verband moeten be
zien en daaromtrent advies aan de Kamer (de 
plenaire Kamervergàdering) moeten uitbrengen. 
Pas daarna zullen de algemene financiële be
schouwingen over de begroting kunnen begin
nen en daarna volgt dan de (zeer bekorte), be
handeling in plenaire vergade1·ing van de afzon
derl~jke begrotingshoofdstukken. 

* * * 
DE Tweede Kamer is dus met kerst- en 

nieuwjaarsreces gegaan. Maar dat reces 
zal voor een zeer bijzondere plechtigheid wor
den onderbroken. 
De historici- hebben kunnen vaststellen, dat op 
9 januari 1464 voor de eerste maal een "Alge
mene Staten" vergadering, een "Staten-Gene
raal" zoals men later zei, der Bourgondische ge
westen en steden in Brugge bijeenkwam. 
Voor de herdenking van dit historische feit zul
len de leden van beide Kamers op donderdag 9 
januari a.s. bijeenkomen, te zamen met vele 
gasten uit het eigen land, uit de Koninkrijks
delen overzee, uit het verwante Belgische buur
land dat hierbij zo nauw betrokken is geweest 
en uit Luxemburg. 
De grootste luister aan deze herdenking -in _de 
historische Ridderzaal op het Binnenhof - zal 
echter worden bijgedragen door de aanwezigheid 
van koningin Juliana en kroonprinses Beatrix 
en door het bezoek, dat de koningin die dag àan 
beide Kamergebouwen zal brengen. 
Een herdenking van een belangrijk historisch 
feit, maar tevens, door haar opzet, een symbool 
van de gelukkige verbinding tussen de heden
daagse parlementaire democratie en een modern 
koningschap. 
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VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

Research en economie 
\ 

in onze moderne maatschappij 

Tegenover de indrukwekkende stijging van de research-inspanningen per hoofd van de bevolking in de V.S. 
is de jaarproduktie aan Amerikaanse octrooien in de laatste veertig jaar niet toegenomen, maar zelfs gedaald. 

Deze interessante mededeling doet drs. J. C. Gerritsen verbonden aan de Economisch-Technische Afdeling van 
de Nijverheidsorganisatie T.N.O. (toegepast natuurwetenschappelijk onderzoek) in het tijdschrift T.N.O.-nieuws. 

De heer Gerritsen voegt eraan toe, dat ofschoon octrooiëring niet per se een afspiegeling behoeft te zijn van het 
welslagen van research, de cijfers in de richting wijzen,dat men in de V.S. een verzadigingspunt heeft bereikt. 

In het artikel van drs. Gerritsen staan meer belangwekkende conclusies. 
Zo zegt hij, dat aangezien de technologische ontwikkeling vooral gericht 
is op het overheidsbelang, de nieuwe kennis, die er uit voortvloeit, niet sa
menvalt met de behoeften in de burger-sector. 

Een treffend voorbeeld hiervan is de ontwikkeling van de straalvliegtui
gen. Alsof de financiële verliezen in de burgerluchtvaart nog niet groot ge
noeg zijn, wordt de kloof tussen vraag en aanbod van vervoersdiensten nog 
wijder gemaakt door de subsidiëring van de ontwikkeling van een super
sonisch passagierstoestel, waardoor gesubsidieerde luchtvaartmaatschap
pijen weer bestellingen plaatsen. 

De heer Gerritsen merkt op, dat 
bij al dit speurwerk het prestige
motief overheerst. De V.S. hebben 
het gevoel, dat zij bij de Sovjet-Unie 
niet mogen achterrakerÎ. De Ameri
kaanse regering moet haar kiezers 
aantonen tot eclatante prestaties in 
staat te zijn. Het ruimtevaart-pro
ject, waarbij de kosten van een 
maanreis worden geschat op twin
tig miljard dollar, heeft voor de ci
viele economie niet veel meer bete
kenis dan werkloosheidsbestrijding. 
Ook de economische waarde van de 
projekten voor de kernenergie is 
twijfelachtig. Aldus de medewerker 
van TNO. 

Niet alleen 
militaire doeleinden 

Interessante c:iifers 

Men moet zich in de cijfers niet 
vergissen. Voor 1960-1961 werden 
de regeringsuitgaven voor research 
(dat is wetenschappelijk speurwerk 
en -technische - ontwikkeling) ge
schat op veertien miljard dollar, of
wel 65 procent van de Amerikaanse 
totale uitgaven aan research. Dat is 
meer dan de totale waarde van de 
Amerikaanse automobiel-produktie, 
die in 1960/61 12 miljard dollar be
liep. 

In 1950 betaalde de regering de 
helft vàn de totale research-kosten. 
In de jaren 1950-1960 verdubbelde 
de mankracht maar het research
budget vervijfvoudigde, waarbij 
echter dadelijk moet worden ge
zeg_d, dat de geldontwaarding hier 
een rol speelt. 

Volgens de gangbare opvatting, 
zo merkt drs. Gerritsen op, heeft de 
research een belangrijke invloed op 
de vergroting van de welvaart. Er is 
geen land, dat zó snel en zó inten
sief gebruik maakt van recente na
tuurwetenschappelijke kennis als 
de V.S. De V.S. zouden dus de groot
ste economische groei moeten heb
ben. De cijfers leren anders. 

In de E.E.G., met een aanzienlijk 
kleinere research, groeide het na
tionaal inkomen per hoofd van de 
bevolking in de genoemde tien jaar 
met 47 procent, in de V.S. met 14 
procent. Er spelen hier natuurlijk 
andere factoren mee, maar dat er in 
Amerika, wat betreft de research, 
sprake kan zijn van het bekende 
economische verschijnsel van de ver
minderende meeropbrengsten, lijkt 
geen gewaagde conclusie. 

Toenemend beroep 
op creatief intellect 

Er zit aan de research in de V.S. 
nog een aspect, dat de heer Gerrit
sen aanroert. Vooral het explosieve 
karakter van het ruimtevaartpro
gramma leidt tot een steeds zwaar
der beroep op creatief intellect, dat 
aan andere activiteiten wordt ont-Natuurlijk hebben de uitga

ven voor militaire research ook ge
leid tot belangrijke toepassingen in 
de burgermaatschappij. Men denke 
aan straalmotoren, computers, be
trouwbare systemen van weervoor
spellingen, telecommunicatie, etc. , 

De grote omvang van de research 
in Amerika maakt het steeds moei
lijker de kennis binnen zowel de mi
litaire ais de civiele sectoren, als 
ook tussen beide takken, over te 
dragen, zo constateert de heer Ger
ritsen. (Het is een taak van TNO 
om in staat te zijn Amerikaanse 
vindingen, die voor ons land van 
belang kunnen zijn, te rechter tijd 
te onderkennen en toe te passen). 

UIT DE PARTIJ 

Volgens de auteur is op enkele ge
bieden twijfel gerezen aan het nut 
van verder wetenschappelijk onder
zoek. Dit in tegenstelling tot de op
timistische verwachtingen van nog 
maar enkele jaren geleden. De kos
ten lonen de moeite niet meer om 
b.v. nog weer nieuwe synthetische 
rubbers te ontwikkelen. Research
mogelijkheden, die grote Ame
rikaanse industrieën schiepen uit 
expansiedrang of alleen maar om 
zich te kunnen handhaven, worden 
nu vaak benut voor regeringsarders 
voor chemisch speurwerk. 

Op electro-technisch gebied raken 
radio, televisie en huishoudelijke ap
paraten "uitgekookt" en worden de 
onderzoekingen meer op de electro
nica en automatisering gericht. Ook 
in de farmacie wordt het vinden van 
essentiële grondstoffen steeds moei
~ijker, ondanks aanzienlijk grotere 
ll1spanningen, al hebben op dit ter
rein de laatste jaren nog veel ver
rassende en belangrijke ontwikke
lingen plaats gevonden. 

SOCiëTEITSAVOND 
STATENCENTRALE 
FRANEKER 

Dezer dagen sprak dr. K. van Dijk. 
lid van de Tweede Kamer en oud-wet
houder van Groningen, voor de socie
teitsavond van de Statencentrale Frane
ker over "Sociale en culturele politiek". 
Voorzitter ir. G. J. A. Bouma kon on
danks het koude weer een bevredigend 
aantal belangstellenden welkom heten. 

Dr. Van Dijk zei o.m. dat een toene
mend aantal mensen in de grote steden 
woont en het aantal inwoners van de 
dorpen in het algemeen afneemt. Hier
dooir 1s een grote migratie ontstaan, 
waardoor families verder uiteen gaan 
wonen. Zo valt de gemeenschap, die 
vroeger :in het dorp vanzelfsprekend was 
uit elkaaT. In de grotere stàd zijn de 
mensen veelal vreemden voor elkaar. De 
fam.ili.eband verslapt, de "burenplicht" 
wordt niet meer gehandhaafd. Ook de 
kerk is niet meer tot die ondersteuning 
in staat als vroeger, aangezien zij rela
tief is verarmd s:inds 1900. Sociale on
dersteuning is nu voor het overgrote deel 
(bijna 92%) een overheidstaak gewor
den. 

In voorbereiding is de Algemene Bij
standswet. waarvan het de bedoeling is, 
dat zij op 1 januari 1965 in werking 
treedt. Deze wet wordt een grote verbe
tering: de overheid is dan verplicht om 
in noodzakelijke gevallen bijstand te 
verlenen. De heer Van Dijk besprak nog 
enige bijzonderheden van de wet en ver
klaru-de, dat hij een voorstander is 'l<lill 

een wettelijke regeling van bijstand aan 
ouders van lichamelijk en geestelijk ge
handicapte kinderen. Het collectieve ver
zekeren van het ,,risico" van een kinder
tal vindt hij niet juist: dit is geen risico, 
maar een zegen: boven een bepaald in
komen moet men er een eer in stellen, 
om ze zelf groot te kunnen brengen. 

Voorzitter ir. G. J. A. Bouma dankte 
de heer Van Dijk voor de interessante 
wijze, waarop hij dit veelomvattende on
derwerp heeft behandeld. In zijn slot
woord deelde de heer Bouma mee, 
dat mevrouw Van Someren-Downer 
:in maart a.s. voór de societeit zal ko
men spreken. Het bestuur is vet·der nog 
in bespreking met een vooraanstaand 
agrarisch deskundige voor de tweede 
avond. 

GOED BEZOCHTE 
BIJEENKOMST 
IN APELDOORN 

Op maandag 9 de<:ember sprak in Ho
tel Nieland te Apeldoorn de heer Th. H. 
Joekes voor een ondanks het slechte 
weer goed bezette zaal over "De. komen
de loonmaatregelen en hun invloed op 
ons economisch leven. 

Op maandag 6 januari a.s. zal even
eens in hotel Nieland een Nieuwjaarsbij
eenkomst worden gehouden, waarin het 
woord zal worden gevoerd door mr. H. 
van RieL Na de pauze zal worden over
gegaan tot een gezellig samenzijn met 
mogelijk een Nieuwjaarsbal. Ook ·het 
succes van deze avond lijkt bij voorbaat 
verzekerd. 
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trokken. Doordat de regeringspro
gramma's in hoofdzaak worden uit
besteed bij industriële laboratoria 
en bij zelfstandige research-organi
saties, die niet gebonden zijn aan de 
overheidsalarisregelen, wordt ver
der nog een financiële zuigkracht 
uitgeoefend op onderzoekers bij de 
universiteiten, waardoor het onder
wijssysteem bedreigd wordt. 

Drs. Gerritsen merkt tenslotte op, 
da·t in de toekomst rekening moet 
worden gehouden met een (nog) ho
gere gemiddelde leeftijd van de mens 
dankzij de hoge vlucht van het me
disch en biologisch onderzoek als 
onderdeel van de ruimtevaartpro
gramma's. Dit brengt weer zeer veel 

·sociaal-economische problemen met 
zich, die moeten worden opgelost, 
door sociale research, planologie, 
etc. 

Het betoog van de heer Gerritsen, 
dat niet alleen voor technici van be
lang is, maar als maatschappelijk 
verschijnsel ook de staatsburger/be
lastingbetaler aangaat, is gebaseerd 
op Amerikaanse feiten en ontwikke
lingen. 

Het zal niet moeilijk vallen er 
Europese en Nederlandse in te her
kennen. En zelf conclusies te trek
ken. dBo. 

IN MEMORIAM J. EEKHUIS 
Tot onze grote ontsteltenis overleed op 

16 dec. 1963 te Terwolde onze fractie
voorzitter in de gemeenteraad van 
Voocst en mede-bestuurslid van onze af
deling, de heer J. Eekhuis. 

Alles wat hij in de loop der vele jaren. 
voor onze afdeling heeft gedaan zullen 
wij in dankbare herinnering houden. al 
zullen wij, zowel in de fractie als :in het 
bestuur zijn krachtige persoonlijkheid en 
zijn scherp inzicht node missen. Moge 
hij, na een zo werkzaam. leven, rusten 
in vrede. VVD Afd. Gem. Voorst. 

AGENDA 
AFDELING DORDRECHT 

21 januari: minister mevr. dra. :1. F. 
Schouwenaar-Fransen. 

11 februari: minister prof. dr. H. J. 
Witteveen.. 

Aanvang 8 uur in Hotel de "Sta
tenhof", Steegoversloot 59 te Dor<kecht. 

Zaterdag 7 maart, VVD REUNIE in 
de ,,Statenhof'' met mr. H. v. Riel mr. 
W. J. Geertsema en minister mr. E. H. 
Toxopeus. 

ALGEMEEN SECRETARIAAT 
V.V.D. 

Koninginnegracht 61 
's-Gravenhage 

Telefoon (070) 60 48 03 
(3 liinen) 

Giro 67880 
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CONGRES 

BOEKETTEN- EN VENIJN OVER DE P.B.O. 

op zaterdag 8 februari 
1964 in het Minerva-pavil
joen te Amsterdam. Ver- -
dere gegevens op pag. 8. 

Zakelijke en soms bloemrijke 
taal bereikt ons steevast in 

eerste weken van het Nieuwe Jaar. 
Ministers, politieke leiders, voorzit
ters van Kamers van Koophandel en 
van tal van andere instellingen ple
gen met hun goede wensen hun wijs
heid over ons uit te storten. Dikwijls 
kan men daar dankbaar voor zijn. 
Maar soms blijkt het, dat deze digni
tarissen de oude waarheid vergeten, 
dat zich in de beperking de meester 
toont. 

Uit deze boeketten van redevoerin
gen willen wij voor enkele der 
schoonste en opmerkelijkste bloemen 
de aandacht vragen. 

Zo heeft Minister-President Ma
rijnen, voor de Wereldomroep zich 
richtend tot alle Nederlanders, de 
"nieuwe pioniersgeest" geprezen. Er 
werken Nederlanders ver buiten on
ze grenzen. Zie de Nederlandse deel
nemers aan de Zuidpool-expeditie. 
Zie ook de jonge, enthousiaste land
genoten in het vrijwilligerscorps. Wij 
kunnen hier aan toevoegen: ondanks 
alle burgerlijke zelfvoldaanheid, on
danks alle kastegeest, zijn er altijd 
Nederlanders geweest, die de wereld 
als hun werkterrein wensten te zien. 
Gelukkig het volk, dat ook thans nog 
de lust tot "avonturen" niet heeft 
verloren. Vooral wanneer het avon
turen zijn, die leiden tot een con
structief resultaat. 

* * * 

De voorzitter van de Sociaal 
_ Economische Raad, prof. mr. 

Verrijn Stuart, verheugde ons met 
een scherpe analyse van het pro
bleem: Nederland en de Europese 
Economische Gemeenschap. Zijn re
de muntte uit door zin voor re~liteit. 
Indeedaad, het feit, dat de Franse 
president de "deur dicht sloeg" voor 
Engeland, vond niet zijn oorsprong 
in economische overwegingen. Wèl 
in het accoord van Nassau, dat het 
Franse staatshoofd blijkbaar zag als 
een soort samenzwering van het 
"Anglo-Saksische blok". Nederland 
moet dus vooral in politicis - lees: 
tegenover het gevaar van een ver
zwakking der Atlantische wereld -
het "been stijf houden". Maar de 
S.E.R.-voorzitter waarschuwde op 
economisch terrein voor défaitisme 
bij de verworvenheden en verlies-

posten van deze KE.G. Blijkbaar 
huldigde hij het juiste beginsel, dat 
in een club van zes partners, alle zes 
de kupst van het geven en nemen 
moeten verstaan. 

Dit alles neemt niet weg, dat wij 
het sterk betreuren, dat er in de 
Nederlandse ministeriële delegatie 
in de laatste week in Brussel een 
angstig gemis aan eenheid werd ver
toonc~. Nu. kan men wel hoog op
geven van de eerlijke openheid der 
gedachtenwisseling. Nu kan men er 
wel op wijzen, dat de strijdende mi
nisters Anctriessen en Biesheuvel na 
bereikte overeenstemming schou
derkloppend uiteen zijn gegaan. Wat 
nodig was geweest, niet achteraf, 
maar tijdens de onderhandelingen, 
was geen schouderkloppen, maar een 
schouder aan schouder staan. Eens
gezindheid en althans naar buiten 
een gemeenschappelijk front is het 
minste, dat men van een volgende 
delegatie in de Brusselse dreven ei
sen kan. 

* * * 

Van de E.E.G. naar de lonen en 
prijzen. Dat de loon-explosie 

bij zeer velen onrust baart, is te be
grijpen. In navolging van prof, Ziji
stra in de Eerste Kamer toonde ook 
prof. Verrijn Stuart zich beducht 
voor de gevolgen van dezè explosie 
op de Nederlandse betalingsbalans. 
Dat is duidelijk. Want de verhoogde 
koopkracht, die ervan het gevolg is, 
richt zich niet uitsluitend op artike
len, waarvoor geen buitenlandse de
viezen nodig zijn. 

Een geheel ander geluid hoorden 
wij van de heer Suurhoff. De voor
zitter van de P.v.d.A. wenste de le
den van zijn partij in 1964 veel 
strijdlust en activiteit toe. Dit is van 
zijn kant begrijpelijk. Minder begrij
pelij1< is het voor ons, hoe oude stok-

ATTENTIE! 

paarden als de "hoge commissaris
sen-beloningen en hoge dividenden" 
opnieuw van stal moesten worden 
gehaald. Het zal en kan de heer 
Suurhoff niet onbekend zijn, dat van 
deze fabelachtige beloningen en di
videnden, niet minder fabelachtige 
bedragen door de fiscus worden op
geslokt. 

De heer Roemers, de voorzitter 
van het Nederlands Verbond van 
Vakverenigingen op zijn beurt wen
ste, dat de hogere lonen ook een wer
kelijk hogere welvaart voor de loon
trekkenden zullen brengen. Met de
ze wens kan men vrede hebben. 

Maar wat te denken van de aan
kondiging, dat de vakbeweging zo 
nodig met nieuwe looneisen zal ko
men? Dit toch staat gelijk met een 
vrij spel geven aan de noodlottige 
inflatie-spiraal. En dat de gesel der 
geld-ontwaarding aan niemand wel..: 
vaart zal brengen, daarover is men 
het in alle kampen toch vrijwel eens. 

In ieder geval heeft het College 
van Rijksbemiddelaars in een brief 
aan de Stichting van de Arbeid zijn 
bezorgdheid geuit over de loonont
wikkeling in de loop van dit jaar. 

Het College wees op de nieuwe 
C.A.O.'s - zo van de houtbewerkers, 
de A.K.U. en de buschauffeurs -
waar de stijging der loonkosten 15 
tot 20 % bedraagt. Dit is natuurlijk 
geheel tegengesteld aan hetgeen met 
zoveel moeite in de Stichting van de 
Arbeid werd overeengekomen. Ook 
is het onjuist de 10 % niet als norm, 
maar als minimum te beschouwen. 
Wanneer dan ook de heer Roemers 
in de vermelde rede discipline van 
de werkgevers vraagt, schijnt het 
ons onjuist en zelfs een discriminatie, 
deze deugd voor de werkgevers te 
reserveren. 

Discipline behoort er op dit nete
lig lonen- en prijzenterrein niet bij 
é..::n groep, doch bij alle te zijn. 

ATTENTIE! 

Luistert op woensdag, 22 januari a.s., over d.e zender Hilversum II 

(298 m), van 18.20-18.30 uur, naar 

.. DE STEM VAN DE V.V.D." 

Van de redevoeringen met of 
zonder "bouquet" naar een 

T.V.-uitzending is - om een Frans 
spreekwoord te variëren - ditmaal 
meer dan één pas. Zo zit het venijn 
ook hier in de staart. Het betreft nl. 
de laatste uitzending van het ons -
nota bene - als serie beloofde pro
gramma "Zo is het toevallig ook 
nog eens een keer". Wij hebben de 
drie uitzendingen van dit program
ma n1et de eindeloze naam van A tot 
Z gehoord. Met de opzet, in de vrien
delijke oubolligheid van ons T.V.
bestel een eigen geluid te doen ho
ren, kan men vrede hebben. Maar 
dit doel werd de eerste twee maal 
via soms onvolwassen grofheden en 
ondanks enkele . aardige vondsten 
nauwelijks bereikt. Scherp critise
ren, hekelen, kan boeiend zijn. Ma~r 
daarvoor is nodig scherpte van geest 
en een flitsende, inventieve kracht. 
Met enkele schaarse uitzonderingen 
hebben wij dit alles in de uitzendin
gen gemist. 

• * * 

W-at men zich echter zaterdag 
heeft veroorloofd, is ergerlijk 

en dom. Met de nobele (sic) bedoe
ling, de verslaving aan de beeldbuis 
aan de kaak te stellen, vergreep men 
zich aan passages uit de Bijbel. Dui
zenden en duizenden landgenoten 
werden op deze wijze in hun diepste 
gevoelens gekwetst. Dit is ontoe
laatbaar. 

Een ieder die ook maar enig be
nul heeft van de politieke en psy
chologische kaart van Nederland, 
had deze reactie op een misbruik van 
de Bijbel met zekerheid kunnen 
voorzi~n. Niet aldus de jongelui van 
de V.A.R.A. Waarbij nog komt, dat 
ook dit laatste program, dat dilet
tantisch werd voorgedrag.en, niet 
uitblonk door esprit of flonkerend 
vernuft. 

Het is juist en goed, dat de frac
tieleiders van de vier regeringspar
tijen uit de Tweede Kamer over dit 
alles vragen tot de Minister van 0., 
K. en W. hebben gericht. Deze lei
ders vertegenwoordigen, anders dan 
het zeer kleine groepje "intellectu
elen" dat tot elke prijs "origineel" 
tracht te zijn, de grote meerderheid 
van het Nederlandse volk. Van gro
ve kwetsing van de mening van zeer 
velen is deze meerderheid niet ge
diend. L. M. 
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MIJN OPINIE IS 

Ver1nogens- en 
successiebelasting 

Het redactionele antwoord aan de heer 
Waaning te Haarlem in uw blad van 28 
november 1963 lijkt mij bijzonder teleur
stellend. 

In het algemeen, omdat de teneur van 
uw antwoord is, dat wij iedere gedaèhte 
aan verlichting van onze te zwaar druk
kende directe belastingen wel uit O!I1S 

hoofd kunnen zetten en dat men ook in 
VVD-kringen daarvoor geen belangstel
ling (meer) kan opbrengen. Dit lijkt mij 
in strijd met de verkiezingsbeloften, die 
door de VVD zijn gedaan. 

In het bijzonder acht ik uw antwoord 
aan de heer Waaning teleurstellend, om
dat er in het betoog van deze inzender 
een tweetal juiste kernen schuilt. 

De eerste is, dat naast de steile progres
sie in onze inkomstenbelasting. de ver
mogensbelasting onevenredig zwaar 
drukt. Negatieve vermogensopbrengsten 
met de daaraan verbonden kwalijke 
maatschappelijke gevolgen werden reeds 
eerder gesignaleerd. "Financiën" heeft 
getoond hiervoor begrip te hebben. 

In de aanhangige belastingherzienin
gen wordt voorgesteld een derde van de 
betaalde vermogensbelasting in aftrek toe 
te laten bij de berekening van het inko
men, terwijl de grenzen van de tarief
vrijstelling met een derde zullen worden 
verhoogd. Aldus zal een begin gemaakt 
worden met een, in het licht van de steile 
progressie bij de inkomstenbelasting, 
hoogst noodzakelijke mitigering van de 
vermogensbelasting. 

Wat de successiebelasting betreft, doelt 
de heer Waaning kennelijk op het schrij
nende onrecht, dat de contante waarde 
van een niet-ambtelijke werkgevers we
duwenpensioen boven een voor de hui
dige tijd veel te laag gestelde som aan 
successieheffing is onderworpen, ter
wijl het weduwenpensioen zelf van jaar 
tot jaar aan inkomstenbelasting is on
derworpen. Deze dubbele belasting voor 
meestal niet tot de draagkrachtigsten be
horende niet-ambtelijke weduwen is des 
te schrijnender, wanneer bedacht wordt, 
dat daarentegen ambtelijke weduwenpen
sioenen buiten deze successieheffing val
len. 

Deze door niets gerechtvaardigde dis
criminatie schreeuwt om herziening op 
korte termijn. 

Uw antwoord bevreemdde mij des te
meer, omdat ik meen te weten, dat er 
bij de financiële specialisten in de VVD 
wel degelijk begrip en belangstelling be
staat voor de hierboven besproken belas
tingpunten. 

J. O.VAN GRUTSEN 

De heer Jrl aaning vroeg zich af ,of de suc
cessie-belasting en de vermogensbelll-Sting niet 
als verouderd moesten worden af geschaft. In 
ons onderschrift ·hebben wij slechts te kennen 
gegeven, dat afschaffing van deze beide be
lastingen - en dan zonder restrictie - het 
staatsbudqet onder zware druk zou zetten. Dat 
de VVD of kringen van de VVD geen belang
stelling meer zouden hebben voor belasting
t>erlaging als zeer hoge prioriteit schijnt ons 
een conclusie, die door het onderschrift niet 
werd gcU"cttigd. - Redac:tie Vrijheid en De· 
moerat ie. 

Gehoortehep~rking 
De geboorte van de twaalfmiljoenste 

inwoner van Nederland is aan de pers 
niet geruisloos voorbij gegaan. 

Waarschijnlijk is in alle couranten dit 
feit gememoreerd en min of meer uit
voerig beschreven. voorzien van commen
taar, meest met weinig blijdschap, veeal 
met zorg. 

lila et!n aantal ml'ningcn over gchoortebe~ 
perkingen te hebben teeergegeren U"clke door 

het "Algemeen Handelsblad" tearen t:erzamcld, 
citeert de geachte in:cnder uit een rcrslag in 
l1etzeljde blad oL·er de Voorbehandeling Be
groting van Sociale Zaken: 

"Minister, staats-secretaris en woord
voerders uit de commissie bleken het ten-

slotte wel hierover eens te zijn, dat even
tuele geboorte-regeling en beperk.ing een 
gewetenszaak der gehuwden zelf betreft 
en dat het verheugend is, dat dit vraag
stuk met groeiende openheid en verstan
dig overleg door steeds grotere groepen 
wordt bezien. 

De overheid dient hier terughoudend te 
zijn. 

Een voorlichtende taak ligt hier meer 
bij huisartsen en geestelijke verzorgers. 

Bepalingen omtrent verkoop van anti
conceptionale middelen zou beho.ren tot 
het terrein van de minister van Justitie". 

en hij liervolgt 

De uitspraken doen m.i. wat onbevredi
gend aan. 

Blijkbaar voorspelt men met een da
lend (of zelfs te sterk dalend!) geboor
tecijfer nog een 20 miljoen inwoners in 
het jaar 2000. 

Men signaleert enorme moeilijkheden 
voor de toekomst. 

Men weet de oorzaak en kent de op
lossing, namelijk geboortebeperking. 

Men (nog altijd de re~ering) d'oet ech
ter niets, maar wijst hoopvol naar het 
particulier initiatief. 

Uiteraard zou het al heel ver moeten 
komen, als het voor een overheid nood
zakelijk wordt om geboortebeperking 
dwingend voor te schrijven, aannemende 
dat dit mogelijk zou zijn. 

Maar juist, omdat dit in de toekomst 
zo uitermate moeilijk zal zijn, lijkt het 
zo noodzakelijk om nu een krachtige 
propaganda voor een vrijwillige toepas
sing te beginnen (vermeld kan worden. 
dat de regering van de USA althans 
5.000.000 dollar zal spenderen voor stu-

die van de geboorteregeling. Alg. Han
delsblad van 10 september j.l.). 

Het grootste gedeelte, misschien wel 
90 pct van de bewoners van dit over
volle Nederland, zal diep in het hart 
voorstander zijn van een duidelijke pro
paganda voor geboorteregeling. Vooral, 
althans, om de belemmerende bepalingen 
weg te nemen. 

Het lijkt me, dat hier voor de VVD 
een belangrijke taak is weggelegd. 

A. WESTERMANN 

Hoopvol geste1nd .... 

De heer W. A. M aarse, dienstplichtig sol
daat, gelegerd in de Kolonel Palmkazerne te 

Bussum, zond ons een vrij uitvoerige beschou
wing met betrèkking tot de reeds geruime tijd 

geleden gehouden "verlciezings-enquête" op de 
middelbare scholen. 

Inzender meent te hebben /,ehûstcrd, dat. 
men in de VVD aan de uitslag van deze er~

quête nogal optim.istische Perwachtingen ver
biJldt. 

Il ij u; iJst er op, dat de middelbare scholen 
echter geen ajspiegeling t>ormen van de mant
schappelijke verhoudingen en vervolgt: 

Stellen we allereerst vast, dat de en
quête voor een toekomstige groei van de 
VVD geen zekerheid biedt. Een onder
zoek, welke gehouden zou worden on
der militairen,. zou dat wèl doen. Maar 
laten we nu de z.g. scholierenverkiezin
gen eens wat nauwkeuriger beschouwen. 

':Deze Burger 
is slechts een onmondig kind in de economie, de commercie en de i.udustrie. Bij 
heeft niet het geringste begrip van alles wat er in die wereld omgaat. Bij be
roemt zich daar niet op; integendeel. Als ik wèl verstand van die materie had, 
rou ik nu misschien, net als meneer Den Hollander, meneer Albarda., meneer 
Steenberghe, meneer Van den Wall Bake, meneer Wyckerheld Bisdom en 
noemt ·u ze alle twaalf maar op, oommissa.ris van àlles behalve van po-litie zijn. 
En da.t zou mij wel lijken. 

Maar daar had ik l1et toevallig over gehad willen hebben in verband met de 
K.L.M., haar oommissarissen en dat het zo moeilijk is geschikte jongens voor 
da.t colleg-e te vinden. 

Want ik vind dat ráár. 
Ik vind het reuze raar dat dat zo moeilijk is. Heeft Nederland geen knappe 

economen, financiers, industriëlen, handelsmagnaten genoeg om één zo'n col
iege te bezetten? Kom nou ....• Daar geloof ik geen steek van, excellentie. 

Is h~ werkelijk zó moeilijk om bulten het befaamde clubje van ioffe Jongens 
mensen te vinden, die, evengoed als da.t dozijn altijd-maar-weer-dezelfden, 
commissaris van de K.L.M. zouden kunnen zijn? Op z'n minst even goed en 
misschien zelfs wel beter? 

Ze maken m ij niet wijs dat op een bevolking van twaalf miljoen inwoners, 
slechts één-miljoenste daarvan voor tuneties a.ls deze in aanmerking zou kun
nen komen. Op zich zelf vind ik het niet alleen verwonderlijk doch ook be-
wonderenswaardig, dat het clubje zich zo select heeft weten staande te hou
den, want wie zou kunnen bewijzen dat alleen z lj van dit éne, befaamde do
zijn, het kunnen. 

Dit is geen oratio pro domo, Ik ambieer zulk een functie niet wegens vol
slagen onkunde en onmondigheid. Maar een welgemeende goede raad zou ik 
de heren die ten deze iets te zeggen hebben toch - in al mijn pure onschuld -
wel willen geven: zoek het eens buiten de krijtcirkel van het gerenommeer
de dozijn. Een vleug frisse wind zou misschien niet zo onwelkom zijn naar het 
bescheiden oordeel van 

-
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Nemen"'we eerst de prot.-chr. scholen. 
Onmiddellijk rijzen enkele vragen: Ie. 
Zijn alle ouders. die hun kinderen naar 
prot.-chr. scholen sturen, ook de begin
selen dier scholen toegedaan? Met ze
kerheid kan men zeggen, dat ± 10% van 
de ouders niet de christelijke geloofs
overtuiging hebben, maar desalniettemin 
hun kinderen naar de bijzondere school 
sturen, omdat "de school zo'n goede 
naam heeft", of, "omdat het geen kwaad 
kan". 2e. Bovendien, zouden alle kinde
ren van prot.-chr. ouders de overtuiging 
hunner ouders hebben? In een tijd, 
waarin de protestantse kerken een afna
me van hun leden zien. lijkt het mij 
zeer moeilijk, de tweede vraag positief 
te beantwoorden. Het percentage van 20 
is dus niet zo betrouwbaar, als sommi
gen '.vel denken mochten. Zelf een half 
jaar geleden nog leerling op een groot 
prot.-chr. lyceum in Amstelveen, moet 
ik echter toegeven, dat ook oprechte 
protestante jongeren zich meer en meer 
van de confessionele pa.rtijen afwenden. 

Nemen we nu de r.k. scholen. Hier be
haalde de VVD ongeveer 10% van de 
stemmen. Ook hier beperkingen. Het 
merendeeCd.ezer scholen is immers ge
vestigd in Bra'bant en Limburg, het po
litiek nog zo onrijpe gebied "beneden de 
grote rivieren". Hier kan men, nog meer 
dan landelijk gezien, spreken van een 
maatschappelijke wanverhouding. Een 
ieder zal moeten toegeven, dat het aan
tal kinderen uit de "arbeiders-milieus" 
procentueel lager is dan op scholen bo
ven de grote rivieren. Bovendien bezoe
ken de niet-katholieke jongeren in het 
zuiden des lands. wegens het ontbreken 
van andere scholen, vrijwel allen een 
r.k. middelbare school. We zien, dat ook 
de 10% op de r.k. scholen weinig hou
vast biedt. 

Met welk motief hebben deze jongeren 
gestemd? Omdat ze het eens zijn met 
de liberale beginselen? Die zullen er na
tuurlijk zijn, maar men mag het poli
tieke besef onder de scholieren zeer ze
ker niet overschatten. Velen zullen er 
geweest zijn, die hebben gestemd, "om
dat hun ouder·s zo stemden", of, "om
dat het de enige partij is, die mij iets 
lijkt". m.a.w. na alle mogelijkheden :in 
ogenschouw te hebben genomen, b.leef 
de VVD over, een rest-parlij dus. Spe
eiaal gymnasiasten redeneren aldus, het
geen bepaaldelijk een gevaar inhoudt 
voor de VVD, aangezien deze toekom
stige kiezers zich niet voldoende gebon
den voelen met de liberale beginselen, 
welke zij yeelal niet kennen, maar 
meestal afgaan op hun maatschappelijke 
status. 

Moeten wij uit dien hoofde de toe
komst pessimistisch tegemoet zien? Zeer 
zeker niet. Immers, er is een vermeer
derde belangstelling, en daarmee ver
band houdend een toenadering, tot de 
VVD te constateren. En hoewel het z.g. 
standsverschil bij de keuze PvdA-VVD 
nog een belangrijke rol speelt, voelen 
velen, die eertijds uit drempelvrees 
,.rood" stemden, zich aangetrokken tot 
de liberale beginselen. Ook is mij, in ge
sprekken met katholieke mede-militai-
ren, gebleken, dat de katholieken zich 
steeds meer bewust gaan worden, dat 
het, ook als men 'n goed katholiek is, niet 
noodzakelijk is, op de KVP te stemmen. 

Aan de VVD de taak, dit kiezersvolk 
voor zich te winnen. Laat de partij daarbij 
niet uitsluitend kijken naar scholieren, 
maar ook naar werknemers, of zij nu ka
tholiek dan wel protestant zijn. Lukt het 
haar, in brede lagen der bevolking door 
te dringen, dàn kan men inderdaad ge
wagen van een schitterende toekomst. 
die in het verschiet ligt. Voordat het zo
ver is, zal de VVD èn haaJr leden nog zeer 
veel werk dienen te verzetten!" 

Tri;' heldJen met genoegen geconstateerd, dut 
de heer M aarse tenslotte toch ook hooprol is 
ge~;temd. -Red. "Vrijheid en Democratie''· 
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Een kleine werkkamer in een 
riante bungalow~ Tegen één. 

wand een schrijftafel met daarbo
ven een geschilderd mansportret:: 
familie uit Thorbeeke's tijd. Tegen 
de andere wand een kast vol boe
ken, meest ·geschiedenis en vader
landse politiek. 

De derde wand, grotendeels van 
glas, biedt uitzicht op een rij woon
huizen aan een witgewinterde bui
tenlaan, die zich in eindeloos ver
sneeuwd land verliest. De plaats is 
Reeuwijk, enige kilometers ten 
noorden van Gouda en we zijn op 
bezoek bij de burgemeester, jonk
heer mr. Quarles van Ufford, sinds 
kort algemeen secretaris van de 
Volkspartij voor Vrijheid en Demo
cratie. 

Een nog jonge man, want hij 
wèrd op 4 januari 1929 geboren. Hij 
ziet er zelfs jonger uit dan hij is. 
En toch vader van vier dochters, 
waarvan de oudste twaalf is. Zijn 
voorkomen en optreden - lenig, la
chend, spontaan - hebben·· de fris
heid van iemand, die aan het begin 
van een veelbelovende loopbaan 
staat; een sportsman bij de start -
zo is de eerste indruk. Goed passend 
in het raam van ·deze impressie is 
het antwoord, dat hij geeft op de 
vraag of hij (vóór we het vergeten) 
over een goedgelijkend portret be
schikt. Ja er is een aardige foto, 
maar voor een krant is die onge
schikt, de gelaatstrekken komen te 
weinig uit; en toch, daar staat de 
burgemeester -zoals hij is, op het ijs, 
een ijsmuts op het hoofd, bij een hul
diging van de hardrijder Henk van 
der Grift. 

Historische banden 
met Breukelen 

"Vriend en dorpsgenoot, allebei 
uit Breukelen", zegt hij. Want al is 
jonkheer Wilhem (met een h zonder 
tweede 1) Herman Daniël Quarles 
van Ufford in de stad Utrecht ge
boren, echt ,thuis' is hij geweest in 
Breukelen of, om precies te zijn, in 
de ridderhofstad Gunterstein, oud 
familiebezit .. 

Van zijn zevende jaar af heeft hij 
daar gewoond; en dat moet voor 
een jongen met grote historische be
langstelling wel iets betekend- heb
ben, nietwaar?: te wonen op dezelf
de plaats waar drieëneenhalve eeuw
geleden Johan van Oldenbarnevelt 
verblijf hield. Niet in precies het
zelfde huis, want op het eind van de 
17de eeuw is dit fiere omgrachte 
buiten aan de Vecht weliswaar op
nieuw gebouwd, nadat de Fransen 
het oorspronkelijke slot hadden op
geblazen; maar de naam Gunter
stein heeft zich in heel zijn gewicht 
gehandhaafd. 

Iets van die historische sfeer moet 
een stempel op de jonge Quar les v. 
Ufford hebben gedrukt. Hij had 
bij zijn studie de grootste belangstel
ling voor staatsrecht. Hij was in een 
Christelijk-Historisch milieu opge
voed. In Utrecht bezocht hij het 
christelijk gymnasium, waarvan zijn 
vader curator was. 

Op zekere dag kwam hij toevallig 
in het bezit van een exemplaar van 
ons blad Vrijheid en Democratie, 
waarin juist het beginselprogram 
van de VVD uitvoerig werd behan
deld. Dit program miste zijn uit
werking niet op de voortvarende 
student; het maakte meteen contact 
met wat reeds in hem leefde, een 

Jhr. mr. W. H. D. Quarles van Ufford: 

EENMANVAN 
RUIM BAAN 

liberale geest - misschien wel erf
deel van zijn liberale grootvader F. 
A. van Lynden, gewezen burge
meester van Utrecht - en drang 
naar vrijheid. 

Burgemeester van Reeuwijk 

Na zijn studie werd hij assistent 
voor staatsrecht aan de Utrechtse 
rijks-universiteit, zijn alma mater. 
Het duurde niet lang of men be
noemde hem tot plaatsvervangend 
hoofd van het bureau kabinetszaken 
op het ministerie van Binnenlandse 
Zaken in Den Haag. Bij het ingaan 
van 1963 kwam toen de volgende 
stap: burgemeester van Reeuwijk 

"Ik had voorheen nooit aan zo
iets gedacht", zegt jhr. Quarles van 
Ufford, "ofschoon ik wèl enige erva
ring had met het bestuur van een 
kleine gemeente. In Breukelen was 
ik namelijk tot 1963 lid van de ge
meenteraad. In 1951 was daar een 
afdeling van de VVD opgericht en 
van het begin af was ik daarvan 
voorzitter. Een klein afdelinkje 
uiteraard, als u bedenkt, dat er 
vóór die tijd niet meer dan drie 
Breukelaars lid waren van de afde
ling Loenen. Tegenwoordig telt de 
afdeling Breukelen zo ongeveer zes
tig leden; dat is dus wel een voor
uitgang!" 

Het gesprek wordt onderbroken 
door telefoongerinkeL Zodra onze 
gastheer de stem aan de andere 
kant van de draad hoort, komt een 
gloed van hartelijke vriendschap op 
zijn gezicht. Het is "Henk" (van 
der Grift natuurlijk, de schaats
kampioen), die even afscheid wil 
nemen voordat hij naar Hamar in 
Noorwegen vertrekt. Het witte land-

schap buiten, de sneeuwbui, die op
eens losdwarrelt over deze verijsde 
Reeuwijkse waterwereld, de grau
we einder met een enkel zwart fi
guurtje zwierend over een sloot, 
vormen een passend decor. 

"Zo was het hier ook, toen ik als 
burgemeester werd geïnstalleerd", 
vervolgt de heer Quarles even later. 
"Dat was wèl een leuke entree in 
Reeuwijk met zijn plassen, echt 
iets voor een hartstochtelijk schaat
senrijder als ik ben. Kort tevoren 
had ik nog meegedaan aan de Elf
stedentocht, doch deze niet volbracht. 
Ja, die sport heeft nu eenmaal mijn 
hart; ik mag er ook · verscheidene 
functies in vervullen: vice-voorzitter 
van de Nederlandse Schaatsenrij
dersbond en voorzitter van de Neder
landse Vereniging ter Bevordering 
van het Hardrijden op de Schaats .. •• 

Prettige samenwerking 
met de raad 

Reeuwijk ·is een sterk groeiende 
gemeente, ook doorda! zich hier 
meer en meer Rotterdamse en 
Haagse forensen komen vestigen. Al 
ligt het helemaal in het hart van de 
randstad Holland, toch heeft het 
sterk het karakter van oord-van
rustig-buitenzijn behouden. 

De recreatie-ontwikkeling - en 
juist om die in bedwang te houden -
is misschien wel zorg no., 1 :voor 
Reeuwijks gemeentebestuur. "Onze 
ruimtelijke problemen zijn niet ge
ring", aldus de burgemeester, .,er 
is voortdurend vraag naar kam
peermogelijkheid, naar parkeerter
reinen; daarbij komt ook de behoef
te aan goede toevoerwegen. Onlangs 
hebben we nog een stuk grondge-
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bied aan Gouda moeten afstaan; ge
lukkig wordt dit nu eens niet ge
bruikt voor huizenbouw maar voor 
de aanleg van een park, de Goudse 
Hout zogezegd, in aansluiting op 
ons eigen recreatieplan. 

In elk geval wordt er van alles 
gedaan om Reeuwijk zo aantrekke
lijk mogelijk te houden, ook als 
woongemeente. Met de raad is het 
prettig samenwerken. In de samen
stelling ( 3 VVD, 3 KVP, 3 PvdA, 
2 AR, 1 CH en 1 SGP) weerspiegelt 
zich de typisch harmonische gees
tesgesteldheid van zo'n watersport
plaats in hartje-Holland." 

Nieuwe taak 

Nu de ·politiek weer ter sprake is 
gekomen, is het tijd jhr. Quarles 
van Ufford te vragen naar zijn nieu
we taak als algemeen secretaris van 
onze partij, een functie die, zoals hij 
zegt, "echt uit de lucht is komen 
:vallen". 

"Het zal niet gemakkelijk zijn de 
heer Dettmeyer te vervangen. Een 
:vernieuwd dagelijks bestuur moet 
zich bovendien instellen op een 
groeiend aantal contacten met al
lerlei facetten van de moderne sa
menleving. Ik ben mij ervan be
wust, dat de taak van een algemeen 
secretaris vooral een organisato
risch karakter zal moeten hebben 
en dat die functie - tezamen met 
die van de assessoren - in de eerste 
plaats wel gericht moet zijn op 
coördinatie". 

"Er zijn verscheiden commissies, 
die zich zullen bezighouden met de 
publiciteitsmedia: pers, radio en te
levisie. Dit beschouw ik als bijzon
der belangrijk in deze tijd, te meer 
omdat wij als VVD toch veel ten 
achter liggen bij andere politieke 
partijen, met name de VARA, wat 
het hanteren van die media betreft. 
Die taak moet met voortvarendheid 
vervuld worden. Wat ·nodig is, zich 
op eigen kracht te bezinnen en van 
ons liberale beginsel uit - datzelfde 
beginsel, dat mij als jongen al zo 
boeide - naar nieuwe wegen te 
zoeken als de oude platgetreden 
paden niet meer deugen. Ik denk 
vooral ook aàn ons Nederlands on
derwijs. Zonder afbreuk te doen aan 
het christelijk onderwijs - ·ik geloof 
niet, dat we bepaald moeten "ten 
strijde trekken tegen .... " neen, zo. 
is het ook weer niet. We moeten 
streven naar een zo ruim mogelijk 
opvoedende kracht van het algemeen 
onderwijs; in elk geval moet ver
starring worden voorkomen.,. 

Ruim baan 
Het is vóór alles de behoefte lc'an 

,.ruim baan", die uit ieder woord 
:van jhr. Quarles van Ufford 
spreekt. Het ideaal van de ware 
sportsman, de sterke schaatsen, die 
zich op scherpe ijzers snel over 
gladde vloeren voortbeweegt, door 
een blank en vrij land. 

In de lichte weerschijn van de 
sneeuw zoeken we nog een geschikt 
portret en we vinden het bij de col
lectie foto's van een jaar geleden, 
toen de burgemeester van Reeuwijk 
werd geïnstalleerd: de jonge man 
met de ambtsketen om en de even 
opgeheven rechterhand, bij de start 
voor een - laat ons hopen - glad
de loopbaan. 

Bslr. 1 
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E.E.G . • • IDEAAL EN WERKELIJKHEID 
door mr. dr. C. Berkhouwer 

Wij willen een momentopname maken van de marathon van Brussel. 
Het EEG-ideaal is neergelegd in artikel 2 van het Verdrag van Rome: nau
were betrekkingen tot stand te brengen tussen de volkeren, die deel uit ma
ken van de Gemeenschap. Ook- en vooral - nauwere politieke betrekkingen. 

Laat het ons niet verontrusten dat dit ideaal, ook na de jongste marathon, 
nog verre van vervuld is. Wij mogen daarbij indachtig zijn aan de woorden 
van de grote Europa-voorvechter Robert Schuman, die in het afgelopen 
jaar aan Europa ontviel: "L'Europe ne se fera pas en un jour ni sans heurts. 
Rien ·de durable ne s'accomplit dans la facilité. Pourtant déjà elle est en 
marche". 1) 

Deze gang naar integratie is niet 
te stuiten. Voor degenen onzer, die 
voor Nederland externe politiek be
drijven kan het er slechts om gaan, 
dat deze ontwikkeling niet haar po
litieke neerslag vindt in een poli
tieke organisatie, waarin de belan
gen van de numerieke kleine làn
den der gemeenschap minder demo
cratisch recht ervaren dan thans het 
geval is binnen het kader hunner 
eigen nationale constituties. 

Dit verlangen is niet anti-commu
nautair. Integendeel. In een werke
lijke gemeenschap heeft elk lid 
recht op erkenning en behartiging 
zijner belangen. Wat dit betreft doet 
zich voor ons land een gelukkige 
omstandigheid voor. De Verdragen 
van Rome hebben deze evenwich
tigheid principieel vastgelegd. Daar:.. 
om is het voor Nederland altijd 
goed tè staan op de communautaire 
beginselen als vastgelegd in de Ro
meinse verdragen, vooral zolang 
nog eenstemmigheid in de besluit
vorming vereist is. 

Er zijn er, die Nederlandse onder
handelaars, indien zij deze beginsel
vastheid in acht nemen, daarvan een 
verwijt- maken en hen gemis aan 
realiteitszin verwijten. Ten onrechte 
naar het ons voorkomt. 

Aan quasi-realpolitiek hebben wij 
niets, vooral niet wanneer zulks 
gaat met verwaarlozing van begin
selen, bij het vasthouden waaraan 
onze eigen materiële belangen al
leen maar gebaat en gediend kun
nen zijn. 

Een verkeerde zaak 
Komen wij terug op de Marathons. 

Van de laatste hebben wij allen het 
nodige vernomen. In wezen is de 
"Marathon" in de EEG een ver
keerde zaak. Om meerdere redenen. 
Marathon was een acuut militair 
optreden in 490 v. Ch. van Athene 
tegen de Perzen. Na de overwinning 
:van de Atheners heeft een legenda
risch Atheens boodschapper in een 
spontane 42 km snelloop het nieuws 
naar Athene gebracht. De Brusselse 
"Marathon's" worden georgani
seerd, als betrof het een onderdeel 
van een Olympiade. 

Brusselse ambtenaren hebben 
zelfs spottend op een bord geschre
ven "mens (Pi)sana incorpore (pi)
sano". Als men bedenkt dat de 
Duitse delegatie aanvankelijk geen 
voldoende instructies had en terug 
moest naar Bonn om die te halen, 
dan kan men zeker zijn van lang
durigheid. Helaas moeten we ook 
de hand in eigen boezem steken. 
Voor prestige in internationale on
derhandelingen is niets vernietigen
der dan openlijke onderlinge on
enigheid in een nationale delegatie. 

Een ministeriële tweespalt, die 
tijdens de onderhandelingen in de 
Nederlandse delegatie uitbrak en 

1) Robert· Schuman: Pour l'Europe 
Editions Nagel, Parijs 1963. ' 

leidde tot het befaamde zondags 
overleg van het Kabinet, zal in het 
vervolg tot elke prijs vermeden moe
ten worden. Op die wijze vraagt 
men er zelf om de lachspiegel voor 
het gelaat te krijgen. Men houdt ·ons 
deze toch al gaarne voor in sommi
ge landen. 

Laat voor de toekomst de "Ma
rathon" geen dienst meer behoeven 
te doen ter aanduiding van zittin
gen, waarvan de duur een beproe
ving moet vormen aan het fysieke 
uithoudingsvermogen der betrok
ken onderhandelaars. 

De jongste uitkomsten dienen we 
zonder enthousiasme met nuchter
heid te registreren. Geestdrift man
keert ons. Alle ministers heetten na 
afloop verheugd te zijn. Wellicht 
omdat ieder van hen voor zich 
overtuigd was niet over de uiterste 
graad van conciliantie te zijn ge
gaan. De werkelijke resultaten zijn, 
als we de diplomatiek geredigeerde 
brief van de minister van buitenland
se zaken aan het overleg met de Ka
mercommissies nalezen, o.i. mager. 
De objectiviteit gebiedt om vast te 
stellen, dat de door de EEG-commis
sie gestelde doeleinden in de be
sluitvorming van de Raad van Mi
nisters niet bereikt zijn. Het heette 
noodzakelijk te zijn om met het oog 
op de Kennedy-ronde te komen tot 
de vaststelling van 'n gèmeenschap
pelijke graanprijs. Wij horen nu: 
de Raad "heeft kort van gedach
ten gewisseld, maar geen beslissing 
genomen over de eenmaking van 
de graanprijzen". Deze is uitgesteld 
tot medio april 1964, met de moge
lijkheid dat de eengemaakte prijs 
eerst over 2 of 3 jaar in werking 
zal treden. Vraag: is deze prijs dan 
nog up to date? 

Toch heet het mogelijk om de 
graanprijs op deze wijze te betrek
ken in de Kennedy-onderhandelin
gen. Dat volgens het reglement in
zake oliën en vetten op margarine 
te leggen, heffingen niet door de 
consument betaald behoeven te 
worden, doch, tot een gelijk be
drag als deze heffingen in totaal 
zouden bedragen, ten laste der geza
menlijke belastingbetalers gebracht 
mogen worden, lijkt ons een zeer 
relatief succes voor de Nederlandse 
delegatie. Eigenlijk zijn in hoofd
zaak op het gebied van zuivel en 
rundvlees tot op heden enigszins 
bevredigende resultaten voor Ne
derland geboekt. De rest geeft wei
nig reden tot juichen of moet nog 
nader geregeld worden in ettelijke 
verordeningen van welker inhoud 
we nog niets weten. 

Algemeen luidt het dat 1963 voor 
de EEG niet gunstig is geweest. Wij 
willen op dit oordeel niet afdingen. · 
Laar men zich evenwel hoeden voor 
defaitisme. Al voor KerStmis moch
ten we voorspellen, dat generaal De 
Gaulle de EEG niet zou laten sprin
gen. Er is een, helaas negatief, bin
.dend element. Geen der zes kan het 

·r•.;.-;:-'.!.' ''ii{i;;;-o;~, ... -· ·.r;,·_ .. - ~ ·• 

zich meer veroorloven - afgezien 
van de contractuele onopzegbaar
heid - de EEG buiten werking te 
stèllen. 

Er is meer dan, hoe belangrijk ook, 
de landbouw alleen. Daar is voor ons 
land de industrie, de handel en -

.uiterst belangrijk - ons internatio
naal vervoer. In 1962 kwam ons na
tionaal inkomen voor ruim 40 pct. 
uit de industrie, voor klein 40 pct, 
uit de handel en voor nog geen 10 
pct uit de landbouw. De landbouw 
zij hiermede niet onderschat voor 
ons exportpakket. Men leze echter 
wat Prof. Brouwers vorige week 
schreef in Economisch Statistische 
Berichten onder de titel "In de 
greep van .de integratie", om, zo no-

Mr. Dr. C. BERKHOUWER 

•· ... ministeriële tweespalt uit 
den boze .•••. 

dig, overtuigd te geraken hoezeer on
ze industrie aangewezen is op een 
grote Europese markt zonder inter-
ne belemmeringen. · 

Pessimistisch? Neen! 

Wat nu voor 1964 en verder? Moe
ten wij ons, gezien 1963, slechts pes
simistisch opstellen? Wij geloven van 
net. Het zou in strijd zijn met onze 
liberale instelling. Deze vergt van 
ons om voort te werken aan de ver
dere verruiming van ver keer en uit
wisseling van personen, goederen 
en diensten over een zo ruim moge
lijk gebied in Europa, maar ook 
daarbuiten. Eén Europa, met ook de 
EFTA nog eens in één verband met 
de EEG naar wij hopen en moeten 
blijven nastreven, dit al vormt een 
etappe op de weg naar veel meer 
omvattende allianties. 

Denken wij aan het Atlantische 
partnership, waarvan wijlen Kenne
dy nog vaag de contouren aangaf. 
De verwezenlijking van deze idea
len ligt nog ver af. Deze feitelijk
heid vermag ons echter niet te doen 
aflaten van het nastreven der be
schreven idealen. Laat ons als libe
ralen beseffen dat deze in wezen 
voortspruiten uit het zuiverste libe
ralisme. Het is gemeengoed om te 
spreken over "liberaliseren", 
waartegen dan stilzwijgend veron
dersteld is dat zulks niet synomiem 
is met liberalisme in politieke zin. 

Laat ons hier vigilant zijn. Wij 
mogen volhouden dat het slechten 
van muren en barrières in ons libe
rale :wezen meer p_ast <:lJln in b.y., 

(staats) socialistische systemen, 
waarin men het vaak niet stellen 
kan zonder territoriale of andere 
begrenzingen, waarbinnen de gestel
de doeleinden verwezenlijkt moeten 
worden, omdat zulks zonder die be
grenzingen niet mogelijk is. Europese 
en oudere integratie daarentegen 
}iggen geheel in ohze lijn. In dit ver-, 
band mogen en passant de Engelse 
liberalen met lof vermeld worden. 
Zowel bij Labour als Todes liep, 
:vooral in de aanvang, de scheidslijn 
over pro of anti Eutomarkt dwars 
door de partijlijnen heen. ·Aan de 
Engelse liberalen komt de eer toe 
van stond af aan onvervaard en on
verdeeld te zijn opgekomen voor aan
sluiting bij de Euromarkt. 

Verdere integratie nodig 
Ons ideaal moge ons de werkelijk

heid niet uit het oog doen verliezen. 
Het één behoeft het andere ook niet 
uit te sluiten. Naar iedere integra
tie, ook de P,Olitieke, moeten wij 
blijven streven met volledige zin 
voor de realiteiten. Wij weten het, 
de Generaal heeft weer nieuwe 
plannen kenbaar gemaakt naar ver
dere samenwerking, op gebied van 
politiek, defensie en cultuur op Eu
ropees niveau. Zekere verhouding 
tot Amerika zou daarbij niet bui
tengesloten behoev\"n te worden. 

Volgende week zullen wij er 
waarschijnlijk meer over weten en 
onze nieuwe opstelling kunnen be
palen. Toch zal deze moeten ge
schieden aan de hand ·van beginse
len, die wij bij wijze van patroon 
nog eens zouden willen samenvat
ten. Zulks ter behartiging door al
len, met name liberalen, die in 
Brussel, Luxemburg, Straatsburg 
of elders in Europa ('s Gravenhage 
b.v.!) geroepen zijn voor Nederland 
te werken aan Europa's integratie. 

a. Er van uitgaande dat het we
zen der integratie belangrijker is 
dan de vormen, zullen nieuwe vor
men en instituten er in ieder geval 
op gericht moeten zijn dat: 

b. de inhoud niet minder, doch 
wezenlijk meer geeft dan thans 
vastligt in de verdragen van Rome. 
Bij gebreke daarvan zou het alter
natief zijn om tot nader order door 
te gaan op voet van deze, onopzeg
bare, verdragen. Op zich geven de
ze daartoe voorlopig voldoende 
ruimte. 

c. uitgesloten is dat wij worden 
gedrongen binnen een continentaal 
antarktisch blok, gericht op voort
zetting der bestaande nationale pro
tectionismen of uitbreiding daarvan 
op al dan niet "communautair" 
versluierde wijze, in stede van een 
open gemeenschap die voor uitbouw 
naar buiten vrijblijft, speciaal en in 
eerste instantie in Atlantische rich
ting. 

d. wegen en mogelijkheden wor
den opengesteld voor daadwerkelij
ke democratische communautaire 
controle, met name in budgettaire 
aangelegenheden, op die zaken wel
ke uit het nationale verband wor
den overgeheveld naar het gemeen
schapsverband. Voorkomen moet 
worden dat nog meer zaken, in het 
bizonder betreffende gemeenschaps
wetgeving, worden afgedaan buiten 
de openbaarheid in intergouverne
mentele kring zonder openbare 

_(~~~ "ervolg pag. 7) 
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Terugblik 1945-1963 

STICHTING · ORGANISATIE 
dergeschikt belang aangebracht ter 
voldoening aan de bepalingen vaa 

de Wet op de Stichtingen. 

"VROUWEN IN DE V.V.D." 

I n 1948 verscheen het boek "Van 

Moeder op Dochter" onder re

dactie van mevr. dr. W. H. Posthu

mus-van der Goot; het bespreekt 

"het aandeel van de· vrouw in een 

veranderende wereld" en wordt als 

een standaardwerk beschouwd. 

·Nu wij, evenals andere vrouwen

organisaties op verzoek van het Ne

derlands Vrouwen Comité onze ge

schiedenis sindsdien beknopt gaan 

beschrijven kunnen wij hiermee niet 

zonder meer bij 1948 beginnen. 

Het genoemde boek immers is 

niet zonder leemten en met name 

de libérale vrouwen zijn er wel wat_ 
stiefmoederlijk in behandeld. 

Om de ontwikkeling van de libe
rale vrouwenbeweging goed te zien 

moet men zich afvragen hoe het met 

de liberale vrouwen voor de oorlog 
stond. 

Er was een actieve en strijdbare 

"Vrouwengroep in de Liberale 

Staaspartij" waarbij men dat woord

je "in" wel met een korreltje zout 
moet nemen. De vrouwengroep voel

de zich zeer onafhankelijk, was dat 

ook met haar eigen contributiehef

fing en eigen blaadje. Zij stond niet 

eens altijd naast, maar zelfs wel 

eens tegenover de liberale partij. 

De s~rijdbaarheid was niet te ver

wonderen. Een goed deel van de le
den had die geleerd in de strijd om 

het vrouwenkiesrecht en toen dat 

eenmaal was verkregen, konden niet 

alle heren der schepping zich maar 

zo gauw bij de veranderde gang van 

zaken aanpassen. Het was voor de 

vrouwen nodig zich niet in een be

scheiden hoekje te laten drukken, 

al waren politieke opvoeding van de 

vrouwen in het algemeen en onder

linge politieke voorlichting en ge

dachtenwisseling evenzeer nodig. 

De activiteit van deze vrouwen
groep beperkte zich echter niet tot 

de vrouwenrechten. Belangrijk en 

veelomvattend werk werd gedaan 

voot· verspreiden en propageren van 

de liberale beginselen, waarmede zij 
het werk van haar partij sterk 
steunde. 

Na de oorlog is de oude Liberale 

Staatspartij niet herrezen. Er kwam 

eerst (in 1946) de Partij van de Vrij

heid. En de liberale vrouwen? 

Vier harer: mevr. A. Fortanier

de Wit, mej. dr. Jane de Iongh, me

vrouw mr. E. -·A. J. Scheltema-Con

radi en mej. Joh. H. Springer heb

ben daarover beraadslaagd en het 

initiàtief genomen. 

En nu wreekt zich in het boek 

"Van Moeder op Dochter" de gerin

ge aandacht aan de liberale vrouwen 

besteed. Er staat nl. op .blz .. 564: 

"Globaal gezegd is er wel wat vel'
nieuwd - een oorlog gaat niet. onge
merkt voorbij - maar het zou de waar
heid verkrachten zijn te zeggen, dat er 
een vereniging bij is, die ·een waarlijk . 
nieuwe k0€l'S heeft ingeslagen". 

Nieuwe koers 

Dit is niet juist. 

De liberale vrouwen hebben nl. 

bewust en opzettelijk wel een nieu

we koers ingeslagen. Van het aller

eerste begin af stond bij haar vast: 

zoals vroeger moet het niet meer; 

het moet anders. Niet alleen, dat het 

liberalisme na 1945 in zijn toepas

sing verschilde van dat van voor de 

oorlog, de mentaliteit, de instelling 

van de vrouwen was in die jaren 

eveneens veranderd. Dit kwam ook 

tot uiting in de organisatievorm. 

De vrouwelijke leden van de libe

rale partij zijn in de eerste plaats 

partijleden en hebben als zodanig 

volkomen gelijke rechten als de 

mannen; een vrouwenorganisatie 

mocht alleen éen extra band tussen 

haar leggen. Niet meer naast of te

genover, maar binnen de partij. 

Het was tenslotte mevr. Schelte

ma, die er de juridische vorm voor 

vond. Deze kwam hierop neer: 

Het Rijk heeft voor de Kamerver

kiezingen het larid verdeeld in kies

kringen. Deze zelfde verdeling in 

Rijkskieskringen heeft de partij na

genoeg geheel gevolgd met haar 

"Kamercentrales". Ook de vrouwen

organisatie heeft deze indeling. Voor 

iedere Kamercentrale wordt een 

vertegenwoordigster aangewezen, 

gekozen door een algemene verga-

dering van die Centrale d.w .. z. ook 

door mannen. Hieruit blijkt /wel de 

volledige integratie van de vrouwen

organisatie in de partij. 

In juni 1947 gaf het Hoofdbestuur 

zijn goedkeuring aan de opzet, neer

gelegd in een zeel· simpel regle

mentje van 2 (!) artikelen. 

Toen de Partij van de Vrijheid 

met een deel van de vroegere Vrij

zinnig Democraten (de laatste tot 

dusver gedeeltelijk in de Partij van __ ________.. 

de Arbeid) in 1948 overging in de 

Volkspartij vóor Vrijheid en Demo

cratie werd de organisatie van de 

vrouwelijke leden ongewijzigd over

genomen. Wij kunnen dus zeggen, 

dat de Organisatie "Vrouwen in de 

V.V.D." ouder is dan de V.V.D. zelf. 

Na enkele jaren bleek de wense-

selijkheid van eigen rechtsper-

soonlijkheid. 

Hiervoor werd de Stichtingsvorm 

gekozen, daar de vrouwelijke leden 

van de VVD als zodanig reeds alle 

verenigingsrechten bezitten. 

Drie van de oorspronkelijke vier 

oprichtsters hebben de Stichtingsac

te ondertekend (op 12 juni 1953). 

Mej. dr. Jane de Iongh was inmid

dels naar het butenland vertrokken. 

In haar plaats was als mede-onder

tekenaarster gevraagd mevr. J. L. 
Redeke-Hoek, de laatste presidente 

van de vooroorlogse Vrouwengroep 

in de Liberale Staatspartij, als eer

bewijs tegenover de vrouwen van 

toen, aan wie de vrouwen van nu 

zoveel te danken hebben. 

Ten slotte werden op 21 januari 

1960 enkele wijzigingen van on-

De oorspl'onkelijke. opzet van de orga
nisatie gebaseerd op de indeling in Ka
mercentrales had in de praktijk goed vol
daan en werd gehandhaafd, maar de oude 
twee ;~rtikelen werden 1n de Stichtings
statuten aan de hand van de verkregen 
ervaringen nader uitgewerkt. 

De plaatselijke vrouwengr0€pen ble
ven ook nu buiten het verband van de 
landelijke organisatie, behalve door het 
contact met de plaatselijke en de cen
trale vertegenwoordigsters. Zij vertonen 
zulke grote verschillen, dat het niet mo
gelijk is er algemeen geldende voor
schriften voor te geven. Daardoor zijn 
zij dus volkomen vrij in haar regelingen 
en dit voldoet goed. Het blijkt bevorder
lijk voor plaatselijke initiatieven en acti
viteiten. 

Jin de statuten is ook de verhouding 
tot de partij vastgelegd (o.a. bij de sa
menstelling van het bestuur) de vrouwen
organisatie is, zoals reeds is gezegd, al
leen een extra band tussen de vrouwe
lijke leden. Er is geen eigen contributie
heffing. 

In 1963 werd bij een wijziging van Sta
tuten en Huishoudelijk Reglement van 
de V.V.D. voo1r twee plaatsen in het 
Hoofdbestuur de uitsluitende candidaat
stelling aan de vrouwenorganisatie toe
gekend. 

Tot zover de organisatorische geschie
denis. 

Ter inleiding van een overzicht 

van de activiteiten volgen hier eerst 

de taak en doelstelling uit de Statu

ten: 

"De Stichting heeft tot taak de vrouwe
lijke leden van de V.V.D. te organiseren 
en stelt zich ten· doel het bevorderen van 
het onderling contact en de politieke me
ningsvorming onder de leden. 

Zij voert propaganda voor de begin
selen van de V.V.D. en geeft voorlich
ting en scholin.g aan vrouwen in kennis 
van staat en maatschappij. Zij stimulee1·t 
ha31I' sociale en culturele activiteit; zij 

bevordert het vrijwillig en belangel()()ll 
verlenen van praktische sociale hulp en 
het medewerken aan alles wat aan het 
culturele leven van het Nederlandse volle 
dienstig ka,n zijn". 

Externe activiteiten 

In de praktijk kunnen de activi

teiten in twee groepen onderschei

den worden: externe en interne. 

Laten wij beginnen met extern. 

Vanouds hebben de liberale vrou

wen met haar sociaal gevoel een 

ruime blik · zich bewogen op het 

maatschappelijk terrein in de ruim

ste zin van het woord. Zij namen 

daarbij zelfs vaak een vooraan

staande plaats in. Maar zij deden 

dat a.h.w. incognito. De daad, het 

werk, stond voorop; hoe haar per

soonlijke opvattingen waren was 
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van minder belang; dat was haar 

privé-aangelegenheid. 
Ook nu voelen de liberale vrou

\Ven het meest voor algemene ver
enigingen, waar samengewerkt 
wordt voor een gemeenschappelijk 
doel, ongeacht de groep, waar de 
medE:werkenden vandaan komen. 
Yoor zuilÈm hebben zij beslist geen 

bewondering. 
Een wel verklaarbaar gevolg van • deze houding was echter, dat met 

het aandeel van de liberale vrou
wen in het sociale leven, hoe be
langrijk ook, niet steeds gerekend 
werd en dat het liberalisme zelfs 
wel in een onsoeiaal licht werd ge
steld. Bij. de toenemende verzuiling 
kwam bovendien het bezwaar, dat 
in overkoepelen?e organen de libe
rale vrouwen, die daarin zitting 
hadden niet van haar opvattingen 
mochten laten blijken, omdat zij 
daar niet haar geestverwanten, 

maar algemene verenigingen verte
genwoordigden. 

Samenwerken houdt ook in: ge
ven en nemen. En zo is er dan de 
laatste jaren verandering gekomen. 

De liberale vrouwen weren zich 
nog steeds geducht in het maat
schappelijk leven en zij doen dit 
nog steeds graag met anderen sa
men, in een sterk gevoel van saam
horigheid en gebondenheid. Maar 
de VVD-vrouwen kunnen nu als zo
danig meepraten als het nodig is. 
Dit is niet slechts voor háár winst, 
maar ook voor de hele samenleving, 
wanneer de belangrijke stromingen 
tot uiting kunnen komen en door 
uitwisseling van gedachten een bre
dere kijk op de zaak waarom het 
gaat, verkregen wordt. 

Het eerste overkoepelende or
gaan, waartoe de Organisatie Vrou
wen in de VVD toetrad was de Na
tionale Vrouwenraad, aanvankelijk 
als vereniging-voorstandster, na ver
kregen rechtspersoonlijkheid als ge
woon lid. 

Een tweede toetreding was die tot 
de Contactg1·oep voor Vrouwen van 
de Nederlandse Raad der Europese 
Beweging, zoals de naam toen luid
de. 

In het jaarverslag 1953/1954 
wordt voor het eerst de landelijke 
Commissie Huishoudelijke en Ge
zinsvoorlichting genoemd, ook 
sindsdien gereorganiseerd en van 

naam veranderd. 
In het Comité ter verdediging van 

de vrijheid van arbeid van de 
vrouw waren de VVD vrouwen 
toen reeds jarenlang vertegenwoor
digd. 

In 1955 volgde toetreding tot de 
Nederlandse Federatie voor Vrou
welijke Vrijwillige Hulpverlening. 

Hierdoor was ook · provinciale en 
plaatselijke aansluiting gemakkelij
ker geworden, waar herhaaldelijk 
op aangedrongen was. 

1955 was ook het jaar van aan
sluiting bij de Nederlandse Huis
houd Raad, later gevolgd door ver
tegenwoordiging in de Commissie 
Detailhandeloverleg van· de N.H.R. 

Daarna volgde het IA V (Interna
tionaal Archief voor de Vrouwen
beweging) 

Het zou tenslotte tot november 
1961 duren eer de Organisatie Vrou

wen in de VVD de uitnodiging ont-

ving toe te treden tot het Neder
lands Vrouwen Comité, welke uit
nodiging met genoegen werd aan

vaard. 

In 1954 werd d100r onze organisatie bij 
de NiJ.tionale Vrouwen Raad éen voor
stel ingedietnd om te komen tot herzie
ning va.n de gehele vertegenwoordiging 
van de Nederlandse vrouwenwe1·eld, 
daar de tegenwoordige toeStand, waarbij 
organen als Nationale Vrouwen Raad en 
Nederlands Vrouwen Comité naast el
kaar bestaa111 en waarbij de een in de 
ander vertegenwoordigd is, ond!Oelmatig 
en verwarrend moet worden geacht. Dit 
voorstel vond veel instemming en werd 
met behoorlijke meerderheid aangeno
men, maar enigszins verzwakt doordat 
er daarbij alleen spraJke was van overleg 
en verwijzing naar de reorganisatiecom
missie. 

Thans, bijna 10 jaar later, is de toe
stand nog onveranderd. 

Naast de genoemde vaste vertegen
woordigingen waren en zijn er telkens 
incidentele contacten. 

Hiervan noemen wij slechts enkele: 
Nederlands Cultureel Contact, Vrouwen
belangen, Aletta Jacobs herdenking, Ge
westelijk Arbeidsbureau in Amsterdam. 

Belgische geestverwante vrouwen heb
ben enkele malen onze tweedaagse con
ferentie bijgewoond; juist onlangs heb
ben zij verder contact gezocht. 

Om nog even naar de beginjaren te
rug te gaan: de organisatie was nog in 
opbouw toen de tentoo,nstelling "de 
Vrouw" in 1948 kwam. Het was wel een 
krachttoer, maar de Vrouwen in de VVD 
waren er present! 

Interne activiteiten 

Wat de interne activiteiten betreft, 
vermelden wij het volgende: 

Landelijk staat daarbij voorop de 
jaarlijkse tweedaagse conferentie in 
oktober, die zich vanaf de eerste 
keer, in september 1949, in een gro

te belangstelling mag verheugen. 
Enkele jaren, geleden werd die be
langstelling zelfs benauwend groot; 

zodat de Pietersberg te klein werd, 
de toeloop is echter binnen de mo
gelijkheden gebleven, sinds er ook 
een Landdag is in het voorjaar en 
telkens in een andere plaats. 

Naast gedegen behandeling van ac
tuele onderwerpen is er op de con
ferenties ook steeds een ruim z.g. 
vragenuur, waar de meest uiteenlo-
pende vragen naar voren komen; 
gewoonlijk beantwoord door de 
vrouwelijke Kamerleden. 

Provinciaal en regionaal worden 
er ook "dagen" gehouden, waarbij 

stukken dan vanuit een liberaal 
standpunt worden bekeken spreekt 

van~elf. Echte politieke discussies, 
louter en alleen politiek, worden 
betrekkelijk weinig gehouden. Ook 

culturele onderwerpen komen aan 
de orde en er worden excursies ge
houden. 

Voorbeelden zijn de Mammoetwet, 
die druk bekeken werd en de dienst
plicht voor meisjes, die vele tongen 
en ballpoints in beweging bracht. 

De scheiding tussen intern en ex
tern is bij dit alles moeilijk te trek
ken, daar er vaak vrije introductie 
is. Er zijn trouwens ook vergade
ringen, die als openbaar worden 
aangekondigd en dus enigszins 
propagandistisch zijn. · 

Wat de speèifiek externe plaatse

lijke activiteiten betreft: de VVD
vrouwen doen graag mee met aller
lei, persoonlijk en in groepsver-

band, zij pakken aan wat zich voor
doet maar vergeten vaak het te ver
tellen. 

Vragenlijsten 
Van het begin af heeft het bestuur 

er naar gestreefd de plaatselijke be
sturen op een of andere wijze bij te 
staan. 

Na enkele experimenten bleken 
vragenlijsten het beste te voldoen. 

In het voorjaar van 1957 werd 
· een enquête gehouden over het 

beurzenstelsel voor studiedoel
einden; enige tijd later gevolgd door 

een over parallellisatie. Deze laatste 

op verzoek van de VVD-midden
standscommissie. 

In het seizoen 1957-1958 werden 
twee vragenlijsten opgesteld. De 
eerste betrof een algemene inleiding 

in de politiek, de tweede de eerste 
vier artikelen van het beginselpro
gramma. 

De methode van· vragenlijsten is 
sindsdien voortgezet. Zij zijn niet 
bedoeld als enquête (al hebben zij 
vaak wel dat effect) maar willen de 
plaatselijke vrouwengroepen discus
siestof verschaffen zonder dat het 
nodig is een spreekster van buiten
af te vragen. 

Arbeidstijdverkorting en de vrou
wen, in het najaar 1960 uitgestuurd, 
vond wel de grootste animo. Wij 
waren daarmee op de actualiteit 
vooruitgelopen; de vijfdaagse werk-

Utrecht in 1951 begonnen is en -week haalde ons in! 
trouw heeft volgehouden. Andere vragenlijsten betroffen 

En ten slotte de plaatselijke acti

viteiten. Daarvan een overzicht te 
geven is onbegonnen werk alleen 
al, omdat de verslaggeving ervan 
onvolledig is. 

Wij in de VVD houden de vrij
heid hoog, de plaatselijke vrouwen"" 
groepen niet 'het minst, waartoe zij 
trouweris het recht hebben. Zij hou
den alle mogelijke soorten van bij
eenkomsten: drinken kopjes koffie 
en thee, 's morgens, 's middags of 
's avonds en eten samen broodjes. 
Alleen samèn dineren schijnt er niet 
bij te zijn. Vindt men dat mannen
werk? 

Wat zij dan behandelen? Laten 
wij zeggen: alles. Alle mogelijke 
vraagstukken, die min of meer ac
tueel zijn komen aan de orde. Maat

schappelijke vraagstukken staan 
voorop; dergelijke dingen liggen de 

liberale vrouwen nauw aan haar so

ciaalvoelend hart. Dat zulke vraag-

o.m. koopavond, winkelsluitingspro

blemen, cadeaustelsel, broodsane
ring, radio en televisie. Ook was er 
een getiteld "Richtlijnen" (najaar 
1962) die als voorbereiding op de 
verkiezingen voor de Tweede Ka·
mer een inleiding in de politiek in 

het algemeen en in die van de VVD 
in het bijzonder beoogde. 

Dit najaar hebben wij er geen 
extra uitgestuurd om de vrë._;en van 
het NVC geen concurrentie aan te 
doen. 

Behalve de vragenlijsten bestemd 
ter behandeling in vrouwenbijeen
komsten werd ook materiaal ver

spreid ten behoeve van de vrouwe
lijke leden persoonlijk en desge

wenst ook van anderen. 
Hiervan had het meeste succes 

(ook bij mannen) een zeer beknopte 

duidelijke en overzichtelijke opstel

ling, gemaakt door mevr. mr. J. M. 
Stoffels-Van Haaften: .,Wegwijzer 

door de Europese samenwerking". 

In mei 1961 moest hiervan een twee
de, en bijgewerkte uitgave verschij
nen. 

In de eerste jaren zijn er af en toe 
rondzendbrieven uitgegaan ter voor
lichting van de , vrouwelijke leden. 
Sinds het najaar van 1950 echter 
heeft onze organisatie een vaste ru
briek in het partijorgaan, het week
blad Vrijheid en Democratie. 

Dit accentueert weer het verschil 
met de vooroorlogse liberale vrou
wenvereniging (die een eigen blaad
je had) en de integratie van de te
genwoordige organisatie in de partij.. 
De vrouwelijke leden worden even
als de mannelijke geacht het week
blad te lezen; de vrouwenrubriek 
dient slechts voor dingen, die de 

vrouwen in het bijzonder aangaan. 
Het is wel een bezwaar, dat de 
ruimte daardoor beperkt is, maar 
in zeer bijzondere gevallen, zoals 
voor deze terugblik,. is er gelukkig 
wel wat aan te doen. 

Een vergelijking 

Een terugblik leidt tot vergelij
king. Hebben wij wat bereikt? 

Bereikt hebben wij een toenemen

de deèlname van de vrouwen aan 
het politieke leven. Hiermee bedoe
len wij nog niet eens het percents
gewijs (25 pct.!) grote aantal vrou

wen in de VVD-fractie van de Twee
de Kamer, hoe verheugend dat ook 
is. 

Wij bedoelen hiermede de gewo
ne vrouwelijke leden en belangstel
lenden. Steeds meer vernemen wij 
in verslagen en berichten uit aller
lei delen van het land, dat de vrou
wen meer en meer meedoen met het 
politieke lèven. Dat gaat wel eens 
ten koste van de aandacht voor de 
vrouwenorganisatie, maar die is im
mers slechts middel, geen doel? En 
zij mag overigens waarlijk niet on
tevreden zijn! 

De Vrouwen in de VVD als zoda
nig werken betrekkelijk weinig op
vallend naar buiten. De groeiende 
betekenis en de inwendige kracht 

komen daardoor misschien ook te 
weinig in de openbaarheid. 

Het eerste, de groeiende betekenis 
van de Organisatie Vrouwen in de 
VVD wordt het beste geïllustreerd 
door vergelijking van de jaarver
slagen, die steeds van zomer tot zo
mer lopen. Dat van 1949/1950 telde 
twee kantjes kwarto; het laatste, 
dus 1962/1963 (dat nog niet eens zo 
volledig kon zijn als wij wensten) 

16 bladzijden folio, kleiner getypt. 
En wat het twèede betreft: wij 

willen besluiten met iets, dat ons nog 
vers in het geheugen ligt. 

Zoals iedereen weet waren de uit

slagen van de verkiezingen in 1962 
voor de VVD teleurstellend. 

De vrouwen, die toch zo de naam 
hebben emotioneel te zijn bleven 
echter kalm en vatten het filosofisch 
op, terecht vertrouwend, dat er wel 
weer een keer zou komen, gelovend 
in de eigen goede zaak, ondanks tij
delijke tegenslag. 

Zij gingen en gaan onverstoorbaar 
door in het sterke besef, dat de al

gemene waarachtige toepassing van 

de liberale ideële beginselen tot ze
gen van de hele mensheid zal zijn. 

JOH. H. SPRINGER 
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SPIJTOPTANTEN-PROBLEEM WELLICHT NAAR WAARDIG SLOT 

H ET is aLtijd plezierig, een nieuw jaar met 
goede voornemens te kunnen beginnen. 

Als zulk een goed 'l.'oornemen zien wij het plan 
van de minister van Justitie, m1-. Schorten, om 
in 1964 de slepende kwestie van de Indonesische 
"sp·ijtoptanten" en maatschappelijke N ederlan
ders tot een einde te brengen. 
Wij geloven dat dit plan, in de vorm wam·in 
het blijkens de door de minister op 30 december 
in een nota aan de Kamer gedane mededeling 
en op dezelfde dag voor de pers gegeven toe
lichting is ontworpen, een verstandige daad is. 
De zaak k a n nu tot een allen bevredigend 
einde worden gebracht. Mits - en zo denkt, 
naa1· wij menen te weten, ook onze geestver
wante mej. mr. ten Broecke IIoekstTa, voorzitster 
van de 1·epatriii1·ingscommissie uit de Tweede 
Kamer, erover- inderdaad bij de beslissing een 
ruimhartig beleid wotdt toegepast. 
In gel'ijke zin liet ook mr. Daams, eveneens lid 
van de tepatriëringscomnl-issie, zich uit, toen 
deze blijkens een beticht in ,Het Vrije Volk" 
verklaatde: "Wij willen de minister van Justitie 
e·en faire kans geven om het nu aangekondigde 
nieuwe beleid ten aanûen van de spijtoptanten 
tot een goed einde te brengen. Daarbij hebben 
wij ons kunnen ver.enigen met het stellen van 
de einddatttm van 31 maUTt, omdat wij erop 
vertrouwen, dat de minister inderdaad allen zal 
toelaten die daar na{lr menselijke maatstaven 
recht op hebben". 
Ook de meeste dagbladen wijdden in dezelfde 
geest hoofdartikelen en commentaren aan de nu 
in het verschiet liggende liquidatie van deze 
kwestie, die zoveel jaren een steeds weerkeren
de bron van conflicten is geweest tussen voor
gangers van minister Scholten en de Kamer. 

* * * 
DIE moeilijkheden waren al onder mi nis

. ter Samkalden, dus onder het Kabinet
Drees, begonnen. De behandeling van visum
aanvragen van z.g. spijtoptanten (die bij de 
souvereiniteitsoverdracht, veelal onder aandrang 
van Nederlandse ambtenaren, voor het Indone
sische staatsburgerschap hadden geopteerd, maar 
daar door de ·gang van zaken in Indonesië spijt 
van hadden gekregen) en andete "maatschappe
lijke N ederlan,ders" geschiedde in een zo traag 
tempo en werd op zulk een formeel-juridische 
wijze toegepast, dat telkenmale zich versteke
lingen op Nede1·landse schepen bleken te be
vinden. 
Ondanks inte1pellaties van onze geestverwanten 
mr. De Vos t'an Steenwijle in de Eerste Kamer 
en mej. mr. ten Broec7"e Hoekstra in de Tweede 
Kamer, bleef het Kabinet-Drees bij zijn stand
punt, dat verstekelingen uit Indonesië moesten 
worden teruggezonden. Maar de publieke opinie 
was door deze interpellaties toch nogmaals ge
confronteerd met deze pijnlijke nasleep van de 
sou'uereiniteitsoverdracht. 
De hoop, dat onder minister Beerman een ruim
hartiger beleid zou worden gevoerd, ging slechts 
ten dele in vervulling en niet dan nadat hier
over zowel in 1960 als in 1961 bij de behande
ling van de begroting van Justitie in de Tweede 
Kamer een o.a. ook doo1· mej. ten Broecke Hoek
stra mede-ondertekende motie-Van Doorn was 
aangenomen, waarin op wijziging van de richt
lijnen en aanmerkelijke verruiming van het toe
latingsbeleid werd aangedrongen. 

I NMIDDELS is dan het afgelopen jaaT 
weer een nieuw Kabinet opgetreden met 

minister Scholten op Justitie en het lag dus voor 
de hand, dat bij de behandeling van diens be
groting werd geïnformeerd, welk standpunt 
deze met betrekking tot de kwestie der spijt
optanten en andere maatschappelijke Neder
landers innam. 
De minister verklaarde toen, zich op dat ogen
blik nog niet over dit onderweTp te kunnen uit
spreken, omdat het Kabinetsbemad hierover nog 
gaande was. Wel echter kon de minister toen 
reeds mededelen, dat de regering een spoedige 
,,definitieve oplossing" van dit vmagstuk na
streefde en dat daarbij de commissie voor de 
Tepatriëring uit de Kamer in het ovetleg was 
betrokken en ook verder zou worden betrokken. 
Uit alle adviezen, welke de minister nadien zo
wel hier te lande als uit Indonesië (van en via 
onze ambassade) had ontvangen, bleek dat men 
unaniem van oo1·deel was, dat het vaststellen 
van een einddatum uite1·st wenselijk was, opdat 
betrokkenen eindelijk definitief zouden weten 
waar zij aan toe zijn. 
De regering heeft deze adviezen nu gevolgd en 
is thans tot het besluit gekomen, allen in Indo
nesië van bedoelde categoTieën, die ook onder 
de nieuwe omstandighe/den nog menen dat hun 

NOTITIES VAN EEN INSIDER 

toekomst (en vooral die hunner kinderen) toch 
niet in Indonesië ligt, in de gelegenheid te 
stellen tot het indienen niet .alleen van eerste, 
maar desgewenst ook van hernieuwde verzoe
ken om toestemming tot vestiging in Nederland; 
met gebruikmaking van de daarvoor destijds 
vastgestelde faciliteiten. 
Per 1 april wordt de gelegenheid daartoe dan 
afgesloten, maar uiteraard zal de behandeling 
der verzoeken nog een zekere tijd daarna ver
gen. De minister had echter de verwachting, 
aan het einde van het jaar deze zaak wel te 
hebben afgewerkt. 

* * * 
pRECIES genomen komt de beslissing vol-

gens de bewoordingen van de in Dja
karta uitgegeven bekendmaking hierop neer, dat 
de speciale regelingen, waaronder de verstrek
king van rijksvoorschotten en faciliteiten na 
aankomst in Nederland, nog uitsluitend van toe
passing zijn voor: 

1. houders van geldige Nederlandse paspoor
ten, die uiterlijk op 31 maart 1964 uit Indonesië 
in Nederland aankomen; 

2. niet-Nederlanders, die uiterlijk op 31 maart 
1964 een eerste verzoek of een hernieuwd ver
zoek om toestemming tot vestiging in Nederland 
hebben ingediend, op welk verzoek gunstig is 
beschikt. 

Voor zover in Indonesië verblijvende Nederlan
ders betreft, is de regering daarbij uitgegaan 
van de gedachte, dat het ogenblik ~u weL is 

genaderd dat hun ve1·blijf in Indonesië geen 
ander aspect vertoont dan het 'l?erblijf van 
Nederlanders elders in de wereld. En wat de 
niet-N edeTlandeTS aangaat zal dan na 1 april 
waTden overgegaan tot het normale toelatings
beleid op grond van de vreemdelingen-wet
geving. 
Het is, wij herhalen het, een ,juiste en aan
vaardbate regeling, welker bevredigende af
wikkeling echter geheel afhangt van de ruim
hartigheid, waarmee zij zal worden toegepast. 
Alleen en uitsluitend het belang van de be
trokkenen en hun gezinnen zal hierbij de door
slag mogen geven. Zeker in een tijd, waarin 
steeds meet opoffeTingen worden gevraagd ten 
bate van bevolkingen in z,g. minder ontwikkel
de landen, zou het een onaanvaardbare gedachte 
zijn, wanneer regering en volk van Nederland 
geen ruimhartig standpunt zouden innemen te
genover hen, ten aanzien van wie toch niet te 
ontkennen morele bindingen bestaan. 

* * * 
DE wijze, waarop minister Scholten de 

regeringsbeslissing heeft toegelicht, geeft 
o.i, goede grond om te veronderstellen, dat die 
verwachting niet zal worden teleurgesteld. 
Voor wat de hernieuwde verzoeken aangaat, 
denken wij met name ook aan die gevallen in 
het verleden, waarin de destijds ingestelde 
commissie-Van Voll.enhoven gunstig had gead
viseerd, maar die door de (vorige) minister 
toch waren afgewezen. 
De betere verhouding met Indonesië heeft het 
onderzoek der aanvragen ondertussen ook zeer 
vergemakkelijkt. Van de informatieve contacten, 
die in Indonesië zijn gelegd, is gebruik gemaakt 
om een aantal personen daar te lande bereid te 
vinden hun visie te geven op de omstandigheden 
van hun persoonlijk bekende aanvragers. Aldus 
is de mogelijkheid ontstaan, een aantal der thans 
aanhangige of nog komende verzoeken naar In
donesië te zenden om zoveel mogelijk relevante 
gegevens te verkrijgen. 
Zoals de minister terecht opmerkte, zal op deze 
wijze kunnen worden vermeden, dat beslis
singen moeten worden genomen, waarbij mis
verstanden niet uitgesloten waren. 
Aan de desbetreffende afdeling van het Minis
terie van Justitie zullen enige sociale adviseurs 
en ander deskundig personeel worden toege
voegd. Voorts is de mogelijkheid voorzien om 
sociale adviseurs eveneens te verbinden aan de 
Nederlandse ambassade te Djakarta om met bij
stand van daar eventueel aanwezige contact
personen nadere inlichtingen ter plaatse in te 
winnen, 
Het een en ander wekt de indruk, dat de rege
ring en in het bijzonder de minister van Justitie, 
in overleg ongetwijfeld ook met zijn ambtge
noten van Maatschappelijk Werk en van Bui
tenlandse Zaken, deze aangelegenheid serieus 
heeft aangepakt en het stellige voornemen heeft 
deze tot een dusdanige afwikkeling te brengen, 
dat wij ons voor de uiteindelijke afwikkeling niet· 
behoeven te schamen. 
Indien dit zo is, zal dat ook en vooral voor mej. 
ten Broecke Hoelcstra, die zich voor deze zaak 
vele jaren zoveel moeite heeft gegeven, een 
grote voldoening zijn. 

t'Vet'Yolg '1'011 pog. 4) 

communautair-parlementaire mede
werking of controle; 

e. gestreefd wordt de zaken dich
ter bij "de gewone Europese man" 
te brengen. De institutionele tech
niek worde vereenvoudigd. Het 
n;oet niet zo zijn dat men, ook als 
Europees representant b.v., om be
~~alde economische gegevenheden 
are bedoeld zijn om naar buiten te 
Werken, te kunnen begrijpen, een 
gevorderd leerling in de wiskunde 
of algebra moet zijn. 

f. geen aantasting plaats heeft van 
verkregen of bestaande rechten en 
belangen van ·de onderdanen der 
Jidstaten die deelnemen aan het 
economisch verkeer der gemeen
schap, o.m. in de vorm van het ere
eren van nieuwe geringere contin
genten of quota dan waarover de 
betrokkenen in de huidige toestand 
reeds feitelijk beschikken. Wat in 
dit opzicht door de Europese com
missie in het bestaande verdragska
der wordt voorgesteld op vervoers- · 
gebied ziet er dreigend voor ons uit. 
Nederland, vervoerdersnatie bij uit-

stek, zij hier op zijn hoede. Verzet 
tegen de verveersvoorstellen is ge
boden en het is gelukkig dat dit ge
grond kan worden op de regels en 
de strekking van het E.RG. verdrag. 
Laten onze onderhandelaars hier zo 
kostbaar mogelijk zijn met hun be
reidheid tot de éénstemmigheid, 
waarbuiten men het, wat dit betreft 
gelukkig, tot 1966 nog niet kan stel
len. 

~taatssecretaris voor internationale 
vervoerszaken reeds blijk gegeven 
heeft, ervan doordrongen te zijn dat 
Nederland hier geducht op zijn tel
len moet passen. 

Wij willen besluiten hem en alle 
andere Nederlandse bewindslieden 
die betrokken zijn bij de uitwerking 
der integratie, de kracht toe te wen
sen om in NederJand's belang, de 
komende werkelijkheid zoveel mo
gelijk tot overeenstemming te bren
gen met de idealen welke ons bezie
len. 

Het stemt tot verheugenis dat wij 
m.b.t. dit slotaccoord van onze bij
drage erkentelijk kunnen zijn voor 
het feit dat de nieuwe liberale 
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VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

HOE HET BEGON 
(lH) 

Reacties op de eerste artikelen 

Wat ik gehoopt had, bij het schrijven van de eerste artikelen over "Hoe 
ltet begon", de oprichting en het initiatief van de Partij van de Vrijheid, 
is gebeurd. Er zijn uit onze lezerskring reacties binnengekomen, zowel te
lefonisch als schriftelijk en die hebben het beeld van het begin af van deze 
I)Jtrichting nader gedocumenteerd. 

Bijzondere dank ben ik verschul
digd aan mr. C. Greve, die mij de 
lijst van degenen, die uitgenodigd 
waren voor deze bijeenkomst deed 
toekomen. Verschillende namen heb 
ik uit mijn hoofd in de twee eerste 
artikelen vermeld, maar voor de ge
schiedschrijving leek het mij toch 
goed om nog wat nader op deze ma
terie in te gaan en ook de namen in 
deze artikelenreeks vast te leggen. 

Zo was uitgenodigd mr. W. Jon
ker, die vele jaren voor de Liberale 
Staatspartij, vóór de oorlog in de 

Haagse gemeenteraad zitting had ge
had en die tegenwoordig een be
langrijke functie op het gebied van 
de Rijnvaart heeft; mr. Th; M. Bautz, 
die in de oorlogsjaren een zeer be
langrijke functie had als Hoofd van 
de afd. Bijzondere Aangelegenheden 
van het RiJ"ksbureau Voedselvoorzie
ning in Oorlogstijd en die thans 
chef is van de personeelsafdeling 
van de Unilever; de heer M.H. Huy
gens, thans in Wageningen wonend 
en werkzaam bij de Landbouw Ho
geschool; mr. W. H. Th. Perizonius, 

ZWOLLERKERSPEL 

Uitnodiging 
Congres over de P.B.O. op zaterdag 8 februa·ri 1964 in het Min-erva-paviljoen 
te Amste•rdam. Aanvang 11 uur; sluiting 17.30 uur. 
Inleiders: mr. S. J. Halbertsma en dr. E. Nord:lahne. 

Deelnemers die zich vóór 15 januari opgeven krijgen de samenvattingen van 
de betogen van de inleid-ers van tevoren toegezonden en kunnen daarop whrif
telijk reageren. 

Cougre&leiders: mr. J. van Someren, m·r. J. E. Goudsm.it, H. W. Holsmuller. 
C<>ngre&Secreta·ris: H. J. L. Vonhof!. 

De kosten vari het congres bedragen 1 8,50 (inclusief de lunch ad. 1 5,-) V'()()tr 
hen die niet meelunchen (de lunchtijd is van 13 tot 14 uu·r) bed·ragen de kOStl>en 
! 3,50. 

Vóór 15 januari 1964 op te zenden naa.r het bureau V.V.D., Hereng.racht 36, 
Amsterdam. 

Ondergetekende 

Adres ............................................................. ~·····-··-······~················-·----····························-·---

Lid va-n de V.V.D.-afdeling ...................................................................................... _ 

meldt z.ich aan voor deelname aan het congres op 8 febr. 1964 te Amsterdam.· 

IJ€ kosten ad I 8,50 of f 3,50 zijn overgemaakt op: 
Postgiro 4 3 1 4 7 0 
Gemeentegiro V 9 9 2 5 
Hollandsche Bank Unie N.V. te Am&terdam 
Alle ten name van V.V.D. te Amsterdam 

Handtekening 

een bekende figuur op het gebied 
van Verzekeringen en voorlichting 
over verzekeringen; de heer H. Coen
radi, bekend uit de strijd van "Door 
de Eeuwen Trouw" en thans werk
zaam bij Philips te Eindhoven; de 
heer D. E. van Raalte, tegenwoordig 
directeur van het Rotterdams Be
leggings Consortium; mr. F. G. A. 
Huber, thans burgemeester op een 
der Waddeneilanden; W. J. Bikber
gen, een bekend deurwaarder uit 
Den Haag; mevrouw M. J. van Al
phen-Oudendijk, de enige vrouw 
onder de genodigden, die naderhand 
gedurende vele jaren voorzitster van 
de Haagse Vrouwengroep was; de 
heer Th. D. Struick, thans directeur 
van het liberale dag' lad "Het Va
derland"; de heer A. J. Kalff, be
kend figuur in de kringen van sport
journalisten; de heer M. Eldermans, 
tegenwoordig hoofdredacteur van 
het Rotterdams Nieuwsblad; mr. C. 
H. W. d'Artillac Brill, tegenwoordig 
hoofd Public Relations bij Heine
kens; de heer Joh. Ibelings, bekend 
figuur uit kleermakerskringen, mr. 
N. Smits, tegenwoordig Raadsheer in 
het Gerechtshof te Amsterdam en 
nog enkele andere geïntroduceerden 
zoals prof. C. W. de Vries. 

Ik heb deze namen vermeld, om
dat het mij goed leek de namen van 
"de werkers van het eerste uur" ook 
in onze organisatie met het oog op 
latere onderzoekingen vast te leggen 
en daarom ben ik ook blij, dat mr. 
Greve mij ook de notulen van de 
eerste bijeenkomst, die ik niet meer 
had weer heeft doen toekomen, waar 
uit ik mij voorstel ook het een en 
ander te vermelden in volgende ar-
tikelen". 

D. W. DETTMEIJER. 

H ET gezicht van Nederland zal 
door de 1Litvoering van de 

Delta-werken ook heel anders wor.
den, een soort face-lifting. Daar ko
men bruggen en wegen, die van gans 
nieuwe conceptie zijn, waaTbij men 
in zekeTe mate veel vrijer is dan bij 
bestaande zaken en waarbij men met 
talloze bezwaren en bezwaarden 
moet Tekening houden. Zulke veT
keersobjecten kosten miljoenen en 
die moeten ergens vandaan komen. 

(Het Nationale Kompas) 

* * * 

H ET is zover, de middenberm 
wordt beveiligd. Het is wel 

duuT, maar mensenlevens zijn nu 
eenmaal met geen geld te betalen. 
Ntt deze maatregel er door is, is het 
te hopen, dat een ·andere, waaTvan 
in veel aanzienlijkeT mate beveiliging 
van het verkeer mag worden ver
wacht, er ook doorkomt: wettelijke 
Tegeling van het rij-onderTicht. Te
meer, nu de diTectie van het C.B.R. 
te kennen heeft gegeven het Tij-exa
men te Z1illen uitbreiden tot buiten 
de bebouwde kom. 

(Per·sonen Vervoer) 

* * * 
NERGENS in Nederland heeft 

de oveTgang van landbouw 
naar industrie zich zo spectaculair 
voltrokken als in Bra·bant: tot voor 
ko'l't een schilderachtig, dus wat ach
tergebleven gebied van heidevelden 
en kleine boeTen, thans koploper in 
de industTiële revolutie, die het land 
na de oorlog overrompeld heeft. Bra
bant telt op het ogenblik 2000 ind1ts
triële aTbeidsplaatsen minder dan 
Zuid-Holland, dat nog aan de top 
staat; maaT sinds 1950 is één derde 
deel van alle nieuwe bedTijvigheid 
aan deze pTOvincie ten deel gevallen. 

~andbouw Na) 
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MIDDEN- EN l(l.JEINBEDRIJF 
STEEDS MEER IN DE VERDRlJI(I(JNG 

v.h. Wa KUNST 
" (I) 

Terwijl de publieke aandacht zich vrijwel geheel concenh·eert op de cen
trale p1·oblcrnen van het loon- en prijsbeleid, voltrekt zich voor de niet
ingewijde bijna onopgemerkt een ontwikkeling als resultante van verschil
lende factoren, welke voor de ondernemers in het midden- en kleinbedrijf 

.zo langzamerhand fataal begint te worden. 
Wij hebben dat zien aankomen en daarom stelling genomen tegen het 

loon-akkoord, dat bij een zo sterke overschrijding van de produktiviteits 
grens voor de economisch-zwakkere bedrijfstakken en ondernemingen een 
onmiskenbare aderlating betekent, welke tot ondergang kan voeren. 

Indien de stijging van de arbeids
kosten - om van de sociale lasten 
nog maar niet te spreken - niet of 
niet voldoende in de prijzen kan 
worden verdisconteerd wordt de 
rentabiliteit aangetast en ondergaat 
het ondernemersinkomen een ge
voelige terugslag. Wij hebben dat 
onlangs aan de hand van berekenin
gen van de Raad voor het Midden
en Kleinbedrijf aangetoond. 1) 

Vrome wens 
/ De nadien verkregen overeen
stemming over de praktische toe
passing van de minimum-loonrege
ling luidt een volgende fase Vfm stij
ging van bedrijfskosten in, welke 
vooral voor de kleinere êmderne
mingen nadelig zal zijn. 

De S~ichting van de Arbeid heeft 
weliswaar vooropgesteld, dat deze 
maatregel niet mag leiden tot een 
stijging van het loonniveau, dat zo
veel mogelijk aanpassing van de 
loon- en salarisschalen aan het mi
nimum-inkomen moet worden ver
meden, maar ·wij vrezen, dat dit een 
vrome wens zal zijn, welke niet in 
vervulling zal gaan. 

Het optrekken van de laagste 
loongroepen zal immers de ver
schillen met de loonschaal verklei
nen en er is geen profetische blik 
voor nodig om in te zien, dat de 
overige werknemers tenminste de 
afstand tot de laagste categorie ge
handhaafd willen hebben. Gevolg: 
verdere loonsverhogingen, legaal of 
illegaal. 

Daar tussendoor speelt dan nog 
de verplichting om de vrouwen
lonen tot tenminste 90% van de 
overeenkomstige mannenlonen op 
te trekken, waartoe Nederland zich 
in EEG-verband heeft verbonden. 

Hoewel het prijzenoverleg met de 
mirüster van Economische Zaken 
aanvankelijk scheen mee te vallen, 
wijzen de jongste ontwikkelin
gen op dit gebied er toch duidelijk 
op, dat de minister onder politieke 
druk en onder invloed van vakbe
weging en consumentenorganisaties 
zijn realistische visie allengs prijs 
gaat gegeven. 

Prijsstopbeschikkingen komen 
laatstelijk aan de lopende band af, 
de collectieve prijsbinding zal wor
den verboden, alleen de lastenver
zwaring van de aanpassingsloon
ronde op 1 januari zal procentueel 
mogen worden doorberekend. 

1) Rekening houdend met een over
loop van 0.7 en incidentele verhogingen 
v~n 2.5%, zal de nominale loonsverho
g1Ilg van 10% volgens het CPB uitmon
den in 13.2%. 

Overgebracht op het midden- en klein
bedrijf betekent dit, dat in het ambacht 
het ondernemersinkomen in 1964 ten op
Zichte van 1963 met 6.2% zal dalen. 

Vo?r de detailhandel, die aanvankelijk 
profiJt kan trekken van de toenemende 
earticuliere consumptie, zal de stijging 

4 
an het ondernemersinkomen slechts 

t ·7% .. belopen en dus relatief sterk ach
derbliJven bij de positieverbetering van 

€:> w.erknemers. De gemiddelde lonen 
~~5~ 111 negen jaren bijna verdubbeld: 

"""' 100, 1963 (augustus) 18L 

Wij nemen bij voorbaat aan, dat 
de minister, die zijn bemoeiïngen 
nu al tot de luiers is gaan uitstrek
ken van goede wille is en rechtvaar
dig wil· oordelen, maar hij verkeert 
in de positie van de sledevaarder, 
die, door hongerige wolven achter
volgd, het vege lijf alleen kan red
den door telkens weer een afferand 
aan de meute te brengen. 

Gelijk Shylock 
Het voorgenomen algemene ver

bod van collectieve prijshandhaving 
is het voorbeeld van zo'n offer, ge
bracht om de gemoederen van vak
beweging en consumentenorganisa
ties tot bedaren te brengen - dat 
hoopt de bewindsman tenminste, 
maar hij zal Shylock alleen kunnen 
bevredigen door het pondje vlees uit 
het lichaam (van het midden- en 
kleinbedrijf) te rukken. 

De middenstandsbonden hebben 
gewaarschuwd tegen een zo gevaar
lijke opei·atie en prof. Van de Woes
tijne, die bepaald geen geestdriftige 
aanhanger van de vertikale pnJs
binding is, heeft onlangs in "Econo
misch-Statistische Berichten" aan
getoond, ·dat zo'n algemeen ingrij
pen voor verschillende bedrijfstak
ken (met name voor de boek
handel) economisch uiterst schade
lijk zal zijn zonder dat de verbrui
ker er enig voordeel, veeleer nadeel 
wegens de dan noodzakelijk grotere 
risicodekking, van heeft. Deze ont
wikkeling bevestigt volkomen onze 
aanvankelijke visie op het verloop 
der te voorziene gebeurtenissen, 
voortvloeiende uit de aanvaarding 
van het loonakkoord. 

Het misbaar, dat met name door 
de vakbeweging wordt gemaakt 
over het prijsverloop, zou, wanneer 
het niet zo'n ernstige zaak betrof, 
ietwat komisch aandoen. Wat wil 
men? De arbeidskosten aan al
le kanten opvoeren zonder door
werking in de prijzen, dus ten koste 
van de onderneming en de onderne
mers? Daartoe is alleen een beperkt 
aantal grote ondernemingen in staat, 
welker leiders geen vermindering 
van privé-inkomen te duchten heb
ben; wellicht zullen de aandeelhou
ders wat minder dividend ontvan
gen. 

Pe toestand in het midden- en 
kleinbedrijf is door de voortgezette 
uitholling van de kapitaalspositie en 
van het economisch resultaat als ge
volg van het prijsstabilisatiebeleid 
en de lastenverzvvaring in de socia
le sector allengs zo onrustbarend 
geworden, dat het kritieke punt is 
bereikt, niet alleen voor de onder
nemers met een inkomen beneden 
het sociale minimum, doch ook voor 
de anderen. 

Vooral detailhandel slachtoffer 
De minimum-loonregeling brengt 

inzonderheid de detailhandel -
waar het loonpeil dooreengenomen 
bij een aanzienlijk deel van het per
soneel beneden de grens van J:. 100,-

per week blijft - in grote moeilijk
heden. Aanpassing is dan ook 
slechts mogelijk door prijsver
hoging. 

* 

EEMSKANAAL Z.Z. 19 

GRONINGEN 

Het is merkwaardig, dat de vak
beweging zich zo fel tegen prijs
handhavingsregelingen keert, die 
enige stabiliteit in de bedrijfsop
brengst kunnen verzekeren, terwijl 
zij voor haar eigen leden bescher
ming van de bestendigheid der ar
beidsvoorwaarden in algemeen ver
bindende contracten voorstaat. Dat 
is volstrekt inconsequent. 

Telef. 05900 - 36S4t-

v.d. L. 

STUDIE-CONFERENTIE van STATEN· en RAADSLEDEN 
Het Bestuur van de Vereniging van Staten- en Raadsleden van onze Partij heeft 
besloten op zaterdag 22 en zondag 23 februari a.s. wederom een Studie-conferentie voor 
de leden der Vereniging te organiseren. Ook belangstellende leden der Partij die niet 
bij de Vereniging zijn aangesloten, zijn op deze conferentie van harte welk~m. 
Zoals gebruikelijk wordt. deze conferentie gehouden in "Woudschoten" te Zeist. De 
agenda en nadere bijzonderheden volgen hieronder. 
Voorafgaande aan de conferentie zal op zaterdag de 22e om 2.00 uur n.m. de jaar
vergadering der Vereniging plaatsvinden. De agenda van deze jaarvergadering wordt 
op korte termijn aan de leden toegezonden. 

AGENDA 
ZATERDAG 22 FEBRUARI 

15.30 uur: Opening door de voorzitter der Vereniging. 

15.45 uur: "Enige actuele vraagstukken van Bejaardenzorg", door hare excellentie 
mevrouw dra. J. F. Schouwenaar-Franssen, minister van Maatschappelijk 
Werk. 
Gemeenschappelijke avondmaaltijd. 

20.00 uur: "Voorlichting en Public B:elations door Provincies en Gemeenten", door de 
heer D. W. Dettmeijer, voorzitter der Vereniging. 

ZONDAG 23 FEBRUARI 

10.30 uur: "Enige Energieproblemen", door mr. C. L. W. Fock, Commissaris der Konin
gin van de provincie Groningen. 
Gemeenschàppe!ijke koffiemaaltijd. 

14.00 uur: "Taak en plaats van de Gemeenten in 1964"', door mr . .J. Drijber, burge
meester van Middelburg. 

15.30 uur: Sluiting. 

Na de inleidingen zal gelegenheid bestaan tot het stellen van vragen. 

N.B. De kosten bedragen: 

f 16.50 per persoon voor de gehele conferentie. 

Indien men niet de gehele conferentie bijwoont, gelden de volgende afzonderlijke 
prijzen: 

f 5.95 voor de gemeenschappelijke avondmaaltijd op zaterdag. 
f 8.80 voor logies en ontbijt. 
f 4.25 voor de gemeenschappelijke koffiemaaltijd op zondag. 

Aanmeldingen door overschrijving van het desbetreffende bedrag op postgiro nr. 68500, 
ten name van de heren R. Mees & Zoonen te 's-Gravenhage, onder vermelding "Studie
conferentie Woudschoten Vereniging van Staten- en Raadsleden", of wel door onder
staande strook ingevuld te retourneren aan het Secretariaat van de Vereniging van 
Staten- en Raadsleden van de V.V.D., Koninginnegracht 61 te 's-Gravenhage. 
Indien U zich slechts voor een gedeelte der conferentie opgeeft, dient U tevens te 
vermelden welk gedeelte U wenst mede te maken. 
Het Conferentie-oord "Woudschoten", Woudenbergseweg 54 te Zeist, telefoon (03439) 
3 44, ligt aan de hoofdweg Zeist-Woudenberg-Arnhem, op ca. 5 km van de kom van 
Zeist. De oprijlaan bevindt zich naast café-restaurant Oud-London, even voorbij de 
begraafplaats. 
Vanaf Utrecht .is "Woudschoten" bereikbaar met de (rode) bus van de Fa. De Haas 
(richting Veenendaal), die 10 minuten over elk heel uur vertrekt vanaf station Utrecht 
en 27 minuten later stopt aan de halte Oud-London-"Woudschoten". 
Vanaf Amersfoort is er een kwartierdienst van de (groene) bus der N.B.M., lijn 55, 
waarbij de bus, die 12 minuten over elk heel en half uur uit Amersfoort (station) ver
trekt, in Zeist (Gero) aansluiting geeft op de (groene) N.B.M.-bus lijn 51. Reisduur 
Amersfoort-"Woudschoten" circa 45 !llinuten. 

Aanmeldingsstrook Studie-Conferentie .,Woudschoten", febr. '64 

Ondergetekende: ................................................... · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · • • · 

Adres: ............................................................... ··•· ····. · · · ·· · · ·· ·••• 

Woonplaats: .......... · .............................................. · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · ··-

geeft zich hierbij op als deelnemer(ster) aan de Studie-conferentie van de Verenigi_ng 
van Staten- en Raadsleden van de V.V.D. op 22 en 23 februari 1964 in het Conferentre
oord "Woudschoten" te Zeist. 

Avondmaaltijd op 22 februari 
Logies van 22 op 23 februari 
Koffiemaaltijd op 23 februari 

Doorhalen wat niet wordt verlang:d. 

Handtekening: 

• ................ _ .... _ •••• ~ .. :'"! •• ~· ............ :-- .. ---- ~ 
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:VRIJHEID EN DEMOditATlE 

Van onze LEESTAFEL 

Israël. Een moderne gids door 
het Land van de Bijbel, door Zer 
Vi1nay, in geautoriseerde ver
taling van H. P. van den Aard
weg. Uitg. A. J. G. Strengholt 
N.V. Amsterdam 1963. Prijs 
f 17.50. 

D€ ambassadeur van Israël in Ne
derland, Z.Exc. H. A. Oidor, voor
m.g dez'e uitgave van een inleidend 
woord. 

Wat hier in een kleine vijfhonderd 
compact gedrukte bladzijden aan 
kennis van Israël, zijn land, zijn ge
schd.ederills, zijn huidige sd.tuatie bij
eengebmeM is en de lezer g'ep;resten
teerd wordit, mag formidabel heten. 

Deze gids lijkit ons inderdaad 0111-

misbaar voor wie Israël wil be:<:oe
ken en van zijn bezoek het gi'OOtst 
mogelijke profij•t wil trekken. Ma•ar 
ook voor wie een reis naar het oude 
heilige l!and niet is weggelegd zal 
deze gids een geesteLijke verrijking 
kunnen betekenen. 

Het boek is haast op iedere blad
zijde voorzien van zeer instructieve 
illustroaties en heeJit als bijvoegsel 
een landkaart, uitmuntend door 
duidelijkheid. de R. 

* * * 
"Existentialisme: bedreiging 

der vrijheid!" door C. van 
Tricht. Uitg .De Vrije Gedachte. 

bond heeft georganiseerd, wordt 
meer en meer een factor van betëke
nis in het maatschappelijke en cul
turele leven en het Humanisme in 
meer algemene zin is een te belang
rijk element van onze westerse sa
menleving zoals deze zich sinds de 
Renaissance heeft ontwikkeld, dan 
dat tegenstellingen tussen humanis
ten onze aandacht niet zouden ver
dienen. 

Dat het hier om een principiële 
controverse gaat, blijkt niet alleen 
uit de titel en ondertitel, die de 
auteur zijn geschrift meegaf. Het 
wordt op de eerste pagina duidelijk 
aangegeven. 

Uitgangspunt voor de heer Van 
Triebt immers is een uitspraak van 
dr. H. Banger, lid van het H.E. van 
het Humanistisch Verbond: "De 
vrijdenkersbeweging, belichaamd in 
"De Dageraad", altijd een betrek
kelijk kleine groep, verloor nog van 
haar spankracht omdat zij de ratio
nalistische bestrijding van kerk en 
geloof volhield, onvoldoende op de 
hoogte met de existentialistische ont
wikkeling in wijsbegeerte en theolo
gie". 

In de aanvaarding van het existen
tialisme nu, door schrijver als een 
irrationalistische filosofie aangeduid, 

ziet hij meer dan een bedenkelij
ke regressie in de sfeer van het Hu
manisme. Ze is voor hem preci~s 
wat hij zegt: een bedreiging der 
vrijheid. Kernpunt in zijn betoog is 
in dit opzicht wel wat hij, spreken
de over het "orakelend irrationalis
me" (de term is van Poppers) op
merkt: "Nimmer in de geschiedenis 
der Europese wijsbegeerte heeft de 
rede zichzelf zo verregaand verloo
chend als in onze tijd". 

Een krasse uitspraak, die o.i. noch
tans ernstige beschouwing (en dis
cussie) waard is! Wij willen trou
wens wel erkennen, dat wij de rond
borstige kracht waarmee deze schrij
ver zijn opponenten tegemoet treedt, 
waarderen als een verademing te
midden van de gangbare effaceren
de discussies, waaraan onze op het 
oecumeense gerichte tijd zo rijk is. 

Poppers noemden wij reeds als 
een van de denkers, in wier voet
spoor de schrijver gaat. Zijn ge
schrift ademt de geest ook van an
deren met wier beschouwingen wij 
ons vertrouwd gevoelen: Erich 
Fromm, Leo Polak, Antoon Vloe
mans bijv. 

Voor Van Tricht schijnt het een 
uitgemaakte zaak te zijn, dat religie 
en humanisme elkaar niet verdra-

Deze ons reeds geruime tijd gele
den ter recensie toegezonden bro
chure bevat een overdruk uit Be
vrijdend Denken", rationeel-h~~a
nistisch weekblad. In haar onderti
tel "Humanistisch Verbond, waar
heen?" komt de bedoeling van de 
auteur onverholen tot uitdrukking. UIT DE PARTIJ 

Als humanist keert hij zich tegen 
het Humanistisch Verbond, waaraan 
hij, kort gezegd, verloochening ver
wijt van hetgeen hijzelf het zuivere 
humanisme acht, dit dan georgani
seerd in de reeds honderd jaar be
staande vereniging De Vrije Gedach
te. 

Hadden wij hier te doen met een 
controverse zoals men die wel meer 
aantreft tussen elkaar vrij nastaan
de geestelijke stromingen, wij zouden 
met een enkele aankondiging . van 
deze brochure volstaan. Dat we er 
wat meer aandacht aan besteden 
vindt zijn verklaring in het feit, dat 
de beweging, waartegen de auteur 
zi?h richt, méér is dan geestelijke 
stroming alleen. Het humanisme zo
als dit zich na de bezettingsjar~n te 
onzent in het Humanistisch Ver-

KAMERLID CORVER 
SPRAK TE HAARLEM 

Voor de afdelingen Haarlem, Bloe
mendaal, Heemstede en Zandvoort hield 
te Haarlem het Tweede Kamerlid J. C. 
Corver een inleiding over het onder
werp: "De kabinetsformatie en de hutidi· 
ge algemene politiek in Nederland." 

Diverse problemem. kwamen daarbij 
ter sprake. Uitvoerig stond spreker stll 
bij het defensie-beleid, de loon- en prijs
politiek en de kinderbijslag. Een geani
meerd debat besloot de avond. 

ALGEMEEN SECRETARIAAT 
V.V.D. 

Koninginnegracht 61 
"s-Gravenhage 

Telefoon (070) 60 48 03 
(3 liinen) 

Giro 67880 

Mr. H. VAN RIEL 
SPREEKT TE HEERLEN 

De a!delirng Heerlen en Omstreken zal 
op vrijdag 17 januari een discussieavond 
organiseren in het Grand Hotel te Heer
len. Mr. H. van Riel zal deze avond lei· 
den. 

De avond begint om acht uur. Leden 
en belangstellenden zijn van harte wel
kom. 

REGIONAAL PROPAGANDIST 
KAMER-CENTRALE ASSEN 

Met ingang van het nieuwe jaar is als 
regionaal propagandist in het gebied van 
de Kamer-Centrale Assen werkzaam het ' 
lid van de afdeling Assen der Partij, de 
heer J. Weggemans, Bosstraat 16, Assen, 
tel. (05920) 40 00. 

De heer Weggemans hoopt in nauwe 
samenwerking met het bestuur van deze 
Kamer-Centrale veel nuttig werk voor 
onze Partij in de provincie Drenthe te 
kunnen doen. 
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gen. Hem is het daarom ook een on
begrijpelijke situatie, dat in het Hu
manistisch Verbond zich ook religi
euze Humanisten bevonden naast 
"rationeel humanisten". 

Intussen kan hetgeen hij tegen ve
lerlei irrationele tendenties in de 
hedendaagse geesteswereld aan
voert, ook zijn humanistische an
dersdenkende broeders rijkelijk stof 
tot nadere bezinning op de grond
s] agen hunner organisatie geven. 
Zijn eigen bewogenheid komt mis
schien in de alinea waarmee hij zijn 
geschrift besluit het zuiverst tot 
uiting. 

Schopenhauer citerende, roept hij 
daar nl. uit: "Want indien wij zwij
gen, wie zal dan spreken?" Voor dit 
zich van binnen uit gedrongen voelen 
tot spreken, hebben wij respect. 
Niet minder voor de argumentatie 
die de schrijver in zijn hartstochte
lijkpleidooi voor zijn rationeel hu
manistische zienswijze hanteert. 

ACTIVITEITEN VAN DE 
LIBERALE SOCiëTEIT 
GRONINGEN/HAREN 

DER. 

Elke dag komen ca. duizend wereld
burgers op gewelddadige wijze om het 
leven. Oorzaak: het verkeer. Aldus de 
heer K. J. Müller, hoofdcommissaris van 
de Groninger politie, in zijn lezing op oo 
laatste sociëteitsavond in het Oude Jaar •. 

Elk jaar komen er in ons laJnd onge
veer 18% auto's meer, d.w.z. over 5 jaar 
zal er weer sprake van een verdupbe· 
ling zijn. Nu steeds meer mensen een 
auto willen en kunnen bezitten zal men 
rigoureuze maatregelen moeten nemen. 
Dit zal ook offers aan stedenschoon in
houden. Ten slotte is het echter de men
taliteit van de weggebruiker, welke zal 
beslissen aver falen of slagen bij het stre· 
ven om het verkeer de baas te blijven. 

Bij de geanimeerde discussie onder lei
ding van de heer H. J. Edzes, voorzitter 
van de afd. Haren, lwnden nog vele pro
blemen met vrucht nader worden aange

sneden. , 
Aldus betekende deze avond voor de 

L~berale Sociëteit Groningen/Haren eeu 
uitstekend besluit van 1963. 

-Op maandag 20 januari zal ir. J. C.. 
Hoornenborgh een inleiding houden over 
het werk en de taak van de Rijkswater

staat. 



CABINES op elk merk chassis, hetzij normaal besturing of front
besturing, volledige slaap- of semi-slaapcabines. 

LAADBAKKEN zowel open _ met boorden - als met huifconstructie. 

GESLOTEN 
ALUMINIUM 

CARROSSERIEËN 

Uitvoering geheel volgens de voorschriften voor T.I.R. 
Dekkleden worden in eigen bedrijf gemaakt. 

alle uitvoeringen te leveren in zeewater-bestendig 
aluminium. Het opbouwsysteem volgens de modernste 
methodes, potent S.A.A.G. Zwitserland., 

lltiiRIIHIIIIIIIIIIIIIIIIIIHIIIIII!lllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllliiiiiiiiUIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIII 

nationaal en internationaal bekend! vraag prijs en inlichtingen. 

CARROSSERIEFABRIEK 

FIRMA PAUL & VAN WEELDE 
's-Gravenweg 350 Nieuwerkerk a/d IJssel (Holland) 
Telefoon Directie, fabriek en boekhouding (01603) 841 (3 lijnen) 

Coulance 
VERHUIZINGEN en TRANSPORTEN door 
GEHEEL EUROPA 
ISOTHERM VERVOER 
VERPAKKINGEN voor OVERZEE 

STADIONWEG 121 TELEFOON 7 .2.1.6 .2.3 AMSTERDAM 

SNIKKERS' HANDEL MIJ. N.V. 
·ROTTERDAM GRONINGEN ARNHEM· 

* 
Buizen FITTINGS Flenzen 

.,ASCOT" Gaswandketels OLIESTANDMETERS 
"HYDROTHERM"-Gasketels OLIETANKS 
"KLAFRESTRöM"-gietijzeren ketels AFSLUITERS 
"MARK"-radiatoren PLINTVERWARMING 
"N.S.K. SALLAND"-ketels "MARK"-BUIGMACHINES 
"THEiiMIA"-warmwaterboilers VLOERHULZEN 
"FLAMCO"-ophangstroppen LASBOCHTEN 
"FLEXCON"-expansievaten 

en verdere artikelen op het gebied van de 

CENTRALE VERWARMING 

VUURVASTE STENEN IN ALLE SOORTEN 

"M 0 LIS 0 L" MOLER ISOLATIESTENEN 

VUURVASTE ISOLATIESTENEN 

ZUURVASTE STENEN 

uP R 0 D 0 R I T E" CHEMISCH BESTENDIGE PRODUKTEN 

LEVERT 

ft. V. 

-N. V. Gouda Vu1trvast 
VERENIGDE VUURVASTE-STEENFABRIEKEN 

GOUDA - TELEFOON 67 44 -. ( 1820) 

N.V. STROOSTOFFABRIEK 

PHOENIX'' '' . . 

VEENDAM 

Gebleekte stro-rellulose voor fijnpa[Jier 

Sedert 1894 

OBSERVATOR 
ROTTERDAM V ASTELAND 30 TELEFOON 1115 20 

FABRIKANTE VAN: 

NAUTISCHE INSTRUMENTEN 
MANOMETERS, THERMOMETERS, 
PYROMETERS, T AC HOM ETERS. 

Agenten voor Zeekaarten en 
Nautische boeken. 

REPARATIES OP KORTSTE TERMIJN 

MAKELAARS IN ASSURANTIËN 

GRONINGEN ROTTERDAM 
U. EMMIUSSINGEL 59 WESTERSINGEL 93 
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Mr. Van Riel 
sprak te Zwijndrecht 

CONGRES 

OVER DE P.B.O. 

Fictie en oogkleppen op zaterdag 8 februari 
1964 in het Minerva-pavil~ 
ioen te Amsterdam. Ver
dere gegevens op pag. 2. 

Wanneer men afkerig is, ook 
van politieke oogkleppen, is 

het soms nuttig zich bezig te houden 
met hetgeen leeft in andere partijen. 
Het jongste nummer van het Chris
telijk Historisch Weekblad geeft 
hiertoe gerede aanleiding. De hoofd
redacteur mr. J. W. van Gelder 
houdt zich daar bezig met de mo
gelijkheden van een "christelijk-de
mocratische" politiek. Zijn conclu
sies behelzen onder meer, dat de 
christelijke partijgrondslag ertoe 
kan dienen "de christelijke inspira
tie in de politiek beter tot haar rech
ten te doen komen". En dat ook de 
Christen-democraten een "doe-hou
ding" hebben in de politiek. 

Oorsprong van dit zich opnieuw 
bezinnen op de kansen en mogelijk
heden van een christelijk-democra
tische politiek is een interview, dat 
de nieuwe KVP-fractieleider in de 
Tweede Kamer, drs. W. K. N. 
Schmelzer, aan de parlementaire 
correspondent van De Volkskrant 
heeft verleend. Daarop heeft het 
PvdA Tweede Kamerlid Geert Ruy
gers in Het Vrije Volk gereageerd. 
Het artikel nu in het C. H. week
blad nam de "ficties van Ruygers" 
als uitgangspunt. 

Maar beginnen wij bij het begin. 

* * * 

De jonge KVP-fractieleider 
toont een zeker optimis

me omtrent een nauwere samenwer
king tussen katholieke en prote
stantse partijen in Nederland. In het 
geestelijk vlak "is er een veel ster
kere openheid gekomen". Dat kan 
en moet elders - aldus vrij ver
taald drs. Schmelzer - zijn conse
quenties hebben ook in een gemeen
schappelijk gerichte activiteit in de 
politiek. Waarbij hij blijkbaar in 
het bijzonder denkt aan een samen
gaan der drie rechtse groeperingen in 
Europees en zelfs mondiaal ver
band. 

De heer Ruygers op zijn beurt 
heeft dit alles een fictie genoemd, 
omdat deze gedachte bij de prote
stants-christelijke partijen "geen we
zenlijke weerklank" heeft gevonden. 
Hij noemt het christelijk-democra
tisch pleidooi "een voortzetting van 
het confessionalisme, zij het in een 
nieuw pakje". Het getuigenis van 
een christelijke gemeenschappelijk
heid acht hij "een ontoereikende 

grondslag voor een duidelijk 
politiek beleid". 

Mr. Van Gelder neemt nu in het 
C. H. weekblad vooral stelling te
gen dit laatste deel van 's heren 
Ruygers betoog, van welk laatste . 
deel hij op zichzelf de juistheid er
kent. Het gaat echter - zo de heer 
van Gelder - niet uitsluitend om 
de verkondiging van beginselen, 
maar tevens om "iets maken, iets 
doen". Ook degenen, die de chris
ten-democratische gedachte pogen te 
verwezenlijken, hebben een "doe
houding" in de politiek. 

Aldus de hoofdredacteur van 
C.H.-orgaan. 

* * * 

H oewel het geenszins op onze 
weg ligt bij deze tegengestel

de meningen als arbiter te fungeren, 
moeten ons toch een paar opmer
kingen van het hart. De heer Ruy
gers heeft in onze liberale ogen ge
lijk, wanneer hij rept van het gemis 
aan wezenlijke weerklank. 

Mèt hem achten wij, met alle eer
bied voor de christelijke grondsla
gen van onze samenleving, het reli
gieuse beginsel een onvoldoende 
richtsnoer voor een practisch poli
tiek beleid. Wanneer echter de heer 
Ruygers ten slotte de KVP-fractie
leider verwijt, niet het perspectief 
te bieden, "dat nodig is om in Ne
der land over de bestaande impasse 
van het partijwezen heen te reiken", 
wordt het hoofddoel van zijn be
strijding maar al te duidelijk. 

ATTENTIE! 

Blijkbaar heeft de heer Ruygers 
zijn vertrouwen in de oude door
braak naar het democratisch socia
lisme nog altijd niet verloren. Toch 
heeft de ontwikkeling sinds 1945 ons 
het zeer betrekkelijk succes - om 
het zacht uit te drukken - van de 
doorbraakpogingen geleerd. En dat 
het "heenreikén" over de "impasse" 
van het partijwezen vereist zou zijn 
voor handhaving van het democra
tisch bestel, schijnt ons een bewe
ring, waarbij de boeman ook op 
politiek gebied wordt geïntro
duceerd. Wij zijn overtuigde voor
standers van onze parlementaire de
ül.Ocratie. Juist daarom achten WlJ 

het verkeerd het voor te stellen, als
of deze democratie door gevaren 
wordt bedreigd, die, zo zij al be
stonden, men gemakkelijk de baas 
zou worden. Het overdrijven van 
die gevaren is een fictie op zichzelf. 

* * * 

Wat nu de mening van mr. Van 
Gelder betreft, willen wij 

gaarne toegeven dat de christelijke 
partijen zich niet bepalen tot de 
verkondiging van een beginsel, 
maar blijk geven van velerlei acti
viteiten op het terrein van de prac
tische politiek. 

Een geheel andere vraag is echter 
of de verwezenlijking van de overi
gens door drs. Schmelzer vooralsnog 
vrij schuchter geuite, wensen op kor
te termijn is te verwachten. 

Daar is eerst de kwestie van een 

ATTENTIE! 

TELEVISIE-UITZEN Dl NG 

MAANDAG, 20 JANUARI a.s., van 20.20-20.30 uur. 

Vraaggesprek met ir. K. VAN DER POLS 
en 

Jhr. Mr. W. H. D. QUARLES VAN UFFORD 

RADIO-UITZENDING 

\X!OENSDAG, 22 JANUARI a.s., over de zender Hilversum II (298 m), 
van 18.20-18.30 uur. 

.,LUISTERT NAAR DE STEM VAN DE V.V.D." 

samengaan slechts van de twee pro
testants-christelijke partijen. Hoewel 
dit sinds de bevrijding herhaalde
lijk werrd beproefd, is men practisch 
niet veel verder gekomen dan een 
samengaan op gemeentelijk terrein. 
En tot een gemeenschappelijk ver
kiezingsprogram voor de drie recht
se partijen, zoals bv. in 1959 prof. 
Romme heeft gesuggereerd, heeft 
men het nooit gebracht. Wel schij
nen thans de jongeren, waartoe wij 
gemakshalve prof. Zijlstra rekenen, 
zowel in de ARP als in de CHU, te 
gevoelen voor samenwerking. Wat 
de drie partijen betreft geldt dit 
vooral in het Europese vlak. 

Dit alles bleek ook uit een inter
view, dat ditmaal de heren Smallen
b~·oek en Beernink - respectievelijk 
de AR en eH-fractieleiders uit de 
Tweede Kamer - eveneens aan De 
Volkskrant hadden toegestaan. Met 
name mr. Beernink toonde zich op 
dit ogenblik afkerig van "zo iets" 
als de CDU in Nederland. De heer 
Smallenbroek stond positiever dan 
zijn CH-collega tegenover een stre
ven tot samenwerking tussen ARP 
en CHU en zelfs tegenover een ver
steviging van de samenwerking met 
de KVP. 

* * * 

Wanneer men de ontwikkeling 
van dit streven naar ge

mEenschappelijkheid van de drie 
confessionele partijen sinds jaar en 
dag heeft gevolgd, is men geneigd bij 
verdere pogingen in die richting een 
vraagteken te plaatsen. Zelfs een fu
sie tussen de twee protestantse par
tijen is ten slotte niet gelukt. Er zijn 
immers de dogmatische godsdiensti
ge tegenstellingen, die hun invloed 
doen gevoelen. En in het algemeen 
zijn er practische geschilpunten als 
J:;.v. de zondagsrust, de processie
vrijheid en het huwelijksrecht. In
tussen is het mogelijk, dat het ge
meenschappelijk optrekken in Euro~ 
pees verband ten slotte toch tot gro
ter eenheid der rechtse partijen zal 
leiden ook in de Nederlandse poli
tiek. 

Wij liberalen hebben slechts de 
taak de gehele gang van zaken 
nauwkeurig te volgen. Het is een 
ontwikkeling waar wij - terecht -
buiten staan. Overigens staat dit 
niet gelijk met buiten-spel. Men zie 
slechts de verheugende samenwer
king in het Kabinet. 

L.M. 
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'\TRIJHEID EN DEMOCRATIL 

I-IOE HET BEGON 
(IV) 

De notulen van de eerste vergadering 

Bij de verschillende gegevens, welke ik naar aanleiding van de eerste 
artikelen over de oprichting van de Partij van de Vrijheid binnenkreeg, 
was ook een verslag van aantekeningen over de eerste vergadering op 9 
februari 1946 in Pulchri Studio te Den Haag gehouden. 

Omdat het mij voorkomt, dat deze aantekeningen, bijgehouden door de 
heer Van Rees Veilinga een goede indruk geven van de sfeer, waarin zich 
deze eerste vergadering heeft afgespeeld, doe ik hierbij de eerste bladzij
de van deze aantekeningen volgen, die voor zichzelf spreken: 

"De voorzitter, de heer Dettmeij
er, heet de aanwezigen welkom en 
deelt mede het initiatief tot deze bij
eenkomst te hebben genomen daar 
hem uit verschillende uitingen was 
gebleken, dat men behoefte heeft 
aan de vorming van een politieke 
middenpartij. 

Nu zich in het politieke leven een 
concentratie voordoet, is het nood
zakelijk degenen, die zich niet tot 
deze concentraties aangetrokken 
voelen, de gelegenheid te bieden een 
steunpunt voor hun politieke uitin
gen te geven. · 

Spr. heeft de indruk, dat velen 
zich thans min of meer noodge
dwongen achter de Partij van de 
Arbeid hebben geschaard en daar
mee achter de rode vlag. Het is 
spr. bekend, dat ook in andere 
plaatsen van ons land, b.v. in 
Utrecht en Amsterdam, soortgelijke 
initiatieven zijn genomen en het is 
dus zaak daarmee contact op te ne
men. Daar de verkiezingen op 17 
mei zullen plaatsvinden, is het 
noodzakelijk vlug te werken. 

Spr. heeft tot deze vergadering 
uitgenodigd vogels van diverse 
pluimage, speciaal uit de kringen 
der jongeren. Hij is evenwel van 
mening, dat het deskundig advies 
van de Heren Prof. de Vries, Prof. 
J. Jitta, Jhr. van Lith de Jeude e.a. 
niet gemist kan worden. 

De voorzitter stelt voor op deze 
eerste bespreking over dit probleem 
van gedachten te wisselen om dan 
na 14 dagen, indien men voldoende 
heeft kunnen nadenken en zich 
eventueel bij anderen heeft kunnen 
oriënteren, weer bijeen te komen. 

Prof. de Vries juicht het genomen 
initiatief zeer toe en is van me
ning, dat er een groot aantal poli
tieke daklozen is. De acht candida
ten, die voor de liberale staatspar
tij gesteld zijn, hebben allen min of 

meer principiële bezwaren om voor 
de liberale staatspartij zitting te ne
men. 

Meer bevrediging zou ongetwij
feld voor velen uit Liberale, Christe
lijk Historische, Vrijzinnig Democra
tische of zelfs Roomsch Katholieke 
kring in de Middenpartij zijn, waar
voor spr. heeft gedacht aan de naam 
als Nationaal Democratisch Christe
lijke Middenpartij. 

Spr. zou bij de opzet reeds wil
len waarschuwen voor dogmatiek, 
doch dringt aan op verwezenlijking 
van de idee, die dringend noodza
kelijk is om de bestaande lacune te 
vullen. 

De Heer Korthals sluit zich volledig 
hierbij aan. Ook in liberale kring 
heeft spr. sinds lang een nieuwe 
partij bepleit, waarbij wij op bre
dere basis zullen moeten trachten 
te komen. Een Middenpartij zou on
getwijfeld velen van vroeger ver
schillende politieke denkrichtingen 
in zich kunnen verenigen. Er zijn 
reeds verschillende besprekingen 
geweest, die evenwel niet tot het ge
wenste resultaat hebben geleid. 

In de kring der jonge liberalen 
heeft men wel een zekere gelijkheid 
van gedachten kunnen constateren 
en men is daar bereid aan deze be
langrijke aangelegenheid zijn volle 
aandacht te geven. 

De Heer Reedijk uit eveneens zijn 
erkentelijkheid voor het genomen 
initiatief en wijst op het in novem
ber reeds in Libertas verschenen 
artikel, volgens hetwelk men in de
zelfde richting wilde gaan. Op dit 
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artikel zijn adhaesiebetuigingen ont
vangen, doch niet in zo grote mate 
dat men daarop kon voortbouwen". 

Men ziet daaruit dat de gedach
ten nog niet bepaald geconcreti
seerd waren en dat de naam Par
tij van de Vrijheid eerst later naar 
voren is gekomen. Over die latere 
gang van zaken hoop ik volgende 
keren nog verder het een en ander 
tP vermelden. 

Noot. Van enige zijden werd mijn aan
dacht erop gevestigd, dat mr. F. G. A. 
Huber, waarvan ik in een vorig artikeQ 
schreef, dat hij burgemeester van een der 
Waddeneilanden was, sinds enige tijd 
geen burgemeester van Ameland mee1· is, 
maar van Goes. 

Ook de naam van de heer H. W. Elder
mans, hoofdredacteur van het Rotter
dams Nieuwsblad werd onjuist vermeld, 
hetgeen wij hierbij herstellen. 

D. W. DETTMEIJER 

DAGELIJKS BESTUUR 

VERGADERDE 

Zaterdag, 11 januari j.l., kwam het 
Dagelijks Bestuur der Partij te Den 
Haag bijeen, ter bespreking van 
verschillende huishoudelijke en or
ganisatorische zaken. 

Het Dagelijks Bestuur van de 
Groep Nederland van de 
Liberale Internationale 
kwam bijeen 

Het Dagelijks Bestuur van de 
Groep Nederland van de Liberale 
Internationale heeft zaterdag 11 ja
nuari in Den Haag vergaderd ter 
bespreking van verschillende orga
nisatorische problemen. 
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! Uitnodiging 

Congres over de P.B.O. op ZATERDAG 8 FEBRUARI 1964 m het 

MINERVA-PAVILJOEN te AMSTERDAM. 

Aanvang: I 1.00 uur Sluiting: 17.30 uur. 

Inleiders: mr. Sa J. Halbertsma en dr. E. Nordlohne 

Congresleiders: mr. J. van Someren, mrm J. E. Goudsmit, H. w. Holsmuller 
Congressecretaris: H. J. L. Vonhoff 

De kosten van het congres bedragen f 8.50 (inclusief de lunch ad 
f 5.-); voor hen die niet meelunchen (de lunchtijd is van 13.00 tot 
14.00 uur) bedragen de kosten f 3.50. 

Op te zenden naar het bureau V. V.D., Herengracht 36, Amsterdam. 

Ondergetekende: 
De kosten ad f 8.50 of f 3.50 zijn overgemaakt op: 

Postgiro 4 3 1 4 7 0 

Gemeentegiro V 9 9 2 5 ······················································································· 

Adres: 

Lid van de V.V.D.-afdcling: 

meldt zich aan voor deelname aan het congres op 8 febrwlfi 1964 
te Amsterdam. 

Hollandsche Bank Unie N.V. te Amsterdam 

Alle ten name van V.V.D. te Amsterdam 

Handtekening: 
'. 



VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

Mr. H. van Riel· 

De VVD moet openstaan voor nieuwe vormen 

Belastingverlaging door herziening van de progressiefactor der inkom
stenbelasting - een belangrijk onderdeel van het akkoord van Wassenaar 
_wenst de V. V.D. op zeer korte termijn in behandeling te zien, aldus Mr. 
H. van Riel, voorzitter der Eerste Kamerfractie van de V.V.D. in een rede, 
waarvan Zwijndrecht de landelijke primeur kreeg in ve1·band met het 15-
jarig bestaan van deze afdeling van de V. V.D. 

De onderwijzerssalarissen, waarvoor 
23000 mensen hebben gedemonstreerd, 
vragen als het ware de VVD een stand
punt in te nemen, waarmede uiteraard 't 
gehele onderwijs in de belangstellmg 
komt te staan. Mr. Van Riel onthulde 
dan ook, dat de VVD besloten heeft e~n 
Onderwijscommissie in te stellen, d1e 
het probleem van de gelijke onderwijs
kansen voor iedereen moet bestuderen. 
Immers het kritieke punt ligt voor de 
grote g{-oepen van de bevol~it;g ni~t bij 
het hoger onderwijs, doch JUlSt blJ het 
middelbaar onderwijs. 

De VVD heeft een nieuw bestuur ge
kregen en is verjongd. Er is een nieuwe 
koers uitgezet en wij zijn een nieuwe 
politieke periode ingegaan, aldus spreker. 
In deze nieuwe regeringscombinatie valt 
een belangiTijk deel van de last van het 
land aan de VVD toe. De basis van de 
VVD zal i,n de komende jaren verbreed 
worden, dank zij de goede toekomstpers
pectieven, die via welvqartsstijging be
reikt kunnen worden. Wij, liberalen, al
dus mr. Van Riel, juichen deze ontwik
keling, die stijging van de koopkracht 
van het volk betekent, toe. Zaak is echter 
wel, dat de regering de ontwikkelirr1g 
monetair in de hand houdt. Echte moei
lijkheden komen immers altijd onver
wacht. Wat de VVD betreft prees mr. Van 
Riel zich gelukkig, dat het nieuwe jonge 
bestunr grote voortvarendheid betoont. 
In het bijzonder onderstreepte de spre
ker het belang om de denkbeelden, die 
tn de partij leven, ook daadwerkelijk 
uit te dragen. Men moet weten wat er 
leeft onder de mensen. Er moet een twee 
richtings verkeer komen. 

CONTACTEN IN DE PARTIJ 

Het bestuur moet voortdurend probe
ren contacten in de partij te krij.gen, ter
wijl de wil van de leden moet bijdragen 
tot vorming van de politieke gedachte -
noodzakelijk om in de echte zin van het 
woord door de partij gedragen te worden. 
De harmonie in de VVD is volstrekt en 
alles functioneert voortreifelij k. Met vol
doening wees de spreker zijn gehoor op 
de onderhandelingen na de verkiezin
gen, waarbij minister Toxopeus de vuur
proef glansrijk doorstaan heeft. Alle symp
tomen wijzen op goede vooruitgang van 
het liberalisme, wat met vreugde wordt 
begroet. In de VVD is echter veel te doen. 
Tal van commissies moeten aan het werk 
en de spreker opperde het denkbeeld de 
werkwijze van de partijraad te verande
ren en deze een andere en bredere basis 
te geven. Mr. van Riel riep op om elk 'n 
bijdrage te leveren. Waardevolle indica
ties zijn belangrijk voor een partij. Kort
om er is voldoende stof tot overdenking. 
De heer Van Riel verheelde niet, dat er in 
afgelopen jaren veel kritiek is geweest op 
de VVD, die al dan niet werd gewaar
deerd. Konstruktieve steun en medeleven 
helpen de partij opbouwen. Alles gaat 
echter niet even snel. Men moet de gees
ten rijp maken en de historische tegen
stroom. welke de VVD uit het verleden 
ontmoet, is alleszins begrijpelijk. Hier 
was sprake van historische emoties. De 
VVD, aldus mr. Van Riel, moet en kan 
het werkelijke vertrouwen winnen van 
brede groepen van het Nederlandse volk. 
Hiervoor moet de VVD aan eim aantal 
voorwaarden voldoen. In de tijd zitten 
een aantal elementen. die gunstig wer
ken voor het libe·a!isme. Vrijheid is 

geen abstracte zaak. Naarmate de welvaart 
stijgt vindt verschuiving in maatschap
pelijke groeperingen plaats. Zo komen er 
dank zij de welvaartsstijging elk jaar 
10000 mensen in hogere inkomensgroe
pen. De drang naar vrijheid wordt grote~· 
en men gaat zich afvragen of men niet 
tot een andere maatschappelijke groep is 
gaan behoren. Hier liggen kansen voor 
de VVD om mensen aan te raken met de 
liberale gedachte. Men -moet hiervoor 't 
goede ogenblik weten te kiezen. Mr. van 
Riel ziet dit moment voor het Nederland
se volk i1n zijn totalit~it nader komen. 
Belangrijk voor de VVD acht de spreker 
de taak om eenheid onder de Nederlan
ders na te s:reven. In het bijzonder voor 
de VVD zijn er nieuwe aanrakingspun
ten voor de vertolking van de eenheids
gedachte. Politiek moet echter nooit ge
baseerd worden op incidentele punten. 
Electoraal gezien, kan dit misschien wel 
eens nuttig zijn, doch op den duur levert 
dit niets op, aldus mr. Van Riel. Op het 
stuk van gelijke kansen moet de VVD 
niet terugschrikken voor een radicale ge
dachtengang. Niet het hoger onderwijs, 
doch het middelbaar anderwijs blijkt 't 
kritieke punt voor veel bevolkingsgroe
pen te zijn. Hierbij verwees mr. van Riel 
o.a. naar studies in Duitsland en Enge
land op dit terrein. Het gaat - er dus om 
grote groepen van de bevolking op soe
pele wijze het middelbaar onde1wijs bin
nen te voeren. Het verheugde mr. van 
Riel bekend te kunnen maken, dat op 'n 
belangrijke partijbespreking, waarbij 
tot zijn vreugde ook prof. mr. P. J. Oud 
aanwezig was, door de VVD besloten is 
een bijzondere Onderwijscommissie 
in te stellen ter bestudering van het ge
lijke-kansen-vraagstuk. Inhaerent aan de 
Onderwijscommissie is de zaak van de 
Onderwijzerssalarissen. Om 23000 men
sen op een demonstratie te krijgen is 
veel nodig. Op. het stuk van de onderwij
zerssalarissen moet de VVD dan ook een 
standpunt innemen en mr van Riel wees 
dan ook op de belangstelling van de VVD 
voor deze nijpende aangelegenheid, die in 
de persoon van mevr. v. Someren-Downer 
op de demonstratie aanwezig was. Van 
de andere politieke partijen trof men al
leen de heer Kleywegt van de PvdA aan. 

Aandacht vroeg mr. Van Riel verder 
voor de economische vrijheid, die wer
kelijkheidsgestalte moet hebben. Prijsaf
spraken vormen geen werkelijke econo-

HARLINGEN 

De vrouwengroep Harlingen hield in 
december een vergadering ten hui

ze van een der leden. Besproken werd 
de door het bestuur van onze landelijke 
organisatie rondgezonden vragenlijst X. 

Daarna hield de secretaresse, mevrouw 
Blanksma, een praatje met dia's over 
Rome. De regeringsvorm van Italië werd 
daarbij ook aangestipt. 

BeSloten werd begin 1964 mej. mr. 
Toxopeus Pott uit Oterdum als spreekster 
uit te nodigen. 

A. BLANKSMA-Wcstra. 

N.V.AANNEMERSBEDRIJFv/hJ.STAM 
KORTENAERSTRAAY 3 te ZWIJNDRECHT 

TELEFOON (01850) 2 86 63 

\VONINGBOU'\V 

Mr. H. VAN RIEL 

mische vrijheid. De regering moet een 
goed anti-kartelbeleid voeren. Econo
misch werken is in het algemeen belang. 
Men moet tegengaan, dat prijsvorming 
op de rug van het publiek wordt afge
wenteld. Don Quichotterie is hierbij uit 
den boze, vond mr. Van Riel, die meent 
dat men de moed moet hebben ook wel 
eens iets te doen, dat soms bij eigen 
mensen minder populair is. Vrijheid en 
voorzichtigheid dienen echter hand in 
hand te gaan. Aandacht vroeg mr. van 
Riel ook voor de consumentenvoorlich
ting. Vrijheid immers, is illusoir als ~:c 
geen werkelijk vr.ije keus is. De overheld 
doet er goed aan consumentenorganisa
ties te steunen, die weer voor lichting ge
ven, bruikbaarheid toetsen enz. Elk 
streven tot redelijk nadenken verdient 
liberale steun. Dit is rechtvaardig en 
fatsoenlijk. In dit verband is het nood
zakelijk de VVD te ontheffen van de 
kwalificatie van ondernemerspartij. Im
mers, de ondernemers vormen steeds één 
groep. Een politieke partij komt voor al
le groepen op, speciaal voor de zoge
naamde achterhandgroepen. Niettemin is 
mr. Van Riel er trots op vele onderne
mers in de liberale gelederen aan te tref
fen. Dit brengt echter mee, dat men ook 
naar andere groepen, zoals die der 
werknemers, moet luisteren. 

Mr. Van Riel vroeg nu aandacht voor 
de volgende actuele vragen. Bekend is, 
dat de VVD instemt met het accoord van 
Wassenaar. Het optrekken van de AOW 
tot het sociaal minimum staat op het 
programma, ofschoon niet omschreven is 
wat het sociaal minimum precies is. In 
beginsel is mr. Van Riel het eens met 
prof. Romme, dat de premies de lasten 
moeten dekken. De VVD is echter niet 
dogmatisch en indien een nadere over-

Copie voor de%e rubriek te %en

den oan: Mej. Joh. H. Springer, 

Alexanderstraat 16, Haarlem. 

ROTTIERDAM 

I n Rotterdam besloot de vrouwengro·ep 
voortaan op een vaste plaats en een 

vaste tijd bijeen te komen, nl. elke laat
ste donderdagmorgen van de maand in 
hotel Atlanta. Men hoopt, dat dit de ani
mo voor de deelname aan de bijeenkom
sten zaJl vergroten. 

Het bestuur is nu als volgt samenge
steld: mevr. mr. C. H. Verstegen-Kettlitz, 
voorzitster, mevr. mr. E. L. van den Bre
men-Haverkamp, secretaresse, mevr. E. 
M. Slechte-van der Oord, penningmees
teresse en verder de dames A. C. Kerst
holt-van Noort, ir. M. C. Endert-Baylé, 
J. A. E. C. P. Mellema-van der Meer en 
E. H. Bierman-Vijfvinkel. 
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brugging nodig is, heeft de VVD geen 
bezwaar tijdelijk de algemene middelen 
aan te spreken. Een te grote bijdrage uit 
de algemene middelen zou echter niet 
goed aanvaardbaar zijn. De verhouding 
van de directe belastingen en indirecte 
belastingen, die hier te lande 65:35 be
loopt, speelt mede een rol in het raam 
van de mogelijkheden van de betaling 
van premies voor sociale verzekeringen. 
Een dekkende premieheffing acht de 
spreker een noodzakelijke voorwaarde. 
Met een belangrijk deel van het accoord 
van Wassenaar moet nu een begin wor
den gemaakt. Belastingverlaging d.m.v. 
herzienmg van de progressiefactor in de 
inkomstenbelasting meent mr. v. Riel op 
zeer korte termijn te moge1n verwachten. 
De Eerste- en Tweede-Kamerfracties van 
de VVD willen deze belangrijke zaak in 
een zo vroegtijdig mogelijk stadium af
doen. Over het tijdstip van invoering is 
uiteraard gedachtenwisseling mogelijk. 
Hierin valt geen al te star standpunt te 
verwachten. 

GEEN FEITEN VERDRAAIEN 

In E.E.G.-verba:nd zal volgens het ver
drag van Rome harmonisatie van de con
currentievoorwaarden moeten plaatsvin
den, wat betekenen zal, dat in Neder
land, waar de indirecte belastingen rela
tief laag zijn, deze indirecte belast~ngen 
omhoog zullen moeten gaan. In dit ver
band achtte spreker een waarschuwing 
op zijn plaats aan het adres van diegenen, 
die de feiten willen verdraaien, door mis
schien voor te stellen, dat de door de 
V.V.D. gewenste verlaging van de inkom
stenbelasting teweeggebracht zal worden 
door de indirecte belastingen tegelijker
tijd te verhogen. Mr Van Riel acht het 
nuttig dat men zich wapent tegen veil'
draaiing van feiten. Blijkens een publi· 
katie van de Volkskrant zou tweederde 
van de KVP-fractie vóór samenwerking 
met de liberalen zijn en eenderde tegen. 
De VVD, aldus mr. Van Riel, moet be
wijzen, dat het Nederlandse liberalisme 
in staat is een grote bijdrage te leveren 
aan een regeringscombinatie zonder so
cialisten. De V.V.D. wil dit ook bewij
zen. De V.V.D. moet open staan voor nieu
we vormen en het advies van mil'. Van 
Riel luidt, dat men gehoor kan vinden 
voor het liberalisme door de dingen te 
combineren en verbanden te leggen. Van 
betekenis is het vermogen ook de wen
sen van anderen te overwegen. Het ver
werpen van problemen zonder meer is 
onjuist. Getracht moet worden een oplos_ 
sing te zoeken, waarbij onderscheidings
vermogen voor het niet altijd gelijk heb
ben soms tot afbuigi,ng naar een betere 
vorm kan leiden. Mr. Van Riel voorziet 
een grote groei van de V.V.D. en meent 
dat inspanning tenslotte tot het gewenste 
resultaat zal leiden. 

De voorzitter. van de afd. Zwijndrecht, 
de heer W. F.· G. L. van Smaalen, die 
deze feestelijke bijeenkomst had geopend, 
dankte de heer Van Riel voor zijn ma
gistrale rede, die uiteraard voor het ge
hele land bestemd was. Mev,r. mr. Wie
gand-'t Hart bood de voorzitter van 
de Afdeling Zwijndrecht een met V.V.D.
linten getooide voorzittershamer aan na
mens de Vrouwen in de V.V.D., afdeling 
Zwijndrecht. Na de pauze volgde een ge
slaagd optreden van het Leids Studen
tencabaret van Floor Kist, waarvan de 
overvolle zaal in Swindregt bijzonder 
genoot. 

NATIONALITEIT 
GEHUWDE VROUW 

M.V. 

OP dezelfde Rotterdamse vergade
ring, waar dit alles vastgesteld 

werd hield de voorzitster, mevr. Verste
gen. ~en voordracht over bovengenoemd 
onderwerp. 

De wet op de nationaliteit van de ge
huwde vrouw bepaalde, dat de vrouw bij 
huwelijk de nationaliteit van de man 
vdlgde. Andere landen hadden echter an
dere opvattingen; vele moeilijkheden 
hierover werden voorkomen door verdra
gen. 

In de Tweede Kamer is onlangs de wet 
op de nationaliteitskeuze van de gehuwde 
vrouw aangenomen, zodat de verwezen
lijking van keuze binnenkort mogelijk zal 
zijn. Bij huwelijk met een buitenlander 
zal de vrouw haar Nederlandse nationali
teit kunnen behouden, maar moe-t dit mel
den. 

Spreekster zei, dat het zeker raadzaam 
is om als men met een buitenlander 
trouwt niet alleen te informeren naar de 
wéten betreffend·e de nationaliteit. maar 
ook naar andere wetten zoals o.a. echt
scheidingswet, wet op het huwelijksgoe
derenrecht en de \'oogdijwet. 

Er wordt noga!! eens vergeten, dat in 
verscheidene landen man en vrouw niet 
zo gelijk zijn als hier. 

Een levendige discussie volgde op deze 
levendig voorgedragen causerie. 

E. I-I. BIERMAN-VIJFVINKEL 
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:VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

DE POSITIE VAN HOGE 
AMBTELIJKE FUNCTIONARISSEN 

meer aan de hand is. Hij ziet de 
vertrekkende functionaris als een 
man, die een deskundige bij uit
stek is en het zou wel eens kunnen 
zijn, dat die gelijk heeft. Hier komt 
dus het algemeen belang op een ge
heel andere wijze in het geding. 

Men schrijft ons: 

Niet eens zo heel zeldzaam verschijnen in de dagbladen berichten over 
een plotseling, al dan niet vrijwillig, ontslag van de hoogste ambtelijke 
functionarissen in een bepaalde sector van de overheid. 

Het gaat om de vraag of niet fei
telijk een verkeerde beslissing is ge
nomen, die het landsbelang, ook het 
plaatselijk belang, zeer kan scha
den, hetzij in algemene zin, hetzij 
financieel. We herinneren aan de ontslagen in de gemeentelijke dienst van Den Haag 

en Iaatstelijk aan het verzoek tot ontslag van de chef van de Generale Staf. Nu kan een vertegenwoordigend 
college een minister, een gedeputeer
de of een wethouder wel op het mat
je roepen. Maar het college kan niet 
vrijelijk beschikken over de verkla
ring van de ambtelijke functionaris 
voor wie het meestal te laat is. 

Het gaat daarbij niet om ongeschiktheid of onbekwaamheid in het ver
vullen van het ambt, maar om kwesties, die liggen in de sfeer van het beleid, 
men zou kunnen zeggen afwijkende opvattingen over de te volgen bedrijfs
politiek. Er zitten aan deze zaak verschillende kanten, die een nadere be
studering vragen, omdat het hier gaat om het openbaar belang. 

Men zou de opmerking kunnen 
maken, dat meningsverschillen, die 
tot een breuk leiden, zich eigenlijk 
niet kunnen voordoen, omdat amb
telijke functionarissen, behalve in 
enkele met name genoemde geval
len, geen verantwoordelijkheid dra
gen. 

De politieke gezagsdragers - mi
nisters, staatssecretarissen, gedepu
teerden, wethouders enz. - hebben 
alle verantwoordelijkheid, de amb
tenaren van hoog tot laag zijn hun 
assistenten en men zou dus kunnen 
zeggen, wie een ambtelijke functie 
bekleedt, heeft maar te aanvaarden. 
Gaat het verkeerd dan is het niet 
zijn zaak. De praktijk blijkt daar
mee echter in strijd te zijn. Leiden
de ambtelijke functionarissen ach
ten zich wel degelijk verantwoorde
lijk voor hun dienst. 

Rechten naást plichten 
Wie verantwoordelijk is moet niet 

alleen plichten vervullen, maar ook 
over rechten kunnen beschikken, de 
rrchten nl. om een verantwoorde
lijkheid waar te maken, b.v. het 
recht zich te verdedigen voor een 
college, dat de koorden van de 
beurs in handen heeft. 

, De conclusie is dan ook: zou het 
wellicht aanbeveling verdienen dat 
de hqogste ambtelijke functionaris
sim - dat behoeft niet voor alle 
sèctoren · te gelden - op de een of 
andere wijze bepaalde rechten krij
gen om hun. verantwoordelijkheid 
ook uit te oefenen in en voor colle
ges als Tweede Kamer, Provinciale 
Staten en gemeenteraden? Het is 
maar, dat we in de praktijk geen 
leemten laten bestaan omdat de 
theorie van het staatsrecht, gevormd 
in tijden, die allang achter ons lig
gen, nog niet aangepast is. 

; Het gaat daarbij om niet onbe
langrijke zaken. 

In een tijd van bescherming van 
de arbeid, mogen we ons toch wel 
bezinnen over adequate maatre
gelen voor hen, die hooggeplaatst 
zijn in dienstbetrekking. Het gaat 
om mensen op veelal oudere leeftijd, 
die na een prachtige staat van dienst 
een weinig benijdenswaardige val 
maken. 

Komen er teveel mutaties op de 
hoogste posten, dan zal het moei
lijk worden de juiste figuren te vin
den, omdat het te riskant is en de 
desbetreffenden veelal een goede 
functie bekleden. Hierbij kan dus 
het openbare belang worden ge
schaad~ 

Bovendien moet worden gevreesd, 
dat na een "machtsstrijd" tussen een 
politieke gezagsdrager en een amb
telijke functionaris, de post welke 
laatstgenoemde bezette aan beteke
nis, aan diepte en vooral aan status 
heeft ingeboet, zodat die functie 
daarom ook minder aantrekkelijk 
is geworden voor krachtige figuren. 

Buitenstaander 
tast in het duister 

Verlaten we nu het terrein van 

de "persoonlijke sfeer". De buiten
staander krijgt zelden of nooit een 
juist inzicht in de aard en de diep
te van het conflict. Dat komt, om
dat hij niet meer hoort dan de over
winnende partij, de politieke gezags
drager, wil vertellen, terwijl de ver
liezende zijn mond dicht moet hou
den. 

Zou hij iets zeggen dan kan hij 
vervolgd worden wegens schending 
van het ambtsgeheim! Toch heeft de 
buitenstaander het gevoel, dat er 

Een mogeliike oplossing 
Het is over het algemeen moeilijk 

ingrijpen in kwesties van gezag en 
organisatie. Iets anders zou dat na
tuurlijk worden wanneer daarvoor 
een bepaalde procedure zou gelden, 
bv. een beroepsmogelijkheid op een 
vertegenwoordigend college, dat kan 
nagaan wie het gelijk aan zijn zijde 
heeft. Op die manier zouden heel 
wat penibele kwesties op een bevre
digender manier geregeld kunnen 
worden. 

Het Bestuur van de Vereniging van Staten- en Raadsleden van onze Partij heeft 
besloten op zaterdag 22 en zondag 23 februari a.s. wederom een Studie-conferentie voor 
de leden der Vereniging te organiseren. Ook belangstellende leden der Partij, die niet 
bij de Vereniging zijn aangesloten, zijn op deze conferentie van harte welkom. 
Zoals gebruikelijk wordt deze conferentie gehouden in "Woudschoten" te Zeist. De 
agenda en nadere bijzonderheden volgen hieronder. 
Voorafgaande aan de conferentie zal op zaterdag de 22e om 2.00 uur n.m. de jaar
vergadering der Vereniging plaatsvinden. De agenda van deze jaarvergadering wordt 
op korte termijn aan de leden toegezonden. 

AGENDA 
ZATERDAG 22 FEBRUARI 

15.30 uur: Opening door de vqo-rzitter der Vereniging. 
15.45 uur: "Enige actuele vraagstukken van Bejaardenzorg", door hare excellentie 

mevrouw dra. J. F. Schouwenaar-Franssen, minister van Maatschappelijk 
Werk. 
Gemeenschappelijke avondmaaltijd. 

20.00· uur: "Voorlichting en Public Relations door Provinciès ·en. Gemeenten", door de 
heer D. W. Dettmeijer, voorzitter der Vereniging. 

ZONDAG 23 FEBRUARI 

10.30 uur: "Enige Energieproblemen", door mr. C. L. W. Fock, Commissaris der Konin
gin van de provincie Groningen. 
Gemeenschappelijke koffiemaaltijd. 

14.00 uur: "Taak en plaats van de Gemeenten in 1964'', door mr. J. Drijber, burge
meester van Middelburg. 

15.30 uur: Sluiting. 
Na de inleidingen zal gelegenheid bestaan tot het stellen van vragen. 

N.B. De kosten bedragen: 
I 16.50 per persoon voor de gehele conferentie. 

Indien men niet de gehele conferentie bijwoont, gelden de volgende afzonderlijke 
prijzen: I 5.95 voor de gemeenschappelijke avondmaaltijd op zaterdag. 

I 8.80 voor logies en ontbijt. 
f 4.25 voor de gemeenschappelijke koffiemaaltijd op zondag. 

Aanmeldingen door overschrijving van het desbetreffende bedrag op postgiro nr. 68500, 
ten name van de heren R. Mees & Zoonen te 's-Gravenhage, onder vermelding "Studie
conferentie Woudschoten Vereniging van Staten- en Raadsleden", of wel door onder
staande strook ingevuld te retourneren aan het Secretariaat van de Vereniging van 
Staten- en Raadsleden van de V.V.D., Koninginnegracht 61 te 's-Gravenhage. 
Indien U zich slechts voor een gedeelte der conferentie opgeeft, dient U tevens te 
vermelden welk gedeelte U wenst mede te maken. 
Het Conferentie-oord "Woudschoten", Woudenbergseweg 54 te Zeist, telefoon (03439) 
3 44, ligt aan de hoofdweg Zeist-Woudenberg-Arnhem, op ca. 5 km van de kom van 
Zeist. De oprijlaan bevindt zich naast café-restaurant Oud-London, even voorbij de 
begraafplaats. 
Vanaf Utrecht is "Woudschoten" bereikbaar met de (rode) bus van de Fa. De Haas 
(richting Veenendaal), die 10 minuten over elk heel uur vertrekt vanaf station Utrecht 
en 27 minuten later stopt aan de halte Oud-London-"Woudschoten". 
Vanaf Amersfoort is er een kwartierdienst van de (groene) bus der N.B.M., lijn 55, 
waarbij de bus, die 12 minuten over elk heel en half uur uit Amersfoort (station) ver
trekt, in Zeist (Gero) aansluiting geeft op de (groene) N.B.M.-bus lijn 51. Reisduur 
Amersfoort-" Woudschoten'• circa 45 minuten. 

Aanmeldingsstrook Studie-Conferentie .,Woudschoten". febr. '64 

Ondergetekende: ......................................................................... . 

Adres: ..................................................................................••• 

Vf oonplaa ts: ..........................................................................•.••• 

geeft zich hierbij op als deelnemer(ster) aan de Studie-conferentie van de Vereniging 
van Staten- en Raadsleden van de V.V.D. op 22 en 23 februari 1964 in het Conferentie
oord "Woudschoten" te Zeist. 

Avondmaaltijd op 22 februari 
Logies van 22 op 23 februari 
Koffiemaaltijd op 23 februari 

Doorhalen wat niet wordt verlangd. 

Handtekening: 
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DE SIERI_JIJl(E FLORET EN 
HET ORDINAIRE HAKMES 

HEEL het rumoer om de V.A.R.A.-televisie-
uitzending met de vreemdsoortige naam, 

op welke uitzending vorige week in het hoofd
artikel al een commentaar werd gegeven dat aan 
duidelijkheid niets te wensen overliet, bewijst 
nog eens, dat we ook in ons (naar men zegt) 
rustige land leven in een sfeer van elkander op 
merkwaardige wijze doorkruisende tegenstel
lingen en mentaliteitsverschillen. 
Op kerkelijk terrein heeft de oecumenische ge
dachte de laatste jaren krachtig wortel gescho
ten. Er zijn veel meer contacten tussen vroeger 
streng gescheiden protestantse kerken. Er is ook 
een onmiskenbare toenadering - onder erken
ning van alle principiële verschilLen - tussen 
rooms-katholieken e~ protestanten. Wederzijds 
zijn talrijke muren van misverstand en wanbe
grip opgeruimd en men staat opener tegenover 
elkande1·. 
Een katholiek blad als De Tijd/De Maasbode 
wijdt wekelijks zeer leesbare rubrieken aan het 
protestantisme en de daar levende actuele stro
mingen .. Vele protestanten, voor wie de Paus nog 
niet zo lang geleden een verre en nogal duistere 
figuur was, aan wie zij niet dan met misprijzen 
konden denken,. h~bben .mèt weinig minder ge

spannen belangstelling de tocht van Paulus VI 
door het Heilige Land op hun televisiescherm 
gevolgd dan hun "roomse" buren. 
De gematigde houding, welke de K.V.P.-fractie 
op het verrassende initiatief van pater Stokman 
ten aanzien van het Humanistisch Verbond en 
met name waar het betreft de humanistische 
geestelijke verzorging heeft ingenomen, is een 
belangrijke stap vooruit. 

Op terreinen als dat van de verruiming der echt
scheidingsgronden en de geboorteregeling, ter
reinen waar tot voor kort werkelijke dogma's en 
taboes onoverkomelijke hinde1·palen voor enige 
verandering leken te zijn, is al evenzeer een 
duidelijke kentering te onderscheiden. 

* * * 
MAAR oo~ op and~1·e gebie~en is er meer 

wederzruds begnp geg?'Oeld. Belangrijke 
sociale verzekeringswetten als die omtrent de 

ouderdoms- en de weduwen- en wezenverzeke
ring werden con amore en unaniem in beide 
Kamers der Staten-Generaal aanvaard. Een in
stelling als de Stichting van de Arbeid bracht 
werkgevers en werknemers nader tot elkander 
en voorkwam telkens weerkerende sociale con
flicten en onrust. 

Acties als "Open het Dorp" of voor de "Stille 
Armen", gelijk jaarlijks tegen Kerstmis door het 
Handelsblad georganiseerd, oproepen in andere 
bladen voor hulp in indi'viduele gevallen van 
schrijnende nood, acties bij massale rampen in 
binnen- of buitenland, zij hebben altijd succes 
en brengen telkenmale de soms fabelachtige 
anoniem-geschonken bedragen op die noodzake
lijk zijn om in de materiële nood te voorzien. 
Op het politieke terrein is de parlementaire 
denwemtie met haar vaste spelregels van ge-

schreven en ongeschreven recht en politieke 
moraliteit - onder erkenning dat ook deze in 
bepaalde omstandigheden wel haar feilen heeft 
- in ons land algemeen aanvaard. In het parle
mentaire debat wordt, hoezeer de politieke te
genstellingen soms kunnen botsen, toch vrijwel 
steeds uitgegaan van de goede trouw van de 
tegenstander en doen zij aan de goede onderlinge 
verhoudingen niets af. 
Landen, ·waar corruptie in het overheidsbestuur 
en in het maatschappelijk leven nog min of meer 
als een vanzelfsprekendheid of althans als een 
onvermijdelijkheid wordt aanvaard (die zijn er 
inderdaad!), waar de politiek meer door persoon
lijke veten dan door principiële verschillen 
wordt beheerst en u;aar de "geachte afgevaar
digden" zo nu en dan in de letterlijke zin op 
de vuist gaan, beschouwen wij als landen, die 
geestelijk en maatschappelijk toch nog als onder
ontwikkelde gebieden moeten worden aange
merkt. 

NOTITIES VAN EEN INSIDER 

MAAR - en nu krijgen we de merkwaar-
dige tegenstelling - er is ook een tegen

stroom. Er zijn aan de zelfkant van het politieke 
leven, in de jour:ntLlistiek en onder onze jonge 
schrijvers (of die daarvoor willen doorgaan) 
lieden, die zich in dit klimaat maar moeilijk 
kunnen schikken. 
Nationale waarden, tradities die fleur geven aan 
het gemeenschappelijk volksbestaan, bepaalde 
algemeen aanvaarde normen van fatsoen in de 
maatschappelijke betrekkingen, zijn voor hen 
"verouderde begrippen". Zij voeren, waar zij de 
kans zien, agitatie en noemen dat dan "heilige 
huisjes" omverwerpen en "op lange tenen" gaan 
staan. 

Nu begrijpe rnen ons wel: wij hebben geen en
kele behoefte aan terugkeer naar de braafheid 
van een Hieronymus van Alphen. Wij voeden 
onze kinderen niet meer op in de trant van: 
"Jantje zag eens pruimpjes hangen". 
Wij hebben evenmin behoefte aan verdoezeling 
van politieke tegenstellingen. Onze bezwaren 
tegen een vijfpartijen-Kabinet anders dan in 
bijzondere noodgevallen waren niet in de laat
ste plaats gebaseerd op de principiële over
weging, dat in een parlementaire democratie een 
oppositie een gezond en noodzakelijk tegenwicht 
V07'mt. 

Politieke spotprenten van tekenaars van naam 
met een scherp inzicht en gevoel voor we?·ke
lijke humor en voor de betrekkelijkheid van alle 
dingen, hebben altijd een rol gespeeld in ons 
staatkundig leven. Het is bekend, dat e1· menig 
groot politicus is geweest die er behagen in 
schepte, àe op hemzelf betrekking hebbende 
praelukten van ca?Ticaturisten te verzamelen. 

Er is echter een hemelsbreed ve1·schil tltssen het 

hanteren van de sierlijke floret en het als een 

dolleman rondzwaaien met een ordinair hakmes 
of het 1:erspreiden van zuivere roddel. 

* * * 
DE televisie is een gemonopoliseerd massa-

medium en wie dit middel misbruiken 
met de gedachte van zoals Wim Kan het in zijn 
kostelijke Oudejaarsavond-conference heeft uit
gedrukt: "We gaan es effe lekker een volks-

. groep kwetsen", behoren daar niet thuis. Zij 
zijn àj geestelijk nog te onvolwassen àf missen 
te enenmale het inzicht en het vakmanschap, 
dat een optreden voor dit medium billijkt. 
Dat de radioconferences van Wim Kan, door 
miljoenen beluisterd, nauwelijks enige kwade 
1·eacties hebben uitgelokt en door degenen, die 
,pp de hak" werden genomen zonder uitzonde
ring zowel in deze ou.dejaars-uitzending als bij 
vorige gelegenheden volkomen sportief zijn op
genomen, terwijl de jongste V ARA-uitzending 

van "Zo is het ..... " een storm van veront
waardiging en protesten heeft uitgelokt, is toch 

wel veelzeggend. 
Het betekent, dat ons volk, doo1·een genomen, 
het verschil tussen milde humor en grove grollen 
wel degelijk weet te onderscheiden. 
Op hetzelfde lage nivemc als deze uitzending lag 
de reactie van de schrijver Harry ·MuZisch, die 
tegenover enige persorganen desgevraagd· over 
het gewraakte programma als zijn .oordeel te 
kennen meende te moeten geven, dat dam·door 
,,een ongenadige klap was uitgedeeld in de tronie 
van de Nederlandse stommiteit en hypoc1·isie". 

* * * 
A CTIE wekt reactie. Op de eerste eerlijke 

verontwaardiging om de profanaties, 
waaraan men zich in die uitzending schv,ldig 
maakte, zijn er van andere zijden grofheden en 
bedreigingen gevolgd, die even verwerpelijk zijn. 
Het is als tijdens het Hongaarse drama. De 

ontzetting en verontwaardiging over het ter neer 
slaan met behulp van Russische tanks van de 
korte vrijheidsroes vonden hier te lande de 
eerste avond haar ontlading in felle, maar eer
lijke reacties en demonstraties. Maar daarna 
rnaakten de alleen maar op relletjes beluste 
straatnozems zich van de situatie meester en 
liep het volgende dagen en avonden uit op op

zettelijke tartingen van en botsingen met de 
eigen politie, die met de eigenlijke oorzaak van 
de verontwaardiging in ons volk niets meer te 
maken hadden. 
Dit alles toont wel aan, wat die "heilige-huis
jes"-beeldenstormers hebben weten los te slaan. 
Wat in enkele jaren aan wederzijds begrip ook 
t1tssen kerkelijke kringen enerzijds en serieuze 
niet-kerkelijke stromingen anderzijds is opge
bouwd, dreigt door dit V ARA-troepje weer te 

worden afgebroken. 
De V ARA zelf zal hiemit de duidelijke conse
quentie moeten trekken. Wij hopen, dat dit in
middels reeds zal zijn gebew·d. 
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Delegatie van gemeenteraad aan B. en W. · 

Aan een schrijven van de heer J. Koppenaal uit M~asdam ontlenen wij 
het volgende: 

De heer Koppenaal geeft te kennen het niet eens te zijn met de opvatting 
van onze geestverwant, de heer A. A. Lith, die zich in de gemeenteraad 
van Vleuten-De Meern verzette tegen de delegatie van een bepaalde be
voeo-dheicl van de "'emeenteraad aan het college van B. en W. (Daarover 
werd in Vrijheid e~ Democratie van 1 december geschreven). Hij wijst er 
op, dat art. 212 in 1937 in de gem.~entewet .is opgenomen, o~dat de 
delegatie bij voorkomende gevallen tiJdsbesparmgen zou opleveren. Om 
dezelfde reden is art. 212 gedurende 26 jaren in de wet gebleven. 

En hij vervolgt: boze, daar dan het argument van 
tijdsbesparing komt te vervallen". 
De mededeling van de burgemees

t~r, dat verkopen door B. en W. niet 
zullen plaats vinden vóór de raad 
zich over deze zaak heeft uitgespro
ken, noem ik niet elegant maar bij
zonder slap en men zou hieruit 
zelfs 'n erkenning van de aangevoer
de argumenten kunnen concluderen". 

vertronwelijk kennis c!ragen en die 
ook sporadisch wel eens hun mond 
~oorbij praten. Praten gaat daarbij 
gemakkelijker dan schrijven. 
Het lijkt ons geen slapte wanneeT 
B. en W. iets (in dit geval grondver
kopen) opschorten wanneer de raad 
over hun bevoegdheid nog een voor
stel in beraad heeft. Dat is een nor
male differentie tegenover de raad, 
die tenslotte volgens de Grondwet 
aan het hoofd der gemeente staat. 
De geachte inzender gaat - dachten 
wij - teveel uit van de bestuurs
:echnische en fonnele kant van de 
zaak. In Vleuten-De Meern gaat het 
om iets anders, dat hebben wij op 21 
november ook laten uitkomen. 
Het gaat in die gemeente om een 
veTschuiving in de verhoudingen, 
waarbij de nieuwelingen in de ge-
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Voor adve·rtenties wende men zich 
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meente en hun veTtegenwoordigers 
in de raad willen weten wat er ge
beurt. Zij willen bovendien mede-be
slissen. Vandaar het verzet tegen de 
delegatie. dBo. 

"De tijdsbesparing zou vooral bij 
kleinere gemeenten aanwezig zijn 
in tegenstelling dus met het door U 
aangevoerde - (en met het in de 
Raad gestelde door een lid van de 
A.R. fractie - Red.) -, daar de ra
den van deze gemeenten niet zo dik
wijls vergaderen. Onder deze klei
nere gemeenten kan naar mijn me
ning ook de gemeente Vleuten - De 
Meern met bijna 10.000 inwoners 
worden gerangschikt." 

"Artikel 22 van de Gemeentewet 
geeft deze delegatie- mogelijkheid 
slechts indien deze wordt toegepast 
naar door de raad te stéllen regelen, 
bij verkoop van grond (daar ging 
het hier om -red) dus bv. door het 
noemen door de raad van bepaalde 
prijzen, wat waarschijnlijk in Vleu
ten-De Meern ook is gebeurd, daar 
bekend is, dat het daar gaat over 'n 
bedrag van ongeveer f 25 miljoen. 
Dat de mededelingen van de verko
pen niet hebben plaats gehad, is, 
hoewel meerdere auteurs op ge
meentelijk terrein betwijfelen of de 
ze voorwaarde é!ls een regel als be
doeld in artikel 212 der Gemeente
wet kan worden beschouwd, zeer te 
betreuren". 

Ook wat betreft het vooraf aan de 
pers verstrekken van raadsstukken, 
waarvan sommige vertrouwelijk, 
dat door het ijveren van de heer Lith 
nu zal geschieden heeft de heer Kop
penaal een andere mening. Hij ge
looft nl. niet in de mogelijkheid om 
aan de pers vertrouwelijk raads
stukken ter inzage te geven, hetgeen 
dan ook nog de democratie ten goe
de zal komen. 

UIT DE PARTIJ 

"Goedkeuring van dergelijke be
sluiten van B. en W. door de raad 
is mijns inziens helemaal uit den 

Hierbij tekenen wij aan: 

Ons vertrouwen in de pers is gro
ter. De pers krijgt regelmatig aller
lei doeurnenten vertrouwelijk onder 
ogen, zoals zij ook "back-ground in
formations" krijgt, die zij niet mag 
p1tbliceren, maar die wel haar inzicht 
vergroten en daardoor bijdragen tot 
een betere berichtgeving, hetgeen wij 
in het belang van de democratie ach
ten. Ontsporingen komen heel weinig 
voor, niet meer in ieder geval dan 
bij anderen, die van bepaalde zaken 

Mr. H. VAN RIEL 
SPRAK IN APELDOORN 

Op de door de afd. Apeldoorn op 6 
januari in hotel Nieland gehouden open
bare nieuwjaarsbijeenkomst heeft mr. H. 
van Riel een inleiding gehouden over 
"De politieke toestand, nationaal en in
te·rnationaal". 

Een groot aantal aanwezigen hoorde 
hoe de heer Van Riel zijn tevredenheid 
uitsprak over de bijzonder goede samen
werking tussen de Kamerfracties en on
ze ministers. De V.V.D. beschikt thans 
over zeer bekwame bewindslieden, die 
blijk geven met moed en inzicht te han
delen. Ook de samenstelling van ons 
nieuwe dagelijk•s bestuur stemt tot te
vredenheid en onder leiding van de heer 
v. d. Pols wordt goed teamwork verricht. 

Over de nationale toestand was minder 
positiefs te zeggen. De thans gevollgde 
loonpolitiek is begrijpelijk, maar ge-

Ameril(a, onze vrijheid en de taal( van ons blad. 

De heer B. A. Honig in Velp schrijft ons met "pijnlijke verbazing" onze 
beschouwing "Aardolie en psychologie" te hebben gelezen in ons blad van 
12 december. Bij hem rijst de vraag of "men" zelf de juistheid van 
het bericht van het Amerikaanse persbureau Associated Press heeft ge
controleerd. Hij betwijfelt dat alles zo gegaan is en hij betwijfelt "zeer 
zeker" de gevoelige nederlaag die - naar onze mening - de Amerikanen 
op het oliefront in Brazilië hebben geleden. 

De feiten, die aan ons artikel ten 
grondslag liggen hebben wij - met 
bronvermelding - ontleend aan het 
genoemde persbureau, dat ze had ge
kregen van haar correspondent in 
Brazilië. Wij hadden en hebben nog 
geen aanleiding om aan de juistheid 
der gemelde gebeurtenissen te twij
felen, wij nemen aan, dat dit Ame
rikaanse persbureau (welker cor
respondenten Amerikanen zijn) wel 
waakt voor onjuistheden, die het 
eigen land kunnen schaden. 

Uit de feiten hebben wij de con
clusie getrokken, dat de Amerika
nen in Brazilië een psychologische 
nederlaag hebben geleden, waarbij 
de Russen de lachendè derden zijn. 
Men kan daar anders over oordelen 
zoals de heer Honig doet. Men ka~ 
ook aan de betrouwbaarheid van As
sociated Press twijfelen. Wij meen
den en menen tot geen andere con
clusie te kunnen komen op grond 
van de ons bekende en door ons als 
j ui~t aanvaarde feiten. 

De heer Honig, die betreurt, dat 
ons blad dit artikel plaatste, voegt 
aan zijn twijfel echter nog het vol
gende toe: 

"Afgezien daarvan (van de 
juistheid - dBo) zou ik nog slechts 
willen opmerken, dat Washington 
bepaald niet wordt geholpen in haar 
strijd tegen Moskou, mede voor 
onze vrijheid". 

Onafhankeliike voorlichting 

Hier willen wij. met alle begrip 
voor de goede bedoelingen van de 
heer Honig, graag een opmerking te
genover stellen. Ons weekblad met 
een liberale traditie is er niet in de 
eerste plaats om Washington te hel
pen in wat voor strijd ook. Ons blad 
is er om de liberale beginselen te 
verbreiden en dat impliceert de 
waarheid te dienen. 

Dat men met hart en ziel de 
"zaak" van het "Westen" (dat is 
meer dan Amerika alleen) is toege-

daan - en dat is ons blad en dat 
zijn haar medewerkers - wil abso
luut niet zeggen, dat men het falen 
en de feilen van een grote bondge
noot, zo u wilt de leidende bondge
noot, ongenoemd moet laten. Dat 
zou een vrij man (blad) onwaardig 
zijn en dus niet liberaal, om de defi
nitie van prof. Huizinga te gebrui
ken. 

Het verschil tussen "Oost" en 
"West". is juist, dat wij in het "Wes
ten" kritisch kunnen staan tegen
over onze regeringen en onze bond
genoten. Tot het wezen van de vrij
heid, die Amerika niet voor ons, 
maar met ons verdedigt, behoort een 
waarheidsgetrouwe, onafhankelijke 
en onbeschroomde pers. Ook in de 
internationale politiek geldt het va
derlandse spreekwoord: Het zijn 
mijn vrienden, die mij mijn feilen 
tonen! 

Met ogendienst en het verzwijgen 
der zwakheden in de politiek (in het 
militaire ligt het anders) bewijst 
men Amerika en de vrijheid van het 
"Westen" geen dienst. Integendeel, 
men sust er zichzelf mee in een on
verantwoorde slaap. Niet de vijand, 
die is kritischer en blijft wel wak
ker, met het risico, dat hij eens komt 
als een dief in de nacht. 

dBo. 

vaarlijk, Enerzijds kan men niet ver
wachten, dat de werknemers zullen han
delen met de onbaatzuchtigheid en wijs
heid van een hoogleraar in de economie; 
anderzijds maken de werkgevers zich 
niet veel zorgen over de ontstane situa
tie, omdat de hogere lonen toch wel door
berekend worden. terwijl een voortgaan
de geldontwaarding wel weer egalise
rend zal werken. Thans is het echter de 
taak van de regering maatregelen te tref
fen om het geld waardevaster te maken, 
teneinde de snel verslechterende positie 
van pensioentrekkers uit particuliere be
drijven en van rentetrekkers, die thans 
een nieuwe sociaal entrechte groep in de 
samenleving gaan vormen, te verbete·ren. 
De geschoolde arbeider en de goede 01!1-

dernemer komen wel aan hun trekken; 
maar een grote middengroep komt thans 
in de verdrukking en daaraan zal de li
berale partij haar aandacht moeten wij
den. 

Na de pauze werden door de heer Van 
Riel nog een aantal interessante vragen 
beantwoord. Een gezellig samenzijn tot 
sluitingstijd besloot deze zeer geslaagde 
avond. 

LIBERALE KRING 
IN HOOGEVEEN 
HIElD NIEUWJAARSVISITE 

Dezer dagen kwamen in hotel Homan 
de leden van de onlangs opgerichte Libe
rale Kring in Hoogeveen bijeen tijdens 
een "Nieuwjaarsvisite". 

Ook vanuit Ruinen en Zuidwolde was 
er belangstellimg. Vooll'Zitter B. R. de 
Vries verheugde zich over het grote aan
tal aanwezigen. 

De heer Jan WegJgemans uit Assen 
hield in de Drentse taal een propaganda
toespraak voor de V.V.D. Daarna volgde 
de vertoning van een grote collectie 
dia's van oud-Hoogeveen door de heex 
J. Huizing. 

ACTIVITEITEN 
VAN DE AFDELING NIJMEGEN 

Hieronder laten wij een overzicht vol
gen van de activiteiten van de afdeling 
Nijmegen, die dit jaar op het program
ma staan. 

14 februari. Openbare bijeenkomst Ln 
Hotel Metropale aan het Keizer Karel
plein. Aanvang 20 uur. Spreker is het 
Tweede Kamerlid Th. H. Joekes. Zijn on
derwep is: Waarom geen belastingverla
ging in 1964? 

19 maart. Openbare bijeenkomst, waar
schijnlijk ook in hotel Metropole. Aan
vang 20 uur. Spreker is de heer L. M. de 
Beer over: "De katholiek in de V.V.D." 
De heer de Beer is de schrijver van de 
brochure "Wat iedere Katholiek over de 
V.V.D. moet weten". 

20 mei: Openbare bijeenkomst, waar
schijnlijk ook in hotel Metropole. Aan
vang 20 uur. Spreker: het Tweede Ka
merlid dr. K. van Dijk. Het onderwerp 
is nog niet bekend. 

Belangstellenden uit afdelingen uit de 
omtrek van Nijmegen zijn van harte 
welkom. 



Vrijheid hoog!" 

N. V. RIJNSTAAL 
v /h J. W. Oonk & Co. 
Telefoon 24941/45 - Arnhem 
Postbus 42 

FABRIKANTE 
VAN 

NAADLOZE 
EN 

GELASTE 
STALEN BUIZEN 

HANDELMII. H.V. 

NORMAAL• EN DIKWANDIG NAADLOZE STALEN BUIZEN 
NIEUWE GELASTE STALEN BUIZEN 

NIEUWE GASPIJPEN 
GEBRUIKTE ELEKTRISCH GEREINIGDE VLAMBUIZEN 

REGENWATERAFVOERPIJPEN 

VEERSE DIJK 271a HENDRIK IDO AMBACHT 
TELEFOON DORDRECHT (Q1850l 2 81 11, 2 81 12 en 2 71 75 

NA 18 UUR (01850) 2 82 32 en 2 77 92 
(30) 26828 

W. J. INNEMEE EN ZN. N.V. 

BEGRAFENIS 

TRANSPORT 

CREMATIE 

• 
DEN HAAG - DENNEWEG 71 - TELEFOON 603905 

HAARLEM - ORANJEKADE 1 - TELEFOON 10441 

DELFT - VLAMINGSTRAAT 46 - TELEFOON 26808 

A. F. v. d" Steenhovenlj Delft 
ROTTERDAMSEWEG 384 TELEFOON 01730-21656 

Leveringen van zand, grind, grond, enz. 

Massa transporten met 3-zijdige kipauto's. 

Speciale machine trailers voor vervoer 

van draglines - bulldozers - ketels enz. 

BETONKEIEN 
en 

BETON ANTI-KRUIPSTEEN 
In kleuren grijs en heiderood 

• 
Voldoen aan de hoogste eisen 
Keur en acceptatie op het werk 

• 
N.V. Heesseltsche Steenfabriek 
v/h W. P. DE VRIES en CO. 

Heesselt I Gem. Va rik) - Telefoon Ophemert K 3445-271 

Inlichtingen . Indien hier en 

uw advertentie huil 
gestaan dau ••• 

advertentie. 
torieven 
worden gaarne 
verstrekt 
door onze 

zouden 28.000 geestverwanten alsmede 
hun huisgenoten deze hebben gelezen. 

administratie, 
postbus 43 
Amersfoort, 
tel. 0.349Q .. l 71 44 

Gebouwen van gewapend betonnen 
prelabs voor verschillende doeleinden. 
Vloerplaten in normale afmetingen of 
pasplaten volgens opgegeven maten. 
Broeibakken en alle onderdelen voor 
de tuinbouw. 
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enDEMDC ATlE 
Mr. dr. C. Berkhouwer 

over de E.E.G. en 

Afrika (~ie pag. 5) 

gaan, wordt men ontevreden en wil 
men nog meer. CONGRES 

OVER DE P.B.O. 
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elfbeheersing 
Bezorgd was de minister omdat 

men de reële mogelijkheden heeft 

overschat en omdat men daardoor 

buiten de werkelijkheid heeft ge

staan. Hij ontkende dat de prijsstij

gingen de loonstijging zouden over

treffen. Het indexcijfer voor het le

vensonderhoud is in de laatste 

maanden van 1963 nauwelijks geste

gen. 

op zaterdag 8 februari 
1964 in het Minerva-pavil~ 
ioen te Amsterdam. Ver
dere gegevens op pag. 2. 

Soms spreekt een Minister over 

het "hoofd" var~ het Parle

ment tot het Nederlandse volk. 

Ditmaal richtte Minister Witteveen 

zich tot de leden van de Buitenland
se Pers Vereniging. Hij bereikte èn 

zijn landgenoten èn, 

"huis" schrijvende 

via de naar 

buitenlandse 
journalisten, een groot deel van de 

wereld. Nederlandse gezagdragers 
zijn er zich niet altijd van bewust, 

dat de leden van deze BPV tot taak 

hebben, het "eigen gezicht" van Ne
derland buiten onze landsgrenzen te 

doen kennen. Minister Witteveen 

bleek hiervan wèl overtuigd. Al was 
zijn vermaan tot zelfbeheersing 

voor werknemers en werkgevers in 

Nederland bestemd. 
Het was de rede van een moedig 

man. Hier werd, ongeacht de vraag 

of zulks ,.gunstig" zou worden be

oordeeld, eenvoudig de waarheid 

gezegd. Dat dit nodig was, zal een 

ieder onderschrijven, die er diep-in 

van overtuigd is, dat de hatelijke en 

voor allen funeste inflatie-spiraal 

vermeden moest worden. Prof. Wit

teveen toonde zich een hoogleraar, 

daar hij een moeilijke materie glas

helder uiteenzette. En hij toonde 

zich een bekwaam Minister van Fi· 
nanciën door in wezen op te komen 

voor financieel en monetair even
wicht. 

De Minister bediende zich niet 
van een tevoren vastgelegde tekst, 

maar sprak van notities. Voor het 

hier volgende relaas gebruiken wij 

de door zijn eigen departement ac

Coûl·d bevonden tekst van de NRC 
en van het ANP. 

* * * 
prof. dr. H. J. Witteveen is 

van mening, dat een uit de 
hand lopen van de loonbeweging in 

1964 een economische teruggang in 

1965 zou veroorzaken. Indien de 

concurrentiepositie te zeer verslech

tert, zal Nederland worden gecon

fronteerd met economische moei

lijkheden gedurende vele jaren. De 

Nederlandse concurrentiekracht zal 

ernstig worden aangetast als de lo

nen verder stijgen, aldus minister 
Witteveen. 

De Nederlandse lonen zijn reeds 

gedurende jaren meer gestegen dan 

de produktiviteit, zodat Nederland 

geleidelijk een deel van zijn moei-

Belangrijke rede 
. . 

van mtni.ster 

Witteveen 

lijk veroverde voorsprong moest op
offeren. Hij schatte dat de stijging 

van de produktiviteit in Nederland 

in 1964 4lf2 pct. zal bedragen, ter

wijl bij een strikte naleving van het 

loonakkoord reeds een stijging van 

de lonen van gemiddeld 13 pct. zal 

ontstaan. Dr. Witteveen legde er 

sterk de nadruk op dat de loonsver

hogingen gezien moeten worden als 

een ingreep in één keer, om een 

evenwichtsherstel te bereiken. Men 
kan zich echter niet blijven aanpas

sen, anders komt er een moeilijke 
situatie. 

De minister sprak vervolgens 

over "een gevaarlijk psychologisch 
klimaat" bij het publiek. Er heerst 

te veel de indruk, dat er een enor

me ruimte was voor reële loonsver

hogingen. Nu deze verwachting 

maar ten dele in vervulling kan 

ATTENTIE! 

De loonstijging zal een reële ver

betering betekenen, zo meent dr. 

Witteveen. Hij hoopt dat men niet 

nog grotere loonsverhogingen zou 

eisen, want dit zou heel grote pro

blemen meebrengen voor de Neder

landse economie. Het zou moeilijk 

worden voor Nederland, dat de 
helft van zijn nationaal produkt ex

porteert, om te blijven concurreren 

op de wereldmarkten. 

* * * 

De loonstijgingen komen niet 

steeds uit grotere winsten. 

In de scheepsbouw zijn de lonen 

omhoog gegaan, ondanks het feit 

dat men met verlies werkt. De Ne

derlandse economie verkeert op het 

ogenblik in een paradoxale toestand 

van overspanning op de arbeids

markt en potentiële teruggang. Als 

er verdere loonstijgingen komen zal 

er een terugslag ontstaan bij inves
teringen en uitvoer, omdat de winst

marges voor de uitvoer onvoldoen

de worden. Als gevolg daarvan zul

len marginale industrieën niet meer 

mee kunnen met de ontwikkeling. 

Andere gevolgen zullen zijn een be

talingsbalanstekort, wat zal door

werken in de monetaire situatie m 

de vorm van een inkrimping van de 

geldcirculatie. 

De minister verwachtte in ieder 

geval in 1964 een grote monetaire 

spanning, terwijl de investeringen 

in 1965 ·sterk zouden achteruitgaan. 

"Het grootste gevaar is dat onze 
kosten zo ver stijgen dat wij op lan

gere termijn niet kunnen concurre

ren op de exportmarkt. De moei

lijkheid is dat wij niet kunnen uit

rekenen waar precies de grens ligt. 

Het gevaar is groot, dus laten wij 

ATTENTIE! 

Luistert op woensdag, 5 FEBRUARI a.s., over de zender HIL V ERSU.M 

11 (290 m), van 18.20-18.30 uur, naar 

.. DE STEM VAN DE V.V.D." 

~·------..! 

ohs zoveel mogelijk beheersen" al-
dus dr. Witteveen. ' 

De minister verklaarde, dat hij 

zijn causerie zou kunnen noemen 

"op de drempel van 1964". Men zou 

kunnen spreken van "een avon
tuur", omdat een avontuur gevaar 
veronderstelt. "En dit jaar heeft ze
ker gevaren." 

Over de recente loonsverhogingen 
zei minister Witteveen nog, dat men 
had moeten erkennen dat het moei

lijk was en op den duur onmogelijk, 

om de lonen laag te houden, omdat 

de arbeidsmarkt zo gespannen was. 
De vakverenigingen hadden over 

een lange periode zelfbeheersing ge
toond. 

* * * 
Tot zover Minister Witte-

. veen. Zijn ·boeiend betoog 

vindt op drieërlei wijze ondersteu

ning. Daar is ten eerste de brief, 
waarmede trouwens reeds tevoren 

het College van Rijl<sbemiddelaars 

zich tot de Stichting van de Arbeid 

heeft gericht. Daarin werd onge
rustheid over de in gang zijnde ont

wikkeling op het loonterrein geuit. 

Daar is ten tweede het feit, dat de 
regering, naar verluidt, aan het 

eind van deze week met een delega

tie uit deze zelfde Stichting van de 

Arbeid besprekingen zal voeren. 
Ook hier zal uit de aard der zaak 
de overschrijding van het loon-ac

coor·d in behandeling komen. Daar 

is ten · slotte de uitlating van de 

voorzitter van het NVV, drs. D. 
Eoemers, die in een kaderbijeen

komst heeft verklaard, dat de lei
ding de bezorgdheid van de rege

ring over de loonsituatie deelt. Na

tuurlijk sprak de heer Roemers ook 

over de prijzen. Maar het feit, dat 

een vakbondbestuurder het nodig 

oordeelde in het belang van de ar

beiders zelve tot matiging van loon

eisen aan te dringen, achten wij op
merkelijk. Het pleit voor het inzicht 

van de heer Roemers. Wij hebben 
het vroeger reeds onderstreept: op 

dit gevaarlijke terrein van lonen-en

prijzen is van alle betrokkenen zelf• 

beheersing vereist. L. M. 
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HOE HET BEGON 
(V) 

Het artikel in "Libertas" dat de aanleiding was 

Gelijk ik in een der vorige artikelen over de totstandkoming van de Par-
•tij van de Vrijheid heb geschreven, was een artikel in "Libertas", dat in 

de bezettingsjaren illegaal was verschenen en daarbij steeds de liberale 
gedachte had uitgedragen, de aanleiding geweest voor mij tot het bijeen
roepen van de vergadering op 9 februari 1946 in Pulchri Studio in Den 
Haag. 

Drs. A. A. C. Reedijk, die toendertijd in de redactie van "Libertas" zat, 
heeft mij een gebundelde jaargang van "Libertas" doen toekomen, waarin 
in het januari-nummer 1946, het artikel afgedrukt staat. Het heet: "1946: 
het jaar der verkiezingen, of gevraagd: een democratische middenpartij". 

Om de sfeer, evenals ik dat de vo
rige keer gedaan heb bij de notulen 
van de eerste vergadering, goed te 
doen uitkomen, neem ik hier enige 
alineas van het artikel over: 

"1946 zal zijn het jaar der ver
kiezingen. Van die verkiezingen zal 
veel, wat voor de toekomst van ons 
Rijk van vitaal belang is, afhangen. 
Daarvan dient elke Nederlandse 
burger, elke man of vrouw, stede
ling of plattelandsbewoner, intellec
tueel en arbeider, zich terdege be
wust te zijn. 

In 1946 zal van hem of haar wor
den gevraagd: hoe moet naar uw me
ning het land en het Koninkrijk 
worden bestuurd? Zal men op het 
oude fundament van onze staat 
voort moeten bouwen, of zal alles 
eerst moeten worden afgebroken om 
een geheel van socialistische of com
munistische principes doortrokken 
"paleis" op te trekken? 

Zal men de religieuze overtuiging 
ook in het politieke leven als richt
lijn moeten nemen? Of wenst men 

het staatkundige leven in nog ande
re banen te zien geleid? 

De politieke wil kan alleen geuit 
worden via een partij, welke die wil 
onder woorden brengt, de candida
ten stelt en de verkiezingscampagne 
voert. Het is deze partijvorming nu, 
waarvoor wij ons ernstig bezorgd 
moeten maken, omdat een deel van 
ons volk zich kenmerkt door slap
heid en politiek onbenul. Velen 
laten zich leiden door een geraffi
neerde propaganda, welke tracht 
door op het gevoel van de massa te 
werken, deze in het ongeluk te stor
ten. 

Wanneer wij nagaan, welke hech
te partij-formaties er thans zijn, dan 
zien wij van links naar rechts: 

1. de communistische partij; 

Uitnodiging 

2. de Partij van de Arbeid, een só
cialistische volkspartij in oprichting, 
waarin naast de SDAP' een gedeelte 
van de Volksbeweging, een deel van 
de Vrijzinnig Democratische Bond 
en de socialistische Katholieken van 
de Christofoorgroep schijnen te wor
den opgenomen; 

3. de Katholieke Volkspartij; 
4. de Anti-Revolutionaire partij. 
Evenals in het november-nummer 

van o.ns blad in het artikel "Initiatief 
gevraagd!" reeds is geschied, wijzen 
wij er nogmaals op, welk een ver
snippering er bestaat bij de vele klei
ne politieke groepen zoals de Chris
telijk-Historischen, die niet met het 
socialisme van de Partij van de Ar
beid accoord kunnen gaan en niet de 
strakke politiek van de AR-partij 
willen volgen; de liberalen; het ge
deelte van de Vrijzinnig Demo
cratische Bond, dat niet in de Partij 
van de Arbeid wil opgaan; het deel 
van de Katholieken, dat niet de po
litiek der Katholieke Volkspartij 
wil volgen en de groepen uit de ille
galiteit, die een krachtiger regering 
dan de huidige wensen. 
Hoewel wij van verschillende zijden 

instemming ontvingen met de inhoud 
van het artikel "Initiatief gevraagd", 
is tot nu toe dit initiatief niet geno
men. Wij achten het onze plicht nog
maals te wijzen op de noodzakelijk
heid van de vorming van een demo
cratische middenpartij, waarin de 
genoemde kleinere groepen kunnen 
worden geconcentreerd. Aan de vor
ming van zulk een partij bestaat bij 
een aanzienlijk deel van ons volk 
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een grote behoefte en wat hier
bij zeer belangrijk is: het is, met het 
oog op de komende verkiezingen, 
thans nog niet te laat; doch wel is 
het hóóg tijd." 

Verrassende analyse 
Als men dat artikel na zoveel ja

ren nog eens herleest, ziet men, dat 
de analyse verrassend juist was en 
dat de schrijver waarvan nu wel ver
teld mag worden, dat het de heer 
Reedijk zelf was, een goed politiek 
inzicht toonde. 

Ik heb nu enige bouwstenen ge
toond, die aanwezig waren bij het 
tot stand komen van de Partij van 
de Vrijheid. Ik zal in volgende arti
kelen de ontwikkelingsgeschiedenis, 
waarvoor naar mij is gebleken uit de 
vele reacties grote belangstelling be
staat in onze partij, verder schetsen. 

D. W. DETTMEIJER. 

Congres over de P.B.O. op ZATERDAG 8 FEBRUARI 1964 m het 

MINERVA-PAVILJOEN te AMSTERDAM. 

I 
I' 
I, 
I I 

! 

'·_.,_-

Aanvang: 11.00 uur Sluiting: 17.30 uur. 

Inleiders: mr. S. J. Halbertsma en dr. E. Nordlohne 

Congresleiders: mr. J. van Someren, mr. J. E. Goudsmit, H. w. Holsmuller 
Congressecretaris: H. J. L. Vonhoff 

De kosten van het congres bedragen f 8.50 (inclusief de lunch ad 
f 5.-); voor hen die niet meelunchen (de lunchtijd is van 13.00 tot 
14.00 uur l bedragen de kosten f 3.50. 

Op te zenden naar het bureau V. V.D., Herengracht36, Amsterdam. 

Ondergetekende: 

De kosten ad f 8.50 of f 3.50 zijn overgemaakt op: 

Postgiro 4 3 1 4 7 0 

Gemeentegiro V 9 9 2 5 

Adres: 

Lid van de V.V.D.-afdeling: 

meldt zich aan voor deelname aan het c~ngres op 8 februari 1964 
te Amsterdam. 

Hollandsche Bank Unie N.V. te Amsterdam 

Alle ten name van V.V.D. te Amsterdam 

Handtekening: 

uoooo••••''''''''''''''''''''''''''''''''''''''''''''''''''''''''''''''''''''''''''''''''''''''''''''''''''''''''''''''''''''''''a-4 
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Na Brussel 

Vele besluiten, maar weinig geregeld 

Alvorens verder te gaan met de nationale landbouwpolitiek willen we stilstaan bij de resultaten van de Brus
selse conferentie eind 1963. Immers, de voortgang van de EEG beheerst ook voor een groot deel onze nationale po

Iith~k en zeker de landbouwprijspolitiek 
Langzamerhand trekt het rookgordijn rondom de Brusselse conferentie op. Een rookgordijn, dat was ontstaan 

door de veelheid van vraagstukken, die door elkaar werden behandeld. Er waren vele landbouwzaken bij en wij 
hadden gehoopt, dat er nu eindelijk eens wat schot kwam in de vrijmaking der grenzen voor landbouwproduk
ten. 

Wanneer wij de resultaten overzien is er van een snelle vooruitgang 
geen sprake. Men heeft tot voortgang besloten, maar niet veel concrete be
sluiten genomen. De EEG gaat verder, dat is het voornaamste resultaat. 

Mocht dit niet lukken - wat te ver
wachten is- dan op 1 juli 1964. Het is 
dus nog de vraag, of ons melkprijs
jaar - april-april - goed gekozen is. 

Weer zijn enkele stappen gezet op de lange weg van de vrije interne 
markt van landbouwprodukten. Zeer behoedzaam en met vele voorschrif
ten en beperkingen omgeven. Over de externe markt is weinig gesproken. 
Dat komt bij de onderhandelingen over de Kennedy-ronde. 

Olie en vetten 
Ook op dit punt werden besluiten 

genomen, die straks in een verorde
ning zullen worden vastgesteld. De
ze moet vóór 1 november 1964 wor
den aanvaard. Er zal een vrije in
voer zijn met een gemeenschappe
lijk buitentarief van bestaande 
rechten op oliezaden en plantaardige 
vetten, heffingen bij import van 
olijfolie en rechtstreekse producen
tentoeslagen voor plantaardige oliën 
(olijfolie en koolzaad). 

WAT WAS AAN DE ORDE? 

De taak, die de Raad van Minis
ters zich in de maand december 1963 
had gesteld, bestond uit het maken 
van gemeenschappelijke marktver
ordeningen voor zuivel, rundvlees en 
rijst en het vaststellen van een on
derhandelingsmandaat voor de Eu
ropese Commissie voor de handels
besprekingen over internationale 
verlaging van de invoerrechten (de 
zgn. Kennedy-ronde). 

Hierbij kwam het voorstel van de 
Europese Commissie om spoedig tot 
één graanprijs voor de E.E.G. te ko
men ter sprake. Ook het olie- en vet
prijsbeleid in de E.E.G. moest met 
het oog op de on.derhandelingen 
over de invoerrechten worden be
handeld. 

Tenslotte kwamen nog de veror
deningen over de instelling van een 
Europees Oriëntatie- en Garantie
fonds. Alle onderwerpen werden 
besproken, maar over lang niet alle 
werd volledig overeenstemming be
reikt. 

Slechts over een aantal belangrij
ke onderdelen kon eenstemmigheid 
worden verkregen, nadat verschil
lende punten waren samengebun
deld - in één pakket gestopt. De ver
ordeningen zelf moeten nog nader 
worden besproken en vastgesteld. 

WAT WERD BEREIKT? 

Zuivel 

Op dit punt werd wellicht het 
meest bereikt. Bij de inwerkingtre
ding der gemeenschappelijke markt
verordening voor zuivelprodukten 
zullen de kosten van het zuivelbe
leid in toenemende mate voor ge
meenschappelijke rekening komen. 
Het gaat dus wel vrij snel naar een 
gemeenschappelijk zuivelbeleid. Dit 
is een voordeel voor de Nederlandse 
schatkist doch ook voor de veehouder 
al zal hij er door het langzame tem
po waarschijnlijk weinig van mer
ken. 

Erg is hierbij de bepaling dat 
Duitsland en Luxemburg - die de 
hoogste prijzen hebben - zelf nog 'n 
subsidie aan de producenten mogen 
geven boven de vast te stellen Euro
pese richtprijzen. En dat ook nog na 
de overgangstijd - na 1970 - ook al 
mag het dan geen toeslag per kg. 

melk meer zijn, maar b.v. per koe, 
per h.a. of per bedrijf. Dit betekent 
dat er nog niet één prijs voor alle 
E.E.G. melk komt, maar een ge
meenschappelijke prijs voor vier 

landen en deze priJS met toeslag 
voor Duitsland en Luxemburg. 

De nieuwe regelingen zullen - in
dien de verordening tijdig zal zijn 
goedgekeurd - ingaan op 1 april. 

De kosten- van het marktbeleid in 
de oliën- en vetten- sector zullen 
tot maximaal 350 miljoen worden 
gefinancierd door een consumptie
heffing op eetbare oliën en vetten 
(o.a. margarine). Is het bedrag ho
ger, dan zal het Landbouwfonds bij 
springen. 

AGENDA 
van de jaarlijkse Algemene Vergadering van de Vereniging van Staten
en Raadsleden van de Volkspartij voor Vrijheid en Democratie, te hou
den op zaterdag 22 februari 1964, om 14.00 uur n.m., in het Conferentie

oord "Woudschoten", Woudenbergscheweg 54 te Zeist. 

1. Opening door de voorzitter. 

2. Notulen van de jaarlijkse Algemene Vergadering van 14 september 
1963. 

3. Ingekomen stukken. 

4. Jaarverslag van de secretaresse. 

5. Jaarverslag van de penningmeesteresse. 

6. Verslag van de Kascommissie over het jaar 1963. 

7. Benoeming van de Kascommissie voor het jaar 1964. 

8. Ver}dezing van bestuursleden. 

Aan de beurt van periodieke aftreding zijn: 
Mevrouw E. H. Rink-van der Linden te Utrecht, 
Mevrouw H. A. A. L. de Vries-van der Hardt Aberson te Hengelo-0. 
De heer H. Pols te Leeuwarden. 
Mevrouw Rink en mevrouw De Vries hebben zich bereid verklaard 
een eventuele herbenoeming te aanvaarden. De heer Pols stelt zich, 
in verband met zijn drukke werkzaamheden, niet herkiesbaar. 

Het bestuur stelt voor in de plaats van de heer Pols te benoemen ir. 
B. C. van Balen Walter te Leeuwarden, die zich bereid heeft ver
klaard een eventuele benoeming tot bestuurslid der Vereniging te 
aanv-aarden. 
Tegenkandidaten kunnen ter vergadering worden gesteld. 

9. Rondvraag. 

De leden wordt verzocht punten voor de Rondvraag voor 15 februari 
a.s. schriftelijk op te geven bij het Secretariaat der Vereniging, Ko
ninginnegracht 61 te 's Gravenhage. 

10. Sluiting. 
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Nederland heeft toestemming ge
kregen dit bedrag ( 45 mln. gld.) één 
jaar uit de schatkist te mogen beta
len, zodat de margarineprijs hier
mee voorlopig niet belast wordt. 
Dit zijn voor ons moeilijke punten. 
De steun aan de olijfolie is al een 
moeilijke zaak, vooral voor wie de 
vaak primitief uitgeoefende cultuur 
heeft gezien. 

Maar wanneer dit ter wille van de 
eenheid moet gebeuren - men kan 
Italië niet allemaal stroppen laten 
lijden - laat men dan ook meedoen 
met ándere landen en niet voor één 
of twee jaar een consumentensubsidie 
uit de schatkist geven. Dan maar 
direct doorberekenen. Men krijgt 
anders weer eenzelfde drama als met 
de consumentensubsidies op land
bouwprodukten. 

Meedoen aan de E.E.G. betekent 
E.E.G.-prijzen en zoveel mogelijk 
zorgen, dat het contact met de bui
tenwereld niet wordt afgesloten. 
Voor een nieuw continentaal stelsel 
voelen we niets. Men moet de pro
dulüen echter wel beschermen tegen 
overschotten-import tegen lage prij
zen. 

Voor rundvlees zal er ook een ge
meenschappelijk buitentarief komen, 
dat kan \Y"Orden aangevuld met een 
heffing. Duitsland mag per jaar 
16.000 stuks levend vee uit Denemar
ken blijven invoeren zonder aanvul
lende heffing maar niet beneden de 
oriëntatieprijs gaan. Deze invoer 
geldt tot 1 januari 1966. Nederland 
mag het bestaande contingent uit 
Zuid-Amerika blijven invoeren. Ge
zien de stijging van de vleesconsump
tie in de E.E.G. en de bestaande te
korten is dit wel verantwoord. Er 
is dus ook kans op een spoedige ge
zamenlijke rundvleespolitiek 

Merkwaardig is, dat over de een
making van de graanprijzen, het 
pJan-Mansholt, waarover zoveel is 
geschreven, weinig is gesproken. 

Dat zal nog wel even op zich laten 
wachten, alhoewel deze zaak bij de 
Kennedy-onderhandelingen wel 'n 
rol zal spelen. 

Amerika wil zoveel mogelijk 
graan· naar Europa lozen, alhoewel 
de voorraad sterk geslonken is. 
Voorlopig weten we niet waar we 
aan toe zijn. Zo zal de Nederlandse 
regering nu zelf wel een graanprijs 
vast moeten stellen. En dat op zo'n 
laat tijdstip, nu al het winterkoren 
al gezaaid is. 

Over het Oriëntatie- en Garantie
fonds werd in zoverre een beslissing 
genomen, dat de bijdragen van de 
verschillende landen werden vastge
steld. Dat komt voor Nederland on
geveer neer op 10 procent. Gezien 
de omvang van de landbouwproduk
tie is dit m.i. hoog. 

Over het mandaat voor de Kenne
dy-ronde wordt - begrijpelijk - wei
nig gezegd. De besprekingen zullen 
door de Europese Commissie wor
den gevoerd. Dit is o.i. een winst
punt. Hier treden de Zes als één op 
en dient de Commissie de gemeen
schappelijke belangen. Het wordt 
dus geen Europese Marathon. 

NIET VEEL GEREGELD 
Zo zijn vele besluiten genomen 

maar is vrijwel niets geregeld. De 
verordeningen moeten nog komen. 
We zullen weer moeten afwachten. 
Breken met de E.E.G. is, immers 
geen Nederlands belang. Met veel 
moeite weinig bereiken, dat is het 
resultaat van de Europese conferen
tie. 

Het ergste is nog, dat er niets is te 
merken van een streven om de pro
duktie daar te laten plaats vinden, 
waar de omstandigheden het meest 
gunstig zijn. 

L. G. OLDENBANNING. 
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IN DE PRIJZENTANG 
In tegenstelling tot wat vele optimisten onder de ondernemers gedacht 

\ebben wordt de prijscontrole verscherpt en uitgebreid. Naarmate de stij
ging der arbeidskosten ...;.... toenemende sociale lasten daaronder begrepen -

in· de bruto-winst gaat doorwerken, zal men in 1964 gewaarworden, dat 
ook de netto-opbrengst verder daalt en daarmee het ondernemersinkomen. 

Dat verschijnsel doet zich in een groot deel van het bedrijfsleven - ook 

in de industrie - voor. Alleen een beperkt aantal grote ondernemingen 
met een semi-monopolistische positie heeft daarvan minder last gehad, 
maar zal l:m met een verzwakking van de exportmogelijkheden te maken 

krijgen. 

Het komende jaar zal dus zeker 
een verdere afroming van de win
sten te zien geven. In· verschillende 
economisch gezonde bedrijfstakken 
daalt het economische resultaat op 
zorgwekkende wijze. Velen zijn ge
neigd deze ontwikkeling als een tij
delijk verschijnsel te beschouwen en 
menen, dat prijscorrecties - zo zij 
worden toegestaan - de rentabiliteit 
wel weer zullen herstellen. 

Zij vergissen zich, want in wezen 
voltrekt zich achter de schermen 
een ingrijpende en - wordt niet tij-

dig tegenwicht gegeven - duurza
me structuurverandering van de 
maatschappij. Gedurende de laatste 
tien jaren neemt het werknemers
aandeel in het nationale inkomen 
voortdurend toe en het nadert drie
kwart van het totaal! 

Achterstand in inkomen 

Dat betekent, dat het restant, 
waaruit alle zelfstandigen hun be:
staansmogelijkheid moeten verwer
ven. steeds kleiner wordt. Die be-

VERDELING NAAR INKOMEN IN% VAN DE TOTALE BRANCHE 

Minder dan f 5.000 f 10 .. 000 f 15.000 JVIeer dan 
f 5.000 f 10.000 J 15.000 J 30.000 f 30.000 

Aannemersbedrijf 15 29 22 23 11 
Autoherstellers 18 32 16 23 10 
Broodbakkerijen 28 48 
Elektr. Install. rep. bedrijf 19 33 24 18 6 
Herenkleermakerij 58 33 4 3 2 
Kappersbedrijf 46 40 9 3 1 
Loodgieterij en 23 38 17 17 6 
Metselaarsbedrijf 20 45 22 11 2 
Schildersbedrijf 28 44 16 10 3 
. Schoenmakerij en 51 40 8 
Smederijen 27 41 18 13 2 
Timmermansbedrijf 30 47 12 10 1 
Brandstoffenhandel 19 39 25 14 2 
Drogisterijen 19 29 30 20 2 
Groentehandel 38 42 13 7 1 
Huish. artikelen 39 28 16 15 2 
Kruidenierswaren 36 42 14 7 1 
Rij wielhandel 36 43 15 5 2 
Schoenhandel 15 41 17 22 5 
Sigarenhandel 44 42 11 2 1 
Slagerijen 19 34 25 19 3 
Textielzaken 35 29 14 16 6 
Vishàndel 42 44 10 4 
Woninginr. artikelen 22 25 20 23 10 
Zuivelhandel 16 55 22 6 1 
Binnenvaart 21 44 19 14 2 
Wegvervoer 29 37 20 11 3 
Café's 35 36 17 10 2 
Kamerverhuurbedrijf 98 2 
Pensions 82 13 3 2 

ERE WIE ERE TOEKOMT 
Twee weken geleden hebben wij 'n 

groot artikel mogen plaatsen over 
de geschiedenis van onze organisatie 
sinds 1945; dit op verzoek van het Neder
lands Vrouwen Comité, dat dit aan alle 
Nederlandse v1·ouwenverenigingen had 
gevraagd, Wij zijn de redactie zeer er
kentelijk, dat die ons twee volle pagina's 
daarvoor heeft willen geven maar zelfs 
die ruimte was niet genoeg 'om er alles 
in te vertellen. 

Uit het eerste concept hebben wij zelfs 
nog moeten schrappen, omdat ook de 
lengte, die het N.V.C. als maximum ge
v;raagd had, was overschr-eden. 

. Gezien het doel van deze geschiedschrij
vmg (waarvan het N.V.C. 1000 overdruk 
ken heeft gevraagd) hebben wij ons e1: 
toe bepaaild een overzicht en een indruk 
te geven van onze landelijke organisatie 
in haar geheel zonder in details te tre
den, die buitenstaanders vermoedelijk 
minder interesseren. 

Dat daarbij wel eens wat werd overge-

slagen wat toch vermeldenswaardig is, 
tenminste voor insiders, werd ons in her
innering gebracht door een brief van me
vrouw MijlJIHeff-Post uit Huis ter Heide. 
Wij zijn toen opnieuw in ons archief ge
doken waarna bleek dat de vrouwen
groep Zeist op initiatief van mevr. Mijn
lieff op 2 december 1946 werd opgericht. 
Dat is dus nog eerder dan onze landelijke 
organisatie. Hulde! 

Wakkere vrouwen daar in Zeist! Zij 
namen ook het initiatief tot een provin
ciale bijeenkomst in Amersfoort in 1947, 
een groot succes. In 1948 prOibeerde men 
het in de stad Uh·echt, maar die slaagde 
minder . 

Pas in 1951 kwam de eerste echte of
ficiële provincia1le dag van Utrecht uit
geschreven door de centrale-vertegen
woordigster, toen mevr. mr. E. Veder
Smit. 

Wat geen afbreuk doet aan de oorspron
kelijke idee van Zeist. 

Van het een komt het ander. En nu spijt 

staansmogeÜjkheid is voor grote 
groepen van het midden- en kleinbe
drijf - ook in de agrarische sector 

- al sterk aangetast. Uit gegevens 
van het Centraal Bureau voor de 
Statistiek over 1960 blijkt hoe groot 
de achterstand in inkomen in 
het midden- en kleinbedrijf wel is. 

Ondanks omzetstijging daalt het 
marktaandeel van het midden- en 
kleinbedrijf en ook het aantal vesti
gingen voortdurend, terwijl het 
grootbedrijf in de detailhandel regel
matig vooruitgaat. 

Dat zijn keiharde feiten, die te 
denken geven! 

Over de gehele linie kan een on
derwaardering van de prestaties van 
de ondernemers in het midden- en 
kleinbedrijf worden waargenomen. 
Wie een sociaal rechtvaardige verde
ling van de welvaart voorstaat kan 
daarmee geen genoegen nemen en zal 
tot tegenactie moeten overgaan. 

In de agrarische sector is men 
daarmee al begonnen en verlangt 
men 'n zodanige prijsstelling voor de 
produkten, dat ook de ondernemer 
behoorlijk aan zijn trekken komt. 

Tijdens de besprekingen te Brus
sel over een gemeenschappelijk land
bouwbeleid in de EEG wordt terecht 
gewaakt tegen maatregelen, welke 
de Nederlandse bodemcultuur on
gunstig zouden kunnen beïnvloeden. 
Dat prijsverhogingen voor de bin
nenlandse consumptie daarvan het 
gevolg zullen zijn, wordt aanvaard, 
zoals trouwens ook de doorwerking 
van de stijging van prijzenvan agra
rische produkten op de we
reldmarkt. Dat deze ontwikkeling 
samenvalt met de loonexplosie 
wordt als een ongelukkig toeval be
schouwd. 

Tussen wal en schip 
De overige zelfstandigen - onder 

wie de beoefenaars van vrije beroe
pen en de ondernemers in het mid
den- en kleinbedrijf van detailhandel 
ambacht, dienstverlening en nijver
heid - dreigen tussen de wál en 
het schip te vallen. 

Zij zullen uit lijfsbehoud de 
krachten moeten bundelen om een 
dam op te werpen tegen het afbrok
kelen van hun aandeel in het natio
nale inkomen 1) en de ondermijning 
van hun bestaansmogelijkheid. 

De VVD, die zich steeds in de bres 
heeft gesteld voor behoud van de 
zelfstandige kracht in de samenle-

Copie voor deze rubriek te zen
den aan: Mej. Joh. H. Springer, 
Alexanderstraat 16, Haarlem. 

het ons wel voor Zeist, maar al snuffe
lend vonden wij in het jaarverslag 1951-
1952 vermeld, dat de vrouwengroep De
venter nog ouder is en dus waarschijn
lijk de oudste V.V.D.-vrouwengroep. Al 
was bij de oprichting daarvan de hele 
V.V.D. nog in geen velden of wegen te 
bekennen! 

Vooruitstrevend, dat zijn zij, de liberale 
vrouwen! 
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ving en van de maatschappelijk 
evenwicht scheppende functie van 
de middengroepen, zal zich met 
kracht hiervoor dienen in te zetten. 

V.d. L. 

') Het nationale inkomen van loon- en 
salaristrekkenden steeg van 29.560 
miljoen in 1958 1ot 38.700 miljoen in 
1962. De overige inkomens stegen in 
dezelfde periode slechts van 17.100 tot 
23.770 miljoen. (C.B.S.) 

MUTATIE 
SECRETARIAAT 

De adjunct-secretaresse der Par
tij, mej mr. A. G. Ohr, zal met in
gang van maandag 27 januari a.s. 
haar functie neerleggen, aangezien 
zij voornemens is op zaterdag 8 

februari in het huwelijk te treden 
met de heer J. W. Verbeek te Rot
terdam. Voor de Partij en voor het 
Algemeen Secretariaat is dit een 
groot verlies. Mejuffrouw Ohr 

heeft zich in de ruim vijf jaar dat 
zij op het Algemeen Secretariaat 
werkzaam was, een eigen zelfstan
dige plaats verworven. 

Moge haar een goede en geluk~ 
kige toekomst wachten. 

De plaats van mej. Ohr zal wor
den ingenomen door mej. T. Kist 
te 's Gravenhage, die op 17 febru
ari a.s. als adjunct-secretaresse in 
dienst van de Partij treden zal. 

STUDIE-CONFERENTIE 
.,WOUDSCHOTEN" 

Op de studie-conferentie, die de 
Vereniging van Staten- en Raads
leden op zaterdag 22 en zondag 23 
februari a.s. in het Conferentie-oord 
"Woudschoten" te Zeist organi
seert, zal ten besluite van de voor
dracht over "Public Relations", 
die de voorzitter der Vereniging, 
de heer D. W. Dettmeijer, op za
terdagavond 22 februari zal hon
den, de Esso-voorlichtingsfilm over 
Friesland, vervaardigd door Otto 
van Nijenhoff, worden vertoond. 

ALG. VERGADERING 
OP 17 EN 18 APRIL A.S. 

Zoals reeds eerder werd gepu
bliceerd zal de Algemene Vergade
ring 1964 der Partij worden ge
houden op vrijdagavond 17 en za
terdag 18 april a.s. in Hotel de Co
cagne te Eindhoven. 

De voorlopige opgave van de te 
behandelen onderwerpen zal bin
nenkort aan de afdelingssecreta
rissen worden toegezonden. 

Maar ere wie ere toekomt: al is de 
vrouwengroep Zeist dan niet de oudste, 
zij is beslist wel een van de actiefste. 't 
Totaal aantail bijeenkomsten is op weg 
naar de tweehonderd. 

VOORLICHTINGSKLAPPER 

NED. HUISHOUD RAAD 

Men zond ons een gestencild boek-
werk van 56 bladzijden, samenge

steld door de N.H.R. waarin zijn opge
nomen een aantal voorlichtingsinstellin
gen op het gebied van huishouding en ge
zin, met allerlei gegevens, waar men 
films, brochures enz. kan lenen, huren 
of kopen of lezingen tentoonstellingen, 
e.d. aanv{·agen. Er staàt heel wat in. 

Bestellingen door giro-overschrijving 
van f 2.- op gironummer 228950 van pen
ningm. Stichting Ned. Huishoud Raad, Den 
Haag. 

Men kan de klapper ook bij ons lenen 
voor niets. 

J. H.S. 
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Nederland in associatie met Afrika 

Op 20 juli 1963 verrichtte minister Luns een historische daad in dub
bele functie als voorzitter van de Raad van de EEG als zodanig de EEG 
als internationale rechtspersoon vertegenwoordigende en als minister 
van Buitenlandse zaken van Nederland ons land als lid-staat verbindend, 
ondertekende hij te J aoendé de associatieovereenkomst tussen de EEG en 
de met deze Gemeenschap geassocieerde Afrikaanse Staten en Madagas
kar. 

Deze nieuwe overeenkomst was nodig geworden doordat de Afrikaanse 
Staten aanvankelijk, in 1957 met de Gemeenschap verbonden waren ge
worden middels een aan het Ve1·drag van Rome gehechte toepassingsover
eenkomst. Deze laatste gold voor vijf jaren en inmiddels waren alle asso
cie's onafhankelijk geworden. 

In deze onafhankelijkheid ligt de 
grote intercontinentale politieke be
tekenis van de onderhavige nieuwe 
associatieovereenkomst. "La con
vention de Yaoundé consacre la fin 
d'une époque" heeft onze Franse 
politieke geestverwant Berthoin ge
zegd in het Europese Parlement toen 
dit geraadpleegd werd over het ac
coord. Door enige tractaattech
nische oorzaken van internationaal
rechtelijk karakter, welke ten deze 
als zodanig niet van het hoogste be
lang zijn, is het tractaat gesloten in 
zodanige vorm, dat het ook aan het 
Nederlandse Parlement voorgelegd 
is ter rectificatie. Aan het eiride van 
deze maand zal de Tweede Kamer 
een openbare comn:lissievergadering 
aan de goedkeuring wijden. Dat de 
Kamer de overeenkomst zal goed
keuren is niet aan twijfel onderhe
vig. 

De ·ontwikkeling waaraan wij 
deelnemen ontleent haar emi
nente belang aan het feit, dat een 
aantal Afrikaanse staten, tot dus
verre gebonden en verbonden in po
litieke ondergeschiktheid, onafhan
kelijk geworden tot souvereine 
Staten, op voet van gelijkheid, vrij
willigheid en wederkerigheid be
sloten hebben tot economische sa
menwerking met West-Europa. Wij 
komen tot rechtstreeks geliberali
seerd handelsverkeer met een groot 
deel van het Afrikaanse continent. 

Wat de associatie beoogt 

De associatie beoogt o.m.: 

a. de handelsbetrekkingen te ver-

WIJ LEVEREN 

ltOZEN 
uit Massief Carton 

* 
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Telefoon 05978- 2233, 2 lijnen 

Eigen modern ingericht 
laboratorium. 

·ruimen door verdere invoering van 
vrijdom van rechten, afschaf
fing van contingenten voor invoer 
en tariefafbraak ingevolge welke 
laatste direct na inwerking treden 
der associatie een aantal tropische 
produkten vrij van tarieven in de 
Gemeenschap binnen kunnen ko
men. 

b. een einde te maken aan de ge
privilegiëerde positie, welke Frank
rijk op grond van zijn nauwe ban
den met zijn voormalige koloniën in
neemt in vergelijking tot de overige 
EEG-landen. 

c. economische hulp en steunver
lening aan de EEG-landen en de 
Europese Investeringsbank tot een 
totaal bedrag van een kleine drie 
miljard gulden, waarin door de Ne
derlandse schatkist een bijdrage te 
leveren is van rond 225 miljoen gul
den. 

d. de instelling van een associatie
raad, bijgestaan door een associatie
comité en een Parlementaire Confe
rentie bestaande uit leden van het 
Europees Parlement en van de Par
lementen der geassocieerde Staten. 

Voor ons land is dit na de mogelijk
heid van het "Rijksparlement" vol
gens het Statuut van het Koninkrijk 
(met Statenleden uit Suriname en 
de Antillen, zoals bijeengekomen 
t.g.v. Surinaamse associatie met de 
EEG) de tweede modaliteit van in
tercontinentale parlementaire inte
gratie. 

Wat betreft de hulpverlening eni
ge kanttekeningen. Verheugend is 
de realistische mededeling van de 
Regering aan de Kamer: "Veel zal 
afhangen van het nuttig gebruik der 
door het ontwikkelingsfonds toe te 
kennen gelden. De ondergetekenden 
zullen naar beste vermogen hierop 
toezien, terwijl een verdere inscha
keling van het Nederlandse be
drijfsleven ter verkrijging van een 
redelijk aandeel in de uitvoering 
der ontwikkelingsprojecten zal wor
den nagestreefd". 

Wij nemen van deze toezegging 
met nadruk acte. Alle Europese con
tribuabelen inclusief de Nederland
se, toch al zo zwaar belaste, belas
tingbetaler hebben recht op zo ef
ficiënt mogelijke besteding der ont
wikkelingsnliddelen en uitban
ning van verspilling. Van minstens 
even groot belang is het, dat het Ne
derlandse bedrijfsleven bij het rea
liseren van projecten meer kansen 
krijgt dan tot dusverre. Met het oog 
daarop zal het van groot gewicht 
zijn, dat de Franse belangen gelijk
geschakeld zullen worden en het te-

door 

mr. ar. C. Berkhouwer 

rugbrengen van Frankrijks geprive
ligiëerde positie tot een werkelijke 
communautaire positie van ver
dragstekst tot realiteit gemaakt zal 
worden. 

Wees op uw hoede 

Men zij ten deze op zijn hoede. 
Een commissie J eanneney heeft zo
juist een hulpverleningsrapport uit
gebracht aan het gouvernement van 
Generaal de Gaulle. Volgens dit 
rapport heeft Frankrijk in 1962 een 
bedrag van ruim 5 miljard Neder
landse guldens besteed aan hulpver
lPning aan derde landen. Frankrijks 
bijdrage, ten bedragen van 2,41 pct. 
van het nationale inkomen, zou 
daarmede de hoogste in de we
reld zijn. De commissie J eanneney 
bepleit weliswaar geen beperking, 
maar stelt bilaterale hulp, d.i. dus 
in rechtstreekse relatie van Frank
rijk tot het betrokken land, voor
op en plaatst in tweede instantie het 
intermediair der Europese organen. 

Ook van andere zijde wordt er in 
Frankrijk zeer sterk op aangedron
gen, dat de hulpverlening gecoördi
neerd wordt met de expansie der 
eigen nationale economie. Lezing 
van hetgeen dezer dagen in de in
ternationale pers wordt mede
gedeeld over de op handen zijnde 
aanknoping van diplomatieke be
trekkingen tussen Frankrijk en 
Rood-China brengt hier merkwaar
dige correlaties aan het licht. 

Bekend is hoe recentelijk de Gaulle 
ook een eigen Oost-Aziatische poli
tiek bed1·ijft. Men spreekt van een 
"rentrée" van Frankrijk in Azië. 

Er zijn indicaties, dat deze ren
trée-politiek niet slechts een onder
deel is der vaderlandse-glorie poli
tiek van de generaal, doch een 
meerzijdig doel bestrijkt. Zulks 
houdt verband met de Rood-Chinese 
penetratie in Afrika. 

Het jongste getuigenis daarvan was 
de grote reis van Tsjoe En-lai dooè· 
Afrika. Hoewel niet overal met even 
groot enthousiasm.e ontvangen, heeft 
het bezoek niet nagelaten hier en 
daar in materieel opzicht nog al 
wat indruk te maken. 
Het jongste aanbod van Rood-China, 
gedaan tijdens het bezoek van Tsjoe 
En-lai dezer dagen in Mali, zou niet 
rninder inhouden dan een Rood-Chi
nese bijdrage van 100 miljoen gul-

den voor wegenaanleg door de Saha
ra. Ook met andere middelen werkt 
Hood-China hard aan politiek en eco
nomische infiltratie in Afrika, al 
dan niet in concurrentie met Rus
land. 

Houdt men het oog op de Chinese 
penetratie-pogingen, dan wint aan 
waarschijnlijkheid hetgeen in Pa
rijs overwogen wordt ten aanzien 
der erkenning van Rood-China. 
Door zelf in betrekkingen te gaan 
staan tot Peking wil men zo mo
gelijk komen tot neutraliserende ef
fecten op de invloeden, welke Pe
king beoogt uit te oefenen op de 
francophone" Staten van Afrika. 

'nat hier weer een discongruentie is 
in Noord-Atlantische verhoudingen 
tot China (Engeland en Nederland 
erkennen Peking, Amerika W. 
Duitsland en België b.v. onderhou
den nog steeds betrekkingen met For
mosa) vormt een zijlijn in de wes
terse alliantie(s), welke we op dit 
moment niet verder zullen betreden, 
hoe belangwekkend op zich de zaak 
ook zij. 

loyale medewerking 

Het voorgaande leert dat, al is ons 
l&nd klein in nmTterieke en geogra
fische om.vang, de mondiale ont
wikkeling van dien aard is, dat dege
ne die de externe Nederlandse be
la~gen moet behartigen. voor steeds 
wisselende wereldomvattende relaties 
komt te staan en telkens nieuw in
tredende correlaties n1oet zien mees
ter te worden. Voor wat betreft on
ze jongste alliantie met de Afrikaan
se Staten zullen we loyaal dienen 
mede te werken aan de uitbouw 
van de associatie met de Afrikaanse 
Staten. Dat hen ook door Rusland 
en China, om politieke baat voor het 
wereldcommunisme hetzij naar Rus
sisch of wel Chinees patroon, hulp 
wordt voorgehouden, valt door ons 
niet te beletten. Al streeft de asso
ciatie in eerste instantie economische 
belangen na, verre daarboven uit 
stijgt het wezenlijk belangrijke ele
rnent van de vrijwillig gedane poli
tieke keuze der Afrikaanse Staten 
om samen met Europa één weg te 
bewandelen. 

Die keuze verplicht de EEG, en Ne
derland met haar, om het welslagen 
dezer associatie te verzekeren, in het 
belang van alle betrokkenen. 
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ALLERHANDE 
NA de oorlog zijn er veel wo

ningen gebouwd, zodat eind 
vorig jaar H.M. de Koningin in 
Zwolle de l.OOO.OOOste na de oorlog 
gebouwde woning aan de bewoners 
kon overdragen. 

gint het woningzoeken weer opnieuw. 
Het moge een afwijkend geluid zijn, 
maar o.i. zijn de flatwoningen het 
best geschikt voor ouderen zonder 
kinderen of met grote kinderen. 
Voor deze gezinnen is een flat ideaal. 
De huisvrouw heeft alles gelijkvloers, 
loopt veel minder en heeft het dus 
veel gemakkelijker dan in een wo. 
ning met de slaapkamers boven. 

HARD werken kan iedereen. 
Moeilijker is met hard wer

ken een bedrijf op te bouwen en in 
stand houden. Daar moet men onder
nemer voor zijn en de geschiedenis 
van het beroepsgoederenvervoer over 
de weg leert helaas dat nog niet 
iedereen met een vrachtauto en een 
vergunning ook inderdaad transport
ondernemer was. 

(Beroepsvervoer) 

N Borne werd een Hervormd 
1 hulpprediker, die veertig toe

gewijde jaren lang zijn he1·derlijke 
ambt had bekleed, bij zijn afscheid 
gehu.ldigd. Dit gebeurde op een af
scheidsreceptie, die ongelooflijk druk 
bezocht werd. Predikanten, de bur
gemeester, ouderlingen en ook katlw
lieke geestelijken - allen huldigden 
zij de hulpprediker. Want, zo zei 
iemand, zijn naam is een begrip ge
worden in het kerkelijk leven. 
De scheidende hulpprediker - gods
dienstonderwijzer heette zo iemand 
vroeger -. kreeg veel geschenken. 
Hij was e1· beduusd van, de waar
dige man, al had hij ze meer dan 
verdiend, want daar was iedereen 
het ove1· eens: deze man had zich in 
dienst van zijn Heer, zijn kerk en 
zijn medemensen niet gespaard. 
Behalve die geschenken nu was er 
ook een koninklijke onderscheiding. 
Neen, geridderd werd onze hulppre
diker niet. Dit zou wel het geval zijn 
geweest, als hij precies één trapje 
hoger op de kerkelijk-maatschappe
lijke ladder had gestaan: op 't domi
neestrapje. Maar omdat hij het zo 
ver niet had gebracht en "maar een 
hulpprediker" was, moest hij met de 
befaamde eremedaille genoegen ne
men, een gouden weliswaar, maar 
toch: de medaille die voor de mindere 
man, die voor mensen 1Jan zijn stand 
goed genoeg is. 
En dit is dan het zoveelste onder
scheidingsgeval met een wrange bij
en nasmaak. Och ja, standen moeten 
er nu eenmaal zijn, maar soms kan 
een al te uitdrukkelijke herinnering 
daaraan toch wel pijnlijk zijn. Bijna 
hadden we "beledigend" geschreven . 
. Als minister Marijnen straks, wan
neer de loonkoorts voorbij zal zijn, 
weer tijd hèeft voor andere zaken, 
moest hij eens de moed hebben om 

heel die akelige discriminatie op het 
gebied der koninklijke onderschei
dingen met de vereiste eerbied te 
bevoegder plaatse aan de orde te 
stellen. Want een onderscheiding 
mag anno 1963 toch eigenlijk niet 
langer neerkomen op meteen een ... 
onderscheiding tussen eerste-, twee
de- en derde-klas onderdanen van 
Hare Majesteit ons aller Koningin. 

Van die miljoen woningen is een be
langrijk percentage flatwoningen, 'n 
woningtype, dat na de oorlog in ons 
land veel is gebouwd. In de flat
woningen (drie, vier of vijf kamers) 
zijn ove·r het algemeen de jonge ge
zinnen gehuisvest en hier ligt o.i. de 
kern van het woningprobleem. 
Want al spoedig is de beschikbare 
ruimte voor deze gezinnen als er 
kinderen komen, te klein en dus be-

11 

(Utrechtsch Nieuwsblad) 

Burger 
heeft met brandende belangstelling kennis genomen van het kloeke voor
nemen van professor doctor H. Daudt . (hoogleraar in de politieke weten
schappen aan de Universiteit van Amsterdam) om een onderzoek in te stel
len naar de reacties, die "Zo is het toevallig" heeft veroorzaakt. En met 
konsekwente belaugstelling heb ik kennisgeiWmen van 's hoogleraars ver
zoek aan het bestuur van de Vara om alle schriftelijke reacties te bewaren. 
Ik mag zeker wel aannemen dat de heer Daudt ook alle reacties, zoals deze 
in de pers tot uiting zijn gekomen, tot op hun merg en been zal gaan on
derwerpen aan zijn scherpe menskundige, zielevorsende en hartenpeilende 
blik. 

Zou ik vanuit het kleine, schemerachtige hoekje mijner volstrekt weten
schappelijke onbeduidendheid, een wellicht onbescheiden en brutaal doch 
goedbedoeld en welgemeend leken-adviesje aan professor mogen geven, pro
fessor? Wilt u mij toestaan een bescheiden verzoek tot u te richten? 

Ziet eens: Zó zie IK het. 
Met al die schriftelijke reacties zult u spoedig gereed zijn, want u zult 

even duidelijk als ik het, zonde.r hulpe der wetenschap, nu reeds heb gezien, 
mèt en uit uw wetenschappelijke methode een categorische indeling kunnen 
maken van wat u ter bestudering en daarop volgende concludering wordt 
voorgelegd. D e z e groeperingen: de w e r k eI ij k gekwetsten; de altijd 
gefrustreerden; de eerlijke niet-gekwetsten; de verdraagzamen; de niet-zo
eerlijke niet-gekwetsten; de gemaskerde boosaardigen; de open-vizier-strij
ders; de vrijheid-voor-allen-eisers; de gematigden; de onmondigen; de be-
voegden; de beschaafden; de ...... en gaat u zo maar voort, professor: u 
maakt van al die knipsels, brieven en overige reacties nette stapeltjes onder 
specificerende etiketten en ...... Sim-sala-bim ..... u hebt de conclusie (s) 
zó maar op uw open hand. 

Maar is het aantal van deze reacties groot genoeg om representatief te zijn 
voor de mening(en) des volks? Van hoeveel mensen komen zij? Enkele 
duizenden, zeker niet meer. En welke is de kw a I i te it van deze reac
toren? Hoevelen van hen hebben de geestelijke bevoegdheid en de verstan
delijke bekwaamheid om een oordeel - welk ook - te vellen over de aan
gelegenheid waarover zij zichzelve het recht tot oordelen toekennen? 

Zou het (en dit is mijn wenkje, hooggeleerde Daudt) niet aanbevelens
waardig, wa.nt waardevoller, zijn het oordeel te vernemen van hen die dit 
niet aan de openbaarheid hebben prijs gegeven? 

Ik meen te mogen veronderstellen dat 11.095.000 Nederlanders géén brie
ven en géén ingezonden stukken hebben geschreven en dat hun oordeel 
dat van een niet te verwaarlozen meerderheid des volks mag heten. 

Wilt mij mijn inmenging in uw aangelegenheden vergeven, hooggeleerde 
heer. Wilt bedenken dat zij geschiedt door een goedwillend, welmenend 
persoon, die zich, sinds jaar en dag noemt: 

(Protestantse Gezondheidszorg) 

H ET is niet overdreven zich 
zorgen te maken over de on

stuimige ontwikkeling van het ver
keer. Het bedreigt de gezondheid 
van de mens, ja zelfs zijn leven. En 
de voordelen van snelheid, zo moei
zaam veroverd en vaak d1mr be. 
taald, dreigen verloren te gaan in 
de congesties die alle g1'Dte steden op 
spitsuren te zien geven. 
Ongetwijfeld is het verkeer het zor
genkind van onze eeuw, maar het 
heeft zoveel boeiende aspecten en 
zoveel elasticiteit, dat men zeker 
mag hopen, dat het zich uit de soms 
chaotische toestand van vandaag zal 
weten te bevrijden. 

(Het Nationale Kompas) 

! UIT DE PARTIJ !: 

BESiUURSVERGADERJNG 
NOORDELIJKE 
KAMER-CENTRALES 

Onder voorzitterschap van de heer F. 
Faber te Assen, kwamen de besturen van 
de noordelijke kamercentrales op · 10 ja· 
nuru-i i .I. bij een in hotel Overcingel te 
Assen. 

Na de bespreking van een aantal huis· 
houdelijke aangelegenheden, waarbij o.a 
de heer 0. Tarnmens te Zuk!Jlaren werd 
benoemd tot secretaris voor zaken de drie 
noordelijke kamer-centrales gezamenlijk 
betreffende, hieid het Tweede Kamerlid 
de heer M. Visser uit Arnhem een inlei· 
ding getiteld: Enige problemen rond de 
middenstand en actueetl politiek allerlei. 

STALEN 

I MEUBELEN 

GISPEN -
CULEMBORG 

Vettewinkel é tap p e s v st e!e m 
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VRIJHEID EN 
DEMOCRATIE 

De VVD en de jeugd 
Weekblad van de Volkspartij voor 
Vrijheid en Democratie. 

Voorzitter Redac::~-~ommissie: 
mr. L. Meijer. 

Velen onzer is bekend, dat in een in opdracht van de Dr. 
Wiardi Beckmanstichting, door de Nederlandse Stichting voor Statistiek 
uitgebracht rapport over de politieke instelling van jonge Nederlanders, 
de aanhang van de PvdA relatief zwakker blijkt te zijn naarmate het op
Leidingsniveau toeneemt. 

Vooral de VVD vindt, blijkens dat rapport, haar aanhang in het bijzon
der bij de hogere educatieve groepen. De aanhang van verschillende liberale 

studentenverenigingen (te Delft, Leiden, Utrecht, Amsterdam. mogelijk bin

nenkort te Wageningen) en de belangstelling, die sprekers, die de begin

selen, welke de VVD voorstaat. huldigen, bij de jeugd ondervinden, zijn met 

de resultaten van dat rapport in overeenstemming. 

Nu voor een zeer groot deel van de 
jeugd de opleiding na het volgen van la
ger onderwijs geenszins is voltooid (waar 
beginnen de "hogere educatieve groepen,. 
precies?) rijst de vraag: wat doet de 
V.V.D. met deze wetenschap, wat doen de 
plaatselijke afdelingsbesturen daarmee? 
In dit verband veroorloof ik mij, zij het 
met schroom, enkele vragen op te wer
pen. 

Geen knellende band 
Stellen de besturen van de plaatselijke 

afdelingen zich tot taak, contacten met 
organisaties als de J.O.V.D., Hberale stu
dentenverenigingen, verenigingen van 
leerlingen enz. te leggen of te intensive
ren. b.v. door één hunner bestuursleden, 
die voldoende dicht bij de jongeren staat, 
in het bijzonder met die contacten te be
lasten? 

In gemeenten met instellingen voor ho
ger- en middelbaar onderwijs lijkt die 
taak duidelijk van zeer groot belang. Ter 
voorkoming van misverstand: ik bedoel 
bepaald niet te trachten een bestuurslid 
met enige vorm van toezicht te belasten 
op liberale studentenverenigingen of 
plaatselijke afdelingen van de J.O.V.D. 

Evenmin, hen met een "raadsman", een 
raadgevend bestuurslid, of wat dan ook, 
te "verblijden". Zo'n (wellicht knellende) 
band lijkt mij ook geen winst voor de 
V.V.D. als politiek verband, omdat moge
lijk afbreuk zou worden gedaan aan het 
"eigen geluid" van bedoelde organisaties. 

De bedoeling is, dat iemand van het 
afdelingsbestuur als speciale taak krijgt 
het onderhouden van contacten met jon
ge•ren en a}s zich daa·rv;oor de gelegeru
heid voordoet, in samenwerking met hen 

organiseren van bepaalde activiteiten; 
iemand aan te wijzen dus, .die een goede 
verstandhouding met deze organisaties in 
het bijzonder, moet nastreven, maar die 
nooit moet trachten op hun stoel te gaan 
zitten of hen te "beschoolmeesteren". En 
juist deze contacten, deze samenwerking, 
het voor vol aanzien van de jeugd, lijkt 
mij voor de V.V.D. als partij zo uiterst be
langrijk. 

Jongeren in het bestuur 
Maar ook elders zou men in elk a~delings_ 
bestuur een der jongere leden met het 
vervullen van die taak moeten belasten. 
Wellicht zal hij behulpzaam kunnen zijn 
bij de oprichting van een afdeling van de 
J.O.V.D. 

Maar zal een afdelingsbestuur met een 
hoge gemiddelde leeftijd in staat zijn te 

INGEZONDEN 

zorgen voor een zodanig programma, dat 
ook de jeugd er kennis van zal willen 
nemen? 

Met andere woorden: verdient het aan
beveling jongeren in het bestuur op te 
nemen opdat dit bestuur zal weten voor 
welke politieke vraagstukken de jeugd 
zich interesseert? Wie ook de jeugd naar 
politieke vergaderingen wil trekken, zal 
daarmee rekening moeten houden, ook 
bij het bepalen van de "toon" in de bij
eenkomst. Na een in~eiding ove'r een ac
tueel onderwerp, een forum enz. zal tot 
een debat gelegenheid moeten worden 
gegeven: niets is zo vervelend als gebrek 
aan discussie. 

MIJN OPINIE IS • • • 
De ruimte in Nederland 

In een der vorige nummers van Vrij
heid en Democratie vraagt ir. M. de Bus
sy zich naar aanleiding van een redac
tionele bespreking van een publicatie 
van prof. Thijsse over de ruimte in Ne
derland af, waarom men zich toch over 
het ruimteprobleem in ons land bezorgd 
maakt. Het antwoord daarop zou hem 
in prof. Thijsse's geschrift gemakkelijk 
kunnen geworden. Hier wil ik dan ook 
slechts zeer kort op dit vraagstuk in
gaan. 

Er zullen, onvoorziene omstandighe
den voorbehouden, binnen enkele decen
nia enkele miljoenen Nederlanders bij
komen. 

Met het tijdperk ná het jaar 2000 hou
den niet eens de planologen zich meer 
bezig, maar het is misschien toch wel 
goed om er wel eens even aan te clen
k~n. dat we pas daarna goed de bevol
lnngs:xplosie zullen krijgen. Hoe de 
dre1gmg van het tekort aan leefruimte 
0 P de lange duur verholpen moet wor
den, weet niemand. Maar het zal in Ne
derland niet misstaan om aan de lijf-

spreuk van Willem de Zwijger te herin
neren. En dan valt er alvast één conse
quentie te trekken: We moeten nu al zo 
zuinig mogelijk met onze grond zijn. 

Zowel een bebouwing met flatgebou
wen van vier verdiepingen als combina
ties van torenflats met laagbouw sparen, 
vergeleken bij brede bebouwing met de 
gewone ééngezinshuizen, grond! De me
rites van torenflats alléén zijn twijfel
achtig. Voor details raadplege men het 
rapport "Hoogbouw-Laagbouw". Ik per
soonlijk geloof, dat torenflats, die met 
park- of volkstuincomplexen worden ge
combineerd toch nog efficiënter zouden 
zijn. 

Ik zelf vind een eigen huis(je) met on
middellijk daaraan aansluitende tuin 
ook gezelliger, maar het bouwen daar
van is niet meer verantwoord. De be
zwaren van het wonen in een flatwoning 
zijn trouwens niet zo groot, als het flat
gebouw maar goed gebouwd is. Aan dit 
laatste schort het meestal. 

Ik ben het helemaal met de redactie 
eens, dat vóór alles ernst gemaakt moet 
worden met de ruimtelijke ordening als 
zodanig. Maar ik geloof toch, dat het 

In verband met het bovenstaande zou 
het wellicht interessant zijn landelijk te 
onderzoeken wat de afdelingsbesturen 
doen cm contact met de jeugd te krijgen 
en te onderhouden. De resultaten van dat 
onderzoek zouden heel instructief kunnen 
zijn. 

Ligt hier mogelijk een taak voor het 
Algemeen Secretariaat? 
Groningen H. POL 

Redactie-secretaris: G. Stempher. 
Adres: Gooiergracht 163, telefoon 
(0 2953) 35 63, Larer (N.H.). 

Administratie: 
Postbus 43. Amersfoort, tel. 1 34 25 

Voor het ~enden 1•an advertentie
gelden Postgiro no. 245103, ten name 
van de Penningmeeste·r van de 
Stichting ,.Vrijheid en Democratie" 
te AIY'ersfoo-rt. 

Losse nummers 20 eer". 

Voor 1dve·rtenties wende men zich 
\...tot de administratie. J 

UIT DE PARTIJ 
EINDHOVEN 
BEKEEK HET PROBLEEM 
DER GELDONTWAARDING 

De afdeling Eindhoven mocht zich op 
13 jan j.l. verheugen op een geheel bezet
te zaal van Grand Hotel Cocagne, waar 
dr. P. J. van der Burg uit Waalre een 
lezing hield over "Geldontwaarding", 

Dr. Van der Burg was van mening, dat 
een matige inflatie vanuit ondernemers
standpunt gezien, niet af te. keuren is. 

Spreker betreurde het, dat minister 
Witteveen nog geen maatregelen geno
men heeft tegen de sluipende progressie 
in de inkomstenbelasting. In verband 
hiermee deelde de voorzitter, drs. A. P. 
Groeneveld in zijn dankwoord aan dr. 
Van der Burg mede, dat de afdeling 
Eindhoven van plan is een desbetreffend 
voorstel bij het Hoofdbestuur in te die
nen. 

Op maandag 24 febr. a.s. zrul op dezelf
de plaats het Tweede Kamerlid, de heer 
Th. H. Joekes spreken over "Open On
dernemerschap". 

KAMERCENTRALE 
DORDRECHT OPGELET! 
Aanvang 10 uur, 7 maart, zaterdag, VVD 
Reunie met Mr. v. R·iel, Mr. Geertsema 
en minister Toxopeus. Noteer deze dag. 
7 maart in Do·rdr'echt, VVD reunie, U 
komt toch ook. Vrij toegang. Lunch: 
f 3,00. Kaarten bestellen bij secr. pen
ningmeester A. N. v. d. Plank, Lindelaan 
153 Zwijndrecht, tel: 01850 - 26804." Gel
den ove'r te maken op Slavenburg·s Bank 
te Zwijndrecht t.n.v. de secretaris-pen
ningmeester. Bankgiro nr. 514020. 

DORDRECHT - Voor de 10 samen
werkende afdelingen: 

De datum van de rede van Prof. Witte
veen is ve,randerd. Prof. Witteveen komt 
donderdag 20 rebruari in Ho,tel "S,ta,ten
hnf", Ste,egove·rsloot 59 te Do·rdrecht. 

goed is als we dit niet alleen aan de 
planologen overlaten, doch ook onszelf 
eens afvragen, wat we eigenlijk willen. 
Niet voor onszelf nu, maar voor ons volk 
nu èn in de toekomst. 

T. A. DELVAUX. 

Successie- en 
vermogensbelasting 

Uw antwoord op het ingezonden stuk 
van de heer W. J. Waarring te Haarlem, 
die pleitte voor opheffing van de succes
sie- en vermogensbelasting, in nummer 
754 van ,;Vrijheid & Democratie" geeft 
mij aanleiding tot het maken van enige 
opmerkingen. 

1. De successiebelasting is onevenredig 
zwaar. Na de oorlog hebben de socialis
tische rege1·ingen deze belasting dras
tisch verhoogd met gemiddeld ± 80 %; 
in 1956 heeft men ze een tildeeltje ver
laagd. Tot op heden hebben de niet so
cialistische regeringen niets gedaan om 
deze belasting te verlagen tot redelijke 
proporties. 

2. De vermogensbelasting is niet af
trekbaar van het inkomen. Daar zit 
mijns inziens de grote onbillijkheid in. 

FRIS INITIATIEF 
VAN DE AFDELING ZUTPHEN 

De afdeling Zutphen van de V.V.D. 
heeft aan de p~aatselijke afdelingen van 
de gro,te politieke partijen de volgende 
brief gezonden: 

Geacht Bestuur, 

Bij de eerstvolgende verkiezingen zal 
de verlaagde leeftijd voor het actieve 
kiesrecht gelden. Zeer veel jongeren zul
len dan voor het eerst van hun stemrecht 
gebruik kunnen maken. 

Wij menen, dat het noodzakelijk is, de
ze jeugd voor te bereiden op zijn stem
recht door het tijdig o,roganise,ren van voo'r
lichtingsavonden. Het ligt in de bedoe
ling op deze avonden voorlichting te ge
ven over: 

Het stemrecht. 

De betekenis van de uitgebrachte stem. 
De samenstelling en de verkiezing van 

het parlement, de provinciale staten en 
de gemeenteraden. 

De taak van deze volksvertegenwoordi
gende lichamen. 

De betekenis van politieke partijen. 
De voornaamste bepalingen uit het be

ginselprogramma van de grote politieke 
partijen. 

Wij nodigen u gaarne uit, uw mede
werking aan deze avonden te wimen ver
lenen, waardoor een objectieve voorlich
ting aan de jonge kiezers gewaarborgd is. 

Wij nemen aan, dat uw bestuur tot dez_: 
samenwerking bereid is, waarvoor WlJ 
gaarne uw bevestiging ontvangen. Wij zul
len u vervolgens uitnodigen tot een be
spreking over de organisatie van deze 
avonden. 

Een eensluidende brief werd gezonden 
aan de: 

Katholieke Volkspartij; Partij van de 
Arbeid; Anti-Revdlutionaire Partij en 
Christelijk Historische Unie. 

Deze belasting dient aftrekbaar gemaakt 
te worden. 

3. In uw antwoord merkt u o.a. op, 
dat deze fiscale "droom" zou gelijkstaan 
met een financiële aderlating van ons 
staatsbudget, dat toch zo moeilijk in 
evenwicht wordt gehouden. 

Ik geloof, dat deze financiële aderla
ting nogal meevalt. De vermogensbelas
ting bedraagt 1,6 % van het totale inko
men (begroting 1964). In 1963 bedroeg 
ze 1,4 %. De successiebelasting bedraagt 
tezamen met de lo,terij,belasting 1,5 °/o 
van het totale inkomen. Daar komt nog 
bij, dat deze beide belastingen ieder jaar 
stijgen door de waardevermindering van 
het geld. Daardoor wordt de druk van 
deze beide belastingen nog groter. 

Mijn conclusie op uw antwoord is, dat 
u zich helemaal geen rekenschap heeft 
gegeven van de onhoudbare positie van 
de landbouw en de zgn. vergeten groe
pen. Het behoort toch zeker mede tot de 
taak van de liberalen om de nivellering, 
die door de socialisten na de oorlog is 
ingevoerd, weer ongedaan te maken? 

W.DEKKER. 

Deze conclusie vuor rekening van de inzen· 
der latend, willen wij gaarne verklaren, dat 
wij voorstanders mn denivellering zijn. (Red. 
,;Vrijheid en Democratie"). 
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Beraad 

DE inwoners van d_e omringende 

oftewel randgemeenten van 

Den Haag kunnen zich niet beklagen 

over gemis aan politieke belangstel

ling. Daar was in 1963 het accoord 
van Wassenaar. Daar was in 1697 de 
vrede van Rijswijk. Eind vorige week 

was er het beraad van Voorburg. Ob
ject der- discussie: de ·ontwikkeling 
van lonen en-prijzen, die de regering 
zorgen baart. Deelnemers: vertegen

woordigers van wergevers en werk
nemers enerzijds en een phalanx uit 

het Kabinet anderzijds. Minister 
Veldkamp heeft deze laatste delega

tie, waarvan zes bij deze materie be
trokken Ministers plus één Staats

secretaris deel uit maakten, "be
perkt" genoemd. Over die beperkt

heid kan men twisten. Wij willen 
trouwens gaarne toegeven, dat er 

geen Excellentie "te veel" was. Ove
rigens bedoelde Minister Veldkamp 
blijkbaar, dat het ge he 1 e Kabinet 

de zaak nader moest bezien. 
De Tijd wist te melden, dat aan dit 

beraad een week tevoren een "diep 
geheime bijeenkomst" eveneens te 
Voorburg was vooraf gegaan. Men 
had, om het geheim karakter te 
waarborgen, als plaats van overleg 
een nieuw kantoor gekozen, dat nog 

niet officieel geopend was. De Tijd 

vermeldde uiteraard niet of het pand 
nog door bouwschuttingen werd om
ringd. Zo zullen wij nooit te weten 

komen, of het voorberaad plaats 

vond achter een "houten gordijn" .... 

'lX T AT nu de zaak zelve betreft 
l' l' blijft volled i ge ernst onont

beerl~ik. Een deel van het materiële 
Wel-en-wee van onze bevolking is er 
immers bij betrokken. Volgens het

geen na de bijeenkomst publiek is 
geworden, hebben de ministers ge

wezen op de grote gevaren, die ont
staan bij een voortzetting der huidi

ge loonontwikkeling. Minister Veld
kamp verklaarde na afloop van het 
beraad, dat de 1·egering de economi-
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en 

van Voorburg 

sche en sociale consequenties van die 

loonontwikkeling zo veel mogelijk 

binnen aanvaardbare grenzen moet 

houden. 
Diezelfde Minister Veldkamp heeft 

trouwens ook in de Memorie van 

Antwoord op zijn begroting voor 1964 

aan de Eerste Kamer, één feit onder
streept: men heeft er niet voldoe"nde 
naar gestreefd de loonstijging van het 
accoord van Wassenaar als een maxi

mum gemielderde te beschouwen. Be
langrijke overschrijdingen daarvan 

acht de Minister blijkbaar - en te
recht - uit den boze. 

Tijdens het beraad te Voorburg 

oordeelde de heer H. J. de Koster, de 
voorzitter van het Verbond van Ne
derlandse Werkgevers, het nog te 
vroeg om in te grijpen in de loon
ontwikkeling. Men bevond zich op 

het ogenblik "midden in de stroom". 
En men zou de zaak, zowel wat de 
lonen als de prijzen betreft, pas op 

1 april kunnen overzien. De heer De 
Koster acht het onjuist, indien de 
prijzen geheel stabiel zouden blijven. 

Zijn argument voor deze stelling is, 

dat het immers de bedoeling is ge

weest, ontspanning op de arbeids
markt te bereiken. Bij volmaakt sta
biele prijzen, zou de vraag naar goe

deren en diensten toenemen. Dat zou 

de spanning weer doen verhogen. 

Dit alles neemt niet weg, dat ook 
de heer De Koster geporteerd bleek 

voor matiging van looneisen. En voor 
zelfbeheersing op het gebied van de 
prijzen. Hoewel wij beduchter dan de 
heer De Koster voor prijsverhoging 
zijn, kunnen wij het met het beroep 

op matiging en zelfbeheersing vol
maakt eens zijn. 

ATTENTIE! 

Op hun beurt zijn de vertegen

woOl·digers van de boeren en 

van de middenstand voorstanders 

van een straffe handhaving van het 

loonaccoord. Mocht dit daarzonder -
zo menen zij - niet mogelijk zijn, 

dan moet de Regering zelf maar het 

heft in handen nemen. Maar kan 
daar aan toevoegen: op het stuk van 
de prijzen heeft de Regering dit 

reeds - zeer incidenteel - gedaan. 

Prof. Andriessen, de Minister van 
Economische Zaken, heeft immers 

voor een beperkt aantal uiteenlopen
de artikelen, prijsstoppen afgekon
digd. En uit zijn houding te Voor

burg - hij bepleitte een stringent 
prijsbeleid - bleek duidelijk, dat er 

meerdere stoppen en stappen kunnen 
volgen. Kennelijk heeft de Minister 

een deel van zijn oorspronkelijk op
timisme verloren. Enige maanden ge

leden zei hij, dat de mensen elkaar 
de prijsverhogingen niet moesten 

"aanpraten". De reeds reële prijs
verhogingen werden toen door de 

Minister weggewuifd. Maar nu ver
klaart Zijne Excellentie, dat de ko

pers "prijsbewust" moeten zijn. Wan
neer zij bij de éne winkelier een on
gemotiveerde prijsverhoging bespeu
ren, moeten zij het bij een andere 

proberen. Een zeer gemoedelijke raad 

voorwaar. Wij vragen ons echter af, 
of de consumenten - en dat zijn wij 

allen - in dit snelle straaltijdperk 

tijd en lust hebben op grote schaal 

als onze eigen prijzen-controleur op 

te treden. 

* * * 

EEN hoofdstuk op zichzelf bij 

dit streven om lonen en prij

zen in de hand te houden, is de 

ATTENTIE! 

Luistert op woensdag, 5 FEBRUARI a.s., over de zender HILVERSUM 

II (298 m), van 18.20--18.30 uur, naar 

.. DE STEM VAN DE V.V.D." 

Politiek en 
moraal 

(Zie pagina 5) 

r op ~::E~~:;~.ari -
1964 in het Minerva-pavil~ 
joen te Amsterdam. Ver
dere gegevens op pag. 2. 

bouw-sector. Men bleek te Voorburg 
wel oog te hebben voor de prioriteit 
voor deze bouwnijverheid.· Maar het 

is zonneklaar dat stijgingen, die zich 
zouden uitstrekken tot een loonsver
hoging van een 20%, weer een lok

kende invloed zouden hebben op 
werknemers in andere bedrijfstak
ken. Z1j zouden als magneten fun:

geren. 
Minister Bogaers heeft in zijn Nota 

een zeer forse loonsverhoging in de 
bouwnijverheid gepropageerd. Som
mige economen hebben toen het wijze 

hoofd geschud. En betwijfeld of d i t 
middel practisch verantwoord was 
voor de noodzakelijke opheffing van 

de woningnood. De economen schud
den nog steeds. En terecht. 

* * * 
A LLES tezamen namen bij dit 

beraad de industriële werk
gevers en werknemers - al wensten 
deze b ei de partijen matiging bij 

het niveau van prijzen en lonen -
niettemin een meer afwachtende 

houding aàn. Bovendien keerde drs. 
Roemers, de voorzitter van het 
N.V.V., zich opnieuw tegen de verti

èale prijsbinding, waardoor fabrikan
ten détaillisten vastleggen op be

paalde prijzen. 
Anderzijds voelden èn de Regering 

èn de vertegenwoordigers van de 
agrariërs en middenstanders, voor 

een strakke handhavini:( van het 
lonen- en prijzenbeleid. En dit reeds 

nu. 
Op het ogenblik, dat de lezer deze 

beschouwing te zien krijgt, is er 
nieuw beraad geweest. Vast staat, dat 
een doorschieten van de lonen en 

prijzen een slecht effect kan hebben 

op de betalingsbalans. Vast staat bo

venal, dat een in werking treden van 

de inflatie-spiraal voor vrijwel iedere 

Nederlander nadelig is. 
Sommigen hebben verklaard geen 

bezwaar te hebben tegen "een beet
je" inflatie. Wij voor ons zien niets 

goeds in "een beetje" inflatie. Omdat 
wij, met een variant van een gezeg
de van voor de oorlog, ook niets goeds 

zien in "een beetje" watersnood. 
L. M. 
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Ons Kamerlid Th. H. Joekes sprak voor de radio 

Belastingpolitiek nader beschouwd 

Ons VVD Tweede Kamerlid, de heer Th. H. Joekes, zei voor de radio dezer 
dagen o.m. het volgende: 

Hebt U wel eens bedacht, dat aan de zwaarte van de belastingdruk en 
vooral aan die sterke progressie, óók een kant zit, die je gerust a-sociaal 
kunt noemen? Het komt tegenwoordig namelijk voor, dat iemand wèl aan 
een salarisverhoging toe is, maar hem van zijn baas niet krijgt. Waarom 
niet? Omdat de extra belasting zóveel van die opslag zou wegnemen, dat 
uiteindelijk de nadelen groter zouden worden dan het voordeel. En dat 
kan zeker gelden voor iemand, die door zo'n verhoging net over de grens 
van de sociale verzekeringswetten heen zou komen, dus over de - zeg 
maar - 10.000 gulden. 

Het huidige belastingtarief is 
schadelijk voor de welvaart van 
ons allemaal. Het is schadelijk om
dat het de prikkel om harder of be
ter te werken wegneemt. Daarom is 
een verlaging van de tarieven, een 
afzwakking van de progressie, geen 
eis van kapitalisten, zoals onze te
genstanders beweren, maar een eis 
van redelijkheid, billijkheid en ge
zond verstand. 

Het zou natuurlijk politiek-oneer
lijk zijn om belastingverlaging te 
verlangen en dan tegelijkertijd voor 
allerlei extra overheidsuitgaven te 
pleiten. Want hoe nuttig zulke ex
tra uitgaven ook kunnen zijn, om 
ze te betalen zou de regering juist 
méér belasting moeten heffen, niet 
minder. 

De Tweede Kamerfractie van de 

VVD heeft onlangs bij de begro
tingsdebatten dan ook grote zelfbe
heersing betracht door op geen en
kel punt voor verhoging van de 
overheidsuitgaven te pleiten. Wij 
hebb.en - waar wij dat nodig von
den - alléén gepleit voor verschui
vingen in de uitgaven, d.w.z. voor 
een betere besteding van het over
heidsgeld - dus van Uw geld. 

Bovendien hebben wij natuurlijk 
l~erhaaldelijk en krachtig aange
drongen op belastingverlaging. En 
dat blijven wij doen. Maar wij gaan 
niet pleiten voor een belastingverla-

Uitnodiging 

ging, die de economie van ons land 
ontwricht, want daar zouden U en 
ik als belastingbetalers ook niets 
mee opschieten. De belastingverla
ging moet namelijk tot stand komen 
op het juiste ogenblik: een ogen
blik, waarop die extra koopkracht, 
waarover wij dan de beschikking 
krijgen, niet de prijzen omhoog 
jaagt. 

Spoedige behandeling 
gewenst 

Maar zodra die kans komt moe
ten wij hem ook meteen kunnen 
aangrijpen. Wij moeten niet dan pas 
gaan beginnen met de behandeling 
van de wetsonwerpen, die daarvoor 
nodig zijn, en die altijd veel tijd 
vergen. 

Daarom zou de VVD graag zien, 
dat die voorstellen tot belastingver
laging nu zo spoedig mogelijk in 
behandeling komen: dan kunnen 
wij in de Kamer het principiële be
sluit tot belastingverlaging (dat im
mers al in het regeringsprogramma 
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staat) alvast de nodige wettelijke 
vorm geven; de datum van invoe
ring laten wij daarbij open - dat 
kan - en dan moet minister Witte
veen, onze ·minister van Financiën, 
de bevoegdheid krijgen om de wet 
in werking te stellen - dus om de 
belastingverlaging te doen ingaan -
op het goede moment, en dan kan 
dat ook zonder vertraging. 

En dan nog iets: jaren geleden 
heeft professor Lieftinck eens ge
zegd, dat de verhouding tussen di
recte en indirecte belastingen (dus 
zeg maar tussen loon- en inkom
stenbelasting aan de ene kant en 
omzetbelasting en accijnzen aan de 
andere kant) zowat half om half 
moest zijn. Nou, van dat evenwicht 
zijn wij door zijn socialistische op
volgers wel een eind afgeraakt. 

Verlaging van de 
inkomstenbelasting 

Het is duidelijk, dat wij weer in 
de richting van dat evenwicht te
rugmoeten, vooral ook door verla
ging van de inkomstenbelasting. 
Trouwens, in het verband van de 
Europese eenwording zal Nederland 
óók weer méér die kant moeten uit
gaan. Als die verschuiving boven
dien ten goede kan komen aan de 
volksgezondheid (ik denk hier bij
voorbeeld aan de verhoging van de 
omzetbelasting op sigaretten), dan 
vind ik dat een prettige bijkomstig
heid, hoewel dat natuurlijk niet het 
doel van onze belastingpolitiek is. 

Het leek mij nuttig dit tegen U te 
zeggen, omdat andere partijen wel 
eens een vertekend beeld van onze 
politiek geven, en dan vooral van 
onze belastingpolitiek Zou dat mis
schien komen, omdat het zo'n rede
lijke en gezonde politiek is? Mis
schien dat sommige anderen daar 
wel een beetje jaloers op zijn. 

Congres over de P.B.O. op ZATERDAG 8 FEBRUARI 1964 m het 

MINERVA-PAVILJOEN te AMSTERDAM. 

'' 

Aanvang: I 1.00 uur Sluiting: 17.30 uur. 

Inleiders: mr. S. J~ Halbertsma en dr. E. Nordlohne 
Congresleiders: mr. J. van Someren, mr. J. E. Goudsmit, H. w. Holsmuller 

Congressecretaris: H. J. L. Vonhoff 

De kosten van het congres bedragen f 8.50 (inclusief de lunch ad 
f 5.-1; voor hen die niet meelunchen (de lunchtijd is van 13.00 tot 
14.00 uur l bedragen de kosten f 3.50. 

Op te zenden naar het bureau V. V.D., Herengracht 36, Amsterdam. 

Ondergetekende: 

.............................. ·············································· ········································ 

Adres: ·················································································································· 
Lid van de V.V.D.-afdeJing: 

············································ ··························································· .......................... . 

meldt zich aan voor deelname aan het congres op 8 februari 1964 
te Amsterdam. 

De kosten ad f 8.50 of f 3.50 zijn overgemaakt op: 

Postgiro 4 3 1 4 7 0 

Gemeentegiro V 9 9 2 S 

Hollandscbe Bank Unie N.V. te Amsterdam 

Alle ten name van V.V.D. te Amsterdam 

Handtekening: 



VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

Belangrijk debat -n Europees Parlement 

Scherpe critiek van mr. dr. Berkhouwer 

Gelijk bekend, heeft de Hoge Autoriteit van de Kolen- en Staalgemeen
schap aan de regeringen van de zes lidstaten een aanbeveling laten uitgaan 
om de invoerrechten op staalprodukten afkomstig uit derde landen te ver
hogen. 

Over deze verhoging had de Raad van Ministers van de E.G.K.S. geen 
overeenstemming kunnen bereiken, naar aangenomen mag worden speciaal 
als gevolg van Nederlands verzet. De Hoge Autoriteit heeft daarop een 
(quasi) -noodtoestand aanwezig geacht, op grond waarvan zij pretendecri 
gekomen te kunnen zijn tot de voormelde staatsgewijze aanbeveling. 

Onze geestverwant mr. C. Berkhouwer heeft op deze handelwijze als lid 
van de liberale groep in het Europese Parlement sterke kritiek geoefend. 

Aan zijn rede ontlenen wij het volgende. 

"Het spreekt, naar ik meen vanzelf, 
dat ieder van ons hoopt dat de on
der handelingen inzake de Kennedy
ronde zullen slagen. Het zou overi
gens vreemd zijn, wanneer men on
derhandelingen begon, waarvan men 
niet hoopte dat zij zouden slagen. Ik 
meen, dat wij, als wij daarop hier 
nogmaals de nadruk leggen, daar
mede niet veel nieuws zeggen. 

Ik wil - ik stel dit voorop, ten 
einde het gevaar te ontlopen dat ik 
geacht wordt buiten de orde te zijn 
- een ogenblik stilstaan bij hetgeen 
is gezegd en geschreven met betrek
king tot de Europese Gemeenschap 
voor Kolen en Staal bij de Kennedy
ronde, zulks in aansluiting op het
geen de heer Del Bo zoëven heeft 
gezegd en mede in aansluiting op 
hetgeen de heer Kriedemann in zijn 
rapport heeft gesteld, n.l.: 

"Het is gewenst dat de Hoge Auto
riteit tijdens de openbare beraadsla
gingen in het Europese Parlement 
haar standpunt ten aanzien van deze 
problemen uiteenzet". Op gevaar af, 
dat ik misschien de enige ben, ge
voel ik mij als lid van dit Parlement 
gedwongen mij af te vragen hoe het 
is gesteld met onze verantwoorde
lijkheid in deze, omdat m.i. toch 
niet kan worden ontkend dat hierbij 
mede aan de orde is een belangrijke 
politieke zaak, gelegen in de meest 
recente decisie van de Hoge Autori
teit. Deze decisie heeft mede betrek
king op de positie van de Europese 
Gemeenschap voor Kolen en Staal 
in de onderhandelingen inzake de 
Kennedy-ronde. Dit geldt zowel voor 
de E.G.K.S. als voor de E.KG. 

Belangriike politieke zaak 

Ik meen, dat, wanneer wij ervan 
uitgaan, dat binnen het kader van 
de Gemeenschap voor Kolen en 
Staal een belangrijke politieke zaak 
aan de orde is, wij moeten beginnen 
met vast te stellen dat blijkbaar bij 
de Ministerraad geen overeenstem
ming heeft bestaan wat betreft het 
komen tot een uniform minimumta
rief, dat had kunnen worden vastge
steld aan de hand van artikel 72 van 
het E.G.K.S.-Verdrag. 

De heer Del Bo heeft zoëven over 
de toepassing van dit artikel enkele 
opmerkingen gemaakt. Ik meen, dat 
wij daarvan als a matter of fact kun
nen uitgaan. vVij constateren dus dat 
men aan de hand daarvan nu vrij 
recent en abrupt is gekomen tot een 
toepassing van artikel 7 4. 

Het is als zodanig mooi te kunnen 
waarnemen, dat de Hoge Autoriteit 
komt tot wat is gekenmerkt als een 
supranat~onaal optreden, zij het dat 
er in de Gemeenschap critici zijn ge
Weest die hebben gezegd dat aan dit 
supranationale optreden enige super
nationale gevoelens ten grondslag 
liggen. 

Mijn eerste vraag is nu deze: is 
bij de uitvaardiging van deze maat
regelen de Hoge Autoriteit wel in
dachtig geweest aan d~ uitgangspun
ten van het E.G.K.S.-Verdrag? Ik 
denk aan het waken voor zo laag 
mogelijke prijsstellingen, aan de 
ontwikkeling van het internationale 
ruilverkeer en aan de bevordering 
van een regelmatige modernisering 
van de produktie. 

Dit laatste kan inderdaad tot een 
verbetering van de produktiemidde
len, die. hier en daar binnen de Ge
meenschap niet geheel up to date 
schijnen te zijn, leiden. 

Quasi geharmoniseerd tarief 

Wij komen nu, dunkt mij, te staan 
voor de ietwat paradoxale situatie 
dat artikel 74 is toegepast om langs 
een indirecte weg te komen tot wat 
ik zou willen noemen: een quasi ge
harmoniseerd tarief, iets dat langs 
de weg van artikel 72 niet mogelijk 
is gebleken. 

Ik stel de vraag of het wel de be
doeling is van het Verdrag dat arti
kel 74 op deze wijze v·--,rdt toegepast, 
of hier wellicht niet moet worden 
gedacht een een juridische diskwali
ficatie - ik zeg dit in alle politieke 
vriendelijkheid, Mijnheer de Voor
zitter - en of hi~r niet in juridische 
zin sprake is van een "détourne
ment de pouvoir". Ik vraag dit als 
uiting van mijn onwetendheid, en 
onwetendheid die alleen tot weten
schap kan worden op grond van de 
antwoorden die de Hoge Autoriteit 
ongetwijfeld op mijn vragen zal ge
ven. 

Mijn volgende vraag is: is het pru
dent, afgezien van de elegantie? 
Stelt men zich inderdaad voor dat de 
andere partijen bij de G.A.T.T. on
derhandelingen - wij spreken daar 
waarschijnlijk met partners - niet 
zullen onderkennen dat hier is of 
wordt gehanteerd wat men zou kun
nen omschrijven als "de uitverkoop
techniek van detaillisten", daarop 
neerkomende, dat men eerst op de 
kaart een wat hogere prijs schrijft 
en daarna afprijst. 

Zou het, als het echt de bedoeling 
is te komen tot een afbraak van de 
staaltarieven onder de algemene ta
riefafbraak, niet mogelijk zijn ge
weest om tot deze gemeenschappe
lijke afbraak te komen in het kader 
van diezelfde onderhandelingen en 
niet eerst te komen tot een verhoging 
rond de Zes? 

Moeten wij ons de andere partij
en bij deze onderhandelingen zo 
naïef voorstellen dat zij - het is al
les toch openbaarlijk wat hier ge
schiedt - ook zonder dat dit nu hier 
met zoveel woorden aan de orde is 
gesteld, niet inzien wat hierbij aan 
de orde is? 

Ik kom thans tot een aantal con
crete vragen die de Hoge Autoriteit 
ongetwijfeld in het kader van deze 
gedachtenwisseling zal weten te be
antwoorden. 

Mijn eerste vraag zou dan moeten 
zijn: bestond de toestand, welke nu 
volgens artikel 74 heet te zijn inge
treden, ook al toen in de Raad van 
Ministers overleg werd gepleegd, of 
is die toestand pas ontdekt nadat dit 
overlegd niet tot resulaten had ge
leid? 

Mijn volgende vraag is: Is in alle 
landen van de Kolen- en Staalge
meenschap geklaagd over een toe
stand aJs bedoeld in artikel 7 4 of 
slechts in enkele landen van de Ge
meenschap? 

Hoe staat het verder met de ge
consolideerde rechten die enkele 
landen volgens het G.A.T.T. reeds 
hebben en die niet aangetast zouden 
kunnen worden? Welke artikelen 
betreft dit in hoofdzaak? Is het juist 
hetgeen hier en daar gesteld is, dat 
dit alleen maar onbelangrijke arti
kelen zouden zijn? 

Wat volgens mij nog belangrijker 
is in dit geheel: Hoe moet dit nu ver
der? Hoe is de constitutionele posi
tie binnen het kader van onze ge
meenschappen en de onderhandelin
gen naar buiten van de Hoge Auto
riteit. 

Voor de E.E.G. onderhandelt de 
Commissie volgens een mandaat van 
de raad van Ministers. Als ik goed 
ben ingelicht, zal, wat betreft de ar
tikelen vallende onder de compe
tentie van de Gemeenschap voor Ko
len en Staal, verder worden onder
handeld door de Hoge Autoriteit in 
combinatie, naar ik mag aannemen, 
met de E.E.G.-Commissie. 

Hoe verder? 

Maar, hoe gaat dit dan verder? Zal 
de Hoge Autoriteit, na deze multila
terale aanbeveling van een gelijke 
prijs voor alle landen rond de Ge
meenschap, dan verder die onder
handelingen wat betreft de onder 
haar competentie vallende artikelen 
volgens eigen inzichten voeren? Kan 
dat? 

Ik vraag mij af of de Hoge Autori
teit volgens de bepalingen van het 
E.G.K.S.-verdrag überhaupt handels
politiek naar buiten kan voeren, voor 
zover zij althans hiertoe in staat is. 

Ik zal dit wel vernemen maar, hoe 
dit ook zij, zal de Hoge Autoriteit 
in die Kennedy-ronde dan niet teza
men met de Commissie moeten on
derhandelen volgens een mandaat 
van de Raad van Ministers, diezelf
de Raad van Ministers, die het in
tern niet eens was over de vraag of 
moest worden gekomen tot een mi
nimumtarief aan de hand van arti
kel 72? 

Ik dank de leden van de Hoge Au
toriteit bij voorbaat voor de beant
woording van de vragen die ik heb 
gesteld". 

Tot zover de heer Berkhouwer. 

Wij tekenen hierbij aan, dat het 
opvallend was, dat de Hoge Autori
teit, vertegenwoordigd door haar 
voorzitter, Del Bo, niet in staat bleek 
te zijn deze kritiek met kracht van 
argumenten te weerleggen. 
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UW HAAR ZIT 
ON'BEIUSPELIJI( 

van vroeg tot laat . 

in weer en wind 

Forse tube f 1,75. 

Uitsluitend bij 
de kapper 

verkrijgbaar! 

"God en de Mammon" 
of 

"Zo is het ...... " 
Wat de ernstigste gebeurtenissen, 

de onvoorstelbaarste bedreigingen 
niet kunnen veroorzaken, veroor
zaakt wel een VARA-uitzending, 
een soort revolutie waarbij de ex
tremisten van beide partijen elkaar 
de felste verwijten doen. 

Wie uit christelijke verontwaardi
ging mevrouw Timp-Bouwman de 
weerzinwekkendste dingen toewenst 
of de andere medewerkers aan het 
programma openlijk bedreigt, 
maakt een, op zijn zachtst gezegd, 
vrijmoedig gebruik van het predi
kaat christelijk. Wie hetzelfde pre
dikaat en hetzelfde heilig goed ge
bruikt om aan de andere kant in de 
voorste gelederen mee te strijden, 
vertoont veelal ook een dubieus 
christendom. 

Moeten wij tot de laatste catego
rie werkelijk dr. F. Sierkstra, 
hoofd-ambtenaar aan de Leidse 
theologische faculteit, rekenen die 
in een artikel in het Parool van 10 
januari een vurig pleidooi voert 
voor de uitzending Zo is het ..... ? 
Dat is zijn goed recht, maar wij be-

door 
H. VAN SOMEREN - DOWNER 

twijfelen of hij het recht heeft onze 
Tweede Kamerfractie te verwijten, 
dat zij bij de behandeling van de 
nota reclametelevisie niet heeft la
ten horen, dat men niet God en de 
Mammon kan dienen. 

Wij vragen ons af wat deze tekst 
te maken heeft met de behandeling 
van de reclametelevisie. Wil de 
heer Sierksma werkelijk volhouden, 
dat men met reclame de Mammon 
in huis haalt, dat men geen goed 
christen is wanneer bij bespreking 
van dit onderwerp de tegenstelling 
God-Mammon niet ter sprake ge
bracht wordt? 

Het getuigt ons inziens wel van 
een ontstellende hoogmoed om al
len, die een televisie-systeem als 
van de Christelijk Historische en 
Rooms Katholieke staatssecretaris
sen Scholten en Gijzeis verdedigen, 
een onvoldoende besef van het god
delijke toe te dichten en te sugge
reren, dat zij trachten God en de 
Mammon te dienen. 

Als er één ding duidelijk is na de 
gewraakte uitzending van de Vara, 
dan is het dat velen in Nederland 
nog wel eens bij zich zelf te rade 
mogen gaan wat Christus heeft be
doeld wat christelijke liefde is. 

Het is niet zo eenvoudig daar een 
antwoord op te geven. !jet is datge
ne wat ons een mensenleven bezig 
houdt. Het is daarom wat ondoor
dacht om met de predikaten godde
lijk en christelijk te wapperen als 
met goedkope verenigingsvlaggen. 
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DE ONTWIKKELING VAN DE 

STAATKUNDIGE POSITIE 

VAN DE VROUW 

D e vrouwengroep Zeist en omstre
ken hield reeds enige tijd geleden 

een bijeenkomst, waarvan wij thans het 
verslag kunnen plaatsen. ' 

Mej. A. J. Steffelaar uit Den Haag 
hield een inleiding over de. maatschap
pelijke positie van de vrouw zoals deze 
zich in de loop van de jaren heeft ont
wikkeld. 

Nadat de zeventiende en achttiende 
eeuw ware dieptepunten vormden voor 
het bewustzijn van de vrouw heeft de 
daarop volgende emancipatie de vrouw 
als het ware een nieuwe status gegeven. 

In de middeleeuwen waren het juist de 
vrouwen en met nrune de kasteelvrouwen 
en de abdissen, die verantwoordelijk wa
ren vo:or de verdedigimg van de burchten 
en kloosters. Vanaf het begin der negen
tiende tot in het midden va;n de twintigs
te eeuw zijn er in West-Europa schoks
gewijze verbeteringen in de positie van 
de vrouw tot stand gekomen. 

Mej. Steffelaar wees in dit verband op 
het kiesrecht, het arbeidsrecht en het hu
welijksrecht. Bij de vestiging van de Ba
taafse Republiek in 1795 bijvoorbeeld 

Copie voor dexe rubriek te xen
den aan: Mej. Joh. H. Springer, 
Alexanderstraat 16, Haarlem. 

werd er een pamflet verspreid, waarin 
de billijkheid werd betoogd van mede
regeren door de vrouw. Vanaf 1850 vol
trekt zich in verschillende landen de 
emancipatie van de vrouw. Reeds in 
1909 resulteerde dat voor de Finse vrou
wen in een actief en passief kiesrecht. 

Met voorbeelden toonde mej. Steffelaar 
aan, dat de vrouwen in de democratisch 
geregeerde landen meer mogelijkheden 
hebben. 

Een dictator - aldus mej. Steffelaar -
is in wezen anti-feministisch. Ook in de 
katholieke landen is de emancipatie wat 
trager op gang gekome,n. Thans is er even 

STUDIE-CONFERENT~E van STATEN- en RAADSLEDEN 
Het Bestuur van de Vereniging van Staten- en Raadsleden van onze Partij heeft 
besloten op zaterdag 22 en zondag 23 februari a.s. wederom een Studie-conferentie voor 
de leden der Vereniging te organiseren. Ook belangstellende leden der Partij, die niet 
bij de Vereniging zijn aangesloten, zijn op deze conferentie van harte welkom. 
Zoals gebruikelijk wordt deze conferentie gehouden in "Woudschoten" te Zeist. De 
agenda en nadere bijzonderheden volgen hieronder. 
Voorafgaande aan de conferentie zal op zaterdag de 22e om 2.00 uur n.m. de jaar
vergadering der Vereniging plaatsvinden. De agenda van deze jaarvergadering wordt 
op korte termijn aan de leden toegezonden. 

AGENDA 
ZATERDAG 22 .FEBRUARI 

15.30 uur: Opening door de voorzitter der Vereniging. 

15.45 uur: "Enige actuele vraagstukken van Bejaardenzorg", door hare excellentie 
mevrouw dra. J. F. Schouwenaar-Franssen, minister van Maatschappelijk 
Werk 

Gemeenschappelijke avondmaaltijd 

20.00 uur: "Voorlichting en Public Relations door Provincies en Gemeenten", door de 
heer D. W. Dettmeijer, voorzitter der Vereniging. 

ZONDAG 23 FEBRUARI 

10.30 uur: "Enige Energieproblemen", door mr. C. L. W. Fock, Commissaris der Konin
gin van de provincie Groningen. 

Gemeenschappelijke koffiemaaltijd. 

14.00 uur: "Taak en plaats van de Gemeenten in 1964'', door mr. J. Drijber, burge
meester van Middelburg. 

15.30 uur: Sluiting. 

Na de inleidingen zal gelegenheid bestaan tot het stellen van vragen. 

N.B. De kosten bedragen: 

f 16.50 per persoon voor de gehele conferentie. 

Indien men niet de gehele conferentie bijwoont, gelden de volgende afzonderlijke 
prijzen: f 5.95 voor de gemeenschappelijke avondmaaltijd op zaterdag. 

f 8.80 voor logies ~n ontbijt. 

f 4.25 voor de gemeenschappelijke koffiemaaltijd op zondag_ 

Aanmeldingen door overschrijving van het desbetreffende bedrag op postgiro nr. 68500, 
ten name .van de heren R Mees & Zoonen te 's-Gravenhage, onder vermelding "Studie
conferentie Woudschoten Vereniging van Staten- en Raadsleden", of wel door onder·
staande strook ingevuld te retourneren aan het Secretariaat van de Vereniging van 
Staten- en Raadsleden van de V.V.D., Koninginnegracht 61 te 's-Gravenhage. 

Indien U zich slechts voor een gedeelte der conferentie opgeeft, dient U tevens te 
vermelden welk gedeelte U wenst mede te maken. 

Het C:onferentie-oord "Woudschoten", Woudenbergseweg 54 te Zeist, telefoon (03439) 
3 4~, hgt aan ?e hoofdweg Zeist-Woudenberg-Arnhem, op ca. 5 km van de kom. van 
Zerst. De opn]laan bevindt zich naast café-restaurant Oud-London even voorbij de 
begraafplaats. ' 

V~na~ Utrecht is "Woudschoten" bereikbaar met de (rode) bus van de Fa. De Haas 
(rrchtmg Veenendaal), die 10 minuten over elk heel uur vertrekt vanaf station Utrecht 
en 27 minuten later stopt aan de halte Oud-London-"Woudschoten". 

Vanaf .. Amersfoor~ is er .een kwartierdienst van de (groene) bus der N.B.M., lijn 55, 
v.:aarbr! de b.us, d1e 12 mmute?. over elk heel en half uur uit Amersfoort (station) ver
trekt, rn Zerst (Gero) aanslmtmg geeft op de (groene) N.B.IVI.-bus lijn 51. Reisduur 
Amersfoort-"Woudschoten'' circa 45 minuten. 

Aanmeldingsstrook Studie-Conferentie .. Woudschoten''. febr. '64 
Ondergetekende: 

·········································································· 
Adres: 

····················································································· 
Woonplaats: ............. , ................................................................ . 

geeft zich hierbij op als deelnemer(ster) aan de Studie-conferentie van de Verenigin" 
van Staten- en Raadsleden van de V.V.D. op 22 en 23 februari 1964 in het Conferentie~ 
oord "Woudschoten" te Zeist. 

Avondmaaltijd op 22 februari 
Logies van 22 op 23 februari 
Koffiemaaltijd op 23 februari 

Doorhalen wat niet wordt verlangd. 

Handtekening: 

.. ............................................... .. 

wel een open oog voor de mogelijkheden 
die de vrouw door karakter, persoonlijk
heid en specifieke eigenschappen van na
ture heeft meegekregen. Een behartigings
waardig woord sprak Oe Thant. toen hij 
zei, dat het de apathie van de vrouw is 
die tot nog toe een beletsel vormt voor 
een gelijkgerechtigde positie ten opzichte 
van de man. Die positie heeft bijvoor
beeld een vrouw als dr. Aletta Jacobs 
voor de geest gestaan. Zij was een per
soonlijkheid, waarin apathie had plaats
gemaakt voor het vuur van heilige be
zieling. 

PROVINCIE UTRECHT 

T weede ka~ermiddag op wo~nsdag 
26 februan om 2.30 uur m het 

Domhotel, Westerstraat 2 Utrecht (3 min 
van station). 

Spreekster: mevr. A. Th. Vos-Warnec
ke, presidente van de Nederlandse Huis
houd Raad. 

Onderwerp: Vrouw en consume•nten
politiek. Zeer actueel! 

Kosten f 1,-. 
Men zegt, dat wij meer kritisch moe

ten staan tegenover de prijzen, maar in 
dit geval is dat niet nodig. Het zal het 
best waard zijn! 

IN MEMORIAM 

A. J. KAlFF 

Een "oude getrouwe" in de V.V.D.
kring is op woensdag 22 januari j.l., op 
69-jarige leeftijd overleden. 

Reeds bij de eerste vergadering in 
1946 om te komen tot de oprichting van 
de Partij van de Vrijheid was hij onder 
de toen nog kleine groep van initiatief
nemers en voor de afdeling Den Haag 
van de V.V.D. heeft hij in de beginjaren 
veel arbeid verricht. 

Ook in landelijk verband van onze 
partij is hij actief geweest, onder meer 
als secretaris van de Sportcommissie, in
gesteld door de Vereniging van Staten
en Raadslede•n, welke indertijd een rap
port over de sport heeft uitgebracht, dat 
aanleiding gaf tot een aparte vergade
ring over deze materie van Staten- en 
Raadsleden. 

Op de eerste V.V.D.-dag in 1955 had 
hij de leiding van de orde-commissaris
sen, hetgeen bij deze eerste grootse ma
nifestatie van liberaal Nederland geen 
geringe taak was. 

Hij ruste in vrede. D.W.D. 
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CONFERENTIE 

"WOUDSCHOTEN" 

Tijdens de door de Vereniging 
van Staten- en Raadsleden op 22 
en 23 februari a.s. te houden con
ferentie op ,.Woudschoten" te 
Zeist zal in de grote bibliotheek
zaal aldaar worden opgesteld het 
uitgebreide expositie-materiaal 
van het Mtnisterie van Maatschap
pelijk Werk. 

Tevens zullen in deze zaal de 
N.V. Samsom <Alphen a/d Rijn), 
de Vereniging van Nederlandse 
Gemeenten ('s-Gravenhage) en de 
N.V. Vuga ('s-Gravenhage) zeer 
vele van hun uitgaven op het ge

bied van het provincie- en het ge
meentewezen exposeren. Eén en 
ander vindt plaats onder auspi
ciën van het Bureau voor Ge
meentepolitiek der Vereniging. 

BRANDBUJSAPPARATEN 
Officieel goedgekeurd 

Talrijke attesten. 

SIMPlUS N.V. DORDRECHT 
VISSTRAAT 6-8 - TEL. 3344* (01850) 

AlGEMilEEN S~CRETARJAAT 
V.V.tll. 

l{oll1Ïililgin~"Begrl!:u:ht 61 
's~Gravenhage 

Tele·foon (070) 60 48 Ol 
(3 liill'len) 

Giro 67880 

ALL·ERHANDE 
H OE is het mógelijk, vmagt men 

zich af, dat in het tegenwoor
dige Nederland met zijn al levensge
vaarlijke verkeersdichtheid, het nog 
steeds toegestaan is onder toezicht te 
laten besturen, zonder dat speciale 
eisen aan de toezichthouder worden 
gesteld. Wie morgen het rijbewijs 
haalt, kan overmorgen een leerling 
achter het stuur zetten en hem door 
de drukte van het verkeer laten 
manoeuvreren. Dat ongelukken niet 
kunnen uitblijven, laat zich verstaan. 
Eén der ernstigste die de laatste tijd 
voorgevallen zijn, is het doodTijden 
van drie kinderen, die in een smal 
straatje aan het spelen waren. Een 
verschrikkelijk feit, èn voor de nabe
staanden èn voor de ongeluksrijder 
zelf. Zware schuld laadde hij op zich. 
Maar, ligt de zwaarste schuld eigen
lijk niet bij de overheid, die toch de 
mogelijkheid om onder toezicht te 
besturen,' laat bestaan? Een enkel rij
bewijs is voldoende .... 

(Personen Vervoer) 

W ANNEER wij, mensen, ons 
eigen leven bezien, dan zullen 

wij - de dag van 24 uur als een
heid beschouwend - tot de conclusie 
komen, dat deze 24 uur ongeveer in 
drieën kunnen worden verdeeld. 
Gemiddeld ve1·slapen wij er acht uur 
van, acht uur wordt er gewerkt en 
de resterende acht uur kunnen wij 
ons aan onze persoonlijke aangele
genheden en hobby's wijden. Nu voor 
nagenoeg alle werkende mensen de 
vrije zaterdag als een kostelijk ge
schenk een feit is geworden, hebben 
wij dus na onze werkdagen twee da
gen de beschikking om zelf te be
palen hoe wij deze zullen door
brengen. 
Was de hobby voo1· de mens reeds 
belangrijk na het dagelijks werk, nu 
is hij van nog veel meer betekenis 
geworden door de plezierige weke:... 
lijks terugkerende rustperiode van 
twee volle dagen. 

(Schakeling) 

N.V.AANNEMERSBEDRIJFv/hJ.STAM 
KORTENAERSTRAAT 3 te ZWIJNDRECHT 

TELEFOON (01850) 2 86 63 

• 
\lTONINGBOUW 
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Dl 

W at een ander heilig is, is mij heilig in ziin :iel. 

Dit zo treffende woord van Thorbecke heeft ons 

altijd geboeid, omdat hier op typisch Thorbeckiaans-kern

achtige wijze door een staatsman, die in zijn kritiek toch 

vlijmscherp kon zijn, de grens van wat daarbij moreel ge

oorloofd is, duidelijk wordt aangegeven. 
Die grens werd in de veelbesproken V.A.R.A.-televisie

.uitzending overschreden en daarmee was en blijft zii voor 

ons verwerpelijk. 
Daarbij hebben wij in ons artikel in deze rubriek van 

16 januari getracht aan te geven, wat voor ons nog het 

meest betreursenwaardige was. Dat zijn de verruwende 

elementen, die door een dergelijk opzettelijk uitdagend op

treden in de onderlinge betrekkingen worden opgewekt en 

losgeslagen. Dat dit zo is, kan niemand ontkennen. De prak

tlik heeft dat aangetoond. Duizenden voelden zich gegriefd 

door wat in deze uitzending was t~n beste gegeven. ll1aar 

even terecht voelden de deelnemers aan deze uitzending 

zich gegriefd en geschokt door een deel van de reacties en 

zelfs bedreigingen, die hen persoonliik bereikten. 

Voortzetting van deze striidrnethode zou betekenen, dat wij 

zoudca terugvallen in wat in ons land vri;tcel overwonnen 

leek: de verwarring ran politieke en geesteliike striid met 

de uitwisselr"ng van grofheden Cl( de aantasting van elkaars 

diepste gez:oelens. 

* * * 

Het is ons een grote 'Voldoening~ dat zuz:elen hebhen 

bliik gegeren, deze be.doeling van ons artikel te 

heDben begrepen en haar te onderschrijven. Het is zoals de 

heer L. ]. I!. de Leiier zût Dea Bosch o.a. schrijft: "Hoofd

zaak is en hlijft, dat een deel van de uitzending van het 

VARA-tv-cabaret kwetsend was voor een groot deel van onze 

bevolking. De VARA heeft volgens haar zcoorduoerder dat 

niet bedoeld en daarmede naar mijn 1nening b!Uk gegeven, 

de les wel zeer ter harte te zalZen nemen". 

Dat laatste hoJJCil zcii ook en wU hebben daawan uiting 

gegeven, toen u)j aan het slot Dan ons artikel over: :,De 
sierlijke floret r'n het ordinaire hakmes" constateerden: "De 

VARA zelf zal hieruit de duidelijke consequentie moeten 
trekken". 

Er waren echter ook andere, tegengestelde reacties bij 

sommigen van onze lezers en het is op die reacties, dat wij 

hier toch nog even willen ingaan, hoe wenselijk het op zich

zelf ook is, dat thans onder deze ongelukkige historie een 
streep wordt gezet. 

Het is intussen opvallend, dat onder hen, die ons ran hun 

afwiikend inzicht blijk gaven, verscheidenen toch voorop 

stelden, op zichzelf weinig waardering voor het peil van de 

be11·uste uitzending te hebben kunnen opbrengen. Zo schrijft 

de heer A. M. W eeshoff, te Oud-Beijerland, dat hier "enige 

jonge mensen voor de VARA-beeldbztis een stukje satire 

hebben weggegeven, waarvan zij de gevolgen niet konden 

overûen. Deels wegens een tekort aan voldoende goede 

smaak, deels wegens onvoldoende vakmanschap. Want lang

zamerhand wordt wel duidelijk, dat iets dergelijks wel onge

veer kan, maar dan niet door de VARA en liefst door ecn 

nationaal erkende spotter en z;:alanan als Wim Kan". 

De heer Bronger de Boer. te Zeist. betre.urde het. dat .. niet 

de V.V.D. de kans heeft m~t een d;rgelijk soort p~ogra~~ma, 
maar met meer esprit, de "onlwllige" Nederlanders op hun 
tenen te trappen". 

111 evronw H engeveld-Van Hasselt, te Rotterdam, bestrijdt 

wel, dat hier van "grove grollen" sprake zozt zijn geweest, 

maar ook zij betreurt toch. dat .. het instrument niet al te 
deskundig werd bespeeld", ,Twtgee;z !wars inziens echter niet 

afdoet aan de goede bedoeling van de "clzimrgen", die niet 

de "sierlijke floret" wensten te gebruiken, maar "het lancet, 

dat genezing moet brengen". En mej. drs. H. van der Sluiis, 

te De Bilt, achtte de tekst van dit programmadeel "geluk
kig noch geestig". 

* * * 
voor wat de reacties in afwijkende zzn betreft, richtten 

deze zich in de eerste plaats tegen het meedoen van 

de voorzitter van onze Tweede-Kamerfractie, mr. Geertsema, 

aan de tot de minister Bot gerichte schrifteliilce vragen en 

tegen de bUval daarvoor in het hoofdartikel in ons blad van 
9 januari j.l. 

De heer J/7 eeshoff vraagt zich af of onze partij geen 

wezenlijker opdracht heeft te vervullen dan dat onze leiders 

zich "met deze onbenulligheden" bezighouden. Voor de heer 

Brvnger de Boer 1cas het een "onaangename ervaring" dat 

de heren Geertsema en Van Riel zich geroepen achtten "zo 

Sl:ez op die 'wUze te reageren op de TV-uitzending" en hU 
nndt het hoofdartikel van 9 januari ook .. geen schot in de 
rons"'. 

30 JANUARI 1964 - PAGINA 5 

GVA POLITIEK E ORAAL 

Ons antwoord is: dat. deze zaak een "onbenulligheid!' 

was, kan moeilijk worden volgehouden tegenover de beroe

ring, die hierdoor is gewekt. Daarom kamzen wii het wel 

toejuichen, dat de vragen van deze fractievoorzitters de, 

rninister, onder wie o.a. de televisie ressorteert, de gelegen

heid hebben geboden tot een officieel onderzoek en tot een 

publieke uitspraak. 

Daaruit blijkt o.m., dat de minister aan het hoofdbestuur 

van de V ARA heeft te kennen gegeven, dat en waarom hii 

het ernstig betreurt, dat bij de V ARA als verantwoordelii ke 

zendgemachtigde een dergelijke uitzending heeft kunnen 

plaats vinden. En dat hii derhalve van· het hoofdbestuur 

verwacht, dat het herhaling van een dergelijk gebeuren zal 

weten te voorkomen, op grond waarvan hij thans heeft 

ajgezien van enige maatregel op grond t:an artikel 20 van 

het Telerisiebesluit 1956 tegen de Omroepcereniging de 

VARA. 

111 et de conclusie van dit rmtwoord heeft, zoals men tceet, 

mr. Geertsema zich volkomen akkoord verklaard. 

* * * 

M ej. drs. H. van der Slni;s, die zich vooral richtte 

· tegen het hoofdartikel in ons hlad wn 9 januari, 

schrijft o.a.: "Laat ons aannemen, dat er zcerkeliik ,,duizen

den en duizenden" lieden in hun dieuste gevoelens gekwetst 

ziin, wie bewijst dan, gezien de reacties, dat dit "nobele" 

gevoelens tt•aren ?" De constatering, dat de vier fractieleiders 

te zamen de grote meerderheid van het Nederlandse volk 

z-'ertegenwoordigen~ doet bij haar de vraag rijzen of ook een 

bepaald aantal dnizenden mensen zich niet kunnen ver
gissen. 

IP(i zo.•tden kunnen opmerken, dat in een democratie 

niteindelijk toch de meerderheid en niet de minderheid 

NOTITIES VAN EEN INSIDER 

regeert. Tenslotte gaat het hier echter niet om het uitmeten 

van een meerderheid en een minderheid. Waar het hier 

om gaat is, dat door deze uitzending zeer velen in hun 

diepste gevoelens zijn gekwetst. Door dè V ARA zelf is dat 

erkend, in de door haar uitgegeven communiqué's van 6 en 

11 jannari, in de verlclaring voor de televisie van de tele

dsie-secretaris de heer ]. W. Rengelink op JO januari en in 

de brief van de VARA aan minister Bot op 8 januari. 

De V ARA heeft daarbij te kennen gegeven, dat bedoeld 

programma-onderdeel "niet op zodanige zviize over het voet

licht is gekomen als krachtens de opzet wenseltjk ware" en 

dat "voor zover kijkers door dit programma in godsdienstige, 

dan wel anderszins respectabele gevoelens ziin gekwetst, dit 

door het hoofdbestztur wordt betreurrl:'. Het hoofdbestwtr 

deelde tevens mede, dat zij de betrokken redactie reeds had 

verzocht "zich de opgedane ervaring ten nutte te maken en 

zich bepaaldelUk beu•ust te bliiven - gegeven ook de aard 

van dit program,ma - hoezeer godsdienstige waarden het 

Nederlandse volk ter harte gaan". 

* * * 

A ndere bezu·aren gingen tegen de uitlatingen van m,r. 

Van Riel in de radio-uitzending van de VVD van 
8 januari. 

De heer R. M. Marcuse, te Amsterdam, heeft tegen de 

uitlatingen van mr. Van Riel ernstige bezwaren. Allicht -

zo meent hij- heeft de PvdA alle plezier van de VARA. 

Geen zinnig mens zal dat ontkennen. llf aar hij vraagt zich 

aj of het niet een poging is om "een politielee rel" te 

ontketenen wanneer men een verband suggereert tussen de 

PvdA en "Zo is het .... " De heer Weeshalf hoort mr. Van 

Riel liet'er spreken over het moderne liberalisme. Een in

zender, te Assen, gewaagt van de "vaak onverantwoordel(j"ke 

ingevingen" van de heer Van Riel. "De intenties van de heer 

Geertsema mogen (misschien) zu.h·er geweest zijn; die van 

de heer Van Rietwaren het zeker niet," aldus deze inzender. 

Het is voor ons onbegrijpelijk, dat j.nfst degenen, die het 

ondanks alles (men zie o.a. de boven vermelde erkenning 

van het VARA-bestuur zelf) voor de gezcraakte uitzending 

opnamen omdat zij het best vinden dat "heilige huisjes" 

worden omvergeworpen en flink op "lange tenen" wordt 

getrapt, zo overgevoelig zijn zodra van eigen VVD-zijde eens 

een tik zvordt teruggegeven. En dan nog wel een bescheiden 
tik, zonder grove en kwetsende bewoordingen. 

liet is toch n·aarltjk niet van wndaag of gisteren dat onze 

bezwaren dateren tegen de scheve verhouding, dat socialis

tische Kamerledcrt en andere v·ooraanstaande PvdA-mensen 

ieder uur van de dag waarop de VARA uitzendt voor radio 

en telerisie kunnen verschiinen om hun politieke propaganda 

te spuien, tenoiil anderen en met name de VVD daartoe niet 

in staat zijn. Toen dan eindelijk die onnozele JO minuten 

zendtijd in de twee weken voor de politielee partijen af

kwam, kreeg de PvdA die er óók nog b~j, vanwege de 

~.geliJke rechten". 

Van haar monopoliepositie heeft de Partij van de Arbeid 

jarenlang "plezier beleefd" (om met de heer Marcuse te 

spreken). En de nuchtere conclusie van de lzee; Van Riel 

was nu, dat Tuj het niets erg vond, dat de Partij van de 

Arbeid na dat v·ele plezier nu ook eens een keer displezier 

daarvan l,e[eefde. lvf ag dat niet gezegd worden? 

* * * 

De meesten urm. hen, die een afwijkend geluid lieten 

horen, hadden hun brieven reeds verzonden enkele 

da(.;cn voordat zii ons artikel in de editie van 16 januari 

onder ogen h(uldcn gekregen. Dat geldt echter niet voor de 

heer lil arru.1e en z·oor een. inzender uit, Assen, die later 

schreven en zich ook tegen ons artikel richtten. 

Van de heer Mamuse citeerden u·ij in ander verband 

reeds een en ander. Hij heeft echter ook bezwaren tegen 

mw,e beschoutcing. De voornaamste is, dat wU niet alleen 

het lage niveau z;an de VARA-uitzending hebben afgekeurd, 

maar dut wij hetzelfde niveau. ook de schrUver Harry M·zt

lisch hebben aangewreven. De inzender geeft toe, dat de 

door ons geciteerde zinsnede tan Nf.ttlisch (dat door die uit

zend in{{ ~-een ongenadige klap was uitgedeeld in de tronie 

van de Nederlandse stommiteit en h)pocrisie") "op een niet 

al te hoog peil staat", mcwr hij meent, dat wij deze volkomen 

uit haar z;er/)(md hel,hen gerukt. Voor diens "volledige be

schozucing" venrUst de inzender dan naar het Handelsblad 

van 6 januari. 
Welnu: u;ii ziin van oordeel, dat wat de heer ll1ulisch 

daar vóór en .daarna verder nog heeft geschreven, niets 

'afneemt van het rawre en opzettelUk kwetsende in zijn 

woordkeus in deze zinsnede. ff/ij hebben bovendien zijn 

oordeel in het Handelsblad nog eens opgeslagen. Dit blad 

had naar aanleiding van de opgestoken storm een overzicht 

van perscommentaren gegeven en had bovendien nog aan 

enige bekende Nederlanders heel in het kort hun mening 

gevraagd. In zl}n antwoord op de ook aan hem gestelde 

vraag liet de heer MuZisch aan de door ons geciteerde 

grove woorden de nogal opgeschroefde mededeling vooraf

gegaan~ die men onder elkaar als ~:gedaas" zou aann~erken, 

dat het program "Zo is het . ... " met de Deltawerken, het 

Concertgebouworkest van Amsterdam. "tot de weinige dingen 

behoort waardoor Nederland bestaanbaar is voor het aan

gezicht van de wereld". Daarna liet hij dan nog wat com

mentaar volgen, waarin o.a. deze opmerking, dat Peter Lohr, 

die door hem "een der intelligentste parodisten die ik ooit 

he!J gezien" wordt geacht, had gebeden tot het beeld. En: 

"alles waarin een klein land louche kan zijn, hangt aan de 

telefoon van Hilversum, de regering, de politie en de bo.rtle

varrlpers". In het daarop volgende komt dan nog de zdt

drukking "christelijk gangsterdom" voor. 
Mogen wii het hierbii laten wat deze vaderlandse auteur 

betreft? 

* * * 

H adden wii geen enkel bezwaar, de heer 11-larcuse te 

woord te staan, anders is het met de inzender uit 

Assen, wiens naam wij niet willen noemen, omdat wij hem 

tegen zichzelf willen beschermen (zo zijn wii wel). 

In de nu bijna 35 jaar, dat wii de politieke journalistiele 

beoefenen, hebben wii heel wat gedachtenwisselingen ge

voerd, soms met geestverwanten, maar utteraard veel meer 

met politieke tegenstanders. Dat kon dan wel èens hard 

tegen hard gaan, maar wij stellen er een eer in, dat nooit 

ook enige tegenstander ons van "onzindelijk denken" en van 

"vuilspW:en" heeft beschuldigd. 
Die inzender uit Assen doet dat thans wel. Het lnst ons 

niet, ons daartegen te verdedigen. Dat is niet het peil, waar

op wij van gedachten wensen te wisselen. Hij zal zijn mis
slag wel gaan inzien. 

Het is intussen onbedoeld een bevestiging van ons kern

Dezwaar tegen uitzendingen als die van 4 januari, dat zij 

tegenstellingen en hartstochten losslaan, waar niemand 

mee gebaat is en die bij een verder gaan op deze weg, tot 

een ernsttge verruwing in onze intermrnseli;ke samenlening 

zouden leiden. 

(De redactie acht het nuttig hiermee de discussie te 

sluiten.) 
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VRIJimiD EN DEMOCRATIE 

0.1(. en· W. en industrie 
Studie richten op grondslagen! 

Studieduur verkorten ! 

De Chemische Industrie Uithoorn N.V. (Cindu) heeft de relatie tussen we
tenschap, kunst en nijverheid geaccentueerd door de staatssecretaris van 0., 
K. en W., de heer Van der Laar, te vragen haar nieuwe hoofdkantoor officieel 
te openen, waarbij vier kunstwerken werden onthuld. 

Dat was een goede gedachte: wetenschap, kunst en industrie kennen over 
en \Veer grote raakvlakken en grote gemeenschappelijke belangen. De in
dustrie kan het niet stellen zonder de vindingen van de wetenschappelijke 
werkers. De wetenschappelijke werkers op hun beurt hebben de industrie 
nodig om hun vindingen en ideeën vorm te geven en tot de mensen te bren
gen. De kunstenaars zijn bij de vormgeving vaak onmisbare bemiddelaars. 

Er is door de bewindsman bij de 
feestelijke gebeurtenis wat gefiloso
feerd over materiële welvaart en 
menselijk geluk. Ook dat is op zijn 
tijd nodig. Er zijn eveneens zeer 
praktische dingen naar voren geko
men met betrekking tot de relatie 
wetenschap-industrie en daarop wil
len wij even ingaan. 

De voorzitter van de raad van be
stuur van de Cindu, ir. P. van Del
den, een industrieel, die zijn sporen 
verdiend heeft, wees op de niet ver
minderende behoefte van het be
drijfsleven aan g o e d e academici. 
In de toekomst, zo meende hij, zal 
een groot aantal hoog gekwalifi
ceerde krachten in de industrie no
dig blijken. Veel functies, aldus ver
volgde hij, zullen een meer intellec
tueel karakter gaan dragen en voor 
hen, die leiding moeten geven zal 
meer en meer een academische vor
ming vereist zijn. 

Bij deze uitspraak willen wij 
graag één kanttekening maken. In
dustriële leiders, dat wil dus zeggen 
industriële ondernemers, zullen ook 
in de toekomst mensen met een "vi
sie" moeten zijn. Het ondernemers
schap houdt in het (kunnen) vinden 
van "nieuwe combinaties". Die po
tentie kan men misschien door een 
goede opleiding wakker schudden, 
maar niet verwekken. Men heeft het 
of men heeft het niet. 

Econoom of koopman? 
Wij herinneren ons in dit verband 

een uitspraak van een opponerende 
aandeelhouder (zelf industrieel met 
een florerend bedrijf) in een verga
dering van een n.v. die al jaren niet 
zo goed ging en waarvan commissa
rissen naar hun zeggen ook al jaren 
tevergeefs naar een tweede - com
merciële - directeur zochten naast 
de ingenieur, een ongetwijfeld be
kwaam uitvinder en constructeur, 
die de directie voerde. Men zocht nu 
een econoom. "Ach", zei die aandeel
houder, "als u een econoom zoekt 
moet u nog vijf jaar wachten, dan 
kunt u ze bij de Hema kopen. U hebt 
echter geen econoom nodig, maar 
een koopman en die worden niet op 
een universiteit gemaakt, die worden 
geboren".-

Wij willen deze uitspraak niet vol
~edig omhelzen, maar er wel die van 
Ir. Van Delden wat mee relativeren. 

Dat het bedrijfsleven in toe
nemende mate bekwame academci 
nodig heeft lijkt ons inmiddels niet 
Voor bestrijding vatbaar. Het be
drijfsleven zal daarbij zelf iets moe
ten doen. Het zal om de woorden 
van de heer Van Delden te gebrui
ken, zelf moeten nagaan wat kan 
Worden gedaan om de academici, die 
het aanneemt optimaal tot effect te 
laten komen. De heer Van Delden 
voegde daar naar onze mening te
recht aan toe, dat het de taak van -
het onderwijs is om mensen op een 
goed niveau te vormen. Hij achtte 
daarom een groei naar nauwere re
lc;ties tussen onderwijs en industrie 
van Wezenlijk belang. 

Studie in het buitenland 
De heer Van Delden bepleitte in 

dit verband de mogelijkheid tot af
studeren aan een hogeschool of uni
versiteit buiten het eigen land. Dat 
leek hem een waardevol element in 
de academische vorming. Wij slui
ten ons daar gaarne bij aan. De 
moeilijkheden van diplorria's en be
voegdheden moeten toch vrij een
voudig zijn op te lossen, trouwens 
de Europese eenwording brengt die 
- uiteindelijk- toch met zich. We 
zullen daarvoor misschien de nog 
wel eens te hoge dunk van de kwali
teit van ons onderwijs wat moeten 
matigen. 

De kwaliteit van ons onderwijs. 
Een kwestie, die naar Nederlandse 
opvattingen samenhangt met de duur 
van de opleiding. Die wordt door 
velen te lang geacht. Ir. Van Delden, 
met zijn grote industriële ervaring, 
zei dat nog weer eens. Bij ons komt 
een academicus klaar- na zijn 25ste 

UIT 'DE 
GESLAAGDE 
DISCUSSIE-AVOND 
IN MAASTRICHT 

Dinsdag 14 januari j.l. hield de afde
ling Maastricht een discussie-avond. 
waarin het hoofdbestuurslid mr. M. 
Moszkowicz, tevens raadslid voor de 
V.V.D. in Maastricht, een inleiding hield 
over "Enkele aspecten op het gebied der 
gemeentepolitiek" en hierbij tevens mr. 
W. J. Geertsema introduceerde, die de
ze avond een uitvoerige beschouwing gaf 
over "Wat zal de politieke toekomst ons 
brengen"? 

Na deze bijzonder interessante inlei
dingen, die met zeer veel belangstelling 
door alle aanwezigen werden aange
hoord, was er na de pauze gelegenheid 
tot vragen stellen, waarvan een zeer 
druk gebruik werd gemaakt. 

Aan het slot van deze avond bleek een 
ieder ten volle tevreden gesteld. 

Zij, die om welke reden dan ook deze 
avond verhinderd waren, hebben zeer 
veel gemist. 

Zo mogelijk zal de afdeling Maas
tricht in de tweede helft van februari 
wederom een discussieavond beleggen, 
waartoe dan één of meer vooraanstaande 
sprekers uit de partij zullen worden uit
genodigd. 

Mr. GEERTSEMA 
SPRAK IN EPE 

Dinsdag 21 jan. j.l. hield de afd. Epe 
van de VVD een openbare vergadering 
in 't Hof van Gelre met als spreker mr. 
W. J. Geertsema, fractieleider van de 
VVD in de Tweede Kamer met als on
derwefp: Problemen rondom het ac
coord vam Wassenaar. 

De vergadering was ondanks mist en 
gladde wegen vrij goed bezocht. 

Mr. Geertsema vertelde waarom de 
VVD meegegaan was met het accoord 
van Wassenaar. hoewel in dat accoord 
behalve verschillende pluspunten voor 
de VVD toch ook nogal wat minnen 
voorkwamen. De VVD zag in, dat zij als 
regeringspartij voor doorvoering van de 
liberale beginselen meer zou kunnen 
doen dan als oppositiepartij. 

Spreker kantte zich zeer beslist tegen 
de opvatting als zou de VVD slechts de 

levensjaar, dat is te laat en aanmer
kelijk later dan in de ons omrin
gende landen, waar men toch ook 
wel iets presteert. 

De heer Van Delden had eeh fun
damentelere kritiek. Hij zou, zo zei 
hij, de studie nog meer dan veelal 
het geval is, gericht willen zien op 
grondslagen van de betreffende we
tenschap. "De nieuwe academicus 
zal dan nieuwe ontwikkelingen be
ter en sneller kunnen begrijpen, om
dat hij de grondslagen beheerst!" 
Het lijkt ons onnodig hieraan iets 
toe te voegen. Wij memoreren, dat 
de uitspraak afkomstig is van een 
ingenieur met een grote industriële 
en commerciële ervaring. 

Onze professoren doen goed -
dachten wij - deze uitspraak eens 
te overdenken. Het resultaat zal dan 
moeilijk iets anders kunnen ZIJD 
dan de conclusie, dat men minder 
in details zal moeten treden bij het 
onderwijs en dus bij het examineren. 
Wij hebben in deze kolommen al 
eerder gepleit voor een beperking 
van de doceer- en examineervrijheid 
tegenover de studieduur verkorten
de maatregelen, die ten aanzien van 
de studenten zullen moeten worden 
genomen en die de vrijheid van de 
studenten zal beperken. 

Alleen op deze wijze kan naar on
ze overtuiging het doel: een kortere 
studietijd worden verkregen. 

De studie zal moeten worden ge
richt op de fundamenten van het vak 
niet op de zijpaden en op alle onder
delen. Daarvoor km1nen post-docto
rale cursussen, etc. dienen. Daarbij 
kunnen de oud-studenten (telkens 
weer) tevens op de hoogte worden 
gehouden van de nieuwste ontwik
kelingen. Op deze wijze leidt de 
kwaliteit van de opleiding geen 
schade. Integendeel. 

TIJ 
belangen voorstaan van mensen met de 
hogere inkomens. Het beleid van de 
VVD is gericht op het algemeen belang 
van het Nederlandse volk. Als belang
rijkste punt in het accoord noemde de 
inleider de bepaling, dat de stijging van 
de staatsuitgaven achter moet blijven 
bij de stijging van het nationale inko
men. 

Na de pauze werden nog verschillende 
interessante vragen beantwoord, waarna 
de voorzitter, de heer H. J. Blekman, 
deze gezellige bijeenkomst sloot met een 
woord van dank aan de heer Geertsema. 

REGIONALE BIJEENKOMST 
LEIDEN, LEIDERDORP, 
OEGSTGEEST, WARMOND, 
EN VOORSCHOTEN 

Dinsdagavond 21 januari kwamen le
den en introducé's van bovengenoemde 
afdelingen in een regionale vergaderimg 
bijeen, teneinde te luisteren naar prof. 
mr. N. E. H. van Esveld, die sprak: "De 
achtergronden van de loonexplosie". 
Ook vele studenten waren gekomen om 
het boeiende betoog van de hoogleraar 
te volgen. 

Hij gaf een duidelijk inzicht, hoe deze 
loonexplosie tot stand kwam en wat 
eventueel de gevolgen zullen zijn. 

In de koffiepauze werden nog veel 
schriftelijke vragen ingediend, die uit
voerig beantwoord werden. 

Deze regionale bijeenkomst is zo goed 
geslaagd, dat plannen op stapel staan 
voor een volgende, omstreeks de tweede 
helft van maart. 

Bij binnenkomst werd de bezoekers 
een door de samenwerkende afdelingen 
opgemaakt VVD-bulletin ter hand ge
steld. 

DE HEER 
SIDNEY VAN DEN BERGH 
SPREEKT IN HOOGEVEEN 

De penningmeester van onze Partij. 
oud-minister Sidney J. van den Bergh, 
zal op 4 februari a.s. 's avonds om 8 uur 
voor de afdeling Hoogeveen spreken. 

Het onderwerp luidt: "De welvaarts
staat?" 

De bijeenkomst vindt plaats in Hotel 
Roman. 
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Lange studietiiden 
Het wordt tijd, dat van de moge

lijkheden, die de Wet op het weten
schappelijk onderwijs biedt ruim
schoots gebruik wordt gemaakt. Dat 
is in het belang van de studerenden 
zelf. De lange studietijden brengen 
allerlei, vooral psychologische,- pro
blemen met zich. Het is een belang 
voor het bedrijfsleven, dat langer 
gebruik kan maken van de diensten 
van academici en gemakkelijker nog 
iets aan vorming in het bedrijf kan 
doen. Het is ten slotte een maat
schappelijk belang en dat niet al
leen of in de eerste plaats, omdat 
korter studeren minder overheids
geld kost. Maar voor het zover is 
zullen '--- vrezen - wij nog heel wat 
weerstanden, ook bij de studenten, 
moeten worden overwonnen. 

dBo. 

TWEEDE BIJEENKOMST 
IN DORDRECHT MET 
MINISTER SCHOUWENAAR 
EEN GROOT SUCCES 

De tien samenwerkende afdelingen 
hielden op 21 januari een oriënterings
avond. Deze avond is dank zij minister 
Schouwenaar een bijzonder succes ge
worden. Op welbespraakte en charman
te wijze heeft zij duidelijk gemaakt, dat 
haar werk niet alleen "lintjes" door
knippen is. 

Tijdens de vragen en uit haar ant
woorden bleek, dat wij in haar een hard 
werkende minister hebben. Zij gunde 
een ieder een blik in haar departement. 
waar enkele nieuwe wetten op stapel 
staan, o.a. de woonwagenwet, de bij
standswet. 

De minister beantwoordde vragen over 
onderwijs, maatschappelijk werk, sport 
en recreatie. Bij de bejaarden-tehuizen is 
een streven naar dienst-centra met een 
kapper en een pedicure. De persoonlijke 
verzorging van de bejaarden heeft 
haar grootste aandacht. Met de Bij
standswet verkrijgt men een recht en 
geen gunst meer. 

De dank van de tien afdelingen, een 
grote doos bonbons. Repliek van de mi
nister: ,,Fijn, want als ik thuis kom vra
gen mijn kinderen, hebt u wat meege
bracht". 

De avond stond onder leiding van de 
heer J. v. Dijk secretaris van de afde
ling Dordrecht, die in zijn slotwoord 
nog wees op de bijeenkomsten van 20 
februari, waar prof. Witteveen het 
woord zal voeren op de VVD-reünie op 
7 maart a.s. waar in de ochtenduren mr. 
Geertsema zal spreken en in de middag
uren mr. v. Riel en minister Toxopeus 
inleidingen zullen houden. 

NIEUWS UIT DE AFDELING 
SCHIEDAM 

In Schiedam is een "Liberale Kring" 
opgericht. Het doel ervan is contact te 
leggen tussen de leden onderling en be
sprekingen te houden over actuele poli
tieke vraagstukken. 

De eerste bijeenkomst zal worden ge
houden op 11 maart a.s. 

Voorts werd het bestuur van de afde
ling als volgt samengesteld: 

A.W. Unkel, voorzitter; H. W.G. Hoek 
vice-voorzitter; Mr. W. M. Th. Adriaan
sens, secretaris; Mevr. A. Moll-Lips, pen 
ningmeesteresse; H. W. Hesselink en G. 
F. Meurs en L. J. Wijma leden. 
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Dr. P. Gros over de 

Pacificatiecommissie 

teun aan Kabinet 
-Men kan moeilijk beweren, dat _ 
: · op de te Utrecht gehouden 

vergadering van de KVP Partijraad 
er de vonken zijn afgespat. Blijk
baar verkeerde JTten in een "be-:_ 
schouwende" stemming. Aan de bui
tenstaander valt bij deze beschou
wingen het volgende op. Drs. W. K. 
N. Schmelzer, de voorzitter van de 
KVP Tweede Kamerfract_ie sprak 
nadrukkelijk zijn vertrouwen uit in 
het huidige Kabinet. Wanneer men 
rekening houdt met "aanloop- en 
inspeelproblemen", waarvoor een 
nieuw Kabinet staat, zo meende hij, 
dat heeft het Kabinet-Marijnen het 
vertrouwen "in het algemeen" be
vestigd. Als één der uitzonderingen 
op deze algemeenheid doelde hij op 
de naar buiten getoonde diversiteit 
van standpunten van een tweetal 
Ministers gedurende het EEG-over
leg te Brussel. Daaraan heeft dunkt 
ons wel niemand, ook niet de twee 
strijdende Excellenties Vé~'-. Land
bouw en van Economische Zaken, 
plezier beleefd. 

Wat de Kabinetsformatie betreft 
noteren wij met instemming de ver-

klaring van drs. Schmelzer, dat aan 
niemand een formele of juridische 
binding is opgelegd. Inderdaad, de 
levenskracht van een Kabinet hangt 
af van de hechtheid der samenwer
king. Ook van de bestuurskracht en 
vindingrijkheid, om onvoorziene 
mogelijkheden het hoofd te bieden. 

De keuze van de VVD als partner 
in het regeringsteam motiveerde de 
heer Schmelzer in hoofdzaak met 
het, juiste, argument van de verkie
zingsuitslag. 

Op zijn beurt gevoelde KVP-par
tijvoorzitter mr. P. J. M. Aalberse 
niets voor "nakaarten" over deze 
formatie. Dat is natuurlijk gemak
kelijk, wanneer er vooral in de 
eigen partij en onder andere bij de 
linker vleugd gevoeligheden zijn te 
ontzien. Slechts sprak de heer Aal
berse van de "lering", die men kon 
trekken uit hetgeen is geschied. Die 
lering is voor ons zeer eenvoudig: 
geen Kabinetsformateur moet, zo
genaamd om sterk te staan, één of 
meer fracties aan het "lijntje" hou
den. Dit lijntje verhindert iedere 
lijn in zijn formatie-beleid. 

Wij noteren verder, dat de heer 
Schmelzer zich gekeerd heeft 

tegen de socialistische eis van ver
hoging der vermogensbelasting en 
van successierechten. De P.v.d.A. 
wenst inderdaad te vergeten dat in 
vier jaar tijd de lonen met 35% en 
de prijzen slechts met 9% zijn geste
gen. Men kan hier aan toevoegen: 
ook bij de stormloop op de befaam
de vergoedingen aan commissaris
sen laat die partij steevast na te ver
melden, dat van de hoge inkomens 
70% aan de staatskas ten goede 
komt. 

* * * 
Steun aan het Kabinet. Daar-

toe zullen sommigen, zelfs 
buiten de "Regerings" -partijen be
reid zijn, wanneer zij bedenken 
voor welke moeilijkheden dit Kabi
net zich ziet geplaatst. Daar is im
P1ers het lonen- en prijzenfront, dat 
de niet aflatende aandacht van de 
regering eist. Bij het laatste beraad 
tussen een aantal leden van het mi
nisterie en de Stichting van de Ar
beid is men overeengekomen, dat 

(Vervolg :zie pog. 2) 

Namens de V.V.D. heeft de heer D. W. Dettmeyer dinsdagmiddag een door prof. Sierk Schröder geschilderd portret 
van de Minister van Staat, mr. P. J. Oud, aangeboden aan de voorzitter van de Tweede Kamer. 

(Zie pa1g 3) 

PRINSES IRENE 
V arstenkinderen worden soms be

laagd in hun privé-leven. Wat voor 
anderen aanvankelijk een zaak is 
voor de intieme familiekring, wordt 
bij hen, door de buitenwereld, ge
bombardeerd tot een object van 
wereld-publiciteit. 

Dat Prinses Irene aldus tot de gro
ten der aarde behoort, moet zij deze 
dagen smartelijk hebben ervaren. 
Maar ook zonder sensatie: de over
gang van een prinses uit het Huis 
van Oranje tot het Rooms-Katho
lieke geloof moet bij enkele, zeer 
"rechtse" protestantse groepen be
paalde reacties hebben veroorzaakt. 
Reacties, welke leidden tot hande
lingen die over de schreef gingen in 
Veenendaal en St. Maartensdijk. 

Wie mèt ons de inzet van de tach
tigjarige oorlog niet in de eerste 
plaats ziet als een strijd voor de re
formatie, maar als een strijd voor de 
gewetensvrijheid, heeft - zo het hem 
al gevraagd wordt - hier geen moei
te met zijn "oordeel". Ook een 
Oranje-Prinses heeft volledig recht 
op vrijheid van geweten en gods
dienst. Het recht ook om te leven en 
handelen naar innerlijke overtuiging. 

* • • 
Dinsdagavond hoorde het Neder

landse volk in een even sobere als 
inhoudsvolle mededeling van onze 
Koningin, dat de verloving van Prin
ses Irene helaas geen doorgang kon 
vinden. Later deelde Minister-Presi
dent Marijnen uitdrukkelijk mede, 
dat er geen enkele druk was uitge
oefend om deze verloving niet tot_ 
stand te doen komen. Het "helaas" 
van onze Vorstin was ook het zijne. 

* * • 
Men heeft er terecht over geklaagd, 

dat de voorlichting omtrent het wel 
en wee van de Prinses broksgewijze, 
incidenteel en onvolledig is geweest. 
Al begrijpen wij zeer goed, dat op 
sommige momenten iedere mede
deling naar buiten uit den boze kan 
zijn, toch zou het zin kunnen heb
ben, zich nader te beraden op de 
berichtgeving in het algemeen, be
treffende de leden van ons Vorsten
huis. 

Op dit ogenblik echter overheerst 
de gedachte aan een jonge Prinses, 
die - zoals de Koningin het eenvou
dig en menselijk uitdrukte - "thans 
een bijzonder moeilijke tijd door
maakt". Naar Prinses Irene, die wij 
van harte de rust toewensen om 
deze moeilijke tijd te boven te ko
men, gaat nu de genegenheid van 
zeer velen in het Nederlandse volk 
uit. L. M . 

....... .... 

CONGRES 

OVER DE P.B.O. 

op :zaterdag 8 februari 
1964 in het Minerva-pavil
joen te Amsterdam. Ver
dere gegevens op pag. 2. 

-' 
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~.-.....-....-.......-~~....,_.----.. . ...__.-----.-.....-......-......-.~~ KAMERLID JOEKES 
SPRAK IN GRONINGEN 

Uitnodiging 
Congres over de P.B.O. op ZATERDAG 8 FEBRUARI 1964 
MINERVA-PAVILJOEN te AMSTERDAM. 

in het 

Voor een zeer talrijk publiek heeft 
ons Tweede Kamerlid, de heer Th. H. 
Joekes dezer dagen voor de afdelingen 
Gr01ningen en Haren een boeiende uiteen
zetting gegeven over de economische toe
stand. Spr. onderkende de ernst van de 
huidige toestand, vooral voor hen die van 
vaste inkomens en pensioenen moeten le
ven, terwijl ook waarschijnlijk een deel 
van de middenstand nnder deze beweging 
van lonen en prijzen het moeilijk genoeg 
zal krijgen. Toch was de geachte spreker 
niet pessimistisch gestemd, gesteund als 
hij is door de uitspraken van minister 
Witteveen dat het hier een "eenmalige" 
operatie betreft. Maar dan moeten de 
vakbonden en de werkgevers allen mee
werken. 

I' 

I' 
I I 

Aanvang: 11.00 uur Sluiting: 17.30 uur. 

i I 
I ~ 
I I 

Inleiders: nu. S. J. Halbertsma en dr. E. Nordlohne 
Congresleid ers: 

Congressecreta ris: 

mr. J. van Someren, mr. J. E. Goudsmit, H. W. Holsmuller 
H. J. L. Vonhoff 

Doorslaan naar een te grote werkloos
heid - zoals in de dertiger jaren - zal 
zich zeker niet voordoen dank zij de veel 
grotere mogelijkheden waarover de eco
nomie nu beschikt, aldus de spreker. 
Voor de getroffen groepen zullen com
penserende maatregelen dienen te wor
den getroffen. 

I' 

De kosten van het congres bedragen f 8.50 (inclusief de lunch ad 
f 5.-1; voor hen die niet meelunchen (de lunchtijd is van 13.00 tot 
I 4.00 uur l bedragen de kosten f 3.50. 

Een levendige discussie, waarin o.m. 
nog de revaluatie van de gulden, belas
tmgverlag:üng, prijsbinding, liberale eco
nomie, enz. enz. ter sprake kwamen, be
sloot deze zeer geslaagde avond, die on
der voorzitterschap van de heer mr. T. 
Dorhout stond. (Vervolg van pag. 1 ) 

de Regering niet zal ingrijpen in de 
loonvorming. De Stichting zal tot 1 
april trachten zo dicht mogelijk te 
blijven bij de 10% welke overeenge
komen zijn in het grote loonac
coord. Daarnaast zal de regering 
een rem leggen op bepaalde inves
teringen. Dat zal geschieden door 
het uitstellen van overheidsuitga
ven. Maar ook door een aantal fis
cale en monetaire maatregelen. 
Hieronder noemen wij o.m. een rem 
op het kopen op afbetaling en de 
buiten werking stelling van de ver
vroegde afschrijving voor gebouwde 
eigendommen. Bovendien zal men 
blijkbaar voortgaan met de afkon
diging van prijsstoppen wanneer 
zulks nodig is. Een wetsontwerp 
met versterkte bevoegdheden van 
de regering op het stuk van de prij
zen is inmiddels ingediend. 

Met een geheel complex van 
maatregelen wenst dus de 

regering de situatie op deze woelige 
lonen-en-prijzen-zee in de hand te 
houden. Juist daarom vergt dit zo
veel besluitvaardigheid en inventie
ve kracht, omdat deze situatie ook 
door het buitenland wordt beïn
vloed. Stijging van de grondstoffen
prijzen en de doeltreffendheid van 
buitenlandse maatregelen tegen in
flatie hebben een sterke repercus
sie, ook in Nederland. Bovendien 
zijn er de soms tegengestelde belan
gen van de importeurs en de expor
teurs. En van de arbeiders in de in
dustriële bedrijven en die in de 
agrarische stand. 

Voor dit alles moet de regering 
in haar lonen- en prijzenbeleid de 
goede resultaten vinden. Het klein
ste gemene veelvoud van al deze be
langen vormt het algemeen belang. 

L.M. 

DE VROUWEN IN VERLEDEN, HEDEN EN TOEKOMST 

Het Nederlands Vrouwen Comité 
had voor de vrouwenmanifestatie 

in maart a.s. enkele punten opgegeven, 
waarover de meningen van de vrouwen
orgnnisaties werden gevraagd. De tijd 
was krap en wij hebben dan .ook meteen 
een comité anngewezen .om die punten 
vanuit nns standpunt te bestuderen. 
Daarnaast werd over hetzelfde onder
werp Vragenlijst X naar de plaatselijke 
vrouwengroepen gestuurd. Het is dus bij 
ons wel van alle kanten bekeken! 

Het resultaat van een en ander: de ant
woorden van het bovengenoemde comité 
en een resumé van de reacties uit de 
vrouwengroepen, is nu gestencild. Exem
plaren zijn gezonden naar die groepen, 
van wie antwoorden waren b~nnengeko
men. 

Tot onze spijt waren op een paar ant
woorden geen naam of adres vermeld; 
dus die kregen niets. Maar zij en verder 
iedereen, die er prijs op stelt, kunnen 

N.V= Houthandel 

v.h. WE KUNST 

* 

EIEMSKANAAL Z.Z. 19 

GRONINGEN 

Telef. 05900-36541 * 

~çgu~~~ 

Copie voor de:z:e rubriek te :z;en
den aan: Mej. Joh. H. Springer, 
Alexanderstraat 16, Haarlem. 

exemplaren aanvragen bij ondergeteken
de. Wij hebben nog een fUnk aantal in 
voorraad. 

Ook die vrouwengroepen, die niet tij
dig gelegenheid konden vinden voor be
handelÎIIlg van de vragenlijst kunnen aan 
de hand van deze opstellingen het als
nog doen. Wij hoorden van geanimeerde 
besprekingen er over; het onderwerp 
maakte de tongen los. 

De bovengenoemde Manifestatie zal 
worden gehouden op 14 maart a.s. :ün 
Utrecht. Wij kregen reeds vragen voor 
toegangskaarten. Stelt u zich echter 
vooral niet te veel voor. Niet de dag zelf 
bedoelen wij, die wordt ongetwijfeld 
grandioos, gezien de plannen. Maar van 
uw kans op een kaart. Er zijn 800 plaat
sen te verdelen over 34 organisaties met 
samen zo'n slordige half miljoen leden. 
Een eenvoudige rekensom leert u uw 
kans op een plaats! 

Wij vrezen, dat de verdeling van de 
ons nog toe te wijzen kaarten ons slape
loze nachten zal bezorgen! 

BEDENKELIJKE RECLAME 

Van de Nederlandse Huishoud Raad 
kregen wij een artikel (natuurlijk 

weer te lang voor onze rubriek) over het 
tegengaan van nngewenste reclame. 

Reeds in 1959 heeft de NHR bij de 
overheid gepleit voor een wet tegelli. mis
leidende reclame, maar daar is nog niets 
van gekomen. 

Er kwam wel wat anders, nl. een vrij-· 
willige verbinding van alle bij de recla
me betrokken organisaties om zich te 

onderwerpen aan zekere gedragsregels. 
Die zijn samengevat in een "Code voor 
het reclamewezen" en er is een soort 
scheidsgerecht, de code-commissie, om op 
de nalev]ng toe te zien. 

Ln die code-commissie zit o.a. de NHR 
en die vraagt nu of u alle reclame-uitin
gen, waartegen u om een of andere re
den bezwaren hebt, wilt inzenden of 
daarvan mededeling wilt doen. Adres: 
Anna Paulownaplein 7, Den Haag. 

Medewerking van de consumenten is 
echt nodig om het kwaad tegen te gaan. 

VERKEERSOPVOEDING 
VAN KLEUTERS 

Hierover heeft de vrouwengroep La
ren-Blaricum een bijeenkomst ge

organiseerd op donderdag 27 februari 
a.s.· van 2-4 uur n.m. in hotel Hamdorff 
in Laren N.H. Spreken zal aan de hand 
van dia's een vertegenwoordiger van het 
Verbond van Veilig Verkeer. De vrou
wengroep nodigt niet alleen alle VVD
leden in Laren/Blaricum uit, maar ook 
alle vrouwenverenigingen in Laren, die 
aangesloten zijn bij de Nederlandse Fe
deratie voor Vrouwelijke Vrijwillige 
Hulpverlening. 

Een initiatief dat wij van harte ter na-
volging aanbevelen. · J.H.S. 

Enige dagen voor deze bijeenkomst had 
in Gronimgen weer een interessante so
ciëteitsbijeenkomst plaats. Spreker was 
ir. J. C. Hoornenborgh, die het onder
werp "Werk en taak van Rijkswater
staat" inleidde. 

De aanwezigen kregen een goed beeld 
van deze voor ons land zo belangrijke 
dienst. 

De eerstvolgende sociëteitsav:ond van de 
afdeliJngen Groningen en Haren zal o.m. 
gewijd zijn aan de bejaardenzorg. Inlei
der is mr. F. W. v. Ketwich Verschuur, 
burgemeester van Haren. 

STUDIEKRING VAN DE GROEP 
NEDERLAND VAN DE 
LIBERALE INTERNATIONALE 

Het Dagelijks Bestuur van de Groep 
Nederland van de Liberale Internatio
nale heeft besloten in de komende maan
den studiekringen ove·r de internationale 
politiek te organiseren, gezien vanuit li
beraal standpunt. 

De studiekring in Den Haag zal onder 
leiding staan van prof. dr. J. Kymmell, 
in Rotterdam onder leiding van mr. J. J. 
Kamp en in Amsterdam onder leiding 
van mr. H. T. Asser. 

-~============================~i 

':Deze Burger 
zou het aardig van meneer Portheïne en juffrouw Ten Broecke Hoekstra 

hebben gevonden als zij hem hadden meegevraagd op hun kroegjestocht door 
Amsterdam. Hadden zij - vind ik - best eens kunnen doen als een kleine at
tentie jegens iemand, die reeds vele jaren in de schaduw der partijbibele
bonzen het zijne er toe bijdraagt om de vuren flakkerend te houden, 

Maar goed. Zij hebben het nu eenmaal niet gedaan en ik leg mij daar dan 
maar weer bij neer, Je kunt niet alles hebben en al,s het zilveren koekjes
trommeltje van mijn grootmoeder leeg was, placht de oude da.me te zeggen: 
"kinderen moeten leren aan teleurstellingen te wennen". Dat heb ik altijd 
onthouden. Bij alle lege koekjestrommels, 

Juffrouw Ten Broecke Hoekstra en meneer Portheïne stellen belang in de 
Amsterdamse kroegjes, die zo klein zijn dat ze de vijf-en-dertig vierkante 
meter, die een nieuwe drankwetbepaling voor hun voortbestaan als levens
voorwaarde stelt, niet halen. Ik heb er diezelfde belangstelling voor, want 
de me·esten zijn verrukkelijke eilandjes van warmte en gezelligheid in de kol
lrende zee van de grote stad, die niet zo warm en niet zo gezellig is. Amster
dam heeft meer dan een kwart-duizend van zulke, van alkoholgeur doorzoden 
lokaaltjes met dikwijls nog een houten vloer, met dikwijls nog fijn wit zand 
voor onder de vermoeide voeten - lokaaltjes met niet veel moois in hun uiter
lijk, maar wel in hun hartelijke hartige hart: de kamaraderie van de man of 
de vrouw achter de brede tapkast met de mannetjes die er soelaas komen 
vinden voor hun eenzaamheid, of de uitlaat voor hun babbelzucht. Alle 
verdrieten en vreugden van tienduizenden gelooide en doorrookte levens 
worden er, bij kleine glaasjes, naast de dubbeltjes neergeteld. 

De kleine kroegen zijn oneindig veel aardiger dan de fraaie van veel meer 
dan vijf-en-dertig meter, de bars en de lo,bbies waar het "sjieke publiek" 
komt, dat zo sjiek niet is, de tapkastmannen zijn wat hartige oprechtheid be
treft van harder en eerlijker mensenhout gesneden, dan de uitgestre·ken zwart
en-witte service-diensters van de "b·etere" lokalen, die niet beter zijn, 

Het. zijn beste onderkomens die kleine kroegen; zonder hen zou Amsterdam 
een groot stuk van zijn heerlijk-romantische sfeer verliezen. Maar dit niet 
alleen: die dingetjes, niet groter dan een grote kamer, lekker slordig, lekker 
schemerig, lekker, lekker, vervullen een sociale, een menselijke taak van niet 
gering belang: zij houden de eenzaamheid weg uit duizenden mensenlevens. 

Daarom vind ik die tocht van onze juffrouw en onze meneer een heel goed 
ding en daarom hoop ik hartelijk, dat het er van komt, dat onze VVD een 
hindernis voor deze wetgevers-bemoeienis zal opwerpen. 
Wanneer zij dit doet kan zij zich verzekerd houden van de weliswaar zwakke, 

doch door-en-door morele steun van 



VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

PACIFICATIECOMMISSIE voor onuitvoerbare opdracht 
Unaniem eindrapport voor juli 1965 niet te verwachten 

Leest men de installatierede van de minister van 0., K. en W., Mr. Th. 
Bot er nog eens op na, dan wordt de twijfel over het nut van een pacüicatie
commissie, die een uitweg moet vinden voor de exploitatie van het tweede 
televisienet, alleen maar groter. 

Toen in het Akkoord van Wassenaar werd bepaald, dat een speciale com
missie de minister zou moeteil adviseren over de wijze waarop aanstonds 
het tweede net zou moeten worden bezet, is er nauwelijks iemand geweest, 
die er veel goeds van verwachtte. Het probleem, waarvoor men zich gesteld 
ziet is geen technisch probleem, maar uitsluitend een politiek vraagstuk, 
waar de vorige regering geen aanvaardbare oplossing voor heeft weten te 
vinden. 

Het lag in de lijn der verwachtin
gen, dat een advies van een speciaal 
in te stellen commissie een politiek 
advies zou moeten zijn - en dat 
leest men ook uit de betreffende 
passage in het accoord - maar de 
opdracht gaat in feite veel verder. 
De minister vraagt niet alleen, wel
ke organisaties voor de exploitatie 
in aanmerking komen, maar ver
bindt aan het antwoord op die 
vraag een reeks van andere vragen, 
die in feite buiten de werkzaamhe
den van de commissie zouden moe
ten vallen. 

Immers, de vraag om een wette
lijke regeling voor te beréiden, is er 
één waarop de commissie Scholten, 
de zgn. commissie radio- en televi
siewetgeving, een antwoord heeft 
moeten vinden. En wie dat ant
woord nog eens naleest, met daar
aan toegevoegd een ontwerp van 
wet, vraagt zich af waarom de pa
cificatiecommissie nu nog eens moet 
gaan discussiëren over een wettelij
ke regeling. 

Dan is er het verzoek een funda
ment te leggen voor een andere be
schouwing over het tweede net. Zijn 
er dan geen fundamenten genoeg 
gelegd? Is er niet de Nota Reclame
televisie en het vier dagen durende 
debat daarover in maart vorig jaar, 
waaruit moties en suggesties zijn 
gekomen, die toch wel een duidelij
ke vingerwijzing zijn?. 

Zijn er niet de vele rapporten en 
studies, zakelijke en emotionele, be
schouwende en juridische, die el
kaar met de regelmaat van een klok 
hebben gevolgd? Alleen al de oogst 
sedert het verschijnen van de com
merciële tv-nota in februari 1961 
geeft genoeg informatie en niemand 
staat er op, behalve de minister 
blijkbaar, om nog weer een rapport 
door te worstelen, dat bepaald niet 
tot wezenlijke nieuwe gezichtspun
ten zal komeri. 

Formulering van eïsen 

De commissie zal de eisen moeten 
formuleren, die gesteld moeten wor
den aan eventuele nieuwe gegadig
den. Ze zal verder moeten onder
zoeken op welke manier het tweede 
Programma moet worden gefinan
cierd wanneer de kijkgeldenbron 
onvoldoende zal opleveren. Zelfs de 
aard van het programma is onder
werp van studie van de commissie. 
Allemaal zaken zo ingewikkeld en 
zo omvangrijk, dat het eenvoudig 
onmogelijk is te verwachten, dat de 
negentien commissieleden die ten 
slotte allen druk bezett~ functies 
hebben, er ooit in anderhalf jaar 
uit zullen komen. 

In plaats van zich te moeten be
perken tot de principiële vraag wel
ke organisatievorm uiteindelijk ge
Wenst is, gezien tegen de politieke 
mogelijkheden van verwezenlijking, 
moet de commissie allerlei zaken 
behandelen, die in feite tot de taak 
van andere adviescolleges behoren. 

Want niet alleen wordt het werk 
van de commissie-Scholten nog eens 
dunnetjes overgedaan, ook treedt de 
pacificatiecommissie in de advise
rende rol van de Radioraad, die in 
het verleden immers steeds geadvi
seerd heeft over toelating van zend
gegadigden en die bovendien haar 
oordeel heeft gegeven over de zend
tijdverdeling. 

Het is wel heel optimistisch wan
neer de minister aan het eind van 
zijn betoog meedeelt, dat de Rege
ring bijzonder erkentelijk zal zijn 
indien de arbeid eerder dan 30 juni 
1965 zou zijn afgesloten. 

Compromis 
het hoogst bereikbare 

Men behoeft bepaald geen koffie
dikkijker te zijn om nu al vast te 
stellen, dat een eensluidend compro
mis - geen onafhankelijke commer
ciële televisie, maar ook geen zui-

Door dr. P. GROS 

lentelevisie - het hoogst bereikbare 
is waarop gehoopt mag worden. De 
samenstelling van de commiSSie is 
immers zo, dat noch de zuilenbe
schermers, noch zij, die het liefst 
een onafhankelijk tweede net wil
len, hun zin kunnen krijgen. Zelfs 
de omroepvertegenwoordigers vor
men op dit punt geen gesloten front. 

Dr. De Koning zal ongetwijfeld, 
als voorzitter van de VPRO, aanstu
ren op een verwezenlijking van het 
plan van de Werkgroep Herziening 
Omroepbestel, dat is opgesteld door 
mensen met grc10t gezag in hun 
Eigen politieke en godsdienstige 
k>:ing. 

Maar ook de V ARA, de laatste 
jaren een krachtige zuilenverdediger, 
zal wel uitkijken en zich niet teveel 
willen distanciëren van de opvattin
gen, die er in de fractie van de 
PvdA leven en die het beste kunnen 
>vorden gekarakteriseerd met de 
motie-Kleijwegt. Ten hoogste KRO 
en NCRV zouden eensgezind kun
nen zijn inzake de afwijzing van el
ke buitenstaander, terwijl de AVRO 
in dit gezelschap een wat wonder
lijke plaats inneemt met haar wens 
naar ,algemeenheid' voor het twee
de net. 

BiJ de politieke partijen is het al 
evenmin zo, dat het zuilenbestel op 
hartelijke steun kan rekenen. Zeker 
niet bij de VVD en ook niet bij de 
CHG, waarvoor de heer Beernink 
zitting heeft en die als bestuurslid 
van de TVN persoonlijk kleur heeft 
bekend. De KVP zal ongetwijfeld 
het midden zoeken tussen behoud en 
vernieuwing, terwijl de AR de eni-

g~ is, die het meest geneigd zal zijn 
de zuilen in bescherming te nemen. 

Gaat men het lijstje van commis
sieleden na, dan kunnen de com
merciële onafhankelijken hooguit 
hopen op zes medestandèrs, de an
dererl zijn vertegenwoordigers van 
de middengroepen, die een brug 
moeten slaan tussen uiterst rechts 
en !inks, dat wil zeggen, de omroe
pc;,n wel een stem willen geven in 
h<:t tweede net, maar de program
ma·s door een afzonderlijk omroep
lichaam willen laten verzorgen. Als 
die middengroep erin zal slagen de 
beide uitersten tot elkaar te bren
gen is er een hoop, dat er toch nog 
een unaniem politiek advies uit de 
bûs zal komen. Maar wanneer een 
dergelijke unanimiteit niet bereik
baar is, is het uitgesloten, dat het 
ooit tot eensluidende antwoorden 
komt op de reeks van "uitvoerings
maatregelen" die de minister ver
langt. 

Dilemma 

Een heel andere zaak is of ver
wacht kan worden, dat regering en 
parlement de NTS/omroepen ooit 
van dat tweede net af krijgen, wan
neer ze met ingang van 1 oktober 
a.s. officieel haar uitzendingen daar
op begint. Eer een wettelijke be
stemming van het tweede net door 
het parlement is geloodst, als het 
eindrapport al midden 1965 klaar 
zal zijn, is het al zomer 1966 en dan 
zijn we heel optimistisch. Dan moet 
de nieuwe concessionaris nog be
ginnen zijn zaak op te bouwen, 
waar hij toch op zijn minst een jaar 
voor nodig heeft. Men schrijft dan 
eind 1967. 

Is er dan nog aandrang om de 
NTS/omroepen te vervangen door 
een andere organisatie zonder enige 
ervaring, die voor praktisch dezeU
programma-problemen komt te staan 
als Hilversum? 

Ziehier het grote dilemma. De 
minister heeft het er met zijn veel 
te omvattende opdracht niet beter 
op gemaakt. De tijd werkt voor Hil
versum en er zijn weinigen, die wer
kelijk verwachten, dat de NTS/om
roepen hun eenmaal verworven "tij
delijk" recht op uitzenden over het 
tweede net zullen verliezen. Het is 
misschien goed, dat de pacificatie
commissie ook dit facet in zijn be
schouwingen betrekt. 

Pacificatiecommissie: 

Prof. mr. G. E. Langemeijer, lid/voorz. 
Drs. J. M. Aarden (KVP) 
Mr. W. J. Geertsema (VVD) 
Mr. H. K. J. Beernink (CHU) 
J. Smailenbroek (AR) 

Mr. W. Hoekstra (AVRO) 
Mr. H. W. VaJ!l Doorn <KRO) 
Mr. A. B. Roosjen (NCRV) 
Mr. J. A. W. Bwrger (V ARA) 
Dr. J. A. de Koning <VPRO) 

Jhr. W. v. Andringa de Kempenaer 
Prof. mr. A. D. Belinfante 
A. M. E. H. N. Koemails (groep 47 dag-

bladen) 
Ch. G. Matser (TVN /TER) 
Prof. dr. F. L. Polak (gr;oep 47) 
A. Rammelt (NOTU) 
Prof. dx. mr. M. Rooij 
Mevr. dr. A. W. M. Snijders-Ooroen 
Mr. D. J. Veegens (OTEM) 
Secretaris mr. H. P. Bajetto 
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VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

Mr. F. Korthals Altes 

Er is nu veel jong· bloed in on
ze VVD gekomen. 

Hoe meer wij met bestuurders en 
andere in het politieke leven naar 
voren tredende partijleden kennis
maken, des te sterker wordt deze 
indruk: de liberale akker heeft geen 
gebrek aan jeugdige werkkrachten. 

Dezer dagen hebben we weer een 
hunner bereid gevonden iets over 
zichzelf en het werk voor de partij 
te vertellen. Waarschijnlijk zal mr. 
Frederik Korthals Altes tegen deze 
volgorde van onderwerpen bezwaar 
maken, want hij is er de man niet 
naar zichzelf op de voorgrond te 
plaatsen; voor hem is het werk al
tijd nummer één. Met opzet gebrui
ken we hier het woordje "het" en 
niet het bezittelijk voornaamwoord 
"zijn". 

Het gesprek wordt gevoerd in de 
stille achterkamer van een groot 
Rotterdams advocatenkantoor, te
gen de achtergrond van een boeken
kast vol juridische naslagwerken en 
een antieke prent van de St. Lau
renskerk. "Toch geen Rotterdam
mer, naar de familienaam te oorde
len?" Een bijna onmerkbare glim
lach vergezelt het antwoord: "Ik 
ben Amsterdammer van geboorte, 
maar ik woon en - vooral - ik werk 
hier heel graag en ik zal er ook niet 
gauw vandaan gaan." 

Op 15 mei 1931 werd hij in de 
hoofdstad geboren. Enkele jaren 
was hij leerling van het Barlaeus
gymnasium, maar herstel van een 
ziekte noopte hem naar het gezon
dere Bergen te verhuizen en zo 
kwam het, dat hij zijn eindexamen 
deed op het Alkmaarder Murmel
lius-gymnasium... "u weet wel, 
Murmell, dat was een jongere tijd
genoot en geestverwant van Eras
nîus" 

Hij studeerde in Leiden, maar 
moest in zijn tweede en derde studie
jaar zijn militaire dienstplicht ver
vullen. Eind 1957 beëindigde hij zijn 
studie in de rechten en begin van 
het jaar daarop (1958) vestigde hij 
zich in Erasmus' stad. Eerst. was hij 
vier jaar lang medewerker op het 
reeds genoemde advocatenkantoor 
en in 1962 werd hij in de maatschap 
("als zesde") opgenomen. 

Hoe het groeide 

Dit alles is natuurlijk van belang, 
wanneer men mr. Korthals Altes' 
maatschappelijke loopbaan wil le
ren kennen, maar zelf loopt hij er 
vlug - met een zekere nonchalance -
overheen. 

Dit is "zijn" we1·k, maar niet 
"het" werk, want dat ligt op een 
ander terrein: "het" werk nl. van 
zijn partij. Reeds als gymnasiast, 
op het eind van de oorlog, begon hij 
- zoals hij zegt - "bewust de krant 
te lezen"; in deze oorlogstijd was er 
natuurlijk geen sprake van interesse 
voor binnenlandse politieke verhou
dingen, maar alleen voor het ver
loop van de oorlog en de naderende 
bevrijding. Toen Nederland bevrijd 
was en de pers weer aandacht kon 
besteden aan de democratische poli
tieke ontwikkelingen in ons land, 
werd ook daarvoor zijn belangstel
ling gewekt. En bij de eerste na
oorlogse verkiezingen in Amsterdam 
ging hij aanplakbiljetten voor de 
(toenmalige) Partij van de Vrijheid 
rondbrengen. Het lezen van de 
~~'Vrije Amsterdammer" had hem 

voldoende besef voor de idealen van 
deze partij bijgebracht. Toch voelde 
hij zich niet zozeer geroepen om lid 
van de liberale jongerenorganisatie 
te worden. 

Wèl ging hij soms naar een open
bare vergadering, vooral als prof. 
Oud sprak. Pas in zijn studententijd, 
toen hij voor de eerste maal zelf 
aan de verkiezingen mocht deelne
men, liet hij zich als lid van de VVD 
afdeling Leiden, inschrijven. Er be
stond in de Sleutelstad nog geen li
berale studentenvereniging, maar 
hij kwam regelmatig met gelijkge
zinde studiegenoten in contact; bo
vendien leerde hij o.a. mr. Geertsema 
en mr. Portheine, lid van de Leidse 
gemeenteraad, kennen. Ook ging hij, 
hoewel dat voor zijn studie niet 
noodzakelijk was, colleges lopen in 
parlementaire geschiedenis bij prof. 
mr. L. W. G. Scholten, toen A.R.
kamerlid, en ook wel eens bij prof. 
dr. B. H. M. Vlekke in internationale 
betrekkingen van de nieuwste tijd. 

Het lidmaatschap van de VVD 
was de jonge Korthals Altes niet 
voldoende; hij wilde iets "doen" 
voor de partij en het duurde niet 
lang of hij maakte deel uit van een 
informatiebureau, dat tot taak had 
aan belangstellenden voorlichting 
omtrent de doelstellingen van de. 
VVD te geven. Een paar middagen 
in de week moest hij daar zitten, 
maar helaas... er kwam niemand 
om raad, ten hoogste om wat pro
pagandamateriaal in ontvangst te 
nemen. Op zekere dag nam hij op 
zich, aanplakbiljetten voor de ver
kiezingen te gaan bezorgen, net als 
in zijn gymnasiumtijd, en dikwijls 
verzocht men de vriendelijke stu
dent zo'n biljet maar meteen zèlf 
op te hangen; dat was makkelijker! 

Zodra mr. Korthals Altes in Rot
terdam woonde, werd hij lid van de 
VVD, . afdeling Rotterdam. Twee 
jaar later behoorde hij tot de tien 
Maasstedelingen (allen in de leeftijd 
van 27-30 jaar), die deelnamen aan 
de door het hoofdbestuur georgani
seerde landelijke kadercursus, 
waaruit later afdelingsbestuursle
den zouden moeten worden gere
cruteerd. 

De kleine groep begon terstond 
met discussie-avonden op touw te 
zetten, alles verliep naar wens. In 
maart 1962 nam mr. Korthals Altes 
zitting in het bestuur van de Rot
terdamse afdeling en meteen werd 
hij secretaris. Het was de grootste 
afdeling van het land. 

Op het ogenblik is Den Haag iets 
groter dan Rotterdam, maar met 
haar 1400 leden is Rotterdam de 
tweede afdeling in grootte. Zij is te
gelijkertijd kamercentrale. Zoals be
kend vormen de afdelingen binnen 
één rijkskieskring kamercentrales en 
zijn de afdelingen in de drie grote 
steden tevens kamercentrale. 

Lid van de 
reorganisatiecommissie 

Na de staten- en raadsverkiezingen 
van 1962 benoemde het hoofd
bestuur van de VVD mr. Korthals 
Altes tot lid van de reoï:;anisatie
commissie en op 9 november van 
het vorige jaar werd hij een der 
drie assessoren in het dagelijks be
stuur van de partij. Deze laatste 
functie zal nu zóveel tijd vergen, 
dat hij zich genoopt heeft gezien, in 
december jl. als secretaris van de 
afd. Rotterdam af te treden. Samen 

Naar 

een 

liberale 

werkelijkheid 

met mevrouw mr. E. Veder-Smit, uit 
Leeuwarden, zal hij het contact met 
de centrales en de afdelingen onder
houden en ook toezien op de finan
ciële verhoudingen tussen deze en 
het hoofdbestuur. Met de derde asses
sor, de heer H. J. L. Vonhoff, heeft 
mr. Korthals Altes al vruchtbaar 
samengewerkt in de reorganisatie
commissie. 

"Sinds november van het vorige 
jaar ben ik nu bezig, mij zo goed 
mogelijk in te werken", zegt hij. 
"Dit kost natuurlijk enige tijd. Ik 
wil een grondig inzicht krijgen hoe 
de zaken er in de afdelingen voor
staan. De reorganisatieplannen om
vatten een uitgebreid terrein. Ver
schillende commissies zullen van 
start gaan om meer bekendheid aan 
de doelstellingen van de VVD te 
geven, o.a. door middel van radio 
en televisie. Ook aan nauwer con
tact met de pers wordt aandacht 
besteed. Verder moeten we ons be
raden op het instellen van commis
sies, die vooral op politiek-technisch 
terrein werkzaam moeten zijn, zoals 
de reeds lang bestaande landbouw
commissie en middenstandscommis
sie. Ik denk hierbij aan een onder
wijscommissie, een sociaal-economi-
sche commissie. " 

"En een Europese comn1issie?", 
vragen we. 

"Die gaat misschien ook nog ko
men, wie weet!" 

Een ander belangrijk punt is een 
herziening van het beginselpro
gramma van de partij, dat nog van 
1948 dateert. De bedoeling is op de 
komende algemene vergadering in 
april a.s. inleidingen te laten houden 
over enige algemene beginselen en 
daarover van gedachten te wisselen. 
Een nieuw concept-beginselprogram 
zou dan in de loop van het jaar tot 
stand kunnen komen. 

Rotterdamse primeur 

Met geestdrift vertèlt hij dan 
van een belangrijke ervaring, 
die hij in Rotterdam heeft opge
daan. "De discussiegroepen in deze 
stad hebben de laatste tijd contact 
gehad met buitenlandse liberalen. 
Vooral met de secretaris van het 
Vlaams Liberaal Verbond waren de 
besprekingen interessant en ze heb
ben een positief resultaat opgeleverd. 

We hoorden namelijk, dat onze 
zuiderburen een instituut bezitten, 
dat liberale voormannen in staat 
stelt, sociale zitdagen te houden, 
waarop aan ieder, die er behoefte 
aan heeft, inlichtingen worden ver
strekt. In België gebeurt dat in ca-
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fé's. Nu wil de afdeling Rotterdam 
iets dergelijks doen, zij het dan niet 
in café's - zó zijn we niet in dit 
land! - maar in de een of andere 
zaal of op het secretariaat, zowel op 
de noordelijke als op de zuidelijke 
Maasoever, om de mensen die met 
problemen zitten op alle mogelijke 
gebieden, wegwijs te maken of bij
stand te verlenen. Wij hebben het 
oog op mensen die met moeilijkheden 
zitten op het gebied van arbeidsver
houdingen, sociale-verzekeringswet
geving, huisvesting of anderszins. Uit 
brieven die wij op het secretariaat 
ontvangen, blijkt dat er naast de 
reeds bestaande bureaus die werk
zaam zijn op sociaal en maatsch2ppe
lijk terrein, toch wel behoefte be~ 

staat aan voorlichting of bijstand van 
liberale zijde. Wij wiJlen daarmee 
een positieve bijdrage geven ook 
voor die bevolkingsgroepen van wie 
men aanneemt, dat zij zich niet direct 
tot de V.V.D. aangetrokken voelen. 
Als liberalen en als leden van een 
volkspartij, moeten wij de mogelijk
heden scheppen ook de individuele 
mensen te helpen. 

Rotterdam krijgt hiervan de pri
meur en een commissie heeft al een 
rapport uitgebracht over de beste 
manier, waarop zo'n proef kan 
worden genomen. Wij hebben al 
enige personen op het oog, die dit 
belangrijke werk op zich zouden 
kunnen nemen: juristen, sociale 
werksters, deskundigen op woning
bouwgebied enz. Dit zal - daarvan 
ben ik wel zeker - een goede poging 
kunnen zijn om bij het grote pu
bliek een verkeerd beeld weg te 
werken, dat de tegenpartij van ons 
geschapen heeft. 

U weet wel: dat beeld van "libe~ 
ralen zijn mensen van een ... bepaal~ 
de klasse", een dwaze misvatting, 
die eigenlijk alleen uit de wereld 
kan worden geholpen door met ge~ 
duld en wijsheid keer op keer aan 
te tonen wat wij werkelijk zijn en 
willen... De liberale werkelijkheid! 

Contact met mensen 
Mr. Korthals Altes is opgestaan; 

het werk - het dagelijkse werk -
wacht In de vestibule zitten cliën~ 

ten op de banken. "Het is altijd 
v,-eer belangwekkend", zegt hij, 
"het werk van een advocaat, want 
het brengt je in voortdurend con~ 

tact met allerlei mensen, met aller
lei toestanden, vooral in een stad 
als deze, waar zoveel gebeurt ... " 

Hij glimlacht met de mond, maar 
de ogen blijven ernstig. En in die 
ernst: dat warme vuur van o·eest
~~ bB~ 
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HET GEBIED VAN DE RIJNMOND 
KRIJGT NIEUW BESTUURSORGAAN 

DE Tweede Kanter is onmiddellijk na be
eindiging van haar reces gesta1·t met 

twee belangrijlee wetsontwerpen, waarover het 
debat, ook wanneer onze lezers dit nummer on
de?· ogen krijgen, nog in volle gang zal zijn. 
Het zijn het ontwerp betreffende de Rijnmond 
en dat voor een nieuwe Drank- en Horecawet. 
Ontwerpen van geheel verschillende aard d1ts, 
maar die toch wel dit gemeen hebben, dat zij 
beide op hun gebied VTij ingr~jpende w~jzigingen 
beogen tot stand te b~·engen. 
Aangezien, als gezegd, het debat ook deze week 
nog niet zal zijn afgesloten, heeft het weinig zin, 
op dit ogenblik alleen op de discussies van de 
eerste week in te gaan. Dat kan beter gebeuren 
wanneeT de behandeling geheel is beëindigd, 
het resultaat bekend is en een overzicht van het 
geheel van het debat is verkregen. 
Wij willen deze week daarom vooral aandacht 
wijden aan de opzet en betekenis van het ont
werp Rijnmond, waaraan wij voorlopig dan 
slechts een enkele op:nerking over de eerste 
discussies zullen toevoegen. In het volgende 
nummer hopen w~j dan aandacht te besteden 
aan het ontwerp van wet, dat beoogt e'm ge
heel nieuwe Drankwet tot stand te brengen. 

* * * 

H ET ontweTp tot "instelling van een open
baar lichaam voo1· het gebied van de 

Rijnnwnd", zoals het intitulé luidt, beoogt blij
kens de considerans "regelen te stellen ter be
vorde1·ing van coördinatie van het beleid van de 
gemeentebeshtren in het gebied van de Rijn
ntond". 
Het heeft betrekking op niet minder dan 24 ge
meenten, in het tweede artikel van het ontwerp 
in alfabetische volgorde opgesomd: Abbenbroek, 
Ba?'endrecht, BTielle, Capelle a. d. IJssel, Gee1·
vliet, Heenvliet, Hekelingen, Hellevoetsluis, 
Krimpen aan de IJssel, Maassluis, Oostvoorne, 
Ondenhoorn, Poortngaal., Rhoon, Ridderkerk, 
Rockanje, Rotterdam, Rozenburg, Schiedam, 
Sp,zjkenisse, Vierpolders, Vlaardingen, Zuidland 
en ZwartewaaL 
De grote gemeente Rotterdam dus, met al de om
liggende middelgrote en kleine gemeenten, die te 
zamen de sociaal-economisch zo uiterst belang
r(ike haven- en ind1tstriële agglome1·atie vannen, 
die wel als de "n1.ggegraat" van de EEG wordt 
aangeduid. 
Het is nu voor dit zo ·uiterst belangrijke gebied, 
dat voor de eeTste maal een nieuw openbaar 
lichaam, een nie1tw best11.ursorgaan, tussen pTo
vincie en gemeente wordt ingeschoven, ter coör
dinatie van de gezamenlijke belangen op een 
aantal punten. 
Het werd nog ancleT het voTige Kabinet door 
ministeT To:ropeus ingediend, met mede-onder
tekening van zijn toenmalige ambtgenoot van 
Volkshtlisvesting en BouwnijveTheid, mr. Van 
AaTtsen en is grotendeels gebaseerd op de (ge
w~jzigde) vo01·stellen van de commissie-Klaasesz. 
Het bestuur van het openbaar lichaam bestaat 
?át een raad, genaamd "raad van Rijnmond", een 
dagelijks bestuur en een voorzitter. 

ATTENTIE 

DE raad van Rijnmond zal bestaan 1ût 81 
leden, van wie tweedeTde gedeelte ( 54) 

voor vier jaar gekozen wordt door de kiezers 
van de 24 gemeenten en ééndeTde (27) "door de 
raden uit hnn midden, hun voorzitteT daaronder 
begrepen", wordt benoemd. Die benoeming ge
schiedt aldns, dat de gemeenteraad van Rotter
dam vier Rotterdamse leden benoemt en de 23 
oveTige gemeenteraden ieder één lid. 
Het dagel~jks bestuur bestaat u,it de voorzitteT en 
zes andeTe leden, dooT de Taacl van Rijnmond uit 
z~in midden benoemd. Drie van deze leden z~jn 
Rotterdammers, de overige drie zullen Hit de 
andeTe gemeenten wo1·den gekozen. 
De vooTzitteT tenslotte zal, zoals ook met burge
meesteTs het geval is, voor zes ,?aTen dooT de 
Kroon waTden benoemd. 
De bevoegdheden van de raad van Rijnmond 
liggen in de eerste en voornaamste plaats op het 
gebied van wat men met een verzamelnaam 
noemt: de nûmtel~jke ordening. De raad van 
R~jnmond kan voor het gebied van het openbaar 
lichaam of voo1· een of meeT delen daarvan een 
streekplan vaststellen, alsmede een vastgestelel 
streekplan herzien. 
Er is een hele procedure hiervoor vastgesteld, 
maar wij volstaan hier met te veTmelden, dat 
ook zowel P1·ovinciale als Gedeputeerde Staten 
claarbU een rol spelen en dat tenslotte een door 
de raad van Rijnmond vastgesteld streekplan de 
goedkeuring behoeft van Gedeputeerde Staten. 

NOTITIES VAN EEN INSIDER 

DAARNEVENS is de Taad van Rijnmond 
bevoegd om ten aanzien van een aantal 

in het ontwerp opgesomde onderwerpen "richt
lijnen" vast te stellen en om aan het bestu1tr 
van een gemeente "aanwijzingen" te geven ter 
verwezenlijking van een richtlijn. 
De onde1·werpen, ten aanzien waarvan de raad 
van Rijnmond deze bevoegdheden heeft en waaT
bij ook het toezicht en ten dele het goedkeuTings
recht van Gedep1tteeTde Staten weer is inge
schakeld, betreffen: a. de aanleg van havens en 
de darrrbij behorende bedr~jfsterreinen; b. cle 
vestiging van becl1·ijven op de sub a genoemde 
terTeinen; c. de indust?·ievestiging; cl. cle woning
bouw; e. cle toepassing van de Woonruimtewet 
1947; f. de openlucht-Tecreatie; g. de aanleg en 
veTbetering van land- en waterwegen; h. oeve1·
verbinclingen; i. de bestTijding van de 1Jeront
reiniging van water en lucht. 
Bepaald is nog, dat alvorens een vaaTstel vooT 
een aldus bedoelde richtl~jn te doen, het clage
lzjks bestunr van Rijnmond overleg pleegt met 
cle colleges van B. en W. van de daarbij be
trokken gemeenten. 
Een bijzonder voo1·schrift is, dat de raad, oncleT-

scheidenlijk het catlege van B. en W. en de 
bw·gemeester van een gemeente de behartiging 
van bepaalde belangen, voorzover deze behoort 
tot hun bevoegdheid, knnnen toevertrouwen aan 
de raad van Rijnmond, resp. het dagelijks be
stuur en de vooTzitter, indien dezen daarmee 
instemmen. 
HieT woTdt dus (onder goedkeuring van Gede
puteeTde Staten) de vrijwHlige aveTelTacht van 
de behaTtiging van bepaalde belangen door de 
gemeentebesturen aan het openbaar lichaam 
mogel'ijk gemaakt. Evenals in de "Wet gemeen
schappel'ijke regelingen" wordt hier gewaagd 
van "bepaalde belangen". In de regeling, die met 
betTekking tot de overdracht wordt getr~ffen, zal 
clvs een duidel~ike omschTijving van de belan
gen moeten worden opgenomen. 
VooT de wettelijke regeling inzake de averelTOcht 
van gemeentelijke bevoegdheden aan het open
baar lichaam, is ook overigens zoveel mogelijk 
aansluiting gezocht bij de bestaande Wet ge
meenschappelzjke regelingen. 

* * * 

MEN ziel: het: het betreft hieT een gedurfd 
expeTiment, maar toch voorzichtig in z~in 

opzet. 
Die voorzichtige opzet was niet ieder naar de 
zin. Mét name geldt dat vooT de KVP-er dTS. 
Aarden, die echter niet namens zijn gehele frac
tie sprak, maar slechts namens een deel daar
van. Hij schaarde zich achter een destijds door 
het (r.k.) Centrum voor Staatkundige Vorming 
1átgebmcht rappoTt en wilde de bevoegdheden 
van de raad van Rijnmond veel positiever richten 
op een rechtstreekse belangenbehartiging 1JOOr 
het gehele gebied. 
Meende de heeT Aarden, dat de gemeentelijke 
autonomie (nog) te veel wordt ontzien, de heer 
Corver namens onze VVD-fractie en dr. Van 
Helvoon namens een ander deel van de KVP
f1'actie, prezen het ,juist in de opzet van minister 
Toxopeus, dat bi} dit eerste experiment - want 
dat is het - de gemeentelijke autonomie niet 
onnodig wordt aangetast. Laat nn ee1·st de sa
menwerking in het kader van deze wet maar 
eens groeien en naar gelang daarvan en van de 
gebleken behoefte kunnen dan t.z.t. de even
tneel nodige wijzigingen of aanvullingen worden 
aangebmcht. 
Er werden ook cle eeTste week al enige amen
dementen ingediend of aangekondigd. Onder de 
ingediende behoorde een amendement van de 
heer Elffe1'ich (ARP) om alle leden van de raad 
van R~inmond, rechtstreeks do01· de kieze1·s der 
24 gemeenten te doen kiezen. Op deze wijze zou 
dus niet elke gemeente(raad) als zodanig een 
eigen vertegenwoordiger in de raad van Rijn
mond krijgen, waartegen o.a. de heer Cm·ver 
vooralsnog toch wel ernstige bezwa1·en had. 
Hoe dit alles afloopt, zal moeten blijken. Op het 
ogenblik dat wij dit schrijven, was ook minister 
To:x:opeus nog niet aan het woord geweest. Na 
de eindbeslissing over het ontwerp, komen wij 
daaT in een nabeschouwing nog wel op tentg. 

C. NIERMEIER & GEASSOCIEERDEN adviseurs voor public relations 
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VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

Van onze LEESTAFEL 

Dr. H. Daudt "Enige recente ont
wikkelingen in de wetenschap der 
politiek". Ui tg. H. E. Stenfert 
Kroese N. V. Leiden. 

Deze door dr. Daudt bij de aan
vaarding van het ambt van gewoon 
hoogleraar in de wetenschap der 
politiek aan de Universiteit van Am
sterdam uitgesproken rede wacht 
reeds geruime tijd op aankondi
ging in ons blad. 

De spreker ging uit van de in vak
kringen erkende behoefte aan be
zinning op de grondslagen van de 
wetenschap der politiek. Vreemd 
als dit de niet-deskundige moge 
schijnen, er bestaat "onzekerheid 
en onenigheid over de vragen wat 
nu eigenlijk wel precies politiek is, 
welke verschijnselen dienen te wor
den bestudeerd, welke begrippen 't 
best kunnen worden gehanteerd en 
of men moet streven naar herleiding 
van het politieke gebeuren tot enke
le algemene wetmatigheden dan wel 
moet trachten de concrete politieke 
situaties zo doelmatig mogelijk te 
beschrijven en door te lichten". On
zekerheid en onenigheid ook over 
de vraag of men moet volstaan met 
het analyseren van situaties dan wel 
als beoefenaar van het vak, mee 
moet helpen aan het stellen van 
doeleinden voor toekomstig poli
tiek handelen. 

Te onzent is de wetenschap der 
politiek een van de jongste takken 
aan de naar alle kanten wijduit
groeiende boom der wetenschap. 
Zulks terwijl toch de politiek niet 
alleen als bedrijf behoort tot de oud:.. 
ste bezigheden in onze samenleving, 
doch bovendien de politieke syste
men vrucht van het werk van gro
te denkers zijn. 

Catlin en Molière 
Filosofen, historici, staatsrechts

geleerden, economen wijdden er bij 
voortduring hun aandacht aan. De 
ook op dit terrein steeds voortschrij
dende specialisatie, die meebrengt, 
d_at de term "wetenschap der poli
hek" eigenlijk reeds een noemer is 
waaronder men tal van vakken ver
enigt, maakt het ook voor de niet
ingewijde begrijpelijk, dat, naar 
Daudt aanhaalt, Catlin, die politie
ke wetenschap als sociologie be
schouwt, ironisch opmerkt; "It 
may yet be that some of us have 
be_en talking sociology all our lives 
Wlthout knowing it". Deze aan Mo
lière herinnerende uitspraak (bij 
hem gold ze de kunst van het pro
za!) is op zichzelf al voldoende 
rechtvaardiging voor de door dr 
Daudt bepleite bezinning. 
. De nieuwe hoogleraar sluit zich 
1~. programmatisch opzicht aan bij 
ZlJn leermeester en voorganger, wij
len prof. Barents, die als centrale 
t~ak van het vak noemde: "beschrij
vmg Van de grote politieke proble
~en en wetenschappelijke verwer-

lllg daarvan "om zo te komen tot 

verruiming van ons inzicht in aller
lei richtingen en om tot een behoor
lijk beeld, in proporties gezien, van 
het politieke leven te geraken. Voor
lopig kwam Barents daarbij tot vier 
groepen van studie-objecten: de ge
schiedenis van de politieke theorie
ën, de theorie en praktijk-der demo
cratische staatsinstellingen, de poli
tieke stelsels in het buitenland en de 
studie der politieke stromingen. 

Daarbij stuit men - aldus prof. 
Daudt - al dadelijk op twee vragen: 
is hiervoor een aparte groep vak
mensen nodig en: wat is, gegeven 
deze taakomschrijving, dan wel de 
centrale probleemstelling, die een 
leidraad moet verschaffen voor het 
ontdekken van die aspecten van ge
noemde terreinen van onderzoek, 
die het bestaan rechtvaardigen van 
deze speciale groep vaklieden? 

Bij de b~antwoording dezer vragen 
blijkt de hooggeleerde spreker niet 
blind te zijn voor de consekwenties 
ener meer pragmatische benadering 
van de politieke verschijnselen, het
geen in de praktijk der politiek bij
voorbeeld hierop neerkomt, dat hij 
het onmogelijk acht au sérieux te 
worden genomen als men in alge
mene termen spreekt over wat "de" 
kiezers voor ogen staat, waarom "de 
ontevredenen" of "de ontevredenen 
of de tevredenen" deze of gene keuze 
hebben gemaakt. 

Ironisch voegt hij hieraan toe: "Ik 
neem aan, dat dit besef op den duur 
ook wel zal doordringen tot leiding
gevende politici en hoofdartikelen
schrijvers, die thans nog op de avond 
van de verkiezingen, veelal opmer
kingen maken, die doen vermoeden, 
dat zij nog zeer recent een goed ge
sprek met alle Nederlandse kiezers 
hebben gehad en die zonder de ge
ringste twijfel laten weten dat de 
winst van partij A afkomstig is van 
partij B, die weer niet achteruit is 
gegaan omdat kiezers van partij C 
zijn doorgestroomd naar partij B." 

Bemiddelende positie 
In de strijd tussen oudere en nieu

were theÓrieeën en inzichten neemt 
prof. Daudt een bemiddelende po
sitie in. Door de ontwikkeling, die 
zich in de laatste halve eeuw heeft 
voorgedaan, mag het z.i. waarschijn
lijk worden geacht, dat de politie
ke theorieën uit het verleden meer 
dan tot dusverre geïntegreerd zul
len worden in het hedendaagse den
ken over politieke verschijnselen. 

Hij besluit met de verklaring, dat 
het hem eveneens waarschijnlijk 
lijkt, dat de hedendaagse beoefenaars 
van het vak hierdoor een beter ge
voel voor verhoudingen zullen krij
gen en in sterkere mate dan thans het 
geval is zullen gaan inzien, dat pro
blemen, die nu veelal met nieuwe 
tenT1en worden omschreven, al door 
de eeuwen heen de aandacht heb
ben getrokken en met de in die tijd 
beschikbare hulpmiddelen zijn aan
gepakt. "Als de hier gegeven inter
pretatie van de recente ontwikkelin-

gen juist is, dan zal door deze evo
lutie niet alleen de eenheid worden 
her~teld tussen de traditionele en de 
sociaal-wetenschappelijke beoefe
naars van het vak, maar dan zal 
eveneens de band met de theorieën 
uit het verleden worden verstevigd" 

Uit deze inaugurele rede mogen 
wij de verwachting putten, dat de 
nieuwe hoogleraar een te waarde
ren bijdrage zal leveren tot de be
zinning, die hij in zijn tak van we
tenschap noodzakelijk acht. 

ie R. 

* * * 

Mr. P. Zonderland: Rechten en 
verplichtingen bij staking. N.V. 
Uitgeversmaatschappij l:E. E. Klu
wer, Deventer, Antwerpen, Düs
seldorf. 

Mr. Zonderland, die wij uit vroe
gere geschriften o.m. "Om de Vrij
heid en de Democratie" - kennen 
als een scherpzinnig en onafhanke
lijk denkend auteur, toont zich in 
dit nieuwe boek andermaal een 
strijdbaar jurist met grote belang
stelling voor de politieke en econo
mische problemen. 

Door zijn praktijk bij uitstek ver
trouwd met de materie, waarover 
dit boek handelt, geeft hij er de li
berale visie op die de zijne is, wat 
zeggen wil, dat hij niet alleen tegen
over andere, niet-liberale gezichts
punten stelling neemt, doch waar 
nodig ook niet schroomt tegenover 
geestverwanten een eigen standpunt 
te poneren. 

Het onderwerp, waarmede hij 
zich in deze studie bezighoudt, is 
uitermate actueel. De arbeidsvrede, 
na de oorlog als verworvenheid be
zongen, toont in onze dagen een gro
te mate van labiliteit. "Wilde" sta
kingen, waarbij de vakbonden hun 
greep op de massa's kwijt geraakt 
blijken, maken het vraagstuk van 
rechten en verplichtingen bij sta
king nog ingewikkelder dan het al 
is. Mr. Zonderland beperkt zich in 
zijn opzet tot een drieledig doel: hij 
tracht te komen tot een nieuwe theo
rie van het stakingsrecht, hij wil 
motiveren wat z.i. tegen een geper
fectioneerde wettelijke regeling pleit 
en een voorstel doen tot een zeer be
perkt wettelijk ingrijpen. 

In een breed opgevat en om zijn 
beknoptheid van behandeling prij
zenswaardig eerste hoofdstuk zet hij 
de ernst van het stakingsverschijn
sel uiteen, ook in zijn wrede gevol
gen voor derden. Hij toont aan, dat 
het als maatschappelijk verschijn
sel al lang niet meer een aangele
genheid van handarbeiders in loon
dienst is. In kiem ziet hij de staking 
ook als een aanslag op de gevestig
de staat en aan de hand van voor
beelden o.a. met het naburige Bel
gië - waarschuwt hij tegen de ge
dachte, dat hiervoor in ons land geen 
gevaar bestaat. 
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Daar staking voor de doorsnee
ondernemer catastrofale gevolgen 
kan hebben, mag deze de mogelijk
heid van faire tegenmaatregelen niet 
ontnomen worden. Maar wanneer 
hij dan zoekt naar risicodekking, 
blijkt al dadelijk de moeilijkheid te 
schuilen in de vraag wat onder "sta
king" valt te verstaan. 

De auteur wijst de hieromtrent 
bestaande klassieke theorieën af. De
ze stellen successievelijk; staking 
beëindigt zonder meer de arbeids
overeenkomst, staking is wanpres
tatie, staking schorst de arbeidsover
eenkomst. In plaats hiervan doet hij 
een nieuwe theorie aan de hand, de 
voorwaardelijke schorsingsleer, vol
gens welke staking de arbeidsover
eenkomst schorst op voorwaarde, 
dat de werkgever rechtens geen be
roep doet op wanprestaties van de 
stakers. 

Nieuwe theorie 
Deze nieuwe theorie plaatst het 

stakingsrecht geheel in het kader 
van het normale recht en in het bij
zonder binnen de arbeidsovereen
komst, wat tot dusver door velen 
als onmogelijk werd beschouwd. 
Aan de Grondwet en de wetgeving 
behoeft in ons land voor toepassing 
van deze theorie niets veranderd te 
worden. 

In volgende hoofdstukken be
spreekt de auteur enkele complica
ties als: de politieke staking, de 
dwangsom, de positie van de vak
bonden (waarbij hij - evenals hij te
voren reeds gedaan heeft op het punt 
van het stakingsrecht van ambtena
ren en verderop in zijn boek nog 
enkele malen weer doet - zich keert 
tegen de opvattingen van onze geest
verwant prof. Van Esveld) om dan 
aan de hand van een uitvoerig over
zicht van de jurisprudentie - ook 
buitenlandse - te spreken over de 
reehstpraktijk en wettelijke rege
lingen van het stakingsrecht. 

Wij kunnen de strekking van mr. 
Zonderlands boek misschien het 
best in zijn eigen woorden weerge
ven, waar hij zegt, dat het maat
schappelijk minder noodzakelijk is 
conflicten, die een uiting kunnen zijn 
van een gezonde wens tot herstel 
van een verstoord krachtenveld, met 
alle geweld te voor komen dan wel 
er zorgvuldig voor te waken dat vóór, 
bij en na de gevechtshandelingen eer
lijke spelregels worden gewaarborgd. 

Met dit korte résumé moeten wij 
volstaan. "Rechten en verplichtin
gen bij staking". is een uitermate 
actueel boek, dat door zijn directe 
betoogtrant boeit, misschien hier en 
daar tot verweer prikkelt, maar om 
zijn onmiskenbare liberale visie de 
aandacht moge vinden, die het ver
dient. 

deR. 
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N.V. LIJM- EN GELATINEFABRIEK 

TELEFOON 2524,2 - DELFT 

N.V. STROOSTOFFABRIEK 

~~PHOENIX~':) 

VEENDAM 

Gebleekte st1·o-cellulose voor fijnpapier 

Sedert 1894 

• FRIESCH-GRONIN6SCHE HYPOTHEEKBANK u. 
EN AANGESlOTEN BANKF.N 

Amsterdam - Arnhem - Eindhoven - 's-Grovenhage 
Groningen - Rotterdam 

PANDBRIEVEN 
EEN VEILIGE EN RUSTIGE BELEGGING 

ZWOLLERKERSPEL 

CABINES op elk merk chassis, hetzij normaal besturing of front
besturing, volledige slaap- of semi-slaapcabines. 

LAADBAKKEN 

GESLOTEN 
ALUMINIUM 

CARROSSER I EI!N 

zowel open _ met boorden - als met huifconstructie. 
Uitvoering geheel volgens de voorschriften voor T.I.R. 
Dekkleden worden in eigen bedrijf gemaakt. 

alle uitvoeringen te leveren in zeewater-bestendig 
aluminium. Het opbouwsysteem volgens de modernste 
methodes, patent S.A.A.G. Zwitserland. 
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nationaal en interna~ionaal bekend! vraag prijs en inlichtingen. 

CARROSSERIEFABRIEK 

FIRMA PAUL & VAN WEELDE 
's-Gravenweg 350 Nieuwerkerk a/d IJssel (Holland) 
Telefoon Directie, fabriek en boekhouding (01803) 841 (3 lijnen 
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Coulance 
STADIONWEG 121 

VERHUIZINGEN en TRANSPÓRTEN door 
GEHEEL EUROPA 

ISOTHERM VERVOER 

VERPAKKINGEN voor OVERZEE 

TELEFOON 7.2.1.6.2.3 AMSTERDAM 

SAUR DEN HAAG 

Lange Voorhout 47-52 • Tel. 113938 

* Restaurant 

* Grillroont 

* 
Am,erican Bar 

* 
AJH1rte salon voor vergaderingen 
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BEWOGEN DAGEN 
Het Hoofdbestuur van de 

Volkspartij voor Vrijheid en 
Democratie deelt mede, dat de 
Staatssecretaris van Verkeer 
en Waterstaat, Zijne Excellen
tie M. J. Keyzer, en de Staats
secretaris van Defensie, spe
ciaal belast met de luchtmacht, 
Zijne Excellentie W. den Toom, 
als lid tot de V.V.D. zijn toe
getreden. 

De constitutionele monarchie in 
Nederland heeft e~n proef 

doorstaan. Dit ging kennelijk niet 
zonder strubbelingen. Maar het ge
lukldg eind na alle verwikkelingen, 
de verloving van Prinses I!ene, heeft 
- ten slotte - een harmonische op
lossing gebracht. Dat dit kon ge
schieden is stellig te danken aan .de 
wijze, waarop het Kabinet - vooral 
het romp-Kabinet der vier Ministers 
- deze delicate zaak behandeld heeft. 
Wij kunnen ons indenken, hoe vooral 
ook de Koningin in haar tweeledige 
taal( van Staatshoofd en moeder, een 
zorgenvolle tijd moet hebben door
gemaakt. Voortborduren op dit the
ma zou ongepast zijn. Constitutioneel 
is er immers het "geheim van Soest
dijk". 

* * * 

De Koning is onschendbaar; de 
" Ministers zijn verantwoorde-

lijk". Deze gulden Grondwetsregel 
vormde in feite de basis van het de
bat, dat de Tweede Kamer dinsdag 
naar aanleiding van de verloving 
van Prinses Irene heeft gehouden. 
De brief van Minister-President Ma
rijnen aan de Kamervoorzitter was 
het hoofdthema der beschouwingen. 
Tegelijkertijd kwam de voorgeschie
denis der verloving - tenminste voor 
zover het Kabinet daarvoor enige 
verantwoordelijkheid draagt - in 
discussie. 

Na alle verwikkelingen en ver
warringen bleken niettemin enkele 
vragen onopgelost. Daaronder noe
men wij de vliegtocht van het Ko
ninklijk paar naar Parijs. Door hier
op niet nader in te gaan gaf de Pre
mier te verstaan, dat deze reis nu 
behoorde tot de "particuliere sfeer". 
Waarop indien mogelijk ook leden 
van het Koninklijk Huis aanspraak 
kunnen maken. 

Overigens gaf onze V.V.D.-frac
tievoorzitter in een voortreffelijke 
en voortreffelijk uitgesproken rede 
terecht te kennen, dat in nze mo
derne tijd deze particuliere sfeer 
angstig is ingekrompen. 

* * * 

Voorlichting, of juister een ge
mis aan voorlichting, heeft het 

Nederlandse volk in de voorafgegane 
spannende dagen lichtelijk verbij-
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sterd of met wrevel vervuld. Aan
vankelijk heeft de publieke opinie 
zich uitgeput in ·verwijten aan de 
Rijks Voorlichtings Dienst. Nu staat 
voor ons één ding vast: al heeft de 
R.V.D. fouten gemaakt, toch is het 

onjuist deze dienst in exclusiviteit te 
kiezen tot zondebok. Daar is bij 
voorbeeld de zich aan Nederlandse 
verantwoordelijkheid onttrekkende, 
wellicht Carlistische getinte, bericht
geving uit Spanje. Daar zijn buiten-

Een woord van dank 
De wijze, waarop de Partij heeft gereageerd op het initiatief van 

het Comité tot het aanbieden van mijn portret aan de Tweede Ka
mer der Staten-Generaal heeft mij diep getroffen. 

Aan allen, die hebben bijgedragen tot de verwezenlijking van het 
doel, dat het Comité zich had gesteld, betuig ik mijn grote erkente
lijkheid. 

P.J. ·oud 
Foto welwillend afgestaan door "Het Vaderland". 
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f Studie-conferentie "Woudschoten" 22 en 23 februari 
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Het spreekt vanzelf dat wij 
ons over het bovenstaande feit 
verheugen. Wij heten de beide 
heren hartelijk welkom in onze 
kring. 

Redactie 
Vrijheid en Democratie 

Iandse sensatie-bladen, voor wie het 
begrip "objectieve waarheid" zelden 
aan de orde is. 

Daarnaast echter ligt de hoofdfout, 
en dat in Nederland, in een verkeerd 
systeem. In dit systeem heeft men de 
directeur van de R.V.D. een amphi
bische taak opgedragen. Hij is ver
antwoordelijk tegenover de Minister
President als zijn directe chef. Maar 
tegelijkertijd draagt hij als voorlich
ter verantwoordelijkheid tegenover 
het Koninklijk Huis. De heren 
Schmelzer, Geertsema en Beernink 
hebben dan ook met klem aange
drongen op verbetering van deze in 
letterlijke zin dubbelzinnige situatie. 
Een betere coördinatie van de be-. 
richtgeving der verschillende secreta
riaten van het Koninklijk Huis - zo
als de heer Marijnen in uitzicht stel
de - zal hier stellig niet voldoende 
zijn om tragi-komische operette
situaties te voorkomen. Hier zullen 
oplossingen, die de kern der voor
lichting raken, onontbeerlijk zijn. 

* * * 

Volgens de wens van Prinses 
Irene zelf zal dus geen wets

voorstel inzake huwelijkstoestem
ming bij de Staten-Generaal worden 
ingediend. Gezien de aspiraties van 
Prins Carlos als Spaans troonpreten
dent, gezien de Carlistische beweging 
die misschien bij de Spaanse maar 
zeker niet bij de Nederlandse volks.:. 
aard past, heeft de regering, door de 
wens van de Prinses te eerbiedigen, 
staatsrechtelijk en constitutioneel de 
juiste weg gevolgd. 

Los echter van alle staatsrecht 
heeft het Nederlandse volk diezelfde 
Dinsdag in een charmant televisie
interview ·kunnen ervaren, hoe dit 
prinselijk paar het eens - en naar 
de woorden van "Prinses" Juliana bij 
Haar verloving - "wel zeer eens" 
geworden is. 

De beste wensen van ons allen 
gaan uit naar Prinses Irene en Don 
Carlos. Nu zelfs maar de gedachte 
aan Schiller's "Kabale und Liebe" 
verdwenen is houden wij het van 
harte op Shakespeare's "Eind goed, 
al goed". 

L.M. 



VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

MENINGSVORMING 
Het is nuttig en nodig dat de 

meningsvorming in een poli
tieke partij - dus ook de onze -
voortgang vindt. Wanneer men zich 
over gewichtige politieke vraagstuk
ken eerst dan gaat beraden, wan
neer de "nood aan de man" komt, 
ju~ter gezegd: enkele maanden voo:r; 
Ka~er- of Staten-verkiezingen wijst 
dit op een gerekte winterslaap. Dat 
hiervan in de VVD geen sprake is, 
blijkt zonneklaar uit het congres, 
dat door de drie Noord-Hollandse 
Kamercentrales in het Amsterdam
se Minerva-paviljoei:cwerd georga
niseerd. Hier was een belangrijk on
derwerp, de publiekrechtelijke be
drijfsorganisatie, aan de orde. Reeds 
de ruime en enthousiaste opkomst 
toonde aan, dat men de vraag of de 
wet van 1950 of wel amendering 
verdient, dan wel moet worden af
geschaft, grondig overleg waard 
vond. Overigens heeft geen van de 
beide inleiders zich als voorstander 
van de eerste drastische mogelijk
heid ontpopt. 

* * * 
ten congresse hebben deze in-

leiders hun tevoren uitge
brachte adviezen helder en duidelijk 
toegelicht. Daaruit bleek opnieuw, 
dat mr. S. J. Halbertsma, al wenste 
ook hij verbeteringen in de uitwer
king, niettemin de gehele P.B:O. een 
warm hart toedraagt. De andere in
leider, dr. E. Nordlohne, was niet 
zo "harteloos" in ZlJn requisitoir 
het "doodvonnis" voor de P.B.O. te 
vragen. Maar hij liet er geen twij
fel aan bestaan, dat hij grondige 
"reclassering" van het in een zo 
slecht (bezettings- )milieu geboren 
P.B.O.kind noodzakelijk achtte. 

* * * 
Nadat men in de "afdelingen" 

was gegaan, hebben een zes
tal rapporteurs hun bevindingen ge
formuleerd. Aan mr. Van Someren 
viel toen ten slotte de moeilijke taak 
toe, uit dit alles een aantal conclu
sies te distilleren. Uit zijn kernach
tige samenvatting willen wij op on
ze beurt met enkele hoofdpunten 
,-olstaan. Unaniem was de wens van 
het congres de bestaande wet op de 
P.B.O. ·te amenderen. Slechts een 
zeer kleine minderheid vroeg ophef
fing van het gehele instituut. Men 
toonde zich voorstander van demo
cratisering van de wet, b.v. door de 
eis, als regel de vergaderingen van 
de bedrijfsEchamen openbaar te 
houden. Er was een grote meerder
heid voor instelling van de bedrijis
lichamen niet bij Algemene Maatre
gel van Bestuur, maar bij wet, zo
dat de volksvertegenwoordiging 
haar oordeel uit kan spreken. Op
" allend en actueel was ook de wens, 
dat het systeem der heffingen en 
vooral van de invorderingen nader 
moet worden bezien. 

Aldus een aantal desiderata, ge
puurd uit een boeiend congres. 
Boeiend ook daarom, omdat het ge
spreksmateriaal, bijeengebracht door 
drie Kamercentrales, kan bijdragen 
tot opinievorming in de gehele 
partij. L.M. 

VROUWEN IN DE VVD 
INTERNATIONALE 
VROUWENRAAD 

De Nationale Vrouwenraad is een 
van de overkoepelende organisa

ties, die ons lam.d rijk is. Er zijn ook 
Plaatselijke vrouwenraden, maar slechts 
weinige. Er is echter ook een Internatio
nale Vrouwen Raad, die het laatst in ju
li 1963 in Washington bijeen is geweest. 
Daar waren afgevaardigden van 60 lan
den van verschillend ras en verschillend 
geloof, die er zonder moeilijkheden sa
menwerkten. 

Men is nu ook begon.n~n met regionale 
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MEVROUW VAN SOMEREN-DOWNER 
OVER DE ONDERWIJZERS 

Aan een radio~gesprek met mevrouw Van Someren-Downer ontlenen wij het vol
gende. Er aan herinnerend hoe moeilijk de onderwijzers het hebben, zei spreekster: 

Op zate1·dag 8 febnwri heeft de oud
algemeen secretaris van onze partij, 
de heer D. W. Dettmeijer, in net 
Haagse stadhuis aan de Javastraat 
het huwelijk voltrokken tussen me
juffrouw mr. A. G. Ohr, tot voor kort · 
adjunct-secretaresse van onze partij 
en de heer J. W. Verbeek, die gedu
rende verscheidene jaren vice-voor
zitter van de J.O.V.D. is geweest en 
thans bestuurslid van de afdeling 
Rotterdam van onze partij. 

"Dat betekent, dat intelligente jonge 
mannen en vrouwen zich nog wel eens 
tweemaal bedenken eer zij dit beroep 
kiezen en dat is voor onze toekomst be
paald.bedenkelijk. We spreken over ont
plooiing van alle talenten als nationale 

HOOFDBESTUUR KWAM IN 

SPOEDVERGADERING BIJEEN 

Maandagavond 10 februari l.l. 
kwam het Hoofdbestuur in spoed
vergadering te Utrecht bijeen. 

Op verzoek van de voorzitter 
werd de vergadering mede bijge
woond door de minister van Staat, 
prof. mr. P. J. Oud en door de 
hoofdredacteur van het weekblad 
Vrijheid en Democratie, mr. L. 
Meyer. 

Uitvoerig werd van gedachten ge
wisseld met de voorzitters van onze 
Eerste en Tweede Kamerfractie, mr 
H. van Riel en mr W. J. Geertse
ma, over de huidige politieke situatie. 

Sidney v. d. Bergh sprak voor Liberale Kring in 

Hoogeveen over "De Welvaartsstaat" 

In de economische ontwikkeling van de welvaartsstaat van na de oorlog 
zijn duidelijk vier doeleinden te onderscheiden, n.l. het streven naar volle
dige werkgelegenheid, een stabiel.prijsniveau (evenwicht tussen bestedin
gen en middelen), een evenwichtige betalingsbalans en een gecontroleerde 
economische groei. Aldus de heer Sidney J. van den Bergh, oud-minister 
van Defensie, op een bijeenkomst van de Liberale Kring in Hoogeveen. 

De heer v. d. Bergh wees op twee ge
varen, die volgens hem uit de geschetste 
ontwikkeling kunnen voortvloeien. Ln de 
eerste plaats een te ver gaam.d dirigisme 
van de Overheid, waardoor het bedrijfs
leven aam. alle krunten wordt ingekapseld 
en 1n de tweede plaats een overdreven 
vertrpuwen in de planologie. 

Met dit laatste doelde hij op het voor
spellen van factoren, die invloed kunnen 
hebben op de toekomstige economische 
ontwikkeling. 'Als voorbeeld haalde hij 
de gevolgen aan van de misoogsten .iJn 
Rusland, waarelioor dit land belam.grijke 
aankopen moet doen in het Westen. Mis-

bijeenkomsten, in de eerste plaats in Eu
ropa 15 Natiorr:true Vrouwenraden zijn 
aangesloten bij dit Cen,tre Européen. 

De vergaderÏI!lgen van de linternatio
nale Vrouwen Raad hebben in de loop 
van 75 jaar een ander karakter gekregen; 
in het begin moest er steeds gevochten 
worden voor de rechten van de vrouwen; 
nu komén er vrouwen bijeen, die vaak 
in haar eigen land belangrijke functies 
bekleden. Het toetreden van vrouwen 
uit de jonge zelfstrundige st.aten geeft ook 
weer een ander aspect. Het is begrijpelijk 
dat door een en ander wijziging in de 
oorspronkelijke statuten nodig werd. 

Op de vorige internationale bijeen
komst werd het "twinning-project" aan
genomen: .er werden combmaties van 
twee landen aangewezen, die elkaar als 
goede "twilns" op de hoogte zouden hou
den van wat er bij hun voor belangrijks 
gebeurt. Nederland heeft als "twin" 
Zuid-Afrika gekregen; hier liggen natuur
lijk moeilijkheden, maar aan de andere 
k<~Jnt kan het ook goed zijn, zich zo veel 
mogelijk van de toestaJ!ldèln en opvattin
gen in het andere land op de hoogte te 
stellen. 

De Internationale Vrouwen Raad 
CI.W.C.l heeft ook vaste werkcommissies 
zoals "Social Welfare"; kunst en lette
ren; radio en televisie; kÏI!ld en gezÏI!l•; 
huisvesting; gez0111.dheid; opvoeding en 
onderwijs; vrouwenarbeid; reehtstoe-

oogsten, die in de plainol:ogie niet wa
ren voorzien. Een ander voorbeeld: de 
maximumcapaciteit van de Maastunnel 
was reeds tien jaar eerder bereikt, dan 
door de plam.ologen was voorspeld. 

Vooraf had de heer v. d. Bergh een 
overzicht gegeven van de ontwikkeling 
van de welvaartsstaat en van het be
drijfsleven iln het verleden. 

Voor de toeklamst voorspelde hij, dat de 
grotere welvaart, die door het vrije be
drijfsleven is geschapen, verschillende 
strakke vormen Vaill. de ,,geleide" e<:o.no
mie langzaam zal gaan opheffen. 

stand van de vrouw; huishoudkunde; mi
gratie; vrede en intematio!llale betrek
kingen. 

Het is dus een uitgebreid arbeidsveld 
en er is dan ook een uitgebreide organi
satie voor nodig. 

NATIONALE 
VROUWENRAAD 

Onze eigen Nationale Vrouwen Raad 
komt twee maal per jaar bijeen. 

Het zijn niet louter echte vrouwenvere
mgmgen, die erbij zijn aangesloten, 
maar ook gemengde verenigingen, die 
vrouwen in hun bestuur hebben. Ook is 
het mogelijk "perso0111.lijk voorstandster" 
te zijn. Het is dan ook steeds een gevari
eerd gezelschap, dat aanwezig is en de 
agenda is al even gevarieerd. 

. Uit het programma van de laatste ver
gadering kunnen wij alleen enkele pun
ten aanstippen, zoals: 

lawaaiprobleem; tekort aan zwemba
den voor zwemonderricht; bestrijding por
nografische lectuur; identificatieplaatjes. 

Ook eventuele uitbetaling van de kin
derbijslag aan de moeders kwam ter 
sprake, maar dit is alleen mogelijk in 
bijzondere gevallen. De kinderbijslag 
wordt beschouwd als een toeslag op de 
behoeften van het gez~n; mam., vrouw, 
kinderen; als een loonsbestandeel, be-

noodzaak, van industrialisatie en opvoe
ring van produktiviteit. Dat kan allemaal 
alleen maar als ons onderwijs perfect is, 
als de besten dat onderwijs geven. We 
behoeden terecht de West-Europese cul
tuur als iets zeer kostbaars. Dat kostbare 
goed kan echter alleen overgedragen 
worden door mensen, die daartoe be
kwaam zijn. Dit alles, opleiding tot de 
taken in de maatschappij, die zo belang- · 
rijk zijn voor onze welvaart en het over
dragen van onze cultuur, komt in het 
gedrang als de mensen, die hiervoor moe
ten zorgen - en dat begint al in de la
gere. school - niet tot de besten beho
ren. In dit perspectief krijgt het hele 
probleem van de onderwijzerssalarissen 
nog grotere afmetingen. Het is in dat 
perspectief, dat we het demonstratief 
congres van de onderwijzers in Utrecht 
moeten zien. Nu zult U met me eens zijn 
dat de onderwijzers niet gauw demonstre
ren. Zij gaan niet gauw de barricaden 
op -- heb ik in de Kamer gezegd - en 
we weten allen, dat dat zo is. Doen ze 
het eens een keer wel, dan moet daar 
een goede reden voor zijn en die reden 
is er. Beroepen waarvoor de opleiding 
veel korter is worden veel beter gehono
reerd. :O.e onderwijzers wachten al heel 
lang. Het probleem is al heel oud. In
tellectuele arbeid wordt in Nederland nu 
eenmaal niet overmatig gehonoreerd. 

Mevrouw Fortanier-de Wit heeft lang 
voor ik in de Kamer zat, hetzelfde onder
werp vele malen ter sprake gebracht. 
Zowel bij de onderwijzerssalarissen als 
bij de leraarssalarissen. We hebben ons al
tijd op het standpunt gesteld, dat ieder 
beloond moet worden naar prestatie. Dat 
betekent, dat zij, die in staat zijn de 
nieuwe generatie op de juiste wijze voor 
:te bereiden op hun taak, naar die presta
tie - en dat is geen geringe - beloond 
moeten worden. Ik ben daarom van gan
ser harte naar het congres in Utrecht ge
gaan en wij blijven daarom streven naar 
de juiste beloning voor de mensen in 
het onderwijs. Voor werkelijk goed on
derwijs zijn zij, die het onderwijs geven 
het aller belangrijkste". 

doeld om in gezamenlijk beheer door 
man en vrouw besteed te worden. De wet 
geeft de kinderbijslag aan de kostwinner 
meestal de I!laJil, maar zij moeten het sa
men besteden. De vrouw moet gebruik 
maken van het ruimere recht dat zij ver
kregen heeft door de opheffing van de 
handelingsonbekwaamheid van de ge
trouwde vrouw. Zij kan zich bij misbruik 
door de man wenden tot de Raad vam. de 
KinderbeschermiJng. 

Een ander onderwerp was het tijdig 
inschakelen van vrouwen bij de woning
bouw, speciaal ter voorkoming va,n Oll:L• 

gevallen met kleuters. Hier ligt een dui
delijke taak voor de- vrouwenadviescom
missies. 

Er was nog meer, maar wij moeten 
eindigen. 

Voor belrungstellenden zijn de stukken, 
waaraan wij al het bovenstaam.de ont
leenden ter inzage te krijgen bij onder
getekende. Dat zijn de officiële notulen 
van de laatste bijeenkomst van de Natio
nale Vrouwen Raad met een verslag van 
de Internationale Vrouwen Raad; bene
vens een verslag van onze eigen vertegen
woordigster, mevr. G. Huese-Laming. 

Wij zijn mevrouw Huese zeer erken
telijk voo·r de uitvoerige verslagen, die 
zij Oll1S altijd stuurt, maar die wij helaas 
niet in hun geheel kunnen plaatsen. 
Maar men kan ze lenen. 

J. H.S. 
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ENIGE KANTTEKENINGEN BIJ DE NIEUWE DRANK- EN HORECAWET 

W IJDDEN wij vorige week aandacht aan het 
ontwe1·p Rijnmond, thans lijkt het ons 

goed, hier iets te zeggen over de inhot~d en het 
eerste deel der behandeling van het ontwerp 
Drank- en Horecawet. 

Wanneer dit ontwerp het Staatsblad bereikt, 
zal het de oude Drankwet van 1931 vervangen, 
die volslagen ·verouderd was geworden en in
middels een aantal gebreken vertoont, die zelfs 
tot misstanden hebben geleid. 

De geschiedenis van de Drankwet strekt zich 
al over 1·uim 80 jaar tdt. Niemand zal ontken
nen, dat in de 19de eeuw het drankmisbruik een 
maatschappelijk kwaad vormde. Daarom kwam 
men bij de Drankwet van 1881 met het z.g. 
"maximumstelsel", dat in 1904 tevens e·en ,,uit
stervingssysteem" werd. De vergunning werd 
gebonden aan de pe1·soon van de vergunning
houder en kwam bij diens overl~iden te ver
vallen. Nieuwe vergtmningen werden, behou
dens aan de. weduwe, niet meer verleend zolang 
het aantal bleef boven het maximum (of boven 
een per. gemeente door de Kroon te stelLen nog 
lager maximum). Daalde het aantal hier bene
den, dan werd de vergunning billijkheidshalve 
verleend in volgorde van een l~ist van aan
v1·agers. 

Dit systeem is in de Drankwet van 1931 over
genomen, zij het in die zin gewijzigd, dat een 
vergunning (voor de verkoop van sterk alco
holische drank) eenmaal op de echtgenoot of 
een kind kon worden overgeschreven. Bovendien 
werd dit stelsel toen mede va·n toepassing op 
de verloven A .. voor de verkoop van zwak-alco
holische drank, die reeds in 1904, om ontdui
king te voorkomen, onder de werking van de 
wet waren gebracht. 

ONDERTUSSEN is er, èn onder invloed 
van de wettelijke regeîing èn door wijzi

ging van de maatschappelijke omstandigheden, 
veel veranderd. Het aantal vergunningen, dat in 
1883 ruim 32'000 bedroeg, was in 1960 terugge
lopen tot ongeveer 17000; d.w.z. van 78 per 
10.000 inwoners tot 16 per 10.000, dt~s met rond 
80 procent. Openbare dronkenschap is uitzonde
ring geworden. Bedroeg het alcoholgebruik om
streeks 1880 per hoofd der bevolking 9,8 liter 
per jaar, in 1960 was dit gedaald tot 2,3 liter. 

Was er dus reeds voldoende reden om aan te 
nemen, dat het maximumstelsel ook wat zijn 
eigenlijke doelstelling betreft overbodig was ge
worden, daar kwamen dan nog talrijke ernstige 
bezwaren bij. Door de binding van de vergun
ning aan de persoon van de vergunninghouder 
was de continuïteit van de onderneming onzeker 
geworden met alle bezwaren van dien, en met 
de schaarse vergunningen, die geldswaa1·de kre
gen, werd op alle mogelijke manieren gemani
puleerd en ontduiking van (niet meer passende) 
wetsvoorschriften was aan de orde van de dag. 

In de memorie van toelichting van het wets
ontwerp is er terecht ook op gewezen, dat een 
vergunningsstelsel, dat in het algemeen het aan
tal verkoopgelegenheden voor drank afstemt op 
het aantal inwoners der gemeenten, niet meer in 
de dynamische tijd van heden past. Een groot 
aantal, in sterkte en variëteit wisselende facto
ren is bepalend voor de behoefte aan horeca-ge
legenheden. Verscheidene van deze factoren, zo
als sociaal verkeer, toerisme en recreatie, ver
dienen bovendien uit volksgezondheidsoogptmt 
een positieve waardering. 

ATTENTIE! 

DIT verouderde maximumstelsel wordt m~ 
door het wetsontwerp verlaten. Iedereen, 

die voldoet aan bepaalde eisen van kredietwàar
digheid, handelskennis, vakbekwaamheid en 
moraliteit, zal in het vervolg. een ve1·gunning 
kunnen krijgen. De nieuwe Drank- en Horeca
wet zal tevens "vestigingswet" · zijn voor de 
horecabedrijven, die alcoholische dmnk verko
pen, en voor de slijters. Het onderscheid tussen 
vergtmn·ingen en verloven A wordt opgeheven. 
Vele bepalingen van de bestaande Drankwet zijn 
in gewijzigde vorm overgenomen, terwijl ver
ouderde punten ziJn weggelaten en nieuwe zijn 
toegevoegd. 

Er zullen, op sociaal-hygiënische gTOnclen, ho
gere eisen worden gesteld aan de inrichting, zo
wel van horeca- als van slijterij- bedrijven. Die 
eisen zullen worden vastgestelel bij algemene 
maatregel van bestuur (AMvB). Voor de be
staande ondernemingen geldt een overgangsre
geling tot 1975. Voorts is ontheffing van deze 
inrichtingseisen mogelijk. Over enkele andere 
zaken en in het bijzonder over de inrichtings
eisen, komen wij later nog wel te schrijven, voor 
zover deze een rol hebben gespeeld bij de arti
kelsgewijze behandeling en de amendementen. 

Reeds op de ee1·ste dag van de openbare be
handeLing bleek, dat de socialisten, een deel van 
de CH-fmctie en enkele kleine fracties ernstige 
bezwaren hadden tegen de nieuwe opzet, in het 

NOTITIES VAN EEN INSIDER 

bijzonder tegen de afschaffing van het maxi
m7~mstelsel. De anti-revolutionairen stonden 
vooralsnog vrij aarzelend tegenover het ontwerp. 
De KVP-fractie, onze VVDwfractie en een ander 
deel van de CR-fractie steunden in de grote lijn 
de opzet van minister Veldkamp. 

Het ook na minister Veldkamps steTke ver
dediging gehandhaafde grote bezwaar van de 
tegenstanelers was, dat zij van de afschaffing 
van het maximumstelsel een sterke uitbreiding 
van het aantal verkoopplaatsen vreesden en 
daardoor toeneming van het drankmisbrtLik. 
Minister Veldkamp en zijn supporters in de Ka
mer deelden die vrees van een sterke toeneming 
niet en ontkenden bovendien het causale ver
band tussen meer verkoopplaatsen en toeneming 
van drankmisbruik. 

* * * 

ONZE geestveTwanten mej. mr. ten BToecke 
Hoekstra en mr. Portheïne hebben - al 

wensten zij wel enige wijzigingen in het ont-
werp - de voorstellen rnet overttiiging verdedigd. 

Voor mej. ten Broecke Hoekstra staat op de 
voorgrond, dat ieder mens zelf de vemntwoor
clelijJ~heid draagt voor het gebruik van alcohol 
en andere genotmiddelen. Men dient bestand te 
zijn tegen de verleiding van misbruik van alco
hol, tabaksartikelen en wat niet al. Zij, die tege1• 
die verleiding niet bestand zijn, dienen geholpen 
te worden door een individuele behandeling, zo
als op de sociaal-medische cons1tltatie-bureaus 
voor alcoholisme wordt gegeven. Zij bracht cle.ze 
btLreaus veel hulde voor hun arbeid op dit ter
rein. 

Mej. ten Broecke Hoekstra liet er geen twijfel 
over bestaan, dat ook haars inziens drankmis-

ATTENTIE! 

brtlik een groot kwaad is en z~i drong nogmaals. 
aan op het zo spoedig mogelijk zodanig wijzigen 
van onze huidige verkeerswetgeving, dat het 
onder invloed van alcohol besturen van een 
moton·ijtuig met veel hoge1·e boetes wordt ge
straft. Er zal ook intrekking van het rijbewijs 
bij recidive op veel grotere schaal moeten wor
den toegepast. Zij achtte het wetsontwerp een 
grote ve1·betering, omdat eindelijk aan de z.g. 
t'ervangerscontracten een einde komt; omdat het 
wetsontwerp aan de ene kant een grotere vrij
heid geeft, maar aan de andere kant blijk geeft 
van een grotere behoedzaamheid t.a.v. het ver
strekken van sterke clTank. 

* * * 

MR. PORTHEI NE kon een aardig citaat 
aanvoeren en wel uit een rede van zijn 

gTootvacler (van nwedeTskant) mr. P. Rink, die, 
sprekend uit hetzelfde liberale beginsel, in deze 
Kamer in 1904 · bij de toenmalige behandeling 
van de Drankwet lzad gezegd: "Ik ben bereid 
mede te doen aan de bestrijding van drankrnis
b?'Uik, maar ik ben niet bereid mede te werken 
aan maatTegelen, die het redelijk clrankgebndk 
moeilijker wensen te maken en aan beperkingen 
te onderweTpen". 

Hij plaatste, na het betoog van zijn fractie
genote, in het bijzoneleT een aantal juridische 
kanttekeningen bi} de opzet van het ontwe1·p. 
In het algemeen echter kon hij vaststellen (en 
de CH-woordvoeTdeT mr. Van Gelder beaamde 
dit later), dat de inhoud van het ontwerp ju?·i
disch-technisch een knap stt~k werk is, al is het 
misschien hier en daar wat te perfectionistisch. 

Re.zwaren koesterde hij wel tegen het teveel 
overlaten aan de ·regeling bij AMvB, hetgeen de 
rechtszekerheid niet ten goede komt en een 
rigoureus ontheffingssysteem noodzakehik 
maakt. Niet het oog op deze overwegingen be
pleitte hij een aantal verbeteringen in het ont
werp, waarop w~j t.z.t. nog wel ztûlen terug
komen. 

Een aardig succesje boekte hij echter reeds 
di7·ect, doordat de minister overtuigd bleek door 
de bez1L'aren van onze geestverwant, dat de 
,,historische rechten", welke het oveTgangsrecht 
verleent, beperkt waTden tot hen, die op 1 sep
tember 1962 een horeca- of slijtersbedrijf be
oefenden. BU hen zal geen onderzoek meer wor
den gedaan naar de vestigingseisen (krediet
waardigheid, handelskennis, vakbeku;aamheid). 
Gezien de talloze gevallen van legale overdracht 
sedertdien, had mr. Portheïne een latere ,,peil
datum" bepleit. Minister Veldkamp kwam aan 
deze wens royaal tegemoet door van "1 septem
ber 1962" bij nota van wijziging te maken: "1 
janua1·i 19 64". 

Een krachtig pleidooi hield onze woordvoerder 
ook vooT de kleine café's, dikwijls zeer pitto-
1·eske bedTijfjes met t?Jpische hoedanigheden, die 
in moeilijkheden zovden geraken door de niemve 
inrichtingseisen (o.a. nog vast te stellen mini
mum vloeToppervlakte), waaraan zij in de toe
komst zonden moeten voldoen. 

De ministe1· bleef vooralsnog van mening, dat 
de enige moge1ijkheid om hier recht te doen 
weelervaren toch blijft de ontheffing en hij be
loofde met nadruk, zijn ontheffingsbeleid op dit 
punt "met alle gevoel voor de waardevolle ele
menten, die hier mede in het geding zUn" te 
zu Hen voeren. 

HieT z11llen wij het voor het ogenblik bij moe
ten laten. 

Luistert op woensdag, 19 F~BRUARI a.s., over de zender HIL VF.RSUM 

li (298 m), van 18.20-18.30 uur, naar 

N.V.AANNEMERSBEDRIJFv/hJ.STAM 
KORTENAERSTRAAT 3 te ZWIJNDRECHT 
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Geslaagd congres over PBO in Amsterdam 
Dr .. Nordlohne en mr. Halbertsma kruisten de degens 

• Op uitnodiging van de drie Noordhollandse Kamercentrales van de VVD ZIJn op zaterdag 8 februari jl. vele 
belangstellenden uit het hele land naar het Minervapaviljoen in Amsterdam gekomen om een congres bij te wo
nen over de publiekrechtelijke bedrijfsorganisatie (PBO). , 

De heren mr. S. J. Halbertsma en dr. E. Nordlohne hadden pre-adviezen opgesteld en hielden voorts inleidin
gen waarin zij stelling namen ten opzichte van de binnengekomen - soms zeer uitvoerige schriftelijke reacties. 
Daarna kon de voorzitter van het congres, mr. J. van Someren uit Amsterdam, congressecretaris H. J. L. Von
hoff verzoeken de indeling van de discussiegroepen bekend te maken. De groepsdiscussies werden ten slotte ge
volgd door verslagen van de rapporteurs, een plenaire discussie, slotbeschouwingen van de. inleiders en een sa
menvatting door de voorzitter. 

Mr. Halbertsma, lid van de Haagse studiegroep over de PBO, had er 
zich in zijn pre-advies vooral op toegelegd aan te tonen dat de publiek
rechtelijke bedrijfsorganisatie niet uit de lucht is komen vallen. Sedert 
tientallen jaren is volgens hem een ontwikkeling gaande; waarbij de werk
zaamheid van de centrale en lagere overheden enerzijds en van de maat
schappelijke organisaties anderzijds elkaar wederkerig beïnvloeden en met 
elkaar verbonden zijn. In het bijzonder geldt dit in het economische en so
ciale vlak. 

In Nederland heeft de gedachte ingang 
gevonden ,dat de in het . bedrijfsleven 
werkzame ondernemers en werkm·erners 
groepen vormen, die - onder bepaalde 
voorwa&den - de . grondslag zouden 
kunnen zijn van publiekrechtelijke, in 
de staat in te passen rechtsgemeenschap
pen, zodat de UJit de ondernemers .en 
werknemers voortgekomen organen b1n- ' 
nen de grenzen van het algemeen be
lang de eigen aangelegenheden van die 
sector van het bedrijfsleven langs pu
bliekrechtelijke weg zouden kunnen be
hartigen en maatregelen van de cent.rale 
overheid, voor zover deze die sector be
treffen, zouden kunnen uitvoeren. Voor 
het totaal van deze rechtsgemeenschap
pen . is de term publiekrechtelijke be
drijfsorganisatJ.e gevonden. De uitvoering 
van regelingen van de centrale overheid 
dOOII' organen van deze rechtsgemeen
schappen zou de verambtelijking van 
het bestuur kunnen terugdringen, terwijl 
de behartiging door die gemeenschappen 
van de eigen belangen van de betrokken 
secto;r van het bedrijfsleven zou geschie
den :op een wijze, die met hun nieuwe 
plàats in overeenstemming is. 

Onaangetast 
Een belan,gwekkend · aspect van deze 

gedachtengang is, aldus nog steeds mr. 
Halbertsma, dat zij het stelsel van de 
ondernemingsgewijze voortbrenging -
waarbij de economische beslissingeiil/ in 
beginsel aan .de verantwoordeiijkheJ.d 
van de leiders der afzonderlijke onder
nemingen worden overgelaten - onaan
getast laat. "Geconstateerd kan dan ook 
worde1n, dat de totstandbrenging van de 
publiekrechtelijke bedrijfsorganisatie 
kan worden bescbiouwd als een formali
sering en· zichtbaarmaking van de zich 
op sociaal-economisch ,gebied voordoen
de integratie-verschijnselen". Het sp~reekt 
vanzelf dat daarbllij over de mate waari.n 
integratie wenselijk is, verschil van rne
lll'ing zal bestaan. De nadruk waarmee 
dikwijls wordt betoogd, dat een belang
rijke plaats - en dru.s een ruime taak -
aan privaatrechtelijke ,orgarnisaties be-

hoort te blijven, wijst er op, dat in bre
de kring slechts een beperkte 1ntegratie 
wordt voorgestaan, aldus mr. Halberts-
ma in zijn pre-advies. , 

Hij gaf vervolgens een uitvoerig over
zicht 'van de manier waarop de gedachte 
van de PBO in de loop van bijna een 
halve eeuw door geleerden en practici 
van verschillende levensbeschouwelijke 
richtingen is uitgewerkt. 

In zijn conclusies stelde mr. Halberts
ma o.m. dat de geoa.·ganiseerde samen
werk1ng tussen we·rkgevers en werkne
mers van de grootste betekenis is. Sa
menwerking dient echter IJJ~et van boven
af opgelegd te ·worden. Bedrijfslichamen 
moeten slechts worden ingesteld wan
neer de betrokken bedrijfstak er rijp 
voor is. Bij de instelling dient V'Oorts 
vrijwilligheid voorop te staan. Het ve~r
dient' aanbeveling om bedrijfslichamen 
slechts bij wet te doen instellen. · 

Ondemocratisch 
"Het is principieel verkeerd aan geor

ganiseerde belangengroepen de beha!I'ti
ging van het algemeen belang toe te ver
trouwen en aan deze belangengroepejn 
verordenende bevoegdheid (autonomie) 
te verlenen", zo luidde de eerste stelliri.g 
van dr. Nardlohne in zijn pll"e-advies. Dtt 
principiële bezwaar blijft OOk van kracht 
als de PBO democratisch zou Ziijn iln·ge
richt. De PBO is echter ondemocratisch 
omdat: 

a. het bestuur van een schap een oli
garchie 1s, het wordt niet door en uit de 
bedrijfsgenoten gekozen; 

b. een vertegenwoordiging van be
drijfsgenoten ontbreekt; 

c. binde1nde regels niet na open discus
sie met de vertegenwoordiging van be
drijfsgenoten noch met instemming van 
een vertegenW!oord1ging worden veror
donneerd; 

d. een veran.twoordilrugsplicht van het 
bestuur tegenover een vertegenwoordi
ging ontbreekt; 

e. beroepsmogelijkheden deels gebrek
kig zijn, deels geheel ontbreken. 

Slechts door de vero1rdenende bevoegd
heid aan de minister toe te kennen, is 
het fundamentele bezwaar tegen de PBO 
te ondeTvangen. Als dat gebeurt zou de 
PBO volgens dr. Nordlohne wel een nut
tige functi.e kunnen vervullen bij de uit
voering van ve11ordeningen (zelfbestum) 
en zou de vrijwilligheid va1n het lidmaat
schap Illiet meer in alle gevallen als een 
noodzakelijke voorwaarde hoeven te 
worden ,gesteld. 

Inrichting 
Aan de produktschappen zitten vol

gens dr. Nardlohne twee opmerkelijke 
kanten, die haar het karakter van over
heid geven: 1. het zijn gedwongen ver
enigingen; 2. het bestuur kan bindende 
regels stellen, die nageleefd moeten wor
den zoals wetten moeten worden nage
leefd en op overtreding waarva1n straffen 
staan, op te leggen door een rechter. In 
vergelijking met de traditionele openbare 
lichamen, mist het produktschap alleen 
een grondgebied. 

De inrichting van de schappen ver
toont echter weinig overeenkoiUSt met 
het bestuur van rijk, provincie en ge
meente. Er is bij de schappen geen alge
meen, geen evenredig, geen direct kies
recht. Er is geen algemene vergaderün-g 
vrun branchegenoten, geen verkiezingvan 
een bestuur uit en dÓor de algemene 
vergade~ring en geen evenredige vert~gen
woordiging. Er is oOk geen stemrecht 
naar de betekenis, die de onderneming 
in de bedrijfstak heeft. 

Het bestuur van een schap wordt be
noemd door bepaalde, door de milruister 
aangewezen verenigingen van onderne
mers en van werknemers in de branche. 
Hoe die aangewezen vm'enigingen hUII'l 
afgevaardigden in de besturen moeten 
aanwijzen, is in het geheel niet geregeld, 
aldus dr. Nordlohne. Hij oefende voorts 
kritiek uit op het feit, dat niets wordt 
gezegd over de manier waarop verorde
ninge,n, die kracht van wet hebben, tot 
stand moeten k!omen. In de Nederlandse 
staatsinrichting en in de verenigingsde
mocratie is het regel, dat een bindende 
bepaling tot stand komt na opembare 
discussie. 

"Wanneer aan het spel van verelllJ.gen 
en vergaderen de ernst en de macht van 
de overheid worden verbonden, behoren 
ook de norme\n van het staatkundige le
ven te warden overgenomen", schrijft 
dr. Nordlohne. Hij wenst een zodanige 
wijziging van de PBO, dat de. verorde
ningen worden uitgevaardigd dQIOir de 
minister. De bevoegdheid van de schap-

pen zou beperkt moeten warden tot het 
voorbereiden en uitvoeren van verorde
ningen. 

Niet opheffen 
In zijn inleiding voor het con,g;res zei 

mr. Halbertsma, dat de PBO een midà~ 
is om de bedrijfsgenoten zelf bij de re
gelingen diie hen regarderen te bekek
ken en om te voorkomen dat we in e-en 
ambtenarenstaat terecht komen. Hij be
streed de opvatting van dr. R. de Maal!' 
uit Den Haag, die de wet op de bedrijfs· 
organisatie niaar het liefst wil opheffen. 
Dat zou betekenen dat de SER moet VCX'o 

dwijnen e1n dat ook de produktschappen 
en de bedrijfschappen moeten verdwij
nen. In de agrarische sector is echter 
enige ordening noodzakelijk. Het laten 
wegvallen van de produktschappen be
tekent, dat in de huidige constellatie de 
overheid deze takelil dan maar moet 
overnemen, dat er nieuwe ambtelijke 
diensten moeten worden geCireëerd en 
dat het bedrijfsleven van iedere zeggen
schap veil'Steken :11ou ·zijn. "Dat acht i!k: 
als liberaal niet te aanvaarden", aldus 
mr. Halbertsma. En hij vervolgde: "Als 
u tegen de publiekrechtelijke bedrijfsor
ganisatie be1nt, dan moet u ook eerlijk 
zeggen, dat u tegen de medezeggenschap 
van de arbeiders ten aanzien van sociale 
en economische vraagstukken op be
drijfstakniveau bent; dan moet u als col!ll
sequentie aanvaarden, dat er geen gelden 
bijeen kunnen worden gebracht in het 
belang van de bedrijfstak; dan moet u 
aanvaarden, dat er gee1n regelingen ten 
.bate van die bedrijfstak kunnen worden 
getroffen. Ik acht het niet te aanvaar
den, dat de bundeling van krachten, die 
de vrije organisaties in een bedrijfschap 
tot stand hebbem gebracht, om hals 
wordt gebracht ten detrimente van de
ze bed·rijfstak. We bewijzen de demoma
tie geen dienst door alleen m~gatief kri
tiek te leveren zonder opbouwend te 
werken en te zeggen hoe het dan wel 
moet. De heer De Maar heeft nagelaten 
een altennatief te bieden". 

Medezeggenschap 
Na uitdrukkelijk te hebben verklaard, 

dat hij de wet op de bedrijfsorganisatie 
wil handhaven, maar zo mQgelijk ver
beteren, kwam de heer Halbertsrrla' op 
de medezeggenschap van de werknemeli's 
door de PBO. "We zitten hier bijeen als 
een politieke groepering en niet als ver
tegenwoordigers van vrije beroepen, 
boeren, midd€!I1Standers, vakbonden, in:
dustriële werkgevers <of het lbank- en 
verzekeringswezen", zei hij. "We heP.. 
ben dus rekening te houden met alle J.a;
gen van onze samenleving. We spreken 
hier over de organisatie van het bedrijfs
leven. In het bedrijfslev€11li hebben we te 
maken met ondernemers, hogere en ];a.. 
gere werknemers. Al deze groepen moe
ten aan hun trekken komen. De erva
rmg heeft geleerd. in de afgelopen tien 
jaar, en dat lis mijn pea-sOQllllijke erva
ring, dat de medezejgigenschap van de 
arbeiders een versterking van de he--

Dr. Nordlohne aan het woord. Rechts :van de spreker de heren Vonhoif en l Ir. Oldenbanning met de hand onder de kin achter mevrouw Van Someren 
mr. Van Someren. · . gez-eten._ is het kennelijk met de onzichtbare spreker wel e-ens. 
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Onze Kamerleden :mevrouw Van Someren, ir. Oldenbanning en mr. dr. 
Berkhouwer zien kennelijk de ernst van de situatie in. 

ddjfstak is gebleken. De grote toewij
ding en kennis van zaken van arbeiders
vertegenwoordigers hebben da·artoe bij
gedragen". 

Als werkgevers en werknemers zeggen 
dat zij geen behoefte hebben aan een be
drijfschap, maar een ondernemingsraad 
voldoende achten, dan moeten zij dat 
weten, aldus mr. Halbertsma. "Wd:j zijn 
geen dogmatici en hebben er helemaal 
geen behoefte aan de PBO te verheerlij
ken en als enig-zaligmakende enganisa
tie van het bedrijfsleven te beschouwen. 
Wij hebben er geen behoefte aan om 
door midde'l van de PBO tot maatschap
pij-hervorming over te gaan. Maar als 
de PBO er toe kan bijdragen om een be
drijfstak op een hoger plan te brengen, 
dan moeten we niet <nalaten om dat te 
doen". 

Verlengstuk 
Een pub1iekrechtelijk orgaan zonder 

veroo:dende bevoegdheid, zoals dr. 
Nordlohne had bepleit, achtte de heer 
Halbertsma niet alleen een contradictio 
in terminis, maar hij was ook van me
ning dat het voor een liberaal o~naan
vaardbaar moet zijn, dat het bedrijfsle
ven op die manier tot een verlengstuk 
van de:P overheîd wordt gedegradeerd. 
"Het bedrijfsleven zelf zal zich hiertoe 
ook niet lenen, maakt u zich in dat op
zicht geen illusies". Als een bedl!'ijfsli
chaam geen veronlenemde bevoegdheid 
meer heeft, kan ook geen heffin,g wor
den opge1egd. Dan zou een bedrijfsli
chaam geen regelingen meer kunnen 
treffen in het belang van de bedrijfstak 
én geen voorzieningen meer ktmnen fi
nancieren ten aanzien van onderzoek, 
voorlichting enz. "Een publiekrechtelijke 
bedrijfsorganisatie zonder verordenende 
bevoegdheid wijs ik dan ook volstrekt 
af". De procedure van het totstandko
men van een verordening is volgens mr. 
Halbertsma wel degelijk in de wet ge-

Achter de groene tafel werden de bordjes niet verhangen. Men ziet achter
€€nvolgens van links naar 1·echts mr. J. E. Goudsmit, H. J. L. Vonhoff, mr. 
S.J. Halbertsma, mr. J. van Someren, dr. EI_. Nordlohne en H. W. Holsmuller. 

Een verheugend grote opkomst in aandachtig gehoo1·. 

13 FEBRUARI 1964- PAGINA 5 

Mr. Van Someren en de heer Holsmuller nemen de problemen nog even door1 

rege1d en openbaarheid is daarbij gebo
den. Ove;r de wijze van instellen van be
dnijfslichamen citeerde mr. Halbertsma 
het standpunt van de Haagse studiegroep, 
dat hij onderschreef. Het is van groot 
bela<n<g dat alles in het werk wordt ge
steld, dat ook de niet-georganiseerde be
trokkenen hun stem en motieven vo:or of 
tegen kunnen doen horen en om te we
ten met welke meerderheid de georga
niseerde betrokkenen tot hun stanupunt 
zijn gekomen en welke argumenten de 
minder·heid had. Het voornemen om een 
schap in te stellen moet dan ook duide
lijk en tijdig worden gepubliceerd. Het 
is niet voldoende dat dit gebeurt in het 
Mededelingenblad Bedrijfsorganisatie, 
wat de gewone man niet leest. Er zou 
ook publikatie in de vakbladen plaats 
moeten vinden. Ook zou de SER zich 
moeten overtuigen, of de besturen van 
de organisaties die om een schap vra:gen, 
~nuerdaad handelen volgens de wens van 
hun leden. "Ik meen dat de SER thans 
in dit opzicht te lijdelijk is", aldus mr. 
Halbertsma. Voor de benoeming van be
stuursleden moet gezocht worden naar 
een systeem, waarbij niemand van het. 
kiesrecht wo·rdt uitgesloten. 

Aanklager 
Dr. Nordlohne merkt op, dat naar z:ijn 

meDJing de PBO op dit congres de ver
dachte was voor de rechtbank van het 
liberalisme. Zelf voelde hij zich· als de 
openbare aanklager, de heer Halbertsma 
zag hij als de raadsman van verdachte. 
De aanklager achtte de PBO schuldig 
aan overtreding van de goede liberaJ.e 
beginselen, op de gronden die. hij in zijn 
pre~advies had uiteengezet. Een dood
vonn'is verlangde hij (nog) niet, maar 
wel achtte hij het de hoogste tijd voor 
een herzienin,g van de wet in democra
tische zin. "De PBO sluit de levenwek
kende invloed van de volkskracht uit", 
zei hij. 

OverJgens nam de heer NoQ·dlohne de 
PBO in besche;rming tegen al te goedko
pe, ongefundeerde kritiek. Zo. toouide hij 
met cijfers aan, dat de bewermg als zou 
het allemaal zo duur zijn, elke feitelijke 
grond mist. , 

"Voor liberalen zou de PBO een aan
gelegenheid moeten zijn, die afhangt van 
de vraag of het nodig is om per branche 
of bedrijfskolom regelend op te treden 
en of de bereidheid bij de bedrijfsgeno-. 
ten bestaat om in een publiekrechtelijk 
orgaan samen te werken", aldus dr. Norf
lohne. 

De liberalen stellen aan de PBO wel 
principieel de eis, dat de bed,rijfsgenoten 
het actieve en passieve kiesrecht bezitten 
voor de bestuursverkiezingen. De open
baarheid van de bestuursvergaderingen 
moet beter zijn ·gewaarborgd, de heffin
gen moeten worden ontdaan van discri
minatoire elementen. 

Conclusies, 
Mr. Van Someren maakte tenslotte een 

optelling van hetgeen de rapporteurs udt 
de discussieg,roepen hadden meegedeeld. 
Hij kwam iiot het volgende resultaat: 

1. een vrij grote meerderheid acht het 
gewenst, dat de PBO verordenende be
voegdheid heeft, zij het met veel restric
ties; 

2. unaniem is men voor amendering van 
de wet, slechts een kleine minderheid is 
voor opheffing; 

3. bijna unaniem ontkennend wordt de 
vraag beantwoord of men bedrijfsgeno
ten mag uitsluiten van individuele zeg
genschap in de bedrijfslichamen; 

4. een g)rote meerderheid is van mening, 
dat alle bestaande organisaties m€€1 moe
ten doen bij het aanwijzen van bestuurs
leden; 

5. unaniem is men van menin:g. dat VTÏ'}o 
wel elk besluit in het openbaaT moet wor
den gen1omen; 

6. een grote meerderheid acht de hui
dige regeU11!g van de oplegging der hef
fingen niet bevredigend: 

7. men ziet geen praktische mogelijk
heid om de consmnenten in te schake
len; overheid en pers worden in dit ver
band genoemd als hoeders van het álge
meen belang. 

Op grond van deze optelling kon mr. 
Van Someren tot de conclusie komen, dart 
de aanwezigen in principe IJii:et voor ie
dere bedrijfstak de PBO willen afwijzen. 
Wel acht men volledige democratiserin,g 
gewenst. Oplegging van bovenaf ±s uit 
den boze, evenals het eigenmachtig tot 
tinstelling adviseren door de SER. Een 
grote meerderheid voelt er voor om 
schappen alleen nog maar bij wet in te 
stellen en niet meer bij A.M.v.B. Als 
er geen behoefte bestaat aan verordenen
de bevoegdheid, wil men ook geen PBO
orgaa<n en tenslotte moet periodiek wor-
den nagegaan of een bedrijfslichaam nog 
wel gehandhaafd moet blijven. 

"Geen dioodvonnis v001r de PBO, maar 
ook geen kunstmest", zo besloot de heer 
Van Someren zijn samenvatting en deze 
dag. 

V oor het congres bestond een grote be
langstelling, ook van de zijde van de 
Tweede Kamerfractie. 
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VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

Belangrijke analyse ~-a'!:_.!!._ud-minister Sidney J. van den Bergh 

LONEN, PRIJZEN EN EXPORT 
De penningmeester van onze partij, de heer Sidney J. van den Berg, heeft 

aan het eind van het vol"ig jaar zijn functie in de leiding van het Unilever-
concern neergelegd. · 

Dit betekent echter gelukkig geenszins, dat de heer Van den Bergh zich 
uit het zakenleven heeft teruggetrokken. Integendeel, zijn rijpe ervaringen 
komen nu ten goede aan een wijdere kring. Als voorzitter van de (gereor
ganiseerde) Centrale Kamer van Handelsbevorderingen verdedigt hij de 
belangen van ons land elders in de wereld en tracht hij de relaties uit te 
breiden. In dit kader zal hij, zoals uit de dagbladen reeds bekend is, een de
legatie naar Peking - China leiden, een initiatief, dat enkelen mogelijk ge
waagd voorkomt, maar dat nochtans getuigt van inzicht in de zakelijke ver
houdingen in de wereld. 

Dat zijn koopmanspraktijk de heer 
Van den Bergh goed geschoold heeft 
blijkt ook uit zijn rede bij de instal
latie van de (particuliere) "export
adviesraad". Hij heeft daarbij een 
aantal behartigenswaardige dingen 
gezegd, die ook in de politiek ge
interesseerden niet onverschillig 
kunnen zijn. In de installatie-toe
spraak gaf de heer Van den. Bergh 

·allereerst als zijn mening te kennen, 
dat het de vraag is of de huidige 
loon- en prijsbeweging iets zal bij
dragen tot het herstel van het eco
nomisch evenwicht. · Hij besprak 
daarbij een aantal mogelijkheden 
om de spanningen te verminderel'l; 
en concludeerde, dat de "verminde
ring van de spanningen ten slotte 
dan wel zal moeten komen van een 
zekere afneming van de e x p o r t -
expansie". 

Tweeslachtigheid 

zichtig te zijn met het afremmen 
van de exportexpansie. Naar zijn 
mening is nl. kwantitatief gesproken 
het gebrek aan evenwicht in onze 
economie minder groot dan soms 
uit de uiterlijke spanningsverschijn
selen wel zou kunnen worden afge
leid. Een betrekkelijk geringe ver
mindering van de vraag naar goe
deren en diensten zou - zo meent de 
heer Van den Bergh - reèds vol
doende zijn om de spanningen te 
doen verdwijnen, ja, die zelfs te 
doen verkeren in de omgekeerde si
tuatie. Daarom bergt de "afkoe
lingstechniek" vrij grote risico's in 
zich. Het zal moeilijk zijn niet door 
het evenwichtspunt heen te schieten 
en in een· economische terugslag, 
een recessie, terecht te komen. 

Werkloosheid? 

Nederlandse exportpositie aan. Wij 
voeren voor 75 procent naar de W.
Europèse landen uit en voor onge
veer 50 procent naar onze partners 
in de E.E.G., vooPal Duitsland en 
en België. Een zeer groot deel van 
onze export geschiedt dus over af
standen van enige honderden kilo
meters naar landen welker economie 
<fan dezelfde invloeden bloot staat 
al~ de onze. Van een redelijke risi
cospreiding in onze export kan dus 
nauwelijks worden gesproken. 

Wij moeten daarom in andere de
len van de wereld onze export
markten opbouwen, waarbij wij naar 
de mening _van de heer Van den 
Bergh de "ontwikkelingslanden" 
niet moeten vergeten, daar liggen 
belangrijke groeimarkten. Voor het 
openen van deze verre markten is 
evenwel een door de overheid ge
steunde exportfinancieringspolitiek 
nodig, die ons land plaatst op voet 
van gelijkheid met onze concurren
ten. 

Pleidooi voor 
kleinere bedriiven 

Onder onze politieke tegenstan
ders zijn er, die in onze pen
ningmeester de "groot-kapitalist',~ 
zien, de verdediger van de wereld
concerns (als dat van de Unilever) 
die er o.a. op uit zijn de kleine be
drijven uit te rangeren. De werke
lijkheid is, dat de heer Van den 
Bergh juist exportbevordering be
pleitte om de positie van de middel-
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grote en kleinere bedrijven te ver
stevigen. Die bedrijven, zo betoog
de hij, moeten steun vinden bij het 
zoeken naar de toegang tot de verre 
markten. De (zeer) grote exporte
rende bedrijven hebben de Centrale 
Kamer en de exportadviesraad niet 
of nauwelijks nodig. 

De heer Van den Bergh noemde in 
dit verband nog enkele wellicht ver
rassende cijfers. Ongeveer zestig 
procent van de totale Nederlandse 
uitvoer wordt verricht door circa 160 
bedrijven. De overige veertig pro
cent wordt verzorgd door ongeveer 
5000 bedrijven, waarvan er rond 4000 
zijn, die slechts incidenteel exporte
ren. Zo goed als het deelnemen van 
duizenden kleinere bedrijven aan de 
export uiterst waardevol is, zo goed 
houdt dit ook risico's in omdat juist 
deze bedrijven bij tegenwind in de 
exportconjunctuur spoedig geneigd 
zullen zijn de moeilijke buitenlandse 
m.arkten te verwisselen voor de bin-
nenlandse. dBo. llier is sprake van een twee

slachtigheid, aldus de heer 
Van den Bergh. Enerzijds wil men 
bevrijd zijn van de spanningen in 
onze economie, anderzijds vreest 
men de aantasting van onze export
positie. Conjunctureel gezien moge 
een afkoeling van onze economie no
dig zijn; structureel en over een pe
riode van tien of vijftien jaar ge
zien, blijft de handhaving van een 
belangrijk groeipercentage in onze 
economie noodzakelijk. Anders ge
zegd, conjunctureel gezien moge 
een zekere vermindering van de ex
portexpansie nodig zijn, zij zal ech
ter moeten worden gezien tegen de 
achtergrond van de noodzaak in de 
komende jaren steeds een hoog per
centage van exportgroei te verwe
Zenlijken. Daarom blijft een inten
sieve opbouw van het exportbevor
deringsapparaat gericht op de eisen 
van de praktijk een dwingende 
noodzaak. 

Wij memoreren de waarschuwin
gen, die onze geestverwant minister 
prof. Witteveen en N.V.V.-voorzitter 
drs. Roemers hebben gegeven tegen 
èen omslaan van de situatie in 1965, 
dat wil zeggen tegen werkloosheid. 
Hun uitgangspunten en argumenten 
waren andere dan die van de heer 
Van de~ Bergh, maar ze wezen toch 
ook op risico's van afkoelingsmaat
regelen. Wij geloven dan ook, dat 
de heer Van den Bergh gelijk heeft, 
wanneer hij bepleit, dat wij ons eco
nomisch instrumentarium gereed 
hebben, ook op het gebied van de 
exportbevordering, zodat wij op alle 
eventualiteiten zijn voorbereid. 

UIT DE PARTIJ 

Er is, zo betoogde de heer Van 
den Bergh, nog een reden om voor-

De waarschuwing van de heer Van 
den Bergh, gericht tot regering, be
drijfsleven en vakbeweging, wordt 
nog dringender door de prognose van 
het Centraal Planbureau die voor 
dit jaar over een tekort op de beta
lingsbalans van 1 miljard gulden 
spreekt. 

Behalve dat de heer Van 
den Bergh op de noodzaak van -
meer - exporteren wees, toonde hij 
ook enkele zwakke plekken in de 
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nodigen U uit voor de VVD-REUNIE te houden op zaterdag 7 
maart a.s. in Hotel "Statenhof", Steegoversloot 59 te Dordrecht. 

Aanvang 10 uur. 

PROGRAMMA: 

10.00-12.00: Rede mr. W. J. Geertsema 
12.00-13.30: Lunch (f 3.- p.p., niet verplicht) 
13.30-15.30: Rede mr. H. van Riel 
15.30 uur: Toespraak mr. E. H. Toxopeus. 

VRIJE TOEGANG 

Kaarten voor de Kamercentrale Dordrecht en daarbuiten be
stellen bij de secr. penningmeester A. N. v. d. Plank, Lindelaan 
153, Zwijndrecht, tel. 26804. 

Lunchkaarten worden toegezonden 
penningmeester, Slavenburgs Bank 
514020. 

na betaling aan 
te Zwijn~recht, 

de secr. 
bankgiro 

BESTUUR AFDELING 
DE BILT/BILTHOVEN 

In de jaarvergadering van de afdeling 
De Bilt-Bilthoven werd het bestuur als 
volgt samengesteld: 

Voorzitter: dr. H. ten Kate; secretaresse: 
mej. H. Hanno; penningmeester: J. Groern
huijse. Leden: mevr. M. C. Enge}berts
Jüngeling, mevr. M. C. Laan-Benders, mr. 
A, Katan, drs. W. N van de Stadt, ir 0. 
B, H. Stärk, mevr. drs. J. F. Schouwenaar
Franssen en H. C. van VulpeQl. 

PROPAGANDA-FEESTAVOND 
ONDERCENTRALE 
GOEREE-OVERFLAKKEE 

De ondercentrale Goeree-Overflakkee 
belegt op vrijdag 6 maart a.s. een propa
ganda-feestavO!lld. 

Het Kamerlid ir. D. S. Tuynman zal 
spreker over het onderwerp ,.Landbouw: 
politieke zaak". 

Voor het feestelijke gedeelte zijn enige 
bekende artiesten uitgenodigd, 

Aangeraden wordt toegamgska:u:ten 
vroegtijdig te bestellen, hetzij bij de af
delingssecretaris, hetzij bij de heer L. ·M. 
Brooshooft, Kapoenstraat 5 te Dirksland, 
telefoO!ll 01877-685. 

SOCiëTEITSAVOND 
FRANEKER 

De tweede Sociëteitsavond van dit sei
zoen wordt gehouden op donderdag 20 
februari a.s. 's avonds 8 uur, in Hotel "De 
Koornbeurs" te Franeker. Ir. L. G. 01-
denbannÎillg, lid varn de Tweede Kamer 
der Staten-Generaal en lid van de Land
bouwrommissie van de V.V.D. zal spreken 
over Actuele puntern in de Landbouwpo
litiek. Na de :iJnleiding is er gelegenheid 
tot discussie ern gezellig san1enzijn. 

ORiëNTERINGSAVOND 
DORDRECHT 

Minister prof. Witteveen komt woens
dag 26 februari voor tien afdelingen spre
ken in Hotel Statenhof, Steegioversloot 
59 op een te houden oriënterimgsavond. 

Het onderwerp luidt: Ecoüomie en fi
nanciën. 

ACTIVITEITEN. 
IN FRIESLAND 

Vrijdag 14 februari: 
Afdeling Leeuwarden: 's avonds 8 uur 

in Hotel "de Kla.nderij" Liberale Socie
teit. Spreker de heer J. A. Korma jr. 
Onderwerp: Swriname zoals het was,. 
veranderd en gebleven is. 

Afdeling Harlingen: 's avonds 7.30 uur 
in Hotel "Zeezicht" Openbare vergade
ring. Spreker de heer R. Zegering Had
ders. Onderwerp: Algemene poLitiek en 
de belangen van het Noorden des lands. 

;z;aterdag 15 februari: 
Afdeling Terschelling: 's avonds 8 uur 

openbare vergadering in West-Terschel
ling, Sprekers: mr. D. F. Went, lid Pro
vinciale Staten van Friesland. Onder
werp: "Liberale politiek iJn deze tijd". 

De heer H. A. Boersma, voorzitter Ka
mercentrale Leeuwarden van de VVD. 
Voordiracht met dia's ovoc IsraëL 

Donderdag 20 februari: 
Statencentrale Franeker: 's avonds 8 

uur Tweede Sociëteitsavond in "De Ko
renbeurs" te Franeker. Spreker ir. L.G. 
Oldenb~ng. Onderwerp: ~,~ct~ele pe
rikelen ~n de landbouwpollhek . 

Woensdag 26 februari: 
Afdeling Smallingerland: 's avonds 8 

uur in de Schouwbur.g De Lawei te 
Drachten, ledenvergadering gevolgd 
door discussie- en sociëteitsavond. 
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Vragen en bouwen 
G. A. DE RIDDER 75 JAAR 

Onze medewerker, de heer G. A. 
de Ridder te Beilen, hoopt op maan
dag 24 februari a.s. zijn vijf en ze
ventigste verjaardag te vieren. 

vragen staat vrij. Maar is men 
ook v er p l i c h t te antwoor

den? Dit probleem kwam, voor zo
ver het ons Parlement betreft, indi
rect aan de orde tijdens het debat 
over de verloving van Prinses Irene. 
Dr. Vondeling, de PvdA-fractielei
der in de Tweede Kamer, wilde 
toen zijn medeleden vrijwel dwin
gen stelling te nemen omtrent een 
door hemzelf opgeworpen vraag
punt: hoe staat men tegenover de 
mogelijkheid van een Rooms-Ka
tholiek als Koning of Koningin van 
Nederland? 

Wanneer wij de inhoud van deze 
vragen aanvankelijk buiten be
schouwing laten, is er dus de ques
tie van parlementaire usance, van 
geldende spelregels in de Staten
Generaal. En dit tussen de leden on
derling. Want dat een minister de 
Plicht heeft naar vermogen vragen 
van Kamerleden te beantwoorden, 
is buiten kijf. Het staat immers in 
rechtstreeks verband met de minis
teriële verantwoordelijkheid. 

Wat nu de Kamerleden betreft, 
Wanneer zij - hetgeen men nauwe
lijks van hen mag verwachten -
over een zekere Gallische" zwier 
beschikken, dan· k~'nnen zij zich be
roepen op de luchtige wijsheid, dat 
er geen onbescheiden vragen, doch 
slechts onbescheiden antwoorden 
bestaan. Zijn zij zich, zoals een 
goed Nederlands Kamerlid betaamt, 
meer bewust van de ernst des le
vens, dan zullen zij, indien zij om 
Welke reden dan ook geen lust heb
ben te antwoorden daarvoor in al
le toonaarden bed~nken. Er is im.
mers niemand en geen enkele regel, 
die hen tot antwoorden dwingen 
kan. 

* * * 
nat intussen de heer Vonde

ling zijn theoretische vraag 
stelde, is van zijn kant niet onbe
grijpelijk. Na zelf betoogd te heb-
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ben, dat ZlJn partij niet wenst te 
discrimineren tussen de geloofsover
tuigingen op het stuk van het Ko
n.1ngschap, vroeg hij de andere par-

' tijen kleur te bekennen. Het stand
punt van de VVD-fractie, bij mon
de van mr. W. J. Geertsema, was 
duidelijk. Ook bij de VVD géén dis
criminatie. Discriminatie, die trou
wens reeds is uitgesloten volgens 
onze Grondwet. Mocht discussie om
trent het - academische - vraag
punt ooit aan de orde komen, dan zal 
men op dat ogenblik mede rekening 
moeten houden met de omstandig
heden die van geval tot geval ver
schillend kunnen zijn. 

Stelling nemend tegen de heren 
Smallenbroek en Éeernink, respec
tievelijk de A.R.- en C.H.-fractie
leiders meende nu dr. V on deling op 
grond van de "regels van het huis" 
hen tot een antwoord te kunnen 
dwingen. Zuiver parlementair ge
sproken menen wij, dat een derge
lijke huisregel niet bestaat. Kenne
lijk was het de heer Vondeling er 
om te doen een wig te drijven tus
sen verschillende "regerings"-par
tijen. Dat is, zo men wil, zijn goed 
recht. Maar het was evenzeer het 
goede recht van deze beide afge
vaardigden, zich niet in een soort 
verhoor op vraagpunten te laten 
pressen tot repliek. 

Geheel los van de vorstelijke ver
loving hebben wij dit alles een ze
ker relief willen geven, omdat - wij 
uiten hier slechts onze persoonlijke 
mening - ook met een goede toepas
sing van geschreven en ongeschre
ven parlementaire spelregels, een 
democratisch belang is gediend. 

* * * 
Wat nu de zaak zelf betreft, heeft 

minister-president Marijnen in de 
Eerste Kamer het regerings-stand
punt uit de doeken gedaan. Kon hij, 
omdat de - theoretische - aange-

0 • A - " ., 
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legenbeid in de Ministerraad niet 
aan de orde was geweest, in de 
Tweede Kamer slechts voor zichzelf 
spreken, thans, aan de overzijde van 
het Binnenhof, gaf hij de mening 
van het gehele Kabinet. En dan 
blijkt, dat het Kabinet (dus ook de 
A.R. en C.H. Ministers) van mening 
is, ~l.at een Katholiek op dezelfde wij
ze tot de Troon geroepen moet kun
nen worden, als een ander. Ook het 
Kabinet stelt op de voorgrond, dat 
de Grondwet hier geen discriminatie 
kent. In geval een prins of een prin
ses goedkeuring voor het huwelijk 
vraagt, kan de levensovertuiging 
punt van overweging zijn. Maar dat 
geldt niet alleen voor de Katholieke 
levensovertuiging. 

Tevoren had dr. Berghuis (A.R.) 
in vrijwel gelijke zin gesproken. De 
C.H. woordvoerder dr. Bèerekamp, 
had een duidelijk voorbehoud: de 
spanningen konden op een ogenblik 
te groot zijn. De V.V.D.-fractieleider, 
mr. Van Riel, hoewel hij erkende, 
dat Nederland groot was geworden 
als Protestantse natie, nam fel stel
ling tegen dr. Vondeling, die "met 
zijn vragen over discriminatie dra
kentanden had gezaaid". Zijn conclu
sie was dan ook terecht: er moet 
eensgezindheid tussen de Regerings
partijen zijn "zonder religieuze dis
harn1onie". 

* * * 
Bouwen 

Het accoord, b~reikt tussen ver-
tegenwoordigers van werk

gevers en werknemers in de bouvr
nijverheid omtrent een nieuwe 
C.A.O., geeft aanleiding tot kort 
commentaar. Verhoging van de ba
sislonen met 16 percent. Mogelijk
heid per onderneming of groep van 
ondernemingen om het basisloon 
met maximaal 5 percent te verho
gen. Een maximum prestatiebelo
ning van 35 procent. Ziehier een 

- • -;r -

Dit feit biedt ons een welkome ge
legenheid om hem op deze plaats 
van harte dank te zeggen voor het
geen hij, niet alleen voor ons blad, 
maar voor de liberale zaak heeft ge
aan en nog steeds doet. 

Aan ons blad is hij jaren achter
een als redacteur verbonden ge
weest, terwijl hij het ook enige tijd 
als hoofdredacteur heeft gediend. 
Hoewel hij sinds 1 januari j.l. geèn 
deel meer van de redactie uitmaakt, 
heeft hij zich bereid verklaard zijn 
(zeer gewaardeerde) medewerking 
aan ons partij-orgaan te blijven ver
lenen. 

Wij weten, dat zijn gefundeerde 
beschouwingen in zeer ruime kring 
de appreciatie genieten, die zij on
getwijfeld verdienen. 

Wij feliciteren collega De Ridder 
van harte en hopen, dat hij nog lan
ge tijd in ons midden mag vertoe
ven. S. 

forse verhoging speciaal voor de 
bouwnijverheid. Hier is dan inder
daad, zeer zacht. gezegd, een "zeke
re prioriteit" voor deze speciale be
drijfstak, die minister Bogaers des
tijds met een grote mate van opti
misme in uitzicht had gesteld. De 
vraag is nu slechts of deze begrij
pelijke "uitschieter" in de bouw
C.A.O., waarbij ieder nog verder 
"schieten" vermeden moge worden, 
niet als een magneet zal werken bij 
loononderhandelingen in andere be
drijfstakken. Wil deze magnetise
rende werking uitblijven, dan zal 
men aan twee eisen moeten voldoen. 
Ten eerste, de bouw-C.A.O. als uit
zondering beschouwen op de regel 
van het overleg, dat 31 januari van 
het vorig jaar tussen Regering en 
Stichting van de Arbeid gehouden 
werd. Ten tweede, bedenken dat 
met zelfbeheersing in het stellen van 
en toegeven aan looneisen in andere 
bedrijfstakken een gezonde ontwik
keling is gediend. De wedloop tus
sen lonen en prijzen, met als gevolg 
de beruchte inflatie-spiraal, blijve 
ons allen, werknemers en werkge
vers, bespaard. 

L.M. 
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\"RIJHEID EN DEMOCRATIE 

HOE HET BEGON 
zouden worden gehouden gaf een extra 
inspiratie en zo werd voor de gemeente
raadsverkiezingen een groot aantal bij
eenklomsten belegd onder het vignet van 
de twee opgestoken vingers van de rech
terhand, het teken waarbij de vrijheid 
in Europa en de rest van de wereld her
overd werd en waarvan de toenmalige 
leider van de P.v.d.A. de socialist Koos 
Vorrink spottend zei, dat die zwerende 
vingers hem niets deden. 

(VI) 

Het eerste manifest 
Voorbeeld van activiteiten 

De aanmeldingen op de eerste 
genen, die zich verenigd hadden 
beid, waren vele. 

oproep tot het Nederlandse .volk van de
in een groep van de Partij van de Vrij-

Om een voorbeeld te geven, hoe actief 
men was geef ik even een lijstje van de 
propaganda-bijeenkomsten, zoals die voor 
de. voorbereiding van de gemeenteraads
verkiezingen door. de Partij van de Vrij
heid werden gehouden: 

Dat was ook geen wonder, want het manifest was bondig samengesteld 
en werd dus in de kleine kranten, die in 1946 nog uitkwamen met aandacht 
gelezen. Voor de geschiedschrijving leek het mij uiteraard juist om dit ma
nifest nog eens te publiceren: 

"Op 4 juli was een vergadering in "De 
Kroon" op het Spui, met als sprekers mr 
C. Greve" K. J. Nieukerke en onderge
tekende. 

Op 8 juli in "Den Hout" met als spre
kers de heren A. J. Kalff, mr H. J. Smid 
en drs. C. A. A. van Luttervelt; De eerste voorwaarde voor een op 

Christelijke grondslag berustende samen 
levtng als de onze .is de vrijheid. Alleen 
in vrijheid kan de mens zijn persoon
lijkheid ontwikkelen. Deze vrijt.eid ge
paard aan verdraagzaamheid en verant
woordelijkheid en gewaarborgd in een 
rechtstaat, bewerkt welvaart en geluk 
en is noodzakelijk voor het bereiken van 
een menswaardig bestaan voor alle groe
pen onzer maatschappij. 

Dit uitgangspunt eist een vrije uitoe
fening van bedrijf en arbeid, een vrije 
beschikking over de vruchten hiervan en 
een vrije maatschappelijke organisatie, 
waarbij de staat, wakende voor het be
lang der gemeenschap een corrigerende 
taak heeft. Onverbrekelijk verbonden 
aan de vrijheid is de sociale gerechtig
heid. In het bedrijfsleven worde deze 
door samenwerk1ng tussen werkgevers 
en ·werknemers nagestreefd. 

Zij, die zich verzetten tegen socialis
tische systemen, welke onvermijdelijk 
leiden tot dwang en tot het heersen van 
weinigen over velen, en zich niet thuis 
voelen bij naar kerk of confessie gevorm
de partijen, verlangen naar de vorming 
van een nieuwe politieke formering, die 
de strijd voor de vrijheid binnen de door 
het algemeen belang gestelde grenzen 
zal voeren. 

In dit mzicht is geboren de PARTIJ 
VAN DE VRIJHEID, die de eenheid van 't 
Koninkrijk der Nederlanden en binnen 
dit Koninkrijk eigen meesterschap der 
delen en gewesten vooropstelt. Zij vraagt 
steun aan allen, die zich met haar in be
ginsel kunnen verenigen". 

Vergadering in Bellevue 
Het was begrijpelijk, dat nu het enthou

siasme groot was, er spoedig verga
derd moest worden en zo werd er op za
terdag 23 maart een openbare vergade-
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ring gehouden en wel in Bellevue in Am
sterdam met als sprekers mr. D. U. Stik
ker, mevrouw A. Fortanier-de Wit en J. 
M. F. A. van Dijk. 

Er zat iets feestelijks in deze eerste 
openbare bijeenkomst en de zaal was 
zeer vol, maar nog veel voller zou de bij
eenkomst worden op 9 april in Den Haag 
waar de grote zaal van het gebouw van 
Kunsten en Wetenschappen geheel ge
vuld was en zelfs honderden op het po
dium geplaatst moesten worden en tal
lozen geen plaats meer konden krijgen. 
Toen reeds werd de grondslag gelegd 
voor de wijken-organisaties, zoals die in 
Den Haag in een lange reeks van jaren 
is ontwikkeld door de kaartverkoop via 
wijkcomité's. 

Het enthousiasme op deze avond blijkt 
uit het feit, dat de collecte in de zaal een 
bedrag van, naar ik meen, ongeveer 
f 5000 opbracht, waarbij ik mij een grap
pig voorval herinner. De toenmalige pen
ningmeester van het comité mr. F. G. 
van Dijk en mej. M. Hardeman, die de 
administratie voerde zaten namelijk met 
het geld in een kamertje waarvan de 
deur in het slot was gevallen, zodat zij 
er niet meer uit konden. 

Het feit, dat de verkiezingen weldra 

Op 10 juli in "De Goudenregen" op 't 
Goudenregenplein; met als sprekers de 
heren J. D. Tijssens, M. C. van Keule en 
J. Slebos; 

Op 15· juli in "Padro", Jurriaan Kok
straat met als sprekers mr. Y. H. M. 
Nygh en mevrouw E. van den Bosch-de 
Jongh; 

Op 16 juli een "Openbare Vraagavond 
in ,,Pasadena" op de Apeldommselaan; 

Op 18 juli een "Openbare Vraagavond" 
in het "Hof van Holland" in de Wagen
straat en op 24 juli een bijeenkomst in 

Amicitia" op het Westeinde met als 
~prekers drs. C. A. A. van Luttervelt, K. 
J. Nieukerke, mevrouw E. van den Bosch 
de Jongh en ondergetekende. 

Toen werd voor het eerst een aanvang 
gemaakt met de traditie, dat op de avond 
van de uitslag van de verkiezingen de 
leden en geestverwanten in Pulchri Stu
dio op het Lange Voorhout bijeen kwa
men om daar de verkiezingsuitslagen te 
horen. Daar hebben wij in de loop van 
de jaren heel wat vreugdevolle bijeen
komsten, die wezen op de groei van de 
liberale gedachte, bijgewoond. 

D. W. DETTMEIJER 

SPREEKBEURTEN KAMERLEDEN 
Afdeling Roden (Dr.) - op 20 februari spreekt dr. K. van Dijk in Hotel 

Zuiderveld; aanvang 20.00 uur. 

Liberale Sociëteit Franeker - op 20 februari spreekt ir. L. G. Oldenbanning 
in "De Korenbeurs"; aanvang 20.00 uur. 

Afdeling Loenen-Vecht- op 21 februari spreekt mevrouw H. van Someren 
-Downer in Café-Rest. Vriens, Oud Over te Loenen aan de Vecht; 
aanvang 20.00 uur. 

Afdeling Zuidlaren - Discussie-avond op 21 februari a.s. in Hotel "Sprook
jeshof"; aanvang 20.00 uur. Inleider: de heer M. Visser. 

Afdeling Eindhoven- op 24 februari spreekt de heer Th. H. Joekes in Hotel 
"Tsilveren Seepaerdt", Stationsplein; aanvang 20.15 uur. 

Afdeling Naaldwijk - Propaganda-feestavond van de gezamenlijke West

landse afdelingen op 27 februari a.s. in Concertzaal "Hulp en Voor
zorg" te Naaldwijk. Spr<on.ers: mr. W. J. Geertsema en ir. D. S. 

Tuijnman; aanvang 20.15 uur. 

•a•~a•,.ma•••rJ•m•.•.-,.•a•r:J•.•.-.•.•m•m•a•a•.-.•.•.•.•rs•••••••••••••,.a,J-.•.•.•.-.-.•.•.•.•.•.-.-.•.•.•.-a•.•.-.-.•.:• 

~ ( 
:: V.V.D.-REüNIE KAMERCENTRALE, DORDRECHT ~ 
.. ~ 
:: De afdelingen Alblasserdam - Barendrecht - Dordrecht - Dubbel- ~ 
:: dam - H. I. Ambacht - Heerjansdam - Papendrecht - Ridderkerk - ~ 
0: Sliedrecht en Zwijndrecht • 
a.- =-.. • • nodigen U uit voor de VVD-REUNIE te houden op zaterdag 7 
:: maal"t a.s. in Hotel "Statenhof", Steegoversloot 59 te Dordrecht. •" . ( 
~ Aanvang 10 uu:r. ~ 

0: PROGRAMMA: ~ 
~ . 
:0 10.00-12.00: Rede mr. W. J. Geertsema 0: 
~ 12.00-13.30: Lunch (f 3.- p.p., niet verplicht) ~ 
• 13.30-15.30: Rede mr. H. van Riel 0: 
~ 15.30 uur: Toespraak mr. E. H. Toxopeus. ~ 
:• VRIJE TOÈGANG •: 
:: Kaarten voor de Kamercentrale Dordrecht en daarbuiten he- ~ 
:- stellen bij de secr. penningmeester A. N. v. d. Plank, Lindelaan "• 
•: 153, Zwijndrecht, tel. 26804. :: 
:• Lunchkaarten worden toegezonden na betaling aan de secr. "•-
•." k . :-• penningmeester, Slavenburgs Bank te Zwijndrecht, ban giro .• 
:: 514020. :: 
.. w . -: Parkeren op vertoon van toegangsbewijs in het Stek of op het ees- :0 
:• huisplein. := 
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DAGELIJKS· EN 

HOOFDBESTUUR 

IN VERGADERING BIJEEN 

Zaterdagochtend 
werd te Utrecht 
van het Dagelijks 
den. 

15 februari j.l. 
een vergadering 
Bestuur gehou-

Des namiddags kwam, eveneens. 
te Utrecht, het Hoofdbestuur bijeen. 
Besloten werd tot de instelling van 
een Perscommissie van de Partij die 
als volgt is samengesteld: 

Voorzitter: H. J. L. Vonhoff; on
der-voorzitter: jhr. mr. W. H. D. 
Quarles van Ufford; lid en secreta
ris: mr. F. Korthals Altes; leden: S. 
J. van den Bergh, A. W. Abspoel, 
mr. L. Meijer, mevrouw G. V. van 
Someren-Downer, mr. H. P. Tals
ma en L. van Vlaardingen. 

Voorts werd een Propagandacom
missie van de Partij ingesteld, wel
ke als Volgt is samengesteld: 

Voorzitter: H. J. L. Vonhoff; on
der-voorzitter: S. J. van den Bergh; 
lid en secretaris: jhr. mr. W. H. D. 
Quarles van Ufford; lid: mr. F. 
Korthals Altes; adviserende leden: 
D. W. Dettmeijer, drs. J. P. A. 
Gruijters, drs. H. H. de Jonge, ir. 
J. N. Kooij, drs. P. Th. van Leeu
wen, mr. H. van Riel en L. van 
Vlaardingen. 

Daarnevens werd besloten over te 
gaan tot de instelling van nog een 
tweetal Partijcommissies, namelijk 
een Onderwijscommissie en een 
Commissie Omroepbestel. De sa
menstelling dezer commissies zal 
nader worden gepubliceerd. 

Punt van bespreking op de Hoofd
bestuursvergadering maakte voorts 
uit de Beschrijvingsbrief voor de 
jaarlijkse Algemene Vergadering op 
17 en 18 april a.s., terwijl ten slot
te zeer _uitvoerig van gedachten 
werd gewisseld over de politieke 
toestand. 

Van Heek N.V. 

&6c:hede 

Spedalisten 
zn 

Manchester 
Gentleroy 

en 

Ladyroy 
o.a. bijzmuler geschikt 

voor ~port- en tuinkleding 
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OVER DE CONSTITUTIONELE MO ARCHIE 
EN OVER LONEN EN PRIJZEN 

HET parlementaire leven is altijd vol ver
rassingen. Toen in de week van 4 febru

ari en volgende dagen de Tweede Kamer zowel 
over het ontwerp Rijnmond als ove1· de Drank
en Horecawet haar algemene beschouwingen 
vrijwel had beëindigd, kon de verwachting geen 
andere zijn dan dat in de daarop volgende week 
beide ontwerpen wel zouden kunnen zijn afge
handeld. 

Het is weer geheel anders gelopen. Toen de 
Kamer op dinsdag 11 februari weer bijeenkwam, 
kreeg zij een der meest dramatische diswssies te 
voeren van deze na-oo1·logse periode. 
Inmiddels immers had haar de brief van de 
minister-president in verband met de verloving 
van Prinses Irene bereikt, met het debat waar
over de gehele dinsdagmiddag en -avond is 
heengegaan. 

Het daarop volgende loon- en pTijsdebat nam 
ve1·volgens ook weer meeT tijd in beslag dan was 
venvacht en zo kwamen Rijnmond noch DTank
wet die week meer aan de orde. 

Over het ontwerp Rijnmond zal nu deze week 
de beslissing inmiddels wel z~jn gevallen. Maar 
dat de Kamer, nu ook de begToting van cle vice
ministeT-pTesident ( cle Koninkrijksclelen over
zee) daar tussendoor nog zou wo1·den behandeld, 
ook de nieuwe Drankwet, met al de daarop in
gediende amendementen, deze week nog geheel 
zal hebben afgehandeld, staat te bezien. 

Jl OOR een nog juist op de valTeep geschTe-
ven hoofdaTtikel naar aanleiding van het 

Kamerdebat van voTige week dinsdag, kunnen 
wij naaT ons voTige nummeT veTwijzen. OnzeT
z~jds daarom nog slechts een enkele opmerking. 

De klemtoon bij dit debat is zowel door de 
KarneT als door de ministeT-president gelegd 
waar die inderdaad liggen moest, n.l. op de 
handhaving van de basis en van de Tegels onzer 
constitutionele monaTchie. 

Die regels kond en geen ander Tesultaat 
opleveren dan dat een pTinses, wier toekomstige 
echtgenoot beoogt politieke activiteiten in het 
buitenland te blijven voeTen, geTicht bovendien 
op het verwerven van de troon in een ander 
land (en die dus ook zijn eigen nationaliteit zou 
behouden en in het buitenland wilde gaan wo
nen), van haaT erfopvo~gingsTechten in het eigen 
land moest afstanel doen. 

Dat daarover, bij alle verschilLen van mening 
oveT de juiste gang van zaken en over de voor
lichting il.aa1·omtTent, tussen alle daarbij betrok
ken partijen toch overeenstemming bestond, kan 
slechts voldoening wekken. 

Persoonlijk achten wij het typeTend - en ver
blijdend - dat zelfs de communistische woord
voerder de heer Bakker zich zo gereserveerd en 
gematigd toonde en verklaaTcle dat hij en zijn 
aanhangeTs noch aan een goclsdienststrijd, noch 
aan een "koningskwestie" in Nederland be
hoefte hebben. 

Wij zien e1· een nieuw bewijs in,, hoe zelfs in 
die kring beseft wordt hoe sterk de band is 
tussen het Nederlandse volk en het Oranjehuis. 

Op die onverbrekelijke band doelde ook onze 
fractievoorzitter mr. Geertsema, toen hij .aan 
het einde van zijn waarlijk ~oortTeffelijk. be-

ATTENTIE! 

toog uiting gaf aan zijn diepe dankbaarheid, dat 
"de stamboom van Oranje zo hecht geworteld 
bleek in de vaderlandse bodem, dat zelfs de 
zware storm van de laatste clfLgen die niet heeft 
kunnen ontwortelen". 

En gaarne verenigen wij ons ook met zijn 
slotwoord in eerste aanleg: "Wij moeten het be
trettren, dat: gezien uit een oogpunt van tToon
opvolging, een tak van deze boom is afgesneden, 
doch dat mag ons niet weeThouden uiting te 
geven aan· onze blijdschap over het gel11k van 
Prinses Irene". 

* * * 

DE volgende twee dagen vormde een wel 
heel andere brief van de regering het 

onderweTp van debat. Het was een brief (of 
nota) van de ministers Veldkamp, Andriessen en 
Witteveen oveT "de algemene situatie op het 
gebied van lonen en prijzen". 

Er is sinds de heren Roemers (N.V.V.), Mid
delhuis (K.A.B.) en Van MastTigt (C.N.V.) zo 
tTiomfantelijk op onze televisiescheTmen veT
schenen om de beTeikte 2 maal 5o/0 ZoonsveT
hoging aan te kondigen, wel iets verandeTd. De 
kater na het feest is niet uitgebleven en de-

NOTITIES VAN EEN INSIDER 

zelfde heren maken zich thans reeds ernstige 
zoTgen over de gevolgen van deze afgedwongen 
loonopemtie, die slechts voo1· ten hoogste één 
derde gedeelte dooT pToduktiviteitsveThoging zal 
worden gedekt. 

Zorgen, die des te groter zijn, nu het over
eengekomen maximum van lOo/0 thans Teeels tot 
11,6% is oveTSchreden. Samen met de toegeno
men sociale lasten zullen de verhoogde loon
kosten naar het '1-'0lgens minister AndTiessen zich 
laat aanzien een totaal van f 5 miljaTd gaan be
lopen. 

"Het VTije Volk" vToeg zich de dag na dit 
loon- en prijsdebat wat benauwd af "waar we 
na de grote loongolf en de begeleidende rem
mende 1·egeTingsmaatregelen teTecht zullen ko
men". En het liet daarop volgen: "Over dat 
,,waar" heeft de regering ons weinig kunnen 
zeggen. BegTijpelijk, omdat de gTote onzekeTheid 
niet zit in de vraag of de betalingsbalans wel
licht een tekort zal gaan vertonen (daar schTikt 
men - voorlopig - niet van), maa1· in de vraag: 
waar komen we, in vergelijking met het blLiten
land, met ons kostenpeil teTecht? Kunnen we 
straks nog voldoende mééconcurreren op de 
buitenlandse markt of zal blijken, dat we met 
ons kostenpeil te hoog zijn uitgek01hen, hetgeen 
clan met een lastig te best1·ijclen weTkloosheicl 
zou moeten woTden gekocht?" 

* * * 

JNDERDAAD, zegt u dat wel, tante Betje! 
Het socialistische dagblad doet ons hier 

denken aan het veThaal over de zakkenroller, 

ATTENTIE 

die in de ontstane veTwaTring nog kans zag, 
met het onschulcligste gezicht van de wereld met 
het publiek mee te hollen en "houdt de dief!" 
te roepen. 

De regeTing, en met name de minister van Finan
ciën, ziet zich ondertussen vooT de enorme taak 
gesteld, dit alles op te vangen en in zo goed 
mogelijke banen te leiden. Zij hebben dan ook 
niet geaarzeld, nieuwe temporiseringsmaatrege
len aan te kondigen, die een zekeT tegenwicht 
tegen een te sterke stijging van de vraag moeten 
vormen. 

Daartoe behoort ook, dat de regering het 
scheTpe progressie-effect in de loon- en inkom
stenbelasting op dit ogenblik nog volledig moet 
laten doorwerken. 

Hoezeer wij - en minister Witteveen als eer
ste - dat betreuren, is duidelijk. Maar even 
duidelijk is, dat het onder deze omstandigheden 
niet mogelijk is, nu ook langs fiscale weg nog 
eens een paar honcleTd miljoen gulden nieuwe 
e:x:tra koopkmcht te gaan inspuiten. 

Wat we I mogelijk en gewenst is, zal echter 
geschieden. Minister Witteveen beoogt, binnen
kmt een wetsvooTStel tot veTlaging van de in
komsten- en loonbelasting in de voTm van een 
ajzwakking van de progressie (met, zo nemen 
wij aan, dus ook een verhoging van de vrij
stelling aan de voet van het tarief) in te dienen, 
met verzoek aan beide Kamers deT Staten-Gene
mal dit wetsontwerp, dat dan nog geen datum 
van invoering zal inhouden, ook parlementair 
geheel af te handelen. 

De invoe1·ing zal clan op het conjunctuTeel 
juiste moment onverwijld kunnen geschieden. 
Daannee ligt dan tevens het instrument gereed 
om in de stT~id te worden geworpen om het 
evenwicht te heTstellen als het effect van heel 
deze opemtie en de daarbij toegepaste "afkoe
lingsmaatTegelen" te veT zouden doorwerken. 

* * * 

ONZE wooTdvoerders, de heren Corver en 
Joekes, hebben daarbij nog op enige 

zwakke plekken de aandacht gevestigd. Zo 
maakte de heer CorveT tegenover de ministers 
Veldkamp en Bogaers terecht bezwaar tegen een 
zo onevenredige opvoering van de bouwvaklonen 
als laatstgenoemde bewindsman in zijn op zich
zelf pTijzenswaardige activiteit voor de opvoe
ring van onze woningbouw op het oog heeft. 

Alle "zwarte" lonen zouden "gewit" moeten 
wmden. De heer Corver vroeg zich echter af, of 
het dan maar niet beter was, hier en daar des
noods een stukje "zwaTt" te laten, dat dan van
zelf wel zou afvallen wanneer als gevolg van de 
dooTvoeTing van de regeringsmaatregelen inder
daad een ontspanning op de arbeidsmarkt zou 
optreden. 

En zo bleek de heeT Joekes niet geheel over
tuigd, dat een optreden over de gehele linie te
gen collectieve verticale prijsbindingen juist en· 
begerenswaard zou zijn. Hij gaf verre de voor
keur aan een beoordeling geval voor geval, zo 
als minister Andriessen ten aanzien van de z.g. 
individu el e verticale prijsbinding op het 
oog schijnt te hebben. 

TE HUUR 

Luxe geheel i~gericht landhuis 
Luistert op woensdag, 4 .i\fAART a.s., over de zender Hilversum II 

(298 m), van 18.20-18.30 uur, naar 

.,DE STEM VAN DE V.V.D." 

gelegen in het bos 
met alle modern comfmrt, gr. tuin, 3 sl.k., zitk., eetkeuken en garage 

VAN 15 MEI tot 15 SEPTEMBER 

Wilhehninalaan 15 Putten - Telefoon (03418) 1369 
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MIJN OPINIE IS • • 

gene, ct.ie eerstdaags maandelijks een be
drag van f 147,50 zullen ontvangen, 
waaronder zeker vele mensen 2'!ullen zijn 
die een dergelijk bedrag hard nodig heb
ben voor hun onderhoud. 

Waarop ik echter wil wijzen is de 
groep van vrouwen, . die ouder zijn dan 
hun echtgenoten. Zodra deze vrouwen de 
leeftijd van 65 jaar hebben bereikt is er 
voor hen het gevoel van ontevredenheid, 
dat zij moeten wachten totdat hun echt
genoot de 65-jarige leeftijd heeft bereikt. 
Waarom nu dit verbitterde gevoel? Wel
nu het tegenovergestelde vombeeld. 

DEMOCRATIE EN 

CORPORA 11SME 

De heer C. W. vanSeventer uit Leiden 
schrijft ons o.m. het volgende. 

De Nederlandse studentenwereld heeft 
allengs blijk gegeven van een toenemend 
verla,ngen naar normale maatschappelij
ke contacten. Weliswaar met behoud van 
een van groep tot groep meer of m.inder 
sterk beoefende levensstijl, waarin beslo
ten alle mogelijke traditionele waarden 
van "studentenleven", voelt niettemin 
de student steeds m~nder behoefte aan 'n 
geïsoleerde positie van zijn eigen maat
schappij. Met deze "sociale" ontwikke
ling gaat duidelijk een toenemende poli
tieke belangstelling gepaard. 

Hoewel ik deze groei bijzonder toe
juich, dient toch een gevaarlijk aspect, 
gestipuleerd te worden, een zijpad dat 
de juiste koers ernstig schade dreigt te 
doen. Een aspect, dat zich iJn 1963 gema
nifesteerd heeft door. de oprichting van 
de studenten Vak Beweging en mijns in
ziens pas recht acuut gevaarlijk is ge
worden, toen tijdens de jongste begro
ting van O.K. en W. va~nuit de kringen 
van P.v.d.A. en P.S.P. ten behoeve van 
deze beweging bepaalde vragen werden 
gesteld. 

De S.V.B. wil zich als belangenge
meenschap en als pressiegroep manifes
teren. Men streeft een rechtvaardige 
zaak na als men zich de geestelijke en 
materiële verheffing van de student ten 
doel stelt. Lof voor de mooie doelstel
lingen. Wel zou men het als een curieus 
feit kunnen opmerken, dat neiging tot 
blokvorming er aan ten grondslag ligt 
en dat deze zich voordoet in de kringen 
van hen, die van oudsher het blazoen van 
de "academische vrijheid" vceren. Zij, die 
een zelfstandige en "leidende" positie 
willen bereiken door hun academische 
opleiding, helpen nu eerst mee aan de 
nivelleriJng van het eigen initiatief, door 
de groep te stellen boven het individu, 
door de eigen ontplooiing te massificeren 

Als algemeen bezwaar tegen de vak
beweging kan gelden, dat de leidende 
figuren aan het hoofd van hun pressure 
group opereren om een doel te bereiken, 
dat een al dan niet vermeend belang is. 
Een door de top gestimuleerde massa
geest maakt co"ntrole op de werkelijke 
ideeën van de individuele leden tot een 
moeilijke zaak. Al te gemakkelijk wordt 
een interne demagogische politiek be
reikt. Naar buiten wordt de groep dan 
als een machtsinstrument gebruikt door 
"politici". 

Ik zie dit gevaar geïllustreerd in de 
ontwikkeling van de Studenten Vak Be
weging. Gegroeid voor het merendeel uit 
de kringen van hen, die wrok koesteren te
gen 't traditionalisme van 't verënigings
leven derr Nederlandse studenten, welker 
exclusieve geaardheid .velen verhinderd 
heeft aansluiting te zoeken of te vinden, 
is de beweging als het ware een onder
ling bindmiddel voór "nihilisten". On
der hen zullen buiten de principiële ni
hilisten inderdaad velen terecht een ge
voel van onbehagen koesteren, het gevoel 
"er niet bij te horen". Van begin af aan 
heeft de groep da1n ook geopereerd met 
de eis van democratisering der studen
tenbestuursorganen. 

De leuze der democratie werd speciaal 
uitgespeeld tegen de Nederlandse Stu
denten Raad, die te lang automatisch 
werd samengesteld uit bestuurskringen 
van bestaande verenigingen. Door deze 
vaste verbc1ndenheid met het exclusieve 
traditionalistisch patroon heeft de Raad 
inderdaad nooit een waarlijk algemeen 
representerend orgaan kunnen betekenen 
Dit gebrek werd ook in vele kringen van 
de N.S.R. beseft hetgeen leidde tot de 
n·ieuwe "parlementaire" structuur die 
thans zijn beslag krijgt. 

De beweging schijnt zich hierbij 
niet belast te voelen door een duidelijke 
achterstand in deskundigheid ten opzich
te van çle N.S.R. Veel erger blijft het 
echter, dat steeds de eis van algemene de
mocratie in het geding wordt gebracht 
door een organisatie, die zelf zeer mank 
gaat op dit punt. 

Immers, hoewel ongetwijfeld statutair 
binnen de groep de democratie gewaar
borgd zal zijn, is tot nu toe de houd::1g 
naar buiten voor een .groot gedeelte ee:r-

der demagogisch dan democratisch ge
weest. Gelukkig zijn er reeds tekenen 
van naderende aampassing, -maar in vele 
gevallen is tot nu toe niet oprecht ge
streefd naar de democratische weg van 
meningsuiting en hulp aan de besluitvor
ming binnen bestaande overkoepelende 
studentenvertegenwoordigingen, lande
lijk -noch plaatselijk. Er is een politiek 
bedreven van vermeende belangenbehar
tiging. De beweging heeft gemeend zich 
te moeten pousseren als de voorvechter 
van de belangen van de Nederlandse 
studenten, ondanks het feit dat deze be
langen zeker niet algemeen als zodanig 
erkend zijn en verder zonder een meer
derheid van die Nederlandse studenten 
achter zich te weten. 

Het geldt hier een nieuwe illustratie 
van de kanker, die elk democratisch be
stel bedreigt: de toenemende invloed van 
de corporatieve gedachte. 

Het N.V.V. heeft de nieuwe studenten
beweging onmiddellijk gesteund met een 
aanmoedigingspremie. De heren dr. Ver
moaten (PvdA) en Bruggeman (PSP) 
hebben beiden in de Tweede Kamer ge
pleit voor een aparte onderhandelings
basis van de SVB bij de minister van 
0., K. en W. Voor mij is op alle manie
ren uit een duidelijk bepaalde hoek ge
tracht een nieuwe "pressure group" toe 
te voegen aan het bestaande scala. Het 
parlementair bestel in ons land wordt 
er mee bedreigd, dat de ware politici 
steeds meer verdrongen worden door de 
corpo1·aties, die de dienst uit gaan ma
ken. Bij iedere verkiezing nestelt zich 
via speciaal de PvdA en de KVP een 
groter aantal stromannen van de vak
bonden of andere belangengroepen in· de 
volksvertegenwoordiging. 

Moge alle liberalen het als een grote 
taak zien om zich op dit probleem te 
bezinnen. Mogen ûj in de praktijk steeds 
beducht zij1n voor voortschrijdende cor
poratieve invloed. 

* * * 
PROPAGANDA 

WERELDREGERING 

De heer G. Bruggink te Kampen 
schreef ons o.m. het volgende: 

Toen ik veel jonger was werkte ik zo 
hard ik kon mee aan de ontwikkeling 
van de beweging voor "Volkenbond en 
Vrede". 

De Volkenbond is gekomen en nu ik 
de tachtig gepasseerd ben en mijn ge
dachten laat gaan over de wereldOint
wikkeling en de gang der geschiedenis 
kan het mij bang worden en het schijnt 
mij toe, dat de hele mensheid met oog
kleppen loopt. De Veiligheidsraad kan 
niet afdoende werken door het veto
recht en de grote Raad van de Verenig
de Naties dreigt vast te lopen aangezien 
niet alle leden hun contributie betalen, 
maar vooral ook door de toeloop van de 
vele kleine bevrijde Afrikaanse volken, 
die eveneens hun stemrecht kunnen la
ten gelden. Hierdoor kan het werk 
worden lamgelegd en het bestaande 
stemrecht niet worden veranderd. 
omdat om de statuten te kunnen veran~ 
deren, tweederde meerderheid nodig is, 
welke nu reeds niet meer kan worden 
bereikt. Dit zal straks nog erger worden 
wanneer misschien China zal worden 
toegelaten. 

En zo wordt de toestand· in de wereld 
steeds gevaarlijker. Wijlen president 
Kennedy heeft kort voor zijn dood ge
zegd, dat in één uur tijds na druk op 
de knop er 600 miljoen doden zouden 
zijn en één miljard mensen, die voor 
hun verdere bestaan volkomen ongeluk
kig zouden zijn. 

Nu bestaat er, naar mijn mening maar 
één middel om aan de grote dreiging te 
ontkomen. Wij moeten samen met alle 
kracht werken voor de vernieuwing van 
de hele mensheid. Er moet een gèheel 
nieuwe rechtorde komen. Een wereld
regering met een wereldpolitiemacht Ik 
ben er van overtuigd, dat deze gedachte 
de jeugd over de gehele wereld zou 
meekrijgen. 

De idee van de EEG of een nieuw 
Europa is al weer verouderd! Nu heeft 
de Nationale Stichting Propaganda We
reklirege~;ing te Rotterdam aan onze re-

gering gevraagd om een bijdrage van 
f 10 miljoen om een wereldcongres bij
een te roepen om deze zaak te behande
len. Maar de regering heeft dit afgewe
zen, hoewel zij voor dat voorstel wel 
sympathie had. Nu is mijn verzoek aan 
onze fractie in de Tweede Kamer deze 
zaak aan te pakken en te trachten met 
alle krachten onze regering alsnog te be
wegen de gevraagde 10 miljoen te geven. 
Het lijkt wel een groot bedrag, maar 
vergeleken bij de uitgaven voor de oor
log is het toch maar weinig. 

* * * 
ONRECHTVAARDIGE 

VERDELING DER A.O.W. 

Nu het een feit is, dat de uitkering der 
AOW met ingang van 1 januari 1964 we
derom verhoogd werd en wel met 10 °/o, 
is misschien de tijd aangebroken, de mi
nister van sociale zaken onder de aan
dacht te brengen, welk een onrechtvaar
digheid er in deze wet schuilt voor een 
bepaalde groep vrouwen. 

Op de voorgrond zij echter gezegd, 
dat ik mede verheugd wil zijn met die-

Als een man van middelbare leeftijd 
is getrouwd met een jongere vrouw en 
dan na enige jaren 65 wordt geniet zo'n 
echtpaar een bedra,g van f 2754,- per 
jaar. Wat echter erger is: als een man 
van 65 jaar of ouder een vaak veel jon
gere vrouw trouwt (denkt u maar eens 
aan een tweede huwelijk) woll'dt al di
rect voor dit echtpaar het gezamelijke 
bedrag uitbetaald. Waarom deze on
rechtvaardigheid? De echtgenoot van de 
vrouw die ouder is betaalt tot aan zijn 
pensioengerechtigde leeftijd tot f 989,
premie per jaar. 

Gezien deze feiten wordt het toch tijd 
naar een rechtvaardiger verdeling in de
ze wet te streven. 

Deze §roep vrouwen zouden de minis
ter de volgende suggestie kunnen doen: 
B.v. een individuele pensioneriJng. Er 
zullen toch tal van werkende vrouwen 
onder zijn, die hun steentje aan de maat
schappij hebben bijgedragen en waar
voor een maändelijks persoonlijk bedrag 
van f 147,50 zeer welkom zou zijn. Ook 
onder de huisvrouwen zullen er zeker 
zijn, die instemmen met het beroep op 
de minister. 

In het vertrouwen, dat door dit arti
kel zich meerdere stemmen zullen laten 
horen uit de groep der misdeelde vrou
wen, verblijf ik, 

L. v. d. MERKHOF v. WILLIGEN 

STUDIE-CONFERENTIE van STATEN· en RAADSLEDEN 
Het Bestuur van de Verèniging van Staten- en· Raadsleden van onze Partij heeft 
besloten op zaterdag 22 en zondag 23 februari a.s. wederom een Studie-cÓnferentie voor 
de leden der Vereniging te organiseren. Ook belangstellende leden der Partij, die niet 
bij de Vereniging zijn aàngesloten, zijn op deze conferentie van harte welkom. 
Zoals gebruikelijk wordt deze conferentie gehouden in "Woudschoten" te Zeist. De 
agenda en nadere bijzonderheden volgen hieronder. 
Voorafgaande aan de confet'entie zal op zaterdag de 22e om 2.00 uur n.m. de jaar
vergadering der Vereniging plàatsvinden. De agenda van deze jaarvergadering wordt 
op korte termijn aan de leden toegezonden. 

AGENDA 
ZATERDAG 22 FEBRUARI 

15.30 uur: Opening door de voorzitter der Vereniging. 

15.45 uur: "Enige actuele vraagstukken van Bejaardenzorg", door hare excellentie 
mevrouw dra. J. F. Schouwenaar-Franssen, minister van Maatschappelijk 
Werk. 

Gemeenschappelijke avondmaaltijd. 

20.00 uur: "Voorlichting en Public Relations door Provincies en Gemeenten", door de 
heer D. W. Dettmeijer, voorzitter der Vereniging. 

ZONDAG 23 FEBRUARI 

10.30 uur: "Enige Energieproblemen", door mr. C. L. W. Fock, Commissaris der Konin
gin van de provincie Groningen. 

Gemeenschappelijke koffiemaaltijd. 

14.00 uur: "Taak en plaats van de Gemeenten in 1964'', door mr. J. Drijber, burge
meester van Middelburg. 

15.30 uur: Sluiting. 

Na de inleidingen zal gelegenheid bestaan tot het stellen van vragen. 

N.B. De kosten bedragen: 
f 16.50 per persoon voor de gehele conferentie. 

Indien men niet de gehele conferentie bijwoont, gelden de volgende afzonderlijke 
prijzen: f 5.95 voor de gemeenschappelijke avondmaaltijd op zaterdag. 

1 8.80 voor logies en ontbijt. 
I 4.25 voor de gemeenschappelijke koffiemaaltijd OtJ zondag. 

Het Conferentie-oord "Woudschoten", Woudenbergseweg 54 te Zeist, telefoon (03439) 
3 44, ligt aan de hoofdweg Zeist-Woudenberg-Arnhem, op ca. 5 km van de kom van 
Zeist. De oprijlaan bevindt zich naast café-restaurant Oud-London, even voorbij de 
begraafplaats. 

Vanaf Utrecht is "Woudschoten" bereikbaar met de (rode) bus van de Fa. De Haas 
(richting Veenendaal), die 10 minuten over elk heel uur vertrekt vanaf station Utrecht 
en 27 minuten later stopt aan de halte Oud-London-"Woudschoten". 

Vanaf Amersfoort is er een kwartierdienst van de (groene) bus der N.B.M., lijn 55, 
waarbij de bus, die 12 minuten over elk heel en half uur uit Amersfoort (station) ver
trekt, in Zeist (Gero) aansluiting geeft op de (groene) N.B.M.-bus lijn 51. Reisduur 
Amersfoort-"Woudschoten'' circa 45 minuten. 
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Gelijke kansen voor iedereen 

In het verslag van de rede door Mr. Van Riel te Zwijndrecht gehouden of de kweekschool voor onderwij-

las ik met grote instemming, dat door de VVD een onderwijscommissie 

zal worden ingesteld ter bestudering van het gelijke-kansen-vraagstuk. 

zers. 

Prof. Langeveld gaat kennelijk 
uit van het principe: "komt men 
over de hond dan kqmt men ook 
over de staart". Deze kinderen, die 
uit een mil,ieu komen, waar men 
over het algem.een nog niet zo gauw 
aan een hogere opleiding denkt, zou
den op deze wijze immers vrijwel on
gemerkt de sfeer vun het middelbaar 
onderwijs binnenkomen. Er is geen 
moeilijke beslissing te nemen, (zo
als nu het geval is na de 6e klas 
lagere school) en er hoeft geen toe
latingsexamen te worden afgelegd. 

Het knelpunt ligt, zoals mr. Van Riel opmerkte, niet bij het hoger, maar 

bij het middelbaar onderwijs. 

Deze uitspraak stemt overeen met de resultaten van onderzoekingen van 

prof. dr. F. van Heek, hoogleraar in de sociologie te Leiden (zie b.v. NRC 

9 mei 1963). 
Voor Rotterdam kan ik hier nog de volgende sprekende cijfers aan toe-

voegen. 
Rotterdam-Zuid (overwegend arbeide1·sbevolking): per 1000 10-19 jari

gen 47 middelbare scholieren. 
Rotterdam. Rechter Maasoever (gemengde bevolking) per 1000 10-19 

jarigen: 102 middelbare scholieren. 

Gezien onze partij, blijkens be
ginselprogramma en verkiezingspro
gramma's reeds lange tijd het 
"gelijke kansen voor iedereen" 
voorstaat, is het dringend noodza
kelijk, dat wij in onze partij ons 
ernstig verdiepen in de vraag hoe 
deze leus. tot werkelijkheid gemaakt 
kan worden. 

Het gelijke-kansen-probleem heeft 
verschillende aspecten, maar de on
derwijskundige kant is naar mijn 
mening wel de belangrijkste. De 
oprichting van bovengenoemde on
derwijscommissie juich ik dan ook 
van hartel toe. 

I 

Om de discussie over dit onder
werp bij voorbaat reeds op gang te 
brengen zou ik de aandacht van de 
in te stellen commissie en van de le
zers van dit blad willen vragen voor 
een plan, dat door de Utrechtse 
hoogleraar prof. dr. M. J. Lange
veld werd opgesteld met het doel 
te bevorderen, ' dat meer begaafde 
kinderen uit de minder draagkrach
tige bevolkingsgroepen het middel
baar onderwijs gaan bezoeken. Dit 
plan werd gepubliceerd in het 
Maandblad "Paedagogische Studiën" 
(mei 1961, pag. 227). 

5-jarige brugschool 

In het kort komt het plan hierop 
neer: prof. Langeveld stelt voor om 
een 5-jarige brugschool op te rich
ten, die parallel loopt aan de klas
sen 5 en 6 van de lagere school en 
de klassen 1,2 en 3 van de middel
bare school. 

Tot de school zouden volgens prof. 
Langeveld moeten worden toegela
ten kinderen uit gezinnen van on
geschoolde arbeiders, die op de la
gere school aan het eind van het 2e, 
resp. 3e en 4e leerjaar tot het acht
ste beste deel van de klas behoor
den. Een selectie dus in hoofdzaak 
0 P grond van rapportcijfers. Het 
leerprogramma zou niet versneld, 
maar wel verrijkt moeten worden 
en de klassen zouden niet meer dan 
24 leerlingen mogen bevatten. 

Na het aflopen van deze vijfjarige 
brugschool zouden de leerlingen het 
einddiploma 3-jarige h.b.s. verwer
Ven en dan geplaatst kunnen wor-

ALGEMEEN SECRETARIAAT 
V.V.D. 

Koninginnegracht 61 
's-Gravenhage 

Telefoon ( 070) 60 48 03 
( 3 lijnen) 

Giro 67880 

den in de 4e klas van een 5 jarige 
hbs of op een school voor hogere 
beroepsopleiding, zoals b.v. de hts 

Wanneer de leerlingen het eind
diploma van de brugschool in hun 
zak hebben zijn ze nog maar am
per vrij van leerplicht en zijn ze al 

LIBERAAL DEMOCRATISCH CENTRUM 

UITNODIGING 

Het Bestuur van het LIBERAAL DEMOCRATISCH CENTRUM 
heeft het genoegen U uit te nodigen tot het bijwonen van het open
bare gedeelte van zijn tweede VERGADERING VAN DEELNE
MERS (jaarvergadering) op 

ZATERDAG 29 FEBRUARI a.s. te 14.00 uur 

in de loun9e van HOTEL KURHAUS te Scheveningen. 

De heer H. J. L. VONHOFF, lid van het Dagelijks en Hoofdbestuur 
van de V.V.D. zal een inleiding houden onder de titel: 

,.Welke betekenis kan het L.D.C. voor de V. V.D. hebben?" 

en de voorzitter van het Centrum, dr. E. NORDLOHNE, zal spre
ken over de politieke ontwikkeling. 
Gelegenheid tot discussie. 

De deelnemers van het Centrum herinneren wij eraan, dat het be
sloten huishoudelijke gedeelte van de vergadering aanvangt om 
11.00 uur. 

HUWELIJKSGOEDEREN
EN ERFRECHT 

OP een zeer geanimeerde bijeen-
komst van de vrouwengroep 

Soest-Soesterberg heeft mevrouw Th. Th. 
J. · M. Roos-Cikot, candidaat-notaris 1n 
Alkmaar, een lezing gehouden over bo
venstaand onderwerp, bijzonder leer
zaam. 

In de Soester Courant stond een lang 
versl<llg er over. Het is niet doenlijk dat 
in zijn geheel over te nemen; trouwens 
men kan beter voor de eigen vrouwen
groep (eventueel voor een paar gecom
bineerde vrouwengroepen) het onder
werp eens laten behandelen. Het is zo
wel belangrijk als ingewikkeld en de 
vrouwen moeten er heus wat van weten. 
Dit geldt des te meer nu sinds 1956 de 
handelingsonbekwaamheid van de ge
trouwde vrouw is opgeheven en zij de 
gelijkwaardige huwelijkspartner van de 
man werd. Op papier bleef de man het 
hoofd van het gezin, maar dat is theorie, 
omdat man en vrouw ten opzichte van 
hun gezamenlijk vermogen gelijkwaar
dig zijn. Mevrouw Roos raadde de vrou
wen aan, van dit recht gebruik te ma
ken en niet alles aan de man over te la
ten, zoals zo vaak gebeurt, ook nu nog. 

Ook de gemeenschap van goederen en 
de huwelijkse voorwaarden werden be
sproken. Tot dit laatste kan men thans 
ook overgaan als men reeds getrouwd is, 
maar dan moet het huwelijk minstens 
drie jaar geduurd hebben. 

Het erfrecht werd ten slotte uitvoerig 

Dr. E. NORDLOHNE, voorzitter 

A.P. M. APPEL Hzn., secretaris 

beha<ndeld. Geheel onterven kan men 
een kind nooit, maar een echtgenoot of 
echtgenote wel. Dit is ook natuurlijk niet 
in een paar zinnen weer te geven. 

Men late zich zelf maar eens eniger
mate wegwijs maken in de doolhof van 
de huwelijkswetgeving. 

NEDERLANDSE 

HUISHOUD RAAD 
De Nederlandse Huishoud Raad 

wordt in deze rubriek dikwijls 
vermeld. Het is dan ook een belangrijke 
instelling op een terrein, dat de politiek 
vaak nauw raakt. Vooral nu! 

De vermelding deze keer dient om me
de te delen, dat onze presidente, mevr. 
mr. E. A. J. Schelte1na-Co111radi, onlangs 
lid van het Dagelijks Bestuur van de 
N.H.R. is geworden. Zij was reeds lid 
van de Raad van Beheer. Onze organisa
tie is er dus nu nog nauwer bij betrok
ken. 
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"over de hond". Tegen de "staart" 
(nog twee jaar h.b.s.) ziet men dan 
niet zo erg meer op. 

Slechts op één punt ben ik het 
.niet eens met prof. Langeveld, nl. 
v, aar hij stelt, dat de leerlingen uit
sluitend zouden moeten worden ge
recruteerd uit gezinnen van onge
schoolde arbeiders. 

Natuurlijk hebben die kinderen 
een dergelijke school het meest no
dig, maar uit sociaal en pedagogisch 
oogpunt lijkt het mij niet gewenst 
om op de "brug school" alleen .leer
lingen te plaatsen uit één bepaald 
miJieu. Men zou deze kinderen hier
nl.ee zeker geen dienst bewijzen. 

Bovendien zou het onbillijk zijn, 
dat andere begaafde kinderen niet 
zouden kunnen profiteren van de 
voordelen, die de brugschool zou 
bieden nl. de kleinere klassen en het 
verrijkte programma. 

Keerzijde van de medaille 

J edere medaille heeft zijn keerzij
de. Door de brugschool zouden de 
beste leerlingen uit de 5de en 6de 
klasse van de lagere school worden 
"geplukt", waardoor het peil van 
deze klassen ongetwijfeld zou dalen. 
Men moet zich echter afvragen of 
dit nu als doorslaggevend argument 
mag worden gebruikt om de goede 
leerlingen te remmen. 

Iedereen vindt het vanzelfspre
kend, dat na de zesde klas van de 
lagere school geselecteerd moet wor
den naar aanleg en begaafdheid. 
Zou het nu zo'n ramp betekenen 
dat twee jaar eerder te doen? Ook nu 
wordt in de hoogste klassen van de 
lagere school al geslecteerd tussen 
"opleidingsklanten" (die "ander 
werk" en "extra les" krijgen) en de 

. overige leerlingen. 

De zogenaamde Experimenteerwet 
biedt de nodige ruimte om een proef 
met één of meer brugscholen te ne
men. Het plan is niet bijzonder kost
baar of ingewikkeld, terwijl de weg 
terug, indien het plan niet aan de 
verwachtingen zou voldoen, altijd 
mogelijk blijft. 

Er is dus geen risico aan een der
gelijke proefneming verbonden en 
de kans, dat op deze wijze een po
sitieve bijdrage geleverd kan wor
den aan de oplossing van het gelij
ke-kansen-vraagstuk is miJns in
ziens in ruime mate aanwezig. 

M. C. ENDERT-BAYLé 
Rotterdam. 

AANKONDIGINGEN 

Soest-Soesterberg 

Op vrijdag 21 februari a.s. om 14.15 
uur zal mej. mr. J. J. Th. ten Broecke 
Hoekstra spreken over consumentenbe~ 

langen. 
Plaats: Oranje hotel, Bm·gem. Grothe

straat 74, Soestdijk. 

Provincie Utrecht 

Tweede kadermiddag op woensdag 26 
februari a.s. om 14.30 uur in het Dom
hotel, Westerstraat 2, Utrecht. Kosten 
f 1,-. Spreekster is mevr. A. Th. Vos
Warnecke, presidente ·· N.H.R. over 
Vrouw en consumentenpolitiek. 

Laren-Blaricum 

Donderdag 27 februari a.s. van 14-16 
uur in hotel Hamdorff in Laren. Ver
keersopvoeding van kleuters. 

Landdag 

De landdag is vastgesteld op vrijdag 24 
april a.s. Wij gaan dez.e keer naar het 
noorden, zodat de leden uit de noordelijke 
provincies ditmaal een lange reis be
spaard wordt. Dat moeten wij daar maar 
eens voor over hebben. En onze moeite zal 
beloond worden te oordelen naar de plan
nen, waarmee d'e dames in het noorden al 
druk bezig zijn. 



VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

BOER EN BEDRIJF 

Hoe belangrijk de internationale ontwikkeling en speciaal de besluiten 
vl!n de EEG voor onze Nederlandse landbouw zijn, toch moeten wij niet 
vergeten veel aandacht aan de situatie in eigen land te besteden. 

Rondom de EEG is en blijft het mistig. We kunnen slechts vermoeden 
waar het heen gaat, maar hoe lang het nog zal duren en in welke situatie 
wij dan verkeren is onbekend. 

Elk land werkt aan ·de verbetering van eigen landbouwapparaat met be
hulp van veel overheidsgeld. Hoe dit afloopt is niet te schatten. Een bouw
plan is daarop nog niet te maken. 

Het -enige wat wij kunnen doen is 
onze bedrijven sterk en onze boe
ren vitaal en kundig maken. Be
kwame ondernemers, die deskundig 
en besluitvaardig zijn. Van boeren
stand naar agrarisch producent, een 
ontwikkeling, die al lang gaande is, 
doch die bij ons in vergelijking met 
andere landen te langzaam gaat. 
Arbeid wordt vervangen door kapi
taal, handwerk door hoofdwerk. 
Dit vraagt een grote omschakeling 
van de boer. Velen zijn zich hiervan 
bewust. 

Bedrijfsaanpassili'llg 

Naar mijn gevoel past de mens 
zich gemakkelijker aan dan het be-

drijf. Dit voldoet nog lang niet aan 
de eisen, die de moderne bedrijfs
voering stelt en het is ook niet mo
gelijk voor de boer om dit op eigen 
houtje grondig te veranderen. Ver
nieuwing van de bedrijfsgebouwen 
is technisch mogelijk, financieel stelt 
het zware eisen, vooral wanneer zij 
nog moeten passen in het landschap, 
oerdegelijk en brandveilig moeten 
zijn. 

De grote veranderingen, die zich 
in de landbouw voltrekken, stellen 
telkens weer andere eisen. Deze zul
len over 25 jaar wel weer".-anders 
zijn. Daarbij moet men zich kun
nen aanpassen. Men hoeft dus niet 
meer zo zwaar te bouwen. 

Graan oogsten met een maaidor-

SINDS1S92 

in het hart 
van Amsterdam 

COMPI..ETE 
INTERIEURVERZORGIN6 

0 

CESKUNDIGE 
ADVIEZEN 

FRANCO 
L.EVERIN6 
DOOR GEHEEL 
NEDERL.ANO 

MEUBELEN 

Vijzelstraat 115-119 - AMSTERDAM - Telefon 24 87 16 

HAARDEN KACHELS 
OLIE KOLEN GAS 

RADIO en TELEVISIE 

KOELKASTEN 
GASFORNUIZEN 

STOFZUIGERS 

WASMACHINES 

DE CLERCQSTRAAT 25 en 

hoek DA COSTAKADE 

AMSTELVEENSEWEG 21-23 

VAN WOUSTRAAT 140-146 

BURGEMEETER DE VLUGTLAAN 91 

AMSTERDAM 

Snelle 
aanpasstng 
nodig 

20 FEBRUARI 1964- PAGINA 6 

ter maar één te weigeren en het gaat 
niet door. Daardoor lukt dit alleen 
met kleine complexen. Vrijwel 
overal is wel iemand, die (op dat 
tijdstip) niet mee wil doen, of die 
niet tevreden is met het eindresul
taat. 

Wil men een groter geheel gron
diger aanpakken dan moet men 
naar de wettelijke ruilverkaveling. 
Hierbij kunnen meteen uitbreidings
plannen, industrievostiging, wegen

ser betekent, dat er geen graan- aanleg, recreatie e.d. worden gere
schuur voor de opslag van koren- . geld. Het is dus ten algemene nut
schoven en geen zolder voor losge- te. Dat is nuttig, maar langdurig en 
stort graan meer aanwezig behoeft kostbaar. 
te zijn. Een akkerbouwbedrijf is I N d 1 d · 1 2 T 
vrijwel klaar met woonhuis en ma- n ~ er an 1~ voor · miJoen 

. . . , , ha. rmlverkavelmg aangevraagd. 
chmeboxen. DI~ IS een voorbeeld van~ Elk jaar tracht men met 40.000 ha. 
grote verandermgen. b · t k Al d"t 1 kt 1 een eg1n e ma en. s 1 u za 

De bedriifsindeling 
Moeilijker wordt het als de boer 

zijn bedrijfsindeling wil verande
ren. Voor varkens- en pluimveehou
derij is dit een kwestie van hokken 
bouwen, maar de indeling van het 
land, perceelsvergroting, verande
ring van ligging, bereikbaarheid en 
wateraf- en -aanvoer zijn niet indivi
dueel te regelen. Dat moet met meer 
boeren tezamen gebeuren. En het is 
nodig, daar de mechanisatie andere 
eisen stelt. Daarvoor is ruilverkave
ling nodig. 

Dit kan door een zgn. administra
tieve of vrijwillige ruilverkaveling. 
Dit is een snelle en voordelige pro
cedure, waarbij alle deelnemers het 
van te voren eens moeten zijn over 
de nieuwe indeling. Er behoeft ech-

* 

DE BRANDY 
VAN DE 

BURGEMEESTER 

over 30 jaar het laatste, nu reeds 
aangevraagde blok aan . bod komen. 
Dit duurt te lang. Maar ook de uit
voering vraagt te veel tijd. Men 
moet rekenen op 8-10 jaar. Dit 
wordt mede veroorzaakt door de 
vele instanties, die er mee gemoeid 
zijn. 

Ook zijn de kosten voor eigenaar 
en overheid hoog en bij de ten
dens in deze tijd van stijgende kos
ten, nog niet te beoordelen. Men zal 
dus ernstig naar versnelling en 
vereenvoudiging moeten streven en, 
waar mogelijk, naar vrijwillige ver
kaveling van een zo groot mogelijk 
gebied. Dit is een nationaal en een 
landbouwbelang. Over de bedragen, 
die hiermede gemoeid zijn, een vol
gend maal. · 

L.G. OLDENBANNING. 

* 

---~---1!1 

PER FLES f 8.15 

Produit élaboré à base de Cognac vieille réserve par Ju les Le Maire &Fils.Jarnac/Amsterdam 

CABINES op elk merk chassis, hetzij normaal besturing of front
besturing, volledige sloop- of semi-sloopcobines. 

LAADBAKKEN zowel open - met boorden - als met huifconstructie. 

GESLOTEN 
ALUMINIUM 

CARROSSERIEËN 

Uitvoering geheel volgens de voorschriften voor T.I.R. 
Dekkleden worden in eigen bedrijf gemaakt. 

alle uitvoeringen te leveren in zeewater-bestendig 
aluminiLirn. Het opbouwsysteem volgens de modernste 
methodes, patent S.A.A.G. Zwitserland. 

llllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllll 
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nationaal en internationaal bekend! vraag prijs en inlichtingen. 

CARROSSERIEFABRIEK 

FIRMA PAUL & VAN WEELDE 
's-Gravenweg 350 Nieuwerkerk a/d IJssel (Holland) 

Telefoon Directie, fabriek en boekhouding (01803) 841 (3 lijnen) 

4M&M ifi 



VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

Van onze 

"De oorlog in het licht der we
tenschappen", Polemologische 
Studiën, tweede serie. Uitg. Van 
Gorcum & Comp. Assen - (f 4,50 
ing.). 

In ons blad van 27 juni kondig
den wij de verschijning aan van de 
eerste bundel voordrachten, op ini
tiatief van het Polemologisch Insti
tuut aan de Rijksuniversiteit te 
Groningen gehouden. Wij schreven 
toen, een tweede serie met onge
veinsde belangstelling tegemoet te 
zien. 

Nu deze ons ter recensie werd toe
gezonden, willen wij gaarne verkla
ren bevestigd te zijn in onze aanvan
kelijke opvatting, dat daar in Gro
ningen onder leiding van prof. Rö
ling een werk verricht wordt, dat 
waardering verdient, reeds dadelijk 
omdat deze hoogleraar er in slaagt 
alle faculteiten bij dit werk te be
trekken. 

Dit waarborgt niet alleen de voor
al op dit terrein zo dringend ver_
eiste objectiviteit, het opent inder
daad een hoopvol uitzicht op de mo
gelijkheid, tot een ware polemolo
gie te komen. Om dit laatste toch is 
het te doen, gelijk prof. Röling het 
in de bijdrage, waarmede hij deze 
tweede reeks besluit nog eens duide
lijk uiteenzet. Daar nl. wijst hij er
op, dat in de strijd tegen de oorlog 
vele methoden gebruikt zijn. 

"Tussen de wereldoorlogen preva
leerde de ethische benadering van 
het pacifisme, het anti-militarisme 
en de vredesbeweging. Daarmede 
ging gepaard de juridische benade
ring van het oorlogsverbod, die in 
het Kellogg-Briand Verdrag haar 
hoogtepunt vond. 

Direct na de laatste wereldoorlog 
Was vooral het vertrouwen geba
seerd op de bundeling van de 
macht, vrede door collectieve veilig
heid als georganiseerd in de organi
satie der Verenigde Naties. Geen van 
de benaderingen kon de vrede ver
zekeren, een verkeerssituatie verze
keren, die de kans op een groot ver
keersongeluk zou uitsluiten. 

Uit de verontrusting door het 
atoomwapen groeide de nadruk op 
de wetenschappelijke benadering, op 
het systematisch en georganiseerd 
Wetenschappelijk onderzoek van het 
oorlogsvraagstuk". Dit zou dus zin 
en doel van de "polemologie" ge
noemd mogen worden, daarmede is 
tegelijk gezegd, dat deze "\veten
schap van de oorlog" met evenveel 
recht "wetenschap van de vrede" 
mag heten, want het einddoel dezer 
Wetenschap moet toch zijn inzicht 
te verkrijgen in de voorwaarden 
Van de vrede en het zoeken van de 
methode om de verwezenlijking van 
deze voorwaarden te bevorderen en 
te bewerken. 

Serieuze overdenking waard 

Deze tweede reeks brengt voor
drachten van: prof. dr. P. J. Ros
cam Abbing ( de moderne theolo
gie en het huidige oorlogspro
bleem), prof. dr. mr. C. A. van 
Peursen (Denken met vuile han
den), prof. dr. G. P. Baerends (Aard 
en functie van de agressie bij dieren) 
dr. J. H. Plokker (Strijd en agressie 
bij de mens), prof. dr. I. J. Brug
lhans (De oorlog als historisch ver
schijnsel), prof. dr. G. Kuypers (Een 
Politicologische benadering van het 

LEESTAFEL 
oorlogsvraagstuk), prof. dr. J. Pen 
(Conflictologie) en prof. mr. B. V. 
A. Röling (Polemologie) Van de 
hand van laatstgenoemde is ook de 
inleiding. 

Onze ruimte laat niet toe op de 
inhoud dezer voordrachten in te 
gaan en wij moeten dus volstaan 
met de verzekering, dat elk dezer 
beschouwingen zeer· veel bevat, dat 
serieuze overdenking waard is. Dit 
geldt zeker ook voor de bijdrage 
van prof. Roscam Abbing, waarvan 
wij toch nog wel iets willen zeggen, 
eenvoudig omdat theologische over
wegingen nu eenmaal een belangrij
ke rol spelen in de vorming der pu
blieke opinie. Het woord der kerk 
immers heeft voor velen· betekenis, 
juist ook ten aánzien van de vraag, 
welke houding men heeft aan te ne
men tegenover alles wat met oorlog 
samenhangt. 

Welnu, uit de voordracht van 
prof. Roscam Abbing blijkt wel heel 
duidelijk, dat het vraagstuk (het 
huidige oorlogsprobleem) dieper
gaande bestudering 'eist dan bijv. in 
het bekende synodale schrijven van 

de Ned. Herv. Kerk tot uiting 
kwam. 

Berustende scepsis 

De hoogleraar zelf komt niet veel 
verder dan tot een berustende scep
sis, bijv. waar hij schrijft, dat het 
niet zeker is of Kennedy het zich 
tegenover zijn kiezers zou kunnen 
veroor loven in zulk een situatie 
(als de Cuba-crisis) eens te buigen 
voor Rusland, ook als dat eigenlijk 
wijs zou zijn. "Misschien" - zo 
vervolgt prof. R. A. "wordt het nog 
moeilijker als de burger in het Wes
ten voor de eigenlijk nog duurdere 
conventionele bewapening (die de 
Herv. Synode "wel toelaatbaar acht
te. De R.) meer moet opbrengen, 
niet uit angst voor de vijand, maar 
uit angst voor en verwerping van 
een oorlog met kernwapenen". 

In een volgende alinea wijst de 
hoogleraar erop, welk een ontzag
gelijke verantwoordelijkheid het 
volk heeft en daardoor de instanties, 
die het volk voorlichten en beïn
vloeden, met name de kerken van 

IT DE PA IJ 
JAARVERGADERING 
AFD. OOSTVOORNE E.O. 

Deze!r dagen hield de afdeling Oost
voorne e.o. haar jaarvergadering waar
voor eetti. grote belangstelling bestond. 

Voorzitter A. Weyerse herinnerde in 
zijn openingswoord aan de voornaamste 
activiteiten van de partij in het afgelo
pen jaar, waarna de jaarstukken werden 
goedgekeurd. 

De heer H. Dijkstra bracht vervolgens 
verslag uit over de werkzaamheden van 
de propagandacommissie. 

Voor dit jaar is een avond in voorbe
reiding op vrijdag 13 maart, wederom in 
Buitenlust Ir. L. H. Jacobsen, plano
loog, is bereid gevonden een inleiding te 
houden over het voor deze streek zo be
langlrijke wegenplan, dat steeds vastere 
vormen gaat aannemen. De avond is al
leen toegankelijk voor leden en introdu
cees. 

Tot nieuwe bestuursleden werden be
noemd de heren L. Gorzeman Azn. en 
A. de Vries, resp. als v<Yorzitter en be
sturn-slid. Aftredend waren de heren A. 
W eyerse en A. K. Quartel, tot wie een 
welverdiend dankwoord werd gmicht. 
De heer J. van Toledo werd herkozen 
als pelllningmeester. 

Tot slot gaf wethouder A. K. Quartel 
een duidelijk en weloverwogen resumée 
van de besluiten en besprekingen van 
de gemeenteraad van Oostvoorne in het 
afgelopen jaar. Mede door de vele vra
gen, die werden gesteld naar aanleid1ng 
van dit overzicht, ffireeg men ·een goede 
indruk van het vele werk, dat is verzet. 

LEIDSCHENDAM 
KOOS NIEUWE VOORZITTER 

Ln de jaarvergader]ng van de afdeling 
Leidschendam is ir. H. F. de Jonge, 
voorzitter van de. afdeling en lid van cie 
gemeenteraad, uit het afdelingsbestuur 
getreden omdat hij verenigimg van beide 
Ïuncties onjuist acht in verbamd met de 
vrijheid, welke een afdelimgsbestuur te
genlover de raadsfractie - en omgekeerd 
- dient te bezitten. 

Het afdelimgsbestuur is thans als volgt 
samengesteld: 

Voorzitter: G. M. van de Ruit; secre
taris: mr. C. J. A. Hoek (Schubertlaan 
7); pennimgmeester: E. D. de Crane; le
den: mevr. B. vam Keule-Kok, H. L. van 
Dongen, J. Koerts en U. Udema." 

ACTIVITEITEN 
IN DE ACHTERHOEK 

Eind vorige maand werd in Hotel 't 
Hof van Gelre te Lochem 'n bijeenkomst 
belegd door de besturen van de samen
werkende afdelingen uit Borculo, La
ren, Lochem, Neede en Ruurlo. 

Besloten werd o.m. om in de komende 
maanden plaatselijke vergaderingen te 
beleggen waarvoor een spreker zal wor
den uitgenodigd om een iJnleiding te hou
den over een actueel politiek probleem. 

Het ligt in de bedoeling om deze bij
eenkomsten speciaal te beleggen voor de 
jeugdige kiezers, die in de nabije toe
komst voor het eerst hun stem zullen 
gaan uitbrengen. 

De Kring Achterhoek stelt zich voor 
om na deze plaatselijke bijeenkomsten 
een centrale propaganda-avond te orga
niseren en hiervnor een vooraanstaande 
spreker uit de partij uit te nodigen. 

· De eerstvolgende samenkomst van de 
besturen van de Kring Achterhoek zal 
worden gehouden in Neede. 

Ir. L. G. OLDENBANNING 

SPRAK IN DEVENTER 

De afdeling Deventer belegde onlangs 
een vergadering, waarvoor de leden uit 
de afdelingen, die in· de Statencentrale 
Deventer zij,n gelegen, ·benevens enkele 
aang\renzende afdelingen in Gelderland 
waren uitgenodigd. Er was een goed be
zette zaal met een aandachtig gehoor, 
dat luisterde naar ir. Oldenbanning, die 
sprak over "Landbouw en grondpoli
tiek". 

Spreker wees er o.m. op dat we er
naar mo~ten streven op den duur over 
te schakelen van een eigen prijspolitiek 
naar Europese marr-ktpolitiek. Hiertoe 
moeten we niet alleen de grensbarrières 
afbreken, maar ook concurreren met een 
verbeterde kwaliteit. We zullen trou
we,ns toch meer naar het buitenland 
moeten ltijken en goed opletten wat 
Duitsland en Frankrijk doen op het ge
bied van de structuurverbetering en op
passen niet te laat te komen bij het tot 
een hogere ontwikkeliJnlg brengen van on
ze bedrijven. Het nieuwe Ontwikkelings
en Saneringsfonds kan helpen, maar dit 
is maar klein. 
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Voor adve·rtenties wende men zich 
\...tot de administratie. 

Jezus Christus. "Die wijsheid van 
de burger is nodig om een wijze re
gering te hebben of te krijgen, ook 
om het de regering mogelijk te ma
ken wijs te regeren, eventueel ook 
om zich noodgedwongen tegenover 
een regering te stellen en dienst te 
weigeren". 

Uitlatingen als deze zijn te waar
deren als v.ruchten van een niet al
leen berustende, doch ook WIJZe 
scepsis, die intussen het probleem 
laten voor wat het is, - waarmede 
dan de noodzaak van polemologische 
studie wel overtuigend bewezen ge
~·~ht mag worden! 

LIBERALE SOCiëTEIT 
LEEUW ARDEN LUISTERDE 
NAAR INTERESSANTE 
CAUSERIE 

deR. 

In een sprankelende causerie, sprak de 
heer J. A. Korma jr. voor de Liberale 
Sociëteit over zijn ervaringen in Surina
me. 

Suriname is een buitengewoon vrucht
baar land, waar de cacao- en cocoscul
tuur tot bloei zouden kunnen komen, in
dien niet alle plantenziekten deze cul
tm·es sterk onder~oeven, aldus de heer. 
Korma. --

De verbindingen in het binnenland zijn 
buitengewoon slecht, doch indien men in 
deze wilde, maar boeiende binnenfanden 
is, vraagt men zich af of de moderne ver
bindangen wel gewenst zijn, want de ne
gers en Indianen hebben een gemakke
lijk bestaan, waardnor zij niet de stimu
lans hebben om harder te werken en om 
het land te ontginnen. 

In de binnenlanden heersen nóg bar
baarse gebruiken, waaromtrent spr. vele 
verrassende voorbeelden gaf. Twintig jaar 
geleden vormden de negers de grootste 
bevolkingsgroep, doch deze is langzamer
hand in aantal teruggedrongen door de 
Hindoes. Deze, als contract-koelies :-::taar 
Suriname gekomen Hindoes, zijn intelli
gent en vlijtig, waardoor zij steeds meer 
het leven in Suriname zullen overheer
sen. 

Van de aanwezige Javanen werkt de 
helft nog op de plantages, terwijl het an
dere deel een moeizaam bestaan in de 
landlbouw aan de kust heeft. 

Dit niet politieke onderwerp werd door 
de aa1nwezigen bijzonder gewaardee:rd, 
waarvoor de voorzitter de heer Rutgms 
spreker veel dank zegde. 

BESTUUR CENTRALE 
NOORD-BRABANT 

Tijdens een bestuursvergaderiJng van 
de Centrale Noord-Brabant is het be
stuur als volgt samengesteld: 

Voorzitter: ir. Ch. Lugt, Waalre; se
cretaris: drs. Y. P. W. v31Il der Werff, 
Wilhelminasimgel 21, Breda; wnd. Pen
ningmeester: E. L, vam den Bergh, Goir
le; vice-vo:orzitter: F. J. Melzer, Breda. 

KAMERLID JOEKES 
SPREEKT IN EINDHOVEN 

Het Tweede Kamerlid, de heer Th. lL 
Joekes spreekt op maandag 24 februari 
a.s. voor de afdeling Eindhoven over het 
onderwerp "Open Ondernemerschap". 

De bijeenkomst wordt gehouden in ho
tel 't Silveren Seepaard, Stationsplein. 
Aanvang 20.15 uur. 



,~Maak 

Voor flw was 
NAAR 

BORG U 
Tevens Uw adres voor Chemisch Reinigen 
N.V. STOOM- EN CHEMISCHE WASSERIJ 

v.h. C. D. BORGH & Zn. 

de 

Bellevoysstraat 75 - Rotterdam - Telefoon 32631 -36235 

NORMAAL· EN DIKWANDIG NAADLOZE STALEN BUIZEN 
NIEUWE GELASTE STALEN BUIZEN 

NIEUWE GASPIJPEN 
GEBRUIKTE ELEKTRISCH GEREINIGDE VLAMBUIZEN 

REGENWATERAFVOERPIJPEN 

VEERSE DIJK: 271a HENDRIK IDO AMBACHT 
TELEFOON DORDRECHT <01850> 2 81 11, 2 81 12 en 2 71 75 

Franco 
levering 

NA 18 UUR (01850) 2 82 32 en 2 77 92 
(30) 26828 

scln·i,iverule 
. tel- en r•ekernnacllilles 

V.N.K. 
ADMINISTRATIE SYSTEMEN 

Boekhoudmachines 
TECHNISCHE SERVICE DOOR HET GEHELE LAND 

VERENIGDE NEDERLANDSE KANTOORMACHINEHANDEL N.V. 
Beukelsdijk 160 . Tel. 010-5 10 52 . Rotterdam-6 

OP UW VERZOEK KOMEN WIJ VRIJBLIJVEND BIJ U 

v.h. Fa. W. SCHRAM & ZONEN 

.Werven te Bolnes en Papendrecht 

NIEUWBOUW EN REPARATIES 

Verbouwen van Sleepschepen tot Motorboten 

inclusief mbouw en revisie van motoren 

DWARSHELLINGEN 2 x 115 meter 

geschikt voor het zwaarste materiaal 

D R 0 0 G D 0 I( 115 x 30 meter 

geheel overdekt 

Telephones: 

Rotterdam: 194011-194332 - Dordrecht: 3774-8329-20466 . Ridderkerk: 3644-3409 
voor werf Bolnes Papendrecht Bolnes 

V. V.D. sterk!!'. 

ln~dien hier 
uw advertentie had 
gestaan dan ••• 

zouden 28.000 geestverwanten alsmede 
hun huisgenoten deze hebben gelezen. 

Inlichtingen 
en 
advertentie-
tarieven 
worden gaarne 
verstrekt 
door onze 
administratie, 
postbus 43 
Amersfoort, 
tel. 0.3490-1 34 25 

N.V. STROOSTOFFABRIEK 

~~PH OEN IX~~ 
VEENDAM 

Gebleekte stro-cellulose voor fijnpapier 

Sedert 1894 

SA!JR DEN HAAG 

Lange Voorhout 47-52 • Tel. 113938 

* Restaurant 

* Grillroom 

* American B-ar 

* 
Aparte salon ·voor vergalleringen 

DAMMERS & VAN DER HElDE'S 
Scheepvaart· en Handelsbedrijf N. V. 

Reders, cargadoers, bevrachters, expe-

diteurs, beëdigde makelaars voor. het 

kopen, verkopen en bouwen van schepen. 

"CALANDHUIS" • Willemskade 18- Postbus 444 

ROTTERDAM • 2 

TELEGR. ADRES: ENERGETIC - (New Boe Code) 

TEL. 11.93.00 (15 lijnen) TELEX 21127 (2 lijnen) 
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en DEMOCIATIE 
Conferentie te 
Woudschoten 

(zie pag. 4 en 5) 

"Ü11ze. Staatssecretarissen~~ 

HET februari-nummer van "Li

beraal Reveil" brengt van de 

hand van dr. E. Nordlohne een be

schouwing over "Onze Staatssecreta
rissen". 

Behoort een staatssecretaris lid te 
zijn van een politieke partij? Is met 

betrekking tot de twee nieuwe libe

rale staatssecretarissen de juiste weg 

gevolgd? Heeft de V.V.D. in dit op

zicht reden tot kritiek? Ziehier een 
aantal vragen, die in dit boeiende ar

tikel - met welks zakelijke inhoud 

wij het niettemin oneens zijn - aan 
de orde worden gesteld. Maar laat 

ons liever dr. Nordlohne zelf aan het 
woord laten. Hij vangt zijn beschou

wing als volgt aan: 

"Het zit met "onze" staatssecreta
,,rissen niet helemaal lekker. Is er bij 

"de kabinetsformatie nu wel of niet 

"afgesproken dat het kabinet twee 

"staàtssecretarissen uit de kring der 
"VVD zou tellen? Er zou een bepaal

"de verdeling zijn gemaakt, zowel ten 
"aanzien van de ministers, als ten 

"aanzien van de staatssecretarissen. 

"Er zouden uit de VVD drie ministers 

"en twee staatssecretarissen gerekru
"teerd worden." 

Los van de culinaire vraag "lek
ker" of niet lekker, schijnt het ons 
niet moeilijk over de ,afspraak" iets 

:mede te delen. Het ligt dunkt ons 

voor de hand, dat over de staatssecre
tarissen geen "formele" afspraken 
zijn gemaakt. Wel menen wij te we
ten, dat men kon verwachten, dat 

tenminste twee staatssecretarissen 
liberaal zouden zijn. 

* * * 

-".1: TERDER terecht betogend, dat 

f de V.V.D. met drie liberale 

ministers, "oude getrouwen van onze 

partij", tevreden kan zijn,· gaat de 

auteur voort: "Maar met de twee 

"liberale staatssecretarissen 1s het 

"wat an'ders. Weliswaar hebben bei

"den zich aanhangers van het libera
,,lisme verklaard, maar geen van bei

"den is (voorshands) lid van de 

"VVD." Zoals men weet zijn - in
tussen - beide liberale staatssecre

tarissen lid van de V.V.D. geworden. 

* * * 

WANNEER dr. Nordlohne zich 

dan verder afvraagt, of de 
V. V.D.-fractieleider in de Tweede 

Kamer, alsmede degenen die voor de 

V.V.D. bij de kabinetsformatie be
trokken waren en tenslote de leden 

van de V.V.D. er "vrede" mee kun

nen hebben, dat "partijloze liberalen 
voor hoge staatsfuncties voorgetrok
ken worden boven partijleden", 

schrijft hij verder: "Wat is een partij 

"waard, die zich een partijloze staats

"secretaris laat opdringen als een 

"exponent van haar politieke stro
"ming? Is hier niet ergens zwakte 

"getoond, waar fierheid en vasthou

"dendheid geboden waren? Het be

"noemen van een partijloze liberaal 

"tot staatssecretaris, is voor de VVD 

"een stekelig iets." 
Het zal wel aan onze naïeve on

schuld liggen; wij kunnen hier niets 

"stekeligs" en ook geen "zwakte" 
zien. Waarop baseert dr. Nordlohne 
zich bovendien, wanneer hij te ken

nen geeft, dat de twee liberale staats

secretarissen aan de partij zijn "op

gedrongen"? "Fierheid" en "vasthou
dendheid" zijn edele deugden. Maar 

men moet ze slechts dan in het ge
ding brengen als daar reden voor is. 

Die reden is hier niet aanwezig. Het 

is nu eenmaal onjuist niet-bewezen 

ATTENTIE! ATTENTIE! 

Luistert op woensdag, 4 MAART a.s., over de zender HILVERSUM 11 
(298 m), van 18.20-18.30 uur, naar 

,.DE STEM VAN DE V.V.D." 

Spreker: ir. D. S. TUIJNMAN, 
lid van de Tweede Kamer der Staten-Generaal. 

stellingen in rhetorische vragen tot 
waarheid te promoveren. 

* * * 

D. E heer Nordlohne komt dan tot 

het meer algemene deel van 

zijn betoog. Zeer juist stelt hij op de 

voorgrond, dat een staatssecretaris 
geen ambtenaar is. En dat hij bij de 

eventuele val van het kabinet of van 

"zijn" Minister, in min of meer let

terlijke zin "mede valt". 
Het slot van het als geheel stellig 

lezenswaardig artikel luidt als volgt: 

"De politieke opvattingen krijgen 

"vorm door de partijen. Alleen dank 
"zij de partijen functioneert de par

"lementaire democratie. Ligt het nu 

"op de weg van de minister, om een 
"staatssecretaris te benoemen, die uit 

"geen der partijen een keuze kon 

"doen? Zou het niet eigenlijk een 
"constitutioneel gebruik moeten wor

"den, dat alle bekleders van een poli
"tiek ambt lid moeten zijn van een 

"politieke partij? En dat niemand tot 
"een politiek ambt benoemd wordt, 

"die partijloos is?" 

* * * 

NA dr. Nordlohne - hetgeen 

reeds voor een goed begrip 
noodzakelijk is - ruimschoots aan 

het woord te hebben gelaten, onzer

zijds het volgende. Het is ons hekend, 
dat de V.V.D.-Tweede Kamerfractie, 

de heren Keyzer en Den Toom gead
viseerd heeft hun functies te aan
vaarden. Daarbij hebben ook de oor

zaken van hun niet-lidzijn een rol 
gespeeld. De heer Keyzer woonde al 

in het buitenland toen de V.V.D. 
werd opgericht. Het is trouwens niet 

gebruikelijk, dat iemand die behoort 
tot de diplomatieke dienst en die niet 
in Nederland is gevestigd, lid is van 

een politieke partij. En de heer Den 

Toom stelde zich op het zeer aan

vaardbare standpunt dat het voor 

hem als beroepsofficier beter was 
geen lid te zijn. Er is dus geen sprake 

van, dat zij geen "keuze" konden 
maken. Beide heren waren en zijn 

in hart en nieren liberaal. 

* * * 

EEN andere vraag is, of men in 

het algemeen kan eisen, dat 

staatssecretarissen als politieke figu-

ren, tevoren lid behoren te zijn van 
'n politieke partij. Wij beantwoorden 

deze vraag ontkennend. En wel om 

de simpele reden, dat er voor mannen 
die de beginselen van een partij zijn 

toegedaan, persoonlijke reden kun

nen bestaan, welke het toetreden 
hebben belet. Hen daarvoor van een 
benoeming tot staatssecretaris of tot 

minister uit te sluiten, vinden wij 
verkeerd. Natuurlijk is het ten zeer

ste te verkiezen, dat men zich in het 

algemeen wèl aansluit bij een partij. 
Maar Nederlanders in te delen in 
niet- en wèl politiek aangeslotenen, 

schijnt ons een soort van "discrimi
natie", waarvoor wij in alle toon

aarden bedanken. 

Tenslotte de eis, door dr. Nordlohne 
vragenderwijs gesteld, dat niemand 
tot een politiek ambt benoemd zou 
kunnen worden, die partijloos is. Dit 
schijnt ons een nodeloze beperking 

voor de vervulling van ambten, wel
ke dikwijls toch reeds zo moeilijk te 

bezetten zijn. En vooral: het zou -
en dan met reden - stof geven aan 

de valse leuze, dat het landsbelang 
door bekrompen partij-politiek wordt 

bepaald. 
L. M. 

Op deze plaats wensen wij mevr. mr. 

J. M. Stoffels-van Haaften van harte 

geluk met haar benoeming tot voor

zitter van het Beneluxparlement. 
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Jaarvergadering van de Vereniging 

van Staten- en Raadsleden 

De Vereniging van Staten- en Raads
le<ien van o!tlze partij heeft op zaterdag 
22' februari in WoudschOlten haar jaar
lijkse algemene vergadering gehouden 
onder leidi111g va!tl de voorzttter de heer 
D. W. Dettmeijer uit Den Haag. 

De vergadering, die zeer glOed bezocht 
was keurde de notulen V>an de vorige 
jaarvergadering goed. Staande werden 
de 29 overleden leden in 1963 herdacht. 

Uit het jaarverslag vam de secretares
se Mej. Mr. M. M. F. van Everdimgen 
bleek da1t het ledental der vereniging 
steeg in he:t afgelopen jaar tot 790. 

Uit het jaarverslag van de penning
meesteresse Mej. Mr. M. M. F. van Ever
dingen bleek dat het afgelopen jaar sloot 
me:t een batig saldo en op voorstel van 
de Kas-Commissie van het jaar 1964 
werd mej. va:n Everdingen eervol gede
chargeerd met betrekking tot het door 
haar gevoerde beleid. 

Tot de leden van de Kas-Commissie 
voor het jaar 1964 werden benoemd Ir. 
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BRANDBLUSAPPARATEN 
Officieel goedgekeurd 

Talrijke attesten. 

SiMPlUS N.V. DORDRECHT 
VISSTRAAT 6-8 - TEL. 3344* (01850) 

P. Stempels uit Rijswijk, J. J. Vermeu
le.n uit Voorburg en L. A. P. Stoppelen
burg uit Nieuwlmop. 

De aftredende bestuursleden mevrouw 
E. H. RiJnk- van der Linden uit Utrecht 
en mevrouw H. A. A. L. De Vries-van 
der Hardt Abersom uit Hengelo werden 
bij acclamatie herkozen I.p.v. de heer H. 
Pols uit Leeuwarden. die zich in ver
band met de nieuwe verkiezingen niei 
herkiesbaar had gesteld, werd bij accla
matie gekozen de heer Ir. B. C. van Ba
len Walter uit Leeuwarden. 

De voorzitter bracht dank aarn de heer 
Pols voor hetgeen hij als bestuurslid ge
durende verscheidene jaren had gedaan. 

Bij de rondvraag werd in het bijzon
der het probleem van de schriftelijke 
vragen behandeld. 

VRAGEN VAN ONZE 
l(AMERLEDEN 

De Tweede Kamerleden mevr. Kuiper 
-Struyk en de heer Visser stelden aan 
de Minister van Volkshuisvesting en 
Bouwnijverheid de volgende vragen: 

1. Is het juist, dat voor de bouw van 
woningen in de vrije sector boven de 
f 30.000.- geen goedkeuring meer wordt 
verleend? 

2. Is een vertrouwelijk schrijven met 
deze inhoud of van soortgelijke strekking 
aan de Provinciale directies gezonden? 

3. Zo \Taag 2 bevestigend wordt beant
woord, is de Minister dan niet van me
ning, dat op deze wijze de wonÎI!lgbouw 
in de vrije sector onnodig wordt beperkt? 

4. Is deze maatregel uitsluitend bedoeld 
voor complexem worningen voor de ver
huur, of heeft deze ook betrekking op 
woningen, die bestemd zijn voor zelfbe
woning? 

5. Verwacht de Minister ten gevolge 
van deze maatregel niet nog meer bouw
capaciteit te verliezen, hetzij door onder
breking van de OOI!lltinuïteit, hetzij door 
het aannemen van werken over de gren
zen? 

6. Indien vraag 5 bevestigend wordt be
antwoord, is de Ministe·r dan bereid de ge
nomen maatregel in te trekken? 
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~ .. 
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:: Kaarten voor de Kamercentrale Dordrecht en daarbuiten be- ~ 
~ stellen bij de secr. penningmeester A. N. v. d. Plank, Lindelaan :: 
"a 153, Zwijndrecht, tel. 26804. :• 

) Lunchkaarten wor(len t d •: I" oegezon en na betaling aan de secr, "• 
~ penningmeester, Slavenburgs Bank te Zwijndrecht, bankgiro :• 
~ < •• 514020. • 
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ALGEMEEN SECRETARIAAT 
V.V.D. 

Koninginnegrecht 61 
's-Gravenhage 

Telefoon ( 070) 60 48 03 
(3 lijnen) 

Giró 67880 

De juiste cijfers 
Een tweetal lezers, mr. C. Scheltema 

te Naarden en ir. H. A. Bunge te Ge
leen, heeft mij - terecht - op de vingers 
getikt naar aanleiding van het artikel 
,.In de prijzentang" in het nummer van 
23 januari j.l. Onder dit artikel kwam 
een voetnoot voor, verwijzende naar 
mijn constatering, dat gedurende de 
laatste tien jaren het werknemersaan
deel in het nationale inkomen voortdu
rend toeneemt ten koste van dat van de 
zelfstandigen. 

Ik moet de opmerkzame lezers gelijk 
geven waar zij stellen, dat de geprodu
ceerde cijfers de conclusie niet dekken. 
Niettemin is de conclusie juist, doch zij 
dient te worden gebaseerd op het navol
gende, dat derhalve de voetnoot behoort 
te vervangen: 

Blijkens het Centraal Economisch Plan 
1963 (blz. 45) was de ontwikkeling van 
het werknemersaandeel in het nationale 
inkomen (tegen factorkosten per hoofd 
van de werkzame beroepsbevolking) als 
volgt: 

1953 68.2 pct 1959 68.1 pct 
1954 67.7 pct 1960 68.3 pct 
1955 66.0 pct 1961 70.4 pct 
1956 67.5 pct 1962 72.9 pct 
1957 68.8 pct 1963 73.6 pct 
1958 70.0 pct 

Voor 1964 heeft het Centraal Planbu
reau zo juist als prognose 75.8 pct be
kendgemaakt. 

v.d.L. 

BROCHURE 
Volgens een advertentie in dit 

weekblad is verschenen een brochu
re van dr. P. D. van Royen omtrent 
de overgang van Prinses Irene naar 
het Rooms-Katholieke geloof. Zodra 
deze brochure in ons bezit is, stel
len wij ons voor het geschrift aan 
een critische beschouwing te onder
werpen. 

Redactie Vrijheid en 
Democratie 
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UW HAAR ZIT 
ONBERISPELIJK 

van vroeg tot laat 

in weer en wind 

Forse tube f 1 ,75. 

Uitsluitend bij 

de kapper 
verkrijgbaar! 

Het 'Was goed in 

Woudschoten 

Dat klinkt alt~Jd zo plechtig een 
studie-confe?·entie. Men ziet dan al
tijd in gedachten voor zich, me?lsen 
gebogen over grote papie1·en, gewich
tig doende met de handen onde1· het 
hoofd, als maar studerend. Maar ge
lukkig was de sfeer op de studie
conferentie van de Vereniging van 
Staten- en Raadsleden heel anders en 
is er veel en hartelijk gelachen op 
deze twee dagen. En wat een bonte 
verscheidenheid van ancleTwerpen is 
er niet behandeld: de vTageJ1 met be
trekking tot de bejaarclenzm·g; de 
voorlichting en public relations door 
provincies en gemeenten, de energie
problemen en de taak en de plaats 
van de gemeente in 1964. 

Alles uitvoerig ingeleid en uitvoe
rig besproken in een opgewekte dis
cussiesfeer en ·daarnaast, doordat het 
programma niet overladen was, het 
onderlinge contact, waardoor de ver
standhouding tussen gelijkgezinden 
beter kon worden en het gezelschap 
in Oud Londen tot ver na het midder
nachtelijk uur bijeen bleef, waarbij 
de glaasjes brandewijn met bruine 
suiker tegen de koude hielpen en 
cle warme worstjes een goed ont
haal vonden. Dit alles werkte er toe 
mee om de indruk te vestigen, dat 
dit weekend in Woudschoten goed 
was. DE WEEDE 

LIBERAAL DEMOCRATISCH CENTRUM 

UITNODIGING 

Het Bestuur van het T. TEERAAL DEMOCRATISCH CENTRUM 
heeft het genoegen U uit te nodigen tot het bijwonen van het open
bare gedeelte van zijn tweede VERGADERING VAN DEELNE
MERS (jaarvergadering) op 

:ZATERDAG 29 FEBRUARI a.s. te 14.00 uur 

in de lounge van HOTEl KURHAUS te Scheveningen. 

De heer H. J. L. VONHOFF, lid van het Dagelijks en Hoofdbestuur 
van de V.V.D. zal een inleiding houden onder de titel: 

"Welke betekenis kan het l.D.C. voor de VJIJ). hebben?" 

en de voorzitter van het Centrum, 
ken over de politieke ontwikkeling. 
Gelegenheid tot discussie. 

dr. E. NORDLOHNE, zal spre-

De deelnemers van het Centrum herinneren wij eraan, dat het be
sloten huishoudelijke gedeelte van de vergadering aanvangt om 
11.00 uur. 

Dr. E. NORDLOHNE, vamzitter 
A. P. M. APPEL Hzn., seCJ"etaris 
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BENELUX, RIJNMOND EN DRANKWET 

op vrijdag en zaterdag ligt ons zo ver-
trottwde Haagse Binnenhof er altijd 

rustig bij. Maar eind vorige week was dat an

ders. Beide dagen vergaderde in de Tweede

Kamerzaal de Raadgevende Interparlementai?·e 

Beneluxraad, die, ai bezit hij dan geen volledige 

pm·lementaire rechten, gewoonlijk toch koTtweg 

"BeneiuxpaTlernent" wordt genoemd. 
Voor wie daar in het algemeen de KameTVe1·

gaderingen pleegt te volgen, is zo'n Benelux

vergadering een aardige afwisseling. Hij ziet 

weeT eens andeTe m.ensen, hij hoort er onze 

Vlam/is-Belgische vrienden en ook de Fransta

lige Belgen en Luxembgrgers. 

Dat Beneluxparlement beleefde in zijn alweeT 

zevenjaTi.ge bestaan ditmaal een novwn. Voor 

de eeTste maal werd het gepTesicleeTcl dooT een 

VTouw. Dit keer was het de NeeleTlandse libe

raie fTactie, die de vooTzitter had te leveren. En 

Zo'n opmeTking is een kolfje naaT de hand 

van minister Luns, die hieTop reageerde met: Ik 

geloof dat het geen boutade van de geachte spTe

ker was toen hij stelde, dat de verhouding tussen 

Roterelam en Antwerpen "nog bete T" is clan 

tussen Amsterdam en Rotterdam. "OveT de veT
honding Antwe1·pen-Gent waag ik het niet een 

oordeel te vellen, l'v'Ievrouw de PTesiclente". 

* * * 
HET ontwerp Rijnmond en dat van de 

DTank- en HoTecawet werden vorige 

week in de Tweede Kamer afgehandeld en wan

neer de lezers dit onder de ogen krijgen, weten 
zij hoog en breed ook hoe de einduitslag is uit

gevallen. Het· zou ons veT bazen, wanneeT beide 

ontwerpen niet een belangTijke meercleTheid 

zouden blijleen te hebben venvorven. 

Minister Toxopeus en minister Veldkamp heb-

amenclement het ontwerp zou wo1·clen ingetrok

ken, besloot de PvdA-fractie, zij het na wat 

m·eemde politieke bokkesprongen, tegen het 

amendement te stemmen. Zo werd het met 22 

tegen 102 stemmen verworpen. Vóór stemden 17 

leden van cle KVP-fmctie, de PSP en 2 socia
listen. 

Dat het amenclement het zonder dat "onaan
vaardbcwT" wel zou hebben gehaald, staat onder

tussen geenszins vast. Een deel van de KVP, 

onder aanvoering van clT. Van Helvoort, stond 

overtuigd achteT de opzet van het ontweTp en 

wzj hebben de indruk, dat ook niet alle leden 
van de PvcZA-fTactie eensgezind waren. 

Minister Toxopeus herhaalde nog eens, dat hij 

beTeiel was binnen drie jaar een nota oveT de 

praktische weTking in te dienen. Dan zou tevens 

onder het oog letmnen worden gezien, of de 

praktijk aanvullingen of wijzigingen nooclzake-

toen mr. Van Thiel namens de gehele Neder- ben allebei een veer moeten laten. Of liever: hun lijk maakte. 

Iandse delegatie mevrouw mT. J. M. Stoffels- ontweTpen, die elk op één punt wat werden 

Van Haaften voordroeg, die als plaatsveTvan

gend voorzitster van de N ede1·landse Tweede 

KarneT al zoveel ervaring heeft opgedaan, werd 

zij bij acclamatie en met luid applaus vooT 1964 

als presidente aangewezen. 

Dat het een N ederlanclse libeTale vrouw is, 

die vooT de eerste maal als vooTzitter van het 
Beneluxparlement fungeeTde, deed ons libeTale 

haTt goed. En zij deed het op de tegelijle char

mante en toch ook spits-zakelijke wijze, waar

op zij menigmaai ook onze Kame1·- of openbaTe 

commissie-ve?·gacl,eringen weet te leiden. 

Haar inleidende speech was een levendig en 
geestig woord, wam·in zij tegelijle de vTij nauwe 

begTenzing en de (nochtans) nuttige taak van 

het Benel1txpaTlement aangaf. 

* * * 
ER werden (o.a. door onze geestverwant de 

heer CorveT) rapporten oveT een aantal 

onderwerpen uitgebracht, er werden adviezen 

vastgesteld over vaaTgelegde ontwe1·p-veTdragen 

en er werd, o.a. en in het bijzonder met minister 

Luns, van gedachten gewisseld over de noodzaak 
van het nog meer op elkander afstemmen van 

het beleid der dTie landen en 1·egeringen in 

EEG- en NATO-vmagstukken. 

De Belgische C.V.P.-afgevaardigde de heer 

Leo Delwaide, de befaamde schepen vooT de 

AntweTpse havenaangelegenheden, liet een lof
zang horen op het eerstelaags in de weclerzzjdse 

pa1·lementen in behandeling komende veTdrag 

omtTent de Schelcle-RijnveTbincling. Daarmee, 

zo zei hij, wordt een einde gemaakt aan een ge
schilpunt, dat ruim een eeuw lang de veThou
ding tw,sen België en NeeleTland heeft veT
stoord. 

Als Antwerpse afgevaaTdigde wilde de heer 
Delwaide ook van zijn waaTclering getuigen voor 

de "VeTZoeningsgezinde houding", welke Rotter
dam en zijn burgemeester, mr. Van vValsmn, in 

deze kwestie hebben aangenomen. 

Pikant was zijn opmerking, dat de verhov
eling tussen RoteTdam en Antwerpen op het 

ogenblik beter is dan bijvoorbeeld die tussen 

AntweTpen en Gent of tussen AmsteTdam en 

Rotterdam. Maar hij ve1·bond claaTaan de hoop, 

dat in de naaste toekomst de verhouding tussen 
a l Ie Beneluxhavens een goede zou woTden. 

gedenatureerd. 

Bij de Rijnmond betTof de denatmatie de vol

ledige rechtstreekse veTkiezing voor de Raad 

van Rijnmond, daar ingebTacht door de aan
vaarding van het amendement-Elfferich (ARP). 

Minister Toxopeus had, zoals wij in ons artikel 

van 6 febTuaTi Teeels hadden venneld, voorge

steld 54 van de 81 leden rechtstreeks door de 
kiezers van het Rijnmond gebied te doen verkie-

NOTITIES VAN EEN INSIDER 

zen, maar 27 leden te doen aanwijzen doüT de 

24 gemeenteraden, in die zin, dat Rotterdam vier 

eigen leden zou aanwijzen en de oveTige 23 ge
meenten elk één lid. 

Deze opzet past geheel in de coördinerende 

taak, welke het ontwerp aan de Rijnmondraad 

toekent en in de handhaving van de autonomie 
deT betrokken gemeenten. Het clooT ministeT 

Toxopeus sterk ontTaden an2,endement weTd ech

ter met 68 tegen 58 stemmen aanvaaTd. De 

PvdA, de ARP, een minderheid van de KVP en 
wat kleine fracties bezorgden het amendement 

aldus een kleine meerderheid. Wel weTd het wat 

afgezwakt dooT een met vrijwel algemene stem

men aanvaaTd amendement van dTs. Westerhout 
(KVP) om de gemeentebestm·en in gevallen, 

waarbij zij betrokken zijn, in de gelegenheid te 

stellen een "gemachtigde" aan te wijzen, die de 

vergadering van de Raad van Rijnmond dan kan 

bijwonen en aan de beraadslagingen kan cleel
nem,en. 

* * * op het eveneens in ons vorige artikel reeels 
bespTOken hoofdpunt: het amendement

Aarden ( KVP), heeft de minister echteT geze

gevierd. De heer AaTden en een deel van zijn 

fractiegenoten waren niet tevTeden met de be

voegdheid voor de Rijmnondraad om Tichtlijnen 

en zonodig bindende aanwijzingen te geven, 

maar wilden op de in het amenclement genoem

de gebieden de Rijnmondraad ook een 1lÎtvoe

rende taak toekennen. 

Toen de minister dit amendement "onaan

vaaTdbaar" verklaarde en desgevTaagd mede
deelde, dat na eventuele aanneming van het 

O OK bij de behandeling van minister Veld-
kamps Dmnk- en HoTecawet geschiedde 

iets deTgeiijks. De kern van het ontwerp (waaT

over wzj eveneens al eer cl eT hebben geschreven) 

was de afschaffing van het z.g. maximurnstelseL 

Door de aanvaarding van een amendement van 

mT. Van Gelder (CRU) is nu echter toch een 
(zij het t~jdelijk en sterk gemitigeerd) stukje 
plaatselijk maximumstelsel mogelijk gemaakt. 

Als gevolg van dit amendement kTijgen de ge
meentebestm·en voor de overgangsperiode tot 1 

januaTi 1975 de bevoegdheid om, wanneer "bij
zondere omstandigheden in een deel der ge
meente daartoe aanleiding geven", een maxi

mumstelsel in te voeren. 
Inderdaad kon de heeT Van Gelder er met 

enig recht op wijzen, dat het door hem voorge

stelde niet zo heel veel met het oude maximum

stelsel gemeen heeft. Er moeten "bijzondeTe om
standigheden" aanwezig zijn, het maxim1trn kan 

dan niet worden gesteld onder het in de betref
fende wijk thans aanwezige aantal inrichtingen, 

het overdTagen woTdt vTijgelaten en er is dus 
ook geen sprake van een wachtlijst en van han

del in vergunningen. 
OndeT druk van de mededeling, dat voor de 

CH-fractie (en waarschijnlijk ook voor de Anti

TeV. fTactie) dit amendement van dooTslagge
vende betekenis was, duTfde minister Veldkamp 

er niet al te steTk tegeningaan. En zo werd het 
met grote meerderheid bij zitten en opstaan aan

vaard. Onze VVD-fmctie stemde echter - con

seq,uent - tegen. 

Onze geestverwant mr. Portheïne heeft, door

dat de hele KVP-fractie hem in de steek liet, 
zijn strijd voor de kleine café's (stedelijke zo
wel als die op het platteland) verlo1·en. Zijn 

amendement, dat de op 1 januaTi 1964 rechtens 

bestaande bedrijfjes volledig veilig wilde stelLen 

zonder termijn tot 1 januari 1975 en zonder dat 

individuele dispensatie van bepaalde "inrich

tingseisen" behoeft te worden gem·aagd, weTd 

met 33 tegen 65 stemmen verwoTpen. 
Met de VVD stemden vóór 11 PvdA-leden, 

één PSP-er (cle heer Bmggeman), de CPN, de 

B.P. en mr. Geelkerken (ARP). 
Een betreuTenswaaTdige beslissing, waarvoor 

de hoofdvemntwoordelijkheid ligt bij de KVP

fractie, die beteT had kunnen en moeten weten. 
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.. 5taten- en Raadsleden confereerden op Woudschoten · 

Bejaardenzorg, public relations~ aar dg<~ 

De voorzitter van de Vereniging van Staten- en Raadsleden van onze partij, de heer D. W. Dettmeijer, kon 

zaterdagmiddag 22 februari op "Woudschoten" in Zeist meer deelnemers aan de traditionele tweedaagse studie

conferentie verwelkomen dan hij en zijn mede-organisatoren/trices hadden verwacht. 

Als ere-gast was er de ere-voorzitter van de VVD en ere-voorzitter van de Vereniging van Staten- en Raadsle

den, minister van Staat prof. mr. P. J. Oud. 

Het dagelijks bestuur van de partij werd vertegenwoordigd door asses

sor mr. Korthals Altes. Wij zagen verder de fractie-leiders in de Eerste en 

Tweede Kamer, resp. de heren Van Riel en Geertsema en de Ramededen 

mej. Ten Broecke Huekstra, Visser, Oldenbanning en Portheine. 

De heer Dettmeijer richtte een bijzoncler woord van hartelijk welkom tot 

"onze" .minister van maatschappelijk werk, mevrouw dra. J. F. Schouwe

naar-Franssen, die aanwezig was om "!'<ige actuele vraagstukken van be

jaardenzorg" te belichten. De bewindsvrouwe hield een indrukwekkend 

pleidooi voor de oudere mens, die zij zolang mogelijk vrij en zelfstandig 

wilde laten en die zij daarvoor de middelen wilde trachten te verschaffen. 

Minister Schouwenaar-Franssen eiste 
in dit streven geen monopolie voor zich 
op. Integendeel, zij begon haar inleiding 
met nadrukkelijk te constateren, dat :iin 
ons land de bejaardenzorg een kwestie 
is van coördinatie van beleid (zoals ~n 
de regeringsverklaring ook werd gesteld) 
tussen de diverse departementen en ver
der een zaak van goed samenspel tussen 
overheid en de bevolking zelf. Wij ken
nen, anders dan in enkele andere lan
den in Eumpa, geen gezinsminister; me
vrouw Schouwenaar zou op haar func
tie niet graag het predikaat "moeder van 
de bejaaTden" zien toegepast. 

De minister illustreerde haar rede met 
indrukwekkende cijfern. In 1960 waren er 
i1n ons land één miljoen mensen boven 
de 65 jaaT, in 1963 waren dat er 1.150.000 
dat is 8,8 procent van de bevolking. Dat 
percentage zal nog toenemen. Maar, er 
zijn niet alleen meer bejaarden dan vroe
ger, deze zijn ook in toenemende mate af
hankelijk van· ande·ren. Dat wil zeggen, 
dat de verantwoordelijkheid van de an
deren ook - steeds sterker - toeneemt. 

Financiële aspecten 
Er zitten aan het "bejaardenvraag

stuk" uiteraa1rd vele en belamgrijke finan
ciële aspecten. De bewindsvrouw ging 
daar niet nader op in, omdat dat finan
ciële aspect aan de orde komt bij de 
kwestie van het "sociale minimum" van 
de A.O.W., waarover de S.E.R. op het 
punt staat een advies uit te brengen. Wel 
sprak mevr. Schouwenaar liever over een 
"sociaaal ver a n t w oord minimum". 
Hoe belangrijk de financiële kant van de 
zaak is blijkt uit het feit, dat van hen die 
ondersteuning vragen, d .. w.z. een be
roep doen op de armenwet, 66 procent 
boven de 65 jaar is. Het is een geluk, 
dat op 1 januari 1965 deze ondersteuning 
een re c h t wordt door het in werking 
treden van de Bijstandwet. Drieënveer
tig procent van de béjaarden heeft een 
inkomen beneden de f 3.500.-, de alleen
staanden nog minder. 

De minister ging vervolgens uitvoerig 
in op de verzorging, met name in de te
huizen. Een moeilijk punt is geweest de 
"prijsstop", die door haar en de miJnister 
van Economische Zaken voor de tehuizen 
is afgekondigd (de prijzen van oktober 
i.!. plus vier procent en de mo:gelijkheid 
van ontheffing). 

Deze maatregel lokte bij het vragen
uurtje enige discussie uit, maar de be
windsvrouwe wist haar beleid goed te 
verdedigen. Zij meende, dat de overtrok
~wn verhogingen van de pensionprijzen 
m de tehuizen juist de kleine zelfstandi
gen ernstig treffen d.w.z. hen dus die zelf 
betalen ( voor de helft van de in tehui
z~n residerenden betaalt de gemeentelijke 
dienst vow sociale zaken). 

jaarden niet onaantrekkelijk, zoals de 
Bijstandswet die mQgelijk maakt. In dat 
geval behoeven de bejaarden niet eerst 
het eigen vermogen in te teren. 

De ontwikkeling is, dat er in de tehui
zen bejaarden komen, die de verzo,rging 
(nog ) niet nodig hebben, maar die het 
kunnen betalen. Het zou volgens me
vrouw Schouwenaar juist andersom moe
ten zijn, niet het geld als criterium, maar 
de medische of sociale noodzaak. De ge
noemde groepsregeling zou hier verbete
ring kunnen brengen. Bij de discussie 
wees de heer Van Riel op een moeilijk
heid hievbij. De tehuizen moeten de ge
middelde kosten zien te drukken door 
jongere, vitale mensE:~n op te nemen. 

Zoals reeds geze1gd sprong mevr. 
Schouwenaar in de bres voor de zelf
standigheid van de ouder wordende 
mens. Ook hier claimde zij geen alleen
recht. Dat is het algemene regeringsstre
ven, zo merkte zij op. Om de vrijheid 
maximaal te houden 7.ullen de bejaarden 
echter middelen moeten worden ver
schaft. Er zijn dus voorzieningen buiten 
de tehuizen nodig. In de begrotingscijfers 
is die gedachte terug te vinden. Naast 
hetgeen er nu al gedaan wordt ( de op
somming was indrukwekkend) omvat het 
"open bejaardE:Inwerk" op het ogenblik in 
een experimenteel stadium het "diensten
centrum", dat ook als experiment wordt 
gesubsidieerd. De miJnister bepleitte dat in 
zo'n centrum vooral ook inlichtingen 
worden gegeven over financiële zake1n, 
die zijn de grootste z:oa:g van de oudere 
mens. 

Uitdrukking ,.bejaarden" 
niet gelukkig 

Mevr. Schouwenaar vond het wooQ'd 
bejaarde niet erg gelukkig. "Er zijn ook 
i~. deze bijeenkomst lieden die noo:it jong 
ZIJn geweest en er zijn e.r die nooit oud 
worden", zo drukte zij het onder hila
riteit (van o.a. de heer Oud) uit. Het is 
niet goed, zo v:oegde zij er dadelijk aan 
toe, de bejaarde te isoleren. Het "dien
stencentrum" moet daarom een deur 
naar de straat hebben". De bejaa,rdente
huizen moeten ook tijde 1 i ik kun
nen zijn, men moet terug kunnen zonder 
het eigen huis direct te hebben opgege
ven. 

Er moet in de bejaardentehuizen een 
"logee,rkamer" zijn voor mensen, die 
ziek zijn en een betrekkelijk kort ver
blijf behoeven. Voor vele bejaarden, zo 
niet voor de meesten, betekent het be
jaarde!ntehuis om met prof. Rümke te 
spreken: "Nu ga ik naar het eindstation 
en wacht op de laatste trein". Minister 
Schouwenaar vond dat een afschuwelij
ke gedachte. 

De bewindsvrouw brak ook een lans 
voor de eenzame bejaarde. Dat ligt niet 
gemakkelijk. Ze wist het wel, maar ze 
moeten eilgenlijk allemaal een telefoo,n 
hebben. Zonder de "privacy" aan te tas
ten moet er ook wat menselijk contact 
wat "frankly visiting" zijn. 

Tot slot van wat voorzitter De.ttmeijer 
in zijn dankwoord tèrecht noemde "een 
rede uit de volheid van haar hart" ver
zette de minister zich tegen de ontmense
lijking van de samenleving, die ook de 
bejaarde treft. Als criterium voor de 
waarde van de mens geldt tegenwoordig 
het deelhebben aan het arbeidsproces. 
Maar, aldus de bewindsvrouwe, arbeid is 
een stukje van de mens, het is niet de ge
hele mens. De vraag "wat heb je aan 
ze?" is mensonterend. Men gaat zelfs 
voorbij aan de ervaring die de oudere 
zich in het leven verworven heeft. 

"Laat ook de oudere in zijn waardig
heid!", zo hield mevrouw Schouwenaar 
haar aandachtig gehoo;r voor. En de clas
sica in haar kwam boven: "het "otium" 

Jin dit verband leek de minister de mo
gelijkheid van 'n gJrOepsregcling VOOr be- Mevr. J. F. Sehoowenaar-Framssen, minister van MaatschappeLiJk Werk. 

Mr. J. DRIJBER 

is onverbrekelijk gebonden aan het cum 
dignitate". Men kan en mag beide delen 
niet scheiden". 

"Laat ieder zijn eigen bejaarde adop
teren". Laat de bejaarden deel hebben 
aan het gezin en het leven van kinderen 
en kleinkinderen. Dan kunnen ze het aan, 
dan wordt hun geest niet doffer en dof
fer. Dan weet je wat je aan ze hebt. En, 
noem niet iedereen boven zekere leeftijd 
maar ,,opa" of "op:oe,.. 

Een warm applaus was het loon voor 
dit zo menselijke woord. De vergadering 
had nog wel een en ander op te merken. 
De minister kreeg een aantal praktische 
suggesties mee. De heer Vinkenborg uit 
Doetinchem bv. wees op het bezwaar van 
inwoning en bepleitte de mogelijkheid 
(d.w.z. de vergunning) om ten plattelan
de op het eigen erf een huisje te bouwen 
voor de ouders. 

De aanwezigen maakten dankbaar en 
druk gebruik van de gelegenheid om in 
een der kamers van Woudschoten docu
mentatiemateriaal van het denaQ'tement 
van maatschappelijk werk te- bekijken, 
dat was samengesteld en we.rd toegelicht 
door een medewerker van de mia1ister, 
de heer Blankenmeijer, een politiek geest 
verwant tevens. 

Rede van de heer Dettmeijer 
Na een prima verzo11gd avondmaal en 

wat verpozing zette men zich onder lei
ding van vice-voorzitte·r mr. H. S. Sie
bers onder het gehoo•r van de heer Dett
meijer, die de "vonrlichting CID public re
lations voor pro, .11cies en gemeenten" 
onder de loep nam. Hij toonde· aan de 
hand van voorbeelden aan, dat die voor
lichting niet alleen nuttig, maar ook .no
dig is. Hij beklemtoonde, dat de voor
lichting eerlijk en open moet zijn, en ac
tief, men moet mededelen wat men wil 
gaan doen. 

In het algemeen meende de heer Dett
meijer, dat gemee1nten beneden de 
100.000 inwoners geen eigen dienst nodig 
hebben, financieel achtte hij dat niet ver
antwoord. De heer Geertsema, bm·
gemeester van Wassenaar (25.000 inwo
ners) dacht daar, naar in het vragenuur
tje bleek, anders over (Wassenaar heelt 
dan ook naar het eigen inzicht gehan
deld). De kleinere gemeenten kunnen vol
gens de heer Dettmeijer beter gebruik 
maken van een adviseur, een public-rela
tions-bw·eau dus. 

De heer Dettme.ijer, die ervaring heeft 
als journalist, als oud-wethouder van Deil 
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gemeentelijke problemen 

Haag en als P.R.-adviseur, lichtte zijn 
betoog toe met vele voorbeelden. Hij be
sprak o.a. de verhouding van de voor
lichtingsdienst tot de V.V.V 

Desgevraagd toonde hij zich tegenstan
der van het bijwonen door de voorlich
tingsambtenaar van de vergaderingen 
van B. en W. Wel zou hij de voorlich
tingsman de notulen vertrouwelijk ter 
inzage willen geven. 

Een warm applaus viel ook de heer 
Dettmeijer ten deel. 

De vergadering genoot daarna van een 
film over Friesland, die Otto van Nijen
hof voor Esso Nederland heeft gemaakt 
in nauwe samenwerking met de Commis
saris der Koningin in dat gewest. De 
kwaliteit van deze film, onvermijdelijk 
eindigend in de Elfstedentocht, kan wor
den geprezen. Een gezellig uurtje in 
Oud-London wachtte. 

Enige energieproblemen 

Om half elf zondagochtend bet,rad de 
commissaris der Koningin in de provin
cie Groningen, mr. C. L. W. Fock, het 
spreekgestoelte om "enige energiepro
bleman" te behandelen. Een misschien 
wat dro-ge materie, maatr de hee:r Fock 
wist, evenals minister Schouwerraar
Franssen een dag eerder, zijn betoog te 
kruiden met veel humor. Hij wees aller
eerst op het betrekkelijke van economi
sche prognoses. Hij nam daarbij de ma
kers van de prognoses niets kwalijk, wel 
hen, die er in geloven. 

De heer Fock meende niet, dat een der 
energiebronnen - kolen, olie, gas, kern
energie - in de voor stervelingen over
zienbare toekomst de overhand zal krij
gen, en zal moeten krijgen. Er is een 
strijd tussen de diverse bronnen, een eco
nomische strijd. 

De heer Fock had het gevoel, dat er 
voorlopig van een gecoördineerd Europees 
energiebeleid niet veel zal komen. Naast 
de verschillen in de verdragen van EGKS 
EEG en Euratom en de onzekerheid over 
de fusie van de uitvoerende organen 
daarvan, maakt ook de arreberekenbaar
heid van de ontwikkeling van het ge
bruik van olie, gas en kernenergie dat 
onmogelijk. Daarom is het Nederlandse 
s~andpunt, namelijk goedkope en sta
biele energievoorziening als fundament, 
het enige uitgangspunt waarbij kan wor
den voorkomen, dat wij ten aanzien van 
de energiemarkt op den duur verzeild ra
ken in een ingewikkeld en prijsopdrij
vend systeem van heffingen en subsidies. 

Men kan wel over een nationaal, dus 
Nederlands, energiebeleid praten. Dat 
heeft, zo meende de heer Fock, zelfs 
meer zin dan dikwijls wordt aangeno
men. Door de constructie van het ver
kooporgaan van het aardgas, nl. de N:V. 
N'ect. Gasunie (waarvan de heer Fock pre
s:dent-commissaris is), heeft onze rege
nng tot op zekere hoogte de kiem gelegd 
Voor een gecoördineerd beleid. De con
currenten zijn immers bijeengebracht. 

Volgens de heer Fock moet men probe
ren het Groningse aardgas (over de prijs 
sprak hij niet) zoveel mogelijk te gebrui
ken voor verwarmingsdoeleinden en 
Uiteraard niet alleen in de huiskamer en 
Privésfeer. Een onderzoek van de Neto in 
Groningen heeft uitgewezen, dat het gas, 
economisch gezien, chemisch slechts be
Perkte mogelijkheden geeft en in ieder 
geval minder interessant is dan olie en 
kolen. 

De heer Fock zou het toejuichen wan
neer in electrische centrales het aardgas 
zou worden gebruikt naast zware olie, 
Waaruit de interessante chemische pro
dukten (benzine) al zijn verdwenen, en 
naast zoveel kolen, als n;odig is om de 
~iinen - ook sociaal gezien - redelijk 
lill stand t€ houden en in staat te stellen 
doo~ op kolen gebaseerde chemische be-

drijven verder te blijven ontwikkelen. 
Voor één doel, nl. het onde!I'vuren van 
electriciteitscentrales, zou dan een ont
moeting plaats vinden van drie brand
stoffen en dus van drie prijzen. De prij
zen zouden dan op zijn minst dicht bij 
elkaar in de buurt komen te liggen en 
daar vanuit gaande zou men wellicht de 
prijzen voor andere doeleinden gemakke-
lijker kunnen vaststellen. · 

De heer Fock verklaarde er voorstan
der van te zijn, dat met de 50 MW kern
reactor door de electriciteitsbedrijven er
varing wordt opgedaan en dat er uitvoerig 
research op kernenergetisch gebied 
plaatsv.indt. Hij meende aan de andere 
kant, dat kernenergie op de energie
markt alleen zal kunnen meedoen, als 
deze enmgie per kilowatt/uur kan con
curreren met anders opgewekte electri
sche energie. Dat bepaalt de plaats, die 
de kernenergie zal gaan innemen. Men 
zal zich naar zijn mening ernstig moeten 
inspannen om dat te bereiken. Het ren
dement van de brandsto·f, waaru:it kern
energie tegenwoordig nog wordt opge
wekt is wel buitengewoon laag. De be
slissing over het al dan niet bouwen van 
kernenergiecentrales heeft niets met po·· 
litiek te maken, het is in wezen een p'rij· 
zenkwestie, zoals het gehele energievraag
stuk. 

De heer Fock gaf ten slotte een over
zicht van de organisatie van de energie
voorziening. Bij de discussie berekende 
de oud-adjunct-directeur van de Puem, 
ir. C. E. van der Stadt uit Bilthoven, dat 
er omgerekend in kolen voor 55 miljard 
gulden in de Groningse grond zit. 

De heer Geertsema vroeg naar de za
kelijke argumenten om de Gasunie in de 
stad Groningen en niet tn Den Haag te 
vestigen. Hij had wel eens gehoord, dat 
het besluit daartoe op emotionele gron
den rustte. De heer Fock repliceerde, dat 
naar zijn ervaring - en hij meende in 
Den Haag ook een beetje bekend te zijn 
- de meeste beslissingen emotionele 
gronden kennen naast of boven zakelijke. 
Hij draaide - ter beantwoording - de 
vraag om. Waarom niet in Groningen? 
Zijn daarvoor zakelijke gronden aan te 
voeren? Zo ja, dan is er dus in Gro
ningen iets niet goed. Een daartegen wil
de hij als commissaris van dit gewest 
bepaald bezwaar maken. Het indu
striële klimaat in zijn provincie laat niets 
te wensen over. En dan, het hoofdkantoor 
van Philips zetelt in Eindhoven, niet in 
de Hofstad. 

Taak en plaats van de 
gemeenten in 1964 

Na de lunch maakte de burgemeester 
van Middelburg, mr. J. Drijber, het 
kwartet van inleiders vol. De "taak en 
plaats van de gemeenten in 1964" was 
zijn onderwmp. Anders gezegd, hij be
sprak een aantal actuele gemeentelijke 
zorgenkinderen, als de bouw, de sane
ring, het verkeer, de monume,ntenwet, de 
algemene bijstandwet, de regionale in
dustrialisatie en de ontwikkeling, en niet 
te vergeten, de financiële verhouding tus
sen Rijk en gemeenten. 

Voorafgaande aan de deskundige be
handeling van deze details maakte de 
heer Drijber een paar algemene opmer
kingen. Zo constateerde hij, dat de ge
meenten worden getroffen door de be
perkiJngen in de investeringssector, en 
dat kan moeilijk anders, maar de gemeen
ten hebben ditmaal niet de stoot gegeven 
tot de verstoring van het evenwicht. 

De taak van de burgemeester, de wet
houder en de ambtelijke medewerkers 
achtte de heer Drijber zeker niet ondank· 
baar geworden. De gemeentebestuc 
ren hebben weliswaar bijna altijd een of 
meer hogere overheden nodig om plan
nen te verwezenlijken, Maar deze doen 
toch heel dikwijls de zin van de doorzet
tende, met gevoel voor beleid sturende 
gemeentebestuurders, die dan ook tegen
woordig vaak meer tot stand kunnen en 
moeten brengen, dan in de oude tijd der 
grotere zelfstandigheid ooit voor mogelijk 
kon worden gehouden. Aan de raad 
is evenwel in de moderne praktijk helaas 
minder invloed overgebleven. 

De heer Drijber meende, dat anders dan 
bij het ongrijpbare "Den Haag" een om
budsman nog niet nodig is. De afstand 
tussen bestuurden en bestuurders is nog 
niet onoverbrugbaar groot. Bij uitstek 
een bestuurder geïnspireerd door libera
le beginselen zal voor de behartiging van 
individuele belangen openstaan, ja, mis
schien - aldus de Middelburgse burger
vader, beziet hij die belangen wel eens 
mcl een eenzijdige blik ten gunste van 
het individu; die prijs zij er overigens 
gaarne voor betaald. 

De eerste rij van rechts naar links: Mr. H. van Riel, Prof. Mr. P. J. Oud, 

Mr. H. S. Siebers, Mevr. E. H. Rink-v. d. Linden, Ir. L. G. Oldenbanning 

en Mr. F. Korthals Altes. 
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Aan de koffie. 

Mr. C. L. W. Fock en 

D. W. Dettmeijer 

Wat de woningbouw betreft vond de 
heer Drijber de nieuwste vondst: geen on
gesubsidieerde bouw boven f 30.000 (be
halve voor artsen e.d. die praktijkruimte 
nodig hebben), ronduit ergerlijk. Dit niet 
omdat het van liberale zijde gehanteer
de tegenargument van de doorstroming 
zo onaantastbaar sterk zou zijn. Er zijn 
andere, grotere bez:waren. De ministe:r 
trekt zich weinig aan van het grote goed 
der rechtszekerheid. Deze maatregel lijkt 
op willekeur. Hoeveel mensen, die met 
hun bouwplan al jaren in de rij staan 
en nu eindelijk aan de beurt zouden ko
men, zien hun kansen immers verkeken. 
De minister vergeet bovendien het rente
verlies, ·dat de gemeenten lijden, nu ka
vels in hun op bepaalde woningtypen 
gerichte en bouwrijp gemaakte uitbrei
dingsplannen ineens niet meer kunnen 
worden uitgegeven. Ten slotte neemt mi
nister Bogaers een negatieve maatregel 
in strijd met zijn eigen pluriforme ex
pansieve theorie. 

De heer Drijber begreep niet hoe libe
rale ministers de medeverantwoo,rdelijk
heid voor een dergelijke en wat hij noem
de _op goedkoop effect mikkende bedille
rige maatregel hebben kunnen aanvaar
den. Het grote argument van de bewinds
man, dat hij op deze wijze meer wonin
gen zal bouwen, leek de inleider voorlo
pig theorie. 

Wat de financiële verhouding Rijk-ge
meenten aangaat, kon mr. Drijber het 
billijken, dat niet meer de gemeente 
maar de landsoverheid het beslissende 
woord spreekt over de gemeentefinanciën. 
Maar dan moet dat woord de vertaling 
zijn van een goed gecoördineerd positief 
gericht beleid. En daaraan ontbreekt 
naar zijn inzicht en ervarimg nog veel. 
"Macht schept meer verplichtingen, dan 
onpersoonlijke apparaten in Den Haag 
kunnen beseffen". 

Er volgde nog een kode discussie, 
waarbij tal van moeilijkheden voor ge
meentebestuurders naar voren kwamen, 
praktische zaken. Trouwens, deze gehele 
studie-conferentie was op de praktijk ge
richt. De deelnemers gingen wijzer naar 
huis, dan ze kwamen, ze hadden erva
ringen uitgewisseld, denkbeelden aan die 
van ambtgenoten getoetst en elkaar sug
gesties gedaan. 

Zondagmiddag om kwart over drie pre
cies wenste voorzitter Dettmeijer ieder
een een goede reis en hoopte hij dat men 
vol.<;ens jaar ,.weer van deze parlij ,.::11 
zijn". c"1 E:J. 
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Vooll'zitter Benelux-parlement 

M isschien wordt er elders in dit 
blad eve1neens iets over geschre

ven, maar wij willen toch ook op deze 
plaats even uiten, met hoeveel ge1noegen 
en gepaste h'ots, mogen wij wel zeggen, 
wij vernomen hebben dat "onze" mevr. 
mr. J. M. Stoffels-va.n Haaften voorzit
ster is geworden van het Benelux-parle
ment. 

Wij feliciteren haar daar hartelijk 
mee en wensen haar veel succes en vol
doening op deze belangrijke en interes
sante, maar misschien niet zo gemakke
lijke plaats. 

De kaarten voor de grote vrouwen-
manifestatie op zaterdag 14 maart 

a.s. i1n Utrecht hebben wij nu ontvangen 
em het blijken er meer te zijn dan waar
op wij durfde1n rekenen. Niet dat het er 
veel zij•n, dat niet, maar voor degenen, 
die er graag heen willen zijn er toch 
enkele beschikbaar. Wie wil, schrijve 
onmiddellijk een briefkaart naar o,nder
getekende en girere f 2,50 op postgiro 
111r. 605368 t.n.v. secretaresse Organisa-

Copie voor de:z:e rubriek te :ren
den aan: Mej. Joh. H. Springer, 
Alexanderstraat 16, Haarlem. 

tie Vrouwen in de V.V.D te Haarlem 
De giro is niet altijd even snel, daarom 
verdienen briefkaarten aanbeveling 
Maar aa,ngezien ook op de post niet 
steeds kan worden vertrouwd, zullen wij 
een lijst maken van de aanmeldtngen en 
aa111 de ha1nd daarvan ten slotte de kaar
ten zo goed mogelijk verdelen. T.z.t. ont
vangt men dan óf een kaart, óf de f 2,50 
terug. Wij hopen, dat men in het laatste 
geval niet te erg zal mopperen; het zal 
ons hoofdbrekens genoeg kosten. 

Spoedig schrijven alstublieft. Bij later 

KORTENAERS11itAAT 3 t·e ZW~Ji\mRECHi 

TELEFOON UH 850) 2 86 63 

WONINGBOU\V 

Voor Buig- en Zetwerk 
op hydr. pers 1000 ton. 

ZETLENGTE 7 m, dikte tot 32 mm 

Constructiewerkplaatsen 

W. HUIZER N. V. 
Telefoon 01804-2657 Groenedijk 10 

CAPELLE A. D. IJSSEL 

MODERNE GARAGEDEUREN: 
Kanteldeuren voor één, twee of meer auto's. Voor de kleinste en de grootste auto. Voor autoboxen 
- voor brandweergarages - voor transportbedrijven. Voor elke particuliere garage en voor elk be
drijf, in alle gewenste breedten en hoogten. 

BEDRIJFSDEUREN: 
Voor een snelle aan- en afvoer van grondstoffen en goederen. Veilige en vlugge deuren ook met 
electrische en afstandsbediening. Deuren die "verdwijnen". De grootste deure:-1 zond~r contra
gewichten en kabels, door kanteldeurbeslag met kogellagers. 

Vrijblijvend advies van werktekening tot en met montage. Volledige service en garantie. Levering 
~~n b~~~~~~~~~:~.es/ag, complete houten en stalen kanteldeuren. Stalen roldeuren, harmonicadeuren 

Telefoneer voor uw deurenprobleem 0341 8 - 2047/2048. 

HOR MA .. Mon~agebouw PUTTEN - Gld. - Prins Hendrikweg 99 - Postbus 12. 

blijke•n.de verhindering onmiddellijk oo
d'2rgetE:kende opbellen. (02500-10576). 

Een paar parkeerkaarten zijn tevens 
beschikbaar. 

Voor die f 2.50 ontvangt men alles, 
met inbegrip van een broodmaaltijd; het 
is werkelijk geen geld vo·or het groo~se 
festijn, dat het belooft te worden. 

Om 10.30 uur begint het, d.w.z. dan 
moet. men op zijn plaats zitten en zijn de 
deuren onverbiddelijk dicht. De reden 
Va!Il de C1nverbiddelijkheid zult U wel 
ku111nen bevroeden. 

Landdag 

Z es weken la ter is onze landdag op 
vrijdag 24 april. Die is wel niet 

zo g1·oots maar het is onze eigen land
dag en U hebt heel wat meer kans op 
een plaats. De dames uit he:t Noorden 
hebben voor een alleraardigst program
ma gezorgd (dat verklappen wij nu nog 
niet) en het bekende hotel Braams im 
Gieten staat er borg voor, dat wij het 
die dag bes·t zullen hebben. Helaas be
schikken wij nie·t over zulke geldbron
nen als het Ned. Vrouwen Comité en 
zullen wij dus meer moe•ten betalen, 
maar dat is het best waard, daar ku:nt 
U zeker van zijn. 
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Nog meer over Drente 

De liberale vrouwen in1 Drente zijn1 
actiever dan wel eens lijkt. Mis

schien menen zij, dat het ons niet inte
resseert. maar dan vergissen zij zich. 
Ons interesseert alles wat er bij de 
V.V.D.-vrouwen omgaat en het kan aJU
deren inspireren. 

Zo hebben wij nu pas gehoord, dat er 
in november tn Hoogeveen ee1n samen
komst is geweest met "talrijke aanwezi
gen". Mevrouw J. H. C. Ledeboer-Bit
ter, gemeenteraadslid tn Haren, hield 
een interessante inleiding over nauwere 
samenwerking tussen verschillende ge
meenten voor een bepaald doel, in de 
vorm van een "schap". Voorbeeld was 
het "Meerschap Paterswolde" tussen 
Groningen. Haren en Eelde, betreffende 
recreatieve voorzieningen. 

Begin jaJnuari behandelde het Kamer
lid, mej. mr. J. J. Th. ten Broecke Hoek
stra im Assen voor ook alweer talrijke 
aanwezigen de vraag "Hoe staat de 
vrouw tegenover de politiek?", vroeger 
en nu. Beide keren was er een levendige 
gedachtenwisseling, altijd een toetssteen 
van de belangstelling. 

J.H.S. 

Te lefaan 2494 J I 45 - Arnhem 
Postbus 42 

FABRIKANTE 
VAN 

NAADLOZE 
EN 

GELASTE 
STALEN BUIZEN 

ööM 
SPIJKENISSE 

Gebouwen van gewapend betonnen 
prefabs voor verschillende doeleinden. 
Vloerplaten in normale afmetingen of 
pasplaten volgens opgegeven malen. 
Broeibakken en alle onderdelen voor 
de tuinbouw. 
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Snelle 
structuurverbetering 
nodig 

In de vorige landbouwrubriek bepleitten wij een snellere uitvoering van 

meer ruilverkavelingen. Dit om de bedrijfsaanpassing, die nodig is 

door het vertrek van velen uit de landbouw en de mechanisatie van de be

drijven zo snel mogelijk te doen uitvoeren. Geschiedt dit niet, dan zal de 

landbouw in een moeilijke positie geraken en de concurrentie in E.E.G.-- of 

wereldverband niet meer kunnen volhouden. 

mer moest zijn machines stoppen. 

Dit maakt de werken onherroepelijk 

duurder. We hebben dan ook uit-

ha.'s in uitvoering gaat nemen. Dat 

mag niet gebeuren. Men moet ver

eenvoudigen en het aantal vergroten. 

Nemen we aan, dat ten gevolge van 

de gestegen kosten het uitvoerings

bedrag op f 3000,- per ha. zal blij

ven, dan zal voor een programma 

van 50.000 ha. f 150 miljoen nodig 
zijn. Hiervan zal de eigenaar der 

gronden beslist niet meer dan 30% 

kunnen dragen. Op de rijksbegroting 

zou dan een bedrag van f 105 miljoen 
moeten voorkomen. Dat is wel het 
minimum wat wij kunnen vragen ent 

dit moet mogelijk zijn, vooral nu de 
prijspolitiek meer en meer door de 

E.E.G. wordt overgenomen. Uit het 
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overgeheveld. Dit is noodzakelijk 

vergeleken met andere landen. West

Duitsland gaf in 1963 een bedrag van 

908 miljoen D.M. uit aan structuur

verbetering, dat is ± 64 D.M. per ha. 
Daarbij komen nog de bijdragen van 

de afzonderlijke "Länder". 
In Nederland was dit in 1963 f 50 

miljoen of f 22 per ha. Hieruit valt 
wel af te leiden met welk een élan 

West-Duitsland - maar ook Frank
rijk en België - aan de verbetering 

van de landbouw werken. Nederland 
zal daarbij niet kunnen achterblijven, 

dat zou betekenen, dat onze land
bouw over enige tijd volledig uitge
schakeld zou zijn, hetgeen ons volk 

Meer dan 1,2 miljoen ha. land
bouwgrond wachten op verkaveling. 

De aanvraag is geschied. Er wordt 

naar gestreefd om jaarlijks 40.000 ha 

in verkaveling te nemen. Dat is veel 
te weinig, doch ook nog nimmer ge

lukt. Getracht zal moeten worden 

jaarlijks 50.000 ha. onder handen te 

nemen en de uitvoering te vereen
voudigen en te versnellen. Dit is 

technisch mogelijk, daar vrijwel alles 

is gemechaniseerd. De financiën la

ten het echter niet toe. 

drukkelijk gevraagd dit in de toe- Landbouwegalisatiefonds zal, zodra nog voor veel grotere uitgaven zou 
komst te voorkomen. Maar dat zou dit mogelijk is, een deel naar de plaatsen. 

De structuur van het platteland 
verandert snel. Industrievestiging 

wordt aangemoedigd, arbeidskrach

ten worden aan de landbouw ont
trokken; dit houdt tevens in, dat de 

landbouwbedrijven rationeel moeten 

Worden ingericht willen ze nog kun

nen worden bewerkt. Daarom is een 

betere indeling nodig. Dit zal in snel 
tempo moeten geschieden, wil men 

de veranderingen kunnen bijhouden. 

De kosten 

Structuurverbetering kost geld. Zo 

is het met de vestiging van in

d11striën, met de aanleg van havens, 

vliegvelden en verkeerswegen, zo is 

het ook met de herindeling, bereik

baarbeid en waterhuishouding van de 

landbouwbedrijven. Op de begroting 

van Landbouw en Visserij 1964 werd 

voor de uitvoering van ruilverkave
lingen een bedrag van f 73,5 miljoen 

uitgetrokken, waarvan f 3,5 miljoen 

bestemd voor de landschapsverzor

ging. Op de belanghebbenden zal een 

bedrag van f 31 miljoen worden ver

haald. In totaal is dus f 104,5 miljoen 

beschikbaar of wel f 2600,- per ha. 

Met dit bedrag is men vorig jaar niet 

klaar gekomen. Men had gemiddeld 

f 3000,- per ha. nodig. Het gevolg 

\Vas. dat men minder ha's kon uit

Voeren en de werken af en toe moest 
stilleggen. In diverse ruilverkavelin

gen, waar men na de lange vorst

Periode vlot weer was begonnen, 

111oest spoedig weer worden gestaakt 
Wegens gebrek aan geld. De aanne-

kunnen betekenen, dat men minder structuurverbetering moeten worden L. G. OLDENBANNING 

UIT DE PARTIJ 

KAMERLID JOEKES 

SPRAK IN NIJMEGEN 

Op vrijdagavond 14 februari j.l. heeft 
het Tweede Kamerlid de heer Th. I. Joe
kes een spreekbeurt vervuld in Nijme
gen. Zijn onderwerp was "Waarom geen 
belastingverlaging Îln 1964?" De heer 
Joekes begon de aanwezigen duidelijk 
te maken. waarom de V.V.D. wel belas
tingverlaging verlangt. Dit jaar moet 
echter niet op een verlaging gerekend 
wordoo. Een verlaging zou spotten met 
alle regelen van een behoorlijk beleid. 
In de huidige economische situatie zou 
een dergelijk maatregel niet verantwoord 
zijn. 

Door de recente loonexplosie komt er 
meer geld in omloop. De economische 
situatie eist echter, dat dit niet gebeurt. 
De regeri,ng neemt rnaactregelen om die 
situatie te waarborgen o.a. door de siga
retten en benzine duurder te maken. 

He~t zou dus onjuist zijn als de regering 
een belastingverlag~ng zou Îlnvoeren, het
geen immers in feite zou betekenen: 
meer geld in omloop. De heer Joekes be
sloot zijn inleiding toch niet pessimis
tisch. In 1965 leek hem een belastingver
laging alleszins realiseerbaar, tndien de 
economische situatie weer in goede ba
ne.n is geleid. 

Na de pauze werden er nog vele vra
gen gesteld over dit onderwerp, maar 
ook over a>ndere politieke vraagstukken. 
Voorzitter ir. W. van der Ham sloot de 
bijeenkomst met de hoop uit te spreken, 
dat op 19 maart a.s., wanneer de heer L. 
M. De Beer een inleidng komt houden 
in Nijmegen, n:og veel meer belangstel
lenden de weg naar O>nze bijeenkomst 
zullen weten ie vinden. 

SOCiëTEITSAVOND 

STA TENCENTRALE 

FRANEKER 

Op de societeitsavond van de staten
centrale Franeker van de V.V.D. op dan
derdag j.l. bleek ir. Oldenbanning he
laas verhinderd te zijn te komen spreken. 

Voorzi:tter ir. Bouma heeft toen een 
aigemeen o·riënterende inleiding gehou
den, waarin hij verschillende belangrijke 
zaken behandelde, o.a. het werk van 
de Provinciale Statoo, de belangrijkheid 
vam een goede voorlichting van het pu
bliek .door de pers en verschillende in
teressante punten met betrekking tot de 
lamdbouw. Spreker brak een lans voor 
het behoud van het Fries. hij sprak zijn 
blijdschap uit over het bestaan van de 
tweetalige scholen in Friesland. 

Na de pauze werd een forum gevormd 
door mevrouw van Dutnen-Jelsma en de 
heren de Boer, Bosma, Elzinga en Kik
stra. Onder voorzitterschap van de heer 
Bouma beantwoordden zij verschillende 
vragen van de aanwezigen en vuurden 
ook zelf vragen op het publiek -af. 

Aam het eind van de avond bracht de 
secretaresse de dank van de aanwezigen 
over aan ir. Bouma voor de uitnemende 
wijze, wam·op hij, nu de spreker plotsé
ling niet beschikbaar was, deze avond 
had georganiseerd en overhandigde hem 
als blijk van dank een koekplankje van 
houtsnijwerk. 

In zijn slotwoord vestigde de voorzitter 
nog de aandacht op de laatste sociteits
avond, die op 16 maart a.s. gehouden zal 
worden. Als spreekster komt dan het 
Tweede Kamerlid mevrouw Haya van 
Someren-Downer. deskundige op het ge
bied van onderwijs, radio. televisie en 
pers. 

BIJlEIENKOMST LIBERALE 

KRING HOOGEVEEN 
De Liberale Krtng Hoogeveen belegt 

op maandag 2 maart a.s. in Hotel HomaJll. 
20.00 uur een bijeenkomst, waar het on
derwerp De Ombudsman zal worden be
sprokem. 

Dr. D. van Veen zal de intrinsieke 
waarden van dit onderwerp belichtoo elll. 

de heer W. H. F. van Veen, jur. ca111d. de 
juridische. 

Mr. Dr. BERKHOUWER 

SPREEKT IN DEVENTER 
De afdeling Deventer organiseert op 

Europa-dag, d.i. woensdag 4 maal't a.s. 
een openbare bijeenkomst in hotel "De 
Keizer", Brimk, aanvang 20 uur. 

Spreker is mr. dr. C. Berkhouwer met 
als onderwerp "De marathon der Euro
pese Integratie". 

Mr. VAN RIEL 
SPREEKT IN ASSEN 

Voor de Liberale Club Assen op 4 
maart spreekt mr. H. van Riel i:n Hotel 
Overcingel; aanvang 20.00 uur. 

CONTACTA.VOND 

AFDIEUNG SlEEN 
Op woensdag Hl maart a.s. belegt de 

afdeling Sleen 's avonds om acht uur 
een contactavond voor de leden er hun 
vrouwen in hotel Hoekman. waar het 
kamerlid dr. K. van Dijk zal spreken. 
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Belastingver la ging 
de andere liberale ministers wel toe
vertrouwd. 

Nu wat de datum van invoering 
aangaat. 

Het zou niet verantwoord zijn aan 
het Nederlandse volk via belasting
verlaging op dit ogenblik, met 
streepjes onder dit ogenblik, meer 
geld ter vrije besteding ter beschik
king te stellen. De hele economie is 
zo overspannen, dat wij volstrekt 
geen extra toeneming van de con
sumptie kunnen gebruiken. Een 
ieder begrijpt dat de grote loonsver
hogingen van de laatste maanden 
hier al zwaar genoeg werken. 

I N brede kringen van het Neder

landse volk begint belangstelling 

te komen voor de vraag wanneer de 
Minister van Financiën zijn wets

ontwerp tot verlaging van de druk, 
die de progressie in de inkomsten

belasting op zeer vele Nederlanders 
legt, bij de Tweede Kamer der Sta

ten-Generaal indienen zal. Daarne
vens op welke datum die verlaging 

een feit zal worden, d.w.z. de vraag
steller wat minde1· aan de fiscus zal 

behoeven te gaan afdragen. 

Die belangstelling is begrijpelijk. 
Veel te lang al hebben tienduizen-

de1. hardwerkende Nederlanders 
over een te klein deel van hun inko
men de vrije beschikking. 

Wat denkt u b.v. van een onge
huwde directie-secretaresse met 
f 7.000.- à f 8.000.- salaris, wier "sa 
larisstijging" voor een flink stuk 
wordt wegbelast? Of van die ploete

rende kruidenier, met een inkomen 
van f 10.000.- tot f 12.000.-, zonder 
speciale oudedagsvoorziening, onbe
schermd tegen ziekte van zichzelf of 
in zijn gezin? 

Door de huidige loonstijgingen 
wordt de belastingdruk nu automa
tisch nog verzwaard. Daardoor wordt 
juist nu de druk van de loon- en in
komstenbelasting nog pijnlijker ge
Voeld. De urgentie van belastingver
laging is daarom nog groter gewor
den. 

Tussen haakjes: als de socialisten 
hun zin kregel kwam er nog een 
Vermogensvermeerderingsbelasting 
bij. 

Hieraan behoort SLd wat te wor
den gedaan. De Minister van Finan
ciën is de liberale Prof. Dr. H. J. 
Witteveen, en de bevolking kijkt 
daarom naar ons in de eerste plaats. 
De doorsnee man of vrouw staat 
meestal minder duidelijk voor ogen 
dat de Minister van Financiën bij 
het doorvoeren van zijn fiscale be
leid de medewerking nodig heeft 
Van het gehele kabinet, zodat hij in 
dit verband allerminst almachtig is. 

(Van een medewerker) 

Dat wij liberalen met alle kracht 
belastingverlaging willen, om 

te beginnen in de in de aanwmg aan

gegeven zin, is zonder meer duidelijk, 

en van algemene bekendheid. 
Wij zijn er mede van verzekerd 

dat Prof. Witteveen deze liberale 
hartewens deelt, en dat het stellig 
aan de liberalen te danken is dat 
de belastingverlaging bij het zoge
naamde Accoord van Wassen aar na 
de woningbouw op de eerste plaats 
in de lijst van door het gehele Ka
binet gewenste zaken kwam. 

Als die prioriteit toen niet was 
vastgelegd, en daarvoor zijn wij de 
heren Toxopeus en Witteveen gro
te dank verschuldigd, stond het met 
de kans op belastingverlaging vre
zen wij niet te best; de confessionele 
Kamerfracties zijn immers slechts 
ten dele even diep in deze zaak ge
ïnteresseerd als wij. 

Wat wil het geval? 

Om belastingen te kunnen verla
gen moet de Staat daarvoor geld 
hebben. Geld kan men maar één 
keer uitgeven, en nu is de toestand 
eenmaal zo, dat vele andere minis
ters steeds meer middelen eisen, 
daarbij dikwijls door machtige groe
pen in de Staten-Generaal gesteund. 

De aankondiging bijv. door Minis
ter Veldkamp van verhoging van de 
A.O.W. op 1 januari 1965, zonder dat 
eenheid van inzicht over de finan-

De Minister van Financiën heeft 

aan de ene kant het hele Kabi
net nodig om zijn wetsvoorstel in de 

Staten-Generaal te mogen brengen. 
Het kabinet zal aan de sterke voor
keur voor belastingverlaging, die 
door alle regeringspartijen in het 

Accoord van Wassenaar is vaste> 
legd, strikt de hand moeten houden. 

De liberale ministers en de liberale 
Kamerfracties zijn hier sterk van 

doordrongen. De doorvoering van 

wat werd afgesproken zal echter 

veel zelfbeperking, veel tact en he
laas ook veel hardheid vragen. Daar

aan zal het zonodig niet ontbreken. 

Het gaat immers om levensbelan
gen van ons volk. 

Eigenlijk durven wij wel te zeg
gen: om het verzekeren van de mo

gelijkheden van economische vrij
heid in de toekomst. 

Alle Kamerfracties en ministers 

- niet alleen de V.V.D. - zullen 
bijzonder attent behoren te zijn om 

te voorkomen, dat de koude sociali
satie, die op initiatief van de PvdA 

in 1945-'46 via te hoge belasting

heffing, woningbouw- en huurbeleid 
ingezet werd, zachtjesaan in deze ja
ren wordt gecontinueerd, of op zijn 

minst niet krachtig wordt bestreden. 

Wij blijven er inmiddels van over

tuigd dat de voorstellen van Minis

ter Witteveen terzake op korte ter-

ciering hiervan bestond, vertroebel- mijn de Tweede Kamer bereiken 
de naar wij vrezen de toestand sterk. zullen. Doortasten is hem en de bei-

ATTENTIE! ATTENTIE! 

Luistert op \XIOENSDAG 18 MAART a.s., over de zender HILVERSUM 
II (298 m), van 18.20-18.30 uur, naar 

.,DE STEM VAN DE V.V.D." 

ATTENTIE! ATTENTIE! 

TELEVISIE-UITZENDING 

MAANDAG 16 MAART a.s. van 20.20-20.30 uur. 

Wie redeneert, dat hij aldus be
taalt voor wat een ander economisch 
gezien onverantwoord kreeg heeft 
gelijk, maar hij moet bedenken, als 
middenstander of rentenier bijv., dat 
hij bij verdergaande geldontwaar
ding en prijsstijging nog slechter af 
is. Dat is een eenvoudige rekensom. 

* * * 

Geheel anders liggen de zaken, 

wanneer het - bepaald onder 
beslissende invloed van Minister Wit

teveen - thans ingezette regerings
beleid om tot ontspanning van de 
economische situatie te komen suc
ces heeft. 

Zou het productie-apparaat in Ne
derland zelfs onderbezet raken -
thans is het overbezet - dan is ver
laging van de directe belastingen 
niet alleen verantwoord, maar strikt 
genomen noodzakelijk, ter verho
ging van het consumptie-niveau, en 
daardoor van de dan verzwakte be
d:djvigheid. 

Wanneer dat tijdstip intreedt? 
Niemand weet dat precies; zelfs 

de knapste econoom niet. 
Wie een gissing wagen wil: de 

tweede helft van 1965 of de eerste 
n1aanden van 1966? 

Kwesties van financiën en belas
tingen zijn altijd moeilijk. Velen in
teresseren zich daarvoor echter te

recht in bijzondere mate. 
Wie kritiek verneemt in eigen 

kennissenkring, of vragen of opmer
kingen beluistert, krijgt gaarne gra
tis exemplaren van dit nummer van 
"Vrijheid en Democratie" toege

stuurd, om de inhoud van ons hoofd
artikel van vandaag eens met ande
re belangstellenden door te nemen 

en te bespreken. 
Kijkt ook eens naar onze televi

sie-uitzending van maandag 16 maart 
a.s. van 20.20-20.30 uur. 



VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

HOE HET BEGON 
(VII en slot) 

De meest urgente zaak bij de oprichting van de Partij van de Vrijheid 
was !jet deelnemen aan de belangrijkste verkiezingen in 1946 nl. de verkie
zingen voor de Tweede Kamer. 

Bij de organisatie was er overeenstemming gekomen tussen de dagelijkse 
leiding van de Partij van de Vrijheid en de Liberale Staatspartij tot het li
quideren van deze laatste partij. 

Mr. J. R.utgers zou optreden als algemeen secretaris van de Partij van 
de Vrijheid. 

Mr. Rutgers had een grote ervaring, die hij mengde met een zekere scep
sis ten aanzien van de organisatorische vormen, maar hij bezat onmis
kenbaar een sterke feeling voor de politieke ontwikkeling in ons land. 

"De herwonnen vrijheid overzee"; 
prof. mr. C. W. de Vries over "De 
rechtsstaat"; mr. H. J. Kessler over 
"Leven wij in een rechtsstaat"; 

prof. dr. J. L. Walch over "Kunst 
en Vrijheid"; mevr. C. J. Jongejans
v. Ophuijsen over "De vrouw en de 
vrijheid"; J. A. van Overklift over 
"De boer en zijn vrijheid"; J. van 
Maurik over "De vrijheid en het on
derwijs" en ondergetekende over 
"Vrijheid van drukpers". 

Steun werd gezocht bij mensen, 
waarvan geacht kon worden, dat zij 
de liberale beginselen waren toege
daan. Voor zover zulks mogelijk 
was werden in vele gemeenten af
delingen van de Partij van de Vrij
heid opgericht en werd een beknopt 
programma uitgegeven, waarbij de 
beginselen waren vrijheid, verant
woordelijkheid en sociale gerechtig
heid als uitgangspunten en verder 
als hoofdpunt (wij leefden toen in 
1946) de terugkeer van de rechts
staat. 

Basis gelegd 

Het was niet zo, dat de verkiezin-

Zijn gedachtenwereld ging uit 
naar een sterke vooruitstrevende 
vnJZinnige partij, waarbij hij de er
varing had, hoe zeer kleine maar 
conservatief ingestelde groepen in 
de vooroorlogse jaren, de Liberale 
Staatspartij een aanschijn hadden 
gegeven, waardoor elke verkiezing 
weer opnieuw een achteruitgang be
tekende in het aantal liberale afge
vaardigden. 

Minister Witteveen in Dordrecht: 

Hij werd dus een van de centrale 
figuren, die mede dank zij zijn reeds 
vermelde politieke ervaring, de 
strijd voor de Kamer-verkiezingen 
ging aanbinden, waarbij zijn ken
nis van de politieke geografische 
kaart van Nederland mede uiterst 
nuttig was. 

Belastingvoorstellen binnenkort in de Kamer 

Woensdagavond 26 februari vormde voor de organiserende afdelings
secretarissen een succesvolle afsluiting van de Dordste oriëntatiecursus 
die culmineerde in een ongedwongen en levendige gedachtenwisseling tus
sen een volle zaal belangstellenden en minister Witteveen. 

Groot opgezette actie 

De actie werd groot opgezet; dank 
zij Stikker's optreden waren er op 
dat ogenblik voldoende middelen 
om op zo'n korte termijn toch de 
sprong te durven wagen en tegen de · 
overweldigende actie van de Partij 
van de Arbeid in te gaan. 

Een ontmoeting met de fiscus op hoog niveau wilden velen zich kennelijk 
niet laten ontgaan, temeer daar men van deze confrontatie niet armer doch 
- te oordelen naar de vele gestelde vragen - wel rijker naar huis terugkeerde. 

Van alle kanten kwam steun. Zo 
gaf het maandblad "Libertas" een 
speciaal vrijheidsnummer uit. Hier
in schreef Elisabeth van Maasdijk 
een gedicht "Vrij"; A. A. C. Ree
dijk een artikel "Om de vrijheid"; 
G. A. de Ridder over "Vrijheid van 
geloof"; mr. F. G. A. Huber over 

Dord,recht - hiermede zijn alle orga
nisatoren bedoeld - had de origvnele ge
dachte nu eens van het gebruikelijke re
cept af te wijken. Nadat de heer W. de 
Sitter, voorzitter van de afdeling Dor
drecht - en de heer Van Dijk namens de 
organisatoren - minister Witteveen wel
kom hadden geheten, werd het impro
visatie-vermogen van onze bewindsman 
al direct op de proef gesteld, aangezien 
hem volkomen spontaan werd verzocht 
een kwartiertje over zijn persoonlijke er
varingen te vertellen. 

Een vlot betoog was het resultaat, waar
bij het interessant was te vernemen, dat 
à.e overgang van het hoogleraarsambt 

':Deze Burger 
Op het ogenblik dat hij dit stukje doet, een tikje volgevreten een beetje 

geconstipeerd van de boekenweek, doch niettemin en hoe dan ook de propa
gandistische betekenis van het jaarlijkse evenement (te) volmondig erkennen
de, komt op de gedachte, dat wij met ons allen ook welleris een Politiekweek 
konden beleggen. Desnoods met bal en ballet. Waarom niet? 

"De" politiek is even goed geestelijk goed als ,,het" boek. of liever niet: 
even goed, maar wel éven beter. Omdat "het" boek een vaag begrip is, niet 
vraag als tastbaar voorwerp van allemaal bedrukte bladzijden door karton 
tezaam gehouden, maar juist wèl vaag - wèl héél vaag - als "geestelijk 
goed". Immaterieel bestaat "hei" boek - van de telefoongids tot de Bijbel en 
van de encyclopaedie tot de vaerzenbundel - in 't geheel niet. Toch wordt er 
een afgeronde week aan gewijd. Een hele week voor iets onbeschrijfelijks. 

Waarom geen Politiekweek? 
In ieder geval is "politiek" stelliger omlijnbaar en gemakkelijker te defi

niëren dan "boek" en is zij haar week niet op z'n minst evenzeer waard"? 
Geringer dan het boek is haar waarde zeker niet. Minder invloed heeft zij 
vo~trzeker evenmin op ons aller dierb're levens. De politiek is haar week 
waard. Zullen wij het daarover eens zijn? 

Mijn suggestie zou ongetwijfeld uitvoerbaar zijn wanneer de politieke 
partijen, terwille van haar gezamenlijk belang, over' hun afpalingen zouden 
willen stappen voor het gemeenschappelijke nuttige doel: het lieve kiezersvolk 
te doordringen van- de betekenis van politiek denken, desnoods slechts van: 
áán politiek denken. 

Zulk een week zou, met veronachtzaming der, eventueel nög zo diepe, af
gronden tussen de éne en de andere partij, de politieke bewustwording (in 
welke richting ook) als propaganda-doelwit moeten stellen. 

Waarom niet? 
Er zijn wel dwazer plannetjes gelanceerd en werkelijkheid geworden. 
Een béétje oecumene - zonder de extravagante bijna-ongeloofwaardigheid 

van die waarmede wij nu worstelende zijn - een béétje oecumene, zonder al 
te ruime groothartigheid die de idylle t e lief versiert om haar helemáál 
geloofwaardig te doen zijn, kán ook d e politiek wel gebruiken om haar 
zelver wille. 

Een Politiekweek (oecumenisch) .... het is zo maar een (geniaal) gedach
tenflitsje van 

naar de post van minister groter is dan 
men veelal denkt. 

De tegenstellingen kwamen op bepaald 
humoristische wijze naar voren. Prof. 
Witteveen achtte het een voorrecht het 
ministerambt - dat hij fascinerend 
noemde - te mogen vervullen. 

Na de koffie kwam de hoofdschotel. 
Een respectabel aantal vragen van zeer 
uiteenlopende strekking werd zeker niet 
uitsluitend door leken gesteld. 

Internationale 
inflatoire ontwikkeling 

Deskundig en helder werden de vra
genstellers beantwoord. Uitvoerig stond 
prof. Witteveen stil bij het vraagstuk van 
de belastingverlaging. Het kabinet, aldus 
de minister staat nog betrekkelijk aan 
het begin van zijn taak. Belastingvoor
stellen komen normaal gesproken meest
al in het midden van een regeringspe
riode ter tafel. Het kabinet treedt thans 
een half jaar op. Internationaal gezien is 
er op het ogenblik in Europa een infla
toire ontwikkeling aan de gang, die zeer 
grote waakzaamheid vereist. 

Een overhaaste invoea:ing van een ver
lichtende belastingherziening kan con
junctureel nadelige gevolgen hebben. 
Toch ziet minister Witteveen de toekomst 
voor ons land met optimisme tegemoet. 
De jongste loonoperatte zal, naar de be
windsman verwacht in 1965 tot een ze
kere economische ontspanning kunnen 
leiden. 

Dit zou het tijdstip kunnen zijn waarop 
de regering een belastingverlaging kan 
doen ingaan. Een tijdstip overigens, dat 
midden in de regeringsperiode zou lig
gen en - mits zich geen buitengewone 
omstandigheden aandienen - gunstig zou 
kunnen zijn. 

Datum van ingang bliift open 
De VVD wil echter zekerheid en daar

om zal prof. Witteveen zijn belasting
voorstellen op korte termijn in de Ka
mer brengen, zij het dat de datum van 
ingang openblijft, overigens niettemin 
ter realisel·ing in deze regeringsperiJode. 

Tal van interessante en actuele vragen 
- van Scheveningse vissers tot gasbel -
waarvan overige1ns 70 pct. van de op
brengst voor de Staat is, passeerden de 
revue. 
Nadat minister Witteveen een grote doos 
bonbons voor zijn echtgenote had aan
vam·d, sprak het Hoofdbestuurslid, de hr. 
Jas, zijn waardering uit aan het adres 
van de organisatoren. 

Zaterdag, 7 mam·t, zal Hotel Statenhof 
opnieuw in het teken van de VVD staan 
als om 10 uur 's morgens de reünie zal 
plaatsvinden met als sprekers mr. H. v. 
Riel, M.r. W. J. Geertsema en minister 
Toxopeus. 
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gen in alle opzichten een bevredi
gende uitslag brachten. In de Twee
de Kamer, 100 leden, kregen wij 6 
afgevaardigden, maar in ieder geval 
was de basis voor verdere uitbouw 
gelegd van de Partij van de Vrij
heid naar wat later de Volkspartij 
voor Vrijheid en Democratie zou 
worden. 

Maar die ontwikkeling kwam pas 
in 1948 tot stand en daarover hoop 
ik te zijner tijd ook nog het een en 
ander te kunnen schrijven. 

In mei 1946 moest de Partij van 
de Vrijheid met 6 Tweede Kamer
leden trachten haar beginselen aan 
het Nederlandse volk duidelijk te 
maken! Dat heeft zij met verve ge
daan! 

D. W. DETTMEIJER 

Verdraagzaamheid 

De overgang van Prinses Irene 
tot het Rooms-Katholieke ge

loof heeft kennelijk dr. P. D. van 
Roijen sterk bewogen. Hij is trou
wens niet de enige onder de Pro
testantse gelovigen die deze over
gang slechts moeilijk kan verwer
ken. Integendeel. 

Dr. Van Roijen heeft zich nu met 
een brochure "De Overgang van 
Prinses Irene tot de Roomse Kerk" 
tot "vorstenhuis en volk" gericht. 
Deze brochure is tot berstens toe 
gevuld met verwijten aan de 
Rooms-Katholieke kerk. De auteur 
spreekt van een "oordeelsfout" van 
Prinses Irene, die - althans naar de 
mening van dr. Van Roijen - niet 
begrepen zou hebben, dat vervul
ling van een oecumenisch, ideaal, 
voor de Rooms-Katholieke kerk 
nooit een samenwerking op voet van 
gelijkheid zou kunnen zijn. 

Wanneer wij het daarbij aanslui
tend theologisch betoog te dezer 
plaatse buiten beschouwing laten, 
komen wij op één der kernen van 
dr. Van Roijen's geschrift: de ver
draagzaamheid. Verdraagzaamheid is 
- altijd volgens deze schrijver - een 
"ondeugd, wanneer verdraagzaam
heid niet op inzicht en begrip be
rust, maar op onnozelheid en slap
heid." Bij de door hem kennelijk 
gehate Rooms-Katholieke kerk ziet 
de heer Van Roijen niet geheel zon
der grond een tekort aan verdraag
zaamheid. Voor hem is dat een re
den zich met alle macht te keren 
tegen wat hij als de "Roomse tac
tiek" kwalificeert. 

Wij kunnen hem op deze weg niet 
volgen. Verdraagzaamheid, en dan 
niet een relatieve verdraagzaam
heid, gaat voor ons boven al. Dr. 
Van Roijen moge deze, dus ook on
ze, verdraagzaamheid een "kwaal" 
noemen. Maar zij schijnt, zelfs in
dien dit zo ware, verkieselijk boven 
1-tet onversneden anti-papisme, dat 
m deze brochure zo rijkelijk tot 
uiting komt. Zeker, de auteur er
kent Oranje als symbool. Maar wat 
te zeggen van zijn vrijmoedige aan
sporing "schuldige" en "onschuldi
ge" "Roomsen" uit de kringen van 
het Hof te verwijderen? Wanneer 
ten slotte de Inquisitie ten tonele 
wordt gevoerd ter bestrijding van 
de "Roomse dwaalleer", moet men 
opmerken dat er sindsdien een vier
tal eeuwen zijn voorbijgegaan. En 
dat de brandstapel tot het verleden 
behoort. 

Alles tezamen achten wij deze 
brochure, hoe eerlijk ook bedoeld, 
reeds in haar soms tomeloze felheid 
voor een werkelijk verdraagzame 
onaanvaardbaar. In een tijd, waar
in men internationaal streeft naar 
een groter en ruimer samenwer
king, schijnt zij slechts gericht op 
een schadelijke en onnodige ver
deeldheid in het Nederlandse volk. 

L.M. 
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DE MINISTERS HOLTEN EN SCHOUWENAAR BIJ SENAAT IN GOED BLAADJE 

H ET venijn zit in de staart. 
Men zou dat gezegde van toepassing kun

nen verklaren op het feit, dat minister Scholten 
vorige week in de Eerste Kamer pas in zijn 
dupliek de aankondiging deed van wat wij ge
makshalve maar zullen noemen het anti-R.E.M.
ontwerp. 

Het is echter de vraag, of het woord "venijn" 
hier wel op zijn plaats is. Was de aankondiging, 
dat een wetsontwerp in de maak is waarbij 
kunstmatige eilanden voor onze kust buiten de 
territoriale wateren onder de NedeTlandse 
rechtsmacht kunnen worden gebracht, eigenlijk 
wel zo verrassend? 

Het 'is ook uit de peTsreacties wel gebleken, 
dat eigenlijk iedereen wel begrijpt, dat stukjes 
niemandsland voor onze kust, waarop van alles 
zou kunnen wo1·den ondernomen zonder dat dit 
onder enige rechtsmacht zou valLen, niet te tole
reren zijn. 

Onder dat "van alles" rekenen we ook de com
merciële televisie, die niet langs illegale, maar 
langs legale weg zal moeten worden tot stand 
gebracht. 

Ook "De Telegraaf" bleek dat in te zien blij
kens haar hoofd redactionele kanttekening: "Het 
spreekt Danzelf, dat Nederland geen illegale tele
visie kan toestaan en het wetsontwerp zal stellig 
ook de stemmen verkrijgen van diegenen, die 
hun hart niet bepaald aan de zuilen hebben ver
pand, maar op basis van het Recht geen andere 
beslissing kunnen nemen." 

Daar deze aankondiging van minister Scholten 
pas bU zijn dupliek kwam, kon de Eersfp Ka
mer hierop niet meer reageren. Er werd, zoals 
bij dergelijke gelegenheden gebruikelijk is ge
worden, door de pers echteT wel aan een aantal 
personen, die zich met televisiezaken in het bU
zonder bezigho1tden, een kort commentaar ge
vraagd. 

Tot hen behoá1-de ook ons Tweede-Kamerlid 
mevrouw Van Someren-Downer, die aldus rea
geerde: "Het wetsontwerp kennen we nog niet, 
maar het principe begrijp ik heel goed. Dit zou 
nu juist het soort commerciële teleDisie gewor
den zijn, dat we niet willen hebben. De gedachte 
van de onafhankelijke televisie is te goed om te 
worden weggegeven aan deze groep: een stelletje 
onbekenden. Wij zijn Door openheid. Het wordt 
hoog tijd, dat op Nederlands grondgebied de 
onafhankel~ike teleDisie wordt toegelaten" (al
dus vermeld in "De Volkskrant"). 

Het is een reactie, die aan duidelijkheid niets 
te wensen aDerlaat, zoals wij dat van mevrouw 
Van Someren gewend zUn. 

HET ziet er naar uit, dat minister Scholten 
het in de Kamers minder moeilijk zal 

)q·ijgen dan zijn voorganger op Justitie m1". 
Beerrnan, wiens optreden velen nogal eens placht 
te irriteren. 

In memoriam Dr. Maarten 

De wijze, waarop minister Scholten nu de 
spijtoptanten-kwestie wil liquideren zowel als 
zijn gereserveerde houding met betrekking tot 
de kwestie van de eventuele (verdere) gratië
ring van de vier Duitse oorlogsmisdadigers, die 
in Breda zitten, wekten ook in de Eerste Kamer 
wel ve1·trouwen. 

Prettig was ook de wijze, waarop de bewinds
man onze woo1·dvoerder bij de Justitiebegroting, 
mr. Delprat, bijviel in diens bestrijding van het 
betoog van de anti-rev. prof. Diepenhorst ten 
aanzien van de humanistische geestelijke Der
zorging in de strafgestichten. 

Prof. Diepenho1·st bleek van mening te zijn, 
dat, gezien het ledental van het Humanistisch 
Verbond, teveel subsidie voor de humanistische 
geestelijke verzorging zou wo1·den gegeven. 

Terecht stelde mr. Delprat, daarin later bijge
vallen door prof. Samkalden (PvdA), Dast dat 
het toch wel uitennate gevaarlijk is, in geeste
lijke zaken de meetlat van het getal te gebrui
ken. Dat er behoefte is aan humanistische 
geestelijke verzorging staat vast en zeer juist 
merkte ook minister Scholten op, dat men toch 

NOTITIES VAN EEN INSIDER 

ook niet het totale aantal lidmaten van het R.K. 
kerkgenootschap en van de Protestantse kerken 
als maatstaf neemt. 

Mr. Delprat, die nu ook de behandeling van 
Justitie-aangelegenheden in de Eerste Kamer op 
zich blijkt te hebben genomen sedert het vertrek 
van mr. De Vos van Steenwijk, kon zich met de 
opzet van de afwikkeling van het spijtoptanten
p1·obleem verenigen. Wel vroeg hij zich af, of de 
termijn tot 1 april niet wat kort was, vooral 
voor hen, die zich in de Indonesische "buiten
gewesten" bevinden en wellicht niet zo snel op 
de hoogte zijn gekomen van de geboden moge
lijkheden en van de gestelde uiterste termijn. 

Minister Scholten meende echter, dat toch wei 
voldoende publikatie in Indonesië had plaats ge
vonden. Wij hopen, dat hij gelijk heeft en dat 
zal dan misschien wel blijken als hij na 1 april 
de Karners de gegevens verschaft, die hij heeft 
toegezegd. 

* * * 

MR. DELPRAT bracht nog een bijzonder 
punt ter spmke, dat hem nogal veront

rust. De Europese Commissie heeft gemeend, de 
ministerraad van de E.E.G. een z.g. bindende 
richtlijn te moeten voorleggen ter coördinatie, 
zoals het heet, van de waarborgen, welke van 
naamloze vennootschappen worden verlangd om 
de belangen van deelnemers en derden te be
schermen. 

De heer Delprat had er ernstig bezwaaar te
gen, dat hierove1· geen contact was opgenomen 
met het bedrijfsleven in de gemeenschap en 
achtte bovendien toepassing van artikel 54 van 
het EEG-verdrag juridisch aanvechtbaar. 

Minister Scholten bleek het in veel opzichtèn 
wel met onze woordvoerder eens te zijn. Van 
Nederlandse zijde, zo kon hij mededelen, was dan 
ook bezwaar gemaakt tegen de wijze van voor
bereiding van deze aangelegenheid en met name 
tegen het niet horen van het bedrijfsleven. Bij 
de anderen was voor het Nederlandse bezwaar 
echter geen gehoor gevonden. 

De minister had het definitieve ontwe1·p voor 
deze richtlijn op dat ogenblik nog niet ontvan
gen, Er zou, zo verzekerde hij, nog alle ge
legenheid zijn om bezwaar te maken, ook in het 
Europese Parlement. 

* * * 
DAT minister Schouwenaar in de haar zo 

vertrouwde Eerste Kamer, die haar als 
medelid reeds zozeer had leren waarderen zeker 
niet minder welwillend zou worden ont~angen 
als aan de andere z~jde van het Binnenhof, was 
wel te voorzien. 

Juist bij Maatschappelijk Werk, waar vaag 
getheoretiseer met vakjargon zo gemakkelijk 
dreigt, doet haar vlotte zakelijkheid welke een 
warm gevoel voor het maatschappelijk welzijn, 
dat zij heeft te bevorde1·en, zeker niet uitsluit, 
weldadig aan. 

Over de aanvaarding, als liberaal, van de 
portefeuille van Maatschappelijk Werk, zei me
vrouw Scho1twenaar-Franssen: "Bij mijn optre
den heb ik een zelfstandig Departement van 
Maatschappelijk Werk als fait accompli aange
troffen en mijn politieke Drienden en ik hebben 
de consequenties daarvan aanvaard". 

Al evenzeer weldadig deed het ons aan, de 
minister te horen verklaren, dat zij als haar 
voornaamste taak ziet de beDordering van de 
zelfstandige kracht van de mens (óók zo lang 
mogelijk Dan de oudere mens) en dat het bij de 
subsidiëring van maatschappelijke activiteiten 
om gemeenschapsgeld gaat, dat daarom ook zo 
doelmatig mogelijk dient te worden gebruikt. 

Het nieuwe lid van onze Eerste-Kamerfractie 
ir. H. J. Louwes, had vooralsnog dan ook weinig 
reden Door kritiek. Wel drong hij, met anderen, 
nog eens met klem aan, dat de minister-presi
dent nu eindelijk eens spoed zou maken met de 
aangekondigde instelling van de reeds in de re
geringsverklaring van het vorige jaar-aangekon
digde "commissie op hoog niveau", die nu eens 
tot een duidelijke taakafbakening tussen ver
schillende Departementen en dat van Maat
schappelijk Werk zal moeten komen. En zo 
mogelijk ook met een wat toepasselijker naam 
Door dit Departement. 

Die commissie, zo kondigde minister Schouwe
naar aan, "is bezig haar samenstelling te vin
den". 

Wij wachten nu dus maar verder af. 

C. NIERMEIER & GEASSOCIEERDEN adviseurs voor public relations 

(leden Ned, Genootschap voor Pub!ic Relations) 

Pieter Vrij 

Wij verricht(t)en public relations activiteiten, zowel op intern 
als op extern gebied, voor een zeevaart-werkgeversorganisa
tie, een stichting van een zeer grote groep winkeliers, een 
overheidsorganisatie op rijks- en op gemeentelijk niveau, 
een belangrijke groepering in de Nederlandse bouwnijver
heid, maar ook voor enkele kleine ondernemers. 

In Eindhovetn is ol!llangs iJn de leertijd 
van 68 jaar overledel!l d:r. Maarten Pieter 
Vrij, die va1n 1949 tot 1953 lid van de ge
meenteraad in Ei!ndhoven is geweest voor 
de V.V.D. e111 tOlt een vam de oprichters 
van de afdeling Eindhove1n behoorde_ 

Ofschoo•n hij zich de laatste tijd niet 
meer zo actief met de poHtiek bezighield 
ging zijn warme belangstelling nog steeds 
naar onze Partij uit waarbij hij zlch voor
al ook bleef inrteresseren voor het jonge
renwerk. 

Onde1· meer houden wij ons bezig met de organisatie van 
tentoonstellingen; wij verzorgen personeelsintroductieboek
jes en personeelsorganen zomede huisorganen, incidentele 
uitgaven als b.v. een personeelswervingscourant, een wed
strijdcourant met nationale verspreiding, organiseren ge
beurtenissen als de viering van jubilea, de opening van een 
nieuw bedrijfspand en wij behartigen de nieuwsvoorziening 
voor de persorganen. 

vVillem van Rijswijckstraat 76 - Rijswijk (Z_H,) - Telefoon 070-98 42 58 
Ook was dr. Vrij enige tijd lid van het 

!Ioofdbestuur vaJn de V.V.D. 
Dr, Vrij was officier in de Orde va•n 

OraJnje Nassau. 
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ALGEMEEN SECRETARIAAT 
V.V.D. 

Verdeeld advies va11 S.E.R. Koninginnegracht 61 
's-Gravenhage 

Telefoon ( 070) 60 48 03 
(3 lijnen) over de A.O.W. 

Het advies van de S.E.R. over de verhoging van de A.O.W. en de A.W.W. 

tot een sociaal minimum, verschilt in één opzicht althans niet van belangrijke 

oordeelsvellingen in het verleden van dit lichaam. De leden blijken er sterk 
uiteenlopende opvattingen op na te houden. 

Het is duidelijk, dat er op die manier weinig terecht komt van de veronder

stelling, dat de S.E.R. de spreekbuis van het bedrijfsleven is. 

Mogelijk schuilt de fout in de proe(ldure van de adviesaanvrage. Beter zou 

het geweest zijn wanneer de minister van Sociale Zaken en Volksgezondheid 
was begonnen met aan te geven wat de Regering nu wil. Op basis daarvan 

had de S.E.R. uitspraken kunnen doen. 

Twee belangrijke kwesties lopen 
hier door elkaar. Ten eerste de vraag 
of de A.O.W. voor allen moet worden 
opgetrokken tot een sociaal mini
mum. Toen de wet op de A.O.W. on
der verantwoordelijkheid van minis
ter Suurhoff in 't Staatsblad kwam, 
leek het de bedoeling, dat de A.O.W. 
een bodempensioen zou zijn, waar
boven andere pensioenen zouden 
kunhen komen bij wijze van aan
vulling. 

In de praktijk is daar eigenlijk 
nooit iets van gekomen. Daarvoor 
heeft het noodzakelijke samenspel 
tussen overheid en bedrijfsleven ont
broken. Het gevolg is geweest, dat 
een belangrijk percentage ouderen 
( 60 à 75%) thans een ~nkomen heeft, 
dat de vraag van het sociaal mini
mum overbodig maakt. Het lijkt 
daarom onredelijk van de vakcen
trales vast te houden aan de fictie, 
dat de A.O.W. het sociale minimum 
moet zijn. Wil men toch het begrip 
sociaal minimum introduceren, dan 
ware het wenselijk dit te hanteren 
voor degenen, die het hoofdzakelijk 
van de A.O.W. moeten hebben. Dit 
sluit bovendien een algemene ver
hoging van de A.O.W., welke cor
respondeert met de algemene wel
vaartsstijging, niet uit. 

Wanneer we ons dit voor de 
ogen houden is het eigenlijk on
begrijpelijk, dat de vakcentralen 
zich hebben vastgebeten in het 

PERSPECTIEF 
Binnenkort wordt ter herdenking van 

150 jaar Koninkrijk in Utl·echt de 
grote vrouwen-manifestatie gehouden. 
Daar zal o.a. de vraag behandeld worden 
hoe de Nederlandse vrouwen tot grotere 
samenwerking kunnen komen. Zo maar in 
het openbaar wordt die vraag gesteld: 
eigenlijk lichtelijk genant, als men er goed 
over nadenkt. 

Vierendertig vrouwenverenigingen zul
len er aanwezig zijn, vrouwenverenigin
gen, die soms zijn overkoepeld, waarbij de 
een wel en de ander niet onder zo'n koe
pel zit en waarbij de ene koepel soms 
weer onder de andere huist. 

Het is wel ingewikkeld en voor een ge
woon mens niet om te overzien. Vandaar, 
dat ondergetekende op een vergadering, 
waar deze vrouwelijke manifestatie werd 
voorbereid, vroeg of dat alles niet visueel 
kon worden uitgebeeld. Tot haar vreugde 
werd hiertoe besloten en zo zullen wij, 
Nederlandse georganiseerde vrouwen ons
zelf als in een spiegel kunnen zien: 

Ingewikkeld is het. 
Wij, VVD-leden, afkerig van zuilen, 

vragen ons af, of het zo wel nodig is en 
het antwoord is dan altijd: volksaard, his
torische groei. 

sociale minimum over de gehele 
linie. We zijn geneigd hierin een 
stuk vakbondstaetiek te zien, die 
trouwens ook bij vorige advie
zen van de S.E.R. tot uiting is 
gekomen. E · van uitgaande, dat 
de Regering er veel voor over 
heeft om een zo groot mogelijke 
meerderheid te verkrijgen, dns 
iedereen zoveel mogelijk tege
moet te komen, gaat men majo
reren. 

Met professor Hartog, die onlangs 
voor het Nederlands Gesprekscen
trum wees op enkele tekortkomingen 
van de vakbeweging, kunnen we ons 
echter afvragen: is het passend een 
dergelijke tactiek in een advies van 
de S,E.R. vol te houden? 

Hoe het zij, de Regering staat hier 
dus in feite voor een minder moei
lijke zaak dan de inhoud van het 
S.E.R.-advies doet vermoeden. 

De financiering 

Het tweede belangrijke punt in de 
kwestie van de financiering. Ook al 
maakt men er geen beginselkwestie 
van, dan toch is een extra uitgave 
van minstens een half miljard per 
jaar voor de Schatkist als bijdrage 
in de optrekking van de A. O.W.
A.W.W. een wel heel zware eis. Dit 
temeer, omdat er nog een andere 
kwestie is, nl. die van de verlaging 
van de veel te hoge progressiviteit 

Copie voor de%e rubriek te %en
den aan: Mej. Joh, H. Springer, 
Alexanderstraat 16, Haarlem. 

Maar zijn dat zulke roestvaste gegevens? 
Wordt er niet verder gegroeid? 

Zo'n eeuw of anderhalf geleden waren 
er geen vrouwenverenigingen. De vrou
wen leefden in de beschutte kring van 
huishouding en familie. Het was een heel 
grote stap toen zij, voorgegaan door pio
niersters, vooruitstrevende vrouwen, de 
grenzen van huishouding en familie over
schreden en lid werden van verenigingen. 
Zo'n grote stap is dit, dat zeer velen er 
nog niet toe zijn overgegaan en dat onder 
degenen, die het wel deden een groot aan
tal toch nog in een beschutte kring bleef, 
die van gelijkdenkenden. 

van de inkomstenbelasting, welke 
iedere salarisverbetering van mid
delbaar en hoger kader illusoir 
maakt. 

Geen minister van Financiën kan 
een beroep van jaarlijks een half 
miljard meer uit de Schatkist ten 
gunste van de A.O.W. - A.W.W. aan
vaarden zonder dat hem tegelijker
tijd de middelen ter beschikking ge
steld worden. Dit zou dus, stel dat dit 
plan zou doorgaan, betekenen eerder 
belastingverhoging dan belastingver
laging. 

Aangezien, zoals bekend, de Re
gering streeft naar verlaging van de 
inkomstenbelasting, lijkt het niet te 

Giro 67880 

verwachten, dat zij voor de optrek
king van de A.O.W. het beroep van 
een half miljard jaarlijks uit de 
Schatkist zal honoreren. Daar dit 
toch ook wel de vakcentrales duide
lijk moet zijn, kunnen we ons niet 
aan de indruk onttrekken, dat zij 
ook op dit punt met opzet hebben 
overvraagd. 

Kleine zelfstandigen 

Reëel lijkt te verwachten een te
gemoetkoming uit de Schatkist voor 
diegenen, die een verhoging van de 
premie niet kunnen dragen. Het is 
daarbij niet noodzakelijk alleen aan 
de minst verdienende werknemers 
te denken. Ook voor vele kleine zelf
standigen dreigt namelijk bij een 
voortgezette verhoging de last van 
de premie te zvvaar te worden. 

H. VRIND 
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Zou het nu niet een vergelijkbare grote 
stap zijn wanneer zij opnieuw een grens 
zouden overschrijden, die van de be
schutte kring van gelijkdenkenden, en tot 
algemene verenigingen toetreden? 

Ligt dat niet in de lijn van de ontwik
keling? 

Zijn ook nu niet pioniersters haar voor
gegaan in organisaties als de UVV, Vrou
wenbelangen? Daar werken vrouwen van 
velerlei soort samen voor een bepaald 
doel en zonder grote en kleine koepels 
en overkoepels nodig te hebben. 

Daar leert men elkaar kennen en waar
deren en respecteren en een speciale be-
schutting is er niet nodig. 

Samenwerking in algemene verenigin
gen gericht op een bepaald doel, ongeacht 
de groeperingen waartoe de leden per
soonlijk behoren, het zal nog wel een 
paar jaartjes duren eer het voor ieder 
doodgewoon is geworden. 

Maar deze verwachting biedt meer pers
pectief dan allerlei plannetjes om de be
zwaren van de afscheidingen op te van
gen, onderwijl die afscheidingen angst
vallig handhavend. 

Het is een perspectief van groei, van 
ontplooiing, van ruimte. 

Een perspectief, waardig om bij een be
langrijke mijlpaal naar uit te zien. 

J. H. S. 

14 MAART A.S. 

Nog enkele parkeerbewijzen beschik
baar. Om de toegangskaarten zal 

geloot moeten worden! J. H. S. 

MEVROUW DEKKER-KLIK 

NEGENTIG JAAR 

op 4 februari j.l. vierde mevrouw 
Dekker-Klik haar 90ste verjaardag 

in goede gezondheid in "Spaar en Hout" 
te Haarlem. 

Voor de tweede wereldoorlog was me
vrouw Dekker vele jaren lid van de ge
meenteraad van Den Helder en hoofdbe
stuurslid van de vrouwengroep in de 
Vrijheidsbond en later in de Liberale 
Staatspartij. Haar gezond en versta-ndig 
oordeel werd daar zeer gewaardeerd. 

Onze organisatie huldigde haar met 
bloemen en de allerbeste wensen voor 
haar welzijn. Ook de afdeling Den Helder 
liet zich niet onbetuigd. '<;. S.-C. 



VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

H. }. L. Vonhoff op vergadering van het Liberaal Denwcratisch Centrum: 

L. D. C. en V. V.D. hebben eenzelfde doel 
"Het Liberaal Democratisch Centrum en de Volkspartij voor Vrijheid en Democratie hebben geen verschillend 

doel. Er zijn nuances, zeker, maar er is slechts één beginsel. Dat beginsel is een politiek van vrijheid van ver

draagzaamheid en van verbondenheid!" 
Met deze woorden besloot de assessor van het dagelijks bestuur van onze partij, de heer H . .J.' L. Vonhoff, 

zaterdagmiddag 29 februari in het Scheveningse Kurhaus zijn inleiding voor de tweede vergadering van deel

nemers aan het LDC. De heer Vonhoff, die nadrukkelijk verklaarde namens het DB het woord te voeren, be

sprak de betekenis welke het LDV voor de VVD kan hebben". 

Men kan zeggen, dat de heer Vonhoff in zijn slotwoord niet alleen tot 
gezamenlijke arbeid opwekte, doch ook een feit constateerde. In het open
baar gedeelte van de tweede "LDC-congres", waarvoor ook van de zijde 
van "alleen maar" VVD-ers grote belangstelling bestond, was steeds bij 
allen sprake van "onze partij". Het is in dit verband nuttig (nog) eens met 
nadruk te memoreren, dat het LDC een officiële status binnen de partij 
heeft. Sedert de afgelopen herfst is het LDC in overeenstemming met de 
reglcmenten van de partij officieel erkend als groep van en binnen de VVD. 

De heer Vonhoff schetste - op schrikkeldag - de VVD als "een talentrijke 
jonge vrouw, ·die nog iets te schuchter is en die nog over haar schroom moet 
worden heen geholpen door vrienden, die haar menen te kennen". Tot die 
vrienden rekende hij het LDC. Het feit, dat men in deze bijeenkomst naast 
elkaar staat is, aldus de heer Vonhoff, een aanwijzing, dat de ontwikkeling 
plezierig is en dat er al een en ander in de VVD is veranderd. 

De - nieuwe - vice-voorzitter van 
het L.D.C., drs. P. Fetter, die de helaas 
door ziekte verhinderde voorzitter dr. E. 
Nordlohne op voortreffelijke wijze ver
ving, erkende dat en sprak daar zijn 
waardering voo·r uit. Wat niet weg neemt, 
dat hij en zijn mede L.D.c ... ers nog tal 
van wensen hebben en geen aanleiding 
zien het streven te staken naar andere 
verhoudingen in de partij en naaJr meer 
strijdvaardigheid van de partij in al haar 
geledingen. 

De heer Vonlwff ging uitvoerig in op 
de plaats, die de VVD moet innemen. Hij 
ging daarbij uit van het jongste verkie
zingsprogramma, dat van een dynami
sche liberale partij ,gewaagt. De bekende 
tegenstelling rechts-links achtte de heer 
Vonhoff een sleutel uit' het verleden, die 
niet meer past op de vraagstukken van 
vandaag en morgen. De wmkelijke te
genstelling in de hedendaagse politiek is: 
dynamisch - statisch. Met een variant 
op het woord van mr. Stikker uit 1948 
zei de inleider: "De VVD zal een dynami
sche partij zijn of ze zal nfet zijn!" 

De dynamiek vereist, dat men op ba
sis van het beginsel in een steeds veran
derende samenleving praktisch stelling 
neemt. Met maatschappelijke dogmatiek 
komt men er niet. De dynamiek vereist 
ook, dat het beeld van de partij (het ima
go) wordt aangepast aan de actuele si
tuatie. Om dit te bereiken is allereerst 
nodig een mogelijkheid tot discussie. 

Hier sloot de heer Vonhoff aan op het 
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verlangen van het LDC en van diens 
voorzitter in het bijzonder om te ko
men tot meer en betere meningsvorming 
in de liberale wereld. Voor de heer Von
hoff was het niet zo belangrijk wie dit 
organiseert, het hoofdbestuur of de ka
mercentrales. Belangrijk is dat het ge
beurt. 

Positieve bijdragen verwacht 
De heer Vonhoff. en dus het DB van de 

partij, zag het LDC als een 1 a n d e 1 ij k 
kader, dat in de partlj-Örganisatie een 
belangrijke taak heeft." Wij verwachten 
dan ook vaJn het LDC in de toekomst 
zeer veel positieve bijdragen. Wij zien het 
LDC niet als het Sociaal-Democratisch 
Centrum van de PvdA, dat knaagt aan de 
wortels van die partij. Het LDC is voor 
ons één der stimulansen", zo drukte hij 
het uit. 

De heer Vonhoff waarschuwde tegen 
eenzijdigheid, die ook voor het LDC niet 
denkbeeldig is. De idee, dat alleen het 
LDC strijdvaardig is, is zo'n eenzijdig
heid. Een andere eenzijdigheid is en dat 
is tevens een wapen in de handen van de 
confessionele tegenstanders, dat politieke 
vrijzinnigheid en geestelijke (religieuse) 
vrijzinnigheid samen moeten gaan. 

Zowel voor de VVD als voor het LDC 
is "openheid" een levensvoorwaa,rde. Het 
LDC moet zich, aldus de heer Vonhoff, 
richten tot a 11 en in de partij, die mee 
willen denken. Men moet geen "linker
vleugel" willen zijn. Allen, die mee wil
len denken (en dat behoeft geen volko
men gelijk denken te zijn) moeten in 
vertrouwen naast elkaar en niet tegen
over elkaar staan. Men moet verder niet 
allee1n meedenken, maar O!ok meewer
ken, in loyaliteit. Naar binnen en naar 
buiten moet voorts blijken, dat de VVD 
de gedachtewisseling niet schuwt. 

Men hoort of hoorde wel eens de term 
"gezonde afsplitsing". Dat is de hoop van 
de politieke tegenstanders, die bereid zijn 
ee1n eventueel vuur aan te wakkeren. 
Maar een zgn. gezonde afsplitsing zou de 
grootste ramp zijn, die de liberale be
weging in Nederland kan treffen. "Daar
om", zo zei de heer Vonhoff tot zijn aan
dachtig gehoor, "windt u niet op als men 
uw mening niet deelt. Wees bereid om cri
tische en openhartige opmerkingen van 
anderen te accepteren". 

De heer Fetter verheelde niet, dat men 
het in de beginperiode van het LDC 
moeilijk heeft gehad met de vraag of men 
wel of niet in de VVD zou blijven. De 
keus is zeer bewust en weloverwogen ge
maakt en positief uitgevallen. 

De vergadering was zeer verheugd met 
de mededeling van de heer Vonhoff, dat 
er binnenkort contact zal zijn tussen de 
besturen van de partij en van het LDC. 
De heer Vonhoff bepleitte ook contacten 
op lager niveau. 

De inleiding gaf aanleiding tot een le
vendige discussie. 

Mr. Vcm R~el en 
mil'. Geer~sem©! ën debat 

Mr. H. van Riel, fractie-voorzitter in de 
E-erst-e Kamer opende d-e rij, Ook z'n ambt-

genoot in de Tweede Kamer, mr. W. J. 
Geertsema, had de uitnodiging om het 
congres bij te wonen aanvaard. 

Naar aanleiding van opmerkingen van 
de heer Fetter bij de opening ging de heer 
Van Riel o.a. in op de belastingverla
ging, die de VVD de kiezers heeft be
loofd. Men kan die belastingverlaging, 
aldus de heer Van Riel, niet zien buiten 
het verband met andere zaken. Dat wil 
zeggen, dat men de belastingverlaging 
moet zien in het kader van het vraa1gstuk 
van de sociale rechtvaa,rdigheid en dan 
komt de verhoging van de AOW dade
lijk om de hoek kijken. De heer Van 
Riel wil, zoals hij in Zwijndrecht al had 
opgemerkt wel iets ·uit de algemene mid
delen bijdragen. Of de AOW tot 3500 
gulden moet worden opgetrokken is een 
andere zaak. 

De moeilijkheid voor de liberale minis
ters is, dat zij de vraagstukken niet al
leen kunnen oplossen en dus niet geheel 
naar eigen inzicht kunnen handelen. 
Maar aan de andere kant is het nodig, 
lldus de heer Van Riel, dat zij zo lang 
mogelijk aarr het kabinet deelnemen. Zij 
moeten er natuurlijk wel voor zmgen, 
dat iedereen aan zijn trekken komt. 

De heer Geertsema vulde dit betoog 
aan met de wens, dat er een wetsont
werp van minister Witteveen voor belas
tingverlaging komt met een "open da
tum". Wanneer dan de conjuncturele si
tuatie het wel toelaat kan de verlaging 
ingaan. 

Dat is al meer gebeurd, ook met instem
ming van de liberalen. Sinds het accoord 
van Wassenaar, waarbij de belastingver
laging de tweede prioriteit kreeg na de 
woningbouw, is er wel een en ander ver
anderd in de economische situatie door 
de loonexplosie. Dat moet men bij zijn 
oordeel over deze kwestie goed beden
ken. 

Een belangrijk punt in de discussie was 
verder het overleg tussen het partijbe
stuur en de fracties. De mening in het 
LDC is, dat het hoofdlbestuur meer dan 
vomheen politieke lijnen moet bepalen 
en daarvan moet getuigen. Die gedachte 
wordt op het ogenblik geconcretiseerd. 
De heer Van Riel verdedigde hierbij wel 
de noodzakelijke onafhankelijkheid van 
de fractieleiders. "Wij zijn niet verplicht 
te doen wat U wilt, wij zijn wel verplicht 
te weten wat u wilt", zo merkte hij 
op. 

Nog vele wensen 
Zoals gezegd, de discussie was levendig, 

en aangenaam. Er werden tal van wen
sen geuit. Het LDC wil wel allereerst 
eens precies weten wat onder geestelijke 
vrijheid moet worden verstaan en hoe 
men dat in de praktijk kan brengen. 
Juist op dit punt kan de VVD een eigen 
gezicht laten zien en het beeld van de 
partij acht het LDC nog niet voldoende 
veranderd. Ook ten aanzien van de com
municatie in de partij zijn er wensen, 
waarbij men oa. het partij-weekblad on
der de loep zou willen nemen. 

Van het LDC zelf, dat in werkgroepen 
allerlei zaken bespreekt om zo de me
ningsvorming binnen de partij op gang 
te brengen zijn in de nabije toekomst pu
blicaties te verwachten. 

In de besloten huishoudelijke vergade
ring van de zaterdagochtend bleek, dat 
de activiteiten van het LDC groot zijn ge
weest en niet zonder succes. In die ver
gadering legde de heer G. Dorsman, een 
der vijf initiatiefnemers, zijn functie van 
vice-voorzitter neer wege1ns drukke werk
zaamheden. De heer Fetter nam z-ijn plaats 
in, terwijl het bestuur werd aangevuld 
met de heer D. H. Been. 

Als gasten zagen wij zaterdagmiddag 
o.a. het DB-lid mr. Korthals Altes en de 
voorzitter van de Haagse VVD-afdeling 
dr. van den Ende en de heer en mevrouw 
Van Someren-Downer. dBo 
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ZUIDLAREN lUISTERDE NAAR 

ONS KAMERliD M. VISSER 
Op vrijdag 21 februari hield de afde

ling Zuidlaren een discussieavond im ho
tel "Sprookjeshof". 

f:lectronica, commandomicrofoon, oscillografen -ze de boer 
zijn de vrienden van de drukkers bij De Boer. De 
helpende handen van de vakmensen aan de koperdiepdruk-

Als inleider trad op de heer M. Visser 
uit Arnhem, lid van de Tweede Kamer. 
Nadat spreker enkele punten die in de 
h~endaagse politiek steeds weer naar 
voren komen, zoals woningbouw, lonen 
en prijzen, enz. had belicht, werden de 
aanwezigen in de gelegenheid gesteld 
vragen te stellen. Hiervan werd een druk 
gebruik gemaakt, waarna nog een leven
dige discussie volgde. 

pers, diê mede door deze gevoelige registratie een werkelijk 
subliem stuk drukwerk leveren. Het eerste exemplaar dat van 
de persen komt. is even brillant als het miljoenste. 

Avonden zoals deze, worden zoals uit 
de reactie van de talrijke aanwezigen 
bleek, zeer op prijs gesteld. De heer Vis
ser, die tn zij1n slotwo:ord de afdeling 
Zuidlaren een geslaagde feestavond op 6 
maart a.s. _toewenste, betoonde zich zeer 
verheUigd over de goede opkomst op deze 
avond. 

ZWOLLE KOOS 

NIEUWE VOORZITTER 
In de ledenvergadering van de afdeling 

Zwolle werd ee111 nieuwe vo10rzitter geko
zen. Drs. A. P. de Haan heeft na zes ja
ren voorztHer te zijn geweest zich niet 
meer herkiesbaar ges1teld. De vergadering 
benoemde als zijn opvolger bij enkele 
candidaaJts'telling de heer D. A. co,nradi, 
die jare1nlang voorzitter van de V.V.D.
fractie i.n de gem€€nt~raad van Zwolle is 
geweest. 

De scheidende voorzitter werd als blijk 
van erkentelijkheid voo~ zijn vele werk 
in het belang va1n de afdeling en van de 
partij het boekwerk "500 jaren Staten
Generaal" aa~ngebode1n. 

De voorzitter van de V.V.D.-fractie in 
de gemee111teraad van Zwolle, de heer P. 
Hollander, beanltwo~de Îll1 deze verga
der:Ï!ng in een levendige discussie velerlei 
vragen ilnzake actuele probleme111 mEJt be
trekking tot de stadshuishouding. 
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VRIJHEID EN DEMOCRATII;; 

Boerderijenbouw en ~inrichting blijft achter 

De na-oorlogse prtJS- en pachtpolitiek heeft onvoldoende mogelijkheden 
gegeven om de landbouwbedrijven in goede staat te houden en nog minder 
om ze te verbeteren en aan de moderne ontwikkeling aan te passen. Bij de 
kostprijsberekening van de produkten werd steeds uitgegaan van de door 
de overheid vastgestelde lage pachtprijzen. 

De boer-eigenaar vond in de prijs dan geen stimulans tot bedrijfsverbe
tering. Nog moeilijker was dat voor de pachters. Zij konden moeilijk zelf 
tot grondige verbeteringen overgaan, terwijl de eigenaar deze van de vast
gestelde pachtprijs niet kon betalen en verdere investeringen niet in de 
pachtprijs werden teruggevonden. 

Verstarring 
Zo leidde de gevoerde grond- en 

pachtpolitiek tot verstarring, even
als dit bij de huurpolitiek het geval 
is geweest. Voor de socialistisch ge
oriënteerde regeringen was dit min 
of meer een principiële zaak. Zij 
hadden weinig of geen waardering 

voor de factor kapitaal en voor het 
particulier bezit. 

Zij hebben onvoldoende begrepen, 
dat deze factor een steeds grotere 
rol ging spelen bij de economische 
ontplooïing van het bedrijfsleven. 
Helaas heeft het socialistische stre
ven te lang zijn invloed doen gel
den. Te laat is het roer omgegaan. 
Immers, toen dit het geval was, be
vond de landbouw zich in een moei
lijke situatie. 

De landbouwproduktie was dus
danig toegenomen, dat er van over
schotten sprake was, de weersom
standigheden waren slecht en de be
drijven waren onvoldoende aange
past. Lage prijzen en hoge kosten 
waren het gevolg. Men had reeds veel 
eerder in de richting van hogere prij
zen, forsere aÏzetpolitiek, vrijlating 
van grondprijzen en hogere pach
ten moeten gaan. Dan was de ach
terstand voor de landbouw minder 
groot geweest, dan was de agrari
sche aanpassing in EEG-verband 
ook gemakkelijker geweest. 

Nu stuitten onze lage kostprijzen 
- voor een deel een gevolg van de 
kunstmatig laag gehouden grond
en pachtprijzen - op verzet bij on
ze EEG-partners. Nu geeft een ver
hoging der lasten grote moeilijkhe
den, omdat de landbouw geestelijk 
en financieel in de put zit. 

Bedrijfsverbetering nodig 
Toch zal men naar bedrijfsverbe

tering moeten blijven streven. Al
~een een goed ingericht bedrijf kan 
lmmers een bron voor toekomstige 
Welvaart zijn. Verstarring en ver
Waarlozing leiden tot de ondergang. 
Daarom zijn wij van mening, dat er 
een mogelijkheid moet worden ge
opend om de kosten van bedrijfs
verbeteringen, die in overleg tussen 
Pachter en verpachter tot stand ko
men, in de pacht te verrekenen. 

Tevens zal er alles aan moeten 
Worden gedaan om de lasten, die op 
de grond drukken - o.a. de water
schapslasten - zo laag mogelijk te 
houden. Men kan onmogelijk van 
een eigenaar eisen om veel geld in 
het bedrijf te steken, zonder dat hij 
:veet, dat het er weer uitkomt. Dit 
15 Voor de pachter een onmogelijke 
toestand, die zijn vooruitgang sterk 
belemmert of hem het risico doet 
~em.:~ om zelf geld .in het gepachte 
ednJf te steken. Dit schept echter 

vreemde verhoudingen. 

lVlaar wij menen, dat naast een al
gemene mogelijkheid om de pachten 
aan te passen bij de steeds hoger 
wordende lasten en kosten, die op 
het bezit drukken, tevens de moge
lijkheid moet worden geboden om 
de kosten van belangrijke bedrijfs
verbeteringen in de pachtprijs, door 
te berekenen. Gebeurt dat niet, dan 
zal de pachter op een verouderd be
drijf blijven zitten en in zijn be
drijfsvoering en winstmogelijkheid 
sterk achterblijven. Dit zal hem, 
maar ook de landbouw in het alge
meen, sterk schade doen. 

Enkele cijfers 

Tot slot nog enkele cijfers om de 
trage aanpassing te illustreren. Wij 

UIT E 
KAMERLID JOEKES 
VOND IN EINDHOVEN EEN 
AANDACHTIG GEHOOR 

Op maandag 24 februari j.l. hield het 
Tweede Kamerlid, de heer Th, J. Joekes 
voor een groot aa>ntal leden van de afde
li:ng Eindhoven en voor belangstellenden 
een causerie over het onderwerp "Open 
Ondennemerschap". 

Op uitvoerige en overtuigende wijze 
beha1ndelde hij een aantal aspecten van 
dtt aotuele onderwerp, waarbij vooral 
de medezegge>nschap en de vo>orlicht]ng 
e>n pU1blica1tie aan een breedvoerige be
schouwing werden onderworpen. 

Een zeer levendige discussie, waarin de 
onla~ngs opgerichte gespreksgroep een 
groot aandeel had, sloot deze vruchtbare 
bijeenkomst af. 

Ook de plaatselijke dagbladpers heeft 
aa,n deze vergadering grote aandacht ge
schonken. 

Voor de aanvamg van de vergadering 
herdacht de afdelingsvoorzitter, drs. A. 
P. Groeneveld het plotseling overlijden 
van dr. M. P. Vrij, een der oprichters 
van de Afdelim.g EiJndhoven, oud-gemeen
teraadslid van Eimdhoven en oud-hoofd
bes·tuurslid van de V.V,D. 

MEVROUW 
VAN SOMEREN-DOWNER 
SPRAK TE 
LOENEN AAN DE VECHT 

Ter gelegenheid van de a,s. gemeente
raadsverkiezingen in verband me1t de sa
memvoeging valll de gemee!ll:ten Loenen, 
Vreeland en een deel van Loenersloot, 
sprak mevrouw Van Someren voor de af
deling Loen€1ll Vreelallld, 

Er was een grote opkomst als nooit te
vorem. 

Vele onderwerpen passeerden de re
vue: het vermijden Valll cliché-uitdruk
kiJngen Îll1 de poliJtiek, realisme naast 
idealisme, de 'llloodzaak van goed onder
wijs meer beloning naar prestatie, de 
wenselijkheid van een onderzoek naar 
de werkelijke woningbehoefte, onderver
deeld in soorten woningen, enz. 

Spreekster ,wekte de aanwezigen op, 

kijken dan naar de bedrijfsgebou
wen en zien, dat 15% van de Neder
landse boerderijen (hoofdgebouw) 
ouder is dan 110 jaar. Zien we al
leen naar de verpachte bedrijven, 
dan heeft 19% een hogere ouder
dom dan 110 jaar bereikt. En 41% 
van de boerderijen heeft een ouder
dom van 50- 110 jaar. Dit is ook een 
respectabel getal. 

Van de verpachte bedrijven is 
43% ouder dan 50 en jonger dan 110 
jaar. In totaal is dus 56% van de 
Nederlandse boerderijen ouder dan 
50 jaar en 62'% van de verpachte 
bedrijven. 

Het is dus heus wel tijd, dat aan 
herbouw en verbetering van de be
drijfsgebouwen wordt gewerkt. Dit 
kan het best door gebruikers en 
eigenaren zelf gebeuren. Men zal 
hun echter de middelen en het ver
ti·ouwen moeten geven, dat het ge
investeerde kapitaal met rente te
rugkomt. Gebeurt dit niet, dan is 
onze landbouw ten dode opgeschre
ven, want er zal in de toekomst veel 
kapitaal nodig zijn. 

L. G. OLDENBANNING 

TIJ 
ook bij gemeentelijke verkiezingen op de 
V.V.D. te stemmen (de V,V.D. idealen 
gelden ook voor de samenleving in klei
nere gemeentten) Îlnplaats van te stemmen 
op GUlduidelijke groeperingen, zoals b.v. 
"gemeentebelangen" e.d. 

Na de pauze werd zeer druk gebruik 
gemaakt van de gelegenheid vragelll rte 
stellen, waarbij utteraard ook gemeen
telijke zaken ter sprake kwamen. 

De afdeling Loenen Vreelamd kan te
rugzien op een zeer geslaagde avond. 

ACTIVITEITEN 
IN FRIESLAND 

Woensdag 11 maart: Statencel1Jtl·ale 
Dokkum Societeitsavond Jin "Hotel Pop
ma" Stationsweg 1 Veetnwouden des 
avonds 8 uur. Spreker dr. K. vaJn Dijk, 
lid van de Tweede Kamer. Onderwerp 
Het sociale fundament van de V.V.D. 

Vrijdag 13 maart: Leeuwarden Open
bare vergaderimg Îlll de "Harmonie" des 
avonds 8 uur. Sprekers: ir. K. v. d. Pols, 
partijvo<'rzibter, ir. D. S. Tuynmalll, lid 
van de Tweede Kamer, 

MaaJUdag 16 maart: StatencenJtrale 
Frameker Societeitsavond in Hotel "De 
Koornbeurs des avonds 8 uur Spreek
ster: mevrouw G. V. van Someren-Dow
ner, lid van de Tweede Kamer, 

GRONINGEN IN VELERLEl 
OPZICHTEN ACTIEF 

Do1nderdag 27 februari jL werd te Gro
ni>ngen de jaarlijkse algemetne ledenver
gadering gehouden onder leiding van mr. 
P. Dmhout. 

De aan de beurt van aftreden zijnde 
heren J, L, Smid en ir. A. Voet werden 
herkozen. In plaaits van de heer M. P. 
Drop, die zich nliet herkiesbaar had ge
steld, werd als bestuurslid gekozen de 
heer ir. H. Koo1,nneef. 

Het bestuur is thallls als volg1t samen
geilteld: Mr. P. Dorhout (voorzHiter), me
vrouw S, A v. d, Laan-Koppius (secre
taresse), H. F. J. Wo]ters (penrungmees
ter), mevr J. Marr1nk-v. Renen (admilni
stra,trice), Mr H. E. Beumke, J. B. Br0111s, 
J Diephuis, ir. H. Koornneef, D. H. Mar
tinus, drs, J C Niemendal. mevr mr. A. 
Nieuwenhuis-Nagtglas BO>Ot, H. Piederiet, 
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Voor advertenties wende men zich 
\... to•t de administratie, ./ 

W. Plaizier, J. L. Smid en ir. A Voet 
<leden). 

Speciale dank werd gebracht aan de 
administraJtrice, mevr. MarrÎink-v. Ren.en, 
V'Oor haar voortreffelijk werk ten dien
ste van de afdeHng. 

Ruime aandacht werd vervolgens ge
wijd awn de in april te houden algemene 
partijvergaderimg in Eimdhoven. 

Beslotten werd hiervoor nog een spe
ciale afdelingsvergadering uit te schrij
ven, waarbij onderwerpen van gesprek 
zullen zijn de alsnog te verwachten na
dere voorstellen van het Hoofdbestuur 
va~n de partij met betrekking to't het be
ginselprogram. 

Als afrondilng van de avond werd door 
de heren M. P. Drop en ir. H. Koornneef 
nog een ilnteressanrt verslag gegeven van 
hun ervaringen als deelnemer aalll de 
politieke oriënitedngscursus Îll1 Woudscho
ten, een cursus welke blijkens beider re
laas stellig in hoge ma•te vruchtdragend 
is gev.ree~.' 

EEn week eerder was iln Groningen een 
andere traditionele aetivitei!t aan de orde 
geweest, n.l. de bijeenkomst van de libe
rafe sociëteit Gron.Îil1gerr1-Haren. 

De vele aalllwezigen luisterden met 
grO:te belaingstellitng naar de met verve 
voorgedragen causerie van Mr. F. W, van 
Ketwich Verschuur, burgemeester van 
Haren, over de verschillende aspecten 
van de samenwerking tussen gemeente
besturen e!ll wnder bestuursorganen. 

De boeiende en vaak met humor ge
kruide uttwisselÎing van standpunten tij
dens de discussie betekende een waa·rde
vole bijdrage tot het slagen va!ll de avond, 
welke onder leiding stond Valll Mr. P. 
Dor hout. 

De sociëteitsbijeenkomst van maan
dag 16 maart zal gewijd zijn awn het Gro
ninger landschap. Inleider is jhr. mr. S. 
M. S. de Ranitz. 

Jhr. Mr. 9UARLES v. UFFORD 
SPREEKT TE SOESTDIJK 

De afdeling Soest-Soesterberg houdt 
op donderdagavond 12 maart a.s. een 
openbare bijeenkomst in het Oranje Ho
tel aan de Burg. Grothestr m. 40. (Rijks
straatweg) te Soestdijk. Aanvang 8 uur. 
Spr. is Jhr. Mr. W. H. J. Quarles van 
Ufford, alg, secretaris onzer partij, die 
het woord zal voeren over het onderwerp: 
"Beginselen en positie van de V.V.D." 

Ook geestverwanten uit andere afde
lingen zijn van harte welkom. 

BLOEMENDAAL 
KOOS NIEUW BESTUUR 

De afdeling Bloemendaal hield dezer 
dagen haar jaarvergadering, die onder 
voorzitterschap stond van mr. B. W. 
Stomps. De aan de beurt van aftreden 
zijnde bestuursleden mr. B. W. Stomps 
(voorzitter) J. K. Lanting (penningmees
ter) J. E. van Hulst (propa;gandist) en 
C. H. Poulus werden bij acclamatie her
kozen. 

Drs. J. H. W. Bückmann, voorzitter 
van de V.V.D.-fractie in de gemeenteraad 
va~n Bloemendaal werd eveneens verzocht 
om zitting te nemen in het bestuur. 

Het bestuur is thans alsvolgt samenge
steld: Mr. B. W. Stomps (voorzitter), 
jhr. H. P. F. Coenen van den Oosterhoff 
(vice-voorz~tter) J. K. Lanting (secreta
ris-penningmeester) en leden: mevr. J. 
M. J. Aanstoot- van Vlierden, drs. J. H. 
W. Bückmann, de heer M. Houbolt, de 
heer H. F. Hoyer, mevr. W. A. Lanting
Kreeft, de heer C. H. Paulus, mej. G. 
W, Selle en de heer H. Smuling. 

Na de pauze hield de heer K. Sneep, 
fiscaal advisseur, een causerie over: "De 
huidige ontwikkeling van lonen en prij
zen en de fiscale aspecten daarvan". 
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N.V. 0 B S E RVA T 0 R 
ROTTERDAM V ASTELAND 30 TELEFOON 11 15 20 

FABRIKANTE VAN: 

NAUTISCHE INSTRUMENTEN 
MANOMETERS, THERMOMETERS, 
PYROMETERS, TACHOMETERS. 

Agenten voor Zeekaarten en 
Nautische boeken. 

REPARATIES OP KORTSTE TERMIJN 

SNIKKERS' HANDEL MIJ. N.V. 
ROTTERDAM - GRONINGEN - ARNHEM 

* 
Buizen FITTINGS Flenzen 

.,ASGOT" Gaswandketels OLIESTANDMETERS 

.,HYDROTHERM"-Gasketels OLIETANKS 

.,KLAFRESTRöM"-gietijzeren ketels AFSLUITERS 

.,MARK"-radiatoren PLINTVERWARMING 
"N.S.K. SALLAND"-ketels "MARK"·BUIGMACHINES 
"THERMIA"-warmwaterboilers VLOERHULZEN 
.,FLAMCO"-ophangstroppen 
"FLEXCON"-expansievaten 

LASBOCHTEN 

en verdere artikelen op het gebied van de 

CENTRALE VERWARMING 

selu·i_jveude 
tel- en reke1nnaeldnes 

TRiUMPÎi' Sclu·ijl•naeld•• es V.N.K. 
Franco 
levering 

ADMINISTRATIE SYSTEMEN 

Boekhoudmachines 
TECHNISCHE SERVICE DOOR HET GEHELE LAND 

VERENIGDE NEDE~LANDSE KANTOORMACHINEHANDEL N.V. 
Beukelsdijk 160 • Tel. 010-5 10 52 • Rotterdam-6 

OP UW VERZOEK KOMEN WIJ VRIJBLIJVEND BIJ U 

N.V. STROOSTOFFABRIEK 

~~PH OEN IX~~ 
VEENDAM 

Gebleel·rte stro-cellulose voor ninpapier 

Sedert 1894 

V. V.D. sterk!!'~ 

Scheepswerf & Machinefahriel{ 

v.h. H. J. I{OOPMAN N.V. 
DORDRECHT - TEL. 01850 - 5041 en 5042 

SCHEEPSBOUW - MACHINEFABRIEK - KETELMAKERIJ 

NIEUWBOUW EN REPARATIE-INRICHTING 

INBOUW EN REVISIE VAN MOTOREN 

VUURVASTE STENEN IN ALLE SOORTEN 

"M 0 LIS 0 L" MOLER ISOLATIESTENEN 

VUURVASTE ISOLATIESTENEN 

ZUURVASTE STENEN 

"p R 0 D 0 RITE" CHEMISCH BESTENDIGE PRODUKTEN 

LEVERT 

N. V. Gouda Vuurvast 
VERENIGDE VUURVASTE-STEENFABRIEKEt'-1 

GOUDA - TElEFOON 67 44 - ( 18 20) 

MAKELAARS IN ASSURANTIËN 

GRONINGEN ROTTERDAM 
U. EMMIUSSJNGEL. 59 WESTERS! N GEL. 93 

SAlJR DEN HAAG 

Lange Voorhout 47-52 • Tel. 113933 

* Restaurant 

* Grillroont 

* American Bar 

* 
Aparte salon voor vergaderingen 
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enDEMDCIATIE 

Voortreffelijk en 
"erg moeilijk" zou zijn, ruimte te 
verkrijgen voor de partijleiding on
welvallige meningen, is dan ook een
voudig met de feiten in strijd. 

"U zegt dat nu wel, maar daarom 
is het nog niet zo". Dit woord, door 
de toenmalige Premier dr. Colijn, 
destijds uitgesproken in de Tweede 
Kamer is hier verbluffend toepasse
lijk. ·Ook de verwijtende aansporing, 
dat dit blad wat meer zou moeten 
doen aan "opinie-vorming" is onge
grond. Er is nota bene de rubriek 
"Mijn Opinie is. ", waarin ook 
non-conformistische VVD-ers aan 
het woord kunnen komen. En komen. 

niet-voortreffelijk. 

Het communiqué, verstrekt na 
het bezoek van Bondskanse

lier Erhard aan Den Haag, gaf iets 
meer aanwijzingen over het werke
lijk besprokene dan veelal gebruike
lijk is na officiële ministers-bezoe
ken. Zo bleef ons de phrase van de 
beroemde "tour d'horizon" ditmaal 
bespaard. De volgende punten sche
nen ons van speciaal belang. Beide 
regeringen streven naar een ster
kere positie van het Europese parle
ment. Verder werd de waarde van 
het "contact" van de Zes met Enge
land via de West-Europese Unie on
derstreept. En als "uiteindelijk doel" 
zien beide regeringen de tot stand 
koming op democratische basis van 
een verenigd Europa. Daar is, dunkt 
ons, juist omdat het Franse staats
hoofd niet werd genoemd, geen 
woord Frans bij. Hetzelfde geldt 
voor de versteviging van het Atlan
tische Bondgenootschap, dat zeker 
geen hoge prioriteit op de wenslijst 
van genoemd markant staatshoofd 
geniet 

Merkwaardig tenslotte hoe de 
Bondskanselier in een persconferen
tie sprak over de sfeer-verbetering 
tussen Nederland en de Bondsrepu
bliek. "Je kunt niet alles uit het ver
leden van de tafel vegen." Met deze 
Uitlating en ook met zijn beroep op 
de toekomst heeft prof. Erhard het 
juiste woord op de juiste plaats 
gezegd. 

* * * 
De VVD-reünie van de Kamer-

centrale Dordrecht vond een 
aandachtig en actief gehoor. De lei
ding van deze manifestatie had de 
goede idee, zonder voorafgaande be
togen van gast-sprekers, direct vra
gers aan het woord te laten. Zo werd 
het een levendige gedachtenwisse
ling. Daarvan kunnen wij hier slechts 
enkele punten releveren. 

Liberale plichten elders verhin
derden ons, de ochtendvergadering 
bij te wonen. Toch twijfelen wij er 
niet aan, dat, gezien zijn politieke 
deskundigheid en slagvaardigheid, 
mr. Geertsema de gestelde vragen 
Voortreffelijk - waarover straks 
meer - beantwoord heeft. Uit de 
met grote aandacht aangehoorde sa
menvattende conclusie's van mr. Van 

Riel schijnt ons in het bijzonder de 
volgende passage van belang. De 
conventionele partijen zien zich te
genover hun eigen aanhang telkens 
genoodzaakt zich af te zetten tegen 
de VVD. En verder: het streven moet 
zijn het sociaal-economisch element, 
dat "na 1945 met list, intelligentie en 
soms met domheid in de Nederlandse 
samenleving is doorgedrongen", 
langzaam maar zeker weer te ver
drijven. Daarvoor zijn inderdaad 
samenwerking met anderen, "geduld, 
volharding en begrip" vereist. 

Minister Toxopeus heeft in zijn 
slotwoord gewezen op de waarde 
van informatie over en weer. Dat wil 
zeggen, dat de Ministers en de Ka
merleden moeten weten, hetgeen er 
in de partij aan gedachten en wen
sen leeft; al kan er nooit een "gebon
denheid" aan die wensen bestaan. 

De Minister eindigde met een sim
pele waarheid, die niettemin her
haaldelijk uit het oog verloren wordt. 
"Er zijn onderwerpen die men gron
dig moet bestuderen, om er een me
ning over te vormen". Studie-confe
renties en studie-commissies hebben 
inderdaad een onmisbare taak. 

* * * 
Het dagblad "Het Vaderland" 

heeft dezer dagen in sterk cri
tische zin aandacht aan ons week
blad gewijd. Hoewel wij een pleiten 
in eigen zaak haten, is een weder
woord op zijn plaats. 

Er zijn voorbeelden te over waar
uit blijkt, dat ook dissidente menin
gen in deze kolommen worden gepu
bliceerd. De beschuldiging, dat het 

* * * 
Het Vaderland toont zich verder 

vooral geïrriteerd "omdat de 
liberale voormannen steevast zo uit
bundig geprezen worden, dat men 
er wrevelig van wordt". 

"Wrevelig" is een emotionele re
actie. Wat nuchterder beschouwd zal 
men toch niet verwachten, dat een 
orgaan dat inderdaad een partijblad 
is, de uitlatingen van leden van de 
eigen groep in een ongunstig daglicht 
gaat stellen. Hoe ver men met het 
tegenovergestelde - dus met het 
prijzen - wil gaan, moet van situ
atie op situatie worden bekeken. 

Wanneer Het Vader land ons dan 
ook voor de voeten werpt, dat wij 
een rede van mr. Geertsema niet al
leen "voortreffelijk" vonden, maar 
zelfs de euvele moed hadden te ver
melden, dat zij "voortreffelijk" was 
uitgesproken, wrijven wij onze ogen 
uit. Wij hebben nl. die rede en trou
wens het gehele Tweede Kamerdebat 
naar aanleiding van de verloving 
van Prinses Irene van A tot Z in de 
televisie kunnen volgen. Terwijl dit 
"toevallig" niet het eerste Kamerde
bat was dat wij, hetzij in feite, hetzij 
via de beeldbuis hebben bijgewoond, 
was en blijft onze hoofdindruk, dat 
mr. Geertsema's rede zowel naar in
houd als voordracht aan hoge eisen 
voldeed. Kan bij Het Vader land de 
waarheid geen herberg meer vinden? 
Dat zou het tegendeel van voortref
felijk zijn. 

Tenslotte spreekt het blad van "ge
voel voor nuances". Daar kunnen wij 
het mee eens zijn. Want gevoel voor 
nuances - en geen zwart-wit beoor
deling, met een voorkeur voor het 
eerste - moet zèlfs bij de beoorde
ling van een partijblad worden ver
wacht. L. M. 

ATTENTIE! 

Luistert op \VOENSDAG 18 MAART a.s., over de zender HILVERSUM 
IJ (298 m), van 18.20-18.30 uur, naar 

"DE STEM VAN DE V.V.D." 

ATTENTIE! ATTENTIE! 

TELEVISIE. U I TZ END IN G 

MAANDAG 16 MAART a.s. van 20.20-20.30 uur. 

V. V.D.-reünie 
in Dordrecht 

(Zie pag 3) 

Landbouw en E.ERG. 
Ons Tweede Kamerlid ir. D. S. 

Tuynman hield vorige week een ra
diorede, waaraan wij het volgende 
ontlenen: 

Bij alle problemen, waarmede de 
landbouw op het nationaal vlak wor
stelt, komt ook nog het niet geringe 
probleem van onze landbouw in con
tact met de landbouw van over de 
grenzen. 

U allen herinnert zich de moeilijk· 
heden met de afzet van onze kom
kommers naar Duitsland en de 
strubbelingen rondom onze eier-ex
port. Die laatste zijn dan nu weer 
verleden tijd. Overigens is het wel 
prettig om daarbij te constateren, dat 
in ieder geval de Brusselse aceoor
den voor ons nu gunstig gewerkt 
hebben. Zonder die waren wij niet 
in staat geweest om iets te onderne
men. Ik weet wel, dat één ei nog 
geen landbouwpolitiek maakt, maar 
het begin is niet slecht. Het grote 
probleem in de landbouw wordt na
tuurlijk gevormd door de overschot
ten, denk maar eens aan de aardap
pelen. Die zouden ons overigens wel 
eens kunnen doen vergeten dat er 
als we de totale wereldsituatie be
kijken sprake is van een groot voed
seltekort. 

En hoe zitten we nu met het grote 
probleem voor onze landbouw? 

De industrielanden produceren 
overvloedig en nemen daarom aller
lei beschermende maatregelen om 
de overschotten van de andere pro
duktielanden te weren, terwijl de 
landen waar het voedseltekort be
staat, het niet-koopkrachtig deel van 
de wereld is, waar men dus geen 
markt voor de afzet van die over
schotten kan vinden. 

Dit is echter een toestand die aan 
verandering onderhevig is. 

De zuigkracht op de wereldvoed
selvoorraden zal zeker toenemen. 

bat zal ook nodig zijn omdat an
ders grote politieke moeilijkheden 
niet kunnen uitblijven. Het zou, dat 
is een andere conclusie, dus uiterst 
kortzichtig zijn om de landbouw 
maar een minimumbestaan te laten 
leiden en het belang van onze eigen 
landbouw te verwaarlozen. 

Het heeft echter geen zin om dan 
niet te zorgen dat onze agrariërs ook 
werkelijk in staat zijn om in die toe
komst hun taak naar behoren, dat 
is efficiënt en op een rendabel be
drijf te vervullen. 

Als we over die toekomst spreken, 
dan weten we trouwens ook in het 
geheel niet of dat niet een nabije 
toekomst is. Wie had bijvoorbeeld 
kunnen denken dat Rusland en Chi
na als kopers van grote hoeveelhe
den graan en suiker aan de markt 
zouden komen. 

En dit soort onverwachte ontwik
kelingen is - zeker in landbouw en 

(Vervolg zie pog. 2) 



VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

WOORDEN 

Het feit dàt en vooral de wijze 
waarop "vrije boeren" en 

"vrije burgers" afgelopen zaterdag 
"de slag bij Hollandscheveld" heb
ben herdacht, heeft nog eens beves
tigd wat reeds werd vermoed, ja 
werd gevreesd. Zoals men dat ook 
kent van redevoeringen van boer 
}\oekoek in de Tweede Kamer en 
van burger Fabius in de Haagse 
raad, vierde tijdens deze demon
stratie de demagogie hoogtij: veel 
woorden, maar geen daden; veel 
verdachtmakingen, maar geen enke
le bewijsvoering. Weet men boven
dien dat de liederen pathetisch klon
ken en enkele toespraken wat hy
sterisch, dan herkent men fascisti
sche trekjes. De vrijheden die deze 
politieke groeperingen voor zichzelf 
voorstaan, leiden voor anderen 
slechts tot onvrijheid. De Boeren
parij heeft niet zoals de VVD naast 
de vrijheid ook de democratie in 
haar blazoen. 

* * * 
DEBAT 

Bij dezelfde betoging in Hol-
landscheveld zette een "vrije 

boer" het "Alleman van Neêrlands 
stam" in. Weliswaar kwam hij niet 
verder dan de tweede regel, maar er 
sprak toch de behoefte uit een se
mi-nationale hymne als partijlied 
te incorporeren. Dat is niet speci
fiek voor de Boerenpartij. Evenals 
andere partijen maakt de VVD bij 
haar radio-uitzendingen gebruik 
van een herkenningsmelodie. Vele 
luisteraars, die wel van deze muzi
kale twist houden, hebben minder 
op met de "partijdige" propaganda, 
zoals die via radio en TV wordt be
dreven. Mevrouw Van Someren 
heeft onlangs gepleit voor een an
dere opzet van de politieke uitzen
dingen. Vóór de Kamerverkiezingen 
kwamen er enkele uitstekende TV
programma's tot stand, toen verte
genwoordigers van verschillende 
partijen met elkaar in debat gingen. 
Zo zou elke politieke uitzending 
moeten zijn. Boer Koekoek zou des 
te eerder door de mand vallen. Wat 
hij nu beweert, zou hij dan moeten 
~vaar maken. 

* * * 

GEEN PUIN 
Een handelaar in puin bleek 

negentien jaar "regelmatig" 
zonder rijbewijs en zonder ongeluk
ken auto's te hebben bestuurd. De 
enkele malen in dit lange tijdperk, 
dat agenten voor routine-controle 
op hem toekwamen, redde hij er 
zich uit, door hen vóór te zijn: hij 
vroeg hen naar de weg. Deze tac
tische uitwijk-manoeuvre had hem 
negentfen jaar lang gevrijwaard 
voor bekeuringen. Wanneer men 
zich afvraagt, waarom deze puin
rijder niet in het genot was van een 
rijbewijs, is het antwoord eenvou
dig: na driemaal te zijn afgewezen, 
had hij de moed verloren. Dit ge
mis aan moed op één bepaald punt 
compenseerde hij met een overmaat 
van moed, om mogelijke boetes te 
riskeren. Zo men wil werd zijn 
overmoed beloond. De leer uit dit 
alles is deze. Wil men, "zelfs" na 
een geslaagd rij-examen puin ver
mijden, dan komt het bovenal op 
routine, tact en voorzichtigheid aan. 

ALGEMEEN SECRETARIAAT 
V. V.D. 

Koninginnegracht 61 
's-Gravenhage 

Telefoon ( 070} 60 48 03 
(3 lijnen} 

Giro 67880 
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Liberaal Democratisch ·centrum 

Een verkiezingsprogramma voor 1967 
door dr. E. N ordlohne 

Een verkiezingsprogramma van een partij vermeldt de punten die in 
de nationale samenleving dringend verbetering behoeven, en de ma

nier, waarop die verbetering tot stand kan komen. Met dit programma 
wendt de partij zich tot de ca. 5 miljoen Nederlandse kiezers; op grond 
van dit programma vraag de partij het vertrouwen van het kiesgerechtig
de volk. Een verkiezi.ngsprogramma is daaarom belangrijk. ·Belangrijk 
naar twee kanten: het moet het volk aanspreken, en de eigen partijgenoten 
moeten hun opvattingen erin terugvinden. Een verkiezingsprogramma pro
beert het gehele volk te winnen voor opvattingen, waartoe de eigen partij
leden reeds gewonnen zijn. Zo is althans de ideale situatie. 

Nauw verbonden met het opstel
len van het programma is het pro
ces van meningsvorming. Binnen de 
partij moeten de gedachtenwisselin
gen leiden tot duidelijke uitspraken; 
buiten de partij moet aan de kie
zers de lijn in de opeenvolgende uit
spraken verduidelijkt en verklaard 
worden. Voor dit alles is telkens 
vier jaar de tijd. De regel is im
mers, dat om de vier jaar een nieu
we Tweede Kamer gekozen moet 
worden; om de vier jaar moet er 
dus een verkiezingsprogramma op
gesteld worden. Loopt er niets met 
het kabinet-Marijnen mis, dan ko
men de eerstvolgende verkiezingen 
voor de Tweede Kamer in 1967. In 
onze partij moet dus gewerkt wor
den aan een programma, dat in 
1967 klaar is. Vandaar de titel van 
dit artikel: een verkiezingsprogram
ma voor 1967. · 

Tijdige voorbereiding is niet al
leen van belang voor de menings
vorming en voor de duidelijkheid 
in de politieke lijn, zij is ook van 
betekenis voor het zoeken van kan
didaten voor de Kamer. Indien tij
dig klaarheid is gebracht over de 
onderwerpen, waar de partij in de 
komende vier jaar voor zal ijveren, 
is het ook mogelijk rustig uit te zien 
naar die partijgenoten, die deze on
derwerpen het best beheersen en 
het slagvaardigst weten te verdedi-_ 
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veeteelt - altijd wat de uitkomst 
betreft een wisselvallig bedrijf, 
nooit uitgesloten. 

Kijken wij naar de ontwikkeling 
van de wereldsituatie dan zal het u 
dus duidelijk zijn dat wij als V.V.D.
ers als primaire doelstelling voor ons 
landbouwbeleid de instandhouding 
van een goed toegerust agrarisch pro
duktie-apparaat moeten zien. 

Wat zal nu de invloed van de 
E.E.G. zijn: 

We zien reeds de hogere graanprij
zen. Gezien het prijspeil in ons land 
zullen deze nog verder stijgen. 

Hoever, is nu nog niet te zeggen. 
omdat daarbij verschillende factoren 
in het geding zijn. Het zou zeker niet 
aanlokkelijk zijn als door een te 
sterke uitbreiding van de graanteelt 
in Frankrijk- het land met de laag
ste graanprijzen - de E.E.G. - en 
dus ook ons land van de wereldmarkt 
zou worden afgesloten. 

gen. Op deze manier kan de kan
didaatstelling lopen langs lijnen 
van objektiviteit. 

* * * 
T ijdige voorbereiding van het 

verkiezingsprogramma houdt 
ook in, dat er volop gelegenheid be
staat om meningen naar voren te 
brengen. Het is ongewenst, dat de 
opstelling geschiedt nadat de kandi
daten zijn gerecruteerd en zonder 
dat de kandidaten zijn geraad
pleegd. Het moet andersom: eerst 
een programma opstellen, daarna 
de kandidaten voor de Kamer zoe
ken, die het programma van harte 
onderschrijven. De meningsvorming 
binnen de partij moet langs nieuwe 
wegen haar beslag krijgen. Het 
nieuwe, in november 1963 gekozen 
hoofdbestuur, kan hier het initiatief 
nemen. Het is ook wenselijk, dat 
het hoofdbestuur der partij - en niet 
zelfstandige organisaties buiten de 
partij - de meningsvorming op gang 
brengt en richting geeft, want al
leen he.t hoofdbestuur draagt de 
verantwoordelijkheid voor de par
tij politiek. 

De meningsvorming binnen een 
partij, de VVD niet uitgezonderd, 
l~an bevorderd worden door publi
b.tie van rapporten en door discus
sievergaderingen naar aanleiding 
van die rapporten, gevolgd door een 
motie, die de kern van de mening 

VERSCHENEN: 
Vitaliteit en Perspectief 
van de 
Liberale Gedachte. 
Door Dr. K. van Dijk, 
lid van de Tweede Kamer 

Deze brochure is een uitgave 
van de afdeling Groningen. 
Zij kan worden besteld door 
overmaking van f 0.75 op het 
gironummer 882461 van de ad
ministratie van de afd. Gronin
gen van de V.V.D. 

MINISTER TOXOPEUS 
SPREEKT IN LEIDEN 

OP 23 maart a.s. spreekt minister 
Toxopeus voor de kring Leiden, Lei
derdorp, Oegstgeest-Warmond en 
Voorschoten over "Binnenlandse po
litiek". 

Dit is de tweede regionale bijeen
komst van dit jaar. Men hoopt, dat 
het bezoek even verheugend groot 
zal zijn als bij de eerste. 

Plaats van samenkomst: restaurant 
Van der Heyden, Ereestraat 85, aan
vang 20.00 uur. 

Het Liberaal Democratisch 
Centrum is, zoals men onlangs 
in ons weekblad heeft kunnen 
lezen, in overeenstemming met 
de reglementen van de partij, 
door het Hoofdbestuur officieel 
erkend als groep binnen de 
V. V.D. 

Wij stelLen ons voor op ge
zette tijden speciale bijdragen 
van leden van het L.D.C. in 
onze kolommen op te nemen. 

Hier volgt een eerste artikeL 

uit het rapport samenvat. Komen de 
Kamerverkiezingen in zicht, en 
moet er weer een verkiezingspro
gramma worden samengesteld, dan 
zou kunnen worden volstaan met de 
opsomming van de moties van de 
laatste vier jaar, en van de jaren 
daarvoor, als de punten van toen 
nog steeds om een oplossing vragen. 

* * * 
Z ie hier een kort overzicht van 

opvattingen, die in de kring 
van het Liberaal Democratisch Cen· 
trum binnen de VVD leven ten aan
zien van het verkiezingsprogramma. 
Kritiek op de weg, die in het ver
leden werd bewandeld, is achter
wege gelaten. Die kritiek vloeide 
voort uit de opvattingen, die hierbo
ven zijn weergegeven. Het gaat om 
deze opvattingen, niet om de kritiek. 
Ze worden gaarne de mede-VVD'ers 
ter overweging gegeven, in de volle 
overtuiging dat een nieuwe werk
vvijze de kracht van het liberalisme 
zal vergroten. Bovenal dient de par· 
tij er voor te zorgen, dat het libe
ralisme in zoveel mogelijk landen 
verankerd wordt. Daartoe kan een 
tijdige, openbare voorbereiding van 
het verkiezingsprogramma-1967 bij
dragen. 

ALGEMEEN BESlUUR GROEP 
NEDERLAND VAN DE 
LIBERALE INTERNATIONALE 

VERGADERDE 

Het Algemeen Bestuur van de Groep 
Nederland van de Liberale Interna
tionale heeft op zaterdag 7 maart te 
Den Haag vergaderd onder voorzit
terschap van prof. dr. J. Kymmell. 

Besproken werden de ontwerp--sta· 
tuten voor de groep en verschillende 
huishoudelijke en organisatorische 
zaken. 

Nieuwe leden 

Algemeen Bestuur van de 

Groep Nederland van de 

Liberale Internationale 

Op uitnodiging van het DagelijkS 
Bestuur zijn als nieuwe leden tot het 
Algemeen Bestuur van de Groep Ne· 
derland van de Liberale Internatio· 
nale toegetreden de heren mr. H. 'f, 
Asser, mr. dr. C. Berkhouwer en ir. 
K. v. d. Pols. 

Anderzijds heeft de samenwerking 
in E.E.G.-verband de vleesprij
zen een eind uit de put gebracht. 
Dat was trouwens hard nodig ook, 
want met name in de veehouderij 
zijn de inkomens de laatste jaren 
buitengewoon laag geweest. N.V. AANNEMERSBEDRIJF v/hl. STAM 

KORTENAERSTRAAT 3 te :ZWIJNDRECHT 

TELEFOON (018501 2 86 63 

• 

Willen wij een gezonde bedrijfs
voering behouden dan zal er overi
gens nog meer moeten gebeuren, 
met name in de credietsfeer. Een 
goede productie is voorwaarde voor 
een prettig exportbeleid en een taak
vervulling door de landbouw, die, 
ook op langere termijn, ons volk een 
ruime voorziening gerandeert. 

WONINGBOUW 
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V. V.D.-reünie In Dordrecht 

leerrijk en boeiend 

Topfiguren van de VVD hebben zaterdag j.l. aan de in Statenhof te Dor
drecht gehouden VVD-reünie grote luister bijgezet. Deze reünie was het 
sluitstuk van een serie instructieve en informatieve bijeenkomsten, die dit 
afgelopen seizoen zijn gehouden. 

Deze vergaderingen waren een uitvloeisel van de samenwerking tussen 
de tien afdelingen van deze partij uit Alblasserdam, Barendrecht, Dordrecht, 
Dubbeldam, H.I. Ambacht, Heerjansdam, Papendrecht, Ridderkerk, Slie
drecht en Zwijndrecht tijdens de afgelopen verkiezingen. 

Gezien het succes van deze samenwerking werd hesloten deze ook: na de 
verkiezingen voort te zetten ter versterking· van de partij -organisatie. 

Een gezamenlijke oriënte·ring•scursus, 
met vooraanstaande sprekers uit de par
tij was daarvan in dit v·ergad·ers·eizoen 
he't resultaat en aM slot van dit geslaagde 
experiment was het dan zaterda•g j.l. dè 
grote dag voor de·ze tien samenwerkende 
afdelingen. namelijk de grote V.V.D.
reünie. 

De hierbij to·egepaste techniek van ver
gaderen was dezelfde als bij de vooraf
gaand·e bijeenkomsten en dus even aan
trekkelijk. Geen lezing vooraf, met gele
genheid tot vragenstelling - waarvoor dan 
in de praktijk meestal weinig tijd over 
bliJft _ maa·r preci·es de omgekeerde vo•lg
orde: eerst de vra§en en dan het ant
woord van de spreker. 

rechtvaardigheid wordt door het huidige 
woningbouwbeleid niet weggenomen. 

Ten aanzien van de belastingverlaging 
merkte spreker ten slotte onde·r meer op, 
da·t deze besli&t niet door de V.V.D. als 
verkiez-ingsieus i•s gebruikt. Wij zijn er 
heilig van overtuigd, dat de belastingdruk 
te zwaar is. Het is de absolute overtuiging 
van onze ministers en onze beide Kamer
fracties, dat deze belastingverlag•ing to·t 
&tand komt. Als V.V.D. zijn wij e·venwel 
niet gere·chtigd alleen de belangen van de 
partij te verdedi,gen, maar hebben wij ook 
·rekiening te houden met de hel-e samen
le-ving. 

Nadat de voorzitter van de afdeling 
Dordrecht mr W de Sitter, de aanwezi
gen had ;erw~lko·~d, in het bijzonder de 
leden van het hoofdbestuur, sprak de 
voorzitter van de organi·satoren, de heer 
J. van Dijk, woo•rden van dank aan het 
adres van allen, die aan het welslagen 
van d·eze dag hun bijdrage hadden ge
leverd en schet·ste in g-rote lijnen het ont
staan van deze en de r·eeds gehouden sa
menkomsten. 

Mr. Geertsema 
beantwoordt vragen 

Achter de bestuurstafeL ziet men geheeL Links de heer Van de Plank van 
de afdeling Zwijndrecht en rechts de heer J. van Dijk, secretaris van de 
afdeling Dordrecht. 

In de ochtendvergadering was de be
antwoording van de vragen voor reke
ning van de fractie-voorzitter van de 
V.V.D. in de Tweede Kamer mr. W. J. 
Gee·rtsema. Een twaaolftal ~ragen van 
lUiteenlopende aard werden hem door 
evenzovele vragers vool'gelegd. Uit zijn 
.gegeven antwoorden mo·ge de lezer blijken 
waarover de vragen handelden en voor 
zover de v-ragen zelf _ mede gezien hun 
bewoordingen _ daartoe aanleid·ing geven, 
zijn zij afzünd·erlij·k vermeld. 

Die aparte vermelding geldt in ieder ge
Vfl!l de eerste vraag, waarin het ging 
over de beno-emingen van de Commissaris
sen d-er Koningin en burgemees-ters, met 
name of hierbij uitsluitend wordt afge
gaan op de sollicitanten, of dat voor deze 
vacatures ook kandidaten worden aange
Zo·cht. Indien, 220 werd aan de·z·e vraag 
toegevoe-gd, de kwestie der aan te zoeken 
kandidaten buiten beschouwing blijft, zijn 
er dan geen betere sollicitanten? 

And-er-e vragen hadden betrekk·ing op de 
luchtverontreiniging, de sociale recht
vaardigheid, ambtelijke pensioenen, het 
Woningbouwbeleid, twijfel over het nut 
van de Eerste Kamer en de belastingver
laging, 

Voorts werd aan de heer Geertsema de 
vraag voorge•legd of ook de V.V.D. van 
mening is, dat sommige groepen uit onze 
bevolking te goed zouden zijn om van een 
Politieke partij deel uit te maken, dit 
naar aanleiding van de benoeming van de 
staatssecretaris van Defensi·e. 

tot het ministerschap. Dit was een heel 
goede opzet, doch nu is het meer een su
p.er-ambte•lijke functie aan het worden. 

Bij de benoeming van Commissarissen 
der Koningin en burgerneestens dient de 
bekaambeid van de te benoemen figuur 
voorop te staan, al zal men daarbij, zo 
meende mr. Geertsema, enigermate reke
ning moeten houden met de ürhgeving 
waarin de betrokkene komt en zal naar 
een redelijke spreiding ten opzichte van 
de verschillende po-litieke overtuigingen 
moeten worden gestreefd. Het niet-aan
gesloten zijn bij een po.Jitieke partij mag 
evenwel geen belemm·ering voor de be
noeming zijn. 

Dieper ingaand op de vraag over het 
wetsontwerp Rijnmond, merkte sp.reker 
op, dat dit z·eker door mee-rdere z~ wor
den gevolgd, waarbij het er aUermwst om 
gaat de bevoegdhéden van de gemeenten 
uit te hollen of van gemeenteraden wijk
raden te maken. 

De V.V.D. heeft ruime aandacht voor 
de luchtverontr·einiging, al is het een 
uitermate moeilijk vraag•stuk om deze 
tegen t·e gaan. Men heeft daartbij immers 
ni·et alleen te maken met fabrieken, maar 
ook met de kwalijke dampen van een 
steeds toenemend verkeer. De hinderwet 
is ind·erdaad ·onvoldoende, doch het is ook 
zo dat lang niet altijd doo·r gemeent·ebe
st~ren aHe mogelijkheden van deze wet 
worden uitgebuit. 

Het nut van de Eerste Kamer trok mr. 
Geertsema allerminst in twijfel, al ont
kende hij niet, dat mogelijk wel eens kon 
worden gedacht aan een wa·t andere op
zet. 

Mr. Van Riel over 
actuele politieke problemen 

Na een korte lunchpauze werd de ver
gadering heropend en was de fractie
voorzitter in de Eerste Kamer, mr. H. 
van Riel in de gelegenheid de hem ge
stelde vragen te beantwoorden. Ook hier
bij kwamen een aanta·l actuele politieke 
proholemen aan de o·rde, onder meer of 
het niet verstandig zou zijn de P.B.O. 
maar op te ruimen en daarmee tevens 
bo·er Koeknek kwijt te raken. 

Natuurlijk, aldus mr. Van Riel, is het 
succes van boer Koekoek niet aange-

naam, maar wij moeten in de politiek niet 
handelen omdat er one·venwichtigen en 
emotionelen zijn, Vier à vijf procent van 
de totale bevolking is altijd gevoelig 
voor extremistische elementen. 

Wij moeten de P.B.O. of het Landbouw
schap niet opdoeken om bo·er Koekoek op 
te ruimen of de heer Gans de gelegenheid 
te ontnemen stukjes daarover in de Tele
graaf ·te schrijven. 

De P.B.O. is geen ideaa1. Door de dwang 
is de basis van de vriendschappelijkheid 
al weg. Fr is alle kans, dat de P.B.O. uit
eindelijk op een nette en langdurige wijze 
het l·even zal laten en dat is de beste op
lossing, 

Na te zijn ingegaan op vragen over de 
mogelijkheid om aan de Eerste Kamer 
meer inhoud t.e geven en de Tweede Ka
mer af te schaffen, het nut van een twee
partijen st·elsel als politi-eke verlevendi
ging, de V·erticale structuur van de de
fensie en het standpunt van de partij in
zake de verticale prijsbinding, merkte 
mr. Van Riel ten slotte op: Wij verwach
ten van dit Kabinet i-ets en wij hebben 
daarhij van niemand iets te vr·ezen, zelfs 
niet van zich liberaal noemende dagbla
den. Veel dingen moeten wij over onze 
kant laten gaan en met fanatieke hard
nekkigheid streven wij ·er naar het socia
listi·sch-economische element in ons land 
te v·erdrijven. Wie samenwerken wil kan 
het niet zonder geduld, volharding en be
grip st·ellen. 

Min~ster Toxopeus 
had het laatste woord 

Het laatste woord was aan de mini-ster 
van Binnenlandse Zaken, mr. E. H. Toxo
peus die onder meer zei met groot ge
noegÈm en uiteraard met g-rote belang
stelling deze dag in Dordrecht te hebben 
doorgebracht. 

Het is verheugend, aldus de minister, 
dat bij a,lle moeilijkheden onze V.V.D. zo 
springlevend i:s en deze reünie vormt 
daarvan mede het bewijs. 

Minister Toxopeus had voorts d·e over
tuiging, dat men binnen het kade~. van 
de partij streeft naar dit soort biJeen
komsten omdat zij nuttig en noodzakelijk 
zijn. Men kan over de dingen alleen maar 
een oordeel hebben, wanneer men er goed 
over geïnformeerd i·s. 

Geen enkele politieke partij kan be
staan bij de gratie van zijn Kamerleden 
of bestuurders. De leden mo-eten ook zelf 
meewerken. Doorstroming van inlichtin
gen Dver en weer is uitstekend en noodza
kelijk en het laten kUnken van een mo
dern liberaal geluid valt alleen te berei
ken met de steun van de gehele V.V.D. 

Met betre1cldng tot dit laatste merkte 
de "ondervraagde" onder meer op te gelü
ven, dat men in ons Iand met het begrip 
staatssecretaris een verkeerde kant dreigt 
op te gaan. Het amb-t was aanvankelijk 
gezien als een duidelijk politieke functie, 
0 ?'k: voor jongeve poLitici om meer erva
rtng op te doen en misschien te komen 

De welvaartsvaste pensioenen noemde 
spr·eker een groDt goed en het woning
bouwbeleid achtte hij niet bepaa·ld een 
onderdeel uit het akkoord van Wassenaar. 
Er is zeker niet met aUe voortvarendheid 
begonnen aan het beloMde onderzoek: 
naar de woningbeh'oefte. De soc-iale on- Een blik in de zaal. 
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GEEN LIBERALE MEDEWERI\.ING AAN EEN 
~,WETTEI_JIJI(_ M 0 NSTRlJM~~ 

DE gehele VVD-fTactie in de 
Tweede Kamer heeft ge

stemd tegen de door minister An
driessen verlangde wijziging van 
de Prijzenwet. 

Het anti-rev. dagblad "Trm<w" 
heeft deze houding van een der 
"regeringspartners" on v er a n t
w oord genoemd. Wij moeten die 
beschuldiging resoluut van de 
hand wijzen. En wij vinden op 
onze beurt, dit oppervlakkig heen
glijden over zo pTincipiële bezwa
Ten, die het hart van onze rechts
bedeling raken, in hoge mate te
leurstellend en onverantwoord. 
Het veTwijt is ook eenzijdig ge
richt, want het blad veTmeldde 
daarbij niet, dat ook vier leden 
van de KVP-fractie, onder wie de 
voorzitter van de Tweede Kamer, 
mr. Van Thiel, hun stem aan dit 
wetsvoorstel hebben onthouden. 

V\7anneer iets dergelijks gebeurt, 
kan men veilig aannemen, dat de 
zaak toch niet zo eenvoudig ligt. 
WanneeT een lid van de katho
lieke "regeringspaTtner", die te
vens voorzitter van de Tweede 
Kamer is, met een drietal andeTe 
leden van deze fractie ·(mr. 
Schoemaker, dr. Lucas en drs. 
Aarden) zulk een (volgens 
"Trouw") "onverantwoorde" te
genstem uitbrengen en zich bij 
het verzet van de VVD aansluiten, 
moet eT toch wel iets ernstigs aan 
de hand zün. 

Dat voelde "Trouw" trouwens 
ook wel, waar het moest toegeven, 
dat er "reden voor enige reserve" 
was. Het ging - zo erkent het 
blad - om "een zeer ingrijpende 
en ook nogal ongebruikelijke" be
voegdheid van de overheid. En 
die bevoegdheid zou gegeven moe
ten worden "zonder dat de zaak 
van alle kanten bekeken was, en 
(heel belangrijk) zonder dat het 
voorgeschreven advies van de So
ciaal-economische Raad was ge
vraagd", aldus "Trouw". 

* * * 
REEDS in eerste aanleg heeft 

de woordvoerder van onze 
fractie bij dit ontwerp, mr. Port
heine, tegen de gehele opzet van 
dat ontwerp stelling genomen. 

Bij de bestaande PTijzenwet had 
de minister al de bevoegdheid, al
gemene prijsmaatregelen te tref
fen, waaraan de gehele desbetref
fende bedTijfstak dan gebonden is. 
Minister Andriessen meende ech
ter n ó g slagvaardiger te moeten 
kunnen optreden en kwam nu met 
het voorstel, hem de bevoegdheid 
te geven zonder een algemene 
maatregel tegen individuele 
prijsovertreders op te treden, die 
dan een soort "individuele straf
beschikking" zouden ontvangen. 

Ons stmfrecht is gebaseerd op 
de algetnene werking van door 
straffen te handhaven verboden. 
Hier echter zou alleen strafbaar 
z~in degene, die door de minister 
zou zijn aangeschreven. 

De N.R.CTt. had in een tweetal 
KTitische CammentaTen deze met 
ons rechtssysteem stTijdige be
voegdheid t·eeds fel bestreden en 

dit stukje "wetgeving-peY-per
soon", zoals zij het aanduidde, een 
gruwel genoemd. "De Tijd/Maas
bode" (R.K.) noemde de aanvaar
ding van dit "wettelijk monstrum" 
bedenkelijk en sprak, evenals het 
"Algemeen Handelsblad", in een 
kort hoofdartikel de hoop uit, dat 
de Eerste Kamer het wijzigings
antwerp alsnog zou verwerpen. 

Dat kLinkt allemaal wel een 

NOTITIES VAN EEN 

I N S I D E R (I) 

beetje anders dan de onbekookte 
kritiek van "Trouw" op het afwij
zende votum, van de VVD-fractie. 

Van confessionele zijde heeft 
men nog wat, gedokterd met 
amendementen. Mr. Portheïne kon 
zich op het standpunt stellen, dat 
hij en zijn fractiegenoten elke 
kleine verbeteTing wilden ste"""n. 
maar bij de eindstemming bleef 
het voor haar terecht: tegen! 

DANK zij een van de amen-
dementen, van de anti-rev. 

oud-staatssecretaris de heer Rooi
vink, zullen de aangebrachte wij
zigingen om te beginnen slechts 
van tijdelijke aard zijn, namelijk 
blijven gelden tot 1 _januari 1966. 
Aanvankelijk had het amende
ment voorgesteld: 1 april 1965, 
maar op aandrang van minister 
Andriessen maakte de indienèr 
daar alnog 1 januari 1966 van. 

De bedoeling is, dat de S.E.R. 
over een (eventuele) definitieve 
regeling dan toch nog zijn advies 
zal uitbrengen. 

Ook dat was een kleine verbe
tering. Maar zoals het Handelsblad 
schreef: verwerpelijke zaken wor
den toch niet minder verwerpelijk 
wanneer zij slechts tijdelijk wor
den toegepast. 

Onze fractie werkte dus wel 
mee, om bij bedoelde amendemen
ten enige kleine verzachtingen aan 
te brengen, maar dat nam haar 
principiële bezwaren toch niet 
weg. Bij de eindstemming onthield 
zij haaT stem aan het ontweTp. 

In de wandelgangen liep in 

KVP-kringen het gerucht, dat het 
in de Ministerraad bij de behande
ling van het ontwerp tot een (niet 
dikwijls noodzakelijke) stemming 
had moeten komen en dat de libe
rale ministers dam·bij zouden heb
ben tegengestemd. 

Of dat waar is, weten wij niet. 
Wij tnogen en willen het ook niet 
weten. Als de beslissing eenmaal 
is gevallen en de ministers, die 
tegen wat·en, de zaak niet zo op de 
spits menen te mogen drijven dat 
zij deswege hun zetels ter beschik
king stellen, is het Kabinet naar 
btiiten homogeen. Dat is een _juist 
beginsel en daar houden wij ons 
aan.Nu dat gerucht echter eenmaal 
ging, willen wij wel zeggen, dat 
het ons persoonlijk in het geheel 
niet onwaarschijnlijk voorkomt. 

Het enthousiasme, waarmee de 
PvdA-fractie bereid bleek deze 
buitengewone bevoegdheid voor 
de minister van Economische Za
ken te slikken en met betrekking 
tot de rechtszekerheid en ons 
rechtsbestel eigenlijk geen vuiltje 
aan de lucht achtte, was onder
tussen wel typerend. 

BELASTINGPERIKELEN EN EEN 
SOCIALISTISCH STlJN.TJE 

DAT de VVD wel degelijk 
be1·eid is onaangename za

ken, die in 's lands belang nood
zakelijk zijn, te accepteren mits Zij 
niet met ons rechtsbestel in strijd 
konten, was eerder, op dezelfde 
dag van de behandeling van de 
wijziging der Prijzenwet, ge
bleken. 

Wij bedoelen hier de aanvaar
ding van de tijdelijke verhoging 
van de omzetbelasting op sigaret
ten en van het bijzonde1· invoer
recht op benzine. 

De VVD heeft om de loonexplo
sie, in de extreme vonn, zoals zij 
zich thans heeft voorgedaan, be
paald niet gevmagd. Zien wij het 
goed, dan staan onze KarnerfTac
ties nog altijd op het standpunt, 
dat een t·ustigeT loonontwikkeling, 
waat·bij jaarlijks ook de loontrek
kenden hun aandeel zouden krij
gen in de stijgende welvaart en 
waarbij de loonsverhogingen in 
redelijke verhouding zouden staan 
tot de gestegen produktiviteit, veel 
meer in het belang zou zijn. ge
weest van heel ons volk - dus 
óók van de loontrekkenden zelf
dan hetgeen thans is geschied. 

Het heeft echter niet zo mogen 
zijn. Er werden krachten ontke
tend, die niet meeT waren in te 
dammen. De leiders der aan de 
socialistische en confessionele par
tijen gelieerde vakbonden hadden 
hun verkeerd vo01·gelichte volge
lingen niet meer in de hand. En 
ook sommige ondernemers konden 

de nod{gê zelf-discipline niet meer 
opbrengen. 

Men herinnert zich de spannen
de weken nog wel van medio sep
tember tot eind oktober vorig 
jaar, toen de in paniek geraakte 
vakbondsbestuurders hun "forse 
looneisen" trachtten af te dwingen. 
Enige malen geraakte het overleg 
in de Stichting van de Arbeid vol
komen in een impasse en er werd 
va11 werknemerszijde gedTeigd 
met een totale liquidatie van de 
na-ooTlogse samenwerking in deze 
stichting. 

NOTITIES VAN EEN 

I N S I D E R (11) 

I N deze noodsituatie kwam 
eind oktober het z.g. loon

akkoord tot stand, dat met pijn 
ook door de regering werd aan
vaard, maar haar noopte tot het 
nemen van maatregelen om onze 
economie door deze loon-explosie 
niet totaal te laten ontwrichten en 
de spanning op de arbeidsmarkt 
niet nog meer op te voeren. 

Er moest besloten worden, be
paalde indirecte belastingen te 
veThogen, de overheidsinvesterin
gen te temporiseren, kredietbeper
kende maatregelen vast te stellen, 
bepaalde investeringsfaciliteiten 
en de veTvroegde afschrijvingen te 
schorsen en anderzijds weTden er 

geleidelijk prijsmaatt·egeLe?t afge
kondigd. 

Dat waren allemaal maatrege
len, die niet nodig waren geweest 
wanneer de gezonde geleidelijke 
loonontwikkeling niet door deze 
loon-e x p l o si e was doorbroken. 
Dan zou het ook mogelijk zijn ge
weest, reeds dit jaar de voorgeno
men en zo noodzakelijke verlaging 
van de loon- en inkomstenbelas
ting in te voeren. 

Het is goed, dit alles nog eens in 
herinnering te brengen, want men 
vergeet nu eenmaal snel; de 
meesten te goeder trouw, sommi
gen opzettelijk. 

Een van die door de omstan
digheden noodzakelijk geworden 
maatt·egelen kwam nu vorige week 
in de Tweede Kamet· in behande
ling. 

Het was - wij schreven het 
reeds -·het voorstel tot tijdelijke 
verhoging van de sigaretten- en 
benzinebelasting. 

* * * 
GEESTDRIFT kon ook onze 

woordvoerder, de heer Joe
Jees, moeilijk voor deze belasting
verhoging opbrengen. Evenals 
praktisch alle andere sprekers 
achtte hij het echter wel juist, dat 
in deze omstandigheden de keuze 
was gevallen op .enige in di r e c
t e belastingen. En binnen deze 
categorie was het ook wel begrij
pelijk, dat voor sigat·etten en ben
zine was gekozen. 

(Zie vervolg pag. 5) 

~: 

I' 
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De toegangskaa.rten zijn verzonden; 
inderdaad moest er geloot worden. 

Maar d,e 1tel1eurgesteld:en behielden een 
ka1nsje. Er is gevraagd aan de gelukki
gen, die ·een kaart kregien qm bij onver
wachite verhindering diPeet op 1te bellen 
om e:en adres waaraa1n de kaa·r,t doorge
stuurd kan worden. Ook de vo•lgorde van 
heit adresse,nlijst.j,e is bij loting vastge
st·eld. 

Wij hebben ons bes.t g1edaan, maar er 
zijn nu e•enmaal nie1t genoeg plaatsen 
vo:or de zeer velen, uit alledei kri.nge,n 
van ons volk, die willen komren. 

ACTIEF OOSTVOORNE 

I n Oostvoorne hield de vrouwengroep 
de jaa-rvergader·ing, waar de voor

zitster, n;.::::.vrou\v G-cn~scrnan - IClCJk~ no·k 
nu we•er een afgevaardigde \ar de plaalt
selijke V.V.D. afd!eling mocht begro.ett:n. 
Vro,_P.ver~gro·ep en afdeling werken samen, 
wat to.f v·erschi!lende activiteiten heeft 
geleid met als gevolg .e.en flink:e s·tijgi,ng 
vnn h2t l·edental! lVIooi zo! 

Et· werden dit jaar acht bijee:nkomslnen 
geh.ondie1n en er werd een reisj1e gemaakt 
nam· Roliltlerdam naar het Hislnrisch mu
seum e1n het stadhuis. 

Op d.eze jaarvergadering mo,est door 
het aïtreden van de voorzitster een nieuw 
bestuurslid gekozen worde1n: mevr. Dijk
stra-l\1a<Jit.huis. Voorzitster we,rd mevr. 
Quanbel-d•e Snoo en s•ecretar:esse mevr. 
Laay-Pimmelaar, Kleicli.jk 14. 

Na de pauze gaf welthouder Quant:el '1n 
uiteenz.e:!lting van d.e i1n 1963 genomen 
raad!>besluiten. Er volgd:en ZJoveel vra
gen, dat de belangstelling voor geme1en
tezaken duidelijk bleek. 

JAPAN 

M€vrouw Bijlsma-Ties uit Leidschen
dam hield in Vom·sch:nten een in

teressal1it,e lezing ov1er het Japanse 1even 
·e,n de Japa1nse vrouw in de politiek. 

De Japanse vrouw voelt weinig voor 
poliHek: men vi1nd1t di1t meer ·ee•n 1taak, 
die de mannen aangaat. Toeh nemen e·r 
vrüuwen d,:el aan de volksvert.:g~.nwoor
diging nl. 5 s•ociaal-democraten en 5 
co1nservatieven. 

Na de bezetting door d1e Amerikan1e1n 
zijn in Japa,n verschil1e1nde sociale voor
zi•e•l1ilngen ingle·voerd, zoals ouderdoms-

Copie voor dexe rubriek te xen
den aan: Mej. Joh. H. Springer, 
Alexanderstraat 16, Haarlem. 

voorzilenitng, k!nde.r·bijslag, ûekUewe't, 
enz. Ov·er het algemeen is men pac.ifistisch 
g1estemd. 

De salariss:e1n zijn vrij laag; heit best 
be•taa-ld worden de bouwvakarbeiders en 
techn,ici; (]nderwijzers •en le·raren v:erdie
n:en 1erg we~nig; vandaar datt men in de
ze caibegorie nogal wat c:ommunis;ten aan
treft. 

De Japann;ers ziJn e1en vlijtig volk, da•t 
het oog gedcht houdit op de toekomst van 
de jeugd. De kinderen zilen •e·r g;ezond ·en 
goed ge·kleed uit en worden al op 5 
jarige lee:lltijd naar k.osttschol,en en in:treil'
nalben gestuurd. lVIen overweegit e1en leer
plicht tolt 16 jam·. 

Na de pauze vertoonde de spreeks'lier 
dia's ·en allerlei voorwe[·pen. Hét was 'n 
aardige ~nlteressaillte bijeenkomst. 

AANKONDIGINGEN 

Wij krijgen veel aankondigingen van 
activilteilte'n 'e'n dalt is prelbtig wan1t 

daa.ru~t blijkt, dat er ve:el omgaa:t. Maar 
meestal kJome1n Zie te laat om op dez1e 
plaats vermeld 1be ku!11nl€n wordem.. Kan 
men niet wat eerder schrij:ven, eventueel 
vóór de co'nvoca1ties uilbgaan? 

LANDDAG 

M•et de aankondiging hiervan zijn 
wij vr·ore,g gell1!0ieg gewe•estt. Maa·r 

opdat niemand kan zegg1e1n, dat men het 
n~iet tijdig geweten he.eft, volll1t het hier 
•!11og maar eens: Lamddag op vrijdag 24 
api'il a.s. in G]eltten <Dr:ente) Îln helt be
kende Hrotei Braams. Zo·rgt dat U er (ook) 
bij.benit.! 

J. H.S. 
----·-·"·-·--·-·-------------·-----------

Notities van een insider ( 11) 
(Vervolg van pag. 4) 

Met de sigaretten, die los van de 
belasting met toestemming toch 
reeds in prijs zouden worden ver
hoogd, had· de Kamer nog de min
ste moeite, al vestigde de heer 
Joekes toch nog wel eens de aan
dacht op de moeilijkheden, die de 
sigarettenhandel te verwerken 
krijgt door de gedwongen aanpas
sing van de automaten en de slin
kende winstmarges. 

Wat moeilijker lag het met de 
benzine, hoewel moest worden toe
gegeven, dat blijkens de in de me
morie van antwoo1·d verstrekte 
duidelijke gegevens dit a1·tikel hier 
te lande tot nu toe aanzienlijk la
ger was belast dan in de andere 
landen van West-Europa en dat 
dit ook na deze verhoging nog 
geldt, met uitzondering dan alleen 
voor Luxemburg. 

Benzine wordt echter niet alleen 
gebruikt door "plezierrijders", 
maar ook door het vrachtvervoer, 
dat het al niet gemakkelijk heeft. 
Er werd uit de Kamer in dit ver
band van sommige zijden gesug
gereerd om de aan de te verhogen 
benzinebelasting te koppelen ver
hoging van de motorrijtuigenbe
lasting voor niet op benzine rijden
de motorrijtuigen (zoals dieselolie 
en propaangas) niet te doen door
gaan, om het vrachtvervoer tege-

moet te komen. Terecht wees de 
heer Joekes er echter op, dat blij
lvens door de RAl verstrekte cij
fers toch nog meer vrachtauto's op 
benzine lopen dan op andere 
brandstof. Op deze wijze zou dat 
dus uitlopen op een discriminatie 
van het ene vrachtvervoer tegen
over het andere. 

Staatssecretaris Van den Berge 
deelde bovendien mede, dat toe
stemming zou worden verleend om 
de verhoogde belasting in het 
vrachtvervoer door te berekenen. 

* * * 
W EL deed de heer Joekes de 

suggestie om eens te over
wegen of niet, zoals o.a. in Enge
land het geval is of was, eens de 
mogelijkheid te overwegen, t.z.t. 
twee benzineprijzen in te voeren, 
n.l. een voor plezierrijders en een 
wat lagere voor ieder, die voor 
zijn beroep rijdt, dus niet alleen 
vrachtvervoerders, maar ook han
delsreizigers, doktoren, e.a. Het 
was een gedachte, die voordelen 
maar ook wel nadelen heeft, maar 
zij is toch wel de moeite waard 
eens rustig te worden afgewogen. 
Dat zegde, zij het voorlopig nogal 
gereserveerd, de staatssecretaris 
dan ook toe. 

Er was nog iets anders. Namens 
onze fractie stelde de heer Joekes 
zijn stem vóór deze verhoging ech
te?· wel afhankelijk van één be-
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langrijke voorwaarde. Namelijk 
dat thans zeer positief de toezeg
ging zou worden gedaan, dat bin
nenkort (ten hoogste binnen en
kele maanden) een wetsontwerp -
met blanco datum - zal worden in
gediend tot verlaging van de loon
en inkomstenbelasting, in het bij
zonder ter afremming van de pro
gressie. 

Deze toezegging heeft minister 
Witteveen inderdaad gedaan en hij 
kon daar aan toevoegen, dat op 
het Departement aan een dergelijk 
ontwerp 1·eeds wordt gewerkt. 
Daarna zal het zo spoedig moge
lijk worden ingediend en - dit is 
de bedoeling - ook zo snel moge
lijk moeten worden behandeld. 
Deze belastingverlaging ligt dan 
klaar om haar zonder verwijl te 
kunnen invoeren op het conjunc
tureel juiste moment. 

Zoals in het hoofdartikel van 
vorige week van een medewerker 
Teeds is uiteengezet, zou dat ogen
blik volgend jaar wel eens kunnen 
aanbreken of anders wellicht in de 
eerste maanden van 1966. 

* * * 
DE P.v.d.A.-fractie, die op 

zichzelf tegen het voorstel 
eigenlijk niet veel kon inbrengen, 
heeft er toch wat op gevonden om 
te k1mnen tegenstemmen. Zij 
diende een motie in, waarbij zij 
de Kamer wilde doen 1átsp1·eken, 
clat een verantwoorde beslissing 

VAN 
NAADLOZE 

EN 
GELASTE 

STALEN BUIZEN 

over dit belastingvoorstel sLechts 
mogelijk was in het kader van een 
,,structurele belastingpolitiek op 
langere termijn" en dat een derge
lijke structurele belastingpolitiek 
"in ieder geval" zou moeten om
vatten: a. de financiering van "een 
aanmerkelijk deel van de benodig
de middelen" voor optrekking van 
de AOW tot het sociaal minimum; 
b. een zodanige verlaging van de 
loon- en inkomstenbelasting, dat 
de vrijstelling aan de voet in be
langrijke mate zal worden ver
ruimd.. 

Uiteraard verklaarde minister 
Witteveen aan deze motie geen be
hoefte te hebben en een dergelijke 
voorbarige uitspraak bij d e z e ge
legenheid ook volstrekt onjuist te 
vinden. 

De heer Kieft, de woordvoerder 
van de anti-rev. fractie, noemde 
de motie zelfs "onbehoorlijk". Dat 
was wel wat kras uitgedrukt, maar 
een politiek spelletje was het wel 
en de Kamermeerderheid weiger
de terecht daaraan mede te doen 
(de motie-Peschar werd verwor
pen met 44 tegen 81 stemmen; 
vóór: de PvdA, de CPN en de 
PSP). 

De socialisten hadden nu een 
reden gevonden om tegen te stem
men, waarbij de pacifistisch-socia
listen, de communisten, de z.g. 
Boerenpm·Hj en de staatk.-gere
formeerd.en in hun kielzog voeren. 
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Welvaartspeil en welvaartsbegrip 
Men schrijft ons: 

De algemeen-directeur van de Koninklijke Nederlandsche .Jaarbeurs te Utrecht, drs. J. H. D. van der Kwast, 
heeft in zijn persrede ter gelegenheid van de Vo01 jaarsbeurs 1964 o.a. een lans gebroken voor het inschake

len van de gehuwde vrouw in het produktieproces, zoals dat in imlustdelanden als de VS en West-Duitsland ge
bruikelijk is. 

Hij acht dit de meest reële mogelijkheid om de produktie op te voeren en daardoor inflatie te voorkomen. Vroe
ger of later, zo voegde hij er aan toe, moet het er in het kader van de EEG toch van komen, willen wij tenminste 
een vergelijkbaar welvaartspeil bereiken als onze partners. 

De heer Van der Kwast meende, dat de eerste voorwaarde om tot inscha
keling van de gehuwde vrouw in het arbeidsproces te komen, is het fiscaal 
aantrekkelijk maken van haar a1·heid. Past dit niet in het belastingverla
gingsbeleid dat de regering nastreeft?, zo vroeg hij, of beter gezegd, zo sug
gereerde hij. 

Dit pleidooi is niEt het eerste in zijn soort. In het gesprek van de afgelopen 
herfst om te onl.komen aan de spanningen in onze economie, is van regerings
en werkgeve1·s:ûjde de gedachte gelanceerd om de gehuwde vrouw en de 
gepen!>ioneerde (weer) in het arbeidsproces in te schakelen. 

Eind september deelde de minister 
van sociale zaken, dr. Veldkamp 
mede, dat de regering k a n overwe
gen het werken buitenshuis voor de 
ge!mwde vrouw te vergemakkelij
ken, zo mogelijk met verhoging van 
de beloning, zo mogelijk met fiscale 
tegemoetkomingen. De schooltijden 
van de kinderen zouden aan speciale 
werkuren voor de moeders kunnen 
worden aangepast. 

zijn pleidooi wat inconsequent, 
want in dezelfde rede waarschuw
de hij -terecht- voor de (niet be
doelde) structurele gevolgen die een 
verbod van de verticale prijsbinding 
zullen begeleiden. 

Wat de gepensioneerden betreft 
komt hier nog bij dat er decennia 
is gestreden voor de pensioenrege
lingen. Deze strijd is zelfs nog niet 
uit. 

Wij geloven niet dat het op 
de weg van de overheid ligt om de-

ze verandering in ons welvaartsbe
grip te bevorderen. 

Iets anders is, dat het wellicht deze 
kant opgaat, vanuit het volk, en dan 
is het de taak van de overheid te 
zorgen dat de ontwikkeling niet 
wordt gestoord door bv. verouderde 
fiscale opvattingen. 

Tussen "voorgaan in" en "volgen 
van" een ontwikkeling is een groot 
verschil. De vraag of de overheid 
een bepaalde maatschappelijke ont
wikkeling moet bevorderen en zo ja, 
in welke mate is immer moeilijk. Het 
antwoord kan alleen per geval wor
den gegeven en voorzichtigheid is 
geboden. In dit geval moet het naar 
ons inzicht "ee11 volgen van" zijn. 

Zoals reeds gezegd zijn de con
juncturele gevolgen van de vom·ge
stane inschakeling van gehuwde 
vrouwen en gepensioneerden du
bieus. Meer inkomen betekent ook 
meer vraag naar goederen. Willen 

Volgens minister Veldkamp kan 
de regering ook de mogelijkheid on
derzoeken om onder bepaalde voor
waarden de gepensioneerden weer in 
te schakelen. Hier kan worden ge
dacht aan "aangepaste" arbeid, aan 
kortere en speciale werktijden en 
aan ultgesteld en daardoor hogere 
AOW. 

Niet enthousiast 
UIT DE PA TIJ 

De wel'l~nemers, in casu hun vak
bonden, waren en wij mogen aan
nemen zijn niet enthousiast voor de
ze denkbeelden. Dat is begrijpelijk 
Op deze wijze wordt immers de -
grotere - "welvaart" betaald met 
vrouwenarbeid en latere pensione
ring. 

Nu is welvaart een merkwaardig 
begrip, een moeilijk begrip vooral 
ook. Eng opgevat is welvaart be
perkt tot de voorziening met stoffe
lijke goederen. Ruim opgevat be
hoort tot de welvaart alles wat de 
mens begerenswaard voorkomt, ook 
de immateriële zaken. De waarheid 
ligt in het midden, maar waar? 

Wij zullen met het op grote schaal 
in het arbeidsproces inschakelen van 
gehuwde vrouwen (en gepensioneer
den) niet zozeer een in de EEG ver
gelijkbaar welvaai'ts p e i l bereiken, 
dan wel een voor ons land geheel 
nieuw welvaartsb eg r i p krijgen. 
En de vraag is, of dat wenselijk is 
of ons volk dat wenst. 

Die vraag moet, dachten wij, door 
de burgers zelf worden beantwoord. 
Daarbij zal de ontwikkeling van de 
Europese integratie, die nog lang 
niet helemaal vaststaat, ongetwijfeld 
van grote invloed zijn. Maar het 
voortschrijden van de integratie in 
Europa wil nog niet zeggen dat wij 
onze partners maar in alles moeten 
Volgen. En het betekent stellig niet, 
dat wij zulks bij voorbaat moeten 
doen. 

Spanningen in onze economie 
De heer Van der Kwast bepleitte 

het inschakelen van de gehuwde 
vrouw in verband met de spanningen 
in onze economie. De maatregelen 
hebben echter niet alleen overigens 
ook nog dubieuse, conjuncturele ge
Volgen, maar ook en heel wat in
grijpender structurele. Daarom is 

Mr. D. F. WENT 
SPRAK IN JUBBEGA 

Op woetnsdag 26 febr. sprak mr. D. F. 
Went voor ·een '\11e:ertigtal belangs:bellen
den in het Buurthuis te Jubbega Fr. Men 
had hier een vijftal avo111d1en georgani
seerd waar door Vlex<Jegenwo'Ordig,ers van 
d.e vijf grootste politieke partüen helt doel 
en streven van hum partij werd uiteen
gezet. 

Mr. Wen1t hield een bijz:ond:er leer
zaam •e1n boeiend betoog, waardoor een1. 
zeer geanimelerd vraaggesprek na de 
pauze ontstond. 

Op 18 maart a.s. zal een forumavo1nd, 
gevormd uit vertegenwoordigers van de
zelfde part\:i.j:en deze oriënlt:eri>ngs-cursus 
afsluiten. 

DE KROON VERNIETIGT 
SOESTER RAADSBESLUIT 

In zij!n openingstelespraak ,Ujdie1ns de 
dezer dagen gehouden jaarvergadering 
va1n de afdeling So'es1t-Soes:t·erberg, ves
tigdie de voorz~tter mr. Th. F. Ra1ed1t d1e 
aandacht op het grote succes dat heit 
raadslid J. K. die Bruin heeft behaald 
met zijn v.erzelt :tegen een verordening 
van d:e geme1ente Soes,t d.d. 2 mei 1963, 
regelea1cd1e de samen&tlelling en werk
kring van een z.g. commissie inzake alge
meue beleidszaken. 

Ingevolge die verordening werden 
nielt z.oals gebruikelijk 5 raadsleden, doch 
al1e raadsleden, behalve de wethouders, 
benoemd, 'tierwijl de 3 wethouders d:e 
vergadering toch kunn1en bezoeken en 
een raadgevende sltem hebben. De he1er 
De Bruin, dte bevreesd was, dat op de
ze wijze diverse zakfen in de vergaderin.g 
van 21 (·Elen verkapte raad) achlter geslo
ten deuren zouden worden besproken, 
waardoor de op·enbaarheid in de VIerdruk
king zou komen, hee:fit niet alleen zijn 
be,noeming als lid der commissie ni·et 
aangen1omen, d:och ook - op ;tal van pun
ten - H.M. de Ko·nin,gin verzocht de ver
ordeni"ng tte willen v.er1nietigen. 

Het was de voorzivter e'en genoegen in 
de jaarvergadering van de afdeling het 
K.B. vail1 22 januari 1964, nr. 12 te kun
nen voorlezen, waarbij de heer De Bruin 
in het gelijk werd gest1eld en de V'erorde
ntng alsmede het beno,emingsbesluit der 
18 raadsled!en wegens strijd met die we:t 
(artikel 60 lid 2 der Geme:entewet) en 
met het algemeen belang werd vernie-

tigd. Speciaal worde hier g,enoemd de na
volgende overweging in het K.B. 

"déllt door h1et i:nschakelen van de in
gestelde Commissie de bespreking van 
algemene beleidszaken s1bels:elmaltig in be
sloten bijeenkomSil!en van raadslJeden zou 
plaats vÎI!lden, waardoor in ernstige ma
te afbreuk wordt gedaa1n aan een dier 
grondpijlers van het gemeentelijk beSitel, 
te weten dat 's raads zaken zoveel mo
gelijk in he't openbaar moeten worden 
beha1nd:eld". 

De vomziltlber, die er op wees, da1t het 
K,B. geheel in de lijn van Thorbecke 
lag, die de grotte voorvechter is gewe,est 
voor behandeling van de openbare zaak 
in het openbaar, sprak zijn gro1te voldoe
ning ui1t over die beslissing van de Krootn 
en wenstie de heer De Bruin :nam1ens het 
bestuur geluk. De v.ergadering stemde 
onder applaus hiJermede in. 

Teneinde meer andere leden in de be
stuurswerkzaamheden :te kunnen betDek
ken, werd voor~s op voorsvel van het be
stuur op voetspo1or van d1e ni:euwe rege
ling geldende voor he:t hoofdbes1tuur, het 
huishoudelijk reglemenlt der afd.ding in 
dÏie zÎlll gewijzigd dat de hestuursleden • 
nielt behorende tot het dagelijks bestuur 
- voorzover zij onafgebroken · g1edurend1e 
'tenminste 6 jaar het lidmaatschap heib
beln vervuld niet terS1ûo1nd herbenoem
baar zijn. 

BUSSUM LUISTERDE 
NAAR Mr. F. PORTHEINE 

Op vrijdag 28 februari hield voor de 
afdelingen Bussum en Naard1e1n vam de 
VVD mr. Pm<thieine e:en causerie over 
lonen en pri.jz:en. 

Spr. was van mening, dat het Neder
landse publiek over die loon- en prijs
politiek gedurende de laatste twee jaren 
eenzijdig is voorgelicht. Pers, radio en 
televisie hebben meermal<en ui:tspra~en 
uitgelD'kt en commentaren gegeven, die 
de 11egeringspoli1tiek en de regerimgsmaat
regelen ongunstig hebben beïnvloed; zo 
werden door d1e wijde pwblicaJties van d'e 
explosie van lo01l11eis,en in augustus j.l. 
deze eisen nog versterkt. 

Mr. Portheïne beham.delde de feiten in 
chro1n:ologische volgorde, waarbij hij er 
op wees, dat we zijn aangeland Ïin e:ea1. so
ciaal-psychologische sfeer, waar helt ver
stand opzij gezet wordit door psychosen. 
Aan de andere ka,n!t is blijkens Nipo-on
derzoekingen de Nederlands·e bevolking 
er in meerderheid van ov'ertuigd, dat 
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de spanningen verminderen, dan 
zullen de nieuwe krachten minder 
moeten kopen, dan zij produceren. 
Dat kan op drie manieren worden 
bereikt: a. door een grotere produk
tiviteit van deze krachten dan van 
hun mannelijke en jongere collega's, 
en dat gelooft natuurlijk niemand; 
b. door hen onder te betalen, en dat 
is niet zo'n nette manier en boven
dien zullen weinigen daar in trap
pen; c. door hun (meerder) inko
men zwaarder te belasten, en het 
omgekeerde wordt nu juist bepleit 
om de moeders en de oudjes uit huis 
te lokken! 

Denk om de openbare vergade
ring te Leeuwarden op vrijdag 
13 maart a.s. in de Harmonie. 
Aanvang 8 uur. 
Sprekers: ir. K. van der Pols, 
partijvoorzitter en ir. D. S. 
Tuynman, lid van de Tweede 
Kamer. 

loonsverhoging!€1n de werkn,emers ge1e1n 
vo-ordeel brengen. 

Om de prijsstijgimgen te remmen, Z:O 

vervolgdie d1e he1er Poothe.iJne, mo,et die 
staat veelvuldig ingrijpen, waarbij echter 
gewaakt dient te worden dalt de kleÎllle 
ondermemers n,i;et helt kind van de reke~ 
niing word:an. 

Ook die verl\ica1e prijsbinding en de be
lastingverlaging werden nog behandeld. 

Na d1e pauze werd vam. die gelegenheid 
om vragan <te s1bellen een dankbaar ge
bruik gemaakt. 

BELANGRIJKE 
BIJEENKOMSTEN 
IN NIJMEGEN 

De afdeling Nijmegen beiegt de volgen
de openbare bijeeniloomSiten 19 maa!rlb: 
spre~er L. M. de Beer uit R01bberdam. 
(sclu·ijver van dte brochUIIe "Wat ]edere 
KaJtholiek moet weten over de V.V.D.). 
onderwerp: De Rooms Kaltholiek in de 
V.V.D. Hotel Métropöle, Bi·sschop Hamer
straat. Aanvang 20 uur. 

20 mei: sp11e~er dr. K. van Dijk, Twee
d,e Kamerlid. onderwerp: "Hielt Sociale 
fUJndament vam. de V.V.D." HOltel Meltro
pöle, BisschOJ? Hamerstraat. Aanvang 20 
uur. 

JAARVERGADERING 
KAMERCENTRALE 
DORDRECHT 

De Kam:erce:nltrale Dordrecht houdt op 
zaterdag 21 maartt irn Hotel Atlanta te 
RotUterdam, mgam.g Ael1t van Nesstraat, 
haar jaarvergadering. Aanvam.g 2.30 uur. 

Gebrek aan plaatsruimte noopte 
ons helaas enige berichten over 
diverse aktiviteiten in afdelingen 
en centrales over te laten staan 
tot het volgende nummer. 



N01"L 11 VSI; ... A-NC tER :!!i 
VA ... H.M OE KONIW(),I.N 

een OUÖ€ nc:\J.ffi VOOR 40€0€ Wl)n 

çb F. 0 N N E S & Z 0 0 Ni 
WIJNHANDEl- ANNO 187'6. GRONlNGEN I 

ABRAHAM VAN STOLK & ZOONEN 
KONINKLIJKE HOUTHANDEL N.V. 
RO'l'TERDAM • POSTBUS 1100 
TELEFOON 0 10 • 3 54 00 
'S-HERTOGENBOSCH - Engelseweg 5 
TELEFOON 0 4100 • 3 20 55 
HELLEVOETSLUIS Industrieterrein Molshoek 
TELEFOON 0 1883 - 2677 

A. F. v. do Steenhoven., Delft 
ROTTERDAMSEWEG 384 TELEFOON 01730-2 16 56 

Leveringen van zand, grind, grond, enz. 

Massa transporten met 3-zijdige kipauto's. 

Speciale machine trailers voor vervoer 

van draglines - bulldozers - ketels enz. 

Anliersrnit"s Textielfahrielien n.v. 

Spinnen 
DEVENTER 

Jlerven 
Weven 

Bleken 
Drukken 

Voor Buig- en Zetwerk 
op hydr. pers 1000 ton. 

ZETLENGTE 7 m, dikte tot 32 mm 

Constructiewerkplaatsen 

W. HUIZER N.V. 
Telefoon 01804-2657 - Groenedijk 10 

CAPELLE A. D. IJSSEL 

Inlichtingen 
en Indien hier 

11w advertentie had 
gestaan dan ..... 

advertentie
tarieven 
worden gaarne 
verstrekt 
door onze 

zouden 28.000 geestverwanten alsmede 
hun huisgenoten deze hebben gelezen. 

administratie, 
postbus 43 
Amersfoort, 
tel. 0.3490-1 34 25 

I 
I 

De Rotterilamsche 

Droogdok Mij. N.V. 

De HBU heèft voor haar rekeninghou- I 
ders tegen een matige vergoeding safe
loketten beschikbaar. Hierin kunnen 
stukken, die speciale waarde hebben, I 
veilig worden opgeborgen. 

I I I Ook voor U: de HBU I 
I HOLLANDSCHE BANK-UNIE N.V. I J 
I AMSTERDAM - DEN HAAG - ROTTERDAM . I 

------~_'· 

Gebouwen van gewapend betonnen 
prelabs voor verschillende doeleinden. 
Vloerplaten in normale afmetingen of 
pasplaten volgens opgegeven maten. 
Broeibakken en alle onderdelen voor 
de tuinbouw. 
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Algemene J7 ergadering 
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K.NUPPEL IN 
Ook zag mr. Cals een belangrijke 

taak voor de televisie. Hier kunnen 
wij het geheel met hem eens zijn. 
Wànt juist in het T.V. debat kan een 
zeer groot publiek zich een "beeld" 
vormen van hetgeen zich in de Ka
mer afspeelt. Dat daar veel beter ge
sproken wordt dan sommigen willen 
doen geloven, zal dan tallozen dui
delijk zijn. BINNENHOF 

HET K.V.P. Tweede Kamerlid 

mr. L. M. L. Th. Cals is een 
merkwaardig man. Hij heeft gedu
rendE de lange jaren, dat hij minis
ter van Onderwijs, Kunsten en We
tenschappen was op zijn departe
ment geheerst met een "ijzeren 
hand" -meestal maar niet altijd 
--"omhuld door fluweel". Al betreu
ren wij het ten zeerste, dat hij tij
dens zijn bewindsperiade het open
haar onderwijs kennelijk geen goed 
hart toedroeg, toch moeten wij er
kennen, dat hij een minister was met 
allure. Hij was en is scherp en 
scherpzinnig. In het debat heeft hij 
oog voor een goed voorbereide poin
te. Interrupties hanteert hij slag
vaardig en geestig. Of zijn eigen 
fractie hem als een geniale lastpost, 
dan wel als een aanwinst door zijn 
deskundigheid - of beide - be
schouwt, wagen wij niet te bevroe
den. 

* * * 
De heer Cals nu heeft dezer da-

gen de knuppel in het parle
mentaire hoenderhok gegooid. Tij
dens een bijeenkomst van de "St. 
Jacobskring" in de Rolzaal heeft hij 
zich gekeerd tegen de "verstarring" 
Van het Nederlandse parlementaire 
leven. Hij wenst verandering van 
het parlementaire systeem, indien 
tenminste de Kamer weer een "se
rieuze partner van de Rege"CÏP .f' wil 
Worden. Ook zal het volk dan meer 
interesse kunnen opbrengen in de 

Werkwijze van het parlement. Wil 
lnen het twee-kamerstelsel behou
den, dan is hij geporteerd voor een 
organisch gekozen Eerste Kamer, zo
als die door prof. mr. P. J. Oud is 

gepropageerd. De heer Cals laakt 
Verder in de Eerste Kamer het ele
ment van doublure (met de Twee
de Kamer). Maar· in onze ogen ver
geet hij, dat de Senaat soms onbe
raden beslissingen van zijn zuster 
aan het Binnenhof heeft ongedaan 

gemaakt. Legislatieve besluiten, die 
in de hitte van de strijd in de Tweede 

Kamer ongelukkig zijn uitgevallen, 
konden aldus na "afkoeling", aan de 

overzijde van het Binnenhof, worden 
geëlimineerd. 

* * * 

De hoofdklacht van mr. Cals be

treft echter de werkwijze van 
de Tweede Kamer. Hij vindt dat de 

"specialisten" er een te grote macht 
uitoefenen. De oud-minister heeft 
een afkeer van "super-specialisten", 
die, volgens hem, gelijken op de 
heel knappe ambtenaren, van wie 
men zegt, "dat zij in plaats van voor 
elke moeilijkheid een oplossing te 
vinden, achter elke oplossing een 
moeilijkheid zien". 

Hij meent ook, dat juist door het 

grote getal specialisten in de Twee
de Kamer, het publiek van de poli
tiek vervreemd wordt. Specialisten 
kan men niet missen. Maar - aldus 
ongeveer mr. Cals -zij moeten nu
meriek minder talrijk zijn tegenover 
de all round politici. Op die wijze 

zou de Kamer een beter tegenspel 
kunnen geven tegenover de Rege
ring. 

Tot zover mr. Cals. 

* * * 
geven wij de K.V.P.-afge

vaardigde toe, dat de specia-
lisatie in de Tweede Kamer een gro
te vlucht heeft genomen, toch kun
nen wij niet begrijpen, hoe juist in 
deze moderne, ingewikkelde tijd, 
waar specialisatie op menig gebied 
onvermijdelijk is, de Tweede Kamer 

ATTENTIE! 

het zonder of met weinig specialisten 
zou kunnen doen. Problemen van wa

terstaat, van onderwijs, van finan
ciën, van economie en van buiten

landse betrekkingen kunnen niet 

meer door de beroemde all round 
politici worden beheerst. Hun al

rondheid zou in wezen tot een ver

schraling der parlementaire verte

genwoordiging worden. Iets anders is, 

dat het ten zeerste gewenst is, dat ook 

de deskundigen op een bepaald ge

bied, toch gevoel hebben voor de 
grote lijnen. Afgevaardigden, die niet 

meer zijn dan détail-peuteraars, zijn 
stellig geen goede Kamerleden. 

* * * 
I n het verloop van zijn betoog 

heeft de heer Cals één ding toe
gejuicht: Hij vindt het uitnemend -
en wij met hem - dat in de toe
komst zal worden verboden, dat Ka
merleden hun redevoeringen van pa
pier voorlezen. Parlement staat in
derdaad in rechtstreeks verband met 
"parler". Hetgeen spreken en niet 
lezen betekent. 

In het algemeen werd bij dit be
toog voor hervorming van onze 
staatsinrichting erkend, dat zowel de 
vorige als de tegenwoordige voorzit
ter van de Tweede Kamer er alles 
op zetten, de werkwijze van het col
lege doeltreffender en vlotter ~e 

maken. De proef, verschillende be
grotingshoofdstukken in open
bare Commissie-vergaderingen, zon
der schriftelijke voorbereiding te 
behandelen, is stellig geheel ge
slaagd. 

ATTENTIE! 

Luistert op WOENSDAG 1 APRIL a.s., over de zender Hilversum Il 
(298 m), van 18.20-18.30 uur, naar 

.,DE STEM VAN DE V.V.D." 

* * * 

Ons voornaamste bezwaar tegen 

mr. Cals' beschouwing is, dat 
hij nauwelijks heeft aangegeven, hoe 
hij zich de verbetering van onze par
lementaire routine denkt. Wèl heeft 
hij dit zelf erkend. Maar construc
tieve oplossingen voor een parlemen
taire werkwijze, die zeker verbete
ring en verfijning vraagt, ware ons 
liever geweest. 

Intussen heeft dinsdagavond j.l. 

een i-adio-forum van een viertal Ka
merleden - en wel de heren Albe

ring (K.V.P.), Cals (K.V.P.), Scheps 
(P.v.d.A.) en Versteeg (A.R.) onder 

de pittige leiding van onze partijge
note mevrouw Van Someren Downer 

-zich bezig gehouden met de werk
wijze van de Kamer. De invloed van 
de Kamer op het Regeringsbeleid, het 
absenteïsme, het voorlezen van te
voren opgestelde redevoeringen, spe

ciaiisten tegenover "algemene" Ka
merleden, zijn daar o.m. ter sprake 
gekomen. De conclusie van de voor
zitster van dit forum - de Kamer 
moet zich steeds aanpassen aan 
nieuwe omstandigheden - schijnt 

ons een juiste richtingaanwijzer voor 
de gewenste verbetering van het 
systeem. 

Overigens, de klacht dat de Twee-
, de Kamer in vroeger tijden meer 
grote figuren dan thans telde - prof. 
Oud heeft daar reeds op gewezen in 
"Het jongste verleden" - is meer 
gehoord. 

"Zo scheen in de Nederlandse ver
tegenwoordiging in de plaats der 
verdwijnende grote parlementaire 
figuren, die aan welsprekendheid te
vens soberheid in het woordvoeren 
wisten te paren, allengs een groep 
redenaars te zijn opgestaan, die zich 
noch door de éne, noch door de an
dere eigenschap kenmerkten". 

Deze zinsnede is te vinden in de 
"Schets ener parlementaire geschie
denis van Nederland" door van Wel
deren Rengers. Zij had betrekking 
op het jaar 1868. "Verdwijnende 
grote figuren". Dit veronderstelt, ook 
toen, het heimwee naar een beter en 
geïdealiseerd verleden . 

Er is betrekkelijk weinig nieuws 

onder de zon. L.M. 



VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

MIJN OPINIE 
IS • • 

Gaarne wil ik een opmerking voorko
mend in uw hoofdartikel van 27 febru
ari j .1. ter discussie stellen in uw blad. 
u spreekt daarin een "aanvaardbaar" 
ui~ over het standpunt van de heer Den 
Toom dat het voor hem als beroepsoffi
cier beter was geen lid van een politieke 
partij te zijn. Ik moet u bekennen, dat 
ik niet begrijp voor wie of voor wat dit 
nu "beter" is, tenzij er in ons leger t_en 
aanzien van bero·epsofficierel!l zonderlm
ge normen gelden, die nodig herzien zou
den moeten worden. 

Het "beter" zal niet kunnen slaan op 
's lands belang of op de plichtoo van een 
beroepsmilitair. Het lidmaatschap van 
een politieke partij die loyaal de regels 
onderschrijft van een democratische 
staatsvorm in de zienswijze van de. VVD, 
kan geen enkel conflict meer dan normaal 
opleveren in de specifieke relatie tussen 
de militair en zijn militaire en burgelijke 
overheden - evenmin als dit het geval 
is tussen de ambtenaar en zijn overheid. 

In dit licht gezien vind ik, dat er geen 
enkele objectieve reden is VOO!r eoo be
roepsofficier geen lid van een politieke 
partij te ZJijn, als er een partij bestaat 
wier beginselen hij is toegedaan. Naar 
ik meen te weten, tellen onze politieke 
partijen dan ook beroepsofficieren onder 
hun leden. lV[(){!hten er volgens een be
roepsofficier wel redenen bestaan geen 
lid van een politieke partij te zijn dan 
kunnen deze redenen geen andere bete
kenis hebben dan zoals voor een burger. 
Deze zullen van strikt persoonlijke aard 
zijn in verband waarmee de uitspraak 
aanvaardbaar" geen enkele zin heeft, 

~och in het algemeen, noch ten aanzien 
van onze politieke partij en haar blad in 
het bijzonder. 

Geenszins alleen ter verruiming van de 
keuze van candidaten voor de bezetting 
van de hoogste ambten in den lande na
mens onze partij, maar terwille van on
ze democratie zelf, onze partij en niet in 
het minst van ons leger hoop ik van har
te, dat het korps van beroepsofficieren ve
le leden van de VVD mag tellen! En dat 
alleen zulks in ons partijblad een "aan
vaardbare", ja zelfs alleszins wenselijke 
toestand mag heten! 

G. J. OUDEMANS, Eindhoven. 

llveu:el u·ij er stellig tlc rourkenr aan gcvf'n, 
dat ook beroepsofficieren lid van een politieke 
partij worden, ri<:hten u·ij het. niettemin "aan
t'aardbaar" - dat is niet hetzelfde als .xen
selijk" - dat zij op dit pnnt een andere me
ning hebben. L Al. 

* * * 

PERSVRIJHEID 
Wanneer u niet geabsorbeerd wordt door 
uw werk en zo rustig uw gedachten kan 
laten gaan over mens en maatschappij 
en dan in het bijzonder de Nederlandse, 
hebt u, VVD'er, zich dan nooit eens op 
zitten winden over persorganen, televisie 
en andere publiciteits-medlia? 

En hebt u zich dan nooit afgevraagd, 
waarom wij zo machteloos staan tegen
over journalisten- en critici-geschrijf? 

Want het is toch zo, dat het individu 
gemaakt of gebroken, een probleem ge
boren of opzij gezet wordt door de macht 
van de publiciteit. En wie zijn de be
drijvers hiervan? Dat is de journalist, de 
criticus, de schrijver of wat zich daarvoor 
uitgeeft. 

Persvrijheid! Jawel. Het woord vrijheid 
staat met dikke letters in het vaandel van 
de VVD. Maar vrijheid zonder gebonden
heid leidt tot chaos en geestelijk tot ver
vlakking en afstomping. De jeugd van 
deze tijd wordt daarmede geconfron
teerd en vergiftigd. 

Meningsvrijheid! Jawel. Maar ergens 
toch zal de gepubliceerde mening de toets 
van een verstandige kritiek moeten kun
nen doorstaan. Ergens t(){!h zal een zich 
Va!ll ZIJn verantwoordelijkheid be
wust zijnd persorgaan zjch aan banden 
moeten leggen. De pers zal dienen te wa
ken over ons geestelijk goed, het kost
baarst van al. 

Aldus de aanhei van een zeer uitvocri.g 

schrijven van de heer J. P. MEIJER uit 
Bussum. Na verder met een aantal voor
beelden - zo onder meer "de misselijk 
makende artikelen" .... "over H.K.H. 
Prinses lrene" en "de reacties" "van 
de jeugd op het verschijnsel, dat zich de 
Beatles noemt" - te hebben aangetoond, 
dat "de schrijf-maar-raak-methode" zijn 
goedkeuring niet wegdraagt, komt de ge
achte inzender op het roken. Hij laakt 
"de zeer onverantwoordelijk gevoerde 
eenzijdige campagne tegen het roken, 
waardoor vele hardwerkende middenstan
ders zijn gedupeerd". En hij vervolgt: "He·t 
is de hoogste tijd, dat aan de vervlakking 
en de banaliteit een halt wordt toege
roepen. Behoud van cultuur en bescha
ving lijkt mij toch wel wat belangrijker 
dan het aantal pagina's dat een dagblad 
dik is". 

Het middel. beknutten van de drulcpersvrU
heid en van de vrije meningsuiting, schijnt ons 
erger dan de gesignaleerde kwaal. Artikel 7 
van de Grondwet noemt toch reeds een be
perking. Die beperking ligt in "ieders verant
woorde/Ul.:heid volgcTls de wet". 

Redactie "VrUheid en Democratie" 

* * * 
ECONOMIE EN POLITIEK 

steld. "dat zich voor de niet ingewijde 
bijna ongemerkt een ontwikkeling vol
trekt als resultante van verschillende fac
toren, welke voor de ondernemers in 
midden- en klein-bedrijf zo langzamer
hand fataal begint te worden". 

Dr. J. D. de Haan uit Delft schrijft ons 
o.m. het volgende: 

In zijn onlangs gehouden rede voor de 
afdeling Zwijndrecht wees de heer Van 
Riel op het belang van de economische 
vrijh~id, waarbij hij o.m. opmerkte, "dat 
economisch werken in het algemeen be
lang is". Anderzijds wordt in een arti
kel in Vrijheid en Democratie dd. 9 ja
nuari j.l. getiteld "Midden- en kleinbe
drijf steeds meer in de verdrukking" ge-

Hoe onprettig het ook zij, de huidige, 
gedeeltelijk door te berekenen loonstij
ging had mede ten doel te trachten 
een' zekere ontspanning op de arbeids
markt tot stand te brengen. Deze kan 
mede te weeg gebracht worden door het 
sluiten van niet langer rendabel zijnde 
marginale bedrijven. 

Het is toe te juichen, dat velen in de 
diverse sectoren zich geen illusies maken 
over de huidige ontwikkeling. 

In dit verband komt mij tevens een ver-

':Deze Burger 
komt tot zijn (of uw) schande weinig of nooit in 's lands vergaderzalen. Om 
helemaal eerlijk te zijn: nimmer nog heb ik een vergadering van de Eerste 
Kamer bijgewoond en wat de Tweede Kamer betreft, is de maat bij één 
dozijn visites al vol. 

Wat de Eerste betreft smeek ik de heer Jonkman bij deze om vergiffenis en 
leg ik de belofte af dat ik mijn ergerlijk verzuim goed zal maken. Ik vind het 
trouwens altijd een genot makker Van Riel in de weer te zien en te horen. 

Maar onlangs heb ik, wat de Tweede aangaat, het dozijn vol gemaakt. Be
scheiden op de publieke tribune gezeten heb ik der dames en heren beraad
slagingen gevolgd, of liever: tevergeefs getracht te volgen, want het ging over 
belastingen en behalve dat ik van deze de nadelen aan den lijve ondervind, 
versta ik weinig of niets van de wijze waarop de fiscus zijne, mij frnsterende, 
maatregelen uitvoert en van de hoge, blijkbaar waterbestendige, beginselen 
waarop zij deze baseert. 

Ik kan dus, der waarheid getrouw, niet beweren dat mijn oor te gast is 
gegaan aan het gesproken woord, doch dit tekort kon zeker niet verweten 
worden aan wie zich ervan bedienden. Ik ben de schuldige. Ik heb mij nimmer 
verdiept in deze materie. 

Maar voor het oog was er ook niet veel te g·enieten. De uniformiteit van de 
figuren onder mij - ik doel letter I ijk onder mij; figuurlijk zou ik niet 
durven - was treffend. Niet één man of vrouw die er visueel uitsprong. Niet 
één opvallend gelaat. Niet één opvallende wijze van kleding. Nu de heer 
Kodde in zijn eigenheimse tenue zich op Zeelands vruchtb•re grond heeft 
teruggetrokken, rnèt petje, mèt jasje, mèt zilver knoopwerk, heeft de aan
dachtige beschouwer het recht - overigens met verschuldigde eerbied - van 
een grauwe massa te gewagen. 

Van héél vroeger, van de eerste maal dat ik, aan vaders hand, de toenmalige 
Kamer-vau-Honderd mocht bezoeken en van enige keren daarna, herinner ik 
mij de witte das van Bomans, de cavallière van Treub, de baarden van Staal
man en Lingbeek, het sikje van Wijnkoop, de hobbezak van Suze .... details 
die blijkbaar zo'n indruk op 't jeugdig gemoed hebben gemaakt, dat zij, tot op 
de dag van heden, mij zijn bijgebleven. 

Is het verbeelding, wanneer ik meen dat zelfs de stemgeluiden toen zich 
op markanter wijzen van elkaar onderscheidden dan nu? Die van Sneevliet en 
Louis de Visser klinken mij nog in de oren. 

Nit was er naar mijn mening voor de heel aandachtige beschouwer slechts 
verschil in klerensnit bemerkbaar. 

Veel confectie en weinig maatwerk. 
Misschien steekt daarin wel een mooi stukje symboliek, overwoog bij het 

huiswaarts keren 

-

• 
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bod van alle vormen van verticale prijs
binding als juist voor. 

Eén van de centrale bezwaren tegen de 
verticale prijsbinding is, dat de consument 
geen keuze heeft tussen resp. een lage 
prijs of service. Het is bovendien mijn 
indruk - dat het de industrie betrekke
lijk lcoud laat, doch dat het de gespecia
liseerde detailhandelszaken zijn welke 
vrezen het loodje te leggen. Toch blijkt 
uit de buitenlandse ervaringen, dat zulks 
meevalt. 

Het ware onjuist indien de Regering 
uit vrees voor repercussies in de detail
handel een economisch gezonde maatregel 
niet zou doorvoeren. Van een experiment 
is zeker geen sprake meer. Ik ben het 
dan ook niet eens met de schrijver van 
eerdergenoemd artikel dat hier een offer 
is gebracht om de gemoederen van vak
beweging en consumentenorganisaties tot 
bedaren te brengen. Eerder kan men stel
len, dat de Regering deze reeds lang sle
pende kwestie al reeds veel eerder 
tot een oplossing had dienen te brengeiL 
doch niet zelf tot een beslissing kon ko
men. 

Een dergelijk algeheel verbod pasl ook 
in het beleid van een Regering te komen 
tot een zo sterk mogelijke vergroting van 
de concurrentie, teneinde een zo efficiënt 
mogelijke voortbrenging en distributie te 
realiseren of anders gesteld: 't Regerings
beleid zal bij voortduring gebaseerd die
nen te zijn op de gedachte, dat de be
scherming van het algemeen belang in 
de zin van het opbouwen van een n<!tiO
naal produktie- en distributie-apparaat, 
dat moet dienen om te komen tot een 
maximale welvaart, ligt in de bevorde
ring van de grootst mogelijke efficiencY 
in alle sectoren van de economie. 

Ook het probleem van een groeiende 
bevolking welke werk zal dienen te vin
den, mag aan deze doelstelling niet in 
de weg staan, anders kondeal de gevol
gen op het terrein van werkgelegenheid 
nog wel eens ernstiger zijn bij een biJ 
het buitenland in ontwikkeling achter
blijvend produktie- en distributie-ap
paraat. In de middenstand zullen steeds 
meer werkgevers, werknemers worden 
in grotere bedrijven. Is een dergelijke 
ontwikkeling nu zo verfoeilijk? In de in
dustrie bestaat toch ook reeds lang een 
situatie dat de investeringen in vele be
drijfstakken zo hoog liggen dat het voor 
het individu, ook al zou hij het graag 
willen, onmogelijk is zelfstandig te be
ginnen. De periode van de huisnijverheid 
met zijn grote armoede ligt gelukkig ach
ter ons. 

De bestaande wetgeving zal mede die
nen te worden aangepast, waaraan trou
wens al wordt gewerkt. Het stemt tot 
vreugde, dat b.v. steeds meer midden
standers de huidige vestligingswetge
ving een blok aan het been vinden en de 
wens om te komen tot één eenvoudige ves
tigingsregeling voor de gehele detailhan
del steeds meer weerklank vindt. 

De bedoeling van dit artikel is - de 
nadruk er op te leggen, dat de VVD wel
ke stelt vooral een middenstandpartij te 
zijn, de bedoelde vraagstukken benadert 
vanuit het gezichtspunt te komen tot een 
maximälisatie van de welvaart van àl 
haar leden. 



VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

MIST 

* Twee mistdagen hebben de vo
* * rige week elf mensenlevens ge
ëist. 
Meer verstand, meer zelfbeheersing 

en meer begrip voor een fundamen
tele regel van de weg hadden hier 
onheil kunnen voorkomen. De regel 
luidt: men moet zijn rij-gedrag aan
passen aan de omstandigheden. Wie 
zich gedurende die fatale dagen op 
de weg bevond kon ervaren, hoe bij 
dichte mist hem tallozen met een 
100 à 120 km voorbijsnelden .... in 
het niets. Wat te doen tegen deze 
roekeloze bravour-rijders, die het 
nemen van onverantwoorde, lugube
re risico's als "sport" beschouwen? 
Strengere controle en strengere 
straffen zullen hier om een verder 
vermorsen van mensenlevens te 
voorkomen onafwendbaar zijn. 

VERBODEN VRUCHT 

* Het comité Zuid-Afrika onder 
* * leiding van dr. J. J. Buskes wil 
't Nederlandse publiek gaan bewegen 
geen Zuidafrikaans fruit meer te 
kopen. Deze actie schiet tekort als 
het doel is de kleine minderheid in 
ons land, die de apartheidspolitiek 
niet verwerpt, te bekeren. Deze ac
tie is niet principieel zolang men niet 
elk produkt uit landen met een re
gime waaraan een luchtje zit, boy
cot. Deze actie is zinloos als de or
ganisatoren hopen de economie van 
Zuid--Afrika te ontwrichten of de lei
ders van dit land de ogen te doen 
opengaan. Op het Zuidafrikaanse 
politieke toneel schrikt men niet als 
het Nederlandse publiek met rotte 
tomaten gooit. Voor ons is de Zuid
afrikaanse sinaasappel geen verbo
den vrucht. 

NOODOPLOSSING 

* Het plan van Utrechtse studen
* * ten om ter leniging van de ka
mernood vijfhonderd caravans te 
plaatsen vindt op kleine en grote 
schaal navolging. Op 2 maart stelde 
'n organisatie van levensmiddelenza
ken via 'n grote advertentie de bun
galow-caravan aan het publiek voor 
als "de oplossing van het woning
probleem voor jonge mensen". Het 
zal geen toeval zijn, dat het minis
terie van volkshuisvesting tien da
gen later in een communiqué, waar
in deze advertentie overigens niet 
werd genoemd, het gebruik van ca
ravans als woning in zijn algemeen
heid ontried. Men beseffe bovendien, 
dat men ook voor een caravan een 
woonvergunning nodig heeft. Voor 
mensen in (woning)nood kan de ca
ravan misschien een oplossing zijn, 
maar nooit meer dan een nood-op
lossing. 

POND 

* Een kruidenier in Zutphen heeft 
* -x- een proces-verbaal gekregen 
omdat hij in een advertentie het 
Woord "Pond" gebruikte. 

Dit mag niet, aangezien de IJkwet 
dit verbiedt. De kruidenier had moe
ten annonceren: vijfhonderd gram. 
Dit is een belachelijke situatie. Al
lereerst, omdat de IJkwet een bepa
ling tijdens de Duitse bezetting inge
voerd, heeft gelegaliseerd. Ten twee
de, omdat de bedoelde bepaling vol
komen indruist tegen het gewoonte
recht. 

Elke huisvrouw spreekt van een 
Pond. Bovendien leren onze kinde
ren op de lagere school niet anders. 
Conclusie: de IJkwet moet op de hel
ling. Wij zijn daarom bijzonder ver
heugd, dat ons Tweede-Kamerlid, 
mr. F. Portheine, zich terzake schrif
telijk tot de minister van economi
sche zaken heeft gewend. 
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Mijn afscheid van de politiek 
I 

door prof. mr. C. W. de Vries 

Nu ik heb besloten mij voor goed te onthouden van elke activiteit op het 
gebied van de politiek, wil ik een afscheid in ons weekblad voor Vrijheid 
en Democratie schrijven. 

Als vorm van schrijven, gebruik ik ook verder de ik-vorm. 
Dr. W. Schoonderbeek heeft in het publiek gezegd en geschreven, dat ik 

onder vele goede eigenschappen ook enkele onaangename eigenschappen 
bezit. Accoord. Ik waardeer de openheid van elk mens. 

Welaan dan, gij die mijn uiteenzettingen en mijn ketterijen tot nu toe 
hebt willen aanhoren, houdt s.v.p. uw ogen nog open. 

Ik volhard bij de beschouwing 
het was niet bedoeld als een onvrien
delijke kritiek - toen ik in een boek
je van 1950 schreef over ·de "onge
kende" Thorbecke. 

Mijn boekje bestond uit twee ge
deelten. In het eerste gedeelte schreef 
ik o.a. over Thorbeeke's unfaire op
positie (in de Tweede Kamer) ge
voerd tegen de goede liberaal Don
ker Curtius, de man die als minister 
de grondwetsherziening (1848) in het 
Staatsblad bracht. In het tweede ge
deelte verschenen brieven door 
Thorbecke geschreven. Dit was niet 
een verzameling van brieven, welke 
ik had opgespoord en gepubliceerd, 
omdat zij soms voor Thorbecke on
gunstig waren. Brieven uit deze tijd 
voor Thorbecke gunstig bezat ik niet 
en kon ik dus ook niet publiceren. 
Niemand is er sedertdien in ge
slaagd een voor Thorbecke gunstige 
brief te publiceren. 

In mijn reeds aangehaald boek 
van 1950 schreef ik (pag. 151): "De 
historische inslag in zijn geest, had 
aan Thorbecke de relativiteit moe
ten openbaren van de betekenis van 
het Koningschap. Historie en dogma
tiek maken Thorbecke niet tot een 
groot regeerder, maar tot een groot 
wetgever en tot een groot admini
strateur ten departemente. Wet
teksten en reglementen weet Thor
becke beter te hanteren dan de men
sen'). 

Thorbecke in eenzame grootheid, 
met zichzelf strijdende omdat de 
dogmatische inslag van zijn geest 
immers moet vechten tegen de histo
rische inslag in zijn geest - vandaar 
de stormen - dan is deze gevoelige 
Thorbecke ons daarom zo te liever, 
omdat hij blijkt een strijdend mens 
te zijn geweest, hebzuchtig op in
vloed, op gezag en op aardse goede
ren en niet de onfeilbare schoolmees
ter en redeneermachine, welke de 
traditie ons voortekent. 

Ik begreep en onderschreef een 
gunstig oordeel over Thorbecke, ik 
constateerde echter een soort heilig
verklaring. En daartegen richtte zich 
mijn oppositie. 

In de dertiger jaren 

Oorspronkelijk heb ik in zeer 
nauw contact gestaan met de Bond 
van Jong Liberalen. Ik adviseerde 
dat de Bond tegenover de gewone li
beralen een zelfstandigheidspoEtiek 

zou aannemen. Dit is in de praktijk 
ook geschied. Onder mijn gehoor 
waren de latere dr. Fortanier, me
vrouw Fortanier-de Wit en de latere 
minister drs. Korthals. In 1963 hield 
ik een lezing te Groningen voor de 
JOVD (Jongeren Organisatie Vrij
heid en Democratie). 

In de jaren 1925-1940, dus in het 
algemeen wat men noemt in de der
tiger jaren van onze eeuw, heb ik 
ontelbare malen gunstig geantwoord 
op het verzoek van plaatselijke afde
lingen der liberale partij óm een 
spreekbeurt te vervullen. De lezer 
vergeve mij, dat ik nu niet meer kan 
opschrijven, wat ik toen immer 
spontaan heb gezegd. Wanneer mij 
toch een aangename herinnering uit 
de pen mag vloeien, dan boekstaaf 
ik de gezellige ontvangsten ter plaat
se bijv. te Tiel, waar een lid van de 
familie Rink mijn gastheer was. 

Commissie 
Vervanging Armenwet 

In de latere tijd ( 1960) werkte ik 
in de Commissie Vervanging Armen
wet, waarvan ik voorzitter was. De
ze Commissie Vervanging Armenwet 
is door het Hoofdbestuur van de 
Volkspartij voor Vrijheid en Demo
cratie ingesteld in zijn vergadering 
van 30 januari 1960. Als secretares
se werd toegevoegd mej. mr. A. G. 
Ohr, adjudant-secretaresse van de 
partij, sedert dien, in verband met 
haar huwelijk, afgetreden. 

In april 1961 verscheen het rap
port van de Commissie Vervanging 
Armenwet der Volkspartij voor 
Vrijheid en Democratie. Het rapport 
verscheen onder de titel: "Op weg 
naar een wetsontwerp bijstand le
vensonderhoud". 

Ik behoud de aangenaamste herin
nering aan de samenwerking met de 
leden der commissie: mej. mr. J. J. 
Th. ten Broecke Hoekstra, dr. K. v. 
Dijk en J. v. Mill te Rotterdam. 

Terzijde van onze baan stond ons 
medelid mevrouw mr. E.A. J. Schel
tema-Conradi. In een afzonderlijk 
advies van april 1961 formuleerde 
zij haar opinie. Zij schreef: 

"Op het ogenblik is er aan een 
dusdanig ingrijpende verandering 
mijns inziens geen behoefte. De Ar
menwet heeft zich bijzonder goed bij 
de veranderde tijden aangepast, al
thans in haar toepassing en er valt 

Wij gunnen onze geestverwant, 
prof. mr. C. W. de Vries, die in 
1962 reeds zijn BOste verjam·dag 
mocht vieren, gaarne zijn otium 
cum dignitate, maar hopen hem, 
toch nog menigmaal op onze 
liberale vergaderingen te ont
moeten. 

Zijn persoonlijke visie op de 
figuur van Thorbecke was in 
brede kring reeds bekend. 
Uiteraard blijft deze geheel 
voor rekening van prof_ De 
Vries zelf. - Red. V. en D. 

goed mede te werken. Met' een re
dactie-verandering van enkele arti
kelen, bijv. van art. 28 zou kunnen 
worden volstaan". 

Ik vond en vind vooral deze slot
zinsnede geheel onvoldoende. Ons 
werd immers niet geopenbaard 
welke veranderingen in bepaalde 
enkele artikelen zouden moeten 
worden aangebracht noch welke 
verandering art. 28 zou moeten on
dergaan. 

Het ontwerp van mej. dr. Marga 
Klompé voor de Algemene Bij
standswet werd door de Tweede Ka
mer aangenomen met overgrote 
meerderheid van stemmen. Speciaal 
het lid der Tweede Kamer, mej. mr. 
J. J. Th. ten Broecke Hoekstra sprak 
een warm woord ten gunste van het 
wetsontwerp. Door haar initiatief 
werd de naam der wet "Algemene 
Bijstandswet". Zij wist voorts de ge
hele liberale Kamerfractie mede te 
krijgen, hoewel ik aanneem, dat er 
toch ook wel liberale Kamerleden 
waren, die in hun hart het standpunt 
van mevr. Scheltema-Conradi deel
den. 

Na de aanneming door de Tweede 
Kamer volgde de Eerste Kamer, die 
het wetsontwerp aannam. De Alge
mene Bijstandswet verscheen in het 
Staatsblad 284 van het jaar 1964. 

(wordt vervolgd) 

1
) Hier is de spelling 1963 gebruikt. 

Spedalisten 
in 

~ianchester 

Gentleroy 
en 

Ladyroy 
o.a. bijzonder geschikt 

voor sport· ten tuinldeding 
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Liberale landhouw las ten 
door mr.]. A. Freseman Gratama 

INGEZONDEN 

Overeenkomstig het beginselprogramma en het verkiezingsmanifest '63 
streeft de V.V.D. enerzijds naar een bloeiende, efficiente, onafhankelijke 
en vrije boerenstand; anderzijds naar redelijke bewegings- en recreatie
ve mogelijkheden van de rest der bevolking. 

De tot nu toe ook door de V.V.D. gevolgde protectie- en subsidiepoli
tiek voor de landbouw heeft de schijn daarmede weinig in overeenstem
ming te zijn. 

Waar de huidige subsidiepolitiek 
onder meer toe leidt, deelt ons een 
van de belangrijkste agrarische ex
perts ondubbelzinnig mee. Prof. J. 
Horring laat in Economisch Statis
tische Berichten van 15 mei 1963 
namelijk zien, dat het bij de gevolg
de exportpolitiek het vrij gewoon is 
als een geëxporteerde liter melk nog 
niet de helft opbrengt van wat zij 
alleen al aan deviezen heeft gekost. 

Maar er is meer. Naast en boven 
de subsidies, die volgens de balans 
1964 van het egalisatiefonds in de 
landbouw worden gestoken tot een 
bedrag van f 1.01 miljard wordt per 
jaar voor een bedrag van f 130 mil
joen aan cultuurtechniek besteed. 
Bovendien is laatstelijk nog eens een 
bedrag van rond f 25 miljoen be
schikbaar gesteld ten behoeve van 
het z.g. Ontwikkelings- en Sane
ringsfonds. 

Met behulp van dit fonds zou op 
de marginale gronden bedrijfsbe
eindiging op vrijwillige voet kunnen 
plaats vinden. Daarbij werd gesteld, 
dat de vrijkomende slechte gronden 
voor andere niet-agrarische doelein
den b.v. recreatie konden worden 
'.;rijgegeven. Zulks zou mede kunnen 
helpen om de zich reeds manifeste
rende en nog in versterkte mate te 
verwachten overproduktie minder 
scherp te maken. 

Met volle kracht 
op de overproduktie af 

Het opmerkelijke is, dat alle tot 
nu toe genomen en ook door de 
VVD gesteunde maatregelen steeds 
werken in de richting van overpro
duktie en van voortdurende en 
steeds intensievere subsidiëring van 
de landbouw. 

De momenteel gevolgde praktijk 
resulteert kort gezegd hierin, dat de 
slechtste landbouwgronden (die ui
teraard de meeste subsidie vragen) 
niet uit de produktie worden geno
men en dat de cultuurtechnische 

i ... 

werken niet leiden tot het afleveren 
van optimale bedrijven, die dus geen 
subsidie zouden behoeven. De gang 
van :!;aken is veeleer, dat de Stich
ting Beheer Landbouwgronden 
marginale bedrijfjes opkoopt met 
behulp van het Ontwikkelings- en 
Saneringsfonds en deze slechte grond 
niet uit de landbouw neemt, doch in 
gebruik geeft aan andere marginale 
bedrijfjes. 

Hierdoor wordt een viertal ongun
stige effecten opgeroepen. In de eer- · 
ste plaats wordt door bedoelde sa
menvoeging van marginale bedrijf
jes de produktie eer opgevoerd dan 
verminderd. Voorts wordt door sa
menvoeging van twee noodlijdende 
bedrijfjes nog geen optimaal bedrijf 
verkregen. Ook kost deze operatie, 
die veelal in het kader der ruilver
kaveling wordt uitgevoerd het land 
handen vol geld. En ten slotte blij
ken de gesaneerde bedrijven uitein
delijk even hard gesteund. te moe
ten worden als voordien. 

Wanneer men zich daarnaast en 
daarboven realiseert, dat gemiddeld 
per jaar 10.000 ha nieuwe en uiterst 
vruchtbare Zuiderzeegronden in be
drijf worden genomen en dat door 
technische vindingen en andere ra
tionalisatie de produktieverhoging 
in de landbouw tweemaal zo hoog 
is als op basis van de bevolkings
aanwas nodig is dan behoeft het 
geen verwondering te baren, dat in 
feite op volle kracht op (verdere) 
overproduktie af wordt gekoerst! 

Slechte landbouwgronden 
naar de recreatie 

Hoewel de oplossing om zowel 
van de hoge subsidies als van de 
overproduktie in de landbouw af te 
komen, voor de hand ligt en ook 
reeds anderzijds een aantal malen 
naar voren is gebracht, hoort of ziet 
men er praktisch niets meer van. 

In een van mijn desbetreffende 

publikaties heb ik aangetoond, dat 
de wortel van dit euvel gezocht 
moet worden in de omstandigheid, 
dat bij ruilverkavelingen door 
middel waarvan de uit de produk
tie-neming het beste kan worden be
werkstelligd - alle macht is gelegd 
in handen van juist die boeren, die 
geen enkel belang bij eliminatie 
hebben, integendeel. 

De zaak zit dus feitelijk muurvast 
en zal waarschijnlijk pas redelijk 
op gang kunnen komen als de Ruil
verkavelingswet ingrijpend gewij
zigd is. 

Open gesprek gewenst 
De situatie ten onzent kan aldus 

samengevat worden. De landbouw
kwesties zijn na de bevrijding in 
ons land tot een dusdanig gecom
pliceerd, verward en onhanteerbaar 
geheel uitgegroeid, dat slechts en
kele van alle partijen de weg in dit 
labyrinth weten, resp. de lust heb
ben om zich er in te verdiepen. 

Die enkelingen van alle partijen, 
die praktisch allen uit de agrarische 
sfeer komen, hebben de neiging het 
hun boerenkiezers bijzonder naar 
de zin te willen maken. En aange
zien de meeste landbouwers niets 
zien in inperking van het agrarisch 
areaal, maar alles in steeds verder 
gaande subsidiëring, is het resultaat 
duidelijk. 

Wil de partij, die daarvoor het 
meest geroepen is derhalve deze vi
cieuze cirkel doorbreken, dan zal 
zulks moeten geschieden door het 
inschakelen van algemene econo
men, die door een open gesprek met 
de agrarische deskundigen zeker 
tot constructieve voorstellen kunnen 
komen om Nederland in deze uit de 
·lasten te halen. 

Onderschrift: 
Gaarne een paar opmerkingen om 

te trachten enkele onjuistheden en 
denkfouten weg te nemen: 

1. Wanneer is er sprake van over
produktie? Moeten we dan naar Ne
derland, EEG of nog verder kijken? 
Prof. Horring heeft ook gezegd dat 
men in de landbouw àf een tekort 
àf een teveel heeft. Een klein over
schot of tekort bepaalt de prijs. 

Streven 
naar een 

bloeiende, 
efficiënte, 

onafhankelijke 
en vrije 

boerenstand . 
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Men zij dus voorzichtig met mo
mentopnamen. Boteroverschotten 
wisselen met tekorten; gebrek aan 
aardappelen gaat over in een teveel. 
Overvloed aan suiker wordt gevolgd 
door tekort. Zo is het ook met vlees, 
eieren e.a. Een juiste balans van de 
agrarische produktie en behoefte is 
niet te maken, temeer daar expor
ten en importen en prijzen door 
:vrijwel alle overheden worden ge
regeld. Daarom is een binnenlands 
overschot beter dan het risico van 
tekorten en hoge prijzen. 

2. Het Landbouwegalisatiefonds 
heeft voor 1964 een eindbedrag van 
f 1,01 miljard. Dit is niet het bedrag 
dat de overheid erop toelegt, maar 
het resultaat van interne heffingen 
en toeslagen op landbouwprodukten 
om de prijzen regionaal en over het 
jaar te egaliseren. De boer die de 
melk aan een fabriek voor con
sumptiemelk levert, ontvangt zomer 
en winter ongeveer evenveel als hij 
die van zijn produkt kaas of melk
poeder laat maken. Het nadelig slot 
van het L.E.F. is voor 1964 ge
raamd op f 367 miljoen. 

De 130 miljoen voor cultuurtech
niek worden mede besteed aan ver
betering van waterafvoer, wegen
aanleg en verfraaiing van het land
schap. In het kader van de ruilver
kaveling worden tracees vom' we
gen en gronden voor woningbouw 
en industrievestiging vrijgemaakt. 

3. De kwaliteit van de grond 
speelt nauwelijks een rol bij de 
vaststelling van garantieprijzen. 
Men gaat uit van het economisch 
verantwoord en goed geleid bedrijf. 
Het bedrijfsrisico is voor de boer. 
Overigens speelt de factor grond bij 
de produktie lang niet zo'n grote 
rol meer als vroeger. (In grintcul
tures met een voedingsoplossing 
kunnen op economisch verantwoor
de wijze goede tomaten worden ge
teeld). Bedrijfsindeling en -uitrus
ting zijn primair voor een economi
sche produktie. 

4. Hoeveel overheidsgeld wordt 
besteed aan industrievestiging, wo
ningbouw en recreatie? Wat is daar
van het rendement? Hoeveel aan 
invoerrechten wordt geheven op 
niet agrarische produkten? Wie be
taalt deze en wie profiteert ervan? 

5. De herinrichting van agrarische 
bedrijven is volop gaande. De uit
tocht uit deze bedrijfstak duidt er 
niet op, dat de landbouw in de wat
ten wordt gelegd. Ook agraners 
hebben recht op een redelijk be
staan, dat hun momenteel veelal 
door maatregelen van andere rege
ringen ontnomen wordt. Zij mogen 
niet door de overheid verdreven 
worden. Daarvoor is de betekenis 
van deze bedrijfstak nationaal-eco
nomisch te groot om van hun men
sèlijke rechten nog maar niet te 
spreken. De druk op hen is al sterk 
genoeg. 

6. Het verheugt me, dat schr. toe
geeft dat de landbouwkwesties - en 
niet alleen in ons land - gecompli
ceerd zijn. Het spijt mij alleen, dat 
deze conclusie hem er niet toe heeft 
gebracht, zich beter te oriënteren, 
alvorens bovenstaand stuk te schrij
ven. Een gesprek zou onzerzijds om 
velerlei redenen op prijs worden ge
steld, temeer daar wij in dit onder
schrift niet op alle punten konden 
ingaan. 

I 
mzm '* 

L. G. OLDENBANNING. 
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De cijfers spreken • • • nog . éénmaal 

EEN vijftal artikelen, onder de titel: "De 
cijfers spreken .... ", hebben wij in de 

nummers van 22 mei tot 20 juni van het vorige 
jaar gewijd aan de uitslag van de Kamerver
kiezing van dat jaar. 

Persoonlijk hebben w~j een zwak voor statis
tische c~jfeTS en uit de vele reacties die w~j ont
vingen, nadere m·agen en opmerkingen en ook 
aanvullende opgaven van enthousiaste plaatse
lijke bestuurders over de in de eigen gem.eente 
behaalde goede resultaten, bleek toch wel dat 
wij de enige niet zijn. 

Die hobby heeft ons enige uren geboeid doen 
bezighouden met de officiële uitgave: "Statistiek 
der verkiezingen 1963" van het Centraal Bureau 
voor cle Statistiek, die wij onlangs ontvingen. 

De cijfers en percentages, waarmee wij zo kort 
na de verkiezing werkten, vindt me11 daar nu 
11iteraard alle in terug. Deze statistiek van ons 
C.B.S. is echter volledig, d.w.z. zij geeft de uit-·. 
slagen in alle gernee11ten, die Nederland r~jk is 
en dat zijn er, ondanks wat annexaties, gelukkig 
toch altijd nog heel wat. 

En het is die volledigheid, die ons verleidt e11 

in staat stelt. toch nog een nieuwe b~jdrage voor 
ons arsenaal aan ve1·kiezingsgegevens te leveren. 
Herhalingen willen w~j daarbij zoveel mogelijk 
vermijden. In vergelijkende analyses en progno
ses voor cle toekomst willen wij ons daarom nu 
niet meer begeven. Dat hebben w(j in die vijf 
artikelen uitvoerig gedaan. Voor lezers, clie ons 
blad toen nog niet ontvingen, maar bijzonde1·e 
belangstelling voor verkiezingscijfers en verlcie
zingsprognoses hebben, is wellicht nog wel een 
beperkt aantal exemplaren van cle nummers van 
22 en 30 mei, 6, 13 en 20 juni 1963 verkr~jg
baar. 

* * * 

·wAT ons thans intrigeert is, dat een volle-
dige en gespecificeerde opgave van de 

Hitslagen in alle gemeenten ons thans, met enig 
geduldig speurwerk, in staat stelt, a.h.w. de 
politiek-geogmfische kaart van het lancl op te 
maken, met name clan voor zover het betreft 
de V.V.D. 

Allereerst dan nog wat lcerncijfers, die de 
basis bmnen vormen ter beoordeling van de 
n·ang waar wij ons thans voornamelijk mee be
zig willen houden, namelijk waar, gemeentelijk 
gezien, in verhouding tot het totale stemmental 
in die gemeenten. percentagegew~js onze meeste 
VVD-kiezers wo;len. 

Ons totale stemmental vnn 1963 bedroeg 
643.839, clat is 10,3o/o. 

In volgorde ncwr grootte van het percentage 
gemngschilct, waren de uitslagen voor de VVD 
in de provincies als volgt: 

Provincie 

Drenthe 
Noord ho llancl 
Zuidholland 
Gmningen 
Utrecht 
Gelderland 
Zeeland 
Friesland 

Percentage 

15,5 
13,7 
13,2 
13,1 
12,3 

9,3 
9,3 
8,1 

Ove1·ijssel . . . . . . . . . . . . . . . . . . 8,-
Noordbrabant . . . . . . . . . . . . . . 4,-
Limburg . . . . . . . . . . . . . . . . . . 2,3 

Welke is nu de gemeente, die in 1963 het 
hoogste boven ons landelijlee prcentage van 10,3 
is uitgegaan? 

Zij ligt in de provincie, welke ons ook het 
hoogste gemiddelde percentage oplevert. Het is 
het D1·entse dorp R o I de, dat een percentage 
van niet minder dan 37,3 voor de V.V.D. op
leverde. Dat Rolde is een zeer "links" clorp, want 
de PvdA behaalde er 46,1o/o. De overige par
tijen komen er daar, in veThouding tot de PvdA 
en de VVD, nauwelijks aan te pas. De z.g. 
Boerenpartij van de heer Koekoek behaalde er 
6,1o/o, de CHV 3,2o/o, de ARP 2,6% en de 
KVP 2,3%. 

De tweede gemeente in cleze liberale "erelUst" 
is Bloemendaal, met een percentage van 33,4, 
dat, als grotere gemeente, ons lanclel~jk stem
mental met 3585 stemmen bijspijkerde. De VVD 
is clam· tevens de steTkste partij. De KVP be
haalde er 2762 stemmen (25,7%), de PvdA 1811 
stemmen (16,9% ), de ARP 836 stemmen (7,8%) 
en de CHU 752 stemmen (7% ). 

Bloemenelaai v;oTdt op de voet gevalgel cloor 
het Zuidhollandse Berkenwoude, waar de VVD 
33,3j·~· behaalde. Dan volgen het Drentse Rui
nerwold ?net 32,5 r;;,, het Gelderse Laren met 
32,1 r;;,, de NoDTclhollandse Gooi-gemeente Naar
den met 31,4~;, het GeleleTSe Rosendaal met 
31 <,:;, en het Overijsselse Bathmen met 30,2%. 

Dat zijn dus de acht gemeenten, waar volgens 
cle verkiezingsuitslagen 1963 in verhouding tot 
de totale I:Jevolking dier gemeenten, de meeste 
VVD-aanhangers zijn geconcentreerd. 

* * * 

BIJ een lanclel~jlc percentage van nám 10, 
verelienen ook de gemeenten met 20o/0 

en meer zeker een extTa veTmelding. 
In cle eerste plaats clan die t1(Ssen 25 en 30':;. 

Het zijn NieHwstacl in Zeeland en Dnlen in 
Drenthe met elk 29,8% en Schellinkho1(t in 
Zuiclholland n1.et 29,7 rfc,. 

De Z11iclhollanclse flink uit de kluiten gewas
sen gemeente ·wassenaar, waar onze fractievoor-

NOTITIES VAN EEN INSIDER 

zitter in de Tweede. Kamer, mr. Geertsema, als 
burgemeester de scepter zwaait, behaalde 29,4r:;_, 
van het stemmentotaal in deze gemeente. Z~j 

bleef, met een stemmental van 4045, slechts 500 
stemmen achter bij cle KVP en ove1·treft daar 
alle andere pa1·t~jen verre. Hetzelfde percentage 
van 29,4 behaalden het Drentse Zweeloo en het 
Noordhollandse Twisk. Men ziet, eenzijdig z~jn 

wij niet en het z~jn zeker niet uitsluitend fraaie 
villadorpen, waar de VVD haar stemmen haalt. 

De Gooise gemeente Blaricum met rond 29% 
wordt gevolgd door het Zeeuwse Znidzancle met 
28,9'/;, Vries in D1·enthe en Oostvoorne in 
ZuidhoLland met 28,7%, en cle Drentse gemeen
ten Anlo met 28,2% en Ruine met 27,7r!,,. 

Haren, in Groningen, behaalde 27,6r;;,, Heem
stede 27,2% (3940 stemmen), Loosdrecht 27,1';;. 
Oegstgeest 26,3%, Zandvoort (aan de zee) met 
26.1 het Utrechtse De Bilt rond 26,.;. Wierin
ge; .. waarcl 2.5,7';;, GTOede in Zeeland, i5,6s-10 , de 
Zuidhollandse gem,eente Voorbw·g 2 5,2% ( 6409 
stemmen, cle tweede partzj na cle KVP, die er 
7189 venvieTf) en tenslotte het eveneens Zuid
ho llanclse Roeleem je 2 5 j;) roncl. 

* * * -wiJ waren van plan geweest, ook de ge-
meenten met percentages tussen de 20 

en 25 op te nemen. Het blijkt ons thans, dat dit 
ons bestek te buiten zou gaan. Het zijn er 43. 
Wij zullen dus iets globaler te werk nweten 
gaan. Het zijn er 10 in Drenthe, w.o. Gieten 
met 24,2'(;,, cle Wijk met 24,7% en Norg met 
23,2%. 

Noordholland levert in deze categorie 12 ge
meenten op, 1caaronder Bennebroek met 24.5r;;,, 
Castricum 23,4%, Niwwer-Amstel 23,8% (ook 
hier weer, met 6475 stemmen, tweede pm·tij na 
de KVP, die 6660 stemmen behaalde), het rus
tieke Bergen gaf voor de VVD een percentage 
van 22,6. En om nog weer een paar heel andere 
gemeenten te noemen: Callantsoog 22,8 ');,, Broek 
in Waterland 22,5%. 

Z1dclholl.and blijft bij Noordholland weinig 
achter. Het leverele in deze categorie 11 ge
meenten op, wam·onder Rijswijk met 23,4%. 
Ook hier weer - merkwaardig - hetzelfde 
beeld: cle VVD de tweede partij in deze gemeen
te, achter de KVP, maar in dit geval met cle 

PvdA als "goede clercle" dicht op onze hielen. De 
1dtslag voor deze drie partijen was in Rijswijk: 
KVP 6183 stemmen, VVD 5338 stemmen en 
PvclA 5205 stemmen. 

Wzi noemen voor Zuidholland verder nog 
Lekkerkerk met 21% en het stadje van de 
Watergeu.zen, Brielle, met 20,9%. 

Zeeland leverele 3 gemeenten in deze percen
tagegroep: Cadzand met 23,2%, Westerschouwen 
met 23,1o/0 en Retranchement met 23%, evenals 
Gelderland, waar Rum·loo 22 7c;;; bereikte 
Gorssel 21,1% en Borculo 20,7%.' . ' 

Tenslotte troffen wij in Overijssel twee ge
meenten in deze categorie aan: Blankenheim met 
23,9 r;;, en Diepenheim met 20% en eveneens 
twee gemeenten in Utrecht: Doorn met 23,2~;, 

en Maarn met 210/0. 
• • 

ZIEDAAR clnn de gemeenten, die het twee-
of drievo1(clige van het landelijke per

centage voor cle VVD opleverden. De lijst van 
gemeenten met percentages tussen 11 en 20%, 
dus ook boven ons landelijk gemiclclelcle, is (ge
lukkig) zo groot, dat het onmogelijk zou zzin 
deze af te clrnkken en de lezers door de bomen 
het bos bovendien niet meer zouden zien 

Dnt landelijke percentage wordt uiteraard 
sterk gedrukt clo01· de uitslagen in cle zuidelijke 
provincies, waar cle KVP nog altijd oppeTrnach
tig is. Toch konclen wij in onze artikelen van 
mei/juni 1963 reeds wijzen op de vooruitgang, 
welke juist daar de laatste jaren door cle VVD 
wordt geboekt. Niettemin bleven het ook in 1963 
toch percentages die in het algemeen lagen tus
sen 1 en 5% en die de hogere percentages in 
de andere provincies dus naar beneden drukken 
bzj de vaststelling van het landelijk gerniclclelde. 

Toch zijn in het bijzonder in Brabant reeds 
interessante uitschieters. Zo smaakte onze lijst
aanvoerder mr. Taxapens het genoegen in het
geen toen nog zijn wóongemeente was: Breda, 
het percentage van 8,5 te behalen, tegenover 
een percentage van 6-;9 bijde Statenverkiezingen 
het jaar tevoren en zelfs van 6 bij de madsver
kiezingen. Ook Eindhoven vormt voor N oonl
brabant een uitschieter met 7,2% stemmen voor 
de VVD. 

De merkwaardigste ontdekking deden wij ech
ter toen wij zagen, dat er één (ons persoonlijk 
zelfs onbekende) gemeente in Noordbrabant is 
met een percentage, dat het landelijke zelfs 
overtreft. Het is de gemeente Son en Breugel, 
waar cle VVD 11,8 '/,, van de stemmen behaalde. 
Wij lcregen daar 430 van de 3642 geldige stem
Jnen. 

W~i .zouden gmag in goede verwachting willen 
uitroepen: "Van Son en Breugel begint de vic
torie" (voor Brabant), maar wij doen dat niet. 
Dat bespaaTt sommige lezers, die optimisme een 
slechte eigenschap vinden, ons hun sombere 
brieven te schrijven. 

* • • 

E .1 is nog iets waar wij de aandacht op 
willen vestigen, al ligt dat in het boven

staande eigenl~jk reeels begTepen. Hoe verblij
denel hoge pe1·centages óók in kleine gemeenten 
kunnen zijn, de grootste concentraties van kie
zers vindt men nu eenmaal in de grote steden. 

De VVD zou haar totaal van 643.839 stem
men, haar percentage van 10,3 en haar 16 zetels 
nooit hebben behaald, wanneer de grote (en ook 
de middelgrote) gemeenten niet hadden gezorgd 
voor sternmentallen en percentages, die behoor
!Zjk (in Den Haag zelfs zeer ver) boven het lan
delijlee gemielelelde liggen. Tot slot daarom nog 
even cle cijfers van de grootste vier gemeenten, 
in volgo1·de der behaal.de peTcentages voor cle 
VVD, volgens de gegevens van het C.B.S. 

Gemeente Stemmen Percentages 

's-Gravenhage 64.430 18,9 
Amsterdam 64.294 12,8 
Rotterdam 45.534 11,1 
Utrecht 15.327 10,9 

l 
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VOLKSPARTIJ VOOR VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

B E S C H R IJ V I N G S B R I E F 
VOOR DE 

JAARLIJKSE ALGEMENE VERGADERING 
te houden op VRIJDAG 17 en ZATERDAG 18 APRIL 1964, in GRAND HOTEL DE COCAGNE. Vestdiik 47 te EINDHOVEN 

De vergadering zal beginnen op: VRIJDAGAVOND te 8.00 uur; ZATER

DAGMORGEN te 10.00 uur. 

AGENDA 

Vrijdag 17 april des avonds 8.00 uur 

OPENBARE VERGADERING 
1. Opening door de Voorzitter. 

2. Rede door de heer Mr. W. J. Geertsema, Voorzitter van de Tweede Ka
merfrac.tie. 
Deze toespraken zullen van 8.05 - 9.00 uur door de radio worden uit
gezonden over Hilversum II (golflengte 298 m.). 
In verband met deze uitzending wordt men verzocht te 8.00 uur precies 
in de zaal aanwezig te zijn. 

3. Begroeting van de gasten. 

HUISHOUDELIJKE VERGADERING 

4. Verslag van de Commiss·ie voor de Notulen van de Buitengewone Alge
mene Vergadéring van 9 1'iovember 1963 te Rotterdam. 

5. Benoeming van de Notulencommissie voor de vergadering van 17 en 18 
april 1964. 

6. Jaarverslag van de Secretaris. 

7. Rekening en Verantwoording en Jaarverslag van de Penningmeester. 

8. Verslag van de Commissie van Voorlichting over de Rekening en Ver
antwoording van de Penningmeester over het jaar 1963. 

9. Benoeming van een commissie van drie leden ter voorlichting van de 
Aigemene Vergadering bij de behandeling van de Rekening en Verant
woording van de Penningmeester over het jaar 1964. 

10. Vaststelling, ingevolge artikel 36 van het Huishoudelijk Reglement, van 
het bedrag dat door de afdelingen jaarlijks vóór 1 mei van het totaal
bedrag der geïnde contributie aan het Hoofdbestuur wordt afgedragen. 
Het Hoofdbestuur stelt voor dit bedrag als volgt vast te stellen: 
a. voor de afdelingen, die niet samenvallen met een Kamer-Centrale, 

op de helft van het resterende gedeelte der geïnde contributies van 
gewone leden, na aftrek van het door de afdelingen aan de Stichting 
Vrijheid en Democratie over de geïnde contributies van gewone leden 
verschuldigde bedrag van f 6.- per gewoon lid, vermeerderd met de 
helft der geïnde contributies van geûns- en aspirantleden; 

b. voor de afdelingen, die samenvallen met een Kamer-Centrale, op 
35% van het resterende gedeelte der geïnde contributies van gewone 
leden, na af·trek van het door de afdelingen aan de Stichting Vrij
heid en Democratie over de geïnde contributies van gewone leden ver
schuldigde bedrag van f 6.- per gewoon lid, vermeerderd met 35% 
der geïnde contributies van gezins- en aspirant-leden. 

11. Mededelingen door de Voorzitter over de wijziging vàn Statuten en 
Reglementen. 

12. Voorstel van de Afdeling Leerdam. 

De Afdeling Leerdam stelt voor de volgende WIJZigmg in artikel 15, 
lid 6 van de Statuten aan te brengen: het doen vervallen van de woor
den: "of een andere afdeling". 

De afgevaardigde van de Afdeling Leerdam zal gaarne op de Algemene 
Vergadering op 17 of 18 april a.s. te Eindhoven in de gelegenheid worden 
gesteld een en ander mondeling nader toe te lichten. 

13. Benoeming van een Commissie van Beroep. 
Aangezien de zitttingsduur van de leden van de Commissie van Bèroep 
is verstreken, biedt het Hoofdbestuur overeenkomstig ar·tikel 2 van het 
Reglement voor de Commissie van Beroep de volgende aanbeveling aan 
voor de te vervullen plaatsen: 

Voorzitter: Prof. Mr. R. P. Cleveringa ~e De Steeg (aftredend), 
Mr. A. Blom te Rotterdam. 

Leden: 1. Mr. A. Blom te Rotterdam (aftredend), 
Mr. A. van Vuure te Wassenaar. 

2. Mr. A. van Vuure te Wassenaar (aftredend), 
Mr. J. E. Goudsmit te Haarlem. 

Plaatsvervangende leden: 
Mr. P. Dorhout te Groningen, 
Mr. J. E. Goudsmit te Haarlem (aftredend), 
Prof. Mr. E. H. s'Jacob te Groningen (aftredend). 

14. Benoeming van een Commissie voor de Reglementen. 
Aangezien de zittingsduur van de leden van de Commissie voor de Re
glementen is verstreken, biedt het Hoofdbestuur overeenkomstig arti
kel 2 van het Reglement voor de Commissie voor de Reglementen de 
volgende aanbeveling aan voor de te vervullen plaatsen: 
Voorzitter: Mr. Dr. H. Fortuin te Hilversum (aftredend), 

Mr. J. G. Bettink te Haarlem. 
Leden: 1. Mr. J. G. Bettink te Haarlem (aftredend), 

Mevrouw Mr. M. N. W. Dettmeijer-Labberton te 's-Gravenhage. 
2. Mevrouw Mr. M. N. W. Dettmeijer-Labberton te 's-Gravenhage, 

Mr. C. Colenbrander te Leeuwarden. 
Plaatsvervangende leden: 

Mr. C. Colenbrander te Leeuwarden, 
J. K. Frederikze te_Amsterdam, 
Ir. H. J. van Raalte te Bilthoven (aftredend). 

15. Bespreking van het beleid van het Hoofdbestuur. 

16. Bespreking van het beleid van de redactie van "Vrijheid en Democratie", 

17. Bespreking van het niet-redactionele gedeelte van "Vrijheid en Demo
cratie". 

N.B. De afdeling De Bilt-Bilthoven, op wier verzoek di·t punt op de 
agenda is geplaatst, zou de vorm, waarin ons weekblad verschijnt, 
alsmede de frequentie van verschijnen, onderwerp van bespreki•ng 
willen doen uitmaken. 

18. Rondvraag. 

Afgevaardigden van Afdelingen, die bij dit punt het woord wensen te 
voeren, dienen hiervan vóór 10 april a.s. schriftelijk mededeling te doen 
aan het Algemeen Secretariaat, onder opgave van het ter sprake te 
brengen onderwerp. 

Zaterdag 18 april des morgens 10.00 uur. 

OPENBARE VERGADERING 

19. Bespreking van een Discussie-grondslag voor zes hoofdpunten van een 
nieuw Beginselprogram (zie elders in dit nummer). 
Toelichting: De betrokken Discussie-grondslag werd opgesteld door de 
Commissie tot herziening van het Beginselprogram, die door het Hoofd
bestuur in diens vergadering van 14 december 1963 werd ingesteld, en 
waarvan de samenstelling luidt als volg.t: Voorzitter: Ir. K. van der 
Pols te Rotterdam, Lid en Secretaresse: Mevrouw Mr. M. L. Buschkens
Dijkgraaf te Rijswijk (Z.H.), Leden: Mr. W. J. Geertsema te Wassenaar, 
Dr. E. Nordlohne te Amsterdam, Jhr. Mr. W. ;H .. D .. Quarles van Ufford te 
Reeuwijk, Mr. H. van Riel te 's-Gravenhage, H. J. L. Vonhoff te Alnster
dam en Mr. J. de Wilde te Amsterdam. 
Ter inleiding van de discussie zal de heer Dr .. E. Nordlohne een. korte 
uiteenzetting geven. 

Zaterdag 18 april des middags 2.00 uur 

OPENBARE VERGADERING 

20. Bespreking van het beleid der Kamerfracties. 
Het verdient aanbeveling, dat afgevaardigden van Afdelingen, die bij dit 
punt speCiale onderwerpen ter. sprake willen brengen, hiervan yóór 10 
april a.s. mededeling doen aan het Algemeen Secretariaa•t, zodat de Ka
merleden de gelegenheid hebben zich hierop voor te bereiden. 

21. Sluiting door de Voorzitter. 

Het Hoofdbestuur van de V.V.D., 

K. VAN DER POLS, Voorzitter 

W. H. D. QUARLES VAN UFFORD, Algemeen Secretaris. 

l 
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VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

DI SC U SSI E-G R 0 NOSLAG 
voor zes hoofdpunten van een nieuw beginselprogram 

van de 
Volksparlij voor Vrijheid en Democratie 

Punt 1. 

De Ned;erlatndse staalt zoals hij in de 
geschiedenis groeide werd tot een aan
vaardbalie en waardevolle l:evensgemeel!l
schap, omdat hij een aantal groepen met 
verschillende geestelijke et11 historische 
achtergrondJen tot een geheel wist sam!Em 
te smeden. 

In de loop van de ontwikkeling open
baarde zich een aantal kenmerken, die 
langzamerhand rtot wezens~enmerken ge
worden zijn en die in velerlei opzicht 
s.amenvallen me1t wat de liberaletil als 
idealen van een volkssamenleving zien. 

Datgene waJt de Nederlandse staalt in 
de gescheidenis van andieve politieke ge
meenschappen hee:flt onderscheiden is dut 
hier vroeger dan elders bij de heersen
de groepen in de samenleving begrip is 
onltstaan voor die eis van feitelijke ver
draagzaamheid tegenover andersdEmken
den op ieder gebied, ook al is de uitvoe
ring, die hieraan W!erd gegeven slechts 
met vallen en opstaan geworden tot dat
gene wat 1thans voor welhaast een ieder 
als norm geldt. 

Daarom kan de Nederlandse staat al
leen het vaderland van aUen zijn, wan
neer de geesUelijke vrijheid, de eerbied 
voor ieders eerlijke overtuiging, en de be
reidheid om elkaar te arunvaarden in 
iediers hart varank!erd liggen. 

Deze !liEleStelijke iJnsbelling is een gevolg 
van de inzichten over de menselijk!e 
waardigheid, namelijk dat iedere volwas
sene zelf ziji!l taak in de wereld zoekt, 
en de gel:eg1ei!lh,eid krijgt die •taak naar 
eigen geweiben te vervullen. 

De Volkspa11tij voor Vrijheid en Demo
cratie plaatst de erkenning op de voor
grond da;t er een nauwe samenhang be
staat :tussen de 'taaks~elliJng Em die wijze 
waarop men zijn level!lstaak wenst te ver
vullen en he;t geloof of de levensovertui
ging, dile mel!l als grondslag heeft aan
vaard. 

Ook op heit terr•ein van de staatkundige 
begL'lselen geldt dez:e samenhang voor 
iedere individuel!e mens. De VVD is van 
oordeel dart; d.eze verschillen oveT de 
diepmie levensgrond oe!€n gelijk staaJtkun
àig inzicht ni~t uiisluiten. 

Zij acht zo'n gelijk inzicht omtrent de 
beginselen van vrijheid, verdraagzaam
heid en verbondenhie:id noodzakelijk en 
voldo€illde voor een vruchtdragend sa
mengaan in een liberal:e partij. De VVD 
wenst hie;t verenigingspunt rte zijn voor 
allen die deze beginSleien tolt uitgangspunit 
van hun staatkundig streven kiezen. 

Punt 2 

De parttij acht het een onafwijsbare eis, 
dat door vers1terking van helt zedelijk 
normbesef geestelijke onltwor.teling en 
nihilisme wordien overwonnen. Zij 
meent, dat mede daardoor onze samen
ieving weerbaaT zal zijn tegen de aan
vallEm van de voot·sltanders van immore
le ideologieën en ondemocratische rege
rin.gsst;eisels. Zij geeflt er zich daarbij ~n 
voll:e r'ekenschap van, dat de vrijheid in 
de samenlieving haar beperking vindt in 
de z!edelijke veranltwoordelijkheid van el
ke burger jegens zijn naaste, zoals neer
gelegd in de tien geboden en uitgewerkt 
in vele g:eltuigenissen van het Nieuwe Tes
ilam;enJt, chrisilielijke grondslagen, die zo 
zeer bepalend zijn voor onze samenleving, 
dalt hun betekenis voor onze maatschau
pij door all'en - chris1tenen en niet-chriS
tenen - erkend wordt. 

Punt 3. 

De paritij mee!llt, dat het verlangen 
naar menselijke waardigheid uitmOilldt in 
een maa;tschappij-ord;e, waarbij de indi
vidu als vrije persoonlijkheid in de ge
meenschap kalll leven. De vrije mJense
lijke geest geeflt aan die gemeenschap le
ven-skracht. De partij zielt het verband 
van de individu melt de gemeenschap niet 
als ~een beperking, maar als de onmis
bare voorwaardie om OV'el'eenkomstig de 
menselijke aard te kUil11llen 1evEm. Zij 
verlangt, dat bij het bepalen van die 
maartschappelijke band:Em steeds het 
waarborgen van de mog,elijkheid voor al
len om ovel't'lenkomstig de menselijkJe 
aard te lieven, voor ogen zal staan. S!ieeds 
dient die gemeenschap te wordien g:ezien 
als een instrumenJt voor de onltplooiing 
van de individuelle mens. 

De partij is zich er van bewust, dat 
menselijk!e waardigheid alleen bestaan-

14 MAART 1964 

De grote algemene vrouwenbijeenkomst 
is dan nu achter de rug. Als dit nummer 
verschijnt, hellilt u waarschijnlijk in ·de 
kranten er al .ver gelezen en begrepen, 
dat het een zeer geslaagde dag was. Alles 
liep op rolletjes, waarvoor ons compli
ment. Het is geen kleinigheid zoiets te 
organiseren. De verheugende aanwezig
heid van H.M. de Koningin, letterlijk in 
ons midden, maakte de bijeenkomst nog 
extra tot een waarlijk nationale vrouwen
manifestatie. 

Het is natuurlijk niet mogelijk in deze 
beperkte ruimte een volledig verslag te 
maken, in de eerste plaats van de drie 
'Voortreffelijke redevoeringen. Wfj kunnen 
liJleen enkele punten aanstippen. 

Na de opening door de voorzitster van 
het Ned. Vrouwen Comité, mevr. mr. J. M. 
Stoffels-van Haaften, sprak allereerst mej. 
mr. A. E. Ribbius Peletier, lid van de 
l'l.aad van State. Zij gaf een algemene blik 
0 P de vrouwenemancipatie en de weer
stand, die deze ontmoette. 

De vrouwen, die pioniersters waren ver
stoorden het vaststaande beeld van de 
'Yrouw en dat vergaf men haar niet. In 
confessionele kring stond men vrij vreemd 
tegenover de emancipatiestrijd, al werkte 
~en wel voor zedelijke verheffing, enz., 
~anbrekend werk voor de vrouwenbewe

ging deed men daar niet. En tot de on
derste laag (waar de vrouwen wel werk
~n!) zei het feminisme niets; zo daar iets 
okte, was het niet een feministisch, maar 

een socialistisch perspectief. Langzamer
hand is het werken van de vrouwen een 
gewone zaak geworden, d.w.z. van de on
gehuwde vrouwen. De kwestie van het 
werken door gehuwde vrouwen is nog 
niet van de baan; wij weten van veran
deringen van inzicht op dit punt .... 

Het vrouwenkiesrecht tenslotte stond 
aan het eind en bracht velen samen, ook 
arbeidersvrouwen. 

• •• 
Mej. dr. M. A.M. Klompé baseerde haar 

redevoering op de rapporten, die de orga
nisaties uitgebracht hebben naar aanlei
ding van enkele gestelde vragen. 

Men bleek het er wel over eens, dat er 
een wisselwerking van verschillende oor
zaken voor de vrouwenbeweging was ge
weest. De mannenmaatschappij ontdekte 
in de vrouw een goedkope arbeidskracht! 
Dat wij nog steeds in een mannenmaat
schappij leven werd in veel rapporten 
spijtig geconstateerd. Zijn er mannelijke 
pendanten van de vrouwenverenigingen en 
vrouwenpagina's? De vrouwen worden 
soms nog geweerd, soms echt vergeten. 

De nog geringe invloed van de vrouwen 
is echter niet alleen de fout van de man
nen. Wij moeten meer competent worden 
en meer interesse hebben. Er wordt soms 
verweten, dat de vrouwen, die mee praten 
en doen, toch weer op mannelijke wijze 
praten en doen. Mej, Klompé vroeg: is dat 

baar is, indien de vrijheid gebrui.klt 
wordt op een wijze, die mede de dienst 
aan de naaste verweZienlijkt, Het is die 
taak va:n een liberale maatschappij om 
de voorwaarden te schepp:en waardoor die 
vrijheid ;tot haar recht kan komen. 

Daarvoor is in de eerste plaats nodig, 
dat de zelfstandige kracht in ons volk 
wordit bevorderd. Op staatkundig gebied 
beteke111t dit de handhaving van de 
rechtsstaat, op sociaal gebied het schep
pen van 1nstelling)en, di:e een beroep doen 
op he't bewuste medeleven van ane be
trokkJenem. 

Zowel in de staatkundige als de sociale 
institute1n moeliem de glestelde doelen 
word:en bereikt door iJn alle openheid 
van dag 'tot dag gestaag samen te wer
ken met ane bevolkingsgroepen. 

Punt 4. 

Op het •terl'ein van die stoffelijke wel
vaart stl)e:eft de pal'tij, onder verwerping 
zowel van een volstrekt éentraal geleide 
als van een volstrekt aan zichzelf over
gelaten economie, naar maatschappelijke 
verhoudingen, die zo l'echtvaardig moge
lijk zijn, zonder de doelmatigheid te be
nadelen. Zij verwerpt zowel de leer van 
de staatsonthouding op economisch ge
bied, als die leer van de volledige over
heerstug van het economische leven door 
de staat, omdat beide tot grote onrecht
vaardigheden leiden ·en beide ondoelma
tig zijn geblekJen. Ue pavtij streeft naar 
een economisch bestel, gegrondvest op 
particulier initiatief en privé-bezit, waar
in de vrije prijsvorming het centrale or
d-eningsmechanisme vormt. Slechts in dit 
stelsel kan naar haar ovel'tuiging een 
maximale weivaal'tstloen.emtng worden 
be!'eikt. Zij stree:flt 'tevens naar een !'echt
vaardige spreidiJng van de weivaa1,t, doch 
deze mag ntet zó word,en doorgevoerd, 
dat de welvaartsto•eneming er door 
wordt belemmerd. 

Te111eindte zulk eru economisch bestel 
te verwezenlijken, verlangt zij van de 
overheid een beleid, dat is gerich:t op: 
- bevordering van gezonde concurren
tteverhoudingen, aangezien het par
,ticulier initiati:ef slechts dan geheel tot 
zijn recht kan komen; 
- verzekering van •een volledig gebruik 
van de aanwezige produkti:ekrachten, het
geen zo veel mogelijk door inschakeling 
van het pal'ticulieve ini'tiatief dient te ge
schieden. 

Punt 5. 

De vraag naar de oorspro;ng van het 
gezag in de staat in het midd:en la;tendie, 
stelt de partij onder verwerping van de 
leer van de volkssouveneinitett, dalt hand
having 'ener hiërarchi•e noodzakelijk is. 
en dat dieze hië;:-archie in de wet dient 
te zijn gei'eg1eld als een constiJtutioneel 
parlementair koningschap. De partij 
wenst het sluitstuk op die Ned1erlandse 
staatsinrichting in het huis van Oranj,e 
besbendigd te zien, omdat Oranj~ en Ne
derland sinds het onJtstaan van on2Je staat 
ten nauwste verbonden zijn geweest, en. 
Oranje ook in onze dagen vorm geeft aan 
de grondl'egel, vermeld in de Aklte van 
Verlatinghe, dat ,.een Prinae van d€il1 
Lande vam Gode gestelt is hoo:flt over 
sijn1e ondersa!tlen, om die selve te bewal'en 

Copie voor deze rubriek te zen
den aan: Mej. Joh. H. Springer, 
Alexanderstraat 16, Haarlem. 

werkelijk zo? Zij meende van niet. (Onder
getekende zou willen opmerken, dat om 
verstaan te worden, men toch de taal moet 
spreken van degene tot wie men spreekt, 
zolang die de onze niet kan begrijpen,) 

Het proces van rijp worden vergt tijd, 
misschien zelfs generaties. Er moet groei 
naar de volwassenheid zijn, ook bij de 
mannen .... 

Wat kunnen wij doen: de jonge generatie 
aanpakken in gezin en zelfs al op de 
lagere school (teamwork, burgerzin); aller
lei acties samen voeren (b.v. her- en bij
scholing); onderzoekingen niet aan man
nen overlaten; integreren in mannenver
enigingen; maar daarnaast zijn vrouwen
verenigingen nog nodig, 

Er zijn, aldus spreekster, in deze zaal 
meer vrouwenverenigingen dan bij het 
N.V.C. zijn aangesloten. Kan deze dag niet 
een uitgangspunt zijn? Er is trouwens een 
plan in die richting, 
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ende beschermen van alle onghelijck, 
overlast ende geweldt, gelijkck •een her
der tot bewarenisse van sijne schapen; En. 
de dat d'ondersaten niet en sijn vanGode 
geschapen 'tot behoef van den Prince, om 
hem in alles wa;t hij beveelt, weder het 
Goddelick o:llt Oillgoddelick recht ofte on
recht is, onderdanich te wesen ende als 
slaven te diellien, maar den Prince om 
d'Oilld;ersaten wille souder dewelcke hij 
egeEm Prince ~en is om deselve met recht 
ende redenen ~e regeeren, voor te staen 
ende lief te hebben als een vader sijne 
kinderen ende een herder sijne schapen, 
die sijn lijf ende Leven seit om diezelve 
ie bewaren". 

De Nederlandse regeringsvorm moet 
gekenmerkt worden door: 

1 de onschendbaarheid van het staats
hoofd; 

2. de plicht van de milnisters, zowel col
lectief als individueel, tot het afleg
gen van verantwoording aan de Sta
ten-Generaal, met uitsluiting van eni
gerlei ma1ndaatsverhouding tussen mi
nister en volksvertegenwoordiging; 

3. een wetgeviJng, die tot stand komt in 
gemeen ·en openbaar overleg ;tussen l'e
gering en volksvertegenwoordiging; 

4. een volksvertegenwoordiging die deels 
wordit gekozen door algemeen, geheim, 
rechtstreeks en evenredig Siteml'echt, en 
deels door de provinciale staten, ten
'einde de regionale schakeringen in ons 
volk recht 'Ue doen wedervaren, wat te
vens de mogelijkheid opent waarbor
gen tegen overijlde wetg:eving te schep
pen; 

5. een zelîstandige rechterlijke macht. 

Punt 6. 

De verhoudtng tot Sur.iname en de Ne
derlandse Antillen als volwaardige deelge
noten in het Koninkrijk d~ent ruimue 1le 
laten voor verdiere ontwikkeling. 

Biet deelgeilloeitschap dienJt te worden ge
k€1nmerkJt door vrii.willigbieid en weder
zijdse 'uoegeneg1enheid en daardoor als een 
waardevolle kracht te worden ervaren. 

Mej. Klompé was aan het eind reeds op 
het terrein van de laatste spreekster, 
gekomen, mevr. M. C. E. Kloosterman
Fortgens, die de vraag over meerdere sa
menwerking zou beantwoorden. Zij wenste 
een inventarisatie van doelstellingen; 
waar die bijna identiek zijn, is daar geen 
samensmelten mogelijk? De motieven be
hoeven niet hetzelfde te zijn als er maar 
gezamenlijke bezieling·is. Op kerkelijk ter
rein kan samengewerkt worden als voor
bereiding op de oecumene. 

Onze samenleving lijdt aan een tekort 
aan menselijkheid. Er is gezegd: "onze 
wereld is te mannelijk om menselijk te 
zijn". Maar wij vrouwen hebben het toe
gelaten .... Een ingrijpende structuurwij
ziging van onze samenleving is noodza
kelijk, De vrouwen mo.eten meedoen. Is 
niet alle vrouwenwerk ontstaan. uit een 
bepaald tekort in een bepaalde tijd? 
(Geldt dit niet voor alle werk? - J. S.) 

De spreeksters werden 's morgens afge
wisseld door harpspel van mevr. Phia 
Berkhout. Het was een genot er naar te 
luisteren. 's Middags kregen wij een aller
aardigste éénacter van mevr. Eline Ver
kade waarin op humoristische wijze ac
tuele' problemen (vrouwentekort, arbeid 
gehuwde vrouw) opgenomen waren. Een 
musical (door dezelfde) waarin zelfs een 
computer verwerkt was, gaf een fleurig 
slot aan een aardige dag, waarop wel geen 
opzienbarende nieuwigheden naar voren 
kwamen maar waarop toch eenheid in 
alle ver~cheidenheid mogelijk bleek. 

J. H.S. 
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LIBERALEN IN ENGELA_ND 
(VAN EEN LONDENSE CORRESPONDENT) 

Indien in Engeland, zoals bij ons in N eclerland, volgens het stelsel van 

evenredige vertegenwoordiging zou worden gekozen, zouden de liberalen 

45 zetels in het Lagerhuis bezetten van het totaal van 630. Als gevolg van 

het heersende districtenstelsel hebben zij er maar zeven. 

Ondanks de toepassing van dit historisch systeem en in het besef, dat 

hun stem niet "evenredig" zal gelden, zijn er elke verkiezing weer 1·ond 

twee miljoen Britse burgers, die stijfkoppig "liberaal" stemmen en dus be

reid zijn - met uitzondering van hen in de zeven kieskringen waarbij het 

om de handhaving van de vertegenwoordiging in het parlen'lent door een 

liberaal gaat - de onvermijdelijke teleurstelling te incasseren. 

In elk geval hebben zij hun libe- van de laatste nationale verkiezin-

ming, die overigens nog steeds do'Dr
gaat en aantoont, dat er geen gebrek 
aan liberale stemmen in het land is, 
die zich ook willen laten geiden -
als er maar een eerlijke kans wo·rdt 
geboden. 

Het aant•al leden van de pat'tij is 
thans 280.000, hetgeen 35.000 meer 
is dan een jaa•r geleden. De jonge 
liberalen hebben 450 p1aatselijke 
verenigingen met tezamen 15.000 le
den (een jaar geleden nog maar 

de tactiek de Liberale Partij als een 
moderne, radicale beweging voor' te 

stellen me:t allerlei gedurfde novitei
ten in het programma, waarvan een 
van de voornaamste punten "mede
eigenaarschap" is (b.v. door aan
moediging van werknemers om aan
delen in hun eigen bedrijf te ne
men). Het s:taa·t nog te bezien hoe 
dit zal aanspreken bij een naa•r zijn 
aard traditioneel en orthodox ge
zind volk als het Britse. Grimond 

raal protest laten horen. Maar hier 

moet al dadelijk bij worden aange-

gen, waarin de liberalen weecr in tel 
kwamen en de nieuwe leider Jo-

9.000). De li:berale vrouwenvereni- heeft natuurlijk vooral ook het oog 
gingen tellen 300 afdelingen in de gericht op de jeugd. 

tekend, dat er waarschijnlijk nog seph Grimoud de eerste successen kiesdistricten. 

heel wat meer kiezers liberaal zou
den stemmen, indien een stelsel van 
evenredige vertegenwoordiging hun 
een eerlijke kans gaf op verkiezing 
van een liberale candidaat. 

Men kan er ook alleen naar raden 
hoeveel stemgerechtigden verstek la

ten gaan omdat zij niet met een eer
lijke kans liberaal kunnen stem
men. Et· geldt voor de Britse kie
zees n.l. geen· stemplicht. Van de 
52,5 miljoen inwoners zijn er 
36 miljoen stemgerechtigd, doch 

slechts 28 miljoen plegen inderdaad 
de moeite le nemen naar de stembus 
te komen. Alweer in t·onde cijfers: 
zowe' de conservatieve als de soci·a
listische parlij kunnen op een vasle 
aanhang van 12 miljoen rekenen. 

De doorslag voor de meerderheid 
in het padement wordt door onge
veer twee miljoen ,dobbera<.ll's" ge
geven, die nu eens consei·vatier, dan 
wee:· socialistisch stemmen. Ook on
der deze ,dobberaars" zouden 
waarschijnlijk heel wa·t kiezers 
kunnen worden gevonden, die be
reid zouden zijn liberaal te slem
men, omdat zij eigenlijk niet vast 
zijn verbonden aan de grote partij
en. Maar zij doen dat alleen bij uit
zondet·ing, zoals in maart 1962 is 

gebeurd bij de tussentijdse verkie
zing in de Londense voors•tad Or
pington, toen er een werkelijke 

kans voo·r de liberale candidaat kon 
worden geboden - die dan ook aan
gcgcepen is. 

Zetelwinst bij de 

gemeen~ercadsve~kiezii'lgen 

Dil is geen theorie IJezien door een 
rozekleurige bril. De gemeente
ra aclsverkiezingen, wa·arbij ·het ge
bt·elé aan de even red i ge vertegen
woordiging niet zo zwaar weegt, 

bewijzen hel. In 1959 - he-l jaar 

boekte met de versterking van de 
organisatie van de partij sinds hij 
drie jaren tevoren aan het herstel 
begon - waren er in het hele land 
nog slechts 475 liberalen gemeen.te
raadslèden. Drie jaren lateT, dus in 
1962, waren er al 1.600 liberalen ge-

Wegens het districtenstelsel kan het 
aantal leden van de liberale f-ractie 
in het Lagerhuis onder "normale" 
omstandigheden dus alleen in ge
ringe mate toenemen als gevolg van 
voldoende sterrunenwinst in· ee•n aan-. 
tal zgn. marginale kieskringen. Dit is. 

m.eenteraadsleden in 435 gemeente- de actieve geest van Grimond begrij-
raden gekozen. pelijkerwijs niet genoeg. 

Het is een veelbetekenende luene- Hij is daarom begonnen met 

Labour weinig gevaarlijk 

Volgens de campagne, die langs 
deze lijn wordt gevoerd, heeft. de 

Liberale Partij voor haar rena•issan
ce weinig gevaar te duchten van de 
Labour Party, die voor een deel i.n 
het verleden schijnt te leven van een 
Marxistische klassetegen&telling. Het 
gebrek aan inspivatie en srtreven naar 
vernieuwing bij de Labour Party is' 
een van de verbluffende politieke 
raadselen van deze overgangstijd 
van het oude Empire naar een onaf

hankelijk, modern Brittannië. 
De conservatieve partij daarente

gen toont in sommige sectoren wel 
degelijk progresSiieve bezieling, pa
radoxaal genoeg naast behoudzucht 
bij de orthodoxe elementen, die 
ais kenmerkend voor de partij ple
gen le worden afgeschilderd. Of
schoon nawijsbaar is, dat het jon
gere, meer ontwikkeld en welva
rend geworden geslacht uit het 
vroeget·e handarbeidersmilieu een 
bron voor nieuwe liberale sternmen 
1s geworden, blijken de conservatie
ven zeker tweemaal zoveel progres
sieven aan het liberale kamp te ver
liezen. 

Deze politieke affiniteit biedt de 
Britse Liberale Partij, op langere 
termijn bezien, de enige kans haar 
stemmenwinst in vereiste mate te 
verhogen. Volgens Grimond zal het 
Britse volk wel ondervinden, dat 
noch de Labour, noch de Tory Par
ty zich kunnen vernieuwen ter aan
passing van Brittannië aan de dwin
gende voorwaarden voor zijn nieu
we rol, in de moderne wereld. 

Grimond kan, wat de Labour Par
ty betreft, gelijk hebben. De Tory 
Party heeft zich echter in hel ver
loop van haar lange politieke ge
schiedenis zo vaak getransformeerd, 
dat het twijfelachtig is of zij dit

maal zal renonceren. 



VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

Genocide en anti-semitisme 
door mr. dr. C. Berkhouwer 

Enige weken geleden heeft de Tweede Kamer het wetsontwerp behan
deld betreffende de toetreding van ons land tot het VN -genocideverdrag. 
Genocide is het internationaal strafrechtelijke begrip voor het benemen 
van het leven aan mensen omdat zij behoren tot een bepaald volk of be
volkingsdeel. 

De Duitse literatuur, steeds gemakkelijk tot het geven van definities, 
spreekt van "Völkermord". Het betreffende verdrag van 1948 dateert uit 
de nog optimistische periode van kort na de oorlog. Gedurende de oorlog 
had een Pools jurist, Lemkin, het misdrijf, dat lijfelijk werd ondergaan 
door zo vele zijner landgenoten, de naam gegeven waaronder het thans 
bekend is. Niet dat het, helaas, van oudsher onder de mensheid onbedre
ven geweest zou zijn. 

Men mocht hopen, dat medio 
twintigste eeuw dit misdrijf met de 
tweede wereldoorlog tot het verle
den zou behoren en dat internatio
nale strafbaarstelling een veelom
vattende preventiever werking zou 
hebben. Zulks te meer, daar het 
verdrag van goeddeels platonisch 
karakter was, nu het niet voorziet 
in een bevoegde echte internationa
le strafrechter. 

De rechtspraak welke voorziet in 
een nationale rechter in het terri
toir waar de misdrijven gepleegd 
zijn, zal slechts gerealiseerd kunnen 
worden na een liquidatie van een 
régime onder hetwelk de genocide 
werd gespeeld, door een ander ré
gime dat bereid is de moordenaars 
van het vorige régime te vervolgen. 

De objectiviteit gebiedt te vermel
den, dat de huidige Duitse overheid 
wat dit betreft door vervolgingen 
als van b.v. het huidige monsterpro
ces in Frankfurt zich van een goede 
zijde laat kennen. Helaas vindt de 
repressie (te) laat plaats en kan zij 
de onpeilbaar diepe afgrijselijkheid 
van hetgeen gebeurd is niet meer 
ongedaan maken. Dat kon ook het 
Eichmann-proces niet, doch wij zul
len daarom niet minder mogen be
amen dat dit terecht gevoerd is. 

Voortgezet onrecht 

rnr. dr. C. BERKHOUWER 

cligden joodse onderdanen waren en 
aan het einde werden de draconische 
straffen bekend gemaakt, hen opge
legd voor economische overtredin
gen. 

Leest men wat nu laatstelijk ge
publicee~d werd, dan moet het met 
Ruslaud's economie niet al te best 
zijn. Met name kennelijk niet in de 
agrarische sector, want dan is het 
niet toevallig, dat de zich noemende 
Academie van Wetenschappen der 
Oekraïne een uitgesproken anti-se
mitisch boek van de hand van zeke
re T. K. Kichko, getiteld "Het jo
dendom zonder masker" het licht 
heeft doen zien. 

Naar het heet is "elke judaïsche 

leer doordrenkt van enghartig uti
litarisme, van begerigheid, van 
zucht naar geld, van een egoïstische 
geest" en zo gaat het door. Algeme
ne slotsom is, dat het jodendom 
schadelijk is voor de "vrije" Russi
sche werkers! 

Ook het Midden-Oosten laat zich 
nog steeds niet anti-semitisch onbe
tuigd. Men denke aan de zwarte 
lijst-campagne der Arabische Liga. 
Nog vers in het geheugen ligt de ge
ruchtmakende ontslagzaak van een 
joods directeur van een grote En
gelse verzekeringsmaatschappij, die 
in haar beklanting door de Arabie
ren werd bedreigd. Dezer dagen is 
een belangrijk Nederlands pharma
ceutisch bedrijf op de zwarte lijst 
geplaatst. Het. heeft ons verbaasd, 
dat hierover ten onzent zo weinig 
<'P de trommel is geslagen. 

Wat doet de EEG? 

Zou het met dit al voor ogen niet 
or: de weg van de EEG liggen zich 
vvat grootmoediger op te stellen te
genover Israël dan thans helaas nog 
steeds het geval is? Israel zoekt al 
jaren aansluiting bij West-Europa, 
met name de EEG. Het wil een as
sociatie of nauwe betrekkingen op 
andere leest. De vorm is minder be
langrijk dan de instelling, waarvan 
wij willen getuigen. 

Het is welhaast beschamend als 
realiteit te moeten ervaren, dat er 
EEG-landen zijn, die zich laten af
schrikken door het dreigement van 
Arabische commerciële repercus
sies. Beduchtheid van andere lan
den voor aantasting van materiële 
citrus-belangen is, wat dit betreft, 
althans nog minder te laken, al zou 
ook ten deze grootmoedigheid ge
pv.st zijn boven het platte stoffelijke 
belang van de beurs. Helaas niet al
leen hier een hinderpaal voor de 
ontwikkeling der integratie! 

Waakzaamheid geboden 

Moge Nederland en deszelfs ver
tegenwoordigers, binnen en buiten 
's lands grenzen, blijvend daadwer
keiijk getuigen van hun waakzaam
beid op het stuk van zaken, dat ons 
noodzakelijk leek opnieuw aan de 
orde te stellen. 

Al deze processen zijn, helaas nog 
gebrekkige tegemoetkomingen in de 
leemten, die de internationale 
rechtsorde te zien geeft. Immers, 
wat anders vast te stellen dan dat 
op de huidige dag nog genocide op 
grote schaal in onze wereld ge
pleegd wordt. Men zie naar Roean
da en Cyprus. In het ene land een 
Voormalige minderheid, in het an
dere een bestaande minderheid, die 
door de aan de macht gekomen of 
andere in de meerderheid verkeren
de groep om het leven gebracht 
Wordt wegens het anders zijn. Om 
niet meer dan dat. 

En hoe gebrekkig regeert onze 
mondiale rechtsorde. Tegen de 
slachtingen in Roeanda gebeurt 
niets. Met een droevige variant op 
het "pas d'argent pas de Suisses" 
ervoer Cyprus te lang de actuele 
trieste V.N. realiteit op dit stuk. 

Vergaderingen commissie omroepbestel en commissie 
tot herziening van hel beginselprogram 

Intussen blijken de Sawjets het, 
aan dictaturen traditioneel zo eigen, 
anti-semitisme weer daadwerkelijk 
Uit te leven. Enige tijd terug hoorde 
!hen ervan hoe joodse Sowjetbur
gers moeilijkheden ondervonden in 
het verkrijgen van rituele broden. 
Recentelijk waren het economische 
strafprocessen, die de aandacht 
~rokken. Althans voorzover hiervan 
Iets aan de openbaarheid werd 
Prijsgegeven. 

De processen werden gevoerd ach
~er gesloten deuren. Door aandui

Ing van de narnen werd kenbaar 
gemaakt, dat praktisch alle beschul-

De Commissie Omroepbestel, die 
door het Hoofdbestuur in zijn laatst
gehouden vergadering werd inge
steld, heeft inmiddels op dinsdag
avond 10 maart j.l. haar eerste ver
gadering gehouden. 

Deze commissie, die zich bezig
houdt met de politieke aspecten van 
het radio- en televisievraagstuk is 
als volgt samengesteld: voorzitter: H. 
J. L. Vonhoff, Amsterdam. Leden: 
mr. D. A. Delprat, Amsterdam, dr. 
K. van Dijk, Roden, mr. M. J. van 
Einde Baas, Oegstgeest, mr. W. J. 
Geertsema, Wassenaar, drs. H. J. 
Jonker, Hilversum, mr. H. van Riel 
's-Gravenhage, Inevr. G. V. van So
n1eren-Downer, Amsterdam, mr. J. 
de Wilde, Amsterdam. 

De Commissie tot Herziening van 

het Beginselprogram hield haar 
tweede vergadering op maandag
avond 9 maart j.l. De commissie stel
de in deze vergadering een discussie
grondslag op voor zes hoofdpunten 
van het nieuwe Beginselprogram. De 
discussie-grondslag zal op de a.s. 
Algemene Vergadering worden be
sproken, en is elders in dit blad ge
publiceerd. 

DAGELIJKS BESTUUR 

KWAM BIJEEN 

Het Dagelijks Bestuur der Partij 
heeft zaterdag 14 maart j.l. te 's-Gra
venhage vergaderd. Besproken werd 
een groot aantal punten van huishou
delijke aard. 
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ALGEMEEN 
SECRETARIAAT 

Het Algemeen Secretariaat 

der Partij zal op Goede Vrij

dag, 27 maart a.s., gesloten zijn 

WIJ LEVEREN 

DOZEN 
uit Massief Carton 
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* 
N.V. Stroocartonfabriel;; v/h 

E. Free & Co. 
OUDE PEKELA 

Telefoon 05978 · 2233, 2 lijnen 

Eigen modern ingericht 
laboratorium. 

ALGEMEEN SECRETARIAAT 
V.V.D. 

Koninginnegracht 61 
's-Gravenhage 

Telefoon ( 070 l 60 48 03 
(3 lijnen) 

Giro 67880 

Ir. K. VAN DER POLS 

SPRAK IN ARNHEM OVER 

"LONEN EN PRIJZEN" 

De Kamercentrale Gelderland hield op 
7 maart j.l. te Arnhem haar voorjaars
vergadering. Er bestond voor deZie bijeen
komst een zeer grote belangsl:ellmg, het
geen voor een niet gering deel haar oor
zaak vond in het feiJt. dat onze partij
voorzitter, ir. K. van der Pols, een voor
dracht hi;eld over het onderwerp "Lonen 
en Prijzen". 

De heer Van der Pols gaf allereerst met 
grote kennis van zaken een historisch 
overzicht van de seder>t de oorlog in ons 
land gehanteerde type van loonpolttiek, 
om ten slotte uitvoerig im te gaan op het 
in 1963 geïntroduceerde nieuwe sys~eem 
met de daaraan inhaerente en door ande
re ontwikkelingen geaccentueerde moei
lijkheden. Ook de huidige prijsontwikke
ling werd uitvoerig toegelicht, alsmede 
de vele facetten van de belastingpolitiek. 

Na de voordracht gaf de heer Van der 
Pols op scherpzin11nige wijze antwoord op 
de vele vragen. 

De leden irn Gelderland waren bijzon
der verheugd op deze wijze me.t onze 
voorzittier kerunis te hebben kunnten ma
ken. 

TWEE BEKENDE MERKEN 
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UIT DE PARTIJ 

Dr. K. VAN DIJK 

SPRAK IN APELDOORN 

Op woensdagavond 4 maart hield dr. 
K. van Dijk voor de afdeling Apeldoorn 
een voordracht over "Het sociale funda
ment vam. de VVD". 

In een prettige betoog;trant schetste 
ons Kamerlid hoe ons land zich in de 
loop der j ru'en van agrarisch land ·tot ir:
dustrieland ontwikkelde 'en welk1e prohls
men daarbij overwOililJen moesten wor
den. Hierbij w?rd het noodzakelijk een 
aantal sociale rechten en verzekeringen 
te scheppen, waaraan de VVD zonder 
aarzelen heeft meegewerkt. Wel zullen er 
op een gegeven ogenblik grenzen moeten 
worden gesteld, teneinde te voorkomen, 
dat middenstanders en werkgevers ver
plicht worden aan arbeidersverzekerin
gen deel te nemen zoals dat bv. bij uit
breiding van de werkloosheidsverzeke
ring tot alle bevolkingsgroepen het ge
val zou zijn. 

Voor d:e toekomst van de partij behoe
ven we ni!et bevreesd t'f: zijn, want het is 
duidelijk gebleken, da1t de j,eugd in het 
liberalisme de progressieve en sociale 
politiek ziet, die wij in het parlement 
·trachten u~t te dragen. 

Een geam.imeerde discussi.e besloot doe
ze in:eressan:te avond. 

MEVROUW VAN SOMEREN 

IN WAGENINGEN 

Op d01nde1·dag 5 maart jl. werd de 
jaarlijkse algemene ledenvergadering 
van de Afdteling Wageu:üng,en g.ehoudeQ1 
in hotel de Wageningse Berg. Deze bij
eenkomst werd gevolgd door een open
bare vergadering, waar mevr. van Some
ren-Downer sprak over "Liberalism.e nu" 

De grote rotondezaal van het hotel was 
gevuld met een kleine honderd belang
s:,eUendern. De vuordracht van mevrouw 
v_a:n Someren hield e1en duidelijke posi
tieve benadering in van de Liberale idea
~en en de liberale realistische instelliillg 
lil de politiek, hetgeen voor velen die 
dikwijls met de V.V.D. sympa,!hiseren 
u_it n1egatreve overwegingen hoogst nut
tig moet zijn geweest. Na de pauze volg
de e:e1n 2Je1er levendige discussie. 

KAMERCENTRALE ASSEN 

KRIJGT NIEUW REGLEMENT 

Vol'ige week vond in Hotel Overcin
gel te Assen een goed bezochte vergade
rmg plaats van afgevaardigden van de 

V.V.D.-afdelingen in Drente, alle beho
rend tot de officiële Kamerkieskring As
sen. 

Nadat de jaarverslagen waren goedge
keurd werd mededeling gedaan over een 
nieuw reglement voor de Centrale. dat 
in bewerking is. Het reglement zal .wor
den aangepast bij de nieuwe statuten van 
de partij. Zodra in een volgende verga
dering dit nieuwe reglement zal zijn 
aanvaa.rd, zullen alle bestuursleden hun 
mandaat ter beschikking stellen, tenein
de de afdelingen in staat te stellen op
nieuw een bestuur te verkiezen. 

Voorzitter Faber maakte bekend, dat 
op 30 mei tn de "Sprookjeshof" te Zuid
laren een noordelijk congres zal worden 
gehouden. Sprekers op deze - door de 
Centrales Groningen, Friesland en Dren
te te organiseren - manifestaties zullen 
zijn roLnister prof. dr. H. J. Witteveen, 
mevr. G. V. van Someren-Downer, lid 
van de Tweede Kamer en de hèer G. M. 
Lambers, bestuurder van landbouworga
nisaties. 

Voorts wijdde de vergadering veel aan
dacht aan V1'agen rond de organisaties 
van het partijverband in Dre,nte en aan 
het voeren van propaganda buiten veü:"
kiezingstijd. 

GESLAAGDE 

PROPAGANDA-FEESTAVOND 

IN HET WESTLAND 

In het centrum van het Westland in 
de Concertzaal "Hulp en Voorzorg'' te 
Naaldwijk hebben de gezamenlijke West
landse afdelingen Naaldwijk, 's-Graven
zande, Monster, Maassluis, Maasland, De 
Lier en Hoek van H{llland een zeer ge
slaagde propaganda-feestavond gehou
den. 

De voorzitter van de Tweede Kamer
fractie van de V.V.D., mr. W. J. Geert
sema, en de land- en tuinbouwspecialist 
ir. D. S. Tuynman, hebben daar gespro
ken over de politieke problemen, die ons 
op het ogenblik bezighouden. 

Na de sprekers had het Cabaretgezel
schap "Zig Zag" een belangrijk aandeel 
in de avond, die bijzonder in de smaak 
viel. 

Het is een goed idee geweest van de 
organisatoren om elkaar nu eens niet 
in een verkiezingsjaar te ontmoeten. 

Voor de organisatoren - en hier wil
len wij in het bijzonder noemen de voor
zitters van de afdelingen Naaldwijk en 
's-Gravenzande, de heren C. van der 
Snoek en A. van der Ende - een stimu
lans om op de ingeslagen weg voort te 
gaan. 

Hoogeveen hield zich bezig met ombudsman 
"De ombudsman, de ook in ons land inmiddels veel omstreden figuur 

uit de Scandinavische landen, heeft buiten de taak als onderzoekinstantie 
naar vermeend onrecht, ook nog bepaalde psychologische functies, welke 
hier in Nederland zeker ook voor instelling zullen pleiten", aldus een 
conclusie van dr. D. van Veen dezer dagen in zijn lezing over dit onder
Werp voor de leden van de Liberale Kring in hotel Homan te Hoogeveen. 

De ombudsman zoekt niet alleen de 
klachten die er zijn tegen het ambtelij
ke, militaire en geestelijke apparaat uit, 
hij is ook in staat potentiële klagers op 
opbouwende wijze van hun vermeende, 
doch ten onrechte geuite klacht te verlos
sen. Naast juridische kwaliteiten dient hij 
sociologische en psychologische eigen
schappen te bezitten en de nodige tact te 
hebben, zaken bjj hem aanhangig ge
maakt, op te lossen. 

Een bepaalde plaatselijke situatie, die 
de gemoederen in de raad nogal hebben 
beziggehouden, leek de heer Van Veen 

een bij uitstek geschikte zaak om door 
een ombudsman te worden bestudeerd. 

Hoe de ombudsman was ontstaan werd 
door de heer W. H. F. van Veen aan de 
hand van de geschiedenis uit de doeken 
gedaan. Hij belichtte een en ander met 
voorbeelden, waaruit duidelijk bleek, dat 
er talrijke constitutionele verschillen wa
ren tussen Nederland en de Scandinavi· 
sche landen. 

Na de pauze gingen beide sprekers in 
op vragen die warcrn gerezen bij de aan
\Vezigen. 

BESTUUR 

AFDELING BLOEMENDAAL 

Bij de vermelding in ons vorige num
mer van het bericht "Bloemendaal koos 
nieuw bestuur" werd abusievelijk' de 
naam van de heer J. E. van Hulst als be
stuurslid vergeten, welke vergissing wij 
hierbij gaarne herstellen. 

Mr. GEERTSEMA SPREEKT 

IN DOETINCHEM 

Op maandag 23 maart a.s. om 8 uu.~ 

spreekt te Doetinchem mr. W. J. Geertse
ma in hotel De GraaÏschap ove!' het on
derwerp: "Kunnen wij het regeringsbe
leid van deze regering nog dragen?" 

:Na àe pauze is er gelegenheid tot he: 
stellen van vragEm. 

r 
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ALLERHA_NDE 

W ANNEER het beroepsgoede
renvervoer over de weg een 

politiek invloedrijke groep vormde, 
zou V er keer en Waterstaat ten op
zichte van Economische Zaken zon
der twijfel in een minder dienstbare 
positie staan. En zou de minister van 
Economische Zaken het zich niet 
kunnen permitteren om het vervoer 
de duimschroeven aan te dmaien op 
een wijze, zoals hij dat thans heeft 
aangedurfd. 

Het is duidelijk: wil het beroeps
wegvervoer zijn belangen eindelijk 
nam· behoren door de overheid geres
pectee?·d zien, dan zullen wij een aan
zienlijk grotere politieke druk moeten 
uitoefenen. Dan zullen wij onze ver
tegenwoordigers in alle mogelijke 
politieke lichanwn steeds weer moe
ten confronteren met het vervoersbe
lang. Dan zullen wij in politieke ver
gaderingen en persoonlijke contacten 
aan de politici elke keer wéér duide
lijk nweten maken wat dit vervoers
belang inhoudt - en verantwoording 
moeten vragen steeds wanneer het 
niet naar redelijkheid tot gelding 
wmdt gebracht. 

Dit is een volgende oproep tot de 
vervoerondernemers om in het poli
tieke vlak systematisch alle moge
lijkheden te gaan benutten, die bin
nen hun bereik liggen. Dit werk kan 
men niet uitsluitend aan de organi
satie overlaten; een offensief van alle 
betrokkenen is noodzakelijk. De tijd 
is voorbij, dat de vervoerde1·s alleen 
met hard werken een bedrijf konden 
opbouwen en instandhouden. Met 
deze tarieven, met een onderwaarde
ring van het vervoersbelang op zó
vele andere punten, kan er geen 
sprake zijn van een bloeiende be
drijfstak, al werkt men vie1·entwintig 
uur per dag. 

Laten wij een voorbeeld nemen aan 
de agrarische sector, die een politieke 
pressu1·e group vormt van de eerste 
orde. De belangen, die het beroeps
goederenvervoer over de weg verte
genwoordigt zijn niet van een geringe 
o1·de. Aan het werk dus voor een 
betere politieke afweging van onze 
belangen temidden van die der an
deren. In de hoop, dat onze politieke 
t'ertegenwoordigers begrip zttllen op
brengen voor redelijke argumenten. 
Opdat het wegvervoer tenslotte niet 
in een hoek wo1·dt gedrongen, waarin 
figuren met een minder genuanceerd 
politiek inzicl1t een markt zouden 
kunnen vinden voor de opTichting 
1mn een "Partzj van Wegverkeer en 

Wegve1·voer". Het is de taak van·cle 
bestaande politieke groeperingen om 
het wegvervoer de plaats toe te ken
nen, die het overeenkomstig zijn be
tekenis ·voor de N eclerlandse econo
mie verdient. 

(Beroepsvervoer) 

V OOR de indust?·iële onderne
mer betekent deze tijd een 

tijd vol onzekerheden. Weliswaar zijn 
onzekerheden inherent aan het on
dernemerschap als resultaat van de 
combinatie tussen het dragen van 
grote verantwoordelijkheden en het 
moeten nemen van dikwijls ernstige 
risico's, maar zolang de ondernemer 
daarbij het initiatief in eigen handen 
kan houden, voelt hij zich in de 
meeste gevallen hiertegen opge
wassen. 

In deze tijd echter met het steeds 
verder opdringen van collectieve 
maatregelen ervaart de ondernemer, 
dat het eigen initiatief hem steeds 
meeT dreigt te ontvallen en ondergaat 
hij het maatschappelijk gebeuren als 
een constant ingrijpen in zijn vrijheid 
van handelen. En dit terwijl de on
zeke?·heclen op vrijwel alle terreinen 
van de onde1·nemingsactiviteit voort
clurenel toenemen. 

<Metra.lecto Visie) 

W ONEN" betekent iets anders 
clan "huizen". Huizen wil 

alleen maar zeggen: onderdak zijn 
ergens; wonen houdt iets in van ge
borgenheid, omslotenheid. Wonen be
tekent: zich een omgeving scheppen, 
waar het goed is om te zijn. 

Niet in de eerste plaats heeft dat 
te maken met grootte en ligging van 
een huis, met kwaliteiten als mooi
lelijk, goed-slecht, oud-nieuw, e.d. 
Men kan heerlijk wonen in een lelijk, 
ouderwets huis en een prachtig flat
gebouw kan slecht bewoonbaar zijn. 

(Ons Gezin) 

H ET is inderdaad aan de gren
zen, dat de gewone Benelux

inwoner aanvoelt, dat de Unie niet 
perfect is. De Belgische douane deed 
de Benelux Parlementaire Raad taks 
betalen op documenten, de Neder
landse douane hiel.d nodeloos de bus
sen van de Oostendse vrienclschaps
actte op. 

Men moet hopen dat de e.k. Minis
terraad der Benelux Unie de douane 
op de vingers tikt. 

(Benelux) 
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Indien hier 
uw advertentie had 
gestaan dan .... 

zouden 28.000 geestverwanten alsmede 
:hun huisgenoten deze hebben gelezen. 

Inlichtingen 
en 
advertentie-
tarieven 
worden gaarne 
verstrekt 
door onze 
administratie, 
postbus 43 
Amersfoort, 
teL 0.3490-1 34 25 

N. V. Scheepswerven " P I E T H E I N" 
v.h. Fa. W. SCHRAM & ZONEN 

Werven te Bolnes en Papendrecht 

NIEUWBOUW EN REPARATIES 

Verbouwen van Sleepschepen tot Motorboten 
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D W A R S H E L L I N G E N 2 x 115 meter 

geschikt voor het zwaarste materiaal 

D R 0 0 G D 0 K 115 x 30 meter 

geheel overdekt 

Telephones: 

Rotterdam: 194011-194332 - Dordrecht: 3774-8329-20466 - Ridderkerk: 364·:1-3409 
voor werf Bolnes Papendrecht Bolnes 

SAUl{ DEN HAAG 

Lange Voorhout 47-52 • Tel. 113938 

* Restaurant 

* Grillroom 

* American Bar 

* 
Aparte salon voor vergaderingen 

N.V. STROOSTOFFABRIEK 

~~PH OEN IX~~ 
VEENDAM 

Gebleel-.te stro-cellulose voor fijnpapier 

Sedert 1894 
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Belastingverlaging 

In een T.V.-uitzending kwam on
langs "één van de belangrijkste po
litieke problemen van dit ogenblik", 
de belastingverlaging, aan de orde. 

Wij achten het nuttig en nodig het 
verslag van deze uitzending, waar
aan deelnamen mr. H. van Riel, mr. 
W. J. Geertsema en Th. H. Joekes 
- vrijwel integraal - ter beschikking 
van onze lezers te stellen. 

Na enkele inleidende woorden van 
mr. Geertsema kwam aan het woord: 

Th. H. Joekes: 

Wie meer uitgeeft dan hij verdient, 
die komt vroeg of laat in de penarie. 
Dat geldt voor U, dat geldt voor mij, 
maar dat geldt ook voor een heel 
land. In Nederland zijn wij dit jaar 
bezig, allemaal samen, meer uit te 
geven, dan wij allemaal samen ver
dienen. Verleden jaar, toen ging het 
nog goed. 

Het bedrijfsleven heeft het meest 
geproduceerd. Dan komt de over
heid, die voornamelijk met zijn vele 
diensten, onderwijs, politie, verde
diging en dergelijke, eveneens veel 
heeft geproduceerd. Dan horen bÜ 
deze optelling ook altijd bepaalde 
belastingen, zoals de omzetbelasting 
en de accijnzen. Die worden er voor 
de vergelijkbaarheid bijgeteld, om
dat anders dit soort berekening niet 
is te maken. Ten slotte de afschrij
vingen, dat vertegenwoordigt het 
stuk waarde van vroeger aange
schafte machines, gebouwen en der
gelijke, dat in een bepaald jaar bij 
het maken van de lopende productie 
verslijt. De totale waarde van dit 
alles was verleden jaar 51,6 miljard 
gulden. Dat hebben wij in Nederland 
allemaal samen dus geproduceerd. 

Nu hetgeen wij verleden jaar al
lemaal samen hebben uitgegeven. 
Eerst de investeringen, de uitgave 
aan duurzame productiemiddelen, 
Waarmee onze toekomstige welvaart 
staat of valt. De investeringen van 
de overheid, b.v. wegen, dijken, 
scholen, e.d. Dan de investeringen 
Van het bedrijfsleven. Fabrieken, 
Vrachtauto's, machines en zo meer. 
In die twee investeringscategorieën 
samen een h§!el belangrijk brok, 
d~t was de woningbouw, waar 
:VlJ verleden jaar een dikke 1 ~~ mil
Jard gulden aan hebben uitgegeven. 

Dan krijgen wij de overheidscon
sumptie, dat zijn uitgaven als amb
tenarensalarissen, pensioenen en ook 
lopende overheidsuitgaven, potloden, 
formulieren, enz. 

En dan ten slotte, en dat is altijd 
verreweg het meeste, de uitgaven 
aan particuliere consumptie. Dat is 
Uw en mijn eten, onze overjassen, 
bromfietsen en koelkasten en noemt 
U maar op. Die totale bestedingen 
van verleden jaar, bleven net on
der de totale verdiensten en wat ge
beurt er dan, dan wordt de spaar
pot dikker en onze nationale spaar
pot, de goud- en deviezenreserve, 
is dan ook verleden jaar nog met 
enkele honderden miljoenen toege
nomen. 

Nu dit jaar. Eerst weer wat we 
bezig zijn met z'n allen samen te 
produceren. Bedrijfsleven, de dui
zenden dingen, die je in de winkel 
koopt. De overheid, onderwijs en 
dergelijke diensten. Dan weer de 
belastingen, die bij de optelsom moe
ten worden geteld en de afschrij
vingen. De totale waarde van de na
tionale productie van dit jaar - dat 
kunnen de economen namelijk al 
vrij nauwkeurig uitrekenen - is 58,2 
miljard gulden. Dat gaan wij weer 
vasthouden en vergelijken met wat 
wij dit jaar bezig zijn uit te geven. 
De investeringen van de overheid 
dat warer" dus die wegen, dijken e~ 
scholen. Investeringen van het be
drijfsleven, de fabrieken, vracht
auto's, enz. In die twee zit dan weer 
de woningbouw als belangrijk stuk. 

De overheidsconsumptie, salaris
sen, pensioenen, e.d. van de ambte
naren, potloden, enz. En dan weer de 
grootste, de particuliere consumptie, 
Uw en mijn eten, overjassen, brom
fietsen. 

En ziet, alles bij elkaar zijn de 
bovengenoemde bestedingen niet 

ATTENTIE! 

58,2 miljard gulden, maar 59,2 mil
jard gulden. Wij zullen dit jaar dan 
ook op onze nationale spaarpot niets 
verdienen, maar interen. De goud
en deviezenvoorraad wordt onge
veer 1 miljoen gulden kleiner. 

En wat ik nu ga zeggen is beroerd, 
maar waar. Als wij namelijk juist in 
dit jaar 1964 de door deze regering 
vóór 1967 beloofde verlaging van de 
loon- en inkomstenbelasting krijgen, 
dan zouden die uitgaven, die parti
culiere consumptie- uitgaven, nog 
hoger uit de pot rijzen. Wij zouden 
nog meer moeten interen op onze 
nationale spaarpot en dat is - ik zeg 
het met grote tegenzin - niet ver
antwoord. 

Toch is er een lichtpunt. De wer
kelijke waarde van wat wij allemaal 
samen produceren stijgt namelijk 
van jaar tot jaar. Volgend jaar is 
die waarde weer groter dan dit jaar. 
Als nu de overheidsuitgaven een 
stuk minder stijgen, dan is er hier 
straks wèl ruimte voor de extra uit
gaven, die U dan dank zij de ko
mende verlaging van Uw loonbe
lasting en Uw inkomstenbelasting 
wel zult kunnen doen. 

Mr. W. J. Geertsema: 

Het tot stand brengen van de 
hoogst noodzakelijke belastingverla
ging is geen eenvoudige zaak. Toch 
geloof ik, dat ik niet overdrijf, wan
neer ik zeg, dat die mogelijkheden 
aanzienlijk geringer zouden zijn als 
er niet het Accoord van Wassenaar 
was. 

Waarschijnlijk weet U, dat het 
Accoord van Wassenaar een over
eenkomst is tussen de regeringspar
tijen over de volgorde waarin ver
schillende verlangens, die er in het 
Nederlandse volk leven, zullen wor
den vervuld. 

Bovenaan dat lijstje, en ik denk 

ATTEN-TIE! 

Luistert op WOENSDAG 1 APRIL a.s., over de zender Hilversum II 
{298 m), van 18.20-18.30 uur, naar 

"Klare taal uit Nieuwspoort" 

Emotie om 
een motie 

(Zie pag. 4) 

dat wij het daar allemaal wel mee 
eens zullen zijn, staat natuurlijk de 
woningbouw. De tweede plaats op 
het lijstje heeft dan gekregen de be
lastingverlaging. U zult wel begrij
pen, dat de V.V.D. er een belangrijke 
bijdrage toe heeft geleverd, dat de 
belastingverlaging die hoge plaats 
kreeg. Dat is ook uitermate belang
rijk, want hoe nuttig ook al die 
staatsuitgaven mogen zijn, toch 
leven er ook bij U en bij mij, bij 
ons allemaal, allerlei nog onvervulde 
verlangens in de particuliere sfeer. 
Als wij nu eerst aan alle wensen 
van de staat tegemoet zouden ko
men, dan zou er geen ruimte meer 
overblijven voor de belastingverla
ging en dus geen ruimte voor de 
verhoging van Uw uitgaven. Wij be
talen nu gemiddeld als Nederlanders 
op het ogenblik al 25 % van ons in
komen aan de belastingen e_n dat is, 
ook wanneer wij het vergelijken met 
het buitenland, een uitzonderlijk 
hoog percentage. Daarom geef ik U 
graag de verzekering, dat de V.V.D. 
zich tot het uiterste zal inspannen 
om daaraan in de komende tijd iets 
te gaan doen. Om daarin verbetering 
te brengen. 

Mr. H. van Riel: 

Het zal u gaan zoals mij. Het be
toog van de heer Joekes was over
tuigend en toch vinden wij de si
tuatie benauwend. Voor mij is al 
sinds 1946 het hoofdmotief voor mijn 
benauwenis, dat de belastingtarieven 
zoals minister Lieftinck die indertijd 
heeft vastgesteld, het zelfstandig za
ken doen voor de kleine man op den 
duur onmogelijk maken. Ik denk aan 
de boeren en aan de middenstanders. 
Voor deze categorie geldt al sinds 
honderden jaren de wet, dat wie 
niet overhoudt te gronde gaat. Dat 
overhouden in voldoende mate, dat 
wordt onmogelijk gemaakt door de 
tegenwoordige belastingheffing. 

Er is dan nog één punt, ik sprak 
dezer dagen ergens en toen kwam in 
de discussie een meneer naar vo
ren, die opmerkte, dat de loonexplo
sie doorgegaan was, hoewel er geen 
ruimte voor bestond. Waarom geldt 
hetzelfde niet voor de belastingver
laging? 

Dit is een kwestie van het liberale 
verantwoordelijkheidsgevoel. Verla
gen wij de belastingen nu, dan komt 
er nog meer geld in omloop, stijgen 
de prijzen ten nadele van de gepen
sioneerden, van de particuliere be
drijven van de spaarders en bijvoor
beeld dus ook van de jonge mensen 
die geld bijeenbrachten om meubels 
te kopen. 

Dat gaat allemaal niet. Wij zullen 
in het komende half jaar nog ver
driet genoeg krijgen van een loons
verhoging, die boven de productivi
teitsverhoging uitging. Wij liberalen. 
wij V.V.D.-ers, willen voor vermeerw 
dering van dat verdriet geen verant.< 
woordelijkbeid dragen. 



t'RIJHEID EN. DEMOCRATIE 

Ter wille van 

de democratie 
De radio-uitzending van 18 maart 

j.l. was reeds in de studio op de 
banJ opgenomen, toen de ontwik
keling van het Kamerdebat over de 
verhoging van de luistergelden de 
verantwoordelijke man in het Da
gelijks Bestuur, de heer H. J. L. 
Vonhoff, deed besluiten mevrouw 
Van Someren te vragen de veertien
daagse zendtijd te gebruiken voor 
een toelichting op dit debat, het 
standpunt van de VVD en haar mo

tie. 
Kort voor de uitzending kwam 

mevrouw Van Someren naar de stu
dio en sprak heet van de naald, zon
der voorbereiding, uit het hoofd 
haar toespraak uit. Zonder haperen 
en in goedlopende· zinnen, precies 
binnen de tijd en toch duidelijk. 
Voor ieder die weet, dat zelfs het 
uitspreken van een .voorbereide ra
dio-rede nog wel eens moeilijkhe
den oplevert, zal het duidelijk zijn 
dat mevrouw Van Someren hiermee 
een enorme prestatie leverde. 

Het Vaderland en die lezers die 
de redactie ophemelarij van VVD
kamerleden en -bestuursleden ver
wijten, zullen ons niet kwalijk ne
men, als wij op deze plaats schrij
ven: Hulde. 

"Het is nu eenmaal zo in Neder
land, dat men via de omroepvereni
gingen zeer eenzijdige voorlichting 
geeft", zei mevrouw Van Someren 
aan het slot van haar rede. Dat 
werd weer eens bewezen door de 
Vara in de uitzending Balans, later 
op dezelfde dag, over dezelfde zen
der, zij het niet in de door de rege
ring aan de politieke partijen be
schikbaar gestelde zendtijd, maar 
in de door de regering overvloedig
lijk aan deze politieke omroepver
eniging beschikbaar gestelde zend
tijd. 

De Vara-commentator sprak over 
de "privé-guerilla van mevrouw v. 
Someren tegen de omroepverenigin
gen." Welnu, wie heeft kennis ge
nmnen van hetgeen mevrouw Van 
Someren in de Kamer en in boven
genoemde politieke uitzending heef~ 
gezegd, weet dat mevrouw Van So
meren uitdrukkelijk niet heeft ge
praat over de bezwaren, die de 
VVD tegen het omroepbestel heeft, 
omdat die niet in het geding waren. 
In het geding was het recht van de 
Kamer op inlichtingen. En die heeft 
de VVD bij monde van mevrouw 
Van Someren gevraagd. 

Zolang een omroepvereniging, die 
nota bene voorafgaand aan het 
woord "socialistisch" het woord 
"democratisch" in haar vaandel 
voert, een serieus verlangen van een 
Kamerlid om inlichtingen, een ver
langen, dat door alle fracties in de 
Tweede Kamer - met uitzondering 
van de niet democratische CPN
fractie - werd gesteund, op een der
gelijke wijze aan het publiek meent 
te kunnen voorschotelen, zal de 
VVD haar bezwaren tegen het hui
dige omroepbestel handhaven. Ter 
wille van de democratie. 

Drs. H. A. Korthals benoemd tollid van de Raad van State 

Met vreugde hebben wij vernomen, 
dat drs. H. A. Korthals benoemd is 
tot lid van de Raad van State. 

Ons mede-V. V.D.-lid kan bogen op 
een voortreffelijke staat van dienst. 
Na aan de Nederlandse Economische 
Hogeschool in Rotterdam te hebben 
gestndeerd, trad hij toe tot de re-

dactie van de Nienwe Rotterdamsche 
Courant. 

De heer K01·thals was lid van het 
Hoofdbestmtr van de Bond van Jong
liberalen en was bovendien gednren
de enkele jaren hoofdredacteur van 
dit weekblad. 

Het jonrnalistieke werk werd on
derbroken door de oorlogsjaren. In 
1945 nam hij opnienw zijn plaats in 
ter redactie van de N.R.C. In dat 
zelfde jaar werd hij lid van de Libe
rale Tweede Kamerfractie. Boven
dien werd hij lid van de Raadge
vende Vergadering van de Raad van 
En rop a. 

In 1959 werd hij vice-premier en 
Minister van Verkeer en Waterstaat 
in het Kabinet-de Quay. In dit Kabi
net nam de heer K01·thals door zijn 
toewijding, desknndigheid en de 
sfeer van vertronwen, die hij niet in 
het minst in het Parlement wist te 
wekken, een eervolle plaats in. 

Wij zijn ervan overtnigd dat onze 
prominente partijgenoot ook in de 
nienwe functie land en volk belang
?·ijke diensten zal bewijzen. 
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Nadere mededelingen 
inzake de iaarliikse Algem. 
Vergadering te Eindhoven 

FEESTAVOND 

Na afloop van de jaarlijkse al
gemene ledenvergadering op vrij
dag 17 april a.s. zal door de af
deling Eindhoven der partij aan 
de afgevaardigden een feestelijk 
samenzijn worden aangeboden. 

De dansmuziek zal worden ver
zorgd door het Eindhovens orkest 
Knijnenburg. 

LOGIES 

De afgevaardigden der alg·eme
ne ledenvergadering wordt ver
zocht zich voor logies te Eindhoven 
te wenden tot de door de afdeling 
Eindhoven ingestelde logiescom
missie bestaande uit: 

Drs. A. P. Groeneveld, Biezen
straat 2, Geldrop, telefoon 04903-
2696. Drs. G. J. Oudemans, Le Sa
ge ten Broeklaan 72, Eindhoven, 
telefoon 04900-11531. E. Boelen, 
Eikvarenlaan 8, Eindhoven, tele
foon 04900-10272. 

Liberale landbouwlasten 
Anttvoord aan tr~ L. G. Ol.denbanning 

In zijn onderschrift bij mijn ar
tikel onder bovenvermeld hoofd, 
stelt de heer Oldenbanning dat er 
mijnerzijds "enkele onjuistheden en 
denkfouten zijn gemaakt." Hij doet 
dan uitkomen dat deze hoofdzake
lijk de volgende zouden zijn. Er zou 
geen permanente structurele over
productie in de landbouw zijn. De 
z.g. landbouwsteun zou geen f 1.01 
miljard bedragen. En de kwaliteit 
van de gronden zou nauwelijks een 
rol spelen. 

Er is echter wel degelijk overpro
ductie in de landbouw. Men behoeft 
er de officiële stukken maar op na 
te slaan. Reeds in 1960 deelde het 
Ministerie van Landbouw 1) mede, 
"dat de markt overvoerd is en dat 
de wereldmarkt voor melk en zui
vel in feite reeds een overschotten
markt is." Sindsdien is de agrari
sche productie alweer met vele pro
centen gestegen en wel zodanig dat 
ze sinds 1950 practisch verdubbeld 
is. 2) 

Ook de internationale 3) en na
tionale 4) deskundige-rapporten lie
gen er niet om, evenmin een aantal 
hoogleraren gespecialiseerd in deze 
materie. 5) 

Dat zou allemaal niet zo erg zijn, 
ware het niet dat men van agrari
sche zijde blijkbaar van mening is 
dat de overschotten tot elke prijs de 
grens over moeten. En die prijs is 
dan: dat die exporten dusdanig ver
liesgevend zijn dat zodoende vele 
miljoenen guldens in het water ge
worpen worden 6); dat kunstmatig 
hier te lande tekorten worden ge
kweekt, die dan weer met dure bo
ter en andere importen moeten wor
den aangezuiverd; en dat ten slotte 
Nederland zich belast met een weer-

galoze landbouwprotectie, die prof. 
dr. F. Hartog op ongenadige wijze 
heeft afgestraft. 7) 

Nog zeer recent heeft een van on
ze meest vooraanstaande economen 
de heer H. J. de Koster 8) het Ega
lisatie Fonds een "ondoorzichtig ge
heel" genoemd. 

Hij drukte zich daarbij zeer voor
zichtig uit; hij had óók kunnen zeg-

INGEZONDEN 

gen: het Egalisatie Fonds verdoezelt 
het feit dat het Nederlandse volk 
boven het tekort van f 367 miljoen 
nog vele honderden miljoenen aan 
de landbouw moet offeren. Want 
dàt is niettegenstaande de ontken
ningen van de heer Oldenbanning 
het geval. Iedere objectieve beoor
delaar van de Egalisatie balans zal 
immers moeten toegeven dat b.v. de 
invoerrechten op voedergranen 
evengoed rijksgelden zijn als b.v. de 
belasting op benzine en deze vloeit 
heus de producenten niet toe. 

Het feit dat de cultuurtechniek te
vens verbetering van waterafvoer 
en van wegen impliceert, zoals ir. 
0. aanvoert, doet niets af van de 
omstandigheid dat ook deze bedra
gen in het water gegooid zijn, zodra 
blijkt - en die tijd zal niet veraf zijn 
- dat wij de desbetreffende land
bouwgronden niet nodig hebben. 9) 

Dat de kwaliteit van de bodem 
"nauwelijks een rol speelt" kan ir. 
0. moeilijk serieus volhouden na 
kennisneming van hetgeen o.m. het 
L.E.I. en ir. C. Kalisvaart daarover 
in verband met de ingebruikneming 

van de IJ sselmeerpolders gepubli
hebben. 

Wanneer ir. 0. ten slotte mede
deelt een gesprek over deze materie 
op prijs te stellen om schrijver de-, 
zes "beter te oriënteren" stellen wij, 
voorzover nodig, deze geste op prijs. 
Doch dáár gaat het niet om. Het 
gaat er om dat het Hoofdbestuur 
van de V.V.D. ter nadere bepaling 
van het landbouw economisch be
leid het initiatief neemt zich óók 
eens door algemene full dress eco
nomen te laten voorlichten. Want 
om het met prof. dr. W. Drees Jr 

10) duidelijk uit te drukken ,,Land
bouw beschikt over een teveel aan 
ingenieurs en een te weinig aan eco
nomen." 

MR. J. A. FRESEMAN GRATAMA 

1) "verslage1n over de landbouw" 1960 
p. 180 en "Landbouw voorlichting" 
1961 p. 418 

2) C.B.S. Zakboek 1963 p. 54 
3) Economie Survey of Europe 1960 

Chap. III p. 32 Verslag Europees 
Parlement: document 99/1963/-64 

4) S.E.R.-rapport 22 mei 1963 
5) Prof. dr. E. W. Hofstee in Jubileum

boek Kon. Heide Mij- Prof. dr. Th. 
L. M. Thurlings:Landbouwk, tijd
schrift okt. 62. Prof. dr. J. Horring, 
E.S.B. 15 mei 1963; Prof. dr. F. Har
tag in Economist januari 1964. 

6) Prof. dr. J. Horring E.S.B. 15 mei 
1963. 

7) Prof. dr. F. Hartag in Economist jan. 
1964: "De huidige landbouwprotectie 
-politiek brengt de boeren op de 
duur van de wal in de sloot". 

SJ N.l. ter gelegenheid van de uit,rei
king van de zilveren broodmand 
maart 1964. 

9) Eurodoe maart 1964 p. 7 
10) Rede Rotterdam voor Santus Lau

rentius 7-3-64. 
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STANK 
* Het thans blijkbaar overwonnen 

* * "luchtje" aan 'n nieuwe fabriek 
in Wormerveer heeft ons weer eens 
met de neus gedrukt op het benau
wende probleem van de luchtver
ontreiniging. Naast andere boosdoe
ners als de gewone huiskachel en 
het verkeer is de industrie hiervan 
de hoofdschuldige. De strijd tegen 
de luchtvervuiling is vooral een eco
nomisch probleem, want elke maat
regel kost geld. Zo is een schoor
steen van 200 meter duurder dan 
één van 70. 

Gelukkig zijn de gevaren in ons 
windrijke land minder groot dan el
ders, maar de onlangs geïnstalleer
de Raad voor de Luchtverontreini
ging heeft toch een belangrijke 
taak. En als het onwelriekende in
cident in Wormerveer nu ook de 
vaderlandse industrie stimuleert te
gen de vervuiling te doen wat maar 
mogelijk is, dan verdient deze stank 
nog enigszins onze dank. 

DEBACLE 
* Ondanks de (door hem zelf toe

* * gegeven) debacle bij de vorige 
verkiezingen, gaat mr. L. R. J. ridder 
van Rappard door met zijn Liberale 
Staatspartij. Hij acht de signatuur 
van de VVD veel te links en wordt 
al misselijk als hij het woord "pro
gressief" hoort. Het is z.i. een fictie, 
dat wij vooruit zouden moeten kij
ken. Mr. Van Rappard houdt zich 
liever bij de stelling: Toekomst is 
ver leden tijd. 

Welnu, als de leider van de Libe
rale Staatspartij dan zo in het ver
leden gelooft, laat hij dan tijdig be
denken dat de historie zich bij de 
volgende verkiezingen zal herhalen. 
Hem staat dan opnieuw een debacle 
te wachten: aan zijn partij, die de 
sociale bewogenheid niet kent, be
staat in ons land geen behoefte. 

AllEEN 
* Een 23-jarige oud-sergeant van 

* -» het Korps Commandotroepen is 
naar een onbewoond Caraïbisch ei
land vertrokken. In navolging van 
Robinson Crusoë en een Frans ra
dioverslaggever wil hij de vuurproef 
der eenzaamheid doorstaan. 

Men kan waardering hebben voor 
de moed van de éénmans-comman-' 
do-"trooper", die thans enige maan
den zichzelf commanderen kan. Hij 
heeft het voordeel dat hij met alle 
moderne apparatuur, inclusief een 
radiozender voor de "walverbin
ding", is uitgerust. Slechts kan men 
zich afvragen, of er voor sommige 
jongeren niet nog meer moed ver
eist is, hun eigen weg te vinden in 
de jungle van het moderne leven. 

PROTEST 
* In de Volkskrant lazen wij een 

* * ingezonden stukje over een uit
lating van de voorzitter van de Ne
derlandse Volleybalbond met betrek
king tot het beleid van het Neder
lands Olympisch Comité. 
Genoemde voorzitter verklaarde nl.: 
"Het N.O.C. is een zaak van kruide
niers". Schrijver protesteert met 
klem tegen d2ze voor de kruideniers
stand denigrerende kwalificatie. Wij 
kunnen het met dit protest volkomen 
eens zijn. Al is een dergelijke kwali
ficatie wel op historische gronden te 
verklaren, ze past niet in onze mo
derne tijd. 
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Mijn afscheid van . de politiek 

Het doet mij leed, dat ik in deze 
jaren niet een levensbeschrijving 
van Thorbecke heb geleverd. Deze 
taak werd echter uitnemend vervuld 
door Dr. K. H. Boersema in zijn 
werk van 1949 over Johan Rudolf 
Thorbecke. De schrijver levert na 
een korte Inleiding negen Hoofd
stukken. 

Hoofdstuk I over Th. als persoon. 

Hoofdstuk II over Th's philoso
phie. 

Hoofdstuk III over Th's geschiede
nisopvatting. 

Hoofdstuk IV over Th's opvatting 
over de godsdienst. 

Hoofdstuk V over de mens, de op
voeding en over het onderwijs. 

Hoofdstuk VI Staat en Kerk. Be
schreven wordt dat Thorbecke in 
ons vaderland de Kerk vrij heeft 
gemaakt van de Staat. 

Hoofdstuk VII beschrijft Thor
becke's opvatting over de toenmali
ge Europese staten. 

Hoofstuk VIII beschrijft Th.'s 
eigen opvatting over het liberalisme. 

Hoofdstuk IX zegt dat Th. zowel 
het goddelijk recht als de leer van 
de volkssoevereiniteit verwerpt. 

De Mammoetwet 

Thans de zogenaamde Mammoet
wet tot herziening van het voortge
zet onderwijs, ingediend door de mi
nisters Cals en Vondeling op 29 ok
tober 1958. Het is een wet van 127 
artikelen. 

Na uitvoerige debatten werd het 
wetsontwerp in de Tweede Kamer 
aangenomen. De fractie liet het 
woord voeren door mevrouw van 
Someren-Downer. Zij bracht una
niem haar stem tegen dit wetsont
werp Cals uit op grond van de ach
terstelling van het openbaar onder
wijs bij het bijzonder onderwijs. 
Het tegenstemmen was mede geba
seerd op onderwijs-kundigen èn op 
prinicipiële bezwaren. 

De minister van 0., K. en W. moet 
volgens dit wetsontwerp jaarlijks 
komen met een "scholenplan", waar
in staat aangegeven, voor welke 
scholen (openbare en bijzondere) in 
de komende drie jaren subsidie zal 
worden gegeven. 

Daar het bijzonder onderwijs ech
ter ook buiten het scholenplan om 
(aanvankelijk op eigen kosten) tot 
oprichting van bijzondere scholen 
kan overgaan, zou, meende de libe
rale kamerfractie, een onaanvaard
bare rechtsongelijkheid ten nadele 
van de openbare school ontstaan. 

Vervolgens werd ook in de Eerste 
Kamer het ontwerp van de Mam
moei-wet met de socialisische stem
men vóór, gesteund door de gehele 
rechterzijde, aangenomen. 

De liberale fractie van de Eerste 
Kamer stemde unaniem tegen. 

Niet bestaande gevaren 

Mevr. v. Someren-Downer sprak 
gedurende de debatten in de Tweede 
Kamer en daarvóór ook in vele afde
lingsvergaderingen, o.a. ook in een 
vr·rgadering van de afdeling Den 
Haag van de V.V.D. Ik heb mij toen 
in die vergadering veel moeite ge-

II 

door prof. mr. C. Jfl. de Vries 

gevE:n, mevr. van Someren te over
tuigen dat zij gevaren zag, die feite
lijk niet bestonden, gezien de con
stellatie van het departement van 
0. K. en W. zelf. Ik wees er op, dat 
de minister van 0. K. en W. zich 
wel degelijk ook geroepen voelt het 
openbaar onderwijs te beschermen 
en veilig te stellen en ten slotte: het 
scholen-plan werd elk jaar aan de 
openbaarheid prijsgegeven. 

De Tweede Kamer kon dit scho
len-plan beoordelen en de Tweede 
Kamer zou dus de minister in het 
openbaar ter verantwoording kun
nen roepen. 

Voor de parlementaire verant
woordelijkheid was in ons staats
recht volle bewegingsvrijheid gega
randeerd. 

Mevrouw v. Someren-Downer liet 
zich echter niet van wat mij scheen 
de dwalingen haars weegs, afleiden. 

De wet verscheen in het Staats
tlact no. 40 van 1963. 

Wat .,Insider" sdueef 

In ons weekblad Vrijheid en De
mocratie, nummer van 5 dec. 1963 
werd in de "Notities van een insi
der" vermeld "even terecht stelde 
mevrouw van Someren bij het jong
ste begrotingsdebat vast, dat haar 
politieke vrienden in de Eerste Ka
mer gelijk hadden, toen zij de eind
stemming over de Mammoet-wet 
wilden uitstellen tot na de bekend
making van het rapport van de com
missie-De Roos. Voor het overige zie 
men de volledige tekst van de aan
gebaalde notities. 

Alleen het slot wordt hier nog 
vermeld: 

"Op het ogenblik, dat wij (de in
~ider), dit schrijven, is het begro
tingsdebat over Onderwijs nog niet 
beëindigd. Misschien dus, dat minis
ter Bot inmiddels het verlossende 
woord zal hebben weten te spreken. 
Eerlijk gezegd verwachten wij dat 
echter niet, al was het opvallend, 
dat ook mej. Klompé (KVP) kwam 
'.'erklaren, vooralsnog toch wel be
grip te kunnen opbrengen voor de 
oe<:.waren van mevrouw van Some
ren en de heer Kleywegt. 

Uit de Handelingen Onderwijt;, 
Kunsten en Wetenschap 1964 (vast
~telling hoofdstuk VIII, 20ste verga
dering 3 dec. 1963, blz. 731, 
rechter kolom, onderaan) moge ik 
tenslotte het volgende citeren: 

Minister Cals zei toen: 
"De geachte afgevaardigden de 

heer Kleijwegt, mevr. Van Someren, 
mejuffr. Klompé en de heer v. Ben-

In dit tweede deeL van PTojes
soT de VTies' "afscheid van de 
poLitiek" vindt men een op
vatting oveT de Mammoetwet 
die niet die van de V. V.D.~ 
fmcties in het PaTlement en 
evenmin de onze is. 

Juist uit eerbied vom onze 
hooggeleerde partijgenoot ge
ven wij er de voorkeur aan bij 
dit afscheid een polemiek ach
terwege te laten. Wij wensen 
hem nogmaals een haTmonische 
levensavond toe. 

Redactie VTijheid en 
Democratie. 

nekom hebben gesproken over het 
rapport van de commissie-De Roos. 
Mevr. van Someren en de heer Kleij
wegt hebben de oplossing, die door 
de commissie is voorgesteld voor het 
vraagstuk van de stichting van open
bare scholen buiten de planprocedu
re om, verworpen, omdat naar hun 
oordeel het openbaar onderwijs daar 
door alleen maar achterop kan gera
ken. Waar het advies van de com
missie juist was gevraagd om gevoe
lens van onbehagen, die in de krin
gen van het openbaar onderwijs be
stonden t.a.v. een bepaald punt van 
de Wet op het voortgezet onderwijs, 
weg te nemen, zal het duidelijk zijn, 
dat wij aan de bezwaren, die zijn ge
uit tegen de opvatting van de com
missie. niet zonder meer kunnen 
voorbijgaan. 

Anderzijds zou ik wel met enige 
nadruk willen stellen, dat een op
lossing voor de moeilijkheden niet 
te vinden is, indien men volledig wil 
vasthouden èn aan de planprocedure 
èn aan de gemeentelijke autonomie 
èn aan de financiële gelijkstelling 
van openbaar en bijzonder onder
wijs èn aan de vrijheid van school
stichting, die de Grondwet aan het 
bijzonder onderwijs garandeert. 

Misschien, mijnheer de Voorzitter, 
is de beste oplossing, dat wij nog 
eens het probleem bespreken in de 
vaste Commissie voor Onderwijs, 
Kunsten en Wetenschappen." 

Het bovenstaande is door mij 
slechts ter nadere informatie be
doeld. Bij mijn afscheid van de po
litiek kon hier niet een, althans door 
mij onderschreven activiteit op het 
gebied van de liberale politiek wor
den vermeld. 

Ik groet u allen zéér. 

C. W. DE VRIES. 

N.V. AANNEMERSBEDRIJFv/hj. STAM 
KORTENAERSTRAAT 3 te ZWIJNDRECHT 

TELEFOON (01850) 2 86 63 

• 
WONINGBOUW 
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~l 
EMOTIE OM EEN MO~fiE 

I NDERDAAD: dat was heel 
wat emotie om een motie, 

• daar in de Tweede Kamer! 
Een motie, die tenslotte werd 

ingetrokken, maar die in haar ge
volgen naar alle waarschijnlijk
heid meer invloed zal hebben dan 
menige andere soortgelijke Ka
meruitspraak die met grote meer
derheid of zelfs met algemene 
stemmen werd aanvam·d, maar 
daarna in de parlementaire rom
melkast werd opgeborgen. 

Zo ligt het met de befaamde 
motie van mevrouw Van Someren, 
welke1· bedoeling in materiële zin 
door praktisch de gehele Kamer 
werd onderschreven en daarom, 
ondanks de intrekking, haar in
vloed zeker zal doen gelden. 

Zij werd ingediend tijdens het 
emotionele debat, dat vorige week 
in de Tweede Kamer werd ge
voerd over het vom·stel tot ver
hoging van het luistergeld. 

Op zichzelf was dat voorstel niet 
zo verrassend en niet onredel~jk. 
In 1942 werd het luistergeld op 
f 12,- per jaar vastgesteld en 
sedertdien was dat zo gebleven, 
ondanks een eerdere poging om 
het verhoogd te krijgen. 

In augustus 1957, nog onder het 
Kabinet-Drees, had staatssecreta
ris Höppener het oorspTOnkel~jke 
wetsontwerp ingediend, dat toen 
voorstelde om het luistergeld me
dio 1958 te verhogen tot f 15,-. 
Het voorlopig verslag, in maart 
1958 over dit voorstel uitgebracht, 
was echter zo afw~jzend, dat de 
regering besloot voorlopig te vol
staan met een financiële regeling 
voor de Wereldomroep, die voor
dien (en daartegen gingen veler 
bezwaren) geheel uit de luister
gelden werd gefinancierd. 

* * * 
VIJF jaar bleef de zaak 

daarna nog in de ijskast. In 
november 1963 echter bracht mi
nister Bot dan toch een memorie 
van antwoord uit. Hij deed daarin 
een beroep op de exploitatie- en 
zenderkosten van het derde FM
zendernet en op de inmiddels sterk 

gestegen loon- en andere kosten 
en diende daarom tegelijk een nota 
van wijzi.gingen in om in het tijde
lijk Telegraaf-, Telefoon- en Ra
diobesluit het bedrag van f 12,
te vervangen door ma x i m a a I 
f 24,-, met de bedoeling echter 
om voorlopig met een verhoging 
per 1 juli a.s. tot f18,- per jaar 
te volstaan. 

Nogmaals: op zichzelf niet zo 
verrassend en op het eerste ge
zicht ook niet onredelijk. Maar 
hier kwamen nu de twee ernstige 
bedenkingen van onze fractie, 
scherp doch in alle openheid do01· 
mevrouw Van Someren voor het 
parlementaire en publieke forum 
gebracht. 

In de eerste plaats: waarom 
wordt niet beproefd om reclame 
toe te laten? Dat daar geen be
hoefte aan bestaat, is toch onmo-

NOTITIES VAN 

EEt'<~ INSIDER 

gelzik vol te houden. Men zie 
slechts naar Radio Veronica en 
naar Radio Luxemburg, welke 
laatstgenoemde de zendtijd voo'l" 
reclame met ingang van 1 januari 
jl. nog heeft uitgebreid. Wij heb
ben FM en wij hebben een schip 
voor de kust liggen. Waarom is het 
niet mogelijk, daarvoor een alter
natief te stellen op Nederlands 
grondgebied? "Als we niet oppas
sen, worden we de radio-chinezen 
van W.est-Europa," zo riep me
vrouw Van Someren onder hilari
teit en deining in de Kamer uit. 

ReClame via FM is technisch 
mogelijk. De aspü·ant-concessiona
rissen, die een programma op FM 
willen verzorgen, z~jn bekend 
Onze woordvoerdster · noemr1 • 

slechts de ORO en het Comité 
Derde Program. Het is organisa
torisch allemaal te regelen, met 
veiligstelling van de belangen van 
de dagbladpers en uitkeringen van 
overwinst. Een heleboel problemen 
zouden tegelijk zijn opgelost. 

DE tweede bedenking, waar
op het Kamerdebat zich 

vervolgens toespitste, was: hoe 
weten we dat dit bedrag van f 18 
nu het juiste is, als we: a. reclame 
niet eens beproefd hebben; b. over 
te weinig gegevens van de om
TOepverenigingen beschikken? 

Toevallig had de VVD op de 
avond van dezelfde dag, dat het 
luiste1·gelddebat tot een einde 
kwam (woensdag 18 maart), haar 
tien-minuten-radiozendtijd. Na
tuttrlijk kwam bij deze schone ge
legenheid mevrouw Van Someren 
voor de microfoon en die kon de 
hásteraars - heet van de naald -
dus eens precies vertellen hoe het 
was gegaan en waarom. 

Wat die officiële financiële ge
gevens van de omroepverenigin
gen betreft- aldus mevrouw Van 
Someren - die zijn grotendeels 
onbekend. De om1·oepverenigingen 
zijn grote bedrijven geworden, dat 
is heel beg1·~jpelijk, maar z~i heb
ben nat11urlzjk óók nog inkomsten 
uit hun contributies en van de 
advertenties in hun gidsen. Die 
gidsen kunnen zij alleen maar 
maken omdat zij die uitzendingen 
mogen verzorgen en die uitzen
dingen worden weer uit de luister
gelden betaald. 

Het is dus moeilijk, een princi
piële scheiding tussen beide soor
ten te maken. En nog moeilijker is 
het, een boekhouding te voeren, 
die weergeeft enerzijds wat er uit 
die Iuiste1·gelden wordt betaald en 
anderzijds wat uit die privé-in
komsten wordt betaald. 

* * * 
W llNNEER een instantie een 

beroep doet op de alge
mene middelen - zo betoogde 
onze woordvoerdster terecht ~ 
dan moet de Kamer toch weten, 
hoe het met de inkomsten staat. 
Wij hebben - het is bekend -
grote bezwaren tegen het omroep
bestel, maar daar ging het nu niet 
om. Het ging om het budgetrecht 
van de Kamer. Het recht van de 
Kamer om te oordelen of bepaalde 
belastingen - en het luistergeld 

Tijdens het debat, dat vorige week in de Tweede Kamer werd gevoerd, gemakte mevrouw Van 
Someren in discussie met mr. Van Doorn van de K.V.P. 

is een belasting op het hebben van 
een radiotoestel wel verant
woord zijn. 

Daarover 1noest de Kamer, zo 
meenden mevrouw Van Someren 
en haar fractiegenoten, inlichtin
gen hebben. En ·die inlichtingen 
heeft zij gevraagd bij motie. Een 
motie, die heel eenvoudig een 
korte tijd van schorsing van de 
verdere beraadslaging vroeg om 
de omroepverenigingen in staat te 
stellen, het overzicht van haar in
komsten en uitgaven op tafel te 
leggen. 

Dat was kennelijk een grote 
verrassing voor de woordvoerders 
van de confessionele en socialisti
sche fracties. Zij waren er zo be
duusd van, dat zij zich haastten 
zich te verenigen met het inder
haast door de anti-rev. heer Kieft 
ingediende ordevoorste I om eerst 
overleg met de minister in de 
Commissie voor 0., K. en W. te 
voeren en dan de volgende dag 
verder te gaan. Ze moesten er 
eerst een nachtje over slapen! 

* * * 
DE volgende dag kwam clan 

de ontknoping. De een na 
de ander kwam 1.1erklaren hoezeer 
ook z·ij meenden, dat er v~lstrekte 
openheid van de financiën der om
roepverenigingen moest zijn. Maar 
ja: die omroepverenigingen Icon
den daar nu eenmaai niet toe ver
plicht worden en zij hadden dat 
tot nu toe geweigerd. 

Minister Bot kon niet anders 
dan (nogmaals) verklaren, dathij 
wel een volledig overzicht had ge
kregen, maar dat hij alleen de cij
fers van de luistergelden en wat 
daaruit was betaald, op de Griffie 
der Kamer ter v er t r o u w e
l ij k e kennisneming van de leden 
had mogen leggen. "Ik mocht al
les zien, u alleen de cijfers, die op 
de Griffie ter inzage zijn gelegd," 
zo zei de minister nog eens, om 
elk misverstand uit te bannen. Die 
cijfers (maar daar had men prak
tisch weinig aan) had. hij nu in
middels ook kunnen vrijgeven. De 
minister verklaarde zich echter 
bereid, opni.euw bij de Om1·oepver
enigingen met klem aan te drin
gen op een vTijwiiiige en volledige 
opening van zaken. 

Met de minister was dus ook 
vrziwei de gehele Kamer het eens 
met de inhoud van cle motie, maar 
vóór die motie stemmen, dat 
wenste men niet, omdat er nu 
eenmaal zo redeneerde men. geen 
feitelijk~ verplichting besto~d. 

* * * 
N A. een korte schorsing voor 

beraad heeft onze fractie 
toen de politiek gezien enig juiste 
beslissing genomen. Zij heeft de 
Omroepverenigingen niet gegund 
waarop zij waarschijnlijk gehoopt 
hadden, nl. dat die motie zou wor
den verworpen en zij zich daar 
clan achter zouden kunnen ver
schtdlen. Mevrouw Van Someren 
dankte de Kamer minzaam voor 
"de grote morele steun, die zij aan 
de motie had gegeven". Gezien de 
ve1·kiaringen uit de Kamer en ge
zien ook de nadrukkelijke toezeg
ging van de minister, dat hij nog
maals met klem op volledige pu-

( Zie vervolg pag. 5) 

! 
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spanningen 
ert hun invloed op onze export o> 

Aan een toespraak die het V.V.D.-Eerste Kamerlid, oud-minister 
Sidney J. van den Bergh onlangs voor het "Gezelschap Rotterdam" hield, 
ontlenen wij het volgende: 

Zoals wij allemaal weten, heerst er overspanning in ons bedrijfsleven. 
Indien wij niet wensen, dat explosies, zoals wij die in het afgelopen najaar 
bnJ,h~>1 ondPrvondcn, zich herhalen, dan moet aan deze overspanning een 
einde komen. Dit betekent, dat of onze produktie belangrijk vergroot moet 
wontea •'i Le vraag naar onze produkten verminderd moet worden. 

Produkti·e•v·ergroting kan plaats vin
den door uitbreiding van het produktie
apparaat, een operatie op lange termij1n, 
die voortdurend regelmatig doorgaat; 
doch men kan ook t1rachten door het 
aantrekken van buitenlandse ar
beidskrachten de spanning te verminde
ren. Helaas zijn wij met dat aantrekken 
van buitenlanders te laat gekomen en 
wat wij thans nog kunnen krijgen, is 
weinig of van een nationaliteit, die de 
aa,n•passing moeilijk maakt. Dit betekent 
dus, dat een snelle vergroting van onze 
capaciteit uitgesloten moet worden ge
acht. Dus kan ons doel alleen maar zijn 
het bereiken van ontspanning door ver
mindering van vraag. 

De vraag naar onze produkten komt 
uit binnen- en buitenland. Een di•rekte 
afremming van de binnenlandse vraag is 
hoogst onwaarschijn~ijk, wanneer door 
grote loonsverhogingen 5 miljard gulden 
bruto extra in het binnenland in omloop 
komen. Nu wordt dit bruto bedrag wel 
verminderd door prijsverhogingen en ex
tra belastingen, maar er blijft toch netto 
meer over dan vroeger, zodat de binnen
landse vraag stellig niet vermindert. 

Remmende factoren 
op de export 

Met de buitenlandse vraag is dit iets 
heel anders. Hier kan men verwachten 
dat de hogere kostprijzen in Nederland 
remmend op de export zullen werken en 
bovendien is er bij verdere verhogLng van 
de binnenlandse vraag minde:r pro
duktiecapaciteit voor de expo·rt beschik
baar. Toch is dit een overweging en een 
doelstelling op korte termijn en de con
clusie, dat het er voor Nederland thans 
mLnder toe doet zijn export te bevorde
ren, is bepaald onjuist. 

Hoe onjuist, kan reeds blijken als wij 
letten op de alarmsignalen van het Cen
tr.aal Planbureau dat, uitgaande van de 
meuwe loon- en prijssituatie in ons land 
voor 1964, een achtetruitgang van onze 
betalingsbalans met anderhalf miljard 
gulden becijfert, (d.i. ongeveer '14 van 
de totale goud- en deviezenvoorraad van 
de Nederlandse Bank), en tevens voorziet 
dat in 1965 een belangrijke ontspanning 
op de arbeidsmarkt zal optreden. 

Met andere woorden: een poging een 
sprong te maken in onze economische 
ontwikkeling, aangevuurd door de wel
vaartsdroom waa•rin wij leven, straft zich
zelf onmiddellijk af en drukt ons met de 
neus op het feit, dat onze economische 
structuur toch minder mogelijkheden 
biedt dan wij dachten en dat daarin met 

(Vervolg van pag. 4) 

name onze betalingsbalans een uiterma
te gevoelig element is. Structureel blijft 
de export en exportvergroting in een land 
als het onze, met zijn steeds groeiende 
bevolking en met zijn sterke orië·ntatie 
op importen, van het allergrootste be
lang. 

In 1962 bedroeg het netto nationaal in
komen tegen marktprijzen 42,7 miljard 
gulden. De export beliep circa 16,6 mil
jard gulden ( -1- 40%) en de import 
overtrof de export met plm. 1,2 miljard 
gulden. Dit betalingstekort op het goede
renvervoer werd meer dan gedekt door 
de inkomsten uit. dienstverlening, welke 
in dat jaaQ' 1,8 miljard gulden opbracht. 

Deze enkele cijfers zijn nodig en te
vens voldoende om te laten zien welk een 
enorme betekenis de export vo•or Neder
land heeft. echter niet alleen de export 
van goederen, maar ook die van dien
sten, waaronder vooral de vervoersdien
sten (KLM, zeevaart, rijnvaart, weg
vervoer). 

Zal Nederland in de komende jaren 
voldoende markten in het buitenland 
vinden om zijn producten kwijt te ra
ken en aan de export die uitbreiding 
te geven, die nodig is om onze welvaart 
te verhogen en onze groeiende bevol

king werk te geven? Waar zullen de 
markten zijn te vinden en welke pro
dukten zullen wij het best kunnen ver

kopen? 

Geen goedkoopte-eiland meer 
Allerlei problemen, zowel van binnen

landse als van internationale aard, spe
len bij de beantwoording van deze vra
gen een rol. Om te beginnen met enkele 
problemen van binnenlandse aard aan te 
roeren: Nederland is bezig zijn positie 
als goedkoopte-eiland in Europa te ver
liezen. Lonen en prijzen zijn in het af
gelopen jaar sterker dan in het verleden 
gestegen en onlangs is in een reeks van 
nieuwe afspraken deze feitelijke ont
wikkeling ook officieel erkend. Met deze 

blikatie Z01i aandringen, trok zij 
haar motie in, vaststellend, dat 
deze "in materiële zin" was aan
vaard. 

natuurlijk ook nog tegen het wets
ontwerp kunnen stemmen, maar 
we willen 1·edel~jk zijn en na de 
morele steun van bijna alle frac
ties inzake de openbaarheid der 
financiën en na de toezegging van 
minister Bot, zo1~ dat onredelijk 
zijn geweest." 

! 

Nadat minister Bot het amen
dement van jkvr. Wttewaall van 
Stoetwegen ( CHU) had ove?·geno
men om de voorgenomen f 18,
in het ontwerp op te nemen zon
der voor een verde?'e toekomst bij 
voorbaat al f 24,- mogelijk te 
maken, gaf ook de VVD-fractie 
haar stem aan het ontwerp. 

Tegenover een redactew· van 
"De Telegraaf", die later over de
ze gehele affaire nog een gesprek 
met haar had, verklaarde me
vroHw Van Sonwren: "We hadden 

NOTITIES VAN 

EEN INSIDER 

H ET is nauwelijks denkbaar, 
dat, nu dank zij het vol

leercl-politieke spel van mevrouw 
Van Someren de omroepve1·eni-

officiële erkenning is de ontwikkeling na
tuurlijk nog niet bezworen 

Nu onze banden met de buurlanden 
steeds hechter worden en onze economie 
steeds meer geïntegreerd raakt met die 
van België, Duitsland en Frankrijk en 
hopelijk straks ook met die van Enge
land, zullen lonen en prijzen zich binnen 
dat totale gebied ook steeds meer op el
kaar gaan afstellen. En onafwendbaar 
voltrekt zich daarbij, dat de arbeid wordt 
aangetrokken naar die gebieden en naar 
die produktiesecto•ren waar de hoogste 1o
nen worden betaald. Het is niet moei
lijk te bedenken, waar de hoogste lonen 
zullen worden betaald, n.l. in die sec
toren en in die gebieden waar de arbeids
produktiviteit het hoogst, dat wil dus 
zeggen, daar waar het meeste kapitaal 
per arbeider js geïnvesteerd. 

Daarmede is dan naar mijn oordeel te
vens iin grote lijnen aangegeven hoe de 
economische structuur van ons land zich 
zal ontwikkelen nu de kunstmatige ele
menten van goedkoopte doo•r loonbeheer
sing en prijsbeheersing op de lange duur 
niet meer te handhaven zullen zijn. Onze 
economie zal zich steeds meer oriënteren 
naar de industrie met een hoge kapitaals
quote en een hoge arbeddsproduktiviteit, 
zodat wij ons inderdaad zullen kunnen 
veroorloven ons goedkoopte-eiland op te 
geven. Wij zullen dat pas ten voU.e kun
nen doen als onze economische structuur 
definitief is geëvolueerd tot een modern, 
hoog ontwikkeld industrieland. 

Hoogwaardige cubeid 
en veel kapitaal 

Daarmede hangt samen, dat de be
drijfstakken, die in deze ontwikkeling 
niet mee zullen kunnen doen, het buiten
gewoon moeilijk zullen krijgen en op den 
duur aan betekenis zullen inboeten. Een 
grootscheepse arbeidsverdeling, die zich 
waarlijk niet tot Europa zal beperken, 
maar waarin ook de ontwikkelingslan
den betrokken zullen zijn, zal ten slotte 
het beeld opleveren van een wereldeco
nomie, waarbij aan Europa evenals aan 
Noord-Amerika en aan Japan de iaak zal 
toevallen, hoogwaardige arbeid (dank zij 
onze uitstekende onderwijs- en opvoe
dingssystemen) te combineren met veel 
kapitaal (dank zij onze hoge spaarquo
te) tot de produktie van technisch inge
wikkelde produkten. De ontwikkelings
landen zullen van Europa en Noord
Amerika die produktjes overnemen waar
voor veel en minder hoog geschoolde ar
beid met minder kapitaal per arbeider 
kan worden gecombineerd. 

Natuurlijk zal alles z,ich niet zo pre
cies volgens een bepaald schema vol
trekken en het zal ook geleidelijk en 
soms met vele strubbelingen en schokken 
in zijn werk gaan. Ook in de ontwikke
lingslanden zal men zware industrie wil
len hebben, soms op goede gronden, soms 
alleen maar uit prestigeoverweg•ingen. 
Ook in het moderne Westen zullen be
drijfstakken blijven bestaan, die een reë-

gingen met de neus zijn gedrukt 
op het vrijwel eenstemmige oor
deel van de Tweede Kamer en van 
de publieke opinie, zij toch nog 
znllen blijven weigeren. 

Maar wat als zij tàch nog zou
den blijven weigeren? Mevrouw 
Van Someren bleek in dat Tele
graaf-gesprek volledig de sugges
ties ie delen, welke daags na het 
Kamervotum reeds in een hoofd
artikel in het Handelsblad waren 
gedaan. 

In de eerste plaats is er nog de 
Eerste Kamer Voordat deze aan 
openbare behandeling van het 
voorst·el toe is, lnmnen de Om
roepveremgmgen hoog en breed 
aan het algemene verlangen heb-
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le verzorgende functie kunnen vervul
len, ook al zou de produktie elders soms 
goedkoper kunnen plaatsvinden. Maar 
het is toch goed de grote trekken van 
dit beeld voorr- ogen te houden en er zich 
bewust van te zijn, dat datge~ne wat van
daag in Nederland plaatsvindt in dit pers~ 
pectief moet worden gezien en beoor
deeld. Verlies van onze goedkoopte als 
concurrentievoorsprong op de internatio
nale markten, industrialisatie in de rich
ting van kapitaalsintensieve industrie, 
zullen niet alleen onze economische struc
tuur veranderen, maar tevens ons export
pat-roon wijzigen. 

Als wij de blik achterom slaa,n en zien 
welke consequenties de veranderingen in 
de economie van ons land in de laatste 
25 jaar hebben gehad voor onze export, 
dan blijkt daarbij het volgende: 

De agrarische export maakte in 1937 
ruim 46 pct. van 01nze totale export uit; 
in 1952 nog 32 pct. en thans 25 pct. Sterk 
toegenomen in ons exportpakket zijn ma
chines en vervoermaterieel, die thans 21 
pct. uitmaken en in 1952 nog maar 11,5 
pct. Ook de export van wetenschappe
lijke en controle-instrumenten, fotogra
fische en optische artikelen, grammo
foons, chemrsche produkten, farmaceu
tische produkteh en aardolieprodukten 
steeg meer of minder sterk. Maar het re
latieve belang van garens en stoffen, 
grondstoffen, onedele metalen nam af. 

Wie deze enkele gegevens goed 1Jot zich 
laat doordringen en voorts zich voor ogen 
stelt de moeilijkheden voor Nedeirlandse 
agrarische export op de Europese mark
ten en het streven naar zelfverzorging 
in Frankrijk en Duitsland, wie tevens 
denkt aan de moeilijkheden van onze'· 
KLM, aan de relatieve achteruitgang van 
onze zeescheepvaart en de steeds verder 
opdringende vlagdiscriminatie, die vindt 
daarin reeds de ontwikkelings•tendenzen 
terug, die naar mijn overtuigin•g zich in de' 
komende jaren versterkt zullen doen ge
voelen. 

Dat wij er met een voortgezette indu
strialisatie in deze kapitaalsintensieve. 
richting alleen niet zijn, spreekt wel van
zelf. Wij zullen veel, zeer veel nog moe-· 
ten doen om ook de kwaliteit en de 
vormgev~ng van onze produkten op in
ternationaal niveau te brengen. Wat dat 
betreft, zijn de gegevens, ontleend aan 
studies van de KLM over de "Holland 
image" in het buitenland, onthullend. 

(wordt vervolgd) 

ben voldaan. Is dat ook dan nog 
niet gebeurd, dan zal de Eerste 
Kamer daar dus de consequentie 
uit kunnen trekken. 

In de tweede plaats is er (zoals 
eveneens in het Handelsblad werd 
gesuggereerd), het recht van ini
tiatief van de Tweede Kamer, 
waarvan zij in dat geval zou kun
nen gebnák maken om het besluit, 
waarb1j de luisterbijdmge geregeld 
wordt, dusdanig te wijzigen, dat 
de openbaarheid de1· financiën van 
de ornroepve1·enigingen geregeld 
wordt. 

Een mooie taak voor onze VVD
fractie, wanneer de regering daar
toe het initiatief dan niet zou 
nemen! 



VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

DE SPIEGEL 
E en paar weken geleden is hier me

degedeeld, dat op de algemene 
vrouwenbijeenkomst op 14 maart j.l. de 
samenstelling van het georganiseerde Ne
derlandse vrouwenverenigtngsleven vi
sueel zou worden uitgebeeld, zoda.t wij 
onszelf als in een spiegel zouden kunnen 
zien. Dat is gebeurd: binnenin het pro
gramma van die dag is alles samengevat 
in een cirkel in vi-er vaderlandse kleuren. 
H~t is echt iets waa.r je op moet stude

ren en dan zeg je: wat knap van de ont
werpster! Maar als je dan nog verder 
studeert dan ga je toch eventjes lachen, 
omdat de o1ntwerpsteo: zo listig een paar 
lastige punten ontweken heeft. 

In het middelpunt staat het Nederland
se Vrouwen Comité met in een cirkelsec
tor de aangesloten organisaties en in een 
andere de drie er door aangewezen com
missies. "'faar waacr· staan die twee doch
ters van het NVC: de Nederlandse Huis
houd Raad en de Nederlandse F-ederatie 
voor Vrouwelijke Vrijwillige Hulpverle
ning? Wij hebben die niet kunnen vin
den. Het zijn beide ov·erko·epeiende orga
nen, maar zij horen er bij als je het ge
organiseerde Nederlandse vrouwenleven 
weer wilt geven. 

En dan de Nationale Vrouwenraad; o,ok 
overko-epelend. Maa·r die staat er wel op, 
en of! Als wij goed geteld hebben: vijf 
keer. Is dat overzichtelijk? Nu heeft de 
Nationale Vrouwenraad wel een eigen
aardig karakter, doOit·dat het criterium 
voor toetreding is of er vrouwen in het 
bestuur van de betreffende vereniging 
zitten, maar de moeilijkheid was natuur
lijk ook hier de overkoepeling. 

Misschien had een ellips met 2 brand
punten: NVC en Nat. Vr. R. een oplos
sing kunnen geven? Of waren er drie di
mensies nodig geweest om werkelijk het 
hele V1rouwenverenigingsleven in al zijn 
gecompliceerdheid weer te geven? 

La critique est aisée et l'art est diffici
le. 

Maar het ligt niet aan de kunst van 
weergeven, dat deze toch werkelijk inge
:ruieuze tekening tekortkomingen ver
toont, maar aan datgene wat weergege
ven moest worden. 

Sinds wij vrouwen aan het verenigen 
zijn gegaan schijnen wij van geen ophou
den te weten: wij verenigen en verenigen 
dan de verenigingen en dat op verschil
lende manieren en het resultaat is zoiets 
ingewikkelds, dat zelfs de knappe ont
werpster van de tekening er geen raad 
mee wist em. de moeilijkste klippen maar 
omze1Hd heeft. 

Op de bijeenkomst sprak mej. Klompé 
de hoop uit, dat die dag een nieuw uit-

Indien hier 

Copie voor de:z:e rubriek te :z;en~ 

den aan: Mej. Joh, H. Springer, 
Alexanderstraat 16, Haarlem. 

gangspunt zou zijn. Er was trouwens al 
het voornemen om met vertegenwoordig
sters van de 34 deelnemende vrouwen
verentgingen nog eens samen te komen. 

Ook wij hopen, dat het dan tot een 
nieuwe vorm van samenwerking zal lei
den. Maar laat men dan alsjebl;eft niet 
weer een overkoepeling maken om alle 
besta:>Jnde overkoepelingen nog eens te 
overkoepelen. Laat men dan de moed 
hebben, zo nodig iets af te breken om 
een betere eenvoudiger vorm op te zet
ten, die wel allen en alles omvat, maar 
niet zo hopeloos ingewikkeld is. 

Eenvoud is het kenmerk van het ware. 
J.H.S. 

SCHIEDAM 

J n Schiedam houdt men tegenwoor-
dig hUJisbijeenkomsten. Op de 

laatste ten huize van mevr. Ritmeester
Lems, werd de lezing van minister 
Schouwenaar-Franssen, gehouden op de 
conferentie van Staten- en Raadsleden 
behandeld. Het ging over enige actuele 
vraagstukken van bejaait'denzorg en ook 
nu, in kleinere kring, hadden deze pro
blemen alleo: aandacht en kwam er een 
levendige gedachtenwisseling. 

Verdere pla!llnen bevatten o.a. een ge-· 
zamenlijke bustocht naar het kasteel 
Duivenvoorde in Voorschoten, dat tegen
woordig op aanvraag te ibezichtigen is. 

Inlichtingen 
en 

uw advertentie had 
gestaan dan ... Q o 

advertentie
tarieven 
worden gaarne 
verstrekt 
door onze 
administratie, 
postbus 43 
Amersfoort, zouden 28.000 geestverwanten alsmede 

hun huisgenoten deze hebben gelezen. tel. 0.3490-1 34 25 

Boele~s s(:~heepswerven en 
1\laehinefabriek N ... V. 

BOLNES (BIJ ROTTERDAM! 

• 

Re[Jaratie en nieutvbou1v 

• 
TELEFOON 195100 ROTTERDAM TELEGR. BOELE-BOLNES 
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VIUJDAGAVOND 10 APRIL 

"HOF VAN HOLLAND" - Hilversum - Aanvang 20.00 uur. 

Openbare foruma era debatavond: 

V.V.D.-VOLKSPARTIJ 

Inleiders: 

Dr. K. VAN DIJK: Wat is onze toekomst waard? 

Dr. P. G. v. d. Vliet: Wat is een dynamisch overheidsbestuur 
waard? 

Mevr. HAYA VAN SOMEREN-DOWNER: Wat is het 
vrije woord waard? 

Drs.]. P.A. GRUIJTERS: Wat is gezonde welvaart waard? 

H. ]. L. VONHOFF: Wat is de verjongde V.V.D. waard? 

Deze avond, te organiseren door de Statencentrale Hilversum, is de inzet 
van een grote ledenwerfactie in de afdelingen van Gooi- en Eemland. 

BESTUUR 
LIBERALE STUDENTEN 
VERENIGING DELFT 

Het besturn· van de Liberale Studenten 
Vereniging te Delft is als volgt samen
gesteld: 

E. M. Storm, president; A. K. Jansen, 
secretaris; R. R. Bl'Uiijn, penningmees
ter; H. Kimmels, commissaJris en Th. J. 
de Bakker commissaris. 

SAMENSTELLING RAAD 

FEDERATIE L.S.V.N. 

De raad der federatie van liberale stu
dentenverenigingen in Nederland werd 
als volgt samengesteld: 

P. Roemer, president; J. H. Dukker, 
secretaris-generaal; E. M. Storm, C. H. 
Brinkman, J. Ph. Dok en H. Schinkel le
den. 

BRANDBLUSAPPARATEN 
Officieel goedgekeurd 

Talrijke attesten. 

SIMPLUS N.V. DORDRECHT 
VISSTRAAT 6-8 - TEL. 3344* (01850) 

ALGEMEEN SECRETARIAAT 
V.V.D. 

Koninginnegracht 61 
's-Gravenhage 

Telefoon ( 070) 60 48 03 
(3 lijnen) 

Giro 67880 

Voor Buig- en Zetwerk 
op hydr. pers 1000 ton. 

ZETLENGTIE 7 m, dikte tot 32 mm 

Co~structiewerkplaatsen 

• UIZER N.V . 
Telefoon 01804-2657 Groenedijk 10 

CAPELLE A. D. IJSSEL 



VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

UIT E 

Mevr. VAN SOMEREN 

SPRAK IN FRANEKER 

Maatndag 16 maart j.l. sprak mevrouw 
Haya van Someren-Downer op de laatste 
societeitsavond van de Statencentrale 
Franeker van de V.V.D. over "Libera
lisme in de branding". Een groot aantal 
aanwezigen heeft met aandacht geluis
terd naar haar boeiend en enthousiast 
betoog. Zij roerde een groot aantal be
langrijke punten aan, o.a. de internatilo
nale verhoudingen, in het bijzonder de 
spanning tussen Oost en West, de nood
zaak van goed onderwijs, waarbij voor
al gelet moet WOil"dem. op een goede bege
leiding van de leerling, de woningboiUw 
enz. Mevrouw van Someren hekelde het 
bestaande radio- en televisiebestel, waar
bij de vrije meningsuiting ver is te zoe
ken. 

Met de kritiek van oud-minister Cals 
op het huidige parlementaire stelsel kon 
mevrouw van Someren het voor een groot 
deel eens zijn. Voor het juist functione
ren vatn de democratie is het nodig dat 
de parlementariërs veelzijdig geoden
teerd woTden en dat er een goed contact 
wordt onderhouden met de kiezel"S. Dit 
laatste is een van de belangrijke taken 
van de politieke partijen. 

Na de inleiding werde1n tal van vragen 
gesteld, waarover een prett1~ge discussie 
volgde. 

Aan het slot van de avond bood voor
zitter ir. G. J. A. Bouma mevrouw van 
Someren als tastbaar blijk van dank vo·nr 
de goede avond een koekplankje van 
Fries houtsnijwerk en 'n Friese koek aan. 

ONDER-CENTRALE 

FIVIEUNGO VERGADERDE 

Donderda,g 12 maart j.l. hield dl". K. 
v. Dijk, lid van de Tweede Kamer een 
causerie voor de leden van de 7 afdelin
gen die bij bovettJJgenoemde Onder-Cen
trale zijn aangesloten. 

Spreker vond lbij de aanwezigen een 
aandachtig gehoor en na de pauze werd 
uitvoerig van gedachten gewirsseld aver 
belastingverlaging, televisie, wonilng
bouw, AOW enz. 

Van onze Leestafel 

VIJFHONDERD JAREN 

STATEN-GENERAAL 

IN DE NEDERLANDEN 

"Negenmannen" zijn een begrip ~n de 
Nederlatndse staatskUJndige geschiedenis. 
Zij vormen immers tezamen onder Thor-
becke's leiding de commissie, die ~n 1844 
een wijziging van de Grondwet in liberale 
zin voorstelde. 

Negen marrmen hebben thans ieder een 
bijdrage geleverd aan het statig boek
Werk daJt, get~teld "500 Jaren Staten-Ge
neraal in de Nederlal!lden", onder redac
tie van mr. S. J. Fockema-Andreae en 
mr. H. Hardenberg bij Van Gorkum en 
Comp. te Assen N.V., prijs f 22.50, ver
schenen is 

Basisdalturn is de 9de januari 1464. Toen 
riep immers He!'bog Philip de Goede in 
het stadhuis te Brugge de Stalten-Gene
raal voor het eerst bijeen. Aan de hand 
van bekwame, bij uitstek deskundige au
teurs, kan men er nu van kennis nemen, 
hoe deze oorspronkelijke Staten-Generaal 
zich ontwikkeld hebben. tot he1t Neder
:andse Parlemenlt. Het uibnemend ge-· 
lllustreerde werk biedit de belangstellen
de in historie en vooral i!l1 de historie der 
Vertege,nwoordigende lichamen, verant
Woord en boeiend materiaal. 

IJ 

STRIJEN BEDANKTE 

BESiUURSUD DE GEUS 

Dezer dagen kwam de afdeling Strijen 
in ve:rgadering bijeen. Bij de bestuu~rs
verkieZiing werd de heer Sch. Overwater 
herkozen. In de plaats van de heer L. de 
Geus, die niet he:rkiesbaar was, werd 
gekozen de heer A. BiesheuveL 

De voorzitter dankte de heer De Geus 
voor het vel·e werk door hem voor de li
berale zaak verricht en overhandigde 
als blijk van gr1ote waardering een ge
schenk. 

Als afgevaardigde naar de algemene 
vergadering van de Partij te Eindhoven 
werd benoemd de heer Sch. Overwater. 

LIBERALE SOCiëTEIT 

VAN DE AFDELINGEN 

GRONINGEN EN HAREN 

Op 16 maart j.l. hielden de afdelingen 
Gronilngen en Haren wederom gezamen
lijk de "Lilberale Socäeteit" in het Con
certhuis te Groningen. 

Jhr-. mr. S. M. S. de Ranitz, notaris 
te Winsum, sprak over "Het Groninger 
landschap". De opkomst was zeer goed. 

Mr. P. Dorhout, voorzitter van de af
deling Groningen, leidde de spreker ~n. 
Hij steld€ in het licht, hoe liberaal de 
"LiberaJe Societeit" is, door te wijzen 
op het feit, dat zij een niet-liberaal (de 
hee1r De Ranitz behoort tot de PvdA) als 
spreker heeft uitgenodigd. De hee·r De 
Ranitz iis echter van liberalen huize en 
de heer Dorhout heeft de hoop niet op
gegeven, dat hij eens in het politieke va
derhuis zal terugkeren. Hij bood hem 
alvast een exemplam· van de onder aus
pjcien van de afdeling Groningen uitge
geven brochure "Vitaliteit en perspec
tief van de liberale gedachte" van dr. K. 
van Dijk aa1n. De heer De Ranitz aan
vaardde dit geschenk gaa,rne, met de op
merking, dat het hem verheugde, dat 
ook de VVD oog bleek te hebben gekre
gen voor wenkend perspectief. 

De heer De Ranitz ving zijn beto,og 
aan met de mededeling, dat hij - hoewel 
niet liberaal - toch gaarne voor de VVD 
sprak over landschap en cultuur, omdat 
het daarbij altijd gaat om het maken 
van een goed gebruik van zijn vrijheid. 
En al denkt men over vrijheid verschil
lend, het is toch goed er over te spre-
ken. · 

Na de pauze werd onder leiding van 
de heer H. J. Edzes, voorzitter van de 
afdeling Haren, geanimeerd - en soms 
zelfs emotione€1 - van g€dachten gewis
seld. 

NAARDEN BENOEMDE 

DE HEER W. J. LEYDS 

TOT LID VAN VERDIENSTE 
Ln d€ op 19 dezer gehouden jaarver-ga

dering, werd tot bestuurslid verkoz:en mr. 
H. F. L. de Kat, oud-hoofdbestuurslid 
uit Limburg. De h,eer de Kart; volgt de 
heer W. J. Leyds als zodanig op. 

Die heer Leyds hteeflt vele jaren deel uit 
gemaakt van het bestuur. Ook maakte 
de he€r Leyds jaren dleel uit van heit be
stuur van de Srta~encentral:e Hilversum. 

De afdielilng betreurit het dat dirt be
stuurslid thans he1engaat. Hij was een dy
namische figuur im helt lev:en. van de VVD 
in Naarden. Hij organiseerde veLe huis
bijeenkomsten, propaganda-avonden enz. 
Nimmer werd eJen vergeefs b:eroep op 
hem gedaan. 

De afdieling hee:tlt dan ook gj€meend de 
heer Leyds te moe,ten benoemen tot lid 
van verdiensrt.e. 

Uit het verslag van di€ penmingmeester 
blieek, dat d!e financiën der afdeling gJ€
zond zijn. Bij de begroting voor het jaar 
1964 kon zelfs een bescheiden bedrag 
worden gereserveerd. voor het verkie
zin.gsfornds. 

Aa~n helt slo~ der vergadering weMie d!e 
voorziilt:er d'e ledle<n op om vooral op 10 
april a.s. de groie Gooiavond bij tJe wo
nen in holtel Hof van Holland te Hilver
sum, waar verschillende prominenten uit 
d:e partij helt woord zullen voeren. 

SECRIETARIAATSWISSEUNG 

IN EINDHOVEN 

Op dinsdag 17 maar1t j.l. 11iield die afdie
ling Eindhoven haar jaarlijkse ledetnver
gadering, waar het secretariaat wérd 
overgJedragen. Dit ging over itn handen 
van drs. K. Musch. Willibrorduslaan 88 
te Waalre (04904-2964). 

Na afloop van d€ze vergadering hield de 
frac1:~evoorzii:1'er van de VVD in de Eind
hoven.se Gemeentreraad, ir. A. P. T. Ad
vokaat een inleiding over: "Noodzaak 
voor em mogelijkbedien ttot g2meentelijk:e 
samenwerking in het S1tadsgrewe~1: Eindho
ven". ne ov·erige raadsleden van de VVD 
ui:t dH stadsgewest, drs. J. C. de Bruin12 
uilt Son, drs. A. P. GrOleneveld uilt Gel
drop, ir L. Korver uilt Waalr'e en J C. 
Nilte uit Nue11112n, sloten hierop aan, 
door weer te geven welke g:edachit1en in 
hun gemeente leefden omtrent d-e stads
gewestgedachte. Na een levendige discus
sie werd besloten dez€ materi·e op €en 
later tijdstip nog eens aan de orde te stel
len. Die vergadiering werd besloten met 
hiet stellen van een aanltal conclusies 

1. De Raden van die gjem,e,enl:leln, beho
rendie :tolt helt sitadsgeweSit Eindhoven 
dienen zo spoedig mogelijk in gezamen
lijke V€rgadering bijeen te komen ten
eind€ kennis te nemen van de stand van 
zaken en het tot dusver door de burge
m·e·e.ster·s gevoerde overleg. 

2. Het op korte rtermij:n ops:.ellen van e•en 
geWieSitelijk plan voor woningbouw en 
industrie-ontl.wikkieling, op grond van 
d1e ter beschikk~ng staande g,e~ev1ens en 
rekienLng houdend melt de uiteindelijke 
mogelijkheden van het gebied en de 
wensen van die bievolking. 

3. Het contact opnemen me1t de regering, 
teneind€ bekendheid te geven aan de 
gewestelijke plannen en te overleggen 
inzake he1t vormen van ·e!ên gewestelijk 
b!estuur. 

GESLAAGDE FEESTAVOND 

IN ZUIDLAREN 

De afd. Zuidlaren organiseerd:e d[e?Jer 
dagen haar jaarlijkse Jleestavond in hle•t 
"Spé!'ookj:eshof". 

D1e heer Roeten, vioe-voorzillitleT van d1e 
VVD, sprak op deZJe bijleenkromst ov1er 
"De taak van de VVD". Het kiorlte, maar 
boe~e1nd1e bielborOg oogsttie veel bijval vam 
de aanwezigen. 

De toneelgro€p "Thalia" uit Groningen 
bracht daarna met niet mind€r succe-s de 
thriller "Talo·e·la" voor het voetlicht. Van 
het stuk en van h<lt spel werd bijzonder 
genoten. 

Als blijk van waardteTing WieTden die 
sprekier zowel als de leden van de to
ne€lgroep een Zuidlaarder bol aangebo
dien, welke gesltre zeer op prijs V\nerd ge
steld. 

Elen geslaagde Vlerlolting zorgde voor 
eetn aardige in~eidrng tolt hielt laatste gte
derelilie van dleze avond, een gJea1nimeerd 
bal. 

ACTIVITEITEN IN 

ENSCHEDE EN OMSTREKEN 
10 april, 8 uur: Jaarlijkse Algemene 

Vergadering in Restaurant Hermes, Bou
levard 1945-3. 

22 april, 8 uur: Bijeenkomst in Café
Rest. De Gouden P:ollepel, Markt. Spre
ker: de heer L. J. Te Pas, gemeente
raadslid vam Naa,rden. Onderwerp: Eni
ge aspecten van het bouwbeleid. 

8 mei, 8 uur: Openbare vergadering i>J. 
Café-Rest. Royal, Stationsplein. Spreker: 
mr. W. J. Geertsema. 

KAMER-CENTRALE 

DEN HELDER 

KOMT BIJEEN 

De Kamer-centrale Den Helder zal op 
vrijdag 10 april a.s. om 20.00 uur een 
al:gemen€ vergadering houden in het Gul
dielil Vlies t€ Alkmaar. De agenda voor 
helt huishoudelijkte gedteellte, ligt voor die 
leden van de onder die centrale rlessor
terende afdelingen (Staten-central€s Alk
maar, Hoorn, Den Held€r, Zaandam) ter 
inzage bij d€ afdelingssecr€tari·ssen. 

Dte huishoudelijke viergadering wordit 
voorafgegaan door e:en openbaar gedei€1-
te, waarin mr. dr. C. Berkhouwer zal 
sprrek'en over de Europese integra!lie. 
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WAT betreft .de mogelijkheid, 
dat kernenergie zal knnnen 

concurreren tegen de kostprijs van 
energie uit traditionele bronnen, heb
ben de berekeningen in de diverse 
landen niet hetzelfde resultaat op
geleverd en konden nog niet door de 
praktijk bevestigd worden. 
Maar in het algemeen heerst de op
vatting, dat kernenergie zekeT kan 
concurreren met conventionele ener
gie in bepaalde sektoren van de elek
triciteitsvoorziening in het Verenigd 
Koninkrijk, in West-Europa en in 
Japan, en dit tegen het einde van de 
zestige1· jaren. CNA vo Maandblad) 

K INDEREN al vroeg leren om
gaan met andere kinderen, 

van gelovige en ongelovige ouders, 
uit diverse sociale groeperingen: het 
zal een bijdrage zijn. tot hun moge
lijk later "gelukkig-gelukt" zijn. 
Want alleen al het vroege besef -
doo1· de speelse ontmoeting met het 
andere kind - dat anderen anders 
denken, spreken en reageren, is in 
wezen een gelukkige bres in de muur 
rondom ons eigen "ik". 

(Volksonàerwijs) 

DOEN wij werkelijk wel gewoon 
tegen de "juffrouw alleen" in 

ons midden? Beschouwen wij haa1· 
als een hard werkend, volkomen vol
wam·dig en onmisbaar lid van de 
samenleving, die toevallig om rede
nen die haar alleen aangaan, niet ge
trouwd is? Misschien uit vrije wil, 
omdat haar beroep haar lief is. Of 
omdat zij een verloofde verlo1·en 
heeft, die zij nooit door een ander 
vervangen kan. Mogelijk omdat zij 
haar ideaal nogal hoog stelt, of zich 
niet levenslang kan vergenoegen 
met het kleine kringetje van de 
doorsneehuisvrouw. Ja, wellicht om 
het maar al te vaak voorkomende 
feit dat de mannen zelfs ondanks 
haar uiterlijke aantrekkelijkheden, 
toch met een grote boog om haar 
heen lopen, omdat zij te zelfstandig, 
te resoluut en te ervaren is? 

(Amersfoortsche Com·ant) 

HET vraagstuk van de venna-
kelijkheidsbelasting is op zijn 

minst een landelijk probleem, dat een 
centrale aanpak vereist, wil men tot 
een redelijke oplossing komen. De 
rijksoverheid, die concun·erende ont
spanningsmedia met enorme bedra
gen steunt, zal de mogelijkheden 
moeten scheppen om het bioscoopbe
drijf van het juk de1· vermakelijk
heidsbelasting te bevrijden. 
Zolang dat laatste niet is geschied zal 
de stTijd tegen de belasting een strijd 
op vele fronten blijven. 

(Film) 



de V. V.D. 
MODERNE GARAGEDEUREN: 
Kanteldeuren voor één, twee of meer auto's. Voor de kleinste en de grootste auto. Voor autoboxen 
- voor brandweergarages - voor transportbedrijven. Voor elke particuliere garage en voor elk be
driJf, in alle gewenste breedten en hoogten. 

BEDRIJFSDEUREN: 
Voor een snelle aan- en afvoer van grondstoffen en goederen. Veilige en vlugge deuren, ook met 
electrische en afstandsbediening. Deuren die 11Verdwijnen 11

• De grootste deuren zonder contra
gewichten en kabels, door kanteldeurbeslag met kogellagers. 

Vrijblijvend advies van werktekening tot en met montage. Volledige service en garantie. Levering 
van kanteldeurbestag, complete houten en stalen kanteldeuren. Stalen roldeuren, harmonicadeuren 
es branddeuren. 

Telefoneer voor uw deurenprobleem 03418 - 2047/2048. 

HORMA • MontagebOUW PUTTEN -Gld.- Prins Hendrikweg 99 - Postbus 12. 

Vettewinkel étappe systeem 

betekent: reg e I m at i g 

Vraag ons 

alle bijzonderheden 

overhel 

Veffewinke/ élappesysteem. 

(Poslb.175, A'dam

ret. 020-240362). 

Spinners en Twijners 

van 

werk 

Weef- en Tricotgarens 

sterk!!'. 

N .. V. RIJNSTAAL 

FABRIKANTE 

v /h J. W. Oonk & Co. 
Telefoon 24941 I 45 - Ar.nhem 
Postbus 42 

VAN 
NAADLOZE 

EN 
GELASTE 

STALEN BUIZEN 

De Rotterdamscl1e · 

Droogdok Mij. N.V. 

Gebouwen van gewapend betonnen 
prelabs voor verschillende doeleinden. 
Vloerplaten in normale afmetingen of 
pasplaten volgens opgegeven maten. 
Broeibakken en alle onderdelen voor 
de tuinbouw. 



ONT 
Uitbanning van de oorlog. Vol

ledige internationale ontwa
pening. Het handhaven van een 
eeuwige vrede. Ziehier waarachtige 
idealen, waaraan de besten van on
ze mensheid hun energie en denk
kracht hebben gewijd. De laatste 65 
jaar zijn er tal van pogingen ge
weest, tenminste tot partiële ontwa
pening te geraken. Daar zijn de 
Haagse vredesconferenties van 1899 
en 1907 met hun zeer beperkte re
sultaten. Daar is het vlootverdrag 
van Washington, waarbij de U.S.A., 
Groot-Brittannië en Japan in 1922 
een zekere stabilisatie bereikten in 
de krachtsverhoudingen tussen hun 
vloten. Daar waren na de eerste 
wereldoorlog de verdragen van Lo
carno van 1925 en het Briand-Kel
log-·Pact van 1928, waarbij de oor
log heette te zijn uitgebannen. 
Voot·al na de verdragen van 1925 
verkeerde de wereld in rozig opti
misme. Met de "geest van Locarno" 
scheen een nieuw tijdperk te zijn 
ingeluid. 

De opkomst der dictatoren en als 
gevo:g de tweede wereldoorlog zou 
de vredesdroom in flarden scheu
ren. Toch streefde men in 1945 in 
het pompeuse operagebouw van San 
Francisco bij de stichting van de 
Verenigde Naties opnieuw naar vre
de. Wr.t naar buiten zichtbaar werd 
van deze "vrede", was de letterlijk 
explosieve ontwikkeling van atoom
bommen en thermonucleaire wape
nen. Wil men sprekende voorbeel
den? Ze zijn te vinden in de onlangs 
door minister Luns aan de Tweede 
Kamer aangeboden Nota over "Ont
Wapening, veiligheid, vrede". Wel
nu dan, het destructief vermogen 
Waarover de U.S.A. en de Sovjet 
Unie beschikken, bezit "enkele mil
joenen malen" de explosieve kracht 
van de 20 kiloton bom welke destijds 
op Hirosjima werd geworpen". En 
verder: een enkel thermonucleair 
Wapen kan thans de explosieve kracht 
bevatten van alle wapens van de 
laatste wereldoorlog. 

* * * 

Nu de zaken er zo voor staan 
is het geen wonder, dat 

staatslieden, denkers en geleerden 
met alle kracht op middelen zinnen 
om ontwapening, althans partiële 
ontwapening te verwezenlijken. 

In de Nota wordt, naar ons ge
Voel met klemmende argumenten 
aangetoond, dat internationale vei
ligheid, voorkoming van oorlog in 
de huidige periode van spanning 
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en 

"De wereld is mz1n 
arbeidsveld" 

APENING 
tussen de twee wereldblokken 
slechts te bereiken is via een mili
tair machtsevenwicht. Zou één par
tij - ook slechts gedeeltelijk - een
zijdig ontwapenen, dan zou het dus 
ontstane vacuum een lokobject wor
den voor een potentiële agressor. 
Eenzijdige ontwapening, wij kunnen 
dit niet genoeg onderstrepen, staat 
gelijk met weerloosheid. Zij kan 
juist tot het effect - een agressieve 
oorlog - leiden, dat door de eenzij
dige ontwapenaars en vrijwel alle 
anderen verafschuwd wordt. 

De Nota doet nu treffend uitko
men, dat een ontwapening in pha
sen of ook slechts een bevriezing van 
de ontwapeningswedloop doelein
den zijn, die zo mogelijk tot prac
tische werkelijkheid moeten worden 
gemaakt. Ook moet men trachten 
een uitbreiding te verhinderen van 
het aantal der kernwapenen bezit
tende landen. Men denke slechts 
hoe een fanatisch dictator van een 
"klein" land, lees: een onverant
woordelijke gek, door een atoom
knop om te draaien het gevaar van 
een nucleaire wereldoorlog kan 
doen ontstaan. 

Dan is er verder het streven, te 
voorkomen, dat door het uitvallen 
van verbindingen of door misreke
ning een ongewilde oorlog tot uit
barsting komt. Dat dit gevaar niet 
denkbeeldig is, kan de eerste we
reldoorlog leren. Want grosso mo
do kan men zeggen, dat Oostenrijk 
wellicht uitgezonderd, in die bange 
dagen voor augustus 1914 eigenlijk 
geen enkele regering de oorlog heeft 
gewild. 

* * * 

Op de _moeilijke weg naar ontwa
penmg begroet de Nota terecht 

het te Moskou gesloten kernstopver
drag van 1963 als 'n bescheiden maar 
niettemin hoopgevend resultaat. Bij 
dit verdrag verbonden de U.S.A., 
het Verenigd Koninkrijk en de Sov
jet-Unie zich tot stopzetting der 
proefexplosies onder water, in de 
atmosfeer en in de ruimte. Men let-

ATTENTIE! 

te wel: de ondergrondse proeven 
worden niet door het verdrag be
streken. Desondanks moet men de 
overeenkomst van Moskou als een 
klein, doch reëel begin van overeen
stemming beschouwen, dat in de 
loop der jaren kan worden uitge
breid. 

Belangrijk punt bij de ontwape
nings-onderhandelingen te Genève 
is vooral het probleem der controle. 
Ook of juist bij een ontwapening in 
phasen moet - wil men het machts
evenwicht niet verbreken - ervoor 
worden gezorgd, dat geen enkele 
partij op geen enkel moment door 
de ontwapening militair voordeel 
behaalt. Bovendien is een strikte in
ternationale controle vereist in het 
kader der Verenigde Na ties. Dus 
niet een controle door de partijen 
zelf, die zich tot reductie der bewa
pening hebben verplicht. 

Wat Nederland betreft stelt de 
Nota duidelijk in het licht, dat de 
middelgrote en kleinere landen in 
dit alles slechts een bescheiden rol 
kunnen spelen. Toch ziet de Rege
ring het gelukkig als haar taak, al
le ontwapenings-initiatieven, waar 
mogelijk te stimuleren. En dit in 
het verband zowel van Nato als van 
de Verenigde Naties. 

* * * 

Alles tezamen achten wij deze 
Nota, waaruit wij uit de 

aard der zaak slechts enkele grepen 
konden doen, een knap stuk werk. 
Zeker, naar onze smaak zijn de 
kansen op hereniging van Duitsland 
en een medewerking van Rood Chi
na aan de internationale ontwape
ning hier wat hoger aangeslagen 
dan feitelijk verantwoord is. Dit 
neemt niet weg, dat deze Nota een 
glasheldere en boeiende samenvat
ting geeft van het ingewikkelde pro
bleem der ontwapening. Hier werd 
met vermijding van iedere kansela
rij-stijl een vraagstuk dat ons allen 
raakt, strak en overtuigend toege
licht. 

L.M. 

ATTENTIE! 

Luistert op woensdag, 15 april a.s., over de zender Hilversum II (298 m), 

van 18.20-18.30 uur, naar 

,.DE STEM VAN DE V.V.D." 

(Zie pag. 4) 

Openbaar 
Mevrouw Van Someren heeft in 

de Tweede Kamer gevraagd of de 
minister de Kamer volledig wilde 
inlichten over de financiële positie 
van de omroepinstellingen, alvorens 
een beslissing zou worden genomen 
over de verhoging van de luisterbij
drage, die door de overheid mede 
ten behoeve van de omroepvereni
gingen aan alle radiobezitters wordt 
opgelegd. Het Vrije Volk schrijft op 
21 maart j.l. onder het hoofd 
"Openbaar", dat de omroepvereni
gingen geen subsidie genieten, maar 
dat de radioprogramma's - niet he
lemaal uit de luisterbijdrage 
worden betaald. Wat eraan te kort 
komt wordt door. de omroepver
enigingen erbij gelegd - gesubsi
dieerd als men wil. "Zo is de situa
tie"; volgens Het Vrije Volk al
thans. 

Deze redenering behelst een om
kering van de feiten. Eerst waren er 
de omroepverenigingen, particuliere 
verenigingen of stichtingen, die zelf 
hun programma's financierden. Tij
dens de bezetting kwam de luister
bijdrage, die van overheidswege aan 
het radiobezittende publiek werd 
opgelegd en door de overheid werd 
ingevorderd ter financiering van de 
radio-uitzendingen, die toen niet 
meer door de omroepverenigingen 
mochten worden verzorgd. Na de 
oorlog bleef het luistergeld. Daaruit 
verkregen de omroepveremgmgen 
de middelen waarmee zij naast hun 
eigen inkomsten uit contributies en 
advertentie-opbrengsten, hun pro
gramma's konden financieren. 

Het bedrag van f 12,- dateert uit 
de oorlog. Nadien stegen de prijzen, 
maar ook het aantal radio's en daar
mee de luisterbijdragen. Gezien de 
recente prijsstijgingen en het feit, 
dat het aantal radio-bezittende ge
zinnen zich nu nog maar weinig uit
breidt, was in 1964 een verhoging 
op zichzelf niet onredelijk. Over de 
vraag met hoeveel het luistergeld 
verhoogd zou moeten worden kon de 
Kamer zich geen oordeel verschaf
fen, omdat de gegevens ontbraken_ 
Als een minister voor verhoogde 
staatsuitgaven de belastingen wil 
verhogen krijgt de Kamer door de 
begrotingsbehandeling een volledig 
inzicht in de uitgaven- en inkomsten
positie van de staat. De Kamer kan 
dan zelf nagaan in hoeverre zij be
lastingverhoging nodig vindt en op 
grond van haar bevindingen een ge
fundeerd eigen oordeel vellen. 

Zo niet bij de verhoging van de 
luistergelden. De omroepverenigin
gen ontvangen eigen gelden en door 
de overheid ingevorderde luistergel
den. Dit geld geven zij naar eigen 
inzicht uit, al dan niet gecontroleerd 
door hun ledenvergaderingen. In ie
der geval niet gecontroleerd door 
de volksvertegenwoordiging als ver-

(Vervolg %Îe pag. 2",) 



VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

Liberaal Democratisch Centrum 
Het treffen van maatregelen ter vergemakkeli;jking van de overgang 

van rooms-katholieken en rechtzinnig-protestanten naar de V.V.D. 

l_.iberale christenen 

Politiek bezien zijn er tal van Nederlanders, die bij ons behoren, maar 

(nog) niet bij ons zijn. O.a. geldt dat voor veel katholieke en protestantse 
landgenoten. Wat kunnen wij daar als partij en als partijleden aan doen? 

Het initiatief tot de nodige contacten moet van ons uitgaan. Ik denk niet 
aan massale doorbraak-acties e.d.: die roepen extra weerstanden op en zijn 
strijdig met het liberale beginsel van de persoonlijke verantwoordelijk
heid. De hoofdtaak ligt bij de partijleden in hun contacten met politiek el
ders onderdak zijnden. 

Het is een taak voor alle leden, al 
kunnen wij Christenen in de partij een 
traît d'union-functie vervullen: wij kun
nen de "anderen" wellicht directer aan
spreken en wij kunnen de partij attent 
maken op factoren, die de toetreding van 
christenen nodeloos bemoeilijken. 

Het kan nimmer gaan om alle chris
tenen. Er zijn er onder de katholieken 
en onder de protestanten, die op grond 
van hun geloofsbelevenis (-interpreta
tie) niet liberaal kunnen zijn. Een dui
delijke afgrenzing is onmogelijk; ik moet 
met enkele aanduidingen volstaan. Wie 
op grond van zijn geloofsinterpretatie 
een theocratische maatschappij voorstaat 

(Vervolg van pag. I) 

tegenwoordiging van de radiobelas
ting-plichtigen. 

Het Vrije Volk meent na voormel
de gewrongen redenering te moeten 
stellen, dat wel een ander argument 
voor openbaarmaking van de finan
ciële gegevens bestaat, n.l. het mo
tief, dat de omroepverenigingen een 
publieke taak vervullen. Het valt 
Het Vrije Volk op, dat de kranten, 
die zo enthousiast over de openba
re financiën van de omroepvereni
gingen schrijven (waaronder de li
berale kranten) er nooit aanstoot 
aan hebben genomen, dat organisa
ties als de VVD en de KVP geen 
openbare verantwoording van hun 
geldmiddelen afleggen. 

Dat is weer een aardig staaltje 
van demagogie. De VVD is een ver
eniging, die nimmer een beroep doet 
op de algemene middelen. Zij krijgt 
daaruit uiteraard ook geen cent. 
Uitgezonderd een volstrekt ontoerei
kende bijdrage in de kosten van de 
televisie-uitzendingen, waarvan dan 
ook volledige verantwoording moet 
worden afgelegd aan de minister. 
De leden van de VVD met wier 
contributies en bijdragen de VVD 
haar uitgaven financiert, krijgen op 
de jaarlijkse Algemene Vergadering 
wel een rekening en verantwoording 
en jaarverslag van de penningmees
ter en een verslag van de commissie 
van voorlichting over de rekening 
en verantwoording. Eigenlijk is er 
dus geen enkele reden tot klachten 
van de zijde van Het Vrije Volk. 

Overigens. . in het jaarboekje 
1964, dat hopelijk nog voor de Al
gemene Vergadering op 17 en 18 
april a.s. gereed is, en voor een 
ieder verkrijgbaar wordt gesteld, 
zullen de verlies- en winstrekenin
gen over de jaren 1962 en 1963 wor-
den gepubliceerd. Niet omdat de 
VVD subsidie zal vragen aan de 
overheid, maar inderdaad omdat de 
VVD een publieke taak vervult en 
iedereen, die het interesseert, mag 
weten op welke wijze die taakver
vulling wordt gefinancierd. 

Gaarne verlenen WlJ tn onze 

kolommen opnieuw gastvrijheid 
aan het Liberaal Democratisch 
Centrum. Dat wij dit doen wil 
natuurlijk niet zeggen, dat wij 
alle meningen, geuit in dit arti
kel onderschrijven. 

Redactie Vrijheid en 
Democratie. 

kan geen liberaal, zelfs geen democraat 
zijn. 

Wie gelooft, een door hem als christe
lijk aanvaarde levenswijze ook aan ande
ren buiten zijn groep te mogen of moe
ten opleggen, is daarmede onze - zo
lang mogelijk gerespecteerde - tegen
stander. Hij, die Gods Woord aanziet 
voor Gods "woordjes", of de Bijbel han
teert als een receptenboek voor maat
schappelijke kwalen en soms zover gaat, 
dat hij de Mozaise wetten toepast op on
ze maatschappij - kan zich in een libe
raal milieu niet thuisvoelen. (Anderzijds 
moeten wij ons evenmin aan bijbelmis
bruik schuldig maken door christenen 
met behulp van bijbelteksten van de 
juistheid van het liberale beginsel te wil
len overtuigen). 

Maar voor tal van andere christenen 
kan een niet-confessionele partijkeu
ze reëel zijn. Zeker indien hun tot dus
ver "verkeerde" keuze is bepaald door 
familie- of milieutradities, of voorzover 
bun "drempelvrees" gegrond is op wat 
zij voor het geestesmerk van liberalisme 
of liberalen aanzien. 

N©Jdere mededelingen 

Ïiri~ake de jaarlijkse Algem. 

Vergadering te Eindhoven 

FEESTAVOND 

Na afloop van de jaarlijkse al
gemene ledenvergadering op vrij
dag 17 april a.s. zal door de af
deling Eindhoven der partij aan 
de afgevaardigden een feestelijk 
samenzijn worden aangeboden. 

De dansmuziek zal worden ver
zorgd door het Eindhovens orkest 
Knijnenburg. 

LOGIES 

De afgevaardigden der algeme
ne ledenvergadering wordt ver
zocht zich voor logies te Eindhoven 
te wenden tot de door de afdeling 
Eindhoven ingestelde logiescom
missie bestaande uit: 

Drs. A. P. Groeneveld, Biezen
straat 2, Geldrop, telefoon 04903-
2696. Drs. G. J. Oudemans, Le Sa
ge ten Broeklaan 72, Eindhoven, 
telefoon 04900-11531. E. Boelen, 
Eikvarenlaan 8, Eindhoven, tele
foon 04900-10272. 

Onze taak 
Aan ons de taak aan te tonen, dat hij 

die het Evangelie van Jezus Christus be
leeft als enerzijds de blijde boodschap 
van de verlossing door zijn Heer en an
derzijds de opdracht aan ieder individueel 
om in Zijn geest de verantwoordelijk
heid voor zichzelf en voor de gemeen
schap te aanvaarden, zich maatschappe
lijk als liberaal kan manifesteren. Voor 
hem kan dan het liberale vrijheidsbegin
sel geworteld zijn in zijn chistelijke le
vensbeschouwing: vrijgemaakt en verant
woordelijk jegens God, dus jegens de 
naaste. Als hij zich bovendien de op
dracht realiseert niet "van de wereld te 
zijn", maar wel "in de wereld te zijn ge
plaatst", dan zal hij ernaar streven, met 
"anderen" samen te werken aan een 
"verantwoordelijke maatschappij". 

De partij zelf heeft een in hoofdzaak 
"negatieve" functie in dit verband. Zij 
moet een groep vormen waarin deze li
berale Christenen zich thuis kunnen voe
len. Zij zal vermijdbare weerstanden 
moeten opruimen. 

Onder de weerstanden, die ook voor 
anderen dan christenen gelden is er de 
beeltenis van de partij. Al noemen wij 
ons "volkspartij", "men" ziet ons nog 
in ruime kring aan voor een werkgevers
kliek of voor een vereniging tot steun 
aan bedreigde meervermogenden, voor 
conservatieve status-quoverdedigers dan 
wel voor principiële bestrijders van alles 
dat "nieuw" is. Dat is ook voor tal van 
christenen en schrikbeeld. 

Door duidelijke daden zullen wij moe
ten waarmaken, dat liberale politiek zich 
ontwikkelt met de bewegingen in de maat
schappij. Ziet "men" ons verkeerd dan 
ligt de schuld niet bij die "men", maar 
bij ons. Zo ook, voorzover "men" onze 
economische inzichten bij uitstek als on
derscheidend kenmerk beschouwt en ons 
daarom voor materialisten houdt. 

Een waarschuwing 
Te veel christenen houden de liberale 

partijen voor per se anti-clericale of zelfs 
anti-godsdienstige bewegingen. De historie 
geeft wel enig voedsel aan dat denkbeeld 
In een aantal continentale landen is er 
vaak een band geweest tussen liberale 
partijkeuze en anti-godsdienstigheid. 
Soms is dat verband nog duidelijk aan
wezig. Maar in Nederland en b.v. in En
geland is dat nooit zo geweest (1853!). 

Toch past een waarschuwing. Te zeer 
encanailleert zich ook de VVD wel met 
continentale "liberale" partijen of wat 
daarvoor doorgaat. Dat is op zichzelf 
reeds fout: men verkeert spoedig in het 
kamp van de ,,politieke aderverkalking" 
- de Franse revolutie als de laatste nog 
aanvaardbare nieuwigheid - en van de 
verheerlijkers van de goede oude tijd. 
En in het contact met christenen, die 
potentieel bij ons behoren, vormt dat ge
doe een nodeloze weerstand en maakt 
het ons hinderlijk verdacht. 

In deze niet limitatieve opsomming van 
weerstanden, die moeten worden opge
ruimd - andere bezwaren moeten blij
ken in noodzakelijke contacten - vraag 
ik nog aandacht voor een enkel "teer" 
punt bij christelijke geestverwanten. 

Voor ons christenen is de zondag de 
dag des Heren, waarop wij gezamenlijk 
het feest van de opstanding vieren, en 
waarop wij vervolgens gepaste ontspan
ning mogen zoeken. De grenzen van die 
"gepastheid" zijn niet voor ieder van ons 
dezelfde. Maar wij hebben geen tijd voor 
politieke of andere zakelijke activiteiten. 
Wij kunnen er pas volledig bijhoren, als 
de partij daarmee rekening houdt. 

Ziehier enkele overpeinzingen ten be-
hoeve van een discussie die m.i. in onze 
partij nodig is, niet in haar confessie sa
mengestelde werkgroepen, want de iso
lerende werking daarvan is eerder scha
cldijk dan opbouwend, maar in breed sa
rr.engestelde werkgroepen. 
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VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

UNFAIR 
• "Het Vrije Volk" is het met de be

• • noeming van prof. De Quay tot 
president-commissaris van de KLM 
niet eens. Het blad acht de oud-pre
mier te "gemoedelijk" en vindt, dat hij 
"geen specifieke kwaliteiten op econo
misch of technisch gebied bezit, die 
hem de aangewezen man zouden maken 
voor een zo belangrijke KLM-functie". 
Het blad zegt tenslotte: "Wij betwijfe
len of prof. De Quay de juiste man is 
om de KLM uit de misère te helpen". 

Wij achten deze kritiek unfair en on
gefundeerd, omdat zij iemand van te
voren van onbekwaamheid beschuldigt, 
voordat hij de kans krijgt te bewijzen 
wat hij in een bepaalde functie waard 
is. Overigens, prof. De Quay heeft van 
te voren niet van de daken ge
schreeuwd, .,dat hij het wel eens zo:u 
klaren", zoals voorgaande topfiguren 
van de KLM wel deden, terwijl zij jam
merlijk mislukten, 

ALARM 
• Tweemaal in een week is Neder

• • land opgeschrikt door nieuws over 
roofovervallen, die 's nachts op em
ployé's van benzinestations werden ge
pleegd. Het eerste slachtoffer (bij Alk
maar) werd van achteren neergeslagen, 
het tweede (bij Zevenaar) werd zonder 
pardon neergeschoten en levensgevaar
lijk gewond. Het is zaak, dat de daders 
streng worden gestraft. Maar ook an
dere maatregelen zijn nodig om her
haling van dit soort overvallen te voor
komen. De benzinestations zouden 
's nachts door meer dan één man bezet 
kunnen worden, Er zouden alarmsyste
men kunnen komen, die met de dichtst
bij zijnde politiepost in verbinding 
staan. Er zouden kluizen kunnen wor
den aangebracht, waarin het geld re
gelmatig wordt opgeborgen. Dergelijke 
maatregelen kosten veel geld, maar 
mensenlevens zijn meer waard. 

MISLUKKING 
• Het Eurovisie-Songfestival, vorige 

• • maand in Kopenhagen gehouden, is 
opnieuw een mislukking . geworden. 
Mag deze liedjeswedstrijd voor een en
kele grammofoonplatenmaatschappij en 
artiest(e) winst hebben opgeleverd, 
voor miljoenen TV-kijkers betekende 
zij slechts verlies, aan tijd en aan geld. 
Denemarken heeft nu besloten voort
aan niet meer aan dit concours deel te 
nemen, een voorbeeld dat de navolging 
van ons land verdient. Dat het kreu
pele "Ik weet, dat jij mij bedriegt" Ne
derland moest vertegenwoordigen, be
wijst dat er aan de selectie veel schort. 
En omdat de keuze in andere landen 
niet anders tot stand komt, kan moei
lijk worden volgehouden, dat bij dit 
songfestival de nationale eer op bet 
spel staat. Het TV -publiek wil niet 
meer bedrogen worden. 

DONS 
• Vele Eerste Kamerleden tonen een 

• * tedere, bijna moederlijke zorg voor 
het wel en wee van "onze jongens". 
Dit geschiedt in een zo nuchter staats
stuk als het Voorlopig Verslag op de 
Defensie-begroting. Zij wensen voor 
onze dienstplichtigen: totale afschaf
fing van strozakken in militaire bed
den, betere verwarming en voorziening 
met douches in de plaats van het weke
lijks obligate bad. Hoewel wij de eis 
van een kooude of warme douche zeer 
redelijk vinden en menen, dat een ver
warmd, in vergelijking tot een verkou
den mens voor twee geldt, plaatsen wij 
een vraagteken bij de strozak. Hele ge
neraties, ook de onze, hebben daarop 
zoete rust genoten. Als men dan toch 
veranderen wil, waarom dan geen dons 
en linnen, met geborduurd Rijksmono
gram? 
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MIJN OPINIE IS • 

KLOOSTERS 

Aan een schrijven van mr. A. Dirk:li'ager 
te Rotterdam, is het volgende ontleend. 

Reeds vele jaren bekommer ik mij 
over het lot van kloosterlingen en non
nen, die, vaak op een leeftijd, dat ze 
naar Nederlands recht nog minderjarig 
zijn. dikwijls via opvoedings- of soort
gelijke inrichtingen in kloosters verdwij
nen. Voor eeuwig. Herhaaldelijk heb ik, 
mondeling en bij geschrifte, de aandacht 
erop gevestigd, dat overheidscontrole op 
de naleving van 's lands wetten in kloos
ters, demerietenhuizen en soortgelijke 
inrichtingen ten onrechte door de Neder
landse overheid is nagelaten. 

Wil een kloosterling, een r.k. geeste
lijke, bevrijd worden van de juridische 
band, die tussen hem en de kerk bestaat 
en die hem bij nader inzien te zwaar is 
gevallen: hij wendt zich niet tot Zijn wet
telijke beschermer, de Nederlandse rech
ter, maar tot zijn geestelijke overheid, 
tot de bisschop. Dat is dan het forum 
privilegiatum, dat ik herhaaldelijk in de 
NRC ter sprake bracht. 

In het nummer van dat blad van 15 
februari j.l. ontwikkelde ik op deze 
grond zelfs grondwettelijke bezwaren 
tegen het optreden van een r.k. staats
hoofd. Deze immers, volgens het Vati
caanse recht, de monarch van Rome 
meer moetende gehoorzamen dan de eigen 
wetgeving, kan niet nakomen zijn grond
wettelijke verplichting: Er wordt alom 
in het Rijk recht gesproken in naam des 
Konings. Toen op 18 februari 1964 in de 
Eerste Kamer aan de orde kwam, of 
volgens onze grondwet een r.k. staats
hoofd kon zijn, is het door mij opgewor
pen argument daartegen niet te berde 
gebracht. 

De heer Dirkzwager laakt dan mr. Van Riel, 
omdat hij dit door de schrijver aangevoerde 

• argument niet heeft aangeroerd. Dit "laken" 
heeft geen zin. En dit om de eenvoudige reden., 
dat niet de heer A. de heer B. in gebreke kan 
stellen., omdat B. door A. als gewichtig gevoel
de en misschien zwakke argumenten niet te 
berde heeft gebracht. 

Wat nu de juridisch-staatsrechtelijke zijde 
van mr. Dirkzwager' s betoog betreft, laten wij 
een jnridische medewerker aan het woord. 

Wanneer een kloosterling bevrijd wil 
worden van de band, die tussen hem en 
de kerk of het klooster bestaat en deze 
band wordt gezien als een juridische 

Onze Landdag 
Onze Landdag komt nu naderbij op 

vrijdag 24 april a.s. in hotel 
Braams te Gieten (Dr.). Het programma 
staat thans vast en alles is geregeld. 

Met de convocaties hadden wij deze 
keer erge tegenspoed door een ongeluk
kige samenloop van omstandigheden. 
Maar als dit nummer verschijnt zijn ze 
zo hopen wij, al bij de centrale-vertegen
woordigers en U zult ze dus binnenkort 
ontvangen. Inmiddels willen wij er vast 
van vertellen. 

Omstreeks kwart voor tien zullen een 
paar Drentse dames (weekblad in de 
hand!) de deelneemsters opwachten aan 
het station Assen en dan gaat het per bus 
naar Gieten, waar zij die per auto ko
men omstreeks half elf worden verwacht. 
Dan worden wij eerst gesterkt door kof
fie met koek en daarna, na een welkomst
woord door mevr. J. P. Hansen-van der 
Linden, wordt de bijeenkomst geopend 
door de presidente, mevr. Scheltema
Conradi. Vervolgens komt Drente oud en 
nieuw aan de orde afwisselend bespro
ken door mevr. R: M. Buurma-Vrede
voogd en de heer R. Zegering-Hadders. 

Dit houdt ons bezig tot 12.45 uur en 
dan gaan wij aan de lunch met een war
me schotel. Zij, die hotel Braams en des
zelfs reputatie kennen zullen begrijpen, 
dat wij het er niet slecht zullen hebben! 

Om 14 uur spreekt mevr. mr. C. H. Ver
stegen-Kettlitz uit Rotterdam over "Het 
doornige pad der gelijkwaardigheid''. 

Om 15 uur thee met knijpertjes. En ter
wijl wij daarvan genieten zullen er ech-

band, k;,n in Nederland niemand hem 
beletten zich te wenden tot de Neder
landse overheidsrechter. Wanneer deze 
kloosterling zich wendt tot het forum 
privilegiatum, doet hij dat uit vrije wil, 
hetzij, omdat hij zich daartoe moreel ge
roepen acht, hetzij omdat hij meent zich 
niet te mogen onttrekken aan de hem 
door de Codex Juris Canonici gestelde 
regels, die voor hem, naar zijn overtui
ging, wet zijn. Wendt een kloosterling 
zich niettemin tot de Nederlandse over
heictsrechter om hem van een juridische 
ver-plichting naar Nederlands recht te 
ontslaan dan zal de Nederlandse rechter 
zich zeker niet onbevoegd verklaren en 
naar Nederlands recht uitspraak doen. 
Zolang een kloosterling niet met geweld 
wordt gedwongen zich niet tot de Neder
landse rechter te wenden, maar tot het 
forum privilegiatum, bestaat er geen en
kele strijd met de Nederlandse wetten 
en is er dus geen enkele aanleiding tot 
ingrijpen. 

Uit vrije wil of door overeenkomst 
daartoe verplicht, staat het iedere Ne
derlander vrij zich tot een ander gerecht 
te wenden dan de Nederlandse over
heidsrechter. Zeer frequent maakt de Ne
derlander - vooral in de handel - ge
bi·uik van de mogelijkheid geschillen te 
do..:n beslechten door arbiters, die dan 
recht doen als goede mannen naar billijk
heid. De vraag of een geschil zal wor
den beslecht door de Nederlande over
heidsrechter - van wie volgens de grond
wet niemand tegen zijn wil mag worden 
afgetrokken - of door een andere instan
tie, hangt af van de vrijwillige beslissing 
van partijen, die kunnen overeenkomen 
hun geschil voor te leggen aan arbiters -
een andere instantie dan de overheids
rechter. Ook in andere kerkgenootschap
pen dan het rooms-katholieke komen 
colleges voor, die geschillen van kerke
lijke aard binnen de kerk beslissen. 

In Limburg was een kloosterling tegen 
zijn wil in een klooster vastgehouden. 
Daarbij was geweld gepleegd. De moe
der van deze kloosterling deed aangifte 
bij de politie. De schuldigen - geestelij
ken - werden strafrechterlijk vervolgd 
en door de Nederlandse strafrechter 
schuldig verklaard en veroordeeld. Dit 
voorval wordt niet vermeld om een voor 
de katholieke kerk onaangenaam voor
val op te rakelen, maar om mr. Dirk
zwager ervan te overtuigen, dat de 
rechtsbescherming van kloosterlingen, 
indien dezen, of anderen voor hen, zich 
wenden tot de Nederlandse overheids-

Copie voor dexe rubriek te xen
den aan: Mej. Joh. H. Springer, 
Alexanderstraat 16, Haarlem. 

te oude Drentse costuums getoond wor
den, costuums van de laatste dri~ eeu
wen en uit particulier bezit. Dat rs dus 
echt wat bijzonders! 

Omstreeks half vijf is de sluiting en de 
bus terug naar Assen. 

Dit alles (maar zonder de bus) kost 
ons slechts f 8,75 dank zij de zeer royale 
gastvrijheid van de Centrale Drente. 

Aanmelding bij mej. J. A. Willems. 
Zuiderdiep 32 te 2e Exloërmond te beta
len op haar girorekening nr. 1020199 met 
mededeling ,.Landdag", Wilt u er bij 
vertellen of u van de bus gebruik wilt 
maken? 

Het is een Landdag. D.w.z. niet alleen 
bestemd voor de Noorderlingen. Wij ho
pen ook vele Westerlingen en leden uit 
het Centrum van het land te ontmoeten. 
Misschien maken zij er wel een heel week
eind van. Het is voorjaar en Gieten is 
echt de moeite waard. · 

rechter, in Nederland wel degelijk is ge
waarborgd. De president van de straf· 
kamer van de Maastrichtse rechtbank, 
die deze zaak behandelde, was rooms
katholiek. 

Zouden dergelijke vonnissen niet meer 
"in naam des Konings" gewezen kunnen 
worden wanneer de Koning katholiek 
is? Zolang de Nederlandse wet niet is 
gewijzigd, zeker niet. 

Theoretisch zou de Koning inderdaad 
op wetswijziging knnnen aansturen. De 
verantwoordelijke ministers en de Sta
ten-Generaal gezamenlijk hebben echter 
te beslissen. Eigener beweging kan de 
Koning niets ondernemen. Doet hij dat 
toch dan is er een constitutioneel con
flict in optima forma, waarvan het eind 
zonder twijfel is, dat de Staten-Generaal 
het laatste woord hebben en de Koning 
dus zal moeten zwichten of aftreden. In 
het uiterste geval zal dus een Koning 
tot aftreden worden genoopt - dit lijkt 
mij pure theorie - maar een toekomstige 
Koning tevoren van opvolging uitsluiten 
is in strijd met de Grondwet. 

Aldus onze juridische medewerker. 

ECOt.JOMIE EN POLITIEK 
Naar aanleiding van het artikel van 

dr. J. D. de Haan uit Delft in "Vrijheid 
en Democratie" dd 19 maart j.l. zou, 
voor een juiste beoordeling van een ver
bod van de individuele verticale prijs
binding, hier nog aan toegevoegd moe
ten worden, dat dit verbod de waren
huizen de mogelijkheid biedt voor aan
bieding van "lok-artikelen". Een super
markt zal dan b.v. in de St. Nicolaas
week chocoladeletters van een bekend 
Nederlands merk tegen of beneden de 
inkoopsprijs kunnen aanbieden om act
spirantkopers naar binnen te lokken. De 
kruidenier daarentegen zal met zijn ge
hele voorraad, die hij reeds in de zomer 
moet bestellen, blijven zitten. 

De noodzaak van de aanval op de 
vastgestelde prijzen wordt nog onduide
lijker als men bedenkt, dat bij de jong
ste Sint Nicolaasverkoop de goedkoopste 
artikelen niet of nauwelijks gekocht 
werden. 

Wil de VVD tot een maximalisatie van 
de welvaart van àl haar leden komen 
dan zal ze moeten beginnen de midden
standswinkelier eens compensaties te 
gaan geven voor de reeds achter ons lig
gende huur- en loonsverhogingen. 

W. J. W AANING. 

GRONINGEN/HAREN 

Men is er actief, daar in het Noor
den. 

Nu weer komt er een verslagje van 'n 
gezellige lunchbijeenkomst in hotel Hof
man in Groningen, waar de aanwezigen 
met aandacht geluisterd hebben naar een 
causerie door mevr. dr. M. Hartgerink
Koomans, die sprak over een figuur uit 
de vrouwenbeweging van de 19e eeuw, 
Jeltje de Bosch Kemper. 

De spreekster boeide haar gehoor vol
ledig, zodat het bedankwoord van mevr 
S. A.v. d. Laan-Koppiusmet een nadruk
kelijk applaus werd onderstreept. 

STUDIEDAG 

De dag vóór onze Landdag, dus op 
23 april, belegt de Nederlandse 

Huishoudraad in het Bouwcentrum te 
Rotterdam een studiedag voor de vrou
wenadviescommissies voor de woning
bouw, waar ook anderen welkom zijn. 
Kosten f 4,-. Reis- en verblijfkosten voor 
eigen rekening. Ondergetekende heeft 
aanmeldingsformulieren beschikbaar. 

J. H.S. 
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De huidige spanningen en hun invloed op onze export ([[ en slot) 

,,De wereld IS mijn arbeidsveld'' • 

Nederland en de Nederlandse produkten zijn in het buitenland (zelfs bij 

onze onmiddellijke buren Duitsland) weinig bekend. V oor zover ons land 

en zijn produkten dan al bekend zijn, worden zij, zij het met enige aarze

ling beoordeeld als degelijk en betrouwbaar, weinig technisch en onaan

trekkelijk, met name in de vormgeving. 

Men kent ons land als producent van zuivelprodukten, bloemen 

en bloembollen (die slechts 1,2o/0 van ons exportpakket uitmaken) en arti

kelen als Delfts aardewerk en dure sigaren. Soms weet men ook van Ne

derland, dat het een land is, dat de produkten van een matige kwaliteit en 

vormgeving, maar van betrekkelijk lage prijs levert. 

De genoemde studie concludeert: "Het 
is in het buitenland niet doorgedrongen, 
dat Nederland van een agrarisch een mo
dern imdustrieel land is geworden". En 
inderdaad, de Nederland "image", zoals 
die thans bestaat, is grotendeels gebaseerd 
op ons exportpakket van 30 jaa1r geleden. 
Natuurlijk moet men aan dit beeld van 
Nederland bij het grote publiek in het 
buitenland geen overdreven betekenis 
hechten. Dat grote publiek heeft nu een
maal over ieder land bepaalde stan
daardideeën. 

Maar het is toch gaed te bedenken, 
dat tot het buitenland maar weinig door
dringt van alles wat in de laatste jaren 
in ons land is veranderd. Ongetwijfeld 
wordt dit mede veroorzaakt door het feit, 
dat de grote concerns in ons land zich in 
het algemeen bij de reclame voor de af
zet van hun produkten niet ident,ificeren 
met Nederland, maar zoveel mogelijk 
trachten hun internationale karakter of
wel hun verbondenheid met het land in 
kwestie te accentueren. 

Zo denkt b.v. geen Fransman bij de 
naam Philips aan een bekende gloeilam
penfabriek in het zuiden van ons land, 
maar uitsluitend aan het grote Franse 
bedrijf "Philips France" en hij identi
ficeert haar hoge niveau van technisch 
kunnen niet met Nederlandse maar met 
Frans vakmanschap en intellect. 

Uitbreiding van onze export 
nood<:!akeliik 

Laten wij thans eens overzien, tot wel
ke voorlopige conclusies de voorgaande 
beschouwingen ons kunnen leiden. Struc
tureel gezien blijft een sterke uitbrei
ding van de Nederlandse export noodza
kelijk, wjllen wij onze toenemende be
volking e<m geleidelijk stijgend wel
vaartspeil verzekeren. 

De economische structuur van ons 
land bevindt Z!ich in een wijzigingsproces 
tengevolge waarvan ook ons exportpak
ket verandert. Agrarische produkten en 
voedings- en genotmiddelen worde1n 
daarin steeds minder belangrijk, de me
taalindustrie, de chemische industrie en 
de aardolieprodukten steeds belangrij
ker. Deze tendens zal zich in de toekomst 
stellig voortzetten, vooral omdat Nedelt'
land bezig js zijn concurrentievoordeel 
op het gebied van lonen en prijzen te 
verliezen, zodat moet worden overge
schakeld op kapitaalintensieve industriële 
produktie. 

Mede geLJen het feit, dat ons land in 
het verleden nimmer heeft uügeblonken 
als producent van technisch hoogwaar
dige produkten van goede kwaliteit en 
vormgeving, en het buitenland ons in het 
algemeen nog ziet zoals wij vroeger wa
ren, zullen alle krachten moeten wor
den ingezet om tot kwaliteitsverhoging in 
de produktiè en tot een becere industriële 
vormgeving te komen. Kwaliteitsverbe
tering en kwaliteitscontrole, industrië
le vormgeving en exportbevordering be
horEn bijeen, omdat Nederland op het 
gebied van de export niet alleen voor 
een kwantitatieve taak (omvangvergro
ting) maa<r ook voor een kwalitatieve 
taak lniveauverhoging) staat. 

Onze buitenlandse economische politiek 
(handelspolitiek zowel als exportbevor
dering) zal op de vervulling varn deze 
doeleinden moeten zijn gericht. Daarom 

SIDNEY J. VAN DEN BERGH 

moeten wij thans nog een ogenblik stil
staan bij de vraag, welke economische 
politiek bij de geschetste structuuront
wikke1ing past. 

Sommigen menen wel, dat naarmate 
Nederland zich meer in de richting van 
een industriële natie ontwikkelt, ons land 
ook een meer continentaal karakter 
krijgt en zich gemakkelijk zal kunnen 
verenigen met een minder liberale han
delspolitiek, zoals die door grote in
dustriële naties, als de Ver. Staten, Duits
land en Frankrijk wel is gevoerd en zo
als die thans door de EEG onder Franse 
invloed dreigt te worden gevoerd. 

Banden buiten E.E.G. 
van vitale betekenis 

Niets is naar mijn oordeel minder 
waar. Ook al is het zo, dat de EEG voor 
ons een uiterst belang1rijke markt js, die 
bijna 50 procent van onze export op
neemt, toch blijven de economische ban
den met de landen buiten de EEG voor 
ons land van vitale betekenis. 

En wel in de eerste plaats als leveran
cier. 

Het is nu eenmaal zo, dat· ook thans 
ons land nog altijd arm aan grondstof
fen voor industriële produkten is. Wil 
het op industrieel terrein een concurre
rende positie kunnen innemen, dan moet 
het de daarvoor nodige glrondstoffen 
vrijelijk uit alle delen van de wereld 
kunnen betrekken tegen de gunstigste 
zich voordoende prijzen. 

Juist de aanwezigheid van het groot
ste zeehavencomplex ter wereld binnen 
onze grenzen is in dit verband van groot 
belang. Want in zekere ziJn kan men 
zulk een zeehaven beschouwen als een 
vindplaats van grondstoffen, waarop z,ich 
in ons land een grote industrie kan ont
wikkelen, zoals dat in andere landen 

heeft plaatsgevonden, omdat men er de 
grondstoffen in de bodem vond. Maar 
dat veronderstelt een liberaal invoerre
giem, niet alleen voor grondsto.ffen, 
maar ook voor de industriële produkten 
met name van jonge ontwikkelingslan
den. 

Wij kunnen nu eenmaal niet hopen te 
exporteren naar de gebieden van Azië, 
Afrika en Latijns-Amerika, als wij 
daar ook niet kopen. Beter en effek
tlever dan alle hulpbedragen, die wij 
aan die landen schenken - en waar ik 
zeker ook een voorstander van ben -
werkt de aankoop van de in die landen 
geproduceerde grondstoffen tegen re
delijke pri,jzen en de aankoop, waar 
mogelijk. v~n hun industriële produk
ten. 

Zeer moedig is op dit punt de poli
tiek geweest van het Ver. Koninkrijk, 
dat onder de Ottawa agreements van 
1933, waarbij de Empire Preferenee bin
nen het Gemenebest werd ingesteld zijn 
markten voor de industrie van Rong 
Kong, Pakistan en dergelijke landen 
heeft opengesteld. Dit heeft weliswaar 
pijnlijke aanpassingsverschijnselen b.v. 
voor de·•textielindustrie van Lancashire 
met ziè)i: meegebracht, maar .in het Ge.
menebest .;is. :zJich thans' reeds 'aan ~het 
voltreki;:en, wat strak.s op wereldniveau 
zich zat'hèrhalen - Engeland óriëntèert 
zich op kapitaalsintensieve, technisch 
zeer gespecialiseerde industrie (chemie, 
elektronica, v1iegtui,gbouw, automation 
etc.) terwijl minder ontwikkelde lan-

Uit een rede van 

Sidney J. van den Bergh l -..-----
den van de Commonwealth de lagere en 
eenvoudiger iJndustriële functies overne
men. 

Ik pleit voor een zodanig liberaal in
voerregiem, ook van het nieuwe Euro
pa, waartoe ons land behoort, dat de 
verhouding tot de ontwikkelingslanden 
werkelijk wordt gekarakteriseerd door 
het beginsel: "trade and aid". 

Alle internationale hanàelsconferenties 
- de wereldhandelsc'Onferentie, de Ken
nedy-ronde van het GATT en de voort
durende handelsbesprekingen binnen de 
EEG - moeten dus worde1n gedragen door 
dit beginsel, dat - met inachtneming van 
alle geleidelijkheid - discriminaties in het 
handelsvèrket>r worden opgeheven en de 
kunstmatige handelsbelemmeringen, zo
wel tussen de ge~ndustrialiseerde landen 
als tussen de ontwikkelingslanden en de 
geïnduskialiseerde landen worden ver
wijderd. Dit is, zoals ik heb gesteld, 
een direct Nederlands belang. Dat het 
ook, en in de eerste plaats een wereld
belang is, samenhangende met de moge-
1ijkheden van vreedzaam samenleven der 
volkeren, behoef ik wel niet toe te lich
ten. 

Deze laatste overtuiging brengt mij er 
ook toe te pleiten voor zoveel moge
lijk handel met de landen achter het 
ijzeren gordijn en de bamboegordijnen. 
Economische boycotts hebben nimmer 

gewerkt, vroeger niet tegen Italië en 
thans niet tegen Cuba. Zij zullen ook 
niet werken tegen China. Nog nooit is 
de kans op vrede toegenomen door een 
volk in het isolement en in de armoe
de te drijven. Daarom in laatste in
stantie pleit ik thans voor meer handel 
met China. 

Maar er is ook een andere - een meer 
op ons eigen belang gerichte reden -
waarom ik meer handel met de landen 
van het Oostblok voorsta. Voor zover ik 
het kan overzien zal ook in de komende 
jaren de oriëntat'ie van Nederland op de 
dichtbij gelegen Europese markten nog 
toenemen. Nog steeds is er immers geen 
sprake van een grootscheepse ontwikke
Ung in de z.g. ontwikkelingslanden. On
danks alle hulp stagneert de koopkracht 
in die landen en hun aandeel in de we
reldhandel is in de laatste 10 jaren van 
plm. 31,5 procent tot plm. 24,5 procent 
gedaald. 

Grote verbeteringen zijn voorlopig nog 
niet te verwachten. Potentieel schuilen 
hier natuur1ijk geweldige mogelijkheden 
en daarom moet Nederland hier dan ook 
zorgen present te zijn o.a. door een zo 
breed mogelijke bilateriaal gebonden 
hulp aa.n deze landen. 

_ Veel directere mogelijkheden voor on
ze afzet bieden echter, naast de west-

' europese landen de landen van Oost
Europa. Het aandeel in de wereldhandel 
van deze landen is in de laatste tien ja
rein gestegen van 10 tot 12 procent en dit 
aandeel stijgt thans, onder de invroed 
van de politieke dooi snel. 

Het nationaal inkomen jn de oosteuro
pese landen begint ook snel te stijgen. 
Juist in die landen liggen voor de nieu
we industrie van Nederland belangrijke 
kansen, omdat men daar een grote be
hoefte heeft aan de producten van de ka
pitaalsintensieve industrie in de chemi
sche sector, de metaalsector e.d. 

Nieuw beeld 
van modern Nederland 

Globaal heb ik thans aa,ngegeven, wel
ke grote taken er naar mijn oordeel lig
gen voor de Nederlandse export en de 
exportbewerking. Onder zich wijzigende 
economische omstandigheden zullen wij 
een nieuw beeld van een modern Neder
land in de wereld moeten opbouwen. 

Onze exportbevorderiillg naar buiten 
moet gesteund worden do01r een handels
politiek, die zoveel mogelijk wegen V{)Or 
de Nederlandse ha1ndel naar alle kanten 
openbreekt. Daarbij dienen geen taboes 
te bestaan, noch t.o.v. de ontwikkelings
landen, noch t.o.v. de communistische 
landen. Ook zal die exportbevordering 
moeten word81ll gesteund door een hulp
verleningspolitiek, die niet terugschrikt 
voor bilaterale banden tussen Nederland 
en de hulp ontvangende landen. Ons ei
gen belang behoeft immers niet .noo<:lza
kclijkerwijze onze goede intenties en het 
goede resultaat voOII' beide partijen te 
niet te doen. 

Naar binnen zal aan het Nederlandse 
bedrijfsleven een groter bèwustzijn ·voor 
hoge kwaliteitseisen en ~e vormge" 
ving moeten worden bij,gebracht. 

Als wij er gezamenlijk maar voor zor
gen, dat zo een aantal voorwaarden ver
vuld worden dan behoeft er niet aan te 
worden getwijfeld of het Nederlandse 
bedrijfsleven zal voor zijn produkten in 
de komende jaren een goede afzet vinden 
op vele markten, zowel dicht bij huis, 
als bij de jonge volkeren van Azië, Afri
ka en Latijns Amerika, als bij de com
munistisch geregeerde volkeren. 

Ondan'ks het gevoel van beslotenheid, 
ja afgeslotenheid, dat ons soms bekruipt, 
als wij h.'Oren over de grote interne 
strubbelingen binnen de EEG, zal ook in 
de toekomst het parool van de Neder
landse zakenman kunnen en moeten blij
ven: "de wereld is mijn arbeidsveld". 
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Europees structuurbe-leid 

Reeds enige jaren is men in Brussel druk doende om het prijsbeleid bin
nen de E.E.G. te harmoniseren. Invoercontingenten vervallen, invoerrechten 
en heffingen worden langzaam afgebroken, de prijzen tracht men gelijk te 

trekken. 
Aan ·de harmonisatie van het structuurbeleid gebeurt echter nog niets. 

Wèl wordt nagegaan welke steun- en structuurverbeterende maatregelen 
men in diverse landen heeft, maar dit is ook alles. 

Ieder land werkt hard om de 
landbouwproduktie te stimuleren en 
te moderniseren. Dit is vooral voor 
de landen, die een achterstand heb
ben, een gemakkelijke zaak. Zij 
kunnen land ontginnen, bedrijven 

ming blijkt al, dat de Duitse boer 
op tal van wijzen wordt bevoordeeld 
ten opzichte van de Nederlandse 
collega. De produktenprijzen zijn 
goed, maar daarnevens worden door 

de: staat grote bedragen uitgetrokken 

vergroten, nieuwe bedrijven stich- voor de verbetering van structuur en 
ten zoveel zij willen. produktie. 

steunbeleid noodzakelijk. Een van 
de voornaamste doelstellingen van 
dé. EEG moet blijven, dat de pro
duktie daar geschiedt, waar de om
standigheden het meest gunstig zijn. 

Wat dit betreft ligt de situatie voor 
de Nederlandse landbouw, met name 
voor de veehouderij en tuinbouw, 
gunstig. Zij moet echter ook de kans 
krijgen om het te bewijzen. 

L. G. OLDENBANNING 
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Nederland is vol, alle grond is in 
gebruik. De bedrijven zijn gevestigd 
en hebben een bepaalde status. Ne
derland heeft een remmende voor
sprong. De anderen construeren, wij 

moeten reconstrueren, verande
ren in een bestaande toestand. Dit 
is veel moeilijker. 

Zo ook in Frankrijk. Pas als daar 
de achterstand is omgezet in een 
voorsprong zal de EEG gaan wer
ken. Deze vrees, die reeds jarenlang 
door vele Nederlandse landbouw
voormannen wordt gekoesterd kan 
wel eens waarheid worden. Voorlo-

I_jiberale lar1dbouwlasten 

Toch doen wij er nog weinig aan, 
vergeleken met andere landen. Met 
name in Frankrijk en in Duitsland 
wordt hard aan de op- en uitbouw 
van de landbouw gewerkt. Dit bleek 

weer uit het "Grüne Plan 1964", dat 
onlangs aan de Duitse Bondsdag is 
voorgelegd. 

Het Groene Plan 1964 

Voor de verbetering van de agra
rische en sociale structuur, de ver
betering van de inkomenspositie van 
de landbouwbevolking in W.-Duits

land en het verlenen van goedkope 
eredieten wordt een bedrag uitge
trokken van 2,5 miljard DvM. Dit is 
ongeveer hetzelfde bedrag als in 
1963, alleen zijn er onderlinge ver
schuivingen merkbaar. 

Zo is het bedrag voor de struc
tuurverbetering groter dan vo
rig jaar, hetgeen vooral komt door 
een stijging van de uitgaven voor 
ruilverkaveling (55 mln. D.M. meer) 
en vergroting en verplaatsing van 
boerderijen (84 mln. D.M. meer). 

Ook voor verbetering van de wegen 
Wordt 20 mln. D.M. nieer uitge-
trokken. · 

Het bedrag voor de verbetering 
Van de jnkomenspósitie van de land
bouwbevolking is verlaagd. Dit be.:. 

treft echter geen prijssubsidie, maar 

SUbsidies op kunstmest - die is af

geschaft - op technische installaties 

en op machines. De subsidies voor 

kwaliteitsverbetering en afzetbevor

dering zijn verhoogd, ook die voor de 

Verbetering van de melk. Ook de 

subsidies op dieselolie steeg. Het be

drag van de goedkope eredieten werd 

teruggebracht van 302 mln. op 236 

lhln. D.M. 

Zelfs uit deze summiere opsom-

Nog een kort antwoord aan mr. ]. A. Freseman Gratama 

pig een sluiting der buitengrens, op
dat de produktiviteit in de Europese 
landbouw kan worden opgevoerd. 

Nederland kan dat weinig doen en 
ondervindt de grote nadelen van de 
mindere export naar derde landen. 

De Nederlandse landbouw zit dus 
intern, als gevolg van lagere pro
duktenprijzen dan in vele andere 
landen, minder overheidssteun, een 
moeilijk te verbeteren structuur en 
belemmering van de export bij toe
nemende concurrentie van de ande
re EEG-landen, in een moeilijke si
tuatie. 

I. Berekeningen - ook van eco
nomen - over de omvang van de 
landbouwproduktie in een bepaald 
jaar kloppen niet. Ze worden door
kruisd door sterke opbrengstschom

melingen; export- en importmoei

lijkheden door regeringsmaatregelen, 

verschuivingen in consumptiege

woonten, hulp aan hongerende 

of opstandige gebieden e.d. Voor

beelden hiervan zijn er vele. De toe
stand van 1960 is zowel wat pro
duktie als consumptie betreft, niet 
juist meer. De afstand tussen over
schot en te kort is vaak zeer klein. 

Daarom is naast een snelle harmo- II. De opmerking, dat hier te lan-

nisatie van de prijzen ook een ge- de kunstmatig tekorten worden ge
lijktrekking van structuur- en kweekt en dat (door prijsbescher-

VRIJDAGAVOND 10 APRIL 

"HOF VAN HOLLAND" - Hilversum- Aanvang 20.00 uur. 

Openbare forum- en debatavond: 

V. V.D.-VOLKSPARTIJ 

Inleiders: 

Dr. K. VAN DIJK: Wat is onze toekomst waard? 

Dr. P. G. v. d. Vliet: Wat is een dynamisch overheidsbestuur 
waard? 

Mevr. HAYA VAN SOMEREN-DOWNER: Wat is het 
vrije woord waard? 

Drs. J. P.A. GRUIJTERS: Wat is gezonde welvaart waard? 

H. J. L. VONHOFF: Wat is de verjongde V.V.D. waard? 

Deze avond, te organiseren door de Statencentrale Hilversum, is de inzet 
van een grote ledenwerfactie in de afdelingen van Gooi- en Eemland. 

mende maatregelen neem ik aan) 
veel geld in het water wordt ge
smeten, laat ik geheel voor rekening 
van mr. Freseman Gratama. 

Landbouwprotectie is - en dit veel
al in tegenstelling tot protectie van 
andere bedrijfstakken en -groepen
helaas een internationaal verschijn

sel. 
Dit zal door internationale afspra

ken moeten worden verminderd. 
Zou Nederland dit alleen gaan doen, 
dan zou dit zelfmoord voor de land
bouw betekenen en grote risico's 
voor de consument meebrengen 

Elke overheid zorgt eerst voor de 
voedselvoorziening van eigen volk. 

liL Het Landbouw-Egalisatie-
fonds ontvangt niet alleen in
komsten uit overheidskas en invoer
heffingen, het zijn ook interne ver
rekeningen en uitvoerheffingen, die 
het boekhoudkundige saldo tot 
f 1,01 miljard opvoeren. Naast prijs
garanties voor de boer vindt ook een 
stabilisatie van de prijzen voor de 
consument plaats. 

In de winter, als er weinig melk 
wordt geproduceerd, is de prijs van 
consumptiemelk, boter en kaas niet 
hoger dan in de zomer. Hoge prij
zen voor geïmporteerde suiker of an
ere produkten worden door toesla
gen uit het LEF tot het Nederlandse 
niveau teruggebracht. De garantie
bedragen voor de Nederlandse wal
vis vangst - totaal f 35 miljoen -
zijn jarenlang uit het LEF betaald. 
Het LEF heeft dus een stabiliserende 
werking op prijzen voor producent 

en consument. 
L. G. OLDENBANNING 
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Roger Motz + 
Ook in de kolommen van "Vrijheid en 

Democratie" past het een woord van her

denking te wijden aan de figuur van de 

heer Roger Motz, die op 60-jarige leeftijd 

in België is overleden. Roger Motz heeft 

vele jaren lang zijn stempel gedrukt op de 

Belgische Liberale Partij, waar hij tal van 

jaren voorzitter van is geweest. 

Ook heeft hij deel uitgemaakt van de 

Belgische vert2genwoordiging in de WEU

assemblée, de raadgevende vergadering 

van de Raad van Europa en bij de V.N. 

Vele jaren is de heer Motz ook voorzitter 

geweest van de Liberale Internationale, 

waarvoor hij altijd grote belangstelling 

heeft getoond. Bij het Congres van de 

Liberale Internationale in 1962 in Den 

Haag was hij ook verscheidene dagen aan

wezig, 

Vooral door zijn verschijning was de 

heer Motz een opvallende figuur. Hij had 

de neiging om de zaken wat retrospectief 

te zien, voorkomend uit een iets behouden

de inslag, maar aan zijn liberale overtui

ging viel niet té twijfelen. 

De Belgische Liberale Partij en de libe

rale gedachte in de wereld lijdt door het 

heengaan van de heer Motz een gevoelig 

verlies, waarmede wij onze deelneming 

betuigen. D. W. D. 
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5 Sinds 1939 had hij zitting in het Belgisch 

Parlement, in de laatste jaren in de Bel

gische Senaat en in 1958 is hij minister van 

Economische Zaken van België geweest. beeld 
van 

de boer 
Koperdiepdruk is een procédé dat intense aandacht en volledig vak
manschap vraagt. Eigenlijk is het meest langdurige en minutieuze 
werk achter de rug als de cylinders voor de persen staan. Want 
het feilloos drukken is voor de Boer geen probleem, met de erj UIT DE PARTIJ ! 

OPRICHTING AFD. V.V.D. 
TE KATWIJK AAN ZEE 

varing van 1.000.000 exemplaren per week. Machtige catalogi, de Avro-bode 
Postiljon, Muziekexpres · bladen die u zelf op hun druktechnische kwaliteiten 
kunt beoordelen • en vele omvangrijke export-orders. 

Op 9 maart j.l. heeft zich ook in de ge
meente Katwijk een afdelïng van de VVD 
geformeerd. Tijdens deze bijeenkomst 
werd het woord gevoerd door het. Tweede 
Kamerlid de heer M. Visser. Hij besprak 
de ontwikkeling van de VVD van de op
richting tot heden. Uitvoerig werd inge
gaan op de kabinetsformatie in 1963 en 
het al<koord van \Vassenaar. Speciaal ook 
werd de woningbouw belicht. 

Bij deze bijeenkomst waren ook aan
wezi~· de heer Korthals Altes van het 
hoofdbestuur en de 'heer Roodhuijsen, re
gionaal propagandist. 

Een voorlopig bestuur werd gevormd 
door de heren P. Jaapies, R. M. Schoots 
en G. M. Kuyclt, resp. als voorzitter, se
cretal'is eu penningmeester. 

V.V.D. RICHT IN VOORHOUT 
EEN AfDELING Of 

Op initiatief van enkele inwoners van 
de gemeente Voorhout (Z.H.), leden van 
de Volltspartij voor Vrijheid en Democra
tie, heeft zich een comité gevormd tot 
stichting van een afdeling van de VVD te 
Voorhout (Z.H.). 

In het oprichtingscomité hebben de vol
g-ende leden zitting· g-eno1n:en: n1evr. l\'I. 
Angenent-Bouwes en de heren A. D. J. 
van Aalderen, H. B. van Lochem, J. H. de 
Gruyter, ir. F. Remmelts, ir. H. van Os en 
J. Ch. Briaire. 

Het oprichtingscomité zal binnenkort 
een vergadering beleggen, waarin tot de
finitieve oprichting zal worden overge
gaan en een bestuur zal worden gekozen. 

Het voorlopig secretariaat is gevestigd: DRUKKERIJ EN UITGEVERIJ V/H C. DE BOER JR. N.V. ZEVERIJNSTRAAT 4- HILVERSUM ·tELEFOON 02950·13051 
Leeuwerikenlaan 6, Voorhout (Z.H.). 

FRIESCH-6RONIN6SCHE HYPOTHEEKBANK N.V. 
EN AANGESLOTEN BANKEN 

Amsterdam - Arnhem - Eindhoven - 's-Gravenhage 
Groningen - Rotterdam 

PANDBRIEVEN 
EEN VEDLIGE EN RUSTIGE BELEGGING 

LAADBAKKEN op elk merk chassis, hetzij normaal besturing ot tront-

CABI N f.S besturing, volledige slaap- of semi-slaapcabines. 

GESLOTEN 
ALUMINIUM 

CARROSSERIEËN 

zowel apen . met boorden - als met huifconstructie. 

Uitvoermg geheel volgens de voorschriften voor T.l .R. 

Dekkleden worden in eigen bedrijf gemaakt. 

alle uitvoeringen te leveren in zeewater-bestendig 

alumintum. Het opbouwsysteem volgens de modernste 

methodes, patent S.A.A.G. Zwitserland. 
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nationaal en internationaal bekend! vraag prijs en inlichtingen. 

CARROSSERIEFABRIEK 

FIRMA PAUl & VAN WEELDE 
's-Gravenweg 350 Nieuwerkerk a/d IJssel (Holland) 

Telefoon D~rectie, fabriek en boekhouding (01803) 841 (3 lijnen) 

$&9Mfit-'M 4!'*P ·~ 

Inlichtingen 
en Indien hier 

UIIJ adverter~,tie lrad 
gestaan dan ...... 

advertentie
tarieven 
worden gaarne 
verstrekt 
door onze 
administratie, 
pastbus 43 
Amersfoort, zouden 28.000 geestverwanten alsmede 

hun huisgenoten deze hebben gelezen. tel. 0.3490-1 34 25 

Bloemsierkunst 

v/h J.C. de LANGE's Koninklijke Tuinbouwinrichting 
Hofleverancier van H. /'1. de Koningin 

MEENT 125- ROTTERDAM- TEL. 137977-122303 

OBSERVATOR 
ROTTERDAM V ASTELAND 30 TELEFOON 11 15 20 

FABRIKANTE VAN: 

NAUTISCHE INSTRUMENTEN 
MANOMETERS, THERMOMETERS, 
PYROMETERS, TACHOMETERS. 

Agenten voor Zeekaarten en 
Nautische boeken. 

REPARATIES OP KORTSTE TERMIJN 



VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

Wat IS liberalisme? 
Het gaat om de mens, niet om de econontie! 

"Het gaat in de wereldeconomie om internationaal stabiele valuta's, om 
vrije inwisselbaarbeid van geld in goud en om vrije concurrentie, als re
gelaars van een natuurlijke en gezonde economie, die met lagere prijzen 
een grotere behoeftebevrediging dient. Gezonde financiering is nog altijd 
het probleem met de hoogste prioriteit. Het is onredelijk het bedrijfsleven 
verantwoordelijk te stellen voor de thans onstane situatie, vooral nu de 
overheid zelf, door handhaving van een progressieve belastingheffing, 
haar inflatoire uitgavenpolitiek voortzet, ondanks de EEG". Deze wijsheid 
verkondigde ir. H. I. Keus in de jongste jaarlijkse aandeelhoudersvei·gade
ring van De Twentsche Bank N.V. 

Ir. Keus is een utterst kundige ,.cap
tain of industry'', die zijn sporen in het 
zakienllev;en ruimschoots he.eft V'erdi:end 
als Leid1er van de Heemaf. Hij heef:t zich 
zeer veel op (!theoretisch) economisch @e
bied begeven. Tal van brochures ver
schenen van zijn hand, in tal van artike
len ook gaf hij blijk van zijn opvattingen. 
Hij was '€ill is nog dé steunpilaar van het 
blad Burgerrecht, dat de laatste tijd niet 
meer wekelijks verschijnt 

heid van de mens. Ln hOleverTe he,( eco
nomische Sltlelsel vrij moet zijn, is eelll za
kielijke aalllge)Jeg!enheid, e1en zaak van 
doelmartigheid, van noodzaak. 

Replëek van mr. Van Leeuwen 
In d~e vergadering van De Twentsche 

Bank bleef dte exclama1t~e gelukkig niet 
onbea.ntwoord. De oud-direcrteur van dte 
bank, mr. H. F. van Leeuwen tot vorig 
jaar Twe:ede Kamerlid voor ·de VVD re
pliceerde: 

"Een h~rhaling van helt jaar 1929 is ''t 
laatste dart; we mogJ€1ll wensen. Er is één 
ding dat erg)er is dan i!llflaiti:e, da1t is de
flatie en dus werkloo·sheid". 

eelll merkwaardig ve1rwij;t. Wij bileden 
ne.rgellls 1teg,enop. De loop die,r ding~en, de 
omstallldigh.ed1en dwingen ons echter her
haaldelijk tot biepaaldie oplossingen voor 
urg,elrlJte vraagstukken, wil ons doel - de 
zo groot mogelijkte vrijheid van de mtens 
tn de g}eme;enschap - nielt i!ll de v'erdruk
king komen. Het is nilelt onlogisch, dart; 
ook anderen, dus ook socialiSIVen, dile be
paalde oplossingen geheel of gedeeltelijk 
vo:ors1taam. Ook de anderen, waarond~r 
de socaliS/Uen., ondiergaan die illlvloed van 
de pragmatiek, dLe door de technische 
ontwikkeling steeds meer invlored krijgt. 

Wij moelten n1!et ieJts d.o1en omdart; de 
socialisten of wie dan ook (van anderen 
schijnt het minder erg te zijn) het ook 
willen. Maar wij moeten ook niet ie~s 
nalaten of tegenhouden omdat de socia
lislten heit voorstaan. Voor ons mag maar 
één criJterium gelden, maar dart; m<llelt dan 
ook immer gelden: ons doel. Wij m~le)ten 
ons a~tijd afvragen; diJent de maatlieglel 
de vrijheid van die mens in de gemeen
schap? 

Melll werpt h~er wel tegenop, dat er 
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op d;ez:e maniler slechts nuance-v,erschil
len en geen wezenlijke zijn tuss1en libe
ralisme en socialisme. Iudierdaad gaat 't 
ook de socialisten om die mens, en wij 
hopen van hartie datt helt iederte poliltieke 
stroming daarom gaat. Maar in die zin 
is er geen wezenlijk verschll van inzicht. 
Als het anders was zou het er siecht uit
zien. Maar biet is toch Z!eker geerrl schan
de, dat de verschiUen "slechts" nuances 
zijn? DiJe nuamles en dart; geldit nie~ al
leie!ll voor dte socialiSiten maar voor alle 
partijen, kunnen z,eler groot en heel be
langrijk zijn en ze zijn da:t itn dre prak
tijk nok vaak. Dankzij deze nualllces be
staa;t het poliltiek~ spel. 

dBo. 

De hieer roeus meenJt, dat op het eco
nomische terl'lei!ll die weg dier absolultie 
vrijh:eid die enig juiste is. Dat principe, 
misschien is het beter te spreken over 'n 
dogma, is i!ll al zijn gJeschriften t1e lez1en 
en in al z:ijn redevoeri!llgJen <te beluis,teren 
Natuurlijk staat helt die heter Keus en z'n 
medte-Burglerrechit-gellloten vrij dit denk
beeld te koesteren en te propageren. Er 
is slechts dit, dat de heer Keus dit stand
punt het werkelijk liberale noemt, het 
enig ware liberale. 

De directeur van de bank, drs. J. Wurf
bain, beaamdre die waardiedaling van de 
valuita's. Maar hij was he1t niet eens met 
de .conclus~e van ir. Keus, da:t de r.ege
ringen de laart;s~e jaren zo'n slech;t beleid 
hebben gevoerd. Integend1eel, hij wees 
erop, dat de Lonen iln de laa:tste tien ja
I1ffil met 50 proc;ent zijn gestegen, terwijl 
die koSiten van ~ev:el!ls~nderhoud me.t 35 
procent toenamen. Het inkomen van de 
bevolking is dus aanzienlijk grotter ge
wordel!l. Dat nJoemde de heler Wurfbain 
elelll z~er bleV!'Iedig!ende voo'l:'uitgang, d~e 
zich ni€1t allelen :i!n oru land voord1e!ed, 
maar ook in de overi•ge Europese landen 
en in Ame'l:'ika. 

UIT DE PARTIJ 
Niet alleen 

De heer Keus staat daarin helaas niet 
alLelen. Er zijn vrile!lldien ({)tn.der ons) di:e 
evelllz:eer menen, dalt lihernlismre iden
tiek is aan eielll volkomen vrije economie, 
aan onbeperkte concurrentie aan de gou
den standaa-rd, etc .. etc. Er 'zijn poli-tieke 
teg,ensrtamders, die hie1t liberalisme schet
sen als elen stelsel, dat elelll volkomen vrije 
~onomie, etc. ,ejtc. met al]e oonseque~ 
ties van d~en voorsrtaat. Zij vereenzelvi
g~ wteliswaar s~echlts bij kwaadwillige 
u~tzondreri!llg de VVD met Burgerrecht, 
maar zij vinden {Joch gre~Jig bewijsma
teriaai bij zich waarlijk Itberaal voelen
die en noemetn.de schrijvers en spriekers 
als ir. Kleus. 

Uitlatingen als de geciûe1erde verwek
ken CJetn Vlerkeie;rd beield, een <Jnjuislt "ima 
~~" .van het liberalisme en van OlllZe par
ÜJ Ln hielt bijzondler. Een imago, datt te
gen ons wordt gebruikt. 
~~t is daarom goed nog e1ens uiJtdruk

kehJk vasjt tbe stellem., wat libleralisme is, 
b;eter geZ!egd, waar heit de liberalen om 
gaat. Heit gaa~ voor d!e liberalen om de 
vrijheid van die mens, 'van d.e individuele 
~nens, di1e lee:!lt in een gemeem.schap. Dat 
ls het wezren van het liberalisme. De 
mens 1noe1t zich zo vrij mogelijk kunnlerrl. 
o~tplooien, naar aanleg en ambities. Dit 
b1rnnen het kader van de gemeenschap 
;ra~rv~n hlj deel uit.maakt, Jn laatste 
itl!lmnJhe in het kader van dte algehele 

m;ensengeme;en5chap. 
~1:·2n z:ou die zo groot mogelijke vrij

heJ:d van de mens he~t doel van het libe
rabsmie of vam de liberalen k1l.IIllli€n noe
men. Het ~oruomischie Sltelsel is dan één 
diea: m.iddielen om tot dat d01el te g:erakien. 
~ rn1ddelen, ook de economische, moe
den Siteteds weer wordielll aangJepaslt aan 
f~domstamdighedlelll waar01ndrer en aan d'e 
'1l. waa·ri!ll het doel m{)et worden be

Iieikt. 

Eel!l eeuw geLedien k:on naar he~t libe
ral · · d . e lllZ1ch1t van t01en een stap tott hiet 
h o.;l :"'ordren gJezet door een grOltere vrij-

eJd 1lll heit economische leven maar dalll 
~~ast maatrregelen van social~ aard (de 

lilld:erwe1t van Van Hou:t.en dre maatre
ll!elen: die de ollld:ernemers V~ Marken 
~n St,~;·k i!ll hun bedrijVIen troffen). In 
h nze liJd en O!llder de huidige omstandig
h e?àErn. moet naar liberaal inzicht de vrij
ct eJ m he1t eco.n1omische leven hier en 
daar wordten beknolt, nogmaals, als mid;1 cm tot het doel - een zo vrij mogelijke 

ens - te geraken. · 
n n~ kwestiie van de vrijheid in de eco-

OrnJ'e is ". l"k lib . .,,een wezen IJ re zaak voor een 
eraal. De wez'e'nlijke zaak is de vrij-

Deze vororuiltgang, dte ook wij consta
ter'en .el!l mffl vreugde b:egro:eten (al is de 
keerzijde van de medaiJ.le het nare vraag
stuk van de "vergC~tien groepen" waaraan 
men nu tetts rtlrachlt t!je doen), vindt nilet 
OV!eral ins!tlemmtn.g. Bijvoorbeeld niet bij 
mr. L. R. J. ridder van Rappard, de 
vaorz~tter van de "Liberale Staatspar
tij", dte helt vorig jaar eren verktezings
debacle blelie[€'fde, maar zoals hij aan de 
J?VD-afdeling Zaanstreek vertelde, moe
dig verder gaat. 

De heer Van Rappard verwijlt de VVD 
da:t zij i!ll haar zuchit rtot me~'l·egeren de 
socialisten hieeft overboden. De vijfdaag
se Werkweek €lil de tien procent loons
verhoging zijn z.i. 'teklen>etn. aai!l de wand 
Die "g,oedie liberalen", zo vi!lld1t hij, moe
ten dat tegenhouden. ,.Met behulp van 
de sinterklazerij van de sociale maatrè
gJeL€in wordien de mensen periodiek zo,et 
gehouden, terwijl de klasse- en standsna
ijver steeds groter wordt." 

Dat weten we dan. Na:tuurlijk hee:flt 
ook de heer Van Rappard het volste recht 
op zijn eigen mening. En op een poging om 
gelijkdenkenden in één partij te vereni
gen. Of hij verstandig doet die poging 
voort te zetten na de catastrofe van 1963, 
1s een andere kwestie. Het moet hem dui
delijk zijn geworden, dat hij niet veel me
destanders heeft. Wij ontzeggen echter de 
heer Van Rappard wel het recht zijn partij 
een liberale te noemen. Zijn denkbeelden 
zijn niet liberaal, maar conservatief. 

Hij h€1€ft voor die polilti.ekie vraagstuk
ken, in ieder geval voor de economische 
en social)e asp1ecten daarvan, oplossingen 
van idem ZOVICel jarel!l. geleden, tbo.e:n mis
sch]e:n ook naar liberaal inzicht voortref
felijkte oplossilllgen maar nu uilt de tijd. 
D9.t conservatisme is naar ons inzicht on
zinnig maar helt is daarom nog g\e!en 
scharrlde het aam te hanglen. Het is wel 
ornjuis:t zich dam nilet conservatief tie noe
men, maar J.iberaal, zeker wanneer men 
prettendeert die politieke verhouding~en te 
willien zuiveren. 

Opbieden 
tegen de socialisten? 

Wij bi:ed1en tiegen de socialis(Ie:n op! Dat 
verwij1t hebben we meer gehoord. He~ is 

TILBURG !KWAM BIJEEN 

Dezer dagen kwam de afdeling Tilburg 
en omstreken in een algemene ledenver · 
gadering bijeen. 

Nadat de jaarverslagen waren goedge
keurd, werden in de kascommissie be
noemd de heren J. W. Hooftman en ir. 
L. C. W. Wentzel. 

Als afgevaardigden naar de Algemene 
Vergadering der Partij in Eindhoven 
werden aangewezen de heren E. L. v. d. 
Bergh te Goirle en D. Aarden te Esbeek. 

Tot bestuursleden werden herkozen de 
heren J. Wilmink te Oisterwijk en J. C. 
de Winter te Tilburg, terwijl tot secre
taris van de afdeling werd benoemd de 
heer D. Aarden te Esbeek. 

Er ontspon zich daarna o.m. een vrije 
gedachtenwisseling over de loonpolitiek 
en de revaluatie. 

Daar de Algemene Vergadering der 
Partij dit jaar zo dicht bij huis wordt 
gehouden, mag verondersteld worden, 
dat een groot aantal leden van de afde
ling Tilburg deze vergadering zal bezoe
ken. Kaarten kunnen worden aange
vraagd bij de secretaris der afdeling Til
burg e.o., Torenlaan 1 te Esbeek. (Tele
foon: 04246-213). 

DE HEER DE BEER 

SPRAK IN NIJMEGEN OVER 

.,DE ROOMS-KATHOLIEK 

IN DE V.V.D." 

Op donderdagavond 19 maart j.l. hield 
de heer L. M. de Beer, uit Rotterdam 
voor de afdeling Nijmegen een inleiding 
over "De rooms-katholiek in de VVD". 
De heer De Beer is de schrijver van de 
brochure "Wat iedere katholiek moet we
ten over de VVD". 

Spr. begon met het citeren van een 
aantal pauselijke encyclieken om aan te 
tonen hoeveel vrijheid de katholiek de 
afgelopen honderd jaar heeft gekregen 
voor zijn geloofsbeleving en politieke 
keuze. Hij onderscheidde drie fasen in 
de emancipatie van de Nederlandse ka
tholieken. 

1. Een politieke opkomst, dank zij een 
coalitie met de liberalen. 

2. Een zeer millitante periode, waarin 
een eigen koers werd gevaren. 

3. Een integratie van de katholieken 
in algemene groeperingen. 

Volgens de heer De Beer is de tijd van 
het apart zwemmen, de katholieke leve
rancier, de r.k. voetbalclub enz. voor
bij. Deze periode, ingezet omstreeks 1860, 
heeft geduurd tot de tweede wereldoor
log. Toen werd de ontspanning merk
baar. 

De overgang van de katholiek naar 
andere partijen dan de KVP wordt nog 
geremd door de kerkelijke overheid (ook 
al neemt die af) en het conservatisme 
van het oudere katholieke kiezersvolk, 
dat zich nog te veel laat voorlichten door 
parochieblaadjes, zomede door de twee
slachtigheid van de KVP. Spr. meende, 
dat het besef, dat de katholiek vrij is in 
zijn keuze, steeds meer zal doorbreken. 

De inleider besloot met een oproep aan 
de Nijmeegse katholieken toch eens ken
nis te nemen van de beginselen van de 
VVD. 

Na de pauze is er nog uitvoerig van 
gedachten gewisseld over de verhouding 
katholiek-protestant. 

Ook werden nog verschillende politie
ke vragen, gesteld door belangstellende 
studenten van de R. K. Universiteit. 
door de spreker beantwoord. 

De Liberale Studentenvereniging, in 
oprichting, was met een groot aantal be
langstellenden aanwezig. 

KAMERLID Dr. K. VAN DIJK 
OP CONTACTAVOND 
TE SLEEN 

De afdeling Sleen hield op 18 maart 
jl. een contact-avond voor haar leden en 
genodigden, waarop door dr. K. v. Dijk, 
lid van de Tweede Kamer, een woord 
.,van hart tot hart" werd gesproken. 

Hij belichtte op heldere wijze verschil
lende onderwerpen, die de laatste tijd in 
de Tweede Kamer behandeld werden. 

Een 70-tal aanwezigen, waaronder ook 
enkele leden van de JOVD, luisterde met 
veel aandacht naar zijn boeiend betoog, 
dat een aantal vragen ontlokte. 

Het ligt in de bedoeling in de toekomst 
meer van dergelijke contactavonden te 
houden teneinde een grotere binding bij 
de leden te krijgen. 
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VAN ZWAAR 
partijen als noodzakelijk beschou
wen. Met deze hoffelijke doch be
sliste afwijzing van alles wat op een 
inniger samenwerking wijst, zijn 
tegelijkertijd de plannen voor een 
Christelijk Democratische Unie van 
de baan. Onder meer de KVP fractie
voorzitter in de Tweede Kamer drs. 
W. K. N. Schmelzer is een voor
stander van een dergelijke Unie. 
Maar met een weigerachtige CRU 
zullen ook de · voorstanders der 
CDU niets weten te beginnen. Er 
zijn jongeren in de rechtse partijen, 
die dit betreuren. Dat de droom van 
een . "troika" der drie confessionele 
partijen spoedig werkèlijkheïd zal 
·worden, is ten zeerste twijfelachtig. 

KLAARHEID 

EN 
DE pijnlijke . gebeurtenissen, 

waarvan Prmses Irene het 
middelpunt vormt, hebben slechts 
dit éne voordeel, dat thans klaarheid 
geschapen is. Klaarheid, dat de 
Prinses ook op dit moment reeds 

LICIIT GEWICHT 
·haar Nederlanderschap ten achter 
· stelt bij de nationaliteit die zij door 
·huwelijk verkrijgen zal. Klaarheid, 
dat alle voorafgaande geheimen en 
ongerijmdheden te wijten waren aan 
de Spaans-Carlistische invloed op 
een Prinses, die zich daar blijkbaar 
niet aan onttrekken kan of wil. 
Klaai·heid opnieuw in de staatkun
dig-monarchale verhoudingen. Door 
het duidelijk uitgesproken leedwezen 
van Koningin en Prins blijkt, dat 
Prinses Irene geheel haar eigen weg 
zal gaan. Het Nederlandse politieke leven 

heeft de naam zwaarwichtig 
en ernstig te zijn. Daarin is veel 
waars. Toch kan een "bon mot" -
hetgeen niet hetzelfde is als het 
]uiste woord op de juiste plaats -
bevrijdend werken. Hoewel zulks 
stellig niet de bedoeling is, heeft nu 
onder het hoofd "Liberale staatsin
menging" het AR-weekblad "Ne
derlandse Gedachten" iets grappigs 
verzonnen. Wat is nu de theorie, 
welke door het stellig niet als humo
ristisch opgezette weekblad in el
kaar wordt geflanst? De VVD zou 
met de eis dat de omroepverenigin
gen inzage van hun financiën beho..: 
ren te geven, van een "libe"rale tra
ditie" zijn afgeweken. Want de VVD 
dringt aan "op staatscontrole op 
Particuliere instellingen, waardoor 
deze instellingen onder indirecte con
trole komen van de overheid". 

Grapjes terzijde, is het aan het AR
Weekblad wellicht bekend, dat de 
"particuliere" radioverenigingen 
iets minder particulier zijn dan 
thans plotseling wordt geponeerd? 
Ten behoeve van die - particuliere 
- verenigingen worden nl. van alle 
radiobezitters luisterbijdragen ge
eist. In wezen valt dus iedere radio
bezitter onder een belasting. Boven
dien wordt de luisterbijdrage bij de 
Wet vastgesteld. Mevrouw Van So
llleren-Downer heeft dan ook in de 
Tweede Kamer namens de VVD
fractie volkomen terecht openheid 
Van de financiën der omroep.-vereni
gingen gevraagd. Sterker: de woord
voerders van andere fracties waren 
het met haar eens. Bij ontsten
tenis van die openheid wordt ten 
slotte het budgetrecht van de Ka
mer uitgehold. Hét is immers de 
Kamer, die over de hoogte der luis
terbijdragen het laatste woord te 
Zeggen heeft. Een verplichte luis
terbijdrage voor een "particuliere" 
Vereniging! Met dit geheel "particu
h:re" karakter der omroepvereni
gingen en ook met de vermeende 
VVD-wens naar staatsinmeno·incr in b b 

~en "particuliere" aangelegenheid 
1
': het singulier gesteld. Zo singulier 

dat wij ons eigenlijk afvragen, of 
"Nederlandse Gedachten" zelf niet 
beter weet. 

*** 
Een .nauwer samengaan van de 

Anti-Revolutionaire Partij en 
Christelijk Historische Unie is op 
korte termijn stellig niet te ver
wachten. Dat bleek opnieuw zonne.;. 
klaar uit de rede, welke de CHU
partijvoorzitter mr. H. K. J. Beer
nink dezer dagen op de algemene 
vergadering van zijn partij heeft ge
houden. Hij noemde de verhouding 
tussen ARP en CRU van "vriend
schappelijke aard". En hij liet daar
op volgen: "Ook het onderhouden 
van regelmatig contact is een vorm 
van samenwerking. De heer Beer
nink geeft daaraan "onder de hui
dige omstandigheden verre de 
voorkeur boven een gereglementeer
de en daardoor wellicht geforceerde 
vorm van samenwerking". Ziehier 
een duidelijk afstand nemen van 
hen in de Unie, die een enger coö
peratie tussen de twee Christelijke 

ATTENTIE 

* * * 
Drs. D. Roemers heeft in een . be-

toog, gehouden voor de studenten
verenigingen Politeia en Pieter Jèl
les zijn · licht doen schijnen over 
·het lóoriaccoord van 29 oktober '63 
in de Stichting van de Arbeid. Hij 
meent, dat het akkoord vermoede
lijk dit gehele jaar nog te handha
ven is als basis voor de verhoogde 
we!vaart der Nederlandse werkne
mers.· Ook heeft de NVV -voorzitter 
een aantal doelstellingen opgesomd, 
die door het Stichtings-akkoord zou
den zijn bereikt. Daarvan releveren 
wij: ,;Verhoging van de koopkracht 
der werknemers" en "het zoveel 
mogelijk witten van zwarte en dus 
rechtens niet geldige lonen". 

Afgaande op het verslag dat Het 
Vrije Volk van deze bijeenkomst 
van ·jongeren heeft gepubliceerd; is 
het ons niet bekend of de heer Roe
mers ook op de schaduwzijden der 
loonexplosie gewezen heeft. In ieder 
geval willen wij er de aan
dacht voor vragen dat sommige be
drijven door de scherpe loonsverho
ging in een wankele positie dreigen 
te geraken. Bovendien kunnen ex
porterende industrieën een harde 
dobber hebben in de concurrentie 
met het buitenland. En voor
al: uiterste waakzaamheid is vereist 
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Hèt heeft thans weinig zin lang 
·stil te staan bij het feit, dat een zich 
op het laatste ogenblik onttrekkeil 
aan reeds lang tevoren vastgestelde 
staatsplichten een we1mg verhef
fende indruk maakt. Men kan zelfs 
oog hebben voor het gewetenscon
flict van een Prinses, die door de 
man van haar keuze- én zijn om
geving - zonder enig aanzien des 
persoons in een bepaalde richting 
wordt getrokken. Dit alles neemt 
niet weg dat de Prinses, hoewel zij 
nu nog :Nederlandse is, duidelijk voor 
Spanje en het hier gehate Carlisme 
gekozen heeft. Eén en ander was, 
gezien de hoofdpersonen van dit dra
ma, blijkbaar onvermijdelijk. 

Zij die de monarchie op een be-, 
schutte plaats in h~n hart hebben 
beslotEm -- en dat zijn gelukkig 
zeer velen in Nederland -'-- gevoelen 
zich meer dan ooit verbonden met 
ons Vorstenhuis. 

L. M. 

ATTENTIE! 

Luistert op WOENSDAG 15 APRIL a.s. over de zender Hilversum li (298 m), 
van 18.20-18.30 uur, naar 

I 

,.DE STEM VAN DIE V.V.D." 

Spreker: 

J.C. COR.VER, lid van de Tweede Kamer. 

Denk om onze radio-uitzending van de Algemene Ledenvergadering van de V.V.D. 

op VRIJDAG 17 APRIL a.s., van 20.05-21.00 uur. 

Spreker: 

Ir. K. VAN DER POLS, Partijvoorzitter 

en 

Mr. W. J. GEERTSEMA, fractie-voorzitter. 



VRIJBEID EN DEMOCRATIE 

MIJN 
OPINIE 
IS • • • • • 

300 Belgische artsen .••. 

GEBOORTEREGELING 

De heer A. W estermann schreef in ons 
weekblad van 9 januari j.l. een voortref
felijk ingezonden Sjtuk over geboorterege
ling. Tot op heden reageerde de lezers
kring niet op dit betoog. Aangezien het 
artikel van zijn hand alleszins het over
denken waard is, wil ik er alsnog op te
rugkomen. 

hoevelen onder hen zijn lid van de NVSH 
of sympathiseren met het streven van de
ze organisatie? De stelling, dat slechts 
10 pct. onzer bevolking op het punt van 
de ooievaar "Gods water over Gods ak
ker" wil laten lopen is dus op het eer
ste gezicht gewaagd. 

2. "Stout" in de zin van ondeugend. 

Zijn gedachtengang lijkt mij volkomen 
juist. Ook zijn "stoute" bewering, dat 
"misschien wel 90 pct. van de bewoners 
van dit overvolle Nederland diep in hun 
hart voorstanders zijn van een duidelijke 
propaganda voor geboorteregeling". 

Inderdaad een "stoute" bewering en 
wel in tweeërlei zin: 

1. "Stout" in de zin van gewaagd. Im
mers, ongevee1· de helft der bevolking 
stemt "rechts" en rechts is tegen (of: 
niet vóór) geboortebeperking en voor
behoedsmiddelen. Slechts rechtse door
braak-figuren durven soms het nijpende 
vraagstuk onder de ogen te zien. Doch 

Ondanks de schijn van het tegendeel 
heeft de heer Westermann toch gelijk 
met zijn gewaagde stelling. Stellig voelt 
de overgrote meerderheid van het Ne
derlandse volk vele problemen, die uit de 
overbevolking voortvloeien, zoals wo
ningnood en tekort aan recreatie-ruimte, 
als nijpend. Toch achten de meesten van 
hen zich verplicht op partijen te stem
men, die het probleem der overbevolking 
wel willen bestuderen, maar niet willen 
aanpakken door intensieve propaganda 
voor geboorteregeling en reclame voor 
voorbehoedsartikelen toe te laten. Zij 
wagen het niet, hun loyaliteit aan hun 
rechtse partij prijs te geven terwille van 
een linkse partij, die geboorteregeling 
voorstaat en propageert. 

':Deze Burger 
heeft met brandende belangstelling kennis genomen van alles wat de here 
meester Cals te berde heeft gebracht over werking en uitwerking-van-die
werking op het dood-eenvoudige kiezersvolk, van het parlementaire stelsel, 
zoals dit heden-ten-dage functioneert. 

Beticht mij niet van valse bescheidenheid wanneer il< verklaar, dat ik mij 
zelf niet mondig acht om ten deze een afdoend oordeel uit te spreken. Ik ben te 
weinig nourri dans Ie sérail, om dit te durven. Niet anders en vooral: niet 
meer dan een plichtsgetrouw staatsburger en kiezer, die belangstellend gade
slaat of beluistert wat op het terrein der binnenlandse politiek te beluisteren 
valt. Niet minder, doch ook niet meer dan dat. Hetgeen wil zeggen dat de fijne 
kneepjes en de techniek van de functionering van het parlementaire leven mij 
niet genoegzaam bekend zijn om de op- en aanmerkingen van Roermond's 
wonderkind naar hun waarde te beoordelen. 

Hetgeen niet verhindert dat ik - juist als opmerkzaam en aandachtig 
buitenstaander - al d:urf ik de geneesmiddelen niet te beoordelen, van de 
kwaal op de hoogte en mij bewust hen: het bestier des lands eist een dus
danig-deskundige, een zo gespecialiseerde kennis der ontelbare onderdelen dat 
- afgezien van de al- of niet-deskundigheid der parlementariërs - in geen 
geval verwacht, laat staan geëist, mag worden, dat zelfs de redelijk algemeen
ontwikkelde burger nog generale belangstelling zou kunnen opbrengen voor 
het parlementaire werk in zijn geheel. Vrijwel alles wat in 's lands vergade,r
zalen als publieke zaak publiekelijk behandeld wordt vereist !luik een vak
kundige kennis en benadering, dat de niet-vakkundige het onmogelijk kan 
volgen. Het gehele leven wordt steeds meer in steeds meet: specialismen ge·· 
splitst. Geen wonder dat deze tendens ook en juist in de parlementaire wei'l<
zaamheid tot uiting komt. Mèt alle bezwaren van dien. Intern, in camera en 
extern: bij het volk. 

Wanneer ik de gedachtengang (en haar eventuele uitwerking) van de heer 
Cals begrepen heb, dan brengt deze wellicht interne correctieven tot stand 
i n het parlement, doch niet daarbuiten. 

Want voor zover ik het beoordelen en overzien kan, zal geen democratisch 
of democratiserend kruid gewassen zijn tegen de zich steeds verder afsplit
sende en vertakkende specialismen, die iede1· voor zich hun eigen speciale 
kennis-van-zaken, benadering en terminologie behoeven om zelfs in de eigen 
sfeer behandeld, besproken en begrepen te kunnen worden. 

Dit alles is, zoals gezegd, niet een alleen-maar parlementair verschijnsel. 
Integendeel, het doet zich op àlle terreinen van het maatschappelijke leven 
voor. Het verhaal van Babels toren wordt benauwend actueel. 

Zou de verwerkelijking van Cals' inzichten het vooruitzicht minder benau
wend maken? 

Niemand die dit liever zou geloven dan 

-

• 

Wij maken hier kennis met hert beden
kelijke verschijnsel der onmondigheid: 
men erkent het probleem als nijpend, 
maar men durft op grond van kerkelijke 
gebondenheid het streven naar geboorte
regeling via het stembiljet niet te steu
nen. 

Wanneer de VVD geboorteregeling als 
verkiezingsleus zou durven te hanteren, 
dan zouden duizenden Nederlanders de 
VVD hiervoor dankbaar zijn. De KVP 
zou een dergelijk programmapunt van 
de VVD niet waarderen. Is dit echter 
een reden om deze leus achterwege te 
laten? Niet de gevoerde propaganda, 
maar het stemmental geeft na een ver
kiezing bij de daarop volgende kabinets
formatie de doorslag. 

Ik hoop, dat vele lezers van dit blad 
het met de heer Westermann en onder
getekende eens zijn en hiervan in ons 
partijblad blijk zullen geven. Anders 
gaat het dezelfde kant op als met het 
onder ,tafel gewerkte rapport over de 
Kinderbijslag, dat enige jaren geleden 
op initiatief van de afdeling-Driebergen 
tot stand kwam. Maar dit rapport zette 
geen zoden aan de dijk, omdat het mo
ment van verschijnen*) politiek inoppor
tuun was. Inmiddels heeft de VVD eigen 
positie versterkt en het argument, dat des
tijds het rapport onder tafel werkte geldt 
thans niet meer. 

Overbevolking is momenteel een nij
pend en urgent vraagstuk. Juist de VVD 
heeft tot taak de koe bij de horens te vat
ten n'en déplais·e de KVP. 
Assen, P. D. VAN ROlJEN 
*) Het rapport kwam in het voorjaar 
van 1953 uit. 

DEBAT 
Onder dit hoofd werd in "Vrijheid en 

Democratie" van 12 maart j.l. o.m. ge
releveerd, dat mevrouw Van Someren 
onlangs heeft gepleit voor een andere 
opzet van de politieke (radio- en tv-) 
uitzendingen. 

Tevens werd in dit artikeltje opge
merkt, dat vóór de Kamerverkiezingen 
enkele uitstekende tv-uitzendingen tot 
stand kwamen, toen vertegenwoordigers 
van verschillende politieke partijen met 
elkaar in debat gingen. Aan deze laatste 
opmerking dient uitdrukkelijk toege
voegd te worden, dat deze politieke tv-pro
gramma's een frappant grote kijkdicht
heid behaalden. Dit - officieel vastgestel
de - feit bevestigt mijn reeds lang voor
dien geuite opvatting, dat - en zulks in 
tegenstelling met de veel verbreide me
ning - het Nederlandse volk wel degelijk 
politiek geïnteresseerd is. 

Reeds enkele jaren heb ik deze opvat
ting naar voren gebracht en verdedigd in 
het afdelingsbestuur waar ik zelf ook 
deel van uitmaak. Daarbij heb ik steeds 
betoogd, dat die politieke interesse 
slechts gewekt behoeft te worden. De wij
ze, waarop de politieke partijen menen 
propaganda te moeten voeren is totaal 
niet meer van deze tijd, spreekt het gro
te publiek niet meer aan, doet het zich 
juist steeds verder van alle politiek af
wenden, teleurgesteld en schouderopha
lend mokkend over "die" politiek. 

Mijn standpunt is steeds geweest, dat 
het organiseren van politieke propagan
da-bijeenkomsten door één bepaalde po
litieke partij weinig zin heeft en in feite 
naast wellicht enig vlagvertoon slechts 
tijd-, geld- en energieverspilling betekent. 
Immers, wie bezoeken dergelijke verga
deringen? Helaas niet zij, waarvoor de
ze bijeenkomsten georganiseerd worden. 

Neen, voor de overgrote meerderheid 
bestaan de bezoekers uit partijleden en 
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geestverwanten, in het gunstigste geval -
en dan me·estal aangelukt door een zeer 
vooraanstaand spreker of een ander soort 
attractie - aangevuld met lieden, die 
reeds enige belangstelling hebben voor de 
algemene lijn van de organiserende groe
pering. M.a.w. dus: men bereikt op dit 
soort bijeenkomsten over het algemeen 
slechts dat deel van de kiezers, dat tóch 
wel zijn stem op die bepaalde partij uit
gebracht zou hebben. 

Reeds jaren heb ik daarom gepleit de 
propaganda meer door voorlichting te 
vervangen. Voorlichting, te verzorgen 
door de gezamenlijke poUtieke partijen. 
Het bestuur van mijn eigen afdeling heb 
ik steeds proberen te overtuigen van het 
nut van politieke voorlichtingsbijeen
komsten in samenwerking met KVP, 
PvdA, ARP en CHU. Toen ten slotte mijn 
medebestuursleden voor dit idee zwicht
ten bleek helaas de tijd van voorberei
ding te kort, althans om een en ander nog 
voor de verkiezingen te realiseren. Het 
onverwachte succes van de reeds ge
noemde tv-programma's hebben echter 
aangetoond, dat deze gedachte te verwe
zenlijken is en bij het publiek zal aa~n

slaan. 
De opzet van de tv-programma's, 

waarbij een gespreksleider één of meer 
actuele onderwerpen ter discussie stelt 
aan een uit vertegenwoordigers van ver
schillende partijen samengesteld forum, 
is één van de mogelijkheden. 

Een tweede mogelijkheid - welke ik 
persoonlijk vooral gezien in het licht van 
de voorlichting zou prefereren - is deze: 
vertegenwoordigers van verschillende 
groeperingen krijgen elk de gelegenheid 
zeer kort - met een spreektijd van b.v. 
maximaal 5 à 10 minuten - een uiteen
zetting te geven van het basisprogram
ma van hun partij of hun mening te uiten 
over één bepaald op dat moment actueel 
politiek onderwerp. Daarna wordt het 
publiek in de zaal de gelegenheid gegeven 
door middel van het stellen van vragen 
een algemene discussie te openen. 

De voordelen van dergelijke voorlich· 
tingsavonden springen m.i. duidelijk 
naar voren: 

1. De belangstelling van het grote pu
bliek wordt beslist in grotere mate ge
wekt: 

2. De verschillende partijen bereiken 
niet alleen hun eigen aanhangers en 
geestverwanten, maar ook die van de an
dere partijen en zeer vermoedelijk een 
groot aantal twijfelaars, die wel eens wil
len horen wat al die partijen aan te voe
ren hebben; 

3. De kiezer zal er veel meer toe ge
bracht worden zelf te gaan nadenken en 
een bewuste keuze te doen bij het uit
brengen van zijn stem. De kans, dat op 
den duur het aantal kiezers, dat louter 
uit traditie zijn stem op een bepaalde 
partij uitbrengt kleiner gaat worden, is 
zeker niet denkbeeldig; 

4. De eerlijkheid en openheid van de 
politieke propaganda wordt zeker be
vorderd; 

5. De democratische vrijheid van de 
kiezer zal er wel bij varen. 

Vermoedelijk zullen wel enkele weer
standen overwonnen moeten worden voor• 
dat deze gedachte algemeen zal worden 
aanvaard, maar het lijkit mij zeker de 
moeite waard het te proberen al was het 
alleen maar om de politieke strijd in ons 
land een wat levendiger aanzien te ge-
ven. 
Sassenheim, JAC. J. GORTER 

Beide hierbor~n gqmbliceerde bijdrag~n :ii" 
van redactiewe{!e bekort. 

{Vervolg op pagina ~) 
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ABSURD 
* Nederlandse politie-beambten en 

~; * brandweerlieden waren geduren
de het weekend in Valkenburg gemo
biliseerd. Dat geschiedde om 300 art
sen binnen de perken der oirbaarbeid 
te houden. Zij hadden in hun Limburg
se "vakantie"oord tweemaal gemani
festeerd. Het excuus dat de betogingen 
op "verzoek" van T.V.verslaggevers 
waren geënsceneerd, snijdt geen hout. 
Burgemeester F. A. A. H. Breekpot 
lieeft deze door dik en dun stakende 
artsen terecht te verstaan gegeven, 
dat zij zich als gasten van manifesta-
ties moeten onthouden. Men kan hier 
aan toevoegen: het doel van de Be
nelux is geleidelijk uitwissing van 
grenzen. De stakende doctoren heb
ben dit doel tot in het absurde uitge
breid. 

TWEE MATEN 
* Volgens dr. Vondeling mogen de 

* * huren niet stijgen omdat men voor 
het hogere bedrag niets meer ont
vangt. 1\l[en blijft hetzelfde huis bewo
nen. Dat is een merkwaardig stand
punt. Ontvangt de werk~ever, die 10-
16% meer loon uitbetaald ook zoveel 
meer aan arbeid? Neen, dat geschiedt 
niet en kan ook niet in die mate ge
schieden. Toch heeft dr. Vondeling 
daartegen geen bezwaar gemaakt, ja 
dit zelfs nog door een motie gesteund. 
Het is duidelijk een meten met twee 
maten. 

RECLAME I 

* * 
Het is noodzakelijk dat onze ex
port wordt uitgebreid. Bovendien 

dient de kwaliteit van de produkten 
die wij uitvoeren te worden verbe
terd. Aldus de kern van een recente 
rede van de heer Sidney J. van den 
Bergh. En prins Bernhard vertelde 
geen 1-april-grap toen hij die dag in 
een Avro-TV-documentaire zei: "Ex
port is niet slechts een stokpaardje 
van e!lonomen, handelaren en fabri
kanten, maar een harde noodzaak. 
Voor ons land in zijn geheel en voor 
ieder van ons persoonlijk". Het ver
heugt ons, dat de Prins thans in Me
xico opnieuw de daad bij het woord 
kan voegen. Hij bezoekt dit land voor 
het eerst aan de zijde van H.M. de 
Koningin, dus als prins-gemaal, maar 
al weer voor de tiende keer als good
will-ambassadeur van Nederland en de 
Nederlandse export. 

RECLAME U 

* * 
Een Rotterdamse reclame-ont
werper heeft vorige week dankzij 

een bijzondere actie zijn gestolen mo
tor weer in zijn bezit gekregen. Met 
de 22 collega's van zijn reclame-bu
reau zette hij in de middagpauze 
een speurjacht in, die binnen een half 
unr succes had. Tevoren had hij aan 
een ieder een bepaalde wijk toebe
deeld en een platteg-rond van de stad 
en het signalement van zijn motor 
verstrekt. Twee van deze particuliere 
detectives slaagden er in het ont
vreemde voertuig op te sporen. Wel
iswaar kon de dief de benen nemen, 
maar de bestolene kreeg in elk geval 
zijn motor terug. Een voortreffelijk 
staaltje van samenwerking en van 
Par~iculier initiatief. Een uitstekende 
reclame bovendien voor het reclame
bureau .. 

Gesprek met H. I. L. V onhoff 

Dynamiek is hoofdzaak 

Men behoeft maar enige minu
ten met de heer Vonhoff, 

lid van het Dagelijks Bestuur van 
de VVD, in gesprek te zijn om te 
beseffen, dat men hier met een dy
namische persoonlijkheid te maken 
heeft. Hoe meer het gesprek vor
dert, des te overtuigender dringt zich 
dit besef op: hier is iemand aan het 
woord, van wie men geen solitair 
getheoretiseer behoeft te verwach
ten, maar die pas voluit leven kan 
als hij, in sterk teamverband, da
den kan stellen in het algemeen be
lang. Een practische politicus. 

Hendrik Johan Lubert Vonhoff 
werd op 22 juni 1931 in Amsterdam
West geboren. Met opzet delen we 
hier de windstreek mee, omdat zijn 
loopbaan zich in dit deel van de 
hoofdstad heeft ontwikkeld. Hij 
woont er nàg, zij het dan nu in de 
fors-geprojecteerde, boeiend -nuch
tere buitenwijk Slotervaart, dicht 
bij de Sloterplas waarin zich zóveel 
torenhuizen spiegelen, dat men er 
zich dichter bij Chicago waant dan 
bij de Westertoren. 

Toen hij nog op de OHS op het 
Raamplein zat was de 15-ja
rige jongeman al hevig in politieke 
zaken geïnteresseerd. De wereld
oorlog was juist afgelopen en de 
nieuwe Partij van de Vrij
heid oefende, vooral in het licht van 
de herinneringen, die hij aan de be
vrijding van de nazi-terreur had, 
grote bekoring op hem uit. Zo kon 
het gebeuren, ·dat het onderwijsplan
Bolkestein (o.m. behelzende invoe
ring van het Latijn op de HBS) in 
de knaap een fel bestrijder vond. 

Als aspirant-lid van de partij 
voerde hij hierover al gesprekken 
met het bestuur van de afdeling 
Amsterdam, vooral met mevrouw 
Fortanier-de Wit. Het duurde niet 
lang of hij werd uitgenodigd, zit
ting te nemen in de commissie voor 
de jeugd- een commissie, die voor
namelijk uit oudere mensen be
stond; hij was de enige "jeugd" in 
dit milieu. In die tijd was trouwens 
het aantal jonge partijleden zeer 
gering; er was er niet één tussen de 

-20 en 40 jaar! De gemiddelde leef
tijd was zelfs bijzonder hoog. 

Klassegenoot Wouter Gortzak 
Bij de eerste verkiezingscampag

ne, in 1948, deed de 17-jarige Von
hoff dapper mee. Hij mocht met een 
geluidsauto door de straten van 
Amsterdam rij den en propaganda 
voor de liberalen maken. Bij de 
verkiezingen voor de gen1eenteraad 
in 1949 stond de geluidsauto alweer 
op hem te wachten, midden op het 
Raamplein, terwijl hij juist zijn 
eindexamen deed. Zijn medescho
lieren keken er niet vreemd van op, 
want er bestond in het algemeen 
veel belangstelling voor politieke 
vraagstukken, dank zij vooral ook 
de stimulerende lessen van de le
raar staatswetenschappen, die meer
malen in de klas "schaduw-kamer
debatten" op touw zette naar aan
leiding van wetsontwerpen of over 
de toen hoogst actuele souve
reiniteitsoverdracht aan Indonesië. 
Menig diepgaand dispuut werd ge
voerd met de communistische klas
genoot Wouter Gortzak 

De jonge Vonhoff ging aan de 
Amsterdamse universiteit socio
grafie studeren met geschiede
nis als bijvak. Tàen al stond het bij 
hem vast., dat bij leraar geschiede-

nis zou worden. Zijn studie ver
liep naar wens. Eerst vervulde hij 
nog zijn dienstplicht en dan, in ja
nuari 1957, werd hij leraar (in 
1958 met volledige bevoegd
heid) aan de 2de HBS met 3-jarige 
cursus in Amsterdam-West; thans 
aan de Derkinderenstraat; een voor
treffelijke onderwijsinrichting, die 
een der eerste HAVO-scholen van 
ons land zal worden (en men weet: 
de HA V Cf van de mammoet wet is 
eigenlijk Thorbeeke's oude ideaal 
van een HBS, een -school voor het 
bedrijfsleven!). 

Weldra werd de heer Vonhoff rap
porteur van een experimenteerteam 
aan deze school, dat, in samenwer
king met het Onderwijskundig Stu
diecentrum, wil nagaan welke kwa
liteiten de abituriënten van de 
HAVO practisch dienen te bezitten. 
"Een heel boeiende zaak", aldus 
de rapporteur. 

Bestuurslid van Amsterdam 
Ofschoon hij steeds plezierige 

contakten met de JOVD had, speel
de de heer Vonhoff nooit een actieve 
rol in deze jongerenorganisatie. Hij 
was trouwens al sinds 1952 bestuurs
lid van de afdeling Amsterdam van 
de VVD en is dit gebleven tot 1956, 
waarna hij een jaar in de bestuurs
raad zitting had om vervolgens in 
het hoofdstedelijke afdelingsbestuur 
terug te keren, ditmaal met de op
dracht het kaderwerk te organise
ren - een kolfje naar zijn hand. 

"Het is iets, waaraan eigenlijk te 
weinig werd gedaan en dat toch zo 
heel belangrijk is. Door goed ka
derwerk kan men immers de juiste 
mensen aantrekken en testen op 
hun bereidheid om grondwerk te 
verrichten. Grondwerk - daaronder 
versta ik het vuile werk, de minde
re karweitjes, de geluidsauto van 
mijn jongensjaren! 

Ik kan mij geen betere school 
voorstellen dan bijvoorbeeld op het 
Amstelveld met kolensjouwers te 
debatteren. Niet alleen, dat die de
batten aardig zijn, maar vooral: je 
leert er zoveel van. Altijd! Maar .. 
er is een hechte basis voor nodig, 
namelijk loyaliteit ten opzichte van 
de organisatie; en die loyaliteit krijg 
je alleen als je hard voor die orga
nisatie werkt." 

In 1959 werd de heer Vonhoff 
secretaris van de Amsterdamse par
tijafdeling, die ook landelijk altijd 
zeer aktief is, vooral op het gebied 
van het reorganisatiewerk, dat, in 
samenwerking met de Kamercentra
les, stevig wordt aangepakt. Men 
heeft hem belast met (wat genoemd 
wordt:) de beeldvorming van de 
partij naar buiten, de publiciteit 
dus, de voorlichting over partijza
ken, speciaal ook door middel van 
radio en televisie. Merkwaardig ech
ter is, dat men in zijn huis ver
geefs naar een tv-toestel zal zoeken 
en wat de radio aangaat .. 
"met mijn distributie-apparaat ben 
ik best tevreden, ik hoef niet zo'n 
ding met veel knoppen". Toch zijn 
deze media van het grootste belang 
voor een politieke partij, die zich 
wil doen kennen. 

Nieuwe begrippen 
Wanneer het reorganisatiewerk 

van de VVD ter sprake komt, legt 
de heer Vonhoff opnieuw de nadruk 
op de noodzaak van loyali
teit. "Loyaal en dynamisch, dat zijn 
de eisen waaraan wij moeten 
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voldoen. Aan meelopers hebben wij 
niets, we moeten trachten zoveel 
mogelijk positief-meedenkenden aan 
ons te binden, geen critieklozen, 
maar mensen, die kritiek baseren 
op hun verlangen om op te bouwen. 
Belangrijk is een dynamische visie. 

Nog steeds wordt er te veel ge
werkt met de versleten begrippen 
"links" en "rechts" - begrippen, 
die de politieke werkelijkheid al 
lang niet meer dekken. Het is beter 
om er de woorden "dynamisch" en 
"statisch" voor in de plaats te .stel
len, want die geven een veel duide
lijker afgrenzing. 

Ook noem ik het een misverstand, 
dat we ons altijd moeten "afzetten" 
ten opzichte van de een of andere 
partij. Werkelijk, het gaat alleen 
om afgrenzen, om het bepalen van 
de eigen positie ten aanzien 
van coniessionele of socialistische 
partijen. Dynamische politiek is de 
politiek, waarbij men vanuit een 
beginsel denkend, zich afvraagt 
welke beslissing genomen moet wor~ 
den met het oog op de maatschappe~ 
lijke groei. Statisch denken is al~ 

leen trachten, de maatschappelijke 
problemen op te lossen van een 
star dogma uit. Dit is de wezenlijke 
tegenstelling in de politiek, geloof 
ik. Op staatkundig gebied is dyna~ 
miek onontbeerlijk. En daarnaast 
is het van het allergrootste belang, 
dat er gewerkt wordt in nauw team
verband". 

De heer Vonhoff, sinds 9 novem~ 
ber van het vorige jaar lid van het 
Dagelijks Bestuur van de VVD en 
assessor, is voorts ondervoorzitter 
van de Nederlandse Consumenten
bond ("ook al een stuk dynamische 
maatschappij-ontwikkeling en een 
steeds wezenlijker factor in onze 
samenleving") en bestuurslid van 
het Consumentencontactorgaan. 
Voegt men dam·bij zijn leraarschap 
geschiedenis en menig schrijfwerk 
voor Liberaal Réveil, de vele 
spreekbeurten, die overal in den 
lande "voor de goede zaak van de 
partij" moeten worden vervuld en 
het bijwonen van vergaderingen, 
waarin zijn stem van gewicht kan 
zijn, dan zal men inzien, dat het le
ven van de heer Vonhoff één en al 
dynamiek is. In zijn veelomvattende 
taak weet hij zich altijd gesteund 
door zijn vrouw. 

Vóór wij afscheid van beiden ne
men in het zonnige huis aan de 
Willem Mollhof, schiet de heer 
Vonhoff te binnen, dat hij toch niet 
altijd in Wes·t heeft gewoond. "Een 
heel korte tijd in Noord, in Nieu
wendam, en ik ben ook nog steeds 
voorzitter van de Oranje Vereniging 
Prinses Christine daarginds. 
want dat hoort er zeker bij: ik ben 
sterloc monarchistisch. Naar mijn 
overtuiging bestaat er voor Neder
land geen geschikter staatsvorm 
dan de monarchie, maar . we nloe
ten er uiterst voorzichtig mee om
springen". 

· Onze gastheer heeft ons met zijn 
wagen naar Amsterdam gebracht en 
even nog wat rondgereden door dit 
toonbeeld van dynamiek: nieuw
\Vest. Bslr. 



:VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

Prof. Mr. P. ]. Oud bepleit: 

INVOERING GEMENGD 
J(IESSTELSEL 
~~Kleine partijen zijn de onbetaalde rekeningen 

van de grote" 

Voor de uitbouw van de democratie, de verbetering van het parlemen
taire stelsel, zou er een stap moeten worden gezet in de richting van 

het districtenstelsel", dit is de mening van de oud-fractieleider van de 
liberalen in de Tweede Kamer, prof. mr. P. J. Oud, aldus lazen wij in De 
Telegraaf, waaraan wij het navolgende geheel ontlenen. 

"Deze stap zou betekenen dat de individuele kandidatuur meer in ere 
zou worden hersteld. Ik geloof dat het de kiezer dichter bij het parlement 
brengt". 

Andere methode 

Omgeven door zijn vele boeken 
en op de achtergrond de ge

luiden van de nijvere haven, rekent 
prof. Oud in zijn Rotterdamse flat 
voor: 

"Er zijn 150 kamerleden. Men 
zou de helft daarvan in districten 
kunnen kiezen. Vervolgens de stem
men van iedere partij samenvoegen 
en 150 zetels op evenredige wijze 
verdelen. Daarna brengt men de 
direct gekozenen in mindering op 
de totale toewijzing. 

Langs deze methode zou er een 
oplossing gevonden kunen worden", 
zegt prof. Oud. 

Kleine partijen 

Het is deze weg die prof. Oud 
aangeeft, waarlangs waar

schijnlijk de kansen van de kleinere 
partijen geringer worden. Men be
perkt hiermee die kansen op zuiver 
democratische grondslag. 

"Tegenwoordig wordt er aan ge
dacht de kiesdeler te vergroten zodat 
het dan voor de kleine partijen min
der gemakkelijk wordt in de ka
mers te komen. Maar dan maak je 
als het ware een uitzondering, die 
naar mijn stellige overtuiging on
juist en ondemocratisch is. 

Indien men toch een uitzonde
ringsregel wil ontwerpen, die in 
strijd is met de beginselen van het 
kiesstelsel, dan zou dit alleen ge
rechtvaardigd kunnen worden, wan
neer eerst wordt overwogen of de 
kleine partijen ons parlementaire 
stelsel storen. Dit is een redelijke 
grond. Naar mijn inzicht echter sto
ren de kleine partijen NIET. Ze 
werken wel vertragend op de gang 
van zaken. Men heeft wel eens ge
zegd dat zij de onbetaalde rekenin
gen van de grote partijen zijn. Mis
schien wat overdreven, maar er zit 
een kern van waarheid in". 

Specialisten 
Van de kleine partijen naar de 

Tweede Kamer, waarin hij zovele 
jaren in de eerste linies van het po
litieke strijdgewoel heeft gestaan. 
Het vraagstuk van "de specialist als 
kamerlid" ziet prof. Oud zo: "Vroe
ger bezaten alle kamerleden een 
meer algemene politieke instelling. 
Niet, dat er geen specialisten wa
ren, doch dezen moesten zich onder 
het districtenstelsel ook bezighou
den met de grote lijnen van de al
gemene politiek. Onder dit stelsel 
werd in feite minder op het specia
lisme gelet". 

Prof. Oud neemt zichzelf als voor
beeld. "Als lid van een kleine frac
tie was ik zo gelukkig een prachti
ge all-round opleiding te krijgen. 

Er was een juridische, landbouw
en onderwijs-specialist, maar het 
overige terrein werd verdeeld tus
sen mijn fractieleider en mijzelf. Je 
krijgt met alle soorten zaken te ma
ken, die je een geweldige hoeveel
heid ervaring meegeven. 

Overigens was er ook onder het 
districtenstelsel wel een behoor lij
ke mate van specialisme. Bij mijn 
intrede in de kamer in 1917 - ik 
herinner het mij nog levendig -
zei mijn fractiegenoot Ketelaar: 
"Oud, het moet in een dergelijk ge
zelschap van 100 afgevaardigden wel 
erg raar lopen, wanneer er niet één 
tussen is die van een bepaald on
derwerp niet alles afweet". Hij had 
in de grond van de zaak gelijk; die 
wist alles van pensioenwetgeving, 
die alles over belastingen etc .. 

Daarnaast is het zo dat een ka
merlid in de regel voldoende heeft 
aan een globaal over- en inzicht van 
een probleem. Vaak kan hij de 

NIEUW LEVEN IN ARNHEM 

Op maandag 24 februari jl. kwn
men de damesleden van de 

VVD in Arnhem bijeen in hotel 
Bellevue om de vrouwengroep Arn
hem en omstreken nieuw leven in 
te blazen. De belangstelling was 
verheugend groot, zodat de uitnodi
ging aan ons Tweede Kamerlid mej. 
mr. J. J. Th. ten Broecke Hoekstra 
om als spreekster op te treden niet 
te boud was geweest. 

Mej. ten Broecke Hoekstra besprak 
o.a. de houding van de re
gering t.a.v. de verloving van Prin
ses Irene gerezen verwikkelingen, de 
nieuwe Drankwet en de nieuwe al
gemene bijstandswet. Spreekster ver
telde verder iets over de werkzaam
heden van de Nederlandse Consu
mentenbond en gaf ook enige uitleg 
over de vereenvoudiging, die in de 
Tweede Kamer is aangebracht in 
de behandeling van de begrotingen. 
De vroegere uitvoerige en tijdroven
de behandeling van de begratings
hoofdstukken in de voltallige 
Kamer is immers gewijzigd in een 
behandeling waaraan een vooraf
gaande bespreking in commissie 
voorafgaat. 

De herleving van de vrouwen
groep Arnhem en omstreken van de 
VVD zal formeel zijn geschied wan
neer het reglement gereed is. Tot 
zo lang zal het voorlopig bestuur in 
functie blijven, maar het is niet van 
plan om zich door dit voorlopig ka
rakter in zijn activiteit te laten rem
men. De datum van de eerstvolgen
de vergadering is vastgesteld op 20 
april a.s. De werving van nieuwe le
den en het opwekken tot belang
stelling zal met nieuwe kracht ter 

technische details verwaar lozen. Het 
moet immers vooral gaan over de 
politieke principe-kwesties. 

Direct antwoord 

Prof. Oud vindt het fout dat 
ministers tegenwoordig niet 

meer onmiddellijk de Kamer moe
ten beantwoorden. "Dit betekent, 
dat de ministers ruimschoots tijd 
hebben voor een "brede" rugge
spraak met hun deskundige ambte
naren. De ministers krijgen de kans 
in te gaan op de details die door 
de kamer naar voren zijn gebracht. 

Wanneer de kamervoorzitter de 
ministers echter, zoals vroeger, on
middellijk laat antwoorden, dan 
zijn de bewindslieden gedwongen 
te spreken over de grote beleids
lijnen. Slechts bij uitzondering zal 
de minister over een probleem alles 
weten. De kamerleden zullen zich 
dan automatisch enige zelfbeperking 
moeten opleggen, om de doodeen
voudige reden dat zij toch geen ant
woord ontvangen omtrent detail
kwesties". 

Prof. Oud zadelt een oud 
stokpaardje: "Ik vind het vreselijk 
jammer dat tegenwoordig zo weinig 
ministers meer voortkomen uit de 
Kamers zelf. Toen ik nog minister 

Copie voor de:z:e rubriek te :en

den aan: Mej. Joh. H. Springer, 
Alexanderstraat 16, Haarlem. 

hand worden genomen. 
A.G. VASTENHOUD-LEYTENS 

secretaresse. 

WASSENAAR 

I n Wassenaar kan men niet 
spreken van nieuw leven 

want er blijken reeds geregeld bij
eenkomsten plaats te vinden ten 
huize van mevr. v. d. Bergh. Het is 
jammer als men zo bescheiden is 
om. niet altijd berichtjes te sturen 
want dan krijgen wij geen goed 
beeld van de activiteiten. 

Nu nemen wij het volgende over 
uit een brief van mevr. mr. C. M. 
s' Jacob-des Bouvrie. 

"Wij zijn bij deze huisbijeenkom
sten uiteraard aan een beperkt aan
tal deelneemsters gebonden, in ca
su 25. Er bestaat echter zo'n be
langstelling voor, dat we het praat
je, dat mr. A. van Vuure, onze 
fractievoorzitter, voor ons hield nog 
eens zullen herhalen. Het onderwerp 
was: Problemen, die ons in Wasse
naar op het ogenblik bezighouden. 

Na een vluchtige algemene inlei
ding over het belang, dat elke bur
ger bij de politiek heeft ging spr. 
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was, waren 8 van de 10 ministers 
oud-kamerleden. Ik vind het van 
een bijzonder belang voor de ver
houding regering-parlement dat de 
meeste ministers een ruime parle
mentaire ervaring bezitten. Niet-ka
merleden zullen als minister het 
parlement soms moeilijk kunnen 
volgen". 

Eerste Kamer 
"1 Tan de Tweede Kamer brengt 
f prof. Oud het gesprek naar 

de overkant, naar de Eerste Kamer, 
die in de discussie over een even
tuele wijziging van het parlemen
taire systeem in het brandpunt van 
de belangstelling staat. Opheffing of 
laten voortbestaan, op dezelfde ba
sis of in een andere vorm? 

Met prof. Zijlstra meent prof. 
Oud, dat indien de senaat de dou
blure-rol van de Tweede Kamer 
blijft vervullen, de Eerste Kamer 
zichzelf ondergraaft. Prof. Oud 
pleit echter voor een andere, orga
nische opzet van de Eerste Kamer. 
Voor een vertegenwoordiging name
lijk, die op ruimere grondslag moet 
zijn samengesteld en waarin alle 
groeperingen van het maatschappe
lijk leven vertegenwoordigd zijn, 
niet slechts het bedrijfsleven. 

"Een soort Sociaal Economische 
Raad op brede basis", verduidelijkt 
prof. Oud, "géén doublure van de 
S.E.R. 

De taak van de S.E.R. zou dan 
beperkt kunnen worden tot het toe
zicht op de bedrijfsorganisaties. 

De maatschappij heeft zich steeds 
meer in organische richting ont
wikkeld. De staatkundige organisa
tie is daarbij achter gebleven. De 
Tweede Kamer moet natuurlijk als 
politieke vertegenwoordiging het 
beslissende woord blijven spre
ken". 

Prof. Oud wil dus in deze nieuwe 
vorm de Eerste Kamer geen poli
tieke macht geven, wel even
tueel een recht van amendement, 
waarover dan de Tweede Kamer de 
politieke controle en het laat
ste woord zal hebben. 

over op de geldmiddelen (waar 
komt het geld vandaan), hoe deze 
worden besteed, waarna hij speci
aal aandacht wijdde aan uit
breidingsplannen en wegenplannen. 
Ieder der aanwezigen kreeg daarna 
een beurt om een vraag te stellen. 
Het hoofddoel van deze bijeenkom
sten is er vooral in gelegen, dat wij 
al deze vrouwen wat meer politiek 
bewust willen maken". 

ONZE LANDDAG 

A ls de convocaties voor onze 
Landdag nog niet op hun be

stemming zijn dan komen ze toch 
een dezer dagen, want zij zijn on
derweg via centrale- en plaatselijke 
vertegenwoordigsters. 

Vrijdag 24 dezer is de dag en dan 
komen wij, zo niet per auto, dan 
per trein en speciale bus om half 
elf samen in hotel Braams in Gie
ten (Dr.). Daar wacht ons een goed 
onthaal, en interessante aardige din
gen zullen wij horen en zien. Kosten 
.f 8, 7 5. Aanmelden voor 20 april bij 
mej. J. A. Willems, Zuiderdiep 32, 
2e Exlöermond, postgiro 1020199. 

VUILVERWIJDERING 

B ij de aankondiging de vorige 
week van de studiedag van 

de N.H.R. op 23 dezer in Rotterdam 
is het onderwerp weggevallen. Wij 
zetten het hier dus nog eens boven. 
Op het eerste gezicht is het mis
schien geen aantrekkelijk on
derwerp, maar bij nader inzien wel 
van belang, zelfs van toenemend 
belang. 
Aanmeldingsformulieren 
dergetekende. 

bij on
J.H.S. 
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DE BELASTINGVERLAGING EN DE 
PRIORITEITEN VAN WASSENAAR 

E~J ET is aLweer even geLeden, 
]_ dat in de Eerste Kamer de 

tijdeLijke verhoging van de omzet
beLasting op sigm·etten en van het 
bijzonder invoerrecht op benzine 
werd aanvaard. 

Het Ligt dan ook niet in onze 
bedoeLing, thans nog op het eigen
Lijke debat daarover in te gaan. 
Wij hebben aan deze voorsteHen 
1·eeds uitvoerig aandacht gewijd 
bij de behandeLing daarvan in de 
Tweede Kamer. En de discussie in 
de Eerste Kamer verLiep wat de 
voorsteHen zeLf betreft, in de grote 
lijnen weL ongeveer gelijk aan die 
aan de andere zijde van het Bin
nenhof. 

Wij willen onze aandacht dan 
ook meer in het bijzonder con
centreren op twee daarmee sa
menhangende punten en wel voor
aL in verband met het gesprokene 
door minister Witteveens ambts
voorganger prof. ZijLstra. en door 
de nûnister zeLf. Die twee punten 
betreffen de voorgenomen neutra
lisering van de progressiefactor in 
de Loon- en inkomstenbelasting en 
de betekenis van de prio1·iteiten in 
het Akkoord van W assenam·. 

Na vastgesteld te hebben, dat 
de voorsteLlen zelf geheel passen 
in het regeTingsprog1·am ter be
teugeling van de gevaren deT loon
explosie, kwam prof. Zijlstm tot 
de boven reeds genoemde andere 
zaken, die daaTmee bij het debat 
in de Tweede Kamer in verband 
waren gebracht. 

Als één ding zeieeT is in het 
Akkoord van Wassenaar - zo 
oordeelde prof. Zijlstm - dan is 
het dat een hoge prioTiteit moet 
waTden toegekend gedurende de 
regeringsperiode van dit Kabinet, 
aan de neutralisering van de pro
gressie. Na de woningbouw is dat 
zelfs de factoT, die in dat AkkoOTd 
de ho0gste pTioriteit heeft ge

kregen. 

MET betrekking tot de AOW 
kon hij de zaak niet zo 

eenvoudig stelLen. Het is ongevee1· 
zo, dat een verhoging van de 
AOTV indien en voor zoveT daaT
voor ~eb1·uik zou worden gemaakt 
van de algemene middel-en, vol
gens het Akkoord van WassenaaT 
geen inbreuk zou kunnen maken 
op de neutraLisering van de PTO

gressie en ook geen inbTeuk op 
de regel, dat de uitgaven van de 
overheid, wat hun stijgingspercen
tage betreft, zich zullen moeten 
richten naar 11 et trendnwtige stij
gingspeJ·centf1 [Ie 1:a n h c~ nationale 
inkomen. 

Op nogal pertinente vmgen bij 
het debat in de Tweede Kamer 
had min·isteT Witteveen-en pTof. 
Zijlstm achtte dat vanzelfsprekend 
- nog eens duidelijk gezegd, dat 
niet alleen hij, maaT ook het ge
hele Kabinet voornemens is. de 

verlaging van de loon- en inkom
stenbelasting in werking te doen 
treden in deze parlementaiTe pe
riode en dat het Kabinet van zins 
is het Akko01·d van Wassenaar te 
handhaven. 
Prof. ZijLstra toonde echter enige 

verwonde1·ing, dat sommige beto
gen uit de Tweede Kamer eigen
Lijk de indruk hadden gewekt als
of de minister al "over tijd" was, 
terwijl het Kabinet nog geen jaar 
in functie is. Daarvan, zo stelde 
pmf. Zijlstra vast, is geen sprake. 
Met die neutralisering van de pro
gTessiefactor zijn grote bedragen 
gemoeid. Dat kan men niet, zoals 
ook de minister en staatssecretaTis 
Van den Berge aL eens hebben be
toogd, ieder jaar in een vierde 
partje doen. 

Spreker Tekende ttit, dat op een 
relevant ttitgaven-totaal van f 11,5 
miLjard.. de progressie-coëfficient 
1,5% of f 150 miljoen per jaar is. 
Op vier jaar is dat f 600 miljoen. 
Als de bewindslieden daar de 
f 200 miljoen wegens verhoging 
der indirecte belastingen dan blij
vend aan zottden willen toevoegen, 
Z01L het dus gaan om een verlaging 
van de loon- en inkomstenbelas
ting van f 800 miljoen. Dat men 
daarvoor het meest geschikte tijd
stip zoekt, is niet in strijd met het 
Akkoord van Wassenaar, maar een 
van de belangrijkste zekerheden, 
dat deze prioriteit inderdaad 
wordt gerealiseerd. 

Tf'/'ELNU, als men die oogst 
111 van vier jaar in één keer 

op een bepaald moment ter be
schikking wil stellen, is men pas 
oveT tijd, als men over de helft 
van de Kabinetsperiode is gevor
derd. De minister zal zeker bin
nen afzienbare tijd het wetsont
werp indienen, met blanco datum. 
Het moment van invoering stelt 
hij terecht afhankelijk van de con
junctuur en daarmee is hij dan 
zeker n ie t in strijd met de prio
riteitsgedachte van het Akkoonl 
van Wassenam·. 

PTOj. Zijlstra gebmikte hiervoor 
het beeld 'Uan de piloot, die op 
Schiphol wil landen. Daar is het 
nogal eens mistig in die zin, dat 
er allerZei vlagen z~jn. Dan weer is 
het open, dan weer dicht. De pi
loot aarzelt dan of hij zal uitwij
ken of zal landen. Als h~j er dan 
even een gat in ziet, wacht hü niet 
tot de weerberichten voor 14 da
gen mooi weeT voorspellen, maa1· 
clan prikt hij het toestel erin. De 
heer Zijlstra meende, dat ook mi
nister Witteveen zich het zo voor
stelt. Hij moet de beLastingveTla
ging niet doorvoeren op een 
hoogtepunt van de conjunctuu1·, 
nwa1· hij behoeft ook niet te wach
ten op een punt van uitgesproken 
Tecessieve ontwikkeling. Ook tus-

sen twee perioden van hoogcon
junctuurin-zoals in mei 1962-
kan "het vliegtuig erin worden 
geprikt", kan de maatregel waT
den dooTgevoerd zonder schade 
voor de economie. 

Een belangrijk punt vormde nog 
de uit zijn eigen eTvaring als mi
nister van Financiën voortvloeien
de vriendschappelijke waarschu
wing, die oud-minister Zijlstra z~jn 
opvolger gaf. Hij wees nl. op de 
zeer belangrijke rol, die minister 
Witteveen - zij het voorlopig ach
te?' de schermen - speelt b~j de ge
sprekken met zijn ambtgenoten 
over de begroting voor 1965. In 
die gesprekken zal de minister 
waaT moeten maken, dat die ex
tra-inkomsten tenslotte toch niet 
indirect bij extm-uitgaven terecht 
komen. "De minister heeft de dure 
plicht, de begroting voor 1965 in 
overeenstemming te doen zijn met 
de algemene lijnen van het finan-

NOTITIES VAN 

EEN INSIDER 

ciële beleid. Dat zal een moeilijke 
zaak zijn. Het is ieder jaar een 
moeilijke zaak, maar dit jaar is zij 
wel zeer moeilijk. De minister zal 
met grote vasthoudendheid en met 
een op het om·edelijke af zijnde 
hardheid op zijn standpunt moeten 
blijven staan, andeTs zijn deze ont
werpen tevergeefs aangenomen en 
zijn zij tevergeefs door de be
windslieden verdedigd". 

HET kon al haast niet anders, 
dan dat ministeT Witte

veen zich met deze beschouwin
gen van z~in voorganger vrijwel 
geheel akkoord verklaarde. Men 
kan, zo zei hij, toch onmogelijk 
verwachten, dat de eerste priori
teit voor de woningbouw zou be
tekenen, dat men in het jaar 1964 
niets anders zou doen dan wonin
gen bouwen; dat men dus alle uit
gaven zou stopzetten en alLeen 
maar woningen bouwen. Men kan 
ook niet Tedelijkerwijze aannemen, 
dat dan het tweede jaar de be
lastingverlaging zou moeten plaats 
vinden en niets anders dan dit. Zo 
simpeL is het natuurlijk niet. 1\ti en 
moet al deze dingen naar gelang 
van hun eigen karakter inpassen 
in het beLeid. 

Als men over die inpassing gaat 
praten, moet men zich realiseren, 
dat men natuurlijk in een ove?·
eenkomst als die van Wassenaar, 
waarbzj het ging om hetgeen men 
in de.ze Kabinetspe1·iode moet 
doen niet een conjunctm·eel pro
gran~ma kan neerleggen; dat is 
nooit de bedoeling geweest en dat 
kan ook niet, omdat men op dat 

ogenblik niet kon voorzien hoe de 
conjunctutLr zich zou gaan ont
wikkelen. 

De Regering heeft nu, evenals 
in de vorige Kabinetsperiode, ge
kozen voor de methode, waarbij 
men dat progressie-effect over de 
gehele periode van vier jaar met 
één belastingverlaging wegneemt. 
Dan kan men, zoals de heer Ziji
stra terecht heeft betoogd, dus ook 
niet zeggen, dat, nu dit ontwerp 
inzake de belastingverlaging eT 
nog niet is, op enigerlei wijze de 
prioriteit van de overeenkomst 
van TVassenaar daardoor zou wor
den aangetast. De prioriteit, wel
ke daar aan de belastingverlaging 
is gegeven en die haar comple
ment vindt in de doelstelling vooT 
de uitgavenpolitiek, nl. dat de uit
gaven niet meer moge1i stijgen dan 
aveTeenkomt met de groei van het 
nationale inkomen, hebben w~j 
elke dag weer waa1· te maken. 
Want elke beslissing over ext?·a
uitgaven, die wij hebben te ne
men, moet worden geplaatst tegen 
de achtergrond van deze gedrags
Hin. 

MINISTER WITTEVEEN gaf 
prof. Zijlstm de verzeke

ring, dat hij de plicht, die in dit 
opzicht op hem ligt, heel scherp 
voelt. "Ik kan dus ook zeggen, dat 
het veTTe van ons is, de prioriteit 
van deze belastingverlaging wat 
naar achteren te schuiven. Wij zijn 
er voortdurend , mee bezig door 
onze uitgavenpolitiek als basis van 
deze belastingverlaging te leggen 
en te realiseTen. Wij zijn bij wijze 
van spreken bezig deze belasting
verlaging in te verd-ienen en we 
zulLen dat binnenkort duidelijk 
maken dooT een ontweTp voor de 
verlaging van de loon- en inkom
stenbelasting met een open datum 
in te dienen. Maar uit deze hele 
methodiek volgt onvermijdelijk, 
dat de ingangsdatum een conjunc
tureel probleem par excellence 
wmdt. Wij hebben dan te maken 
met een verlaging tot een zeer 
groot bedrag - ik zal er nu niet 
op ingaan hoe groot dat bedrag 
zal zUn -, die ineens moet wor
den doorgevoerd." 

Wij ztillen het hier, terwille van 
de plaatsndmte, bij moeten laten, 
hoeweL de minister nog heel wat 
interessante mededelingen deed, 
o.a. ook over de besprekingen 
omtrent de bestrijding van de in
flatie in EEG-verband. 

Slechts willen wij nog vermel
den, dat onze fractievoorzitter, mr. 
Van Riel, zijn instemming met de 
verklaring van minister Witteveen 
betuigde. Aan de hoge prioriteit 
van de belastingve1·Iaging wordt 
vastgehouden. Hij vond dat een 
bijzonder belangrijke verklm·ing. 
Belangrijk óók, omdat het gehele 
Kabinet daar aan vasthoudt 
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VOLKSPARTIJ VOOR VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

B E S C H R IJ V I N G S B R I E F 
VOOR DE 

JAARLIJKSE ALGEMENE VERGADERING 
te houden op VRIJDAG 17 en ZATERDAG 18 APRIL 1964, in GRAND HOTEL DE COCAGNE, Vestdiik 47 te EINDHOVEN 

De vergadering zal beginnen op: VRIJDAG A VOND te 8.00 uur; ZATER

DAGMORGEN te 10.00 uur. 

AGENDA 

Vrijdag 17 april des avonds 8.00 uur 

OPENBARE VERGADERING 
1. Opening door de Voorzitter. 

2. Rede door de heer Mr. W. J. Geertsema, Voorzitter van de Tweede Ka
merfractie. 
Deze toespraken zullen van 8.05 - 9.00 uur door de radio worden uit
gezonden over Hilversum II (golflengte 298 m.). 
In verband met deze uitzending wordt men verzocht te 8.00 uur precies 
in de zaal aanwezig te zijn. 

3. Begroeting van de gasten. 

HUISHOUDELIJKE VERGADERING 

4. Verslag van de Commissie voor de Notulen van de Buitengewone Alge
mene Vergadering van 9 november 1963 te Rotterdam. 

5. Benoeming van de Notulencommissie voor de vergadéring van 17 en 18 
april 1964. 

6. Jaarverslag van de Secretaris. 

7. Rekening en Verantwoording en Jaarverslag van de Penningmeester. 

8. Verslag van de Commissie van Voorlichting over de Rekening en Ver
antwoording van de Penningmeester over het jaar 1963. 

9. Benoeming van een commissie van drie leden ter voorlichting van de 
Algemene Vergadering bij de behandeling van de Rekening en Verant
woording van de Penningmeester over het jaar 1964. 

10. Vaststelling, ingevolge artikel 36 van het Huishoudelijk Reglement, van 
het bedrag dat door de afdelingen jaarlijks vóór 1 mei van het totaal
bedrag der geïnde contributie aan het Hoofdbestuur wordt afgedragen. 
Het Hoofdbestuur stelt voor dit bedrag als volgt vast te stellen: 
a. voor de afdelingen, die niet samenvallen met een Kamer-Centrale, 

op de helft van het resterende gedeelte der geïndE' contributies van 
gewone leden, na aftrek van het door de afdelingen aan de Stichting 
Vrijheid en Democratie over de geïnde contributies van gewone leden 
verschuldigde bedrag van f 6.- per gewoon lid, vermeerderd met de 
helft der geïnde contributies var. geûns- en aspirantleden; 

b. voor de afdelingen, die samenvallen me.t een Kamer-Centrale, op 
35% van het resterende gedeelte der geïnde contributies van gewone 
leden, na aftrek van het door de afdelingen aan de Stichting Vrij
heid en Democratie over de geïnde contributies van gewone leden ver
schuldigde bedrag van f 6.- per gewoon lid, vermeerderd met 35% 
der geïnde contributies van gezins- en aspirant-leden. 

11. Mededelingen door de Voorzitter over de wijziging van Statuten en 
Reglementen. 

12. Voorstel van de Afdeling Leerdam. 
De Afdeling Leerdam stelt voor dP volgende WlJZlgmg in artikel 15, 
lid 6 van de Statuten aan te brengen: het doen vervallen van de woor
den: "of een andere afdeling". 
De afgevaardigde van de Afdeling Leerdam zal gaarne op de Algemene 
Vergadering op 17 of 18 april a.s. te Eindhoven in de gelegenheid worden 
gesteld een en ander mondeling nader toe te lichten. 

13. Benoeming van een Commissie van Beroep. 
Aangezien de zitttingsduur van de leden van de Commissie van Beroep 
is verstreken, biedt het Hoofdbestuur overeenkomstig artikel 2 van het 
Reglement voor de Commissie van Beroep de volgende aanbeveling aan 
voor de te vervullen plaatsen: 
Voorzitter: Prof. Mr. R. P. Cleveringa te De Steeg (aftredend), 
Mr. A. Blom te Rotterdam. 
Leden: 1. Mr. A. Blom te Rotterdam (aftredend), 

Mr. A. van Vuure te Wassenaar. 

2. Mr. A. van Vuure te Wassenaar (aftredend), 
Mr. J. E. Goudsmit te Haarlem. 

Plaatsvervangende leden: 
Mr. P. Dorhout te Groningen, 
Mr. J. E. Goudsmit te Haarlem (aftredend), 
Prof. Mr. E. H. s'Jacob te Groningen (aftredend). 

14. Benoeming van een Commissie voor de Reglementen. 
Aangezien de zittingsduur van de leden van de Commissie voor de Re
glementen is verstreken, biedt het Hoofdbestuur overeenkomstig arti
kel 2 van het Reglement voor de Commissie voor de Reglementen de 
volgende aanbeveling aan voor de te vervullen plaatsen: 
Voorzitter: Mr. Dr. H. Fortuin te Hilversum (aftredend), 

Mr. J. G. Bettink te Haarlem. 
Leden: 1. Mr. J. G. Bettink te Haarlem (aftredend), 

Mevrouw Mr. M. N. W. Dettrrieijer-Labberton te 's-Gravenhage. 
2. Mevrouw Mr. M. N. W. Dettmeijer-Labberton te 's-Gravenhage, 

Mr. C. Colenbrander te Leeuwarden. 
Plaatsvervangende leden: 

Mr. C. Colenbrander te Leeuwarden, 
J. K. Frederikze te Amsterdam, 
Ir. H. J. van Raalte te Bilthoven (aftredend). 

15. Bespreking van het beleid van het Hoofdbestuur. 

16. Bespreking van het beleid van de redactie van "Vrijheid en Democratie", 

17. Bespreking van het niet-redactionele gedeelte van "Vrijheid en Demo
cratie". 
N.B. De afdeling De Bilt-Bilthoven, op wier verzoek di-t punt op de 

agenda is geplaatst, zou de vorm, waarin ons weekblad verschijnt, 
alsmede de frequentie van verschijnen, onderwerp van bespreking 
willen doen uitmaken. 

18. Rondvraag. 

Afgevaardigden van Afdelingen, die bij dit punt he·t woord wensen te 
voeren, dienen hiervan vóór 10 april a.s. schriftelijk mededeling te doen 
aan het Algemeen Secretariaat, onder opgave van het ter sprake te 
brengen onderwerp. 

Zaterdag 18 april des morgens 10.00 uur. 

OPENBARE VERGADERING 

19. Bespreking van een Discussie-grondslag voor zes hoofdpunten van een 
nieuw Beginselprogram (zie elders in dit nummer). 
Toelichting: De betrokken Discussie-grondslag werd opgesteld door de 
Commissie tot herziening van het Beginselprogram, die door het Hoofd
·bestuur in diens vergadering van 14 december 1963 werd ingesteld, en 
waarvan de samenstelling luidt als volg.t: Voorzitter: Ir. K. van der 
Pols te Rotterdam, Lid en Secretaresse: Mevrouw Mr. M. L. Buschkens
Dijkgraaf te Rijswijk <Z.H.), Leden: Mr. W. J. Geertsema te Wassenaar, 
Dr. E. Nordlohne te Amsterdam, Jhr. Mr. W. H. D. Quarles van Ufford te 
Reeuwijk, Mr. H. van Riel te 's-Gravenhage, H. J. L. Vonhoff te Amster
dam en Mr J de Wilde te Amsterdam. 
Ter inleiding van de discussie zal de heer Dr. E. Nordlohne een korte 
uiteenzetting geven. 

Zaterdag 18 april des middags 2.00 uur 

OPENBARE VERGADERING 

20. Bespreking van het beleid der Kamerfracties. 
Het verdient aanbeveling, dat afgevaardigden van Afdelingen, die bij dit 
punt speciale onderwerpen ter sprake willen brengen, hiervan vóór 10 
april a.s. mededeling doen aan het Algemeen Secretariaa-t, zodat de Ka
merleden de gelegenheid hebben zich hierop voor te bereiden. 

21. Sluiting door de Voorzitter. 

Het Hoofdbestuur van de V.V.D., 

K. VAN DER POLS, Voorzitter 

W. H. D. QUARLES VAN UFFORD, Algemeen Secretaris. 

l 



VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

DISCUSSIE-GRONDSLAG 
voor zes hoofdpunten van een nieuw beginselprogram van de 

Vollispartij voor Vrijheid en Democratie 

PUNT 1 
De Nederlandse staat zoals hij in de 

geschiedenis groeide werd fot een aan
vaardbare en waardevolle levensgemeen
schap, omdat hij een aantal groepen met 
verschillende geestelijke en historische 
achtergronden tot een geheel wist samen 
te smeden. 

In de loop van de ontwikkeling open
baarde zich een aa11ital kenmerken, die 
langzamerhand tot wezenskenmerken ge
worden zijn en die in velerlei opzicht 
samenvallen met wat de liberalen als 
idealen van een volkssamenleving zien. 

Datgene wat de Nederlandse staat in 
de geschiedenis van andere politieke ge
meenschappen heeft onderscheiden is dat 
hier vroeger dan elders bij de heersen
de groepen in de samenleving begrip is 
ontstaan voor de eis van feitelijke ver
draagzaamheid tegenover andersdenken
den op ieder gebied, ook al is de uitvoe
ring, die hieraan werd gegeven slechts 
met vallen en opstaan geworden rt:ot dat
gene wat thans vo0r welhaast een ieder 
als norm geldt. 

Daarom kan de Nederlandse staat al
leen het vaderland van allen zijn, wan
neer de geestelijke vrijheid, de eerbied 
voor ieders eerlijke overtuiging, en de 
bereidheid om elkaar te aanvaarden in 
ieders hart verankerd liggen. 

Deze geestelijke instelling is een gevolg 
van de inzichten over de menselijke 
waardigheid, namelijk dat iedere volwas
sene zelf zijn taak in de wereld zoekt, 
en de gelegenheid krijgt die taak naar 
eigen geweten te vervullen. 

De Volkspartij voor Vrijheid en De
mocratie plaatst de erkenning op de 
voorgrond dat er een nauwe samenhang 
bestaat tussen de taakstelling en de wij
ze waarop men zijn levenstaak wenst te 

(Vcn:olg van pagina 2) 

MIJN OPINIE IS • 

Boer Koekoek en de P.B.O. 

De heer A. W. G. Boele Van Hensbroek 
schreef ons o.m. het volgende: 

Steeds wanneer ik lees over Koekoek, 
zoals in uw nummer van 12 maart j.l. 
denk ik: Wat heeft de VVD een kans la
ten verlopen om de minder politiek ge
schoolde Koekoek op te vangen en daar
door mogelijke fascistische grasduiners 
het gras voor de voeten weg te maaien. 

Boer Koekoek en ook die lieden die op 
hem stemden hebben zeèr juist aange
voeld, dat bij het Landbouwschap (ge
baseerd op de PBO-wet) de democratie 
zoek was. Men heeft zich tegen de gevol
gen van de semi-fascistische wet verzet. 
Is dat zo laakbaar? 

Het is juist de VVD geweest, die bij de 
totstandkoming van de wet op de PBO 
een amendement-Cornelissen, hetwelk 
tot doel had een systeem van rechtstreek
se verkiezingen in te voeren zag afge
stemd met 70 tegen 10 stemmen, na_dat 
de rooms-rode regering het amendement 
ontraden had! 

En dan te weten, dat een goed socialist 
er steeds op uit is controle op het be
drijfsleven te verkrijgen. Dan ten slotte 
het feit, dat alleen Portugal - althans op 
Papier, een PBO kent, doch men heeft 
daar ook niet de beginselen van de par
lementaire democratie aanvaard. 

Inplaats van boer Koekoek te vergui
Zen, moet men in hem loven, dat hij des
tijds ten minste als mens en democraat 
rechtlijnig heef·t gedacht en voor zijn 
mening uitkwam. 

Wanneer, zoals destijds, door de lil::9-
ralen voorgesteld de aangeslatenen van 
het Landbouwschap de gelegenheid en 
het recht hadden gehad door stemmen 
van hun mening blijk te geven dan zou 
er grote kans zijn geweest, dat Koekoek 
en aanhang, wanneer ov-erstemd, niet re
calcitrant was geworden met alle gevol
gen van dien. De wet deugt niet! n'en dé
Plaise het gepraat over "betere voorlich
ting". 

Ook dictatoren denken "recht
l~inig". - Red. Vrijheid en Demo
cratie. 

vervullen en het geloof of de levens
overtuiging, die men als grondslag heeft 
aanvaard. 

Ook op hét terrein van de staatkun
dige beginselen geldt deze samenhang 
voor iedere individuele mens. De VVD 
is van oordeel dat deze verschillen over 
de diepste levensgrond een gelijk staats
kundig inzicht niet uitsluiten. 

Zij acht zo'n gelijk inzicht omtrent de 
beginselen van vrijheid, verdraagzaam
heid en verbondenheid noodzakelijk en 
voldoende voor een vruchtdragend sa
mengaan in een liberale partij. De VVD 
wenst het verenigingspunt te zijn voor 
allen die deze beginselen tot uitgangs
punt van hun staatkundig streven kiezen. 

PUNT 2 

De partij acht het een onafwijsbare 
eis, dat door versterking van het zede
lijk normbesef geestelijke ontworteling 
en nihilisme worden overwonnen. Zij 
meent, dat mede daardoor onze samen
leving weerbaar zal zijn tegen de aan
vallen van de voorstanders van immore
le ideologieën en ondemocratische rege
ringsstelsels. Zij gee:llt er zich daarbij ten 
volle rekenschap van, dat de vrijheid in 
de samenleving haar beperking vindt in 
de zedelijke verantwoordelijkheid van 
elke burger jegens zijn naaste, zoals 
neergelegd in de tien geboden en uitge
werkt in vele getuigenissen van het Nieu
we Testament, christelijke grond
slagen, die zo zeer bepalend zijn voor 
onze samenleving, dat hun betekenis 
voor onze maatschappij door allen -
christenen en niet-christenen - erkend 
wordt. 

PUNT 3 

De partij meent, dat het verlangen 
naar menselijke waardigheid uitmondt 
in een maatschappij-orde, waarbij de in
dividu als vrije persoonlijkheid in de ge
meenschap kan leven. De vrije mense
lijke geest geeft aan de gemeenschap le
venskracht. De partij ziet het verband 
van de individu met de gemeenschap 
niet als een beperking, maar als de on
misbare voorwaarde om overeenkom
stig de menselijke aard te kunnen leven. 
Zij verlangt, dat bij het bepalen van de 
maatschappelijke banden steeds het 
waarborgen van de mogelijkheid voor 
allen om overeenkomstig de menselijke 
aard te leven, voor ogen zal staan. Steeds 
dient de gemeenschap te worden gezien 
als een instrument voor de ontplooiing 
van de individuele mens. 

De partij is zich er van bewust, dat 
menselijke waardigheid alleen bestaan
baar is, indien de vrijheid gebruikt 
wordt op een wijze, die mede de dienst 
aan de naaste verwezenlijkt. Het is de 
taak van een liberale maatschappij om 
de voorwaarden te scheppen waardoor 
die vrijheid tot haar recht kan komen. 

Daarvoor is in de eerste plaats nodig, 
dat de zelfstandige kracht in ons volk 
wordt bevorderd. Op staatkundig gebied 
betekent dit de handhaving van de 
rechtsstaat, op sociaal gebied het schep
pen van instellingen, die een beroep 
doen op het bewuste medeleven van alle 
betrokkenen. 

Dr. P. D. VAN ROlJEN: 

Zowel in de staatkundige als de so
ciale instituten moeten de gestelde doe
len worden bereikt door in alle open
heid van dag tot dag gestaag samen te 
werken met alle bevolkingsgroepen. 

PUNT 4 

Op het terrein van de stoffelijke wel
vaart streeft de partij, onder verwerping 
zowel van een volstrekt centraal geleide 
als van een volstrekt aan zichzelf over
gelaten economie, naar maatschappelijke 
verhoudingen, die zo rechtvaardig mo
gelijk zijn, zonder de doelmatigheid te be
nadelen. Zij verwerpt zowel de leer van 
de staatsonthouding op economisch ge
bied, als de leer van de volledige over
heersing van het economische leven door 
de staat, omdat beide tot grote onrecht
vaardigheden leiden en beide ondoelma
tig zijn gebleken. De partij streeft naar 
een economisch bestel, gegrondvest op 
particulier initiatief en privé-bezit, waar
in de vrije prijsvorming het centrale or
deningsmechanisme vormt. Slechts in dit 
stelsel kan naar haar overtuiging een 
maximale welvaartstoeneming worden 
bereikt. Zij streeft tevens naar een recht
vaardige spreiding van de welvaart, 
doch deze mag niet zó worden doorge
voerd, dat de welvaartstoeneming er door 
wordt belemmerd. 

Teneinde zulk een economisch bestel 
te verwezenlijken, verlangt zij van de 
overheid een beleid, dat is gericht op: 
-bevordering van gezonde concurren
tieverhoudingen, aangezien het par
ticulier initiatief sleehits dan geheel tot 
zijn recht kan komen; .. 
- verzekering van een volledig gebruik 
van de aanwezige produktiekrachten, 
hetgeen zo veel mogelijk door inschake
ling van het particuliere initiatief dient 
te geschieden. 

PUNT 5 

De vraag naar de oorsprong van het 
gezag in de staat in het midden latende, 
stelt de partij onder verwerping van de 
leer van de volkssouvereiniteit, dat hand
having ener hiërarchie noodzakelijk is. 
En dat deze hiërarchie in de wet dient 
te zijn geregeld als een constitutioneel 
parlementair koningschap. De partij 
wenst het sluitstuk op de Nederlandse 
staatsinrichting in het huis van Oranje 
bestendigd te zien, omdat Oranje en Ne
derland sinds het ontstaan van onze staat 
ten nauwste verbonden zijn geweest, en 
Oranje ook in onze dagen vorm geeft 
aan de grondregel, vermeld in de Akte 
van Verlatinghe, dat "een Prince van 
den Lande van Gode gestelt is hooft over 
sijne ondersaten, om de selve te bewa
ren ende- beschermen van alle onghe
lijck, overlast ende geweldt, gelijck een 
herder tot bewarenisse van sijne scha
pen; Ende dat d'ondersaten niet en sijn 
van Gode geschapen tot behoef van den 
Prince, om hem in alles wat hij beveelt, 
weder het Goddelick of ongoddelick recht 
ofte onrecht is, onderdanich te wesen 
ende als slaven te dienen, maar den 
Prince om d'ondersaten wille souder de
welvke hij geen Prince en is om deselve 
met recht ende redenen te regeeren, voor 
te staen ende lief te hebben als een va-

DE OVERGANG VAN PRINSES IRENE 
Een ernstig woord tot vorstenhuis en volk 

Verkrijgbaar bij de boekhandel of rechtstreeks door storting van f 0,90 op 
girono. 934894, t.n.v. Dr. P. D. van Royen, Eromastraat 1 te Assen. 

LAS U REEDS DEZE VEELBESPROKEN, VEELGEPREZEN EN 
VEELGELAAKTE BROCHURE? 

Termijn van inzending enquète-formulier op veler verzoek verlengd tot 1 mei. 
Binnen 6 weken 10.000 exemplaren verkocht. Haast U ! 

·"..:'i~ 
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ALGEMEEN SECRETARIAAT 
V.V.D. 

Koninginnegracht 61 
's-Gravenhage 

Telefoon ( 070 l 60 48 03 
(3 lijnen) 

Giro 67880 

der sijne kinderen ende een herder sijne 
schapen, die sijn lijf ende leven set om 
dezelve te bewaren". 

De Nederlandse regeringsvorm moet 
gekenmerkt worden door: 

1. de onschendbaarheid van het staats
hoofd; 

2. de plicht van de ministers, zowel col
lectief als individueel, tot het afleg
gen van verantwoording aan de Sta
ten-Generaal, met uitsluiting van eni
gerlei mandaatsverhouding tussen mi
nister en volksvertegenwoordiging; 

3. een wetgeving, die tot stand komt in 
gemeen en openbaar overleg tussen re
gering en volksvertegenwoordiging; · 

4. een volksvertegenwoordiging die deels 
wordt gekozen door algemeen, ge
heim, rechtstreeks en evenredig stem
recht, en deels door de provinciale 
staten, teneinde de regionale schake
ringen in ons volk recht te doen wee 
dervaren, wat tevens de mogelijkheid 
opent waarborgen tegen overijlde wet
geving te scheppen; 

5. een zelfstandige rechterlijke macht. 

PUNT 6 

De verhouding tot Suriname en de Ne
derlandse Antillen als volwaardige deel
genoten in het Koninkrijk die111t ruimte 
te laten voor verdere ontwikkeling. 

Het deelgenootschap dient te worden 
gekenmerkt door vrijwilligheid en we
derzijdse toegenegenheid en daardoor als 
een waardevolle kracht te worden erva
ren. 

FRANK RIJSDIJK 
HOLLAND N.V. 

HENDRIK-IDO-AMBACHT 

TELEFOON: 

01858 - 2045 

010 - 117615 

SCHEEPSSLOPERIJ 

Handel in: 
oud ijzer 
non-ferro schroot 
gebruilde 

scheepsonderdelen 

Levering uit voorraad van : 
nieuw ijzer en staal 
gezaagde schijven 
sjabloon snijwerk 

VERI·IUUR DRIJVENDE BOKKEN 
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Een visie op nieu'W beginselprogram 

MORAA.L EN VORSTENHlJIS IN DISClJSSIE? 
Door Dr. K. VAN DIJK, lid van de Tweede Kamer 

Is het schijn of werkelijkheid: klinkt er een anti-revolutionair geluid door 
in de uitgangspunten voor de liberale discussie in Eindhoven? Als het waar 
is, zal ik een van de eerste revolutionairen zijn. 

In uitgangspunt twee lees ik, dat onze pal"tij zich zal moeten inzetten 
voor versterking van het zedelijk normbesef, en dat wij moeten vechten 
tegen geestelijke ontworteling en nihilisme. De motivering volgt: wij wil
len ons volk weerbaar maken tegen immorele ideologieën en ondemocra

tische regeringsstelsels. 

Met het laatste ben ik het van har
te eens. Ik geloof zelfs, dat dam·me
de een bijna geheel openstaande 
deur wordt ingetrapt. Niemand, die 
in Nederland een democratische par
tij aanhangt, zal het ooit tegenspre
ken. 

Maar is het de taak van een poli
tieke partij mn zedelijk normbesef 
te versterken? Als je dat zegt, dan 
moet je er iets aan doen! En wie 
moet dat dan doen? De kamerfrac
ties, statenfracties, raadsfracties? Of 
neemt de partij een partij zedemees
ters in dienst om manend met de vin
ger omhoog te waarschuwen voor 
geestelijke ontworteling en nihilis
me. 

Sorry, het lijkt mij een soort pa
rapolitiek, die ik mij bij een confes
sionele partij kan voorstellen, maar 
die dunkt me zelfs wezensvreemd is 

HOOFDARTIKEL 
(V er volg van pagina 1) 

ter voorkoming van de beruch
te inflatie-spiraal. De heer Roemers 
draagt hier - anders dan de Re
gering - geen directe verantwoor
delijkheid. Maar hij zal het met ons 
eens zijn, dat door geldontwaarding 
de belangen der werkgevers, en 
trouwens van alle Nederlanders, 
worden geschaad. 

* * * 
De heer Paul de Groot heeft 

een ontdekking gedaan. De 
leider der communistische Partij 
Nederland is - gezien zijn rede op 
het congres van die partij - tot de 
conclusie gekomen, dat het "ver
keerd" is, "de Sovjet Unie als een 
heilstaat", als "een idylle zonder fout 
of schaduwzijde te beschouwen". 

Niet door de rode lokkingen ver
blinde beoordelaars hadden dit alles 
reeds lang begrepen. De ontdekking 
van de pur-sang oud-Stalinist De 
Groot komt iets te laat. En zeker te 
laat om de kwijnende aanhang der 
communisten te inspireren tot nieu
we kracht. Intussen - zo sprak de 
communistische leider - was in het 
verleden de "schijn" gewekt, "alsof 
de CPN zich met de Sovjet Unie 
vereenzelvigde". Die schijn toch! 
Hoe kunnen niet-communisten zo 
dom zijn. Zij nemen, soms zelfs te
recht, de schijn aan voor werkelijk~ 
heid. 

Wat het heden betreft, houdt de 
heer De Groot toch niet bovenma
tig van de Chinese partij-leiders, die 
"volkomen ongerechtvaardigde aan
vallen" op de Sovjet-leiders hebben 
gedaan. Het anti-semitisme keurt 
hij tenminste openlijk af. 

aan het liberalisme, dat nooit aflaat, 
in woord en geschrift, zich op de ste
vige bodem der realiteit te stellen. 

De realiteit nu is, dat zich op zede
lijk gebied een aantal cpnsequenties 
doen gevoelen, die indirecte gevol
gen zijn van immense veranderin
gen in de levensloop van het meren
deel van de Nederlandse gezinnen: 
veranderingen, die wij meer en min
der luid toejuichen en in ieder ge
val accepteren. Zij liggen in de 
schoolwereld, de arbeidswereld. in 
het gezinsleven zelve en in de stijl 
van de besteding van de vrije tijd. 

Geen zedemeester 
Uiteraard laat dit de instelling (at

titude) van de mensen tegenover el

kaar en hun tradities niet onberoerd. 
Maar hier ligt m.i. voor de liberaal 
eerder een taak van nauwlettend en 

Bij zoveel moeilijkheden om de 
houding tegenover de beide commu
nistische kampen te bepalen, zocht 
dit congres zijn kracht in een sa
mengaan in Nederland van commu
nisten met de leden der socialistische 
en confessionele vakbewegingen. 
Rode vrijage, waarop slechts 
blauwtjes in diverse tinten te ver
wachten zijn. L .. M 

Nadere mededelingen 

inzake de jaarlijkse Algem. 

Vergadering te Eindhoven 

FEESTAVOND 

Na afloop van de jaarlijkse al
gemene ledenvergadering op vrij
dag 17 april a.s. zal door lle af~ 
deling Eindhoven der partij aan 
de afgevaardigden een feestelijk 
samenzijn worden aangeboden. 

De dansmuziek zal worden ver
zorgd door het Eindhovens orkest 
Knijnenburg. 

LOGIES 

De afgevaardigden der algeme
ne ledenvergadering wordt ver
zocht zich voor logies te Eindhoven 
te wenden tot de door de afdeling 
Eindhoven ingestelde logiescom
missie bestaande uit: 

Drs. A. P. Groeneveld, Biezen
straat 2, Geldrop, telefoon 04903-
2696. Drs. G. J. Oudemans, Le Sa
ge ten Broeklaan 72, Eindhoven, 
telefoon 04900-11531. E. Boelen, 
Eikvarenlaan 8, Eindhoven, tele- · 
foon 04900-10272. 

geïnteresseerd toezien dan een rol 
als zedemeester op te treden wegge

legd. Trouwens wat is "het" zedelijk 
normbesef? Het nieuwe is niet per 
se slechter dan het traditionele, en 

ik geloof niet, dat in Nederland de 
Tien Geboden al gevaar lopen. Die 
zijn bovendien behoorlijk vast ver
ankerd in onze wetgeving. 

Daarom hier geen wijze beperking 
tot een beginselformulering van de 
parlementaire democratie, die door 
zijn openbaarheid weerbaar maakt 

ALLERHANDE 

N OODZAKELUK is economi
sche voorlichting over de on

verbrekelijke wisselwerking tussen 
lonen en prijzen. Die voorlichting zal 
i.n de eerste plaats door de vakver
enigingsbesturen moeten worden ge
geven. 

Dat is de enige mogelijkheid om 
de drogredenen van ext1·emistische 
agitatoren te weerstaan. 

Drs. Roemers is daarmee eigenlijk 
al begonnen en in de kringen van de 
vakverenigingsbesturen ontbreken 
tegenwoordig de economisch ge
schoolde k?·achten niet. Op hen rust 
in dit opzicht 1;erantwoordelijkheid. 

I,.Hier Rotterdam") 

DE vmag waar het nu om gaat 
is of de Europese federalisten 

maar "doen alsof" het proces van 
Europese éénwording onverdroten 
voortgang vindt. Zzin zij blind voor 
de tegenstrijdige tendenzen, die zich 
in de politieke werkelijkheid van 
Europa voordoen? 

Een lichtpunt is zeker dat: de agra
rische maraton-onderhandelingen te 
Brussel tot een oplossing zijn ge
bracht. Dat vormt stellig een inner
lijke impuls tot verdere eenwording. 
Maar ·na verscheidene jaren van 
voorspoed kondigen - zo heeft Ro
bert Marjolin van de Europese Com
missie moeten waarschuwen - in
flatoire gevaren zich aan. Zullen onze 
huismoede1·s ook enthousiast zzjn 
over een de1·ge Iijke "harmonisatie" 
van lonen en prijzen? Of doen zij 
alsof? 

(Nieuw Europal 

tegen "immorele stelsels" ( contrac
tie van mij). 

Wanneer wij dan verder blijven 
erkennen "de christelijke grondsla
gen, die zo bepalend zijn voor onze 
samenleving", dan blijven we ten
minste bij die realiteit, dan blijven 
we liberaaL 

(Chr.?) -historisch trekie 
Eveneens wat theocratisch doet het 

m.ij aan, wanneer in het 5e discussie
punt de 5 kenmerken, waaraan de 
Nederlandse regeringsvm:m moet 
voldoen, worden gemotiveerd met 
een citaat uit de 16e eeuwse Akte 
van Verlatinghe. Meer een (chr.?)
historisch trekje in het patroon. 

Om direct duidelijk te zijn: ik ben 
het verder met die vijf punten eens. 
Het wegvallen van het Huis van 
Oranje zou ik - en met mij waar
schijnlijk een grote meerderheid van 
geestverwanten - een ramp achten. 
Maar ik heb er geen Akte van Ver
latinghe bij nodig om dat te moti
veren. Mijn Oranjegezindheid is veel 
pragmatischer dan die van de opstel
lers van de discussiepunten: 

L het Huis van Oranje heeft ons 
uitri1untende bestuurders gegeven. 

2. het Huis van Oranje is het le
vende symbool van onze eenheid en 
onafhankelijkheid. 

3. de nu levende dragers van dii 
symbool kan men zich moeilijk 
waardiger, edeler en sympathieker 
denken. 

4. H.M. Koningin Juliana, en vóór 
haar H.M. Koningin Wilhelmina spe
len in ons landsbestuux een actieve 
en positieve rol, die niet met for
meel-juridische formules kan wor~ 

den gestaafd, maar die herhaalddijk 
laat zien, dat "majesteit" niet allEen 
een aanspreektitel, maar ook ervaar
bare werkelijkheid is in Nederland. 

Geen garantie 
voor de toekomst 

Dat neemt niet weg, dat een reeks 
voortreffelijke vorsten op zichzelf 
nimmer enige garantie voor de toe
komst kunnen zijn. En mocht er 
meer earlisme worden aangetrouwd, 
of andere -ismen, die mij als liberaal 
democraat niet liggen, dan is er alle 
aanleiding om mijn houding te ver
anderen. 

Of het woord "hiërarchie" hier 
wel juist is gebezigd, vraag ik mjj in 
gemoede af. Het is in ieder geval 
onverstandig om het in dit verband 
te plaatsen. 

Wij zijn voorstanders van maxi
male ontplooiing van de individuele 
mens, wij willen gezonde concurren
tieverhoudingen bevorderen, opdat 
het particulier initiatief kan ont
bloeien in zijn rijkste schakeringen. 
Accoord, maar de twee besproken 
punten zijn met deze grondgedachte 
niet te rijmen. 
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Il'~VESTERINGSLOON, EEN ONDEUGDELIJI( MIDDEIA 
(Van onze sociale medewerker) 

De secretaris van het Nederlands Katholiek Vakverbond, de heer F. G. 
~·.d. Gun, hc,è!'t, naar we in de IIaagsche Courant" lezen verklaard, dat de drie 

vakeentrales binnenkort een rapport zullen publiceren, waarin zij vermo

gensaanwasdeling of investeringsloon als effectief bezitsvormingsbeleid be
pleiten. Volgens de heer Van der Gun hebben de arbeiders recht op een 

dl·d "<lll de winstf~n, die vnur interne financiering van de bedrijven worden 
gebruikt. Tot zover het bericht. 

Men zou zich kunnen voorstellen, 

dat op een gegeven moment loons

verhogingen worden geweigerd, ter

W~Jl blijkt, dat (relatief) reusach

tige bedragen worden besteed aan 

aanschaf en uitbreiding van vaste 

activa zonder dat er bijzondere om

standigheden zijn. In een dergelij

ke situatie komt allicht de gedachte 

op, dat de arbeiders minder ontvan

gen dan mogelijk is met het oog op 

de gemaakte winst. Er is dan sprake 

van een onevenwichtige verdeling, 

er is een fout gemaakt, die men kan 

herstellen b.v. door een uitkering 

ineens. 

V/ cmneer we het bovenstaande le
zen is de ee1·ste vraag, die we ons 

stellen, waaron1 m·beiders recht heb

ben op een deel van de winsten, die 
voor interne financiering van de 

bec1rijven worden gebruikt. Het is 
buiten kijf, dat mbeiders recht heb
ben op een goede beloning voor de 
arbeidsprestaties, die ze leveren en 

voor de trouw en opofferingsgezind
heid, die ze betonen om het werk zo 
goed mogelijk te doen, ook al wordt 
dat niet dagelijks gecontroleerd. 

Het loon wordt betaald uit de op
brengst van produktie en diensten. 
Maar niet het loon alleen; ook an
dere zaken:, die met de produktie te 
maken hebben moeten uit de op
brengst worden bekostigd. b.v. on
derhoud, vernieuwing van machi
nes en gebouwen en uitbreidingen. 

Het is niet in te zien, dat de arbeider 

nu recht heeft op die delen van de 

Winst, die voor deze andere doelein
den moeten worden gebruikt om 't 
bedrijf gaande te houden. 

Geen vast bedrag 
Waar hij recht op heeft is de over

eengekomen geldelijke beloning 

Voor zijn arbeid. Dit behoeft niet 'n 
Vast bedrag te zijn, Het is ook denk

baar, en het gebeurt trouwens _ook 

in vele gevallen, dat naast de gere
gelde beloning, een arbeider een 
Percentage van de winst ontvangt. 
Ook daarop heeft hij niet direkt 
recht. 

Ir, vele bedrijven bestaat de mo
gelijkheid van winstdeling niet, zon

der dat men nu kan zeggen, dat er 

onrecht geschiedt, althans zo voelen 
de desbetreffende arbeiders het niet, 

W<mt anders zouden zij en masse weg 
lopen of hun werk frustreren. Boven

dien zijn er andere emolumenten, of 

niet in geld waardeerbare voorde

lcm, die in de plaats treden van een 
llÎ lkering ineens. 

'1 <'nslotte zijn er ook bedrij ven, 
die een tantième e.d. verstrekken 

ook zonder dat er "winst" wordt 
P:emaakt. Maar hoe het ook zij, de 

gedachte van een extra uitkering, 

die de overheid fiscaal ook als loon 
bestempelt, is ingeburgerd en alge

meen aanvaard. 

Maar het is niet duidelijk waarom 

de arbeider ook een deel moet heb

ben van dat deel van de winst, dat er 
slE.chts toe dient het bedrijf in stand 

te houden. 

N.V.AANNEMERSBEDRIJFv/hJ.STAM 
KORTENAERSTRAAT 3 te ZWIJNDRECHT 

TELEFOON (01850) 2 86 63 

• 
WONINGBOUW 

Spinners en Twijners 

van 

Weef- en Tricotgarens 

Mede-eigenaar 

De heer Van der Gun ziet in een 
investeringsloon de mogelijkheid, 
om de arbeider mede-eigenaar van 

het bedrijf te maken, zodat het be

drijf niet alleen een zaak is van de 
directeur. Hij acht daarvoor nodig 
een wijziging in de ondernemings
structuur. 

Ook hieruit blijkt hoe zwak het 
recht op investeringsloon is gefun
deerd. De titel van het eigendoms
recht heeft namelijk heel weinig te 
maken met de jaarlijkse investerin
gen, die vernieuwing of uitbreiding 
van het bestaande beoogt. Het gaat 
erom hoe het bestaande geregeld is, 
hoe de eigendomsverhoudingen zijn, 

alvorens wordt geïnvesteerd. Er zijn 
trouwens heel wat ondernemingen, 
die heel weinig hoeven te investe
ren om te blijven bestaan. De struc
tuur van de onderneming is wat dit 

betreft dus iets heel aparts . 
Tussen de arbeider en de eigenaar 

bestaat ten opzichte van het bedrijf 
een zeer groot verschil. De eigenaar 
is geheel afhankelijk van het bedrijf. 

Het komt voor, dat de eigenaar ja
renlang geen cent verdient, terwijl 
de arbeider zijn loon naar werken 
kan opeisen ook al werkt het bedrijf 
met verlies. Het staat hem vrij zich 
los van het bedrijf te maken en naar 
een ander, concurrerend, bedrijf over 

te gaan. Hoe zou dat dan moeten met 

zijn investeringsloon? 

Verdere nadelen 

Een van de grote nadelen van het 

investeringsloon is, dat de arbeider 
daar niet de beschikking over heeft. 
Het kan vijf tot tien jaar, zelfs nog 
langer!, duren voordat investeringen 
hun rendement opbrengen. Al die 

tijd zouden de arbeiders geen enkele 
vermeerdering van inkomsten genie
ten, nog afgezien van de vraag hoe 
ooit bepaald moet worden wat het 
rendement van in het verleden geda

ne investeringen is .. 
Loon is iets wat de ontvanger ge

heel naar eigen inzicht kan besteden 

Ove:· "investeringsloon" heeft de ar
beider echter nimmer de vrije be
schikking. Dit lijkt ons wel het 
grootst bezwaar, zeker voor diege

nen, die nog maar l::en beperkt inko

men hebben. 



N.V. RIJNSTAAL 
v /h J. W. Oonk & Co. 
Telefoon 24941/45 - Arnhem 
Postbus 42 

FABRIKANTE 
VAN 

NAADLOZE 
EN 

GELASTE 
STALEN BUIZEN 

ABRAHAM VAN STOLK & ZOONEN 
KONINKLIJKE HOUTHANDEL N.V. 
ROTTERDAM - POSTBUS 1100 
TELEFOON 0 10 - 3 54 00 
'S-HERTOGENBOSCH • Engelseweg 5 

TELEFOON 0 4100 - 3 20 55 
HELLEVOETSLUIS lndnstrieterrein Molshoek 

'e~==:! -TELEFOON 0 1883 - 2677 

Boele~s Seheeps,verven en 
Maehine:fab1•iek N. V. 

BOLNES (BIJ ROTTERDAM) 

Reparatie en nieuwbouw 

• 
TELEFOON 195100 ROTTERDAM TELEGR. BOELE-BOLNES 

BETONKEIEN 
en 

BETON ANTI-KRUIPSTEEN 
In kleuren grijs en heiderood 

Voldoen aan de hoogste eisen 
Keur en acceptatie op het werk 

N. V. Heesseltsche Steenfabriek 
v/h W~ P. DE VRIES en CO. 

Heesselt (Gem. Va rik) -Telefoon Ophemert ( 03445) 2 71 

.---------------------------..... -----------------------------... 
N.V. Vereenigde Touwfahrielien 
GEVESTIGD TE ROTTERDAM 
's-GRAVENWEG 264, TEL. 11.40.60 

• 
Fabrikanten van: 

• 

SISAL- EN MANILLATOUWWERK 

ST AALKABELS 

HERCULESTOUW - PYTHONTOUW 

En van de vloerbedekking onder de merken: 

JABO 
VERTO-HAARBOUCLE 

tevens van: 

COCOS VLOERBEDEKKING 

SNIKKERS' HANDEL MIJ. N2V. 
ROTTERDAM .. GRONINGEN • ARNHEM 

* 
Buizen FITTINGS Flenzen 

"ASCOT" Gaswandketels OLIESTANDMETERS 
"HYDROTHERM"-Gasketels OLIETANKS 
.,KLAFRESTRöM"-gietijzeren ketels AFSLUITERS 

"MARK"-radiatoren 
"N.S.K. SALLAND"-ketels 
"THERMIA"-warmwaterboilers 
"FLAMCO."-ophangstroppen 
"FLEXCON"-expansievaten 

PLINTVERWARMING 
"MARK"-BUIGMACHINES 
VLOERHULZEN 
LASBOCHTEN 

en verdere artikelen op het gebied van de 

CENTRALE VERWARMING 

Voor Buig- en Zetwerk 
op hydr. pers 1000 ton. 

ZETLENGTE 7 m, dikte tot 32 mm 

Constructiewerkplaatsen 

w. UIZER N.V. 
Telefoon 01804-2657 - Groenedijk 10 

CAPELLE A. D. IJSSEL 

L----------------------------------------~ 

löölööN 
SPIJKENISSE 

Gebouwen van gewapend betonnen 
prelabs voor verschillende doeleinden. 
Vloerplaten in normale afmetingen o! 
pasplaten volgens opgegeven maten. 
Broeibakken en alle onderdelen voor 
de tuinbouw. 
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Van on.ze F 
Weekblad van de Volkspartij voor 
Vrijhelr~ en Democratie. 

Voo·rzitter Redactie-commissie: 
mr. L. Meijer. 

Dr. K. van Dijk, "Vitaliteit en 
Perspectief van de Liberale Ge

dachte". Uitgave van de afd. 
Groningen. van de VVD. 

In deze brochure - nadere uit
we!·king van een door dr. Van Dijk 
voor de afdeling Groningen gehou
den rede - keert de auteur zich al
lereerst tegen wat hij zeer juist 
kenschetst als de anti-liberale 

mythe, resulterend in een onsym
pathiek "imago", zoals dit sinds 
jaar en dag systematisch met name 
van socialistische zijde is opge
bouwd. Hetgeen hij hieromtrent op
merkt wordt volledig gedekt door 

Thorbeeke's bekende uitspraak, als 
motto boven dr. Van Dijks betoog 
geplaatst: "Mij dunkt, die geest is 
historisch, die ieder tijdvak weet te 
waarderen in zijn eigen karakter 
en in zijne ontwikkeling". 

Noodzakelijk als 'dit geslaag
de verweer moge zijn, belangrijker 
schijnt ons de taak, die de auteur 
zich in het dan volgende gedeelte 
van zijn geschrift stelt: onze genera

tie te "bevrijden van een andere my
the, een vooroordeel, ja bijna een 

politieke werkzaamheid bij voor
baat tot onvruchtbaarheid doemt en 
het kweekt zeker niet de sfeer, 
waarin de politiek-liberale gedachte 
kan gedijen. 

Mythe van het 
cultuur-pessimisme 

Daarom vooral - het zij hier her
haald - juichen wij de publicatie 
van Dr. Van Dijk's beschouwing 
toe, omdat zij een duidelijke poging 
is, ook deze "mythe" van het cul
tuurpessimisme te lijf te gaan, die 
hij, terecht, voor de doorwerking 

van het liberalisme noodlottig acht. 
Ze is voor hem trouwens - het 
woord zegt het reeds - een mythe, 
die weliswaar tallozen in haar ban 
houdt, maar toch ook wel door de 
feiten wordt weersproken. "In de 
grote groepen van geschoolde ar
beiders en vaklieden, die zich stij
gende weten op de maatschappelijke 

ladder, lijkt mij een optimistische 
levenshouding in ruime mate aanwe

zig ( . . . ) het is in deze sectoren 
van de samenleving, waar de libe
rale gedachte naar mijn gevoel zijn 

geloof, waarvan de oorsprong die- vitaliteit bewijst in een drang om 

per ligt en waarvan de verspreiding 
een veel algemener karakter heeft", 
het heden ten dage heersende cul
tuurpessimisme. 

Initiatief van 
Groninger afdeling 

Wij willen het maar dadelijk zeg
gen: hierin vooral zien wij de bete
kenis van dit geschrift en daarom 
vooral juichen wij het toe dat onze 
Groninger afdeling tot de uitgave 
besloot en er de medewerking van 
ons H.E. voor verkreeg. Vele jaren 
lang hebben wij, ook in dit blad, 
betoogd dat politiek, wil zij niet tot 
opportunisme verworden, gezien 
moet worden in haar s'amen
hang met heel de cultuur, waaraan 
zij mède gestalte geeft en waardoor 
zij mede bepaald wordt. 
Dit wederzijds op elkaar betrokken 

zijn van politiek en cultuur dwingt 
de politicus, zich telkens opnieuw 
rekenschap te geven van de culture
le situatie. Hij moet, ook in dit op
zicht, Thorbeckiaans, ook het eigen 
tijdvak in zijn eigen karakter en in 
zijn ontwikkeling weten te waarde
ren. 

Zou dat tijdvak er inderdaad een 
zijn dat met de term "cultuurpessi
misme" als afdoende gekwalificeerd 
mocht worden beschouwd, dan is 
benadering van dit "levensgevoel" 
van liberaal standpunt uit te meer 
noodzakelijk: cultuurpessimisme 
leidt licht tot een passiviteit die alle 

de kinderen in de wereld vooruit te 
helpen" - aldus lezen we op pagi

na 4. 

In een, in zijn beknoptheid knap 

en boeiend overzicht laat Van Dijk 
zien hoe zich in deze eeuw niet al
leen enorme veranderingen in heel 
de samenleving voltrokken hebben, 
doch dat dit ook veranderingen zijn, 
die veelszins verbeteringen mogen 
heten. De hieruit resulterende ;,mas
samaatschappij" biedt een gunstig 
klimaat voor de liberale gedachte, 
dk immers uitziet naar kansen voor 
individu en gezin, - aldus de auteur 
voor wie het door hem gewraakte 
cultuurpessimisme culmineert in de 
hautaine minachting van de "mas
sa" zoals deze toch eigenlijk in de 
geschriften van vele hedendaagse 
cultuurhistorici en cultuurcritici tot 
uiting komt. 

Dat hier het probleem van het 
cultuurpessimisme zo nadrukkelijk 
aan de orde wordt gesteld in een li
beraal-politiek betoog, begroeten 

wij met ingenomenheid, omdat wij 
met dr. Van Dijk de mening toe
gedaan zijn, dat voor de perspectie
ven van het liberalisme een andere 
visie, een ander "levensgevoel" ver
eist is dan we het onder onze gere
nommeerde cultuurpessimisten veel
a] aantreffen. Dat hij daarvoor (voor 
dat andere levensgevoel) de elemen
ten aanwezig acht en er zo bezielend 
over spreekt, verdient de waarde
ring van allen, wie de propaganda 

voor de liberale beginselen ter har
te gaat, omdat het liberalisme zelf 
hun zo na aan het hart ligt en dit 
liberalisme geen pessimisme ge
doogt. 

Verrijking 
Dit alles wil intussen niet zeggen, 

dat wij het probleem hiermee opge
lost achten en dat er geen vragen 
meer overblijven, die verdere door
denking wenselijk maken. Een vraag 
bijv. als deze: of ons tijdsgewricht 

met de term "cultuurpessimisme" 
nog wel juist gekenmerkt mag heten 
en er niet veeleer sprake . is van diep 
woekerende skepsis? 

Of deze vraag: als men po

neert dat de liberale gedachte haar 
vitaliteit bewijst in een drang om 
de kinderen in de wereld vooruit te 
helpen, loopt men dan, bij alle er

kenning van het loffelijke in dit 
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streven, niet het gevaar ertoe bij te 
dragen, dat het geestelijke verkom
mert in het materiële welzijn van de 

massa, waartegen de auteur terecht 
waarschuwt? 

Wij bedoelen met het opwerpen 
van deze vragen slechts duidelijk te 
maken, dat wij onze propaganda

lectuur verrijkt achten met Dr. 

Van Dijks geschrift, dat een boei
end uitgangspunt kan vormen voor 

discussie in onze liberale gespreks
groepen en studieclubs en dat ook 
anderzins tot nadere beschouwin
gen moge leiden. Het wijdt verder 
nog aandacht aan enkele recente 
verkiezingsuitslagen, waarbij origi
nele grafieken zeer verhelderend 
werken. De R. 

UIT DE PARTIJ 
MINISTER TOXOPEUS 
SPRAK IN LEIDEN 

Voor he~t district Leiden, Leiderdorp, 
0 egstgeest-Warmond en Voorschoten 
sprak minister Toxopeus op 23 maart j.I. 
voor een geheel gevulde zaal over 
.. Binnenlandse Politiek". 
.. Hij gaf een helder overzicht van de na
oorlogse politieke ontwikkeling, de struc
tuur der partijen, met name bij de ker
kelijke partijen, en de reden waarom in 
1959 de VVD regeringsverantwoordelijk
heid niet mocht schuwen. Ook in 1963 
gaf men aan een samengaan met de VVD 
de voorkeur boven samenwerking met de 
socialististen. 

Na de pauze ging mr. Toxopeus uit
voerig in op hem gestelde vragen. 

De voorzitter dankte de minister ten 
slotte voor het gebodene en onderstreep-

te dit met de overhandiging van een 
fraaie ets van de Leidse Universiteit. 

Het was een zeer geslaagde avond. 

KAMERCENTRALE 
GRONINGEN KOMT BIJEEN 

De Kamercentrale Groningen zal op 
dinsdag 14 april a.s. om 8 uur een alge
mene vergadering houden in 't Huis de 
Beurs te Groningen. De agenda ligt voor 
de leden ter inzage bij de afdelingssecre
tarissen. 

Na het huishoudelijk gedeelte zal mr. 
G. Loopstra een inleiding houden over 
de organisatie binnen de partij, meer spe
ciaal over de taak en werkwijze van Ka
mercentrales, Ondercentrales en afde
lingsbesturen. Hierna is gelegenheid tot 
discussie. 

VRIJDAGAVOND 10AP::---~~ 
"HOF VAN HOLLAND" - Hilversum - Aanvang 20.00 uur. 

Openbare forum- en debatavond: 

V. V.D.-VOLKSPARTIJ 

Inleiders: 

Dr. K. VAN DIJK: Wat is onze toekomst waard? 

Dr. P. G. v. d. Vliet: Wat is een dynamisch overheidsbestuur 
waard? 

Mevr. HAYA VAN SOMEREN-DOWNER: Wat is het 
vrije woord waard? 

Drs. J. P.A. GRUIJTERS: Wat is gezonde welvaart waard? 

H. J. L. VONHOFF: Wat is de verjongde V.V.D. waard? 

Deze avond, te organiseren door de Statencentrale Hilversum, is de inzet 
van een grote ledenwerfactie in de afdelingen van Gooi- en Eemland. 

I 

·~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~-~ 
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Donderdag 16 april 1964 - N-o. m 

Gesprek met 
Mevrouw mr. Veder-Smit 

(Zie pag 3) 

STAATKUNDE EN MENSElJJKHEID 

H et debat liep over vragen van 
staatkundige en staatsrech

telijke aard. Het werd gehouden in 
een zakelijke, sobere stijl, die de 
Kamer als .geheel stellig eer aan
doet. Maar alle zakelijkheid ten 
spijt was er op sommige momen
ten een ondertoon van menselijk 
mededogen. Zeer wel was men er 
zich van bewust, dat menselijke ge
voelens in alle verwikkelingen rond
om Prinses Irene een onmiskenba
re rol hebben gespeeld. 

Zuiver parlementair gesproken 
was de brief aan de orde, welke 
Minister-President Marijnen de 9de 
april aan de voorzitters van de 
Eerste en de Tweede Kamer heeft 
gezonden. De kern daarvan was, 
dat de Regering de woorden en ge
dragingen van Prinses Irene niet 
meer acht te vallen onder haar 
verantwoordelijkheid. Zoals mr. 
Geertsema (VVD) het uitdrukte: 
"De stem van haar hart is sterker 
gebleken dan de stem van de 
Grondwet". De Prinses wenste im
mers vrijheid voor haar politieke 
activiteiten. Vrijheid, welke de re
gering niet kon - en mocht - ge
ven. 

Tot één bron van de moeilijkhe
den behoort ook het Carlisme, "een 
politieke beweging, die in strijd is 
met de beste tradities van ons volk". 
(Smallenbroek, A.R.). En mr. Beer
nink ( C.H.) meende, dat het "juis
ter zou zijn geweest, indien de Prin
ses zich vóór haar huwelijk van po
litieke activiteiten zou hebben ont
houden". 

Het heeft niet mogen zijn. Het is 
ons opgevallen, dat de Kamer, on
danks alle staatsrechtelijke en ge
rechtvaardigde critiek op de Prinses 
toch niet geheel uit het oog verloor 
dat zij, die de hoofdrol speelde in 
alle betreurenswaardige verwikke
lingen, zich niettemin voor een con
flict van plichten zag gesteld. Zij 
stond voor de keuze - aldus onge
veer drs. Schmelzer (KVP) - tus
sen haar plicht als Nederlandse 
prinses en haar plicht als verloof
de van een prins met politieke aspi
raties. 

* * * 

D e Tweede Kamer heeft het be
leid dat de Regering, en in 

het bijzonder Minister Presi
dent Marijnen, in deze zo moeilijke 
en delicate aangelegenheid heeft ge
Voerd, onomwonden goedgekeurd. 
Grote waardering wel'd ook geuit 
voor de draagster van de Kroon, 
die zich meer dan ooit een vorstin, 
trouw aan de letter en geest van de 
Constitutie, heeft getoond. 

In dit boeiend Kamerdebat, dat 
door de televisie in onze huiskamers 
werd gebracht, is vooral ook het 
moeilijke punt van de ministeriële 
verantwoordelijkheid voor de le
den van het Koninklijk Huis ter 
sprake gekomen. Deze "afgeleide" 
verantwoordelijkheid is niet met 
zoveel woorden vermeld in onze 
Grondwet. Mr. Geertsema heeft er 
dan ook terecht op aangedrongen, 
dat de Regering zich nader en die
per op deze zaak gaat bezinnen. 
Naast de vermelde "afgeleide" ver
antwoordelijkheid is er immers de 
vraag, of niet de Grondwet een be
paling zou moeten bevatten, dat een 
Prins of Prinses van Oranje, ook 
buiten de kwestie van het door het 
Parlement goed te keuren huwelijk, 
uit zichzelf afstand van de troon 
kan doen. 

De Regering heeft dan ook een 
wijs besluit genomen. Zij heeft onze 
partijgenoot prof. mr. P. J. Oud en 
dr. W. Drees gevraagd, haar van in
tern advies te dienen omtrent om
vang en werking van de ministeriële 
verantwoordelijkheid in aangele
genheden van het Koninklijk Huis. 
Na het advies, uitgebracht door 
twee Ministers van Staat, die niet 
als grauwe doch als wijze eminen
ties gelden, zal de Regering nog de 
Raad van State horen. Dan zal 
blijken of een Grondwetwijziging 
nodig is. 

* * * 

I n de brief van Premier Marij
nen aan de Kamer werd in 

extenso het communiqué van de 

ATTENTIE! 

particulier secretaresse van Prinses 
Irene vermeld. Daar staat te lezen, 
dat het huwelijk buiten Nederland 
zal worden voltrokken. "Tussen de 
regels door" - aldus mr. Geertse
ma - was uit de gehele brief te le
zen, dat de Koningin en de Prins bij 
deze huwelijksvoltrekking niet aan
wezig zullen zijn. Met het volste 
recht wees onze partijgenoot (en 
trouwens ook andere woordvoer
ders in de Kamer) op de spanning, 
welke voor onze Koningin, tussen 
haar plicht als Moeder en haar 
plicht als Staatshoofd bestaat. Tevo
ren had de oppositie-leider ir. Von-
deling (P.v.d.A.) herinnerd aan de 
gedenkwaardige woorden welke 
Koningin Juliana bij haar inhuldi~ 

ging in 1948 gesproken heeft: "Voor 
een Koningin is de taak als Moeder 
even belangrijk als voor iedere an
dere Nederlandse vrouw". Reden te 
over, om thans met diep respect te 
erkennen dat de Koningin bovenal 
gehandeld heeft als draagster van 
de Kroon. 

• * • 

Diverse feitelijke vragen zijn 
bij dit historisch Kamerde

bat aan de orde gekomen. Zo de 
kwestie, of het een juist beleid was, 
dat, onder verantwoordelijkheid 
van de Regering, Prinses Irene deel 
zou nemen aan het staatsbezoek 
naar Mexico. En dit, terwijl het toch 
in de nacht van de 8ste op de 9de fe
bruari reeds manifest was, dat de 
Prinses door haar huwelijk van 

ATTENTIE! 

Denk om onze radio-uitzending van de Algemene Ledenvergadering 
van de V.V.D. op VRIJDAG 17 APRIL a.s. van 20.05-21.00 uur, over 
de zender Hilversum 11 (298 m). 

Sprekers: 

Ir. K. VAN DER POLS, Partijvoonitter 

en 

Mr. W. J. GEERTSEMA, fractievoorzitter. 

Luistert op WOENSDAG 29 APRIL a.s., eveneens over de zender 
Hilversum 11 (298 m), van 18.20-18.30 uur, naar 

.,DE STEM VAN DE V.V.D." 

Spreekster: 

Hare Excellentie Drs. J. F. SCHOUWENAAR-FRANSSEN, 
minister van Maatschappelijk Werk 

haar rechten als eventueel troonop
volgster afstand zou doen. 

Hierop kon Minister Marijnen 
antwoorden, dat de Prinses zou 
meegaan naar Mexico, omdat de 
uitnodiging van de President van 
dat land mede tot haar was gericht. 
Ondubbelzinnig was het antwoord 
aan ir. Van Dis (S.G.P.): alle ge
ruchten, dat de Prinses ten slotte 
niet naar Mexico is gegaan omdat 
men de Prins de Bourbon had gewei
gerd zich bij zijn verloofde te voe
gen, zijn volkomen uit de lucht ge
grepen. 

Niet uit de lucht gegrepen zijn 
daarentegen de berichten, volgens 
welke noch Koningin en Prins, noch 
de Regering op de hoogte waren 
van het bezoek van het verloofde 
prinselijk paar aan de Paus. Wij 
vinden het begrijpelijk, dat men uit 
de Kamer gevraagd heeft, wat de 
usance voor dergelijke prinselijke 
bezoeken is en of zij niet plegen te 
geschieden met tussenkomst van de 
desbetreffende ambassadeur bij het 
Vaticaan. 

Minister Marijnen heeft hierop la
coniek geantwoord, dat het bij par
ticuliere bezoeken van deze aard 
niet de gewoonte is, dat de ambas
sade van het betreffende land wordt 
geïnformeerd. Het bezoek van Prin
ses Irene was kennelijk een particu
lier bezoek. Aldus de Premier met 
een flegma dat kennelijk niet te ver
storen was. 

* * * 

V rijwel algemeen was het ge
voel in de Kamer, dat naar 

men hoopte het thans de laatste 
maal was, dat over dergelijke, 
uiterst delicate aangelegenheden een 
debat moest worden gehouden. Toch 
constateerde men met reden, dat het 
Nederlandse volk zich sterker dan 
ooit verbonden voelt met het Oran
je-Huis. 

Maar juist daarom achtte mr. 
Geertsema - en in zijn peroratie ook 
de Minister-President - het nodig 
althans op dit moment tot een zekere 
gematigdheid te moeten manen. In 
deze hele zaak - aldus de Premier -
spelen persoonlijke verhoudingen een 
grote rol. Het Nederlandse volk zal 
moeten begrijpen, dat het voor H.M. 
de Koningin zware tijden zijn. Wan
neer men te uitbundig zou demon
streren, zou dit wonden toebrengen, 
die wij allen de Koningin zouden 
willen besparen. 

Een oproep tot een reserve bij 
het huldebetoon, ten minste op dit 
ogenblik, die ons uit het hart gegre-
pen is. 

L.l\( 



9RIJHEID EN DEMOCRATIE 

MIJ OPI IE IS 

.,LIBERALE 

LANDBOUWLASTEN .. 

Op de bijdrage "Liberale Landbouw/asten" 
van mr. ]. A. Freseman Gratama ontvingen 
wij verschillende, zeer uitvoerige reacties. Hier· 
aan ontlenen wij het volgende: 

Wanneer men de betogen van mr. 
Freseman Gratama goed leest dan 
blijkt, dat het eigenlijk om twee hoofd
punten gaat n.l. 

le. Er is in de wereld een agrarisch 
probleem n.l. dat van permanente struc
turele overproductie. 

2e. Er moet een einde komen aan de 
landbouwprotectie, die jaarlijks i 1.01 
miljard kost. 

He.t zij mij vergund deze twee stellin
gen eens aan een critische beschouwing 
te onderwerpen. 

Toen ons land in 1945 berooid en eco
nomisch volkomen ontredderd uit de 
oorlog te voorschijn kwam is een be
roep gedaan op de Nederlandse land-
bouw om: · 

le. De voedselvoorziening van ons volk 
zo goed mogelijk veilig te stellen; 

2e. De zo bitter nodige deviezen te ver
schaffen, noodzakelijk om ons in
dustriële apparaat enz. weer op te kun
nen bouwen. 

De boerenstand heeft dit volbracht en 
daarbij genoegen genomen met prijzen, 
die slechts een fractie uitmaakten van de 
toen geldende wereldmarktprijzen. 

In die tijd gold slechts één slogan: 
Produceren!! 

Toen de markt enigszins verzadigings
verschijnselen begon te vertonen werd 
het parool: Opvoering van de arbeids
produktiviteit!! 

Thans meent mr. Freseman Gratarna 
nog een nieuw advies hier aan toe te 
moeten voegen: n.l. Inkrimping van de 
procuktie en vermindering van de z.g. 
·landbouwprotectie. 

Opgemerkt zij hierbij, dat ondanks de
ze z.g. protectie het arbeidsinkomen op 
goed geleide Groninger akkerbouwbe
drijven volgens de LEI-cijfers slechts 
plm. i 6200.- bedroeg over de laatste 
7 jaren gemiddeld, op bedrijven van 
40 ha. 

Is er echter wel sprake van een we
reldoverschot aan voedsel? 

WIJ LEVEREN 

DOZEN 
uit Massief Carton 

* 
Speciaal voor 
export 

* 
N.V Stroocartonfahricl< ,·/h 

Eig;cn n1odern ingericht 
laboratorium. 

Indien mr. Fresernan Gratama de 
moeite had genomen om de verslagen 
van de FAO te bestuderen, dan zou hij 
stellig tot een andere conclusie zijn geko
men. 

In feite is er dus geen overschot aan 
voedsel, maar een nijpend tekort. Trou
wens laten wij nu eens dichter bij huis 
blijven en de vraag opwerpen wat er ge
beurd zou zijn als wij in de crisisjaren 
rond 1930 het advies van mr. Gratama 
hadden opgevolgd. 

De vraag stellen is meteen deze beant
woorden: n.l. er zou in de jaren 1940-
'45 geen Nederlandse bodemproduktie 
meer zijn geweest, die in staat was om 
ons volk zo goed mogelijk van het aller
nodigste te voorzien. 

Het gebed: "Geef ons heden ons dage
lijks brood" zou dan een roepen in de 
woestijn zijn geweest, want de bezetter 
had dit zeker niet gedaan. 

Mr. Gratama zou dan zeer zeker niet 
meer in staat zijn geweest te fulmineren 
tegen die z.g. landbouwoverschotten. 

Geen hoog ontwikkeld land kan en 
wil het risico lopen van een tekort aan 
voedingsmiddelen. Men wil dus altijd een 
zekere buffervoorraad aanhouden. Het 
spreekt echter vanzelf, dat deze buffer
voorraad prijsdrukkend werklt. Het Ne
derlandse volk kan nu toch in alle rede
lijkheid niet verlangen, dat deze voed
selverzekering, die in het belang van de 
consument geschiedt, door de boeren be
taald wordt. 

Veel reëler is het, dat de consument 
hiervoor een zekere premie betaalt. 

Een politiek, die enkel en alleen ge
richt is op voedsel-invoer uit bijv. de 
Ver. Staten, Canada enz. met industriële 
uttvoer naar deze en andere landen is in 
wezen het wonen in een huis, waarvan de 
fundamenten staan op een andermans 
grond, met alle risico's van dien. 

De actieve landbouwpolitiek, die in 
het verdrag van Rome naar voren komt 
getuigt van een zeer brede visie en wer
kelijkheidszin. Deze actieve landbouw
politiek is geen steun aan de boeren, 
maar de logische consequentie van een 
samenleving, waarin de overheid nu een
maal op alle terreinen een rol is gaan 
spelen. 
Wij zijn dus in de EEG, dit in tegenstel
ling met de opvatting van prof. Hartog, 
gesteld in zijn rede in Groningen voor 
het Instituut voor Landbouwcoöpe
ratie, m.i. in goed gezelschap. En in dit 
gezelschap zullen wij, in ons aan grond
stoffen arm land, deze landbouwgronden 
zeer zeker nodig hebben. Wij liquideren 
toch ook niet onze mijnen. Maar wij 
moeten oppassen, dat door het defaitisme 
van mr. Freseman Gratama en de zijnen 
en het gernilimeter bij onze prijzenpoli
tiek wij de moed niet verliezen, maar 
voortgaan om onze landbouw technisch 
en economisch zo uit te rusten, dat zij 
te allen tijde de concurrentie van onze 
EEG-partners kan weerstaan. 

Als men nu bedenkt dat, ondanks deze 
landbouwpolitiek de moeilijkheden in 
de EEG niet in eerste instantie veroor
zaakt worden door onze duur1te, maar 
veeleer door ons goedkoop produceren en 
dat die Nederlandse landbouw met 10% 
aan mensen het klaar speelt naast de 
voedselvoorziening, in grote lijnen, voor 
ons volk nog 25 à 30% van ons export
volurne te leveren dan komt de beschou
wing van mr. Gratama toch wel in een 
geheel ander licht te staan. 

Wanneer mr. Gratama prof. Horring 
aanhaalt om te bewijzen, dat wij kunst
ma,tig overschotten kweken (hij spreekt 
trouwens ook over kunstmatige schaar
ste) dan slaat dat niet op onze bodem 
gebondene produktie, maar op de pro
duktie van melk, van kaas, vlees, pluim
vee en eieren met ingevoerd krachtvoer. 

Deze z.g. veredelingsindustrie, die in 
tegenstelling met de bodemgebonden pro
duktie ongelimiteerd en door iedereen 
(b.v. grootwinkelbedrijven) kan worden 
ondernomen en uitgebreid bergt inder
daad de kiem voor overproduk!tie in zich. 

Hiervoor heeft prof. Horring gezegd, 
dat de meerdere produktie en opbrengst 
niet altijd de prijs van het ingevoerde 
krachtvoer heeft goedgemaakt. 

Wanneer men echter meent, dat de ver
edelingsindustrialisatie moet doorgaan en 
desnoods moet worden uitgebreid ge
zien onze gunstige ligging daarvoor, ter
wille van onze nationale economie, dan 
kan men toch waarlijk niet onze bo
demgebondene bodemprodukten hiervoor 
de dupe laten worden. 

Ik moge tot slot mr. Freseman Gratama 
e.a. de wens meegeven, dat zij zullen mo
gen inzien, gedachtig aan de woorden 
van de Duitse econoom dr. Edward Da
vid, dat: 

"Die Eingangspforte in das Verständnis 
der allgemeinen Volkswirtschaft nicht ist 
die Betrachtung der industrieellen Ent
wicklung, sondern die Untersuchung der 
landwirtschaftlichen Produktion". 

Sauwerd B. J. KUIPERS 

* • * 

WIEGSANEREN 
Mr. Freseman Gratama levert scherpe 

critiek op de bestaande landbouwbe
scherming. Hij adviseert voorlichting aan 
het Hoofdbestuur door full dress eco
nomen, daarbij opmerkend, dat Land
bouw over te veel ingenieurs en te weinig 
economen beschikt. 

Gaat men deze bescherming afschaf
fen en nog dumping toelaten bovendien 
dan zou echter op korte termijn de 
landbouw in de bestaande vorm wel 
eens kunnen worden weggesaneerd. 
Technisch is dit misschien wel uitvoer
baar. Maar welke bedrijfstakken en be
roepen zouden vandaag nog de juis~e 
structuur hebben als via een eenzijdige 
koude economie een zo volledig mogelijk 
rationaliseren en automatiseren op de 
kortst mogelijke termijn werd doorge
voerd. Zelfs oliemaatschappijen en staats
mijnen moeten via de prijs nog tegen een 
al te onstuimige opmars van aardgas 
worden beschermd. 

Door een heel net van maatregelen op 
het gebied van kartels, monopolies, ver
gunningenstelsels, vestigingseisen, invoer
rechten op allerlei produkten en dien
sten, c.a.o.'s, wachtgeldregelingen, huur
prijsbescherming, sociale verzekeringen 
enz. geniet vrijwel ieder enige bescher
ming tegen de chaos. 

Onlangs heeft een groep geleerden in 
de Ver. Staten president Johnson ge
waarschuwd voor de gevolgen van onge
remde toepassing van automatisering en 
al te exclusief uit alleen rationeel-eco
nomische overwegingen handelen. Gaat 
men dat in Nederland op de lamdbouw, 
een minderheid, maar in Europees ver
band gezien één der beste bedrijf$lk
ken, wel ongeremd toepassen dan sticht 
men een onvoorstelbare bron van ellen
de en verdriet. Eigenlijk is men daar nu 
al vrij ver mee gegaan. 

Anderzijds zijn misschien in de land
bouwpolitiek ook wel fouten gemaakt en 
was deze te veel politiek dwz. gericht op 
de meeste stemmen. Daar bijna alle boe
ren geïnteresseerd zijn in melk, werd 
landbouwpolitiek overwegend een melk
politiek dwz. overschotten stimulerend 
en zo veel mogelijk arbeidsplaaJtsen. Ter
wille daarvan werden bijv. weinig arbeid 
vragende teelten als voergraan onaan
trekkelijk gemaakt. Een provincie, waar 
bijv. door de boeren zelf ruilverkaveling 
met percelen van 100 ha, dus gericht op 
de toekomst, is aangevraagd, wordt qua 
prioriteit op aandrang der centrale land
bouworganisaties achtergesteld etc. Daar
om zou een wat minder "politiek" land
bouwbeleid m.i. wel te verdedigen zijn 
tot bepaalde grenzen. 

Maar als het Hoofdbestuur van de 
VVD zich wil laten voorlichten door 
full dress economen, laat het dan ook 
kennis nemen van genoemd rapport aan 
de Amerikaanse president. Want al te 
exclusief economisch denken kan veel 
misère veroorzaken. 

In de dertiger jaren waren er econo-
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men, die adviseerden de Nederlandse 
bodem maar braak te laten liggen, om
dat men goedkoper kon importeren. Dank 
zij het feit, dat de Regering anders han
delde konden in de jaren 1940/45 nog zo 
veel mensen voor uithongering worden 
bewaard, dat in de vij:fltiger jaren door 
o.a. economen werd geadviseerd tot 
grootscheepse emigratie, ook met het oog 
op werkgelegenheid, grondgebrek etc. 
Maar dank zij het feit, dat dit niet al 
te radicaal werd doorgevoerd hoeven 
we nu niet nog meer Grieken, Turken, 
Spanjaarden e.d. te importeren. Men 
kan in enkele jaren wel een paar hon
derd duizend boeren wegsaneren, maar 
hoe kort daarop zit men met het pro
bleem van al die ongelukkige halfge
schoolden? Kol'tom, politiek vereist al
lereerst veelzijdig en ook humaan den
ken. 

Meeden (Gr.) A. VAN DELDEN 

$ • • 

LANDBOUWSTEUN 
In zijn artikel "Antwoord aan ir. L. 

G Oldenbanning" stelt mr. J. A. Fres
m~n Gratama, dat er wel degelijk over
produktie is in de landbouw. Dat is de 
laatste jaren wel het geval geweest, maar 
gezien de huidige rantsoenering van bo
ter aan de détaillist en de stijging van 
de vleesprijzen heeft dat overschOlt slechts 
enkele procenten bedragen. 

Het is in de landbouw nog altijd zo ge
steld, en dat zal wel zo blijven, dat wij 
afhankelijk zijn van het weer, van vee
ziekten (mond- en klauwzeer, varkens
pest), die de produktie kunnen beïn
vloeden. Het gevolg is, dat - al zouden 
wij dat ook willen - wij de produk· 
tie nooit in de hand hebben. 

Wat de lapdbouwsteun betreflt, die is 
m.i. niet in het water gegooid. Want de 
Nederlandse consument heeft altijd in 
vergelijking met onze EEG-partners een 
goedkoop voedselpakket gehad. Als de 
aanpassing van prijzen en lonen straks 
een feit is, dan zal de industrie ook moe
ten tonen, of zij de concurrentie met 
onze partners zal kunnen doorstaan. 
Men heeft tot nu toe altijd van de 
schriele beloning in de landbouw gepro
fiteerd. 

Als wij de zaak economisch bekijken, 
kunnen wij de textiel misschien goedko
per betrekken van Japan. Maar als wij 
alles elders kopen, dan komen wij met 
onze betalingsbalans niet rond. Onze 
agrarische export is momenteel nog 25% 
van de totale export. Met 10% agra
riërs is dat m. i. nog niet zo een slechtte 
prestatie. Daar werken de landbouw
industrieën wel aan mee, plus vervoer, 
handel, dienstverlening e.d. Dan is er 
nog de voedselvoorziening van ons volk. 
De heer Freseman Gratama schrijft, dat 
wij de desbetreffende landbouwgronden 
niet meer nodig hebben. Maar dan be
grijp ik niet waar hij het geld vandaan 
wil halen om de betalingsbalans in even· 
wicht te houden. 

Ten slotte: Als de industriële hoogcon
junctuur aanhouèLt, dan behoeven wij in 
de toekomst niet bang te zijn voor over
produktie in de landbouw. Want, gezien 
het leerlingenaantal op de lagere land
bouwscholen zakt de animo voor de 
landbouw af. Hierdoor zal de produk
tie geringer worden. 

Het gevolg is, dat de prijzen wel weer 
zoveel zullen stijgen, dat wij geen egali
satiefonds meer nodig hebben. Maar als 
welvarend volk kunnen wij ons m.i. niet 
permitteren een landbouw te hebben, 
die niet aan moderne eisen voldoet en 
die niet voor voldoende voedsel kan zor
gen. 

Markelo H. J. ZENDMAN 
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OPVANGEN 
,:, Met de beveiliging der midden

* * bermen op autosnelwegen gaat 
het "langzaam aan". Er schijnen op dit 
og·enblik slechts 'n 50 km autosnelweg 
voor lugubere grensoverschrijdingen 
te zijn gevrijwaard. Toch behoort op 
dergelijke wegen de afwezigheid van 
tegenliggers een axioma te zijn. Na 
verluidt is "Waterstaat" nog steeds 
aan het experimenteren, welk systeem 
- vangrail, olifantsdraad of andere 
draadconstructie - het beste bevei
liging biedt. Ook zouden er deskun
digen zijn, die hebben uitgevonden 
dat middenbermbeveiliging soms tot 
kettingbotsingen kan leiden. Dit moge 
zo zijn. Het staat vast, dat door de rij
banen w e r k e I ij k gescheiden te 
houden, vele mensenlevens kunnen 
worden gespaard. Laat men haast ma. 
ken met het opvangen van uit hun 
baan geraakte auto's. Laat men zelfs 
haast maken met he.t tegengaan van 
perfectionisme van sommigen op het 
ministerie van Verkeer en Waterstaat. 

ONVERTEERBAAR 
* In de RAl te Amsterdam wordt 

* * deze week de internationale ver
pakkingsbeurs Macropak gehouden. 
Daar blijkt dat de spectaculaire op
mars van het plastic als verpakkings
materiaal nog niet tot staan is geko
men. Gezien alle gemakken voor het 
publiek een verheugend verschijnsel, 
dat echter ook zijn schaduwzijden 
heeft. Weggegooid plastic verteert niet 
en is daardoor een gevaar voor het 
vee, een hinderpa~ voor de water
afvoer, een probleem voor de com
postbedrijven en een bron van er
gernis voor de natuur-toerist. De 
actie "Opgeruimd staat netjes" heeft 
helaas nog maar weinig succes ge
had Daarom dienen overheid en 
plasticverwerkende industrie samen 
naar mogelijkheden te zoeken om 
dit nieuwe kwaad afdoende te be
strijden. 

WEIN~G CONSTRUCTIEF 
* Tijdens een rede voor de Feilera

* * tie van Christelijk-Histolische Jon
gerengroepen heeft CRU-voorzitter mr 
Beernink zaterdag de jeugd weinig 
hoop gegeven dat zijn partij moder
ne wegen zal inslaan. Samengaan van 
AR en CH of de vorming van een Ne
derlandse CDU verwierp hij zonder 
meer. Ook bleek hij van mening 
dat er aan ons kiesstelsel niet mag 
Worden getornd. Zonder te willen te
genspreken dat er aan een gedeelte
lijk districtenstelsel ook grote nade
len kleven, moet toch worden be
treurd dat de CRU-voorzitter zo wei
nig constructief meedoet bij de hui
dige pogingen het poliUeke samen
spel te intensiveren en het parlement 
dichter bij volk en kiezer te brengen. 
Geen wonder dat de FCHJG thans 
niet bloeit. En wie de jeugd niet 
heeft, ... 

TWEE BEKENDE MERKEN 
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Nlevroutv VederaSmit: 

Wij moeten militant Z1Jll 

"A Is kind vond ik het boeiend, 
de hoofdartikelen in de 

NRC te lezen". Terwijl zij deze ont
hulling doet, moet mevrouw mr. 
Elizabeth Veder-Smit zelf even 
glimlachen om er de enormiteit aan 
te ontnemen. Zij vertelt eenvoudig, 
naar aanleiding van onze vraag hoe 
zij in de politiek is gekomen, "van 
voren af aan". Men moet de tijd in 
aanmerking nemen, waaróver zij 
spreekt. 

Het kind, dat zich in de grote li
berale krant verdiepte, leefde in 
een periode van grote internationa
le spanning. Menigmaal hoorde zij 
de opgewonde en opwindende 
stem van Hitler door de radio en 
"dan liep er een rilling over mijn 
rug, het benauwde mij zo, ik had 
behoefte aan een kalmerend be
toog, dat dwars tegen dat gebrul in 
ging". 

Het meisje woonde in Kinderdijk, 
in de onmiddellijke nabijheid van 
de grote rivier, die zich tussen hoge 
dijken en altijd-bezige werven naru: 
de vrije zee beweegt. Al acht gene
raties van haar familie hebben een 
van die scheepswerven beheerd; 
geen wonder, dat de beweging -
de bewogenheid - van de rivier in 
haar bloed zit. 

Haar ouders stuurden haar naar 
het gymnasium in Dordrecht. Een 
"kleine, maar goede school", zoals 
ze dankbaar getuigt. Aan enige po
litieke voorkeur werd er echter niet 
gedaan. 

Stemdie 
Toen Elizabeth eens een strikt li

beraal opstel inleverde over "vrij
heid en gebondenheid", kreeg zij 
van haar leraar een standje. 

Het lijkt alles niet zo belangrijk; 
toch is het telkens weer merkwaar
dig te vernemen hoe sterk het libe
rale beginsel juist in de jeugd van 
hen, die nu tot de vooraanstaanden 
in de partij mogen worden gere
kend, heeft gewerkt. De tijd vlak 
vóór en in het begin van de oorlog 
activeerde de gevoelens, gaf er een 
definitieve richting aan. 

Zeer belangrijk waren voor de jon
ge studente de eerste oorlogsmaan
den in de universiteitsstad Leiden. 
Zif noorde Cleveringa zijn beroem
de rede uitspreken. Ook heeft zij 
een nooit-aflatende herinnering aan 
de dag, toen studenten - één lange 
ketting van eensgezindheid vor
mend - de bibliotheek van prof. 
Meyers in veiligheid brachten. 
Schokkende omstandigheden 
maar Elizabeth twijfelde nooit aan 
wat haar te doen stond: zij hield 
zich standvastig bij haar rechten
studie. 

Het candidaatsexamen deed zij 
nog in de Sleutelstad, doch toen de
ze voor haar en zoveel anderen ge
sloten werd, ging zij naar Utrecht 
om daar clandestien àf te studeren: 
het ene tentamen na het andere, 
net zo lang tot zij de meesterstitel 
had behaald. 

In 1947 was zij afgestudeerd, 
maar toen had zij toch al de eer
ste stappen op het politieke pad ge
zet want onmiddellijk na afloop van 
de oorlog verleende zij steun bij de 
heroprichting van de Bond van Jon
ge Liberalen in Utrecht en ook was 
zij betrokken bij de organisatie van 
de Partij van de Vrijheid, samen 
met dr. Jane de Iongh en de heren 
BoeHaard en Koos Stempels. 

Ce ntrcde-vertege nwoordigster 

Vier maanden nadat zij met de 
studie klaar was, trad Eliza
beth Smit in het huwelijk met mr. 
Veder, toen substituut-griffier aan 
de rechtbank in Utrecht. Het jonge 
juristenpaar ging in Bilthoven wo
nen. Het duurde niet lang of zij 
richtte daar een vrouwengroep van 
de VVD op; dit was het begin van 
een reeks van dergelijke activiteiten. 
Na Bilthoven kwamen o.a. Drieber
gen en de Vechtstreek aan de beurt. 
Dan, onverwacht, werd mevrouw 
Veder bEmoemd tot Centrale-verte
genwoordigster van de Vrouwen in 
de VVD in de provincie Utrecht. 

Er viel hier veel voor haar te doen 
en het lijdt geen twijfel, dat het 
vooral aan haar voortvarendheid te 
danken is, dat deze Centrale zo'n 
vooraanstaande plaarts in den lande 
heeft gekregen. Een van de belang
rijkste initiatieven, die zij daar nam, 
was de instelling van een zgn. pro-

MEVROUW VEDER-SMIT 

vinciale dag, waarop alle vrouwe
lijke VVD-leden zich plegen te 
verenigingen tot gezamenlijke be
spreking van allerlei vraagstukken 
die het liberale beginsel raken. 

De politieke weg van mevrouw 
Veder ging steeds hogerop. Van 
1954 tot 1962 was zij lid van de 
Provinciale Staten van Utrecht, 
waarbij zij zich vooral onderscheid
de bij de behandeling van zaken be
treffende subsidiebeleid, maatschap
pelijk werk en culturele kwesties. 
Ook nam zij nu zitting in het be
stuur van de Stichtse Culturele 
Raad (die zich o.m. bezig houdt 
met het organiseren van reizende 
tentoonstellingen van beeldende 
kunst enz.) en in het dagelijks be
stuur van de Provinciale Raad voor 
de Volksgezondheid, een vrij groot 
lichaam lTlet een zeer goed werkend 
apparaat. 

In 1957 werd zij tot raadslid in 
Zeist gekozen en reeds het volgende 
jaar nam zij het wethouderschap 
op zich - zij was toen op één na 
de jongste vrouwelijke wethouder in 
Nederland. 

"Deze functie", zegt zij, "heeft 
mij bijzonder veel bevrediging ge
schonken. Ik ben blij, dat ik daar 
mijn zittingstermijn àf heb kunnen 
maken voordat mijn man tot rech
ter in Leeuwarden werd benoemd, 
zodat we naar Friesland moesten 
verhuizen. Maar ik was nauwelijks 
twee dagen in mijn nieuwe omge-

ving of men vroeg mij of ik Cen
trale vertegenwoordigster van de 
Vrouwen in de VVD in de provin
cie Friesland wilde worden; en dit 
heb ik graag aangenomen. En daar
bij komt dan natuurlijk ook de be
noeming tot lid van het dagelijks 
bestuur van de VVD, als assessor, 
met de taak, de interne contacten in 
de partij te verstevigen. Het is ont
zettend jammer, dat ik nu juist deze 
winter ziek moest worden, zodat ik 
vele weken lang tot non-acti
viteit was gedwongen". 

Het interview, dat wij al in het 
begin van dit jaar met mevrouw 
Veder hadden willen hebben, was 
ook wegens haar ongelukkige her
nia uitgesteld. Geruime tijd moest 
zij in het ziekenhuis te Groningen 
liggen en daarna heeft zij herstel 
van krachten gezocht (en gevonden) 
in de warmte van de Canarische 
Eilanden. De dag, dat wij haar in 
haar huis te Leeuwarden bezochten, 
was misschien wel de koudste en 
onaangenaamste dag van dit voor
jaar, maar onze gastvrouw kwam 
ons met stralende energie tegemoet 
en heel haar wezen illustreerde haar 
vurige wens om "nu eindelijk weer 
met kracht aan het werk te gaan". 

Veel te doen 

"Er is hier in Friesland voor de 
VVD heel veel te doen, vooral als 
u weet· dat we in deze provincie, 
wat stemmen betreft, ongeveer twee 
procent onder het landelijke gemid
delde zijn. Ik hoop allereerst de 
Friese vrouwen een politieke voor
lichting te geven. In het Groningse 
ziekenhuis is mij ook weer geble
ken, hoeveel misverstand er omtrent 
onze partij bestaat. 

Ik heb heel leuke gesprekken met 
verpleegstertjes gevoerd. Dan hoor 
je pas hoe "men" denkt en hoe no
dig het is, de scheve mening over 
"die liberale ondernemers" recht te 
zetten. Wij moeten van dit verkeer
de beeld zien af te komen en dat 
kan alleen, wanneer wij een goed 
voorbeeld geven en vóór alles onze 
persoonlijke verantwoordelijkheid 
jegens de medemens, vooral jegens 
de in de verdrukking rakende groep 
van de kleine zelfstandigen onder
strepen. Wij moeten deze taak echt 
heel ernstig opvatten en militant 
zijn. Verleden jaar hebben wij hier 
in Friesland ook een provinciale 
dag gehouden; er kwamen toen on
geveer zeventig liberale vrouwen 
bijeen en het bleek, dat er behoefte 
aan bestond. 

In mei a.s. zullen we weer samen
komen, ditmaal in Grauw, en dan 
zullen we het grote genoegen heb
ben, mevrouw Schouwenaar te ho
ren spreken. Ik voel mij nu weer 
helemaal fit en ik ben vast van plan, 
mij met energie aan mijn taken te 
zetten; er moèt wat gedaan 
worden. 

Met een opgewekte glimlach kijkt 
mevrouw Elizabeth Veder-Smit 
door het venster naar de grauwe, 
natte wereld van Leeuwarden en 
als wij haar aanzien, hebben we zo 
het gevoel: Wáár zij ook komt om 
te werken, in het warme hart van 
het land of in een koele provincie 
als Friesland, overal zal iedereen 
zich door de stromende werkkracht 
van deze bijzondere vrouw-uit-het
rivierenland laten meeslepen, naaf' 
de vrijheid van een oprechte overtui• 
ging. Bs~ 
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Van onze 

H. Molendijk: De culturele amb
tenaar. Uitg. v.h. Ned. Cultureel 

Contact, het Nat. Overleg voor 

gewestelijke cultuur en de Ne

derlandse Jeugdgemeenschap. 

De drie organisaties, die voor deze 
publikatie verantwoordelijk zijn, de
den een gelukkige greep, toen zij de 
heer Molendijk, oud-burgemeester 
van Amersfoort aanzochten de func
tie en opleiding van de culturele 
ambtenaar in het Nederlandse over
heidsapparaat en in semi-overheids
instellingen in studie te nemen en 
de resultaten daarvan te verwerken 
in het geschrift, dat wij hierbij aan
kondigen. De schrijver is uitermate 
deskundig en er bovendien - naar 
in de inleiding terecht geconstateerd 
wordt - in geslaagd een levendig 
en leesbaar rapport uit te brengen 
over een stof, die op het eerste ge
zicht niet tot lezen lokt. Hij beperk
te zich daarbij niet tot zijn eigenlij
ke onderwerp, doch plaatste het in 
een breed kader en ook voor de wij
ze waarop hij dat doe;t komt hem 
lof toe: in amper 35 bladzijden voert 
hij de lezer rond over het onafzien
bare veld van overheidsbemoeienis 
in een veranderende wereld, waarin 
ook de culturele ambtenaar een 
meer en meer aanvaarde figuur is 
geworden. Om alle misverstand te 
voorkomen: de term "culturele 
ambtenaar" bedoelt niet te sugge
reren, dat er ook a-culturele ambte
naren zijn. Het gaat in dit geschrift 
over de funktie van die ambtenaren, 
die belast zijn met de behartiging 
van wat men nu eenmaal aanduidt 
als "culturele aangelegenheden". 

Als voornaamste kenmerk van de 
veranderende maatschappij wijst de 
auteur op de toenemende mechani
satie en automatie. \Ve leven in het 
tijdperk van de computer en het 
•utomatisch brein. Dit leidde ener
zijds tot aanzienlijke productiever
hoging, zo welkom in jaren van 
ongekende bevolkingsaanwas, maar 
anderzijds roept het op sociaal
cultureel gebied problemen op, 
waarop wij onvoldoende voorbe
reid zijn. Het evenwicht van gees
telijke en stoffelijke waarden lijkt 
voorshands nog niet bereikt. 

Zo treedt er ook in ons land een 
nieuw, min of meer uniform be
schavingstype te voorschijn, dat 
past in een totaal ander cultuurpa
troon. Hetis-aldus de heer Molen
dijk - zeker niet in alle opzichten 
ontmoedigend, doch we mogen ·wel 
zeggen, dat het beschavingsniveau 
niet altijd mee gekomen is met de 
ve-rhoogde levensstandaard. 

Vroeger hadden zeer veel mensen 
geen aandeel in de cultuur door 
tijdsgebrek en biHere armoede, 
thans werkt voor velen de plotse
ling gestegen welvaart averechts. 
Het heeft er soms de schijn van of 
wij geboren zijn om te produceren 
en te consumeren en dat er geen 
geestelijke en ideale waarden meer 
bestaan. 

Deze nuchtere constatering leidt 
Molendijk dan tot de vraag: Wat 
doen wij met onze welvaart, een 
vraag vooral actueel geworden 
sinds de arbeidsprestatie :yoor een 

L 

deel wordt beloond met vrije tijd. 
Zal dit leiden tot periodieke recrea
tie, tot meerdere levensontplooiing, 
levensverdieping en levensverrij
king? Zal de gewonnen individuele 
vrijheid als een groot goed gewaar
deerd worden? Zal men de grote so
ciale verantwoordelijkheid op de 
lange duur met vreugde aanvaar
den? Zullen miljoenen zich avond 
op avond tevreden stellen met uren 
aaneen naar de radio te luisteren of 
voor het televisiescherm te zitten, of 
zaJ. de lust om actief bezig te zijn, 
weer overwinnen? 

Deze (en meer) vragen doen de 
heer Molendijk kennen als een idea
list, die de ogen niet sluit voor de 
werkelijkheid. Het komt er ook 
voor hem op aan de passieven onder 
onze medemensen te activeren. Hij 
stelt daarbij voorop, dat vrije tijd 
vrije tijd is en dat wie er zin in 
heeft domweg voor het raam naar 
niets te zitten staren, dat moet kun
nen doen zonder van welke zijde 
ook bekeerd te worden. Maar er 
zullen vele keuze-mogelijkheden 
voor hen moeten zijn, als zij iets an
ders willen. 

Na nog gewezen te hebben op de 
verstedelijking onzer bevolking met 
de vergrote invloedsfeer der over
heid in de zo gewijzigde maatschap
r;elijke structuur, tekent schrijver 
de overgang van de "regulatory 
state" naar de "social service state" 
en de wijzigingen die hieruit ook 
voor de gemeenten voortvloeiden, 
die reeds lang - o.a. door Van Poel-

OP NAAR DRENTE 

Als wij dit nummer krijgen is het 
-'- nog maar een week vóór onze land

dag in Gieten in hotel Braams. Wie zich 
nog niet aangemeld heeft wordt verzocht 
het nu direct te doen bij mejuffrouw J. 
A. Willems, Zuiderdiep 32, 2e Exlöer
mond, postgiro 1020199. De kosten bedra
gen f 8,75 alles inbegrepen. 

Dit danken wij aan de royale gastvrij
heid van de Kamercentrale Assen. Men 
hoopt ook op vele deelneemsters uit an
dere delen van het land, die dan veel zul
len horen en zien van een provincie, die 
haar misschien niet zo goed bekend is. 
Wij hoorden al van plannen in het Wes
ten er een heel week-end van te maken. 
Eenmaal zal het toch wel voorjaar wor
den en dan zijn een paar dagen in Gie
ten niet te versmaden. 

Mevrouw R. M. Buurma-Vredevoogd, 
lid van Gedeputeerde Stalten van Drente 
en de heer R. Zegering Hadders zullen 
ons het nodige over Drente vertellen. 

Dat er ook een Rotterdamse zal spre
ken: mevrouw mr. C. H. Verstegen-Kett
litz, over "het doornige pad der gelijk
waar:digheid" herinnert er aan, dat het 
een Landdag is en dat er algemene zaken 
zijn, die voor het hele land gelden. 

Maar alles wat er tussendoor en om
heen en tot slot is, is weer Drents en 
echt de moeite waard. Komt dus! 

Op vrijdag 24 april a.s. staan omstreeks 
kwart voor tien een paar Drentse dames 
met het weekblad in de hand U op te 
wachten aan het station Assen en dan 

je zijn aangespoord de bakens 
tijdig te verzetten door zichzelf 
nieuwe taken op te dragen. In het 
nieuwe maatschappijbeeld kan de 
"cultuurgemeente" niet worden ge
mist als element, dat zich uit de 
"welvaartsgemeente" en de "socia
k gemeente" heeft ontwikkeld. 

In dit breed opgezette kader 
plaatst de auteur nu de "culturele 
ambtenaar" als de onmisbare fi
guur. Onmisbaar, omdat in het da
gelijks bestuur der gemeenten niet 
steeds gerekend kan worden op des
kundigen. Onmisbaar ook, omdat de 
::nnbtenaar het blijvende element is 
in het aan wisseling onderhevige ge
meentelijke lichaam. Maar aan de 
opleiding van de culturele ambte
naar ontbreekt nogal het een en an-

. der. 

Hier ziet de heer Molendijk een 
taak voor het Instituut voor Be
stuurswetenschappen. In Friesland, 
Drente en Overijssel zijn reeds "be
stuursscholen" werkzaam en Mo
lendijk komt ook op dit punt in de 
samenvatting van zijn betoog tot be
paalde conclusies, leidend o.m. tot 
stichting van een centraal cultureel 
woninginstituut en een Culturele 
Academie. 

De bij de brochure gevoegde re
sultaten van de enquête waarop de 
heer Molendijk zijn studie baseerde 
bevatten belangrijke gegevens en 
zijn even duidelijk uitgewerkt als 
de overwegingen, die de gang van 
zijn betoog beheersen. 

DeR. 

Copie voor deze rubriek te zen
den aan: Mej. Joh, H. Springer, 
Alexanderstraat 16, Haarlem. 

gaait het per bus naar het doel (voor die 
bus, waarvoor u moet betalen bij de rit, 
van te voren opgeven alstublieft). 

In afwijking van de convocatie wor
den de consumptiebonnen niet toege
stuurd; ieder brenge haar girostrookje 
mee. 

NOG MEER OVER DRENTE 

Er zijn in Drcnte meer activiteiten 
onder de VVD vrouwen dan be

kend is. Zo was er b.v. een bijeenkomst 
in Hoogeveen, waarover de Drentse Cou
ran\t 'n stuk opnam, hetgeen altijd prettig 
is. 

De secretaresse va,n de Drentse Vrou
wen in de VVD mevr. J. Stauttener-Wes
terling, schrijft daarbij: "Onze organisa-
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HOOFDBESTlSIJR 
BESPRAK DIVERSE 
ACTUElE ZAKEN 

Zaterdag 4 en zaterdag 11 april 
kwam het Dagelijks Bestuur des 
ochtens te 's-Gravenhage in verga
dering bijeen. 

Zaterdagmiddag 11 april vergader
de, eveneens te 's-Gravenhage, het 
boofdbestuur der Partij. 

Uitvoerig werd de Beschrijvings
brief besproken voor de a.s. Alge
m.ene Vergadering, terwijl voorts 
van gedachten werd gewisseld over 
de politieke toestand. 

Besloten werd op zaterdag 13 juni 
a.s. een vergadering van de Partij
raad te beleggen. Deze vergadering, 
die in Esplanade te Utrecht zal 
worden gehouden en om 14.30 uur 
zal aanvangen, zal zijn gewijd aan 
het onderwerp "Nederland in Euro
pa". 

De voorzitter onzer Eerste Ka
merfractie, mr. H. van Riel, zal 
over dit onderwerp een korte inlei
ding houden waarna een vrije dis
cussie kan volgen. De vergadering zal 
toegankelijk zijn voor alle Partijle
den. 

Ten slotte werd nog een aantal on
derwerpen van huishoudelijke aard 
besproken. 

* * * 
Woensdagavond 8 april vergader-

de de Commissie tot herziening van 
het Beginselprogram. 

Bnschede 

Specialisten 
ln 

Manchester 
Gentleroy 

en 

Ladyroy 
o.a. bij:;muler g.eschil..t 

voor sport- i(!rt tuinhleding 

tie stelt het zeer op prijs, dat hoge func
tionarissen van de Partij uit het Westen 
des lands hun tijd willen geven om als 
gastsprekers op te treden. Wij hopen 
daar een voortgezet gebruik van te kun
nen maken. Het is namelijk typerend, 
dat tot dusver alle sprekers zich ver
baasd toonden over de goede geest in on
ze organisatie, de vernieuwing van Dren
te en de "couleur locale". 

Wij, die zien hoe Drentse VVD-sters 
zich inspannen voor onze Landdag zijn 
daar niet zo verbaasd over. Wij stellen 
ons bijzonder veel van die dag voor. 

EN NOG MEER 

I nmiddels is er ïn Drente een nieu
we vrouwengroep opgericht nl. 

Dwingeloo-Diever dank zij mevrouw v.d. 
Meulen-Hammnink, die er de leiding van 
heeJlt. De eerste bijeenkomst heeft in 
Dwingeloo plaats gehad. Wij wensen 
haar verder veel succes. 

EN OOK VERDER MEER? 

Dat de plaatselijke vrouwengroepen 
als paddes.toelen uit de grond schie

ten kunnen wij niet beweren, maar er 
komen er toch geregeld bij. Er is bij de 
vrouwen veel verborgen belangstelling 
voor de politieke kant van het leven, het
geen zij zich soms zelf niet bewust zijn. 
Als er dan iemand maar het initiatief 
neemt, komt die belangstelling tevoor
schijn en dan doe,t het onderling con
tact de rest. Dus niet te gauw versagen. 
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GeaniiTieerd: 

(
~ . 
-~-ooi- en Eemland trok veel belangstelling 

De op 10 april door de Statencentrale Hilversum georganiseerde contact
en propaganda-avond, onder het thema: "VVD - Volkspartij", is goed ge
slaagd. Pittige muziek, onderbroken door VVD-"spots", sprankelende in
leidingen en een levendig debat zorgden voor vaart en afwisseling en heb
ben jong en oud een gezellige politieke avond bezorgd. 

Vijf inleiders spraken ieder slechts 13 minuten. Het met humor door 
Hoofdbestuurslid Vonhoff geleide debat gaf "de zaal" volop gelegenheid te 
praten over: Carlisme, wie geschikte candidaten zijn als gemaal van onze 
prinsessen, het schrappen van het woord "liberaal", de prijsbeheersing à 
la dr. Vondeling, onze hulp aan achtergebleven gebieden en nog veel meer 
onderwerpen. 

De secretaris van de Tweede Kamer
fractie, J. C. Corver, sprekende over wat 
onze toekomst materieel waard is, noem-

J. C. CORVER 

de de verhoging van A.O.W. een toets
steen voor de hechtheid van het kabinet. 
Hij maakte daarbij onderscheid tussen 
het prinCipieel liberale CA.O.W. is ba
sispensioen te betalen uit premieheffing) 
en het praktisch politieke gezichtspunt 
(VVD heeft geen bezwaar tegen geringe 
bijdrage uit algemene middelen, mits 
deze er zijn). 

Naar aanleiding van de loonexplosie 
onderstreepte hij, dat de VVD een goed 
gefundeerde vrijere loonvorming wil on
der de norm van de produktivi'1teit. De 
belastingverlaging blijft ingevolge het 
akkoord van Wassenaar na bestrijding 
van de woningnood voor de VVD de 
tweede prioritel t. 

Het Eerste Kamerlid, wethouder dr. P. 
G. van de Vliet merkte naar aanleiding 
Van modewoorden als dynamische en pro
g_~essief, slagvaardig op, dat liberalen al
ÜJd dynamisch zijn geweest. De VVD 
Wil de achterhoede vooruit helpen, maar 
de voorhoede niet 'tegen houden. 

Men moet met het bestaan van rood
huiden, negers en zelfs liberalen de ver-

Dr. P. G. VAN DE VLIET 

scheidenheid in onze maatschappij aan
vaarden. Het vertrouwen in de zelfstan
dige kracht wordt nooit beschaamd, al 
zijn de mensen geen engelen. In zijn plei
dooi voor méér decentralisatie, zei hij, 
dat reeds veel bereikt wordt als verdere 
centralisatie wordt tegengegaan. 

Spr. herinnerde aan de bloei van onze 
sterk gedecentraliseerde 17e eeuwse koop
mansrepubliek en wees op het merkwaar
dige feit, dat als het bijv. gaa.t over re
gionale fluoridering van drinkwater, men 
vraagt, waarom dit niet centraal is gere
geld. Dr. Van de Vliet wilde in verband 
met tijdgebrek maar liever niet spreken 
over een eigen belastinggebied voor de 
lagere overheid 

Wat is het vrije woord waard? 
Wat is het vrije woord waard, vroeg 

mevr. H. van Someren-Downer. Hierom 
gaat het in feite bij de tegenstelling Oost
West, maar ook als wij verzet tegen be
paalde Spaanse toestanden aantekenen. 
Zij wees er op, dat krantenpapier veel 
geduldiger is dan onze nieuwe commu-
nicatiemiddelen. · · 

Het vrije woord gebruiken in de ether, 
o.a. door vrije politieke gesprekken, is 
een kwestie van principe en durf. De li-

Mevr. H. v. SOMEREN-DOWNER 

heralen hebben deze durf. Mevrouw Van 
Someren zei verder, dat de VVD geen li
berale omroep wil om dezelfde reden, 
waarom haars inziens een eigen partijblad 
weinig met vrije meningsuiting te maken 
heeft. Zij was het met mr. Cals eens, dat 
de belangstelling voor politiek gedaald 
is; de oorzaak is: het praten voor eigen 
parochie. 

De zich een eenvoudig Amsterdams 
gemeenteraadslid noemende drs. J. P. A. 
Gruijters zorgde voor nog meer vuur
werk. Wij moeten ons nieit opzouten met 
de beginselen van onze grootvaders en 
evenmin het heden opofferen aan de ge
plande ideaalmaatschappij van morgen. 
De VVD wil een open politiek van geka
naliseerde verandering. 

Hoe de liberalen de veranderingen in 
de samenleving willen leren beheersen, 
illustreerde hij met vier concrete proble
men: Waarom de g1·ote nieuwe technische 
mogelijkheden van F.M. radio en T.V. 
koppelen aan het omroepbestel, dat uit 
een andere periode stamt? Waarom niet 
erkennen, dat de Thorbecke van de Ge
meenetwet dood is en niet tegelijk mo
gelijk maken grotere bestuurseenheden 

en meer decentralisatie? De Woningwet 
moge dan afkomstig zijn van het libe
rale kabinet der sociale rechtvaardigheid 
Pierson, zij is geen basis om nu woningen 
te bouwen, waar men over 20 jaar niet 
meer in wil. 

Het bouwen van aangeklede woningen 
is niets onbehoorlijks, maar noodzaak 
om straks een zwaar maatschappelijk 
verlies te voorkomen. En wat het belas
tingvraagstuk betreft, de VVD is niet te
gen belastingheffing naar draagkracht, 
maar wenst bij gestegen inkomens geen 
disproportionele toename van het inko
men van de staat. Het debat moet niet zijn: 
nu verhogen of dan verlagen; een nieuwe 
belastingwetgeving moet de progressie
factor automatisch neutraliseren. 

H. J. L. VONHOFF 

Aanhakende aan Vondels woord: "Wij 
groeien in tal en last," betoogde de heer 
H. J. L. Vonhoff, dat bij onze bevolkings
groei de verleiding groot is de individue
le vrijheid steeds verder in te perken. 
Naar liberale overtuiging is de mens vrij 
en heeft hij vrijheid van keuze. De indi
viduele geneugten mogen niet eerst ko
men als we collectieve maatregelen ge
troffen hebben. 

Als volkspartij treedt de VVD niet uit
sluitend in het krij,t voor een of meer be
paalde religieuze belangen- of bevol
kingsgroepen. Belangrijk zijn het schep
pen van gelijke kansen voor iedereen en 
de uitbouw van de welvaart. 

De liberale politiek is er een van dyna
mische doelmatigheid. De maaltijd van 
gisteren kan de honger van vandaag niet 
stillen. De VVD aanvaardt daarom ook 
niet wat men de partij over het liberalis
me uit het verleden in de schoenen schuift 

Stiigende ongerustheid 
over het won!ngbe!eid 

Blijkens het daarop volgende debat 
bleek over het huidige woningbouwbe
leid een stijgende ongerustheid. Bouw
records brengen niet op korte termijn 
dé oplossing. Nu men te weinig kan bou
wen voor de werkelijke vraag, blijft het 
oude woningbestand oneconomisch ver
deeld. Voor woongenot kan en wil men 
een groter deel van het gezinsinkomen 
besteden. 

Het forum voelde dan ook meer voor 
vrijere bouw met een doorschuifsysteem, 
waarvan alle bevolkingsgroepen profi
teren. En waarom niet grotere haast ge
maakt met het onderzoek naar de werke
lijke woningbehoefrten? 

Ook op het punt van hulp aan ontwik
kelingsgebieden kwamen aan beide zij
den van de groene tafel de tongen los. 
Niet helemaal eens was men het over de 
meest reële oplossing: rechtstreekse over
eenkomsten (bijv. met Suriname) of 
werken via internationale gespecialiseer
de organisaties. Zeker is, dat het hier 
gaat om humaniteit en niC<t in de eerste 
plaats om een beschermde export. 

. Het prijsbeheersingsvoorstel-Vondeling 
mzake grondspeculatie en huizenbezit 
noemde drs. Gruijters onpraktisch, om~ 
dat het meestal "afgeleide waarden" be
treft, wordt er toch geknoeid met ,zwar
te" prijzen. Laat de P.v.d.A. liev~r eer
lijk zeggen, dat de waardetoeneming als 
vorm van "socialisatie" aan de gemeen
schap moet komen. 

Oppositieleider Vondeling bleek men 
ook op 'n ander punt niet te kunnen vol
gen. Geldt diens stelling: bij huurverho
ging krijg je er niets méér voor in ruil 
soms ook bij loonrondes. ed.? ' 

De enkele aanwezigen, die het woord 
"liberaal" als beladen en ouderwets 
woord willen schrappen kregen o.a. te 
horen, dat de partij als geheel en ieder 
lid persoonlijk verantwoordelijk is voor 
het beeld van de VVD naar buiten. De 
verjongde liberale pm,tij heeft de vraag 
van de vrijheid steeds weer te stellen. 

Het grote politieke verschilpunt ligt in 
het vlak van gemeenschapsvoorzienin
gen of verde_rgaande individuele vrijheid, 
van wel of n1et herverdelen van het natio
nale inkomen. De VVD heeft in dit op
zicht, bij verdere deconfessionalisering 
der politiek een duidelijke taak en een 
eigen standpunt. 

Onder het motto: "gelijke beloning 
voor gelijkwaardige arbeid van mannen 
en vrouwen" ontvingen tot slot de forum
deelnemers van de voorzitter der Staten
centrale drs. A. M. Bom ieder een doos 
Droste pastilles. 

LAADBAKKEN 
CABINES 

op elk merk chassis, hetzij normaal besturing ot front
besturing, volledige slaap- of semi-slaapcabines. 

GESLOTEN 
ALUMINIUM 

CARROSSERIEËN 

zowel open _ met boorden - als met huifconstructie. 
Uitvoenng geheel volgens de voorschriften voor T.I.R. 
Dekkleden worden in eigen bedrijf gemaakt. 

alle uitvoeringen te leveren in zeewater-bestendig 
aluminium. Het opbouwsysteem volgens de modernste 
methodes, patent S.A.A.G. Zwitserland. 
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nationaal en internationaal bekend! vraag prijs en inlichtingen. 

CARROSSERIEFABRIEK 

fiRMA PAUL & VAN WEELDE 
's-Gravenweg 350 Nieuwerl<erk a/d IJssel (Holland) 

Telefoon Directie, fabriek en boekhouding (01803) 841 (3 lijnen) 
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BERGEN (N.H.) KOOS 
NIEUWE SECRETARIS 

Dezer dagen hield de afdeling Bergen
Nh. haar jaarlijkse algemene vergade
ring, 

De jaarverslagen werden goedgekeurd 
en de periodiek aftredende bestuursleden 
werden herkozen. Tot nieuw bestuurslid 
werd benoemd de heer F. Verstegen, die 
tevens als secretaris zal optreden. 

Het bleek wederom een goede gedach
te van het bestuur te zijn geweest om in 
deze vergadering de Raadsfractie een 
korte inleiding te laten houden over de 
belangrijke plaatselijke gemeentelijke 
vraagstukken, waarnaar met veel belang
stelling werd geluisterd. 

Dr. K. VAN DIJK 
VOND AANDACHTIG 
GEHOOR IN ZUIDLAREN 

Donderdag 2 april j.l. hield de afde
ling Zuidlaren een discussie-avond in 
het "Sprookjeshof". Het Tweede Ka
merlid dr. K. van Dijk hield een boeien
de inleiding. 

Spreker behandelde enkele kernproble
men uit de hedendaagse polttiek. 

Door de talrijke aanwezigen werden 
vele vragen gesteld, die door de spre
ker op vlotte en deskundige wijze wer
den beantwoord. 

De afdeling kan terug zien op een zeer 
geslaagde avond. 

De afdeling Zuidlaren zal op 23 april 
a.s. opnieuw een discussie-avond hou
den met als inleider het Tweede Kamer
lid ir. L. G. Oldenb8nning. 

TIJ 

Mr. dr. C. Berkhouwer sprrak 

voor de Centrale Den Helder 

over de Europese Integratie 

Op de voorjaarsvergadering van de 
centrale den Helder sprak ons lid van 't 
Europese Parlement, mr. dr. C. Berkhou
wer, over de Europese éénwording. In 
een boeiend betoog heeft ons kamerlid, 
op 10 april in zijn geboortestad Alkmaar 
een aandachtig gehoor vergast op een ac
tuele uiteenzetting van de huidige pro
blematiek der integratie van ons oude 
werelddeel. 

In een tiental stellingen vervatte spr. 
de liberale visie, welke naar zijn inzicht 
ten grondslag dient te liggen aan de ver
dere uitbouw van Europa. Voor Neder
land acht hij het een levensbelang om 
zich krachtig te weren tegen de meer en 
meer in de gemeenschappen tot uiting 
komende tendenzen, die gaan in de rich
ting van autarkische protecties. 

Voor Nederlaud's economie vormt een 
"open" Europa de meest gebiedende eis. 
De kloof tussen de E.E.G. en de E.F.T.A. 
moet overbrugd worden om te voorko
men, dat een continentaal blok ontstaat 
waarin de toon wordt aangegeven door 
twee nationale grootmachten. 

Na deze inleiding volgde een geani
meerde dicussie over de werkzaamheden 
van het Europese Parlement, waarbij 
spreker beklemtoonde, dat voor Neder
land voortdurende waakzaamheid gebo
den is. 

Door deze gedachtenwisseling konden 
de centrale Den Helder en haar afde
lings-vertegenwoordigers terug zien op 
een geslaagde avond. 

N.V. STROOSTOFFABRIEK 

~'!'PHOENIX~'!' 

VEENDAM 

Gebleehte stro-cellulose voor fijnpapier 

Sedert 1894 

HAARDEN KACHELS 
OLIE KOLEN GAS 

RADOO en TELEVISIE 

KOELKASTIEN 

GASFORNUIZEN 

STOFZUIGIERS 

WASMACHINES 

DE CLERCQSTRAAT 25 en 
hoek DA COSTAKADE 

AMSTELVEENSEWEG 21-23 

VAN WOUSTRAAT 140-146 

BURGEMEETER DE VLUGTLAAN 91 

AMSTERDAM 

Mr. Van Riel hu Leeuwarden~ 

GEEN 

TWEE-PARTIJENSTElSEL 

De liberale sociëteit kon zich in een 
grote belangstelling verheugen op vrij
dag j.l. toen mr. Van Riel een algemeen 
politiek praatje hield. 

Spreker stelde, dat de positie van de 
VVD als regeringspartij wel eens vra
gen oproept, doch, dat wij in Nederland 
bij de gratie van een politiek compromis 
van alle regeringspartijen worden gere
geerd, zodat begrip in de VVD noodza
kelijk is. 

Op de vraag of een twee partijenstel
sel in Nederland verantwoord is, zei de 
heer Van Riel, dat de opvattingen in 
het Nederlandse volk zich hiervoor niet 
lenen. Het compromis, dat wordt be
reikt, is een afspiegeling van de opvattin
gen in de Nederlandse samenleving. 
Voor iedere politieke partij is het zaak 
om zijn beginselen zo veel mogelijk te 
zien verwezenlijkt, hetgeen uiteraard be
grensd is. 

Dat de VVD niet met de PvdA wilde 
regeren is niet een kwes.tie van beginsel 
van de VVD, maar omdat de VVD een 
andere aanpak van de zaken wilde na 
zoveel jaren overheersend socialistisch 
bewind. 

Vooral het woonbeleid en de hoge be
lastingen waren grote beleidsfouten on
der de regeringen met de PvdA. De hoge 
belastingen hollen o.a. de middenstand 
uit, waardoor geen reservering kan 
plaatsvinden. 

Hoewel de woningbouw ook als een so
ciale functie voor de VVD wordt be
schouwd, moet er toch van worden uitge
gaan, dat ieder tenminste de kostprijs van 
de woning betaalt. Het begrip vraag en 
aanbod is op ieder vlak na de oorlog her
steld, eveneens bij de lonen, terwijl dit 
voor de huizen niet geldt. Na nog tal 
van vragen te hebben beantwoord, dankte 
de voorzitter, de heer Rutgers, mr. Van 
Riel voor zijn komst naar Leeuwarden. 

* 

DE BRANDY 
VAN DE 

BURGEMEESTER 
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ALGEMEEN SECRETARIAAT 
V.V.D. 

Koninginnegracht 61 
's-Gravenhage 

Telefoon ( 070) 60 48 03 
( 3 lijnen) 

Giro 67880 

GEMEENSCHAPPELIJKE 

BIJEENKOMST IN ZWEELO 
Op donderdag 9 april j.l. hield de af

deling Zweeloo met de afdelingen Sleen, 
Oosterhesselen en Dalen een gezamelijke 
vergadering met als spreker de heer G. 
M. Lamberts, in Hotel Been te Zweeloo. 

Na opening door de voorzitter de heer 
J. Been, die de vele aanwezigen hartelijk 
welkom heette, hield de heer Lamberts 
een boeiend betoog over de hedendaagse 
landbouwaangelegenheden o.a. melkprijs
beleid, E.E.G., aardappelpositie enz. Na 
de pauze kreeg de spreker vele vragen 
te beantwoorden. 

NIEUWE VOORZITIER 
IN FRANEKER 

In een vorige week gehouden jaarver
gadering van de afdeling Franeker werd 
de heer C. Nagtegaal, tot voorzitter ge
kozen, als opvolger van de heer B. 
Feenstra, die deze functie zes jaar heeft 
bekleed, doch zich niet meer herkies
baar stelde. 

Na afhandeling van de agenda werd de 
kleurenfilm "Friesland" van de beken
de cineast Otto van Neyenhoff vertoond, 
waarvan door de aanwezigen bijzonder 
werd genoten. 

Er was voorts een vruchtbare discussie · 
over allerlei plaatselijke problemen. 

---~-----t:l 

Produit élaboré à base de Cognac vieille réserve par Ju les Le Maire &Fils.JarnacjAmsterdam 

SAtJR DEN HAAG 

Lange Voorhout 47-52 - Tel. 113933 

* Restaurant 

* Grillroom 

* American Bar 

* 
Aparte salon voor vergaderingen 



yRIJIIEID EN ;DEMOCRATIE 

BELASTINGVERLAGING volgens het boekje 
De vermenigvuldiger en de versneller 

De minister van financiën, onze geestverwant prof. Witteveen, heeft in de 
Eerste Kamer nog eens duidelijk gezegd, dat het kabinet Marijnen vast 
van plan is in de lopende parlementaire periode de verlaging van de loon
en inkomstenbelasting - de neutralisering van de progressiefactor - in 
werking te laten treden. Men zoekt daarvoor echter het, conjunctureel ge
zien, geschikste moment. In hoeverre een en ander past in het kader van 
het "akkoord van Wassenaar", daarover heef·t "insider" in ons blad van 
de vorige week een notitie gemaakt. 

Het komt er dus wel van en het gaat om een belangrijk bedrag, om een 
substantiële verlaging, zoals dat tegenwoordig in het Nederlands moet he
ten. Maar waarom dan gewacht? 

Insider zei de vorige week ook daar iets van. Maar dat gaf nog geen in
zicht in de theorie waarvan de economen-bewindslieden zich bedienen. Wij 
willen nu trachten die theorie te verklaren in zo verstaanbaar mogelijke 
taal. Dat zal het begrip voor het wachten van minister Witteveen - hopen 
wij - vergroten. 

Wij gaan dus de belasting verla
gen volgens het boekje. Wij maken 
daarvoor gebruik van een beschou
wing in het februari-nummer (1964) 
:van "The Morgan Guaranty Sur
vey" (New York), die geschreven 
is naar aanleiding van de nieuwe 
belastingwetgeving in Amerika, die 
belastingverlaging inhoudt. 

De theorie, die achter het geschik
ste moment schuil gaat is voorna
melijk van de bekende Engelse eco
noom J ohn Maynard Keynes, al zijn 
er meer theoritici, die een bijdrage 
hebben geleverd aan de moderne 
conjunctuurleer. Keynes was overi
gens ook een man van de praktijk. 

ven enz. De bedragen vormen een 
meetkundige reeks, waarbij de na 
de eerste bestedingsronde (van f 1.-) 
optredende ronden een totaal ople
veren van ook één gulden. In totaal 
dus f 2., na zes ronden ongeveer. 

De samenvloeiende besteding voor 
consumptiegoederen is dus het dub
bele van het in eerste instantie vrij
gekomen bedrag. Men zegt dan, dat 
de "ver menig vu 1 di ge r" 2 is. 
Is het percentage lekken lager, dan 
is de vermenigvuldiger natuurlijk 
groter. 

Een belastingverlaging heeft nog 
een gevolg: op het gebied van de in
vesteringen. De reactie is hier gro
ter dan bij de consumptie. 

cent. Dat noemt men de "ver
s n e 11 er". Door dit verschijnsel 
zijn de investeringen in fabrieken 
en uitrustingen daarvan aan veel 
groter schommelingen onderhevig, 
dan het zakenleven in het algemeen. 

Naar de mate waarin de versnel
ler zijn werk doet geeft hij ook weer 
een stimulans aan de vraag naar 
consumptiegoederen. Er is een 
tweede kettingreactie. De uitbrei
ding van de produktie van kapitaal
goederen werpt een eigen stroom 
van besteedbaar inkomen af, dat 
wordt uitgegeven en heruitgegeven. 
Er ontstaat een soort haasje-over 
tussen vermenigvuldiger en versnel
ler. 
Nu is het bijzonder moeilijk het ef

fect van de combinatie vermenig
vuldiger/versneller te berekenen. In 
Amerika komt de belastingverlaging 
in eerste instantie neer op negen 
miljard dollar. Met de vermening
vuldigi.ngsfactor 2 dus op 18 miljard 
dollar. Een aantal Amerikaanse 
economen schatten, dat de vermeer
dering van het bruto nationale inko
men uiteindelijk de belastingverla
ging met 3,5 à 4 keer zal overtref
fen: een effect dus van 40 miljard 
dollar. (Het hiaaJt tussen produktie
capaciteit en werkelijke produktie 
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De combinatie en de delen verme
nigvuldiger en versneller zijn uiter
aard onderhevig àan allerlei invloe
den. Maar dat er van een belasting
verlaging een grote stimulans uitgaat 
op de economie, een stimulans, die 
groter is dan het bedrag van de ver
laging op het eerste gezicht doet ver
moeden, is absoluut zeker. Daarom 
is de kreet: belasting omlaag!, een
voudiger. dan het doorvoeren van 
een verlaging. In ons land is de eco
nomie momenteel al (of nog) ge
spannen genoeg. De inflatie is een 
lastig kwaad. Daarom moet minister 
Witteveen zoeken naar het geschik
te moment. 

Wij zijn. ervan overtuigd, dat een. 
neutraliseren van de progressiefac
tor tegenover de midden groepen een 
daad van eenvoudige rechtvaardig
heid is, die "onze" minister zeker zal 
stellen. dBo. 

Een belastingverlaging, aldus de 
theorie, stimuleert het economische 
leven. De consumenten hebben de 
over het algemeen regelmatige ge
woonte om tussen de 92 en 94 pro
cent van hun beschikbaar inkomen 
uit te geven (deze cijfers, zoals alle 
volgende, zijn Amerikaanse). Men 
kan er ·daarom op vertrouwen, dat 
degenen, die van een belastingverla
ging profiteren, een flink deel van 
het hogere beschikbare inko
men weer zullen besteden. 

Zolang de industrie een overcapaci
teit kent maken de fabrikanten geen 
haast met het investeren van geld 
in nieuwe fabrieken en uitrustingen. 
Wanneer echter door het verme
nigvuldigingverschijnsel de marge 
tussen capaciteit en afzet steeds ge
ringer wordt dan leeft de investe
ringslust en -activiteit op. Op een 
zeker ogenblik wordt wat afzet en 
capaciteit betreft een kritiek punt 
bereikt, waarna de investeringen 
enorm worden opgevoerd. De door
snee zakenman zal nl. trachten een 
vaste verhouding te handhaven tus
sen zijn uitrusting en wat hij meent 
dat de normale vraag naar zijn 
produkt is. Wanneer hij denkt, dat 
er een langdurige periode van ver
hoogde vraag voor de deur staat, 
dan zal hij dus de investeringen op
voeren om het evenwicht te handha
:ven. 

ALLERHA_NDE 

Een gedeelte van deze toevoeging 
aan het bruto nationale inkomen 
(de inkomens van alle burgers te
zamen) gaat dus naar een tweede 
groep consumenten in de vorm van 
lonen, interest, dividenden en ande
re soorten uitbetalingen. Op zijn 
beurt gaat de tweede groep dan zijn 
uitgaven verhogen, etc. etc. 

Sparen als .,lek" 

Dit proces gaat evenwel niet als
maar door. De verhoogde consump
tie, die dus is losgemaakt door een 
belastingverlaging, heeft bij elke 
volgende ronde te lijden van "lek
ken". Het sparen is zo'n lek. Het 
gespaarde wordt dan in de regel via 
tussenwegen op de een of andere 
wijze geïnvesteerd. Een ander lek is, 
dat een gedeelte van iedere toevoe
ging aan het nationale inkomen 
stolt in de vorm van niet-uitgekeer
de winst bij de ondernemingen. De 
uitgaven voor de export vormen een 
derde lek. De belangrijkste van alle 
Ie kken: . . .. de belastingen. 

De statistici schatten, dat het lek
kage-percentage in iedere beste
dingsronde 50 is. Met andere woor
den, van iedere gulden, die door be
lastingverlaging vrijkomt voor con
sumptie, wordt in de tweede ronde 
slechts vijftig cent, in de derde ron
de slechts een kwartje en in de vier
de ronde slechts 12.5 cent uitgege-

Hierbij wordt een deel van het 
lekkagewater dat, zoals wij zagen 
door de ·vermenigvuldiger wordt 
veroorzaakt teruggeleid naar de 
hoofdstroom, omdat via kapitaal
emissies en (andere) leningsvormen 
van het weggelekte inkomen gebruik 
wordt gemaakt bij het financieren 
van de investeringen. 

Een praktisch voorbeeld 

Stel nu, dat een fabriek met 100 
machines werkt met een gemiddel
de levensduur van 10 jaar. Elk jaar 
worden tien machines vervangen 
door nieuwe. Nu stijgt de vraag naar 
het produkt van die fabriek met 5 
procent. Om aan die meerdere vraag 
te voldoen moet de fabrikant over 
105 machines beschikken. Hij moet 
er vijf bijkopen, dat wil zeggen in 
dat jaar in totaal 15 aanschaffen. 
Dat is de helft meer dan anders. 
De consumptie stijgt dus met 5 pct; 
de investeringen stijgen met 50 pro-

DE meest o1·thodoxe socialist zal 
moeiLijk kunnen loochenen, 

dat hij zijn hedendaagse welvaart 
aan het kapitalistische stelsel te dan
ken heeft en dat, naarmate wij er 
beter in kunnen slagen de produkti
viteit verder op te voeren, het vooral 
ook de arbeide1· zal zijn, die daarvan 
de rijke vmchten zal plukken. 
· Te vaak en te gemakkelijk wordt 

evenwel vergeten, dat de grotere ar
beidsproduktiviteit te danken is aan 
de sterk toenemende kapitaalproduk
tiviteit, waaronder te verstaan de 
produktiviteit, waartoe de steeds 
meer geperfectionneerde machines 
(het kapitaal in economische zin) in 
staat stellen. 

(Beleggers-Belangen) 

* * * 

W AS het vroeger genoeg, dat 
een ingenieur, een econoom 

of een dokter, na zijn afstuderen, 
een enkel vaktijdschrift bijhield -
thans is dat anders geworden. De 
wetenschap vordert met zó snelle 
schreden, op alle gebied, dat men 
telkens opnieuw moet ,;umlernen", 
en in contact komen met het vele, 
dat op eigen vakgebied omgaat. 

Bovendien: de steeds onvennijde
lijke specialise1·ing verarmt en ver
schraalt de menselijke geest, en een 
ve1·wijding van de hoázon is een 
elementair mensenrecht gewm·den. 

(Nieuw Europa) 

V RIJHEID is: de toestand van 
vrij-zijn. Niet: vrij van 

plichten en banden, want dan zou 
vrijheid hetzelfde zijn als bandeloos
heid, een toestand, die geen zedelijk 
levend mens aanvaardt. 

V r ij staat in verband met een 
oud werkwoord, dat l i e f h e b b e n 
betekent; ons werkwoord vrij e n 
bewaart daaraan een wat verschoven 
en alledaags platte herinnering. Zo is 
iemand die werkt, werkend; zo is 
hij, die vrij is vrijend, of in 
oudere vorm . . . . v r ie n d. Nu is 
v r i e n d de aanduiding van ee11. 
persoon, op wie we in alle omstan
digheden des levens kunnen steunen; 
in nog oudere taal betekent het: de 
b l o e d v e r w a n t, de na a s t e. 

Vrij is dus alleen diegene die 
v r ie n d is, d.w.z.: die denaast e 
is van al zijn medemensen 
en deze als zijn na a s t e 1.' er w a n
t e n beschouwt en behandelt. 

De verworven v rij h e i d eist dus 
van ons, dat we de barmhartige Sa
maritaan als een christelijk levens
ideaal aanvaarden, terwijl sociale ge
rechtigheid onze maatschappelijke 
leiddraad moet zijn. Want in een sa
menleving, waar niet alle leden be
schouwd worden als naasten en be
handeld als b1"0eder en zuster, in een 
maatschappij, waar het ene Lid geen 
v r ie n d is van het andere, daar 
bestaat geen v 1· ij h e i d in de ware 
zin des woords. 

<Zwingl:U: 
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DAMMERS & VAN DER HElDE'S 
Scheepvaart· en Handelsbedrijf N. V. 

Reders, cargadoors, bevrachters, expe· 

diteurs, beëdigde makelaars voor het 

kopen, verkopen en bouwen van schepen. 

"CALANDHUIS" • Willemskade 18 ·Postbus 444 

ROTTERDAM - 2 

TELEGR. ADRES: ENERGETIC - <New Boe Code) 

TEL. 11.93.00 (15 lijnen) TELEX 21127 (2 lijnen) 

A. VAN HOBOI\EN & Co. 
ANNO 1774 

DEVIEZENB_,_t\NK 

* 
PARKLAAN 32-34 - TEL. 110320 (7 lijnen) - TELEX 21170 

ROTTERDAM 

UNITED 
DAIRY-

MEN 
EXPORT VAN ZUIVELPRODUKTEN 

PERSOONSDAM 18 ROTTERDAM HOLLAND 

Indien hier 
uw advertentie lw,ad 
gestaan dan ..... 

zouden 28.000 geestverwanten alsmede 
hun huisgenoten deze hebben gelezen. 

Inlichtingen 
en 
advertentie-
tarieven 
worden gaarne 
verstrekt 
door onze 
administratie, 
postbus 43 
Amersfoort, 
tel. 0.3490-1 34 25 

N. V. Scheepswerven " P I E T H E I N" 
v.h. Fa. W. SCHRAM & ZONEN 

Werven te Bolnes en Papendrecht 

NIEUWBOUW EN REPARATIES 

Verbouwen van Sleepschepen tot Motorboten 

inclusieÏ inbouw en revisie van motoren 

D W A R S H E L L I N G E N 2 x 115 meter 

geschikt voor het zwaarste materiaal 

D R 0 0 G D 0 K 115 x 30 meter 

geheel overdekt 

Telephones: 

Rotterdam: 194011-194332 - Dordrecht: 3774-8329-20466 - Ridderkerk: 3644-3409 
voor werf Bolnes Papendrecht Bolnes 

NORMAAL· EN DIKWANDIG NAADLOZE STALEN BUIZEN 
NIEUWE GELASTE STALEN BUIZEN 

NIEUWE GASPIJPEN 
GEBRUIKTE ELEKTRISCH GEREINIGDE VLAMBUIZEN 

REGENWATERAFVOERPIJPEN 

VEERSE DIJK 271a HENDRIK IDO AMBACHT 
TELEFOON DORDRECHT <01850> 2 81 11, 2 81 12 en 2 71 75 

NA 18 UUR (01850) 2 82 32 en 2 77 92 
(30) 26828 

SINOS1892 

in het hart 
van Amsterdam 

COMPLETE 
INTERIEURVERZORGING 

.. 
DESKUNDIGE 

ADVIEZEN 

FRANCO 
LEVERING 
DOOR GEHEEL. 
NEDERLAND 

MEUBELEN 

Vijzelstraat 115-119 - AMSTERDAM - Telefon 24 87 16 

1 



en 

Donderdag 23 april 1964 .__ No. 774 

Liberale 
w_apenschouw 

(Zie pag. 8.1 

Mr. Geertsema op Jaarlijkse Algemene Vergadering van de V. V.D.: 

Het akkoord van Wassenaar is voor ons 
een één en ondeelbaar geheel 

Op de Jaarlijkse Algemene Vergadering van onze Partij, gehouden op vrijdag 17 en zaterdag 18 april j.l. in ho
tel De Cocagne te Eindhoven heeft de voorzitter van de Tweede Kamerfractie van de V.V.D., mr. W. J. Geert
sema, een politieke rede uitgesproken, die wij hieronder in zijn geheel laten volgen. 

pen van de ambtenaren en van de 
werknemers in de bedrijven, de vrije 
beroepsbeoefenaars e.d., dan heeft dat 
een zeer bijzondere reden. Ik acht dat 
namelijk noodzakelijk, omdat ik de 
overtuiging heb, dat zij op het ogen
blik in de hoek zitten waar de slagen 
vallen, terwijl voor mij tevens vaststaat, 
dat de V.V.D., beter dan welke ande
re partij ook, in staat is voor hun be
langen op de bres te staan. (Applaus). 

Eerder had de partijvoorzitter, ir. K. van der Pols zich met een openingsrede tot de algemene vergadering ge
wènd, die wij elders publiceren. 

Mr. Geertsema sprak als volgt: 

Excellenties, dames en heren, 

Aan mij is dan de taak u een inz.ebt te geven in de positie, die de V.V.D. 
inneemt ten opzichte van actuele politieke vraagstukken. Ik heb ernstig 
overwogen u deze positie te schilderen tegen de brede achtergrond van de 
liberale beginselen. Ik heb echter gemeend dit niet te moeten doen. Er wordt 
morgen reeds zoveel over deze beginselen gepraat en men kan ook van het 
goede te veel krijgen. 

Desalniettemin zal het in een aantal gèvallen noodzakelijk zijn beginsel 
en practische uitwerking daarvan naast elkaar te stellen. 

Aangezien over de buitenlandse politiek tussen de verschillende politieke 
pal'tijen in Nederland maar weinig versèhil van mening bestaat, meen ik er 
goed aan te doen in de beperkte tijd, die mij ter beschikking staat, de 
schijnwerpers maar zeer kort te richten op de buitenlandse politiek - hoe 
belangrijk die natuurlijk voor Nederland ook is. 

Nog steeds wordt de wereld be
heerst door de tegenstellingen tus
sen het Westen en het Oosten. Van
zelfsprekend moet elke moge
lijkheid tot ontspanning wor
den aangegrepen en in dit licht be
zien moeten we het gedeeltelijke 
kernstop-akkoord ook toejuichen. 
Maar niets wijst erop, dat het com
munisme zijn uiteindelijke doel -
de wereldheerschappij - heeft la
ten varen. Een hechte westelijke al
liantie blijft dan ook nog steeds van 
het allergrootste belang, teneinde 
het zo noodzakelijke machtseven
wicht, dat de barrière vormt tussen 
oorlog en vrede, te handhaven. 

Wij zijn daarom onze oud-voorzit
ter Stikker zo bijzonder dankbaar 
voor de uitnemende wijze, waarop 
hij de belangen van de NATO heeft 
gediend en wij betreuren het ten 
zeerste, dat hij zich om gezond
heidsredenen van zijn belangrijke 
post zal moeten terugtrekken. Gaar
ne wensen wij hem het allerbeste 
toe. (Applaus). 

Het heeft geen zin om te ontkennen, 
dat de politieke integratie van Europa in 
ernstige mate wordt belemmerd door 
het, wat ik zou willen noemen "solis
tische" optreden van de Franse presi
dent. Dit zal er ons echter nooit toe mo
gen brengen geen voortgang te willen 
maken met de functionele integratie. Het 
voorspoedigst verloopt deze bij de af
braak van de industriële tarieven, het 
moeilijkst bij het creëren van een ge
meenschappelijke landbouwpolitiek. Al
lerlei nationale groepsbelangen en elec
torale overwegingen spelen hierbij een 
tegenstrevende rol. 

Voorts wil ik er, wellicht ten overvloe
de, nog eens op wijzen, dat wij liberalen, 
als voorstanders van een "open" Euro
Pa er steeds weer op zullen moeten blij
ven hameren, dat de kloof tussen de 
"Zes" van de E.E.G. en de "Zeven" van 
de E.F.T.A. uiteindelijk zal moeten wor-

den gedicht. Veel zal daarbij ook afhan
gen van de politieke inzichten van En
geland na de komende verkiezingen. 

Alleen een aldus verenigd Europa zal 
in staat zijn een gelijkwaardig deelge
noot te worden in een Atlantisch part
nership, zoals de ook door ons diepbe
treurde president Kennedy dat zag. 

Ten slotte acht ik het nuttig er ook 
nog eens op te wijzen, dat elk streven 
binnen de E.E.G. of de E.G.K.S. om te 
komen tot protectie van de materiële be
langen der grote landen binnen een 
autarkisch gericht continentaal blok be
streden dient te worden. Een dergelijk 
streven is in strijd met de verdragen 
van Rome en het is bovendien vol
sterkt onliberaal, zodat zeer in het bij
zonder ook op ons, liberalen, de plicht 
rust in deze waakzaam te zijn. 

Tot slot van dit deel van mijn betoog, 
zou ik nog een ogenblik aandacht willen 
besteden aan de verhouding van Neder
land en Indonesië. 

Wij verheugen ons van harte over de 
verbeterde betrekkingen en wij achten 
het gesloten akkoord over de technische 
samenwerking een goede eerste stap, die 
naar wij hopen door meerdere gevolgd 
zal worden. Wij achten het juist, dat de 
regering niet geschroomd heeft om ook 
de bestaande financiële geschillen ter 
sprake te brengen en wij vertrouwen er
op, dat de regering zich er evenmin van 
zal laten weerhouden de Indonesische re
gering waar nodig te herinneren aan de 
verplichtingen, die zij op zich heeft ge
nomen bij het akkoord over Westelijk 
Nieuw-Guinea, zij het dat dit zal moe
ten gebeuren in een vorm, die past bij 
de verbeterde betrekkingen. 

Ik richt mijn aandacht dan nu op het 
binnenland. 

Volkspartii 
Onze voorzitter heeft zo terecht bena

drukt, dat wij zijn een Volkspartij, een 
partij dus, die niet de belangen van be
paalde groepen wil dienen, omdat ze het 
politiek van die groepen moet hebben, 
maar de belangen van alle groepen, voor 
zover die belangen passen in het alge
meen landsbelang. 

Indien ik vanavond in het bijzon
der de nadruk zal leggen op de posi-

tie van de middengroepen in onze 
maatschappij, d.w.z. de middenstand 
in de eigenlijke zin van het woord, de 
kleine zelfstandigen, de middengroe- _(Zie vervolg pagina 6 en 7 J. 
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In het telegram, waarin onze jaarvergadering uitdntkking gaf 
aan haar gevoelens van aanhankelijkheid en trouw aan H.M. de 
Koningin en haar Huis, werd terecht de overtuiging uitgespro
ken, dat juist in deze dagen die gevoelens zeer sterk leven. 

Op 30 april zal de verjaardag van de Koningin worden ge
vierel. Die dag zal ons de gelegenheid bieden door het uitsteken 
van de vlag en dragen van omnje de wereld te tonen, dat de 
moeilijke dagen, die ons Koningslmis en het NederLandse volk 
hebben doorgemaakt, de bancl tussen ons en het Oranje/wis nog 
hebben versterkt. 
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WIJBEID EN DEMOCRATIE 

I(AMERLID CORVER BEPLEIT GOED 
GEFUNDEER.D I~OONSYSTEEM 

Vorige week woensdag hield ons Tweede Kamerlid de heer J. C. Corver 
voor de radio een vraaggesprek waaraan wij het volgende ontlenen: 

"Er is zo even gezegd: de groei van het productie-apparaat en de vergro
ting van de welvaart mogen niet geremd worden door een onverstandige be
lastingpolitiek. Dat is waar. Maar even waar is dat daaraan ook moet wor
den meegewerkt door een verstandig loon- en prijsbeleid. Op dat gebied 
is er de laatste tijd een nogal stormachtige ontwikkeling geweest. 

Er zijn er velen geweest - vooral 
bij de oppositie, maar ook wel bij 
sommige vertegenwoordigers van de 
regeringspartijen - die critiek had
den, ernstige critiek op het loon- en 
prijsbeleid van het Kabinet-de 
Quay. Ik heb die luide critiek nooit 
helemaal kunnen onderschrijven. 
Dat beleid namelijk, hield de gren
zen van het economisch mogelijke 
goed in de gaten. 

Heel simpel gezegd: Men besefte 
dat, wanneer men de lonen wil ver
hogen, daarvoor dan ook de ruim
te, de middelen aanwezig moeten 
zijn. Die komen nu eenmaal niet uit 
de blauwe hemel vallen: die moeten 
verdiend worden, door harder wer
ken, door grotere doelmatigheid van 
werkmethode, door er alles uit te ha
len wat er in zit. De produktiviteit 
moest verhoogd worden. 

Oude maatstaf overboord 
Wat wel is gebeurd, dat hebben 

wij nu gezien: Wij hebben die oude 
maatstaf over boord gezet en zijn 

nabuurlanden. Dat was gedeeltelijk 
wel zo, hoewel lonen in landen, die 
belangrijk verschillen in sociale 
voorzieningen en belastingsystemen 
heel moeilijk te vergelijken zijn. 

Maar nu is de vrees niet helemaal 
ongegrond dat wij wel eens boven 
onze naburen (behalve Duitsland) 
zouden kunnen uitkomen. Dat zou 
voor onze exportpositie niet zo best 
zijn. 

Een tweede overweging: De span
ning op de arbeidsmarkt werd te 
groot en daarmee nam het euvel van 
de zwarte lonen zo toe. Dat was waar. 
Maar: vermindering van spanning 
op de arbeidsmarkt betekent ver
mindering van de grote vraag naar 
arbeidskrachten, vermindering van 
werkaanbod dus. 

Maar laten we ons niet vergissen: 
Als zo'n ontwikkeling eenmaal aan 
de gang is, zijn er licht allerlei fac
toren die zo'n teruggang nog weer 
extra stimuleren en die dan leiden 
tot een situatie van veel grotere ver
slapping van de arbeidsmarkt - dat 
is werkloosheid - dan ook maar 
iemand zou wensen. 
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Zo waren er nog meer overwegin
gen, die ik nu niet allemaal kan noe
men. 

Onvoldoende ruimte 

Op grond van die overwegingen 
zijn de lonen belangrijk verhoogd, 
in sommige gevallen wel 15 of 16% 
alles bij elkaar. Maar daarvoor was 
onvoldoende ruimte, waren onvol
doende middelen aanwezig. Daar
om moesten prijzen worden ver
hoogd. 

Verhoogde lonen dus, met daar
na oplopende prijzen. Als dat zo 
blijft hebben we àan onze loonsver
hogingen niet zoveel, dan kunnen 
we letterlijk zeggen: dan kopen we 
daar niet zoveel méér voor! Dan is 
maar een deel van die verhogingen 
een reële loonsverbetering en als we 
te ver gaan maar een heel klein deel 
Wij zouden dan even goed uit zijn 
geweest met wat minder loonsverho
ging en méér stabiliteit in de prijzen. 

Daarom geloof ik dat wij op deze 
manier toch niet verder moeten 
gaan. Op een of andere manier zul
len wij terug moeten naar een ver
antwoord, een goed gefundeerd loon
systeem, waarbij de prijzen niet di
rect achter de lonen aan gaan stijgen 
en wij in een vicieuze cirkel terecht 
komen. 

Een systeem, waarbij loonsverho
gingen ook reële loonsverhogingen 
zijn. 

Daarom hield dat beleid stelselma
tig vast aan die maatstaf van pro
ductiviteitsverhoging. Wij hadden 
daarmee een norm voor een bewus
te en verantwoorde loonpolitiek. 
Goed: er werd te veel gemillime
terd, men wilde alles te veel met een 
schaartje knippen, maar de grond
slag was gezond. De prijzen liepen 
niet belangrijk op. Ook door dege
nen, die critiek hadden op dat be
leid is nooit een reële betere grond
slag aangegeven. 

MIJN OPINIE ISsw· 

J. C. CORVER 

een beleid gaan voeren dat in hoofd
zaak was gebaseerd op geheel ande
re overwegingen, zoals: Wij bleven 
met onze lonen zo achter bij onze 

is tot zijn schade (naar hij van wèl aanwezigen heeft vernomen) niet ter Eind
hovense vergadering geweest. Andere plichten riepen hem elders. Tot zijn 
geruststelling heeft hij vernomen, dat de schade alleen tot hem beperkt is 
gebleven. Zijn afwezigheid veroorzaakte geen droevig-open plek in het land 
van Cocagne, want de zaal was vol en niemand heeft wanhopig om hem ge
roepen; niemand heeft om zijn afwezigheid zich de ogen rood-geschreid. Zo 
vergaat het de bescheidenen: Zijn of niet-zijn is voor hen geen zaak. Hun 
aan- noch afwezigheid wordt door de anderen opgemerkt. 

Door een toevallige omstandigheid heb ik mijn oude vriend, de bere 
Meijer Sluizer, per radio, de fiolen van zijn bittere spot over Geertsema's 
rede over het luistervolkje horen uitstorten. 

Aan anderen, meer bevoegden, om daar - zo zij dit nuttig achten - ge
detailleerde en ter zake doende aandacht aan te wijden; van mij slechts 
de opmerking dat ik, Sluizers schamperheden beluisterend, "een ouderwets 
gevoel" kreeg: dit was het dikke plankenzagen van de politieke volks
redenaar, zoals gebruikelijk in de dertiger jaren. Schrandere denk- en 
spreekconstructies, mooie stekeligheden, slimme conclusies - maar alle 
schoten en scheuten komen naast het doel terecht en de scherpe patronen 
komen met een dof, nauwelijks hoorbaar geluidje in het rulle zanil der 
verouderde demagogische techniek tot ontploffing, àls zij al tot ontr- ·:ng 
komen. Schietoefeningen van een oud-gediende, die het vak, zoals bLj het 
geleerd heeft, nog terdege verstaat, maar zoals hij het heeft geleerd - en 
in zijn glorietijd met bravoure en onmiskenbare kundigheid heeft beoefend 
- wordt het nû al lang niet meer gedaan. Dit schietwapen is verouderd; 
dit wapentuig beantwoordt niet meer aan de eisen des tijds. De laatste 
exemplaren van dit schutterij-materiaal hebben hun weg gevonden naar 
de plattelandskermissen. Daar vinden zij nog emplooi - naast de aloude 
Kop van Jut - in de schiettent. Vijf schoten voor een gulden. De heer 
Sluizer heeft er handen vol guldens aan gespendeerd. Misschien heeft hij 
een fraai popje als prijs meegedragen van het feestterrein. 

De heer Sluizer is een knap en intelligent man. Daarom heeft het töch 
wel een beetje verbaasd, dat hij zelf niet heeft begrepen hoe aandoenlijk
uit-de-tijd de door hem toegepaste methodiek is geworden. 

Hier was een Bronbeek-mannetje aan het woord, dat in zijn tijd, de 
medailles die zijn borst sieren, ten volle heeft verdiend. Dat dient de te
genstander te erkennen, wil hij rechtvaardig zijn. 

"Oid demagogues never die", maar zij worden relikwieën van een voor
goed-voorbije tijd. 

\Veemoedige herinnering aan de kermis uit de jonge jaren van 

NOGMAALS 
DE PERSVRIJHEID 

Gaarne begin ik met mijn dank te be
tuigen voor de gedeeltelijke opname van 
mijn epistel met betrekking tot "pers
vrijheid" in Uw editie van 19 maart j.l. 
Mag ik daarop nog even terug komen, in 
het bijzonder voor wat betreft Uw com
mentaar? U verwees naar de Grondwet, 
artikel 7 en de daarin opgenomen be
perkingen. Dit, geachte redactie, is mij 
bekend. Eveneens de sancties, verwerkt 
in het Wetboek voor Strafrecht. 

De strekking van mijn schrijven had 
allerminst de bedoeling te pleiten voor 
afschaffing van de vrijheid van de druk
pers. Verre van mij. Lateri wij echter 
wel bedenken, dat de ontwikkeling van 
de maatschappij te eniger tijd verande
ring en vernieuwing van wetboeken met 
een meer dan eerbiedwaardige ouderdom, 
noodzakelijk zal maken. Dit is trouwens 
al gebleken. 

Nu zou ik graag op mijn beurt willen 
verwijzen naar het beginselprogram van 
de V.V.D. en speciaal naar de artikelen 
3 (zedelijke ontworteling en geestelijk 
nihilisme), 12 (nationale cultuur) en 11 
{ volksopvoeding moet de ernstige aan
dacht hebben van de overheid). Uit hoof
de van het gestelde in deze artikelen, 
waar ik mij geheel en elke V.V.D'er hoop 
ik, achter plaats, acht ik censuur op 
pers, film, televisie, radio en andere pu
bliciteitsmedia noodzakelijk. 

Ik heb mij groen en geel geërgerd aan 
de ophef, die gemaakt werd van een film 
als Westside-story, die de strijd tussen 
twee gangsterbenden tot onderwerp had. 
Deze film was een kankerbacil, zonder 
meer. De jeugd gaat dat na-apen. Deze 
Amerikaanse produkten worden hemel
hoog geprezen. Evenals de produkten 
van Amerikaanse en ook "rode" toneel
schrijvers, die den volke wel eens zullen 
tonen, boe rot de mens wel is. 

Kent U b.v. het allerlaatste produkt? 
Wie is bang voor Virginia Woolf? Een 
stuk, gebracht met formidabel acteursta
lent, maar met een inhoud, uitsluitend 
bestaand uit modder. Deze modder vin
den wij terug in een gedeelte van onze 
jeugd. Die modder kan licht van kleur 
zijn tengevolge van het aanprijzen van 
inferieure radio- en televisie-artisten voor 
teeners!! De kleur wordt al donkerder 
als de jeugd interieurs begint te vernie
len bij het optreden van een proleet in 
een leer pakje, wiens pad door de publi
citeit is geëffend. Bepaald zwart is de 
modder, opborrelend in plaatsjes als 
Clacton en Roermond. Als Engeland al 
geen bolwerk hiertegen kan vormen, 
Nederland dan wel? 

Dat is wat ik bedoel, als ik de vraag 
stel: "Zijn wij wel op de goede weg met 
de persvrijheid? 

Veel van wat er in de pers en andere 
media verschijnt en wordt opgehemeld 
onder welk motief dan ook, is in flagrante 

strijd met datgene, wat de V.V.D. in 
haar beginselprograma heeft neergelegd. 

Laten wij voor dit beslist GROTE ge
vaar onze ogen niet sluiten. Het wordt 
echt wel tijd, dat onze vertegenwoor
digers in de regering hier iets aan gaan 
doen. Artikel 7 van de Grondwet mag 
niet de oorzaak zijn, dat wij de put gaan 
dempen als het kalf reeds verdronken is. 

Met veel dank voor de plaatsing, met 
alle hoogachting, 

J. P. MEIJER 
secretaris V.V.D., afd. Bussum 

Tegen excessen kan via het IV etboek van 
Strafrecht worden opgetreden. /Vij handhaven 
onze mening: de drukpersvrijheid is een onzer 
fundamentele vri;jheden, die integraal moet 
worden gehandhaafd. 

Redactie Vrijheid en Democratie 

INVIESTERINGSLOON 
Het is reeds heel lang geleden, dat ik 

mr. P. J. Traelstra "op" de Steenweg te 
Utrecht zag venten met De Baanbreker, 
waarin toen de klassen-maatschappij 
scherp afgekeurd werd en misschien is 
dit lange tijdsverloop mede de oorzaak, 
dat ik de gedachtengang van de heer F. 
G. van der Gun niet volgen kan, van 
welke een medewerker van de redactie 
van ons weekblad ons iets verteld heeft 
op bladzijde 9 van nummer 772 (9 april 
j.l.) 

Toen ik dit gelezen had heb ik mij af
gevraagd: Stel, dat ik een jongmens dat 
op 1 januari jarig is, ga gelukwensen en 
hierbij met genoegen kon vaststellen: 
"Kerel, wat ben jij in het afgelopen jaar 
flink opgegroeid en wat zie jij er stevig 
en gezond uit!" Zou de heer Van der 
Gun mij dan willen doen geloven, dat 
de ouders van de jarige en de leveran
ciers van voeding en kleding "gerechtigd" 
zouden zijn een evenredig deel op te 
eisen van hetgeen in het afgelopen jaar 
in deze zo gezond opgegroeide knaap was 
geïnvesteerd". Zulks alleen omdat zij het 
hunne hiertoe hadden bijgedragen? En 
wanneer de uitkering van "hun" deel tot 
later zou zijn verschoven en de zo gezond 
opgroeiende knaap een prachtige plaats 
in onze samenleving zou hebben verwor
ven, zouden dan zijn leraren eveneens 
gaan mededelen? Of zou dit voorrecht 
slechts aan één klasse beschoren zijn? 

Een onderneming heeft in onze maat
schappij een persoonlijk leven en gedraagt 
zich ook als zodanig (rechtspersoon). Wat 
zou er van onze samenleving worden, 
wanneer bet vrij staat gezonde personen 
juist zoveel bloed af te tappen als an
deren voor hun individuele verlangens 
zich verbeelden nodig te hebben? 

Hoe zijn de gedachten van hen, die zo
iets menen te kunnen goed praten" 

A. J. S. VAN LIER 
Utrecht, april 1964 



:VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

TRAUMA 
"' De Partij van de Arbeid lijdt nog 

* * steeds aan het trauma, dat zij 
geen deel uitmaakt van de regering. 
Uit het commentaar, dat de heer Meij
er Sluyser zaterdagavond tijdens één 
van de vele politieke propaganda
uurtjes van de Vara mocht geven op 
de rede, die mr. Geertsema de avond 
tevoren in Eindhoven had gehouden, 
:klonk slechts afgunst door op het 
feit dat de PvdA en niet de VVD de 
vorige kabinetsformatie butten spel 
bleef. Bij dit spel was echter het Ne
derlandse publiek als scheidsrechter 
opgetreden, hetgeen de Vara-commen
tator vergat. De nieuwe titel van de 
politieke radio-uitzendingen van de 
PvdA luidt: "Partijdig". Welnu, de 
kiezer-scheidsrechter in 1963 was on
partijdig en floot voor de vele over
tredingen, die de socialisten bij het 
politieke spel in de Tweede Kamer 
hadden begaan. 

SYMPTOOM 
* Nu heeft de PvdA het thans ook 

* * wel moeilijk. Voor de oude socia
listische idealen is niets in de plaats ge
komen. Voor de huidige binnenlandse 
politiek biedt de PvdA geen enkel 
reëel alternatief. Een symptoom daar
van vindt men in het jongste nummer 
van "Paraat", haar officiële orgaan. 
Daarin staan slechts bijdragen over 
de nucleaire medezeggenschap, De 
Gaulle, het andere Amerika, de ont
wapening, het Oostblok, de Spaanse 
burgeroorlog en de Zuidafrikaanse 
apartheid. Geen enkel beschouwend 
artikel dus over een Nederlands pro
bleem. En wie dan nog weet, dat het 
PSP-orgaan "Bevrijding" vorige week 
schreef, dat "de buitenlandse politiek 
van de PvdA zich in niets onderscheidt 
van die van de andere burgerlijke 
partijen", die consta.teert dat de PvdA 
z'n (1-mei-)ei niet kwijt kan. 

"fAKKELDRAGERS" 
* Mr. Geertsema heeft met zijn 

* * grote politieke rede niet alleen 
Meijer Sluyzer, doch ook de voorma
lige dagbladjournalist, de heer D. F. 

. Houwaart kennelijk in verwarring 

. gebracht. Laatstgenoemde zwaait se-
dert kort de scepter bij de N.C.R.V. 

·in de beleende rubriek Memo. Van 
deze rubriek kon men zaterdagavond 
j.l. een aflevering zien en beluisteren, 
waarin de .heer Houwaart de rede van 

·mr. Geertsema vergeleek met het be-
ruchte betoog, dat de voormalige 
fractieleider van de P.v.d.A., mr. Bur
ger,, enige jaren geleden op de z.g. 
Fakkeldragersda.g van zijn partij hield, 
op welke dag de geforceerde vlucht 
van de socialisten uit de toenmalige 
regering werd voorbereid. Wij heb
ben altijd gemeend de heer Houwaart, 
die ook gemeenteraadslid voor de 
C.H.U. in Amersfoort is, enige poli
tieke scholing niet te kunnen ont
zeggen~ Doch na zijn "spitvondige" 
vergelijking zijn wij een beetje gaan 
twijfelen. Het is de heer Houwaart 
kennelijk ontgaan, dat ml'. Burger 
destijds met geheel nieuwe en gefor
ceerde politieke eisen kwam, terwijl 
mr. Geertsema zich slechts baseerde 
op uitdrukkelijk overeengekomen po
litieke gesprekken, die hun sluitstuk 
vonden in het accoord van Wassenaar. 
De afgang van de heer Houwaart was 
dan ook wel volkomen, toen hij in 
zijn uitzending tevergeefs trachtte 
oud-staatssecretaris Rooivink voor zijn 
demagogische karretje te spannen. De 
heer Rooivink immers, distancieerde 
zich zeer duidelijk van Houwaarts 
scheefgetrokken vergelijking en dwong 
daarmee als politiek tegenstander 
meer respect af dan wij de heer Hou
waart zo gaarne hadden toegeschre
ven. 

N(og) T(e) S(mal) 
* Gedurende de jaarlijkse alge

* * mene vergadering van de V.V.D. 
schitterde de journaaldienst van de 
N.T.S. door afwezigheid. Dit heeft zeer 
velen bevreemd en geërgerd, omdat 
het toch steeds de gewoonte is om 
flitsen in woord en beeld vast te leg
gen van de hoogtijdagen van onze 
politieke partijen. De V.V.D. werd 
ditmaal door de N.T.S. om onverklaar
bare en onbegrijpelijke redenen van 
het t.v.scherm geweerd. Was er iets 
niet in orde met haar agenda of was 
men N(og) T(e) S(uf)? 
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Openingsrede ir. K. van der Pols 
Excellenties, dames en heren, 

Bij de aanvang van deze algemene vergadering van de V.V.D. is het mij, 
uw voorzitter, een groot voorrecht u allen hartelijk welkom te heten. 

Uw aller actieve belangstelling in de ontwikkeling van de partij-organi
satie en in de politieke omstandigheden is een essentiële voorwaarde voor 
het gezonde leven in de partij. Daarom wordt uw aller aanwezigheid hier 
door het bestuur op zo hoge prijs gesteld. 

Op deze bijeenkomst, waar de partij de zo schaarse gelegenheid geboden 
wordt om gedurende één uur haar uitingen door middel van de radio onder 
de aandacht van het gehele Nederlandse volk te brengen, dienen wij in dat 
uur de grootst mogelijke efficiency te betrachten en ons dus te beperken 
tot datgene wat voor de luisteraars buiten deze zaal van het meeste belang 
is. Ik mag dus de begroeting van de genodigden nog een uur uitstellen, maar 
dan een uitzondering maken voor enige zeer bijzondere genodigden! 

Ik doel hierbij in de eerste plaats 
op Zijne Excellentie, minister van 
Staat, prof. Oud, onze ere-voorzit
ter, voor het eerst in deze kwaliteit 
in ons midden. De grote belangstel
ling en actieve steun die wij na zijn 
aftreden van prof. Oud hebben on
dervonden stemt ons tot grote dank
baarheid. Zijn aanwezigheid hier 
stellen wij op hoge prijs. 

Voorts verheugt het mij bijzon
der, dat onze drie ministers, hunne 
Excellenties Toxopeus, Witteveen en 
mevrouw Schouwenaar vanavond 
in ons midden zijn. In het verloop 
van mijn toespraak zal ik gelegen
heid hebben nog iets over en tot hen 
te zeggen. 

Verder rust op mij nog de taak 
een gelukwens van deze plaats af 
uit te spreken. Wij verheugen er 
ons bijzonder over, dat de heer 
Korthals, die gedurende een lange 
reeks van jaren als lid van de 
Tweede Kamerfractie en als minis
ter van Verkeer en Waterstaat en 
vice-ministerpresident, belast m.et 
Koninkrijksaangelegenheden zulk 
belangrijk werk heeft verricht, 
thans tot één der hoogste ambten 
des Rijks, bet lidmaatschap van de 
Raad van State, is geroepen. 

Hij zal hierdoor op een plaats, 
waar werk weinig naar buiten treedt, 
maar niettemin van uitzonderlijk 
belang voor ons staatsbestel is, zijn 
gaven in liberale zin weer ten dien
ste van ons land kunnen ontplooiien. 
(Applaus). 

Excellenties, dames en heren, 

Het is thans mijn taak u in kor
te woorden iets te vertellen over de 
ontwikkeling van de partij-organi
satie, zoals deze zich na de vorige 
algemene vergadering aan ons voor
doet. U weet, dat ik mij tot dit on
derwerp mag beperken, omdat de 
voorzitter van de Tweede Kamer
fractie, mr. Geertsema, u over de 
politieke ontwikkelingen zal spre
ken. 

Ik wil u dan gaarne verklaren, dat 
hoofdbestuur en dagelijks bestuur met 
frisse energie en goede moed hun taak 
opgevat hebben. Wij vleien ons persoon
lijk met de hoop, dat wij in de korte 
spanne tijds van ons optreden al heel 
wat werk hebben verzet. Het dagelijks 
bestuur vergaderde elke maand in het 
bijzijn van de adviseurs, de voorzitters 
van de Eerste en de Tweede Kamerfrac
tie en het hoofdbestuur is in die tijd 
vi~rmaal bijeen geweest, eveneens met de 
adviseurs. Hierbij werden de algemene 
problemen besproken en de voorstellen 
van het dagelijks bestuur in discussie ge
bracht. 

Verheugende activiteit 

Ir. K. v. d. Pols opent de 
Algemene Vergadering 1964. 

ren van activiteiten op deelgebieden aan 
commissies. Een van de resultaten van 
dit commissoriaal werk, n.l. de discus
sie-nota inzake de herziening van het be
ginselprogramma, zult u morgen zelve 
als agendapunt ter behandeling krijgen. 

Enkele andere .liberale organisaties 
streven er naar als onafhankelijke orga
nen de belangen van het Nederlandse li
beralisme te dienen. 

Natuurlijk is het nodig, dat over en 
weer regelmatig contact plaats vindt. Ik 
ben gelukkig te kunnen vaststellen, dat 
dit aan beide kanten zo wordt gevoeld. 

Besprekingen met de Teldersstichting 
en de J.O.V.D. wezen uit, dat een uitste
kende samenwerking mogelijk moet zijn. 
een samenwerking in volle vrijheid dan 
wel te verstaan. 

Het Liberaal Democratisch Centrum 
neemt zijn plaats binnen onze partij 
thans op - ik zou willen zeggen gewoon 
huiselijk liberale wijze - in. Het hoofd
bestuur juicht deze ontwikkeling toe, dat 
spreekt vanzelf. 

Een onderwerp, dat onze gedachten 
heeft bezig gehouden en in de toekomst 
nog meer bezig zal houden is het uit
werken van methoden om aan onze po-

ATTENTIE 

sitie van VolksparHj voor Vrijheid en 
Democratie meer nadruk te geven. 
Sommige van onze politieke tegenstan
ders verwijten ons wel, dat wij het be
lang van bepaalde groepen nastreven. 
Wij zoeken naar wegen om aan ieder
een duidelijk te maken, zoals wij allen 
binnen de partij dit zelf voelen, dat 
wij het belang van het Nederlandse 
volk in al zijn geledingen en groeperin
gen in onderlinge samenhang en on
derlinge vet"bondenheid willen dienen. 

Excellenties, dames en heren, 
Al het werk in de organisatie van de 

partij is geen doel op zichzelf, maar 
middel. Middel om de liberale gedachte 
in de praktische politiek te verwezenlij
ken. 

Liberaal ziin 
Liberaal zijn betekent verantwoorde

lijkheid willen dragen. Ik kan - geloof 
ik - stellen zonder vrees om tegenge
sproken te worden, dat de gehele partij 
achter onze deelneming in het kabinet
Marijnen staat. (Applaus). 

Dat wij in het ministerie met een ster
ke, tot medeleiding geven in staat zijnde 
ploeg vertegenwoordigd worden is naast 
anderen, maar bepaald op de eerste 
plaats aan de minister van Binnenlandse 
Zaken, onze hooggewaardeerde partijge
noot, minister Toxopeus, te danken. Deze 
toonde zich tijdens de besprekingen over 
de kabinetsformatie een knap onderhan
delaar, die echte souplesse met weerga
loze, vaderlandse vasthoudendheid wist 
te verbinden. Wij zijn hem daarvoor 
uitermate dankbaar. (applaus). 

Op minister Witteveen, in de V.V.D. 
hooggeacht om zijn grote capaciteiten en 
liefde voor de liberale zaak, bouwen wij 
onze hoop voor een verlaging van de di
recte belastingen, die het nodige nieuwe 
perspectief voor een rechtvaardiger inko
mensverdeling en sneller stijgen der na
tionale welvaart openen zal. (luid ap
plaus). 

Ik noem mevrouw Schouwenaar-Frans
sen het laatst. juist omdat ik op bepaalde 
aspecten van .haar taak een hoofdaccent 
leggen wil. 

De Volkspartij voor Vrijheid en De
mocratie kan alleen een groter, machti
ger en ten slotte beslissende factor in het 
Nederlandse politieke bestel worden, 
wanneer zij vóór anderen de partij blijft 
van het koele verstand en het warme 
hart. Mevrouw Schouwenaar combineert 
deze beide gaven en wij verwachten, dat 
onze vrouwelijke minister tonen zal wat 
de V.V.D. vermag te doen ten bate van 
de medemens, die het minder goed gaat 
dan wij wel wensen. (applaus). 

Het waarachtig beleven van sociaal ge
voel is een kostbare zaak. De fiscale po
litiek van minister Witteveen heeft ten 
doel de Nederlandse welvaart zo te ver
groten, dat de wensenlijst, die mevrouw 
Schouwenaar stellig heeft, op de lange 
duur tot uitvoering kan komen. 

Ik noem alleen een sterk verbeterde 
zorg voor alle hulpbehoevende bejaar
den. 

Soc:iale zorg 
Wie wil steunen moet over middelen 

beschikken. Wij zien een gezonde, de 
welvaart stimulerende belastingpolitiek 
en de best mogelijke sociale zorg in de 
wereld voor wie de zorg werkelijk nodig 
hebben als onlosmakelijk met elkaar ver
bonden. 

Het is in dat licht, dat wij liberalen 
ons politieke streven willen stellen. Het 
zijn de principiële uitgangspunten. 
die ook door onze fracties in de prakti
sche politiek tot basis van hun beleid ge
kozen worden. De voorzitter van de 
Tweede Kamerfractie, de heer Geertsema, 
zal u op grond daarvan de politieke situa
tie schetsen, waarin naar ons oordeel wij 
staan, en de richting, waarin naar ons 
oordeel de politiek zich zal hebben te ont
wikkelen. (Daverend applaus). 

ATTENTIE! 

Met vreugde hebben wij de grote acti
viteit van afdelingen en centrales gecon· 
stateerd, die in talloze vergaderingen de
zelfde onderwerpen aan de orde stelden, 
veelal voorafgegaan door een inleiding 
van een onzer parlementsleden. Deze 
openheid en uitgebreidheid van het over
leg binnen onze partij mag naar mijn 
mening als een zeer positieve factor wor
den gezien en komt ook het overleg in 
hoofdbestuur en dagelijks bestuur zeer 
ten goede. 

Luistert op WOENSDAG 29 APRIL a.s. over de zender Hilversum II 
(298 m), van 18.20-18.30 uur, naar 

Wij zoeken onze l'nacht in het delege· 

,.DE STEM VAN DE V.V.D." 
Spreekster: 

Hare Excellentie Drs. J. F. SCHOUWENAAR-FRANSSEN, 
minister van Maatschappelijk W'erk. 
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Op weg naar beterschap? (I) 

Door dr. A. P. }. van der Burg 

5 September 1963 is er in ons weekblad een artikel van miJn hand ver
tchenen getiteld "Ongezonde democratie - zieke partijen". Door de hoofd
redacteur en door de bijzondere medewerker "Insider" (ingewijden weten 
wel wie deze ervaren auteur is) werd aan dat artikel veel aandacht besteed. 
De hoofdredacteur heeft mij al lang geleden bericht, dat ik nog recht had 
op repliek. Ik heb daar met opzet wat langer mee gewacht, omdat ik niet 
zoveel zin had in een polemiek van het is welles, 't is nietes. Liever wachtte 
ik af of er al of niet tekenen van herstel zouden komen. 
Laat ik beginnen met de hoofdredacteur te bedanken voor de opneming van 
het hele artikel op zo'n mooie plaats. Dat was - in die dagen - moedig. 
Ook ben ik erkentelijk voor de kwalificaties "vaardig en helder" en "groot 
en eerlijk enthousiasme". 

Wat mij opviel was, dat de mensen van ons weekblad - hoewel zij het 
in sommige opzichten wel met mij eens waren - veel afwijzender tegen
over het artikel stonden dan vele leden van de partij buiten het weekblad. 

Wanneer wij enkele belangrijke 
punten uit het stuk nog eens bezien, 
dan komen wij eerst bij de critiek 
op de KVP en de rol, die deze par
tij en prof. Romroe bij de laatste 
kabinetsformatie speelden. Mijn be
zwaren golden de onvoldoend krach
tige personen, die deze partij in het 
veld stuurde ·en de verwarring, die 
prof. Romroe m.i. stichtte. Onze 
hoofdredactie was het met de cri
tiek in deze lang niet eens. Maar 
toch stond ik niet alleen. 

Minister Toxopeus zei immers in 
een interview met "Liberaal Re
veil" (sept. 1963), ,.dat de onder
handelingen met de heer Romroe 
door een zekere onwezenlijkbeid ge
kenmerkt werden. Ik zie ons nog 
alle vijf zitten praten over de op
lossing van de moeilijke punten. 
Als zo'n oplossing dan voor alle 
vijf "niet onaanvaardbaar" moet 
zijn, is hij daardoor net geen vlees 
en geen vis meer geworden". 
Maar ook in KVP-kringen was men 

niet overal gelukkig hiermee. Het 
RK dagblad "Het Binnenhof" 
schreef begin van dit jaar nog: 

"Nadat de verkiezingsuitslag 
bekend was, een zeer duidelijke 
uitslag, bestond er geen enkele 
aanleiding om een informateur 
(Romme) te benoemen. De 
aanWIJzmg van een formateur uit 
de KVP was toen het enige juiste 
en ook het beste geweest. Daar
mee zou veel narigheid zijn voor
komen. 

Maar het verkondigen van deze 
stelling roept onmiddellijk de 
vraag op: op grond van wiens ad
viezen heeft de Koningin besloten 
tot het aanwijzen van een informa
teur?" 

Voor Kamerleden is prof. Rom
me natuurlijk een uiterst bekwaam 
ervaren staatsman. De eenvoudige 
burger weet echter niet wat hij aan 
hem heeft, men weet niet welk be
lang hij vooropstelt: dat van de Ne
derlandse Staat, de RK Kerk of de 
KVP. 

Eén ding is wel zeker: niet zijn 
eigen belang. De gewone man vindt 
hem een gladde politicus, "geen 
vlees en geen vis" en deze figuren 
dragen er niet toe bij de politiek in 
de ogen van de burgerij aantrekke
lijker te maken. 

Inmiddels heeft de gang van zaken 
de KVP ertoe gebracht de partij en 
de fractie te reorganiseren. 

Wat de Partij van de Arbeid be
treft: de politiek van dr. Vondeling 
kan ik niet bewonderen. Hij is toch 
mede de grote promotor geweest 
van de loonexplosie, heel goed we
tende, dat deze prijsverhogingen 
onafwendbaar met zich mee zou 
slepen (zie de loonronden van de 
kabinetten Drees). Ondanks stelt hij 

de regering thans verantwoordelijk 
voor de prijsstijgingen. 

Roofbouw 

Wat nu de VVD betreft geloof ik, 
dat wij uit de gebleken gevolgen van 
het tekort aan tussenmenselijke re
laties in onze partij hebben geleerd. 
Ik zeg met opzet "wij", omdat de 
critiek zich niet alleen richtte op de 
partijleiding, maar ook op ons zelf. 
Wij hebben in het verleden vaak te 
veel lasten op te weinig schouders 
geladen, misschien wel roofbouw ge
pleegd op enkelen. Dat was niet al
tijd door laksheid, maar ook wel 
eens door verschil van politiek in
zicht. Mijn jarenlange terughou
dendheid was een gevolg van een 
meningsverschil over een kardinaal 
politiek punt - Indonesië - wat 
nu gelukkig van de baan is. 

Ter verbetering van het contact 
en voor een goede gang van zaken 
werd een reeks suggesties gegeven, 
waarmee ik volgens onze hoofdre
dacteur verschillende open deuren 
intrapte. Nu, misschien stonden die 
deuren dan wel open, maar daar
achter stonden wel vaak allerlei ob
stakels waaraan men zich lelijk kon 
stoten of waarover men een flinke 
smak kon maken. Ik ben blij, dat 
die obstakels nu worden opgeruimd. 

De gedachten over een goed func
tioneren van hoofdbestuur en dage
lijks bestuur en over de samenwer
king tussen fracties en besturen blij
ken weerklank te hebben gevonden. 
Het beraad b.v. tussen fracties en 
hoofdbestuur over het huwelijk van 
prinses Irene is een goed precedent. 
Wij trachten een soortelijk overleg 
ook in de gemeenten te bevorderen. 

Veel schreef ik over de organisa
tie en de leiding van de partijverga
deringen. Met blijdschap las ik in 
ons weekblad van 26 september '63 
wat de nieuwe voorzitter hierover 
zei: 

"Een voorzitter" aldus ir. 
Van der Pols - "behoort zijn 
stukken, maar ook zijn mensen 
te kennen. Natuurlijk moet hij 
leiding geven. Wil hij geen dicta
tor zijn, dan zal hij zoveel moge
lijk alle meningen naar voren la
ten komen. Ook moet hij trachten 
besluiten te doen nemen met een 
zo groot mogelijke meerderheid. 

Het kan zijn, dat er in een dagelijks 
bestuur leden zijn, die in aanmer
king komen voor taken van de 
feitelijke organisatie. Dan moet 
hij hen met die taak belasten. Ook 
moet men gebruik maken van ex
perts op een speciaal gebied. Ik kan 

mij voorstellen, dat, als b.v. in het 
dagelijks bestuur van de VVD 
een mening gevormd moet wor
den over een politiek ingewikkeld 
vraagstuk, men zulks doet op 
grond van een nota van deskundi-

gen. Hier denk ik aan de Telders
stich ting". 

Het was echter ook een voorrecht 
de voorlaatste ledenvergadering van 
de VVD te Rotterdam olv prof. Oud 
bij te wonen. Dat was een uitste
kend georganiseerde, feilloos verlo
pende en volmaakt onpartijdig ge
leide vergadering. En tussen haak
jes wil ik hier wel over melden, 
dat wij niet alleen uit menselijke, 
maar ook uit politieke overwegin
gen zo dankbaar waren voor de be
noeming van prof. Oud tot minister 
van Staat, juist om wat "Het binnen
hof" schreef over de adviezen aan 
de Koningin. 

Ingevolge de politieke tradities is 
het immers tot nu toe zo, dat het 
staatshoofd eerst zo'n half dozijn
katholieke en rode adviseurs moet 
hebben consulteerd alvorens de eer
ste liberale raadsman de drempel 
van het paleis overschrijdt. Dat mr. 
Geertsema aan het instituut van mi
nister van Staat meer inhoud wil ge
ven zal zeker de instemming van on
ze partij hebben. 

Moderne vergadertechniek 

Terugkomende op onze vergade
ringen vertrouw ik erop, gezien de 
aanwezigheid in het DB van in de 
moderne vergadertechniek ervaren 
mensen als bv. de heren Van der 
Pols, Quarles van Ufford en Von
hoff, dat ook de schriftelijke voor
bereiding, de behandeling van de 
amendementen en het uitzenden van 
vergaderingsboekjes met voorstellen 
en amendementen de volle aandacht 
van ons nieuwe bestuur zullen heb
ben. Met belangstelling zien wij de 
behandeling van ons voorstel tot re
organisatie van het partijbu
reau met een gesalarieerd directeur 
tegemoet. 

In mijn artikel wees ik op de 
noodzaak om zeer tijdig te beginnen 
met het opstellen van onze pro
grams. Daarbij werd gepleit voor 
een periodieke herziening ook van 
het beginselprogram. "Insider" 
achtte dit niet nodig, maar nu was 
het zo aardig, dat in het zelfde num
mer waarin mijn artikel stond de 
vrouwen in de VVD aldus schreven: 

"Praktische toepassing, vraag
stukken van de dag, natuurlijk, 
daar gaat het om in het maat
schappelijk en politiek leven. 
Maar wij moeten ze laten zien in 
het licht van onze beginselen. Die 
beginselen zijn het licht, de grond
slag, de achtergrond, alpha en 
omega van onze houdi,.,g in be
paalde zaken. 

Die beginselen rnc;c.: .. ~1 dus hel
der, klaar, duidelijk vast staan 
voor de kiezers en voor ons allen. 
De partij staat nu aan het begin 
van een nieuwe periode en gaat 
daarin met nieuwe krachten en 
frisse moed weer aan het werk. 
Moge zij ook een geheel nieuwe 
aanpak vinden van een geheel an
dere kant, opdat onze beginselen, 
onze idealen ons volk duidelijker 
voor ogen zullen staan dan nu". 

Een van de eerste daden van het 
nieuwe hoofdbestuur is geweest het 
instellen van een commissie ter her
ziening van het beginselprogram. Ik 
zou zo zeggen, dat daarmede zeer 
snel tegemoet is gekomen aan onze 
verlangens. 
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Sprekende over het tijdschema 
van de opstelling van de programs 
heb ik ook geprobeerd aan te geven 
wat men met die programs moet 
doen. Men moet de kiezers vooral 
geen knollen voor citroenen verko
pen, maar de mensen duidelijk ma
ken waar wij krachtens onze be
ginselen nooit vanaf zullen wijken 
en wat wij gezien de politieke mo
gelijkheden zullen trachten te ver
wezenlijken. 

Hieraan voegde ik toe: 

"Ook zal men misschien de demo
cratie een gunstige ontwikkeling ge
ven, wanneer men probeert voor de 
verkiezingen tut een opinie te komen 
over het vraagstuk met welke an
dere partijen men bij voorkeur aan 
de vorming van een kabinet zou wil
len deelnemen". 

Standpunt van mr. Van Riel 

Mr. van Riel heeft eeri dergelijke 
gedachte op 26 november 1963 in de 
Eerste Kamer zo uitgedragen: 

"Zou het geen tijd zijn om in het 
algemeen in de Nederlandse politiek 
iets duidelijker te zeggen wat men 
wilde? Is daarop zo veel tegen? Was 
er zo veel op tegen geweest, vóór 
de verkiezingen te stellen, dat de 
regeringspartijen van toen - tenzij 
de verkiezingen een indicatie in een 
andere richting geven -bereid wa
ren, te blijven samenwerken? Ik 
zou hierin nl. een basis zien voor 
een wat zuiverder handelen. Ik kan 
mij allerlei motieven voorstellen, 
waarom men zo iets niet wil zeggen. 
Zo'n vreemdeling in het politiek Je
ruzalem ben ik ook niet. l\.faar of 
juist dit gemanoevreer voor het af
wenden van impopulariteit niet on
gunstiger is, of juist dit gemanoe
vreer uiteindelijk bepaalde bevol
kingsgroepen niet eerder van be
paalde politieke partijen vervreemdt 
dan het uitspreken van betrekkelijk 
duidelijke waarheden?" 

Het allerbelangrijkste winstpunt 
van de afgelopen tijd is de weer
klank, die ons verlangen naar meer 
en beter contact tussen de partijle
den onderling en tussen de leden en 
de partijleiding bij onze voorman
nen heeft gevonden. Zowel minis
ter Toxopeus als de fractievoorzit
ters hebben in overeenstemmnig met 
het hoofdbestuur verklaard dat nau
wer contact met afdelingen en leden 
wordt opgenomen om zich ver
trouwd te maken met de denkbeel
den, die in de partijgeledingen leven. 
Er wordt gestreefd naar een volle
dig twee-richtingverkeer, waarbij de 
wil van de leden tot de politieke vor
ming moet bijdragen. 

Uitdrukking van dit streven 
waren b.v. het PBO-congres te Am
sterdam, waar de Kamerleden zich 
over de wensen van de partijleden 
konden oriënteren, de door de heer 
Dettmeijer en zijn medewerk(st)ers 
bijzonder goed georganiseerde bij
eenkomst voor Staten- en Raadsle
den, waar men een brede voorlich
ting gaf, en de reünie van de ka
mer:'·':1trale Dordrecht, waar de 
fr~ ·oorzitters onvoorbereid op 
bekwame wijze de meest uiteenlo
pende vragen van de leden volko
men openhartig beantwoordden. 

(Wordt vervolgd) 

--~---~ JAARBOEKJE 1964 ~ 

Verschenen is het nieuwe Jaar- l 
~ boekje 1964 van onze Partij, De prijs 

& bedraagt f 2.50 per exemplaar. Be-
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Algemeen Secretariaat van de VVD. ~ 
Koninginnegracht 61, Den Haag, of ~~ 
door overmaking van het betreffen- ~ 
de bedrag op girorekening no. 6i880 

ten name van de Secretaris van de 

VVD te 's-Gravenhage, onder ver- ~ 

melding: Jaarboekje, ~ 
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HlJlJRCOMPENSATIE: 
dwaas uitvloeisel van de huurbescherming 

Het onderste uit de kan 

(Van onze sociale medewerker) 

De huurprijs van woningen is ÏQ ons land aan een merkwaardig regiem 
onderhevig. Stijgen de kosten van het onderhouden van een woning zoda
nig, dat de huurprijs niet meer toereikend is, dan wil dat helemaal nog 
niet zeggen, dat deze dan ook na::n-bovcn gaat, al is dat met elk ander arti
kel, dat verkocht wordt en elke dienst, welke men levert wel het geval. 

Een verhoging van de huurprijs is in ons land al jaren een politiek pro
bleem van de eerste orde geworden, een probleem van zo grote hoogte en 
afmeting, dat zelfs geen kabinetsformatie denkbaar is of er moeten afspra
ken over gemaakt worden. 

Er zijn in ons land zo'n 2 à 3 mil
joen huizen, gebouwd op zeer ver
schillende tijdstippen. Er is dus een 
schier oneindige variatie. En aange
zien de politiek zoveel mogelijk re
kening houdt met alle verschillen, 
krijgen we dan ook bij door de wet 
goed te keuren huurverhogingen een 
staalkaart van mogelijkheden, voor
waarden en ontsnappingsclausules. 
U begrijpt, het is geen wonder, dat 
de woningnood nog onverminderd 
voortduurt, zo'n 19 jaar na de bevrij
ding. 

Is het niet vreemd, dat thans jon
gelui een woning zoeken, die de oor
log, de oorzaak van alle ellende nim
mer gekend hebben! Het is zo 'màar 
een klein voorbeeld. 

,.Arm;astig" 
niet het criterhAm 

Wordt bij de wet besloten, dat de 
huurprijs omhoog moet, dan volgt de 
huurcompensatie, d.w.z. degenen, die 
meer huur moeten betalen ontvan
gen dit meerdere terug. Voor de 
armlastigen onder ons zou dat een 
begrijpelijke maatregel zijn. Het cri
terium is echter in het geheel niet 
of men armlastig is. 

Voor de huurcompensatie wordt de 
werkende Nederlandse bevolking 
verdeeld in tweeën, n.l. in werkne
mers, gepensioneerden en zelfstan
digen. De werknemers ontvangen de 
huurcompensatie, het bedrag van de 

ALGEMEEN SECRETARIAAT 
V.V.D. 

Koninginnegracht 61 
's-Gravenhage 

Telefoon ( 070} 60 48 03 
( 3 lijnen) 

Giro 6ï880 

huurverhoging. De zelfstandigen niet 
Het is daar bij van geen belang of 
de werknemers het best kunnen be
talen en de zelfstandigen niet. Wil
lekeur van de hoogste orde. 

De werknemers van hoog tot laag 
krijgen dus huurcompensatie. Het 
is wel niet helemaal zo. Alleen 
werknemers, die onder een collec
tieve arbeidsovereenkomst werken 
hebben recht op de huurcompensa
tie. Nu vormen de c.a.o.-werkers wel 
de grote meerderheid maar er zijn 
toch wel ettelijke honderdduizenden 
werknemers zonder bindende loon
regelingen die geen aanspraak kun-

nen maken op een huurcompensatie, 
welke een gevolg is van een wette
lijke maatregel, ook al zouden deze 
mensen het smalletjes hebben. We 
hebben dit altijd een vreemd soort 
arbeidsrecht gevonden. De huur
compensatie heeft als zodanig met de 
arbeidsvoorwaarden niets te maken. 
Als er nu toch huurcompensatie zou 
moeten komen, omdat dit uit een 
wettelijke maatregel voortvloeit, dan 
zou het toch logisch zijn, dat de over
heid die compensatie voor allen ver
plicht stelde. 

De huurcompensatie zit echter 
boordevol gekke dingen. Want niet 
alleen degenen, die hogere huren 
moeten betalen krijgen deze com
pensatie. Ook zij, die in woningen 
verblijven, die van de huurverho
ging zijn uitgezonderd, ontvangen de 
compensatie. Werkende vrouwen, 
wier mannen ook werken als werk
nemer, ontvangen de compensatie 
echter niet. Niet-zelfstandig wonen
de kinderen, die werken, blUven er 

ook van verstoken. Overigens, het is 
wel een huurcompensatie, wat de 
werknemers krijgen, maar het be
drag, dat per werknemer wordt be
taald heeft niets te maken met de 
grootte van zijn huurverhoging. Het 
wordt uitgedrukt in een percentage 
van zijn loon of salaris. 

Maar dan nog iets belangrijks. Ie
dere keer ziet men de werkgevers 
en werknemers maandenlang touw
trekken over de vraag of de com
pensatie nu een bijslag moet worden 
- men erkent dus, dat loon wordt 
uitbetaald, dat geen loon is - dan 
wel moet worden opgenomen in de 
cao, zodat wat eigenlijk geen loon 
is, loon wordt genoemd. Het laatste 
is een dure oplossing omdat dan veel 
meer mensen de bijslag uitbetaald 
krijgen en er bovendien weer aller
lei sociale extra's uit volgen. 

Geen grotere prestatie 

Vakbondsbestuurders, zij zijn het, 
die aan de huurcompensatie vasthou-

den, erkennen de noodzaak van pro
duktieverhoging als hèt middel van 
verhoging der welvaart, ten minste: 
dat zeggen ze. Zij zien dus wel in, 
dat er gewerkt moet worden. Maar 
voor die huurcompensatie, welke de 
werknemers zullen ontvangen be
hoeven dezen niet te werken. Zij krij
gen meer zonder dat er een grotere 
prestatie tegenover staat of zonder 
dat de geleverde prestatie als ge
volg van de omstandigheden groter 
nut afwerpt. Het is ook om die re
den, dat de huurcompensatie een on
zinnig iets is. 

Nu enerzijds de lonen over het al
gemeen hoog genoeg zijn om enige 
noodzakelijke prijsschokken op te 
vangen en anderzijds het steeds 
noodzakelijker wordt om meer te 
produceren teneinde meer te kunnen 
besteden, vragen we of het moment 
niet is gekomen om eindelijk eens 
afstand te doen van die gekke huur
compensatie, overblijfsel van een 
periode van geleide armoede. 
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Fair play 
Verschil van politiek inzicht be

hoeft - gelukkig - eerlijk spel niet 
uit te sluiten. 

Een goed voorbeeld van deze con
statering gaf de heer L. Leyendek
ker, het Rooms Katholieke lid van 
het journalistenforum, dat elke zon
dag om de 14 dagen voor de VARA
microfoon kanttekeningen bij actuele 
gebeurtenissen plaatst. 

Bij de rondvraag van dit pro
gramma sprak de heer Leyendek
ker zijn misnoegen uit over het ont
breken van een NTS-reportageploeg 
op onze jaarvergadering in Eindho
ven, terwijl het toch een goed ge
bruik is, dat men bij deze gelegen
heid wel aanwezig is. 

De. heer Leyendekker gaf daarbij 
verder als commentaar, dat dit toch 
wel bijzonder onelegant is tegenover 
een partij, die zelf niet beschikt over 
eigen publiciteitsmogelijkheden bij 
Radio en T.V. 

Voorts meende hij, dat dit de 
deur openzette voor kwaadwillige 
vermoedens in die zin, dat er ver
band zou worden gelegd tussen het 
niet verschijnen van de NTS en het 
standpunt van de V.V.D. inzake het 
zuilenbestel. Wat dit laatste betreft 
zijn wij er niet van overtuigd, dat 
die vermoedens ten onrechte zijn 
ontstaan. De NTS zal bezwaarlijk 
kunnen waarmaken, dat ze in een 
stad als Eindhoven voor onoverko
melijke technische moeilijkheden 
zou worden geplaatst. 

Het doet ons overigens goed, dat 
dit wegblijven van de NTS door een 
niet geestverwante journalist zo dui
delijk is veroordeeld. 

H.J.L.V. 

BRANDBLUSAPPARATEN 
Officieel goedgekeurd 

Talrijke attesten. 

SIMPLUS N.Y. DORDRECHT 
VISSTRAAT 6-8 -TEL. 3344* (018501 



VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

(Vervolg van pagina 1) 

In het kader van de positie v:Om de 
zelfstandigen zou ik allereerst aandacht 
willen besteden aan onze agraners. 

U weet, dames en heren, dat bij het 
akkoord van Was senaar een belangrij
ke prioriteit is toegekend aan het stre
ven, de positie van de Nederlandse land
bouw te verbeteren. Het is mede onze 
taak deze prioriteit in de praktijk tot 
uitdrukking te brengen. Dat is aller
minst eenvoudig. 

De akkerbouw heeft in 1963, vooral 
als gevolg van de weersomstandigheden, 
in verschillende streken slecht geboerd. 
Er zijn grote moeilijkheden op het ge
bied van de aardappelen. Mede op aan
drang van de V.V.D. zijn daartegen maat
regelen genomen, die de verliezen voor 
de telers beperken, maar niet voorkó
men. 

De bietenprijs is weliswaar niet onbe
langrijk verhoogd, maar de sterke stij
ging van de verwerkingskosten maant al
weer tot enige reserve. Vooral voor het 
Noorden van het land is de prijs zeker 
niet schitterend te noemen. 
Somberder nog is de situatie in de rund

veehouderij. De uitzonderlijk slech
te weersomstandigheden in 1962 en 1963 
hebben de veehouderij grote schade be
rokkend. De stijging van de produktie
kosten, samenvallend met een lange pe
riode van lage veeprijzen, hebben de vee
houderij in ernstige moeilijkheden ge
bracht. 

Wij hebben bij de behandeling van de 
Landbouwbegroting met grote nadruk 
de aandacht van de minister gevraagd, 
speciaal voor de veenweidebedrijven. 
Wij hebben daarbij enig succes behaald, 
al is de oorzaak van de moeilijkheden 
nog niet weggenomen. Al is een dege
lijk rundvleesbeleid van het allergrootste 
belang en al ·hebben wij de overtuiging, 
dat de regering, mede als gevoLg van de 
ontwi<l'>lkeling in E.E.G.-verband, een po
sitieve politiek voert, toch blijft bij de 
veehouderij de melkprijs het kardinale 
vraagstuk. 

AlhOewel in november Ï963 verbete
ringen in de richtprijs voor melk zijn 
aangebracht, bleek uit de resultaten van 
het bedrijfseconomisch onderzoek, dat 
voor het nu beginnende produktie-sei
zoen een flinke verhoging van de richt
prijs noodzakelijk zou zijn. Ik wil niet 
ontkennen, dat de zojuist bekend ge
maakte melkprijs mij heeft teleur
gesteld. Als gevolg van de stijging van de 
loonkosten en de kosten van de diverse 
produktiemiddelen, betekent de verho
ging in wezen geen verbetering van het 
veehoudersinkomen. Wij zullen overigens 
moeten bedenken, dat een eventueel ver
dere prijsverhoging ingevolge de E.E.G.
zuivelverordening niet door de schat
kist, maar door de consument betaald zal 
moeten wol'den. 

Gaarne geef ik onze agrariërs de verze
kering, dat wij steeds zullen blijven zoe
ken naar middelen om er voor te zor
gen, dat hun levensomstandigheden niet 

~em~n voor de echtgenote van 
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van Wassen aar is voor on.s een één en on 

achter blijven bij die van andere bevol
kingsgroepen. Zij zullen mij echter wel 
willen toegeven, dat de landbouwproble
men bijzonder moeilijk oplosbare pro
blemen zijn, maar juist daarom hebben 
wij als volkspartij vier agrarische spe
cialisten in de beide Kamerfracties doen 
kiezen. 

Maar dames en heren, wij zijn niet 
alleen een vólkspartij, wij zijn een Volks
partij voor Vrijheid en Democratie. 

De vrijheid zien wij als één van de 
hoekstenen van onze samenleving, gees
telijke vrijheid, zowel als materiële vrij
heid. 

Helaas is ons vrijheidsstreven nog geen 
gemeengoed in Nederland .. Steeds weer 
zijn wij verplicht erop te wijzen, dat aan 
die vrijheid grotere beperkingen worden 
opgelegd dan noodzakelijkerwijze voort
vloeien uit het fèit, dat de mens nu een
maal in gemeenschapsverband leeft. 

Prijsbeleid 
heeft niet onze sympathie 

Als actueel voorbeeld van eminent 
belang voor middenstand en bedrijfs
leven, zou ik het prijsbeleid willen 
noemen. Helaas moet ik daarbij con
stateren, dat het prijsbeleid van minis
ter Andriessen en staatssecretaris Bak-· 
ker momenteel niet onze sympathie 
kan hebben. (Applaus). 
Wij hebben dat in de Tweede Kamer 

reeds bewezen bij de behandeling van 
een ontwerp tot wijziging van de Prij
zenwet, waardoor ook aan individuele 
ondernemers prijsvoorschriften konden 
worden gegeven. Dit wetsontwerp kwam 
zozeer in strijd met de liberale opvat
tingen over vrijheid .en zette de deur zo 
wijd open voor ambtelijke willekeur, 
dat wij daaraan onze stem niet konden 
geven. 

Ik denk ook aan de maatregelen op het 
terrein van de verticale prijsbinding. 
Maatregelen, die lijnrecht ingaan tegen 
de vrijheid van middenstand en bedrijfs
leven om overeenkomsten aan te gaan. 
Naar mijn· overtuiging behoort deze vrij
heid slechts dan te worden aangetast, 
als bewezen is, dat deze vrijheid wordt 
misbruikt ten nadele van de consumen
ten. 

In ieder geval ten aanzien van de in
dividuele verticale prijsbinding is dat 
bewijs nog niet geleverd. Op de be
windslieden rust de plicht om geval voor 
geval aan te tonen, dat door de gemaak
te afspraken het algemeen belang wordt 
geschaad. Slagen zij daarin, dan kun
nen zij van onze medewerking overtuigd 
zijn. Met niet .. nader uitgewerkte en toe
gelichte beweringen, dat afschaffing 'van 
de indiv1duele verticale prijsbinding tot 
prijsdaling zal leiden, kunnen wij geen 
genoegen nemen. 

Aantasting van contractsvrijheid 
moet behoorlijk worden gemotiveerd. 
Dat lijkt mij geen overdreven eis, te
meer niet, omdat bier het bestaan van 
vele kleinere middenstanders op bet 
spel staat. Voorts moet mij de opmer-

ons erelid, de heer D. W. Dettmeijer. 

Mr. W. J. Geertsema bespreekt 
de politieke toestand. 

king van het hart, dat de bewindslie
den er verstandig aan zouden doen, in
dien zij het overleg met de betrokke
nen ook tot een werkelijk overleg zou
den maken. Laten zij toch beseffen, dat 
zij zonder de medewerking van het be
drijfsleven nimmer tot een goed prijs
beleid zullen kunnen komen. 

Het bedrijfsleven is daartoe naar 
mijn stellige overtuiging bereid, maar 
dan moet er ook werkelijk met hen 
worden overlegd en moeten zij niet al
leen ontboden worden om aan te horen, 
wat de regering al heeft besloten. (Ap
plaus). 

Bovendien zal . de regéring er dan 
van moeten uitgaan, dat de vrijheid 
van middenstand en bedrijfsleven niet 
verder mag' worden ingeperkt, dan in 
het algemeen belang strikt noodzakelijk 
is. 
Wanneer ik zeg, dat ons vrijheidsstre

ven nog geen gemeengoed is geworden, 
verbaast het u dan, dat ik ook onmiddel
lijk moet denken aan ons omroepbestel? 
Ons omroepbestel is nog steeds een mo
nopoliebestel, waarbij dus alleen de be
staande omroepverenigingen het recht 
hebben om uitzendingen via radio en te
levisie te verzorgen. Nog steeds is ons 
omroepbestel geen open bestel, waarin 
ook nieuwe organisaties een zendmach
tiging zouden kunnen krijgen. 

Ik behoef u niet te vertellen, dat de 
V.V.D. een onafgebroken strijd voert 
voor dat open bestel, voor de vrijheid 
dus in de aether. (Applaus). 

Bij vele gelegenheden is dat in de afge
lopen tijd overduidelijk geworden. Zij, 
die vlak voor de verkiezingen het debat 
over de nota reclame-televisie hebben 
gevolgd, zullen zich nog herinneren op 
welk een eminente wijze mevrouw van 
Someren-Downer daarbij, namens de 
fractie van de V.V.D., de liberale begin
selen heeft uitgedragen. (Applaus). 

De tegenstand van de Tweede Kamer, 
aangevoerd door vertegenwoordigers van 
de omroeporganisaties, bleek toen nog te 
sterk. 

Ook bij het akkoord van Wassenaar is 
het ons niet mogen gelukken een open 
bestel aanvaard te krijgen voor het 
tweede televisienet. 

Striid 
voor vrijheid in de aether 

Maar, dames en heren, ik beloof u, 
dat wij onze strijd voor de vrijheid in 
de acther zullen voortzetten tot de uit
eindelijke overwinning. De overwinning, 
die eens zal komen. Daaraan hoeft u 
niet te twijfelen. Wij hebben de kracht 
om die strijd voort te zetten, omdat 
wij ons geilragen weten door de sym
pathie van een groot deel van het Ne
derlandse volk. (Applaus). 

Ook onze strijd voor reclame in de te
levisie zullen wij winnen, maar ik stel 
er prijs op nu reeds met nadruk te ver
klaren, dat openheid van het bestel ener
zijds en reclame in de televisie ander
zijds voor ons onverbrekelijk aan elkaar 
verbonden zijn. Wij zullen ons in de nu 
komende overgangsperiode, waarin in
gevolgde het akkoord van Wassenaar 
geen zendmachtiging gegeven mag wor
den aan onafhankelijke organisaties, dan 
ook met uiterste felheid verzetten tegen 
het geven van een machtiging aan de 
bestaande omroepverenigingen tot het 
uitzenden van reclame-boodschappen 
over het tweede televisienet. (Applaus). 

Het akkoord van Wassenaar zegt, dat 
in de overgangsperiode in geen epl-al 
opzicht vooruit gelopen mag worden op 
de definitieve bezetting van het tweede 
televisienet. 

En dan vraag ik u, dames en heren, 
is er één redelijk denkend mens, die zou 
durven ontkennen, dat met een 
machtiging tot het uitzenden van recla
me-boodschappen aan de bestaande om
roepverenigingen wel degelijk vooruit 
wordt gelopen op de definitieve bezet
ting van het tweede net? Door daaraan 
mee te werken zou de regering ingaan 
tegen het door haar overgenomen ak
koord van Wassenaar en daartoe is de 
regering niet gerechtigd. Berichten in het 
Algemeen Dagblad over een adviesaan
vrage van minister Bot aan de N.T.S. 
over reclame op het tweede net, moeten 
dan ook onjuist zijn. 

Dames en heren, wij blijven onver
moeid strijden voor reclame op 
l1et tweede televisienet, waarbij omroep
veremgmgen én onafhankelijke maat
schappijen gelijke rechten zullen kri ·<"en. 
En ik verzeker u, met steun van het Ne
derlandse volk zullen wij ook die strijd 
winnen! 
· V.V.D. Volkspartij voor Vrijheid en 

Democratie. Wie aan democratie 
denkt, denkt momenteel niet aan de 
p.b.o. Dat zal moeten veranderen. On-

. ze steun aan de p.b.o. zal afhankelijk 
zijn van de vraag, of de regering er 
in zal slagen met voorstellen te komen, 
die een volledige democratisering van 
de p.b.o. waarborgen. (Applaus). 
Ik kom dan nu tot het uitermate be

langrijke terrein, dat ons beginselpro
gram aanduidt als het terrein van de 
stoffelijke welvaart. 

Ons program zegt daarvan, dat de 
V.V.D. op het terrein van de stoffelijke 
welvaart streeft naar maatschappelijke 
verhoudingen, die sociaal gerechtvaar
digd en economisch verantwoord ziin. 
:Oat is ook heden ten dage nog steeds ~ns 
uitgangspunt. Maar de taal kan een ge
vaarlijk instrument zijn. Als wij spreken 
over sociale rechtvaardigheid, dan be- · 
doelen we daar bepaald iets anders mee, 
dan wanneer bijvoorbeeld de Partij van 
de Arbeid deze woorden gebruikt. 

De weg van de sociale gerechtigheid, is 
voor ons niet een weg met één-richtings
verkeer. Niet alléén de mensen met de 
laagste inkomens kan sociaal onrecht 
worden aangedaan, ook bijvoorbeeld de 
middengroepen uit onze bevolking kun
nen sociaal onrechtvaardig worden be
handeld. De liberalen hebben altijd van 
harte gaarne meegewerkt aan allerlei 
maatregelen om de positie van de so
ciaal-zwakkeren te verbeteren. Zij heb
ben dat in het verleden gedaan en wij, 
de huidige representanten van het poli
tieke liberalisme, doen dat in het heden. 

Het woningbouwbeleid 
Maar wij zien het evenzeer als onze 

plicht om de waarschuwende vinger 
omhoog te steken, als wij zien, dat an
dere groepen het' slachtoffer dreigen te 
worden van onrecht. Naar mijn mening 
is nu het moment gekomen, waarop wij 
niet langer het recht hebben onze vrees 
onder stoelen en banken te ste
ken. Steeds meer zien wij duidelijke aan
wijzingen, dat enerzijds niet voldoende 
rekening wordt gehouden met de belan
gen van de middengroepen, anderzijds 
zijn er aanwijzingen te over, dat er po
litieke krachten aan het werk zijn om 
doelbewust de positie van de midden
groepen te ondergraven. 

Als ik spreek over niet voldoende reke
ning houden met de belangen, dan denk 
ik bijvoorbeeld aan de algemene richt
lijn van minister Bogaers, dat in de on
gesubsidieerde woningbouwsector slechts 
rijksgoedkeuring . mag worden gegeven 
voor woningen met zuivere bouwkosten 
van niet meer dan f 35.000. 

Zelfs wanneer ik rekening houd met 
het feit, dat in enkele gevallen, bijvoor
beeld ten aanzien van de beoefenaren 
van vrije beroepen, uitzonderingen op 
deze regel worden toegelaten, dan nog 
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1aar geheel" 

zeg ik: hier wordt een grote groep Ne
derlanders ernstig onrecht aangedaan. 
E:r zijn nu eenmaal mensen, die finan
cieel in staat zijn zonder enige over
heictshulp een huis te laten bouwen. 
Daar schuilt niets a-sociaals in. Zij heb
ben zich in de meeste gevallen met hard 
werken die financiële mogelijkheden ge
schapen. 

Zij hebben behoefte aan een woning, 
huurwoning of eigen woning, die groter 
is dan de woningwetwoningen en de 
doorsnee premiewoningen. Ik denk daar
bij helemaal niet direct aan kapitale vil
la's of dure bungalows. Ik denk aan hele 
normale woningen met zuivere bouw
kosten van laten we zeggen f 50.000. 
Ook dat verlangen · is allerminst a-so
ciaal, zeker niet als men bedenkt, dat 
ingevolge de nieuwe premieregeling de 
stichtingskosten van een premiewoning 
ook reeds f 35.000 mogen bedragen. 
(Applaus). 
Behoudens in een enkel uitzonderingsge
val mogen deze mensen, terwijl zij geen 
enkel beroep doen op de schatkist, van 
minister Bogaers dat huis niet laten bou
wen, maar worden daarentegen gedwon
gen om te blijven wonen in woningen, 
die bestemd zijn voor mensen met min
der financiële mogelijkheden. De ophef
fing van de woningnood wordt op die 
wijze tegengewerkt. 

En laten we niet vergeten, dat het ver
bod tot het bouwen van iets grotere wo
ningen de prijzen van de bestaande wo
ningen in die klasse reeds nu in vele 
streken van ons land heeft opgevoerd tot 
ver boven de kosten van nieuwbouw. Zo 
verkeert een ogenschijnlijk sociaal beleid 
volstrekt in zijn tegendeel. Met alle 
waardering, die overigens ook wij heb
ben voor het energieke streven van mi
nister Bogaers om de woningbouw 
krachtdadig aan te pakken, moet ik de
ze maatregel volstrekt afkeuren. (Ap
plaus). 

Minister Bogaers heeft helaas een veel 
te grote angst voor de gevolgen van wat 
meer vrijheid in de bouwsector,. terwijl 
het daarentegen mijri vaste overtuiging 
is, dat juist een grotere vrijheid, grotere 
vrijheid voor gemeentebesturen, grotere 
vrijheid voor particulieren, een belang
rijke bijdrage zou kunnen leveren voor 
het opheffen van de woningnood, waar
van alle Nederlanders, die onder de af
schuwelijke gevolgen van die woning
nood zuchten, zouden profiteren. 

Dit was één voorbeeld van niet vol
doende rekening houden met ·de belan
gen van de middengroepen in onze sa
menleving. Ik zou er meer kunneri noe-
m~ . 

Maar daarnaast heb ik gesproken over . 
politieke krachten, die in ons vaderland 
aan het werk zijn om doelbewust de po
sitie van de middengroepen te ondergra
ven. Politieke krachten, die geen middel 
schuwen om te komen tot een zodanige 
herverdeling van het inkomen dat ik 
niet aarzel om ook hier te spr~ken van 
een dreigend sociaal onrecht. (Applaus-. 

Herverdeling van het 
nationale inkomen 

Ik Wil hier dieper op ingaan, omdat ik 
de overtuiging heb, dat de herverdeling 
van het nationale inkomen in de eerst
volgende jaren het kernvraagstuk wordt, 
dat de politieke verhoudingen in Neder
land in feite zal beheersen. 

Een rechtvaardige inkomensverdeling is 
ook ons uitdrukkelijk verlangen. 

Dat het mogelijk is gebleken onder 
het kabinet-De Quay de werknemers 
in het bedrijfsleven in meer dan even
redige mate te laten delen in de stijgen
de welvaart had onze hartelijke instem
ming, terwijl wij grote bewondering 
hebben voor de wijze, waarop minis
ter Toxopeus de positie van de ambte
naren in de afgelopen jaren in alle op
zichten in zeer ste·rke mate heeft weten 
te verbeteren. Hem komt daarvoor grote 
lof toe. (Applaus). 
Dit alles is gelukt zonder dat de prijzen 
belangrijk in beweging zijn gekomen, 
zodat een groot deel van de inkomens
verbetering ook een reële verbetering 
was. 

Er kan echter niet worden ontkend, 
dat er langzamerhand op de arbeids
markt ondragelijke spanningen waren 
opgetreden. In het najaar van 1963 leid
de dit tot een explosie op het gebied van 
de lonen. 
. Terwijl het Centraal Planbureau nog 
111 september 1963 uitging van een stijging 
van de gemiddelde loonsom per werk
n~mer van 6 pct., hetgeen naar de me
nmg van dit bureau reeds tot prijsstij
ging zou moeten leiden, moeten we nu 

V.l.n.r. de kamerleden: Mevr. Ir. A. Kniper-Struyk, Mevr. H. v. Someren-Downer Dr. P. G. van de VLiet, 
Mej. Mr. J. 1. Th. ten Broecke Hoekstra en de hoofd bestm~rsleden: Mr. H. J. F. 'Heuman en Mr. G C. 
van Dijk. · 

reeds rekening houden met een werke.
lijke loonkostenstijging van 15 pct. à 16 
pct. 

De V.V.D. heeft zich bij deze explosie 
neergelegd. Ik meen er goed aan te doen 
in het kort uiteen te zetten, waarom wij 
dat hebben gedaan, terwijl toch vaststond 
dat er in feite voor een zo sterke loon
stijging geen ruimte aanwezig was. Dat 
neerleggen bij de feitelijke situatie ge
schiedde niet, omdat wij de overtuiging 
zouderi hebben gekregen, dat er hier 
sprake was van een heilzame aanpassing 
aan het Europese loonpeil. Wij mogen 
niet vergeten, dat van 1953 tot en met 
1964 onze industriële loonkosten met 
meer dan 30 pct. zijn gestegen in ver
gelijking tot de met ons concurrerende 
landen. Het kostenvoordeel, dat wij în 
1953 nog hadden is totaal verdwenen en 
onze concurrentie-positie is aanz.ienlijk . 
verzwakt. Van een 'heilzame aanpassing'· 
is' dus geen sprake. 

Neen, we hebben ons er bij neerge
legd, zowel omdat hieruit wellicht in de 
toekomst een ontspanning op de ar
beidsmarkt zou kunnen ontstaan, alsook 
omdat er naar onze mening geen rede
lijk alternatief bestond. ' 

Tengevolge· van allerlei sodaai-psycho
logische. factoren was ei: eenvoudïg . geen' 
plaats meer voor koele economische be
rekeningen.'Het was de wet van vraag_ en 
aanbod,·. die de sittiàtie beheerste. En bij 
dat alles mogen we· nooit vergeten, dat 
mede· door onze aandrang de verant
woordelijkheid voor de loonvorming in 
de eerste plaats gelegd was in handen 
van het bedrijfsleven zelf. 

Als dan werkgevers en werknemers in 
grote meerderheid tot .een akkoord ko
men, dan moet de overheid wel heel 
zwaarwichtige argumenten hebben om in 
te grijpen. Denkt u nu vooral niet, dat 
ik de werknemers een flinke loonsver
hoging zou misgunnen. Daar is 
natuurlijk geen sprake van. 

Maar waar de werknemer het meest mee 
is gediend, dat is een loonsverhoging. 
die tegelijkertijd een werkelijke wel
vaartsverbetering voor hem inhoudt. Het 
is duidelijk, dat bij de huidige loonstij
ging een niet onbelangrijk deel van de 
verhoging eenvoudig ongedaan gemaakt 
wordt door de onvermijdelijke verho
ging van de prijzen. Daarmee is nie
mand gediend, behalve onze cncurren
ten in het buitenland. Die lachen in hun 
vuistje. 

De belangen van de werknemers tellen 
ook voor ons zwaar. Maar die belangen 
moeten op de juiste manier worden be
hartigd, met inachtneming van het alge
meen belang. 

Ook bezitsvorming nodig 
Zo zal naast loonsverhogingen, waar die 

mogelijk zijn, ook aan bezitsvorming 
ruime aandacht moeten worden besteed, 
waarbij zeker ook de vrijwillige winst
deling niet mag worden vergeten. Zo zal 
ook het scheppen van gelijke kansen 
voor een ieder van het allergrootste be
lang zijn. Maar iJk herhaal, dat al die 
maatregelen rustig en weldoordacht ge
nomen moeten worden, zonder dat het 
algemeen belang daarbij uit het oog 
wordt verloren. 

Ik keer dan nu weer terug tot het uit
gangspunt van mijn betoog, dat beoogt u 
een uiteenzetting te geven van de ver
schillende wijzen, waarop men juist nu 
tracht op grote schaal tot een herverde
ling van het inkomen te geraken. 

Het is duidelijk, dat ook de stijging 
van het werknemersinkomen met 16 pct. 
een herverdeling van het inkomen bete
kent, aangezien de inkomens uit andere 
hoofde, uit renten, winsten e.d. volgens 
de officiële schattingen met niet meer 
dan 3 % zullen stijgen. Stelt men daarte
genover een verwachte prijsstijging van 7 
pct., dan spreekt het vanzelf, dat van deze 
herverdeling in het bijzonder de kleine 
zelfstandigen de dupe zullen worden. 

Doorgaande op het thema van de her
verdeling kom ik dan vanzelf tot de be
lastingheffing, die door middel van de 
progressie in de loon- en inkomstenbelas
ting van oudsher steeds het middel bij uit
stek is geweest voor een herverdeling van 
het inkomen. Wij hebben ons tegen dat 
principe nooit verzet. Het heffen van loon
en inkomstenbelastin~ naàr draagkracht is 
ook altijd het uitgangspunt van de V.V.D. 
geweest. 

\Vel is er verschil van mening mogelijk 
over de vraag, of de huidige lijn van de 
progressie een billijke is of niet. Het 
standpunt van de V. V.D. is sinds jaren, 

. dat dit .niet het geval is. (Applaus). 
Ook in dit opzicht worden de midden

groepen onevenredig zwaar beiast. Maar 
. veel erger nog is, dat bij stijgende wel

vaart door de invloed van de progressie 
de belastingdruk blijft .stijgen, ook bij ge
lijkblijvende belastingtarieven. 

Belastingdruk ondragelijk 
Dit alles h~eft ten gevolge gehad, dat 

de belastingdruk zodanige afmetingen 
heeft aangenomen, dat deze eenvoudig 
ondrageÜjk is geworden. Ik ben er van 
overtuigd, dat deze stelling in onze 
kring weinig tegenspraak zal ontmoeten. 
(Applaus). Voor de laatste loonstijgin
gen bedroeg de belastingdruk reeds rond 
25 pct. van het nationale inkomen. Door 
de werking van de progressie-factor zal 
dit percentage nog zijn gestegen. De her
verdeling van het inkomen neemt dus 
steeds grotere vormen aan. 

Ik herhaal: het kan eenvoudig niet 
veel langer worden getolereerd, dat 
een steeds groter deel van het inkomen 
van de Nederlandse burgerij niet door 
die burgerij zelf, maar door de Staat 
wordt besteed. (Applaus). 

Dit is volstrekt in strijd met onze li
berale beginselen, die er immers van 
uit gaan, dat de mens een zo groot mo
gelijke vrijheid dient te bezitten, dus 
ook een zo groot mogelijke vrijheid om 
te beschikken over z'n eigen inkomen en 
dat de mens moet worden opg·evoed tot 
het zelf dragen van verantwoordelijk
heid, dus ook tot het dragen van verant
woordelijkheid ten aanzien van de be
steding van het door hemzelf vereliende 
inkomen. 

Vandaar ook, dat wij als eis voor 
aanvaarding van het akkoord van 
''Vassenaar hebben gesteld, dat in ieder 
geval de verlaging van de belastingen 
door neutralisering van de progressie
factor de hoogste prioriteit zou krijgen 
na de woningbouw, juist met het oog 
op de zeer zware belastingdruk in het 
bijzonder op de lagere en middelbare 
inkomens. Vandaar ook ten slotte, 
dat mede op ons verzoek in het ak
koord is opgenomen, dat 'n beleid moet 
worden gevoerd, dat mede gericht is op 
verdere, structurele belastingverlaging. 

Wij beseffen ten volle, dat de uit
voering van dit akkoord zeer in het bij
zonder voor onze liberale minister Witte-

veen een uiterst zware taak betekent, 
maar wij weten tevens, dat de bepalin
gen van het akkoord van Wassenaar 
hem in dit opzicht een sterke postie in 
het kabinet verschaffen, terwijl hij zich 
op grond van dat zelfde akkoord verze
kerd kan weten van de loyale steun van 
de regeringspartijen. Zou ooit onver
hoopt het tegendeel blijken, dan zou 
het voor ons volstrekt onmogelijk wor
den verdere steun aan het regeringsbe-· 
leid te geven. (Luid applaus). 

Het akkoord van Wassenaar is voor 
ons een één en ondeelbaar geheel, Het 
niet uitvoeren van bepaalde onderde
len zonder onze instemming zou voor ons 
onaanvaardbaar zi,in. (Instemming). 
Daarmee beoog ik niet te zeggen, 

dames en heren, dat wij zouden eisen, 
dat nog dit jaar de overeengekomen be
lastingverlaging moet worden ingevoerd. 

Ons verantwOordelijkheidsbesef dwingt 
ons er toe te erkennen, dat juist tenge
volge van de loonexplosie, die ons op de 
rand van de inflatie heeft gebracht, invoe
ring op dit ogenblik van een belastingver
laging voor Nederland gevaarlijk zou 
kunnen zijn. 

Maar wij zijn aan de andere kant ook 
niet bereid om rustig en gelaten af te 
wachten · tot eens het conjuctureel en 
budgettair volstrekt juiste moment is 
aangebroken om deze verlaging door te 
voeren. Aangezien een dergelijk moment 
vrijwel nooit aanbreekt, zouden wij zit
ten wachten tot St. Juttemis. (Applaus). 

De regering zal op grond van het op 
dit punt ondubbelzinnige akkoord van 
Wassena.ar het minst ongeschikte mo
ment moeten uitzoeken! 

Ik vraag u, dames en heren, of er geen 
sprake is van sociaal onrecht, wanneer 
aan de kant van de lonen en salarissen 
het inflatoire risico van een bedrag van 
3 miljard gulden aan extra-koopkracht 
boven de toeneming van de nationale 
produktie wordt aanvaard, terwijl men 
aan de andere kant geen enkel risico zou 
willen aanvaarden voor een belasting
verlaging van laten we zeggen rond één 
miljard gulden. <Instemming) 

Open datum 
Teneinde enerzijds dat minst onge

schikte moment dan ook direct te kun
nen benutten en anderzijds de meest 
concrete inhoud te geven aan de priori
teit van de belastingsverlaging, die er 
op dit moment aan te geven is, is het 
noodzakelijk, dat zo spoedig mogelijk 
een wetsontwerp tot belastingverlaging 
met open datum wordt ingediend en 
door de Staten-Generaal wordt aan
vaard. Ik ben van mening, dat het ak
koord van Wassenaar met zich mee
brengt, dat in dit wetsontwerp tevens 
de uiterste datum wordt vermeld, 
waarop de verlaging daadwerkelijk zal 
moeten worden ingevoerd. 
Nu weet ik wel, dat in het wetsont

werp tot belastingverlaging met open da
tum, dat door het kabinet de Quay is in
gediend ook geen uiterste datum voor
kwam. maar toen was er ook geen ak
koord· van Wassenaar. Dat is nu juist het 
grote verschil! 

Wanneer ik spreek over belastingver
laging, dan kan ik niet voorbij gaan aan 
de 500 miljoen gulden, die men van be
paalde zijde aan de schatkist wil onttrek
ken om zonder noemenswaardige verho
ging van de premie de AO.W.- en de 
AW.W.-uitkeringen op te trekken tot 
een sociaal minimum. 

(Zie vervolg pag. 8) 
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Liberale wapenschouw in het hart van Brabant 
Onder nieuwe leiding slaagden hoofdbestuur en Tweede Kamerfractie voor proeve van bch·waamJwid 

Op vrijdag 17 en zaterdag 18 april j.l. is de Volkspartij voor Vrijheid en Democratie in Eindhoven - dus in 
het hart van Brabant - in jaarlijkse algemene vergadering bijeen geweest. 

Uit alle delen des lands waren de afgevaardigden naar de Lichtstad getogen om deze belangrijke gebeurtenis 
in het partijleven bij te wonen. In de fraaie, moderne koepelzaal van Grand Hotel de Cocagne waren zij samenge
komen om van de opening getuige te zijn. 

Op het podium .....,... met partijvlaggen en bloemstukken versierd - zetelde 
nu een grotendeels vernieuwd en verjongd dagelijks bestuur met de ere
voorzitter de minister van Staat, prof. mr. P. J. Oud en de voorzitters van 
de beide Kamerfracties, mr. W. J. Geertsema en mr. H. van Riel. 

man aangewezen, voor de J.O.V.D. de 
heer Boosman. Spr. uitte tenslotte een 
tweeledige wens: dat de band door voort 
gezette uitwisseling van meningen zal 
worden versterkt en dat dit congres, in 
het bijzonder met betrekking tot de be
handeling van enkele hoofdzaken van het 
beginselprogram, zou mogen slagen (ap
plaus). De voorzitter dankte voor deze 
vriendelijke woorden. 

Op de eerste rijen in de zaal hadden de leden van de beide Kamers der 
Staten-Generaal zich gegroepeerd om de drie liberale ministers, mevrouw 
Schouwenaar en de heren Toxopeus en Witteveen. Voorts hadden de leden 
van het hoofdbestuur daa1· plaatsgenomen. 

Zoals steeds was de staf van het secretariaat actief om alle bezoekers, 
die dit wensten, van dienst te zijn. Erelidmaatschap 

De toespraken van de partijvoorzitter, 
ir. K. van der Pols en van de voorzitter 
van de Tweede Kamerfractie zouden vol
gens gebruik door de radio over Hilver
sum II worden uitgezonden. 

Het viel op, dat de televisie, die ge
woonlijk reportageflitsen van de jaar
vergaderingen der grote politieke par
tijen geeft, hier door afwezigheid schit
terde, een omstandigheid, die ook bui
ten onze kring kritische aandacht heeft 
getrokken. 

Om vijf over acht leidde de organisa
tor-propagandist, de heer L. van Vlaar
dingen, de uitzending in, waarn:;t de par
tijvoorzitter het woord nam, w1ens ope
ningsrede men elders in dit blad aan
treft. 

Begroeting van gasten 
De voorzitter begroette vervolgens de 

vertegenwoordigers van de Jongeren Or
ganisatie Vrijheid en Democratie. 

De voorzitter van de J.O.V.D. drs. E. 
Nypels, hierop reagerende, wees er op, 
dat de band tussen de Liberale Studen
tenvereniging en de J.O.V.D. enerzijds en 
de V.V.D. anderzijds wordt gekenmerkt 
door de omstandigheid, dat de V.V.D. in 

(V crualg mn pagina 7) 

Ik kan mij overigens best indenken, 
dat aan werknemerszijde het geweten 
spreekt. Met hun looneisen hebben zij 
volledig de beschikbare ruimte en zelfs 
nog veel meer dan dat opgesoupeerd 
zonder zich ook maar één ogenblik iets 
gelegen te laten liggen aan de positie van 
de gepensioneerde werknemers in de be
drijven. (Applaus). Nu die buit binnen 
is moet de schatkist en dus de Neder
landse belastingbetaler maar op
draaien voor de gepensioneerden. Dan 
moet de belastingverlaging maar niet 
doorgaan, zeggen de vakbondsleiders 
rustig. 

Ik hoop overigens, dat de werknemers 
beseffen, dat echt niet alleen de mensen 
met de hoogste inkomens door de belas
tingprogressie worden getroffen. Ik hoop 
van harte, dat ook zij beseffen, dat, als 
zij bijvoorbeeld f 6000,- verdienen vóór 
de loonexplosie, van elke f 100,- loons
verhoging er f 20,- naar de belastingen 
toegaat. Verdienden zij f 15.000,- dan in
casseert de fiscus met een opgewekt ge
zicht f 35,- van elke f 100,- loonsverho
ging. 

Dat zijn nuttige getallen voor een ieder 
die zo gemakkelijk roept, dat de belas
tingverlaging maar niet door moet gaan, 
omdat de A.O.W.-verhogingen vrijwel 
geheel uit de schatkist moeten worden 
betaald. 

Het is duidelijk, dat wij daarmee nooit 
akkoord zullen gaan, sterker nog het is 
gezien het akkoord van Wassenaar ook 
ondenkbaar, dat de andere regeringspar
tijen daaraan hun stem zullen willen ge
ven. 

Wat moet er dan wel gebeuren, om 
enerzijds de ook ons zo na aan het hart 
liggende sociale rechtvaardigheid na te 
streven voor de bejaarden en de wedu
wen en wezen en anderzijds niet via een 
nieuwe, enorme herverdeling van het na
tionaal inkomen - want dat houdt be
taling uit de schatkist in - een sociaal 
onrecht tegenover andere groepen te be
drijven? 

Op welke wijze willen wij uitvoering 
geven aan het punt uit ons verkiezings-

jongerenkring de meest gekritiseerde van 
alle partijen is. 

Toch heeft deze instelling positieve be
tekenis, omdat zij voortkomt uit wezen
lijke belangstelling voor het liberalisme. 
De goede verstandhouding behoeft daar
onder niet te lijden en de samenwerking 
evenmin, zoals blijkt uit het "kleine ac
coord van Wassenaar", volgens hetwelk 
uitwisseling van gedachten aan de top 
plaats vindt. 

Voorts is uit elk bestuur een contact-

voor de heer Dettmeiier 
Vervolgens kwam een toegevoegd agen
dapunt aan de orde, dat algemene in
stemming verwierf, n.l. de benoeming 
van de heer D. W. Dettmeijer tot ere
lid der partij. 
De voorzitter sprak de heer Dettmeijer 
toe. Hij bracht in herinnering, dat de
ze tot 9 november 1963 van de oprich
ting af lid van het hoofdbestuur en ge
durende acht jaren honorair algemeen 
secretaris is geweest. Hij was voordien 

TELEGRAM I{ONINGIN 
Onder algemene bijval werd op voorstel van de voorzitter beslo

ten het volgende telegram aan H.M. de Koningin te richten: 
"De Volkspartij voor Vrijheid en Democratie, op 17 april 1964 te 

Eindhoven in openbare ledenvergadering bijeen, betuigt Uwe Ma
jesteit en Haar Huis haar gevoelens van aanhankelijkheid en trouw. 

De Vo1''"'1artij voor Vrijheid en Democratie is er van overtuigd, 
dat juist ~-- ~eze dagen die gevoelens ten opzichte van Uwe Majes
teit zeer sterk leven". 

VAN DER POLS; 'Voorzitter.' 
QUARLES VAN UFFORD, Alg. secretaris. 

program, dat stelt, dat, als de welvaart 
het toestaat, de A.O.W.-uitkeringen tot 
een sociaal minimum moeten worden op
getrokken? 

Bij het opstellen van dat program kon
den wij overigens nog niet vermoeden, 
dat de werknemers vrijwel de gehele 
welvaartsstijging ten eigen bate zouden 
aanwenden. 

Twee fasen 

Voorshands sta ik op het standpunt. 
dat ook op dit punt vastgehouden moet 
worden aan het akkoord van Wassenaar, 
dat spreekt van geleidelijke optrekking 
van de A.O.W.-uitkeringen tot een so
ciaal minimum. Men kan bijvoorbeeld 
denken aan een optrekking in twee fasen. 

Wat de financiering betreft voel ik mij 
het meest aangetrokken tot het stand
punt, dat in de Sociaal-Economische 
Raad is verdedigd door de zgn. groep 
Bosman. Deze wil in principe de verho
gingen van de uitkeringen financieren 
door een verhoging van de premies, 
maar reductie daarop verlenen aan hen, 
die deze verhoogde premie niet kunnen 
betalen. De kosten van deze reducties 
komen dan ten laste van de schatkist. In 
dit systeem zal er een verhoging komen 
van de premie met zeker 3 %. 

Ook dit, ik moet er vanavond wel op 
blijven hameren, is weer een duidelijke 
herverdeling van het inkomen. Dat is het 
onvermijdelijk gevolg van het heffen van 
premies, die een percentage bedragen 
van het inkomen, terwijl de uitkeringen 
voor allen gelijk zijn. 

Ik heb al vastgesteld, dat de belasting
druk in Nederland oudragelijk is gewor
den en dat een groter deel van het inko
men voor eigen besteding beschikbaar 
moet komen. Nu wordt het beschikbare 
inkomen behalve door de belastingdruk 
ook nog bepaald door de sociale verze
keringspremies. Verhoging van de 
A.O.W.-uitkeringen volgens het voorstel
Bosman betekent verhoging van de pre
mies, dus vermindering van het beschik
bare inkomen van hen, die nog geen 65 
jaar zijn. 

Nu wil minister Veldkamp de A.O.W.
uitkeringen verhogen op 1 januari 1965, 
terwijl minister Witteveen met klem van 

argumenten aantoont, dat hij op die da
tum de belastingverlaging nog niet kan in
voeren. Verhoging van de A.O.W.-uitke
ringen op 1 januari 1965 zou dus weder
om een vermindering van het beschikba
re inkomen betekenen - niet alleen van 
de werknemers, maar ook van de zelf
standigen -, waar nog niets tegenover 
staat. Opnieuw dus weer een herverde
ling van het inkomen. Wat zou nu reëler 
zijn, dan het gelijktijdig invoeren van de 
verhoging van de A.O.W. en van de be
lastingverlaging, eventueel beide in twee 
fases. Met andere woorden een open da
tum voor de ene, maar dan ook een open 
datum voor de andere. (Applaus). 

Naar mijn mening zou een dergelijke 
oplossing ook aanzienlijk minder in 
strijd komen met het akkoord van Was
senaar, dat nu eenmaal de belastingver
laging een hogere prioriteit geeft dan het 
optrekken van de A.O.W.-uitkeringen, 
dan wanneer wij de verhoging van de 
A.O.W.-uitkeringen reeds op 1 januari 
1965 lieten ingaan, terwijl wij ten aan
zien van de belastingverlaging genoegen 
zouden nemen met een wet met open da
tum. 

Kernvraagstuk 
Dames en heren, ik ben aan het slot 

van mijn betoog. Van harte hoop ik, dat 
het u na mijn uiteenzetting over lonen, 
over de belastingverlaging en over de 
A.O.W. duidelijk zal zijn geworden, dat ik 
niet overdreef toen ik zei, dat de kwestie 
van de herverdeling van het nationale in
komen wel eens het kernvraagstuk zou 
kunnen zijn voor de politieke verhoudin
gen in ons land voor de komende jaren. 

Ik hoop en verwacht, dat wij in eens
gezindheid met onze huidige regerings
partners de weg zullen kunnen bewan
delen, die leidt naar rechtvaardigheid 
voor allen, dus ook voor de midden
groepen in onze maatschappij. Maar 
mocht dat ooit onverhoopt niet het ge
val zijn, dan zullen wij geen ogenblik 
aarzelen, die weg desnoods alleen te 
bewandelen, in de zekerheid, dat bre
de lagen van ons volk ons in onze 
strijd voor rechtvaardigheid op alle 
fronten, zullen steunen. (Daverend ap
plaus). 

een der oprichters van de Partij van 
de Vrijheid, waaruit later de V.V.D, 
is voortgekomen. Hij nam het initia
tief tot de welgeslaagde V.V.D.-dagen 
en is nog steeds de actieve voorzitter 
van de Vereniging van Staten- en Raads
leden. Hem komt deze zeldzame onder
scheiding dan ook stellig toe. 

Onder daverend applaus overhandigde 
de heer v.d. Pols de lieer Dettmeijer het 
diploma van het erelidmaatschap en aan 
mevrouw Dettmeijer een bloemstuk. 

De heer Dettmeüer zegde de vergade
ring dank voor de hem bewezen eer, die 
hem het voorrecht verschaft naast het 
enige andere erelid, ere-voorzitter prof. 
Oud, te mogen staan. Het erelidmaatschap 
brengt verplichtingen met zich mee en hij 
hoopt die te vervullen zo lang· de partij 
zich in de juiste lijn blijft bewegen. Er van 
overtuigd, dat ook het hoofdbestuur, toen 
het dit voorstel deed, hieraan gedacht zal 
hebben, sprak hij de wens uit, dat het 
hem gegeven moge zijn deze erefunctie 
nog gedurende vele jaren te kunnen ver
vullen. 

Na deze treffende afsluiting van het 
openbare gedeelte, ging de vergadering 
na een korte onderbreking over tot de 
huishoudelijke aangelegenheden. 

Bij monde van mr. Van Gilse adviseer
de de commissie voor de notulen tot goed 
keuring van de notulen der buitengewo
ne algemene vergaderL'1g van 9 november 
1963 te Rotterdam. Dienovereenkomstig 
werd besloten. 

Tot leden van de notulencommissie 
voor de lopende vergadering werden be
noemd mevrouw Groeneveld te Geldrop, 
de. heer J. Helming jr. te Laren (N.H.) 
en mr. D. F. Went te Leeuwarden. 

Het jaé-:l'",·.·;:.:rsing van de algeineen secre
taris, jhr. mr. W. H. D. Quarles van Uf
ford, werd zonder discussie onder dank
zegging aan de samensteller goed,gekeurd 

Vervolgens betrad de heer S. J. van 
Ç!en Bergh het spreekgestoelte om de re
kening en verantwoording van cle penning
meester en 't financiële jaarverslag over 
1963 voor te dragen. 

Reagerend op terzake door buiten
staanders geoefende kritiek, ais zou 
de V.V.D. door grootkapitalistische on
dernemingen in ruime mate worden 
gefinancierd, verklaarde de heer v. d. 
Bergh, dat uit zijn verslag zonneklaar 
het tegendeel blijkt. De bescheiden 
middelen worden verkregen uit con
tributies en giften van leden en geest
verwanten. 
Tegenover het verwijt, dat de V.V.D. 
haar financiën niet openbaar maakt, 
stelde hij, dat een financieel over
zicht in het voor een ieder verkrij:rbare 
jaarboeltje zal worden opgenomen. 

De penningmeester deed nog een beroep 
op zijn collega's van de afdelingen om een 
extra-bijdrage te verlenen, o.a. met het 
oog op de komende belangrijke tussen
tijdse verkiezing in het Rijnmondgebied. 

De financiële jaarstukken werden goed
gekeurd en de penningmeester, overkom
stig het advies van de commissie van 
voorlichting, bestaande uit de heren J. J. 
de Monchy te Hengelo (0), J, L. Smid 
te Groningen en ir. J. F. Fock te Zeist, 
décharge verleend over het gevoerde be
heer, zowel van de financiën der partij 
als van die van het partijweekblad. 

Tot leden van de kascommissie voor 
1964 werden benoemd de heren J. W. 
Hupkes te Middelburg, J. L. Smid te 
Groningen en B. Doedes Breuning ten 
Cate te Almelo en tot plaatsvervangend 
leden de heren A. J. Blijdenstein te En
schede, ir. J. F. Fock te Zeist en dr. C. 
F. Carsten te Rotterdam. 

De afdracht van de afdelingen aan het 
hoofdbestuur werd conform het voorstel 
goedgekeurd. 

Ten aanzien van de wijziging van sta
tuten en regelementen, welke aan de vo
rige vergadering was toegezegd, deelde 
de voorzitter mede, dat de bestudering 
nog niet is voltooid. De toen geuitte wen
sen en gemaakte opmerkingen zullen door 
een commissie worden behandeld, waar
na het hoofdbestuur met een voorstel zal 
komen. 

Na enige discussie werd besloten ook 
een voorstel van de afdeling Leerdam, 
naar deze commissie te verwijzen. 

Tot leden van de commissie van Be
roep werden wegens verstrijken van de 
zittingsduur benoemd prof. mr. R. P. 

(lie pagina 9) 
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Cleveringa (voorzitter) te De Steeg, mr. 
A. Blom te Rotterdam en mr. A. van 
Vuure te Wassenaar en tot plaatsvervan-

gers de heren mr. P. Dorhout te Gronin
gen, mr. J. E. Goudsruit te Haarlem en 
prof. mr. E. H. s'Jacob te Groningen. 

Om dezelfde reden werden in de Com
missie voor de Reglementen benoemd de 

Van on se LEESTAFEL 

Kernoorlog· en Kernbeslissingen 

<loor Prof. dr. I. A. Diepenhorst. 
"Uitgave Kemhlk en Zoon N.V., 
Utrecht 1964, f 1,75. 

I n een woord vooraf verklaart de 
auteur met deze verhandeling 

te willen voo~zien in de behoefte aan 
een beknopte hernieuwde bezinning 
op het oorlogsvraagstuk. 

Onder vermijding van een bij een 
dergelijke materie kwalijk voegende 
polemiek is gepoogd een eerlijke be
oordeling van met mime in kerke
lijke kring voorgedragen opvattingen 
te bieden. 

In versterkte mate aktueel mag 
deze brochure heten, daar zij mede 
geschreven werd met de bedoeling 
het gesprek onder de zielszorgers bij 
de weermacht los te maken. De 
schrijver is overtuigd hierover het 
laatste woord niet gezegd te hebben, 
maar acht het niet verantwoord Of 
ve~·der àf minder ver te gaan dan hij 
in dit geschrift deed. 

Tvien kent prof. Diepenhorst van de 
televisie als een man met een eigen 
stijl. Een stijl, die hij niet ver
loochent, ook als men hem erom 
ridiculiseert ("aan mijn rechterzijde, 
voor U kijkers, dus links .... "). Dat 
voor h~m geldt "le style c'est !'hom
me même" blijkt niet hieruit alleen: 
het gemak waarmee hij ingewikkel
de volzinnen op zijn luisteraars-kij
kers afvuurt, behoort zo kennelijk 
tot zijn wezen, dat men, ook als deze 
brochure anoniem verschenen ware, 
de schrijver onmiddellijk zou her
kennen. 

Diepenhorsts spreken is voorts een 
voortdurend als dialectisch afwegen 
van argumenten en diezelfde neiging 
naar dialectiek vindt men in deze 
publicatie terug, Dit vergemakke
lijkt de lezing niet en de compacte 
vorm, waarin het betoog werd afge
drukt - vijftig bladzijden zonder 
enige typografische afscheiding 
komt de leesbaarheid zeker niet ten 

goede. Maar ook hierin blijft de 
schrijver zichzelf getrouw, dat hij in 
zijn gedachtengang schijnbaar aar
zelend voortschrijdt, kennelijk be
ducht aan ieder mogeliJk argument 
pro of contra niet ten volle recht te 
doen wedervaren en nochtans eigen 
zienswijze niet verhullend, ook als 
hij de relativiteit daarvan ten volle 
beseft. 

De auteur gaat uit van de stel
ling, dat geschiedenis te veel

vormig is om het simpel vaststellen 
van één enkel oordeel over een inge
wikkeld gebeuren als de oorlog te 
rechtvaardigen. Reeds minder ge
compliceerde verschijnselen vragen 
om een genuanceerde waardering. 

Geen geschiedkundige situatie, hoe 
simpel ook, of zij vertoont meer dan 
één zijde. Diepenhorst demonstreert 
dit allereerst aan het verschijnsel 
oorlog-zelf, al erkent hij, dat thans 
de afkeer van oorlog overheerst. Be
grijpelijk als hij dit acht, kan hij toch 
niet nalaten erop te wijzen, dat er in 
een ver verleden in oorlogen al din
gen gebeurden, weinig minder gru
welijk dan wat ons geslacht meege
maakt heeft. 

Onder een vloed van verwijzingen 
en aanhalingen van vaak elkander 
wedersprekende auteurs schetst schr. 
de problematiek, die uit de gegeven 
situatie oprijst voor allen, die zich 
bezig houden met het oorlogsvraag
stuk, waarbij hij dan geleidelijk na
dert tot zijn eigenlijke onderwerp: 
welke houding past de christen ten 
opzichte van de kernoorlog? 

Deze vraag moge door het bekende 
geschrift van de Generale Synode 
van de Ned. Hervormde Kerk bijzon
der actueel geworden zijn, Diepen
horst verzuimt niet eraan te hC'l·in
neren dat ook het Humanistisch Ver
bond 'in 1963 op het punt stond om 
een forse venverping van het atoom
wapen uit te spreken, toen het be-

heren mr. dr. H. Fortuin te Hilversum 
(voorzitter), mr. J. G. Bettink te Haar
lem en mevr. mr. M. N. W. Dettmeijer 
te 's-Gravenhage en tot plaatsvervangers 
de heren mr. C. Colenbrander te Leeu
warden, J. K. Frederikze te Amsterdam 
en ir. H. J. van Raalte te Bilthoven. 

Beleid van het hoofdbest~mr 
Bij de bespreking van het beleid van 

het hoofdbestuur werd door de afdeling 
De Bilt-Bilthoven aangedrongen op de 
instelling van een commissie voor indus
trie en midden- en kleinbedrijf, waarop 
de voorzitter mededeelde, dat het hoofd
bestuur reeds tot de instelling van een 
sociaal-economische commissie heeit be
sloten en met de samenstelling bezig is. 

Onder het welbekende motto "Geen 
woorden, maar daden" bepleitte een Rot
terdamse liberale werknemer, de heer 
Van der Meulen voor uicbouw van de 
volkspartij door versterking van het 
contact met de arbeiders, welke wenk 
bij de voorzitter in goede aarde viel. 

Vrijheid en Demoeratie 
Op inhoud en exploitatie van het par

tijweekblad werd door enkele afdelingen 
kritiek uitgeoefend. Zo werd gepleit voor 
tweewekelijkse verschijning en voor een 
sterkere advertentiebasis. 

De hoofdredacteur mr. L. Meijer ging 
op de opmerkingen over het redactione
le gedeelte in en wees er op, dat weke
lijkse verschijning ter wille van de actu
aliteit wenselijk is. Binnen de beperkte 
plaatsruimte doen redactie en medewer
kers hun best zoveel mogelijk informatie 
en variatie te brengen. Vergelijking met 
andere partijbladen valt bepaald niet on
gunstig voor ons blad uit. 

Namens· het stichtingsbestuur van het 
weekblad zeide mr. Korthals Altes, dat 

stuur dit op tactische gronden ver
hinderde. 

Hij verdedigt de verschijning van 
het synodale schrijven, want "een 
kerk die de eeuwige waarheid be
lijdt' aangaande .God en zijn dienst, 
mag, als het over deze dienst gaat, 
zich evenzeer uitspreken als wanneer 
hij zich richt op God gelijk Hij in 
Zichzelf bestaat of zich aan de we
reld openbaart." Slechts betaamt, 
naar Diepenhorsts oordeel, de kerk 
dan terughouding omdat deze dienst 
zich voltrekt in een historisch be
paalde omgeving en afhankelijk is 
van elkaar verdringende feiten, en 
gebonden blijkt aan de realiteit. Dit 
nilativeert z.i. de norm niet, doch het 
vraagt wel een geschakeerde toe
passing. 

Wie de schrijver in zijn dan weer 
volgende afwegin!S van overwegin
gen geduldig gadeslaat zal hem 
gaarne toegeven, dat met zijn aan
deel aan de op gang zijnde discussie 
het laatste woord nog niet gesproken 
is. Ideëcl - zo concludeert hij - is 
er veel te zeggen voor het pogen om 
van de kerk uit te komen tot een 
complementail·e zienswijze t.a.v. de 
vraag hoe in evangelische zin over de 
moderne .oorlog moet worden ge
dacht. 

Met "complementair" bedoelt schr. 
een zienswijze, die aan uiteenlopenje 
standpunten ieder een eigen recht 
gunt door ze beide als wettig te er
kennen. Maar de Staat - zo voegt 
hij er dan weer aan toe - en zijn 
overheid kunnen geen beleid van ja 
en neen voeren. Een politieke partij, 
welke regeringsverantwoordelijkheid 
draagt, zal zeer beslist hebben te 
kiezen. hoezeer ook door haar niet 
nlisprezen formuleringen van inner
lijke a<uzeling getuigen. "Men wil 
t~t de atoombewapening en de 
atoomoodog geen ja zeggen, men 
kan geen neen uitspreken, zo luidt 
een in het staatkundige kamp gang
hare terminologie. 

In feite heeft men hier met. een 
besliste aanvaarding der atoombc
wanening te doen." - aldus proL 
Di;nenhorst die dit probleem. niet 
opl;sbaar a~ht met behulp v<Jn een 
.,Er staat geschreven", .. Er is ge
schicd." Hij erkent: een rcchb:ctrceks 
beslissenel Schriftbewijs lijkt moei-
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de kritische opmerkingen ernstig zullen 
worden overwogen. Zodra een commissie 
van deskundigen uit de perswereld ad
vies zal hebben uitgebracht, zal het be
stuur zich nader beraden over hetgeen 
gedaan kan worden binnen het kader der 
financiële middelen. 

Overigens zijn de wensen verschillend, 
soms zelfs tegenstrijdig. De een wil meer 
dynamische beschouwingen over actuele 
politieke vraagstukken, de ander meer 
partijnieuws. Ook de verschijningsfre
quentie zal worden onderzocht 

Bij de rondvraag werd o.m. aandacht 
gevraagd voor de salariëring van krach
ten bij het wetenschappelijk onderwijs, 
propaganda onder leerlingen van middel 
bare scholen, de propagandistische waar
de van de politiekP radio- en tv. uitzen
dingen, de veroudering van het ledenbe
stand, de te geringe belangstelling voor 
de buitenlandse politiek. Namens het 
hoofdbestuur gaf de heer Vonhoff een in
zicht in de problemen van de radio- en 
t.v.-uitzendingen. welke met de beschik
bare middelen allerminst eenvoudig ziin 
op te lossen. De voorzitter deelde m'-'de, 
dat op 13 juni a.s. de Partijraad zich zal 
wijden aan het onderwerp "Nederland 
en Europa". Belangstellende leden zullen 
op a~mvraag kunnen worden !!eïntrodu
ceerd. 

Nadat de heer Vonhoff nog de aandacht 
had gevestigd op het leerzame tijdschrift 
"Liberaal Reveil" (f 15 ,- per jaar), 
sloot de voorzitter de huishoudelijke ver
gadering en gingen de congressisten ~ich 
tijdens het gezellig; samenzijn, aangebo
den door de afdeling Eindhoven. vertre
den. 

In ons volgend nummer komen wij na
der terug op de discussie rond het be!!in
selprogramma en het beleid van de Ka
merfracties. 

lijk te leverent al strookt natuurlijk 
niet de oorlog doch de vrede met de 
geest van het evangelie. Men kan dit 
laatste met prof. Diepenhorst en de 
Synode hartgrondig eens zijn en er 
dan toch op wijzen, dat het voor 
àlle oorlog geldt en dat in dit op
zicht de atoomoorlog geen wezenlijk 
nieuw probleem opwerpt. 

W aarderen wij prof. Diepen
horsts brochure om het wel

overwogene, dat zijn standpunt ken
merkt, zijn conclusies brengen he
laa:> de lezer al niet veel verder dan 
het synodale schrijven deed. Zelf 
erkent hij trouwens, dat het teleur
stellend schijnt, wanneer hij conclu
deert, dat er geen voor de eigen 
consciëntie onrechtvaardige oorlogen 
mogen worden gevoerd, dat er moet 
zijn de zuivere intentie, dat men zich 
bii de gevechtshandelingen zal be
p~rken tot het zoveel mogelijk tref
fen van de gewapende vijand en dat 
de ongedchte vernietiging behoort te 
worden veroordeeld. 

Niettemin waarborgen deze con
clusies z.L het vom·tdurend hanteren 
van normatieve maatstaven. "Niette
min - zo lezen wij - pogen chris
tenen die deze maatstaven aanleg
rren ~aar hun beste weten, de ge
"' rechtigheid niet prijs te geven, juist 
in verantwoordelijkheid tegenover de 
trinitorische God. Hoezeer een kerk 
zich ook - en terecht - wil hoeden 
voor een ontijdig vastleggen van wat 
nog niet heeft getoond kracht van 
waarheid te bezitten, de hier na 
vooEichtig wikken en wegen ge
wonnen uitkon1sten waren gevoege
lijk van kerkelijke zijde over te 
nC'n1en." 

OL'k wanneer de geleerde schrijver 
dan in twee volgende alinea's nog 
<lan.c>:eeft wat kan worden gedaan on1 
oorl~g te voorkomen en dat het door 
hem betoogde slechts ,rebus sic stan
li~Jus" wat de feitelijke conclusies 
b'C'üeft, van kracht is, moet ons na 
R:.mclachti,S>:e lezing van zi.in, onze 
aand0cht ten volle waar ::1 zijnde 
brochu1·e toch dlo verklaring van het 
hart. dat noch d" Overheid. noch de 
Kerk, noch de individuele burger on
zes inziens veel baat zullen vinden 
bij de conclu,iz·s waartoe zijn boeien
d~ beschouwing voert. De R. 
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DE OPRICHTING VAN EEN VROUWENGROEP 

W ij ontvingen het jaarverslag 
1963 van de vertegenwoor

digster van de Centrale Dordrecht, 
(mevr. mr. M. L. Buschkens-Dijk
graaf) dat wij graag in zijn geheel 
zouden willen plaatsen, omdat het 
zo'n moedgevend en inspirerend 
stuk is, maar wij zullen het bij 
stukjes en beetjes moeten doen. 

Nu allereerst over de oprichting 
van de vrouwengroep Zwijndrecht. 
Er vonden daarvoor vele besprekin
gen plaats, onderling, met de afde
lingssecretaris, met de centralever
tegenwoordigster en met de secreta
resse van de Rotterdamse vrouwen
groep. De eer van het initiatief komt 
toe aan de dames Kooiman-Woerde
man en Zonhoven-Verlooy. 

Er ging een soort bulletin uit, 
waarin o.a. de voornaamste gebeur
tenissen in de partij werden uiteen
gezet, de dames op de hoogte wer
den gebracht van belangrijke verga
deringen en waarin zij werden op
gewekt haar echtgenoten naar der
gelijke vergaderingen te vergezellen. 

Zij sloten zich aan bij de Federa
tie voor Vrouwelijke Vrijwillige 

Indien hier 

Hulpverlening en lieten zich door 
de fractieleider van de V.V.D. voor
lichten over het werk in de gemeen
teraad. En als klap op de vuurpijl, 
mogen wij wel zeggen, gingen zij 
op bezoek bij de niet-V.V.D.-burge
meester. Zij deelden hem de oprich
ting van de vrouwengroep mee en 
vertelden over het doel van de 
.vrouwen in de V.V.D. 

Verder kwamen er gemeentebe
langen ter sprake: fluoridering 
drinkwater; bij feesten aan kinde
ren minder snoep maar fruit; B.B.; 
I.Z.B.; mogelijkheid van plaatsing 
ziekenhuis. Het onderhoud duurde 
een uur. 

Ter navolging! 
J.H.S. 

NIEUWS UIT FRIESLAND 

Er komt weer een provinciale 
dag voor de Friese V.V.D.

vrouwen en wel op donderdag 21 
mei te Grouw; wilt u de datum vast 
noteren? Nader nieuws volgt zo 
spoedig mogelijk in deze rubriek. 

In de afgelopen maanden werden 

Inlichtingen 
en 

uw uilvertentie had 
gestaan dan ••• 

advertentie
tarieven 
worden gaarne 
verstrekt 
door onze 

zouden 28.000 geestverwanten alsmede 
hun huisgenoten deze hebben gelezen. 

administratie, 
postbus 43 
Amersfoort, 
tel. 0.3490- 1 34 25 

Boele~s s~~heepswerven en 
Machinefabriek N. V. 

BOLNES !BIJ ROTTERDAM) 

• 

Reparatie en nieu:wbouuJ 

TELEFOON 195 J 00 ROTTERDAM TELI::GR. BOELE-BOLNES 

Copie voor dez-e rubriek te z-en
den aan: Mej. Joh. H. Springer, 
Alexanderstraat 16, Haarlem. 

in Friesland drie nieuwe vrouwelij
ke gemeenteraadsleden geïnstal
leerd en wel mevr. T. Wierda
Haanstra te Heerenveen, mevr. A. 
H. Dijkstra-de Haas van Dorsser te 
Baarderadeel en mevr. A. de Jong
Hoekstra te 't Bildt. Wij heten haar 
hier hartelijk welkom in deze func
tie en wensen allen daarin veel suc
ces. 

Wegens verhuizing naar Leeuwar
den trad als raadslid af mej. I. Bos
ma te Idaarderadeel, die in deze 
functie zeer actief is geweest en veel 
voor de V.V.D. heeft gedaan. Wij 
zijn er zeker van, dat zij in haar 
nieuwe woonplaats met kracht voor 
de V.V.D. zal blijven ijveren. 

E.V.-s. 
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IN MEMORIAM 

OP zondag 12 april jl. overleed 
te Huis ter Heide mevr. H. 

A. Mijnlieff-Post, tot 1963 presiden
te van de Zeister Vrouwengroep. 

Toen zij deze vlak na de oorlog 
oprichtte was er nog geen sprake 
van georganiseerde vrouwengroepen 
en zij deed hiermee pionierswerk. 
Zelfs onze landelijke Vrouwenorga
nisatie bestond nog niet. 

Voor diegenen, die haar kenden, 
is dat pioniersbloed tot op hoge leef
tijd merkbaar gebleven. Zij inspi
reerde ons met woord en daad tot 
die activiteiten, die de V.V.D. groter 
zouden maken. 

Haar vrouwengroep kwam gedu
rende 18 jaren maandelijks bijeen 
en zij ontbrak nooit op de kadercur
sus, die zij mee hielp organiseren. 
Het is een voorrecht geweest met 
haar te mogen samenwerken. 

Wij kunnen haar nagedachtenis 
het beste eren door zelf te trachten 
haar levenswerk, de verspreiding 
van de liberale idealen, met nieuwe 
möed voort te zetten. 

Namens de V.V.D.-vrouwen 
in de provincie Utrecht, 

G. HUESE-LAMING 

Vettewinkel é tap p e systeem 

Vraag ons 

allo bijzond&rhBden 

overhet 

V•lfewinkol étappesysfeem. 

(Postb.175, A'dsm-

7•1.020-U0362). \ferf\fan \fettewinkel 

Voor Buig- en Zetwerk 
op hydr. pers 1000 ton. 

ZETLENGTE 7 m, dikte tot 32 mm 

Constructiewerkplaatsen 

• HUIZER N.V . 
Telefoon 01804-2657 Groenedijk 10 

CAPELLE A. D. IJSSEL 
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llandelsinentaliteit b-ehoeft correctie VRIJHEID EN 
DEMOCRATIE 

Wij 1noeten aan kwaliteit en servtee denken 
Weekblad van de olkspa1·tij voor 
Vrijheë en Democratie. 

Aan de internationale handelsbetrekkingen zitten twee kanten. Enerzijds 
zijn er de in- en uitvoerrechten, de contingenten, etc. etc., kortom de rege
lingen, die de overheden van de verschillende landen moeten treffen ter 
bescherming van de diverse nationale belangen. 

De regelingen van het ene land druisen nogal eens in tegen die van het 
andere land, hetgeen dan de internationale handel niet bevordert. Deze kant 
is onderwerp van gesprek op twee conferenties in Genève, die van de Ver
enigde Naties en die welke men de"Kennedy-ronde" noemt. 

Anderzijds is er de handel in eigenlijke zin: de activiteit van de fabri
kanten en de planters, die hun produkten op de internationale markt willen 
verkopen, en van de handelaren, die daarbij willen bemiddelen. Over het 
eerste aspect is momenteel in woord en geschrift veel te doen, wij willen 
daarom onze blik eens naar de andere zijde richten. 

Nederland is traditioneel een han
delsland. Wij zijn groot ge_worden 
van onze internationale handel, die 
werd geruggesteund door onze 
koopvaart! Wij hebben de ware 
mentaliteit! Dat is ongeveer de ge
dachte, die in ons land nogal leeft. 
Het is voor een deel ook waar, maar 
voor een deel ook niet. De .tijden en 
met haar de handelszeden zijn ver
anderd. Onze positie is relatief ver
zwakt. Daar zijn allerlei oorzaken 
voor aan te wijzen. De Europese in
tegratie is er één van. Het niet hele
maal bij blijven met wat in de hui
dige tijd door de buitenlandse afne
mers wordt verlangd is er - dach
ten wij - ook één van. 

leerzaam boekje 

Wij kregen in dit verband een leer
zaam boekje onder ogen, dat door 
de adviseur van de Nederlands-Duit
se Kamer van Koophandel, dr. Th. 
M. Metz, werd geschreven "om voor 
de Duitse koopman althans enige 
raadsels op te lossen, waarvoor hij 
in de omgang met zijn Nederlandse 
collega's staat". 

De heer Metz stelt dat de Duitse 
industrieel er in het algemeen van 
uitgaat, dat hij een bepaald artikel 
wil vervaardigen en dan aan de man 
brengen. De Nederlander doet dit, 
aldus schrijver, anders: wanneer hij 
~fzetmogelijkheden voor een be
paald artikel op een markt weet, zal 
hij, wanneer hij zijn eigen produkt 
te duur acht, zeker niet trachten 
voor die markt te produceren. Hij zal 
dan nagaan of hij elders een goedko
per produkt kan vinden en dat op 
de betrokken markt verkopen. 

De Nederlandse koopman levert 
de kwaliteit, die het beste bij de 
markt past, de Duitser zoekt de 
markt, die bij zijn produkt past. 
Dat is het verschil. Dat verklaart 
tevens het voor buitenlanders raad
selachtige van de Nederlandse kwa
liteit. De Nederlander denkt markt
technisch en niet produkttechnisch. 

Wanneer bv. in de scheepsbouw 
de allerbeste kwaliteit nauwe
lijks goed genoeg is, levert de Ne-

. derlander het beste van het beste. 
\Vanneer echter de markt van een 
economisch weinig ontwikkeld land 
alleen produkten van geringe kwali
teit kan kopen, dan levert hij de 
Gvere·:mkomstige kwaliteit. 

"Kwaliteit is voor de Nederland
SC' koopman geen erezaak, 1naar een 
economisch te berekenen fac
tor. Maar juist omdat deze factor 
hij hem wordt berekend is de Ne
derlandse kwaliteit dikwijls niet de 
beste, zij het wel vaak de meest 
winstgevende". Aldus d1·. Metz. 

Verschil in leiding 

Het verschil in uitgangspunt schrijft 
de heer Metz toe aan het verschil in 

leiding van de Nederlandse en de 
Duitse industriële bedrijven. In Ne
derland hebben de kooplieden de 
leiding van de industriële onderne
mingen in handen. In Duitsland is 
de leiding toevertrouwd aan ingeni
eurs. Wanneer het in ons land voor
komt, dat een ingenieur de leiding 
heeft, dan kan men volgens de heer 
Metz aannemen, dat het iemand is, 
die in zijn hart koopman is en dat 
bij als koopman denkt. 

Wij geloven dat het goed is deze 
uiteenzetting te overdenken. De 
Duitsers hebben - met hun kwali
teit - in de wereld succes, zeker in 
de "ontwikkelingslanden", welker 
belangen in Genève voorop staan. 
Daarbij zijn er ook politieke invloe
den, zeker, maar die doen het na
tuurlijk niet alleen. Hierbij komt dat 
ons land meer en meer een indu
strieel land wordt, dat wij dus meer 
en meer - eigen - industriële pro
dukten op de internationale markt 
zullen moeten verkopen. Een klein 
land als het onze moet het - dach
ten wij - evenals Zwitserland heb
ben van hoogwaardige produkten, 
van een veredelingsindustrie. 

Dr. Metz maakt nog een behar
tigenswaardige opmerking. Wat de 
Duitse koopman volgens zijn erva
ring kennelijk voorheeft op de Ne
derlandse concurrent is zijn neiging 
om service te verlenen. De waar
devolle en duurzame betrekkingen, 
die de Duitse kooplieden veelvuldig 
door hun service weten tot stand te 
brengen liggen de Nederlanders 
minder, zo merkt hij op. 

In de handel met landen over
ze~ kan men dikwijls zien, dat de 
Nederlanders met hun groot "vin
gertoppengevoel" in de handel 
eerder dan de Duitsers een markt 
ontdekken en ook gebruik maken 
van de op die markt liggende mo
gelijkheden, maar dat vervolgens 
de Duitse exporteurs komen, die 
1narkt dan veroveren en behou
den - dikwijls met hogere prij
zen - doordat zij betere service 
bieden". 

Wijziging van mentaliteit 
De Nederlandse handel en industrie 

vraagt terecht van onze overheid om 
maatregelen, die onze internationale 
handel kunnen bevorderen, althans 
die haar niet te zeer belemmeren. 
Onze overheid doet in het algemeen 
wat zij kan, al blijven er wensen, 
op het gebied van de internationale 
ln'edietverlening bv. 

Hiertegenover moeten - dachten 
wij - de handel en de industrie zelf 
al het mogelijke doen om ook harer
zijds de Nederlandse handelspositie 
zo sterk mogelijk te maken. Daar
voor zou een zekere wijziging in de 
mentaliteit dienstig zijn. Hierbij zou 
wellicht een grotere samenwerking 

tussen bedrijfsleven en overheid ook 
van belang zijn. 

Het bedrijfsleven in ons land staat 
daar echter nogal huiverig tegen
over; overheid en bemoeizucht zijn 
in de gedachten misschien ook wel 
eens te veel identiek. 

Hoe dat zij, er is ook voor ons be
drijfsleven alle reden om onze positie 
in het wereldhandelsverkeer niet als 
de beste en onaantastbaar te 
beschouwen. Wij gaan in de inter
nationale handel een tijd van grote 
concurrentie tegemoet. 
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UIT DE PARTIJ 
AFDELING VOORHOUT 
DEFINITIEF OPGERICHT 

Tot ons genoegen kunnen wij melding 
maken van het feit, dat de afdeling Voor
hout onzer Partij thans definitief is opge
richt. 

Het vooriopig bestuur bestaat uit: J. H. 
de Gruyter, voorzitter; H. B. van Lochem, 
Leeuwerikenlaan 6, secretaris en A. D. J. 
van Aalderen, penningmeester. 

BESTU URSM UT A TIES 
RIDDERKERK 

Op maandag 13 april vond de ledenver
gadering plaats van de afdeling Ridder
kerk. Het jaarverslag over 1963 van het 
secretariaat werd goedgekeurd. De heer 
A. Saly werd tot bestuurslid herkozen. 
De heer W. v. Nes stelde zich niet meer 
herkiesbaar. In zijn plaats werd de heer 
B. J. Nugteren wederom tot bestuurslid 
benoemd. 

Er zullen pogingen worden gedaan 
meer leden aan te trekken, vooral in de 
nieuwbouwwijken. 

Per 1 januari 1965 zal de inning van 
de contributie gewijzigd worden. 

ZWIJNDR.ECHT BENOEMDE 
EERSTE LID VAN VERDIENSTE 

De afdeling Zwijndrecht van de VVD 
hield op 13 april j.l. haar jaarlijkse al
gemene ledenvergadering, 

Periodiek traden af de voorzitter, de 
heer W. F. G. L. van Smaalen en me
vrouw H. Jansen-Hueck, bestuurslid. Op 
verzoek van de vergadering werd de heer 
Van Smaalen als voorzitter herkozen 
voor nog één periode. Mevr. H. Jansen
Hueek werd als eerste benoemd tot lid 
van verdienste der afdeling. Deze beide 
benoemingen werden met applaus be
groet. Als bestuurslid werd gekozen de 
heer I. v. d. Berg. Tevens werd aan het 
bestuur toegevoegd een vertegenwoordig
ster van de vrouwen in de afdeling, me
vrouw mr. S. Wiegand-'t Hart. Hierbij 
volgt de afdeling de structuur in de Par
tij. 

De "Vrouwen in de VVD" brachten 
verslag uit van hun activiteiten bij mon
de van Mevr. Wiegand-'t Hart. De frac
tie gaf vervolgens een overzicht van de 
werkzaamheden in de Raad waarna ve
le vragen werden beantwoord. 

De besturen zijn thans als volgt samen-
gesteld: 

Afdelingsbestum·: 
Voorzitter: W. F. G. L. v. Smaalen; 
Secretaris: A. N. v. d. Plank, Lindelaan 

153, telef. 26804. 
Penningmeester: S. P. J. Ch. Boudet 

van Dam. 
Leden: P. Teunisse en I. v. d. Berg. 
Vrouwen in de VVD: Mevr. mr. S. 

Wiegand-'t Hart. 
Bestuur "Vrouwen in de VVD", afd. 

Z wij ndrech t: 
Presidente: mevr. S. Wiegand-'t Hart. 
Vice-presidente: mevr. F. Bannink-de 

Bes. 
Secretaresse: mevr. S. Visser-Geudens, 

Langeraarstraat 6, telef. 28216. 
Penningmeesteresse: mevr. I. Goed

koop-Würdemann. 
De afdeling kon terug zien op een zeer 

geslaagd jaar, in het bijzonder de avon
den met ministers en fractievoorzitters 
als docenten. 

Vele plannen liggen weer ter tafel voor 
de toekomst. 

GOES KOOS TWEE 
NIEUWE BESTUURSLEDEN 

De afdeling Goes hield op woensdag 8 
april j.l. een ledenvergadering in hotel 
"Centraal". 

Naast de behandeling van de normale 
huishoudelijke zaken vond er een verkie
zing plaats van twee nieuwe bestuursle
den t.w. de heren A. J. Haringman en A. 
J. Henderikx. 

Het gemeenteraadslid de heer Haas
donk, gaf vervolgens een overzicht van 
de plaatselijke politiek. 

De leiding was in handen van de voor
zitter van de afdeling Goes, dr. ir. C. 
W. C. van Beekom. 

KAMERLID VISSER 
SPRAK iN EPE (GLD. l 

De afdeling Epe (Gelderland) hield de
zer dagen haar jaarvergadering, waarin 
o.m. twee nieuwe bestuursleden v:erden 
gekozen . 

Vervolgens werd het woord gevoerd 
door het Tweede-Kamerlid de heer M. 
Visser uit Arnhem, die de problemen 
rond het bouwbeleid besprak. 

Spr. vond een aandachtig gehoor en 
kreeg talrijke vragen te beantwoorden. 

MAANDAGAVOND 27 APRIL A.S. 

SPREEKT MII\HS'l!'t::R TOXOPEUS TE HEERLEN 
v ver actuele politieke vraagstukken in de foyer 
Schouwburg, Klompstraat 10. Aanvang 20.00 uur. 

van de Oude 

Gelegenheid tot het stellen van vragen. Leden en belangstellenden 



,~Houdt de Vrijheid hoog!" 
MODERNE GARAGEDEUREN: 
Kanteldeuren voor één, twee of meer auto's. Voor de kleinste en de grootste auto. Voor autoboxen 
- voor brandweergarages .. voor transportbedrijven. Voor elke particuliere garage en voor elk be
drijf, in alle gewenste breedten en hoogten. 

BEDRIJFSDEUREN: 
Voor een snelle aan- en afvoer van grondstoffen en goederen. Veilige en vlugge deuren 1 ook met 
electrische en afstandsbediening. Deuren die 11Verdwijnen". De grootste deuren zonder contra
gewichten en kabels, door kanteldeurbeslag met kogellagers. 

Vrijblijvend advies van werktekening tot en met montage. Volledige service en garantie. Levering 
van kanteldeurbeslag, complete houten en stalen kanteldeuren. Stalen roldeuren, harmonicadeuren 
en branddeuren. 

Telefoneer voor uw deurenprobleem 03418 - 2047/2048. 

HORMA • MontagebOUW PUTTEN • Gld •• Prins Hendrikweg 99- Postbus 12. 

Spinners en Twijners 

van 

Weef- en Tricotgarens 

STEENFABRIEK 
MIJNLIEFF NIJMEGEN 

SL.OETSTRAAl T'ELEFOON• &0&38 Franco 
levering 

N.V.. RIJNSTAAL 

FABRIKANTE 

v /h J. W. Oonk & Co. 
Telefoon 24941 I 45 - Arnhem 
Postbus 42 

VAN 
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EN 
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STALEN BUIZEN 

De Botterdam.sch.e 

Droogdok Mij. N.V. 

sclu·i.fve••de 
tel- eu •·el,en•nacl,iues 

Sclu•ijimacld11es V.N.K. 
ADMINISTRATIE SYSTEMEN 

Boekhoudmachines 
TECHNISCHE SERVICE DOOR HET GEHELE LAND 

VERENIGDE NEDERLANDSE KANTOORMACHINEHANDEL N.V. 
Beukelsdijk 160 - Tel. 010-5 10 52 • Rotterdam-6 

OP UW VERZOEK KOMEN WIJ VRIJBLIJVEND BIJ U 

löölööll 
SPIJKENISSE 

Gebouwen van gewapend betonnen 
prelabs voor verschillende doeleinden. 
Vloerplaten in normale afmetingen of 
pasplaten volgens opgegeven maten, 
Broeibakken en alle anderdelen voor 
de tuinbouw, 



Donderdag 30 april 1964 - No. 77S 

en 

Voortgezet verslag 
alg. vergadering 

Bet opgeblazen rumoer om ons VVD-uongres 
.,Liberale demagogie op VVD-fakkeldragersdag" (Het Binnenhof). 
., VVD stelt Kabinet voor ultimatum" (De Volkskrant). 
.,Congres van VVD zet Witteveen onder druk'' (Het Vrije Volk). 
"De liberale leeuwenkuil" (Het Parool). 
.,Liberale tijdbom oudoer Ka·binet-Marijnen" (Christelijk-Historisch Weekblad), 
"Liberalen voeren frisse, vrolijke, klassenstrijd op" (J. G, Suurhoff op PvdA-vergadering), 

Het is slechts een bescheiden 
bloemlezing van de koppen, 

waarmee de pers van onze "rege
ringspartners" en van de oppositie 
de verslagen of beschouwingen heb
ben voorzien, die zij aan de rede 
van mr. Geertsema hebben gewijd. 

De term "liberale fakkeldragers
dag" werd reeds op de avond van 
de tweede dag van ons partijcon
gres geïntroduceerd door de heer 
D. F. Houwaart, die zijn "'lekelijks 
in het "Christelijk-Historisch Week
blad" uitgedragen liberalen-haat nu 
sedert kort ook voor de NCRV -mi-. 
crofoon kan uitleven. 

In ons vorige nummer werd de 
voosheid van die vergelijking met 
de befaamde "fakkeldragersdag" 
van de PvdA, welke de Kabinets
crisis van december 1958 inluidde, 
reeds · aan de kaak gesteld. T o e n 
een hele reeks van typisch socialis
tische eisen, die in het regeringspro
gram geen enkele steun vonden. 
Thans,- van liberale kant, juist 
het omgekeerde: de eis tot reële na
leving van het regeringsprogram; 
een beroep op een in het regerings
program overgenomen akkoord 
(van Wassenaar) en de volstrekt 
logische en geoorloofde waarschu
wing, dat wanneer anderen de uit
voering van een deel van het ak
koord zouden saboteren of oni:noge
lijk maken, de VVD haar steun aan 
het Kabinet zou moeten beëindigen. 

Het anti-revolutionaire Kamer
lid (tevens oud-staatssecretaris) 
Roolvink, door de heer Houwaart 
geïnterviewd, liet zich ondanks 
krampachtige pogingen daartoe 
Van de interviewer, op deze weg 
dan ook niet dringen. Ook hij wees 
op de noodzaak - en op de af
spraak- om in ieder geval tenmin
ste tot een afzwakking van de pro
gressiefactor in de loon- en inkom
stenbelasting te komen en zei rond
weg: Die term: liberale fakkeldra
gersdag, moet ik geheel voor U w 
rekening laten". 

* * * 

Dat was, ten aanschouwen en 
aanhoren van heel televisie-

Onze hoofdredacteur, mr. L. Meijer, is 
van 21 ap,ril tot 20 mei met vakantie 
afwezig. 

Eventuele correspondentie gedurende 
die tijd zende men uitsluitend aan het 
adres van ons redactie-secretariaat: 
Gooiergracht 163, Laren (N.H.). -

kijkend Nederland, een terechtwij
zing voor de NCRV -interviewer, 
die duidelijk hard aankwam. 

Niet ieder echter is in de politiek 
zo fair als de heer Roolvink. Het 
(katholieke) "Binnenhof" althans 
nam de term "fakkeldragers
dag" met kennelijk genoegen over. 
Het sprak van een "demagogisch 
kunststukje" van de heer Geertse
ma en beklaagde zich, dat mr. 
Geertsema had "gemikt op het vor
men van de pubièke opinie als zou
den de liberale ministers in het Ka
binet moeten optornen tegen een 
meerderheid van niet-liberale minis
ters, die niet voor rede vat
baar zijn". 

Maar mogen we de redactie van 
"Het Binnenhof" dan eens herinne
ren aan precies dezelfde ongerust
. heid, waaraan haar geestverwant in_ 
de Tweede Kamer, dr. Lucas, nog 
zeer recentelijk uiting gaf? Niet dat 
wij de illusie hebben, dat de re-

NOTITIES VAN 
EEN INSIDER 

dactie hierop zal ingaan. Dat hoort 
er tegenwoordig vrijwel nooit meer 
bij. Men valt wel aan, maar komt 
daarop een reactie, dan zwijgt men 
die dood. Werkelijke discussie 
wordt heel weinig meer gevoerd. 
Dit weerhoudt ons echter niet, on
zerzijds we 1 te reageren. 

Het was op 4 maart j.l., bij de be
handeling van de voorstellen tot tij
delijke verhoging van de omzetbelas
ting op sigaretten en het bijzonder 
invoerrecht op benzine, dat dr. Lu
cas (evenals onze geestverwant mr. 
J oekes) de aangekondigde verlaging 
van de loon- en inkomstenbelasting 
nog eens ter sprake bracht. 

Telkens opnieuw - zo zei deze 
woordvoerder van de KVP-fractie 
- is èn van achter de regeringstafel 
èn elders betoogd, dat belastingver
laging noodzakelijk is. Ik wil ook 
ten opzichte van dit punt in herin
nering brengen, wat in Wassenaar 
werd overeengekomen. Bij de be
spreking van de prioriteiten werd 
de neutralisering van de progressie
factor als minimum geboden geacht, 
terwijl verder verklaard werd, dat 
voortzetting van het gevoerde beleid 
mede gericht zou moeten zijn op 
structurele belastingverlaging. 

En even later zei hij nog: "Ik 
hoop, dat ik de woorden van de ge
achte bewindslieden (minister Wit
teveen en staatssecretaris Van den 
Berge) dan ook zo mag verstaan, 
dat zij in elk geval op korte termijn 
een wetsontwerp zullen indienen 
om genoemde neutralisering te be
reiken en dat zij het tijdstip, waar
op het in werking zal treden, om 
conjuncturele redenen willen open
houden, doch dat dit tijdstip in 
ieder geval zal liggen binnen de 
huidige parlementaire periode". 

* * * 

Het mooiste komt echter nog. 
Toen minister Witteveen 

hem en de andere sprekers de vol
gende dag had beantwoord en ge
tracht had hen op dit punt gerust 
te stellen, vroeg dr. Lucas wantrou
wend: "Ik zou daarom aan de ge
achte bewindslieden willen vragen 
of niet alleen zij, maar ook het 
Kabinet in ZlJn geheel 
voornemens is de belastingverlaging 
te doen inwerking treden in deze 
parlementaire periode". 

De woordvoerder van de KVP
fractie, geestverwant van "Het Bin
nenhof'', van "De Volkskrant" en 
van minister Veldkamp en "chris
ten-democratisch" bondgenoot o.a. 
van de heer Houwaart, had blijk
baar we 1 vertrouwen in de inten
ties van de liberale minister in dit 
opzicht, maar stond kennelijk 
hoogst wantrouwend tegenover eni
ge andere ministers, die hij ervan 
verdacht, de ruimte voor belasting
verlaging, ondanks de duidelijke 
prioriteitenregeling van het Ak
koord van Wassenaar, voor andere 
doeleinden te willen opsouperen. 

Wij vragen aan die heilig veront
waardigden: wat is nu eigenlijk het 
verschil tussen aan de ene kant dr. 
Lucas, die nog eens met kracht aan
drong op verlaging van de loon- en 
inkomstenbelasting, verwees naar 
de tekst van Wassenaar en zich wan
trouwend betoonde tegenover een 
deel van het Kabinet en aan de an
dere kant mr. Geertsema, die precies 
hetzelfde betoogde? 

* * * 

De fraaiste komedie werd wel 
opgevoerd door "Wandel

ganger" in zijn rubriek Parlemen
taria in "De Volkskrant", ook al 
een geestverwant van dr. Lucas. 
Met een uitgestreken gezicht wist 
deze te vertellen, dat het een "nare 

(Zie pag. 7 en 8) 

vergadering" was geweest, dit VVD
congres. "In de Kamers en in het 
Kabinet zitten VVD-ers, op wie veel 
politieke kritiek mogelijk is, maar 
die als mensen, gewoon in de om
gang, heel prettig kunnen zijn (dat 
toch wel! - Ins.). Zij zijn in ieder 
geval heilig vergeleken bij een groot 
deel van hun aanhang" . 

En wat dan blijkens het vervolg 
van dat Wandelganger-verhaal die 
aanhang had gedaan? Zij had "alle 
remmen los gegooid" . en getoond 
slechts één politiek doel te kennen: 
"de belastingen omlaag en de be
drijfswinsten omhoog". 

Nu dachten wij, dat het woord 
bedrijfswinsten zelfs niet eenmaal 
op deze vergadering was gebruikt; 
dat enige uren waren besteed aan de 
discussie over de grondslagen van 
het beginselprogram en dat bij de 
bespreking van het beleid van de 
Kamerfracties allerlei onderwerpen 
waren ter sprake gebracht, die noch 
met belastingverlaging, noch met 
bedrijfswinsten iets te maken heb
ben. Maar een kniesoor, die daarover 
valt! 

Begrijpen we Wandelganger goed, 
dan valt te verwachten, dat de 
KVP (dr. Lucas misschien?) bij de 
eerstvolgende gelegenheid in de Ka
mer nu gaat pleiten voor hogere 
belastingen en minder bedrijfswin
sten ... 

De klap op de vuurpijl is wel, dat 
dezelfde W anctelganger in dezelfde 
rubriek onmiddellijk na de opvoe
ring van dit stukje politieke kome
die een ruzietje met "Het Vrije 
Volk" begint, dat zich smalend had 
uitgelaten over de commissariaten, 
die de oud-ministers De Quay en 
Zijlstra "weten te vangen". 

En dan stelt hij het socialistische 
dagblad zuur-zoet de vraag, "waar
om het deze week met een grote, 
dikke, vette, trotse kop meldde, dat 
de meest recente socialistische minis
ter van Financiën de heer Hofstra, 
tegenwoordig beter bekend als Ver
olme-directeur, commissaris van de 
RLM zou worden". 

• • * 

Wij moeten eerlijk zeggen, dat 
wij dit soort reacties weinig 

verheffend vinden. In ieder geval 
hebben wij deze weken nog eens ge
leerd da:t er, ondanks de Kabinets
samenwerking aan de zijde van een 
belangrijk deel van de supporters 
der confessionele partijen van enig 
gevoel van politiek "partnership" te
genover de VVD geen sprake is. 

Dat versterkt onze overtuiging, 
dat mr. Geertsema groot gelijk 
heeft, wanneer hij - bij wijze van 
spreken - dagelijks de vinger 
houdt bij de tekst van het Ak
koord van Wassenaar en afwijking 
daarvan als een casus belli be
schouwt. 

Wij schuwen de strijd niet, wan
neer die ons wordt opgedrongen. 
En wij zijn ervan overtuigd, dat on
ze liberale ministers daar precies zo 
over denken. 

Op de reacties van de "oppositie" 
en met name op de uitlatingen van 
de heer Suurhoff, hopen wij een 
volgend keer in te gaan. 



.RIJBÉiD EN DEMOCRATIE 

Op weg 
,_) 

naar beterschap? 
(ll en slot) 

door dr. A. P • .1. van der Burg 

Tot slot de critiek op ons weekblad "Vrijheid en Democratie". 
Laat ik voorop stellen, dat ik veel waardering heb voor het enthousiasme, 

de ijver en het vakmanschap van de huidige en de vorige hoofdredacteur. 
De aanmerkingen waren minder tot de redactie dan wel tot de partijleiding 
gericht, die destijds te weinig voor openheid was en de redactie deswege 
van onvoldoende actuele stof voorzag. 

Als één van de oprichters-redacteuren van het weekblad had ik niets 
liever gewild dan een optimistisch geluid laten horen, maar jammer genoeg, 
niemand van de partijleden die ik ontmoette was goed te spreken over de 
inhoud. 

Laat ons b.v. eens herlezen, wat 
de heer G. Dorsman in januari 1963 
in "Liberaal Reveil" schreef: 

"In de VVD ontstond op tal 
van plaatsen onrust over organi
satie en koers van de partij. Het 
hoofdbestuur reageerde in het ge
heel niet en liet alles op zich af 
komen zoals het kwam. De infor
matie van de leden vond alleen 
plaats door korte krantenbericht
jes, door actieve journalisten ver
zameld aan de hand van geruch
ten, die door politiek Nederland 
gingen als het geluid van de 
tam-tam in het oerwoud". 

Ik ben ervan overtuigd, dat de 
meeste partijleden het met deze op
merking eens waren. Bovendien 
wanneer er wel voorlichting werd 
gegeven, was deze onder de maat. 
Het verslag van het debat over de 
samenwerking met Indonesië op de 
algemene vergadering van 30 maart 
1963 te Scheveningen was niet eer
lijk en niet volledig, het belang er
van werd volkomen gebagatelli
seerd. 

Ik bedoel hier het hoofdartikel in 
"Vrijheid en Democratie" van 27 
januari j.l. over de staatssecretaris
sen, dat deze passage bevatte: 

"Het is ons bekend dat de 
VVD-Tweede Kamerfractie, de 
heren Keyzer en Den Toom gead
viseerd heeft hun functies te aan
vaarden. Daarbij hebben ook de 
oorzaken van hun niet-lidzijn een 
rol gespeeld. De heer Keyzer 
woonde al in het buitenland toen 
de VVD werd opgericht. Het is 
trouwens niet gebruikelijk, dat 
iemand behoort tot de diplomatie
ke dienst en die niet in Nederland 
is gevestigd, lid is van een politie
ke partij. En de heer Den Toom 
stelde zich op het zeer aanvaard
bare standpunt dat het voor hem 
als beroepsofficier beter was geen 
lid te zijn. Er is dus geen sprake 
van, dat zij geen "keuze" konden 
maken. Beide heren waren en zijn 
in hart en nieren liberaal". 

Aanvankelijk dacht ik, dat onze 
hoofdredacteur het eigenlijk ook 
wel beter vond, dat beroepsmilitai
ren en leden van de diplomatieke 
dienst géén lid van een partij wa
ren. Even meende ik ook zo iets aan 

te voelen toen hij over mij schreef 
als politieke aesculaap. . Welnu, 
mijn mening is, dat het voor de de
mocratie goed zou zijn, indien iede
re burger met politieke belangstel
ling lid werd van een politieke par
tij en ik ben blij bij mr. Geertsema 
in Dordrecht ongeveer dezelfde op
vattingen te hebben beluisterd: 

De verklaring over het waarom 
van deze benoemingen van de heer 
Geersterna heeft mij geheel bevre
digd. Maar de hoofdredacteur heeft 
zonder opzet, want hij is een zeer 
vriendelijk mens, veel partijleden 
pijn gedaan, toen hij deze staatsse
cretarissen, die om welke respecta
bele redenen ook zo lang buiten de 
partij bleven, meteen maar in hart 
en nieren liberaal noemde. Want 
voor de oude getrouwe leden van de 
partij ben je dat pas als je voor de 
liberale zaak gestreden en geleden 
hebt! 

Goede en niet goede 
voorlichting 

De artikelen over de staatssecre
tarissen zijn uitstekende voorbeel
den van goede en niet zo goede 
voorlichting. Het artikel van mr. 
Geertsema over het staatssecreta
riaat voor de luchtmacht vond ik 
een voorbeeld van uitstekende voor
lichting, zoals wij meer en meer in 
ons blad moeten krijgen. Gelukkig 
zijn er meer goede artikelen ver
schenen. Ik denk aan enige interes
sante hoofdartikelen, een stuk over 
de constitutionele monarchie, over 
belastingverlaging, het aritkel van 
dr. Nordlohne over het program en 
aan berichten over activiteiten van 
het hoofdbestuur. 

ATTENTIE! 
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Insider heeft gedacht, dat ik van 
"Vrijheid en Democratie" een dis
cussieorgaan wilde maken en ver
wees naar "Liberaal Reveil". Deze 
gedachte is niet juist. Voor alles 
moet ons weekblad de leden steeds 
weer actueel politiek nieuws geven, 
dat men elders niet leest. Het blad 
moet zijn een intermediair in het 
twee-richtingverkeer tussen leiding 
en leden, waarin men elkaar ideeën 
aan de hand doet en het hoe en 
waarom verklaart. Naar zo'n blad 

· zal iedere week met belangstelling 
worden gegrepen. En laat de redac
tie vooral niet bang zijn voor ande
re partijen. Want een goede zaak 
kan de waarheid lijden en een zaak, 
die de waarheid niet kan lijden, is 
niet goed. 

Wanneer wij dit alles overzien, 
dan geloof ik dat er symptomen zijn 
die ons aanleiding verschaffen om 
het vraagteken in de titel van dit ar
tikel door te strepen. Zeker, er zijn 
nog meningsverschillen, die uitge· 
sproken moeten worden. Er zijn nog 
persoonlijke tegenstellingen, die be
slecht moeten worden. Daarvoor 
willen wij ons gaarne inzetten. 

Hoopvol 
Nu moet men vooral niet denken, 

dat ik mij verbeeld, dat het ge
schetste herstel een gevolg is van 
mijn artikel in september 1963. Dat 
stuk was alleen maar een, formule
ring van wat zo velen toer. dachten 
en voelden in een tijd, die door het 
heengaan van ervaren leidslieden 
noopte tot bezinning en herorienta
tie. 

Dat nu de sfeer in onze pm'tij aan 
het verbeteren is zien wij als hoop

vol. 

ATTENTIE! 
.MAANDAG 11 MEI a.s, 20.20-20.30 uur, 

TELEVISIE-UITZENDING 

.,J E U G D E N L I B E R A L I S M IE" 

Luistert op WOENSDAG 13 MEI a.s., over de zender 
(402 m), van 18.20-18.30 uur, naar 

•• DE STEM VAN DE V.V.D." 
Let op de zenderwisseling 

Hilversum I 

De hoofdredacteur heeft eerlijk 
toegegeven: men deed dit omdat men 
in verkiezingstijd felle critiek op de 
partij(leiding) wilde weren. Maar 
als men dan weet, dat de grote dag
bladen wel een uitvoerig ver
slag over dit debat gaven dan slaat 
men als partijorgaan' toch wel een 
pover figuur. 

Andere kritiek MIJN OPINIE IS ... 
se Kerk had gelezen, overviel mij de re
censie van mr. L. Meyer in "V. enD." van 
5 maart als een kille voorjaarsbuL 

Gaarne wil ik trachten duidelijk te ma
ken, dat de geachte recensent aan de 
bedoelingen van de schrijver geen recht 
heeft. laten wedervaren. 

Het Haagse liberale dagblad "Het 
Vaderland" is ook al niet etg met 
ons weekblad ingenomen en erger
de zich op 6 maart j.l. aan "het feit, 
dat de liberale voormannen stee
vast zo uitbundig geprezen worden, 
dat men er op den duur wrevelig van 
wordt". 

Mr. Meijer heeft zich in ons week
blad reeds verdedigd tegen de op
merkingen van "Het Vaderland" en 
is opgekomen voor zijn goed recht 
een uitstekende rede van één van on
ze voormannen uitstekend te noemen 
en daarbij ook nog te zeggen, dat 
zo'n rede goed wordt uitgesproken. 
Acooord, maar van meer waarde 
dan het verplichte complimentje van 
onze redactie lijkt mij een waarde
rende opinie van partijleden en niet
partijleden over een toespraak. Wij 
- partijleden, zouden daarmee ove
rigens wel eens wat scheutiger kun
nen zijn. 

Het blijft opvallend, dat volgens 
ons weekblad onze voormannen al
tijd gelijk hebben en ieder partijlid, 
dat een andere mening huldigt, per 
definitie ongelijk heeft. En dit geldt 
zelfs voor voormannen, die zo maar 
van ·de ene dag op de andere uit de 
lucht komen vallen. Dan gaat men 
in zijn ijver om die voormannen te 
verdedigen tot serviliteit neigen. 

VERKIEZINGSCIJFERS 

De heer F. L. G. Bode, te Wassenaar, 
geeft het artikel:. ,.De cijfers spreken .... 
nog eenmaal" in ons nummer van 19 
maart aanleiding tot een enkele opmer
king. 

Hij vindt de verschillende percentages 
zeer interessant om de hernieuwde groei 
van onze VVD te demonstreren. 

Wat hem nog meer interesseert is echter 
de achtergrond van deze groei. Hij meent 
met recht te mogen veronderstellen, dat 
een van deze achtergronden te vinden is in 
de aanhoudende strijd van de VVD tegen 
de te hoge belastingen. 

In een artikel in "Beleggersbelangen" 
wordt onze inkomstenbelasting betiteld als 
"roofbouw" op het menselijk bestaan, 
waarvan in het bijzonder de middengroe
pen de dupe zijn. 

De heer Bode meent, dat onze stemmen 
voor een groot deel komen uit de midden
groepen, die in de VVD de strohalm zien, 
waaraan zij zich vastklampen in de hoop, 
dat zij behoed zullen worden voor fiscale 
verdrinkingsdood. 

Nu een VVD-minister de portefeuille 
van Financiën beheert, maar de belas
tingverlaging "vooralsnog op de lange 
baan is geschoven", vreest de inzender, 
dat de volgende verkiezingen voor ons wel 
eens heel wat minder gunstig zouden kun
nen uitvallen. 

Aantekening van "Insider": 

Dat de geachte inzender het o•.·crzicht, dat 
wij in ons blad r1m 19 maart gaven onder de 

titel: "De cijfers spreken ...... nog eenmaar', 
interessant vindt, doet ons uiteraard genoegen. 

Toch heeft de heer Bode de tene.ur niet ge
heel begrepen. Wij schreven in dat artikel na
drukkelijk, dat wij ditmaal geen vergelijkende 
cijfers gaven, omdat wij dat in een vijftal ver· 
volgartikelen kort na de verkiezingen van 
1963 reeds hadden gedaan. 

Als onze bedoeling gaven wii arm, ditmaal, 
nu wij dank zij het Centraal Bureau voor de 
Statistiek over a 11 e cijfers uit het gehele 
land beschikten, een overzicht te geven van 
de "liberale kaart van Nederland". M.a.w. te 
laten zien, waar, percentagegewijs, bij de 
laatste verkiezingen de meeste stemmen op de 
VVD werden uitgebracht. 

Het açntoncn van ,.groei'', e.d. had daarmee 
dus niets te maken. Het is zelfs mogelijk, dat 
in een gemeente, waar wij een prachtig per
centage behaalden, de uitslag in 1959 niette
min toch nóg wat hoger lag. 

Wat de belastingen betreft Iran onze brief
schrijver gerust zijn. Hij zie ons hoofdartikel 
van deze week. Dank zij de pers van onu 
tegenstanders weet nu toch wel heel Neder
land, dat de VVD "de partij van de belasting
~:m1aginrf' is. Men neemt ons dat streven 
hno~.1t kwalijk, maar daar schildeen wij ons 
,,.,.[ in. 

BROCHURE-VAN ROVEN 

Ds. H. v a n L u n z e n, te Odoorn, 
schrijft ons: 

Nadat ik met grote instemming de bro
chure van dr. P. D. van Royen over de 
overgang van Prinses Irene tot de Room-

1. Dr. Van Royen is geen "protestant", 
maar humanist. Bij hem kan men derhalve 
moeilijk een protestants ressentiment ver
onderstellen, gelijk mr. Meyer kennelijk 
doet. Niet op grond van protestantse jalou
zie, maar op grond van zijn (onverdachte) 
liberale inzichten kwam hij tot zijn "ver
wijten aan de R.K. Kerk." 

2. Juist omdat dr. Van Royen zijn be
zwaren tegen het Roomse clericalisme niet 
put uit een anti-rooms sentiment, maar 
uit een benijdenswaardige kennis van za
ken, doet de recensent hem bepaald on
recht, wanneer hij in de brochure "tome
loze felheid" meent te ontdekken. Fel is de 
brochure hier en daar stellig, maar ner
gens tomeloos :fel. 

(V crvolg op pagina JO) 
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ONGELUKKIG MOMENT 

voorbijgaand aan een aantal in
• • houdelijke vragen, die kardinaal 
Alfrink met zijn "opening van zaken" 
beeft opgeroepen, moeten wij in de2e 
kolom wel een andere vraag stellen: 
waarom is zijn verklaring op een zo 
uitermate ongelukkig moment - zater
dagochtend omstreeks half elf - open
baar gemaakt? Voor de ochtendbladen 
kwam zij natuurlijk helemaal te laat, 
maar ook waren er avondbladen, die 
het nieuws geheel misten, het slechts 
zeer gedeeltelijk konden publiceren of 
het - in het gunstigste geva.l - onge
corrigeerd moesten brengen. Deze gang 
van zaken heeft voor velen een rustige 
beschOIUwing van de tekst tijdens het 
weekeinde onmogelijk gemaakt. Juist 
in Nederland, waar men !IlO graag theo
logiseert, moet dat worden betreurd. 
Bovendien is het jammer, dat door ge
brek aan coördinatie de verklaring van 
de kardinaal en het coiD!Dentaar daar
op van het hervormd moderamen niet 
op dezelfde dag konden verschijnen. 
Van kerken, die in de wereld willen 
staan, had men mogen verwachten, dat 
zij beter "bij de tijd" zouden zijn. 

GROETEN UIT ROERMOND 

Er zijn nog altijd mensen, die den
• • ken, dat iedere gedetineerde wordt 
kaal geschoren, een "zebrapak" moet 
dragen en op water en brood moet le
ven. In navolging van de speciale in
richting voor wegenverkeersovertre
ders te Veenhuizen, heeft thans de di
recteur van het huis van bewaring in 
Roermond het loffelijke plan opgevat 
zijn toekomstige cliënten beter voor te 
lichten. Allen, die "bij hem'' een korte 
vrijheidsstraf dienen te ondergaan, zul
len thuis een folder krijgen met inlich
tingen over de mogelijkheden van be· 
zoek, correspondentie, geld, roken, 
scheren, e.d. Toegejuicht moet worden, 
dat nu ook het departement van justitie 
de invoering van een dergelijke "gids 
voor gedetineerden" overweegt. En nu 
maar hopen, dat onze gevangenissen 
niet nog voller worden dan zij al zijn. 

HUISEIGENAAR 

* In "Het Vrije Volk" la.zen wij on-
• • derstaand ingezonden stuk, dat wij 
hierbij onverkort overnemen. 

Over de huren wordt in uw blad veel 
geschreven, ook in de ingezonden stuk
ken-rubriek. Voor mij is dit ook een 
Probleem, maar dan van de andere 
kant. llt ben eigenaar van een dlubbele 
woning, gebouwd in 1924, met voor, op
zij en achter tuin. De onderhoudsitusten 
waren in 1961 pl.m. 1 1.600.-. De huur
verhoging van 20 pct. werd mij gewei
gerd, maar de huurders kregen wel de 
compensatie, evenals in 1962. De huur
prijs is I 5.60 per week, incl. water, en 
dat betekent dus dat de huurders nu 
gratis onderdak hebben. 

PEDAGOGIE 

* In hetzelfd~ blad nog 't volgende: 
~ • Als jarenlang lezer van "Voor
Waarts" en ,Het Vrije Volk" d.w.z. be· 
hoorlijk rood getint en nuchter, maak 
ik. bezwaar tegèn enkele bijdragen in 
deze rubriek. Zo hebt u een stukje op. 
genomen van de 12-jarige Mary Elst
hout over de Beatles. Deze dingen ho
ren in ons blad niet thuis. Als het mijn 
dochter betrof, ging ze elk uur in een 
bad met koud water. 

Duister en onwaar 

De Nieuwe Rotterdamse Courant schonk op 18, 20 en 21 april j.l. ruime 
aandacht a~ onze Algemene Vergadering van 17 en 18 april in Eindhoven. 
De .vra~g riJSt echter of deze courant ook met haar aandacht bij deze verga
dermg IS geweest. 

In de eerste plaats valt op, dat in het verslag van de congresrede van onze 
fractievoorzitter in de Tweede Kamer aan mr. Geertsema woorden in de 
mond zijn gelegd, die hij niet heeft gezegd. 
He~ be.treft hier een passage, die wel stond vermeld in de schriftelijk ter 

besch1kkmg van de pers gestelde rede, doch - om eventuele misverstan
den te vermijden - niet is uitgesproken en dus niet gepubliceerd had mo
gen worden. Een kwestie van journalistiek fatsoen. 

Ten overvloede was boven de ter beschikking van de pers gestelde rede 
vermeld, dat afwijkingen mogelijk waren en dat men daannede bij publi
katie rekening diende te houden. Inlichtingen betreffende de niet uitgespro
ken passages waren overigens bij mr. Geertsema, bij de leden van het 
Dagelijks Bestuur en van het Algemeen Secretaria".t te verkrijgen. 

Voorts laat de verslaggever mr. Berk
houwer zeggen, dat gratieverlening een 
prerogatief van de Koning zou zijn, waar 

. bij de ministeriële verantwoordelijkheid 
achteraf zou werken. Dit is staatsrech
terlijk uitgesloten en mr. Berkhouwer 
heeft dat ook niet gezegd. 

Ons Kamerlid, die de desbetreffende 
Grondwetsartikelen citeerde, heeft uit
druiDkelijk verklaard, dat dit prerogatief 
van de Koning wel degelijk viel onder 
de ministeriële verantwoordelijkheid, 
maar dat de Staten-Generaal zich pas 
achteraf kunnen uitspreken, wanneer de 
gratieverlening een voldongen feit zou 
zijn, 

Niet gemotiveerde aanval 

Onder dit op zijn minst genomen on
zorgvuldig geschreven verslag, volgt dan 
de volgende redactionele aantekening: 
"Uit de discussie kwam naar voren, dat 
er in de VVD twee stromingen bestaan. 
Of men wil spreken van een liberale en 
een conservatieve stroming, is een kwes-

~~~~~~~~.V~~~~~~~~ I Door mr. F. Korthals Altes ! ....._____----
tie van terminologie. Maar dat in feite de 
twee stromingen niet al te dicht naast el
kaar lopen, lijkt wel duidelijk". 

Waarop deze redactionele constatering 
betrekking heeft, is volstrekt onduidelijk 
De NRC laat de lezer daaromtrent in 't 
duister tasten. Andere kranten hebben 
dergelijke beweringen niet geuit. 

De algemene indruk van de aanwezigen 
was, dat het goed gaat met de V.V.D. 
Eendrachtig waren beide fracties en het 
noordbestuur in hun beleid. Een beleid, 
dat op overtuigende wijze de instemming 
verkreeg van de aanwezige afgevaardig
den en leden. Een zo negatieve uitlating 
als van de N.R.C. berust op niets en lijkt 
e€n door niets gemotiveerde aanval op 
de V.V.D. 

Veel ernstiger is nog een hoofdredac
tionele reactie van 21 april. Mr. Geert
sema wordt aangevallen op de door hem 
geuite wens, dat in het wetsontwerp tot 
invoering van belastingverlaging een 
einddatum moet worden opgenomen waar 
voor de verlaging in ieder geval moet 
zijn ingevoerd. Zulks dan liefst op het 
conjunctureel minst ongunstige moment. 

Dit vindt de NRC weinig vertouwen
wekkend. Volgens het akkoord van Was
senaar en de minister echter - de NRC 
vermeldt dat nota bene zelf - is er al een 
einddatum, te weten: het eind van de hui
dige regeringsperiode. De kritiek van de 
NRC heeft dus geen erg sterke basis. 

De NRC veronderstelt nog wel, dat de 
heer Geertsema zijn partijgenoot, minis
ter Witteveen, een handje heeft willen 
helpen in zijn strijd voor belastingver
laging. Natuurlijk is dat het geval. ,.Uw 
strijd is onze strijd", zei het Tweede-Ka
merlid Joekes. (de NRC is zo welwillend 
hierin een zich distantiëren van de uit
spraak van mr. Geertsema te zien). 

Niet voor de eerste keer is de NRC 
weer een welkome bron voor citaten, 
waarmee onze politieke tegeiJJStanders de 

VVD en de liberale ministers en kamer
leden kunnen bestoken. 

Hoe nu? 
Hierbij heeft de NRC het niet gelaten. 

"Ook al zit er iets redelijks in de libera
le bezwaren tegen die optrekking (van 
de AOW tot het sociale minimum met 
behulp ten dele van de algemene midde
len),.voor de samenwerking mag m·en van 
de liberalen vergen, dat zij in elk geval 
het z.g. akkoord van Wassenaar hono
reren". leert de NRC. Bij het lezen hier
van wrijft men zich wel de ogen uit. De 
regeling van de prioriteiten in dit ak
koord is immers als volgt: 

1. Woningbouw, 
2. Belastingverla,ging (neutralisering 

van de progressiefactor), 
3. Land!bouw, 
4. De andere prioriteiten ex aequo. Tot 

deze prioriteiten behoren o.m. de gelei
delijke optrekking van de. AOW tot een 
sociaal minimum en een structuele be
lastingverlaging. 

Binnen het "raam. der sociale zeker
heid" heeft de geleidelijke optrekking 
van de AOW tot een sociaal minimum 
dan weer een prioriteit boven andere 
wensen. Over de financiering van deze 
optrekking - uit de algemene middelen 
of door premieverhoging - zwijgt het ak
koord. Krachtens het akkoord heeft der
halve de belastingverlaging ter nèutrali
sering van de progressiefactor hogere 
prioriteit dan de optrekking van de 
AOW. Deze geleidelijke optrekking van 
de AOW heeft gelijke prioriteit als de 
structuele belastingverlaging, 

In zijn rede heeft mr. Geertsema zich 
allerminst verzet tegen optrekking ineens 
indien deze mogelijk zou zijn. Hij achtte 
het echter reëel, dat de verhoging van de 
AOW niet voor de belastingverlaging 
komt, maar geliJktijdig daarmee. Even
tueel in twee fasen. Gelijktijdige belas
tingverlaging en AOW -verhoging dus, in 
plaats van belastingverlaging vóór de 
AOW -verhoging, zoals het akkoord ver
langt. Dit is dus meer dan nodig zou zijn 
voor het alleen maar honoreren van het 
akkoord van Wassenaar. 

Wat valt er nu nog meer te vergen van 
de V.V.D.? Mr. Geertsema motiveerde 
dit redelijk verlangen van de V.V.D. 
door aan te voeren, dat premieverhoging 
met plm 3 pct zonder gelijktijdige belas
tingverlaging voor de middengroepen 
moeilijk te dragen zou zijn. Denkt de 
NRC daar anders over? 

Ten slotte krijgen mevr. Stoffels-Van 
Haaften en de heer Berkhouwer ervan 
langs aan de hand van onvolledicge en uit 
hun verband gerukte citaten. Wanneer 
wij een en ander in een niet "Uberale" 
krant ZO'Uden hebben gelezen, zou de con
clusie duidelijk zijn: voor de zoveelste 
maal zien onze tegenstande~·s geen kans 
onze werkelijke ai'gumenten te bestrijden 
en daarom worden ze uit kwaadwilligheid 
of onbegrip uit hun verband gerulct of 
verdraaid, teneinde vervolgens de aan
val in te zetten. 

Omdat onze Algemene Vergadering in 
het Brabantse Eindhovelli werd gehO<uden, 
zou men haast gaan denken, dat de NRC 
nog steeds de weinig progressieve me
ning is toegedaan, dat het ten zuiden van 
de rivieren "donker" is, waarnaast ,.on
waarheid" in haar motto past. 
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Parlijraadsvergadering 
Zaterda.g 20 juni a.s. zal om 2 uur n.m. 
een vergadering van de Partijraad 
worden gehouden in "Esplanade", Lu
cas Bolwerk te Utrecht. 
Deze Pa,rtijraadsvergadering zal zijn 
gewijd aan het onderwerp "Nederland 
in Europa". 
Na een korte inleiding door de Voor
zitter der Eerste Kamerfractie, mr. H. 
van Riel, zal ruime gelegenbeid be
sta.an tot discussie. 
De vergadering zal toegankelijk zijn 
voor alle partijleden. 
Nota Bene. - In "Vrijheid en Demo
cratie" werd aanvankelijk als datum 
voor deze Partijraadsv~rgadering ver
meld 13; JUNI. DMe datum is inmid
dels gewijzigd in 20 juni. 

LID VAN VERDIENSTE 
AFDEUNG VOORBURG 

In haar vergadering van 10 april j.l. 
heeft zoals reeds in een deel van onze 
oplage werd vermeld de ledenvergade
rmg van de afdeling Voorburg de heer 
H. J. Stembord, oud-secretaris en oud
voorzitter van deze afdeling, met algeme
ne stemmen benoemd tot lid van ver
dienste van de' afdeling Voorburg der 
Partij. 

Gaarne wensen wij de heer Ste~bord 
vanaf deze plaats met deze eervolle be
noeming van harte geluk. 

VERLOREN VUlPEN 

Mevrouw mr. J. M. Stoffels- van I<:aaJi· 
ten, Emmalaan 15, Utrecht, mist een ro
de Parker-vulpen, welke door haar op de 
Algemene Vergadering te Eindhoven is 
verloren. 

Wie o wie?? 

N. V= Houthandel 
v.h. W. KUNST 
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YRIJHEID EN DEMOCRATIE 

INLEIDING-

VAN 

DR$ E. NORDLOHNE 

Ter inleiding van de bespreking van de Discussiegrondslag voor zes hoofd
punten van een nieuw beginselprogram, die plaats vond in de ochtendzitting 
van de jaarlijkse algemene vergadering van de V.V.D. te Eindhoven op za
terdag 18 april j.l. hield dr. E. Nordlohne de volgende toespraak: 

U hebt in de beschrijvingsbrief gelezen, dat wij nu gaan discussiëren over 
het Beginselprogram van onze partij. Wij gaan discussiëren, d.w.z. wij gaan 
gedachten uitwisselen. 

Het is niet de bedoeling, hier vanmorgen tot besluiten te komen. Wij gaan 
geen S!".ó ...• ~ met kopp,.n slaan. Dat doen wij volgend jaar. Volgend jaar, 
in de alg.:omene vergadering van april 1965, zullen besluiten worden geno
men: Dat is ten minste de bedoeling. Vandaag is er alleen een uitwisseling 
"van ged~(·1~~c·p 

In dit licht, in het licht dus van "uit
wisseling van gedachten", moet u ook 
mijn inleidend woord beschouwen. Ik 
zal een korte uiteenzetting geven. Een 
korte uiteenzetting, waarbij ik de rede
nen zal noemen, die geleid hebben tot 
de belangrijkste herformuleringen van 
het oorspronkelijke beginselprogram. 

Het is de bedoeling, dat uit de verga
dering nu gedachten naar voren zullen 
komen. Deze gedachten kunnen natuur
lijk wel worden besproken, maar het is 
niet de opzet, ze nu over te, nemen of 
te verwerpen 

Het is de opzet, dat uw opmerkingen, 
ideeën, suggesties, voorstellen, wat u 
maar wilt, op tafel komen van de Com
missie voor de herziening van het begin
selprogram. Deze commissie hoopt bin
nen een paar maanden de opmerkingen 
van vandaag en de opmerkingen, die mis
schien na deze vergadering schriftelijk 
worden ingestuurd, volledig te hebben be
handeld. 

Daarna kunt u dan eètl nieuw stuk ver
wachten, waarin de opmerkingen punt
gewijze worden behandeld, en dat dan 
naar de leden zal worden gestuurd. Het 
ligt in de bedoeling, in het najaar van 
1964 met de Kamercentrales overleg te 
plegen. Wellicht zal het dan mogelijk 
zijn in oktober een definitief concept te 
produceren, onder verantwoordelijkheid 
van het Hoofdbestuur. 

Als u opmerkingen wilt maken, mon
deling nu, of schriftelijk later, mag ik 
u wel vragen, rekening te houden met 
het karakter vàn een beginselprogram. 
In een beginselprogram moet de poli
tiekbelangstellende de hoofdg·edachten 
vinden van de politieke stroming, die de 
partij vertegenwoordigt, en een aanzet 
voor een uitwerking op lange termijn 
van de belangrijkste politieke vraag
stukken van ons volk. 

Onze partij maakt ook op gezette tijden 
een werkprogram en een urgentie pro
gram. 

Doel van een werkprogram 
Een werkprogram beoogt voor een gro

ter aantal vraagstukken de lijn aan te 
geven, die de partij de eerstkomende ja
ren denkt te volgen. Terwijl het urgen
tieprogram antwoorden geeft op vraag
stukken van de dag, Bij dit laatste, bij 
het urgentieprogram dus, worden ook 
dingen genoemd, die op het eerste ge
zicht niet zo veel principieels behoeven 
te be·vatten en die nou eenmaal nu aan 
de orde zijn. 

Wij praten vanmorgen alleen over het 
Beginselpro gram, niet over een werkpro
gram of een urgentieprogram. En van dit 
beginselprogram staan nu alleen op de 
agenda de eerste zes punten. Die eerste 
zes punten zijn zeker niet onbelangrijk. 
Zij vormen als het ware de ideologische 
grondslag van onze liberale partij. De 
punten, die na de eerste zes zullen vol
gen, betreffen al meer de toepassing van 
de liberale ideologie op de grote politieke 
vraagstukken van ons volk, betreffen al 
weer de aanzet voor een uitwerking op 
lange termijn. . 

De eerste zes punten zijn uit politiek
theoretisch oogpunt het belangrijkste. 
Daarom is het liberaal niet verkeerd; om 
de grote discussie over het Beginselpro
gram te beginnen met deze eerste zes 
punten. Zij vormen een min of meer af
gerond geheel, zij hangen innerlijk aan 
elkaar samen en zij vormen weer het 
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uttgangspunt voor de rest van het Be
ginselprogram. 

Om het nog eens kort samen te vat
ten: deze bijeenkomst is bedoeld om de 
tongen los te maken over het ideologi
sche gedeelte van ons beginselprogram. 
En als ik spreek van "tongen losmaken" 
moet u dat niet letterlijk nemen. Dan 
moet u niet denken, dat er alleen over 
gesproken mag worden; u mag ook 
schrijven. Schrijft u ons gerust, als u 
ons van uw opvattingen deelgenoot wilt . 
maken, maar doet u dat a.u.b. binnen 
een termijn van drie weken. 

Waarom een herziening? 
Moet eigenlijk het Beginselprogram 

worden herzien? Is dat nodig? Ging het 
tot nu toe verkeerd? 

Ik geloof, dat het hoofdbestuur om goe
de redenen besloot, het Beginselprogram 
nog eens opnieuw te laten onderzoeken. 

Goede redenen, van tweeërlei aard. 
De eerste reden hangt samen met het 

feit, dat ons Beginselprogram dateert van 
1948, Van 16 ja<U· terug dus, tûen er nog 
een Indische kwestie bestond en de ver
houding tot Suriname en de Ned. An
tillen nog niet opnieuw was geregeld. 
Iruniddels is Indonesië volstrekt los van 
Nederland komen te staan en zijn Su
riname en de Ned. Antillen zelfstandige 
delen van het Koninkrijk geworden. 
Met Indonesië behoeft ons Beginselpro
gram dus in het geheel geen rekening 
meer te houden, terwijl de problematiek 
t.a.v. Suriname en de Antillen onder de 
hand ook alweer anders is geworden. 

U moet art. 7 van het oude Beginselpro
gram eens vergelijken met punt 6 van de 
discussiepunten dan zult u volkomen be
grijpen wat ik bedoel. Ik twijfel ·er niet 
aan, of iedereen in onze partij zal met 
aanpassing van het oude art. 7 aan de 
nieuwe omstandigheden kunnen mee
gaan. Waarbij ik overigens in het mid
den laat, of nu ook iedereen mee kan 
gaan met de nieuwe formulering, die u 
in punt 6 kunt vinden. 

Ovwigens, bij de formulering van punt 
6 is er van uitgegaan, dat alles, wat 
maar enigszins zweemt naar een koloni
ale verhouding, vermeden moest worden. 
Het onderstrepen van het belapg van de 
banden met Suriname en de Antillen, is 
achterwege gelaten. Niet, omdat die ban

. den onbelangrijk zouden zijn, maar om-
dat die banden alleen aanvaardbaar zijn 
voor de ex-koloniën, als zij door die ex
koloniën nuttig of zelf prettig gevonden 
worden. 

De vrijheid en vrijwilligheid van die 
banden moeten voorop staan. En dat is 
dan geprobeerd in punt 6 onder woor
den te brengen. 

Hangende politieke kwesties met In
donesië, bfjv. over de Ambonnezen, over 
de schadeloosstellingen voor Nederlands 

particulier bezit, of over Nieuw Guinea, 
behoren als zodanig niet in een Beginsel
program thuis, maar in een Werkprogram 
of een Verkiezingsprogram. 

Theoretische doordenking 
En nu, de andere redenen, om het Be

ginselprogram van onze partij te herzien. 
Ja, die andere redenen, daarover kan 

men met meer recht verschillend denken. 
Zij betreffen niet het fundamenteel libe
rale alszodanig, maar wel de systematiek, 
het gebruik van bepaalde woorden, de 
theoretische doordenking, de aansluiting 
met 't denken in onze tijd. Wie wel eens 
geroepen werd om over de theoretische 
grondslagen van onze liberale partij met 
anderen te spreken, ondervond soms dat 
het Beginselprogram bijvoorbeeld zweeg 
over zo'n belangrijk vraagstuk als de 
grenzen van de liberale vrijheid en on
duidelijk was over wat precies in poli
tiek opzicht bedoeld werd met "een op 
christelijke grondslag berustende samen
leving als de Nederlandse". Ik haal hier 
de woorden uit art. 1 van het oude Be
ginselprogram aan. In art. 3 wordt ge
zegd, dat de partij diep overtuigd is, dat 
de grondslagen der Nederlandse bescha
ving wortelen in het christendom, terwijl 
onze partij zich ten volle rekenschap 
geeft van het feit, dat "de zedekundige 
beginselen van het christendom worden 
aangehangen door zeer velen, die de 
christelijke godsdienst niet belijden". 

Dat zijn, bij nadere doordenking, alle
maal formuleringen die voor sommigen 
onzer onduidelijk zijn. Voor sommigen 
onzer, dat moet ik wel zeggen, want er 
zijn ook anderen, die met de tekst van 
1948 heel tevreden zijn. Zij zouden het 
willen laten, zoals het is. Maar ik zeg al, 
sommigen begrijpen niet, wat een begin
selprogram aanmoet met de constatering, 
dat de Nederlandse beschaving wortelt 
in het christendom. 

Er valt op deze manier meer te con
stateren; wij spreken Nederlands, dat is 
een germaanse taal. Wij zijn modern ont
wikkeld, wij maken dus ook deel uit 
van de technische cultuur, die met de toe
passing van de stoommachine tot ontwik
keling kwam. Kortom, als wij over de 
grondslagen van de Nederlandse bescha
ving van vandaag iets willen zeggen, dan 
kunnen wij m.i. niet volstaan met het 
noemen van slechts één grondslag. 

Art. 3 spreekt van de zedekundige be· 
ginselen van het christendom. Als wij 
aan die zedekundige beginselen beteke
nis voor ons beginselprogram willen ont
lenen - en de meesten onzer willen dat 
- dan zullen wij die zedekundige begin
selen nader moeten omschrijven. Wij zul
len ze nader moeten omschrijven, niet 
omdat wij voor onszelf twijfelen, wat wij 
gevoelen, maar omdat het voor elke vol
gende generatie, die politiek zich gaat 
oriënteren, duidelijk moet zijn, wàt wij 
bedoelen. De .,zedekundige beginselen 
van het christendom" zijn niet voor ieder
een zonder nadere precisering terstond 
duidelijk. Dat komt mede, omdat die ze
dekundige beginselen p,er kerkgenoot
schap soms al verschillend worden opge
vat en omdat binnen de openbaring al 
tegenstrijdigheden voorkomen. 

Zedekundige opvattingen 
Natuurlijk is het christendom voor de 

zedekundige opvattingen in ons volk van 
grote betekenis geweest en dat is het voor 
veel Nederlanders nog altijd. Tussen 
twee haakjes: ca 20 pct van ons volk, 
hreft met de christelijke kerkgenootschap
pen gebroken en benadert de vraagstuk
ken, ook de zedekundige, wel eens op an
dere dan christelijke wijze. Daar zouden 
wij eigenlijk ook enigszins rekening mee 
moeten houden. 

Maar in ieder geval: de zedekundige 
opvattingen zijn deels van christelijke 
origine. Dat is een feit. In de discussie· 
punten zijn nu die algemene termen van 
.,christelijke beschaving" en .,zedekun
dige beginselen van het chr!stendom" 
vervangen door omschrijvingen die meer 

'zijn toegespitst. Ik doel hier op de pun
ten 2, 3 en 5. 

In punt 2 wordt gesproken over de 
beperkingen op de vrijheid. De ·derde 
zin van punt 2 luidt als volgt: 

"Zij (dat is de partij), de partij geeft 
er zich daarbij ten volle rekenschap vari, 
dat de vrijheid in de samenleving haar 
beperking vindt in de zedelijke verant
woordelijkheid van elke burger jegens 
zijn naaste, zoals neergelgd in de tien 
geboden, en uitgewerkt in .vele getuige
nissen van het Nieuwe Testament, chris
telijke grondslagen, die zo zeer bepalend 
zijn voor onze samenleving, dat hun be
tekenis voor onze maatschappij, ook voor 
niet-christenen, erkend kan worden". 

In punt 3 wordt nog eens over vrijheid 
gesproken. En weer met de bedoeling 
te laten uitkomen, dat er niet alleen een 
vrijheid bestaat, die .,los van anderen" 
betekent. Er is ook een andere vrijheid, 
een vrijheid met een taak, met een plicht 
zo u wilt. Ook dat is een zedekundig be
ginsel dat wij kennen door het christen
dom, in het bijzonder door de bekende 
brief van Paulus aan de Galaten. 
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Geïnspireerd door de brief van Paulus 
moet de tweede alinea van punt 3 begre-
pen worden. . 

Die alinea luidt als volgt: 
,.De partij is zich ervan bewust, dat 

menselijke waardiiglieid alleen bestaan
baar is, :indien de vrijheid gebruikt wordi 
op een wijrz;e, die mede de dienst aan de 
naaste verwezenlijkt". 

In punt 5, ten slotte, wordt stilgestaan 
bij christelijke opvattingen omtrent de 
uitoefening van regeringsmacht. Dat is 
eigenlijk een heel moeilijk onderwerp, 
omdat geen theorie over de staat recht
streeks aan de bijbel kan worden ont
leend. Vandaar dan ook, dat christelijke 
theologen door de eeuwen heen, telkens 
weer nieuwe en andere staatstheorieën 
hebben ontwikkeld. Op dit punt is een 
"rechtmatig verschil van inzièht" moge~ 
lijk, ook voor leden van eenzelfde kerk
genootschap. Maar het is voor ons Neder
land ers niet zo bijzonder moeilijk, om
dat wij kunnen aanknopen bij de gedach
ten, die geuit werden toen onze staat 
vorm ging krijgen. 

Toen de Noord-Nederlandse gewesten 
zich uit het grote Habsburgse Rijk los· 
maakten hebben de toenmalige politieke 
leiders behoefte gevoeld zich van hun da
den rekenschap te geven. Zij hebben hun 
opvattingen neergelegd in een prachtig 
staatsstuk, dat waard is door elke Ne
derlander gelezen en gekend te worden. 
Dat staatsstuk is de Akte van Verl:atinghe 
de verklaring om welke reden koning 
Philips II verlaten werd. 

In de school:boekjes wordt altijd van 
afzwering gesproken. Als die school
boekjes geïlLustreerd zijn 2liet u zelfs een 
plaatje met een paar heren, die de hand 
omhoog houden alsof zij een eed zweren. 
Maar ro was het toevall~g nou eens een 
keer niet. De afzwering is niet anders, 
en niet minder dan het ondertekenen 
van een verklaring. En in die verkla
ring wordt o.a. gesteld, dat een Prince 
en daarmee is bedoeld een vorst, een 
souverein, dat een prince door een 
God gesteld hoofd is over zijn onderda
nen, terwille van die onderdanen, om 
hun leven te beschermen en hun welzijn 
te bevorderen. Om de onderdanen te be
schermen tegen onrecht en geweld, ge· 
lijk een herder zorgt voor zijn schapen. 

De onderdanen zijn niet van Gade ge
schapen ten behoeve van de vorst, "'" rle 

vorst als slaven te dienen. 
U ziet hier een prachtig stuk politieke 

zedeleer, ge1nspireerd op het leven van 
de goede herder, geïnspirrerd op het 
voorbeeld van Christus. 

Het zou, naar mijn persoonlijke me
ning, een aanwinst zijn voor ons Begin· 
selprogram, als dit. stuk politieke zede· 
leer zou worden overgenQ.Illen en vast
g'elegd. Het is - ook V()()r onze dagen -
een inspirerend stuk, dat volkomen past 
in onze opvattingen over de verhouding 
van regering en burgers. 

Nieuwe aanhef 
Een enkel woord zou ik graag nog wil

len zeggen over de nieuwe aanhef, in 
punt 1 van het ontwerp. In die nieuwe 
aanhef wordt uitgegaan van iets, wat be· 
staat, nl. van onze Nederlandse staatsge
meenschap. Er wordt ie·ts gezegd over 
het ontstaan van die gemeenschap en de 
wezen-skenmerken, die dez·e gemeenschap 
heeft verworven. Die wezenskenmerken 
zijn vrijheidsliefde, eerbied voor de naas
te, ook al is hij anders, en aanvaarding 
van verantwoordelijkheid voor de naaste 
in overstemming met het gebod "Draagt 
elkanders lasten". 

In moderne taal zeggen wij dan: vrij· 
heid, verdraagzaamheid en menselijke 
verbondenheid. Het interessante en voor 
ons zeer waardevolle van deze ontwikke· 
ling is daarin gelegen, dat de wezens• 
kenmerken van onze staat ook de we
zenskenmerken zijn van het Hberaslisme, 
zoals dat in Nederland vorm heeft ge
kregen. 

Het verlangen naar vrijheid, verdraag· 
zaamheid en verbondenheid kreeg in on· 
ze 'gewesten yorm _in belangrijke :-;taats~ 
stukken en de praktijk van het sociale 
leven. De Unie van Utrecht, in 1579 ge
sloten en ruim 200 jaar lang als het wa· 
re de constitutie van de republiek der ze· 
ven provinciën, bepaalde in art. 13, dat 
voor ieder godsdienstvrijheid zou bestaan 
en dat niemand ·op grond van zijn ge
loof benadeeld zou worden. 

Over de Akte van Verlatinghe sprak 
ik u rreds. En de ernst, waarmee het 
gebod "Draagt elkanders lasten" werd 
opgevat, bleek uit een goed ontwikkel
de armenzorg en uit de alom bekende, 
maar in het buitenland onbekende, hof· 
jes. 

Van het begin van onze Nederlandse 
staat, die nu bijna 400 jaar een politieke 
realiteit is, hebben de beginselen van 
vrijheid, verdraagzaamheid en verbon
denheid meegespeeld en mede het ge• 
zicht van onze staat bepaald. Wanneer 
wij, vandaag en voor ons zelf, de libera
le beginselen als· de beste voor onze sa• 
menieving beschouwen dan kunnen wij 
ons zelf schakels weten in een lange ge· 

(Vervolg op pag. 5 onderaan) 
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Prof. Oud gaf zijn visie op de zes hoofdpunten 

van de discussie-grondslag 

. Bijgaand publiceren wij de tekst van de rede, uitgesp_r.oken door prof. mr. 
P.J. Oud, tijdens de jaarlijkse algemene vergadering van de V.V.D. op zater~ 
dag 18 april te Eindhoven. 

Prof. Oud hield deze beschouwing bij de bespreking van ee11 discussie
grondslag voor zes hoofdpunten van een nieuw beginselprogram. 

De ere-voorzitter van de Partij sprak als volgt: Dat ik mij de vrijheid heb 
veroorloofd U, mijnheer de voorzitter, te verzoeken mij als eerste spreker na 
de inleiding van de heer Nordlohne het woord te willen verlenen, mag zijn 
verontschuldiging vinden in het grote aandeel, dat ik heb gehad in de voor
bereiding van het beginselprogramma van 1948. Ik wil voorts gaarne be
kennen, dat ik mij ervan bewust ben, dat bij hetgeen ik zal zeggen enige 
"amour propre d'auteur" een rol zal kunnen spelen. 

Ik wil beginnen met een woord van 
waardering voor de wijze, waarop het 
Hoofdbestuur het vraagstuk van de her
ziening van het beginselprogram heeft 
aangevat. Het was een goede gedachte de 
Partij niet aanstonds voor concrete her
zieningsvoorstellen te plaatsen, doch 
eerst de gelegenh,eid te openen voor een 
gedachtenwisseling, waarmede het 
Hoofdbestuur ûjn voordeel kan doen, 
als het tot het voorstellen van nieuwe 
formuleringen zal overgaan. 

Zo ik het Hoofdbestuur daarbij een 
raad zou mogen geven, zal het deze zijn 
de zaak vooral niet te overhaasten. Wij 
kennen de ons voorgelegde discussie
grondslag nog slechts korte tijd .. Voor 
een grondige bespreking in de afdelingen 
der Partij heeft de gelegenheid optbro
ken. Daarom moet ik ernstig wáarschu
wen tegen de gedachte van de heer Nm;d
lohne om de Partij slechts drie .we.ken 
tijd te laten om haar opmeJ;"kingen 
schriftelijk. te doen kennen en d.aarna 
met het werk der herziening voort te 
gaan in een zodanig tempo, dat de· defic. 
nitieve voorstellen van het Hoofdbestuur 
reeds in de Algemene Vergadering van 
het voorjaar 1965 zullen kunnen worden 
behandeld. 

Geef de afdelingen ruime tijd 
Het is een bij uitstek geschikt middel 

om de Partij te activeren, haar op te 
roepen zich in brede kring te bezinnen 
op de grondbeginselen van het libera
lisme. Daarom moet aan de afdelingen 
ruime tijd worden gelaten tot onderzoek. 
Wij weten allen, dat de zomermaanden 
voor dergelijk werk ongeschikt zijn. Het 
zal op zijn vroegst in september zijn, 
dat dit werk goed op gang zal kunnen 
komen. Stellig zullen er vele afdelingen 
zijn, die de bespreking in haar vergade
ring door een kleine commissie willen 
doen voorbereiden. Ook zal het nuttig 
zijn, dat de gelegenheid wordt gelaten 
voor schriftelijke beschouwingen in het 
weekblad van de Partij en in andere pe
riodieken, zoals Liberaal Réveil en die 
van organisaties van ~ongeren, die op li
berale grondslag staan. 

Voor dit alles moet men zeker tot het 
volgend voorjaar de. tijd laten. Als het 
Hoofdbestuur dan voor het einde van 
1965 zijn standpunt bepaalt zouden zijn 
definitieve voorsteilen in de Algemene 

· (Vervolg van pag. 4) 

schiedenis. Dan kunnen wij werken in 
het bewustzijn, dat wij die trekken van 
onze voorvaderen, die wij de mooiste 
achten, ook voor ons zelf en voor de ko
mende geslachten willen bewaren. 

Het is geloof ik ook goed om dan te 
weten, dat er in Nederland politieke 
groeperingen zijn, die zich vereenzelvi
gen met het jaar 1572. Dat zijn de aan
hangers van de anti-revolutionaire of 
christelijk-historische richting. Zij identi
ficeren zich met de geuzen, die in 1572 
Den Briel innamen en zij eisen voor hun 
richting als het ware het vaderschap van 
onze staat op. 

Het zal u op grond van het voorgaan
de duidelijk zijn, dat deze anti-revolutio
.naire, chr.-historische pretentie's onvol
doende gemotiveerd zijn. Vele stromin
. geil en tendenties hebben tot de eigen 
7..elfstandigheid en onafhankeliJ':IDheid van 
ons V()lk gele1d. Maar één ding is toch 

Vergadering van 1966 kunnen worden 
behandeld. De Partij heett zich dan met 
deze uiterst belangrijke materie ver
trouwd kunnen maken, hetgeen de te ne
men beslissingen zeer aan waarde zal 
doen winnen. 

Als ik thans over de discussie-grond
slag enige algemene opmerkingen ga ma
ken, zou ik willen vooropstellen, dat ik 
meen te mogen aannemen, dat wij het 
allen wel hierover eens zullen zijn, dat 
wij het beginselprogram niet gaan ver
anderen uit zucht tot verandering alleen. 
Wij zullen nauwgezet willen overwegen 
of een nieuwe formulering beter uit
drukking geeft aan het beginsel, dat wij 
voorstaan dan met de bestaande formu
lering het geval is. Dáarom is het nodig, 
dat wij beginnen met de artikelen van 
het tegenwoordig program zorgvuldig 
onder de loep te. nemen, ons af te vra
gen waarin deze tekort :>chieten en hoe 
zij kunne!). worden. ye~·beterd. 

.'l'oEm ik. mij ben .gaan voorbereiden op 
hetgeen ·ik vandaag onder de aandacht 
van- .de-, vergadering zou .. willen brengen, 
heb .ik e!k der punten van de disèussie
grondslag gelegd naast het artikel vari 
het beginselprogram, dlit dezelfde mate" 
~·ie behandelt en de beide formuleringen 
zorgvuldig met elkaar vergeleken. 

Ik begin dan met punt 1 van de dis
cussie-grondslag te leggen naast artikel 1 
van het beginselprogram. Het uitgangs
punt van de discussie-grondslag en dat 
van het partij-program blijkt dan niet 
hetzelfde. 

De discussie-grondslag stelt de Neder
landse Staat voorop, het program gaat 
uit van de Partij. Ik geloof niet, dat wat 
de discussie-grondslag aangeeft, een ver
betering zou zijn. Ik meen, dat wij moe
ten blijven uitgaan van de universaliteit 
van ons beginsel. Wij zijn toch onge
twijfeld allen van oordeel, dat het libe
rale beginsel, al beseffen wij best, dat 
zijn toepassing verschillend zal moeten 
zijn naar omstandigheden van plaats en 
tijd, algemene gelding verdient. Daarbij 
gaan wij ervan uit, dat het liberalisme 
als staatkundig beginsel aanvaard kan 
·worden door personen van de meest ver
schillende godsdienstige of andere gees
telijke overtuiging. 

Partij-vorming op confessionele grond
·slag achten wij onjuist omdat enerzijds 
eenheid van confessie allerminst eenheid 
van staatkundig inzicht waarborgt, an-

wel zeker: de Hberale opvattingen waren 
ook in de dagen van de opstand en de 
Tachtigjarige Oorlog voor de vorming 
van onze staat mede bepalend en beslis
send. 

Het is wellicht toch goed ons dit ver
band tussen onze opvattingen van nu en 
de opvattingen van onze landgenoten 
toen, duidelijk voor ogen te stellen. 
Want dit verband geeft ook voor ons een 
goed besef van de inhoud van de natio
nale gedachte. Dit verband geeft ons met 
recht een gevoel van verantwoordelijk
heid voor onze Nederlandse staat. En 
omgekeerd zal dit verband bij anderen 
kunnen leiden tot meer begrip en tot 
meer waardering voor onze politieke 
overtuiging .. 

Liberale staatkunde 
Men kan over deze benadering natuur

lijk verschillend denken. Men kan de 
historische benadering achterweg·e wil
len laten en de liberale staatkunde uit-

derzijds eenheid van staatkundig inzicht 
alleszins bestaanbaar is bij verschil van 
confessie. Ik acht het nu van overwegend 
belang, dat het beginselprogram begint 
met dit karakter der Partij voorop te 
stellen. Het E!erste artikel van het pro
gram doet dit onomwonden, al kan en 
moet men zich natuurlijk de vraag stel
len of de bewoordingen, waarin het dit 
doet, niet voor verbetering vatbaar zijn. 

Zien wij nu naar de formulering van 
de hoofdgedachte in het bestaande pro
gram, dan is deze, dat het voor het 
staatkundige aankomt op de overtuiging, 
dat vrijheid, verantwoordelijkheid en so
ciale gerechtigheid de fundamenten moe
ten zijn van de samenleving, Ik acht dit 
een betere trits dan de vrijheid, ver
draagzaamheid en verbondenheid van de 
discussie-grondslag. Niet natuurlijk om
dat ik de verdraagzaamheid niet mede 
tot de fundamenten der samenleving zou 
zien behoren. Dat de Partij haar grote 
betekenis toekent, heeft zij in art. 2 van 
het beginselprogram duidelijk uitgespro
ken. Zou men haar als vierde funda
ment aan de trits van art. 1 willen toe
voegen, dan zou ik mij daarmede gaar
ne verenigen. Maar als men de sociale 
gerechtigheid zou vervangen door de ver
bondenheid en de verantwoordelijkheid 
hier geheel zou doen verdwijnen, zou ik 
dat een ernstige achteruitgang vinden. 

Nog op een ander punt zou ik de aan
dacht willen vestigen. Wij omschrijven 
in art. 1 van het beginselprogram de sa
menleving nader als op christelijke 
grondslag berustende. Die omschrijving 
is juist, want het is bovenal het chris
tendom geweest, dat op onze beschaving 
zijn stempel heeft gedrukt. Maar als wij 
aan ·onze beschaving dimkeri, dan hebben 
wij het oog op de grote zedekundige be
tekenis ·van het christendom. 

Wij geven daaraan uitdrukking in art. 
3 van het beginselprogram, waarin wij 
er ons rekenschap van geven, dat de ze
dekundige beginselen van het christen
dom worden aangehangen door zeer ve
len, die de christelijke godsdienst niet 
belijden. In deze zin verstaan wij ook 
de opvoeding tot christelijke deugden, 
waarvan sprake is in onze onderwijswet
geving. Een liberaal Kamerlid van jood
se huize verklaarde bij de behandeling 
der lager-onderwijswet van 1857, dat hij 
tegen de christelijke zedeleer geen enkel 
bezwaar had. Hoezeer niet van christe
lijk geloof noemde hij zichzelf zedekun
dig een christen. 

Geen beroep op de 
Tien Geboden 

Het zou mij in dit verband niet geluk
kig voorkomen, als wij ons in het begin
selprogram, zoals punt 2 van de discus
sie-grondslag wil, gingen beroepen op de 
Tien Geboden en de getuigenissen van 
het Nieuwe Testament. Ik acht dit be
roep niet op zijn plaats in het beginsel
program van een partij, die geen confes
sionele partij wenst te zijn. Men moet 

eenzetten op de manier, die gevolgd 
werd in art. 1 van het oude Beginselpro
gram. Daar wordt terstond meegedeeld, 
dat de V.V.D. uitgaat van drie bepaalde 
opvattingen omtrent menselijke relaties, 
nl. vrijheid , verantwoordelijkheid en 
sociale gerechtigheid. Een zeker plechti
ge klank kan er niet aan worden ont
zegd. En in de commissie voor de herzie
ning van het Beginselprogram was er 
ook een stem, die de aanhef wilde laten 
zoals hij was. Toch mag wel de vraag 
worden gesteld of dan het betoog vol
doende is beredeneerd, en niet te apodic
tisch, te leerstellig wordt geformuleerd. 
Ik laat het oordeel gaarne aan u. 

Het ideologische fundament van onze 
liberale partij is in dertig minuten niet 
volledig uit te graven. In de tijd, die 
mij gegeven werd, heb ik mij dus moe
ten beperken. Enkele punten heb ik ge
probeerd bloot te leggen. Al die punten, 
die onbesproken bleven, zijn het slacht
offer van de tijdsbeperking geworden. 

\ 

toch niet uit het oog verliezen, dat ons 
zedekundig christendom ook in sterke 
mate beïnvloed is door het humanisme. 
Grote waarden van het christendom 
vindt men ook terug in de Griekse en 
Latijnse oudheid. 

Er zijn er voorts in onze Partij tallo
zen, die haar beginselen met hart en ziel 
aanhangen en hoge idealen nastreven uit 
humanistische overtuiging. Als zij met re
serve staan tegenover de tien geboden en 
de getuigenissen van het Nieuwe Testa
ment, dan is dat niet omdat zij de zede
lijke grondslagen van deze geboden en 
getuigenissen niet aanvaarden, maar om
dat zij het persoonlijk godsbegrip, dat 
eraan ten grondslag ligt, niet tot het 
hunne kunnen maken. Dit geldt zeer in 
het bijzonder van de geboden van de 
eerste tafel. Over hun betekenis kunnen, 
mogen en willen wij ons als politieke 
partij niet uitlaten. Daarom laten wij het 
antwoord op de vraag, wat de diepste 
levensgrond is, waarop ieder onzer zijn. 
geestelijke overtuiging gebaseerd weet, 
aan ieders individuele geweten over. 
Maar daarom ook hoort iedere verwij
zing naar bepaalde doeurnen ten van 
godsdienstig geloof in onze beginselver
klaring achterwege te blijven. 

Leg ik punt 3 van de discussie-grond
slag naast art. 4 van het beginselpro
gram, dan valt voor mij de vergelijking 
wederom niet ten gunste van de discus
sie-grondslag uit. In de eerste alinea van 
art. 4 van het beginselprogram wordt 
van het begrip vrijheid, dat in de naam 
der Partij in de eerste plaats voorkomt, 
een nadere ómschrijving gegeven. Voor
op wordt gesteld, dat de mens een vrije 
persoonlijkheid is, die naar zijn aard be
stemd .i:;; om in gemeenschap te leven. 
In die vrij}ieid aan de ene kant en de 
gebondenheid, die uit het gemeenschaps
verband. voortvloeit aan de andere zijde, 
ligt oppervlakkig gezien een tegenstel
ling, 

In werkelijkheid is die tegenstelling er 
niet. Zonder deze gebondenheid zou bet 
gevaar dreigen van een oorlog van allen 
tegen allen; waarbij er alleen vrijheid zou 
zijn voor de sterken. Het is er mede als 
met de verhouding tussen gezag en vrij
heid. Op het eerste gezicht elkanders te
genstelling, is de werkelijkheid, dat het 
gezag onmisbaar is ter verwezenlijking 
van de vrijheid. Al is het natuurlijk ook 
zo, dat het gezag kan worden misbruikt 
tot onderdrukking van de vrijheid .. Daar~ 
om moet het doel van de gebondenheid 
zijn het waarborgen van een zo groot 
mogelijke vrijheid voor allen. 

Mens en gemeenschap 
De discussie-grondslag benadert dit 

probleem op een enigszins andere wijze. 
Hij noemt het gemeenschapsverband een 
voorwaarde om overeenkomstig de men
selijke aard te kunnen leven. Hier zou ik 
liever het begrip voorwaarde niet ge-

(Zie pag. 6) 

Ze bleven niet onbesproken, omdat ze 
onbelangrijk zouden zijn. 

Het Beginselprogram in 1948 was stel
lig geen slecht beginselprogram. Gaarne 
hoop ik, dat de besprekingen over de 
zes discussiepunten zullen leiden tot een 
verdere verbetering, die ons allen tot in 
lengte van jaren bevrediging zal schen
ken. Ik geloof, dat op ons werk een ci
taat van Thorbecke wel zeer van toepas
sing is. En wel de volgende woorden uit 
Thorbeeke's "Bedenkingen aangaande 
het regt en de staat", nl.: 

"De ware kennis wordt ons niet in 
den schoot geworpen, maar wij moe
ten, ze ons eigen makende, er voor ons 
zelve de kunstenaars van zijn. 

Wij moeten dezelve in en voor het 
leven voortbrengen; hetwelJk niet ge

schiedt zonder misgrepen en dwalint', 

Ik dank u voor uw aand~t. 
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bruiken. Naar mijn mening is het een 
feitelijke gegevenheid, dat de aard van 
de mens medebrengt, dat hij in gemeen
schap moet leven. Het leven in gemeen
schapsverband is voor de mens de natuur
lijke toestand. 

Reeds Aristoteles heeft geconstateerd, 
dat de mens van nature op leven in ge
meenschap is aangewezen. Hij noemt 
hem een sociaal wezen. Wanneer het be
ginselprogram zegt, dat de mens naar 
zijn aard bestemd is om als vrije per
soonlijkheid in gemeenschap te leven, 
dan gee:ft het uitd!l"UkJking aan de over
tuiging, dat deze wijze van leve~ ove.r
eenkomstig 's mensen bestemmmg IS. 
Daaruit wordt dan de slotsom getrokken, 
dat de vrijheid van de mens als het kost
baarste goed wordt beschouwd. 

Ik acht dit een betere formulering 
dan die van de discussie-grondslag, voor
al ook omdat ik in de laatste de uit
spraak omtrent de kostbaarheid. van het 
goed der vrijheid van de mens met meer 
aantref. Daarnaast acht ik het een min
der gelukkige formule, dat de gemeen
schap is te zien als een instrument voor 
de ontplooiïng van de individuele mens. 
Zich te ontplooien is de taak van de 
mens zelf. De gemeenschap behoort de 
voorwaarden te scheppen, die voor een 
ieder een zo groot mogelijke ontplooiïng 
mogelijk maken. Eerste voorwaarde 
daartoe is vrijheid. Daarom is de uit het 
gemeenschapsverband voortvloeiende ge
bondenheid te zien als een voorwaarde 
ter verwezenlijking van de vrijheid. 

In zijn tweede alinea spreekt art. 4 van 
het program uit, dat ware vrijheid al
leen bestaanbaar is, indien zij gepaard 
gaat met verantwoordelijkheid. Aldus 
wordt uitdrukking gegeven aan de ge
dachte, dat vrijheid zonder verantwoor
-delijkheidsbesef geen vrijheid is doch on
gebondenheid. De verantwoordelijkheid 
heeft twee kanten. Zij legt ons de pliclit 
op tot het ontwikkelen van eigen kracht, 
doch zij omvat ook de verantwoordelijk
heid jegens de naaste. 

Als de discussie-grondslag in punt 2 
over de verantwoordelijkheid spreekt, 
heeft hij alleen de laatste op het oog. 
Wel wordt in punt 3 meldiflg gemaakt 
van de noodzaak tot het bevorderen der 
zelfstandige kracht, doch het verband 
met de verantwoordelijkheid, dat het be
ginselprogram hier zo duidelijk legt, ont
breekt in de discussie-grondslag. Acht ik 
dit op zichzelf al geen verbetering, be
paald bezwaar heb ik tegen de construc
tie van punt 2, die de verantwoordelijk
heid tegenover de naaste ziet als een vrij
heirlsbeperkend element. Naar mijn me
ning dienen wij als liberalen er aan vast 
te houden, dat de verantwoordelijkheid 
niet is een beperkend element doch een 
wezenskenmerk van ware vrijheid. 

Ik zeide reeds, dat ik het betreur, dat 
het begrip sociale gerechtigheid uit de 
discussie-grondslag. is verdwenen. _Punt 4 
van de grondslag blijkt in deze lijn door 
sprekende over de maatschappelijke ver
houdingen niet meer te verklaren, dat 
deze sociaal rechtvaardig moeten zijn, 
doch te volstaan met de uitspraak, dat 
zij zo rechtvaardig mogelijk moeten zijn. 
Ik kan het niet helpen, maar mij spreekt 
sociaal rechtvaardig meer aan dan zo 
rechtvaardig mogelijk. Ook vrees ik, dat 
het weglaten van het woord sociaal 
aanleiding zal kunnen geven tot het trek
ken van conclusies, die niet in overeen
stemming zouoen zijn met onze bedoelin
gen. 

.,Doelmatigheid'' 
geen iuist criterium 

Afgezien hiervan zie ik, als ik art. 5 
van het beginselprogram naast punt _4 
van de discussie-grondslag leg, nog op een 
ander punt achteruitgang. Het program 
zegt, dat de Partij streeft naar maat
schappelijke verhoudingen, die sociaal 
gerechtvaardigd en economisch verant
woord zijn. De discussie-grondslag wil de 
nadruk niet langer op het economisch 
verantwoorde leggen, doch op de doelma
tigheid. Het rechtvaardige moet wijken, 
als de doelmatigheid zou worden bena
deeld. 

Ik vrees, dat menige sociale maatregel 
achterwege zou zijn gebleven, als men te 
uitsluitend op de doelmatigheid zou heb
ben gelet. Ter bereiking van het recht
vaardige mag desnoods een stukje doel
matigheid worden opgeofferd. Het econo
misch verantwoorde geeft een veel beter 
criterium. Maatregelen, die economisch 
niet verantwoord zijn, brengen immers 
hetgeen men sociaal hoopt te bereiken in 
gevaar. Een hecht sociaal gebouw is 
slechts denkbaar op een solide economi
sche basis. 

Een soortgelijke opmerking zou ik wil
len maken met betrekking tot het ver
band tussen welvaartsspreiding en wel
vaartstoeneming. Het gaat mij te ver, 
dat men rechtvaardige welvaartssprei
oing, met de volle nadruk op het woord 
rechtvaardige, zonder meer zou willen af
wijzen omdat zij de welvaartsteeneming 
:~ou belemmeren. Zonder aan de beteke-

nis van de welvaartsteeneming ook maar 
in het minst tekort te willen doen, zou ik 
aan een meer genuanceerde formulering 
de voorkeur geven. 

Mijn laatste opmerkingen hebben be
trekking tot punt 5 van de discussie
grondslag. Dat men de vraag naar de 
oorsprong van het gezag in het midden 
laat, acht ik juist, maar ik begrijp niet, 
waarom men daarop een uitzondering 
maakt voor de leer der volkssouvereini
teit. Ik begrijp dit te minder omdat in 
ditzelfde punt instemming wordt betuigd 
met de grondregel van het Plakkaat van 
Verlatinghe, dat nu juist op de leer der 
volkssouvereiniteit!; berust. 

Het probleem der volkssouvereiniteit is 
veel te ingewikkeld om er zich zonder 
meer met een verwerping van af te ma
ken. De betekenis van het Plakkaat van 
Verlatinghe is bovenal geweest, dat het 
uitdrukking gaf aan de overtuiging, dat 
het volk gerechtigd is de souverein de 
gehoorzaamheid op te zeggen, als hij 
zijn verplichtingen tegenover het volk 
niet nakomt. Volgen Thomas van Aquino, 
de katholieke theoloog uit de 13e eeuw, 
is dan niet het volk, doch de vorstelijke 
tyran de oproerling. 

De Hervormers hebben deze gedachte 
overgenomen. Zij hebben daarbij niet ge
dacht aan een beslissing door het volk 
zelf. Ook in hun gedachtengang was dat 
een onmondige. Het waren de Staten, die 
voor zijn belangen hadden te waken en 
het zijn dan ook de Staten-Generaal van 
de Geunieerde Nederlanden geweest, die 
Philips II van zijn heerschappij over de
ze landen hebben vervallen verklaard. 
Dezèlfde gedachte ligt ten grondslag aan 
de Amerikaanse deelaratien of fndepen
dance van 1776, al gaat deze een stap 
verder .door uitdrukkelijk uit te spreken, 
dat ter verzekering van de handhaving 
van wat wij thans de mensenrechten zou
den noemen, regeringen zijn ingesteld, 
die hun macht ontlenen aan de toestem
ming van de geregeerden. Vandaar, dat 
ook in deze declaratie de trouw aan de 
Britse kroon wordt opgezegd door de ver
tegenwoordigers van de Verenigde Staten 
van Amerika "by the authority of the 
good people of these colonies". 

Volkssouvereiniteit 
Er is ook nogal wat verschil van ge

voelen over de vraag, wat precies onder 
volkssouvereiniteit is te verstaan. De an
ti-revolutionairen verwerpen haar, omdat 
zij haar zien als een tegenstelling tot de 
souvereihiteit Gods. Dit richt zich echter 
bepaaldelijk tegen de constructie van 
Rousseau~ Deze wordt door de anti-re
volutionaire staatsman De Savemin Lob
man in zijn boek "Onze Constitutie' ver
oordeeld als strijdig met Gods woord, 
maar hij erkent daarbij, dat de volkssou
vereiniteit op andere gronden door gelovi
ge christenen is verdedigd; 

Er is te meer reden om in ons beginsel
program over de volkssouvereiniteit te 
zwijgen, omdat dit bij de niet staatsrech
telijk geschoolde,. tOt wie wij ons toch 
ook met ons program wensen te richten, 
verwarring Zal kunnen stichten. Hij za~ 
zich toch herinneren, dat wij aan de wil 
van het volk, zoals die bij de verkiezin
gen is gebleken, voor de kabinetsvorming 
grote betekenis hechten. In de informatie
opdracht, die na de ·laatste verkiezingen 
door de Koningin aan de heer Romme 
werd verstrekt, werd hem uitdrukkelijk 
voorgehouden, dat hij bij het door hem 
in te stellen onderzoek had te letten op 
de uitslag der verkiezingen. Ook onze 
vriend Toxopeus heeft zich op de verkie
zingsuitslag beroepen, toen hij zijn mede
werking weigerde aan een formatie op de 
basis van een vijfpartijen-kabinet en wij 
hebben dit allen zeer juist gevonden. 
Voorts heeft de liberale staatsman Cort 
van der Linden in 1913 de formatie van 
zijn extra-parlementair kabinet gerecht
vaardigd met een beroep op de volkswil, 
zoals die bij de stembus tot uitdrukking 
was gekomen. 

Letten wij voorts op de ook door Ne
derland aanvaarde Universele Verkla
ring van de rechten van de mens. Da·arin 
leest men met zoveel woorden, dat de wil 
van het volk, zoals die tot uitdrukking 
zal komen in verkiezingen krachtens al
gemeen kiesrecht, de grondslag zal zijn 
van het gezag 'der regering. De liberale 
minister van buitenlandse zaken Stikker 
heeft in zijn voorwoord tot de Neder
landse uitgave van de verklaring uitge
sproken, dat de erin neergelegde· begin
selen moeten beschouwd worden als een 
hoog ideaal, waarnaar in alle landen 
ernstig moet worden gestreefd. 

Wij doen het best met zonder ons in 
theoretische bespiegelingen te begeven, 
uit te spreken dat wij de uitoefening der 
staatsmacht willen zien gebonden aan de 
voorschriften der grondwet. Bij ons is, 
afgezien van de mog;elijkheid om souve
reinHeit over te dragen aan bovennatio
nale instituten\ de souvereiniteit bij de 
g;rondwetgever. Waaraan deze zijn macht 
ontleent, kunnen wij in t midden laten. 

De grondwet moet de voornaamste 
rechtsregelen i!nhouden omtrum de uit
oefening der staatsmacht. Ook zij heeft 
zich van theoretise>he bespiegelingen te 
onthouden. 

Zo zullen ~ij niet het voorbeeld moe
ten volgen van de Belgische grondwet 
van 1831. Deze opent de titel over de 
machten met voorop te stellen: "Alle 
machten gaan uit van de Natie". Dat is 
een buiging voor de volkssouvereiniteit. 
Practische betekenis heeft deze verkla
ring overigens niet. De grondwet voegt 
er toch in één adem aan toe, dat die 
mac-hten worden uitgeoefend op de bij 
de grondwet bepaalde wijze. Op het laat
ste komt het ook in België aan. Daardoor 
is het Belgische stelsel in werkelijkheid 
aan het onze gelijk. En dat stelsel zou 
geen zier veranderen, als de zinsnede, 
dat alle machten van de Natie uitgaan, 
werd geschrapt. 

Het koningschap 
De discussie-grondslag stelt het voorts 

naar mijn gevoelen te algemeen als hij 
het constitutioneel-parlementaire ko
ningschap als abstractie tot een liberaal 
beginsel wil maken. Ik gevoel mij met 
hart en ziel verknocht aan het koning
schap van Oranje. Ik stel er prijs op dit 
vandaag extra te onderstrepen. Het tele
gram van aanhankelijkheid dat de verga
dering gisteren heeft gezonden aah de 
draagster der Kroon heeft voor ons allen 
ditmaal een nog dieper betekenis gehad 
dan in vorige jaren het geval was. Te
recht zegt de discussie-grondslag, dat wij 
het koningschap van Oranje bestendigd 
willen zien vanwege zijn nauwe histori
sche verbondenheid met onze staat. Maar 
tegelijkertijd doet de discussie-grondslag 
aan de betekenis van ons nationaal ko
ningschap tekort met zich hier alleen te 
baseren op het Plakkaat van Verla
tinghe. 

Dat plakkaat is een belangrijk histo
risch document, maar het is bijna vier 
eeuwen oud. Het beeld, dat het geeft van 
de Koning als herder over zijn schapen, 
het beeld van een onmondig volk, dat als 
een kudde schapen moet worden be
schermd, is niet meer van onze tijd. Men 
moet het koningschap geen eigenschap
pen toeschrijven, die het niet meer bezit. 
Men moet het waarderen om wat het is. 
De gróte verdienste van het koningschap 
der Oranjes is, dat het, ook al heeft dit 
onze eerste drie koningen wel eens moei
te gekost, is medegegaan met de tijd. De 
tijd, die de Koning heeft gemaakt tot de 
waker voor de handhaving van een con
stitutioneel bestel, waarin niet meer het 
persoonlijk inzicht van de Koning, doch 
dat van een op het vertrouwen der volks" 
vertegenwoordiging berustend kabinet de 
richting van h~t beleid bepaalt. Het 
beeld van de Koning, die boven de par-· 
tijen staand, de Koning kan zijn voor ge
heel zijn volk en die daardoor het sym
bool is van de eenheid, die dat volk in al 
zijn verscheidenheid behoort te vormen. 

Die plaats zal de president van een re
publiek slechts bij hoge uitzondering 
kunnen innemen en daarom geef ik . aan 
een nationaal koningschap verre de voor
keur. Maar als ons de ramp zou treffen~ 
dat geen troonopvolger naar het grond
wettelijk erfrecht meer aanwezig zou 
zijn, dan zal de daarvoor grondwettelijk 
aangewezen macht ernstig hebben te 
overwegen of het kiezen voor een andere 
staatsvorm niet de voorkeur verdient bo
ven het op zoek gaan naar een Koning. 

Laat ons wat dit betreft een voorbeeld 
nemen aan het anti-revolutionaire begin
selprogram, dat begint met uit te spre
ken, dat de A.R. Partij geen enkele 
staatsvorm voor de enig aanvaardbare 
houdt. Doch daaraan toevoegt, dat zij 
voor Nederland het grondwettelijke ko
ningschap der Oranjes, zoals het zich 
geleidelijk uit de Republiek der 16e eeuw 
.heeft ontwikkeld, de meest geschikte re
geringsvorm oordeelt. 

Een laatste bezwaar, dat ik tegen punt 
5 van de discussie-grondslag heb is, dat 
het wat de samenstelling der volksverte
genwoordiging aangaat, te veel in bijzon
derheden treedt. Ons tweekamerstelsel, 
·zoals het thans reilt en zeilt, is zeker 
geen eis van liberaal beginsel. Ik heb 
reeds jaren geleden de vraag opgewor
pen of de samenstelling der Staten-Gene
raal nog wel in voldoende mate in over
eenstemming is met de zich wijzigende 
maatschappelijke structuur. Deze vraag 
raakt de grondslagen der democratie. De 
maatschappij is niet meer de zuiver indi
vidualistische van 1848. Wie de realiteit 
ziet, constateert niet zonder zorg hoe de 
invloed van allerlei maatschappelijke 
·groeperingen die van het parlement 
dreigt terug te dringen. · 

Hij neemt waar, hoe zij, die in de voor
.bereiding van bepaalde maatregelen in 
buiten-parlementair verband een belang
rijk aandeel hebben gehad, de totstand
koming daarvan ook binnen het parle
ment in sterke mate kunnen trachten te 
beïnvloeden. Er is ook in ons land wat 
men wel genoemd heeft 'n "sluipend cor
poratisme". Met fascisme of nationaal
socialisme heeft· dit niets te makeri. Het 
is een feitelijke gang van zaken. Hij heeft 
in fascistisch of nationaal-socialistisch ge
oriënteerde staatsvormen geleid tot op

lossingen, die wij hardgrondig verwerpen. 
Onze opdracht is het te zoeken naar 

vor:men, die aan het probleem een demo
cratische, een liberale oplossing geven. 
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Die opdracht is moeilijk genoeg, doch zij 
is er een, die het liberalisme, dat naar 
zijn wezen dynamisch heeft te zijn, niet 
uit de weg mag gaan. Niets zou minder 

· liberaal zijn dan te menen, dat de thans 
bestaande regeling omtrent de wijze van . 
samenstelling der beide Kamers het laat
ste woord zou zijn, dat hier kan worden 
gesproken. 

Ik pleit niet voo1· afschaffing van de 
Eerste Kamer, maar als men voor haar 
behoud in haar tegenwoordige vorm geen 
betere argumenten kan geven dan de dis
cussie-grondslag, dan is het met haar be
staansrecht niet best gesteld. Waarom 
zou een Eerste Kamer nodig zijn om de 
regionale schakeringen tot haar recht te 
doen komen? Dit doel is met volkomen 
handhaving van het beginsel der evenre
dige vertegenwoordiging door middel 
van de Tweede Kamer evenzeer te be
reiken. 

Waarom is ter verkrijging van regio
nale schakering verkiezing door de leden 
der provinciale staten nodig? Zou deze 
schakering niet in precies dezelfde maté 
zijn te bereiken, indien de Kamer recht
streeks werd gekozen door regionaal ge
groepeerde kiezerscorpsen? Alweer, ik 
pleit niet voor rechtstreekse verkiezing. 
Ik ben er zelfs van overtuigd, dat het 
voor de samenstelling van de Kamer bit
ter weinig verschil zou maken of zij bij 
behoud van de tegenwoordige regionale 
groepering door de Staten of door de 
kiezers zou worden benoemd. Maar als 
argument voor het behoud der Kamer in 
haar tegenwoordige samenstelling is het
geen in de discussie-grondslag wordt 
aangevoerd waardeloos. 

Versleten argument 
Het ergst vind ik echter, dat de discus

sie-grondslag in het jaar 1964 nogmaals 
komt met het volkomen versleten argu
ment uit het jaar 1848, dat de Eerste Ka
mer een waarborg zou zijn tegen overijl-
de wetgeving. Het is het argument der 
conservatieven van 1848. Reeds Thorbe
cke heeft het in zijn bijdrage tot de her
ziening der grondwet van 1848 verwor
pen. Hij concludeerde daar zelfs kort en 
krachtig: De Eerste Kamer heeft geen 
grond. 

Wanneer er belangrijke ontwerpen 
door de Eerste Kamer verworpen zijn, 
dan was dit steeds omdat haar meerder
heid hun inhoud anders waardeerde, 
maar geenszins omdat de Tweede Kamer 
overijld had besloten. Noch de Hoger-on
derwijswet- van Kuyper, noch het Neder- · 
lands-Belgisch verdrag, om twee belang
rijke voorbeelden te noemen, waren door 
de Tweed~ Kamer overijld aangenomen. 
Het eerste werd verworpen vanwege het 
verschil in politieke samenstelling tussen 
de beide Kamers. Het voor én tegen van 

. het verdrag was in de Tweede Kamer 
zeer zorgvuldig overwogen. Het was een 
moeilijke beslissing, die genomen werd 
met een kleine meerderheid, waarbij 
verschillende fracties verdeeld stemden. 

Mede onder de invloed van de actie, 
die in het land tegen deze beslissing 
werd gevoerd, viel in de Eerste Karher 
een ander besluit en met grote meerder
heid. Persoonlijk heb ik mij daarover 
verheugd en ik geloof nog, dat het een 
goed besluit was. Maar het is niet bij mij 
opgekomen te stellen, dat de meerder
heid der Tweede Kamer in deze zaak, 
die meer dan vijf jaar had gehangen, 
overijld zou hebben gehandeld. 

Het maakt mij dan ook altijd kriebe
lig, als men het zo stelt, dat de Tweede 
Kamer bij haar wetgevende arbeid bloot 
staat aan overijld handelen - een over
ijld handelen, dat zij behalve bij initia
_tief-ontwerpen dan ook nog zou doen in 
samenwerking met de regering - en dat 
de Eerste Kamer boven dat gevaar zou 
zijn verheven. Ook een verwerping kan 
een overljlde daad zijn. 

In 1916 verwierp de in meerderheid 
rechtse Eerste Kamer een wetsontwerp 
van de liberale minister Van Gijn tot 
verhoging van de successiebelasting. De 
volgende dag hadden de heren al spijt, 
toen zij hoorden, dat de minister de ver
antwoordelijkheid voor het bewind niet 
langer wilde dragen. Een aantal hunner 
deed daarvan aanstonds blijken. Het ge
volg was, dat de minister op' zijn verzoek 
Qm on_tslag terug kwam, omdat hem de 
zekerheid ·werd gegeven, dat zij het geen 
tweede keer zouden doen. Een nieuw 
wetsontwerp, slechts op _een enkel onder

. geschikt punt ·_gewijzigd om de meerder
heid der Kamer de gelegenheid te geven 
haar . gezicht te· redden, werd korte tijd 
later aangenomen. Hier was duidelijk 

·overijling bij de meerderheid der Eerste 
-Kamer. · 

Ik herhaal, ik pleit niet voor afschaf
. fing van de Eerste Kamer. Ik ben er in
tegendeel van overtuigd, dat een Eerste 
Kamer in ons staatkundig bestel een nut
tige taak kan vervullen. Maar ik meeri, 
dat een partij, die een dynamische partij 

. wil zijn, open moet blijven staan voor 

. doorlopend onderzoek of een op andere 
wijze samengestelde Eerste Kamer wel
licht beter ZO\.l passen bij de moderne 
ontwikkeling der maatschappelijke ver
houdingen. Want ik zeg nog eens 1964 is 
1848 niet meer. 
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Voortgezet verslag jaarlijkse Algemene vergadering 

Geanimeerde discussie over ontwerp-Beginselpro~rmn 

Zaterdr'":chtend 18 april werd de jaarvergadering van de V.V.D. in een 
an!lere zaal van Grand Hotel de Cocagne in Eindhoven voortgezet met de 
openbare behandeling van een discussie-grondslag voor zes hoofdpunten van 
een nieuw beginselprogram. 

In zijn vergadering van 14 december 1964 besloot het hoofdbestuur een 
Commissie tot herziening van het beginselprogram in te stellen. Het be
noemde in deze commissie de heer ir. K. van der Pols te Rotterdam (voor
zitter), mevrouw mr. M. L. Buschkens-Dijkgraaf te Rijswijk (Z.H.) (secre
taresse), mr. W. J. Geertsema te Wassenaar, dr. E. Nordlohne te An:sterdam, 
Jhr. mr. W. H. D. Quarles van Ufford te Reeuwijk, mr. H. van Riel te 
's-Gravenhage, H. J. L. Vonhoff en mr. J. de Wilde te Amsterdam, leden. 

Het ontwerp was tevoren aan de afdelingen toegezonden en werd in het 
partij-weekblad gepubliceerd. 

De partijvoorzitter heropende de druk 
bezochte vergadering en heette in het 
bijzonder welkom de liberale staatsse
cretarissen, de heren Keijzer .en den 
Toom. · 

Hij deelde mede, dat aan herziening 
van het beginselprogram behoefte wordt 
gevoeld, al was het reeds, omdat daarop 
externe oorzaken van invloed zijn. De 

' commissie heeft een schets van de eerste 
zes punten voorbereid, waarop noch het 
dagelijks bestuur, noch het hoofdbestuur 
zich heeft vastgelegd. 

Ook in de commissie wordt over het 
ontwerp genuanceerd gedacht. Zij stelt 
er echter prijs op tot een discussie te 
komen, welke haar in staat stelt tot een 
eindredactie te komen, welke de ver
schillende partij -organen zal passeren al- · 
vorens aan de algemene vergadering te 
worden voorgelegd. De commissie stelt 
zich dus gaarne open voor constructieve 
kritiek. Zij heeft het wenselijk geoor
deeld haar lid dr. Nordlohne gelegenheid 
te bieden tot een nadere toelichting. 

Hierna volgde de inleiding van de heer 
Nordlohne, die elders in dit blad is op
genomen. 

Kritisch commentaar 
van prof. Oud 

· Als eerste debater betrad hierna prof. 
mr. P. J. Oud ere-voorzitter der partij 
met warm applaus begroet, het spreek
gestoelte. 

Met een daverend applaus betuigde de 
v~rgadering haar instemming met de mé\
gtstrale rede van de erevoorzitter, die 
men eveneens elders in ous blad aan
treft. 

Verdere discussie 
De heer Y. P.W. van der Werf (Breda) 

verklaarde van oordeel te zijn, dat het 

ontwerp de kwaliteit van het program 
van 1948 niet kan evenaren. Het is wat 
leuterig en ademt de geest van de bour
geois satisfait. Het heeft geen zin terug 
te gaan in het verleden. De VVD moet 
aansluiten aan de realiteit. Het zou ver
standiger zijn geweest, wanneer deze dis
cussie aanvankelijk intern zou zijn gehou
den, b. v. in het kader van het gespr,eks- · 
centrum. Utopisch liverlasme is !niet 
meer van deze tijd. · -

·De heer A. Nawijn (Olst) merkte op, 
dat z.i. eerst moet worden gediscussieerd 
over de prealabele vraag, of het bestaan
de program wel herziening behoeft. In 
het ontwerp wordt de liberale .ideolo
gie slecht weergegeven. Een beginselpro
gram behoort niet van tijd tot tijd te 
worden herzien, doch kan mogelijk op 
ondergeschikte punten worden aange
past aan een nieuwe situatie. Drie pijlers 
moeten als fundamenten worden. gehand• 
ha;üd: vrijheid, verantwoordelijkheid eh 
sociale gerechtigheid.· die aan ons gewe-
ten appelleren. · 

Ook in zijn onderdelen geeft de discus
siegrondslag . blijk van oppervlakkigheid. • 
Zo ontbreekt de aanduiding van de zelf
standigheid van ministers en volksverte
genwoordigers ten opzichte van de partij. 
Spr. zou dan ook het bestaande 
program, behoudens enkele kleine wijzi
gingen, willen handhaven. 

De heer L. Roodenburg (Delden) zeide 
bezwaar te hebben tegen de wazige for
mulering van de discussiegrondslag. Uit 
het oog is verloren, dat de liberale be
ginselen grosso modo voor alle tijden 
gelden. Het program mag niet de inzet 
zijn van een intellectueel spel, doch dient 
fundamentele waarheden te formuleren. 
Daarbij moet rekening worden gehouden 
met het bevattingsvermogen van de gro
te massa. 
Mr. J. van Someren (Amsterdam) maak

te in het bijzonder bezwaar tegen het 
voorgestelde punt 5, dat wel veel woor-

Zate da r gmorgen de Bestuurstafel i.n de geheel gevulde Cocagne-zaaL 

,, 
den en zinnen, maar \veinig concreets in
houdt. Hij achtte meer tijd voor nader 
beraad in de afdelingen noodzakelijk en 
stelde voor; de commissie uit te breiden. 
o.a. met prof. Oud (instemming). 

Drs. A. Pais (Amsterdam) sloot zich 
aan bij de kritiek van prof. Oud op punt 
2, dat te restrictief en onvolledig is ge
redigeerd. In punt 4 wordt in het kader 
van het sociaal-economische beleid te 
weinig rekening gehouden met de rol 
welke de overheid hierbij heeft te ver~ 
vullen. Wij leven in een tijdsgewricht van 
technische evolutie! Geen woord is ge
wijd aan de hulp aan onderontwikkelde 
gebieden. Rechtvaardige welvaartssprei
ding heeft niet alleen vrije marktecono
mie tot voorwaarde, doch ook gelijkheid 
van ontwikkelingskansen. In dit verband 
behoort ook aan het onderwijs te wor
den gedacht en naar verruiming van op
leidingsmogelijkheden voor een ieder te 
worden gestreefd. · 

De alinea over bezitsvorming dient te 
worden gericht op de door liberalen ge
wenste maatschappelijke structuur. 

De.heer P. G. J. Westerlaken (Amster
dam) heeft in punt 3 een definitie van het 
begrip vrijheid gemist. Het gaat zowel 
om de ervaring van vrijheid als om de 
vaststelling, of iemand vrij is van iets of 
tot iets. De beleving van vrijheid houdt 
niet op bij het individu, doch kan ook 
collectief van waarde 'zijn. b.v. in Euro
pees verband. 

Mr. D. F. Went (Leeuwarden) sloot zich 
aan bij het betoog van. prof. Oud. Ook 
hij vroeg langere tijd van beraad voor de 
afdelingen ... Hij herinnerde aan de publi
.catie van prof. Eigeman· "Liberale Ce
dachten", .welke nog steeels actueel is. 
Wij zijn niet gebonden door dogma's, 
maar door normbesef. Dat maakt onze 

·standpuntbepaling moeilijk, maar houdt 
de partij levendig. Het bestaande pro
gram behoeft slechts op enkele plaatsen 
gewijzigd te worden. 

De heer · R. M. Marcuse (Zaandam) 
acht het zoveel nadruk leggen op confes~ 

·sionele denkbeelden onjuist. Wij begeven 
ons daarmee op een verkeerde weg. 

--De nu opgedane ervaring geeft spr. aan
leiding om voor een tijdige en doelmatige 
voorbereiding van werk- en verkiezings
program te pleiten. 

Dr. J. N. van den Ende ('s-Gravenhage) 
wilde toegeven, dat er moed en durf no
dig zijn om een herziening van het be
ginselprogram voor te bereiden. Maar 
waarom slopen en wederopbouwen, als 
enige reconstructie zeer wel mogelijk is. 
Spr. sloot zich aan bij de bezwaren van 
prof. Oud en vroeg meer tijd om bezwa
ren schriftelijk te kunnen indienen_ 

Mej. mr. J. L. M. Toxopeus Pott 
(Delfzijl) zeide. dr. Nordlohne een knap
pe man te vinden (gelach) maar het toch 
helemaal niet met hem eens te zijn. De 
door Thorbecke ontworpen beginselen van 
de Grondwet van 1848 gelden no" steeds 
in ons staatsbestel. De meesterha;;'d heeft 
in dit voetspoor in 1948 een uitstekend 
liberaal beginselprogram ontworpen. Nu 
is men bezig onze politieke tegenstan
ders wapens om ons te bestriHr>n in han
den te geven. 

Mr. J. Schuttevaer <UtrEcc:htJ zeide 
van oordeel te zijn, dat de geestelijke 
grondslagen van het liberalisme voorzich
ti.g benaderd moeten worden, zulks te 
meer, omdat er een zo grote verscheiden
heid van opvatting bestaat over de chris
telijke inslag in onze hedendaagse samen
leving. De nu ondernomen nieuwe open
baring lijkt nergens naar. Zelfkritiek is 
dan ook nodig, want met dit ontwerp zul
len wij geen eer inleggen. 

Drs. G. J. Oudemans (Eindhoven!. die 
het volkomen eens is met prof. 
Oud, vroeg meer tijd van voorbereiding 
Hij zou nu ook wel eens voorstanders 
van het ontwerp willen horen_ 

Mevr. mr. L. C. Kist-Verstegen (Rot
terdam) verklaarde, dat een technische 
herziening meer dan voldoende is. Zij 
vond het stuk niet in onberispelijk Ne
derlands gesteld. In punt 5 vindt men een 
staaltje van rechtsfilosofie, dat geen be
wondering wekt; de daarin voorgesta
ne hiërarchie kennen wij niet in Neder
land. Het beginsel der openbaarheid van 
de beraadslagingen van vertegenwoordi
gende lichamen moet algemeen ·gelden. 
Richtlijnen voor de samenstelling dezer 
lichamen behoren .. niet. thuis. in een be
ginsel program. Dit moet kort en bondig 
worden geredigeerd. 

Mr. A. Katan (De Billt-Biltl1oven) 
vroeg om vergelijkingspunten ter verge
makkelijking van de bestudering, voor
zien van een motiverende toelichting. De 
samenstellers hebben kennelijk het bui
ten-kerkelijk volksdeel uit het oog verlo
ren. In punt 3 behoort ook het humanis
me recht te worden gedaan_ Tegen een 
grondige voorbereiding heeft spr. geen 
bezwaar, doch aan een schets van de li
berale ideologie bestaat grote behoefte. 

Drs. P. Delvaux (Utrecht) acht een 
vernieuwde redactie wel nodig. Daarin 
zou hij telkens, waar, van "de partij" 
wordt gesproken "wij" gesteld willen 
zien. Een historische inleiding kan nut
tig zijn, mits deze bondig en juist wordt 
geformuleerd. Het vrijheidsbeginsel ver
langt een sterke fundering in een libeni
le partij. Punt 3 is te wijsgerig van in
slag en te weinig politiek. Punt 4 is te 
zeer gedetailleerd en in zijn strekking 
onduidelijk. Men zou toch geen weder
invoering van elf' kinderarbeid verlan
gen! 

Ir. W. Veldhuis (Driehuis-Velsen) ziet 
het program als de vlag, die buiten
staanders moet aantrekken. Dan moet 
men niet vervallen in uitvoerige; voor 
velen moeilijk begrijpelijke beschouwin
gen, maar puntsgewijs bondig stellen 
waar 't om gaat. Een volkspar-tij behoort 
duidelijk te doen uitkomen, dat zij het 
welzijn van allen nastreeft. 

Dr. K. van Dijk (Roden) acht een ra
tioneel, verstandelijk geheel nodig, zon
der dat men zich slaaf maakt van welke 
ideologie dan ook 

Repliek van mr. Van Riel 
Mr. H. van Riel, lid der commissie, 

ziet de betekenis van deze discussie hier
in dat het bestaande program uitgaat 
van werkelijkheidsconstatering en het 
nieuwe van achtergronden van achter
gronden. Het spreekt van zelf, dat in een 
liberale partij laatstgenoemde methode 
op moeilijkheden stuit, omdat de inzich
ten uiteenlopen. Daarom acht hij de eerst
genoemde methode beter. Niettemin is de
ze discussie constructief in zoverre, dat 
men de aanval niet schuwt, als men bui
ten het conventronere vlak treedt. 

Thomas van Aquino schreef onder de 
indruk van de strijd tussen de Paus en 
de Hohenstraufen, dat de keizer aangetast 
mag worden, indien hij niet overeenkom
stig de christelijke leer regeert. Het was 
Basilius van Padua, die de wil van de 
onderdanen in het geding bracht. maar 
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dat was honderd jaar later. Hier vindt 
men de basis van het moderne liberalis
me. 

In een gewijzigd program acht hij een 
paragraaf over het staatsbestel wel wen
selijk. Hij heeft deze neergelegd in de 
eerste twee alinea's. Het is wenselijk de 
lijn, welke reeds onder de Republ~ek 
der Verenigde Nederlanden ten aanz1en 
van de godsdienstvrijheid werd gevolgd, 
door te trekken. Het bestaansrecht van 
de Eerste Kamer kan veel beter onder
steund worden, zoals prof. Oud al heeft 
gesteld. 

Repliek van de heer Vonhoff 
De heer Vonhoff, lid der commissie, wil
de een misverstand uit de weg ruimen. 
Volkssouvereiniteit is niet te verwerpen, 
doch het begrip is moeilijk te definieren. 
Stikker keerde zich tegen de overheer
sing door de helft plus één. 

Ook van Hogendorp, Thorbecke en Mar
chant hadden dat al voor hem gedaan 
en daarbij wil de commissie zich aan
sluiten. De verwijzing naar de Akte van 
Verlatinghe kan naar de toelichting wor
den overgebracht. De akte is geen basis 
voor de volkssouvereiniteit. 

Repliek van dr. Nord~ohne 
De heer dr. Nordlohne, lid van de 

commissie, zeide er van te hebben opge
keken, dat zovele bezwaren zijn ge
maa.kt tegen verwijzing naar de Tien 
Geboden. Naar zijn mening vindt men 
in elk gebod steun voor gedragsregels 
in de moderne maatschappij. Dat bete
kent allerminst, dat de VVD bezig is 
een confessionele partij te worden. Het 
gaat er om, waar de grenzen van de li
berale vrijheid liggen. Daarop moet een 
duidelijk antwoord worden gegeven, hoe 
moeilijk dit leerstuk is. 

De religieuze betekenis van de Tien Ge
boden en van getuigenissen van het 
Nieuwe Testament als christelijke grond
slagen van onze samenleving wordt niet 
vooropgesteld. doch de daaruit af te lei
den politieke normen. Men kan daarover 
verschillend deDJken, ook buiten de theo
logie, b.v. in sociaal opzicht. Wij wensen 
geen verabsolutering van personen, noch 
mwbruik van woord of naam. Wanneer 
men het in punt 2 gestelde verwerpt, 
dan moet er een andere constructieve 
gedachte tegenover gesteld worden. 

Geconstateerd kan worden, dat ten 
aanzien van punt 6 geen bezwaren zijn 
gemaakt. 

Repliek van 
mr. Quarles van Ufford 

De heer Quarles van Ufford, lid der 
commissie, wees er op, dat prof. Lange
meijer voor de Wiardi Beekman-stich
ting heeft gezegd, dat de socialisten ten 
opzichte van de geesteiijke overtuiging 
meer positief staan dan de liberalen, die 
een zekere terughoudendheid aan de dag 
leggen. 

Wij moeten doen blijken, dat wij op 
het geestelijke erf wel degelijk iets te 
zeggen hebben. Het gaat minder om de 
formelering dan om het erkennen van de 
werkelijkheid. Evenals Thorbccke moeten 
wij duidelijk stelling durven nemen. Dat 
betekent allerminst. dat de VVD 
een confessionele partij wil worden. 

Slotwoord van de voorzitter 
De voorzitter constateerde, dat van de 

gelegenheid om over de proeve van een 
deel van het beginselprogram te discus
siëren ruimschoots gebruik is gemaakt. 
Ondanks verschil van inzicht was de ge
dachtenwisseling vruchtbaar en zij levert 
voldoende stof voor voortzetting van het 
commissoriale werk. Het hoofdbestuur 
zal zich nog nader beraden over de ver
der te volgen procedure. 

De· openbare vergadering werd vervol
gens geschorst voor het gebruik van de 

_lunch. 

Bes~re.S!IC'!g 
b~!.",~~ Kfji!lM~rfr~e~ies 

· Nadat de voorzitter de openbare ver
gadering had heropend, verwelkomde hij 
de islrijke leden van rle beide Kamer
fracties. 

Hij deelde mede, dat prof. Oud bereiel 
is gevonden zitting ie nemen in de com
missie voor het beginselprogram en dat 
diens rede over dit onderwerp aan alle 
afdelingen zal worden toegezonden. <Zij 
is vaorts, zoals reeels gemeld, volleeli ~· 
in dit nummer afgedrukt. - Red.l. o 

De voorzitter vestigde de aandacht op 
de Landdag van Vrouwen in de VVD op 
24 april in Gieten. 

Hierna kwam aan de orde de beslJre
king van het beleid der kamerfrac'ties. 
De heer J. Pieters (Broek in Waterland) 

vroeg om een 
·men voor de 
op benzine, 
zwaar treft. 

motivering van het stem
verhoging van de heffing 
welke het wegtransport 

Hnnne Excellenties Prof. Dr. H. J. Witteveen, M. J. Keyzer en W. den Toom. 

Jhr. mr. G. 0. J. van Tets (Rotterdam) 
uitte ernstige teleurstelling over het uit
blijven van de reeds zo lang overwogen 
verlaging van de loon- en inkomstenbelas
ting. Verwijzing naar conjuncturele be
zwaren kan niet ernstig worden genomen 
sinds de regering zich bij de veel meer 
ontwrichtende loonexplosie heeft neer
gelegd en voornemens is de AOW tot 
een sociaal minimum op te voeren. 

De belastingherziening is structureel 
noodzakelijk en mag dan ook niet aan 
een dogma worden opgehangen. Tegen 
enige verschuiving van het tijdstip van 
invoering behoeft geen bezwaar te be
staan, mits het maar wordt vastgelegd. 
Spr. becijferde, dat een belastingverla
gillg van 20 pct. nodig is om deze reële 
betekenis te geven. De middengroepen 
worden opgeofferd aan de sedert 1947 in 
gang zijnde nivellering. De sterke pro
gressie werkt zeer onrechtvaardig. 
Verlangd moet worden, dat de belasting

herziening in het macro-economische 
plan voor 1965 wordt verwerkt. Zo no
dig kan zij in etappes worden dom·ge
voerd. Zij zou ook kunnen worden ge
koppeld aan de AOW -verhoging, zoals 
de heer Geertsema bepleitte. 

Men moet niet vergeten, dat wij al 
spoedig weer verkiezingen hebben: in 
Rijnmond, voor de Staten en de ge
meenteraden. Deze zaak is dus urgent. 

Mr. H. E. Koning (Rotterdam) vroeg, 
waarom de vage toezegging van minis
ter Bot voldoende werd geacht om voor 
de verhoging van het luistergeld te stem
men. Wat zal de Eerste · Kamerfractie 
doen? 

Het liberale landbouwbeleid dreigt 
zich te ontwikkelen van een autarkisch 
standpunt uit. Wij moeten een afgeslo
ten continentaal Europa afwijzen, al was 
het reeds, omdat zulks in strijd is met 
ons verkiezingsmanifest. Invoerbelemme
ring van agrarische produlden van buiten 
de EEG is protectionistisch en schaadt 
de havenbelangen van Amsterdam en 
Rotterdam. 
De heer H. H. Jacobse (Amsterdam) her

innerde aan de duidelijke uitspraak van 
mr. van Leeuwen, die indertijd stelde, 
dat er in de praktijk nooit ruimte voor 
belastingverlaging aanwezig wordt ge
acht. Hij heeft ook nu gelijk gekregen. 
Spr. bracht hulde aan de heer Joekes, 
die zijn taak uitstekend verricht en stel
de de volgende vragen: 

1e. hoe denkt men bezitsvorming in het 
kader van het fiscale beleid te ver
wezenlij ken? 

2e. moet in de komende Miljoenennota 
al niet blij){ worden gegeven van de 
voornemens tot belastingverlaging? 

3e. wanneer daarover wordt gezwegen, 
wat doet de fi·actie dan? 

De heer W. van Amerongen <Amster
dam) stelde, dat uitgegaan moei worden 
van de regel, dat de staatsuitgaven- die
nen achter ie blijven bij de groei van het 
nationale inkomen. Ook in Duitsland 
doet men dat en zonder strikte doorvoe
ring van dit beginsel is bestrijding van 
het inflatiegevaar in EEG-verband on
mogelijk. 
Spreekt het Akkoord van Wassenaar van 

een geleidelijke verhoging van de AOW
uitkeringen tot een sociaal minimum? 
Door de vakbeweging wordt een enorme 
pressie op de minister van Financiën uit
geoefend, doch spr. acht het denkbeeld 
van de heer Geertsema, die het advies 
van de Bosman-groep in de SER wil vol
gen een aanvaardbaar compromis. 

Het wordt politiek een moeilijke zaak, 
omdat minister Veldkamp de datum van 
1 januari 1965 al heeft genoemd en een 
beroep op de algemene middelen veor 
de gedeeltelijke financiering heeft voorop 
gesteld. Door de wijziging van de loon
index zal het sociale minimum toch al 
in 1967 zijn bereikt.• Beroep op de Al
gemene Bijstandswet acht spr. , sociaal
psychologisch minder aantrekkelijk, .al 
kost deze oplossing maar 50 miljoen. 

Spr. heeft met instemming naar de 
rede van de heer Geertsema geluisterd 
Moesten de liberalen in de 19e eeuw 
vechten tegen confessioneel conservatis
me, nu moeten zij strijden tegen het col
lectivisme, dat vooral de middengroepen 
in hun bestaan bedreigt. 

De heer P. G. J. Westcriaken (Amster
dam) pleitte voor behoud van een open 
EEG. Nu reeds is de Europese richtprijs 
voor granen veel hoger dan in de Ver
enigde Staten. Met verbijstering heeft 

·spr. daarom kennis genomen vim . het 
standpunt van de heer Baas, die bij het 
bepalen van die richtprijs nog hoger 
wilde gaan dan de Duitse. Terecht heeft 
Mansholt dat bestreden. Kan een uitge
sproken protectionistisch standpunt nog 
ltberaal worden genoemd? 

Mr. A. Katan (De Bilt-Bilthoven) stel
de twee vragen: 

le. Hoe staat het met bet gratiebeleid 
t.a.v. de reeds gegratieerden? 

2e. Waarom hebben onze vertegenwoor
digers in de Eerste en Tweede Kamer 
verschillend gereageerd op de V ARA 
uitzending "Zo is het ook nog eens 
een keer"? 

Verder zou spr. iets meer willen we
ten over de geestelijke verzorging in het 
leger en bet rumoer om ds. Bos. Waar
om moet de oppositie hierover in het ge
weer komen, als ook wij bezwaren heb
ben? 

Dr. M. W. J. M. Br·oekmeijer (Voor
burg) vroeg naar de discriminatie in we
duwenpensioen tussen ambtenaren en 
niet-ambtenaren. Voorts wees hij op de 
uiteenlopende opvattingen van de belas
tinginspecties inzake de berekening van 
de huurwaarde van panden van bewo
ners-eigenaren .. Welke waren de beweeg
redenen van enkele onzer Kamerleden 
om zich tegen de apartheidspolitiek door 
ondertekening van een manifest uit te 
spreken? 

Schorsing van de investeringsaftrek 
acht spr. onjuist, omdat het produktie
apparaat diepte-investeringen moet ver
richten, wil het kunnen blijven concur
reren. Rationalisatie en research vergen 
aanzienlijke investeringen, die nu wor
den bemoeilijkt. Waarom verleent ons 
land voornamelijk multilaterale ontwik
kelingshulp, terwijl de grote mogendhe
den hun exportpositie verbeteren door 
bilateraal tewerk te gaan? Wil de werk
gelegenheid in ons land met zijn toene
mende bevolking ·in stand kunnen blij
ven, dan moet men elk middel aangrij
pen om de exportmogelijkheden te ver
groten. 

Dr. J. N. van den Ende ('s-Gravenha
ge) · vroeg waarom de beide li
berale staatssecretarissen eerst na hun 
benoeming lid van de VVD zijn gewor
den. 

De heer R. M. Marcuse <Zaandam) 
vroeg naar de aprilgrap, welke met het 
anti-apartheidsmanifest is uitgehaald. 

Aangezien de rechten van de mens 
het geding zijn, staat spr. achter de Ka· 
merleden, die het ondertekenden. 

Mr. J. P. Tiddens (Wageningen) wilde 
een einde gemaakt zien aan de fiscale 
voorschriften, welke het belasten van 
schijnwinsten handhaven. De 
verlichting voor de gehuwde 
vrouw is nog onvoldoende. W 
er geen inkomenssplitsing plaats? 
aftrekregeling voor buitengewone 
is schriel. 

De heer A. J. N. Horstmeier (Velp) 
een t.v.-eiland voor onze kust 
vaardbaar. Aan het kabinet kan de VVD 
stellil blijven verlenen zolang onze be· 
ginselen ·niet in het gedrang komen. Spr. 
pleitte voor verruiming van het eigen 
woningbezit. Hoe staat het met het onder· 
zoek naar het woningbestand, dat de 
grondslag. zou vormen voor het te 
beleid? 

Spr. gaf in overweging de Hu u''~""",, 
ging te compenseren ·door 
huur boven 5 pct. van het 
trekbaar te maken van de 1J. cu.\.uuooc•cu"' 1 
lasting, 

Het gratiebeleid zou 
huidskleur willen zien toegepast. 

Drs. F. A. Hoogendijk (Gouda) 
er op, dat men de 
Zuid-Afrika voorzichtig moet 
Te velen in ons land bepalen hun 
punt op emotionele gronden zonder 
nis van de ware verhoudingen in 
land. Daarom acht hij ondertekening 
het manifest door liberale 
niet verstandig. 
, Ir. P. F. S. Otten (Eindhoven) 
klaarde, naar aanleiding van 
de uitlatingen over de heer M·oh:amm"l 
Hatta, dat hij een ieder het bewijs 
leveren van diens bonafide houding 
dens de Japanse overheersing van 
lands Indië. Wij moeten onder de 
omstandigheden naar de 
ten van het herstel der 
met Indonesië zoeken. 

Spr. bracht hulde aan de Kamerfracties. 
die op hartverwarmende wijze haar ta1dk 
hebben verricht. Hij uitte de volgen e 

wensen: 

1e. pleiten voor invoering van ee» 
drijfseconomisch gefundeerde 
bij de belastingheffing; 

2e. zonder het volks.referend,um 
voeren, toch regelmatig de 

3e. 

opinie peilen over trr."Pr••···• 
vraagstukken, zoals de 
monopolies in de omroep; n 
Vraag: Waarom legde de chef va 
de Generale Staf beperkingen op ? 

de activiteiten van radio-Veromca. 

het vragen van een nota inzake ~11 

ingrijpen tegen de verticale prijsbW 
ding als uitgangspunt voor een 
mentair debat; 

0 ti spail' 4e. overwegen van assocra e van · de 
je met de EEG in het belang van 

0
, 

kracht van het westen en zijn ecore! 
mie, zonder enige sympathie voor 1 

regiem uit te spreken; 

5e onderscheid maken tussen de z,g 
Îdeine apartheid in Zuid-Afrika, 

verwerpelijk is en de grote 
heid, welke in de daar bestaande 
houdingen voor een kenner van 
land verklaarbaar is; 

6e. pleiten voor bilaterale o~tt\<llil:K(:11 

hulp, welke oa. in Griekenland 
deren WNI'l'i ·vo;rricht. 

(wordt 
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Vrouwen tn de V.V.D. 

Landdag lll 
• Gieten werd groot succes 

woonhuis met meer cO'mfort, betere voe
ding, andere kleding, een jonge genera
tie, die andere dingen wou. Er kwamen 
spanningen en men kocht soms verkeerd. 
Maar er kwam ook voorlichting. En dat 
ging eerst recht goed toen de Bond van 
Plattelandsvrouwen begon, die de vrou
wen kon geven wat ze nodig hadden en 
op de manier, die haar aansprak. En 
toen leken zij als sponsen, zo namen zij 
alles in zich op. 

De echte Drentse vrouw heeft toch wel 
iets bewaard van het vroegere eigene: 
ingetogenheid, bescheidenheid, maar zij 
is zeer actief. Er is wel vaak kortslui
ting door de komst van zoveel nieuwe 
bewoners, die zich gemakkelijker bewe
gen en gemakkelijker spreken. Dan trek
ken de autochtonen zich terug en daar 
moeten wij voor oppassen. . Onze Landdag in Gieten is achter de rug en degenen, die er zo hard voor 

gewerkt hebben zullen er met veel voldoening op terugzien, want het was 
een groot succes. 

Ongeveer 250 deelneemsters (waarvan pl.m. de helft uit "het westen") 
kwamen er; meer dan zich tijdig opgegeven hadden! Zij zullen er wel niet 
:aan gedacht hebben welke eisen het stelde aan het .organisatie- en improvi
satievermogen van het werkcomité en van hotel Braams. Maar die hebben 
de proef goed doórstaan. Het liep allemaal best. 

De bijeenkomst begon al direct feestelijk, doordat wij allen bij onze naam
kaartjes-met-gouden-koordjes ook een corsage kregen, door ijverige Gie
tense V.V.D-handen gemaakt. Wij zaten ook niet saai in lange rijen, maar 
gezellig ·om tafels en op die tafels stonden kraantjeskoffiepotten en schalen 
met koek. Dat bepaalde meteen de sfeer van de hele dag. 

Allereerst werden wij toegesproken door 
mevrouw Meijering, die als inwoonster 
van Gieten ons verwelkomde in het 
Drents! Maar het was voor de velen uit 
het westen toch. wel te verstaan. 

Daarna sprak mevrouw Hansen-Van 
der Linden als centrale-vertegenwoordig
ster van de Kamercentrale Assen een 
welkomstwoord. 

Na deze preludiën sprak de presidente 
mevrouw Scheltema-Conradi, het offi
ciële openingswoord. Zij verwelkomde in 
het bijzonder de burgemeester van Gie
ten, die, hoewel geen VVD-er, toch met 
zijn vrouw aanwezig was; verder o.a. 
twee leden van het Dagelijks Bestuur 
van de VVD, mevrouw mr. E. Veder
Smit en mr. F. Korthals Altes; de voor
zitster en secretaris van het district 
Noord van de JOVD, mevrouw J. Jense
ma-Vos en de heer P. H. R. Jonker en 
last but not least mevrouw van der Pols
Broeze, die haar man, de plaatselijke 
partijvoorzitter, vertegenwoordigde. 

Mevrouw Scheltema noemde als rede
nen voor deze vrouwenbiieenkomsten: 
andere tijdstippen, andere kijk op som
mige vraagstukken, andere benadering 
daarvan (veel directer!), andere sfeer 
(gezelliger; dat zag je duidelijk als je 
de zaal inkeek) - Maar voor alles zijn de
ze bijeenkomsten een hulpmiddel om de 
vrouwen betere leden van de VVD te ma
ken. 

De heer Korthals Altes, die daarna 
het woord kreeg, vond het een openba
ring, dat er zo velen aanwezig waren. 
Hij herinnerde aan de reorganisatie van 
partij en Dagelijks Bestuur; de vrou
wen echter hoefden niet gereorganiseerd 
te worden. In het nieuwe Hoofdbestuur 
zijn minder vrouwen, maar zij vormen 
wel het meest constante element. Er is 
nu een commissie om te onderzoeken of 
er nog andere wijzingen in de partij 
noodzakelijk zijn en hij stelde zich voor 
ook met de vrouwenorganisatie te over
leggen, of die nog wensen heeft (Ja. J.S.) 

Mevrouw Scheltema merkte op, dat er 
ook vroeger niets ontbrak aan de sa
menwerking met het Hoofdbestuur. 

Visie op 
Oudm en Nieuw-Drente 

Dit alles was slechts inleiding. 
Nu volgde een soort beurtzang van 

mevrouw R. M. Buurma-Vredevoogd, 

lid van Gedeputeerde Staten van Dren
te en de heer R. Zegering Hadders uit 
Emmen, lid van de Tweede Kamer, over 
Oud en Nieuw Drente. 

Al was de redactie van het weekblad 
zo vriendelijk ons voor deze gelegenheid 
meer ruimte toe te staan, het is toch niet 
mogelijk al het gesprokene in extenso 
weer te geven. Het was dit anders wel 
waard geweest; het was heel interessant 
en heeft ons zeer zeker Drente beter 
doen verstaan. 

Mevrouw Buurma vertelde, dat er in 
de literatuur over historie en ontwikke
ling van Drente weinig of niets specifiek 
over de vrouw te vinden is. Interessant 
zijn in dit opzicht twee studies (beide 
uitgegeven door Van Gorcum in Assen) 
van mevr. dr. D. Stork-van der Kuyl 
(echtgenote van de burgemeester van 
Dwingeloo) over de Drentse boerin en 
van het echtpaar Keur, twee geleerden 
uit Amerika, over "The deeply rooted". 
Vooral het laatste boek is belangrijk; in 
1951-1952 is van dag tot dag het leven 
gevolgd in een Drents dorp (Anderen) 
waar door de afgelegen ligging de oude 
gebruiken nog gehandhaafd waren. Maar 
nu ruim 10 jaar later zou dat alles reeds 
niet meer na te gaan zijn. 

De dorpen waren gesloten gemeen
schappen met strenge ongeschreven. wet
ten. De vrouw was de spil van het gezin 
d.w.z. de oudste vrouw in huis was de 
baas. Zij had de sleutel van het kabinet 
en het beheer van het geld. Er woonden 
vaak drie generaties in één huis en al was 
het moeilijk voor de jongere vrouw, zij 
moest zich schikken. Misschien is daar
door Drente lang achter gebleven. Maar 
het gaf ook bescherming b.v. aan de on
getrouwde vrouw. 

Het was een sober leven met eenzijdige 
voeding en zeer hard werken in huis 
en bedrijf. Ook de vrouw werkte op het 
land. Maar er waren ook vreugden: 
nieuwjaarsvisites, de hele maand janua
ri door, jaarmarkten en toneelavonden. 

De vrouw had een natuurlijke ingeto
genheid en waardigheid (tot uiting ko
mend in de costuums). Maar er was geen 
sprake van .,een blik over de onderdeur 
naar buiten". 

Drente is een pannekoek, zei de heer 
Zegering Hadders, het vette deel zit aan 
de randen: in het oosten het hoogveen
gebied, eens een groot moeras, nu na de 
afgraving een van de beste landbouw-

Mr. F. Korthals Altes, lid van het Dagelijks Bestuur der Partij, spreekt de 
bijeenkomst toe. Links mevr. Mr. E.A. J. ScheUema-COfl.radi. 

MeV1·. R. M. Buurma-Vredevoogd, lid 
van het college van G.S. in de pro
vincie D1·ente. 

gronden van Nederland; in de zuidwest
hoek weidebedrijven met goed fokvee; in 
het midden op de Hondsrug en ten wes
ten daarvan het eigenlijke oude Drente, 
het gemengde bedrijf en duizenden hec
tare heide. Bij de opkomst van de kunst
mest is dit gebied verbeterd en werd de 
heide door de kleine boeren ontgonnen, 
bij stukjes en beetjes, op eigen initiatief 
door eigen arbeidzaamheid en zonder 
subsidie! Velen begonnen met een paar 
geiten en .varkens en eindigden met 25 
hectare land en veebezit. Maar het was 
zuur te horen, dat in de stad één vakman 
alleen evenveel verdiende als het hele 
boerengezin bij elkaar kon brengen. Dat 
gaf sympathie voor de NSB omdat men 
zich onrechtvaardig behandeld voelde en 
vooral niet omdat men de geestelijke vrij
heid wilde aantasten. Op 10 mei 1940 
bekoelde de sympathie snel. 

,De vervening van het oosten begon in 
Groningen en de mensen trokken mee 
naar het zuiden tot er ten slotte in zuid
oost Drente niets meer te vervenen viel. 
Ontginning en landbouw vroegen niet zo
veel mensen. Gevolg: grote werkeloosheid 
en werkverschaffing tegen f 12 à f 13 per 
week, terwijl de buurman op een ont
ginningsbedrijf met Rijkssteun f 18 à f 20 
verdiende. Veel onrust en ellende ont
stond daardoor. 

Huisvrouw-boerin 
Daarna sprak mevrouw Buurma weer. 

Zij vertelde hoe de eerste wereldoorlog 
de eerste versnelling en de tweede de 
tweede versnelling gaf van de verdwij
ning van het oude. 

Voor de huisvrouw boerin werd het 
zwaartepunt verlegd van spinnen, bak
ken, karnen en vlasbewerking naar het 

Politieke belangstelling is er slechts 
matig. Mevrouw ':an Riel-Smeenge heeft 
het geprobeerd, die belangstelling te wek
ken, maar het verliep weer. ,.Maar u 
weet", zei mevrouw Buuma, ,.wij zijn 
weer begonnen". En zij kon eindigen 
met de mededeling, dat er twee dagen 
te voren het eerste vrouwelijke VVD
raadslid was gekomen, namelijk mevr. 
A. M. Westra-Krist in Zuid-Laren. Een 
mooi slot van haar interessante lezing. 

De heer Zegering Hadders vertelde 
teen hoe het economisch na de oorlog 
gil1g. Niet langer gingen de werkzoeken
den naar de fabrieken, maar de fabrieken 
kwamen in de gebieden met werkzoe
kenden. Kernen zijn: Emmen, Assen, 
I-Joogeveen, Meppel en subkerm"' Coe
\·Orden en Roden. Het gaat goed: men 
past zich aan en er is geen werkioosheid 
meer. Er is ook meer, beter en meer ge
spreid onderwijs. Het ideaal is nu een 
HTS. Dat die industrialisatie er is reb
ben wij met eigen ogen gezien. Op een 
tafel waren uiteenlopende produkten van 
een 50-tal fabrikanten uitgestald. wel
ke artikelen onder de aanwezigen wer
den verloot. Dat er tegenwoordig in
dustrie is in Drente weten WlJ nu wel 
goed. 

Maar er zl'jn ook nog boeren en voor 
tegenwoordige begrippen berusten de 
boerenbedrijven op de Hondsrug en ten 
westen daarvan op een verkeerde struc
tuur. Er is dan ook ruilverkaveling op 
grote schaal. De boerderijen worden ver
plaatst uit de brinkdorpen naar het land. 
Echter ook nu is er onrust, niet omdat 
het totaal inkomen niet voldoende is, 
maar omdat het loon voor werk en over
werk in verhouding tot andere bedrijfs
takken te gering is. 

Zo kwam de heer Zegering Hadders in 
zijn toespraak van de economie bij de 
politiek terecht. Hij releveerde, dat bij de 
VVD na de inzinking de stijgende lijn 
weer naar boven gaat en eindigde met 
een algemene opwekking te strijden voo-r 
onze mooie idealen. 

Het was een boeiende, belangwekkende 
en leerzame ochtend geweest, waarop de 
vele aanwezige westerlingen een goede 
kijk op deze interessante provincie kre
gen. 

De welvoorziene koffiernaaltijd met 'n 

Copie voor deze rubriek te zen
den aan: Mej. Joh. H. Springer, 
Alexanderstraat 16, Haarlem. 

Drentse costuum-show. 
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Inleiding doo1· de hee1· A. Zegering
Hadders 

wildschotel en weer de kraantjeskoffie
kannen liet zich daarna goed smaken. 

Het doornige pad 
der gelijkwaardigheid 

De middag richtte allereerst onze aan
dacht op een heel ander onderwerp. Me
vrouw mr. C. H. Verstegen-Kettlitz 
sprak over: "Het doornige pad der ge
lijkwaardigheid". Zij begon met voor te 
lezen uit Spreuken 31. 

In veel fasen van het r.1aatschappelijk 
leven hebben de eeuwen door de man
nen de vrouwen wel in haar eigenwaar
de en ook in haar gelijkwaardigheid ge
laten. Op de hofsteden en in de handel 
hebben de vrouwen zich altijd zelfbe
wust kunnen voelen. 

Met de industrialisatie en de verplaat
sing van het werkterrein van de man be
. gon echter pas goed de dalende appre
ciatie van de vrouwen en van die neer
gaande lijn zijn wij nu bezig ons te her
stellen. 

Zij wilde nu spreken over het bereiken 
van onze gelijkwaardigheid met de man 
en over de inspanningen, die zowel wij 
als de mannen ons moeten getroosten 
wil deze gelijkwaardigheid een geaccep
teerd feit zijn. 

Met die gelijkwaardigheid komt een 
grotere verantwoordelijkheid en verant
woordelijkheid is niet altijd gemakkelijk. 

MIJN OPINIE IS . 

(V er volg van pa~;ina 2) 

3. Aangezien ik dr. Van Royen goed 
ken, is het mij beter mogelijk dan voor 
mr. Meyer, te beoordelen of bij de schrij
ver iets werkt in de trant van "onversne
den antipapisme" en (zelfs) "haat tegen de 
R.K. Kerk". De heer Van. Royen is aller
minst een verbeten of fanatiek man. Hij is 

VERKLARING J.O.V.D. 
INZAKE APARTHEIDSPOLITIEK 

Het Hoofdbestuur van de Jongeren Or
ganisatie Vrijheid en Democratie heeft 
in een op zondag 19 april 1964 te Amers
foort gehouden vergadering de volgende 
verklaring uitgegeven over de Apart
heidspoiitiek van de Zuid-Afrikaanse re
gering: 

Het hoofdbestuur van de onafhankelij
ke liberale Jongeren Organisatie Vrij
heid en Democratie spreekt zijn scherpe 
afkeuring uit over de door de regering 
van Zuid-Afrika gevoerde apartheidspo
litiek. Deze politiek die haar rechtvaar
diging tracht te vinden in een onder
scheid in ras leidt tot onderdrukking van 
de niet-blanke bevolkingsgroepen. De 
geestelijke en materiële ontplooiing van 
deze groepen wordt daardoor op onaan
vaardbare wijze belemmerd. 

Het hoofdbestuur zou daarom onder
handelingen tussen de Zuid-Afrikaanse 
regering en representatieve vertegen
woordigers van de niet-blanke bevol
kingsgroepen toejuichen. 

Het is van mening, dat de duizenden 
gevangen genomen tegenstanders van de 
gevoerde apartheidspolitiek zo spoedig 
mogelijk dienen te worden vrijgelaten. 

Het hoofdbestuur wijst een boycot van 
Zuid-Afrikaanse goederen af aangezien 
dit de conflictsituatie verscherpt en de 
materiële welvaart kan verslechteren 
juist voor de niet blanke bevolkingsgroe
pen. 

Deze verklaring is door het hoofd
bestuur ter kennis gebracht van de am
bassadeur van de re;;c;ring van Zuid
Afrika. 

Het is het volwassen zijn, zich realise
ren, dat men een besluit kan nemen, dat 
niet op een ander geschoven kan worden. 

Bij de opheffing van de handelingson
bekwaamheid van de gehuwde vrouw, 
"een woord waar tk akeHg van wordt 
als ik het uitspreek", komt dit ook tot 
uiting. Die wet is er, gevolgd door de 
wet op de nationaliteit van de gehuwde 
vrouw. Telkens weer komt er iets bij en 
als wij nu maar blijven zorgen, dat wij 
evenredig goed vertegenwoordigd zijn en 
blijven in de Staten-Generaal dan zul
len op het laatst de restjes discriminatie 
wel worden opgeheven. 

Voor de wet zijn mannen en vrouwen 
dan gelijk, hetgeen niet betekent, dat in 
de praktijk van het leven de gelijkwaar
digheid van man en vrouw een geaccep
teerd iets is. geaccepteerd zowel door 
mannen als door vrouwen. 

Gelijk respect en gelijke verantwoor
delijkheid scheppen gelijk~vaardigheid. 

Ontbreken dat respect enerzijds en die 
verantwoordelijkheid anderzijds dan 
blijven de woorden holle frasen. 

Wij moeten beseffen, dat respect komt 
na prestatie, dat prestatie pas kan gele
verd worden na het accepteren van ver
antwoordelijkheid, dat verantwoordelijk
heid· pas genomen kan worden als wij de 
kans krijgen. Men kan niet proberen wel 
alle rechten te ·krijgen, prettige en goed 
verdienende baantjes veroveren om, zo
dra er minder plezierige dingen zich 
voordoen zich plotseling van het werk 
distanciëren en zich terug trekken op het 
veilige huis. 

pe spreekster ging uitvoerig in op al
lerlei problemen en aspecten, die zich 
voordoen: buitenshuis, in het we·rk, waar 
de vrouw vaak pas door meerwaardig
heid gelijkwaardigheid kan bereiken. En 
binnenshuis in het gezin, de verhouding 
tot de man. En hoe zien de kinderen ons, 
de zoons vooral? Als sufferds, die ner
gens van weten? Wij behoeven geen ent
housiasme te veinzen, maar wij moeten 
weÎ over de dingen mee kunnen praten . 

Zelfbewustzijn, waardigheid, gelijk
waardigheid, respect, verantwoordelijk
heid. Het zijn alle begrippen, die met el
kaar samenhangen. Men kan ze niet zon
der elkaar denken. De gelijkwaardigheid 
bestaat niet zonder verantwoordelijk
heid. Waardigheid dwingt respect af. 
Zelfbewustzijn komt als men zijn eigen
waarde weet. 

Niet met ellebogen op de voorgrond 
dringen en zeggen: ik, ik, ik kan het ook. 
MiHlr weten wat men kan en weten wel-

. ~ .. 

gemoedelijk en vol "bonhommie". Maar 
daarmee kan samengaan en gaat bij hem 
samen een strijdbaarheid voor geestelijke 
vrijheid en eerlijkheid, die zonder meer 
respectabel zijn. Binnen de Rem. Broeder
schap, de Ned. Prot. Bond en het Huma
nistisch Verbond en in andere levenskrin
gen en bewegingen komt hij zonder aan
zien des persoons op voor de genoemde 
geestelijke waarden. Persoonlijk heeft hij 
nimmer moeilijkheden met Roomse land
genoten of vreemden gehad. Zijn waak
zaamheid tegen Roomse machtsaanmati
gingen en uitbreidingen is zuiver z a k e
lij k. En hij kent zijn zaakjes. Weet mr. 
Meyer zelf voldoende van de kerkge
schiedenis en van het Roomse clericalis
me in vele landen? 

4. Tenslotte: mr. Meyer neemt het op 
voor verdraagzaamheid zonder meer en 
veroordeelt de relatieve verdraagzaam
heid van dr. Van Royen. Maar.... acht 
hij het gewenst ook communisten in hof
kringen toe te laten? Waarschijnlijk acht 
hij dit niet gewenst. Maar als dat zo is, 
dan moet hij niet menen verdraagzaam 
zonder meer te zijn! 

Ik betreur het, dat mijn vriend, de toe
gewijde liberaal dr. P. D. van Royen op de 
genoemde wijze door de hoofdredacteur 
van onverdraagzaamheid is beschuldigd in 
ons partijblad. Zoals gezegd: ik acht die 
beschuldiging misplaatst. De brochure van 
dr. Van Royen acht ik allerminst in strijd 
met de liberale beginselen. Ik denk, dat 
vele lezers van dit blad. die de brochure 
lazen, het met mij eens zijn en zich mèt 
mij verheugen over de klare taal, die onze 
politieke geestverwant in zijn brochure 
heeft doen horen. 

Redact-ionale aantekening: 

Zoals op pag. I is rermeld, is on:e hoofd
redacteur lt'egcns vakantie a/u~e::;ig. Jf (i nu·cn· 
den echter lt'el in zl)'n geest te handden door 
dit stukje van ds. Van Lunzen. gericht tegen 
een recensie van mr. lde\·cr. niet tot :tïn tc
r.uglwmsl op te houden: doch nu re(;d:; te 
plaatsen. 

TFunneer de heer Alcycr daartoe aanleiding 
vindt. zal h(i t.z.t. zelf nog wel een rerwtie 
geren. 

ke gaven men heeft meegekregen en 
trachten deze gaven zo goed mógelijk te 
gebruiken. 

Het respect en de waardigheid. 
Er is echter een hoge positie, waartoe 

door de eeuwen heen ook vrouwen wer
den geroepen en daar dus ook capabel 
toe werden geacht. 

Wij hebben in de laatste maanden ons 
weer gerealiseerd hoe moeilijk deze po
sitie voor een vrouw kan zijn, maar ook 
hoe waardig en respectafdwingend dit 
door een vrouw vervuld kan worden. ' 
Een van de zwaarste taken, doch dat 
met volle behoud van haar vrouwelijk
heid in koninklijke waardigheid wordt 
uitgeoefend: het Koningschap waarvan 
onze Koningin bij aanvaarding zei: Wie 
ben ik dat ik dat doen mag. 

Pas door de gaven, die wij als vrouwen 
meegekregen hebben ten volle te ont
plooien kunnen wij. ons gelijkwaardige 
burgers van ons land noemen. 

Op Drents terrein 
Na de levendige causerie over pro

blemen, ·die ons alle aangaan, Drents of 
niet, kwamen wij weer terug op Drents 
terrein. 

Wij kregen thee met "knijpertjes" ook 
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al weer door VVD-vrouwen zelf gebak
ken (aldus demonstrerend dat bakkunst 
en maatschappelijke belangstelling best 
samen kunnen gaan). En terwijl wij 
daarvan smulden, wandelden als vol
leerde mannequins een aantal meisjes en 
jonge vrouwen door de zaal in oude 
Drentse costuums, meest uit haar eigen 
familie. 

"Ingetogenheid en waardigheid" had 
mevrouw Buurma gezegd. Ja, zo is het. 
Hoeveel waardiger en stijlvoller zijn de
ze kleren in gedempte tinten dan onze 
tegenwoordige rokjes en harde kleuren. 
Het is niet alles winst wat de moderne 
tijd bracht. 

Wij keken onze ogen uit en genoten 
van dit inderdaad waardige slot van een 
zeer geslaagde dag, waarvoor de presi
dente onder het uitreiken van enige at
tenties ten slotte allen bedankte, die er 
aan meegewerkt hadden. 

Dat waren er veel Wij kunnen hier 
niet alle namen noemen, maar wel die 
van haar, die het initiatief namen, de 
leiding hadden en het. samen zo voor
treffelijk deden: mevrouw J. P. Hansen
Van der Linden, de centrale-vertegen
woordigster en haar plaatsvervangster, 
mevrouw E. J. Tammens-Bieze. 

Hulde en dank.. J.H.S. 

Hoe vo~ het was 

Coulance 
STADIONWEG 121 

VERHUIZINGEN en TRANSPORTEN door 
GEHEEL EUROPA 
ISOTHERM VERVOER 
VERPAKKINGEN voor OVERZEE 

TELEFOON 7.:U.G.2.3 AMSTERDAM 

ZWOLLERKERSPEL 



VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

DE VRIJHEID 
IN DE WERELDHAI DEL 
Het ideaal en de praktijk 

In onze vorige bijdrage (in V. enD. van 23 april) bespraken wij de inzich
ten en houding van de Nederlandse koopman in de wereldhandel, waarbij 
wij meer aandacht voor kwaliteit en service bepleitten. 

Wij merkten toen op, dat er over de problematiek van de regelingen inza
ke de internationale handelsbetrekkingen veel wordt gesproken en geschre
ven in verband met de conferenties, die hierover in Genève worden gehou

den. Toch heeft het, dachten wij, zin ook onzerzijds nog eens even aandacht 
te besteden aan dit aspect. Er dreigt n.l. een misverstand te ontstaan. 

De Nederlandse overheid huldigt het standpunt, dat de internationale 
handel zo vrij mogelijk moet zijn en dat met n_ame de Europese Economische 
Gemeenschap een open karakter moet hebben. Dit inzicht wordt door dik en 
dun verdedigd. En de regering oogst er in ons land succes mee. Het open 
karakter van de EEG wordt alom geprezen als van eminent belang voor ons 
zakenleven. Men sla er de kranten maar op na. 

In beginsel heeft de regering ge
lijk, wij zijn gebaat met een zo vrij 
mogelijke internationale handel. 
Een open karakter van de EEG 
past in dat principe. Maar, er is al
tijd - helaas - een verschil tussen 
beginsel en praktijk. En wij vre
zen, dat het zo beginselvast hante
ren van het begrip open EEG in de 
Pl'aktijk voert naar een voor ons land 
minder vrije handel, dat wil zeggen 
naar een onevenredig sterk toene
mende concurrentie van derde lan
den op de Europese en dus de Neder
landse markt. 

Goede spelregels nodig 

En dat doen ze wel. Wij mogen 
niet het risico lopen te worden over
stroomd met goederen uit landen, 
die - voor bepaalde artikelen -
dumping kunnen toepassen. En het 
is niet alleen het Sovjet-bloc dat 
dumping toepast. De V.S. (dat de 
vrije handel met de mond belijdt, 
maar de kunst van discrimineren 
bijzonder goed verstaat) weet daar 
ook weg mee. Maar laat ons een 
voorbeeld nemen uit de ontwikke
lingslanden, die in Geneve in het 
middelpunt van de belangstelling 
staan. 

Alle ontwikkelingslanden begin
nen hun industrialisatie met het op-

bouwen van een eigen textielindu
strie, eventueel in- de vorm van een 
"joint venture". Die landen hebben 
een grote behoefte aan deviezen. 
De nieuwe industrie moet daarin 
mede voorzien, dus een deel van de 
produktie omtoveren. De prijs is 
daarbij van geen belang, het tekort 
op de exportprijs zet men eenvoudig 
op de binnenlandse prijs, want de 
binnenlandse n"larkt gaat men -be
schermen. Dat is dumping. 

Zo men wil kan men die dumping 
.uit internationale sociale overwe
gingen verdedigen. Maar men moet 
toch voorzichtig zijn, dachten wij, 
met een onbeperkt openen van de 
eigen markt voor deze produkten. 
De vrijheid is ook in de handel 
maar een betrekkelijk begrip. Door 
die vrijheid formeel absoluut_ voor 
te staan, loopt men het gevaar haar 
voor de eigen industrie en handel 
feitelijk, materieel in te perken. 

Wederkerigheidsbeginsel 

Men vergete bij dit alles niet, dat 
ook vele reeds geïndustrialiseerde 
landen, waarvoor de EEG voor de 
export is aangewezen, niet alleen 
hoge invoerrechten heffen, maar te
vens beschikken over tal van regelin
gen en methoden, die de invoer bij
zonder kunnen belemmeren. 

Wij staan in die mening niet al
leen. In haar jaarverslag over 1963, 
dat dezer dagen verscheen merkt 
de direktie van de Algemen~ Kunst
zijde Unie N.V., de AKU op, dat de 
gang van zaken van haar onderne
ming en van vele takken van indu
strie op langere termijn sterk wor
den beïnvloed o.m. al naar de re
sultaten van de dit jaar plaatsvin
dende internationale conferenties 
over de vrijmaking van het han
delsverkeer. De directie van de AKU 
onderschrijft het streven naar libe
ralisatie volledig, maar zij voegt 
hieraan toe: 

UIT DE PARTIJ 

"Wil echter de Westeuropese in
dustrie niet met onereuze concur
rentie geconfronteerd worden, dan 
dienen aan de vrijmaking van de in
ternationale handel billijke en goed 
hanteerbare spelregels ten grond
slag te liggen. Dit houdt naar onze 
mening in, dat de regeringen van de 
bij de Europese Economische Ge
meenschap aangesloten landen zich 
bij de internationale onderhandelin
gen ten volle bewust moeten zijn 
van de dreigende gevaren van de on
gereguleerde importen uit lan
den waar gewerkt wordt onder ge
heel andere produktievoorwaarden 
of waar de export kunstmatig wordt 
bevorderd. Dit is des te belangrij
ker nu de. industrie in de EEG zich 
door de geleidelijke verlaging der 
onderlinge tariefmuren in een pe
riode van aanpassing bevindt". 

Hier wordt het kernprobleem ge
steld: om de wereldhandel vrij te 
maken moeten de produktievoor
waarden niet al te zeer verschillen. 

NIEUWE AFDELING 

IN VOORHOUT 

Op zaterdagmorgen 4 april j.l. vond 
ten huize van de heer en mevrouw Van 
Lachern-Osinga een oprichtingsbijeen
komst plaats van de afdeling Voorhout. 

In deze vergadering, die een geani
meerd verloop had, gaf de heer A. D. J. 
van Aalderen namens het oprichtingsco
mité een uitvoerige uiteenzetting omtrent 
hetgeen aan de oprichting was voorafge
gaan. Uit de aanwezige leden werd een 
dagelijks bestuur gevormd, dat als volgt 
werd samengesteld: J. H. de Gruyter, 
voorzitter, H. B. van Lochem, secreta
ris en A. D. J. van Aalderen, penning
meester. Dit bestuur zal t.z.t. tot vijf of 
zeven leden worden uitgebreid. 

Nadat nog verschillende activiteiten 
werden besproken uitte de voorzitter, de 
heer De Gruyter zijn vreugde over het tot 
stand komen van deze afdeling en dank
te hij de leden van het oprichtingscomi
té voor hun medewerking. 

Het is voor de jonge afdeling een gro-

te voldoening, dat de oprichting instem
ming heeft gevonden bij vele ingezete
nen van de gemeente Voorhout. Een tref
fend bewijs is, dat zi0h in enkele dagen 
tijds 12 inwoners spontaan als lid opga
ven en dat adhesiebetuigingen binnen
kwamen op het secretariaatsadres: Leeu
werikenlaan 6, Voorhout <Z.H.), tele
foon 02532-7622. 

.,SITTARD-GELEEN" EN 

.,HEERLEN" RICHTEN 

NIEUWE AFDELING 

MIJNSTREEK OP 

De afdelingen Sittard-Geleen en Heer
len en Omstreken zullen gaan samen
werken in een nieuwe afdeling, genaamd 
Mijnstreek. 

De belangen van de VVD in de mijn
streek zullen voorlopig op deze wijze het 
beste kunnen worden gediend. Het se
cretariaat van de afdeling is gevestigd: 
Dr. Piesmanstraat 23 te Heerlen. 

30 APRIL lSM- PAGINA 11 

1"''------·~--

1 
VRIJHEID EN 

-DEMOCRATIE 
Weel•blad van de olksparti.i 
Vrijhef- en Democratie. 

ZE i-L!l CWMf!MB 

Voorzitter Redactie-comm!SSI€'. 
mr. L. Meijer. 

voor 

rtedactie-secretaris: G. Stempher 
Adres: Gooiergracht 163, telefoon 
10 2953) 3." 63. Laren (N.H.) 

\dministrati€'. 
Postbus 43. Amersfoort, tel. 1 34 25 

'oor ' tenden van advertentie-
gelden Postgiro no. 245103. ten name 
van de Penningmeester van de 
Stichting "Vrijheid en Democratie· 
t-e Amersfo-o·rt. 

Losse nummers 20 cent. 

Voor advertenties wende men zich 
\..tot de administratie. ...J 

Een vrijmaking van de wereldhan
del dient daarom, ook wat de ande
re dan tariefregelen betreft, geba
seerd te zijn op het wederkerigheicts
beginseL En dat niet alleen formeel, 
maar ook en vooral in de praktijk, 
dat wil o.a. zeggen, dat er goede re
gels zijn om abnormale concurrentie 
te beteugelen. Is dit wederkerig
heictsbeginsel (het werkelijke dus, 
niet het formele) niet haalbaar, dan 
dient de EEG haar open karakter op 
te schorten. De Nederlandse delega
ties in Genève zij dit richtsnoer. Het 
gaat om praktische belangen, niet 
om ideële. 

dBo. 

N.B. Tegen het tot nul of tot wem1g 
meer dan nul verlagen van de EEG
buitentarieven bestaat ook nog een 
ander bezwaar. Mr. G. A. van Haef
ten wijdt daaraan een beschouwing 
in Economisch-Statistische Berichten 
van 22 april j.l. Hij betoogt, dat het 
afschaffen of zeer sterk verlagen van 
het buitentarief de desintegratie be
vordert, omdat de douane-unie de 
integrerende kern van de EEG is. 

NIEUWE VOORZITTER 

IN DEN HELDER 

Onlangs hield de afdeling Den Helder 
een algemene vergadering. De heer S. 
Prins legde na achttien jaar het voorzit
terschap te hebben bekleed de hamer 
neer. 

In zijn plaats werd tot voorzitter be
noemd de heer D. W. Dull. 

MINISTER TOXOPEUS 

SPREEKT IN BAARN 

Op 11 mei a.s. zal de afdeling Baarn 
ter gelegenheid van haar 15-jarige be
staan een bijeenkomst houden in Hotel 
de la Promenade te Baarn. Spreker zal 
zijn Z. Excellentie mr. E. H. Toxopeus. 

Leden van omringende afdelingen zijn 
gaarne welkom. Aanvang 20.15 uur. 

~ JAARBOEKJE 1964 

l
~ Verschenen is het nieuwe Jaar

boekje 1964 van onze Partij. De prijs 
bedraagt f 2.50 per exemplaar. Be
stellingen s.v.p. te richten aan het 
Algemeen Secretariaat van de VVD. 
Koninginnegracht 61, Den Haag, of 
door overmaking van het betreffen
de bedrag op girorekening no. 67880 
ten name van de Secretaris van de 
VVD te 's-Gravenhage, onder ver-

~ melding: Jaarboekje. 
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Wij wensen: 

Donderdag 7 mei 1964 _ No. TH 

Slot verslag 
jaarvergadering 

(Zie pag. 3 en 4) 

Geen grote woorden en geen vals spel 

ONZE N~derlandse politieke ver
houdingen brengen niee, dat 

Kabinetten niet anders kunnen wor·
den gevormd dan door de samenwer
king van een aantal politieke groe
peringen. 

Nede1·landse Kabinetten drao·en al
tijd het karakter van coaliti:-kabi
netteJ:. Het zijn politieke "mariages 
de rmson" en wie van zulke verbin
tenissen toch nog een redelijke sa
menwerking willen maken, moeten 
niet na een jaar elKäi.:ir uu1. uç .._,..~._.__u 

slaan. Zij moeten trachten elkaar te 
verdragen en te respecteren. 

De meestal vrij lange duur van 
onze Kabinetsformaties is een gevolg 
van het streven, de voorwaarden 
voor zulk een redelijk samenleven bij 
voorbaat zo goed mogelijk te ver
zekeren. 

Dat men daarin wel eens te ver 
gaat en teveel in finesses tracht vast 
te leggen, hebben wij vroeger her
haaldelijk betoogd, maa.r dat kan nu 
verder in het midden worden ge
laten. 

Bij de formatie van 1963 heeft men 
in ieder geval datgene gedaan wat 
naar modern inzicht bij het staats
bestuur een eerste vereiste is: het 
vaststellen van prioriteiten. Regeren 
is: een keuze doen. En waar het bij 
het doen van die keuze niet gaat om 
alléén dit of alléén dat, maar om 
een ganse reeks van wenselijke en 
noodzakelijke zaken, betekent dat: 
het vaststellen van een 1 ijst van 
prioriteiten. 

* * * 

WIJ herinner~n ons nog goed, 
dat in het laatst van de re

geringsperiode van het Kabinet-de 
Quay minister Zijlstra zich tegenover 
de socialisten in de Tweede Kamer 
te vet·dedigen kreeg, omdat hij in een 
radio-uitzending als zijn oordeel had 
te kennen gegeven, dat ook het vol
gende Kabinet een verlaging van de 
loon- en inkomstenbelasting in zijn 
Program. zou dienen op te nemen. 

De socialisten vroegen veront
waardigd of de minister dan niet 
wist, dat er zoveel nuttige zaken nog 
om financiering vroegen. Terecht 
antwoordde _minister Zijlstra daar 
toen op, dat hij dat heel goed wist, 
maar dat het probleem aldus ver
keerd werd gesteld. Wanneer men 
met de dringend noodzakelijke be
lastingverlaging zou wachten tot alle 
onvervulde wensen zouden zijn inge
willigd, zou er nooit één belasting
verlaging tot stan:l. komen. 

Onvervulde of althans niet volle
di~ vervulde wensen zullen e1· altijd 
bh]ven bestaan. Dat geldt voor ieder 
mensenleven en dat geldt óók voor 
de gemeenschap. 

* * * 
H ET punt: belastingverlaging, 

moet nimmer geïsoleerd wor
den bezien. Het moet, precies als an
deJ·e verlangens en noodzakelijkhe
den, op de lijst worden geplaatst en 
dan dient de prioritei+Pn-r>f'y"ai.-.A· .te 
S'-"-"'-'.1-.I..L._ ....... _._.._... _._..U.l_. J.l-C...-:::1'1;" ~ilt::'l UlJ u 

Kabinetsformatie 1963 inderdaad 
gedaan - zeer uitvoerig en zeer 
nauwgezet - en men' kent het resul
taat. 

Wat de belastingen betreft heeft 
men een onderscheid gemaakt tus
sen: 1°. een verlaging van de loon
en inkomstenbelasting, die men kan 
aanduiden als neutralisering van de 
progressiefactor en 2 °. een verder
gaande structurele verlaging. 

Aan de neutralisering van de pro
gres::;iefactor heeft n:en na de wo·· 
ningbouw een eerste prioriteit toege
kend, daarmee erkennende, dat het 
er hierbij niet om gaat de belasting
betalers bij wijze van aardigheidje 'n 
"voordeeltje" in de schoot te werpen, 

NOTITIES VAN 

EEN INSIDER 

ma&r om een stuk sociale gerechtig
heid en economische noodzakelijk
heid. 

Op de derde p la;its (voor het eer
ste jaar: op de tweede plaats) kwam 
de financiering van de noodzakelijke 
sanering van de landbouw. Daarna 
volgen andere prioriteiten, waar
onder die betreffende de "sociale 
zekerheid" en de ,. voortzetting van 
het gevoerde beleid, mede gerid.t op 
structurE:le belastingverlaging. mits 
budgettaire en economische overwe
gingen zich daartegC'n niet verzet
ten". 

"Binnen het raan1 der sociale ze
kerheid" wordt dan "prioriteit ge
geven aan de geleidelijke opvoering 
fot een sociaal minimum van de uit
keringen krachtens AOW en AWW." 

* * * 

H ET is alles klaar en logisch. 
En wanneer mr. Geertsema -

zoals hij in zijn Eindhovense rede 
heeft gedaan - op deze afspraken 
een beroep doet en deze wenst te 

zien uitgevoerd, dan is er geen en
kele reden voor het gehuil over een 
"liberale fakkeldragersdag" waar
mee wij vorige week reeds' hebben 
afgerekend. 

Nog minder reden was er voor de 
grote woorden (w\j zeggen het ge
matigd), waaraan dè heer Suurhoff 
als voorzitter van de Partij van d~ 
Arbeid, zich schuldig maakte op een 
te Rotterdam gehouden gewestelijke 
i:Xf"'W"iiL ~a.t- ncè)_- lJLU.:.tri-l.Ü-::x_-.z_~.Çr"ü.~---r-:n.::r;,_-.._..__.., 

verslag in "Het Vrije Volk" te ver
tellen, gaan proberen "hun tanende 
invloed" (waar haalt hij dat van
daan? - Ins.) weer weg te poetsen 
door een danig stukje frisse en vro
lijke klassenstrijd op te voeren". 

Dïe klassenstrijd-gedachte zou dan 
in het bijzonder blijken doordat "de 
voorkeur van de heer Geertsema 
nogal duidelijk tegen de optrekking 
van het bejaardenpensioen volgens 
het plan-Veldkamp gaat" en omdat 
hij "eerder belastingverlaging wil 
dan optrekking van de AOW -uit
kering met financiële steun van de 
overheid volgens het plan van minis
ter Veldkamp". 

* * * 

HET spel, dat de socialisten wil
len spelen, is duidelijk. Zij 

menen een kansje te zien, de ouden 
van dagen voor hun karretje te 
spannen en de voorstelling te wek
ken, dat de VVD hun geen AOW
verhoging gunt. W1j zijn ervan over
tuigd, dat de overg1·ote meerderheid 
van hen deze socialistische toeleg 
wel doorziet. 

De aandrang in het eerste decen
nium na de oorlog om te komen tot 
een algemeen ouderdomspensioen 
(en later ook tot een algemeen we
duwen- en wezenpensioen) was in 
kringen van de VVD zeker niet min
der dan elders. Integendeel. 

ATTENTIE! 

Herhaaldelijk is reeds onder minis
ter Drees uit onze Kamerfracties met 
ongeduld aangedrongen toch spoed 
te betrachten met de vervanging van 
~e noodvoorziening door een defini
t~eve, algemene ouderdomsverzeke
nng. 

Toen zij was tot ::>tand gekomen is 
onzerzijds telkenmale medewerking 
verleend tot geleidelijke verhoging 
Pil tot het waardevast maken der uit-
~-~---: __ ------
werd de WC'll>:G-lijkhPirl uitf'PsnrokPn_ 
de AOW -uitkeringen nogmaals t~ 
verhogen. Bij het Akkoord van Was
senaar werkte de VVD mee aan het 
opnemen van de bepaling, dat de 
AOW- en de A WW -uitkeringen ge
l ei d el ij k tot een sociaal mini
mum zullen worden opgetrokken. 

* * * 

OOK hier zullen wij vasthouden 
aan hetgeen te Wassenaar is 

overeengekomen en in het rege
ringsprogram is overgenomen, al 
hebben dan, zoals mr. Geertsema te
recht vaststelde, de onder druk van 
de vakbeweging tot stand gekomen 
exorbitante loonsverhogingen, die 
het gemiddelde van 17% blijken te 
hebben bereikt, in feite alle ruimte 
daarvoor volledig (en zelfs meer 
dan dat) opgesoupeerd. 

Nochtans is en blijft de VVD be
reid, naast de prioriteit voor het eer
ste stuk belastingverlaging (de neu
tralisering van de progressiefactor) 
mede te werken aan de geleidelijke 
optrekking van de AOW- en A WW
uitkeringen en de heer Geertsema 
heeft in zijn congresrede enige moge
lijkheden daartoe duidelijk aange
geven. 

Zo liggen de kaarten. En wie deze 
kaarten ondershands wil verwisselen, 
speelt een vals spel. Met zulke lie
den kan men zich beter niet op
houden. 

ATTENTIE! 

MAANDAG 11 MEI a.s, 20.20-20.30 uur, 

TELEVISIE-UITZENDING 

,.J E U G D E N L I B E R A L I S M E" 

Luistert op \WOENSDAG U MEI a.s., over de zender Hilversum I 
(402 m), van 18.20-18.30 uur, naar 

,.DE STEM VAN DE V.V.D." 
Let op de zenderwisseling 
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drankmisbruik door een aantal jongemensen, 
mogen ook o.i. bepaald niet licht. worden ge
nomen. Ook in de Tweede Kamer z.s dat aspect 
trouwens ter sprake gekomen, al staat Vast, 
dat het alcoholgebruik, dat omstreeks 1880 
per hoofd der bevolking 9,8 liter per {aar be
droeg, in 1960 was gedaald tot 2,3 hter per 

jaar. • d 
Dat wettelijke maatregelen tegen rets, ~t 

zonder misbruik op zichzelf geen kwaad M, 

gevaarlijk kunnen zijn en het omgekeerde 
kwmen teweeg brengen van hetgeen men er
mee beoogt, is wel geblek~.n in landen, die 
men gepoogd heeft wettell]k "droog te leg
gen". Men heeft daarop moeten terugkomen, 
omdat het clandestiene en daardoor veel ge
vaarlijker misbruik er met sprongen door DE BOERENPARTIJ 

De heer C. d e B r u i n Fzn., te Drieber
gen-Rijssenburg, las in ons nummer van 
9 april het ingezonden stukje van de heer 
Boele van Hens broek. De geachte inzender 
is het met deze schrijver "roeren~ eens:: 
en het redactionele onderschrift vmdt hiJ 

Vergelijken we de experimentele, filo
sofische grondgedachte (experiment!) van 
het wetsontwerp met de uit de kran
tenartikelen - helaas slechts een greep -
sprekende keiharde feiten, da11: m~~t na~r 
mijn mening toch wel heel du1dehJk bliJ
ken, dat we bij de nieuwe wet op de ver
keerde weg zijn. 

1. Wat de handel (slijterijen, winkels) 
betreft. A. koopt alcoholica, neemt ze 
mee naar huis. Hoe kan de verkoper ver
antwoordelijk zijn voor wat ~r daarrr:ee 
gebeurt? Wie zal de alcoholica opdrm-

bleek toe te nemen. • 
In de praktijk is gebleken, dat ~pvoe_drng, 

beroep op het eigen verantwoordeliJ kh;rdsge
voel. bevordering van sport en recreatle, e.d. 
''eet" betere middelen zijn. 

Hoewel wij de geachte inzender reeds heb
ben verwezen naar het artikel in ons blad va~ 
] 3 februari j .l., willen wij toch é~n cita~t wt 
de rede van ons tweede-Kamerlzd meJ. rr;r. 
Ten Broeclee Hoekstra, daarin gegeven, hwr 
nog eens laten volgen: 

ronduit misplaatst". 
" Wanneer het om de vrijheid gaat, kan 
men z.i. slechts rechtlijnig denken. Op 
kronkelpaden zal men de vrijheid vergeefs 
zoeken. Onze rijke historie geeft ons_ vol
doende voorbeelden van mensen, die -
hoewel ook niet politiek geschoold --:-. o_p 
onverzettelijke wijze en uiterst rechtliJmg 
het vrijheidslicht hebben gedragen door 
duistere tijden. . 

De heer Koekoek heeft naar de memng 
van inzender juist de strijd aangeb~nd~n 
tegen fascistische (dictatoriale) onvn]he1d, 
welke de kenmerken zijn van de P.B.O. 

Hoe "democratisch" het Landbouwschap 
zich gedroeg in Hollandse Veld en elders, 
ligt veel Nederlanders nog vers in h~t 
geheugen en heeft bij hen te levendig 
herinneringen wakker geroepen aan de 
jaren 1940-1945. 

Hij vreest dan ook, dat het streven van 
de Boerenpartij vooral bij de middenstand 
steeds meer waardering zal ontmoeten _en 
hij zou het nuttig achten als de -:vn z1ch 
daar eens diepgaand op zou Willen be-
raden. 

Redactionele aantekening: 

Er is geen partij, die niet iets nastreeft of in 
haar program heeft, waarmee ook anderen het 
eens kunnen zijn. Zelfs de CPN ze_gt of doet 
wel eens iets, waar we het, op zzchzelf be
schouwd mee eens kunnen zijn. Dat geldt ook 
voor de 'zgn. "Boerenpartij". " 
vo(gende verk{ezing nog meer stemmer: zou 
trekken dan in 1963, zou geen complzment 
voor het onderscheidingsvermogen van onze 
Nederlandse kiezers zijn. Wij slaan deze lcie· 
zers gemiddeld toch wel iets hoger aan. 

Terecht heeft de heer Boele van Hensbroek 
gewezen op het ( vencorpen) amendement
Comelissen bij de behandeling, destijds, van 
de Wet op de Bedriifsorganisatie. Het demo· 
erotisch systeem, dat dit amendement beoogde 
in te voeren, streven wij nog steeds na. Het 
ontbreken daarvan is een van onze vele be· 
zworen tegen de werking van de P.B.O. 

V oor een analyse van de Boerenpartij ver
u: ijzen wij overigens naar een artikel in het 
,.Algemeen Handelsblad!' van 21 maart j.l. 

ONTWERP 
DRANK- EN HORECA WET 

Onze geestverwant de heer J. G. F. 
Charisius, te 's-Gravenhage, schrijft ons: 

In het "Sociaal Maandblad Arbeid" 
van 5 april j.l. las ik op blz. 262 e.v. over 
dit onderwerp een artikel van mr. A. J. 
de Bruyn. In het artikel wordt herhaal
delijk gezegd, dat het wetsontwerp een 
experiment is en dat "een g•rote verant
woordelijkheid wordt gelegd op de be
trokken ondernemers - horeca - in een 
potentiële gevarenzone". Daarnaast leg 
ik enkele krantenartikelen uit de Haagse 
liberale krant "Het Vaderland". 

Op 13 april 1964 pag. 6 Bij de nieuwe 
in.geschreven patiënten op de Nede'l"land
se consultatiebureaus voor alcoholisten 
daalt de gemiddelde leeftijd. In Amster
dam was in 1962 twee en veertig procent 
niet ouder dan 30 jaar, terwijl 13 pct. 
nog niet de leeftijd van een en twintig 
jaar bereikt had. 

Op 14 april 1964 pag 3: Op zaterdag 12 
april heeft de Haagse politie in totaal 9 
personen moeten aanhouden wegens open
lijke geweldpleging met vereende krach
ten. Allen waren min of meer onder in
vloed. De jongste was 15, de oudste 35, 
gemiddelde leeftijd iets hoger dan 20. 
Twee broers, 20 en 27 zijn notoire vech
tersbazen. Het eerste "ploegje" (4 man) 
bezorgde een vredestichter o.m. een ge
broken knieschijf. Met rugklachten moest 
hij in een ziekenhuis worden opgenomen 
In het tweede geval bezorgden een vijf
tal jongelui op de openbare weg een twee
tal interveniërend·e chauffeurs een bloed
neus, pijnlijke plekken en vermoedelijk 
een lichte hersenschudding, terwijl de 
kleren beschadigd werden. 

Op 14 april 1964 pag 7: De Wassenaarse 
politie moest in korte tijd tweemaal een 
met grote snelheid rijdende dronken au
tomobilist achtervolgen en aanhouden. 

ken? " 
2 Wat de verstrekking in cate's en res-

tau~ants betreft: Gaat de kroegbaas buiten 
kijken, of zijn klant een auto of ~otor 
bestuurt en is dat het geval, gaat J;~l dan 
zeggen: "U mag niet meer dan een . o_f 
twéé borrels hebben?" Ik ben heilig 
overtuigd dat er van alle mooie gedach
ten van ~erantwoordelijkheid bij de on
dernemers in de praktijk niets terecht 
komt dat het zelfs, al zouden alle kroeg
baze~, "hoogstaande" mensen zijn, een 
onmogelijke opgave i~, n_aar eer. en ge
weten een ieder op ziJn mcassermgsver
mogen te taxeren en hem te beletten over 
de schreef te gaan. Ik zou wel eens van 
een arts willen horen of hij daartoe in 
staat is. 

Redactionele aantekening: 

Het motiel voor de vervanging van de oude 
Drankwet vdn 1931 door de nieuwe Drank· en 
Horecawet (die in de Eerste Kamer nog moet 
worden behandeld) was, dat de Drankwet vol· 
slagen verouderd is geworden en ee;t aantal 
gebreken vertoont, die tot grote mzsstanden 
hebhen geleid. . . 

Wii zouden de geachte mzender hzervoor 
kortl;eidshalve willen venvijzen naar de be· 
<;:.rhnuwin._ap,p- rliP nJ)-7../?. nnlitie.kP. nte_dc:;werker 
mer van 1;; febman J .l., naar aanle,dzng van 
de behandeling van het ontwerp in de Tweede 
Kamer. 

De feiten, die onze Haagse geestverwant 
noemt omtrent aanwijzingen van toenemend 

Voor mej. Ten Broeclee Hoekstra staat op 
de" voorgrond, dat ieder mens zelf de ~erant· 
wo ordelijkheid draagt voor het gebruzk van 
alcohol en andere genotmiddel~n_- Men die~t 
bestand te zijn tegen de verlezdzng van m:s· 
bruik van alcohol, tabaksartikelen en wat met 
al. Zij, die tegen die verleiding niet besta~td 
zijn, dienen geholpen te worden door een_ m· 
d.ividztele behandeling, zoals op de soc:aal· 
medische consultatieb.ureaus voor alcoholzsme 
wordt gegeven. Zii ~racht 4eze b11;r~,aus veel 
hulde voor hun arbezd op dzt terre_m · 

.. Mej. Ten Broeclee Hoekstra het e~ g_een 
twijfel over bestaan, dat ook . haars .. znzwns 
drankmisbruik een groot kwaad _rs en zq .4rong 
nogmaals aan op het zo spoed~g- mogeliJk zo· 
danig wijzigen van onze huzdzge verkeers· 
wetgevin ""· dat het onder invloed van alcohol 
besturen b;an een motorrijtuig met vt;el lzog~re 
boetes wordt gestraft. Er zal ook zntrekkzng 
van het rijbewijs bij recidive op ~~el grotere 
schaal moeten worden toegepast_- Zq achtte ~et 
wetsontwerp een grote verbetenng, omdat em· 
delijk aan de zgn. vervangerscontracten een 
e1:nde komt· omdat het wetsontwerp aan de 
ene kant ee~ grotere vrijheid geeft, maar aan 
de andere kant blijk geeft van een grotere 
behoedzaamheid ten aanzien van het ver· 
strekken van sterke drank". 

MISVERSTAND 

In ons democratisch geregeerd land 
bestaan, zoals bekend, voor het bedrij-

':Deze Burger 
komt gauw even goeiendag, welterusten en totziens zeggen: hij gaat (wat de 
kranten noemen) het leger der toeristen versterken; zich voegen bij de mil
joenen die huis en oliestook verlaten om ergen héél anders hetzelfde te gaan 
doen wat zij thuis altijd al deden: eten, drinken, slapen en een wandeling 
maken: of wat zij thuis niet deden: de feestneus opzetten en/of musea, ruines 
en stok-oude kathedralen bekijken. 

Als je het nuchter bekijkt en theoretisch over redeneert is met-vakantie
wegwezen wel een wonderlijke geschiedenis; maar waarom nuchter-bekijken? 
Laten wij liever dronken zijn van reisplezier en duizelig van de romantische 
voorpret, die zoet geurt van vage beloften. Wie weet wat en wie ons te 
wachten staan .... 

Totzienszeggen: 
dag, meneer Geertsema, wilt u, als ik weg ben, goed op de jongens en de 
meisjes passen en ervoor zorg dragen, dat zij niet uit de band springen en 
dwaze dingen doen? En wilt u dan dit groetje dóórgeven aan de excellente 
Witteveen? En hem zeggen, dat ik het een reuze verrassing zou vinden als de 
blauwe vensterenvelop, die ik bij weerommekomst uit alle brieven zie steken, 
een beetje rose zou zijn, dit jaar? 

Dag, meneer Oud. U bent óók aan vakantie toe, na uw voetreis door het 
land van Cascogne, maar ik hoop dat deze mijn groet u nog op tijd bereikt. 
U hebt een uitstapje wèl verdiend, nu u eigenlijk uit de politiek getreden bent, 
doch feite I ijk eigenlijk helemaal niet en als u hem tegenkomt geeft u de 
betuiging mijner zeer oprecht-goede gevoelens dan ook even door aan meneer 
Nordlohne. Die heeft toch zeker óók zijn best gedaan? Al was de sisser waar
mee het voor hem afliep een stukje vuurwerk-in-de-knop gebroken? 

Dag, lieve mevrouw Downer; ik ben zó afschuwelijk liberaal dat ik -
ofschoon ik het enige partijlid ben, dat het niet met u eens is - u mag zeggen, 
dat u hard gewerkt hebt en dat n bekwaam bent tekeer gegaan tegen wat u 
schadelijk acht voor de gemene zaak. Dag, mevrouw Downer en bent u voor
zichtig bij het afdalen van de barieaden? Dat u de kracht moge vinden nu eens 
een paar weken niet te denken aan alles waaraan u, zo intens en zo vast
houdend, uw gespierde krachten hebt gewijd. Denkt u maar eens een tijd niet 
aan alles waaraan u uw tijd hebt gegeven. 

Dag meneer Keyzer en meneer Den Toom, dag ministers Toxopeus en 
Schouwenaar, dat uw handen het roer van het schip-van-staat stevig mogen 
blijven omvatten. 

Dag allemaal! 
Past u goed op de winkel gedurende mijn afwezigheid! Geen wilde dingen 

doen en bij alles wat u doet denken aan het algemeen belang en het heil des 
gemenen volks. 

Zodra ik terug ben Iaat ik van mij horen. 
Voorlopig heel veel liefs van 

-
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ven van de politiek een groot aantal par
tijen. 

De kiezers hebben daardoor keus te 
over bij het bepalen van hu_I?- stem. 

Om dicht bij huis te bliJven hadden 
bij de laatst gehouden verkiezing voor 
leden van de Tweede Kamer der St~ten
Generaal de liberalen een keus cut ~) 
Liberale staatspartij, b) Liberale Um~ 
c) Economische bond en d). VolkspartiJ 
voor Vrijheid en Democratie (V.V.D.). 

Dank zij een bekwame en kund:ig~ pro
paganda van hoofdbestuur en pers IS een 
alleszins bevredigende uitslag :roor de 
VVD. verkregen n.l. handhavmg van 
d~ positie van derde partij in grootte en 
deelname in de regering. . .. 

Het i-s mee aan de le-den van de pa,rtiJ 
vc; LVJ.Sc;;.u ua.v U1:J Ut:: luge~lagcn weg Vlordt 
voortgegaan. 

Aan goede wil daartoe ontbreekt het 
geenszins, waarvan wordt blijk gegeven 
in Vrijheid en Democratie van 2 april 
j .1. 

Opvallend is wat het "Liberaal Demo
cratisch Centrum" te kennen geeft, n.l. 
zoeken naar liberale christenen (protes
tanten en katholieken), die dan ook wat 
geloofsleer wordt voorgeschoteld. 

Ik geloof niet, dat de hier bedoelde toe
komstige partiJgenoten daaraan behoefte 
hebben en het ook niet op onze weg ligt 
deze te geven. 

Hier is blijkbaar een misverstand in 
het spel. 

Ditzelfde is nog sprekender het geval 
bij de heer De Beer, die op 19 maart j.:l. 
in Nijmegen zijn toehoorders een aantal 
pauselijke encyclieken en nog meer heeft 
voorgehouden, waarbij vergeten is in
dachtig te zijn, dat katholieken, die hun 
stem uitbrengen op een liberale partij, 
drommels goed weten wat zij doen. 

Zij zijn en blijven kathoUek en niet 
liberaal katholiek, maar staatkundig ka
tholieke liberalen. 

Ook hier is misverstand in het spel ten 
aanzien van wat van onze partij ver• 
langd wordt. 
Den Bosch. L. J. H. DE LEIJER. 
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VLAGINCIDENT 
• Nederland vlagt slecht. Dat is 

" • weer eens gebleken tijdens de af
gelopen twee weken, waarin vaker dan 
in welke andere periode van het jaar 
ook, de nationale driekleur uit de kast 
ken werden gehaald. Tot veler schande 
moest worden geconstateerd, dat op 
1\:oninginnedag en Bevrijdingsdag bij 
meer dan één huis het rood, wit en 
blauw tot lang na zondsondergang bui
ten bleef hangen. Ook op 4 mei wisten 
maar weinigen hoe er moest worden 
gevlagd. In Amsterdam-Zuid hingen 
die middag reeds vóór vijf uur talrijke 
dundoeken halfstok, sommige aan de 
onderzijde vastgebonden, andere niet. 
En dan gaan we hier nog voorbij aan 
het feit, dat restaurants en café's met 
de vlaggen van andere landen maar 
een beetje plegen te sollen. Zo langza
merhand moet gesproken worden van 
een ernstig vlagincident. Aan over
heidsdiensten, scholen, radio, TV en 
dagbladen de taak, om volgend jaar 
tegen eind april een gezamenlijke cam
pagne te voeren waarbij het publiek 
duidelijk wordt gemaakt wat de natio
nale driekleur betekent en hoe zij 
dient te worden gebruikt. 

GEVAARLIJK 
Vorige week dinsdag verdronken 

* * zes mannen toen de kotter HD 89 
omsloeg en verging. Drie dagen later 
kapseisde de WR 6 in volle zee. De 
vier opvarenden konden maar amper 
worden gered. Beide schepen beoefen
den de boomkorvisserij, waarbij het 
sleepnet met een boom aan de mast is 
bevestigd. 

Wie uit de twee ongelukken conclu
deert, dat er aan deze vorm van vis
serij grote gevaren zijn verbonden, 
heeft gelijk. Indien bepaalde ongunsti
ge factoren samenwerken, bestaat de 
mogelijkheid, dat een aldus toegerust 
schip wordt omgetrokken. Aangezien 
echter de vangsten bij de boomkorvis
serij tamelijk groot plegen te zijn, zijn 
er wel enke1e honderden schepen, die 
op deze wijze VÎ:5seu. 

De boomkorvicJO.lo:a:o;; "'7 ~-'L.~- _,-

een te ingrijpende maatregel zijn. Wel 
zullen de voorschriften van de scheep
vaartinspectie strenger dienen te wor
den. Maar vooral ook zal er voor moe
ten worden gezorgd, dat er aan deze 
voorschriften de band wordt gehouden. 
Want aan dat laatste ontbreekt het 
maa;· al te vaak aan boord van vissers
schepen. 

HERDENKING 
* Het is ons helaas opnieuw geble

* • ken dat op sommige plaatsen de 
herdenking van onze gevallenen in de 
tweede wereldoorlog op de avond van 
de 4e mei nogal chaotisch en weinig 
sfeervol verloopt. 

Wij bevonden ons die avond op 
Rijksweg no. 1 ter hoogte van Naarden. 
1\:lokslag acht uur brachten velen in
derdaad hun voertuig tot stilstand. V e
len echter weifelden, anderen reden 
door om tenslotte na enkele honderden 
meters toch te stoppen. 
Een dergelijk chaotisch beeld zou in de 
toekomst kunnen worden voorkomen, 
indien ook op de grote verkeerswegen 
de straatverlichting werd ontstoken, 
zoals dat in de kom van de meeste 
steden en dorpen het geval is. 

HEHJEIUIIANS BEELD 
Het beeld van de toneelschrijver 

• • Herman Heijermans, dat vóór de 
oorlog op het Leidse Bosje te A~~ster
dam stond komt weer terug. WIJ heb
ben ons o~er dit bericht verheugd, te
meer omdat zich rond dit beeld in de 
loop der jaren een tragische ontwil<ke-
ling heeft voorgedaan. . 

Zo werd het in de jaren dertig door 
fascistische schennershanden belaagd 
en dusdanig beschadigd, dat het door 
de gemeente Amsterdam werd ver-
wijderd. .. 

Thans keert Heijermans op zun oude, 
vertrouwde plaats terug. 

Rest echter de vraag: Waarom heeft 
· dit na onze bevrijding nog ongeveer 

twintig jaar moeten duren? 
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l(amerfracties verdedigden haar beleid 
De voorzitter van de Tweede Kamerfractie mr. W . .J. Geertsema dankte 

voor de waardering, waarvan verscheidene sprekers met betrekking tot 
zijn rede over de actuele politieke toestand hebben getuigd. 

De instemming, welke over het algemeen met het beleid van de Tweede 
Kamerfractie werd beluisterd, heeft haar leden voldoening geschonken -
in het bijzonder de lof van ir. Otten. Met diens terechtwijzing aan het adres 
van de spreker, die kritiek uitoefende op de houding van Mohammed Rat
ta, is spr. het volkomen eens. Een mogelijk bezoek van president Soekarno 
aan Nederland is niet aan de orde. Terecht zijn beide regeringen van oor
deel, dat eerst de diplomatieke betrel.:kingen dienen te worden genormali
seerd. 

In EEG-verband lopen de meningen 
over economische betrekkingen met dat 
land uiteen. Duitsland e~n Frankrijk zijn 
daar voor; Italië heeft ideologisch geen 
bezwaar, doch vreest nadelen voor zijn 
sinaasappelen-export, de Benelux is ver~ 
dee.ld in die zin dat de socialisten tegen 
zijn, de christelijk-socialen verdeeld en 
de liberalen genuancee!'d over het aan
knopen van relaties denken. Openheid 
betekent nog geen lidmaatschap of asso
ciatie, ma<~Jr wel het zoeken van een ge.
eigende verbinding. Men dient te bedeitlJ· 
ken, dat bij inte,gmle afwijzing geen po
litieke ve,randering in Spanje ten ,gunste 
van de democratie zal ontstaarn. Duidelijk is geworden, dat het verlan

gen naar v-erlaging van de loon- en inkom
stenbelasting sterk in de partij leeft. 
Strijdvaardigheid, wijsheid en takt zul
len nodig zijn om dit doel te bereiken. 
Het bepalen van een concreet standpunt 
is eerst mogelijk, wanneer een wetsvoor
stel aan de orde is. 

denkingen, doch ook de methode van 
overvragen om daarna te laten afdingen 
is niet aanvaardbaar. Daarom helt de 
fractie over naar het standpunt-Bosman 
onder handhaving overigens van de stel
ling, dat niet alleen de belastingverla
ging, maar ook de AOW-aanpassing - in 
onderling verband gebracht - dient te ge
schieden op een nader te bepalen ge
schikt tijdstip. 

Antwoord van mr. Portheïne 

Welke houding de fractie ten aanzien 
van het kabinet in bepaalde gevallen 
zal aannemen is niet van tevoren te zeg
gen. Dat heeft spr. ook reeds in zijn po
litieke beschouwingen doen uitkomen, 
waarin hij echter het liberale standpunt 
ten aanzien van uit het akkoord van Was
senaar ontleende punten van overeen
stemming tussen de regeringspartijen nog 
eens duideiijk heeft gesteld. 

Er bestaat bij de fractie vertrouwen in 
de liberale bewindslieden. Men dient 

MT. W. J. GEERTSEMA 

evenwel te bedenken, dat. in ons l<:nd 
altijd meer dan één partiJ de r~genng, 
zal moeten helpen vonnen, waarrut yol~ 
dat het aangaan van een comprorms m 
controversiële kwesties niet kan worden 
vermeden. 

Tiidstip belastingverlaging 
Voor de zo gewenste belastingver~~g0g 

valt het moeilijk bij voorbaat het ~:Jdstlp 
van ingang aan te wijzen. Ve•rwiJzend~ 
naar hetgeen hij in zijn rede over de m
vellering van inkomens ten nadele van 
de middengroepen heeft gezegd, merl_;:te 
de hee•r Geertsema op, dat voor de ~n
werkingtreding van b_~las~ingv:rlagmg 
het minst ongeschikte tiJdstip dient. te 
worden gekozen. Men mag van ee~. lrb_e
rale partij niet verwachten, dat ZIJ wil
lens en wetens inflatie teweeg zou Willen 
brengen. · d 

Ten aanzien van de opvoenng van e 

Positie der 
staatssecretarrisse n 

Wat de keuze van staatssecretarissen 
betreft, deze behoort aan de betrokken 

minister. Het juiste uitgangspunt, dat dit 
een functie voor politici is, ondervindt te
genstrevende factoren. Zo wordt de taak 
van de minsters steeds meer omvattend 
en ingewikkeld en hebben deze behoefte 
aan deskundige bijstand, ook bij de par
lementaire behandeling van wetsontwer
pen. De mogelijkheid van bijstand door 
daartoe gevolmachtigde ambtenaren 
wordt slechts zelden toegepast. Dat is b.v: 
geschied bij de behandeling van het nieu
we Burgerlijk Wetboek en van de Mam
moetwet. Daarom gaat de laatste jaren 
de voorkeur van de meeste ministers uit 
:~aar de benoeming van een deskundige 
staatssecretaris. 
actieve pouLn;~, >:~Lt::.!.H5 IJU.U.'-.... " '-4.'- ...... ~----

fracties, te klein om daaruit .~en keuze 
te kunnen doen, gesteld, dat ZIJ ~e fl:l!-c
tie ambiëren en daarvoor geschikt ZIJn:. 
Bovendien is het ongewenst de fracties te 
grote aderlatingen te doen ondergaan, 
zulks te meer, omdat helaas. bij de ~a:l.
didaatstelling door de partiJ te wellllg 
rekening wordt gehouden men de moge-
lijkheid van passende opvolging. . 

Niet de partij wijst een staatssecretaris 
aan doch de betrokken minister onder 
die~s verantwoordelijkheid. Het pa:r:le
mentaire gebruik brengt mede, dat md1en 
een partijlid wordt aangezocht voor de
ze functie overleg plaatsvindt met de 
fractievoorzitter, die betrokkene kan ad
viseren over al of niet aanvaarden, gege
ven de actueole polltieke verhoudingen. Dat 
is dus een geheel andere situatie dan bij 
een kabinetsformatie. 

Fiat voor aanvaarding, waannee ver
trouwen wordt uitgesproken in de be
trokken bewindsman, wordt uiteraard 
alleen gegeven, indien de liberale inslag 
aan geen twijfel onderhevig is. Er kun
nen zich omstandigheden vord:O€!n, wel
ke de except.ie V<lln voordien niet liben:-a<;l 
politiek georganiseerd zijn, rechtvaardi
gen. Spr. heeft het volle vertro"?wen, <;Iat 
de beide liberale staatssecretanssen zich 
in ons partijverband zullen inleven. 

Antwoord van 
mr~ Berkhouwer 

Mr. C. Berkhouwer merkte ten aan
zien van 't gratiebeleid op, dat hier »:ao:st 
het prmogatief van de Kroon de mmiS
teriële verantwoordelijkheid meespeelt, 
met nam-e van de minister van Justitie. De 
scheidtng van bevoegdheden maakt deze 
zaak moeilijk en men kan alleen ach
teraf he·t gevoerde beleid be:oordelen. 
Overigens is het nauwelijks vo_orstelbaar, 
dat enige regering reeds gegraheerde oor
logsmisdadigers alsnog gratie zou doen 
gewmden. . . . 

Mr. F. Portheïne zei, dat bevorde,rin.g 
van bezitsV'orming een belangrijk facet 
van liberale politiek is, doch dat ook be
zitshandhaving en -spreiding alle aan
dacht verdienen. Daarbij zullen de fisca
le aspecten niet buiten beschouwing blij
ven. Deze vormen een onderdeel van het 
streven naar een gunstiger fiscaal kli
maat. 

Bij de behandeling van de belasting
ontwerpen in juni zullen verschillende 
gemaakte opme.rkingen - o.a. die betref
fende de fiscale positie van de gehuwde 
weDkende vr-ouw - aan de orde komen. 

Ook de belangen van het midden- en 
kleinbedrijf zullen dan in de overwegin
gen worden betrokken. 

Over de bezwaren tegen de generieke 
maatregelen t.a.v. de verticale prijsbin
ding heeft de heer Geertsema zich al dui
delijk uitgesproken. Overheidsingrijpen 
is alleen dan gerechtvaardigd, iirudien de 
bewindslieden in concreto kunnen aan
tonen, dat het algemeen belang zulks ver
eist. Aangezien daaraan gerede twijfel 
bestaat, zal op het voorleggen van een 
nota aan de Kamer ter nadere discussie 
worden aangedrongen. 

over 11!e\l' omroepu;;::u .... 
Mevrouw H. van Someren-Downer ver

klaarde, dat de fractie ten. slotte toch 
voor de ve,rhoging van het lmstergeld ge
stemd heeft, omdat deze van f 24 op f 18 
was teruggebracht. - hetgee~, ~elet op 
de waardedaling van het rmlmlddel en 
de sinds de laatste vaststelling opgetre
den kostenstijging, aanvaardbaar k:on 
worden geacht - en minste.r Bot de toe
zegging deed te willen bevo_rderen, d~t 
de omroepverenigingen openmg van fi-
nanciële zaken zouden 15even. . 

Voor de openbaarmakmg van die gege
vens verklaarde zich de gehele Ka:rner en 
het is rri-et te v-erwachten, dat die haar 
zullen worden onthouden. Mocht men 
onverhoopt daarin worden teleurge&-::ld 
dan kan op aanvulling van de wetteliJke 
voorschTiften worden aangedrongen. 

Het omroepbestel is in wezen Olndemo
cratisch en als dam·over een referendum 
zou kunnen worden gehouden dan. zou 
overduidelijk blijken, dat ons volk dlt af
keurt. Spr. vertelde dat zij herhaald7-
lijk brieven krijgt van V ARA-lede?, d1e 
hun excuses aanbieden voor het feit, dat 
deze omroep zich niet ontziet VVD'ers 
belachelijk te maken. 

Zij is tegen het tot stand brengen van 
een tv-eiland buiten de territoriale :vate
ren omdat dit voor andere doelemden 
zou' kunnen wo,rd-en misbruikt, maar het 

(Zie pagina 4) 

AOW-uitkeringen t?~ ~en aanvao:rdbaar 
sociaal minimum ZIJn 111 het advies vo:n 
de Sociaal-Economische Raad dne 
standpunten ontwikkeld: dat v~n de 
werknemersgroep, die de op 1 J_anuar1 
1965 verlangde aanpassmg der mtk_erm
gen in hoofdzaak uit de algemene nndde
len wil financieren; dat van de mee:der
heid der werkgevers, die automatnsc~1e 
aanpassing aan de hand van de loorun
dex voorstaan en gedurend~ de over
gangsperiode behoeftige beJaarden wil
len tegemoetkon1.en met een aanvullende 
uitkering krachtens de Al~en:~ne ~IJ
standswet, hetgeen een aanzienliJk germ
ger offer van de staat verlangt; dat van de 
groep-Bosman, besta<:t~:de uit een aantal 
Kroonleden en agraners, dl€ de aanpas
sing ook ineens wil doorvoeren, doch 
voor de financiering het bestaande pre
miestelsel wil handhaven met een alge
mene premiereductie voor de subnorma-

Modente liberale pollbek op Ewol?ees 
niveau vereist afweren vai.n he~ antiek.~ 
mercantilisme en van protectionisme. WIJ 
zijn voorstanders van een open EEG en 
moeten daarom behoedzaam te we~·k 
gaan. Men denke aan het v:erv?ersbe~eld, 
dat voor ons land gevaren m Zich slu1t. 

De kwestie Spanje moet _men losm~
ken van emotionele overwegmgen:. dat JS 

spr. met ir. Outen eens. Velen ZIJn g~: 
neigd deze zaak z~~t-~it te stellen. _WIJ 
wensen geen identificatie met het regiem, 
doch moete1n openstaan voor de noden ~n 
behoeften van het Europese volk, dat m 
Spanje leeft en werkt. 

le inkomens. 
Tegen een toepassing van de Algemene 

Bijstandswet voor dit doel bestaan be-
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is ook een absurditeit, dat men. _naar een 
dergelijke oplossing moet gnJpen om 
meer vrijheid in de ether te verzekeren. 
Dat kan en ma:g niet langer voortduren. 
Wij zullen de strijd voortzetten en .~ul
leln die winnen, zeide spr. onder biJVal 
van de vergadering. 

Radio Veronica 
De heer Couzy zei, dat het verbod 

van de chef van de Generale Staf ten aan
zien van radio-Veronica alleen het la~e_n 
aanmaken van geluidsbanden vom m:ll
taire cursistelil in de studto van VeronJca 
betreft, niet het luisteren naar deze zen
der. Spr. kon de mening, dat deze op
dracht een opwekking tot het maken van 
reclame zou inhouden ni.et d:len. . . 

Humanistische verzorgmg ]il de k~IJgs
macht is toegestaan na voorbereidend 
weJ·k van een commissie, die echter geen 
baat bracht. Daarom moest deze knoop 
tijdens het Kamerdebat ovel!' de rege
ringsnota worden doorgehakt en dat IS 
gelukt. 

Het optreden van ds. Hos t.a.v. de ~ern-
bewapeningsactie onder de .le~erpredJkan
ten is in de DefensiecommiSSie besproken 
en heeft tot een bevredigende oplossmg 
geleid. 

Ontwikkelingshulp 
Mevrouw Stoffels-van Haaften gh1g in 

op de opmerkingen over .~e . ontw!lcke
lingshulp. De bewegingsvr.!Jhe!d van een 
klein land als het onze IS bep.erkt .. De 
beschikbare middelen word er:. met Wille
keurig verdeeld. Wel acht ZIJ de bes~e
ding van het EEG-ontwikkelingsfonds nJet 
erg gelukkig, omdat in hoof~zaak voor
malige Frans-Afrikaa!'se gebleden daar
van profiteren. 

Zij deelt de mening ... dat deze hulp
verlening zoveel mogeliJk ook het !'Je
derlandse bedrijfsleven ten goede d1~nt 
te komen. Meer vrijheid voor toekenlllng 
in bilateraal verba1nd is .~ew~nst .. De. re
geling met Indonesië WIJSt 111 dte nch
ting. Een moeilijkheid vormt de omstan
digheid, dat wij niet vol~oende desk~n
digen bij de hulpverlenmg kunnen :'?
schakelen. Zij verklaa·rde het persoonliJk 
eens te zijn met de opme1rkingen van .de 
heren Otten en Hoogendijk over Zmd
Afrika en het ongewenst te achten .. dat 
Kamerleden steun verlenen aan butten
parlementaire acties. 

woningbouw 
De heer M. Visser zeide van mening te 

zijn, dat minister Bogaers te zeer nadruk 
legt op gesubsidieerde woningbouw en 
te weinig aa;n de grote mogelijkheden in 
de vrije sector. Het akkoord van Wasse
naar, dat één en ondeelbaar is, heeft een 
onde~rzoek naar de werkelijke woning
behoefte en de woningvoorraad als ba
sis voor het verder te voeren beleid in 
het vororuitzicht gesteld. 

Het duurt veel te lang, omdat het te 
perfecion:istisch in opgezet. Daar kun
nen wij geen genoegen mee nemen. Een 
eerlijk onderzoek zal stellig u1twijzen, 
dat er meer woningen in de goedkope 
klassen zijn dan melns.en die aanspraak 
kunnen maken op een woningwetwoning, 
gelet op hun maatschappelijke positie. 

VROUWEN VAN NEDERlAND 
1945-1964 

Dit staat in gouden letters op 
een parelgrijze band. Na dit 

enigszins verfijnd uiterlijk doet de 
inhoud wat onverwacht aan: een 
bonte verzameling brochures en 
blaadjes, gerangschikt naar afme
ting, waardoor de bontheid duide
lijk in het oog valt. Die bonte ver
zameling is wel echt in overeenstem
ming met het bonte vrouwenvereni
gingsleven in ons land, dat er door 
weergegeven wordt. 

De 34 vrouwenverenigingen, die 
deelnamen aan de vrouwenmani
festatie op 14 maart jl. hebben elk 
haar geschiedenis geschreven, zoals 
ook wij dat deden in het nummer 
van 9 jan. j.l. 

Bovendien stelt het Ned. Vrouwen 
Comité haar twee dochters, de Ned. 
Huishoud Raad en de Ned. Federa
tie voor Vrouwelijke Vrijwillige 
Hulpverlening, voor, en vertelt de 
Nationale Vrouwen Raad het een 
en ander over weer andere vereni
gingen, die daarbij zijn aangesloten. 
Wij kunnen dus wel zeggen, dat de
ze map alle veremgmgen, bonden,. 
unies en hoe zij nog meer heten, om-

Ook de kleinere aannemers kunnen een 
waardevolle bijdrage leveren aan de op
lossing van de woningnood. 

.,Uw strijd is onze strijd" 
De heer Joekes herinnerde er aan, dat 

oud-minister Zijlstra in de Eerste Kamer 
heeft verklaard, dat het tijdstip van lil
gang van de belastingverlaging medio 
ltS65 zou kunnen ligg.en. De inflatJ.e woedt 
ook in andere landen voort en daarom 
zullen t.z.t. conjuncturele overweglilgen 
moeten wijken voor de noodzaak aan de 
onredelijke lastenverdeling paal en perk 
te stellen. . . 

De rijksbegroting voor 1965 zal lilztcht 
·kunnen geven in de mogelijkhede~. mJts 
het uitgangspunt, dat de staats~Jtgave;' 
moeten achterblijven bij de groet van t 
national-e inkomen. strikt gehandhaafd 
wordt. 

Minister Witteveen zal moeten vech
ten als een leeuw om de ontwikkeling in 
de hand te houden. Onzerzijds zullen we 
ons moeten beperken in onze wensen en 
niet op v·erhoging der staatsuitgaven moe
ten aandringen, zelfs daartegen lil ver
zet gaan. 

Een wetsontwerp tot verlaging van de 
loon- en inkomstenbelasting met open 
datum dient met spoed te worden inge
diend. Indien er ongeveer een miljard 
beschikbaar zou komen, zal er hard wor
den gevochten om de verdeling van de 
buit. Ons standpunt is, dat in de eerste 
plaats de middengro-epen t-egemoet dienen 
te worden gekomen. 

Maatregelen tot inperking der bestedin
gen waren, hoe pijnlijk ~ok voor soi?
mige groepen der bevolklilg, onvermiJ
delijk als gevolg van de loongolf .. Naar 
opheffin" van die tijdelijke voorz1enmgen 
zal moe~n worden gestreefd. 

Toepassing van de economisc.~e huur
waarde voor eigenaarspanden btJ de hef
fing van inkomstenbelasting en ·een gun
stige·r successierecht voor weduwenpen
sioenen hebben de aandacht. 

Minister Witteveen weet, dat het ernst 
is en de fractie heeft geen reden om aan 

Th. H. JOEKES 

vat, waarin in ons land vrouwen zich 
aaneengesloten hebben om samen 
naar een of ander doel te streven. 
Er gebeurt heel wat, meer dan wij 

Copie voor de:z;e rubriek te :z;en
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van elkaar weten. Deze map geeft er 
een unieke kijk op. Er kan best een 
lezing uit opgebouwd worden. 

Behalve wat men zou kunnen noe
men: verenigingsportretten, bevat 
de map ook een brochure van 40 
bladzijden, getiteld: "de emancipa
tie van de vrouw", waarin de tegen
woordige positie van de Nederlandse 
vrouw, weerspiegeld in de wetge
ving, wordt beschreven. Uit het 
achttal hoofdstukken noemen wij 

hem te twijfelen. ,.Uw strijd is onze 
strijd. U vecht voor ·een go·ede, rechtvaar
dige zaak!" aldus besloot de hee:· Joe
kes met instemming der vergadenng. 

Veridaring van dr. Van Dijk 
Dr. K. van Dijk zei zich op het stand

punt te stellen, dat de volksvertegen
woordigers vrij zijn in het bepalen van 
hun opvatting en dat geldt ook .voor ~e 
apartheidspolitiek in Zuid-Afnka, d1e 
in strijd is met een U.N.O.-resoluüe. 
Daarom handhaaft hij zijn handtekemng 
onder het manifest. 

Antwoord van ir. Tuinmail 
Ir Tuinman z·ei het eens te zij:: n:et 't 

plan Mansholt inzake. de .graanpnJS lil de 
E.E.G. welke zaak pnmatr los moet wor
den gezien van de betrokken havenbe
langen. Onze agrarische export naar lan
den buiten de gemeenschap zou op .fat~le 
wijze in de verdrukking komen, mdten 
het prijsniveau te hoog zou worden vast
gesteld. 

Ir. Baas verdedigde beleid 
Ir. Baas verdedigde het door hen: in

genomen standpunt t.a.v. de agransche 
prijsontwikkeling in Europees verband. 
De producenten hebben r~cht op red~
lijke opbrengstprijzen. Artikel 39 van t 
Verdrag van Rome bepaalt het Europe
se landbouwbeleid, dat zich bew~eg.t tus
sen een vloer en een plafond. Dtt IS ons 
opgedrongen en daarom moet er voor ge
waakt worden, dat het plafond met zo 
laag wordt opgetrokken, dat. de onderne
mers in hun bestaansmogeltJkhetd wor
den belemmerd. Door overleg kan men 
stellig tot elkaar komen. 

Slotwoord van mr. Van Riel 
Mr H. van Riel, voorzitter van de 

Eerste Kamerfractie, die het .debat af
ronde, zei er over voldaan te ZIJn, ~at de 
partij onder leiding van ha~r n:euwe 
voorzitter twee goede dagen m Elildho
ven heeft mogen beleven. Hi) wees er ver 
der op, dat men zich niet bl;nd moet sta
ren op een hogere belastmgopbren.gst 
van rond 600 miljoen boven de .ramlil~, 
want dit bedrag blijft aan de . c.trculat:e 
onttrokken en werkt aldus ~nü-mflat_otr. 
aoên ·men moét tevo·ren'-aè-gêvo1gêlÎ~á'àRf.
van overzien en geen opportunistisch be
leid voeren. Primair is de strijd tegen de 
inflatie. Dat is de opvatting van minister 
Witteveen en van oud-minister Zijlstra. 

Wij mogen degenen, die niet meer in 
het arbeidsproces werkzaam zijn - de 
rentetrekkers en de gepensioneerden -
niet verder in de verdrukking brengen. 
Daarom kan spr. zich met het kiezen van 
het minst ongeschikte ogenblik voor de 
belastingverlaging verenigen. 

Luistergeldverhoging is alleen aan
vaardbaar, indien binnen redelijke ter
mijn uitzicht bestaat op het verkrijgen 
van gegevens over de financiën der om
roepverenigingen. Spr. wacht de reactie 
van minister Bot af. Ook morele ver
plichtingen mogen niet vergeten worden. 

Bij de gratiëring zijn zowel beleids
overwegingen als menselijke aspecten in 

hier: de Nederlandse vrouw, en het 
familierecht; de Nederlandse vrouw 
als belastingbetaler, sociale verze
ringen. Het is een nuttig en duide
lijk boekje, waaruit men heel wat 
kan opsteken. 

Wie een exemplaar van de map 
wil hebben, kan er bij ondergeteken
de één bestellen voor .f 7,50. Maar 
dan zo spoedig mogelijk. Het Ne
derlands Vrouwencomité door 
wiens zorgen deze verzameling tot 
stand is gekomen heeft slechts een 
beperkte voorraad. 

J.H.S. 

PROVINCIALE DAGEN 

De maand mei gaat een heel 
rijtje provinciale dagen op

leveren. 
Friesland gaat op donderdag 21 

mei naar Grouw. Zuid-Holland 
komt op dinsdag 26 mei bijeen en 
Utrecht vrijdag de 29ste. 

De Utrechtse dag zal zijn in hotel 
Heidepark, Jan Steenlaan 22, Bilt
hoven. 

Mevrouw ir. A. Kuiper-Struyk 
preekt over "wat zegt de vrouw 
van het huidige woningbeleid?" en 
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het geding. Voorhands is spr. niet van 
mening veranderd. 

Het denkbeeld om belastingaftrek toe 
te staan bij stijging van de huursom en 
aldus compensatie te bewerkstelligen 
houdt geen rekening met het gevolg, dat 
daardoor de hogere inkomens bevoorrecht 
zouden worden. Dat is geen liberaal be
leid. 

Ook spr. heeft bezwaar tegen ondoor-
dachte uitlatingen over Soekarno en Mo
hammed Hatta, wier handelingen moe
ten worden beoordeeld naar tijd en plaats 

Wat Zuid-Afrika betreft, wie daar zelf 
geweest is, zal niet te snel oordelen en 
veroordelen. Het gaat hier om een onge
meen moeilijk probleem, dat ons stellig 
iets te zeggen heeft uit hoofde van de 
stamverwantschap. De blanke minder
heid, die zich in doodsgevaar bevindt en 
van alle zijden bedreigd wordt tracht mt 
lijfsbehoud een politiek systeem toe te 
passen, dat de rassen scheidt om ze zelf
standig te kunnen doen samenleven. 

Is het opporturn daartegen in het ver 
verwijderde Nederland te protesteren? 
Zuid-Afrika staat achter de westeliike 
samenwerking. Wat kan het westen doen 
om de geknechten in de Baltische landen 
te helpen? Alleen de geschiedenis kan de 
oplossing van dit probleem brengen. De 
gekleurde volkeren zullen .een ande:e 
plaats gaan innemen, dat lS dmdeh]k, 
maar dat behoeft nog niet te betekenen, 
dat de blanke bevolking, die het land tot 
welvaart bracht, moet worden uitgewor-
pen' . 

Met mevrouw Stoffels 1s spr. eens, dat 
parlementsleden geen buitenparlemen
taire acties moeten steunen. 

Ondanks meningsverschillen van voor
heen zijn wij het in openhartige gedach
tenwisseling eens geworden over een ge
meenschappelijke gedragslijn en het is d~ 
grote verdienste van prof. Oud, dat htJ 
in zijn met instemming beluisterde red: 
daartoe een waardevolle bijdrage l'eeft 
geleverd, zoals de V.V.D. dat van hem 
gewend is. 

De voorzitter dankte de leden van de 
Kamerfracties voor de uitvoerige beant
woording der gestelde vragen, waardoor 
ook het laatste deel van deze welgeslaag
de ledenvergadering aan de verwachtin
gen heeft beantwoord. 

Onder dankzegging voor aller mede
werking sloot de heer Van der Pols de 
vergadering. 

V.d. L. 

ALGEMEEN SECRETARIAAT 

V.V.D. 
Koninginnegracht 61 

's-Gravenhage 

Telefoon ( 070 I 60 48 03 

( 3 lijnen) 

Giro 67880 

mejuffrouw mr. J. Hefting spreekt 
over "in spin de bocht gaat in". 

Koffietafel om 12.30 uur voor 
f 5,75 inclusief. De eigenlijke ver
gadering duurt van 13.45 tot 16.30 
uur. Aanmelden bij mevr. G. Huese
Laming, Soestdijkseweg 248Z, Bilt
hoven. 

Gelderland heeft ook plannen, 
maar op het ogenblik, dat dit ge
schreven wordt, staat de datum nog 
niet vast. 

HET GOOI 

I n het Gooi is niet een provin
ciale dag, maar een regiona

le bijeenkomst, uitgeschreven door 
de vrouwengroepen Bussum-Naar
den-Huizen en Hilversum-Laren
Blaricum. 

Deze bijeenkomst voor leden en be
langstellenden wordt gehouden op 
donderdag 21 mei 's morgens om 
half elf. Spreekster is mevr. A. 
Bijlsma-Tieslink over het onder
werp: de Japanse vrouw in de poli
tiek. 
Waar? Dat moet u maar vragen aan 

mevr. M. J. Coops-Hahn, Rem
brandtlaan 11, Naarden, tel. 02959-
15539. 
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"Flex" contra Mevrouw van Someren-Downer ·-C
J..~!!:_t 

haarcrème 

"TROUW" neemt het op 
d h .. h .d'' 

voor 
e ,~et er-vriJ e1 

Zoals men weet, verscheen de ploeg van het NTS-televisiejournaal on
danks gedane toezeggingen niet op het VVD-congres te Eindhoven op 18 

maart. Terecht heeft ons Tweede Kamerlid, mevrouw H. van Someren

Downer, hierover onmiddellijk vragen gesteld aan de minister van 0. K. 
en W. 

Mevrouw Van Someren verzocht de minister: "Indien de minister de 

thans gevolgde gang van zaken bij de NTS-journaaldienst onjuist acht, wil 

hij dan bij de NTS erop aandringen, dat in den vervolge volstrekte objecti

viteit wordt betracht bij het verslaan van politieke congressen" (aldus "De 
Telegraaf" van 22 april). 

Het optreden van ons militante Kamerlid was volkomen gerechtvaardigd, 

temeer omdat de NTS wel aandacht had geschonken aan het recente CHU
congres te Amsterdam. 

.,Flcx'' in zijn "Klcinbeeld" antwoordt 
in "Trcuw" van 23 april namens (sic) de 
minister: 

.,Geachte liberale mevrouw, ik ben mi
nistet· van 0 .. K. en W. en niet va,n Volks

voorlichting. Niet ik ben verantwoorde
lijk voor wat er in het NTS-journaal 
wordt uitgezonden, maar de NTS. Waar

om het NTS-journaal geen aandacht aan 

uw V.V.D.-congres heeft besteed, weet ik 

niet. Alleen in dictatoriaal bestuurde Jan_ 
den kan men bij de r€g.ering klagen ov·er 
te1evisienieuw;.:,Ltleu:-:5Len. 

heerst ether-vrijh-eid. 
In ons land 

U mag het een jounnalistieke blunder 
vinden. dat het V.V.D.-congres niet op het 
scherm verscheen. Dat is uw goed recht. 
Maar u mag niet pleiten voor staatsbe
moeienis met de inhoud van de nieuws
uitzendingen. We leven niet in Sovjet
Rusland of in Frankrijk, maar in Neder
land". Aldus zou de minister volgens 
,.Flex" behoren te antwoorden. 

Vom·dat "Flex" namens de minister ant
woordt, schetst hij, hoe de minister be
hoort te denken over de vragen van me

vrouw van Someren. Eén van de overwe
gingen dient te zijn: "Over het algemeen 
blaffen V.V.D.-e1·s weliswaar meer dan ze 
bijten. Maar je kunt nooit weten. 

·I 
had dagenlang het volk opgejut om in 
g1·oten getale naar Schiphol te trekken. 
Het n.t.s.-journaal had, evenals verkeers
politie, echter niet verwacht, dat de le

z-ers wijzer zouden zijn dan hun ochtend
blad. En zo greep de V.V.D. er naast". 

Aldus in hoofdzaak de fijnzinnige be
schouwing va1n "Flex". Wij zouden bij dit 
betoog het volgende willen aantekenen: 

Gebroken belofte 

klassenstl_·iid-irleo1c'2:ie is binnPn?:edron-
gen. 

Kreten als "tegenspartelende dikzakken'' 

verwacht men niet eens in Het Vrije 
Volk meer, eerder in .. De Waarheid''. Wij 
nemen aan, dat de JJ·aaie, anti-kapitalisti
sche leuzen van ,.F!ex" ook onder ogen 
zijn gekomen van talrijke anti-revolutio
naire middenstanders. Juicht deze grote 
A.R.-groep het rode geschreeuw van 

"Flex" toe? Vinden zij het zo fijn om door 
de belastingdienst van hun allerminst 
overtollige bezit beroofd te worden? 
W:omneer ,.Flex" aldus blijft schreeuwen 
zullen bij de komende verkiezingen nog 
meer anti's op de V.V.D en de C.H.U. 
gaan st.emmPl, 

MispSaa'l's!l'e sclmchfîerheid 
Ad (3): De N.T.S. durfde het op 18 april 
niet aan, vóór het avonduur een uitzen
ding aan de begroeti.ng van het Konink
lijk Paar op Schiphol te wijden. Terecht 

heeft "Het Handelsblad" de N.T.S. hier
over de les gelezen. Wegens de misplaat
ste schuchterheid van de N.T.S. 

Ten aanzien van Schiphol moest de re
portage van ons congres te Eindhoven 
vervallen. Een uitgestelde reportage van 
tage van Eindhoven (bijv. op zonctag
avond 19 april) kon niet. Een eigenaar
dige logica, waarop "Flex" maar liever 
niet ingaat. Want hij komt op voor de 
ether-vrijheid en bedekt liever met de 
mantel der vrijheid het onrecht, dat de 
V.V.D. door de N.T.S. is aangedaan. Wij 
verwachten, dat minister Bot zich bij zijn 

antwoord op de vragen van mevrouw van 
Someren niet zal laten leiden door de 
smoesjes van "Flex'', maar &oor begrip 
voor het gekwetste rechtsgevoel van de 
vragenstelster. 

Dr. P. D. VAN RODER 

STALEN 

MEUBELEN 

Uitsluitend bij 
de kapper 

verkrijgbaar! 

~------......... 

DANK 

Voor de vele schriftelijke te

lefonische en mondelinge ge

lukwensen, welke ik ter gele

~enheid van mijn benoeming 

tot erelid van onze partij heb 

mogen ontvangen, betuig ik 

hierbij mijn oprechte dank. 

1 
gelukwensen zijn i 

voor mij een bewijs, dat in de 

loop der jaren ik althans iets 

;::so::1~~~:: ::~1~~:::: i:0ton:: I· 

Deze 

D. W. Dettmeijer. ___ ______, 

Parlijraadsvergadering 
Zaterdag 20 juni a.s. zal om 2 uur n.m. 

een vergadering· van de Partijraad 
worden gehouden in "Esplanade", Lu
cas Bolwerk te Utrecht. 
Deze Partijraadsvergadering zal ZIJn 

gewijd aan het onderwerp "Nederland 
in Europa". 

Na een korte inleiding door de Voor
zitter der Eerste Kamerfractie, mr. H. 
van Riel, zal ruime gelegenheid be
staan tot discussie. 

Waaraan de belastingdienst behoefte 
heeft. is rust. De patiënt moet rustig lig
gen blijven tijdens het aftappen vau het 

overtollige bezit. Een paar tegensparte
lende dikzakken kunnen een heel volks
deel aansteken en dan heb je weer een 
crisis. Niet teveel aandacht dus voor Eind
hoven". 

Tenslotte verklapt "Flex" waarom de 
NT.S. op zaterdagavond 18 april belang
rijker werk had te doen dan het leveren 
van een reportage uit Eindhoven: 

Ad ll): Anders dan de A.R.-partij, de 
C.H.U., de K.V.P. en de P.v.d.A. kan de 
V.V.D. geen afsP'raakjes maken met een 
televisie-zuil voor een reportage van 

eigen congres. Voor de eventuele u.i:zen
ding van een gedeelte van het partiJCOn
gres te Eindhoven was de V.V.D. derhalve 
aangewezen op de N.T.S.-journaaldienst. 
De N.T.S. zegde een uitzending toe. De 
vrijheid, waarop "Flex'' zulk een prijs 
schijnt te stellen, bestaat dus hierin, dat 
de N.T.S. gemaakte afspraken zonder op
gave van redenen ongedaan kan maken. 
Deze onfatsoenlijke houding vereenzel

vigt "Flex" met vrijheid. En on:dat me
vrouw Van Samerein een dergeliJke vn~~ 
heid niet waardeert en zich hierover b1J 
de minister van 0., K. en W. beklaagt, 
daarom begl'ijpt zij niets van onze demo
cratie!! Hoe had ,.Flex'' gescheven wan
neer de A.R. -partij uitsluitend op de 
N.T.S. ware aangewezen en van1 de N.T.S. 
een toezegging had ontvangen, een deel GIS EN 

De vergadering zal toegankelijk zijn 
voor alle partijleden. 
Nota Bene. _ In "Vrijheid en Demo
cratie" werd aanvankelijk als datum 
voor deze Partijraadsvergadering ver
meld 13 . .JUNI. Deze datum is inmid
dels gewijzigd in 20 juni. 

an het partijcongres uit te zenden en V , ? 
deze toezegging niet was nagekomen. 

.,Mogelijk ook antwoordt de minister: 
alle televisieploegen joegen zaterdag op 
groter wild. Een aan mevrouw Van So

meren niet geheel onbekend ochtendblad 

Zou "Flex" dan ook met leedverma_ak 
gereageerd hebben op de Anti-RevolutiO
naire verontwaardiging? 

Ad 12): "Flex" maakt zich tot spreek
buis van het C.N.V., waarin blijkbaar de 

C. NIERMEIER & GEASSOCIEERDEN adviseurs voor public relations 

p 
h voor Public Relations' (leden Ned. Genootsc ap 

. bi' relations activiteiten, zowel op intern 
Wij verncht(t)en pu IC or een zeevaart-werkgeversorganisa-
als op ext~rn ?eb1ed, voe zeer grote groep winkeliers, een 
tie, een shchb~g :-ran e ~ïks- en op gemeentelijk niveau, 
overheidsorgamsahe op. J . de Nederlandse bouwnijver
een belangrijke gro:per~~fe 1;leine ondernemers. 
beid, maar ook voor et;. bezig met de organisatie van 
Onder meer houden WlJ ons ge personeelsintroductieboek
tentoonstellingen; Wlj verzor nd huisor"anen incidentele 
. ersoneelsorganen zome e "' ' d 
.]es en P ersoneelswervingscourant, een we -
uitnaven als b.v. een P , 'd'n" oraaniseren ge-

b t ationale versprei 1 o' o 
strijdcourant me. n . . . 'bilea de opening van een 
bem·tenissen als de v1enng ~at -~~:gen de nieuwsvoorziening 
nieuw bedrijfspand en WJJ e 1m 1 
voor de persorganen. 

Willem van Ri,isw·ijc <s nw -1 t t ~1 5 Ri.iswijk (Z.H.) Teleïoon 070 _ 93 42 58 

CULEMBORG 

N.V.AANNEMERSBEDRIJFv/hj.STAM 
KORTENAERSTRAAT 3 te ZWIJNDRECHT 

TELEfOON {01850) 2 86 63 

• 
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,.Houdt de Vrijheid hoog!" 
EXECUTIVE VAN DE 
LIBERALE INTERNATIONALE beeld 
VERGADERDE 

De Executive van de Liberale In
ternationale heeft op zaterdag 25 en 
zondag 26 april onder presidium 
van de heer Malagodi in Londen ver
gaderd ter bespreking van een groot 
aantal organisatorische kwesties en 
van de internationale toestand. 

Van Nederlandse zijde waren op 
deze vergadering aanwezig de heren 
jhr. mr. W. H. D. Quarles van Uf
ford, algemeen secretaris van de 
VVD en de heer D. W. Dettmeijer, 
secretaris van de Groep Nederland 
van de Liberale Internationale. 

CONGRES LIBERALE 
INTERNATIONALE VAN 
2-5 OKTOBER IN STRESA 

Het congres van de Liberale Inter
nationale zal dit jaar van 2 tot 5 
oktober worden gehouden in Italië 
en wel in Stresa. 

COMMISSIE COUNTRY AND 
TOWN PLANNING VAN DE 
liBERALE INTERNATIONALE 
BIJEEN 

De Commissie voor Country and 
Town Planning van de Liberale In
ternationale heeft op vrijdag 24 april 
j.l. onder voorzitterschap van de 
heer D. W. Dettmeijer vergaderd. 

Er werden een aantal conclusies 
vastgesteld, welke aan de Executive 
van de Liberale Internationale voor 
zijn volgende vergadering zullen 
worden aangeboden. 

Indien hier· 
uw advertentie l1ad 
gestaan dun .... 

zouden 28.000 m;)estverwanten alsmede 
hun huisgenoten deze hebben gelezen. 

van 
de boer Dit perspectief van Drukkerij de Boer is de luchtreiziger voorbehouden. 

Hij krijgt van de uiterlijke omvang van dit grootbedrijf een imposante 
indruk. Maar de meer aardse perspectieven van de Boer kan ieder 
gewaar worden die in contact treedt met deze Hilversumse drukkers 
(die zeker niet leven bij de gratie van mammoet-opdrachten alleen). 
Achter al uw additionele verkoopmiddelen zet de Boer haar volle kracht. 

Inlichtingen 
en 
advertentie-
tarieven 
worden gaarne 
verstrekt 
door onze 
administratie, 
postbus 43 
Amersfoort, 
tel. 0.3490-1 34 25 

Zij plóégt voor u. 

DRUKKERIJ EN UITGEVERIJ V/H C. DE BOER JR. N.V. 
ZEVER!JNSTRAAT 4 • HILVERSUM • TELEFOON 02950-13051 

De Rotterdamsche 

Droogdok Mij. N.V. 

~erft leden voor de V.V.D.! 

SPIJKENISSE 
Gebouwen van gewapend betonnen 
prelabs voor verschillende doeleinden 
Vloerplaten in normale afmetingen of 
paspl.aten volgens opgegeven maten. 
Broe,?akken en alle onderdelen voor 
de tumbouw. . 
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vendige gedachtenwisseling gevolgd zul
len worden. 
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UIT DE PARTIJ 
Het ligt in de bedoeling van de samen

werkende afdelingen ook in het volgen
volgende seizoen regelmatig in verschil
l~.nde plaatsen in de Bollenstreek derge
h~ke openbare discussie-avonden te orga
nrseren. 

VRIJHEID EN 
DEMOCRATIE 

Weekblad van de ·olkspartij voor 
Vt•ijhe' · en Democratie. 

TELEGRAM 
AAN DE KONINGIN 

De afdeling Hummelo en Keppel van 
de VVD zond aan H.M. de Kon1ingin een 
te·legram van gelukwens ter gelegenheid 
van Haar verjaardag, 

BESTUURSMUTATIES 
IN VOORSCHOTEN 

Dezer dagen hield de afdeling Voo~r
scholten een algemene ledenvergader1ng. 

Bij de bestuursverkiezing waren perio
diek aftredend de heren A. Oasterbaan 
(voorzitter), G. A. Alers en mr. H. B. 
Koetser, welke laatste zich wegens druk
ke werkzaamheden niet herkiesbamr stel
de. Bij acclamatie werden herkozen de 
heren A. Oosterbaa~n en G. A. Alers. In 
de plaats van de aftredende secretaris 
Kioetser werd mevrouw mr. M. E. Schef
fer-Munters benoemd. 

Na het huishoudelijke gedeelte beant
woordde de. voltal'lig aanwezige gemeen
teraadsJiractle vele vragen over punten 
v.an practische gemeentepolitiek op pret
tige en tevredenstellende wijze. 

ADUARD 
KOOS NIEUWE VOORZITTER 
. De .. afd. Aduard hield onlangs haar 
JaarliJkse algemene vergadering. 

D.e v:oorzitter, de heer J. Poppenga trad 
P~nodiek af. In deze vacature werd voor
Zien door de benoeming van de heer A. 
Hofstede. De voorzittershamer wordt 
thans door de heer 0. J. Blomsma gehan
teerd. 

Het jaarverslag vermeldde regelmatig 

bezoek aan regionale bijeenkomsten, ver
gaderingen van Kamer- en Onder Cen
trale en provinciale vrouwenbijeenkom
sten. 

Een verslag over de laatst gehouden 
v~rgadering van de Kamercentrale Gro
nmgen werd door de heer 0. J. Bloros
ma uitgebracht. 

Het bleek wederom een goede gedach
te te zijn geweest om de leden de gele
genheid te geven vragen te stellen aan de 
gemeenteraadsleden. 

':~le punten omtrent belangrijke plaat
sehJke vraagstukken kwamen aan de or
de. Tot aller tevredenheid werden deze 
door de leden van de gemeenteraad be
antwoord. 

OPENBARE 
DISCUSSIE-AVOND 
IN DE BOLLENSTREEK 
~e afdelingen Lisse, Hillegom, Noord

WIJkerhout, Sassenheim, Katwijk aan 
Zee en Voorhout organiseren op donder
dag 21 mei a.s. een openbare discussie
avond in Hotel "'t Bruine Paard" te 
Sassenheim. 

Als onderwerp is gekozen: "De confes
sionele mens in de VVD". Dit onderwerp 
zal worden ingeleid door de heren L. M. 
de Beer uit Rotterdam, schrijver van de 
bekende brochure "Wat iedere Katho
liek van de VVD moet weten" en ir. F. 
Wagenmaker uit Koudekerke aan de 
Rijn, die o.m. in Liberaal Reveil een ar
tikel gepubliceerd heeft over De Pro-
testant in de VVD". " 

De organisatoren verwachten dat dit 
onderwerp juist in de Bollenstreek grote 
belangstelling zal trekken en dat de inlei
dingen van genoemde heren door een Ie-

LIBERALE SOCiëTEIT 
IN LEEUWARDEN 
KW AM BIJ !EEN 

Dezer dagen kwam te Leeuwarden de 
Liberale Sociëteit bijeen om te luisteren 
~aar ee~n interessante uiteenzetting van 
]r. B. .C:· van Balen Walter, die sprak 
over ZIJn belevenissen tijdens een ge
maakte wereldreis. 

Sprekende over Nieuw Zeeland merk
te spr. o.m. op, dat dit land ster·k socia
listisch wordt geregeerd, hetgeen een ni
vellering van tnlwmens met zich mee
brengt. Een zuivelarbeider verdient er 
f 11.000.- en een directeur van een enor
me zuivelfabriek f 18.000.- per jaar. · 

De grote klacht, die men daar in lei
dende kringen hoort, is, dat de arbeids
inspa,nning bijzonder gering is. 

De N~derlandse immigranten zijn er 
zeer gezien. 

Laat _in de avond eindigde sprekect· zijn 
met hchtibeelden toegelichte boeiende 
uiteenzetting en bracht de voorzitter de 
heer Rugers, zijn damk van de aan'we
zigen ove•r aan de inleider. 

Ir. OLDENBANNING 
SPRAK IN ZUIDLAREN 

Op dmuderdag, 24 april, hield de afde
ling Zuidlaren haar laatste discussie
avond in hotel "Sprookjeshof". 

De inleider, ir. Oldenbanning, lid van 
onze Tweede Kamerfractie belichtte uit
voerig het wel en wee v~ onze land
bouw en veeteelt, waarbij hij vooral e~n
kele problemen in E.E.G. verband be
handelde. 

Uit de levendige discussie, welke op 
deze boeiende inleiding volgde bleek dui
delijk, dat deze avond door de belang
stellenden zeer op prijs werd gesteld en 
dat deze discussie-avonden kennelijk in 
een behoefte voorzien. 

Voorzitter Redactie-commissie: 
mr. L. Meijer. 

Redactie-secretaris: G. Stempher. 
Adres: Gooiergracht 163, telefoon 
(0 2953) 35 63. Laren (N.H.). 

Administratie. 
Postbus 43, Amersfoort, tel. 1 34 25 

r oor t óenden van ad verten tie-
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Dr. K. VAN DIJK 
KOMT NAAR HILVERSUM 

Het Tweede Kamerlid, dr. K. van Dijk, 
spreekt op dinsdag 12 mei a.s. voor de 
afdeling Hilversum in Het Hof van Hol
land. 

Zijn onderwerp luidt: "Het sociale fun
dament van het liberalisme". 

Aanva~ng 8 uur. 

MEVR. VAN SOMEREN 
SPREEKT IN VlAARDINGEN 

Mevrouw Van Someren spreekt voor 
de afdeling Vlaardingen in het Delta
Hotel, Maasboulevaa:-d aldaar over het on
derwerp "Vrijheid en Onvrijheid". 

De bijeenkomst begint om 8 uur. 
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NOORDELIJK liBERAAl CONGRES TE ZUIDLAREN OP 30 MEI a.s. 
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PROGRAMMA: 

INLEIDINGEN: 

De Kamercentrales Assen, Groningen en Leeuwarden van de V.V.D. organiseren een 

NOORDELIJK LIBERAAL CONGRES 
dat zal worden gehouden op ZATERDAGMIDDAG 30 MEI a.s., u1 Restaurant 

"SPROOKJESHOF" te ZUIDLAREN, aanvang kwart over twee. 

2.15 uur: Aankomst van de deelnemers. 
2.30 uur: Opening door de voorzitter van de Kamercentrale Groningen, mr. G. 

Loopstra. 

te houden door: 
Minister Prof. Dr. H. J. WITTEVEEN. over: "CONJUNCTUURPOLITIEK". 

Kleine pauze 
Mevrouw G. V. VAN SOMEREN-DOWNER, lid van de Tweede Kamer, over: 

"POLITIEK EN KIEZER". 

Kleine pauze 
De heer G. M. LAMBERS, voorzitter van het Drents Landbouw Genootschap 
(D.L.G.) en vice-voorzitter van het Koninklijk Nederlands Landbouw-Comité 
(K.N.L.C.), over: "LANDBOUW EN CONSUMENT". 

Pauze 
Hierna bestaat er gelegenheid tot het stellen van schriftelijke en/ of mondelinge 

vragen. 

Omstreeks 5.15 uur: Sluiting door de voorzitter. 

Na afloop van de vergadering kan er worden deelgenomen aan een gemeenschappelijke DRENTSE KOFFIE
MAAL TIJD, waarvan de kosten f 4.- per persoon bedragen en waarvoor men zich tijdens de eerste pauze kan opgeven. 

De Besturen van de Kamercentrales Assen, Groningen en Leeuwarden, zullen uw 

komst op hoge prijs stellen. 
Namens de besturen van de drie Noordelijke Kamercentrales, 

0. TAMMENS. 
I 
I I 
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LIBERALÈ'F AI\J(ELDRAGERSDAG? 

o.a. de heer J. Bos, uit Den Haag, 
schreef. Deze gaf als zijn oordeel te 
kennen, dat "liet overgrote deel van 
de CHU er dankbaar voor is, dat de 
CHU -fractie met de heer Beernink 
de VVD koos". 

De discussie in het CR-weekblad 
duurde tot in oktober voort, waar
bij (om maar enige voorbeelden te 
noemen)· de heer W. F. Reus zich 
afvroeg, of hij soms op "een Her
vormd bijblad van de Volkskrant" 
was geabonneerd. En waarbij ir. 
W. Hoek, uit Nijmegen, vaststelde, 
dat "in het Christelijk-Historische 
Weekblad een redactioneel tegen
wicht tegen de vooringenomenheid 
van de heren Houwaart en Budding 
wel prettig zou aandoen". 

Twee weken geleden, in ons 
nummer van 30 april, h,;b

ben wij het "opgeblazen rumo~!> 
over ons VVD-congres eens duide
lijk aan de kaak gesteld. Daar was 
ook alle aanleiding toe. 

Wij citeerden in dit verband ver
schillende uitspraken, maar richt
ten ons toch in het bijzonder tegen 
de heer D. Houwaart, redacteur van 
het "Christelijk-Historische Week
blad" en thans ook verbonden aan 
de NCRV als redacteur van de ac
tualiteitenrubriek, zomede tegen het 
Haagse (katholieke) dagblad "Het 
Binnenhof". 

Tegen de heer Houwaart, omdat 
deze voor de NCRV -microfoon in 
een gesprek met het anti-rev. Twee
de-Kamerlid de heer Rooivink de 
term "Liberale fakkeldragersdag" 
had geïntroduceerd. 

Tegen "Het Binnenhof" omdat 
dit blad deze term had overgenomen 
en bovendien o.a. gewaagde van 
"een demagogisch kunststukje" van 
mr. Geertsema. 

Beiden hebben nu inmiddels op 
ons hoofdartikel gereageerd. De hr. 
Houwaart in zijn weekblad van 8 
mei, van welk artikel hij ons tevens 
een afschrift zond. De redactie van 
"Het Binnenhof" in een uitvoerig 
hoofdartikel in haar editie van dins
dag 5 mei. 
Wij zullen ons deze week bezighou
den met de reactie van de heer Hou
waart en hopen volgende week dan 
in te gaan op het verweer van "Het 
Binnenhof". 

* 
De heer H. schrijft, dat hij 
· zich moeilijk kan verdedi

gen op een plaats, die daartoe niet 
gebruikt kan en mag worden (hij 
bedoelt dus: niet voor de NCRV
microfoon), weshalve hij dat dan 
doet in het CR-weekblad en ons 
daarvan in kennis stelt. Wij willen 
dit aanvaarden, al moeten wij dan 
toch wel opmerken, dat hij dan ook 
beter had gedaan, zich voor de 
NCRV -tv niet zo eenzijdig-sugges
tief uit te laten. En zo hij dan een 
gesprek over het VVD-congres had 
willen voeren omdat voor hem (en 
naar zijn idee ook voor de kijkers) 
allerlei problemen waren gerezen, 
vragen wij ons af of het dan niet 
meer voor de hand zou hebben gele
gen, die aan de heer Geertsema zelf 
voor te leggen. 

Dat is overigens geenszins bedoeld 
als een aanmerking op de heer 
Roolvink, die - naar wij ook in ons 
artikel van 30 april reeds schreven 
- zich correct en sportief heeft ge
dragen. 

De heer H. vindt, dat wij blijkbaar 
maar slecht kunnen luisteren. Hij 
heeft die avond voor de NCRV -mi
crofoon namelijk gezegd, dat "het er 
de s c h ij n van heeft, dat mr. Geert
sema een liberale fakkeldragersdag 
heeft opgevoerd". 

Hij meent, dat dit heel wat min
der positief is dan "allerlei mensen" 
hem in de schoenen hebben gescho-
ven. 

* 
][[et doet ons genoegen, dat de 

schrijver gewaagt van "al
lerlei mensen". Daar blijkt uit, dat 
hem kennelijk hetzelfde is overko
men als ons, n.l. dat wij van talrij
ke zijden zijn benaderd door ver
ontwaardigde kijkers/luisteraars, 
die zich aan dit interview en in het 
bijzonder dan aan de geïncrimineer
de vergelijking, hadden geërgerd. 

Waarom die vergelijking met de 
befaamde "fakkeldragersdag" van 
de Partij van de Arbeid van novem
ber 1958 volslagen onjuist is, heb
ben wij in ons artikel toen aange-

NOTITIES VAN 

EEN INSIDER 

toond. Wij behoeven dat thans niet 
te herhalen. 

De heer H,. beroept er zich op, 
dat hij gezegd heeft, dat het "er de 
schijn van heeft". Ondertussen had 
de heer H. voor een zo groot en zo 
gemêleerd publiek als de televisie
kijkers vooral op de zaterdagavond 
vormen, deze suggestie dan toch 
maar geïntroduceerd. Dat en niet 
anders hebben wij geconstateerd en 
wij menen, daar toch bij te moeten 
blijven. 

Uit het feit, dat de heer H. op on
ze eigenlijke weerlegging van de ge
lijkenis met de socialistische fak
keldragersdag niet ingaat en dat hij 
meent, dat hij dus "heel wat min
der positief is geweest", menen wij 
ondertussen de hoop te mogen put
ten, dat hij bij nader inzien deze ver
gelijking toch ook minder gelukkig 
acht. 

* * * 
De schrijver maakt zich ver-

volgens boos, dat wij ge
schreven hebben, dat hij zijn .,li
berale-haat'' wekelijks in het CR
weekblad uitdraagt en dat hij deze 
nu sedert kort ook voor de NCRV
micmfoon kan uitleven. 

Wij vinden . het, eerlijk gezegd, 
wat kinderachtig, dat hij ons dan 
tracht te vangen op dat "liberalen-

haat". Wij hebben, zo meent hij, 
geen onderscheidingsvermogen en 
hij acht het politiek bedenkelijk, dat 
wij personen en zaken niet weten te 
scheiden. 

Wanneer wij onze opponent 
daarmee gerust kunnen stellen, wil
len wij wel verklaren, dat wij hem 
er echt niet op aanzien, dat hij op 
een van ons een aanslag zou wil
len plegen. Met "liberalenhaat" 
hebben wij uiteraard bedoeld: haat 
tegen het liberalisme, waarvan die 
liberalen de personificaties zijn. 

Dat de heer Houwaart en zijn me
deredacteur de heer Budding, hun 
felle anti-liberalisme bij voortduring 
in het orgaan van de CR-Unie de
monstreren, zal ieder moeten be
amen, die dit orgaan geregeld leest. 

Wij behoeven slechts te herinneren 
aan de door beide redactieleden tij
dens de Kabinetsformatie gevoerde 
actie om te bereiken dat niet met de 
VVD, maar met de PvdA in zee zou 
worden gegaan. En aan hun reacties 
op de rede van mr. Geertsema bij 
het debat over de regeringsverkla
ring 1963, waaruit de "onbetrouw
baarheid" van de VVD zou zijn ge
bleken en het streven van de VVD 
om zich niet aan het akkoord van 
Wassenaar te houden. 

Het is bepaald pikant, dat het juist 
andersom ligt en dat mr. Geertse
ma zich juist beroept op de dui
delijke afspraken van het Akkoord 
van Wassenaar, tegenover hen, die 
daar (op min of meer slinkse wijze) 
van af willen wijken. 

* * * 
Al deze beschouwingen in het 

C.H.-weekblad gingen in feite 
regelrecht in tegen de houding van 
mr. Beernink, die in vrijwel alle 
kwesties tijdens de formatie eenzelf
de standpunt heeft ingenomen als de 
heer Toxopeus. 

Ook de lezers van hei CR-week
blad is dat niet ontgaan. Men behoeft 
slechts de nummers uit de zomer
maanden 1963 op te slaan om ken
nis te nemen van de ingezonden 
stukken, waarin verschillende 
schrijvers hun bezwaren inbrachten 
tegen het ,.geflirt van de redactie 
met de Partij van de Arbeid", zoals 

ATTENTIE! 

De heer Bos schreef over "onge
fundeerde kritiek op een regerings
partij" (de VVD), maar de heer 
Budding antwoordde, dat die op
merkingen hem "Siberisch" 1ieten. 

Neen, wij voelen ons echt niet al
léén staan in onze ernstige bezwa
ren tegen de wijze, waarop de re
dacteuren van het CR-weekblad hun 
"liberalisme-haat" (om de heer H. 
genoegen te doen, schrijven wij 
het nu zo) botvieren. 

* -x-
* 

ren slotte maakt de heer Hou-
waart in zijn verweer nog 

enkele opmerkingen over de achter
gronden van het interview met de 
heer Roolvink. Hij veronderstelt, 
dat wij nog nooit iemand hebben 
geïnterviewd dan wel "dat wij maar 
wat kletsen". 

Zijn bedoeling was om door scher
pe, suggestieve vragen tot opmerkin
gen te verleiden. Zijn vragen moes
ten dus tegenspraak uitlokken en 
dat is uitstekend gelukt, zo schrijft 
de heer H. 

Met dat laatste kunnen wij het 
eens zijn en voor die tegenspraak 
zijn wij erkentelijk! 

Hij verklapt ons ook. dat dit te
levisiegesprek was voo1:bereid. Ver
rassingen zaten er voor de intervie
wer niet in en er is dus ook geen 
sprake van een "afgang van de in
terviewer" en een "terechtwijzing 
voor heel kijkend Nederland". 

Wij hebben er geen enkel be
zwaar tegen, de heer H. het volle 
pond te geven en dit alles te ver
melden. 

Onze opponent houde ons ech
ter ten goede, dat wij, in het licht 
mede van onze boven weergegeven 
ervaring omtrent zijn instelling te
genover de VVD, nu eenmaal onze 
eigen gedachten hebben over die 
"scherpe en suggestieve vragen". 

Suggestief waren ze inderdaad! 

ATTENTIE! 

Luistert op WOENSDAG, 27 MEI a.s., over de zender Hilversum I 
(402 m), van 18.20-18.30 uur, naar 

,.DE STEM VAN DE V.V.D." 



VRIJBEID EN DEMOCRATIE 

Hoe kan een liberaal de PBO verdedigen? 
Denkfouten aangaande een dtvangorganisatie 

Tijdens het PBO-congres, dat de VVD op 8 februari te Amsterdam hield, 
zijn de tegenstanders van de fascistische dwangorganisatie niet, of al
thans zeer onvoldoende, aan het woord gekomen. Ik wil daarom gaarne in 
ons blad nog eens op de kwestie ingaan, mede, omdat ik de PBO benader 
van het vrije beroeps- of bedrijfsleven uit. 

In dit artikel wil ik gaarne drastisch afrekenen met enkele veel-gemaak
te kernfouten van de voorstanders van de PBO. Eerst evenwel volgt hier 
een opsomming van de politieke bezwaren, die m.i. aan de Publiekrechte
lijke Bedrijfsorganisatie kleven - bezwaren, die niet worden ondervangen 
door de vergaande democratisering, die het Amsterdam congres wenste. 

Deze bezwaren dan zijn: 
1. de PBO bevordert het ontstaan van 

de corporatieve staat. 
2. de PBO degradeert het parlement, 

de volksvertegenwoordiging, tot een 
praatcollege zonder invloed. 

3. de PBO betekent het opheffen van 't 
vrije economische verkeer. 

4. de PBO hanteert het onzedelijke wa
pen van de economische uitsluiting. 

5. de PBO ondermijnt de rechtstaat 
door de burgers van het recht "af te trek
ken" 

6. de PBO dwingt hen, die zich tegen 
haar verzetten, tot extremisme. 

Van deze zes grondregels uitgaande, 
kom ik tot een van de ergste uitwassen, 
waartoe de PBO sedert haar instelling 
de stoot heeft gegeven: de PBO-mentali
teit - de mentaliteit, dat de rekenkundi
ge meerderheid de minderheid mag ver
volgen tot daar letterlijk de (economi
sche) dood op volgt. In de praktijk van 
de PBO komt het er immers op neer, dat 
de zogenaamde "marginale" bedrijven 
worden opgeheven, nadat zij eerst zijn 
gedwongen lid te worden van het mons
ter, dat hen zal verslinden. Om nog maar 
niet te spreken van het verslinden bij 
voorbaat, doordat aan het stichten van 
een nieuw bedrijf zoveel voorwaarden 
worden gesteld, dat het beginnen van 'n 
onderneming een uiterst hachelijke zaak 
is geworden. 

Misvatting 
Naar mijn vaste overtuiging is het 'n 

absolute misvatting uit te gaan van de 

veronderstelling zoals de PBO doet -
dat welvaart slechts een kwestie is van 
brood. De dwangorganisatie miskent 't 
begrip levensvreugde in de arbeid en in 
het ondernemen. Wie zijn wij, dat wij 
willen oordelen over het resultaat van 
het (levens-) werk van een mede-burger? 
De algemene wetten, op democratische 
wijze tot stand gekomen in volle vrij
heid, geven de grenzen aan, die niet mo
gen worden overtreden. Als liberaal stel 
ik vast dat deze wetten al genoeg belem
merend kunnen werken. Een extra-dwang 
via verordeningen door bedrijfsgenoten 
tast de vrijheid onherroepelijk zozeer 
aan, dat van een democratische staat 
niet meer kan worden gesproken, als de 
PBO geheel is totstandgekomen. 

Een andere denkfout is, dat als er in 
het huidige tijdsgewricht geen PBO zou 
zijn, wij in een ambtenarenstaat zou
den leven. Ik dacht, dat wij VVD-ers 
voorstanders zijn van een veel kleiner 
ambtelijk apparaat dan er nu al is. Wij 
moeten daarom zo reëel zijn d"! ve12.m 
telijking niet via de PBO-achterdeur 
weer binnen te halen. Dit leidt tot een 
staat in een staat, waar bedrijfsgenoten 
elkander gaan dirigeren, bestraffen en 
regeren. Ik geef er dan nog altijd de 
voorkeur aan door de onpersoonlijke 
overheid te worden geregeerd. 

Dictatuur 
Ten onrechte kiest de PBO voor het 

collectieve, inplaats van voor het indi
viduele. De PBO erkent de eigen verant
woOl·delijkheid van de redelijk denken-

MIJN 0 PINIE IS & •• 

AMBTENAREN 
UIT NIEUW-GUINEA 

Toen op 1 oktober 1962 het bewind over 
Nieuw-Guinea werd overgedragen ver
klaarde de toenmalige regering, dat de 
ambtenaren aldaar hun bestemming had
den verloren. Vele van deze ambtenaren 
waren daar helemaal niet zo erg verheugd 
over, omdat er nergens in het bijstands
reglement een bepaling wordt gegeven, 
die hun pensioen over aldaar doorge
brachte diensttijd veilig stelde. 

Had men minder dan 10 dienstjgren dan 
krijgt men geen pensioen, ondanks het 
feit, dat men er al die jaren voor heeft 
betaald en men bepaald niet op eigen 
verzoek het ambt heeft neergelegd. Nu 
is er niets aan de hand indif''l men er in 
slaagt in Nederland weer ee,n betrekking 
te vinden bij de Rijksoverheid (wat zéér 
moeilijk is) want dan zijn er mogelijkhe
den in de Pensioenwet van 1920 voor her
berekening van deze dienstjaren. 

De laatste troonrede geeft een aanwij
zing inzake de herziening van de Pen
sioenwet, maar voor zover ik kan nagaan 
wordt er geen bepaling opgenomen om 
aan de ex-Nieuw-Guinea ambtenaren in 
vaste dienst uitgesteld pensioen toe te 
kennen onafhankelijk van !-.et aantal daar 
doorgebrachte dienstjaren. 

Ook in het nieuwe beginselprogramma 
heb ik geen aanwijzing gevonden, dat er 
op korte termijn iets zal veranderen ten 
gunste van deze gedupeerde Nederlanders 

F. P. G. VAN IJSENDIJK, Ermelo. 

BELASTINGTARIEF 
Met instemming las ik in uw blad de 

belangstelling van de VVD voor afzwak
king van de progressie, daar de midden
groepen te zwaar belast zijn. 

Wat denkt u echter van de directeu
ren-eigenaren van gesloten N.V.'s, die zo-· 
als ik, hun leven lang buitengewoon hard 
hebben gewerkt en vrijwel alles wat zij 
verdienden in hun bedrijf hebben gela
ten? Zij worden nu gestraft voor hun 

spaarzaamheid en hun extra harde wer
ken wordt vergeten. 

Zij missen de belastingvrije koerswinst 
op open aandelen. 

Voor hen is de belasting (inkomsten
plus vermogensbelasting) zo hoog, dat er 
vrijwel niets van hun hoge inkomsten 
overblijft en zij zijn nauwelijks in staat 
wat extra kosten te betalen, daar vrij
wel hun hele vermogen vastzit in het 
bedrijf. 

M.i. dankt het Nederlandse volk een 
groot deel van de welvaart aan deze ca
tegorie. 

Natuurlijk is het stemmental van onze 
categorie niet groot. Toch vraag ik mij af 
of het voor ons land niet funest is een zo 
belangrijke groep als de eigenaren-lei
ders van de Jresloten N.V.'s ten gevolge 
van ruïneuze belastingen te ontmoedigen 
en op die wijze uit te roeien. 

Het is te hopen, dat onze partijgenoot 
prof. Witteveen niet alleen aan de mid
den- en lagere groepen zal denken bij zijn 
belasting-ontwerpen. 

H. BRAT, Beverwijk 

Redactionele aantekening: 

Wanneer het voorstel komt tot neutralisering 
1:ar1 de progressie/actor bij de loon- en inkom. 
stenbelasting, zal deze ongetwijfeld over de 
gehele linie 1c0rden toegepast. Dat zal dan dus 
ouk voor de hogere inkomens geschieden en 
uiteraard in evenredigheid met de sterke 
stiiging, die het tarief bi)' de hoge; c (en mid. 
dclbare) inkomens vertoont. 

BEGINSELPROGRAM 
Mr. J. Schuttevaer, te Utrecht, die deel

nam aan het debat op onze algemene ver-

de mens niet. Zij erkent slechts de col
lectieve verantwoordelijkheid middels 
de rekenkundige meerheid. Het is duide
lijk, dat dit de weg naar de dictatuur 
opent, zodat, wanneer wij de PBO-broe
ders hun gang laten gaan de stromingen 
achter het IJzeren Gordijn niet naar ons 
hoeven proberen te komen. Wij gaan zelf 
al. 

Een fraai staaltje intussen van de de
magogie, die de voorstanders van de 
PBO ook bedrijven om hun gelijk aan 
te tonen, is de stelling: "Wie tegen de 
PBO is, is tegen medezeggenschap van 
de werknemer". Ik geloof, dat het een 
algemeen aanvaard principe is, dat de 
werknemer de vruchten van zijn arbeid 
zal moeten en mogen plukken. Dat hier
van in ons land zo weinig terechtkomt, 
ligt niet aan het ontbreken van een vol
ledige PBO, maar aan de verzuilde werk
nemersbonden, die liever po.litiek bedrij
ven, en niet de vruchten van de arbeid 
centraal stellen, doch streven naar vruch
ten zonder arbeid. Met als bijkomende 
fout, dat ze doen alsof ze alle werkne
mers vertegenwoordigen terwijl het in 
feite maar een deel betreft. 

Uitgaande van deze waan eisen de 
vakbonden in de SER een gelijk deel op 
als de werkgevers. Daarom sla ik de 
waarde van de SER ook niet zo erg hoog 
aan - het is een nuttig adviesorgaan voor 
de regering, die evenwel iets dergelijks 
ook zonder PBO had kunnen instellen. 
Gezien de overdreven machtspositie van 
de vakbonden is het temeer jammer, dat 
de VVD er niet in is geslaagd zich meer 
de tolk van de categorale bonden te ma
ken. Het zou de greep naar de macht van 
de erkende vakbonden ten zeerste heb
ben bemoeilijkt. 

Ingrijpen 
Ik wil er ook uitdrukkelijk op wijzen, 

dat daar waar de PBO er in het bedrijfs
leven ni~t is, de zaak niet is vastgelopen. 
En daar, waar zij er wel is, is het goede 
er beslist niet dankzij de PBO totstand
gekomen, terwijl andèrzijds in die be
drijfstakken de overheid meermalen be-

gadering over de "discussiepunten" voor 
een eventueel nieuw beginselprogram, 
meent, dat door de kortheid in het ver
slag van hetgeen hij heeft betoogd, zijn 
bedoeling onvoldoende duidelijk naar vo
ren is gekomen. 

Wij voldoen daarom gaarne aan zijn 
verzoek, zijn opmerkingen hier volledig 
te laten volgen: 

"Het is verheugend, dat onze partij cri
tisch staat en blijft staan tegenover haar 
beginselp:rogram. Het verdient daarom 
toejuiching, dat er een commissie werd 
gevormd, die de mogelijkheid en de w~n
selijkheid voor herziening van het begm
selprogram moest onderzoeken. 

Mij interesseert in de allereerste plaats 
de geestelijke grondslag, thans neergelegd 
in artikel 3. Daarin wordt m.i. een goede 
omschrijving gegeven van de "eenheid 
in verscheidenheid" waarop de geeste
lijke fundamenten zijn gebaseerd. 

Ik acht het een achteruitgang, dat in 
punt 2 van de ons voorgelegde Discussie
grondslag een zowel voor Christenen als 
niet Christenen nieuwe openbaringsbron 
is geïntroduceerd, t.w. de Tien Geboden 
en de getuigenissen van het Nieuwe Tes
tament. 

Dit is onbevredigend voor de orthodoxie, 
die in de gehele Bijbel, van Genesis tot 
Openbaring Gods Woord ziet, doch even
zeer voor de vrijzinnigheid, volgens wier 
opvatting in de bijbel Gods Woord is. 
In de bijbel, dus in het Oude en in het 
Nieuwe Testament. Waarom dan het Oude 
Testament tot de Tien Geboden beperkt? 

Ook de niet-Christenen zullen zich in 
de pseudo-confessionalisering van het be
ginselprogram slecht vinden. Zij zullen 
- evenals trouwens vele Christenen -
buiten de bijbel gelegen getuigenissen als 
richtsnoer voor hun leven aanvaarden. 

In het beginselprogram van onze par
tij dient echter de zeer algemene om
schrijving van het huidige artikel 3 ge
handhaafd te blijven. Met de op dit punt 
gedane poging tot revisie heeft de com
missie bepaald geen eer ingelegd!" 
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schermend heeft moeten ingrijpen ten 
gunste van de fatsoenlijke staatsburger, 
die door zijn eigen bedrijfsgenoten werd 
bedreigd. De publiekrechterlijke gedwon
gen organisatievorm heeft geen duidelijk 
naar voren springende voordelen opge
J.everd boven de privaatrechtelijke en 
vrije organisatievorm. Integendeel, in 
ons staatsbestel komen dikwijls de pri
vaatrechtelijke organisaties de overheid 
te hulp om het schip in de juiste koers te 
houden. En hebt u zich wel eens gereali
seerd hoe vaak de publiekrechterlijke or
ganisaties in feite pronken met de mooi
ste veren van de pr·ivaatre<Jhtelijke, die 
zij zeggen zo te verfoeien omdat er geen 
dw~mg achter zit'! 

Vlotter 

Neen, het is niet voor niets, dat Neder
land in Europa eenzaam staat wat be
treft de PBO. Toch zijn in de ons omrin
gende landen de problemen in wezen ge
lijk - toch worden ze ook daar opgelost. 
Ik heb de indruk, dat het daar zelfs vlot
ter gaat, omdat men er de gepresteerde 
arbeid stelt boven de georganiseerde ar
beid In dictatoriale landen wordt de or
gani~atie van de arbeid zonder meer pri-

INGEZONDEN 

mair gesteld. De gepresteerde arbeid is 
er, in vergelijking tot de democratisch 
geregeerde landen, bedroevend. In Ne
derland, dat zich democratisch mag noe
men, moet men op syn saeck dienaan
gaande terdege letten! 

Tenslotte nog dit. Het staat voor mij 
vast, dat een partij als de VVD tegen de 
PBO behoort te zijn, omdat onomstote
lijk vaststaat, dat deze dwangorganisatie 
een ondemocratisch karakter heeft. Een 
bijkomend voordeel is dan, dat zij, die 
aan den lijve de nadelen van de PBO 
voelen, niet meer gedwongen zijn hun 
heil te zoeken bij extremistische groepe
ringen als de Vrije Boeren, maar zich 
vol vertrouwen kunnen wenden tot de 
partij, die de vrijheid in haar vaandel 
heeft geschreven en daar trots op moet 
zijn. 

Want ook het congres in Amsterdam 
heeft mij niet duidelijk kunnen maken 
hoe een waarlijk liberaal iets kan verde
digen, dat in wezen zonder meer onde
mocratisch is. 

Dr. REMKO E. DE MAAR 

Bnsthcdt 

Specialisten 
lU 

Manchester 
Gentleroy 

en 
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HAND IN HAND 
* "De Paasmars (tegen de kernwa

* ''' pens) is iets wat je dóét, juist om 
te zorgen, dat a. n d er e n er over 
schrijven", zo lezen wij in het jongste 
nummer van het partij-orgaan van de 
PSP. Iedere reclame-man weet echter, 
dat geen krant over welke stunt dan 
ook schrijft, als er geen nieuws in zit. 
Daa'rbij komt nog, da.t de PSP hier al 
te opvallend hand in hand met de CPN 
marcheerde. "Formeel had de PSP 
niets te maken met de samenwerking 
tussen het Comité 1961 voor de Vrede 
en d·e Nederlandse Vredesraad", zo 
stelt haar partij-orgaan. Maar in het
zelfde nummer worden de jongeren a,J 
weer opgeroepen met Pinksteren deel 
te nemen aan de protestfietstocht naar 
Volkel, waarvoor de CPN en haar 
"Waarheid" wel,enlang propaganda 
hebben gevoerd. Wij naemen dat twee 
handen op één buik. 

ONTEVREDEN 
In februari vroeg d•e Amsterdam

* * se Ka.mer van Koophandel aan 
de directeur-generaal dier PTT een 
nieuwe verhoging van de ta.rieven 
m i n s t e n s t w e e m aan d e n te
voren bekend te maken. Kort daarop 
stelde een lid van de Tweede Ka-mer 
over deze kwestie vragen aan de mi
nisters van Economische Zaken en van 
Verkeer en Waterstaat. Hij verzocht 
hen te willen bewerkstelligen, dat er 
een termijn van enkele maanden in 
acht zou worden genomen tussen de 
datum van publikatie en die van in
voering. De minist.ers beloofden hun 
best te doen en van toen af ging ieder
een zitten wachten. Want dat ook 
Tante Pos duurder zou worden was in 
januari al wei duidelijk. De vraag was 
slechts: hoeveel. Dat weten we nu, 
sinds 8 mei. En de dag waarop de ho
gere tarieven ingaan is 1 juli. Als we 
dat alles acht dagen eerder hadden 
mogen vernemen, was iedereen tevre
den geweest. 
den geweest. Inmiddels heeft nu ook 
ons Tweede Kamerlid, de heer M. Vis
ser, hierover schriftelijke vragen ge
steld. 

CENTEN 
* Oml.anl's het feit, dat er in ons 

* * land 867.000.000 centen in omloop 
zijn, is er aan dit betaalmiddel een 
nijpend tekort. We kunnen er niet 
meer maken, want de capaciteit van 
onze machines gedoogt dat niet, zo 
schrijft 's rijksmuntmeest•er in 'n brief 
aan de Haagse Kamer van Koopha-n
del. Inmiddels doet de rijksmuntmees
ter de Kamer van Koophandel een 
middel aan de hand om de vraag naar 
centen af te remmen. Adviseer de door 
u vertegenwoordigde middenstanders, 
zo schrijft hij de Kamer, hun prijzen 
af te ronden. Geen prijzen meer dus 
van f 1,99 of f 24,98. 

Wij vinden dit ma.ai· een merkwaar
dig advies. 

Wat zou 's rijksmuntmeester advi
seren als er een tek1nt aan guldens 
was? En wat, als we niet ov•er vol
doende tientjes zouden kunnen be
schiliken? Waarschijnlijk: afronden! 

GOEDEN AVOND 
* Als we ons goed herinn.eren was 

* * het vroeger _ ver vóór de Twee
de Wereldoorlog · de gewoonte van 
de radio-nieuwslezer (toen verzorgd 
door het Persbuooau Va.z Dia.z) de 
nieuwsberichten in te leiden met een 
altijd prettig aandoend "Goedenavond, 
dames en heren". 

Dit gebeurt ai lang niet meer. Onk 
niet vonr de televisie. Dit alles zou 
toch wel wat vriendelijkoer en gemoe
delijker kunnen verlopen. De omroep
sters en omroepers van radio en t.v. 
houden zich wel a.an deze wellevend
heidsregel. Bovendien: waarom de 
naam van de nieuwslezer niet ge
no.emd, zoals in het buitenland, zowel 
voor radio als t.v., wel geschiedt? 

Toegegeven: het betreft hier geen 
gewichtig probleem, maar wat meer 
zwier en wat meer contact _ in het bij_ 
zonder met hen, die via de t.v. onze 
huiska-mers binnenkomen, zou toch be
slist wel aardiger zijn. 
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De commissie Donner en de cultuur 

Blijkens een bericht in de Nederlandse Staatscourant van 6 april 1964 
heeft de minister-president in overeenstemming met het gevoelen van de 
ministerraad een commissie ingesteld welke tot taak zal hebben: 

a. advies aan de regering uit te brengen met betrekking tot de taakver
deling tussen de departementen· van Maatschappelijk Werk; Onderwijs, 
Kunsten en Wetenschappen en Sociale Zaken en Volksgezondheid; 

b. de naamgeving van deze departementen in dit advies te betrekken. 
Tot voorzitter der commissie werd benoemd mr. J. Donner; tot leden Jhr. 

mr. L. E. de Geer van Oudegein, prof. mr. W. C.L. van der Grinten, dr. M. 
J. Prinsen en drs. J. A. F. Roeien; tot secretaris mr. J. M. Kielstra. 

Een commissie op hoog niveau, 
niet bestaande uit rechtstreeks be
langhebbenden, zal zich derhalve 
gaan bezighouden met een der meest 
netelige problemen rond de departe
mentale indeling in ons land, een 
probleem, dat is ontstaan op het 
moment, dat het ministerie van 
Maatschappelijk Werk werd opge
richt en dat sedertdien meer en meer 
acuut is geworden door de pogin
gen van dit ministerie haar werkter
rein te verbreden, hetzij ten koste 
van het ministerie van 0. K. en W., 
hetzij ten koste van het ministerie 
van Sociale Zaken. 

of voor één van beide of misschien 
voor beide takken van overheidszorg 
geen eigenstandigbeid meer wegge
legd zal zijn, met alle nadelige ge
volgen van dien. 

Of met andere woorden: de cultu
rele organisaties en instellingen heb
ben zich in het verleden niet zonder 
reden enige malen afgevraagd of zij 
misschien als onmiddellijke belang
hebbenden ook gehoord konden wor
den als het probleem van de depar
tementale indeling weer aan de or
de kwam en zij zullen zich dit thans 

ongetwijfeld weer afvragen nu de 
commissie Donner op het punt staat 
haar taak te beginnen. 

Want de taakomschrijving van de
ze commissie is beperkt. De commis
sie zal mogen adviseren over de 
naamgeving der departementen en 
over de taakverdeling tussen de drie 
betrokken ministeries, zij zal zich 
niet mogen uitlaten over het be
staansrecht der ministeries zelf. 

Dat is spijtig want de regering 
heeft dusdoende de kans gemist 
eventueel van een deskundig en on
partijdig college te mogen vernemen, 
dat een beperking van het aantal 
ministeries tot de wenselijkheid en 
mogelijkheden zou behoren of om 
het andere uiterste te nemen, dat 
het aanbeveling zou verdienen het 
aantal ministeries met een of meer 
uit te breiden. 

MR. H. J. ZEEVALKING 

(Wordt vervolgd) 

Touwtrekken 
Bij iedere kabinetsformatie van 

het laatste decennium hebben we een 
onverkwikkelijk touwtrekken mo
gen beleven rond de invloedssferen 
van de drie betrokken ministeries, 
waarbij met name de vorige be
windsvrouwe van het ministerie van 
Maatschappelijk Werk zich niet 
onbetuigd heeft gelaten. Een touw-

BEKWAAM VERDEDI·GER VAN HET 
VRIJE WESTEN 

. trekken, dat daarom zo onverkwik
kelijk was, omdat het plaats vond 
boven de hoofden van degenen, die 
er onmiddellijk bij betrokken wa
r€m, waarbij met name mag worden 
gedacht aan de talloze organisaties 
en instellingen, die onder de afde
ling Jeugdvorming en Volksontwik
keling van het ministerie van 0. K. 
en W. ressorteren, betrokkenen, die 
er geen van allen voor voelden om 
naar een ander ministerie te worden 
overgeheveld, aangezien zij daar 
principieel gezien uit een oogpunt 
van een gezonde cultuurpolitiek, ge
gronde redenen toe bezaten. 

Want het wezenlijke van het cul
turele werk is immers enerzijds 
overdracht van cultuurgoed van de 
ene mens op de andere, anderzijds 
het bieden van mogelijkheden aan 
de mens om zelf scheppend werk
zaam te zijn. Cultureel werk appe
leert aan vrijheid, wie het aan re
gels wil onderwerpen smoort het zo
als het in de totalitaire staat wordt 
gedood en uitgestoten. Het werkt 
traditioneel en principieel aanvul
lend op onderwijs en wetenschap, 
' ~t vormt met de kunst een niet te 
scheiden geheel, het bezit met de 
religie de kracht de geest te scholen, 
:t:: vormen en te vervolmaken. 

De mens 
Maatschappelijk Werk daarente

gen richt zich in bèginsel op de mens. 
Het moet om derwille van de maat
schappelijke ordening de menselijk
ke vrijheid intomen en niet zelden 
voor een bepaalde periode de mens, 
vooral voor zijn eigen bestwil, zijn 
vrijheid ontnemen totdat zijn gedrag 
in gezin en samenleving weer een be
vredigend niveau heeft bereikt. 

Het culturele leven in ons land 
heeft steeds gemeend en meent in 
volledige eensgezindheid nog steeds, 
dat het hoogst ongewenst moet wor
den geacht cultureel en maatschap
pelijk werk onder een noemer te 
brengen, omdat het vreest, dat dan 

Nu mr. D. U. Stikker als secre
taris-generaal van de NATO dezer 
dagen in ons land voor het laatst 
in deze functie zijn activiteiten en 
bèkwaamheden heeft getoond, past 
het ook in ons weekblad enkele 
woorden aan hem te wijden. 

Woorden gericht tot een zeer be
langrijk geestverwant, die achter
eenvolgens als voortrekker en ini
tiatiefnemer van de Stichiting van de 
Arbeid, die zoveel bijdroeg tot de 
arbeidsrust in ons land, optrad; 
die daarnaast één van de initiatief
nemers was en voorzitter werd van 
de Partij van de Vrijheid; die als lid 
van de Eerste Kamer, als voorzitter 
van de VVD, als minister van Bui
tenlandse Zaken, als ambassadeur 
van Nederland in Londen en als se
cretaris-generaal van de NATO be
wijzen gaf van een overtuiging, ge
stoeld op de liberale gedachte. 

Hij trad daarbij zeer krachtig op 

voor het vrije Westen en verdedigde 
met bekwaamheid en diplomatieke 
begaafdheid de vrije wereld, die be
dreigd werd door dictatoriale ex
pansies. 

Hoe zeer hij met het wel en wee 
van onze Partij meeleefde, bewijst 
wel het feit, dat hij op 9 november 
van het vorige jaar aanwezig was 
op de Buitengewone Algemene Ver
gadering te Rotterdam, waar zijn 
aanwezigheid achter de bestuursta
fel het bewijs vormde van de trait 
d'union van de gedachte, die altijd 
sinds de oprichting van onze Partij 
de leiding heeft beheerst. 

Wij wensen Stikker toe, dat hij 
na zijn aftreden als secretaris-gene
raal van de NATO nog vele jaren 
zijn activiteiten op ander terrein zal 
kunnen ontplooien en' dat ook de 
VVD dat bij herhaling zal kunnen 
ondervinden. 

D. W. DETTMEIJER 



VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

ONS FINANCIELE EN 
SOCIALE GEWETEN 

De president van De Nederlandsche Bank, dr. M. W. Holtrop, houdt in 
zijn jaarverslag hen, die onderhandelen over lonen en prijzen en hen, die 
de verantwoordelijkheid dragen voor 's lands wel en wee, de politici dus, 
behoorlijk de spiegel voor. "Indien het najaar 1963 niet de grote loon
explosie had gebracht, waarvan de minder aangename gevolgen eerst in 
de loop van het komende (dat is dus het lopende jaar - dBo) geleidelijk aan 
de dag zullen treden, zou in de nabeschouwing over het verslagjaar een toon 
van gematigde tevredenheid hebben mogen overheersen", zo zegt hij. 

De heer Holtrop acht de verhoging van de - nominale - lonen te 
groot. Als mitldel om de arbeidsmarkt te ontspannen oordeelt hij de loon
explosie ondeugdelijk, althans op korte termijn. De president van de Ned. 
Bank betwijfelt ernstig of wij voor de "loonexplosie" wel zo'11 goedkoopte
eiland waren als meestal wordt beweerd. Het nominale loon lag in ons 
land inderdaad lager dau' in de lmurlanden, maar voor een land dat -
als Nederland - een derde van zijn produkten in het buitenland moet 
verkopen, dat bovendien werkgelegenheid moet scheppen voor een sterk 
groeiende bevolking en dat dus een hoge investeringsquote moet handha
ven, wijst dit z.i. niet op een onevenwichtige toestand. 

Men spreekt in de (politieke) dis
cussies over lonen, prijzen, huren, 
compensaties, etc., etc. voortdurend 
over de aanpassing aan het buiten
lands dat wil zeggen - Europees 
peil. De heer Holtrop vraagt zich af 
wat dan precies dat peil is. In een 
bepaalde situatie kan er ook aan
passing aan ons peil plaatsvinden. 
Weest dus voorzichtig. 

Overigens hebben we volgens dr. 
Holtrop in de loop der jaren al 
ruimschoots aan aanpassing gedaan. 
In de jaren 1954-1963 is de nomi
nale loonsom per werknemer ten 
onzent verdubbeld, de reële loon
som nam met de helft toe. Doordat 
de nominale lonen meer stegen dan 
de produktiviteit, gingen de loonkos
ten per eenheid produkt met rond 
vijftig procent omhoog, in de indu
strie met 40 procent. Verder werd 
onze munt met vijf procent gereva
lueerd. Was er nog meer van dit 
recept nodig? 

Ten slotte meent de president van 
onze Centrale Bank, die gehouden 
is te waken over de waarde van on
ze munt, dat er geen behoefte be
stond aan een specifiek Nederlandse 
therapie tegen de overspanning van 
de arbeidsmarkt. Ook de andere 

HET DAGELIJKS BESTUUR 
DIER PARTIJ VERGADERDE 

Op zaterdag, 9 mei j.l., kwam het Da
gelijks Bestuur der Partij te 's Graven
hage in vergadering bijeen ter voorberei
ding van enkele Hoofdbestuursvergaderin
gen. 

Verder kwamen verschillende onder
werpen van organisatorische aard aan de 
orde. 

FRIESLAND 

I n Friesland is het vorige jaar voor 
het eerst een provinciale dag ge

houden en het enthousiasme daarvoor 
was een stimulans, ook dit jaar zo'n bij
eenkomst te organiseren voor de vrouwe
lijke V.V.D.-leden en voor de vrouwen
van-leden en andere niet-leden, die de 
V.V.D.-beginselen ook kunnen onder
schrijven. Men heeft daarvoor een bijzon
der aantrekkelijk programma opgesteld. 

De samenkomst zal zijn op donderdag 
21 mei in Grouw in het gezellige hotel 
Oostergoo. 

De deelneemsters worden om 10.30 uur 
ve1·wacht; om 11 uur is de opening door 
de centrale-vertegenwoordigster mevrouw 
mr. C. Veder-Smit. Daarna spreekt onze 
vrouwelijke minister dra. J. F. Schouwe
naar-Franssen, over "de taak van het De
partement van Maatschappelijk Werk", 
een bijzonder voorrecht voor de Frï.ese 
leden. 

Er is koffie en gelegenheid tot vragen 
stellen en dan om 13 uur is er een boot
tocht over het merengebied rond Grouw. 
Door de goede zorgen van dames van de 
vrouwengroep Leeuwarden worden dan . 
lunchpakketten aangeboden. Tot slot volgt 
er om 14.30 uur een bezoek aan de Stich
ting. Recreatieoord Grouw "Yn 'e Lijte", 
waar burgemeester K. J. Vrijling van 

Europese landen kennen op dit ter
rein overspanning. 

De conclusie van dr. Holtrop 
is dat, zou men de stijging van de 
arbeidsproduktiviteit als maatstaf 
hebben genomen, men de nominale 
lonen niet meer dan half zo veel zou 
hebben mogen verhogen, als thans 
(is) geschied ( t). 

Sociale en politieke 
aspecten 

Nu heeft de heer Holtrop natuur
lijk gemakkelijk praten. Hij draagt 
geen p o 1 i t i e k e verantwoorde
lijkheid. Hij is econoom, zijn posi
tie is een economische. Zijn opmer
kingen zijn daardoor wat bezijden 
de politieke praktijk, om maar niet 
te zeggen heel ver bezijden die prak
tijk. Aan de "loonexplosie" en de 
andere economische vraagstukken in 
ons land zitten nog twee belangrijke 
aspecten, het speciale en het zuiver 
politieke. 
De sociale en politieke factoren zijn 
voor hen, die onderhandelen en voor 
hen, die de uiteindelijke verantwoor
delijkheid dragen harde feiten, waar
mee rekening m o e t worden gehou
den. 

Kan men de opmerkingen van dr. 
Holtrop dus als minister, als volks
vertegenwoordiger, als werkgevers
of werknemersvoorman of als wat 
men dan ook mag zijn, dus naast 
zich neerleggen? Dat bepaald niet. 
In dr. Holtrop kunnen wij ons fi
nanciële geweten zien en het is al
tijd onverstandig de stem van het ge
weten te negeren. Het getuigt dus van 
wijsheid om de raadgevingen van 

Copie voor deze rubriek te zen

den aan: Mej. Jah. H. Springer, 
Alexanderstraat 16, Haarlem. 

Idaarderadeel in zijn kwaliteit van 
voorzitter van het Stichtingsbestuur in de 
recreatiezaal een eri ander over "Yn ·e 
Lijte" zal vertellen. Na de thee om 16 
uur gaan de deelneemsters terug naar 
hotel Oostergoo. 

Dit hotel is bereikbaar met een bus, 
die in aansluiting op elke trein in Grouw 
rijdt. De afstand van bus tot hotel is 5 
minuten. 

Twee kopjes koffie, broodmaaltijd en 
rondvaart kosten samen f 4,90, te beta
len bij aankomst. Dranken aan boord 

ons financiële geweten te volgen. 
Dat wil in concreto zeggen ons te 
hoeden voor overdrijving, dat wil 
nog nader gepreciseerd zeggen: voor 
nieuwe "explosies". 

Gecompliceerd 
Dr. Holtrop is ons collectieve fi

nanciële geweten. Nu is het collec
tieve geweten evenals dat van de 
mens een gecompliceerd geval, het 
heeft meer dan één zijde, bv. ook 
sociale. Dr. Holtrop meent, dat de 
AOW niet per 1 januari 1965 moet 
worden verhoogd, maar later, als 
het kan. Hij bepleit verder tempori· 
sering van de belastingverlaging, dat 
is het inperken van de onrechtvaar
dige progressie in de tarieven. 

Daarvoor voert dr. Holtrop uiter
aard financiële motieven aan, die 
steekhoudend zijn binnen het kader 
wat er verder mogelijk staat te ge
beuren. Toch moet men voorzichtig 
zijn in de politieke praktijk met 
het zonder meer omarmen van deze 
motieven en de conclusies daaruit. 
In laatste instantie is het al dan niet 
verhogen van de AOW en het af
zwakken van de progressie in de be
lastingtarieven geen financiële zaak, 
maar een vraagstuk van s o c i a 1 e 
billijke verdeling van de nationale 
koek, die hopelijk ook in de toekomst 
steeds groter wordt. 

Het standpunt dat dr. Holtrop ten 
aanzien van de AOW inneemt is dat, 
hetwelk de werkgevers in de So
ciaal-Economische Raad hebben in
genomen. Dat zal gemakkelijk als 
a-sociaal-liberaal worden versleten 
door politieke tegenstanders in het 
rode kamp b.v., en niet alleen daar 
nüsschien. 

Akkoord van Wassenaar 
Het is daarom goed te herinneren 

aan de rede van mr. Geertsema in 
de jaarvergadering van onze partij. 
Duidelijk heeft de leider van de li
berale fractie in de Tweede Kamer 
toen laten uitkomen, dat hij en zijn 
fractiegenoten zich gebonden voelen 
aan de afspraken van Wassenaar en 
dat het voor de liberalen gaat om een 
rechtvaardige verdeling/herverde
ling van het nationaal inkomen,dat 
dat wil zeggen rechtvaardig voor a 1-
1 en. 
Daarbij gaf mr. Geertsema- dach

ten wij - ook blijk van politieke 
werkelijkheidszin toen hij voor open 
data pleitte voor zowel de AOW -ver
hoging als voor de belastingverla
ging en hij wat het eerste betreft de 
financiering volgens het patroon Bos
man overwoog. Bij hem, zo menen 
wij te mogen zeggen, kwamen zijn 
(en ons) financiële e n het sociale 
geweten niet met elkaar in conflict. 

dBo. 

voor eigen rekening. Aanmelden vóór 19 
mei. 

Mocht iemand door de een of andere 
oorzaak geen convocatie met aanmel
dingsbiljet hebben ontvangen, wil zij er 
dan een aanvragen bij mevr. mr. E. Ve
der-Smit. Harlingerstraatweg 35, 
Leeuwarden. 

UTRECHT 

Het programma van de provinciale 
dag op vrijdag 29 mei a.s. in hotel 

Heidepark in Bilthoven hebben wij in het 
vorige nummer weergegeven. De Utrecht
se provinciale dagen hebben al zo'n tra
ditie en reputatie, dat zij eigenlijk geen 
speciale vermelding meer nodig hebben. 
Spreken zullen mevr. ir. A. Kuiper
Struyk en mej. mr. J. Hefting. 

Aanmelding vóór 22 mei bij mevr. G .. 
Huese-Laming, Soestdijkseweg 248 Z. Bilt
hoven. 

GELDERLAND 

Hier is nog geen dergelijke traditie, 
maar wat niet is, kan komen. 

Men heeft nu zo'n dag vastgesteld op 
donderdag 11 juni in het Sansbeekpavil
joen te Arnhem. voor alle Gelderse 
V.V.D.-vrouwen gemakkelijk bereikbaar. 
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TWEE BEKENDE MERKEN 
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VOOR AL UW 

Kranen 
en 

Staalconstructies 

Partijraadsvergadering 
Zaterdag· 20 juni a.s. zal om 2 uur n.m. 

een vergadering van de Partijraad 
worden gehouden in "Esplanade", Lu
cas Bolwerk te Utrecht. 
Deze Pa.rtijraadsvergadering zal zijn 
gewijd aan het onderwerp "Nederland 
in Europa". 
Na een korte inleiding door de Voor
zitter der Eerste Kamerfractie, mr. H. 
van Riel, zal ruime gelegenheid be
staan tot discussie. 
De verg·adering zal toeganlrelijk zijn 
voor alle partijleden. 
Nota Bene. - In "Vrijheid en Demo
cratie" werd aanvankelijk als datum 
voor deze Partijraadsvergadering ver
meld 13. JUNI. Deze datum is inmid
dels gewijzigd in 20 juni. 

Mevr. H. van Someren-Downer zal spre
ken en er komt een forum van vrouwe
lijke gemeenteraadsleden. 

DE LANDDAG 

Onze landdag ligt wel achter ons, 
maar wij moeten er nog even op 

terugkomen. 
Door de trage postbestellingen met al 

die vrije dagen was de copij voor de vori
ge week al weg, toen wij het nummer 
met het verslag ontvingen. (Dank aan 
de redactie voor zoveel plaatsruimte!). 

Bij het nalezen van dat verslag merk
ten wij, dat er wel hier en daar wat ge
schrapt was, maar dat er ook iets in 
was gekomen, wat beslist niet in de oor
spronkelijke tekst stond, nl. dat de heer 
ir. Van der Pols plaatselijk voorzitter is. 
Van Gieten! Daar zal hij wel nooit van 
gedroomd hebben. Het was niet onze 
schuld maar van het beruchte zetfouten
duiveltje. 

Van de gelegenheid maken wij gebruik 
nog eens hartelijk dank te betuigen voor 
deze geslaagde dag aan het provinciale 
bestuur van de VVD-vrouwen, de dames 
Hansen-van der Linden, Tammens-Bieze 
Stauttener-Westerling en J. A. Willems. 

J. H . .S. 



,,Houdt de Vrijheid hoog!" 

"0,.-l..!tVIiN,.,NCIER~ 
VllllroN H,:vl OE KQNINQI.,... 

€6n OUÖ€ n~ó.m VOOR ~O€b€ WIJn. 

eb F. 0 N N E S & Z 0 0 N 
WIJNHANDEl- ANNO 1876 . GRONINGEN 

UNITED 
DAIRY-

MEN 
EXPORT VAN ZUIVELPRODUKTEN 

PERSOONSDAM 18 ROTTERDAM HOLLAND 

VERGADERING RIJNMOND 
In overleg met het Dagelijks Bestuur 

van de partij is op 28 april j.l. op initia
tief van het afdelingsbestuur van Vlaar
dingen een vergadering belegd van ver
tegenwoordigers van de afdelingsbestu
ren in het Rijnmond-gebied. 

De aanwezigen beraadden zich op de 
problematiek en de techniek van de 
kandidaatstelling voor de verkiezing van 
de 81 leden van de raad van Rijnmond. 

De besprekingen werden gevoerd on
der het voorbehoud, dat de Eerste Kamer 
het wetsontwerp tot instelling van het 
openbaar lichaam Rijnmond goedkeurt. 
Als dat gebeurt, zal de verkiezing van 
de raad vermoedelijk op korte termijn 
plaatsvinden. 

Besloten werd het Hoofdbestuur te ver
zoeken een "districtscentrale Rijnmond" 
in te stellen, welke nieuwe centrale alle 
afdelingen in het Rijnmond-gebied moet 
omvatten en een voorlopig reglement 
kandidaatstelling te redigeren. 

De aanwezige afdelingsbestuursleden 
konden zich verenigen met het Vlaar
dingse voorstel het bestuur van de dis
trictseen trale te la ten bestaan uit een 
voorzitter en tien leden. Vijf van deze 
leden zouden uit Rotterdam moeten ko-

WIJ LEVEREN 

DOZEN 
uit Massief Carton 

* 
Speciaal voor 

export 

* 
N.V. Stroocartonfahriek v/h 

E. Free & Co. 
OUDE PEKEI"A 

Telefoon 05978- 2233, 2 lijnen 

Eigen modern ingericht 
laboratorium. 

men, twee uit de afdelingen aan de rech
ter oever van de Nieuwe Waterweg, één 
uit de afdelingen op Voorne-Putten en 
Rozenburg, één uit de afdelingen op IJs
selmonde en één uit de afdelingen Capel
le aan den IJssel en Krimpen aan den 
IJsseL 

De eerste voorzitter zou wellicht bui
tèn het gebied der centrale gezocht moe
ten worden. Een complicatie bleek, dat 
de afdelingen waaruit de nieuwe centrale 
wordt gevormd, behoren tot drie ver
schillende kamercentrales (Dordrecht, 
Leiden en Rotterdam). 

Namens de Tweede-Kamerfractie was 
de heer J. C. Corver, die speciaal was 
belast met de behandeling van het wets
ontwerp, aanwezig. Namens het Dage
lijks Bestuur kon de heer Korthals Altes 
meedelen, dat in het Dagelijks Bestuur 
en in de Propagandacommissie reeds be
sprekingen waren gevoerd over wijze van 
kandidaatstelling en verkiezingscampag
nC'. 

VERGADERING V.V.D. 
STREEKVERBAND
KRIMPENERWAARD 

Vrijdag, 8 mei j.l., 's avonds omstreeks 
8 uur, ging het toneeldoek in café "'t 
Voormalig Regthuys" te Berkenwoude 
open, maar niet voor een toneelvoorstel
ling. 

De zaal was n.L vol en de laatsten van 
de circa 200 bezoekers kregen ee1n plaats 
op het toneel. 

Van alle afdelingen, gelegen in het ge
bied van de Krimpenerwaard, waren be
langstellenden naar Berkenwoude geko
me'n om te luisteren naar ir. D. S. Tuijn
man, die sprak over "Politiek en land
bouw", en naar mevrouw Haya van So
meren-Downer, die de vergadering de 
vraag voorlegde ,.Wat is het vrije woorJ 
U waard?" 

Een bijzonder geslaagde avond, die on
der leiding stond van de voorzitter van 
de afdeling Lekke1·kerk, de heer F. P. 
Nobel. 

De grote promotor achter de schermen 
van deze sh·eekvergaderingen, de heer 
H. Li,gthart Schenk, deelde ons nog me
de, dat door alle afdelingen in het gebied 
van de Krimpenerwaard enthousiast aan 
de voorbereidingen van dit SOOQ't verga
deringen wordt medegewerkt. Dit was 
reeds de derde grote avond in successie. 

In zijn slotwoord zei de heer Nobel nog, 
dat in het komende najaar gestart zal 
worden met een serie vergaderingen, spe
ciaal bedoeld voor de jongeren. 

Op de vergadering van v.rijdag 8 mei 
was reeds een verheugend aantal jonge
ren aanwezig. 

CABINES 
'* 

op elk merk chassis, hetzij normooi besturing ot tront
besturing, volledige slaap- of semi-slaapcobines. 

LAADBAKKEN zowel open _ met boorden . als met huifconstructie. 
Uitvoenng geheel volgens de voorschriften voor T.l .R. 
Dekkleden worden in eigen bedrijf gemaakt. 

GESLOTEN 
ALUMINIUM 

CARROSSERIEËN 

alle uitvoeringen te leveren in zeewater-bestendig 
aluminium. Het opbouwsysteem volgens de modernste 
methodes, potent S.A.A.G. Zwitserland. 
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nationaal en internationaal bekend! vraag prijs en inlichtingen. 

CARROSSERIEFABRIEK 

FIRMA PAUL & VAN WEELDE 
's-Gravenweg 350 Nieuwerkerk a/d IJssel (Holland) 

Telefoon Directie, fabriek en boekhouding (01803) 841 (3 lijnen) 

N.V. STROOSTOFFABRIEK 

~~pH() EN I X~~ 
VEENDAM 

Gebleefile stro-cellulose voor fijnpapim· 

Sedert 1894 

SAlJR DEN HAAG 

Lange Voorhout 47-52 • Tel. 113938 

* Restaurant 

* Grillroon1 

* L4merican Bar 

* 
Aparte salon voor ver gaderingen 

A. F. v .. d. Steenhoven~ Delft 
ROTTERDAMSEWEG 384 TELEFOON 01730-2 16 56 

Leveringen van zand, grind, grond, enz. 

Massa transporten met 3-zijdige kipauto's. 

Speciale machine trailers voor vervoer 

van draglines bulldozers - ketels enz. 
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door als cliënt gebruik te maken van de infor- J 
matiebronnen, waarover de HBU beschikt, dank I 
zij haar uitgebreid net van eigen kantoren en I 
correspondenten over de gehele wereld. ; 

Ook voor U: de HBU Jl 

L:OLLANDSCHE BANK-UNIE N.v. · 
AMSTEROAM - DEN HAAG - ROTTERDAM · 

lllllliiB ~ - ~ &mm 
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Produit élaboré à base de Cognac vieille réserve par Ju les Le Maire &Fils. JarnacfAmsterdam 

SINOS1892 

' in het hart 
van Atnsterdam 

COMPLETE 
INTERIEURVERZORGING 

.. 
DESKUNDIGE 

ADVIEZEN 

Y 
FRANCO 
LEVERING 
DOOR GEHEEL. 
NEDERLAND 
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~ 

MEUBELEN 

Vijzelstraat 115-119 - AMSTERDAM - Telefon 24 87 16 

ABifU\HAM VAN STOLK & ZOOHEN 

Küi~~~1~~JJKE IUlUTIUUUJEL N.V. 
ROTTERDAM · POSTBUS 1100 

TELEFOON 0 10 - 3 54 00 

'S-HERTOGENBOSCH • Engelseweg 5 

TELEFOON 0 4100 . 3 20 55 

HELLEVOETSLUIS lndustrieterrein Molshoek 

TELEFOON 0 1883 • 2677 

V oor lJ w was 
NAAR 

BORG U 
Tevens Uw adres voor Chemisch Reinigen 
NV STOOM- EN CHEMISCHE WASSERIJ 

v.h. C. D. BORGH & Zn. 
Bellevoysstraat 75 - Rotterdam - Telefoon 32631-36235 

"HOUDT DE VRIJHEID HOOG !" 



VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

kan bijdragen, dat de woningnood spoe
diger verdwijnt. 

Op beide inleid1ngen volgde een geani
meerde gedachtenwisseling. 
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UIT DE PARTIJ 
De heer J. Kroes, voorzitter van de 

Centrale Arnhem, zeide zeer verheugd te 
zijn over deze geslaagde bijeenkomst en 
hij hoopte, dat vele en regelmatige bij
eenkomsten op vele plaatsen in Gelder
land zouden '.'algen. 

VRIJHEID EN 
DEMOCRATIE 

Weekblad van de olkspartij voor 
Vrijhe' en Democratie. 

MEVR. VAN SOMEREN 
SPREEKT IN BILTHOVEN 

De afdeling De Bilt/Bilthoven belegt 
een openbare vergadermg op woensdag 
27 mei te 20 uur in Hotel Heidepark te 
Bilthloven. 

Mevrouw H. van Someren-Downer zal 
er het woord voeren over: Vrijheid en 
onvrijheid. 

AFDELINGSBESTUUR 
AMSTELVEEN 

Op een Olnla:ngs gehouden algemene 
vergadering van de afdeling Amstelveen 
werd het afdelingsbestuur als volgt sa
mengesteld: voorzitter de heer D. Peza
ro; vice-voorzitter mr. P. Iedema, 1e se
cretaris de hee!l' J. de Vries Lentsch, Van 
Weerden Poelmanlaan 10, 2e secretaris 
mevrouw A. M. Dorleijn-van Zon pen
ningmeester de heer J. F. Gallé en' leden 
de heren J. D. Luder en B. J. M. Bos. 

Mr. Geertsema in Enschede: 

Geen Fakkeldragersdag 
"Was het Congres in Eindhoven de Fak

keldragersdag van de V.V.D.?" 
Op deze vraag, die de voorzitter van 

de Tweede Kamerfractie van de VVD 
mr. W. J. Geertsema, gekozen had tot 
onde!'wecrp van de op vcrijdag 8 mei j.l. 
gehouden vergadering in Café-Rest. Roy
al te Enschede, liet hij een duidelijk neen 
horen. · 

In zijn inleiding van deze zeer druk 
bezochte vergadering stelde spr. dat een 
vergelijking va~n ons Congcres in Eindho
ven met de z.g. Fakkeldragersdag van 
de PvdA in 1958 geheel mank gaat daar 
destijds interne spanningen in de 'PvdA 
aanleiding gaven tot het formuleren van 

nieuwe socialistische eisen, die in het re
geringsprogram geen enkele steun von
den. 

Op het Congres in Eindhove1n daaren
tegen werd juist de naleving van het re
geringsprogram op basis van het zgn. Ac
coord van Wassenaar geëist. 

Hij constateerde, dat bij de VVD over 
de naleving van het regerimgsprogram 
enige vrees is ontstaan en verklaarde dat 
de VVD niet zal gedogen, dat hiervan 
wordt afgeweken. Na de paJUZe beant
woordde mr. W. J. Geertsema op uitvoe
rige wijze de talrijke gestelde vragen. 

RUURLO HAD GOED 
BEZOCHTE VERGADERING 

Activiteit in Gelderland 
In het kader van de plannen van de 

Centrale Arnhem die op vele plaatsen in 
Gelderland regelmatig politieke vergade
ringen organisemt vond zaterdag 25 april 
j.l de eerste goed bezochte bijeenkomst 
in hotel Avenarius te Ruurlo plaats. Tot 
uit verre omtrek waren vele politieke 
geestverwanten aanwezig. 

Sprekeers waren de Tweede-Kamerle
den, de heren R. Zegering Hadders en 
M. Visser. De heer Zegming Hadders be
handelde de algemene politieke toestand, 
waarbij hij in het bijzonder wees op de 
twee "achtergestelde" groepen, de boe
ren en de kleine middenstanders. Hun 
aandeel in de algemene welvaartsstijging 
is achtergebleven, doordat zij in hun be
drijven werken met de hulp van vrouw 
en kinderen, wier arbeid zo goed als on
betaald blijft. 

De heer Visser gaf een knappe en dui
delijke uiteenzetting over het woning
vraagstuk in Nederland, waarbij spreker 
beklemtoonde, dat het toelaten van een 
zo groot mogelijke vrije sector er toe 

De voorzitter der ver,gadering de heer 
J. W. Bavetta uit Winterswijk bracht 
dank aan de sprekers en beklemtoonde 
eveneens dat het noodzakelijk is dat de 
VVD in heel Gelderland voortdurend 
voor het voetlicht treedt. 

H. J. L. VONHOFF 
SPRAK IN UITHOORN 

De afdeling Uithoorn belegde op 29 
april j.l. een openbare vergadering waar
in het lid van het Dagelijks Bestuur, de 
heer Vonhoff het woord voerde. 

Zijn onderwerp "Liberaal denken" 
werd door de aanwezigen met grote aan
dacht gevo·lgd. Na afloop werden door 
hem een aantal vragen betn'!ffende de 
p.b.o., kinderbijslag en verhouding su
p.ermarkets-vrije zelfstandige winkeJi.ers 
en consumenten beantwoord. 

PURMIEREND 
BELEGT SOC!ëTEITSAVOND 

De afdeling Purmerend belegt op 22 
i:nei a.s. in het "Herenlogement", Gouw 18, 
een societeitsavond. Het is de bedoeling 
door dit gezellig samenzijn het onderlin
ge kontakt te verstevigen. 

Ter verkrij,ging van interessante dis
cussies heeft het bestuur de heren H. 
J. L. Vonhoff en drs. J. P. A. Gruijters 
uit Amsterdam uitgenodigd. De bijeen
komst begint om 8 uur. 

CAPELLE A/D IJSSEL 
VERGADERDE 

Dezer dagen hield de afdeling Capel
le aan de IJssel haar jaarlijkse algeme
ne ledenvergadering, waarin het raads
lid, de heer G. de Jong, een verslag gaf 
van zijn activiteiten in de gemeenteraad 
in het afgelopen jaar. , 

De vergadering benoemde de heer J. T. 

Voorzitter Redactre-commissre: 
mr L Meijer. 

Redactie-secretaris: G. Stempher 
Adres: Gooiergracht 163, telefoon 
(0 2953) 3' 63. Laren (N.H.) 

Administratie 
Postbus 43. Amersfoort, tel. 1 34 25 

'oor r.enden van advertentie
gelden Postgiro no. 245103. ten name 
van de Penningmeester van de 
Stichting "Vrijheid en Democratie" 
L Amersfonrt 

Losse nummers 20 cent 

Voor advertenties wende men zich 
\...tot de administratie. ..) 

Markus tot lid van het bestuur. De he- _ 
ren R. Molenaar en A. W. van Renter
ghem, aan de beurt van aftreden, werden 
herkozPn. 

MINISTER TOXOPEUS 
BEZOCHT DE MIJNSTREEK 

Maandag 27 april bezocht mr. E. H. 
Toxopeus de mijnstreek. Des middags 
vertoefde de minister incognito, enkele 
uren "ondergronds" in één van de mij
nen; 's avonds hield hij een rede voor 
een kleine honderd leden en belangstel
lenden van de afdeling Mijnstreek. 

Minister Toxopeus maakte het zijn ge
hoor duidelijk, dat men over de politiek 
in het algemeen wel wat genuanceerder 
mag denken dan men veelal gewend is 
te doen. 

Aan de hand van voorbeelden tijdens 
de kabinetsformatie 1963 toonde hij aan 
dat in het oolitieke spel tal van factoren, 
soms ook ~ngedachte. een rol spelen. 

NOORDELIJK LIBERAAL CONGRES TE ZUIDLAREN OP 30 MEI a.ss 

I 
! 

PROGRAMMA: 

INLEIDINGEN: 

De Kamercentrales Assen, Groningen en Leeuwarden van de V.V.D. organiseren een 

NOORDELIJK LIBERAAL CONGRES 
dat zal worden gehouden op ZATERDAGMIDDAG 30 MEI a.s., 1n Restaurant 

"SPROOKJESHOF" te ZUIDLAREN, aanvang kwart over twee. 

2.15 uur: Aankomst van de deelnemers. 
2.30 uur: Opening door de voorzitter van de Kamercentrale Groningen, mr. G. 
Loopst ra. 

te houden door: 
Minister Prof. Dr. H. J. WITTEVEEN. over: .. CONHTNC:TUURPOLITIEK". 

Kleine pauze 
Mevrouw G. V. VAN SOMEREN-DOWNER, lid van de Tweede Kamer, over: 
"POT.ITIEK EN KIEZER". 

Kleine pauze 

De heer G. M. LAMBERS, voorzitter van het Drents Landbouw Genootschap 
(D.L.G.) en vice-voorzitter van het Koninklijk Nederlands Landbouw-Comité 
(K.N.L.C.), over: "LANDBOUW EN CONSUMENT". 

P a u z e 

Hierna bestaat er gelegenheid tot het stellen van schnftelijke en/of mondeltnge 
vragen. 

Omstreeks 5.15 uur: Sluiting door de voorzitter. 

Na afloop van de vercradering kan er worden deelgenomen aan een gemeenschappelljke DlZEN 1 ::O.t KOFFIE
MAALTIJD, waarYan d:kosten f 4.- per persoon bedragen en waarvoor men zich tijdens de eerste pauze kan opgeven. 

De Besturen van de Kamercentrales Assen, Groningen en Leeuwarden, zullen uw 
komst op hoge prijs stellen. 

Namens de besturen van de drie Noordelijke Kamercentrales, 
0. TAMMENS. 
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AG VAN HOBOI{EN & Co. 
ANNO 1774 

DEVIEZENBA.NI{ 

* 
PARKLAAN 32-34 - TEL. 110320 (7 IUnen) - TELEX 21170 

ROTTERDAM 

N" V~~ Scheepswerven " P I E T H E I N" 
v.h. Fa. W. SCHRAM & ZONEN 

Jf1 erven te Bolnes en Papendrecht 

NIEUWBOUW EN REPARATIES 

Verbouwen van Sleepschepen tot Motorboten 

inclusief mbouw en revisie van motoren 

D W A R S H E L L I N G E N 2 x 115 meter 

geschikt voor het zwaarste materiaal 

D R 0 0 G D 0 R 115 x 30 meter 

geheel overdekt 

Telephones: 

Rotterdam: 194011-194332 - Dordrecht: 3774-8329-20466 - Ridderkerk: 3644-3409 
voor werf Bolnes Papendrecht Bolnes 

BETONKEIEN 
en 

BETON ANTI-KRUIPSTEEN 
In kleuren grijs en heiderood 

• 
Voldoen aan de hoogste eisen 
Keur en acceptatie op het werk 

• 
N.V. Heesse~tsche Steenfabriek 
v /h W. P. DE VRIES en CO. 

Heesselt (Gem. Va rik) -Telefoon Ophemert ( 03445) 2 71 

een BELEVENIS! 
W illemsplein 

Rotterdam 

DAM·MERS & VAN DER HElDE'S 
Scheepvaart· en Handelsbedrijf N. V. 

Reders, cargadoors, bevrachters, expe· 

diteurs, beëdigde makelaars voor het 

kopen, verkopen en bouwen van schepen. 

"CALANDHUIS". Willemskade 18- Postbus 444 

ROTTERDAM a 2 

TELEGR. ADRES: ENERGETIC - CNew Boe Code) 

TEL. 11.93.00 ( 15 lijnen) • TELEX 21127 (2 lijnen) 

N.V .. Vereenigde Touwfabrieb~~en 
GEVESTIGD TE ROTTERDAM 
's-GRAVENWEG 264, TEL. I i .40.60 

• 

Fabrikanten van: 

SISAL- EN MANILLATOUWWERK 

ST AALKABELS 

HERCULESTOUW PYTHONTOUW 

• 

En van de vloerbedekking onder de merken: 

JABO 
VERTO-HAARBOUCLE 

tevens van: 

COCOS VLOERBEDEKKING 

SNIKKERS' HANDEL MIJ. N.V. 
ROTTERDAM GRONINGEN ARNHEM 

* 
Buizen FITTINGS Flenzen 

"ASCOT'~·aaswandketels OLIESTANDMETERS 
.,KLAFRESTRöl\:1"-gietijzeren ketels OLIETANKS 

"MARK"-radiatoren AI•'SLUlTERS 
"N.S.K. SALLAND"-ketels PLINTVERWARMING 
"THERMIA" -warmwaterboilers 
"FLAMCO"-ophangstroppen 
"FLEX CON" -expansievaten 

"MARK"-BUIGMACHINES 
VLOERHUI.ZEN 
LASBOCHTEN 

en verdere artikelen op het gebied van de 

CIENT~ALE VERWJU~M&NG 
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Noordelijk V.V.D.-congres 

vraagt Uw aandacht 

De drie Noordelijke Kamercentrales van de VVD 

hebben het initiatief genomen om in Zuidlaren 

te gaan congresseren. Dat lijkt ons een uitstekende 
gedachte. Om vele redenen, waarover wij hier in het 

kort zullen spreken. 
Ten eerste wordt het congres gehouden om louter 

positieve redenen. Het is geen bijeenkomst, waarin de 
Noordelijke centrales hun ongenoegen willen demon

streren over te weinig aandacht vanuit Den Haag, hun 
ontevredenheid over de gang van zaken in de drie 
Noordelijke provincies. En dat zou, in het licht van 
vele bijeenkomsten in het Noorden in het recente ver
leden heus zo'n wonder niet zijn. Wij hebben ons reeds 
té vaak beklaagd, hebben ons reeds té vaak als be
klagenswaardig gepresenteerd. Ook wanneer daar geen 
of onvoldoende reden voor ,was, 

Dit congres echter zal niet vnn deze aard zijn. Dat 
blijkt reeds direct uit de keuze van de sprekers en 
spreekster. Dit congres wil een demonstratie zijn van 
saamhorigheid van de Noordelijke liberalen, die de 

profijten van saamhorigheid en samenwerking hebhen 
ondervonden bij de voorbereidingen van de laatste ver

kiezingen. 
Het Noorden is de landstreek geworden van de libe

rale sociëteiten. Leeuwarden heeft hierin het lichtende 
voorbeeld gegeven en de roep van deze contactvorm -
een oase voor spreke1·s en leden! - deed in vele plaat
sen deze sociëteiten oprichten· Franeker Drachten 
Groningen, Assen, Hoogeveen e~ ook in k{einere dor~ 
pen worden momenteel "contactavonden" belegd door 
samenwerking van kleinere afdelingen, die grote aan
tallen leden en belangstellenden trekken. (Wie durft in 
Sleen in een jaar zonder verkiezingen op ruim 70 men
sen te rekenen?) 

Er is, heel anders dan het wel geweest is, een brui

sende activiteit waar te nemen in de !'ioordelijke VVD 
en daarvan, wil Zuidlaren een duidelijke demonstratie 
zijn, 

Zuidlaren. Een verstandige, een "politieke" keuze! 
Waarom? Wel, reeds 15 jaren is Zuidlaren de zetel van 
het Noordelijk JOVD-congres. Talloze jonge VVD-ers, 

oud-JOVD-ers weten de wég paar Zuidlaren en ze 
weten hoe fraai en hoe gezellig het dorp is. En ook 
vermijdt men met Zuidlaren een eventuele jalouzie 
onder de gewesten. Want Zuidlaarders "zint geen 
Drenthen, zint geen Grönnegers, zij zint Zuudlaorders" 

en dat moet de vrije en fiere Friezen als muziek in de 
oren kiinken! 

* * * 

N oor~e!ijke liberale afgevaardigden zullen dus in 

Zmdlaren gaan luisteren naar algemene politieke 
problemen, hen voorgedragen door minister Witteveem. 
mevrouw Van Someren-Downer en de voorzitter va~ 
het Drents Landbouw Genootschap, de heer G. M, 

Lambers, om zo te zeggen de enige "eigenerfde" onder 
de sprekers. Mag ik u eens wat Noordelijks vertellen: 

ATTENTIE! ATTENTIE! 
Luistert op \X10ENSDAG, 27 MEI a.s., over 
de zender Hilversum I ( 402 m) van 1S.20-
18.30 uur, naar 

.,DE STEM VAN DE V. V.D." 

Het liberaal congres in Zuidlaren wil het gebied 
bestrijken van de drie Noordelijke provinciën, waarin 
rond 1.3 miljoen mensen wonen. We wonen er gemid
deld met z'n 154-en op één km en dat is dan een geflat
teerd beeld want in de steden is dat natuurlijk veel 
hoger, We beleven hier de ruimte nog veel sterker en 
we beginnen in te zien, welk een voorrecht en genoe

gen dat is. 
In dit gebied woonden bij de verkiezingen van vorig 

jaar bijna 82.000 VVD-kiezers ofwel 11.8 "/o van het 
totaal aantal uitgebrachte geldige stemmen. Het Noor
den ligt daarmee 1.5 °/o boven het landelijk gemiddelde, 
hetgeen ons Noordelingen goed doet, maar niet vol

doende is. 
Zo ligt Friesland, de bakermat der liberale sociëtei

ten, met 8.1 °/o beneden het landelijk gemiddelde. En 
toch kunnen we de Friezen een sterke vrijheidsdrang 
niet ontzeggen. Zo de liefde voor de vrijheid ergens 
groot is dan toch juist in deze provincie! 

Komt dit wellicht, omdat er in de VVD te weinig 

belangstelling wordt gevonden voor wat wij kennen als 
het "Fries nationalisme"? Ik denk, dat dat één van de 
redenen is. Té veel en té algemeen wordt de Friese 

taalstrijd en de strijd voor. een eigen Friese levensstijl 
(cultuur) nog afgedaan met flauwe grapjes over pas
poortencontrole bij Visvliet. En té weinig worden in 
onze kringen de positieve waarden onderkend van die 
eigen Friese beweging, die in veel breder kringen de 
ontplooiing van individuele gaven mogelijk maakt dan 
bij een minder strijdbare houding. In plaats van de -

Weliswaar goedmoedige - spot was hier eerder plaats 
voor een zekere afgunst der andere gewesten op zoveel 
eigens, dat kon leiden tot belangrijke instellingen als 
een Fryske Kultûrried en een Fryske Akademy. 

Naast alle andere politieke vragen, die ook Friesland 
raken, algemene (industrialisatie, recreatie) en speci
fieke (Ameland: gas, olie, dam) vraagt de eigen aard 

van het Friese gewest. stellig liberale belangstelling! 

* * * 

Groningen is Nederlands gebied aan de Eemsmon-

dmg. Wanneer we de industriële ontwikkeling 

van "Stad en Lande" beschouwen dringt zich onweer
staanbaar het beeld op van een Europese ontwikkeling. 

Het Gronings-Drentse industriegebied, na de oorlog in 
een stroomversnelling geraakt, zien wij dan liggen mid

den in een onderontwikkelde riviermonding (de Eems) 

tussen fors ontwikkelde mondingen in: aan de ene 
zijde de mondingen van Elbe en Weser, gevoed door de 
centraalduitse industriegebieden en Berlijn, aan de 
andere kant de reusachtige Nederlandse delta van 
Rijn, Maas en Schelde, gevoed door het Ruhrgebied en 
de Belgische en Nederlandse industriegebieden. Daar

tussenin, nog eens, de E0ms, een Duitse rivier tot aan 
de Dollard, en de staatsgrens! 

Die staatsgrens is bijzonder belemmerend voor een 
snelle ontwikkeling. Zij voegt bij de toch al mindere 

kwaliteit van de Eems als vaarwate1· allerlei acties, die 
een eenzijdig nationaal Duits of eenzijdig Nederlands 
belang op het oog hebben. Daar komt bij - het zij 
zonder enige emotie vastgesteld maar zuiver met het 
oog op de landkaart - dat de gebieden aan weers
zijden van de grens zowel voor Bonn (Berlijn) als voor 
Den Haag uithoeken zijn, Eerst na de oorlog werd aan 
beide zijden een actieve politiek voor deze gebieden 
begonnen onder druk van toenemende bevolkingen en 
de behoefte aan spreiding daarvan, 

\Vat zijn nu de Nederlandse kansen in de Eems-

Znidlaren verwelkomt U 
van harte 

(Zie pag. 3) 

mond, die door de jongste vondsten van de bodem
schatten in het Noordzeegebied actueler zijn dEtn ooit? 

Wel, ons gaat allereerst ter h~rte de ontwikkeling van 
de bestaande zeehavens in dit gebied, Delfzijl en 
Groningen. Verbetering van het Eemskanaal zal meer 
zin krijgen wanneer in de Eems zelf de moeilijkheden 
van Paapsüd, die lastige zandbank tot een oplossing 
komen. Hier is een actieve politiek geboden voor pro
vincie en rijk, voor waterstaat en Buitenlandse Zaken! 

Het ware te wensen, dat de regering, eens iets min
der beducht voor voorzichtige deskundigen, zich liet 
inspireren door de grootste conceptie die in het Noor
den in het middelpunt van de belangstelling staat; de 
conceptie van de grote diepzeehaven bij Uithuizermee
den, de conceptie van EEMSPOORT! 

Op 8 mei j.l. was een der zalen Dommering in Win
schoten tot de laatste stoel bezet door een demonstra
tieve vergadering van vertegenwoordigers van alle 
politieke partijen. De vergadering was georganiseerd 
door een actiecomité uitgaande van de vijf grote par
tijen en bedoeld om vaart te zetten achter een inpolde
ring van 1000 ha land in de Dollard en een scheep
vaartkanaal van Winschoten naar de punt van Reid. 
Conditio sine qua non voor de industriële uitbouw van 
wat wij boven de Nederlandse uithoek in dit gebied 

noemden. 
Zie hier drie Nederlandse kansen aan de Eems. Van 

Paapsüd tot Eemspoort zal wellicht een lange weg 
voeren, maar een mooie weg vol dankbare taken. 

* * * 

u ziet, het Noorden is ook politiek een levendig en 
interessant gebied. Binnenko1·t zal de aandacht 

van de Kamers ook gevraagd worden voor de agglome

ratie Groningen. De grootste stad van het Noorden 
groeit uit zijn gemeentelijke pak en er liggen radicale 

voorstellèn tot grenswijziging, er is reeds fel verzet van 
de kleinen tegen de ene grote. Voorwaar een belang
rijk onderwerp, waarbij op den duur ook provinciale 
grenzen in het geding zullen komen. 

Er staan hier grote belangen op het spel, maar laat 
ons liberalen toch één beginsel leiden: de bevordering 
van de ontplooiingsmogelijkheden van zoveel mogelijk 

mensen. Het leven is sterker dan de grenzen die onze 
voorouders zo lang geleden hebben getrokke~! 

De agglomeratie Groningen reikt reeds nu een eind
weegs Drenthe in: Eelde, Paterswolde, Peize en Roden 
gaan steeds meer behoren tot Groningens "banlieu", 
Norg en Zeegse-Schipborg-Zuidlaren zijn voor Gronin

gen, wat , Zandvoort is voor Amsterdam. 
Dat stelt Nederlands wonderkind Drenthe voor re

creatieve vragen, die logischerwijs op de onstuimige 
industriële ontwikkeling van Emmen, Hoogeveen en 
Assen moesten volgen. Recreatie, accommodatie, cul
turele politiek zijn in Drenthe vragen van-de-dag. 
Want wij moeten gereed zijn wanneer de voltooiing van 

de IJsselmeerpolders het volle westen nóg dichter bij 

brengt. 
* * * 

Een inter:ssant gebied, dit Noorden, vindt u niet? 
Een f1Jn geb1ed, waar stoere communisten uit 

Finsterwalde op hun autopedski's over het slik van de 
Dollard schieten, nu nog om een visje te bemachtigen, 
straks misschien als ski-instructeur voor de velen, die 
het devies van een toekomstige Nederlandse regering 

hebben opgevolgd, dat luidde "BRING YOUR DOL
LARS TO THE DOLLARD!" Laten wij als liberalen 

het eerst deze regering dit maar eens voorhouden. 

Dr. K. VAN DIJK 

NOORDELIJK 
LIBERAAL CONGRES 

In vcrband met het te houden Noordelijk 
Liberaal Congres te Zuidlaren op 30 mei a.s., 
staat dit nummer overwegend in het teken 
van deze belangrijke bijeenkomst. 

De redactie hoopt aldus te hebben bijge
dragen tot de nodige publiciteit, die dit eve
nement in het Noorden ongetwijfeld verdient. 
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HOE MOET MEN NOORD NEDERLAND BESCHOUWEN ? 

sterk aan zijn plaats van inwoning, zijn 
streek, zijn provincie gehecht. Het liefst 
zal hij trachten zich hier een bestaan op 
te bouwen. Dat is echter alleen mogelijk 
bij een voldoende ruime, en vooral ge
differentieerde arbeidsmarkt, nieuwe 
werkgelegenheid moet er jaarlijks ko
men, om alleen al het geboorte-overschot 
van de noordelijke provinciën vast te 
houden. 

Hoe moe·t men Noord-Nederland beschouwen? Als een gebied terend 
op oude 'agrarische roem? Of als een gebied met stervende dorpen en 
kleinsteedse stadjes, bevolkt door stroeve, eigenzinnige mensen? 

Nieuw gebouwde en modern geleide in
dustrieën deden hun intrede in de noo·r
delijke provinciën. Emmen, Drachten en 
Delfzijl zijn duidelijke voorbeelden van 
een geslaagd stuk industriebeleid. Ook 
elders op het platteland komt een ander 
soort industrie op. Kootstertille en Roden 
zijn voorbeelden van geïndustrialiseerde 
plattelandsdorpen. 

De verkeeTsontsluiting is van groot 
belang! Wellicht ook zullen er andere 
injecties van allure (zoals bijvoorbeeld 
de zogenaamde "Eemshaven") nodig zijn, 
om dit gebied voorwaarts te stuwen en 
zal ook aan de recreatie (Lauwerszee!) 
no<g iets moeten worden gedaan .... 

Wellicht als een zich snel ontwikkelend industrie-gebied? Of gewoon 
maar als een stuk Nederland met een belangrijk verleden en een wellicht 
niet onbelangrijke toekomst? 

Zeker is, dat het Noorden, "het hoofd
einde van Nederland" in snel tempo be
zig is zich in de moderne maatschappij
ontwikkeling in te voegen! 

Enkele indrukken over de sociaal-culturele en economische ontwikke
ling van dit gebied kunnen weilicht het beeld wat helderder maken. Deze meer genuanceerde bevolkings

opbouw is zonder meer gunstig voor het 
woonklimaat in het dorp. Economisch -
de arbeidsmarkt is meer gevarieerd -
maar ook sociaal-psychologisch. Het sa
menlevingspatroon is er iets minder 
doorzichtig van geworden; de sociale con
trole is er door verzwakt. Forensisme en 
pendel verrsterken dit beeld. 

W. J. VUURSTEEN. 

De bekende tegenst·elling tussen stad 
en platteland is sterk aan het verwate
ren. Natuurlijk, er zijn zeer duidelijke 
verschillen tussen de drukke stad en het 
rustige, meer persoonlijke, platteland. 
Maar er is toch vooral in de mentale in
stelling van d~ plattelander, veel ver
anderd. 

De moderne communicatie-middelen, 
pers, radio, telefoon, televisie, auto en 
bromfiets, hebben de geïsoleerde buurt
schappen opgeheven. Een zeker nivelle
ringsprioces vond plaats. De woningin
richting van de moderne landarbeider 
in het dorp is soortgelijk als die van zijn 
'industriële collega in de stad. De haar
dracht, die bij de Rotterdamse meisjes 
populair is, ziet U ook in Aduard en de 
Beatles krijsem. U toe in Idaarderadeel 
zowel als in Wassenaar .... 

Steden zijn altijd dooo: het platteland 
"gevoed". Niet alle·en gevoed met agra
rische produkten, maar ook met een toe
voer van mensen. Het platteland is van 
nature expulsiegebied; een· gebied dus, 
dat mense1n afstoot. De werkgelegenheid 
te plattelande is beperkt. In de agraa:i
sche bedrijven, landbouw zowel als vee
teelt, vermindert de werkgelegenheid 
jaarlijks met phn 3 pct. Dit is een gevolg 
van de toenemende mechanisatie, een
voudig te beschouwen als het opvoeren 
van de productiviteit per ma1n. 

In de sector van de tuinbouw echter 
is een zekea:e opleving te constateren. 
Dit is verheugend, want tuinbouw is nog 
betrekkelijk arbeidsintensief. 

Onze plattelandsmiddenstand 
in beweging 

De oude plattelandsmiddenstand is 
eveneens in beweging. Het aantal vesti
gingen per 1000 inwoners neemt af. Vele 
kleine zaakjes worden op;geheven, als 
de eigenaar de bedrijfsvoering beëindigt. 
Kleine bedrijfjes zijn niet verkoopbaar 
Het aantal middenstandsvestigingen zal 
zeker nog verder dalen; voorlopig wel
licht van pl.m. 40 tot zo'n 25 vestigingen 
per 1000 inwoners. 

Het zijn vooral de traditionele zaken 
(kruideniers, bakkers, café's), die snel 
in aantal teruglopen. Wel zien we in de 
dorpen een ander type zaken zich vesti
gen. Denkt u maar aan horlogerieën en 
bloemenwinkels (symbool van een stij
gende welvaart) aan televisie- en brom
fietshandelaren (moderne communicatie 
media!). Café's verdwijnen, cafetaria's 
komen op. 

Ook in het dorp veranderen de con
sumptiegewoonten en deden nassiballen 
en patates frites hun intrede. Zelfbedie
ningszaken moeten ervoor zorgen, dat 
de a1rtikelen, die de fabrikant aanprijst 
in de dag- en weekbladen (en vergeet u 
vooral de "damesbladen" niet) in het 
eigen dorp verkrijgbaar zijn. Traditio
nele nijverheidsbedrijven (zuivelfabrie
ken en steenbakkerijen) zijn aan het sa
neren, coöpereren, fuseren en concentre
ren. "De produktiviteit wordt opgevoerd, 
mensen wo.rden afgevoerd". 

Het veenwerk is praktisch verdwenen. 

Het is weer de moderne communicatie 
techniek, welke dit mogelijk maakt; in 
enkele jaren tijds wordt ons autopark 
verdubbeld. Rond de steden, vooral 
rond de stad Groningen, ontwikkelen zich 
forensendorpen. 

Een bepaalde mate van opbloei is door
gaans aan deze dorpen niet vreemd, al 
kunnen er wel eens wrijvingen tussen 
de autochtone bevolking en de nieuw
binnengekomen ontstaan. . . . Het gebeurt 
overigens regelmatig, dat het de alloch
tonen zijn, die de bestuursbaantjes ove~r
nemen, ook op het politieke vlak! 

Inmiddels wordt er, niet in de laatste 
plaats via het "Probleemgebiedenbeleid" 
veel gedaan aan de moderniseriing van de 
sociaal-culturele accommodatie in Noord
Nederland. 1Zw€1Il1badetn, dOJrpshuizen, 
wijkgebouwen en bibliotheken worden 
in snel tempo gebouwd. Vnor de samen
leving in de dorpe1n zijn deze zaken dik
wijls van zeer groot belang! 

Zo is er op het gemoderniseerde plat
teland, in een mentaal ontsloten gebied, 
nog veel in beweging. En de ontwikke
E--::~n gaan door. 

Taken voor de toekomst 
Over het algemeen is de noordeling 

UIT DE PARTI-J 
AFDEUNG DOESBURG 
OPGERICHT 

Dezer dagen werd tijdens een druk be
zochte vergadering een afdeling Doesburg 
der Partij opgericht. 

Spreker op deze vergadering was de 
voorzitter van onze Tweede Kamerfractie, 
mr. W. J. Geertsema. 

In een nader te beleggen ledenvergade
ring van deze nieuwe afdeling zal een 
bestuur worden gekozen, terwijl tevens de 
verdere ontwikkeling der afdeling zal 
worden besproken. 

IN MEMORIAM 
T. DE BOER 

Na een langdurige ziekte is vorige 
week zondag j.l. op 77-jarige leeftijd 
overleden het oud-bestuurslid van de af
deling Nijmegen de heer T. de Boer. Ja
renlang heeft de heer De Boer de finan
ciën van de afdeling beheerd. 

De afdeling verliest in hem één van de 
oude leden, die veel heeft gedaan om het 
liberalisme in Nijmegen ingang te doen 
vinden. 

NOORDELIJK LIBERAAL CONGRES TE ZUIDLAREN OP 30 MEI amss 

PROGRAMMA: 

INLEIDINGEN: 

De Kamercentrales Assen, Groningen en Leeuwarden van de V.V.D. organiseren een 

NOORDELIJK LIBERAAL CONGRES 
dat zal worden gehouden op ZATERDAGMIDDAG 30 MEI a.s., 111 Restaurant 
"SPROOKJESHOF" te ZUIDLAREN, aanvang kwart over twee. 

2.15 uur: Aankomst van de deelnemers. 
2.30 uur: Opening door de voorzitter van de Kamercentrale Groningen, mr. G. 
Loopst ra. 

te houden door: 
Minister Prof. Dr. H. J. WITTEVEEN. over: "CONJUNCTUURPOLITIEK". 

Kleine pauze 

Mevrouw G. V. VAN SOMEREN-DO\'\!NER, lid van de Tweede Kamer, over: 
,.POLITIEK EN KIEZER". 

Kleine pauze 

De heer G. M. LAMBERS, voorzitter van het Drents Landbouw Genootschap 
(D.L.G.) en vice-voorzitter van het Koninklijk Nederlands Landbouw-Comité 
(K.N.L.C.), over: "LANDBOUW EN CONSUMENT". 

P a u ze 
Hierna besLtat er gelegenheid tot het stellen van schriftelijke en/of mondelinge 
vragen. 

Omstreeks 5.1 5 uur: Sluiting door de voorzitter. 

Na afloop van de vergadering kan er worden deelgenomen aan een gemeenschappelijke DRENTSE KOFFIE
MAALTIJD, waan·an de kosten .f 4.- per persoon bedragen en waarvoor men zich tijdens de eerste pauze kan opgeven. 

De Besturen van de Kamercentrales Assen, Groningen en Leeuwarden, zullen uw 
komst op hoge prijs stellen. 

Namens de besturen van de drie Noordelijke Kamercentrales, 
0. TAMMENS. 
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HULP 
* Nu de voetbalcompetitioe ten ein-

* de is, kunnen de penningmees-
ters de balans van bet afgelopen sei
zoen gaan opmaken, In tegenstelling 
tot de roesultaten van de wedstrijden 
van de wekelijkse sporttoto, zal de 
uitslag daarvan geen verrassing zijn. 
Vele semi-prof-clubs zullen namelijk 
opnieuw grote verliezen hebben gele
den. Slechts drastische maatregelen 
kunnen het Nederlandse beroepsvoet
bal weer gezond ma.ken. 

Allereerst is het nodig dat kleine, 
noodlijdende clubs zichzelf eerlijk a.f
vragen of zij nog wel reden van be
staan in de betaalde sector hebben. 
Ten tweede dienen er meer· fusies tGt 
stand te worden gebracht tussen ver
enigingen in dezelfde plaats of streoek. 
Pas in de laatste plaats mogen de clubs 
zich met verzoeken om hulp wenden 
tot gemeentebestuur en industrie, Het 
voetbalbedrijf moet trachten zo veel 
mogelijk op eigen benen te staan. 

HELP! 
* * Met Pinksteren zijn de eerste 

* slachtoffers gevallen van het 
zomerongeluk bij uitstek: verdrinking. 
Wij moeten vrezen dat er ook dit bad
seizoen nog velen zullen volgen. Niet 
al deze ongelukken hadden voorkomen 
kunnen worden, 
Een feit is echter, dat lang niet ieder

een in ons waterrijke land tijdig leert 
zwemmen. Er zijn nog altijd vele scho
len waar dit niet op het progra'mma 
staat In Leiderdorp heeft een groep 
oude~s vorig jaar het initiatioef geno
men hun kleine kleuters zèlf de zwem
kunst bij te brengen. Dit voorbeeld 
zal helaas niet overal navolging kun
nen vinden. Maar wel zal naar zoveel 
mogelijk wegen moeten worden ge
zocht om elke Nederlander zwemmen 
te Ieren, Al was het alleen maar op
dat hij dan een ander kan redden. 

NACHTRADIO 
* * De directeur van de N.C.R.V., 

* mr. A H. van der Veen, heeft 
opnieuw voo~gesteld nachtelijke radio
programma's uit te zenden en wel van 
12 tot 7 uur 's morgens, 

Om te beginnen zou mr. Van der 
Veen al tevreden zijn als de radilmit
zending,en na middernacht konden 
WGrden voortgezet op een zender tot 
1.30 uur, 

Mr. Van der Veen beschouwt dit als 
een verrijking van de omroep in Ne
derland, waarvan duizenden luiste
raars zouden prGfiteren en genieten, 

Wij kunnen het hiermee volkomen 
eens zijn. Vele werkers in de nacht 
zijn nog steeds aangewezen op buiten
landse zenders, die speciale nachtpro
gramma's uitzenden voor hen, die dan 
werken terwijl de meesten slapen. 

Wie ~ei eens dat we toch eigenlijk 
doe Chinezen vin Europa zijn? 

& ** 6 -
COMITé AANBIEDING 
SCHILDERIJ PROF. OUD 
AAN DE TWEEDE KAMER 

Allen, die bijgedragen hebben 

voor het schilderij van prof. Oud, 

dat aan de Tweede Kamer is aan

geboden, hebben inmiddels als be

wijs van hun schenking een foto 

gekregen van dat schilderij. 

Mocht onverhoopt iemand deze 

foto niet ontvangen hebben, dan 

kan deze alsnog aangevraagd wor

den bij het Secretariaat van het 

Comité, van Mojalenlaan 14, Den 

Haag. 

Binnenkort zal medegedeeld 

worden wat met de nog resteren

de gelden zal gebeuren. 

D. W. DETTMEIJER, 

Secretaris v. h. Comité 

van Aanbieding. 

21 MEI 1964 -PAGINA S 

Zuidlaren verwelkomt u 
van harte 

De plaats, die de besturen van de Noordelijke Kamer-Centrales hebben 
uitgekozen voor het Noordelijk Liberaal Congres behoort tot de meest 
bekende en mooiste dorpen van Noord-Nederland. 

Zuidlaren hoog gelegen op de Hondsrug wordt vermoed te zijn gesticht 
ten tijde van de grote volksverhuizing en zelfs omstreeks het jaar 3000 
voor Christus blijkt deze streek bewoond te zijn geweest, getuige de hu
nebedden bij Midlaren. 

Sedert vele eeuwen gelegen op een knooppunt van wegen, waarvan de 
verbinding Groningen-Coevorden en vandaar naar Bentheim en het Rijn
land wel de belangrijkste was, bleek dit dorp met zijn vele brinken en ge
legen in een gebied waar het paard steeds een zeer voorname rol speelde, 
een unieke plaats voor het houden van paardenmarkten en Zuidlaren 
heeft zijn bekendheid dan ook, behalve misschien aan Berend Botje, voor 
een groot deel te danken aan deze wereldberoemde paardenmarkt, de 
grootste in Europa. 

Hoewel niet met zekerheid kan worden 
vastgesteld wanneer hier de eerste markt 
is gehouden - sommigen nemen aan om
streeks het jaar 1000, anderen iets later -
staat vast, dat tijdens de jaarmarkt van 
1232 de Stad-Groningers tezamen met de 
troepen van de Bisschop van Utrecht, het 
dorp plat brandden en het vee wegvoer
den. 

De gemeente heeft een garnizoen met 
ongeveer duizend militairen, terwijl er 
tevens een psychiatrische inrichting ge
vestigd is met ruim 1000 patiënten en on
geveer 500 personeelsleden. 

Door haar prachtige omgeving (het 400 
hectare grote Zuidlaarder meer, de bos
sen, heide en zandverstuivingen van 
Schipborg en Zeegse) en haar uitsteken
de verbindingen met Groningen, Emmen, 
Hoogezand en Assen, is Zuidlaren als 
woonplaats zeer in trek. 

• 

Hoewel de gemeente nog steeds een 
agrarisch karakter heeft, vooral in de 
buitendorpen, vormt het toerisme tevens 
een belangrijke bron van inkomsten. 
Doordat een actieve middenstand haar 
taak. verstaat, doet zich zelis het merk
waardige verschijnsel voor, dat een toe
nemend aantal inwoners van de stad Gro
ningen haar inkopen in Zuidlaren gaat 
doen, daarmee het nuttige met het aange
name verenigend, èn . . . . zonder par
keerzorgen. 

Ook de "Prins Bernhardhoeve" met 
haar twee grote gebouwen, ontstaan op 
initiatief van burgemeester Reukerna en 
de gezamenlijke middensta:ad, trekt door 
haar grote evenementen (bem·zen, mas
sale vergaderingen, culturele manifesta• 
ties. tentoonstellingen, internationaal hyp• 
pisch indoor-concours), veel publiek. 

Zuidlaren, met vier liberale raadszetels 
(30.9 procent van de kiezers stemde bij 
de laatste gemeenteraadsverkiezingen op 
de VVD) - op een totaal van dertien -
waarvan één wethouder en het enige 
vrouwelijks VVD-raadslid in de provincie 
Drente, dat het congres van het Noor
delijk District van de JOVD ai bijna 15 
jaar in haar midden ontvangt, verwel
komt u van harte! 

0. TAMMENS 

• 

Het is merkwaardig, dat deze eeuwen
oude markt tot op de dag van vandaag 
nog niets aan belangrijkheid heeft inge
boet. Was deze markt op de derde dins
dag in oktober -de dag waarop van ouds 
de huismoeders in geheel Noord-Neder
land hun kachel voor het eerst ontsta
ken voor de komende winter - eeuwen
lang hoofdzakelijk een paardenmarkt, 
daarnaast ontwikkelde zich later tevens 
een belangrijke veemarkt, terwijl sedert 
1949 ook de landbouwbeurs tot grote 
ontwikkeling kwam, wat tot gevolg heeft, 
dat deze markt voor jong en oud, in een 
wijde omtrek zijn grote aantrekkings
kracht blijft behouden en waar ieder 
jaar ruim 150.000 bezoekers komen. 
Voor ieder, die gevoel heeft voor tradities 
en de samenhang kan zien tussen mens, 
dier en natuur, ontrolt zich hier steeds 
weer een boeiend schouwspel. 

De comm.Issie Donnet--

Prachtige brinken 
Zuidlaren is niet alleen beroemd om 

zijn markt, maar ook om zijn 14 prach
tige brinken, de meeste oorspronkelijk 
markegrond, door de vooruitziende blik 
van de vroegere burgemeester Van Kin
schoten -thans eerste burger van Lei
den - nu eigendom van de gemeente, 
welke herinneringen aan een ver verle
den, op uitnemende wijze door haar in 
stand worden gehouden. 

Behalve een oude kerk, die naar vormge
ving dateert uit de 13de eeuw, als vervanging 
van het in 1232 verwoeste gebouw, bezit het 
dorp een mooie havezathe, genaamd "Laar ... 
woud", gelegen in een parkachtige en bos
rijke omgeving. Hoewel 't tegenwoordige ge
bouw dateert uit het begin van de 17de 
eeuw, gaat de oorsprong terug tot een ver
der verleden, mogelijk zelfs tot de Middel
eeuwen. Het aanzien van de bewoners was 
groot, zo zelfs, dat ridder Harderic van La
ren in 1257 Oldeman van Groningen was. 

Nadat de havezathe vervolgens werd be
woond door de familie van Selbach, waarvan 
één telg onder andere landschrijver van 
Drenthe was, kwam het door verkoop in han
den va.'l de graven van Heiden en later door 
vererving in eigendom bij de jonkheren de 
Milly van Heiden Reinestein. Onder deze 
bewoners waren verschillende drosten en 
gouverneurs van 't Olde Landschap en bur
gemeesters van Zuidlaren. 

In 1915 werd het gebouw gekocht door 
de gemeente Zuidlaren, die het bestemde 
tot ambtswoning van de burgemeester. 
Nadat het tijdens de oorlog door de be
zetters was uitgewoond en het na de oor
log in korte tijd verschillende bestem
mingen kreeg, besloot de gemeenteraad 
in oktober 1953 "Laarwoude" te bestem
men tot gemeentehuis en op 18 septem
ber 1958 werd deze buitengewoon fraai 
gerestaureerde, stijlvol ingerichte en op 
uitnemende wijze aan haar nieuwe taak 
aangepaste havezathe door de toenmali
ge minister van Binnenlandse Zaken ge
opend. 

Met het 350-jarig bestaan van de Gro
ninger Universiteit in het verschiet, mag 
zeker ook niet onvermeld blijven de on
verbrekelijke band, die er bestaat tus
sen het Groninger Studenten Corps "Vin
dicat atque Polit" en Zuidlaren, welks 
burgemeester volgens de traditie, "gou
verneur van Vindicats buitenbezittingen" 
is. 

In trek als woonplaats 
Zuidlaren van vandaag is een snel

groeiende gemeente met ruim 7700 inwo
ners. 85 procent van haar gebied behoort 
tot het zand- en 15 procent tot het veen
gedeelte. 

en de cultuur 
(U en slot) 

Enigermate merkwaardig is, dat 
bepaald werd, dat de commissie be
voegd is rijksambtenaren te horen 
en om advies te vragen. Men vraagt 
zich af waarom een desbetreffende 
bepaling moest worden opgenomen, 
want het is toch niet aan te nemen, 
dat men hieruit a contrario zou 
moeten afleiden dat die bevoegdheid 
van de commissie niet geldt als het 
om het horen van vertegenwoordi
gers der organisaties zou gaan, die 
eventueel in aanmerking komen om 
van ministerieel ressort te verhui
zen? 

Dat zou in een democratische staat 
een merkwaardige gang van zaken 
tot gevolg hebben; maar als die vrees 
wat te hopen is, ongegrond is waar
om dan die bevoegdheid zo duide
lijk stellen wat de ambtenaren be
treft? Want het is toch nauwelijks 
denkbaar, dat een ambtenaar de 
commissie anders zal adviseren dan 
zijn hoogste chef, de minister, zou 
hebben gedaan? 

Of moet men uit deze formu
lering lezen dat wel de ambtenaar 
en niet de minister en de staatssecre
tarissen door de commissie mogen 
worden gehoord, een vooronderstel
ling, die al even vreemd zou zijn 
als de eerder genoemde. 

Te hopen valt, dat de bepaling 
"dat de commissie haar werkwijze 
zelf zal kunnen regelen", zo ruim 
voor uitleg vatbaar zal zijn dat zij 
geheel vrij is advies in te winnen bij 
wie zij wil en dat zij dan de onmid
dellijk betrokkenen niet zal vergeten 
om aan hun oordeel dan het meeste 
gewicht toe te kennen, want uitein
delijk gaat het in het advies, dat de 
commissie na korte of lange tijd zal 
uitbrengen aan de regering om de 
toekomst van de culturele organisa
ties en instellingen, om het milieu 
waarin zij zich gezien hun aard het 
best kunnen ontplooien, meer dan 
om een ministeriële taakverdeling of 

om een andere 
naamgeving alleen. 

Wiis beleid 

departementale 

De huidige. bewindsv:wuwe van 
het ministerie van Maatschappelijk 
Werk heeft voor haar ambtsaan
vaarding geen pogingen gedaan het 
werkterrein van dit ministerie uit te 
breiden. Zij zai ongetwijfeld heb
ben. aangedrongen met haar colle-

. gae van 0. K. en W. en Sociale Za
ken r:·p de instelling van de commis
sie Donner in het besef, dat er rust 
moet komen rondom lilet probleem 
van de departementale indeling 
waarbij met anderen ook haar mi
nisterie betrokken is. 

Dat alles getuigt van wijs beleid 
al kan men het met name betreu
ren dat de taakomschrijving van de 
commissie niet ruimer is uitgeval
len dan thans het geval is. Maar 
ook zonder dat kan de . commissie 
Donnr;;r voortreffelijk werk doen 
mits zij zich realiseert dat er hier 
voor de cultuur grote zaken op het 
spel staan mits zij beseft dat haar 
advies mede in hoge mate het cul
turele leven in ons land voor de na
bije toekomst zal bepalen. 

Mr. H. J. ZEEVALKING 

Redactionele aantekening: 
Over het algemeen kunnen wij ons 

zeer wel verenigen met dit betoog 
van onze geachte medewerker voor 
culturele aangelegenheden. 

Eén aantekening wiUen wij, ter 
voorkoming van misverstand, echte1· 
maken. Men denke .niet, dat maat
schappelijk werk per definitie. ~rij
heid moet indammen. Mmtster 
Schouwenaar Iaat niet af, steeds 
weer er de aandacht op te vestigen, 
dat haar arbeid en die van haar 
Ministerie is gericht op versterkin!f 
van de kmchten die leiden tot zelf"' 
standigheid van de mens. 



VIU.JHEID EN DEMOCRATIE 

DE NOORDELIJKE LAND B 0 UW EN DE V. V. De 

Jl eel zal moeten 'Worden verbeterd 

Het gezegde wil, dat de boer met drie plagen door het leven moet gaan: 
gebrek aan geld, een kwaad wijf en uitbrekende beesten. 

Naar mijn vader mij wel eens gezegd heeft, hadden naar hun gevoelen 
de boeren in het Oldambt nog een vierde, nl. de Winschoters. 

Zij, die de verhoudingen in het Noorden kennen weten, dat de bewoners 
van het Oldambt in velerlei opzicht vaak hun tijd vooruit zijn en dat men 
daar intenser beleeft wat elders langzamer en kalmer verloopt. 

Wanneer wij deze oude gezegden voor deze tijd interpreteren en voor 
"Winschoters" nemen de niet-agrarischebevolking dan geloof ik, dat de 
"vierde plaag" reëel is en even onontkoombaar is geworden als de eerste 
drie. Met andere woorden: wij zullen als landbouwende bevolking in 
steeds sterkere mate de confrontatie (een ander woord voor plaag) met de 
rest van de samenleving ondergaan. 

De niet-agrarische bevolking stijgt, niet 
alleen in absolute aantallen maar ook in 
percentage. De landbouw daalt in bei
derlei opzicht. Dit op zichzelf was nog 
niet zo erg; de mate van welvaart van 
een volk wordt immers vooral bepaald 
door het percentage der bevolking, dat 
zich bezighoudt met de produktie van 
goederen en diensten, die uitgaan boven 
de voorziening in de primaire behoeften 
aan voedsel en kleding. 

Het neerslachtige van de situatie is dan 
ook niet de getalsverhouding, maar het 
feit, dat de welvaartsantwikkeling van de 
landbouwende bevolking niet gelijk is 
aan die van de rest van de bevolking. 
De landlbouw blijft in welvaart ten ach
ter en dat al jaren lang. Deze achterstand 
is onloochenbaar en even onlorochen
baar is het feit, dat dit niet alleen ligt 
aan de regeringscombinaties, die aan het 
bewind zijn geweest na de oorlog. 

Het is deels een structureel verschijnsel 
1nhaerent aan een zich snel industriali
serende maatschappij. Deze industrialisa
tie vraagt offers en wel zeer speciaal van 
de landbouw, die een onevenredig groot 
deel van de mensen moet leveren, moet 
vrijmaken, voor werk in andere bedrijfs
takken. 

En een goed renderende landbouw 
laat geen mensen vrij! Maa~· dit stadium 
hebben wij in Nederland zo langzamer
hand achter de rug. De landbouw kan 
geen actieve werkers meer missen, als zij 
haar taak nog naar behm·en zal vervul
len. De vergrijzilng van de groep boeren 
en arbeiders is groot. 

.,Probleemgebied" 
Wat het leveren van arbeidskrachten 

· voor de industrie aangaat, heeft de land
bouw haar plicht gedaan. 

Vele agrarische streken hebben als dank 
daarvoor het praedicaat "probleemgebied" ge
kregen met als gevolg een stortvloed van 
onderzoekers en rapporten. Ik wil niet nala
ten hier als mijn mening uit te spreken, dat 
vele onderzoekers en hun helpers - hoe 
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goed hun bedoelingen ook waren - met het 
vooroordeel van een socialistische maatschap
pij-beschouwing tewerk zijn gegaan en dat 
hun rapporten daarvan de resultaten tonen. 

Veel onderzoek munt uit in statistieken en 
details, in het projecteren van geconstateerde 
ontwikkelingen in de toekomst, maar tegen 
de tijd dat alles is uitgewerkt en de conclu
sies zijn gedrukt, heeft de altijd levende 
praktijk een nieuwe ontwikkeling te zien ge
geven. .Jammer, dat er zo weinig liberale 
onderzoekers zijn, die van binnen uit waar
dering hebben voor het vrije in de mens en 
in de samenleving en die de maatschappij 
niet beschouwen als een studie-object, dat in 
een bepaalde richting gedwongen moet wor
den. 

De achterstand in welvaart van de 
landbouw is echter niet inhaerent aan 
een welvaartstaat, althans behoeft dat 
niet te zijn. 

De inkomensoverdracht, typisch VOO[' 

een welvaartstaat, door middel van be
lasting- en premieheffing enerzijds en van 
uitkeringen, toeslagen en subsidies ander
zijds, is ove11bekend. Zeer terecht heeft 
mr. Geertsema in Eindhoven gewaar
schuwd, dat men hiermede ook te ver kan 
ga<JJn. Ik wil d·it aspect hier verder laten 
rusten, omdat het geen specifiek agrarisch 
probleem is. 

Maar voordat het inkomen (her-) ver
deeld kan worden moet het eerst ver
diend zijn door middel van produktie en 
de levering of verkoop van de produk-

. ten tegen bepaalde prijzen. En het is nu 
juist iln de prijsvorming van de voor
naamste landbouwprodukten, dat de 
overheid een alles bepalende rol speelt. 
Ik denk hier speciaal aan de prijzen voor 
de bodemgebonden landbouwproduktie: 
zuivel, rundvlees, granen, bieten, en -
specifiek voor Noord-Nederland - fa
brieksaardappelen. 

De overheid bepaalt dus, door middel 
van haar prijzenbeleid het landbo·uwin

. komen. Dit lijkt mij voor geen tegen
spraak vatbaar. 

In vele kringen van industrie, handel en 
politiek, kan men vaak een stemming beluis
teren, als zou de landbouw door ondoelmatig
heid falen, haar inkomen op peil te houden 
en er niet in slagen de· welvaartsstijging bij 
te houden. Men wijst dan behalve op de 
vastgestelde prijzen en bescherming op de 
enorme overheidsbedragen aan voorlichting, 
onderwijs, onderzoek en ruilverkaveling, be
steed om de efficiëncy te verhogen en men 
vraagt schouderophalend of het nu nooit ge
noeg is. 

Men vergeet daarbij, dat bescherming 
slechts bestaat uit afscherming tegen dum
ping van buiten de grenzen - gelijk de in
dustrie deze geniet door middel van invoer
rechten - en dat de voordelen van doelma
tige productie als gevolg van de uitgebeende 
kostprijsberekening van het L.E.I. onmiddel
lijk in de vorm van lager vastgestelde prij
zen de gehele bevolking weer ten goede ko
men. 

Het zou in dit verband wel eens interes
sant zijn de uitgangspunten voor de kostprijs
berekening van het L.E.I. te vergelijken met 
d1e van het Ministerie van Econo1nische Za
ken, wanneer het er om gaat de prijscalcula
tie van allerlei grote industriële onderneinin
gen in ons land te controleren. 

Vele offers 
De landbouw in Nederland wordt ra

tioneel bed,reven; de arbeidsproduktivi
teit in de landbouw is sneller gestegen 
dan die in de industrie en wij kunnen de 
technische concurrentie met het buiten
land wel aan. Ondanks een uittocht van 
werkkrachten, die op een niet meer te 
stuiten exodus gaat lijken. blijft de pro
duktie op peil en blijft de. agrarische ex
port onverminderd haar derde deel aan 
de totale export bijdragen. Dit draa>gt in 
niet geringe mate bij tot de welvaart 
van de andere bevolkingsgroepen. Deze 
prestatie van de landbouw gaat ten kos
ten van offers: 

hard en lang werken - een 45 urige 
werkweek ke>nt de boer niet- en inves
tering van grote bedragen in machines 
en installaties. Dit laatste zelfs in die 

mate, dat vele boeren - gehele streken 
- in liquiditeitsmoeilijkheden zijn ge
raakt. 

De tegenwoordig zo geaccentueerde struc
tuurpolitiek - een modewoord - kan hier
aan nog niet veel veranderen. Deze activi
teit werkt nog slechts aan de "onderkant", 
doordat zij zich richt op kleine bedrijven, 
oudere ondernemers en van nature weinig 
efficiënte gebieden. En het zijn met name 
ook de gebieden met grotere bedrijven, die 
in de knel komen, zoals de voor-calculaties 
van het L.E.I.-1964 duidelijk aantonen. 

De verbeter-ing van de infra-structuur -
de lezer bespare mij de juiste uiteenzetting 
van de betekenis hiervan - is in ons land 
nog nauwelijl<s een zaak van overheidsbe
moeiing. Op dit gebied kennen met name 
Frankrijk en Duitsland een grote stimuleren
de overheids-activiteit, waardoor deze landen 
ons vóór 1970 zeker voorbij zullen streven. 
Dit 011danks onze zo prachtige - coöpera
tieve - voorsprong, welke wij hadden en 
welke door eigen inzicht, activiteit en onder
nemerszin was opgebouwd. 

Meten met twee maten 
Het staat voor mij dan ook vast, dat 

de inkomensvorming in de landbouw 
in Nederland door overheidstoedoen, 
door politieke beslissingen dus, beneden 
de maat blijft, waardoor wij als boeren 
achter blijven in de welvaartsstijging. 
welke wij om ons heen waarnemen en 
waarop wij jaloers zijn. De landbouw 
krijgt geen loon naar werken. De loon
trekkenden en gesalarieerden kregen de 
vorige. herfst in één keer 10 pct. meer. 
Niet omdat er zo hard gewerkt werd, 
maar omdat er zoveel werk was. De 
landbouw werkt harder en langer en 
zij krijgt veel minder of niets, zoals de 
prognoses van het LEI ons tonen. llier 
wordt met tweeërlei weegsteen gewogen 
en dit siert ons volk en zijn politieke 
partijen niet! 

Hoe kunnen wij dit veranderen? Alleen 
en uitsluitend door politieke activiteit. 
Wij als boeren zullen de politieke .par
tijen, die de ministers voor de regering 
leveren of zullen leveren, duidelijk moe
ten maken, dat hier onrecht geschiedt en 
wij - ieder voor zich iln de politieke par
tij waarin hij zich thuis voelt - zullen 
hierop steeds weer moeten hameren. 
Met krachtige argumenten, zonder hand
schoenen aan of blad voor de mond uit 
gêne voor de landbouw, die "niet mee 
kan komen". Wij weten wel beterr·! 

Als liberaal zullen wij ook in eigen 
partij hierop steeds weer de nadruk moe
ten leg,gen. Wij zijn nog drie jaa1· vóór 
de verkiezingen en er kan nog veel ge
beuren. In die drie jaren wordt de VVD, 
noch welke andere verantwoordelijke 
politieke partij in Nederland ook, uit 
zichzelf of zonder inspanning onze1r zijds 
vriendelijk voor de landbouw. Maar bij 
de afweging van de bela,ngen van de ver
scheiden groeperingen in ons volk - die 
elke volkspartij in eigen kring moet vol 
voeren - hebben wij als onderneme-rs 
het meeste heil te verwachten van de 
VVD. De Volkspartij voor Vrijhe·id en 
Democratie, die bij deze afwegi,ng van 
nature geneigd is ook de belangen van 
de onde1·nemer ten volle er bij te betrek
ken. De Algemene Vergadering in Eind
hoven heeft ons allen wat dit aangaat 
ervan overtuigd, dat de politieke leiding 
van de partij dit zo durft te stellen .. 

Onze partij is een jonge partij geworden 
vol dynamiek en gespeend van remmen
de dogma's, die haar zouden beletten de 
sociale en economische rechtvaardigheid 
zo eerlijk mogelijk te bedrijven. 

Kortom onze welvaartsachterstatnd in de 
mode,rne Nederlandse welvaartsstaat 
heeft een politieke oorzaak en kan ook 
alleen langs politieke weg verholpen 
worden. Met kracht van redenen zullen 
wij hiervoor moeten pleiten; ook im eigen 
partij. Juist in eigen partij, omdat wij 
daar thuis horen ons er geestelijk thuis 
voelen en het aan' onze eigen overredings
kracht zal liglgen of wij zullen slagen 
in een voortdurende strijd om een .. faü· 
deal" bij de nationale bedeling. 

H. J. LOUWES 
W estpo lder- ,,Nieuw-Midhuizen" 
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UW HAAR ZIT 

van vroeg tot laat 

in weer en wind 

mef;nt 
• T.T • naarcreme 

Forse tube f 1 ,75. 

Uitsluitend bij 
de kapper 

verkrijgbaar! 

LIBERAlE SOCiëTEIT 
GRONINGEN /HAREN 
ONTVING DR. K. VAN DIJK 

Een recht hartelijk welkom viel ons 
Kamerlid dr. K. van Dijk ten deel toen 
hij op het voor hem bekende tenein van 
de Martinistad sprak voor de Liberale 
Sociëteit Groningen/Haren. 

Met grote belangstelling luisterden ve
le Groningers en leden uit Haren naar 
zijn causerie over het werk van en in de 
Tweede Kamer. 

Terugziende op bijna een jaar arbeid 
in de Kamer wist spreker de aanwezigen 
te boeien met zijn ervaringen als volks
vertegenwoordiger. Het applaus van de 
aanwezigen en de dankwoorden van de 
voorzitter, mr. P. D01·hout, getuigden 
van de bijzondere plaats, welke dr. Van 
Dijk in het Noorden inneemt. 

De slotavond van het sociëteitsseizoen 
zal plaats vinden op maandag 25 mei 
aan het Paterswoldse Meer, van welk 
meer diverse aspecten zullen worden be
licht door enkele deskundigen in het 
clubhuis. 

AFDEliNG 
NOORDWIJKERHOUT 
OPGERICHT 

Op 12 mei werd de afdeling Noordwij
kerhout opgericht in hotel "Duin en Dal". 
Een groot aantal belangstellenden woonde 
de bijeenkomst bij, die geleid werd door de 
heer D. A. Heeneman. Onder de aanwezi
gen waren afgevaardigden van de Kamer
centrale Leiden, van de afdelingen Hille
gom, Lisse en Voorhout, de organisator
propagandist, de heer L. van Vlaardingen 
en de heer H. G. Roodhuizen, regionaal 
propagandist voor Zuid-Holland. 

Als spreker trad op de heer M. Visser, 
lid van de Tweede Kamer der Staten-Ge
neraal, die een betoog hield over het we
zen en de doelstellingen van de VVD. 

Van de gelegenheid om vragen te stellen 
werd druk gebruik gemaakt. Tn de pauze 
trad een groot aantal van de aanwezigen 
als lid toe. 

Het voorlopig bestuur is als volgt sa
mengesteld: D. A. Heeneman, Eijken 
Donck 38; F. T. Jansen, De Savornin Loh
manstraat 14; A. de Jong, Havenstraat 56. 

ALGEMEEN SECRETARIAAT 

V.V.D. 
Koninginnegracht 61 

's-Gravenhage 

Telefoon ( 070) 60 48 03 

( 3 lijnen) 

Giro 67880 
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GEEN KIEZERSVREES~ lVIAA-R 
I 

~WEL ACTIVITEIT! 
I N het tweede artikel, waar

in wij - op 7 mei n. - in 
deze rubriek commentaar hebben 
geleverd op reacties naar aanlei
ding van de rede van nw. Geert
sema tijdens ons Eindhovens Jaar
congres, hebben wij in het bij
zonder aandacht gewijd aan twee 
hoofdpunten, die thans midden
in de belangstelling staan: de be
lastingverlaging en de AOW -ver
hoging. 

Naar aanleiding van de socia
listische 1·eacties merkten wij op, 
dat het spel, dat de socialisten 
wilten spelen, wel duidelijk is. Zij 
menen een kansje te zien mn de 
ouden van dagen voor hun kan·e
tje te spannen en de voorstelling 
te wekken, dat de VVD hun geen 
AOW -verhoging g·unt. 

Een voorstelling van zaken, die 
volst1·ekt onjuist is. De aandrang 
in het eerste decennium na de 
oorlog om te komen tot een alge
meen oude1·domspensioen (en la
ter ook tot een algemeen wedu
w.en- en wezenpensioen) was in 
k1·ingen van de VVD zeke1· niet 
minder dan·elders. In tegendeel. 

Wij herinnerden eraan, dat 
reeds onder minister Drees her
haaldelijk uit onze Kamerfracties 
met ongeduld was aangedrongen 
om toch spoed te betrachten met 
de vervanging van de noodvoo?·
ziening door een definitieve, ai
gemene ouderdomsvoorziening. 

Toen zij tot stand was gekomen, 
is onzerzijds telkenmale mede
werking verleend tot geleidelijke 
verhoging en tot het waardevast 
maken der 1Litkeringen. 

In ons ve1·kiezingsp1·ogmm 1963 
weTd de wenselijkheid uitgespro
ken, de AOW -uitkeringen nog
maais te verhogen. Bij het Ak
koord van Wassenaar werkte de 
VVD mee aan het opnemen van 
een bepaling, dat de AOW -uitke
ringen g e l e i d e l ij k tot een 
sociaal minirmtm Z1tllen waTden 
opgetrokken. 

Tot slot spraken wij onze ver
wachting uit, dat de overgrote 
mee1·derheid van hen, die AOW-
1ûtkering genieten, de socialisti
sche toeleg wei doorziet. 

EEN lezer, de heer E. A. 
K e r k haf, te Leeuwar

den, maakt zich naar aanleiding 
van onze laatstgenoemde ve1·
wachting zorgen, dat de VVD te
veel vertro1twt op "het altijd zo 
graag geroemde gezonde verstand 
van kiezers, die dagelijks hun 
portie hoogst tendentieuze voor
richting bijgen via mclio televisie 
en het grootste deel van 'de pen". 

Dat is een opmerkinÇJ, waarop 
wij graag willen ingaan. 

Op 1 .ianHari 1957 trad de Al
gemene Onde1·domswet in wer
king. Het aantal pensioe.nnitke
rinqen over dat .iaar bedroeg 

760.000 en het totale bedmg die1· 
uitkeringen bedroeg f 0,8 milja?'d. 

De veToudering van onze bevol
king had ten gevolge, dat in no
vember 1963 het aantal pensioen-
1titke?'ingen reeds was gestegen tot 
850.000 en mede dank zij de se
cleTtclien ingevoerde geleidelijke 
veThogingen was het totale jaar
bedmg in novembeT 1963 opge
lopen tot f 1,6 miljard; dat wil 
cl1ts zeggen: in 6 à 7 jaar pTecies 
veTdllbbeld. 

Dat z~jn indrukwekkende ge
tallen! Wannee1· wij aannemen, 
dat van die 850.000 personen, die 
AOW-1átkering ontvangen, 40 pct 
een gehuwden-uitkering geniet, 
dan zijn dus ca. 1,2 miljoen Ne
clerlanders (die allen tevens kie
zers en 1dezeTessen zijn) direct be
langhebbenden b~i die 1átkeringen .. 

NOTITIES VAN 
EEN INSIDER 

Naast deze niet meer .in het ar
beidsproces betrokkenen zijn er 
in Nederland (we moeten ons 
hier baseren op de cijfers van de 
volkstelling 1960) van de 4,2 mil
joen mensen, die daarin wel be
trokken zijn, 2 miljoen handa.Tbei
clers en ruim 1,2 miljoen em
ployés. Allen dus loontrekkenden, 
van wie de overg1·ote mee1·derheid 
(alleen de .iongsten niet) ook weer 
kiezeTS en kiezeressen zijn. Te za
?nen met hun huisgenoten, zull.en 
die loontrekkenden dus wel een 4 
m.iljoen kieze1·s betekenen. 

* 

ZOUDEN die AOW-gepen
sioneerden en die loon

trekkenden .zich bij de verkiezin
gen alleen maaT laten leiden door 
de v1·aag, wie hun (ogenschijnlijk) 
het meeste "biedt", dan zou cle 
Part~j van de Arbeid 1·eeds lang de 
absolute meerderheid in N ede?·
land hebben behaald. 

Nu ancleTschatten wij de nume-
1'ie1ce sterkte van de Partij van de 
Arbeid bepaald niet. Van de totaal 
6,2 miljoen uitgebrachte geldige 
stemmen in 1963 er 1,7 miljoen op 
zich te verenigen en daarmee 43 
van cle 150 zetels te behalen, is 
niet gering. Tellen we de 4 zetels 
van cle PSP en van de CPN even 
1nee, clan staan tegenover deze to
taal 51 zetels niettemin toch altüd 
nog 99 zetels van de ande1·en. 

Bovendien 1naakte de P.v.cl.A., 
wanneer rnen de uitslag van 1963 
veTgelijkt met die van 1946, geen 
enkele vooruitgang. Wij hebben in 
onze analyse van de verkiezings
c~jfers dest~jcls al berekend dat, 
omgerekend naa1· een vooTtdnren
cle totale KamersteTkte van 150 
zetels, het wisselvallige zetelveT
loop voor de Partij van de Arbeid 

in deze 17 -.iarige peTiade als volgt 
was: 

1946 1948 1952 1956 1959 1963 

44 41 45 50 48 43 

En dit clan nog teTijl de CPN 
van 15 zetels in 1946 (beTekend 
naa1· de Kamer van 150) tentgliep 
tot 4 zetels. Daartegenover staat 
clan de lateTe komst van cle PSP, 
die thans eveneens 4 zetels telt. 

Wij willen met dit alles slechts 
aantonen, dat ons vertrouwen in 
onze N eclerlandse kieze1·s a l s 
ge he e I toch wel een zekere 
f1tnclering in de feiten vindt. 

Die feiten tonen aan: dat een 
gTote massa van de kiezeTs en ook 
van de loon- en AOW -tTekkende 
kiezers, zich niet zo gemakkelijk 
laat foppen. Dat zij in.zien, dat lo
nen, sociale voorzieningen en pen
sioemûtkeringen tenslote moeten 
komen uit de totale Nederlandse 
economie. Dat het dus de ee1·ste 
zorg is, die economie gezond te 
houden en dat ook de loon- en 
pensioentrekkenden we~mg of 
niets zouden opschieten met afge
dwongen loon- en pensioenverho
gings-explosies, die de gulden, 
welke men in handen b~jgt, in 
koopkracht doen dalen. Dat een 
g e l e i cl e lijk e opvoe?'ing, in 
overeenstemming met de geleide
lijke welvaartstoeneming, ook 
voor hen de enig juiste methode 
is. En dat ook een belastingd1·uk 
zo hoog kan worden, dat zij die 
economie schaadt en niteindelijk 
dus een a n sa c i a l e WeTkinq 
heeft. 

H IER, in het no01·clen van 
" het land, bewijzen o.a. de 

ingezonden kTantestukjes, hoezeer 
er een volkomen vertekend beeld 
van deze partij bestaat. Nog niet 
eens zo lang geleden VTO_eg het 
Nieuwsblad van het Noorden zich 
af, hoe het toch komt, dat men zo 
weinig van de VVD en haar juiste 
bedoelingen afweet", zo veTZucht 
onze LeeuwaTcleT briefschrijver. 

Met handhaving van hetgeen 
w~i hierboven hebben opgemerkt, 
nemen wij deze klacht toch e?·n
stig. Maa1· aan wie de schuld? 

Voo1· zover eT van seintlel spra
ke is, zoeke men die niet b~i be
paalde besturen, bij de Kamer
fracties en de reelactie van ons 
partij-o1·gaan, maaT bij zichzelf 
en daaTmee globaal gesproken, 
bij ons allen gezamenlijk. 

Onze KameTleden laten geen 
ondenoerp, dat in de Kamers aan 
de orde komt, voorb~igaan .zondeT 
daarbü het VVD-standpunt duide
lijk te bepalen en uiteen te zetten. 
Het Nieuwsblad van het Noorden 
(onze lezeT noemt dit b la cl nn 
eenmaal als uoorbeelcl) behoort 
tot een kTantencombinatie, die on
getw~jfeld haa1· paTlem.entctire re
dacteur in staat stelt. de lezers 
01ler het verhanclelcle en cle stand-

pnnten in de KameTs behoorlijk 
in te lichten 

Op het jongste JaaTcongres 
hee.ft - o.a. - onze fractievoor
zitte?' uit de Tweede Kamer, mT. 
Geertsenw, zich in zijn rede over 
een g?·oot aantal uiterst actuele 
vTaagstukken d1ticle lijk uitge
sproken. 

Uit de vele partijberichten in 
ons orgaan blijkt overtuigend dat 
de Kamerleden zoveel h1m p~rle
rnentaire aTbeid clat toestaat, 
voortdurenel op het pad zijn om 
mt hieT, dan daar, voor plaatse
l~ike afdelingen te spreken. 

In dit blad heeft men Juist weer 
aangekondigd gezien, dat op 30 
mei in Zuidlaren een "Nom·delijk 
Libe1·aal Congres" zal worden ge
houden, waar minister Witteveen, 
het Tweede-KameTlid mevrottw v. 
Someren-Downer en de voo1·zitter 
van het D1·ents Landbouw Genoot
schap en vice-voorzitter van het 
Kon. Ned. Landbouw Comité, de 
heer G. M. Lamben, over actuele 
vraagstukken het waorel zullen 
voeren. 

Van cle ons toegemeten radio
en televisie-zeneltijd wordt regel
matig gebruik gemaakt om de 
hoorders en kijkers libe1'CLle voor
lichting te geven. 

In ons pa?·tijblad wordt dit alles 
gevolgd, bijgehouden en waar no
dig nog nader becommentarieerd. 
Wie de moeite zou ne?nen, dat 
niet alleen te lezen maar ook te 
bewaren, bezit een verzameling 
documentatie en gegevens, waa?·
van hij op het juiste ogenblik ge
brnik kan make11 

Tf/ ANNEER de lezers zich, 
W ?net de heer Kerkhof -

en terecht - e1·geren aan inge
zonden krantestukjes, die "een 
vertekend beeld van de paTt~j ge
ven", waarom 1·eageren zij daar 
clan niet op? Men weet de redac
tie van ons weekblad met ingezon
den stukken altijd we! te vinden 
om te vertellen. dat men het e1·
gens niet mee eens is of dat zij 
iets niet goed zou hebben gedaan. 

Wij zijn ervan ove?·t1iigcl, dat de 
Teelactie daar geen bezwaa?' tegen 
heeft, maar wel vragen wij ons 
in gemoede af: Zou het niet ten 
minste even nuttig z~in, wanneer 
men zün energie óók eens ge
bntikte om die ingezonclen-stuk
ken-schri:ivers, die in de kmnten 
dat ve1·tekende beeld van de VVD 
geven, als lezer van die k?·ant per 
ingezonden stuk op de onjuisthe
den in die beweringen te wijzen? 

Niet alleen het hoofdbestuur, de 
KameTfmcties, de plaatseLijke be
sturen en het part~i-orgaan heb
ben een taak. W~i hebben die, als 
overtnigcle VVD-e1·s. ook elk in
vidiclueei. 

Wanneer wi;i ons daar allen van 
bewust zi.in en claa1· naa1· hcmcle
len. ·kan de VVD cle toekomst- met 
vertrouwen tegemoet zien. 
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HET VUILNISVAT, DE INHOUD, DE LEDIGING 

Een studiedag in het Bouwcentrum 
te Rotterdam, uitgaande van de 

Nederlandse Huishoud Raad, waarvoor 
wij een uitnodiging ontvingen, bracht bo
vengenoemd onderwerp onder onze aan
dacht. Het meestal drie dagen opzame
len van het huishoudelijk afval en de 
wegvoering daarna geeft allerlei puz
zles. Vooral in de grotere flatgebouwen 
stelt het de architecten voor nieuwe pro
blemen. Het is verstandig die in overleg 
met de vrouwenadviescommissies ener
zijds, de gemeentelijke reinigingsdienst 
anderzijds, op te lossen. 

Verschillende systemen zijn mogelijk 
en werden uitvoerig besproken. Eén me
thode is, de emmer in een hokje te 
plaatsen, dat èn aan de keuken, èn aan 
het trappenhuis te openen is. De emmer 

wordt dan door de huismeester wegge
haald en later weer leeg teruggezet. Een 
emmerlift kan deze huismeester het werk 
lichter maken. Dit systeem schijnt nogal 
lawaai te veroorzaken. 

Sterk in de belangstelling staat de af
valkoker; een verticale buis met schuin
geplaatste aftakkingen, die meestal uit
komen op de galerijen. Iedere bewoner 
zal op korte afstand zo'n instortplaats 
moeten kunnen bereiken. Voor elke flat 
één is te duur en technisch bezwaarlijk. 
Een hygiënische en voor de gemeentelij
ke reinigingsdienst gemakkelijke verza
melplaats onderaan is noodzakelijk, even
als alle voorzorgen voor stank- en stof
vermijding. Een luchtkanaal naar het dak 
moet een uitlaat geven om de samenge
perste lucht bij het inwerpen te laten ont
snappen. Ook moet deze vuilkoker van 

Werft leden voor de V.V.D.! 

De Batt~rdamsche 

Droogtlok Mij. N.V. 

een waterspoeling worden voorzien voor 
schoonmaak en blussen van eventueel 
brandje in de afvaltank beneden. Tegen 
lawaai moet alles in papier worden ver
pakt, vooral b.v. lege flessen, glazen pot
ten of blikken. 

Wij willen ook nog even stilstaan bij 
een nieuwe verschijning, die ons op deze 
studiedag getoond werd, nl. de plastic 
vuilnisemmer, reeds ergens in het land 
in proef genomen. Wat het lawaai be
treft zullen deze een ware verademing 
zijn vergeleken met onze ijzeren emmers. 
Ook het gewicht (ze zijn 4 kilo lichter) is 
een verbetering. Eveneens het zachtere 
materiaal, dat minder stootbeschadigingen 
zal veroorzaken. 

Ook de rondere afwerking van binnen 
is een voordeel. Maar ze zijn niet hitte
bestendig en de grijze kleur is niet aan-

Indien hier 

Copie voor de%e rubriek te :;en
den aan: Mej. Joh. H. Springer, 
Alexanderstraat 16, Haarlem, 

trekkelijk en zal 0.1. m gebruikte staat 
spoedig onsmakelijk worden. 

Wilt u hierover meer weten, dan kunt 
u bij het. secretariaat van de Vereniging 
van Reinigingsdirecteuren, Gostersingel 
18, Groningen, het onlangs verschenen 
rapport over dit onderwerp bestellen. 

T.S. 

Inlichtingen 

uw advertentie had 
gestaan dan .... Cll 

en 
advertentie
tarieven 
worden gaarne 
verstrekt 
door onze 
administratie, 
postbus 43 
Amersfoort, 

I 

zouden 28.000 geestverwanten alsmede 
hun huisgenoten deze hebben gelezen. tel. 0.3490-1 34 25 

BlitS-

N.V. RIJNSTAAL 

FABRIKANTE 

v /h J. W. Oonk & Co. 
Telefoon 24941/45 - Arnhem 
Postbus 42 

VAN 
NAADLOZE 

EN 
GELASTE 

STALEN BUIZEN 

löllöölt 
SPIJKENISSE 

Gebouwen van gewapend betonnen 
prefabs voor verschillende doeleinden. 
Vloerplaten in normale afmetingen of 
pasplaten volgens opgegeven malen, 
Broeibakken en alle onderdelen voor 
de tuinbouw. 



_v_R_I_J_H_E_I_D __ E_N __ D_E_Nr __ O_C_R_A __ T_IE ______________________________________________________________________________________________ 2_1_M __ EI 1964 __ PAGINA 7 

Het noorden en de rest van Nederland 

Er is mij gevraagd een bijdrage te leveren over "De plaats van het 
Noorden in de Nederlandse volkshuishouding", maar ik geef de voorkeur 
aan het gewijzigde opschrift. 

Teveel ziet men het Noorden als een aanhangwagen, die achter een lange 
trein wordt meegesleurd. Volgens dit beeld van zaken zou de snelle in
dustrialisatie van Nederland ·zich in de- eerste plaats voltrekken in het Wes
ten en Zuiden van het land en zou deze ontwikkeling zich slechts traag 
voortplanten naar de noordelijke provincies. De werkelijkheid is anders. 

1. Het gebruikeliike en het 
werkelijke beeld van de 
industricdisatie V('JlH het 
Noorden 

Verhoudingsgewijs is de landbouw nog 
steeds sterker vertegenwoordigd in het 
Noorden dan in de rest van het land. 
Terwijl in het Noorden 10,7 pct. van de 
Nederlandse beroepsbevolking woont is 
het aandeel van degenen, die in land
bouw en visserij werkzaam zi~n, er 21,4 
pct. Van veel groter belang echter is het 
feit, dat de industrie in Groningen, 
Friesland en Drenthe een veel hoger 
groeitempo heeft dan in· overig Neder
land. Dit springt onmiddellijk in het 
oog als men de uitkomsten van de volks
telling van 1947 vergelijkt met die van 
de volkstelling van 1960. 

(Drachten, Hoogeveen, Stadskanaal en 
Groningen) en bij verscheidene dochter
ondernemingen van buitenlandse bedrij
ven (vooral uit Zweden en Amerika), die 
een plaats zochten binnen de tariefmuren 
van de EEG. 

Uit een bijzonder belangwekkend on
derzoek van de Nederlandsche Midden
standsbank, verschenen in november 
1962, is gebleken, dat industriële mid
den en kleinbedrijven, die in de noodzaak 
komen te verkeren zich te verplaatsen, 
zich slechts bij uitzondering ver verwij
deren van de oorspronkelijke plaats van 
vestiging. Vandaar, dat het voor 
het Noorden een levensbelang was nieu
we vestigingen aan te trekken. Daarbij 
ging het in de eerste plaats om nieuwe 
vestigingen in bedrijfstakken, die zich 
door de ontwikkeling van de techniek snel 
uitbreiden, zoals b.v. de chemische in
dustrie. Vervolgens echter ook om de ves-

PROCENTUELE VERDELING VAN DE BEROEPSBEVOLKING 

1947 1960 
Bedrijfssector Noorden Nederland Noorden Nederland Noorden in '/u 

van Nederland 

Landbouw en visserij 32,9 
Nijverheid . . . . . ... . . ... . . . . . 27,7 
Handel en vervoer . . . . . . . . 17,6 
Overheid, onderwijs, e.d. . . 11,6 
Huiselijke diensten en tij-
delijke militaire dienst . . . . 10,2 
Percentage voor het totaal 

Men vindt deze cijfers en een over
vloed van andere gegevens in het "Sta
tistisch zakboek van het noorden des 
lands", een uitermate nuttige uitgave 
van de Economisch - Technologische In
stituten in de drie noordelijke provincies 
Deze ontlenen de gegevens vrijwel zon
der uitzondering aan publicaties van het 
Centraal Bureau voor de Statistiek. Maar 
daar ontbreken de samenvattingen voor 
het Noorden als geheel. Bovendien is het 
bijzonder handig zovele gegevens over het 
Noorden in één boekje bij elkaar te heb-

. ben. Het boekje verwijst telkens naar 
de bron, zodat het tevens een wegwijzer 
is voor wie aanvullende gegevens zoekt. 

Bijzonder duidelijk spreekt de voor
spoedige groei van de noordelijke indu
strie ook uit het volgende staatje. 

INDEXCIJFERS VAN DE 

PERSONEELSBEZETTING IN DE 

INDUSTRIE 

Ultimo september Noorden Nederland 
van het jaar 

1950 100 100 
1960 130 115 
1961 137 117 
1962 142 118 

Hoe verheugend de toeneming van de 
werkgelegenheid, die hieruit blijkt ook is, 
van niet minder belang is de om
standigheid, dat vele nieuwe industriële 
vestigingen in het Noorden een stuwend 
karakter hebben. Zij hebben !'.aar afzet 
voornamelijk buiten de drie noordelijke 
provincies. 

Al heel lang vindt men in het Noor
den, in het bijzonder in Groningen, in
dustrieën, die men elders niet of niet 
in dezelfde vorm aantreft: bereiding van 
aardappelmeel, vervaardiging van stro
karton, bouw van schepen op dwarshel
lingen. Tot deze groep behoort thans ook 
de voortbrenging van zout en soda, ter
wijl binnen enkele jaren ook nog die van 
aluminium zal beginnen. 

Bovendien vestigden verschillende gro
te concerns in het Noorden dochteron
dernemingen, die geheel nieuwe produk
ten op de markt brengen. Als voorbeeld 
noem ik AKU-Enkalon (Emmen), AKU
Selenca (Hoogezand) en AKU -Amoco 
<Delfzijl). In deze voorbeelden gaat het 
om kunststoffen, een tak van produktie 
met enorme groeikracht. 

Diezelfde innerlijke groeikracht treft 
men echter ook aan bij vele andere nieu
we vestigingen, zoals die van Philips 
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tiging van nieuwe. toeleverings bedrijven 
en om de uitbreiding van bestaande. 

Uit de groei van de machinefabrieken 
en andere toeleveringsbedrijven blijkt, 
dat het Noorden bezig is zich te ont
wikkelen tot een min of meer zelfstan
dig krachtcentrum, dat een eigen bij
drage levert tot de nationale economie. 
Deze ontwikkeling staat nog slechts aan 
haar begin. Zij is voor een belangrijk 
deel te danken aan het regionale 
industrialisatiebeleid, waarmede in 1951 
een aanvang werd gemaakt. Uit de te
genwaarde- rekening van de Marshall
hulp werd toen een bedrag van ruim 5 
miljoen gulden beschikbaar gesteld ten 
behoeve van verkeersvoorzieningen en 
andere werken ter verbetering van het 
industriële klimaat in Zuid-Oost-Dren
the (wet van 13 juli 1951, Stbl. no. 291). 

Het is een nationaal belang, dat ook in 
de eerstkomende jaren de politiek ter be
vordering van de industrialisatie van het 
Noorden des lands met kracht wordt 
voortgezet. Acm de uitwerking van deze 
stelling is de rest van dit artikel gewijd. 

2. Ontstaan karakter 
\'an het regiorile:de 
industri(t'l!isat!ebe!eid 

In de eerste jaren na de bevrijding had 
de Nederlandse industrialisatiepolitiek een 
globaal karakter. Het doel was, dat bin
nen 's-lands grenzen voldoende werkge
legenheid zou ontstaan voor de snel 
groeiende bevolking, zonder voorkeur 
voor bepaalde landsdelen. De gedachten
gang was, dat de arbeiders zich zouden 
begeven naar de industrie. Eer, heel sa
menstel van maatregelen werd ingE
voerd ter vergemakkelijking van de bin
nenlandse migratie. Er bestond, om een 
uitspraak van minister Suurhoff aan te 
halen, weinig waardering voor de nei
ging om bij moeders pappot te blijven. 

Al spoedig bleek echter, dat de be
weeglijkheid van de arbeiders onvoldoen
de was om te voorkomen, dat gebieden 
ontstonden met grote structurele werk
loosheid. Dit leidde tot de gedachte maat
regelen te treffen, die dergelijke gebie
den meer aantrekkelijk zouden maken 
voor de vestiging van industrie. Het regi
onale industrialisatiebeleid dankt zijn 
ontstaan in de eerste plaats aan sociale 
overwegingen. 

Daarnaast traden hoe langer hoe dui
delijker de bezwaren aan het licht van de 
samenballing van de bevolking en van de 

economische bedrijvigheid in het Westen 
van het land. Deze opeenhoping eiste zo 
enorme overheidsinvesteringen ten be
hoeve van het verkeer, dat de gedachte 
veld won, dat het nationaal-economisch 
de voorkeur zou verdienen een deel van 
de economische bedrijvigheid naar elders 
te verplaatsen. 

Ook de zuiver menselijke bezwaren ver
bonden aan een hoge bevolkingsdichtheid 
drongen in deze richting. De verschuiving 
in de kijk van de regering op de regio
nale spreiding van de industrie vond uit
drukking in de zesde industrialisatie 
nota (mei 1958). Minister Zijlstra 
verklaarde daarin, dat het regionale in

dustrialisatiebeleid een wezenlijke bijdra-

Prof. S. KORTEWEG 

ge zou kunnen leveren tot de oplossing 
van het vraagstuk van de ruimtelijke or
dening. 

Naar mijn mening zal de volgende stap 
in de ontwikkeling der denkbeelden op 
dit terrein moeten zijn, dat algemeen 
wordt erkend, dat het nationale belang 
eist, dat het Noorden het karakter krijgt 
van een afzonderlijk industrieel geheel, 
dat op eigen kracht en langs eigen lijnen 
tot verdere ontplooiing komt. 

De voorwaarden zijn aanwezig. Via 
Harlingen en Delfzijl beschikt het Noor
den over eigen aan- en afvoerwegen over 
zee. Bovendien is, zoals hierboven bleek, 
de aanloop tot het ontstaan van een nieuw 
krachtcentrum gemaakt. Een groot stuk 
van de achterstand, die vroeger bestond 
in vergelijking met andere landsdelen 
en die tot uiting kwam in structurele 
werkloosheid, is overwonnen. Het komt er 
nu op aan te bevorderen, dat de ontwik
keling, die zich begint af te tekenen niet 
doodloopt, maar voortgang vindt. 

3. PoUtiek gericht 
op industri~!isatie 
van het Noorden 

Een eerste punt, dat altijd weer de 
aandacht vraagt is de ontwikkeling van 
het verkeer, zowel binnen het eigen ge
bied als van en naar andere streken. 
Binnen het gebied is de laatste jaren 
veel verbeterd, maar er zijn nog steeds 
verbindingen. die veel te wensen 
overlaten, b.v. die, tussen de twee groot
ste regionale centra, Leeuwarden en Gro
ningen en de weg Assen-Gieten, van zo
veel belang voor het verkeer naar Veen
dam, Winschoten en Delfzijl. 

Wat de verbinding met 't westen betreft 
is er maar één afdoende oplossing, nl. 
de aanleg van een autobaan door de IJs
selmeerpolders via Zwolse Hoek en Le
lystad met zowel naar het Westen als 
naar het Noord-Oosten een waaier van 
doorgaande verbindingen. Er kan in dit 
verband worden herinnerd aan het voor
treffelijke rapport, dat de vier noorde
lijke kamers van koophandel op 31 augus
tus 1960 over dit onderwerp aanboden 
aan de minister van Verkeer en Water
staat. De nieuwe polders zouden, volgens 
de visie der' Kamers moeten worden tot 
het "verkeersplein" van Nederland. 

Tot de op de toekomst gerichte voorzie
ningen op verveersgebied moet ook wor
den gerekend de aanleg van een recht-
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streekse scheepvaanverbinding van Win
schoten naar de Dollard. Dit is moge
lijk door de plannen tot verbetering van 
de afwatering van het stroomgebied van 
de Westerwoldse A te koppelen aan het 
droogleggen van 1000 ha van de Dollard. 
Het aan de binnenzijde van de nieuwe 
zeedijk te graven kanaal dient te worden 
ingericht voor doorgaand scheepverkeer. 

Helaas is één van de belangrijkste voor
waarden, waarvan de mogelijkheid van 
industrialisatie in Nederland afhangt, 
het in voldoende mate ter beschikking 
komen van vergunningen voor de bouw 
van woningen. In het jongste verleden 
ziJn veel inwoners van de noordelijke 
provincies naar elders vertrokken, om
dat zij werden aangelokt door het voor
uitzicht tegelijk met de nieuwe werk
kring ook, recht te verwerven op voor
keursbehandeling bij het verkrijgen van 
een woning. Wil de ontwikkeling van het 
Noorden de gewenste voortgang hebben 
dan dienen de rollen te worden omge
keerd. Het behoort in het Noorden ge
makkelijker te zijn een woning te vinden 
dan elders in het land, ook al omdat 
de bouwcapaciteit in het Noorden relatief 
groot is. 

De ten behoeve van een snelle 
industrialisatie aan te trekken arbeids
krachten moeten nfet alleen een woning 
kunnen vinden, zij moeten ook in het 
te industrialiseren gebied willen wonen. 
Het is dan oo-k van het grootste belang de 
aantrekkingskracht van de noordelijke 
provincies te vergroten door voorzienin
gen op het gebied van de besteding van 
de vrije tijd. 

Terecht heeft dit punt de aandacht in 
het kader van de politiek, die ten be
hoeve van de ontwikkelinsgebieden wordt 
gevoerd. Het gaat hierbij om een veelheid 
van imponderabilia. Een punt van alge
meen belang moge ik afzonderlijk noe
men. De bewoner van het Noorden kan 
langs de weg geen duingebied bereiken, 
tenzij hij bereid is naar Holland te rij
den. Het wordt tijd ernst te maken met 
de aanleg van een wegverbiding naar 
Ameland, liefst een weg in de laagte 
tussen twee beschermende dijken. 
Het bovenstaande betreft de maatregelen 
ter verbetering van de infrastructuur van 
het gebied, waarvan men . de in
dustrialisatie wenst te bevorderen. Daar
naast kent de Nederlandse industrialisa
tiepolitiek ook specifieke maatregelen in 
de vorm van de zgn. "premie- en prijsre
ductieregeling". Met deze steun aan in
dividuele bedrijven of projecten betrad de 
overheid het hacheliike terrein van de 
onmiddellijke discri~inatie. Vooral psy
chologisch echter is het een kachtig wer
kend middel, dat voorshands node zou 
kunnen worden gemist. 

Persoonlijk ben ik steeds van mening 
geweest. dat er geen steekhoudende re
den is deze vorm van tegemoetkoming te 
beperken tot vestigingen (en uitbreidin
gen) in de zgn. kerngemeenten. Men kan 
er zeker van zijn, dat als de subsidiere
geling zou gelden voor alle gemeenten 
in de drie noordelijke provincies, of in 
een zeer groot aantal van die gemeenten, 
er toch geen gelijkmatige spreiding van 
de industrie over het gehele gebied zou 
ontstaan. Ook in het verleden, toen elke 
overheidsinvloed ontbrak, trok de indu
strie zich rond bepaalde punten sarr..en, 
zonder zich daarbij veel aan te trekken 
van gemeentegrenzen. 

Het wachtwoord van de "landelijke 
spreiding door regionale concentratie", 
stamt r"'"'~s van 1949. Het is een voor
treffelijk devies wanneer het gaat om ver
betering van de infrastructuur, b.v. om 
het stichten van schouwburgen en sport
hallen. Ten aanzien van de feitelijke ves
tiging van industriële bedrijven echter la
te men de beoordeling van de voordelen 
van kernvorming over aan de industriëlen 
zelf. 

S. KORTEWEG 
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,,Kwaliteitswoningen'' 

Redelijke en onredelijke geluiden 

11Ït de katholiel(e hoel( 

J~ij alle twijfel, welke er zo
.!UJ wel vóór als kort na de ver

kiezingen van 1963 bestond over de 
koers, welke de KVP bij de Kabi
netsformatie zou gaan varen, stond 
één ding in ieder geval vast. Dat 
was, dat of nu met de VVD dan 
wel met de PVDA zee zou worden 
gekozen, de vaarroute voor de ko
mende vier jaar zo nauwkeurig mo
gelijk diende te worden vastgesteld. 

Een vaarroute, die niet maar een 
bepaalde richting zou aangeven met 
enkele vaste oriënteringspunten, 
doch een nauwkeurig uitgestippelde 
vaart zou vastleggen, met opsom
ming van de havens, die zouden 
worden aangedaan. 

En hoe "progressiever" de aan
hangers zichzelf achtten, des te ster
ker stond 1nen op een zo nauwkeu
rig mogelijke en bindende vastleg
ging. Zo ontstond het Akkoord van 
Wassenaar, aan de samenstelling 
waarvan successievelijk vier voor
aanstaande KVP-ers als (in)forma
teurs bij de Kabinetsformatie lei
ding hebben gegeven. 

Men zou dus grote bijval van die 
zijde hebben verwacht, toen mr. 
Geertsema zich in zijn . veelbespro
ken rede op ons Eindhovense jaar
congres beriep op de loyale uitvoe
ring van dit akkoord. 

Die verwachting bleek echter ijdel 
en de merkwaardigheid deed zich 
voor, dat de verontwaardiging over 
het beroep op dat akkoord groter 
Was, naarmate men zichzelf in die 
kring .,progressiever" achtte. 

Men sprak, zoals "Het Binnen
hof" deed, met een herinnering aan 
de socialistische fakkeldragersdag 
Van november 1958, die de inzet 
Vormde tot de Kabinetscrisis van 
1959, nu van een .,liberale fakkel
dragersdag". Daarmee de feiten pre
cies op hun kop zettend, omdat de 
socialisten toen kwamen met eisen, 
die niet. maar de liberalen met ver
langens; die juist w e 1 op de ge
maakte afspraken en op het rege
ringsprogram. waren gebaseerd. 

Het fraaiste kunststuk echter 
haalde een "geachte zijde" 

Uit, die in "De Gelderlander" op 5 
mei een redenering kwam opzetten, 
Welke hierin resulteerde, dat maar zo 

spoedig mogelijk aan deze rege
ringssamenwerking een einde diende 
te worden gemaakt en de KVP dan 
samen met de PvdA verder in zee 
moest gaan. 

Niet alleen de VVD, maar ook de 
anti-revolutionairen en chrlstelijk
historischen nwesten volgens deze 
KVP-er maar zo snel mogelijk over 
boord worden gezet. Van de libera
len was op sociaal gebied toch niets 
te verwachten en de protestants
christelijke partijen waren z.i. "te 
beginselvast en te traditioneel" om 
"sociaal bewogen" te zijn. 

Het moet worden erkend, dat dit 
politieke harakiripleidooi in serieu
ze kringen van de KVP toch weinig 
bleek aan te slaan. Al spoedig kon 
men in het Haagse politieke milieu 
vernemen, dat de leiding van de 
KVP met deze aanval in de rug van 
het Kabinet en van de bestaande po
litieke samenwerking, al heel wei
nig gelukkig was. 
De juistheid daarvan menen wij be

vestigd te vinden in een gesprek, dat 
de redactie van het "Christelijk-His
torisch Weekblad" vorige week had 
met de voorzitter van de KVP-frac
tie in de Tweede Kamer drs. 
Schmelzer. 

In dit onderhoud verdedigde de 
heer Schmelzer het van den begin
ne af door hem persoonlijk ingeno
men standpunt, dat hij noch voor 
de VVD, noch voor de PvdA een 
p r in c i p i ë l e voorkeur heeft, 
maar dat voor hem "in de uitslag 
van de laatste verkiezingen, te zamen 
met een realiseerbaar regeringspro
grmn", geen enkele aanwijzing lag 
om van partner te veranderen. 

-g * 
* 

De fractievoorzitter van de 
KVP liet het daarbij niet. 

Hi.i stelde de rhetorische vraag of 
er één conc1·eet punt was te noe
men, waarin het Kabinet sociaal 

ATTENTIE! 

was tekort geschoten. En het ant
woord, dat hij daar zelf onmiddel
lijk op liet volgen, was wel heel 
duidelijk. Ik zou - zo zei hij - aan 
die mensen, die nu vinden dat de li
beralen niet de goede partners zijn 
willen vragen: "is het bij u niet veel 
eer zo, dat u alléén en altijd met de 
socialisten in zee wilt? Maar is er 
dan wel de nodige openheid aanwe
zig, waardoor we de politiek in ons 
land voor verstarring behoeden?" 

NOTITIES VAN 

EEN INSIDER 

Van een andere kant benaderde 
prof. Duynstee in "De Tijd-Maas
bode" de proefballon van "geachte 
zijde". 

Is het, zo vroeg deze, billijk, de 
VVD en de protestants-christelijke 
partijen uit te sluiten van sociale 
bewogenheid? Wel zullen zij vaak 
tevens andere aspecten beklemtonen 
en (aldus prof. Duynstee) zij heb
ben hierin toch waarlijk niet bij 
voorbaar ongelijk. Men kan de staat
kunde niet maken tot een functie 
van sociale bewogenheid alleen. 

Bovendien vroeg de Nijmeeg
se hoogleraar zich af, waarop thans 
de sociale bewogenheid zich richten 
moet. Op de opheffing van de ar
moede in onze samenleving, of 
veeleer op de opheffing van de on
zelfstandigheid en de onmacht van 
de groepen, die de ontwikkeling van 
de maatschappij moeten dragen? 

Naar zijn stellige overtuiging is 
het onjuist en onrechtvaardig de op 
zichzelf sympathieke eis van de op
optrekking van de AOW -uitkering, 
zonodig ten dele te bekostigen uit 
de algemene middelen, "in rangorde 
torenhoog te plaatsen boven een 

ATTENTIE! 

Luistert op WOENSDAG, 10 JUNI a.s., over de zender Hilversum I 
(402 m), van 18.20-18.30 uur, naar 

,.DE STEM VAN DE V.V.D." 

(Zie pag. 3) 

substantiele vermindering van de 
progressie in de inkomstenbelas
ting". 

Door de sociale bewogenheid een
zijdig te richten, wordt o.i. het eigen
lijke probleem van onze tijd scheef 
getrokken. 

wij zouden de woorden zowel 
van drs. Schmelzer als van 

prof. Duynstee óók willen voorhou
den aan de redactie van "Het Bin
nenhof", die uitvoerig reageerde op 
ons verwijt, dat zij naar aanleiding 
van mr. Geertsema's rede had ge
waagd van "liberale demagogie op 
VVD-fakkeldragersdag''. 

"Het Binnenhof" had zich vooral 
hieraan gestoten, dat (zo meende 
het) ml'. Geertsema "had gemikt op 
het vormen van de publieke opinie 
als zouden de liberale ministers in 
het Kabinet moeten optornen tegen 
een meerderheid van niet-liberale 
ministers, die niet voor rede vat
baar zijn".· 

Mr. Geertsema heeft dat niet zó 
gezegd, maar wie dat wel vrij duide
lijk vreesde was, zoals wij toen aan
toonden, het lid van de Tweede-Ka
merfractie van de KVP, dr. Lucas. 
Toen minister Witteveen hem bij het 
belastingdebat van 4 maart j.l. op 
zijn vraag dienaangaande nogmaals 
had verzekerd, dat hij binnenkort 
met een voorstel tot neutralisering 
van de progressiefactor zou komen, 
waarbij het tijdstip van invoering zou 
worden opgehouden, maar dat dit 
tijdstip "in ieder geval zal liggen 
binnen de huidige parlementaire pe
riode", vroeg dr. Lucas bij de re
plieken immers wantrouwend: "Ik 
zou daarom aan de geachte bewinds
lieden (n.l. prof. Witteveen en dr. 
Van den Berge) willen vragen of 
niet alleen zij, maar ook het Ka
b in e t i n z ij n g e h e el voorne
mens is, de belastingverlaging in 
werking te doen treden in deze par
lementaire periode". 

De redactie van "Het Binnen-
hof" is nu komen betogen, 

dat zij, als katholieke krant, niet 
verplicht is zich solidair te verklaren 
met alles wat door een KVP-er of 
namens de KVP-fractie in de volks
vertegenwoordiging is gezegd. 

Volkomen akkoord! Maar wij 
herinneren ons niet, dat "Het Bin
nenhof" dit toen als ,,katholieke 
demagogie" heeft gelaakt. 

Wij zijn helemaal niet van oor
deel, dat politieke groeperingen, die 
samen een regeringscoalitie vormen, 
elkaar in de watten moeten leggen. 
Een liberale fractievoorzitter, die re
den meent te zien 01n een beroep te 
doen op de toepassing van het rege
ringsprogram, deswege maar direct 
van "liberale demagogie" te be
schuldigen, lijkt ons echter toch wel 
wat te ver gaan. 

Wij vragen geen watten, maar b€< 
danken voor zure azijn! 
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N.V.V.- BONDEN OP HET KAPITALISTISCHE PAD 
lijker wanneer s' lands economie 
eens 'n teruggang zou vertonen. Het 
N.V.V. zou dan in een precaire situ
atie komen, nota bene op een mo
ment, dat het grote behoefte heeft 
aan een krachtige weerstandskas. 
Immers juist dan zullen spanningen 
op het loonfront voelbaar worden, 
zodat het N.V.V. miljoenen baar
geld achter de hand moet hebben. 

(Van onze sociale medewerker). 

De penningmeester van het N.V.V., de heer R. Wijkstra, heeft op het con
gres van de Nederlandse Bond van Hotel-, Café en Restaurantpersoneel in 
Amsterdam een beeld gegeven van de financiële activiteiten van het N.V.V. 
en aangesloten bonden, dat nog maar weinig te maken heeft met de socialis
tische signatuur. 

Wij hebben ons afgevraagd wat 
toch de reden kan zijn van dit eta
leren van miljoenen. Het antwoord 
lijkt niet moeilijk te geven. De teneur 
van het betoog is, dat het N.V.V. en 
de bonden er voor zorgen, dat hun 
geld flinke rente opbrengt, waar
door a.h.w. de geldontwaarding 
wordt geneutraliseerd. 

Tenslotte is het duidelijk, dat het 
N.V.V. bezig is het paard achter de 
wagen te spannen. Door het majo
reren in de looneisen, door het in 
versneld tempo opvoeren van allerlei 
sociale uitkeringen, wekt het zelf 
de inflatie op, welke het dan weer 
wil ontlopen door via de effecten
beurs actief te zijn. Met andere 
woorden, de beruchte vicieuze cir-

De heer 'Wijkstra wees er op, dat de 528.000 leden 32 à 33 miljoen gul
den contributie per jaar betalen. Ruim 12 miljoen hiervan is voor salarissen 
van circa 1200 medewerkers. 

De centrale stakingskas bevat mo
menteel 7 miljoen; ieder jaar wordt 
2 miljoen opzij gelegd. De bonden 
hebben ook eigen weerstandskassen. 

kel. 

Een gedeelte van het vermogen 
wordt belegd via de effectenbeurs. 
Voorts heeft het N.V .. V twee ge
meenschappelijke belegginsfondsen 
opgericht met een vermogen van on
geveer 40 miljoen. Samen met de P. 
v.d.A. is het N.V.V. eigenaar van de 
Arbeiderspers, een bedrijf met een 
omzet van enige tientallen miljoenen, 
het N.V.V. zit in een schadeverzeke
ringsmaatschappij, "De Centrale Al
gemene", die flinke winsten ople
vert. 

van de leden, ook in de wereld van 
het geldwezen te behartigen en het 
vermogen waarover de leden in hun 
vakbeweging of persoonlijk beschik
ken te bundelen tot een groot geheel 
opdat met dat grote geheel de leden 
zelf worden gediend en de te ver
werven opbrengsten aan henzelf ten 
goede komen. 

Het is wel zeker, dat het grote na
deel van de loonexplosie, de waarde
daling van de gulden, ook vele ar
beiders hoog zit. Het bekoelt hun 
geestdrift voor meer loon aanzien
lijk. Maar de penningmeester van 
het N.V.V. heeft er wat op gevonden, 
Door te doen zoals men meent, dat 
de grote zakenlieden doen, wordt 't 
kapitaal van de arbeiders, dat be
legd is in het N.V.V. - men moet 
daarbij ook denken aan verzekerin
gen en spaardeposito's - dan zoveel 
meer waard, dat de inflatie hun voor
bij gaat zonder schade aan te rich
ten. Wie het gelag dan wel betaalt 
zegt de heer Wijkstra niet. 

N. V~ Houthandel 

Ook de eigen spaarbank heeft zich 
tot dusver gunstig ontwikkeld. Het 
ingelegde saldo heeft bijna de 20 
miljoen bereikt. Sedert enkele jaren 
is het N.V.V. met de grote bank van 
de zusterorganisatie eigenaar van 'n 
bankinstelling "de Hollandse Koop
mansbank", gevestigd in Amsterdam 

Besloten is verder een beleggings
depot op te richten om te proberen 
iets tegen de geldontwaarding te on
dernemen. Tot besluit zei de heer 
Wijkstra, dat het N.V .. V nieuwe we
gen is ingeslagen om de belangen 

Tot zover de dagbladverslagen 
over deze rede. 

Zakenman-in-het-groot 
Men zal het wel met ons eens zijn, 

dat dit meer een toespraak lijkt van 
een zakenman-in-het-groot, die aan 
het hoofd van verschillende bedrij
ven staat en deswege met miljoenen 
kan goochelen. Beleggingen via de 
effectenbeurs, dat kan niet anders 
betekenen dan dat het N.V.V. belust 
is op koerswinsten, deze door de so
cialisten zo gesmade vorm van in
komstenvorming. Het maken van 
flinke winsten met verzekeringen 
en het beoefenen van het bankiersvak 
- geld lenen en het uitzetten tegen 
een hogere rente - het zijn allemaal 
zaken waar Het Vrije Volk gemeen
lijk zijn neus voor ophaalt. 

Minder gerust 
Overigens willen we erop wijzen, 

dat de leden van het N.V.V. minder 
gerust kunnen zijn dan dat de heer 
Wijkstra het doet voorkomen. Het 
is duidelijk, dat het streven om de 
geldontwaarding op te vangen "via 
de effectenbeurs" enz. slechts zeer 
betrekkelijk is, omdat zovelen reeds 
op deze wijze handelen. 

Het opdrijven van de koersen ver
oorzaakt schijnwinst, des te gevaar-

v.h. W~ KUNST 

* 
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NOORDELIJK LIBERAAL CONGRES TE ZUIDLAREN OP 30 MEI a.s. 

PROGRAMMA: 

INLEIDINGEN: 

De Kamercentrales Assen, Groningen en Leeuwarden van de V.V.D. organiseren een 

NOORDELIJK LIBERAAL CONGRES 
dat zal worden gehouden op ZATERDAGMIDDAG 30 MEI a.s., in Restaurant 
"SPROOKJESHOF" te ZUIDLAREN, aanvang kwart over twee. 

2.15 uur: Aankomst van de deelnemers. 
2.30 uur: Opening door de voorzitter van de Kamercentrale Groningen, mr. G. 
Loopstra. 

te houden door: 
Minister Prof. Dr. H. J. WITTEVEEN, over: "CONJUNCTUURPOLITIEK". 

Kleine pauze 

Mevrouw G. V. VAN SOMEREN-DOWNER, lid van de Tweede Kamer, over: 
"POLITIEK EN KIEZER". 

Kleine pauze 

De heer G. M. LAMBERS, voorzitter van het Drents Landbouw Genootschap 
(D.L.G.) en vice-voorzitter van het Koninklijk Nederlands Landbouw-Comité 
(K.N.L.C.), over: "LANDBOUW EN CONSUMENT". 

P a u ze 

Hierna bestaat er gelegenheid tot het stellen van schriftelijke en/of mondelinge 
vragen. 

Omstreeks 5.15 uur: Sluiting door de voorzitter. 

Na afloop van de vergadering kan er worden deelgenomen aan een gemeenschappelijke DRENTSE KOFFIE
MAALTIJD, waarvan de kosten f 4.- per persoon bedragen en waarvoor men zich tijdens de eerste pauze kan opgeven. 

De Besturen van de Kamercentrales Assen, Groningen en Leeuwarden, zullen uw 
komst op hoge prijs stellen. 

Namens de besturen van de drie Noordelijke Kamercentrales, 
0. TAMMENS. 



VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

GEZOND 
• • Naast vele betreurenswaardige 

• gevolgen heeft de Belgische art
senstaking één gunstig effect gehad: 
het aantal werknemers, dat .wegens 
ziekte niet in de bedrijven verscheen, 
liep plotseling sterk terug. Bij de man
nen met 25 procent, bij de vrouwen 
met 44. Statistici hebben uitgerekend, 
dat het percentage zieke werknemers 
tijdens de staking gelijk was aan dat 
van vóór de oorlog, toen de sociale 
wetgeving minder soepel was dan 
thans. 

Wij verwachten niet, dat de Neder
landse artsen ooit in staking zullen 
gaan. Maar wij vrezen wèl, dat àls dit 
zon g·ebeuren, ook hier het aantal zieke 
werknemers tijdelijk zou dalen. De so
ciale wetten geven de werknemers de 

· rechten, die hun toekomen. Tegenover 
·elk recht staat echter de plicht om 
daarvan met besef van eigen verant
woordelijkheid gebruik te maken. Aan 
overheid, scholen, bedrijfsleven èn de 
vakverenigingen de taak de jongeren 
deze geestelijke hygiène bij te brengen. 
Het zal hun gezondheid ten goed ko

.men. 

HANDEL 
• * Alle groepen socialisten - van 

PvdA tot CPN - hebben gepoogd 
het Nederlandse publiek te bewegen 
geen Zuidafrikaans fruit meer te kopen 
vanwege de apartheidspolitiek van dat 
land. Ruim twee maanden geleden 
schreven wij in deze kolom een derge
lijke actie zinloos te vinden. Thans is 
"Elseviers Weekblad" boos op de heer 
Sidney J. van den Bergh, omdat deze 
aan het hoofd van een Nederlandse 
handelsmissie zakelijke besprekingen 
in communistisch China heeft gevoerd. 
Wederom is ons antwoord: Het zou on
juist zijn te besluiten geen handel te 
drijven met alle landen, waarvan het 
regime ons niet aanstaat. Ook zonder 
zijn principes over boord te gooien, 
kan men eerlijk zaken blijven doen. 
Bovendien zou het onverstandig zijn 
elk contact met communistische lan
den te vermijden. Het is goed, dat mi
nister Luns binnenkort naar Moskou 
gaat. Zijn bezoek komt zeker niet te 
vroeg. 

ERGERLIJK 
• * De socialistische burgemeester 

* van Antwerpen, Lode Craey
beckx, trekt zich niet terug. Nadat hij 
scherpe kritiek te verduren had ge
kregen over het overmatige gebruik 
van alcohol in het openbaar en 
over anti-semitische uitlatingen in een 
Antwerps café, had hij zich voor de 

. komende verkiezingen voor de ge
meenteraad niet meer kandidaat laten 
stellen. Een logisch en verstandig be
sluit, dachten wij. 

Maar ziet! De Antwerpse afdeling 
van de Belgische Socialistische Partij 
dacht er anders over en koos de bur
gemeester niettemin "met een zeer 
grote meerderheid" tot lijstaanvoerder, 
hetgeen de heer Craeybeckx zich gaar
ne liet welgevallen en zijn verzoek om 
hem niet meer kandidaat te stellen, 
ijlings introk. 

Ach ja, de bezetting. Het is ook al 
weer zo lang geleden! 

RIJBEWIJS 
* • Het veroorzaken van verkeers-

onge~ukken met een auto door 
minderjarigen is een steeds toenemend 
verschijnsel. Het gevolg is onder meer, 
dat de ouders voor de schade aanspra
kelijk worden gesteld. Het merkwaar
dige daarbij is, dat de delinquenten, 
vaak zonder toestemming van hun 
ouders het rijbewijs halen. Dat kan 
namelijk als zij achttien jaar zijn. 

Trouwen kunnen zij op die leeftijd 
niet zonder de toestemming van hun 
ouders en zonder diezelfde toestem
ming kan ook geen pas worden verkre
gen. Ze kunnen echter wel op de weg 
worden losgelaten zonder toestemming 
van het ouderlijk gezag. 

Een vreemde zaak, waaraan toch wel 
eens iets gedaan mocht worden. 
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Bouw van kwaliteitswoningen bepleit 

Dezer dagen hield onze geestverwant drs. J. P. A. Gruyters, lid van de 
Amsterdamse gemeenteraad een radiolezing over het vraagstuk van de wo
ningnood. 

Aan deze voordracht ontlenen wij o.m. het volgende: 
Negentien jaar na de bevrijding zijn wij er nog niet in geslaagd het euvel 

van de woningnood te bedwingen. Nog steeds dragen tienduizenden Ne
derlanders de last van gedwongen samenwoning. Talrijk zijn nog de wo
ningen, die - hoewel bestemd voor één gezin - door twee of zelfs meer ge
zinnen bewoond worden. Talrijk zijn de klachten van al die vrijgezellen, 
die niets liever zouden willen dan een eigen woning betrekken, maar die 
genoegen moeten nemen met een vaak veel te dure kamer in andermans 
huis. 

Toch bouwen wij al jaren lang twee 
keer zoveel woningen per jaar als in het 
laatste vooroorlogse jaar, 1939. 

Nu is het algemeen bekend, dat wij 
een achterstand in te lopen hadden. 
Ruim vijf jaren werd er practisch niet 
gebouwd; er werden integendeel dui
zenden woningen door oorlogsgeweld 
vernield. Eigenlijk kwam de woningbouw 
in de jaren vijftig pas goed op gang. En 
ondertussen groeide na de oorlog de Ne
derlandse bevolking in versneld tempo. 
Ook dat feit is algemeen bekend als een 
van de oorzaken van het voortduren van 
de woningnood. 

Woningnood en welvaart 
Er is echter - naast de opgelopen ach

terstand van de oorlogsjaren en hrm na
sleep en naast de snel groeiende bevol
king - nog een derde factor, die veel 
minder aandacht heeft gekregen dan hij 
verdient: de toegenomen welvaart. Op 
het eerste gezicht natuurlijk een vreem
de combinatie: hogere inkomens en me
de daarom een nog steeds voortdurende 
woningnood. 

Wie in een grote stad als Amsterdam 
dagelijks te maken heeft met WOIIling
bouw en woningverdeling ontdekt al 
spoedig de oorzaak van die vreemde com
binatie. Hij ziet in groter verband, wat 
talloze burgers zelf aan den lijve onder
vinden: er is een nieuw soort woningnood 
ontstaan. Niet tienduizenden, maar hon
derdduizenden gezinnen en vrijgezellen 
beschikken weliswaar over een eigen wo
ning, maar die woning is te klein of is 
verouderd of rondweg vervallen. Meer 
dan de helft van alle woningen in Neder
land bevat geen douchecel of badkamer. 
Van slechts een zeer beperkt aantal wor
den alle vertrekken centraal verwannd. 
En alleen bij uitzondering beschikken be
woners van etage-woningen over een lift. 

middelde woonoppervlakte van een 
nieuwbouw-woning was in 1962 zelfs ge
ringer dan in 1959. 

Volgens velen - en in het bijzonder 
volgens de liberalen - is de tijd geko
men om dit benauwde woningbeleid te 
doorbreken. Het is niet voldoende om 
90.000 of zelfs 100.000 woningen per 
jaar te bouwen, hoeveel respect men op 
zich ook voor die prestatie mag hebben. 
Men moet ook woningen bouwen, die 
voldoen aan de behoeften van vandaag 
en die niet binnen enkele jaren al weer 
verouderd zijn. In Nederland staan nog 
te veel slechte woningen - een kwart 
van ons woningbezit is meer dan vijftig 
jaar oud - om in ee1n tijd van groeiende 
welvaart woningen te bouwen, die lang 
voordat zij er vijftig jaar staan, ook 
weer tot de slechte woningen gerekend 
moeten worden. 

Maar - zal men zich begrijpelijker
wijze afvragen - wordt die kwaliteits
bouw, welke de liberalen bepleiten, dan 
niet onbetaalbaar? Althans onbetaalbaar 
voor de gemiddelde beurs? 

Men kan lang twisten over de vraag, 
of dat het geval is of niet. In menig op
zicht is dat een uitzichtloze discussie. Al 
was het alleen maar, dat niemand on
omstotelijk kan vaststellen, welk gedeel
te van een gezinsinkomen aan huur be
steed kan en mag worden. 

Niet direct de volle huur 
De liberale fractie in de Raad van Am

sterdam heeft onlangs voorgesteld om -
voor het geval dat werkelijke kwaliteits
touw voor de gemiddelde beurs te duur 
mocht blijken - niet direct de volle huur 
in rekening te brengen. Men zou bijvoor
beeld kunnen beginnen met een week-

huur, die tien gulden lager ligt dan de 
reële huur. 

Geleidelij~: - de stijging van de inko
mens volgend - zou de huur in vijf, zes 
of misschien zeven jaan:- opgevoerd kun
nen worden tot het economisch vereiste 
peil Het exploitatie-verlies, dat in die 
eerste jaren ontstaat zou weer kunnen 
worden ingelopen in de rest van de vijf
tig jaar, die als levensduur van een kwa
liteitswoning beschouwd mag worden. 

Op die manier kan men woningen bou
wen, die toekomstwaarde hebben. Wo
ningen, die centraal verwarmd zijn; wo
ningen, die minder geluidshinder geven 
dan de nieuwbouw van vandaag; wonin
gen ook, die door hun g·rotere ruimte te
gemoet komen aan allerlei individuele 
verla1ngens, die uitgaan boven het eenvou
dige "dak boven het hoofd". En vooral 
woningen, die voorkomen, dat we mor
gen - als de nood van de samenwonin
gen eindelijk is uitgebannen - nog steeds 
opgescheept zitten met die andere woning
nood: de kwaliteitsnood. 
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Eigen modern ingericht 
laboratorium. 

Het is niet de ger~ngste verdienste van 
onze stijgende welvaart, dat steeds meer 
mensen met al die ongemakken geen ge
noegen willen nemen en ook niet behoe
ven te :nemen. Althans financieel niet be
hoeven te nemen. Want in werkelijkheid 
wordt aan hun vraag niet voldaan. Zij 
zoeken naar een betere woning, maar 
slechts een minderheid gelukt het die op 
redelijke termijn te vinden. 

HOOFDBESTUUR I(W AM BIJEEN 
De ander.en zoeken van jaar tot jaar 

tevergeefs. ·Ook voor hen is er woning
nood, ook al hebben zij dan een eigen 
woning. 

En wat te denken van de vrijgezel, die 
- bij gebrek aan een eligen woning -
op zoek gaat naar een kamer. Hij be
merkt, dat de welvaart van zijn rr;ede
burgers het aanbod sterk heeft mge
krompen. Steeds meer gezinnen gebrui
ken zelf de kamer of kamers, die zij 
vroeger onderverhuurden. Een toene
mend aantal vrijgezellen concurr:reert 
daarom onderling om een zich beperkend 
aanbod. Waardoor vanzelfsprekend de 
prijzen omhoog gaan. 

Een verstandige bouwpolitiek 
Een verstandige bouwpolitiek zou 

daarom juist de bouw van twee catego
rieën woningen moeten bevorderen: de 
grote woningen en de eenmanswoningen, 
beide van hoge kwaliteit. In werke
lijkheid echter worden in Nederland bij 
voorkeur woningen met drie of vier ka
mers gebouwd met een uiterst minimum 
aan comfort. De zogenaamde "uitgekle
de" woning is nog steeds de standaard 
van de Nederlandse woningbouw. 

In 1962 had minder dan 30 °/o van de 
nieuwbouw-woningen meer dan vier ka
mers. MiJnder dan een vijfde van alle 
nieuwbouw-woningen werd met centrale 
verwarming uitgerust. In de woningwet
bouw was dat zelfs maar 10%. De ge-

Herziening beginselprogram o.m. aan de orde 

Zaterdag 23 mei j.l. kwam het 
Hoofdbestuur der Partij te Utrecht 
in vergadering bijeen. Aan deze 
vergadering ging een bijeenkomst 
van het Dagelijks Bestuur vooraf. 

Hoofdpunt van de agenda van het 
Hoofdbestuur was de instelling van 
een districts-centrale Rijnmond 
waartoe werd besloten. Een voorlo
pig reglement voor deze dis
tricts-centrale werd vastgesteld, ter
wijl voorts een voorlopig bestuur 
werd aangewezen. 

Het Hoofdbestuur hield zich 
daarnaast met tal van andere zaken 
bezig. 

Zo werd besloten de jaarlijkse 
Algemene Vergadering in 1965 te 
houden op vrijdagavond 9 en za
terdag 10 april te Zwolle. 

Ten aanzien van de Commissie tot 
herziening van het beginselpro
gram werd het besluit genomen deze 
commissie uit te breiden met prof. 
mr. P. J. Oud en met die leden van 
het Dagelijks Bestuur der Partij, 

die tot dusverre in deze commissie 
nog geen zitting hadden. 

Aan de afdelingen der Partij zal 
een rondschrijven worden gericht, 
waarin hen wordt gevraagd vóór 1 
november a.s. een meningspeHing 
onder hun leden te houden met be
trekking tot de wensen ten aanzien 
van het nieuwe beginselprogram. De 
resultaten dezer meningspeHing zal 
de commissie dan in haar overwe
gingen betrekken; het is de bedoe
ling het daarheen te leiden, dat het 
nieuwe beginselprogram in een in 
het najaar van 1965 te organiseren 
Buitengewone Algemene Vergade
ring definitief kan worden vastge
steld. 

Ten slotte werd nog een tweetal 
nieuwe commissies ingesteld, n.l. 
een Commissie tot herziening van 
Statuten en Reglementen en een 
Sociaal-Economische Commissie. De 
samenstelling dezer commissies zal 
nader bekend worden gemaakt. 



Y·RIJBEID EN DEMOCRATIE 

Volgens het verdrag van Rome behoort het verhogen van de productiviteit 
in de landbouw tot één der voornaamste doelstellingen van de EEG. Het is 
in de EEG een algemeen aanvaard standpunt, dat de markt- en prijspoli
tiek alleen niet voldoende is om de landbouwbevolking een redelijke levens
standaard te verzekeren. 

Daarom moet een passend structuurbeleid worden gevoerd. In tegenstel
ling tot het markt- en prijsbeleid is er echter op dat gebied gemeenschappe
lijk nog weinig geschied. 

Men inventariseert 

Men is reeds geruime tijd doen
de om de talrijke structuurmaatrege
len in de verschillende landen te in
ventariseren. Dit is nodig, wil men 
kunnen coördineren en tot één al
gemene structuurpolitiek geraken, 
die de concurrentie tussen de landen 
niet vervalst. 1Nant dat zien we de 
laatste tijd meer en meer. 

We hebben zelfs de indruk, dat de 
EEG verder van één algemene struc-

tuurpolitiek afstaat dan ooit. Op dit 
gebied is er in de· andere landen een 
wedstrijd gaande om Nederland 
maar zo snel mogelijk in te halen. 

Natuurlijk zal men straks gaarne 
gelden uit het Europees structuur
fonds willen trekken, maar dat al-

MIJN 0 PINIE IS ... 

BELASTING EN 
MIDDENSTAND 

Het Haagse gemeenteraadslid de heer 
K. J. Nieukerke, schrijft ons: 

Met instemming heb ik het artikel van 
de heer Brat uit Beverwijk gelezen in 
"Vrijheid en Democratie" van 14 mei j.l. 
inzake de ruineuze belastingen, die aan 
eigenaren-leiders van de gesloten N.V.'s 
worden opgelegd. Voor de eigenaren van 
een bedrijf, geen directeur van een ge
sloten N.V. zijnde, geldt hetzelfde. Gaar-

FRIESE PROVINCIALE DAG 

A ctieve lieden zijn de liberalen daar 
in het Noorden. 

Deze week wordt onze aandacht ge
vraagd voor een (algemeen) congres in 
Zuid-Laren: in april hebben de Drentse 
dames met veel succes de vrouwen-land
dag in Gieten georganiseerd en op 21 mei 
was er in Grauw een Friese provinciale 
bijeenkomst voor de liberale vrouwen, 
die al even geslaagd was, uiteraard op 
kleinere schaal, maar ook met een verheu
gende opkomst. 

Om half· elf .werden de Friezinnen en 
enkele Westerlingen in hotel Oostergoo 
ontvangen met koffie en Friese koek. De 
centrale vertegenwoordigster. mevr. mr. 
E. Veder-Smit. opende de vergadering, 
waarbij zij o.a. vertelde, dat er nu zes 
vrouwelijke gemeenteraadsleden in Fries
.land zijn, waarvan er vier aanwezig wa
ren. Ook de presidente van onze lande
lijke organisatie, mevr. mr. E. A .. J. Schel
tema-Catwadi sprak de aanwezigen toe. 

Daarna was het woord aan de zeer ge
waardeerde spreekster van de dag de mi
nister van Maatschappelijk werk, mevr. 
drs. J. F. Schouwenaar-Franssen. 

Wat zouden wij graag haar levenel i ge 
boeiende lezing over haar werk. hier in 
zijn geheel weergeven' lVIaar er moet 
meet· in dit blad. rlus wij kunnen alleen 
enkele dingen aanstippen. 

De minister begon met er aan te herin
!leren. dat haar departement het jongste 
JS van alle: het ontstond in 1952. Er heb~ 
ben twee mannen aan het hoo:fd gesloan. 
<Beel en Van Th iel 1 zij zelf is de tweede 

·ne zou ik echter de aandacht vestigen op 
een ander deel van onze belastingwetten, 
dat nog veel ruïneuzer en onrechtvaardi
ger is dan het voornoemde. Ik doel hier 
op de belasting, die geheven wordt bij 
de liquidatie of het verkopen van een 
eenmanszaak. Om dit duidelijk te.maken 
zou ik het volgende voorbeeld willen noe
men. 

Iemand, die vanaf zijn jeugd een zaak 
heeft opgebouwd en vooral in de aan
vangsjaren hard heeft moeten ploeteren 
(een 60-urige of langere werkweek) en 
uiterst zuinig heeft moeten leven terrein-

vrouw; het is dus tot nu toe gelijk op. 
Zij sprak verder over het werkterrein en 
gaf een korte beschouwing over het al
gemeen welzij,n. Zij bracht de Griekse 
opvatting naar voren: de maatschappij 
is er niet voor het zijn, maar voor het wel 
zijn. En welzijn, alelus onze liberale mi
nister, dat is: als je bezig bent, je beste 
krachten te ontplooien. 

Dit thema: het ontplooien van de eigen 
krachten, kwam in de rede telkens weer 

Copie voor dexe rubriek te xen

den aan: Mej. Jah, H. Springer, 

Alexanderstraat 16, Haarlem. 

terug en ook later bij het beantwoorden 
Véln vragen. 

Er is tussen maalschappij en mens een 
tweerichtingsverkeer: Churchill heelt ge
zegel: eerst bouwen wij een huis en dan 
maakt het huis ons. 

leen om zijn eigen structuurpolitiek 
te versterken. 

Daarom gaat de inventarisatie wel
licht ook zo langzaam. Men is nog 
volop bezig nieuwe maatregelen te 
treffen of oude te versterken. Het 
zou nuttig zijn, dat hierover meer 
bekend werd en een goed overzicht 
van alle structuurverbeterende maat
regelen of stimulansen te hebben. 
Voorlopig blijft de aandacht - zo 
het lijkt - geheel gericht op het 
markt- en prijsbeleid. 

Andere landen 

Iets is wel bekend uit andere lan
den. Zo heeft Duitsland zijn "Grüne 
Plan" en Frankrijk zijn "Plan de 
Développement Economique et So
cial". In één jaar werd het bedrag 
voor structuurverbeterende maatre-

de zijn verplichtingen prompt. te kunnen 
nakomen en voor de opbouw van zijn be
drijf en veiligstelling van zijn oude dag 
(eigen veràntwoordelijkheid) ook nog 
wat over te houden, heeft na 50 jaar, met 
ups en downs en alle zorgen van dien 
het zover gebracht, dat hij thans op zijn 
oude dag, op een leeftijd, dat 95 procent 
van de bevolking van de zogenaamde 
w'elverdiÈmde rust geniet, zijn bedrijfs
pand, dat hij jaren geleden heeft gekocht, 
zowel als zijn inventaris volledig heeft 
afgeschreven op zijn balans. 

Maar o arme! Hoewel hij zolang hij 
de boel i~takt houdt een ruim bestaan 
heeft kan hij aan liquideren of verkopen 
van zijn bedrijf en "welverdiende rust 
gaan genieten" niet denken om de een
voudige reden, dat de fiscale consequen
ties hem dit onmogelijk maken. 

Zou hij hiertoe n.l. overgaan dan moet 
hij 40 procent van de gehele opbrengst 
aan de fiscus afdragen, waardoor de op
brengst aan rente van de 60 procent, die 
hij van zijn kapitaal overhoudt (waar
van de fiscus behalve de normale inkom
stenbelasting eerst nog een half procent 
aan vermogensbelasting afgrabbelt) on
evenredig laag is ten opzichte van het 

Wij moeten letten op de sociale dimen
sies en het ontwikkelen van zelfstandige 
kracht. 

Aan de orde kwamen o.a. gezinsver
zorgsters voor gehandicapten, chroni
sche zieken en (maar dat is nog nieuw) 
voor bejaarden. 

Bij het beantwoorden van vragen werd 
nader ingegaan op de subsidiekwestie. 
Richtsnoer is daarbij: het veroverde ter
rein vasthouden. zodat men zich verder 
kan ontplooien. Bij voorkeur wo,rdt (om 
de menselijke zwakheid) geen 100 pct 
subsidie gegeven 

Een startsubsidie geven, als er geen 
eigen inkomsten zijn, is voor de overheid 
gevaarlijk. Particulieren moeten beginnen 
met vertrouwen in het nieuwe werk en 
dat niet aan de overheid overlaten. 

Daarna was er een tocht met een rond
vaartboot over de wi.ide wateren rond 
Grauw en het heerlijke Princenhof. Te
rug aan de overkant van Grauw werd 
het nieuwe recdeatiecentrum "Yn 'e Lij
te"' bekeken. De burgemeester van Idaar
deradeel. voorzitter van de Stichting Re
creatieoord Grauw, gaf een uiteenzetting 
over het streven van zijn gemeente in 
goede samenwerking met de buurgemeen
ten om enerzijds tegemoet te kome'n aan 
cle toenemende behoefte aan recreatie
oorden en anderzijds het eigen ongerepte 
karakter van het natuurschoon te bewa
ren. Een streven, dat \Vij gaarne veel suc
ces ), 1evvensen. 

Daarna werd het gezelschap weer overr 
gevaren· en dat was het slot van een Iijne 
dag. Hartelijk dunk aan allen. die daar
a<m hebben meegewerkt. 

.J. H. s. 
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gelen in Frankrijk opgevoerd van 
2867 .mln fr. tot 5000 mln. fr. Hier
mede wordt de omvang van de ruil
verkavelingen vergroot van 500.000 
tot 600.000 ha per jaar. (Neder
land tracht 40.000 ha te bereiken).. 

Dit is slechts één voorbeeld. Over 
Duitsland schreven we al eerder. 

Maar ook in Italië worden steeds 
grotere bedragen aangewend voor 
verbeteringen van de landbouwstruc
tuur. Hier bestaat ook een 5 jaren
plan voor agrarische ontwikkeling, 
waarvoor per jaar 550 miljard lire 
is uitgetrokken. 

Men legt er de nadruk op de stich
ting van bedrijfs- en woongebouwen 
irrigatie, technische hulp, voor
beeldprojecten en toegepast onder
zoek, naast ontwikkeling van coöpe

. ratieve installaties voor producten
opslag en marktorganisatie. 

Naar onze mening heeft de tot
standkoming van de EEG de activi
teiten der andere landen op het ge
bied van de landbouw sterk gesti
muleerd. In Nederland was men 
reeds bezig en men is gewoon door
gegaan. Dè andere 'landen maken 
zich klaar om de Nederlandse con
currentie te kunnen weerstaan. Zo
lang dit nog niet mogelijk is zullen 
de grenzen moeilijk opengaan. 

L. G. OLDENBANNING 

inkomstenniveau, waarop hij thans is ge
situeerd. 

Nu kan men tegenwerpen, dat het niet 
onbillijk is, dat hij thans achteraf de be
lasting betaalt die hij destijds heeft mo
gen uitsparen. Akkoord. Echter tengevol
ge van de devaluatie van de gulden moet 
hij thans een veelvoud hiervan betalen 
vanwege de schijnwinst, die hij maakt 
op onroerend goed, inventaris en good
will. 

Hetgeen overblijft is weliswaar in gul
dens uitgedrukt nog iets meer dan des
tijds voor de goederen werd betaald, 
maar de intrensieke waarde van die gul
dens is tot hoogstens een de1·de gedeelte 
ervan gekrompen. 

De fiscus is in deze de lachende, me
dogenloze,· onsociale, onscrupuleuze, inha
lige rover, waannede dan nog mild de 
wijze waarop de belastingwet de mid
denstand te lijf gaat, is uitgedrukt. Ook 
hier betreft het slechts een kleine groep 
en nog wel van ouden van dagen. Con
juncturele bezwaren tegen belastingver
laging zouden hier dus niet opgaan. Stem
menwinst van betekenis voor de partij 
die hiervoor wil vechten zit er niet in. 

Des te meer echter dunkt mij ligt het 
op de weg van de V.V.D., die het niet 
moet hebben van aanbieding van voor
delen aan de grote massa ten koste van 
een· weerloze minderheid, maar die ge
rechtigheid bovenaan in haar vaan heeft 
staan, er vóór de komende belastingher
ziening tijdig met kl~m op aan te drin
gen, dat daarbij ook aan deze schrome
lijke onrechtvaardigheid een eind wordt 
gemaakt. 

Ik meen. dat er vroeger al eens sprake 
is geweest van een verlaging van het ta
rief van 40 tot 20 procent. Hiermede zou 
de zaak weliswaar nog lang niet zijn recht 
getrokken. maar in vele gevallen toch 
verkoop of liquidatie zonder ruïneuze ge
volgen weer mogelijk maken. 

"LIBERALEN-HAAT" 
BESTAAT 

Naar aanleiding van Uw bespreking in 
,.Vrijheid en Democratie" over de televi
sie-uitspraak van de heer Houwaart en 
zijn reactie hierop, vermoed ik, dat de 
politieke VARA-radio-uitzending "Bij na
der inzien" van 19 april j.l. (dus de avond 
volgende op de televisie) U is ontgaan. 

Hierin zei de heer Houwaart tijdens een 
lang debat, waarin het V.V.D.-congres in 
negatieve zin werd uiteengerafeld. onge
veer het volgende: 

"Het is goed. dat de V.V.D. zich zo open 
heeft uitgesproken: dat doet mij denken 
aan fakkeldragersdag 1958!" en hij voeg
de er woordelijk aan toe: "Nou, hoe gau
wer ze er uil. zijn, hoe liever het me is!" 

Dus duidelijker kan het niet Deze .. fel
heid'" deed ons zo onaangenaam aan. dat 
wij besloten hiel'op dadelijk te reageren, 
waarvan door plotselinge afwezig;heid 
niets kwam. 

Nu wil ik echter niet nalaten U hier
van in kennis te stellen. 

E.R.-N.T. 



.VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

De positie van 
onderwijs (l) 

het openbaar 

De geestelijke achtergrond van het openbaar onderwijs wordt tot nu toe 
in de wet als volgt omschreven: "De openbare school voedt op tot alle 
christelijke en maatschappelijke deugden" (art. 42 Lager Onderwijswet). 

Deze formulering is misschien wat verouderd, maar men is er tot nu toe 
niet in geslaagd een nieuwe formulering te vinden, die ieder bevredigt. In 
de l\'lammoetwet is de formulering uit de lager onderwijswet dan ook, na 
enige discussie in het parlement, "voorlopig" overgenomen. 

De uitdrukking "christelijke deugden" is voor verschillende uitleg vat
baar. Onze maatschappij is doortrokken met de waarden van de christelijke 
cultuur. Vele christelijke deugden worden ook door niet-gelovigen aan
vaard en zijn in onze wetten verwerkt. Christelijke en maatschappelijke 
deugden kan men dus tot op zekere hoogte als identiek beschouwen. Zo 
gezien is de formulering van art. 42 voor ieder aanvaardbaar, ook al geeft 
men daaraan een verschillende uitleg. 

Wanneer de ouders dit wensen, 
kunnen de kinderen op de openba
re school godsdienstonderwijs ont
vangen. Dit facultatief onder
wijs wordt door kerkelijke organi
saties verzorgd en soms door de ge
meenten gesubsidieerd. 

Het is volkomen begrijpelijk, dat 
ook het Humanistisch Verbond 
graag facultatief onderwijs in haar 
geest zou willen verzorgen en daar
voor op dezelfde wijze als de ker
kelijke organisaties subsidie zou 
willen ontvangen. Hiertegen kan 
men naar onze mening als liberaal 
geen principiële bezwaren aanvoe
ren. 

Daarentegen koesteren wij wél 
bezwaren tegen de denkbeelden; die 
zijn neergelegd in de brochurè: "Het 
openbaar en daarmee gelijk te stel
len onderwijs, poging tot geestelijke 
fundering". Deze brochure werd 
samengesteld door een commissie, 
die voornamelijk bestaat uit mensen 
van vrijzinnig christelijke resp. hu
manistische levensovertuiging. 

Wanneer de plannen van de com
missie verwezenlijkt zouden worden, 
zou de openbare school niet alleen 
van naam veranderen - 1nen wil 
de naam "algemene school" invoe
ren - maar ook van karakter. Dit 
blijkt vooral uit de volgende zin: 
"Wat de algemene school naar 
eigen aard moet zijn, kan slechts 
benaderd wo1;den in verband met de 
levensovertuiging der groepen, die 
deze school bewust aanvaard hebben, 
omdat zij in eerste instantie beant
woordt aan wat zij voor hun kinde
ren van de school verwachten". 

Begrijpen wij het goed, dan wor
den met de "groepen,die deze school 
bewust aanvaard hebben" in de eer
ste plaats bedoeld: vn]zmnig 
protestanten en humanisten. Hier
mee zou deze school naar onze me
ning ontaarden in een nieuw soort 
zuilenschooL 

De gedachte, dat de openbare 
school aanvaardbaar moet zijn voor 
alle ouders, ongeacht hun geestelij
ke of politieke levensovertuiging, 
zou hierdoor verlaten worden. 

De VVD zal, naar onze mening, 
krachtens art. 11 5e alinea van het 
beginselprogramma een dergelijke 
"algemene school" moeten afwijzen. 

Deze alinea luidt: De partij . 
"verlangt een beleid, dat aan de 
openbare school volledig recht doet 
wedervaren. Zij legt er daarbij de na
druk op, dat die school is, enerzijds 
de school der principiële voorstan
ders van openbaar onderwijs, ander-

zijds de toevlucht der. minderheden, 
die voor haar kinderen geen bijzon
der onderwijs van eigen richting 
kunnen erlangen". 

De beheersvorm van het 
openbaar onderwiis 

Het beheer van de openbare scho
len is door de wetgever in handen 
gelegd van de gemeenteraden. In 
vele gemeenteraden vormen de 
voorstanders van openbaar onder
\\'ijs een minderheid. Ditkan aanlei
ding gevèn tof grote moeilij khederi. 
Legio zijn de voorbeelden van ge
meenteraden, die een aanvraag tot 
oprichting vah een openbare school 
saboteerden. De ouders kimhen zich 
dan wenden tot Gedèputeerde Sta
ten,. die -de gemeenteraad wel kun
nen dwingen om een aanvraag in te 
dienen, maar niet om de betreffen
de school te verwezenlijken. Voor de 
ouders bestaat er géén mogelijkheid 
tot beroep op de Kroon. 

Ouders, die een bijzondere school 
wensen op te richten hebben die mo
gelijkheid wel. 

In R.K. gemeenten zijn daarom 
door voorstanders van openbaar on
derwijs versèheidene zgn. "bijzon
der neutrale" scholen gesticht. Deze 
hebben evenals confessionele scho
len een schoolbestuur, dat de school 
beheert en de leerkrachten benoemt. 
Dit laatste is zeer be1angrijk. Het is 
nl. wel voorgekomen, dat een ge
lneenteraad aan een openbare 
school leerkrachten van één bepaal
de godsdienstige richting benoemde, 
waardoor deze school de inhoud 
kreeg van een confessionele school. 

Voordelen van de bijzonder neu
trale beheersvorm zijn dus: recht 
van beroep op de Kroon bij oprich
ting van een school en benoeming 
van leerkrachten in eigen hand. Bo
\rendien zijn er nog financiële voor
delen. Het zou te veel ruimte vergen, 
dit alles uitvoerig uiteen te zetten, 
maa1 ieder, die iets meer van deze 
zaken afweet, zal dit kunnen beamen. 

Gezien deze voordelen vraagt men 
zich af, of het niet verstandig zou 
zijn, alle openbare scholen om te 
zetten in bijzonder neutrale. 
Deze vraag is in de Werkgroep Rot
terdam van het Liberaal Democra
tisch Centrum uitvoerig besproken. 

Ondanks de genoe1nde voordelen 
was de meerderheid hier niet voor, 
hoewel ook zij erkende, dat plaat
selijke omstandigheden tot omzetting 
kunnen dwingen. 

··.··Bolrh&•·~~~~ ;~~ 
· Oude genever * Bessenrood * Citroen· jenever ~· 

In het algemeen zal echter het ka
rakter van de openbare school - die 
voor allen aanvaardbaar moet zijn 
- het best gewaarborgd zijn, wan
neer het beheer in handen van de 
overheid blijft. In het bestuur van 
een bijzonder neutrale school kan 
een bepaalde groepering de overhand 
krijgen en haar stempel op de 
school drukken. Dit hoeft in de 
praktijk niet te gebeuren, maar de 
mogelijkheid is er. 

Naast dit principiële bezwaar is er 
nog een praktisch bezwaar: Ons in
ziens zou het zeer de vraag zijn of 
men bij omzetting van alle openba
re scholen in bijzonder neutrale wel 
voldoende bekwame mensen bereid 

·zou vinden om al die schoolbestu
ren te "bemannen". 

Het Nijverheidsonderwijs kent 
van oudsher veel bijzonder neutrale 
scholen. Het bedrijfsleven heeft gro
te belangstelling voor deze scholen 
en levert dan ook veel bestuursle
den voor Technische Scholen, Land
bouwscholen, etc. 

Bij het confessioneel onderwijs is 
er 'n band met geestelijken en kerk
besturen. 

Voor het bijzonder neutraal lager 
en algemeen voortgezet onderwijs 
ontbreekt een dergelijke achter
grond. 

Overheidsschool 

Onze conclusie is, dat de openba
re school bij voorkeur overheids
scllool moet blijven, maar dat een 

.:nieuwe beheersvorm, waarbij de 
ouders 1neer invloed krijgen, drin
gend gewenst is. 

De con1missie "Beheersvorm 
Openbaar Onderwijs" (commissie 
De Roos) heeft O.ln. voorgesteld· in 
plaatsen, waar méér dan één open
bare school is, een schoolraad in te 
sLellen, die door de gemeenteraad 
moet worden gehoord, oa. bij be
noemingen van hoofden van scho
len, vaststelling leerplan, schoolbe
~roting en lesroosters. 

Dit lijkt ons een stap in de goede 
richting. Naar onze mening zou aan 
deze schoolraden ook moeten wor
dc~n toegekend een recht van beroep 
l>ij afwijzende of afwijkende beslis
singen van de gemeenteraad. Deze 
mogelijkheid, die door de organisa
ties van het openbaar onderwijs *) 
was aanbevolen, werd door de com
missie De Roos niet overgenomen. 

Natuurlijk betekent recht van be
roep tegen beslissingen van de ge
P1eenteraad weer (een geringe) ver
mindering van de autonomie der 
gemeente. Hoewel onze partij zich 
in het algemeen tegen aantasting 
van deze autonomie verzet kan in 
dit geval de keuze niet moeilijk zijn 
gezien art. 11 5e a linea van ons be
ginselprogramma, waaruit wij het 
volgende aanhalen: 

Daarvoor acht zij (d.i. de Partij) 
het in de eerste plaats nodig, dat 
het beheer der openbare school 
wordt gelegd in handen van orga
nen, samengesteld uit voo1·standers 
van openbaar onderwijs. 

Naor onze m.ening is het clan ook 
zeer te betrem·en, dat de zgn. 
" 1naatschappelijke Organen" die 
rr.inister Cals aan het openbaar on
derwijs wilde geven, in de Tweede 
Kamer zijn aÏgestemd. 

De vier organisaties voor het open
baar onderwijs *) hadden in de
cember 1960 geadviseerd tot instel
ling van een landelijke "Centrale 
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Schoolraad voor het openbaar la
ger onderwijs". Menende, dat deze 
wens van de organisaties door een 
Kamermeerderheid zou worden 
aanvaard (in de ouderorganisaties 
van het R.K. onderwijs leven de
zelfde verlangens) heeft minister 
Cals (te goeder trouw vooruitlopen
de op een beslissing inzake het lager 
onderwijs) de realisering van deze 
organen in het ontwerp Mammoet
wet, ook financieel mogelijk ge
maakt. De organen zouden advise
rende, later wellicht regelende be
voegdheid krijgen. De naam "Maat
schappelijke Organen" was helaas 
niet gelukkig gekozen. 

De VVD-fractie stemde tegen, even
als PvdA en Prot. Chr. fracties. 

Wij zijn van mening, dat het be
langrijk is, de kwestie van de lan
delijke centrale schoolraden (of 
"maatschappelijke organen") in 
eigen kring ter discussie. te stellen. 

Wij komen hierop terug in ons 
volgend artikel. 

C. v. d. BROECK 
M. C. ENDERT-BA YLé 

*) Nederlandse Onderwijzers Vereniging 
(N.O.V.), Nederlandse Ouderraad (N.O.), 
Volksonderwijs en Mij. tot Nut van het 
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Partijraadsvergadering 
Zaterdag 20 juni a.s. zal om 2 uur n.m. 

een vergadering van de Partijraad 
\VOrden gebouden in "Esplanade", Lu
cas Bolwerk te Utrecht. 
Deze Partijraadsvergadering zal zijn 
gewijd aan het onderwerp "Nederland 

in Europa". 
Na een korte inleiding door de Voor
zitter der Eerste Kamerfractie, mr. H. 
van Riel, zal ruime gelegenheid be

staan tot discussie. 
De vergadering zal toeg·ankelijk zijn 

voor alle partijleden. 
Nota Bene. - In "Vrijheid en Demo
cratie" werd aanvankelijk als datum 
voor deze Partijraaclsvergadering ver
meld 13 ,juni. Deze datum is inmiddeb 

<:ew\jzigd in 20 juni. 



VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

Mr. Berl{hütlV/er 

als Eurollese Gids 

Veertig Nederlandse V.V.D-ers zijn vijf dagen lang Em·opese liberalen 

geweest. Van de vroege zondagochtend van 10 mei tot 's middags 14 mei 

waren zij trouwe, hard werkende - maar goed gevoede - volgelingen van 
mr. dr. C. Berkhouwer, die met het Eerste Kamerlid ir. J. Baas het Neder

landse liberalisme in Straatsburg vertegenwoordigt. 

Het is een Keiharde studie-reis gewor
den. Mr. Ber;.~houwer had het namelijk 
als zijn voornaamste taak gezien om 
een groep VVD-ers, die in de partij als 
landelijke en regionale bestuursfunctio
narissen regelmatig met de nationale po
litiek bezig zijn, eens een blik te gunnen 
in de supranationale keuken van de 
Europese Gemeenschappen. Men doet 
niemand te kort, als men constateert, dat 
ook in Nederland en ook in de VVD 
de politieke belangstelling van de partijen 
nog te weinig gericht is op die Gemeen
schappen. Zij blijft teveel gevangen bin
nen de traditionele grenzen van het na
tionale bereik. Door kennis te maken met 
een aantal acute vraagstukken van de 
Europese politiek hebben mr. Berkhou
wers discipelen kunnen ervaren, dat de 
activiteiten van de Europese instellingen 
in Brussel, Luxemburg en Straatsburg 
rechtstreeks ingrijpen in het Nederlandse 
maatschappelijke en politieke leven en 
dat daarbij grote Nederlands belangen in 
het geding zijn. 

Straatsburg was het, waar de eerste 
kennismaking met "Europa" plaats 
vond. Vanaf de gereserveerde tribune 
van het Europese Parlement hoorden en 
zagen de liberale reizigers mr. Berkhou
wer optreden als rapporteur van de com
missie voor sociale aangelegenheden. On
derwerp: de vorderingen, die de laatste 
tijd gemaakt zijn bij het gelijktrekken van 
de lonen voor mannen en vrouwen in alle 
landen van de Gemeenschap. Meteen dus 
ook een duidelijk voorbeeld van de supra
nationale werking van de Gemeenschap
pen. Nederland, dat tot voor enkele jaren 
een groot verschil kende tussen de belo
ning van gelijkwaardige arbeid naar ge
lang die verricht werd door mannen of 
vrouwen, moet nu in snel tempo dit ver
schil wegwerken. 

Het rapport van mr. Berkhouwer 
bevestigde overigens, dat daaraan - ook 
buiten Nederland - nog wel wat man
keerde. In de vier talen van de Gemeen
schap werd dat tot uitdrukking gebracht 
door afgevaardigden uit de vier fracties, 
die het Parlement telt, de Christendemo-

eraten (waarbij de Nederlandse afgevaar
digden uit KVP, CHU en AR), de So
cialisten, de Liberalen en de Gaullisten. 
Een uitgebreide vertalingsdienst zorgt 
ervoor, dat een Nederlandse preker zo
wel in de vergaderzaal zelf als op de tri
bunes gevolgd kan worden in het Frans, 
Duits, Engels en Italiaans. Nederlanders 
kunnen in hun eigen taal de sprekers uit 
de andere taalgebieden beluisteren. Een 
koptelefoon en een schakelbordje, waarop 
men de gewenste taal kan kiezen, 
zijn voor ieder lid van het Parlement en 
voor iedere toehoorder beschikbaar. Mr. 
Berkhouwer bleek aan die apparatuur 
geen behoefte te hebben, hij spreekt de 
vier talen van de Gemeenschappen en 
ontpopte zich voor zijn reisgenoten ook 
op die manier als een Europees parle
mentariër. 

Hoe voortreffelijk de technische outil
lage in het Europese Parlement ook is 
(tussen haakjes: men heeft er als toe
schouwer ook nog het voordeel, dat men 
vanaf de tribunes - in tegenstelling tot 
de ongelukkige tribunes in de Tweede Ka
mer - de gehele zaal kan overzien), de 
werkelijke macht van dit instituut is 
bijzonder gering. Als het gaat om deze 
belangrijke taak van Europese wetgeving, 
beperken de bevoegdheden van het Euro
pese Parlement, dat samengesteld is uit 
leden van de nationale parlementen, zich 
tot het geven van adviezen. Een taak, die 
niet zonder belang is en die door de par
lementariërs serieus wordt vervuld. Op 
den duur moet het echter bijzonder frus
trerend zijn voor de volkvertegenwoordi
gers, dat de Raad van Ministers, welke 
uiteindelijk het laatste woord heeft, de 
parlementaire adviezen zonder meer 
naast zich neer kan leggen. Het was dus 
geen wonder, dat uitbeiding van de be
voegdheden van het Parlement - bij
voorbeeld door het voorschrijven van de 
noodzaak van een positief parlementair 
advies- een belangrijk onderwerp vorm
de in de discussies, die de VVD-ers in 
gezelschap van mr. Nord, secretaris-gene
raal van het Parlement, over het werk 
van de Europese volksvertegenwoordigers 

hielden. Dat die uitbreiding er alleen 
kan komen als de zes landen van de 
Europese Gemeenschappen daarmee in
stemmen, was een teleurstellend geluid. 
Want het Frankrijk van president De, 
Gaulle voelt daar niets voor. Ook al 
mogen de regeerders van de ander vijf 
staten het erover eens zijn, dat een ze
kere uitbreiding van de parlementaire 
bevoegdheden een simpele eis van demo
cratie is. 

Een ander - zeker voor liberalen -
hoogst belangrijke en principiële aange
legenheid, de rechtsbescherming, bleek 
beter geregeld. In Luxemburg, waar 
het Europese Hof zetelt, dat in de drie 
Gemeenschappen (de Europese Gemeen
schap voor Kolen en Staal, de Europese 
Economische Gemeenschap en de Euro
pese Gemeenschap voor Atoomenergie -
kortweg: Euratom) de rechtspraak ver
zorgt, hield prof. mr. A. M. Donner, pre
sident van het Hof, een korte inleiding 
voor het liberale gezelschap. De nationa
le regering, zo verklaarde de president, 
respecteren de uitspraken van het Hof, 
evenals de uitvoerende organen van de 
Europese Gemeenschappen. 

Met die uitvoerende organen werd 
kennis gemaakt in Luxemburg, waar de 
Hoge Autoriteit van de Kolen en Staal 
Gemeenschap zetelt, en in Brussel, waar 
de Commissie van de EEG en de Commis
sie van Euratom gevestigd zijn. Persoon
lijk hadden de Nederlandse VVD-ers 
kunnen ondervinden, hoe bezwaarlijk 
het is, dat de Europese instellingen, die 
onderling nauw moeten samenwerken, 
in drie verschillende steden hun domi
cilie hebben. De regeringen van de zes 
landen kunnen het echter niet eens wor
den over één Europese hoofdstad en dwin
gen de functionarissen van de Gemeen
schappen aldus talloze uren zoek te 
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brengen met op en neer reizen in de 
dl'iehoek Brussel-Luxemburg-Straats
burg. Een ander, historisch gegroeid on
gemak is de verdeling van Europa's su
pranationaal economisch beheer over 
drie Gemeenschappen, die ieder hun uit
voerend orgaan hebben. Pogingen om de 
Hoge Autoriteit en de beide Commissies 
van de EEG en Euratom samen te smel
ten tot één enkele Europese executieve 
hebben meer kans van slagen dan po
gingen om tot één hoofdstad te komen. 
Mr. Berkhouwer en Ir. Baas hebben dus 
nog vele Europese "reizen" in het ver
schiet. Waarbij bescheidenlijk zij opge
merkt, dat een veertigtal Nederlandse 
VVD-ers heeft mogen ondervinden, dat 
die reizen ook weer niet helemaal zonder 
geneugten zijn, Ten zij de voortreffelijke 
ontvangsten, die het liberale gezelschap 
in Straatsburg, Luxemburg en Brussel 
ten deel vielen, uitsluitend gereserveerd 
worden voor gasten. 

ALLERHANDE 
MEER en meer ziet men, dat 

winkelbedrijven zich bijeen 
vestigen, zodat nieuwe commerciële 
cent?·a ontstaan. Tegelijkertijd is, 
vooral in Nederland en Duitsland, 
het moderne zelfbedieningssysteem 
m opkomst, met als nieuwe variatie 
de supermarkt. 
Dat is als het ware een vergrote vorm 
van zelfbediening (het gaat dan om 
een bedrijfsruimte van tenminste 500 
vierkante meter!), aanvankelijk in 
Amerika vooral voor levensmiddelen, 
mam· al lang niet meer tot dat ge
bied beperkt. Parallel aan deze ont
wikkeling valt ook een rationalisatie 
waar te nemen in de bevoorrading. 

(Europese Gemeenschap) 
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VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

Het allesbeheersende vraagstuk op de achtergrond: 

De toeneming van de wereldbevolking 

Wanneer de wereldbevolking met dezelfde snelheid blijft toenemen als 
thans het geval is, nl. met 1,8 procent per jaar (het jongste cijfer, dat wij 
kennen, dat van 1961), dan zullen er in het jaar 2050 rond 22 miljard men
sen op aarde leven. Dat zijn er dan zeven keer zoveel als de ruim drie 
miljard van nu. _ 

In 1975 zal de bevolking 4 miljard zielen groot zijn, rond de eeuwwisseling 
7 miljard. Laten we even aannemen, dat het groeicijfer ook voor ons land 
geldt, dan betekent dit, dat wij in 2950 een bevolking van rond 85 miljoen 
mensen hebben! Verder commentaar overbodig. 

Het tempo van de bevolkingsaanwas is vandaag de dag zes keer zo hoog 
als 300 jaar geleden. In de afgelopen jaren kwamen er per jaar meer dan 
50 miljoen mensen bij, binnen enkele jaren ligt dit cijfer tussen de 70 en 
80 miljoen. In de veertiger jaren was het 20 miljoen. Over het eerste mil
jard deed de wereld tot omstreeks 1850, dus ontelbare duizenden van jaren. 
Voor het tweede miljard waren 80 jaar voldoende, het werd omstreeks 
1930 bereikt. Het derde miljard vergde 30 jaar, het vierde zal dus 15 
jaar vragen. 

Nu is de groei van de bevolking niet 
overal even groot. In de "ontwikkelde" 
landen is het tempo lager dan in het 
"minder-ontwikkelde" - dus grootste -
deel van de wereld. Maar ook in wat 
dan de ontwikkelde landen heten te zijn 
brengt de bevolkingsexplosie genoeg pro
blemen met zich op het gebied van ver
keer, van huisvesting en recreatie, van 
drinkwaterschaarste en luchtverontreini
ging enz. Deskundige schattingen zijn, 
dat in de Verenigde Staten bij het daar 
geldende g1·oeitempo (1,5 pct.) in 2050 
de bevolking 716 miljoen mensen zal 
omvatten. 

Het snelste groeit de bevolking van 
Zuid-Amerika, met 2,9 pct. per jaar. 
Brazilië, dat in 1950 nog maar 52 mil
joen mensen herbergde, zal in 1975 het 
dubbele aantal hebben en - allemaal 
dus gegeven de huidige groeitempi - in 
2050 . . . . 1,1 miljard! De bevolking van 
Afrika groeit met 2,3 pct. per jaar en 
dit percentage loopt op met de propagan
da, die b.v. in het kader van de Verenig
de Naties wordt gemaakt (en terecht) 
voor de gezondheidszorg. 
Ghana heeft momenteel 'n bevolking•saan. 
was van vier procent. In Azië en in het 
bijzonder Zuid- en Oost-Azië is het be
volkingsprobleem het meest urgent. Het 
aanwascijfer is er ook 2,3 pct. maar 
Azië is al veel dichter bevolkt. Commu
nistisch China, in 1950 geschat op 547 
miljoen mensen, heeft er nu naar men 
aanneemt meer dan 700 miljoen en zal 
er in 1975 of iets later 1 miljard hebben. 

Beklemmende feiten 
Indrukwekkende cijfers en ook beklem

mende feiten. De grote vraag is nu na
tuurlijk, hoeveel mensen de aarde kan 
herbergen en voeden? Proi Harrison 
Brown van het California Institute of 
Technology, een gezaghebbend deskundi
ge zo lezen wij in "US News & World 
Report" van 16 september 1963 waar
aan wij ook de cijfers hebben ontleend, 
stelt de grens t he o re ti s c h op 50 
miljard. Dan moet de mens echter vol
doende zeggenschap krijgen over zonne
en kernenergie om al zijn behoefte te 

i UIT DE PARTIJ I 
VEENDAM 
KOOS NIEUWE SECRETARIS 

De afdeling Veendam hield dezer da
gen haar ledenvergadering in Veenlust 
In verband met het vertrek van mevr. 
J. Hut-de Jonge werd benoemd tot sec['e
taris van de afdeling, de heer J. Rense
ma. 

De heer H. E. Duintjer, lid van de Pro
vinciale Staten en wethouder der gemeen
te Veendam hield een causerie o-ver het 
bestuur van provincie en gemeente. 

Hierna volgde nog een geanimeerde ge
dachtenwisseling. 

dekken uit de zee, de aarde en de atmos
feer en dan zullen de bewoners van de 
gehele aarde- geno-egen moeten nemen met 
algen als voornaamste levensmidde-1. 

De bekende Australische econoom Co
lin Clark heeft uitgerekend, dat de aar
de tussen de 10 en 15 miljard mensen 
kan onderhouden "als de bewerking en 
de drooglegging van land over de gehele 
wereld het peil zouden bereiken, dat Ne
derland thans bereikt heeft". Dat komt 
er op neer, dat we dan over een jaar of 
vijftig aan de grens zijn. Dr. Raymond 
Ewell van de University of Buffalo 
voorspelt, dat de aarde drie tot vier maal 
de huidige wereldbevolking (dus maxi
maal 12 miljard mensen) kan voeden als 
men de bestaande akkergronden en de 
thans bekende technologie op algemene 
schaal gebruikt, hetgeen (nog niet) het 
geval is. 

Wanneer de theoretische mogelijkheid 
van prof. Brown om 50 miljard mensen 
op aarde te voeden (herbergen is dan 
een ander vraagstuk) een werkelijke zal 
kunnen worden, dan rijst de vraag van 
welke kwaliteit het leven nog zal zijn. 
Er is dus in elk geval reden om zich op 
de consequenties van het huidige tempo 
te bezinnen. Dat gebeurt trouwens al. 

Men probeert er ook iets aan te doen. 
Allereerst op het meest voor de hand 
liggende gebied, dat der geboortebeper
king. In Amerika ging men overstag. 
Onder invloed van de rooms-katholieke 
opvattingen hield de overheid ook daar 
zich afzijdig van dit vraagstuk. Begin 
1963 verklaarde de r.k. president Ken
nedy, dat de VS bereid zijn om andere 
landen inlichtingen te geven over de mo
gelijkheden tot geboortebeperking. 
De regering van Communistisch China is 
niet zolang geleden ook de schrik om 
het hart geslagen, ze brengt nu handboe
ken met westers getinte methoden in 

omloop. Ook elders in de wereld tracht 
men voorlichting te verschaffen en kli
nieken voor geboortebeperking op te 
richten. 

Er wordt door deskundigen aan het 
effect getwijfeld. Ervaringen in achterge
bleven landen, bv. op Haïti, hebben ge
leerd, dat zelfs het befaamde orale mid
del "de pil" weinig uitwerkt. Ze wordt 
nl. niet gebruikt. Alleen scholing en in
dustrialisatie kunnen volgens de meeste 
deskundigen de bevolkingsaanwas rem
men. 

On:!:ekerheden 
Hoe dat zij, er is een gerede kans, dat 

het groeitempo door een grotere geboor
tebeperking en misschien ook door an
dere oorzaken in de toekomst afneemt 
Ook ten aanzien van de mogelijkhede~ 
om de toeneming van de wereldbevol
king op te vangen zijn er uiteraard on
zekerheden. Het }(an mee, het kan tegen 
vallen. 

Eén ding staat, dachten wij, echter on
omstotelijk vast, nl. dat de groei van de 
wereldbevolking de politieke, economi
sche en sociale ontwikkeling van de we
reld zal beheersen. De verhoudingen -
tussen rijk en arm, tussen de getals
sterkten der rassen, etc. etc. - zullen 
verschuiven. De gevolgen daarvan zul
len ingrijpend zijn. 

Amerikaanse demografen noemen o.i. 
met reden Communistisch China als het 
eerste land waar de bevolkingsdruk on
vermijdelijk tot een sociale ontploffing 
moet leiden. Nu reeds, zo merken zij op, 
oefent Peiping invloed uit op de land
bouwgebieden en de industrieën van ZO
Azië, die kunnen dienen voor het in
standhouden van de immense Chinese be
volking. Zijn de ,,ideologische" geschillen 
met Moskou onder deze noemer te bren
gen? 

De bevolkingsgroei wordt ook elders 
in de wereld als bron van conflicten ge
zien. Er zijn autoriteiten, die geloven, 
dat de Mau-Mau-rebellie in Kenya is be
gonnen als gevolg van de snelle aanwas 
van de Kikuyu-stam. Toen er hongers
nood ontstond, begonnen de stamhoof
den een oorlog, die uiteindelijk de ver
overing van het bouwland van de blan-
ken ten doel had. · 

Wij praten hier met verontwaardiging 
- en terecht, we zouden in geweten niet 
anders kunnen - over de rassenkwestie 
in Zuid-Afrika. Maar we moeten er, 
met het risico te worden misverstaan, 
bij zeggen, dat de verhouding zwart
blank, die thans 4:1 is, voor de blanken 
nog ongunstiger zal worden. Men ·mag 
aannemen, dat de blanke bevolking met 
50 pct. zal toenemen in de komende 30 
jaren, terwijl de negerbevolking met 75 
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Welvat~Jrt herve:r~~len? 
En nu de oplossing! De overbevolkte 

landen zullen misschi.en een keuze moe
ten maken tussen hongerlijden en ver
overingsoorlogen om hulpbronnen te 
krijgen, een aloude keuze, die imrr.er 
naar de tweede mogelijkheid is uitgeval
len. De achterstand van de "have nots" 
wordt groter, vandaar de wereldhandels
conferentie van de Verenigde Naties in 
Genève 

Dan dus maar de welvaart herverdelen? 
Accoord maar stelt 11 zich er niet teveel 
van voor. Dr. P. M Hauser, verbonden 
aan de universiteit van Chicago, heeft 
het Amerikaanse congres voorgerekend, 
dat de totale goederenproduktie van de 
wereld in 1950 voor rond 500 miljoen 
mensen een leven op Amerikaans peil 
mogelijk zou hebben gemaakt. Naar 
Europese maatstaven voor 1500 miljoen. 
Zou die produktie over de gehele we
reldbevolking van 1950 - zeg 2,5 miljard 
mensen - zijn verdeeld, dan zou de we
reldbevolking een levensstandaard be
reikt hebben die 1/5 van de toenmalige 
Amerikaanse was en minder dan 3/5 
van de Europese (van toen). 
Wat er moet gebeuren? Wij zouden het 

zo niet weten. Behalve dan dat de be
wuste geboortebeperking meer kansen 
moet krijgen! Daarvoor zijn twee dingen 
nodig. Allereerst, dat de religieuze voor
oordelen worden opgeruimd. Daarnaast, 
dat de sociale en ook de persoonlijke ont
wikkeling wordt bevorderd, in een zo 
hoog mogelijk tempo. Op deze wijze kan 
men trachten te ontkomen aan de kla
sieke en fatale oplossingen: oorlog, ziek
te, hongersnood. 

Een triest verhaal? Dat hangt er van
af· hoe het uitpakt. Wij bedoelen niet an
ders dan er op te wijzen voor welke gi
gantische vraagstukken de mensengemeen
schap over het ganse oppervlak der aar
de gesteld is. Vraagstukken, die ook de 
Nederlandse binnenlandse politiek niet 
onberoerd laten. Daar geeft men zich 
misschien niet altijd voldoende reken
schap van, geoccupeerd als men is en 
moet zijn met lonen en prijzen, dat wi-l 
zeggen met eigen welzijn in de naaste 
toekomst. Daarover hopen wij in het licht 
van de wereldbevolkingstoeneming in 
een volgende beschouwing nog iets te 
zeggen. dBo. 
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(Zie pag. 4) 

WENSEN EN FEITEN 

"schaving wortelen in het christen

"dom". Bovendien wordt ook verder 

in dit artikel gesteld, "dat het boven

"al de christelijke geest is, die ons 

"volk de waarde en de vrijheid van 

"de mens en zijn verantwoordelijk

"heid heeft doen beseffen en die het 

"aanzien van ons volk in de wereld 

"heeft bepaald." 

als buitenstaander deze gehele ont

wikkeling met neutrale belangstel

ling en grote gemoedsrust volgen 
kan. 

Geheel in tegenstelling tot dit 

nuchtere feit lezen wij in het eerder 

geciteerde hoofdartikel, dat fusie

pogingen tussen anti-revolutionairen 

en christelijk-historischen bij socia

listen en liberalen zeker een warm 

onthaal zouden vinden. Deze groepe

ringen - wij voegen eraan toe: bien 

étonnés de se trouver ensemble -

zouden bij deze ontwikkeling "alleen 

maar zijde kunnen spinnen". Want 

zij zouden een kans maken een deel 

van de C.H.-kiezers, die zich met de 

fusie niet content zouden gevoelen, 

op zich te verenigen. 

DR. W. P. BERGHUIS, de voor

zitter van de A.R., heeft op 

het convent van zijn partij aandacht 

aan de V.V.D. besteed. Nu de tekst 

van zijn rede deze week integraal in 

Nederlandse Gedachten is versche

nen, kregen wij de gelegenheid dit 

onderdeel van zijn betoog in zijn 

juiste proporties te bezien. De heer 

Berghuis verklaarde nl.: "Ik zou 

"voorts met betrekking tot onze libe

,,rale regeringspartners de opmer

"king willen maken, dat het mij juist 

"voorkomt èn dat het m.i. aan de 

"zuiverheid van de Nederlandse poli

"tieke verhoudingen ten goede komt, 

"dat de V.V.D. zich in haar alge

,,mene vergadering niet uitwendig 

"een "confessioneel" jasje heeft laten 

"aanmeten - hoezeer ik ook zou 

"wensen, dat zij dit inwendig wel 

"zouden doen - en dat zij zich ook 
"nu nog als een uitgesproken VT~i

"zinnig-humanistische organisatie 

"doet kennen. 

"Wij weten, wat wij in dit opzicht 

"aan elkaar hebben En het doet 

"juist daarom aan het politieke res

,,pect jegens de V.V.D. als :regerings

"partner niets af." 
Dit lijkt vriendelijk gezegd. En i:; 

stellig niet onvriendelijk b€doeld. 

Iets anders is of het ook overeen

komstig de feiten en niet slechts 

overeenkomstig de wensen is. Via de 

niet geheel onberispelijke beeld

spraak van "uitwendig" en "inwen

dig" aan te meten confessionele jas

jes meent de A.R. voorzitter uit de 

discussies te Eindhoven zijn "vrij

zinnig-humanistische" gevolgtrek

kingen omtrent de V.V.D. te kunnen 

distilleren. Wat is er echter op die 

algemene vergadering gebeurd? 

Niets anders, dan dat men een dis

cussie-grondslag besproken heeft 

voor de wijziging van een beginsel

program. Een wijziging, die heus niet 

op korte termijn haar beslag zal 

krijgen. En er is en was geen sprake 

van, dat uit die discussie iets kan 

worden afgeleid, dat de betiteling 

van de V.V.D. als "vrijzinnig-huma

nistische" organisatie rechtvaardigt. 

NOG afgezien van de bespre

kingen te Eindhoven bevelen 

wij het geldende beginselprogram 

van onze V.V .D. in de welwillende 

aandacht van dr. Berghuis aan. Daar
in staat o.m. in artikel 1 te lezen, 

dat de V.V.D. het verenigingspunt 

wenst te zijn "van allen, die op 

"grond van hun overtuiging, dat vrij

"heid, verantwoordelijkheid en socia

"le gerechtigheid de fundamenten 

,behoren te zijn van een op christe

"lijke grondslag berustende samen

,,leving als de Nederlandse, de in 

"dit program neergelegde beginselen 

"tot uitgangspunt willen nemen van 

"hun staatkundig streven". 

Verder verklaart men in artikel 3, 

dat de Partij diep overtuigd is, "dat 

"de grondslagen der Nederlandse be-

JAARBOEKJE 1964 
VERSCHENEN 

Verschenen is het Jaar
boekje 1964 van de Partij. 
De prijs bedraagt f 2.50 
per exemplaar. 

Bestellingen s.v.p. door 
overmaking van het be
betreffende bedrag op gi
ro no. 67880 ten name van 
de Secretaris der V.V.D. te 
's-Gravenhage, onder ver
melding: ,.Jaarboekje". 

ATTENTIE! 

WAAROM wij dit alles in ex

tenso vermelden? Om de 

simpele reden, dat de V.V.D. in volle 

overtuiging zowel protestants-ehris

telijken als rooms-katholieken, die 
haar beginselen aanhangen, in haar 

gelederen begroet. Wij achten het 

dan ook niet slechts een versèhra

ling, doch een, zij het ongewild, 

verkeerde voorstelling van zaken, de 

V.V.D. te bestempelen als een "vrij

zinnig-humanistische organisatie". 

Dat er met name van de zijde van 

prof. Oud kritiek was op de dis

cussie-grondslag, was in geen enkel 

opzicht een verantwoorde reden om 

geldende waarheden van het vige

rende beginselprogram uit het 

oog te verliezen. Dit moge dr. Berg

huis met alle respect voor zijn goede 

en oprechte bedoelingen van ons wil

len aanvaarden. 

* 
ditzelfde partij-convent vroeg 

dr. Berghuis de C.H.U. ten 

opzichte van het samengaan van de 

beide protestant-christelijke partijen 

"kleur te bekennen". Nadrukkelijk 

vroeg hij een antwoord. Zolang dit 

antwoord er niet is, vaart de A.R., 

aldus dr. Berghuis, "in de mist". Mist 

of niet, in het christelijk-historische 

weekblad van de 29ste mei geeft de 

hoofdredacteur mr. J. W. van Gelder 

duidelijk te kennen, dat men om zich 

uit te spreken voor een kleur, men 

eerst precies moet weten tussen 

welke kleuren men te kiezen heeft. 

Vooralsnog ziet hij kennelijk geen 

eenheid omtrent een eventueel pro

gram voor een "reformatorisch 

christelijke" partij. Overigens wordt 

door een andere schrijver in hetzelf

de nummer die eenheid blijkbaar in 

volle overtuiging voorgestaan. 

Dit alles neemt niet weg, dat men 

ATTENTIE! 

Luistert op WOENSDAG, 10 JUNI a.s., over de zender Hilversum I 
(402 m), van 18.20-18.30 uur, naar 

.,DE STEM VAN DE V.V.D." 

Hoewel wij alles voelen voor een 

verfijning, ook in de politieke be

toogtrant, is ons dit alles te subtiel 

en te ingewikkeld geredeneerd. Bo

vendien is het veronderstelde "war

me" onthaal een speculatie, die als

nog door geen enkel feit wordt ge

schraagd. Vandaar onze "koude" re

actie. 

* 

I NTUSSEN zijn deze week de 

sociaal-economische plannen 
van de Regering voor de komende 

jaren bekend geworden. Dit · ge

schiedde in een gerichte advies-aan

vrage aan de Sociaal Economische 

Raad. Het advies werd gevraagd op 

korte termijn. Voordat het is uitge

bracht, is natuurlijk geen definitief 

oordeel m.ogelijk. Op het ogenblik 

willen wij er dit van zeggen, dat 

hier kennelijk een compromis tussen 

verschillende stromingen in het Ka

binet werd bereikt, waarbij niet alle 

wensen bevredigd konden worden. 

Dat het geheel duidelijk kabinets

politiek betekent, is een winstpunt 

voor het rustig voortwerken van dit 

Ministerie. 

Naar verluidt overweegt de Rege

ring bovendien een afzonderlijke 

advies-aanvrage aan de SER, hoe te 

bereiken, dat de inflatoire druk kan 

worden teruggebracht. Voor ons -

wij geven in dit alles onze persoon

lijke mening - ligt hier het kern

punt van de situatie. Minister Witte

veen sprak in Zuidlaren over het 

noodzakelijke aanpassingsproces, dat 

nodig is om het evenwicht te her

stellen in de economische ontwikke

ling. Tot dit evenwicht behoort in de 

allereerste plaats vermijding van in

flatie. V oor ons gevoel moet en zal 

dit één der hoofdlijnen blijven van 

het Regeringsbeleid. 
L. Ma 
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BESCHEIDEN HUURVERHOGING 
IN TWEEDE I(AMER 

Kwaliteitswoningen-plan-Gruijters ter sprake gebracht 

Het is altijd maar een schrale troost 
wanneer men achteraf gelijk krijgt. Dat 
geldt ook voor hetgeen bij de behande
ling van de huurverhoging in de ·Twee
de Kamer naar voren werd gebracht. 

Van het eerste ogenblik af, dat huurver
hoging in de Tweede Kamer ter sprake 
kwam (we zijn nu aan de zevende huur
verhoging toe), is door de achtereenvol
gende woordvoerders van onze Tweede
Kamerfractie als een van de noodlotti
ge gevolgen van de huurstop eri van te 
lage huurverhogingen voor de . oudere 
huizen, aangewezen de belemmering van 
de natuurlijke huurders-doorstroming. 

Jonge mensen, met een spoedig groei
end gezin, moeten, voor zover ze daarin 
slagen, dure kleinere nieuwe huizen be
trekken. Oudere mensen (wier kinderen 
successievelijk het ouderlijk huis hebben 
verlaten) blijven in hun te grote maar 
relatief goedkope huizen wonen. 

Door de te grote huurverschillen tus
sen oude en nieuwe woningen is de na
tuurlijke doorstroming van vóór de oor
log een onbekend verschijnsel geworden. 

Deze redenering, destijds van verschil
lende kanten genegeerd dan wel bestre
den, vormde thans een van de voornaam
ste argumenten, zowel uit de Kamer als 
door minister Bogaers naar voren ge
bracht, om tot een "harmonisering" van 
de verschillende huurniveaus te komen. 

Er was nog een ander punt. 
Sommigen zullen zich nog wel herin

neren, dat reeds omstreeks 1950 door 
onze fractie bepleit werd een systeem 
van jaarlijkse, niet te grote huurverho
gingen, die gemakkelijk door de stijgen
de welvaart konden worden opgevangen, 

VERGADERING RADIO- EN 
TELEVISIE-COMMISSIE EN 
PROPAGANDA-COMMISSIE 

Dinsdag, 26 mei j.l., hebben ten kan
tore van het Algemeen Secretariaat de 
radio- en televisie-commissie en de pro
paganda-commissie een gezamenlijke ver
gadering gehouden onder voorzitterschap 
van de heer H. J. L. Vonhoff. 

De in de laatste maanden plaats gehad 
hebbende radio- en televisie-uitzendin
gen werden aan een critische beschouwing 
onderworpen, terwijl voor de laatste twee 
radio-uitzendingen vóór de vacantie-pe
riode, t.w. 10 en 24 juni a.s., het onder
werp werd vastgesteld. 

Na de vacantie-periode zal onze eerste 
radio-uitzending zijn op donderdag, 3 sep
tember a.s. 

Voor wat de propaganda-commissie be
treft, werd uitvoerig gesproken over de 
te voeren verkiezingscampagne voor de 
dit najaar te houden verkiezingen voor 
de Rijnmond en over een eveneens dit 

PROVINCIALE DAG 
GELDERLAND 

De Provinciale Dag van Gelderland 
wordt voor het eerst dit jaar geor

ganiseerd en de commissie van voorbe
reiding hoopt natuurlijk op een succes 
als elders. Daarom schrijven wij hier
voor zover nog nodig een warme aanbe
veling aan de Gelderse V.V.D. vrouwen 
om te komen. 

Op een zomerdag naar Sansbeek in 
Arnhem te gaan is op zichzelf al aanlok
kelijk en als er dan nog zo'n levendige 
spreekster als mevr. van Someren-Dow
ner komt om over landelijke zaken (die 
dus ons allen aangaan) te vertellen en 
een forum van vijf vrouwelijke gemeen
teraadsleden onder voorzitterschap van het 
Statenlid mevr. dr. T. Stark-Heeringa, 
Gelderse zaken zal behandelen, dan 
wordt het eerst recht de moeite waard. 
Tot slot is er nog iets geheimzinnigs; dat 
wordt bij de openingsrede bekend ge
maakt. 

Die openingsrede door mevr. A. Bergs
ma-Feenstra is om 10.30 uur, maar om 

najaar te starten ledenwerfcampagne. 
dus zonder directe looncompensatie. 

Men heeft dat niet gewild en thans is 
het te laat om daar nog mee te beginnen. 

Toch is het opvallend, dat nu ook de 
anti-rev. woordvoerder, de heer Elffe
rich, een jaarlijkse geleidelijke huurop
trekking kwam bepleiten en dan "de 
looncompensatie als een onderdeel van 
het loonbeleid gelijk mee te nemen". 

* * * 
Niet alleen onze woordvoerder, de heer 

V i s s e r, maar ook die van de frac
ties van de KVP, de ARP en de CHU 
waren van mening, dat de thans voorge
stelde huurverhoging van 10 pct. voor de 
gemeenteklassen I en II en van 12,5 pct. 
voor de overige (kleinere) gemeenten, 
wel zeer bescheiden is. Te bescheiden, he
laas, zo betoogde de heer Visser, om een 
werkelijke oplossing te bewerkstelligen. 

Terecht betoogde deze trouwens ook, 
dat het bouwbeleid en het huurbeleid niet 
los van elkaar kunnen worden gezien. 
En dat de enige manier om uit de misè
re te komen is liberalisatie zowel van 
het bouwbeleid als van het huurbeleid. 

Ook minister Bogaers verklaarde met 
zoveel woorden graag een wat fo·rsere 
huurverhoging 'te hebben voorgesteld, 
maar "de sociaal-economische situatie 
laat dat niet toe". 

Men weet, wat dat betekent: wel forse 
loonsverhogingen, die de productiviteits
stijging ver overtreffen en wel- zij het 
met pijn en moeite - prijsstijgingen in 
de verschillende sectoren, maar de huren 
komen weer achteraan en . . blijven 
achter. 

Het is, ook hier, de noodlottige vi
cieuze cirkel, die nog steeds niet verbro
ken wordt. 

Er is nog een ander, bijzonder aspect, 
dat ter sprake kwam. 

Men heeft in ons vorige nummer gele
zen de suggestie van ons Amsterdamse 
gemeenteraadslid drs. G r u ij ter s, om 
voor de nieuw te bouwen woningen tot 
betere, z.g. "kwaliteitswoningen" te ko
men, die niet binnen enkele jaren alweer 
verouderd zijn. 

De heer Bommer (PvdA), die overi
gens, met zijn gehele fractie en die van 
de PSP en de CPN, tegen deze huurver
hoging stemde, vond dit wel een "inte
ressante" gedachte, die het overwegen 
waard was en vroeg zich af, hoe de 

C:)pie vaar de:z:e rubriek te zen
den aan: Mej. Joh. H. Springer, 
Alexanderstraat 16, Haarlem. 

10 uur al kunt u in het Sansbeekpavil
joen een kopje koffie krijgen, aangebo
den door de Centrale Gelderland. De 
koffiemaaltijd kost f 4,60 (inclusref). De 
sluiting is om 16.15 uur. 

Aan de beide uitgangen van het sta
tion Arnhem zal iemand de deelneem

. sters opwachten met het weekblad in de 
hand. 

Aanmelding liefst vóór 6 juni a.s. bij 

VVD-woordvoerder in de Kamer daar
op zou reageren. 

Welnu, de heer Visser heeft daarop 
gereageerd. Wij beschikken op het ogen
blik, dat wij dit schrijven, nog niet over 
de (steeds later verschijnende) officiële 
Handelingen. Wij menen echter, zijn 
voorlopig antwoord toch wel aldus te 
kunnen weergeven. 

De heer Visser veridaarde het voor 'n 
groot deel met deze suggestie eens te 
kunnen zijn. Er zal dan echter wel de 
l'lekerheid moeten bestaan, dat die inJoop 
(van te betalen huur) juridisch mogelijk 
is en dat belanghebbenden, rijk en ge
meenten, tot medewerking bereid zijn. 

Onder dit "mits" sprak hij van een 
"uitnemende gedachte". Wel echter 
vroeg hij zich af, waarom men het zich 
moeilijker zou maken dan nodig is. 

Als men, zo betoogde de heer Visser, 
werkelijke kwaliteitswoningen wil bou
wen, laat men dan gebruik maken van 
het grote "stuwmeer" van aanvragen in 
de vrije sector. Daar liggen talloze aan
vragen van mensen, die bereid zijn om 
zonder subsidie goede woningen te (la
ten) bouwen. 

Waarom, zo vroeg hij, zou men die 
daartoe dan niet in staat stellen? Zij ma
ken dan toch weer andere woningen 
vrij? 

NA-OORLOGSE 
HUURVERHOGINGEN 

Kabinetten-Drees: 

1951 15 °/o 
1954 20 °/o 
195•5 5 °/o 
1957 25 °/o 

Kabinet-De Quay: 

1960 20 °/o 
1962 10/12 '/o 

Kabinet-Marijnen: 

1964 10/12% 0/o 

(na goedkeuring ook door Eerste 
Kamer). 

A. 

mevr. C. J. Lavell- de Vries, Debussy
straat 10, Arnhem. 

En wie wat op het hart heeft kan vra
gen aan mevr. van Someren of aan het 
forum reeds nu inzenden aan mevr. G. 
Kooy-Ezerman, Regentesselaan 32, Apel
doorn. 

NOODKREET 

Van Sansbeek gaan onze gedachten 
vanzelf naar "vacantie" al of niet in 

Gelderland; wij zien bossen, heide, we
gen, straten en parken in voor ons vreem
de plaatsen. 

En dan denken aan de noodkreet, die 
in Delft geuit werd door ir. H. Knol. di
recteur van Openbare Werken aldaar, een 
noodkreet, die niet vaak genoeg herhaald 
kan worden, maar die van het verslag 
van T.S. in het nummer van 21 mei af 
was gevallen. 

,.Onvoorstelbaar, niet te beschrijven zijn 
voor de gemeentereinigingsdiensten de 
moeilijkheden en zorgen, veroorzaakt 
door het straatvuil. Gevoegd bij het hui
dige tekort aan personeel zijn ze niet te 
overwinnen. De in zwang gekomen heb
belijkheid om verpakkingsmateriaal van 
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FA BLO 
COMMODORE 
WHITE 
U slaagt 
uitstekend bij 

GERRITZEN 
HERENMODES 

L. v. Meerervaart 280 a 
DEN HAAG - TEL. 33 64 18 

CO PIJN 
GROENEI(AN 

* 
REEDS MEER DAN 

TWEE EEUWEN EEN 

BEGRIP VOOR 

boomkwekerij
produkten 

EN 

tuinarchitectuur 

* 
TELEFOON 03401- 207 

ALGEMEEN SECRETARIAAT 

V.V.D. 
Koninginnegracht 61 

's-Gravenhage 

Telefoon ( 070) 60 48 03 

( 3 lijnen} 

Giro 67880 

buitenshuis geconsumeerde artikelen b.v.. 
eenvoudig op de weg achter te laten, ver
oorzaakt nachtmerries aan de mensen van 
de Gemeentereiniging. Als dit afvaJ. al
leen al tot de helft zou teruggebracht 
worden, zou het al een grote verlichting 
betekenen.'' 

Spr. achtte een boete van f 100,- voor 
het wegsmijten van een leeg sigaretten
doosje gewenst en niet te hoog. En nu 
had hij het nog niet eens over het ontluis
teren van het natuurschoon. 

Waarom komt er niet eens een flinke 
actie om de mensen netheid te leren? 

NOG EEN NOODKREET 

De vakantietijd leidt ook tot een an
dere noodkreet namens alle moge

lijke secretariaten. Zorg a.u.b.,· dat eit' 

niets kan stagneren. Laat desnoods dege
ne die uw post naziet even een briefkaar
tje schrijven om Uw afwezigheid te be
richten. Dan hoeft men niet wekenlang 
vergeefs op een antwoord te wachten. U 
weet niet, hoe lastig werken het in het 
vakantieseizoen is. En dat duurt tegen
woordig zo lang! 

J. H.S. 
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GOED 
* * Tien jaar geleden vaardigde het 

* Nederlandse episcopaat het man
dement "De kátholiek in het. open
bare leven van deze tijd" uit. Daarin 
stond o.a.: "Wij blijven van oordeel, 
dat het voor een katholiek ongeoor
loofd is lid te zijn van socialistische 
verenigingen, zoals het NVV". Thans 
heeft rector J. Doesburg, de geeste
lijk adviseur van het Nederlands Ka
tholiek Vakverbond, als zijn persoon
lijke mening te kennen gegeven, "dat 
de gewetensnood van katholieke NVV
leden niet aanwezig is of behoeft te 
zijn". 

Het is goed, dat dit nu eens duide
lijk is uitgesproken. Blijft alleen de 
vraag of het karakter van het NVV 
en andere socialistische organisaties 
de afgelopen tien jaar is gewijzigd, of 
dat die gewetensnood nooit had be
hoeven te bestaan. 

TRAINING 
* * Elek Schwartz, de bondstrainer 
* van de K.N.V.B., zal spoedig 

naar het zonnige Zuiden en wel Por
tugal, vertrekken. Hij zal daar Benfica 
in zijn getrainde handen nemen. En 
de K.N.V.B. moet uitzien naar een 
nieuwe coach. Wij matigen ons geen 
oordeel aan over de prestaties van de 
leider van het Nederlandse elftal. Vast 
staat, dat het nuchtere Nederlandse 
volkskarakter in uitzonderingsgeval
len volledig verstek laat gaan. De hoe
veelheid "critische beschouwingen", 
gelijkstaande met azijn, vitriool en 
vergif, die over deze coach zijn uitge
stort, tart elke beschrijving. In ieder 
geval moet men het in de heer 
Schwartz prijzen, dat hij heeft ge
toond, beukende slagen te kunnen in-. 
casseren zonder een spier te vertrek
ken. Een training op zichzelf, die 
wijst op Stoïcijnse gelatenheid. 

SCHRIEL 
,.. ·* De beheerder van een postkan-

"" kantoortje heeft - ten onrechte 
verdacht van verduistering - een zes
tal weken in hechtenis vertoefd. Later 
werd hij officieel buiten vervolging 
gesteld. Een ander, de werkelijke da
der had immers een volledige beken
tenis afgelegd. De Haagse rechtbank 
heeft nu toekenning aan de postfunc
tionaris van e.en door hem gevraagd 
bedrag van 1470 gulden geweigerd. 
Deze kosten van juridische bijstand 
vielen, naar het oordeel van de recht
bank, niet onder de .,tegemoetko
ming'', die in een dergeiijk geval kan 
worden uitgekeerd. Wij vinden deze 
uitspraak gezien onder menselijke 
hoek, schriel. Bovendien: strijdig met 
ons rechtsgevoel. Als eventueel in 
hoger beroep blijkt, dat de jurispru
dentie deze in elk opzicht "enge" 
interpretatie van het schadevergoe
dings-artikel tot opperste wijsheid 
heeft verheven, is het tijd voor wets
wUziging. Zeker de justitie behoort 
elementaire billijkheid te betrachten. 

DUITS 
* * ,.Voor een Duitser moeilijk lees-
* baar". Dit is een van de oorde

len, die Duitse studenten hebben gege
ven over de eindexamenvertaling 
Duits-Nederlands voor de h.b.s.-A en 
B van dit jaar, aldus lazen wij in de 
N.R.C. 

Het gold hier de visie van twintig 
Duitse studenten, die bijna. waren af
g.estudeerd en voor het merendeel fj
Iologen. 

Zij oordeelden o.m.: ,.hoogst onge
bruikel~jke woordkeus", "onduitse 
constructies", ,,foutieve opeenhoping 
van voorzetsels", ,.aanvechtbare in
terpunctie" ,.archaïserende dames 
weekbladstijl" .,naar de inhoud 
volkomen onlogisch" of ,,stijl van een 
derderangs schrijver uit het midden 
van de vorige eeuw''· 

Ons oordeel: voer voor onderwijs
deskundigen! 
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Mr. H. van Riel te Rotterdam: 

"VOORSTEL VERLAGING BELASTING 
SPOEDIG TE VERWACHTEN" 

Mr. H. van Riel, voorzitter van de Eerste-Kamerfractie van de VVD, 
heeft donderdagavond te Rotterdam op een bijeenkomst van de plaatselij-' 
ke afdeling gezegd, de indruk te hebben dat voorstellen tot verlaging van 
de directe belastingen - "in al hun aantrekkelijkheid" - niet lang meer 
op zich zullen laten wachten. 

Volgens specialisten, aldus de heer Van Riel, zou hiermee een miljard 
gulden gemoeid zijn. Hoever het kabinet wil gaan was hem niet bekend. 
Over de datum van invoering van de belastingverlaging staat nog niets 
vast. Deze zal door de economische ontwikkeling worden bepaald. De heer 
Van Riel achtte het niet onwaarschijnlijk dat het tijdstip tegen het einde 
:van 1965 zal vallen. 

Een fantastisch geschenk 

voorVADER! 

Er mag, aldus de heer Van Riel, ech
ter bepaald geen enkel verband bestaan 
tussen de latere ingang van de belasting
verlaging en het verhogen van de AOW. 

Naar zijn mening dient de AOW te 
worden gefinancierd uit premieheffing. 
Volgens een schatting, zou dan nog f 125 
miljoen uit de algemene middelen moe
ten komen. Dit is aldus de heer Van Riel, 
gezien de monetaire situatie misschien 
wel wat hoog, maar er staat tegenover 
dat de uitkeringen op grond van de Bij
standwet, die gemeenten kunnen ver
strekken, door verhoging van de AOW 
lager zullen komen te liggen, waardoor 
het beroep van de gemeenten op de alge
mene middelen kleiner kan zijn. 

Aldus de NRC waaraan wij dit verslag 
ontlenen. 

Persoonliike relaties 
Volgens de heer Van Riel zijn de per

soonlijke betrekkingen in het kabinet 
zelden zo goed geweest als nu. Men heeft 
weleens, vooral bij de socialisten, gespe
culeerd op een conflict tussen de minis
ters Veldkamp en Witteveen over de ver
laging van de belastingen en verhoging 
van de AOW, maar volgens de heer Van 
Riel is hiervan geen sprake. 

Minister Veldkamp mag dan weleens 
eerzuchtig lijken, dat doet niet af aan 
het feit, dat hij een schrandere en hard
werkende man is die heel goed weet waar 
hij de politieke mosterd haalt; en dat is 
niet bij de socialisten. 

De samenwerking tussen hem en de li
beralen laat zeer weinig te wensen over, 
aldus de heer Van Riel. 

Het liberale Eerste-Kamerlid stak de 
loftrompet over minister Witteveen. Hij 
memoreerde dat deze zeven maanden de 
tijd heeft gehad om de wetsontwerpen 
voor belastingverlaging voor te bereiden. 
Hij heeft in die tijd moeilijke discussies 
moeten voeren in het kabinet om zijn 
ideeën te verwezenlijken, want het 
spreekt vanzelf dat alle vakministers voor 
hun belangen het sterkste opkomen. 

De heer Van Riel vond het logisch dat 
de aandacht zich, als erover belastingver
laging wordt gesproken, vooral op de 
VVD richt. Deze partij heeft zich hier 
naar zijn mening altijd een groot voor
vechter van getoond. 

Zuid-Afrika en Spanie 
Voordat de heer Van Riel de verlaging 

van de belastingen en de verhoging van 
de AOW aan 'n beschouwing onderwierp, 
heeft hij zich speciaal gericht tot de 
NRC naar aanleiding van enkele kant
tekeningen in de nummers van 20 en 21 
april bij opmerkingen die op de jaarlij
se vergadering van de VVD o.m. over 
Zuid-Afrika en Spanje waren gemaakt. 

De heer Van Riel begon met te zeggen 
dat beginselen het waard zijn om met ver
stand te worden benaderd. Het lanceren 
van losse stellingen heeft volgens hem 
geen zin en leidt slechts tot gemeenplaat
sen. 

Hij wilde nog eens duidelijk vaststel
len, dat er voor hem geen enkel waarde
verschil bestaat tussen mensen van welk 
ras, sociale positie of sekse dan ook. Hij 
wees erop dat de situatie in Zuid-Afrika 
zeer bijzonder is door de historische ont
wikkeling. Nederland heeft met dit land, 
zo zei hij, speciale banden en alhoewel 
dit niets af mag doen aan het oordeel 
over het beleid, dat daar wordt gevoerd, 
moet het wel verantwoord zijn. 

In Zuid-Afrika, aldus de heer Van Riel, 
wordt een politiek gevoerd van onder
drukking en die is niet aanvaardbaar. 
Men onthoudt de inwoners met afwijken
de huidskleur verscheidene faciliteiten. 
In het gunstigste geval zal de zaak er ge
leidelijk stranden op de onwil van de 
zwarte bevolking, In het ongunstigste ge
val wordt er een bloedbad aangericht 

Angst 
Volgens de heer Van Riel is de ach· 

tergrond van het handelen van de blan
ken in Zuid-Afrika bepaald door de 
angst. Een angst om weggespoeld te wor
den uit het land dat zij hebben opgebouwd 
Het volk is er in een psychische isolatie
positie gekomen waaruit de angst is ont
staan, en de angst is nu eenmaal de aller
slechtste raadgever, aldus de heer Van 
Riel. 

Het streven van de Westelijke wereld 
moet gericht zijn op een constructieve op
lossing van het Zuidafrikaanse probleem. 
Engeland en de Verenigde Staten, aldus 
de heer Van Riel, moeten ervoor zorgen 
dat de blanke bevolking haar deel in de 
gemeenschap kan behouden als de inte
gratie er een feit is. Langzaam aan moet 
naar een integratie worden toegewerkt. 

Er is niets te verwachten van alleen 
maar protesten. Deze spelen de Russen in 
de kaart, aldus de heer Van Riel, en drij
ven Zuid-Afrika in de verkeerde hoek. 
Men moet niet onverantwoordelijk pro
testeren, maar komen met afkeuring in 
constructieve vorm. 

Span ie 
Over Spanje zei de heer Van Riel dat 

het systeem er weliswaar niet fascistisch 
is, maar dat het niet voldoet aan de eisen 
van een moderne democratie. Men moet 
dit zien als een resultaat van de bur
geroorlog. Niet alleen de Duitsers heb
ben er schuld aan, dat Spanje in bepaal
de opzichten nog achter gebleven is, maar 
ook de Engelsen en de Fransen die het 
regime hebben gesteund om Spanje uit 
handen van de communisten te houden. 
Dit is een typisch staaltje van machtspo
litiek. 

Het gaat niet aan om te zeggen dat het 
van de ene dag op de andere moet veran
deren. 

De heer Van Riel wees er op dat Span
je nooit in de EEG kan worden opge
nomen zolang het bewind daar niet is 
aangepast aan de democratische instellin
gen van de EEG. Ook associatie wees hij 
af. Maar dit alles vond hij nog geen re
den om geen handel met Spanje te drij
ven. Men moet niet te schijnheilig zijn, 
zo zei hij. Met militaire verbonden neemt 
men het helemaal niet zo nauw. Hij zag 
geen reden om China niet uit te zonde
ren van handelsverkeer met Nederland en 
Spanje wel. Geen associatie, geen inte
gratie, maar wel zo uitgebreid mogelijke 
handel, zo vond de heer Van Riel. Dit 
kan ook positieve kanten hebben. 

Hij vond het niet zo nodig dat men 
iedere dag lucht geeft aan zijn bezwaren 
tegen Spanje. Dat doet men toch ook niet 
ten aanzien van Rusland, China, Ghana 
etc., zo zei hij. Bij Ghana wijst men dan 
vaak op het ontwikkelingsproces dat het 
land moet doormaken, maar volgens de 
heer Van Riel, geldt dit evenzeer voor 
Spanje. 

Het is geen kwestie van vrees voor be
ginselen, als men niet dagelijks met pro
testen door de lucht zwaait, maar van 
verantwoordelijkheidsgevoel. 

exclusief verkrijgbaar bij de kapper! 

Het is altijd merkwaardig om te zien, 
aldus de heer Van Riel, hoe weinig be
reid degenen zijn die de liberale begin
selen dan zogenaamd zo hoog hebben, in 
de praktijk iets voor de partij te doen. 
Vaak zijn er ze niet eens lid van. 

Samenwerking 
De suggestie van de schrijver van de 

rubriek Dezer dagen in de NRC om eens 
zonder de KVP te regeren, noemde de 
heer Van Riel voor de liberalen volstrekt 
onuitvoerbaar. De VVD heeft weliswaar 
geen principiële voorkeur voor samenwer
king met de confessionele partijen, maar 
de verschillen met de Partij van de Ar
beid over bijvoorbeeld vrije sociale 
markteconomie, inkomensdifferentiatie 
en belastingstelsel zijn te groot. Het fi
nancieel-economische standpunt van de 
VVD roept altijd conflicten niet de so
cialisten op. 

IN MEMORIAM 
DE HEER F. G. STOELMAN 

Tot ons groot leedwezen moeten wij 
berichten, dat een der medewerkers van 
het Algemeen Secretariaat ons door de 
dood is ontvallen. 

Zondagochtend 31 mei j.l. overleed on
verwacht in het ziekenhuis Bronovo te 
's-Gravenhage, waarin hij enkeie dagen 
tevoren was opgenomen, de heer F. G. 
Stoelman, documentalist der Partij. 

Wijlen de heer Stoelman trad op 16 
september 1957 in dienst van de V.V.D. 
Tot zijn taak behoorde de zorg voor de 
bibliotheek en voor de Kamerstukken, 
dagbladen, tijdschriften en periodieken, 
benevens het voorzien van onze Kamer
fracties en partijleden van de nodige do
cumentatie. 

Deze taak heeft de heer Stoelman steeds 
met grote toewijding en zorgvuldigheid 
verricht. In hart en nieren liberaal, en
thousiast lid van de V.V.D., ging hem het 
wel en wee onzer Partij zeer ter harte. 

In de wijze, waarop hij zijn werk ver
richtte, kwam dit steeds tot uiting. 

Gedurende de laatste twee jaar liet 
zijn gezondheid reeds te wensen over. 
Lange tijd heeft hij op halve kracht moe
ten werken. Kort geleden liet het zich 
aanzien dat in zijn gezondheidstoestand 
verbetering was ingetreden, doch vorige 
week bleek plotseling opname in het zie
kenhuis noodzakelijk. Onverwacht kwam 
daar het einde. De heer Stoelman be
reikte de leeftijd van 63 jaàr. 

Zijn heengaan betekent een ernstig ver
lies voor het Algemeen Secretariaat, 
waar hij ten zeerste zal worden gemist. 
Onze gedachten gaan uit naar mevrouw 
Stoelman; moge haar de kracht gegeven 
worden dit verlies te dragen. 

C. NIERMEIER & GEASSOCIE,ERDEN adviseurs voor public relations 

(leden Ned. Genootschap voor Public Relations) 

PR 
Wij verricht(t)en public relations activiteiten, zowel op intern 
als op extern gebied, voor een zeevaart-werkgeversorganisa
tie, een stichting van een zeer grote groep winkeliers, een 
overheidsorganisatie op rijks- en op gemeentelijk niveau, 
een belangrijke groepering in de Nederlandse bouwnijver
heid, maar ook voor enkele kleine ondernemers. 
Onder meer houden wij ons bezig met de organisatie van 
tentoonstellingen; wij verzorgen personeelsintroductieboek
jes en personeelsorganen zomede huisorganen, incidentele 
uitgaven als b.v. een personeelswervingscourant, een wed
strijdcourant met nationale verspreiding, organiseren ge
beurtenissen als de viering van jubilea, de opening van een 
nieuw bedrijfspand en wij behartigen de nieuwsvoorziening 
voor de perso,rganen. 

Willem van RijsW'ijckstraat 76 - Rijswijk (Z.H.) _ Telefoon 070 - 98 42 58 



.RIJBEID EN DEMOCRATIE 

Noordelijk Liberaal Congres te Zuidlaren 

Belastingverlaging en landbouwproblemen 

in het brandpunt 

Ons partij-orgaan mag de Kamercentrales Assen, Groningen en Leeuwarden van de V.V.D. een woord van erkentelijkheid 
- namens geheel liberaal Nederland - niet onthouden voor haar prijzenswaardig initiatief om nog juist ''t>L>r het einde 
van deze wonderschone, uitzonderlijk zonnige mei-maand-1964 een Noordelijk Liberaal Congres te beleggen. Dat die er
kentelijkheid zich niet beperkt tot het initiatief, doch ook voor de 11itvoering daarvan geldt, behoeft niet, maar mag wel 
nadrukkelijk worden verklaard: de ongedacht grote opkomst is ongetwijfeld voor een goed deel te danken aan de zorg
vuldige voorbereiding van dit Congres, het vlotte verloop ervan aan de uitnemende organisatie. 

Het programma vermeldde 2.15 uur als het tijdstip voor de aankomst der deel
nemers. Toen wij op die tijd de "Sprookjeshof" te Zuidlaren bereikten, bleek de 
grote zaal reeds zo bezet, dat we nog ternauwernood een plaatsje konden vinden. 
Wie aan het woord "Congres" gedachten verbindt van statige plechtigheid zal 
voor dit noordelijk liberaal festijn liever een andere benaming kiezen. Het was 

.immers veel meer een groots ontmoetingscentrum van blij herkennen. Jongeren 
- verrassend veel jongeren! - wisselden genegen handdrukken met vergrijsden 
in de dienst der liberale zaak. Mannen en vrouwen voelden zich, ook innerlijk, ver
eend onder de blauwe vaan van de V.V.D. En jongen en ouden, mannen en 
vrouwen, bloemgetooid als ze, dank zij de hupse gastvrijheid der Zuidlaarders 
waren, ze wisten zich één in de liberale idee, ook als de roos, die men hun op de 
borst gespeld had, een gele was of zèlfs een rode .... 

Waarlijk, het moet voor mr. G. Loop
stra, voorzitter van de Kamercentrale 
Groningen, een aangenaam voorrecht ge
weest zijn deze liberale demonstratie in 
het noorden des lands te mogen openen. 

Voor ons, noordelingen - aldus de heer 
Loopstra - stuit het bezoek van liberale 
samenkomsten in den lande dikwijls af op 
bezwaren, die het wonen in wat meer ex
centrisch gelegen provincies nu eenmaal 
meebrengt. Vandaar dit noordelijk libe
raal congres, waartoe de drie noordelijke 
centrales echter ook besloten, overtuigd 
als zij waren van het nut, dat zulk een 
congres kan hebben doordat enkele pro
minente figuren uit de liberale gelederen 
hun ideeën en zienswijzen aangaande be
langrijke actuele punten uiteen kunnen 
zetten voor de tezamen gekomen geestver
wanten. 

De besturen der drie centrales prijzen 
zich gelukkig, aldus mr. Loopstra, minis
ter Witteveen bereid gevonden te hebben 
over het bij uitstek actuele onderwerp 
"Conjunctuurpolitiek" een inleiding te 
houden, waarna mevrouw Van Someren
Downer zou spreken over "Politiek en 
Kiezer" en de heer G. M. Lambers, voor
zitter van het Drents Landbouw Genoot
schap over "Landbouw en Consument". 

Spr. huldigde de afdeling Zuidlaren voor 
haar bemoeiingen terzake de inrichting 
van dit congres en speciaal mevrouw Wes
ira voor de zorg die zij hieraan heeft wil
len wijden. Een afzonderlijk woord van 
welkom richtte hij tot ir. Den Toom, 
staatssecretaris voor Defensie; die met zijn 
echtgenote dit congres bijwoonde, tot de 
heer Roukema, burgemeester van Zuid
laren, de aanwezige leden van Eerste en 
Tweede Kamer, de heren Louwes, Baas, 
Zegering Hadders en Van Dijk, de hoofd
bestuursleden mevr. Veder en de heren 
Vonhoff en De Lange om daarna het 
woord te geven aan prof. dr. H. J. Witte
veen, minister van Financiën, die onder 
luide toejuichingen van de aanwezigen 
achter het spreekgestoelte plaats nam. 

Minister Witteveen 
aan het woord 

Minisier Witteveen, de vergadering dan
kend voo1' haar hartverwarmend welkom, 
wilde beginnen met zijn respect uit te 
spreken voor de grote o);}komst. Dat zo
velen zich door het prachtige zomerweer 
niet hebben laten weerhouden, dit libe
rale congres bij te wonen, mag een ver
heugend teken van belangstelling in onze 
politieke activiteiten genoemd worden. 
Spr. stelde het zijnerzijds ook zeer op prijs· 
hier het een en ander te mogen zeggen, 
juist nu in het kabinet uiterst belangrijke 
besprekingen gaande zijn over de proble
men, samenhangend met het punt waar
over hij hier wilde spreken. 

gramma hebben neergelegd op het rege
ringsbeleid is in te passen. 

De titel die spr. voor zijn inleiding op
gegeven had, "Conjunctuurpolitiek", duid
de dus de richting aan, waarin zijn ge
dachten ten deze gaan. Hij stelde daarbij 
voorop, dat hij conjunctuurpolitiek steeds 
als zeer belangrijk heeft gezien voor ons 
streven naar evenwicht in ons economisch 
leven, een evenwicht dat juist voor de 
vrije mens essentieel mag heten. 

Telkens immers blijkt dat grote span
ningen op het gebied der economie leiden 
tot ingrijpen van overheidswege, wat dan 
weer nieuwe spanningen tengevolge heeft. 
De situatie in het economische leven kan 
soms plotseling omslaan ,waarbij zich al
lerlei ernstige verschijnselen kunnen voor
doen: werkloosheid, daling van welvaart, 
inflatie, enz. 

Evenwicht 

Bij ons streven naar evenwicht staan 
ons twee methoden ter beschikking. Ten 
eerste moet men trachten de totale koop
kracht in evenwicht te houden met de 
totale prodLiktie. Dit voorkomt ingrijpen in 
het leven van de particulier. Slaagt men 
er niet in. langs deze weg het evenwicht te 
bewaren, dan moet men een lo.on- en 
prijspolitiek invoeren. Het is duidelijk dat 
de zgn. globale maatregelen de e~rste 
plaats behoren in te nemen, die immers 
het normale bestaan zoveel mogelijk in 
stand houden en dat eerst bij het optre
den van verdere spanningen naar het 
tweede middel moet worden gegrepen. 

Gaat men nu het verloop van de achter 
ons liggende jaren na, dan constateert 
men in de periode 1960/63 een sterke ex
pansie in heel onze economie, geken
merkt door vrijwel continu spanningen 
met dan ook een even continu ingrijpen. 
Dit duidde erop, dat ons loonpeil in ver
gelijking met dat van andere landen laag 
was. De toen nodig geoordeelde revaluatie 
zou tot een goed resultaat hebben geleid, 
wanneer er werkelijk ontspanning inge
treden. was en daar leek het in '63 ook o·p. 
Nauwelijks was echter het huidige kabinet 
opgetreden · of . er· waren weer nieuwe 
spanningen waarneembaar. 

In dè bouwsector waren al voortdurend 
verborgen spanningen aanwezig. In de 
landen rondom ons namen inflatoire span
ningen snel toe. Zo kwam het tot een 
loonexplosie, het woord slaat precies op 
de situatie, want er was sprake van een 
uitbarsting van de spanning. Als liberalen 
kan ons dit niet verbazen: men hield zich 
niet aan contractueel vastgelegde loon
regelingen en dat kon zo niet doorgaan, 
wil men de loonvorming in de hand hou
den. Nu is het met de welvaart als met 
een ballon, die men opblaast: men weet, 
dat hij barsten moet, maar niemand weet 
het moment waarop. 

sing was noodzakelijk, dan moet men zich 
daarbij toch wel realiseren wat dit be
tekent. 

Niet alleen de lonen, maar ook het prijs
peil moest hierdoor wel omhoog gaan, al 
is het zo, dat niet alle effecten daarvan 
tegelijkertijd te voorschijn treden. Eerst 
kregen we een stijging van de koopkracht, 
die leidde tot vergroting van de consump
tie. Daarna kwam de prijsstijging als aan- .. 
passing aan de toen geschapen situatie. 

Optreden eventueel 
onvermijdelijk 

In haar programma ha<l <le regering 
een aa:o.tal maatregelen opgenomen als 
het terugbrengen van <le koopkracht 
en het beperken van <le vraag. Die 
maatregelen waren echter toch nog 
maar beperkt en thans is het zo, <lat 
we aanzienlijk meer uitgeven <lan we 
ver<lienen. Onze nationale uitgaven 
zijn een miljar<l te hoog en <le vraag 
wo.r<lt dus nu: op welke wijze moeten 
we nu naar herstel van evenwicht 
streven. ''Ve moeten het aanpassings
proces zijn loop laten volgen, ook nu 
de onaangename consequenties merk
baar wor<len, bv. in <le stijging van <le 
kosten van levenson<lerhoud, gelijk <le 
cijfers over april te zien gaven. Ech
ter moet elke ongemotiveer<le stijging 
\VOrden tegengegaan en \Vanneer die 
zich voordoet, is optre<len onverm\j<le
lijk. 

Wij moeten als volk de tering naar de 
nering zetten, wat naar sprekers mening 
niet zeggen wil, dat het nodig is te komen 
tot een bestedingsbeperking, wanneer we 
de produktiviteit opvoeren. Voor spr. is de 
situatie deze: dat we een voorschot geno
men hebben op een stuk toekomstige wel
vaartsstijging, dat we in komende jaren 
moeten en kunnen terugbetalen. 

Hoe past hierin nu het regerings
programma en <le partijprogramma's 
der in <le regering vertegenwoortligen
<le partUen? Voor ons heeft belasting
verlaging zeer hoge prioriteit en <lat 
heeft zij ook op het regeringsprogram-
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ma. Deze verlaging vvas in de achter 
ons liggentie maanden volstrekt onmo
gelijk, maar er moet in de zittings
perio<le van <lit kabinet ruimte voor 
gemaakt wor<len. Hoeveel dit zal kun
nen betiragen en wanneer er tiaartoe 
kan wortien overgegaan is een vraag, 
<lie spr., hangende het beraa<l in <le 
boezem <ler regering, niet wil beant
\VOorden. 

We-l wil hij zeggen, dat de verhoging 
van de belasting op sigaretten en benzine, 
die met 1 april afloopt, hiervoor ook 
ruimte schept. Dat verlaging van de loon· 
en inkomstenbe-lasting buitengewoon gro
te prioriteit heeft, is duidelij·k, vooral nu 
tengevolge van de loonstijging deze be
lasting· sterk in opbreng·sten toeneemt. 

Wat lwt tijtlstip vo-or. belastingver· 
laging aangaat, kan spreker hier 
slechts zeggen <lat dit zo gekozen 
moet wor<len, dat het zo geschikt mo
gelijk in het conjunctuurverloop past. 
Het zou heel wel kunnen zijn, <lat <lit 
niet meer zo lang duurt, want het is 
mogelijk dat ree<ls in 1965 een ont
spanning intree<lt. Zodra <l.e situatie 
het toelaat zal <le verlaging wortien 
geeffectueer<l, het tiaartoe strekkende 
wetsontwerp komt zo speetlig mog·e· 
lijk in behan<leling. 

Men vreest nu misschien dat. de verla· 
ging in het gedrang komt, maar spreker 
stelde daartegenover, dat de verzekering 
moet worden gegeven, dat dit niet het ge
val zal zijn, ook omdat in het ontwerp 
de datum zal worden vastgelegd waarop 
de belastingverlaging uiterlijk, zij het 
misschien in twee tempo's, ingevoerd 
wordt. 

Zo zal het mogelijk zijn de zo gewenste 
synthese te verkrijgen. 

Want hiermede hangt ten nauwste sa
men de verhogi,ng van de A.O.W. Op wel
ke wijze en wanneer zal hiertoe kunnen 
worden overgegaan? Dit belangrijke punt 
heeft zijn plaats op het regering.sprogram_ 
ma, maar ook op het programma van de 
V.V.D, Nu zou men kunnen zeggen: laat 
het tijdstip voor de belastingverlaging 
samenvallen met dat van d-e A.O.W.-ver
hoging. Dit zou volkomen juist zijn, wan
neer de verhoging van de A.O.W.-uitke
ringen net als de belastingverlaging zou 
moeten komen door de ruimt-e, die er zal 
ontstaan door onze uitgavenbeperking. 

Maar hier geldt de priorit·eitenschaal, 
die men vastgesteld heeft en die inhoudt, 
dat na hetgeen tot opvoering van de wo
ningbouw nodig is, de gehe-le dan beschik· 
baar blijvende ruimte dienstig gemaakt 
moet worde,n aan belastingverlaging. 

Op welke wijze moet men dan lwmen 
tot verhoging van de A.O.W.? Hier geldt 
het een operatie, die een verschuiving 
moet bewerkstelligen tussen de koop· 
kracht van de bij het arbeidsproces be
trokkenen de actieve bevolking en de 
non-actiev'e. Dus zoveel mogelijk vel·ho
ging van de premies. Verhoging van de 
pensioenen staat op het programma van 
de V.V.D. en dat is juist, voorzover men 
daarmee blijft binnen de grenzen, d.w.z. 
mits de positie der pensioenfondsen van 
bedrijven en ondernemingen er niet door 
bedreigd wordt. 

Dit is nodig, omdat we een stuk inflatie 
ten nadele van de ouderen hebben, het· 
geen accuut geworden is door de loonex
plosie en de daarop gevolgde prijsstijging, 

(Wordt vervolgd) 

De besturen der drie centrales hebben 
dit wel goed "getimed", al ware het mis
schien nog beter geweest, wanneer deze 
vergadering iets later gehouden was, want 
zolang deze zaken onderwerp vormen van 
intern kabinetsberaad kon spr. natuurlijk 
niet veel hierover zeggen. Hij wilde dus 
:aangeven, hoe hij de problemen ziet om 
daarna de vraag onder ogen te zien, hoe 
hetgeen wij hieromtrent in ons partijpro-

In ons geval waren er de spanningen, 
maar niemand kon voorzien, wanneer de 
spanningen tot een uitbarsting zouden lei
den. De regering kwam met haar plannen, 
waarbij een belangrijke loonstijging be
wust aanvaard werd. Een stuk inflatie was 
onvermijdelijk, ook om te komen tot aan
passing van onze ècónomie aan die van 
andere landen. Zegt men nu: die aanpas-

Opening door cle voorzitteT van cle Kamer-Centrale Groningen mr. G. 
Loopstra. Van links naar rechts: G. JVJ. LambeTs, F. Faber, prof, ·'dr. H. J. 
Witteveen, mr. G. LoopstTa, mevr. Haya van Santeren-Downer en 0. Tam
men.~. 
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Crisis -van het parle1nentarisme? (I) 

DE PARLEMENTAIRE DEMOCRATIE IN DE BRANDING 

HET nationaaL-soc~aLisr~le heeft 
in ons voLk noott emge wer

keLijke kans gemaakt om in beteke
nende mate worteL te schieten. Vóór 
de oorLog niet omdat geheeL zijn 
ideoLogie in fLagrante strijd was met 
de typische kenmerken van onze 
voLksaard. Tijdens de oorLog nog min
der, omdat deze Leer toen tevens ver
bonden was aan de gehate bezetter 
en zij, die bLijk gaven nog steeds ach
te1· deze ideoLogie aan te Lopen, ten
minste aLs poLitiek stekebLind, in veLe 
gevaUen zeLfs als handLangers van de 
vijand moesten worden beschouwd. 

ZoaLs ook de verkiezingsuitsLagen 
in de jaren tussen 1933 en 1940 heb
ben aangetoond, kan aan de nega
tieve houding van de overgrote meer
derheid van ons volk tegenover de 
theorieën van deze ,;nieuwe leer" niet 
worden getwijfeld. Toch kan niet 
worden ontkend, dat van de syste
matische, met een grote dosis dema
gogisch raffinement gevoerde agi
tatie bij menigeen toch meer bleef 
hangen dan de meesten zich in die 
dagen zelf bewust waren. 

De onzekerheden en bedreigingen 
aLs gevolg van de economische ma
laise en het Leger van werklozen 
vonnden toch weL een gevaarl~jke 

voedingsbodem voor de met een waas 
van quasi-nationaListische romantiek 
omhangen radicale theorieën. 

Theorieën, waarb~i op GoebbeL
liaans-vak1wndige wijze al wat in 
deze jaren niet deugde of fout ging, 
werd teruggevoerd op de "verenigde 
poLitieke parti;ien", wie1· "bederf" de 
Staat tot ontbinding zou voeren; op 
het "demo-liberaLisme" (het scheLd
woord dier dagen), dat zichzeLf zo1t 
hebben overleefd en op het "praat
parLement", dat voLkomen onmachtig 
zou zzin en zo snel mogel~jk naar huis 
diende te wonZen ge.zonden. 

DE o01·log, de bezetting en de 
1áteindeLijke vernietiging van 

de machten buiten onze grenzen, die 
de massa's een duizendjarig r~ik had
den beloofd, maar de wereLd aan de 
rand van de voLledige ondergang 
brachten, was voor de denwcratische 
staten een bloedige les, waartoe aar
zeling en zwakte tegenover dictato
?"iale machten en waartoe gebrek aan 
inte1·nationale santenwerking k11nnen 
leiden. 

Het voorrecht van een goede ge
zondheid wordt pas we1·keLijk beseft 
door wiè een langdttrige ziekte heeft 
doorgemaakt. Ons volk, bevrzid en 
met het teruggekeerde koninklijk 
gezin weer in zijn midden, besefte in 
1945 pas goed de waarde van die v·or.
men en instellingen, die te zamèn 

ons pm·lementair-democnLtische be
stel 1dtmaken. 

Pas toen de Staten-Generaal weer 
op het Binnenhof zetelden, het Mili
tair Gezag (met alle waardering 
oveTigens voor hetgeen dit gedurende 
de overgangstijd heeft verricht) was 
ontbonden, wetgevende maatregelen 
weer aan het kritische forum, en de 
medewerking van de volksvertegen
woordiging werden onde1·worpen en 

Wat is de waarde van ons l 
parlementair-democratische 
bestel? 

Is er een afnemende belang
stelling in ons volk voor poli
tieke vraagstukken, vergeleken 
bij vroeger? 

Moet ons kiesstelsel der 
evenredige vertegenwoordiging 
worden vervangen door een of 
andere vorm van districten
stelsel? 

Wat kan en moet er worden 

; 

gedaan om de politieke belang
stelling te verhogen en om het 
werk van de Kamers te mo- ~ 
derniseren? < 

! Onze oud-hoofdredacteur, de 
heer A. W. Abspoe l, die een 
ervaring van vele tientallen 

'
~ jaren in het politiek-journalis
~ tieke leven heeft opgedaan, zal 

in een aantal vervolgartikelen 

l aandacht aan deze en daarmee 
samenhangende vragen wijden. 

Hij ontwikkelt daarop een 
~ eigen visie, die niet in alle ge
; vallen zal blijken samen te 

~ 
vallen met hetgeen daarover 
nogal eens door hen, die elkaar 

~ 
zo gemakkelijk naschrijven en 
napraten, te berde wordt ge-
bracht. 

~ 

de rechter!zike macht van on-Neder
landse sntetten uit de bezettingstijd 
was geztáverd, voelden wij ons ein
del~ik volledig hersteld in onze waa?·
de van vrije b1o·gers in een naar 
demoe1·atische nonnen bestmn·cle 
1·echtsstaat. 

Het voonecht (weer) te Leven in 
een land, waar de vrijheid van kTi
tiek en cle eigen levenssfeer van 
ieders staatsburger door de overheid 
tot de g1·enzen van het mogelijke en 
redeLzjke worden gewaarborgd en ge
ee7·biedigd, gaf een gevoel, dat 
slechts zij ten volle kennen, die de 
on vrijheid, de onderdT11.kking en de 
vernedering tot in haar diepste el
Lende hebben ondergaan. 
· Wanneer het dageLijkse leven zijn 
gewone loop herneemt, verbleekt 

echter spoedig het at(Teool van het 
herwonnene. 

V e1·ko11dheden, kleine Lichame-
lijke ongemakken, kunnen ons 

humeur bederven en ons het zicht 
doen verliezen op het wezenlijke 
verschil tussen betrekkelijk kLeine 
kwalen, die met de nieuwste mid
delen succesvol kunnen wo1·den be
streden en de ernstige ziekte, die het 
leven kan bedreigen. 

Zo ligt het niet alleen in het per
soonlijke, maar ook in het staat
kundig !even. 

De vreugde over het herstel van 
aL die 1·echten en vrijheden, die de 
parlementaire democratie ons waar
borgt, is verbLeekt. Sommigen heb
ben misschien zelfs moeite om in te 
zien, dat z~i van waarde zijn. Vooral 
echter: het grote goed, dat wij be
zitten, dreigt voor onze blik schuil 
te gaan achter de tot groteske vor
men opgeblazen feûen en bezwaren, 
die in iedere menselijke samenLeving 
zelfs aan het beste stelseL inhe1·e11t 
zijn. 

Ve1·waarlozing van aanvankelijk 
onschuldige ziekte-symptomen Leve1·t 
haar gevaren, 171aa1· veel gevaarlijker 
voor ons geestel~ik welzijn is, ten on
rechte rond te lopen met de kwel
lende gedachte, dat een ongeneeslijke 
kwaaL ons zou bedreigen. 

Het is goed, noodzakelijk zelfs, de 
gebreken, waaraan ons staatkundig 
s-ysteem leidt, onder het oog te zien 
en de juiste bestrijdingsmiddelen te 
zoeken en toe te passen. W~i zuLLen 
echter terdege op onze hoede moeten 
zijn voor her!, die - bewust of on
bewust- deze gebreken tTachten op 
te blazen tot proporties, die ons het 
zicht op .de we1·kelijkheid doen ver
liezen. 

Dat zou kunnen leiden tot het toe
passen van middelen, die andere. 
minder onschuldige kwalen Z01tden 
kunnen oproepen of de algemene ge
zondheidstoestand van de "patiënt" 
zouden kw1nen onderm~jnen. 

Het is tegen deze o.i. enig juiste 
achtergrond, dat de in de laatste ja-

ren gegroeide kr.itiek op de praktijk 
van ons staatkundig besteL za! moe
ten won/en bezien en afgewogen. 

-~:-

H..;T is niet zo moeil~ik om een 
inventaris op te maken van 

al de grieven en bezwaren, die nu 
eens hier., dan weer daar, de Laatste 
jaren tegen de prakt~jk van ons pa7·
lementair bestel zijn ingebr.acht. 

Oud-minister Ca l s heeft het ons 
bovendien nog wat gemakkelijker 
gemaakt. Z~in befaamde rede, op 9 
maart van dit jaar voor de Sint Joris
kring te Den Haag gehouden en en
kele dagen later in g1·ote trekken 
door. hem herhaald ter gelegenheid 
van het achtste lustnim van het 
Juridische Disp1mt "Contardo Fer
rini" te Nijmegen, heeft grote aan
dacht getrokken en ook wel enige 
consternatie gewekt. 

Terecht en ten onrechte. 
Terecht, omelat zij werd ttitgespro

ken door een scherpzinnig man, die 
zelf middenin het politieke Leven 
stond en staat. Eerst jarenlang aLs 
staatssecretaris en minister, thans 
zeLf als lid van de Tweede Kame1·. 

Ten onrechte, in zoverre hetgeen 
hij te berde bmcht - de hee1· Cals 
zal zelf de eerste zijn dit te erken
nen - in feite weinig nieuws be
helsde, doch de bovenbedoelde in
ventarisatie vormde van alle kriti
sche geluiden, die. meer incidenteel 
en dus minder samenhangend, van 
andere z~jden reeds wa1·en doen 
horen. 

Die inventarisatie op deze w~jze 

had haar voo1·- en nadelen. Een der 
nadeLen is wel, dat dit niet aL te 
systematisch b~ieengaren van alLe 
grieven, die bovendien ongeLijksoor
tig van aard en zwaa1·te zijn, weL 
enigszins het 1·esultaat had van het 
bekende bos, waardoor nwn de bo
men niet meer ziet. 

W~j wilren pogen, in een beperkte 
reeks artikelen de aangevoerde be
zwaren enigermate te ordenen en 
afzondeT/ijk te bezien. 

A. W. ABSPOEL 

CAPT~t\IN A. DE JONGE 
Gecontroleerde Particuliere Dag- en Nacht Bewakingsdienst
Bewaking van Schepen. Kaden. Loodsen. Wagons en opgeslagen 
goederen. 

Vakkundig en Technisch personeel voor verhalen van schepen, 
openen en schoonmalren van ruimen, binnen- en buitenboord ver
ven, ketel en tank reinigen, aflos donkeyman, matrozen, koks, enz. 

8b VAN VOLLENHOVENSTRAAT, ROTTERDAM 
Telefoon dag en nacht 123578 - 127441 . 116539 

BO'DiööN 
SPIJKENISSE 

Gebouwen van gewapend betonnen 
prelabs voor verschillende doeleinden. 
Vloerplaten in normale afmetingen of 
pasplaten volgens opgegeven malen. 
Broeibakken en alle onderdelen voor 
de tuinbouw. 
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MEVR. Mr. J. M. STOFFELS-VAN 
HAAFTEN GROOTOFFICIER IN 
DE KROONORDE VAN BELGië 

Bij het ter perse gaan van dit 
nummer vernamen wij, dat onze 
geestverwante mevrouw mr. J. M. 
Stoffels-van Haaften is benoemd tot 
Grootofficier in de Kroonorde van 
België. Zij ontving vrijdag 29 mei j.l. 
de versierselen verbonden aan deze 
Belgische Koninklijke onderschei
ding uit handen van de heer Henri 
Fayat, minister, adjunct voor Bui
tenlandse Zaken. 

beeld 
van 

Electronica, commandomicrofoon, oscillografen· 2e de boer 
zijn de vrienden van de drukkers bij De Boer. De 
helpende handen van de vakmensen aan de koperdiepdruk-
pers, diè mede door deze gevoelige registratie een werkelijk 
subliem stuk drukwerk leveren. Het eerste exemplaar dat van 
de persen komt. is even brillant als het miljoenste. 
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Als voorzitter van de Raadgeven
de Interparlementaire Beneluxraad 
presideerde mevrouw Stoffels de za
terdag daaropvolgende deze Raad in 
de gothische zaal van het stadhuis te 
Brugge, waar in 1464 de eerste ver
gadering van de Staten-Generaal 
der Lage Landen werd gehouden. 

DRUKKERIJ EN UITGEVERIJ V/H C. DE BOER JR, N.V. ZEVERIJNSTRAAT 4·HILVERSUM •'TELEFOON 02950-13051 

I 
I 

VERVEN EN LAKKEN 
VAN GOEDEN HUIZEI 

autolakken 
vernissen 
industrielakken 
scheepeverven 

constructieverven 
muurverven 
plasticolor verven 
huisschilderverven 

BUITENLANDSE FABRIEKEN EN VESTIGINGEN O.A. IN BELGlito DENEMARKEN, 
DUITSLAND, ENGELAND, FINLAND, FRANKRIJK, ITALII!, JAPAN, PAKISTAN EN SPANJE 

Bloemsierkunst 

v/h J.C. de LANGE's Koninklijke Tuinbouwinrichting 
Hofleverancier van H.M. de Koningin 

FRIESCH-GRONINGSCHE HYPOTHEEKBANK u. 
EN AANGESLOTEN BANKEN 

Amsterdam - Arnhem - Eindhoven - 's-Gravenhage 
Groningen - Rotterdam 

PANDBRIEVEN 
EEN VEDUGE EN RUSTIGE BELEGGDNG 

N.V. RIJNSTAAL 

FABRIKANTE 

v/h J. W. Oonk & Co. 
Telefoon 24941/45 - Arnhem 
Postbus 42 

VAN 
NAADLOZE 

EN 
GELASTE 

STALEN BUIZEN 

De Botterdamsche 

Droogdok Mij. N.V. 

~--J 
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Werkgelegenheidsproblemen 

In tien Jaar 1,_3 miljoen werkkrachten erbij 

J n onze vorige besc~ouwing - in V. en D. van 28 mei - duidden wij de 
problemen aan, dte de wereldmachten door de enorme groei van de 

wereldbevolking, als het huidige tempo gehandhaafd blijft, tot 22 miljard 
mensen in 2050. In 1975 zal bij dit tempo het getal 4 miljard zijn. 

De heer David Morse van de International Labour Organisation, de inter
ternationale arbeidsorganisatie ILO, heeft uitgerekend, dat de we r k e n d e 
wereldbevolking tussen 1950 en 1975 zal toenemen met 550 miljoen mensen. 
Voor 550.000.000 mensen zal dus werkgelegenheid moeten worden gevonden. 
De stijging zal alleen in Azië al 380.000.000 bedragen, dat is meer dan de 
totale arbeid~bevolking van de industrie-landen (Noord-Amerika, Europa 
en Rusland) m 1950. 

Het cijfer is nog hoger omdat er in 
de wereld een zekere werkloosheid be
staat en de automatisering bij een be
paalde economische constellatie (zoa•ls 
die van Amerika) tot structurele werk
loosheid leidt. 

In de jongste conferentie van de ILO, 
de vorige herfst in Genève gehouden, is 
een rapport van deskundigen aan de or
de geweest, "Employment Objectives in 
Economie Development", waarin werd 
aangetoond, dat de grotere werkgelegen
heid niet wordt geschapen. 

Er zijn landen met ambitieuze ont
wikkelingsplannen, Italië, Japan, India, 
die goede resultaten boekten. Maar die 
plannen hebben betrekking op de pro
duktie, niet op de werkgelegenheid! Mor
se zei het aldus: "De techniek, zowel in 
de landbouw als in de industrie, die het 
meest in aanmerking komt om de pro
duktie te verhogen, is het minst ge
schikt om de werkgelegenheid uit te 

_breiden". 
Het bekende "plan Vanoni" in Italië is 

eigenlijk op een mislukking uitgelopen. 
-Het bedoelde de economische ontwikke
ling gelijkmatig over Italië te spreiden 
en zo· het overschot aan arbeidskrachten 
in het zuiden van het land op te nemen. 

Het resultaat was, dat het reeds indu
strieel ontwikkelde noorden het kapi
taal aantrok en de produktie er opliep 
en daarmee het loon, en dat het gemid
delde inkomen in Zuid-Italië (waar twee
derde van de Italiaanse bevolkingsaan
was plaatsvindt) beneden de helft van het 
gemiddelde inkomen in het noorden bleef. 

Grote moeiliikheid 
De grote moeilijkheid is, dat het ka

pitaal steeds wordt aangetrokken door 
de al ontwikkelde gebieden, dat geldt niet 
alleen in Italië, maar in de gehele we
reld. De produktie in de ontwikkelde ge
bieden stijgt daardoor en met haar de 
lonen, waardoor een grotere markt ont
staat voor de toegenomen produktie van 
consumptiegoederen. De spiraal van 
vraag en aanbod treedt in de ontwikkel
de streken in werking, maar er blijft geen 
geld over voor de minder ontwikkelde 
gebieden, waar een arbeidsreserve onge
bruikt blijft. 

Het is dan ook wel begrijpelijk, dat 

de ILO de regeringen van de ontwikkel
de landen heeft gevraagd deze ontwik
keling tegen te gaan. Dat kan alleen 
door de consumptie binnen bepaalde 
grenzen te houden. Dat zal de investe
ringslust en daarmee de kapitaaltoevloed 
doen afnemen, waardoor er meer kapi
taal beschikbaar blijft voor de ontwik
kelingsgebieden. 

Een moeilijk punt is dat van de ka
pitaalaanwending. Het zakenleven streeft 
terecht naar winstmaximalisatie, niet 
naar een zo groot mogelijke werkgele
genheid. Het inflatie-vraagstuk, dat ook 
een groot nationaal kwaad kan zijn, 
maakt de kwestie nog ingewikkelder. 

:Zekere inperking van vriiheden 
Hoe men deze problemèn nu precies 

moet oplossen? Wij zouden het zo niet 
weten. Dat ze door internationaal over
leg, door wereld-regelingen, dat wil 
dus ook zeggen door een zekere inper
king van vrijheden - ook voor ons -
m o eten worden opgelost, staat vast. 
En we kunnen niet te lang meer wachten, 
trouwens een bescheiden begin is er al. 

Wij zouden het met een variant op een 
uitspraak van de juist overleden India
se staatsman Nehroe aldus willen zeg
gen: "Komt het :n deze eeuw van een 
gigantische bevolkingsexplosie niet tot 
economische en sociale coëxistentie, dan is 
de enig andere mogelijkheid codestruc
tie". 

Zoals wij in onze vorige beschouwing 
opmerkten zullen de internationale 
vraagstukken samenhangend met de toe
neming van de wereldbevolking ook de 
vaderlandse politiek niet onberoerd la
ten. Naast de algemene invloed is er 
echter ook nog een meer specifieke. 
De minister van Sociale Zaken en Volks
gezondheid, dr. Veldkamp, heeft onlangs 
in de halfjaarlijkse conferentie van de 
Raad van de Intergouvernementele 
Commissie voor Europese Migratie 
(!CEM) in Genève gezegd, dat onze be
volking met ongeveer 1,3 procent per jaar 
toeneemt. 

De toeneming over de gehele wereld is 
1,8 procent. Dit betekent, aldus de be
windsman, dat aan het eind van deze 
eeuw in ons land 18 tot 20 miljoen men
sen zullen wonen vergeleken met 12 mil-

UIT DE PARTIJ 
DIE CONFESSIONELE MENS 
IN DE V.V.D. 

Levendige gedachtenwisseling 
in de Bollenstreek 

De afdelingen Lisse, Hillegom, Noord
wijkerhout, Sassenheim, Voorhout en 
Katwijk aan Zee organiseerden op don
derdag 21 mei jl. een openbare discussie
avond die in het teken stond van de con
fessionele mens in de VVD. 

De grote zaal van hotel "Het Bruine 
Paard" te Sassenheim was geheel be
zet. 

Het comité Bollenstreek, gevormd uit 
bovengenoemde afdelingen had twee in
leiders uitgenodigd, de h'eer L. M. de 
Beer, Rooms Katholiek, en de heer ir. 
F. Wagenmaker, orthodox protestant 
beiden lid van de VVD ' 

Nadat de voorzitter v~n het comité, de 

heer Jac. Gorter in zijn openingswoord 
alle belangstellenden welkom had gehe
ten, in het bijzonder mr. G. C. van .Dijk 
en jhr. mr. W. H. D. Quarles van Uf
ford, leden van het roofdbestuur, gaf hij 
een korte inleidende beschouwing ove;: 
de liberale beginselen. 

Hierna voerde de heer De Beer als 
eerste inleider het woord. Spr. bracht 
naar voren wat de VVD meer had te 
bieden dan andere politieke partijen in 
Nederland. De heer De Beer legde de na
druk op een zo groot mogelijke indivi
duele vrijheid. Ieder heeft recht op een 
eigen mening en op een eigen verant
woordelijkheid. Dit moet men uitleven 
aldus spreker. De VVD is een dynami~ 
sche partij. Dynamiek wordt gemist in 
andere partijen. De VVD volgt een dui
delijk staatkundig programma. Wie op 
de VVD stemt, weet waarop hij stemt. 
Van de KVP kan men dit niet zeggen. 
Zij heeft een liberale en een socialistische 
vleugel. 

joen nu. Een zeer drastische verandering 
dus in 35 jaar. Er zal voor 6 tot 8 mil
jot;n mensen huisvesting, werkgelegen
h~ld, verkeersmogelijkheid en ontspan
nmgsmogelijkheid moeten worden ge
vonden. 

Minister Veldkamp heeft in die migra
tiebijeenkomst als zijn mening te kennen 
gegeven, dat "ook de emigratiepolitiek 
een continu karakter moet dragen. Een 
emigratiepolitiek op langere termijn 
schept de voorwaarden voor het voort
zetten van een waardevolle traditie, waar
door ondernemende en ambitieuze men
sen worden bezield de wereld in te trek
ken. Door de eeuwen heen hebben zulke 
mensen bij gedragen in de economische 
groei van jonge landen een een aandeel 
geleverd in het gevoel van verwantschap 
en solidariteit tussen de volkeren onder
ling". 

Perspectieven 
op langere termiin? 

Een nogal optimistisch en idealistisch 
geluid. Of in het verleden het uittrekken 
van de Europeanen nu wel altijd heeft 
bijgedragen tot meer gevoel van solida
riteit onder de volkeren en tot de eco
nmnische groei van jonge landen (de 
term was toen anders), is toch hier en 
daar wel de vraag. Maar dat is minder 
belangrijk. De minister ziet hier pers
pectieven op langere termijn. 

Wij twijfelen daaraan. De economische 
groei van de ontwikkelingslanden hangt 
niet alle·reerst af van de immigranten 
op wie men ook niet zo gesteld is. Het 
hangt, zoals hiervoor geschetst, aller
eerst af van de kapitaalvorming, van de 
mogelijkheid om een industrie op te bou
wen, die internationaal kan meedoen. 

In het verleden emigreerde men niet 
om een bijdrage te leveren in de eco
nomische opbouw van een jong land en 
om het gevoe•l van broederschap· onder 
de mensen te bevorderen. Men emigreer
de, omdat er in de eigen streek geen bo
terham viel te verdienen, laat staan een 
boterham met wat er op. Men verwacht
te elders carriere en fortuin te maken, zo 
niet voor zichzelf dan toch voor de kin
deren. 

In de 18de eeuw kon Europa een bevol
kingsexplosie (belachelijk klein naar de 
huidige maatstaven) opvangen door uit
voer van overtollige arbeidskrachten 
naar bv. Amerika. In onze dagen kun
nen Canada en Australië nog wat op
vangen, maar in de toekomst zal ook dat 
minder vlot gaan. Het wereldbevolkings
vraagstuk en het werkgelegenheids
probleem zal men niet meer kunnen op
lossen met migratie. Ook dat feit is voor 
ons land een (toekomstig) gegeven. 

De directeur van het Centraal Plan
bureau, prof. P. de Wolf, heeft in een 
rede voor de jaarvergadering van de 
Federatie Metaal- en Elektrotech-

De tweede inl-eider, de heer ir. Wagenma
ker zei, dat het Protestantisme en het Li
beralisme een rijke historie achter de rug 
hebben. Er is in Nederland maar één li
berale partij, maar geen enkele partij 
heeft de wijsheid in pacht. Geloof en 
praktijk hebben duidelijk met elkaar te 
maken. Ik kan als Christen geloven al
dus spreker en als liberaal handelen. 

Spreker besprak daarna uitvoerig de 
begrippen levensgevoel, oecumene en 
vrijheid. Ir. Wagenmaker vond dat er 
ruim plaats is voor orthodoxe protestan
ten. Het waarderen en het ernstig nemen 
van een ander is belangrijk. De liberaal 
is geen massamens. Hij wil zelf verant
woordelijkheid dragen. Hij heeft zelf een 
overtuiging. Hij behoeft niet bang te zijn 
voor zijn eigen mening. Het verantwoor
delijkheidsgevoel is onverbrekelijk ver
bonden met het liberalisme. 

Na de pauze vond een levendige dis
cussie plaats o.a. over kinderbijslag, over 
kembewapening, over legerpredikanten, 
over het openbaar en het Christelijk on
derwijs, over de CDU-gedachte, over 
geloofsovertuiging en wereldbeschouwing. 

Het organiserend comité, bestaande uit 
de heren Gorter, Van Lochem en Heene-
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nische Industrie medegedeeld, dat het 
Nederlandse bedrijfsleven tot 1975 niet 
minder dan 1,3 miljoen nieuwe werk
nemers een plaats in het arbeidsproces 
zal moeten verschaffen, 1,1 miljoen als 
gevolg van de toeneming van onze be
volking, 200.000, doordat de landbouw 
als bedrijfstak nog meer in betekenis 
gaat inboeten (de landbouw geeft 
thans nog 10 procent van de Neder
landse beroepsbevolking werk, over 10 
jaar zal dat nog slechts 5 tot 6 procent 
zijn). 

Verdubbelde capaciteit 
Als de huidige verhoudingen zich be

stendigen, en dat is niet zeker, dan zou 
de industrie van die 1,3 miljoen werk
krachten 600.000 moeten opnemen en de 
dienstensector 700.000. Op grond van de 
groei in de afgelopen veertig jaar zou de 
metaalindustrie van de 600.000 man, die 
naar de industrie gaan op haar beurt 
45 procent, dat is 270.000 werknemers, 
moeten opvangen. Dat wil zeggen, dat 
de huidige Nederlandse metaalindustrie 
in tien jaar tijd haar capaciteit moet 
verdubbelen. 

Men kan deze cijfers en feiten niet 
verwaarlozen wanneer men in ons land 
spreekt over lonen, prijzen en. . een 
krappe arbeidsmarkt, die thans alles zo 
ongeveer beheerst. 

Uiteraard moet men eerst de moeilijk
heden van vandaag oplossen, maar het 
zou zeer roekeloos zijn wanneer men 
die van 1975, dat wil dus zeggen de ont
wikkeling op langere termijn, uit het 
oog verloor. Het zou even roekeloos zijn 
wanneer men onze vraagstukken niet te
vens zag in het licht van de wereldpro
blemen. dBo. 

Mr. W. J. GEERTSEMA 

SPREEKT IN VOORHOUT CZH) 
Op vrijdag 12 juni a.s. zal de afdeling 

Voorhout haar eerste openbare bijeen
komst houden in Hotel-Café-Restaurant 
Kerkvliet te Voorhout (ZH). Spreker zal 
zijn de voorzitter van de Tweede Kamer
fractie mr. W. J. Geertsema. 

Leden van omringende afdelingen zijn 
gaarne welkom. Aanvang: 20.00 uur. 

man, kan op een geslaagd initiatief terug 
zien. 

GESLAAGDE 
SOCiëTEITSAVOND 
IN PURMEREND 

Op 22 mei j.l. hield de afd. Purmerend 
een sociëteitsavond voor alle omliggende 
afdelingen. 

Het is de bedoeling, dat de volgende 
bijeenkomst door een andere afdeling 
zal worden georganiseerd. 

De voorzitter, de heer K. G. Gerritsen 
had het voorrecht de heren Vonhoff en 
Gruijters op de eerste sociëteitsavond te 
kunnen begroeten. 

De heer Vonhoff hield een kort over
zicht over de algemene ledenvergadering 
in Eindhoven, de belastingpolitiek, de 
AOW en enkele andere actuele politieke 
onderwerpen. De heer Gruijters sprak 
vervolgens over de gemeentelijke belas
tingpolitiek en de woningbouw. 

Na de pauze werd geanimeerd van ge
dachten gewisseld waarbij vooral de slag 
vaardigheid van beide sprekers opviel. 

Het was een bijzonder geslaagde avond 
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en DEMOCIATIE 

ACHTEN 

·van Buitenlandse Zaken, minister 
Luns heeft nu ook de minister van 
Defensie zeer duidelijk verklaard, 

dat Nederland weliswaar partici
peert in deze besprekingen, maar in 
geen enkel opzicht gebonden is. 

Waar het in dit geval om gaat? 
Zoals waarschijnlijk bekend is, zal 
de regering een Nederlands detache
ment ter beschikking stellen voor 
een Amerikaans experiment. Dit ex
periment houdt in, dat men een 
Amerikaans oorlogsschip, uitgerust 

met Polaris-projectielen "in de 
vaart zal brengen". En wel voor de 
helft met een Amerikaanse en voor 
de andere helft met een internatio
nale bemanning. Detachementen uit 
Turkije, Griekenland, Italië, Groot
Brittannië, West-Duitsland en Ne

derland zullen hier naar men hoopt 
eendrachtig samenwerken. Vooral 
bij de Grieken en de Turken zal dat 
niet zo gemakkelijk zijn. 

OP DE NOTA 

Eigenlijk had het defensie-de

bat in de Eerste Kamer, hoe 
verdienstelijk ook, iets onwezen
lijks. Vroeger heeft minister De Jong 
toegezegd, dat de Nota over het de
fensie- beleid binnen een bepaalde 
spanne tijds zou verschijnen. Dat is 
niet geschied. Al voelen wij er geen 
behoefte aan dit de minister kwa
lijk te nemen, toch houdt de vertra
ging in, dat de begrotings-behande
ling in onze Senaat het karakter had 
van een voorpostengevecht. Of, zo 
ultra-pacifisten deze militaire ver

gelijking niet "lusten": van een zeer 
vroeg geserveerde hors d'oeuvre 
voor een hoofdmaaltijd. Ondanks dit 
alles kwamen er ook nu nog inte
ressante punten naar voren. Op en
kele daarvan een kort commentaar. 

Gevraagd door de VVD-fractielei
der mr. H. van Riel en ook door de 
heer Chr. G. Matser (KVP) om na
dere mededelingen omtrent de finan
ciële problemen betreffende onze de
fensie, gaf de minister summiere 
maar toch verhelderende cijfers. Bo
ven de op de begroting van 1964 ge
raamde f 2330 miljoen is een f 130 

miljoen gekomen voor salarisverbe
teringen. Uit de "overloop" van vo
rige jaren kan men beschikken over 
een f 500 miljoen. Dat wil dus zeg
gen, dat in totaal f 2960 miljoen voor 
defensie ter beschikking zou zijn. 

Men had gerekend met een beta
lingsplafond van f 2460 miljoen. 
Maar dit plafond is te laag. Dies zal 
er gedeeltelijk uit de overloop moe
ten worden geput. 

-t:- * 
* 

V an groot belang achten wij de 

vraag, of Nederland zijn ver
plichtingen jegens de NATO vol
doende honoreert. Reeds uit de 

schriftelijke voorbereiding van het 

debat blijkt, dat ons land deze ver
plichtingen "grotendeels - zij het 
niet ten volle - is nagekomen". Dit 
achten wij mèt mr. Van Riel te be

treuren. Al weten wij, dat het met 
sommige andere landen niet beter 
is gesteld. 

Tijdens de discussie in de Eerste 
Kamer gaf minister De Jong te ken

nen, dat men dit "grotendeels" niet 
ernstig behoeft op te vatten. Men 
heeft in de NATO het plafond van 
elk land iets te hoog gesteld. Juist 
om een voortdurende defensie-in
spanning te verzekeren. Dit moge 
zo zijn. Maar het neemt niet weg, 
dat alle NATO-landen zich een zo 
groot mogelijke inspanning 
getroosten. Juist bij een 

bondgenootschap als de 

1noeten 
eerlijk 

NATO 
achten wij een klaplopen op ande
ren beneden de maat. En gevaarlijk. 

·X· * * 

Ook de kwestie van een even

tuele Nederlandse deelne
ming aan een multilaterale kern
macht is ter sprake gekomen. De 
heren mr. J. W. A. Burger en Chr. 
G. Matser - respectievelijk PvdA en 
KVP-woordvoerders - meenden, dat 
de regering juist doet, deel te nemen 
aan de besprekingen, maar dat zij 
zich verder vooral niet moet vastleg
gen. In navolging van de minister 

ATTENTIE! 

In ieder geval staat vast, dat de 
Nederlandse regering, ook al geeft 
zij haar medewerking aan het expe
riment, zich voor de toekomst op dit 
gebied, haar volledige vrijheid van 
handelen voorbehoudt. 

* * * 

Ten slotte de legerpredikanten. 

Gezien de recente moeilijk
heden betreft het hier een delica
te, hachelijke zaak Godsdienst- en 
gewetensvrijheid, de verhouding van 

Kerk en Staat en de doeltreffend
heid van het defensie-aparaat zijn er 
immers bij betrokken. Zonder hier 
in te gaan op détails van dit vraag
stuk, willen wij er slechts aan her
inneren, hoe het "atoom-pacifistisch" 
kernwapenrapport van de Neder

lands Hervormde Synode aanlei
ding tot verwikkelingen is geweest. 
Verwikkelingen, onder meer tussen 
de gereformeerde hoofdlegerpredi

kant ds. Bos en enkele hervormde 
legerpredikanten. Het probleem is 

nu, of die predikanten, die het in 
woord en daad eens zijn met het 
rapport der Synode, in hun ambt 
als legerpredikant gehandhaafd 

kunnen blijven. 
Tijdens het debat in de Senaat 

werd van de zijde van de PvdA bij 
monde van de heer W. Thomassen 

ATTENTIE! 

Luistert op WOENSDAG, 24 JUNI a.s., over de zender Hilversum I 
( 402 m), van 18.20-18.30 uur, naar 

,.DE STEM VAN DE V.V.D." 

Politiek dak 
voor Europa 

(Zie pag. 3) 

Partijraadsvergadering 
Zaterdag 20 juni a.s. zal om 2 uur n.m. 

een vergadering van de Partijraad 
worden gehouden in "Esplanade", Lu
cas Bolwerk te Utrecht. 
Deze Pa.rtijraadsvergadering zal zijn 
gewijd aan het onderwerp "Nederland 
in Europa:'. 

Na een korte inleiding door de Voor
zitter der Eerste Kamerfractie, mr. H. 
van Riel, zal ruime gelegenheid be
staan tot discussie. 
De vergadering zal toegankelijk zijn 
voor alle partijleden. 
Nota Bene. - In "Vrijheid en Demo
c.ratie" werd aanvankelijk als datum 
voor deze Partijraadsvergadering ver
melel 13 juni. Deze datum is inmiddels 
gewijzigd in 20 juni. 

verklaard, dat hier de vrijheid van 
de predikant om het Evangelie te 
prediken in het geding is. De A.R.
heer H. Algra ging bij deze discus

sies rechtstreeks tegen het rapport 
der Synode in. En de C.H. heer 
dr. J. W. Beerekamp hoopte, dat de 

minister zich uiterst tolerant jegens 

atoom-pacifistische predikanten zou 

tonen. Zo lang zij tenminste geen 

provocerende propaganda maken. De 

hoofdlegerpredikant dient volgens 
de C.H. woordvoerder twee heren. 
En dit brengt mogelijkheden voor 

conflicten met zich mede. 
Op hun beurt deden de heren Mat

ser en Van Riel uitkomen, dat de 
minister de verantwoordelijkheid 
terecht bij de kerken ziet en zich 

slechts als gastheer der geestelijke 
verzorging beschouwt. Van gasten 
mag men verwachten, dat zij de re
gels van het (defensie-)huis in acht 

nemen. 
Minister De Jong heeft overigens 

terecht gesteld, dat hij niet kan dul
den, dat er in de krijgsmacht pro
paganda voor dienstweigering wordt 
gemaakt. Wat het conflict tussen de 

hoofdlegerpredikant en één der her
vormde predikanten betreft, wil hij 
de uitspraak van de arbitragecom
missie afwachten. Daarmee zal men 
het voorlopig moeten doen. 

~x- -l<-

* 

I ntussen was het in de Eerste 

Kamer, op het stuk van het 

algemene defensie-beleid, met een 
variant op een na-oorlogs toneelstuk 
niet "wachten op Godot", maar een 
wachten op de defensie-nota. Met 
dien verstande, dat de heer Godot 

nooit ofte nimmer verschijnen zal. 
En dat het wachten op de noi.a 

slechts een kwestie is van geduld. 
L.M. 



VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

De positie van het openbaar 
onderwijs (11 en slot) 

IV. De planprocedure 
in de Mammoetwet 

De werkgroep Rotterdam van het 
L.D.C. heeft getracht antwoord te geven 
op de volgende vragen: 

a. Is de planprocedure nodig? 
b. Tast de planprocedure de positie 

van het openbaar onderwijs aan, door de 
gemeentebesturen de bevoegdheid te ont
houden, scholen voor voortgezet onder
wijs voor eigen rekening te stichten en 
te exploiteren? 

c. Is het openbaar onderwijs veilig te 
stellen? 

A. Is de planprocedure nodig? 
Kleuter- en gewoon lager onderwijs 

zijn voor 99 pct. binnengemeentelijk on
derwijs. Het is logisch, dat de bevoegd
heid tot het stichten of opheffen van de
ze scholen aan de gemeentebesturen is 
opgedragen. 

Het voortgezet onderwijs is echter voor 
een groot deel streekonderwijs. Daarbij 
is het stichten en exploiteren van deze 
scholen een miljoenenzaak. Om ondoel
matige doublures, mede veroorzaakt 
door het zuilensysteem, te voorkomen, is 
centrale planning gewenst. 

De werking van de planprocedure is 
echter maar betrekkelijk. Ten eerste 
zijn er de bestaande scholen. Ten twee
de komen er in ieder geval die scholen, 
waarvan kan worden aangetoond, dat 
zij aan de leerlingennormen gaan vol
doen. Hierbij is van planning geen spra
ke. Het sluitstuk van de planprocedure 
zijn de scholen, die niet aan de normen 
voldoen of gaan voldoen, maar die nodig 
zijn, om een sluitend geheel aan onder
wijsvoorzieningen te handhaven resp. te 
verkrijgen. Dit zijn over het algemeen 
kleine scholen in minder dichtbevolkte 
streken. Het aantal wordt geschat op 50 
pct. van het totaal aantal scholen. 

Voor het openbaar onderwijs gaat het er 
in de eerste plaats om, hoe het bij de 
stichting van deze niet aan de normen 
voldoende scholen, aan haar trekken 
kan komen. Hierop komen wij terug bij 
de beantwoording van vraag c. 

B. Tast de planprocedure de positie van 
het openbaar onderwijs aan, door de ge
meente de bevoegdheid te onthouden tot 
schoolstichting en exploitatie voor eigen 
rekening? 

In art. 64 lid 3 van de Mammoetwet 
staat: "De bekostiging uit de openbare 
kas van een school neemt geen aanvang 
dan krachtens de bepalingen van dit 
hoofdstuk". 

Gezien de gemeentekas een openbare 
kas is kan de gemeente dus niet voor 
eigen rekening beginnen. Natuurlijke of 
rechtspersonen mogen dit wél. Een be
stuur van een bijzondere school in op
richting kan daarom, wetende, dat over 
enige jaren de ·bekostiging uit 's Rijks 
kas een aanvang zal nemen, vast voor 
eigen rekening beginnen. 

Het openbaar onderwijs moet wachten. 
Deze ongelijkheid vloeit echter niet voort 
uit het omstreden lid van de planproce
dure, maar vindt zijn oorsprong in de 
grondwettelijke vrijheid tot het geven 
van onderwijs. 

M.a.w. zou men schoolbesturen willen 
verbieden om op eigen kosten een school 
te stichten, dan zou men in strijd ko
men met de grondwet. · 

Aan de andere kant kan men de on
gelijkheid ook niet opheffen door de ge
meenten de omstreden bevoegdheid wel 
te verlenen. Het voortgezet onderwijs 
wordt nl. door de Mammoetwet "gepa
cificeerd" *). Dit houdt in dat, indien de 
gemeente uit eigen middelen een school 
zou stichten en exploiteren, het aan de 
exploitatie te besteden bedrag een zgn. 
"overschrijdingsbedrag" vormt. Dit be
drag, gedeeld door het aantal leerlingen 
(het zgn. "bedrag per leerling") moet 
krachtens de pacificatiebepalingen wor
den betaald aan soortgelijke bijzondere 
scholen in de gemeente, vermenigvuldigd 
met het aantal leerlingen van die scholen. 

Gezien het overschrijdingsbedrag ook 
een post voor rente en aflossing van de 
kosten van gebouw en eerste aanschaf
fing van de inventaris bevat, betekent dit, 
dat voorstanders van bijzonder onder
wijs hiermee de mogelijkheid krijgen 

*) Wij houden niet van vreemde woor
den, maar dit is nu eenmaal de geijkte 
term, waarvoor wij geen Nederlands 
.woord kennen. 

geld te lenen voor stichting van een nieu
we school. Rente en aflossing worden 
immers via het overschrijdingbedrag be
taald! 

Het is duidelijk, dat het openbaar on
derwijs op deze wijze niet kan worden 
veilig gesteld. De conclusie, dat een op
lossing voor de moeilijkheden niet te vin
den is wanneer men volledig vast wil 
houden èn aan de vrijheid van onderwijs, 
in de Grondwet vastgelegd èn aan de fi
nanciële gelijkstelling van openbaar en 
bijzonder onderwijs (de pacificatie) èn 
aan de planprocedure, lijkt ons wel ge
rechtvaardigd. 

De commissie De Roos die, na aanne
ming van de Mammoetwet de opdracht 
kreeg dit probleem te onderzoeken heeft 
hiervoor dan ook geen bruikbare oplos
sing kunnen aangeven. 

C. Hoe kan het openbaar onderwijs met 
behoud van de planprocedure zo goed 
mogelijk worden veilig gesteld? 

In overeenstemming met de adviezen 
van de organisaties van het openbaar on
derwijs, uitgebracht voor het lager onder
wijs, heeft ministerCalsin de Mammoet
wet, ook voor het voortgezet openbaar 
onderwijs opgenomen de oudercommissie, 
de ouderraad, de schoolraad en een cen
trale (landelijke) schoolraad. Zoals reeds 
in een vorig artikel werd opgemerkt 
heeft hij de landelijke schoolraad de 
(niet gelukkige) naam maatschappelijk 
orgaan gegeven. 

Een maatschappelijk orgaan voor het 
openbaar voortgezet onderwijs zou ge
bruik hebben kunnen maken van art. 
66 lid 1. Dit lid opent de mogelijkheid 
om namens een gemeentebestuur (of na
mens een neutraal schoolbestuur) een 
verzoek in te dienen om opneming van 

een school in het scholenplan. Hierin zit 
een veiligstelling voor het openbaar on
derwijs, omdat dus daar waar een ge
meentebestuur onwillig is om zelf een 
openbare school aan te vragen, het 
maatschappelijk orgaan deze taak kan 
overnemen. 

Nu de maatschappelijke organen door 
de Kamer niet werden aanvaard, hebben 
de organisaties van het openbaar onder
wijs o.a. de Ned. Onderwijzers Vereni
ging CN.O.V), de Ned. Ouderraad, Volks
onderwijs, de (te) rijke schakering van 
de organisaties van leraren V.H.M.O. en 
de bond van leraren Nijverheidsonder
wijs een stichting in het leven geroepen, 
die de taak, door minister Cals aan het 
maatschappelijk orgaan voor het open
baar onderwijs toegedacht, op zich zal 
nemen. 

Het doel van deze stichting, de "Stich
ting Contactcentrum Bevordering Open
baar Onderwijs", wordt in art. 2 van de 
stichtingsakte als volgt omschreven: 

"Het bevorderen van de oprichting en 
instandhouding van een voldoend aantal 
openbare scholen, vooral ook van open
bare scholen voor voortgezet onderwijs 
en de behartiging van daarmede samen
hangende onderwijsbelangen". 

Deze stichting zal dit werk thans moe
ten doen op kosten van de deelnemen
de organisaties, terwijl minister Cals aan 
het maatschappelijk orgaan en de daar
bij behorende regionale vertakkingen de 
financiële middelen van overheidswege 
en een wettelijke basis wilde verstrek
ken. 

Bij het oprichten zijn enige organisa
ties, die aanvankelijk de maatschappe
lijke organen te vuur en te zwaard heb

ben bestreden (met name de lerarenor-

':Deze Burger 

• 

vindt, dat allen die het wèl menen met de parlementaire democratie en die 
zich daarom een beetje (of liever: een heleboel) zorg maken om de dalende 
belangstelling van de dèmos voor de woorden en de daden Zijner Vertegen
woordigers-in-den-hoge, om dan maar te zwijgen van derzelver imagines -
deze burger vindt dat deze zorgdragers voor de goede algemene, nationale 
zaak er gelijk in hebben, wanneer deze met een scheel en giftig oog van 
jaloezie naar de bietels kijken, die vier Liverpoolians met 'r rare hare. Want 
dat is andere koek. 

Ik ben geen beeldhouwer, geen immagiër, want dat is een vak-op-zich-zelf 
en dus zou ik niet weten hoe je het moet aanleggen om van meneer Geert
sema en meneer Van Riel net zulke trekpleisters te maken als die vier 
knapen zijn. Ik geloof niet dat dat met een pruikje alléén te bereiken zou 
zijn, al moet ik zeggen, dat IK wel even voor het raam zou gaan staan als 
ilr wist dat meneer Van Riel zou voorbijkomen met nèt zulke haren op als 
Ringo en dat ik zou omkijken als meneer Geertsema mij met nèt zo'n pony 
zou voorbijlopen. Flatteren zou het allicht, maar of ze er één stem méér 
door zouden krijgen, betwijfel ik. 

Het zit 'm in het r i tIn e hebben de psychologen g·ezegd, het ritme van 
die vier, dat precies het ritme is - om het zo maar eens oneigenlijk uit te 
drukken - van de hartslag van de huidige jeugd en wie de jeugd heeft, 
heeft de toekomst; dat weet u wel. Nou, dáárom. 

Dáárom moest ons hele parlementaire leven gaan ademen en praten en 
doen op het ritme dat iets "los slaat" bij de jeugd, iets wat men aan het 
Bin'1enhof en in de belendende nercelen blHkbaar niet te p~Jrken heeft. want 
er is nog geen jongen de Hofvijver in gedolren om tegen het Torentje om
hoog te klimmen om meneer Toxopeus een beetje van dichtbij te zien en 
minister Veldkamp is een reuze-lieve man, maar er is nog geen vrouwelijke 
tiener bezwijmd als ze hem zag. 

Ik geloof, eerlijk gezegd, dat u denkt dat ik een beetje overdrijf, maar dan 
hegrijpt u niet dat ilr het allemaal f i g u u r I ij k bedoel en dat ik hoop dat 
u wèl begrijpt, dat wij ook zonder alles· op haren en guitaren te zetten er 
iets aan zullen Inoeten doen, wanneer het ons ernst is met ons streven om 
ile nolsstag van het parl"'"n'''·~ire leven te laten kioppen met die van hen 
in wier handen en breinen de toelwn1st is. 

Dit n1oet u nu maar eens, zonder ven! op. en aan1nerldngen aanne
men van 
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Bij gaand laten wij het slotartikel vol

gen· dat werd geschreven naar aanZei· 

ding van een serie discussieavonden, 

gehouden in de werkgroep Rotterdam 

van het Liberaal Democratisch Cen· 

trum. Zowel de geestelijke achtergrond 

van het openbaar onderwijs alsook de 

beheersvorm en de planprocedure uit 

de Mammoetwet werden onder de loep 

genomen. De eerste beschouwing werd 

opgenomen in ons blad van 28 mei j.l. 

ganisaties van het v.h.m.o.) Hun mede
werking aan de stichting bewijst, dat zij 
thans van gedachte veranderd zijn. 

Wij hebben de indruk, dat de opvat
tingen van juist deze organisaties des
tijds de houding van de VVD-fractie 
hebben beïnvloed. 

Bij de Staten Generaal is thans aan
hangig het wetsontwerp tot wijziging van 
de lager onderwijswet. Zoals reeds in 
een vorig artikel werd vermeld hebben 
de vier organisaties van het openbaar on
derwijs: Ned. Onderwijzers Vereniging 
CN.O.V.), Ned. Ouderraad, Volksonder
wijs en de Maatschappij tot Nut van het 
Algemeen, geadviseerd tot instelling van 
een landelijke "Centrale Schoolraad voor 
het openbaar onderwijs". 

De staatssecretaris heeft dit advies ech
ter (gezien de ervaringen met de Mam
moetwet?) naast zich neergelegd. De com
missie De Roos heeft geweigerd over dit 
toporgaan advies uit te brengen. Naar 
onze mening zou het dwaas zijn om 
plaatselijke overkoepelingen (de school
raden) toe te staan en een minstens even 
belangrijke landelijke overkoepeling te 
weigeren. 

Het lijkt ons dringend noodzakelijk, 
dat men zich in de VVD thans ernstig 
gaat beraden over deze situatie 

C. v. d. BROEK, 
M. C. ENDERT-BA YLé, 
Rotterdam. 

VRAGEN VAN 
Mr. BERKHOUWER AAN DE 
MINISTER VAN JUSTITIE 

Ons Tweede Kamerlid, mr. dr. C. Berk
houwer heeft aan de minister· van justitie 
schriftelijk gevraagd een wetswijziging te 
bevorderen, waarbij aan een justitiabele 
die ten onrechte in voorlopige hechtenis 
is gehouden de wegens rechtsbijstand ge
maakte kosten worden vergoed. 

Aanleiding tot deze vraag vond de heer 
Berkhouwer in. de uitspraak van de ar
rondissementsrechtbank in Den Haag van 
5 mei, waarbij een dergelijke vergoeding 
niet is toegekend aan een kantoorhouder 
van de PTT in een Haags warenhuis. 

Naar het oordeel van de rechtbank kun
nen de kosten van rechtsbijstand niet ge
acht worden begrepen te zijn onder de 
schade waarvan het wetboek van straf
vordering de vergoeding ten laste van de 
staat mogelijk maakt. 

STALEN 

MEUBELEN 

GISPEN 
CULEMBORG 
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KRAS 
• • Een leraar te Zaandam heeft één 
* van zijn leerlingen een oorvijg ge

geven. Zulks geschiedde toen de leraar 
bemerkte, dat zijn veelbelovende en 
voor "daden'' niet terugschrikkende 
leerling voor de "pret" zijn auto had 
bekrast. In een interview heeft de 
auto-bezitter, die in letterlijke zin het 

recht in eigen hand had genomen, ver
klaard nooit in de klas te slaan. Maar 
op het rumoerige schoolplein wachtte 
de jeugd uitdagend af, wat zijn reactie 
op de kras zou zijn. Wat hiervan ook 
moge zijn, de politie-rechter heeft de 
eigen-rechter tot een boete van f 50.

veroordeeld. Hoezeer men ook over. 
tuigd tegenstander van lichamelijke 
tuchtiging mag zijn, schijnt ons deze 
uitspraak in dit speciale geval zeer 
onverwacht. Wij achten haar kras. 
Zelfs krasser dan kras. 

PRET 
* * In ons angstig dichtbevolkte land 

wordt de stille natuur bedreigd 
door de stage bevolkingsaanwas. Reeds 
zijn er velen, die op stralende Zon- en 
zonnedagen in hun minuscule stads
tuintje de rust zoeken en vinden, die 
elders door een miljoen auto's, of al
thans een deel daarvan, grondig wordt 
verstoord. De heer Ton Koot, secretaris 
van de bond Heemschut, heeft zich 
ter jaarvergadering lovend geuit over 
recreatie-parken. Als die parken bij
dragen tot het behoud of ontsluiting 
van natuurschoon, is zulks natuurlijk 
een schone zaak. De heer Koot had 
echter weinig goede woorden over voor 
amusements- en pretparken. Wij zijn 
het hiermee eens. In die parken wor·· 
den dikwijls brokken ongerepte natuur 
grondig gedenatureerd. Men kan ieder 
zijn plezier laten. Toch moeten er, wil 
het niet onplezierig worden, zekere 
grenzen zijn. Zelfs aan de pret. 

BETERSCHAP 
* • Er zijn weer moeilijkheden ge-

rezen met de examenopgaven bij 
ons middelbaar onderwijs. Na kritiek 
op de Duitse examenopgaven, zijn de 
Belgen thans verstoord over een Fran
se vertaling. Minister Bot heeft zich nu 
gehaast een verklaring af te leggen, 
waarin hij de keuze van deze examen
opgave (terecht) betreurt. 

Tot zover is alles in orde. Maar dan 
komt de volgende vreemde verldaring: 
"Maatregelen zijn getroffen om te ver
zekeren, dat in volgende jaren bij de 
vaststelling van de opgaven voor de 
talen niet slechts aandacht geschonken 
zal worden aan de geschiktheid van de 
teksten uit taalkundig oogpunt, doch 
dat deze ook en niet minder naar hun 
inhoud beoordeeld zullen worden \n 
die zin, dat teksten,. waarvan kan wor
den verwacht, dat zij op enigerlei wijze 
een bevriende mogendheL een reden 
tot gegronde klachten zouden kunnen 
geven, niet als examenopgaven zullen 
worden gekozen". 

Hoe schrander, dat men bij 0., K. en 
W. NU REEDS tot deze belangrijke 
beslissing komt. Oui, gouverner c'est 
prévoir (dat is ook Frans). Niettemin, 
zouden wij ondanks de langademige 
verklaring van het ministerie toch 
graag de heilwens willen uitroepen: 
Beterschap! 

GO ET HE 
* * In de dagbladen werd onze aan-

dacht getrokken door een adver
tentie van het International Goethe
lnstitut, dat in samenwerking met de 
Nederlands-Duitse Kamer van Koop
handel diverse "Hogere Cursussen" 
praktisch Duits organiseert. 

Wij vinden dit alles best. Maar toen 
wij naar het adres keken van dit 
Goethe Institut werden we toch ergens 
kriegel. Het huis is namelijk in Am
sterdam gevestigd in de . . . . Gerrit 
van der Veenstraat! 

Enfin, Goethe kan het in elk geval 
niet helpen. 
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Mr. dr. C. Berkhouwer sprak voor de radio 

POLITIEI( DAl( VOOR EUROPA 

In ons nummer van 28 mei 1962 gaven wij een verslag van een bezoek, 
dat een aantal leden van het Hoofdbestuur en van de besturen van VVD
centrales en afdelingen heeft gebracht aan de Europese Gemeenschappen. 

Deze studiereis stond onder leiding van één van onze liberale afge
vaardigden in het Europese Parlement, mr. dr. C. Berkhouwer. 

Aansluitend aan dit verslag leek het ons interessant de rede weer te 
geven, die de heer Berkhouwer onlangs voor de radio over de Europese 
instellingen hield. 

De heer Berkhouwer sprak als volgt: 

Wij herdenken dit jaar in Nederland 
en Benelux het :feit, dat 500 jaar gele
den voor het eerst Staten-Generaal bij
eenkwamen in Brugge. Deze Staten-Ge
neraal vertegenwoordigden landen, die 
thans deel uitmaken van Nederland, Bel
gië en Frankrijk, Men heeft hen daar
om wel aangemerkt als verre voorlopers 
van de huidige tussenstaatse Europese 
volksvertegenwoordiging. 

Historische parallellen zijn nooit hele
maal rechtlijnig, Wij kennen thans in de 
E.E.G. een parlement, dat bestaat uit 142 
indirect afgevaardigden uit de parlemen
ten der Beneluxlanden, Frankrijk, 
Duitsland en Italië. Hier ervaren wij een 
opvallende paradox. Vijf eeuwen geleden 
placht de landsheer vertegenwoordigers 
der standen of staten bijeen te roepen 
om hen te vragen gelden aan hem af te 
staan. In het huidige Europese Parlement 
ervaren wij het tegendeel. Dit parlement 
moet de uiteindelijke zeggenschap over 
de geldmiddelen, zelfs voor wat zijn 
eigen huishouding betrèft, overlaten aan 
de vertegenwoordigers, de ministers, der 
nationale regeringen van de zes landen. 

Verzet van De Gaulle 
De ontwikkeling gaat zelfs nog eerder 

in omgekeerd ongunstige richting. Meer 
en meer, zeer sterk b.v. in de landbouw, 
wordt de beschikking over geldmiddelen 
onttrokken aan de controle der parle
menten in elk der zes landen. Deze ont
wikkeling dient naar onze mening bege
leid te worden door een gelijklopende 
overheveling der controle naar het Euro
pese . Parlement. 

Hiertegen verzet zich dè patriottische 
visie van de Franse president, die een 
Europa der Vaderlanden wil, geleid door 
Staats- of Regeringshoofden. 

De vraag is: hoe lang zal deze opvat
tir:. de Europese integratie nog blokke
ren. Dit zal in hoge mate afhangen van 
de gezamelijke kracht, welke de overi
ge vijf E.E.G.-landen weten te ontwik-

KOPEN, RECLAME, PRIJZEN 

Dit jaar was Boskoop gekozen als 
plaats van samenkomst van de VVD 
vrouwen in Z. Holland. In de kwistig 

met rozen, azalea's en seringen versierde 
zaal van Florida werden de dames wel
kom geheten door mevr. J. Brams-Eb
bing, voorzitster van het ontvangst-comi
té Boskoop. In het bijzonder heette zij 
de heer Jansen, erelid van de afd. Bos
koop en de V.V.D. wethouder de heer 
Van Nes, welkom. 

Daarna was het woord aan mevrouw 
A. Th. Vos-Warnecke, voorzitster van de 
Nederlandse Huishoudraad, met een re
de getiteld: Hoe kopen wij? Zij wees er 
op, dat de aanvankelijke produktieve 
functie van de vr0uw is gewijzigd. De 
vrouw bakt niet meer haar eigen brood, 
het spinnen en weven doet zij hoogstens 
nog als vrijetijdsbesteding, haar functie 
is nu consumptief geworden; 80 pct van 
het gezinsinkomen gaat door haar han
den, een niet geringe opgaaf, een moei
lijke taak. 

De reclame heeft tegenwoordig een 
voorlichtende functie, immers door de 
zelfbedieningszaken missen wij veelal de 
persoonlijke voorlichting van de ver
trouwde leverancier. Maar de reclame 
heeft steeds de verkooporganisaties op de 
achtergrond. 

Jammer is, dat zij wel eens mis, ja zelfs 
misleidend is, vooral ook door de over
drijving van eigenschappen en resulta
ten. Het is dus zaak kritisch te kijken. 
Met zijn allen kopen wij thans 2 X zoveel 
als vóór de oorlog. Getracht wordt om 
orde te stellen op de gang van zaken; zo 
is vorig jaar een code voor het reclame
wezen ingesteld. Onder de daarbij betrok
ken organisaties behoren ook de Neder
landse Huishoudraad en de Nederlandse 
Consumentenbond. 

kelen tegen het Franse solospel. Met het 
oog hierop is het toe te juichen, dat ons 
land en Italië doende zijn om initiatie
ven te ontwikkelen. Deze moeten er toe 
leiden, dat de motor der Europese inte
gratie in een hogere versnelling komt 
dan waarin hij thans draait. Eensgezind 
optreden in de West-Europese Unie zal 
ook van deze instelling een nuttige hulp
motor kunnen maken voor de Europese 
integratie. Deze zal het politieke terrein 
moeten omvatten en Engeland zal er van 
stond af bij betrokken dienen te worden. 

Een echt geïntegreerd Europa zal ove
rigens niet alleen Engeland politiek moe
ten verbinden, doch ook de Scandinavi
sche en andere Europese landen, die sa
men met Engeland een vrijhandelsge
bied vormen. Wij denken hierbij aan het 
politieke dak, waarover minister Butler 
sprak op de laatste NATO-conferentie in 
Den Haag. Ons liberalen spreekt deze ge
dachte zeer toe. Als wij het over een 
open Europa hebben, doelen wij op een 
groot Europa, dat onder één dak woont 
en niet verdeeld is in twee economische 
blokken. Wij willen een Europa, dat niet 
bepaalde landsbelangen protegeert. 

Voor een politiek geïntegreerd Europa 
verlangen wij vrijwillige samenwerking 
op supranationale, democratische grond
slag. Aan ultimata van bepaalde staats
hoofden dient in het vervolg geen gehoor 
te worden gegeven. Ook de beruchte Ma
rathonzittingen passèn niet in -een waar
achtig liberaal integratieproces. 

Voortdurende waakzaamheid 

Actieve liberale politiek in het huidige 
Europese verband vergt voortdurende 
waakzaamheid. Aan de Europese verdra
gen 'dient de hand te worden gehouden. 
Het niet in acht nemen van verdragen 
is gebruikelijk in autoritaire staten. Wij 
wensen ons vrijwillig gegeven woord te 
houden en verlangen dit ook van de an
deren. 

Copie voor de:z:e rubriek te :z:en
den aan: Mej. Joh. H. Springer, 
Alexanderstraat 16, Haarlem. 

Voor textiel geldt al enige tijd de eti
kettering, zowel wat betreft de samen
stelling als de wasbehandeling. De fabri
kanten willen er wel aan; de detaillisten 
aarzelen veelal nog; hier ligt een taak 
voor de huisvrouw door en naar te vra
gen. 

Het aantal huishoudmachines neemt 
steeds toe: 1% jaar geleden waren er 441 
soorten wasmachines en centrifuges aan 
de markt. Hier is toch ook wel een hou
vast nodig. Binnen zeer korte tijd zal 
ook in ons land een Stichting voor infor
matieve etikettering komen. 

Het kopen zal steeds rr;oeilijker wor
den, dat moeten wij niet uit het oog ver
liezen. Bijzonder prettig zou het zijn, in
dien zowel bij het lager als het middel
baar onderwijs eenvoudige warenkennis 
zou kunnen worden onderricht, dit in 
het belang van de maatschappij, voor al
len. 

Daarna sprak de heer Vonhoff, lid van 
het Dagelijks Bestuur van de Partij en 

Liberalisering achten wij naar woord en 
inhoud in overeenstemming met ons poli
tieke liberale beginsel, Daarom verzetten 
wij ons tegen telkens opduikende tenden
zen van continentaal protectionisme. Voor 
ons is een open Europa mede gericht op 
de overige wereld, · 

Dit Europa moet zich van Noordkaap 
tot Messina opmaken tot politieke en 
economische samenwerking, op de grond
slag van gelijkwaardigheid en vrijwil
ligheid met de landen aan de Westzijde 
van de Atlantische Oceaan. 

Dat is voor ons het wezen van een At
lantische Gemeenschap, zoals voorge
steld door wijlen President Kennedy. In 
onze politiek vijzinnige visie vormen de 
bestaande Gemeenschappen tussen de zes 
landen van West-Europa het middel tot 
groter en hoger doel. Wij willen een zo 
groot mogelijk Europa, dat zo ruim mo
gelijk opengesteld is. 

Met dit Europa willen wij, samen met 
een zo uitgebreid mogelijk deel van de 
overige wereld, een zo groot mogelijke 
vrijheid van beweging, van werk, goede
ren en diensten tot stand brengen. 

WIJ LEVEREN 
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Eigen modern ingericht 
laboratorium. 

vice-voorzitter van de Nederlandse Con
sumentenbond over: Wat is er aan de 
hand met de prijzen? Spreker ging eerst 
in op de loonontwikkeling, van de laatste 
tijd en de daardoor ontstane prijsbewe
ging, een samenhang, die algemeen is er
kend, ook door de vakbeweging. Het was 
in die tijd duidelijk en goed, dat de re· 
gering maatregelen nam. De Consumen
tenbond raadde aan grote aankopen te 
matigen ter voorkoming van paniek in 
de aankoop, met als gevolg nog grotere 
prijsstijgingen. En bij de regering, én 
in de publieke opinie was de positie 
van de consument duidelijk. De consu
ment toch, kan (mede) zorgen voor een 
evenwicht door het richten van zijn koop
kracht, door in zijn aankopen en zijn op
treden mee te helpen, dat excessieve prijs
stijgingen uitblijven. Hij staat immers 
vrij en onafhankelijk in zijn keuze. Hij 
moet volgens het beroemde woord van de 
minister van Economische Zaken prijs
bewust zijn. Een woord, dat volgens een 
producent de allerbeste advertentie 
waard is. Hoever mag prijsbeheersing 
optreden? Spreker noemde ook de door 
de heer Vondeling in de Kamer ingedien
de voorstellen voor beheersing van de 
prijzen van onroerend goed. Ook de ver
ticale prijsbinding werd door spreker 
bekeken en getoetst op de vrijheid van 
kopen en verkopen. 

Met een opwekking zich als liberale 
vrouwen haar plaats als consument wel
bewust te zijn in het belang van allen, 
sloot de heer Vonhoff zijn boeiend betoog 

Een geanimeerde discussie ontstond en 
vele vragen werden de beide sprekers 
gesteld. 

Na de gezamenlijke koffiemaaltijd 
werd tot slot een bezoek gebracht aan de 
uitbundig bloeiende proeftuinen van de 
Rijks Tuinbouwschool. 

M.L. B V.-D. 
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Noordelijk Liberaal Congres te Zuidlaren (11) 

Gedurfde landbouwpolitiek bepleit 

Na de herhaaldelijk door applaus on
derbroken rede van minister Witteveen 
waarvoor de spreker aan het einde no~ 
weer met een hartelijk applaus bedankt 
werd, deelde de voorzitter nog mede dat 
bericht van verhindering was binn~nge
komen van de minister van Staat, prof. 
mr. P. J. Oud, van mevrouw Schouwe
naar-Franssen, minister van Maatschappe
lijk Werk, van de Kamerleden De Wilde 
Van de Vliet. mevr. Stoffels-van Haafte1; 
en mej. Ten Broecke Hoekstra Mr R H 
Baron de Vos van St-eenwijk had bericht 
wegens opname in een ziekenhuis geen 
uitvoering te kunnen geven aan zijn voor
nemen dit Congres bij te wonen. 

Rede van 
mevr. Van Someren-Downer 

Hierna v-erkreeg mevr. Van Someren -
Downe-r het woord. Ook deze spreekster 
werd bij haar optreden hartelijk begroet. 
Zij zeide door de enorme opkomst ge
noopt te zijn van onderwerp te verande
ren. Zij had immers willen spreken over 
inflatie in de politiek, maar de aanwezig
heid van zovelen op dit congres bewees 
w€1, dat althans in onze V.V.D.-kringen 
deze inflatie niet merkbaar is 

Niet te ontkennen valt intu~sen, dat er 
in brede kringen een zeker politiek onge
noegen heerst. Dat tot uiting komt in het 
aantal stemmen op splinterpartijen uitge
bracht. Men vergeet, dat deze groeperin
gen geen oplossing kunnen brengen voor 
de grote probl-emen maar het zou van de 
grote partijen niet 'verstandig zijn, voor 
het verschijnsel de kop in het zand te 
steken. 

De huidige wereldsituatie wordt be
heerst door de Oost-West-tegenstelling. 
Zij bepaalt voor een belangrijk deel ook 
de neutraliteit van de mensen die zich 
afvragen: wat mo-eten, wat k~nnen we 
doen? De internationale politiek heeft een 
h-eel ander beeld gekregen. Er moet "ge
praat" worden en dat kunnen velen maar 
moeilijk begrijpen. 

Is er een alternatief, in de zin als waar
op communisten en pacifisten duiden? Is 
er kans op een herlevend fascisme zoals 
men geneigd is af te leiden uit een 'publi
catie van "Jong Europa". die spreekster 
onder ogen kwam? 

Een kwalijke zaak acht zij ook het feit, 
dat in sommige dagbladen de d-emocratie 
niet al te gunstig wordt voorgesteld. Is 
het dus niet zo verwonderlijk, dat onder 
bepaalde groepen der bevo-lking weinig 
vertrouwen in de politiek wordt aange
troffen, met een groot Frans staatsman 
zegt spreekster: ik begrijp uw bezwaren 
tegen de democratie, maar wie geeft mij 
-.n bet-er systeem van staatsbestuur? 

Het Oosten heeft het in een opzicht ge
makkelijk-er dan h-et Westen, het drukt 
alle kritiek onmiddellijk de kop in. Her
stel van de democratie kan alleen ·van 
binnen uit komen 
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VERHUUR DRIJVENDE BOKKEN 

PTof, Dr. H. J. Witteveen over cle 
spanningen tussen lonen en prijzen .. 

Geestelijke vrijheid ook voor 
radio en t.v. gewenst 

Het Westen mod grot-e b€dragen op
brengen voor zijn defensi€, maar men 
moet dan ook weten wat men te verde
digen h€eft. Voor de liberaal is daarbij 
primair de geest€lijke vrijheid. Die is er 
voor de drukpers en voor het gesproken 
woord, maar niet voor radio en t.v., waar 
alleen bepaald-e groepen kunnen zeggen 
wat ze willen, doch and-eren niet. Dit is 
in een democratisch b-estel toch onver
klaarbaar en spreekster dacht daarbij niet 
alleen aan de liberalen. Zij achtt€ h-et ook 
een Ki-ekeboe-spelen, dat men bijv. de 
communisten niet tot de moderne commu
nicatie-m-edia toelaat. In een open d·ebat 
kan men hen toch gemakkelijk verslaan. 
Voor een open bestel pleiten wij ook, om
dat de politiek €r b-epaald onder lijdt, 
wann-e-er voortdurend smalend gesproken 
wordt over anderen, die zich niet langs 
dez-elfd-e weg kunnen v-erdedigen. Spr-eek
ster wist dit bijv. uit brieven van VARA
luisteraars, di-e haar hun excuses aanbo
den voor krenkend€ uitlatingen in Marim
ba-uitzendingen over liberale Kamerle
den 

Het Vrije Volk van 14 mei bestond het 
zelfs h€t toelaten van de REM te v€rg€
lijken met h€t legitimeren van prostituti-e 
en verondersteld-e dat mevr. Van Someren 
toch ni-et zo nai·ef zou zijn t-e menen dat 
zo de prostitutie tegeng€gaan kon worden! 
Zo'n b€toogtrant sterkt mensen in de g€
ciachte, dat politiek een vuil bedrijf is. 
De liberale partij acht g-eestelijke vrijheid 
eerst bereikt, als zij ook verkregen is op 
het terrein van radio en televisie. 

Wat de sociaal-economische politiek b-e
treft: de liberalen hebben nooit iets af 
willen dingen op de noodzaak van tal van 
uitgaven in het algemeen belang. Maar 
thans drukken de belastingen velen veel 
te zwaar en daarom achten wij belasting
verlaging absoluut noodzakelijk, Men kan 
erop vertrouwen, dat dit Kabinet, waarin 
liberalen belangrijke posten bezetten, bin
nen afzienbare tijd de verlaging zal reali
s€ren en wel op een zodanig moment, dat 
met name de middengro-epen niet t-e lang 
onder onevenredig-e druk· zullen staan. 

Ook d·e verhoging van de A.O.W.-uit
keringen, die op het liberale verkiezings
programma ;;tand, za] er komen 

Individueel en algemeen belang 

Ons aller taak is het, de actuele proble
men duidelijk te maken voor de kiezers. 
Ieder moet zijn verantwoordelijkheid be
s-effen om de staat in stand te houden. 
Daar ligt ergens het wrijfpunt tussen in
dtvidu€el en algemeen belang. De geeste
lijke en de mat-eriële vrijheid b-eid-e nauw 
samenhangend vormen de beide polen 

·waar het in d; politi-ek om gaat. Politiek~ 
partijen zijn in een democratisch bestel 
noodzakelijk. De liberale partij is de 
enige, die e>nvoorwaardelijk pal staat voor 

Mevrouw Van Som-eren had een ware 
ovatie in ontvangst te nemen toen zij het 
spr-eekgesto-e-lt-e verliet. 

Visie van de heer 
G. M. Lambers 

Na haar verkreeg de heer G M Lam
hers, voorzitt-er van het Drents ·Lan.dbouw 
Genootschap het woord voor zijn politieke 
maiden-speech. Hij keerde zich allere-erst 
tegen het V€elgehoorde verwijt, dat de 
landbouw zoveel geld kost aan d-e schat
kist. Men b-eweert, dat de landbouw niet 
efficient werkt en beveelt dan als r€me
die aan: de bedrijven moeten groter wor
den, het aantal boeren klein-er. Er moet 
marginale grond uit de cultuur genomen 
worden, enz. enz. en dat in een wereld 
waar nog zo~eel honger geleden wordt. 

Hier steld-e spr-eker tegenover dat de 
boer een nuttige functie in ons l~nd ver
vult. Het me-est treedt dit naar voren in 
tijden van oorlog, Toen stonden de boeren 
vaak aan hard-e maatregelen b-loot en ook 
na de bevrijding begrepen zij de lasten 
mee t-e dragen te hebben. De landbouw
-export bedroeg z-êlfs \l.r-cl me-0r dan 50 °/o 
van het totaal. 

De eigenlijke moeiltjknëd~n begonnen, 
toen d-e prijzen op de wereldmarkt gingen 
dalen tengevoige van groot aanbod. Van 
-een normale markt is thans geen sprake 
meer, daar elk land zijn overschotten 
probeert kwijt te raken. Als het zov-er is, 
wordt men geconfronteerd met het be
grip "landbouwsteun". Dit achtte spreker 
een ellendig woord. Wij hadden toen het 
beheerste loon_ en prijspeil, het levenS-
middelenpakket mocht niet te duur wor
den. maar de boer moest toch r·edelijk 
aan zijn trekken komen. Eigenlijk was 
het €en steunregeling ten bate van de 
consument. En de inkomens van de boe
ren zijn gedurende de laatste jaren rede
lijk, matig, slecht of zelfs zeer slecht vol
gens de cijfers van onze bedrijfs-econo
mische boekhoudingen. 

Dit achtte spreker zeer onredelijk in 
een staat, waarin men kennelijk m-et de 
welvaart geen weg we-et. Men kan dank
baar zijn voor wat met name voor de vee
houders wordt gedaan maar de inko
mens vorming duidt op ~en te gering ver
trouwen in de toekomst van de Neder
landse boer. 

B-egrijpelijk, dat de landbouwvoorman
nen er wel eens moedeloos onder worden. 

En sprek-er kon zich voorstellen, dat 
sommigen wel eens even uit de band 
springen. 

Boer en V.V.D. 

Maar de landbouworganisaties zul
len blijven ijveren voor redelijke le
vensomstandigheden voor de boeren. 

vrijheid, In de beste ~>temming. 
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Gebroedera Heek N.V. 

En•chde 

Specialisten 
1n 

Manchester 
Gentleroy 

en 

Ladyroy 
o.a. bijzonder geschil•t 

voor sport- en tuinldeding 

TWEE BEKENDE MERKEN 

Daarbij zoeken we het niet alleen in 
de prijzen, doch QOI< in landbouwon
derwijs, agrarisch-sociale voorlich
ting, enz. Maar het geldt hier ooi< een 
politieke zaak en waar de V.V.D een 
partij is, waarbij de boer zich thuis 
kan voelen, daar hoopt spreker dat doe 
partij een gedurfde politiek t.a.v. de 
landbouw zal voeren. Spreker is van 
oordeel, dat de V.V.D. beginselen hul
digt, die de boerenstand aanspreken. 

Aan ons. met elkaar, aldus de heer Lam
hers, om deze beginselen uit te dragen en 
velen ervan te doordringen! 

Ook deze spreker vond in Zuidlarons 
Liberaal Congres een dankbaar gehoor 
voor zijn bezielende toespraak. 

Na een prettige discussie volgde een ge
zel] i ge koffietafel, tijdens welke het lid 
van het Dagelijks Bestuur van de Partij, 
de heer H. J. L. Vonhoff, namens het 
D.B. zijn zeer grote waardering uitsprak 
voor het werk door de besturen van de 
Kamercentrales verzet. 

Voorts werd tijdens het congres dank 
gebracht aan de heer 0. Tammens, de 
stuwende (pro)motor van deze zo ge
slaagde manifestatie. 

DeR. 
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Crisis van het parlementarisme ? (II) 

POLITIEI(E BEijANG-STEijljiNG- VROEGER EN NU 

B ~i de beantwoording van de 
vraag of ons volk wel vol

doende interesse toont voor "de po
litiek", zal men o.i. vooraf een onder
scheid moe'ten maken tussen de be
langstelling voor het "politieke spel" 
als zodanig en die voor de onderwer
pen, die in de Kamers aan de orde 
komen. 

Belangstelling voor het politieke 
spel, voor het politieke bedrijf, is 
naar onze overtuiging een aangebo
ren hoedanigheid. Z~i heeft ook wel 
wat te maken met een nat1mrlijk ge
voel van "public spirit", van meer 
dan gewone interesse voor het pu
blieke gebeuren en van een zich 
medeve1·antwoordelijk voelen voor 
de gang van zaken in de maatschap
pij waarin wij leven. 

I.,erar·en van middelbare en andere 
scholen voor voor·tgezet onderw~js, 

die les geven in staatsinrichting en 
aanver·wante vakken, Z1.tllen het kun
nen getuigen, dat elke klas wel een 
aantal leerlingen telt, bij wie de van 
nature aanwezige belangstelling voor 
politieke en maatschappelijke vraag
st1tkken d1Lidelijk naar voren komt. 

Het z~in degenen, uit wie de poli
tieke jongerengroepen en dito stu
dentenverenigingen hun leden wer
ven; die op wat la.te1·e leeftijd IHm 
bewuste politieke keuze zullen doen 
en die behoren tot de 10 à 20 pct. van 
de kiezers, die lid z~in van een poli
tieke partij.· 

Het is ook nit dit reservoir van 
politiek sterk geïnteresseerden en 
actieven, dat de samen verscheidene 
duizenden leden tellende vertegen
woordigende lichamen op landelijk 
en plaatselijk niveau (Tweede en 
Eerste Kamer, provinciale staten en 
gemeenteraden) worden samenge
steld. Anderen zullen functies aan
vaarden op aanverwante terreinen: 
het bestuvJslidmaatschap van poli
tieke part~jen en haar plaatselijke 
afdelingen, de politieke journalistiek. 
leidende arbeid op sociaal teri·ein, in 
de vakbeweging. e.d. 

Al deze functie.> vereisen een be
paalde mentaliteit, een (wij herhalen 
dit woord, dat eigenlijk niet goed is 
te vertalen) public spi1·it, die wel van 
buitenaf kan worden aangemoedigd 
en aangekweekt, nwar die in aanleg 
aanwezig rnoet z~in. 

-x- ·* 
* 

Daarnaast staat dan een brede 
categorie van bw·gers, die wel 

belangstellen in hetgeen om hen 
heen gebeurt, die b~i verkiezingen 
in het algemeen ook wel bewust hun 
Politieke keuze weten te doen, maar 
die zich niet geroepen voelen in meer 
actieve vorm aan het politieke 
leven deel te nemen. Hun dagelijkse 
arbeid, h1m gezin en hun liefhebbe
rijen of reeTeatie-behoeften nemen 
hen dusdanig in beslag, dat er- al
thans naar hun eigen mening - voor 
hen ,,geen tijd 1wor de politiek" over
blijft. 

Hoofdm·tilcelen, politieke beschou
Wingen en Kamen;erslagen zullen zij 
lezen naar gelang van de vraag of de 
onderwerpen, die daar aan de orde 
zijn gesteld, hun belangstelling heb
ben. Zij vormen het materiaal, waar
Hit de politieke partijen door gerichte 
Propaganda, huisbezoek, e.d. nog wel 
een deel van hnn leden weten te wer-
1Jen. 

Tenslotte z~in daar dan degenen, 

voor wie de politiek geen enkele in
teresse heeft. Zij vo1·men een veel
soortig gezelschap. Tot hen behoren 
in de eerste plaats clie volkomen on
geïnte?·esseerclen, die oprecht ver
baasd zijn wanneer men hun enig 
verwijt maakt. 

De politiek valt volkomen b1áten 
hun denkwereld. IVanneer men h1Ln 
voOThouclt, dat de polit-iek zich wel 
met hen bemoeit, omdat zij de mate 
van hun vrijheid of onvr~jheid, de 
hoogte en soort der door hen te be
talen belastingen en andeTe diep in 
hun dagel·ijks leven ingr(jpende za
ken regelt, geven z~j dat toe. Zij zijn 
bereid, dat over zich heen te laten 
komen, liever clan zich "het hoofd 
met zulke ingewi.kkelde zaken te 
veTnloeien". 

Naast deze min of mee1· goeds
moedse lieden van "wij geloven het 
wel'', staan de meer agressieven, de 
qnenûanten, die zich altijd en door 
ieder bedreigd voelen; de aanhangers 
van de theorie, dat het precies gelijk 
is of men, zoals het dan heet, door de 
kat of de kater wordt gebeten en de 
zuiveT a-socialen, die het: "ben ik 
mijns boeders hoeder?" in cle letter
lijke zin in de prakt~jk brengen. 

Hoe gToot het percentage van 
deze politieke nihilisten van 

cliveTse pluimage is, valt moeilijk te 
schatten. Dat het gToter is dan in het 
verleden, wordt dikwijls beweerd. 
Zulke beweTingen zeggen echter wei
nig. Men schri.ift elkaar in dergelijke 
gevallen zo gemakkelij na. 

Toch is e1· reden voor twijfel en 
vooT de vraag of men het verleden 
in dit geval niet te veel idealiseert. 
Men bedenke immers wel, dat het 
algemeen kiesrecht nog slechts van 
1917/18 dateert. 

In 1870 bedroeg het aantal kiesge-
1·echtigclen over het gehele land nog 
slechts ruim 103.000. In 1890 ruim 
215.000 (thans: nLim 6,5 miljoen). Is 
het aannemelijk, dat de weTkel~jke 

belangstelling voo1· de politiek b~i de 
grote massa van hen, die het kies
?·echt toen nog niet bezaten, zo b~j
zonde?· groot is geweest? 

Twijfel is te meer geTechtvaanligd 
wanneeT men tot de ontdekking 
komt hoe bet?·ekkelijk velen van hen, 
die dat kiesrecht wel bezaten en dit 
dan toch als een bijzonder voon·echt 
mochten beschouwen, nochtans ver
stele lieten gaan. 

En dat dan in de tijd van het dis
trictenstelsel dat zoveel animeTen
der zou hebb~n gewerkt dan de even
rediue vertegenwoonliging van he
den. 

Wij hebben de moeite genomen, de 
cijfers van de opkomst der kiezers in 
veTschillende districten eens na te 
spe1Lren. De c~ifer-s, die wij hier ge
ven, zijn met opzet zo gekozen, dat 
zij niet betrekking hebben op distric
ten, waar door de eenzijdig-politieke 
of -godsdienstige samenstelling der 
bevolking èèn bepaalde kandidaat 
reeds bi.i vooTbaat zekeT was van zijn 
verkiezing en waardoor de anim.o om 
aan cle stemming deel te nemen 1Liter
aaTd niet in de hand werd geweTkt. 

De cijfeTs, waaTmee wij dit tweede 
artikel besluiten, hebben alle betrek
king op districten, waar de verkie
zing kennelijle enige spanning moet 
hebben gebracht; waar dan ook geen 
der kandidaten in eeTste aanleg een 
absolute meerderheid behaalde . en 

tussen de twee kandielaten met cle 
meeste stemmen cl1Ls een herstem
ming moest plaats vinden. 

-r. -:-:-
* 

Bij de KamerveT kiezingen van 
1897 telde het distTict Am-, 

sterdam I 4760 kiesgerechtigden. Aan 
deze verkiezing namen in eer-ste in
stantie deel .... 2840 kiezers en bij 
de heTstemmüig 3339 ( geTeke11Cl naar 
de geldige stemmen). 

En b~i deze herstemming ging het 
toch om twee bekende figuren: de 
vrije liberaal mr. Pijnappel ( clie ten
slotte met 2228 stemmen door dit dis
riet gekozen werd) en de katholiek 
dr. H. J. A. M. Schaepman (die in 
tweede instantie 1111 stemmen be
haalde). 

Bij dezelfde verkiezingen br-achten 
in Amsterdam VIII, waar in herstem
ming de radicaal Nolting stond te
genover de anti-revolutionaiT mr Th. 
Heemskerk, 1086 van de 2462 kies
gerechtigden hun stem uit .... 

W~j willen niet eenz~jdig zün in 
onze gegevens. Er waTen ook wel 
beteTe verhoudingscijfers. In Utrecht 
I (.jarenlang een bolweTk der VT~ie 
Liberalen, met jhr. mT. A. P. C. van 
Ka1·nebeek als kandidaat) bmchten 
totaal 4686 van de 5535 kiesgeTech
tigden een geldige stem Hit en in 
Zutfen, dat de in datzelfde jaar tot 
minister van Binnenlandse Zaken 
benoemde Unie-Liberaal mr. H. Goe
man Borgesius afvaaTdigde. kwamen 
6029 van de 6923 kiezers op. 

De meeste districten geven. wat cle 
opkomst betreft, toch wel teleurstel-

Vettewinkel 

lende c~ifeTs. Bij het vooTtschrijden 
der jaTen en bij de geleidelijke uit
breiding van hen, die geacht werden 
kiesgerechtigd te z\in, l~ikt de be
langstelling, over de gehele linie 
gezien, echter toch wel wat te zijn 
toegenomen. 

In 1909 stonden in het distTict 
Fmnelcer cle socialist Van Helsdingen, 
de chTistel~ik-histOTische kandielaat 
Van Koetsveld en de mdicaal Rau
werda tegenover elkaar. Van cle 8043 
kiesgerechtigden namen 6907 kiezeTS 
aan de stemming deel en bi.i de her
stemming 7023. 

Eveneens in 1909 brachten in de 
drie Haagse kiesdistricten resp. 7346 
van cle 10.950, 8203 van de 11.494 en 
7723 van cle 12.084 kieze1·s lwn stem 
?Lit. 

Hoe men oveT deze verhoudings
c~ifers moge denken, een overtldgencl 
bewijs voor cle zoPeel groter politieke 
belangstelling bij de verkiezingen van 
driekwm·t en een halve eeuw geleden 
valt o.i. daa1· in redeliikheid toch niet 
uit af te leiden. 

Dat de stT~id in de lciesdistTicten 
op zichzelf in het algemeen dikwijls 
levendiger was dan in later tijd en 
dat ook het feit, dat hier de kandiela
ten meer peTSOonlijk VOOT hun zetel 
moesten vechten ( roor zoveT er al
thans tegen kandielaten waren) voor 
een bepaalde verlevendiging zorgde, 
kan niet worden ontleend. 

Over het kiesstelsel als zodanig 
konten w~i echteT vanzelf in een on
zer volgende artikelen te schrijven. 

A. W. ABSPOEL 

(WOTdt veTvol.gd) 

betekent: reg e I m a t i g werk 

Vraag ons 

alle bijzonderheden 

over hel 

Vettewinkel étappesys/eem. 

(Poslb.175, A 'dam

Tel. 0 20-24 03 62). 

11 Ot~r lJ lfj liJIJS 

NAAR 

BOit~;n 
Tevens Uw adres voor Chemisch Reinigen 
NV STOOM- EN CHEMISCHE WASSERIJ 

v.h. C. D. BORGH & Zn. 
Bellevoysstraat 75 Rotterdam Telefoon 32631-36235 



,,Houdt de 

SINDS1892 

in het hart 
van Amsterdam 

COMPI..ETE 
INTERIEURVERZOR61N6 

• 
DESKUNDIGE 

ADVIEZEN 

V 
FRANCO 
I..EVERING 
DOOR GEHEEl.. 
NEDERI..AND 

~~~j 
MEUBELEN 

Vijzelstraat 115-119 - AMSTERDAM - Telefon 24 87 16 

"'0"" t..lf Vli ""ANC tEA S 
V#>.N ......... OE KONINGt"' 

€€n OUÖ€ naam VOOR qO€Ö€ WIJn 

<!> !~N?.N~E~ A~N~ 18l!. ~O~NI~G~ 
ABRAHAM VAN STOLK & ZOONEN 

KONINKLIJKE HOUTHANDEL N.V. 
ROTTERDAM - POSTBUS 1100 
TELEFOON 0 10 - 3 54 00 

'S-HERTOGENBOSCH - Engelseweg 5 
TELEFOON 0 4100 . 3 20 55 
HELLEVOETSLUIS Industrieterrein Molshoek 
TELEFOON 0 1883 . 2677 

UNITED 
DAIRY-

MEN 
EXPORT VAN ZUIVELPRODUI(TEN 

PERSOONSDAM 18 ROTTERDAM HOLLAND 

Werft leden voor de V.V.D.! 

Vrijheid hoog!" 

I 
De HBU heeft voor haar rekeninghou
ders tegen een matige vergoeding safe
loketten beschikbaar. Hierin kunnen I stukken, die speciale waarde hebben, 

I 
I veilig worden opgeborgen. 

~~ Ook voor U: de HBU ~~ 
I HOLLANDSCHE BANK-UNIE N.V. I 
I AMSTERDAM - DEN HAAG - ROTTERDAM I -------

SNIKKERS' HANDEL MIJ. N.V. 
ROTTERDAM • GRONINGEN • ARNHEM 

* 
Buizen FITTINGS Flenzen 

"ASCOT" Gaswandketels OLIESTANDMETERS 
,,KLAFRESTRöM'~-gietijzeren kétels OLIETANKS 

.,MARK"-radiatoren 

.,N.S.K. SALLAND"-ketels 

.,THERMIA"-warmwaterboilers 

.,FLAMCO"-ophangstroppen 

.,FLEXCON"-expansievaten 

AFSLUITERS 
PLINTVERWARMING 
.,MARK"-BUIGMACHINES 
VLOERHULZEN 
LASBOCHTEN 

en verdere artikelen op het gebied van de · 

CENTRALE VERWARMING 

SAIJR DEN HAAG 

Lange Voorhout 47-52 - Tel. 113938 

* Restaurant 

* Grillroom 

* A mer.ican Bar 

* 
Aparte salon voor vergaderingen 
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MIJN OPINIE IS • • • • 

D_E POSITIE DER 
OMROEPVERENIGINGEN 

De mening van de V.V.D. ten opzichte 
van de omroepverenigingen, de "zuilen", 
zal iedere lezer van "Vrijheid en Demo
cratie" bekend zijn. 

De V.V.D. heeft meerdere malen blijk 
gegeven van haar misnoegen over de be-

JAARBOEKJE 1964 
VERSCHENEN 

Verschenen is het Jaar
boekie 1964 van de Partii. 
De priis bedraagt f 2.50 
per exemplaar. 

Bestellingen s.v.p. door 
overmaking van het be~ 
betreffende bedrag op gi
ro no. 67880 ten name van 
de Secretaris der V.V.D. te 
's-Gravenhage. onder ver
melding: .,Jaarboek ie". 

staande situatie op omroepgebied en daar 
alle omroepverenigingen in betrokken. 

Nu is dit misnoegen terecht, voorzover 
het omroepverenigingen als VARA, NCRV 
en KRO betreft, die immers beschikken 
over re~p. de Partij van de Arbeid, CHU 
en ARP en KVP als ,;achterland". 

Maar is dit misnoegen wel terecht voor
zover het AVRO en VPRO betreft? Men 
kan deze omroepen niet verwijten, dat 
zij door middel van een "politiek achter
land" pressie uitoefenen op regeringsbe
sluiten betreffende commerciële televisie 
en andere met het omroepwezen verband 
houdende beslissingen. 

In de laatste kamerdebatten over het on
derwerp commerciële resp. reclame-tele
visie zijn AVRO en VPRO "weggedrukt", 
zoals een weekblad opmerkte. 

Zij konden immers geen beroep doen 
op leden-afgevaardigden, dit in tegenstel
ling tot bijv. KRO (mr. van Doorn!), 
V ARA en NCRV ! 

Verder zal iedere (aandachtige) radio
luisteraar en televisiekijker moeten toe
geven, dat door AVRO of VPRO. ver
zorgde uitzendingen toch in hoge mate 
algemeen zijn, of althans trachten te zijn! 

Mevrouw Van Someren heeft in een 
ochtendblad dan ook terecht opgemerkt, 
dat deze omroepverenigingen eigenlijk 
niet als "zuilen" aangemerkt kunnen wor
den. Zij worden echter, dikwijls ongewild 
toch de dupe van, vaak niet voor hen be-

UIT DE PARTIJ 
VERHEUGENDE ACTIVITEIT 
VAN DE STATEN-CENTRALE 
HEERENVEEN 

In een buitengewoon prettige vergade
ring, die te Wolvega, onder leiding van 
de F-riese propaganclist de heer J. N. F. 
C. Dorrius werd gehouden, zijn er ten 
aanzien van de Staten-Centrale Heeren
veen een aantal belangrijke besluiten 
genomen. 

De vijf aangesloten gemeenten, te we
ten Weststellingwerf, Smallingerland, Op_ 
sterland en Ooststellingwerf waren aUe 
vertegenwoordigd op deze vergadering. 

Het zittende bestuur van de Staten
Centrale Heerenveen, dat dringend aan
vulling behoefde, stelde zijn mandaat ter 
beschikking zodat een geheel nieuw be
stuur kon worden gekozen, De aangeslo
ten gemeenten zullen tenminste met twee 
leden in de Staten-Centrale vertegen
Woordigd worden. 

Het dagelijks bestuur zal bestaan uit: 
H, R. van Beek, Oosterwolde, voor

zitter, E. R. B, Lamberts, Oosterwolde, 
Plv. voorzitter, H. C Schmitz, Drachten, 
secretaris, mevrouw Van der Sluis, 
Gorredijk, penningmeester. 

Het winterprogramma zal zodanig ge
organiseerd worden, dat iedere afdeling 
een beurt krijgt. 

Op 16 oktober zal Heerenveen het spits 
afbijten en wil men trachten burgemees
ter Roeien van Zwolle als spreker te 
krijgen. Burgemeester mr. G. Loopstra 
van Vlagtwedde zal in Oosterwolde op 
20 november spreken. 

De heer Oldenbanning zal worden ge
Vraagd voor Drachten en wel op 15 ja
nuari, terwijl Gorredijk mevrouw Van 
Someren-Downer zal vragen op 19 fe
bruari. 

De winteractiviteiten zullen worden 
besloten in Wolvega, waar men wil trach
ten een forum-avond te organiseren met 
de Fr~se Staten-l€den onder leiding van 
mr. dr. Klaas van Dijk. 

Groningen-Haren meldt: 

GESLAAGD EINDE VAN EEN 
GESLAAGD SEIZOEN 

De laatste bijeenkomst van de Liberale 
Societeit van dit seizoen, georganiseerd 
door de afdelingen Groningen en Haren 
mag een groot succes worden genoemd. 
Mede aa,ngelokt door het mooie weer 
was een grote menigte per bus en auto 
samengestroomd naa1r het Clubhuis aan 
het Paterswoldse Meer te Haren, waar 
de voorzitter van de afdeling Haren, de 
heer H. J. Edzes, de aanwezigen welkom 
heette. 

Uitgenodigd waren vijf sprekers, die 
elk een facet van het Paterswoldse Meer 
belichtten, t.w. de heren mr. F. W. van 
Ketwich Verschuur, voorzitter van het 
Meerschap, die sprak over de bestuurlij
ke zijde; P. van Oven, secretaris van de 
technische commissie, ingesteld door het 
Meerschap, die ove-r de ontwikkeling
plannen vertelde en ir. G. Swart, oud
directeur van de Cultuurtechnische 
Dienst, die de belangen der landgebrui
kers om het meer behandelde. Vervol
gens spraken de heer Jaap Helder, be
kend zeiler en botenbouwer en de heer 
M. J. Kosters, watersport-specialist bij 
de VVV die wezen op de belangen van 
de watersport en het toerisme. 

Na de pauze werd een zeer belang-

doelde, aanvallen op het omroepbeleid. 
Men zou kunnen tegenwerpen, dat zo

wel AVRO als VPRO dan toch maar lid 
zijn van NTS en NRU en dat zij daar
door bewust meegeholpen hebben om de 
bestaande situatie op omroepgebied te 
continueren resp. uit de breiden en te 
verbeteren. 

Men bedenke echter, dat als voorwaar
de tot het gebruik van de beide radio
zenders en het gebruik van de televisie
zender Lopik o.a. is bepaald, dat de con
cessionarissen (dus voorlopig vrijwel al
leen de omroepverenigingen) lid dienen 
te zijn van NRU en NTS. 

Uitgezonderd van dit lidmaatschap zijn 
o.a. verenigingen voor volksonderwijs, 
kerkelijke instellingen enz. die, in de 
meeste gevallen, gebruik maken van door 
de regering gevorderde of toegestane 
zendtijd. 

B. LAGAAY. 

INSTEMMING 
Ik kan niet nalaten U mee te delen, dat 

ik het met het artikel_ van dr. de Maar in 
Vrijheid en Democratie van 14 mei vol
komen eens ben. Vrijwel alles wat hij 
zegt is mij uit het hart gegrepen. 

C. VAN BURG. 

wekke1rude discussie gehouden, waarna de 
voorzitter van de afdeling Groningen, 
mr. P. Dorhout, de avond besloot met 
een dankwoord aan de sprekers, hetwelk 
hij op geestige wijze vergezeld deed gaan 
van een attentie. 

Al met al: een geslaagd einde van een 
geslaagd seizoen. 

DE HEER W. VOORTHUYSEN 
ERE-VOORZITTER 
VAN DE AFDELING ALKMAAR 

In de ledenvergadering van 25 mei j,l. 
van de afdeling Alkmaar werd een nieuw 
bestuur gekozen. Als waarnemend voor
zitter zal fungeren de heer J. van Maar
leveld. Secretaris wordt de heer J. de 
Veen, Robbemalaan 54, telefoon 16484, 2e 
secretaress-e mevrouw M. I. van der Wilk
Molenaar, penningmeester de heer G. G. 
v. Manen en leden: mr. L. K. F. Schuite
maker, ir. 0. Wijnstra, J. J. van de Stadt 
en mej. P. F. Bouwhuizen. 

In deze vergadering werd afscheid ge
nomen van de trouwe en altijd zeer hard 
werkende voorzitter, de heer W. Voort
huysen, die nu de tijd gekomen achtte 
om zijn functie af te staan aan de jon
gere garde. 

Zowel door de heer Van Maarleveld 
alsmede door de heer Holsmuller werden
nog eens de zeer grote kwaliteiten ge
roemd van de scheidende voorzitter en 
tevens nog eens oude herinneringen op
gehaald uit zijn liberale loopbaan o.a. als 
lid en voorzitter van Provinciale Staten. 
Als logisch gevolg werd dan ook besloten 
de heer Voorthuysen te benoemen tot 
erevoorzitter van de afdeling. Een be
scheiden uiting van grote dankbaarheid 
voor zijn werk werd hem aangeboden 
door het bestuur in de vorm van een boe
kenbon. 

Het was na de toegezwaaide lof niet 
eenvoudig voor de heer Voorthuysen om 
hierna zijn dankwoord uit te spreken. 
Maar hij eindigde met de zeer gedenk
waardige woorden, die ons allen ter har
te gaan: "Politiek verruimt het inzicht 
van de Mens". 

Mogen wij hem nog lang als erevoor
zitter in ons midden hebben. 
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INSTALLATIE 
BURGEMEESTER VAN 
WESTERSCHOUWEN 

Op 1 juni j.l. is de heer H. P. Everwijn 
door de loco-burgemeester, de heer P. L. 
Vis, geïnstalleerd in een overvolle raads
zaal als burgemeester van Westerschou
wen, in welke gemeente de burgerij de 
nieuwe burgemeester wel op bijzonder 
vriendelijke wijze heeft ontvangen. 

Tevoren, op 30 mei, had de heer Ever
wijn afscheid genomen van de gemeente 
Zuidzande. In de raadsvergadering in de
ze laatste gemeente had de heer A. Lu
teijn, waarnemend burgemeester, de 
scheidende magistraat grote dank ge
bracht voor de permanente toewijding, 
waarmede deze de belangen der gemeen
te had behartigd. 

Bij de installatie te Westerschouwen 
was het bestuur van de Vereniging van 
Staten- en Raadsleden van de V.V.D. ver
tegenwoordigd door de heer K. H. Brandt, 
die de gelukwensen der vereniging aan
bood. 

ALLERHANDE 
BELACHELIJK 

ONGEVEER 24 jaar geleden 
werd Rotterdam door de 

Duitsers met bommen bestookt. Deze 
lugubere daad is ter sprake ge
bracht in Bonn door de huidige in
specteur-generaal van de Westduitse 

strijdkrachten. Deze generaal, Heinz 
Trettner veroordeelde, tegenover de 
buitenlandse persvertegenwoordi
gers, de Duitse aanval in 1940 op 
Nederland (evenals op Polen), maar 

hij vond het bombardement op Rot
terdam militair verdedigbaar. Trou
wens, aldus de generaal, dit bombar
dement was in feit het gevolg van 
een "haast belachelijk misverstand" 
omdat de horloges van de Duitsers 

en N edeTlande1·s niet gelijk liepen en 
daardo01" het tijdstip van het ultima
tum anders beoordeeld werd. 

De Duitse heer Trettner heeft iets 
te maken gehad met het bewuste 
bombardement. Zijn verklaring, geen 
verontschuldiging, moet als een ver
dediging gezien woTden tegenover 
beschuldigingen van communistische 
zijde. Zij werpt een schril licht op 

wat er toen gebeurde. En ook op het 
feit, dat bijna een kwart eeuw na
dien de militaire argumentatie nog 
even dom en rampzalig is. 

(Amersfoortsche Courant) 
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Met dr. R. H. Baron de Vos van 

Steènwijk, die 13 juni 1964 in 
de leeftijd van 78 jaar in het Sophia
ziekenhuis te Zwolle overleed, ver
loor Nederland een hoogst verdien
stelijk, merkwaardig, in vele opzich
ten boven anderen uitstekend man. 

Ik moge daarom een kort woord 
aan zijn nagedachtenis wijden. 

Wijlen ons Eerste Kamerlid was 
stellig niet in de eerste plaarts een 
politieke figuur. Geboren uit een oud 
en aanzienlijk geslacht, ijverig, tot 
zijn dood toe van noeste werkzaam
heid, begiftigd met een scherp ver
stand, volgde hij de voor iemand van 
zijn positie en voorkeur als het ware 
van nature voorgeschreven weg, de 
ambtelijke carrière, evenals trou
wens zijn beide broeders, waarvan 

de ene overleed als Harer Majesteits 

Gezant in Boedapest, en de andere 
de plaats van Commissaris der Ko
ningin in Noord-Holland bekleedde. 

Dienst aan het land. Griffier van 

de Tweede Kamer der Staten-Gene
raal, Commissaris der Koningin in de 
provincie Drenthe, en tenslotte, na 

het bereiken van de 65-jarigen leef
tijd, lid van de Eerste Kamer der 
Staten-Generaal voor de Volkspartij 
voor Vrijheid en Democratie. 

Baron de Vos dacht en leefde als 

liberaal in de historische zin 
van het woord. Afstammeling in 

rechte lijn van een vooraanstaand 
Patriot, was zijn tak der familie 
reeds sinds het eind van de achttien
de eeuw de ideeën der Verlichting 
toegedaan. Denken en leven waren 
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enDEMDCIATI 
Belastingdebatten 

(Zi<~ pag. 3) 

In memoriam 

DR. R. H. BARON 

DE VOSVAN STEENWIJI( 

bij de heer de Vos identiek. Rationa
lisme, grote soberheid, nuchterheid, 
een wat koele reserve naar buiten, 
niet wat men noemt aristocratische 
distantie, maar eerder de terughou
dende afstand van de geleerde van 
deftigen huize, kenmerkten hem 
in onverbrekelijke samenhang. Zijn 

Spartaanse levenswandel was alge
meen bekend, en legio waren de 
anecdotes die reeds in mijn jonge
lingsjaren in Assen over hem de ron
de deden. Het koffertje, waarmede 
hij, vermoedelijk sedert zijn kinder
jaren, het land placht rond te reizen, 
had een zekere befaamdheid, waar
schijnlijk zelfs buiten de grenzen van 
de provincie Drenthe. 

Die provincie, geografische achter
grond van zijn geslacht sinds meer 
dan zeshonderd jaren, lag hem van 
alle dingen misschien het naast aan 
het hart. Hij kende haar door en door, 
was bijzonder in mensen geïnteres
seerd, en daardoor meestal gelukkig 
in de keuze zijner burgemeesters, 
tactvol en doorzettend tegelijk. In 
feite heeft de heer de Vos, in aanslui
ting aan de initiatieven zijner voor

gangers mr. J. Linthorst Homan en 
mr. J. T. Linthorst Homan, de be
stuurlijke grondslagen gelegd voor 
de tegenwoordige grote bloei der pro
vincie, en dat acht ik in de volle zin 
zijn levenswerk. 

ATTENTIE! 

In de bezettingsjaren toonde de 
Commissaris van Drenthe zich warm 
vaderlander en beleidvol regent te
gelijk, en een ieder kon op zijn hulp, 
raad en bescherming rekenen. Ove
rigens hebben de meidagen van '40 

een wel zeer zwaar offer van de fa
milie de Vos van Steenwijk gevraagd. 

Reeds op de eerste oorlogsdag is hun 
enige zoon als kornet der huzaren 
voor Nederland gevallen. De slag
schaduw, die dit verlies over een ge
slaagd leven wierp, verdween nim
mer meer. 

Naast de provincie Drenthe in 

het algemeen ging de liefde 
van Baron de Vos vóór alles uit naar 
twee zaken: de landbouw en de wa
terstaat. Wat de landbouw aangaat, 
en wederom zeer karakteristiek voor 

de overledene, niet voornamelijk 
naar de bedrijfs-economische aspec
ten, zijn positie als grondeigenaar of 
iets dergelijks, maar naar het norma
le practische werk van de boer. Wer
ken bij het binnenhalen van het hooi 
was het laatste wat hij in dit leven 
deed. Zelden ziet men een man van 
zo hoge intellectuele begaafdheid, die 
zo diep in de gewone realiteiten van 
het plattelandsleven verankerd was, 
en daarin stak een stuk kracht der 

persoonlijkheid. 

ATTENTIE! 

Luistert op WOENSDAG, 24 JUNI a.s., over de zender Hilversum I 
(402 m), van 18.20-18.30 uur, naar 

.. DE STEM VAN DE V.V.D.'' 

B aron de Vos van Steenwijk was 

al ouder toen hij in de Eerste 
Kamer kwam. Daartegenover poli
tiek grondig georiënteerd als oud 

Griffier van de Tweede Kamer, van 
grote en diepgaande kennis van 
zaken op velerlei gebied, en van 
ongebroken werkkracht. De heer 
de Vos stond altijd klaar om een 
deel van een taak van een ander 
over te nemen, wanneer dat nodig 
was, mankeerde in de Kamer bijna 
nooit, en liet zich nimmer, zoals in 
zijn aard lag, tegenover wie dan ook 
op leeftijd of positie voorstaan. Een 
voorbeeld van innerlijke bescheiden
heid en zin voor collegiale samen
werking tot het eind aan toe. Steeds 
genegen om eigen inzicht en voor

keur te toetsen en ondergeschikt te 
maken aan het groter belang van wat 
de algemene politieke situatie vroeg. 

Met diep leedwezen zagen wij al
len de heer de Vos van Steenwijk 
uit de Eerste Kamer vertrekken, en 
hem heeft dat vertrek helaas be
zeerd, al beklaagde hij zich daarom
trent, mensenkenner als hij was, niet. 

Onze collega toonde de aan zijn 
persoon ten grondslag liggende emo
ties slechts bijwijlen, en dan nog 
door een schemerig waas en in indi
recte vorm. 

Stelt men mij derhalve de vraag, 
of ik de mens dr. Reint Hendrik Ba
ron de Vos van Steenwijk wezenlijk 
gekend heb, dan moet ik neen zeg
gen. 

Ik heb hem in hoge mate gewaar
deerd en bewonderd, en ben dank
baar voor ondervonden vriendschap 
en steeds verkregen goede raad in 
allerlei omstandigheden. 

Een man van betekenis ging heen. 
VAN RIEl.t 



WRIJHEID EN DEMOCRATIE 

BELASTINGPERII(ELEN 
IN DE AGRARISCHE SECTOR 

Belastingen ZIJn nare zaken. Niemand vindt het ontvangen van aansla
gen aangenaam en het betalen ervan nog minder. Men moet geld uitgeven, 
zonder concreet te weten waarvoor. Vrijwel iedereen vindt de belastingen 
onbillijk verdeeld en heeft bezwaar tegen bepaalde vormen of berekening 
::van belasting. 

Toch zal niemand kunnen ontkennen, dat de Overheid voor zijn huis
houding geld nodig heeft en dat dit geld door de staatsburgers van het 
l~nd bijeen moet worden gebracht, maar van één algemeen oordeel over 
de juiste verdeling der lasten zal men nimmer kunnen spreken. Daarom 
is de belastingwetgeving zo moeilijk. 

De (grote) belangstelling ervoor 
is veelzijdig critisch gericht, daar 
een ieder in andere omstandigheden 
verkeert. Het is moeilijk om objectief 
te oordelen. Wellicht zijn dit de re
denen waarom de technische herzie
ning van de wet op de loon- in
komsten- en vermogensbelasting de 
Tweede Kamer zo lang bezig heeft 
gehouden. Maar gelukkig is nu het 
reeds in 1960 ingediende wetsont
werp - in eerste lezing - door de 
Tweede Kamer aanvaard. 

Of een deel der wet reeds per 1 
januari 1965 kan worden ingevoerd 
is nog de vraag, de wijzigingen in 
de loonbelasting zullen in elk geval 
niet voor 1 juli 1965 ingaan, daar 
er na vaststelling van de wet in de 
Eerste Kamer nog vele formulieren 
moeten worden gedrukt. 

keiijk stukje voor stukje aan de op
volger in eigendom zou kunnen wor
den overgedragen, zodat een totale 
versnippering van grondgebruik en 
grondbezit zou kunnen optreden. 

In het in 19.60 ingediende wets
ontwerp was deze vrijstelling ech
ter niet opnieuw opgenomen en de 
volgende Regeringen hadden het er 
ook niet weer aan toegevoegd. Daar
om kwamen de Regeringspartijen 
met een amendement, waarbij de 
landbouwvrijstelling voor de grond 
- uitgezonderd de gebouwen -
werd gehandhaafd. Dit amendement 
werd aangenomen. Socialisten stem
den tegen. 

Zo tellen waardeveranderingen 
van landbouwgronden - ook de 
ondergrond der gebouwen - dus 
ook in het vervolg niet mee bij de 
bepaling van winst en verlies, al
thans voor zover deze waardever
anderingen geen gevolg zijn van de 
bedrijfsvoering of - verbetering. 

In dit verband kan ook de verho
ging van het vrijgestelde bedrag bij 
de bedrijfsbeëindiging worden ge
noemd. Op voorstel van de VVD 
werd besloten het bedrag van f 7500 
dat bij het staken van een bedrijf 
aftrekbaar is te verhogen tot 
f 10.000. De KVP diende nog een 
sub-amendement in om ook bij ge
deeltelijke opheffing van het bedrijf 
éénmaal vrijstelling te verkrijgen. 
Beide amendementen werden aan
genomen met de socialisten tegen. 

Bij de vermogensbelasting werd 
nog extra aandacht besteed aan de 
moeilijke postitie van de landgoede
ren. De waarde van landgoederen 
zal voor de berekening van de ver
mogensbelasting voor twee derde 
en zo ze voor het publiek zijn open
gesteld voor een kwart in aanmer
king worden genomen. Dit is een 
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belangrijke verbetering, die ook be
slist nodig was om het particuliere 
bosbezit te handhaven. 

Het middelen 
De mogelijkheid van het middelen 

van de inkomstenbelasting over 3 
jaar is voor het eerst in de wet ge
bracht. Dit is een belangrijk punt. 

Het teruggeven van de belasting 
kan geschieden als de belas
tingplichtige uit dezelfde onderne
ming of dienstbetrekking een zoda
nig verschil in inkomen heeft ge
had, dat de belasting, die over 3 
jaar is betaald meer dan 5 pct. en 
tenminste f 150 hoger is dan de be
lasting, die betaald zou zijn indien 
het inkomen gelijkelijk over de 3 
jaren verdeeld geweest zou zijn. 
Een moeilijke bepaling die terug
betaling van belasting alleen bij 
grote jaarverschillen mogelijk 
maakt. 

Onze landbouwcommissie had lie
ver gezien, dat niet de belastingsom, 
maar het inkomen zelf als basis 
voor het middelen zou dienen. De 
mogelijkheid van het middelen is 
echter geopend, hetgeen voor de 
landbouw met zijn wisselende in
komsten in de toekomst van belang 
kan zijn. Op enkele andere facetten 
komen we een volgend keer nog te
rug. 

De Kamer heeft het echter veel 
gemakkelijker gemaakt door de 
in het wetsontwerp opgenomen -
10 pct. en f 300 te verlagen in 
5 pct. en f 150. Het Landbouwschap 
had hierop ook nogal aangedrongen. 
gen. 

L.G. OLDENBANNING 

Landbouwfacetten HET LOT DER ZELFSTANDIGEN 
Natuurlijk waren deze wetten in 

hun algemeenheid ook voor de land
bouwer van belang. De wijze waar
op het inkomen wordt bere
kend, wat wel en niet kan worden 
afgetrokken, hoe afschrijvingen 
plaats vinden en of de vrouw ook 
een belastingvrij loon mag verdie
nen, zijn allemaal zaken, die ook in 
het landbouwbedrijf spelen. Ook 
voor de vermogensbelasting geldt 
dit. 

Op al deze punten zullen we hier 
niet verder ingaan. Er waren echter 
nog een paar facetten, die voor de 
landbouw van bijzondere betekenis 
waren. Dat waren de z.g. landbouw
vrijstelling en het middelen van de 
belasting over 3 jaren. Ook de af
trekbaarheid van gemaakte boek
winst bij beëindiging of overdracht 
van het bedrijf had de bijzondere 
aandacht, terwijl bij de · loonbelas
ting de positie van de medewerken
de kinderen enig overleg vergde, 
hetwelk echter niet tot enig resul
taat leidde. 

De landbouwvrijstelling 
Sinds het begin van de wet op de 

inkomstenbelasting (1914) is er bij 
de winstbepaling van het landbouw
bedrijf geen rekening gehouden 
met de waardeverandering van 
landbouwgronden. De grond werd 
als privé-vermogen beschouwd en 
bij verkoop of overdracht werd met 
een hogere waarde dan de boek
waarde geen rekening gehouden bij 
het bepalen van de winst. 

Dat is ook in andere landen het ge
val en alleszins redelijk daar de 
grond zulk een integrerend - en 
groot - deel van het bedrijf uit
maakt; meer dan de helft van de 
bedrijven worden gepacht; vrijwel 
alles in prijs stijgt door waardeda
ling van het geld waardoor gemak-

De positie van de zelfstandigen wordt steeds moeilijker. Het is of deze 
groep de lasten van de welvaart moet dragen, terwijl anderen in de lusten 
delen. 

De landbouwers, de middenstanders, de kleine ondernemers en zij, die 
een vrij beroep uitoefenen maken een moeîlijke tijd door, al zijn de si
tuaties, waarin zij verkeren zeer verschillend. Ook de renteniers onder
vinden de moeilijkheden van de geldontwaarding sterk. Het is niet alleen 
een financieel vraagstuk, maar ook een morele zaak. 

Het grootbedrijf en de loontrekkers profiteren van de welvaart en de 
zelfstandigen moeten zich matigen. 

Lonen en priizen 
De "loonexplosie" heeft de moei

lijkheden versterkt, de maatregelen, 
die daarop moesten volgen om ver
dere geldontwaarding te voorkomen 
nog meer. De sterke verhoging van 
de lonen betekende voor de meeste 
zelfstandigen grotere uitgaven aan 
lonen en sociale lasten. De prijzen 
werden aan banden gelegd. Men 
kon de verhoogde kosten dus niet 
of niet voldoende op de klant ver
halen. 

Ter afremming van de bestedingen 
werden de prijzen van benzine en 
sigaretten, en de renten verhoogd. 
Investeringen werden bemoeilijkt. 
Allemaa1 dingen waar de zelfstan
dige mee te maken krijgt. Hogere 
lonen, hogere prijzen en hogere be
lastingen dus. 

Van omzet-stijging is alleen in een 
aantal gevallen sprake. Bij land
bouw en kleine industrie, maar ook 
bij vele vrije beroepen is dit niet mo
gelijk. Het grootbedrijf past zich ge
makkelijker aan. Productievergro
ting en mechanisering is daar ge
makkelijker door te voeren. 

worden met verlaging der belastin
gen. Maar zie, tengevolge van de 
loonexplosie en de daardoor ont
stane welvaart dreigt een verder
gaande inflatie. Onze betalingsbalans 
is uit zijn evenwicht geslagen. Wij 
zullen - naar raming - voor 1 

miljard gulden meer invoeren dan 
wij exporteren. Wij kopen maar in 
het buitenland en geven maar uit. 
Dat kan zo niet doorgaan. Er is te 
veel geld in omloop. Daarom kunnen 
de belastingen nog niet worden ver
laagd. 

De positie van de ouderen maakt 
het echter wel nodig, dat de AOW
uitkering wordt verhoogd. Dat be-

tekent 'n hogere premie. Ook krijgen 
de middengroepen het steeds moei
lijker. Zij dragen de lasten van de 
verhoging van lonen, sociale lasten, 
belastingen en prelnies. 

Zij mDgen de prijzen nauwelijks 
verhogen maar moeten tevens blij
ven wachten op belastingverlaging, 
om het - niet door hen veroorzaak
te - h1flatiegevaar te beperken. En 
ondanks dit alles dreigen de vak
bonden reeds met nieuwe looneisen. 

Men kan zich met recht de vraag 
stellen of Nederland leefbaar zal 
blijven voor de middengroepen. Het 
aantal loontrekkenden neemt steeds 
toe; hun macht wordt steeds ster
ker. Het grootbedrijf groeit steeds 
en heeft meer belang bij arbeidsvre
de en produktie dan bij lage lonen. 

De toekomst van de middengroe
pen zal moeilijk worden en toch zal 
niemand ontk~mnen, dat· ze nu -
maar ook in de toekomst - een be
langrijke rol zullen hebben te ver
vullen. Zij hebben een onmisbare 
dienstverlenende taak. Zij brengen 
kleur en fleur aan het leven en zor
gen ervoor, dat de mens niet als 
een robot moet leven. 

Zonder deze groepen zou de maat
schappij zeer onevenwichtig zijn. Het 
moet ons volk dus veel waard zijn 
om een gezonde middensatnd te be
houden. 

L. G. OLDENBANNING 

Wat kan hen helpen? Bok ma kol· ti;! ·~ 
Oude gen~ver * Bessenrood * Cltroe.n jenever • De groep der zelfstandigen zou in 

dè eerste plaats geholpen kunnen . - . 
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SPELEN 
* * De televisie-rechtbanken kun-* nen blijkbaar bogen op een for
se kijkdichtheid. Dat is begrijpelijk. De 
vraag schuldig-of-niet-schuldig, ge
bracht in een passende omgeving, ver
schaft beschaafd en instructief volks-

> vermaak. Instructief. Want de leek kan 
hier tenminste enig inzicht krijgen, hoe 
het op een terechtzitting pleegt toe te 
gaan. Daarentegen hebben juridische 
critici gesteld, dat de TV hier in dub
bele zin een onjuist "beeld" zou geven. 
Zij menen immers, dat de werkelijk
heid van een normale procesgang te 
veel geweld wordt aangedaan. Toch 
leveren deze uitzendingen één winst
punt op. Hier wordt eens vooral de 
legende verscheurd, dat Nederlanders 
niet "acteren" kunnen. Doorsnee-land
genoten bewijzen in deze TV-proces
sen, dat onder de juiste omstandighe
den spelen voor hen met natlllllrlijk 
spelen gelijk staat. 

HALS 
* * Met het kort geleden uit het * niets opgedoken doek van 
"Hals" wenst staatssecretaris dr. Van 
de Laar blijkbaar niet over één nacht 
ijs te gaan. Pas als "onomstotelijk" 
vast staat, dat het onlangs ontdekte 
schilderij een echte Hals is, wil hij 
overwegen, of er aanleiding is met 
Rijkssteun het stuk voor ons land te 
behouden. Dit standpunt achten wij 
juist. Met "oude" schilderijen - de 
goede niet te na gesproken - is het 
soms een vreemde zaak. De technieken 
worden met alle moderne hulpmidde
len op hun juiste antiquiteitswaarde 
getoetst. 
Toch zijn er door deskundigen soms 
grandioze flaters begaan. De staats
secretaris, die kennelijk in geen enkel 
opzicht een onnozele hals is, beschikt 
blijkbaar over nuchterheid en gezond 
verstand. Hij wenst niet zijn staatkun
dige hals te breken. En 2111lks vooral 
niet als het om een onechte "Hals" zou 
gaan. 

BURGEMEESTER 
* * De scheidende burgemeester van * Gouda, mr. dr. K. F. 0. James, 
heeft aan "Het Vrije Volk" een inter
view toegestaan, waarin hij een min of 
meer opzienbarende uitlating deed. 

Zo noemde hij het "een merkwaar
dige situatie, dat aan een vertrekkende 
burgemeester nooit advies wo,rdt g,e
vraagd over zijn opvolger. De burge
meester (aldus de burgemeester) wordt 
doorlopend verondersteld plaatselijke 
verhoudingen het best te kennen, maar 
op het moment, dat hij met pensioen 
gaat wil men blijkbaar geen gebruik 
meer maken van deze kennis." 

Wij betwijfelen of de burgemeester 
in staatrechtelijk en praktisch opzicht 
helemaal gelijk heeft, temeer omdat 
voor de geschiktheid van zijn opvolger 
nog andere normen gelden dan kennis 
van plaatselijke toestanden alleen. 

Maar toch voelen wij wel iets voor 
zijn zienswijze. 

BUITENLANDERS 
* * Nederland krijgt elk jaar een * steeds groter deel van het inter
nationaal toerisme binnen zijn grenzen. 
Dat is een belangrijk economisch 
winstpunt. Met recht kan men in ons 
land ook gaan spreken van een "toe
ristenindustrie". Doch deze industrie 
blijft steeds kwetsbaar, omdat haar 
welslagen vrijwel uitsluitend afhanke
lijk is van de "service", die in het 
algemeen al dan niet wordt verleend. 
Daar heeft ook de politie mee te ma
ken. 

Het valt ons de laatste tijd op, dat in 
de hoofdstad de politie tegen overtre
dingen van buitenlanders onnodig 
scherp optreedt. 

Om met Tilanus te spreken: moet dat 
nu zo? Persoonlijk hebben wij in het 
buitenland steeds een soepele houding 
van de heilige Hermandad ervaren, 
daarbij duidelijk merkend; dat men met 
betrekking tot de vreemdeling kenne
lijlt wel wat door de vingers wil zien. 

Wij zouden eenzelfde houding in ons 
land tegenover onze buitenlandse gas
ten bepaald toejuichen. Een waarschu
wing is vaak even doelmatig en doet 
de gastvrijheid geen onnodig geweld 
aan. 
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DE BELASTINGDEBATTEN 
IN DE TWEEDE I<.AMER 

door mr. F. PORTREINE 

Enige positieve resultaten bereikt 

Eind vorige week heeft de Tweede Kamer de behandeling afgesloten van de Wetsontwerpen tot WIJzigmg van 

de Inkomsten-, Loon- en Vermogensbelasting, waarvan alleen al de openbare beraadslaging enkele weken in be

slag nam. 

Aan het eind daarvan gekomen lijkt het mij goed eens na te gaan hoe uit een oogpunt van onze visie, de resul

taten zijn, daarbij een en ander tegelijkertijd verbindend met een, zij het uiteraard binnen dit bestek zeer sum

mier, feitelijk overzicht van de voornaamste punten van het behandelde. 

Ee1·st nog iets over de historie en het karakter van de onderwerpen. Het 

Mammoetontwerp, zoals ik het heb genoemd, was ingediend in december 

1958 door minister Hofstra. Daarna hebben zowel de ministers Zijlstra als 

Witteveen de verantwoordelijkheid ervoor aanvaard, zij het, dat diverse 

nota's van wijzigingen terzake zijn ingediend. De stukken, die tot deze Wets

ontwerpen behoren, bevatten vele honderden pagina's van zeer verschillen

de allure, hetgeen de overzichtelijkheid nu niet bepaald ten goede komt. 

Aan deze materie is later toegevoegd het Wetsontwerp Vennootschapsbelas

ting, dat volgend jaar, hopelijk, in de Tweede Kamer in openbare behande

ling komt. 

Het karakter, dat deze wetsontwerpen 
opgedrukt hebben gekregen is dat van 'n 
technische herziening van de bestaande 
wetgeving, die voor een belangrijk deel 
gedurende de bezetting tot stand kwam. 
Een fundamentele grootse visie op ons 
belastingrecht ontbreekt derhalve in de 
stukken. Fundamentele vragen zijn dan 
ook afgewezen met het oog op dit karak
ter. Ik noem b.v. de sterk levende kwes
tie van het eventue.el belanstingvrij reser
veren van de in het bedrijf te laten winst 
in de éénmanszaak, als één. daarvan. Me1; 
de Regering zie ik veel nut in een ad hoc 
bestuderen en aan de orde stellen - even
tueel na commissoriale voorbereiding -
van dit soort vraagstukken, die nu terzij
de zijn gelaten. 

Men moet ook· bedenken, dat het niet 
zo noodzakelijk zou zijn deze techniek zo 
critisch te bezien, indien het tarief, dat 
hierbij niet aan de orde was, met name 
dat van de inkomstenbelasting, niet zo ve
xatoir hoog zou zijn. Daarom blijven wij 
de wijziging van dit tarief de hoogste prio
riteit geven. Daarbij is tevens aan de or
de de verhouding directe - indirecte be
lastingen, scheefgetrokken naar de kant 
van de directe belastingen, welke verhou
ding op zijn minst het rechtvaardige ge
tal 50-50 moet halen. Ook het vrijgezel
lentarief speelt hierbij een rol. 

Overigens heeft de Regering in de ad
vies-aanvrage aan de S.E.R. op dit punt 
zojuist bepaalde plannen naar voren ge
gebracht, waarbij over 1 miljard belas
tingverlaging wordt gesproken. Dit be
drag, waarvan .. de grootte verheugend 
aandoet, zal wel voornamelijk besteed 
worden aan neutralisering van de progres
sie Een oordeel over de verdere merites 
van een en ander zou ik willen opschor
ten tot het advies van de S.E.R. dat snel 
zal worden uitgebracht, dit meer afge
rond zal kunnen doen zijn. 

Nu komende tot de materie zelf, zou ik 
in het algemeen nog willen zeggen, dat 
deze van levensgrote betekenis is voor 't 
gehele volk en voor elke categorie daar
van. 

Beeld binnen het totaal bezien 

Mr. F. PORTREINE 

gingsontwerp Successiewet, de algehele 
vrijstelling van particuliere weduwen- en 
wezenpensioenen wordt opgenomen. Deze 
in onze kring sterk levende kwestie, laat
stelijk nog door mijn fractiegenoot Joekes 
bepleit, wordt dus binnenkort opgelost. 

Voorts zijn bij deze nota van wijziging 
vlak vóór de openbare behandeling de 
vrijstellingsbedragen voor ingegane lijf
rente in de vermogensbelasting, vergeleken 
bij de ontwerpen verdubbeld. Voor de 
eigen vrijsstelling is dat nu f 12.000, 
voor die van de weduwe f 8.000. Wat de 
oudedagsvoorziening voor de onderne
mer betreft, daar zijn ook belangrijke 
verbeteringen geïntroduceerd. Indien hij 
zijn bedrijf overdraagt tegen een stam
recht (periodieke uitkering, lijfrente) dan 
was dit recht als zodanig belast. Nu 
wordt dit vrijgesteld tot f 200.000, voor 
boven 60-jarigen en invaliden. Voor on
der 60-jarigen is een getrapte regeling 
gemaakt (de latente belastingschuld voor 
stamrechten wordt nu door een amen
dement van mij voor 30 procent in plaats 

van 20 procent in aarunerking genomen 
bij de vermogensbelasting). Bij over
dracht van een bedrijf kan men fiscaal 
afrekenen, men kan ook doorschuiven. 
De mogelijkheden daartoe zijn aanmer
kelijk verruimd (eis boekwaarde verval· 
len, voor invaliditeit ook onder 65 jaar). 

Schuift men niet door, doch rekent 
men af, dan heeft men te maken met het 
hoge - hoewel proportionele - tarief van 
20-40 procent. De heer Nieukerke heeft 
daar onlangs in dit blad nog op gewezen. 
Door de bepaling, nu geïntroduceerd, dat 
dit percentage berekend wordt o.m. over 
de laatste 3 jaar, zal dit in vele gevallen 
zeer hoog uitkomen. Daardoor is de vrij
stelling van zeer grote betekenis. 

Ik prijs mij gelukkig, dat een amende
ment om de vrijstellingsbedragen te ver
hogen van f 7500 tot f 10.000 is aan
vaard. Door een sub-amendement Brou
wer geldt deze regeling ook voor over
dracht in gedeelten, doch voor één keer. 

Het overdrachttarief bij overlijden is 
20 procent. Dit geldt ingevolge een door 
mij ingediend en door de Regering over
genomen amendement ook bij de ontbin
ding van de huwelijksgemeenschap door 
overlijden. Door overneming van een 
amendement van mij door de Regering 
valt eveneens de inkoop van aandelen 
door een N. V. voor de betaling van suc
cessierecht onder het proportioneel tarief. 

Problemen rond de lijfrente 
Blijvend op dit terrein kom ik nu tot 

enige vraagstukken rond de lijfrente. 
De huidige z.g. lijfrente-clausule-moge
lijkheden zijn afgegrendeld, pogingen te
zamen met de heren Lucas en Scholten 
ondernomen om t.a.v. de billijke geval
Ie opheffing c.q. verbetering van de re
geling tot stand te brengen, stuitten op 
wel zeer hevig verzet van de regering. 
Wat de lijfrenteaftrek zelf betreft, deze 
was door de regering al verhoogd van 
f 3600 via f 4500 tot f 5000. De categorie 
zelfstandige beroepsbeoefenaren kon van 
alle verbeteringen niet zozeer profiteren. 
Bovendien kunnen zij b.v. van de aftrek
mogelijkheden slechts vele jaren na de 
studietijd gebruik maken, omdat zij dan 
pas een inkomen hebben, dat de aftrek 
toelaat. Ik heb daarom voorgesteld voor 
zelfstandige beroepsbeoefenaren de maxi
ma voor lijfrenteaftrek te verhogen tot 
f 7000 om deze discriminatie op te hef
fen, die zeker ook bestaat tegenover de 
niet-zelfstandigen. Alleen de VVD steun
de dit amendement. 

Diverse regelingen betroffen het be
drijfsleven en de wijze waarop dit in· 
tem zijn bedrijfsvoering regelt. Hierbij 
zijn aan de orde kwesties van winst
begrip, investeringsaftrek en dergelijke. 
Op deze terreinen werden ook verbete
ringen aangebracht. Door een amende
ment Kieft, door mij mede ondertekend, 

(Vervolg op pag. 4) Zeer belangrijk is ook, dat men bij een 
beschouwing daarvan steeds het geheel 
moet trachten te overzien. Te snel, en 
dat vindt men ook in onze kring, neemt 
men een onderwerp uit het geheel bij 
de kop, bestrijdt de onbillijkheid daar
van en houdt geen rekening met de 
vraag hoe dit vraagstuk zijn plaats heeft 
binnen het totaal. De kwestie van de 
evenwichtigheid der diverse regelingen 
speelt derhalve 'n zeer belangrijke rol. 
Wij hebben dat evenwicht evenzeer 
trachten te vinden in de wijze waarop 
wij een en ander bij de behandeling 
hebben benaderd. 

N.V.AANNEMERSBEDRIJFv/hJ.STAM 
KORTENAERSTRAAT 3 te ZWIJNDRECHT 

TELEFOON (018501 2 86 63 

Ik kom thans het eerst tot de diverse 
regelingen, die te maken hebben met de 
oudedagsvoorziening. Op dit gebied is 
wel zeer veel gewijzigd en gelukkig ver-

. beterd. Aangekondigd is in de laatste no
ta van wijzigingen Vermogensbelasting, 
dat in het binnenkort in te dienen wijzi-

• 
WONINGBOUW 
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DE BELASTINGDEBATTEN 
IN DE TWEEDE KAMER 
(Vervolg van pag. 3) 

werd wijziging van de bestendig gebrui
kelijke gedragslijn bij de winstbepaling 
voortaan gebonden aan goed koopm~~s
gebruik. Hierdoor kan een noodzakeh]ke 
wijziging eerder tot stand. korr;en. Ik heb 
ook meegewerkt om de situatie rond de 
afschrijving op historische kostprijs te 
veranderen in die op vervangingswaarde. 
Deze zaak was van de beginne af aan 
reeds onhaalbaar. Zeker binnen deze 
herziening, doch de ondertekenare:t; heJ;>
ben dit mede gebruikt om de situatie 
voor de toekomst van de zijde der Ka
mer niet definitief af te sluiten. 

De investeringsaftrek werd in de re
geringsvoorstellen gegeven vanaf het mo

.ment van betaling. Door een amende
ment Scholten, door mij mede onderte
kend, is het moment van bestelling weer 

. geïntroduceerd. . . 
Teleurstellend is, dat een pogmg, d1e 

'ik tezamen met de heer Lucas onderno
men heb om de op het laatst geïntrodu
ceerde bepaling, dat emballage buiten de 
aftrek valt, weer te elimineren, niet de 
meerderheid heeft gehaald. 

Een belangrijke verbetering is ook aan
gebracht in de regeling van inkomstenbe
lasting bij sterk wisselend inkomen. 

Bij een verschil van tenminste f 150 of 
· 5 procent over drie jaar is middeling mo
gelijk. Dit is van belang voor de mid
denstand en ook voor de landbouw, zoals 
elder·s in dit blad mijn fractiegenoot 01-
denbanning beschrijft. · 

Ik vermeld daarom in dit verband ook 
slechts even, dat een door mij medeon
dertekend amendement om de aanvanke
lijk door de Regering teruggenomen vrij
stelling voor de winstberekening van de 
waardevermeerdering van landbouw
grond weer te introduceren, is aanvaard. 

Binnen dit kader besteed ik ook enige 
aandacht aan het aanmerkelijk-belang 
regiem. Een steen des aanstoots, ook in 
onze kring. Volledige afschaffing îs. vol
slagen onhaalbaar bij Kamer en Rege
ring en zou ook, geloof ik, onbillijkheden 
inhouden tegenover andere bedrijfsvor
men. Door het aanvaarden van mijn 
amendement öp dit stuk zijn wel belang
rijke verbeteringen aangebracht. Het 
aanvankelijke regeringsvoorstel was, dat 
een aanmerkelijk-belang aanwezig werd 
geacht bij het bezitten van een vierde ge
deelte van het nominale kapitaal en al 
dan niet tezamen met zijn echtgenote 
voor meer dan een twintigste daarvan. 
Deze getallen zijn nu veranderd in ten
minste een derde en zeven honderdste. 
Tevens heb ik getracht het tarief, dat 
door de Regering reeds teruggebracht 
was tot 20 procent te verlagen. Dit stuit-

. te op het onaanvaardbaar van de Rege
ring. 

Wat betreft de herkapitalisatie: nog 
eenmaal is herkapitalisatie volgens de 

-Wet Herkapitalisatie van 1957, buiten de 
bepalingen van art. 49 van de voorge
stelde wet I.E., mogelijk. Bovendien, 
eveneens op aandrang van de Kamer, 
zijn de eisen met betrekking tot het uit
gekeerde dividend gehalveerd. 

. Enige specifieke regelingen 
Nu een aantal specifieke regelingen. 
De z.g. 5 procent-regeling en alles wat 

daaraan vast zit. Laat ik daarbij zeggen, 
dat veel wat daarover aan uitlatingen is 
verschenen, de zaak nogal eenzijdig heeft 
belicht. Men had er m.i. meer rekening 

. PROVINCIALE DAG 
UTRECHT 

Het was traditiegetrouw een warme, 
zonnige dag toen de VVD-vrouwen 

·uit de provincie Utrecht in Hotel Heide
park te Bilthoven bijeenkwamen om 
eer,;t gezellig samen . te lunchen en zich 
daarna sedeus te verdiepen in de onder
werpen van de spreeksters. In navolging 
van Gieten kreeg iedereen een eigenge
maakte corsage en op de borden lag een 
kleurige folder va·n de V.V.V. over de 
attracties van de Bilt-Bilthoven. 

Het Tweede Kamerlid, mevr. ir. A. 
Kuiper-Struyk, behandelde de steeds in
gewikkelder wordende woningbouw. Ze 
wees op de verschillen in de gesubsidieer 
de- en premiebouw en wij betreurden 
met haar, dat door het gebrek aan man
kracht, door de regeringsmaatregelen en 
door de enorm gestegen prijzen, de bouw 
in de vrije sector zo lelijk in de knel ge
komen is. 

Er zijn redenen te noemen, die de wo
ningnood permanent dreigen te maken: 
1) de grote gèboortegolf na de oorlog; 
2) de gezinsverdunning (méér kamers 
'\'oor minder mensen); 

mee moeten houden, dat de regeling 
reeds was gedenatureerd. Hoe was nu de 
situatie? Men kon aftrekken tot f 100 
verwervingskosten. Kwam men daarboven, 
dan kon 5 procent tot f 600 worden af
getrokken. 
Nu werd dit eerste bedrag in de stukken 
opgetrokken tot f 150 en pas in latere fa
se werd de 5 procent-regeling, die eerst 
niet in de wet zelf was vastgesteld, ge
koppeld aan een verhoogd bedrag van 
verwervingskosten van f 180. 

Deze regeling vonden wij niet aan
vaardbaar omdat tallozen, die nu onder 
de 5 procent-regeling vielen, daaruit weer 
zouden verdwijnen. Er is toen door de 
Regering aan de Vaste Commissie voor 
Financiën een compromis-V'oorstel voor
gelegd, dat is aanvaard en dat het vol
gende behelst: 5 procent van het inkomen 
tot een maximum van f 600 krijgt iedere 
actieve arbeidende zonder dat hij dat be
hoeft aan te tonen. Een en ander heeft 
een minimum van f 240. Hierin zijn be
grepen locale reiskosten. Kan men bo
ven f 600 verwervingskosten aantonen, dan 
kan f 1000 worden afgetrokken. Ook is er 
een regeling getroffen voor de aftrek van 
reiskosten van en naar het werk - 40 km 
forfaitair en boven 40 km - de nu gehan
teerde regels. Een welkome aanvulling. 

In de buitengewone lasten komt veran
dering, niet in alle opzichten verbetering. 
Wat de ziektekosten betreft, deze komen 
in aanmerking voor zover zij meer be
dragen dan 2% procent of f 500 van het 
onzuiver inkomen minus persoonlijke 
verplichtingen. Dit laatste is per amende
ment door mij medeondertekend, in de 
regeling gebracht. 

Van de helft van bejaardenaftrek kan 
ook genieten weduwnaar of weduwe en 
de vrijgezel. Een en ander heeft de Twee
de Kamer bij amendement geregeld. 

De schippers- en internaatskinderen 
beneden 16 jaar worden voor twee kin
deren geteld met betrekking tot de kin
deraftrek. Dit geldt ook, onder bepaal
de voorwaarden voor "de Nederlandse 
Maagd" van 16-27 jaar, die in het huis
houden werkt, die het z.g. "Lucas-kind" 
komt vervangen. De giftenaftrek is ver
hoogd tot tien procent van het inkomen. 

Werkende gehuwde vrouw 
Rest nog te vermelden twee punten 

waarover ik het pleit heb gevoerd. In 
de eerste plaats: verbetering van de maxi
ma voor de aftrekregeling van de wer
kende gehuwde vrouw. De staatssecreta
ris wilde binnen dit stadium van de her
ziening daaraan niet voldoen. Het kostte 
bovendien een aanzienlijk budgetair of
fer terwijl de huidige regeling een voor
schot op de algemene herziening was. Ik 
heb mijn amendement onder de toezeg
ging, dat dit tarief binnen niet al te lage 
tijd wederom aan de orde. zou komen, 
moeten intrekken. Ik heb daarbij ook la
ten wegen het feit, dat in de zojuist ge
noemde 5 procent-regeling de aftrek voor 
man en vrouw afzonderlijk wordt toege
past. 

Hiernaast speelt ook de kwestie van de 
studietoelagen. Naast de regeling der 
renteloze voorschotten, die nu praktisch 
onbelast zijn, is die met betrekking tot 
de belasting van studiebeurzen niet bevre
digend. Een amendement van mij om deze 
studiebeurzen vrij van inkomstenbelas
ting te maken moest na het onaanvaard-

Copie voor deze rubriek te zen
den aan: Mej. Joh. H. Springer, 
Alexanderstraat 16, Haorlem. 

3) jonge dochters en zoons gaan vroeger 
zelfstandig wonen; 
4) de bejaarden en alleenstaanden heb
ben vanzelfsprekend recht op een passen
de woning. 

Er moet dus voor al deze groepen ge
bouwd worden en liefst zo snel mogelijk 
Daarom was spreekster op dit moment 
geen tegenstandster van de veelbesproken 

baar van de Regering worden ingetrok
ken. 

Ik kom nu tot de loonbelasting en 
daarna tot de vermogensbelasting. Loon
belasting is een voorheffing op de inkom
stenbelasting en het verschil is voorname
lijk van betekenis voor het overwerk, 
dat onder de z.g. bijzondere beloningen 
valt. Dat tarief voor bijzondere belonin
gen onder de loonbelasting is op dit mo
ment zeer laag. 

Nu wordt in de voorstellen de grens 
voor de loonbelasting opgetrokken. Zij, 
die daaronder vallen, de niet-zelfstandi
gen dus, kunnen profiteren van dit bijzon
dere tarief, terwijl de zelfstandigen, die 
een zelfde inkomen hebben, de resulta
ten van hun extra werk volledig progres
sief belast zien. Deze onbillijkheid tussen 
loon_ en niet-Ioontr·ekkenden is de reden 
dat fiscale begunstiging van overwerk el
ders (bv. Duitsland) is verminderd en in 
Zwitserland b.v. niet tot stand is geko
men. 

Het is in die gedachtengang, die ik on
derschrijf, juist, dat het tarief voor bij
zondere beloningen enigermate wordt 
opgetrokken om de onbillijkheid tegen
over de zelfstandigen in verband met de 
uitbreiding van de grens van f 10.000 tot 
f 12.000 niet te vergroten. 

Dat dit wetsontwerp later in werking 
zal treden dan dat van de inkomstenbe
lasting, is een tegemoetkoming aan de 
overwerkers. Rest nog te vermelden, dat 
de regeling voor neveninkomsten is ver
beterd. Bij f 200 nev;eninkomsten valt 
men nu onder de inkomstenbelasting en 
kan men dus niet profiteren van het ta
rief bijzondere beloningen. Dit bedrag is 
nu door de Regering opgetrokken tot 
f 300 en door een amendement Scholten, 
waaraan wij onze steun hebben g·eg.even, 
tot f 400. Ook hier moet men rekening 
houden met de billijkheid tegenover de 
andere groepn voor wie elke cent ne
veninkomsten onder het progressieve ta
rief valt. 

Misverstanden bij 
vermogensbelasting 

Tot slot de Vermogensbelasting. Over 
de behandeling van dit deel heersen wel 
bijzonder veel misverst&nden, waarbij 
het soms lijkt alsof men, zodra iemand 
ook maar iets goeds zegt over een vermo
gensbezitter, onmiddellijk uitgejouwd 
dient te worden. Daarbij wordt de be
langrijke positie van het vermogen voor 
de economische opbouw van ons land ten 
onrechte volkomen ontkend. 

De Regering kwam in de loop van de 
behandeling van het wetsontwerp met 
de gedachte één derde aftrek van de 
vermogensbelasting op de inkomstenbelas_ 
ting te introduceren. Zij baseerde zich 
daarbij op de overweging, dat de vermo
gensbelasting twee pijlers heeft: die van 
het zijn van een z.g. bestedingsreserve 
en die van het z.g. gefundeerd inkomen. 
Deze laatste pijler is aanzienlijk ver
zwakt doordat anderen ook een gefun
deerd inkomen hebben gekeregen. In de
ze redenering paste de één derde aftrek, 
bovendien als tijdelijke maatregel in af
wachting van een tariefsvermindering, zo
als de Regering zei. Een voor ons volko
men aanvaardbare en zeer welkomen ge
dachte. 

Daarnaast was de vrijstelling door de 
Regering in ·de loop der behandeling 
reeds aanzienlijk opgeti·okken nl. van 
f 20.000 tot f 30.000 voor tariefgroep I . 
voor groep II van f 30.000 tot f 40.000. 
Nu kwam de heer Scholten met een ver
dere vrijstelling tot resp. f 40.000 en 
f 55.000 met o.m. als toelichting schrap
ping van de één derde regeling. 

Wij moesten toen budgetair kiezen en 
zeker in het licht van alles wat wij ver-

Bogaers- of A-Freem-woningen, al zag 
zij uiteraard liever een solide bouw. 

Als vrouw zouden wij zo graag in el
ke woning centrale verwarming, voldoen 
de isolatie tegen geluidshinder, een ex
tra (verwarmde) kamer en veel berg
ruimte zien. Spr. hoopte, dat deze wen
sen in de naaste toekomst tot de stan
daarduitvoeringen van elk te bouwen huis 
zullen behoren als de woningnood ver
led en tijd is. 

Van de tweede spreekster mej. mr. J. 
Hefting, verscheen in het najaar het boek 
"Bronnenonderzoek over vrouwenarbeid 
in Nederland sinds l945. Wij kregen 
echter wat lichtere kost en de bekende 
aardtge titel "In spring de bocht gaat in" 
geeft "in a nutshell" de tegenwoordige 
toestand aan. 

Gelukkig wordt tegenwoo1rdig alge
meen aanvaard, dat de vrouw volkomen 
vrij is om met haar man uit te maken 
(en vo'oral met zich zelf!) hoe zij haar 
takelll zal combineren. De restricties, die 
vroeger uitlsuitend voor vrouwenarbeid 
golden, zoals die op nachtarbeid, op het 
aantal werkuren en op de ongezonde be
roepen, zijn nu uitgegroeid tot algemene 
wet. Dit versterkt de positie van de 
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der voor de kleinere bezitters binnen dit 
complex voorstellen op stapel hadden 
staan, leek ons de keuze niet moeilijk. 
Het amendement is met krappe meerder
heid aangenomen en daarmede was de 
kans praktisch verkeken op de één derde 
regeling, die dan ook later door de Rege. 
ring is teruggenomen, hoewel wij ons 
daartegen tot het uiterste hebben ver
zet. Nu dat zo is gelopen moet men niet 
gaan zeggen, dat wij alleen naar de gro
te vermogens kijken. In het algemeen heb
ben wij naar een evenwichtige verdeling 
van de lasten over de diverse categorieën 
gestreefd, hetgeen ook is gelukt. De mil
joenen, die boven het door de Regering 
gedachte nog daarenboven zijn "losge
brand" zijn gelijkelijk over de verschtl'
lende categorieën van ons volk verdeeld. 

Dit hebben wij ook nagestreefd binnen 
de vermogensbelasting, waar wij het als 
een onbillijkheid hebben gesignaleerd dat 
men met de progressie wel rekening 
houdt als er baten zijn te verkrijgen, 
doch niet als er een faciliteit tot stand 
komt. Kleine pleister op de wonde: De 
aanvaarding van een amendement-Lucas 
deed voor de som van inkomsten- en ver
mogensbelasting het maximum van 80 
procent van het belastbaar inkomen be
palen. 

Nog twee punten met betrekking tot 
de vermogensbelasting. De blooteigendom 
is niet meer belast, de vruchtgebruiker 
voor 80 procent. De waarde van de niet 
opengestelde landgoederen worden 
slechts voor twee derde, de opengestelde 
voor een kwart berekend. 

Niet ontevreden 
Het geheel overziende kunnen wij, ge

loof ik, tevreden zijn. Ook het kabinet
Marijnen had reeds belangrijke verbe
teringen in de wetsontwerpen aange
bracht. De Kamer heeft er nog de nodige 
aan toegevoegd. Wij hebben daartoe in 
over het algemeen goede samenwerking 
tussen de regeringsgezinde fracties. een 
redelijke bijdrage mogen leveren. Moge 
de Eerste Kamer ertoe medewerken, dat 
een en ander het Staatsblad spoedig be
reikt! 

Partijraadsvergadering 
Zaterdag 20 juni a.s. zal om 2 uur n.m. 
een vergadering van de Partijraad 
worden gehouden in "Esplanade", Lu
cas Bolwerk te Utrecht. 
Deze Pa,rtijraadsvergadering zal zijn 
gewijd aan het onderwerp "Nederland 
in Europa"-
Na een korte inleiding door de Voor
zitter der Eerste Kamerfractie, mr. H. 
van Riel, zal ruime gelegenheid be
staan tot discussie. 
De vergadering zal toegankelijk zijn 
voor alle partijleden. 

ALGEMEEN SECRETARIAAT 

V. V.D. 
Koninginnegracht 61 

's-Gravenhage 

Telefoon { 070} 60 48 03 

{ 3 lijnen) 

Giro 67880 

vrouw. Zij moet zo min mogelijk een uit
zonderingspositie innemen. Part-time 
werk is voor de gehuwde vrouw te pre
fereren. 

Het tekoTt aan ongehuwde werkkrach
ten is ontstaan door de verlenging van 
de leerplichtwet €!ll het vroeger trouwen 
van de meisjes. Er mankeert nog veel aan 
de mentale instelling ten opzichte van 
vrouwenarbeid. Leest u eens met aan
dacht de pagina's Perscrurel Gevraagd_ 
Het arrogante "gehuwd geen bezwaall"" 
of v01m· meisjes: "~niet bov€!ll de 25 jaal!"" 
of de duidelijke voocrkeur voocr een man, 
is bijzonder stotend. 

In Amerika werkt sede:rt 1963- een com
missie, die toeziet, dat bij personeelsop. 
roepen volkomen gelijkheid in woord en 
daad betracht wordt bij aanstelling en 
werving van rnainnen en vrouwen voM 
gelijkwaardig werk. 

G. HUESE-LAMING. 

VAKANTIE 

Ondergetekende is met vakantie tot 
half juli. De post wordt nagezien. 

J. H.S. 
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Crisis van het Parlementarisme? (lil) 

VERANDERDE TIJDEN: 

ANDERE OPVATTINGEN EN M.ETHODEN 

M r. J. M. L. Th. Cals, de laatste 
die de noodklok luidde voor 

een aantal gebreken en onevenwich
tigheden in ons politieke leven, be
hoort tot hen, die zich ongerust ma
ken over een vermindering van de 
politieke belangsteHing, vooTal bij de 
jongeren. 

Dat de daadwerkelijke politieke 
belangstelling niets te wensen zou 
overlaten, hebben ook wij niet be
toogd. Wat wij wei gepoogd hebben 
aan te tonen is, dat de voorsteHing 
alsof die belangsteHing vroeger nu
me riek zoveel groter was, met de 
feiten wel enigermate in strijd is. 

Toch zit in het betoog van mr. 
Cals ook op dit punt veel, waaraan 
men niet zomaar voorb~i mag gaan. 
De verklaring vom· wat h~i meent te 
kunnen constateren zoekt de hee1' 
Cals in de eeTSte plaats hierin, dat er 
in de afgelopen eeuw grote proble
men waren, die ons volk bezig hiel
den: het onde1·w~is. het kiesrecht en 
later de sociale kwestie. De onder
wijsproblematiek is nog niet geheel 
voorbij, maar zij ligt niet meer (al
lereerst) op het politieke terrein. Na 
het bereiken van het algemeen kies-
7'echt heeft deze. kwestie (wellicht 
ten onrechte) weinig belangsteHing 
meer. De periode der sociale voorzie
ningen tenslotte nadert haar afshá
ting, want de belangrijkste desidera
ta worden of zijn verwezenlijkt, ook 
al is er nog een heel program af te 
werken. Nieuwe idealen hebben ech
ter ook nog onvoldoende wortel ge
schotenom geestdrift te wekken. 

Aldus mr. Cals, die zich met zorg 
afvraagt of met name de jongere ge
neratie zich niet vaak van de staat
kunde afzijdig houdt en - naar het 
voorbeeld, dat de ouderen helaas 
maar al te vaak geven - slechts dan 
in beweging komt wanneer het 
eigenbelang of groepsbelang di1·ect in 
het geding is. 

* * * 

Het is moeil~j~, belang en idea~l 
in de poltttek sterk te schet

den en te onderscheiden. Mr. Cals 
geeft zelf toe, dat de belangen de1· 
individuele burge1·s en der maat
schappelijke groeperingen niet uit 't 
oog mogen worden verloren en dat de 
overheid hier juist een roeping heeft 
om de verdelende rechtvaardigheid 
te betrac1tten en aan ieder harer on
derdanen te waarborgen. Recht en 
belang verwijzen immers naar el
kaaL 

Maar, zo waa1·schuwt hij, wanneer 
de staatkunde zich enkel en in de 
eerste plaats richt op het belang, en 
het recht niet als voornaamste maat
staf hanteert, vervalt zij tot een za
kelijkheid zonder perspectief en ver
zeilt zij in een bot opportunisme. 

Deze opmerkingen houden zeker 
een kern van juistheid in, maar zij 
brengen ons, juist door de verweven
heid van recht en belang, toch niet 
veel verder. De overheid en ook de 
wetgever - dus regering en Staten
Genemal - zien zich bij voortduring 
geplaatst voor belangen: individue
le-, g1·oeps-, nationa!e- en interna
tionale belangen, welker juiste be-

hartiging telkenmale dient te worden 
afgewogen. Maar bij die afweging 
zullen inderdaad maatstaven van 
recht en gerechtigheid moeten wor
den toegepast. Het oordeel van de 
direct belanghebbende groepen zelf 
is dan wel van gewicht, mits men er 
zich van bewust is, dat zij zelf niet 
altijd bereid en in staat zijn, het be
perkte belang voldoende tegen het 
belang van anderen en tegen het al
gemeen belang af te wegen. 

* .... 
* 

V at brengt ons weer op het ver-
leden. De overtuiging (soms 

ook nog wel: de pe1·soonlijke herin .. 
nering) van velen, dat er vroeger 
nteer en ook levendiger politieke be
langsteHing was, vindt haar g1·ond in 
de .?aren tussen de twee wereldoorlo
gen. Het waren de jaren van de tot 
kracht gek01nen arbeidenbeweging, 
die vocht voor de verwezenlijking 
van een ganse reeks van sociaal-po
litieke eisen ten bate van "de arbei
dersklasse". Het was de tijd van de 
"meetings", van de optochten met 
muziek en strijdriederen de demon
simties op de. één-meid~g en op de 
de1·de dinsdag van september. 

Wij dingen niets af van het idea
lisme der leiders, die deze strijd za
gen als een strijd voor een stuk so
ciale gerechtigheid, wanneer wij 
vaststellen, dat het voor de grote 
massa der aanhangers en meelopers 
toch was: een belangenstrijd. Nu de 
eisen grotendeels zijn verwezenlijkt 
en de arbeiders geen "proletariërs" 
meer zijn, die "hun ketenen moes
ten verbreken", is de grote d7·ijf
k1·acht verdwenen. 

De socialistische partij in Neder
land heeft zich, 1net wisselend suc
ces, bij de na-oorlogse verkiezingen 
wel weten te handhaven, maar in de 
welvaartsstaat is de mentaliteit van 
de aanhang toch een andere gewor
den. 

Vergaderingen zijn niet meer zo 
massaal, optochten en openbare de
monstraties 'met rode vlaggen zijn uit 
de tijd, de vraag of het nog zin heeft 
en mogelijk blijft de één-meidag te 
vieren, wordt op~nlijk in socialisti
sche kring aan de orde gesteld. 

* * * 

Verminderde politieke belang-
stelling bij de arbeiders? Ge

nteten naar de uiterlijke venchijnse
len stellig. Maar die uiterlijke ver
schijnselen hangen óók samen met 
externe ve1·anderingen, die een be
langrijke invloed doen gelden. Eerst 
de radio, maar in versterkte mate 
thans de televisie, brengen ook de 
politieke leide1·s in de huiskamer. Wij 
herinneren ons, hoe wij ais belang
steliende jongeren vergaderingen 
van verschiliende politieke richtin
gen a.fliepen, alleen om de in die tijd 
bekende figuren zelf te zien en te 
horen. Thans verschijnen de politici 
geregeld op het televisiescherm. Men 
behoeft geen vergaderingen meer te 
bezoeken om hen te leren kennen, te 
zien en te beluiste1·en. 

Bi} de jongste Kamerverkiezingen 

heeft - daar is ieder het wel over 
eens - de televisie een niet te on
derschatten rol gespeeld. Onderlinge 
debatten tussen de voornaamste kan
didaten werden nu niet gevoerd vooT 
enige honderden vergaderingbezoe
kers, maar voor wellicht een miljoen 
televisiek~jkers. Begájpel~jk, dat po
litieke vergaderingen en ook verkie
zingsvergaderingen, daarvan de con
curreTende invloed ondervinden. 

Het heeft geen zin, tegen een der
gelijke ontwikkeling in te gaan. De 
politieke partijen hebben dan ook de 
bakens verzet en (vooral in de grote 
steden) het aantal verkiezingsverga
deringen verminderd. Een bew~js van 
verminderde politieke belangstelling 
behoeft dat niet te zijn. 

De mogel~jkheid bestaat thans, via 
de televisie ook hen te bereiken, die 
nooit tot vergaderingbezoek zouden 
z~jn te bewegen. 

* 

JJ? anneer rnr. Cals, uitgaande 
van zijn ,iuiste stelling, dat 

democratie betekent: voor en door 
het volk, en zoekend naar middelen 
om de bûrger vertrouwd te maken 
met de politieke vraagstukken van 
heden, ervoor pleit, in het televisie
journaal van e l k e Kamervergade
-ring een samenvatting te geven, dan 
lwnnen wij het in dit opzicht volka
rnen met hem eens zijn. 

De politiek is er niet eenvoudiger 
op geworden. Problemen van finan
ciële, belasting- en conjtmctuw-poli
tiek, economische m·aagstukken en 
daarbij de belangrijke stukken na
tionale politiek (men denke aan de 
agrarische, de vervoers.:. en de ene7·
gie-problemen), die steeds 1neer in 
het internationale overleg worden 
betrokken, vragen voorlichting en 
toelichting door hen, die in staat zijn 
moeilijke problemen nochtans in voor 
ieder begrijpelijke en eenvoudige 
woorden en beelden 1áteen te zetten. 

Veranderde tijden vragen veran
derde methoden, ook in voorlichting 
en propaganda. Voor ons staat vast, 
dat j1ást de televisie, welke kritiek 
men overigens ook op haar moge 
hebben (en die hebben w~j in vol
doende mate!), voor velen toch een 
venster heeft geopend, dat hun blik 
verruimt en hen in kennis stelt van 
zaken, die anders volstrekt onbekend 
terrein zouden zijn gebleven. 

A. W. ABSPOEL 

(Wordt vervolgd) 

11*indola*'' 

c~· 
Een fantastisch geschenk 

voorVADER! 
exclusief verkrijgbaar bij de kapper! 

D.B. EN H.B. VERGADERDEN 
Zaterdag 13 juni j.l. heeft het Dage

lijks Bestuur der Partij te 's Gravenhage 
vergaderd. Onder meer werd besloten aan 
het Hoofdbestuur voor te stellen enige 
nieuwe commissies in te stellen. Voorts 
werd het programma voor de dit najaar 
wederom te houden algemene oriënte
ringscursus over de politiek besproken. 
Daarnevens werd van gedachten gewis
seld over tal van zaken van huishoude
lijke aard. 

Het Hoofdbestuur der Partij kwam 
maandagavond 8 juni j.l. te Utrecht in 
vergadering bijeen, en zal wederom ver
gaderen op zaterdag 20 juni a.s. 

ALGEMEEN BESTUUR 
GROEP NEDERLAND 
LIBERAlE INTERNATIONALE 
BIJEEN 

Het Algemeen Bestuur van de 
Groep Nederland van de Liberale 
Internationale heeft op zaterdag 13 

juni te Den Haag vergaderd onder 
voorzitterschap van de heer J. M. F. 
A. van Dijk. 

Besproken werden verschillende 

huishoudelijke en organisatorische 
kwesties, alsmede punten betrekking 
hebbende op de "School for freedom" 
welke dit jaar in Berlijn wordt ge
houden en het Congres van de Libe
rale Internationale, dat dit jaar van 
2 tot 5 oktober in Stresa plaats vindt. 

BRANDBLUSAPPARATEN 
Officieel goedgekeurd 

Talrijke attesten. 

SIMPLUS N.V. DORDRECHT 
VISSTRAAT 6-8 - TEL. 3344* (01850) 

SCHILDERWERKEN 
te DEN HAAG - WASSENAAR - ROTTERDAM - AMSTERDAM 

UTRECHT - ARNHEM en omliggende streken, 
worden onder volle garantie uitgevoerd door de 

"Nationale - Schilderwerken Onderneming" 

HELIOTROOPLAAN 372 'S-GRA VENHAGE 

Vraagt geheel vrijblijvend een gratis offerte, Telefoon 070 - 371949 
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,~Maak de V. V.D. sterk!!~ 

Voor Buig- en Zetwerk 
op hydr. pers 1000 ton. 

ZETLENGTE 7 m, dikte tot 32 mm 

Constructiewerkplaatsen 

W. HUIZER N. V. 
Telefoon 01804-2657 Groenedijk 10 

CAPELLE A. D. IJSSEL 

MODERNE GARAGEDEUREN: 
Kanteldeuren voor één, twee of meer auto's. Voor de kleinste en de grootste auto. Voor autoboxen 
• voor brandweergarages • voor transportbedrijven. Voor elke particuliere garage en voor elk be
drijf in alle gewenste breedten en hoogten. 

BEDRIJFSDEUREN: 
Voor een snelle aan- en afvoer van grondstoffen en goederen. Veilige en vlugge deuren, ook met 
electrische en afstandsbediening. Deuren die "verdwijnen". De grootste deuren zonder contra
gewichten en kabels, door kanteldeurbeslag met kogellagers. 

Vrijblijvena advles van werktekening tot en met montage. Volledige service en garantie. Levering 
van kanteldeurbeslag, complete houten en stalen kanteldeuren. Stolen roldeuren, harmonicadeuren 
en branddeuren. -

Telefoneer voor uw deurenprobleem 03418 - 2047/2048. 

HOR MA • MontagebOUW PUTTEN • Gld .• Prins Hendrikweg 99. Postbus 12. 

N.V. RIJNSTAAL 

FABRIKANTE 

v /h J. W. Oonk Be Co. 
Telefoon 24941 I 4S - Arnhem 
Postbus 42 

VAN 
NAADLOZE 

EN 
GELASTE 

STALEN BUIZEN 

BETONKEIEN 

BETON 
en 

ANTI-KRUIPSTEEN 
In kleuren grijs en heiderood 

• 
Voldoen aan de hoogste eisen 
Keur en acceptatie op het werk 

• 
N. V. Heesseltsche Steenfabriek 
v /h W. P. DE VRIES en CO. 

Heesselt (Gem. Varik)- Telefoon Ophemert (03445) 2 71 

Franco 
levering 

sclu·ijve•ule 
tel- en reke11machiJl.es 

Selu•ijlmacldnes -V.N.K. 
ADMINISTRATIE SYSTEMEN 

Boekhoudmachines 
TECHNISCHE SERVICE DOOR HET GEHELE LAND 

VERENIGDE NEDER.LANDSE KANTOORMACHINEHANDEL N.V. 
Beukelsdijk 160 • Tel. 010-5 10 52 • Rotterdam-6 

OP UW VERZOEK KOMEN WIJ VRIJBLIJVEND BIJ U 

Spinners en Twijners 

van 

Weef- en Tricotgarens 

Indien hier 
uw advertentie had 
gestaan dan ••• 

zouden 28.000 geestverwanten alsmede 
hun huisgenoten deze hebben gelezen. 

Inlichtingen 
en 
advertentie-
torieven 
worden gaarne 
verstrekt 
door onze 
administratie, 
postbus 43 
Amersfoort, 
tel. 0.3490-1 34 25 
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Vakbonden contra nieuwe organisaties 

Een merkwaardig afweermiddel 
De Stichting van de Arbeid heeft begin mei een merkwaardige collectieve 

arbeidsovereenkomst goedgekeurd: de c.a.o. voor het administratief perso
neel in de grafische bedrijfstak. Daarin is n.l. opgenomen de bepaling, dat de 
werkgevers verplicht zijn om aan een bij een erkende vakbond aangesloten 
personeelslid een bijslag uit te keren van één procent ter compensatie van 
de gestegen pensioenpremie. De bijslag kan ook worden uitgekeerd aan een 
niet bij een erkende bond aangesloten werknemer, maar dat is niet verplicht. 

De Stichting van de Arbeid wenst deze clausule, die dus de in erkende 
bonden georganiseerde werknemers bevoordeelt boven de niet georganiseer
den of bij een niet erkende bond georganiseerden, niet te zien als een pre
cedent. De clausule is door de Stichting uitdrukkelijk als incidenteel geval 
aanvaard. De bepaling, dat ook de niet in een erkende bond georganiseerden 
de bijslag onverplicht kunnen krijgen, is op verzoek van de Stichting in de 
c.a.o. (alsnog) opgenomen. 

De achtergrond van deze clausule 
de eerste van dien aard in ons land, 
is, dat de - erkende - vakbewe
ging al jarenlang poogt te voorko
men, dat de ongeorganiseerden toch 
de vruchten plukken van de inspan
ning van de vakbonden, een in
spanning, die ook veel financiële of
fers met zich brengt, welke door de 
leden van de bonden moeten wor
den gebracht door contributies, die 
er meestal niet om liegen. Zoals be
kend gelden de cao's voor alle 
werknemers (en werkgevers), ge
organiseerd of niet. In ons land is 
ongeveer 40 procent van de werk
nemers in een erkende vakbond ge
organiseerd. 

Het verlangen om de ongeorgani
seerden te laten bijdragen in de kos
ten van het werk, dat de erkende 
vakbonden doen ten behoeve van de 
lonen en arbeidsvoorwaarden van 
alle werknemers, wordt steeds gro
ter en er wordt ook steeds meer 
uiting aan gegeven. Men denkt hier
bij aan bijdragen via de bedrijven. 

Tegen .. c:losed iob"s" 
De Nederlandse erkende vakbewe

ging voelt weinig voor "closed job's" 
zoals het buitenland die kent, in de 

f'' ___ , ___ , ________ 1 
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LIBERALE SOCiëTEIT 
IN LEEUWARDEN 

Mr. D. F. Went, lid van de Friese Sta
ten, hield dezer dagen voor de Liberale 
Sociëteit te Leeuwarden een praatje over 
politieke beginselen. 

Het gaat vooral om de toepassing van 
onze liberale beginselen in de actuele po
litiek en hierdoor zijn onze liberale uit
gangspunten voortdurend aan verandering 
onderhevig. 

Dit is ook sterk merkbaar in de katho
lieke en anti-revolutionaire partij, waar 
men een verandering in normbesef kan 
constateren. 

vorm van een verplicht lidmaat
schap van de vakbond. Men kent die 
ten onzent alleen in de grafische in
dustrie en voor enkele kleine groe
pen fabrieksarbeiders. Er zijn wel 
enkele bepalingen in cao's opgeno
men die de vakbondsleden boven de 
niet-leden betrekkelijk bevoordelen, 
met extra vrije dagen voor het bij
wonen van vakbondsvergaderingen 
en scholingscursussen, etc. 

Tegen deze bevaardelingen behoeft 
geen bezwaar te bestaan. Maar dan 
lijkt ons een methode, een regeling 
gewenst, die direct gericht is op het 
doel, dat wil dus zeggen op de con
tributie, die de één wel en de ander 
niet betaalt. In de cao voor het ad
ministratief personeel in de grafi
sche sector heeft men een omweg ge
kozen, een indirecte subsidie aan het 
vakbondslid toegepast, al is die met
een afgezwakt door de bepaling, 
dat de niet in een erkende bond ge
organiseerde haar ook kan krijgen en 
wel zal krijgen gezien de huidige 
personeelssituatie. 

De vraag of en zo ja in welke ma
te georganiseerde werknemers via de 
cao boven niet georganiseerde mo
gen worden bevoordeeld, zal op ver
zoek van de werkgevers nog eens na
der onder de loep worden genomen 

BESTUUR VERENIGING VAN 
STATEN- EN RAADSLEDEN 
BIJEEN 

Vrijdagavond 12 juni j.l. werd te Amers
foort een vergadering gehouden van het 
bestuur van de Vereniging van Staten
en Raadsleden van de V.V.D. Het pro
gramma voor het komende najaarsseizoen 
werd voorlopig opgesteld. 

Besloten werd dit najaar wederom een 
bijeenkomst van raadsleden uit de grote 
gemeenten te houden, en wel op zaterdag 
19 september, te Utrecht of Amersfoort. 
Daarna zullen zoals gebruikelijk in alle 

door de Stichting van de Arbeid, in 
het komende najaar. 

Een probleem 
Het heeft weinig zin op dat onder

zoek en op de resultaten ervan voor
uit te lopen. Ook moet men voor
zichtig zijn op dit terrein met prin
cipes te schermen. Men kan moei
lijk ontkennen, dat hier een pro
bleem ligt. En het is zeker goed dat 
niet uit de weg te gaan, maar het 
eens aan te pakken. Wel moet 
daarbij de positie van d e vakbewe
ging in haar geheel aan de orde ko
men, dachten wij. In dit verband 
willen wij ons - op voorhand 
toch één opmerking veroorloven. 

Er is altijd sprake van de 
e r k e n d e vakbeweging. Daarmee 
wordt bedoeld de vakbeweging, 
welke tot 't overleg op sociaal-econo
misch gebied is toegelaten. De er
kende vakbonden zijn, behoudens 
een enkele uitzondering, de bij de 
drie grote vakcentrales NVV, KNV 
(tot voor kort KAB geheten) en 
CNV aangesloten bonden. Het is voor 
een YJ.iet erkende vakbond in de prak
tijk schier onmogelijk zich een er
kenning te verwerven. 

Men n1oet daarvoor aantonen re
presentatief te zijn, dat wil zeggen, 
een bepaalde aanhang hebben ver
worven. De moeilijkheid is nu, dat 
men om te kunnen groeien, om 
aantrekkelijk te zijn, mee moet kun
nen doen. 

De "erkenning" werkt de ver
starring in de hand. 

Het is ons land onmogelijk in de 
praktijk om de macht van de drie 
zuilen op het terrein van de vak
beweging te doorbreken. De vakbe
weging is in dit opzicht beslist con
servatief, zij wenst de eigen positie 
te handhaven. In feite, naar de geest 
doet zij afbreuk aan de vrijheid van 
vereniging, die onze Grondwet waar-

delen van het land regionale vergaderin
gen worden belegd. 

Het kwam het bestuur nuttig voor op 
niet te lange termijn ook de V.V.D.-leden 
der Provinciale staten bijeen te roepen, 
teneinde hen in de gelegenheid te stellen 
van gedaéhten te wisselen over verschil
lende kwesties, het provinciaal bestuur 
betreffende. 

Tenslotte heeft het bestuur de toestand 
van de financiën der Vereniging bespro
ken; gezien de voortdurende kostenstij
gingen zal het bestuur genoodzaakt zijn 
aan de jaarvergadering van 1965 -=en voor
stel tot contributieverhoging te doen. Na
dere mededelingen hierover zullen te zij
ner tijd aan de leden worden gedaan. 

In de vorige eeuw was men optimistisch 
over een zo vrij mogelijke economie. Hier 
kwam men in latere jaren op terug en na 
de crisis van 1930, waardoor werkeloos
heid ontstond en men de gouden stan
daard verliet, is hierin vooral verande
ring gekomen. Keijnes, Adam Smith e.a. 
hebben als liberalen vooral op econo
misch gebied nieuwe regels doen ingaan, 
aldus de heer Went. 

ALLERHANDE 

Na nog verschillende facetten te heb
ben belicht, volgde een geanimeerde dis
cussie. 

GEZIEN het beperkte aantal 
oude meubels, de ook nog be

langrijke export van antiek, de toe
nemende bevolking en de ook in ver
houding nog veel grotere groep men
sen die zich wat kunnen veroorloven 
voor hun inrichting, zou men denken 
dat het oude meubel wel zou ver-

dwijnen uit onze interieurs. Niets is 
minder waar. 

Natuurlijk, de tijd van overheer
sing van .,gotiek" en "oldfinish" is 
voorbij, jonge mensen richten zich 
meestal modern in, waarbij het te
genwoordig nog moeilijk genoeg is 
om uit de veelheid van modern te 
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borgt (en die ook de vrijheid tot niet 
organiseren inhoudt). Men onthoudt 
de vereniging de mogelijkheid om te 
werken. 

Verstarring 
Wat ons nu onaanvaardbaar 

voorkomt is, dat een regeling, die 
het ,,klaplopen" tegengaat deze ver
starring in de hand werkt. Concre
ter gezegd, wanneer er faciliteiten 
(moeten) komen voor leden van 
de vakbonden, dan moeten die 
ook gelden voor vakbonden, die 
(nog) niet erkend zijn, maar die 
naar die erkenning toewerken. en 
pogen representatief te worden. 

Met name moeten regelingen als 
in de genoemde cao zijn opgenomen 
gelden voor de bonden aangesloten 
bij de politiek onafhankelijke. niet 
erkende Nederlandse Vakcentrale, de 
NVC. Ook de zgn. categorale bonden 
in dit opzicht niet worden gediscri
mineerd. 

Al met al dient er voor te wor
den gewaakt, dat de "erkende" vak
bonden en hun centrales niet nog een 
afweermiddel tegen nieuwe organi
saties krijgen. Integendeel, wij zei
-"en 't reeds de positie van de vakbe
weging in ons land mag wel eens he
lemaal op de helling, juist op het 
stuk van de representativiteit, dat is 
van de exclusiviteit. 

dBo 

kiezen, en zelfs ouderen gaan, vooral 
als ze kleiner wonen of gaan wonen, 
meer en meer over op beknopter en 
dat betekent dan vaak modern of 
gedeeltelijk moderne inrichting. 

(Maandblad van de Ned. Ver. 
van Huisvrouwen). 

BEJAARDEN weten soms niet 
hoe ze een juist gebruik van 

de zebra moeten maken. Sommigen 
menen dat deze hun altijd bescher
ming biedt. Van de remweg van een 
voertuig hebben velen geen ·idee. Zij 
stappen soms pardoes de zebra op om 
daarna verschrikt een paar passen 
terug te stappen als een auto, brom
mer of fietser toch dichterbij bltjkt 
dan het eerst leek. 

Bejaarden hebben de bescherming 
van het rijverkeer nodig. Ook op de 
zebra. U moet ze helpen. En áls u in 
de gelegenheid bent (er zit geen ver
keer achter u of schuin achter u en 
u heeft nog eens speciaal over uw 
rechterschouder achterom gekeken 
of er geen brommer nadert), geef ::lan 
de angstig kijkende voetganger op 
het trottoir die de zebra niet op durft 
gaan, een teken dat hij veilig kan 
oversteken. 

(De Voetganger) 
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IN GROTE 
dat wij haar juist achten, gaarne on
derschrijven: "De buitenlandse poli
tiek wordt practisch voor 99 proc. 

gemaakt door professionals". De pro
blemen zijn immers te ingewikkeld 
en vooral ook te technisch, dan dat 
buitenstaanders hierop meer dan een 
globale invloed zouden kunnen uit
oefenen Daarnaast behoren de parle
mentariërs, in dit geval de Europese 
parlementariërs, steeds bèdacht te 
wezen op het toekomstbeeld der ge
wenste ontwikkelingen. Naast en te
genover de keiharde realisten, ook 
op economisch gebied, hebben dus 
de idealisten een eigen t~ak. Daarbij 
kan het som.s zaak zijn, om door een 

bepaalde ontwikkeling niet te force
ren, de mogelijkheid te laten van de 
realisel'ing in een niet te verre toe
komst. 

LIJNEN 

Er zijn weinig terreinen der 

menselijke bedrijvigheid, die 
zich zo zeer tot speculatie lenen als 
de buitenlandse politiek. Beschou
wingen over hetgeen zich afspeelt in 
het achterhoofd van President John
son. Berekeningen - met wiskundi

ge waarschijnlijkheidskansen - om
trent datgene, dat generaal de Gaul
le van zins is te doen. Voorspellin
gen betreffende de allernieuwste 
plannen van Premie1· Chroesjtsjow. 
Het zijn alle schone objecten voor 
meditatie, beschouwingen en specu
latie. Soms wordt één factor op vir

tuose wijze verwaarloosd. Het is zeer 
wel mogelijk, dat op het moment der 
geleerde beschouwingen, de staats
man in kwestie over het bepaalde 
punt nog geen enkel besluit heeft 

genomen. 

* * * 

Een verstandige benadering van 

de problemen der buitenland

se politiek kan slechts een behoed
zaam wikken en wegen zijn, al be
hoeft dit visie niet uit te sluiten. Men 
kan grote lijnen en tendenzen on
derkennen. Men kan leerzame voor-

H.B. BESLOOT TOT 
INSTELLING VAN 
NIEUWE COMMISSIES 

Zate·rdag. 20 juni j.l. kwam het Hoofd
bestuur te Utrecht in vergadering bijeen. 

Besloten werd over te gaan tot rnstel
ling van twee nieuwe Partij-commissies. 
n.l. een Commissie Bezitsvorming en een 
Sportcommissie. 

Van gedachten werd voorts o.m. ge
wisseld over de samenstelling van de 
Sociaal-Economische Commissie, over 
het beleid van de Radio- en Televisie
C:<>mmissie, over de dit najaar te houden 
Kadercursus en over de politieke toe
stand. 

Na afloop van de Hoofdbest.uursverga
dering kwam de Partijraad bijeen. Na 
een korte inle.iding door de Voorzitter 
van onze Eerste Kamerfractie, mr. H. 
van Riel, over het onderwerp .,Neder
land in Europa", volgde een geanimeer
de discussie. 

beelden putten uit de historie, mits 
men de reserve aanlegt, dat, tegen
gesteld aan het spreekwoord, de ge
schiedenis zich somtijds in het ge

heel niet herhaalt. 
Onder die hoek bezien en vooral 

ook in een ons opnieuw ingescherpt 
bewustzijn, dat buitenlandse poli
tiek een ingewikkeld samenstel van 
feiten, wensen en machtssituaties 
vertegenwoordigt, willen wij vast
stellen, dat de Partijraad van de 
V.V.D. gedurende het laatste week
end een bijzonder interessante stu
die-vergadering heeft gewijd aan de 

positie van Nederland in de wereld. 
Daar was een inleiding van mr. H. 
van Riel, de voorzitter van de V.V.D. 
fractie in de Eers•te Kamer. In en
kele rake trekken gaf hij een schets 
van de siutatie van ons land temid
den van de grote machtsblokken. 

Al noemde hij zich op het buiten
lands-politieke terrein "een tweede 
hands schaduwfiguur" achter mevr. 
Stoffels-van Haaften en de heer 
Berkhouwer, het was allerminst een 
"schimmig" betoog, dat de Partij
raad te horen kreeg. Integendeel. 

* * * 

Hoe wel wij geenszins de bedoe-

ling hebben, mr. Van Riel's 
persoonlijke en boeiende benadering 
der buitenlandse problemen woord 
voor woord weer te geven, willen 
wij een enkele hoofdzaak het volle 
zoeklicht geven, waarop zij recht 

heeft. 
Allereerst dan de machtsgroepen 

in deze wereld. Inderdaad, men 
spreekt van ontspanning. Maar van 
de zijde van het Oost-blok, is zulks 
in de eerste plaats een kwestie van 
taktiek. Indien het - althans in de 
eerste tien of vijftien jaren --:: tot 
een werkelijke botsing zou komen, 
is de kans groot, dai China en Rus-

land zich toch weer tezamen tegen 
het Westen zouden keren. 

Weinigen geloven meer in het ge

bruik van atoomwapens. De gevol
gen van die wapenen zijn voor alle 
partijen zo onvoorzienbaar, dat men 

ze slechts aanwendt als afschrikmid

del, als deterrent. Door het steeds 
sterker wordend NATO-apparaat zal 
binnen afzienbare termijn de tijd 
voorbij zijn, dat Rusland een voor 
het Westen ongewenste situatie met 
militaire dreigementen kan handha
ven. 

Er zijn verder de recente ontwik
kelingen in Amerika. De grote aan
hang van senator Goldwater duidt in 
ieder geval op een ruk naar rechts, 

althans in de republikeinse partij. 

Bovenal: de wereldpolitieke situa
tie kan zich ieder ogenblik toespit
sen. Men denke slechts aan Vietnam, 
Saigon, Birma. In dat gedeelte van 
de wereld staan de Amerikanen voor 
zeer grote moeilijkheden en zeer 

moeilijke beslissingen. Bombarderen 
van verbindingslijnen, en een zich 
terugtrekken kunnen hier gelden als 
uitersten van een ..:ala van moge
lijkheden. Men behoeft, mèt mr. Van 

Riel de staatsman, die hier een eind
beslissing moet nemen, zijn verani
woordelijkheid niet te benijden.· En 
toch - zo willen wij aanvullen -
zei Eisenhower op de vooravond van 
de invasie in 1944: Het nemen van 
decisies is de voornaamste taak van 
de man, die de leiding heeft. 

-:<- ·X· 

* 

Wat nu de Europese politiek be

treft, inderdaad zou het ver
drag van Rome nooit tot stand geko
men zijn zonder sterke politieke 
druk van buiten. 

Eén algemene, door mr. Van Riel 
geponeerde stelling willen wij, om-

Behalve de behartiging van die 
keiharde belangen behoort er dus 
een zeker gericht idealisme te zijn. 
Op de Nederlandse Europese parle
mentariërs rust de ontzaglijk zware 
taak van geval tot geval, van situatie 
tot situatie te beoordelen, wat de 
juiste oplossing zal zijrr. Anders ge
zegd: de afweging van het Neder
landse belang tegenover het alge
mene Europese belang kan soms 
uitermate moeilijk zijn. Waarbij nog 
komt, dat soms de afgevaardigden 

· van bepaalde grote landen ook in 
Europees verband geenszins opzien 
tegen een enge nationaliteitspolitiek. 
In ieder geval is het zaak, de reële 
verworvenheden van de E.E.G. niet 
lichtvaardig "uit elkaar te doen spat
ten". Ook dit vergt een verstandig 

beleid. 

* * * 

A ldus . enkele hoofdpunten naar 

aanleiding van een discussie, 
waaraan onder meer de liberale se
nator Sidney J. van den Bergh, het 

V.V.D. Tweede Kamerlid mr. dr. C. 

Berkhouwer en mr. H. R. Nord, 
secretaris-generaal van het Euro~ 

pese Parlement, hun zeer waardevol
le bijdragen hebben verleend. Voor
zitter drs. J. A. F. Roeien kon de in
leider met reden bedanken voor de 
"wijze wijze", waarop hij ons inzicht 
in een aantal zeer gecompliceerde za

ken had verruimd. 

Buitenlandse politiek niet als 
voohverp van speculatie, maar als 
studie-object: het is een vorm van 
menselijke bedrijvigheid die reeds 
dit ehe voordeel heeft, dat men nood

gedwongen in grote lijnen denkt. 

L.M. 



VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

ONS BEGINSELPROGRAM 
NADER BEZIEN 

Bij de bespreking van de door de Commissie tot Herziening van het Be
ginselprogram aan de Algemene vergadering van onze partij te Eindhoven 
voorgelegd discussie-grondslag, hebben professor Oud en verschillende 
andere sprekers er terecht op gewezen, dat bij de herziening niet overt 
haastig te werk mag worden gegaan, want dat een grondige bezinning op 
de liberale beginselen een bij uitstek geschikt middel is om de partij te 
aktiveren. Het Hoofdbestuur heeft inmiddels deze suggestie gevolgd en een 
tijdschema voor de behandeling vastgesteld. 

tij naar een werkelijke volks_Qartij. In 
het internationaal stellen van de liberale 
beginselen aanspreken; het ideële karak
ter van de partij wordt er immers door 
versterkt. 
het bijzonder tot de jongere kiezers zal 

In dit verband moge ik erop wijzen, dat 
ons beginselprogram werd vastgesteld 
op 24 januari 1948 en dat op 10 decem
ber van datzelfde jaar de Universele 
Verklaring van de Rechten van de 
Mens door de Verenigde Naties werd 
geproclameerd. Aan deze eerste, maar 
belangrijke stap naar de uitiendelijke 
wereldsamenleving moet in ons beginsel
progam dringend aandacht worden be
steed. 

De hierna volgende beschouwing, waarin ik mij bewust beperk tot enige 
punten van algemene aard, kan wellicht tot de bezinning bijdragen. 

Liberale beginselen 
Wij zijn een liberale partij. Dat dit 

in onze naam niet tot uitdrukking komt, 
is vreemd, doch historisch wel verklaar
baar. Veel vreemder is, dat in on.s be
ginselprogram nergens het woord "libe
raal" voorkomt. De discussie-grondslag 
is in dit opzicht "liberaler" en gebruikt 
het, zij het terloops, tweemaal. 

Een beginselprogram wil beginselen 
geven. In onze partij draait alles om de 
liberale beginselen. Deze behoren der
halve als zodanig met name te worden 
genoemd en centraal te worden gesteld. 

Is dit principieel reeds een dringende 
eis, ook praktisch is het van veel belang. 
Iemand, die zich politiek gaat interes
seren en zich wil oriënteren op de libe
rale beginselen, heeft daarmede de groot
ste moeite om de eenvoudige reden, dat 
in ons beginselprogram niet met zoveel 
woorden wordt gezegd wat de liberale 
beginselen zijn. 

Gaat hij zorgvuldig te werk door ons 
beginselprogram te vergelijken, met die 
van andere partijen, dan vindt hij ten 
slotte in ons program wel enige punten. 
die hij niet bij de andere aantreft, maar 
dan is hij er nog niet. 

Verschillende liberale beginselen komen 
immers ook voor in de programs van 
andere partijen, maar daarin worden zij 
natuurlijk niet als zodanig aangeduid. 
Als goede liberalen verheugen wij er 
ons over, dat liberale beginselen 
gemeengoed voor anderen zijn ge
worden, maar de politiek geïnteres
seerde, die zich wil oriënteren, zal zich 
afvragen waarom het hem zo moeilijk 
wordt gemaak~ in het beginselprogram 
van een liberale partij de liberale begin
selen te ontdekken. 

Een gevoel van onbehagen zal niet uit
blijven en dit kan ertoe leiden, dat hij 
zijn belangstelling verliest, om van er
ger maar niet te spreken. 

Het komt mij voor, dat het verwijt 
van vaagheid ten aanzien van onze be
ginselen, dat ons door buitenstaanders 
nogal eens wordt gemaakt en waarvan 
onze politieke tegenstanders gebruik ma
ken om allerlei over ons te beweren, 
hetgeen dikwijls kant noch wal raakt, 
zonder dat wij dit recht kunnen zetten 
met een verwijzing naar ons beginsel
program, n1et van grond is ontbloot. Die 
vaagheid is naar mijn mening een rem 
op de ontwikkeling naar een werkelijke 
volkspartij, die wij krachtens onze naam 
willen zijn. 

Blik verruimen 
Het Koninkrijk der Nederlanden in 

Europa is een samenleving van Neder
landers. Dit is een realiteit, waarmede 
onze partij natuurlijk rekening heeft te 
houden. De menselijke kontakten en 
werkzaamheden strekken zich evenwel 
steeds meer uit over de grenzen van ons 
land en parallel daarmede heeft onze 
samenleving steeds mee·r rekening te hou
den met die van andere landen 

Reeds heeft ons land delen ~an zijn 
souvereinHeit overgedragen aan interna
tionale instanties. Benelux, EEG, Navo 
en Verenigde Naties zijn geen van alle 
nog volmaakt, maar zij hebben toch ge
leidelijk het ontstaan van grotere ge
meenschappen ten gevolge. 

Door de steeds snellere vervoer- en com
municatiemiddelen en de toenemende 
toegankelijkheid daarvan voor een ieder 
zal de mens zich· straks in een grotere 
gemeenschap even vrij kunnen bewegen 
als hij dit thans in eigen land kan. Door 
de steeds ruimer wordende ontwikkeHngs. 
mogelijkheid voor een ieder zullen de 
taal- en andere verschillen tussen de 
mensen hun belemmerende werking 
VOOr onderling begrip verliezen. Al zal 

onze generatie het niet beleven, het is 
geen utopie meer te stellen, dat er ten
slotte één wereldsamenleving zal ont
staan. 

De hiervoor geschetste ontwikkeling, 
die in volle gang is, brengt reeds met 
zich mede, dat wij ons niet afzijdig kun
nen houden ten aanzien van hetgeen er 
in andere landen gebeurt. Het axioma 
"geen inmenging in de binnenlandse 
aangelegenheden van een ander land" 
spreekt niet meer aan. Wanneer wij in 
of buiten partijverband, individueel of 
als partij, menen ons een oordeel te moe
ten vormen over hetgeen er in een ander 
land gebeurt en dit oordeel willen uit
dragen doen wij zulks vanuit onze li
berale beginselen. 

Een politieke partij moet vooruitzien. 
Zij behoort zich zonder de realiteit uit 
het oog te verliezen in te stellen op de 
toekomst en moet lijnen uitstippelen, 
waarlangs de ontwikkeling naar haar 
oordeel behoort te verlopen. 

Daarom moeten wij in ons beginsel
program, het roer omgooien en onze 
blik principieel wijder richten dan, zo
als thans het geval is, nagenoeg uitslui
tend nationaal. 

Het komt mij voor, dat ook dit van 
belang is voor de uitgroei van onze par-

De Partij van de Arbeid heeft zulks 
reeds gedaan door die verklaring als 
aanhangsel in het in 1959 vastgestelde 
herziene beginselprogram op te nemen. 
Ik meen, dat jongeren, die tot elke prijs 
het ideaal van één wereldsamenleving 
willen vooropstellen, zich alleen al hier
door eerder tot de Partij van de Arbeid 
aangetrokken kunnen voelen dan tot ons. 

Misverstand uitsluiten 
Ons beginselprogram is stellig niet 

slecht. Er komen voortreffelijke gedach
ten in voor en de woordkeus en formule
ring zijn kennelijk zorgvuldig overwo
gen. Maar bij het lezen dringt zich de 
vraag toch op of het niet te moeilijk be
grijpbaar is voor iemand, die zich wil 
oriënteren over de beginselen van onze 
partij. Iemand, die zich oriënteert, is 
ook een kandidaat voor het lidmaat
schap; alvorens tot toetreding te beslui
ten wil hij weten waarvoor hij zich in
zet. 

Het moet hem daarbij niet moeilijker 
worden. gem;J.akt dan onvermijdelijk is; 
uiteraard is het niet zo, dat wij kunnen 
hopen een beginselprogram zodanig te 
redigeren, dat ieder, ongeacht zijn ont-

Burger 
begrijpt best, dat iedere tijd zijn eigen wezenstrekken heeft met alle daarbij 
behorende bijverschijnselen. Hij heeft er geen moeite mee deze ook te aan
vaarden mèt de erkenning dat de "vroegere tijd" niet beter was dan de hui
dige. Maar hij weigert om àlle tijdsverschijnselen te aanvaarden en als zoete 
koek te slikken. 

In talrijke opzichten vind ik de huidige stand van zaken heel wat gunstiger 
dan de vorige, al blijf ik mij er wel terdege van bewust dat volgende gene
raties heel wat (gerechtvaardigde) bezwaren zullen koesteren tegen de onze. 
Want zo is het altijd gegaan en zo zal het altijd b 1 ij ven gaan. Alles vloeit. 
En u moet u, tijdgenoot anno 196<1, vooral niet verbeelden dat de mensen van 
over honderd jaar, ons n ie t als bewoners ener achterlijke wereld zullen zien. 
Of dacht u, dat wij de wijsheid voor de eeuwigheid in pacht hebben? 

Er zijn weinig dingen van de "nieuwe tijd", die ik niet aanvaard als be
horende tot de "nieuwe tijd". althans die ik niet zózeer, als behorende tot 
deze tijd beschouw, dat ik, ook al zouden zij mij persoonlijk niet zinnen, ze 
niet als onlosmakelijk van de levensconceptie der tijdgenoten zie. Al zou men 
ze inner 1 ijk en voor zich persoonlijk anders wensen, men kan (en men 
màg ook) niet verlangen dat de anderen zich zouden richten naar onze, per
soonlijke, opvattingen. Daarnaar te streven is Don Quichoterie, een belachelijk 
en tragisch gevecht tegen windmolens. 

Eén van de dingen waartegen ik wèl in opstand kom - een opstandigheid 
die ik n i e t kan onderdrukken - is het heffen van dingen en mensen naar 
niveaus waarop zij niet thuis behoren: de intense belangstelling, aangewak
kerd door de communicatiemiddelen, voor onbelangrijke gebeurtenissen, en 
onbelangri;jke personen en voor hun - als u dat zo noemen wilt - prestaties. 

Een uur voordat ik dit stukje ging schrijven, heb ik het zaterdagnummer 
van een veelgelezen dagblad zitten lezen. Ik heb dat met opzet gedaan. Vrijwel 
van a tot z. Niet omdat ik die lectuur interessant vond, doch uit journalistieke 
nieuwsgierigheid, of - om het aardig te zeggen - uit collegiale, profesionele 
belangstelling. 
~k geloof, dat ik niet overdrijf, wanneer ik constateer, dat op z'n minst 

drxe kwart van de vele fraai· opgemaakte, met toepasselijke foto's en tekenin
gen opgetuigde stof, volmaakt onbelangrijk is. Volkomen onzin over de 
levens en werkzaamheden van volslagen onbelangrijke mensen; mitsgaders 
ellenlang-uitgerekte verslagen van strafzittingen; van bruiloften en partijen 
in "hogere" kringen, van "gebeurtenissen" in liedjeszingende en melodietjes
spelende milieu's en al zulke slappe was meer. 

En tegen het brede geweld van deze blijkbaar onuitputtelijke stroom in, 
moeten zij, die communicatie zoeken, gehoor en begrip voor zinniger zaken, 
de blijmoedigheid voor wat zij hun roeping en plicht achten, bewaren. 

Zij hebben de (diepe) bewondering van 
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wikkeling, alles zonder meer zal kun
nen begrijpen. 

Meerdere artikelen zijn te veel be
schrijvend en daardoor te lang. In meer
dere artikelen worden te veel verschil
lende - en dikwijls moeilijke - be
grippen geïntroduceerd, soms zelfs in 
één enkele alinea of zin. Misverstand is 
hiervan het gevolg, zowel in als buiten 
partijverband. 

Als voorbeeld noem ik de artikelen 
1 en 3 In artikel 1 worden in één zin 
de begrippen vrijheid, verantwoorde
lijkheid en sociale gerechtigheid geïn
troduceerd (voorwaar geen kleinigheid!) 
en wordt vastgesteld, dat de Nederland
se samenleving op christelijke grondslag 
berust. De drie genoemde begrippen, zo
als die nader zijn toegelicht in artikel 4, 
zijn stellig liberale beginselen. Maar 
waarom dit niet duidelijk gezegd? 

Omdat zulks is nagelaten en de chris
telijke grondslag der Nederlandse sa
menleving als een vaststaand feit wordt 
gesteld gaat de lezer zich afvragen of hij 
met een christelijke partij heeft te doen. 
Leest hij verder, dan begrijpt hij uit de 
2e alinea van artikel 1 dat dit niet het 
geval kan zijn. 

Bij artikel 3 gaat hij zich echter wel
haast zeker afvragen of zijn eerste in
druk soms toch de juiste kan zijn. Im
mers, alle waarden worden daarin ge
plaatst tegen de achtergrond van het 
Christend(}m en van de christelijke geest; 
het wordt een onafwijsbare eis genoemd 
door versterking van de christelijke geest 
zedelijke ontworteling en geestelijk nihi
lisme te overwinnen, opdat de grondsla
gen onzer samenleving daadwerkelijk 
kunnen worden beschermd tegen de 
haar bedreigende gevaren. Het mag ons 
niet verbazen wanneer degeen, die van 
dit alles kennis neemt er nu niets meer 
van begrijpt. 

Nu weet ik heel goed - want ik loop 
al zo'n slordige 25 jaar mede en profes
sor Oud heeft het ons vele malen voor
gehouden, ook weer te Eindhoven - dat 
wij geen confessionele partij zijn, echter 
wel de grote zedekundige waarde van het 
Christendom erkennen. Dat wij geen 
confessionele partij zijn volgt inderdaad 
uit de 2e alinea van artikel 1. Maar dat 
het in artikel 3 alleen om de erkenning 
van de grote zedekundige waarde van 
het Christendom gaat, wordt door de 
tekst bepaald niet duidelijk. Over een 
dergelijk belangrijk punt moet elke twij
fel uitgesloten zijn. 

De discussie-grondslag gaat ten aanzien 
van het Christendom en de beginselen 
daarvan veel verder; trouwens, ook ove
rigens zou zij de leesbaarheid en het be
grijpen van het beginselprogram moeilij
ker maken. 

Aanbeveling 
Indien het voorgaande "gewogen en 

niet te licht wordt bevonden", kan daar
aan op de volgende wijze tegemoet wor-
den gekomen. · 

Het beginselprogram worde onderver
deeld in drie hoofdstukken. 

Hoofdstuk I behandelt de doelstelling 
der partij, hoofdstuk 11 formuleert ver
volgens de liberale beginselen in alge
mene zin en hoofdstuk III werkt ten 
slotte de van de algemene liberale be
ginselen afgeleide beginselen met betrek
king tot de Nederlandse samenleving 
nader uit. 

Bij het redigeren van de afzonderlijke 
artikelen worde voorts doelbewust ge
streefd dit kort en duidelijk te doen. 

Alweer uitsluitend bedoeld als een 
voorbeeld, zou artikel 1 als volgt kunnen 
luiden: 

"De Volkspartij voor Vrijheid en De
mocratie wenst in Nederland het tref
punt te zijn van allen, die de overtui

_ging hebben, dat de mens het beste 
wordt gediend met een samenleving, 
waarin de liberale beginselen tot gelding 
komen". 

In deze formulering zijn alle uitgangs
punten kort en duidelijk samengevat. 
"De mens" staat voorop. Door alleen te 
speken van "een samenleving" (zonder 
toevoeging van "Nederlandse:•, zoals in 
de huidige tekst), wordt getoond, dat wij 
deze in de ruimste zin willen verstaan. 
Als middel om onze bedoeling te ve
wezenlijken, worden "de liberale begin
selen" centraal gesteld. 

Uit het voorgaande blijkt, dat ik tot 
hen behoor, die niet gelukkig waren met 
de discussie-grondslag. Toch heeft de 
Commissie tot Herziening van het Be
ginselprogram recht op onze erkentelijk
heid. De bezinning is er immers do.or op 
gang gebracht. Moge deze ertoe leiden, 
dat een nieuw beginselprogram tot stand 
komt, hetwelk aan velen de weg naar het 
liberalisme zal kunnen wijzen. 

's Gravenhage, juni 1964 -

A. E. J. MODDERMAN 



VRIJHEID EN DEMOCR~TIE 

HOPEN 
* * Soekarno heeft nog steeds geen * beslissing genomen ten aanzien 
van het gratieverzoek, dat de ter dood 
veroordeelde dr. Soumokil bij hem 
heeft ingediend. Aangenomen, dat de 
Indonesische president bereid is. de 
voormalige leider van het verzet van 
Ambon in leven te laten, dan nog is 
het de vraag of hij in staat is de macht 
van de communisten in zijn land te 
weerstaan, die voltrekking van het 
vonnis eisen. 

Nederland kan en mag zich niet als 
partij in deze kwestie mengen. Dat zou 
de Indonesische president wel eens in 
een te moeilijk parket kunnen brengen. 
Wij moeten slechts hopen, dat de stem 
van de Nederlandse regering voldoende 
in Djakarta heeft doorgeklonken. 
Mocht Soekarno volgende maand nog 
geen besluit hebben genomen dan 
krijgt minister Luns er bij ûjn bezoek 
aan Indonesië, een moeilijke, tact ver
eisende taak bij. 

TOTAAL 
* * De Middeleeuwen kenden pest-* en cholera-epidemieën. Onze tijd 
offert duizenden mensenlevens aan de 
demon van het verkeer. Juist daarom 
moet men ieder middel gebruiken om 
het getal der slachtoffers omlaag te 
brengen. Als één van die middelen zien 
wij de controle op autowrakken. Een 
tweetal ministers plus een staatsse
cretaris hebben nu te kennen gegeven, 
controle op dergelijke auto-wrakken 
noodzakelijk te achten. Dit zal dan 
blijkbaar gelden voor binnenlandse 
automobielen, die, na zeer ernstige 
schade, zijn hersteld; alsooit voor van 
uit het buitenland ingevoerde "opge
lapte" motorrijtuigen. Voorts zal van 
een auto, die als "total loss" wordt 
aangemerkt, het herstel "zoveel moge
lijk" worden tegengegaan. Het laatste 
schijnt ons zacht gezegd. Een total loss 
behoort eens voor al t o t a a l ·van de 
weg te verdwijnen. 

TRAGEODES * * In Soest is een jongeman, ver-* dacht van diefstal van een brom
fiets, om het leven gekomen door een 
schot uit een politierevolver. In Val
kenswaard doodde een kogel van een 
douanier een automobilist, die voor 
een smokkelaar werd aangezien. Het 
ongeluk aan de grens was extra tra
gisch, want de automobilist moet zich 
van geen kwaad bewust zijn geweest 
en het stopteken van de douane ver
keerd hebben begrepen. 

Zowel in· Soest als it1 Valkenswaard 
is niet tegen de voorschriften gehan
deld. De hoofdagent struikelde nadat 
hij twee waarschuwingsschoten had ge
lost. De douane richtte, nadat de auto
mobilist een stopteken had genegeerd, 
op de benzinetank en de banden van de 
wagen. ·De strijd tussen douaniers en 
botersmokkelaars is nu eenmaal een 
geheel andere dan die tussen agenten 
en fietsendieven. 

Toch dient hier te worden gesteld, 
dat in beide gevallen niet voorzichtig 
genoeg is opgetreden. De agent had 
rekening kunnen houden met een der
gelijk ongeluk. De douane had de mo
gelijkheid onder ogen kunnen zien, dat 
men met een onschuldige te doen had. 
Dat deze tragedies een les mogen zijn 
voor een ieder, die met vuurwapens 
omgaat. 

DICTATORUlAL 
* * Naar "De Volkskrant'• weet te * melden, is een dreigement van 
het Centraal Bureau voor afgifte van 
rijvaardigheidsbewijzen (CBR) te Rijs
wijk er de oorzaak van, dat een aan
gekondigde vergadering in restaurant 
"AB" te Enschede niet kan doorgaan. 

Genoemd restaurant is tevens de cen
trale van de rij-examinatoren in En
schede, die er dagelijks tientallen kan
didaten ontvangen, die hun rijbewijs 
willen halen. In hetzelfde restaurant 
nu zou een vergadering worden ge
houden van de Belangenvereniging 
Autorijschoolhouders Nederland (BE
VAN). 

Het CBR heeft de exploitant van het 
restaurant evenwel laten weten, dat 
het zal overwegen de examens elders 
te gaan afn~men, wanneer de vergade
ring van de BEV AN zou doorgaan. 
Voor dit dreigement is de exploitant 
tenslotte gezwicht. 

Wij kennen het conflict tussen het 
CBR en de BEV AN niet en weten nog 
minder wie het gelijk aan zijn zijdè 
heeft, doch een intimidatie als door de 
CBR toegepast is toch wel buitenge
woon ergerlijk, unfair en dictatoriaal. 
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Een man op wie men rekenen kan 

Gesprek met staatssecretaris W. den Toom 

W ie mocht menen, dat een man 
als Willem den Toom, staats

secretaris van Defensie (Koninklij
ke Luchtmacht) en bovendien mili
tair van hoge rang (luitenant-gene
raal), een steenrots van gestreng
heid moet zijn, zal zich aangenaam 
verrast voelen bij de ontdekking, 
dat hij zich heeflt vergist. ·Deze ge
zagsdrager draagt het gezag niet op 
het voor-, maar in het achterhoofd 
als reserve. 

Een natuurlijke beminnelijkheid 
- mengeling van goed begrip, hu
mor en sportiviteit - stroomt ons 
tegemoet, wanneer wij tegenover 
hem zitten in zijn werkkamer op 
de tweede verdieping van helt mo
derne regeringsgebouw aan de 1ste 
Van den Boschstraat in Den Haag. 
Het gesprek heeft geen enkele bar
rière te overwinnen; het ontstaat 
vanzelf en beweegt zich vlot over 
een breed veld van praatstof waar
op zich al spoedig een vaste lijn af
tekent. Die vaste lijn heert "samenle
ving" - een begrip, dat in zijn ge
dachtenpatroon sterk naar voren 
treedt en in allerlei variaties wordt 
ervaren. 
Telkens, in de loop van het gesprek, 
dat de loop van zijn leven nagaat, 
keren de woorden "vriendschap", 
"samenwerking", "teamgeest", 
"eensgezindheid" en "solidariteit" 
terug, omdat ze voor hem ver
schillende termen zijn voor een 
en dezelfde richtlijn. Het blijkt ook 
uit de wijze waarop hij spreekt over 
de plaatsen, die in zijn leven een rol 
hebben gespeeld. 

Daar is in de eerste plaats Rotter
dam, waar hij op 11 juli 1911 werd 
geboren. "Ik kom er nog altijd 
graag en ik hoor niets liever dan 
het geratel en gehamer op de 
scheepswerven langs de Maas, die 
eeuwige beweging van de werkstad 
waar iedereen gezamenlijk be
zig is". Toch heeft hij niet lang in de 
Maasstad gewoond; als kind nog 
verhuisde hij met zijn familie naar 
Den Helder. "Alweer een haven
stad dus, ik heb er mijn hbs:.tijd 
doorgebracht, veel vriendschap on
dervonden en. . mijn vrouw leren 
kennen, dus u begrijpt dat ik aan 
Den Helder goede herinneringen 
bewaar". 

Naar Breda 
In 1930 ging de 19-jarige naar de 

KMA te Breda en drie jaar later 
werd hij tot tweede luitenant be
noemd bij het 12de Regiment Infan
terie in Groningen. "Het kon mij 
eigenlijk niet zo veel schelen waar 
men mij heen stuurde, alles was 
goed, maar ik moet zeggen, dat het. 
mij daar in het Noorden uitstekend 
beviel, ik kon het als jong officier
tje goed met mijn soldaten vinden, 
we hebben menigmaal allerplezie
rigst in de Emmer Dennen gekam
peerd en ik heb ook leren inzien, 
dat in Groningen, trouwens in het 
hele Noorden, heel veel potentieel 
zit". 

In 1937, terwijl hij inmiddels bij 
de Koninklijke Luchtmacht was ge
komen en op Soesterberg de oplei
ding tot waarnemer had gevolgd, 
werd hij tot eerste luitenant bevor
derd. Na het behalen van zijn bre
vet kwam hij vervolgens als lucht
vaartofficier op het ministerie van 
oorlog (afd. Generale Staf), waar 
hij - "piepjong luitenantje" - met 
officieren in contact kwam, die kor-

te tijd later veel van zich zouden 
doen spreken: mannen als Hassel
man, Kruis én het tegenwoordige 
Kamerlid Couzy. 

Toen het "scheef" ging in Europa 
werd hij (van het voorjaar 1939 tot 
mei 1940) belast met de navigatie
en bommenwerp-instructie van vlie
gers en waarnemers op het vlieg-

veld van Bergen (N-H). Tijdens de 
Duitse bezetting werd hij krijgsge
vangen en, mede als gevolg van de 
spectaculaire vlucht van de vliegers 
Vos en Leegstra, aanvankelijk in 
Schoorl (vlak bij zijn woning) en 
in de beruchte Amsterdamse Euter
pestraat vastgehouden; daarna voer
de men hem met zovele andere Ne
derlandse 'officieren naar het kamp 
te Stanislaw in Polen. Maar ook in 
gevangenschap heeft de jonge luite
nant den Toom "made the best of 
it". 

"Ik heb er van alles en nog wat 
gedaan om mentaal op peil te blij
ven, want als je geestelijk achteruit 
gaat ondervind je daar bok licha
melijk de nadelen van, ik heb dus 
veel gemusiceerd (cello gespeeld) en 
navigatie gestudeerd en verder .. 
twee boeken over onze belevenissen 
geschreven, zelf ook de plaatjes er
bij getekend; die boeken heb ik nog, 
ze zien er alleen erg verfomfaaid uit 

maar dat hindert niet, het is toch 
een hainnering aan die verschrik
kelijke tijd. Nu en dan ontving ik 
een brief van mijn vrouw, altijd op
gewekt en hoopvol; daar ben ik haar 
steeds dankbaar voor geweest; ik 
had tenminste de zekerheid, dat zij 

·het in Laren goed maakte en dit gaf 
mij steun." 

Onmiddellijk na terugkeer in Ne
derland werd luitenant Den Toom als 
instructeur en liaison-officier op de 
navigatieschool bij Jurby op het 
Britse eiland Man geplaatst en tij
delijk bevorderd tot kapitein. Hij 
profiteerde niet weinig van zijn stu
die voor navigator 1ste klasse tijdens 
de krijgsgevangenschap. In juni '46 
volgde zijn aanstelling tot perso
neelsofficier bij het door generaal 
Aler geleide Directoraat Lucht
strijdkrachten en nog geen jaar later 
werd hij kapitein. Daarna ging hij 
naar de Hogere Krijgsschool in Den 
Haag, waar hij in het voorjaar van 
1949 het Generale Staf-brevet ver
wierf. In november van dat jaar 
werd hij tot majoor bevorderd en in 
april 1949 benoemd tot luchtvaart
adviseur bij het Militair Kabinet van 
de minister van Oorlog. 

Er viel in die tijd heel veel te 
doen. Na de oorlog telde de Konink
lijke Luchtmacht niet meer dan 32 
officieren. Het gehele wapen moest 
van onderaf worden opgebouwd. Met 
behulp van Britse adviseurs werd 
een nieuw kader opgeleid. Samen 
met de Belgen en de Engelsen be
gonnen de Nederlanders een plan 
voor gezamenlijke luchtverdediging 
op te stellen. Later zou dit door de 
NATO worden overgenomen. 

Wanneer staatssecretaris Den 
Toom over de eerste na-oorlogse ja
ren spreekt, noemt hij verschillende 
malen de naam van staatssecretaris 
Fockema Andreae. "Met hem heb 
ik bijzonder prettig samengewerkt", 
zegt hij met nadruk. "Het was juist 
in die tijd, dat de KNIL naar Ne
derland overkwam. De zaak werd 
goed opgevangen. Viermaal ben ik 
noe met Fockema Andreae naar 

(Vervolg op pag. 4) 

CRYPTOGRAM VRIJE SCHOOLKRANT 
In onze laatste televisie-uitzending 

"Jeugd en Liberalisme" van 11 mei 
j.l. werd voor de belangstellende 
kijkers de gelegenheid geopend een 
z.g. "Vrije Schoolkrant" bij het 
Algemeen Secretariaat der Partij 
aan te vragen. 

Ruim 1400 kijkers naar onze te
levisie-uitzending maakten van deze 

. gelegenheid gebruik. 

In deze "Vrije Schoolkrant" was 
een cryptogram opgenomen. Onder 
de goede oplossers van dit crypto
gram is een tiental platenbonnen 
verloot. 

De prijswinnaars zijn: 

W. J. Spek, Rechterenstraat 22, 
's-Gravenhage. 

S. Last, Braak en Bosch 23, 
Amsterdam-Osdorp. 

J. Kerling, Havenstraat 91, 
Rijswijk (Z.H.). 

E. Hummels, Sparrenlaan 38, 
Berkurn post Zwolle. 

P. Swart, Harderwijkerweg 18, 
Ermelo. 

H. C. Pijnenburg, Boulevard Hen· 
velink 171, Arnhem. 

R. V. Huisman, Zandstraat 38, 
Son (N.B.). 

K. van Dijke, Plein· 3, 
Melissant (Z.H.). 

G. Dalenoord, Zijde 21, Boskoop. 
St. Bosma, Marwei 98, Delfstrahui· 

zen (Fr.). 

De goede oplossing luidt: 
Horizontaal: 1. Witteveen; 6. volk; 

8. elba; 11. ideaal; 13. Schouwenaar; 
16. e.a.; 17. prins; 18. nu; 19. no
den; 21. au; 22. JOVD; 25. angst; 
28. Oud; 29. ra; 30. hamer. 

Verticaal: 1. Wassenaar; 2. t.v.; 3. 
Toxopens; 4. el; 5. walrussen; 7. ki
wi; 8. eens; 9. la; 10. baan; 12. Den 
Toom; 14. cao; 15. urn; 20. dag; 23. 
vue; 24. DDR; 26. na; 27. TH. 

De platenbonnen zijn inmiddels 
aan de winnaars toegezonden. 

Wij wensen hun van harte geluk! 



VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

Gesprek met staatssecretaris W. den Toom 

(Vervolg van pag. 3) 

Indië geweest om een en ander te 
regelen". 

Naar Parijs 
Toen generaal Aler chef van de 

Luchtmachtstaf werd, trok hij ma
joor Den Toom aan als hoofd van 
de sectie Operatiën. Kort daarop 
werd de majoor bevorderd tot luite
nant-kolonel. Enkele maanden later, 
in mei 1952, ging hij - tijdelijk 
kolonel nu - als hoofd van de 
luchtmachtsectie van de Europese 
Defensie Gemeenschap naar Parijs; 
een betrekking die zou duren tot 
oktober 1953. De bedoeling was, 
een Europese luchtmachtorganisatie 
op poten te zetten. Ofschoon deze 
EDG tenslotte geen voet aan de 
grond kreeg, is staatssecretaris Den 
Toom de mening toegedaan, dat 
zijn werk in die Parijse periode 
zeker niet vergeefs is geweest. "Er 
zijn heel veel stevige contacten ge
legd, die hun uitwerking niet hebben 
gemist en die ook nog altijd voort
bestaan". 

Generaal Baretta, na .generaal Aler 
chef van de Luchtmachtstaf gewor
den, benoemde ·hem op 1 oktober 
1953 tot sous-chef; drie jaar lang 
i~ hij als zodanig werkzaam ge
weest. In februari 1955 werd hij tot 
kolonel bevorderd en nog in dat
zelfde jaar heeft men hem het com
mando over de vliegbasis Ypenburg 
toevertrouwd een functie die 
slechts driekwart jaar zou du
ren maar die staatssecretaris Den 
Toom zich blijft herinneren als 
"reusachtig goed", want - zo zegt 
hij - "een basiscommando is wel 
het mooiste, dat er is!" 

In 1956 -zijn ster kwam snel ge
rezen - werd hij, onder tijdelijke 
bevordering tot commodore be
noemd tot commandant van het 
Commando Luchtvaart Opleidingen 
in Arnhem. De titel commodore 
werd hem op 1 januari 1958 ver
leend. Zes maanden later kwam zijn 
benoeming af to>t hoofd van de Ne
derlandse militaire verbindingsmis
sie bij SHAPE in Parijs; tevens was 
hij nu militair adviseur van mr. 
Stikker, Nederlands permanente 

GELDERSE PROVINCIEDAG 

Voor het eerst heeft Gelderland een 
provinciale dag gehouden en het 

weid een geslaagde dag. Hoe zou het ook 
anders kunnen met zulke spreeksters als 
mevr. H. van Someren-Downer en mej. 
mr. J. L. M. Toxopeus Pott, met heer
lijk weer op het mooie Sansbeek en met 
een forum, dat met toewijding en zorg
vuldig de vragen, die vanuit de gezellig 
gevulde zaal gesteld werden, behandelde. 

Het experiment (want dat was het na
tuurlijk zo'n eers~ keer) zal stellig lei
den tot herhaling en ten slotte tot een 
traditie als in andere provincies. 

Na de opening door mevr. A. Bergsma
Feenstra, die deze dag presideerde, 
sprak eerst de landelijke secretaresse di:e 
o.m. zei, dat het bestuur van de Ou:ga
nisatie Vrouwen in de VVD verheugd is, 
dat nu ook in Gelderland een provinciale 
bijeenkomst wordt gehouden. 

Daarna was het woord aan mevr. Van 
Someren-Downer. lid van de Tweede Ka
mer. Zij behandeide de speciale taak van 
de vrouw in de democra.tie, de opvoeding 
van onze kinderen in democratische zin. 
De eerste stappen op weg naar het bUir
gerschap worden :iJ.1. het gezin gezet. Daar
na v<o-lgt de taak van het onderwijs. 

Goede uitzonderingen daargelaten, wordt 
eJ· op onze scholen vaak nog veel te wei
rr:Lig aandacht besteed aan onze demo
cratische instellingen. Men spreekt vaak 
van een achteruitgang van de belangstel
linng voor de politiek en van extremis
tische opvattingen. Zie o.a. het ontstaam 
van de Boerenpartij. 

Het heeft weinig zin op deze partijen 
af te geven. Men moet zich afvragen hoe 
de kiezers weer gebracht kunnen wor
clen tot een partij met een constructieve 

vertegenwoordiger bij de 'NATO. 
Twee jaar lang heeft hij deze func
tie bekleed en het was alweer een 
succes. "Voor de zoveelste maal had 
ik de "time of my life", dank zij 
een intensieve samenwerking. Wij 
vormden daar in Parijs een uitzon
derlijk goed team, samen met de po
litieke en de financiële adviseurs 
jhr. de Ranitz en mr. van Schelle, 
en niets is voor mij zo belangrijk 
als wanneer mensen een goede 
werkgemeenschap vormen. Mr. Stik
ker is er ook wel de figuur voor 
om een samenspel van krachten zo 
voortreffelijk te regelen". 

Op een Italiaans strand 

Inmiddels was hier te lande de 
vacature ontstaan van plaatsvervan
gend chef van de Luchtmachtstaf. 
Op 1 oktober 1960 werd commodo
re Den Toom, tijdelijk tot generaal
majoor bevorderd, in deze functie 
benoemd en drie jaar later kreeg 
hij voorlopig de rang van luitenant
generaal om op te treden als direc
teur Materieel Luchtmacht, een ge
heel nieuwe werkkring voor hem 
omdat hij tot nu toe altijd aan de 
operationele kant had gezeten. Lang 
zou deze functie echter niet duren, 
want nog geen half jaar verder, toen 
hij op een Italiaans strand van va
kantie ·lag te genieten, werd plotse
ling een beroep op hem gedaan, het 
staatssecretarisschap van Defensie te 
aanvaarden. "Het merkwaardige is", 
vertelt staatssecretaris Den Toom, 
"dat ik juist op dat strand lag te 
filosoferen met de man, die tegelij
kertijd staatssecretaris van Ver
keer en Waterstaat zou worden, de 
heer M. J. Keyzer, die ik daar toe
vallig had ontmoet". 

Een geheel ander soort werkkring 
dan alle vorige sloot zich nu om de 
nieuwe bewindsman heen. Deze ti
tel doet hem even glimlachen met 
een vleugje ironie. "Ja, een mooie 
naam: be-winds-man. Maar het is 
bijzonder mooi werk en hier" (hij 
legt de linkerhand voorzichtig op 
een stapel papier, de nog niet open
baar gemaakte defensienota) "hier 

Copie voor dexe rubriek te xen
den aan: Mej. Joh. H. Springer, 
Alexanderstraat 16, Haarlem. 

democratische inslag. De VVD heeft wat 
dat betreft kansen als nooit tevoren. 

Wij allen kunnen aan de hand van de 
feiten de kwaadwillige legende bestrij
den, dat de liberalen niet tot een socia
le politiek in staat zijn. Minister Wit
teveen kondigt een formidabele belasting
verlaging aan en tegelijkertijd werken de 
liberalen mee aan een flinke verhoging 
van de AOW. Idealisme en realisme 
gaan bij de liberalen hand in hand. 

In het onderwijs moet ieder gelijke 
kansen hebben. Daau: zijn eigenlijk alle 
partijen het ove~· eens. Maar een logi
sche consequentie hiervan is, dat men la
ter beloond wordt naar prestatie. De ni
vellering van de inkomens, zoals de so
cialisten die voorstaan, is alle goede be
doelingen, die rrien er mee mag hebben, 
onverstandig omdat de prikkel tot pre
statie ermede wordt gedood. Die prik
kel wordt ook ged!Yod door te drukkell1-
cle belastingen; vandaar onze vreugde 

· over wat minister Witteveen van plan 

is al een belangrijk resultaat". 
In de loop der jaren heeft hij niet 

alleen de Koninklijke Luchtmacht 
tot in de fijnste onderdelen leren 
kennen, maar ook ontzaglijk veel 
mensenkennis opgedaan in nauwe 
contacten met alle lagen van onze 
maatschappij, van de allerhoogste 
tot de allereenvoudigste. Met geest
drift spreekt staatssecretaris Den 
Toom over de verschillende fondsen, 
die ten doel hebben, luchtmacht
mensen - van alle rangen - in ge
val van nood te helpen; ook familie
leden van overledenen. 

Deze stichtingen, alle op het par
ticuliere vlak- doen - geruisloos -
prachtig sociaal werk en het is 
daarom, dat hij, met zijn voorliefde 
voor alles wat op vriendschap, sa
menwerking, teamgeest, eensgezind
heid en solidariteit doelt, gaarne 
zitting heeft genomen in de verschei
dene raden van toezicht op de on
dersteuningsfondsen. "Nergens is zo'n 
hechte band tussen de mensen on
derling, zoveel sterke solidariteit, als 
juist bij de luchtmacht", zegt hij 
met oprechte trots. 

In het begin van zijn staatssecre
tarisschap heeft men hem wel ver
weten, dat hij -als liberaal- geen 
lid van de VVD was. "Ik wilde niet 
de schijn op mij laden, dat ik mijn 
ambt meteen aan een partij bond, 
dat is al, maar het spreekt vanzelf 
dat de partij op mij kon rekenen". 

En dit is misschien wel de be
langrijkste sleutel tot het geheim 
van staatssecretaris Den Tooms bril
jante carrière. Op hem kunnen wij 
rekenen! Altijd! 

Bslr 
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is. De liberale ideeën kunnen aJleen uit
gedragen worden door ons allen tesa
men. Een handjevol Kamerleden kan da•t 
niet. Daat· moeten allen, jruist de va·ou
wen bij helpen, aldus besloot spreekster. · 

Na de verzorgde ltmch zaten achter de 
tafel de dames F. B. van Beek-va1n Duyn 
C. B. H. Breebaart-Bruseker, E. G. van 
Heuven-Reesink, A. Kreeft-enlberg-Prak
ke en A. H. van Versendaal-Hol, allen ge
meenteraadsleden. Het presidium berustte 
bij mevr. dr. T. Stark-Heeringa, lid van 
Provinciale Staten van Gelderland. 

De eerste vraag betrof de wenselijk
heid om in VVD studiegTlo<E>pen gemeen
telijke problemen te behandelen en de 
kwestie of het zelfstandige oordeel van 
de gemeenteraadsleden er ge-en gevaa~· 

door loopt. 
Wel, voor het laatste wa,ren de ge

meenteraadsleden niet bang en zij von
den, dat zij er wel wat aan hadden ver
schillende meningen te horen. Maar er 
mogen geen onderwerpen besproken 
worden, die nog in de commissieverga
deringen zijn. 

Dat een vü·lgende vraag, de woningbouw 
betrof, koln niet uitblijven. 

Het gaf een levendige discussie tussen 
forum en zaal, waarbij de mannen er 
niet zo best af kwamen. De conclusie 
was, dat e<r nog veel te weinig V A C's zijn 
(vrouwen-adviescommissies voor de wo
ningbouw). 

Een andere vraag had betrekking op 
de verbetering tussen het contact van 
raadsleden en ingezetenen. Het bleek 
plaatselijk nogal uiteen lopen en het 
is voora·l in grote plaatsen mK>teilijk. De 
pers kan veel doen. Mevr. Staek propa
geerde het uitgeven van (maand-) bulle
tins door de gemeente. Zij vindt ook, dat 

de gemeenteraadsleden moeten meeleven 
en zelf ovel!'al gaan kijken. 

Vervolgens kwam de 5-daagse werk
week aan de orde. Kunnen wij ons die 
wel permitteren? Een vraa~g., die buiten 
het terrein van de gemeéntm·aadsled-en 
lag. 

De la.ats~ vraag betrof de Duitsers: irn 
de etalage,<; "Spargel", geen : asperges. 
In Arnhem vaart de middenstand er wel 
bij: in Varsseveld schijnt het wat miJni
der te worden. Men v:roeg prijsstop vOI<Jl!' 
terreinen en huizen, omdat de Duitsers 
de prijzen opdrijven en de Nederlandea'S 
niet meer aan bod komen. 

Mej. L. Toxopeus Pot sprak 'n slotwoord 
als altijd levendig en enthousiast en vaak 
met vermakelijke beeldspraak. Zij drukte 
de liberale vrouwen nog eens op het hart 
meer de afdelingsvergaderingen bij te wo
nen, meer mee te leven met haar eigen 
organisatie en meer plaatselijke vrouwen
groepen op te richten. 

Zij wees erop, dat de libm·ale begin
selen een wisselende toepassing vragen. 
Het is altijd moeilijk: waar moet men 
iets van de vrijheid prijs geven? Zij 
noemde daa;:bij de fluoridering van het 
water. waarover aan één valn de koffie
tafels .levendig gedebatteerd was. De libe
ralen, noch de deskundigen zijn het on
derling eens. 

Onder onze beginselen is ook, dat van 
de sociale gerechtigheid. Wij moeten 
noolt vergeten, dat onze geestelijke voor
vaderen de eerste sociale maatregelen ge
nomen hebben en dat zij gepresteerd 
hebben, wat geen enkele andere partij 
ooit gepresteerd heeft. 

Alleen bij ons is de geestelijke vrij
heid waarachtig veilig. 

Wij strijden een goede stl·ijd. 
J. H.S. 



VRI.JHEID EN DEMOCRATIE 

Crisis van het Parlementarisme? (IV) 

DE TIJD LIJI(T RIJP VOOR WIJZIGING 
VAN ONS I(IESSTELSEL 

HET is merkwaardig, dat bij de 
veelheid van verlangens en 

bezwaren, door mr. Cals in zijn 
Haagse rede met betrekking tot de 
werking van ons staatkundig bestel 
geuit, één belangrijk onderwerp ge
heel ongenoemd is g.ebleven: het 
kiesstelsel voor de Tweede Kamer. 

MerlcwaanUg, omdat juist op dit 
punt een communis opinio zich hoe 
langer hoe duidelijker lijlet te vor
men. Juist de laatste jaren kan men 
steeds luider en uitgebreider de me
ning horen verkondigen, dat alles 
wat men als gebTeken aanvoelt, is 
terug te voe1·en op één gToot kwaad: 
ons kiesstelsel deT evenTedige veTte
genwooTdiging (E.V.). 

Wat eens, ntL een kleine halve 
eeuw geleden, met gejuich weTd bin
nengehaald als het zuiveTste, meest 
eeTlijke systeem: de evem·edige ver
tegenwoordiging, wordt thans ver
gtásd. Wat toen aan zijn gebreken 
voorgoed ten ondeT leek gegaan, 
wordt nu als een ieleaal verheerl~ikt 
en aangeprezen als een wondermid
del tegen alle kwalen. Sommigen al
thans maken zich op dit punt bepaald 
aan overdrijving schuldig. 

Op zichzelf is dat niet verwonder
lijk. 'Ook in de staatkunde kent men 
de slingerbeweging van de klok al is 
het dan een wat vertraagde bewe
ging, die niet met seconden, maar 
met jaren werkt. Bovendien z~in er 
altijd figtLren geweest (en niet de 
eeYsten de· besten) die zich nimmer 
met de idee der ev~m·eclige vertegen
WoOTcliging hebben kunnen vereni
gen. Prof. Huizinga noemde reeels in 
1926 het evenredig kiesrecht "de on
nozelste vergissing, die een doctri
naire staatstheOTie heeft kunnen be
gaan". Een man als Col~in heeft in 
een onbewaakt ogenblik eens uitge
roepen, het stelsel der E.V. diep te 
verfoeien. 

* " * 

J S de. evenTedige vertegen-
wo01·cliging inderdaad zo'n 

wanprodukt als de zoeven genoemde 
gepassioneerde uitspraken doen ver
moeden? In beginsel o.i. stellig niet. 
Het doel, dat de (grond)wetgever in 
de jaren 1917/18 voor ogen heeft ge
staan, was eenvattelig en duidelijk. 
Hij wilde· de volksvertegenwoordi
ging een zo getrouw mogelijke af
spiegeling doen zijn van de in het 
volk levende inzichten en stromin
gen. De verkiezingen dienen een 
foto, een goed gelijkende moment
opname te leveren van het politieke 
krachtenveld. Het spel-element, het 
ongewisse van het ottcle districten
stelsel, moge in het verleden een 
zekere aantrekkelijkheid hebben ge
had, een voor de demoeTatie zo ge
wichtige zaak als de samenstelling 
deT volksveTtegemvo01·diging heeft 
naar moderne opvatting toch niets 
gemeen met een totalisator of rou
lette. 

Aldus, in eenvoudige wooTclen, 
weergegeven de mening van hen, die 
het districtenstelsel ve1·vingen door 
dat van de evenredige ve?·tegenwoor
diging. 

Die suggestieve verwijzing naar de 
roulette, heeft wel enige zin. In 1950 
behaalde Labour in Engeland 46,4% 
van de uitgebrachte stemmen. Toen 

eT een jaar later wedeTam Lagerhuis
veTkiezingen werden -gehouden, ver
k?·eeg zij .bijna 49% der stemmen, 
maar raakte 20 zetels kwijt! In theo
rie is het mogelijk, dat een partij, 
die over het gehele land vele miljoe
nen stemmen haalt, toch geen enkele 
zetel in het parlement kr~jgt, omelat 
zij in alle districten afzonderl~ik in 
de minderheid is gebleven. · 

Zo heel theoretisch is die moge
l~ikheid t1"0uwens niet eens. De En
gelse liberale partij als derde in 
grootte, benadert de~e situatie heel 
dicht. Al .iaren beschikt z~i over min
der dan 10 zetels, hoewel zij naar 
rato van haar stemmental op een 
aantal veelvouden van dit zeteltal 
recht zotL hebben. In het bovenge
noemde .iaar 1950 kregen de 2 mil
joen liberalen 9 zetels van de totaal 
625. De conservatieven kTegen met 
12,5 miljoen stemmen 297 zetels. La
tere verkiezingen gaven hetzelfde 
beeld. 

* * * 

HET dist1·ictenstelsel, zoals wij 
dat vóór 1917 in Nederland 

kenden, was wat minder rigotLreus 
dan het Engelse. Wanneer in Enge
land in een bepaald district LapouT 
5000 stemmen behaalt, de conserva
tieven 4000 en de liberalen 3000 
wordt de labourman geacht te z~j~ 
gekozen. In ons land moest 'n kandi
elaat om gekozen te zijn, de absolute 
meerderheid (de helft plus één dtLs) 
der stemmen hebben behaald. Was 
dat niet 't geval, clan vond herstem
ming plaats tttssen de twee kandida
ten, die in ee1·ste aanleg de meeste 
stennnen op zich hadden verenigd. 

Die herstemmingen hielden de 
spanning erin en stelden de kiezers 
in staat, ook eens een keuze te doen 
tussen twee kandidaten, die even
tueel niet tot hun richting behoorden. 
Dat waren dus voordelen. Iede1·e me
dame heeft echter haar keerz~icle en 
die was in dit geval minder schoon. 
Juist die herstemmingen gaven aan
leiding tot dikwijls nare persoonlijke 
agitatie en al dan niet anonieme 
rondzendbrieven of adve1·tenties en 
tot plaatselijke beloften, die toch niet 
konden worden gehouden. 

Het districtenstelsel heeft de ten
dens, het aantal partijen zo klein 
mogel~ilc te houden. In een volk als 
het onze, waar het individualisme, 
ook op politiek gebied, in het bloed 
zit en elke afwijkende mening op 
een of meer punten al gauw tot 
nieuwe partijvorming of splitsing 
leidt, overschatte men die werking 
echter niet. De laatste echte verkie
zingen volgens het OtLcle districten
stelsel, die van 1913, brachten toch 
nog zeven part~ien in de Tweede 
Kamer. 

Ook ove1·igens is het goed de voor
delen niet al te zeer te idealiseren. 
Dat de animo bij hen, die het kies
recht hadden, niet zo groot was als 
men thans, in de neiging om het 
verleden te idealiseren, meent, heb
ben wij in ons vorig artikel reeds 
aangetoond. 

Bovendien: in sommige delen van 
het land, bijvaMbeeld in het katho
lieke zuiden (maar daar niet alléén) 
vond, omelat een andere kandielaat 
toch geen kans maakte, in vele dis-

trieten de verkiezing "b~i enkele 
kandidaatstelling" plaats. Daar werd 
dus i n h e t g e h e e l n i e t g e
s t e m d en telde de minderheid van 
andersdenkenden dus bij voo1·baat in 
het geheel niet mee. Tal van jaren 
kon dit zo doo1·gaan, zodat er kie
zen wa1·en, die van hun belangrijk
ste 1·echt als staatsburgers b~j Ka
merverkiezingen praktisch nimmer 
gebruik lcnnclen maken. Het is nau
welijks clPnkbaar, dat men zoiets 
thans nog zon nemen! 

* * * 

DUS toch geen wijziging van 
het kiesstelsel? Wij geloven, 

dat dit de eindconclusie niet mag 
zijn. Er zijn talrijke mengvormen 
denkbaar, waarop wij thans niet alle 
ztLllen ingaan. Er is ·er echter een, 
die z~in nut wel heeft bewe:zen en 
waarnaar veler geelachten thans tLÏt
gaan. Het is het districtenstelsel, ver
bonden met de evenredige vertegen
woordiging, zoals men dat thans in 
de Bonelsrepubliek kent. 

T~idens een recent bezoek aan 
Bonn en BeTl~in werd ons door poli
tici van onderscheiden politieke rich
tingen vérzekerd, dat dit stelsel daar 
alleszins voldoet. De verbinding van 
het dist?·ictenstelsel met dat de1· E.V. 
combineert de voordelen van beide 
systemen, tenvijl de nadelen over en 
weer grotendeels worden geëlimi
neerd. 

V oOT de veTkiezing van de helft der 
leden van de Bonelsdag is het land 
verdeeld in evenzovele kiesdistricten. 
De kiezers brengen gel~iktijdig twee 
stemmen 1át. Eén stem op een de1· in 
het elistrict gestelde kandidaten en 
één l~jststem. zoals wij die in ons 
land kennen .. In ieder elistrict wordt 
dan geleazen verklaard de kandidaat, 
die de meeste stenimen (dus een ge
wone meenlerheid) op zich heeft 
verenigde VeTvolgens wo1·den alle 
stemmen, op iedere part~j uitgebracht, 
voor het gehele land samengeteld en 
het totale aantal zetels naar even
redigheid vastgesteld. En tenslotte 
wordt clan het aantal elireet in de 
clist7·icten gekozenen afgetrokken en 
krijgt iedere paTtij via cle landelijke 
l~jst zoveel zetels (afgevaardigden) 
aangevuld als waarop zij naar even
redigheid recht heeft. 

In overeenstemming hiermee zou 
men in ons land 75 Kamerleden kun
nen laten kiezen in evenzoveel dis
tricten en de andere helft naar even
redigheid toew~jzen. 

In een 1·esolutie over "democrati
sering van onze staatsinstellingen" 
heeft ook de Jongeren Organisatie 
Vrijheid en Democratie ( JOVD) in 
haa1· algemene ledenvergadering, op 
6 en 7 juni :j.l. te Dalfsen gehouden, 
.zich voor zulk een partieel distric
tenstelsel uitgesproken. De uitwer
king, welke de JOVD daaraan heeft 
gegeven, is een enigszins andere, 
maar het beginsel, het grondpatroon, 
is geheel gelijk. Z~i zou bovendien cle 
Eerste Kamer willen opheffen en cle 
huidige Tweede KameT - clan: de 
Kamer -- tot 300 zetels willen uit
breiden. De helft van die 300 zetels 
zou clan volgens het districtenstelsel 
moeten worden bezet. 

Persoonlijk geven wij de voorkeur 

25 JUNI 1964 - PAGINA 5 

aan behoud van de Eerste Kamer en 
geen venZere 1átbreicling van het 
ledental der Tweede Kamer, maar 
daarop komen wij later nog wel te
rug, evenals op de in de JOVD-reso
bdie bepleite gedachte van een "be
rerkt volksreferendum". 

N. AAR aanleiding van de uit
spraak van cle JOVD vóór 

een partieel districtenstelsel merkte 
"Het Parool" op, dat "het feit, dat 
nu ook van /.ibe1·ale kant de verkie
zing van een deel van de Tweede 
Kamer door middel van het distric
tenstelsel woTClt bepleit, toch te op
merkel~ik is, om er niet speciaal de 
aandacht op te vestigen". 

W~i dingen niets af van de ver
diensten van de JOVD om, ook haar 
aandeel te leveren in de gedachten
gang over mogel'\jke hervormingen 
in ons staatkundig bestel, wanneer 
w~i vaststellen dat "Het Parool" 
(hoofdartikel van 9 .]uni) hier toch 
niet geheel a11 fait was. Juist en in 
het b~jzoncler in libemle kring zijn 
voortdurenel stemmen opgegaan en 
pogingen gedaan, om, met behoud 
geheel of g1·otendeels van het be-:
ginsel der E.V .. tot een systeem te 
komen, dat het lijstenstelsel met zijn 
automatische stemmenoverdracht en 
andere benvaren geheel of ten dele 
zo1L ve1·vangen. 

\V~i zullen ons voor het ogen blik 
helaçLs tot een enkele opsomming 
moeten beperken, hoe verleidelijk het 
ook is, op elk van deze vaantellen 
afzoncled~jk in te gaan. 

Reeels in 1924 dienden het toen
malige Kamerlid mej. mr. E. C. van 
Dorp namens de liberale groep-Van 
Houten en in 1925 mr. H. C. Dres
selhuys, leider van de VTijheiclsbond, 
initiatiefvoo?·stellen in om te komen 
tot een ander stelsel, waarbij, met 
behoud geheel of grotendeels van de 
evenTeclige vertegenwoordiging, toch 
een meer persoonl~ik cachet aan de 
verkiezingen zou worden gegever~. 

Tot positieve resultaten hebben deze 
voorstellen echter niet geleid; zij 
vonden onvoldoende ste1m bnitèn de 
liberale kring. 

In 1930 ontwierp een door het 
hoofdbestuur van de Liberale Staats
partij "De Vrijheidsbond" ingestelde 
"kiesrechtcommissie" een systeent 
van een cirkelvMmige kandidaten
lijst, welk stelsel door een der leden 
dier commissie, jhr. mr. dr. W. D. de 
Jonge, in een in 1933 veTSchenen 
brochure, getiteld: "Het parlemen
taire stelsel. en de vrijheid van de 
kiezer" nog eens nacle1· werd toege
licht e1{ bepleit, en later ook door de 
Bond van Jong-Liberalen (een voor
loper van de JOVD) in zzin rapport 
over "Staatshen;orming of Grond
wetsherziening" als grondslag voor 
hervonning van ons kiesstelsel werd 
aanvaard. 

Omstreeks dezelfde tijd kwam 
onze geestverwant mr. N. J. C. M. 
Kappeyne van de Coppello in zijn 
brochu-re "Op de Tweesprong" met 
een voorstel, waa1·in ieder "verheeld 
l~jstenstelsel" vermeden we1·d, clooT 
de kiezer, voor zover daco·toe ambitie 

(Vervolg op pag. 6) 
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voelend en daartoe intellectueel in 
staat door nummering van 1 tot 3, 
de o~erdracht van zijn stem zelf te 
laten regelen. 

Na de oorlog was het onze partij
en fractievoorziter mr. P. J. Oud, die 
in het jongerenorgaan "Pe Driemas
ter" van juni 1956 een gedeeltelijke 
terugkeer tot het districtenstelsel be
pleitte en die in "Liberaal Réveil" 
van oktober 1957 eveneens de vraag: 
"Lijst of persoon?" in een artikel 
over het kiesrecht behandelde. 

En tenslotte was het wederom de 
heer Oud, die in een gesprek, dat "De 
Telegraaf" met een aantal politici 
voerde, enkele maanden geleden (het 
gesprek is overgenomen in ons blad 
van 9 april j.l.) met overtuiging is 
komen pleiten voor het districtenstel
sel verbonden aan de evenredige ver
tegenwoordiging, zoals de Duitse 
Bondsrepubliek dat kent en zoals wij 
dat hierboven in het kort hebben 
uiteenpezet 

WIJ zouden onvolledig zijn wan
neer wij niet vermeldden, dat 

de in 1953 ingestelde staatscom
missie, die vijf jaar later haar rap
port uitbracht, tot een afwijzend ad
vies over het "Duitse" (en Deense) 
kiessysteem is gekomen. 

De tijd was daar toen blijkbaar in 
ons land nog niet rijp voor. Inmid
dels hebben nu echter. politici of 
oud-politici van zo geheel verschil
lende politieke kleur als prof. Oud, 
dr. Drees, prof. Zijlstra en nu laatste
lijk toch ook mr. Cals (in een arti
kel in de rubriek "Vrij Spel" in "Het 
Vrije Volk" van 31 maart j.l.) zich 
vóór dit stelsel uitgesproken. 

En wat de pers betreft we1·d het 
in De Telegraaf, Het Algeme·en Han
delsblad, Het Parool, Het Vrije Volle, 
Trouw, Vrij Nederland en De Groe
ne Amsterdammer in aanbevelende 
of welwillende zin besproken. 

Wanneer wij dat alles overzien, 
dan geloven wij toch wel te mogen 
zeggen, dat de tijd thans rijp lijkt 
om op korte termijn een nieuwe en 

. constructieve studie (maar nu eens 
niet van 5 jaar!) aan de wenselijk
heid van invoering van dit systeem, 
ook voor ons land, te wijden. 

Minister Toxopeus heeft onlangs 
medegedeeld, aan zijn Departement 
thans een speciale afdeling Grond
wetsherziening te hebben verbonden 
en ook een aantal staatsrechtsgeleer
den bereid te hebben gevonden hem 
van advies te dienen over moneFö'· 
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Resolutie van 

democratisering staatsinstellingen 

Tijdens een algemene ledenvergadering 
te Dalfsen op 6 en 7 juni j.l. heeft de 
Jongeren Organisatie Vrijheid en Demo
cratie (JOVD) een resolutie aangenomen 
waarin o.m. het volgende wordt gesteld. 

De J.O.V.D. spreekt als haar mening 
uit: 

Dat in principe een aanwijzing van 't 
Staatshoofd" door erfopvolging niet de
mocratisch is, maar dat de gehechtheid 
van het Nederlandse volk aan het Huis 
van Oranje en door de waarborgen ge
schapen door het stelsel van de consti
tutionele monarchie verandering op dit 
punt in Nederland momenteel niet aan de 
orde is; 

Dat in de Grondwet zodanige bepalin
gen dienen te worden opgenomen, dat 
indien het regerende Huis van Oranje 
geen rechtstreekse opvolger meer heeft, 
het Nederlandse volk beslist over de 
Staatsvorm; 

Dat de huidige Eerste Kamer als in
stituut opgeheven dient te worden; 

Dat de huidige Tweede Kamer - dan de 
Kamer - tot 300 zetels dient te worden 
uitgebreid; 

Dat voor de verkiezing van de Kamer 
een partieel distriktenstelsel de voorkeur 
verdient; 

Dat een gelijktrekking dient plaats te 
vinden van het aktief en passief kiesrecht 
en wel m.i.v. het jaar waarin men wet
telijk meerderjarig wordt; 

Dat de opkomstplicht gehandhaafd 
dient te blijven; 

Dat bij de invoering van ongeacht wel
ke mechanische stemmethode de moge
lijkheid tot blanco en ongeldig stemmen 
onverkort gehandhaafd dient te blijven. 

Dat de regelingen betreffende de in
comptabiliteiten in één wet samengevat 
dienen te worden; 

Dat bij de opstelling van deze incomp
tabiliteiten een strikte doorvoering van 

·de trias politica en scheiding van oificiëlè 
adviserende functies met wetgevende 
functies richtsnoer dient te zijn; 

Dat de Kamer dient over te gaan tot 
een stelsel van twee-jarige begrotingen; 

wijzigingen in ons staatkundig be
stel. 

Wij hopen en vertTOuwen dat de 
minister bereid zal zijn, ook de be
langrijke vraag van de eventuele 
hervorming van ons kiesstelsel op
nieuw aan de orde te stellen. 

A. W. ABSPOEL 

'Wordt vervolgd) 

Dat een beperkt referendum mogelijk 
dient te zijn en wel door vastlegging van 
een kwantitatieve lijst van onderwerpen 
waarover bij referendum beslist kan wor
den· 
D~t de Raad van State van geval tot 

geval dient te bepalen of over een bepaald 
probleem een (beslechtend) referendum 
gehouden moet worden, waarvan de Raad 
van State dan tevens het tydstip bepaalt. 

Dat de uitslag van een referendum, 
waaraan minder dan 50 pct van de kies
gerechtigheid heeft deelgenomen, ongel
dig verklaard moet worden; 

Dat instelling van het instituut "Om
budsman" gewenst is, welke de bevoegd
heid dient te hebben om (eventüeel on
gevraagde) adviezen te geven over onder
werpen betreffende de raakvlakken 
overheid-bestuurden - behalve waar het 
juridische aspecten betreft - met recht 
van publikatie van deze adviezen in de 
Staatscourant. 

Dat de "Ombudsman" aangesteld dient 
te worden door het Staatshoofd, middels 
keuze uit een dubbeltal, welk dubbeltal 
door de Kamer opgesteld dient te wor
den - waarbij beide kandidaten minstens 
met tweederde meerderheid aanbevolen 
dienen te worden; 

Dat het bureau van de "Ombudsman" 
verbonden dient te worden aan het ad
ministratieve apparaat van de Raad van 
State; 

Dat de instelling van een Constitutio
neel Hof gewenst is met als bevoegdheid 
de toetsing van wetten e.d. aan de Grond 
wet'· 
D~t .dit Constitutionele Hof los dient 

te staan van de bestaande instellingen, 
terwijl echter de rechters op de normale 
wijze benoemd dienen te worden; 

Dat voorlichting over de waarde en 
werking vari de democratie bevorderd 
dient te worden; 

De toelichting omtrent de instelling van 
een partieel districtstelsel vermeldt o.m.: 

A. Op alle schooltypen vanaf de hoog
ste klassen van de lagere school (middels 
Staatsinrichting en of Maatschappijleer); 

B. Aan degenen, die voor de eerste 
maal kiesgerechtigd zijn (b . ..;. door mid
del van Burgerdag, brochures etc); 

C. Aan dienstplichtige militairen door 
invoering van een apart vak hiervoor op 
het militaire lesrooster; 

D. Door van Overheidswege de publici
teitsmedia in te schakelen; 

E. Door aan de in Nederlandse Jon
geren Politiek Contact Raad samenwer
kende jongerenorganisaties 'n Overheids
subsidie te verlenen. 

Het land wordt in 150 distrikten ver
deeld zodanig dat elk distrikt min. 
40.000 en max. 60.000 kiesgerechtigden 
bevat; 

De indeling van de distrikten wordt 
door de Raad van State - volgens bin
dend advies - vastgesteld. 

Als een distrikt het min, of max. aan 
kiesgerechtigden overschrijdt deelt de 
Raad van State de distrikten opnieuw in; 

Bij een verkiezing in een distrikt wordt 
diegene verkozen verklaard, die van de 
kandidaten in dat distrikt de meeste stem
men heeft verworven (eenvoudige meer
derheid); 

Elke kandidaat dient tevens een scha
duwkandidaat te stellen (sr. en jr.) die 
in geval van uittreden/overlijden de ge
kozen kandidaat opvolgt; 

Als in vorengenoemd geval de scha
duwkandidaat uittreedt/overlijdt of de 
zetel weigert, blijft de zetel tot de volgen
de verkiezingen onbezet; 

Wil men voor de overige 150 zetels in 
aanmerking komen, dan dient men zich 
kandidaten uit één of meer andere distrik
ten tot een zgn. verbonden lijstengroep 
(is gelijke partij) te verbinden; 

De stemmen op de afzonderlijke kandi
daten moeten per partij landelijk opge
teld worden; 

Door de partijen wordt bij het Centraal 
Stembureau een lijst van kandidaten inge
diend; op deze lijst mogen alleen diege
ne vermeld worden, die in een distrikt 
als senior of junior kandidaat gesteld zijn 
uit deze lijsten dienen de 150 resterende 
zetels bezet te worden. 
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WANNEER IS lVIEN OUD? 
Pensioenrecht of pensioenplicht? 

Ook oudere heeft recht op ontplooiïng van zijn persoonlijkheid 

De krappe arbeidsmarkt heeft de gedachte opgeroepen om gepensioneer
den (en gehuwde vrouwen) in het arbeidsproces in te schakelen. De regering 
heeft o.a. advies gevraagd aan de Sociaal Economische Raad over het ope
nen van de mogelijkheid. in de Algemene Ouderdomswet van een verhoogde 
uitgestelde AOW -uitkering. De meningen over deze kwestie zijn nogal ver
deeld. Wij willen op de technische discussie als zodanig niet ingaan, maar 
eens de er achter schuilgaande vraag bezien: "wanneer is men oud?" 

De 65ste verjaardag van een mens (man) als dag waarop hij aan zijn "wel 
verdiende rust" toe is, het in ieder geval maar moet zijn, is betrekkelijk wille
keurig. Hij stamt uit een tijd, waarin de gemiddelde leeftijd aanmerkelijk 
lager was dan nu. Het is nog niet zo lang geleden, dat iemand van 45 jaar 
oud was, al grootvader of grootmoeder vaak. Men voelde zich dan een 
"oudje", op 65-jarige leeftijd was men een grijsaard en gedroeg zich als 
zodanig. 

Er is echter sinds het begin van deze 
eeuw een en ander veranderd. Een 45-
jarige is tegenwoordig nog maar nau
welijks geen jongere meer, tenzij hij een 
nieuwe positie zoekt, dan zijn voor hem 
de meeste deuren al dicht, te oud me
neer! Tot de verandering, de verbete
ring hebben de verbeterde arbeidsom
standigheden, de vooruitgang van de me
dische wetenschap en de sociale ontwik
keling bijgedragen. Een Amerikaanse 
statistiek leert ons, dat een kind, dat la
ter fabrieksarbeider zal worden een te 
verwachten gemiddelde levensduur heeft 
van 68 jaar. Vijftig jaar geleden had hij 
46 jaar te goed, tachtig jaar geleden niet 
meer dan 34 jaar. 

In ons land heeft een pasgeborene vol
gens de "Sterftabel Gehele Bevolking 
Mannen 1951-1955" een gemiddelde le
vensverwachting van 70,9 jaar, voor een 
25"jarige is dat 74 jaar, voor een 35-
jarige 74,5 jaar, voor een 45-jarige 75,2 
jaar, voor een 55-jarige 76,6 jaar en voor 
een 65-jarige ten slotte 79,1 jaar. Naar
mate men ouder wordt verschuift dus 
de levenshorizon steeds verder naar ach
ter. Hierbij moet nog worden aangete
kend, dat de verschuiving nog wel ver
der kan liggen dan op grond van cijfers 
uit het verleden kon worden nagegaan. 

Het oplopen van de gemiddelde leef
tijd van de mens brengt met zich, dat 
de groep ouderen niet alleen absoluut 
maar ook in verhouding toeneemt, sterk 
toeneemt zelfs. Het percentage personen 
van 65 jaar en ouder van onze bevol
king was in 1920 niet meer dan 5,9, in 
1930 was het 6,2 in 1940 was het 7, in 
1950 was het 7,8 en in 1960 was het 9,1. 
Elimineert men de jongeren tot 20 jaar, 
dan krijgt men de volgende verhouding 
van ouderen, (65 jaar en meer dus) tot een 
beroepsbevolking in 1920 11,4, in 1930 11,5, 
in 1940 12,6, in 1950 14,3 en in 1960 17,1. De 
stijging is nog niet ten einde. In Amerika 
schat men, dat er in 1980 naar verhouding 
driemaal zoveel ouderen (64 jaar en meer) 
zullen zijn dan honderd jaar eerder; 15 
procent tegen 4,8 pct. 

Niet reëel 

Deze ontwikkeling heeft niet alleen 
economische consequenties, die kunnen 
worden samengevat in de vraag of het 
verschuiven van de pensioengerechtigde 
leeftijd niet juist is of op een gegeven 

moment zelfs noodzakelijk. Zij betekent 
ook een verschuiving in de menselijke 
verhoudingen. Men zal rekening moeten 
houden met de wensen (ook de politieke) 
en ook het kunnen van een grotere groep 
naar leeftijd ouderen, maar daarom 
functioneel nog niet verouderden. Men 
kan wel 65 jaar als een grens voor niet 
oud stellen, maar die is niet reeël. De 
mensen verouderen niet gelijk, noch li
chamelijk, noch geestelijk. 

Veel 65-jarigen en ook naar jaren nog 
ouderen zijn jong van geest, de moderne 
levensstijl laat dat ook toe. Ook licha
melijk kunnen zij nog heel wat bergen 
verzetten, zij hebben elastische bloedva
ten en een prima hart. Er zijn 50-jarigen 
en zelfs naar jaren jongeren, die duide
lijk aan aderverkalking leiden en die 
naar de geest het leven al nauwelijks 
meer bijsloffen. In Boston (VS) heeft 
men 10.000 arbeiders onderzocht en 

UIT DE PA TIJ 
Mr. W. J. GEERTSEMA 
SPRAK VOOR DE JONGE 
AFDEliNG VOORHOUT 

De jonge afdeling Voorhout kon zich 
dezer dagen in een grote belangstelling 
verheugen toen de voorzitter, de heer J. 
H. de Gruyter, in de geheel bezette zaal 
van restaurant Boerbaave allen welkom 
heette, in het bijzonder de aanwezige 
hoofdbestuursleden mr. F. Korthals Al
tes en mr. G. C. van Dijk en twee leden 
van de Kamercentrale Leiden, de heren 
H. L. Zuiderna en J. P.· van Oostrom. 
. In een algemeen inleidend woord, waar 
m de voorzitter politiek Nederland ver
geleek met een bloeiend bollenveld met 
zijn :-'ele kleuren, was spr. van mening, 
dat m Voorhout meer politieke kleur
variaties wenselijk was. 

Spr. was verheugd als eerste gast-spre
ker de fractieleider van de Tweede Ka
mer te kunnen verwelkomen en gaf daar-

na het woord aan mr. W. J. Geertsema. 
In een boeiend betoog besprak de heer 

Geertsema de beginselen van de VVD; 
afgewisseld door voorbeelden uit het da
gelijks leven. Spr. besteedde aandacht 
aan de begrippen vrijheid, verantwoor
delijkheid, sociale gerechtigheid en ver
draagzaamheid. 

Wat de vrijheid in de ether betreft, 
blijft de VVD aldus de fractie-voorzitter 
een onafgebroken strijd voeren voor een 
open bestel. De VVD is geen tegenstan
der van de bestaande omroepverenigingen 
doch tegenstander van de monopolieposi
tie van de verenigingen. Onze strijd voor 
reclame in de televisie zullen wij even
eens voortzetten. Wij blijven onvermoeid 
strijden voor reclame op het tweede tele
visienet, waarbij omroepverenigingen en 
onafhankelijke maatschappijen, gelijke 
rechten zullen kijgen. 

Vervolgens besprak mr. Geertsema 
nog het woningbeleid, de huidige loon
politiek in verband met de export, het 
inflatiegevaar, de belastingverlaging en 

daarbij bleek, dat van de 60-jarigen een 
even groot percentage als van de 20-ja
rigen alle onderzoekingen op lichamelijk 

·gebied kon doorstaan, ook de verstande
lijke geschiktheid was even goed. 

In Canada heeft men onderzocht of 
de bewering juist is, dat de oudere arbei
ders te zeer zijn vastgeroest in bepaalde 
levensgewoonten en dat hun (dus) niets 
nieuws valt te leren. Geconstateerd werd 
dat de geschiktheid, de oordeelkundig
beid, en het beproefd karakter de arbei
der boven de 50 jaar tot een waardevolle 
steun maken van elk industrieel bedrijf. 
De oudere werkkrachten handhaven ook 
een goede bedrijfsmoraal. 

Doorwerken 
Gaan de oudere werkkrachten graag 

met pensioen? De Amerikaanse Social 
Security Administration heeft 18.000 
gepensioneerde mannen en vrouwen on
dervraagd. Zevenhonderd van hen had
den zich vrijwillig laten pensioneren: 
700 van 18.000! Men kent overal het ver
schijnsel van het doorwerken. Daarvoor 
zijn natuurlijk materiële redenen aan te 
wijzen. Maar die zijn de belangrijkste 
niet. 

De belangrijkste is van psychologische 
aard. Men ziet Pl.isschien decennia met ze
ker verlangen uit naar de dag waarop 
men vrij zal zijn. om te vissen, te lezen, 
te studeren, te tuinieren, van de klein
kinderen te genieten. Maar wanneer het 
zover is, komt de angst voor de verve
ling, voor de snelle aftakeling, die men 
om zich heen ziet. Men voelt: werk houdt 
fit, rust roest! 

de verhoging van de AOW. Op het terrein 
van de stoffelijke welvaart streeft de VVD 
naar maatschappelijke verhoudingen, 
die sociaal gerechtvaardigd, doch tevens 

·economisch verantwoord dienen te zijn. 
Na de pauze beantwoordde mr. Geert

sema op uitvoerige wijze de talloze ge
stelde vragen. Onder aanbieding van een 
herinnering aan Voorhout, sloot de voor
zitter deze eerste geslaagde bijeenkomst. 

ZUTPHEN ZET POLITIEKE 
VOORUCHTit.JGSACTIE 
VOORT 

Het bestuur van de afdeling Zutphen 
van de V.V.D. heeft aan de vijf plaatse
lijke grote politieke partijen het volgen
de schrijven gezonden. 

"Terugkomend op onze uitnodiging 
van 11 januari j.l. om te komen tot een 
gezamenlijke organisatie van voorlichtings
avonden voor jeugdige kiezers berichten 
wij U, dat wij op de medewerking van 
de uitgenodigde politieke partijen kun
nen rekenen. 

Wij nodigen U dan ook gaarne uit met 
twee bestuursleden voor een bijeenkomst 
in het bovenzaaltje van "De Poort van 
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De Amerikaanse verzekeringsmaat
schappijen hebben kunnen constateren, 
dat zeer succesvolle, actieve mannen, die 
met hun 65ste er uit gingen (of werden 
gezet) daar psychisch niet geschikt voor 
waren of op zijn minst er niet op waren 
voorbereid en de hun volgens de sterf
tabel nog wachtende jaren niet haalden. 
De mannen, die doorwerkten kwamen 
gemiddeld, veel dichter bij de leeftijd, 
die zij volgens het boekje nog tegoed had
den. De Social Security Administration 
heeft waargenomen, dat de gemiddelde 
leeftijd waarop men zich vrijwillig laat 
pensioneren 69 jaar is (de grote Ame
rikaanse staalfirma Allegheny-Ludlum 
heeft de ondervinding, dat niet meer 
dan 25 procent van de pensioengerechtig
de werknemers de pensionering verko
zen, de gemiddelde leeftijd van hen, die 
vrijwillig van de rust gingen genieten 
was inderdaad 69 jaar). 

Levensgeluk 
De personen die - werkend - 69 wor

den, hebben gemiddeld nog 12 jaar rust 
genieten tegoed. Het is dus niet onver
standig om door te werken, wannee,. 
men zich daartoe in staat voelt. Het be
vordert de gezondheid en daarmee het le
vensgeluk. 

Wij houden geen pleidooi voor een ver
schuiven van de pensicengere c h tig
d e leeftijd. Wij houden wel een plei
dooi voor een m og e 1 ijkhei d om la
ter bet (levens)werk neer te leggen. Door 
allerlei oorzaken is de grens van 65 jaar 
er in gekomen en op allerlei gronden 
wordt die regel steeds stringenter gehan
teerd. Met name in het bedrijfsleven 
houdt men zich ook voor de top meer 
en meer aan de absoluut gestelde grens. 
Die ontwikkeling, die wij verder niet 
schetsen, men kent de argumenten, is 
begrijpelijk. Maar niet zonder tegen
kanten. De belangrijkste is, dat aan de 
vrije ontplooiing van het individu in zijn 
werk abrupt een einde wordt gemaakt, 
zonder aanziens des persoons. Ook de 
oudere mens heeft - naar liberaal in
zicht - recht op ontplooiing van zijn 
persoonlijkheid, op voltooiing van zijn 
leven, waartoe een gemiddeld in jaren 
jonger volk vroeger meer kwam. In 
onze tijd leveren wij de 65-jarigen over 
aan de geriatrie. We doen dat met de 
beste bedoelingen en met tastbare re
sultaten, natuurlijk, maar er schuilt ook 
onrecht in, de individuële mens aange
daan. dBo. 

Kleef", Turfstraat, Zutphen op 16 septe.m
ber a.s. om 20 uur. In deze vergadermg 
willen wij komen tot het samenstellen 
van een werkcomité en het vaststellen 
van de voornaamste richtlijnen". 

JAARBOEKJE 1964 
VERSCHENEN 

Verschenen is het Jaar· 
boekie 1964 van de Partii. 
De priis bedraagt f 2.50 
per exemplaar. 

Bestellingen s.v.p. door 
overmaking van het be· 
betreffende bedrag op gi· 
ro no. 67880 ten name van 
de Secretaris der V.V.D. te 
's-Gravenhage, onder ver· 
melding: "Jaarboekie". 
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digde individuele belangen is ove
rigens geen eenvoudige zaak. 

Aan het personeelsbeleid in het al
gemeen zal het Parlement wel gr;on
dige aandacht besteden. Trouwens 
over de gehele Nota wacht ons in de 
toekomst een ,,full dress debate". 

EN ONVERDAC.HT * * 

Tenslotte de Nederlandse bijdra
ge aan de NATO-inspanning. 

H et is nauwelijks mogelijk in 
" vredestijd in brede lagen van 

onze bevolking belangstelling te 
wekken en te houden voor de defen
sieproblemen". Aldus de eerste vol
zin tegelijk verzuchting van de De
fen'sienota. Minister De' Jong en de 
drie staatssecretarissen verklaren 
dan verder het te begrijpen, dat za
ken in het leven van alledag meer de 
aandacht vragèn. Maar - en dat 
strekt hun tot eer - zij weigeren in 
deze situatie te berusten. 

Wat men op deze Nota ook moge 
aanmerken, voor ons staat vast, dàt 
zij ertoe bijdraagt, het ingewikkelde 
samenstel van defensie-noden, 
-wensen en -feiten aan velen duide
Hik te maken. Hier is een kloeke po
ging, ook op langere termijn, een 
beleid te schetsen. Vaagheden zijn 
meestal - niet altijd - vermeden. Na
tuurlijk is detailkritiek op tal van 
punten mogelijk. Hij, die echter na 
bestudering van het staatsstuk zou 
zeggen niet "wijzer" geworden te 
z~in, is ondankbaar. En hij heeft ze
ker niet de wijsheid in pacht. 

* ~-
* 

U itgaande van een bepaalde we
reldsituatie - de einddoel

stellingen van het communisme zijn 
niet veranderd - is er ook volgens 
onze mening slechts één conclusie 
mogelijk. Nederland moet voortgaan 
naar beste weten en kunnen bij te 

VERGADERING LANDELIJKE 
LANDBOUWCOMMISSIE 

Woensdag 24 juni j.l. heeft te 
's Gravenhage, onder voorzitterschap 
van ir. D. S. Tuynman, de Landelij
ke Landbouwcommissie der Partij 
vergaderd. 

BESTUUR STICHTING 
"VRIJHEID EN DEMOCRATIE" 
BIJEEN 

Onder voorzitterschap van drs. J. 
A F. Roeien vergaderde vrijdagoch
tend 26 .iuni j.l. te 's-Gravenhage het 
bestuur van de Stichting "Vrijheid 
en Democratie". 

dragen aan de defensie-inspanning 
in het verband van de NATO. Het, 
financiële; kunnen is niet onbeperkt. 
Vandaar het defensie-plafond. De 
Regering wenst terecht hoofdtaken 
en secundaire of tertiaire taken te 
scheiden, Zij ziet het als haar plicht, 
de sterkste aandacht te richten op de 
hoofdtaak, namelijk het bijdragen 
aan het verdedigingsapparaat van de 
NATO. 

* * * 

A ls consequenties van deze .rea
listische kijk bevat de Nota 

een aantal voorzieningen, met name 
op het stuk van de marine, welke een 
tien jaar geleden als "revolutionair" 
zouden zijn begroet. Maar men leeft 
snel, zeker op het defensie- terrein. 
Zo zal men het billijken, dat 1e het 
vliegkampschip Hr. Ms. Karel Door
man en de kruiser Hr. Ms. De Ruyter 
in het begin van de zeventiger jaren 
uit de sterkte zullen worden afge
voerd; 2e. de kruiser Hr. Ms. De Ze
ven Provinciën niet langer zal dienst 
doen dan tot het einde der zeventiger 
jaren. Dit alles houdt verband met de 
stelling, dat een combinatie van on
derzeeboten met kernvoortstuwing 
en van fregatten o.m. bestemd voor 
onderzeebootbestrijding, voor Ne
derland "de meest efficiënte bijdra
ge" aan de NATO zal zijn. Dat er 
voor dit alles gegronde redenen zijn 
aan te voeren, lijdt voor ons geen 
twijfel. Men denke slechts aan de 
geweldige uitbreiding van het aantal 
Sovjet-onderzeeboten die bedoeld 
zijri als bedreiging va{1 de onontbeer
lijke zeever bindingen der Westelijke 
bondgenoten. 

-:-:- * 

DRarnaast is op het terrein van 
de landmacht de theorie van 

"schild en zwaard" ietwat op de ach
tc,rgrond geraakt tegenover de con
ceptie van een "forward defense 
strategy". Dit houdt in, dat de bond
genootschappelijke verdediging meer 
naar het Oosten werd verplaatst. 
Vandaar de aankondiging, dat de ge
leidelijke uitbreiding van de Neder
landse troepen in Duitsland - thans 
ter sterkte van één brigade - tot 
één divisie, behoort tot de plannen op 
korte termi.in. Vandaar ook de con
stutering, dat de kans op gevechts-

acties op Nederlands grondgebied 
verminderd is. 

Van de plannen op lange termijn 
is er één negatief. Men ziet er voors
hands vanaf de Centurion-tanks te 
vervangen en wil prioriteit geven 
aan meer urgente behoeften. Dit mo
ge in het geheel der defensie-maat
regelen aanvaardbaar zijn. Maar wat 
te zeggen van de argumentatie? 
"Weliswaar is de Sovjet- tank iets 
snelle1' dan de Centurion, doch in het 
terrein komt zulks minder tot 
uiting". Dit vereist een nadere toe
lichting. Men zou· bijna denken, dat 
Rusland voor zijn tanks een soort 
maximumsnelheid heeft ingevoerd. 
Hier lijdt de Nota aan een euvel. 
Sommige noodzakelijke beperkingen 
worden ons kennelijk iets te roos
kleurig voorgesteld. 

* * * 

Wat ?-e luchtmacht betreft is 
het duidelijk, dat de om

vangrijke bestellingen der laatste ja
ren, n.l. van de Starfighters en de 
Hawks, betalingsmoeilijkheden met 
zich meebrengen. Maar men onder
streept dat deze luchtmacht door een 
vrijwel gelijktijdige vernieuwing van 
haar materieel zich in een goede con
ditie bevindt. Men wil dus uitvoering 
van sommige plannen temporiseren 
en de uitgaven over 1964 en 1965 tot 
de meest urgente behoeften beper
ken. Dit zal stellig mogelijk zijn. 
Slechts mag men hopen, dat zelfs 
dit nieuwe materieel in de zeer snel 
evoluerende defensie-wereld niet 
weer binnen betrekkelijk korte tijd 
verouderd zal zijn. 

* * * 

Al geeft het staatstuk op tal van 
punten markant uitsluitsel 

omtrent maatregelen over een aantal 
jaren, toch laten de mededelingen 
betreffende het personeelsbeleid, hoe 
uitvoerig ook, tal van vragen open. 
Waarschijnlijk is de oorzaak hiervan, 
dat de wijze, waarop de bezuinigin
gen, n1oeten plaatsvinden, de makers 
van de Nota nog niet geheel duide
lijk voor ogen staat. Zo rekent men 
voor de landmacht aan het eind van 
1967 met een overcompleet van on
geveer tweehonderd luitenant-kolo
nels. Hier de zaken in het rechte 
spoor te brengen en vooral daarbij 
rekening te houden met gerechtvaar-

Nadrukkelijk wordt vermeld, dat de 
defensie-uitgaven zullen "meedelen" 
in het toelaatbaar geachte accrès van 
de rijksuitgaven met 4 9(;. Dit bete
kent echter, dat niet alle NATO-ta
ken "ten volle kunnen worden ver
vuld". Dit schijnt ons, gezien de gang 
van zaken in het jongste verleden en 
gezien ook de gedragingen van vele 
andere geallieerden "ten volle" ac
ceptabel. Met de geschatte 10.431 
miljoen gulden als Nederlandse de
fensie-uitgave voor de periode 1964-
'67 zal men ook bij de bondgenoten 
tevreden moeten zijn. 

Alles tezamen maakt deze defen
srenota 1964 een uitstekende indruk. 
Een moeilijke materie werd hier eer
lijk en stellig met grote kennis van 
zaken ten behoeve van het Parle
ment - dus van het Nederlandse 
volk-- uiteengezet. Een Nota over de 
onontbeerlijke landsverdediging. die 
op haar beurt een goede verdediging 
bleek van een overdacht en onver
dacht beleid. 

BESTEMMING 
SALDO SCHILDERIJ 
PROF. OUD 

L. M. 

Gelijk reeds aangekondigd, is 
er een bedrag overgebleven nadat 
alle kosten verrekend waren van 
de ·bijeengebrachte gelden voo_.., 
het schilderij van prof. Oud, dat 
aan de Tweede Kamer is aange
boden. 

Het comité heeft de gedachte 
gehad het restant van de bij het 
Comité ingekomen gelden te 
schenken aan de prof. mr. B. M. 
Teldersstichting. 

Curatoren en Raad van Beheer 
van de Teldersstichting hebbel'l. 
het Comité doen weten, dat het 
geschenk hoogst welkom is, niet 
alleen wegens de daardoor ver
oorzaakte versterking van hun 
geldmiddelen, maar ook, zelfs bo
venal, wegens de daaruit blij
kende waardering voor hun Stich
ting. 

Voor curatoren zal deze deze 
gave een aansporing temeer zijn 
om de bestudering van de libera
le beginselen te bevorderen en de 
kennis daarvan te verdiepen. 

Hiermede is de arbeid van het 
Comité beëindigd. 

Na mens het GtJmité Schilderij 
Prof. Oud aan de Tweede Kamer~ 

D. W. Dettmeijer, 
secretaris van 
voornoemd Comité 
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• Ziel{enfondsdebat lll Tweede l(aiTier 
De oplossing van het amendement der. 

commissie was deze, dat toch alsnog in 
de nieuwe Ziekenfondsraad (zoals in de 
bestaande) ook vertegenwoordigers van 
de fondsen en van de medewerkers zou
den worden opgenomen, maar dat de 
overeenkomsten van die Ziekenfondsen in 
eerste aanleg zouden worden beoordeeld 
door en de goedkeuring zouden moeten 
hebben van een commissie uit de Zieken
fondsraad, waarin de vertegenwoordi
gers van de fondsen en van de medewer
fuers geen zitting zouden hebben. Ten 
slotte zou de beslissing van de commissie 
dan nog de bekrachtiging van de raad in 
zijn geheel behoeven. 

Gewijzigde perspectieven voor de toekomst 

Onzer VVD-fractie in de Tweede Ka
mer heeft bij die eindstemming van j.l. 
dinsdag met een zekere voldoening haar 
stem kunnen geven aan het ontwerp Zie
kenfondswet. 

Die voldoening gold drieëelei. 
In de eerste plaats vond zij haar grond 

in het feit, dat, zoals onze woordvoerster, 
mej. mr. ten Broecke Hoekstra, vaststelde 
een van d~ allerlaatste restanten bezet
tingsmaatregelen nu in een wettelijke 
regeling wordt omgezet. 

In de tweede plaats betekenden vrij
wel alle amendementen die werden aan
vaard of overgenomen verbeteringen, 
waaraan ook onze fractie gaarne haar 
steun had gegeven. Wij komen daar straks 
nog op terug. 

En in de derde en voornaamste ·plaats 
ontlokten de principiële opmerkingen 
van mej. ten Broecke Hoekstra over de 
verplichte ziekenfondsverzekering, over 
de kwestie van het zware geneeskundige 
risico en over het z.g. "eigen risico" aan 
minister Veldkamp een uitvoerige ver
klaring ·waaruit bleek, dat ook hij deze 
wet niet ziet als een eindpunt in de ont
Wikkeling op dit gebied, maar meer als 
een tussenfase naar een wellicht geheel 
andere situatie in de toekomst. 

In zijn memorie van toelichting had 
de minister gesteld, dat de verplichte 
ziiekenfondsverzekering een uitnemend 
middel is gebleken om in de behoefte 
aan geneeskundige verzorging voor brede 
lagen van ons volk te voldoen. De volks
gezondheid is er in belangrijke mate me
de gediend en de regeling leeft in het 
l'echtsbewustzijn van ons volk. 

Mej. ten Broecffie Hoekstra erkende, 
dat dit in grote lijnen ongetwijfeld juist 
is, maar er bestaat toch bepaald geen al
gehele instemming met de verplichte ver
zekering. Vele malen is al de vraag ge
steld of wij niet langzamerhand terug 
kunnen naar de vrijwillige verzekering, 
zoals deze bestond vóór 1941, omdat nu 
eenmaal in de loop der jal:'en iedere Ne
derlander doordrongen is van de nood
zaak zich tegen ziektekosten te verzeke
ren. 

Een ander punt dat van onze zijde al 
meer malen is gesuggereerd is het weer 
teruggeven van een zeker eigen risico, 
een zekere eigen verantwoordelijkheid. 

Minister Veldkamp heeft dit trouwens 
als punt zelf ook naar voren gebracht in 
zijn adviesaanvrage aan de SER. Wel
licht, zo is de minister van mening, zou
den lichtere risico's zoals huisartsenhulp 
apothekershulp, enz. buiten de verplich
te verzekering kunnen vallen, als straks 
eventueel de volksverzekering voor de 
zware geneeskundige risico's haar in
trede zou doen. 

Ook dit, zo stelde onze woordvoerster 
vast, zou een zeer fundamentele wijziging 
van ons ziekenfondsbestel zijn. Een 
Wijziging, die naar haar cveruiging toch 
tot stand zal komen en haars inziens voor 
grote groepen mensen een bevredigender 
regeling zal brengen dan thans het geval 
is. 

Meer eigen verantwoordelijkheid en 
een grotere vrijheid van inkomstenbeste
ding hebben, zo zei mej. ten Broecke 
Hoekstra met nadruk, nu eenmaal voor 
velen en met name voor mijn fractie, een 
zeer positieve waarde. Het gaat bij de 
ziekenfondsverzekering om het vrijwa
ren tegen risico's en niet om een herver
deling van het inkomen. Wij zullen er dan 
ook voor moeten zorgen, dat, wanneer 
nieuwe risico's zoals de zware genees
kundige· bijvoorbeeld, moeten worden 
verzekerd, terdege wordt nagegaan wel
ke risico's in de veranderde omstandig-

heden voor eigen rekening kunnen wor
den genomen. 

Het antwoord van minister Veldkamp 
was zeer belangwekkend. 

In de eerste plaats meendie (ook) hij, 
dat de gedachte van een volksverzeke
ring tegen zware geneeskundige risico's 
vrij algemeen leeft in ons volk. Hij kon 
er voorts aan herinneren, dat de totstand
koming van een volksverzekering voor 
deze risico's ook een onderdeel uitmaakt 
van het akkoord van Wassenaar en van 
het regeringsprogram van het huidige 
Kabinet. 

In de adviesaanvrage aan de SER had 
de minister bovendien een aantal vragen 
voorgelegd over de consequenties, die 
de totstandbrenging van een volksver
zekering voor zware geneeskundige risi
co's zou hebben voor de bestaande zie
kenfondsve;rzekering. 

De minister had daarbij vragenderwijs 
een aantal alternatieve mogelijkheden 
aangegeven. Heel belangrijk is in dit ver
band dan, naar hij meende, het perspec
tief van de vrijwillige verzekering ener
zijds en het vraagstuk van het z.g. eigen 
risico anderzijds. Het eigen risico, dat is 
open blijven staan uit de "bouwstenen 
van Romme' en dat ook een plaats heeft 
gekregen in het Akkoord van Wassenaar. 
Ook omtrent het eigen risico, zoals mej. 
Ten Broecke Hoekstra had gememoreerd, 
had hij in de adviesaanvrage een vraag 
aan de SER gesteld. 

Nog te vroeg 
Minister Veldkamp achtte het nog te 

vroeg om uitvoerig te treden in beschou
wingen over de consequenties van de tot
standkoming van de volksverzekering 
voor zware geneeskundige risico's voor 
de huidige verplichte en vrijwillige ver
zekering en voor het vraagstuk van het 
eigen risico daarin, doch hij meende dat 
het anderzijds toch onjuist zou zijn, deze 
vraagstukken geheel te laten liggen. 

Wanneer zo betoogde hij, t.z.t. tot 
stand zou komen een volksvterzekering 
voor zware geneeskundige risico's en er 
verder niets anders zou gebeuren, dan 
zouden we in Nederland naast elkaar 
hebben genoemde volksverzekering, een 
verplichte ziekenfondsverzekering voor 
loontrekkenden, de verzekering voor be
jaarden en de vrijwillige ziekenfonds
verzekering. De minister liet nu de aan
vullende verzekering nog maar een ogen
blik daar, evenals het bestaan van een 
aantal goedwerkende ziekenkostenverze
keringsmaatschappij en. 

Er is wel eens de suggestie gedaan om 
bij de totstandkoming van de volksver 
zekering voor de zware geneeskundige 
risico's tot een verdere integratie te ge
raken van ons gehele stelsel van ziekte
verzorging, door met name tot object 
van de volksverzekering te maken het 
middelzware en het zware risico en dan 
het lichtere risico, waaronder begrepen 
het huisartsenrisico, geheel te onttrekken 
aan de verplichte verzekering. 

Ook nu was dat uit de Kamer van som
mige zijden weer gesuggereerd en de mi
nister moest toegeven dat het zeer wel 
denkbaar zou zijn, dat wanneer bij ie
dereen het middelzware en zware risico 
bij wijze van minimum zou zijn gere
geld (waar bovenop aanvullende regelin
gen zouden kunnen bestaan van aanvul
lingsfondsen of ziektekostenverzekerings
maatschappijen), het lichte risico voor 
de betrokkene zou komen. En dat natuur
lijk onverminderd het recht van ieder
een om daarvoor particuliere verzeke
ringen te sluiten. 

De minister achtte het - bij wijze van 
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voorlopig conclusie - duidelijk, dat wan
neer het vraagstuk van de geneeskundige 
verzorging in ons land in die richting zou 
gaan, het geheel van de ziektekostenver
zorging belangrijk vereenvoudigd zou 
kunnen worden niet alleen, maar daaren
boven een aantal klemmende vraagstuk
ken, bijv. van de vrijwillige verzekering 
zou oplossen. 

De minister noemde ook dat vraag
stuk van de vrijwillige verzèkering, om
dat wanneer wij daar thans over spreken 
het duidelijk moet zijn, dat wij dit niet 
voor alle tijden doen en dat wij dit vraag
stuk moeten bezien ook tegen de achter
grond van verdergaande ontwikkelingen. 

Wij geloven, dat de in het voorgaan
de weergegeven opmerkingen van mej. 
Ten Broecke Hoekstra en de uitvoerige 
reactie daarop van de minister, wel het 
belangwekkendste gedeelte vormden van 
het debat over de Ziekenfondswet. 

Bezien wij thans nog kort de voor
naamste wijzigingen, die door amende
ringen in het ontwerp zijn aangebracht, 
dan kunnen we gerust van evenzoveel 
verbeteringen spreken. 

Nu we eigenlijk zeker weten dat deze 
wet niet veel meer dan een tussenfase 
zal zijn en dat in de niet zo verre toe
komst belangrijke wijzigingen nodig 
zullen· zijn, lag het alleen reeds daar
om voor de hand, dat onze woordvoer
ster en verscheidene andere sprekers met 
haar, zich afvroegen waarom de minis
ter zich thans niet had bepaald tot een 
codificatie van het op dit terrein bestaan
de, maar toch nog met een aantal min of 
meer principiële veranderingen in de be
staande toestand was gekomen. Dat be
trof in de eerste plaats de Ziekenfonds
raad. 

Volgens het ontwerp zou die raad 
thans (telkenmale voor een derde ge
deelte) gaan bestaan uit vertegenwoor
digers van werkgeversorganisaties, werk
nemersorganisaties en z.g. Kroonleden. 

Dat betekende, dat de vertegenwoordi
gers van de Ziekenfondsen en van de 
medewerkers (artsen, apothekers enz.) 
geen zitting meer in di:e raad zouden 
hebben. 

Mej. Ten Broecke Hoekstra gaf toe, dat 
het op het eerste gezicht reëel leek om 
de vertegenwoordigers van de medewer
kers en van de uitvoeringsorganen, dus 
de ziekenfondsen, ni,et meer in die raad 
te benoemen, omdat zij dan zelf mede 
toezicht op het beheer van de zieken
fondsen uitoefenen en mede beslissen 
over de contracten tussen de fondsen en 
de medewerkers. Bij nader inzien moest 
men echter toch wel bekennen, dat juist 
de vertegenwoordigers van de zieken
fondsen en van de medewerkers in de 
raad een zodanige plaats innemen, dat 
zij daar eenvoudig niet gemist kunnen 
worden, omdat het ziekenfondswezen 
uitgaat van verstrekkingen in natura, in 
tegenstelling met alle andere verzeke
ringen. Met andere wonrden: het geheel 
eigen karakter van het ziekenfondswezen 
zou volkomen worden miskend wanneer 
zij geen plaats kregen in de Ziekenfonds
raad. 

Goede oplossing 
Zij achtte het dan ook een goede op

lossing, dat de leden van de bijzondere 
commissie ter voorbereiding van dit ont
werp (waartoe zij zelf natuurlijk ook be
hoorde) met elkaar een wijziging hadden 
voorgesteld, waarbij rekening is gehou
den met de bezwaren van de minister en 
een aanvaardbaar compromis was tot 
stand gebracht. 

Dit amendement, waardoor de Zieken
fondsraad nu uit 35 leden (5 X 7) zal 
komen te bestaan, werd ten slotte door 
de minister overgenomen. 

Toonde minister Veldkamp hier dus 
voldoende soepelheid, opvallend hard
nekkig was hij op het punt van het pre
mieheffingssysteem voor de vrijwillige 
verzekering. 

Stelden de fondsen tot nu toe zelf hun 
premies der vrijwillige verzekering vast, 
de minister was thans gekomen met de 
gedachte van een gelijke premieheffing 
voor alle fondsen, maar met indeling 
van de verzekerden in tariefklassen naar 
gelang hun inkomen en met een vereve
ning van de totale premieopbrengst naar 
gelang van de behoeften der fondsen. 

Voor dat systeem voelde eigrenlijk nie
mand, met uitzondering wellicht van 
de KVP-fractie, die, toen het dus voor 
het ministeriële voorstel bleek mis te 
gaan lopen, nog kwam met een soort tus
senvoorstel. 

Niet meer ae!n bod 
Dat tussenvoorstel is echter niet meer 

aan bod gekomen, want het door de heer 
Berger (PvdA- en onze geestverwante 
mej. Ten Broecke Hoekstra gezamenlijk 
ingediende amendement om de premie
vaststelling bij de fondsen zelf te laten 
(zonder differentiatie naar inkomen en 
zonder verevening) werd het eerst in 
stemming gebracht. Hoewel de minister 
nu nog het KVP-voorstel trachtte te ver
dedigen en hij het amendement Berger
Ten Broecke Hoekstra "met klem ont-

(Vervolg op pag. 6) 

LIBERAAL RéVEIL 
Het Hoofdbestuur vestigt de aandacht 

op "Liberaal Réveil", een uitgave van 
N.V. Uitgeverij Nijgh & Van Ditmar, 
Rotterdam - 's -Gravenhage in samen
werking met de Prof. mr. B. M. Telders
stichting en de Stichting Liberaal Réveil 

Deze aantrekkelijke uitgave, waarin 
steeds tal van lezenswaardige artikelen 
worden gepubliceerd, verschijnt 8 maal 
per jaar. De abonnementsprijs bedraagt 
f 15.- per jaar; studentenabonne
ment f9.50. 

Het redactie-adres luidt: Koninginne
gracht 55a, 's-Gravenhage; de administra
tie is gevestigd: Badhuisweg 232 te 's-Gra
venhage, tel. 070-512711, postreke
ning 145192, t.n.v. N. V. Uitg. Nijgh en 
Van Ditmar. 

ALGEMEEN SECRETARIAAT 

V.V.D. 
Koninginnegracht 61 

's-Gravenhage 

Telefoon ( 070 I 60 48 03 

( 3 lijnen I 

Giro 67880 

C. NIERMEIER & GEASSOCIEERDEN adviseurs voor public relations 

(leden Ned. Genootschap voor Public Relations) 

p 
Wij verricht(t)en public relations activiteiten, zowel op intern 
als op extern gebied, voor een zeevaart-werkgeversorganisa
tie, een stichting van een zeer grote groep winkeliers, een 
overheidsorganisatie op rijks- en op gemeentelijk niveau, 
een belangrijke groepering in de Nederlandse bouwnijver
heid, maar ook voor enkele kleine ondernemers. 
Onder meer houden wij ons bezig met de organisatie van 
tentoonstellingen; wij verzorgen personeelsintroductieboek
jes en personeelsorganen zomede huisorganen, incidentele 
uitgaven als b.v. een personeelswervingscourant, een wed
strijdcourant met nationale verspreiding, organiseren ge
beurtenissen als de viering van jubilea, de opening van een 
nieuw bedrijfspand en wij behartigen de nieuwsvoorziening 
voor de persorganen. 

Willem van RijsWijckstraat 76 - Rijswijk (Z.H.) Telefoon 070 - 98 42 58 
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EXAMEN 
* * De examens verlopen dit jaar in * ons land bepaald niet zonder 
moeilijkheden. Dat is eigenlijk een 
trieste zaak. Daarom zou wat zonniger 
nieuws in dit verband wel welkom zijn. 

Welnu, "Het Vrije Volk" verschaft 
het ons. Het meldt namelijk, dat men 
op de Venlose rijks-b.b.s. een aantal 
"maatregelen heeft getroffen" om te 
voorkomen, dat leerlingen te laat op 
het mondelinge examen verschijnen. 
Als een leerling tien minuten voor het 
examen nog niet aanwezig is, wordt 
zijn huis gebeld en geïnformeerd of hij 
- of zij - al is vertrokken. Kan men 
de leerlingen niet telefonisch bereiken, 
dan wordt dadelijk een taxi derwaarts 
gestuurd. De kosten zijn uiteraard voor 
de leerling(!!). Afgesproken is overi
gens met de leerlingen, dat zij twintig 
minuten voor de examens op school 
aanwezig zullen zijn om zich goed te 
kunnen concentreren. 

Beerlijk en verheugend nieuws. Jam
mer, dat de Venlose rijks-h.b.s. geen 
luchtbedden op bet examen verschaft 
met (als 't effe kan) enige pakken 
watten. Maar dan wel zelf door de 
leerlingen te bekostigen. Enig initiatief 
moet men ze tenslotte toch wel laten. 

WELKOM 
* * Ter gelegenheid van haar vaders * verjaardag is p·rinses Irene zon
dagavond -voor het eerst sinds haar 
huwelijk - naar paleis Soestdijk ge
reisd. Haar komst was vrij onver
wachts, maar de Rijksvoorlichtings
dienst was toch nog in de gelegenheid 
geweest daarvan tevoren melding te 
maken (en had dat ook gedaan). Dit 
had tot gevolg, dat zowel op Schlphol 
als bij het paleis enkele bonderden 
mensen - al of niet uit nieuwsgierig
heid - de prinses verwelkomden. Na 
alle kritiek, die prinses Irene zich de 
eerste maanden van dit jaar op de hals 
heeft gehaald, komt haar thans een 
woord van welkom zeker toe. Zo was 
de verjaardag van de prins deze week 
om meer dan één reden een feestelijke 
dag. 

FUSIE 
* * Amsterdam en Rotterdam heb-* ben elkaar de vorige maand 011 

financieel terrein wel weten te vinden. 
Waren het eerst de twee grote banken 
uit deze steden, die fuseerden, zaterdag 
kwam eenzelfde bericht van Nieuwe 
Rotterdamse Courant N.V. en Alge
meen Handelsblad N.V. Er behoeft 
echter geen vrees te bestaan, dat één 
van beide kranten gaat verdwijnen. In 
de berichten over de toekomstige nau
we samenwerking van de twee ven
nootschappen werd immers medege
deeld, dat de beide dagbladen hun 
eigen zelfstandigheid en karakter zul
len bewaren. Dat laatste is goed 
nieuws. De toenemende concentratie 
in de Nederlandse dagbladpers is een 
verschijnsel met schaduwzijden. Het 
zou bijzonder te betreuren zijn wan
neer de twee oudste liberale dagbladen 
van ons land niet elk van beide de 
eigen waardevolle traditie nog jaren
lang zouden kunnen voortzetten. 

"OPGERUIMD" 
* * Een NIPO-onderzoek, eind mei * in Den Haag gehouden, beeft uit
gewezen, dat bijna 75 procent van de 
bluisvrouwen zich ongerust maakt over 
de vervuiling van onze straten. Die 
ongerustheid is niet ten onrechte. Met 
het toenemen van de welvaart wordt 
het aantal weggeworpen patates frites
zakjes, ijsbekertjes, afgedankte oude 
fietsen en meubelen steeds groter. Niet 
alleen in de straten, maar ook in de 
grachten, de rivieren, de vakantiecen
tra en op de bermen van de wegen. 
De Nederlanders mogen dan nog in het 
buitenland doorgaan voor een schoon 
volkje, dat geldt dan toch alleen voor 
hun huizen. Wie tegenwoordig uit zijn 
zindelijke woning iets overbodigs kwijt 
wil, gooit dat maar buiten onder het 
motto "Opgeruimd staat netjes". De 
actie, die aan dezelfde woorden een 
zinrijker inhoud geeft, zal meer suc
cessen moeten gaan boeken, wil het 
aantal ongeruste huisvrouwen niet tot 
honderd procent oplopen. Nederland 
zijn epitheton ornans verliezen en wij 
allen niet in ons vuil willen verstikken. 
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DE OVERBODIGE M L F 
door luitenant-generaal b.d. J. H. Couzy, lid van de Tweede Kamer der Staten-Generaal. 

Hoewel de regering telkenmale heeft verklaard onder het voorbehoud 
zich tot niets te verbinden, aangezien zij van de gewenstheid tot het vor
men van een MLF (multilateral force) niet overtuigd is, deel te nemen 
aan de onderhandelingen en de proefnemingen, welke tot die vorming 
zouden mochten leiden, heeft de minister van Buitenlandse zaken zich bij 
de behandeling van zijn begroting in de Eerste Kamer al iets genuan
ceerder uitgelaten, terwijl de minister van Defensie in diezelfde Kamer 
heeft gezegd, dat zulk een vorming wellicht van politieke waarde zou kun
nen wezen. 

Daarnaast wordt van de zijde van hen, die de vorming van een dergelijke 
macht voorstaan in woord en geschrift de noodzaak daarvan bepleit, waar
bij zij zich niet ontzien de tegenstanders eenzijdigheid en het toebrengen 
van schade aan het Atlantisch deelgenootschap te verwijten. 

Wat is echter het geval. De Verenigde 
Staten hebben gedurende de 15 jaren, dat 
de NAVO bestaat, de grootste lasten van 
het bondgenootschap gedragen en doen 
dit nog steeds. Het is dan ook niet ver
wonderlijk, dat zij, bij het economisch 

J.H.COUZY 

sterker worden van Europa, reeds enige 
jaren aandringen op een verhoogde de
fensie-inspanning der Europese bondgeno
ten. 

Aangezien de nucleaire overmacht der 
Verenigde Staten ruim voldoende is, heb
ben zij bij hun bondgenoten steeds aan
gedrongen op versterking der conventio
nele strijdkrachten, waarmede de z.g. 
atoomdrempel zou worden verhoogd, met 
andere woorden, het tijdstip, waarop tot 
het gebruik van nucleaire middelen zou 
moeten worden overgegaan, later kan 
worden gesteld. 

Daarnaast zijn de Verenigde Staten te-

VROUWENGROEP 
OEGSTGEEST EN OMGEVING 

Ten huize van een onzer bestuurs
leden, mevrouw Deketh-Crommelin, 

kwam onze vrouwengroep bijeen om ge
zamenlijk over enige onderwerpen, voor
komende op de van het hoofdbestuur ont
vangen vragenlijsten, te bespreken. He
laas was onze voorzitster, mevr. P. H. 
Smits-Witvliet door ziekte verhinderd, 
zodat mevr. Struick en ondergetekende 
de discussie hebben geleid. De opkomst 
was groter dan verwacht werd. 

Wat ons opviel was, dat de meningen 
naar aanleiding van de vragen over het 
winkelsluitingsprobleem en· het cadeau
stelsel eigenlijk volkomen overeenkwa
men met de antwoorden op de enquête. 
Bij het winkelsluitingsprobleem gingen 
wij ervan uit, dat wij als consumenten 
wel begrip hadden voor de personeels
moeilijkheden, maar als huisvrouwen 
toch beslist gekant zijn tegen een algehe
le zaterdagmiddagsluiting, eventueel niet 
tegen een sluiting van de levensmidde
lenwinkels. 

Een gedifferentieerde sluiting leek te 
ingewikkeld en een koopavond had voor
al ten opzichte van de kledingaankopen 
het bezwaar van kunstlicht. In de zomer 
zou een algehele zaterdagmiddagsluiting 

recht zeer gekant tegen het vormen van 
nationale kernmachten, door welke sprei
ding van kernmachten de kans op een 
nucleair conflict door misrekening wordt 
vergroot, terwijl de mogelijkheid tot het 
sluiten van een overeenkomst over een 
eventueel beperken of zelfs uitbannen der 
nucleaire middelen wordt verkleind. 

Amerikaanse wens 
Daartegenover heeft geen der Europese 

bondgenoten gevolg gegeven aan de Ame
rikaanse aandrang tot versterking der 
conventionele strijdkrachten, maar heb
ben zij telkens opnieuw medezeggenschap 
verlangd over het gebruik der nucleaire 
middelen. Sommigen, omdat zij meenden 
onvoldoende zekerheid te hebben, dat de 
Verenigde Staten onder alle omstandig
heden hun nucleaire macht zouden ge
bruiken ten behoeve van Europa, anderen, 
omdat zij mede wensten te bepalen het 
tijdstip, waarop dat gebruik zou moeten 
aanvangen en enkelen, omdat zij even
tueel een veto zouden kunnen uitspreken 
over een gebruik. 

Bij de overeenkomst van Nassau is be
sloten tot het vormen van een multinatio
nale kernmacht, welke zal bestaan uit de 
samen te voegen aanwezige nucleaire mid
delen, terwijl voorbereidingen zouden 
worden getroffen voor het vormen van 
een multilaterale. 

Voorts zouden de bondgenoten - be
vestigd op de conferentie te Ottawa -
worden betrokken in de strategische voor
bereidingen voor het gebruik der nucleai
re middel!en, hetgeen thans geschiedt. 

Zoals reeds gezegd is de nucleaire ca
paciteit van het Westen ruim voldoende, 
zodat een uitbreiding daarvan overbodig 
is en dus verspilling zou inhouden. Nu 
kan men met generaal Norstadt van me
ning zijn, dat MRBM (ballistische raket
ten voor middelbare afstand) voor Europa 
noodzakelijk zijn, maar daarvoor is geen 
MLF nodig. Deze wapens zijn er; het 
is alleen maar de zaak ze beschikbaar 
te krijgen. Toen indertijd drie Ameri-

Copie voor de:z;e rubriek te :en
den aan: Mej. Joh. H. Springer, 

-Aiexanderstraat 16, Haarlem. 

nog wel te accepteren zijn; 's winters ze
ker niet. Sluiting op maandag de gehele 
dag, leek verreweg de beste oplossing, 
mits de verzorgingsbedrijven (melk, 
groenten) hiervan kunnen worden uit
gezonderd. 

Algehele opinie was, dat men in de 
toekomst steeds meer rekening zal moe
ten houden met de werkende (gehuwde 
of ongehuwde) vrouw en daarom in de 
week langere openingstijden (lunchuur) 
met rouleersysteem of part-time werkers 

kaanse nucleaire onderzeeboten met pola· 
ris raketten in Europa werden gesta• 
tioneerd werden zij niet onder SACEUR. 
generaal Norstadt, gesteld. 

Hoe staat het politiek? 
Is uit militaire overwegingen een ver

groting van de nucleaire capaciteit, dus 
de vorming van een MLF, overbodig, 
waarbij nog komt, dat - hoc men het 
ook stelt - een bijdrage daaraan onher
roepelijk zal gaan ten koste van de con
ventionele strijdkrachten, aangezien geen 
der bondgenoten genegen is zijn totale de
fensie-inspanning te verhogen - integen
deel - hoe staat het politiek? 

Naast de Verenigde Staten en het Ver
enigd Koninkrijk, die in zeer nauwe sa
menwerking handelen, zal Frankrijk bin
nenkort als nucleaire mogendheid kunnen 
optred;en. Aangezien dit laatste land reeds 
heeft laten weten niet aan de MLF te 
zullen deelnemen, heeft ook deze poging 
de Franse kernmacht te integreren ge
faald. 
Praktisch is het nu de president der Ver. 
Staten, die bepaalt of kernwapens moglen 
worden gebruikt. Een langdurig overleg 
over een dergelijke beslissing kan niet 
worden gehouden. De crisis om Cuba heeft 
opnieuw bewezen, dat een dergelijke be
slissing op zeer korte termijn moet kun
nen worden genomen. Wie zal voor de 
MLF de beslissing moeten nemen? 

Niet alle bondgenoten kunnen in een 
te vormen comité worden opgenomen,
aangezien dit beperkt zou moeten zijn, 
maar zullen de niet in het comité opgeno
men bondgenoten zich daarbij kunnen 
neerleggen? Daarbij komt nog, dat de 
Verenigde Staten slechts 5 à 10 procent 
van hun nucleaire capaciteit zullen in
brengen in de MLF, zodat zij over het 
overgrote deel van hun middelen de vol
ledige zeggenschap behouden. Zal er een 
recht van veto zijn en hoe? 

Overboclig 
Militair organisatorisch zal de vorming 

van de MLF geen moeilijkheid geven, 
maar zo lang het politieke gezag dat ver
antwoordlijk zal moeten zijn voor een 
eventueel gebruik, niet waterdicht is ge
regeld, is 't onverantwoord een niet strikt 
nodige, ja militair overbodige nucleaire 
macht op te richten. De huidige moeilijk
heden en wrijvingen zouden slechts wor
den vergroot. 

Met de bevoegdheid tot beslissen in 
handen van de president van de Verenig
de Staten, met wereldwijde verantwoor
ding, hebben we ons de afgelopen 15 jaar 
zeer wel bevonden. 

J. H. COUZY. 

zal moeten invoeren zoals b.v. in Ameri
ka. Tevens was men van oordeel dat bij 
de woningbouw meer rekening moet wor
den gehouden met het plaatsen van een 
ijskast of het aanbrengen van een andere 
ruimte voor het koel houden (kelders 
van etagewoningen). 

Bij de discussie over het cadeaustel
sel namelijk over de vraag of men de 
voorkeur gaf aan het systeem van gratis 
zegels of bonnen boven de gekochte ze
gels, was men in het algemeen voor het 
eerstgenoemde, hoewel men een concur
rentiemiddel ten voordele van de consu
ment in het laatste geval ziet. Een alge
heel verbod van het cadeaustelsel zag 
men inderdaad als niet liberaal en ook 
ten nadele van de vlijtig zegels plakken
de huisvrouw, die zichzelf een k1eine ex
tra luxe kan verschaffen; een enkele stem 
was zeer fel.voor een totaal verbod en 
verwachtte daarbij een prijsverlaging. 
De twee onderwerpen blijven actueel en 
ik geloof, dat de discussie haar doel be
reikt heeft, namelijk het zich verdiepen 
als V.V.D.-groep in zaken waar men 
blijvend dagelijks mee te maken heeft. 

Het plan was ook eens een excursie 
naar het museum "Kasteel Duivenoor
de" te Voorschoten te maken. 

I. M. VAN HOLK
SIMON THOMA& 
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VOLI(SSOUVEREINITEIT 
NADER BEZIEN 

In de enigszins omstreden discussie-grondslag voor zes hoofdpunten voor 
een nieuw beginselprogramma van onze partij werd de volkssouvereiniteit 
uitdrukkelijk verworpen. Uit de context met de blijkbaar wel aanvaard

bare "Akte van Verlatinghe" 1 ) va"u 1581 zou men kunnen concluderen, 

dat de opstellers van de discussie-grondslag deze categorische verwerping 
vermoedelijk niet bedm;ld hebben, daar genoemd staatsstuk, dat thans 
kennelijk belangrijk genoeg geoordeeld wordt om ten dele in het ( ont
werp) beginselprogramma te worden opgenomen, zoals ook professor 
Oud in zijn rede op de jaarvergadering stelde, reeds elementen bevat van 
de leer, die later in de geschiedenis als volkssouvereiniteit zal worden 

aangeduid. 

Nu wordt tevens deze Akte van Verla
tinghe door velen als een staatsstuk_ ~e
zien waarin voor het eerst de Calvmis
tische staatsleer duidelijk als zodanig 
tot uitdrukking wordt gebracht. (Gosses 
en Japikse, Handboek tot de staatkundige 
geschiedenis van Nederland (1947,) blz. 
403. ")Men mag op goede gronden aan
nemen dat reeds Beza, Calvijn's opvolger 
te Gen'ève en een meer politieke kop, het 
dogma der volkssouvereiniteit uitge
sproken heeft, zij het dan in een ande~e 
zin dan dit later in de Franse revolutie 
zo~ geschieden, toen de goddelijke op
permacht ontkend werd". (Idem blz. 
395). 

Het is evenwel nauwelijks aanneme
lijk te achten, dat de opstellers van de 
discussie-grondslag bedoeld zouden heb
ben om hun voorkeur voor de leer van 
de Calvinistische godssouvereiniteit of 
een andere theocratische theorie in het 
beginselprogramma te belijden. 

Theocratische staatstheorieën 
De theocratische staatstheorieën hebben 

thans nog slechts historische betekenis 
en zijn, hoewel zeker nog van belang 
voor de verklaring van het ontstaan van 
de moderne West-Europese staat, in de 
tegenwoordige tijd als zodanig onaan
vaardbaar, althans voor liberalen. 

Als tegenwoordige aanhangers van de 
leer van het "droit divin" gelden o.m. de 
Spaanse Carlisten, hoewel de zich Car
listen noemende groep, die de afgelopen 
maanden de publiciteit heeft gezocht, be-

oordeeld naar eigen normen nauwelijks 
als legitimistisch kan worden aange
merkt. 

Shakespeare laat Richard II zeggen: 
"Not all the water in the rough rude sea 
can wash the balm off from an annoin
ted king". 

Via het cesaropapisme van het Oost
Romeinse rijk van Byzantium heeft de 
leer van het "droit divin" zijn intrede 
in West-Europa gedaan. Naar het stand
punt ván de Middeleeuwse Pausen kon
den zij als "beneficum" de keizerlijke 
waardigheid aan een vorst door zalving 
doen geworden, welk standpunt om be
grijpelijke redenen bij de betrokkenen 
geen onverdeelde bijval vond. 

Hoewel Jean Bodin als één van de 
theoretische grondleggers van het abso
lutisme wordt beschouwd, stelt hij in 
zijn "Six livres de la république" (1576) 
uitdrukkelijk, dat de souvereinHeit zijn 
oorsprong vindt in menselijke behoeften 
en niet van God afkomstig is. In een 
krachtige monarchie zag hij voor Frank
rijk de enige waarborg tegen politieke 
chaos. 

beeld 

door Mr. A. Buschmann 

De natuurrechtelijke theorie van het 
maatschappelijk verdrag, zoals verkon
digd door Thomas Hobbes, John Locke 
en Jean Jacques Rousseau, vormt een ra
tionalistische benadering bij de verkla
ring van de oorsprong van het staatsge
zag en is als zodanig uiteraard eenzijdig. 

De mensen, levend in een "condition 
humaine", die Robbes in Leviathan (1651) 
aanduidt als: "solitary, poor, nasty, bru
tish and short", sluiten vrijwillig een 
overeenkomst, waarbij zij de souverei
niteit aan een of meerderen hunner op
dragen. Daar deze souvereinHeit berust 
op de "volonté genérale", kan het gezag 
weer worden gewijzigd en teruggenomen. 

Overigens zegt de leer van de volks
souvereiniteit niets omtrent de aard van 
het gezag; in deze theorie is zowel een 
monarchie, als een republiek mogelijk. 

Het element van vrijwilligheid bij het 
aangaan van de overeenkomst is, zoals 
men al tegen het einde van de achttiende 
eeuw inzag, in vele gevallen in strijd 
met de historische realiteit. 

De leer van de volkssouvereiniteit, 
voortvloeiende uit het maatschappelijk 
verdrag, kan evenwel als werkhypoth~se 
nauwelijks gemist worden. Zij vormt nog 
steeds de grondliggende juridische con
ceptie van vele constituties, en, zij het 
indirect, mede van de op deze constitu
ties gebaseerde parlementaire democra
tieën. (Een uitzondering dient gemaakt 
te worden voor de Franse Charte Con
stitutionelle van 1814, door Lodewijk 
XVIII uit de volheid van zijn souvereini
teit gegeven). 

In Duitsland en Amerika 
De laatste Europese grondwet, waarin 

het beginsel van de volkssouvereiniteit 
tot uitdrukking komt, is die van de Bonds 
republiek Duitsland van 23 mei 1949, in 

van 
de boer 
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de preambule waarvan het o.m. heet: 
"Im Bewustsein seiner Verantwortung 
vor Gott und den Menschen, von dem 
Willen beseelt, seine nationale und staat
liche Einheit zu wahren .. , hat das Deut
sche Volk in den Ländern .. , urn den staat
lichen Leben für eine Uebergangszeit eine 
neue Ordnung zu geben, kraft seiner ver
fassungsgebenden Gewalt dieses Grund
gesetz der Bundesrepublik Deutschland 
beschlossen." 

De invloed is niet ver te zoeken. Aan 
de Constitutie van de Verenigde Staten 
gaat vooraf: We the people of the united 
states, in order to form a more perfect 
uni on, establish justice, etc .. do ordain 
and establish this constitution for the 
United States of America". 

Als staatsstuk is de Amerikaanse con
stitutie afkomstig van de generatie van 
1778: als recht geldt zij voor de levende 
burgers. (Edward S. Corvin: The Con
stitution and what it means to-day; 1948 
blz. 2.) 

Het komt mij voor, dat de gronden van 
de verwerping der volkssouvereiniteit in 
de discussie grondslag een nader onder
zoek behoeven. Uit het voorgaande moge 
overigens blijken, welke essentiële zaken 
hier aan de orde zijn. De opstellers van 
de discussiepunten verdienen mijns in
ziens alle waardering voor het op een 
onconventionele wijze aan de orde stel
len van deze belangrijke onderwerpen. 

1) Over de thans ten tonele gevoerde 
Akte van Verlatinghe schrijft prof. dr. J. 
Presser: "Het is merkwaardig, dat dit feit, 
dat via onze schoolboekjes nogal reliëf 
krijgt, in die tijd zelf zo weinig opzien 
heeft gebaard; het was in een gewone zit
ting van de Staten-Generaal als agenda
punt afgehandeld, zonder plechtigheid, 
zonder geestdrift". (De Tachtigjarige oor
log, 4e druk, blz. 96.) Een tijdbom met een 
zeer lange lont dus. 
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VRI.JHEID EN DEMOCRATIE 

Crisis van het Parlementarisme? (V) 

SPECIALISME IN DE I(AMER 
EN ONVERENIGBi\RE FUNCTIES 

H ET ingaan tegen verschijnse
len, die onvermijdelijk voort

vloeien uit de voortschrijdende maat
schappelijke, economische en techni
sche ontwikkeling van de maatschap
pij, is een onvruchtbare bezigheid. 

Een dier verschijnselen is de steeds 
verder doorgevoerde specialisatie. Z~i 
vertoont zich in het onderwijs aan 
de universiteiten en hogescholen, in 
de medische en technische beroepen 
en ook in de politiek. 

Met "onvruchtbare bezigheid" wil
len wij niet zeggen, dat men alles 
maar moet aanvaarden zoals het reilt 
en zeilt. Ook bij de ontwikkeling van 
nieuwe verschijnselen in de samen
leving is het goed, nauwlettend toe 
te zien op de schaduwzijden van die 
op zichzelf onvermijdelijke gang van 
zaken. Met aanvaarding van het 
goede en onvermijdelijke daarin, is 
het nuttig, ook de schaduwz~iden niet 
over het hoofd te zien. 

In het politieke leven komt de spe
cialisatie vooral uit in de Tweede 
Kamer waar alle grote en middel
grote fracties haar specialisten heb
ben op het gebied van het onderw~js, 
de landbouw, de middenstand, de 
financiën, de economie en de juri
dische vmagstukken. 

Ook in de politiek vindt deze spe
cialisatie haar bestrijders, waarb~i 
men de "all-round" politici clan als 
ieleaal stelt tegenover de specialisten 
en ook hier heeft men sterk de nei
ging aan te nemen, dat de Kamer 
vroeger alleen maar uit "all-round" 
figuren bestond. 

* * 

JUIST in de parlementaire 
praktijk is die specialisatie 

echter bepaald geen gloednieuw ver
schijnsel. In het in ons vorige a1·tikel 
reeds geciteerde Telegraaf-interview 
met prof. Oud, vestigde ook deze er 
de aandacht op, dat er al onder het 
districtenstelsel een behoorl~ike mate 
van specialisatie was. 

Men kan dat ook in geschriften 
van vroeger tijd bevestigd vinden. 
Reeels driekwart eeuw geleden, in 
zijn uit de jaren 1889/90 daterende 
parlementaire schetsen en portretten, 
gewaagde Frans N etscher van het 
"weelderig tieren van de specialitei
ten". De belangrijkste groepen van 
specialisten in die ja1'en warè1i vol
gens N etscher de groep der rechts
kundige en der militaire "specialitei
ten", de categorie van handels- en 
industriële specialiteiten en de In
dische specialiteiten. 

N etscher wijdele in zijn schetsen 
afzonderlÎjke hoofdstukken aan "le
ger en. vloot" en aan de deskundigen 
op het gebied van de militaire poli
tiek. Wat de· militaire Kamerleden 
betreft, merkte hij wat schamper op, 
dat men in de Tweede Kamer .toen 
(dat was dus omstreeks 1890) een 
aantal militairen aantrof, die "de in
druk zouden kunnen wekken alsof 
Holland een der meest militair ge--

zinde landen ter wereld ware". 
En naar een bepaalde kant van de 

Kamer behoefde men niet te kzjken 
om deze "politieke officieren" in het 
oog te krijgen. "Ze zitten door de ge
hele vergadering verspreid; ze 
bloeyen en tieren zowel links als 
rechts". 

Specialisme dus ook al in de par
lementaire praktijk van die oude 
t~id. Het verschijnsel doet zich heden, 
in verband met de specialisatie als 
algemeen verschijnsel, misschien al
leen nog op iets groter schaal voor. 

* 
MEN hoede zich ook hier echter 

voor overdrijving. Ook Ka
merleden komen niet uit een maat
schappelijk luchtledig vandaan. Zij 
hebben alLen, voordat zij in de Ka
mer werden gebracht, een beroep ttit
geoefencl of doen dat in geval van 
een v1·ij beroep soms nàg. 

Het is volstrekt logisch, dat ieder 
b~i voorkeu1· spreekt over de onder
werpen, die hij beheerst waarover 
hij dus met de meeste ken~is van za
ken kan oordelen en die hem het 
meest ter harte gaan. 

Niet eens echter zal het initiatief 
alt~jcl van hem (of haar) zelf tátgaan. 
Wanneer een nieuwe Kamer is geko
zen, moeten de fracties in haar eer
ste vergadering vanzelf tot een 
zekere werkverdeling komen. Een 
werkverdeling voor de te behande
len onderwe1·pen (al zal dat nooit 
stringent zij11), maar ook voor het 
zitting 11emen in de talrijke vaste 
commissies, e.d. van de Kamer. 

En ook van die kant tát gezien is 
het da11 toch vanzelfsprekend, dat 
men het eventueel beschikbare mili
taire lid niet uitnocligt om bijvoor
beeld in de vaste commissie voor de 
middenstand zitting te nemen, maar 
in de Defensiecommissie. Degene, die 
uit het onderwijs voortkomt of claa1· 
bijzondere belangstelling voo1· heeft, 
zal men niet naar voren brengen als 
de aangewezene voor landbouwza
ken, maar voor onderw~jsaangelegen
heden. 

Er zijn, vooral in de tegenwoordige 
t~id, echter zoveel zaken, die in de 
Kamer( s) aan de orde komen, dat, 
vooral in de kleinere en middelgrote 
fmcties de meeste leden ook heel wat 
andere 'zaken voo1· hun rekening 
(moeten) nemen. Met het gevolg, dat 
zij ook in die zaken weer zo thuis 
geraken dat men hen ook daarin dan 
weer al; "specialist" (in ·ae zin 1Jan 
desk1mdige) kan aanmerken. 

om is het de vemntwoorclelijkheicl 
van de partijen om bij het stelLen 
van de kandidaten niet alleen te let
ten op hun maatschappelijke antece
denten, maar ook op hun capaciteiten 
èn hun bereidheid om zich, vaaTge
licht door hun fractiegenoten en ge
hoo7·cl de debatten in de Kamer, een 
zo verantwoord mogel~jk eigen eind
oordeel te vormen ook over zaken, 
die niet tot hun dagel~jkse teTrein 
behoren. 

Het is onze stellige inclTuk. dat het 
daaTmee in onze volksverteg,enwoor
diging bepaald niet zo slecht gestelel 
is. Wie de ambitie heeft om zich voor 
het KameTlidmaatschap beschikbaar 
te stellen, behooTt, afgezien van z~jn 
b~jzondeTe deskundigheid op bepaal
de gebieden, vanzelf tot die categorie 
staatsburgers, die dat gevoel van 
"public spirit" in zich hebben, waar
van wij in een van onze eerste arti
kelen in deze 1·eeks gewaagden. Hun 
belangstelling reikt reeds van nature 
verder dan alleen het "eigen terrein". 
Anders zouden zU - mag men aan
nemen - geen politieke j1mctie am
biëTen. 

Dat specialisatie nochtans een ze
ker gevaar in zich bergt, dat men op 
dit terrein een te eenzijdige k~ik 

heeft of geneigd is die zaken een te 
hoge prioriteit toe te kennen tegen
over ande1·e, tenminste even belang-
7'~ike zaken, kan nat11urlük niet waT
den ontkend. 

Een bijzoneleT nuttig tegenwicht 
voTmt hier clan echter het overleg in 
de wekelijkse fmctievergaderingen, 
waaT het "specialistische" oordeel 
aan een algemene discussie woTdt 
onderw01·pen en mogelijke eenz~jclig
heicl in dat oordeel - met beho1td 
overigens van de eigen verantwoor
delijkheid van iecle1· individueel Ka
meTlid - kan worden afgeremd. 
Vooml de fmctievoorzitter heeft hier 
een belangr~jke taak, 

·M·. ET het specialisme hangt in 
· zekeTe z,in ook samen de 

vraag van cle toelaatbare "bindin
gen". Een moeilijk vTaagstuk, met 
vele facetten en conseqtienties. 

Wij achten het op zichzelf· uiter
mate belang1·ijk dat onze volksve1·
tegenwoorcliger; middenin het maat
schappe'l~jk leven staan, hetgeen 'van
zelf het bekleden van verschillende 
bestuursfuncties met zich brengt. 

Er zijn echter functies waaTvan cle 
combinatie met het Kdmerhclmaat
scháp mlnder gewènst of zelfs be
paald ongeweltst is. Het komt ons 
voor dat het goed zal z~in, de kwes

hET is tTottwens ook voor de tie van de. z.g. "incompatibiliteiten" 
goede gang van zaken in het · nog eens ernstig in Stlidie te nemen. 

· parlement niet ande1·s mogelijk, dan Zo zou het ons principieel juist 
ddt een zekere werkve1·cleling plaats voorkomen, het lidmaatschap van cle 
vindt. Wanneer alle leden over alle Sociaal-Economische Raad onver
onderwerpen gingen spreken, kwam enigbaaT te verklaren met dat van 
de Kamer nooit klaar. Wel echter zal een deT Kamers. De Tegering volgt 
ieder uiteindelijk door zijn stern zijn · sedert een aantal jaren reeels de re
oordeel over alle aan de orde gestelde · gel, geen Kamerleden meer tot 
ontwerpen moeten uitspTeken. Daa1·- "KToonlid" van de SER te benoenwn. 
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Van de zijde der organisaties is dat 
vooTbeeld echter niet gevolgd. 

* * * 

OOK de mogelijkheid, dat veT
tegenwooTcligers van bonden 

van overheidspersoneel in het ge
organiseerd overleg met de minis
teT(s) ancleThandelen oveT salarissen 
en andere arbeidsvoorwaaTclen en 
dan later als KaneeTlid dezelfde mi
nisteT ter veTantwoorcling kunnen 
roepen, komt ons onjuist voor. 

Deze figtmr komt in de KVP-frac
tie op clii ogenblik indeTdaad voor. 
De heeT Blmn, lid van de PvdA
fractie, die destijds voorzitter was 
van de Algemene Bond van Over
heidspersoneel en van het Algemeen 
Comité van OverheiclspeTsoneel 
( ACOP) heeft zich, na zijn intTede 
in de KameT, echter uit deze com
missie teruggetTokken. 

De kwestie kan ook algemener 
wo1·clen gesteld. Reeels vóór de ooT
log kon men bezwa1·en horen uiten 
tegen de combinatie vakbonds-func
tionaTis-in-het-algerneen en Kamer
lid. Het betTeft hieT, naaT het ons 
voorkomt, een moeil\ike V?'aag, waar
op wij (geheel peTSoonl~ik sprekend) 
het antwoord nog niet klaar hebben. 
Z~i is ancleTtussen juist weer in de 
actualiteit gebracht en wel door een 
nieuw opgetTeden vakbondsbestunr
cle7· zelf. 

De heeT P. J J. Mertens, die de 
heer Middelhui; (lid tevens van de 
Ee1·ste KarneT) zojtdst is opgevolgd 
als voorzitter van het Katholiek 
Vakve1·bond (de vroegere KAB), 
heeft t~jclens een kennismakings
samenkomst met de pers als zijn 
pe1·soonhjke ntening gegeven, gPen 
voorstander te zijn van cle combina
tie vakbonclsbesttwrdeT-politicus. 

H~i deelde tevens mede, dat de 
vraag van cle wenselijkheid, dat een 

· vakooi1dsfunctiona1'is ook politieke 
functies vervtclt, op het ogenblik bU 
het N.K.V. in studie is. 

Begr~jpen wij het goed, clan wordt 
in dat geval de vraag a.h.w. van cle 
andeTe kant benaderd. n.l. van de 
kant van .het belang va~ de vakbond. 
Nochtans zien wij het antwoord -
en vooTal de motiveTing van dat ant
wooTcl hoe het dan ook uitvalt -
met b~langsielling tegemoet. 

A. W. ABSPOEL 
(WoTdt veTvolgc1). 
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VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

Boele~s Scheepswerven en 
Machinefabriek N. V. 
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en verdere artikelen op het gebied van de 

CENTRALE VERWARMING 

Ziekenfondsdebat In Tweede l(amer 
(Vervolg van pag. 2) 

raadde", werd het met 70 tegen 41 stem
men aanvaard (tegen de KVP, de ARP 
en de heer Jongeling van het GPV). 

Zou de gedachte van de minister van 
een premie naar draagkracht zijn aan
vaard, dan zouden naar de overtuiging 
van de meerderheid van de Kamer, de 
aangesJotenen met de relatief hoogste in
komens de vrijwillige verzekering zeker 
de rug hebben toegedraaid met het ge
volg, dat men de premies voor de lagere 
inkomens toch weer hoger zou moeten 
stellen. 

Stonden bij genoemd amendement so
cialisten en liberalen dus naast elkaar, 
anders was het bij de poging van de 
PvdA om artikel 42 uit het ontwerp te 
lichten. Dat artikel gaat van het beginsel 
uit, dat een ziekenfonds zich niet heeft 
bezig te houden met het zelf leveren van 
kunst- en hulpmiddelen aan verzeker
den, met het zelf verzorgen van zieken-. 
vervoer of (behoudens toestemming van 

de Ziekenfondsraad) met deelneming in 
bedrijven, welke zich met dergelijke be
zigheden belasten (optiekzaken, apothe
kers, enz.). 

Dit artikel, zoals de minister het in 
zijn ontwerp had opgenomen, is aange
nomen met 58 tegen 51 stemmen. Met de 
socialisten stemden niet alleen de CPN 
en de PSP maar ook de Christ. Hist. 
fractie (met uitzondering van de heer 
Scholten) en de SGP tegen dit artikel. 

Tot slot vermelden we nog, dat dank 
zij een amendement van de bijzondere 
commissie, de toelating van nieuwe Zie
kenfondsen (er zijn er op het ogenblik 
in totaal 115) of de goedkeuring van de 
uitbreiding van het werkgebied van een 
bestaand fonds afhankelijk zal worden 
gesteld van het in overeenstemming zijn 
met "de doelmatige organisatie van de 
ziekenfondsverzekering''. 

A, 
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VRIJBEID EN DEMOCRATIE 

Liberale Daniël • de val(bonds-leeuwel(uil lll 

MYTHE EN WERKELIJKHEID IN DE ARBEIDERSORGANISATIE 

De liberale Daniël, is in de vakbonds-leeuwekuil geweest en hij heeft 
het daar moeilijk gehad. zo lezen wij in het kaderblad van het Neder
lands Verbond van Vakverenigingen, De Vakbeweging. Daniël was onze 
geestverwant Th. H. Joekes, Kamerlid en medewerker aan de Telders
stichting. De leeuwekuil was een studie-conferentie voor bezoldigde 
functionarissen van bij. het NVV aangesloten organisaties. 

De heer Joekes heeft het- nog altijd volgens De Vakbeweging- moei
lijk gehad, omdat hij het standpunt van de liberale Teldersstichting moest 
verdedigen, waarin de gedachte van een medebeslissingsrecht voor werk
nemersvertegenwoordigers in het bestuur van de onderneming wordt af
gewezen. 

De liberale Daniël meende, dat het in
stellen van een werknemerscommis
sariaat niet nodig is, o.a. omdat de be
hoefte daaraan bij de arbeiders niet be
staat en omdat er andere mogelijkheden 
zijn om de arbeiders te beschermen tegen 
willekeur en werkloosheid. De arbeiders 
moeten worden beschermd door een 
sterke, onafhankelijke vakbeweging en 
hun mondigheid in de werksituatie moet 
worden vergroot door overleg en een mo
dern personeelsbeleid. De medezeggen
schap moet voor de besten onder de ar
beiders vooral worden bereikt door be
ter onderwijs en de daardoor mogelijke 
promotie. 

Ook een r.k.-Daniël 

De r.k.-Daniël deed het volgens de leeu
wen veel beter. In een "gloedvol betoog" 
stelde hij, dat het nodig is te komen "tot 
democratisering van de machtsverhou
dingen in de onderneming". Deze Daniël, 
prof. Steenkamp - uit werkgeverskring! 
- citeerde de encycliek "Mater et Ma
gistra", waarin het onaanvaardbaar 
wordt genoemd, dat in onze moderne 
bedrijven mensen geheel afhankelijk zijn 
van de wil van anderen. Als werkgever 
verklaarde hij van r.k.-bedrijfsaalmoeze
niers te hebben geleerd, dat er één grote 
grief leeft onder de arbeiders: het besef 
niet mee te tellen. 

Hij bepleitte het opnemen van ver
trouwensmannen der werknemers in de 
raden van commissarissen, al meende ook 
hij, dat dit uit doelmatigheidsoverwe
gingen beter geen werknemers van de
zelfde onderneming of vakbondsbestuur
ders kunnen zijn. 

Volgens De Vakbeweging zou de heer 
Joekes niet voldoende zijn ingegaan op de 
vraag of het wel aanging de mondigheid 
van werknemers te laten afhangen van 
de ruimte, die de topleiding laat voor 
werkoverleg en taakverruiming, zolang er 
geen enkel egaruntie is, dat in het top
beleid de produktiviteit en de winstge
vendheid niet altijd voorrang zullen krij
gen boven eisen van menswaardigheid. 

Ook werd de heer Joekes herhaalde
lijk de vraag gesteld "met welk recht 
hij kan beweren, dat de werknemers 
geen behoefte hebben aan m~er invloed 

I UIT DE PARTIJ l 
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ABBENBROEK OPGERICHT 

op de beslissingen van de topleiding, in
dien de vakbeweging als de behartigster 
bij uitstek van de belangen de werk
nemers, telkens weer constateert dat de 
werknemersbelangen in het bedrijfsbeleid 
ten achter worden gesteld". 

Met welk recht? Inderdaad! Met welk 
recht stelt de vakbeweging harerzijds 
telkens weer te constateren, dat de werk
nemersbelangen in het bedrijfsbeleid ten 
achter worden gesteld? Krijgen vandaag 
de dag en ten onzent de produktiviteit en 
de winstgevendheid altijd de voorrang 
boven eisen van menswaardigheid? Zijn 
dat geen grote woorden, is dat geen 
mythe? 

Overigens uit de produktiviteit, uit de 
winst moet het komen, ook voor de werk
nemer. Zonder - mee;: - winst uit -
hogere - produktiviteit is er geen mo
gelijkheid om de werknemers de kansen 
te scheppen op een grotere welvaart, 
waarin de menswaadigheid zich weer
spiegelt. 

In de gehele disdussie over de mede
zeggenschap, enz. in het bedrijfs
leven speelt de mythe een grote rol. 
Daarop is onlangs gewezen door het 
hoofd van de afdeling geestelijke volks
gezondheid van het Nederlands Instituut 
voor Preventieve Geneeskunde, prof. dr. 
Koekebakker. Prof. Koekebakkel."· sprak 
voor het departement Amsterdam van 
de Nederlandsche Maatschappij voor 
Nijverheid en Handel over "Mythe en 
werkelijkheid in de arbeidsorganisatie". 
Van zijn inleiding vonden wij een ver
slag in Maatschappij-Belang,en van juni. 

Humane arbeid 
De hooggeleerde spreker gewaagde 

eerst van de mythe van de "humane ar
beid". Men spreekt niet meer van ar
beiders, maar van medewerkers. Er 
wordt op dit punt echte ontzaglijk gege
neraliseerd. Geldt het "humane" werke
lijk voor elke arbeid, zo vroeg hij zich 
af. Hij achtte het daarom van belang, dat 
niet per bedrijf strikte voorschriften 
worden gegeven over de wijze van 
werkorganisatie. Hier ligt, dachten wij, 
een taak voor de vakbeweging, de be
schermende taak om met de heer Joekes 
te spreken. 

Prof. Koekebakker besprak echter ook 
een andere mythe, die omtrent de "ho-

de Rijnmondraad en over het belang 
in dit verband voor de liberalen om 
in Abbenbroek een zelfstandige afde
ling te hebben. 
Na een opgewekte gedachtenwisse

ling werd besloten tot het oprichten 
van een afdeling. 

gere regionen" in het bedrijf. Men ziet 
de hoogste leiding als de laatste verant
woordelijkheid dragende en beslissende 
instantie. Is zij dat ook? 

Men weet het nog niet, dit gebied is 
nog te weinig systematisch onderzocht. 
Prof. Koekebakker vermeldde twee bui
tenlandse onderzoekingen, die van Burns 
in Glasgow, die van dag tot dag en vaü 
uur tot uur een aantal leidende figuren 
heeft gadegeslagen en die van de Zweed 
Carsson, die een aantal "executives" 
vrij dicht heeft gevolgd. 

In deze onderzoekingen komt één ac
tiviteit van de leidende figuren zeer sterk 
naar voren: dat de leidende functiona
rissen zeer veel praten! Burns constateer
de, dat de leiders 80 procent van hun tijd 
praten, Carlsson komt tot 70 procent. 
Voorts bleek, dat de tijd waarin de lei
dende figuren alléén zijn, zeer beperkt is. 
Burns berekende dat de langste tijd per 
dag 14 minuten was en dat kleine kwar
tier werd dan nog door telefoontjes on
derbroken. 

Het grootste deel van de tijd wordt 
gevuld door gesprekken met onderge
schikten. Een belangrijk deel daarvan 
is bestemd voor het verkijgen van in
formaties over wat zich in de lagere re
gionen afspeelt. De onderzoekers kwa
men tot de conclusie, dat men voor be
langrijke beslissingen ten aanzien van 
het bedrijf niet meer dan ongeveer een 
kwart van de tijd beschikbaar heeft en 
dat slechts 6 tot 14 procent van de ge
vallen die beslissingen door de leiding 
zelf worden genomen. 

Voorzichtigheid geboden 
Men moet uiteraard voorzichtig zijn 

met onderzoekingen als deze en met de 
getrokken conclusies. Ook is het zeer wel 
mogelijk, dat in ons land de situatie an
ders is, maar één conclusie kan men vol~ 
gens prof. Koekebakker wel stellen: "de
cision making", de taak van beslissen 
is in het algemeen schaars en verloopt 
traag. Het beslissingsproces speelt zich in 
vele bedrijven veel langzamer af dan 
men denkt en het verloopt anders dan 
men meent. De mythe over de leiding 
dekt de werkelijkheid niet. 

De invloed van de lagere (niet de 
laagste) regionen in het bedrijf is dach
ten wij groter dan de mythe wil. Daar
om sluit de aanbeveling van onze geest
verwant Joekes over het betere (dat is 
vooral meer) onderwijs aan de besten 
onder de werknemers goed aan bij de 
werkelijkheid. De democratisering in de 
onderneming moet niet alleen hier ge
zocht worden, zij komt ook min of meer 
van zelf naar voren, juist in de "massa
lere" onderneming. 

De vrijheid van beslissingen wordt 
ook door externe factoren bepaald, dat 
wil zeggen beperkt. Door de concurren
tieverhoudingen en door de pressie van 
vakgenoten. Prof. Koekebakker merkte 
in dit verband op, dat het verhelderend 

Het voorlopig bestuur is als volgt 
samengesteld. Voorzitter T. van Pelt 
Kzn., Oudelandsedijk no. 39; secreta
ris; F. W. C. Schotel, Gemeenlandse
dijk Noord 24, tel. 01887-561, kan
toor 400; penningmeester D. Saarloos 
Achterdijk 2. 

Na voorbereidende besprekingen 
vond op 25 juni in het café Brink
man te Abbenbroek een bijeenkomst 
Plaats met het doel een afdeling van 
de V.V.D. op te richten. Onder de 
aanwezigen bevonden zich de heren 
K. v. Pe1t, wethouder, mr. F. Kort
hals Altes, lid van het Hoofdbesuur, 
C. G. Trouw, voorzitter van de On
dercentrale Voorneen Putten, L. van 
Vlaardingen, organisator-propagan
dist en H. J. Roodhuyzen, regionaal 
Propagandist. 

ALLERHANDE 

De bijeenkomst, die geleid werd 
door de heer F. W. C. Schotel had 'n 
ge;->nimeerd verloop. 

In een duidelijk betoog sprak de 
heer Korthals Altes over de komen-

ER zijn grote verschillen tussen 
onze gezinnen. Maar er zijn 

meer punten waarin zij op elkaar lij
ken, dezelfde dingen nastreven, de
lezelfde belangen hebben. Het is im
mers voor "de" gezinnen, dat men 
woningen bouwt, meubelen maakt, 
brood bakt, scholen bouwt, enz. enz. 
Goede en slechte tijden, vreugde en 
zorg wisselen elkaar af in alle ge
zinnen. In alle goede gezinnen zoekt 
men elkaar, steunt men elkaar, leert 

men van elkaar en voelt men zich 
thtt.is met elkaar. 

Goed gezinsleven is een landsbelang 
en daarom is het een taak van de 
regering om zoveel mogelijk te ver
hinderen, dat schade wordt berok
kend aan de gezinnen en om, waar 
mogelijk, gunstige omstandigheden 
te scheppen voor het gezinsleven. 

(Ons Gezin) 
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zou zijn, wanneer eens nauwkeurig was 
nagegaan hoe de partijen zich hebben 
gedragen in het conflict, dat vorig jaar 
in Amsterdam los brak en dat leidde tot 
de loonexplosies. Hoe komt een loonex
plosie tot stand? Wat is de rol van de 
besturen der oganisaties, wat die der se
cretarissen, hoe bewegen zich de pressie
groepen binnen een organisatie? 

Er bestaat volgens prof. Koekebakker 
in ons land nog een mythe; die van de 
Stichting van de Arbeid en andere over
legorganen. Het is een mythe, die over 
onze maatschappij hangt en met verze
kerheid, aan het buitenland wordt ge
toond. Maar hoe komen de beslissingen 
tot stand? Wat is de invloed van de 
overheid op die organen? Wat gebeurt er 
van buiten af, waardoor zij onweerstaan
baar worden beïnvloed? Er zijn ver
schijnselen geweest, die de vraag kunnen 
doen rijzen of deze organen goed zijn 
toegerust. De arbeidstijdverkorting en de 
loonexplosie hebben onze samenleving 
overvallen. 

Concius~e 

De conclusie kan geen andere zijn dan 
dat men voorzichtig moet zijn met het 
aanbevelen van bepaalde, zeer ingrijpen
de maatregelen ter verandering van de 
structuur van de onderneming en de ge
hele maatschappij, wanneer en zolang 
men de huidige werkelijke structuur 
(niet die op papier) niet kent. Dat wil 
niet zeggen, dat men niets moet of mag 
doen. Men moet voortdurend schaven. 

De liberale Teldersstichting doet dat 
o.a. met het rapport "Open on
dernemerschap" (waaraan de heer Joe
kes als rapporteur heeft gewerkt), waar
in een aantal veranderingen worden 
voorgesteld, die aansluiten op de wer
kelijkheid en die niet uitgaan van - op 
zijn best voorlopig nog - de mythe, dat 
medezeggenschap van werknemersverte
genwoordigers in de top de panecee is 
voor al wat er in de huidige samenle
ving niet ideaal is. Overigens leert prof. 
Koekebakker allen in de politreke leeu
wenkuil bescheidenheid niet alleen de 
vakbondsleeuwen. 

dBo. 

op haar wijze weerspiegelt de 
krant de menselijke onvolko

menheid. Men leest erin van rampen, 
van oorlogen en dreigingen van oor
log. Men leest erin de kleine1·e ver
drietelijkheden die voor de betrok
kenen nochtans zo wezenlijk zijn. 

Welke zin, welke betekenis, heeft 
het om dit alles te "verslaan"? Zal 
men er wijzer van worden? Bedoelt 
de krant alleen de nieuwsgierigheid 
of, i.n een gunstiger geval, de weet
gierigheid te bevredigen? Of zou het 
misschien zo kunnen zijn, dat a~ dit 
gebeuTen, groter en kleiner, de vraag 
te wezenlijker maakt naar de zin 
zelf van het leven, naar de betekenis 
van ons mensenbestaan, wil men: 
naar de eigenlijke achtergrond van 
alle nietLws? 

"De Rotterdammer" 
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HET "PLAT" EN DE REM 
op spectaculaire wijze voortgeschre
den. En een monopoliepositie, die 
wellicht zin had in een reeds niet al 
te nabij verleden, is nu uit de tijd. 
Bovendien is er de onthullende u1t
lating van mr. L. H. Slotemaker, 
gedaan in de algemene vergadering 
van de AVRO, dat behalve de 
NCRV de zuilen grote verliezen aan 
leden boeken. Dit weet de heer Sla
temaker terecht aan het "ongunstig 
klimaat", dat rondorn de omroe
pen is ontstaan. Zou ten lange leste 
een meerderheid in de Kamer toch 
de noodzaak inzien van een 
meer open televisie en radio-bestel, 
dan zou men eindelijk, ook in de 
aether tot groter harmonie kunnen 
geraken. En de gehele REM-actie en 
tegen-actie zou dan overbodig zijn. 

De regering hield het op de so
liditeit. In een brief van de 

ministers Luns en Scholten aan de 
voorzitter van de Tweede Kamer 
mr. Van Thiel had zij immers ver
klaard, dat zij het "niet juist acht 
om een zorgvuldige wijze van wet
geving op het spel te zetten ten 
gunste van de wenselijkheid van 
een snelle behandeling". Dit betrof 
het wetsontwerp, dat de schone 
naam torst "Wet installaties con
tinentaal plat". In de parlementaire 
wandeling wordt het "anti-REM
wet" genoemd. De brief aan de 
Kamervoorzitter werd aanleiding 
tot een vrij u~tvoerige orde-discus
sie. Al kwamen "ongeremde" uit
latingen daarbij niet voor, toch 
werd het een pittig debat. 

* * " 

Het wetsontwerp dient, zoals 
men zich herinnert, om in 

feite te kunnen optreden tegen 
kunstmatige eilanden buiten de ter
ritoriale wateren, van waaruit com
merciële TV- af radio-uitzendingen 
zullen worden verzorgd. Een Ka
mermeerderheid heeft zich verleden 
jaar tegen commerciële televisie uit
gesproken en het door de toenmali
ge staatssecretaris mr. Y. Scholten, 
verdedigde beleid geblokkeerd. 
Thans moet - tezamen met zijn 
ambtgenoot mr. Luns - diezelfde 
mr. Scholten, zij het als minister 
van Justitie - de regering de juri
dische wapenen verschaffen, om 
bepaalde TV -uitzendingen buiten 
de territoriale wateren te kunnen 
tegengaan. 

De regering koos daartoe als uit
gangspunt het internationale ver
drag dat, op de 29ste april 1958 te 
Genève gesloten werd. Dit verdrag 
geeft een regeling omtrent het "con
tinentale plateau" oftewel "plat" 
Voor de exploratie van de natuur
lijke rijkdommen van dat plat. In 
Wezen komt dit neer op de verde
ling van de zeebodem, voorname
lijk voor zover dit oliewinning be
treft. Een pikant detail is nog, dat 

DAGELIJKS BESTUUR 
VERGADERDE 

Zaterdag 4 juli j.l. vergaderde te 
's Gravenhage het Dagelijks Bestuur 
Van de Partij. 

Een vergaderschema voor het ko
mende najaar werd opgesteld. 

dit verdrag van 1958, waarop de 
gehele anti-REM-regeling is geënt, 
nog altijd niet door Nederland is 
gèratificeerd. Het betreffende goed
keuringsantwerp is eerst de 9de mei 
bij de Kamer ingediend. Minister 
Luns kreeg hierover tijdens het de
bat één en ander te horen. Hij wees 
erop, dat ook Duitsland nog niet 
heeft geratificeerd. 

In de toelichting op het REM
wetsvoorstel worden nu de souve
reine rechten, welke bij het verdrag 
van Geneve aan de verschillende 
regeringen op dit bepaalde (olie)
punt ZIJn verleend, uitgedijd tot 
"souvereine rechten" om zich te
weer te. stellen tegen kunstmatige 
TV- of radio-eilanden. Installaties, 
opgericht op het continentale plat 
worden- althans volgens het wets
voorstel - "geacht" te behoren tot 
het grondgebied van Nederland. 

"* * * 

Sinds de verschijning van dit 
gelegenheidsantwerp zijn 

diverse volkenrechtelijke geleerden 
in het geweer gekomen. Maar zoals 
bij zeer ervaren deskundigen vaker 
het geval is, zijn zij het onderling 
geenszins eens. 

In ieder geval bleek na het uit
voerig en gedegen schriftelijk ver
slag van de bijzondere commissie 
uit de Tweede Kamer, dat er juri
disch tal van ingewikkelde vragen 
overbleven. Tegen zijn gewoonte 
was minister Scholten over een te 
gering aantal nachten ijs gegaan. 
Als algemeen gevoelen is dan ook 
uit het verslag te distilleren, dat 
men het gehele wetsvoorstel een 
wankele basis voor een doeltreffend 
optreden tegen het TV -eiland vindt. 
De regering heeft dat, wijs gewor
den door het zeer serieuse Kamer
verslag, ook ingezien. Zij verklaar
de het wetsvoorstel te zullen laten 
beoordelen door de adviescommissie 
voor volkenrechtelijke aangelegen
heden, die prof. Francois tot voor
ziter heeft. Hier geldt zeker be
ter laat dan nooit. Toch is het be
grijpelijk, dat de regering wil voor
komen, dat later de wet door een 
rechter getoetst aan internationale 
verdragen, te licht zou worden be
vonden en de regering met dit 
"verre zien" het "nakijken" heeft. 

Bij het ordedebat bleek zonneklaar 
dat de P.v.d.A., de A.R. en ook 

de woordvoerder van de KVP met 

het uitstel der behandeling (daar de 
Memorie van Antwoord eerst in 
augustus wordt verwacht) niet te
vreden waren. Het is immers geens
zins denkbeeldig, dat de REM voor 
de tot standkoming van het ontwerp 
in de lucht zal zijn. Zo sprak ir. 
Vondeling (PvdA) van een "test
beeld van een slecht beleid". Zo 
wenste de heer Smallenbroek (AR), 
dat de regering nog eens duidelijk 
zou doen uitkomen, dat zij, ook 
wanneer de REM de regering vóór 
is, het REM-eiland toch niet to
lereren zal. En de woordvoerder 
van de KVP, mr. Baeten, meende, 
dat men desnoods tijdens het recès 
van de Kamer vergaderen moest 
om de anti-REM-wet zo snel moge
lijk af te handelen. Volgens onze 
mening zeer terecht merkte de 
VVD-voorzitter mr. Geertsema op, 
dat al is het zomerrecès niet "on
aantastbaar", onderbreking daar
van moet worden gereserveerd voor 
een noodtoestand of een nationale 
ramp. Standpunt, dat gedeeld werd 
door de CH, mr. Beernink. En de 
heer Smallenbroek (AR) meende, 
dat de staatsburger zich niet mag 
onttrekken aan de wetgeving van 
zijn land. Waarop mr. Geertsema 
kon riposteren, dat er op het ogen
blik ter zake nog geen wet bestaat. 
Het continentaal plat behoort nog 
niet tot Nederland. 

~· * 
* 

Hoe dit ook zij, alle moeilijk
heden en deze gehele REM

controverse tussen regering en 
eiland-bouwers had men kunnen 
voorkomen indien men in Nederland 
tijdig een commerciële televisie en 
radio mogelijk had gemaakt. Nog 
altijd schijnen velen in de Kamer 
en daarbuiten niet te erkennen, dat 
een zich hardnekkig vastklemmen 
aan het zuilen-monopolie steeds 
sterker weerstanden oproept in een 
groot gedeelte van het Nederlandse 
volle De techniek is, sinds de aether 
onder de zuilen werd "verdeeld", 

In verband met de vakanties 
zal ons weekblad op 16 juli 
a.s. NIET uitkomen. 

Het eerstvolgende 
verschijnt een week 
weten op 23 juli a.s. 

num1ner 
daarna te 

L.M. 

TWEEDE KAMER AKKOORD 
MET SCHELDE-RIJNVERDRAG 

Het Verdrag met Belgi'e betreffende de 
verbinding tussen Schelde en Rijn is in 
de· Tweede Kamer zonder hoofdelijke 
stemming en ook zonder aantekening 
van enige tegenstem goedgekeurd. 

Minister Luns kon zich bij de behan
deling met instemming bij de "treffen
de woorden" van onze geestverwante 
mevrouw Stoffels-Van Haaften aanslui
ten, die dit verdrag had genoemd een 
voorbeeld van Europees denken en van 
het tonen van begrip voor de belangen 
van de partner. Het betekent, zo zei da 
minister, overigens geenszins een een
zijdige belasting van Nederland. Hij was 
het eens met de hulde, welke van alle 
zijden ook uit de Kamer was gebracht 
aan de onderhandelaars, jhr. Tjarda van 
Starkenborch Stachouwer en (de Belgi
sche) baron De Gruben, die een verdrags
tekst hadden weten op te stellen, welke 
rekening houdt met de belangen over en 
weer en "een zorgvuldige uitbalance
ring vormt van wat hier aan beide zijden 
bereikbaar is". 

Uiteraard bleef het niet uitsluitend 
bij betuigingen van voldoening. Zo wijd
de mevrouw Stoffels bijzondere aandacht 
aan de artikelen 16 en 17 van het Ver
drag, dat Belgie de verplichting oplegt 
van het tegengaan van verzilting van 't 
toekomstige Zeeuwse Meer door een hoe
veelheid zoetwater te leveren die gelijk 
is aan de hoeveelheid water, die aan het 
zoetwaterbekken wordt onttrokken (arti
kel 16) en aan beide partijen de verplich
ting oplegt tot het voorkomen van ver
ontreiniging van het kanaal. Aan beide 
bepalingen zal krachtig de hand moeten 
worden gehouden. 

Zij gewaagde ook van de ongerustheid 
die was ontstaan over de bedoelingen 
van de Regering met het kanaal Hans
weert-Wemeldinge, maar de daarna 
door minister Van Aartsen afgelegde 
duidelijke verklaringen hebben deze on
gerustheid, naar mag worden aangeno
men, thans wel weggenomen. 

Tenslotte wees mevrouw Stoffels nog 
op het belang van de artikelen 44, 45 en 
volgende van het verdrag, waaruit zon
der meer duidelijk is, dat er in het nieu
we verdrag geen plaats meer is voor 
compensatiepremies en steunmaatrege
len. Dit vloeide trouwens, zoals ook de 
heer Bommer (PvdA) reeds had vast
gesteld, eigenlijk al voort uit artikel 69, 
van het Benelux-Unieverdrag. De Rijn
vaartpremies van Belgische zijde moeten 
dus worden afgeschaft. 

Dat inmiddels met name van Waalse 
zijde in België weer enige agitatie is ge
wekt, kunnen wij veilig als een intern
Belgische aangelegenheid beschouwen. 
In ieder geval heeft de Belgische Kamer
commissie voor Buitenlandse Zaken zich 
nu met grote meerderheid reeds vóór 't 
verdrag uitgesproken. 
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Wie Inoet voor waardevastheid zorgen? 
WIJ LEVEREN 

DOZEN 
uit Massief Carton 

We mogen aannemen, dat binnen af
zienbare tijd de verhoging van de uitke
ringen krachtens de Algemene Ouder
domswet (en de Algemene Weduwen
en wezenwet tot 70 pct. van het mini
mumloon van ! 100,- per week een feit 
zal worden. 

Iedere Nederlander boven de 65 jaar 
zal dan een inkomen genieten, dat in ie
der geval omvat een bedrag, waarvan de 
hoogte met de term "sociaal minimum" 
is aangegeven. Deze volksverzekering 
zal echter ook dan niet méér zijn dan 'n 
bodemvoorziening, die de bejaarde vrij
waart voor gebrek. 

·De A.O.W.-uitkering laat géén ruimte 
voor het vakantiereisje, voor de bijzon
dere aankoop of voor de kleine luxe: 
kortom laat geen ruimte voor de V'ele 
zaken, die het leven kunnen veraange
namen en onbezorgder kunnen maken. 

Voor een wat aangenamer oude dag 
zijn dan ook aanvullende voorzieningen 
nodig. Aanvullende voorzieningen in de 
vorm van bijvoorbeeld opbrengsten van 
vermogen, als lijfrente of als pensioen. 
Het spreekt vanzelf, dat 'n groot gedeelte 
van die bejaarden waarvoor het inkomen 
een probleem vormt, zal behoren tot de 
pensioentrekkers. ., 

In het onderstaande wordt aan de in
komstenproblemen van deze in grootte 
steeds toenemende categorie aandacht 
geschonken. 

De waardevastheid 
van pensioenen 

Het grote probleem bij het afsluiten 
van pensioenverzekeringen is altijd, dat 
men in zijn actieve tijd premiën betaalt 
in guldens, waarvan de waarde is ver
minderd als men later na gedane arbeid, 
ze als uitkering terugkrijgt. Het meest 
duidelijk wordt dit gedemonstreerd aan 
de oudere pensioentrekkers, dus hen, 
die vijftien of twintig jaar vroeger hun 
actieve periode hebben afgesloten. 

Bij een geldontwaarding van 2 pct 's
jaars zal de gepensioneerde de reële 
waarde van zijn aanvullend inkomen dan 
ook met het voortschrijden van de tijd be
langrijk zien verminderen. De oplossing 
voor dit probleem van waardevermin
dering kan worden gezocht in waarde
vaste pensioenen. 

Dat de V.V.D. zich eerder hiermee 
heeft bezig gehouden, moge blijken uit 
het "Rapport' van de Commissie Waarde
vast Pensioen" van 1962. Deze commis
sie, onder voorzitterschap van prof. Wit
teveen, had indertijd de overtuiging, dat 
deze waardevastheid bereikt kon wor
den "door de eis te stellen, dat de aanwe
zige premiereserve voor de verzekerde 
pensioenen met de stijging van de kos
ten van levensonderhoud gelijke tred zal 
houden, behoudens voor zover sprake is 
van prijsstijgingen, die ook in de loon
sector niet worden opgevangen. (pag. 
23 Rapport). 

Aanvullende voorziening: 
werknemer. werkgever, 
overheid 

In tegenstelling tot hetgeen in boven
staand citaat tot uitdrukking wordt ge
bracht, is het onze zienswijze. dat de 
waardevastheid van het bedrijfs- of on
dernemingspensioen in de eerste plaats 
een zaak voor de werknemers zal moe
ten zijn. 

De· werknemer, die t.z.t. een waarde
vaste pensioenuitkering zal willen ge
nieten boven zijn loonvaste A.O.W.-uit
kering moet deze zekerheid willen ko
pen door het offer van de vóórfinancie
ring: hij zal nu een hogere premie die
nen te betalen om bij voortgaande in
flatie het vooruitzicht te blijven houden 
op steeds eenzelfde goederenpakket na 
zijn 65ste. 

De commissie ziet geen wezenlijk on
derscheid tussen de verantwoordelijk
heden, die men hierin kan verwachten 
van hen, di~ in loondienst zijn, verge
~eken .. met diegenen, die werkzaam zijn 
m VriJ beroep of in de eigen zaak (of de 
vele loontrekkenden zonder bedrijfs- of 
ondernemingspensioenregelingen. Een 
ieder 'heeft de plicht te voorzien in een 
juiste oudedagsverzorging, hetzij door 
vermogensvorming, hetzij door verzeke
ring, hetzij gecombiaeerd. 

Het is onze mening dat door voorschrif
ten 1;-i~rin van de zÜde van de werkge
ver, Jlllst weer het groeiende zelfbewust
zijn van de werknemers ondergraven 
wordt. Men late de werknemer zelf be
oordelen in hoeverre hij thans het offer 
van mindere inkomsten wenst te bren
gen om in de toekomst een pensioen te 

Het rapport waardevast pen
sioen in 1963 gepubliceerd, 
heeft in onze partij nog niet de 
aandacht gehad, die het onde7·
werp verdient. 

Het is te waarderen, dat bij
gaand artikel het waardevast 
sioen in 1963 gepubliceerd, 
schijnwerpers plaatst, ook al 
zijn de schrijvers het niet vol
ledig eens met wat in 1962 de 
Commissie Witteveen publi
ceerde. - Red. 

trekken, dat aan de dan te verwachten 
tijdsomstandigheden is aangepast. Voor 
die oordeelsvorming van de werknemer 
acht de commissie het terdege gewenst, 
dat kundige, duidelijke en herhaalde 
voorlichting wordt gegeven. 

De hiertoe aangewezen instanties zul
len zijn de pensioenfondsen van bedrij
ven takken en ondernemingen, verzeke
ringsmaatschappijen en andere instel
lingen, die in ruimere zin de belangen 
van de werknemers verzorgen. 

Vanzelfsprekend zal er altijd een ca
tegorie werknemers en zelfstandigen over 
blijven, die, hun eigen belangen verwaar
lozend, de stelregel huldigen "Wie dan 
leeft, die dan zorgt". Zulke zorgelozen 
zullen na hun actieve periode daarvan 
nadelen ondervinden, overigens blijft ook 
voor hen nog een beroep op de Bijstands
wet van januari 1965 mogelijk in die ge
vallen waar de uitkering krachtens de 
A.O.W. onvoldoende is. 

Deze bijstandsmogelijkheden zullen 
trouwens ook rechtens beschikbaar zijn 
voor allen, die door welke oorzaak ook, 
in moeilijkheden zijn geraakt. Wij zijn 
dan ook van mening, dat het denigrerend 
karakter, dat voor sommigen nog wel 
aan de uitkering van de Dienst Sociale 
Zaken eigen was, met het aspect van lief
dadigheid zal verdwijnen. 

Een duidelijk voorbeeld ligt in het 
feit, dat de helft van de bevolking in be
jaardeninrichtingen, daar "met steun" 
zit, hetgeen zakelijk wordt opgevat. (Dat 
die inrichtingen mogelijk te duur zijn 
opgezet, is een apart probleem dat hier 
onbesproken blijft.) De werkgevers kun
nen zeker van hun kant gunstige invloed 
uitoefenen op de waardevastheid van 
uit te keren pensioenbedragen. 

Zij kunnen stimuleren, dat de pensioen
fondsen, waarin zij de belangen van hun 
werknemers hebben ondergebracht, een 
actieve beleggingspolitiek volgen. Met 
nadruk stellen wij vast, dat ook kleinere 
fondsen door gezamenlijk optreden hier
in de grotere kunnen navolgen. Gedacht 
wordt aan het instellen van collectieve 
fondsen voor belegging in onroerende 
goederen. 

Realiseerbaar? 
Wij vragen ons af of de in artikel 1"3. 

al 2. van het urgentie-program 1962 ge
noemde "stortingen bij prijsstijgingen" 
wel feitelijk realiseerbaar zouden zijn. 
Afgezien nog van de hier bovengenoem
de verantwoordelijkheid van de werkne
mers (waardoor voorfinanciering voor 
de hand ligt) lijkt het ons nietwel doen
lijk om deze stortingen, waarvan een de
flatoire werking zou moeten uitgaan, tij
dig te doen plaatsvinden zonder een om
vangrijk controle-apparaat. 

De overheid zal op het stuk van de be
sproken aanvullende voorzieningen als 
haar belangrijke taak moeten zien de 
zorg voor de waardevastheid van het 
geld (en in geval van grote inflatie die
nen in te grijpen door herwaardering). 
Immers, in de eerste plaats hierdoor zal 
men de grootste moeilijkheden kunnen 
voorkomen. Wij hopen dan ook, dat de 
uitspraak van minister Witteveen, zoals 
gedaan in het Recente Bank- en Verzeke
ringsnummer van het Algemeen Handels 
blad niet zal worden misverstaan: 

"De overheid zal niet voorgaan bij de 
invoering van zgn indexobligaties. De 
taak van de overheid is de waardedaling 
van het geld tegen te gaan en niet om 
door het we-gnemen van bepaalde onaan
gename consequenties hiervan, de weer
standen tegen geldontwaarding te vermin
deren". 

Sprekend over de Overheid, zal menig
een willen wijzen op de door deze Over
heid reeds ingevoerde waardevastheid 
voor pensioenuitkeringen van haar amb
tenaren. Naar onze mening moet het wel
vaartsvaste pensioen van de ambtenaren 
als een op zichzelf staande kwestie wor
den beschouwd, mede gezien in het alge
hele kader van het salarisbeleid voor 
ambtenaren. 

Amsterdam juli '64. 

J. F. ALTVATER 
P. VAN BUUREN 
R. J. VAN CRUYSEN 
Mevrouw M. E. HOFFMANN-

WESTERMANN 
H. VAN OMMEREN 
E. C. SCHELLENBERG 
G. WARRIES 

* 
Speciaal voor 
export 

* 
N.V. Stroocartonfabriek v!b 

E. l!ree & Co. 
OUDE PEKELA 

Telefoon 05978 - 2233, 2 lijnen 

Eigen modern ingericht 
laboratorium. 

TWEE BEKENDE ME 

STALEN 

MEUBELEN 

GISPEN 
CULEMBORG 

Jongeman van liberalen huize, 24 jaar, werkzaam in Den Haag, zoekt 
1 augustus 

ruime7 zonnige gestoffeerde kamer 
gaarne bescheiden gebruik douche en keuken; liefst Statenkwartier 

Bloemenwijk, omgeving Valkenbosplein. 

Brieven aan dr. Jr. Jac. Kortleven, Boterdijk 5, Paterswolde. 



VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

SPONTAAN 
* * Het recente bezoek van de 

* Amerikaanse minister van Jus-
titie, Robert Kennedy, aan Polen 
heeft de ergernis van de regering al
daar opgewekt. Het heet, dat deze er
gernis zou zijn veroorzaakt door het 
bezoek van Kennedy aan kardinaal 
Wyszynski, doch ook door zijn straat
redevoeringen, die hij op het dak van 
zijn auto hield. 

De reden van de ontstemming van 
de Poolse regering zal echter wel me
de zijn gelegen in de enorme belang
stelling, waarin Kennedy zich mocht 
verheugen bij de Poolse bevolking. 

Deze belangstelling was spontaan. 
Zij vormde een openlijke demonstratie 
van de hunkering naar de vrijheid, 
waarvan het Westen nog immer (ken
nelijk ook in Polen) het symbool is. 

Politiek gezien hebben deze demon
straties geen betekenis. Wel bewijzen 
zij, dat de drang naar de vrijheid niet 
altijd kan worden onderdrukt en dit 
kan voor de (verre) toekomst hoop 
geven. 

DIRIGEREN 
* * De manager-ziekte is een euvel, 

* dat in het bijzonder in het kei-
harde Amerika, eveneens keiharde za
kenlieden buiten gevecht stelt. Ook in 
het na-oorlogse Europa zijn de ver
antwoordelijke leiders in het zaken
leven geenszins immuun voor een 
ziekte, die bij een economischer om
gaan met eigen krachten vermeden 
had kunnen worden. 

Wat ons opvalt, is, dat bij leiders 
op een geheel ander terrein, nl. diri
genten, de manager-ziekte tot de uit
zonderingen behoort. De juist ont
slapen en terecht zo zeer betreurde 
Pierre Monteux werkte tot enkele 
maanden voor zijn dood. Hij werd 89 
jaar. Bruno Walter ging voort fris en 
veerkrachtig te dirigeren tot op 84-
jarige leeftijd het einde kwam. Tosca
nini, die tot zijn laatste levensjaren 
voor het orkest stond, werd 90 jaar. 
Maar er zijn ook levende dirigenten, 
Charles Münch, Otto Klemperer, die 
de leeftijd der sterken hebben bereikt. 

Het zou de moeite Ionen, hen te 
vragen, hoe zij het hebben "gemana
ged" hun niet geringe energie zo te 
gebruiken dat de manager-ziekte op 
hen geen vat heeft. Wellicht zijn zij 
zozeer gewend klanken te doseren, 
dat zij ook het geheim bezitten van 
een verstandige dosering van rust- en 
arbeidstijd. 

RIDDERLIJK 
* * Terwijl hun collega's in Zand-

* voort, Noordwijk en Schevenin-
gen zich nog van geen gevaar bewust 
waren, hebben de gemeenteraadsleden 
van Ridderkerk vorige week vrijdag 
getoond de brandende wereldproble
men op de voet te volgen. Zij hebben 
zich dan ook gehaast zich uit te spre
ken tegen de monokini. Ook verzette 
men zich tegen een bepaling, dat B. en 
W. van Ridderkerk te allen tijde toe
gang hebben tot het nieuwe zwembad 
en de gebouwen (lees: hokjes) daar
van. 

Het is goed te constateren, dat er 
nog ridders in ons land zijn, die de 
mannen tegen elke verleiding willen 
beschermen en de vrouwen tegen zich
zelf. De Ridderkerkers vinden een 
lichtend voorbeeld in Don Quichotte 
die zich geroepen voelde alle onge~ 
rechtigheden in de wereld te bestrij
den. Zij zijn niet alleen ridders, maar 
ook redders van de droevige figuur. 

ONZINDELIJK 
* * Steeds frequenter staan in onze 

* dag- en weekbladen adverten-
ties, waarin op het eerste gezicht hui
zen worden aangeboden, maar die bij 
nadere beschouwing personeelsadver
t~nties blijken te zijn. In het hart van 
die annonces dringen zich in grote 
en vette letters gedrukte zinnen als 
EEN WONING ltS BESCHIKBAAR 
aan de lezer op. Pas als deze zoekt 
naar nadere mededelingen over die 
w~~ing ziet hij, dat een bepaald be
driJf "enige ervaren arbeidskrachten" 
zo~kt, aan wie, "na gebleken geschikt
heid een huis ter beschikking kan 
worden gesteld". 

Het is een vorm van modern sociaal 
beleid wanneer een bedrijf zich be
kommert om de huiselijke omstandig
heden waaronder zijn werknemers le
ven en de eventuele woningnood van 
het personeel wil helpen lenigen. 

A-sociaal is het wanneer men van 
de woningnood een "deugd" ~tracht te 
~aken door via dergelijke adverten
ties werkkrachten van elders weg te 
lokken. Het valt toe te juichen wan
neer men aan nog te werven arbeids
k_rachten een woning in het vooruit
Zicht kan stellen; daarop de nadruk 
leggen is evenwel onzindelijk. 
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IN GESPREI( MET 
STAATSSECRETARIS M. J. KEYZER 

Z ijn wieg stond (1911) in Venlo 
en dit zou voor wie een aan

knopingspunt tot zijn loopbaan zoekt 
een aardig teken kunnen zijn. Een 
staatssecretaris van Verkeer en Wa
terstaat belast met vervoersaangele
genheden op rail, weg en water, kan 
- zou men zo zeggen - geen passender 
geboorteplaats hebben dan deze be
weeglijke transportstad aan de Maas. 

Met een gulle Limburgse lach 
geeft Meyer Jozef Keyzer dit toe, 
terwijl wij in de praathoek van zijn 
statige werkkamer (uitzicht Hofvij
ver) tegenover hem zitten. "Mis
schien heeft Venlo enige invloed uit
geoefend, maar dat moet dan tot de 
imponderabilia worden gerekend -
in ieder geval is het zeker, dat het 
een bijzonder levendige plaats is, die 
met water, weg en rail binnen- en 
puitenland verbindt." 
Na zijn hbs-tijd ging de jonge Key
zer naar de Handelshogeschool in 
Rotterdam en daarna behaalde hij 
nog een literair diploma aan de uni
versiteit van Grenoble, waarmee dan 
de grondslagen van zijn carrière wa
ren gelegd: een loopbaan op het eco
nomische vlak met sterke binding 
aan het buitenland. 

Korte tijd werkte hij als leerling 
bij het Nederlandse consulaat-gene-~ 
raal in Düsseldorf. Vervolgens trad 
hij in dienst bij Economische Zaken 
in Den Haag, waar hij de basis leg
de voor de opbouw van een eigen 
voorlichtingsdienst. Bijna negen jaar 
heeft hij dit ambt vervuld totdat de 
oorlog er een eind aan maakte. 

Om nog wat bezig te blijven ver
bond hij zich aan een adviesbureau 
voor reclame, maar door de bezetting 
werd hem ook deze werkzaamheid 
onmogelijk gemaakt. Toen de oorlog 
geëindigd was, ging hij, na een kort 
verblijf in Zwitserland, naar Enge
land om zich opnieuw voor het de
partement van Economische Zaken 
te beijveren, maar spoedig daarop 
vertrok hij opnieuw naar Zwitser
land, waar hij het hoofd werd van 
de economische afdeling van het Ne
derlandse gezantschap in Bern. 

Hij nam een zeer werkzaam aan
deel in de totstandkoming van d.e 
GATT (General Agreement on Ta
riffs and Trade), eind oktober 1947. 
Hoofddoelen van deze wereldorgani
satie zijn de afschaffing van interna
tionale in- en uitvoerbeperkingen en 
verlaging van douanetarieven. Zijn 
ervaring en kennis van deze vraag
stukken leidden ertoe, dat hij wel
dra werd aangewezen als econo
misch adviseur van de Nederlandse 
delegatie bij het Europees Bureau 
van de Verenigde Na ties, verscheide
ne jaren lang kon hij zich aldus ver
diepen in internationale economische 
zaken - van het allergrootste belang 
in een tijdsgewricht van passen en 
meten om van Europa één geheel te 
maken. 

Medio 1951 volgde toen de benoe
ming van de heer Keyzer tot hoofd 
van de economische afdeling van de 
Nederlandse ambassade in Parijs -
negen jaar latter zou hij daar gevol
machtigd minister worden. 

Twaalf iaar Parijs 
"Die twaalf jaar in Parijs", zegt 

de staatssecretaris, "heb ik bijzon
der prettig ·en instructief gevonden. 
Ik heb er heel veel kunnen doen en 

vooral ook tal van belangrijke men
sen leren kennen. Daar komt dan nog 
bij, dat ik door mijn studie aan een 
Franse universiteit, indertijd, goed 
vertrouwd was met de Franse manier 
van denken; en met de taal dat 
spreekt vanzelf. Dit is toch wel' heel 
belangrijk, wanneer je je met Fran
sen in een andere taal, bijv. Engels, 
onderhoudt leer je hen nooit zo goed 

begrijpen. Op volledig. begrip komt 
het aan!" In Parijs was het ook, dat 
de heer Keyzer de tegenwoordige 
staatssecretaris W. den Toom van de 
Luchtmacht leerde kennen. 

In het onderhoud, dat we enige 
weken geleden met deze bewindsman 
mochten hebben, vernamen we im
mers hoe zij samen op een Middel
landse Zeestrand in gesprek waren 
geweest toen hun beider benoeming 
tot staatssecretaris - zonder dat zij er 
enig vermoeden van hadden - uit de 
lucht kwam vallen. Ook de heer 
Keyzer vermeldt deze bijkomstig
heid als een onvergetelijke herinne
ring. 

De taak, die thans staatssecretaris 
Keyzer op de schouders is gelegd -
alle vervoersaangelegenheden, niet 
alleen op rail, weg en water, maar 
ook in de lucht en over zee, te be
hartigen - is vooral in ons land be
langrijk. "In andere landen", zegt 
hij, "betekent het vervoer hoofdza
kelijk een dienst,. die aan het be
drijfsleven wordt betoond, maar bij 
ons is het een exportproduct. Het is 
een gevolg van onze geografische po
sitie in Europa. Het transportwezen 
van Nederland als door- en uitvoer
land brengt bijna 4 miljard aan de
viezen op en dat betekent 'n niet ge
ringe vermindering van het tekort op 
onze betalingsbalans. 

Er moet daarom van alles gedaan 
worden om dit transportwezen op 
peil te houden. We zijn voortdurend 
in het defensief in een zich snel ont
wikkelende wereld. 

Onze zeescheepvaart ondervindt 
grote concurrentie - niet in het 
minst ook van jonge naties, die een 
eigen koopvaardijvloot willen be
zitten. En wat de luchtvaart betreft: 
u weet, overal ter wereld wordt een 
strijd gevoerd om de exploitattie van 
luchtlijnen en het behoud of de ver
overing van landingsrechten. 

Wij moeten steeds op onze qui 
vive zijn en daarbij niet aflaten te 
wijzen op het grote belang van spe
ciale taken. Meer en meer wint ge
lukkig de gedachte veld, dat spe
cialisatie erkend moet worden -
helaas is de Economische Commis-

sie in Brussel daarvan nog altijd niet 
voldoende overtuigd. Wat ons te 
doen staat is: propaganda maken 
zonder ophouden. ' 

Volgend jaar zal in Munchen een 
grote verkeerstentoonstelling wor
den gehouden, waar wij de wereld 
iets zullen kunnen laten zien van 
wat Nederland op vervoersgebied 
presteert. Onze spoorwegen voldoen 
in hoge mate; ze nemen in betekenis 
toe naarmate het autoverkeer in
tensiever wordt - op het ogenblik 
heeft één op de twaalf Nederlanders 
al een auto, maar in Frankrijk is de 
verhouding al één op zeven en daar 
zal het hier ook wel naar toe gaan. 

Ook de binnenvaart wordt steeds 
belangrijker. Ruim 50 procent van 
het hele Rijnvervoer gaat door Ne
derland. Vooral wat het wegverkeer 
en het internationaal spoorwegbe
leid betreft is het hoogst noodzake
lijk, dat er in de Europese minister
raad te Brussel geen beslissingen 
worden genomen, die de ontwikke
ling in ons land kunnen belemme
ren. De Europese commissie wil nu 
eenmaal, dat wij een bepaalde al
gemene politiek toepassen (het in
voeren van marge-tarieven o.a.) die 
ons niet ligt. We moeten vechten 
om onze voordelige positie niet prijs 
te geven". 

Vurig advocaat 
De staatssecretaris toont zich in 

zijn pleidooi voor liberalisatie van 
het vervoer een vurig advocaat. 

Wanneer men hem hoort spreken, 
beseft men, dat hij "the right man 
on the right place" is - iemand met 
een ruime blik over het gehele aan 
hem toevertrouwde terrein (het 
slagveld van~ internationale belan
genstrijd?) maar ook met een scherp 
inzicht in details, zoals bijvoorbeeld 
de bestrijding van verkeersonveilig
heid, die hem bijzonder ter harte 
gaat. 

"Mijn taak", zegt hij, "is heel boei
end. Hoe kan het eigenlijk anders, 
wanneer je je moet bemoeien met 
alles wat beweegt? Er is een onaf
gebroken beweging in mijn werk, 
er valt iedere dag iets interessants 
te doen of te beslissen. En die taak 
houdt niet bij de grens - niet bij 
Venlo of zo- op, maar ze bestrijkt 
ook internationale vraagstukken; in 
dat opzicht heb ik natuurlijk veel 
aan de ervaringen, die ik in twintig 
jaren buitenlandse· dienst heb mo
gen opdoen. 

Ik heb gelukkig veel kunnen rei
zen; in mei j.l. ben ik nog naar de 
Antillen geweest om een inzicht te 
krijgen in de luchtvaartmogelijkhe
den aldaar, ook met het oog op een 
nieuwe bron van inkomsten: het toe
risme". 

Een onafgebroken beweging .... 
Maar staatssecretaris Keyzer is een 
uiterst kalme, beheerste man met 
een stille glimlach, zoals hij daar in 
zijn plechtige kamer bij het hoge 
venster staat en naar het rustige 
verkeer aan de overkant van het 
water, naar de roerloze bomen van 
de Vijverberg kijkt. Men voelt: 
achter die kalmte en die rust leeft 
een beweeglijke geest, een menge
ling van warm-zuidelijke cultuur en 
noordelijke ondernemingslust. Dus 
toch een beetje Venlo! 

Bslr. 
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Bijee11k~omst Executive Liberale 
Internationale in Parijs 

De Executive van de Liberale Interna
tionale heeft op 27 en 28 juni te Parijs 
vergaderd onder voorzitterschap van de 
heer H. A. Kluthe, daar de heer Malagodi 
door de acute politieke ontwikkelingen 
in Italië onverwacht verhinderd was. 

Van Nederlandse zijde werd de verga
dering voo·r een deel bijgewoond door 
prof. J. Kymmell en in zijn geheel door 
de heren mr. F. Korthals Altes en D. W. 
Dettmeijer. 

Ter sprake kwam o.a. het Congres van 
de Liberale Internationale, dat van 2 tot 
5 oktober in Stresa zal worden gehouden. 

Als thema's voor de vergaderingen wer
den gekozen de betrekkingen tussen de 
wetgevende en de uitvoerende macht en 
de internationale politieke situatie. Over 
dit laatste onderwerp zal op voorstel van 

prof. Kymmell van te voren een nota met 
hoofdpunten aan de deelnemers worden 
toegezonden. 

Er zal een vergadering worden belegd 
van het Comité van Liberale ballingen, 
terwijl besloten vergaderingen zullen 

· worden gehouden van de commissie voor 
Town and Country Planning en van de 
Sociale Commissie. 

Voorts zullen er enig.e vergaderingen 
worden gehouden van de Executive. Bij 
de bespreking van de intenationale situ
atie waren het in het bijzonder uiteenzet
tingen van de heer Bretsèher, hoofdre
dacteur van de Neuer Zürcher Zeitung en 
van mr. Coutard over de Franse situatie, 
welke met grote aandacht gevolgd wer
den en aanleiding gaven tot een uitvoerige 
discussie. 

UIT DE PARTIJ 
NIEUWE AFDELING 
IN OUDENHOORN 
OPGERICHT 

Op 3 juli vond een bijeenkomst 
plaats in het Tram-café te Ouden
hoorn met het doel een afdeling van 
de V.V.D. op te richten. 

Onder de aanwezigen waren de 
heren C. G. Trouw, voorzitter van 
de Ondercentrale Voorne en Putten 
L. van Vlaardingen, organisator-pro
pagandist en H. G. Roodhuyzen, re
gionaal propagandist. 

De heer Trouw opende de bespre
king en wees op het belang van een 
zelfstandige afdeling in Oudenhoorn 
in verband met de komende Rijn
mond-Centrale. 

De hieruit ontstane discussie re
sulteerde tot het oprichten van de 
afdeling. 

Het voorlopig bestuur werd als 
volgt samengesteld. 

Voorzitter: A. Noordermeer, Voor
weg 218, Tel. 01882-341. 

Secr.: W. P. Biesheuvel, Dwars
weg 197, Tel. 01882-431. 

Penningm.: A.v. Prooye, Ring 31a, 
Tel. 01882-246. 

NIEUWE SECRETARIS 
STATENCENTRALE 
HILVERSUM 

Tijdens een dezer dagen gehouden ver
gadea:ing van de Statencentrale Hilver
sum werd de heer P. H. Donck tot secre
tm·is van deze Centrale benoemd. 

"VOSMER" 
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VROUWENGROEP 
ZWIJNDRECHT 

Op een prachtige zomeravond ver
welkomde de presidente, me

vrouw Wiegand, allereerst de spreker 
van deze avond, de heer W. H. Jas, lid 
van het Hoofdbestuur, de dames Van 
Es, Pas en Kooiman uit Ridderkerk als
mede een ongekend groot aantal leden. 

Onmiddellijk daarop gaf zij het woord 
aan de heer Jas voor zijn praatje over 
de organisaties in de landbouw en over 
de landbouwpolitiek. 

Copie voor deze rubriek te zen
den aan: Mej. Joh. H. Springer, 
Alexanderstraat 16, Haarlem. 

Sprekende over de landbouworganisa
ties memoreerde de heer Jas het ont
staan van de eerste landbouworganisa
tie - 125 jaar geleden - de Holland
sche Maatschappij voor Landbouw. Om
streeks 1929 kunnen wij eerst gaan spre
ken over actieve landbouwpolitiek (Tar
wewet). In 1945 wordt de Stichting van 
de Landbouw opgericht, waarin zijn 
vertegenwoordigd de op dat ogenblik be
staande landbouworganisaties. Doel van 
deze Stichting was te komen tot voor-
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bereiding van het latere landbouwschap. 
Hierbij komt ook ter sprake de oprich~ 
ting van het Landbouw Economisch In
stituut, dat via onderzoek op gekozen be
drijven vaststelling van de kostprijs van 
landbouwprodukten beoogt. 

Spreker liet duidelijk uitkomen hoe
zeer 'jj overtuigd is van het nut van or
ganisatie in de landbouw - op vrijwil
lige basis - en hoezeer hij het betreurt, 
dat zovelen in de landbouw deze over
tuiging niet zijn toegedaan. Hierbij 
kwamen problemen van de huidige land
bouwpolitiek ter sprake met voorbeelden 
van eigen ervaringen en uit eigen bedrijf, 
waarvan als voornaamste indruk is blij
ven hangen de moeilijkheden rond de 
aardappel. En passant wekte spreker de 
"huisvrouwen" op vnoral goede kwali
tei t te eisen! 

Het onderwerp van de dag in politie
ke- en landbouwkringen - de EEG en 
het plan-Mansholt in dit verband - ont
brak ook in dit praatje niet. Het plan 
Mansholt beoogt in één krer een Euro
pese graanprijs vast te stellen. Spreker 
bleek niet optimistisch te zijn over de 
ontwikkeling van het landbouwbeleid in 
de EEG. De regering Ehrhardt durft de 
prijzen niet te verlagen; in Frankrijk 
moeten de prijzen omhoog. 

Aan het slot van zijn praatje wijdde 
spreker nog enige woorden aan de hulp
verlening aan de onderontwikkelde ge
bieden en hij pleitte daarbij voor betere 
hulp b.v. meer in de vorm val'l techni
sche bijstand en het zenden van . zaai
zaad en pootgoed dan door het direct 
zenden van geld en goederen. 

Al met al een zeer interessant betoog, 
vooral omdat de diverse problemen wer
den belicht door iemand, die én door de 
praktijk én door zijn Hoofdbestuurslid
maatschap hiermee bij voortduring te 
maken heeft. De aandacht van de aan
wezige dames bleef tot het eind toe on
verflauwd. 

Met een welgemeend woord van dank 
sloot voorzitster deze bijeenkomst. 

van Amsterdam 
COMPLETE 
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L.EVERINC3 
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NEDERL-AND 
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Crisis van het Parlementarisme? (VI) 

VANDEP ARLEMENTAIR.E INVJ_jOED 

Tl'7 IE zijn aandacht richt op de 
rr totaliteit van de parlemen

taire arbeid, stuit op twee tegenge
stelde aspecten. 

Hij constateert vergeleken bij vroe
ger een enorme uitbreiding van de 
ten·einen waarover de regeTingszorg 
en daanJ;ee dus ook die van het par
lement zich zijn gaan uitstrekken. 
Aan de andere kant is er de tendens 
van een zekere uitholling van de 
nationaaT-parlementaire invloed en 
bevoegdheden door de internationale 
ontwikkeling. 

Het èerste aspect: die ontzaglijke 
uit breiding is évident. 
. Het derde en laatste Ministerie
Thorbeckè (1871-1872) kon nog vol
staan met zeven ministers: van Bui
tenlandse Zaken, Justitie, Binnen
landse Zaken, Oorlog, Ma1·ine, Finan
ciën en Koloniën. Het Ministerie
Marijnen telt thans dertien ministers 
en het heeft twaalf staatssecretaris
sen. 

Het aantal begrotingen, dat moet 
worden behandeld, is, in overeen
stemm-ing met de uitbreiding van het 
aantal Ministeriële Departementen, 
verdubbeld en het aantal wetsont
werpen, dat de Staten-Generaal pas
seert, zal nog wel een veelvoud van 
die verdubheling zijn. 

* * * 

G EHEEL nie?<we teneinen van 
staatszorg, waarover dtLs ook 

de controlerende en mede-wetgeven
de arbeid van de Staten-Generaal 
zich is gaan uitstrekken, zijn eThij 
gekomen. MaaT ook wat vanouds 
za.ak van RegeTing en Staten-Gene
Taal is geweest, heeft zich in omvang 
op b~jna ontstellende wijze Hitge
bTeid. 

Het leven van een N edeTlandse mi
nisteT van Btátenlandse Zaken moet 
een eeuw en zelfs nog maaT een halve 
eeuw geleden dat van een Tentenier 
z~jn geweest vergeleken h~i hetgeen 
dezelfde functionaTis en zijn staats
secretarissen thans heb ben te ver
zetten. 

Ook de te lev i:; _ _;,Jroblemen van 
thans en die van weleer z~jn nauwe
l(iks vergelijkhare grootheden. 

Oud-minister Cals heeft e1· in zijn 
1·eeds eeTder geciteerde rede in enigs
zins ande1· verband op gewezen dat 
de onderwijsbegroting bij de op;·ich
ting van het Departement van On
derwijs, K. en W. in 1918, nog geen 
f 50 miljoen bedroeg en thans ruim 
f 2,5 miljard. Een veelzeggend ver
schil, ook al moet men uiteraa1·d re
kening houden met de waardedaling 
van het geld. 

Sprekender is het wellicht nog, dat 
de totale Rijksuitgaven een halve 
eeuw geleden ongeveer 5% van het 
nationale inkomen bedroegen en 
thans 25%. 

D 1!: 1·adio- en televisieproblemen, 
het woning- en huw·vraag

stt<k, de onder Sociale Zaken ressor
terende algemene volksve1·zekeringen 
(zoals die volgens de Algemene 
Ouderdomswet en de Algemene We
duwen- en Wezenwet), het maat
schappelijk werk, de gezondheids
zorg, de verkeersproblemen en de 
kwesties van lonen en prijzen gel~jk 
zij zich in deze tijd voordoen, vannen 

geheel of grotendeels nieuwe tenei
nen van wetgeving en bestuur. 

De economische, de agrarische, de 
financiële en de fiscale politiek z~in 
van een dusdanige gecompliceerdheid 
geworden en ook zo "verwetenschap
pelijkt", dat de discussie daarover 
tenminste evenveel doo1· wetenschap
pelijke theorieën als door politieke 
inzichten en politieke verschillen 
wordt beheerst. 

Dit alles heeft ook de omvang en 
het karakter van de paTlementaire 
arbeid in sterke mate beïnvloed en 
het is zeker niet te vroeg, dat de 
Kamer zich ernstig is gaan beraden 
of ook niet haar weTkw~ize daarb~j 
diende te wo1·den aangepast. 

Aan die aanpassing ztillen wij in 
een slotartikel enige aandacht w~jden. 

H ET andere, hieraan tegenge
stelde aspect, is de mogelijke 

uitholling, in de naaste toekomst, 
van de nationaal-parlementaire in
vloed door de inte1·nationale ontwik
keling. 

Die ontwikkeli-ng is bekend. De 
bloedige lessen van de tweede we-
1·eldoorlog leidden naast het ontstaan 
van de universele "Verenigde Naties" 
zowel tot een zo hecht mogel~jke 
militaire samenwerkingsorganisatie 
van de westelijke we1·eld (de NAVO) 
als tot politieke en! of economische 
vormen van samenwerking als die in 
de Raad van Europa, in de Organi
satie voor Europese Samenwerking 
en Ontwikkeling (de O.E.S.O.) en in 
de drie Europese Gemeenschappen 
van het "Europa der Zes": de Euro
pese Gemeenschap voor Kolen en 
Staal (E.G.K.S.), de Emopese Eco
nomische Gemeenschap (E.E.G.) en 
de Ew·opese Gemeenschap voor 
Atoomenet·gie (Ev.ratom), met eigen 
organen als de Raad van Ministe1·s, 
de Europese Commissie en het 
"Europese Pa1·le1nent". 

Nede1·land, Bel.gië en Luxemburg 
z~in hovendien verhonden in de 
Benelnx-Unie, met als "Benelux
parlement" de Raadgevende Inte1'
paTlementaire Beneluxraad. 

E LKE internationale overeen
komst hetekent een binding 

op zeker terrein; betekent het opge
ven van een stukje volstrekte natio
nale zeggenschap, dus ook - met 
medewerking van het nationale par
lement zelf, dat deze overeenkomst 
goedgekeurde - van de volst1·ekte 
verdet·e beslissingsvrijheid van de 
Staten-Generaal op dat tenein. 

Op het gebied van de defensie 
geeft de NAVO slechts richtlijnen, 
aan de letterlijke uivoering wam·van 
de lid-staten niet formeel gebonden 
zijn. Het is dan ook bekend, dat V1·ij
wel geen land volledig voldoet aan 
hetgeen naar het inzicht van de 
hoogste NAVO-leiding noodzakel~ik 
zo11. zijn. 

Dat neemt niet weg, dat wanneer 
de minister van Defensie bepaalde 
beslissingen verdedigt als moreel 
voortvloeiende tiit ons lidmaatschap 
van de NAVO, de Staten-Genemal 
zich wel twee maal zullen bedenke;1 
alvm·ens zich tdteindel~jk tegen zulk 
een maatregel of heslissinq 1Lit tP 
spreken. 

Wannee-r de volledige integratie i1, 
EEG-verband zou z~jn tot stand ge
komen, welke met deze Europese 
Gemeenschap toch oorspronkelijk is 
bedoeld, zou hier inde1·daad een be
langrijk stuk parlementai1·e mede
zeggenschap op onde1·scheidene ter
reinen van het nationale niveat< z~jn 
overgeheveld naar het Eu-ropese Par
letnent. 

Zover is het (nog) niet gekomen 
maar juist door deze halfslachtige 
sittwtie cl1·eigt een uit democratisch 
oogpunt gezien gevaarl~ik paTlemen
tair vacuüm. te ontstaan. 

De correspondent van het "Alge
meen Handelsblad" in Brussel wees 
et· onlangs nog eens terecht op, dat 
de opstellers van het EEG-verdmq 
het zich op dit punt te gemakkel~ik 
hebben gemaakt. Zij schonken de 
Gemeenschap het begin van een 
federale staatsvonn. De Em·opese 
Commissie zou zich min of meer van
zelf ontwikkelen als een Rege1·ing, de 
Raad van Ministers tot een Senaat en 
het Eu.TOpese PciT!emént tot een Huis 
van Afgevaardigden. Het zou ons te 
ver voeren, de oorzaken hie1· stuk 
voor stuk aan te geven, maar de 
werkelijkheid is voo1·alsnoq een an
derf' 

A AN het Ew·opese Parlement ts 
slechts de E1Lropese Commis

sie verantwoordelijk. De politieke be
slissingen worden echter genomen 
door de Raad van Ministers, die als
nog, collectief, geen tegenspeler in 
de vorm van een met wezenlijke 
parlementaire bevoegdheden uitge
rust Em·opees Parlement tegenovet· 
zich vindt. 

En juist dat achterblijven van cle 
Europese organisatie bergt gevaren 
in zich, die zich op dit ogenblik 
vooral op het agTarische terrein 
openbaren. Belangrijke stukken land
bouwbeleid worden naar "Brussel", 
d.w.z. naar de Enropese Commissie 
en naar het Ministercomité van de 
EEG overgeheveld. Zij worden dus 
in belangrijke mate onttrokken aan 
de rechtstreekse contt·ole der natio
nale parlementen, zonder dat daar 
een evenwaardige controle van een 
Europees Parlement tegenover staat. 

Zoals bij de jongste Kamerdebat
ten eerst met minister Luns in de 
openbare vergade1·ing van de Vaste 
Commissie voor Buitenlandse Zaken 
over het verslag van de Regering 
omtrent de werking en toepassing 
van de veHlmgen betTeffende de 
EEG en Euratom daarna met minis
te1· Bieshenvel ir/. een openbare ver-

Bolèma Jti~Ur,;ji< 
Oude genever * Bessehrood 1r Cltro(n jenever -~. 

gadering van de Vaste Commissie 
voor Landbouw en Visserij, wel is 
gebleken, wordt dit vraagstuk thans 
nitennate actt<eel, omelat in de naaste 
toekomst mi!.iarden zullen omgaan in 
het Oriëntatie- en Gamntiefonds van 
de EEG, zonder dat - wij herhalen 
het - nog van een wezenlijke par
lementair-budgettaire controle in 
T<;EG-verband sprake is. 

De Nederlandse Regering en de 
Nederlandse Staten-Genemal z~fn. het 
over de onaanvaardbaarheid van deze 
situatie wel eens. De vraag is slechts, 
of w~j daar ook onze partners van 
kunnen overtuigen. De vraag is 
eveneens, op welk tijdstip en bij 
welke gelegenheid van Nederlandse 
<:ij de de eis zal (moeten) WO?' den ge
~teld, dat tegenover de bevoegdheden 
van Commissie en Raad van Minis
ters rm ook wezenlijke - in dit ge
val h1Ldgettaire - bevoegdheden aan 
het Enropese Parlement z11llen wor
den toegekend. 

Met genoemde correspondent kun
nen wij het eens zijn, dat in afwach
ting daarvan slechts één rnagelijk
heid openblijft: verscherpte controle 
op het doen en laten van de ministers 
in de Raad door de nationale parle
menten. Maar daartoe is in de eerste 
plaats noclig zo groot mogelijke open
baarheid der Raadszittingen. 

De Nederlandse ministers doen in
derdaad hun best, Kamer en pers 
uitvoerig in te lichten, maar het mag 
niet blijven bij de vr~itviliige activi
teit van één delegatie. 

A. W. ABSPOEL 

(Wordt vervolgd) 
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DE WET OP DE KANSSPELE 
Bedenkelijke oplossing van "sommige leden" 

Op 24 juni verscheen het Voorlopig Verslag inzake het ontwerp van Wet 
op de kansspelen, welke beoogt "de verspreide wettelijke bepalingen be
treffende kansspelen te herzien en in één wet onder te brengen en voorts 
de tijdelijke bepalingen betreffende sportprijsvragen door blijvende te ver
vangen". 

Het \Vetsontwerp werd op 25 maart aan de Tweede Kamer aangeboden 
door de ministers Scholten (justitie) en Biesheuvel (landbouw) en de staats
secretarissen Van den Berge (financiën) en Van de Laar (0. K. en W.). 
Over de - bepaald niet eenvoudige - materie is een rapport en een voor
ontwerp van wet uitgebracht door een Commissie Loterijwezen, naar de 
voorzitter der commissie Wiarda geheten. Onze geestverwant Berkhouwer 
was lid van deze commissie. 

De regering heeft in het wetsontwerp 
niet het voorstel van de commissie Wiar
da opgenomen om het deelnemen aan in 
het buitenland georganiseerde kansspe
len - lees: loterijen, toto's - uitdrukke
lijk strafbaar te stellen. De regering 
merkt daarover in de Memorie van Toe
lichting op: 

,.Een behoorlijke handhaving van de 
vevbodsbepaling zou, wat dit onder
deel betreft, voor justitie en politie een 
onevenredige belasting vormen en ook 
moeilijk zijn, mede in verband met de 
omstandigheid, dat telkens bewezen moet 
worden, dat de deelneming op Neder
lands grondgebied plaats vond. In het 
buitenland gepleegde overtredingen val
len nl. niet onder de werking van de 
Nederlandse strafwet (artikel 5 W v Sr). 
Om die reden is ook thans het in het 
buitenland deelnemen aan hazardspelen 
hier te lande niet strafbaar. Het bevor
deren van deelneming aan buitenlandse 
kansspelen blijft volgens het ontwerp 
strafbaar (artikel 1, onder b)". 

Deze motivering lijkt ons alleszins ac
ceptabel, maar daar wordt ook anders 
over gedacht. Volgens het Voorlopig Ver
slag van de bijzondere commissie ter 
voorbereiding van de openbare behan
deling van dit wetsontwerp, betoonden 
"verschillende leden" zich niet gelukkig 
met het voorstel van de regering om de 
deelneming aan buitenlandse loterijen 
ook in de toekomst straffeloos te laten. 
Door deze beslissing wordt (zo meen
den zij in de eerste, voor alle Kamerle
den toegank"lijke, vergadering van de 
bijzondere commissie) onnodig de toch 
al niet zo sterke positie van de overheid 

bij de bestrijding van verboden buiten
landse loterijen verzwakt. 

Door een zekere specialisatie bij jus
titie en politie zou het bezwaar van te 
grote toeneming van de werkzaamheden 
wel kunnen ondervangen_ Wat het be
wijs betreft, dat de deelneming op Ne
derlands grondgebied plaats vond, zou 
dit niet kunnen worden ondervangen 
door een wettelijke fictie?, zo vroegen zij. 

"Sommige" van deze "verschillende 
leden" achtten te meer reden aanwezig 
voor de regering om dit standpunt na
der te overwegen, aangezien een verbod 
"tevens de concurrentie, waarmee de 
Nederlandse sporttotalisator te kampen 
heeft, :!'leer sterk in negatieve zin zou be
invloeden". Het wilde deze leden voor
komen, "dat van een strafbaarstelling 
van deelneming aan buitenlandse loterij" 
en een niet te onderschatten preventieve 
werking zou uitgaan". Hoe geringer de 
ambitie om mee te doen, hoe minder lo
nend het bovendien voor de organisato
ren wordt om nog reclame te maken. 

Gevaarliike redenering 
Afgezien van het feit, dat wij niet in 

een belangrijke preventieve werking van 
een verbod geloven, komt ons de redene
ring van deze "sommige (van verschillen
de) leden" uiterst gevaarlijk voor. 

Wanneer de overheid maatregelen 
neemt, dient zij er voor te zorgen, dat 
deze maatregelen worden uitgevoerd. 
Wordien wettelijke bepalingen niet ge
handhaafd, dan worden ze een aanflui
ting en ondermijnen ze het gezag van 

ALLERHAND'E 

H ET is niet mogelijk snel een 
verenigd Europa tot stand te 

brengen als men het niet eens is 
over de opzet. Gebrek aan eenstem
migheid vertraagt het eenwordings
proces (dat, wel te verstaan, op 
zichzelf niet meer te stuiten is; men 
kan versnellen of vertragen, - niet 
stopzetten of terugdraaien). Zo'n ge
brek aan eenstemmigheid bestaat er 
op het ogenblik. 

Niet alle zes regeringen denken 
gelijk over aansluiting van Groot
Brittannië bij de Europese Gemeen
schap, over het verlagen van invoer
rechten in de internationale handel 
of over democratisering van het 
bestel. 

Onder zulke 
het beter, geen 

omstandigheden is 
nieuwe, grote stap-

pen op de weg naar eenwording te 
willen zetten. Het zou zelfs gevaar
lijk zijn, als men alleen om het effect 
nieuwe Europese organen zou schep
pen, zonder precies te weten wat 
men daarmee wil bereiken_ 

(Europese Gemeenschap) 

* * * 

N AARMATE het aantal gezin
nen dat zich de weelde van 

een eigen auto kan veroorloven toe
neemt, verandert ook het behoeften
patroon van de bevolking. Dat vraagt 
op het gebied van de recreatie en de 
wegenaanleg meer van de nationale 
middelen dan tot dusver ter beschik
king is gesteld. Hoewel wij geen zo-

de wet_ Een verbod, dat niet wordt ge
volgd door opsporing van overtreders en 
door sancties tegen deze, wordt heel 
spoedig een zaak waarom men lacht. De 
"oplossing" van de "sommige leden" 
voor de moeilijkheid, dat, zoals de rege
ring aantoont, een verbod praktisch niet 
te hanteren is, is een hoogst bedenkelijke 
uit democratische overwegingen! 

De regering handhaaft in haar wetsont
werp het strafbaar zijn van het bevor
deren van deelnemen in buitenlandse lo
terijen. Prima. Maar maakt :~Je ook ernst 
met het opsporen van hen, die in ons 
land voor buitenlandse - lees Duitse -
loterijen als agenten optreden? Een beet
je meer activiteit zou, dunkt ons, geen 
kwaad kunnen, wil ook dit verbod geen 
aanfluiting worden. Hier zal toch geen 
sprake zijn van een onevenredige be
lasting van justitie en politie? 

Per week schijnt er zo'n f 400.000 naar 
de Duitse lotto te verdwijnen. De Neder
landse sporttoto had in het seizoen 1962-
1963 een gemiddelde wekelijkse bruto op
brengst van f 668.873 ('gedurende 42 we
ken). 

Een belangrijke concurrentie dus. Die 
kan men alleen maar effectief bestrij
den door de Nederlandse toto aantrekke
lijker te maken. De "sommige leden" 
voelen dat ook. Zij noemen de in het al
gemeen in vergelijking met de Neder
landse voetbalpoolprijzen bijzonder 
hoge prijzen der buitenlandse loterijen 
als inspiratoren der "goklust". 

-Tegemoetkoming 
van de regering 

Het stichtingsbestuur van de Neder
landse sporttoto heeft als eerste wens te 
kennen gegeven het thans geldende ver
bod om aan één deelnemer een prijs van 
meer dan f 50.000 uit te _keren, op te 
heffen. De regering meent evenwel, dat 
het in het stelsel van de wet niet verant
woord is de prijzen geheel vrij te laten, 
doch zij is tot een tegemoetkoming be
reid, die neerkomt op een verhoging van 
de hoofdprijs tot f 85.000 (f 100.000 min 
15 procent loterijbelasting)_ 

Volgens het Voorlopig Verslag waren 
"vele leden" - met alle begrip voor het 
standpunt, dat de overheid ten aanzien 
van de kansspelen een zekere kanalise
rende invloed moet kunnen uitoefenen -
van oordeel, dat de overheid zich daar-

genaamde doelbelastingen kennen, 
doet het toch ietwat wonderlijk aan, 
dat van de één miljard gulden, die 
de rijksoverheid dit jaar uit de op
brengsten van het wegverkeer ont
vangt, er slechts één derde aan de 
wegenbouw wordt uitgegeven. De re
gering moet natuurlijk rekening 
hottden met andere, soms dringender 
behoeften en is bovendien gebonden 
aan een bepaald budget; maar een 
situatie als deze roept onwillekeurig 
verzet op_ De pressiegroep, die de 
RAT met de ANWB en enkele grote 
bedrijven wil vormen, is daarvan een 
symptoom een duidelijk syrnp
too·rn. 

(Het Nieuwe Landl 

* * * 

JE lot komt deels van buiten
af, deels ligt het besloten in 

je omstandigheden en persoon. 
Iemand met hoogtevrees kan geen 
glazenwasser worden. Een kleuren
blind mens kan geen zeeman worden. 
Maar het werkelijke van je lot is dat 
wat je met die gegevens doet. Je 
ktmt je lot bederven door het te ver-
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bij ook van de schijn dient te vrijwaren 
als zou zij betutteling van een mondig 
volk nastreven. De praktijk van de sport
totalisator heeft - voor zover deze leden 
bekend - nergens tot excessen geleid. 

Deze "vele leden" menen, dat een ma
ximumprijs wellicht doelmatiger buiten 
de wet kan worden geregeld. Zij vroegen 
overigens de regering waarom - gezien 
de praktijk van de afgelopen jaren (in 
slechts weinig gevallen valt de hoofdprijs 
van de sporttoto aan één persoon toe) -
eigenlijk aan het stelsel van een hoofd
prijs wordt vastgehouden. Zij beschou
wen tenslotte de stijging van f 50.000 tot 
f 85.000 niet als een aanmerkelijke stij
ging. 

Waarom? 
De "vele leden" willen dus weten, zo

als zij zelf zeggen, om welke reden de re
gering meent, dat het "in het stelsel van 
de wet niet verantwoord is de prijzen 
geheel vrij te laten", zulks te meer ge
zien de andere beperkingen, welke de 
totalisator worden opgelegd. 

Ook wij zijn nieuwsgierig naar het
geen de Memorie van Antwoord op dit 
punt inhoudt. De goklust openbaart 
zich bij de een in het zaken doen (bij 
hem die de toto afwijst bv.), bij de an
der in het nog net even met de fiets door 
het rode stoplicht rijden (ook al een 
machtsstrijd), bij de derde, die voor het 
één niet in de situatie is en voor het an
dere te bang, in het bescheiden meedoen 
in de Staatsloterij en/of in de toto. 

Maar afgezien van de kwestie of men 
wel principieel "de" goklust kan afwij
zen, menen wij, dat men bij het bestrij
den van een mogelijkheid om die uit te 
leven, voorzichtig moet zijn met rege
lingen, die tegen de werkelijkheid in
gaan en vooral moet waken voor oplos
singen, die - als die van "sommige van 
verschillende leden" - een gevaar voor 
het democratisch normbesef kunnen op
leveren. 

dBo. 

wennen of het te haten, maar je kunt 
e1· ook respect voor hebben, zoals je 
respect moet hebben voor de mens 
die je liefhébt. Je kunt er voor zor
gen zoals je een tuin ve1·zorgt: met 
gieten en bemesten, maar ook met 
wieden en snoeien en doen met de 
grond wat er mee gedaan kan wor
den, of die nu uit zand bestaat of tdt 
zware klei. 

Raad en Daad (Maandblad Unie VV) 

* * * 

HET ligt voor de hand dat in 
een dynamisch en onderne

mend hoog ontwikkeld industrieland 
ieder~ bevolkingsgroep aanspraken 
maakt op een behoorlijke moot uit de 
zich vergrotende welvaartskoek. Bij 
alle gekrakeel hierover moet men 
echter niet uit het oog verliezen, dat 
niet meer kan worden gegeten dan 
de koek groot is en dat het van 
groot belang is de koek te laten 
groeien. In dit opzicht zijn begrippen 
als afschrijving winst, reseTvering 
en investeTing van grote importantie_ 

(FMF Metralecto Visie) 
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GOLD WATER, 

Donderdag 23 juli 1964 - No. 786 

Ernstige 
conflictsituaties 

(Zie pag. 3) 

dat vereist is voor een goede vervul~ 
ling van de onmenselijk zware taak 
op het Witte Huis. 

ANTI-LIBERAAL 

Het wilde feestgedruis op de con
ventie in San Francisco - waarbij de 
houding van een bezadigd man als 
generaal Eisenhower teleurstelde' ~ 
kan geenszins de reacties overstem~ 
men, die de verkiezing van de radi~ 
caal Goldwater in Amerika en in de 
wereld daarbuiten heeft gewekt. In 
de Cow Hall won de grillige impul
siviteit het van de evenwichtige re
delijkheid. Slechts negerafgevaardig
den in San Francisco lie,ten mooie 
leuzen voor mooie leuzen. Uit pro
test verlieten zij de zaal. 

De tijden zijn voorbij, waarin 
men de verkiezing van een 

president van de Verenigde Staten 
als een binnenlandse aangelegenheid 
kon beschouwen. Het leiderschap 
van één der grote machtsblokken op 
deze aarde brengt met zich mee, dat 
de eenzame op het Witte Huis over 
oorlog of vrede beslissen kan. En 
da:t hij in staat is het levenslot van 
letterlijk ontelbare individuën te be
invloeden. Eén onjuiste decisie kan 
tot de chaos leiden. Geen wonder, 
dat de wereld de verkiezing van 
Barry M. Goldwater tot republi
keins kandidaat voor het Ameri
kaanse presidentschap met tot nog 
toe ongehoorde belangstelling heeft 
gevolgd. 

Daarbij komt, dat die aarts-ver
menigvuldiger, nl. de televisie, het 
luidruchtig gebeuren in de Cow 
Hall van San Francisco op miljoenen 
en miljoenen beeldschermen heeft 
gebracht. De man - niet van de 
straat, maar van de huiskamer -
kent thans de verschijningsvorm van 
de uiterlijk niet eens onsympathieke 
senator van Arizona. Dart hij verle
genheid paart aan overmoed, is de 
toeschouwer met eigen ogen bekend. 

Het program, waarop de heer 
Goldwater de verkiezingen 

ingaat, is stellig niet gecompliceerd. 
Integendeel, het noemt de dingen op 
zo een eenvoudige manier bij hun 
naam, dat de - ingewikkelde - wer
kelijkheid erbij in het niet zinkt. 
"Geen woorden, maar daden", ge
transponeerd naar het Amerikaans 
cowboy- en Cow Hall-patroon. Een 
ongeclausuleerd neen-zeggen tegen 
het communisme. Het neerhalen· 
van de Berlijnse muur. Bevrijding 
van Joegoslavië en de Baltische sta
ten. Bevordering van en zo nodig 
steun aan tegenstanders van het re
gime in Cuba. Beslissing over het ge
bruik van "kleine" atoomwapens niet 
door de president van de USA, maar 
ook door de militaire bevelhebbers. 
Een zich terugtrekken van de Ver
enigde Staten uit de UNO, zodra 
Rood-China daarin toegelaten zou 
Worden. Een feller Amerikaanse ac
tie bij de oorlog in Vietnam. In het 

binnenland terugdringen van de fe
derale invloed. De constatering, dat 
"extremisme bij de verdediging van 
de vrijheid geen ondeugd" is. 
Tegenstand tegen de sociale verzeke
ring. Ten slotrte: (al heeft Goldwater 
er dan tegen gestemd) uitvoering van 
de wet op de rassengelijkheid. Zie
hier een aantal hoofdpunten van het 
door Goldwater voorgestane verkie
zingsprogram. 

* * 

N iet zonder reden heeft men op
gemerkt, dat di:t program in 

zichzelf reeds tegenstrijdigheden be
vat. Hoe is nl. een ultra-krachtig op
treden tegen de communistische 
machten te rijmen met een verzwak
king van het centrale, federale ge
zag? Hoe wil de senator de wereld
vrede bewaren, als hij het "brink
manship" -hert gaan tot aan de 
drempel van oorlog - van Foster Dul
les, tot aan de "uiterste" drempel 
verleggen wil? Dat de "uiterste" 
rand van vrede helaas kan samen
vallen met een intrei:le van de oor
log, heeft reeds het begin van de eer
ste wereldoorlog veertig jaar gele
den geleerd. 

* * * 

De verkiezing van Goldwater, 
reeds in eerste ronde met een 

overweldigende meerderheid, is in
tussen een spectaculair feit, waar
mee men rekening moet houden. Re
kening in zo verre, dat het niet ab
soluut is uitgesloten - al ziet het er 
momenteel niet naar uit - dat de 
aarts-conservatieve senator ten slot
te toch nog in het Witte Huis be
landen zou. Voor het ogenblik is er 
de figuur van president Johnson, die 
stellig tot democratisch kandidaat 
gekozen zal worden en die de weg 
naar de presidentiële zetel blokke
ren zal. Niettemin zou de situatie 
vóór november, 
buiten kunnen 

door oorzaken van 
veranderen. Een 

zeer ongunstige wending in Zuid
Oost Azië, acute moeilijkheden in 
verband met Cuba of racistische on
geregeldheden op grote schaal in 
Amel"ika zelf, kan men hier - theo
retisch - als voorbeelden noemen. 

I ntussen tracht de ontstelde 
buitenwereld te verklaren, 

hoe in het in wezen democratisch
liberale Amerika een uitgesproken 
anti-liberaal politicus als Goldwa
ter zo ver naar voren is gedrongen. 
De heer Goldwater is immers anti
liberaal omdat hij alles mist, wat 
zweemt naar verdraagzaamheid. 
Anti-liberaal ook, omdat hij aan de 
harde botte vuist de voorkeur geeft 
boven een redelijk overleg. Anti-li
beraal ten slotte, omdat hij op vrij
wel elk gebied voorstander blijkt 
van het terugzetten van de klok. Al 
is hij dan geen fascist, een der 
hoofdfactoren van zijn succes is stel
lig het speculeren op het onbehagen 
van een bepaald soort Amerikanen. 
Onbehagen omdat "men" onvol
doende ontzag toont voor Amerika. 
Onbehagen over alle gevallen, waar 
de Amerikanen op buitenlands-poli
tiek gebied stuiten op forse tegen
wind. 

Bovenal: de persoonlijkheid van 
de senator uit "het verre Westen" 
boezemt vele simpele zielen ver
trouwen in. Hij is de man van de 
daad, die een straaljager-en een wild 
paard met hetzelfde gemak be
stuurt. Niet voor niets is hij reserve
brigadegeneraal van de Amerikaan
se luchtmacht. Voeg daarbij zijn 
liefde voor simpele, rechtlijnige uit
spraken, waarbij men zich echter 
niet moet afvragen of zij voor 
verwezenlijking vatbaar zijn. Ten 
slotte een blijkbaar stevig geloof in 
de. eigen ster. 

* " * 

Daarmede is dan ook alles ge
zegd. Want ster of niet, in 

wezen heeft Barry Goldwater zich 
een roekeloos en avontuurlijk poli
ticus getoond, die in ruimere zin het 
verantwoordelijkheidsgevoel mist, 

Het woord is thans aan de demo
craten. Hun verkiezingsmechanisme 
moet nog op toeren komen. Hoogst
waarschijnlijk zal in november blij
ken dat, wat toeren betreft, het in 
wezen liberale Amerika niet van de 
extra-toeren van Barry Goldwater 
is gediend. 

L. M. 

E.E.G. 11 

10 de mist 

door ir. L. G. OLDENBANNING 

Dat de E.E.G. zich in een moeilijk 
stadium bevindt, bleek maar al te 
duidelijk tijdens de debatten in de 
openbare vergadering van de vaste 
commissie van Landbouw van de 
Tweede Kamer. In de graanprijs
voorstellen zit geen voortgang. De 
rijst- rundvlees- en zuivelverorde~ 
ning~n moesten worden uitgesteld. 
Over het structuurbeleid is nauwe
lijks iets bekend. 

, Of het Oriëntatie- of Garantiefonds 
al of niet is ingegaan is niet duide
lijk. De eierexport is een tere zaak. 
De houding bij wereldhandelsconfe~ 
rentie was verdeeld en aan de Ken~ 
nedy-ronde kan men in E.E.G.-ver~ 
band nog niet beginnen. 

Uit dit alles blijkt, dat het met de 
vrijmaking van de handel in land
bouwproducten binnen de E.E.G. 
moeilijk gesteld is. Het kost uren
lange debatten om een klein stapje 
verder te komen en als men iets 
overeengekomen is, moet men het 
voorzichtig hanteren. Er kan maar 

(vervolg op pag. 3) 

In verband met de vakanties zal ons weekblad 

op 30 juli a.s. NI E T uitkomen. 

Het eerstvolgend nummer verschijnt een week daarna, 

te weten op 6 augustus a.s. 



VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

NOGMAALS: WAARDEVASTHElD 
VAN PENSIOENEN 

Met veel waardering voor. het ingezonden stuk van een aantal VVD-ers 
uit Amsterdam, die zich bezighouden met het probleem van de oudedags
voorziening (zie ons weekblad van 9 juli j.l.) meen ik toch enkele kant
tekeningen te moeten maken. 

De schrijvers stellen, dat de waardevastheid van pensioen de "verant
woordelijkheid" van de werknemer is. 

Ik zou dit woord willen. vervangen door "aansprakelijkheid" want 
daar komt het toch op neer. Wordt hier bedoeld de werknemer van van
daag, die pas in het. arbeidsproces is opgenomen en thans geconfronteerd 
wordt met het begrip "inflatie"? Of worden hier bedoeld alle werkne
mers, ook zij die reeds 40 jaar aan het arbeidsproces deelnemen. Ook de ex
werknemers voor zover die pensioen genieten? 

Hoe weinigen van hen zullen tot voor 
kort enig begrip hierover hebben gehad. 
Hebben deze mensen zich onverantwoor
delijk gedragen? Zijn zij wel aansprake
lijk? De koopkracht van hun toekomstig 
pensioen resp. pensioen daalt regelmatig 
(sluipende inflatie). 

Voor zover betrokkenen nog in het ar
beidsproces zijn ingeschakeld ziet men 
vaak, dat de toekomstige pensioenen re
gelmatig in gunstige zin worden gecorri
geerd. 

Voor de gepensionneerden ligt dit 
meestal anders. De bereidheid en de mo
gelijkheid van de werkgever om iets te 
kunnen doen speelt een grote rol. Heeft 
de onderneming een eigen pensioenfonds 
dan is door rente- en sterftewinst en al 
of niet gerealiseerde koerswinsten dik
wijls ruimte om iets te doen. 

De mogelijkheden worden ook sterk 
beheerst door de leeftijd van een fonds 
en door het feit of het een stationair of 
inkrimpend fonds betreft. 

Ruimte 
Over de waardevastheid. der pensioe

nen is te constateren, dat zolang de 
"ruimte" geheel in het loonzakje ver
dwijnt en, zoals we in het begin van het 
jaar gezien hebben, soms belangrijk meer 
dan die ruimte, alle pensioentrekkers het 
kind van de rekening zullen worden. 

De geleidelijk groeiende koek (door 
productieverhoging, maar ook door slui
pende en ordinaire inflatie) waarvan de 
gepensioneerden hun (vaststaand) deel 
moeten hebben gaat steeds anders ver
deeld worden met een te groot deel naar 
de loontrekkenden. De aktiefdienenden 
onder aanvoering der vakverenigingen 
gaan een steeds . groter deel van de op
brengst opeisen ten koste van de kapi
taalbezitters, maar ook van de gepen
sioneerden. Er is helaas niet één werkne
mer, die zich daarover opwindt, behalve 
degene, die in de buurt van zijn ouder
domspensionering komt. 

De schrijvers van het artikel vragen 

EUROPESE BURGERZIN 

I n de Soester Courant heeft een lang 
verslag gestaan over een bijeen

komst van de vrouwengroep Soest-Soes
terberg. Het volgende is er aan ontleend. 

Deze keer betrof het een spreekbeurt 
van mevr. M. Rijpstra-Verbeek Als 
journaliste heeft zij in Brussel het con
gres bijgewoond van de Contactgroep 
voor Vrouwen in de Europese Beweging 
en nu sprak zij over "Europese burger
zin". 

Zij noemde het moeilijk te definiëren, 
wat burgerzin is. In Brussel kwam men 
tot een omschrijving, waarin burgerzin 
verbonden wordt aan het zich bewust zijn 
van het gevoel deel uit te maken van een 
gemeenschap, rechten en plichten te aan
vaarden en zich solidair te tonen. 

Voor Europese burgerzin betekent dit: 
actief deelnemen aan het éénmaken van 
Europa met inachtneming van de rechten 
van de mens en de democratie. Zelfs moet 
gestreefd worden naar de opvoeding tot 
wereldburger, want gehoopt wordt, dat 
alle mensen eens wereldburgers zullen 
zijn. 

Burgerzin en Europese burgerzin (om 
ons daar nu maar bij te bepalen) moe
t~n gestimuleerd worden door de rege
rmg, de politieke partijen de· vrouwen
verenigingen en vooral d~or het onder
wijs. Aan het laatste mankeert tot nu 

zich af of "stortingen bij prijsstijgingen" 
teneinde de premiereserve op peil te hou
den wel realiseerbaar is. In het rapport 
"Waardevastpensioenen" werd. dit im· 
mers als oplossing genoemd 

Ultimo 1961 bedroeg het tota 1 vermo
gen van de ondernemings- en bedrijfs
pensioenfondsen 6.961 miljoen gulden, 
terwijl de jaarpremie bedroeg 773 mil
joen gulden. Per % inflatie per jaar zou 
de bijstorting vergen aanvangende in 
1961 voor de verhoging van de premie
reserve 70 miljoen gulden en voor de ver
hoging van de premie 8 miljoen gulden, 
tezamen 78 miljoen gulden. 

In deze getallen zijn niet begrepen de 
rechtstreeks bij verzekeringmaatschap
pijen gesloten pensioenverzekeringen. 

Zoals het er voor 1964 uitziet zou er 
dus inmiddels ongeveer een dubbele pre
mie moeten worden gestort. Bij fondsen 
met een naar verhouding groter aantal 
gepensioneerden dan actiefdienenden o.a. 
door lagere pensioneringsleeftijd zal de 
extra storting wel enige malen de nor
male jaarpremie moeten bedragen. 

Toekomst voorspellen 
Er wordt door de schrijver van het ar

tikel gesteld, dat het verzekeren tegen 
toekomstige inflatie van het pensioen, de 
verantwoordelijkheid van de werknemer 
is. Weten de geachte opstellers echter 
hoe groot die inflatie over 10, 25 of 45 
jaar is? Het antwoord moet hierop 
"neen" luiden. Bovendien weet een jon
geman, die aan het begin van zijn loop
baan staat te enenmale niet welke rang 
of functie hij op 65-jarige leeftijd zal be
kleden, dus oqk niet hoe groot zijn pen
sioen zal zijn, dat na ingang doorgaat te 
devalueren. Wat wil men dan verzeke
ren? 

De schrijvers stellen, dat de werkge
vers een gunstige invloed kunnen uitoefe
nen op de waardevastheid van uit te ke
ren pensioenen. Zij kunnen kennelijk sti
muleren, dat de pensioenfondsen een 
actieve beleggingspolitiek volgen. , ' 

Copie voor deze rubriek te zen
den aan: Mej. Joh. H. Springer, 
Alexanderstraat 16, Haarlem. 

toe bij ons nogal wat. De algemene poli
tieke belangstelling van de Nederlanders 
waaronder de jeugd, is trouwens niet 
bijster groot. De Mammoetwet wil hier 
wat aan doen. Maatschappijleer wordt 
een vak, dat meetelt. Maar zo gemakke
lijk zal dat niet gaan. Er zijn overtuig
de, goed onderlegde en enthousiaste le
raren voor nodig. 

Ook de vrouwenverenigngen kunnen 
er wat aan doen, ook onze plaatselijke 
vrouwengroepen. Als die nu eens mins
tens eenmaal per seizoen zo'n onderwerp 
op haar programma zetten! Soest-Soes-

Rekenrente 
Wellicht zou het beter zijn de reken

rente minstens 2% beneden de beleg
gingsrente. (opbrengst) te stellen. Dit is 
veiliger en profijtelijker dan een actieve 
beleggingspolitiek :bedoeld wordt actie
ver dan thans) te voeren, die onwillekeu
rig op het terrein van de speculatie te
recht komt indien men zich hoofdzake
lijk door vermeend of voorgespiegeld ren
dement laat leiden. Het is voor veel 
fondsen al soms moeilijk om binnenge
komen premieën of vrijgekomen beleg
gingen goed te beleggen (het t z.t. terug 
krijgen van de hoofdsom is ook van be
lang) door het ontbreken van gewenst 
materiaal. Maar ik zie al, dat men met 
7 miljard beleggingen gaat goochelen. 
Manipulaties op kleinere schaal, die nu 
ook reeds plaats vinden, zetten voor het 
geheel geen zoden aan de dijk. 

Ambtenaren 
Waardevast (of eigenlijk welvaart

vast!) pensioen, is alleen voor ambtena
ren weggelegd, omdat de extra kosten 
hiervan uit de belastingen zouden kun
nen komen. Waarom dit volgens de 
schrijvers als een op zichzelf staande 
kwestie moet worden beschouwd, alleen 
te bezien in het algemene kader van het 
salarisbeleid voor ambtenaren, is niet 
direkt duidelijk. Misschien enkele top
functionarissen uitgezonderd liggen de 
salarissen van de ambtenaren (met de 
rangeninflatie) niet noemenswaardig la
ger dan in de particuliere sector. 

Men kan er vrede mee hebben indien 
er van uitgegaan wordt, dat de overheid 
als werkgever het voorbeeld moet geven, 
maar dan past het ook niet de ex-werk
nemers - niet ambtenaren - onder de 
volle last van hun verantwoordelijkheid 
(aansprakelijkheid) voor waardevast
pensioen schier te laten bezwijken. 

A. O.W. 
In dit verband juich ik ook de verho

ging van de AOW toe, indien de onder
nemingen althans niet tot korting van 
een deel van de verhoging overgaan, als 
compensatie voor de waardeverminde
ring van pensioen, lijfrente en opbrengst 
van vermogen, mij bewust zijnde, dat de
ze oplossing slechts incidenteel is. 

Van de ruimte door de toenemende 
welvaart behoort een deel gebruikt te 
worden voor het loonzakje en een deel 
voor de pensioenen, zodat de gevolgen 
van de inflatie voor de gepensionneerden 
wordt geneutraliseerd. 

G. A. A. SCHOL TE 

terberg gaf het voorbeeld. Men had daar 
een echt goede middag. 

VROUWENGROEP 
OOSTVOORNE 

I n mei j.l. maakten 36 dames van de 
groep Oostvoorne een bustocht. 't 

Weer was prachtig en zij hebben volop 
genoten van de mooie natuur en niet het 
minst van de bezichtiging van het kas
teel "De Haar" te Haarzuilen, het eigen
lijke doel van deze tocht. 

Een koffiemaaltijd in "De Karse
boom" te Hilversum, die uitstekend ver
zorgd was, werd in geanimeerde stem
ming gebruikt. Hierna ging het, nogmaals 
onderbroken in de koele Zeister bossen 
voor een long drink,· via de Alblasser
waard weer op Oostvoorne aan. 

Deze eerste keer, dat zoiets werd on
dernomen, kan de groep terugzien op 
een geslaagde dag, die zeker ertoe zal 
bijdragen de saamhorigheid te bevorde
ren. 

OP NAAR DE 
PIETERSBERG 

Op zaterdag 10 en zondag 11 oktober 
. naar de Pietersberg in Oosterbeek. 

Het wordt weer echt de moeite waard. 
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VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

TEST 
* vnjkens 'n bericht in de Volks-

* krant is er onlangs een onder-
zoek naar de intelligentie van vier 
kerkelijke groeperingen gehouden. De 
gegevens werden bewerkt in het psy
chologisch instituut "Heijmans" van 
de universiteit van Groningen. Uit het 
onderzoek bleek, dat hef; hoogste ni
veau door buitenkerkelijken wordt 
bereikt, dan volgen de gereformeer
den, daarop de Nederlands hervorm
den en ten slotte de kaholieken. 

Vooral bij de tests, die een op school
se ervaring berustende kennis of vaar
digheid vragen, presteren de katho
lieken minder dan de buitenkerkelij
ken. Maar de gereformeerden weer 
minder dan de hervormden en deze 
laatsten minder dan de buitenkerke
lijken. 

Ziezo, dat weten we tenminste weer. 
Wellicht kan men een-volgend maal 

eens een onderzoek instellen naar het 
verschil in intelligentie tussen wel en 
niet bruin-brood-eters, melk- en alco
holdrinkers, Beatle-fans, Veronica-
luisteraars, REM-kijkers ...... , enfin, 
vult u zelf maar in. 

BUITENSPEL 
* * Hoewel de controverse tussen 

* amateursectie en afdeling be-
taald voetbal nog lang niet tot het ver
leden behoort, heeft de KNVB zater
dag in elk geval getoond dit conflict 
zelf te willen oplossen. Dit is daarom 
zo belangrijk, omdat Het Vrije Volk 
onlangs in een ·commentaar over de 
crisis in de KNVB schreef, dat het 
tijd wordt, dat de politiek zich met 
de sport gaat bemoeien. 

Zo ziet men weer eens hoe onge
zond het zou zijn als de socialisten 
in de Tweede Kamer de meerderheid 
verwierven. Dr. Vondeling zou het 
Nederlands elftal samenstellen uit 
PvdA-leden. Als een speler zou tegen
vallen, zou hij uit de partij worden 
gestoten. 

Particulier initiatief heeft de sport 
tot grote bloei gebracht. De overheid 
heeft "slechts" tot taak er voor te 
zorgen, dat er genoeg sportvelden en 
-zalen zijn. Wie die taak wil uitbrei
den, staat buitenspel. 

PIANO 
* * De vice-president van de Am-

* sterdamse rechtbank heeft zich, 
om met Shakespeare-Shylock te spre
ken, "een wijze rechter" getoond. In 
kort geding tussen een piano-student 
en zijn vertoornde buren heeft hij nl. 
precies vastgesteld hoeveel uur per 
dag de pianist-in-spe wel en niet spe
len mag. Anderzijds moeten de buren 
staken "storende" geluiden voort te 
brengen. Daaronder valt het slaan met 
deuren. Bonzen en stampen. Boven
dien het hanteren van radio en t.v. 
op maximum-geluidssterkte. Intussen 
was dit gehele korte geding wellicht 
overbodig geweest als alle piano-stu
derenden zich zouden bezinnen op de 
wonderen van de moderne techniek. 
Het is nl. zeer wel mogelijk voor stu
die-doeleinden een piano van een al 
dan niet te gebruiken sourdine te 
voorzien. Zeker in Frankrijk is het 
middel bekend. Ziehier het ei van 
Columbus in de pianistiek. 

EENHEID 
* * Hoewel een NIPO-onderzoek 

* eind juni uitwees, dat een ruime 
meerderheid van de aanhangers van 
de CHU één protestantse partij wenst, 
heeft mr. H. K. J .Beernink vorige 
week gezegd, dat de tijd nog niet rijp 
is voor een samengaan van zijn partij 
met de ARP. Hij acht daarvoor de 
kerkelijke gescheidenheid in prote
stants Nederland een beletsel en 
vreest, dat een fusie tot gevolg zou 
hebben, dat onmiddellijk een nieuwe 
OHU en een nieuwe ARP zouden wor
den opgericht. Mr. Beernink deed de 
NIPO-enquête af met de opmerking, 
dat maar zo weinig mensen naar hun 
mening was gevraagd. Alsof dat bij 
opinie-onderzoeken ongebruikelijk zou 
zijn. Het is merkwaardig, dat de CRU
leiding van haar aanhang vervreemdt 
en wil wachten op de hereniging van 
de protestantse kerken. De vorming 
van één protestantse partij zou juist 
tot dat laatste zoveel kunnen bijdra
gen. 

ERNSTIGE CONFLICTSITUATIES 
DOOR ONGELIJK RECHT 

(Van onze medische medewerker). 

Als liberaal kun je je in het Nederland van vandaag telkens weer hart
grondig ergeren over het door de overheid en rechterlijke macht getole
reerde meten met twee maten. 

Wie goed opmerkt moet zich wel steeds stoten aan de bestaande rechts
ongelijkheid. Ik ben altijd een fel tegenstander geweest van klassejustitie 
en daarom keer ik mij ook tegen de wat ik noem omgekeerde klassejustitie, 
die tegenwoordig zo geweldig in de mode is. 

Ik denk bijvoorbeeld aan de vervolging van werkgevers, die zwarte lonen 
betalen en aan het als het ware vanzelfsprekend vrijuit gaan van werkne
mers, die deze zwarte lonen eisen en in ontvangst nemen (waarbij dit dan 
bovendien nog belastingvrij moet geschieden). 

Zo denk ik ook aan zakenlieden, die terecht beboet worden wegens belas
tingontduiking en aan de werksters e.d., die eisen, dat hun inkomsten uit 
de boekhouding blijven, omdat zij er anders belasting over moeten betalen, 
maar die ongemoeid blijven. 

Het illegale blad "Vrij Nederland" is 
in de oorlog al met de propagering van 
dit systeem begonnen: de bunkerbouwers 
en de bioscoopexploitanten moesten ge
straft worden, de werknemers in deze 
bedrijfstakken moesten vrij uit gaan, die 
moesten toch leven! In ons eigen blad 
heb ik mij daar toen reeds tegen ge
keerd en betoogd, dat beide categorieën 
schuldig waren. 

Wie rondkijkt, ziet nog wel andere 
voorbeelden van het meten met twee 
maten: auto's moeten voor een gesloten 
overweg keurig in een file voor .de streep 
wachten, motors, bromfietsen en fLetsen 
wordt toegestaan zich links en rechts 
voor de spoorbomen te verdringen en na 
de opening dwars tegen elkaar in te gaan 
Personenauto's mogen een stopverbod 
niet negeren, vrachtauto's versperren 
ongestraft, ondanks stopverboden, hele 
straten. 

Op ziekenfondsgebied worden mede
werkers, die onjuist declareren terecht 
gestraft, verscheidene verzekerden en 
ziekenfondsen die de hand lichten met 
de voorschriften óver de welstandsgrens 
gaan vrij uit. Over de ongelijkheid van 
rechten met betrekking tot de prijsbe
heersing schreef de heer Oldenbanning 
onlangs reeds in ons blad. 

Wie in militaire dienst gaat valt niet 
meer onder het burgerlijke strafrecht, 
maar onder een archaïsch en veel zwaar
der militair strafrecht. 

Frappante engeliikheid 
van rechtsbedeling 

Een staaltje van ernstige ongelijkheid 
in rechtsbedeling is ons bekend gewor
den uit het volgende berichtje, dat in al
le kranten heeft gestaan. 

"Kolonel J. Potteboom, voorzitter 
van de Vereniging van officieren van de 
Koninklijke Land-en Luchtmacht, acht 
het rigoureus verwijderen van de 
KMA van kadetten - zelfs in hun laat
ste studiejaar - wanneer zij trouwen, 
niet meer in overeenstemming met de 
eisen des tijds. Hij heeft dat zaterdag 
in Arnhem gezegd op de algemene ver
gadering van de vereniging. Hij had een 
andere oplossing: Behandel een kadet
tenhuwelijk als een krijgstuchtelijk 
vergrijp". 
Ik heb dit bericht verscheidene malen 

en in alle bladen onder mijn bereik moe
ten lezen voor ik het kon geloven. En 
mijn appreciaties lagen tussen "belache
lijk" en "beschamend". Dit betrof zowel 
de bestaande toestand als de "oplossing" 
van kolonel Potteboom. "Beschamend" 
is mijn eindoordeel gebleven en wel om 
de diepe tragiek, die dit voor de betrok
kenen met zich brengt. Daarom wordt 
het ook in deze rubriek behandeld. 

Studentenhuwelijken zijn heel gewoon 
tegenwoordig en worden door iedereen 
geaccepteerd. Zo niet voor onze militai
re studenten. Men mag aannemen, dat 
de overgrote meerderheid van de mili
taire studenten uit heterosexuele jonge
lieden bestaat, onder wie er ongetwijfeld 
zijn, die filet leden van het andere ge
slacht verkering hebben. 

Men kan toch als algemeen bekend 
veronderstellen, dat een verkering tussen 
een jongeman en een jonge vrouw wel 
eens natuurlijke gevolgen kan hebben, 
ook al zijn zij nog niet gehuwd. Het is 
een lofwaardige gewoonte, gebaseerd op 
ridderlijkheid en verantwoordelijkheicts 
gevoel, dat men in zo'n situatie trouwt. 

Maar denkt u nu eens even in, voor 
welk een afschuwelijk dilemma onze 
militaire student in zo'n geval komt te 
staan. Hij heeft de keuze uit de volgende 
mogelijkheden: 

1. Te trouwen en zijn opleiding, zelfs 
al is hij in zijn laatste studiejaar, af te 

breken en dus zijn carrière op te geven. 
2. Zijn opleiding voort te zetten en het 

meisje ongehuwd "te laten zitten" met 
een levenslang zelfverwijt en de weten
schap, dat zijn kind als een onecht kind 
ter wereld komt. 

3. Abortus te laten opwekken. 

Geesteliike spannin9en 
Het zal een ieder duidelijk zijn, dat 

het nemen van een beslissing in een dan 
toch al zo moeilijke periode enorme gees
telijke spanningen veroorzaakt en tot ver
wijten over en weer aanleiding kan ge
ven. 
Deze kunnen tot een verwijdering leiden 
wanneer men elkaar juist zo nodig heeft. 

Men mag niet licht denken over weg
gestuurd worden van de Militaire Aca
demie en dan genoodzaakt te zijn iets ge
heel anders te beginnen. Het ongehuwd 
moeder worden is van een meisje, die dit 
bewust wil, zeer moedig. Maar van wie 
het wil en van wie het moet, vergt het 
grote offers. Het kind, dat als "onecht" 
door het leven moet gaan, heeft het niet 
makkelijk. 

Abortus laten opwekken is altijd een 
gevaarlijke zaak. Bij gezonde mensen is 
deze ingreep, m.i. terecht verboden en 
artsen mogen die dan ook niet verrich
ten. Het spreekt vanzelf, dat het ook mi
litaire artsen verboden is deze verrich
ting uit te voeren bij de aanstaande moe
ders ~ meisjes van cadetten. Men is dan 
dus aangewezen op de clandestiene abor
teurs en aborteuses. 

In heb verscheidene uren van mijn le
ven besteed om jonge mensen dit te ont
raden. Er is grote kans op infecties, die 
levensgevaarlijk kunnen zijn en zo zij 
met antibiotica kunnen worden bedwon
gen toch vaak steriliteit veroorzaken, een 
leed, dat niet altijd op zijn juiste zwaarte 
wordt geschat. 

Men ziet hieruit, welke de gevaren 
zijn voor de geestelijke en lichamelijke 
gezondheidstoestand van deze jonge men
sen. Gevaren, die een gevolg zijn van de 
ongelijkheid in rechtsbedeling van bur
ger- en militaire studenten, van a.s. of
ficieren en gewone dienstplichtigen. Ook 
het verwerpelijke voorstel van kolonel 
Potteboom biedt hiervoor geen oplossing. 
Ik vraag mij af of dezelfde bepalingen 
ook gelden voor adelborsten? 

Uit zo'n toevallig bericht blijkt weer 
eens, dat ondanks de aanwezigheid van 
modern denkende en democratische of
ficieren een militaire hiërarchie, een of
ficierskorps als zodanig steeds de neiging 
heeft burgerlijke vrijheden aan te tas
ten. Duidelijk is het toch weer, dat de 
burgerlijke overheid - verantwoordelijk 
aan de volksvertegenwoordiging - steeds 
op zijn qui-vive moet zijn. 

Primair mag men in dit verband de 
vraag stellen op welke wettelijke bepa
lingen deze discriminatie berust. Het 
lijkt mij een mooie taak voor de libera
le staatssecretaris van Defensie en de, 
naar men zegt, liberale gouverneur van 
de Koninklijke Militaire Academie om 
deze aangelegenheid eens grondig te be
studeren. 

Het zou mogelijk op de weg van libe
rale Kamerleden kunnen liggen, te trach
ten hierover door het stellen van vragen 
openbare inlichtingen te krijgen. 

v. d. B. 
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UW HAAR ZIT 
ONBERISPELIJI( 

• 
10 

van vroeg tot laat 

in weer en wind 

Forse tube f 1 ,75. 

Uitsluitend bij 
de kapper 

verkrijgbaar! 

de mist 
(vervolg van pag. 1) 

weinig gebeuren of men werpt weer 
handelsbarrières op. Dat hebben de 
pluimveehouders ervaren. 

Een teer plantje waarvan de sten
gel heel langzaam opschiet doch de 
zes afzonderlijke bladeren zich steeds 
uitbreiden. Het gevaar is niet denk
beeldig, dat enkele zware bladeren 
de stengel doen knakken. Het slech
ten der grenzen voor de handel in 
landbouwproducten is blijkbaar een 
te zware opgave. Nederland is het 
enige land, dat hiermede blijkbaar 
haast wil maken. De anderen hebben 
nog tijd nodig om hun eigen land
bouw verder te ontwikkelen. Van een 
Europese landbouwpolitiek is nog 
nauwelijks sprake. Men denkt nog te 
veel in nationale termen. 

Deze ontwikkeling is verontrus
tend. Bij de eieren zien wij, dat op 
het tijdstip, dat de handelsbelemme
ringen vervallen, elk land zijn pro
ductie reeds zo sterk heeft opge
voerd, dat er geen plaats meer is 
voor grote importen. De Nederlandse 
export loopt gevaar. Uitbreiding van 
de graanteelt is ook in vrijwel alle 
landen te zien. Daar er in Europa 'n 
groot graantekort bestaat, geeft dit 
intern geen moeilijkheden. 

Onze externe handelsbetrekkingen 
worden daardoor echter sterk be
moeilijkt. Niet voor niets eisen de 
Amerikanen een vast graankwantum 
voor Europa. 

Bij de melk zien wij hetzelfde. De 
melkproductie steeg in Duitsland vo
rig jaar reeds met 1,5%. Ook bij dit 
product is de kans groot, dat de gren
zen pas vrij komen als elk land een 
grote eigen productie tegen lage kost
prijs heeft ontwikkeld. 

Dit betekent voor Nederland een 
export-overschot. Het is daarom 
maar gelukkig, dat onze melkproduc
tie niet toeneemt. 

Vlees en broodgraan zijn in Europa 
de meest gevraagde landbouwpro
ducten. Ook in de tuinbouwsector zijn 
enkele moeilijkheden, al liggen die 
in een verder verschiet. 

De hausse in de suiker schijnt ook 
reeds voorbij te zijn. Zo is de situa
tie in de Europese landbouw steeds 
aan veranderingen onderhevig. Dat 
de totale productie zich uitbreidt 
staat echter vast. Verdere moeilijk
heden zullen dan ook niet uitblijven. 
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Crisis van het Parlementarisme? (VIl) 

DE PARLEMENTAIRE WERI(WIJZE 
DIENT TE WORDEN HERVORMD 

1 N zijn gebruikelijke speech op 
de laatste dag vóór het zo

merreces heeft de voorzitter van de 
Tweede Kamer, mr. F. J. F. M. van 
Thiel, een verblijd·ende mededeling 
gedaan. 

De proef met de behandeling van 
een aantal begrotingen in openbare 
commissieve?·gadering, zal in het 
nieuwe paTlementaire jaar (1964-
1965) op belangrijk grotere schaal 
plaats vinden dan in de afgelopen 
jaren. 

Indien de Kamer daarmee instemt 
- en dat zal zij, naar wij aannemen, 
zeker - dan zullen thans niet min
der dan tien begratingshoofdstukken 
in openbare commissievergadering en 
dus zonder schriftelijke voorberei
ding worden behandeld. 

Wij verheugen ons daar van harte 
over. Liever nog was het ons geweest 
wanneer het nieuwe systeem, zoals 
het is ontworpen, in 1964/65 reeds 
volledig zou kunnen zijn ingevoerd, 
maar wij zwichten voor de "techni-
sche moeil~jkheden". · 

\Vil het systeem volledig w.orden 
ingevoerd, dan zullen meermalen 
twee commissies tegelijk nweten ver
gaderen en daarop is de Stenografi
sche Dienst nog niet ingesteld. De 
Kamervoorziter blijkt echter goede 
hoop te hebben, dat dank zij de thans 
in opleiding zijnde Kamerstenogra
fen, deze dienst het. volgende begr_o
tings,iaar vo I doende zal zi}n uitge
breid. 

* 

0 VER de voordelen van de 
nietiwe begratingsprocedure 

is in dit blad •·eeds meermalen ge
schreven. 

Voor gewone wetsontwerpen lijkt 
de methode van de schriftelijke voor
bereiding over het algemeen inder
daad wel de meest juiste en prak
tische. Bij de be_grotingsbehandeling 
echter was de uitwisseling van die 
tátvoerige voorlopige verslagen met 
daarop volgend meestal nog uitvoe
riger memories van antwoord over 
alle mogelijke details, een ondraag
l~jke belasting geworden. En het 
werd dan veelal begin november, 
voordat de openbare begrotingsbe-

CORRECTIE 

In ons vorige artikel in deze 
reeks kwam een storende fout voor. 

Bij een vergelijking van de om
vang der werkzaamheden van rege
ring en parlement een eeuw of 
zelfs nog een halve eeuw geleden 
en thans werd o.a. vermeld: "Ook 
de televisieproblemen van thans 
en die van weleer zijn nauwelijks 
vergelijkbare grootheden". 

Men zal begrepen hebben, dat 
wij dit niet zo hadden geschreven. 

Deze alinea had moeten luiden: 
"Ook de defensieproblemen van 
thans en die van weleer zijn nau
welijks vergelijkbare grootheden". 

handeling een aanvang kon nemen. 
Die openbare behandeling werd 

dan grotendeels een reprise van al 
hetgeen in de schriftelijke voorbe
reiding reeds was naar voren ge
bracht. Dat de woordvoerders van 
acht tot tien fmcties, afhankelijk van 
de omvang van het Departement, in 
eerste aanleg samen wel ttlssen zes 
en negen uu.r spreektijd nodig had
den, was, in dit systeem, op zichzelf 
wel begrijpelijk. Ook, dat de minis
ter die daarop moest reageren, dan 
toch zeker wel drie tot vier twr no
dig had. 

Het behoeft geen betoog, dat der
gelijke mammoet-redevoeringen over 
vele tientallen heel verschillende 
onderwerpen, die bij een begroting 
nu eenmaal aan de orde ktmnen ko
men, in feite dodelijk waren voor de 
be langste Iling. 

De hoofdzaak van de kritiek, van 
buitenaf op de werkwijze van de 
Kamer geoefend, vond dan ook voor:. 
al haar voedingsbodem in dit soort 
begrotingsbehàndeling. 

De· totale afhandeling van alle be
grotingshoofdstukken kostte boven
dien zoveel tijd, dat de Kamer in 
latere jaren zelden of nooit meer bU 
het ingaan van het Kerstreces met 
deze arbeid gereed was. 

H ET is een van de grote ver
dienste?l! van nu .. wijlen . dr. 

L. G. Kortenhorst, als Kamervoor
zitteT de dTijvende kracht te zijn ge
weest bij het doorzetten van het ini
tiatief tot de radicale vemndering, 
welke de nieuwe beg?·otingsprocedure 
zal tot stand brengen. 

Reeds in de eerste helft van okto
ber kan ntl met de openbaTe commis
sievergadeT~ngen worden begonnen, 
waar, aan de hand van een vooraf 
samengestelde lijst van punten, on
derwerp voor onderweTp WOTdt be
sproken. 

Voorlezen van redevoeTingen ko·mt 
hierbij praktisch niet vooT en ligt ook 
niet in de bedoeling_ De minister ant
woordt, zonodig b~jgestaan door zijn 
naaste ambtelijke medewerkers, tel
kens onmiddellijk op de per onder
werp gemaakte opmerkingen en ge
stelde m·agen. 

Er ontstaat aldus ook een veel le
vendiger gedachtenwisseling en het 

detailweTk" is niet hinde•·lijk, om
dat het stuk voor stuk wordt afge
daan. Een ander groot voordeel: de 
daaTop volgende plenaiTe beg•·otings
vergaderingen met na deze vom·be
handeling zeer beperkte spTeektijd, 
bepalen zich dan tot enkele hoofd
lijnen van het beleid en overgebleven 
controversiële punten. En zulk een 
plenaire vergadering vergt - het is 
reeds in de prakt~jk gebleken - in 
het algemeen dan niet meer dan één 
middag- of avondvergadering. 

HEER, 42 j., secr. V.V.D., afd. in noorden des lands, wenst 

VERANDERING van WERKKRING en WOONGEBIED, 
bij voorkeur Centrum, Utrecht-Gooi. 

Psychol. en adm. geschoold, zoekt positie als propagandist en/of administra
teur, ook public relations, bekwaam spreker en schrijver, in bezit rijbewijs, 
dynamisch-inventief. Is ook bereid in nieuwe omgeving partij-politiek werk 

te doen. Brieven onder no. V.V.D.-31. 

Wanneer het stadium der proef
nemingen voorbij is (hopenlijk dus 
in het parlementaire jaar 1965-1966) 
en a ll e begrotingen op deze wijze 
zullen worden behandeld, zal boven
dien de Algemene Begmtingscom
missie (ABC) in werking treden. 

In deze ABC zullen de voorstellen, 
gedaan in elk der afzonderl~jke com
missies, en st?·ekkende tot verhoging 
of verlaging van uitgaven voor be
paalde doeleinden, in onderling ver
band nweten waTden bezien waarna 
advies aan de plenaire ve/gadering 
woTdt tátgebracht. 

Pas daarna zullen de algemene fi
nanciéle beschouwingen over de be
g•·oting kunnen worden gehouden, 
waarna dan de plenaire behandeling 
der afzonde?'lijke begratingshoofd
stukken kan volgen. 

Het is duidel~jk, dat eerst na de 
t-en uitvoer legging van deze volle
dige p?·ocedure een eindooTdeel over 
het nieuwe systeem mogel~jk is. Mr. 
Van Thiel had dus gelijk, toen hij, 
onde1· ekenning van de bij de thans 
nog slechts ten dele toegepaste proef 
reeds gebleken vo()rdelen, voorzich
tig waarschuwde, dat in de praktijk 
ge•·uime tijd zal nodig zijn om een 
definitief oordeel over de nieutve 
weTkwijze te kunnen geven. Gezien 
de thans reeds gebleken voordelen, 
twijfelen wij persoonlijk echter nau
welijks aan het succes. 

* * * 

W [J hebben gepoogd:. _in deze 
· reeks ( ondeT afWtJZtng van 

ongefundee?·de en voor ons omnis
baTe parlementaiTe systeem in som
mige gevallen zelfs ondeTmijnende 
kritiek) aan te geven, waar o.i. reële 
mogelijkheden liggen om de praktijk 
van het systeem te verbeteren en 
aan te passen aan nieuwe ontwikke
lingen en aldus de volksvertegen
woordiging ook weer dichter te bTen
gen bij het volk. dat zii vertegen
woordigt. 

Het zal sommigen wellicht wat te
lew·stellen, dat wij tot die reële 
mogelijkheden n i e t Tekenen de 
afschaffing van de Eerste KameT. 
Wie op zo kort moge l~jke termijn 
praktische resultaten wil bereiken, 
doet goed, zijn streven in de ee?"Ste 
plaats te Tichten op hetgeen inder
daad haalbaar lijkt, omdat de t~jd er 
rzjp VOOT is. 

Ook voor afschaffing van de Eerste 
KameT zou GTondwetsherziening no
dig zijn. Dat betekent, dat in laatste 
aanleg in beide KameTs een meerder
heid van twee derden der uitge
brachte stemmen nodig zou zijn om 
tot deze afschaffing te komen. Die 
meerdeTheid is er, naar onze stellige 
oveTttáging, niet. 

Alleen om deze reden Teeds ach
ten wij het, gezien het doel van deze 

beschouwingen, wemtg vruchtbaar, 
dit vraagstuk thans in den bTede aan 
de orde te stellen. 

Bovendien: het twee-Kamerstelsel 
is zeker geen uitzondeTlijke figuur. 
Een Senaat of Kamer van revisie is 
in de meeste parlementai?·-democ•·a
tische landen in enigerlei vorm aan
wezig en wij menen, dat dit stelsel 
ook in ons land menigmaal z~in nut 
heeft bewezen. 

Typerend is het, dat er zelfs onder 
de tegenstanders van de Eerste Ka
mer een vrij belang?·ijke categorie is, 
die haar, zU het in ande?·e samen
stelling, toch wel zou willen behou
den. Zij denken dan aan een soort 
coTporatieve Kamer, samengesteld 
niet volgens het individueel, maar 
volgens enigedei vorm van o•·ganisch 
kiesrecht. Deze Kamer zou dan zo 
goed mogelijk de maatschappelijke 
groepen moeten veTtegenwoordigen. 

Afgezien van de moeilijkheid om 
hier de juiste en meest billijke maat
staven te vinden voor het recht van 
vertegenwoordiging, moeten wij be
kennen, peTsaanlijk toch wel uiter.
mate huiverig te staan tegenove•· de 
introductie in ons staatsbestel van 
het corpo?·atisme. 

Maar zo het ooit zoveT mocht ko
men, het l.~jkt ons duidelijk, dat dáár
voor de t~id zeker nog niet rijp is. 

0 NZE keHze gaat dan ook uit 
naar het voortbestaan van de 

'Eerste Kamer in haar htádige vorm. 
Zij wake dan echter wel tegen het 
vervallen in detailwerk, dat zeker 
haar taak niet is. 

Met nadruk zouden wij bovendien 
willen pleiten voor de afschaffing in 
de Ee1·ste KameT van de behandeling 
deT afzonderlijke begrotingshoofd
stukken, waarvoor dan één algemeen 
begrot·ingsdebat ove•· de grote lijnen 
van de regeri.ngspolitiek en van het 
financiële beleid in de plaats zou 
kunnen worden gesteld. 

Dat was de gedachte van de 
Grondwetscommissie van 1950, maar 
de regering heeft dit voorstel toen 
helaas niet overgenomen. 

Wij zouden deze suggestie graag 
nog eens in de publieke belangstel
ling willen brengen. 

De Tweede Kame?· door een meer 
,,eigent~jdse" proceduTe met Ke•·stmis 
geheel met haa•· beg•·otingsarbeid ge
Teed in januaTi een algemeen begro
ting;debat van enkele dagen in de 
EeTste KameT en vóór 31 januari alle 
beg?·otingshoofdstukken reeds in het 
Staatsblad. 

Het is een ideaal, maaT een b e
re ik b a ar ideaal, en dus waard 
met aLle kracht te waTden naqe
streefcl. 

(Slot) A. W. ABSPOEL 

N.V. AANNEMERSBEDRIJFv/hj. STAM 
KORTENAERSTRAAT 3 te ZWIJNDRECHT 

TELEFOON (01850) 2 86 63 
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VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

Van onze Leestafel 

Maatschappelijk Werk Krach
tenterreinen-methoden. Dl I on
der redactie van dr. J. M. Broek
man. Uitgave Van Gorcum & 
Comp N.V., Assen, f 20.50. 

Het maatschappelijk werk te 
onzent mag bogen op een riJ

ke literatuur. Dr. J. A. Ponnioen 
die voor het boek dat wij hierbij 
aankondigen een "woord vooraf" 
schreef, zocht de verklaring van dit 
verschijnsel in onze Nederlandse de
gelijkheid, die meebrengt, dat akti
viteiten, vooral door het hart inge
geven sociale aktiviteiten, hier te 
lande regelmatig onderbouwd wor
den, om via deze onderbouw aange
pakt en systematisch georganiseerd 
te worden. 

"Ook de zorg voor de maatschap
pelijk zwakkeren heeft vanaf de ne
gentiende eeuw van dit systematisch 
doordenken profijt getrokken. Zelfs 
wanneer in andere landen gefun
deerde methodieken opkwamen, 
haastten wij ons deze ter plaaJtse te 
gaan bestuderen, de studie daarvan 
in Nederland in te voeren en van 
daaruit de hulpverlening uit te brei
den of haar doelmatigheid te ver
hogen," aldus de inleider. 

Wie de aktiviteiten op dit gebied 
langer dan een halve eeuw met bé
langstelling heeft gevolgd zal dit 
willen beamen. En hij zal daarbij 
denken aan pioniers als Tours, Blan
kenberg, Helene Mercier, Emilie 
Knappert en vele anderen en hem 
zullen termen als "het Eiberfelder 
stelsel" in het geheugen komen, één 
van die systemen immers die hier 
een tijdlang toepassing vonden, na
dat mannen en vrouwen als wij hier 
noemen er in publicaties de aan
dacht op gevestigd hadden. 

Deze "uitzonderlijk rijke" (Pon
nioen) litteratuur ligt verspreid in 
boeken en (vooral) tijdschriften en 
het lijkt ons daarom een goede ge
dachte te trachten dit denken over 
het maatschappelijk werk samen te 
vatten en naar voren te brengen om 
de kennis van onze maatschappij te 

! UIT DE PARTIJ Î 
t~~::.:UWE AFDELING 
TE VIERPOLDERS OPGERICHT 

Op 6 juli werd een bijeenkomst 
gehouden in 't Café Lugtenburg te 

Vierpolders. Ook hier waren aan
wezig de heren C. G. Trouw, voor
zitter van de Onder-Centrale Voor
ne en Putten, L. van Vlaardingen, 
organisator-propagandist en H. G. 
Roodhuyzen, regionaal-propagan
dist. Nadat het belang om tot een 
eigen afdeling te komen mede in 
verband met de komende Rijnmond 
centrale uitvoerig was besproken, 

Werd besloten de afdeling op te rich
ten. Als voorlopig voorzitter treedt 
op de heer: G. Klok, Straatweg 28, 
Vierpolders, tel. 01886-2291. 

bevorderen. Dat het initiatief hier
toe uitging van de redaktie van de 
serie "Bouwstenen voor de kennis 
van de maatschappij" waarvan ons 
reeds verschillende uitgaven ter aan
kondiging zijn toegezonden, is even 
begrijpelijk als het te waarderen 
valt dat deze redaktie (dr. P. J. 
Bouwman, dr. M. Mulder, dr. Sj. 
Groenman en dr. J. A. Ponnioen) 
en haar uitgeefster (Van Gorcum 
en Camp.) deze uitgave aandurven. 

Zij zal immers drie delen omvat
ten, waarvan de prijs gesteld is op 
f 20,50 per deel. De delen zijn niet 
afzonderlijk verkrijgbaar. 

I s dit werk uiteraard allereerst 
bedoeld als handboek (en leer

boek) voor de maatschappelijk wer
kers, het is, naar de inleider verze
kert, ook zeer bewust samengesteld 
voor de zeer velen, die op een of 
andere wijze met maatschappelijk 
werk te maken hebben, maar er 
zelden of nooit toe komen gespeciali
seerde tijdschrijften daarvan te le
zen. Ook politici dus zullen er o.i. 
een handboek aan hebben. Dat hen 
gemakkelijk wegwijs maakt wan
nèer ze op een bepaald ogenblik 
zich omtrent enig onderdeel van het 
maatschappelijk werk - hebben te 
oriënteren. 

Klaas van der Geest: "Gezegend 
is het leven". Uitg. A. J. G. Streng
holt's Uitgevers Mij N.V., Amster
dam, f 8.90. 

Reeds geruime tijd wacht dit 
boek op bespreking. De uitgever 
zond het ons in november jl. toe, de 
maand, waarin de auteur zijn zes
tigste verjaardag vierde. Een der
tigjarig vruchtbaar schrijversschap 
- v.d. Geest's eerste roman ver
scheen in 1935 en daarvoor publi
ceerde hij in tijdschriften - heeft 
recht op erkenning, ook wel in een 
blad, dat doorgaans zijn kolommen 
niet openstelt voor litteraire recen
sies. 

Het heeft dit recht in dit geval te 
meer, daar Van der Geest's romans 
een sterk sociale inslag hebben. 

Daarbij heeft zijn bekommernis om 
maatschappelijke misstanden hem 
wel eens parten gespeeld. 

Het boek bijv., waarmèe hij in 
1951 de D. A. Thiemeprijs verwierf, 
riep in Drente, het gewest waarin 
het speelde, nogal enige weerstanden 
op, omdat de auteur verschillende 
figuren al te duidelijk herkenbaar 
maakte. Achter de begrijpelijke ver
ontwaardiging hierover ging voor 
velen in deze omgeving de wezen
lijke waarde van het boek en de be
langrijkheid van de daarin aan de 
orde gestelde sociale problematiek 
vrijwel geheel schuil. 

Documentaire waarde 
In zijn jongste werk heeft de au

teur zich hiervoor weten te vrijwa
ren, gelukkig zonder schade voor de 
documentaire waarde, die men dit 
boek o.i. moet toekennen. Het speelt 
geheel in de sfeer van het weinig be
kende "koloniewezen" zoals dit zich 
in de vorige eeuw in inrichtingen 

De redacteur, dr. J. M. Broek
man, zet in een algemene inleiding 
opzet en doel van het boekwerk na
der uiteen. Het bevat grotendeels 
herdrukken van in de vorm van 
tijdschriftartikelen of afzonderlijke 
publikaties verschenen studies, zo 
ongeveer van de laatste tien jaren. 
De redacteur liet zich daarbij lei
den door de gedachte dat maatschap
pelijke krachten het maatschappe
lijk werk dynamiseren, zodat dit 
laatste zich uiteraard met de maat
schappelijke ontwikkeling mede ont
wikkelt. 

Bijdragen uit velerlei milieu nu 
dienen om dit voor de lezer te ad• 
strueren. De redactie deelde ze in in 
vier hoofdstukken, elk weer onder
verdeeld naar de aard van de be
schreven materie. Bij wijze van 
voorbeeld (onze lezers hebben wei
nig van een volledige opsomming 
der capita) geven we ter verduide
lijking de indeling van hoofdstuk II. 
waarin behandeld worden: A. de 
verzuiling; B. de bureaukratisering 
en C de funktionalisering. De ver
zuiling om ons hier nu maar 
toe te beperken -- wordt omschre
ven in drie publicaties, resp. uit de 
Sociologische Gids en het Tijd
schrift voor maatschappelijk Werk 
en wel van de hand V8n J_ A. A. 

als Veenhuizen en Ommerschans ont
wikkeld had, terwijl he,t daarnaast 
ook een aannemelijk beeld geeft van 
het leven in de sfeer van de wel 
weer heel anders geaarde Maat
schappij van Weldadigheid. 

De hoofdfiguur, Hanna, als wees
kind uit een onzer grote steden in 
het toenmalige Veenhuizen terecht 
gekomen, raakt na haar ontslag als 
meerderjarige aan het zwerven en 
zou als zovele van haar lotgenoten 
zeker in de bedelaarskolonie Om
merschans terecht gekomen zijn, 
ware het niet, dat zij een onderko
men had gevonden bij een ontwor
telde loot van een degelijke oud
Groninger boerenstam, die zijn laat
ste levensjaren doorbracht in een hut 
in de Veenstreek 

In de zoon van deze ontaarde va
der leeft iets van de voorvaderlijke 
rechtschapenheid. En wanneer hem 
en de jonge zwerfster, wier karak
ter hij heeft leren waarderen, na 
hun huwelijk een boerderijtje wordt 
toegewezen van "Weldadigheid" 
(dus in de omgeving van Frederiks
oord, waar Van der Geest thans 
woont) bouwen zij daar samen een 
leven op, dat de schrijver ons als 'n 
"gezegend leven" doet zien, ook al 
is het waarlijk geen leven, waarin 
het de mensen voor de wind gaat. 
Hun beiden niet, maar ook niet de 
directeur van de Maatschappij, of 
de dokter of een van de velen, die 
in dit geheel eigenaardige milieu 
hun leven doorbrengen. 

Objectieve benadering 
Wij zien de grote verdienste van 

dit boek in de ware menselijkheid, 
waarmee de schrijver zijn figuren in 
hun vallen en opstaan belicht en in 
zijn objectieve benadering van de 
problemen die hun aller levens om-
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Voor het zenden van advertentie
gelden u i t s lu i t e n d Postgiro no. 
245103, ten name van de Penning
meester van de Stichting "Vrijheid 
en Democratie'· te Amersfoort 

Losse nummers 20 ct. 
Voor advertenties wende men zich 
tot de administratie. , ______________ J 

van Doorn (Verzuiling: een eigen
tijds systeem van sociale kontrole), 
A. ter Hoeven (Facetten van de ver
zuiling_ binnen het maatschappelijk 
werk) J. F. de Jongh (De verzuiling 
van het maatschappelijk werk.) 

Zo wordt een geheel verkregen, 
dat over allerlei aspecten van 

het maatschappelijk werk en over 
plaats en taak van de maatschap
pelijk werker in ons- hedendaags 
sociaal-economisch bestel grondige 
voorlichting verstrekt en dat zeker, 
wanneer de drie delen compleet voor 
ons liggen, een handboek zal blij
ken te zijn dat wat volledigheid en 
veelzijdigheid op dit uitgestrekte 
gebied betreft enig in zijn soort mag 
, _____ .~._____ deR. 

geven. Scherp tekent hij de situatie 
zonder ooit in zijn kritiek onredelijk 
te worden of verbitterd. 

Hij schildert de toestanden zoals 
die in het raam van hun tijd als ge
geven aanvaard werden, doch hij 
doet dit zo, dat de lezer toch maar 
dankbaar is, dat hij hier geconfron
teerd wordt met toestanden uit een 
onherroepelijk verleden. En waar 
zo vele moderne auteurs wel voort
durend de "misère", doch nooit de 
"grandeur" van het menselijke le
ven voor hun lezers weten op te roe
pen, daar slaagt Van der Geest erin 
ons een leven te schilderen, dat niet 
zo mat of glansloos kan zijn of er 
vallen de lichtplekken op, die de le
zer iets openbaren van een myste
rieuze achtergrond, die onverwachts 
zin verlenen kan aan veel wat in dit 
leven zinloos schijnt. 

Wij aarzelen niet Van der Geests 
jongste boek een goed boek te noe
men, goed naar zijn strekking, goed 
naar zijn compositie, goed naar zijn 
karaktertekening en van een stijl, die 
niet meeslepend mag heten, doch in 
zijn onopgesmuktbeid concreet en 
waarachtig. 

deR. 
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V.V.D. 
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Boekhoudmachines 
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ST AALKABELS 
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En van de vloerbedekking onder de merken: 

JABO 
VERTO-HAARBOUCLE 

tevens van 

COCOS VLOERBEDEKKING 

Voor Buig- en Zetwerk 
op hydr. pers 1000 ton. 

ZETLENGTE 7 m, dikte tot 32 mm 

Constructiewerkplaatsen 

W. HUIZER N. V. 
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CAPELLE A. D. IJSSEL 
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sterk!!'~ 
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• 
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CABINES 

LAADBAKKEN 

GESLOTEN 
ALUMINIUM 

CARROSSERIEËN 

op elk merk chassis, hetzij normaal besturing ot front
besturing, volledige sloop- of semi-slaopcabines. 

zowel open • met boorden • als met huifconstructie. 
Uitvoering geheel volgens de voorschriften voor T.I.R. 
Dekkleden worden in eigen bedrijf gemaakt. 

alle uitvoeringen te leveren in zeewater-bestendig 
aluminium. Het opbouwsysteem volgens de modernste 
methodes, potent S.A.A.G. Zwitserlond. 
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CARROSSERIEFABRIEK 

FIRMA PAUL & VAN WEEI,.DE 
's-Gravenweg 350 Nieuwerkerk a/d IJssel (Holland) 
Telefoon Directie, fabriek en boekhouding (01803) 841 (3 lijnen) 

Coulance 
STADIONWEG 121 

VERHUIZINGEN en TRANSPORTEN door 
GEHEEL EUROPA 
ISOTHERM VERVOER 
VERPAKKINGEN voor OVERZEE 

TELEFOON 7.2.1.6.2.3 AMSTERDAM 



en 

TOPSEIZOEN 

OP het stuk van recreatie en 
vacantie bevindt West-Euro

pa, dus ook Nederland, zich in het 
topseizoen. Dat betekent: overvolle 
wegen en treinen, overvolle cam
pings en tot berstens toe gevulde ho
tels. Bovendien de onmogelijkheid 
om zich "onvoorbereid" onderdak te 
verschaffen. Toch behoort een mini
mum aan improvisatie voor velen 
juist tot één der geneugten van de 
vakantie-periode. Wie alles van te
voren, van dag tot dag, van uur tot 
uur heeft laten regelen, kan mis
schien in minimumtijd en maximum 
tempo zeer veel zien. Zijn tocht 
langs monumenten en "sights" met 
één of twee sterretjes, is het tegen
deel van vacantie-avontuur. 

* * 

Om de vakantie-congestie iet
- wat te verlichten zoekt men, 

ook in Nederland, naar de toeristi
sche steen der wijzen. Dit gesteente 
heet dan vacantie-spreiding. De So
ciaal Economische Raad, benevens 
een ambtelijke werkgroep van on
derwijs-inspecties hebben daarop 
hun krachten beproefd. Het advies 
werd uitgebracht aan de staa,tssecre
taris van Economische Zaken, als
ook aan zijn collega's van 0. K. en 
W., van Sociale Zaken en Volksge
zondheid. De commissie van voorbe
reiding uit de S.E.R. en de ambtelij
ke werkgroep hebben het zichzelf 
niet gemakkelijk gemaakt. Met na
me de S.E.R.-commissie heeft het 
onderzoek zeer breed opgevat. Een 
landelijke steekproef onder volwas
senen en jongeren. Consultatie van 
het bedrijfsleven. Een kennisnemen 
van de opvattingen van de ANVV, 
Horeca en de Nederlandse Kam
peerraad, dus allen organisaties, 
wier taak het is toeristen "op te van
gen". Ziehier het bewijs, dat men 
bij het advies met de beroemde va
derlandse degelijkheid is te werk 
gegaan. Dat er ondanks dit alles 
slechts weinig spectaculairs uit de 
vragenbus is gekomen, mag men 
waarschijnlijk de commissie niet 
verwijten. Ten slotte wordt dit 
spreidingsspel door zakelijk rem
mende factoren èn individuele ge
dragingen bepaald. 

De hoofdaanbeveling der com
missie bestaat hierin, dat er 

gedurende een aantal jaren een 
"groot opgezette propaganda-actie" 
voor vacantie buiten de geijkte tij
den moet worden gemaakt. Bedenkt 
men, dat volgens het opinie-onder
zoek, 59 % van de vacantie-gangers 
de seizoenspiek wil vermijden, dan 
zal die propaganda op weinig weer
standen stuiten. Toch bestaat er 
voor het overgaan tot niet gebruike
lijke vacantie-tijden een soort drem
pelvrees. Bovendien zijn er ongetel
de vacantiegangers, die het "hoe 
meer zielen, hoe n1eer vreugd" op 
het lijf en in het hart is geschreven. 
Massale recreatie - al zullen velen 
en wij mèt hen hier met een boog 
omheen lopen - behoort tot de 
merktekenen van onze moderne tijd. 
Het is niet voor niets dat een leve
rancier van massaal vacantie-plezier 
als de heer Billy Butlin kortgeleden 
door Koningin Elisabeth geadeld 
werd .... 

* "' * 

H oe dit ook zij, de meerderheid 
der Nederlandse onder

vraagden was vóór vacantie-sprei
ding. De vraag is nu, hoe dit kan 
worden bereikt in de practijk. De 
commissie toonde zich niet gepor
teerd voor een regionale vacantie-in
deling. Zulks zou immers nadelig 
kunnen werken op de produktiviteit 
in de bouwnijverheid. Reden waar
om dit - terecht - wordt afgewe
zen. Ook meent men, dat de prijs
verschillen tussen de seizoenspiek en 
voor en naseizoen niet nog hoger mo
gen worden. Dit zou immers op de 
prijzen, te betalen door hen die ver
plicht zijn in het topseizoen er op 
uit te gaan, worden verhaald. 

W èl beveelit men aan de collectie
ve vacanties b.v. van de bouwvak
kers en de textielarbeiders niet te 
doen samenvallen. Het bedrijfsleven 
staat hier in het algemeen gunstig 
tegenover. Blijkens het rapport is in 
85 % van alle getelde bedrijven -
n.l. de confectie-industrie, de me
taalindustrie en de electrotechnische 
industrue, de textiel- en de schoe
nenindustrie - de vacantie tussen 
15 juli en 15 augustus begonnen. 

In verband met de vakanties zal ons weekblad 

op 13 augustus a.s. NI ET uitkomen. 

Het eerstvolgend nummer verschijnt een week daarna, 

te weten op 20 augustus a.s. 

Zou men bedrijfsgewijze tot sprei
ding kunnen komen, dan zou de va
cantie-congestie met enige graden 
verminderen. 

* * * 

De moeilijkst te nemen hinder
nis is natuurlijk het onder

wijs. Ouders mert schoolgaande kin
deren zijn immers beperkt in de 
tijdskeuze van hun vacantie. Hun 
blijft niets anders over dan het top
seizoen. 

De werkgroep der onderwijs
inspecties, beveelt nu aan een ver
vroeging naar 1 juli van de zomer
vacantie voor alle scholen van lager 
en voortgezet lager onderwijs. De 
duur der vacantie wil men gelijk la
ten. Ter compensatie van de lange 
ruk van de zomer- naar de herfst
vacantie, wordit een verlenging van 
deze laatste vacantie tot zes dagen 
voorgesteld. Voor het voorbereidend 
hoger en middelbaar onderwijs laàt 
de werkgroep onder meer als mo
gelijkheid open een vacantie van 
twee maanden, n.l. van 1 juli tot 1 
september. Zo- komt men tot het in 
België gebruikelijk patroon. 

Dit lijkt alles op papier heel mooi. 
Toch kunnen wij ons niet aan de 
indruk onttrekken, dat hier iri 
hoofdzaak een verschuiving van 
slechts twee weken in het geding is. 
Het is dan ook de vraag of de aldus 
bereikte spreiding voldoende zou 
zijn. Men zegt, dat buitenlanders 
vooral in augustus ons land bezoe
ken. Dit zou ertoe moeten leiden, 
dat men bij de te voeren propagan
da voor landgenoten vooral wijst op 
het aangename nut van juli als va
cantiemaand. Trouwens de bevin
dingen van het - ondanks alle 
Nurkse critiek - in onze ogen on
volprezen metereologisch instituut 
in de Bilt tonen aan, dat augustus 
veeleer aan de onaangename natte 
kant pleegt te zijn. 

* * * 

W ij moeten verdere details ter
zijde laten. Als wij op een 

enkel punt cdtiek op deze adviezen 
hebben geuit, wil dit niet zeggen dat 
wij geen waardering hebben voor 
het grondig stuk werk, tevens 
grondwerk, dat hier is verricht. 
Daarmede is de basis voor de va
cantiespreiding gelegd. De uitwer
king vraagt vasthoudendheid en 
vernuft. Groter rust in de vacantie 
is een rusteloze en constructieve 
denkarbeid waard. 

L.M. 

Donderdag 6 augustus 1964 - N'O, 787 

Vijftig jaar na 
Serajewo 

(Zie pag. 3-) 

In memoriam 
Joh. G. H. Cornelissen 

Een slopende ziekte, die hem vo
rig jaar reeds deed hesluiten geen 
nieuwe_ kandidatuur voor de Ka~ 
mer meer te aanvaarden, heeft 
thans een einde gemaakt aan het 
zo werkzame leven van onze geest
verwant en veler goede vriend, de 
heer Joh. G. H. Cornelissen. 

Op 31 juli is hij, 66 jaar oud, in 
Amsterdam overleden, de stad 
waar hij wel niet was geboren, 
maar waar hij vrijwel zijn gehele 
leven heeft gewoond; waar hij als 
winkelier zijn drie zaken heeft op
gebouwd en zijn organisatorische 
talenten op 't terrein van de mid
denstand heeft ontplooid. 

Bij verscheidiene gelegenheden 
reeds hebben wij in dit blad een 
overzicht gegeven van zijn vele 
functies in het organisatorische le
ven van het middenstandsbedrijf 
en de kruideniersbranche. 

Wij mogen thans volstaan met te 
constateren, dat het grote vertrou
wen, dat zijn vakgenoten, ook bui
ten zijn eügen organisatie, in hem 
stelden. wel bleek uit het feit, dat 
hem reeds vóór de oorlog het voor
zitterschap werd toevertrouwd van 
de overkoepelende organisatie van 
de gezamenlijke landelijke kruide
niersbonden. En toen, na de oorlog, 
drie landelijke organisaties herre
zen. koos men de heer Cornelissen 
wederom tot voorzitter van de Al
gemene Nederlandse Kruideniers
bond. 

Hij werd lid van de Amsterdam
se Kamer van Koophandel voor 
het Kleinbedrijf, lid van de Pro
vinciale Staten van Noord-Holland 
en in 1948 kwam hij, voor de VVD, 
tenslotte in de Tweede Kamer, 
waar hij 15 jaar lang het liberale 
middenstandsgeluid heeft doen ho
ren. 

Hij was het ook, die destijds bij 
de behandeling van de wet op de 
bedrijfsorganisatie een amende
ment indiende om de bestuursleden 
der "schappen" rechtstre,eks door 
alle bedrijfsgenoten te doen kiezen. 
Zijn voorstel werd met overgrote 
meerderheid verworpen, maar 
thans wordt in brede kring erkend, 
dat hij het toen juist heeft gezien. 

Talloos velen zullen zich de heer 
Cornelissen blijven herinneren als 
een blijmoedig mens en een harde 
werker, op wie nooit tevergeers 
een beroep werd gedaan. 

A.w. A. 
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MIJN OPINIE IS • • • 

EMIGRATIE 
Uit m.i. betrouwbare bron hoorde ik 

dezer dagen het volgende: 
Een jonge Nederlander, gehuwd en 4 

kinderen, had in Nederland een goede~?
sitie in bepaald bedrijf. Hij verstond ~~Jn 
vak, reisde veel in het buitenland,. ?liJk
baar met goed resultaat en sp.rak ZIJn~
len naar behoren. Een Amenkaanse fir
ma werd op hem opmerkzaam gemaakt, 
nam contact met hem op en kreeg hem 
er toe zijn functie in Nederland op te 
zeggen waartegenover de Amerikaanse 
firma hem een belangrijk beter inkomen 
bood, plus geheel vrije overtocht . ~o~r 
zijn gezin en 'hemzelf, benevens facih~ei
ten voor het verkrijgen van een worung, 

en~.eze Nederlander heeft sinds~i~ z~jn 
functie in ons land opgezegd en IS ronnd
dels met zijn gehele gezin als immigrant 
in Amerika aangekomen, nadat de Ame
rikaanse firma hem via het State De?.art
ment geholpen heeft bij het verkriJgen 
van de nodige vergunningen. De betrok
ken Nederlander is vermoedelijk in I;et 
bezit van enig kapitaal, althans zeker ruet 
behoeftig of armlastig. 

Het schijnt nu, dat, om mij onverklaar
bare redenen, de Staat der Nederlanden 
via de betrokken Emigratiedienst het no
dig geoordeeld heeft hem ten behoeve 
van zichzelf en zijn gezin nog een bedrag 
van ca. f 3000,- te betalen. . 

Is dit mogelijk onder de bestaande enn
gratievoorschriften? 

De mogelijkheid bestaat, d<l:~ de b~tr?k
ken persoon op enigerlei WIJZe onJUiste 
inlichtingen verstrekte aan de emigratie
autoriteiten en op die wijze de f 3000,-:
gekregen heeft. Is dat het geval, dan IS 
dat een nare zaak, maar een incident:'~e 
en zou er hoogstens kritiek kunnen ZIJn 
op de onvoldoende controle der betrok
kien instanties. 

Is het echter zo, dat ongeacht de fi
nanciële positie van emigranten en ong~
acht de omstandigheden, waaronder enn
gratie ondervindt vanuit. Ne?erland, ~it 
gesubsidieerd wordt, dan IS dit voor IDlJn 
gevoel toch wel een zeer onbevredigende 
toestand. 
Enkhuizen. RUTGER J. GROOT 

Aantekening van de redactie: 
Hierop hoorden wij uit de kringen van de 

emigratiedienst het volgende: 
De subsidie wordt geregeld door de zgn. 

emigratie-bijslagregeling, vastgesteld bij mi
nisteriéle beschikking van maart 1956. Deze 
reueling gaat er van uit, dat de eigen bijdrage 
va~ de emigrant niet boven een bepaald max~
mum kan uitgaan. In principe heeft elke enn
grrmt, krachtens de regeling, aanspraak op 
een emigratiebijslag. De bijdrage van de emt
grant moet gebaseerd zijn op de minste kos
ten voor de emigratie. 

Vroeger werd een individzteel onderzoek 
naar de "vermogenstoestand" van de adspi
rant-emigrant ingesteld. Dit onderzoek kostte 
echter veel geld, leverde bovendien veel moei
lijkheden op, was niet altijd objectief en daar
om wordt deze methode al enige jaren niet 
meer gevolgd. 

In het algemeen ontvangt iemand, die in 
de vermogensbelasting is aangeslagen, geen 
subsidie van het Rijk. 

Het door inzender besproken geval is, zon
der nadere bijzonderheden, niet te beoordelen. 
V oor de berekening van de emigratie-subsidie 
gaat de dienst uit van het . bedrag, waarvoor 
de adspirant-emigrant in de loon- en inkom
stenbelasting .is aangeslageTJ. 

Tot zover in het kort de (ingewikkelde) 
regeling. Inzenderstelt, dat in het onderhavi
ge geval de .Amerikaanse werkgever de over
tocht· heeft betaald. Men acht het niet onmo
gelijk, dat men daarvan niets heeft geweten, 
zoals ook inzender als een der mogelijkheden 
veronderstelt. 

TWEE BEKENDE MERKEN 

SLAAN EN 
PERSfOTOGRAFEN 

Natuurlijk ben ik het eens met de strek
king van het stukje, voorkomende in ons 
weekblad van 18 juni, doch aan de ande
re kant kan ik wel begrijpen, dat de 
Overheid wel eens hard optreedt om 
orde te scheppen. 

Wanneer, zo als u schrijft over de drie 
persfotografen, deze volgens de regels hun 
werk deden dan vraagt men primair: hoe 
zijn die regels? 

Wanneer men gezien heeft de 
wijze waarop in de tuin van Soestdijk een 
meute persfotografen hun slachtoffers, in 
casu het prinselijk paar, besprongen op 
het onhebbelijke af (er waren gelukkig 
uitzonderingen) zich niets aantrekkende 
van de mensen op de Straatweg, d1e dien
tengevolge van het paar weinig te zien 
kregen, dan lijkt het mij zeer wenselijk, 
dat er regels gesteld worden voor be
schaafd optreden. 

Men wil gaarne een mooi plaatje schie
ten, doch er zijn grenzen. Het leek soms 
een bende! 

Zoek niet steeds de fout bij de Over
heid, doch begin bij jezelf zelfrespect en 
zelfdicipline aan te kweken. En begin niet 
te dreigen, dat de burgerij zich tegen de 
politie keert! Ten eerste getuigt dit van 
zelfoverschatting en ten tweede: de bur
gerij maakt het erna en heeft de politie, 
die ze verdient. 

Een niet-politieman. 

(Naam en adres van afzender 
aan de redactie bekend) 

BELASTING SLOTWINST 
VAN EEN EENMANSZAAK 

Naar aanleiding van het ingezonden 
stuk van de heer Nieukerke in "Vrijheid 
en Democratie" van 28 mei j .1. schrijft 
de heer H. Kok te Alphen aan den Rijn 
ons o.m. het volgende. 

Ontdaan van alle franje kan de ziens
wijze van de heer Nieukerke m.i. als volgt 
worden samengevat: 

1. De belasting van slotwinst als zoda-

nig is een onrechtvaardige zaak, zelfs een 
maximaal tarief van 20 pct acht hij geen 
voldoende oplossing voor het gestelde 
probleem. 

2. Menig eigenaar van een éénmans
zaak is om fiscale redenen gedwongen 
veel later zijn arbeid te staken dan ande
re bevolkingsgroepen. 

Omtrent het eerste punt zou ik op wil
len merken, dat het belasten van slotwinst 
een noodzakelijke consequentie van ons 
belastingstelsel is, dat er o.a. op is ge
baseerd dat een onderneming belast 
wordt ~oor het totale verschil van in
komsten en uitgaven. Een doorbreking 
van dit beginsel zou tot grove onbillijk
heden leiden. 

Bij het huidige regiem kan een onder
neming op zijn fiscale balans stille re
serves vormen, die pas bij het eindigen 
van de onderneming voor een gematigd 
tarief van maximaal 40 pct worden be
last, waarbij de hoogte van het werkelijk 
geheven tarief afhankelijk is van de in
komenssituatie van de contribuabele. 
Overigens is bij overdracht of liquidatie 
van een onderneming in de praktijk reeds 
een keur van mogelijkheden gegroeid, 
die een verdere verlichting mogelijk ma
ken. 

Ten aanzien van het tweede punt zou ik 
op willen merken, dat het toch niet meer 
dan normaal is, dat iemand, die gedu
rende een periode van zijn leven inko
men uit vermogen en arbeid geniet, zijn 
inkomen ziet dalen zodra hij zijn arbeid 
beëndigt. 

Hierbij is zeker geen sprake van een 
omstandigheid, die specifiek is voor ei
genaren van eenmanszaken. 

Indien de heer "Nieukerke van mening 
is, dat de Nederlandse tarieven voor de 
inkomstenbelasting te hoog zijn, kan ik 
gaarne met hem instemmen, maar niet 
op de door hem aangevoerde gronden, 

ONS BEGINSELPROGRAM 
Het artikel "Ons beginselprogram na

der bezien" van A. E. J. Modderman uit 
den Haag in ons weekblad van 25 juni 
j.l.heb ik met beia!IJJgstelling gelezen. 

Schrijver merkt op, dait het wooo:-d "Li-

':Deze Burger 
zit met een (alleen hem zelf) verontrustend probleem. 

Indien dit weekblad een tante Lise had om de lezertjes met haar adviezen 
bij te staan in allerhande levensellenden, zou ik mij tot háár wenden teneinde 
de koortsachtige verontrusting weg te nemen uit mijn zieltje. Maar V. & D. 
heeft geen tante en daarom moet ik met mijn misère in de openlijkheid tre
den. Een nogal hachelijke onderneming. Bedremmeld betreed ik het podium. 

Het zit 'm hierin: da.t deze burger, of hij dat nu prettig vindt of niet, 
w er eI dburger geworden is. De verkorting der afstanden, de perfectione
ring der communicatiemiddelen hebben de aarde tot een piepklein bolletje 
gemaakt. Van Zoetermeer naar Zanzibar en van Winschoten naar Washington 
is nauwelijks één stap. 

Er is ·een tijd geweest - maar dat is heel lang geleden - dat de grenzen van 
mijn wereld bepaald werden door de wanden van het ouderlijk huls; toen 
werd het de straat; daarna het hele stadje en vervolgens strekte zij zich uit 
•an Delfzijl tot Sint Anna ter Muiden en van Den Helder tot voorbij Heerlen. 

Nu is het de aarde. 
En dat is geen kleinigheid: het denken des burgers, zijn zorgen en zijn 

schaarse vreugden worden bepaald door zijn langzaam geworden w e r e I d
burgerschap. En dat brengt mee, dat allerlei hoogst belangwekkende aange
legenheden uit zijn naaste omgeving hem steeds minder belangwekkend gaan 
lijken. 

Om een klein voorbeeld te noemen: ik vind het aftreden van de burge
meesters van Rotterdam, Leiden en Gouda wegens het bereiken van het omi
neuze. streepje p,an de levensbóom wel belangrijk en ik interesseer mij wel 
voor· wie hun opvolgers zullen zijn, maar als u het mij eerlijk vraagt: de 
vraag wie president van de Verenigde Staten zal worden, boezemt mij toch 
wel méér belangstelling in. Het is echt niet onaardig bedoeld, maar ik denk 
méér ·aan de heer Goldwater dan aan de heren Van Walsum, Van Kinschot 
en James tezamen. 

Nu is daar bijvoorbeeld de macht van problemen met de R.E.M. Ik kan 
er niets aan dol6n, maar voor mij zinken de slimme plannetjes van mijnheer 
Brandel en zijn bondgenoten helemaal in het niet naast die van de heren 
Mao en Chroesjtsjof. Als er, bij wijze van spreken, nooit een R.E.M. zou 
komen, zou ik daar geen nacht onrustig van slapen, maar één woord van de 
heren Mao en Chroesjtsjof zouden mij geen oog doen dichtdoen. 

Ik vind het niet prettig dat het zo is als het geworden is. Dat het mij niets 
kan schelen wat er in het hoofdbestuur van de koninklijke voetballerij 
gaande is; of dat wij de klok hebben laten luiden in Knokke; of wat de heer 
Sirnon Vinkenoog van alles vindt, of hoe de heer Van het Reve zijn weg naar 
het e"inde aflegt of wie burgemeester van Boskoop zal worden. 

Een ellendige situatie en in de verste verte geen tante Lise te bekennen om 
raad en troost te schaffen aan 
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beraJ.isme", zo weinig gebruikt wmdt en 
er zo weiniJg over de betekenis van da·t 
wo:ocr-d wordt geschreven. 

Mag ik even citeren uit "Opgaande Lij
nen", een brochure van september 1955, 
waarin staat: "dit liberalisme is vóór al
les eèn geesteshouding". 

Wat de hartewens van schrijve([' blijkt 
te zijn, mJ. een wereldgemeenschap, staat 
verderop in deze brochure: "Overigens 
leert één blik rond de wereld, dat er wei
nig landen te vinden zijn, waar theo-logie 
en politiek zo hand in ha!IlJd s·amengaan 
als in Nederland". (Ik zou liever willen 
zeggen i.nplaats van "theologie", religie, 
omdat dan meteen de buitenkerkelijken 
mede ilngeschakeld is, immers om reli
gieus te zijn behoeft me1n nog niet theo
logisch (is kerkelijk) te zijn. 

Wil de heer Modderman daarom er ook 
reken.in,g mee houden, dat bij vorming 
van een wereldeenheid. Nederlands spe
cifieke instelling niet iJn het gedrang 
komt? Wij zijn maar een klein landje, 
maar blijkbaar op ge,estelijk gebied héél 
bijzonder, en erg uitspringend. De meeste 
landen zijn rooms, of protestant, daar 
is de kous mee af. Maar Nederland is een 
land met vele facetten op geestelijk ge
bied en Nederlandeo:-s zijn gewend, dat 
daar rekening mee wordt gehouden en 
dat zou do,or een gemakkelijke (welis
waar sympathieke) symbiose weleens in 
het gedrang kunnen komen. NedeTland, 
let op uw Saeck! 

Mag ik de hee·r Modderman ook nog 
de brochure iin herinne·ring bren,gen "Eni
ge aspecten van het moderne liberalisme 
(door 5 auteurs) en "Liberalisme VOlOir de
ze tijd", door dr. E. Nordlohne (Uitgave 
van de Jongeren Organisatie Vrijheid en 
Democratie). 

In beide wordt ook het "libe(['alisme" 
duidelijk uiteengezet. De ooirspronkelijke 
betekenis vam het woord "liberalisme" 
schijnt te zijn: "datgene wat een vrij man 
waardig is, dat bij de stand van de vrij
heid past". 

Uit deze drie brochures heb ik zelf veel 
gehaald. Dat er voor nieuwelingen veel 
Ol!l.begrijpelijks is in het bestaande begin
selprogram van 1948 is zeker waar. 

Wat de heer Modderman als voorbeeld 
geeft vooir punt 1 van een eventuele nieu
we Beginselverklaring klinkt mij sym
pathiek. Laten we hopen, da-t nieuwelin
gen dit wèl begrijpen. Om begrepen te 
worden door een ieder moet men haast 
een geestelijk vo·lapuk kunnen schrijven. 

E. VAN DUYL-KIMMEL 

(DOIOir de redactie bekort). 
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GEWAPEND 
* * Over de steeds toenemende ver-

* keersouveiligheid is het laatste 
woord nog niet gezegd en geschreven. 
Het toppunt van onverantwoordelijk

heid troffen wij dezer dagen aan in 
'n krantenbericht, dat melding maakte 
van een aanrijding veroorzaakt door 
een auto die door de bestuurder was 
gekocht voor f 150,-. 

Bij onderzoek van het vehikel bleek 
dat de chassisbalk was gelast met ge
wapend beton, waarvan de "bewape
ning" bestond uit enige stukjes touw. 

Het wordt dringend tijd, dat men in 
ons land een systeem gaat invoeren, 
dat het onmogelijk maakt dergelijke 
rijdende doodkisten op de weg te Ia
ten vers.chijnen. 

KAAL 
* * Een Parijs mode-ontwerper is 

* op de niet eens originele ge-
dachte gekomen één zijner manne
quins den volke te vertonen met een 
kaal, slechts gedeeltelijk door een 
doek bedekt hoofd. Niet origineel. 
Want zoals men weet, is de kaal
heid, zij het slechts voor mannen, nog 
altijd voorgeschreven in de door som
migen aangevochten studenten-groen
tijd. De heer Jacques Estérel, de mode
ontwerper in questie, beweert geïnspi
reerd te zijn door de "hoofdlijn" van 
de Egyptische prinses Nefertite. Zo 
zou dus zijn stunt, als men hem mag 
geloven, wortelen in de cultuur. Wij 
geloven hem echter niet. Dit gehele 
kaalheids-vertoon is immers een kale 
vertoning om per se indruk te maken. 
Gezien de reacties allerwegen kreeg 
de heer Esterel terecht de kous op zijn 
al dan niet kale kop. 

GEZOND BESLUIT 
* * De Nederlandse Spoorwegen 

* hebben twee goede besluiten 
genomen. Ten eerste is het verheu
gend, dat de directie toch nog de mo
gelijkheid heeft gevonden om het per
soneel ter gelegenheid van het 125-
jarig bestaan een gratificatie toe te 
kennen. In de tweede plaats zullen de 
treinreizigers het toejuichen, dat het 
voortaan verboden is te roken in de 
restauratie-afdelingen. In het verleden 
vaak waren dat ware rookholen. De 
niet-rokers hebben tot nu toe moeten 
lijden onder de rokers. Het is heel ge
zond, dat dit nu eens andersom zal 
zijn. 

TIJD 
* * Hei bezoek van minister Luns 

* aan Indonesië heefi veel bijge
dragen tot de verruiming van het we
derzijds begrip van beide landen. De 
Indonesische pers heefi zelfs vriende
lijker over de Nederlandse bewinds
man geschreven, dan hij zelf had dur
ven verwachten. De tijd doet snel en 
veel vergeten. Toch is de haastige 
spoed, die sommigen achter een be
zoek van Soekarno aan ons land wil
len zetten, onnodig. Minister Luns 
heeft in Djakarta op de vraag of hij 
de Indonesische president reeds heeft 
uitgenodigd, geantwoord, dat slechts 
over de mogelijkheid van een derge
lijk bezoek is gesproken. Dat was een 
diplomatiek antwoord en een heel ver
standig antwoord. Ook wat dit be
treft zal namelijk juist de tijd raad 
moeten schaffen. 
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VIJFTIG JAAR NA SERAJ.EWO 

Wat veranderde .en tvat niet 

In februari 1914 verbonden 15 Nederlandse officieren, twee artsen en een 
sergeant-ziekenverpleger zich om de tot koning van Albanië uitgeroepen 
prins Wilhelm von Wied, die aan onze koninklijke familie geparenteerd was, 
bij te staan bij het opbouwen van een gendarmerie. In bet contract van de 
vrijwilligers stond, dat de verbintenis ogenblikkelijk zou kunnen worden 
verbroken wanneer het Nederlandse leger zou worden gemobiliseerd. Om die 
bepaling is smakelijk gelachen. Het Nederlandse leger zou moeten mobili

seren, stel je voor! 
Nog geen half jaar later was het Nederlandse leger gemobiliseerd. Toen 

waren inmiddels op 28 juni in Serajewo de schoten van de negentienjarige 
gymnasiast Gavrilo Princip gevallen, die een eind maakten aan het leven van 
de Oostenrijkse aartshertog Franz-Ferdinand en zijn gemalin. Daarna had 
Oostenrijk - Hongarije onvervulbare eisen gesteld aan Servië en was op 
28 juli, precies een maand na de zwarte zondag in Serajewo, vijftig jaar ge

leden, de Eerste Wereldoorlog uitgebroken. 

Het Europese publiek was verrast. 
In Europese diplomatieke kringen 
mag men dan die juli-dagen in span
ning hebben geleefd; Parijs vierde 
vrolijk en onbekommerd de 125ste 
verjaardag van de bestorming van de 
Bastille: Quartorze Juillet. Men leef
de nog in de tijd van de geheime 
diplomatie. Als een conflict openbaar 
werd, was het al te laat; het wapen
geweld kletterde dan. Eerdere Bal
kan-oorlogen zijn er voorbeelden 

van. 
Hoe moeilijk de situatie in de Bal

kan lag, hebben de achttien Neder
landers in Albanië ervaren. Op 15 
juni 1914, aan de vooravond en in 
het voorspel van de wereldoorlog, 
sneuvelde één van hen in Durazzo: 
majoor L. W. J. K. Thomson, die ook 
in de politiek zijn sporen had ver
diend, als unie-liberaal Kamerlid. 

Nieuwe gevaren 

Zijn de Europese vraagstukken 
door de eerste wereldoorlog opgelost? 
Neen! Of beter gezegd, er zijn nieu
we, grotere en meer gevaarlijke voor 
in de plaats gekomen. Die hebben tot 
de tweede wereldoorlog geleid, pre
cies 25 jaar later. En ook die cata
strofe kwam als een verrassing. En 
ook die heeft de problemen in Europa 
en de gehele wereld niet uitge

bannen. 
Er is dus niets veranderd? Natuur

lijk wel. De geheime diplomatie is 
verdwenen. De internationale poli
tiek is een openbare zaak. De pers 
bericht er over en becommentarieert 
de gebeurtenissen. Op één punt heeft 
dat geen voordeel. Hierdoor namelijk, . 
worden nationalistische gevoelens 
opgewekt en gecultiveerd. Er is dan 
ook een neiging terug te keren tot 
een gematigde vorm van geheime 
diplomatie. 

Conflictstof is er genoeg gebleven: 

verrassing - tot een catastrofe lei
den. Er is nog een groter wordend 
probleem bijgekomen: China. 

Wat aan de andere kant weer ver
andert is de techniek, de techniek om 
oorlog te voeren. Die is zo "geperfec
tioneerd", dat ieder verantwoording
dragend politicus huivert en waakt 
tegen alles wat een locaal conflict 
tot een algehele catastrofe kan ma
ken. Ieder weldenkend mens is zich 
de uitspraak van Churchill bewust: 
"na een volgende oorlog zal er geen 
overwinnaar en geen overwonnene 
meer zijn." 

Dat is dan een geruststellende ge
dachte, zeggen velen. Dat is betrek
kelijk juist. Maar het is een gevaar
lijk houvast. Want het trieste - en 
het gevaarlijke- is, dat de interna
tionale politieke ontwikkeling is ach
tergebleven bij de technische voor
uitgang. Wij weten, dat een aanval 
niet meer loont, maar wij zijn geen 
van allen onze aanvalsdrift kwijt. En 
wij menen al te gauw en al te graag, 
dat onze aanval verdediging is. 

Niet op het tweede plan 
Een politieke partij richt zich voor

al op de binnenlandse vraagstukken, 
omdat de kiezers meestal alleen en 
in ieder geval allereerst aan hun di
recte eigen belang denken. Men 
bouwt geen rechtvaardige en vredi
ge wereld op zonder orde te schep
pen in eigen land. Maar er is reden 
om de internationale vraagstukken 
niet op het tweede plan te zetten. 

Wij moeten goed bedenken dat de 
verantwoordelijke politici in' de de
mocratische landen evengoed als de 
"massa" twee maal op onverklaar
bare en onverantwoorde wijze de ge
varen hebben onderschat. 

In juli 1914 vierde niet alleen Pa
rijs de nationale feestdag, maar ging 
de Franse president Poincaré ook op 
statie-bezoek bij de Russische tsaar. 
In 1938/;39 werd ons voorgehouden, 
dat wij rustig konden gaan slapen. 
Chamberlain had het papiertje in zijn 
hand. Europa heeft er tweemaal een 
zware tol voor betaald. 

Een terugblik op de zomer van 
1914 behoeft ons niet somber te stem
men, als het ons maar tot nadenken 
brengt. En daar zijn wij niet zeker 
van, niet bij het grote publiek, maar 
ook niet bij de politici. De vraag
stukken van de welvaart en haar 
rechtvaardige verdeling occuperen 
beide categorieën zeer. Die vraag
stukken zijn ook heel belangrijk. La
ten wij er evenwel ook voor waken 
dat ze belangrijk kunnen blijven, op~ 
dat ze kunnen blijven bestaan. 

dBo. 

Berlijn, Cyprus, Korea, Vietnam, 
Laos, Formosa. En dan zouden we 
Cuba nog bijna vergeten. Ieder van 
deze punten op de wereldbol kan -
en dan eigenlijk toch wel weer bij 

De techniek om oorlog te voeren is in 50 jaren wel "geperfec• 
tioneerd". 
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VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

ALGEMEEN BELANG EN RECHTSOVERTUIGING 

De afscheidsrede van prof. dr. S. Kieerekoper 

door Mr. J. VAN GALEN 

Prof. dr. S. Kieerekoper heeft 
in juli als hoogleraar aan de 

7e faculteit van de Amsterdamse 
universiteit een afscheidscollege ge
geven, dat gewijd was aan de "fic
tie van het algemeen belang". 

Prof. Kleerekoper, die enkele ja
ren geleden in de publiciteit kwam 
toen hij in ,,Vrij Nederland" heftig 

. van leer trok tegen oud-minister 
Hofstra, wie hij verweet als socialist 

Rechtsregels 
die ons willen binden 

B ij het gebruik van de term 
"algemeen belang" bedoe

len wij, dat dit grondslag moet zijn 
voor de rechtsregels, die ons allen 
binden. In dit verband van rechts
vorming is het identiek met rechts
overtuiging. Misschien kan een be
paalde machtsgroep tijdelijk wetten 

dat is afwegen van belangen. Prof. 
Krabbe, wiens leer der Rechtsouve
reiniteit wij tegenover prof. Kleere
koper's opvattingen willen stellen, 
gaf toe, dat ook de hand, die de 
weegschaal houdt ter afweging van 
belangen, trilt van het eigen belang. 
Reden te meer om alle macht, in de 
eerste plaats politieke macht, te on
derwerpen aan een controle en te 
streven naar- een evenwicht van 
machten in ons openbaar bestel. De 
trias van machten van Montesquieu 
was een uitvloeisel van dit srtreven, 
dat wij in alle constituties aantref
fen, al werkt het niet altijd feilloos. 

Herverdeling van het 
nationale inkomen 

H et is evenwel onmiskenbaar, 
dat in onze "welfare"-staat 

het zwaartepunt van de overheids
bemoeiingen hoe langer hoe meer 
wordt verlegd van het geven van al
gemeen geldende rechtsregels, die 
de rechten en plichten van de indivi
du vastleggen, naar een herverde
ling van het nationale inkomen. En 
het is juist deze ontwikkeling, die 
prof. Kieerekoper er toe moet heb
ben gebracht geen "algemeen be
lang" te zien, maar een veelheid van 
divergerende en strijdende belangen. 

Ieder tracht uit de gemeenschappe
lijke pot zoveel mogelijk te trekken, 
een menselijke eigenschap, die nim
mer openlijk wordt beleden, maar 
waartegen wij in ons staatkundig en 
maatschappelijk bestel waarborgen 
moeten zien te scheppen, die deze 
neiging in toom kunnen houden. 

Algemeen beLang ais grondslag der mening.en? In zekere zin getuigt prof. Klee
rekoper's verwerping van het alge
meen belang als bruikbaar crite
rium dus van een bepaalde verar
ming in ons staatkundig en maat
schappelijk leven. Niet meer de le
vensbeschouwelijke, de ideologische 
overtuiging treedt op de voorgrond 
bij ons democratisch bestel (wij 
spreken niet van autoritair bestel, 
waar het "staatsraison" de dekman
tel is voor machtswellust en "Die 
Partei hat immer recht") maar bij 
de verdeling van de "welfare"-pot 
het georganiseerde groepsbelang. 

een directeursfunctie bij Verolme te 
hebben aanvaard, wil de term alge
meen belang verbannen. Zij dient te 
worden vervangen door een aantal 
termen waarvan hij noemde: staats
belang (dus ,,staatsraison"), partij
belang, groepsbelang (hij gaf als 
voorbeeld kartel of trust, maar hij 
had in het algemeen van "pressure 
groups" kunnen spreken). 

Het staat de hoogleraar, die uit
drukkelijk stelde deze zaak te be
handelen als sociologisch en niet als 
juridisch-staatkundig vraagstuk, na
tuurlijk vrij de term algemeen belang 
te brandmerken als een onjuist cri
terium. Helaas wordt de term maar 
al te vaak gebruikt als de dekman
tel voor een vulgair eigen belang. 
Mogelijk is prof. Kieerekoper tot 
zijn zienswijze gekomen door tone
len in de volksvertegenwoordiging, 
waarbij het algemeen belang stellig 
niet als grondslag der meningen kan 
worden gezien. Ook kan men hem 
toegeven, dat "algemeen belang" 
een vage dialectiek is en nimmer ob
jectief valt aan te geven. 

Toch kan men niet zeggen, dat zij 
als populaire term inhoud zou mis
sen. Integendeel: wij allen voelen, 
dat hiermee wordt bedoeld, dat het 
eigenbelang niet als criterium bij 
het overheidsbeleid mag gelden. Een 
negatieve betekenis dus, maar die 
voor ons alle inhoud heeft. 

of maatregelen doordrijven, die niet 
stroken met de geldende rechtsover
tuiging, maar op eigen belang be
rusten. Ons besef, dat voor onze sa
menleving eenheid van reehitsnorm 
noodzakelijk is, kan ons tijdelijk 
doen buigen voor een dergelijk be
wind. Keert dit niet op zijn dwalin
gen terug dan wordt het op de duur 
zeker weggevaagd door revolutie. 

Nu is op het onvolmaakte onder
maanse, belang en recht, uiterst 
moeilijk te scheiden. Sterker nog: 
zonder belang is er geen recht, want 

Natuurlijk is het het goed recht 
van groepen zich te organiseren om 

C. NIERMEIER & GEASSOCIEERDEN adviseurs voor public relations 

(leden Ned. Genootschap voor Public Relations) 

Wij verricht(t)en public relations activiteiten, zowel op intern 
als op extern gebied, voor een zeevaart-werkgeversorganisa
tie, een stichting van een zeer grote groep winkeliers, een 
overheidsorganisatie op rijks- en op gemeentelijk niveau, 
een belangrijke groepering in de Nederlandse bouwnijver
heid, maar ook voor enkele kleine ondernemers. 
Onder meer houden wij ons bezig met de organisatie van 
tentoonstellingen; wij verzorgen personeelsintroductieboek
jes en personeelsorganen zomede huisorganen, incidentele 
uitgaven als b.v. een personeelswervingscourant, een wed
strijdcourant met nationale verspreiding, organiseren ge
beurtenissen als de viering van jubilea, de opening van een 
nieuw bedrijfspand en wij behartigen de nieuwsvoorziening 
voor de persorganen. 

Willem van Rijswijckstraat 76 - Rijswijk (Z.H.) _ Telefoon 070 - 98 42 58 
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met vereende krachten hun belan
gen te bepleiten. Zelfs de confession
nele partijen, die zich zo gaarne op 
hun levensbeschouwelijk beginsel 
beroepen, zijn ontstaan als groeps
belang, nl. om de financiële gelijk
stelling van . hun scholen met het 
openbaar onderwijs te verkrijgen. 

De socialistische pàrtijen vinden 
·ook in het groepsbelang haar oor
sprong. Par droit de naissance staan 
zij dus bloort aan de invloed van een 
,.,pressure group", die zal trachten 

·haar te overheersen. Bij de Britse 
Labour Party is dit zeer duidelijk 
en uit de mislukking van de "door
braak", die de SDAP in 1946 tracht
te. te forceren door zich van een 
(arbeiders)belangenpartij te organi
seren als een volkspartij blijkt, dat 

. andere groepen hun belangen bij 
haar niet veilig gesteld achten. 

Onafsc:heideliike 
componenten 

Belang en Macht enerzijds en 
Algemeen Belang en Recht 

als onafscheidelijke componenten 
anderzijds, staan tegenover elkaar. 
Verliezen wij uit het oog, dat de 
rechtsorde moet waken voor een do
minatie van de eersten, werpen wij 
dit waarlijk algemeen belang over 
boord om dit te ontleden in een aan
tal strijdende belangen, die ons 
staatkundig en maatschappelijk le
ven beheersen, dan zullen wij -
meer dan een ongebreideld "laisser 
faire" ooit heeft kunnen doen - de 
basis van onze staatkundige en 
maatschappelijke samenleving aan
tasten en de macht, die het Recht 
moet handhaven tot een speelbal 
van belangengroepen maken. 

WIJ LEVEREN 

DOZEN 
uit Massief Carton 

* 
Speciaal voor 
export 

* 
N.V. Stroocartonfabriek v/h 

E. Free &: Co. 
OUDE PEKELA 

Telefoon 05978 - 2233, 2 lijnen 

Eigen modern ingericht 
laboratorium. 

CO PIJN 
GROENEI(AN 

REEDS MEER DAN 

TWEE EEUWEN ElllN 

BEGRIF VOO:Q. 

boomkwekerij· 
prodakten 

llli'l 

tuinarchitectuur 

* 
TELEFOON 08401·21!'4 



iVRIJHEID EN DEMOCRATm 

DICTATORIAAL? JA, 

Van de Stichting Centraal Bureau 
voor de afgüte van rijvaardigheidsbewij
zen te Rijswijk, kregen wij de volgende 
brief: 

Mijne Heren, 
Onder het hoofd "Dictatoriaal" ver

scheen in Uw nummer van 25 juni 1964 
nr. 732 een artikeltje, waaruit kritiek 
t.o.v. het C.B.R. spreekt en waarin kwa
lificaties als "buitengewoon ergerlijk, un
fàir en dictatoriaal" worden gebezigd. 

Vooral waar U in die laatste zinsnede 
ook toegeeft van de merites van het "cón
flict" (?) niet af te weteil, wil het mij 
niet ondienstig voorkomen u inzage te ge
ven van de dezerzijds met het Secreta
t·iaat van de BEV AN te 's Gravenhage, 
terzake gevoerde correspondentie. 

Hiertoe gelieve u hierbij doordruk van 
het bewuste schrijven van 17 juni 1964 
PH/ar aan te treffen. 

Ik moge vertrouwen er op te kunnen 
t·ekenen, dat u na kennisname, reden zult 
aanwezig achten uw voordeel in deze te 
herzien. 

Hoogachtend, 
De directeur voor deze, 
G. J. DE CEUNINCK 
VAN CAPELLE 

H<JOfd Buitendienst. 

Het bij gevoegde schriiven luidde als volgt: 

Naar aanleiding van uw schrijven d.d. 
5 juni 1964 kan ik u het volgende be
richten. 

Uw mededeling, er op neerkomende 
dat dezerzijds de eigenaar van de oproep
plaats C.B.R. te Enschede voor de keus 
zou zijn gesteld van of het niet door laten 
gaan van een door uw vereniging uitge
schreven vergadering, of een beëindiging 
door het C.B.R. van het afnemen van rij
examens in zijn café, moet zonder meer 
onjuist worden g1enoemd. 

VVel is bedoelde eigenaar medegedeeld, 
dat dezerzijds het houden van vergade
ringen, zoals uw vereniging pleegt te 
houden, op ee:n oproepplaats C.B.R. min
der wenselijk wordt geacht. (Dit gedeel
te door ons vet gezet. Red. V. en D.). 

Dat het vrije woord dezerzijds op hoge 
prijs wordt gesteld, is in het verleden 
meermalen bewezen o.a. door de vele ge-

MEDEWERKING AAN DE B.B. 

I ndertijd heeft de Federatie voor 
Vrouwelijke Vrijwillige Hulpver

lening aan de regering haar mede
werking aangeboden ten behoeve 
van de Bescherming Bevolking. 

Thans heeft de minister van Bin
nenlandse Zaken de wenselijkheid 
uitgesproken om vrouwelijke vrij
willigsters in te zetten als ontsmet
sters in de badontsmettingsinrichtin
gen, wanneer onder de te ontsmetten 
personen ook vrouwen en kinderen 
zijn. 

Daartoe zullen "verzorgingsgroe
pen ontsmetsters" worden samenge
steld, wanneer het nodig zal zijn. 

Nu echter reeds zullen groepsleid
sters en plaatsvervangende groep
leidsters, alsmede instructrices moe
ten worden opgeleid. Er wordt dus 
verzocht zich daarvoor beschikbaar 
te stellen. 

Wie er wat voor voelt zich op de
ze wijze nuttig te maken, kan bij on
dergetekende enige nadere inlichtin
gen krijgen. J. H. S. 

REIS NAAR HET MIDDEN
OOSTEN EN TURKIJE 

Mejuffrouw Van Trojen, de centrale 
vertegenwoordigster van Haarlem 

en het Gooi, vertelde aan de leden van 
de groep Kennemerland-Zuid van haar 
reis naar het midden-oosten en Turkije. 
Landen als Libanon, Jordanië, Israel en 
Turkije werden door spreekster bezocht, 
zodat zij er allerlei bijzonderheden van 
kon vertellen. 

Interessant was ook de tocht langs de 
kust geweest, waar vele volkeren in de 
loop der eeuwen langs getrokken waren, 
zoals de Perzen, Phoeniciëers Grieken 
Romeinen, Byzantijnen, Sara'cenen er{ 
W_est-Europeanen (kruisvaarders). Niet 
:mmder indrukwekkend was het bezoek 
~an het meer van Tiberias en de Dode 
~ 

TOCH! 
houden vergaderingen met rijschoolhou
ders in het gehele land, alwaar dezerzijds 
altijd is opengestaan voor gezonde op
bouwende kritiek. 

Doch wanneer het vrije woord ontaardt 
in onoordeelkundige kritiek en uitlatin
gen, met betrekking tot de rij -examens, 
welke in strijd zijn met de werkelijkheid 
dan is dezerzijds de verplichting aanwe
zig de rij-examenkandidaten, die toch al 
in een gespannen examensfeer verkeren, 
zo veel mogelijk te vrijwaren voor een 
dergelijke onjuiste beïnvloeding en zeker 
wanneer een en ander zou plaatsvinden 
op een ol}roepplaats C.B.R. 

In h:et vertrouwen u terzake voldoende 
te hebben geïnformeerd. 

Namens het Bestuur van de 
Stichting C.B.R. 
De wnd. Directeur 

Mr. C. PIJL HOGEWEG. 

(De houder van de zaal werd dus kenneliik 
toch onder druk gezet. Reden, waarom wij onze 
merzing niet herzien - Red.) 

AFSCHEID G. A. DE RIDDER 
Maandag 3 augustus j .1. werd door het 

bestuur van de Stichting Vrijheid en De
mocratie aan onze scheidende redacteur 
en oud-hoofdredacteur van ons week
blad, de heer G. A. de Ridder, een lunch 
aangeboden tijdens welke hem warme 
dank werd gebracht voor zijn grote ve-r
diensten voor de liberale zaak in het al
gemeen en voor ons weekblad in het bij
zonder. 

Verheugend was het daarbij te consta
teren, dat de heer De Ridder als vast 
medewerker aan ons blad blijft ver
bonden. 

Namens het Stichtingsbestuur werd het 
woord gevoerd door mr. J. van Someren. 
Voorts waren aanwezig mr. H. van Riel 
als oud-voorzitter van genoemde Stich
ting, mejuffrouw mr. M. M. F. van Ever
dingen. secretaresse van de VVD, mr. L. 
Meijer, hoofdredacteur van ons week
blad en de redactieleden de heren A. W. 
Abspoel, mr. E. Elias, G. Stempher en 
ir. B. H. Wolf. 

Copie voor dexe rubriek te xen
den aan: Mej. Joh. H. Springer, 
Alexanderstraat 16, Haarlem. 

In Israël bezocht mej. Van Trajen Je
ruzalem, Nazareth, Tel Aviv, om daarna 
over te steken naar Cyprus. Ogenschijn
lijk was het daar verleden jaar rustiger 
dan op het ogenblik, al broeide het toen 
reeds tussen de twee bevolkingsgroepen 
op het veel besproken eiland. 

Actueel waren de dia's, die mej. Van 
Trojen vàn Cyprus liet zien. 

Tot slot van het interessante reisver-

DAGELIJKS BESTUUR GROEP 
NEDERLAND LIBERALE INTER· 
NATIONALE VERGADERDE 

Het dagelijks bestuur van de Liberale 
Internationale groep Nederland, heeft 
op zaterdag 25 juli in Den Haag verga
derd onder leiding van de vice-voorzitter 
prof. dr. J. Kymmell, ter bespreking van 
verschillende organisatorische en huis
houdelijke kwesties. 

IN MEMORIAM 
J. W. SCHIPHORST 

Op 67-jarige leeftijd overleed de heer 
J. W. Schiphorst, die gedurende een aan
tal jaren een ijverig secretaris van de 
afdeling Ruinerwold van de V.V.D. was. 

De heer Schiphorst, die door zijn grote 
hulpvaardigheid en steeds vriendelijk op
treden zeer gezien was, laat in de ge
meente en vooral ook in onze afdeling 
een leg1e plaats achter, die niet gemak
kelijk zal zdjn aan te vullen. 

L.B. 
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Overzicht bijeenkomsten Vereniging van 
Staten- en Raadsleden 

1. Vergadering grote gemeenten. 

Op zaterdag 19 september a.s. zal de jaarlijkse bijeenkomst van onze le
den, die deel uitmaken van raadsfracties van gemeenten van 50.000 en meer 
inwoners, te Utrecht (Hotel Pays Bas, Janskerkhof) worden gehouden. 

Aanvang 11.00 uur. 

2. Regionale vergaderingen. 

Traditiegetrouw zullen in september en oktober a.s. weer regionale ver
gaderingen van onze raadsleden worden gehouden, op welke bijeenkomsten 
ook de aanwezigheid van onze staten-ieden op hoge prijs wordt gesteld en 
vaak zeer gewenst is. 

Het rooster van deze bijeenkomsten is als volgt: 
Dinsdag 22 september, 19.30 uur Middelharnis, Hotel Meyer. 
Donderdag 24 september, 19.00, Rotterdam. Hnt~1 A.thnt" (Coolsingel). 
Donderdag 24 september, 19.15, Hoogeveen, Hotel-Rest. Roman. 
Vrijdag 25 september, 19.00, Groningen, Rest. Suisse U.ierestt"aat). 
Zaterdag 26 september, 14.15, Leeuwarden, Oranje-hotel (t.o. station N.S.). 
Zaterdag 26 sept., 14.15. Middelburg, Café-Rest. Wöhler (Lange Delft 10). 
Woensdag 30 september, 19.15, Arnhem, Rest. Royal (Willemsplein). 
Donderdag 1 oktober, 19.00, Utrecht, Hotel Terminus (t.o. station N.S.). 
Vrijdag 2 oktober, 19.45, Haarlem, Rest. Brinkman (tuinzaal). 
Zaterdag 3 oktober, 14.30, Eindhoven, Hotel de Cocagne (Vestdijk). 
Zaterdag 3 okJtober, 14.15, Zwolle, Hotel Gijtenbeek (t.o. station N.S.). 
Vrijdag 9 oktober, 19.15, Alkmaar, Rest. Schuijt (t.o. station N.S.). 

haal werden enkele dia's van Istanboel 
vertoond, voor de aanwezigen onbekend 
gebied. 

I. B.-V. 

VAN MOEDER OP DOCHTER 

Een van de plannen van het Neder
. landse Vrouwen Comité, in ver

band met de manifestatie van de Neder
landse vrouw, was - zoals men zich zal 
herinneren - het stimuleren van het tot 
stand komen van een herdruk van het 
boek "Van Moeder op Dochter". Dit plan 
wordt nu ter hand genomen. 

Mevrouw Dr. W. H. Posthumus-van der 
Goot zal, evenals van de vorig'e uitgaven, 
de redactie hiervan op zich nemen. In 
verband met het tot stand brengen van 
een zo betrouwbaar mogelijke derde druk, 
verzoekt zij allen, die in het bezit zijn 
van de tweede verbeterde editie, dit boek 
nog eens grondig door te lezen. 

Mocht deze lectuur tot op- of aanmer
kingen leiden, zoudt u deze dan zo spoe
dig mogelijk en in ieder geval vóór 25 
september a.s., aan ondergetekende wil
len toezenden? 

J. H.S. 

BRANDBLUSAPPARATEN 
Officieel goedgekeurd 

Talrijke attesten. 

SIMPLUS N.V. DORDRECHT 
VISSTRAAT 6-8 -TEL. 3344* (01850) 

FRANK RIJSDIJK 
HOLLAND N.V. 

HENDRIK-IDO-AMBACHT 

TELEFOON: 

01858 - 2045 

010 - H7615 

SCHEEPSSLOPERIJ 

N.V. AANNEMERSBEDRIJF v/hl. STAM 
KORTENAERSTRAAT 3 te ZWIJNDRECHT 

TELEFOON (01850} 2 86 63 
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VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

-EEN NIEUW VOORSTEL TOT 
BELASTINGVERLAGING-

Alles wat op het ogenblik op het stuk van belastingverlaging in het vooruitzicht wordt gesteld is een noo- in te dienen 
wetsontwerp tot :erlagin$ van de loon- .~n inkom~~en~elasting ter verzachting van de progressie, welke mede~:> door de jong
ste loon- en salansverhogmgen wel als btJZOnder ptjnhjk wordt aangevoeld. De datum van ingang van deze belastingverla-
ging blijft echter in verband met de overspannen economie nog een open vraag. c. 

Op zichzelf is tegen dit laatste argument voor enig uitstel van de belastingverlaging niet veel in te brengen. Dit is echter 
een nogal schrale troost. Vandaar dan ook, dat ik heb gezocht naar een mogelijkheid om toch enige belastino-verlaging te 
kunnen doorvoeren, zonder dat dit een gevaar voor de conjunctuur met zich brengt. 

0 
'-

Ik meen nu, dat een dergelijke moge
lijkheid aanwezig is en wel voor een groep 
mensen, die wel heel zwaar de nadelen 
van het tegenwoordige huur- en belas
tingstelsel ondervinden. 

Het is bekend, dat de huren nog steeds 
kunstmatig laag gehouden worden en dat 
huurverhogingen heel moeilijk te realise
ren zijn. Dit betekent o.a. voor de groep 
bewoners van de vooroorlogse huurwonin
gen, dat zij een relatief zeer gering deel 
van hun inkomen verwonen. 

Tegenover deze door toevallige omstan
digheden sterk bevoorrechte groep, staat 
een ander deel van onze bevolking, dat de 
hoge huren van de nieuwe woningen moet 
betalen, dan wel de lasten van een duur 
gekocht nieuw huis. 

Tot deze laatste categorie behoren in de 
eerste plaats de jonge gezinnen, die in het 
algemeen op de nieuwbouw zijn aange
wezen en voorts de velen, die wat hun in
komen betreft tot de zgn. middengroep 
behoren en voor verbetering van hun 
woonoms'candigheden overgaan tot aan
koop of huur van een dure, ongesubsi
dieerde woning. 

Vooral deze laatste groep komt hierdoor 
wel sterk in de verdrukking, want zij 
ontvangt op haar woning generlei sub
sidie, integendeel, het is algemeen bekend, 
dat op deze woningen veelal extra lasten 
worden gelegd wegens duurdere grond, 
enz., om de prijzen voor de huizen in de 
gesubsidieerde bouw te drukken. 

Anderzijds betalen zij via hun belasting
biljet wel mee om de subsidies voor de 
overige woningbouw mogelijk te maken. 
Is het dan ook zo, dat algemeen aangeno
men wordt, dat voor huur een percentage 
van ± 15 °/o van het inkomen normaal en 
aanvaardbaar wordt geacht, door de 
kunstmatig laag gehouden huren is het 
gemiddelde percentage wegens huur in 
Nederland thans ± 7 °/o. De bewoners van 
de nieuwe huur- en eigen woningen ko
men echter niet zelden tot een percentage 
van 15 à 20 °/o van hun inkomen. 

Verzoek aan de minister 
In verband met deze grote ongelijkheid 

van lasten zou ik daarom onze minister 
van Financiën, prof. dr. H. J. Witteveen, 
willen verzoeken op korte termijn een 
wetsontwerp in te dienen, dat de belas
tingplichtigen toestaat om het bedrag, dat 
zij wegens huur moeten betalen, dan wel 
dat zij als huurwaarde voor een eigen wo
ning bij hun inkomen gesteld zien, van 
hun belastbaar loon/inkomen te mogen af
trekken, voorzover dit meer bedraagt dan 
5 °/o van het loon/inkomen. 

Het komt mij voor, dat vele overwegin
gen een dergelijke maatregel kunnen on
dersteunen. 

In de eerste plaats gaat het niet om een 
bijzonder hoog bedrag. Ruw berekend laat 
het zich becijferen op een offer aan 
de schatkist van f 250.000.000,- à 
f 350.000.000,- per jaar. Bij het berekenen 
van dit bedrag ben ik van de volgende 
globale cijfers uitgegaan. 

Het aantal woningen in Nederland be
draagt ruim 3.000.000. De gemiddelde huur
(waarde) ± f 1.000,- per jaar. In totaal 
derhalve 3 miljard gulden. Of anders be
naderd: het nationale inkomen bedraagt 
ruim f 40.000.000.000,-. Het percentage we
gens huur van het inkomen ongeveer 7 °/o, 
hetgeen eveneens een uitkomst geeft van 
rond 3 miljard gulden. 

Wanneer van dit bedrag 5 °/o van het in
komen niet aftrekbaar is, resteert rond 3 
miljard gulden-2 miljard gulden is ruw 
berekend 1 miljard gulden. Mag dit meer
dere bedrag van het loon/inkomen worden 
afgetrokken, dan zal dit voor de betrokke
nen ruw geschat een verlaging aan loon-! 
inkomstenbelasting met zich brengen van 
:t 25 à 35 °/o van het voor aftrek in aan
merking komende bedrag (hetgeen dus 
meer betaald wordt aan huur (huurwaar
de) dan 5 Ofo van het loon/inkomen) of in 
geld uitgedrukt 25 à 35 Ofo van 1 miljard 
gulden = t 250.000.000,- à f 300.000.000,-. 

"_,_ ___ 
Het vraagstuk van de belas
tingverlaging en dat van de 
huren blijft om begrijpelijke 
redenen in het brandpunt van 
de belangstelling staan. Beide, 
hiernaast afgedntkte ingezon
den stukken bewijzen dit op
nieuw. 
Desgevraagd schreef ons Eerste 
Kame?'lid, mr. J. de Wilde, bij 

~ deze beschouwingen een kort 

1 
commentaar. 

-~ 

Voorbeeld ter verduidelijking 
Een belastingplichtige, gehuwd en 2 

kinderen, met een inkomen van f 15.000,
betaalt aan inkomstenbelasting f 2.359,
per jaar. Hij bewoont een nieuwe huur 
(eigen) woning met de huur (huurwaarde) 
van f 200,- per maand of f 2.400,- per 
jaar. Hij mag bij de door mij voorgestelde 
regeling van zijn belastbaar inkomen af
trekken een bedrag van f 2.400,- - (5 Ofo 
van f 15.000,-) = f 2.400,- - f 750,- = 
f 1.650,-. Zijn belastbaar inkomen wordt 
nu j 15.000.- - f 1.650,- = f 13.350,-, 
waarover f 1.850,- belasting verschuldigd 
is. 

Het voordeel voor hem bedraagt dus 
f 2.359,- - f 1.850,- = f 509,- per jaar. 
Het percentage van zijn inkomen, dat hij 
aan huur betaalt, daalt hiermede van 
16 °/o tot 12.6 Ofo. 

Teneinde vooral de indruk weg te wer
ken, dat het een speciale aftrek is voor 
hen, die de hoogste inkomens genieten en 
in excessief dure huizen wonen, zou ik 
willen voorstellen om de aftrek te limi
teren tot het bedrag, dat aan A.O.W. ge
noten wordt door een echtpaar, zijnde 
thans f 2.754,-. De bepaling zou dan kun
nen leiden, dat afgetrokken mag worden 
van het belastbaar loon/inkomen, het be
drag, dat de belastingplichtige meer ver
woont dan 5 °/o van zijn belastbaar loont 
inkomen, met als maximum het bedrag, 
dat over het betrokken jaar aan A.O.W. 
door een echtpaar wordt genoten. De kop
peling aan het bedrag van de A.O.W. stel 
ik daarom voor omdat dit bedrag bij het 
duurder worden van de kosten van levens
onderhoud automatisch wordt verhoogd. 

Positieve voordelen 
Als voordelen van de door mij voorge

stelde belastingverlaging zou ik o.a. willen 
noemen: 

a. de belastingverlaging wordt genoten 
door diegenen, die er door de bijzon
dere omstandigheden op het gebied van 
de huren het meest behoefte aan heb
ben; 

b. de datum van ingang kan gesteld wor
den op dezelfde datum als de huurver
hoging; 

e. door het gestelde sub b kan het bedrag 
van de looncompensatie wegens de .al
gemene huurverhoging beperkt worden 
omdat de zwaarst belaste categorie 
inderdaad in zijn geheel extra gecom
penseerd wordt; 

d. hierdoor zal deze belastingverlaging 
uit conjunctureel oogpunt juist voor
delen opleveren t.a.v. de toch al over
spannen economie; 

e. het "doorschuivingsbeleid" (het ver
huizen van een goedkope woning naar 
een duurdere) zal er door bevorderd 
worden, omdat v;m het hogere huurbe
drag een belangrijk deel gecompen
seerd wordt door belastingverlaging; 

f. door het gestelde sub e zullen meer 
goedkope woningen vrijkomen voor 
diegenen, voor wie de huren van de 
nieuwe (woningwet)woningen te hoog 
zijn; 

punt,· dat als nr. 1 op de lijst van het 
akkoord van Wassenaar stond, n.l. de 
oplossing van de woningnood. 

Velp 

WAAROMGEEN 
VRIJE HUREN? 

J. BLOKLAND 

Nu de huurstop binnenkort een kwart 
eeuw bestaat, wcrrdt het tijd de weg te 
gaan bewandelen om geleidelijk tot vrije 
huren te geraken. 

Het is toegestaan dat, wanneer van een 
huiseigenaar een huis leeg komt, hij deze 
woning kan verkopen tegen een prijs, die 
hij zelf kan bepalen. Analoog daaraan 
komt de vraag op, waarom hij ook deze 
woning niet verhuren mag tegen een zelf 
vast te stellen huurprijs. 

Waarom moet een leeggekomen woning 
opnieuw tegen de oude huur verhuurd 
worden, zelfs aan bv. een adspirant-huur
der, die aan huurcompensatie reeds méér 
dan het bedrag van de oude huur ontving, 
zodat hij dus in feite gratis komt te wo
nen, zelfs ook wanneer deze adspirant
huurder meer wil betalen? 

Daar de roulatie per woning gemiddeld 
ca. 25 jaar is, zouden wij, indien de huur 
van leeggekomen woningen vrij kwam, in 
genoemd tijdsbestek van de huurstop ver
lost kunnen worden. 

W. J. WAANING 

Kanttekening van nw. J. de Wilde. 

Bovenstaande artikelen handelen over 
het al jaren meest actuele probleem: de 
woningnood. 

Het is duidelijk, dat de woningbouw het 
gevolg is van het feit, dat de vraag naar 
en het aanbod van woningen is verstoord. 
In feite .hebben wij hier met een simpel 
economisch-verschijnsel-vraagstuk te ma
ken. Bij de verstoring tussen vraag en 
aanbod dienen wij de factoren, die oor
zaak van deze verstoring kunnen zijn aan 
aanbod- en aan vraagzijde te onderzoeken. 

Bij dit onderzoek moeten wij bedenken, 
dat wij enerzijds met een kwantitatief 
probleem te maken hebben, namelijk met 
een hoeveelheid woningen en een hoeveel
heid bewoners, en anderzijds met een 
kwalitatief vraagstuk door de verschei
denheid in de vraag ten aanzien van 
grootte, indeling en situering, waarop de 
produktie zich moet richten. 

Naar algemene opvatting, en zeker naar 
liberale, is het enige instrument, dat een 
dergelijke variatie aan de vraag kan ge
ven, waardoor de produktie weet welke 
koers zij moet varen, een niet vervalste 
marktprijs. Vandaar, dat aan alle onrecht
vaardigheden, die aan de tegenwoordige 
situatie kleven - en dit zijn er velen -
alleen door een huurpolitiek, die gericht 
is op de vrijmaking van de huren een ein
de kan worden gemaakt. 
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Het toekomstig huurniveau zal voor de 
nieuwbouwwoning de kostprijshuur zijn; 
voor een oudere woning de kostprijshuur 
verminderd met een percentage voor het 
mindere woongerief. Als gevolg van deze 
situatie zal er tevens evenwicht op de 
bouwmarkt ontstaan, waardoor de bouw
kosten aanzienlijk zullen dalen. Bij een 
beleid, dat streeft naar een zo spoedig 
mogelijke uitbanning van de bestaande a
sociale verdeling van het woningbezit, 
dient deze visie voorop te staan. 

Het is duidelijk, dat bij de achtereen
volgende kabinetten het beleid, zoals hier
boven geschilderd, niet werd gevoerd. Uit 
electorale en vele andere overwegingen, 
waaronder het streven naar socialisatie, 
werd niet voldoende het zo belangrijke 
doel in het oog gehouden. Als gevolg hier
van ziet men herhaaldelijk voorstellen, 
die, uitgaande van de verkeerde situatie 
waarin wij ons bevinden, aantrekkelijke 
facetten vertonen. De hierboven gepubli
ceerde artikelen zijn voorbeelden hiervan. 

Naar onze mening moet men zich bij al 
deze tussenoplossingen echter afvragen of 
zij ons dichter bij het hierboven vermelde 
doel brengen, aangezien dit de enige weg 
naar gezonde verhoudingen is. Ons inziens 
is dit niet het geval. 

Immers, de aftrekbaarheid voor de in
komstenbelasting van het deel der huur 
(waarde) dat 5 "/o van het inkomen te bo
ven gaat, zoals in het eerste artikel voor
gesteld, komt neer op een indirecte sub
sidiëring door de overheid van ons wo
ningbezit en brengt ons derhalve verder af 
van een vrije woningmarkt. 

Overigens suggereert deze 5 °/o-regeling, 
dat 5 "/., van het inkomen als aanvaard
bare grens voor te betalen huur wordt 
beschouwd. Bij een vrije woningmarkt zal 
rekening moeten worden gehouden met 
een verhoging der huurquote, waarbij een 
percentage van 15 "/o van het inkomen ze
ker aanvaardbaar lijkt. 

Met de schrijver van het tweede artikel 
zijn wij van mening, dat de huren veelal 
in geen verhouding staan tot de onder
houdskosten der huurwoningen. Dit voor
stel impliceert, dat pas omstreeks 1990 van 
een vrije woningmarkt sprake zal zijn; ge
durende de periode tot 1990 zal de woning
markt in een groot aantal deelmarkten 
uiteenvallen, zodat van een markt en een 
marktprijs geen sprake zal zijn. 

Hoewel bovenstaande artikelen zeker 
hun verdiensten hebben, geloven wij niet, 
dat deze oplossingen ons dichter brengen 
bij ons doel, namelijk een zo spoedig mo
gelijke uitbanning van de bestaande a
sociale verdeling van het woningbezit 
door middel van een huurpolitiek, gericht 
op de vriln1aking der hun .... ' ' 1 

Om het effect voor een belastingplich
tige t1! berekenen, moge één voorbeeld ter 
"erduidelijking dienen. 

g. op deze wijze zal deze belastingverla
ging mede ten dienste komen aan het Een vrije woningmarkt? Dat zal nog wel duren tot omstreeks 1990. 
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Het Kabinetscompromis 

NIEl_JWE AANSLAG OP DE ZELFST_ANDIGEN 
(Ingezonden) 

Binnen het kabinet is, zoals bekend, een compromis bereikt over het in de toe
komst te voeren sociaal-economisch beleid. Minister Veldkamp is erin geslaagd het 
sociale minimum in de AOW/ A WW-uitkeringen per 1 januari 1965 aanvaard te 
krijgen en minister Witteveen heeft althans een uiterste datum kunnen noemen 
voor een verlaging van de loon- en inkomstenbelasting met rond één miljard 
gulden. Daarmee is een breuk in het kabinet voorkomen .. (Dit artikel werd ge
schreven vóór het bekend worden van het verdeelde adv1es van de SER - Re
dactie.) 

Maar het aangekondigde beleid (waaromtrent de regering op korte termijn 
advies had gevraagd aan de SER) heeft duidelijk het karakter van een kabinets
compromis en dat wil zeggen, dat de sociale organisaties en politieke partijen, die 
zeer geïnteresseerd zijn in dat beleid, niet in alle opzichten tevreden konden 
worden gesteld. Hetgeen wel is gebleken; hoewel het op zichzelf een geruststel
lende omstandigheid was, dat een ka~inetscrisis uitbleef. 

Zo bleek de vakbeweging niet tevreden 
over het door de regering gehanteerde 
sociale minimum (f 3.540.- voor gehuw
den). Voorts heeft zij uit de adviesaan
vrage geconcludeerd, dat de regering een 
loonstop in 1965 wenst, omdat het kabinet 
ê.e bestedingen wil doen achterblijven bij 
de groei van de nationale produktie ten
einde het evenwicht in de betalingsbalans 
te herstellen en nieuwe kostenstijgingen, 
die de prijzen opdrijven, wil voorkomen. 

De beschikbare ruimte voor loonsver
hoging zal dientengevolge, nadat uit die 
ruimte een premiecompensatie (± 1,2 °/o) 
zal worden betaald, zo ongeveer nihil zijn. 
Dat is voor de vakbeweging moeilijk te 
verteren, te meer, daar de prijzen dit jaar 
nog wat zullen stijgen en de werknemers 
zelf ook ongeveer 1 °/o extra-premie zullen 
moeten opbrengen voor de aangekondigde 
AOW/AWW-verhoging tot een sociaal 
minimum. De vakcentralen waren dan 
ook ontstemd over de geringe bijdrage 
van de overheid aan die verhoging (150 
miljoen gulden, d.i. 0,5 °/o van de totale 
lastenstij ging). 

Van socialistische zijde is evenzeer kri
tiek geleverd op het aangekondigde be
leid, waarvan niet duidelijk is in hoe
verre de SER daarop nog invloed kan 
uitoefenen. Dèze kritiek stemt grotendeels 
overeen met die der vakcentralen, maar er 
wordt aan toegevoegd, dat, indien de re
gering zo gaarne de bestedingen wil doen 
achterblijven bij de economische groei, zij 
zeker niet tot belastingverlaging moet 
overgaan, omdat daardoor de koopkracht 
wordt gestimuleerd, iets waartegen van 
deze zijde sinds 1956 geen bezwaren wer
den gemaakt. 

Bestedingsverschuiving 
Met deze opmerkingen loopt men ech

ter vooruit op de uitgavenpolitiek van de 
overheid zelf, want die leest men straks uit 
de Miljoenennota. Kan het geen doelstel
ling van de regering zijn om haar beste
dingen in 1965 te verminderen met het 
bedrag van de belastingverlaging, zodat 
alleen een verschuiving in de bestedingen 
van overheid naar particulieren optreedt? 

Overigens tonen de socialistische be
zwaren weinig oog voor het feit, dat 
belastingverlaging ook het netto-loon van 
de werknemer doet stijgen, zonder dat dit 
consequenties heeft voor het prijsniveau 
voorzover dat door kostenverhoging wordt 
beïnvloed. Het zou een verstandige poli
tiek zijn ,indien in de komende jaren door. 
de vakbeweging ter verbetering van de 
koopkracht der werknemers meer ge
ijverd zou worden voor neutralisering van 
de progressiefactor en een structurele ver
laging in de loon- en inkomstenbelasting 
dan voor loonsverhogingen, die niet uit de 

macro-economische "ruimte" kunnen wor
den gehaald en derhalve doorberekend 
moeten worden. 

Liberale wens 
Maar een compromis wekt niet alleen 

reacties aan één zijde. 
Aan de liberale wens van een koppe

ling van sociaal minimum aan belas
tingverlaging kon het kabinet niet 
tegemoet komen. De eerste helft van 
de belastingverlaging (dus 500 miljoen 
gulden) vindt immers op zijn vroegst op 
1 juli 1965 plaats, mits het evenwicht in 
de betalingsbalans in dat jaar wordt her
steld. De tweede helft zou dan uiterlijk 
1 januari 1967 moeten ingaan. Het sociaal 
minimum in de AOW-uitkeringen zal dus 
eerst en wel ineens worden gerealiseerd, 
de belastingverlaging echter zal in étappes 
geschieden. 

Politieke prioriteiten, eenmaal bij ak
koord gerangschikt, moesten onder con
junctureel sterk veranderde omstandighe
den, opnieuw naar hun economische con
sequenties worden gewaardeerd. Het cri
terium werd: de inflatoire vraag (vrijwel) 
niet stimuleren. Het kabinet, dat thans 
een deflatoir beleid voert, wil niet op 
korte termijn zijn "spaarpot-voor-pro
gressie-correctie" omkeren en aldus nieu
we koopkracht scheppen, wat het trou
wens met zijn AOW-financiering ook niet 
of nauwelijks doet. 

Op zijn beurt zat nu de SER, die de re
gering moest adviseren inzake het com
promis, met de zaak. Werkgevers en werk
nemers moesten overeenstemming zien te 
bereiken over: 1. het niveau van het 
sociale minimum (waaromtrent duidelijk 
verschil van mening bestaat) en 2. de ver
deling van de lastenstijging (die niet tot 
kostenstijging van de produkten mag lei
den), en dat terwijl de Raad met betrek
king tot de economische ontwikkeling 
voor 1965 over geen enkel concreet ge
geven beschikt. 

Voor de zgn. middengroepen, ten slotte, 
en meer in het bijzonder de economisch 
zelfstandigen, zal het aangekondigde so
ciaal-economische beleid weinig aanlei
ding geven tot geestdrift, want tegelijk 
met de eerste étappe van de belastingver
laging zal de belastingvrije voet worden 
opgetrokken, wat ten laste komt van het 
bedrag van 500 miljoen gulden, dat voor 
de eerste verlaging beschikbaar zal wor
den gesteld. De zo zeer gewenste vermin
dering van de druk op de "middengroe
pen" zal dan eerst tegen 1 januari 1967 
merkbaar worden. 

De niet-afhankelijke beroepsbevolking 
zal voorts een extra-premie van 2,4 °/o 
moeten opbrengen voor de optrekking van 

de AOW tot een sociaal minimum, voor 
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welke lastenstijging geen compensatie be
staat, hetgeen op zichzelf een daling van 
het inkomen inhoudt. Het is met name 
voor deze categorie, dat 'spoedige belas
tingverlaging een zedelijke daad zou be
tekenen, De vraag rijst of voor de zelf
standigen niet een fiscale interim-regeling 
kan worden getroffen, waarbij, in afwach
ting van de algemene correctie van de 
progressiefactor in de loon- en inkomsten
belasting, bijvoorbeeld 1,2 °/o (d.i. de helft 
van de AOW-premiestijging) van het be
lastbaar inkomen tot een maximum van 
f 144.- per jaar (d.i. 1,2 °/o van f 12.000.-) 
in mindering zou kunnen worden gebracht 
van het totaal aan inkomstenbelasting 
verschuldigde bedrag. Voor de schatkist 
zou dit een inkomstenvermindering bete
kenen van slechts enkele tientallen mil
joenen guldens, zodat de bestedingsimpuls 
hiervan niet noemenswaard is. 

Gedwongen in loondienst! 
De sociale rechtvaardiging ligt in de 

omstandigheid, dat de druk van de diverse 
verplichte premies tezamen op het in
komen van de zelfstandige, verzwaard 
door de in ons land zo excessief hoge 
directe belastingen, met een beroep op het 
draagkracht-beginsel niet meer kan wor
den verdedigd, 

Voorts dient men zich duidelijk voor 
ogen te stellen, dat de zelfstandige straks 
voor de lastenverzwaring als gevolg van 
de huurverhogingen evenmin enige com
pensatie zal ontvangen. 

Welke maatschappelijke orde, gegrond
vest op het beginsel van vrijheid van ar
beid, kan zonder gevaar voor het eigen 
bestaan zelfstandigen dwingen in loon
dienst te gaan? 

W. VAN AMERONGEN 

Redactioneel commentaar 
Onze Haagse redacteur gaf op boven
staande beschouwing het volgend 
commentaar. 

Het sociaal minimum is eigenlijk moei
lijk vast te stellen. Men moet bij een be

. oordeling van het thans voorgenomen be
drag in aanmerking nemen, dat het geen 
fixum is. Naarmate de loonindex stijgt, 
stijgen ook de uitkeringen van AOW en 
AWW. De bezwaren, die de vakbeweging 
dan ook maakt tegen het feit, dat de re
gering met het sociaal minimum voorlopig 
mikt op een bedrag, dat honderd gulden 
lager ligt dan de vakbeweging wenst, 
kunnen dan ook nauwelijks serieus wor
den genoemd. 

De vakbeweging is zich overigens wel 
bewust van het feit, dat aan het optrek
ken van het sociaal minimum de conse
quentie is verbonden van een hogere 
premie. Op deze wijze ontstaat het geens
zins denkbeeldige gevaar, dat het totale 
premiebedrag voor alle sociale verzeke
ringen, zowel voor de werknemers als 
voor de werkgevers op een niet langer te 
aanvaarden niveau komt. Met compen
satie komt men aan dit bezwaar nauwe
lijks of niet tegemoet, want daarmee ver
hoogt men de koopkracht niet. 

Het bezwaar van een te hoog premie
bedrag kan dan alleen worden opgelost 
door belastingverlaging en/of een bijdrage 
van het Rijk, In de gerichte adviesaan
vraag is de regering daartoe voor de eer
ste maal bereid tot een bedrag van 150 
miljoen gulden. Dit laatste bedrag is tot 
op zekere hoogte even willekeurig als het 
sociaal minimum der regering. 

Inzender wijst - zij het in andere be
woordingen - op dezelfde bezwaren als 
door ons hiervoor uiteengezet. 

Het is echter duidelijk, dat hij aan 
belastingverlaging de voorkeur geeft bo
ven verhoging van de bijdrage van het 
Rijk in de premie van AOW en A WW. 
Immers, belastingverlaging komt niet al
leen ten goede aan de loontrekkenden, 
maar ook aan wat we gemakshalve maar 
de "vergeten groepen" willen noemen. Met 
inzender zijn we het daarom eens, dat het 
eigenlijk moeilijk verteerbaar is om de 
belastingverlaging, waar de regering niet 
onderuit kan, later te doen ingaan dan de 
verhoging van de uitkeringen krachtens 
AOW en A WW. De bedoeling van de 
regering hierbij is om eerst te komen tot 
herstel van de betalingsbalans. Daarop 
hoopt de regering in elk geval. Of die 
hoop in vervulling zal gaan dient te wor
den afgewacht, zomede in hoeverre de 
regering in 1965 tot bestedingsbeperking 
wenst over te gaan. Het Rijk zal in elk 
geval met een natuurlijk accres van zijn 
eigen begratingsuitgaven rekening moeten 
houden. Men zie ten bewijze van deze 
stelling de Defensienota. Het is nu ook al 
zeker, dat 0., K. en W. meer zal vergen 
en het is eveneens wel zeker, dat Ver
keer en Waterstaat met hogere bedragen, 
o.a. voor de aanleg en verbetering van 
wegen voor de dag zal moeten komen. Er 
is bovendien een zeehavennota op komst, 
die ook wel financiële consequenties zal 
hebben. Verder moet gedacht worden aan 
nieuwe uitgaven in verband met het 
Rijn-Schelde-verdrag. 

Met de suggestie van inzender ten aan
zien van een interim-regeling ten behoeve 
van de niet-afhankelijke bevolkingsgroep 
kunnen we volkomen instemmen. 
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R.lJIL VERI(~A VEI_.ÁIN G-SWET 
EEN ONDING 

lf/ eg blijvers voorstemmers 

(Ingezonden) 

Enige tijd geleden bepleitte ir. Oldenbanning een snellere aanpak van de reeds 
aangevraagde ruilverkavelingen voor 1,2 ·miljoen ha landbouwgrond. 

Vanzelfsprekend werkt betere verkaveling arbeidsbesparend, vooral als de 
kavels zo dicht mogelijk bij de bedrijfsgebouwen komen te liggen. De vraag is 
echter of het gewenst is onder toepassing van de Wet van 1954 tot versnelde uit
voering over te gaan. 

De zgn. ruilverkaveling Nieuwe Stijl is echter m.i. voor een democratisch land 
onaanvaardbaar. Onder het mom van ruilverkaveling gaat men streekverbetering 
toepassen. Deze wordt echter niet bekostigd door ,,de streek", maar door een 
handjevol toevallige eigenaren. 

Er worden o.a. goede, maar peperdure verkeerswegen in het te verkavelen 
gebied aangelegd, waarvan niet alleen de landbouw profiteert, maar waarvan ook 
anderen in het verkavelingsgebied gebruik maken, hetgeen voor laatstgenoemden 
een belangrijke kostenbesparing betekent, ofschoon zij in de aanlegkosten niet 
bijdragen. Deze kosten zijn voor de landbouw en dan wel in het bijzonder voor de 
eigenaren in het te verkavelen blok. 

Maar, zal men zeggen: de plannen zijn 
toch in den brede bekeken, evenals de 
begrotingskosten? Wat let de eigenaren 
om tegen die plannen te stemmen? Als 
regel gaat dit echter niet op, want de 
ruilverkavelingswet kent twee groepen 
eigenaren, n.l. 

a. De echte eigenaren, n.l. de bezitters 
van onroerend goed. Dat is de groep, die 
straks de rekening gepresenteerd krijgt. 

b. De pseudo-eigenaren, dat zijn al die 
mensen, die een of ander recht op onroe
rend goed kunnen doen gelden. B.v. het 
recht van opstal, zelfs het recht van be
woning. Deze pseudo-eigenaren dragen 
niets in de kosten bij, maar zij hebben wel 
stemrecht. De eigenaren van beide groe
pen hebben ieder één stem. De stem van 
de eigengeërfde boer met een bedrijf van 
30 ha telt dus even zwaar als die van een 
man, die niets anders bezit dan b.v. een 
recht van opstal. 

Wel stemrecht, 
geen stemplicht 

Alle eigenaren hebben wel stemrecht, 
maar geen stemplicht. Als men niet aan 
de stemming deelneemt wordt men vol
gens artikel 43 geacht te hebben voorge
stemd. Welk een prachtig staaltje van de
mocratie! Geen enkele vereniging zal 
Waarschijnlijk Koninklijke Goedkeuring 
verkrijgen als in de statuten de besluit
vorming op een dergelijke wijze gere
geld is. En waar is het openbaar lichaam, 
waar de thuisblijver als voorstemmer 
Wordt aangemerkt? 

Artikel 43 heeft nog een ander gevolg. 
Door het te verkavelen blok groot te ma
ken (10 tot 20.000 ha) en daarin enkele 
grote eigenaren te betrekken zal de ver
houding tussen de echte en pseudo-eige
naren in het voordeel van de laatsten 
Uitvallen. 

De ruilverkaveling biedt hun kosteloos 
grote voordelen. Zij blijVen dus bij de 
stemming weg, want daarmee bereikten 
zij hun doel toch. Afstemmen door de 
eigenaren is er praktisch niet meer bij. 

Eigendomsrecht 
door gemeenten aangetast 

Nog enkele andere vreemde aspecten 
van de ruilverkavelingswet: De wet van 
1954 geeft o.a, ook aan gemeenten het 
recht om een verkavelingsaanvraag in te 
dienen. Aan haar kunnen kavels worden 
toegewezen tot een maximum van 5 °/o van 
het blok, waardoor duidelijk opnieuw aan 
het eigendomsrecht wordt getornd. 

Natuurlijk moet de gemeente deze grond 
betalen, maar tegen welke prijs? De koop
prijs wordt bepaald door een commissie 
van schatters, die niet alleen door de 
Plaatselijke Commissie wordt benoemd, 
maar ook geïnstrueerd. Wij hebben hier 
dus niet met onafhankelijke schatters te 
maken, maar met knechtjes van de Plaat
selijke Commissie. 

Zou men de officiële Grondkamers in
schakelen dan zouden deze moreel gebon
den zijn bij de bepaling van de hoogst 

toelaatbare pachtprijs, met haar eigen 
taxaties rekening te houden. In dat geval 
zou dus de eigenaar-verpachter een ver
goeding voor zijn gedwongen investering 
krijgen in de vorm van een kleine pacht
verhoging. Dat schijnt echter niet te mo
gen. Toch zou dat de tegenstand van echte 
eigenaren zeer sterk doen verminderen. 

Profiteurs 
Zonder ruilverkaveling zou de gemeente 

de benodigde gronden moeten vorderen, 
maar de prijs zou dan veel hoger zijn. Bij 
een vordering van grond moet de ge
meente echter niet alleen de eigenaar een 
redelijke prijs betalen, maar ook de ge
bruiker schadeloos stellen en daarmee zijn 
meestal heel grote bedragen gemoeid. Ge
meenten, die via ruilverkaveling grond 
krijgen zonder schadeloosstelling aan de 
gebruiker zijn dus wel de allergrootste 
profiteurs. 

Desondanks zijn zij door de wet vrij
gesteld van enige betaling in de verkave
Iingskosten. Veel gemeenten hebben er 
dus financieel groot belang bij om van 
hun bevoegdheid om een verkaveling aan 
te vragen, gebruik te maken. Behalve dat 
grond aan gemeenten kan worden toege
wezen, moet de eigenaar ook (gratis) 
grond afstaan voor de aanleg van land- en 
waterwegen. 

Een grondverlies van 8 à 10 °/o is geen 
uitzondering. De overblijvende gronden 
krijgen de kosten te betalen. 

Wat moet nu tenslotte een eigenaar op 
tafel leggen? Naar schatting komt men al 
gauw op f 4.000.- per ha. Nu betaalt van 
dit bedrag het Rijk maximaal 75 °/o in de 
vorm van subsidie, zodat er minstens een 
kwart door de eigenaren moet worden 
opgebracht. 

Nu zegt de wet, dat iedere eigenaar in 
de kosten moet bijdragen naar de "mate 
van het nut", dat door verkaveling is ont
staan. Dat nu vindt men door na alle 
werkzaamheden, de grond opnieuw door 

Ik vraag mij af: kan een liberaal met 
een dergelijke wetgeving akkoord gaan? Is 
het niet veeleer zijn plicht om krachtig 
op herziening en democratisering van deze 
Wet aan te dringen? Moet men er genoe
gen mee nemen, indien de minister van 
Landbouw van oordeel is, dat het nog te 
vroeg is om wijzigingen aan te brengen? 
Is de eerste ruilverkavelingswet van 1924 
niet reeds na 14 jaar herzien? Is een 
herziening van de huidige wet niet veel 
Urgenter dan die van 1924 was? Wel stemrecht, geen stemplicht. 
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de zgn. schatters te laten waarderen. De 
meerwaarde, waartoe zij komen, wordt 
beschouwd als het nut. 

De eigenaar wordt echter niet naar dat 
eenzijdig vastgestelde nut aangeslagen, 
doch naar de mat e van dat nut en dat 
betekent, dat door de stijgende kosten de 
te betalen som wel tweemaal zo hoog kan 
zijn als het zgn. nut wat hij van de ver
kaveling had. 

Merkwaardig is alweer, dat ter betaling 
van de verschuldigde rente en aflossing 
de kohieren van de grondbelasting wor
den gebruikt. Deze kohieren zijn foutloos. 
Maar bij het bepalen van de stemgerech
tigden gaat men uit van de leggers van 
het kadaster, die nimmer geheel juist 
kunnen zijn. Deed de wetgever dit om 
meer voorstemmers te krijgen? Immers, 
iedere fout in het ka das ter levert auto
matisch een vóórstemmer op. 

In de vorm van baatbelasting of van 
waterschapslasten werden de eigenaren 
van onroerend goed tenslotte nog eens 
weer verzocht een behoorlijke jaarlijkse 
bijdrage te leveren. 

In strijd met de demoeratie 
Al met al is deze wet zo in strijd met 

Westerse begrippen over democratie, dat 
m.i. van liberale zijde spoedig en met 
kracht op wetswijziging moet worden aan
gedrongen. Daarbij zouden desnoods, bij 
wijze van protest, tegen begrotingsposten 
voor ruilverkaveling kunnen worden ge
stemd. Ruilverkaveling onder vigeur van 
deze wet is ondemocratisch en er bestaat 
voor liberalen geen enkele reden om met 
zulke verkavelingen enige haast te maken. 

. Ir. H. J. WITTEVEEN. 

Oud-Rijkslandbouwconsulent. 
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IN HE~I-' LEGER 

I n het Christelijk-Historisch 
wec1' ;__,]ad van vrijdag 31 juli-

7 augustus 1964 komt een artikel 
voor onder een wat sensationele kop. 
Die kop luidt n.l.: "De tijd van ver
stoppertje spelen is voorbij. Neder
landse militair mist het vertrouwen 
in effectiviteit van het leger èn -
helaas - terecht". 

Deze beschouwingen trokken om 
meer dan één reden mijn aandacht 
en ik kwam tot de slotsom, dat het 
verstandig zou zijn eens in ons par
tijblad te reageren. 
Voorop zij gesteld, dat de auteur, de 
heer E. H. van Eeghen, met eigen 
naam ondertekent en dus voor zich 
de verantwoordelijkheid voor wat hij 
schreef draagt. 

Geheel verwerpelijk zal de redac
tie van het Christelijk Historisch 
Weekblad een en ander ondertussen 
wel niet hebben gevonden, want dan 
had men stellig tot een onderschrift 
besloten. Dit onderschrift was ook 
makkelijk van deskundige hand te 
verkrijgen geloof ik, aangezien tot de 
vaste medewerkers behoort de vroe
gere staatssecretaris, de luitenant
generaal M. R. H. Calmeyer. 

Merkwaardig acht ik in de eerste 
plaats de kop. Mijn vraag aan de re
dactie van het be1trokken partij -or
gaan luidt derhalve: Doen wij er ver
standig aan negatieve conclusies ten 
aanzien van onze weermacht zo preg
nant te formuleren voordat vaststaat, 
dat de inzender gelijk heeft. 

Er zijn nu eenmaal lezers, die niet 
steeds diep in de inhoud van hun 
partijblad doordringen, maar zich tot 
doorbladeren bepalen! Bij dezulke 
blijft makkelijk een negatieve im
pressie achter en dat kan toch nooit 
de bedoeling zijn van een nationale 
partij. 
Ü1n misverstanden te voorkomen ik 
geloof, dat het goed is dat men het 
stuk van de heer van Eeghen heeft 
geplaatst, maar een meer relative
rende aankondiging zou m.i. van be
ter beleid getuigd hebben. Het is 

ATTENTIE! 

toch immers zo, dat de redactie de 
koppen opstelt, niet de inzender. Of 
ligt dit bij de CRU anders? Dan had 
ik mijn vetwijt tot de heer van 
Eeghen moeten richten. 

* * * 

Voorts was in CR-kringen vroe
ger niet gebruikelijk op eigen 

mensen, in casu de staatssecretaris
sen Calmeyer en Haex,. in zo perti
nente en openlijke vorm scherpe 
kritiek uit te oefenen. Kennelijk zijn 
ook hier de tijden van verjonging 
en vernieuwing aangebroken, wat 
natuurlijk alleen maar voordelen 
heeft. Echter stelt dat wel heel hoge 
eisen aan de betrokken redactie, die 
scherp moet toezien, dat niet onno
dig reputaties in gevaar worden ge
bracht, noch schade berokkend aan 
een zo essentieel nationaal belang 
als het vertrouwen in de weermacht. 

Het Christelijk-Historisch Week
blad zal ook wel door miliciens wor
den gelezen, naar ik hoop, en zeker 
door hun ouders. Wat moeten die 
wel gaan denken als zij zonder veel 
kennis van zaken tot zich laten door
dringen waar de stellingen van de 
heer Van Eeghen eigenlijk op uitlo
pen èn in het zakelijke èn in het 
persoonlijke vlak. 

Aan de VVD wordt of werd wel 
eens het verwijt gemaakt dat wij te 
critisch stonden tegenove{· onze ver
trouwensmensen. Ik heb dat altijd 
een noodzakelijk correlaat gevon
den van bepaalde liberale opvattin
gen en ook van de sociale samen
stelling van ons kiezerscorps, maar 
daartegenover waardeerde ik per
soonlijk altijd zo hoog de echte loya
liteit en menselijkheid in CR-krin
gen, en die komen een beetje in het 
gedrang als de redactie van een par
tijblad de strijdbijl niet terstond op
vat wanneer iemand, wie· dan ook, 
in wezen onrechtvaardige critiek op 
personen, impliciet, uitoefent. 

ATTENTIE! 

MAANDAG, 31 AUGUSTUS a.s., van 20.20-20.30 uur, zal 

ONZE EERSTE TELEVISIEQUIYZENDING 
in het nieuwe seizoen plaats vinden. 

Deze uitzending gaat over het eerste net. 

Luistert op DONDERDAG, 3 SEPTEMBER a.s., van 18.20-18.30 uur, 
over de zender Hilversum II (298 m), naar 

.,DE STEM VAN DE V.V.D." 

Donderdag 20 augustus 1964 - No. 788 

door Mr. H. VAN RIEL 

Mijn opzet is vervolgens te gaan 
aantonen, dat die critiek in 

de vorm, waarin zij hier neergelegd 
is, als onrechtvaardig dient te wor
den beschouwd. 

Daarbij onderscheid ik twee -pun
ten. De Centuriontank en haar ka
non en het AMX-voertuig. Ik ont
ken niet, dat de heer Van Eeghen 
op sommige punten feitelijk gelijk 
heeft, wel, dat de tendens en de al
gemene sfeer van zijn artikel met de 
werkelijkheid kloppen. 

Dat er op het ogenblik al moder
nere tanks bestaan dan de Centurion 
is een bekend feit; echter, en daar 
gaat de heer Van Eeghen in het ge
heel niet op in, ons parate leger
korps heeft binnen het NATO-ver
band een specifieke taak binnen een 
specifiek ons volledig bekend opera
tieterrein met bepaalde eigenschap
pen qua landschap, bodemstruc
tuur, wegennet, camouflagemo
gelijkheden e.d. Dit alles dan nog 
gezien binnen het kader van een oor
log, waarbij op meer of minder be
scheiden schaal van lichte atoomwa
penen gebruik wordt gemaakt, ter
wijl wij aangeleund zijn tegen bond
genoten, die over tanks beschikken, 
die aan de Russische superieur kun
nen worden geacht. 

De vraag is uitsluitend, welke po
litiek wij ten aanzien van onze 
tanks moeten volgen in het kader 
van onze totale verdedigingsinspan
ning en of wij, anders handelend, 
de Nederlandse soldaat, wel te ver
staan met de hem toegewezen taak 
en op he1t hem toegedachte terrein, 
aan nodeloze gevaren bloüttstellen. 

Hetzelfde geldt voor het uitrusten 
van Nederlandse tanks met een 
nieuw kanon, waarbij dan de ne
ven vraag speelt, of alle tanks nieu
we vuurmonden zullen krijgen. 

Technisch komt de zaak daar 
op neer, dat het projectiel van het 
oude kanon vermoedelijk niet te al
len tijde geschikt geacht mag wor
den op grote afstand het vóórpantser 
van een Russische tank te doorbo
ren. Operationeel komen echter lang 
niet alle tanks in de situatie, dat de
ze eis behoeft te worden gesteld. 
Wat eenvoudiger geformuleerd komt 

Liberalen 
in Israël 

(Zie pag. 5) 

de hele zaak neer op de vraag of 
het, gelet op dit alles, nodig is al 
onze tanks zo uit te rusten, dat zij 
aan al onze eisen voldoen. Het zou 
makkelijker voor de commandanten 
zijn als dat het geval was,. en nie
mand betwist, dat bij een veel gro
ter budget het z.g. gunning-up in al
le gevallen de voorkeur verdienen 
zou. Maar het budget is nu eenmaal 
niet onbeperkt en het defensiebud
get hangt met een groot aantal an
dere dingen, nationaal gezien, samen. 

B ij dit alles komt, dat het in
bouwen van het nieuwe ka

non een vrij ingewikkelde operatie 
is, die economisch gesproken dient 
samen te vallen met de algemene 
revisie, wanneer het hele toestel 
toch uit elkaar wordt gehaald. Dit 
vraagt voor alle Nederlandse tanks 
samen vier jaar, wat met zich mee
brengt, dat wij dusdoende pas eind 
1968, begin 1969 klaar zouden zijn. 
Dan komen twee of drie jaren later 
de nieuwe tanks! 
De doorslag geeft voor mij echter 
dat voor het 10,5 cm kanon grote 
hoeveelheden nieuwe munitie moe
ten worden aangeschaft, die na een 
paar jaar weer in zee kunnen wor
den gedumpt, omdat zij voor de 
vuurmond 70/72 niet bruikbaar zul
len wezen. De betrokken ammunitie 
z.g. pantserdoorborende projectielen, 
APSD, is bijzonder kostbaar in de 
aanschaf. 

Nu kan men na kennisneming van 
het bovenstaande toch tot een ande
re beleidskeuze komen dan de mi
nister, de staartssecretarissen en de 
legerleiding. Ik denk er niet aan dit 
op uitsluitend logische gronden te 
betwisten. Maar dat is dan een kwes
tie van debat, van gefundeerde dis
cussies, niet een kwestie van verlies 
van vertrouwen. 

Wat het AMX-voertuig betreft, dit 
voldoet militair uitstekend, maar 
heeft technisch zwakke plaatsen, die 
echter in snel tempo hersteld worden 
met inschakeling van de Franse fa
brieken, die hier tekort zijn gescho
ten. Vermoedelijk hebben de verant
woordelijke personen in het verle
den een te hoge dunk gehad van de 
keuring in Nederlandse opdracht 
door de Franse autoriteiten. Zeer be
grijpelijk, gezien de toentertijd nog 
wat hartelijker, bondgenootschappe
lijker relaties met Frankrijk en 
slechts achteraf teleurstellend. 

Hoe dan ook, de tegenwoordige le
gerleiding heeft, voorzover mijn in
lichtingen strekken snel en effectief 
gereageerd. Hoogstens dus een mo
tief tot toenemend vertrouwen. 

(Vervolg op pagina 3) 

In verband met de vakanties zal ons weekblad 

op 27 augustus a.s. N IE T uitkomen. 

Het eerstvolgende nummer verschijnt een week daarna, 

te weten op 3 september a.s . 
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MIJN OPINIE IS • • • • 

DE MIDDENSTAND EN DE 
PRIJSOPHEFFING VAN 
MERKARTIKELEN 

Honderden jaren zijn de merkartikelen 
de gewenste artikelen voor de consument 
geweest omdat men er een zeker ver
trouwen' in had. Er kon door·fabrikant en 
detaillist niet mee worden geknoeid. Bo
vendien zijn de prijzen van de merkarti
kelen niet veel hoger dan van de artike
len waarvan de afkomst en kwaliteit soms 
he~l moeilijk zijn te controleren. 

Nu is er al enige tijd een actie ontketend 
tegen de vastgestelde verkoopprijzen van 
de merkartikelen döor enige beunhazen 
(die daar een eigen belang mee beogen) en 
door de Consumentenbond. Heeft de Re
gering het recht zonder overleg met de 
betrokken middenstanders op aandrang 
van de Consumentenbond de middenstand 
een groot gedeelte van zijn bestaan te 
ontnemen? 

De winstmarge van de merkartikelen is 
beslist nodig om de steeds hogere druk op 
de middenstand het hoofd te kunnen bie
den. 

De loonsverhogingen alsook de huur
verhogingen zijn altijd door de Regering 
met de stok achter de deur aan de mid
denstand opgelegd. Is het niet altijd de 
detaillist, die de schuld krijgt als door de 
hogere inkoopprijs de verkoopprijs moet 
worden verhoogd? Deze gedachte ontstaat 
door een verkeerde voorlichting, 

Duizenden middenstanders zijn al ver
dwenen en er zullen nog vele middenstan
ders verdwijnen, die toch zeer zeker in 
het arbeidsproces terecht zullen moeten 
komen, hetgeen voor de arbeiders nader
hand wel eens nadelige gevolgen zou 
kunnen hebben. Een verdrongen midden
stander wordt nu eenmaal geen kapitalist. 
(Laat de arbeiders daar rekening mede 
houden.) De bovengeschetste actie mag 
nooit doorgang vinden! Dit zou een ramp 
betekenen voor de middenstand. 
Ook moeten wij middenstanders, de hulp 
van de merkfabrikanten inroepen. 

Amstat·dam-Z. C. HAAN 

(Door de redactie bekort). 

CADETIEN· EN 
STUDENTENHUWELIJKEN 

Als trouw lezer van het weekblad en als 
oud-officier viel mij het gestelde in 
"Frappante ongelijkheid van rechtsbede
ling" op. Dat het moreel gedwongen hu
welijk ook in de zin van moderne opvat
tingen zoveel mogelijk dient te worden 
voorkomen, lijkt mij vanzelfsprekend. 

Dat men dus tracht een dergelijke si
tuatie tegen te gaan door het leggen van 
een "rem'' is naar mijn mening goed. 

Indien men zo'n rem gaat analyseren, 
zal het kunnen blijken, dat deze niet altijd 
geheel voldoet aan "sociaal" juiste opvat
tingen. 

De vraag rijst: moet men zo'n dikwijls 

NATIONALE VROUWENRAAD 

Over de laatste vergadering van 
de Nationale Vrouwenraad in 

juni j .1. ontvingen wij van onze ver
tegenwoordigster, mevrouw G. Hue
se-Laming, als altijd een uitvoerig 
verslag. 

Die bijeenkomsten van de N.V.R. 
hebben steeds een lang en afwisse
lend programma. Er komen heel veel 
onderwerpen aan de orde die elk op 
zich een beurt in onze rubriek waard 
zouden zijn, maar dat kan nu een
maal niet. Wij doen dus maar weer 
een greep. En dan willen wij in de 
eerste plaats vertellen, dat mevrouw 
Huese-Laming zelf in het hoofdbe
stuur van de N.V.R. is gekozen tege
lijk met mevrouw dra. A. M. Schade 
van Westrum-van 't Oever te Den 
Haag en mevrouw M. A. van den 
Boogert-Selhorst te Middelburg; alle 
drie op voorstel van het hoofdbestuur 
en zonder tegencandidaten 

Onder de verdere hui;houdelijke 

goed werkende rem daarom opheffen? 
Mijn antwoord is: Neen! 

Naar mijn bescheiden mening zit de ko
lonel J. Potteboom met de moeilijke vraag: 
moet men de maatregel in de rem ge
noemd, ook in het onverhoopte geval toe
passen? 

In de beioogtrant van deze kolonel kan 
wèl een oplossing zitten. 

Voorwaar, geachte medische medewer
ker aan ons weekblad, men kan een "ca
dettenhuwelijk" niet gelijkstellen aan een 
studentenhuwelijk. 

De cadet heeft als regel immers op jon
gere leeftijd zijn positie bereikt, terwijl hij 
bij beëindiging van zijn studie automatisch 
benoemd wordt door dezelfde instantie 
(legerleiding, c.q. staat), die hem heeft 
opgeleid. De student begint bij beëindiging 
van zijn studie zijn patroon nog te zoe
ken. 

Dat de patroon voor aanneming van een 
werkkracht bepaalde eisen stelt, is nor
maal. Zo stelt de staat de voorwaarde, dat 
een cadet ongehuwd moet blijven tot zijn 
benoeming. Is dit moreel onjuist? Naar 
mijn mening allerminst. 

Kritiek kan men uitoefenen als de maat
regel "onsociaal" zou worden toegepast in 
een incidenteel geval. 

Het toepassen moet men aan de tact van 
de legerleiding overlaten. Hierop kan· zo 
nodig door vragen in de Tweede Kamer 
controle worden uitgeoefend. 

P. H. OUDT, 
Luitenant-kolonel b.d. 

MISVIERSTAND UITSlUITEN 
De Algemene Vergadering van onze 

partij te Eindhoven heeft wel de bijzon
dere aandacht getrokken. 

Een goed ding. 
Uit de doeken is gedaan wat eigenlijk 

het veel genoemde akkoord van Wasse
naar om het lijf heeft ter zake van de 
deelname van onze partij aan de regering. 
Het was duidelijke taal. 

Onze minister en de eensgezinde beide 
Kamerfracties hebben ons volste vertrou
wen. 

Als gevolg van de discussie over de her
ziening van ons beginselprogram was men 
eensgezind om de VVD sterk te maken. 
Men wilde met het program misverstand 
uitsluiten. 

Een commissie is daartoe samengesteld. 
Het lijkt mij geen gemakkelijke taak 

voor die commissie en acht het daarom 
een goed idee van de redactie van ons 
partijblad onze leden in de gelegenheid 
te stellen hun visie ter· zake te geven. 

Er komt dan zeker iets te voorschijn dat 
bereikbaar is voor de bovenbedoelde com
missie. 

Uit wrijving van gedachten wordt im
mers het goede geboren. 

Zeer terecht heeft de heer A. E. J. 
Modderman te 's-Gravenhage bij het 
schrijven van zijn artikel misverstand uit
sluiten voor ogen gestaan. 

Velen zullen met hem aanvoelen, dat in 

Copie voor deze rubriek te :zen
den aan: Mej. Joh. H. Springer, 
Alexanderstraat 16, Haarlem. 

aangelegenheden was de wenselijk
heid van vrijwillige verhoging van 
de contributies van de aangesloten 
organisaties. De N.V.R. raakt meer en 
meer betrokken bij internationaal 
werk door de Internationale Vrou
wen Raad en, sinds kort, het Centre 
Europeén. En dat kost· geld! 

Plaatselijke Raden zijn er nauwe-

ons beginselprogram het woord liberaal 
wordt gemist. 

Voor ons persoonlijk is liberaal een titel, 
waarop we trots zijn, doch een beginsel
program is bestemd voor een organisatie, 
een partij en daar is men met een per
soonlijke titel niet klaar. 

Hier moet een korte omschrijving van 
de doelstelling worden gegeven, b.v. 

De VVD is een politieke partijvoor
standster van het staatkundig liberalisme. 

Een ander geval is het weer met de door 
de heer Modderman aangehaalde zin in 
ons beginselprogram: De Nederlandse sa
menleving berust op een christelijke 
grondslag. 

Men denke hierbij b.v. aan hetgeen men 
ons in de schoenen heeft willen schuiven: 
het uittrekken van een confessioneel jasje 
of nog dwazer Vrijzinnig Humanisme. 

Als de gewraakte zin zou luiden: De 
Nederlandse samenleving berust op een 
Godsdienstige grondslag; is dan misver
stand uitgesloten? 

Men moet altijd maar indachtig zijn aan 
het bekende spreekwoord van de hond en 
de stok. 

Mijn verwachting is, wanneer ook an
dere leden van de geboden gelegenheid 
gebruik maken om hun visie te geven, 
dat dan de beoogde doelen "misverstand 
uitsluiten" en "VVD sterk maken" beide 
zullen worden bereikt. 

's-Hertogenbosch. L. J. H. DE LEIJER 

BI 

Reünie van oud-leden 
Op 31 oktober en 1 november a.s. zal de 

Jongeren Organisatie Vrijheld en Demo
cratie, te Amsterdam haar derde lustrum 
vieren. 

Ter gelegenheid hiervan zal een réünie 
van oud-leden worden georganiseerd, 
waartoe een réünisten-commissie is ge
vormd, welke zich met de voorbereidende 
werkzaamheden belast. 

Het dagelijks bestuur van de commissie 
bestaat uit dr. E. Nordlohne - voorzitter; 
H. M. J. Dubbeldam, 2e Van Leyden Gael
straat 119 te Vlaardingen - secretaris; me
vrouw R. Weide-Snoeyenbos - penning
meesteresse. 

Inlichtingen betreffende de réünie zijn 
verkrijgbaar bij het secretariaat. Oud
leden, die verhinderd zijn de reünie bij te 
wonen, worden verzocht een gift over te 
maken naar de rekening van mevrouw 
Weide-Snoeyenbos bij Kingma's -Bank te 
Leeuwarden (giro 80 43 49), onder vermel
ding: "Lustrumbijdrage J.O.V.D." 

Van de binnengekomen giften zal aan 
het Hoofdbestuur van de J.O.V.D. op 31 
oktober a.s. een geschenk worden aan
geboden. 

lijks een half dozijn. Met het oog op 
het contact tussen vrouwenorganisa
ties plaatselijk en regionaal, zou men 
dit aantal graag uitgebreid zien. 

Maar nu de lezingen. 
Daar is allereerst een lezing door 

prof. dr. T. Huizinga te Groningen 
over Medicamenteuze mogelijkheden 
en moeilijkheden. Door de grote 
vooruitgang op medisch, pharmaco
logisch en chemisch gebied zijn er 
veel meer mogelijkheden om ziekten 
te bestrijden. Maar ook de bezwaren 
en gevaren zijn toegenomen, vooral 
door ongecontroleerd gebruik. Het 
publiek moet begrijpen, dat men ge
zondheid niet in de apotheek kan ko
pen en dat b.v. slaapmiddelen geen 
oplossing zijn voor slapeloosheid als 
de gebruiker niet tevens zijn levens
gewoonten saneert. 

Er is een nieuwe wet op de ge
neesmiddelen, die beoogt waarborgen 
te geven t.a.v. de werkzaamheid en 
de relatieve onschadelijkheid van de 
beschikbare geneesmiddelen. Spr. 
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* 
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STALEN 

MEUBELEN 

GISPEN 
CULEMBORG 

eindigde met de hoop uit te spreken, 
dat de beperking van het ongecontro
leerde gebruik zal leiden tot bevor
dering van de volksgezondheid. 

Op de tweede dag was er een in
leiding met film over ,Eigen Woning
bezit", het werk van het Bouwfonds 
Nederlandse Gemeenten. Misschien 
hebben wij wel eens gelegenheid 
hierop terug te komen. 

Wij willen nu nog vermelden: "ge
luidshinder veroorzaakt door brom
fietsen", "identificatieplaatjes", "op
geruimd staat netjes", "zedelijke 
volksgezondheid", verslagen van het 
internationale werk en nog veel 
meer. 

Onze afgevaardigde schrijft nog: 
"op het eind van de dag ontstond een 
verhitte discussie over de toenemen
de verzuiling in ons land. Wat zou de 
N.V.R. hiertegen kunnen doen?". 

In de officiële notulen van de NVR 
(uitvoerig genoeg; 16 bladzijden) 
hebben wij geen antwoord op deze 
netelige vraag kunnen vinden. 



VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

GROF 
* * De vorige week trachtte de * KRO voor z'n rubriek Brandpunt 

minister Andriessen te benade
ren voor een commentaar op het re
cente geschil me.t de heer Zwolsman 
over de pierprijs. 

De minister weigerde echter op 
straat een nadere uitleg te geven en 
verwees de interviewer naar zijn 
ministeriële persdienst. 

Dit was kennelijk niet naar de zin 
van de studio-redacteur van deze ru
briek, die zich de nogal schamper uit
gesproken woorden liet ontvallen: 
Een minister geeft geen commentaar 
~p straat. Tenminste niet in Neder
land. En als er geen verkiezingen op 
til zijn". 

Wij vinden een dergelijke reactie 
ronduit grof. Het is niet de redacteur 
van Brandpunt, die bepaalt waar en 
wanneer een minister commentaar 
wil geven, doch de bewindsman zelf. 
Dat de redactie teleurgesteld was is 
begrijpelijk, doch nog geen reden om 
op een dergelijke ongepaste .en de
magogische wijze te reageren. 

OMBUDSMAN 
* * Een studiecommissie van de * Vereniging voor Administratief 

Recht (VAR) is er met redelijk 
grote eenstemmigheid van overtuigd 
geraakt, dat een Ombudsman in ons 
land goed werk kan verrichten. Op 
vragen in het parlement over de wen
selijkheid ook in Nederland een der
gelijke figuur in te stellen, hebben 
de betrokken ministers indertijd ge
antwoord dat zij het rapport van de 
VAR wilden afwachten. Dat rapport 
is er nu. Meer nog: de commissie 
heeft het voorstel tot instelling van 
een "algemeen vertrouwensman" al 
in de vorm van een wetsontwerp ge
goten. De mogelijkheid is er dus de
ze l~westie thans met voortvarendheid 
aan te pakken. 

* * Het ligt zeker niet op onze weg * REM-organisator Brandel in 
bescherming te nemen tegen al

Ie kritiek die uit Hilversum op hem 
wordt geleverd. Wel maken wij in de
ze kolom bezwaar tegen een artikel 
over "Etherpiraten", dat zaterdag j.l. 
in de Gooi- en Eemlander werd gepu
bliceerd en waarin werd gesteld, dat 
de REM indirect een vrijbrief geeft 
aan alle illegale zenderij in ons land. 

Kwamen wij in dat artikel bij de 
naam Brandel al epitheta tegen als 
"piraat nummer één" en "eerste klas 
schuimer van het luchtruim", vooral 
de conclusie dat een vijftienjarige 
scholier uit Enschede (wiens klan
destiene zendertje onlangs werd op
gespoord) "zich veilig voelde in de 
schaduw van de vierkante piraat 
Brandel'' lijkt ons uit de lucht ge
grepen. Wat er sinds 1937 in het 
noordoosten van ons land gebeurt 
heeft niets te maken met het REM
eiland voor onze westkust. 

Slechts één kop boven het gewraak
te artikel kunnen wij met instem
ming citeren, namelijk die waarin 
stond: "Verveling is oorzaak van 
zendyiraterij". Want wij kunnen ons 
voorstellen, dat de jongelui in Twen
the zich danig vervelen bij het kij
ken en luisteren naar de program
ma's uit Bussum en Hilversum. 

LEEUWIN 
* * Een leeuwin, die met zich laat * "sollen" betekent een streepje 

aan de balk. De uitzonderlijke 
leeuwin, wier inschikkelijkheid uit 
Valkenburg aan de Volkskrant wordt 
gemeld, is door een Nederlander tot 
deze ideaaltoestand gebracht. Ideaal
toestand n.l. voor een Amerikaanse 
filmmaatschappij, die in de binnen
landen van Afrika Ietterlijk op een 
speelse doch zeer tamme leeuwin zit 
te wachten. Het zou goed zijn, dat 
alle leeuwinnen en leeuwen, die in 
circussen optreden door de Neder
lander in questie worden opgeleid. 
Ontsnappingen, die ontaarden in een 
in elk opzicht wilde paniek zouden 
voortaan onmogelijk zijn. 
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MLF EN ElJROPEES MACHTSBEWUSTZIJN 

(Ingezonden). 

"Met de bevoegdheid tot beslissen in handen van de president van de 
Verenigde Staten, met wereldwijde_ verantwoording, hebben we ons de afge
lopen vijftien jaar zeer wel bevonden". Met deze woorden onderstreept het 
lid van de Tweede Kamer, luitenant-generaal b.d. J. H. Couzy in een vorig 
nummer van dit blad zijn conclusie, dat "zo lang het politieke gezag, dat 
verantwoordelijk zal moeten zijn voor een eventueel gebruik, niet water
dicht is geregeld, het onverantwoord is een niet strikt nodige, ja militair 
overbodige nucleaire macht op te richten" (Bedoeld wordt de door de Ame
rikaanse regering voorgestelde multilaterale atoommacht, MLF, van Nato
landen). "De huidige moeilijkheden en wrijvingen zouden (in dat geval) 
slechts worden vergroot", aldus de heer Couzy. 

Reeds de formulering van zijn conclu
sie maakt duidelijk, dat het Kamerlid 
Couzy ZJelf bezig is de verwarring over 
de MLF te vergroten. De MLF is na
melijk onder meer een experiment met 
betrekking tot de vraag, hoe het politie
ke gezag over een op militair niveau ge
integreerde Westelijke atoommacht kan 
worden geregeld. Te eisen, dat de oplos
sing van de proefneming voor de 
aanvang van de proefnemeing bekend 
moet zijn, doet daarom wat naïef aan 
en draagt niet bij tot beter begrip van 
de gegeven problematiek. 

Intussen verkeert men thans nog in 
een stadium, waarin de mogelijkheid 
van zui\ner militaire integratie (bevel
voering, "gemengde bemanningen" op 
een atoomvloot etc.- beproefd moet wor
den, zodat het wat voorbarig is nu reeds 
het politieke gezag "waterdicht geregeld" 
te willen zien alvorens men tot oprich
ting van de MLF zou overgaan. Voor
barig vooral wanneer men via deze 
zienswijze de momenteel voorbereide ex
perimenten onmogelijk zou willen ma
ken. 

Enigszins demagogisch zelfs doet de 
opmerking "niet strikt nodige, ja mili
tair overbodige nucleaire macht" aan. 
Is de MLF niet strikt nodig, omdat zij 
militair overbodig is? Of is het misschien 
zo, dat de militaire overbodigheid in dit 
gehEle samenspel van vraagstukken vol
strekt irrelevant is en dat men achter 
het "niet strikt nodige" een groot vraag
teken mag plaatsen, zeker wanneer het 
- zoals in het betoog van de heer Cou
zy - zonder kracht van politieke argu
menten wordt geponeerd? 

De MLF is bedoeld als een Ameri
kaans antwoord op het verlangen der 
Westeuropese grote mogendheden naar 
militaire, in deze tijd dus atomaire on
afhankelijkheid. Als zodanig is de MLF 
een aanbod tot militair-atomaire samen
werking van de regering in Washington 
aan Engeland en Frankrijk, landen, die 
reeds daadwerkelijk te kennen hebben 
gegeven desnoods ten koste van grote of
fers een zekere mate van nucleaire on
afhankelijkheid te willen verzekeren 
(Engeland) of te verwerven (Frankrijk). 

Voorts is de MLF bedoeld als een al
ternatief voor een eventueel nog te for
muleren Westduits streven naar nucle
aire onafhankelijkheid dan wel naar 
rechtstreekse medezeggenschap over de
len van de Amerikaanse atoommacht, 
bijvoorbeeld de door generaal Norstadt 

gewenste en mogelijk in de Bondsrepu
bliek te stationeren raketten voor de 
middiellange afstand. 

Tenslotte biedt de MLF kleinere landen 
de mogelijkheid, aan een geallieerde 
strategische atoommacht deel te nemen, 
iets waarop belangrijk minder kans be
staat bij het huidige stelsel van bilate
rale afspraken tussen de VS en Eng:e
land, een stelsel dat kan worden uit
gebreid tot bilaterale afspraken tussen 
Washington enerzijds en Parijs en Bonn 
anderzijds. Het feit, dat dit bilaterale 
systeem sinds enige tijd als een multina
tionale atoommacht wordt gekenschetst 
- een begrip, dat Parijs overigens wei
gert te gebruiken - doet aan het twee
zijdig karakter van de gemaakte afspra
ken tot nog toe weinig af. 

. Amelfik©!!@ll'ilS 
atocmm©il:ï!C~©!ie 

Nu kan men het met de heer Couzy 
eens zijn, dat wij ons met het Ameri
kaanse atoommonopolie in de Westelij
ke wereld ze,er wel hebben bevonden. 
Mits men dit "wij" maar beperkt tot 
Nederland en andere kleine Nato
landen. Engeland en Frankrijk hebben 
echter wel anders laten blijken. De 
atomaire bouwlust in Engeland en 
Frankrijk is een gegeven feit en het lijkt 
aannemelijk, dat het Frans-Britse voor
beeld op de Westduitsers, zeker op lan
gere termijn, slechts aanstekelijk kan 
werken. Maar al moet men toegeven, dat 
de Fransen voorlopig niet te remmen 
zullen zijn - hêt is aan de andere kant 
niet overdreven optimistisch om te stel
len, dat Britten en Duitsers voor een ge
allieerde oplossing te vinden zullen zijn. 

En hiermee is dan tegelijk de beteke
nis van de MLF aangegeven. De multi
lateralen atoommacht op oppervlakte
schepen' moet men zien als een poging 
om de militaire consequenties van e:en 
nieuw machtsbewustzijn der Europese 
groten met behulp van een revolutionai
re Atlantische constructie binnen zekere 
perken te houden. 

Het kernpunt van de gehele proble
matiek is, dat dit machtsbewustzijn - al 
dan niet gerechtvaardigd - zich manifes
teert. En dat het een bedreiging vormt 
voor de samenhang van het Atlanti
sche bondgenootschap. 

Het door de heer Couzy bekritiseerde 
Amerikaanse initiatief probeert deze 
dreiging weg te nemen. Tegen die achter
grond lijkt er weinig reden tot twijfel 
aan het nut van een MLF en evenzo 
weinig reden tot het uiten van betui-

VERTROUWEN IN HET LEGER 
(VeTvolg van pagina 1) 

Om dat vertrouwen gaat het 
mij. Iedereen, die over mili

taire dingen nadenkt kan tot andere 
slotsommen komen dan de legerlei
ding. Vertrouwen verliezen doet men 
echter alleen als een leiding bij her
haling ernstige fouten maakt, grie
vend tekort schiet in het menselijke 
vlak, verzuimt te handelen waar ge
handeld moet worden. 

Indien het daarbij om politieke be
windslieden van eigen richting gaat, 
spreekt men het gemis aan vertrou
wen bovendien eerst uit, nadat men 
voor zichzelf tot de conclusie is ge
komen, dat de betrokken figuur van 
het toneel moet verdwijnen. 

Van gemis aan vertrouwen in de 

weermacht als zodanig- wat verder 
gaat dan verlies van vertrouwen in 

een minister - onder het aanhalen 
van gebeurtenissen uit het rampjaar 
1940 spreekt een nationaalgezind Ne
derlander alleen als de toestand cata
strophaal is en hij meent dat het 
ogenblik is gekomen, dat radicale 
wijzigingen in het totale bestel nodig 
zijn. 

Zulke woorden neme echter nie
mand in de mond voordat hij iedere 
mogelijkheid heeft uitgeput veran
deringen ten goede in de situatie te 
brengen door gesprekken met de be
trokken bewindslieden zelf of via be
vriende Kamerleden. 

Natuurlijk kan op een mens op een 

gingen van tevredenheid terzake van een 
door de politieke ontwikkelingen ach
terhaalde toestand. 

J. H. SAMPIEMON 

Desgevraagd ontvingen wij van lt.
generaal b.d. J. H. Couzy hierop het 
volgende commentaar. 

1. Uitbreiding van het nucleaire ver
mogen van het Westen is overbodig. Nu 
kan een militaire overbodigheid uit po
litiek oogpunt noodzakelijk wezen. 

2. Is dit bij de MLF het geval? Bij 
de oprichting van de NAVO heeft men 
het politiek gezag, dat over het gebruik 
van het militaire apparaat moet beslis
sen, zeer summier en daardoor onvol
doende geregeld. In tijden van dreiging 
en gevaar - zoals in 1949 - is dat niet 
ernstig omdat de omstandigheden tot 
politieke samenwerking dwingen. Zodra 
echter dreiging en gevaar minder schij
nen te worden, komen de nadelen van 
onvoldoend politiek gezag meer en meer 
tot uiting. Dit is de voornaamste reden 
voor de huidige impasse in de NAVO 
en het is dan ook ni:et voor niets dat 
de heer Stikker telkens heeft aangedron
gen op versterking van het politiek ge
zag in de NAVO. 

3. Een militair-technische vorming van 
een MLF zal geen grote moeilijkheden 
geven. Waar militaire integratie nodig 
is geacht, is deze zonder moeilijkheden 
tot stand gekomen. Trouwens de koop
vaardij vaart reeds jaren met internatio
naal samengestelde bemanningen. · 

4. Met de vorming van de MLF volgt 
men weder de weg van de minste weer
stand. Het in het leven roepen van een 
nieuwe militaire organisatie als de 
MLF - waaraan de VS slechts 5 pct. 
van hun totaal vermogen zullen bijdra
gen - versterkt niet de politieke een
heid. Integendeel, wanneer het politiek 
gezag over die MLF niet te voren àf
doend is vastgelegd, worden de huidige 
moeilijkheden in de NAVO slechts ver
groot. 

5. Maar juist de regeling van dat po
litiek gezag vormt het moeilijkste punt. 
Een commissie kan niet snel genoeg en 
ook niet namens alle deelnemers beslis
sen. Zal er een recht van veto zijn? 

6. Natuurlijk zijn de Duitsers vóór de 
MLF, waaraan zij 40 pct. zullen mogen 
bijdragen. Zij verkrijgen daardoor me
dezeggenschap, waarbij zij zich zeer goed 
realiseren, dat zij door het ontbreken 
van voldoend politiek gezag practisch 
ook kernmogendheid worden. 

7. Naast het onder 6 genoemde ge
vaar, beschouwen Monnet, Amerikanen 
en Duitsers de MLF als een inleiding 
tot een Europese kernmacht, welke on
vermijdelijk zal moeten leiden tot een 
nog losser worden van de militaire At
lantische gemeenschap. 

8. De multinationale kernmacht is 
niets anders dan het onder een andere 
hevelsstructuur brengen van bestaande 
nucleaire middelen en transportmidde
len (waaraan ook Nederland en Frank
rijk hun bijdragen leveren). 

9. In mijn ogen blijft een MLF een 
militaire verspilling, welke ook poli
tiek overbodig is; woorden als verwar
ring, naïef en demagogisch doen daaraan 
niets af. 

J. H. COUZY 

ogenblik de verplichting rusten als 
ongeluksprofeet in de ware zin van 
het woord op te treden. Die verant
woordelijkheid mag een redelijk 
mens echter niet op zich nemen 
voordat iedere andere weg afgesne
den is. 

* * * 

Resumerend is mijn bezwaar te
gen de heer Van Eeghen, dat hij 

koeltjes stelt, dat de Nederlandse 
dienstplichtige het vertrouwen mist 
in de effectivilteit in het leger, en 
zulks naar zijn gevoelen helaas ge
deeltelijk terecht, en daarnaast, me
de als grondslag van zijn stelling, 
enige tekortkomingen sterk verabso
luteert, zonder met de achtergrond 
te rekenen. Dat de heer Van 
Eeghen de problemen rondom de 
Centurion, het 20-ponder kanon en 
de AMX op enthousiaste wijze aan 
de orde stelt, vind ik daartegenover 
uitstekend. 
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door als cliënt gebruik te maken van de infor
matiebronnen, waarover de HBU beschikt, dank 
zij haar uitgebreid net van eigen kantoren en 
correspondenten over de gehele wereld. 

I 
I 
I 
I 
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I_JIBERALEN IN ISRAËL 
"Wie in Israël niet aan wonderen 

gelooft, heeft geen zin voor de rea
liteit". Deze waarheid, die meer is 
dan een boutade, werd ons herhaal
delijk voorgehouden, ook bij een 
tweede bezoek aan het oude, nieu
we land. Al zijn moderne Israëliërs 
"gewone" mensen als ieder ander, 
toch werd er, sinds in 1948 de Staat 
werd gesticht, veel wonderbaarlijks 
verricht. Dit Israël werd direct bij 
zijn totstandkoming geïnvadeerd 
door de vijandige legers van een vijf
tal Arabische volkeren. Ondanks de 
numerieke overmacht werd de aan
val een mislukking. 

Volgens de "wet van de terug
keer" konden Joden uit een 71 lan
den emigreren naar Israël en er het 
sta:ltsburgerschap verkrijgen. Zij het 
met een verbeten krachtsinspanning 
werden zij sociaal en economisch zo 
veel mogelijk in het grote geheel 
geïntegreerd. 

Tenslotte laat de Egyptische dic
tator Abdul Nasser niet af te ver
klaren, dat hij alle Israëliërs wenst 
te vernietigen, althans in zee te drij
ven. Ondanks deze menslievende be
dreiging, ondanks herhaalde scher
mutselingen aan dat in wezen zo 
uiterst harmonische en vredige meer 
van Galilea, speurt men onder de 
Israeliërs weinig van oorlogsangst 
of ,,zenuwen". Het enige antwoord 
is de stage versterking van het de
fensie-apparaat. 

* :;: 
* 

Intern-staatkundig is Israël, gele
gen in het nabije Oosten, niettemin 
een Westerse democratie met een 
volksvertegenwoordiging, Knesset 
genaamd. Bij een motie van wan
trouwen, uitgebracht door deze 
Knesset, verdwijnt het Kabinet. De 
120 leden van de volksvertegenwoor
diging zijn verdeeld over zeven par
tijen. Vier van deze partijen lever
den leden van het huidige Ministe
rie onder leiding van Levi Esjkol, 
die zowel in het parlement als in 
een persoonlijk gesprek indruk 
maakt door een rustig beheerste 
kracht. Hij behoort tot de Mapai, de 
socialistische arbeiderspartij, die be
schikt over plm. 35 % van het stem
totaal. Met de kleine coalitie-par
tijen kan de premier rekenen op de 
comfortabele meerderheid van 68 op 
de 120 stemmen. De Mapai oefent 

. veel groter invloed uit dan zou blij
ken uit de stemcijfers. Zij heeft 
naast, achter, onder, boven en in zich 
de hyper-machtige Histadroet, de 
algemene federatie van vakvereni
gingen. 

Niet zonder reden heeft men deze 
Histadroet, die zetelt in een gigantes
ke blokkenburcht in Tel Aviv, het 
kleinste gemene veelvoud genoemd 
van het N.V.V. en de Koninklijke 
Petroleum in Nederland. 

De grote macht van de sociaal
democratie is historisch te verkla
ren. Toen de Joodse settlers in de 
Pionierstijd, in hun landbouwneder
zettingen letterlijk om hun bestaan 
moesten vechten, koos men de col
lectivistische socialistische vorm van 
de Kibboets. Thans omvatten deze 
Kibboetsiem -met overigens slechts 
4,5 % der totale bevolking - nog 
Wel een potentieel zeer belangrijk 

deel der natie. Toch vragen liberale 
tegenstanders zich af, of de Hista
droet, wier socialistische tendenz his
torisch te verklaren is uit het oude 
collectiviteits-beginsel, niet een te 
grote macht vertegenwoordigt in het 
moderne Israël. 

* * * 
Over dit alles en nog veel meer 

spraken wij met twee leiders van li
bèralen, die met 17 afgevaardigden 
in oppositie tegen de huidige Rege
ring zijn. Met Peretz Bernstein, oud
Minister van Economische Zaken en 
thans één der twee voorzitters van 
de Liberale Partij, is het praten ge
makkelijk. Het geschiedt n.l. in het 
Nederlands. Van 1908 tot 1936 heeft 
hij te Rotterdam gewoond. Hij was 
voorzitter van de Nederlandse Zio
nisten-Bond. In Israël is hij opposi
tie-candidaat voor het President
schap geweest. Tijdens het gesprek 
blijkt de heer Bernstein, van wie een 
soort klassieke rust uitgaat, in wel
gekozen woorden glashelder zijn ge
dachten uit te drukken. De Liberale 
Partij - zo horen wij - is in Israël 
voortgekomen uit een fusie van de 
Progressieven en de Algemene Zio
nisten, van welke laatste hij zelf de 
voorman was. Eén der aanvalspun
ten tegen de Regering is het verre
gaand étatisme, een overheidsingrij
pen op gebieden, waar dit geenszins 
nodig is. Het is juist, dat b.v. de 
spoorwegen, de post en de havens 

door de overheid worden beheerd. 
Maar waarom moet een zo groot aan
tal van industriële of algemene ver
voersondernemingen in handen zijn 
van de regering of van de Hista
droet? 

Ook zijn de liberalen in Israël het 
geenszins eens met de belastingwet
geving. Later betreurt ook de heer 
Ishar Harari, liberaal fractievoorzit
ter in de Knesset, dat de belastingen 
- b.v. tussen de hoofd- en hand-ar
beiders- te weinig zijn gedifferen
tieerd. De liberalen wensen verder 
een ziekteverzekering door de staat 
en niet door de Histadroet, die op 
deze wijze zeer velen aan zich bindt. 
In loongeschillen ijveren de liberalen 
voor verplichte arbitrage. Dit wordt 
door de regeringscoalitie geweigerd, 
omdat zij hierin - ten onrechte -
aantasting van het recht van sta
king ziet. 

Aldus korte flarden uit een veel 
langer onderhoud. 

* * * 
Op zijn beurt toont de heer Harari 

zich een even schrander als gemoe
delijk advocaat. En kennelijk een all-

--round politicus. Ook hij is een sterke 
tegenstander van de overheid als 
concurrente van het particulier be
drijf. Bovendien bl~jkt hij een over
tuigd strijder voor de rechten van 
de mens. Alles wat zweemt naar wil
lekeur tegen de individuele burger 
wordt door hem niet geduld. 

Meer van Galilea 

Op het stuk van buitenlandse poli~ 
tiek en defensie staan beide liberalen 
achter de regering. Verder wijst de 
heer Harari ons op het unanieme 
votum dat niet lang geleden de 
Knesset heeft uitgebracht omtrent 
de Duitse atoomgeleerden, die in 
dienst van Nasser zijn. De volksver
tegenwoordiging vroeg toen van 
Duitsland versnelling van de legis
latieve procedure, die een Duits op
treden tegen deze atoomheren mo
gelijk maakt. 

* * * 

Het is in het algemeen e~hter niet 
tegen Duitsland, maar noodgedwon
gen wel tegen de Arabische staten
en vooral tegen dictator Nasser -
dat men zich in Israël in een af
weerhouding bevindt. Het is trou
wens zonneklaar, dat ondanks alle 
heftige, interne politieke strijd alle 
partijen het eens zijn, wanneer het 
nationale belang in het geding is. 
Daaronder valt stellig de in werking 
stelling van het grote Jordaanplan 
ter bevloeiing van de Negeb-woestijn. 
Hiertoe gaat men deze zomer over, 
met of zonder "goedkeuring" van de 
Arabische buren. Met deze buren 
blijft men bereid te onderhandelen. 
Er zal echter een veel "liberaler" 
wind moeten waaien in de Arabische 
staten, voordat deze toekomstdroom 
werkelijkheid wordt. 

L. M. 



,,Maak de V.V.D. sterk!!~' 

J. Vermaas' Scheepvaart Bedrijf N~V. 
Reders en managers van zeeschepen 

kleine en grote handelsvaart 

CARGADOORS 
BEVRACHTINGSAGENTEN 

Schiedamsevest 91-93 

ROTTERDAM 

telef. 116400 (4 lijnen) 

telex 22153 (2 lijnen) 

N.V. Steenfabriek v /h J. B. Mijnlieff 

WAALBANDIJK - DRUTEN • POSTBUS 7 

TELEFOON 08870-2060 

Indien hier 
uw advertentie had 
gestaan dan ••• 

zouden 28.000 geestverwanten alsmede 
hun huisgenoten deze hebben gelezen. 

Inlichtingen 
en 
advertentie
tarieven 
worden gaarne 
verstrekt 
door onze 
administratie, 
postbus 43 
Amersfoort, 
tel. 0.3490-1 34 25 

Boele's Scheepswerven en 
Jfaehinefahriek N.V. 

BOLNES (BIJ ROTTERDAM> 

• 
Reparatie en nieuwbouw 

• 
TELEFOON 195100 ROTTERDAM TELEGR. BOELE-BOLNES 

De Rotterdumsche 

Droogdok Mij. N.V. 

#M#I<%5& 

CAB I NES op elk merk chassis, hetzij normaal besturing of front
besturing, volledige slaap- of semi-slaapcabines. 

LAADBAKKEN zowel open - met boorden • als met huifconstructie. 

GESLOTEN 
ALUMINIUM 

CARROSSERIEEN 

Uitvoering geheel volgens de voorschriften voor T.I.R. 
Dekkleden worden in eigen bedrijf gemaakt. 

alle uitvoeringen te leveren in zeewater-bestendig 
aluminium. Het opbouwsysteem volgens de modernste 
methodes, patent S.A.A.G. Zwitserland. 

IIIHHIIIIIIItltiiiiiiiiiiUIHIIIIIIIIIIIIIUIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIUIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIII 

notionooi en internationaal bekend! vraag prijs en inlichtingen. 

CARROSSERIEFABRIEK 

FIRMA PAUL & VAN WEELDE 
's-Gra.venweg 350 Nieuwerkerk a./d IJssel (Holland) 
Telefoon Directie, fabriek en boekhouding (01803) 841 (3 lijnen) 

NORMAAL- EN DIKWANDIG HAADL0%1 ITALIH BUIZIN 
NIEUWE GELASTE STALEN BUIZEN 

NIEUWE GASPIJPEN 
GEBRUIKTE ELEKTRISCH GEREINIGDE VLAMBUIZEN 

REGENWATERAFVOERPIJPEN 

VEERSE DIJK 271a HENDRIK IDO AMBACHT 
TELEFOON DORDRECHT (01850) 2 81 11, 2 81 12 en 2 71 75 

HA 18 UUR (01850) 2 82 32 en 2 77 92 
(30) 26828 

Werft leden voor de V.V.D.! 



:VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

NEDERljANDS BESTIJURSRECHT 

"Het economisch bestuursrecht heeft 
tot nu toe een zeer dynamische ont
wikkeling vertoond. Crisis en oorlog 
hebben aanvankelijk dit recht in be
langrijke mate bepaald. Eerst in het 
laatste decennium, nadat de econo
mische ontwikkeling als gevolg van 
de oorlog en de daarmee gepaard 
gaande schaarste goeddeels tot het 
verleden behoorden is een meer rus
tige bezinning op dit recht mogelijk 
geworden. In dit laatste decennium 
zijn regering en wetgever voor de 
vraag geplaatst, welk bestuursrecht 
past voor normale tijden. 

De economische wetgeving is ge
durende dit laatste decennium in be
langrijke mate herzien. Vele vroegere 
wetten zijn vervangen. Het bezet
tingsrecht is voor het overgrote deel 
vervallen verklaard. Vele nieuwe 
wetten zijn tot stand gebracht." 

Dit citaat uit het eerste hoofdstuk 
omtrent "de ontwikkeling van het 
economische bestuur" van het zojuist 
bij Uitgeverij N. Samsom N.V. te Al
phen aan den Rijn verschenen derde 
en laatste deel van de groots opge
zette uitgave: "Nederlands Bestuurs
recht", geeft, naar het ons voorkomt, 
we1 de meest overtuigende verkla
ring voor deze geheel nieuw bewerk
te uitgave. 

Zoals wij in ons nummer van 26 
september 1963 bij de bespreking van 
de eerste twee delen reeds vermeld
den, is het resultaat van de overwe
gingen voor een geheel nieuwe opzet 
van dit in 1932 voor de eerste en in 
1953 voor de tweede maal versche
nen standaardwerk geweest, dat het 
thans is verdeeld in drie boekdelen: 
1. Algemeen deel; 2. Binnenlands Be-

stuur; 3. Economisch en Sociaal Be
stuur. 

In het thans verschenen derde deel, 
dat met inbegrip van het personen
en zakenregister bijna 800 pagina's 
telt berust de verantwoordelijkheid 
voo~ de verhandeling over het Eco
nomische Bestuur bij de redactie
leden prof. mr. F. F. X. Cerutti en 
prof. mr. W. C. L. van der Grinten. 
Zij hebben de stof aldus verdeeld, dat 
prof. Cerutti heeft verzorgd het twee
de hoofdstuk van afdeling I: de Or
ganisatie van het economische be
stuur alsmede de Landbouw en de 
Visse~ij (afdelingen lil en IV), ter
wijl prof. Van der Grinten de beide 
andere hoofdstukken van afdeling I: 
de Ontwikkeling van het economi
sche bestuur en het Internationale 
economische bestuur op zich heeft 
genomen, alsmede de afdeling II 
(Algemene economische wetgeving), 
de afdeling V (vervoerswezen) en 
afdeling VI (Handel en Nijverheid). 

Voor het vervoer is daarbij de 
medewerking verkregen van mr. C. 
H. Schouten, die dit onderdeel zelf
standig heeft verzorgd. 

De verantwoordelijkheid voor de 
verhandeling over het Sociaal Be
stuur berustte bij het redactielid prof. 
mr. M. G. Levenbach, die de mede
werking heeft gehad van mr. C. J. 
Goudsmit (Volksgezondheid), mr. J. 
F. Beekman (Algemeen maatschap
pelijk werk) en mr. B. van der Waer
den (Justitieel maatschappelijk 
werk). 

* * * 
Het is onvermijdelijk, dat een uit

gave, welke zoveel studie en voorbe-

DE OPBOUW VAN ONZE PARTIJ 
In een Amerikaans blad heeft onlangs een artikel gestaan, waarin 16 midde

len worden opgenoemd om een organisatie ten gronde te richten. Daar 
vooral in politieke partijen nogal vaak intern aan- en opmerkingen worden 
gemaakt over de gang van zaken, leek het mij goed deze 16 punten eens over 
te nemen, opdat een ieder voor zich de hand in eigen boezem kan steken en 
nagaan of hij, als hij werkelijk een militant strijder voor de liberale gedachte 
wil worden eens goed zou doen bij zichzelf te rade te gaan of hij zich schuldig 
maakt aan de hieronder opgesomde zestien punten. 

1. Kom liefst niet op vergaderingen, maar als u het toch doet, kom dan 
te laat. 

2. Verlaat een vergadering voor het einde. 
3. Zeg nooit iets op vergaderingen; wacht tot u buiten bent. 
4. Stem op vergaderingen tegen· voorstellen voor bepaalde activiteiten, ga 

naar huis en doe niets. 
ll. Beschuldig de volgende dag het bestuur en de leden van uw organisatie. 
6. Neem in het geheel niet deel aan maatregelen van de organisatie. 
7. Let er op aan het eind van de tafel te gaan zitten; daar zult u op uw 

gemak kunnen kletsen met uw buurman. 
8. Eis, dat uw organisatie u alles geeft en geef zelf niets aan uw organisatie. 
9. Dreig bij iedere gelegenheid met uittreden. Probeer de anderen hetzelfde 

ie laten doen. 
10. Spreek van samenwerking, maar werk niet samen. 
11. Indienmen uw hulp VJ;'aagt zeg clan dat u geen·tijd hebt. 
12. Lees nooit iets, dat van uw organisatie komt. 
lS. Aanvaard geen enkele opdracht, want het is gemakkelijker te critiseren 

dan iets te doen. 
14. Indien u deel uitmaakt van een commissie, besteed er dan geen tijd aan en 

bewijs haar geen enkele dienst. 
111. Doe niets meer dan u doen moet en indien anderen graag hun capaciteiten 

ten dienste stellen van de goede zaak, laat dan uw afkeuring horen omdat 
de organisatie wordt geleid door een "kliek". 

16. Wacht zo lang mogelijk met het betalen van uw contributie. 

Als men deze lijst heeft doorgenomen dan is de eerste conclusie dat, als men 
wil, dat een partij grote politieke invloed heeft op het landsbestel men moet 
beginnen met op vergaderingen. te komen, zelfs al lijken deze volgens de 
convocatie vervelend, en deze vergaderingen tot het eind toe bij te wonen. 
Als men dit verscheidene keren heeft gedaan heeft men pas recht van spreken 
en kan men op een van de volgende vergaderingen met opmerkingen komen. 

Ik hoop, dat in het belang van onze V.V.D., men dit in het vervolg zal 
doen. D. W. D. 

reiding vergt, op het ogenblik van 
haar verschijning al niet meer op elk 
onderdeel geheel "bij" is. Zo heeft de 
kopij voor het gedeelte over het Eco
nomisch Bestuur als datum van af
sluiting 31 december 1961, maar ge
lukkig is toch op enkele plaatsen ook 
aan de ontwikkeling van het be
stuursrecht, welke sindsdien heeft 
plaats gevonden, nog enige aandacht 
besteed. Voor wat de sectoren Land
bouw en Visserij betreft, is een lijst 
van aanvullingen opgenomen, waar
in de voornaamste wijzigingen op 
deze gebieden in 1962 zijn aange
geven. 

Bovendien is op alle terreinen uit
voerig melding gemaakt van de in
houd der op het ogenblik van afslui
ting reeds bij de Kamer ingediende 
ontwerpen. 

Zo troffen wij in de afdeling Volks
gezondheid, die in het algemeen tot 
31 december 1962 kon worden bijge
werkt, nog een overzicht aan van het 
naar men weet inmiddels in de 
Tweede Kamer (zij het op een aantal 
punten geamendeerd) reeds aanvaar
de ontwerp Drank en Horecawet. 

Hetzelfde geldt voor het ontwerp 
Ziekenfondsenwet, dat in augustus 
1962 door minister Veldkamp werd 
ingediend en dat bij de behandeling 
in de Tweede Kamer, naar men weet 
eveneens nogal wat wijzigingen heeft 
ondergaan. 

In de 16 pagina's, die aan het "In
ternationaal economisch bestuur" zijn 
gewijd, wordt een summier overzicht 
gegeven van· het ontstaan, de doel
stellingen en de werking van het Ge
neral Agreement on Tariffs and 
Trade (G.A.T.T.), de Organisatie 
voor Europese Economische Samen
werking (O.E.E.S.), waar in 1961 
voor in de plaats is getreden de Or
ganisatie voor Economische Samen
werking en Ontwikkeling (O.E.S.O.), 
de Benelux Economische Unie, de 
Europese Gemeenschap voor Kolen 
en Staal (E.G.K.S.), de Europese 
Economische Gemeenschap (E.E.G.) 
en de Europese Gemeenschap voor 
Atoomenergie (EURATOM). 

Aan het eind van dit hoofdstuk 
merkt de schrijver prof. Van der 
Grinten op dat de internationale 
samenw'erki~g zich (nog) in een sta
dium van ontwikkeling bevindt 
"wellicht mag men zeggen: in de eer
ste fase van ontwikkeling". De groei 
is wild geweest. De organisatorische 
opbouw is zeker niet ideaal en ver
toont vele defecten. Grote teleurstel
lingen zijn ondervonden en een wer
kelijke geest van samenwerking 
blijkt nog veelvuldig te ontbreken. 
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UW HAAR ZIT 

van vroeg tot laat 

in weer en wind 

j:nt 
Haarcrème 

Forse tube f 1,75. 

Uitsluitend bij 
de kopper 

verkrijgbaar! 

Het enge nationalisme heeft diep in 
zinnen en harten gevreten. 

Niettemin meent de schrijver, dat 
vertrouwen gerechtvaardigd is. "Ver
trouwen, dat in steeds toenemende 
mate in kleiner en groter internatio
naal verband economisch bestuur zal 
worden gevoerd, gericht op de wel
vaart of liever nog op het welzijn van 
de mensheid." 

* * * 

Vijfendertig pagina's heeft mr. Co 
H. Schouten gewijd aan het Ver
voerswezen. Hier vindt men o.a. be
handeld het economisch bestuur op 
het gebied van het spoorwegwezen, 
het weg- en watervervoer. Uiteraard 
wordt vrij uitvoerig ingegaan op ka
rakter en inhoud van de drie ver
voerswetten: de Wet Autovervoer 
Personen de Wet Autovervoer Goe
deren e~ de Wet goederenvervoer 
binnenscheepvaart, op de uitvoe
ringsvoorschriften en de praktijk van 
de vervoerswetgeving. 

In de afdeling Landbouw zijn 
hoofdstukken gewijd aan het rechts
verkeer ten aanzien van de land
bouwo'rond de kwaliteitsbescherming 
en ge~ondheidszorg (kwaliteitsrege
lingen, bestrijding van dierziekten ~n 
plantenziekten), aan de produktie, 
afzet en prijsvorming. 

Van de afdeling Nijverheid en 
Handel noemen wij o.a. het vesti
gingsrecht de afbetaling, het cadeau
stelsel, d~ Winkelsluitingswet, de 
P.B.O., maar ook het bankwezen, de 
verzekering en het mijnwezen. 

Het is, bij zulk een veelheid van 
onderwerpen, bijzonder nuttig, dat 
aan elk van de drie delen afzonder
lijke zaken- en personenregisters zijn 
toegevoegd, die het naslaan wel zeer 
vergemakkelijken. 

Nu met dit derde deel het gehele 
werk is voltooid mag bevestigd wor
den hetgeen wiJ na de verschijning 
van de eerste twee delen reeds als 
onze voorlopige conclusie gaven, na
melijk dat deze uitgave een waarde
volle aanwinst vormt voor de bestu
dering en de hantering van ons Ne
derlandse bestuursrecht. 

A.W. A. 
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"Gastheren in eigen land" 

HOTEL ~~DE NEDERLANDEN~' VREELAND 
~ . 

RESTAURANT -ROTISSERIE HNAPOLEON'' 
VREELAND 4 /o VECHT 

BIJ KRUISINQ AUTOWEQ HAARLEM/HILVERSUM+ UTRECHT /AMSTERDAM 
TEL .. · (02943) 15 76 

HOTEL WITTEBRlJG 
DEN HAAG - SCHEVENINGEN 

alle kamers met privé bad en douche 

nieuwe Restaurant en Lounge-Bar 

(geheel airconditioned) 

SAtJR DEN HAAG 

Lange Voorhout 47-52 . Tel. 113938 

* Restaurant 

* 
Grillroom 

* 
American Bar 

Aparte salon twor tJergaderingen 

hotel atlanta 

Comfortabele komers met bod of douche en 
telefoon 

Internationaal restaurant, door zijn rustige 
sfeer bij uitstek geschikt voor zakenlunches 
en -diners 

Grote en kleine zalen voor vergaderingen, 
recepties. partijen en exposities 

Unieke daktuin 

Porkeerterreinen in nabijheid 

ROTTERDAM 

Coolsingel 97- Tel.: 010-110420- Telex: 21595 

waar de gast k~ning is 
Cocagne, levend middelpunt van een levende stad: 
perfekte outillage voor vergaderingen, congressen, 
shows, feestelijke bijeenkomsten: royale hotelacco~ 
modatie, restaurant, café, petit-restaurant, bar en 
bowling. Speciale arrangementen bij feestelijke gele
genheden: Kerstmis- Nieuwjaar- Pasen- Pinksteren. 

RESTAURANT DES SPËCIALITËS. CAVE RENOMMËE. 
EINDHOVEN, VESTDIJK 47. TELEFOON 04900- 69288. 

HET CENTRUM VAN HILVERSUM 
HILVERSUM 

KERKBRINK 1 

TELEFOON (02950 l 4 61 41 
(3 LIJNENJ 

CAFE-RESTAURANT 

GROTE TERRASSEN 

B A R G E 0 P E N D T 0 T 0 2.0 0 U U R 

* 
ZALEN EN SALONS VOOR ALLE 
EVENEMENTEN 

* 
PARKEERGELEGENHEID VOOR 
50 W A G E N S 0 P E I G E N T E R R E I N 

HOTEL BOUWES 
ZANDVOORT 
Telefoon (03407) 30 46 

* 
Dagelijks muziek 
met internationale Cabaretprogramma's 

* 
Unieke accomodatie 
voor congressen en partijen 

* THE LAST WORD IN COMFORT 
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VERDEELD S.E.R.--ADVIES OVER 
TOEI(OMSTIG SOCii\i\l_rECONOMISCH BEijEID 
Regering heeft moeilijke keuze uit drie stand punten 

Wat men al lang had zien aankomen is geschied: de Sociaal-Economisdie Raad heeft, ondanks de daartoe door 
verschillende Kroonleden gedane pogingen, geen eenstemmigheid kunnen bereiken over het aan de regering uit te · 
brengen advies inzake het voor 1965 te voeren sociaal-economische beleid. 

De standpunten van werkgevers en werknemers lagen daarvoor te ver uiteen. Men kan begrijpen, dat de nieuwe 
voorzitter drs. De Pous gaarne een van meer eensgezindheid getuigend advies over een zo belangrijke aangelegen
heid zou hebben zien tot stand komen, maar dat is hem niet gelukt, omdat de werkgeversgroep - gelukkig - een 
gesloten front heeft gevormd tegenover de pogingen van de werknemersvertegenwoordigers om ten nadele van de 
zelfstandigen in beroep en bedrijf een nog groter deel van het nationale inkomen naar zich toe te halen en in plaats 
van verlichting, verzwaring van lasten voor de middengroepen teweeg te brengen. 

Ook bij de Kroonleden bestond begrip voor deze onaanvaardbare ontwik
keling. Het door deze leden ingenomen standpunt stond in beginsel dicht 
bij het uitgangspunt van de werkgevers. Men achtte koppeling van de ver
hoging van de A.O.W.- en A.W.W.-uitkeringen aan gedeeltelijke doorvoering 
van de voorgenomen belastingverlaging gewenst, doch wilde uit conjunc
turele overwegingen de fiscale verplichting niet verder uitstrekken dan 
voor compensatie van de zwaardere premielast noodzakelijk zou blijken. 

Verdergaande belastingverlaging zou men willen uitstellen tot een con
junctureel gunstig tijdstip na 1 januari 1966. Wel werd in deze kring gevoeld 
voor verschuiving van de fiscale druk in de richting van de indirecte belas
tingen en voor afremming van de overhddsuitgaven. 

Van de zijde der werknemers werd 
vastgehouden aan volledige doorvoering 
van het optrekken van de AOW- en 
A WW-uitkeringen tot een sociaal mini
mum op 1 januari a.s. met verhoging van 
de rijksbijdrage in de premielast, zulks ten 
koste van de eerste fase van de belasting
verlaging. Inkomensverbetering van de 
werknemers zal meer de vorm moeten 
aannemen van het toekennen van een 
aandeel in de investeringen, de zgn. ver
mogensaanwasdeling, waarvoor de vak
centraJen zich de laatste tijd beijveren. 
Terecht hebben de andere leden van de 
SER zich op het standpunt gesteld, dat 
over dit denkbeeld zonder voorafgaande 
gedegen bestudering geen uitspraak kan 
worden gedaan. 

Tweesnijdend zwaard 
Van werkgeverszijde is er op gewezen, 

dat besnoeiing van de investeringen van 
bedrijfsleven en overheid een tweesnij
dend zwaard is, dat met name behoud 
van werkgelegenheid en van een gunstige 
concurrentiepositie op de buitenlandse 
markt in gevaar kan brengen. 

Hoewel de raad het er over eens was, 
dat nu nog geen oordeel kan worden ge
vormd over de reële loonontwikkeling in 
1965 - daarover zal eerst in het najaar 
kunnen worden gerapporteerd - bestond 
er wel overeenstemming tussen werkge
vers- en Kroonleden over de conclusie, 
dat er geen ruimte overblijft voor verbe
tering van de inkomenspositie van zelf
standigen en loontrekkenden, indien de 
voornemens der regering worden uitge
voerd. 

Men kan nu eenmaal niet alle verlan
gens gelijktijdig verwezenlijken en dan 
nog toeneming der inflatie tot schade van 
het algemeen welzijn vermijden! 

De SER besloot voorts zijn advies over 
het inflatievraagstuk en over het verder 
te voeren huurbeleid naar een later tijd
stip te verschuiven. 

In het advies wordt melding gemaakt 
van berekeningen van het Centraal Plan
bureau, waaruit blijkt, dat de regerings
plannen mits daaraan geen uitbreiding 
wordt g~geven, wel tot enige ontspanning 
van de arbeidsmarkt, beperking der con
sumptieve bestedingen en evenwicht -
maar geen voldoende overschot - op de 
betalingsbalans kunnen leiden. Daartoe 
moet dan nog de voorwaarde worden ver
vuld, dat er rust blijft aan het lonen- en 
prijzenfront. Van werkgeverszijde is dui
delijk gesteld, dat stijging van arbeids
kosten met inflatoir karakter gevolgen 
moet hebben voor het prijsbeleid. 

het toekomstige regering8beleid - ont
spanning van de arbeidsmarkt, herstel van 
evenwicht in de betalingsbalans en voor
komen van nieuwe kostenstijgingen - zo
wel op zichzelf als in onderling verband, 
al weinig ruimte voor loonkostenstijgingen 
van enige betekenis. 

De gemiddelde loonsom per werknemer 
mag in 1965 niet meer dan 4 °/o boven het 
peil van dit jaar stijgen, wil men in het 
gareel kunnen blijven. Deze 4 °/o zijn ge
heel nodig om de normale fluctuaties 
(overloop, incidentele verhogingen en 
compensatie van premieverhoging van 
AOW en A WW) te kunnen opvangen. Rust 
in de sfeer van lonen en prijzen is dus 
voorwaarde voor 't bereiken van de doel
stellingen der regering. Of deze kan wor
den vervuld, heeft de SER nu nog niet 
kunnen vaststellen, daarvoor zijn er nog 
te veel onbekende factoren. 

Toenemende moeilijkheden 
De ontwikkeling van de export is een 

van die onzekerheden. Een andere is de 
uitwerking van de kredietbeperking, die 
zich steeds scherper aftekent, o.a. in liqui
diteitsmoeilijkheden bij de financieel 
zwakkere ondernemingen. 

De laatste tijd hebben al enige indus
trieën de poorten moeten sluiten en dat 
zijn dan nog gevallen, die in de publici
teit zijn gekomen uit hoofde van het 
werkloos worden van het personeel, dat 
mede gedupeerd wordt. Het lijdt geen 
twijfel, dat dergelijke moeilijkheden bij 
voortduren van de geld- en krediet
schaarste zullen toenemen. 

Het oplopen van de rentevoet is voor 
vele ondernemers een onaangename ge
waarwording. Vooral de hypotheekrente 
is als gevolg van die schaarste sterk ge
stegen en dit krediet op lange termijn is 
bovendien moeilijk te krijgen. Dat bouw
projecten van particulieren en overheid 
daaronder te lijden hebben, is duidelijk en 
het valt te vrezen, dat minister Bogaers 
weer een obstakel op zijn weg naar ver
hoogde produktie tegen redelijke prijs zal 
aantreffen. 

Hoewel de door de koopkrachtinjecties 
opgevoerde vraag nog een prikkel vormt 
tot vergroting van produktie en invoer, 
waardoor het schijnt, alsof de welvaart 
bestendig is, zou wel eens kunnen blijken, 
dat de door de vakanties nog aangemoe
digde bestedingsdrang daarna gaat luwen. 
Onvermijdelijke prijsstijgingen zullen 
daartoe bijdragen. 

De arbeidsmarkt 

nomische noodzakelijkheid door de hui
dige situatie wordt beklemtoond. In de 
Verenigde Staten, waar mechanisatie en 
automatisering ·van het produktieproces 
veel verder zijn gevorderd dan in ons 
land, heeft men bij een vrij gunstige con
junctuur nog een werkloosheidscijfer van 
7 °/o en verwacht men toeneming van de 
arbeidsreserve. 

Met een structurele werkloosheid van 
deze omvang hebben wij in ons land nog 
niet te maken; voornamelijk in de agrari
sche sector kent men aanpassingsmoeilijk
heden, doch die zijn met wijs beleid -
vooral door het in andere banen leiden 
van de beroepskeuzevoorlichting en de 
omscholing - nog wel zonder al te grote 
schokken op te vangen. 

Op langere termijn gezien zal echter ook 
voor andere sectoren van het bedrijfs
leven een ander bestek moeten worden 
uitgezet. In het kader van dit beleid past 
een ontzien van de ontwikkelingsmoge
lijkheden in handel en dienstverlening, 
die in de toekomst de werkgelegenheid 
voor vele duizenden moeten waarborgen. 
En dat zijn nu juist de groepen, waarop 
van vele zijden - vakbeweging en con
sumentenorganisaties - heftige aanvallen 
worden gedaan en die gebukt gaan onder 
onderwaardering van hun prestaties. 

In dit licht bezien moet dezerzijds de eis 
van gelijktijdige invoering van de eerste 
fase van de aangekondigde belastingver
laging met het optrekken van de AOW
en A WW-uitkeringen onverkort worden 
gehandhaafd. Niet alleen om resoluut een 
einde te maken aan de onredelijke wer
king van de progressie in de inkomsten
belasting, maar ook om de outrechte mid
dengroepen enige compensatie te bieden 
voor de reeks van lastenverzwaringen, 
waaraan zij de laatste jaren blootgesteld 
werden. 

Het heeft ons deugd gedaan dat de 
werkgeversvertegenwoordigers ir: de SER 
deze koppeling van beide maatregelen als 
voorwaarde hebben gesteld. 

Stijgende premielast 
Zij delen ook het verlangen, dat de in

komensgrens, beneden welke geen of min
der premie voor de kinderbijslagverzeke
ring wordt ingevorderd (f 4.000.-) zal 
worden verhoogd. Overigens is de toene
ming van deze premielast voor de hogere 
inkomens aanzienlijk, zoals uit de volgen
de globale gegevens moge blijken: 

Inkomen Premiestijging Totale premie 

f 6.000.- f 144.- f 750.-
t 8.000.- f 191.- t 1.000.-
t 10.000.- t 246.- t 1.250.-
f 12.000.- t 427.- f 1.500.-

Aangezien in de eerste fase van de be
lastingverlaging de druk - ook van de 

loonbelasting! - aan de voet zal worden 
verminderd, profiteren ook de werkne
mers van deze maatregel. 

Dat zien de werknemersvertegenwoordi
gers ook wel in. Zij willen dit voordeel 
dus wel incasseren, maar van het voor 
belastingverlaging beschikbare miljard 
een aanzienlijk deel afnemen voor premie
reductiP 

Sociale zekerheid 
op drijfzand 

Wij stellen daartegenover, dat aanzien
lijke overheidsbijdragen het verzekerings
karakter aan de sociale voorzieningen zul
len ontnemen en daarmede het kostenbe
sef bij de betrokkenen - een factor waar
aan dr. Veldkamp, toen hij nog staatsse
cretaris van Economische Zaken was te
recht grote waarde toekende. Het so~iaal 
wenselijke dient in een geordende maat
schappij altijd te worden getoest aan het 
economisch mogelijke, anders bouwt men 
de sociale zekerheid op drijfzand. 

Zolang de nivelleringstendens aan de 
directe en een deel van de indirecte be
lastingen niet is ontnomen - daarmee is 
inmiddels een begin gemaakt - betekent 
het putten uit de algemene middelen in 
feite het geven van uitbreiding aan een 
onredelijke lastenverdeling en daar passen 
wij voor. Wanneer het genoemde bezwaar 
zou zijn opgeheven, zou wel kunnen wor
den gedacht aan het financieren van de 
kinderbijslag uit de algemene middelen, 
omdat belangrijke administratieve vereen
voudigingen en daarmee kostenbesparing 
mogelijk zouden worden en een onechte 
sociale verzekering zou verdwijnen. 

Complementaire 
voorzieningen nodig 

Prof. Hartog heeft onlangs in ESB be
toogd, dat een systeem met overwegend 
indirecte belastingen uit conjunctureel 
oogpunt beter zal voldoen en hij wijst er 
op, dat een steeds groter deel van het 
totale inkomen op inspanning berust, zo
dat belastingprogressie als correctiefactor 
op de verdeling steeds minder urgent 
wordt en aanzienlijke besparing door ver
eenvoudiging van de fiscale administratie 
mogelijk maakt. 

Wij hebben dit professorale pleidooi met 
instemming gevolgd en delen de mening, 
dat het maken van voortgang met de 
structurele belastingherziening een nood
zakelijk complement van de regerings
voorstellen dient te zijn, mede omdat 
daardoor op doeltreffende wijze de zorg
wekkende voortschrijding van de inflatie 
(2.5 °/o per jaar) kan worden bestreden. 

Wij hopen, dat de regering de moed zal 
opbrengen de gekozen beleidslijn verder 
door te trekken. Men moet nu eenmaal 
een keuze maken, want alle wensen voor 
de volle honderd procent inwilligen zou 
het vuur der inflatie dermate doen op
laaien, dat er geen blussen meer aan is. 

Met prof. Hartog zijn wij het eens, waar 
hij zijn beschouwingen als volgt besloot: 
"Wanneer de huidige moeilijkheden ons de 
ogen openen voor deze achterliggende 
problemen en hun oplossingen, zijn zij er 
niet helemaal voor niets geweest." 

V.d.!,;, 

De regering staat dus nu voor een 
moeilijke beslissing, maar dat is per saldo 
haar verantwoordelijkheid. 

Geen bewegingsvrijheid 
Erkend moet worden, dat de regering 

door in haar "gerichte" adviesaanvrage 
uit te gaan van twee beleidsbeslissingen, 
n.l. de verhoging van de AOW- en AWW
uitkeringen tot een sociaal minimum ener
zijds en de verlaging van de inkomsten
en loonbelasting op termijn anderzijds de 
bewegingsvrijheid van de SER wel sterk 
heeft beperkt. 

Op langere termijn gezien zal ook de 
toeneming van de sociale premielasten 
van invloed zijn op de omvang van het 
verbruik. Indien de produktiestijging naar 
verwachting zal afnemen, is zelfs een 
vergroting van de arbeidsreserve - lees: 
werkloosheid - met 10.000 tot 20.000 man 
niet denkbeeldig. Er worden zelfs hogere 
cijfers genoemd. Daarmee zou een einde 
kunnen komen aan de krapte van de ar
beidsmarkt, hetgeen ook de regering voor
staat. 

N.V.AANNEMERSBEDRIJFv/hJ.STAM 
KORTENAERSTRAAT 3 te ZWIJNDRECHT 

TELEFOON (01850) 2 86 63 

Bovendien laten de doelstellingen van 

Een factor, welke zich in de toekomst 
steeds sterker zal laten gelden, is het 
streven van de ondernemers naar arbeids
besparende methoden, welke bedrijfseco-

• 
WONINGBOUW 



,,Maak de 

N.V. Scheepswerven "PIET HE IN" 
v.h. Fa. W. SCHRAM & ZONEN 

Werven te Bolnes en Papendrecht 

NIEUWBOUW EN REPARATIES 

Verbouwen van Sleepschepen tot Motorboten 
inclusief inbouw en revisie van motoren 

D W A R S H E L L I N G E N 2 x 115 meter 

geschikt voor het zwaarste materiaal 

D R 0 0 G D 0 K 115 x 30 meter 

geheel overdekt 

Telephones: 

Rotterdam: 194011-194332 - Dordrecht: 3774-8329-20466 - Ridderlwrk: 3644-3409 
voor werf Bolnes Papendrecht Bolnes 

11 

N.V. LIJM· EN GELATINEFABRIEI{ 

TELEFOON 25242 . DELFT 

N .. V .. Vereenigde Touwfahriel{en 
GEVESTIGD TE ROTTERDAM 
's-GRAVENWEG 264, TEL. 11.40.60 

• 

Fabrikanten van: 

SISAL- EN MANILLATOUWWERK 

ST AAlKABElS 

HERCULESTOUW PYTHONTOUW 

• 

En van de vloerbedekking onder de merken: 

JABO 
VERTO-HAARBOUCLE 

tevens van: 

COCOS VLOERBEDEKKING 

V. V.D. sterk!!'' 

N.V. STROOSTOFFABRIEK 

~~PH OEN IX~~ 
VEENDAM 

Gebleekte stro-cellulose voor fijnpapier 

Sedert 1894 

DE BRANDY 
VAN DE 

BURGEMEESTER. 
-""""""-~----tl 

Produit êlaboré à base de Cognac vieille réserve par Ju les Le Mair~ &Fils. Jamac/Amsterdam 

STADIONWEG 121 

a 
VERHUIZINGEN en TRANSPORTEN door 
GEHEEL EUROPA 
ISOTHERM VERVOER 
VERPAKKINGEN voor OVERZEE 

TELEFOON 7.2.1.6.2.3 AMSTERDAM 

N.V . OBSERVATOR 
ROTTERDAM V ASTELAND 30 TELEFOON 11 15 20 

FABRIKANTE VAN: 

NAUTISCHE INSTRUMENTEN 
MANOMETERS, THERMOMETERS, 
PYROMETERS, TACHOMETERS. 

Agenten voor Zeekaarten en 
Nautische boeken. 

REPARATIES OP KORTSTE TERMIJN 

löölööli 
SPIJKENISSE 

Gebouwen van gewapend betonnen 
prelabs voor verschillende doeleinden. 
Vloerplaten in normale afmetingen of 
pasplaten volgens opgegeven maten. 
Broeibakken en alle onderdelen voor 
de tuinbouw. 
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HET I(WALITATIEVE ASPECT VAN DE 

WERI(GELEGENHEID OP LANGERE TER.MI.JN 

"Het is de vraag, of de structuur van de beroepsbevolking, in het hijzonder qua opleidingsniveau, in 1975 
aangepast zal zijn aan de eisen, die dan gesteld worden. Het is niet uitgesloten, dat er een gebrek aan onge

schoold personeel zal ontstaan, dat alleen kan worden overwonnen door structurele aanpassing binnen het be

drijfsleven. De trend, die zich in het onderwijs openbaart is daarbij als een gegeven te aanvaarden." 

Deze uitspraak is van de directeur van het Centraal Planbureau, prof. P. de Wolf, die haar deed in de leden

vergadering van dit jaar van de Federatie Metaal- en Electrotechnische Industrie. Wij hebben aan die inleiding 

herinnert in ons blad van 4 juni, toen wij een paar werkgelegenheidsproblemen bespraken in verband met het 

toenemen van de wereldbevolking. 

\Vij hebben toen de, wat we maar zullen noemen, kwantit:üieve aspec
ten van het vraagstuk bekeken. We willen het nu eens over de kwalitatieve 
zijde hebben. Maar eerst nog even wat kwantitatieve gegevens. 

In ons land moeten tot 1975 rond 1,3 miljoen nieuwe werknemers in het 
arbeidsproces worden ingeschakeld: 1,1 miljoen als gevolg van de toene

ming van de bevolking in Nederland en 200.000 doordat de landbouw als 
bedrijfstak nog meer in betekenis zal afnemen. 

Blijven de verhoudingen zoals ze nu liggen, dan moeten van die 1,3 mil
joen arbeidsluachten 600.000 worden opgenomen in de industrie en 700.000 
in de dienstensector. Voorwaar geen eenvoudige zaak, de huidige krappe 

arbeidsmarkt ten spijt. 

De zaak wordt gecompliceerder 
door wat wij dan noemen het kwa
litatieve aspect. De beroepsbevol
king neemt niet alleen in omvang 
toe, zij verandert ook van structuur. 
Het duidelijkst blijkt dit uit het ge
noten onderwijs (wij maken verder 
gebruik van de door prof. De Wolf 
in zijn vermelde inleiding genoemde 
cijfers). 

zegd, dat dit bij de jeugdigen al 
veel hoger ligt dan bij hen, die het 
arbeidsproces verlaten. 

De gevolgen van deze ontwikke
ling zijn o.a. merkbaar in de samen
stelling van de beroepsbevolking 
naar functie. Tussen 1949 en 1963 
nam het aantal arbeiders in de in
dustrie met 23 procent toe, de ove
rige werknemers met 106 pct. 
In de metaalindustrie zijn deze cij
fers resp. 45 en 152. Maar ook bin
nen de groep arbeiders deed zich 
een verschuiving voor. 

In de jaren 1952 tot 1960 daalde 
het aandeel van de ongeschoolde ar
beiders in de gehele industrie van 22 
tot 15 pct. In de metaalindustrie 
was in 1960 niet meer dan 10 pct. 
van de arbeiders ongeschoold, in 
1952 nog 17 pct. 

kneusjes, omdat men ze kan laten 
manouvreren met ingewikkelde, in 
ieder geval ingewikkeld lijkende en 
stellig dure apparaten, waarmee de 
vloeren nu worden geboend, etc. Het 
zijn geen corveeërs meer, maar ma
chinisten op indrukwekkende machi
neriën. Of die apparaten kostenbe
sparend zijn, we nemen het graag 
aan, maar ze zijn uitstekend voor de 
eigenwaarde van de fabriekspoet
ser. 

Er zijn ingenieurs, die werk verrich
ten, dat een HTS-er qua opleiding 
ook aan kan, maar ja, men ka11 een 
ingenieur krijgen, dus waarom niet, 
het staat in ieder geval goed. 

Wij hebben, menen wij, al eens 
eerder een industrieel geciteerd, die 
opmerkte, dat men over vijf jaar de 
economische doctorandi bij de Hema 
kan kopen. Letterlijk is dat natuur
lijk niet waar. Maar, dat de grote 
toevloed van academisch gevormde 
krachten een soort inflatie voor de 
opleiding en voor de opgeleiden in
houdt, lijkt ons niet onlogisch. Die 
inflatie gaat ten koste van hen, die 
op een lager niveau staan. 

En zo vervolgens. 
De kansen voor de beter geschool

de zijn dus niet onbegrensd. Ze 
worden bepaald door de grootte van 
het legioen (nog beter) geschoolden. 
Bij het huidige - conjuncturele -

Het aandeel in de beroepsbevol
king, dat uitsluitend lager onderwijs 
heeft gevolgd neemt snel af. Het 
percentage, dat middelbaar onder
wijs genoot groeit hard. Het percen
tage van de mannelijke beroepsbe
volking, dat wetenschappelijk (ho
ger) onderwijs heeft gehad zal, ge
zien de tendens van de laatste jaren 
nog verder stijgen. In 1947 was het 
percentage 1,3; in 1960 was het 1,6; 
het zal nu al wel hoger zijn. In 1920 had niet meer dan 2 pct. 

van de mannelijke beroepsbevolking 
tussen de 25 en 34 jaar lager tech
nisch onderwijs genoten. In 1960 
was het percentage LTS-ers in deze 
leeftijdsgroep 16. 

Kwaliteitswerk 

Gemiddeld niveau 
van opleiding 

Ten aanzien van het gemiddeld ni
veau van opleiding van de huidige 
beroepsbevolking kan worden ge-
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Voor de mensen zelf is deze ont
wikkeling natuurlijk prachtig. Meer 
kennis betekent betere kansen op 
een betere positie, dat is ook meer 
welvaart en uiteindelijk meer le
vensgeluk, waar het ten slotte om 
gaat. Maar voor het bedrijfsleven 
rijzen ~r moeilijkheden. Men kan 
haast niet meer aan krachten ko
men, die de simpelste dingen kunnen 
en willen doen. Vandaag de dag 
speelt daarbij uiteraard de krappe 
arbeidsmarkt een grote rol, de oor
zaak is dus goeddeels (nog) conjunc
tureel. Edoch, de structurele ver
schuiving laat zich al gevoelAn en 
die zal sterker worden. 

Bedrijfsleven moet zich 
aanpassen 

Het bedrijfsleven zal zich zich 
moeten aanpassen, zegt prof. De 
Wolf. Inderdaad en dat gebeurt ook 
al. Om een voorbeeld te noemen. In 
het bedrijf waar schrijver dezes da
gelijks werkt, is het onmogelijk om 
aan corveeërs te komen, aan lnen
sen die de gebouwen schoon houden. 
Met moeite krijgt men oudjes, 

Er blijven niettemin een aantal 
dingen te doen, waarbij mechanise
ring niet of niet mogelijk is. Boven
dien gaat het nieuwtje gauw van de 
indrukmakende toestellen af. 

Mr. Van Riel heeft in zijn politie
ke inleidingen al meermalen gewe
zen op het dreigend tekort aan put
jesmannen en hij heeft er terecht 
bijgezegd, dat men er aan zal moe
ten wennen, dat ook putjesmannen 
een goed inkomen genieten, ja, be
ter worden betaald dan menige wit
te-boorden-drager. Stellig zal be
tere betaling en minder neerzien 
op dat werk het ongeschoolde werk 
aantrekkelijker maken. Maar wij 
doen toch goed ons te realiseren, 
dat een aantal eenvoudige dingen in 
de toekomst niet meer gedaan wor-
den door een ander ............... . 

Tegengestelde ontwikkeling 

Er is nog een ontwikkeling, dach
ten wij, van tegengestelde aard. De 
uitbreiding van de scholing in de 
breedte brengt ook met zich, dat 
voor bepaalde functies krachten 
worden gevraagd, die eigenlijk voor 
werk op hoger plan zijn opgeleid. 

tekort aan arbeidskrachten op schier 
ieder terrein merkt men dit het 
minst, maar wij vrezen, dat dit ver
schijnsel bij het voortgaan van de 
structurele verschuiving, in de be
roepsbevolking en bij ongunstiger 
conjuncturele omstandigheden heel 
duidelijk zal optreden. 

Het vraagstuk van de werkgele
genheid op lange termijn is niet al
leen een kwantitatieve kwestie, 
maar ook een kwalitatieve. Gesteld, 
dat het kwantitatieve vraagstuk tot 
een oplossing wordt gebracht, dan 
zal het niet eenvoudig zijn de sim
pelste werkjes gedaan te krijgen en 
zal het ook niet eenvoudig zijn om 
ieder op de plaats te brengen waar
voor hij is opgeleid. 

Wordt het kwantitatieve probleem 
niet opgelost, dan zal het misschien 
gemakkelijker zijn om de simpelste 
dingen te laten doen, nl.aar nog veel 
moeilijker om degenen, die men kan 
plaatsen op de juiste plaats te krij
gen. De midde!lgroep - qua oplei
ding - kon dan wel eens het sterkst 
in de verdrukking komen. 

dBo. 
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KONINKLIJKE BEGEER .SLAAT 
2000 GENUMMERDE GOUDEN PENNINGEN 

Ds Martin Luther King 
en de Wet op de Burgerrechten 

Op 2 juli 1964 ondertekende de President van de Verenigde Staten in het bijzijn 
van de bekende neger-predikant Martin Luther King de Wet op de Burgerrechten. 
Ds King zag hiermee in eerste aanleg zijn jarenlange geweldloze strijd met sukses 
bekroond. 

Ter gelegenheid van dit gebeuren gaf de 
N.V. Koninklijke Begeer een artistieke, in 
hoog reliëf gemodeleerde penning uit. 
Deze is uitgevoerd in mat/glanzend munt~ 
goud (900/lOOO),doorsnede 38 mm, gewicht 
50 gram. De prijs bedraagt FI. 325.-. 

Van deze interessante uitgave worden 
slechts 2000 genummerde exemplaren aan
gemaakt. Daarna worden de matrijzen 
vernietigd. Andere uitvoeringen, niet ge
nummerd e muntgou.d 18:!. rnm 4,2 g, 
Fl. 35.- en 25 mm, 8,2 g, FI. 57.50 e eerste 
gehalte zilver 25 mm FI. 7.50. 

VERKRIJGBAAR BIJ BANKEN,jJUWELIERS EN MUNTHANDEL 

NV KONINKLIJKE BEGEER I VOORSCHOTEN 

••••••••••••••••••••• 

VUURVASTE STENEN IN ALLE SOORTEN 

"M 0 LIS 0 L" MOLER ISOLATIESTENEN 

VUURVASTE ISOLATIESTENEN 

ZUURVASTE STENEN 

"P R 0 D 0 RITE'' CHEMISCH BESTENDIGE PRODUKTEN 

LEVERT 

N .. V. Gouda Vuurvast 
VERENIGDE VUURVASTE-STEENFABRIEKEN 

GOUDA - TELEFOON 67 44 - ( 18 20) 

Ao VAN HOBOI(EN & Co. 
ANNO 1774 

DEVIEZENBA.NI( 

* 
PARKLAAN 32-34 - TEL. 110320 (7 lijnen) - TELEX 21170 

ROTTERDAM 

MODERNE GARAGEDEUREN: 
Konteldeuren voor één, twee ot meer auto's. Voor de kleinste en de grootste auto, Voor autoboxen 
- voor brandweergarages - voor transportbedrijven. Voor elke particuliere garage en voor elk be
drijf, in alle gewenste breedten en hoogten. 

BEDRIJFSDEUREN: 
Voor een snelle aan- en afvoer van grondstotfen en goederen. Veilige en vlugge deuren, ook met 
electrische en afstandsbediening. Deuren die .,verdwijnen". De grootste deuren zonder contra
gewichten en kabels, door kanteldeurbeslog met kogellagers. 

Vrijblijvend advies van werktekening tot en met montage. Volledige service en garantie. Levering 
van konteldeurbeslag, complete houten en stalen kanteldeuren. Stolen roldeuren, harmonieodeuren 
en branddeuren. 

Telefoneer voor uw deurenprobleem 03418 - 2047/2048. 

HORMA • MontagebOUW PUTTEN -Gld.- Prins Hendrikweg 99- Postbus 12. 

Franco 

levering 

sclu·ijve•ule 
tel- en ••ekenmacla.ines 

Sclu•ijiJn.acldnes V.N.K. 
ADMINISTRATIE SYSTEMEN 

Boekhoudmachines 
TECHNISCHE SERVICE DOOR HET GEHELE LAND 

VERENIGDE NEDER-LANDSE KANTOORMACHINEHANDEL N.V. 
Beukelsdijk 160 - Tel. 010-5 10 52 • Rotterdam-6 

OP UW VERZOEK KOMEN WIJ VRIJBLIJVEND BIJ U 

Vettewinkel é t!a p pa systeem 

Vraag ons 

alle bijzonderheden 

over 'het 

Veilewinkel élappesysleem. 

(Postb.1751 A'dam

Tel. 020-240362). 

I 

Voor uig- en Zet erk 
op hydr. pers 1000 ton. 

ZETLENGTE 7 m, dikte tot 32 mm 

Constructiewerkplaatsen 

• HUIZER N.V. 
Telefoon 01804-2657 Groenedijk 10 

CAPELLE A.D. IJSSEL 
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BELASTING-' 1ERLAGING Landbouw-

De latere parlementaire ge
schiedschrijver zal Minister 

Witteveen één pluim moeten toeken
nen op de toch reeds excellente hoed: 
met het wetsontwerp tot belasting
verlaging van 1050 millioen heeft de 
Minister zijn voorgangers met vele 
bootslengten verslagen. De omvang 
der verlaging is immers grotei· dan 
in dit land ooit werd voorgesteld. 

* * * 

Zoals men zich herinnert, bevat 
het wetsontwerp drie hoofd

punten. Ten eerste is het de bedoe
ling, de inlromsten- en loonbelas
ting aan te passen aan de koop
krachtvermindering van het geld. 
Men wenst die verzwaring van be
lastingdruk ongedaan te maken, wel
ke is te wijten aan een louter nomi
nale stijging van de inkomens. De in 
de jaren 1960 - 1964 opgetreden stij
ging der prijzen leidt ertoe, dat de 
nominale stijging der inkomens geen 
werkelijke stijging betekent. Door 
het progressie-element in ons belas
tingsysteem heeft deze slechts nomi
nale stijging tot gevolg .verzwaring 
van belastingdruk. De neutral i se
ring van deze progressie-factor van 
de jaren 1960 - 1964, oftewel de 
wegneming van het prijs-effect, komt 
de schatkist op 650 milhoen te staan. 

Ten tweede wordt voorgesteld de 
belastingvrije voet te verhogen met 
33%. Dit wil zeggen, dat - wordt 
dit ontwerp wet - voor een echt
paar zonder kinderen de belasting
heffing niet aanvangt reeds bij 
f 2700.-, maar eerst bij een inko
men van f 3600·.-. Uit sociaal oog
punt acht men het met reden on
rechtvaardig, belasting te heffen van 
een inkomen, dat als sociaal mini
mum te beschouwen is. Definitie van 
deze laatste term is uiterst moeilijk, 
omdat het hier een relatief begrip 
betreft. Wat men b.v. in sommige 
landen van Azië als aanvaardbaar 
l'clrent, zal hier, in ons ontwikkelde 
Westen, volstrekt onaanvaardbaar 
zijn. Wil men - zoals ons van meer 
dan één zijde is gevraagd- een om
schrijving, dan moet die luiden: een 

AnENTIE! 

minimum, dat in onze maatschappe
lijke verhoudingen acceptabel is. Dat 
minimum zal dus meer omvatten dan 
het "naakte" bestaansminimum. In 
ieder geval achten wij het toe te 
juichen, dat door deze verhoging van 
de belastingvrije voet een sociaal 
verantwoorde en vooral een sociaal 
noodzakelijke maatregel wordt voor
gesteld. 

Met deze verhoging is 300 miljoen 
gemoeid. 

Ten derde: een beperkte afzwak
king van de progressie ten behoeve 
van de middengroepen. Het zijn juist 
deze middengroepen, die de werking 
van de progressie i.n geval van stij
gend inkomen, aan den lijve voelen. 
Daarom wordt voor hen een extra 
verlaging van het belastingtarief, 
ten bedrage van 100 millioen vom·ge
steld. Natuurlijk komen aan deze 
groep ook de twee bovengenoemde 
verlichtingen ten goede, zodat men 
hier in bepaalde zin van een speciale, 
zij het noch geen "feest" -verlichting 
spreken kan. 

Hoe het ook zij, het is duidelijk, 
dat de minisLer en zi_i 1 staats~-;creta

ris dr. W. H. van den Be,·ge het be
treuren, dat de tol:1 '·~ situ<1tie voor
alsnog geen grote" ve .. ?élcht ing van 
de druk op deze mid,~cng;·oepen mo
gelijk ma;,kt. 

* 

'

liTat nu deze belastingvoorstel
'w · , len in het algem.een betreft, 

willen wij er op wijzen, dat hier 
zegge en schrijve een verlaging van 
ongeveer 20% van de totale op
brengst van de loon- en inkomsten
belasting wordt voorgesteld. Verder 
staat het vast, dat een hoge progres
sie bezwaarlijk is, omdat dit een rem 
betekent op extra arbeids-inspanning 
en initiatief. Een rem die zich spe
ciaal voor de middeng~oepen sterk en 
pijnlijk doet gevoelen. Bovendien zal 
de verhoging van de belastingvrije 
voet voor duizenden en duizenden 
rechtstreeks merkbaar zijn. Zo moge 
het onze tegenstanders duidelijk zijn, 
dat juist ook een liberale minister 
voorstander is van een sociaal ge-

ATTENTIE! 

Luistert op DONDERDAG, 17 SEPTEMBER a.s., van 18.20-18.30 

uur, over de zender Hilversum II (298 m), naar 

,.DE STEM VAN DE V.V.D." 

.Mr. W. J. GEERTSEMA, voorzitter van de Tweede Kamerfractie van 
de V.V.D., bespreekt de TROONREDE. 

richte belastingpolitiek. Dit neemt 
niet weg, dat Het Vrije Volk de stel
ling heeft geponeerd, dat financie
ring van de komende A.O.W.-verho
ging uit de schatkist, voor de minder 
betaalden en zelfs voor een deel van 
de middengroepen "voordeliger" zou 
zijn geweest. Het socialistisch orgaan 
verliest echter uit het oog, dat zulks 
slechts voor de allerlaagste inkomens, 
en zeker niet voor de middengroepen. 
een voordeel zou zijn. Hetzelfde blad 
heeft in een andere beschouwing uit
eengezet, dat de indirecte belastingen 
- zoals omzetbelasting, accijnzen en 
invoerrechten - sterker op de lagere 
inkomens drukken dan de directe be
lastingen. Verlaging van inkomsten
en loonbelasting zou dus ten opzichte 
van de druk der indirecte belastin
gen slechts een verschuiving zijn. 
Hier vergeet het blad, dat het sys
teem in Nederland er juist op gericht 
is, bij de druk der indirecte be
lastingen de laagste inkomens te ont
zien. 

* * * 

Ten slotte de datum van invoe
ring. Minister Witteveen 

geeft in z~in Memorie van Toelichting 
duid,~lijk te kennen, dat hij verplicht 
is er voor te zor.:;en. dat de verb
ging conjunctureel op een zo gunstig 
mogelijk tijdstip ingaat. Dit betekent, 
dnt hij rekening moet houden met de 
koopkracht-inicC'tie, die het gevolg 
van de verlaginr; zal ;·.i.in. Het wets
voorstel voorziet in een datum van 
invoering op 1 januari 1966. Daar
naast wordt echter van het Parlement 
gevraagd, aan de Kroon de bevoegd
heid voor te behouden, de belasting
verlaging te doen plaats hebben in 
twee gedeelten, en wel uiterlijk 1 
januari 1966 en 1 januari 1967. Er is 
echter één lichtpunt. !Th diezelfde 
memorie staat nl. met zoveel woor
den te lezen, dat, "wanneer de ont
wikkeling van de totale bestedingen 
daarvoor ruimte laat", het eerste ge
deelte van de verlaging zou kunnen 
worden vervroegd, b.v. op 1 juli 1965. 
Waaruit dus zonneklaar blijkt, dat de 
minister, indien dit mogelijk is wat 
de conjunctuur betreft, zich geens
zins op een star standpunt wil vast
leggen. De behandeling in de Sta
ten-Generaal zal leren, hoe zich dit 
alles ontwikkelen zal. 

Voor het ogenblik signaleren wij de 
forse verlaging met instemming. Ook 
de regering blijkt van mening, dat de 
belastingschroef in Nederland reeds 
in vergelijking met andere landen al 
te zwaar werd aangedraaid. 

L.M. 

prijsbeleid 
Het blijkt mij telkens weer, dat 

niet voldoende wordt beseft, dat het 
EEG-landbouwprijsbeleid een ander 
karakter heeft dan het Nederlandse. 
Het is meer een markt, dan een 
prijsbeleid, dat alleen beschermend 
werkt als er een tekort aan het pro
duct binnen de EEG bestaat of als 
het product voor andere doelein
den uit de markt kan worden geno
rr,en. Van directe toeslagen is geen 
sprake meer. Deze zullen dus gedu
rende de aanpassingsjaren langza
merhand verdwijnen. Deze karakter
wijziging krijgt vooral betekenis nu 
meer en meer blijkt, dat de land
bouwproductie in de andere landen 
steeds stijgt. 

De klemtoon bij het EEG-markt
beleid valt op de heffingen, die bij 
import van landbouwproducten in 
het EEG gebied worden geheven. 
Daardoor worden de producenten 
in de EEG-landen beschermd. Dit 
systeem werkt alleen voor produc
ten waar&an binnen de EEG een te
kort bestaat. 

Natuurlijk kan men tijdelijk voor
raden uit de markt nemen (inter
ventie) of deze een andere bestem
ming geven, maar dit kan men 
moeilijk blijven doen. Ook voor 
slecht houdbare producten, zoals de 
eieren is dit moeilijk. Wanneer er 
een blijvend overschot is, zoals in 
Nederland met de melk het geval 
was, kan men dit systeem niet ge
bruiken. 

Daarom koos Nederland het ga
rantieprijs- en toeslagensysteem, 
Voor de EEG was dit niet nodig. Er 
was immers van alles een tekort. 

Zij kon het systeem kiezen, dat 
bij de andere niet exporterende lan
den in gebruik was. Maar langza
merhand is de productie in de ver
schillende EEG-landen zo sterk toe
genomen, dat er ook in EEG-verband 
overschotten dreigen te ontstaan. 

Ik denk aan de eieren en - moge
lijk - de melk- en melkproducten. 
Wat enkele jaren terug een onmo
gelijkheid leek is thans vrijwel wer
kelijkheid geworden. De landbouw
productie in West-Duitsland, Frank
rijk en ook in Italië - de landen 
met nog ongekende mogelijkheden 
neemt snel toe. 

Het i~ daarom de vraag of de EEG
markt en priispolitiek op den duur 
sluitend zal zi.in. Het zou wel prettig 
zijn, want het is een eenvoudig en 
doelmatig systeem. 

De situatie wordt nog weer unders 
als meer landen toetreden. Het is 
goed de ontwikkeling met belang
stelling gade te slaan en de afzet 
naar buiten beslist niet te verwaar
lozen. 

L. G. OLDENBANNING 
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':Deze Burger 
zou deze burger niet zijn, als hij zich niet machtig had geïnteresseerd voor de 
gigantenstrijd tussen overheid en particulier, zoals deze zich voor zijn, van 
opwinding bloedbelopen, ogen heeft afgespeeld bij de ingang van dat Wondet·
land der Duizend Verrukkingen, Schevenings Pier. 

Met alle overige twaalf miljoen leden van Neêrlands stam, samengebald op 
ons dierbre stukjen gronds, ontworsteld aan de baren, heb ik er een schouw
spel aan beleefd, een ridderlijk tornooi, welks bijwoning alléén reeds meer 
waard was dan honderd pierkaartjes van f 1.-, laat staan van vijf-en-vUftig 
cent. 

Trouwens, ik volg dag na dag de moevementen van het grootkapitaal met 
een belangstelling, welker intensiteit een zware druk op mijn centrale zenuw
stelsel ligt. Of i s het geen ademloze sensatie dat er wéér een Ruteck's ver
kocht is, of dat een Wolledeken-affaire wordt opgerold, of dat er wéér iets 
wordt "afgestoten" (mooi woord vind ik dit altijd) dat niet rendabel is? 

Nu moet ge mij niet zeggen: er worden àl maar restaurants gesloten, welk 
feit dan niet eens in de krant komt. Waarom stelt ge nu juist in die Ruteck's 
zoveel belang?- Het waren restaurants zonder smaak of kraak en zij behoor .. 
den tot de achterste achterhoede in Neêrlands eetwezen. Is hun verdwijning 
een zo opgewonden belangstelling waard? 

En er worden wel méér fabrieken wegens onrendabiliteit gesloten en be
langen "afgestoten" waar geen haan naar l<raait. Waarom windt nu juist 
deze u dan zo op? 

Wat al die onroerende-goed-affaires betreft, die het vol!< van Nederland zo 
machtig bezighouden, er zijn nog wel een paar àndere jongens op dit gebied 
werkzaam, die heel wat meer in hun knapzak hebben, dan dat van de Knap
zak wiens onroerende eigendommen u zozeer ter harte gaan. Ik vermoed dat 
er verzekeringsconcerns zijn die u w Knapzak vijf of tien maal in hitn knap
zak steken. 

Waarom dan juist al die opwinding om de manipulaties van die éne, 
bedrijvige persoon? 

"Image", mijne dierbaren. 
Het is de "image" - het beeld in de spiegel - die 't 'm doet en die ook mij, 

als eenvoudige dubbeltjesgast in zijn ban gevangen heeft en houdt. 
Het is ongelijk verdeeld in deze wereld. Vi'ant waarom heb i k geen 

image? 
Want wat zou het heerlijk zijn indien, wanneer il< een restaurant en een 

wollen dekenfabriek afstootte, heel Nederland er aan te pas zou komen en 
wanneer dan alle kranten op hun voorpagina's het portret (met of zonder 
pijp) zoiUden plaatsen van 

IN MEMORIAM 
E. J. VAN REES YELLINGA 

Op 50-jarige leeftijd is te Bergen (N.H.) 
overleo..ien de heer E. J. van Rees Vellinga. 

Met ontsteltenis zullen de velen, die 
zich zijn grote activiteit herinneren, die 
hij bij de oprichting van de Partij van de 
Vrijheid te Den Haag ontplooide, dit be
richt gelezen hebben. 

Hij werd in 1946 secretaris van het 
Haagse Comité van Actie voor de Partij 
van de Vrijheid en dank zij de bergen 
werk die hij verzette, werd de afd. Den 
Haag de grootste in' het land. In zijn jonge 
jaren had hij ook reeds belangstelling ge
toond voor het maatschappelijk gebeuren 
door zeer actief te zijn voor het Jongeren
verbond. Na zijn vestiging te Bergen 
kwam daar weldra de afd. VVD Bergen 
tot stand, waar hij in het bestuur actief 
was. Hij was lid van de gemeenteraad, 
later wethouder en loco-burgemeester en 
ook daar ontplooide hij grote activiteiten, 
waarbij vooral de actie voor het behoud 
van het stoomtrammetje "Bello" opviel. 
Hij maakte ook deel uit van de Commis
sie voor de Voorbereiding van de VVD
dag in Scheveningen in 1955. 

Zijn activiteiten voor de liberale ge
dachte zullen in dankbare herinnering 
blijven. 

Hij ruste in vrede. 

D. W. DETTMEIJER. 

....................................... 
• • 
Î RA.DIOA EN Î 
Î TELEVISIECOMMISSIE i 
Î VERGADERDE Î • • • • ! Onder voorzitterschap van de : 
• H • : heer . J. L. V onhoff kwam op : 
! maandag 24 augustus j.l., de : 
Î Radio- en Televisiecommissie op i 
! het Algemeen Secretariaat der : 
! Partij in vergadering bijeen. i 
: In verband met onze televisie- : 
• • : uitzending van 31 augustus, wel- : 
! ke zou handelen over de commer- : 
+ • 
: ciële televisie en het REM-eiland, : 
! werd deze vergadering bijge- : • • : woond door mevrouw Haya van : 
: Someren-Downer. : • • : V erschiliende radio-uitzendin- : 
! gen voor het nieuwe setzoen : • • t werden besproken. : 
• • • • ....................................... 

JOVD-ACTIVITEITEN 
De jongeren Organisatie Vrijheid en 

Democratie (JOVD) houdt op 26 septem
ber een districtsdag van het district Zuid
Holland-Zeeland. 
Aansluitend in samenwerking met de af

deling 's Gravenhage vindt des avonds in 
café-restaurant Den Hout, Bezuidenhout. 
seweg 11-13, Den Haag een propaganda
feestavond plaats. 

Op 8 oktober a.s. wordt de algemene 
ledenvergadering van de Haagse afdeling 
van de JOVD gehouden. 

CONGRES 
LIBERALE INTERNATIONA!_T 
TE STRESA 

Het Congres van de Liberale Interna
tionale zal-dit jaar in Stresa van 2 tot 5 
oktober worden gehouden. 

Onderwerpen van discussie zullen on
der meer zijn: bespreking van de interna
tionale politieke toestand en de werking 
van de parlementaire democratie, in het 
bijzonder de band tussen kiezer en geko
zenen. 

Zij, die nadere inlichtingen over dit 
congres willen hebben en eventueel er 
voor voelen om als waarnemer dit con
gres bij te wonen, kunnen zich voor i:1-
lichtingen schriftelijk wenden tot de se
cretaris van de Groep Nederland van de 
Liberale Internationale, de heer D. W. 
Dettmeijer, van Mojalenlaan 14, Den 
Haag. 

LIBERALE CLUB ASSEN 
KOMT OP 8 SEPTEMBER 
BIJEEN 

Qp dinsdag 8 september a.s. om 20.00 
uur zal in hotel Overcingel te Assen het 
Tweede Kamerlid de heer Th. H. Joekes 
het woord voeren. Onderwerp: Financi
eel-economische aspecten. 

Ieder is van harte welkom. 

OPGELET! 

September; het vakanti-eseizoen is 
grotendeels voorbij en wij moe

ten onze aandacht weer richten op pro
zaïsche zaken. Zoals b.v. huishoudelijke 
vergaderingen. Die zijn over het alge. 
meen niet e1rg in trek. Al die formele din
gen, die volgens statuten zus of regle
ment zo behandeld moeten worden; Wat 
heb je er aan? 

Soms een heleboel; soms hebben ze. vér
strekkende gevolgen; soms gaan die spe
ciaal ook ons aan. En blijken ze dan niet 
naar onze zin, dan mogen wij achteraf 
niet mopperen, als wij er niet het onze 
toe bijgedragen hebben. 

Zulke vergaderingen zullen er in okto
ber weer gehouden worden. Dan komen 
volgens het partij-reglement de Kamer
Centrales ieder jaar bijeen. En om de 
twee jaar, en dat is nu, moeten ze ook 
weer volgens het partijreglement, een 
vertegenwoordigster (en een plaatsver
vangster) voor de vrouwenorganisatie 
kiezen. Daar willen wij toch zeker bij 
zijn? 

Wij hebben er recht op; alle leden van 
de VVD hebben toegang tot de Centrale
vergaderingen en kunnen daa·r hun me
ning te kennen geven. Stemmen mogen 
weliswaar alleen afgevaardigden van 
de afdelingen in de betreffende Centra
le. Maar in de vergaderingen van de af
delingen, die de afgevaardigden aanwij
zen, hebben wij wel stemrecht. Wij kun
nen dus indirect wel invloed uitoefe
nen op de besluiten. 

Maar wij kunnen meer, speciaal ten 
aanzien van de verkiezing van de centra
le-vertegenwom-digster en haar plaatsver
vangster. Wij kunnen nl. candidaten stel
len voor die functies. Niet dat wij alle
maal op eigen houtje daarvoor iemand 
kunnen noemen, maar 20 vrouwelijke 
leden samen kunnen dat weL Dat kun
nen b.v. 20 leden zijn, die een plaatselij
ke vrouwengroep vormen. Ze kunnen ook 
verspreid zijn over verschillende afdelin
gen, mits binnen de betreffende Kamer
Centrale. Het adres van de secretaris van 
de Kamer-Centrale is te vinden in het 
VVD-jaarboekje. U kunt ook informeren 
bij Uw afdelingssecretaris. 
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Copie voor de.:z:e rubriek te :z:en
den aan: Mej. Joh. H. Springer, 
Alexanderstraat 16, Haarlem. 

Iedere twee jaar moeten de centrale
vertegenwoordigsters en haar plaatsver· 
vangsters aftreden, maaT zij zijn allen 
direct herkiesbaar. 

Een snelle wisseling van personen- is 
niet aan te raden; men moet iemand tijd 
gunnen zich in te werken. 

Maar aan de andere kant moet men 
het ook niet als ee<n discriminatie zien, 
wanneer men iemand niet herkiest. Een 
ander kent allicht andere mensen of 
heeft misschien contacten, waar de af
tredende die niet had; pakt de zaken weer 
eens anders aan. Dat kan alle's zijn nut 
hebben. 

De centrale-vertegenwoordigster is de 
schakel tussen de vrouwelijke leden in 
haar Kamer-Centrale en het bestuur van 
de Organisatie Vrouwen in de VVD. Zij 
moet organiseren en stimuleren; wensen 
overbrengen; vertellen wat er in haar 
Centrale omgaat. 

Zij moet ook doorgeven wat er van het 
bestuur komt, b.v. convocaties voor land
d;:;gen en conferenties. 

.Tuist een dezer dagen krijgen alle cen
trale-verte'genwoordigsters een groot pak 
th,_üs met convocaties ter verspreiding; de 
aankondigingen voor de jaarlijkse con
ferentie: 

ZATERDAG 10 en ZONDAG 11 OKTO
BER op de Pietersberg in Oosterbeek. 

J. H.S. 

ALLERHANDE 
BEGINSELPROGRAMMA 

W E hebben de vcrnietigende kri
tiek, die de algemene verga

deTing van de VVD heeft geleverd 
op discussiegrondslag voor 'n nieuw 
b"'!inselprogram, ervaren als een ge
Tuststeiiing, omdat we de punten die 
de herzieningscommissie heeft opge
steld, in menig opzicht als een mis
greep beschouwen. 

Het veTlangen naar een nie1LW be
ginselprogram is niet los te zien van 
de verkiezingsnederlaag van enige 
tijd geleden, die geleid heeft tot een 
sterke aandmng om de VVD te ver
nieuwen. Dat is toe te juichen, maar 
het is de vmag, of het zo uTgent is 
om het streven naar vernieuwing en 
veTjonging op het beginselprogram 
bot te vieren. Het bestaande stuk is 
in zijn hoofdpunten beslist niet af
geleefd. Misschien wel wat moeilijk 
leesbaar, maar dat schijnen begin
selprograms per definitie te moeten 
zijn en bovendien maakt het werk
stuk van de herzieningscommissie nu 
niet bepaald de indruk dat men van 
plan was in dit opzicht met een tra
ditie te breken. 

Een beginselprogram is een be
langrijk document. Vooral voor de 
politieke tegenstanders, die het gre
tig plegen af te zoeken naar politieke 
ammunitie, die zij zelf kunnen ge
bndken. Van de kiezers zal waar-

schijnlijk 99 pct. nooit een beginsel
program ter hand nemen. Laat staan 
uitlezen. Het beeld van een partij 
wordt voo-ai gevormd door het ge
dmg van zijn representanten. Dat 
men dit goed voor ogen houdt, vinden 
we belangrijker dan dat het begin
selprogram van a tot z op de heUing 
komt. 

Een paar aanpassingen (men den
ke bijvoorbeeld aan de passage over 
Indonesië) zouden we voorlopig al 
heel aardig vinden. Voor de rest 
moet men dan nog maar eens ijverig 
studeren. De thans ingeslagen studie
richting bevalt ons ailerminst. De 
discussiegrondslag, die de commissie 
heeft opgesteld, tendeert te veel 
naar een confessionalisering van de 
partij en heeft ook enkele conserva
tieve trekjes. Gezien de samenstel
ling van de commissie is niet aan te 
nemen, dat dit de bedoeling was. 
Maar dan is de werkelijke intentie 
zo slecht uit de verf gekomen, dat 
daarmee het vooTiopige werkstuk 
toch veroordeeld is. 

(Het Vaderland) 

ALGEMEEN SECRETARIAAT 

V.V.D. 
Koninginnegracht 6 I 

's-Gravenhage 

Telefoon ( 070 l 60 48 03 

(3 lijnen) 

Giro 67880 



:VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

WAPENFEIT 
* * "Wéér politiecharges tegen jon-

* ·gelui op de Dam", zo luidde 
zaterdag de kop boven een verslag in 
een aantal kranten. De argeloze lezer 
denkt dan direct: Arme nozems, wa
ren ze juist zo fijn bij het Nationaal 
Monument aan het spelen, en dan komt 
de politie ze met gummiknuppels 
wegslaan. 

De realiteit is echter, dat de politie 
bet treffen een paar uur lang heeft 
weten te vermijden. Terwijl de vijf
honderd jongelui hoopten dat de agen
ten direct met geweld zouden ingrij
pen, bleven deze aanvankelijk rustig 
op hun bureau zitten. Pas toen een 
onschuldige surveillanceauto met 
fietsbellen was bekogeld, zag de po
litie zich gedwongen de rust te her
stellen. 

Als de politie ooit het boek "Slaags 
met de nozems" mocht doen verschij
nen, dan mag daarin een hoofdstuk 
zijn opgenomen, waarin dit wapenfeit 
met ere wordt vermeld. 

PERSEN 
* * Uitvoerige collectieve autowrak-

* ken ontsieren op vele plaatsen 
bet landschap in Nederland. Wèl zijn 
wij bevoorrecht, b.v. tegenover Italië 
en Frankrijk, waar het de eerzame 
automobilisten door opzichtige recla
me-borden groen en geel voor de ogen 
wordt. Toch vormen de oud-roest-vel
den van onbruikbare auto's een pijn
lijke variant op de bekende kleuren
pracht van het bollenareaal in ons 
ordelijke land. Om nu de wanorde van 
auto-afval tegen te gaan, heeft het 
A.R.-Kamerlid Elfrich de ministers 
Bogaers en Van Aartsen een zeer 
juiste suggestie gedaan: Koopt persen, 
die in een minimum van tijd de auto
resten tot een compact blok schroot 
zullen reduceren. Gezien hun ant
woord zijn de Ministers bereid maat
regelen in dit opzicht te "overwegen". 

Wij op onze beurt zouden de Excel
lenties in "overweging" willen geven: 
betracht maximum snelheid in dit zeer 
speciale pers-probleem. 

KNALEFFECT 
* * De minister van defensie out-

* ving vorige week van een firma 
in Klazinaveen het verzoek een einde 
te maken aan het nozemachtige gedrag 
van militaire straaljagerpiloten, die 
regelmatig de geluidsbarrière door
breken en aldus de bevolking aan het 
schrikken brengen. Die knallen heb
ben bovendien geen enkele zin, zo 
werd gesteld, want in Moskou wor
den ze toch niet gehoord. 

Journalistieke activiteiten brachten 
aan het licht, dat de brief afkomstig 
was van een vuurwerkfabriek, waar 
klappertjes voor kinderpistolen wor
den vervaardigd. De aap kwam hele
maal uit de mouw, toen men op het 
IJedr~if vertelde, dat het personeel 
iedere keer als er zo'n luide knal 
weerklinkt, in paniek na"r de brand
slangen rent. 

Knaleffect, dat wij niet hadden vcr
wacht. 

TOt-.!G 
* ·' Onlangs zond de K.R.O. in haar 

~- - overigens uitstekend verzorg-
de - rubriek "Brandpunt" een vraag
gesprek uit, tussen de heer Zwoisrnan 
en drs. J. M.M. van der Pluym, hoofd
redacteur van de Volkskrant. Het was 
'n spits geva!, dat aan beide gespreks
partners hoge eisen stelde. 

Toen het onderl10ud was afgelopen, 
stak de heer Van der Pluym, ongeluk
kigerwijze nog door de camera's be
spied, als een soort reflexbeweging 
zijn tong uit, waarmee hij kennelijk 
demonstl:N>rde blij te zijn, dat het ge
sprek was beëindigd. Dit was een on
gelukkige, doch overigens zuiver men
selijke reactie. 

Over het incident is nogal wat te 
doen geweest. Aan een verslaggever 
van De Telegraaf verklaarde de heer 
Van der Pluym zijn mond te hebben 
geopend, omdat zijn keel van het pra
ten droog was geworden, waarbij hij 
wat met zijn tong had zitten draaien. 
"Waarschijnlijk wel uit zenuwen", al
dus de heer Van der Pluym. 

Wij vinden dit verweer even door
zichtig als kinderachtig. Waarom niet 
open kaart gespeeld en ronduit ver
klaard dat zijn reactie zuiver een 
uiting was van een bevrijdend gevoel? 

Uitvluchten kunnen vaak een zuiver 
menselijke reactie onnodig in 'n kwaad 
daglicht stellen. Dat de heer Van der 
Pluym overigens de heer Zwolsman 
niet wilde beledigen, staat voor een 
ieder vast. 
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Politieke impressies uit Amerika 

JOHNSON OF GOijDWATER? 
Op uitnodiging van de Staten van Suriname brengt een delegatie van de 

Staten Generaal dezer dagen een bezoek aan dit Rijksdeel. Als lid deze1· 
delegatie op weg naar Paramaribo mocht ik de gelegenheid benutten om in 
vol!elvlucht door de Verenigde Staten te kruisen voor het opdoen van enige 
indrukken van de actuele politieke situatie. 

De Amerikaanse politiek wordt in dit belangrijke verkiezingsjaar gecon~ 
fronteerd met een aantal hijzonder diep en ernstig ingrijpende problemen. 
Deels zo ernstig zelfs, dat zij raken aan de wortels van het hestaan der 
eigen Amerikaanse samenleving, voor een ander deel raken zij de funda
menten der huidige wereldpolitieke constellatie in haar geheel, met inbegrip 
van de verhoudingen tot Europa en dus ook ons. 

In de binnenlandse politiek werd 
de aandacht getrokken door de An
ti..:armoedewet, welke zojuist door 
het Congres goedgekeurd is. Voor 
een voorbijgaand toeschouwend Eu
ropees parlementariër was het niet 
oninteressant te registreren, dat bij 
deze wet ook nog eens ergens een 
grote hoeveelheid miljoenen dollars 
wordt uitgetrokken ter ondersteu
ning van kleine boerenbedrijven. 
Men kan deze steun dus optellen bij 
de overige landbouwsubsidies. Het 
zou goed zijn als het totaal hiervan 
eens op tafel kwam als het gaat om 
de verhandeling van Amerikaanse 
landbouwprodukten, vooral gra
nen, op de Europese markten, waar
over b.v. in het kader der z.g.n. 
Kennedyronde zoveel te doen is. 

Drie "topics" beheersen momen
teel de Amerikaanse politiek: Viet
nam, de burgerrechten en door dit 
alles heen de komende Presidents
verkiezingen. In feite bestaat er op 
dit ogenblik geen politieke kwestie 
waarvan de oplossing niet wordt 
toegespitst op deze verkiezingsstrijd. 

Van de genoemde drie is "Viet
nam" intussen het minst controver
sieel geworden. Op di't stuk is Gold
water·äe wind uit de zeilen genomen 
sinds Johnson in feite de Dulles-lijn 
is gaan volgen, welke door Goldwa
ter is bepleit. Na de aanval van de 
drie rode torpedoboten op de "Mad
dox" heeft de President de strijd
machten en met name de in de 
Chinese wateren gestationeerde ze
vende vloot (die van atoomwapenen 
voorzien is) opdracht gegeven tot te
genmaatregelen over te gaan. 

Het geldende devies van actieve 
weerbaarheid met zo mogelijk ver
mijding van oorlog op grote(re) 
schaal kom.t metterd:,ad neer op het 
"brinkmanship" van Dullcs in ver
scherpte vorm. Dat een practisch 
eenstemmig Congres deze nieuwe 
lijn onderstreepte was voor J ohnson 
in politiek opzicht van het aller
grootste gewicht. 

Formeel immers heeft de Presi
dent als opperbevelhebber van de 
strijdmachten wegens de constitutie 
volledige vrijheid om de militaire 
maatregelen te treffen, welke hij no
dig acht en kan hij het op dit gebied 
stellen zonder autorisaties van het 
Congres. 

Paradoxale toestand 

roerigheden plaats in de staat New 
York, in hoofdzaak Harlem, eens 
als "Nieuw-Haarlem" een buiten
wijk van New York waar men de 
vorige eeuw zich 's zondags placht 
te verpozen. 

Wie wel eens gezien heeft hoe 
daar thans negers gehuisvest zijn, 
zal kunnen begrijpen, dat deze 
dit niet langer kunnen en willen ver
dragen. Maar nu rijst de omineuze 
figuur van senator Goldwater in 
volle omvang voor ons op! Want 
men ervaart als trieste realiteit, dat 
de oproerigheden een nadelige uit
werking hebben op de kansen van 
Johnson en velen doet overgaan tot 
Goldwater, ten dele uit angst. 

door mr. dr. C. Berkhouwer 

Tot voor zeer kort werd J ohnsons 
overwinning buiten elke redelijke 
twijfel geacht. Uiteraard is voor 
ons en het Westen als geheel nog 
altoos niets liever te hopen dan dat. 
Helaas is een merkbare kentering 
doende zich te voltrekken. Deze be
rust op allerlei factoren, waarvan 
een deel zich onttrekt aan reactio
nele motiveringen. Ik poog enkele 
te onderkennen: 

a) Het Zuiden, van oudsher de
mocratisch bolwerk, acht men 
"om" ten gunste van Goldwater, 
zulks wegens wrevel en onlust te
gen de doorvoering van de wet .op 
de burgerrechten. Deze moet de 
meeste uitwerking in het Zuiden 
hebben, Goldwater stemde ertegen 
en dit levert hem nu vruchten op. 
Volgens de meest recente Gallup
poll was in het Zuiden 51 pct. pro
Goldwater, 40 pct. tegen en 9 pct. 
onbeslist. Naar de opvatting van de 
echte oude ,Southerners" is iemand 
uit Arizona zeker niet een der hun
nen en als man van de Far West 
nauwelijks een behoorlijke Ameri
kaan. 

Insiders wijzen erop, dat men 
blijkbaar tevens ten ongunste van 
Johnson, die wel een echte man van 

de South is, vergeten is, dat in het 
jongste verleden Goldwater wel echt 
heeft meegedaan aan de integratie 
die Kennedy en J ohnson voorstaan: 
Al zegt hij zulks niet met zoveel 
woorden, toch wil hij in feite de in
tegratie terugdraaien, door deze nl. 
over te laten aan de afzonderlijke 
staten. Waarbij het zeker is, dat er 
dan niets van terecht komt. 

b) Goldwaters aanpak. Niet al
leen bij de integratie wil hij de fe
derale bevoegdheid inkrimpen. 
Ook op belastinggebied wil hij dat. 
Hij wil de federale belastingen in
krimpen en dit spreekt tot belasting
betalers uit de middengroepen. Ook 
in de gevallen waar zij kunnen we
ten, da,t deze federale belasting dub
bel en dwars ten goede komt aan de 
huishouding van hun eigen staat. 

c) De verkiezingsmethodiek en 
taktiek van Goldwater en de zijnen. 
Deze is bijzonder militant en voor 
ons nauwelijks te verstaan. Reeds 
nu zag ik in verschillende staten, 
ook in Californië b.v., Goldwater
plakkaten op heel wat autobumpers. 
Van democratische propaganda 
blijkt nog niets. 

De kansen van Goldwater worden 
zeer laag aangeslagen: 1 tegen 5. 
Nochtans slaagde 'n leger verkie
zingsagenten erin om hem in de Se
naat te brengen. Hun taktiek was 
o.m.: als we in een dorp 3 republi
keinse kiezers vinden maken we het 
hele dorp republikeins. Dergelijke 
militante methodes worden ook thans 
geducht. Onnodig te zeggen, dat ver
antwoordelijke personen met wie ik 
sprak uiting gaven van hun veront
rusting over bepaalde verschijnse
len, welke het Goldwaterisme aan
kleven en die zij als on-Amerikaans 
diskwalificeerden. 

Bij Presidentsverkiezingen in 
Amerika is echter zeer veel moge
lijk. Truman werd in 1948 vrijwel 
kansloos geacht. Niettemin wei.d hij 
gekozen. Met slechts 24,6 percent 
der stemgerechtigden vóór hem. Drie 
van de vier kiezers bleven thuis of 
stemden tegen. Goldwaters metho
de is "to catch the ducks were they 
are", de eenden te vangen waar zij 
zijn en men rekent erop, dat daar
toe niets ongedaan gelaten zal wor
den. 

d) De persoonlijke verschijning 
en de presentatie daarvan. De lezer 
gelove het of niet, in dit opzicht 
schijnt Goldwater het beter te doen 
dan J ohnson. Men behoeft slechts 
aan de televisie te denken om te 
beseffen wat dit betekent. 

(Vervolg op pag. 6) 

Overheersend in de actuele poli
ti.coke situatie is de toepassing en de 
<:itvoedng van de recente wet op de 
burgerrechten. Opvallend is, da't de 
toestand in meer dan één opzicht 
paradoxaal is. Er zijn politici die, 
met recht wellicht, beweren, dat aan 
de hand van de aloude Bill of Rights 
en de Constitutie deze wet voor de 
voltooiing der integratie eigenlijk 
niet nodig zou (dienen te) zijn. VERVEN EN LAKKEN 

Vervolgens hebben de plunderin
gen en geweldplegingen niet plaats 
gevonden in het Zuiden. Daar toch 
kan de discriminatie ten ongunste 
der negerbevolking, . afstammend 
van de slaven van de plantages, veel 
scherper geacht worden dan in het 
Noorden. Niettemin hadden er op-

VAN GOEDEN HUIZE! 

autolakken 

vernissen 
industrielakken 

scheepsverven 

constructieverven 

muurverven 
plasticolor verven 
huisschilderverven 

BUITENLANDSE FA B RI EKEN EN VESTIGINGEN 0. A. I N B E L G I Ë, D ENEMARK EN, 
DUITSLAND, ENGELAND, FINLAND, FRANKRIJK, ITALIË, JAPAN, PAKISTAN EN SrANJE 



"Gasth'eren in eigen land" 

HOTEL ~~DE NEDERLANDEN~' VREELAND 
RESTAURANT -ROTISSERIE ~~NAPOLEON~~ 

VREELAND 4 /o VECHT 
BIJ KRUISING AUTOWEG HAARLEM/HILVERSUM+ UTRECHT /AMSTERDAM 

TEL .. (02943) 15 76 

HOTEL WITTEBRl_JG 
DEN HAAG - SCHEVENINGEN 

alle kamers met privé bad en douche 

nieuwe Restaurant en Lounge-Bar 

(geheel airconditioned) 

SAIJR DEN HAAG 

Lange Voorhout 47-52 m Tel. 113938 

* Restaurant 

* Grillroom 

* American Bar 

* 
Aparte salon voor vergaderingen 

~ynhotel - o4rnhem 
annex SAVOY ·RESTAURANT 

Hotel met sfeer en gesoigneerde keuken 

RIJNTERRAS 

Onderlangs 10- Arnhem- Tel. 08300- 27141 

waar de gast k'Bning is 
Cocagne, levend middelpunt van een levende stad: 
perfekte outillage voor vergaderingen, congressen, 
shows, feestelijke bijeenkomsten: royale hotelacco" 
modatie, restaurant, café, petit-restaurant, bar en 
bowling. Speciale arrangementen bij feestelijke gele" 
genheden: Kerstmis- Nieuwjaar- Pasen- Pinksteren. 

RESTAURANT DES SPËCIALITËS. CAVE RENOMMËE. 
EINDHOVEN, VESTDIJK 47. TELEFOON 04900 e 69288. 

HET CENTRUM VAN HILVERSUM 
HILVERSUM 

KERKBRINK 1 

TELEFOON (02950) 4 61 41 
(3 LIJNEN) 

CAFE-RESTAURANT 

GROTE TERRASSEN 

B A R G E 0 P E N D T 0 T 0 2.0 0 U U R 

* 
ZALEN EN SALONS VOOR ALLE 
EVENEMENTEN 

* 
PARKEERGELEGENHEID VOOR 
50 W A G E N S 0 P E I G E N T E R R E I N 

HOTEL BOUWES 
ZANDVOORT 

Telefoon (03407) 30 46 

* 
Dagelijks muziek 
met internationale Cabaretprogrammors 

* 
Unieke accomodatie 
voor congressen en partijen 

* THE LAST WORD IN COMFORT! 



yaiJHEID EN DEMOCRATIE 

Televisievraagstuk in gevaarlijk vaarwater 

De noodlottige rem van 1963 

dient te worden verwijderd 

WIJ houden niet van grote 
wom·den. 'Toch aarzeLen we 

niet in dit geval een ogenschijnlijk 
"gr~ot woord" uit te spreken, omdat 
het onze diepste overttdging inhoudt. 
Het veto, dat een Kamermeerderheid 
op de 23ste maart 1963, na felle dîs
cussies van enige dagen, 1átsprak, is 
een van de noodlottigste vergissingen, 
die een Kamermee1·derheid ten on
zent ooit heeft begaan. 

Het betreft de venve1·ping van de 
motie van mevrmtw Van Someren, 
die ûch - dcwr kwam de inhotid op 
neer- stelde achter de grondgedach
ten van de nota over de reclame
televisie, wellee de staatssecTetarissen 
mr. Y. SchoLten (de tegenwoordige 
minister van justitie) en dr. G. M. J. 
Veldkamp (thans minister van So
ciale Zaken en Volksgezondheid) na
mens de regering hadden ingediend. 

Het is goed, nog eens in herinne
ring te brengen hoezeer de uitslag 
van de stemming ove1· deze motie de 
teuenstellingen op dit punt binnen 
een aantal fmcties cluideli)k demon
streerde. 

Met onze onverdeelde VVD-fmctie 
stemden vóór deze motie: 

e Zeven christel~jk-histoTischen: 

fractievoorzitter mr. Beernink, m1·. 
Van Gelder, jkvr. Wttewaall v1w 
Stoetwegen de hee1· Me llema de te
genwoo?·dir/e staatssecretari~ van 
Buitenlandse Zaken dr. Diepenhorst 
en de heren De Rniter en Van der 
Peyl. 

e Vijftien leden van de KVP
fmctie: Kamervoorzitter mr. Van 
Thiel, mr. Blaisse, de heer Van Koe
verden, dr. Lucas, de heer Welter, 
oud-staatssecretarls Moo1·man, de 
heer Engelbertink, dr. Schuyt, dr. 
D1·oesen, de heer Jos. Mae1ven (niet 
te verwarren met zijn thans nog in 
de Kamer zitting hebbende neef de 
heer Jan Maenen, die tegen de motie 
stemde), de heer De Wolf, m1·. De 
Graaf de heren Zwanikken en Visch 
en m/. Kolfschoten. 

8 Twee leden van de PvdA-fmc
tie: prof, Patijn en de heer Goedhart. 

Samen bleven zij helaas echter met 
41 sten1,men in de minderheid tegen
over de 96 tegenstemme1'S, die ge
vormd werden door de gehele anti
·rev. fmctie (hoewel e1· twee anti-rev. 
ministers in het toenmalige Kabi.net
De Qtwy zaten), de P.v.d.A.-fractie 
met tûtzondering van de genoemde 
twee leden, de meerderheid van de 
KVP-fractie, een minderheid van 
de CHU -fractie, de pacifistisch-socia
listen, de staatktmdig- ge?·efonneer
den en de comnHtnisten. 

:;: * 

V OOR de vastlegging van de 
verantwoonlelijkheclen is het, 

met het Kamerdebat over het ont
werp van Wet installaties Noordzee 
in zicht, eveneens bijzondeT n·uttig 
nog eens in de heTinnering te roepen 
Wat de regeringsnota inzake Teclame
televisie in korte tTekken inhield. 

Zij stelde zich op het standpunt, 
dat het in principe gewenst is, dat er 
in Nederland reclametelevisie woTdt 
toegelaten en dat het om economische 
redenen wenselijker is, deze in han
den te geven van een onafhankelijke 
concessionaris dan van de bestaande 
omroeporganisaties. 

Om het 1·echt te verkrijgen een 

tweede televisieprogTq,mma te exploi
teren, zou de concessionaris aan een 
aantal bepalingen en vooTwaaTden 
gebonden zijn. Die bepalingen en 
vom·waarden hielden als voornaamste 
in, dat: 

1. de concessionaris zelf de z·ender
bouw voor een tweede net zou moe
ten financieren en voor eigen studio's 
moest z01·gen; 

2. de winsten tot een zeker pe?·
oentage zouden worden afgeroomd 
ten gunste van algemene culturele 
doeleinden; 

3. er onafhankelijke raden v~n toe
zicht voor de programma's ene1·zi'jds 
en voo1· de reclame ande1·zijds zou
den. worden ingesteld en er een or
gaan zou komen voor samenwerking 
t1lssen de Nederlandse Televisie 
Stichting (NTSJ en de commerciële 
maatschappij; 

4. de adverteerders geen invloed 
zouden mogen hebben op de pro
gramma's, waarbij de reclame-bood
schappen wa1·en gedacht als te ko
men tussen de afgeronde programma-

NOTITIES VAN 
EEN INSIDER 

onderdelen met e·en maximum van 8 
minuten p~r uur en over de gehele 
zendtijd berekend niet meer dan 
10%; 

S. de verschillende gToepen belang
hebbenden alsnog de gelegenheid 
zouden k1·ijgen, op redelijke voor
waa1·den deel te nemen aan de maat
schappij die de ve1·gunning zou ont
vang·en; 

6. de N'l'S het Techt zou krijgen op 
het gebruik van een eventuele derde 
zendeT. 

* * * 

DOOR de regeringsvoorwaarden 
zou een geheel eigen Nede?'

lands systeem wo1·den geschapen, on
de?' afwijzing van het Ameri1eaanse 
en het Duitse systeem van televisie
?'edante. 

In haaT in novembeT 1962 1titge
bTachte memorie van antwoord QP 
het vooTlopig verslag over de nota 
hield de regering vast aan de ge
dachte van invoering van ?'eclarne
televisie op het tweede net. Zij wilde 
dit thans toewijzen aan de NT 'J en 
de commerciële organisaties, in de 
verh01iding 1 : 2, n.l. 10 1m1· voor de 
NTS (die de haar toe te bedelen 
zendtijd van 10 mir per week zou 
kunnen financieTen uit de kijkgelden 
of uit reclame) en 20 uu1· voo1· de 
commerciële televisie-maatschappij. 
IVanneer het derde net gereed zou 
zijn gekomen (wellicht 1969), zou het 
tweede net gel:;eel in hanäen dienen 
te komen van de commeTciële maat
schappij en zo1~ het nieuwe derde net 
aan de NTS en de omroepverenigin
gen k1mnen woTclen toegewezen. 

Dit wel-doordachte, gematigde Te
geringsvoorstel, b~j aanvam·ding 
waarvan wij thans over een legaal, 
behoo1·lijk bezet en uit reclame ge
financierd tweede televisienet zouden 
hebben beschikt en dat zeer nadruk
kelijk een scheiding garandeerde hts
sen het comme1·ciële deel ( cle ad veT
teerelers) en de prog1·ammaleiding, 

werd door verwerping van de motie 
van onze geestverwante mevrouw 
Van Someren-Downer, door de Ka
meTmee1·de1·heid a.fgewezen. En dat 
ondanks de sterke verdediging van 
het 1·egeringsvoorstel, met name door 
mevrouw Van Someren, die scherp 
en duidelijk nog eens verteld had, 
waar het precies om ging en welke 
misverstanden - in sommige geval
len bewust en opzettelijk - waTen 
gekweekt. 

Wanneer, zo had zij nog eens na
d1·ukkelijk gesteld, een nieuwe orga
nisatie op zakelijke grondslag naast 
het bestaande stelsel zou worden ge
introduceeTd behoefde dat het oude 
bestel niet ~an te tasten. Integen
deel. Zulk een concun·entiepositie zou 
juist e·en gezonde stimulans mede 
voor het bestaande stelsel kunnen 
zijn. 

Niemand had ook voorgesteld om 
de televisie te laten verzorgen door 
de a.dveTteeTders zelf. Dat de pro
gramma's over het tweede net, voor 
zover toegewezen aan e·en concessio
naris (of groep van concessionaTis
sen) uit de reclame zouden worden 
bekostigd doet aan de pTogTamma's 
toch niet; toe of af? Te1·echt merkte 
mem·. Van Someren hierbij ook nog 
op, dat de hele naam ,?·eclametele
visie" trouwens eigenlijk niet juist 
was. Men spreekt toch ook niet over: 
reclamedagbladen? En toch woTdt 
een groot deel van de onkosten van 
de dagbladen uit reclame-opbreng
sten betaald. 

* * * 

WIJ herhalen hetgeen wij in het 
begin reeds schreven: Het 

?Jeto was een der noodlottigste be
slissing,en, ooit door een na-oorlogse 
KamermeerdeTheid genomen. 

Noodlottig, omdat sede?'tdien: 
• De televisiekwestie een bron van 

voortd1t1'·ende en toenemende onrust 
is gewo1·den, waa?'bij het gevoel dat 
de negatieve beslissing van de Ka
mermeerderheid niet steunt op een 
meerderheid van ons volk (hetgeen 
do01' herhaalde opiniepeilingen zou 
zijn bevestigd), zelfs hoogst bet?'eu-
1'enswaardige en gevaarlijke anti
parlementaire onlustgevoelens dTeigt 
op te wekken. 

• De Kabinetsjonnatie 1963 slechts 
kon worden tot stand gebmcht door 
het comp-romis van de instelling ener 
,pacificatiecommissie", waa1·van ech

ter te vrezen valt, dat zij door het 
voortgaande verzet der zuiLen-mono
polisten niet tot een (unaniem) voor
stel zal konwn. 

8 Thans, buiten iedere controle 
om een niet aan de destijds in de 
rederingsnota gestelde bepalingen en 
voorwaa1·den beantwoord.ende "ex
territo1'iale" televisiezender is ont
staan. Aldus een situatie scheppen cl. 
waarvan zelfs "De Telegmaf" (b~·i 
alle nwTele steun van haar zijde aan 
die zender) in haar hoofdartikel
kolom enige malen (laatstel~jk nog op 
27 a1tgustus _j.l.) moest toegeven, dat 
ministeT Scholtens recleneTing, dat er 
door het opgeworpen "eiland" voor 
de Nederlandse kust een gezags- en 
rechtsvacuüm is ontstaan en clat het 
gebruik van·een zendkanaal, dat niet 
langs officiële weg is toegewezen 
niet toegelaten kan 1corclen, "op zich-
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U~il HAAR ZIT 

van vroeg tot laat 

in weer en wind 

Forse tube f 1 ,75. 

Uitsluitend bij 
de kopper 

verkrijgbaar! 

ze~f argumenten inhotldt, waàr niet 
veel tegen in te brengen is". 

.. * 
* 

Zo is een minister, die als 
staatssec1·etaris de juiste op

los·sing had aangewezen, thans in de 
wei zeer pijnlijke positie gebTacht, op 
te treden tegen de ·gevolgen van een 
noódlottige beslissing van de Twee
de KameT (in haar toenmalige sa
nvensteLling), waar hij zelf met kracht 
tegen had gewaarschuwd. 

De puzzel lijkt onoplosbaar. Wi.J 
hopen echter dat zij, die met de 
toenmalige staatssecretaris m1·. Schol
ten de strijd voo1· de j-uiste afwikke
ling van het televisieV?·aagstuk i11 

Nede1·land hebben gevoerd, b~j het 
komende KameTdebat het uiterste 
zullen doen om toch nog een oplos
sing te vinden. 

Voor d'€ noodzaak van opheffing 
van een rechtsvacuüm voo1· onze kust 
kunnen wij begrip hebben. O.i. zul
len anti-Rem-maatregeLen echter niet 
mogen worden aanvaard of althans 
1dtgevoerd, alvorens in de Kamer een 
uiterste poging is gedaan, een ande1'e 
rem weg te nemen. De Tem namelijk, 
welke in maart 1963 door de toen
malige Kamer is gelegd en die de eniQ 
juiste legale oplossing van het tele
visie-vmagstttk tot nu toe heeft ge-

. blokkeerd. 

Nadat dit artikel reeds was gezet, heeft 
mevr. Van Someren-Downer op maan
dagavond 1}1 augustus in een televisie
uitzending van de V.V.D. inmiddels over 
hetzelfde onderwerp gesproken. 

Het doet ons genoegen, dat de gedach
ten van ons actieve Kamerlid en Insider 
zozeer met elkander blijken overe{ln te 
stemmen. -veil. V. enD. 

CO PIJN 
GROENEI(AN 

REEDS !HEER DAN 

TWEE EEUWEN EEN 

BEGRIP VOOR 

boomktvel~eri}

produkten 
EN 

tuinarchitectuur 



JOHNSON OF 
GOLDWATER? 

( VeTvolg van pag. 3) 

Dat Kennedy in 1960 Nixon met 
neuslengte versloeg, achten velen 
nog altijd te danken aan het feit, 
dat hij het er voor de beeldbuis be
ter afbracht dan Nixon. Niet voor 
niets heeft Goldwater Johnson reedc 
··it~edaagd op dit wapen . 

. Jat doet de .,floating vote"? 
Als compensatie voor democraten 

van huis uit, die o.Iit burgerrechtson
lust de Goldwaterkaart kiezen, kun
nen republikeinse kiezers in aan
merking komen, die uit verontrus
ting hun vertrouwen aan Johnson 
geven, ditmaal. Te duchten is, dat 
het aantal der laatsten geringer zal 
zijn. Bijzonder veel zal er van af
hangen hoe, vooral bij tweepartijen
ver kiezingen als deze, de "floa.ing 
vote" ·~itvalt. In Amerika wordt de
ze onderscheiden in bewust twijfe
lenden en onverschilligen. Een zo
juist verschenen boek van Schadegg 
"Hoe wint" men een verkiezing is 
geheel aan deze problematiek ge
wijd. Naar verluidt moet het boek 
zeer leerzaam zijn voor verkiezings
propagandisten. 

Bij al het onzekere, dat de nabije 
toekomst inhoudt, groeit bij de dag 
het bewustzijn, dat de voorsprong 
met welke men hoopt of verwacht, 
dat J ohnson zal winnen, wel eens 
veel kleiner zou kunnen uttvallen 
dan tot kort verwacht werd. 

Dit houdt voor hen die, als wij, 
hopen op J ohnsons overwinning de 
nuttige waarschuwing in, om in ie
der geval zich niet te onthouden. De
ze waarschuwing zal, naar de feite
lijke ervaring aan de hand van kie
zersuitspraken leert, waarschijnlijk 
beter werken dan inmenging van 
buitenaf. Men kan zulks betreuren 
of niet, doch bij opinieonderzoek van 
kiezers blijkt, dat deze inmenging 
gevaar loopt om bij een aantal kie
zers pro-Goldwater uit te vallèn. 
Dit onder het motto: bemoeit u met 
uw eigen zaken. Hier werkt een con
tra-effect van gelijke aard als bij de 
Harlemse troebelen. 

Grillige speling der historie 
Een eeuw geleden baande "honest 

Abe" Lincoln de weg naar gelijk
gerechtigdheid. Hij was toen de 
aanvoerder der republikeinse partij. 
Het is een grillige speling der histo:
rie, dat zijn GOP (grand old party) 
thans wordt aangevoerd door een 
man, die in de Senaat zijn stem ver
heven heeft tegen wat aangemerkt 
moet worden als de voleinding van 
deze weg. 

Krachtens ons liberale beginsel 
<:reldt voor ons als eerst uitgangspunt 

DE BRANDY 
VAN DE 

BURGEMEESTER 

• • 

U N ll CA 
5 gouden geelenkpenningen H.M. KON. WILHELMINA 

§JERllJE 
Koninklijke Begeer geeft op 31 augustus v.an elk 2500 genummerde exemplaren uit 

• 

I WILHELMINA KON. DER NEDERLANDEN. GESLAGEN 1890. 
11 BEZOEK AAN UTRECHT. GESLilGEN 1902. 
lil Bij HAAR 25·jARIG jUBILEUM.GESLAGEN 1921!. 
IV Bij HAAR 40.jARIG :JUBILEUM. GESLAGEN I990. 
V Bij HAAR OVERLijDEN. GESLAGEN I962, 

II III 

Een gouden penning- een gouden bezit 

Deze zeldzame penningen zijn alle authentiek; 
dus geslagen ten tijde van de hoogtepunten in het leven van orize vroegere Vorstin. 

Als serie geven de penningen een uniek overzicht van haar regeringsperiode. 
De modelé's zijn van befaamde nederlandse beeldhouwers. De penningen zijn uitgevoerd in mat/glanzend 

muntgoud (900/1000), doorsnede 38 mm, gewicht 50 gram. 
De prijs bedraagt f. 325,·· per exemplaar. Van deze unica-serie worden slechts 2500 genummerde 

exemplaren uitgegeven. Daarna worden de matrijzen vernietigd. 
Andere uitvoeringen, niet genummerd • muntgoud 18!- mm 4,2 g. 

Pl. 35,-· en 25 nun, 8,2 g. Fl. 57,50 • eerste gehalte zilver 25 nun f. 7,50 

N.V. KONINKLIJKE BEGEER 

VERKRijGBAAR Bij BANKEN, :/UWELIERSEN MUNTHANDEL 

ALS U DE SERIE lN EEN BEPAALD NUMMER WENST DAN 
KUNT U DIT OPGEVEN AAN UW BANK OF JUWELIER, DIE 
DIT NUMMER VOOR 11 BIJ BEGEER KAN RESERVEREN, 

~, VOORSCHOTEN 

N.V. RI.JNSTAAL 

• 
voor elke politiek het respect voor 
de persoonlijkheid . en de waardig
heid van de mens. Van alle mensen 
gelijkelijk. Dat beginsel geeft ons het 
recht om de hoop uit te spreken, 
dat een voldoende aantal Ameri
kaanse kiezers, door daadwerkelijk 
te getuigen van een gezindheid als 
welke .de onze is, zal voorkomen, dat 
zich het lot voltrekt van de weg te-

v /h J. W. Oonk & Co. 

rug. 
Paramaribo, augustus 1964 

• 

FABRIKANTE 

Telefoon 24941 I 45 - Arnhem 
Postbus 42 

VAN 
NAADLOZE 

EN 
GELASTE 

STALEI'~ BUIZEN 

..0ftl..€VW:IliANCIER$ 
VAN,..,_,... OE KONtN~tN 

een oube naam vooR qocöe WIJn· 

eb F. 0 N N E S & Z 0 0 N 
WIJNHANDEl- ANNO 187'6- GRONINGEN 

---~---tlB Bloemsierkunst 

Produit êlaborë à base de Cognac vieille réserve par Ju les Le Maire &Fils. Jamac/Amsterdam 

v/h J.C. de LANGE's Koninklijke T ulnbouwlnrlchtlng 
Hofleverancier van H.M. de Koningin 
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Taak voor gemeentebesturen 

Begin juli hebhen 200 deskundigen uit 14 Europese landen en de Verenigde 
Staten zich in Straatsburg gebogen over de vraagstukken van de lucht

verontreiniging. De Nederlandse delegatie, dertien man sterk, heeft zich 
daarbij dapper geweerd, onder leiding van onze geestverwant en oud-minis
ter ir. S. H. Visser, de voorzitter van de Nederlandse Raad voor de Lucht

verontreiniging. 
Praktische resultaten heeft de conferentie niet opgeleverd in die zin, dat 

men in Europa nu gezamenlijk grootscheeps de kwaal gaat bestrijden. De 
conclusie was zelfs een andere, n.l. dat elk land zijn eigen evenwicht tussen 

algemeen welzijn en luchtvervuiling moet vinden. Het gesprek in Straats
burg is daarbij dienstig geweest, omdat er tal van ervaringen konden wor

den uitgewisseld. 

lukkig. De Zwitserse hoogleraar 
Brunner wees daarop in een rap
port. Hij verklaarde, dat een goede 
verkeersleiding in de steden de 
luchtverontreiniging door verbran
dingsmotoren moet en kan helpen 
bestrijden. Bij onvolledige verbran
ding produceren de auto's de ge
vaarlijke uitlaatgassen. Dat is dus 

zwaren bestaan,. economische), om 
groen langs de wegen en zulke din
gen meer. Voor ons land in het bij

zonder betekent het, dat de indu
strieën zoveel mogelijk ten noorden 
en ten oosten van de woonoorden 

moeten worden geplaatst, vanwege 
de wind! 

Zoals gezegd, er wordt (ook) in ons 
land al een en ander gedaan. Er zijn 
negen gebieden waarin de ruimte
lijke ordening doelbewust een extra 
bijdrage levert aan de strijd tegen 
de vervuilde lucht: de IJ-mond 
Noord, de Zaanstreek, Zuid-Kenne
merland, Voorne-Putten-Rozenburg, 
IJsselmonde, de rechter Maasoever 
vanaf Rotterdam, het Westland, de 
Limburgse mijngebieden en West
Limburg. 
Het gaat hier, althans voorlopig nog, 
om een nationale aanpak, al zal men 

Administratie: 
Postbus 43, Amersfoort. Tel. 1 34 25 

Voor het zenden van advertentie
gelden u i t s Iu i t e n d Postgiro no. 
245103, ten name van de Penning
meester van de Stichting "Vrijheid 
en Democratie" te Amersfoort. 

Losse nummers 20 ct. 

Voor advertenties wende men zich 
\...tot de administratie. ..,) 

Aan een internationale, Europese, 
aanpak is men echter nog niet toe. 

Binnen deze nationale aanpak is er 
dus naar ons idee een taak weggelegd 

voor de provincie en de gemeente. 
Een belangrijke taak, een dure 
plicht. Het gaat hi~r om een groot 
goed: de gezondheid van de burge
rij! 

Men klaagt in de gemeentei·aden 
(begrijpelijk en terecht) nog wel 

eens over gebrek aan eigen werkter
rein, Den Haag maakt de dienst uit. 
Welnu, hier ligt een eigen werkter
rein. En wat voor een. 

Men vergisse zich niet. In Ame
rika is uitgerekend, dat elke inwo
ner van dat grote land per jaar een 
verlies lijdt van ongeveer f 200 door 
de aantasting van zijn huis, zijn kle
ren, zijn auto, enz. door verontrei
nigde lucht, door corrosie dus. In 
de VS durft men te stellen, dat de 
kosten van levensonderhoud f 500 
per jaar per man lager zouden kun
nen zijn bij een zuivere lucht. Hier
bij zij nog aangetekend, dat momen
teel de kosten van de bestrijding 
van de luchtverontreiniging in de 
VS per hoofd van de bevolking per 
jaar .. 35 cent bedragen. 

bij langzaam rijden en het wachten goed doen internationaal contact te 
in opstoppingen en voor verkeers- houden en ervaringen uit te wisselen. 
lich!ten. Ga opstoppingen tegen door 

dBo. 

Nu is Europa geen Amerika en 
ons land is dat nog minder. Men 
leeft hier nog niet als in Los Angelos 
van tijd tot tijd in een gevaarlijke 
nevel van uitlaatgassen. Maar ook 
hier neemt de auto-dichtheid zeer 
snel toe. En de gevolgen moet men 
niet onderschatten. De materiële 
schade is nog de geringste. De ge
zondheid lijdt er ernstig onder. 

Longkanker 

De Amerikanen deelden in de 
conferentie mee, dat bij proefne
mingen op muizen is gebleken, dat 
sigarettenrook alleen geen kanker

verschijnselen veroorzaakte, maar 
wel in combinatie meTt vervuil
de lucht. De voorzitter van de Ne
derlandse Gezondheidsorganisatie 
TNO, prof. Tesch, merkte in dit ver
band op, dat blijkens een recent 
onderzoek, meer gevallen van long
kanker voorkomen onder geboren 
en getogen Rotterdammers dan on
der hen, die zich op latere leeftijd in 
de Maasstad vestigden. Hij meende -
terecht dachten wij - dat er meer 
aandacht moet worden besteed aan 
het voortdurend bloot staan van de 
grote-stadbewoner aan uitlaatgassen 
van auto's. Tijdens piekuren is er, 
zo vertelde hij, in verkeersopstop
Pingen een reëel gevaar voor acute 
koolmonoxyde (dat is kolendamp) 
vergiftiging. 

Nu is daar iets aan te doen, ge-

eenrichtingsverkeer, door omleidin-
gen om de stadskern heen en door 

een "groene golf" in het systeem van 
verkeerslichten. Aldus prof. Brunner. 

De rechtvaardigheid eist te mel
den, dat de automobielfabrieken 
ernst maken met resp. het zoeken 
naar een zuiverder en krachtiger 
brandstof en met het construeren 
van kleine, maar zuinige motoren. 
De auto's van nu zo merkte de 
Zwitserse geleerde op, hebben 20 tot 
30 procent minder koolmonoxyde in 
hun uitlaatgassen dan in 1955. Wist 
U, dat de dieselmotoren in dit op
zicht de beste zijn, mits ze goed wor
den gebruikt? 

Ruimtelijke ordening 

Er zijn meer mogelijkheden, die 
in ons land worden toegepast. 
Ze schuilen in de ruimtelijke orde~ 
ning. Een goede ruimtelijke ordening 
is misschien zelfs de beste manier 
om de gevolgen van de luchtveront
reiniging zo gering mogelijk te doen 
zijn. Dit kan men uit de besprekin
gen afleiden. De consequentie van 
de conclusie ligt voor de hand. Niet 
alleen de landelijke overheid heeft 
hier een taak, een plicht, maar ook 
de gewestelijke en de plaatselijke. 
En dat geldt natuurlijk ook, en mis
schien nog sterker, voor de verkeers
maatregelen. 

Het gaat hier om scheidingen van 
woon en industriewijken door groen
stroken, om. afwisselende hoog- en 
laagbouw, om hoofdwegen buiten de 
steden om (waartegen voor veel klei
nere steden overigens andere be-

De Zwitserse ingenieu.r Karl Karpf heeft een filterinstallatie ont
worpen, die schadel~jke uitlaatgassen met 95% kan beperken. De 
installatie kost ongeveer 250 gul.den. Het fil.ter, dat op een ba.'·i.; 
van aktieve kool werkt nwet tweemaal per jaar vervangen wo!'
dcn. De kosten hie1·van'bedmgen f 3,50. 



~~Houdt de Vrijheid hoog!" 

Twee Torens J 
N.V. LIJM- EN GELATINEFABRIEK 

TELEFOON 25242- DELFT 

CABINES op elk merk chassis, hetzij normaal besturing at front
besturing, volledige slaap- of semi-sloapcabines. 

LAADBAKKEN z<>wel open • met boorden - als met huifconstructie. 

GESLOTEN 
ALUMINIUM 

CARROSSERIEEN 

Witvoering geheel volgens de voorschriften voor T.I.R. 
Dekkl€den worden in eigen bedrijf gemookt. 

alle uitvoeringen te leveren in zeewater-bestendig 
aluminium. Het opbouwsysteem volgens de modernste 
methodes, potent S.A.A.G. Zwitserland. 

IIIIIIIIIIIIIIIIIIUIIIIIIIHIIIRllliUUHIUI!liiiii!IIIIIIUIIIUHIHIIIIIIIII»IIIIIUIIIIIIIIIUIIIIIUIIIIIIIIIIIIUIIIIUIUIIJIIIIIIIIIIIIIIIIIIHIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIII 

nationaal en internationaal bekend!' vraag prijs en inlichtingen. 

CARROSSERIEFABRIEK 

FIRMA PAUL & VAN WEELDE 
's-Gravenweg 350 Nieuwerkerk a./d IJssel (Holland) 
Telefoon Directie, fabriek en boekhouding (01803) 841 (3 lijnen) 

Franco 
levering 

seln•i,ivende 
tel· en r•eke11machines 

Scllrijlmacllilles V.N.K. 
ADMINISTRATIE SYSTEMEN 

Boekhoudmachines 
TECHNISCHE SERVICE DOOR HET GEHELE LAND 

VERENIGDE NEDERLANDSE KANTOORMACHINEHANDEL N. V. 
Beukelsdijk 160 - Tel. 010-5 JO 52 • Rotterdam-6 

OP UW VERZOEK KOMEN WIJ VRIJBLIJVEND BIJ U 

Boele's Scheepswerven en 
Jfaehinefabriek N.V. 

BOLNES <BIJ ROTTERDAM) 

• 
Reparatie en nieuwbouw 

• 
TELEFOON 195100 ROTTERDAM TELEGR. BOELE-BOLNES 

Vettewinkel é tap piel s vjs tjee m 

" Gt 
Gt 

betekent: re ge I ma tig " .. 
verdeeld 

> 
werk 

Vraag ons 
1flt !JVzonr!erherlen 

overhef 

V.«•w!nl<ll éfBppesylleem. 

(Poaf!J. 17fJ4 A'dem

r.t. OR0-240362). 
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BöDlöéM 
SPIJKENISSE 

Gebouwen van gewapend betonnen 
prelabs voor verschillende doeleinden. 
Vloerplaten in normale afmetingen of 
pasplaten volgens opgegeven maten. 
Broeibakken en alle onderdelen voor 
de tuinbouw. 
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EMDCIATI 
Misverstanden over de 
ambtenaren-salarissen 

(Zie pag.~ 

IN DE RANDGEBIEDEN • • • 
jongelieden, die met een welwillen

de of minder welwillende glimlach 

• heeft aángekondigd, dat persoonlijk

heid A zo vriendelijk was naar de 
studio te komen voor een onderhoud, 

aan het einde van dit interview met 
kennelijk misprijzen verhaalt, dat 

Mevrouw B of Excellentie C ge-Politiek Nederland bevindt zich 

in afwachting van de Troon
rede. Daarin zullen immers de plan

nen van de Regering in het parle

mentaire jaar bekend worden ge

maakt. Zondèr enige sterrenwiche

larij kan men aannemen, dat de be
lastingverlaging en de verhoging 

van de A.O.W. althans pro memorie 

zullen worden genoemd. Verder wil 

het gerucht - maar dan ook slechts 
het gerucht -, dat de instelling van 

een Wegenfonds zal worden aange

kondigd. Voor de rest zouden wij 
uitsluitend op onze journalistieke 

duim moeten vertrouwen. Onder

deel van de menselijke hand, dat in 
dit geval beter op non-actief kan 

blijven. 

verheid van lucht en water. Deze 

gehele reeks van onderwerpen moet, 

juist ook met het oog op de toe

komst, worden geattakeerd. Die toe

komst houdt in een sterke bevol
kingsaanwas. Volgens het verslag 

mogen wij in 1975 de veertienmil

joenste en in 2001 zelfs de twintig

miljoenste Nederlander verwachten. 
Al staan wij voor de juistheid van 

dit sprookje van tweeduizend-en

één jaar niet in, het feit blijft, dat 

men in ons angstig dichtbevolkte 

land moet woekeren met de ruimte. 

Het veiligstellen van grote open 

ruimten voor recreatie is inderdaad 

een "zeer urgente zaak". 
Intussen blijkt het streven naar 

bevolkingsspreiding over de ver

schillende provinciën een klein suc

ces te hebben geboekt. Het vertrek
overschot van het Westen van ons 

land was in 1963 verdubbeld iri ver-

HONDERDDUIZEND 
WACHTERS 

Er bestaat een lijst van 100.000 

Nederlanders, die vergeefs 
wachten niet vóór, maar op een te

lefoonapparaat. Dit staat te lezen in 

het jaarverslag van de P.T.T. Na

tuurlijk kan men beweren, dat die 

100.000 wachtenden een rustiger le

ven leiden dan de "gelukkige" tele
foon-bezitters, die op elk uur van 

het etmaal in hun werk of rust kun

nen worden gestoord. Hier is echter 

een door het staatsbedrijf - al is het 

buiten zijn zin - geforceerde rust, 
die kwalijk past in onze motorische 

tijd. Het is overigens prachtig, dat 
alle telefoon-abonné's in Nederland 

kunnen genieten van een automati

sche telefoon. Wie echter door de 

wachtlijst "automatisch'.' is buitenge

sloten, heeft het nakijken, welke vi-

In afwachting van de Troonrede 

leven wij publicistisch in het binnen

land in een zekere kringloop. Rem

Verolme-Zwolsman; Verolme-Rem

Zwolsman; Zwolsman-Rem-Verol
me. Ziehier een thema met variaties, 

dat, hoezeer qok belangrijk wat de 
REM betreft, ons wel zeer grondig is 
ingescherpt. Met vreugde zien wij 
thans uit naar de derde Dinsdag in 
September. Dan zal een zekere be
wustzijnsvernauwing met ingebouw
de kringloop tot het verleden be
horen. 

gelijking met het voorafgaande jaar. - suele bezigheid in dit geval met niet-

* * 

NATIONALE PLAN 

I n de randgebieden van het 

politieke leven zijn enige 
feiten te signaleren. Daarbij denken 

wij aan het kortelings uitgekomen 

jaarverslag van het Nationale Plan. 

Bij dit verslag een kort commentaar. 

In het algemeen vragen, nationaal 
beschouwd, een aantal voorzieningen 

sterke aandacht. Stedelijk wonen 
in nieuwe vormen. Reconstructie 
van onze binnensteden. Verkeer, 
openbaar vervoer en recreatie. Zui-

AnENTIE! 

Interessant achten wij verder de 

suggestie tot vorming van stadsge

westen. Dit houdt in een "geurbani

seerd geheel van één of meer grote 

centra met omringende kleinere ker

nen", die in functioneel verband 
staan. In de praktijk zal dit o.i. hier
op neerkomen, dat b.v. ook in het 

stedelijk gedeelte van de nieuwe pol

ders zuinig m.et de ruimte wordt om
gesprongen. Er zijn immers functies 

van ziekenhuizen, middelbare scho

len of administratieve diensten, die 

niet in elk toekomstig miniatuur
stadje behoeven te worden "her
haald". Door kernsteden kan men 

veel ruimteverspilling voorkomen. 

Voorbeelden uit de praktijk zijn ons 

in nieuwe gebieden van Israël be

kend. 
Alles tezamen geeft dit verslag 

verstandige aanbevelingen. De uit

werking ervan zal vernuft èn gel.d 
kosten. 

ATTENTIE! 

Luistert op DONDERDAG, 17 SEPTEMBER a.s., van 18.20-18.30 

uur, over de zender Hilversum 11 (298 m), naar 

.. DE STEM VAN DE V.V.D." 

Mr. W. J. GEERTSEMA, voorzitter van de Tweede Kamerfractie van 
de V.V.D., bespreekt de TROONREDE. 

horen gelijk staat. 

Het spijtige is, dat de P.T.T. zelf 

blijkbaar een zwaar hoofd heeft in 

het inhalen van de achterstand. De 

N.R.C. pleit daarom voor een urgen

tie-program. Daarvoor is veel te zeg

gen. De makers van zulk een plan 

zullen zowel technisch als financiële 

moeilijkheden op hun weg vinden. 

Of het aanbeveling verdient de 

P.T.T. tot een zelfstandig bedrijf te 

maken, zoals b.v. de Nederlandse 

Spoorwegen, zal men dan tegelijker

tijd moeten onderzoeken. Toch is het 
duidelijk, dat men op het stuk van 

urgentie - maatregelen rechtstreeks 

belandt in het vraagstuk der priori

teiten. 

Wat ons betreft geven wij aan het 

ondanks alles onmisbare communi

catiemiddel van de verre stem, een 

hoge prioriteit. 

* * * 

SCHANDPAAl-EfFECT 

Van de P.T.T. naar de T.V. is 

geen grote sprong. Dat tele

visie een machtig en boeiend medi

um is, het is voor ons buiten kijf. 

Dat het in zijn jeugdig élan soms 

blijk geeft de vlegeljaren niet te bo

ven te zijn, kan men op gezette tij

den ervaren op het televisie-scherm. 

Het kan nl. voorkomen, dat één der 

weigerd heeft zijn medewerking te 

verlenen. Waaruit dan, voor enige 
miljoenen Nederlanders, kennelijk 

moet blijken welk een verwerpelijk 

individu de Mevrouw of de Excel-

lentie in questie wel is. Wij vinden 

dit negatief te "kijk" zetten van 

"weigerachtigen"· kortweg fout. Bo

vendien een ontbreken van de zorg
vuldigheid, die in het maatschappe

lijk televisie-verkeer regel behoort 
te zijn. Blijkbaar denken genoemde 

T.V.-heren: "Les absents ont tort". 

Die afwezigen hebben echter het 
grootste gelijk. In ons vrije Neder

land behoort men, zonder schand
paaleffect, zelf te mogen uitmaken of 
men zich al dan niet aan een onder-
houd onderwerpen wil. L.M. 

R. Zegering Hadders 
25 JAAR WETHOUDER 
VAN EMMEN 

Op 1 september j .l. herdacht ons 

Tweede Kamerlid, de heer R. Zege
ring Hadders, het feit, dat hij een 

kwart eeuw wethouder van de ge

nleente Emn1en was. 

Te1· gelegenheid van dit jubileum 

kwam de gemeenteraad van Emmen 
in een buitengewone zitting bijeen. 

waarvoor uit het gehele land een b .'
~onder grote belangstelling bestoL i. 
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Waardevaste pensioenen 

Enige bedenkingen t.a.v. het rapport Witteveen 
(Ingezonden) 

Het artikel "Wie moet voor waardevastheid zorgen?" en de opmerking van de 
redactie, dat het rapport waardevast pensioen in onze partij nog niet voldoende 
aandacht heeft gekregen, geven mij de gelegenheid alsnog nader op een en ander 
in te gaan. 

Om misverstand te voorkomen wil ik vooropstellen, dat ik veel waardering heb 
voor de eerlijke wijze, waarop het probleem van de waardevastheid van pen
sioenen in het rapport behandeld is en voor de constructieve gedachten, die er in 
naar voren zijn gekomen. Dit neemt niet weg, dat ik vooral ten aanzien van de 
uitvoering hiervan de nodige bedenkingen heb. 

Bij 2 •!o inflatie per jaar zal een 
25-jarige gedurende zijn actieve 
periode nog eens de totale premie 
voor het ouderdomspensioen (zo
wel van hemzelf als van zijn 
werkgever!) extra moeten betalen 
om het vooruitzicht te blijven 
houden op steeds eenzelfde goe
derenpakket na zijn 65ste. 

De essentie van het rapport kan men in 
de volgende punten samenvatten: 

I. Het voorstel van de commmissie 
om de aanwezige premiereserve 
met de stijging van de kosten van 
levensonderhoud gelijke tred te 
laten houden .. 

II. Het dwingend voorschrijven van 
het onder I. genoemde. · 

III. De verdeling van de hieruit 
voortvloeiende extra lasten tussen 
werkgever en werknemer. 

ad I. Van harte mee eens, omdat het 
gegeven de bestaande constellatie, 
voor het behoud waarvan goede 
argumenten worden aangevoerd, 
de meest zuivere oplossing is om 
de waardevastheid van de pen
sioenen te bereiken. 

ad II. Een uitermate précair punt, waar 
ik dan ook afwijzend tegenover 
sta. Kennelijk heeft de commissie 
het hier ook moeilijk mee gehad, 
gezien een aantal uitgangspunten, 
die zo voorzichtig zijn geformu
leerd, dat deze dwang er nog net 
in past. Die voorzichtige wijze, tot 
uiting komen voor in het veelvul
dig gebruik van de woorden "zo
veel mogelijk", staat in schrille 
tegenstelling tot b.v. het 3e uit
gangspunt, waar nu niet zoveel 
mogelijk maar ineens krachtig 
gewaakt dient te worden voor 
stabilisatie van de geldswaarde. 
Bovendien staat de comm1ss1e 
kennelijk nog dispensatie van de
ze voorschriften voor ogen, want 
op pagina 9 is zij er zich van be
wust, dat geen der pensioenen 
kan "waarborgen" in die zin, dat 
onder alle omstandigheden vol
strekte zekerheid bestaat, dat de 
met deze strekking gedane toe
zeggingen zullen kunnen worden 
nagekomen. 

Geen wettelijke 
voorschriften 

De redenen, waarom ik dit dwin
gend voorschrijven .afwijs, zijn- de 
volgende: 

a) hoe belangrijk .de waardevast
heid van pensioenaanspraken 
ook moge zijn, primair blijft de 
hoogte van het o-orspronkelijk 
toegezegde pensioen. En zolan·g 
de werkgever in volle vrijheid 
over dit laatste kan :beslissen, 
is het uit den boze om dan .in
eens ten aanzien van de waar
devastheid hiervan wettelijke 
voorschriften uit t-e vaardigen; 

b) iedere werkgever zal zich bij 
het invoeren van een pensioen
regeling of het verbeteren van 
een bestaande .regeling onder 
meer laten leiden door de kos
ten ,die hiermee gepaard gaan. 
Wanneer hij dan door wettelij
ke voorschriften nog voor ex
tra lasten kan komen te staan, 
waarvan de hoogte hem totaal 
onbekend is, zal hij eerder ge
neigd zijn de invoering of de 
verbetering maar achterwege 
te laten, waardoor een gezon
de ontwikkeling van het pen
sioenwezen tegengegaan wordt. 
Om de eigen woorden van het 
rapport te gebruiken, waarmee 
de commissie een ander sys
teem afwijst (pag. 19): "boven-

dien zou ik elke animo tot ver
betering de kop worden inge
drukt"· 

c) het ge~olg van deze wettelijke 
verplichting zal zijn, dat onge
twijfeld bij de onderneming o:l 
het pensioenfonds reserves ge-

vormd zullen worden dan wel 
in de premie een opslag voor 
het inflatie-element zal wor
den ingecalculeerd, hetgeen 
door de commissie terecht 
wordt afgewezen (blz. 23). 

Men zal zich m.i. tevreden moe
ten stellen met het signàleren 
van het probleem en het aange
ven van de oplossing, of zoàls het 
in het artikel in Vrijheid en De
mocratie van 9 juli gesteld wordt: 
kundige, duidelijke en herhaalde 
voorlichting. Doch wettelijke 
voorschriften, neen! Evenals men 
het accepteert, dat de overheid 
als werkgever op het terrein der 
pensioenvoorzieningen steeds 
vooraan is gegaan (zeer juist op
gemerkt in het rapport), en dat 
er ondernemingen zijn met goede, 
slechte of zelfs helemaal geen 
pensioenregelingen, zal men het 
accepteren, dat er ondernemingen 
zijn met waardevaste en geen 
waardevaste pensioenen. 

ad III. De commissie stelt voor: even
redige verdeling, terwijl in het 
artikel in Vrijheid en Democratie 
van 9 juli wordt bepleit, dat de 
waardevastheid in de eerste 
plaats een zaak voor de werkne
mers zal moeten zijn. 
Tegen beide voorstellen heb ik 
praktische bezwaren, terwijl ik 
tegen de zienswijze in 't genoem
de artikel ook principiële bezwa
ren heb. 
Om met dit laatste te beginnen: 
de schrijvers vergeten, dat bij 
vele ondernemingen de verplich
ting bestaat om toe te treden tot 
de bij de onderneming bestaande 
pensioenregeling, waardoor de 
morele verantwoordelijkheid voor 
de waardevastheid bij de werk
gever ligt. 
Bovendien vraag ik mij af, of de 
schrijvers wel voldoende beseffen 
hoe groot het door nen genoemde 
offer van de voorfinanciering is. 

Het voorstel van de commissie zal 
tot gevolg hebben, dat de werk
nemers steeds wisselende premies 
aan hun pensioenvoorziening 
moeten besteden, dat daarbij een 
beroep moet worden gedaan op 
hun solidariteitsgevoel (de jonge
ren betalen voor de ouderen, het
geen het sterkst tot uitdrukking 
komt, wanneer een nieuwe deel
nemer extra premie moet betalen 
voor het optrekken van de in het 
verleden gekweekte pensioen
rechten van anderen) en dat het 
administratieve apparaat er weer 
ingewikkelder door wordt (b.v. in 
geval van premierestitutie bij 
vroegtijdig ontslag). 
Ik vraag mij dan ook af, waarom 
niet de meest voor de hand lig
gende en naar mijn mening de 
meest juiste oplossing ·gekozen is, 
dat de werkgever ·de .inflatie-'op
centen geheel voor zijn rekening 
neemt, waarbij vanzelfsprekend 
in de loononderhandelingen met 

"VOSMER" 
TECHNISCHE HANDELSONDI:RNEMING 

Wooldrik-sweg 46 En-schede 
Telefoon (05420) 88 83-90 10 Telex 32161 

Vertegenwoordig-ers van: GRASHORN 

leverancier van Spinnkannen, behälter. 

N.V. AANNEMERSBEDRIJF v /h j. STAM 
KORTENAERSTRAAT 3 te ZWIJNDRECHT 

TELEFOON (01850) 2 86 63 

• 
WONINGBOUW 

Lof 

de vakbonden en bij het vaststel
len van de salarissen wel degelijk 
met deze factor rekening gehou
den mag worden. Ik geloof niet in 
het psychologische voordeel, dat 
de werknemers bij inflatie over 
zijn hogere loon nog eens een ex
tra verhoogde pensioenpremie 
moet betalen om hem het effect 
van de inflatie duidelijk te ma
ken. De vakbonden staan immers 
al klaar om dit door hogere loon
eisen weer te compenseren. 

In het bovenstaande heb ik nogal een 
afwijkend geluid laten horen van hetgeen 
de commissie-Witteveen gepubliceerd 
heeft. Dit betreft echter voornamelijk de 
uitvoering van het geheel. Ik ben de com
missie echter bijzonder dankbaar voor de 
wijze, waarop zij de problemen gesteld 
heeft en de principiële oplossing, die in 
het rapport is aangegeven. 

Ik hoop dan ook met dit artikel een po
sitieve .bijdrage geleverd te hebben tot het 
kennelijk ook in onze partij levende pro
bleem van de waardevastheid van pen
sioenaanspraken. 

W. KLEIN KRANENBERG 

(Van redactiewege bekort). 

WIJ LEVEREN 

DOZEN 
uit Massief Carton 

* 
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* 
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E. Free & Co. 
OUDE PEKELA 
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Eigen modern ingericht 
laboratorium. 
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Kranen 
en 

Staalconstructies 
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TRADITIES 
• • Dinsdag is het Prinsjesdag, een 
* dag vol van tradities. De gouden 

koets zal weer door Den Haag rijden 
en ook verder zal veel hetzelfde zijn 
als in vorige jaren. Eén belangrijk 
attribuut zal echter anders zijn: het 
koffertje, dat elke derde dinsdag in 
september door de minister van finan
ciën wordt gebruikt. De 150-jarige 
Staatsdrukkerij zal namelijk maandag 
aan minister Witteveen een nieuw 
(perkamenten) koffertje schenken. 

Eén keer heeft een socialistische 
minister van financiën het gewaagd 
van de miljoenen-nota-koffer geen ge
bruik te maken. Hij bad wellicht een 
hekel aan tradities. Hij had zich ech
ter verdienstelijker kunnen maken 
door een streep te zetten onder de 
socialistische traditie van zeer hoge 
belastingen. Zo vooruitstrevend is wèl 
minister Witteveen, die onlangs zijn 
wetsontwerp tot forse verlaging van 
de belastingen beeft ingediend. 

VANGRAIL 
• * Steeds opnieuw vernemen wij, 
* dat auto's op snelwegen door de 

middenberm schieten. Meestal zijn de 
gevolgen funest. De eerzame automo
bilist, die met 100 km. op een autoweg 
rijdt, kan er immers geen rekening 
mee houden, door een tegenligger te 
worden verschrikt. De quintessens 
van een autoweg met gescheiden rij
banen is immers, dat men er met be
hoorlijke, dus verantwoorde snelbeo 
den rijden kan. Het enige middel om 
fatale onheilen door baan-overschrij
ding te voorkomen, is dan ook ver
sterking van de middenberm. Wij 
hebben de indruk, dat men na een 
eerste élan, thans met het aanbrengen 
van vangrails of andere beveiligings
middelen aan het treuzelen is. Ten on
rechte. Want hier is letterlijk gevaar 
in verwijl. 

SCHORSING 
* • Het bestuur van een christelijke 
* school in Veenendaal heeft een 

smet geworpen op de reputatie van 
het hoofd van deze school, dr. .J. G. 
Thoomes, door hem te verbieden ge
durende de eerste vier dagen van de 
nieuwe cursus zijn werk te doen. De 
reden • zoals het bestuur die opgaf -
was, dat dr. Thoomes niet geheel had 
voldaan aan de opdracht al zijn per
soonlijke bezittingen van de zolder 
van de school weg te balen. 

Het bestuur stelde in de vakantie 
een onderzoek in, constateerde dat 
zich nog in één kast eigendommen 
van dr. Thoomes bevonden en deelde 
daarop het schoolhoofd mede, dat hij 
werd geschorst. Op zijn verzoek om 
een nadere toelichting kreeg dr. 
Thoomes niet eens antwoord. 

De voorzitter van het bestuur heeft 
later verklaard, dat hij er niet rouwig· 
om zou zijn, als dr. Thoomes zijn 
functie zou neerleggen. Wij zien daar
van de noodzaak niet in. Het lijkt ons 
eerder wenselijk, dat de school een 
ander bestuur krijgt. 

VERDIENSTE 
* Blijkens een verslag in de 

* Amersfoortsche Courant werd 
dezer dagen in de gemeenteraad van 
Hoevelaken door één der leden het 
denkbeeld geopperd om een weg in 
deze gemeente de naam te geven van 
de op verraderlijke wijze vermoorde 
Amerikaanse president .John F. Ken
nedy. 

De burgemeester, de heer E. Ph. 
Veen, gaf echter te kennen van me
ning te zijn, "dat de geschiedenis eerst 
de verdienste van deze president 
moet aantonen, alvorens men hiertoe 
kan overgaan". 

De burgemeester van Hoevelaken is 
kennelijk een bedachtzaam man, die 
niet over één nacht ijs gaat. Ook over 
hem zal de geschiedenis eens een na
der oordeel vellen. Het is voor hem 
dan maar te hopen, dat de geschied
schrijvers zijn dwaze uitlating, anno 
1964 in de raad van Hoevelaken ge
lanceerd. zullen zijn vergeten. Anders 
zou de "verdienste" van deze platte
lands-burgervader wel een beetje in 
de knel kunnen komen. En dat zou 
bepaald sneu zijn, want hij zal het 
heus wel goed hebben bedoeld. 

Wellicht hebben de Hoevelakense 
zalren hem dermate in beslag geno
men, dat hij de internationale politiek 
wat moest verwaarlozen. 
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Impressies uit Suriname 

Nederlandse hulp werkt niet uitsluitend eenzijdig 
Tegen het einde van dit jaar zullen we het tweede lustrwn kunnen vieren van 

het Koninkrijk-nieuwe stijl. Op 15 december a.s. zal het 10 jaar geleden zijn, dat 
H.M. de Koningin een plechtige proclamatie afkondigde volgens welke Neder
land, Suriname en de Ned. Antillen uit :vrije wil een nieuwe rechtsorde hebben 
aanvaard, waarin zij hun gemeenschappelijke belangen verzorgen volgens de 
regels, welke zijn samengevat in wat wordt aangeduid als het "Statuut van het 
Koninkrijk der Nederlanden". 

Van hoge rechtsgeleerde zijde is betoogd, dat de drie landen volgens deze 
regels verenigd zijn in wat rechtens eerder als een statenbond dan als een bonds
staat moet worden aangemerkt. Zulks omdat de constitutie van het Koninkrijk 
volgens het Statuut niet vatbaar is voor wijziging. 

Van zorg omtrent deze theoretische 
staatsrechtelijke vraag is gedurende het 
eerste decennium van het Statuut noch bij 
de Nederlandse, noch bij onze Rijksgeno
ten in de West iets gebleken. Men behoeft 
daarover niet te treuren. Gelijk bij een 
contract is ook bij het Statuut de geest, 
waarin het wordt uitgevoerd belangrijker 
dan de letter van de tekst. 

Wat dit betreft is de geest de eerste tien 
jaar tussen de rijkspartners goed geweest. 
Over en weer hebben goede trouw en de 
oprechte wil tot samenwerking van het 
Statuut een werkzaam instrument ge
maakt. Moge het zo blijven, in het belang 
van alle rijksgenoten. 

Op Nederlands regeringsvlak is een ere
palm verdiend door wijlen minister Kern
kamp en door drs. Korthals als vice-mi
nisterpresident van het vorige kabinet we
gens hun daadwerkelijke vormgeving aan 
het Statuut. 

Het is goed te weten, dat niet wij zelf 
alleen dit oordeel huldigen, doch dat wij 
zulks vooral ten aanzien der jongste rege
ringsperiode van minister Korthals steeds 
weer mogen horen uit de mond van onze 
vrienden uit de West, bij wie wij thans 
opnieuw gastvrijheid genoten. Men geeft 
hier uiting aan de hoop, dat minister 
Biesheuvel de lijn van zijn voorganger zal 
doortrekken en dat landbouwbeslomme
ringen op nationaal- en E.E.G.-niveau 
hem daarin niet zullen belemmeren. 

Periodieke 
uitwisselingsbezoeke n 

De Staten-Generaal van Nederland, de 
Staten van Suriname en die van de An
tillen; hebben aan het Statuut reliëf ge
geven door periodieke uitwisselingsbezoe
ken. De eerste van deze tripartite staten
ontmoeting vond plaats voorjaar 1956 op 
de Antillen. De volgenden hadden plaats 
voorjaar 1957 in Suriname en in mei 1960 
in ons land. Sindsdien ontmoet men el
kaar om de twee jaar. 

Aldus waren wij in 1962 in de Antillen 
en zijn we nu opnieuw in Suriname sa
mengekomen. 

Suriname heeft het thans niet gemakke
lijk. Er dreigt 'n stagnatie. Laat ons daar 
nu eens direct tegenover stellen, welk een 

door mr. dr. C. Berkhouwer 

vooruitgang er met 1957 te ontwaren is. 
Overal verbetering van de communicatie 
door ·aanleg van weg. en waterwerken. 
Nieuwe scholen en ziekenhuizen, waarin 
zelfs patiënten uit Brits- en Frans-Guya
na gebracht worden voor specialistische 
behandeling. Nieuwe fabrieken, landbouw 
en visserijbedrijven. 

Een planter van de oude stempel uit In
donesië, thans in nieuw verband hier 
werkzaam, verhaalde met trots, dat zijn 
agrarisch produktie-apparaat tot voor
beeld dient voor landbouwers uit Colum
bia en Peru. 

Men aanschouwe de bedrijvigheid in de 
door Bruynzeel op gang gebrachte hout
industrie, de door Nederlanders (Billiton) 
en Amerikanen gezamenlijk met Neder
landers en Surinamers bedreven bauxiet
winningen. De Suralco heeft het, aanv:m
kelijk als fantasie aangemerkte Broko
pondo-stuwdamproject van prof. Van 
Blommenstein gerealiseerd en daarmede 
een indrukwekkende prestatie verricht. 
De Billiton heeft vele miljoenen geïnves
teerd teneinde met de meest moderne ma
chines welke op het westelijk halfrond 
bekend zijn, bauxiet te winnen. 

Verheugende res&dtaten 
Op onze tochten door het land hebben 

we in de districten de resultaten kunnen 
aanschouwen van de tenuitvoerlegging 
van het eerste tienjarenplan, voor twee
derde gefinancie1·d door ons land. In Nic
kerie zagen we de nieuwe polders, waar 

Bijgaand publice1·en WtJ de 
tweede reisbrief van ons Twee
de Kàmerlid mr. dr. C. Berk
houwer, die hij schreef nawr 
aanleiding van zijn bezoek aan 
Suriname. 
Heiaas kregen wij zijn artikel 
met vertraging binnen, hetgeen 
voor ons overigens geen beiet
ser was zijn interessante be
schouwing hierbij aisnog te 
publiceren. 

rijst en bananen geteeld worden. Evenzo 
in Coronie. 

Naar afgelegen streken vlogen we langs 
nieuwe luchtroutes en daalden we op 
vliegvelden, uitgehakt in eeuwenoud oer
woud. 

Wij staken de rivieren over op nieuwe 
ponten en veren. Albina aan Suriname's 
oostelijke grensrivier de Marowijne werd 
langs nieuwe wegen bereikt. 

Overstekende naar Frans-Guyana wer
den we bevangen door de trieste neer
slachtigheid, waardoor men wordt over
meesterd bij het aanschouwen van de de
primerende toestand aldaar. Hoe gunstig 
stak hiertegenover af het liefelijke Albina 
met zijn gezellige sfeer. Hoe gelukkig is 
Suriname overigens in vergelijking met 
zijn westelijke nabuur Brits-Guyana, dat 
geteisterd wordt door een rassenstrijd, die 
nog erger is dan 'n burgeroorlog. Creolen 
en Hindoestanen staan elkaar daar naar 't 
leven. Hier werken zij vreedzaam met el
kaar samen. Moge het vuur dat in Brits
Guyana woedt, voor Suriname het licht
signaal zijn om de oase van rust te blij
ven, welke het vormt op het Zuidameri
kaanse continent. 

Tekorten op de begroting 
Surinames ontwikkeling is de eerste 

tien jaren van het Statuut op gang geko
men. Er is een kritiek punt bereikt, waar
op stilstand of terugschakelen fataal zou 
zijn. De motorische beweging moet in een 
volgende versnelling gebracht worden. 
Dit behoeft niet in een geforceerd ijltem
po te gebeuren. 

Er moet nog veel gebeuren, op allerlei 
gebied. Het is echter onmogelijk alles 
ineens tot stand te brengen. Suri
name heeft het niet gemakkelijk Er zijn 
tekorten op de begroting en 's lands eco
nomie moet verder ontwikkeld worden. 
Voor het onderhoud van de uitgevoerde 
tienjarenplanprojecten schiet de begroting 
te kort. Het zou goed zijn, als in een 
nieuw tienjarenplan dit onderhoud ook 
voor rekening van dit plan zou komen. 
Dit betreft slechts een détail van verbe
tering. 

Het aantal Nederlandse ambtenaren, dat 
hier werkt, loopt sterk achteruit, doordat 
hun rechtspositie ver achter ligt bij hun 
collega's, die in Nederland werken. Hun 
verlof- en pensioenregeling is als bijzon
der ouderwets en achterlijk te beschou
wen. Hier ligt een taak voor de Neder
landse overheid om in samenwerking met 
de regering van Suriname heilzame ver
beteringen tot stand te brengen. 

Suriname is een ontwikkelingsland. Ons 
land besteedt belangrijke bedragen aan 
ontwikkelingshulp. Ten aanzien van zoda
nige hulp aan Suriname is een rechtsband 
neergelegd in het Statuut. Artikel 36 be
paalt, dat Nederland, Suriname en de 
Nederlandse Antillen elkaar hulp en bij
stand verlenen. Binnen afzienbare tijd 
loopt de uitgestrekte periode van het eer
ste tienjarenplan af, 

Nieuwe 
ontwikkelingsplannen 

Er zullen nieuwe ontwikkelingsplannen 
komen en er behoeft geen twijfel aan te 
bestaan, dat voor de uitvoering daarvan 

een beroep op Nederland gedaan zal wor
den. Wij achten het alleszins gerechtvaar
digd om verdere steun te verlenen aan 
Suriname als het daarom komt vragen. 

Wij willen een Surinaams Statenlid met 
wie wij spraken gaarne nazeggen, dat in 
dit land voor Nederland nog altijd veel 
eer te behalen is. Nederlanders, die een 
vooraanstaande positie innemen in het 
Surinaamse bedrijfsleven spraken dezelf
de mening uit. Er van uitgaande, dat Su
riname er in zal slagen door saneringen 
de landsbegroting sluitend , te krijgen, 
blijft de grondslag voor samenwerking 
tussen Suriname en ons land volop aan
wezig. Nieuwe ontwikkelingsplannen zou
den gezamenlijk opgesteld kunnen wor
den, althans in of na overleg, waarna Ne
derland daadwerkelijk zou kunnen blijven 
bijdragen in de uitvoering, zowel finan
cieel als met technische hulp. Indien daar
bij inschakeling van Nederlandse bedrij
ven bevorderd kan worden zou zulks ons 
bedrijfsleven mede ten go~de komen. 

Een goed afgestemde samenwerking 
dient doelmatige besteding van hulpgelden 
te waarborgen en is plicht tegenover onze 
belastingbetalers. 

Nederlandse hulp aan Suriname werkt 
niet uitsluitend éénzijdig. Het is ook in 
het belang van Nederlandse bedrijven, die 
hier reeds gevestigd zijn. Ook hen zal het 
ten goede komen als de economie van 
Suriname verder ontwikkeld wordt. Het
zelfde geldt voor Nederlandse bedrijven, 
die ontwikkelingsprojecten helpen uitvoe
ren. Dit laatste is ook het geval met wer
ken, die in E.E.G.-verband worden uitge
voerd, als b.v. de havenwerken in Para
maribo. 

Ontwikkelingshulp wordt niet altijd in 
dank afgenomen. Men kan er zeker van 
zijn, dat dit wel zal zijn met verdere 
daadwerkelijke hulp van Nederland aan 
Suriname. 

Paramaribo, 29 augustus 1964. 
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VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

Jlraaggespreh voor de radio over: 

BELASTINGVERLAGING 
Donderdag 3 september j.l. werd voor de radio een vraaggesprek uitge

zonden tussen drs. P. Th. van Leeuwen, lid van het Hoofdbestuur van de 
VVD en Th. H. Joekes, lid van de Tweede Kamer der Staten-Generaal. 

Dit gesprek ontwikkelde zich als volgt: 

v. L.: EindeHjk dan heeft minister Witte
veen verleden maand het ontwerp voor 
de belastingverlaging bij de Tweede 
Kamer ingediend. Maar ik heb ge
merkt, dat daarmee de ongerustheid in 
sommige plaatselijke afdelingen van de 
VVD nog niet is opgeheven. En mijn 
eerste vraag aan u, mijnheer Jóekes, 
is dan ook: Zal het plan inderdaad 
werkelijkheid kunnen worden? Gaan 

. de belastingen werkelijk omlaag? 
J.: Naar menselijke berekening: ja. Maar 

misschien mag ik ook nóg even aanha
ken bij wat u daarnet zei, over de on
gerustheid in sommige afdelingen van de 
VVD. Wat· in de afdelingen leeft is 
voor ons als Kamerleden natuurlijk van 
groot belang. Maar een plan als deze 
belastingverlaging moeten wij toch be
paald ook bekijken vanuit een breder 
nationaal standpunt. 
Is het, zo objectief mogelijk bezien, een 
goed plan zoals het daar ligt? Ik vind, 
dat het ook aan die vereiste voldoet, 
en daardoor wordt mijn verwachting 
versterkt. dat de belastingverlaging er 
werkelijk komen zal, mijnheer Van 
Leeuwen. 

v. L: Ma"ar er zijri nu al mensen, die on
geduldig worden omdat zij in het ur
gentieprogram van de VVD al vededen 
jaar hebben gelezen, dat onze partij 
voor belastingverlaging zou vechten. 

STALEN 

MEUBELEN 

GISPEN 
CULEMBORG 

TWEE BEKENDE MERKEN 

ALGEMENE BIJEENKOMST 
VAN DE VROUWEN 
IN DE V.V.D~ 

Op zaterdag 10 en 
zondag 11 oktober 1964 
De con_vocaties hiervoor zijn onderweg, 

Vla de centrale-vertegenwoordig
sters en haar plaatselijke contacten, naar 

' de vrouwelijke leden van de VVD en de 
eel"ste aanmeldingen zijn zelfs al binnen. 

Zoals de gewoonte is de laatste jaren, 
komen wij weer samen in het Conferen
tieoord de Pietersberg in Oosterbeek. Het 
is voor iedereen gemakkelijk te bereiken, 
eventueel met trolleybus 1 vanaf het sta
tion Arnhem, uitstappen bij hotel Viree
w~jk en dan de Pietersbergseweg volgen. 
D1e gaat enigszins naar beneden wat 
prettig is voor degenen met laken's in 
haar koffertje, omdat ze geen zin hadden 
.f 2,- extra te betalen. 

De kosten van zaterdagmiddag vóór de 
· thee (tussen 15.30 en 16.15 uur) tot zon

dagmiddag na de: thee (om 15.30 uur) 
zijn f 15,-, maar wie er vlug bij is, in 
elk g·eval vóór 29 september, ho~ft maar 

Dat was mei 1963, we hebben nu sep
tember 1964 eri in het nieuwe plan voor 
de belastingverlaging wordt gesproken 

· over januari 1966 en zelfs 1967. Deze 
regering is nu een dik jaar aan het be
wind. 

Snelheid van invoering 
vertraagd 
J.: Ja, laten wij het er eerst even over 

eens zijn wat een urgentieprogram is. 
Verschillende partijen gebruiken die 
term en het is bij al die partijen een 
program voor de eerstkomende hele 
regeringsperiode, dus voor vier jaar. 
Alles kan nu eenmaal niet tegelijk. 
Dat neemt overigens niet weg, dat hier 
haast bij is. Wat de snelheid van invoe
.ring betreft: als de loonsverhogingen 
dit voorjaar niet zo ruim waren uitge. 
vallen, zou vrijwel zeker de belasting
verlaging eerder uitvoerbaar zijn ge
weest. 

v. L.: Wat zal deze verlaging nu precies 
inhouden? 

J.: Zoals u weet zal de fiscus als het 
nieuwe tarief helemaal is ingevoerd per 
jaar ruim 1 miljard gulden minder 
loon_ en inkomstenbelasting gaan hef
fen; de grootste totale belastingverla
ging die wij ooit in Nederland hebben 
meegemaakt. 

v. L: En wie profiteert daarvan? 
J.: Iedereen, die nu loon- of inkomsten

belasting betaalt. In de eerste plaats 
wordt over de hele linie een compen
satie gegeven voor de geldontwaarding 
van de afgelopen vier jaar Dat is dus 
vergeleken met vier jaar geleden geen 
echte verlaging, maar een aanpassing 
aan het werkelijke belastingpeil van 
toen. Niettemin zullen wij daardoor al
lemaal als belastingbetalers aan het 
eind van de week of maand weer wat 
meer geld in het handje krijgen. Dat 
deel van het plan kost vee~: 6 à 700 
miljoen. Maar de rest, zo'n 400 miljoen 
per. jaar, is een reële, een echte ver
laging. 

Verhoging aan de voet 
v. L.: Mooi, en waar gaat die dan heen? 
J.: Naar de laagstbetaalde belastingbeta-

lers en naar de middengroepen. De zo
genaamde verhoging aan de voet, die on. 
geveEr 300 miljoen gulden beloopt, be
tekent in de eerste plaats dat enige hon
derdduizenden mensen helemaal buiten 
de .loon- en inkomstenbelasting zullen 
gaan vallen. 

v. L.: Dat betekent de verhoging aan de 
voet in de eerste plaats, zegt u. Is er 

dan ook nog. 
J.: Ja er is ook een tweede gevolg van die 

verhoging, want hij werkt als het ware 
door, óók voor mensen. die meer ver
dienen, omdat in ons stelsel de belas
ting immers geleidelijk oploopt. 

v. L.: En de middengroepen, urgentie 
nummer één zoals u weet, krijgen die 
genoeg vel"lichting? 

Copie voor deze rubriek te zen
den aan: Mej. Joh. H. Springer, 
Alexanderstraat 16, Haarlem. 

f 14,- te betalen. Postgironr. 605368 
t.n.v. secretaresse Vrouwen in de VVD 
te Haarlem. "Het girostrookje dient als 
bewijs" staat er ook nu nog op de convo
catie, al heeft dat strookje wel wat aan 
bewijskracht ingeboet. Maar zo pietlut
tig zijn wij niet. 

Als er iemand f 1,- wil bijdragen in 
de algemene onkosten, is ·dat zeer wel
kom, maar het hoeft niet. 

J.: Tja, genoeg is een groot woord, maar 
helemaal afgezien van die neutralise
ring van 6-700 miljoen en die voetver-. 
hoging van 300 miljoen is er nog eens 
een 100 miljoen gulden gereserveerd 
voor een reële, een echte matiging van 
de belasting, die vooral ten goede komt 
aan al die extra zwaar geknepen men
sen, die tussen de 9 à 10.000 en de 24.000 
gulden per jaar verdienen, een matiging 
die ook daarboven nog enigszins door
werkt. 
Overigens zal straks, na de verlaging, 
een echtpaar zonder kinderen met 
24.000 gulden per jaar nog altijd 61/2 

duizend gulden belasting betalen - an
ders gezegd: wie dan vier keer zoveel 
verdient als iemand met 6000 gulden, 
betaalt ruim 14 keer zoveel belasting -
en het verbaast mij dan ook niet, dat 
de minister in het ontwerp zegt, dat hij 
er zich van bewust is, dat in dit plan 
de extra verlaging voor de midden
groepen "van bescheiden omvang" is. 
Er zal bij een volgende gelegenheid 
ongetwijfeld nog_ meer moeten gebeu
ren, al is dit begin op zichzelf verheu-
gend. · 

Verlaging in twee etappes 
v. L.: Het wetsontwerp-Witteveen laat de 

mogelijkheid open, dat de verlaging in 
twee étappes zal worden ingevoerd. 
Hoe zit dit precies? 

J: Waarschijnlijk zou iedereen het liefste 
zien- de regering trouwens ook- c'at 
de hele verlaging ineens kwam. Daar 
gaat het ontwerp ook van uit: alles op 
1 januari 1966, dus over een dik jaar, 
en midden in de financiële kabinets-
periode. · 
Maar het is mogelijk. dat daardoor een 
te grote injectie van koopkracht tegelijk 
zou worden gegeven, met alle nare ge
volgen van dien, met name sterke prijs
stijgingen en een verslechtering van 
onze betalingsbalans en daarom kan het 
nodig zijn de operatie in twee étappes 
uit te voeren. 

v, L.: De eerste étappe dan uiterlijk op 1 
januari 1966 

J.: Ja, en met de mogelijkheid, dat die 
zelfs nog wat eerder zou ingaan, bij
voorbeeld op 1 juli aanstaande; en dan 
de tweede helft uiterlijk op 1 januari 
1967. De twee uiterste data liggen dus 
in het wetsontwerp zelf vast, zodat de 
regering nooit eigenmachtig zal kunnen 
zeggen als het moment eenmaal geko
men is: Ja, maar nu kan het nog steeds 
niet. 

v. L: En die eventuele twee étappes, zou
den die precies gelijk zijn? 

J.: Niet helemaal. Bij de eerste ronde 
zou iedereen de helft van de voorgestel
de verlaging gaan genieten, maar de ver
hoging van de vrijstelling aan de voet 
zou dan al helemaal worden doorge
voerd, zodat de minst draagkrachtige 
belastingbetalers wèl direct de volle 
verlichting zouden krijgen. 

v. L: Maar, al zal er wel geen VVD-er 
tegen belastingverlaging in deze rege
ringsperiode zijn, ik kom toch heel wat 
VVD-ers tegen - en ik geloof, dat dit 
belangrijk is - die zich afvragen of er 
ook voor belangrijke openbare voorzie
ningen, zoals bijv. de woningbouw 
en het telefoonnet, wel voldoende mid-

Een gedetailleerde kostenberekening 
staat achterop het aanmeldingsbiljet. 

En wat krijgt men nu voor zijn f 14,
of .f 15,- behalve zijn pension voor één 
dag? 

Een gezellig samenzijn in een mooie 
omgeving, met ruimschoots gelegenheid 
voor onderling contact, binnen of buiten. 

En interessante lezingen van prominen
te sprekers. 

Zaterdagmiddag begint mr. Geertsema, 
voorzitter van de VVD-fractie in de 
Tweede Kamer over de Actuele Politiek. 
's Avonds spreekt mevr. H. van Some
ren-Downer oveir "Televisie als opvoe
der" en zondagmiddag bekijkt mevrouw 
mr. E. Veder-Smit de VVD zelf van bui
ten en van binnen. 

Op zondagochtend, na een wijdings. 
woord door mevr. A. E A. Went-v. d. 
Vring, is er weer het vr~genuur, zonder 
hetwelk onze conferenties gewoon niet 
meer te denken zijn. Vragen zo mogelijk 
graag vóór 1 oktober . 

En op zaterdagavond na de thee, als 
divertissement de eenacter "Zing jong, 
piep oud" van mevr. Eline Verkade, die 
op 14 maart op de· grote vrouwenmanifes
tatie zo'n succes was. 
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delen voor de hoognodige uitbreidingen 
zullen zijn als ook de belasting sterk 
verlaagd moet worden. Want het zal 
toch uit de lengte of uit de breedte 
moeten komen. 

Groei van nationale 
produktie 
J: Ja, helemaal accoord, Maar u moet 

daarbij niet vergeten in de eerste plaats, 
dat dank zij de vrij regelmatige groei 
van onze nationale productie de rege
ringsuitgaven van jaar op jaait' met vele 
honderden miljoenen guldens kunnen 
stijgen zonder dat daarvom· de belas
tingdruk hoeft te WOTden vergroot. 
In de tweede plaats, dat de regering 
ook best bepaalde taken kan gaan af
stoten, waaraan nu minder behoefte· be. 
staat dan vroeger, om aan dringerder 
zaken meer te kunnen uitgeven. En 
ten· slotte, dat de overheid voor bepaalde 
voorzieningen ook best iets meer zou 
kunnen vragen van de dkect betrok
kenen .om zo dè schatkist wat verlich
ting te geven. 
Neem nu al die duizenden mensen die 
om een telefoonaansluiting zitten te 
springen. Als die de keus kregen: over 
twee jaar tegen het huidige tarief of 
over twee maanden tegen een wat ho
ger tarief, wat denkt u dan, dat de 
mees.ten_ kiezen zouden? 

v. L.: Twee maanden .natuurlijk. 
J.: Regeren is niet alleen vooruitzien maar 

ook: afwegen. Er zal .zeker ·wel weer 
eens een tijd komen waarin andere din_ 
geri voorrang moeten hebben. Maar in 
deze periode is belastingverlaging een 
h<J?gst dringende eis, en de VVD zal niet 
rusten, voor die een feit is geworden. 

WERK VOOR VOSKUIL 
Op het Hekelveld in Amsterdam 

wordt niet alleen een socialistische, 
maar ook een heel fatsoenlijke krant 
gedrukt. Dat blijkt uit het doorlopend 
foei-geroep, dat door de kolommen 
schalt zodra men meent dat aan het fat
soen, waarvoor men anderen strenge 
normen stelt, is geraakt. 

De oud-hoofdredakteur van het blad 
heeft trouwens menigmaal het onder
werp. journalistiek fatsoen aangesneden 
in zijn zaterdagse radiopraatjes en voor 
ons geestesoog zagen wij hem zorgelijk 
hoofdschudden, als hij weer eens op het 
kwalijke gedrag van zijn concurrenten 
moest wijzen. 
Maar nu is er werk op het eigen oude erf 
te doen. Want Het Vrije Volk nam -
met bronvermelding - een bespreking 
over die de N.R.C. aan onze laatste TV
uitzending wijdde. Dit zeer kritische 
commentaar was echter een gevolg van 
een wat verkeerde indruk, die de com
mentator van onze ·uitzending had ge
kregen. De N.R.C. heeft toen volgens de 
gulden standaard in de ·journalistiek op 
zeer royale wijze afstand genomen van 
de eerder gepubliceerde mening. 

Inmiddels had Het Vrije Volk het uit
voerige citaat een dag later doen volgen 
door een hoofdredactionele beschouwing 
waarin wederom nadrukkelijk op de 
N.R.C.-reactie werd ingehaakt. 

Nu deze echter niet houdbaar is ge
bleken, doet Het Vrijè Volk. niets. 
Bij hun lezers moet de verkeerde in
druk blijven voortbestaan. Dat is de 
"zinken" standaard in de journalistiek. 

Wat zal de heer Voskuil daar nu van 
zeg.gen? 

H. J. L. VONHOFF. 

V. of Z. 

Vervuiling en verzuiling zijn twee 
kwalen waarmee wij sukkelen. 

Als je pas weer eens geconfronteerd 
bent met de ene, en je krijgt 'n geschre
ven verslag onder het oog, dan ben je 
geneigd juist die ene er in te lezen. Zo 
ging het met het verslag van mevr. Hue
se-Laming over de Nationale Vrouwen 
Raad. Er is daar gepraat over vervuiling 
van ons land en ondergetekende, juist 
weer eens opgebotst tegen de zuilen, zag 
de v voor een z aan en vermeldde het 
aldus in het nummer van 20 augustus. 

Duizend excuses. 
De vervuiling is ook erg, zeker, en of. 

Maar er is meer kans dat er wat tegen 
gedaan kan worden. Als nu alle leden, 
die in de Nationale Vrouwen Raad ver
tegenwoordigd zijn, plus die van de 
vrouwenverenig·ingen, die er buiten staan 
zich er samen voor zouden inzetten, zou
den wij dan geen schoon land krijgen? 

Echt vrouwenwerk: zorgen dat de boel 
schoon is. 

En wie weet geven wij, al samenwer
kend, die z dan ook een kans met het 
vuil te verdwijnen. 

J.U.S. 
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MISVERSl'ANDE 
OVER DE AMBTEN~I\RENSALARISSEN 

Misverstanden, welLicht ook een 
zekere incompatibilité d'hu

meur en helaas zeLfs in een bepaald 
geval bewuste misleiding blijken rond 
het geval van de na-calculatie voor 
de ambtena1·ensalarissen te z~jn ont
staan. 

Wat die misverstanden en het in
compatibilité d'hv.meur betreft: het 
begon met een perscommuniqué van 
het dagelijks bestuur van het Cen
traal-Sociaal W er kg evers Verbond 
(C.S.W.V.). Daarin werd ie kennen 
gegeven, dat dit ve1·bond met "grote 
bezorgdheid en ongerustheid" had 
kennis genomen van het 1·esultaat 
van het overleg tussen de minister 
van Binnenlandse Zaken en de orga
nisaties van ambtenaren over de aan
vullende uitkering van 31f2% van het 
jaarsalaris aan het overheidsperso
neel na de in het begin van dit jaar 
reeds toegekende sala1·isverhoging 
van 10';{). 

In het communiqué werd toegege
ven, dut vun werkgeverszijde tot dus
verre geen bedenkingen wuren ge1át 
tegen de "enige tijd geleden" tot 
stand gekomen afsprauk in het ge
organiseerde overleg om bij de sulu
risverhogingen voor het ove7·heids
personeel de "trend" der verhogin
gen bij het purticuliere bedrijfsleven 
te volgen. Het C.S.W.V. meende thuns 
echte1· wel de vraag te moeten stellen 
of aanvttllingen met tertigwerkende 
kracht niet meer en meer wo7'den on
dervonden als imptilsen, die een 
voortgaande looninflatie in de hand 
werken. 

In concreto werd vooral ook be
zwaar gemaakt, dat b~j de vaststel
ling van de.ze uitkering was rekening 
geho'l{den met de speciale loonsveT
hoging, die in de bouwn~jverheid 

heeft plaats gevonden. De centrale 
werkgeversbonden hebben tegen deze 
aanzienlijke verhoging tenslotte geen 
bezwaar gemaakt, mede omdat de 
overheid (minister Bogaers) voor 
deze bedrijfstak een exclusieve po
sitie noodzakelijk achtte. Andere be
drijfstakken zouden daarop echte1· 
geen be1·oep mogen doe·n en naa1· de 
mening van het C.S.W.V. geldt dat 
eveneens voor de ove1·heid. 

1 n deze laatste opmerking lijkt 
op het eerste gezicht voor de 

buitenstaander iets redelijks te zitten. 
Maar men moet in dergelijke gevallen 
ook de "andere partij" horen en dan 
wordt onze kijk toch ·wel een andere. 

Toen er destijds, bij het overleg 
over de bouwvaklonen, voor de 
bouwvakkers een grotere verhoging 
werd overeengekomen (mede op aan
drang van het bouwbedrijf zelf, om 
van de zwarte lonen af te komen) is 
inderdaad afgesproken, dat men zich 
in het bed1·ijfsleven daar niet aan zou 
optrekken. Dat wil dus zeggen, dat 
men de andere lonen in het vrije be
drijf niet tot diezelfde hoogte zon 
(mogen) opt1·ekken. 
Dat was dus een afspraak b in n e n 

h e t b e cl rij f s I e v e n, in de Stich
ting van de Arbeid, en er is (nam· 
ons verzekerd werd) daar geen 
woord gezegd over de ambtenaren
salarissen. 

Voor die ambtenarensalarissen 
geldt dan ook .een geheel eigen Te
geling, met een geheel eigen proce-

dure, die destijds tenslotte met veel 
moeite is gevonden en die een zeer 
redelüke regeling lijkt, voor beide 
partijen. 

Die regeling is, dat de salarissen 
van het overheidspersoneel de 
"trend" volgen van de lonen en sala
rissen in het particuliere bedrijfs
leven. Men stelt, in zovene daartoe 
aanleiding blijkt, in het begin van het 
jaUT een voorlopige salarisverhoging 
voor het overheidspersoneel vast en 
be1·ekent dan in de tweede helft van 
het·.iaa1· de "trend" (het gemiddelde) 
van de werkelijke verhogingen, die 
in het particuliere bedrijfsleven ten
slotte zijn tot stand gekomen, waar
voor men als basis heeft genomen de 
bedr~jfstakken met meer dan 10.000 
werknemers. 

Dat is de na-calc1ûatie", op grond 
waarvan de salarissen dan met te
rugwerkende kracht worden herzien, 
in die zin, dat voor het lopende jaar 
het te weinig genoten salaris dan als 
een 1Litkering-ineens wordt uitge
keerd. Uiteraard wordt dan per 1 
januari van het volgende jaar deze 
verhoging in het periodieke salaris 
verwerkt. 

NOTITIES VAN 

EEN INSIDER 

Zo is dat vorig jaar geschied 
en nu ook dit jaar. Wat was 

dan dit maal de situatie? Hoewel het 
Stichtingsakkoord inhield een toege
laten stijging van 5% van het rege
lingslaan met de mogelükheid tot 
verdere verbeteringen tot een tweede 
percentage van maximaal 5%, gere
lateenl aan de loonkosten, is het 
( regelings) loon in het particuliere 
bedrijfsleven met medewerking van 
de werkgeven gestegen tot 14,6';~ ten 
opzichte van 19 63. 

En moet dan 1111 de "bezorgdheid 
en verontntsting" van de werkgevers 
plotseling haar grond vinden in het
geen nu - geheel volgens de regels 
van het spel - ten aanzien van de 
ambtenaren wordt gedaan? Wil het 
C.S. W. V. dan bepleiten, dat thans 
een "voortgaande looninflatie" moet 
wo1·den tegengewerkt door aan de 
ambtenaren te onthouden hetgeen 
men eigen werknemers wel toekent? 

En wat nu in concreto het mee
tellen van de bouw-verhogingen in 
de "grote hoop" betreft (want het 
gaat om een groot aantal belang1·ijke 
bedrijfstakken): het moet ieder wel 
duidelijk zijn dat wanneer in een 
bepaald geval een bedrijfstak wat 
zijn verhogingen betreft voor de be
paling van het gemiddelde niet zou 
worden meegeteld wegens een in 
verhomZing g1·ote verhoging, het hek 
van de dam zo1t zijn. Dan zon men, 
wanneer in een ander geval een be
drijfstak eens zou (moeten) achter
blijven, van ambtenarenzijde kunnen 
verlangen, dat dan ook cl ie bedr~ifs
tak niet zou worden meegeteld, ten
einde het gemidde Iele niet "ongnn
stig" te beïnv Ioeden. 

Als de minister deze bij de huidige 
wijze van loonvorming voor het over
heidspersoneel enig juiste methode 

wil kunnen blijven volgen, zal hi:7 
eraan moeten vasthouden, dat clan 
ook werkelijk een gemiddelde wordt 
genomen van alle daarvoo1· aangewe
zen bedrijfstakken. Wanneer zich 
daaronder- bij wijze van spreken
ook een "nulpunt·'' zou bevinden, zou 
ook deze moeten worden meegeteld. 
Zo alleen kan een gemiddelde worden 
verk1·egen en wordt voorkomen, dat 
telkenmale nu van de ene, dan van 
de ande1·e zijde zou worden getracht 
een bepaalde bedrijfstak buiten de 
berekening te houden. 

Een feitel~ike on.inistheid in het 
peTScommuniqué van het C.S.W.V. 
bet1·eft nog de vrouwenlonen. Het is 
onjuist te stellen, dat de loonkosten
stüging, veroorzaakt door de geleide
lijke aanpassing van de vrouwen
lonen aan de mannenlonen, in de 
trend zou zijn meeberekend, en clan 
in verhogende zin. Die trend wordt 
namelijk 1átsluitend berekend naar 
de lonen van de volwassen man
n e n. De trend kan daardoor w e l 
een v e 7" la g in g onde1·gaan, na
melijk indien de st~jging der man
nenlonen in de desbetreffende be
dr~ifstalc wordt gedntkt, juist door 
de stijging der vrouwenlonen. 

W ij betreuren deze bovendien 
toch wel wat ontactische P'L

blicatie van het C.S.W.V. Zij ?"Oept 
juist de geesten op, die het verbond 
m·eest. Op de publikatie van het 
resultaat de-r na-calculatie verscheen 
aanvankelijk geen enkele reactie. 
Nauwelijks echter was het perscom
muniqné van het C.S.W.V. versche
nen. o.f "Het Vrlie Volk'' zag zijn 
kans schoon. Het kwam met een 
Jamis-achtig hoofdartikel. EneTzijds 
bestrijdt het de b·itiek van het 
C.S.W.V. op de wijze van be1·ekening 
van de trend, maar anderzijds maakt 
het dankbaar gebruik om het aange
stoken vuurtje flink aan te blazen. 
De ambtenaren, zo schrijft het. Zlin 
nu de enige werknemersgroep, die al 
b~j voorbaat weten dat hun salarissen 
op 1 januari zullen stijgen met ge
noemd percentage, plus nog de deni
velleringsverhoging. En het conclu
deert dan: "De 1·egering zal wel niet 
zo onnozel zijn te verwachten, dat 
het nu gemakkelijker is geworden 
zo iets als een loonstop door te voe
ren." 

Dat is zuiver misleiding. Wanneer 
iemands salaris in 1964 wordt ver
hoogd, ontvangt h~i dat nieHwe sala
ris uiteraard óók in 1965. Of bepleit 
"Het Vrije Volk" salarisverlaging 
voo1· de ambtena1·en? 

De denivelleringsverhoging is een 
verhoging-op-afbetaling, waarop de 
ambtenm·en in 1962 recht kregen om 
eindel'ijk de in het rapport-Neher ge
constateerde steeds breder wo1·dende 
kloof met de salariëring in het parti
culiere bedrijfsleven wat te ove?·
brttggen. De laatste fase vervalt nu 
per 1 januari a.s. Zou er een "loon
stop" per 1 januari 1965 worden in
gevoerd dan is er uiteraard geen 
spmke ~an dat die ook op deze ,af
betaling" v'an toepassing zou kunnen 
z~jn. Dat weet ,Het Vrije Volk" óók 
wel, maar toch tracht het de sugges
tie te wekken dat ook hieraan enig 
recht voor ancleren zou kunnen wm·
clen ontlee·nd. 

De situatie, door de loonexplosie 
van 1964 ontstaan, is ernstig. 

Dat .zal wel blijken, wanneer bij het 
indienen van de miljoenennota het 
tegen het einde van 1964 ve1·wachte 
tekort op de betalingsbalans wordt 
beleend genwakt. Laten zij, die de 
noodzaak erkennen daanát de con
sequenties trekken, zich gezamenlijk 
schrap te zetten in plaats van elkaa'T" 
om de oren te slaan. 

Er is een neiging groeiende, thans 
de regering de schtild te geven van 
die forse loonsverhogingen van 1964. 
Men vergeet nn eenmaal snel. Wij 
willen er daarom toch even aan her·· 
inneren, dat het eenzijdig opt1·eden 
van twee Amsterdamse grootwe1·k
geuers nu jvi8t een jaar geleden, de 
psych~se heeft ingeluid. Binnen en
kele weken stond voo1· vrijwel ieder
een vast dat ,forse loonsverhogin
gen" vo~r 1964 niet mochten en niet 
konden worden tegengehouden. Alle: 
publiciteitsorganen in Nederland 
(pers radio, televisie) verkondigden 
om striJd, dat de 1·egering de grootst 
denkbare psychologische fout zou 
maken. wanneer zij zich tegen een 
foTse o.pt7·ekking -<:an ons loonpeil nv. 
n o g .2011 veTzetten. 

IYien was ook doodsbenauwd, dat 
de leide1·s der vakbonden het gezag 
over h1m leden zouden verliezen. De 
sancenwerking in de Stichting van de 
Arbeid stond op sp7"ingen. Ook het 
orgaan van het Verbond van Neder~ 
landse Werkgevers schreef over "de 
discipline, die in het gedmng d1·eigde 
te komen" en ve-rdedigde het ten
slotte bereikte akkoord en "de dure 
opl,ossing, waarbij de Stichting in 
stanel bleef". Die loonkostenstijging 
zou zeer belangrijlc 1átgaan boven de 
te verwachten produkti?;i!;eitsstUging, 
maar zij werd dom· het verbond 
.. aanvaa1·dbaar geacht, mr dat aldt:s 
~en bijdrage moet woTclcn geleverd 
om de spanning op de aTbeiclsmarkt 
te vennincleTen". ("De N ederlandslt 
Indnst7·ie", orgaan van het Verbond 
1;an N edeTlandse \Verkgevers. van 1 
november 1963). 

En teen de regering met haar eer· 
ste complex van ten<poriseringsmaat
regelen kwam, werd haar dit van 
verschillende z~jden als een "voO?·t~i
dig" optreden verweten. 

Op het stnk van de in het najaaT 
van 1963 ontstane loonpsychose heb
ben zovelen zoveel boter op het 
hoofd. dan het ook daarom bete1· is, 
niet ;net wederzijdse kritiek in de 
zon te gaan staan. In de komend& 
weken zal kalm beTaad in de koel( 
schaduw meer clan ooit noclig bli.jkeT· 
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VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

Van onze Leestafel 

Dr. G. A. Kooy: Het echec 

van een "volkse" beweging. 
Uitg. Van Gorcum - Assen 

1964. 
Ing. f 22,50; Geh. f 24,90. 

Dit boek beschrijft het proces 

van nazificatie en denazi

ficatie in Nederland in de jaren 1931 

-1945 naar analogie van hetgeen 

bestudering van dit verschijnsel in 

Winterswijk te zien geeft. Dat de 
auteur juist deze plaats voor zijn 

sociologisch "veldonderzoek" koos is 
gevolg van allerlei overwegingen, in 

het boek nader uiteengezet, die hem 

deden veronderstellen, dat een on
derzoek aldaar naar bijval voor en 

afwending van de .N.S.B. om ver

schillende redenen op groter resul

taat mocht doen hopen dan in de 

meeste andere gemeenten. 

Hieromtrent willen wij slechts 

zeggen dat zijn motivering ons 

steekhoudend lijkt. Hetzelfde geldt 

van hetgeen schrijver in een bijlage 
voor de methodisch geïnteresseerde 
mededeelt over de door hem toege

paste methodiek, waarop wij hier 

ook al niet verder behoeven in te 

gaan. 

Gelijk in zovele plaatsen van niet 
te grote omvang dankte de N.S.B. 

haar aanvankelijke succes ook in 

Winterswijk aan de invloed van en

kele figuren, die door hun plaatse

lijke activiteiten zekere populariteit 
genoten. Schrijver vermeldt er en-

kele met name. Van hen genoot één beid schuilt voor ons hierin, dat het 

meer dan plaatselijke bekendheid - door hem bijeengebrachte cijferma

zij het een zeer dubieuze: ds. Reeser, teriaal niet méér is dan illustratie 

als hervormd predikant uit zijn ambt bij hetgeen hij betoogt, wanneer hij 

ontzet, nadat hij gerechtelijk schul- van uit het lokale en incidentele 

dig verklaard was als schrijver van tracht door te stoten tot de achter-
anonieme compromitterende schrif

turen. 
Zijn enorm redenaarstalent maak

te hem tot een van de succesrijkste 

N.S.B.-propagandisten, ook nadat hij 

ambtelijk mislukt was. 

Wel verre van de aanvankelijke 

groei van "de" beweging in Winters
wijk aan zo incidentele omstandig

heden als het toevallig beschikbaar 
zijn van populaire voormannen toe 

te schrijven, wijdt de auteur daar

naast volle aandacht aan de facto

ren, die tallozen ontvankelijk maak

ten voor de nationaal-socialistische 
propaganda. En we behoeven het 

nauwe~ijks te zeggen: hier krijgt dr. 

Kooy's studie meer dan plaatselijke 
betekenis, juist omdat wat in dit 

opzicht voor Winterswijk gold even
zeer gold voor vrijwel geheel de rest 

van het land. 

Met tal van grafieken en statis

tieken licht de auteur de 
opkomst en de neergang van de 

N.S.B. toe. Bijv. zoals deze vielen af 

te leiden uit de stembusuitslagen 
sinds 1933, waarbij inderdaad Win

terswijk de algemene landstembus 
vrijwel bleek te volgen. 

De verdienste van dr. Kooy's ar-

gronden, waartegen wij zowel de 

opkomst als de ondergang, 't "echec" 

dus, van deze "volkse" beweging 
hebben te zien. Materiële en geeste

lijke aspecten komen hierbij aan de 

orde en wie zich hierin nog eens rus
tig wil verdiepen, vindt in dr. Kooy 

een gids, wiens voorlichting even 
grondig als objectief is. 

Over dit laatste zegt de auteur in 

zijn epiloog: "De beschouwing van 
medemensen en hun gedragingen 

vanuit een ethisch-agnostische hou
ding is een der moeilijkste opgaven, 

die men zich stellen kan . Gefaald 

moeten wij hebben in ons streven, 
tot het einde toe ons persoonlijk ze

delijk oordeel over de bestudeerde 
nazi's en hun gedragingen op te 

schorten. Wij zijn zonder twijfel meer 

dan eens toch door een de mens 

en dus ook ons persoonlijk ingescha

pen neiging tot zedelijke waardering 
van anderen geleid in onze visie op 

de door ons bestudeerde N.S.B.-ers 

. . . . Gefaald moeten wij in de twee

de plaats hebben, althans in sommi

ge (veler?) ogen, omdat wij über

haupt in 'n "nogal vriendelijk" neu

tralisme over N.S.B.-ers hebben ge
schreven". 

ALLERHANDE 
1 N deze wereld met zijn enorme 

p1·oblemen, maar ook met zijn 
enorme mogelijkheden, met zijn in
eenschrompelende afstanden, kunnen 
wij niet afzijdig op ons eigen plekje 
blijven .zitten. Het samengaan met 
anderen is noodzakelijk; het komt, 
onafwendbaar. 

H EUS, wij mogen in Nederland 
langzamerhand best de mond. 

(zij het dan nog wat bescheiden) 
mee openmaken, als er over musicals 
gesproken wordt. 

De tijd schijnt immers definitief 
voorbij te zijn, dat er gezegd kon 
worden, dat Nederland geen musi
cal-land was. 

(Goede Ontvangst) 

DE individualiteit is een zeer 
kenmerkende kwaliteit van 

het mens-zijn. Een ieder heeft zijn 
eigen karakter, aanleg, bestemming, 
doel in het leven. Dat die individuali
teit in gemeenschapsleven en met 
name in een druk leven vaak zeer 
m_oeilijk recht wedervaart, zal wel 
memand ontkennen. 

(Personenvervoer) 

DE kunst kan namelijk verma
keiijk zijn in de beste zin van 

het woord; en ware het mogelijk wat 
meer kunstzinnigheid in het vermaak 
te brengen, w.ie zou er behalve de 
kunstenaar meer baat bij hebben dan 
het publiek? Vooral in een land waar 
men bij het uitspreken van het woord 
kunst een doodbiddersgezicht meent 
te moeten zetten, dan wel aan specia
liteiten voor ontoegankelijke cote
?·ietjes denkt. 

Indien deze argumentatie geldt 
voor het kunstleven in het algemeen, 
hoeveel te meer is dit dan het geval 
voor het terrein van de film, welke 
zonder subsidie geëxploiteerd moet 
worden en welker comsumptie in 
toenemende mate belaagd wordt door 
de electronische massaproductie, on
geacht kunst of vermaak. 

(Film - Orgaan v. d. Nederl. 
Bioscoopbond). 

Maar wij zuiLen daarbij wat eigen 
dierbaarheden opzij moeten zetten, al 
zullen wij schijnbaar wat van onze 
eigen belangen moeten opofferen, wij 
zullen er een groter belang voor te
rugkrijgen. Samen kunnen wij veel 
meer, samen staan wij veel sterker 
tegenover de groeiende problemen, 
die ons afzonderlijk te machtig zou
den zijn. 

(Raad en Daad) 

D
E stijging van de prijzen van 
onroerend goed wijst onge

twijfeld op geldontwaarding. Onge
twijfeld wijst ook de tendens op een 
toekomstige inflatie. Het aantal spe
culanten groeit naarmate het geld 
minder waard wordt. 

Als zodanig is het onroerend goed 
een graadmeter. Maar het onroerend 
goed niet alLeen. Ook goud, aandelen 
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Wij geloven veeleer, dat we in 

dr. Kooy's studie een ge
schrift ontvangen hebben, in alle 

duidelijkheid van zijn strekking "si

ne ira et studio" geschreven, ook 

waar de auteur zich bezig houdt met 
de vraag: over welke innerlijke 

weerstanden beschikten de verschil

lende bevolkingsgroepen tegen de 

van nationaal-socialistische zijde 

dreigende besmetting? 

Die vraag is ook voor de toekomst 
van belang en het is duidelijk dat 
sterke principiële doordringing voor 

de aanhang van elke politieke groe

pering van uitermate grote beteke
nis is. Ook daarom lijkt het ons een 

goede gedachte van dr. Kooy ge

weest te zijn de pogingen tot nazi

ficatie in Nederland aan een gedegen 

onderzoek te onderwerpen nadat we 

nu reeds weer twintig jaar (geluk

kig) van denazificatie kunnen spre

ken. Een goede gedachte, waaraan 
voortreffelijk vorm gegeven is. 

deR. 

en schilderijen zijn beleggingsobjec
ten die ook bescherming bieden te
ger(, prijsontwaarding. Maar goud, 
aandelen en schilderijen zijn niet on
der de prijzenwet te brengen. Een 
prijsbeheersing voor onroerend goed 
zou dus een discriminatie betekenen. 

(Hier Rotterdam) 

B ESCHERMING van de eigen
dom is een van de pijlers van 

een beschaafde gemeenschap. Het 
stelen van een rijwiel, ook door 
iemand, die van dat vervoermiddel 
een nuttig gebruik zou kunnen ma
ken, is in strijd met de wet en het 
rechtvaardigheidsgevoel. Dit geldt 
ook voor de bescherming van de 
industriële eigendom. 

Een ondernemer, die veel tijd en 
geld heeft besteed aan bijv. de ont
wikkeling van een nieuw middel voor 
het conserveren van hout, heeft 
recht op beschenrLing tegen nama
kers die niet de kennis, de tijd en 
het 'geld voor de ontwikkeling van 
het produkt hebben gegeven. 

(Pharmaceutische industrie) 



~~Houdt de Vrijheid hoog!'~ 

Ee!l R 0 N D V A ART door de Rotterdamse Havens SPI DO 

BETONKEIEN 
en 

BETON ANTI-KRUIPSTEEN 
In kleuren grijs en heiderood 

• 
Voldoen aan de hoogste eisen 
Keur en acceptatie op het werk 

• 
N. V. Heesseltsche Steenfabriek 
v /h W. P. DE VRIES en CO. 

Heesselt (Gem. Va rik) - Telefoon Ophemert ( 03445) 2 71 

DAMMERS & VAN DER HElDE'S 
Scheepvaart· en Handelsbedrijf N. V. 

Reders, cargadoors, bevrachters, expe-

diteurs, beëdigde makelaars voor het 

kopen, verkopen en bouwen van schepen. 

~ 

"CALANDHUIS" • Winemskade 18- Postbus 444 

ROTTERDAM - 2 

TELEGR. ADRES: ENERGETIC • <New Boe Code) 

TEL. 11.93.00 ( 15 lijnen) - TELEX 21127 <2 lijnen) 

N.V. Scheepswerven "PIET HE IN" 
v.h. Fa. W SCHRAM & ZONEN 

Werven te Bolnes en Papendrecht 

NIEUWBOUW EN REPARATIES 

Verbouwen van Sleepschepen tot Motorboten 

inclusief mbouw en revisie van motoren 

D W A R S H E L L I N G E N 2 x 11.5 meter 

geschikt voor het zwaarste materiaal 

D R 0 0 G D 0 K 115 x 30 meter 

geheel overdekt 

Telephones: 

Rotterdam: 194011-194332 - Dordrecht: 3774-8329-20466 - Ridderkerk: 3644-3409 
voor werf Bolnes Papendrecht Bolnes 

een BELEVENIS! 
Willerusplein 

Rotterdam 

I 
I 

SNIKKERS' HANDEL MIJ. l.I. 
ROTTERDAM GRONINGEN • ARNHEM 

* 
Buizen FITTINGS Flenzen 

.,ASCOT" Gaswandketels OLIESTANDMETERS 
"KLAFRESTRöM"-gietijzeren ketels OLIETANKS 
"MARK"-radiatoren AFSLUITERS 
"N.S.K. SALLAND"-ketels PLINTVERWARMING 
"THERMIA"-warmwaterboilers .,MARK"-BUIGMACHINES 
.,FLAMCO"-ophangstroppen VLOERHULZEN 
"FLEXCON"-expansievaten LASBOCHTEN 

en verdere artikelen op het gebied van de 

CENTRALE VERWARMING 

Voor Buig- en Zetwerk 
op hydr. pers 1000 ton. 

ZETLENGTE 7 m, dikte tot 32 mm 

Constructiewerkplaatsen 

W. HUIZER N. V. 
Telefoon 01804-2657 Groenedijk 10 

CAPELLE A. D. IJSSEL 

FRIESCH-GRONINGSCHE HYPOTHEEKBANK u. 
EN AANGESLOTEN BANKF.N 

Amsterdam - Arnhem - Eindhoven - 's-Gravenhage 
Groningen - Rotterdam 

PANDBRIEVEN 
EEN VEILIGE EN RUSTIGE BELEGGING 

SCHILDERWERKEN 
te DEN HAAG - WASSENAAR - ROTTERDAM - AMSTERDAM • 

UTRECHT • ARNHEM en omliggende streken, 
worden onder volle garantie uitgevoerd door de 

"Nationale - Schilderwerken Onderneming" 

HELIOTROOPLAAN 372 'S-GRA VENRAGE 

Vraagt geheel vrijblijvend een gratis offerte, Telefoon 070 - 371949 

H 
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De Miljoenennota 
(Zie pagina 3) 

Met volle kracht • vooruit 

Een troonrede, die haar kracht 
zoekt in sobere zakelijkheid. 

Een troonrede tevens, waaruit de 
vaste wil spreekt, het schip van Staat 
in de juiste koers te houden. Een 
troonrede ten slotte, die men zou 
kunnen samenvatten onder de for
mule: Met volle kr_acht vooruit. 

Het begin is "buiten"-politiek, of 
zo men wil a-politiek. Geheellos im
mers van politieke bestrevingen 
wordt hier vastgesteld, dat Neder
land in de twintig "vrije" jaren, die 
men in mei 1965 kan herdenken, zich 
van de wonden en vernielingen van 
de oorlog volledig heeft hersteld. 
Een wèl-verdiende lof aan het Ne
derlandse volk in zijn geheel. Veer
kracht en de wens zijn schouders on
der een moeilijk werk te zetten be
horen nog altijd tot de deugden van 
de Nederlandse "alleman". 

~ * 
* 

M en heeft er vroeger langdurig 
over getheoretiseerd, of ~en 

troonrede "beschouwend" dan wel 
"plannen aankondigend" moet zijn. 
Dit Kabinet heeft opnieuw een ge
mengd systeem gekozen. Na de meer 
beschouwelijke paragrafen over het 
buitenlands beleid en de sociaal-eco
nomische situatie worden in het 
tweede gedeelte een aantal plannen 
in uitzicht gesteld. Zo komen dus èn 
de liefhebbers van het belerende 
woord èn de minnaars van daden aan 
hun trekken. 
,Schijnbaar is er in de beschrijving 
van het buitenlands beleid niets 
nieuws te ontdekken. Dat Nederland 
in het belang van de wereldvrede 
het accent legt op de NATO is be
kend. Dat er verband moet zijn tus
sen de Atlantische samenwerking en 

ATIENTIE! 

de Europese integratie - die meer 
moet omvatten dan slechts de zes van 
de gemeenschappelijke markt - wij 
wisten het allang. Vergroting van 
de bevoegdheden van het Europese 
Parlement behoort eveneens tot de 
"oude" Nederlandse wensen. Dat het 
alles opnieuw en met nadruk wordt 
vermeld, heeft echter vooral in zijn 
samenhang betekenis als een scherp 
stelling-nemen tegen bepaalde Gal
lische, of juister Gaullistische, wen
sen. Het is goed, dat juist in een be
langrijk Staatsstuk als de troonrede, 
het Nederlandse standpunt duidelijk 
naar voren komt. Want de ervaring 
heeft geleerd, dat hier helaas niet 
kan gelden: à bon entendeur demi 
mot suffit. 

* * * 

Wat ons niet aangenaam treft 
in het meer algemene ge

deelte is, dat vrijwel met geen woord 
gerept wordt over 's lands defensie. 
Want de verwijzing naar de NATO 
in de buitenlandse paragraaf kan 
toch moeilijk als zodanig gelden. Was 
men van mening, dat met de onlangs 
verschenen Defensie-nota vrijwel al
les was gezegd? Blijkbaar heeft men 
zich beperkt tot de Memorie van 
Toelichting van het desbetreffende 
Departement. Toch had een korte 
volzin, waaruit - ten overvloede -
blijkt, dat de Regering als tevoren 
bereid is het volle pond te geven 
aan de Atlantische defensie-inspan
ning, in het staatsstuk niet mogen 
ontbreken. Volgens onze mening mag 
zelfs niet door woorden, of juister, 
door afwezigheid van woorden, een 
stiefkind-suggestie worden gewekt 
omtrent het defensie- beleid. 

ATTENTIE! 

Luistert op DONDERDAG 1 OKTOBER a.s., van 18.20-18.30 uur, 

over de zender Hilversum II (298 m), naar 

.. DE STEM VAN DE V.V.D." 

Drie doeleinden stelt de troon
rede voor de sociaal-econo

mische politiek. Ontspanning op de 
arbeidsmarkt. Herstel van het even
wicht op de betalingsbalans. En: het 
voorkomen van nieuwe kostenstij
gingen. Deze trits is inderdaad on
misbaar voor een gezonde financi
eel-economische ontwikkeling. Te
recht wijst de regering op het grote 
tekort op de betalingsbalans en de 
opwaartse druk op de prijzen. Juist 
als Regering heeft zij de plicht te 
letten op de groei van "onze econo
mie op langere termijn". Verder let
te men op de passage, dat de stijging 
van de nationale bestedingen in be
langrijke mate moet achterblijven 
bij die van de produktie. Het Kabi
net wenst, dat van de Rijksfinan
ciën een remmende invloed uitgaat 
op de conjunctuur. Zulks veronder
stelt het niet-inwilligen van tal van 
wensen. Dit moge spijtig zijn. Maar 
de Regering, bovenal de Regering, 
heeft zich hier te houden aan een 
stelsel van prioriteiten. Zij behoort 
het geheel van eisen, wensen en mo
gelijkheden te overzien. Het is dan 
ook te begrijpen en zelfs noodzake
lijk, dat "een loonstijging in het ko
mende jaar binnen nauwe grenzen" 
moet "blijven". 

* * * 

Wat nu de specifieke plannen 
betreft, moeten wij kort

heidshalve met enkele hoofdzaken 
volstaan. Van die plannen komt de 
zorg voor het ruimtelijke ordenings
belei.d zeer slecht uit de verf. Want 
wat te zeggen van een volzin: "De 
Regering ziet het als haar taak tot 
nieuwe activiteiten te inspireren en 
medewerking te verlenen aan het 
zoeken van op de toekomst bereken
de oplossingen". Hier is een gegoo
chel met weinigzeggende woorden. 
Dit valt des te meer op in een troon
rede, die in haar geheel een derge
lijk onwezenlijk woordenspel ver
smaadt. 

Zoals wij reeds eerder als mogelijk 
veronderstelden, bevat het Staats
stuk de aankondiging van een wets
ontwerp betreffende een Wegen
fonds. Instelling daarvan is gevraagd 
door de V.V.D., zowel in het Ver-

kiezingsmanifest als in het urgentie
program 1963. Wil men chaotische 
toestanden op verkeersgebied ver
mijden, dan zal versnelling van de 
wegenbouw op korte termijn onont
beerlijk zijn. Dat hierbij extra gel
den van de weggebruikers moeten 
worden gevraagd, is heel jammer 
en zal wel op enig verzet stuiten. 
Maar beter een ten dele zelfbetaalde 
weg dan geen weg. Wachten wij ove
rigens de inhoud van het wetsont
werp af. 

* * * 

Zeer belangrijk achten wij het, 
dat een gedachtewisseling 

over een Grondwetsherziening op 
gang komt. Het is bekend, de Grond
wet mag niet "de waan van de dag" 
volgen. Het stormachtig tempo van 
onze moderne tijd kan echter aan
passing, ook van onze hoogste Staats
wet, noodzakelijk maken. De Rege
ring toont zich hier niet voor een 
kleintje vervaard. Zij wil "publica
tie van een proeve van een nieuwe 
Grondwet" bevorderen. Maar zij zal 
zich niet verhelen, dat, zoals in een 
constitutie gebruikelijk is, een groot 
deel van het bestaande gehandhaafd 
zal blijven. 

* * * 

Ten slotte één der brandende 
punten, zoal niet het brand

punt: het radio- en televisie-beleid. 
"Op korte termijn" wacht ons het 
ontwerp van de nieuwe omroepwet. 
Hier kan men vragen: hoe kort? 
Want deze nieuwe .wet is ons reeds 
lang in uitzicht gesteld. 

Bovendien streeft de Regering er
naar "spoedig" een oplossing te vin
den omtrent reclame in radio en te
levisie. Mr. van Doorn, de voorzit
ter van de K.R.O., heeft plotseling 
snelle invoering van reclame in de 
T.V. gevraagd. Wij weten niet hoe 
de regerings-oplossing er in de prak
tijk zal uitzien. Maar wij hopen vu
rig - al kennen wij de uitkomst 
niet - dat bij die oplossing het ge
hate monopolie der zuilen doOl'bro
ken wordt. 

Het is de hoogste tijd. 
L.M. 
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Zendtijdverlening van V.V.D. aan voorzitter van de K.R.O. 

Volledige tel(st der brieven van ir. 1( .. van der Pols en 

mevrouw Van Someren aan mr. Van Doorn 

Wij drukken hieronder de volledige 
tekst af van de brief die ir. K. van der 
Pols aan de voorzitter van de KRO, mr. 
H. W. van Doorn, heeft geschreven, naar 
aanleiding van diens verzoek aan me
vrouw Van Someren-Downer om politieke 
zendtijd van de VVD aan hem af te 
staan. 

Hoogedelgestrenge heer, 

Ons blijkt, dat u zich tot het lid van de 
Tweede Kamer der Staten-Generaal me
vrouw H. van Someren-Downer te Am
sterdam, hebt gewend in een kwestie het~ 
zg. droit de réponse betreffende; uw be
doeling was het daarbij, dat ons Kamer
lid, tegen wier. formulering in een be
paalde t.v.-uitzending u bezwaar maakt, 
haar bemiddeling zou verlenen om te be
reiken dat ons bestuur zou goed vinden u 
te veroorloven in de VVD ter beschikking 
staande zendtijd bepaalde bezwaren be
trekking hebbende op het betoog van me
vrouw Van Someren kenbaar te maken. 

In de eerste plaats zij onder uw aan
dacht gebracht, dat een dergelijk verzoek 
van een Tweede-Kamerlid tevens voorzit
ter van een omroeporganisatie, recht
streeks behoorde te worden gericht tot de 
instantie, in casu het partijbestuur van de 
VVD, die de beschikking over de betrok
ken zendtijd heeft. In hoeverre u dan 
medewerking van mevrouw Van Someren 
had willen vragen, stond natuurlijk te 
uwer beoordeling. 

Vervolgens moet ons van het hart, dat 
wij uw gedachtengang nauwelijks kunnen 
volgen. Als voorzitter van de KRO kunt u 
met veel groter gemak spreektijd ter be
schikking krijgen, of zendtijd voor de tele
visie, dan via de VVD. Het droit de ré
ponse dient om diegene het antwoord in 
het publiek mogelijk te maken, die zelf 
niet of nauwelijks over geschikt publici
teitsmedium de beschikking heeft. 

De ons door de regering toegekende tijd 
voor de televisie bijv. bedraagt slechts een 
uitermate klein gedeelte van die periode, 
die de organisatie onder uw leiding mag 
gebruiken. Uw verzoek krijgt daardoor 
voor elkeen iets geforceerds en onrede
lijks, behalve uiteraard voor uzelf, daar u 
het verzoek anders niet zoudt hebben ge
daan. 

Desalniettemin, wij achten het droit de 
réponse zo hoog, en zien in wezen zo vaak 
aanleiding daarop aanspraak te maken, 
dat wij om te bevorderen dat de gebrui
ken op dit gebied in Nederland de kant 
uitgaan die wij als billijk en fair zien, 
besloten hebben u uit te nodigen in onze 
t.v.-uitzending op 26 oktober a.s. van uw 
zienswijze te doen blijken. In aanmerking 
genomen de tijd voor aan- en afkon
diging van het programma, zal de spreek
tijd ongeveer zeven minuten bedragen, 
dezelfde tijd als mevrouw Van Someren 
ter beschikking had. 

Indien u van onze invitatie gebruik 
wilt maken, gelieve u daartoe binnen en
kele dagen contact op te nemen. Helaas 
moeten wij op spoed aandringen, omdat 
wij bij uw ontstentenis enig ander optre
den in het belang der liberale propaganda 
hebben te organiseren. 

Met de meeste hoogachting, 

w.g. K. VAN DER POLS, voorzitter. 

Hieronder laten WIJ m extenso volgen 
de tekst van de brief van mevrouw H. van 
Someren-Downer aan mr. H. W. van 
Doorn, inzake zijn verzoek om een droit 
de réponse in de politieke zendtijd van de 
VVD. 

Zeer geachte heer Van Doorn, 

Uw verzoek om op dezelfde tijd en 
plaats recht op antwoord te krijgen in de 
zendtijd van de VVD zal ik aan het dage
lijks bestuur van mijn partij doorgeven. 
Zelf heb ik geen zeggenschap over het 
gebruik van de 10 minuten zendtijd, die 
ons eenmaal in de acht weken ter be
schikking staan. 

Ik veroorloof mij wel enkele opmerkin
gen te maken over het door u aan de pers 
ter beschikking gestelde artikel, dat u 
mij vergezeld van een verzoek tot bemid
deling deed toekomen. 

le. Het lijkt mij voor de voorzitter 
van de KRO, die over een groot aantal 
uren t.v.-zendtijd per week beschikt, niet 
moeilijk om ons van antwoord te dienen. 
U kunt dan dezelfde tijd, 8.20-8.30 kiezen 
en tevens dezelfde plaats, aan de voet van 
de zender Lopik. Het komt mij voor, dat 
de VVD geen speciale rechten op deze 
plaats kan doen gelden. 

2. Het recht op antwoord komt mijns 
inziens allen toe, die persqonlijk worden 
aangevallen en niet in staat zijn op over
eenkomstige wijze te antwoorden. Daar
om rijzen er twee bedenkingen tegen uw 
verzoek. 

In onze uitzending werd noch uw naam, 
noch die van de KRO genoemd, maar de 
"omroepverenigingen". U werd dus niet 
persoonlijk aangevallen. Voorts vraag ik 
mij af of u kunt optreden namens al deze 
omroepverenigingen? Dit zou weer een 
nieuw licht werpen op de structuur van 
ons omroepbestel. 

3. De gelegenheid tot antwoorden heeft 
u in ruime mate. Van die gelegenheid en 
van de gelegenheid ons aan te vallen 
wordt door verschillende omroepvereni
gingen een onbeschroomd gebruik ge
maakt. 

U als "groot-aether-bezitter" heeft daar 
de tien minuten die de VVD eens in de 
acht weken heeft, niet voor nodig. 

4e. De vergelijking met de gelegenheid 
waarbij de KRO mij recht op antwoord 
(droit de réponse) gaf, gaat niet op. Het 

ging toen om een door coupures verkeerd 
weergegeven uitzending waar ik persoon
lijk in optrad en waarbij mijns inziens es
sentiële dingen werden weggelaten uit een 
betoog dat tevoren was opgenomen. 

Als conclusie op dit onvolledige betoog 
volgde toen bij de uitzending nog een 
onvriendelijk commentaar, waarop ik 
niets meer kon terugzeggen. Die situatie 
doet zich ten aanzien van u thans in geen 
enkel opzicht voor. 

5e. U maali:t in uw stuk een verkeerd 
gebruik van de term commerciële t.v. Ik 
sta voor het systeem van een t.v., bekos
tigd uit reclame met een strikte scheiding 
tussen programma en reclame, zoals in
dertijd door de staatssecretarissen Schol
ten en Veldkamp is verdedigd en niet het 
Amerikaanse systeem van commerciële 
t.v. 

Als u mij vraagt van wie deze t.v. on
afhankelijk is, dan is het antwoord: zo
wel onafhankelijk van de adverteerder als 
van politieke groeperingen. 

6e. Ik heb noch gezegd, noch gesugge
reerd, dat de omroepverenigingen het plan 
van de heer Scholten verwierpen, dat wa
ren de politieke partijen, nadat de. om
roepverenigingen in woord en geschrift 
het plan en de aanhangers daarvan fel 
bestreden hadden. Het plan werd verwor
pen in een Kamerzitting, waarbij be
stuursleden van de omroepverenigingen 
het woord voerden. Wij achten dit een 
onjuiste situatie. Dat het plan in de Ka
mer verworpen werd, werd in onze uit
zending ten overvloede duidelijk gemaakt 
door opnamen uit het Kamerdebat. 

7e. Indien aanleiding tot uw verzoek 
is dat ge u gekwetst voelt, hoewel noch 

CJ)eze Burger 
heeft met wat men noemt zéér gemengde gevoelens kennis genomen van het 
feit, dat op z'n minst genomen dertig Zweedse parlementariërs zich ge
strengelijk houden aan de alom bekende, doch niet steeds in toepassing ge
brachte wijsheid, dat spreken zilver, doch mondhouden goud is. 

Als men mag afgaan op de res.ultaten van het onderzoek van Jan Gillberg, 
een jonge, conservatieve kandidaat bij de aanstaande Zweedse rijksdagver
kiezingen, dan hebben die dertig zwijgzame parlementariërs het afgelopen 
jaar geen mond opengedaan. 

Volgens Gillbergs verslag in het politieke tijdschrift "Origo" bleek bij een 
vraaggesprek bovendien, dat hun kennis van fundamentele politieke onder
werpen maar zeer matig is. Zo kon geen van hen ook maar bij benadering 
het bedrag noemen dat dit jaar door het parlement voor sociale maatregelen 
is uitgetrokken. 

Gillberg vindt dit wel een bewijs dat een verjonging in het Zweedse poli
tieke leven dringend nodig is. En "tot leeringhe ende vermaeck" heeft Gili
hert namen en foto's van de zwijgzame parlementsleden in genoemd blad 
gepubliceerd, met hun antwoorden op de gestelde vragen erbij. 

Ik herhaal: met zéér gemengde gevoelens, omdat ik deze Zweedse onthul
ling, projecterend op Nêerlands, o Nêerlands parlementaire situatie, niet zó 
overtuigd ben van 's heren Gillbergs gelijk, wanneer hij de zwijgzaamheid 
van deze dertig Zweedse volksvertegenwoordigers afkeurenswaardig acht. 

De vraag immers dringt onmiddellijk naar voren: hoe is het bij ons in dit 
opzicht gesteld? En is het boud gesproken, wanneer ik veronderstel (v e r
onder s.t eI, want ik beschik over geen enkel gegeven) dat wij ons, zo niet 
over dertig,. dan toch wel over een niet àl te ver daarvan verwijderd aantal 
parlementariërs mogen verheugen, die ere aan het goud bewijzen? 

Zou een conscientieus onderzoek-ten-deze in de Handelingen mijn ver
onderstelling niet als onbetwistbaar feit bevestigen? 

En zoudt u, hooggeachte Van Thiel, met de hand op uw warmvoelende hart, 
d!urven zeggen dat onder uw honderdvijftig directe onderzaten, er géén dertig 
zijn, die niet weten hoeveel óns departement voor sociale maatregelen heeft 
uitgetrokken? 

Maar is - en dáár wilde ik op komen - deze zwijgzaamheid en dit gebrelt 
aan parate kennis omtrent getallen, een nadeel? Belemmeren zij de goede 
gang der parlementaire zaken; strekken zij tot nadeel van 's lands belangen'! 

Hooggeachte Gillberg, laat mij u de verzekering geven, dat hier bij ons in 
Nederland alles van een leien dakje gaat, terwijl onze situatie dezelfde is als 
de uwe. Spiegelt u aan ons en ge spiegelt u zacht. 

Dat dit u tot troost moge zijn is een van de hartewensen van 

-

uw naam, noch die van de KRO genoemd 
is, dan spijt me dit. Maar wellicht kunt u 
zich dan ook voorstellen hoe voortdurend 
anderen, kijkers en luisteraars, zich er
geren aan uitzendingen van de omroep
verenigingen. In vele uitzendingen wor
den namelijk mensen die het niet eens 
zijn met de omroeppolitiek in Nederland 
met naam en toenaam belachelijk ge
maakt en wordt er laatdunkend over hen 
gesproken, zonder dat zij zich kunnen 
verdedigen. 

Ondanks deze opmerkingen zal ik toch 
gaarne uw verzoek om zendtijd aan ons 
dagelijks bestuur overbrengen. 

Met de meeste hoogachting, 

W.G. H. VAN SOMEREN
DOWNER. 

DAGELIJKS BESTUUR VAN DE 
LIBERALE INTERNATIONALE 
GROEP NEDERLAND 
VERGADERDE 

Het Dagelijks Bestuur van de Liberale 
Internationale Groep Nederland kwam 
zaterdag 12 september in Den Haag in 
vergadering bijeen ter bespreking van 
verschillende organisatorische kwesties, 
mede met het oog op het congres van 
de Liberale Internationale in oktober in 
Stresa. 

j UIT DE PARTIJ !: 
AFD. SOEST ISOESTERBERG 
HOUDT FORUM/DISCUSSIE
AVOND TE SOESTDIJK 

De afdeling Soest-Soesterberg organi
seert op donderdag 1 oktober a.s. om 8 
uur in het Oranje Hotel een forum
avond. Inleiders zijn het raadslid S. Min
co uit Hilversum met als onderwerp: De 
VVD en de middenstand en het raads
lid H. J. te Pas uit Naarden die spreèkt 
over: Bouwproblemen. 

Mr. Th. F. Raedt, voorzitter van de af_ 
deling Soest-Soesterberg spreekt over: 
Hoe staat het met de vrijheid van de kie
zer? 

Ook belangstellenden uit andere afde
lingen zijn van harte welkom. 

BELANGRIJKE BIJEENKOMST 
VAN UTRECHT EN ZEIST 

Op vrijdag 25 september a.s. wordt door 
de afdelingen Utrecht en Zeist een intro
ductiebijeenkomst georganiseerd met de 
voorzitter van de Partij, ir. K. v. d. Pols. 

Deze bijeenkomst zal gehouden worden 
in hotel Pays Bas, Jans Kerkhof te 
Utrecht, des avonds 8 uur in zaal 10. De 
beide besturen nodigen de leden van alle 
afdelingen behorende tot de Staten Cen
trale Utrecht uit, deze bijeenkomst bij te 
wonen. 

ALGEMEEN SECRETARIAAT 

V.V.D. 
Koninginnegracht 61 

's-Gravenhage 

Telefoon ( 070) 60 48 03 

(3 lijnen) 

Giro 67880 



VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

"NIVEAU" (I) 
* '' Wij hebben jongstleden maan-

* dag met verbazing geluisterd 
naar een radio-uitzending van de Par
tij van de Arbeid, die gewijd was aan 
de REM en aan de V.V.D. De uitzen
ding muntte uit door persoonlijke ha
telijkheden zonder zakelijke achter
grond. Het was, dachten wij, zelfs voor 
deze Partij een onvoorstelbaar laag 
niveau. Naar ons gevoel kan hier 
slechts één conclusie aan worden ver
bonden: de Partij van de Arbeid heeft 
voorlopig de hoop opgegeven om con
structief in de ether mee te werken 
ilan de politiek van ons land. 

NIVEAU (11) 
* Zo zal dan mr. H. W. van Doorn, 

* de voorzitter van de K.R.O., 
zendtijd kunnen gebruiken van de 
V.V.D. En dit, omdat hij zich daartoe 
"gerechtigd" achtte "in antwoord" op 
eoo "aanval" waarin zijn naam n i e t 
genoemd werd door onze partij-ge
note mevrouw Haya van &orneren -
Downer. Ir. Van der Pols, onze partij
voorzitter heeft terecht gesteld, dat 
het verzoek van mr. Van Doorn, die 
zelf ove•r het K.R.O.-medium beschik
ken kan, voor iedereen "iets gefor
ceerds en onredelijks heeft". Maar hij 
willigde het verzoelr toch in, om op 
die wijze het "droit de réponse" er
kend te zien over de aether. Nu maar 
twee dingen afwachten. Ten eerste, of 
mr. Van Doorn conform zijn medede
lingen aan het Algemeen Handelsblad 
werkelijk van de V.V.D.-tijd gebruik 
zal maken. En ten tweede, of hij in 
slagvaardigheid en suggestieve kracht 
hetzelfde niveau zal weten te bereiken 
als mevrouw Van Someren in de eer
ste uitzending. 

DISCREPANTIE 
" Eind juni wees een NIPO-on-

* derzoek uit, dat 92 % van de 
C.H.U.-sympathisanten vóór een sa
mengaan met de A.R. in één prote
stants-christelijke partij was. C.H.U.
voorzitter, mr. Beernink, trok zich 
twee weken later niets van deze uit
slag aan. Hij vond het "wat al te bar" 
zich te laten leiden door de betrekke
Iijk geringe groep ondervraagde chris
telijk-historische kiezers. Bovendien 
had hij bezwaren tegen de wijze 
waarop de NIPO-vraag was gefor
muleerd. 

Vorige week heeft het dagelijks 
bestuur van de federatie van C.H.
jongerengroepen de besturen van 
C.H.U. en A.R.P. opgeroepen het 
vraagstuk van een eventueel samen
gaan in grondige studie te nemen. 

"De enquête-uitkomsten van het 
NIPO vormen een belangrijke graad
meter van de huidige publieke opinie 
inzake de verhouding van beide par
tijen", zo adstrueert het bestuur zijn 
verzoek. Waarmee de discrepantie 
tussen de verlangens van de C.H.U.
aanhang en de interpretatie daarvan 
door de C.H.U.-politici weer eens is 
aangetoond. 

STAPHORST 
• • De gemeenteraad van Staphorst 
* heeft met zeven tegen zes stem

men haar goedkeuring onthouden aan 
een voorstel de plattelandsbibliotheek 
van Staphorst- Rouveen (met bijna 
f 13.000) te subsidiëren. De A.R.- en 
S.G.P.-leden verzetten zich tegen de 
aanwezigheid in de bibliotheek van 
boeken van Rogier van Aerde, F. Bor
dewijk, Hugo Claus, Anton Coolen, 
A. den Doolaard en andere "verdor
ven" schrijvers. 

Het dagblad Trouw meent, dat het 
subsidiestelsel hier de bron is van 
alle narigheid. Als dat er niet was 
geweest, had ook niemand verant
woordelijkheid op zich behoeven te 
nemen. Wanneer nu de meerderheid 
van de raad een beroep doet op het 
geweten, moet men dat serieus ne
men. Wij moeten zo verdraagzaam 
zijn, deze mensen hun (dwaze) me
ning te gunnen, aldus Trouw. 

Liever haddden wij echter gezien, 
dat de fracties van de A.R. en S.G.P. 
in Staphorst zelf wat verdraagzamer 
waren geweest tegenover de dorps
genoten, die wèl werken van boven
genoemde schrijvers willen lezen. Dat 
dergelijke bekrompenheid tot gevaar
lijke excessen kan leiden, is al eer
der gebleken. Straks rijdt weer de 
mestkar door Staphorst, met daarop 
de verdoemden, die Kinderen van ons 
Volk hebben gelezen. 
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POLITIEI( VAN EVENWICHTSHERSTEL 

Onze minister van Financiën 
heeft thans een zware en 

moeilijke taak. Hij is door dè loon
explosie kort na zijn optreden in de 
herfst van het vorig jaar - om het 
populair uit te drukken - niet be
paald met zijn neus in de boter ge
vallen. 

De loonexplosie ontwrichtte alle 
plannen en prognoses, waarop de be
groting 1964, die hiJ bij zijn optreden 
al gereed vond, was gebaseerd. 

Minister Witteveen staat dit jaar 
voor de taak niet alleen de gevolgen 
van de loon-explosie budgettair op 
te vangen, maar bovendien het ver
broken financieel en economisch 
evenwicht te helpen herstellen. 

Het noodlot lijkt wel te beschik
ken, dat een minister van Financiën 
van liberale huize is voorbestemd tij
dens moeilijke omstandigheden als 
beheerder van 's Rijks financiën op 
te treden. Gedurende de eerste we
reldoorlog waren het de ministers 
Treub en Van Gijn die elkander af
wisselden aan de Kneuterdijk. Tij
dens de crisisjaren '30 viel deze on
dankbare rol toe aan Oud. Minister 
Witteveen heeft die rol onder poli
tiek zeker niet gemakkelijker om
standigheden te vervullen. 

Hoe ingrijpend de loonexplosie is, 
blijkt uit de grote verschuiving, die 
het werknemers-aandeel in het na
tionaal inkomen sedert 1960 heeft 
ondergaan. Van 1960 tot 1963 steeg 
het van 67,7 tot 72,5 procent, in 1964 
tot 75 procent. Op zichzelf een ver
heugend verschijnsel, dat op stijging 
en spreiding van de algemene wel
vaart duidt, maar dat waarschijnlijk 
mede de voornaamste oorzaak is van 
de daling van de particuliere bespa
ringen van 16,9 procent van het netto 
nationale inkomen tot 11,9 procent, 
terwijl de investeringen van bedrij
ven - mede onder de druk van de 
loonsverhogingen van 1959 op 
1960 stegen van 11,9 tot 15,7 procent 
en zich op dit niveau handhaafden. 

* * * 
het ogenblik is het dus voor 
de minister van Financiën 

zaak om zonder schade te veroorza
ken aan de economische groei, van 
de staatsfinanciën, over welke 20 tot 
25 procent van ons nationale inkomen 
lopen, een corrigerende invloed te 
doen uit gaan. En dat terwijl aller
wege-mede door de loon- en prijs
ontwikkeling - een groter beroep op 
de Rijksmiddelen wordt gedaan. 

Aan een stijging van het totaal der 
uitgaven viel niet te ontkomen en 
met ruim f 15 miljard is een nieuw 
hoogtepunt bereikt. Maar de mini.~
ter is er in geslaagd om bij een stiJ
ging van het nominale nationale in
komen voor 1965 gesteld op 6,5 pro
cent, het z.g. structurele jaarlijkse 
accrès der uitgaven beneden de 4% 
norm te houden. En de netto-impuls, 
uitgaande van de begroting tot 2,5 
procent te beperken. 

Een belangrijke factor hierbij is de 
doorwerking van de belastingpro
gressie bij de gestegen nominale in
komens. Zonder deze factor - 2,2 
procent - zou de impuls 5,4 procent 
geweest zijn. 

* * * 

Die belastingverlaging, waartoe 
thans wetsvoorstellen in zijn 

gediend, zal - tenzij de Tweede Ka
mer hierin verandering zou brengen 
- op zijn vroegst 1 januari 1966 van 
kracht worden, tenzij de conjunctuur 
een vroegere datum zou toelaten. 

De regering acht - de minister 
herhaalt het nog eens in de Miljoe-

nennota - deze verlaging uit een 
oogpunt van sociale rechtvaardigheid 
van belang. Geen wonder, wanneer 
IT!en ziet, dat door de sterke progres
sie van de Loon- en Inkomstenbelas
ting alsmede door de stijging van 
(inflatie) winsten, de belastingen op 
inkomen, winst en vermogen, de op
brengst van deze belastingen - voor 
1964 geraamd op 5,9 miljard - in 

De M lijoenennota 
door Mr. J. VAN GALEN 

1964 6,8 miljard en naar raming in 
1965 7,3 miljard bedraagt. Dus de 
h e l f t van alle middelen van de 
schatkist. Dit is een stijging van niet 
minder dan 24 procent! 

Het dient gezegd dat de minister 
het uitstel van deze' noodzakelijke en 
billijke belastingverlaging ondanks 
alles met goede argumenten verde
digt. In dit opzicht gaat zijn beleid 
volkomen parallel met dat ter voor
koming van ernstige stoornis van het 
betalingsbalans-evenwicht: de corri
gerende krachten te laten doÓrwer
ken zonder het pijnlijk effect daar
van te verzachten door het toestaan 
van inflatoire speelruimte. Intussen 
wordt, doordat de eliminatie van de 
progressiefactor gekoppeld is aan de 
verlaging van de progressiefactor 
voor de z.g. middengroepen, ook deze 
uitgesteld. Met deze verlaging is een 
zeer groot belang gediend. De alge
mene verlaging komt voor een groot 
deel voor rekening van de verlaging 
aan de voet. 

De daarin vallende categorie -, de 
tot middeninkomens geraakte arbei
ders - zal relatief het meest van 
de verlaging profiteren, hoewel 
naar uit de Nota blijkt, de relatieve 
daling van de besparingen vooral 
aan deze categorie moet worden toe
gerekend. Daarentegen is het van 
eminent belang voor onze economie, 
dat de middenklasse van vrije beroe
pen, technici e.d., wat ontlast worden. 
Deze onmisbare categorie kweekt 
men niet alleen aan door verbetering 

. van het hoger en technisch onderwijs, 
maar ook door groter profijt van hun 
inspanning niet weg te belasten. 

* * * 

Laten wij tenslotte overwegen, 
dat een gewaarschuwd man 

voor twee geldt. De ervaring met de 
belasting-verlaging-Van de Kieft per 
1 juli 1955, die deze minister ook 
"moreel en redelijk gemotiveerd" 
noemde, heeft stellig bijgedragen 
mèt de loonstijging van 16 procent 
in 1956 tot de "overbesteding", die 
in december 1956 tot pijnlijke "beste
dingsbeperking" moest leiden. Minis
ter Hofstra zei toen (op 10 jan. 1957 
voor de werkgroep van ondernemers 
in de P.v.d.A.). 

"De bakens dienen (dus) tijdig te 
worden verzet, waarbij men dient te 
bedenken, dat wij langzamerhand in 
dwingende tijdnood geraken. Ook de 
particuliere onderneming wacht niet 
tot een faillissementsaanvrage op ta
fel komt." 

Ook minister Witteveen wil niet in 
dwingende tijdnood komen en kan 
zich daartoe spiegelen aan de erva
ringen van zijn socialistische voor
gangers. 

Minister Witteveen wacht thans een zware en moeilijke taak. 



~~Houdt de Vrijheid hoog!'' 

MIJN OPINIE IS 8 • • 

LlQERAAL DEMOCRATISCH 
CENTRUM 

Onder bovenstaande titel kwam onlan!fll 
in ons weekblad een beschouwing voor 
van drs. J. Goedhart, betreffende maat
regelen ter vergemakkelijking van .de 
overgang van rooms-katholieken en recht
zinnige protestanten naar de V.V.D. 

De kern van zijn betoog is, dat onze 
partij vermijdbare weerstanden zal moe
ten opruimen, die ook voor anderen dan 

christenen gelden. 
Al noemen wij ons "Volkspartij", men 

ziet ons, aldus 3Chrijver, nog in ruime 
kring aan voor een werkgeverskliek (sic) 
of voor een vereniging tot steun aan be
dreigde vermogenden, voor conservatieve 
status-quo verdedigers, dan wel voor 
principiële bestrijders van alles wat nieuw 

is. 
Ik kan uit zijn beschouwing slechts op

maken, dat hij onze partij een !orse zwaai 
naar links wil laten maken. 

De geringste afdwaling naar links zou 
ons zeker 80 °/o van de stemmen kosten bij 
de eerstvolgende verkiezing. Wij liberalen 
bedoelen met het volk de gehele bevol
king, voor welker belangen wij opkomen. 
De heer Goedhart deelt ons volk in 
tweeën, die ik gemakshalve groep A en 
groep B noem.Het is evenwel niet zo, dat 
A de armen en B de rijken zijn. Ik zou de 
heer Goedhart willen vragen of hij enig 
idee heeft van het verschrikkelijk noodlot, 
dat tienduizenden uit groep B getroffen 
heeft door de ontwaarding van het geld. 

Nu wil hij schijnbaar alleen de belangen 
van de eerste groep dienen, terwijl hij die 
van de tweede groep verwaarloost. Dit is 
onmogelijk, zo men de mensen van groep 
A een redelijk bestaan wil geven. 

Wij liberalen trachten steeds het be
drijfsleven te stimuleren en kapitaalvor
ming in de hand te werken. Wij willen 
graag, dat . er eieren worden uitgedeeld 
onder de massa en liefst nog gouden 
eieren. Het gouden eieren leggen is in 
hoofdzaak het werk van de bedrijven. 
Hoe beter deze renderen, des te meer 
welvaart kunnen we de have-nots geven. 
Maar om een bedrijf groot en rijk te ma
ken zijn er kundige bedrijfsleiders nodig. 
De heer Goedhart zal wel niet zo naïef 
zijn te menen, dat een zuiver toe

val is dat de Kon. Petroleum Mij. en de 
Unilever beide in 1964 ca. 450 miljoen 
gulden in de schatkist moeten storten. 

De heer Goedhart spreekt over de be
drijfsleiders minachtend. Wat kunnen onze 
bedrijfsleiders echter uitrichten, wanneer 
er geen personeel is te krijgen? 

BETONF 

Indien men ons volk een behoorlijk be
staan wil verzekeren dan is het dringend 
noodzakelijk om de belangen van de . be

drijven te behartigen. 
Maar om een bedrijf te laten renderen 

is er meer nodig dan kapitaal en wel een 
kundige leider. Goede bedrijfsleiders zijn 
uiterst schaars en ze zijn in feite de kurk 
waarop onze gehele welvaart drijft. De 
heer Goedhart heeft een hekel aan onze 
bedrijfsleiders en aan meervermogenden. 
Hij spreekt tenminste zijn ongenoegen er 
over uit als onze partij de belangen zou 
gaan behartigen van meervermogenden, 
die bedreigd worden. Wat zijn meerver
mogenden? Mogelijk bedoelt hij wel de 
een of andere landgoedbewoner, die van 
zijn 3 ton inkomen, zoveel belasting moet 
betalen, dat hij zijn personeel niet meer 
kan betalen en zijn boedel moet zien ver

waarlozen? 
Het zou zeker de moeite waard zijn om 

van de heer Goedhart eens te vernemen 
wat hij zich voorstelt, dat onze partij in 
concreto zou moeten doen om de weer
standen weg te nemen, waar hij over 

spreekt. 
De hoedanigheden, die het proto-type 

van de liberaal eigen zijn, hebben meer 
consequenties voor zijn geestelijke ge
steldheid, dan ik hier uiteen kan zetten. 
Een van de voornaamste wil ik graag nog 
even noemen en dat is zijn drang naar een 
individuele vrijheid, gepaard aan een zui
ver begrip, waar deze gebonden behoort 
te zijn. 

Het spreekt vanzelf, dat niet alle men
sen, die met de liberale gedachtengang 
sympathiseren, zich de genoemde hoeda
nigheden ook eigen hebben kunnen ma
ken, al zullen ze er zeer zeker naar stre
ven. 

Evenmin zijn alle meer of rriinder vol
groeide liberalen lid van onze partij. Ze 
zitten eigenlijk in alle partijen, heel dik
wijls contre-coeur, maar om redenen, die 
we moeten respecteren. 

Het is onze taak om deze mensen, zo
veel als mogelijk is, naar ·onze partij over 
te hevelen. 

Ongetwijfeld zullen we daarmede suc
ces hebben, want wij hebben de wind in 
de zeilen. 

Laten we echter steeds duidelijk doen 
uitkomen, dat we er in geen enkel opzicht 
aan medewerken, dat er een stempel op 
de samenleving wordt gedrukt, waar de 
zelfstandige mensen niets van moeten 
hebben. 
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VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

Knelpunten in de volkshuisvesting en de 

mogelijkheden tot hun oplossing 
(I) 

(Ingezonden) 

In het begin van de vijftiger jaren maakten wij bij wijze van grap 
wel eens de opmerking: "Als het zo doorgaat, dan zijn we nog niet 
uit de woningnood als onze kinderen gaan trouwen". "Wij" waren de jon
ge gezinnen en met "onze kinderen" werden de na de oorlog geborenen 
bedoeld. 

Inmiddels is deze grap trieste werkelijkheid geworden en binnenkort 
kunnen deze kinderen hetzelfde grapje herhalen over hun kinderen en wie 
durft nu nog met stelligheid te beweren, dat die grap later ook nog geen 
werkelijkheid zal worden? 

De eerste na de oorlog geborenen hebben reeds de tocht naar de ambte
naar van de Burgerlijke Stand en het Bureau Huisvestigng ondernomen 
en de stroom zal spoedig wassen. 

Het is goed in dit verband de vraag te stellen of de wijze, waarop thans 
het beleid met betrekking tot de woningbouw gevoerd wordt, werkelijk 
zal leiden tot een - ook uit meer algemeen maatschappelijk oogpunt be
zien - aanvaardbare oplossing. 

In de eerste plaats zullen we dan dui
delijk moeten stellen wat op dit moment 
nu precies onder woningnood dient te 
worden verstaan. Er begint zich nl. een -
zij het thans nog enigzins vage, maar 
nioottemin toch reeds meer en meer goed 
waarneembare - scheidingslijn af te te
kenen tussen een groep in nood verke
rende medeburgers-woningzoekenden en 
een steeds groter wordend aantal op wo
ning wachtende jongeren. De laatste groep 
ondervindt de ellende van de woning
nood in de vorm van het moeten wach
ten tengevolge van een tekort aan hui
zen, dat alleen door een versnelde en 
vergrote productie kan worden opgelost. 

De eerste groep vormt een veel ernsti
ger probleem, omdat we hier steeds meer 
te doen krijgen met diegenen, die reeds 
gebukt gaan onder het juk van een slech
te vvoning, inwoning of nog erger en voor 
wie de nieuwe woningen om maatschap
pelijke redenen (veelal financiële, doch 
menigmaal ook andere) geen oplossing 
brengen. Zij zijn afhankelijk van het vrij 
komen van bestaande huizen en wachten 
veelal reeds jaren - uitzichtloos - op een 
menswaardige behuizing. 

Zij zijn de zgn. "doorschuifgevallen" 
geworden en aangezien het "doorschui
ven" slechts zeer moeizaam verloopt, 
blijft de nood voortduren. 

Leegmaken van goedkope 
wonii1gwetwoningen 
Het zal daarom zeker hoog tijd worden, 
dat men het leegmaken van goedkope 
woningwetwoningen ernst gemaakt wordt 
opdat de groep medeburgers, die alleen 
op deze wijze uit hun woningellende ver
lost kan worden, nu ook werkelijk eens 
geholpen gaat worden. Laten we aller
eerst trachten dit leegmaken van goed
kope woningwetwoningen op vrijwillige 
basis te bevorderen en wel door het voor 
de tegenwoordige bewoners aantrekkelijk 

ORiëNT A TIEBEZOEK O.E.S.O .• 
N.A.V.O. EN S.H.A.P.E. 
TE PARIJS 

OP uitnodiging van de afdeling Voor
lichting voor vrouwenorganisaties 

op het Hoofdkwartier van de NAVO heb
ben vertegenwoordigers van de bij het 
NVC aangesloten vrouwenorganisaties een 
oriëntatiebezoek gebracht aan OESO, 
NAVO en SHAPE. 

De eerste dag was gewijd aan bezoe
ken bij OESO en NAVO. OESO is geves
tigd tn Chateau de la Muette, waar wij 
's morgens een uiteenzetting kregen van 
het werk van de Organisatie Economi
sche Samenwerking en Ontwikkeling. 

In 1947/48 boden de Verenigde Staten 
door middel van het Marshallplan hulp 
aa:n de door oorlogschade getroffen Euro
Pese landen. Vo'orwaarde was, dat de 
landen door ond,erling overleg deze hulp 
verdeelden; hierdoor was men verplicht 
samen te werken en de Organisatie Euro
Pese Economische Samenwerki11g ont
stond. (OEES). 

Toen de hulp niet meer nodig was, 
bleef de samenwerking als OESO, waar
aan nu ook Amerika Canada en Japan 
deelnemen en het w~rkterrein is uitge
gebreid tot minder ontwikkelde landen. 

Na de lunch in Chateau de la Muette 
Volgde een bezoek aan het NAVO-ge-

te maken hun medewerking te verlenen. 
Laat degenen, die ten onrechte een in 

verhouding tot hun inkomen veel te 
goedkope woningwetwoning bewonen 
echter tevens niet in het ongewisse, dat, 
indien zij n~et op deze basis vrijwillig 
willen medewerken om hun woning be
schikbaar te stellen voor degenen, die in 
nood verkeren en op geen andere wijze 
geholpen kunnen worden, de regering ge
eigende maatregelen zal treffen om tot 
ontruiming te geraken. Kan op deze wij
ze het probleem van de noodgevallen 
onder onze woningzoekenden worden 
opgelost, de oplossing van het probleem 
van degenen, die thans een woning
wetwoning bewonen en best een duur
der huis kunnen en ook willen bewonen 
vraagt, evenals de woningvoorziening van 
de jonge mpnsen, die een gezin willen 
gaan vormen, om een aantal geheel an
dere maatregelen. We komen hier di
rect in de problemen van de gesubsidi
eerde overheids- en semi-overheidswo
ningen, gesubsidieerde en ongesubsidieer
de particuliere huizen, huurprijzen, grond
prijzen, koopprijzen enz., kortom een 
warwinkel zo groot, dat het voortgaan 
op de bestaande weg geen enkele redelijke 
waarborg geeft, dat we naar normale om
standigheden groeien. Integendeel, de za
ken zijn zo verward, dat het ergste voor 
de toekomst gevreesd moet worden. 

Het is daarom goed op een en ander 
thans eens nader in te gaan. 

Een jaar geleden trad het nieuwe Ka
binet op en als punt één van het program 
ma waarop de regeringscoalitie tot over
eenstemming kwam, stond - en staat 
nog steeds - het oplossen van het wo
ningvraagstuk. 

Minister Bogaers kwam met een Bouw
nota en wist daarmee zeker nieuw en
thousiasme te ontketenen, zelfs zoveel, 
dat de critici bereid waren hun critiek 
even te la ten rusten en de tekortkomin
gen in deze nota niet aanstonds in een te 

Copie voor deze rubriek te zen
den aan: Mej. Joh. H. Springer, 
Alexanderstraat 16, Haarlem. 

bouw. In d.e NAVO, in 1949 opgericht, 
was aanvankelijk het militair beleid 
hoofdzaak, maa'l' thans bouwt het zich uit 
tot politiek forum. Art. 5 is het belang
rijkst: "Aanval op een of meerdere leden 
is een aanval teg-en allen". 

De NAVO is niet supernationaaL Be
sprekingen om tot over.eenstemming te 
komen, duren soms lang. 

De gezamenlijke gefinancierde militai
re objecten veranderen steeds. Zoveel mo
gelijk werken industrieën uit alle landen 
er aa:n m,ee. 

Een receptie besloot deze eerste dag. 
Op de tweede dag werd de SHAPE in 

Versailles bezocht. Het militair Comité 

schel licht te plaatsen. Eén van deze te
kortkomingen en m.i. de belangrijkste, 
heeft betrekking op de financiering van 
de bouw en de verdeling van de contin
genten. Het lijkt mij daarom goed om 
daarover thans, nu over enige weken 
de discussies over de begroting 1965 zul
len aanvangen en het gehele beleid van 
de minister zeker in bespreking zal ko
men, enige opmerkingen te maken. 

Geen verdeling bij voorbaat 
Ik acht het principieel onjuist, dat het 

aantal te bouwen woningen bij voorbaat 
wordt verdeeld in een X aantal woning
wetwoningen, een IJ aantal premiewo
ningen en een Z aantal ongesubsidieerde 
(zgn. vrije sector) woningen. 

Ik acht het eveneens principieel onjuist 
dat door de centrale overheid dan wel 
het provinciaal bestuur wordt uitge
maakt hoeveel huizen van iedere cate
gorie in elke met name aan te wijzen ge
meente jaarlijks dienen te worden ge
bouwd. Dit is naar mijn oordeel een ge
heel onnodige bevoogding van de gemeen
tebesturen op wie in de eerste plaats de 
taak dient te rusten om voor hun eigen 
inwoners zelf de woningvoorziening naar 
eigen inzicht te regelen. 

De centrale overheid heeft slechts sti
mulerend en waar nodig coördinerend op 
te treden en dient centraal die maatre
gelen te nemen waardoor iedere Neder
lander zo goed' mogelijk op gelijke wij
ze, met gelijke rechten en met een mi
nimum aan overheidsbemoeiing zelf in 
zijn woningbehoefte kan voorzien en 
voorts de plaatselijke overheid in de ge
legenheid te stellen om zorg te dragen 
voor de huisvesting van diegenen, die 
daarin niet zelf kunnen voorzien. 

Centraal ingrijpen is dan nog vereist 
voor normalisering van de huurprijzen en 
een eerlijk en voor ieder staatsburger ge
lijk subsidiestelsel, dat er tevens Óp ge
richt is om tot aanvaardbare grond- en 
koopprijzen voor nieuwe huizen te gera
ken. 

Bezitsvorming nodig 
Tevens zou ik gaarne zien. dat in het 

centrale beleid t.a.v. de woningvoorzie
ning een belangrijke plaats wordt inge
ruimd voor de bezitsvorming. Juist de 
omstandigheid, dat alle regeringspartij.en 
de bezitsvorming van de individuele bur
ger voorstaan en de woningvoorzie11ing 

bekleedt het hoogste gezag onder de 
Raad. Het bestaat uit de chefs staven der 
ledenlanden en zetelt in Washington. Uit
voerend orgaan is het Permanente Comi
té van het Militair Comité dat is samen
gesteld uit de chefs stave'n Ver. Staten, 
Groot-Brittannië en Frankrijk. Hieronder 
komen de opperste bevelhebbers der di
verse gebieden. Doel is de verdediging 
zo sterk te maken, dat de aanvaller zich 
wel tweemaal bedenkt. Lag de eerste ver
dedig-ingsgord,el langs IJssel en Rijn 
(drempels in de Waal), nu zijn de pos
ten opgeschoven naar gre1ns Oost-Duits
land en bevinden zich overal verspreid 
radarposte·n, die nu ook dag en nacht be
mand zijn, wat eerst niet het geval was. 

Na receptie en lunch in kantine van 
SHAPE vertrok het gezelschap 's mid
da"S naar St. Germain, waar het SHA
PE"-dorp (voor 300 gezinnen van militai
ren) en de SHAPE-school, voor 1600 
leerlingen van kleuterklas tot VHMO, 
werden bezocht. De voertaal is Frans, 
maar er wordt 6 uur per week in de 
eige111 taal onderricht. 

Tot slot een woord van dank aan Frau 
Haag, die gezorgd heeft, dat deze twee 
dagen vlot zijn verlopen. 

Sterk verkort. maar mej. v. Trojen is bereid 
in vrouwengroepen meer te vertellen met aar
dige bijzonderheden. ildres: Laan F. lnsulinde 
'L Heemstede. Te/cf. 02SOO-Il:?.'J.I7 J,S. 
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van de jonge mensen, die n.o,g een gezin 
moeten gaan vormen, het belangrijkste 
deel van d.e toekomstige woningbouw 
zal gaan vormen, maakt het m.i. zo uiter
mate belangrijk om de zich hier voor
doende mogelijkheden tot bezitsvorming 
ten volle uit te buiten. 

Laten we daarom primair stellen. dat 
er ons alles aan g·elegen is, dat dez.e nieu
we, jonge gezinnen hun intrede gaan 
doen in een woning, welke zij van de 
aanvang af hun eigendom kunnen noe
men en laten we daar financieel iets voor 
over hebheiL Moet dit veel kosten? M.i. 
behoeft dit niet meer te kosten dan wij 
thans reeds via de woningwetwoning be
reid zijn voor hen te betal,en. 

Immers: 50 procent (45.000) van de wo
ningen wordt jaarlijks thwns reeds met 
100 procent steun van de overheid ge
bouwd, daarnaast nog rond 28 procent 
(25.000 woningen) met subsidie volgens 
de premie- en bijdrageregeling en slechts 
rond 22 procent (20.000 woningen) zon
der overheidssteun. 

Het komt mij voor, dat het toch waar
lijk niet tot een landsbelang behoe.l't te 
worden uitgeroepen, dat wij voor de 
huurder van e,en woningwetwoning wel 
de volledige kostprijs van zijn huis voor 
100 procent met rijks (belasting) geld fi
nancieren tegen een rente van 4 procent 
en een aflossing op annuïteitsbasis van 
50 jaar voor de bouw- en 75 jaar voor de 
grondkosten en voorts nog een jaarlijks.e 
bijdrage van f 200 à f 300 per jaar, maar 
dat een zelfde regeling niet wordt toege
past voor degene, die zelf in zijn huis
vesting wil voorzien. 

Het is immers niet vol te houden. dat 
van onze jonge g.ezinnen, die aanstonds 
gaan trouwen en een woning willen heb
ben, de helft deze faciliteit wel en de an
dere helft niet nodig heeft. Het is niet 
waar en het beleid, dat dit bevordert is 
m.i. niet eerlijk. 

.J. BLOKLAND 
(Wordt vervolgd) 

N~ V= Houthandel 

* 

Telef. 05900 -36541• 



"Gastheren in eigen land" 

HOTEL ~~DE NEDERLANDEN~' VREELAND 
RESTAURANT -R8TiSSERIE !J,NAPOLEON" 

VREELAND 4 /o VECHT 
BIJ KRUISINQ AUTOWEG HAARLEM/HILVERSUM+ UTRECHT /AMSTERDAM 

TEl .. (02943) 15 76 . 

HOTEL WITTEBRlTG 
DEN HAAG - SCHEVENINGEN 

alle kamers met privé bad en douche 

nieuwe Restaurant en Lounge-Bar 

(geheel airconditioned) 

SAlJR DEN HAAG 

Lange Voorhout 47-52 • Tel. 113938 

* Restaurant 

* Grillroom 

* 
American Bar 

* 
Aparte salon voor vergaderingen 

hotel atlanta 

Comfortabele kamers met bad of douche en 
telefoon 

Internationaal restaurant, door zijn rustige 
sfeer bij uitstek geschikt voor zakenlunches 
en -diners 

Grote en kleine zalen voor vergaderingen, 
recepties, partijen en exposities 

Unieke daktuin, 

Parkeerterreinen in nabijheid 

ROTTERDAM 

Coolsingel 97- Tel.: 010-110420. Telex: 21595 

I 

waar de gast kè'>ning is 
Cocagne, levend middelpunt van een levende stad: 
perfekte outillage voor vergaderingen, congressen, 
shows, feestelijke bijeenkomsten: royale hotelacco
modatie, restaurant, café, petit-restaurant, bar en 
bowling. Speciale arrangementen bij feestelijke gele
genheden: Kerstmis- Nieuwjaar- Pasen- Pinksteren. 

RESTAURANT. DES SPÉCIALITÉS. CAVE RENOMMËE. 
EINDHOVEN, VESTDIJK 47. TELEFOON 04900-69288. 

HET CENTRUM VAN HILVERSUM 
HILVERSUM 

KERKBRINK 1 

TELEFOON ( 02950 l 4 61 41 
(3 LIJNEN) 

CAFE-RESTAURANT 

GROTE TERRASSEN 

B A R G E 0 P E N D T 0 T 0 2.0 0 U U R 

* 
ZALEN EN SALONS VOOR ALLE 
EVENEMENTEN 

* 
PARKEERGELEGENHEID VOOR 
50 W A G E N S 0 P E I G E N T E R R E I N 

HOTEL BOUWES 
ZANDVOORT 
Telefoon (03407) 30 46 

* 
Dagelijks muziek 
met internationale Cabaretprogramma's 

* 
Unieke accomodatie 
voor congressen en partijen 

* THE LAST WORD IN COMFORT 
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"Cultuur" versus "natuur'' 

"God schiep de natuur, de mens de woestijn!" 
Vergissen wij ons niet, dan is deze uitspraak van de vroegere directeur 

van de bekende plantentuin in het toenmalige Buiten~org in het v9ormalig 
Nederlands-Oost Indië, de heer Van den Bergh. Hij wilde er mee zeggen, 
dat waar de mens met zijn "cultuur" komt, de "natuur" terugwijkt en op 
de duur geheel kan moeten verdwijnen, waarna de woestijn rest voor de 
in zijn "culturele - rijkdom - natuurlijk" arme mens. 

Het verschijnsel is van alle tijden, maar het manifesteert zich in onze le
vensperiode in versterkte m·ate. De wereldbevolking neemt snel toe. Daar
bij veranderen de behoeften van de mens. Hij wordt veeleisender naarmate 
er technisch meer in zijn bereik komt. Daardoor heeft de groeiende wereld
bevolking naar verhouding nog meer ruimte nodig: voor huizen, fabrie
ken, wegen, speelvelden, enz., enz., enz., enz. 

Steeds meer "woeste" gronden vallen 
aan de mens ten offer, met het plantaar
dig en dierlijk leven, dat er mee verbon
den is. In ons land kennen wij de onge
repte natuur al lang niet meer. Geen ge. 
bied of er loopt een weg(getje) over of 
een - aardgas - leiding onder, of er oefe
nen soldaten in, of straaljagers boven. 

Ook in die gebieden van de wereld, 
waar de bevolkingsdichtheid veel en veel 
geringer is en de technische en economi
sche ontwikkeling nog nauwelijks op 
gang is gekomen, is al veel verloren ge
gaan. De mens heeft zich daarbij niet al
tijd erg eerbiedig gedragen tegenover "al 
wat leeft en groeit". 

In de Stille Oceaan liggen, zo ongeveer 
900 km van de kust van Equador verwij
derd, de "Islas encant<?.das", de Gala
pagoseilanden, genoemd naar de beroem
de reuzenschildpadden. Deze eilanden 
werden in 1835 bezocht door Charles 
Darwin, die er een unieke dierenwereld 
aantrof. Zijn studies daar vormden de ba
sis voor zijn evolutieleer. 

erom - dachten wij - de mens de kans te 
geven te leven en zich te ontplooien in wat 
men dan met een modewoord, dat niet 
verplicht tot nadere omschrijving, "een 
leefbare wereld" noemt. Nu is het heel 
moeilijk te omschrijven wat dan wel een 
leefbare wereld is. Naar ons bescheiden 
inzicht is een leefbare wereld er o.a. één, 
waarin de mens niet slechts kan leven 
"bij brood alleen". 

"Wir gehören einer Zeit an, deren Kul
tur in Gefahr ist, an den Mitteln der 
Kultur zu Grunde zu gehen", hield Nietz
sche ons al voor. Over deze wijsheid valt 
veel te zeggen. Wij geloven, dat het ge
vaar ook en niet in de laatste plaats 
schuilt in de verdringing van de "natuur" 
door de "cultuur". Wee de mens, die ge
heel los komt te staan van de "natuur". 
Wee de mens, die geen Galapagos-schild
padden en geen orang-oetans - in het 
wild - meer kent. 

Het vervelende is, dat de mens in zijn 

dagelijkse zorgen om het "brood" zich 
dit gevaar niet bewust is. Hij kent het 
nauwelijks, als hij het ervaart is het te 
laat. Daarom is deze ontwikkeling geen 
onderwerp voor een partij of urgentie
programma. Er zit geen directe politieke 
winst in. Maar daarom is het probleem 
er wel en is het ook wel een politiek 
vraagstuk. In die zin, dat men nationaal 
en internationaal tot een compromis tus
sen "cultuur" en "natuur" zal moeten ko
men. 

Men zal de voortgang van de "cultuur" 
dat wil zeggen meer en betere huizen, 
fabrieken, wegen, speelvelden enz. niet 
moeten tegengaan. Dat zou trouwens ook 
niet kunnen. Maar men zal het andere 
aspect van menselijk leven, de "natuur" 
niet kunnen verwaarlozen, zonder 't ge
luk der mensen - in de toekomst - ern
stig te schaden, zo niet te vernietigen, 
men zal, zoals bijna overal in het (po
litieke) leven, tot een compromis moeten 
komen. 

Met andere woorden, men zal de na
tuurbescherming niet aan particulieren 
kunnen overlaten. Men zal hen moeten 
steunen, met geld, maar vooral ook met 
maatregelen, met internationale afspra
ken, met het reserveren van natuurgebie
den, met "planning" om dat in onze 
kring gehate woord voor één keer te ge. 
bruiken. 

Er gebeurt niet genoeg 
Nu gebeurt er ook al een en ander. 

Maar naar wij vrezen lang niet genoeg, 
vooral internationaal niet. De in 1!:48 
opgerichte Internationale Unie voor Na
tuurbescherming, de IUCN, ging ondanks 
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het lidmaatschap van vele naties door 
geldgebrek ter ziele. Het werk leed 
daardoor ernstige schade. In 1961 werd 
gelukkig een nieuwe organisatie in het 
leven geroepen, de World Wildlife Fund, 
waaraan ook prins Bernhard zijn krach
ten wijdt. Dit fund kent - nog maar - zes 
nationale afdelingen, in ons land het Na
tu ur-N oodfonds-N eder land. 

Het W orld Wildlife Fund brengt o.a. 
geld bijeen om de nog resterende natuur 
zoveel mogelijk te beschermen. Om alle 
projecten tè kunnen financieren is per 
jaar 10 miljoen gulden nodig. Waarlijk 
geen groot bedrag, maar het zal veel 
moeite kosten, zo meent de secretaris --.,_n 
de Nederlandse afdeling (die onlangs een 
artikel schreef in de "Olvehfoon", waar
aan wij enkele gegevens ontlenen) om het 
bij elkaar te krijgen. 

Er zijn al 35 projecten in uitvoering. 
Onder andere op de Galapagos-eilanden. 
En ook op Borneo, voor de orang-oe
tans. Men tracht de bij stropers en han
delaren in beslag genomen jonge mens
apen weer op te voeden tot hun gewone 
leven in de jungle, hetgeen heel moei
lijk is. 

Zoals gezegd, dit is particulier werk, 
dat overigens nog best wat meer parti
culiere (geldelijke) steun kan gebruiken. 
Maar het is werk ten behoeve van een 
zaak van meer dan particulier belang. 
Natuurbescherming is geen aangelegen
heid van geleerden en lieden met plus
fours en veldkijkers en botaniseertrom
mels. Het is een zaak van algemeen be
lang van grote orde. Het gaat om een 
.,leefbare" wereld. dBo. 

Deze eilanden zijn nu al vele jaren 
door mensen bewoond en de specifieke 
dierenwereld wordt er met uitroeiing be
dreigd. Over een paar jaar is het zover, 
tenzij er iets gebeurt. Van de Galapagos 
(de schildpad) zijn er op enkele grotere 
eilanden nu in totaal niet meer dan 3000 
exemplaren. In grote hoeveelheden zijn 
de schildpadden meegenomen door wal
visvaarders en andere zeelieden. 

Van de grote landleguanen, die van 
cactussen leven, zijn er nog tussen de 
1000 en 2000. Van de pelsrobben nog 
1000, misschien. Van de Galapagos-pin
quin wellicht nog 5000, van de Galapa
gos-albatros nog 6 à 7 duizend. Van de 
Galapagos-aalscholver (die niet kan vlie
gen) drie tot vijf duizend. Van de Gala
pagos-buizerd minder dan tweehonderd! 

GROTE BELANGSTELLING BIJ WETHOUDERS
JUBILEUM VAN R. ZEGERING HADDERS 

Vele diersoorten zijn hier - en elders -
de dupe geworden van hun onbekendheid 
met de mens, zij vreesden hem niet, 
vluchtten dus niet en werden weerloze 
slachtoffers van menselijke "cultuur". De 
bijna geheel uitgeroeide Galapagos-bui
zerd is er een voorbeeld van en de Ga
lapagos-uil. 

De trieste geschiedenis van de orang. 
oetan zal wellicht meer tot onze ver
beelding spreken. Van deze Borneose
Noord-Sumatraanse mensaap zijn mo
menteel waarschijnlijk minder dan 3000 
exemplaren in leven, slechts in enkele 
kleine gebieden van Sumatra en Borneo. 
Zij staan bloot aan een roedogenloze ver. 
volging door de mens. 

De dierentuinen vroegen n.l. in grote 
getale jonge orang-oetans, waarvoor een 
zwarte markt ontstond. Om de jonge die
ren te bemachtigen wordt het moeder
dier meestal doodgeschoten. Op initiatief 
van de directeur van de Diergaarde Blij
dorp in Rotterdam, dr. A. van Bemmel, 
Zijn vrijwel alle dierentuinen ter wereld 
nu overeengekomen dat zij geen oran
oetans van handelaren meer zullen be
trekken. 

Ook een politiek vraagstuk 
De lezer zal zich zo langzamerhand 

afvragen waarheen deze beschouwing in 
een politiek weekblad zal voeren. Is hier 
~en politiek vraagstuk aan de orde? Wij 

achten van wel. In de politiek gaat het 

Zoals wij reeds in onze editie van vorige week meldden, herdacht de 

heer R. Zegering Hadders op 1 september j.l. het feit, dat hij vijf en twin

tig jaar wethouder van de gemeente Emmen was. 

Ter gelegenheid van dit jubileum kwam de gemeenteraad in een buiten

gewone zitting bijeen, waarvoor een bijzonder grote belangstelling be

stond. Zo zag men o.m. veel functionarissen van onze Partij, afkomstig uit 

verschillende windstreken van ons land. 

Burgemeester drs. Beusekainp memo
reerde in het bijzonder wat de heer Ze
gering Haddersin 25 jaar voor het onder. 
wijs had gedaan. Van de 40 scholen zijn 
er 38 verbouwd of vernieuwd. Verder is 
in deze periode ook het voortgezet on
derwijs niet vergeten. Er kwamen 5 huis
houdscholen, 3 lagere technische scho
len, I u.t.s., 3 lagere landbouwscholen, 4 
ulo-scholen, 3 middelbare scholen en 2 
kweekscholen. Het aantal leerlingen bij 
het voortgezet onderwijs steeg van nog 
geen 1000 tot 7000. 

De burgemeester kenschetste de jubi
laris als een belangrijk man op een be
langrijke plaats, in een voor Emmen be
langrijke tijd. 

Ten slotte bood de voorzitter van de 
raad namens het college van B. en W. 
een bijzonder boekwerk over architec
tuur aan. 

De gemeentesecretaris, de heer Duiver
man, sprak namens het gemeenteperso
neel. Hij merkte op dat in de 113 jaar, 
dat de gemeentewet van kracht is, Em
men 40 wethouders heeft gehad, waar
van 4 langer dan 20 jaar in functie wa
ren. Bij deze vier was de vader van de 
heer Zegering Hadders met 24 jaar tot 
nu toe de recordhouder. Thans is hij door 
de zoon voorbijgestreefd, maar dat bete. 
kent tevens, dat in 113 jaar in totaal 49 
jaar een Zegering Hadders wethouder is 
geweest. 

De gemeentesecretaris bood namens 
het gemeentepersoneel 6 sherryglazen op 
zilveren voet aan. 

Nadat nog verscheidene sprekers het 
woord hadden gevoerd onder het a::n
bieden van geschenken wees de heer Ze
gering Hadders in zijn dankwoord op het 

grote verschil in levensomstandigheden, 
dat er is te constateren tussen zijn school
jaren en nu. Op de lagere school kregen 
bepaalde kindel'en eens een briefje mee 
naar huis, met het verzoek iedere dag 
boterhammen mee te brengen. De hoofd
onderwijzer zorgde er dan voor, dat de
ze in het middaguur werden verdeeld on. 
der de kinderen, die van ver kwamen en 
wier ouders niet in staat waren brood 
mee te geven. Bij het aanvaarden van 
zijn wethouderschap, was zijn grootste 
zorg de besteding van het klompencre
diet, omdat 80 procent van de kinderen 
niet met droge voeten op school kon ko
men, wanneer niet van gemeentewege 
klompen verstrekt konden worden. Dat 
was in de tijd, dat Emmen 7000 werklo
zen kende. 

Ten slotte overhandigde de jubilaris de 
burgemeester een enveloppe met inhoud 
bestemd voor het fonds, dat is gesticht 
voor de verfraaiing van het nieuwe raad. 
huis. 

"Wanneer het juist is, dat geen mens 
zonder waardering kan, kan ik weer ja
ren verder in de volle overtuiging te wer. 
ken voor een goede zaak", aldus besloot 
de heer Zegering Hadders zijn toespraak. 

Hierna volgde een receptie, aangebo
den door het gemeentebestuur tijdens wel
ke gelegenheid meer dan duizend belang
stellenden het gastenboek tekenden. 
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DE TROONREDE 
Rijkswegenfonds willen noemen, een 
vanouds vurig liberaal verlangen, 
dat U ook in ons verkîezingsprogram 
kunt terugvinden. Ik kan mij er nu 
nog niet over uitlaten of ik het eens 
ben met de wijze, waarop de gelden 
in dit fonds zullen vloeien. Ik kan mij 
daarover niet uitlaten, om de een..: 
voudige reden, dat ik nog niet weet 
hoe dit zal gaan, zolang als het wets
ontwerp over dit Rijkswegenfonds 
nog niet is ingediend, maar de ge
dachte van een wegenfonds is ons . 
zeer sympathiek. 

Mr. W. J. Geertsema, voorzitte1' van 
de Tweede KarneTfractie van de 
VVD, gaf de 17de september vooT de 
Tadio het navolgende commentaar op 
de TroonTede: 

Wellicht zoudt U vermoeden, 
dat ik het op een dag als 

vandaag, nu de Tweede Kamer zich 
intensief bezig houdt met de uitzen
dingen van T.V.-Noordzee, met U zal 
hebben over het radio- en televisie
vraagstuk. Ik zal dat echter niet 
doen, nu dit debat nog aan de gang 
is en niet met zekerheid is te voor-
spellen, wat het uiteindelijk resultaat 
zal zijn. 

Ik stel er prijs op U vandaag de 
indruk weer te geven, die de Troon
rede op mij heeft gemaakt. 

Het heeft mij verbaasd, dat deze 
rede over het algemeen in de pers 
een minder gunstig onthaal heeft ge
kregen. Ik ben het daarmee vol
strekt oneens. Het was zeker geen 
opwekkend stuk dat de Regering ons 
heeft voorgelegd. De Regering heeft 
bijzonder duidelijk te kennen gege
ven, dat de economische ontwikke
ling in Nederland in het afgelopen 
jaar be~aald minder gelukkig is ge
weest. De voornaamste oorzaak daar
van, zegt de Regering, is de uï'tzon-

., derl.ijke loonstijging, waartoe in het 
najaar van 1963 is besloten. 

Ik heb nooit onder stoelen of ban
ken gestoken, luisteraars, dat ik geen 
groot voorstander was van deze zeer 
grote loonsverhogingen. Niet, omdat 
ik de werknemers geen loonsverho
ging gunde, maar omdat ik vreesde, 
dat er op deze manier nauwelijks 
sprake zou zijn van een werkelijke 
verbetering van het inkomen, van 
een echte welvaartsvergroting. Ik 
ben van het begin af aan bang ge
weest, dat wij hiervoor de tol zou
den moeten betalen. Tol in de vorm 
van vrij sterke prijsstijgingen en tol 
in de vorm van een loonstop in het 
volgend jaar. Uit de Troonrede kun
nen wij opmaken, dat het inderdaad 
die kant uit zal gaan. 

I n dit opzicht vind ik de Troon
rede een sterk stuk; de Rege

ring vertelt ons heel duidelijk, wat 
ons te wachten staat. Ruimte voor 
nieuwe loonsverhogingen is er vrij
wel niet. 

Maar de Troonrede richt zich niet 
alleen tot de individuele burger. Ook 
het bedrijfsleven zal zich in het ko
mende begrotingsjaar ten aanzien 
van investeringen de nodige beper
kingen moeten opleggen. Het komen
de jaar zal ongetwijfeld een zeer 
moeilijk jaar worden, maar ik heb 
het Vertrouwen, dat de Regering er 
in zal slagen door een goed geheel 
van maatregelen het evenwicht in 
onze economie te herstellen. 

Nu zal de Regering met name op 
één zaak moeten letten, luisteraars, 
en dat mag U dan zien als een licht 
critische opmerking van mijn kant 
over deze Troonrede. De Regering 
zal er voor moeten waken, dat de 
lusten en lasten rechtvaardig worden 
zorgen over de positie van de kleine 
verdeeld. Ik maak mij met name 
zorgen over de positie van de kleine 

door mr. W. J. GEERTSEMA 

ondernemers. Als ik denk aan de ko
mende premieverhogingen voor de 
Algemene Ouderdomswet en de Al
gemene Weduwen- en Wezenwet, 
die gevoelig juist op de kleine onder
nemers drukken, en ik kan in de 
Troonrede weinig aanknopingspun
ten vinden voor een gelijktijdige ver
lichting van hun lasten anderzijds, 
dan baart mij dat, ik herhaal het, 
ernstige zorgen. Zorgen, die nauwe
lijks verlicht worden, als ik in de 
Troonrede lees, dat de positie van het 
midden- en kleinbedrijf versterkt zal 
worden door overheidssubsidie voor 
de individuele voorlichting. Deze 
troost, dames en heren, is bepaald 
toch te mager. 

AnENTIE! ATTENTIE! 

Luistert op DONDERDAG 1 OKTOBER a.s., van 18.20-18.30 uur, 
over de zender Hilversum Il (298 m), naar 

,.DE STEM VAN DE V.V.D." 
Spreker: M. VISSER, lid van de Tweede Kamer. 

"'f..fan midden- en kleinbedrijf is 
~ het geen grote stap naar het 

agrarisch bedrijfsleven. Dat zal on
getwijfeld met voldoening hebben 
beluisterd, dat een veelomvattend 
structuurbeleid een hoge plaats in de 
aandacht van de Regering inneemt. 
Ik hoop alleen van harte, dat daar
door niet te veel de aandacht wordt 
afgeleid van de andersoortige econo
mische problemen, waarmee onze 
landbouw ook te kampen heeft. 

* * * 

A an de woningbouw heeft de 
Troonrede natuurlijk ook aan

dacht besteed. Ik verheug mij met 
de Regering over de toeneming van 
de bouwnijverheid. Ik ben blij, dat 
wij de 25.000 huizen in de ongesub
sidieerde sector, die men ten onrech
te wel eens de vrije sector noemt, de 

MT. W. J. GEERTSEMA 

25.000 huizen, waarvoor de V.V.D. 
bij de Kabinetsformatie vurig, maar 
tevergeefs heeft gepleit, nu inder
äaad zullen krijgen. Ik zou graag 
een nog wat groter vertrouwen heb
ben gezien in de voordelen van meer 
vrijheid in de bouwnijverheid, maar 
daár zullen wij vermoedelijk nog wel 
even op ·moeten wachten. 

In de perscommentaren op de 
Troonrede, luisteraars, heb ik ook 
het verwijt gelezen, dat de Regering 
zo weinig nieuwe, verrassende maat
regelen aankondigde. Ook dit ver
wijt acht ik onrechtvaardig. Als 
voorbeeld zou ik het aangekondigde 

* * * 

Ook ten aanzien van de radio, 
en vooral de televisie, had de 

Regering voor ons een nieuwtje in 
petto. Niet alleen dat de Regering 
er naar streeft zo spoedig mogelijk 
met een nieuwe Omroepwet te ko
men, waarin ook de reclame in ra
dio en televisie zal worden geregeld, 
maar bovendien deelt de Regering 
nog mee, dat z~i een aanvang zal ma
ken met de invoering van het cen
traal antenne-systeem. Dit betekent, 
luisteraars, dat er binnenkort onge
dachte mogelijkheden komen voor 
vele nieuwe radio- en televisiepro
gramma's. Ik behoef u niet te ver
tellen, hoezeer wij liberalen, die teg
gen het ethermonopolie van de be
staande omroepverenigingen zijn, een 
dergelijke ontwikkeling zouden toe
juichen. 

* * * 

Tenslotte nog een opmerking 
over het internationale gedeel

te van de Troonrede. Dit jaar is er 
uitvoerig aandacht besteed aan de 
Europese vraagstukken. Ik heb daar
van met instemming kennis geno
men, zowel op grond van de bij uit
stek liberale geest, die deze passage 
ademde, maar ook op grond van de 
veerkrachtige en duidelijke stelling
name. 

Van harte hoop ik, dat de Rege
ring er in zal slagen, ondanks vele 
internationale tegenstrevingen - ik 
herinner U alleen al maar aan het 
rec~nte optreden van de he~r Spaak 
- toch· dit beleid door te zetten. 

"' * * 

Z ie hier, luisteraars, een enkele 
kanttekening bij de Troon

rede. Dit Regeringsstuk kan ons in 
zijn totaliteit beslist wel bekoren. 
Blijft echter de grote vraag of de 
Regering er in zal slagen al zijn goe
de bedoelingen in daden om te zet
ten en of het de Regering zal lukken 
waar nodig voet bij stuk te houden. 

Ik hoop het van ganser harte, 
luisteraars, en ik geef U de verzeke
ring dat de Regering daarvoor ojt 
onze volle steun kan rekenen. 
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NOG EENS DE RUIL VERKA ' 1ELING 

Naar aanleiding van de beschouwingen 
van dr. H. J. Witteveen over .ruilverkave
ling in ons blad van de 6de augustus zond 
een lezer ons de volgende opmerkingen: 

1) Er is geen "mom", er wordt wel de
gelijk ruilverkaveling bedreven, die alle 
boeren betere levensvoorwaarden geeft; 
het agrarische gebied komt naar boven; 
allen, die daarin leven gaan mee; ook 
de "haw not's" profiteren van die harde 
zandwegen en zullen toch via de gemeen
telijke baatbelasting daarvan iets mer
ken op hun biljet. Kort en goed, zij die 
straks het meest betalen, de boeren, de 
grondbezitters, de mensen die produ
ceren, tezamen met industrie en handel 
de bloedsomloop van Nederland. 
Het agrarische gebied betaalt omdat de 
opheffing van dat gebied is, uit een 
eeuwenoud niveau. En niet:. . "een hand
jevol toevallige eigenaren" belangrijke 
kostenbesparing voor anderen". . dat kan 
dan alleen zijn bedrijven uit landbouw 
handel en industrie; een fabrieksarbeider 
die nu zijn brommer over een verharde 
landbouwweg rijdt en vroeger over een 
fietspad, kan toch niet veel kostenbespa
ring hebben. 

2) Ja dank zij de economische kracht en 
het gezond beleid van Nederland, kun
nen we ons deze .. democratische wijze 
van handelen veroorloven (zie UNO-Dako
mey- USA). 

3) Dit heeft mijn instemming; plicht 
tot stemmen moet er zijn; de kwestie is 
belangrijk! 

4) De ruilverkaveling biedt de "have 
not's" geen grote voordelen; het is de 
BOER, die er beter van wordt. 

5) Wat verstaat een liberaal onder .. 
democratisering van deze wet; laat men 
eens precies omschrijven; tot nu toe in 
dit artikel is het slechts een woord; 
schrijver maakt wel aanmerkingen doch 
noemt de remedie (of blijft het vechten 
tegen de bierkaai?) niet! 

6) De schattingscommissie bestaat uit 
boeren, over het gehele gebied verspreid. 
Zij krijgen richtlijnen, die besproken 
worden met de adviseurs van de Cultuur
technische Dienst en de Landmeterdes
kundige van het Bureau Ruilverkaveling. 
Volgens deze richtlijnen worden de klas
sen van taxatie bepaald; in het terrein 
wordt bekeken: a- het slechtste cultuur
landperceel en b) het beste. Aan de 
hand van a en b worden de tussenliggen
de taxaties gedaan. Bezwaren tegen de 
schattingen kunnen worden ingediend (de 
schattingsuitkomsten liggen gedurende 
enige weken ter visie) en worden afge
handeld door a)· de plaatselijke com
missie en b) door de boercommissaris. De 
echatters zijn geen knechtjes van de PC, 

maar zelfdenkende zelfbeoordelende boe
ren, die toch wel "iets" van de grond af
weten. 

7) Profiteurs: dit woord heeft in zijn 
aanhef een zeer ongunstige betekenis. 
Natuurlijk probeert iedereen, en ook de 
Gemeente, van een mogelijkheid te pro
fiteren. De Plaatselijke Commissie is er 
echter, om tegen uitwassen remmend op 
te treden. Tegen een door GS (Gedepu
teerde Staten) goedgekeurd uitbreidings
plan van de Gemeente, valt door de PC 
niet op te treden. Het is nu eenmaal zo 
bepaald, dat bij afdoening van zekere 
kwesties, als koop en verkoop de over
heidsinstanties en openbare lichamen een 
pré hebben bij de onderhandelingen. Een 
en ander wordt toch altijd steeds door 
de PC gepast en gemeten in het raam 
der saneringsmogelijkheden. Komt de 
Gemeente bijv. met een voorstel, dat 
voor de belanghebbenden in het blok 
(ruilverk. blok) geen enkele aantrekke
lijkheid biedt, dan gaat de PC hierop 
niet in. De schadeloosstelling voor de 
eigenaar komt met het door de PC voor 
hem gesaneerde bedrijf. De Gemeente 
betaalt hem dat niet, kan dat ook niet 
immers de Gemeente kan niet saneren in 
het blok; de ruilverkavelingsge
meenschap betaalt de betrokkene in de 
vorm van sanering. 

Voor aanleg van waterlopen en nieu
we wegen is een zekere oppervlakte no
dig; deze wordt afgestaan door het hele 
blok, dus door iedereen. (is dit democra
tisch, of niet?). Het percentage ligt mees
tal tussen de 2 en 3 pct.; 

8) 10 pct. zal heel zelden voorkomen. 

9) "eenzijdig vastgestelde wet .. "dit is 
de tweede schatting, gebaseerd op de 
richtlijnen, waarin de aftrekken zijn be
paald in klassen, de mate van verbete
ring is bepaald, verbeteringen bijv. door 
cultuurtechn. maatregelen, waterlopen, 
harde wegen, herontginningen en verder 
daarna nog factoren als minder percelen, 
betere ligging t.o.v. de bedrijven, betere 
vorm der percelen enz. enz. 

Elke flinke ondernemende boer zal aan 
het einde van een ruilverkaveling de 
kosten gedurende 30 jaren kunnen aflos
sen. Hij toch heeft zijn bedrijf in eigen 
hand; "renteniertjes" moesten geregeld 
de koersen bestuderen en daarbij vaak 
constateren hoe anderen met zijn geld 
omspringen. 

10) Dit artikel geeft uitsluitend de in
druk, dat de arme boeren gedwongen 
worden tot een ruilverkaveling en dat 
hun het vel over de oren wordt getrok
ken. Een ruilverkaveling vindt plaats in 
een agrarisch gebied; reeds jaren tevo
ren is het door landbouworganisaties aan" 
gevraagd. Na de verkaveling profiteert 

80 pct., dat zijn de boeren, van de ge
nomen maatregelen. Rente en aflossing 
tezamen, van 5 pct., gedurende 30 jaren 
te betalen, is zeer redelijk! Nogmaals, de 
boer wordt van een ruilverkaveling niet 
armer. 

11) Hiervoor heb ik geen woorden. Wat 
is democratie? En waarom moet eer. de
mocratie geïnterpreteerd worden naar 
westerse of andere begrippen? · 

Hierop antwoordt Ir. H. J. Witteveen: 

Ad. 1. Het MOM van ruilverkaveling is er 
wel degelijk. Echte ruilverkaveling is een 
agrarische aangelegenheid, maar bij de Ruil
verkaveling-Nieuwe Stijl gaat het niet in de 
eerste plaats om de Landbouw, maar om de 
Streek. Het is de Streek die verbeterd moet 
worden door o.a. de aanleg van kostbare be
tonwegen. De neringdoenden, de handel en 
de industrie ( d.z. heus geen have-nots) kun
nen daardoor hun vervoerskosten sterk ver
lagen en daardoor hun winsten evenredig ver
hogen. Maar voor de AANLEG van al dat 
fraais betalen ze niets: het is de landbouw 
die veroordeeld wordt in het betalen van de 
kosten. Acht mijn geachte opponent dit de
mocratisch? Ik weet het wel: Democratie is 
een zeer rekbaar begrip. Achter het IJ ze ren 
Gordijn spreekt men ook van democratie. 
Nu, in zo'n volksdemocratie zou onze ruil
verkavelingswet m.i. een vrij goed fig.uur 
slaan. 

Ad. 2. Het "gezonde beleid in Nederlanrl' 
in 1954 was doortrokken van socialistische 
tendenzen. De ruilverkavelingswet en de Wet 
Prijsbeheersing Landbouwgronden zijn daar
van echte schoolvoorbeelden. Maar we leven 
nu in 1964, in een tijd van liberalisatie èn 
vroeger gemaakte fouten kunnen nu hersteld 
worden. De Prijsbeheersingswet is al inge
trokken en de Ruilverkavelingstoet dient nu 
zo spo e di g mogelijk te worden herzien. 

Ad. 4. Wat mijn opponent hier schrijft is 
"boerenbedrorf'. Handel en Industrie zijn 
geen have-npts. Hun vervoerskosten worden 
aanzienlijk verlaagd: de verkaveling biedt 
hen grote voordelen. Zeker, ook de boer heeft 
voordeel van verharde wegen, van betere wa
tervoorziening en verkaveling, ook zijn pro
dltktiekosten zullen dalen, maar daarom moet 
alleen de landbouw veroordeeld worden in 
het betalen van de AANLEGKOSTEN? 

Neem verder twee evengrote, vlak naast 
elkaar liggende bedrijven. Beide z.ullen van 
de verkaveling evenveel voordeel hebben, 
maar als op de ene plaats de eigenaar zit 
(die als zodanig wordt aangeslagen in de ver
kavelingskosten) en op de andere boerderij 
zit een pachter, dan. betaalt die laatste boer 
weer niets, hij geniet alleen de voordelen. 
Moreel kan dat niet door de beugel zolang de 
pachter niet wettelijk verplicht wordt een 
v e r go e di n g te betalen voor de aange-

brachte verbeteringen. Die vergoeding zal 
minstens gelijk moeten zijn aan de ruilver
kavelingsrente_ 

Ad. 6. Wat de schattingscommissies betreft, 
blijf ik bij mijn mening dat we aan èèn offi
ciële instantie, die de waarde van landbouw
gronden bepaalt, genoeg hebben. Daarnaast 
nog eens een andere schattingscommissie aan 
te wijzen doet m.i. afbreuk aan de Rechts
zekerheid. 

De benoemde schatters worden dus ge
Ïnstrueerd. O.a. door de cultuurtechnische 
dienst (die belanghebbend is bij de ruilver
kaveling) en een landmeter. Een wel wat 
eenzijdige opleiding dunkt mij. Waarom scha· 
kelde men toch de Grondkamers niet in? 
Deze beschikken over ervaren taxateurs van 
landbouwgronden en zij dragen tevens v e r
a n t w o o r d e l ij k h e i d. 

Ad. 7. Gemeenten hebben het recht om een 
ruilverkavelingsaanvraag in te dienen. Alleen 
daar.uit blijkt al duidelijk dat de Wet van '54 
STREEKSBELANGEN voorop stelt. Voor toe
bedeelde grond betaalt de gemeente een krats 
vergeleken bij de prijs die zij bij onteigening 
zou moeten betalen. Ook ontkomt de gemeen· 
te aan vergoeding voor bedrijfsschade wat 
bij onteigening grote bedragen vereist. Is een 
gemeente, welke via verkaveling aan grond 
komt, nu een grote profiteur of niet? Ondanks 
het feit dat de gemeente nu grond bezit in 
het verkavelingsgebied, wordt ze als eige
naar daarvan toch vrij gesteld van mede be
talen in de verkavelingskosten. 

Ad. 8. Ir. Covers, werkzaam bij de Heide 
Mij., schreef een boekje over de Wet van '54. 
Daarin lees ik: Theoretisch zou het mogelijk 
zijn dat een eigenaar 15% van zijn grond 
moet afstaan, maar hij meent dat het grond
verlies meestal kleiner zal zijn dan 8%. Nu 
is ook de Heide Mij., als uitvoerend lichaam 
belanghebbende bij ruilverkaveling en zij 
zal het grondverlies dus zeker niet te hoog 
schatten. Nemen we een grondverlies van 8% 
aan. Indien dan als gevolg van een betere 
ontwatering de productie met 8% stijgt (wat 
heel veel is!) dan zou de agrarische productie 
in het verkavelingsgebied gelijk blijven. Niet 
om verhoogde productie gaat het dus in deze 
Wet, maar om verbetering van DE STREEK. 

Ad. 10. Wordt de boer niet armer van een 
R.uilverkaveling? Hii krijgt toch een zware 
last op zijn bedrijf? Het gaat al gauw om 
een bedrag van f 100[.- per ha. Bij ver
koop van zijn bedrijf zal hij (of zijn weduwe) 
zeker merken dat hij er door de ruilverkave
ling niet beter op- geworden is. 

De lle vraag kan mijn opponent die "in 
het Westen" woont zelf wel beantwoorden. 

Ir. H. J. WITTEVEEN, 

oud-Rijkslandbouw-Consulent 

Accentverlegging bij de landbouwpolitiek 
Zowel uit de Troonrede als uit de 

landbouwbegroting blijkt, dat het 

accent van de nationale landbouw

politiek wordt verlegd. Viel in vorige 

jaren de aandacht het meest op het 

prijsbeleid, thans is het structuurbe

leid in het middelpunt geplaatst. 

Daarnaast zal - in overleg met het 

gang van de E.E.G. tot gevolg, dat 

het prijsbeleid meer naar Brussel 

verhuisd, maar ook vragen de grote 

verschuivingen, die nu reeds in de 

bedrijfsleven - meer aandacht aan landbouw plaats vinden en in de ko

de afzet van landbouwprodukten mende jaren nog zullen toenemen, 

worden besteed. om begeleiding. Daarnaast zal aan 

Wij geloven, dat deze richting de de boer-ondernemer wat meer in

juiste is. Niet alleen heeft de voort- zicht moeten worden gegeven in de 

wijze van afzet en verwerking van 

zijn produkten, opdat hij weet in 

welke richting zich de vraag zal ont

wikkelen en hoe de prijsvorming tot 

stand komt. 

Tevens zullen grote schommelingen 

in de prijzen zo mogelijk moeten 

worden voorkomen. Dit is in de eer

ste plaats de taak van het bedrijfs

leven, maar daar de agrarische markt 

zo groot, zo wtsselvallig, zo veelzijdig 

en zo kunstmatig is, zal de overheid 

hierbij moeten coördineren. 

Dit is ook voor de consument van 

groot belang. Zowel de structuur van 

het platteland van het landbouwbe

drijf als van de markt van agrarische 

produkten zullen in de naaste toe

komst grote veranderingen onder

gaan. Dit niet alleen als gevolg van 

de komst der EEG, maar ook als ge

volg van de grote trek uit de land

bouw. Daarom is een grotere aan

dacht voor het structuurbeleid mo

menteel zeker op zijn plaats. 

L. G. OLDENBANNING 
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PAARD 
* * Na Amsterdam, Rotterdam, Den * Haag, Haarlem, Groningen en 
Breda, krijgt nu ook Utrecht weer zijn 
afdeling bereden politie, In 1946 werd 
deze afdeling geliquideerd. Toen achtte 
men paarden "duur en inefficiënt". 
Vorige week besloot de Utrechtse ge
meenteraad echter met 31 tegen 7 
stemmen tot heroprichting, "Paard eu 
ruiter hebben gezag. Het publiek heeft 
ontzag voor deze combinatie," zo luid
de de mening van de meerderheid van 
de raad. 

Tot de tegenstemmers behoorden de 
leden van de PSP en de CPN. Zij zei
den het nut van politiepaarden in een 
drukke stad uiet in te zien en geen 
behoefte te hebben aan een nieuw 
"statussymbool". Vreest men in deze 
kringen, dat hun betogingen voortaan 
in rustige banen zullen worden geleid 
dankzij de bereden politie? Zo ja, dan 
gaat er reeds nu een zeer nuttige, pre
ventieve werking uit van de paarden, 
die straks door Utrecht zullen wande
len. 

HOND 
* * Utrecht mag dan misschien wat * zijn politiepaarden betreft een 
voorbeeld hebben genomen aan Am
sterdam, de hoofdstedelijke politie had 
in het verleden een kijkje in Utrecht 
moeten gaan nemen waar het de bevei
liging van voetballers en scheidsrech
ters betreft. Bij belangrijke wedstrij
den in het stadion Galgenwaard staat 
op alle vier hoeken een agent met een 
politiehond, die de jeugd ervan weer
houden het veld te bestormen. 

Als het Olympisch Stadion vorige 
week eenzelfde beveiliging had gekend, 
zou het publiek zich uiet op het ter
rein hebben gewaagd en zou de Deense 
scheidsrechter niet zijn mishandeld. 
Stadiondirectie en Amsterdamse poli
tie beraden zich nu op maatregelen om 
herhaling te voorkomen, Zij gaan de 
put dempen, waarin het kalf is ver
dronken. 

Want het onheil is al geschied: in 
Turkije en andere landen "weet'' men 
nu dat het bij voetbalwedstrijden in 
Nederland honds toegaat. 

KAT 
* * In Koog aan de Zaan wilde on-* langs een drukker een kat be
vrijden, die niet hoog te paard, maar 
wel zo hoog in een boom zat, dat het 
beestje geen poot meer op de begane 
grond durfde te zetten. Dit drukte de 
drukker en na veel moeite wist hij 
het dier te bevrijden. Echter uiet 
zonder de boom met een zaag van een 
zijner vele takken te beroven. Dus
doende kwam de koene bevrijder in 
de ambtelijke sfeer terecht, waar men 
hem verweet gemeentelijk eigendom 
te hebben beschadigd. Zo iets mag 
niet en de zo vertrouwde kreet ,,noe!l 
breekt wet" bleek een spreuk met een 
zo niet zinloze,- maar dan toch wel 
onpractische inhoud. De dierenvriend 
werd veroordeeld tot veertig gulden 
boete. Het recht moet zijn loop heb
ben, doch deze kat in de zak, die onze 
nobele drukker door zijn prijzens
waarig optreden kreeg, onderstreept 
nog eens, dat recht en rechtvaardig
heid twee geheel verschillende zaken 
zijn. 

K~P 
* * In onze goede, oude recr.uten-* tijd, waaraan wij met genoegen 
terugdenken, waren er soms rechtma
tige soms onrechtmatige opmerkingen 
ove; drank en voedsel. Het kwam in
derdaad voor, dat aan die recruten een 
drank werd voorgezet, die een kleinste 
gemene veelvoud vormde van thee, 
koffie en melkchocolade, De tijden 
veranderen, dikwijls gunstig, ook op 
militaJr-culinair terrein. Voortaan zal 
aan iedere militair van hoog tot laag 
200 gram kip per maand worden ver
strekt. Van hoog tot laag. Dat wijst op 
een democratische gelijkheid, rigoureus 
doorgevoerd. Slechts de marine is, wat 
de kippen betreft, minder gelijk dan de 
andere delen van de krijgsmacht. De 
marine blijft verstolten van kip. Wij 
wensen ook "onze" Jantjes een spoe
dige vervoeging van het "kip-ik-heb
je" toe. 
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Reactie op sociaal .. econoinisch 

radicalisn1e 

H. J. Bonda, ec. drs. "Volks
kracht in gevaar". Uitg. N.V. 
Gebr. Zomer & Keunings Uit
geversmaatschappij, Wagenin

gen. f 3.90. 

Dit geschrift mogen wij wel be

schouwen als symptoom van 
de crisis, die het- denkleven in de 
kringen van 's schrijvers geestver
wanten doormaakt. Allerlei tekenen 
immers wijzen erop" dat in anti-re
volutionnaire kringen zich in onze 
jaren een evolutie voltrekt, in wezen 
van gelijke aard als die van drie
kwart eeuw geleden. 

Toen was het vooral dr. A. Kuy
per, die het calvinisme trachtte aan 
te passen aan het moderne denken 
(niet ten onrechte sprak men toen 
van een neo-calvinisme) .. Zijn be
moeiingen raakten niet slechts de 
theologie en de wijsbegeerte, zoals 
die destijds in gereformeerde kring 
beoefend werden en waarin men zich 
in die kringen het meest thuis ge
voelde, voor Kuyper ging het er 
óók om, het calvinisme als cultuur
element weer tot aanzien te bren
gen. 

Dit alles vond zijn uitdrukking ook 
in de politieke stellingname dezer 
bevolkingsgroep, die immers ook 
eerst onder Kuypers leiding haar dui 
delijke signatuur verkreeg. 

Zoals dit politiek optreden niet 
denkbaar is zonder Kuypers erkend 
leiderschap op alle terrein van het 
calvinistische leven, zo zal men ook 
in onze tijd de a.r. politiek niet los 
kunnen zien van haar principiële 
achtergronden, te weten dus: niet los 
van de geestelijke atmosfeer in (laat 
ons nu gemakshalve maar zeggen) 
gereformeerd milieu. 

H et verschijnsel doet zich in iet

wat gecompliceerder vorm aan 
ons voor, omdat enerzijds een over
heersende figuur als Kuyper heden 
ten dage in dit milieu ontbreekt, an
derzijds onze cultuur zelf zoveel meer 
gecompliceerd is dan driekwart eeuw 
geleden het geval was. Is er o.i. spra
ke van een crisis, dan zullen we die 
niet meer als in Kuypers dagen kun
nen demonstreren aan de persoon en 
het werk van één leider, doch aan 
een (grote) verscheidenheid van 
symptomen. 
Tot goed begrip van de zaak noemen 
wij er enkele. 
Allereerst een zich bewust openstel
len voor het artistieke leven van on
ze tijd, gepaard aan een duidelijke 
herwaardering van "normen". Wie -
om ons hiertoe te bepalen - ook 
maar de kunstrubrieken van 
"Trouw" geregeld leest, neemt daar, 
mischien tot zijn verbazing, een tota-

le frontverandering waar. 

Schrijvers, een halve eeuw geleden 
op principiële gronden als volstrekt 
onzedelijk afgewezen, worden er nu 
in hun grootheid erkend en de her
uitgave hunner werken met zeker 
enthousiasme zelfs toegejuicht (Zola, 
Heijermans e.a.). Dit betekent, dat 
de lezers van het a.r. dagblad van
daag vertrouwd gemaakt worden met 
levensvisies, die hun onmiddellijke 
voorouders enkel geleerd hadden 
te verafschuwen. Wat hier ten aan
zien van de litteratuur valt waar te 
nemen kan men in de kunstrubrie
ken van , Trouw" ook constateren 
t.a.v. toneel, ballet, film enz. Dat 
zich in dit alles ook de nivellerende 
invloed van radio en televisie iaat 
gelden, behoeft ternauwernood be
toog. 

Op natuurwetenschappelijk terrein 
vangt de Trouw-lezer geregeld klan
ken op, die zijn voorgeslacht met af
schuw vervulden. Hij leert in zijn 
denken over het ontstaan van het 
heelal, over de oorsprong van de 
mens, rekenen met voorheen ver
foeide begrippen als "evolutie"·- en 
"wording". En zijn beschouwing over 
de Bijbel als bron van kennis voor 
fysische en historische verschijnse
len ondergaat daarvan mede de ge
volgen. 

Dat er ook in zijn waardering van 

de grote figuren uit het recen
te verleden een aanmerkelijke kente
ring is ingetreden, bewijst een boek 
als Kaams "Parade der mannen
broeders", onlangs in dit weekblad 
reeds besproken. Het is çieels een zich 
afzetten tegen een voorgaande gene
ratie, dat, ook in zijn eenzijdigheid 
min of meer als normaal mag wor
den beschouwd maar het getuigt toch 
ook van een totaal gewijzigde visie, 
zowel op mensen als op toestanden 

en systemen. 
Zelfs de Vrije Universiteit, in het 

leven geroepen als bolwerk van het 
toen geldende calvinistische denken, 
ontkomt niet aan de vernieuwings
drang, die onweerstaanbaar uitgaat 
van de wisselwerking, die nu een
maal in het verkeer tussen instel
lingen van hoger onderwijs bij ver
schil van uitgangspunt optreedt. Ieder 
kent namen van oud-alumni en 
hoogleraren van de VU, die radicali
serend inwerken op het politieke en 
economische denken in a.r. kring. 

Het -geschrift, dat wij hier aankon
digen, mag wel allereerst wordeon 
beschouwd als reactie op dit sociaal
economisch radicalisme. Het handelt 
over de hervorming van de structuur 
en van de rechtsvorm der onderne
ming en de schrijver erkent nadruk
kelijk dat instellingen als de Vrije 
Universiteit en het Chr. Nationaal 

Vakverbond (die zijn warme belang-

stelling hebben) 
de discussie over 
ben gemengd. 

terecht zich in 
dit vraagstuk heb-

Maar het standpunt, dat hij daar
tegenover inneemt, wijkt wel zo ver 
af van dat zijner hier in aanmerking 
komende geestverwanten, dat hier 
o.i. wel degelijk gesproken mag wor
den van een crisis, waarin zich het 
denken in calvinistische kring be
vindt. Zulks temeer, daar de schrij
ver verzekert overtuigd te zijn te 
moeten pleiten voor een op de Bij
bel gefundeerde, economisch verant
woorde benadering van de maat
schappelijke vraagstukken, die de 
gemoederen in beroering brengen, 
met name die, inzake winstdeling en 
medezeggenschap medebeslissings-
recht voor de werknemer. 

Hij voert dit pleit met grote be
kwaamheden en betrekt zijn 

argument niet enkel. uit zijn wel 
voorziene arsenaal van sociaal-econo
mische overwegingen: al:s goed a.r. 
schraagt hij zijn betoog met beschou
wingen van geestelijk-zedelijke aard, 
die in discussies over onderwerpen 
ais dit maar al teveel verwaarl«Dosd 
worden en nochtans voor enkeling en 
gemeenschap van het grootste be
lang zijn. 

Het nauwe verband, dat voor de 
a.r. tussen levensbeschouwing en 
politiek bestaat, bepaalt voor 'n groot 
deel het karakter van deze 70 blad
zijden tellende brochure. Het is diJt
zelfde verband, dat er het karakter 
van crisis-symptoom aan verleent. 
Hierom, doch niet minder om de in
houd, bevelen wij lezing ervan ook 
onder onze geestverwanten aan. 

DeR. 

CONGRES VAN 
LIBERALE INTERNATIONALE 
IN STRESA 

De Liberale Internationale zal dit 
jaar van 2 t/m 5 oktober een con
gres houden in Stresa in Italië. 

Twee thema's zullen het hoofd
onderwerp van de besprekingen zijn, 
nl. de relatie tussen de wetgevende 
en de uitvoerende macht en de inter
nationale politieke toestand. 

Verder zal er een gecombineerde 
bijeenkomst plaats hebben met de 
Liberale Groep van het Europese 
Parlement. 

Twee ministers zullen het congres 
bijwonen, nl. Maurice Sauve, minis
ter voor de Agrarische Ontwikke
ling van Canada, terwijl de minister 
van Binnenlandse Zaken van ons 
land, mr. E. H. Toxopeus, het voor
nemen heeft een deel van het congres 
bij te wonen. 

Voor het eerst zal als nieuwe se· 
cretaris-generaal in de plaats van de 
heer Richard Moore optreden, de 
heer Vernon Dawson. 
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Knelpunten lll de volkshuisvesting • 

en de mogelijkheden tot hun oplossing 

(11 en slot) 

(Ingezonden) 

In aansluiting op mijn vorige beschrijving zou ik er voor willen plei
ten. dat de toekomstige bewoners van woningwetwoningen tijdig tevoren 
wordt medegedeeld, dat hun van een in aanbouw zijnd complex huizen er 
een zal worden toegewezen en dat hun daarbij tevens wordt medegedeeld, 
dat zij deze woning kunnen huren of kopen, geheel naar eigen keuze en 
dat zij volledig worden ingelicht, zowel over de huurprijs van de woning 
bij huur als over de koopprijs en de daaruit VOQrtvloeiende lasten bij een 

keuze voor k()op. 
Als koopsom dienen dan de werkelijke kosten in rekening te worden 

gebracht en voor dit volledige bedrag dient een hypotheek te worden ver
strekt onder dezelfde voorwaarden als waaronder het rijk de voorschotten 
verleent voor de financiering van de huurwoningen. Tevens dient aan de 
kopers een zelfde bedrag aan jaarlijkse bijdrage te worden verstrekt als 

geschiedt voor de huurwoningen. 

Op deze wijze vindt gelijke behandeling 
van Nederlandse staatsburgers plaats en 
worden het eigen woningbezit en de be
zitsvorming tevens bevorderd. 

De premie_ en bijdrageregeling voor de 
. zgn. tegenwoordige premiebouw kan m.i. 
wel vervallen. Ik zou de regeling willen 
invoeren, dat iedere Nederlander voor 
een nieuw te bouwen woning een geldle
ning onder verband van eerste hypotheek 
van het rijk kan krijgen tot een zelfde 
bedrag en onder dezelfde voorwaarden 
als gemiddeld voor de woningwetwonin
gen wordt gegeven en ook een zelfde be
drag aan jaarlijkse bijdrage Dit kan dan 
gelden zowel voor de eigen- als voor 
de huurwoningen. 

De lijn van gelijke behandeling wordt 
daarmee op logische wijze doorgetrokken 
en de totale subsidielast stijgt daarmee 
zeker niet boven een bedrag, dat voor 

. punt één van het regeringspro~ramma ge
heel en al verantwoord is. 

De woningbouw en vooral een meer 
gevarieerde woningbouw. zal met 'n der
gelijke maatregel een onschatbare dienst 
worden bewezen en we zullen snel uit 

. het thans vastgelopen slop geraken. Wat 
immers zijn de mogelijkheden? 

Basis-financiering verzekerd 
a. De basis-financiering van een woning 
is voor iedere Nederlander verzekerd. Dit 
geldt zowel in de huur- als in de koop
sector. 

jaarlijkse bijdrage van f 200 à f 300.- per 
jaar. 

Bij het opnieuw vaststellen van alle 
huren van de reeds bestaande woningen 
wordt de thans geldende huurprijs, wel
ke zijn oosprong meestal nog vindt in 
vooroorlogse huurpijzen, gewijzigd in die 
zin, dat deze mag worden verhoogd tot 
het huurpeil van nieuwe, soortgelijke, ge
subsidieerde woningen, met uiteraard een 
redelijke aftrek wegens minder comfort, 
onderhoudstoestand e.d. 

de periode van 1 januari 1965 tot 1 janu_ 
ari 1975 de jaarlijkse bijdragen ieder jaar 
met 10 pct. van het basisbedrag worden 
verlaagd en de huren uiteraard met een 
zelfde bedrag verhoogd, Dit betekent een 
jaarlijkse algemene huurverhoging van 
pl.m. f 0.50 per week, hetgeen naar mijn 
mening bij een normaal blijvend con
junctuurverloop voor niemand een te 
zware last kan betekenen. 

Het voordeel van dit complex van voor
stellen is, dat we dan een werkelijke op
lossing van het huurvraagstuk krijgen. 

Normale koopprijzen 
c. Door voor alle woningen een gelijke 

basisfinanciering en jaarlijkse bijdrage te 
verstrekken, kan m.i. tevens bevorderd 
worden, dat op een eenvoudige wijze de 
koopprijzen van de nieuwe woningen tot 
normale bedragen worden teruggebracht. 

Bij de aanvraag om financiering van 
deze huizen kan nl. een berekening ge
vraagd worden van de te bedingen ver
koopprijzen. De bouwer verbindt zich bij 
de aanvraag om deze prijzen en geen ho
gere in rekening te brengen. Indien dan 
tevens bepaald wordt, dat de koper bin
nen drie jaar na het gereedkomen van 
de woning deze tegen geen hogere prijs 
dan de door hem betaalde mag verko
pen, is m.i. een redelijke regeling tot 
stand gekomen, temeer indien wordt toe
gestaan, dat de financieringsfaciliteiten -

de gemeenten te worden uitgebreid in die 
zin, dat aan deze verkopen geen goed
keuring meer mag worden verleend, in
dien de prijzen niet voor alle soorten wo• 
ningbouw op dezelfde wijze vastgesteld 
worden. Goede regels voor dit toezicht en 
strikte nakoming daarvan is zeker ge
wenst om ook op dit punt tot normale, ge
zonde verhoudingen te geraken. 

Discussie noodzakelijk 
Met het vorenstaande hoop ik een bij

drage te hebben geleverd tot een verder_ 
gaande en m.i. zeer noodzakelijke dis
cussie over de toekomst van onze volks
huisvesting. Ik acht deze discussie temeer 
van belang, omdat het voortgaan op de 
tot nu toe bewandelde weg nimmer tot 
een gezonde oplossing van de vele pro
blemen zal leiden en wat nog erger is: 
de rechtsongelijkheid zal blijven voortbe
staan! 

De ene groep zal bevoordeeld worden 
zonder dat voor het individu, dat daartoe 
behoort, een aanvaardbare reden zal kun
nen worden aangegeven waarom hem 
voordelen worden toegekend, die aan an
deren worden onthouden . 

Een onschatbaar voordeel van hetgeen 
ik hiervoor heb voorgesteld zal zeker ge
legen zijn in de omstandigheid, dat de 
kunstmatig in het leven geroepen hok
jes van woningwetbouw, p1•emiebouw A, 
B en C en ongesubsideerde (zgn. vrije 
sector) bouw zullen verdwijnen. Er kan 

Dit houdt tevens in, dat ook de basis
kosten van alle woningen gelijk worden. 
Alles wat nu meer wordt uitgeg€ven aan 
de woning en wat dus als lasten door eige
naar of huurder meer betaald dient te 
worden, geeft de woning ook werkelijk 
mee!l' woongenot. Men krijgt voor meer 
geld dus werkelijk een beter uitgerust 
huis. Dit nu is in de tegenwoordige om
standigheden het grote knelpunt en juist 
daardoor komt de doorstroming niet op 
gang. 

b. Het vastgelopen huurprijsbeleid kan 
op tamelijk eenvoudige wijze herzien 
worden en tot een oplossing gebracht. 

Bij nie1tw te bouwen woningen moet de eis gelden van een goed uitgerust huis met werkelijk 
meer woongenot. 

Hiervoor is het volgende nodig. De 
nieuwe, met de door mij voorgestelde 
subsidiëring, gebouwde huizen gaan de 
basis vormen voor het vaststellen van 
nieuwe huurprijzen en wel als volgt. 

Bij de nieuwe woningwetwoningen, zo
wel als bij de nieuwe particuliere huur
woningen wordt de huurprijs door d:e mL 
nister - op voorstel van de toekomsti
ge eigenaar - bij het toekennen van de 
financieringsfaciliteiten vastgesteld aan de 
hand van de werkelijke kosten. Het on
eigenlijke element in deze huurprijs is 
dus beperkt tot de voordelen, welke 
voortvloeien uit de credietfaciliteit van de 
b_asislening, welke met een lange loop
tljd op annuiteitsbasis tegen 4 pct. rente 
wordt. verstrekt door het rijk en tot oo 
verlagrng van de kostprijshuur met de 

Dit opnieuw vaststellen dient in eerste 
instantie in onderling overleg tussen ver_ 
huurder en huurder plaats te vinden. Bij 
verschil van mening ware een bindende 
beslissing te geven door de huuradvies
commissie. 

Voor de jaarlijkse bijdragen, zowel voor 
bestaande woningen als voor nieuwe, zou 
ik een in 10 jaar aflopende regeling wil
len voorstellen, opdat we een vast tijd
stip krijgen, waarop de gehele subsidië
ring daadwerkelijk afloopt. Dit zou een
wudîg kunnen door te bepalen. dat in 

onder gehoudenheid van nakoming der 
verplichtingen onder de lopende betalin
gen - door de nieuwe eigenaar kunnen 
_worden overgenomen en deze tevens voor 
de jaarlijkse bijdrage in aanmerking 
komt. 

d. Teneinde ten slotte nog te vom·ko
men, dat de bevoordeling van de wo
ningwetbouw tegenover de particuliere 
bouw voort blijft gaan, b.v. door het be
palen van verschillende grondprijzen, 
dient m.i. het toezicht van Gedeputeerde 
Staten bij het verkopen van grond door 

gebouwd worden onder gelijke voorwaar. 
den en de gemeentebesturen zullen zelf 't 
beste wat hun door vrije ondernemei'S 
wordt voorgelegd, kunnen kiezen. Blijft 
dit particuliere initiatief in gebreke, dan 
zullen de gemeentebesturen zelf maat
regelen kunnen treffen en behoeft ook 
niemand hun daarover iets te verwijten, 
ook niet wanneer dit tot gevolg zou heb
ben dat er nog meer woningwetwoningen 
worden gebouwd1 

J. BLOKLAND 
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DE· VVD EN HET REM-DEBAT 

D E weigering van de VVD
fractie in de Tweede Kamer 

om haar stem te geven aan het ont
werp van Wet Installaties Noordzee 
(de z.g. "Anti-Rem Wet") heeft in 
en buiten de Kamer in confessionele 
en socialistische kringen aanleiding 
gegeven tot een agitatie, welke de 
indruk moest wekken dat het hier 
een ongehoord feit betrof, dat in onze 
parlementaire geschiedenis een uni
cum was en waaraan zij - confessio
nelen en socialisten - zich boven
dien nimmer hadden "bezondigd". 

Verontwaardigd werd geconsta
teerd. dat er toch enige liberale mi
nisters in het Kabinet zitten. De VVD 
werd afgeschilderd als een "onbe
trouwbare bondgenoot". 

"Wandelganger" in De Volkskrant 
raakte er geheel van over zijn toeren 
en schreef, dankbaar geciteerd door 
de heer Meijer Sluyzer voor de Vara
microfoon, dat "trouw aan de eig·en 
regering in het VVD-vocabulaire niet 
voorkomt" en dat de liberalen geen 
enkel gevoel hebben voor "de ver
antwoordelijkheden, die vastzitten 
aan het meedoen aan de regering". 

Een unicum in de parlementaire 
historie? Een daad, waartoe alleen 
die onverantwoordelijke liberalen in 
staat zijn? . 

Het is· eenvoudig lachwekkend te 
zien met hoeveel boter op het hoofd 
die ~onfessio?<elen en socialisten, die 
dit alles aan de goegemeente trach
ten wijs te maken. in de brancLende 
zon zijn gaan staan. 

Wij zullen hieronder de feiten la
ten spreken, die zich alle het laatste 
decennium hebben voorgedaan. 

* * * 

l N januari 1957 moest het on-
• der leiding van de socialisti-

sche minister-president staande Ka
binet-Vrees, dat vijf socialistische 
ministers telde, zich in de Tweede 
Kamer bij monde van minister 
Struycken ( KVP) te weer stelLen te
gen een motie van de heer Blom, 
welke zich richtte tegen een post 
van f 10 miljoen op de begroting van 
Binnenlandse Zaken tot verhoging 
van de salarissen der z.g. ambtelijke 
topfunctionarissen. 

De minister had namens het Kabi
net verklaard, dat wanneer deze post 
niet werd aanvaard, het de regering 
niet mogelijk zou zijn een verant
woord personeelsbeleid te voeren. 

Desondanks handhaafde de heer 
Blom zijn motie, die op 1 februari 
1957 werd verworpen met 57 tegen 
76 stemmen. De hele PvdA-fractie en 
met haar 6 leden van de CR-fractie, 
één KVP-er en één Anti-Rev. lid 

ALGEMEEN SECRETARIAAT 

V.V.D. 
Koninginnegracht 61 

's-Gravenhage 

Telefoon ( 070) 60 48 03 

( 3 lijnen l 

Giro 67880 

schaarden zich achter deze motie. De 
VVD-fractie, hoewel toen "oppositie
partij", behoorde tot de tegenstem
mers en steunde dus de regering, die 
zonder deze steun zelfs een nederlaag 
zou hebben geleden. 

e In juli 1960 verdedigde de chris
telijk-historische minister Beerman 
namens het Kabinet-De Quay, waar
in o.a. ook twee anti-rev. ministers 
zaten een wijziging van de Loterij
wet. 'waarbij de z.g. voetbal-toto 
werd geïntroduceerd. 

Het ontwerp werd op 7 juli 1960 
aangenomen met 76 tegen 68 stem
men. Ondanks het feit, dat de twee 
anti-rev. en de twee christ.-hist. mi
nisters, die in het Kabinet zaten, door 
niet heen te gaan zich kennelijk bij 
dit voorstel hadcLen neergelegd (al
thans hiervoor geen Kabinetscrisis 
wilden veroorzaken), behoorden de 
gehele anti-rev. fractie (met uitzon
dering van mr. Biesheuvel) en twee 
leden van de christ.-hist. fractie tot 
de tegenstemmers. 

e Op 22 december 1960 brak on
der hetzelfde Kabinet een (later bij
gelegde) Kabinetscrisis uit, doordat 
bij de behandeling van de begroting 
van Volkshuisvesting en Bouwnijver
heid van de anti-rev. minister Van 
Aartsen een motie van zijn geest
verwant de anti-rev. afgevaardigde 
Van Eib~rgen, (met 70 tegen 59 
stemmen) werd aangenomen, die 
door de minister onaanvaardbaar 
was genoemd in die zin, dat hij daar
in aanleiding zag, zijn zetel ter be
schikking te stellen. 

e Wederom onder het Kabinet-De 
Quay werd door de staatssecretaris
sen Scholten (CHU) en Veldkamp 
( KVP) een nota inzake reclame-tele
visie ingediend, welke ook door mi
nister Cals als minister van Onder
wijs, K. en W. werd verdedigd en bij 
welker indiening ook de twee anti
rev. ministers zich wederom hadcLen 
neergelegd. 

Desondanks werd mede door de te
genstem van de gehele anti-rev. frac
tie de meerderheid van de KVP
frdctie en enige CH-leden de motie 
van mevrouw Van Someren verwor
pen welke zich voor de uitvoering 
van' de in die motie neergelegde be
ginselen uitsprak. 

* * * 

I N al die gevallen trokken so
cialisten, katholieken, anti

revolutionairen en christelijk-histori
schen zich niets aan van hun "eigen" 
ministers in het Kabinet en volgden 
zij eigen inzicht, ondanks dringende 
beroepen van regeringszijde. 

Dat eigen inzicht was in die ge
vallen bovendien zeer aanvechtbaar. 
Hun verzet lag in het gewone poli
tieke vlak en had niets te maken met 
zo ernstige zaken als bezwaren, ont
leend aan de grondwet en het volken
recht. 

En hiermee zijn wij dan aan het 
eigenlijke REM-debat · gekomen 
waarover in alle dagbladen zo uit
voerige verslagen zijn verschenen, 
dat het weinig zin heeft, dat nog eens 
dunnetjes over te doen. Slechts en
kele aantekeningen wilLen wij hier 
maken. 

De eerste is deze, dat wij alle res
pekt hebben voor de indringende en 

beheerste wijze, waarop onze geest
verwant mr. Berkhouwer de staats
en volkenrechtelijke bezwaren, die 
dit ontwerp oproept, uiteenzette. Het 
is trouwens een materie. die hem 
bijzonder goed ligt. 

Aan de hand mede van de stan
daardwerken van Kranenburg en 
Van der Pot (Kranenburg: "een on
beperkte delegatie aan de regering 
is zonder enige twijfel ongrondwet
tig". Van der Pot: "een algemene 
machtiging, al heeft zij slechts be
trekking op één wet, is uitgesloten") 
toonde hij aan, hoe zowel de ver 
gaande delegatieregeling als de onbe
perkte dispensatie- bevoegdheid (om 
het voorzichtig te zeggen) ernstige 
twijfel doet rijzen of hier niet aan 
alle kanten strijd met de Grondwet 
aanwezig is. 

Een fundamenteel bezwaar za!!J hij 
gelegen in het feit, dat het ontwerp, 
welks considerans gewaagt van 
"rechtsbelangen", volkomen ver
sluiert, welke belangen worden ge
diend. Nog ernstiger achtte hij het, 
dat deze wet zelfs geen enkele con
crete norm inhoudt ten aanzien van 
de zaak welke men wenst te be
strijden.' In dit verband merkte mr. 
Berkhouwer beeldend op: .,Deze wet 
stelt een blinde muur op. Daarachter 
ligt voor rie regering een onbegrensd 
terrein tot onbeperkt opereren." 

NOTITIES VAN 

EEN INSIDER 

D E onbegrensde delegatie en 
dispensatie-bevoegdheid, wel

ke hier gevraagd worden, zullen al
leen passen in noodsituaties. De zaak, 
waar het hier om gaat, behoort niet 
tot het noodrecht. Misschien, zo 
voegde hij daar fijntjes aan toe, is er 
wel rechtsnood in die zin, dat wij e1· 
tot dusver niet in geslaagd zijn, be
paalde legislatieve belangen en aan
spraken in onze ether-rechtsorde te 
veranker·en. 

Internationaal-rechtelijk kon hij er 
o.a. op wijzen, dat van geleerde zijde 
niet zonder reden de vraag is gesteld 
of er geen sprake is van détourne
ment de pouvoir legistatif. D.w.z. of 
de wetgever hier niet een nationale 
norm ent op een tractaatsbepaling 
(het Tractaat van Genève), die voor 
een ander, nadrukkelijk beperkter, 
doel is gegeven. 

Het zijn slechts enkele van de door 
hem aangevoerde zeer ernstige be
zwaren waarbij dan nog komt de 
ongelijke behandeling van het Rem
eiland en Radio Veronica. 

Er werd de heer Berkhouwer ver
weten, dat hij geen alternatief zou 
hebben gesteld. Ten onrechte. Zijn 
alternatief was: wachten op een in
ternationale regeling. die zowel voor 
gevalLen als Veronica als voor derge
lijke kunstmatige eilanden in de 
maak schijnt te zijn. En in die tijd 
zou dan eindelijk nationaal tot stand 
kunnen worden gebracht waar me
vrouw v. Someren-Downer nog eens 
met welsprekende overtuiging voor 
kwam pleiten. De oplossing namelijk, 
die in grote lijnen zo duidelijk was 

neergelegd in de regeringsnota in-

zake reclame-televisie en die door 
een hoogst betreurenswaardige uit
spraak van de Kamer in 1963 was 
afgewezen. 

Zonder die verkeerde beslissing 
van de Kamer was er nimmer een 
REM-affaire geweest. Wat tóch ko
men moet, is niet tegen te houden. 
Om het met onze woordvoerdster te 
zeggen: "De huidige werkelijkheid 
past niet meer in de huidige struc
tuur en vindt eigen wegen en dat 
zijn dan - onvermijdelijk - sluip
wegen." 

De bakens dienen eindelijk te wor
den verzet en met grote nadruk .be
toogde zij nogmaals, dat bakens ver
zett·en n i e t inhoudt vernietiging 
van de bestaande omroepverenigin
gen. 

Er moeten echter andere mogelijk
heden d a a r n a a s t komen en de 
ontwikkeling der techniek biedt 
daartoe de volle gelegenheid. De 
ether kan en moet nu werkelijk 
"open" worden. De behoeften zijn er 
dtûdelijk en de mogeLijkheden staan 
in de jongste Troonrede vermeld. 
Regering wat let u? Het is de hoog
ste tijd! 

* •* * 

M INISTER SCHOLTEN hield 
vast aan zijn opzet en de 

heer Berkhouwer moest constateren: 
U hebt mijn steHingen wel bestreden, 
maar niet weerlegd. 

De ambtgenoot van minister Schol
ten, mr. Bot, liet geluiden horen, 
waarbij "open bestel" en ,.gelijke 
kansen" goed in de or.en klonken. Het 
was alles echter nog heel vaag en het 
feit, dat die vage plannen en toe
spelingen (voorlopig) ook door zui
len- en monopolie-verdedigers wer
den toegejuicht, deed mevrouw Van 
Someren terecht nog met de nodige 
reserve staan tegenover hetgeen uit
eindelijk uit de bus zou kunnen 
komen. 

Wij willen blijven hopen, maar aan 
geloven zijn wij nog niet volledig 
toe ..•.•• 

WIJ LEVEREN 

DOZEN 
uit Massief Carton 

* 
Speciaal voor 
export 

* 
N.V. Stroocartonfabriek v!h 

E. Free & Co. 
OUDE PEKELA 

Telefoon 05978 - 2233, 2 lijnen 

Eigen modern ingericht 
laboratorium. 



VRIJHEID EN DEMOCRATIE 24 SEPTEMBER 1964- PAGINA 6 

D ISCUSSIE-G R 0 NDSLAG 
voor zes hoofdpunten van een nieuw beginselprogram van de Vollispartij voor Vrijheid en Democratie 

Punt 1 
De Nedeirlandse staat zoals hij in de 

geschiedenis groeide werd tot een aan
vaardbare en waardevolle levensgemeen
schap, omdat hij een aantal groepen met 
verschillende geestelijke en historische 
achtergronden tot een geheel wist samen 
te smeden. 

In de loop van de ontwikkeling open
baarde zich een aantal kenmerken, die 
langzamerhand tot wezenskenmerken ge

. worden zijn en die in velerlei opzicht 
samenvallen met wat· de liberalen als 
idealen van een volkssamenleving zien. 

Datgene wat de NedeTlandse staat in 
de geschiedenis van andere polltieke ge. 
meenschappen heeft onderscheiden is dat 
hi( vroeger dan elders bij de heersen
de groepen in de samenleving begrip is 
ontstaan voor de eis van feiteHjke ver
draagzaamheid tegenover andersdenken
den op ieder gebied, ook al is de uitvoe. 
ring, die hieraan werd gegeven slechts 
met vallen en opstaan geworden tot dat
gene wat thans voor welhaast een ieder 
als norm geldt. 

Daarom kan de Nederlandse staat al
leen het vaderland van allen zijn, wan
neer de geestelijke vrijheid, de eerbied 
voor ieders eerlijke overtuiging, en de 
bereidheid om elkaar te aanvaarden in 
ieders hart verankerd liggen. 

Deze geestelijke instelling is een gevolg 
van de inzichten over de menselijke 
waardigheid, namelijk dat iedere vol
wassene zelf zijn taak in de wereld zoekt, 
en de gelegenheid krijgt die taak naar 

. eigen geweten te vervullen. 
De Volkspartij voor Vrijheid en De

mocratie plaatst de erkenning op de 
voorgrond dat er een nauwe samenhang 
bestaat tussen de taakstelling en de wij
ze waarop men zijn levenstaak wenst te 
vervullen en het geloof of de levens
overtuiging, die men als grondslag heeft 
aanvaard. 

Ook op het terrein van de staatkun
dige beginselen geldt deze samenhang 
voor iedere individuele mens. De VVD 
is van oordeel dat deze verschillen over 
de diepste levensgrond een gelijk staats
krmdig inzicht niet uitsluiten. 

Zij acht zo'n gelijk inzicht omtrent de 
beginselen van vrijheid, verdraagzaam
heid en verbondenheid noodzakelijk en 
voldoende voor een vruchtdragend sa
mengaan in een ·liberale partij. De VVD 
wenst het verenigingspunt te zijn voor 

· allen liie deze beginselen tot uitgangs_ 
· punt van hun staatkundig streven kiezen. 

Punt 2 
De partij acht het een onafwijsbare 

eis, dat door versterking van het zede
lijk normbesef geestelijke ontworteling 
en nihilisme worden overwonnen. Zij 
meent, dat mede daardoor onze samen
leving weerbaar zal zijn tegen de aan
vallen van de voorstanders van immore
le ideo~ogieën en ondemocratische · rege
ringsstelsels. Zij geeft er zich daarbij ten 
volle rekenschap van, dat de vrijheid in 
de samenleving haar beperking vindt in 
de zedelijke verantwoordelijkheid van 
elke burger jegens zijn naaste, zoals 

WERK IN UITVOERING 

Wij kregen weer enige mededelingen 
met het verzoek die te plaatsen. 

Daar zijn er eerst een paar van de 
NOVIB. Onder de titel: Werk in uitvoe
ring zal van 26 oktober tot 1 november 
a.s. de nationale inzameling van de ;·,An
ti-Honger-Actie 1964" gehouden worden. 
Maar dat is niet het enige waarvoor Uw 
welwillende aandacht gevraagd wordt. 
Er is ook de actie: 

EEN GAST AAN TAFEL 
De bedoeling is, door dagelijks f 0,20 
opzij te leggen, iemand een dagelijkse 
maaltijd te bezorgen: f 0,20 is voor ons 
belachelijk weinig; maar het is mogelijk 
in ontwikkelingsgebieden waar de voe
dingsgewoonten anders en de prijzen la
ger zijn, voor f 0,20 een keer goed te 
eten. 

In deze ontwikkelingsgebieden streeft 
men er naar de levensomstandigheden 
blijvend te verbeteren, door nieuwe land
bouwmethoden, irrigatiewerken enz. 

Dat is echter niet in een handomdraai
en gebeurd en deze actie wil nu de hon-

neergelegd in de tien geboden en uitge. 
werkt in vele getuigenissen van het Nieu
we Testament, christelijke grond
slagen, die zo zeer bepalend zijn voor 
onze samenleving, dat hun betekenis 
voor onze maatschappij door allen -
christenen en niet-christenen - erkend 
wordt. 

Punt 3 
De partij meent, dat het verlangen 

naar menselijke waardigheid uitmondt 
in een maatschappij-orde, waarbij de in
dividu als vrije persoonlijkheid in de ge. 
meenschap kan leven. De vrije mense
lijke geest geeft aan de gemeenschap le
venskracht. De partij ziet het verband 
van de individu met de gemeenschap 
niet als een beperking, maar als de on
misbare voorwaarde om overeenkom
stig de menselijke aard te kunnen leven. 
Zij verlangt, ·dat bij het bepalen van de 
maatschappelijke banden steeds het 
waarborgen van de mogelijkhe.ïd voor 
allen om overeenkomstig de menselijke 
aard te leven, voor ogen zal ·staan. Steeds 
dient de gemeenschap te worden gezien 
als een instrument voor de ontplooiing 
van de individuele mens. 

De partij is zich ervan bewust. dat men
selijke waa.rdigheid alleen bestaanbaar 
is, indien de vrijheid gebruikt wordt 
op een wijze, die mede ·de dienst 
aan de naaste verwezenlijkt, Het is de 
taak van een liberale maatschappij om 
de voorwaarden te scheppen waardoor 

. die vrijheid tot haar recht kan komen . 
Daarvoor is in de eerste plaats nodig, 

dat de zelfstandige kracht . in ons volk 
wordt bevorderd. Op staatkundig gebied 
betekent dit' de handhaving van de 
rechtsstaat op sociaal gebied het schep
pen van instellingen, die een beroep 
doen op het bewuste medeleven van alle 
betrokkenen. 

Zowel in de staatkundige als de so
ciale instituten moeten de gestelde doe
len worden bereikt door in alle open
heid van dag tot dag gestaag samen te 
werken met alle bevolkingsgroepen. 

Punt 4 
Op het terrein van de stoffelijke wel

vaart streeft de partij, onder verwerping 
zowel van een volstrekt centraal geleide 
als van een volstrekt aan zichzelf over
gelaten economie, naar maatschappelijke 
verhoudingen, die zo rechtvaardig mo
gelijk zijn, zonder de doelmatigheid te be_ 
nadelen. Zij verwerpt zowel de leer van 
de staatsonthouding op economisch ge. 
bied als de leer van de volledige over
heersing van het economische leven door 
de staat, omdat beide tot grote onrecht 
de staat, omdat beide tot ·grote onrecht
tig zijn gebleken. De partij streeft naar 
een economisch bestel, gegrondvest op 
particulier initiatief en privé-bezit, waar
in de vrije prijsvorming het centrale or
deningsmechanisme vormt. Slechts in dit 
stelsel kan naar haar overtuging een 
maximale welvaartstoeneming worden 
bereikt. Zij streeft tevens naar een recht
vaardige spreiding van de welvaart, 

gerende mensen door de overgangsperio
de heenhelpen. Men kan bij de NOVIB 
een spaarbusje aanvragen om er iedere 
dag die f 0,20 in te doen, dat merk je 
niet op je budget! Wat de NOVIB is? 
Door die afkortingen vergeet men de 
eigenlijke naam. Het is de Nederlandse 
Organisatie voor Internationale Bijstand. 
Adres: van Blanlloenburgstraat 6, Den 
Haag. Postgiro nr. 645300. Wij kregen 
over die gast aan tafel natuurlijk weer 
een te lang artikel, dat wij op de lees
tafel van onze conferentie zullen leggen. 

.,WEGWIJZER VOOR 
STRIJKIJZERS, 
STRIJKPLANKEN, 
STRIJKMACHINES" 

Een aankondiging van heel andere 
aard kwam van de Nederlandse 

Huishoud Raad, "Wegwijzer voor strijk
ijzers, strijkplanken strijkmachines". 

Deze wegwijzer telt 49 bladzijden. Er 
staa~ een heleboel in. Te bestellen bij de 
NHR Anna Paulownaplein 7, Den Haag. 

HERZIENING BEGINSELPROGRAM 
Enige maand,en geleden werd de afdelingen verzocht voor 1 no

vember a.s. onder hun leden een meningspeiling te houden ten 
aanzien van de wensen en gedachten, die hij hen met hetrekking 

tot het nieuwe Beginselprogram leven. 
Het Hoofdhestuur herinnert de afdelingsbesturen langs deze weg, 

voorzover nodig, aan dit verzoek. Gezien de vele aanvragen, die 
bet Algemeen Secretariaat intussen hebhen bereikt om toezending 
van de Discussie-·grondslag voor zes hoofdpunten van een nieuw 
Beginselprogram en van de tekst van de door Z. Exc. Prof. Mr. P. 
J. Oud ter Algemene Vergadering naar aanleiding van deze Dis
cussie-grondslag gebouden rede, meent het Secretariaat goed te 
doen beide stukken in dit nummer van "Vrijheid en Democratie" 
nogmaals volledig af te drukken. 

De uitkomst der meningspeilingen ziet bet Hoofdbestuur gaar
ne uiterlijk 1 november a.s. aan het adres Koninginnegracht 61 te 
's-Gravenhage tegemoet. 

doch deze mag niet zó worden doorge. 
voerd, dat de welvaartstoeneming er door 
wordt belemmerd. 

Teineinde zulk een economisch bestel 
te verwezenlijken, verlangt zij van de 
overheid een beleid, dat is gericht op: 
-- bevordering van gezonde concurreren
tieverhoudingen, aangezien het par_ 
ticulier initiatief slechts dan geheel tot 

, zijn recht kan komen; 
- verzekering van een· volledig gebruik 
van de aanwezige produktiekrachten, 
hetgeen zo veel mogelijk door inschake
ling van het particuliere initiatief dient 
te geschieden. · 

.. Punt 5 
De vraag naar de oorsprong van het 

gezag in de staat in het midden latende, 
stelt de partij onder verwerping van de 
leer van de volkssouvereiniteit, dat hand-

- having ener hiërarchie noodzakelijk is. 
En dat deze hiërarchie in de wet dient 
te zijn geregeld als een constitutioneel 
parlementair koningschap: De partij 
wenst het sluitstuk op de Nede-rlandse 

_staatsinrichting in het huis van Oranje 
bestendigd te zien, omdat Oranje en Ne_ 
derland sinds het ontstaan van onze staat 
ten nauwste verbonden zijn geweest, en 
Oranje ook in onze dagen vorm geeft 
aan de grondregel, vermeld in de Akte 
van Verlatinghe, dat "een Prince van 
den Lande van Gode gestelt is hooft over 
sijne ondersaten, om de selve te bewa
ren ende beschermen van alle onghe
lijck, overlast ende geweldt, gelijck een 
herder tot bewarenisse van sijne scha
pen; Ende dat d'ondersaten niet en sijn 
van Gode geschapen tot behoef van den 
Prince, om hem in alles wat hij beveelt 
weder het Goddelick of ongoddelick recht 
ofte onrecht is, onderdanich te wesen 

Postgiro 228950. Prijs f 3,--. Het klinkt 
meer huishoudelijk dan politiek, maar 
het heeft wel iets te maken met "prijs
bewustzijn" en,,matiging van onze beste
dinge!).". Ook hlervan zal een exemplaar 
ten inzage liggen op onze conferentie. 

ONZE CONFERENTIE 

De aankondigingen zullen nu wel 
alle op hun bestemming zijn, 

maar het gebeurt soms, dat iemand door 
een of andere oorzaak geen convocatie 
heeft gekregen. Het gebeurt ook, dat 
men die heeft weggelegd en vergeten. 
Hier is dan in de eerste plaats de waar
schuwing, dat men bij aanmelding vóór 
29 september f 14,-- betaalt. Daarna 

wordt het f 15.--. Postgiro nr. 605368 
t.n.v. secretaresse Organisatie Vrouwen 
in de VVD, Haarlem. Hiervoor krijgt 
men volledig pension op. de Pietersberg 
in Oasterbeek vanaf zaterdagmiddag 10 
oktober te beginnen met de thee tussen 
15.30 -en 16.15 uur, tot en met de thee 
op zondagmiddag de lle om 15.30. Al
leen als men 's avonds laat nog wat wil 
gebruiken, moet dat extra betaald wor
d-en. 

ende als slaven te dienen, maar den 
Prince om d'ondersaten wille sonder de
welvke hij geen Prince en is om deselve 
met recht ende redenen te regeeren voor 
te staen ende lief te hebben als een va
der sijne kinderen ende een herder sijne 
schapen, die sijn lijf ende leven set om 
dezelve te bewaren". 

De Nederlandse regeringsvorm moet 
gekenmerkt worden door: 
1. de onschendbaarheid van het staats

hoofd; 
2. de plicht van de ministers, zowel col

lectief als individueel, tot het afleg
gen van verantwoording aan de Sta·
ten-Generaal, met uitsluiting van eni
gerlei mandaatsverhouding tussen mi
nister en volksvertegenwoordiging. 

3. een wetgeving die tot stand komt in 
gemeen en openbaar overleg tussen re
gering en volksvertegenwoordiging; 

4. een volksvertegenwoordiging die deels 
wordt gekozen door algemeen, ge
heim, rechtstreeks en evenredig stem
recht, en deels door de provinciale 
staten, teneinde de regionale schake
ringen in ons volk recht te doen we
dervaren, wat tevens de mogelijkheid 
opent waarborgen tegen overijlde wet
geving te scheppen; 

5. een zelfstandige rechterlijke macht. 

Punt 6 
De verhouding tot Suriname en de Ne. 

derlandse Antillen als volwaardige deel
genoten in het Koninkrijk dient ruimte 
te laten voor verdere ontwikkeling. 

Het deelgenootschap dient te worden 
gekenmerkt door vrijwilligheid en we
derzijdse toegenegenheid en daardoor als 
een waardevolle kracht te worden erva_ 
ren. 

Copie voor deze rubriek te :ren
den aan: Mej. Joh. H. Springer, 
Alexanderstraat 16, Haarlem, 

Verder zijn er belangwekkende lezin
gen van mr. W. J. Geertsema, mevr. H.. 
v. Someren-Downer en mevr. mr. E. Ve
der-Smit. Als afwisseling is er de een
acter: "Zing jong, piep oud" van mevr. 
Eline Verkade, en op zondagochtend na 
het wijdingswoord van mevr. A. E. A. 
Went-v. d. Vring, het traditionele vra
genuur. Vragen hiervoor bij voorkeur 
voor 1 oktober bij ondergetekende. 

J. H.S. 
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Visie van prof. Oud op de zes hoofdpunten 

van de discussie-grondslag 
Zijne Excellentie prof. mr. P. J. Oud, ere-voorzitter van de V.V.D., sprak 

18 april op de Algemene Vergadering van de Partij te Eindhoven als volgt: 

Dat ik mij de vdjheid heb veroorloofd U, mijnheer de voorzitter, te verzoeken 

mij als eerste spreker na de inleiding van de heer Nordlohne het woord te 

willen verlenen, mag zijn verontschuldiging vinden in het grote aandeel, dat 

ik heb gehad in de voorbereiding van het beginselprogramma van 1948. Ik 

wil voorts gaarne bekennen, dat ik mij ervan bewust ben, dat bij hetgeen ik 

zal zeggen enige "amour propre d'auteur" een rol zal kunnen spelen. 

Ik wil beginnen met een woord van 
waardering voor de wijze, waarop het 
Hoofdbestuur het vraagstuk van de her
ziening van het beginselprogram heeft 
aangevat. Het was een goede .gedachte de 
Partij niet aanstonds voor concrete her
zienin.gsvoorstellen te plaatsen, doch 
eerst de gelegenheid te openen voor een 
gedachtenwisseling waarmede het 
Hoofdbestuur zijn voordeel kan doen, 
als het tot het voorstellen van nieuwe 
formuleringen zal overgaan. 

Zo ik het Hoofdbestuur daarbij een 
raad zou mogen geven, zal het deze zijn 
de zaak vooral niet te overhaasten. Wij 
kennen de ons voorgelegde discussie
grondslag nog slechts korte tijd. Voor 
een grondige bespreking in de afdelingen 
der Partij heeft de gelegenheid ontbro
ken. Daarom moet ik emstig waarschu
wen tegen de gedachte van de heer Nord
lohne om de Partij slechts drie weken 
tijd te laten om haar opmerkingen 
schriftelijk te doen kennen en daarna 
met het werk der herziening voort te 
gaan in een zodanig tempo, dat de defi
nitieve voorstellen van het Hoofdbestuur 
reeds in de Algemene V er gadering van 
het voorjaar 1965 zullen kunnen worden 
behandeld. 

Geef de afdelingen ruime tijd 
Het is een bij uitstek .geschikt middel 

om de Partij te activeren, haar op te 
roepen zich in brede kring te bezinnen 
op de grondbeginselen van het libera_ 
lisme. Daarom moet aan de afdelingen 
ruime tijd worden gelaten tot onderzoek 
Wij weten allen, dat de zomermaanden 
voor dergelijk werk ongeschikt zijn. Het 
zal op zijn vroegst in september zijn, 
dat dit werk goed op gang zal kunnen 
komen. Stellig zullen er vele afdelingen 
zijn, die de bespreking in haar vergade
ring door een kleine commissie willen 
doen voorbereiden. Ook zal het nuttig 
zijn, dat de gelegenheid wordt gelaten 
voor schriftelijke beschouwingen in het 
weekblad van de Partij en in andere pe
riodieken, zoals Liberaal Réveil en die 
van organisaties van jongeren, die op li
berale grondslag staan. 

V oor dit alles moet men zeker tot het 
volgend voorjaar de tijd laten. Als het 
Hoofdbestuur dan voor het einde van 
1965 zijn standpunt bepaalt zouden zijn 
definitieve voorstellen in de Algemene 
Vergadering van 1966 kunnen worden 
behandeld. De Partij heeft zich dan met 
deze uiterst belangrijke materie ver
trouwd kunnen maken, hetgeen de te ne
men beslissingen zeer aan waarde zal 
doen winnen. 

Als ik thans over de discussie-grond
slag enige algemene opmerkingen ga ma_ 
ken, zou ik willen vooropstellen dat ik 
meen te mogen aannemen, dat wij het 
allen wel hierover eens zullen zijn, dat 
Wij het beginselprogram niet gaan ver
anderen uit zucht tot verandering alleen. 
Wij zullen nauwgezet willen overwegen. 
of een nieuwe formulering beter uit
drukking geeft aan het beginsel, dat wij 
voorstaan dan met de bestaande formu
lering het geval is. Daarom is het nodig, 
dat wij beginnen met de artikelen van 

het tegenwoordig program zorgvuldig 
onder de loep te nemen, ons af te vra
gen waarin deze tekort schieten, en hoe 
zij kunnen worden verbeterd. 

Toen ik mij ben gaan voorbereiden op 
hetgeen ik vandaag onder de aandacht 
van de vergadering zou willen brengen, 
heb ik elk der punten van de discussie
grondslag gelegd naast het artikel van 
het beginselprogram, dat dezelfde mate
rie behandelt en de beide formuleringen 
zorgvuldig met elkaar vergeleken. 

Ik begin dan met punt 1 van de dis
cussie-grondslag te leggen naast artikel 1 
van het beginselprogram. Het uitgangs
punt van de discussie-grondslag en dat 
van het partij-program blijkt dan niet 
hetzelfde. 

De discussie-grondslag stelt de Neder
landse Staat voorop, het program gaat 
uit van de Partij. Ik geloof niet dat wat 
de discussie-grondslag aangeeft, een ver
betering zou zijn. Ik meen, dat wij moe
ten blijven uitgaan van de universaliteit 
van ons beginsel. Wij zijn toch onge
twijfeld allen van oordeel, dat het libe
rale beginsel, al beseffen wij best, dat 
zijn toepassing verschillend zal moeten 
zijn naar omstandigheden van plaats en 
tijd, algemene gelding verdient. Daarbij 
gaan wij ervan uit, dat het liberalisme 
als staatkundig beginsel aanvaard kan 
worden door personen van de meest ver
schillende godsdienstige- of andere gees
telijke overtuiging. 

Partij-vorming op confessionele grond
slag achten wij onjuist omdat enerzijds 
eenheid van confessie allerminst eenheid 
van staatkundig inzicht waarborgt, an
derzijds eenheid van staatkundig inzicht 
alleszins bestaanbaar is bij verschil van 
confessie. Ik acht het nu van overwegend 
belang, dat het beginselprogram begint 
met dit karakter der Partij voorop te 
stellen. Het eerste artikel van het pro
gram doet dit onomwonden, al kan en 
moet men zich natuurlijk de vraag stel
len of de bewoordingen, waarin het dit 
doet, niet voor verbetering vatbaar zijn. 

Zien wij nu naar de formulering van 
de hoofdgedachte in het bestaande pro
gram, dan is deze, dat het voor het 
staatkundige aankomt op de overtuiging, 
dat vrijheid, verantwoordelijkheid en so
ciale gerechtigheid de fundamenten moe
ten zijn van de samenleving. Ik acht dit 
een betere trits dan de vrijheid, ver
draagzaamheid en verbondenheid van de 
discussie-grondslag. Niet natuurlijk om
dat ik de verdraagzaamheid niet mede 
tot de fundamenten der samenleving zou 
zien behoren. Dat de Partij haar grote 
betekenis toekent, heeft zij in art. 2 van 
het beginselprogram duidelijk uitgespro
ken. Zou men haar als vierde funda
ment aan de trits van art. 1 willen toe
voegen, dan zou ik mij daarmede gaar
ne verenigen. Maar als men de sociale 
gerechtigheid zou vervangen door de ver
bondenheid en de verantwooradelijkheid 
hier geheel zou doen verdwijnen, zou ik 
dat een ernstige achteruitgang vinden. 

Nog op een ander punt zou ik de aan
dacht willen vestigen. Wij omschrijven 
in art. 1 van het beginselprogram de sa
menleving nader als op christelijke 
grondslag berustende. Die omschrijving 
is juist, want het is bovenal het chris-

tendom geweest. dat op onze beschaving 
zijn stempel heeft gedrukt. Maar als wij 
aan onze beschaving denken, dan hebben 
wij het oog op de grote zedekundige be
tekenis van het christendom. 

Wij geven daaraan uitdrukking in art. 
3 van het beginselprogram, waarin wij 
er ons rekenschap van geven, dat de ze
dekundige beginselen van het christen
dom worden aangehangen door zeer ve
len, die de christelijke godsdienst niet 
belijden. In deze zin verstaan wij ook 
de opvoeding tot christelijke deugden, 
waarvan sprake is in onze onderwijsweL 
geving. Een liberaal Kamerlid van jood
se huize verklaarde bij de behandeling 
der lager-onderwijswet van 1857, dat hij 
tegen de christelijke zedeleer geen enkel 
bezwaar had. Hoezeer niet van christe
lijk geloof noemde hij zichzelf zedekun_ 
dig een christen. 

Geen beroep op de 
Tien Geboden 

Het zou mij in dit verband niet geluk
kig voorkomen, als wij ons in het begin
selprogram zoals punt 2 van de discus
sie-grondslag wil, gingen beroepen op de 
Tien Geboden en de getuigenissen van 
het Nieuwe Testament. Ik acht dit be
roep niet op zijn plaats in het beginsel
program van een partij, die geen confes
sionele partij wenst te zijn. Men moet 
toch niet uit het oog verliezen, dat ons 
zedekundig christendom ook in sterke 
mate beïnvloed is door het humanisme. 
Grote waarden van het christendom 
vindt men ook terug in de Griekse en 
Latijnse oudheid .. 

E r zijn er voórts in onze Partij tallo_ 
zen, die haar beginselen met hart en ziel 
aanhangen en hoge idealen nastreven uit 
humanistische overtuiging. Als zij met re
serve staan tegenover de tien geboden en 
de getuigenissen van het Nieuwe Testa
ment, dan is dat niet omdat zij de zede
lijke grondslagen van deze geboden en 
getuigenissen niet aanvaarden, maar om_ 
dat zij het persoonlijk godsbegrip, dat 
eraan ten grondslag ligt, niet tot het 
hunne kunnen maken. Dit geldt zeer in 
het bijzonder van de geboden van de 
eerste tafel. Over hun betekenis kunnen 
mogen en willen wij ons als politiek~ 
partij niet uitlaten. Daarom laten wij het 
antwoord op de vraag, wat de diepste 
levensgrond is, waarop ieder onzer zijn 
geestelijke overtuiging gebaseerd weet, 
aan ieders individuele geweten over. 
Maar daarom ook hoort iedere verwij
zing naar bepaalde documenten- van 
godsdienstig geloof in onze beginselver
klaring achterwege te blijven. 

Leg ik punt 3 van de discussie-grond
slag naast art 4 van het beginselpro
gram, dan valt voor mij de vergelijking 
wederom niet ten gunste van de discus
sie-grondslag uit. In de eerste alinea van 
art. 4 van het beginselprogram wordt 
van het begrip vrijheid, dat in de naam 
der Partij in de eerste plaats voorkomt, 
een nadere omschrijving gegeven. Voor_ 
op wordt gesteld, dat de I!!ens een vrije 
persoonlijkheid is, die naar zijn aard be
stemd is om in gemeenschap te leven. 
In die vrijheid aan de ene kant en de 
gebondenheid, die uit het gemeenschaps
verband voortvloeit aan de andere zijde, 
ligt oppervlakkig gezien een tegenstel
ling. 

In werkelijkheid is die tegenstelling er 
niet. Zonder deze gebondenheid zou het 
gevaar dreigen van een oorlog van allen 
tegen allen, waarbij er alleen vrijheid zou 
zijn voor de sterken. Het is er mede als 
met de verhouding tussen gezag en vrij_ 
heid. Op het eerste gezicht elkanders te
genstelling, is de werkelijkheid, dat het 
gezag onmisbaar is ter verwezenlijking 
van de vrijheid. Al is het natuurlijk ook 
zo, dat het gezag kan worden misbruikt 
tot onderdrukking van de vrijheid. Daar
om moet het doel van de gebondenheid 
zijn het waarborgen van een zo groot 
mogelijke vrijheid voor allen. 

Mens en gemeenschap 
De discussie-grondslag benadert dit 

probleem op een enigszins andere wijze. 
Hij noemt het gemeenschapsverband een 
voorwaarde om overeenkomstig de men_ 
selijke aard te kunnen leven. Hier zou ik 

liever het begrip voorwaarde niet ge
bruiken Naar mijn mening is het een 
feitelijke gegevenheid, dat de aard van 
de mens medebrengt, dat hij in gemeen
schap moet leven. Het leven in gemeen
schapsverband is voor de mens de natuur
lijke toestand. 

Reeds Aristoteles heeft geconstateerd, 
dat de mens van nature op leven in ge
meenschap is aangewezen. Hij noemt 
hem een sociar>l wezen. Wanneer het be
ginselprogram zegt, dat de mens naar 
zijn aard bestemd is om als vrije per
soonlijkheid in gemeenschap te leven, 
dan geeft het uitdrukking aan de over
tuiging dat deze wijze van leven over
eenkomstig 's mensen bestemming is. 
Daaruit wordt dan de slotsom getrokken, 
dat de vrijheid van de mens als het kost
baarste goed wordt beschouwd. 

Ik acht dit een betere formulering 
dan die van de discussie-grondslag, voor
al ook omdat ik in de laatste de uit
spraak omtrent de kostbaarheid van het 
goed der vrijheid van de mens niet meer 
aantref. Daarnaast acht ik het een min
der gelukkige formule, dat de gemeen
schap is te zien als een instrument voor 
de ontplooiing van de individuele mens. 
Zich te ontplooien is de taak van de 
mens zelf. De gemeenschap behoort de 
voorwaarden te scheppen, die voor een 
ieder een zo groot mogelijke ontplooiing 
mogelijk maken. Eerste voorwaarde 
daartoe is vrijheid. Daarom is de uit het 
gemeenschapsverband voortvloeiende ge
bondenheid te zien als een voorwaarde 
ter verwezenlijking van de vrijheid. 

In zijn tweede alinea spreekt art. 4 van 
het program uit, dat ware vrijheid al
leen bestaanbaar is, indien zij gepaard 
gaat met de verantwoordelijkheid. Aldus 
wordt uitdrukking gegeven aan de ge
dachte dat vrijheid zonder verantwoor
delijkheidsbesef geen vrijheid is doch on
gebondenheid. De verantwoordelijkheid 
heeft twee kanten. Zij legt ons de plicht 
op tot het ontwikkelen van eigen kracht. 
doch zij omvat ook de verantwoordelijk
heid jegens de naaste. 

Als de discussie-grondslag in j)W1t 2 
ove,r de verantwoordelijkheid spreekt. 
heeft hij alleen de laatste op het oog. 
Wel wordt in punt 3 melding gemaakt 
van de noodzaak tot het bevorderen der 
zelfstandige kracht, doch het verband 
met de verantwoordelijkheid, dat het be
ginselprogram hier zo duidelijk legt, ont
breekt in de discussie-grondslag. Acht ik 
dit op zichzelf al geen verbetering, be
paald bezwaar heb ik tegen de construc_ 
tie van punt 2, die de verantwoordelijk
heid tegenover de naaste ziet als een vrij
heictsbeperkend element. Naar mijn me
ning dienen wij als liberalen er aan vast 
te houden, dat de verantwoordelijkheid 
niet is een beperkend element doch een 
wezenskenmerk van ware vrijheid. 

Ik zeide reeds, dat ik het betreur, dat 
het begrip sociale gerechtigheid uit de 
discussie-grondslag is verdwenen. Punt 4 
van de grondslag blijkt in deze lijn door 
sprekende over de maatschappelijke ver
houdingen niet meer te verklaren, dat 
deze sociaal rechtvaardig moeten zijn, 
doch te volstaan met de uitspraak, dat 
zij zo rechtvaardig mogelijk moeten zijn. 
Ik kan het niet helpen, maar mij spreekt 
sociaal rechtvaardig meer aan dan zo 
rechtvaardig mogelijk. Ook vrees ik, dat 
het weglaten van het woord· sociaal 
aanleiding zal kunnen geven tot het trek
ken van conclusies, die niet in overeen
stemming zouden zijn met onze bedoelin_ 
gen. 

.,Doelmatigheid" 
geen iuist criterium 

Afgezien hiervan zie ik, als ik art. 5 
van het beginselprogram naast punt 4 
van de discussie-grondslag leg, nog op een 
ander punt achteruitgang_ Het program 
zegt, dat de Partij streeft naar maat
schappelijke verhoudingen, die sociaal 
gerechtvaardigd en economisch verant
woord zijn. De discussie-grondslag wil de 
nadruk niet langer op het economisch 
verantwoorde leggen, doch op de doelma
tigheid. Het rechtvaardige moet wijken, 
als de doelmatigheid zou worden bena
deeld. 

Ik vrees, dat menige sociale maatregel 

(Vervolg op pagina 8) 
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(Vervolg van pagina 7) 

achterwege zou zijn gebleven, als men te 
uitsluitend op de doelmatigheid zou heb
ben gelet. Ter bereiking van het recht
vaardige mag desnoods een stukje doel
matigheid worden opgeofferd. Het econo
misch verantwoorde geeft een veel beter 
criterium. Maatregelen die economisch 
niet verantwoord zijn, brengen immers 
hetgeen men sociaal hoopt te bereiken in 
gevaar. Een hecht sociaal gebouw is 
slechts denkbaar op een solide economi
sche basis. 

Een soortgelijke opmerking zou ik wiL 
len maken met betrekking tot het ver
band tussen welvaartsspreiding en wel
vaartstoeneming. Het gaat mij te ver, 
dat men rechtvaardige welvaartssprei
ding met de volle nadruk op het woord 
rechtvaardige zonder meer zou willen af. 
wijzen omdat zij de welvaartsteeneming 
zou belemmeren. Zonder aan de beteke
nis van de welvaartstoeneming ook maar 
in het minst tekort te willen doen, zou ik 
aan een meer genuanceerde formulering 
de voorkeur geven. 

Mijn laatste opmerkingen hebben be
trekking tot punt 5 van de discussie .. 
grondslag. Dat men de vraag naar de 
oorsprong van het gezag in het midden 
laat acht ik juist maar ik begrijp niet 
wa~rom men da;rop een uitzondering 
maakt voor de leer der volkssouvereini
teit. Ik begrijp dit te minder omdat in 
dizelfde punt instemming wordt betuigd 
met de grondregel van het Plakkaat van 
Verlatinghe, dat nu juist op de leer der 
volkssouvereiniteit berust. 

Het probleem der volkssouvereiniteit is 
veel te ingewikkeld om e.r zich zonder 
meer met een verwerping van af te ma
ken. De betekenis van het Plakkaat van 
Verlatinghe is bovenal geweest, dat 'let 
uitdrukking gaf aan de overtuiging, dat 
het volk gerecl;ltigd is de souverein de 
gehoorzaamheid- op te zeggen; als hij 
zijn verplichtingen tegenover het volk 
niet nakomt. Volgens Thomas van Aquino, 
de katholieke theoloog uit de 13e eeuw, 
is dan niet het volk, doch de vorstelijke 
tyran de oproerling. 

De Hervormers hebben deze gedachte 
overgenomen. Zij hebben daarbij niet ge
dacht aan een beslissing door het volk 
zelf. Ook in hun gedachtengang was dat 
een onmondige. Het waren de Staten, die 
voor zijn belangen hadden te waken en 
het zijn dan ook de Staten-Gene,raal van 
de Geunieerde Nederlanden geweest, die 
Philips II van zijn heerschappij over de. 
ze landen hebben vervallen verklaard. 
Dezelfde gedachte ligt ten grondslag aan 
de Amerikaanse declaration of indepen
dance van 1776, al gaat deze een stap 
verder door uitdrukkelijk uit te spreken 
dat ter verzekering van de handhaving 
van wat wij thans de mensenrechten zou
den noemen, regeringen zijn ingesteld, 
die hun macht ontlenen aan de toestem
ming van de geregeerden. Vandaar, dat 
ook in deze declaratie de trouw aan de 
Britse kroon wordt opgezegd door de v !' _ 

tegenwoordigers van de Verenigde Staten 
van Amerika "by the aythority of the 
good neople of these colon i es". 

Er is ook nogal wat verschil van ge
voelen over de vraag, wat precies onder 
volkssouvereiniteit is te verstaan. De an
ti-revolutionairen verwerpen haar, omdat 
zij haar zien als een tegenstelling tot de 
souvereinHeiten Gods. Dit richt zich echter 
bepaaldelijk tegen de constructie van 
Rousseau. Deze wordt door de anti-re
volutionaire staatsman De Savornin Loh
man in zijn boek "Onze Constitutie" ver
oordeeld als strijdig met Gods woord, 
maar hij erkent daarbij, dat de volkssou
vel·einiteit op andere gronden door gelovi
ge christenen is verdedigd. 

Er is te meer reden om in ons beginsel
program over de volkssouvereiniteit te 
zwijgen, omdat dit bij de niet staatsrech
telijk geschoolde, tot wie wij ons toch 

I 

STAllEN 

M~UBELEN 

E . 
. 

CULEMBORG. 

ook met ons program wensen te richten, 
verwarring zal kunnen stichten. Hij zal 
zich toch herinneren, dat wij aan de wil 
van het volk, zoals die bij de verkiezin
gen is gebleken, voor de kabinetsvorming 
grote betekenis hechten. In de informatie. 
opdracht, die na de laatste verkiezingen 
door de Koningin aan de heer Romme 
werd versttekt, werd hem uitdrukkelijk· 
voorgehouden, dat hij bij het door hem 
in te stellen onderzoek had te letten op 
de uitslag der verkiezingen. Ook onze 
vriend Toxopeus heeft zich op de verkie
zingsuitslag beroepen, toen hij zijn mede
werking weigerde aan een formatie op de 
basis van een vijfpartijen-kabinet en wij 
hebben dit allen zeer juist gevonden. 
Voorts heeft de liberale staatsman Cort 
van der Linden in 1913 de formatie van 
zijn extra-parlementair kabinet gerecht
vaardigd met een beroep op de volkswil, 
zoals die bij de stembus tot uitdrukking 
was gekomen. 

Letten wij voorts op de ook door Ne
derland aanvaarde Universele Verkla
ring van de rechten van de mens. Daarin 
leest men met zoveel woorden, dat de wil 
van het volk, zoals die tot uitdrukking 
zal komen în verkiezingen krachtens al
gemeen kiesrecht, de grondslag zal zijn 
van het gezag der regering. De lîberale 
minister van buitenlandse zaken Stikker 
heef~ in zijn voorwoord tot de Neder. 
landse uitgave van de verklaring uitge
sproken, dat de erin neergelegde begin
selen moeten beschouwd worden als een 
hoog ideaal, waarnaar tn alle landen 
ernstig moet worden gestreefd. 

Wij doen het best met zonder ons in 
theoretische bespiegelîngen te begeven, 
uit te spreken dat wij de uitoefening der 
staatsmacht willen zien gebonden aan de 
voorschriften der grondwet. Bij ons is 
afgezien van de mogelijkheid om souve
reiniteit over te dragen aan bovennatio
nale instituten, de souvereiniteit bij de 
grondwetgever. Waaraan deze zijn macht 
ontleent, kunnen wij in het midden laten. 

De grondwet moet de voornaamste 
rechtsregelen inhouden omtrent de uit
oefening de'r staatsmacht. Ook zij heeft 
zich van theoretische bespiegelingen te 
onthouden. 

Zo zullen wij niet het voorbeeld moe
ten volgen van de Belgische grondwet 
van 1831. Deze opent de titel over de 
machten met voorop te stellen: "Alle 
machten gaan uit van de Natie". Dat is 
een buiging voor de volkssouvereiniteit 
Practische betekenis heeft deze verkla
ring overigens niet. De grondwet voegt 
er toch in één adem aan toe, dat die 
machten worden uitgeoefend op de bij 
de grondwet bepaalde wijze. Op het laat_ 
ste komt het ook in België aan. Daardoor 
is het Belgische stelsel in werkelijkheid 
aan het onze gelijk. En dat stelsel zou 
geen zier veranderen, als de zinsnede, 
dat alle machten van de Natie uitgaan, 
werd geschrapt 

Het koningschap 
De discussie-grondslag stelt het voorts 

naar mijn gevoelen te algemeen als hij 
het constitutioneel-parlementaire ko
ningschap als abstractie tot een lîberaal 
beginsel wil maken. Ik gevoel mij met 
hart en ziel verknocht aan het koning_ 
schap van Oranje. Ik stel er prijs op dit 
vandaag extra te ondersttepen. Het tele
gram van aanhankelijkheid dat de verga
dering gisteren heeft gezonden aan de 
draagster der Kroon heeft voor ons allen 
ditmaal een nog dieper betekenis gehad 
dan in vorige jaren het geval was. Te
recht zegt de discussie-grondslag dat wij 
het koningschap van Oranje bestendigd 
willen zien vanwege zijn nauwe histori
sche verbondenheid met onze staat. Maar 
tegelijkertijd doet de discussie-grondslag 
aan de betekenis van ons nationaal kc
ningschap tekort met zich hier alleen te 
baseren op het Plakkaat van Verla
tinghe. 

Dat plakkaat is een belangrijk histo
risch document, maar het is bijna vier 
eeuwen oud. Het beeld, d::.t het geeft van 
de Koning als herder over zijn schapen, 
het beeld van een onmondig volk, dat als 
een kudde schapen moet worden be
schermd is niet meer van onze tijd. Men 
moet het koningschap geen eig::nschap
pen toeschrijven, die het niet mzer bezit. 
Men moet het waarderen om wat het is. 
De grote verdienste van het koningschap 
der Oranjes is, dat het, ook al heeft dit 
onze eerste drie koningen wel eens moei
te gekost, is medegegaan met de tijd. De 
tijd, die de Koning heeft gemaakt tot de 
waker voor de handhaving van een con
stitutioneel bestel, waarin niet meer het 
persoonlijk inzicht van de Koning, doch 
dat van een op het vertrouwen der volks
vertegenwoordiging berustend kabinet de 

richting van het beleid bepaalt. Het 
beeld van de Koning, die boven de par
tijen staand, de Koning kan zijn voor ge_ 
heel zijn volk en die daardoor het sym
bool is van de eenheid, die dat volk in al 
zijn verscheidenheid behoort te vormen 

Die plaats zal de president van een re
publiek slechts bij hoge uitzondering 
kunnen innemen en daarom geef ik aan 
een nationaal koningschap verre de voor
keur. Maar als ons de ramp zou tteffen; 
dat geen troonopvolger naar het grond
wettelijk erfrecht meer aanwezig zou 
zijn, dan zal de daarvoor grondwettelijk 
aangewezen macht ernstig hebben te 
overwegen of het kiezen voor een andere 
staatsvorm niet de voorkeur verdient bo_ 
ven het op zoek gaan naar een Koning. 

Laat ons wat dit betreft een voorbeeld 
nemen aan het anti-revolutionaire begin
selprogram dat begint met uit te spre
ken, dat de AR Partij geen enkele 
staatsvorm voor de enig aanvaardbare 
houdt. Doch daaraan toevoegt, dat zij 
voor Nederland het grondwettelijke ko. 
ningschap der Oranjes zoals het zich 
geleidelijk uit de Republiek der 16e eeuw 
heeft ontwikkeld de meest geschikte re
geringsvorm oordeelt. 

Een laatste bezwaar, dat ik tegen punt 
5 van de discussie-grondslag heb is, dat 
het wat de samenstelling der volksverte
genwoordiging aangaat, te veel in bijzon. 
derheden treedt. Ons tweekamerstelsel, 
zoals het thans reilt en zeilt, is zeker 
geen eis van liberaal beginsel. Ik heb 
reeds jaren geleden de vraag opgewor
pen of de samenstelling der Staten-Gene
raal nog wel in voldoende mate in over_ 
eenstemming is met. de zich wijzigende 
maatschappelijke structuur. Deze vraag 
raakt de grondslagen der democratie. De 
maatschappij is niet meer de zuiver indi
vidualistische van 1848. Wie de realiteit 
ziet, constateert niet zonder zorg hoe de 
invloed van allerlei maatschappelijke 
groeperingen die van het parlement 
dreigt terug te dringen. 

Hij neemt waar, hoe zij, die in de voor
bereiding van bepaalde maatregelen in 
buiten-parlementair verband een belang
rijk aandeel hebben gehad, de totstand
koming daarvan ook binnen het parle 
ment in sterke mate kunnen trachten te 
beïnvlo-eden. Er is ook in ons land wat 
men wel genoemd heeft 'n "sluipend cor
poratisme". Met fascisme of nationaaL 
socialisme heeft dit niets te maken. Het 
is een feitelijke gang van zaken. Hij heeft 
in fascistisch of nationaal-socialistisch ge
oriënteerde staatsvormen geleid tot op
lossingen, die wij hardgrondig verwerpen. 

Onze opdracht is het te zoeken· nam 
vormen, die aan het probleem een demo
cratische, een liberale oplossing geven. 
Die opdracht is moeilijk genoeg, doch zij 
is er een, die het liberalisme, dat naar 
zijn wezen dynamisch heeft te zijn, niet 
uit de weg mag gaan. Niets zou minder 
liberaal zijn dan te menen, dat de thans 
bestaande regeling omtrent de wijze van 
samenstelling der beide Kamers het laat
ste woord zou zijn, dat hier kan worden 
gesproken. 

Ik pleit niet voor afschaffing van de 
Eerste Kamer maar als men voor haar 
behoud in haar tegenwoordige vorm geen 
betere argumenten kan geven dan de dis
cussie-grondslag, dan is het met haar be
staansrecht niet best gesteld. Waarom 
zou een Eerste Kamer nodig zijn om de 
regionale schakeringen tot haar recht te 
doen komen? Dit doel is met volkomen 
handhaving van het beginsel der evenre
dige vertegenwoordiging door middel 
van de Tweede Kamer evenzeer te be
reiken. 

Waarom is ter verkrijging van regio
nale schakering verkiezing door de leden 
der provinciale staten nodig? Zou deze 
schakering niet in precies dezelfde mate 
zijn te bereiken, indien de Kamer recht
streeks werd gekozen door regionaal ge_ 
groepeerde kiezerscorpsen? Alweer, ik 
pleit niet voor rechtstreekse verkiezing. 
Ik ben er zelfs van overtuigd, dat het 

voor de samenstelling van de Kamer bit. 
ter weinig verschil zou maken of zij bij 
behoud van de tegenwoordige regionale 
groepering door de Staten of door de 
kiezers zou worden benoemd. Maar als 
argument voor het behoud der Kamer in 
haar tegenwoordige samenstelling if het. 
geen in de discussie-grondslag wordt 
aangevoerd waardeloos. 

Versleten argument 
Het ergst vind ik echter, dat de discus. 

sie-grondslag in het jaar 1964 nogmaals 
komt met het volkomen versleten argu_ 
ment uit het jaar 1848, dat de Eerste Ka
mer een waarborg zou zijn tegen overijld 
de wetgeving. Het is het argument, der 
conservatieven van 1848. Reeds Thorbe
cke heeft het in zijn bijdrage tot de her. 
ziening der grondwet van 1848 verwor
pen. Hij concludeerde daar zelfs kort en 
krachtig: De Eerste Kamer heeft geen 
grond. 

Wanneer er belangrijke ontwerpen 
door de Eerste Kamer verworpen zijn, 
dan was dit steeds omdat haar meerder
heid hun inhoud anders waardeerde, 
maar geenszins omdat de Tweede Kamer 
overijld had besloten. Noch de Hoger-on. 
derwijswet van Kuyper, noch het Neder
land-Belgisch verdrag, om twee belang
rijke voorbeelden te noemen, waren door 
de Tweede Kamer overijld aangenomen. 
Het eerste werd verworpen vanwege het 
verschil in politieke samenstelling tussen 
de beide Kamers. Het voor en tegen van 
het verdrag was in de Tweede Kamer 
zeer zorgvuldig overwogen. Het was een 
moeilijke beslissing, die genomen werd 
met een kleine meerderheid, waarbij 
verschillende fracties verdeeld stemden. 

Mede onder de invloed van de actie, 
die in het land tegen deze beslissing 
werd gevoerd, viel in de Eerste Kamer 
een ander besluit en met grote meerder
heid. Persoonlijk heb ik mij daarover 
verheugd en ik geloof nog, dat het een 
goed besluit was. Maar het is niet bij mij 
opgekomen te stellen, dat de meerder
heid der Tweede Kamer in deze ·zaak, 
die meer dan vijf jaar had gehangen, 
overijld zou hebben gehandeld. 

Het maakt mij dan ook altijd kriebe
lig, als men het zo stelt, dat de Tweede 
Kamer bij haar wetgevende arbeid bloot 
staat aan overijld handelen - een over
ijld handelen, dat zij behalve bij initia. 
tief-ontwerpen dan ook nog zou doen in 
samenwerking met de regering - en dat 
de Eerste Kamer boven dat gevaar zou 
zijn verheven. Ook een verwerping kan 
een ove.rijlde daad zijn. 

In 1916 verwierp de in meerderheid 
rechtse Eerste Kamer een wetsontwerp 
van de liberale minister Van Gijn tot 
verhoging van de successie-belasting, De 
volgende dag hadden de heren al spijt, 
toen zij hoorden, dat de minister de ver
antwoordelijkheid voor het bewind niet 
langer wilde dragen. Een aantal hunner 
deed daarvan aanstonds blijken. Het ge
volg was, dat de minister op zijn verzoek 
om ontslag terug kwam, omdat hem de 
zekerheid werd gegeven, dat zij het geen 
tweede keer zouden doen. Een nieuw 
wetsontwerp, slechts op een enkel onder
geschikt punt gewijzigd om de meerder
heid der Kamer de gelegenheid te geven 
haar gezicht te redden, werd korte tijd 
later aangenomen. Hier was duidelijk 
overijling bij de meerderheid der Eerste 
Kamer. 

Ik herhaal ik pleit niet voor afschaf
fing van de Eerste Kamer. Ik ben er in
tegendeel van overtuigd, dat een Eerste 
Kamer in ons staatkundig bestel een nut
tige taak kan vervullen. Maar ik meen, 
dat een partij, die een dynamische partij 
wil zijn, open moet blijven staan voor 
doorlopend onderzoek of een op andere 
wijze samengestelde Eerste Kamer wel
licht beter zou passen bij de moderne 
ontwikkeling der maatschappelijke ver
houdingen. Want ik zeg nog eens 1964 is 
1848 niet meer. 

N. V. AANNEMERSBEDRIJF v /h j. ST AM 
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VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

MIJN OPINIE IS • • • • 

VOORZICHTIG MET 
UITBREIDING TUINBOUW 

In het bijzonder nuchter gestelde 
hoofdartikel van "Groenten en Fruit" 
d.d. 12 augustus wordt de z.g. toma
tenexplosie beschreven. De daarin 
gemaakte opmerkingen met betrek
king tot de in de tuinbouw voorko
mende goede en slechte jaren zijn 
volkomen terecht. Zij leggen nog eens 
extra de nadruk op de risico's, welke 
aan het tuinbouwvak inherent zijn. 
Ook de passages in de conclusie, dat 
in de komende jaren wellicht enige 
rust in de uitbreiding zal ontstaan, 
vraagt de aandacht. 

Vele ondernemers vragen zich af 
of de sterk stimulerende werking van 
Borgstellingsfonds en Waarborg In
stituut ook niet eens nader bekeken 
zou dienen te worden. 

Onvoorstelbare bedragen zijn en 
worden in de glastuinbouw gestoken, 
overwegend door particuliere onder
nemers. Deze laatsten zijn het voor
al, die in de jaren als 1964 het eerst 
in de verdrukking komen. Zij zijn 
het ook die in feite hun hele hebben 
en houden op het spel zetten. Dit ge
beurt in de glastuinbouw, dit ge
beurt ook in de fruitteelt. Men be
hoeft beslist zijn geloof in een ge
zonde groente- en fruitteelt nog niet 
verloren te hebben, als men toch 
sceptisch staat tegenover de stimule
rende werking van voorlichting en 
propaganda der laatste jaren. 

Zowel' door de officiële voorlich
tingsdiensten als door de organisaties 
in en buiten de tuinbouw wordt o.a .. 
de fruitteelt sterk gepropageerd. 

Het is aan twijfel onderhevig, of de 
EEG aan deze propaganda debet is. 
Elk land voert met het oog op een 
krachtige toekomstige positie zijn 
produktie op. Dat deze een sterk 
autarkisch karakter heeft, zal nie
mand ontkennen, zodat de mogelijk
heden van een vrije, grote export in 
de toekomst meer een illusie dan een 
realiteit zullen blijken te zijn. Het 
lijkt daarom juist, dat ook de fruit
teeltuitbreiding op nuchtere wi:ze 
wordt bekeken, want in tegenstelling 
tot de groente-tuinbouw kan men in 
de fruitteelt niet van het ene jaar op 
het andere zijn programma wijzigen. 
Met de huidige investeringen in de 
fruitteelt welke voor een gangbaar 
bedrijf meer dan 2 ton bedragen, 
kunnen zich in feite slechts kapitaal
krachtige ondernemingen bezig hou
den. 

Voor iemand met liberale gedach
ten inzake het particuliere onderne
merschap is de financiering van 
land- en tuinbouw door overheidsbe
moeienis een steeds terugkerend 
vraagstuk. 

Zonder zover te willen gaan als ir. 
Witteveen, die ruilverkaveling ver
werpt rijst toch de vraag of een sti
mulerlng van de fruitteelt door mid
del van financiële faciliteiten juist is. 

Adspirant-fruittelers, aangelokt 
door de geboden mogelijkheid tot 
financiering van een aanplant en de 
bouw van bedrijfsschuren enz., rea
liseren zich te weinig, dat zij t.z.t. de 
rekening gepresenteerd krijgen. 

Zelfs al zouden zij de eerste vijf 
jaar nog redelijk doorkomen (waar
aan veelal getwijfeld mag worden)., 
dan komt na de afsluiting de tijd, 

dat vrij grote bedragen aan rente en 
aflossing betaald moeten worden. In
middels is er dan zo'n f 25 à f 30.000 
per ha geïnvesteerd en zal moeten 
blijken of de gekozen richting de 
juiste is. 

Voor ons staat geenszins vast, dat 
deze stimulering een humaan karak
ter heeft, want wie praktisch zonder 
eigen geld voor deze zware opgave 
wordt gesteld, behoeft niet te worden 
benijd. 

Overigens staat vast, dat directe of 
indirecte hulp van de overheid bij 
het stichten van bedrijven omge
keerd evenredig een grote(re) ver
antwoordelijkheid bij haar legt in tij
den van niet-lonende afzet. Voor 
velen is dit een aanvaardbare pret
tige gedachte op de achtergrond, 
naar ik meen gelukkig nog niet al
gemeen in liberale kringen. 

Wij zouden het zeer op prijs stel
len als de land- en tuinbouwspecia
listen uit onze Tweede Kamer over 
dit soort dingen ook eens hun mening 
zouden willen geven in dit blad. 

NIC. G. DEN DRIJVER 

Zaltbommel. 

Volgens de fTUitteeltdeskundigen 
zijn er ook in de toekomst zeker 
goede mogelijkheden voor de Neder
landse fruitteelt. Mits men ec[tter 
kwaliteitsiruit teelt! 

Vandaar, dat een regelmatige aan
plant van nieuwe fruitteeltpercelen 
zeker geëntameerd kan worden om 
te zorgen, dat het fruitteelt-areaal 
niet achteruit loopt en veroudert. 

Inderdaad bedragen de investe
ringskosten tegenwooTdig zo'n f 25 à 
f 30.000 peT ha. Vandaar, dat heel 
wetmg nieuwe fruitteleTs zonder 
ei.gen geld zullen beginnen. Uitbrei
ding wordt dan ook thans vTijwel 
uitsluitend daar aangetroffen waar 
de omstandigheden de inve~tering 
veel lager maken. Dus b.v. bij boe
ren, die Teeds over land en bedrijfs
gebouwen beschikken, o.a. Zeeland, 
HaariemmenneeT-polde?·s, West-ETa
bant, Groningen en in de N.O.P.; in 
de nieuwe IJsselmeeTpolder (daaT 
immers pacht men g1·ond en bedrijfs
gebouwen: 4 X zoveel gegadigden als 
er bedTijven beschikbaaT zijn) en bij 
reeds bestaande fruittelers., dooT 
herinplant van oude percelen. (TOoi
acties!). Verder kopen zij één of en
kele ha grond erbij voor llitbreicling. 
Zij beschikken dan reeds over be
drijfsgebouwen, machines enz. 

In de eerste ja1·en wordt het werk 
automatisch meegenomen, wanneer 
het Teeds bestaande peTceel wOTdt 
bewerkt. 

Van een onveTantwoorde stimule
ring van de fTuitteelt is over het ai
gemeen geen sprake. 

Het BoTgstellingsfonds en het 
Waarbm·g Institnut woTden voorna
melijk ingeschakeld om de niet meeT 
1·endabele kleine vollegronds groen
tebedrijven te laten overschakelen op 
glas. Daarin kunnen risico's schuilen. 
Elk plan wOTdt echte1· terdege be
keken. 

Naar onze mening behoeft eT voor 
een te sterke nitbreiding dan ook 
niet (meer) te worden gevreesd. 
Modernisering en vernieuwing zijn 

echte1· nodig. Dit gebeurt in de fruit
teelt meestal op eigen risico. 

Bij de glastuinbouw wordt vaker 
van genoemde fondsen gebruik ge
maakt, waaTdoor in sommige jaTen de 
risico's groot worden. 

Men moet ook in de tuinbouw ech
ter moderniseTen om de concurrentie 
te kunnen weerstaan. Uitbreiding eT
van is bij een gTOeiende bevolking 
in en rondom Nederland in het alge
meen toe te juichen, zeker Tand de 
steden. 

L.G.OLDENBANNING 

100.000 WACHTERS 
Met veel instemming heb ik Uw com

mentaar getiteld "honderdduizend wach
ters" in Vrijheid en Democratie van 10 
sept. jl. gelezen. Slechts terloops, echter, 
staat daarin een opmerking over datgene, 
wat m.i. de kern van de moeilijkheid is, 
nl. de wijze van financiëring van de 
uitbreiding van het telefoonnet. 

Blijkbaar is het aan de PTT als staats
bedrijf niet mogelijk een beroep óp de 
kapitaalmarkt te doen. Dientengevolge 
worden de kosten van de uitbreiding 
jaarlijks uit de rijksbegroting bestreden. 
Dit heeft als funest gevolg de onmoge
lijkheid een vast meerjaren-investerings
plan te volgen, zodat ook de kortgeldi
ge schommelingen in de conjunctuur (be
stedingsbeperking!) op deze bij uitstek 
"long term"-investeringen inwerken. Dit 
is onredelijk, niet álleen omdat de be
hoefte aan nieuwe aansluitingen zich 
weinig of niets van deze schommelingen 
blijkt aan te trekken, maar ook omdat 
zowel fabricage van de benodigde appa
ratuur als de installatie ervan geschiedt 
door gespecialiseerd personeel, dat niet 
in een flexibel aantal beschikbaar is. Tij
delijke besnoeiing van een vast uitgaven
peil leidt dus tot een vrijwel niet in te 
halen achterstand. De situatie is deste 
grotesker, omdat - zoals bekend - de 
telefoondienst een zeer winstgevend be
drijf is. Hoezeer hier de elementaire be
drijfseconomische opvattingen met de voe
ten getreden worden blijkt ook uit een 
recente uitlating van de minister in de 
Kamer, dat de winsten van de telefoon
dienst geen snellere expansie toelieten! 

Dat het ook anders kan, blijkt bijv. 
uit West-Duitsland, waar zowel de Bun
desbahn als de Bundespost, ook beiden 
staatsbedrijven, zich regelmatig voor hun 
kapitaalbehoefte via leningen tot het pu
bliek wenden. Een zekere analogie be
staat met de wegenbouw, echter met dit 
verschil, dat bij de telefoondienst veel 
meer dan bij de wegenbouw de lasten 
van elke gedetailleerde investering door 
de gebruikers ervan worden opgebracht. 
Het was mij een behoefte deze zienswij
ze onder Uw aandacht te brengen. 
(JVuwn en adres ran inzender aan redactie 
bekend). 

DE V.V.D. EN DE R.E.M. 
De heer Dettmeijer, oud-secretaris 

van de VVD, :<;al wel tevreden zijn over 
de houding van "zijn" fractie tijdens 
de debatten over het zg. anti-REM-wet
je in de Tweede Kamer. Daarvoor is 
hij immers politiek adviseur van de 
REM. Het lijkt ons echter een vraag of 
vele medeleden van de VVD deze ple
zierige gevoelens met hem zullen kunnen 
delen. Hierbij denken wij niet uitslui
tend - zelfs niet in de eerste plaats -
aan de drie liberale ministers, die het, 
hoewel bepaald niet onoverkomelijk, 
toch niet leuk zullen vinden, dat hun 
partij hand in hand met boer Koekoek 
de regering de rug heeft toegedraaid. 

Rondweg gezegd: de liberalen hebben 
de vorige week het politieke spel o.i. bij
zonder slecht gespeeld. Zij hebben een 
enorme stapel juridische bezwaren aan
gedragen, waaronder verborgen moest 
blijven wat mevrouw van Someren-Dow
ner tevoren al duidelijk had gezegd: 
geen optreden tegen de REM als er niet 
iets positiefs tegenove1· komt te staan. 

Waarom heeft, zo vragen wij ons af, 
de fractie geen gebruik gemaakt van de 
mogelijkheden, die minister Scholten zo 
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royaal in zijn memorie van antwoord 
heeft aangeboden? Hij heeft toen na
menlijk een duidelijk onderscheid ge
maakt tussen de wet Installatie Noord
zee, die een gezagsvacuum moet opvul
len, en de toepassing ervan op het REM
eiland. 

Welnu, waarom deze wet niet om 
baarszelfs wille aangenomen, maar dan 
met de uitdrukkelijke toevoeging, dat on
der gelijkblijvende onstandigheden een 
optreden tegen de REM niet zal worden 
gesanctionneerd? 

De politieke voordelen liggen voor de 
hand. Het duurt immers nog wel even 
voordat de Eerste Kamer het wetje zal 
hebben behandeld. 

Het zal wel worden aangenomen. Zelfs 
de REM rekent hierop! 

Tegen die tijd ligt er wam·schijnlijk 
een interim advies van de Pacificatiecom
missie over het toelaten van reclame in 
de televisie. Minister Bot heeft zelf in
middels het. venster ontsloten, dat 'n uit
zicht geeft op een meer open besteL De
zelfde mensen, die de REM hebben opge
zet, dienend "in een ander jasje" al een 
aanvrage voor een zendvergunning in. 
Kortom, dan is de situatie waarschijnlijk 
heel anders geworden. En de juridische, 
zelfs grondwettelijke bezwaren van mr. 
Berkhouwer dan? Och, als hij het wet
je werkelijk lief had, zou hij wel met 
een of meer argumenten hebben gepro
beerd om het overeind te houden. Zijn 
oppositie zou dan in elk geval aan waar
achtigheid hebben gewonnen. 

H. F. HEIJMANS 

liet standpunt l'an inzender is vriiwel ge
liik aan hetgeen destiids door mr. Beernink 
(CHU) werd geopperd: teel het wetsontwerp 
goedkeuren, maar t.z.t. eventueel niet de Al
gemene Maatregel t·an Bestuur. Deze ge
dachte is onder de vrihvel algemene kritiek 
bezweken en is dan ook niet door de CH
irac,tie in de Kamer verdedigd. Mr. Beernink 
heeft daarot;er zelf ook in de Kamer gezwe
gen. 

Verder rcrn·iizcn wij naar de notities van 
Insider in ditzelfde nummer. 

(Redactie V riiheid en Democratie). 

ONDEUGDELIJKE 
TANKARTILLERIE 

Bij de nieuwsberichten vernam ik uit 
de radio, dat het Nederlandse leger over 
nieuwe tank-artillerie beschikt waarmee 
niet geschoten en niet gereden kon wor
den Het komt mij voor, dat dit bericht 
volkomen in strijd is met het artikel in 
ons Orgaan van 20 augustus j.l. van mr. 
H. van Riel: Vertrouwen in het leger. 
Het zou van overwegend belang zijn vast 
te stellen, wie van beiden gelijk heeft. 
Ofwel wie van beiden onjuist of mis
leid is voorgelicht. Dat de controle op 
de levering van deze artillerie gelegd zou 
zijn "te goedertrouw" in handen van de 
leveranciers is m.i. wel heel onzakelijk 
en vreemd. Dit wettigt de eis, dat bij een 
~ventueel onderzoek, naast de deskundi
gen ook een belangrijke invloed aan 
"zakenmensen" gegeven dient te worden. 

Dat een dergelijk zakelijk onderzoek 
bij andere ministeries nuttig zou kunnen 
werken, is niet onwaarschijnlijk. Afge
zien van zuiver militaire overwegingen 
is het ook in welvaarts-staat (lees belas
ting staat) - immoreel om belastinggeld 
te verkwisten. 

Mr. P. A. VAN DRIEST 

NB. Volgens kranteberichten zou er 
een groot overcompleet aan generaals, 
kolonels en oversten in het leger zijn. 
Indien deze berichten juist zijn, ware aan 
genoemde commissie eveneens op te dra
gen na te gaan, wie hiervan de schuld 
draagt en op welke wijze aan deze geld
verkwisting zo spoedig mogelijk een 
eind te maken. 

De heer Van Riel schreef in het geheel 
niet over AMX-tanks of tankartillerie, maar 
uitsluitend over AMX-terreinvoert.nigen. De 
geachte inzender haalt dit door elkaar. 

Voorts was de controle allerminst in hem
den van de leverancier. maar in handen van 
Franse legerautoriteite;t., wat bepaald niet 
hetzelfde is. Ook dit was met zoveel woorden 
in het stuk van de heer Van Riel te lezen. 

Tenslotte: de aanschaffingen van het AMX
materiaal hebben onder het vorige 
ministerie. plaatsgeuonden en het betoog van 
de heer Van Riel had tot strekking dat de 
staatssecretaris Haex geen verwijten behoren 
te worden gemaakt van dingen, die ziin ge
beurd toen hij nog officier was en geen be
windsman. Eveneens door de heer Haex wordt 
thans een diepgaand onderzoek ingesteld 
naar een mogelijk overcompleet van beroeps
personeel. 

Natuurlijk heeft de inzender volkomen ge
Lijk tuanneer hij betoogt, dat de . overheids
Nelden niet mogen worden verkw1st en dat 
~en streng zakelijk beheer en zakelijke con
trole nodig is. 

(Redactie Vrijheid en Democratie). 
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Werft leden voor de V. V.D. ! 

V. V .D.-GEMEENTERAADS
FRACTIES GROTE 
GEMEENTEN VERGADERDEN 

De Vereniging van Staten- en 
Raadsleden der Partij hield op za
terdag 19 september j.l. te Utrecht 
haar vergadering voor de VVD
raadsleden van gemeenten met meer 
dan 50.000 inwoners. 

De bijeenkomst werd door ruim 
50 leden der Vereniging bijgewoond. 
Het verheugde de voorzitter der 
Vereniging, de heer D. W. Dett
meijer, bijzonder dat hij in zijn ope
ningswoord de ere-voorzitter der 
Vereniging, Z. Exc. Prof. Mr. P. J. 
Oud, kon begroeten. De vergadering 
werd voorts bijgewoond door mr. 
F. Korthals Altes, lid van het Da
gelijks Bestuur van de Partij en de 
heer H. G. van Zwijndregt, mede
werker van het Bureau voor Ge
meentepolitiek en van de Redactie 
van "Provincie en Gemeente". De 
directeur en hoofdredacteur, de heer 
K. H. Brandt, was helaas door 
ziekte verhinderd. 

Aanwezig waren voorts mej. mr. 
M. M. F. van Everdingen, secreta
resse der Vereniging, mej. T. Kist, 
adj.-secretaresse van de Partij en 
de heer L. van Vlaardingen, organi
sator-propagandist. 

Nadat de heer D. W. Dettmeijer 
een inleidende rede had gehouden, 
die hoofdzakelijk was gewijd aan 
de vraagstukken, verband houden
de met de samenvoeging van .ge
meenten, gaf het lid der Haagse ge
meenteraadsfractie, mr. dr. W. K. 
J. J. van Ommen Kloeke, een uiteen
zetting over de zogenaamde stem
machine. Vervolgens bestond voor 
de aanwezigen gelegenheid om vra
gen op het gebied van de gemeente
politiek te stellen, welke vragen 
door de heren Oud en Derttmeijer 
werden beantwoord. 

Ten slotte kondigde de voorzitter 
zijn voornemen aan om aan het be
stuur van de Vereniging voor te stel
len een commissie in te stellen tot 
herziening van het gemeentepro
gram. Daarnevens zal het bestuur 
bezien of instelling van een commis
sie Luchtverontreiniging wenselijk 
geacht moet worden. 

VERGADERING D.B. 

Het Dagelijks Bestuur der Partij 
kwam vrijdagavond 4 september j.l. 
bijeen ter bespreking van een aan
tal toekomstplannen, zowel op po
litiek, alsook op organisaotrisch ge
bied. Opgesteld werd onder meer 
een plan tot activering der Partij, 
hetwelk aan het Hoofdbestuur zal 
worden voorgelegd. 

Zaterdag 12 september j.l. werd 
een vergadering van het Dagelijks 
Bestuur gehouden, waarin een groot 
aantal zaken, merendeels van huis
houdelijke aard, werd behandeld. 

COMMISSIE VOOR 
CULTURELE ZAKEN 
KWAM BIJEEN 

Een vergadering van deze commis
die is gehouden op 11 september j.l. 
om 15.30 uur in het Gemeentemu
seum in Den Haag onder leiding van 
de nieuwe voorzitter, mr. L. J. F. 
Wijsen beek. 
Uitvoerig is gesproken over de pro
blemen rond het Holland Festival 
(subsidie, spreiding/ concentratie) 
en over een uitbreiding van de com
missie. 

Tegen het eind van oktober zal de 
commissie wederom bij elkaar ko
men. 

ALLERHANDE 
AUTOWEG EN ZIJDAL 

W-IJ zouden de autoweg kunnen 
verlaten en dat lieflijke zijdal 

ingaan, waarvan wij nu nauwelijks 
de ingang zien. Misschien wachten 
ons daar de stilte en de rust; mis
schien vinden wij daar ons diepste 
zelf terug. 

En moeten wij altijd maar verder 
met de techniek en met dingen, die 
wij willen hèbben? 

Zouden wij ook niet verder kun
nen in ontwikkeling beschaving, be
zinning; in samenhorigheid met 
vreemde Tassen en a1·mere Landen, 
in eerbied voor andere opvattingen, 
voo1· een geloof, dat het onze niet is? 

(Raad en Daad) 

W IJ bedrijven geen romantiek, 
nwar het is een keiha1·de 

weTkehjkheid wanneer wij vaststel
len, dat vele boeTen in de na-ooT
logse jaren gTote prestaties hebben 
geleverd. Het moderne gemengde 
bedrijf is volledig in opbouw. Het 
gaat snel maar het zal ook geleide
lijk moeten gaan. Wij kunnen niet on
gest?·aft bepaalde fasen overslaan. 

Er zijn voortrekkers en achterblij
vers en het is volkomen duidelijk 
waar wij naar toe koersen. Er zullen 
in de toekomst minder bedrijven zijn. 
Het nieuwe gemengde bedrijf zal vel€ 
vormen kennen met als basis: weinig 
bedrijfstakken en grote eenheden. 

De boer moet ku·nnen beschikken 
over voldoende kapitaal, de grond
stoffen voor de produktie moet·en 
hem efficiënt kunnen bereiken, de 
verkaveling en de gebouwen moeten 
in orde zijn, zodat hij in de gelegen
heid is om goede en uniforme pro
dukten tegen lage kosten en met 
weinig arbeid te kunnen afleveren. 

(Landbouw Nu) 

HET :l~~GAT UIT 

D R1.1!J gaten .zuilen eT straks nog 
over zijn tussen Den HeldeT 

en Cadzand. Een kunstmatig gat bi.i 
IJmuiden, keurig afgegrendeld met 
een paar sluisdeuren; een even kunst
matig maaT gelukkig nog open gat bij 
Hoek van Holland, waar de Rijn en 
de Maas hun rioolwate1· eindelijk 
kwijt kunnen aan de geduldige zee 
en tenslotte dat ene echte gat, de 
Westerschelde. 

Straks als alle andere Zeeuwse 
stromen zijn afgegrendeld, zullen ze 
daar aan de monding van de 
Westersehelde uitkijktorens neerzet
ten. Daar gaan dan de schoolmeesters 
met hun kinderen naar toe, om te 
zien hoe dat vroeger nu eigenlijk pre
cies was: hoe onze vaderlandse zee
rovers en koopvaarders - traditie
getrouw joelend in het want - zo'n 
zeegat uitvoeren. 

(Aqua-V i te) 
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Rechtskarakter wezenskenmerk 
de Europese .. Gemeenschappen 

"Het moet voor ieder duidelijk worden, dat het re c h t s k a r a k t er van de drie Europese organisaties: EGKS, 

EEG en Euratom, hun wezenskenmerk is en dat zij zowel naar binnen als naar buiten daarin hun justifi

catie vinden en dat het handhaven daarvan institutioneel en in de materiële besluitvorming, dus een p o 1 i t i e k e 

eis is, welke niet kan wijken. Of, wil men hetzelfde uitdrukken niet in rechtstermen, doch in termen van macht: dat 

een op macht gerichte blokvorming met behulp van de drie Europese verdragen met geest en letter van die ver

dragen in strijd zou zijn". 

Met deze conclusie eindigde dr. J. Linthorst Homan, het Nederlandse 

lid van de Hoge Autoriteit der Europese Gemeenschap voor Kolen en 

Staal, vrijdag 18 september de inleiding, die hij hield voor de conferen

tie in Utrecht van de Europese Beweging in Nederland over "recht en 
macht in de Europese gemeenschappen". De heer Homan, die wij tot onze 
geestverwanten menen te mogen rekenen, besprak "besluitvorming en 

normbesef bij de integratie". 
Dr. Linthorst Homan hield zijn gehoor dus kort gezegd voor: laten wij 

ons a 11 e n houden aan ons uitgangspunt en aan hetgeen wij in de ver
dragen van Parijs (EGKS) en Rome (EEG en Euratom) 'neerlegden! Een 

goed advies, dachten wij, maar daarmee nog geen eenvoudige raadgeving. 
Als normatief zag de in het Europese werk hooggeplaatste inleider "onze 

eigen plicht om te realiseren wat wij reeds met het gebruik vàn de term 

"Europees" per definitie aanvaardden en wat bij het begin van onze arbeid 

zo nadrukkelijk ten beste is gegeven: de bereidheid tot uitbreiding van on
ze landenkring met die andere Europese partners, die zulks verlangen". 

Het gaat hier niet alleen om 'n di
recte externe plicht. Ook indirect in
tern moet onze houding worden be
paald door deze bereidheid, dus ook 
in het formuleren van het gemeen
schappelijk bestel. Wie dat vergeet, 
doet aan blokvorming en werkt niet 
aan hetgeen de verdragen in het 
vooruitzicht stellen. 

Hier ligt de kern van de crisis van 
de Europese eenwording, van de in
tegratie. Maar hier schuilt ook de 
moeilijkheid. De heer Linthorst Ho
man zei het zelf. Het kleine Europa 
van de "zes" is nog steeds niet meer 
dan een conceptie welke zijn vorm 
pas geleidelijk in de prakijk kan 
vinden en bezig is die te vinden; ter
wijl de nationale huishoudingen van 
de lid-staten sterke realiteiten zijn 
met talloze gevestigde belangen. 

Het is daardoor niet onlogisch, zij 
het wel verkeerd, dat menigeen -
ook ten onzent - de houding aan · 
neemt van "ik weet wat ik heb en 
ik weet nie~t wat ik krijg". Er doen 
zich daardoor, zoals ook de heer Ho
man constateerde, spanningen voor 
tussen het oude en het nieuwe, het 
komende, waarbij een voorstel, dat 

r 

nieuwe Europese dimensies stelt, in 
de diverse landen en bij de diverse 
belangengroepen als een pijnlijke 
concessie wordt gezien en niet als 
een grote conceptie. 

.,Nationaal" en ,.Europees" 

Het was te voorzien, dat in de 
"NaJtionaal" en "Europees" minister
raden van de drie Europese gemeen
schappen de spanning tussen "na
tionaal" en Europees" het sterkst 
werden. Dat de crisis vanuit de raad 
van de EEG hoe langer hoe meer 
om zich heen grijpt is eveneens be
grijpelijk. De Europese Economische 
Gemeenschap is immers de centrale 
organisatie, waar het politieke beeld 
zich vooral aftekent. De onderlinge 
coördinatie tussen de nationale stel
sels gelijkt in vele opzichten op het 
oude onderhandelen tussen staten. 
Ook dat is te begrijpen. 

Roman is, zoals aan het begin gezegd 
een zeer strikte toepassing van d~ 
verdragen, omdat elk ander systeem 
naar zijn oordeel geen rechtssysteem 
kan zijn en omdat het doen ontstaan 
van een rechtsbestel de hoofdzaak 
moet blijven. 

Deze opvatting, die ook door de 
voorganger van de heer Roman in 
Luxemburg, de heer D. P. Spieren
burg, werd aangehangen, wordt nog 
al eens uitgelegd als een (te) formu
le of juridische ".exegese", waarte
genover dan de zgn. "politieke ver
dragsuitvoering" als modern, realis
tisch en elastisch wordt aangeprezen. 

Ook in de lunchpauze van de con
ferentie in Utrecht konden wij deze 
geluiden beluisteren, meer bij de 
oudere bezoekers dan bij de opval
land grote getale opgekomen jonge
re. 
Wij geloven, dat de heer Roman ge
lijk heeft en dat het uitèrst rekbaar 
toepassen van verdragsartikelen 
normloos en dus onjuist is. Wil men 
anders dan zal men het verdrag moe
ten amenderen. 

.,Strild'" en ,.iets anders" 

Er komt nog iets bij. In het voor
uitzicht van de fusies, eerst voor de 
bestuursorganen, daarna van de ge
meenschappen zelf, hoort men de 
vraag of men nog wel "strikt" moet 
zijn nu er straks toch "iets anders" 
komt. De heer Linthorst Roman 
meent, wij dachten terecht, van wel. 
Het "straks" en het "iets an
ders" staat immers nog niet vast en 
zelfs als dat vast zou staan, dan zou 
nog steeds het huidige verdrag gel
den. 

.Resumerend kunnen we dus zeg
gen, dat het normbesef een hoofdrol 

moet spelen en dat dit besef gericht 
moet zijn op het rechtskarakter van 
de Europese maatschappij, welke wij 
(moeten) proberen te doen ontstaan 
uH de integratie van de nog uiteen
lopende bestanddelen. Het daarvoor 
geschapen institutionele organisme 
verkeert thans echter in een crisis 
en die gaat gepaard met een crisis 
in de materiële oordeelvorming en 
besluitvorming. 

Men zegt meestal, dat de crisis is 
ontstaan in januari 1963, toen de 
Franse president De Gaulle zijn 
"non" liet horen tegen een Brits (en 
daarmee Scandinavisch en Oos
tenrijks) toetreden tot de "zes". In
derdaad is de crisis met dat non" 
ernstig verscherpt maar in de ËGKS 
is ze reeds veel ouder. Dat moeten 
we niet vergeten. 

De kern van de crisis h a n g t naar 
het oordeel van de heer Linthorst 
Roman s a m e n met de huidige 
Franse . visie op de aard van het 
Europese werk. Dat werk wordt naar 
het hem voorkomt in die visie ten 
onrechte gezien als een materieel
technische verdeling van de voorde
len van de commerciële vrijmaking 
van de markt van het gebied, waar
bij de staten als de verdelers worden 
beschouwd. 

Dit alles hangt weer samen met 
de huidige Franse visie op het natio
nalisme als drijvende factor in het 
internationale leven en op de natio
nale soevereiniteit als absoluut. Van
daar, dat de Franse voorman Michel 
Debré in 1963 een boek kon laten 
verschijnen over plaats en werk 
van zijn natie ("Au service de la Na
tion") zonder van betekenis te rep
pen van het internationale recht of 
van welk recht dan ook. 

Wordt op deze wijze de staatsal
macht als uitgangspunt en doel ge
steld, dan achten wij met dr Lint
horst Homan de hoop op een Euro
pees rechtsbestel voor deze periode 
uitgesloten. De (officiële Franse) 
stelling van de absolute soevereini
teit van de Staat is onverenigbaar 
met de Europese verdragen. 

dBo 

VRIJHEID EN 
DEMOCRATIE 

Dr. Linthorst zei in zijn Utrechtse 
rede dat hij voor het normbesef van 
de raad van de EEG en dus voor het 
gehele Europese werk een gevaar 
ziet in de onlangs met stellig de bes
te bedoelingen ingevoerde gedachte 
om een soort "deal", een program
mering van de verdragsui:tvoering te 
maken op zodanige wijze, dat het 
,.do ut des" tussen de lid-staten in 
evenwicht komt en blijft. Hierin 
schuilt zijn inziens nl. het gevaar, 
dat per saldo toch het oude stelsel 
bezig is zich op het nieuwe te wre
ken door het nieuwe - nogmaals, 
voor sommigen bepaald ongewild -
weer door het oude te vervangen. 
De norm is dan de wederzijdse con
cessie tussen de staten en niet een 
"elk het zijne" als rechtssysteem voor 
het geheel, d.w.z. de nieuwe dimen
sie als rechtsbesteL 
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Men zal heel voorzichtig moeten 
zijn, zo meende de heer Roman, wil 
men niet de EEG, en daardoor dus 
het gehele Europese werk, zien af
glijden naar een soort commercieel 
akkoord oude stijl in plaats van stij
gen naar een maatschappelijke 
rechtsorde. 
De "remedie" van de heer Linthorst 

KUNST 

DE elLende begint daar, waar we 
óns deel als enige waarheid 

propageren en elkaar willen opdrin
gen. Wanneer een gToep mensen hun 
kijk op het leven vorm geven, uit
beelden het in een museum hangen 
en zegg'en: "zo zien wij het", dan is 
daaT niets op tegen. 

We kunnen eT heen gaan of niet, 
niemand dwingt ons. Als er dan bo
vendien nog een dikke krant bij 
woTdt uitgereikt, met de foto's van 
deelnemeTS uit alle mogelijke landen, 
afbeeldingen van het tentoongesteLde 

weTk en heel veel tekst, waaTin 
wordt uitgelegd waaTÓm ze het zo 
zien, dan blijft eT eigenlijk niets te 
wensen oveT. 

Maar, omdat de musea tegenwooT
dig nogal eens pTetenderen het pu
bliek op te voeden tot het genieten 
van kunst en omdat er dus nogal 
eens aTgel~zen binnenlopen, die aan
nemen. dat het kunst is wat ze zien, 
is het toch op zijn minst geooTloofd, 
als leek andere leken aan te raden, 
goed, maar dan ook heel goed uit de 
ogen te kijken. 

(Ons Gezin) 
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DE DERDE MAANDAG 
Wie "onderduikt" in de rede

voeringen niet slechts van de 
derde Dinsdag, maar ook van de der
de Maandag in September, ontmoet 
vele markante punten. Het tegendeel 
zou bedroevend zijn. Op die ope-
ningsdag van het Academische Jaar 
laten immers de rectores magnifici 
hun licht schijnen op problemen be
treffende het universitaire leven. 
Geen wonder bij zo hoog geleerde 
heren, dat er dan - gedeeltelijk -
spijkers met koppen worden gesla
gen. Of althans vraagstukken wor
den aangeroerd, die de moeite van 
het overdenken waard zijn. 

Studieduur, vóóropleiding, studie
begeleiding. Ziehier een paar onder
werpen, waarop nader commentaar 
stellig gewettigd is. Dat die studie
duur in ons perfectionistische vader
land buiten verhouding is uitgedijd, 
daarmede zullen woordvoerders der 
universiteiten niet snel hun instem
ming betuigen. Dat echter die steeds 
uitgebreider studieduur vooral maat
schappelijk een euvel is, het is voor 
ons boven twijfel verheven. Een jon
geman, die een Universiteit of Hoge
school bezoekt, zal gemiddeld een 
zevental jaren moeten studeren, al
vorens zijn universitaire opvoeding 
is voltooid. Voeg daarbij een ander
half jaar militaire dienst. Dan blijkt, 
dat de afgestudeerde eerst omstreeks 
zijn zevenentwintigste jaar zijn in
trede doet in de maatschappij. 

* * * 

U it verschillende redevoeringen 
was te beluisteren, dat men 

de fout zoekt bij de vooropleiding. 
Geef ons tevoren beter geselecteerde 
studenten - zo was het Leitmotiv -
en het "rendement" van de opleiding 
zal hoger zijn. Met name prof. dr. 
F. H. L. van Os, de rector van de 
Rijks-universiteit te Groningen, heeft 
een voorselectie naar behaalde re
sultaten op het gebied van de geko
zen studie bepleit. Dit zou dan kun
nen geschieden, hetzij tijdens de 
schoolperiode, hetzij via een verplicht 
propaedeutisch examen na één jaar 
studie. Dat men aldus tot een "hoog
waardiger" studenten - gemiddelde 
zou kunnen geraken, is moeilijk te 
ontkennen. Maar dat, vooral in het 
eerste geval de jongelui, die voül·be
reidend onderwijs "genieten", niet 
nóg zwaarder zullen worden bèlast 
dan thans het geval is, schijnt wel 
zeker. 

Een andere vraag is, of de stu
dietijd efficiënter dan tevoren 

moet worden gebruikt. Nauw ver
want hieraan is de beperking van de 
vrijheid van de individuele student, 
om zelf het tijdstip te kiezen van 
tentamina en examens. Prof. dr. C. 
F. Scheffer, scheidend rector magui
ficus van de Katholieke Hogeschool 
te Tilburg is van die vrijheid geen 
voorstander. Gezien de groei van het 
aantal studenten acht de Tilburgse 
hoogleraar om organisatorische rede
nen de studievrijheid niet meer houd
b'aar. Ook prof. dr. W. de Boer, de 
aftredende rector te Leiden, keerde 
zich er tegen. Hij meende, dat het 
verzet tegen beknotting van de vrij
heid vooral te verklaren zou zijn 
door het feit, dat zich in de Tweede 
Kamer meer juristen bevinden dan 
medici, litteratoren, natuur-filosofen, 
theologen en sociologen tezamen. Ju
risten kunnen immers meestal snel
ler afstuderen dan de anderen. Voor 
hen is geen beknotting der vrijheid 
noodzakelijk. Vandaar, in de gedach
tegang van de Leidse hoogleraar, het 
behoudend standpunt der volksver
tegenwoordiging. Prof. De Boer ziet 
echter over het hoofd, dat het parle
ment zeer vele niet-universitair ge
vormden onder zijn leden telt. En 
wat de juristen betreft, die zijn ob
jectief genoeg om niet alles door de 
eigen bril te beschouwen. Voor be
knotting der studievrijheid, die wij 
zelfs in een zich veranderende maat
schappij intact willen laten, zijn dus 
andere argumenten van node. 

* * * 

Onder studiebegeleiding zou men 
kunnen verstaan een groter 

controle, uit te oefenen door hoogle
raren of wetenschappelijke ambtena
ren, op de werkzaamheid der studen
ten. Dit kan in principe, bij de door 
de faculteiten zelf steeds hoger ge
stelde eisen, een voordeel zijn. Bo
vendien kan het voor al te langdu-

ATTENTIE! 

rige studenten een prikkel vormen 
hun tijd goed te gebruiken. Maar het 
moet, dunkt ons, niet zo zijn, dat hier 
de begeleider de eerste viool gaat 
spelen. Met andere woorden, dat de 
studievrijheid toch weer illusoir zou 
worden gemaakt. 

Daarnaast is er de oude vraag, of 
de universiteit of hogeschool zijn 
leerlingen moet brengen tot zelfstan
dig wetenschappelijk onderzoek, dan 
wel of het accent moet liggen op het 
"klaar" maken in een "vak". Zon
der direct partij te kiezen kan men 
vaststellen, dat hier veel afhangt van 
aard en streven van de individuele 
student. Dat een universitaire studie 
althans de basis behoort te verschaf
fen voor een eventuele carrière van 
zuiver wetenschappelijk onderzoek 
is een koeienwaarheid, die weinigen 
zullen betwisten. 

* * * 

Een variant op het geijkte stu
diepatroon biedt thans de 

deze maand door H. M. de Koningin 
geopende Technische Hoge School te 
Drienerlo. Daar werd immers in na
volging van Anglo-Saksische voor
beelden het campus-systeem geïntro
duceerd. Studenten en hoogleraren 
leven er in nauw contact. Zij wonen 
er op de campus, dat is dus binnen 
de omheining van het universiteits
terrein. In dit speciale geval is dat 
een bijzonder aantrekkelijke omge
ving. De bossages en idyllische uit- -
zichten kunnen er, zo daaraan be
hoefte bestaat, een romantisch te
genwicht vormen tegen de cerebrale 
denkarbeid van het technisch hoger 
onderwijs. Ook hij, die luisterrijke 
voorbeelden als de Berkeley-univer
siteit in Californië kent, moet toege
ven, dat hier vooral ook door de in
teressante, functionele architectuur 
der afzonderlijke gebouwen, een 
voortreffelijk complex is geschapen. 
Complex, waarvan het geheel nog op 
lange niet is voltooid. 

ATTENTIE! 

Luistert op DONDERDAG, 15 OKTOBER a.s., over de zender Hilver
sum I1 (298 m), van 18.20-18.30 uur, naar 

.,DE STEM VAN DE V.V.D." 

Zoals bekend, is de student op 
Drienerlo verplicht het eerste jaar op 
de campus te wonen. Vooral nu het 
een toe te juichen experiment be
treft, kan daartegen geen enkel be
zwaar bestaan. Een andere en alge
mene vraag is, of het 200-tal studen
ten, dat tot deze campus-universi
teit is toegelaten, wat woonmogelijk
heden betreft, niet sterk bevoordeeld 
is boven studiegenoten in andere 
plaatsen, waar zelfs een bescheiden 
stucleptenkamer soms gelijk staat 
met een lot uit de loterij. 

* * 

Campus of niet, alles tezamen 
hebben de rectorale redevoe

ringen ons niet kunnen schokken in 
de overtuiging, dat het euvel 
van de veel te gerekte studieduur 
vooral door de faculteiten zèlf moet 
worden aangetast. Beperkter eisen 
op een wetenschappelijk terrein, dat 
immers toch onuitputtelijk is, zal hier 
de uitkomst moeten brengen. In de 
beperking toont zich de meester. Ook 
hier is dat een meesterlijk woord. 

HOOFDBESTUUR EN 
PARTIJRAAD BIJEEN 

L.M. 

Zaterdag 26 september j.l. kwam 
des ochtends het Hoofdbestuur der 
Partij in vergadering bijeen. 

Uitvoerig werd van gedachten ge
wisseld over een voorstel van het 
Dagelijks Bestuur tot activering van 
de Partij, welk voorstel, vervat in 
een nota van de drie assesso
ren, unaniem door het Hoofdbestuur 
werd aangenomen. Daarnevens 
werden samenstelling en werkwijze 
der Partijcommissies besproken, 
terwijl ten slotte enige actuele poli
tieke punten de nodige aandacht 
kregen. 

Des namiddags kwam de Partij
raad bijeen ter bespreking van de 
politieke toestand. 

Deze Partijraadsvergadering werd 
bijgewoond door de ere-voorzitter 
der Partij, Z. Exc. prof. mr. P. J. 
Oud, terwijl voorts als gasten aan
wezig waren de heren drs. E. Ny
pels en H. Wiegel, respectievelijk 
voorzitter en vice-voorzitter van de 
JOVD. 

Na een door de voorzitter onzer 
Tweede Kamerfractie, mr. W. J. 
Geertsema, gehouden inleiding, ont
spon zich een interessante discussie. 



.,.... 
VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

Van onze Leestafel 

~~DEMOCRATIE IN DEBAT~~ 

DEMOCRATIE IN DEBAT", 
Ëgel-reeks No. 2. Uitg. J. A. 
Boom en Zoon, Meppel. f 4.90 

Met de Egel-reeks zet de uitgeve
tij Boom te Meppel een serie publi
katies op touw, waarvan wij de 
eerste drie hierbij aankondigen, ons 
wat de inhoud betreft voorlopig be
palend bij no. 2 van de reeks, gewijd 
aan de democratie. Van de beide an
dere draagt no. 1 als titel "Vakbewe
ging in Beweging", no. 3 "Universi
teit in Tijdnood". 

Karakteristiek voor deze reeks is, 
dat in elk nummer bepaalde aspec
ten belicht worden van het daarin 
aan de orde gestelde onderwerp en 
wel in de vorm van monografieën. 
Het geheel staat onder redactie van 
de heer H. Wallenburg. De reeks 
kreeg als motto mee: "Mensen zijn 
als egels, pennen vormen hun weer
baarheid". 

Geen felle weerbaarheid 
Welversneden als in dit geval de 

pennen zijn, zal niemand hier van 
"scherpe" pennen willen spreken. 
De weerbaarheid is een rustig bere
deneerde, geen felle. Komt dit aan 
de waarde van het betoogde mis
schien ten goede, het lijkt ons de 
vraag of juist voor een omstreden 
goed als de democratie een meer 
strijdbare verdediging niet te prefe
reren ware. 

Tegen de opzet, tegen de· gevolgde 
methodiek hebben wij trouwens wel 
enig bezwaar. Om nu maar bij "De
mocratie in Debat" te blijven: achter
eenvolgens komen aan de orde "De
mocratie en godsdienst", "Democra
tie en pers", "Democratie en koude 
oorlog", "Democratie en de ontwik
kelingslanden". Daar worden dus in
derdaad enkele aspecten van de de
mocratie belicht, doch dan toch ook 
maar enkele. 

De vraag dringt zich op: zijn er 
geen andere, die wellicht meer de 
aandacht verdienen, hetzij omdat ze 
actueler, hetzij omdat ze belangrijker 
zijn? We noemen er zo maar enige: 
Democratie als regeringsvorm, De
mocratie en vertegenwoordigend 
stelsel, Democratie en partijwezen, 
Democratie en pressure-groups, De
mocratie in internationale staten
verbanden. 

Democratie in de branding 

Op al deze punten staat in onze ja
ren de democratie nogal in de bran
ding, is haar doelmatigheid zelve in 
het geding. Academische vertogen 
als ons hier gegeven worden, zullen, 
naar wij vrezen, niet toereikend zijn 
om "de politieke onverschilligheid, 
die tegenwoordig alom valt waar te 
nemen" (aldus het "Voorwoord") in 
haar tegendeel om te zetten. 

Daartoe lijken ons meer pregnante 
beschouwingen nodig over zich meer 
onmiddellijk aan ons opdringende 
vraagstukken in verband met de de
mocratie. Wij zijn allerminst geneigd 
onderwerpen als de koude oorlog of 
de ontwikkelingslanden in hun bete
kenis te onderschatten, maar de po
litieke apathie, waartegen dit ge
schrift zich keert, vloeit bovenal 
voort uit hetgeen "the man in the 
street" hier, concreet, als feilen der 
democratie beschouwt en ervaart. 

Hier geldt zoiets als het "Hic Rhodus, 
hic salte!" 

In dit verband nog één opmerking: 
is in onze tijd de pers als voorlich
tings- en meningvormend orgaan zo
veel belangrijker dan radio en tele
visie, dat aan haar wèl, doch aan 
de moderne communicatiemiddelen 
geen monografie gewijd behoort te 
worden in een geschrift, dat de de
mocratie benadert van de gedachte 
uit, dat deze "in debat" is? 

Bij een (uiteraard willekeurige) 
indeling naar bepaalde aspecten 
krijgt de lezer een toch wel zeer ver
brokkeld beeld voorgezet van het 
probleem waaromtrent hij voorlich
ting zoekt. Zou - zo vroegen wij 
ons af - een andere wijze van be
handeling daarom niet de voorkeur 
verdienen? 

Ons stond hierbij de voor-oorlogse 
Synthese-reeks voor de geest, waar
van elk nummer een, zo niet uitput
tend dan toch all-round beeld van 
een bepaald vraagstuk gaf, waaraan 
de lezer enig houvast had. Men zou 
daarbij ook meer tot het essentiële 
kunnen doordringen, bijv. tot de 
vraag of democratie niet noodwen
dig tot een bedreigd bestaan gedoemd 
is in een wereld, die zowel naar haar 
geestelijke als naar haar maatschap
pelijke structuur zo ver afwijkt van 
die, waarin zij is ontstaan. 

We mogen immers democratie wel 
zo ongeveer zien als een rnengpro-

dukt van rationalisme en wijsgerig 
idealisme, tot ontwikkeling gekomen 
in een samenleving met duidelijk li
berale tendenties en van het een noch 
van het ander vinden we in dit mid
den van de twintigste eeuw véél te
rug. Wij verbazen er ons gedurig 
over, dat in de discussies over demo
cratie aan deze fundamentele vraag 
zo weinig aandacht wordt geschon
ken en het stelde ons wel enigszins 
teleur er niets over te lezen in een 
geschrift, dat de democratie nadruk
kelijk in debat stelt. 

Democratie en godsdienst 
Men leide uit het voorgaande niet 

af, dat de inhoud van Democratie in 
Debat o.i. de moeite van het lezen 
niet zou lonen. Het tegendeel is naar 
onze overtuiging het geval. De vier 
artikelen laten zich prettig lezen en 
zijn - elk op zijn specifieke terrein 
- bij uitstek informatief. 

Principieel van het meeste belang 
achten wij prof. Thurling's bijdrage 
over Democratie en godsdienst. Wil
den we deze aan nadere bespreking 
onderwerpen, we zouden moeten wij
zen op een divergentie, hier haast 
ongemerkt binnensluipende. Het ar
tikel blijkt nl. minder te gaan over 
de verhouding tussen democratie en 
godsdienst dan over die tussen de
mocratie en kerk(en). 

':Deze Burger 
is, om het nog even te zeggen voor het geval u dit niet reeds lang begrepen 
hebt, een onbelangwekkend (om niet te zeggen: nietig) persoon, doch niette
min een getrouw staats- en belangstellend wereldburger met grote aandacht 
voor véél wat op deze geringe aarde geschiedt, onder welk véél, de politiek 
een belangrijke plaats inneemt, onmiddellijk na de schoonheid der natuur, 
waaronder die der dames (schepping der natuur ommers). Na een mooi land
schap of zeegezicht met een sexy-commandante op de voorgrond, kijk ik het 
liefst naar de grote politieke figuren en de schalkenstreken die deze uit
halen. Met andere woorden en korter gezegd: de politiek heeft zijn grote 
belangstelling, 

Maar tevens ben ik een geordend, hygiënisch denker, zuinig met mijn aan
dacht en mijn tijd. 

En dáár wilde ik u nu even hebben, mijne medebelangstellenden in de 
wereldpolitiek. Hoeveel tijd besteedt u gemiddeld per dag aan het lezen van 
voorbeschouwingen over de aanstaande verkiezingen in Groot-Brittannië en 
de Verenigde Staten? Hoeveel tijd wijdt u aan de kennisneming van uitvoerige 
prognoses en voorspellingen van ijverige krantenschrijvers omtrent de kansen 
van Home en Wilson, van Johnson en Goldwater? 

Verdiept u zich in de resultaten van àl-maar plaats gehad hebbende opinie
peilingen: Iabour 58 contra torles 45 procent en 7 procent weet-het-nog-niet'! 
Johnson 64: - Barry 32 - 4 zammezó-'n-zorg-weze'? 

En dat wisselt dan week na week: Iabour een puntje naar beneden, Home 
een gaatje omhoog, Barry een streepje omhoog, Lyndon een treedje lager. 

En dat allemaal dan weer begeleid door de commentaren, de veronder
stellingen, het gewik en geweeg der gepatenteerde politieke ingewanden
kijkers. 

Mag ik u eens vragen wat u daaraan h è b t? En mag ik u - ter voorkoming 
van kostbare-tijd-verlies aanraden mijn voorbeeld te volgen en al die koffie
dik-kijkerij ongelezen te laten, omdat d' uitslag telt alléén? 

Nog deze maand weet u die uitslag in Engeland en volgende maand in de 
Verenigde Staten. Dan wéét u, onomstotelijk, de feiten. Welk nut heeft 
het dan alle redevoeringen der kandidaten, alle .voorspellingen, alle gissingen 
van nit te lezen. Zodra de verkiezingen hebben plaats gehad zijn die van 
generlei waarde meer, wat wil zeggen dat zij n it ook reeds waa-rdeloos zijn. 
Waarom zoudt u er dan al die leesuren aan verknoeien? 

U kunt uw tijd in elk opzicht beter besteden. 
Als u alle uren, die u aan dit nutteloze lezen besteedt, bij elkaar optelt, 

komt u ongetwijfeld tot een beschamende conclusie. 
Ga liever het hof maken aan uw buurmeisje, lees een goed boek, vlieg er 

eens uit, doe eens wat prettig-doms. Kortom: volg het voorbeeld van 
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Voorts trof het ons, dat de geleer
de auteur zijn betoog geheel toespitst 
op de houding, die de rooms-katho
lieke kerk successievelijk tegenover 
de democratie heeft ingenomen en 
inneemt, al geeft hij in het eerste ge
deelte van zijn beschouwing vol
doende blijk van kennis aangaande 
de wereld van het protestantisme. 

Ons voornaamste bezwaar is ech
ter, dat tengevolge van de substitu
ering van "godsdienst" door "kerk"' 
niet goed uit de verf komt of en in 
hoeverre democratie voor haar uit
gangspunten een basis vindt in gods
dienst. Wel duidelijk wordt uit Thur
lings' uiteenzettingen, dat de kerk
(en) nogal wat moeite hebben gehad 
zich bij de grondslagen en de strek
kingen der democratie aan te pas
sen. 

Democratie en koude oorlog 
Instructief zijn ongetwijfeld de bij

dragen over Democratie en koude 
oorlog (door drs. P. Valkenburgh) 
en over Democratie en de ontwikke
lingslanden (door dr. Kwee Swan 
Liat), die wij terwille van onze 
plaatsruimte onbesproken laten. Het 
onderwerp Democratie en pers vond 
in mr. J. L. Heldring een vaardig be
schrijver, wien men het niet verwij
ten kan dat zijn onderwerp hem wei
nig gelegenheid biedt tot het openen _ 
van nieuwe gezichtspunten. 

Al met al: wij zien wel iets in deze 
Egel-reeks, die grote categorieën van 

. lezers voorlichting kan geven over 
allerlei vragen van deze tijd en wij 
hopen in gepaste bescheidenheid, dat 
uitgever en redactie enige aandacht 
zullen willen schenken aan hetgeen 
wij omtrent de opzet dezer reeks te 
berde brachten . . . . in het belang 
van hun door ons gewaardeerde on
dernemen. De R. 

VERGADERING RADIO- EN 
TELEVISIE-COMMISSIE 

Maandag, 21 september j.l., ver
gaderde op het Algemeen Secreta
riaat der Partij de Radio- en Tele
VIsiecommissie onder voorzitter
schap van de heer H. J. L. Vonhoff. 

Nadat de komende radio-uitzen
dingen waren vastgesteld, werd uit
voerig gesproken over ons televisie
programma van 31 augustus j.l., 
hetwelk tot gevolg heeft gehad, dat 
de voorzitter van de KRO, het Twee
de Kamerlid mr. H. W. van Doorn, 
de televisie-zendtijd, ons op 26 ok
tober a.s. toegewezen, heeft ge
vraagd in verband met het zoge
naamde droit de réponse. 

Ondanks het feit, dat de KRO per 
twee maanden over uren zendtijd 
beschikt, heeft het Dagelijks Be
stuur der Partij gemeend de tien 
minuten per twee maanden, waar
over de VVD de beschikking heeft, 
toch aan de heer Van Doorn af te 
moeten staan. 

ALGEMEEN SECRETARIAAT 

V.V.D. 
Koninginnegracht 61 

's-Gravenhage 

Telefoon ( 070 l 60 48 03 

(3 lijnen) 

Giro 67880 
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MANIAK 
* * Kettingbotsingen komen op onze * grote wegen in ergerlijke her
haling voor. De kettingreactie, waar
bij een ongeval - nodeloos - verme
nigvuldigd wordt, is bijna altijd te 
wijten aan een tekort aan gezond ver
stand. Want bij alle risico's ,die men 
bij auto-rijden nu eenmaal nemen 
moet, is één risico onnodig en ontoe
laatbaar: het te dicht naderen tot zijn 
voorrijder. Toch wordt deze verkeers
fout, neen verkeerszonde, bedreven 
met een veelvuldigheid, waarover 
men zich naar gelang van tempera
ment verbazen of ergeren kan. Het 
Verbond voor Veilig Verkeer voert 
onder meer via de televisie, een voor
treffelijke actie, waar onder het motto 
"De zwarte zes" zes grote verkeers
fouten steeds opnieuw de revue pas
seren. Mogen wij vanwege het nume
riek zo grote getal der overtreders, 
vooral in deze herfsttijd met zijn glad
de wegen, onder de zwarte zes bij het 
Verbond speciale aandacht vragen 
voor de bumper-op-bumper-maniak? 

POLYGAMIE 
* * De honderden buitenlanders, die * in Nederland de spanning op de 
arbeidsmarkt helpen verlichten, bren
gen ook de nodige moeilijkheden met 
zich mee. De steenkolenmijnen in 
Limburg hebben zelfs een probleem 
ontdekt in de uitbetaling van kinder
bijslag aan Marokkanen en Turken, 
die er meer dan één vrouw en (dus) 
een zeer groot aantal kinderen op na
houden. De mijnen hebben nu de Raad 
van Arbeid om een uitspraak ge
vraagd. 

Wij vrezen dat thans ook ons be
lastingstelsel op de helling zal moe
ten. Aangezien een gehuwde minder 
belasting betaalt dan een vrijgezel, 
zou de man met twee of meer vrou
wen, ook lager moeten worden aan
geslagen dan de man, die er slechts 
één heeft. Tegen de tijd dat de span" ~ 
ning op de arbeidsmarkt is geweken, 
zal die op de huwelijksmarkt wel tot 
ongekende hoogten zijn gestegen. 

MOLENS 
* * Nog altijd kunnen ongeveer tach-* tig N e d e r I a n d e r s die aan de 
Oude Kleefse Postweg in Spijk bij 
Lobith wonen, niet hnn voordeur uit
gaan zonder hun paspoort bij zich te 
steken. Willen zij zich niet op Duits 
grondgebied begeven, dan dienen zij 
hnn huizen via de achterdeur te ver
laten en over een fabrieksspoor en 
een kilometerslang gebied van vette 
klei westwaarts te gaan. 

Rondom deze situatie, die ruim een 
jaar geleden bij de grenscorrectie van 
Elten ontstond, is al veel te doen ge
weest: dagbladen, radio en TV wijd
den er reportages aan, de gedupeerde 
bewoners zonden requesten naar Den 
Haag en een Kamerlid stelde vragen 
aan de regering. 

Deze antwoordde indertijd, dat met 
Bonn onderhandelingen gaande waren 
om de omstreden straat de status van 
"neutrale weg" te geven. Sindsdien 
hebben de tachtig Spijkenaren echter 
niets meer gehoord, reden waarom zij 
nu 'n nieuw request hebben gestuurd. 

Jammer, dat de ambtelijke molens 
zo vaak in vertraagd tempo draaien. 

RAAD 
* * Dezer dagen meldde de "N.R.C.", * dat de 21 leden van de gemeen
teraad van Barneveld gemiddeld pre
cies 65 jaar oud zijn. 

Het hoogste gemiddelde wordt ge
boekt door de P.v.d.A., n.L 69,3 jaar. 

Uiteraard hebben wij de verschuldig
de eerbied voor "grijze haren", gelijk 
een moderne schlager ons praktisch 
dag-in, dag-uit via de radio voorhoudt. 
Doch in een goed functionerende de
mocratie zouden "zilveren draden tus
sen het goud" bepaald wel gewenst 
zijn. 

Wat dit betreft is Barneveld er blijk
baar bepaald niet minder "als de kip
pen bij". 
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Minister Witteveen in Rotterdam: 

DOELBEWUST STREVEN NAAR HERSTEL VAN EVENWICHT 

In een gezelschap van Rotterdamse vrienden heeft prof. dr. H. J. Witteveen, de liberale minister van Financiën 
j.l. maandag gelegenheid gekregen een toelichting te geven op de huidige financieel-economische politiek van d~ 
regering. · 

Hij deed dit mede aan de hand van een groot aantal schriftelijk ingediende vragen. Uit zijn uiteenzettingen kon 
worden opgemaakt, dat de regering zich tot het uiterste inspant om - alle tegenwerkende factoren ten spijt - in 
de loop van het volgende jaar een meer evenwichtige toestand dan thans te bewerkstelligen. Een kleine reeks on
populaire maatregelen zullen daarvoor nodig zijn. 

Onder degenen, die geboeid naar de minister hebben zitten luisteren, 
bevond zich de landelijke voorzitter van de VVD,. ir. K. van der Pols. Ook 
enkele bekende niet-Rotterdammers waren aanwezig, met name Sidney 
J. van den Bergh en de voorzitter van de Eerste-Kamerfractie, mr. H. 
van Riel. 

Minister Witteveen begon met in te haken op de vraag waarom de re
gering in het begin van dit jaar de lonen met meer dan tien procent heeft 
laten stijgen. Ware het niet beter geweest de lonen dan maar helemaal vrij 
te laten? 

De minister erkende, dat de regering de zorg heeft de economische ont
wikkeling van het land stabiel te laten verlopen. Hij achtte het evenwel 
niet gerechtvaardigd haar nu ook maar voor alles verantwoordelijk te 
stellen. 

Laten we de zaak eens omdraaien, zo stelde hij voor. Hoe zou de ont
wikkeling zijn geweest als inderdaad de lonen vrij waren gelaten? On· 
getwijfeld zou de stijging dan aanzienlijk groter zijn geweest, gelet op de 
vrijwel onbedwingbare neiging van vele ondernemers om elkaar te over
bieden. 

Lonen en investeringen 
Men moet, aldus de minister, de 

loonexploste zien als een reactie op de 
enorme spanning, die jarenlang op de 
arbeidsmarkt is kunnen groeien. Voar de 
reg€1ring kwaan het er onder de gegeven 
omstandigheden vooral op aan een orde
lijke loonvorming te waarborgen. Ten 
aanzien van de investeringen geldt iets 
dergelijks. De investeringen zijn dit jaar 
zeer sterk gestegen, in het bijzonder in 
de bouwsector. Had de regering de be
stedingen vrijgelaten, dan zou stellig de 
stijging ook hier veel groter zijn geweest. 

De monetaire reactie zou zich al even
zeer veel sterker voelbaar hebben ge
maakt. Naar de mening van de minister 
zou er een ernstige financiele crisis, ren 
liquiditeitscrisis zijn ontstaan, gepaard 
gaande met een vermindering van de pro
duktiviteit en de werkgelegenheid. Ook 
al doordat de begrotingspolitiek voor een 
tegenwicht heeft gezorgd, is het monetai
re probleem geringer geweest dan met 
een andere politiek bereikt had kunnen 
warden. 

Voor de uitvoering van deze regerings
politiek was aan een verhoging van be
paalde belastingen - sigaretten, benzi
ne - niet te ontkomen. Tegelijk moesten 
de overheidsuitgaven krachtig in de hand 
worden gehouden, al ontveinsde minis
ter Witteveen zich niet, dat met name de 
salarissen een belangrijke extra last op
leveren. 

De minister kon er vervolgens aan her
inneren, dat de progressieve werking 
van de hogere belastingopbrengst heeft 
geleid tot een belangrijk betere begro
tingsuitkornst, zij het, dat er toch altijd 
nog een niet te verwaarlozen tekort van 
f 900 miljoen is. Dat tekort· was onver
mijdelijk. 

Minister Witteveen ziet er overigens 
beslist niet erg tegen op, ten dele omdat 
de aflossingen erin zijn verwerkt, ten de
le omdat voor dekking de besparingen 
uit het Algemeen Burgerlijk Pensioen
fonds gebruikt kunnen worden. 

Mede met behulp van de Nederlandse 
Bank, zo vervolgde de minister, voert de 
regering een restrictieve monetaire poli
tiek. Het effect daarvan is het laatste 
halfjaar in de vorm van een krappe ka
pitaalmarkt merkbaar geworden. 

Sanering 
Voor 1965 streeft de regering ernaar 

om in de economie een herstel van even
wicht te bereiken zonder dat er een re
cessie ontstaat. Er moet ontspanning op 
de arbeidsmarkt komen. Zonder een ze
kere sanering zal dat waarschijnlijk niet 
gaan. Men moet er rekening mee houden 
dat sommige marginale bedrijven zullen 
verdwijnen. 

In het algemeen stelt de regering zich 
verder ten doel de ccmsequenties van de 
sterke loonstijging op te vangen langs 
de weg van een bestedingsbeperking. Dit 
betekent, dat enige prijsstijging voor lief 
moot worden genomen, evenals bijvoor-

beeld een vermindering van de winst
marges en bepe!l"kingen van de investe
ringen en de bankkredieten. 

Allemaal vrij pijnlijke operaties. Men 
moet echter, aldus de minister, niet 1 <"0-

beren zich daaraan te onttrekken, als 
men tenminste inflatie wil vermijden. 

Voor de stijging van de rijksuitgaven 
heeft de regering een norm van 4 pct. 
aangenomen. Dit percentage, overeenko
mende met een bedrag van f 470 mil
joen, is ongeveer gelijk aan de reële 
groei van het nationale produkt. In de 
regeringspolitiek paste het voorts sommi
ge tarieven (zoals van de PTT) en re
tributies (zoals de collegegelden) om
hoog te brengen. 

Het gebruik van het woord collegegel
den was voor de minister een gerede 
aanleiding om als zijn overtuiging te ge
ven, dat onze mstituten voor wetenschap. 
pelijk onderwijs op meer efficiëncy zul
len moeten aansturen. Voor grote aan
tallen studenten zal er nu de toeloop 
naar de universiteiten en hogescholen zo 
stormachtig begint te worden, een korte. 
re studietijd moeten komen. 

Het wegenfonds 
Wat het geruchtmakende wegenfonds 

betreft: de minister kon aankondigen, 
dat een desbetreffend wetsontwerp r,og 
deze week de Tweede Kame!T zou berei
ken. Hij vindt dat fonds wel een ge-

schikte oplossing om - ondanks de 
noodzakelijke bestedingsbeperking 
voor het verkeer toch iets extra's te kun
nen doen. De minister zei al enige tijd 
voorstander te. zijn van een modern sy
steem van tolheffing. Dit kan heel effi
ciënt worden verwezenlijkt, zoals voor
beelden uit het buitenland aantonen. 

Het wegenfonds, aldus de minister, 
schept de mogelijkheid op eenvoudige 
wijze een retributie te heffen voor het 
gebruik van de grote autosnelwegen. 
Dank zij het fonds zal een extra stuk 
wegenbouw verricht kunnen worden. De 
minister gaf als zijn overtuiging, dat er 
heel wat overdrijving schuilt in de be
wering, dat de motorrijtuigenbelasting 
slechts voor een gering deel wordt ge
bruikt voor de aanleg en het onderhoud 
van onze wegen. Met behulp van cijfers 
kon de minister aantonen, dat in wer
kelijkheid de situatie heel anders is. 

De vraag werd opgeworpen of de gro
tere uitgaven voor de wegenbouw niet uit 
leningen gefinancierd zouden kunnen 
worden. Het antwoord van de heer Wit
tevee!Il luidde ontkennend. De moeilijk
heid is, zo merkte hij op, dat de reële 
produktiemiddelen tekort schieten. Daar. 
bij komt, dat het wegenfonds geen af
breuk doet aan het streven naar beste
dingsbeperking. Door het aantrekken 
van leningen zou dat doel niet worden 
bereikt. 

De belastingverlaging 
Uit een andere vraag sprak verwonde

ring over het feit, dat wèl op korte ter
mijn 'n verhoging van de AOW-uitkerin
gen kan worden toegepast maar niet een 
verlaging van de loon. en inkomstenbe
lasting. De minister reageerde hierop met 
te zeggen, dat het uitstel van de belas
tingverlaging zeker niet gelijk staat met 
afstel. Het is alleen maar zo dat de 
verlaging niet kan worden ingévoerd zo 
lang de spanningen nog zo groot zijn. 

Aan de andere kant heeft de regering 
er geen twijfel over laten bestaan, dat er 
aan het wachten op de verlaging een ter
mijn moet worden gesteld. Om nog zo
veel mogelijk rekening te kunnen hou
den met de conjuncturele verschijnselen 
van het ogenblik, wil de regering zo no
dig en bij wijze van compromis de ver
laging in twee etappen realiseren ~n wel 
de eerste etappe niet late!' dan 1 januari 
1966, de tweede etappe uiterlijk een jaar 
nadien. 

In antwoord op desbetreffende andere 
vragen deelde minister Witteveen ten 
slotte nog in korte trekken het volgende 
mede. De gevolgen van de kredietbe
perking voor de transitohandel vormen 
geen zaak, die hij tot zijn competentie 
rekent. Hier ligt een verantwoordelijk· 
heid voor de banken. 

Fiscale maatregelen ter bevordering 
van het sparen zouden - gerzien de b~ 
denkelijke daling van de spaarquote 
uitermate wenselijk zijn. Het is echter 
helemaal niet duidelijk hoe dit zou moe
ten gebeuren. Men zou er, aldus de mi
nister, het hele belastingstelsel voor moe
ten herzien. 

Geen bewonderaar toonde minister 
Witteveen zich van een couponbelasting, 
die zou moeten warden ingevoerd om een 
rem te zetten op de buitenlandse be
langstelling voor onze obligatiemarkt. De 
bewindsman voelde meer voor een rui
mere toelating van buitenlandse emis
sies. 

De twijfel van een vragensteller of de 
uitgetrokken f 140 miljoen voor ontwik
kelingshulp wel verantwoord kunnen 
worden genoemd, deelde minister Witte
veen niet. Hij achtte deze bijdrage van 
belang met het oog op een zo evenwich
tig mogelijke ontwikkeling in de we
reld. 

De minister :ooi voorts niet goed te kun
nen zien hoe het gebrek aan pasmunt 
zou kunnen worden opgeheven door de 
invoering van biljetten van vijf gulden. 
Niettemin: de regering heeft iets in deze 
g-eest in overweging. 
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l UIT DE PARTIJ I 
BIJEENKOMST RAADSLEDEN 
IN ZUID-HOLLAND 

Donderda;g, 24 september jl., kwa
men de VVD-raadsleden in Zuid-Holl=d 
in Hotel "Atlanta" te Rotterdam in ver
gadering bijeen. De bijeenkomst stond 
onder leiding van het oud-Hoofdbestuurs
lid voorzitter van de Rotterdamse raads
fr;ctie, ir. F. W. C. Blom. 

Aangezien de directeur van het .Bu
reau voo,r Gemeentepolitiek, de heer K. 
H. Brandt, door een lichte ongesteld
heid verhinderd was aanwezig te zijn, 
werden de talrijke vragen op deskun
dige wijze beantwoord door de heer J. 
Rasper, oud-gemeente-secretaris van 
Rotterdam. De bijeenkomst werd be
zocht door raadsleden uit Gorinchem, 
Oud-Beijerland, 's-Gravendeel, Schoon
hoven, Rijswijk, Lekkerkerk, Geervliet, 
Heenvliet, Rotterdam, Haastrecht, Dub
beldam, Dordrecht, Nieuwerkerk a/d 
IJss:eJ, Leiderdorp, Voorschoten, Capel
le a/d IJssel, Schiedam, Moordrecht, 
Poortugaal, Gouda, Vlaardingen en 
Strijen. Voorts was aanwezig de orga
nisator-propangandist der Partij, de heer 
L. van Vlaardingen. 

OOK :ZEEUWSE RAADSLEDEN 
VERGADERDEN 

Wethouder P. L. Vis herdacht 
In Middelburg vergaderden onze 

Zeeuwse raadsleden onder presidium van 
de heer K. H. Brandt. 

In zijn openingswoord stond deze al
lereerst stil bij het verscheiden van de 
heer P. L. Vis, in leven wethouder van 
Westerschouwen en voorzitter van de 

DIENSTPLICHT 
VOOR MEISJES? 

H et is reeds enkele jaren gele
den, dat over het probleem 

van dienstplicht voor meisjes in ver
schillende vrouwengroepen is gedis
cussieerd. Toen bleek, dat een grote 
groep vrouwen, over alle kerkelij
ke, buitenkerkelijke, humanistische, 
politieke en leeftijdsgroepen ver
deeld, hier wel voor voelde. Sterk 
werd echter de voorkeur uitgespro
ken, deze eventuele start te laten 
geschieden op basis van persoonlij
ke vrijwilligheid. Tegenstandsters 
tegen elke vorm van dien(st)plicht 
voor meisjes waren er natuurlijk 
ook. 

Enkele kerken zochten elkaar en 
kwamen tot de gezamenlijke actie 
"Diakonaal jaar met elkaar - voor 
elkaar - 'n jaar". Deze actie, voor 
jongens en meisjes tussen 17 en 30 
jaar ontworpen, loopt. Ieder ont
vangt naast kost, inwoning en de 
gebruikelijke sociale voorzieningen, 
een zakgeld van f 60,- per maand. 
Een kleine start in kleine kring! 

Bij velen ging echter deze hele 
gedachte de kamferkist in. Is dit 
goed? 

Onze blik richtend op de toe
komst,. zien wij een overvol Neder
land met een mannenoverschot. Wij 
zien jonge vrouwen, die volkomen 
gelijke kansen en mogelijkheden 
t.o.v. het mannelijk deel kregen wat 
hun ontwikkeling, werkambities en 
rechtspositie betreft. 

plaatselijke afdeling van de VVD. De 
heer Brandt bracht in herinnering, dat 
wijlen die heer Vis in 1931 voor de li
berale partij zitting kreeg in de raad 
van Haamstede, in 1932 tot wethouder 
werd gekozen en deze functie vervulde 
tot 1948. 

In 1956 keerde hij terug als wethou
der en bij de herindeling van Schou
wen en Duiveland in 1961 koos de nieu
we raad hem wederom als wethoudrer. 
Regelmatig heeft hij het burgemeesters
ambt waargenomen. 

Van zeer vele coöperaties en vereni
gingen maakte hij als bestuurslid deel 
uit. Niet alleen in Zeeland, maar ook 
buiten dit gewest zullen vel:en een goe
de herinnering behouden aan wijlen de 
heer Vis. De vergadering hoorde deze 
woorden van de voorzitter staande aan 
en nam enige ogenblikken van stilte in 
acht. 

De voorzitter feliciteerde daa·rna de 
heer H. B. J. Knoop, di:e dezer dagen 
zijn 25-jarig lidmaatschap van de raad 
van Vlissingen herdacht. De vergadering 
betoonde met deze woorden haar in
stemming. Vervolgens hield mr. J. Drij
ber een uitvoerige inleiding over "Ac
tuele problemen voor de Zeeuwse ge
meenten". Spr. stond allel'eerst stil bij 
de woningbouw in Zeeland, in welke 
provincie niet minder dan 24 % slech
te woningen zijn. Het contigent wonin
gen, dat aan Zeeland wordt toegewe
zen is reeds jaar in jaar uit te klejn. 

Het geijkte middel zal wel moeten 
zijn, dat de gemeenten gezamenlijk spoe
dig een zg. bouwstroom voorberei
den en dat daarbij dan een loonbespa
rend bouwsysteem toepassing vindt. In 
kleine geme·enten dient men meer aan
dacht te besteden aan de zg. Bogaers' 
woningen, waarbij mogelijk ook de klei
n:e aannemers te pas kunnen komen. 

Centrale verwarming zou behalve in 
flatgebouwen ook in tal van andere wo
nigen overwogen kunnen worden. Bij 
sanering zorge men ook voor behoorlijke 
schadevergoeding, 

De inwerking getreden Monumenten-

Copie voor deze rubriek te zen
den aan: Mej. Joh, H. Springer, 
Alexanderstraat 16, Haarlem. 

De meeste jongens moeten ver
plicht llfz jaar en meer van hun 
leven in dienst stellen van land en 
volk. Stel rustig, dat dit maar door 
een klein deel met groot enthousias
me gedaan wordlt. Het is evenwel 
bittere noodzaak! 

Is ·het eerlijk onze jonge dochters, 
gelijkwaardig aan de jongens, vrij 
te stellen van een helaas bittere 
noodzaak één jaar op die plaatsen 
te helpen, waar haar vrouwelijke 
hulp en sociale belangstelling zo 
hard nodig is? Bitter is die nood
zaak geworden, omdat blijkt, dat 
voor huishoudelijke hulpverlening 
weinig ambitie meer bestaat. Is een 
goed lopende huishouding in een ge
ordend gezin niet de kern van onze 
samenleving? Is het leren dienen 
niet de basis van het leren leiding 
geven? 

Veel vacatures zijn er nog in zie
kenhuizen, kindertehuizen, verzor
gingstehuizen voor invaliden en be-

wet toont wel aan, dat vele gemeenten 
mee·r belangstelling hadden kunnen to
nen voor monumentale gebouwen. 

In 1959 is Zeeland aangewezen als 
probleemgebied. Het beleid te dien aan
zien is momenteel helaas gestopt. Bij de 
bespreking, financiële verhouding Rijk 
en gemeenten, deelde de heer Drijber 
mede, dat er thans nog 373 zg. garan-, 
tiegemeenten zijn en dat derhalve maar 
twee derde van de gemeenten bij de 
nieuwe wet er op vooruit zijn gegaan. 
De g:emeenten ontvangen niet voldoende 
compensatie van het Rijk voor wat be
treft de kosten van sociale zorg. Vffi·
scheidenen gemeenten zien met belang
stelling uit naar een zg. verfijning voor 
monumentenzorg, terwijl in Zeeland en
kele gemeenten wel zeer verlangen naar 
een agglomeratie-verfijning. 

Op deze inleiding volgde een vrij 
uitvoerige discussie, waarbij enkele fa
cetten van de inleiding nog eens extra 
werden onderstreept. 

LEDENVERGADERING 
DE BILT /BIL TH OVEN 

De afdeling de Bilt-Bilthoven houdt 
op 12 oktober a.s. in Hotel de Alsem
hof te De Bilt een ledenvergadering. 

Tijdens deze bijeenkomst zal onder 
meer het a.s. winterprogramma worden 
besproken. De vergadering begint om 
8 uur. 

KAMERLID JOEKES 
SPREEKT IN LAREN (N.H.) 

Op vrijdag 9 oktober a.s. houdt de 
afdeling Laren (NH) een openbare ver
gadering in hotel Hamdorff. 

Het woord zal worden gevoerd door 
het Tweede Kamerlid de heer Th. H. 
Joekes, met als onderwerp "Lonen, 
-prijzen en belastingen." 

De bijeenkomst begint om 8 uur. 

jaarden, gezins- en kraamverzor
ging, maatschappelijk werk, kort
om, in alle echt vrouwelijke beroe
pen. 

Veel meisjes worden aangetrok
ken door het bedrijfsleven. Zij val
len meestal in de jongste leeftijds
groepen. Dit is financieel aantrek
kelijk voor de werkgevers en ook 
veelal voor de werkneemsters. Fa
brieken en andere grote instellingen 
bieden vaak ruimere beloningen dan 
die van een huishouding en zuiver 
sociaal ingestelde inrichtingen. 

Veel meisjes gaan na het behalen 
van het diploma van een middelba
re school een jaar of meer naar het 
buitenland. Dit om hun talenkennis 
te verruimen en in praktijk te leren 
brengen. (Eigenlijk een vreemd aan
doend motief na 4, 5 of 6 jaar mid
delbare school; geeft dit een somber 
inzicht in ons huidige onderwijs?). 

Veel anders dan huishoudelijke 
hulp, waarvan deze meiSJes en hun 
ouders zich vaak in eigen land met 
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Ir. DUFOUR 
SPR.ElEKT IN IJMUIDEN 

De afdeling Velsen belegt op donder
dag 15 oktober a.s. een vergadering te 
IJmuiden in de Gemeentelijke Verga
derzaal. Abelenstraat 1 achter de Stads
schouwburg om 20.15 uur. Ir. R. Dufour, 
lid van Provinciale Staten van Noord-Hol
land zal spreken over het onderwerp: 
- Wat gebeurt er in de Provinciale 
Staten? 
- Wat is de taak van een Statenlid? 

BIJEENKOMST 
LIBERALE CLUB TE ASSEN 

Op 6 oktober a.s. houdit de Libera
le Club te Assen haar tweede bijeen
komst in dit seizoen. Als sprekers zijn 
uitgenodigd de heren D. en W. H. F. 
van Veen, die een inleiding zullen hou
den over de Ombudsman. De bijeen
komst wordt gehouden in hotel Over
cingel. 

Aanvang 8 uur. 

LIBERALE KRING-AVOND 
IN SCHIEDAM 

De afdeling Schiedam houdt op woens
dag 7 oktober a.s. een Liberale Kring
avond ten kantore van de heer A. W. 
Unkel, Lange Nieuwstraat 167. 

Aanvang 8 uur. 
Er komen diverse interessante onder

werpen ter sprake. 

Mr. Dr. C. BERKHOUWER 
SPREEKT IN APELDOORN 

De afdeling Apeldoorn houdt op vrijdag 
9 oktober a.s. een openbare vergadering 
in hotel Nieland. 

Mr. dr. C. Berkhouwer zal hier nader 
ingaan op de zgn. anti-R.E.M.-wet. 

Aanvang 8 uur. 

valse schaamte distanciëren, ver
richten zij daar veelal niet. Toch is 
het goed da1t het gebeurt. Onze doch
ters leren daar zelfstandigheid, 
praktische talenkennis en iets of 
iemand dienen. Zij krijgen een ver
ruiming van hun blik. 

Een groep meisjes gaat direkt na 
de middelbare school studeren. Zij 

. vergaren kennis en hopen dit later 
in dienst te kunnen stellen van de 
maatschappij. Zou een jaar dienst 
in het algemeen belang vóór de stu
die, deze studie en haar hele leven 
niet nog ruimere inzichten geven? 

Enkele kerken sloten zich aaneen 
voor de actie "een diakonaal jaar". 
Laten wij tesamen streven naar een 
neutrale en voor ieder gelijke orga
nisatie, gericht op één jaar vrijwil
lige, dienende hulpverlening, eerst 
in eigen land, later mogelijk ook 
over onze grenzen, ten dienste van 
de hele mensheid. 

A. J, VAN DONGEN-MEIJER 

Boele~s Scheepswerven en 
MaehÏnefabriek N. V. 
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DE PRAI(TIJI( 
VAN ONS STAATI(lJNDIG BESTEL 

A.ntwoord op reacties van anderen ([) 

I N de rede, waarmee de voor
zitter van de Tweede Kamer, 

mr. Van Thiel, als gebruikelijk het 
zomerrecès inluidde (dat was dit 
jaar op 9 juli) sprak hij waarderend 
over de positieve wijze, waarop de 
discussie over de werking van ons 
parlementuiTe systeem "zowel van 
binnenuit als van buitenaf" diep
gaand in discussie is gebmcht. En 
hij hoopte, dat deze discussie het re
sultaat zou mogen hebben, dat aan 
plaats en taak van onze volksveTte
genwonrdiging nieuwe inhottd en 
nieuwe vorm zou worden gegeven. 

De Kamervoo1·zitter had toen ook 
juist kennis gelo·egen van de reeks 
artikelen, die wij onder de titel .,Cri
sis van het Parlementarisme?" in dit 
weekblad hadden mogen schrijven. 
Aa1·d en strekking van deze m·tikelen 
waren van dien aard dat wij mogen 
aannemen, dat de Kamerpresident 
ook deze bouwstenen voor de dis
cussie ove1· dit onderwerp wel tot die 
positieve bijdTa gen heeft willen 1·e
kenen. 

Daarvan gaven ook allen blijk, die 
in enigerlei vorm op onze beschou
wingen en opmerkingen reageerden. 
Hetzelfde geldt voor de PTDf. MT. B. 
M. Telders Stichting, die wij op ver
zoek van drs. H. A. Korthals, voor
zitter van het Curatorium dier stich
ting, gaarne een aantal overdrukken 
van deze artikelen toezonden als 
materiaal voor een harer commissies, 
welke zich met de studie van soort
gelijke vraagstukken bezighoudt. 

Daar deze ove1·dTukken inmiddels 
waren "uitverkocht", konden wij tot 
onze spijt niet meer voldoen aan een 
verzoek van het (R.K.) CentTum voor 
Staatkundige Vorming om een aantrtl 
exemplaren voor toezending als ma
teriaal voor haar afdelingen beschik
baaT te stellen. Het doet ons genoe
gen, dat deze katholieke studiegroep 
ondertussen toch op andere wijze nog 
aan haar vom·nemen heeft kunnen 
gevolg geven. 

* * * 

W IJ willen thans graag nog op 
enkele van de ontvangen 

reacties ingaan, voor zover die daar
toe aanleiding geven. 

Zo opperde de heer R. Verboom, 
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te Amsterdam, o.a. de gedachte om 
naar Amerikaans voorbeeld de Ka
mercommissies de bevoegdheid te 
verlenen tot het organiseren van een 
soort ,.hearings". 

Langs de weg van het horen van 
ambtenaTen en specialisten uit het 
maatschappelijk leven - zo schrijft 
hij onder meer - zouden de volks
vertegenwoordiging en de individuele 
afgevaardigde al die informaties kun
nen krijgen, die niet op andere wijze 
zijn te benaderen. 

Als voordelen noemt hij o.a., dat de 
thans veelal in het verborgen plaats 
vindende "pressie-activiteiten" wat 
meer naar de oppervlakte zouden 
kunnen worden gebracht en dat de 
belangstelling voor het publiek ge
beuren zou worden geactiveerd. 

Het zal deze Amsterdamse geest-· 
verwant genoegen doen dat wij hem 
kunnen mededelen, dat deze methode 
in een aantal gevallen ook ten onzent 
reeds wordt toegepast. 

De vaste commissie voor Binnen
landse Zaken uit de Tweede Kamer 
volgt deze methode reeds vrij lang 
ten aanzien van belangrijke voor
stellen tot grenswijzigingen tussen 
gemeenten. Zij heeft dergelijke "hea .. 
Tings" in een aantal gemeenten o.a. 
gehouden bij wetsvoorstellen tot ge
meentelijke herindeling van de Bom
melerwaard, bij de indeling van de 
Noordoost Polder en bij herindelin
gen in Zeeland. 

Allen, die zich daartoe geroepen 
voelden, konden daarbij hun inzich
ten of bezwaren naar voren brengen 
en meermalen was daar ook de plaat
selijke pers in volle openbaarheid bU 
aanwezig. 

* * * 

SINDS naar schatting ongeveer 
1% à 2 jaar wordt de methode 

van de "hearings" in bepaalde ge
vallen echter ook door andere Ka
mercommissies gevolgd. Men heeft in 
de pers de aankondigingen daarvan 
nu en dan kunnen lezen, o.a. bij de 
voorbereiding van de behandeling 
van het ontwerp Ziekenfondswet en 
van dat betreffende de Arbeidsonge
schiktheidsverzeke1·ing. En zo ligt 
het, naar wij menen te weten. ook in 
de bedoeling van de desbeb·effende 
Kamercommissie om belanghebben
den te horen ove1· het ontwerp Mijn
wet Continentaal Plat (niet te ver
warren met het ontwerp van Wet In
stallaties Continentaal Plat, de z.g. 
Anti-Rem Wet). 

Dit laatste soort hearings geschiedt 
nog niet in het openbaar. Afweging 
van de voor- en nadelen (want na-

de/,en zijn er ook wel aan verbonden) 
om deze eveneens in de openbaarheid 
te houden, zou inderdaad nuttig z~jn. 

De heer Verboom zou nog verder 
Willen gaan en ZOU er, naar hiJ 
schrijft, niet voor willen terugschrik
ken de staatsburgers de "democrati
sche verplichting" op te leggen om 
aan de volksvertegenwoordiging al 
die inlichtingen te verschaffen, welke 
zij voor haar werk nodig acht 

De omstandigheid, dat een .derge
lijke veTplichting is opgenomen bij
voo7·beeld in de constituties van de 
Sowjet-Unie en van Hongarije, mag 
ons z.i. niet verhinderen in een de
mocratisch politiek systeem even
eens een dergelijk voorschrift op te 
nemen. 

Wij zijn, eerlijk gezegd, voor het 
opleggen van zo'n verplichting ten 
behoeve van eenvoudige "hearings" 
over aanhangige ontwerpen van wet 
vooralsnog toch wel wat huiverig. 

Hier betreden we het terrein van 
het wettelijk geregelde enquêterecht, 
waarbij inderdaad een dergelijke 
verplichting kan worden opgelegd en 
waarbij getuigen ook onder ede kun
nen worden gehoord. Bij de parle
mentaire enquête hoort de mogelijk
heid van oplegging van een derge
lijke verplichting ons inziens meer 
thuis dan bij de .,hearing". 

EEN ander punt, door dezelfde 
briefschrijver aange1·oerd, be

treft de wetenschappelijke voorlich
ting van de fracties. Hij bepleit de 
instelling van wetenschappelijke 
fractiebureaux, met tát de staatskas 
bezoldigde medewerkers. Bureaux, 
die de fracties en de leden dier frac
ties van alle voor de uitoefening van 
hun taak als volksvertegenwoordi
gers noodzakelijke informaties kun
nen voorzien. 

Het is inderdaad, naar onze erva
ring, zo, dat de leden en fracties in 
ons Nederlandse parlement, verge
leken met de parlementariërs in na
burige landen, weinig of geen bij
stand op dat punt genieten. Dat ligt 
zeker niet aan de Griffie (waarvoor 
niets dan lof). maar eenvoudig aan 
onze - misschien te grote - sober
heid waa1· het betreft de uitrusting 
van ons parlement. Met de eventuele 
(administratieve) hulp van een paar 
typisten houdt het bij ons vrijwel op. 

Incidenteel ztûlen onze VVD-frac'
tie en die van de PvdA en de KVP 
ondertussen stellig wel haar voordeel 
doen met de 1·esultaten van de we
tenschappelijke studies respectieve-

.. 
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UW HAAR ZIT 

ONBERIS'PEI.IJI( 

van vroeg fot laat 

in weer en wind 

mefifnt 

ant 
• u naarcreme 

Forse tube f 1 ,75. 

lzjk van de liberale Prof. Mr. B. M. 
Telders Stichting, de socialistische 
Dr. Wiardi Beekman Stichting en het 
TOoms-katholieke Centrum voor 
Staatkundige Vorming, al staan deze 
stichtingen organisatorisch dan ook 
los van de verwante partijen. 

Voor deze week nog een laatsé~ 

opmerking. Ir. J. H. de Haan, uit 
Oosterbeek, die wij erkentelijk zijn 
voor zijn wam·derend briefje, heeft 
natwuiijk gelijk. wanneer hij voor 
het woord "public spirit", dat wij 
moeilijk te vertalen noemden, als 
vervangende N ederlanclse 1Litdruk
kingen in overweging geeft: burger
zin, gemeenschapsgeest of gemeen
schapsgevoel, indien "begrip voor de 
openbare zaak" te lang wordt ge
vonden. 

Wij zijn gmag bereid, in het ver
volg aan deze Nederlandse termen 
cle voorkeur te geven al hebben we 
het gevoel, dat "pubÜc spirit" toch 
nog iets beter weergeeft hetgeen wij 
bedoelden. 

Een door dezelfde briefschrijver 
gemaakte opnwrking in verband met 
hetgeen wij schreven over het kies
stelsel, komt vanzelf in ons vervolg
artikel ter sprake. 

A. W. ABSPOEL 

•••••••••••••••••••••••••••••••••••••••• • • ! GEEN MOTIE, i 
! MAAR AMENDEMENT i 
: t t In ons artikel "De VVD en het t 
v Rem-debat" in het vorige nummer t 
t deed een verschrijving ons gewa- t 
: gen van de "motie-Blom" van ja- t f nuari 1957, gericht tegen de post i 
: van f 10.- miljoen voor verhoging : 

van de salarissen der topfunctio- • i narissen, zoals toen door het Kabi- i 
• net-Drees werd voorg~esteld. + i Zoals sommige lezers misschien i 
t reeds begrepen zullen hebben, was : 
t dat echter geen motie, maar een i 
• amendement. • 
t Wij herstellen dat hier graag, t 
tt ook omdat het ons betoog nog ver- : 

sterkt. Een amendement heeft im- t 
t mers dwingender kracht dan een : 

:
: motie. i 

INSIDER. 
: . t ....................................... 

Jongedame, 32 jr., uit zakenmilieu, 
momenteel werkz. als schoo1verpl. bij 
het voortgezet onderwijs, wil ambte
lijke sfeer verlaten en zoekt een ZELF
STANDIGE FUNCTIE in 't BEDRIJFS
LEVEN, bijv. als bedrijfsverpleegster, 
instructrice of i. d. (A'dam of omg.) 
Brieven onder no. 117 V.D. 

CAlliGRAAF 
heeft nog enige tijd beschikbaar. 

Brieven onder nr. 112 V.D. 
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yRIJHEID EN DEMOCRATIE 

Grote belangstelling voor openbare discussie-avond 

Troonrede en Miljoenennota 

onder liberale loep 

De Haagse afdeling van de VVD heeft het langzamerhand tot een trodB·ie gemaakt om e~l(e!e 

dagen na het uitspreken van de Trooni'ede en het verschijnen van de MiiioeEelr.i'l@}a ee~rn oper.:b~re 

discussie-bijeenkomst te houden, waarin deskundigen hun libera!e kijk op deze ~wee be~©li!'!ÇJI'Ijke 

staatsstukken geven. En de toehoorders krijgen dan tevens de gelegenh1eid hun visie kenb(!lal!" te 

maken en met de inleiders van gedachten is wisselen. 

Zo is het ook vrijdag 18 september jl. geschied en men behoeft ons geen 
propagandistisch chauvinisme aan te wrijven als we hier constateren, dat 
het een voortreffelijke avond is geweest, waarvoor een verheugend grote 
belangstelling b~stond; belangstelling vooral ook van de zijde van de jon

geren. 
Inleiders waren het lid van het hoofdbestuur, mr. G. C. van Dijk, drs. 

F. A. Hoogendijk, adj. hoofdredacteur van Elsevier en K. Sneep, belas

tingdeskundige. 
Troonrede en Miljoenennota zijn in het algemeen in de pers niet onwel

willend beoordeeld en daarom behoefde het niet te verwonderen, dat de 
drie sprekers zich in hun kritiek konden beperken. 

Twee onderwerpen zijn er echter wel uitgesprongen: de voorgenomen 

belastingverlaging en het radio- en tv-bestel. 

Om met dit laatste te beginnen, opval--" 
!end was, dat een der sprekers uit de 
grote zaal van Pulchri, die vrijwel ge. 
heel gevuld was, het opnam voor de om
roepverenigingen en zich op het zeer le
gale standpunt stelde van het bestaande 
omroepbestel en daarmee de aktiviteiten 
van de REM veroordeelde. En daarom 
ook de weerstand van de VVD-fractie in 
de Tweede Kamer niet begreep. 

Hiertegenover stelde drs. Hoogendijk, 
dat het bestaande omroepbestel volko
men verouderd is en in geen enkel op
zicht meer overeenkomt met de opvattin
gen van het grootste deel van ons volk, 
gezien het resultaat van een opinie-on
derzoek van het NIPO. Indien er een 
nieuw radio- en tv-bestel zou zijn, zou
den er geen moeilijkheden gerezen zijn, 
meende drs. Hoogendijk. De weerstand 
van de VVD-fractie in de Tweede Karr.er 
tegen het anti-REM-wetje wàs overigens 
in de eerste plaats op juridische gronden 
gebaseerd. 

Het feit, dat de voorgenomen belas
tingverlaging uitgesteld zal worden, 
waarschijnlijk voor de eerste helft tot 1 
januari 1966, ontmoette bij de heer Sneep 
Wel bezwaren, maar in een helder be
toog zette hij uiteen, dat men begrip 
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dient· te hebben voor de moeilijke posi
tie, waarvoor minister Witteveen zich ge
plaatst ziet. Het zou juister zijn geweest, 
vooral voor de middengroepen en de 
zelfstandigen, indien de verhoging van de 
sociale lasten gesynchroniseerd zou zijn 
met de belastingverlaging, aldus de heer 
Sneep, met welke opvatting mr. Van Dijk 
het eens was. 

Het probleem is echter, dat minister 
Veldkamp er alles op zet om de AOW 
en A WW tot het sociale minimum op te 
voeren. In beginsel behoeft men daarte
gen geen bezwaar te hebben, want niet 
alleen de sociaal-zwakkeren profiteren 
daarvan, maar ook degenen, die zelf voor 
hun oude dag moeten zorgen. 

Interessante vraag uit de zaal 

In dit verband was één vraag van een 
spreker uit de zaal l::ijzonder interessant, 
namelijk of de verzekeringsmaatschap
pijen de verhoging van de AOW-uitke
ring niet als een gevaar zien. Mr. Van 
Dijk antwoordde hierop, dat, toen inder-

. tijd de AOW werd ingevoerd, de levens
verzekeringsmaatschappijen nogal arg
wanend waren en de vrees koesterden 
voor een vermindering van het afsluiten 
van verzekeringen. De praktijk heeft ech
ter geheel anders uitgepakt, aldus mr. 
Van Dijk en dat is alleen maar verheu
gend. 

In zijn inleiding zette mr. Van Dijk 
uiteen, dat het streven van minister Wit
teveen duidelijk gericht is op een even
wiehtsherstel van onze nationale econo
mie. Het tekort op de betalingsbalans 
van meer dan één miljard behoeft men 
nog niet aanstonds als onrustbarend te 
beschouwen - het kan nog wel worden 
opgevangen - maar de regering ziet zich 
terecht genoodzaakt maatregelen tegen 
verdere inflatie te nemen. Dat dit voor 
de regering en in het bijzonder voor de 
minister van financiën geen aangename 
taak is, ligt voor de hand. 

Mr. Van Dijk verklaarde, dat het voor
nemen van de regering om weggeld te 
heffen niet in strijd behoeft te zijn met 
de liberale politiek, maar wel maakte 
hij zeer ernstig bezwaar tegen de ver
dubbeling van het college-geld. Later gaf 
de heer Sneep ook te verstaan geen over
wegend bezwaar tegen de weggeldheffing 
als beginsel te hebben. 

Mr. Van Dijk noemde het onzinnig het 
collegegeld te verdubbelen, waaruit 
slechts een geringe extra bate resulteert 
en dat op een begroting van 0. K. en W. 
van meer dan drie miljard! 

Het lag voor de hand, dat mr. Van 
Dijk ook het een en ander over de loon
en prijspolitiek zei. Hij achtte het juist, 
dat de regering de lonen binnen nauwe 
grenzen wil houden. Met de overloop en 
met het incalculeren van de kostenstij
gingen zal z.i. de koek voor wat de loons
verhoging betreft, wel zo ongeveer op 
zijn. Op dit punt aangeland, verklaarde 
spr. het hoogst oE.gelukkig te vinden, dat 
van de synchronisatie van verhoogde so
ciale premies en belastingverlaging niets 
terecht dreigt te komen. Van de komen
de loononderhandelingen verwachtte hij 
nogal moeilijkheden, vooral, omdat de 
regering de verantwoordelijkheid daar
voor praktisch geheel bij het bedrijfsle
ven heeft gelegd. Hij noemde dit onder 
de tegenwoordige omstandigeden een 
gevaarlijk spel. Een goed gepresenteerde 
belastingverlaging zou z.i. stellig een ma
tigende invloed hebben uitgeoefend op de 
looneisen van de werknemers. 

Mr. Van Dijk oefende ook kritiek uit 
op de bijdrage, die het Rijk gaat verle
nen in de AOW- en A WW -premie. Hij 
noemde dit een versluiering van c1e ver
deelde lasten. Met de rijksbijdrage wordt 
een soort hocus pocus uitgeoefend. 

.Mr. Van Dijk zei een vrij sterke stij
ging van de kosten van de ziektenkosten
verzekering en van de ziekengeldkosten 
te verwachten. Stijging van de sociale pre
mies beperkt de mogelijkheid van reëele 
loonstijging. Een economische politiek, 
die geen rek<ming houdt met psychologi
sche factoren is gedoemd te mislukken, 
aldus mr. Van Dijk. 

De heer Sneep vergastte zijn gehoor 
op een uiteenzetting over de belasting. 
druk. Men zegt, dat de belastingdruk in 
Nederland het hoogste van alle West
Europese landen is, maar Engeland gaat 
er nog boven uit. All<!en moet men in 
Engeland in aanmerking nemen, dat daar 
het grootste deel van de sociale lasten 
voor rekening van de overheid komt. 
Dit betekent, dat Nederland inderdaad 
aan de top staat. 

De heer Sneep wees er op, dat in Ne
derland de verhouding tussen directe en 
indirecte belastingen 58:42 niet in het 
Europese beeld past. Op den duur zal 
daarin dan ook verandering moeten ko
men binnen het kader van de EEG. Met 
een overvloed aan cijfers toonde de heer 
Sneep aan, dat verreweg 't grootste deel 
van de belastingopbrengst wordt opge
bracht door een kleine groep van ons 
volk, zij die meer dan f 15.000 inkomen 
hebben. En in deze groep zijn de zelf
standigen en de beoefenaars van vrije 
beroepen het meest de dupe van de in 
vroegere jaren gevoerde socialistische be
lastingpolitiek. 

In dit verband wees de heer Sneep er 
op, dat in sommige Europese landen, de 
socialisten wel degelijk een ander beleid 
hebben gevoerd en meer de nadruk op de 
indirecte belastingen hebben gelegd. 

Ofschoon de heer Sneep wel begrip 
toonde voor het standpunt van minister 
Witteveen om de voorgenomen belas
verlaging niet op 1 januari 1965 te doen 
ingaan, meende hij, dat de regering toch 
wel een tegemoetko;D.ing zou kunnen ge
ven om althans de progressiefactor nu 
reeds enigermate af te zwakken. In het 
belastingpakket is daarvoor f 100 mil
joen beschikbaar. Spr. meende, dat dit 
niet een zo groot bedrag is, dat dit niet 
zou kunnen worden vrijgemaakt om al
thans de zwaarst getroffen groep eniger
mate te verlichten. 

De regering heeft die miljoenen niet 
voor haar eigen uitgaven nodig, maar ze 
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is bevreesd, dat ons volk niet te betalen 
belastinggelden in de consumptie zal 
brengen. Deze vrees deelde de heer Sneep 
niet, want de zelfstandigen zullen even
tueel vrijkomende gelden zonder twijfel 
in hun ondernemingen investeren, of ze 
sparen. 

De ruimte, die wel aanwezig is, maar 
niet wordt benut, had ook op andere wij
ze kunnen worden aangewend, volgens 
de heer Sneep, bijv. door het bouwsparen 
te bevorderen of door verdere tegemoet
komingen aan de werkende gehuwde 
vrouw. 

Politiek heeft ministel Witte' èn wel 
een goede stap in de goede richting ge. 
zet, maar er blijven nog vele wensen on
vervuld, aldus de conclusie van de heer 
Sneep. 

Bogaers make 
bouwnota waar 

Drs. Hoogendijk constateerde met vol
doening, dat minister Bogaers 5000 wo
ningen meer voor de vrije sector be
schikbaar stelt, maar deze inleider hield 
zijn gehoor voor, dat deze bewindsman 
in zijn bouwnota een programma van 
120.000 woningen heeft voorgeschoteld. 
Hiervan blijkt echter in deze begroting 
nog niets.. Minister Bogaers zal zijn 
bouwnota waar moeten maken. 

Drs. Hoogendijk had ook waardering 
voor het regeringsstandpunt om de h.Jp 
aan ontwikkelingslanden meer in de 
richting van bilaterale hulp te brengen, 

Ten aanzien van het REM-debat oefen
de drs. Hoogendijk felle kritiek uit op 
mr. Cals, de woorvoerder van de KVP 
en eveneens op mr. Beernink (CHU). Bei~ 
den hebben hun vroeger afgelegde verkla
ringen voor een meer open bestel in ra
dio en tv ingeslikt. 

Drs. Hoogendijk wees er overigens op, 
dat minister Bot tijdens het REM-debat 
niet gezegd heeft, dat hij alle technische 
mogelijkheden zal uitputten. Spr. zei nog 
niet te zien, dat mr. Bot zijn politieke 
leven aan een volkomen open bestel zal 
binden. 

Het verdere debat zullen we nu niet 
verder op de voet volgen. Verschillende 
vragenstellers gaven mr. Van Dijk aan
leiding tot kritiek op het beleid van vroe
gere regeringen om het herverdelingsele
ment een grote rol te laten spelen. Mr. 
Van Dijk oefende ook, zoals opgemerkt, 
kritiek uit op de rijksbijdrage in de 
AOW-premie. Daardoor wordt de ge
dachte van de volksverzekering doorbro
ken. Bovendien gaat de rijksbijdrage 
nog extra drukken op de hogere inko
mens door middel van de belastingen. 

Met klem bestreed tlrs. Hoogendijk een 
Jpmerking uit de zaal als zou de VVD
fractie in de Tweede Kamer de heer Ver
olroe in zijn standpunt hebben gesteund. 

Andere punten, die nog aan de orde 
kwamen, waren o.a. de verhouding tot 
Indonesië en het vervoersbeleid binnen 
de EEG. Over dit laatste onderwerp zei 
drs. Hoogendijk, dat staatssecretaris Key
zer CVVD) ten deze alle krachten in
spant voor de verdediging van de Neder
landse positie. 

Afdelingsvoorzitter, dr. J. N. van En
de, die de vergadering had geopend, 
sloot deze ook met eEm woord van dank 
aan de inleiders en de sprekers. 

Het was een goede start van het win
terseizoen van de Haagse afdeling. 

Maakt de V. V.D. sterk 
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Het wetsvoorstel omtrent een 
Rijkswegenfonds heeft een 

paar onaangename kanten. Ten eers
te zullen de weggebruikers worden 
gedwongen een nieuwe last op zich 
te nemen. Ten tweede zal - wordt 
het ontwerp wet - dit geschieden 
in de vorm van een speciaal weg
gelet Daarbij denken velen aan het 
oude en gehate rijwielplaatje. Ten 
derde schept het ontwerp de moge
lijkheid tol te heffen voor speciale 
voorzieningen als tunnels en brug
gen. Daarbij denken zéér velen aan 
de oude tollen, b.v. aan het gehate 
obstakel bij Sint Maartensdijk. 

Wat staat hier nu tegenover? Voor 
de beantwoording van deze vraag is 
het nuttig een aantal zaken recht te 
zetten. 

* * * 

Voorop staat - de regering geeft 
dit toe - dat de geweldige 

toeneming van het verkeer op korte 
termijn een geheel samenstel van ge
heel nieuwe autosnelwegen eist. Wie 
op spitsdagen de toestanden mee
maakt op het verkeersplein Ouden
rijn, "geniet" hier één der saillant
ste voorbeelden van stagnatie of 
kruipend verkeer. Het staat verder 
ontwijfelbaar vast, dat de verkeers
veiligheid sterk vergroot wordt door 
een behoorlijk, modern wegennet. 
Het scheppen van een evenwicht 
tussen de snel stijgende autodicht
heid en het wegennet is dus abso
luut geboden. 

· Dit alles neemt niet weg, dat men 
een paar objectieve feiten niet uit 
het oog mag verliezen. Te veel is het 
b.v. van de zijde van de verkeers
bonden voorgesteld, alsof Nederland 
wat snelvvegen betreft, tot de achter
gebleven gebieden van Europa be
hoort. Men heeft zijn neus of motor
kap - of beiden - maar buiten de 
grenzen te steken, om het tegendeel 
te ervaren. De objectiviteit gebiedt 
te erkennen, dat landen als België, 
Engeland en Frankrijk in dit opzicht 
ons verre ten achter zijn. Hetgeen 
overigens geen reden is, om niet met 
kt·acht en voortvarendheid onze ei
gen autoboontjes te doppen. 

Verder wordt er een welige dema
gogie bedreven met iedere vorm van 
tolheffing. Daarbij roept men de tol
bestormer tussen de twee wereld
oorlogen, Floris Vos, ten tonele. Men 
z-ou gaarne teruggaan tot Floris V. 
E€n feit is, dat de moderne tolhef
fing in landen als Italië, Frankrijk 
en Amerika, .meestal via een enorme 
plaatselijke wegverbreding, met een 
groot aantal loketten, in minimum 
tijd geschiedt. Door middel van tol
heffing, oftewel weggeld, is ook de 
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en 

l(amerlid M. Visser over 
de middenstand 

deze week officieel geopende, onvol
prezen Autostrada del Sole gebouwd. 
Men rijdt er zeer snel en zeer veilig, 
zo men wil aan één stuk, de 755 km 
van Milaan tot Salerno. 

Dit alles houdt niet in, dat niet 
ook wij van harte hopen, dat in Ne
derland het tolsysteem voor afzon
derlijke bruggen of tunnels tot een 
minimum zal worden beperkt. 

* * 

W.,..at nu het wetsvoorstel be
treft: de Regering beroept 

er zich terecht op, dat continuïteit 
in de snelwegenbouw onmisbaar is. 
Juist daarom wenst zij de instelling 
van een apart Rijkswegenfonds. Zij 
wil dat dit Wegenfonds zelfstandig 
naast de Rijksbegroting staat. Door 
de continuïteit te waarborgen bereikt 
men, dat de wegenbouwers geduren
de een aantal jaren vol emplooi vin
den voor hun activiteit. En, dat zij 
zich kunnen toeleggen zoveel als 

mogelijk is op het gebruik van man
kracht besparende machines. 

De ministers Van Aartsen en Wit
teveen - ondertekenaars van de Me
morie van Toelichting - stellen nu 
voor de rijksbijdragen voor dit we
genfonds te koppelen aan het aantal 
motorrijtuigen. Daarnaast wensen zij 
voor de financiering een extra bij
drage, op te brengen door het moto
risch verkeer. Dat dit een tamelijk 
bittere pil is, zullen wij niet ontken
nen. Of zij echter onverteerbaar is? 
Inderdaad eisen andere gebieden van 
regeringszorg als Delta-werken, ver
beteringen voor de binnenscheep
vaart, onderwijs, defensie en sociale 
voorzieningen, enorme bijdragen van 
het staatsbudget. Wil men, ter ver
mijding van inflatie, hier een bepaald 
evenwicht handhaven, dan zal men 
verdere uitzetting van staatsuitga
ven moeten afwijzen. De vraag is nu 
of speciaal de autobezitters, of het 
gehele Nederlandse volk een veer 

Het bestuur van de Kamer-Centrale Middelburg der Partij heeft tot het be
stuur van de Stichting ,,Vrijheid en Democmtie", welke ons partijorgaan uit
geeft, enige tijd geleden het verzoek ge1·icht ons weekblad voor de abonné's 
in de provincie Zeeland te laten verschijnen met een speciale Zeeuwse pa
gina. Het besttmr van de Stichting "Vrijheid en Democratie" heeft gam·ne 
aan dit verzoek gevolg gegeven en biedt met dit nummer onze abonné's in 
de provincie Zeeland cle eeTste speciale Zeeuwse wisselpagina aan. 
Voorlopig zal deze wisselpagina eenmaal peT maand in de pTovincie Zeeland 
verschijnen. Reelacteur van deze pagina is de heeT J. F. Blanksma, ThoTton
laan 6, Kouclekerke. 

(Zie pagina 3) 

zullen moeten laten. In het bijzonder 
de autobezitters zullen de lusten on
dervinden van een perfect uitgerust 
wegennet. Dat men hun hier een -
beperkte - extra-last heeft opge
legd, is spijtig. Maar men kan moei
lijk beweren, dat die last, gezien de 
geringe omvang, ondragelijk zal zijn. 

Als sterk argument tegen de voor
gestelde financiering wordt nu aan
gevoerd, dat het bedrag van 1 mil
jard, dat het wegverkeer opbrengt 
via motorrijtuigenbelasting en ben
zine-accijns, voldoende is om. nieuwe 
voorzieningen te bekostigen. Daar
tegenover heeft minister Van Aart
sen voor de T.V. verklaard dat dit 
miljard door Rijkswegenbou;", bene
vens subsidies aan provincies en ge
meenten ter verbetering en onder
houd van wegen, ruimschoots wordt 
gebruikt. 

Daar men cijfers op vele wijzen 
gl·ceperen kan, is deze controverse 
niet gemakkelijk op te lossen. Of in
tussen, zoals de M. v. T. als mogelijk 
veronderstelt, binnen de geprcjec
teerde 15 jaar, de financiering ge
heel uit de rijksmiddelen zal kunnen 
geschieden, het schijnt ons een nobe
le, rnaar vooral vrome wens. 

* * 

OP één punt maken wij tegen 
het wetsvoorstel, zoals het ter 

tafel ligt, een ernstig bezwaar. Wij 
begrijpen niet, waarom het nodig is, 
de autobezitters het systeem van 
weggeld op te leggen. In de praktijk 
zullen immers vrijwel alle automo
bilisten - behalve stadsbussen of 
-taxi's- om gebruik te kunnen ma
ken van het snelwegennet, overgaan 
tot betaling van het extra weggeld. 
Het bewijs hiervoor zal waarschijn
lijk een uiterlijk kenteken zijn. Reeds 
psychologisch zal hun die extra-be
taling voortdurend worden inge
scherpt. Wat is nu eenvoudiger, dan 
voor het totaalbedrag dat men thans 
noodzakelijk acht, de motorrijtuigen
belasting te verhogen. Dit kan ge
schieden door een bepaald, vast te 
stellen percentage. ·Het voordeel 
hiervan is,· dat men op die wijze 
k~m differentiëren. En dat men kan 
vermijden, dat de berijder van een 
Dafje en de eigenaar van een volu
niineuse "slee" hier over één kam 
worden geschoren. Wij hopen dan 
ook, dat het wetsontwerp, hetzij door 
een Nota van Wijziging, hetzij door 
amendering, op dit punt overtuigend 
verbeterd wordt. 

.. .. 
* 

De nadelen tegen de voordelen 
afwegend, menen wij, dat dit 

een verstandig wetsontwerp is. Prof. 
dr. A. Vondeling, de P.v.d.A.-fractie
voorzitter van de Tweede Kamer, 
noemde deze plannen "het domste 
wetsvoorstel", dat hij in jaren had 
gezien. Dit was stellig niet de knap
ste opmerking, die wij ooit van de 
heer Vondeling hebben gehoord. 

Anders dan men ons wil doen ge
loven is hier een modern ontwerp, 
dat rekening houdt met de pijlsnelle 
eisen van modern verkeer. L.M. 



VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

DEBAT MET I(OEI(OEI( 
ZINLOOS OF WAARDEVOL? 

H ier en daar, in en buiten de 
partij leeft de gedachte dat 

een debat van onze Kamerleden met 
de heer Koekoek, voorzitter van de 
Tweede Kamerfractie van de Boe
renpartij nuttig is. De beweegrede
nen zijn verschillend. Men leert hem 
kennen, hoort zijn denkbeelden en 
kan die in het openbaar bestrijden. 
Men denkt, dat het de meningsvor
ming bevordert, juist binnen onze 
partij, omdat beide partijen verde
digers van de vrijheid willen zijn. 
Ook wil men Koekoek - waarover 
zoveel geschreven wordt - wel eens 
zien en horen. Anderen beschouwen 
zijn optreden als vermaak. Zij hou
den wel van de vrolijke noot in de 
politiek en vinden een avond met 
Koekoek amusant. 

Al deze beweegredenen kennende 
en benieuwd hoe de proef zou uit
vallen, besloot ik een uitnodiging van 
de JOVD te Assen te aanvaarden. Op 
vrijdag 25 september vond een de
batavond plaats tussen de heer Koe
koek en ondergetekende Ondanks 
een entreeprijs van f 1.50 was de zaal 
vol. 

Het thema was "Wat is vrijheid?" 
Maar meer dan een thema was het 
ook niet, want je dwingt Koekoek 
nergens toe. Hij is voor de vrijheid 
en spreekt over hetgeen hij wil. Hij 
gaf een uiteenzetting over de nood
zaak tot oprichting van de Boeren
partij. 

Na mijn inleiding was er gelegen
heid om vragen te stellen. Schrifte
lijk en mondeling, doch de tijd ont
brak mij om al de schriftelijke vra
gen af te werken. Het werd een lan
ge verwarde avond. Moeilijk voor 
de voorzitter, moeilijk voor het pu
bliek, moeilijk voor de debaters. 

Positieve voorlichting van de kant 
van de heer Koekoek werd niet ge
geven. Hij kan je uren bezighouden 
met alles waar hij tegen is, roept 

SPREEKSTERSPROBLEMEN 

Met het probleem: spreeksters 
voor plaatselijke bijeenkom

sten, tobben de besturen van de vrou
wengroepen al sinds jaar en dag. Met 
uitzonderingen, moeten wij er bijvoe
gen, want sommigen zijn zeer vinding
rijk wat betreft de activiteiten in hun 
vrouwengroep. Voor de meeste bestu
ren echter is het moeilijk om iemand te 
vinden, of wat te bedenken. 

Om hieraan tegemoet te komen wor
; den de laatste jaren vragenlijsten rond
-gestuurd, die men zonder spreekster 
(van buitenaf door onderlinge discussie 
Co kan behandelen. Ook nu staan er weer 
··twee op stapel, die wij in november 
·hopen rond te zenden. 

Verder kan men inspiratie putten uit 
"verslagjes van andere vrouwengroepen 
of wenken, die in deze rubriek gegeven 
worden (zie b.v. het nummer van 17 
september j.I., waarin tot onze spijt bij 
het zetten de ondertekening: G. van 
Trojen, was weggevallen). 

Men vindt dit alles echter niet ge
noeg en vraagt om een spreeksterslijst. 

Een paar keer hebben wij er een op
gesteld, maar de laatste is al weer ver
ouderd. 

daarbij waanvoorstelling op, spreekt 
zichzelf herhaaldelijk tegen en 
zegt nooit wat hij wel zou willen 
behalve dan "vrijheid" en afschaf
fing van allerlei vaak niet met na
me genoemde maatregelen. Hij 
strijdt tegen de in Nederland be
staande geleide economie. Waaruit 
die bestaat en wat hij er onder ver
staat wordt niet duidelijk. Mijn con
clusie is, dat een bijeenkomst als de
ze zinloos is. Er wordt geen voor
lichting gegeven, geen standpunt in
genomen of bepaald. Men wordt er 
niets wijzer van. 

, I door ir. L. G. OLDENBANNING 

De tegenstander kan niet aldoor aan 
de gang blijven om waanvoorstel
lingen, negatieve standpunten of 
mededelingen te bestrijden. Men 
wordt gedwongen geheel langs el
kaar heen te praten anders raakt 
men verstrikt in zijn- vaak tegen
strijdige - redeneringen. Slechts af 
en toe kan men een opmerking zij
nerzijds ontzenuwen. Hij ontkent dan 
echter de juistheid van de tegenwer
ping ook al kan men die met cijfers 
aantonen. Een serieus en logisch op
gezet debat is niet mogelijk. Een niet 
critisch ingesteld publiek weet niet 
wat het er aan heeft. 

AnENTIE! 

Wil men nog enige positieve kanten 
zoeken, dan moet men denken aan 
de kas van de organiserende vereni
ging die entree heft. Dit mag ech
ter ~iet de reden zijn om een bij
eenkomst als deze te beleggen. Maar 
van meer betekenis is misschien, dat 
men Koekoek leert kennen. Ik kan 
mij voorstellen, dat hij alleenstaan
de voor een niet critisch ingesteld en 
politiek ongeschoolC: publiek aan
hang werft. Hij sluit aan bij de ge
voelens van de eenvoudige mens, die 
het geheel niet kan overzien en ne
gatief is ingesteld. 

Van de bezoekers van de debat
avond in Assen zullen weinigen 
(meer) op Koekoek stemmen. Het 
waren echter ook meest VVD-ers en 
JOVD-ers. 

Ze hebben zich geamuseerd en ge
ergerd en allen met enig verant
woordelijkheidsbesef hebben zich 
meen ik, verbaasd over wat in Ne
derland op politiek gebied mogelijk 
is. 

Wil men de heer Koekoek leren 
kennen, dan behoeft men geloof ik 
onze Kamerleden niet voor tegen
spel uit te nodigen. Zij kunnen hun 
tijd nuttiger besteden en onze le
den zijn heus wel in staat om vragen 
te stellen en de antwoorden op hun 
juiste waarde te schatten. 

Dat is mijn conclusie uit ervaringen 
in Assen. 

ATTENTIE! 

Luistert op DONDERDAG, 15 OKTOBER a.s., over de zender Hilver
sum 11 (298 m), van 18.20-18.30 uur, naar 

.,DE STEM VAN DE V.V.D.'" 

Copie voor de:z:e rubriek te zen
den aan: Mej. Joh. H. Springer, 
Alexanderstraat 16, Haarlem. 

Nu heeft het bestuur van onze or
ganisatie een commissie gevormd, die 
onder leiding zal staan van mevrouw 
mr. N. M. W. Dettmeyer-Labberton 
(Van Mojalenlaan 14, Den Haag, Tel. 
(070) 24 19 05). De volgende dames 
hebben reeds haar medewerking toe
gezegd: G. Huese-Laming, Bilthoven; 
P. J. Oranje-Entink, Soest; D. van 
Praag-Taconis, Leiden; mr. C. H. Ver
stegen-Kettlitz, Rotterdam. Van 
iemand uit het Noorden wachten wij 
nog antwoord. 

De taak van deze commissie zal in de 

eerste plaats bestaan uit het opstellen 
en bijhouden van een spreeksterslijst; 
verder het verschaffen van discussie
stof en het aanwijzen van mogelijkhe
den voor activiteiten en, in de toe
komst, het rondzenden van vragen
lijsten. 

De commissie zal graag wenken ont
vangen en met wensen zoveel mogelijk 
rekening houden. 

KLEUTERS IN LEVENSGEVAAR 

Steeds meer krijgen wij artikelen 
toegezonden met het verzoek ze 

te plaatsen, maar ze zijn gewoonlijk te 
lang voor ons rubriekje. Soms ook val
len ze te veel buiten ons terrein, maar 
soms vinden wij ze wel sympathiek en 
belangrijk. Dat is het geval met een 
stuk van de Nederlandse Vereniging 
Bescherming Voetgangers (Van Mont
foortlaan 11, Den Haag), dat wijst op 
het grote gevaar, dat kleuters in het 
verkeer bedreigt. Tot het zevende jaar 
moet men die hummels nog niet alleen 
op straat sturen. "Er zijn bij deze klei
nen andere impulsen dan die van het 
verstand, die zijn handelingen bepalen 
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KAMERCENTRALES 
GELDERLAND EN OVERIJSSEL 
ORGANISEREN 
LIBERALE EUROPA-DAG 

De besturen van de Kamercentrales 
van de V.V.D. in Gelderland en Over
ijssel hebben besloten een congres te 
organiseren, teneinde de liberale opvat
tingen op het gebied van de Europese 
samenwerking nader te beschouwen. 

Dit congres, de LIBERALE EURO
pA-DAG, zal gehouden worden op 
zaterdag 21 november a.s. te Zutphen 
in de Buitensociëteit en staat onder 
leiding van de vice-voorzitter van de 
V.V.D., drs. J. A. F. Roeien. 

Voorlopig programma: 

10.30 uur: Opening. 

10.40 uur: Inleiding door mevrouw mr. 
J. M. Stoffels-van Haaften: "Het 
Europa van de zes èn de wereld". 

11.15 uur: Inleiding door mr. dr. C. 
Berkhouwer: "Nederland - Europa • 
Amerika". 

11.45 uur: Inleiding door ir. J. Baas: 
"De landbouw in de Europese 
stroomversnelling". 

12.15-13.30 uur: Lunchpauze. 

13.30 uur: Gelegenheid tot het stellen 
van vragen en discussie. 

16.00 uur: Sluiting. 

Het tijdschema van dit congres is nog 
voorlopig. Met mogelijke wensen van 
de inleiders en de leiding kan nog re
kening gehouden worden. 

ALGEMEEN SECRETARIAAT 

V.V.D. 
Koninginnegracht 61 

's-Gravenhage 

Telefoon ( 070 I 60 48 03 
( 3 lijnen) 

Giro 67880 

en daarom is zijn gedrag in het verkeer 
onberekenbaar en moet hij tegen zich
zelf worden beschermd en tevens an
deren tegen het onberekenbare gedrag 
van de kleuter". 

Wij zullen het stuk op de leestafel 
van de conferentie leggen. 

ONZE CONFERENTIE 

Een laatste herinnering aan onze 
conferentie zaterdag 10 en zon

dag 11 oktober a.s. op de Pietersberg te 
Oostcrbeek Wij beginnen en eindigen 
's middags met thee om 15.15 à 16.15 
uur resp. 15.30 uur. Spreken zullen mr. 
Geertsema, mevr. H. van Someren
Downer en mevr. mr. E. Veder-Smit. 

SOEST-SOESTDIJK 

Deze vrouwengroep komt bijeen 
op 13 oktober a.s. om 2.15 uur 

in het Oranje Hotel in Soestdijk 
Spreekster is mevr. mr. C. H. Verste
gen-Kettlitz over "Het doornige pad 
der gelijkwaardigheid". 

J. H.S. 



VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

BROCHURE V.V.D. 
Verschenen is een brochure, be

vattende een korte uiteenzetting 
van de voornaamste achtergron
den van het politieke denken van 
onze partij, alsmede van de grond
slagen van het beleid en van de 
vorm van organisatie. 

De prijs bedraagt 25 cent per 
exemplaar, te bestellen door over
schi·ijving op giro-nummer 67880 
t.n.v. de secretaris van de V.V.D. 
te Den Haag, onder vermelding 
van: brochure V.V.D. 

GRENSGEVAL 
* * De groenen van de Delftse Ka.-* tholieke Studentenvereniging 
Virgilius werden de laa.ste avond van 
hun groentijd op de proef gesteld. Hun 
werd een bord sla-met-wurmen voor
gezet. En zijn kregen het bevel, dit 
"gerecht" te verorberen. De proef be
stond hierin, of zij al dan niet aan 
het bevel wilden voldoen. 

Dit gehele bevel schijnt ons ontspro
ten aan een krank brein. Geheel los 
van de vraag of men vóór- of tegen
stander van de groentijd is, verdient 
dit gewurm met wurmen scherpste af
keuring. Des te vreemder is het, dat de 
rector-magnificus der Delftse Hoge
school, die dit alles "onsmakelijk" 
noemde, het niettemin heeft gerelati
veerd. "Het was niet de bedoeling, dat 
de groenen wurmen zouden eten". Het 
was een "grensgeval". Onze verbazing 
dat hier van zo hoog geleerde zijde 
van een "grensgeval" werd gesproken, 
gaat alle grenzen te buiten. 

OLYfiiPUS 
* * Deze week beginnen de Olympi-* sche Spelen en veler aandacht 
zal intensiever dan ooit op dit spot·t
gebeuren zijn gericht. In Engeland 
wedijvert de belangstelling voor "To
kio" zelfs met die voor de verl<iezingen 
van volgende week donderdag. 

De uitslagen van de wedstrijden zul
len zeer snel in Nederland bekend zijn. 
De radio verzorgt haar ee,rste directe 
reportage reeds 's ochtends om half 
zeven. De avondbladen profiteren 
dankbaar van het grote tijdsverschil en 
kunnen 's avonds al een bijna volledig 
overzicht van dezelfde dag geven. De 
tv brengt 's avonds reeds beelden, 
dankzij de satelliet Relay 1. 

Hoewel elk land zoveel mogelijk me
dailles zal trachten te behalen (Rusland 
rekent op minstens vijftig), moet men 
hopen, dat het in Tokio niet alleen om 
de lmikkers, maar vooral ook om het 
spel zal gaan. Zodat de sport de deel
nemers werkelijk kan verbroederen, de 
Spelen verre blijven van politieke 
smetten, en Zeus niet van de Olympus 
behoeft te toornen. 

OPENHARllti 
* * "Het Vrije Volk", het dagblad * van de Partij van de Arbeid, 
voert sedert 1 oktober de leuze "Open
hartig" in zijn blazoen. Het blad kon
digde op die dag tevens aan meer open
hartige interviews en reportages te 
zullen publiceren en feller op het 
nieuws te zullen zitten. Dat laatste zal 
een ieder kunnen waarderen, die weet 
dat "Het Vrije Volk" één van de wei
nige Amsterdamse kranten was, die 
zaterdag 26 september •s middags nog 
geen enkele regel bevatte over de ju
welenroof, die 's ochtends op de Hei
ligeweg was gepleegd. Wij zijn echter 
vooral blij, dat het PvdA-blad voort
aan - ook kennelijk in tegenstelling 
tot het verleden - openhartig wil zijn. 
Is openhartig hier, zelfs een open hart 
voor andersdenkenden? 

SIMPEL 
* * In Simpelveld staat men voor * een mysterie. Het dorpje heeft 
sinds negen jaar een vreemde zwerver 
in zijn midden, die men sleehts bij zijn 
voornaam kent. Hij is een populair 
man, die 's nachts in schuren slaapt. 
Maar wie en wat is hij? De Koninklijke 
Marechaussee heeft hem thans aange
houden om achter deze vraag te ko
men. Na negen jaar. Voorwaar een 
doortastend optreden en een school
voorbeeld van simpel Simpelveld's 
speurwerk! 

Kamerlid M. Visser voor de radio: 

naar eerlijl(e 

de middenstander 

Streven en 

voor 

Donderdag 1 oktober jl. sprak de heer M. Visser, lid van de Tweede Ka
mer der Staten-Generaal, voor de radio over middenstandsaangelegen
heden. Aan zijn rede ontlenen wij het volgende: 

Oppervlakkig gezien is de naaste toe
komst voor het midden- en kleinbedrijf 
in het algemeen en die voor de kleine 
zelfstandigen in het bijzonder niet zo 
rooskleurig. Het aantrekken van perso
neel en het vergroten van de omzet is 
geen eenvoudige zaak, in concurrentie 
met industrie en grootbedrijf. 

Toch zal omzetvergroting één der wei
nige mogelijkheden blijven om verde~-e 
kostenstijging op te kl.ll.'1nen vangen. En 
kostenstijging is ook voor 1965 in het 
verschiet. Een, zij het geringe, loonkos
tenstijging is te verwachten, zonder dat 
doorberekening in het algemeen mogelijk 
zal zijn. 

Ik denk hierbij aan de premieverho
ging vom· AOW en AWW, dre het ge
volg zal zijn van het optrekken van deze 
uitkeringen tot een sociaal verantwoord 
minimum per 1 januari a.s., als het dam-
toe ingediende wetsontwerp tot wet zal 
worden verheven. 

Deze premieverhoging, die voor de zelf
standige 2.4 pct. zal bedragen,' em. dan niet 
van maximaal f 10.900.- zoals tot nu toe 
maar van maximaal f 12.000.-, zal een 
directe vermindering betekenen VaJil het 
inkomen waarover mem. vrij zal kunnen 
beschikken. 

Voor elk personeelslid komt daar nog 
ongeveer 1 pct. van diens loon bij ten 
laste van de werkgever en ook daar zal 
bij velen moeilijk compensatie voor zijn 
te vinden. ' 

Daar staat tegenover, dat men na zijn 
65ste jaar recht heeft op een 
basis ouderdomspensioen van f 3.540.
per jaar en dat recht heeft ook de we
duwe met kinde;ren tot haar 65ste jaar, 
aangevuld met wezenpensioen. De wedu
we zonder kinderen zal recht hebben op 
f 2478.- per jaar. . 

Nu ben ik op zichzelf wel gelukkig met 
deze belangrijke verhogingen en vele klei
ne zelfstandigen, die geen of slechts ge
ringe eigen voorzieningen hadden getrof
fen, zullen, met een geruster gevoel de 
tijd zien naderen, waarop zij hun bedrijf 
niet meer kunnen of liever niet me~r 
willen voortzetten. 

Wat zou het niet prettig geweest zijn 
als tegenover de verhoging van de premie
lasten, die hieraan nu eenmaal verbon
den zijn, tegelijk de door ons reeds zo 
lang nagestreefde belastingverlaging zou 
worden ingevoerd. Om conjuncturele re
denen is dat echter nog niet direct mo
gelijk volgens prof. Witteveen 

Wel zal wettelijk worden vastgelegd, dat 
deze belastingverlaging per 1 januari 1966, 
of zoveel eerder als mogelijk is, reeds 
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voor de helft en uiterlijk 1 januari 1967 
in haar geheel zal plaats vinden. 

Daar is door onze minister van Finan
ciën, prof. Witteveen, voocr gereserveerd 
r:WU 1 miljard gulden en dat geld zal 
met voor z. g. collectieve voorzieningen 
worden aangewend, waaraan de Partij 
van de Arbeid o.a. de voocrkeur zou ge
ven, maar voocrnamelijk ten goede ko
men aan de lagere bezoldigden en de 
middengroepen. 

En nu hoor ik menigeen al zeggen: 
Wat heb ik aan die conjuncturele over
wegingen, ik leef vandaag en het gaat 
er mij om of ik nu over voldoende inko
men kan beschikken. 

Het gaat om de 
algehele welvaart 

Wij mogen dan echter nooit vergeten, 
dat de conjuncturele overwegingen er toe 
strekken om de algehele welvaart niet 
in gevaar te brengen. Daar zou geldOI!lt
waarding en werkloosheid een gevolg van 

M. VISSER 

kunnen zijn. Dat zou omzetvermindering 
met zich brengen en daar kan de zelf
standigheid zeker niet beter van wor
den. 

Luisteraars, ik begon met "oppeJ:Vlak
kig gezien is de toekomst niet zo roos
kleurig". Kijken we echter wat- verder, 

FRANK RIJSDIJK 
HOLLAND N.V. 
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dan is er alle aanleiding om wel met 
vertrouwen naar de toekomst te kijken. 
Deze regering waa;rin liberale mi
nisters belangrijke plaatsen bezetten, 
voert een beleid, dat er op gericht is dEt 
stijging van de overheidsuitgaven te doen 
achterblijven bij de stijging van het na
tionale inkomen. Zij voert tevens e.en be
leid om de verworven verbeteringen in 
ons levenspatroon te consolideren en zo 
mogelijk te vergroten. Het eerste is nood
zakelijk om de belastingverlaging te kun
nen verwezenlijken, het laatste is voor 
de hele bevolking van het grootste be
lang. Niet in de laatste plaats voor de 
2lelfstandigen, wien het alleen maar goed 
kan gaan als het ook de loontrekkenden 
goed gaat. 

Toen in de Tweede Wereldoorlog Chur
chill met Engeland alleen in de strijd 
tegen de nazi's kwam te staan, kon hij 
slechts bloed, zweet en tranen in het 
vooruitzicht stellen en zijn vertrouwen 
in de uiteindelijke overwinning_ Hij heeft 
het zijn volk niet moo·ier afgeschildeird 
dan de werkelijkheid was. 

Die werkelijkheid is nu, in Nederland, 
voor het midden- en kleinbedrijf geJuk
kig niet zó ernstig, al zal ze voor velen 
Uwer ook niet gemakkelijk zijn. Ik wil 
U dat niet verhelen. Maar ik durf U 
toch ook te vragen V€1l'trouwen te heb
ben in de toekomst. 

1k ben er van overtuigd, dat de poli
tiek, zoals die door deze regrn:ing in grote 
lijnen gevoe;rd wordt, de beste is die on
der de huidige omstandigheden denkbaar 
is 

Enige lichtpuntjes 
Er zijn al lichtpuntjes. Voor het geor

ganiseerde bedrijfsleven is subsidiëring 
van de individuele voorlichting in de 
Troorn-ede aangekondigd. De vestigings
wetgeving zal in overleg met het bedrijfs
leven worden aangepast om ruime;re mo
gelijkheden te scheppen voor de indivi
duele ondernemer en gezocht zal worden 
naar oplossingen voor · financieringsmoei
lijkheden bij bedrijven, die tot uitbreiding 
willen overgaan. 

Het is nooit onze bedoeling geweest om 
de niet levensvatbare of niet behoorlijk 
geleide bedrijven kunstmatig in stand te 
houden. Het is wel ons streven om een 
eerlijke, gelijke kans te scheppen voor 
de middenstander. 

Dam-voor wordt ook gestreefd naar het 
instellen van een ontwikkelingsfonds zo
als in de begroting van Economische' Za
ken voor 1965 wordt aaJngekOI!ldigd. 

Met de werklust en de vindingrijkheid 
het doorzettingsvermogen ook van de 
middenstander, en daarbij wat minder 
zorgen voor de oude dag, zal het waar
achtig wel gaaJn. 

WIJ LEVEREN 
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"Universiteit in Tijdnood", no. 3 
van de Egelreeks. Red. prof. mr. 

J. F. Glastra van Loon en drs. C. E. 
Vervoort. Uitg. J. A. Boom& Zoon, 
Meppel. 

Aan dit derde nummer van de 
Egel-reeks droegen behalve de re
dacteuren bij, de heren drs. D. van 
Arkel en prof. dr. E. V. W. Ver
cruysse. Na hetgeen wij in onze aan
kondiging in een vorig nummer van 
ons weekblad over de opzet dezer 
uitgave opmerkten, mogen we thans 
volstaan met de mededeling, dat ook 
in deze aflevering bepaalde aspec
ten van het aan de orde gestelde 
onderwerp in de vorm van mono
grafieën belicht worden. 

Mag men dus ook in dit geschrift 
geen afgeronde en uitputtende be
handeling van de materie verwach
ten (wie zou die in dit geval trou
wens kunnen geven?) wij menen in 
deze Egel-editie toch meer samen
hang te mogen constateren dan in 

....................................... 

GESLAAGDE START VAN 
KADERCURSUS 1964 

Op 3 en 4 oktober is de vierde Al
gemene Oriënteringsetusus over de Po
litiek, in het bijzonder bestemd voor 
het jonge V.V.D.-kader, begonnen. 

Tijdens dit eerste weekend op het 
conferentie-oord "De Pietersberg" te 
Oosterbeek, werd de defensiepolitiek 
grondig en uitermate deskundig behan
deld. Onze partij genoot lt.-generaal W. 
den Toom, staatssecretaris van Defen
sie, belichtte als eerste inleider de al
gemene grondslagen van ons militair 
beleid. Vervolgens besprak de kapitein 
ter zee E. H. van Rees, directeur van 
de 11arinestafschool te Amstelveen, de 
positie van de NAVO-zeestrijdkrachten 
en in het bijzonder de positie daarin 
van de Koninklijke Marine. 

's Avonds behandelde kolonel ir. H. 
A. Rodrigo de taak van de Koninklijke 
Landmacht. De volgende dag werd 
geopend met een inleiding van de sous
chef van de Luchtmachtstaf, commo
dore G. W. de Zwaan, die het aandeel 
van de Koninklijke Luchtmacht in de 
NAVO-luchtstrijdkrachten en de ont
wikkeling van de Koninklijke Lucht
macht belichtte. 

Tenslotte hield mr. H. van Riel een 
referaat over het verband tussen bui
tenlandse politiek en defensie. 

De voortreffelijke leiding van het 
eerste weekend van deze cursus was, 
zoals gebruikelijk, in handen van mr. 
Van Riel,_ die herhaaldelijk na de be
antwoordl!1g van de door de cursisten 
aan de in~e~ders gestelde vragen nog 
nadere polrtteke en strategische bijzon
€1erheden betreffende de behandelde 
onderwerpen toelichtte. 

De cursisten kunnen terugzien op 
een van d

1 
e meest geslaagde weekends, 

waarvan let belang mede werd onder
streept doordat de eerste drie inleiders 
ondanks hun druk bezette pro(tramm~' 
g_edurende het gehele weekend aanwe~ 
Zlg bleven en in tal van persoonlijke 
gespre~ken tot het geven van nadere 
ll1l!chtmgen bereid bleken. 

die over "Democratie in Debat". De 
aard van de stof bracht dit misschien 
ook wel mee. 

De titel getuigt van de actualiteit 
dezer publicatie en van de urgentie 
van het probleem, maar in wezen 
gaat het om meer dan "tijdnood" al
leen. Deze doet zich ongetwijfeld 
gelden ten aanzien van maatregelen, 
nodig om ons universitaire systeem 
beter te doen aanpassen aan de be
hoeften van de moderne samenle
ving. Maar ook afgezien van de eisen, 
die het maatschappelijk leven direkt 
aan het universitaire onderricht stelt 
zijn er de noden, die uit het weten
schappelijke leven zelf opkomen, 
waarop zich met de universiteit de 
gemeenschap zal dienen te bezinnen 
wil eerstgenoemde in de moderne 
tijd haar wezenlijke funktie kunnen 
blijven vervullen. 

Prof. Glastra van Loon, die een 
overwegend aandeel in deze publi
katie voor zijn rekening nam, be
toogt in zijn bijdrage over "Vrijheid 
en Dwang: een academische kwestie 
iets, dat ons trof en waarop wij gaar
ne -wijzen, omdat het de lezer een 
beeld geeft van de grondige wijze 
waarop redactie en medewerkers hun 
onderwerp behandelen. 

Het ideaal van de 
academische vrijheid 

Het ideaal van academische vrij
heid, aldus de auteur, stond niet ge
ïsoleerd en op zichzelf. Het was in
tegendeel "een onderdeel van de in 
de 19de eeuw heersende liberale 
mens- en maatschappijbeschouwing. 
Als men de universiteit van die eeuw 
- en die universiteit is naar opzet en 
organisatievorm in belangrijke mate 
ook nog de onze - wil begrijpen, 
dan moet men haar bezien in het 
licht van het vooruitgangsoptimisme, 
waarin de Europese mens van die 
tijd baadde. Men had een diep ver
trouwen in de rede en in het ver
mogen van de mens, zijn lot geheel 
naar redelijke inzichten te bepalen. 
De geschiedenis werd geïnterpre
teerd als een langzaam maar zeker 
dóórbreken van het licht van de ra
tio in de duisternis van traditie en 
bijgeloof. De eigen beschaving werd 
gezien als het voorlopige hoogtepunt 
in deze evolutie. Aan de universHei
ten werd in deze ontwikkeling een 
belangrijke rol toegekend. Zij moes
ten middelpunt zijn van geestelij
ke Verlichting. Door de onbaat
zuchtige, belangeloze beoefening 
van de wetenschap zou sluier na 
sluier van de waarheid worden op
gelicht; van de universiteiten uit zou 
die waarheid via de trappen van het 
openbare onderwijs aan het volk 
en ten slo>tte aan alle volkeren -
worden doorgegeven." 

Wat ons in deze regels trof was 
dat hier ten aanzien van ons univer~ 
sitaire systeem en de (tijd)nood 
waarin het verkeert, positief op ee~ 
fundamenteel element gewezen 
wordt in dezelfde zin waarin wij 
het, meer vragenderwijs, ten aan
zien van de dem.ocratie deden: de 
tijdsomstandigheden bepalen hert 
karakter van de maatschappelijke 

instellingen, die tengevolge daarvan 
met de tijd voortdurend naar aard 
en strekking veranderen, telkens, 
onder oude benaming, een beeld 
vertonend, dat eigen belichting be
hoeft en deze ten dele uit eigen om
geving krijgt. 

Een universiteit is qua talis nu niet 
meer wat men er een eeuw geleden 
of in de middeleeuwen onder ver
stond. Zo is het ook met de demo
cratie, die daarom dan ook zo 
moeilijk definieerbaar is en in onze 
eigen tijd voor meer dan één inter
pretatie vatbaar bleek. Prof. Van 
Loon adstrueert zijn betoog met 
verwijzing naar de verandering, die 
de betekenis van het woord "univer
siteit" in de negentiende eeuw heeft 
ondergaan. Oorspronkelijk bedoeld 
als "universitas magistrorum et sco
larium" (het concrete geheel van 
docenten en studenten ) werd he t 
"universitas litterarum" (het ab
stracte geheel der wetenschappen). 
Wij zouden, wat "democratie" be
treft kunnen wijzen op de wisselen
de accenten, die men er bijv. in so
cialistische kring in een eeuw tijds 
heeft toegekend, eerst door de toe
voeging "sociaal" -democratie, nu 
omgezet in "democratisch socialis
me", met als tegenhanger de "de
mocratie" van het communisme. 

Studie-opbouw en 
studie-inhoud 

In drs. Vervoort's bijdrage over 
"Van oude en nieuwe universi
teiten" vinden we een bevestiging 
van het verschijnsel, waarvoor we 
hier aandacht vragen, n.l. een in 
zijn betekenis niet te miskennen on
derscheid omtrent studie-opbouw 
en studie-inhoud naar de opvatting 
enerzijds van Thorbecke, ander
zijds van oud-minister Cals. Laatst
genoemde acht "een studieopbouw, 
welke alle studenten verplicht zich 
te verdiepen in de wetenschap in een 
mate, welke uitgaat boven hetgeen 
met het oog op de maatschappelij
ke behoeften voor velen nodig zou 
zijn" maatschappelijk niet verant
woord. 

Thorbecke was van oordeel dat 
aan de academie behoren te w'orden 
medegedeeld "de beginselen der we
tenschappen, zo dat hij, die van het 
onderwijs wordt ontslagen, zijn weg 
in de wetenschap zelfstandig (zal) 
kunnen vinden". Niet een grote mas
sa van geleerdheid aan de jongelie
den in te prenten, maar bevorderen, 
dat zelfstandigheid en eigen geest bij 
hen gewekt en productief worden; 
en "wie dit gedaan zal hebben (al
dus Thorbecke 10 jaar later) zal 
het grootste geschenk hebben gege
ven aan de maatschappij". 

Gaan - zegt Vervoort -- beiden 
ervan uit, dat de universiteit grond
slagen moet leggen, waarop kan wor-
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den voortgebouwd, toch is er dit op
vallend verschil: Thorbecke beklem
toont, dat het maatschappelijk be
lang van de universitaire opleiding 
gelegen is in het wekken en produc
tief worden van zelfstandigheid en 
van eigen geest. Cals meent alleen 
maatschappelijk verantwoord te 
zijn, indien het universitaire rant
soen, dat de stugenten moeten ver
werken, zich beperkt tot datgene 
wat "me't het oog op de maatschap
pelijke behoeften" nodig is. Uit de 
opvatting van Thorbecke komt naar 
Vervoort's mening een helderder 
visie op de universiteit naar voren 
dan uit die van Cals, wien hij blij
kens een toevoeging op dit punt geen 
onrecht wil doen. 

.lnhoudrijk geschrift 

Wij moeten het hierbij laten en 
kunnen sleehst hopen, de lezer de 
indruk te hebben gegeven, dart we 
hier te doen hebben met een be
knopt, doch inhoudrijk geschrift, 
dat gezette overweging alleszins ver
dient. Het moge ertoe bijdragen, dat 
ons volk het universiaire probleem 
gaat zien, als één, dat niet enkel de 
kringen rondom de universiteit, doch 
ook ons allen raakt. 

Wij veroorloven ons nog één ci
taat uit Van Loon's bijdrage "Vrij
heid en Dwang: een academü;che 
kwestie" om dit duidelijk te maken: 
"De problemen in de wereld om ons 
heen zijn minder en minder gevol
gen van onze onmacht tegenover de 
natuur, meer en meer juist van onze 
door de wetenschap bevochte:1. heer
schappij over haar. In diezelfde mate 
is ook de afhankelijkheid van de 
maatschappij van de ontwikkeling 
der wetenschap toegenomen". De R . 

STALEN 

MEUBELEN 

GISPEN 
CULEMBORG 

FA BLO 
COMMODORE 
WHITE \WI 
U slaagt 

uitstel<end bij 

GERRITZEN 
HERENMODES 

Laan v. Meerdervoart 280a 
DEN HAAG _ TEL. 33 64 18 



VRIJHEID EN DEMOCRATIE 8 OKTOBER 1964 -PAGINA 5 

DE PRl\_I(TicyJI( 
VAN ONS STAATI(.UNDIG BESTEL 

Anttvoord op reacties van anderen (11) 

1 N enkele jaren tijd kan veel 
verande1·en. 

In het artikel, dat wlj in de reeks. 
Crisis van het Parlementarisme?" 
~an het kiesstelsel wijdden, herinner
den wij er reeels aan, dat een in 1953 
ingestelde staatscom.rnissie in 1958 
nog een afwijzend advies uitb?·acht 
over wijziging van het kiesstelsel 
voor de Tweede Kamer. 

Sinelsdien echter is de overtuiging, 
dat dit stelsel uit een zekere verstar
ring moet worden losgemaakt, wel 
heel sterk gegroeid. Dat blijkt uit tal
rijke uitlatingen van politici en 
staatsrechtbeoefenaren, die zich voor 
hetgeen wij nu kortweg maar het 
,Duitse stelsel" willen noemen, heb
ben nitgesproken of gewonnen gege
ven. Het blijkt ook uit de belangstel
ling, welke vooral voor dit onderdeel 
van onze beschouwingen is getoond. 

Toch blijken er hier en claa?' hard
nekkige misverstanden te bestaan, 
zelfs bij de voorzitter van de christe
lijk-historische fractie in de Tweede 
Kanwr, mr. Beernink. 

Op de Zornerconferentiè van de 
Christelijk-Historische Unie ver
klaarde de heer Beernink zich niet 
alleen tegenstander van een volledig 
herstel van het districtenstelsel 
(maar dat hebben wij ook niet be
pleit), doch ook van een slechts g e
de el tel ~ik herstel. De kleinere 
partiJen, zoals de CHU, zo meende hij, 
zouden in zo'n stelsel geen kans 
maken. 

* * * 

H TER moet toch inderdaad een 
misverstand in het spel. ziJn, 

dat trottwens ook biJ Het Parool en 
Het Vaderland blijkt te bestaan, al 
bleken beide bladen toch wel voor
standers van een gemengd systee1n 
van clist?·ictenkiesrecht en evenred:ge 

Mr. H. van Riel voor JOVD: 

TOTALE 
BELASTINGVERLAGING 
ZAL NOOIT PLAATSVINDEN 

"Liberale beginselen gelden niet voor 
iedereen in de eeuwigheid, maar beogen 
Wel stE,eds de vrijheidsbeleving van de in·
dividu, zijn mogelijkheid om zelf te be
slissen en daarvan de risico's te dragen, te 
Verzekeren. Het gaat erom, deze vrij
heidsbeleving, die vroeger alleen werke
lijkheid was voor kleine groepen, voor 
iedereen bereikbaar te maken." 

Dit zei mr. H. van Riel, fractievoorzitter 
Van de VVD in de Eerste Kamer, in het 
Concerthuis te Groningen op een propa
ganda-avond van de Jongeren Organisatie 
Vrijheid en Democratie. Over vrijheid 
merkte hij verder op, dat zij niet normaal, 
maar uitzondering is. In Afrikaanse lan
den is misschien zelfs eerst een star cen
tralisme nodig om van een agrarische naar 
een industriële natie te evolueren. 

De spreker eindigde met de mededeling, 
dat de belastingen in hun totaliteit nooit 
Verlaagd zullen worden, maar eerder ver
hoogd en dat hij de verschuiving naar de 
consumptieve belasting (wegen, tabak, 
benzine) toejuichte. 

De druk bezochte avond werd besloten 
111et dansen op muziek van een band van 
Qerstejaars studenten. 

vertegenwoordiging. Een misver
stand, omdat in het Duitse stelset
en dat is wat wiJ bepleit hebben -
uiteindelijk de uitslag toch naar 
evem·edigheid wordt vastgesteld. 

De kiezeTS brengen in dat systeem 
namelijk gelf.jktijdig twee sternmen 
1át. Eén stem op één der in het dis
trict gesteiele kandielaten en een 
"lijststem", zoals wij die sedert de 
invoering van de evenredige verte
genwoordiging kennen. In ieder dis
trict wordt dan gekozen verklaard de 
kandidaat, die de meeste stemmen op 
zich heeft verenigd. Vervolgens ech
ter wo1·den alle stemmen, die op 
iedere partij (de landelijke lijst) zijn 
uitgebracht, voor het gehele land sa
mengesteld en het totale aantal zetels 
naar evenredigheid vastgesteld. 

Het aantal direct in de districten 
gekozenen wordt dan afgetrokken en 
11ervolgens krijgt dan iedere partij 
via de landelijke li.ist zoveel zeteis 
( afgevaaTCligden) toegevoegd als 
waa1·op zij naar even reelig heid recht 
heeft. 

* * * 

D AT in de Bondsrepubliek de 
splinterpartzien :zijn verdwe

nen, is niet een gevolg van dit stel
sel. r~war van de bepaling dat par
tij~n, die geen 5% van het totaal uit
aebrachte sternmental (of 3 manda
ten bij rechtstreekse verkiezing) 
hebben behaald, niet voor zetels in 
aanmerking komen-

Het gevolg hiervan is geweest, dat 
noch de onbetekenende rechts ge
oTiënteeTde radicale pm·tijen, noch de 
(bij vonnis van het Constitutionele 
Hof secleTt 1956 tTouwens verboden) 
Communistische Partij, die in 1953 
claa1· nog slechts 2,2% van het totale 
aantal stemmen verkreeg, in de 
Bonelsdag zijn vertegenwooTCligcl. 

Het is duidelijk, clat beperkende 
voorwaarden zoals die bij onze oos
terbu?·en zijn' gesteld, geheel los staan 
van het gekozen stelsel. Het stellen 
van een dergelf.jke eis is bij ieder 
stelsel mogelijk, óók bij een systeem 
van uitsluitend evenredige vertegen
woordiging, zoals wij dat op het ogen
blik hebben. Zo kwam minister De 
Wilde in 1935 met het vo01·stel om 
een minimttrn te eisen van drie be
haalde zetels voordat een groep aan
spraak zou kunnen maken op verte
genwoordiging in het parlement. De 
Kamer heeft daar toen echter niet 
aan gewild. Zij was van oordeel, dat 
men aldus in strijd zou komen met 
de in de Grondwet zonder beperking 
geste !de evenredigheid. 

Even d1ddelijk is het, dat er geen 
enkele noodzaak bestaat, bij overne
ming van het "gemengde" kiesstelsel 
in ons land ook op het stuk van de 
beperkende bepalingen het Duitse 
vambeeld te volgen. 

Verscheidene lezers bleken sterk 
geïnteresseerd in de door ons gege
ven cijfers omtrent vroegere stern
mingen in de clistTicten. Menigeen 
had zich nimmer geTealiseerd, om 
welke kleine getallen het in die tijd 
veelal ging. 

Natuul'lijk is het ;:o als ir. De Haan 
uit Oasterbeek opmerkt, dat een vrije 
stemming en een verplichte stemming 
(in feite bestaat alleen verplichte op
komst) moeilijk met elkaar kunnen 
worden vergeleken. Dat hebben wij 
dan ookniet gedaan. Wi.i hebben een 
aantal uitslagen uit oude distTicten
stemrningen alleen veTmeld om aan 
te tonen. dat men de politieke be
langste7Ûng, die e1· in die oude tijd 
bestond, toch ook weer niet al te 
1·ooskleurig moet zien. 

* * * 

D E heer P. J. J. MeTtens, de 
nieuwe voo1·zitter van het 

Nederlands Katholiek Vakverbond. 
bevestigde ons nog eens persoonl~ik, 
clat de vraag van de al clan niet 
wenselijkheid, dat een vakbonds
functionaris ook politieke functies 
veTvult, bij het N.K.V. in studie is· 
Over de te veTwachten resultaten 
van die studie kon hij op dit ogen
blik echter nog geen mededelingen 
doen. Voo1· zichzelf staat hij echter op 
het standpunt, dat deze combinatie 
niet is aan te bevelen. 

Inmiddels heeft cle algemeen sec're
taris van dat VeTbond drs. Th. Cop
pes, van zich doen sp;eken door z~in 
uitlatingen over het verouderde paT
tijstelsel hier te lande. wa.aTbiJ dtiicle
liJk twzjfel naar voTen kwam of de 
confessie wel de juiste grondslag 
vonnt vooT politieke partijvorming. 

Voor de liberaal is dat nooit een 
vraap geweest. Zoals de passage uit 
het Bepinselprogramma van de VVD 
het zo tTeffend duidelijk zegt: "Z~i 
(de VVD) plaatst claw·biJ voorop de 
erkenning, clat er vooT de individuele 
mens een nauw verband bestaat tus
sen levensbeschouwing en staatkun
cl-ig beginsel, doch meent tevens, clat 
gelijk inzicht aangaande staatkundig 
beginsel bestaanbaar is, ondanks 
veTschil van mening over de diepste 
levensgrond. Het antwoord op de 
vmag, hoe de geesteliJke overtuiging 
waaTuit het staatkundig beginsel 
voortkomt, behoort te waTden ver
staan aan het individuele geweten 
overl~tend, acht zij gemeenschappe
lijk inzicht omtrent dit staatkundig 
beginsel voldoende voor vruchtdra
genel samengaan in dezelfde staat
kundige organisatie". 

H ET ontstaan van de confessio
nele partijen in ons land moge 

clan historisch wel te verklaren zijn, 
het geloof in de noodzaak van de 
handhaving daarvan ook in deze tiJd, 
begint toch wel sterk te verzwakken. 

Dat geldt, naar on.ze stellige over
tuiging, vooral VOO?' het jongere ge
slacht van kiezers. dat de op deze 
basis opgetrokken tegenstellingen 
niet meer als reël kan actnvoelen. 

Niettwe tijden vragen nieuwe vor
men. ET valt heel wat aan te passen 
en te verbeteren in de praktijk van 
ons staatkundig bestel en in de weTk
wij:ze van ons paTlement. Gelukkig 
wordt cla.a.r in menig opzicht reeels 
aa.n gewerkt. 

Tot zekere hoogte blijft clat echter 
toch slechts lapwerk, wanneer de 
politieke paTtijvonning nog altijd in 
zo belangrijke mate zou bli:iven ge
baseeTd op oude scheiclslzjnen, die zo
velen niet meer aanspreken. 

Het gevaar van een politiek partiJ
wezen, dat in z~jn grondslagen ver
ouderel is en zijn onverancleni voort
bestaan in belangrf.ike mate nog 
slechts dankt aan de werking van de 
wet der traagheid, mag niet worden 
oncleTSchat 

De stormloop tegen "de zuilen" 
heeft een diepere ondergrond clan 
velen .zich 1·ealiseren. 

A. W. ABSPOEL 

TWEE BEKENDE MERKEN 
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j UIT DE PARTIJ ! 
Mr. GEERTSEMA BELICHTTE 
IN LEEUWARDEN ACTUELE 
POLITIEKE PROBLEMEN 

In de sociëteitszaal van Hotel de Klan
derij te Leeuwarden waren dezer dagen 
vele VVD-leden aanwezig. Mr. Geertse
ma, die sprak over de politieke situatie 
en in het bijzonder over de VVD. Het 
komende jaar, aldus spreker, zal voor de 
VVD een moeilijk jaar worden. De te
genstellingen tussen de VVD en de PvdA 
liggen vooral op het financiëel-econo
mische vlak, zodat een regering met de 
VVD en de PvdA momenteel ondenkbaar 
zou zijn. Op een ander gebied bestaan er 
tegenstellingen tussen VVD en de confes
sionelen. Zo zijn vooral de radio en tele
visie delicate problemen. De anti-REM
wet is hiervan een voorbeeld. 

Dat de VVD tegen de anti-REM-wet 
stemde, was voor de liberale ministers 
geen reden om uit de regering te treden, 
want deze zaak hoeft voor de libera~e 
ministers niet van zo grote importantie 

te zijn. Dat het Vrije Volk deze stelling 
verdedigde is geen wonder. De PvdA zou 
uiteraard niets liever zien. 

BIJEENKOMST 
LIBERALE KRING 
IN HOOGEVEEN 

Op maandag 12 oktober start de Libe
rale Kring te Hoogeveen met als inlei
de heer Th.H. Joekes, lid van de Tweede 
Kamer, die zal spreken over het financi
eel economisch beleid. 

Deze kring komt iedere tweede maan
dag van de maand bijeen in Hotel Roman 
te Hoogeveen (20.00 uur precies). 

Zij bedoelt te zijn een ontmoetingscen
trum voor allen in en om Hoogeveen, die 
de liberale gedachte zijn toegedaan. 

Het streven is om elke bijeenkomst een 
actueel onderwerp door een deskundige 
te laten inleiden, waarna onder het genot 
van een kopje koffie, een gezellig debat 
kan volgen. 

Een ieder is welkom, ook de dames, 
huisgenoten en vrienden. 

De komende periode komt de toto-wet 
aan de orde, want de tegenwoordige wet 
heeft een looptijd van vier jaar. Uiter
aard komt het maximum uit te keren be-

Voor Buig- en Zetwerk 
op hydr. pers 1000 ton. 

ZETLENGTE 7 m, dikte tot 32 mm 

Constructiewerkplaatsen 

W. HUIZER No V. 
Telefoon 01804-2657 Groenedijk 10 
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V oor IIw was 
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BORGH 
Tevens Uw adres voor Chemisch Reinigen 
N.V. STOOM- EN CHEMISCHE WASSERIJ 

v.h. C. D. BORGH & Zn. 
Bellevoysstraot 75 Rotterdam Telefoon 32631 -36235 

CABINES op elk merk chassis, hetzij normooi besturing o1 front
besturing, volledige sloop- of semi-sloopcobines. 

LAADBAKKEN zowel open _ met boorden - als met huifconstructie. 
Uitvoering geheel volgens de voorschriften voor T.I.R. 
Dekkleden worden in eigen bedrijf gemaakt. 

GESLOTEN 
ALUMINIUM 

CARROSSERIUN 

alle uitvoeringen te leveren in zeewater-bestendig 
aluminium. Het opbouwsysteem volgens de modernste 
methodes, patent S:A.A.G. Zwitserland. 
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FIRMA PAUL & VAN WEELDE 
's-Gravenweg 350 Nieuwerkerk a/d IJssel (Holland) 
Telefoon Directie, fabriek en boekhouding (01803) S41 (3 lijnen) 

drag weer aan de orde. De omzet van 
de Nederlandse toto loopt terug in ver
band met de concurentie van buitenland
se pools. 

De heer Geertsema was nieuwsgierig 
naar het resultaat van het overleg in 
Bonn tussen minister Erhard en Luns. 
Vooral de toekomstige ontwikkeling in 
Engeland is van groot belang voor de 
EEG. 

Tenslotte behandelde spreker nog ver
schillende financieel-economische kwes
ties, zoals, de betalingsbalans, de ontwik
keling van de lonen, de financiering van 
de wegenbouw en de financiering van de 
AOW I A WW uit de algemene middelen. 

Na de pauze beantwoordde mr. Geert
sema nog enige vragen, waarna voorzitter 
Taal de spreker dankte voor deze geslaag
de avond. 

BIJEENKOMSTEN VER. VAN 
STATEN- EN RAADSLEDEN 
VAN DE V.V.D. 
Van de te houden regionale vergaderin
gen van de Vereniging hebben er .op dit 
ogenblik enige inmiddels plaats gevonden, 
zoals op Goeree-Overflakke, Drente, Gro-

ningen en Friesland, resp. gepresideerd 
door de heren Brooshooft, De Langen, 
Siebers en Van Balen Walter. Al deze 
vergaderingen hadden een prettig verloop 
en zonder twijfel waren de gedachtenwis
selingen van nut. 

Hoewel er geen grote vraagstukken aan 
de orde zijn gekomen, werden in alle 
vergaderingen toch wel punten ter sprake 
gebracht, zoals: onrendabele slui
tingen bij de aardgasvoorziening; de sa· 
menvoeging (grenswijzigingen) van ge· 
meenten; de zgn. Begaerswoning en de 
kwestie van het schrappen van een aan· 
tal gemeenten als "kerngemeenten". 

Omtrent enkele kwesties van plaatse· 
lijke aard, kon de vragensteller(stelster!· 
die vaak alleen in de gemeenteraad zll 
een goed advies van zijn (of haar) meer 
ervaren collega's ontvangen. 

Drs. ROELEN 
SPREEKT IN HEERENVEEN 

De burgemeester van Zwolle, drs. J .. A 
F. Roelen, zal op 16 oktober a.s. te Hee· 
renveen in de foyer van de schouwburg 
het woord voeren over actuele politiej{e 
vraagstukken. 



VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

Economisch zoeklicht op het land 
van de Olympische Spelen 1964 

Deze maand is Japan in het wereldnieuws door de Olympische Spelen in 
Tokio. Al naar gelang de persoonlijke verknochtheid zal men de ene dag 
gehaaster naar de krant grijpen dan de andere, of de radio-nieuwsdienst 
en de tv-reportages met spanning en ongeduld verbeiden. 

Er is evenwel nog een reden om eens de blik te richten op het land 
van de Rijzende Zon. Wij kennen uit onze schooljaren Japan, als een arm 
land met een behoeftige bevolking, die in inferieure fabrieken tegen een 
hongerloon inferieure artikelen maakte, waarmee de wereldmarkt werd 
overspoeld. Het "made in Japan" was geen aanbeveling, alleen maar goed 
voor speelgoed en voor katoentjes voor de man en de vrouw in de toen nog 
Indische dessa. Of het beeld - toen al - helemaal juist was is een ande
re zaak maar het overheerste en dat was te begrijpen. 

Het beeld is inmiddels sterk veran
derd. Voor een Japanse verrekijker, 
of een foto-toestel, of een draagbaar 
tv-apparaat behoeft men zich niet 
meer te generen, integendeel, dat 
kan er alleszins mee door. De prij
zen zijn nog steeds aan de scherp 
concurrerende kant, maar tegeef ;s 
het al lang niet meer. De precisie
industrie, die Japan na de oorlog 
heeft opgebouwd of vervolmaakt, be
angstigt de Westerse vakgenoten nog
al. Zij roepen om bescherming, ook 
in die landen waar handel en indus
trie traditioneel de vrijheid in het 
vaandel meedragen. Trouwens, het 
Westen oefent nog immer discrimi
natie uit ten opzichte van de Japanse 
goederen. In het kader van de GATT 
de Algemene Overeenkomst inzake 
Tarieven en Handel (in Genève) is 
daarover een en ander te doen (ge
weest). 

Het is natuurlijk duidelijk, dat 
niet alleen de Japanse produkten 
zijn: verbeterd. De gehele economie 
is er in dezelfde mate op vooruitge
gaan. 

Plan-economie 

De grote opbloei in Japan is nog 
maar betrekkelijk kort geleden be
gonnen. In 1955 is men gestart met 
een algemene economische planning. 
Er werd toen een vijfjarenplan aan· 
genomen voor een zich zelf bedrui
pende economie. Dat plan werd 
twee jaar later door een nieuw plan 
vervangen, dat op zijn beurt in de
cember 1960 plaats maakte voor het 
huidige plan, dat het Japanse natio
nale inkomen in tien jaar tijd wil 
verdubbelen. 

Het bleek nl. dat de groei ve,}l 
sneller ging dan in 1955 als ideaal 
werd gesteld (5 procent per jaar). 
In het tweede plan was het groei
tempo 6,5 procent per jaar en ook 
dat bleek in de praktijk te laag. Het 
is in het huidige plan 7.2 procent 
Per jaar. Dat betekent, dat in de ja
ren 1960-1970 de produktie van goe
deren en diensten moet verdubbe
len. 

Nu staan wij over het algemeen 
wat sceptisch tegenover die zoveel
iaren-,.plannen. En daar hebben we, 
dachten we, ook wel reden voor. 
Men behoeft maar te kijken naar de 
niet altijd planmatige uitkomsten 
Van de plannen in de communistische 
wereld en in de Aziatische landen. 
De centraal geleide economie is ons 
er niet nader door gekomen. 

Het interessante van het Japanse 
Plan is echter, dat het niet gebas
seerd is op een centraal geleide eco
nomie, maar op de grondslagen van 
een vrij e economie met vrije 
markten. Er zijn gespecialiseerde 
Programma's, maar die hebben al
leen betrekking op openbare zaken, 
0P zaken die normaal overal tot de 
invloedssfeer van de overheid beho
ren: wegen, havens, fabrieksterrei
nen, water- en energievoorziening, 

e.d. Deze programma's richten zich 
dus op wat men tegenwoordig de in
fra-structuur noemt. 

Voor de rest legt het 10-jarenplan 
alleen maar r i c h t l ij n e n vast. 

De uitvoering is een zaak van 
p a r t i c u l i e r initiatief. De 
richtlijnen wijzen de weg naar de 
zware en chemische industrie bv 
waarin de arbeidsproduktiviteit h~t 
hoogst kan zijn. 

De opvoering van de produktivi
teit staat hoog genoteerd. Verder 
moet de buitenlandse handel worden 
gestimuleerd. En er moet meer ge
bruik worden gemaakt van de tech
nologische ontwikkeling. En last but 
not least moet de levensstandaard 
van de mensen met de laagste inko
mens worden verhoogd. 

Het hele plan is er dus op gericht 
de economische structuur te verbe
teren. Dat is een groot ding. De Ja
panse structuur is een heel andere 
dan de onze. Zij kent moderne in
dustrieën, maar daarnaast heel veel 
kleine ouderwetse werkplaatsjes, fa
miliebedrijfjes, waarin regelmatige 
werktijden nauwelijks gekend wo:·
den, of althans werden. 

Te ambitieus? 
Of het plan te ambitieus is zal de 

toekomst leren. Sinds 1960 is de 
groei van de economie in elk geval 
op de plannen aanzienlijk vooruit
gelopen. En dat nogmaals, niet door 
gedetailleerde overheidsbemoeiing, 
maar door individuele vindingrijk
heid. Aan de andere kant zijn de re
sultaten in bepaalde opzichten ook 
ver van de plannen afgeweken, zodat 
er nu over een herziening wordt ge-

Het stadion 
een nieuw 

groots 

bouwwerk 

sproken, door een commissie. 
Vast staat, dat in de jaren 1950-

1960 (dus gedeeltelijk in jaren vóór 
het plan ter tafel kwam) de Japan
se bevolking per jaar bijna tien pro
cent meer goederen en diensten ter 
beschikking kreeg. Dat wil zeggen, 
dat er in 1960 2 Vz keer zoveel goe
deren en diensten beschikbaar wa
ren als tien jaar eerder. Nu moet 
men zich daar in zoverre niet op ver
kijken, aangezien Japan in 1950 :::1og 
erg arm was en het bovendien een
voudiger is een klein nationaal in
komen te verdubbelen dan een groot. 

Er zijn offers voor gebracht. De 
Japanse bevolking heeft in de ach
ter haar liggende jaren tussen de ' 5 
en 20 procent van het inkomen ge
spaard. Dat is, aldus het in Washin
ton verschijnende blad "Finance and 
Development" waaraan wij enkele 
cijfers ontlenen, aanzienlijk meer 
dan in enig ander industrieland. In 
de jongste tijd zijn de consumptieve 
bestedingen echter sterker gestegen 
dan het inkomen, omdat er allerlei 
duurzame verbruiksgoederen, bete
re voedingsmiddelen en meer recrea
tiemogelijkheden beschikbaar kwa
men. 

De verhoudingen wijzigen zich ook 
anderzins. Het personeelverloop bij 
de bedrijven wordt groter. Dat is 
misschien voor de ondernemers niet 
zo prettig, maar het heeft het econo
mische voordeel, dat het hen dwingt 
maatregelen ten behoeve van het 
personeel te treffen, hetgeen zijn 
weerslag heeft in de vraag naar goe
deren, met alle doorwerking van 
dien. 

De (loon)kosten stijgen daardoor 
natuurlijk extra (er is momenteel 
een schaarse arbeidsmarkt, maar het 
staat te bezien of dat zo blijft, door 
de bevolkingsaanwas). De kosten
stijging 1s echter niet zo groot, dat 
de concurrentiekracht van Japan op 
de buitenlandse markten gevaar 
loopt. 

Export noodzakelijk 

Japan moet het van de buitenland
se markten hebben. Om voor de ex
pansie machines en grondstoffen te 
kunnen importeren, moet- het kun-
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nen exporte1·en. Voor het jongste 
plan begon, beliepen de importen 14 
pct van het nationale inkomen. In 
1970 zal het percentage 17 zijn. De 
import neemt per jaar ongeveer 9 
procent toe, maar ook de export 
stijgt met dat percentage, moet daar
mee stijgen. 

De Japanners spannen zich daarom 
in de zware en chemische industrie 
extra in voor de export. De Japan
ners weten ook heel goed, dat de 
handel tussen de industrie-landen 
onderling meer groeit dan die tus
sen de industrie-landen en de ont
wikkelingslanden. Zij richten zich 
daarom ook op West-Europa. Aan 
de andere kant wil Japan niet he
lemaal afhankelijk zijn van de han
del met de industrie-landen. Daar
om is men graag bereid aan de ont
wikkelingslanden op voordelige 
voorwaarden kredieten te verlenen. 

Wat dit alles met de politiek te 
maken heeft? Een heleboel dachten 
wij. Het "Westen" zal er rekening 
mee moeten houden, dat aan de an
dere kant van de aardbol een land 
zich in onze moderne richting ont
wikkelt en dat het een economische 
kracht van betekenis zal krijgen. 
Een kracht,. die hier en in de ont
wikkelingslanden voelbaar zal zijn. 
Aan de andere kant zal Ja pan, dat 
allengs ook meer in de politieke 
melk te brokkelen zal willen heb
ben, door de ontwikkeling een eco
nomisch en politiek stabiele factor 
worden in dat deel van de wereld. 
Het heeft daarom zin, dachten wij, 
die ontwikkeling te steunen, bijvoor
beeld door zonder discriminaties 
handel te drijven met Japan. dBo. ' 



Spinners en Twijners 

van 

Weef- en Tricot2arens 
~' 

De Rotterdamscl1e 

Dr·oogdok Mij. N.V. 

SINDS189:2 

in het hart 
van Amsterdam 

COMPLETE 
INTERIEURVERZORGING 

0 

DESKUNDIGE 
ADVIEZEN 

V 
FRANCO 
l-EVERING 
DOOR GEHEEl.. 
NEDERLAND 

"i;>MWlst~ 
1f11f'f$î!• " 

MEUBELEN 

' 

Vijzelstraat 115-119 - AMSTERDAM - Telefon 24 87 16 

I . J : D. sterk ! ! '' 

DAMMERS & VAN DER HElDE'S 
Scheepvaart· en Handelsbedrijf N. V. 

Reders, cargadoors, bevrachters, expe· 

diteurs, beëdigde makelaars voor het 

kopen, verkopen en bouwen van schepen. 

"CALANDHUIS" • Willemskade 18 ·Postbus 444 

ROTTERDAM - 2 

TELEGR. ADRES: ENERGETIC - <New Boe Code) 

TEL. 11.93.00 (15 lijnen) TELEX 21127 <2 lijnen) 

N.V. RIJNSTAAL 

FABRIKANTE 

v /h J. W. Oonk & Co. 
Telefoon 24941 I 45 - Arnhem 
Postbus 42 

VAN 
EN 

NAADLOZE 
GELASTE 

STALEN BUIZEN 

VERVEN EN LAKKEN 
VAN GOEDEN HUIZEI 

autolakken 
vernissen 
industrielakken 
scheepsverven 

constructieverven 
muurverven 
plasticolor verven 
huisschilderverven 

BUITENLANDSE FABRIEKEN EN VESTIGINGEN O.A. IN BUGI!, DENEMARKEN, 
DUITSLAND, ENGELAND, FINLAND, FRANKRIJK, ITALI!, JAPAN, PAKIITAN EN SPA~IJz 

BETONKEIEN 

BETON 
en 

ANTI-KRUIPSTEEN 
In kleuren grijs en heiderood 

• 
Voldoen aan de hoogste eisen 
Keur en acceptatie op het werk 

• 
N.V. Heesseltsche Steenfabriek 
v /h W. P. DE VRIES en CO. 

Heesselt (Gem. Varikl- Telefoon Ophemert (03445) 2 71 



Dondierdag U oktober l964 - No. '191 

en DEMOCIATIE 
Liberalen in 

Stresa 
(Zie pag. 2) 

SOELAAS EN- HARTEPIJN Mensen, kosten en prijzen 

in de landbouw 

V roeger sprak men van een po
litiek toernooi. Dat was dan 

het jaarlijks algemeen debat op het 
Binnenhof. Een toernooi veronder
stelt voortstormende, geharnaste rid
ders, en venijnige, levensgevaarlijke 
stoten. Daarbij kunnen de stukken 
eraf vliegen, van wapenrusting, rid
der en paard. Om man en paard te 
noemen, zo een vaart heeft het dit
maal niet gelopen tussen de minis
ters en de woordvoerders der Ka
merfracties; De Regeringspartijen 
hebb.en zich, al was er op bepaalde 
punten enig gegrom en gerommel, 
als geheel achter het Kabinet ge
plaatst. Daarvoor was alle reden. 
Want dit ministerie heeft in zijn 
hardnekkige strijd tegen muntont
waarding een moeilijke en ondank
bare taak. 

Men kan erover twisten of dr. 
Vondeling, de voorzitter van de 
PvdA-Tweede Kamerfractie en in ze
kere zin de leider der oppositie, zich 
iets milder dan verleden jaàr over 
het regeringsbeleid heeft geuit. In 
een TV -gesprek met drs. F. A. Hoo
gendijk verklaarde - anders dan de 
interviewer - de heer Vondeling zich 
van deze mildheid niet bewust te 
zijn. Hoe dit ook zij, de PvdA-woord
voerder trok vele oppositionele re
gisters uit. Als hoofdthema kwamen 
naar voren zijn - voorbarige - kri
tiek op wat hij "een echte onver
valste loonstop" noem.de en zijn af
WlJzmg van de bestedingsbeper
king. Ons trof verder een aantal 
zeer algemeen en zeer vage afkeurin
gen van het regeringsbeleid. Er was -
zo heette het - "gebrek aan plan
ning". Het Kabinet trekt geen voor 
ieder duidelijk zichtbare lijnen naar 
de toekomst. De regering heeft geen 
"scherp beeld" omtrent de ontwik
kelingen in de NATO. Het manco 
in een dergelijke kritiek is dat zij 
zelf geen scherp beeld geeft en 
evenmin scherp is omlijnd. 

* * * 

Een der kernpunten van het de
bat WM natuurlijk het ge

wenste financieel-economisch even
wicht. Dat betekent tegengaan van 
verdere inflatie. Dat ·betekent een 
loonstijging slechts binnen zeer nau
we grenzen. Dat betekent bovenal het 
besef, dat voortschrijdende gelc!ont
waarding een ramp is voor vele en 
vooral voor de zwakste groepen in 
onze samenleving. Dit alles werd 
zeer duidelijk betoogd door onze 
VVD-fractie-voorzitter, mr. Geert
sema. 

Van zijn kant heeft minister Wit
teveen terecht doen uitkomen, dat 
verdere geldontwaarding een keten 
van gevolgen zou teweegbrengen. 
Aantasting van onze export-positie, 
bedreiging van de werkgelegenheid, 
een verdere verslechtering van de 

betalingsbalans, het zijn gevaren die 
op dit financieel-economisch terrein 
al het andere overheersen. 

* * * 

H et kiezen van het juiste tijd
stip voor de grote belasting

verlaging bleek één der moeilijkste 
vraagstukken voor de Kamer te zijn. 
Drs. Schmelzer, de KVP-fractie
voorzitter en de CR-fractievoorzitter 
mr. Beernink wensen een deel der 
belastingverlaging hetzij 1 januari 
1965, hetzij 1 juli van dat jaar. De 
heer Schmelzer liet zich zelfs min of 
meer dreigend uit. Zijn betoog kwam 
hierop neer, dat hij de toestemming 
voor de door de regering voOl·gestel
de verhoging van retributies op col
legegelden, kleutergelden en ook 
weggelden afhankelijk wil maken 
van de datum van invoering der (ge
deeltelijke) belastingverlaging. Mr. 
Geertsema hoopte, dat er 1 juli 1965 
ruimte zal zijn voor de eerste tran
che van de fiscale verzachting. En hij 
verklaarde met een te prijzen werke
lijkheidszin, dat, als de regering de 
belastingverlaging op 1 januari 1965 
niet aandurft, men zich daarbij 
heeft neer te leggen, zij het met 
"pijn in het hart". Die hartepijn 
wordt hem, men zie de redevoering 
van de minister-president, jammer 
genoeg niet bespaard. 

Dat de kleine zelfstandigen door 
de verhoging der AOW-premie op 1 
januari 1965 opnieuw een veer zou
den moeten laten, is duidelijk. Dat 
er voor hen wat moet gedaan wor
den, evenzeer. De premier, mr. Ma
rijnen deelde nu mede, dat de re
gering ter verliching van de lasten 
van deze groep de inkomensgrens 
voor de kinderbijslag iets wil ver
hogen. Dat zal inderdaad enig soe
laas geven. Of het voldoende is? 

.. * * 

De minister-president heeft in 
het algemeen zijn beleid za

kelijk en rustig verdedigd. Er zijn 

er, die meer voelen voor oratorisch 
vuurwerk. Maar men moet erken
nen, dat het kernpunt dat aan de or
de is - financiëel-economisch even
wicht - zich meer leent voor een 
rustige beschouwing, dan voor een 
spectaculair oratorisch festijn. 

Er waren moties over de ontwik
k~lingshulp. Daarbij werd een PvdA 
motie verworpen en vond een ·AR
uitspraak de goedkeuring van de Ka
mer. Wij vinden ontwikkelingshulp 
in principe prachtig. Maar als men 
er maar op let, dat in het ontwik
kelingsgebied ;niet veel, of zeer veel 
aan de strijkstok blijft hangen. Dat 
dit meer voorkomt dan men wenst, 
het is ons van bevoegde zijde her
haaldelijk meegedeeld. 

* * * 

I n dit algemeen geenszins roe
rig debat zijn~één moment 

de hartstochten opgelaaid bij een 
treffen tussen de AR-voorzitter de 
heer Smallenbroek en de VVD-frac
tie, naar aanleiding van het REM
ontwerp. Daarover wordt de lezer 
door Insider elders in dit blad uH
voerig ingelicht. Slechts één punt van 
dit AR-VVD duel willen wij hier 
naar voren brengen, n.l. een uitla
ting van de heer Smallenbroek. De 
VVD -'ZOU door haar houding in het 
REM-debat geen dienst hebben be
wezen aan de parlementaire demo
cratie. Ziehier dan een "vaag, groot" 
en wat erger is: onjuist woord. Het 
worc1t een dolle boel in ons parle
ment, wanneer een fractie, die het 
op volmaakt acceptabele, objectieve 
gronden niet eens is met een voor
stel, van een andere fractie moet 
horen, dat zij de democratie in ge
vaar brengt. Men kan ook aan de
gene, die een vuurtje aanbiedt voor 
een sigaret verwijten, dat hij een 
voorstander is van brandstichting. 
Zowel de brandstichtersfantast als 
de heer Smallenbroek verliezen de 
juiste proporties uit het oog. L. M. 

TELEVISIE- U I TZ END IN G 

maandag 26 oktober a.s., van 20.20-20.30 uur 

NEDERLAND 1 

Op zijn verzoek wordt de voorzitter van de K.R.O., het Tweede Kamer
lid mr. H. W. van Doorn, in de gelegenheid gesteld mevrouw Haya van 
Someren-Downer te antwoorden op hetgeen door haar is gezegd in onze 
televisie-uitzending van 31 augustus jl. over de z.g. anti-REM-wet. 
De V.V.D. steit de heer Van Doorn 7 minuten zendtijd ter beschikking, 
omdat mevrouw Van Someren in onze televisie-uitzending van 31 augus
tus ook slechts 7 minuten spreektijd had. 

Het aantal mensen, dat in de 
landbouw werkzaam is, 

neemt sterk af. Dit is bekend. Hoe 
snel het vertrek verloopt illustreert 
de nieuwe landbouwbegroting. In 
1961 daalde het percentage van de 
mannelijke agrarische beroepsbe
volking vergeleken bij het vorig jaar 
met 1,7%; in 1962 met 2,7% en in 

· 1963 met 4,7%. 
Eerst trokken de landarbeiders 

weg, daarna de boerenzoons - in 
nog versterkte mate - en nu is de 
tijd aangebroken, dat landbouwbe
drijven worden stilgelegd wegens 
gebrek aan opvolgers. De grond 
wordt bij andere bedrijven gevoegd 
of voor andere doeleinden gebruikt. 

Nu kunnen we in het algemeen de 
bedrij Esvergroting toejuichen; overal 
gaat men naar grotere eenheden toe. 
Ons land had streken met vele te 
kleine bedrijven. 

Het zal nuttig zijn, dat daar wat 
meer variatie in komt. Toch is de 
oorzaak van de trek uit de landbouw 
nog steeds moeilijk te verteren. De 
opgave wordt de mensen te zwaar. 
Vergeleken met andere werkers ma-

door.ir. L.G. OLDENBANNING 
lid van de Tweede Kamer 

ken ze lange dagen en weken, heb
ben zwaar, vuil en moeilijk werk 
en verdienen - als ze zelf een be
drijf exploiteren -- belangrijk min
der. 

Met het vertrek wordt dit alles be
slist niet opgelost. Voor velen wor
den de omstandigheden er nog moei
lijker door. Hoeveel oudere mensen 
zitten niet alleen op een groot of 
klein bedrijf en dragen alleen de 
zorg voor het vee. Hieraan valt niet 
veel te veranderen. 

Vele bedrijven hebben reeds sterk 
gemechaniseerd. Beter wordt het 
pas als men kan komen tot een be
drijfsopzet voor twee personen of 
regelmatig van hulpdiensten gebruik 
kan maken. Dit geldt vooral voor 
het veehouders~ en voor het gemeng
de bedrijf. Voorlopig blijft het ech~ 
ter nog moeilijk om de tweede man 
te vinden en te betalen. Toch zal dilt 
moeten, wil men op den duur lief
hebbers overhouden. 

Hoe men zijn bedrijf ook inricht 
of men een kleine of een grote op
pervlakte exploiteert en veel of wei
nig tuinbouwgewassen verbouwt of 
varkens en kippen houdt, men 
zal moeten streven naar een twee
mansbedrijf of sterk moe;ten samen
werken. Dit laatste is met het oog 
op de kostenfactor beter, want die 
kosten stijgen erg. 

De begroting · geeft ook daarover 
cijfers. De index van de totale kos

(Vervolg op pag. 3) 
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LIBERALE MANIFESTATIE IN STRESA 
l\tiET EEN GELUKKIG SLOT 

Gedurende de eerste dagen van deze maand vond een tweevoudige libe
rale manifestatie plaats aan de herfstkleurige boorden van het Lago Maggio
re. De mist, welke over dit meer hing gaf wellicht de sfeer weer, waarin de 
integratie van Europa zich momenteel bevindt. 

De liberale fractie van het Europese Parlement kwam samen met het doel 
om een opwaartse lijn te ontwikkelen in de huidige verwarde stand van za· 
ken. 

In hetzelfde gebouw - symbolisch op een hogere verdieping - kwam de' In
ternational Liberal bijeen om zich te bezinnen op enige beginselen van een 
algemene liberale politiek en hun toepassing in de nationale politiek van de 
landen in en buiten Europa, zowel het continentale Europa, als het Europa 
der Zeven inclusief het extra-continentale Verenigde Koninkrijk. 

Centraal in de beraadslagingen der Li
berale Internationale stond het probleem 
van de afbakening der bevoegdheden van 
de wetgevende macht en de uitvoerende 
macht. In elke democratie, ook die van 
de moderne wereld, blijft dit een kern
probleem van haar bestaan. 

De machtenscheiding is daarbij nog des 
te ingewikkelder geworden door de in
vloed van de techniek, die dwars door 
de machtenscheidingen heen schiet. 

Technische ingewikkeldheid .maakt ef
fectieve parlementaire controle op de uit
voerende macht steeds moeilijker. De ad
ministratie is daarbij altijd beter uitge
rust dan het parlement of zijn individue
le leden. Bij elke wedloop beginnen zij met 
een ronde achterstand. In te halen is de
ze slechts indien het parlement grote lij
nen volgt en dusdoende een evenwiehts
positie tot stand brengt. 

Levert de 5e Franse republiek niet een 
acuteel bewijs van het eeuwig strijden 
om dit evenwicht tussen parlement en 
uitvoerende macht? In de 4e republiek 
misbruikte het parlement zijn opper
macht. Aldus is het thans vervallen in 
onmacht. 

Gemeensd1appeliik raakvlak 
Tussen hetgeen de Liberale Internatio

nale besprak en hetgeen de liberalen uit 
het Europese Parlement bezighield, 
kwam een belangrijk raakvlak naar vo
ren. De ontwikkeling der Europese inte
gratie immers stagneert door een para
doxale ontwikkeling. Het machtigste li
chaam onder de bestaande instellingen, 
de Raad van Ministers, is tevens het 
meest immobiele. 

De belangrijkste beslissingen voor een 
integratie moeten uit dit lichaam komen, 
doch zij blijven uit. Men slaagt er alleen 
maar in allerlei technische reglementen 
te maken en te ontwerpen, of te laten ont
werpen door de Commissie uit Brussel. 

Politiek belangrijke beslissingen wor
den gedelegeerd aan het comité van per
manente vertegenwoordigers der zes re
geringen te Brussel: zetel der instellin
gen, bevoegdheden parlement enz. 

In de boezem der liberale bijeenkomst 
is zelfs de vraag gesteld, of uit een con
ferentie der huidige regeringen van de 
zes wel een Verdrag van Rome naar vo
ren zou kunnen komen zoals dat in 1957 
tot stand kwam. Baanbrekend werk 
werd daar toen verricht door drie libe
rale Europeanen: Mamice Fauré, Lint
horst Homan en Galtano Martino. Deze 
laatste, tot vorig jaar voorzitter van het 
Europese Parlement, legde in Stresa de 
grondslag voor een liberale oriëntatie op 
het opnieuw in beweging brengen van li
berale krachten op _bet Europese vlak. 
Met name zal zulks op parlementair ni
veau dienen te geschieden, zowel in het 
Europese Parlement, alsook in de natio
nale parlementen op grond juist van de 
beperkte bevQegdheden van het eerste. 

Op . gouvernementeel vlak ontbreekt mo
menteel zeer veel aan eensgezindheid en 
eenstemmigheid. 

Solopartij van Spaak 
Enkele jaren geleden lanceerden de 

Fransen het plan-Fouchet, een politiek se
cretariaat voor een zestal souvereine va
derlanden. Adenauer gaf er een variant 
op door een driehoeksoverwicht tussen 
Bonn, Parijs. en Rome te suggereren, 
waaronder de kleine drie wel zouden be
zwijken, althans zouden toegeven. Volko
men terecht was tegen dit alles Neder
lands vaste verzet. 

Onlangs is nu weer de heer Spaak ge
komen met een plan, later door hem af
gezwakt, tot een "idee" van drie wijzen, 
die tegen de achtergrond van iets als het 
plan-Fouchet, tijdelijk werkzaam zouden 
moeten zijn. Daargelaten het onuitge
werkte karakter van zijn idee, kleven er 
ernstige gebreken en bezwaren aan. 

Het moment was ongeschikt en de 
plaats, in de WEU, ongelegen. 

Waarom juist in de WEU, waar de En
gelsen wel deel van uitmaken, een ge
dachte naar voren brengen, die tot grond
slag neemt, dat men op de Engelsen niet 
langer kan wachten? Ernstiger is, dat 
de heer Spaak weer eens een solopartij 
heeft gespeeld zonder voorafgaand Be
nelux-overleg. 

Dezer dagen vernamen wij, dat ook 
Kanselier Erhard, in het kader van het 
Frans-Duitse vriendschapsverdrag werkt 
aan een Europees werkstuk. Zo zien wij 
niet anders dan allerlei solopartijen en 
duetten bij gebreke aan een waarachtig 
Em·opees concert op gouvernementeel ni
veau. Wij weten het, achter alles ver
borgen ligt de souvereine Gaullistische 
onwil. Daartegenover zou wat meer 
eensgezinde "beneluciditeit" in ieder ge
val al een heel ding zijn, al was het maar 
als een kern waartoe de Duitsers en Ita
lianen aangetrokken zouden kunnen wor
den tot verdere uitbouw van een Europa, 
dat niet berust op zes overleefde souve
reiniteiten, doch de uitstraling is van de 
liberale gedachte, die nationale mm·en 
wil slechten. 

Voorzover op het moment van deze 
bijdrage bekend, heeft ook kanselier Er
hard nog weinig concrete lijnen uitge
stippeld voor een nieuwe politieke Euro
pese "relance". Medio oktober zal hij er 
in Rome nog met de Italianen over moe
ten spreken. Naar verluidt heeft minis
ter Luns in Bonn het meedoen van Elige
land aan een politiek gesprek over Euro
pa minder praealabel gesteld dan voor
heen. 

Europese integratie voorop 
Voor wat Stresa betreft, belanglijk was 

de gezamenlijke vergadering van de Eu
ropese liberale fractie met de Liberare · 

Internationale. Uiteraard kreeg daarin de 
Europese integratie de hoofdrol. Door de 
liberale fractie werd een inniger contact 
bepleit tussen de liberale fractie en de 
Liberale Internationale, alsmede tussen 
de liberale partijen uit de zes landen. 
Waarbij vanzelfsprekend een zelfde con
tact tussen de liberale partijen uit de 
EFTA-landen als even nuttig· aangemerkt 
wordt. 

zake van de noodzakelijke openheid van 
Europa, werd besloten tot een nieuwe 
gemeenschappelijke vergadering in het 
voorjaar 1965. Onderwerp van gesprek 
zal dan zijn: "De positie van de EEG t.l 
de wereld van heden". 

door mr. dr' C. BERKHOUWER 
lid van de Tweede Kamer 

Laat ons het beste hopen van de ont
wikkeling, die in Stresa een nieuwe im· 
puls kreeg. In en buiten Europa zien wij 
socialisten en christen-democraten geza
menlijk optrekken. Zou dit ons libera
len dan niet kunnen gelukken? Wil ons 
geluid in de wereld weerklank blijven 
vinden en willen onze ideeën verwerke
lijkt worden, dan mag en kan het ant
woord alleen maar zijn, dat het zal moé
ten gelukken. 

Op grond van hun wezen hebben onze 
partijen nu eenmaal de fundamentele 
plicht om elke Europese constructie, van 
welke aard en omvang ook, van een zo 
groot mogelijke openheid tt. voorzien naar 
de rest van de wereld. Van de gehele 
wereld. Niet met maar een enkel deel, 
dat op een gegeven moment toevallig be
dreigd wordt door het staatshoofd, dat het 
meest recalitrant is op het stuk der in
tegratie van zijn eigen continent! 

De beschreven ontmoeting had een ge
lukkig slot. Elkaar geheél vindende ter-

Stresa,. oktober 1964. 

Een beschouwing over de bijeen
komst van de Liberale Internatio
nale in Stresa van de hand van de 
heer D. W. Dettmeijer moest helaas 
wegens plaatsgebrek blijven over
staan. 

~~~anvande 
Prof. ·Mr. B. M. T eldersstichting, 

(het studiecentrum op liberale grondslag) 

zal met een feestelijke bijeenkomst 
worden herdacht 

op DONDERDAG 19 NOVEMBER om 14.45 uur in het KURHAUS 
te SCHEVENINGEN. 

Sprekers: 
Professor Mr. R.P. CLEVERINGA, 

oud-hoogleraar te Leiden, 
over: "DE FIGUUR VAN WIJLEN PROFESSOR TELDERS" 

en Mr. D. U. STIKKER, 
oud-Secretaris-Generaal van de NAVO, 

over: "DE PLAATS VAN NEDERLAND IN DE WERELD". 

Toegang vrij. 

Kaarten vóór 10 november aanvragen bij: Prof. Mr. B. M. Telders
stichting, Koninginnegracht 55a, Den Haag. Telefoon 63 57 80. 

RADIO-UITZENDING 

donderdag, 29 oktober a.s.. over de zender Hilversum 11 
(298 m}, van 18.20-18.30 uur. 

In verband met het lus'trumcongres, hetwelk door de J.O.V.D. op 
31 oktober en 1 november a.s. te Amsterdam wordt gehouden, heeft de 
V.V.D. ha~r 10 ~inuten zendtijd aan de J.O.V.D. afgestaan. 
In .~eze wtzendmg zullen spreken drs. E. Nypels en mejuffrouw C. 
KnJnen. 

'löölööll 
SPIJKENISSE 

Gehouwen van gewapend betonnen 
prefabs voor verschillende doeleinden. 
Vloerplaten in normale afmetingen of 
pasplaten volgens opgegeven maten. 
Broeibakken en alle onderdelen voor 
de tuinbouw. 
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BROCHURE V.V.D. 
Verschenen is een ,brochure, bevat

tende een korte uiteenzetting van de 
voornaamste achtergronden van het 
politieke deJiken van onze partij, als
mede van de grondslagen van ,het be
leid en van de vorm van organisatie. 

De prijs bedraagt 25 cent per exem
plaar, te ,bestellen duor ·overschrijving 
cqJ giro-nummer '67880 t.n.v. de secre
taris van de 'V,V.D •. te Den Haag', onder 
vermelding van~ Brochure V.V.D. 

VROUWEN 
* * Louter informatief vroeg het * Tweede Kamerlid Scheps vnrig 
jaar aan minister Toxopeus waarom 
er in ons land nooit vrouwelijke bur
gemeesters worden benoemd. Het viel 
de minister niet mneilijk te antwoor
den. Er had bij hem nog nnoit een 
vrouw naar dit ambt gesnlliciteerd. 

Kennelijk hebben de dames dit in de 
oren geknonpt. Anders had mevrouw 
Smulders-Beliën, die al sinds 1946 eer
ste burgeres is van Oost-, West- en 
Middel-Beers, thans niet twee vrouwe
lijke collega~s gehad. In Leersum is 
mevrouw s' Jacob-des Bouvrie (VVD) 
benoemd en in Geldermalsen mevrouw 
Van der Wall-Duyvendak (PvdA). 

Dat eerstgenoemde tot de partij van 
ministe·r Toxopeus behoort en de twee
de tot die van de heer Scheps, heeft 
daarmee natuurlijk niets te maken. Het 
is nu eenmaal een feit, dat de VVD en 
de PvdA de partijen zijn, waarin 
de vrouw het meest tot haar recht 
komt. Hetgeen een les moet zijn voor 
alle confessionele partijen en een teken 
voor de Nederlandse vrouw. 

PRINSJESDAG 
* * De heer Lankhorst (PSP) heeft * bij het algemeen politiek debat 
in de Tweede Kamer ervoor gepleit, de 
militaire ,entourage op Prinsjesdag af 
te schaffen. Van een fervent voorstan
der van eenzijdige ontwapening is dit 
misschien te begrijpen. Wij 'Zijn het 
eehter met deze suggestie falikant on
eens. Een volgende .stap zou zijn het 
gehele ceremonieel van Prinsjesdag te 
"versoberen". Dat zou 'betel!:enen ver
banning van de ·Gouden Koets. Vervan
ging van de kleurige uniformen door 
alledaagse k,ledij. Vervanging ook van 
de paarden door motortractie. 

Onze moderne maatschappij heeft de 
neiging althans 'lliterlijk ,grauw en mo
notoon te worden. Eén dag per jaar 
moeten feestelijke klanken en feeste
lijke kleuren hun .kans behuuden. Af
schaffing van dit alles - dus ook van 
het militaire element - zou het ver
breken van een luisterrijke 1-radit~ 
zijn. 

VREEMDE VOGEL 
* * Op dezelfde ochtend - vorige * week vrijdag - dat de Neder
landsche Vereeniging tot Bescherming 
van Dieren in Scheveningen haar 
eeuwfeest vierde, werd bekend dat de 
Utrechtse politie proces-verbaal ltad 
opgemaakt tegen een wel zeer vreemde 
dierenbeschermer. Afgaande op een tip 
trof de politie bij een 42-jarige inwoner 
van de Domstad niet alleen twee buk
sen, een jachtgeweer en vele kogels en 
patronen aan, maar ook een grote col
lectie opgezette vogels: van buizerds 
en uilen tot een wielewaal en een 
kievit toe. De man had deze door de 
Vogelwet beschermde dieren met een 
net gevangen, neergeschoten of dood 
in de bossen aangetroffen en vervol
gens thuis (zonder vergunning) gepre
pareerd. "Ik ben een groot dierenlief
bebber," verklaarde hij tegenover de 
politie die baar inval deed, kort nadat 
de man met zijn gezin een gestroopte 
haas had verorberd. De dierenbescher
mers zullen zo iemand wel anders noe
men. 
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De liberalen en de Engelse verkiezingen 

(Van een speciale medewerker) Londen, oktober 1964. 

De liberale partij heeft in de verkiezingen 365 kandidaten gesteld voor 
het totaal van 630 zetels in het lagerhuis. Dit is een aantal, dat alleen bij 
de verkiezingen van 1950 is overtroffen. Er waren er toen 475. Het resul
taat van 1950 is voor niet-Engeisen het meest opzienbarend voor het ver
schil tussen het in het Verenigd Koninkrijk toegepaste distridenstelsel en 
ons .E.V.-lijst-systeem. 

Aan de ene kant haalden de Britse liberalen in 1950 een record-aantal 
stemmen (2,6 miljoen van de 28,7 miljoen uitgebrachte stemmen) maar de 
uitslag was tegelijkertijd voor hen een verpletterende nederlaag! Een record
aantal van 319 liberalèn "verloor het deposito", d.w.z. verbeurde de waar
borgsom van ,S. 150 omdat zij geen 12lh% van het aantal stemmen in hun 
distrîc.t haalden. 

Ofschoon het percentage liberale· stem
men in het land van 9% in 1945 steeg 
tot 9,1%, daalde het aantal lager
huiszetels van 12 tot 9. En bij de spoe
dig daarop volgende verkiezing van 1951 
bracht het electoraat, geschrokken van 
het resultaat van 1950, nog maar 730.000 
stemmen op de liberalen uit. Van de 109 
candidaten verloren 66 hun deposito. 
Het aantal zetels liep opnieuw terug van 
9 tot 6. 

Bij de vorige verkiezing·, van 1959, 
werden tweemaal meer: 1,6 miljoen 
stemmen op de liberalen uitgebracht. 
Toch bleef het aantal zetels hetzelfde! 
Van de. 216 camlidaten verloren 55 hun 
deposito. Daarna kwam de tussentijdse 
verkiezing van Orpington en men begon 
over 'n liberale "renaissance" te spreken, 
omdat het - zelfs voor de van nature 
nogal lauwe Engelsen - duidelijk werd, 
dat van beide partijen, regering en op
positie in essentie weinig nieuwe ideeën 
te verwachten waren. 

Maar het Britse kiesstelsel is er zó 
principieel op gericht om' een meerder
heidspartij te kiezen, die de regering kan 
vormen (terwijl de daarop volgende par
tij de "alternatieve regering", ook "op
positie" moet Zijn, en kleinere partijen 
helemaal niet meetellen) dat er véél en 
véél .meer nodi:g zal zijn vóórdat de Brit
se liberale partij haar werkelijk radicaal
progressief · programma ooit z e I f ten 
uitvoer zou kunnen leggen - als gevolg 
van een fractie in het lagerhuis van bete'
kenis. 

Rol van katalysator 
De Britse liberale partijleiding komt er 

rond voor uit, dat de taak van de libe
rale fractie .in het lagerhuis sinds de oor
log met zoveel woorden neerk'Omt op 
het spelen van de rol van katalysator. 
De pra~tijk van de politiek heeft de laat
ste jaren inderdaad treffende voorbeel
den laten zien van "geleende kleren" 
zoals de Engelse zegswijze luidt: het over
nemen door andere partijen van eerst 
door de liberalen geopperde ideeën. 

Het meest bekende voorbeeld daarvan 
is het overnemen door de conservatieve 
regering onder Macmillan van het idee 
van samenwerking tussen het Verenigd 
Koninkrijk en het Europa der Zes, waar 
de Britse liberalen al veel eerder voort
durend op aandrongen. Maar ook de La
bourparty heeft niet geschroomd zich met 
geleende liberale pluimen te tooien. 

Zowel de aanwezigheid van het hand
jevol liberalen in het lagerhuis als de de
monstratie van liberaal bewustzijn bij 
een belangrijke minderheid van het elec
toraat hebben daarom, zij het indirect, 
meer betekenis in het Britse politieke le
ven dan de droge cijfers aangeven. 

Nieuwe oppositiepartij 
Voor de onmiskenbare visie, welke Jo 

Grimoud en zijn jonge partijbestuursle
den kenmerkt, is dat echter niet bevre
digend genoeg - en dat wordt ruiterlijk 
toegegeven. Hun gedachten gaan in de 
richting van het totstandkomen van een 
nieuwe, radicale oppositiepartij. 

De radicale hervormingen, welke het 
liberale programma voorstelt, zijn op 
het ogenblik zeker te extreem voor To
ries, zowel als socialisten, beide geboeid, 
zowel in de organisatiestructuur als in 
de mentaliteit door orthodoxie van de 
"established order". Er is een geheel 
nieuwe visie, een geheel nieuwe aanpak 
nodig voor verwezenlijking van veel, 
dat het liberale programma opsomt. Om 
slechts één voorbeeld te noemen: her
vorming van het parlementair apparaat. 

De liberalen zijn niet uit op het onmid
dellijke invoeren van het stelsel van even
redige vertegenwoordiging, maar op het 
meer efficiënt maken van de machinerie. 
Buitenlandse bezoekers in het Lagerhuis 
worden b.v. nogal eens ingenomen door 
het befaamde vragenuurtje, tijdens het
welk alle ministers openlijk het vuur aan 
de schenen kan worden gelegd. 

Die traditie heeft ontegenzeggelijk al
lerlei voordelen. Er wordt een meer le
vendige publieke belangstelling voor het 
parlement door bevorderd. Het is een 
soort alternatief voor het elders aange
prezen werk van een "Ombudsman". Enz. 
Maar op de keper beschouwd, draagt het 
niet bij tot wat de voornaamste taak van 
de wetgevende vergadering behoort te 
zijn, ru. wetgeven. 

Zuiver technisch bezien valt er op het 
Britse systeem in dat opzicht veel aan te 
merken. Het vragenuurtje is e€n typische 
uiting van de leuze, waarop de Brit
ten zo trots zijn, ru. dat het parlement 
"de waakhond" moet zijn. Steeds op het 
vinkentouw om te kritiseren. Maar con
structief bijdragen aan samenwerking voor 

de beste wetgeving, daar is het histo
risch Huis van Westminster niet op bere
kend. Zo hebben de Britse liberalen nog 
heel wat meer in hun programma. Maar 
er zouden heel wat nestablishments", zo
wel bij de Tories als bij de Labour, ra
dicaal bij moeten worden gesloopt. 

HAAGSE LIBERALE 
STUDENTENVERENIGING 
OPGERICHT 

Op vrijdagavond 9 oktober is in 't Gou
de Hooft in Den Haag onder goede belang
stelling de Haagse Liberale Studentenver
eniging opgericht. 

Het woord werd gevoerd door de heer 
D. W. Dettmeijer, oud-algemeen secre
taris van de VVD, die sprak over "Stu
dent en Maatschappij". 

Spreker deed dit onder het motto, van 
de schrijver George MacDonald, die eens 
gezegd heeft: "Het zijn niet de beste be
oefenaren der wetenschap, die het meeste 
op boeken steunen. Uit boeken kan men 
op zijn hoogst materiaal halen, een mens 
moet zijn eigen huis bouwen". 

In dit verband juichte de heer Dett
meijer het van harte toe, als er politieke 
en sociale belangstelling is, juist onder 
d'e studenten. Als afgestudeerden zullen 
studenten op velerlei terrein het beleid 
mede dienen te bepalen. De politiek ge
vormde acàdemici zullen dienen te voor
komen, dat technici de beslissingen gaan 
beheersen en daannede de democratie be
dreigen. 

De heer Dettmeijer vond dan ook de op
richting van de Haagse Liberale Studen
tenvereniging een lofwaardig initiatief. 

VERGADERING 
DAGELIJKS BESTUUR 

Zaterdag, 10 oktober j.L, is het Da
gelijks Bestuur der Partij te 's-Graven
hage in vergadering bijeen geweest ter 
bespreking van verschillende huishou
delijke en organisatorische zaken. 

STICHTING 
.,VRIJHEID EN DEMOCRATIE" 

Op vrijdag 9 oktober j.l. heeft ten huize 
van de heer S. J. van den Bergh het be
stuur van de Stichting "Vrijheid en De
mocratie" welke ons weekblad uitgeeft, 
onder vo~rzitterschap van drs. J. A. F. 
Roeien vergaderd. 

De algehele toestand van ons week
blad werd zorgvuldig onder de loep ge
nomen, waarbij verschillende plannen 
voor de toekomst nader werden bespro
ken. 

De liberale partij heeft daar geen be
zwaar tegen, omdat het eindresultaat 
het nationaal belang, zoals de liberalen 
dat zien, ten goede komt. Dat heeft ook tot 
het voornaamste argument geleid voor 
het stellige antwoord van de liberale ver
kiezingscampagnevoerders op de voort
durend herhaalde vraag: "Hoe moet een 
liberaal, die zijn stem niet wil verkwis
ten stemmen?" Dat antwoord is: libe
raal. 

Mensen, kosten en prijzen in de landbouw 

In de eerste plaats natuurlijk wegens 
de mogelijkheid, dat de liberale district
candidaat voldoende stemmen krijgt; in 
de tweede plaats omdat, zelfs indien de 
liberale candidaat het niet haalt, uit het 
totaal aantal stemmen blijkt hoe krach
tig de liberale overtuiging in het land 
leeft. Hiermee houden de andere partijen 
geducht rekening. Uit tactische overwe
gingen houden zij wel vol, dat elke stem 
op een liberale kandidaat uitgebracht een 
verkwiste stem is, maar - behalve, dat 
dit nu niet bepaald :in overeenstemming 
is met de toepassing en verwezenlijking 
van een democratisch parlementair stel
sel - er behoeft slechts een enkele de
monstratie van verschuiving van publie
ke opinie in liberale richting voor te val
len, zoals in Orpington, om de grote par
tijen onmiddellijk een zwenking van 
aanpassing te doen maken. 

(Vervolg van pag. 1) 

tenfactoren steeg van 123 in 1958 
tot 157 in 1963. In 6 jaar dus met 
34%. De indexcijfers van de lonen 
stegen van 144 tot 207, die van de 
pacht van 125 op 153. Het kosten
niveau steeg dus sterk. 

Het prijsniveau van de agrarische 
produkten van land- en tuinbouw 
in het zelfde tijdvak steeg van 111 
tot 120. Van pluimvee en eieren lag 
het in 1963 op 85 (1952/1954=100) 
hetgeen toch nog een stijging bete
kent vergeleken bij 1959; toen was 
het prijsindexcijfer 76. Ziet men naar 
de akkerbouwprodukten dan be
merkt men een daling van he;t 
prijsniveau vanaf 1959. In dat jaar 
was de prijsindex 120. Via 105~ 103 

en 114 klom dit weer tot 117 in 1963. 
Ook bij de varkens lag het moei

lijk. 
De tuinbouw- en de zuivel- en 

rundvleessector brachten het alge
mene indexcijfer op 120. Bij de an
dere sectoren zat het zwaar. Al de
ze cijfers tonen duidelijk, dat 'het de 
laaitste jaren moeilijk is geweest in 
de landbouw. Gelukkig is 1964 in 
vele opzichten beter. 

Van een redelijk inkomen verge
leken met andere bevolkingsgroe
pen is echter nog geen sprake. Daar
om wordt er zowel in Nederland als 
in de EEG een markt., en prijspoli
tiek voor de landbouw gevoerd. Het 
zou ons liever zijn, dat dit niet no
dig was, maar de omstandigheden 
maken het beslist noodzakelijk 



~RIJHEID EN DEMOCRATIE 

Omroepgerommel bij de 
Algemene beschouwingen 
Pacificatie nog ver te zoeken 

DE anti-revolutionaire fractie 
in de Tweede Kamer heeft 

de heer Smarlenbroek tot haar voor
zitter gekozen. Na de ziekte en het 
overlijden van de heer Van Eijs
den (de kortstondige opvolger van 
dr. Bruins Slot) had de heer Smul
Lenbroek deze functie reeds waarge
nomen. Men kon in politieke kring-en 
aanvankelijk nog wel de mening ho
ren verkondigen, dat de definitieve 
opvolger als anti- revolutionaire 
fractievoorzitter wellicht niet de heer 
Smallenbroek, maar de oud-staats
secretaris de heer Rooivink zou wor
den. Of laatstgenoemde inderdaad 
een kans heeft gemaakt, weten wij 
niet. Maar in ieder geval is de hee1· 
SmalZenbroek het tenslotte geworden. 

Dat die keuze in alle opzichten een 
gelukkige is, betwijfelen wij, doch 
dat is niet onze zorg. 

De Anti-revolutionaire Partij is, 
met de CPN, de enige, die in de na
oorlogse jaren met de regelmaat van 
de klok in zeteltal is achteruit ge
gaan. Haar voortdurende uitvallen 
naar de VVD, gepaard aan een voort
durend lonken naar de Partij van de 
Arbeid, heeft haar bij de kiezers
kennelijk niet populairder gemaakt. 
Niettemin heeft de anti-rev. fractie 
door haar keuze op de heer Smallen
broek te laten valle1i. blijk gegeven, 
deze na-oorlogse traditie te willen 
voortzetten. 

De nieuwe anti-rev. fractieleider 
heeft in zijn nogal eens onbekookte 
wijze van optreden veel weg van de 
vroegere socialistische fractieleider 
mr. Burger, die door zijn explosieve 
aanleg zijn fractie ook menigmaal een 
slechte dienst heeft bewezen. 

Men zal zich nog. wel heTinneren, 
dat het ook de heer SmalZenbroek 
was, die vooral onder redevoeringen 
van prof. Oud altijd geagiteerd naar 
voren pleegde te snellen om inter
nipties te plaatsen, die dan echter 
door de heer Oud stante pede zo raak 
weTden beantwoord, dat de Kamer 
zich kostelijk amuseerde. 

* * * 

E EN befaamd geval deed zich 
nog voor, kort voordat de heer 

Oud zijn langjarige parlementaire 
loopbaan beëindigde. Het was op 21 
maart van het vorige jaar tijdens het 
grote debat in de Kamer over de 
nota van de regering inzake reclame
televisie toen mevrouw Van Some-

' ren haar nadien "historisch" gewor-
den motie had ingediend. 

Terwijl prof. Oud naar aanleiding 
van het betoog van dt·. Bmins Slot op 
het spreekgestoelte stond uit te leg
gen, dat deze blijkbaar het anti-re
volutionaire staatsrecht niet goed 
(meer) kende, plaatste de heer Smul
Lenbroek een interruptie. Onder da
verend gelach en zelfs (hoge uitzon
dering) applaus op de publieke tri
btmes reageerde de heer Oud daarop 
met de uitroep: "Het anti-revolutio
naire staatsrecht is blijkbaar afhan
kelijk van de vraag of iets vóór of 
na de verkiezingen gebeurt." 

Dit ook door de televisiekijkers 
meegemaakte befaamde moment, 
waarop de heer SmalZenbroek met 
zijn wijsvinger op de heer Oud ge
richt zijn inten·uptie plaatste. is op 
de fotografische plaat vastgelegd en 
heeft toen in heel de dag- en week
blàdpers gecirculeerd. 

De heer SmalZenbroek heeft het 
niet kunnen laten, van zijn eerste 
officiële optreden als fractievoorzit
ter wederom een stukje anti-liberale 
agitatie te maken. Maar al was de 
heer Oud er nu niet meer, mr. Geert
sema heeft getoond, zich al evenmin 
door de opgewondenheid van de heer 
Smullenbroek te Laten intimideren. 

Wij doelen hier op de opmerkingen 
van de anti-rev. fmctie-voorzitter bij 
de algemene beschouwingen in de 
Tweede Kamer over de houding van 
de VVD-fractie in de REM-kwestie. 

* * * 

DE heer Smullenbroek verklaar
de zich teleurgesteld over de 

houding van deze. fractie bij de be
handeling van minister Scholfens 
ontwerp Tf!stallaties Noordzee. De 
houding van de VVD-fractie was 
toen "onduidelijk" geweest, want zij 
had onvoldoende rekening gehouden 
met het doel van dit wetsontwerp: de 
handhaving van de rechtsorde. De 
VVD-fractie had daarmee volgens de 

NOTITIES VAN 

EEN INSIDER 

heer SmalZenbroek geen dienst bewe
zen aan de parlementaire democratie. 

Natuurlijk kwam ook de heer 
SmalZenbroek aandràgen met het on
aanvaardbare verschil, dat er zou 
bestaan tussen de liberale ministers 
(die toch in hetzelfde Kabinet zitten 
als minister Schorten) en de VVD
fractie. 

En tenslotte kwam hij betogen, dat 
hij en zijn geestverwanten handha
ving van het bestaande omroepbestel 
eis-en, omdat dit gebasèerd is op de 
eerbiediging van de geestelijke vrij
heid. 

Aangezien ieder weet, dat het 
grote bezwaar j-uist gaat tegen ·de 
monopoliepositie van de bestaande 
omroepverenigingen, is het begrijpe
lijk, dat mevrouw Van Someren en 
een aantal van haox fractiegenoten 
bij die laatste woorden een wat 
spottende lach lieten horen. 

Voor de anti-rev. woordvoerder 
was dat aanleiding om uit te barsten, 
dat hij "dat gelach niet accepteerde" 
en dat zijn voorouders ook met be
trekking tot het onderwijs tachtig 
jaar tegen de liberalen hadden ge
vochten voor de geestelijke vrijheid. 

* * * 
Mr. GEERTSEMA heeft dat alles 

natuurlijk niet op zich laten 
zitten en hij heeft de heer S. bij de 

1·eplieken heel duidelijk te woord ge
staan. 

Toen de heer SmulLenbroek onze 
fractie onduidelijkheid in de REM
kwestie verweet. had hij gevraagd; 
Wat wil de VVD-fractie dan eigen
lijk stelLen tegenover wat ministe1· 
Scholten noemde "het inpikken van 
een golflengte door de REM?" 

Terecht fietoogde mr. Geertsema, 
dat de woordvoerders van de VVD
fractie bij de behandeling van dit 
ontwerp juist bijzonder duidelijk wa-
1·en geweest. Hij kon dat moeilijk nu 
allemaal herhalen, maar vatte het 
standpunt van zijn fractie kort maa·r 
krachtig in twee punten samen: 

1. Het "inpikken" van golflengten 
door zendinstallaties b1ûten de terri
toriale grenzen behoort tot een mate
rie, die bij inte1·nationaal verdrag 
dient te worden geregeld. 

2. Bij schending van een vitaal be
lang kan iedere Staat te allen tijde 
optreden. 

Minister Scholten heeft zelf mede
gedeeld dat de golflengte, welke de 
REM h~eft gekozen, een niet ge -
b r u ik te golflengte is. Ook in dat 
opzicht is van een schending 1mn 
enig vitaal belang dus geen spmke. 

Ter verdediging van het huidige 
omroepbestel had dè heer S. zich be
roepen op de geestelijke vrijheid. Dat 
was voor de heer Geertsema aanlei
ding om nogmaals (zoals ook me
vrotiW Van Someren bij het -REM
debat reeds hàd gedaan) vast te stel
.len, -dat de VVD de ,_,geestelijke vi·ij
heid" van cle omroeporganisaties niet 
wenst aan te tasten, maar dat zij die 
vrijheid óók voor anderen verlangt, 
zeker mt zowel voor de radio als 
voor de televisie zich zoveel nieuwe 
mogelijkheden openen. 

* * * 

EN wat tenslotte de kwestie van 
de verhouding tussen de mi

nisters en hun geestverwante fractie 
betreft hield de heer Geertsema zijn 
anti-rev. opponent voor. dat wij hier 
een dualistisch stelsel kennen, waar
in ministers en Kamerleden ieder hun 
eigen verantwoordelijkheid hebben. 
Zou het ande1·s zijn, dan zouden de 
Kamerleden onvoldoende speelruimte 
hebben om hun houding in vrijheid 
te bepalen. 

Bij de Kabinetsformatie waren een 
aantal àfspTaken gemaakt, vooral ten 
aanzien van de prioriteiten. Over ex
territoriale radio- en tv-zenders was 
bij het overleg in Wassenaar echter 
niets vastgesteld. Ook daarop viel dus 
geen beroep te doen. 

De ve·rhouding tussen de ministers 
en hun geestverwante fmcties is er 
een van vertrouwen. Komt dat ver
trouwen te ontbreken, dan doen de 
ministers inderdaad in het algemeen 
beter om heen te gaan. Het leek hem 
welhaast overbodig te verzekeren, 
dat van enig gebrek aan v~rtrouwen 
van zijn fractie in de liberale be
windslieden geen sprake-is. 

Het verwekte enige hilariteit in de 
Kamer dat de heer SmalZenbroek bij 
de repÎieken op zijn beurt daarna 
kwam verklaren, dat hij en de heer 
Geertsema het wat de geestelijke 
vrijheid in het omroepbestel aangaat 
"dus wel -·met elkaar eens waren". 
Maar het griefde hem en zijn geest
venvanten altijd, dat met name ·me
vroww Van Someren zo graag het 
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woord ,.zuilen" gebruikte. En onder
tttssen bleef hij erbij, dat de hotteling 
van de VVD-fractie in de REM
kwestie "onduidelijk" was geweest. 

Het blijkt moeilijk, de heer Smal
Zenbroek op dit punt iets duidelijk 
te maken. En het moet ons toch ook 
van het hart, dat men met het bij 
iedere gelegenheid komen aandragen 
met verwijten over het "in gevaar 
brengen van de parlementaire demo
cratie" toch wel wat voorzichtig moet 
zijn. Trouwens: de paTlementaire 
democratie sluit juist bij uitstele de 
vrije discussie en het recht van alle 
Kamerleden om hun houding in vrij.., 
heid te bepalen, in. 

* * * 

OOK dr. Vondeling de fractie
voorzitter van de PvdA, zorg

de nog voor een incident. Op gezag 
van een bericht in de bladen van een 
provinciale perscombinatie verweet 
deze de VVD-fractie, dat toen na het 
antwoord van de ministers Scholfen 
en Bot tijckns de parlementaire dis
cussies over het ontwerp Installaties 
Noordzee de vergade1"i11,g enige t{jd 
was geschorst om de fracties gelegen
heid tot beraad te geve-n, een tweètal 
vertegenwoordigers van de REM het 
beraad van de VVD-fractie had bij
gewoond. 

Mr. Geertsema 1·eageerde hierop 
veTOntwaardigcl, dat de heer Vonde
ling op grond van een kennelijk niet 
door hem. nader gecontroleerd pers
bericht de integriteit van de VVD-
fTdctie had aangetast. . 
. Na het gesprek van de Kamerc01n

missie met die REM-vertegenwoor
digers had de VVD-fractie geen enkel 
contact meer 1net deze vertegenwoor
digers gehad. Het bericht in bedoelde 
bladen was volkonum uit de lucht 
gegrepen. Er was geen sprake van, 
dat ook maar enige buitenstaander 
het fractieberaad van de VVD had 
bijgewoond en de heer Geertsema 
verwachtte. dat de hee1· Vondeling 
amende honorable zou maken en deze 
insinuatie zou int1·ekken. 

Dat heeft de heer Vondeling inder
daad gedaan. Hij zei de volgende 
avond, ckze pertinente verklaring 
van mr. Geertsema uiteraard te aan
vaarden en zijn beschuldiging in te 
trekken. 

Zo had, niet voor de eerste e'n 
waarschijnlijk ook niet voor de laat
ste maal het radio- en televisie
vraagstuk de gemoede1·en weer eens 
danig in beweging gebracht. 

Het schijnt in Ned.m·land in het 
confessionele en in het socialistische 
kamp heel moeilijk te zijn, deze zaak 
zonder onnodige gemoedsbeweging 
en met de nodige objectiviteit te be
zien. 

Zolang dat het gevaL is, lijkt een 
"pacificatie"' nog ver te zoeken ........ 
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ORGANISATIE VROUWEN IN DE VVD HIELD GESLAAGDE CONFERENTIE 

Het was dit jaar bijzonder vol in het Koetshuis op de Pietersberg te Oos
terbeek, toen de presidente, mevrouw mr. E. A. J. Scheltema-Conradi de 
conferentie opende en de gasten welkom heette. 

Zo zagen wij onder meer de minister van Maatschappelijk Werk, me
vrouw dra. J. F. Schouwenaar-Franssen; ir. K. van der Pols, vóorzitter van 
de VVD, de Partijsec1·etaris jhr. mr. W. H. D. Quades van Ufford en de leden 
van het H.B. mevrouw mr. Veder-Smit en de heer H. J. L. Vonhoff. Voorts: 
mevrouw A. Zeydner-Rempt, secretaresse van het NVG, de afgevaardig
den van de JOVD en nog vele anderen. 

De presidente vestigde onder meer de 
aandacht op de verkiezing van de Cen
trale-vertegenwoordigsters, die dit jaar 
aan de orde zijn. De afdelingen moeten 
haar op de verplichte najaarsvergadering 
van de Kamercentrales kandidaat stel
len. 

Een hartelijk applaus klonk op bij de 
mededeling dat de eerste vrouwelijke 
VVD-burgemeester in Leersum was be
noemd. 

Actuele politiek 
Hierna gaf de presidente het woord 

aan de eerste spreker mr. w. J. Geert
sema, fractieleider van de VVD in de 
Tweede Kamer. 

Spreker juichte het goede contact van 
fractie met de Organisatie Vrouwen in 
de VVD van harte toe. Hij meende dat de 
algemene politieke beschouwingen dit 
jaar in een rustige sfeer verlopen waren. 
alleen het tijdstip van de invoering van 
de belastingverlaging bracht de gemoe
deren in beweging. 

Wegenfonds voor de versnelling van de 
wegenbouw niet overbodig. 

Hierna ontspon zich een geanimeerde 
gedachten wisseling. 

Tijdens het gezellige diner, dat hierop 
volgde werden oude kennissen begroet 
en nieuwe problemen aangesneden. De 
presidente heette de inmiddels aangeko
men Tweede-Kamerleden mej. mr. J. J. 
Th. ten Broecke · Hoekstra en mevrouw 
H. van Someren-Downer hartelijk wel
kom. Mevrouw J. Stoffels-van Haaften 
was nog in Amerika. Zij stuurde een 
groet voor de aanwezigen, waarbij zij te
vens vermeldde dat de Amerikaanse ver
kiezingsmethoden voor Nederland be
paald niet aan te bevelen zijn. 

Televisie als opvoeder 
Hierna nam mevrouw Van Someren 

het woord. 
We leven in een tijd, aldus ·de spreek

ster, waarin de hele wereld in de huis
kamer te zien is. Of het nu Tokio, Soe
karno of Brandpunt is, dat over de heer 

Het was b-ijzonder vol in het Koetshuis op de Pietersberg re Oosterbeek. 

In het a<:coord van Wassenaar, dat als 
grondwet van het kabinet beschouwd 
n1oet worden, is gesteld, dat in deze zit
tingsperiode de verlaging plaats moet 
vinden. De KVP eist nu uiterlijk 1 januari 
1965 als lngangsdatmn. Minister Witte
veen stelt terecht, dat door de loonsver
hoging en de overspanning op de arbeids
markt de invoering zal moeten wachten. 

Spr. waarschuwde voor te veel critiek 
en te hoge eisen. Het gevolg hiervan zou 
een regeringscrisis kunnen zijn waaruit 
niets goeds zou voortkomen. 

Ook de heffing· voor een Wegenfonds 
achtte spr. noodzakelijk. De fabel, dat de 
inkomsten uit de wegenbelasting voor 
andere doeleinden worden gebruikt 
moet nu meteen maar de wereld uit. De 
waarheid is, dat een half miljard wordt 
ontvangen en dat de regering er nog eens 
een half miljard bij doet voor onderhoud 
van bestaande en nieuw te bouwen wegen. 
In dit licht gezien is een in te stellen 

Schmelzer komt vertellen wat hij nu 
eigenlijk in de Tweede Kamer bedoeld 
heeft. Wat zou in ons land een goede 
school-tv een enorme invloed ten goede 
op het onderwijs kunnen hebben. Wat 
nu geboden wordt staat nog in de kin
derschoenen vergeleken met de educatio
nal tv in Amerika. 

Er zijn in Noorwegen proeven geno
men met alleen auditief onderwijs, met 
half auditief en half tv en met uitslui
tend tv. Het laatste heeft met glans ge
wonnen. 

Doordat de leerling door de directe 
vorm zelf als het ware in de stof betrok
ken wordt is het succes enorm. Natuur
lijk stelt dit systeem hoge eisen aan de 
deskundigheid van de docent. Ook voor 
het in verhand brengen van de vakken 
onderling, biedt de tv ongekende moge
lijkheden. Het zelf leren denken kan in 
hoge mate gestimuleerd worden. 

De kloof, die soms tussen het studeren-

de kind en minder ontwikkelde ouders 
ontstaat, kan met gepaste tv-uitzendingen 
overbrugd worden. Kennis veroudert 
snel, maar door de tv kan de kennis op 
peil worden gehouden en nascholing van 
ouderen wordt mogelijk. 

Copie voor deze rubriek te z:en
clen aan: Mej. Joh. H. Springer, 
Alexanderstraat 16, Haarlem. 

Laat ons toch in Nederland de handen 
in elkaar slaan en samen een goede 
school-tv vormen. Er zijn hogere belan
gen aan de ordt: dan levensbeschouwingen 
alleen. Teveel worden cultuurpoHtiek en 
levensbeschouwing dooreengehaspeld. 

Hierna werden diverse vragen gesteld, 
waarbij onder meer de gevreesde ver
vlakking ter sprake kwam. Mevrouw 
Van Someren vertelde, dat de BBC hier
omtrent een onderzoek had ingesteld: 
De uitkomst was bemoedigend: Actuali-

teiten staan op de eerste plaats, daarna 
komen de documentaires. TV-verslaving 
neemt af naarmate de keuze groter 
wordt. 

Spreekster eindigde met de hoop uit 
te spreken, dat de VVD een positieve bij
drage zal kunnen leveren tot de oplos
sing van het omroepvraagstuk. 

Als dessert na alle politieke kost werd 
met veel succes een éénakter van me
vrouw Eline Verkade opgevoerd. 

De tweede dag 
De tweede dag werd begonnen met een 

wijdingswoord van mevrouw A. E. A. 
Went-van der Vring, waarbij mevrouw M. 
Sicman-Hardeman zorgde voor een stijl
volle omlijsting met pianomuziek. 

Hierna verwelkomde de presidente ons 
Tweede Kamerlid mevrouw ir. A. Kui
per-Struyck die met de Kamerleden de 

dames Ten Broecke Hoekstra en Van So
meren-Downer het traditionele fo
rum vormde, dat de ingekomen vragen 
zou behandelen. 

Zo kwam onder meer het bibliotheek
wezen aan de orde, waarbij werd op
gemerkt, dat de salarissen inderdaad te 
laag zijn, maar dat deze bij het tot stand 
komen van een bibliotheekwet herzien 
moeten worden. 

Het probleem van de vrijwillige hulp 
van meisjes werd eveneens besproken. 

Onder meer werd gevraagd of er vol
doende gehandicapte meisjes worden inge
schakeld in de beroepen. In het Westen 
gaat dit redelijk goed. In het Oosten en 
het overige deel vnn het land gaat het· 
moeilijk. 

Met betrekking tot de z.g. Bogaerswo
ningen merkte het forum op, dat men op 
dit moment van woningnood deze accep
teert, omdat zij de woningnood helpen 
lenigen, ze goedkoop zijn en zij het eigen 
woningbezit bevorderen. 

Ten slotte kwam het onderwerp "Beeld 
en werkelijkheid in de VVD" aan de or
de, dat werd ingeleid door mevr. mr. E. 
Veder-Smit, die dit thema op eigen ini
tiatief en verantwoordelijkheid, dus niet 

Zij begon met enige beelden van de 
VVD op te roepen zoals die onder niet
liberalen leven. 

Zo zouden wij een kleine partij zijn 
met. weinig invloed of een partij van 
kapitalisten, of een partij van conserva
tieven en ouderen. (Onze Tweede Kamer
fractie is de jongste in jaren). 

Voorts zouden wij anti-godsdienstig zijn 
en ·de kerk een kwaad hart toedragen. 

(Zeer veel van onze leden zijn her
vormd, vrijzinnig protestant en remon
strant). Ook wordt wel beweerd, dat wij 
niet sociaal voelend zouden zijn. 

Dit laatste is beslist onwaar. Wij werk
ten mee. aan alle nieuwe sociale wetten 
na 1945 waarvan de staatkundige basis 
veelal gelegd werd door liberalen. Als 
men teruggaat naar het ontstaan van de 
arbeidswet de leerplichtwet, de woning-, 
Gezondhcids- en Veiligheidswetten dan 
is de werkelijkheid heel anders dan het 
beeld, dat sommigen over ons geven. 

Het gaat er om het beleid aantrekkelijk 
te maken. 

De Partij zal aan bepaalde eisen moe
ten voldoen. Zoals een goede leiding, 
goede organisatorische opbouw en veel 
kansen voor de jeugd en opleiding van 
het kader. 

De VVD is een beginselpartij en deze 
beginselen moeten vanuit ons program
ma worden uitgedragen. 

Hierna ging de spreekster nader in op 
het probleem van de public relations. 

Dat is een moeilijk vraagstuk. Wij heb
ben geen eigen krant. De plaag van de 
liberale dagbladen is geringer dan van 
andere kranten. Zendtijd van radio en 
T.V. wordt ons onthouden. Onze eigen 
publicatiemedia zijn prima. maar ze be
reiken te weinig lezers. 

Laat ons in eigen kring in de locale 
bladen zorgen voor meer publiciteit. 

Dit was een greep uit de bijzonder 
boeiende voordracht van mevrouw Veder. 
Zij heeft ons geïnspireerd om mee te 
helpen het vaak vertekende beeld van de 
VVD te helpen ombuigen naar een ge
stalte die de werkelijkheid naderbij komt. 

Nadat de presidente aan mejufrouw 
Springer hartelijk dank had gebracht voor 
de uitsteken.de organisatie, sloot zij pre
eies op tijd deze goed geleide en interes
sante conferentie. 

G. HUESE-LAMING 

VOORBURG VANGT 
WINTERPROGRAMMA AAN 

De afdeling Voorburg van de organi
satie Vrouwen in de VVD kondigt de 
eerste samenkomsten van het winterpro
gramma aan. Op dinsdag 20 oktober 
wordt ten huize van mevr. J. Muller
Van der Wielen, Parkweg 261 een thee
middag gehouden. 

Op donderdag 5 november a.s. des 
avonds acht uur zal de beeldhouwer Al
bert Termote, in De Koepel, Park Vreugd 
en Rust, een lezing houden over zijn 
werk en laatste schepping: Corbulo. 



,.Gastheren in eigen land" 

HOTEL ~~DE NEDERLANDEN'' VREELAND 
~. ' 

REST AURANT-ROTISSERIE ~,NAPOLEONu 
VREELAND Afo VECHT 

BIJ KRUISINQ AUTOWEQ HAARLEM/HILVERSUM+ UTRECHT/AMSTERDAM 
TEL .. (02943) 15 76 

HOTEL WITTEBRlTG 
DEN HAAG - SCHEVENINGEN 

alle kamers met privé bad en douche 

(geheel airconditioned) 

SAlJR DEN HAAG 

Lange Voorhout 47-52 • Tel. 113938 

* Restaurant 

* Grillroom 

* American Bar 

* 
Aparte salon voor vergaderingen 

hotel atlanta 

Comfortabele kamers met bad of douche en 
telefoon 

Internationaal restaurant, door zijn rustige 
sfeer bij uitstek geschikt voor zakenlunches 
en -diners 

Grote en kleine zalen voor vergaderingen, 
recepties, partijen en exposities 

Unieke daktuin 

Parkeerterreinen in nabijheid 

ROTTERDAM 

Coolsingel 97- TeL: 010-110420- Telex: 21595 

waar de gast k~ning is 
Cocagne, levend middelpunt van een levende stad: 
perfekte outillage voor vergaderingen, congressen, 
shows, feestelijke bijeenkomsten: royale hotelacco~ 
modatie, · restaurant, café, petit-restaurant, bar en 
bowling. Speciale arrangementen bij feestelijke gele· 
genheden: Kerstmis· Nieuwjaar- Pasen- Pinksteren. 

~G~A~JIO~ 
RESTAURANT DES SPËCIALITËS. CAVE RENOMMËE. 
EINDHOVEN, VESTDIJK 47. TELEFOON 04900 • 69288. 

HET CENTRUM VAN HILVERSUM 
HILVERSUM 

KERKBRINK 1 

TELEFOON W2950l 4 61 41 
(3 LlJNENl 

CAFE-RESTAURANT 

GROTE TERRASSEN 

B A R G E 0 P E N D T 0 T 0 2.0 0 U U R 

* 
ZALEN EN SALONS VOOR ALLE 
EVENEMENTEN 

* 
PARKEERGELEGENHEID VOOR 
50 W A G E N S 0 P E I G E N T E R R E .I N 

HOTEL BOUWES 
ZANDVOORT 
Telefoon (03407) 30 46 

* 
Dagelijks muziek 
met internationale Cabaretprogramma's 

* 
Unieke occomodatie 
voor congressen en partijen 

* THE LAST WORD IN COMFORT! 
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DEVENTER NAM AFSCHEID VAN 
WETHOUDER I(ROOSHOF 

Duidelijke taal werd er dezer dagen gesproken toen de heer J. Krooshof af
scheid nam als wethouder varr Deventer. De lange rij mensen, die kwamen voor 
een handdruk en een persoonlijk woord, de vele cadeaus, spraken voor zichzelf. 
En dan het grote aantal sprekers, dat waarderende woorden sprak. 

Het "Deventer Dagblad" zei het kort en krachtig: "Overweldigende huldevoor 
wethouder". 

Inderdaad is er maar één woord voor: overweldigend. 
Burgemeester Bolkestein was de eerste spreker. Hij prees vooral de ijver en de 

volharding, waarmee wethouder Krooshof zijn taak heeft volbracht. 
De grote belangstelling voor het onderwijs, de culturele zakeJ:l en sport, kortom 

zijn belangstelling in alles wat Deventer aangaat, hebben met zijn karaktereigen
schappen, het voor Krooshof mogelijk gemaakt veel voor Deventer te doen. 

Nog maar kort geleden is bekend 
geworden,. dat Deventer zijn U.T.S. 
krijgt, hetgeen voor een groot deel het 
gevolg is van de inspanningen,· die wet
houder Krooshof zich heeft getroost. 

De heer Krooshof was van mening, 

dat in de na-oorlogse tijd het vuur uit 
de politiek is geraakt. Het gevaar 
dreigt dan, dat de standpunten niet zo 
nadrukkelijk uiteengezet worden. als 

voor een werkelijk levende democratie 
noodzakelijk en wenselijk is. 

In het bijzonder dankte de heer 
Krooshof de oud-secretaris-generaal van 
het departement van 0., K en W., dr. 
J. H. Wesselings, voor zijn aanwezig
heid, en daarnaast allen, die hebben 
medegewerkt om deze receptie te doen 
slagen. 

Hierna kwamen meer dan vijfhon
derd aanwezigen de heer en mevrouw 
KrooshoE de hand drukken, mensen uit 
alle groeperingen van het maatschap
pelijke en culturele leven, zowel parti
culieren als vertegenwoordigers van 
diensten en bedrijven, verenigingen en 
organisaties. 

De sociëteit "De Hereniging" bleek 
De burgemeester betreurde het ten 

zeerste, dat wethouder Krooshof om 
gezondheidsredenen gedwongen is af te 
treden, hetgeen een groot verlies voor 
Deventer betekent. 

De voorzitter van de liberale fractie 
in de gemeenteraad, mr. J. A. Heero
stra noemde de scheidende wethouder 
een' waar. democráät~ die steeds trachtte 
de mensen zoveel mogelijk bij het werk 
te betrekken. Hij hield van discussies, 
waarin eerlijke overtuigingen werden 
uitgewisseld, doch werd nimmer per
soonlijk. 

UIT DE PARTIJ 

Het bestaan van de Culturele Raad is 
een levend beeld van het ideaal, dat 
hem steeds voor ogen stond: samen
werking. 

Er werd voorts gesproken door de 
gemeentesecretaris, het gemeenteperso
neel, de inspecties van het onderwijs, de 
hoofden van scholen en vertegenwoor
digers van een groot aantal stichtingen 
en verenigingen. 

De heer Peters getuigde van de 
waardering, die het onderwijzend per
soneel voor de wethouder had met de 
woorden: "U ging niet boven 
staan, maar U stond temidden 
ons". 

ons 
van 

De heer A. Nawijn, voorzitter van 
de Kamercentrale Zwolle van de VVD, 
bedankte de he~r Krooshof voor de wij
ze, waarop hij zijn beginselen heeft 
uitgedragen in de gemeenteraad van 
Deventer en de Provinciale Staten van 
Overijssel. 

Namens het Hoofdbestuur van de 
VVD werd het woord gevoerd door 
mevrouw mr. E. Veder-Smit, terwijl de 
heer G. W. Slothouwer de waardering 
van de afdeling Deventer uitsprak. 

Pas ver na het '\!erwachte uur kon de 
heer Krooshof allen bedanken, die door 
hun aanwezigheid deze dag onvergete
lijk hebben gemaakt. Over de lof, die 
hem werd toegezwaaid was hij kort: 
"Ik hoop niet, dat ik teveel fouten 
heb gemaakt en dat de balans nog een 
beetje voordelig doorslaat." 

WINTERPROGRAMMA 
STATEN-CENTRALE 
HEERENVEEN 

In een bijeenkomst van de Staten-cen
trale Heerenveen, dezer dagen in Drach
ten gehouden, is het winterprogramma 
1964-1965 besproken. Zoals reeds eer
der gemeld, wordt dit programma ge
start met een spreekbeurt van de burge
meester van Zwolle, drs. Roeien, die op 
16 oktober het woord zal voeren in de 
schouwburg te Heerenveen. 

De verdere data die werden vastgelegd 
zijn: 

15 januari 1965 te Drachten, waar ir. 
Oldenbanning zal spreken. 

Op 19 februari a.s. spreekt dr. K. van 
Dijk in Wolvega, terwijl mevrouw Van 
Someren-Downer op 19 maart a.s. in 
Gorredijk het woord zal voeren. Alleen 
voor Oasterwalde staat de spreker nog 
niet vast, maar voor deze plaats is 20 no
vember a.s.~ gereserveerd. 

De heer Schmitz (Drachten) pleitte 
voor een in het noorden te houden een
voudige kadercursus, een gedachte, waar
mee de vergadering · zich· volledig kon 
verenigen. 

Met de afdelingen in de drie noorde
lijke provincies zal omtrent dit punt con
tact worden opgenomen. 

R. ZEGERING HADDERS 
SPREEKT IN WESTERBORK 

Het Tweede Kamerlid R. Zegering 
Hadders spreekt op donderdag 22 okto
ber a.s. 's avonds om 8 uur in Hotel 
Slomp te Westerbork over diverse actue
le problemen. 

REGIONALE 
VERGADERINGEN 
VAN DE VERENIGING VAN 
STATEN- EN RAADSLEDEN 

De regionale vergaderingen van de 
Vereniging van Staten- en Raadsleden te 
Arnhem, Haarlen en Zwolle stonden res
pectievelijk onder leiding van de heren 
M. Visser, mr. J. G. Bettink en A. Na
wijn. De onderwerpen waren in de drie 
bijeenkomsten in hoofdzaak wel dezelfde, 
zoals de moeilijkheden in de woning
bouw (o.m. de verdeling in woningwet
premie- en vrije woningen), het vraag
stuk van onteigenen of kopen, het aard
gasvraagstuk, grenswijzigingen, begro
tingsmoeilijkheden, de vaak moeilijke po
sitie waarin de uiterst kleine fracties in 

de raad verkeren en de verhouding raad-
b. en w. 

Meer bijzondere punten, welke niet in 
alle vergaderingen naar voren kwamen, 
waren o.m. het tijdstip van publicatie 
van gestelde vragen, de vraag of openba
re dan wel onderhandse aanbestedingen te 
prefereren zijn, de subsidiepolitiek in ver
band met het hier en daar zich terugtrek
ken van de provincies op bepaalde terrei
nen en de samenwerking tussen de onder
scheidene richtingen bij het stichten van 
een scholencomplex. 

In al deze bijeenkomsten kon de voor
zitter aan het slot getuigen van een pret
tige en tevens nuttige discussie. 

GESLAAGDE LIBERAlE 
KRINGAVOND IN SCHIEDAM 

De afdeling Schiedam hield op 7 okto
ber haar derde Liberale Kringavond. De 
bedoeling van dergelijke avonden is on
derling te discussiëren over landelijke en 
plaatselijke politieke onderwerpen. Een 
inleiding wordt niet gehouden, doch wel 
bereidt de voorzitter, de heer A. W. Un
kel, enige actuele onderwerpen gedegen 
voor, waarmee hij de discussie opent. 

Ook ditmaal kwamen vele actuele pro
blemen aan de orde. 

Tot laat in de avond werd de levendige 
discussie voortgezet. Mede gezien de uit
stekende voorbereiding kan de afdeling 
Schiedam terugzien op een geslaagde 
avond. 

PROPAGANDA-FEESTAVOND 
IN ASSEN 

Op 24 oktober a.s. organiseert de afde-' 
ling Assen ·een propraganda-feestavond in 
de zalen van Bellevue. 

Naast een rede, uitgesproken door mr. 
W. J. Geertsema zal de dansgroep "Inter
nationaal" optr~den met folkloristische 
dansen uit verschillende landen. 

De avond wordt besloten met een groot 
VVD-bal met medewerking van een be
kend dansorkest uit Assen. 

Kaarten aan de zaal verkrijgbaar. Aan
vang 8 uur. U komt toch ook? 

LIBERALE SOCiëTEIT VOOR 
HET GOOI EN OMSTREKEN 

Op 20 oktober a.s. zal te 20.00 uur in 
hotel de Rozenboom" te Bussum de ope
ning ~iaats vinden van de Liberale Soc~ë
teit voor het Gooi en Omstreken. Het llgt 
in de bedoeling, dat voortaan de avond 
van iedere derde dinsdag in de maand 
voor deze sociëteitsavonden zal blijven 
gereserveerd. 
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te kleiri om allen tegelijk te bevatten 
en het was al heel laat geworden. toen 
burgemeester Bolkestein de bijeenkomst 
sloot. 

Maar hiermee was deze overwel
digende dag nog niet ten einde, want 
er volgde nog een diner in intieme 
kring, waarbij aan de heer en mevrouw 
Krooshof door het college van B. en 
W. een afscheidscadeau werd aange
boden. L. R. 

MINISTER TOXOPEUS 
SPREEKT IN HILVERSUM 

Op maandag 16 november a.s. te 20.00 
uur zal te Hilversum in het "Hof van 
Holland" minister mr. E. H. Toxopeus 
spreken voor de leden van de VVD. Het 
onderwerp luidt: ,.Algemene Binnenlandse 
Politiek" 

LEDENVERGADERING 
AFDELING BEVERWIJK 

De afdeling Beverwijk belegt op 27 ok
tober a.s. om 20.00 uur in "Bellevue" 
(Breestraat 2) een najaarsledenvergade
ling. 

Ter sprake !tornt o.a. het Beverwijkse 
Cityplan. Leden uit omliggende gemeen
ten en introducees zijn eveneens welkom. 

BIJEENKOMST 
TE MAASTRICHT 

De afdeling Maastricht houdt op vrijdag 
23 oktober 1964 te 20.30 uur een openbare 
bijeenkomst in de bovenzaal van Café
Restaurant "Momus", Vrijthof 8 te Maas
tricht. 

Mr. dr. C, Berkhouwer zal deze avond 
spreken over: "De ontwikkeling van de 
Europese Integratie". 

Mr. PORTHEINE 
SPREEKT TE SOESTDIJK 
. Op maandag 19 oktober a.s. houdt de 
afdeling Soest-Soesterberg een openbare 
vergadering in het Oranjehotel te Soest
dijk. 

Het Tweede Kamerlid mr. Portheïne 
zal spreken over het onderwerp Een 
spannend jaar tegemoet. De bijeenkomst 
begint om 8 uur. 

Ook belangstellenden \lit andere afde
lingen zijn van harte welkom. 

ALGEMEEN SECRETARIAAT 

V.V.D. 
Koninginnegracht 61 

's-Gravenhage 

Telefoon ( 070) 60 48 03 

( 3 lijnen) 

Giro 67880 
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~~Houdt de Vrijheid hoog!'' 

VUURVASTE STENEN IN ALLE SOORTEN 

"M 0 L 1 :> 0 L' MOLER ISOLATIESTENEN 

VUURVASTE ISOLATIESTENEN 

ZUURVASTE STENEN 

.P R 0 D 0 R 1 TE' CHEMISCH BESTENDIGE PRODUKTEN 

LEVERT 

N. V. Gouda Vuurvast 
VERENIGDE VUURVASTE-STEENFABRIEKEN 

GOUDA - TELEFOON 67 44 - 118 20l 

N.V. Steenfabriek v/h J. B. Mijnlieff 

WAALBANDIJK -·DRUTEN - POSTBUS 7 

TELEFOON 08870-2060 

Boele~s Sa~heepswe:e•ven. en 

Maehinefabt•iek N. V. 

BOLNES (BIJ ROTTERDAMJ 

• 

Reparatie en nieuwbouw 

• 
TELEFOON 195100 ROTTERDAM TELEGR. BOELE-BOLNES 

MODERNE GARAGEDEUREN: 
Kanteldeuren voor één, twee of meer auto's. Voor de kleinste en de grootste auto. Voor autoboxen 
- voor brandweergarages • voor transportbedrijven. Voor elke particuliere garage en voor elk be
cirijf, in alle gewenste breedten en hoogten. 

BEDRIJFSDEUREN: 
Voor een snelle aan .. en afvoer van grondstoffen en goederen. Veilige en vlugge deuren, ook met 
electrische en afstandsbediening. Deuren die "verdwijnen". De grootste deuren zonder contra .. 
gewichten en kabels, door kanteldeurbeslag met kogellagers. ~ 

Vrijblijvend advies van werktekening tot en met montage. Volledige service en garantie. Levering 
van kanteldeurbeslag, complete houten en stalen kanteldeuren. Stalen roldeuren, harmonicadeuren 
en branddeuren. 

Teletonee.' voor uw deurenprobleem 03418 • 2047/2048. 

HOR MA· Montagebouw PUTTEN - Gld. - Prins Hendrikweg 99 - Postbus 12. 

"':Delft" 

N.V. LIJM- EN GEl~Ari'lNEF'ABRIEK 

TELEFOON 25242 · DEIJ~'1"' 

Vraag ons 

•!Ie bijzonderheáe!l· 

over '!let 

VIttewinkel étsppuysfeem. 

(Pos tb, 175, A'dam

Tel. 020-:U0362). 

1 -Coulance 
STADIONWEG 121 

VERHUIZINGEN en TRANSPORTEN door 
GEHEEL EUROPA 
ISOTHERM VERVOER 
VERPAKKINGEN voor OVERZEE 

TELEFOON 7.2.1.6.2.3 AMSTERDA:t\1 

Scheepswerf & Machinefabriek 

v.h. H. J. 1\.00PMAN N.V. 
DORDRECHT - TEL. 01850 - 5041 en 5042 

SCHEEPSBOUW - MACHINEFABRIEK - KETELMAKERIJ 

NIE.UWBOUW EN REPARATIE-INRICHTING 

INBOUW EN REVISIE VAN MOTOREN 



Donderdag 22 oktobel' 1964 - No. '196 

en 

Twee dagen .... 
(Zie pag. 3) 

Mr. Geertsema over de Algemene Beschouwingen 

Prijzen mogen niet uit de hand lopen 

DONDERDAG 15 oktober j.l· 
hield mr. W. J. Geertsema, 

voorzitter van de Tweede Kamer
fractie van de V. V.D. een radio-rede. 
over de Algemene Beschouwingen 
1964. 

De heer Geertsema s]Jrak als volgt: 
Dames en heren, het is vandaag 

precies een week geleden, dat de 
voorzitter van de TweedE: Kamer 
met een hamerslag een einde maak
te aan de algemene politieke en fi
nanciële beschouwingen, die drie da
gen hebben geduurd en die af en toe 
aanleiding gaven tot felle discussies 
zowel tussen Kamer en Regering, 
alsook tussen Kamerleden onderling. 

Graag grijp ik deze gelegenheid 
aan om u te vertellen, wat nu in 
mijn ogen de belangrijkste punten in 
dit debat zijn geweest. Persoonlijk 
ben ik het meest getroffen door de 
kt'achtige en overtuigende wijze, 
waarop de Regering, vertegenwoor
digd door minister-president Marij
nen en de minister van Financiën 
Witteveen, heeft betoogd, dat voor 
haar de bestrijding van de inflatie 
boven alles ging, dat daarvoor alle 
andere argumenten moesten wijken. 

* * * 
·wij mogen de Regering dank-

baar zijn dat zij het tegen
gaan van de geldontwaarding zozeer 
als haar voornaamste taak ziet, want 
de gevolgen van die inflatie zijn voor 
zeer velen heel, heel ernstig. 

Wat moet er terecht komen van 
iemand, die nog geen 65 jaar is en 
b.v. van een vaste rente leeft of een 
bedrijfspensioen geniet en de prijzen 
blijven maar stijgen, terwijl zijn 
rente of zijn pensioen niet mee stij
gen. 

Men mag daar vooral niet licht te
gen aankijken. In 1964 met z'n loon
explosie zijn de prijzen onvermijde
lijk gestegen en daarvan zijn al ve
len de dupe geworden. Wij moeten 
nu met ons allen proberen te voor
komen, dat dit weer zou gebeuren. 

Vooral voor een minister van Fi
nanciën, die tot de liberale partij, 
tot de VVD behoort, de partij die 
steeds vooraan heeft gestaan in de 
strijd tegen de inflatie, is 't ondenk
baar dat hij een beleid zou voeren, 
dat die inflatie nu juist in de hand 
zou werken. 

Het zijn bovendien niet alleen de 
mensen met de vaste inkomens, die 
de nare gevolgen van de geldont
Waarding ondervinden. Ook de werk
nemers worden er echt niet veel 

wijzer van wanneer ze aan de ene 
kant door een loonsverhoging meer 
geld mee naar huis brengen, maar 
aan de andere kant moeder de vrouw 
door de prijsstijging zoveel meer 
moet betalen in de winkels, dat er 
van dat extra loon niets overblijft. 

Het is dus ons aller belang, dat 
de prijzen niet uit de hand gaan lo
pen. De Regering heeft ons - en dat 
was het grote belang van dit debat 
nog weer eens duidelijk gemaakt, 
dat, willen we deze en andere narig
heid voorkomen, we in het komen
de jaar niet veel meer mogen uitge
ven dan we in het afgelopen jaar 
hebben gedaan. Dat verhaal van de 
Regering was een goed verhaal en 
er was in mijn ogen geen speld tussen 
te krijgen. 

* * * 

Dat wil overigens allerminst 
· zeggen, dat ik gelukkig ben 

met deze toestand, allerminst. 
Ik ben er daarom al niet gelukkig 

mee, omdat ik niets liever gezien 

zou hebben, dan dat de belastingen 
al op 1 januari aanstaande omlaag 
zouden zijn gegaan. U weet, wij 
dringen daar al jaren op aan en nu 
is het dan eindelijk zo ver, dat onze 
liberale minister Witteveen een 
wetsvoorstel heeft ingediend om de 
loon- en inkomstenbelasting met 
meer dan 1000 miljoen gulden te 
verlagen. 

Het is duidelijk, dat iedereen dat 
liever vandaag ziet gebeuren dan 
morgen, maar het is elVeneens dui
delijk, dat dat helemaal niet klopt 
met de noodzaak om in 1965 niet 
veel meer uit te geven dan dit jaar. 
We hebben zo lang op die belasting
verlaging gewacht, dat de kai1s groot 
is, dat we van het bedrag, dat we 
nu minder aan de fiscus zouden hoe
ven te betalen, nu eens iets zouden 
gaan doen of iets zouden gaan ko
pen, waar we al een hele tijd nam 
verlangen, maar dat net te duur is. 
En dat is nu net, wat op dit moment 
nog niet mag gebeuren, willen niet 
allerlei groepen uit ons volk, en dik-

Kijken en luisteren naar ..... . 

--- ~ 

TELEVISIE-UITZENDING 

maandag 26 oktober a.s., van 20.20-20.30 uur 

NEDERLAND 1 

Op zijn verzoek wordt de voorzitter van de K.R.O., het Tweede Kamer

lid mr. H. W. van Doorn, in de gelegenheid gesteld mevrouw Haya van 
Someren-Downer te antwoorden op hetgeen door haar is gezegd in onze 

televisie-uitzending van 31 augustus jl. over de z.g. anti-REM-wet. 
De V.V.D. stelt de heer Van Doorn 7 minuten zendtijd ter beschikking, 
omdat mevrouw Van Someren in onze televisie-uitzending vari 31 augus

tus ook slechts 7 minuten spreektijd had. 

RADIO-UITZENDING 

donderdag, 29 cidober a.s., over de zender Hilversum 11 
(298 r:!'l}, van 18.20-18.30 uur. 

In verband met het lustrumcongres, hetwelk door de J.O.V.D. op 
31 oktober en 1 november a.s. te Amsterdam wordt gehouden, heeft de 
V.V.D. haar 10 minuten zendtijd aan de J.O.V.D. afgestaan. 
In deze uitzending zullen spreken drs. E. Nypels en mejuffrouw C. 
Krijnen. 

wijls juist de minst draagkrachtige, 
daarvan op 'n volstrekt willekeurige 
en onrechtvaardige wijze de dupe 
worden. We zullen ons verlangen dus 
nog even moeten bewaren. Op 1 ja
nuari 1965 kan het echt niet. Alle 
grote partijen hebben zich daarbij 
neergelegd. 

Wij hopen nu allemaal, dat het op 
1 juli a.s. wel zal lukken tenminste 
een deel van de belastingverlaging 
te doen ingaan. Daarmee zal dan 
ook enigermate tegemoet gekomen 
worden aan de verlangens van tal
loze zelfstandigen, middenstanders, 
agrariërs en dergelijke, die op 1 ja
nuari a.s. een verhoogde premie zul
len moeten gaan betalen voor de Al
gemene Ouderdomswet e.d. en zich 
daarmee wéér voor nieuwe lasten ge
plaatst zien. 

Niets zou ons liever zijn geweest 
dan premieverhoging en belasting
verlaging op hetzelfde moment te la
ten ingaan, maar het zat er echt 
niet in. De Regering achtte dat niet 
in overeenstemming met haar ver
antwoordelijkheid. 

* * * 

Een ander punt, waarover nog 
weer eens gepraat is, is - ik 

zou bijna zeggen natuurlijk - het 
radio- en televisiebesteL Ik hoop er 
in geslaagd te zijn de andere re
geringspartijen te overtuigen van de 
oprechtheid van onze bedoelingen, 
toen wij weigerden onze stem te ge
ven aan de anti-REM-wet, maar bo
venal hoop ik al diegenen, die zich 
aangetrokken voelen tot de bestaan
de omroepverenigingen er van te heb
ben overtuigd, dat wij hun dood niet 
willen. 

Wij willen in ons omroepbestel niet 
het bestaande vernietigen. Wij wil
len maar één ding en dat is vrijheid 
voor anderen, voor anderen, die na
tuurlijk aan bepaalde voorwaarden 
zullen moeten voldoen, om ook een 
eigen plaats in dat omroepbestel te 
verwerven. Wij erkennen graag de 
eigen plaats van de bestaande om
roepverenigingen, het moet alleen 
niet de enige plaats zijn. Zo hebben 
wij het altijd gezegd en zo is het 
ook deze keer weer gezegd. 

Uit de woorden van de fractie
voorzitter van de ARP, de heer 
Smallenbroek, heb ik kunnen aflei
den, dat er bij hem begrip begint te 
komen voor ons standpunt en dat 
zou een enorm winstpunt zijn van 
dit debat en de basis kunnen vormen 
voor een gemeenschappelijk streven 
naar een oplossing. 



VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

MIJN OPINIE IS • • • • 

BELASTINGVERLAGING 

In "Vrijheid en Democratie" van 3 
september j.l. komt een hoofdartikel 
voor onder het bovenstaande opschrift. 
Daarin wordt o.m. gesteld: "Voor het 
ogenblik signaleren wij de forse ver:a~ 
ging met instemming .. Ook de Regermg 
blijkt van mening, dat de belastingschroef 
in Nederland reeds in vergelijking met 
andere landen al te zwaar werd aange-
draaid." 

Nu was dit laatste ook reeels de over-
tuiging van Regering de Quay, zonder 
dat deze daaraan praktische consequen
ties heeft verbonden. Telkenmale was de 
situatie conjunctureel niet geëigend voor 
belastingverlaging. Bij het kabinet Marij
nen zien wij tot heden dezelfde ontwik-
keling. 

In de periode waarin om conjuncturele 
redenen belastingverlaging achterwege 
bleef, werden binnenlandse conjunctuur
verhittende maatregelen als loonsverho
gingen-resp. explosies, AOW-verhogingen, 
woningbouw-stimulantie, wèl toegepast. 
De indruk bestaat dus, dat belastingver
laging toch in de praktijk een wat lage1:e 
prioriteit heeft genoten ondanks de 11-
berale deelname aan de Regering. 

vandaar , dat het lot van de voorstel
len van minister Witteveen meer dan ge
wone belangstelling verdient. 

Terecht wijst het genoemde hoofdar
tikel erop, dat de omvang van die voor
stellen groter is dan in dit land ooit is 
voorgesteld. Toch vraag ik mij af of het 
naar voren brengen van dit aspect de 
kansen op realisatie ervan zullen vergro
ten. De opmerking ware naar mijn smaak 
beter op haar plaats nadat de zaak is 
gedaan. Veeleer zou thans moeten wor
den onderstreept, dat een groot deel van 
het op zichzelf in cijfers omvangrijke, 
voorstel moet worden gezien als het weg
nemen van een onduldbaar exces, dat 
hierin bestaat, dat door de aanzienlijke 
stijging van prijzen en geldinkomens de 
inkomenstructuur van ons volk uit de 
belastingtariefstructuur is gebarsten. 
Wat thans wordt voorgesteld vertegen
woordigt het minimum, dat noodzakelijk 
is om terug te keren tot een naar objec
tieve maatstaven gemeten rechtvaardig 
belastingbeleid, althans wanneer wij in 
Nederland willen voortgaan ons te ba
seren op particulier initiatief en ;,.ersoon
lijke verantwoordelijkheid. 

Het is in onze partij in confesso, dat 
de belastingtarievenstructuur zeer ster
ke trekken van inkomens-overheveling 
vertoont, daarnaast dringt het AOW -me
chanisme als zodanig naar voren. Wat 
gebeurt hier anders dan dat bij de wer
kenden een deel van het inkomen wordt 
weggehaald om het lopend aan niet wer
kenden beschikbaar te stellen? 

De drang der vakverenigingen om de 
AOW-uitkeringen in sneller tempo te ver
hogen met behulp van bijdragen uit de 
algemene (belasting) middelen laat niet 
af. Zou de Regering hiervoor zwichten 
dan is een nieuwe, budgettaire, hindernis 
ontstaan om tot belastingverlaging te ko
men. 
. _voorts is .het de vakverenigingen moge

llJk een rueuwe loonexplosie te veroor
zaken met als direct gevolg een verhoog
de binnenlandse vraag en dus een nieu
we conjuncturele hindernis op de weg 
naar belastingverlaging. 

Naar mijn mening zal een zeer vaste 
~~nd en een grote behendigheid nodig 
ZIJD om de prioriteiten in een economisch 
en sociaal-economisch program niet al
leen vast te leggen, maar het handhaven 
ervan bij parlement en vakverenigingen 
af te dwingen. 

Velen zullen hier met mij een groot 
vraagteken plaatsen. Het zou interessant 
zijn onder de VVD-ers een enquête te 
houden :n;et de v~aag: "Gelooft Gij, dat 
de belastmgverlagmg van minister Wit
teveen nog door dit kabinet zal worden 
gerealiseerd?" Een tweede vraag zou aan 
deze ~~quête kUllllen worden toegevoegd 
namellJk: "Moeten de liberale ministers 
aftreden indien blijkt, dat de belasting
verl~ing niet kan worden gerealiseerd?" 

MIJD antwoord op deze tweede vraag 
zou bevestigend zijn, niet omdat ik zou 
menen, dat door een aftreden of een drei
gend aftreden de belastingverlaging zou 
kuJ:?-?en worden gered. Maar wel om dui
deliJk te maken, dat de liberalen zich in 
een regeringscombinatie, die hetzij door 
~res.suregroepen onmachtig, hetzij onwil
lig 1s om prioriteiten zodanig te kiezen 
d~t de tha~~ voorgestelde belastingverla~ 
gmg mogeliJk wordt, niet thuis kunnen 
voelen. 

Tot dusverre is de loop van zaken on-

der het bewind der kabinetten met li
berale deelname niet heel bijzonder ver
schillend van hetgeen onder de opeen
volgende kabinetten Drees te zien werd 
gegeven. 

De weg naar collectivisering onzer sa
menleving wordt verder afgelegd, zij kan 
.alleen door een structurele belastingver
laging worden omgebogen. 

's-Gravenhage, oktober 1964 

W. L. DE VRIES 

Kanttekening van de redactie: Wij zijn ·er 
vast van overtuigd; dat de belastingverlaging 
conform het wetsontwerp, dus gedurende deze 
parlementaire periode, tot stand zal komen. 

WAAROM STEMDE DE VVD 
TEGEN DE ANTI-REM-WET? 

Vooropstellende, dat ik: 
1. volledig instem met de strijd, welke 

namens de VVD in hoofdzaak door me
vrouw Van Someren-Downer werd en 
wordt gevoerd tegen het ether-monopo
lie der omroepzuilen. 

2. eveneens voorstander ben van invoe
ring van reclame in radio en televisie 
zoals dat reeds jaren door de VVD wordt 
verlangd, 

3. grote bewondering koester voor de 
ondernemingslust, het initiatief en de 
durf van de heer Verolme c.s;vraag ik 
me toch af: waarom stemde onze twee
de kamerfractie tegen de Anti-Remwet? 

Bij de hartekreet van mevrouw Van 
Someren in haar bekende televisie uit
zending, waarin zij de regering vroeg: 
"Waarom hebt U het zover laten ko
men?" kan ik me geheel aansluiten. Geen 
mens zal echter kunnen volhouden, dat 
zelfs een geheel uit liberalen bestaande 
regering onder de HUIDIGE omstandig
heden anders had kunnen handelen. Al
leen reeds uit pure gezagsoverwegingen 
MOEST de regering en daarbij 
kan geheel buiten beschouwing worden 
gelaten of zij dit nu prettig vond of niet 
-tegen het Rem-eiland optreden. Men 
k.':n de regering hoogstens verwijten, dat 
ZIJ op dezelfde gronden niet reeds veel 
eerder en zelfs nu niet tegen Veronica 
is opgetreden. Hier wordt duidelijk met 
juridische spitsvondigheden met twee ma
ten gemeten. 

Desnietaltemin blijf ik van mening, 
dat de VVD-fractie de regering in deze 
kwestie had moeten steunen. Het is 
trouwens niemand duidelijk geworden, 
waarom de VVD zulks niet gedaan heeft. 
Het gecompliceerde juridische betoog 
van mr. Berkhouwer heeft niemand over
tuigd en blijkt op vele punten zeer aan
vechtbaar te zijn en maakt zeer sterk 
de indruk, dat de heer Berkhouwer zich 
in allerlei kronkels heeft moeten wringen 
om toch maar een reden te vinden om 
tegen te kunnen stemmen. Of zijn we al 
zo ver, dat de VVD in de ganzepas achter 
een groot landelijk ochtenblad moet aan
lopen? 

Neer:,. de VVD had naar mijn vaste 
overtuigmg de regering moeten volgen 
en daarbij waren dan meer dan voldoen
de gelegenheden geweest om nogmaals 

onze mening ten aanzien van radio en 
televisie naar voren te brengen. 

Wat mij persoonlijk ook zeer heeft ver
baasd is, dat geen enkele liberaal zijn 
stem heeft geheven tegen het voornemen 
van de regering een landelijk centraal 
antennesysteem in te voeren. Nog afgezien 
van het feit, dat er volgens deskundigen 
andere en goedkopere technische moge
lijkheden zijn om de Nederlandse kij
ker buitenlandse t.v.-stations te laten 
ontvangen, is mijn grootste bezwaar van 
het CAS; dat daarmede weer een stap 
verder wordt gezet op de steeds maar 
groeiende weg van bevoogding door de 
overheid. Via het CAS kunnen altijd 
maar een beperkt aantal buitenlandse 
stations worden doorgegeven. De over
heid bepaalt welk stations dat zullen zijn 
en diezelfde overheid heeft het volkomen 
in de hand om bepaalde uitzendingen 
welke zij niet bevordelijk acht voor d~ 
geestelijke gezondheid van ons volk een
voudig niet door te geven. Zelf heb ik 
verschillende films via de RTF gezien die 
nooit goedkeuring voor vertoning in' Ne
derland verkregen zouden hebben. 

Natuurlijk de mastbossen van anten
nes op ~e dake~ in de grote steden zijn 
zeker met fraai. Maar ik prefereer die 
:n;astbossen boven bevoogding en beknot
tmg van mijn vrijheid in keuze van te
levisie-ontvangst. En dit te meer als er 
andere technische vindingen zijn die ons 
die vrijheid wel zouden geven 'en toch 
de mastbossen van de daken zouden doen 
verdwijnen. 

Sassenheim JAC. J. GORTER 

(Wij refereren aan de Notities van een Insider 
in ons blad van 24 september, die tegelijk de 
weerlegging vormen van de opmerkingen van 
de geachte inzender - Red. Vrijheid en De. 
mocratie). 

HET WEGENFONDS 
Graag een opmerking bij het artikel 

"Wegenfonds" van L. M. Zojuist terugge
keerd uit Canada zou ik willen inhaken 
op de moderne tolheffing, zoals deze ge
schiedt in Canada. Deze is zeer efficiënt 
en werkt niet belemmerend op het enor
me verkeer aldaar. 

De plaatselijke wegverbredingen vallen 
nogal mee. De tolheffing is meestal auto
matisch en als è.it niet het geval is ge
schiedt deze door middel van een snel af
gegeven kaart waarop de tussentijdse af
takkingen staan met de desbetreffende 
tarieven. 

Deze laatste methode heeft het nadeel 
van behoefte aan ·personeel en extra voor
zieningen bij de aftakkingen. Mijn voor
keur gaat dus uit naar de eerste metho
de. I~ h~t artikel zie ik verder een op
merkmg m verband met tolheffing t.a.v. 
het vreemdelingenbezoek M.i. offert dit 
vreemdelingenbezoek graag een gering be
drag aan tol. 

Deze bijdrage is .m.i. niet te waarlo
zen, gelet alleen al op het bezoek van 
onze Oosterburen gedurende de zomer
maanden. Een bijdrage die de bijdrage 
naar draagkracht van de Nederlandse 
weggebruikers belangrijk zou verlichten. 

Hattem J. BEETSMA 

N.V. AANNEMERSBEDRIJFv/hj.STAM 
KORTENAERSTRAAT 3 te ZWIJNDRECHT 

TELEFOON (01850) 2 86 63 

• 
WONINGBOUW 
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KOEKOEK IN ASSEN 
Na:"r aanleiding van de beschouwing 

van 11'. L. G. Oldenbanning in ons week
blad van 8 oktober over zijn debat met de 
heer H. Koekoek van de Boerenpartij op 
25 september te Assen, wil ik verklaren; 
df~:~ de woorden van de heer Koekoek op 
miJ een voortreffelijke indruk hebben ge~ 
maakt. Hij betoonde zich een gevat spre
ker met een sterk rechtsvaardigheidsge
voel. 

Zijn grieven tegen de melk-export naar 
Frankrijk ("een aanval in de rug van de 
Franse boeren", aldus de heer Koekoek) 
kon ik delen. Ik was heus niet de enige 
in de zaal, die op vele punten instemde 
met het betoog van de heer Koekoek 

Ik acht het advies van de heer ciden
banning aan zijn mede-Kamerleden om 
niet met de heer Koekeok op open'bare 
bijeenkomsten in debat te treden, onver
standig. Ik vraag mij af, of het advies 
van de heer Oldenbanning een bewijs van 
kracht of van zwakheid is. In ieder geval 
acht ik het on-liberaal. Een liberaal dient 
het debat niet te schuwen, zeker niet met 
lemand als de heer Koekoek die het ern-
3tig meent. ' 

Assen P.D. VAN ROlJEN 

Onderschrift: De reactie van de heer Van 
Ruijen verbaast mij zeer. Ik kan mij niet 
voorstellen, dat iemand, die het .,debat" in 
Assen gevolgd heeft, hierin enig nut ziet. 
Trouwens van een debat kan namvelii ks wor· 
den gesproken, daar de heer Koekoek veelal 
noch zijn mening zegt, noch de mening van 
zijn tegenstander tracht te ontzenuwen. Dit 
was de algemene mening in Assen. 

Waaruit de heer Van Roijen afleidt, dat 
Koekoek rechtvaardigheidsgevoel heeft en het 
ernstig meent, is ·mij een raad~el. 

L. G. OLDENBANlVJNG. 

LEDENVERGADERING 
DISTRICT OOST 
VAN DE J.O.V.D. 

District-Oost van de J.O.V.D. houdt op 
26 oktober a.s. in de Rembra:ndt.::èa:ve ·Vel
perplein te Arnhem haar jaarlijks-è l~den
vergadering. Aanvang 8 uur .. 

REGIONALE VERGADERING 
VAN STATEN- EN 
RAADSLEDEN TE ALKMAAR 

De regionale vergadering van Staten
en Raadsleden van de VVD die 9 okto
ber in Alkmaar werd gehouden, stond 
onder leiding van mevr. G. Holzmüller
Teengs. 

Na de opening sprak zij enige gevoel
volle woorden ter herdenking van het 
overleden lid der vereniging, de heer van 
Rees Vellinga, in leven wethouder van 
Bergen. · 

Hierna betuigde zij haar grote voldoe
ning over het feit, dat de minister van 
Binnenlandse Zaken twee vrouwen tot 
burgemeester heeft benoemd, waarbij één 
lid van de VVD, tevens lid van de vere
niging, nl. mevrouw mr. C. M. s'Jacob
des Bouvrie uit Wassenaar. 

Hierna werden verschillende punten ter 
sprake gebracht, te weten: de kosten van 
het onderhoud van groenstroken; het 
verstrekken door noodlijdende gemeen
ten van subsidie voor culturele zaken; 
het opslaan van tweede-hands auto's; de 
wethouderssalarissen; het vraagstuk van 
de erfpacht; de combinatie van de func
ties burgemeester en secretaris; de rei
nigingsrechten; het schatten van grond
prijzen bij verkoop aan de gemeenten en 
het verkrijgen van Rijksgoedkeuringen 
voor de particuliere woningbouw. Enige 
daarvoor in aanmerking komende pun
ten zullen onder de aandacht van de Ka
merfractie worden gebracht. De discus
sies hadden een prettig verloop en zijn 
voor de aanwezigen weer van groot nut 
geweest. 

BROCHURE V.V.D. 
Verschenen is een brochure, bevat

tende een korte uiteenzetting van de 
voornaamste achtergronden van het 
politieke denken van onze partij, als
mede van de grondslagen van het be
leid en van de vorm van organisatie. 

De prijs bedraagt 25 cent per exem
plaar, te bestellen door overschrijving 
op giro-nummer 67880 t.n.v. de secre
taris van de V.V.D. te Den Haag, onder 
vermelding van: Brochure V.V.D. 
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ONVERVALST 
* * Zij die giftige pijlen richten op * ons stelsel van evenredige ver
tegenwoordiging en terug willen naar 
een "onvervalst" districtenstelsel, kun
nen misschien iets leren van de Britse 
verkiezingen. Daar hebben de liberalen 
3 miljoen, oftewel 11 °/o van het totaal 
aantal stemmen behaald, Niettemin be
schikken zij slechts over 9 - zegge en 
schrijve negen - van de 630 zetels in 
het Lagerhuis. Volgens evenredige ver
tegenwoordiging zouden hun een 70 ze
tels toekomen. Toch hebben de libera
len in Engeland een record aantal 
stemmen behaald. Zij verkregen zelfs 
dubbel zoveel stemmen als bij de ver
kiezingen van 1959. Niettemin bestaat 
hun winst in het Lagerhuis slechts uit 
2 zetels. Dit alles sterkt ons in de over
tuiging, dat in Nederland een over
boord gooien van de gehele evenredige 
vertegenwoordiging hoogst onverstan
dig zou zijn. Een mengvorm zoals in dit 
blad verdedigd door de heer Abspoel, 
zal waarschijnlijk de juiste oplossing 
zijn. 

NIET ONVERWACHT 
* * Bijna overal ter wereld is vorige * week donderdagavond 't nieuws 
van de vervanging van Chroesjtsjow 
als 'n bom ingeslagen. In vele westerse 
hoofdsteden veroorzaakte de bekend
making een ware schok. Ook de com
munistische partijen buiten de Sowjet
Unie waren tevoren niet op de hoogte 
gebracht. Zo deelde Paul de Groot 
vrijdagmiddag op een persconferentie 
mede, dat het heengaan van Chroesj
tsjow voor de leiding van de CPN een 
volslagen verrassing was geweest. 

In Den Haag bleek men echter op 
het grote nieuws niet verrast. Een 
woordvoerder van het ministerie van 
Buitenlandse Zaken verklaarde ten
minste die bewuste donderdagavond, 
dat het niet onverwacht kwam. Zou dit 
ministede haar (voor)kennis misschien 
te da:tdten hebben aan de microfoons, 
die d~stijds in onze ambassade in Mos
kou werden ontdekt? Het is toch niet 
mogelijk, dat die afluisterapparaten 
vorige week één keer in tegenover
gestelde richting zijn gebruikt? 

KRITIEKLOOS 
* * De communisten in Nederland * hebben de vervanging van 
Chroesjtsjow kritiekloos aanvaardt. De 
Waarheid bracht het nieuws zonder 
ook nog maar één foto van· de Sowjet
leider af te drukken. Evenmin wijdde 
het blad nog één waarderend woord 
aan hem. Op de persconferentie van de 
CPN verklaarde Paul de Groot, dat het 
heengaan van Chroesjtsjow slechts een 
bijdrage is tot het oplossen van de ge
schillen tussen Moskou en Peking. 

Vele andere communistische p:..rtijen 
hebben totaal anders gereageerd. Oost
Duitsland: Het nieuws heeft diepe be
wogenheid veroorzaakt. Hongarije: 
Chroesjtsjow had grote verdiensten. 
Italië en Oostenrijk: Wij eisen ophel
dering over deze geheimzinnige ver
vanging, België: Chroesjtsjow heeft 
buitengewone bijdragen geleverd aan 
de strijd tegen de machten van oorlog 
en onderdrukking. 

Zo lang de CPN de slaaf blijft van 
Moskou of Peking en niet tot een on
afhankelijk en genuanceerd oordeel in 
staat, zal het communisme hier be
paald geen periode va.n bloei tegemoet 
pan. 

SYMFONIE 
* * Een gepensioneerde generaal in * West-Duitsland, · Bötticher ge
naamd, heeft in het militaire vaktijd
schrift "Wehrkunde" geschreven, dat 
"een goed gevoerde oorlog als een 
symfonie is". 

Opmerkelijk hoe een bepaalde Duit
se denkwijze zich weet te ontwikkelen. 

Van "ein frischer fröhlicher Krieg" 
tot "Symfonie". 

Welk een vondst in ons moderne 
atoom-tijdperk. Hoe symbolisch en fijn 
gekarakteriseerd. 

Hulde aan dirigent Bötticher. Mogen 
wij echter hopen, dat zijn symfonie des 
doods nimmer ~ uitvoering komt. 
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Twee dagen • • • • • 

Twee dagen in oktober brachten, 
internationaal, gebeurtenis

sen van zó uitzonderlijk belang dat 
de volkeren der wereld even de 
adem inhielden. Chroesjtsjow's val en 
de Chinese atoombom waren feiten 
van in letterlijke zin onbekende 
draagwijdte. De wankele overwin
ning van Labour bij de Britse ver
kiezingen, hoe gewichtig ook, komt 
daarbij op het tweede plan. 
De nieuwe Russische leiders tracht

ten ons te doen geloven, dat het af
treden van Nikita Chroesjtsjow vrij
willig en om gezondheids- en leef
tijdsredenen was geschied. Maar bij 
toeval werden zijn portretten plot
seling weggenomen. Bij toeval ver
dween zijn schoonzoon Alexis Adz
joebei, hoofdredacteur van de Izwes
tia, en enkele andere medewerkers 
van het toneel. Bij toeval bevatte 
daarna de Prawda enkele fel-criti
sche uitvallen, die slechts betrekking 
konden hebben op de, tot die don
derdag oppermachtige Sovjet-dicta
tor. Bij toeval ten slotte verkreeg de 
"vrijwillig" heengaande Sovjet-Pre
mier geen woord van dank. 

* * * 

Tast men naar de reden van 
Chroesjtsjow's val, dan 

kan dat niet anders dan gissen zijn. 
Anders dan in een Westerse demo
cratie speelt zich de vervanging van 
een premier in Rusland af in een 
sfeer van geheimzinnigheid. Naar 
verluidt zou het aftreden door een 
motie van de partij-theoreticus Soes
low zijn ingeluid. Chroesjtsjow's ne
derlaag in Cuba, zijn conflict met 
communistisch China, het falen van 
zijn landbouwpolitiek, het zelfstan
diger optreden van sommige satel
lietstaten, het kan alles ertoe heb
ben bijgedragen zijn positie onhoud
baar te maken. Wat een Westerling 
verbijstert, is dat een paleisrevolutie, 
hoezeer ook waarschijnlijk in het 
geheim voorbereid, in één dag haar 
beslag kon krijgen. De verbijstering 
wordt minder, wanneer men bedenkt 
hoe paleisrevoluties in Rusland van
af de Middeleeuwen tot heden vaker 
zijn voorgekomen dan in het Westen 
gebruikelijk is. 

De nieuwe mannen, partijleider 
Leonid Brezjnew en premier Alexis 
Kosygin zijn merkwaardigerwijze 
door Chroesjtsjow zèlf in de leer en 
in de praktijk "opgevoed". Zij lieten 
direct meedelen, dat de destalinisatie 
en de politiek van economische ver
betering zal worden voortgezet. Naar 
de invloed van het leger moet men 
slechts raden. In ieder geval hebben 
de Sovjet-Ambassadeurs de regerin
gen van de landen, waar zij geaccre
diteerd zijn, moeten melden dat de 
buitenlandse ontspanningspolitiek 
zal worden gehandhaafd. Ook de 
topconferentie van communistische 
staten - breukpunt tussen Rusland 
en China zou doorgaan. Of deze 
verklaringen door de feiten zullen 
worden waargemaakt, moet men af
wachten. Ook is 't nog veel te vroeg 
om zich aan voorspellingen te wagen 

of en hoe lang het nieuwe tweeman
schap aan de macht zal blijven. Het 
adagium "alles stroomt" is vaker 
van toepassing gebleken bij wisse
lingen in de Sovjet-staten. 

* * * 

Merkwaardig intussen, hoe 
Chroesjtsjow's val in het 

Westen met een zekere spijt verno
men is. Men was daar vergeten, hoe 
deze uiterst schrandere en keiharde 
Sovjet-staatsman via een trouw die
nen van Stalin en zijn zuiveringen 
en via een langzaam maar zeker 
wegwerken van rivalen en oude 
vrienden (men denke aan zijn "reis
genoot" Boelganin) tot de alleen
heerschappij is gekomen. Het feit 
echter, dat behalve in het geval
Beria, de eliminatie van mededingers 
zonder moord en doodslag is ge
schied, het feit, dat men Chroesjts
jow's vredeswil wegens een rationeel 
afwijzen van een atoom-oorlog als 
reëel is gaan beschouwen, verklaart 
het gevoel van spijt. Het nieuwe re
giem moet vooral op het gebied van 
de vreedzame co-existentie tonen 
wat het waard is. 

* * * 

V reedzame woorden waren ook 
de verbale begeleiding van 

de eerste Chinese atoom-explosie in 
de woestijn van Sinkiang. China zal 
"op geen enkel moment en onder 
geen enkele voorwaarde de eerste 
zijn, die gebruik maakt van kernwa
pens". Aldus een officieel communi
qué, gepubliceerd door het persbu
reau Nieuw China. Dat de andere le
den van de "atoomclub" - de Ver
enigde Staten, Sovjet Rusland, En
geland en Frankrijk - deze medede
ling met enige scepsis begroetten, is 
begrijpelijk. Uitbreiding van 't aan
tal atoommogendheden kan nooit ten 
voordele zijn van de zo gewenste 
ontspanning. Als troost echter bij dit 
onaangename nieuws kan gelden, dat 
de Chinese atoombom blijkbaar van 
geringe kracht was. En vooral: dat, 
naar men aanneemt, het een 15 jaar 
zal duren vopr China in het bezit van 
"voldoende" atoombommen, raket
ten en vliegtuigen zal zijn, om het 
de gelijke te doen worden van de 
atoomkolossen Amerika en Sovjet
Rusland. 

Ten slotte de "overwinning" van 
Labour. Met een meerder

heid van slechts vier zetels zal de 
nieuwe Premier, Harold Wilson, 
moeilijk in staat zijn een doelbe
wuste politiek te voeren. Ziekte van 
slechts enkelen zijner volgelingen zal 
zijn Kabinet in de waagschaal stel
len. Wilson geldt als een technocraat, 
die aan economische aangelegenhe
den een belangrijke plaats toekent in 
een politiek beleid. Wilson, wij we
ten het uit eigen, zij het beperkte er
varing, is een zakelijk, cerebraal, 
uitzonderlijk scherpzinnig man. Zon
der hoffelijke sierlijkheid gaat hij 
recht op zijn doel af. Hij zal niet 
door persoonlijke charme velen snel 
voor zich weten te winnen. Maar zijn 
onbetwistbare autoriteit wordt door 
vriend en vijand erkend. 

Vast staat dat onze liberale partij
genoten in het Lagerhuis ondanks 
hun wegens het districtenstelsel nu
meriek geringe aantal, bij sommige 
stemmingen de doorslag zullen kun
nen geven. Dat zal hun een invloed 
verschaffen tenminste overeenkom
stig de 11 % der totale stemmen, 
welke bij de verkiezing op hen wer
den uitgebracht. 

Wilson's afwijzing van Engeland's 
toetreding tot de Europese samen
werking voorspelt weinig goeds voor 
een versterking en uitbreiding van 
de Zes in Europa, welke zozeer door 
Nederland wordt verlangd. Hier zal 
moeten blijken hoe Labour's politiek 
zal zijn in de praktijk. En vooral, 
hoelang de geringe regeringsmeer
derheid het zal kunnen bolwerken. 

* * * 

A lles tezamen had oud-NATO
secretaris-generaal, onze par

tij-genoot, mr. D. U. Stikker, het bij 
het rechte eind: er is een grote on
zekerheid in de internationale poli
tiek gekomen. Wacht ons 'n toena
dering van Moskou tot Peking? En 
verder: hoe zal - aannemende dat hij 
gekozen wordt - de politiek van pre
sident Johnson ten opzichte van de 
nieuwe situatie zijn? Ziehier 'n aan
tal vragen, waarop althans op dit 
ogenblik geen absoluut antwoord 
mogelijk is. 

Bij alle onzekerheid is één ding 
zeker: een zo sterk mogelijke een
heid in het Westen zal onontbeerlijk 
zijn. L. M. 

FRANS RESTAURANT-BAR-TERRAS 

DE RONDE VENEN 
Uniek uitzicht over de plassen. Ruime parkeer

gelegenheid. De juiste, rustige sfeer voor Uw 
zakenlunch of -diner. 

Groenlandsekade 73 • Vinkeveen • Tel. 02949-251 
DES ZONDAGS GESLOTEN 
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Liberale Internationale vergaderde 
De Liberale Internationale heeft in de eerste week van oktober een groot aan

tal vergaderingen gehouden in Stresa, waar liberalen uit vele landen van de wereld 
aanwezig waren. Er waren vergaderingen van de Executive, administratieve ver
gaderingen van de Council, openbare vergaderingen, gecombineerde vergaderin
gen van de Liberale Internationale met de liberale groep van het Europese Parle
ment, waarover in het bijzonder mr. Berkhouwer het een en ander eerder in ons 
blad heeft geschrevef!. Er waren commissie-vergaderingen en er was een ver
gadering van het Steering Committee. 

In de gecombineerde vergadering van 
de Liberale Internationale met de libera
le groep van het Europese Parlement wa
ren 5 Nederlanders aanwezig, nl. het Eer
ste Kamerlid, ir. J. Baas; het Tweede Ka
merlid, mr. dr. C. Berkhouwer; de mi
nister van Binnenlandse Zaken, mr. E. H. 
Toxopeus; de heer J. F. M. A. van Dijk, 
voorzitter van de Groep Nederland van 
de Liberale Internationale en onderge
tekende als contactman van de VVD met 
de Liberale Internationale en als secre
taris van de Groep Nederland van de Li
berale Internationale. 

voortreffelijke voorzitter is. Tot nieuwe 
vice-presidenten, naast de herkozen vice
presidenten, werden gekozen minister E. 
H. Toxopeus, en de heer Mosjekol van 
Israël. 

Tot honorair-secretaris werd gekozen 
mevrouw, dr. Jadot uit België. Vermel
ding verdient voorts, dat de gecombi
neerde vergadering met de liberale frac
tie van het Europees Parlement, die in 
dat parlement 24 leden telt, gepresideerd 
werd door de oud-minister-president van 
Frankrijk, René Plevin. 

Besloten werd, dat er volgend jaar in 
augustus weer een School for Freedom 
zou worden gehouden, dit keer in Frank
rijk, vermoedelijk in de omgeving van Pa
rijs, terwijl met steun van de Friedrich 
Naumann Stiftung getracht zal worden 
een tweede School for Freedom te orga
niseren in november van dat jaar in La
tijns Amerika, vermoedelijk te Montevi
deo. Nog dit jaar zal er in november met 
behulp van de Friedrich Naumann Stif
tung een studiecursus, speciaal voor Afri
kaanse en Aziatische ~tl;ydenten worden 
gehouden in Istanboel in Turkije. 
Uit dit alles blijkt, dat de activiteiten van 
de Liberale Internationale zich ook bui
ten Europa gaan uitbreiden. 

Dit alles wat de besluiten betreft. 
Op het verder verhandelde in de com

missies en in de plenaire vergaderingen en 
ook op de resoluties, die werden aange
nomen, hopen wij in een volgend num
mer het een en ander te berichten. 

D. W. DETTMEIJER 

De overige vergaderingen werden door 
de heer Van Dijk en ondergetekende bij
gewoond en gedeeltelijk door minister To
xopeus, die door een vergadering van de 
ministerraad niet het gehele congres in 
Stresa kon bijwonen. Het belangrijkste, 
dat over deze liberale bijeenkomsten in 
Stresa vermeld kan worden is, 
dat behalve minister Toxopeus nog twee 
andere ministers aanwezig waren, nl. de 
Duitse minister Scheel en de Canadese 
minister, Maurice Sauve. Vooral dient 
vermeld te worden, dat de Noorse Ven
stre Partij (Noor se liberale partij) als 
lid tot de Liberale Internationale toetrad. 

UIT DE PARTIJ 
Veel aandacht kreeg het rapport over 

de School for Freedom van 17-28 augus
tus jl. in Berlijn gehouden, waarover 
prof. Reif, die de leiding had van de col
leges, een uitvoerig rapport had ingezon
den. 

Van de benoemingen dient vermeld te 
worden, dat met eenstemmigheid de pre
sident Giovanni Malagodi voor twee jaar 
herkozen werd. Hetgeen verheug·end ge
noemd kan worden, daar Malagodi een 

J.O.V.D. HOUDT DERDE 
LUSTRUMCONGRES 

De Jongeren Organisatie Vrijheid en 
Democratie (JOVD) houdt op 31 oktober 
en 1 november a.s. in hotel Krasnapols
ky te Amsterdam haar jaarlijkse congres, 
dat in het teken staat van het 15-jarig 
bestaan. 

Tijdens het openbare gedeelte op zater
dag zullen het openingswoord van de lan
delijk voorzitter drs. E. Nypels en de con
gresrede van het ere lid van de JOVD, 
oud-minister drs. H. A. K01"thals, beide 
als thema hebben "Om de toekomst van 
het liberalisme". Aansluitend recipieert 
het hoofdbestuur. 

Eén der hoogtepunten van het congres 
op zondag zal zijn de behandeling van 
een ontwerpresolutie over de "Bestuurs
vorm van de Naamloze Vennootschap
pen". 

Voorts wordt een nieuw hoofdbestuur 
gekozen. 

DRENTSE CONTACTDAG 

I n Zuidlaren is voor de Vrouwen 
in de VVD uit geheel Drente een 

contactdag gehouden. In grote getale was 
men gekomen. Burgemeester Reukerna 
van Zuidlaren n~tving de dames met 
een hartelijk welkomstwoord op het ge
meentehuis, waarna gezellig een kopje 
koffie werd gedronken in de prachtige 
raadzaal van de Havezathe Laarwoud, 
een gebouw, dat dateert uit het begin van 
de 17e eeuw. Het door allerlei omstan
digheden, zoals brand, oorlog, etc., geha
vende gebouw werd in 1953 gerestau
reerd en ingericht tot gemeentehuis. De 
aankleding van het gebouw is geheel aan
gepast aan de omgeving .. Men vindt er 
prachtige antieke meubelen, kisten, kas
ten, tin enz. 

Nadat de burgemeester een toespraak 
had gehouden en het gebouw en de tuin 
waren bezichtigd, dankte mevrouw Han
sen, de presidente, namens alle dames 
burgemeester Roukema. 

Via het verzetstrijdersmonument ging 
men naar het "Sprookjeshof", waar een 
smakelijke lunch klaarstond. 

's Middags stond er een bezoek aan de 
"Psychiatrische Inrichting Dennenoord" 
op het programma. Hier werd men ont
vangen door lY!evrouw Huizinga en dr. 

Dr. K. VAN DIJK 
SPREEKT IN ENSCHEDE 

Op donderdag 5 november a.s. zal het 
Tweede Kamerlid, dr. K. van Dijk, in 
Café-Restaurant De Gouden Pollepel, 
Markt 5 te Enschede spreken over het 
radio- en televisiebeleid. Aanvang 20.00 
uur. 

LEDENVERGADERING 
AFDELING BEVERWIJK 

In afwijking van vroeger gedane me
dedelingen bericht de secretaris van de 
afdeling Beverwijk ons, dat de aange
kondigde ledenvergadering niet zal wor
den gehouden op 23 oktober a.s. doch op 
dinsdag 27 oktober. 

De bijeenkomst vindt plaats in Café
Restaurant Bellevue (Bovenzaal), Eree
straat 2. Aanvang 8 uur. 

Mr. Dr. BERKHOUWER WEES 
DE HEER SMALLENSROEK 
TERECHT 

Op een dezer dagen door de afdeling 
Apeldoorn georganiseerde en goed be
zochte openbare bijeenkomst is mr. dr. 

Copie voor dez:e rubriek te ::en
den aan: Mej. Joh. H. Springer, 
Alexanderstraat 16, Haarlem. 

Schrood, die een uiteenzetting gaven over 
de moderne verzorging· en verpleg·ing. 
Vooral werd de nadruk gelegd op de om
standigheden van vroeger en van thans. 

Na deze buitengewoon boeiende inlei
ding werd een kopje thee gedronken, 
waarna een wandeling over het zeer 
fraaie terrein werd gemaakt en tevens en
kele gebou,-·Jn werden bezichtigd, o.a. 
het gebouw van de Arbeidstherapie. 

De dames kunnen terugzien op een wel
geslaagd uitstapje. Zuidlaren, dank voor 
uw gastvrijheid. 

A. M. WESTRA-KRIST 

C. Berkhouwer uitvoerig ingegaan op de 
problemen en moeilijkheden rond de zo
genaamde REM-wet. 

Nadat de spreker de aanwezigen had 
uiteengezet op grond van welke juridi
sche aspecten deze nieuwe wet onjuist en 
dus voor de VVD onaanvaardbaar was, 
ging· hij nader in op de onlangs door de 
AR bij monde van de heer Smallenbroek 
op de VVD gelanceerde aanval. 

Het is betreurenswaardig, dat de leider 
van een regeringspartij een andere rege
ringspartij met dergelijke ongegronde be
schuldigingen te lijf gaat, aldus spreker. 
Het te berde brengen van de schoolstrijd 
mag psycholog·isch verklaarbaar zijn, 
omdat de confessionele partijen lange 
tijd hun kracht hieraan ontleend heb
ben; thans betekent dit echter het terug
vallen op een overleefde antithese. Waar 
de schoolstrijd reeds in 1917 beslecht werd 
geeft de heer Smallenbroek thans blijk 
van een verouderd politiek denken. 

Juist het huidige etherbestel geeft geen 
weerslag van geestelijke vrijheid. De 
strijd van de bestaande omroeporganisa
ties voor het behoud van hun monopolie
posities kan moeilijk als een strijd om de 
geestelijke vrijheid worden voorgesteld. 

De VVD heeft het echter niet gemunt 
op de bestaande orga-nisaties, doch wil 

_ slechts hun exclusiviteit doorbreken en 
ook anderen rechten in de ether toeken
nen. De heer Smallenbroek behoeft der
halve niet bang te zijn, dat de VVD de 
met de AR zo nauw verbonden NCRV 

VROUWEN 

OP DE VOORGROND 

Het gaàt goed met de liberale vrou
wen de laatste tijd: een tweede 

vrouwelijk raadslid in Blaricum (me
vrouw S. Scheffer-Witsenhuysen), een 
wethouder in Bergen (mevrouw mr. E. 
P. Broekman-Vriesman) en een burge
meester in Leersum (mevrouw mr. C. M. 
s' Jacob des Bouvrie). 

Onze hartelijke felicitaties en goede 
wensen! 

UTRECHT 

Bijeenkomst op maandag 26 oktober 
a.s. om 2.30 t:'.Ir ten huize van me

vrouw H. C. van der Lee-Van Essen, 
Prins Hendriklaan 100. 

Spreker: dr. J. A. G. van der Veer over 
Cyprus, historische ontwikkeling en hui
dige situatie. 

Wie (eventueel met introducé) over dit 
actuele onderwerp wil horen, gelieve dit 
te berichten: telefoon 1 08 13. 
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N. V. Houthandel 

v.h. W~ KUNST 

* 

EEMSKANAAL Z.Z. 19 

GRONINGEN 

Telef. 05900. 36541 • 

zou willen doen verdwijnen, aldus mr. 
Berkhouwer. 

Gezien de betoonde belangstelling mag 
de afdeling Apeldoorn deze eerste bijeen
komst in het winterseizoen als zeer ge
slaagd·J:ieschouwen. 

LIBERALE STUDENTEN 
VERENINGING LEIDEN 
HIELD DRUK BEZOCHTE 
BIJEENKOMST 

De Liberale Studenten Vereniging Lei
den heeft op dinsdagavond 13 oktober in 
restaurant Van der Heijden aan de Eree
straat te Leiden een zeer druk bezochte 
bijeenkomst gehouden, waar de heer 
Dettmeijer een uitvoerige inleiding hield 
over het radio- en televisiebestel in ons 
land sinds het zendtijden-besluit van wij
len minister Reymer en waarbij hij spe
ciale aandacht wijdde aan de jongste ont
wikkelingen sinds het REM-debat in de 
Tweede Kamer. 

Op deze inleiding volgde een zeer leven
dige discussie. 

KAMERLID PORTHEINE 
OP NAJAARSVERGADERING 
KAMERCENTRALE 
GRONINGEN 

De najaarsvergaderil\g van de Kamer
centrale Groningen is vastgesteld op 13 
november a.s. om 8.00 uur n.m. in café 
't Huis de Beurs te Groningen. 

Na de pauze zal het Tweede Kamerlid 
mr. F. Portheïne een inleiding houden 
over politieke vraagstukken. 

ALGEMEEN SECRETARIAAT 

V.V.D. 
Koninginnegracht 61 

's-Gravenhage 

Telefoon (070) 604803 
( 3 lijnen 1 

Giro 67880 

GEEN PLAAG 
MAAR OPLAAG 

In het verslag over de conferentie van 
de Organisatie Vrouwen in de VVD op 
de Pietersberg in Oosterbeek, dat werd 
opgenomen in ons vorige nummer, is een 
storende zetfout geslopen. 

Het zetfoutenduiveltje liet mevrouw 
mr. E. Veder-Smit spreken over de 
"plaag" van de liberale dagbladen. Be
doeld was natuurlijk: de oplaag! 
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De praktijk van ons staatkundig bestel 
Antwoord op reacties van anderen (lil) 

1 N het oktobernummer van 
"Politiek en C1tltuu1·" heeft 

de heer Marcus Bakker, Tweede Ka
merlid voor de CPN, in een artikel: 
"De parlementaire democratie in het 
geding", ook aandacht gewijd aan de 
beschouwingen, die wij enige tijd 
geleden aan de werking van de par
lementaire democrcttie in ons land 
hebben gewijd. 

Zo zou men het althans kunnen 
zeggen, maar dan moeten wij daar 
zelf toch direct een correctie op aan
brengen. 

De heer Bakker is namelijk slechts 
op één door ons aangesneden onder
werp ingegaan en wel op de bepleite 
vervanging van het thans bestaande 
kiesstelsel der evenredige vertegen
woordiging door een districtenstelsel, 
gecombineerd met de evenredige 
vertegem.uoordiging, zoals de Bonds-
7·epubliek dat thans kent. 

Die beperking van de zijde van de 
heer Bakker is nogal opvallend en 
om dat wat te camoufleren, schrijft 
hij: "De heer Abspoel heeft een 
goed deel van de zomerse nummers 
van het VVD-weekblad "Vrijheid en 
Democratie" volgeschreven met een 
pleidooi-in-afleveringen voor ver
vanging van het huidige systeem der 
evenredige vertegenwoordiging doo1· 
een districtenstelsel volgens het Duit
se systeern". 

Dat is, heel gematigd uitgedrukt, 
een nogal eenzi;jdige voorstelling van 
zaken. Van dat "pleiclpoi-in-afleve
ringen" (het waren zeven artikelen) 
was namelijk zegge en schrijve 
slechts één artikel aan het kiesstelsel 
gew~jd. 

,. * 
* 

M EN __ z~l zich herinneren, dat 
-'- W1J tn bedoeld artikel over 

het kiesstelsel hebben medegedeeld, 
dat wij, gezien onze persoonlijke be
langstelling voor een dergelijk kies
systeem, van een reis door West
Duitslanel hebben gebmik gemaakt 
om in het bijzonder ons licht op te 
steken over de praktische werking 

van het daar thans geldende stelsel 
en omtrent het oordeel daarover van 
Duitse politici van verschillende rich
tingen. 

Typisch voor de communistische 
denkwijze is nu, dat de heer Bakker 
naar aanleiding daarvan opmerkt: 
,.Het betoog van de heer Abspoel is 
overigens in dit opzicht interessant, 
dat voor het eerst een aanduiding 
wordt gedaan, dat er van Duitse 
zijde inblazingen geschieden ten op
zichte van het Nederlandse kiesstel
sel. Dat er van die zijde belangstel
ling is voor deze zaken, daaraan be
hoeft men geen enkele twijfel te 
koesteren". 

Dat men uit eigen onderzoek en 
ove1·tuiging tot sympathie voor een 
bepaalde gedachte kan komen, kan 
de auteur in "Politiek en Cultuur" 
zich kennelijk niet voorstellen. Dat 
k à n alleen maar door "inblazin
gen", en dan nog wel inblazingen 
van D1litse zijde! 

* * * 

E R is echter meer. Het is iede1·s 
goede recht onze sympathie 

voor een gemengd kiesstelsel niet te 
delen. Daarover valt te discussiëren, 
mits men dan ook met reële argu
menten aankomt en niet met feite
lijke onjuistheden. 

Eerst echter nog een opmerking 
vooraf en wel dat wij langzamer- . 
hand medelijden bijgen met die ar
me mr. Cals, die ook nu weer van 
alles de hoofdschuld krijgt. Hij is 
het die begonnen is met wat de heer 
Bakker dan ziet als ,.aanvallen op 
de parlementaire democratie", waar
bij men bijna tot tranen geroerd zou 
kunnen worden over de communisti
sche liefde voor de parlementaire de-· 
mocratie zoals wij die in het "kapi
talistische" West en kennen. 

De werkelijkheid is echter, dat mr. 
Cals in zijn befaamde rede op 9 
maart voor de Haagse Sint Joris
kTing wel is ingegaan op de wijze 
van samenstelling en positie van de 
Eerste Kamer, mam· over een even-

De Rotterdamsche 

Droogdok Mij. N.V. 

tueel wenselijke wijziging van het 
kiesstelsel van de Tweede Kamer 
niets heeft gezegd. Wij hebben daar 
in onze artikelenreeks juist onze ver
wondering over uitgesproken, maar 
tegelijk in herinnering gebracht, dat 
de heer Cals dat daarna wèl heeft 
gedaan in een artikel in de rubriek 
"Vrij Spel" in "het Vrije Volk" van 
31 maart d.a.v. Daarin sprak ook hij 
zich toen inderdaad voor een ge
mengd kiessysteem uit. 

Wij komen clan nu tot enige feite
lijke onjuistheden in het artikel van 
de heer Bakker. Wij achten het ook 
daarom nuttig hierop in te gaan, om
dat zij ook van andere zijde wel 
worden aangevoe1·cl. 

* * * 

1 N het nummer van dit week
blad van 8 oktober j.I. weer

legden wij reeds de mening van de 
christelijk-historische fractievoorzit
ter mr. Beernink, dat ook dat ge
mengde kiesstelsel voor de kleinere 
part~jen (als de CHU) te allen tijde 
nadelig zou zijn. 

Ook de heer Bakker gaat daarvan 
uit en hij beroept zich in dit ver
band dan mede op de heer Beernink. 

Wij willen onze weerlegging daar
van nu niet herhalen. maar moeten 
toch wel een daaraan verwante an
dere feitelijke onjuistheid aanwijzen. 
De heer Bakker schrijft, dat het 
Duitse kiesstelsel wel onschuldig 
lijkt, maar dat de Communistische 
Part~j daar dan toch maar verboden 
is, "dus uitgesloten van de verkie
zingen". 

Ons antwoord daarop kan precies 
gel~jk zijn als ten aanzien van het 
aangevoerde bezwaar dat in de 
Bondsrepubliek een bepaald percen
tage wordt verlangd om mee te kun
nen doen bij de verdeling der zetels 
voor de Bondsdag: dat staat geheel 
los van de aard van het kiesstelsel. 

Het stellen van de eis van een be
paald minimum-percentage kan ge
schieden bij ieder stelsel en hetzelf
de geldt voor het verbod van be
paalde extremistische partijen. 

In de Bondsrepubliek is de na 1948 
opgerichte neo-nationaal-socialisti
sche "Socialistische Rijkspa1·tij" (de 
(S.R.P.) in een proces door het Con
stitutionele Hof voor onconstitutio
neel verklaard en verboden. En een
zelfde vonnis is op 17 aug1tstus 1956 
tegen de "Communistische Part~j 
Duitsland" (K.P.D.) gewezen. 

Artikel 21, al. 2 van de "Grond
wet van de Bondsrepubliek Duits
land" bepaalt namelijk: .,Parteien, 
die nach ihren Zielen oder nach dem 
Verhalten ihrer Anhänger ciamuf 
ausgehen, die freiheitliche demo
kratisch~ Grundordnung zu beein
trächtigen oder zu beseitigen oder 
den Bestand der Bundesrepublik 
Deutschland zu gefährden, sind ver-

fassungswidrig. Uber die Frage de1' 
VeFfassungswidrigkeit entscheidet 
das Bundesverfassungsgericht·" 

* 

E R is ook in ons land door een 
· enkeling wel eens bepleit, de 

Communistische Partij te verbieden 
of al.thans van het lidmaatschap van 
de Staten-Generaal ttit te sluiten. 

De redenering was dan, dat een 
strijdbare clemoe1·atie het niet kan 
tolereren, dat een groep gebruik 
maakt van de democratische 1·echten 
en vrijheden, terwijl het haar bedoe
ling is om, als z~j claa1·toe de kans 
krijgt, diezelfde rechten en vrijheden 
om hals te brengen. 

Die redenering is op het eerste ge
zicht niet helemaal onredelijk. Toch 
hebben wij ons daar altijd kTachtig 
tegen verzet en wij doen dat onver
minderd nog. 

i..oen gevestigde democratie als de 
onze moet de openlijke strijd tegen 
het communisnw met democratische 
middelen aand1trven. En tegen een 
eenmaal verboelen partij valt met die 
middelen niet te strijden. Wij heb
ben er geen enkele behoefte aan, de 
CPN volledig ondergronds te drijven 
en tot ~wrtelaar te maken. 

Bij de eerste na-oorlogse verkie
zingen - die van 1946 - behaalden 
de communisten 10 zetels in de Ka
rneT van honderd. Dat is, onder in
vloed nog van de oorlogsomstaw?ig
heclen hun topsituatie geweest. Se
dertdi~n is de CPN bij iedere V2r
kiezing achtemit gelopen. Nu telt zij 
nog slechts 4 zetels in de Kamer van 
honderdvijftig. 

Dat is het duidelijkste èn het 
beste antwoord, dat ons kiezersvolle 
op het communisme en zijn doelstel
lingen heeft gegeven. 

* * 

W IJ stappen hiermee van onze 
communistische opponent af 

en willen tot slot nog wijzen op een 
merkwaardige ontwikkeling. Bij de 
Partij van de Arbeid bestaan e1· 
plannen. om haar Kame1·leden dich
te1· bij de kie.zers te brengen, door 
eik v~n hen een "district" toe te 
wijzen, waar zij clan als bijzondere 
contact- en vertroltwensman(nen) 
van de daar gevestigde afdelingen en 
plaatselijke besturen zullen fun- · 
geren. . 

Hun spreekbeurten zouden zij dan 
te?Jens in het bijzonder in dat "dis
trict" moeten vervltl1en en zij zou
den ook hun "spreekw·en" dam· gaan 
houden. 

Het is inderdaad een belangwek
kend plan, dat, zo lijkt het, min of 
meer als een voontitloper op een 
toekomstig (gedeeltelijk) disb·icten
stelsel kan wonlen beschottwd. 

A. W. ABSPOEL 

N.V. RIJNSTAAL 

FABRIKANTE 

v /h J. W. Oonk & Co. 
Telefoon 24941 I 4 5 - Arnhem 
Postbus 42 

VAN 
EN 

NAADLOZE 
GELASTE 

STALEN BUIZEN 



,,l~faak de r: V.D. sterk!!'' 

CABINES 

LAADBAKKEN 

GESLOTEN 
ALUMINIUM 

CARROSSERIEËN 

op elk merk chassis, hetzij normaal besturing ot front
besturing, volledige slaap- of semi-slaapcabines. 

zowel open • met boorden - als met huifconstructie. 
Uitvoering geheel volgens de voorschriften voor T.I.R. 
Dekkleden worden in eigen bedrijf gemaakt. 

alle uitvoeringen te leveren in zeewater-bestendig 
aluminium. Het opbouwsysteem volgens de modernste 

methodes, patent S.A.A.G. Zwitserland. 

lllllllllllllllllllllllllllllllllillllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllll 

nationaal en internationaal bekend! vraag prijs en inlichtingen. 

CARROSSERIEFABRIEK 

FIRMA PAUL & VAN WEELDE 
·s-Gravenweg 350 Nieuwerkerk a/d IJssel (Holland) 
Telefoon Directie, fabriek en boekhouding (01803) 841 (3 lijnen) 

ZWOLLERKERSPEL 

VERVEN EN LAKKEN 
VAN GOEDIIN HUIZ.I 

autolakken I eonstrucUeverven 
vernissen muurverven 
industrielakken plaeticolor verven 
acbeepsverven hulaachilderverven 

BUITENLANDS! FABRIEKEN EN VESTIGINGEN O.A. IN IELGif. DENEMARKEN. 
DUITILAND, ENGUAND, FINLANO, FRANKRIJ I(, ITALif, JAPA ... PAKIITAN EN IPAN.II' 

MAKELAARS IN ASSURANTIËN 

GRONINGEN ROTTER. DAM 
U, EMMIUSSINGEL.. 59 WESTERS.! N GEL 93 

Voor Buig- en Zetwerk 
op hydr. pers 1000 ton. 

ZETLENGTE 7 m, dikte tot 32 mm 

Constructiewerkplaatsen 

W. HUIZER N.V. 
Telefoon 0 1804-2657 Groenedijk 10 

N.V. 

CAPELLE A. D. IJSSEL 

Spinners en Twijners 

van 

Weef- en Tricotgarens 

OBSERVATOR 
ROTIERDAM V ASTELAND 30 TELEFOON 11 15 20 

FABRIKANTE VAN: 

NAUTISCHE INSTRUMENTEN 
MANOMETERS, THERMOMETERS, 
PYROMETERS, TACHOMETERS. 

Agenten voor Zeekaarten en 
Nautische boeken. 

REPARATIES OP KORTSTE TERMIJN 
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,,Ter vererende onderscheiding'' 
Orde van verdienste nodig voor b~jzondere versoonliike prestaties, 

met één klasse, naast bestaande orden 

De regering heeft onlangs - na veertig jaar - een onrecht hersteld. Bij de 
herdenking van de eerste vliegtocht van Nederland naar het toenmalige Ned. 
Indië, maakte minister Van Aartsen bekend, dat de mecaniciën van die roem
ruchte vlucht, de heer Van den Broeke, bij bevordering (alsnog) is benoemd tot 
ridder in de orde van Oranje-Nassau. In 1924 kon er voor hem niet meer af dan 
een gouden medaille behorende bij .... De gezagvoerder, A. J. N. Thomassen à 
Thuessink van der Hoop, werd (toen) officier ON, de tweede piloot, H. van 
\Veerden Poelman, ridder in die orde. 

De gouden medaille voor de man in de blauwe overall werd algemeen als een 
discril.ni.natie opgevat, dat wil zeggen buiten de kring van de autoriteiten en 
(misschien) die van ridders, officieren en hoger. In de revues van de gay twenties 
werd deze "politiek" gehekeld en Clinge Doorenbos vertolkte de gevoelens van 
het volk in àe regels: "Hij heette Van den Broeke, niet: Du Pantalon!" 

Men moet voorzichtig zijn met 
kdtiek op de autoriteiten die H.M. 
de Koningin adviseerden om bij het 
toekennen van deze onderscheidin
gen een hiërarchie te hanteren. Dat 
lag in de lijn van de opzet van de 
orden, die in ons land door de ko
ning zijn ingesteld "ter vererende 
onderscheiding". 

.. Hier was geen sprake van wanbe
>grip voor het beginsel: gelijke mon
~iken, g~lijke kappen. De monniken 
waren niet gelijk! Dat de drie man
nen de tocht samen hadden vol
bracht en dat de een het niet zonder 
de ander had gekund, zal ook de 
toenmalige regering niet zijn ont
gaan, maar ze waren nu eenmaal 

niet gelijk in rang (de vliegers wa
ren officieren) en dat moest doodeen
voudig tot uiting komen in het offi
cierschap, het ridderschap en de gou
den medaille. Volgens het systeem 
kregen ze alle drie de hoogste on
derscheiding, die ze konden krijgen. 
Van discriminatie zou sprake zijn 
geweest wanneer één van hen. bv. 
de mecaniciën, niet was onderschei
den. Wat de regering de Koningin 
liet doen, was correct, binnen het 
systeem. 
Het is vandaag eigenlijk niet anders. 

Een burgemeester van een grote 
stad wordt na zoveel jaren trouwe 
dienst officier ON, of ridder Ned. 
Leeuw. Zijn collega in een kleine 
gemeente moet het, misschien na nog 
wat meer jaren, met het ridderschap 
ON doen. De eerste burger van de 
kleine gemeente kan zich persoon
lijk wel heel wat meer hebben in
gespannen, maar dat is niet ter za
ke. En geen mens, die dat als een 
discriminatie ziet. 

De ,.ene baas" 
voor de medailles 

Iemand, die een bepaalde tijd in 
onze maatschappij een zekere plaats 
heeft ingenomen, krijgt op zijn tijd 
de bij zijn positie passende onder
scheiding. Het mist haast nooit. Een 

pakhuisknecht is na veertig jaar bij 
èén baas verzekerd van de ereme
daille in brons, de meesterknecht 
krijgt zilver, de bedrijfsleider goud. 
De minister wordt bij zijn al dan 
niet voortijdig vertrek met heel wat 
hogers begiftigd. Zijn ministerieel 
succes is van geen belang. Niemand 
die het als onrechtvaardig ziet. Dit 
alles hoort bij ons systeem. Net als 
de "lintjesregen". Wat hooguit als 
onjuist wordt gevoeld is die "ene 
baas" voor de medailles. Een premie 
op het niet zoeken van een carriere. 

Nu is er wel iets veranderd in de 
loop der jaren. Het verlenen van 
onderscheidingen is gedemocrati
seerd wat betreft de takken van 
maatschappelijk, economisch en cul
tureel leven, die nu ook voor onder

scheidenen in de termen vallen. 
Ambtenaren en officieren vormen 

nog weJ de meerderheid, maar het is 
heel wat erger geweest. Tegenwoor
dig komt b.v. ook een zeer succesrijk 
sportsman in aanmerking. Er is voor 
hem een passend lintje gevonden: 
dat van he't ridderschap ON. Sjouk
je Dijkstra en Anton Geesink zijn er 
met vele anderen, wier namen ons 
niet zo gemakkelijk te binnen schie
ten, mee begiftigd. Ook andere 
"branches" passen nu in het systeem. 
Maar het systeem kent nog altijd de 
hiërarchie, de classificatie: van com
mandeur Ned. Leeuw tot bronzen 

medaille, behorende bij ..... . 
Het onbevredigende is nu naar ons 

oordeel, dat er twee dingen door el
kaar worden gehaald: de onderschei
ding uit hoofde van het hebben be
reikt en een zekere tijd hebben ver
vuld van een bepaalde positie, en de 
onderscheiding uit hoofde van een 
incidentele, persoonlijke prestatie 
van groot belang, of getuigend van 
bijzondere gaven, moed en doorzet
tingsvermogen. 

Naar rang en stand 

Hier schuilt, dachten wij, ook het 
dwaze verschil in de onderscheidin-

gen van 1924 voor de drie dappere 
mannen, die als eerste Nederlanders 
naar Indië vlogen. Zij zijn voor hun 
moed en hun prestatie die van ieder 
even groot was, beloond naar rang 
en stand, zoals het systeem wil. Van
daag zou dat natuurlijk niet meer ge
beurd zijn, vandaar ook het herstel 
van het onrecht, maar vandaag zou 
het systeem geweld zijn aangedaa.>.1, 
en zoiets deed men veertig jaar ge
leden nog niet. Eigenlijk terecht 
niet. 

Maar ook nu zijn beide categoriën: 
de om hun positie gedecoreerden en 
de om hun speciale prestatie onder

scheidenen nog in één hiërarchisch 
systeem ondergebracht. Met de 
daaraan verbonden niet-formele 

maar wel wezenlijke discriminaties. 
Met alle respect voor het werk van 

een plattelandsburgemeester en een 
minister, voelt het publiek het be
grijpelijk en ook terecht als allerzotst 
dat een man als Klaas Toxopeus, de 
als schrijver en spreker nog meer 
bekend geworden schipper van de 
Oostrnabornse reddingboot Insulinde, 
deze zomer met pensioen ging met 
- uit 1955 - de z i 1 veren ere
medaille behorende bij. In 38 jaar 
had hij in 269 tochten 315 mensen 
(mede) gered van de verdrinkings
dood. Hier klopt iets niet in onze de

mocratische verhoudingen! 

Een mogelijke oplossing 

Is hier iets aan te doen? Wij dach
ten van wel! En op simpele wijze! 
Door de onderscheidingen uit hoofde 
van bijzondere prestatie te lichten uit 
het systeem, dat gebaseerd is op po,
sitie, rang en stand. Door het instel
len dus van een speciale - burge
lijke - onderscheiding naast de be
staande hiërarchische zoals er ook de 
Militaire Willemsorde is (met klas

sen). 
Eén orde van verdienste met één 

klasse, één groot-model versiersel 
en één model knoopsgat insigne! En 
met één criterium voor het toeken
nen: een bijzondere, persoonlijke 
prestatie (die natuurlijk wel samen 
met anderen kan zijn verricht!). Eén 
orde voor Van den Broeke, mej. 
Dijkstra, Geesink, Toxopeus. Een 

orde dus ook voor de. fabrieksdirec
teur en zijn arbeiders, die samen of 

elk afzonderlijk iets werkelijks 
groots verrichten. 

Daarnaast moet het oude hiërarchi
sche systeem blijven bestaan om in 
een kennelijke behoefte te voorzien. 
Een ridderschap dus voor de burge
meester uit de kleine gemeente, na 

zoveel jaren ambtsvervulling, een 
ere-medaille voor de man van de 
plantsoenendienst uit dezelfde ge
meente met wat meer dienstjaren. 
Er is nu eenmaal verschil in maat
schappelijke positie en die mag ook 
best tot uiting komen. Het hiërar
chische systeem past ook historisch 
in ons koninkrijk. Maar men moet 
niet (langer) de bijzondere persoon
lijke prestaties van de mens honore
ren naar de positie en/of de stand 
van die mens. Het gaat dan om de 
mens "an sich" dus dan voor gelijke 
monniken gelijke kappen! 

Bij het hiërarchische systeem van 
orden zouden wij verder nog één dis
criminatie weggenomen willen zien. 
De met ere-medailles onderschei
denen kennen geen "lintje". Die ver
dienstelijke vaderlanders mogen 
met een klein model medaille op 
hun revèr lopen willen ze den volke 
tonen met het eremetaal geëerd te 
zijn. Dat wordt door de meesten als 
onaangenaam, als een discriminatie 
ervaren. 

Zou het niet mogelijk zijn ook voor 
hen een bescheiden lintje te ontwer

pen? Verschil mag er dan wel (moe
ten) zijn, het behoeft niet overduide
lijk te worden gedemonstreerd. 

dBo 
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HBu, 

I door als cliënt gebruik te maken van de infor
matiebronnen, waarover de HBU beschikt, dank 

I zij haar uitgebreid net van eigen kantoren en 
_ correspondenten over de gehele wereld. 
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I 
I 
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G FRIESGH-6RONINGSCHE HYPOTHEEKBANK N.V. 
EN AANGESLOTEN BANKF.N 

Amsterdam - Arnhem - Eindhoven - 's-Grovenhoge 

1.

: __ • p A ~o~g; ~R~tt;d; E N 
. lEEN VEUJGE EN RU$TiGE B!ELEGGUNG 

DE WAER DYE BASEERT UW LEVENSVERZEKERING 
OP BELEGGING IN AANDELEN 

ROTTERDAM· BLAAK 101-TEL. (010) 1117 20 

CREDIET- EN EFFECTENBANK N.V. 
KROMME NIEUWE GRACHT 6 - UTRECHT 

bankboekjes - 1 mnd. opz. - 3 3
/ 4 °/0 

termijnspaarrekening 3 mnd. opz. 4 °/o 
termijnspaarrekening 6 mnd. opz. • 4 1/4 °/o 

Coöp. Zuivel- Bank 
Zaailand 110 Leeuwarden 

Bijkantoren : DRACHTEN, 

HEERENVEEN,- LEEUWARDEN, 

SNEEK, WIRDUM. 

Alle Ba~kzaken 

HOGE RENTEVERGOEDING 

MINDER BELASTING BETALEN 
De inkomstenbelasting wordt verlaagd, maar eerst per 
1 januari 1966. 

Tocht kunt U reeds nu belangrijk minder belasting betalen. 

Als U de inkomstengarantieverzekering sluit van het W.B.K. 
betaalt de fiscus 30 tot 60 "lo van de premie. 

EN BOVENDIEN: 
U krijgt de zekerheid, dat bij arbeidsongeschiktheid door 
ziekte, ongeval of invaliditeit, uw inkomen niet plotseling 
drastisch vermindert. 

De inkomstengarantieverzekering van het W.B.K. garandeert 
ook, dat het verzekerde bedrag door de indexclausule gelijke 
tred houdt met de inkomstenstijging. 

Het is een verzekering met waardebehoudende koopkracht. 

Inlichtingen over deze inkomstengarantieverzekering worden 
gaarne verstrekt door: 

N.V. Amersfoortse Algemene Verzekeringmif. 

WaB .. K. van 1938 
Bèrgstraat 6-8 - Amersfoort - Telefoon (03490) 1 70 43 * 
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MDCI 
Gesprek met 

mr. Corry de Vries
van Haaften (Zie pag. 3) 

l-Iet recht op antwoord 
den een maximum van 100'.000 gulden 
netto kunnen gelden, zowel voor de 
voetbaltoto als voor de hoofdprijs van 
de Staatsloterij. 

De hartstochten waren bedaard en 
men heeft zich bij de feiten neergelegd. 
Anders dan drie jaar geleden had de 
behandeling ditmaal dan ook een zeer 
rustig verloop. 

Zo heeft dan mr. H. W. van Doorn 
door het genereus beleid van 

het hoofdbestuur van de VVD zijn 
"droit de réponse'' venvezenlijkt ge
zien. In VVD-zendtijd kon de KRO
voorzitter antwoorden op vermeende 
onjuistheden, welke mevrouw Van 
Someren-Downer in onze TV-uitzen
ding van de 31ste augustus te berde 
zou hebben gebracht. Het besluit van 
het hoofdbestuur om de heer Van 
Doorn in VVD-zendtijd aan het woord 
te laten, werd destijds snel en zonder 
lang delibereren genomen. Terecht 
achtte men het "droit de réponse" ook 
in de acther van zo uitnemend belang, 
dat men dit gehele antwoord als een 
treffend voorbeeld ter navolging wilde 
zien. 

In een zeer originele persconferentie, 
waarbij partijvoorzitter ir. K. van der 
Pols tezamen met de leden van het 
Dagelijks Bestuur, mr. F. Korthals Al
tes en de heer H. J. Vonhoff, als gast
heren fungeerden, werd visueel de zaak 
uit de doeken gedaan. Dat wil zeggen: 
men zag en hoorde de heer Van Doorn 
op het beeldscherm. En daarna werd de 
door de KRO-voorzitter "gewraakte" 
uitzending op een ander scherm her
haald. 

* * * 

Ook wanneer \vij .~treven. na.a~ de 
. grootst mogelijke objeCbvlteit 

moet ons de opmerking van :1et hart, 
dat wij het "antwoord" van de heer 
Van Doorn weinig overtuigend hebben 
gevonden. Zijn verwijten aan mevrouw 
Van Someren-Downer, dat zij gepleit 
had voor een onafhankelijke radio, 
trachtte hij te ontzenuwen met de op
merking, dat de KRO wel afhankelijk 
van het Katholieke volksdeel is, maar 
onafhankelijk van de politieke par
tijen zou zijn. In haar mondeling ver
weer op deze ongebruikelijke, maar in
spirerende persconferentie had onze 
partijgenote gemakkelijk spel. Het is 
immers geen toeval, dat altijd een lid 
van de KVP-Kamerfractie tegelijkertijd 
lid van het hoofdbestuur is van de 
KRO. Inderdaad, die onafhankelijkheid 
is dus ver te zoeken. 

Een andere "onjuistheid", waarop de 
KRO-voorzitter mevrouw Van Someren 
mèende te kunnen betrappen, was haar 
verwij zing naar de boekdrukkunst, 
waar toch ook geen enkel monopolie 
bestaat. "Er zijn," zo verklaarde hij, 
"drukpersen en papier genoeg, maar de 
ruimte in de a ether is beperkt". Ook 
dit a1·gument kon onze partijgenote 
spdenderwijs ontzenuwen. Nu reeds 
beschikken wij over een tweede net. 
Een derde en vierde zullen volgen. En 
vooral, er komt een centraal antenne
systeem, waarby zestien geluielskanalen 

en zeventien beeldkanalen te verzorgen 
zullen zijn. De "beperkte" ruimte in de 
aether behoort dus weldra tot het ver
leden. \1\lij zouden hier aan willen toe
voegen: de heer Van Doorn werkt met 
een volksbijgeloof. 

Het is ons natnulijk niet mogelijk op 
alle détalis van deze persconferentie 
nader in te gaan. Eén pikant détail 
werd door de heren Van der Pols en 
Vonhoff naar voren gebracht. In de 
acht weken, die verlopen zijn sinds 31 
augustus, beschikte de KRO-televisie 
over 216 uren en 48 minuten zendtijd. 
De VVD kon in het kader van de 
zendtij cl voor de politieke partij en be
schikken over zegge en schrijve 10 mi
nuten. Daarin verleende zij ditmaal mr. 
Van Doorn het woord. 

Hier werd het recht van antwoord 
door de VVD in beginsel én in prak
tijk erkend. Moge het een precedent 
zijn, waardoor dit democratisch "droit 
de réponse" in den vervolge ook in .de 
aether ruime toepassing zal vinden. 

* * * 

,.Kanalisering van 
speelbehoefte'' 

De 100.000 is erin. Zo zou men, 
met een variant op de gebruike

lijke zegswijze, het wetsontwerp op de 
kansspelen kunnen samenvatten dat 
thans door de Tweede Kamer is aan
vaard. Gaat ook de Eerste Kamer ak
koord, dan zal in plaats van 50.000 gul-

Ook voor DRENTE een eigen pagina 

Nadat in ons weekbLad van 8 oktober j.l. aan onze abonnees in Zeeland voor 
het eerst een Zeeuwse wisselpagina werd gepresentee1·d, ontvangen met in
gang van dit nummer voortaan voorlopig eenmaal per maand onze abonnees 
in de provincie Drente een speciale eigen wisselpagina. 
Ook hier was het het bestwtr van de Kamer-Centrale Assen, dat het initiatief 
tot het verschijnen van deze wisselpagina nam en een verzoek hiertoe tot het 
bestuur van de Stichting "Vrijheid en Democratie" richtte. 
Bij hei verschijnen van deze eerste Drentse pagina spreekt het bestuur van 
de Stichting "Vrijheid en Democratie" de hoop uit. dat deze maandelijkse 
wisselpagina er toe mag bijdragen de activiteiten van onze Partij-afdelingen 
in de provincie Drente op te voe1·en. 
Als eindredacteur van deze pagina treedt op de heer G. A. de Ridder, Asser
straat 43, Beilen. 

AnENTIE! AnENTIE! 

Luistert op DONDERDAG, 12 NOVEMBER a.s., van 18.20-18.30 uur, 
over de zender Hilversmn II (298 m) naar 

.,DE STIEM VAN DE V.V.D." 

"Kanalisering van de speelbehoefte", 
zoals dat heet in parlementaire kring, 
is het doel van het wetsontwerp. Hoe
wel uw weetgierig zoontje van 14 jaar 
u na deze formulering wellicht vreemd 
zal aankijken, is het duidelijk, dat het 
wetsvoorstel in een behoefte voorziet. 
Voor de tijdelijke, komt thans een blij
vende regeling in de plaats. En er is, 
om met "Trouw" te spreken, "een 
wetlelijk kader voor de speelzin" ge
vonden. De in de Kamer geestverwante 
leden van dit dagblad, met andere 
woorden de Anti-Revolutionairen, ver
sterkt door de Staatkundig Gerefor
meerden en het Gereformeerd Politiek 
Verbond hebben zich overigens om 
principiële, dus respectabele redenen 
tegen het wetsontwerp verklaard. 

* * * 

Het siert minister Scholten, dat 
hij, hoewel in beginsel tegen 

kansspelen, het wetsontwerp resoluut 
verdedigd heeft. Bovendien heeft hij bij 
een aantal amendementen geen star 
standpunt ingenomen. Hij wenste ken
nelijk zijn wil niet op te leggen aan een 
meerderheid van het Nederlandse volk. 

Die meerderheid bleek in de Kamer 
uit een samengaan van VVD, KVP en 
PvdA. Onze partijgenote mevrouw Van 
Someren-Downer, mr. Baeten (KVP) 
en drs. Voogd (PvdA) hebben door 
amendering, wijzigingen - in onze 
ogen verbeteringen - in het voorstel 
kunnen aanbrengen. Zowel het maxi
mum van de toto als de hoofdprijs van 
de staatsloterij worden thans op netto 
100.000 gulden gebracht. Dat wil dus 
zeggen, dat deze prijzen eigenlijk 
117.647 gulden kunnen bedragen, 
waarbij na aftrek van de loterijbelas
ting het bedrag van 100.000 "schoon", 
uit de bus kan komen. Verder kunnen 
de inleggelden van de toto tot .f 2.80 
per keer worden verhoogd. Dit ge
schiedde via een amendement van me
vrouw Van Someren. De regering had 
de verhoging op ·.f 2.50 gesteld, maar 
wilde niet gaan kibbelen over een lut
tel bedrag. 

Ten slotte werd, ook bij amendering, 
bereikt dat er vijf maal per jaar door 
deskundigen fictive uitslagen, ter ver
vanging van de resultaten van niet-ge
speelde wedstrijden, kunnen worden 
vastgesteld. Eén en ander om de toto
continuïteit te handhaven in ons wis
selvallig klimaat. 

Alles tezamen zal de "zuigkracht" 
van Duitse en Belgische kansspelen zich 
minder doen gelden dan totnogtoe het 
geval is. Dit zal ten goede komen aan 
de sportorganisaties en de culturele en 
charitatieve instellingen, die door de 
resultaten van de toto onmiskenbaar 
worden gesteund. Gezien de tegenge
stelde meningen op dit terrein van 
kansspelen en speelkansen werd hier 
een gunstig compromis bereikt. L. M. 



VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

TOENEMEND ONBEHAGEN BIJ MIDDENGROEPEN 

Bij het optreden van het kabinet-Marijnen werd de verwachting gewekt, 
dat op sociaal-economisch terrein een gematigd, evenwichtig beleid zou 
worden gevoerd. 

Het behoeft nauwelijks betoog, dat 
door deze handelwijze de sfeer van ver
trouwen en begripvolle samenwerking, 
welke tussen de vorige bewindslieden en 
de centrale organisaties heeft bestaan, 
grondig werd bedorven. Enige tijd geleden 
moesten wij reeds de vraag stellen, of er 
onder het huidige kabinet nog wel van 
constructief middenstandbeleid in harmo
nische samenwerking met het betrokken 
bedrijfsleven kan worden gesproken. De 
ernstige twijfel, waarvan wij toen ge
waagden, is nu wel zekerheid geworden. 

Dat mocht worden afgeleid uit de regeringsverklaring en het "Accoord 
van Wassenaar", dat de hoofdlijnen van het te voeren beleid uitstippelde. 
In het bijzonder de rangschikking der voornaamste problemen naar prio
riteit vestigde de indruk, dat in de toen begonnen regeringsperiode meer 
dan voorheen daadwerkelijke belangstelling zou worden geschonken aan 
de positie van de middengroepen in de samenleving en aan het betrachten 
van sociale rechtvaardigheid ten opzichte van alle maatschappelijke gele
dingen. 

Met het voorop stellen van zo snel mo
gelijke leniging van de woningnood werd 
algemene instemming betuigd, doch ten 
aanzien van de daarop volgende ·-pro
grampunten - verlaging van de veel te 
zware druk der directe belastingen en 
verdere uitbouw der sociale voorzienin
gen - werd zowel achter de schermen 

. als voor het forum der publieke opinie 
een heftige strijd om voorrang geleverd. 

De kabinetsformatie verliep, mede 
daardoor, met horten en stoten, maar 
ten slotte kwamen de fiscale tegemoetko
mingen op de tweede, de sociale voor
zieningen op de derde plaats. 

Het scheen alsof de zorg voor de toen 
reeds bedreigde positie van de midden
groepen voorgift had gekregen en zo 
meenden wij toen een gematigd optimis
me over het toekomstige regeringsbeleid 
verantwoord te achten. In dit licht be
zien konden de ondernemersorganisaties 
zich zonder gewetensbezwaar achter 
voortzetting van het prijsstabilisatiestre
ven stellen, zulks te meer, omdat hand
having van het evenwicht tussen midde
len en bestedingen grondslag voor het 
overheidsbeleid op sociaal-economisch 
terrein zou zijn. 

Al spoedig kwam er echter een eerste 
kink in de kabel, toen het kabinet - bij 
zijn intrede gefronteerd met wi'd.e sta
kingen, eigenmachtige loonsverhogingen, 
wederzijdse schendingen van collectieve 
arbeidsovereenkomsten, ondermijnend 
optreden van koppelbazen en zo meer 
genoodzaakt werd stelling te nemen. Toen 
de meerderheid van de werkgeversgroep 
in de Stichting van de Arbeid het inzicht 
en de moed niet kon opbrengen achter 
het standpunt van de KNMB te gaan 
staan en zich neerlegde bij èen ver boven 
de produktiviteitsgrens uitgaande loons
verhoging, zou de regering het dreigende 
gevaar hebben kunnen keren, doch deze 
krachtproef durfde zij niet aan. 

Op dat moment was het ons reeds dui
delijk, dat het hellende vlak was betre
den, waarlangs bedrijfsleven en econo
mie steeds verder zouden afglijden. De 
enige winstpunten zijn herstel van de ar
beidsvrede en enige terugdringing van 
het zwarte loon, maar zij werden duur 
gekocht - in niet geringe mate moesten 
de zelfstandiqen het gelag betalen. 

Ontstemming 
over het prijsbeleid 

Dat een zo forse stijging van arbeids
kosten een sterke opwaartse druk op het 
prijspeil moest uitoefenen, lag voor de 
hand. De bewindslieden van Economische 
Zaken, daarbij aangevuurd door de vak
beweging en de consumentenorganisaties, 
kwamen in het geweer en kondigden 
prijsstopbeschikkingen aan de lopende 
band af, waarbij lang niet altijd even 
zorgvuldig tewerk werd gegaan. Een in 
allerijl ingediende aanvulling van de 
Prijzenwet, welke optreden tegen afzon
derlijke ondernemingen mogelijk moest 
maken, bereikte, ondanks gegronde be
z~~~en van het parlement, enigszins ge
WIJZigd het Staatsblad. 

. M~atregelen tegen de verticale prijs
bi~~mg werden aangekondigd, aanvan
keliJk alleen tegen de collectieve vorm. 

Tegen al deze middelen tot bestrijding 
van symptomen - de feitelijke oorzaak 
had de regering willens en wetens laten 
onts~aan - rees in ondernemerskringen 
heftig verzet. Vooral de opvatting, welke 
men ten departemente bleek te hebben 
over het indertijd bij het aangaan van 
het bestand inzake het prijsbeleid over
eengekomen voorafgaand overleg met de 
centrale en branche-organisaties was 
daartoe aanleiding. Het had geen ~ut te
gen-argumenten aan te voeren, Iaat staan 

te onderhandelen over een andere oplos
sing, omdat aan de overzijde van de ta
fel het standpunt al was bepaald. Het 
"bij U, over U, zonder U" deed weer op
geld! 

In het bijzonder ten aanzien van de 
verticale prijsbinding werden met mede
werking van vele deskundigen uit de 
kringen van wetenschap en bedrijfsleven 
talrijke grondige argumenten aangevoerd 
tegen het heilloze voornemen van staats
secretaris Bakker, die nota bene tot eers
te taak heeft te zorgen voor het welzijn 
van het midden- en kleinbedrijf. Hij leg
de alle bezwaren eenvoudig naast zich 
neer en kondigde een maatregel tegen de 
collectieve prijshandhaving op 1 april 
j.l. af. 

De lawine van ontheffingsverzoeken 
heeft de uitwerking van het verbod wel
iswaar voorlopig van weinig betekenis 
doen zijn, maar met een verbetenheid -
een betere zaak, bijvoorbeeld constructief 
middenstandsbeleid, waardig - gaat de 
bewindsman voort. Hij heeft namelijk 
ook een maatregel tegen de individuele 
verticale prijsbinding voor bepaalde goe
deren op het gebied van radio- televisie 
platenspelers, bandrecorders, grammofoon~ 
platen, electronische verbruikstoestellen, 
personenauto's en fotografische appara
tuur afgekondigd, ingaande 1 december 
a.s. 

In strijd met de bestaande afspraak 
zijn de betrokken branche-organisaties 
niet eens gehoord en het overleg met de 
centrale middenstandsorganisaties was een 
farce. 

Niet de enige schuldige! 
De eerlijkheid gebiedt vast te stellen, 

dat deze betreurenswaardige ontwikke
ling niet alleen ten laste van de bewinds
lieden van Economische Zaken komt, al 
moet aan hun adres wel het verwijt wor
den gemaakt, dat zij kennelijk ook te
kortschieten in het behartigen van de be
langen van het midden- en kleinbedrijf 
bij hun ambtgenoten. 

Het inpassen van het middenstandsbe
leid in het algemeen sociaal-economische 
beleid is al jarenlang een zwakke stee. 
Van dr. Veldkamp is bekend, dat hij -
ook persoonlijk - veel moeite heeft ge
daan om de interdepartementale integra
tie te verbeteren, doch, naar verluidt, op 
veel ambtelijke tegenstand is gestuit. 

Niettemin heeft hij toch wel wat be
reikt, waarbij wij denken aan de Genees
middelenwet, de Drank- en Horecawet 
en de Ziekenfondswet (opticiens). Dub
bel jammer is het daarom, dat, nu hij 
de scepter op Sociale Zaken voert, zijn 
eerste liefde sterk bekoeld schijnt. 

De druk van de sociale premielasten 
wordt steeds zwaarder en bij het door
voeren van het sociale minimum van 
AOW <m A WW nog eens met 2.4 % van 
het inkomen verhoogd, doch de zelfstan
digen krijgen geen enkele compensatie. 

De belastingverlaging, die daarvoor 
had kunnen dienen, zal wel niet eerder 
ingaan dan op 1 januari 1966 en dat is 
wel een heel schrale troost. 

Minister Veldkamp, die ter persconfe
rentie moest erkennen, dat de lasten van 

':De%e Burger 
wenst bij deze uiting te geven aan zijn misnoegen over de uitslag der Britse 
verkiezingen. 

Niet dat hij er kapot van is, dat de heer Home en zijn makkers hebben 
plaats gemaakt voor de heer Wilson en diens vrienden want dit had hij met 
zijn fijne politieke vingertoppen wel voorvoeld. Daar' had hij niet eens d.e. 
heren "poll"-ders voor nodig. Je hebt een fijne intuïtie of je hebt 'r niet en ik 
hèb 'r. 
_;sovendie~: als i.k de heer Wilson was, zou ik bepaald niet dol van vreugde 

z':ln met ZIJn kleme meerderheidje. Ik geloof (wéér door die zelfde fijne 
v~~gertoppen g~leid) dat hij er niet veel plezier van zal beleven. Maar dat is 
ZIJD zaak en met de mijne (zoals de heer Zwolsman zei, nadat hij een eet
gelegenheid aan de heer Caransa had verkocht). 

Mijn misnoegen geldt het wedervaren mijner mede-liberalen die hun 
stemmenaantal bijna hebben verdubbeld, doch die slechts twee p~rlements
zetels hebben gewonnen. Eén-negende van de stemmen en .... één-zeventigste 
van de 630 zetels. 

Eerlijk is eerl~jk, mijnheer Wilson, mevrouw Brittannia, dit is niet eerlijk: 
negen plaatsen m het parlement, terwijl het er zeventig hadden moeten zijn 
naar strikt-democratisch begrip, 

?:oed, met die ~egen kun je nog aardig wat kattekwaad uithalen op het 
midde.n van de Wip en ik hoop dat Jo Grimond daar een gepast, doch nuttig 
gebrmk van zal maken; maar het geheel zint mij toch niet. 

Zeker, het Britse districtenstelsel is nu eenmaal zoals het is en dit voor 
ogen houdend, is alles naar recht en wet verlopen, maar het hoo~ste recht 
k~? het hoogst~. onrecht bevatten, dat wisten de oude Romeinen al en, naar 
MIJD onbehaagliJk gevoel, is daar in dit geval wel heel duidelijk sprake van. 

Ik weet zeker dat de hoge heren in Engeland niet alleen VRIJHEID EN 
DEMOCRATIE" niet lezen, doch zelfs nog nimmer gehoord "hebben van de 
schrijver van dit stul,je, Zij zullen zich NIETS van zijn bezwaar aantrekken 
zodat il• met pijnlijke zelfkennis mag zeggen, dat wat u nu leest nutteloos is: 
Gebabbel in de ruimte, uitzichtloze praat . 

Heel eerlijk gezegd is het dan ook eigenlijk niet voor publikatie bestemd. 
U had het beter ongelezen kunnen laten 
Het is niet anders en niet meer dan ee~ stoom-afblazen van 

-
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de zelfstandigen zouden worden ver
zwaard, heeft niet voorgesteld de inko
mensgrenzen, beneden welke geen of een 
deel der premie wordt ingevorderd door 
verhoging aan te passen aan de w~arde
vermindering van de gulden, die sinds de 
vaststelling is opgetreden. 

Een meerderheid van de SER had tot 
optrekking geadviseerd, maar de minister 
geeft niet thuis. 

Een. ?naangename verrassing bereidde 
de mmister van Binnenlandse Zaken de 
werkgevers door het besluit aan het rijks
personeel deze maand een aanvullende 
uitkering ten bedrage van 3% % van het 
jaarsalaris toe te kennen, een maatregel, 
w~lke tot h~~ personeel van de lagere pu
bliekrechteliJke lichamen zal doorwer
k~n. Het moge juist zijn, dat de minister 
hrerm~de een toezegging inlost, zodat dit 
extratJe de overheidsdienaren toekomt 
h~t tijdstip van doorvoering is ongeluk~ 
kig gekozen. 

Immers, het bedrijfsleven staat voor de 
verlenging van een groot aantal collec
tieve arbeidsovereenkomsten en het ligt 
vo~r de .?and, dat de werknemersorgani
saties biJ de onderhandelingen met een 
beroep op het voorbeeld van de overheid 
3%% of meer loonsverhoging voor haar 
leden zullen eisen. En dat, nu de rege
ring zelf rust aan het loonfront in 1965 
noodzakelijk acht om de verstoring van 
het economische evenwicht door de loon
explosie te boven te kunnen komen! 
A~gezien van het feit, dat bij de bere

kemng van de 3 1h% voor het overheids
personeel ten onrechte ook de als een 
duidelijke uitzondering te beschouwen 
extra-tegemoetkoming voor de bouwvak
arbeiders is betrokken, is het zonder 
voorafgaand overleg, treffen van deze 
maatregel een eenzijdige verbreking van 
het loonbestand. 

De Raad van Bestuur in Arbeidszaken 
waarin de centrale werkgeversorganisa~ 
ties ::an industrie, groothandel, agrarisch 
bedrrJf en middenstand samenwerken, 
heeft dan ook aanleiding gevonden om 
de minister-president telegrafisch mede 
te delen, dat deze organisaties in een 
positie zijn gebracht, welke het dragen 
van mede-verantwoordelijkheid voor het 
loon- en prijsbeleid volgens de geldende 
regelen niet langer mogelijk maakt. 

De regering is verzocht op korte ter
mijn duidelijk te maken, hoe zij zich 
voorstelt deze gevaarlijke ontwikkeling 
te keren. Wij tekenen hierbij aan, dat 
deze maatregel wederom er toe bijdraagt 
het steeds slinkende aandeel van de zelf
standigen in beroep en bedrijf in het na
tionale inkomen verder te verkleinen 
terwijl hun sociale premielasten aanzien~ 
lijk worden verzwaard en de beloofde 
verlaging van belastingdruk op de lange 
baan wordt geschoven. Ook in de kringen 
van het hogere personeel is daartegen 
verzet aangetekend. 

Waar gaat het heen? 
De ervaring sedert het optreden van 

het kabinet-Marijnen overziende moeten 
. wij met leedwezen vaststellen, 'dat het 
vertrouwen van de ondernemers in het 
:egeringsbeleid op tal van punten ernstig 
rs geschokt. Het komt er in grote trekken 
op neer, dat de bewindslieden aarzelend 
en zwak optreden, wanneer krachtig 
stell~ngneme!\ in het algemeen belang 
vereist wordt (loonontwikkeling) en hoog 
van de toren blazen, indien met reëel 
redelijk overleg, een wederzijds aan~ 
vaardbaar vergelijk bereikbaar ware 
(o.a. prijsbeleid). 

Wij hebben er geen bezwaar tegen, dat 
het kabinet metterdaad tracht te bewij
zen, dat het in staat is in de gegeven sa
menstelling een vooruitstrevend sociaal 
beleid te voeren - integendeel - maar 
wij kunnen ons er niet bij neerleggen, 
dat het daarbij de verdelende rechtvaar
digheid uit het oog verliest en door zijn 
doen en nalaten de zelfstandigen in een 
steeds moeilijker positie brengt. 

Die positie wordt toch al bedreigd door 
de structurele veranderingen, die uit de 
economische evolutie voortspruiten en 
door de koude oorlog, welke bedektelijk, 
maar doelbewust wordt gevoerd door de
genen, die het maatschappelijke bestel in 
zijn wortels willen aantasten om het naar 
hun visie te kunnen hervormen. 

De taai-volhardende middengroep, die 
daarvoor een beletsel vormt, wil men ge
leidelijk uitschakelen. Dat is de wezen
lijke achtergrond van velerlei, zo ogen
schijnlijk onschuldig aandoende denk
beelden en acties - denk aan de vermo
gensaanwasdeling - welke wij niet mo
gen onderschatten. v.d.L. 

Wij willen hier graag het volgende bij aan· 
tekenen: 

1. Onze middenstandsmedewerker geeft in 
het bovenstaande uiting aan een reeks ge
dachten en bezwaren, die stellig bij de mid
denstand leven. Aan vele daarvan heeft oak 
onze Kamerfractie uiting gegeven. 

2. Zo heeft onze fractie er bij herhaling -
laatstelijk nog bij de algemene beschouwingen 
in de Tweede Kamer - blijk van gegeven, 

(Vervolg op pagina <i) 



VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

TERECHT 
* * De vier Duitse oorlogsmisdadi-
* gers, gedetineerd te Breda, zul

len niet worden gegratieerd, De minis
ter van Justitie, mr. Schotten, heeft -
na ver.kregen Koninldijke machtiging 
- immers een gratie-verzoelt van deze 
gedetineerden afgewezen. Daarbij moet 
men niet vergeten, dat tevoren de ver
zoekers waren ter dood veroordeeld. 
De doodstraf werd, als gratie, voor hen 
gewijzigd in levenslange gevangenis
straf. Deze vier oorlogsmisdadigers 
hebben zich schuldig gemaakt aan 
vroeger onvoorstelbare wandaden. 
Daarbij vergeleken vallen delicten, be
gaan door gewone, bijna zouden wij 
zeggen fatsoenlijke misdadigers, in het 
niet. In ieder geval heeft het parlement 
bij herhaling in meerderheid de wens 
geuit, dat verdere gratiëring achter
wege zou blijven. Terecht. Want anders 
zou het een dubbele gratiëring zijn. 

GEVAARLIJK 
* * Ieder redelijk denkend mens 
* hoopt dat Johnson een grote 

overwinning zal behalen bij de presi
dentsverkiezingen die dinsdag in de 
Ver. Staten worden gehouden. Gold
water heeft te extreme en derhalve te 
gevaarlijke gedachten dan dat men in 
hem de bekwame leider kan zien, die 
het Vrije Westen nodig heeft. De re
dactie van het blad Burgerrecht beseft 
dit - waarschijnlijk tot haar spijt -
ook wel, maar meent dat de republi
keinse kandidaat toch ook een groot 
aantal gezonde ideeën heeft. Zij somde 
deze tenminste onlangs met veel ge
noegen op. Al mag men Goldwater 
geen fascist noemen, toch deed het ons 
denken aan de commentaren van wel
eer, waarin Mussolini werd geprezen 
omdat onder zijn bewind de Italiaanse 
treinen op tijd reden, en Hitier omdat 
hij Duitsland van de werkloosheid had 
bevrijd. Het is nu eenmaal altijd een 
dankbaarder taak de nadruk te leggen 
op de burgerrechten dan op de burger
plichten. 

BEESTACHTIG 
* * Bij een inval bij een vleesgros-
* sier in Willeskop heeft de rijks

politie in het district Utrecht vorige 
week een clandestiene kadaverslach
terij ontdekt, die geheel was gecamou
fleerd en zelfs van een alarminstallatie 
voorzien. De grossier moet de afgelo
pen vier jaar tienduizenden kilo's met 
paratyfus besmet vlees hebben ge
leverd aan conservenfabrieken, res
taurants en andere zaken. Deze kenden 
echter de lterlwmst van het vlees niet, 
omdat dit onder de dekmantel van be
trouwbare expeditiebedrijven binnen
kwam. In de diepvrieskelder van de 
slachterij lag nog een partij van 3000 
kilo ongekeurd en bedorven vlees, aan 
de messen in de slachtplaats zaten dik
ke koeken van afval en bloed.". Kan 
men voor sommige economische de
licten wel eens begrip opbrengen, dit 
soort praktijken zijn onmenselijk. Er 
is maar één woord voor: beestachtig. 

.................................... 

BROCHURE V.V.D. 
Verschenen is een brochure, bevat

tende een korte uiteenzetting van de 
voornaamste achtergronden van het 
politieke denken van onze partij, als
mede van de grondslagen van het be
leid en van de vorm van organisatie. 

De prijs bedraagt 25 cent per exem
plaar, te bestellen door overschrijving 
op giro-nummer 67880 t.n.v. de secre
taris van de V.V.D. te Den Haag, onder 
vermelding van: Brochure V.V.D. 

.............. ~·~·-·········••++•••++++ 
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Gesprek met 

ITir. Corry · de Vries-van Haaften 

Mr. Carry de Vries-van Haaften 
woont in Eindhoven. Ofschoon 

zij er niet geboren is, heeft zij toch 
een zo groot gedeelte van haar le
ven in Brabant doorgebracht, dat zij 
zich helemaal "Zuiderlinge" voelt en 
er ook thuis hoort. 

Zij zegt zelf, da:t al haar stekels 
overeind komen als er op het donke
re Zuiden gezinspeeld wordt. Het de
vies "Brabant were die" komt dan 
bij haar naar boven. Want "de be
schaving heeft zich duidelijk van 
het Zuiden naar het Noorden uitge
breid. Brabant is trouwens juridisch 
de eerste provincie des lands. Dat 
weet niet iedereen, maar toch is het 
zo". 

Corry- zij voert ook nog de ini
tialen H. J. H. J. - van Haaften 
voelde zich al jong tot maatschappe
lijke vraagstukken aangetrokken. 
Dit bleek niet alleen uit haar voor
liefde op de HBS voor het vak 
staathuishoudkunde (bij het eind
examen kreeg zij daarvoor een 10), 
maar ook uit de sociaal-gerichte ver
haaltjes, die zij voor verschillende 
kranten schreef. Al van haar 12e 
jaar af mocht zij het genoegen sma
ken van "se voir imprimée". 

Zo nam de Telegraaf onder zijn 
rubriek ,,1000 + 1 dag" een short 
story (De kat) van haar op. Later 
zouden er ook stukjes in het zater
dagavondbijvoegsel van het Alge
meen Handelsblad verschijnen, als
mede in allerlei weekbladen: series 
geïllustreerd, b.v. "jarigen op ka
mers" short stories, feuilletons, ca
baret liedjes. 

Aan de rijksuniversiteit van 
Utrecht legde zij zich toe op rech
tenstudie en als bijvak koos zij -
onder leiding van prof. dr. G. Ver
rijn Stuart - economie. Aanvanke
lijk viel er voor de jonge juriste, die 
haar studie met zoveel élan voltooi
de weinig te doen. Het was een moei
lijke tijd, crisistijd, waarin pas-af
gestudeerden weinig vooruitzichten 
hadden. 

Advocate npraktiik 
Gedurende één jaar was mr. Cor

ry van Haaften als volontair werk
zaam op een advocatenkanoor in 
Tiel. Daarna kwam zij in Eindhoven. 
Zij is gehuwd met ir. G. de Vries. 

"Ik was niet van plan mij hier als 
advocate te vestigen", vertelt me
vrouw De Vries-van Haaften als wij 
tegenover haar zitten bij de (vroeg) 
brandende haard in haar kleine stu
deerkamer van het huis aan de Aal
sterweg. "Dat het tenslotte tóch ge
beurde, is een gevolg van de omstan
digheid, dat wij, in het tweede jaar 
van de oorlog, dreigden ons huis te 
verliezen. 

Om te <voorkómen, dat het gevor
derd werd, liet ik een bordje plaat
sen met het op;;chrift "advocaat en 
procureur" en het duurde niet lang 
of een boer uit Aalst, die op zoek 
was naar rechtskundige bijstamï, 
ontdekte het bord en belde aan. Zó 

is hier mijn praktijk begonnen. Ik 
heb er zeker geen spijt van gehad, 
want dit werk heeft mij met heel 
veel mensen en toestanden in aan
raking gebracht. Eindhoven is ook 
een bijzonder plezierige stad, er ge
beurt veel. 

Twee belangriike waarheden 
Terwijl onze gastvrouw bezig is 

met koffie-inschenken en het ge
sprek zich rustig-stromend langs al
lerlei onderwerpen beweegt (van de 
commissie van deskundigen bij het 
eindexamen van HBS en kweek
school tot en met de nieuwe Eindho
vense schouwburg) dwalen onze 
ogen door de kamer rond. Boven een 
kast met wet- en andere juridische 
boeken hangen twee spreuken: 
"Nicht ärgern, ·nur wundern" en 
".Jeder spinnt anders". "Twee be
langrijke waarheden", zegt mevrouw 
De Vries. Zij kijkt er even naar met 
haar glasheldere lichtblauwe ogen, 
die het expressieve gelaat zeer na
drukkelijk beheersen. 

Vrijwel meteen gaat het gesprek 

over op het politiek liberale leven, 
dat "tegenwoordig vooral veel ge
richt schijnt op verjonging en ver
nieuwing''. 

Schijnt! -is het dan niet zo? 
"Je merkt het telkens: de ouderen 

raken wat meer op de achtergrond 
en de jongeren nemen het woord, 
maar als u het mij vraagt komt die 
zogenaamde verjonging en vernieu
wing neer op dingen, die moeder óók 
al wist - er is zo heel weinig nieuws 
onder de zon. Toch ben ik er vóór, 
dat ook de jongeren hun ideeën naar 
voren brengen. Zij laten op de oude 
dingen vaak een nieuw licht schij
nen. We zien hetzelfde in de jonge 
literatuur; er komt een eerlijkheid, 
een onbevangenheid, een openhartig
heid aan te pas, die ons ouderen soms 
doet opschrikken, maar tóch ... " 

Entree in de politiek 
Wij vragen hoe mevrouw De Vries 

in de po~itiek gekomen is. Zij ver-

telt, al kort na de oprichting lid te 
zijn geworden van de VVD, omdat 
zij de liberale beginselen als de 
beste aanvaardt. "Ik ben het vooral 
eens met art. 14 van prof. Ouds 
beginselprogramma, waarin hij zegt: 
het eigenbelang zal altijd de voor
naamste drijfveer van het menselijk 
handelen zijn en iedere leer, die dit 
ontkent, is gedoemd onwezenlijk te 
blijven; sociale wetten zijn ervoor, 
deze harde waarheid te verzachten. 
Wij mogen deze realiteit niet uit het 
oog verliezen. Weet u, dikwijls zijn 
wij liberalen tegenwoordig te wei
nig consequent. In dat opzicht kun
nen we nog veel van Multatuli leren. 
Volgens mij was hij de grootste li
beraal omdat hij volkomen conse
quent was in alles wat hij zei en 
deed. Wij, in deze tijd, laten ons 
te veel in de sfeer van het compro
mis bepraten. Ik geloof, dat dit on
juist is. Staan wij eenmaal op een 
standpunt, dan moeten we ons zo
veel mogelijk daaraan houden. Om 
een voorbeeld te noemen: een zaak, 
die mij nogal hoog zit is het Akkoord 
van Wassenaar, maar wij hebqen dit 
akkoord nu eenmaal aanvaard en ... 
pacta servanda sunt, verdragen zijn 
er om te worden nageleefd! Ik heb 
dit altijd als een vast principe be
schouwd". 

H.B.-Iid 
Mevrouw De Vries heeft al heel 

vroeg zitting gekregen in het be
stuur van de afdeling Eindhoven van 
de VVD. In de gemeenteraad vormt 
zij thans de helft van de liberale 
fractie (er zijn nl. na de jongste ver
kiezingen slechts twee VVD-ers over, 
maar "je kunt zelfs met z'n tweeën 
nog wel wat goeds doen"). 

Vijf jaar lang maakt zij deel uit 
van het hoofdbestuur van de partij; 
zij werd verleden jaar als een der 
weinige veteranen herkozen! Taken 
voor haar te doen in de stad, die zij 
genoeg dus, maar er is nog méér 
is gaan liefhebben als ,.,haar eigen 
stad". Zij houdt zich niet alleen be
zig met de eindexamens van de scho
len, die wij reeds noemden, maar 
zit ook in de kunststichting en in het 
bestuur van Cultureel Contact, een 
veren1gmg van kunstenaars en 
kunstminnenden en beijvert zich bij
zonder voor de instandhouding en 
uitbreiding van de nu al tien jaar 
bestaande "kunstmarkt", die vooral 
een aangelegenheid is <van Eindho
vens jongeren. 

Want ook al beseft zij heel sterk, 
dat "moeder het óok al wist" en éll 
bekijkt zij alle "verjonging en ver
nieuwing" met een sceptische glim
lach - diezelfde glimlach uit de 
verhalen, die zij vroeger als jong 
meisje schreef, vol fijne ironie en 
milde humor - zij blijft consequent 
in het ongeschreven pact, dat zij met 
de jongeren heeft gesloten en dat op 
"nur wundern" berust, op een leven 
en laten leven, op een wijs liberaal 
beginsel. Bslr. 
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heel wat bezwaren te hebben tegen het prijs
beleid van minister Andriessen. 

Onze Tweede-Kamerfractie stemde zelfs 
met (4 KVP-ers) als enige der grotere frac
ties unaniem tegen het wetsontwerp tot wij
ziging van de Prijzenwet, dat beoogde de 
minister de bevoegdheid te verlenen om ook 
individuele prijsmaatregelen te nemen. 

Het zelfde deed trowcens ook onze Eerste
Kamerfractie. 

3. Het is waarlijk geen geheim, dat. men 
in kringen van de VVD niets liever zou heb
ben gezien, dan dat gelijk met de optrekking 
van de AOW tot een sociaal minimum. het 
eerste gedeelte van de belastingverlaging: zou 
kunnen ingaan. Ook de heer Geertsema en 
zijn fractiegenoten echter zwichtten voor het 
op redelijke gronden gebaseerde "non possn
mu.s" der regering. Wij zijn ervan overtuigd, 
dat uiteindelijk ook de middenstand belang 
heeft bij een invoering van de 1Joorgenomcn 
belastingverlaging op een ogenblik. dat zij 
het evenwicht in onze economie zo n~in rno
gclij k verstoort. 

Dat de belasting1Jerlaging num.mer twee 
staat op de prioriteitenlijst van Jl7 asserwar 
wil zeggen, dat het (door de werking der 
progressie-factor) daarvoor beschikbare be
drag niet door de daarop volgende desiderata 
(o.a. de sociale verhogingen) mag worden 
verminderd, 

Minister Witteveen heeft zich daar strikt 
aan gehonden en mr. Geert.<enw heeft nog 
eens met grote nadruk verklaard, voor geen 
enkel verlangen uit de weg te gaan om àan 
dat bedrag van mim één miljard {iulden te 
ZAtZien laten tomen. 

Bij de handhaving van dat bedrag der to
tale belastingverlaging heeft ook en vooral 
de middenstand nog meer belang dan bij een 
iets vroegere datum, van ingang. 

Naar het ons bovendien voorkomt, behoeft 
de mogelijkheid, dat het eerste gedeelte van 
deze verlaging toch nog op 1 juli 1965 zal 
/ngaan, zeker nog n/et geheel te 1-oorden afge
~i'lueven. 

·!. Het stelt ons wat teleur. dat onze mede-
1rerl.-er ondanks het duidelijk gedocumenteer
de betoog van ",nsider" in ons nummer van 
JO september over "misverstanden rond de 
ambtenarensalarissen", toch nog weer die
zelfde misverstanden herhaalt. 

Inmiddels heeft nll ook mr. Geertsema bij 
de algemene beschouwingen in de Tweede 
Kamer nog eens toegelicht dat het overheids
personeel op deze na-calculatie een onver
vreemdbaar re eh t had, zodat daarop voor de 
k o mende loononderhandelingen ook geen 
enkel beroep kan worden gedaan. Het is 
jammer, dat van sommige zijden ten onrechte 
een der gelijke suggestie is gewekt. 

Hetgeen mr. Geertsema hierover in de Ka
mer heeft betoogd (zonder trouwens enige 
tegenspraak te ontmoeten) zullen wij in het 
volgende nummer afdr.nk!ren. 

Redactie V. en D. 

OOSTVOORNE 

I n Oostvoorne wonen flinke libera
le vrouwen. Zij hebben zich eerst 

verenigd tot een zelfstandige groep, los 
van alles, waren zeer actief en werkten 
steeds meer samen met d-e partij-afdeling, 
waarop zij een stimulerende invloed had
den. 

Tenslotte is de verhouding gelegaliseerd 

Copie voor deze rubriek te sen
den aan: Mej. Joh. H. Springer, 
Alexanderstraat 16, Haa•lem. 

en hebben zij zich in onze kring ge
schaard, waarin zij zeer welkom zijn. 

Er zijn 61 leden en de gemiddelde op-
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WIJNHANDEL- ANNO 1876- GRONINGEN 

Boele~s Scheepswerven en 
Machinefabriek N. V. 

BOLNES IBIJ ROTTERDAM> 

• 
Reparatie en nieuwbouw 

• 
TELEFOON 195100 ROTTERDAM TELEGR. BOELE-BOLt•~ES 

komst is ruim de helft. Menige grotere 
plaats kan dit beschaamd maken. 

In het streekblad "Nieuwe Brielse Cou
rant" stond een verslag (ook al weer zo'n 
goed voorbeeld) van een bijeenkomst, 
waarop de directrice, zuster E. Klein Wil
link, van het Streekverpleegtehuis "De 
Plantage" te Brielle, een levendige cause
rie hield over dit verpleegtehuis voor 
geestelijk gezonde, maar lichamelijk ge
handicapte patiënten, die daar zo mogelijk 
gereactiveerd worden. Voor .lUn ontspan
ning wordt veel gedaan. Zr. Klein Wil
link deed een beroep op ieder,. die ge
zond is en tijd over heeft, hiervan voor 
hen iets ter beschikking te stellen. 

Als vervolg op deze lezing was er het 
plan gezamenlijk een bezoek te brengen 
aan dit streekverpleegtehuis. 

SOEST-SOESTDIJK 

Ook hier kwam een verslag in de 
krant en wel een kolom op de 

voorpagina. De lezing was van mevr. mr. 
Verstegen-Kettlitz en was dezelfde, die 
zij in Gieten hield over "het doornige pad 
der gelijkwaardigheid". 

Op 10 november a.s. zullen de Soester 
dames een "praatmiddag" hebben ten 
huize van me"l'. Alting, Vredehofstraat 
12, Soestdijk, om half drie. Dan komt er 
van alles en nog wat aan de orde. 
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LEZING 

Telkens brengt de post voorstellen 
om met onze leden ergens heen te 

gaan of lezingen voor hen te laten houden. 
Gewoonlijk ligt het ver buiten ons terrein. 
Zo wil het Ned. Instituut voor Culturele 
Voorlichting ons aangenaam bezighouden 
met interessante voordrachten, waarvan 
de prijs varieert tussen f 75,- en fl75,-, 
plus reis- en transportkosten ........ 

Er is echter één uitzondering. In Noord
Holland wordt gratis door het Reactor 
Centrum Nederland te Petten een "film
programma met vlotte conference over de 
vredelievende toepassingen van kernener
gie" aangeboden. Is dat waê voor de 
Noordhollandse vrouwen, ter afwisseling 
van de politiek? 

TELEFOONNUMMERS 

'felefoonnummers willen tegenwoordig 
nogal eens veranderen. Wij hebben 

een nette lijst, maar wat hebben wij daar
aan, als die niet meer klopt? Nu komt men 
wel een eind, door een 1 voor het oude 
nummer te draaien, maar dat gaat niet 
altijd op. Wil men ons daarom op de 
hoogte houden bij verandering van num
ner? Dat bespaart ons tijd en last. Bij 
lOOrbaat dank. 

J. H. S. 

MIDDENSTAND ONDER 
DE LOEP 

Het tweede weekeind van de Algemene 
Oriënteringscursus over de Politiek (1964) 
op 24 en 25 oktober jl. was gewijd aan 
de problemen en de toekomst van het 
midden- en kleinbedrijf. 

Als inleiders traden o.m. op de Twee
de-Kamerleden M. Visser en mr. F. Por
theïne. Laatsgenoemde belichtte als eerste 
inleider de algemene en juridische aspec
ten van het middenstandsbeleid. Daarna 
besprak dr. J. Alers, lid van de Provin
ciale Staten van Zuid-Holland, directeur 
van een grossiersbedrijf en adviseur van 
de VIVO, de commerciële samenwerkings
vormen van middenstanders. 

Uitermate interessant waren de zojuist 
door de heer Alers in de Verenigde Sta
ten opgedane ervaringen met vrijwillige 
samenwerkingsvormen in de detailhan
del, zelfbedieningswinkels en andere dy
namische ontwikkelingen in het zelfstan
dige winkelbedrijf. Tot besluit van de 
eerste dag behandelde de heer Visser de 
ambachtspolitiek in Nederland. 

Op zondag lichtte eerst mr. J. C. M. 

Smits, directeur van de Nederlandsche 
Middenstands Financierings Maatschap
pij voor Bedrijfsobjecten NV (MBO) -
een dochteronderneming van de Neder
landsche Middenstandsbank NV - de ka
derc:.~rsisten voor over financierings- en 
vestigingsproblemen van de detailhandel 
en de verhouding van de zelfstandige de
tailhandel tot het grootwinkelbedrijf, 
waarna de directiesecretaris van laatstge
noemde bank, drs. D. Kruys, een uiteen
zetting gaf over de g·eschiedenis en de 
huidige vormen van het middenstands
krediet. 

Daar de heer Van Riel niet het gehele 
weekeinde aanwezig kon zijn, was de 
leiding van de conferentie in handen van 
mr. F. Korthals Altes, lid van het dage
lijks bestuur. Tot groot genoegen van de 
deelnemers bleek de heer Van Riel be
reid om aan het slot van de bijeenkomst 
zijn, in de loop van de jaren zo gewaar
deerde politieke commentaren en kant
tekeningen niet aan de kadercursisten te 
onthouden. 

S N I K KERS' HA N DEL M IJ. N~ V. 
ROTTERDAM GRONINGEN ARNHEM 

* 
Buizen FITTINGS Flenzen 

"ASCOT" Gaswandketels OLIESTANDMETERS 
.,KLAFRESTRöM"-gietijzeren ketels OLIETANKS 
"MARK"-radiatoren AFSLUITERS 
"N.S.K. SALLAND"-ketels PLINTVERWARMING 
.,THERMIA"-warmwaterboilers 
.,FLAMCO"-ophangstroppen 
.,FLEXCON" -expansievaten 

.,MARK"-BUIGMACHINES . 
VLOERHULZEN 
LASBOCHTEN 

en verdere artikelen op het gebied van de 

CENTRALE VERWARMING 
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ACTUELE KERNPUNTEN VAN PRAKTISCHE POLITIEI\ 

Eerste begrotingscommissies aan het 'Werk 

DAT moet uit de algemene mid-
'' delen worden gevonden." 
Er is geen leuze, die men op het 

ogenblik veelvuldiger hoort aan
heffen. 

Zonder er aanspra-ak op te maken, 
dat ons overzicht volledig is, kun
nen we zo reeds een achttal zaken 
opnoemen waarvan zij, die daarbij 
belang of daarvoor bijzondere be
langstelling hebben, menen dat juist 
hier toch een beroep op de algemene 
middelen - dat zijn dus de belas
tinggelden - mag en moet worden 
gedaan. 

Dat zijn: 
1 o. De extra weggelden, die nodig 

zijn om de thans ontworpen uitbrei
ding en verbetering van het wegen
plan te financieren. 

2°. De verhoging van de Jl.OW- en 
A WW -uitkeringen, die men niet (ge
heel) door premieverhoging, maar 
voor enige honderden miljoenen 
meer dan de thans 1Iitgetrokken 
f 150 miljoen uit de R~jkskas wil be
taald zien. 

3°. De verhoging van de college
gelden, die niet mag doorgaan, om
dat zij in strijd zou zijn met het be
ginsel, dat het hoger onderwijs voor 
steeds meerderen toegankelijk moet 
zijn_ 

4 o. De Nederlandse bijdrage voor 
de ontwikkelingslanden. die belang
rijk moet worden verhoogd, om zo 
snel mogelijk te worden gebracht op 
één procent van het nationale in-

I komen. 
5°. De uitkeringen aan de Ge

meenten in het kader van de finan
ciële verhouding, die onvoldoende 
worden genoemd. 

6°. Het defensieplafond, dat te 
laag wordt geacht om volledig aan 
onze nationale en internationale ver
plichtingen te kunnen voldoen. 

7°. De bijdragen aan de land
bouw, die opgevoerd zouden moeten 
worden om de gewenste samenwer
king tot stand te brengen. 

8 o. De oprichting ook van een 
saneringsfonds voor de middenstand, 
om ook hier de nodige "sanering" tot 
stand te brengen. 

* * * 

WTJ hebben voor 't ogenblikniet 
de tijd kunnen vinden, het 

totale offer van de schatkist, dat de 
inwilliging van al deze verlangens 
zou vergen, te berekenen. Dat het in 
Vele gevallen om honderden miljoe
nen gaat, staat echter vast evenals 
Vast staat, dat zij te samen ~eker ver 
het miljard overtreffen, dat minister 
Witteveen voor belastingverlaging 
heeft bestemd. 

En toch behoort zeker 80 procent 
van degenen, die te samen voor een 
of meer van deze verlangens pleiten, 
tevens tot hen, die de verlaging van 
de loon- en inkomstenbelasting een 
eerste noodzaak en een sociale eis 
~c;hten en die zich niet of nauwe
l:~ks kunnen verenigen met een tijde
hJk uitstel van de datum van invoe
ring dier verlaging. Al kan niemand 
tegenspreken dat een te snelle in
Voering een 'ons gehele volk dupe
rende verdere inflatie zou veroor
Zaken. 

En al valt evenmin te ontkennen, 

dat bij inwilliging van al deze ver
langens geen verlaging, maa1· eerder 
verhoging van de belasting nood
zakelijk zou zijn. 

* * * 

HET is misschien wat cru. dat 
· allemaal zo duidelijk te stel-

len, maar i.edere verdoezeling van dit 
onloochenbare feit betekent niet an
ders dan onverantwo01·delijke struis
vogelpolitiek. 

En nu hebben we maar niet eens 
gesproken van de eisen om ook dit 
jaar weer te komen tot verhoging 
van het loonplafond, met alle gevol
gen van verdere verbreking van het 
evenwicht in onze economie. 

De moraal van dit alles ligt voor 
de hand. Zij is ook heel duidel~jk ge
steld door mr. Geertsema bij de al
gemene beschouwingen. Regering en 
Kame·r zullen zich moeten houden 
aan de eenmaal vastgestelde priori
teiten van Wassenaar. 

Dat betekent, dat onwrikbaar dient 
te worden vastgehouden aan de over
eengekomen verlaging door neutra
lisering van de progressie-factor der 
loon- en inkomstenbelasting met be
hoorlijke optrekking van de vrije 
voet ter tegemoetkoming van de 
laagste loontrekkenden en met een 
extra bedrag ter tegemoetkoming aan 
de te zware druk op de middeninko
mens. 

Het betekent eveneens, dat voor 
elk opkomènd specifiek verlangen, 
dat nieuwe offers van de schatkist 
zou vragen, zal moeten worden aan
gewezen welke post men dan mei: 
een gelijk bedrag zou willen ver
rninderen. 

NOTITIES VAN 

EEN INSIDER 

HET is jammer, dat de nie1twe 
procedU?·e van begrotingsbe

handeling ook dit jaar nog niet vol
ledig kon worden doorgevoeTd, al 
zijn wij op zichzelf reeds zeer tevre
den met de uitbreiding tot niet min
der dan tien begrotingen. 

Had men de nieuwe procedure al 
volledig kunnen toepassen, dan zou 
ook de Algemene Begrotingscommis
sie, de zogenoemde ABC, in werking 
zijn getreden. 

Die ABC zal - zo ligt in de bedoe
ling - nadat het openbare onderzoek 
in de openbare commissievergaderin
gen heeft plaats gevonden, nog een 
,,coördinerend" ondeTzoek moeten 
doen volgen. Zij zal voorstelLen, ge-. 
daan in elk der afzonderlijke com
missies en strekkende tot veThoging 
of verlaging van uitgaven voor be
paalde doeleinden, in onderling veT
band moeten bezien en daarom.trent 
een advies aan de Kamer moeten 1Ût

brengen. 
Pas daarna zulLen dan de alge

mene financiële beschouwingen ove1· 
de begroting kunnen beginnen en 
veTvolgens komt dan de behandeling 
van de afzonderlijke begrotings-

hoofdstukken in de plenaire verga
dering. 

In die ABC zou men dan inderdaad 
een lijstje, zoals wij dat hier heb
ben gegeven, eens ("gecoördineerd") 
voor zich kunnen krijgen en de fi
nanciële consequenties daarvan on
der ogen kunnen zien. 

Waarschijnl~jk zal dat volgend jaar 
nu zo klmnen geschieden. 

* * * 

0 NDERTUSSEN is het open
bare comm.issiewerk voor de 

begrotingen, die aldus worden voor
behandeld, in de Tweede Kamer 
druk aan de gang. 

Binnenlandse Zaken zomede Volks
huisvesting en Bouwnijverheid z~in 
vorige week reeds afgehandeld en 
deze week zullen Economische Za
ken en Justitie inmiddels wel zUn 
gereed gekomen. 

Minister Toxopeus ·is deze behan
deling vlot doorgekomen. Afgezien 
van de van sommige zijden getoonde 
verontrusting over de moeilijke fi
nanciële positie van een aantal ge
meenten (maar die kreeg minister 
Witteveen ten dele op te vangen, 
omdat deze nu eenmaal de eerste 
ondertekenaar is van de memorie 
van toelichting op het gemeente
fonds en omdat de commissie er prijs 
op had gesteld, dat hij bij de op de 
financiële verhouding betrekking 
hebbende punten aanwezig zou zijn) 
was er apvalfend veel tevredenheid. 

De moed om het initiatief te ne
men tot de eerste studies voor een 
nieuwe Grondwet (al ontstond er 
over de procedure wel enige niet ge
heel uitgeprate verwarring), de be
reikte overeenstemming over de 
nieuwe werkwijze van het georgani
seerd overleg in ambtenarenzaken 
en de benoeming van twee vrottwe
lijke burgemeesters, werden mijwel 
algemeen geprezen. 

Wij moeten daarbij echter wel ver
melden, dat één belangrijk contro
versieel punt volgens afspraak was 
uitgeschakeld, omdat dit toch spoe
dig in behandeling zou komen: de 
befaamde Bijlme1·meerkwestie. 

Wanneer deze editie van ons week
blad verschijnt zal inmiddels wel 
gebleken zijn, ,J"at het parlementaire 

STALEN 

MEUBELEN 

GISPEN 
CULEMBORG 
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UW NAAR ZIT 
ONBERISPELIJK 

van vtoeg tot laat 

in weer en wind 

m~~~nt 
• Ifaarcrème 

Forse tube f 1,75. 

• 

gevecht om dit hete hang·ij;<er heeft 
opgeleverd. 1) 

* 

M INISTER BOGAERS, wiens 
ijver, goede bedoelingen en 

enthottsiasme niemand in twijfel 
trekt, is optimist gebleven. Aan de 
hand van een tijdens de commissie
vergadering rondgedeeld stencil 
meende de bewindsman te kunnen 
aantonen, dat wanneer alles loopt 
zoals hij dat nastreeft, in 1970 het 
woningtekort zal zijn ingelopen. 

Nog het meest hoopvol leek de 
mededeling van cie. minister aan het 
(wat in het gedrang gekomen) slot 
van de openbaTe voorbehandeling 
van zijn begroting. De mededeling 
namelijk, dat een interdepartemen
taal overleg gaande is over een "ac
tief doorstromingsbeleid, dat ten 
nauwste zal samenhangen met de 
huur- en subsidiepolitiek". 

Dat zou een aanwijzing k u n n e n 
zijn, dat het thans een richting op
gaat, die van onze kant altijd is be
pleit maar wij zullen onszelf niet blij 
mak~n voordat het .,schriftelijke 
stuk" is ontvangen dat de minister 
de Kamerleden ov~T dat onderwerp 
heeft toegezegd, zo mogelijk voordat 
zijn begroting in plenaire vergade
ring haar definitieve behandelinr 
ondergaat. 

Aan de verruimingen, die de Wet 
op de kansspelen mede dank zij 
enige anwndenwnten, die me Jrouw 
Van Someren had ingediend of 
mede-ondertekend, zal brengen, zou 
onze hoofdredacteur deze week enige 
aandacht w~iden. 

1) Het amendement Scheps werd met 74 
tegen 67 stemmen door de Kamer aan
vaard - Red. V.&. D. 

BRANDBLUSAPPARATEN 
Officieel goedgekeurd 

Talrijke attesten. 

SIMPLUS N.V. DORDRECHT 
VISSTRAAT 6-8 - TEL. 3344* !01850) 
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Indien hier 
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gestaan dan ••• 
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Broeibakken en alle onderdelen voor 
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VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

ONTWII(I(ELINGSHUI~P 

NIET VEEL MEER DAN SYMBOOL! 

De Tweede Kamer heeft via de motie Smallenbroek de regering uitgeno
digd op de rijksbegroting meer geld uit te trekken voor hulp aan de zgn. 
ontwikkelingslanden. Door deze motie en door het voorafgaande debat dreigt 
de indruk te worden gewekt, dat het vraagstuk van de ontwikkeling van 
de achtergebleven gebieden in de wereld vooral, of zelfs alleen een finan
ciële aangelegenheid is, een zaak van geldelijke ondersteuning, van hulp
betoon. Daardoor worden teveel verwachtingen verwekt in de ontwikke
lingslanden en hier. 

De problemen van de ontwikkelingslanden zijn, dachten wij, niet zozeer 
financiële vraagstukken. Niet dat er al meer dan genoeg hulp binnen komt. 
Naar schatting wordt per jaar zo'n 8 tot 9 miljard dollar aan hulp aan de 
ontwikkelingslanden besteed dat is tussen de 28.800.000.000 en 32.400.000.000 
Nederlandse guldens. Dat is zeker niet genoeg. 

, Nu komt er wel een klein pro
tbleempje bij en daaraan is, hebben 
wij goed geluisterd, merkwaardig 
genoeg in het Kamerdepat geen aan
dacht geschonken. Er gaat ook kapi

: taal uit de ontwikkelingslanden. Als 
vluchtkapitaal, als geld dus, dat 
door wie dan ook (maar niet door 
de gewone man) naar Zwitserland, 
de Verenigde Staten, Engeland en 
andere Westeuropese landen wordt 
gezonden, omdat het daar veiliger is 
in verband met mogelijke politièke 
en economische verwikkelingen. 

Vluchtkapitaal 
Een rapport van het Internatio

nale Monetaire Fonds, uitgebracht 
aan de wereldhandelsconferentie, die 
de Verenigde Naties dit voorjaar in 
Genève hielden, schat, dat in de ja
ren vijftig bijna een derde van de be
dragen, die in de vorm van investe
ringen binnenkwamen in Latijns
Amerika (een ontwikkelingsgebied) 
als vluchtkapitaal werd overge
bracht naar elders. Dit voorjaar zou 
volgens het IMF ongeveer 7,5 mil
jard dollar (27~;1, miljard gulden) 
Latijns-Amerika zijn ontvlucht. De
ze kapitaalvlucht is volgens het IMF 
symptomatisch voor vele ontwikke
lingsgebieden. Voor de franczone 
,geeft het monetaire fonds een kapi
'taalafvloeiing op in de orde van 
grootte van 920 miljoen dollar. 
Het geldgebrek is dus maar betrLk
kelijk. Bepaalde machthebbers kun
nen zich niet alleen gouden bedden 
.veroorloven, maar ook zorgen voor 
een centje achter de hand in Europa 
of de States voor eventualiteiten. 

Er mag dan niet genoeg binnen
komen en binnen blijven, er kómt 
toch al jarenlang wat binnen en er 
kan dus iets aan ontwikkeling wor
den gedaan. Er is natuurlijk ook een 
en ander aan de ontwikkeling ge
daan. Maar niettemin is het aandeel 
van de ontwikkelingslanden in de 
Wereldhandel .... gedaald. In 1953 
Was het aandeel 29 procent, in 1962 
Was het nog maar 25 procent. De 
ruilvoet is voor de ontwikkelings
landen ongunstiger geworden. 

Dit wil niet zeggen, dat de handel 
Van de ontwikkelingslanden niet is 
toegenomen, integendeel, maar die 
Van de industrielanden is sterker ge
groeid. De ontwikkelingslanden zijn, 
ondanks de gegeven steun, relatief 
Verder achterop geraakt. Dat is niet 
Onlogisch, als men bedenkt, dat de 
Vraag naar goederen, die in steeds 
Welvarender, al ontwikkelde landen 
ontstaat, zich meer en meer richt op 
duurzame, dus industriegoederen en 
niet op tropische produkten, op 
grondstoffen en landbouwproduk
ten, 

Waar het om gaat 
Hier ligt naar ons inzicht het we

zenlijk vraagstuk. De oplossing is 
eenvoudig zal u zeggen. De ontwik
kelingslanden moeten het zoeken in 
industrialisatie! Zeker, maar dan 
moet men wel zorgen, dat de pro
dukten van die nieuwe industrieën 
ook een afzetgebied kunnen vinden. 
Dat wil zeggen, dat a ll e reeds ge
industrialiseerde landen een libera
lere invoerpolitiek moeten gaan voe
ren dan zij nu doen. Niet alleen voor 
grondstoffen en landbouwprodukten 
maar ook en vooral voor halffabri
katen en eindprodukten. 

Alle ontwikkelingshulp zal lap
werk blijven, zolang men er i:üet in 
slaagt oin de markten van de ont
wikkelde landen ruimer open te 
stellen voor alle produkten van de 
achtergebleven, zich industrialise
rende landen. Voor deze liberalisa
tie pleiten - en dat doen wij - is voor 
een volksvertegenwoordiger in een 
industrieland intussen heel wat 
moeilijker dan over één procent voor 
de arme wereldgenoten praten. De 
eigen industrie zal er de weerslag 
van ondervinden, misschien, en dat 
is voor de ondernemers en hun 
werknemers niet zo prettig. 

De industrielanden zullen de ont
wikkelingslanden moeten helpen bij 
het opbouwen van een industrie, die 
de kansen krijgt haar produkten te 
verkopen. Dat wil allereerst zeggen, 
financiële en technische steun naast 
de liberalisatie. Het laatste is een 
aangelegenheid van de regeringen, 
het eerste naar onze mening, van het 
internationale bedrijfsleven. Men 
kan het, dachten wij, het beste zoe
ken in "joint ventures". Maar ook 
daar voelt het bedrijfsleven in de 
"rijke" wereld alleen maar voor 
als het er zeker van kan zijn, dat 
de gezamenlijke vestiging in het ont
wikkelingsland niet de kans loopt 
te worden geteisterd door stakin
gen, chicanes en naasting. 

De ontwikkelingslanden zelf zul
len orde op zaken moeten stellen. 
Welvaart voor het volk is alleen te 
bereiken in een land waar politieke, 
economische en sociale rust heerst. 
De grote, rijke broers kunnen ook 
op dit gebied misschien wel eens de 
hand reiken maar de regeringen en 
de politieke groeperingen in de ont
wikkelingslanden dragen de verant
woordelijkheid. Men doet, dachten 
wij, goed wat dit betreft de ver
wachtingen niet overal even hoog te 
spannen. Het vluchtkapitaal is een 
teken aan de wand. De Kongo is een 
triest voorbeeld hoe het kan gaan. 

De ontwikkelingslanden zullen 
verder hun vrees voor het "kapitalis
tische, neo-koloniale" particuliere 
initiatief van het internationale be-

drijfsleven over boord moeten zet
ten. 

Liberalisatie gaat moeilijk 
Het is allemaal nog zover niet. De 

liberalisatie van de internationale 
handel heeft heel wat voeten in de 
aarde, voornamelijk door het eigen 
belang van de ontwikkelde land:m. 
Het overwinnen van de met de prille 
vrijheid van vele ontwikkelingslan
den verbonden perikelen, is evenmin 
simpel of een zaak op .korte termijn. 

Er rest ons voorlopig niet veel 
meer dan wat geldelijke steun, die in 
feite nooit genoeg kan zijn, omdat 
ze het wezenlijke probleem niet op
lost en waarvan (daardoor) ook nog 

I E 
PARTIJ-AFDELING 
OPGERICHT TE 
NEDERHORST DEN BERG 

Op woensdag, 21 oktober j.l., werd 
te Nederhorst den Berg een openbare 
vergadering van onze Partij belegd, 
welke tot doel had te komen tot op
richting van een afdeling van de VVD 
in deze gemeente. 

V oor het Hoofdbestuur waren hier 
aanwezig'het lid van de bestuur, drs. P. 
Th. van Leeuwen, en de organisator
propagandist der Partij, de heer L. van 
Vlaardingen. 

Nadat de heer Van Leeuwen een in
leiding had gehouden ove1· het onder
werp "Gemeentebelangen en de VVD" 
werd in een uitgebJ,"eide onderlinge dis
cussie een groot aantal vragen behan
deld. 

Na afloop van deze discussie werd 
besloten tot oprichting van een afdeling 
onzer Partij over te gaan en werd een 
voorlopig bestuu1· gekozen. 

KENNISMAKINGS
BIJEENKOMST IN HEILOO 

Op 15 oktober j.l. hield de afdeling 
Heiloo ten huize van il. T. G. Tomson 
een bijeenkomst voor hen, die sympathi
seren met de liberale gedachte. 

In een geanimeerde stemming maakte 
een veertigtal gasten, waaronder 14 niet
leden kennis met het Tweede-Kamerlid 
mr. F. Portheine, een tweetal in Heiloo 
woonachtige leden van de Provinciale 
staten en enige raadsleden. 

De voorzitter, de heer J. H. Jagten
berg zette in het kort uiteen welke acti
viteiten door de afdeling zullen worden 
ontplooid. Zo vestigde hij er de aan
dacht op dat op 24 november a.s. de 
voorzitter van de Partij, ir. K. v. d. Pols 
in A1kmaar zal spreken. 

Daarna hield mr. Portheïne een korte 
causerie, die door de aanwezigen zeer 
werd gewaardeerd. 

De gastheer en gastvrouw, alsmede het 
afdelingsbestuur, kunnen op een geslaag
de bijeenkomst terugzien. 

Mr. VAN RIEL 
HIELD VRAGENUURTJE 
IN ARNHEM 

Op de najaarsvergade1ing van de Cen
trale Gelderland, welke op 17 oktober 
onder voorzitterschap van de heer J. 
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een belangrijk deel verloren gaat. 
De geldelijke hulp aan de ontwikke
lingslanden is niet veel meer dan een 
symbool. Enerzijds van een zekere 
internationale solidariteit en van de 
wens om een gelukkiger wereld op 
te bouwen. Anderzijds van de on
macht om werkelijk solidair te zijn 
en werkelijk tot één wereld te ko
nl.en- dBo. 

IJ 
Kroes te Arnhem werd gehouden, had 
de afhandeling van het huishoudelijke ge
deelte een vlot verloop. Dit was waar
schijnlijk niet geheel toevallig. 

De agenda vermeldde n.l. een "vra
genuurtje", dat door mr. H. van Riel ge
houden werd. 

De heer Van Riel bracht met zijn dui
delijke en scherpzinnige beschouwingen -
zoals gewoonlijk, de zaal tot geboeid luis
teren. De onderwerpen welke door de 
vragenstellers waren gekozen varieerden 
tussen zaken van plaatselijk en provin
ciaal belang tot landelijke prpblemen op 
velerlei gebied. 

Het was eerst drie uur na de opening 
van de vergadering dat de voorzittersha
mer voor de laatste maal op de tafel 
neerkwam. De zeer talrijke aanwezigen 
hadden een prettige en nuttige middag 
gehad. 

ADRESVERANDERINGEN 

Bij verhuizing, onjuistheden in 
het adres bij de bestelling van het 
weekblad enz., wordt men ver
zocht dit niet alleen door te geven 
aan de secretaris van de afdeling, 
doch ook aan de administratie van 
het weekblad Vrijheid en Demo
cratie, Postbus 43, Amersfoort. 

Vertraging of zelfs het noodge
dwongen staken der toezending kan 
daardoor worden voorkomen. 

ALGEMEEN SECRETARIAAT 

V.V.D. 
Koninginnegracht 61 

's-Gravenhage 

T alefoon ( 070) 60 48 03 

(3 lijnen 1 
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,,Gastheren in eigen land" 

HOTEL ,,DE NEDERLANDEN'' VREELAND 
RESTAURANT -ROTISSERIE !P,NAPOLEONu 

VREELAND 4 /o VECHT 
BIJ KRUISINQ AUTOWEQ ftAARLEM/ftiLVERSUM +UTRECHT/AMSTERDAM 

TEL .. (02943) 15 76 

HOTEL WITTEBRlTG 
DEN HAAG - SCHEVENINGEN 

alle kamers met privé bad en douche 

ni·euwe Restaurant en Lounge-Bar 

(geheel airconditioned) 

SAlJR DEN HAAG 

Lange Voorhout 47-52 - Tel. 113938 

* Restaurant 

* Grillroont 

* American Bar 

* 
Aparte salon voor vergaderingen 

CJ:!y nhotel - clJrnhem 
annex SAVOY ·RESTAURANT 

Hotel met sfeer en gesoigneerde keuken 

RIJNTERRAS 

Onderlangs 10- Arnhe~- Tel. 08300- 27141 

waar de gast k~ning is 
Cocagne, levend middelpunt van een levende stad: 
perfekte outillage voor vergaderingen, congressen, 
shows, feestelijke bijeenkomsten: royale hotelacco· 
modatie, restaurant, café, petit-restaurant, bar en 
bowling. Speciale arrangementen bij feestelijke gele· 
genheden: Kerstmis- Nieuwjaar- Pasen- Pinksteren. 

RESTAURANT DES SPÉCIALITÉS. CAVE RENOMMÉE. 
EINDHOVEN, VESTDIJK 47. TELEFOON 04900- 69288. 

HET CENTRUM VAN HILVERSUM 
HILVERSUM 

KERKBRINK 1 

TELEFOON <02950) 4 61 41 
(3 LIJNEN) 

CAFE-RESTAURANT 

GROTE TERRASSEN 

B A R G E 0 P E N D T 0 T 0 2..0 0 U U R 

* 
ZALEN EN SALONS VOOR ALLE 
EVENEMENTEN 

* 
PARKEERGELEGENHEID VOOR 
50 W A G E N S 0 P E I G E N T E R R E I N 

HOTEL BOUWES 
ZANDVOORT 
Telefoon (03407) 30 46 

* 
Dagelijks muziek 
met internàtionale Cabaretprogramma's 

* 
Unieke accomodatie 
voor congressen en partijen 

* THE LAST WORD IN COMFORT! 
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Partij-activering 

GOLVEN EN ULTIMATUM 

De woelige golven rondom het 

vraagstuk Bijlmermeer zijn 
tot rust gekomen. Thans is aan de 
orde, op welke wijze minister en 
Kamer ook op dit punt tot een ge
meenschappelijk beleid kunnen ko
men. Daarvoor moet zeker een 
grondslag te vinden zijn. Overigens 
staat het vast, dat het verschil van 
zienswijze tussen minister Toxopeus 
en de Kamermeerderheid in geen 
enkel opzicht een politiek beginsel 
betreft. Het is slechts een kwestie 
van doelmatigheid. Juist daarom is 
het te begrijpen, dat verschillende 
fracties verdeeld hebben gestemd. 
Vóór de tweede wereldoorlog 
veroorzaakte de eveneens zakelijke 
vraag - wel of geen devaluatie -
een scheidslijn dwars door de par
tijen. Toen werd een oplossing door 
feiten onafhankelijk van Neder
lands wil, geforceerd. En ons land 
werd in zijn gedwongen overgaan 
tot muntontwaarding de laatste der 
Mohikanen. Wij hopen, mede in het 
belang van de woningbouw, dat na 
het Kamerdebat de nieuwe formule 
voor dit Bijlmermeer-vraagstuk niet 
maandenlang op zich zal laten 
wachten. Met vernuft en goede wil 
moet dit stellig mogelijk zijn. 

* * ,. 

Dr. W. P. Berghuis, voorzitter 

van de ARP heeft op het na
jaarscongres van zijn partij te 
Utrecht vier punten genoemd, die 
hij zo belangrijk acht, dat men er 
Kabinetten op zou mogen laten val
len. De besteding van de welvaart, 
de hervorming van de maatschappij
structuur (re1::htsvorm van de onder
neming), hèt organisatie-bestel (in 
de wandeling met "zuilen" aange
duid). Ten slotte de ruimtelijke or
dening. 

Ziehier het kwartet van aange
legenheden, waarvan de AR-voor
zitter meent, dat zij stuk voor stuk 
breekpunten in de verhouding tussen 
Kabinet en Kamer mogen zijn. Dit 
alles, zo verklaarde dr. Berghuis, is 
belangrijker dan de vraag of libera
len dan wel socialisten deel uitma-

ken van de Regering. Vooral moet 
- aldus verder dr. Berghuis - de 
indruk worden vermeden, dat de 
Christ. democratische politiek ".er
gens" tussen het socialisme en het 
liberalisme "zonder eigen politiek 
gezicht zou zijn". Dat eigen gezicht, 
begrijpen wij het goed, wil de AR
voorzitter laten bepalen zowel door 
een christelijke als door een sociale 
politiek. 

Volgens onze mening verliest dr. 
Berghuis twee zaken uit het oog. 
Voor de verwezenlijking van zijn 
eerste punt, een evenwichtige beste
ding van de welvaart, is het wel de
gelijk van primordiaal belang of 
een regeringsbeleid al dan niet door 
een sterk socialistisch accent wor_dt 
bepaald. In dat laatste geval zal van 
een waarlijk evenwicht, niet ten 
voordele van één, maar van alle 
groepen weinig sprake zijn. En ten 
tweede noemt de AR-voorman in 
de verdere uitwerking van zijn so
ciale politiek onder de sociaal zwak
keren de middengroepen. Maar - van 
zijn kant terecht - vermeldt hij niet, 
dat de belangen van die middengroe
pen bij een dynamische centrum
groepering als de VVD in betere 
handen zijn dan bij een in wezen 

conservatieve rechtse partij. 

* * * 

Een ultimatum van President 

de Gaulle bracht opschudding 
in het kamp der Europese Zes. De 
generaal liet namelijk zijn minister 
van Voorlichting Alain Peyrefitte 
verklaren, dat "Frankrijk niet meer 
zal deelnemen aan de EEG, indien 
de landbouwmarkt niet wordt geor
ganiseerd zoals was afgesproken". 
De afspraak luidde inderdaad 15 de
cember van dit jaar, zodat het ulti-

ATTENTIE! 

matieve karakter voor een ieder die 
lezen of horen kon, duidelijk was. 
Sindsdien heeft Couve de Murville, 
de Franse minister van Buitenlandse 
Zaken, een gelijke verklaring afge
legd. Waar het op neerkomt, is, dat 
Frankrijk zeer lage en Duitsland 
zeer hoge graanprijzen heeft. Waar
schijnlijk heeft President de Gaulle 
zijn boeren, die - zie de melksta
king - niet al te best gehumeurd 
zijn, wat gunstiger willen stemmen. 
De Franse agrariërs verwachten im
mers voordelen van het Europese 
landbouwbeleid. Al draalt Duilts
l~d nog steeds met het accepteren 
van de lagere gemeenschappelijke 
graanprijzen, in ieder geval is de 
wijze waarop de Franse president dit 
alles bekend heeft gemaakt een pijn
lijke zaak. Minister Biesheuvel toon
de zich dan ook bijzonder weinig in
genomen met dergelijke verklaringen 
"buiten de Raad van de Europese 
Gemeenschap afgelegd". 

Intussen zijn er aanwijzingen, dat 
president de Gaulle zijn gehele ver
zet zowel tegen de EEG als tegen de 
multilaterale kernvloot slechts als 
voorwendsels gebruikt om de NATO 
te verlaten. Zijn afkeer tegen de 
Amerikaanse suprematie en zijn 
hardnekkig geloof aan Frankrijk's 
grandeur zouden hier de "Leitmoti
ve" zijn. 

Voor Nederland, evenals voor zijn 
andere EEG- en NATO-partners zijn 
deze Franse dreigementen, die be
halve wat de EEG betreft nog niet 
officieel geuit zijn moeilijk verteer
bare zaken. Daarbij is ons aller vei
ligheid ten nauwste betrokken. In 
het kielzog te geraken van een der
de macht, stijl de Gaulle, zou verza
king van ons op het ruime Westen 
gerichte Atlantische beginsel zijn. 

L.M. 

ATTENTIE! 

Luistert op DONDERDAG, 12 NOVEMBER a.s., van 18.20-18.30 uur, 
over de zender Hilversum II (298 m) naar 

.,DE STEM VAN DE V.V.D." 

(Zie pag. 2) 

Johuson's triomf 

H et gezond verstand heeft gezege
vierd. De doffe instincten van 

rassenhaat en onverdraagzaamheid heb
ben het onderspit moeten delven. Het is 
alsof na de plotselinge vloedgolf van 
enthousiasme pro Goldwater op de re
publikeinse conventie van deze zomer, 
het Amerikaanse volk als geheel zijn 
bezinning herwonnen heeft. Johason's 
overwinning met overweldigende cij
fers is groter dan ooit in deze eeuw 
door een president van de Verenigde 
Staten werd behaald. Opmerkelijk daar
bij is hoe staten, die als hechte steun
punten der republikeinen golden, niet· 
temin democratisch hebben gestemd. 
De redelijke en bezonnen elementen uit 
het republikeinse kiezerskorps wilden 
blijkbaar geen risico's nemen en hebben 
daarom op àe democratische kaJ?didaat 
gestemd. 

Een enkele ongelukkige "affaire" 
van één van Johuson's medewerkers en 
zelfs de smadelijke aanval op het vlieg· 
veld bij Saigon hebben de kiezers niet 
kunnen beïnvloeden. Zij hadden geen 
vertrouwen in een riskant, wisselvallig 
en zelfs avontuurlijk beleid, dàt hun 
van de republikeinse kandidaat te wach
ten stond. Goldwater's neigingen tot 
extreme oplossingen en bovendien in 
feite zijn afweerhouding tegen de 
emancipatie der negers hebben blijk
baar vele oorspronkelijk republikeinse 
kiezers van hem vervreemd. Slechts 
sommige staten van het Zuiden der 
U.S.A., fel gekeerd tegen de opheffing 
der segregatie, hebben zich voor de 
republikeinse kandidaat verklaard. 

Voor Nederland, Europa en de we
reld betekent Johnson's zege de voort
zetting van een evenwichtig en toch 
vooruitstrevend beleid. Deze bij uitstek 
ervaren parlementariër heeft als presi
dent getoond, zich bewust te zijn van 
zijn verantwoordelijke positie als leider 
van de vrije wereld. Het Amerikaanse 
volk heeft hem verkozen door middel 
van een aardverschuiving, die ook als 
"interne revolutie" betiteld is (mr. Van 
Riel). Geschraagd door dit overweldi
gend mandaat kan president Johnson 
zich met een nieuwe vaart zetten aan 
het attaqueren van tal van gevaren· 
zones in deze wereld. Men mag ervan 
overtuigd zijn, dat de vrede en de 
vooruitgang bij hem in goede handen 

zijn. 



VRI.JHEID EN DEMOCRATIE 

UIT DE PARTIJ 
PARTIJ-ACTIVERING 

Ingevolge het besluit van het Hoofd
bestuur tot activering van de Partij 
werd op vrijdag 30 oktober j.l., in 
hotel Telkamp te Tiel de eerste streek
vergadering van een aantal Partij-afde
lingen gehouden. 

V oor deze streekvergadering waren 
uitgenodigd de besturen van de afde
lingen Beusichem, Culemborg, Gelder
malsen, Maurik, Tiel en Zaltbommel. 

Voor het Dagelijks Bestuur waren bij 
deze bijeenkomst aanwezig de heren 

· mr. F. Korthals Altes en H. J. L. Von
hoff, voor het Hoofdbestuur de beide 
regionale vertegenwoordigers van de 
provincie Gelderland in dit bestuur, de 
heren ir. W. van der Ham en ir. J. N. 
Kooij, en de organisator-propagandist 
der Partij, de heer L. van Vlaardingen. 

Na een korte inleiding van de heren 
Korthals Altes en Vonhoff werd uit
voerig van gedachten gewisseld hoe tot 
een zo effectueel mogelijke activering 
der betrokken Parrij-afdelingen in dit 
deel van de Betuwe te geraken. 

Besloten werd uit de aanwezige be
stuursleden een kleine commissie samen 
te stellen, welke op korte termijn in 
overleg met de betrokken afdelingsbe
sturen zal komen tot de instelling van 
een regionale propagandacommissie. 
Deze voorbereidingscommissie bestaat 
uit de heren F. A. van Dijk Jr. te Beu
sichem, A. Delfos te Zaltbommel en J. 
Kok te Est. 

Een nieuwe vergadering met deze af
delingsbesturen en de dan geïnstalleer
de regionale propaganda-commissie is 
vastgesteld op vrijdag 18 december a.s. 

in hotel Telkamp te Tiel, aanvang des 
avonds 7.30 uur. 

NIEUWE AFDELING TE 
NEDERHORST DEN BERG 

In het nummer van vorige week 
maakten wij melding van de oprichting 
van een afdeling Nederhorst den Berg 
der Partij. 

Het bestuur van deze nieuwe afde
ling is samengesteld als volgt: voor
zitter: A. Kool, Overmeerseweg 84F 
penningmeester: J. H. Reichart Sr.; le
den: P. van Rensen, T. K. v.d. Heijden 
en J. Schapers Jr. 

De voorzitter, de heer A. Kool, zal 
tevens voorlopig het secretariaat waar
nemen. 

GESLAAGD FORUM TE EDE 
Een dezer dagen belegde de afdeling 

Ede een vergadering, waarin een forum 
zijn licht liet schijnen over het kernplan 
voor Ede. 

Er ontwikkelde zich een geanimeerde 
discussie. De opkomst was verrassend 
goed. 

INFORMELE 
CONTACTAVOND 
TE AMSTELVEEN 

Dezer dagen organiseerde het bestuur 
van de afdeling Amstelveen als inleiding 
van het winterprogramma een informele 
cantacta vond. 

De voorzitter, de heer Pezaro, zette 
het doel van deze bijeenkomst nader uit
een en kondigde interessante lezingen aan, 
waarvan de eerste zal plaatsvinden op 
woensdag 25 november om acht uur in 

· de Amstelhoek. Spreker is de heer Drij
ver, oudsecretaris van de afdeling, met 

OPENBAAR CONGRES TE ZUTPHEN 
DE V.V.D. EN DE EUROPESE GEMEENSCHAP 

Deze liberale EUROPA-DAG wordt gehouden op 
21 NOVEMBER 1964 in de BUITENSOCiëTEIT 
te ZUTPHEN. 

Het congres wordt georganiseerd door de samenwerkende Kamercen
trales in Gelderland en Overijssel en staat onder leiding van de vice
voorzitter van de V.V.D., drs. J. A. F. ROELEN. 

Programma: 

10.00-10.30 uur: Ontvangst van de gasten. 

10.30-10.40 uur: Opening door de voorzitter van de Centrale Gelder
land, de heer Kroes. 

10.40-11.10 uur: Inleiding door mevrouw mr. J. M. Stoffels-van Haaf
ten. Onderwerp: Het Europa van de zes en de wereld. 

11.15-11.45 uur: Inleiding door mr. dr. C. Berkhouwer. Onderwerp: · 
Nederland - Europa - Amerika. 

11.50-12.20 uur: Inleiding door ir. J. Baas. Onderwerp: De landbouw 
in de stroomversnelling van de E.E.G. 

Lunchpauze 

14.00-16.00 uur: Gelegenheid tot het stellen van vragen en discussie. 
16.00 uur: Sluiting door de heer A. Nawijn, voorzitter van de Kamer

centrale Zwolle. 

Dit tijdschema behoeft voor niemand een bezwaar te zijn het congres 
bij te wonen. 

Deelnemers worden verzocht onderstaande strook 
vóór 18 november in te zenden aan: Kamercentrale 
Zwolle V.V.D., Postbus 18, Delden (0.). 

De ondergetekende 

Naam: ········································ ·································· 

Adres: ········································ ·································· 

Woonplaats: I 
···································································· 

geeft zich op als deelnemer aan het Congres "De V.V.D. en de Europese 
gemeenschap" en zal wel/geen gebruik maken van de lunch à f 4.60 incl. 
in de Buitensociëteit. 

Handtekening: 

··········································· 

als onderwerp: "Huisvestingsproblemen 
in Amstelveen". Hij verwachtte, dat alle 
aanwezigen belangstellende kennissen en 
vrienden zullen opwekken deze zeer in
teressante avond bij te wonen. 
Daarna bleef men geruime tijd bijeen 
en werden vele vraagstukken aangsne
den en besproken. 

MEVROUW VAN SOMEREN 
SPREEKTIN VElSEN 
De afdeling Velsen nodigt belangstel
lenden uit voor een openbare vergade
ring op vrijdag 13 november om 20.15 
uur, in café-restaurant de Weyman, 
Hoofdstraat 216 te Santpoort. 

Mevrouw H. v. Someren-Downer houdt 
een inleiding over de Mammoet-wet: Po
litiek en Opvoeding. 

Er is gelegenheid tot discussie. Voor 
deze avond zijn voorts een aantal onder
wijsdeskundigen uit Velsen uitgenodigd. 

Prof. Mr. OUD 
SPRAK IN GRONINGEN 

Op 19 oktober hield een "Liberale So
citeit" van de afdelingen Groningen en 
Haren haar eerste "bijeenkomst in het 
seizoen 1964-'65. 

De vele aanwezigen hebben geen spijt 
gehad van hun gang naar het "Concert
huis" te Groningen. In hun midden sprak 
onze oud-partijvoorzitter prof. mr. P. J. 
Oud over Parlementaire Herinneringen". 

Het wa~' hartverwarmend hem twee 
uur lang met ongeblust vuur en grote 
vaart te horen vertellen over het parle
mentair leven in Nederland. Spr. begon 
met de vermelding van zijn belangstel
ling voor politiek, toen hij (in 1903 en 
1904) nog op de HBS zat en eindigde 
met de vorming van de VVD na de bevrij
ding, toen hij en andere vrijzinnigdemo
craten teleur gesteld werden in de te 
sterk socialistische gekleurde P v. d. A en 
daarom aansluiting zochten bij de Partij 
v. d. Vrijheid. 

Zijn betoog was gekruid met puntige 
kritiek en humoristische anecdoten. 

Bij de discussie na de pauze gaf prof. 
Oud enige belangwekkende staatsrechte
lijke uiteenzettingen, zonder zich te laten 
·verleiden tot het doen van uitspraken 
over hangende vraagstukken. 

WINTERPROGRAMMA 
AFDELING ZWIJNDRECHT 

De afdeling Zwijndrecht deed ons een 
overzicht toekomen van haar winterpro
gramma, dat er als volgt uitziet: 
10 november te Dordrecht, Hotel Ter 
Merwe, 8 uur, spreker mr. C. F. G. M~
thon Bake, onderwerp: De agglomeratie 
"Rijnmond" voor bestuurs- en gemeen
teraadleden der Drechtsteden. 
21 november te Rotterdam, Atlanta, half 
drie, Algemene Ledenvergadering van de 
Kamercentrale Dordrecht. 
27 november te Groot Ammers, spreker 
mr. H. v. Riel over de ontwikkeling van 
de provincie Zuid-Holland en de Alblas
serwaard in het bijzonder. 
30 november te Zwijndrecht, Bestuursver
gadering van de afd. Zwijndrecht. 
15 december te Zwijndrecht, Hotel Swin
dregt, 8 uur, spreker R. Zegering Had
ders in een openbare vergadering. 
6 januari te Zwijndrecht, Hotel Swin
dregt, 8 uur, Algemene Ledenvergadering 
van de afd. Zwijndrecht. 
14 januari te Zwijndrecht, 8 uur, spreek
ster mevr. G. V. v. Someren-Downer, 
openbare vergadering. 

Voorts wordt een bezoek aan de Twee
de Kamer tijdens een avondvergadering 
georganiseerd. 
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COMMISSIE VOOR 
CULTURELE ZAKEN 
VERGADERDE 

Op 22 oktober j.l. kwam ten kan
tore van het Algemeen Secretariaat 
van de VVD de Commissie voor Cul
turele Zaken in vergadering bijeen 
onder leiding van de voorzitter, mr. 
L. J. F. Wijsenbeek 

Uitvoerig is van gedachten gewis
seld over de mogelijkheid tot herkrij
gen van een eigen, nationale opera, 
over de subsidieverdeling, tèn be
hoeve van het Nationaal Ballet en het 
Nederlands Danstheater en over het 
Holland Festival. 

VERGADERINGEN 
VAN DIVERSE COMMISSIES 

Woensdag 28 oktober j.l. vergader
de te Den Haag onder voorzitterschap 
van ir. D. S. Tuynman, de Landelij
ke Landbouwcommissie der Partij. 

Donderdag 29 oktober j.l. kwam 
te Utrecht, onder leiding van dr. P. 
J. Reimer, de Onderwijscommissie 
bijeen. 

Namens het Hoofdbestuur heeft mr 
F. Korthals Altes op 29 oktober j.l. 
ten kantore van het Algemeen Secre
tariaat de Sociaal-Economische Com
missie geïnstalleerd. Drs. G. M. V. 
van Aardenne is hiervan voorzitter, 
mr. G. C. van Dijk, secretaris. 

Besloten is onder andere tot instel
ling van werkgroepen, een ieder be
staande uit 3 à 5 commissieleden 
welke diverse onderwerpen in be
handeling zullen nemen in afzonder
lijk te houden vergaderingen. 
De eerstvolgende vergadering van de 
Commissie zal plaatsvinden op 25 fe
bruari 1965. 

CQ,.FIJN 
'-- " . '.-- ~ :· : 
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prodakten 
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* TELEFOON 03401-207 

~-----------------------------~ Het 10-jarig bestaan van de 
Prof. Mr. B. M. Teldersstichting, 

(het studiecentrum op liberale grondslag) 

zal met een feestelijke bijeenkomst 
worden herdacht 

op DONDERDAG 19 NOVEMBER om 14.45 uur in het KURHAUS 
· teSCHEVENINGEN. 

Sprekers: 
Professor Mr. R. P. CLEVERINGA, 

oud-hoogleraar te Leiden, 
over: "DE FIGUUR VAN WIJLEN PROFESSOR TELDERS" 

en Mr. D. U. STIKKER, 
oud-Secretaris-Generaal van de NAVO, 

l
l over: "DE PLAATS VAN NEDERLAND IN DE WERELD". 

Toegang vrij. 
1 

Kaart~n vóór 10 november aanvragen bij: Prof. Mr. B. M. Telders- I 

stichting, Koninginnegracht 55a, Den Haag. Telefoon 63 57 80. : 

~----~~~-,--~-~~--------~--------~ 
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ARGUMENTEN 
* * De SER heeft vorige weelt een * advies aan de regering samen
gesteld over het sociaal-economisch 
beleid in 1965. Daarbij bleek de meer
derheid van mening, dat er straks wei
nig ruimte kan zijn voor loonsve·rho
gingen. Hetgeen een duidelijke teleur
stelling voor de vakcentrales was, aan
gezien deze niet alleen de werkgevers, 
maar ook opvallend veel kroonleden 
tegenover zich zagen. Na afloop zei 
NVV -voorzitter Roemers daarover: "Er 
is langzaam aan een ontwikkeling in 
de SER gaande, dat de kroonleden 
minder steun aan de vakcentrales ge
ven dan aanvankelijk het geval was. 
Wij zijn teleurgesteld dat onze argu
menten hen niet hebben aangespro
ken." Misschien moet de heer Roemers 
de schuld daarvan niet zo zeer bij de 
kroonleden zoeken als wel bij zijn 
argumenten. 

VERIJlOCHENING 
* * In de openbat·e vergadering van * de commissie uit de Tweede 
Kamer voor Economische Zaken heb
ben vorige week alle sprekers op één 
na het besluit van de jonge, Engelse 
Labourregering om de invoerrechten 
met vijftien procent te verhogen scherp 
gekritiseerd. Alleen de heer Neder
horst (PvdA) zei dat hij er wel begrip 
voor.had. 

Ook het Algemeen Ochtendblad 
"Het Vrije Volk" manoeuvreerde zich 
in een uitzonderingspositie. Terwijl de 
meeste kranten schreven dat de maat
regel een harde slag voor de Neder
landse export werd geacht, meldde het 
PvdA-blad, dat de gevolgen beslist 
meevielen. Voor solidarif.eit hebben wij 
begrip, het Nederlands belang verloo
chenen gaat ons te ver. 

VAK 
* * Met de nieuwe schouwburg in * Eindhoven loopt het blijkbaar 
minder vlot dan gewenst is. De direc
teur is ziek. En zijn waarnemer, een 
niet-vakman heeft kerineUjk niet het 
heilige vuur, dat voo'r de vervulling 
van elk ambt noodzakelijk is. Triest 
hoogtepunt in de moeizame beginperio
de vormde het' eerste concert, dat het 
Brabants orkest in de nieuwe tempel 
der Muzen gegeven heeft. Dat ge
schiedde bij een overdaad aan lege 
stoelen en onder zeer slechte akoesti
sche omstandigheden. Bovendien in af
wezigheid van de waarnemende direc
teur, die "een andere afspraak" had. 
De bel'v.'ame dirigent van het Brabants 
orkest, de heer Jordans, toonde zich 
om begrijpelijke redenen "razend". 
1\len bad de knoppen van de nagalm
installatie onjuist gehanteerd. 

Cultuurspreiding in Nederland heeft 
een aantal moderne en functioneel goe
de schouwburgen uit de grond ge
stampt. Maar ook het leiden van een 
theater is een vak d::.t men leren moet. 
Een vakman voor het Eindhoven's 
theater gezocht. 

TOURISME 
* * De vorige week werd voor de * K.R.O.-zender door enige Bel
gen nogal ongezouten kritiek geleverd 
op de houding van onze jeugd tegen
over buitenlandse t"uristen. Wij heb
ben deze klachten meer gehoord. Niet 
alleen wat onhebbelijk optreden be
treft, doch ook in verband met moed
willig aangebrachte vernielingen. 

Het wordt tijd, dat ons onderwijs 
zich hier eens mee gaat bemoeien, zo
als in Zwitserland, waar de jongeren 
wordt bijgebracht, van welk een grote 
betekenis het tourisme voor een land 
is. 

Wellicht zal via deze economische 
lessen tevens wat meer innerlijke be
schaving kunnen worden bijgebracht. 

BROCHURE V.V.D. 
Verschenen is een brochure, bevat

tende een korte uiteenzetting van de 
voornaamste achtergronden van het 
politieke denken van onze partij, als
mede van de grondslagen van het be
leid en van de vorm van organisatie. 

De prijs bedraagt 25 cent per exem
plaar, te bestellen door overschrijving 
op giro-nummer 67880 t.n.v. de secre
taris van de V.V.D. te Den Haag, onder 
vermelding van: Brochure V.V.D. 
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JOVD VIERDE OPGEWEKT DERDE LUSTRUM 
De actiefste politieke jongerenorganisatie van ons land, de wel aan 

onze partij geestverwante, maar geheel onafhankelijke JOVD, heeft het 
afgelopen weekeinde in Amsterdam opgewekt haar derde lustrum ge
vierd met een groots congres. 

Opgewekt, niet omdat het allemaal voortreffelijk is gegaan in de ge
passeerde vijftien jaren of omdat er helemaal niets meer te wensen over 
is gebleven, maar opgewekt, omdat met jeugdig élan de blik op de toe
komst werd gericht. Op een toekomst, die naar de vaste overtuiging van de 
jonge garde - en van de oudere - voor het liberalisme perspectieven biedt. 

Maar het zal niet vanzelf gaan, zo hield congresredenaar oud-minister 
drs. H. A. Korthals, lid van de Raad van State en ere-lid van de JOVD sinds 
1951, zaterdagmiddag zijn gehoor voor. De liberalen, jonge en oudere, zullen 
zich met ernst en aandacht moeten bezinnen op tal van uiterst belangrijke 
zaken. De ontwikkeling gaat voort en dient.ook voort te gaan. Waar het om 
gaat is dat elkeen tot verdere ontplooiing kan komen. De mogelijkheid om 
zich te ontplooien mag daarbij niet ophouden bij groepen volkeren en rassen. 

Wat de persoonlijke ontplooiïngskan
sen betreft, meende de heer Korthals, dat 
moet worden bezien of de werknemer 
niet meer verantwoordelijkheid kan dra
gen. Hij wekte daarom op om opbouwend 
deel te nemen aan de discussie, die zal 
volgen na het verschijnen van het rap
port van de commissie Verdam over de 
structuur van de onderneming. Dit on
derwerp was overigens onderwerp van een 
cogresresol utie. 

De bezitsvorming past in hetzelfde ka
der en drs. Korthals meende, dat het goed 
zou zijn om aandacht te besteden aan 
het rapport over de vermogensaanwasde
ling, dat de vakcentrales het licht heb
ben doen zien. Voor het trekken van 
conclusies leek hem de tijd nog niet rijp. 
Wel stelde hij met nadruk, dat de 
(eventuele) vermogensaanwasdeling een 
structurele kwestie is, die niet mag wor
den betrokken bij het komende loonge
sprek. Deze moeilijke materie is bij de 
SER in behandeling gegeven en dat is 
zeer juist, aldus de oud-minister. 

Wat de ontplooiingskansen voor landen 
en volkeren betreft is de hulp aan de 
ontwikkelingslanden voor de liberalen 
een zaak van beginsel. Het is ook een 
zaak van noodzaak en ernst. Naast de te
genstelling "oost-west" is ontstaan een 
tegenstelling "noord-zuid", d.w.z. een 
tegenstelling tussen de rijke landen en 
de arme. De wereld zal deze tegenstelling 
moeten oplossen! En er is haast bij. 

De heer Korthals brak in dit verband 
een lans voor de kleine ondernemers en 
handelslieden, die overigens niet alleen 
in de ontwikkelingslanden hun kansen 
moeten kijgen, maar ook ten onzent. Er 
is onrust in de middenstand. Er zijn 
structurele wijzigingen aan de gang, die 
het wellicht nodig maken zich op de po·· 
sitie van de middenstand te bezinnen. Het 
zou verder goed zijn als (ook) de JOVD 
haar gedachten eens liet gaan over de 
verhouding tussen staat en maatschappij, 
zoals zij trouwens al doet met haar "De
·mo-plan". Dit indringende onderwerp zou 
ook moeten worden besproken met jon
geren van andere richting. 

Bij dit alles moet voor de liberalen 

GOOI-DAG 

I n hotel Hamdorff in Laren is een bij
eenkomst voor alle VVD-vrouwen in 

het Gooi gehouden en de opkomst was 
goed, aldus constateerde de voorzitster, 
mevrouw mr. M. H. Cool-van Heyst tot 
haar vreugde. 

Voor de lunch is mejuffruw G. van 
Trajen nader ingegaan op haar bezoek 
aan de NATO in Parijs. 

De NATO had afgevaardigden van alle 
bij het Nederlandse Vrouwen Comité 
aangesloten organisaties uitgenodigd. Ter 
ere van het 15-jarige bestaan? De NATO 
heeft een sterk defensief karakter, aldus 
spreekster, en de politieke problemen 
worden er niet eenvoudiger op. 

De OESO en de SHAPE hebben hun 
eigen functie. 

De OESO is de afdeling voor de eco
nomische problemen. 

De SHAPE (Supreme Headquarters Al
lied Powers Europe) heeft zijn uitvoe
rend orgaan in Versailles, waar een Sha
pe-dorp is ontstaan en een Shape-school 
is opgericht. 

Dit alles werd door de deelneemsters 
aan de Parijse excursie bezocht. 

Na de lunch op de Gooidag sprak me
juffrouw mr. J. Hefting. Zij was ook op 
reis geweest, nl. naar de conferentie van 
de Internationale Arbeidsorganisatie 
(ILO) in Geneve. De ILO bestaat al sinds 
1919, uiteraard eerst onder de Volken~ 
bond en nu onder de VN. 

Er zijn 3 groepen vertegenwoordigd: re
geringen, werkgevers en werknemers. 

In de commissie voor vrouwenarbeidsza
ken hebben twee Nederlandse vrouwen 
zitting. 

dus ook voor de JOVD, de eerbied voor 
menselijke persoonlijkheid uitgangspunt 
zijn. Dat is de norm. 

De heer Korthals bracht in zijn, zoals de 
aftredende voorzitter drs. Nypels het Uit
drukte, inspirerende rede, uitvoertg hul
de aan de jarige organisatie. De JOVD, 
zo zei hij, heeft het nooit gezocht in sym
pathie van de galertj, maar in alle open
heid als het ware heen gezien door de 
praktische geschilpunten en zich gelicht 
op het beginsel. Daardoor heeft zij de 
basis gelegd voor het na-oorlogse libera
lisme .. De gasten uit VVD-kring speciaal 
werd door de heer Korthals op het hart 
gedrukt nooit te vergeten, dat de jongeren 
en de ouderen voor één zaak strijden! 

Druk bezochte receptie 
Na de rede van de heer Korthals volg

de een druk bezochte receptie, waarop 
wij o.m. zagen de ere-voorzitter van de 
JOVD (en van onze partij). Zijne Excel
lentie prof. mr. P. J. Oud, minister To
xopeus, de Kamerleden mevr. mr. Stof
fels- van Haaften, mevr. van Someren -
Downer, mr. Geertsema en de heer Cor
ver, de dagelijkse bestuurders van de 
VVD, jhr. Quarles van Ufford, mr. Kort
hals Altes en de heer Vonhoff, mevr. mr. 
Scheltema Conradi namens de Vrouwen 
in de VVD en prof. mr. dr. Rooy na
mens de prof. mr. Teldersstichting. 

Van deze gasten zagen wij 's avonds aan 
het diner-dansant verschillende terug, 
alsmede mr. H. van Riel, voorzitter van 
de Eerste Kamerfractie, die in een toe
spraak zei zich als Daniël in de leeuwen
kuil te voelen. Immers, bij geruchte had 
hij vernomen, dat de JOVD de Eerste 
Kamer wil afschaffen. Dat was een curi
euse prikkel om zich eens met de dames 
en heren te confronteren. 

Er werd aan tafel meer gespeechd, zo
als er ook tijdens de receptie het woord 
werd gevoerd door mr. Van Someren 
namens de afdeling Amsterdam van de 
VVD. Aan tafel brachten de heer 
Vonhoff en mevr. Scheltema de geluk
wensen over van resp. de gehele VVD en 

Copie voor de:r;e rubriek te :r:en
den aan: Mej. Joh. H. Springer, 
Alexanderstraat 16, Haarlem. 

Belangrtjke punten op deze conferentie 
waren: 
1) Intreding en her-intreding van de 

vrouw in het arbeidsproces; oppassen 
voor een teveel aan maatregelen; een 
resolutie inzake gelijk loon voor ge-

lijkwaardige arbeid werd aangenomen; 
2) een resolutie over part-time work 

werd door werkgevers en werknemers 
afgestemd, hoewel de regeringen dit 
punt nader wensten uit te werken; 

3) het lage ontwikkelingsniveau is de 
oorzaak van veel moeilijkheden voor 
de vrouwen; dus moest er gewerkt wor
den aan 'n betere vooropleiding en een 
gedegen vakopleiding in de ontwikke
lingslanden. Een amendement inzake 
"voorrang en behoud van rechten van 
de gehuwde vrouw" werd als bevoor
rechting gezien en verworpen. 
Wel streeft men naar voorzieningen 

de Vrouwenorganisatie. De Belgische gast 
Decroo deed dit namens de Belgische li
berale jongeren en namens de Duitse 
gasten. 

Vereniging van oudaleden 
Dr. E. Nordlohne sprak- als laatste

namens de reunisten, een groep van on~ 
geveer veertig oud-gedienden, die naar 
Amsterdam waren gekomen om oude 
herinneringen op te halen, viiendschap
pen mogelijk te vernieuwen (maar dat 
bleek niet nodig). ~ 

Namens de reünisten overhandigde 
de heer Nordlohne een geschenk onder 
couvert. Hij kondigde tevens aan, dat de 
reünisten-commissie ad hoc was omgezet 
in een verenigig van oud-JOVD-ers, die 
zich willen verwarmen aan de gloed van 
de JOVD en die zo nu en dan bij elkaar 
willen komen en die de jongerenorgani
satie materieel een beetje willen helpe!l 
zonder zich met de zaken te bemoeien. 

Het initiatief tot de jonge vereniging 
was dezelfde middag uitgegaan van de 
heer G. Stempher, lid van verdienste van 
de JOVD. Het voorstel werd unaniem 
aanvaard en ter plaatse (in hotel Kras~ 
napolsky) werd de vereniging gesticht. 
Dr. Nordlohne aanvaardde het voorzit
terschap. Afgesproken werd volgend jaar 
1 mei in Wassenaar bijeen te komen. 
Drs. Jac. G. 'l'h. Linssen, Westersingel 20a, 
Rotterdam is secretaris en zijn ledenre
gister is nog niet vol. De heer Linssen 
was (tussen haakjes) de eerste reünist 
waarvan een charmante dochter congres
siste was. Vader en dochter oogsten veel 
succes op de dansvloer, tijdens een door 
cabaret onderbroken bal. 

Rede van prof. Oud 
De rede van de eerste spreker aan het 

diner hebben wij voor het laatst bewaard. 
omdat wij ons verslag graag besluiten 
met zijn heilwens. Maar eerst moeten wij 
nog melden, dat er vooral zondag druk 
is vergaderd, voor een deel met een 
nieuw hoofdbestuur onder leiding van de 
heer R. A. Heyting. 
De eerste spreker aan het diner was prof. 
Oud, die er aan herinnerde, dat ook hij, 
in 1908, zijn politieke loopbaan is be
gonnen in een jongerengroep, nl. als pen
ningmeester van de Bond van Vrijzinni
ge Propaganda Verenigingen. Prof. Oud 
wees op het grote belang van de zelf
standigheid van de JOVD en noemde de 
discussie essentieel bij het werk. Hij be
sloot met zijn bekende vergelijking, dat 
de ouderen in het politieke leven zijn als 
de regulateur in het uurwerk. Zonder de 
regulateur loopt het uurwerk onregelma
tig. De jongeren echter vormen de veer 
en zonder deze loopt het uurwerk hele
maal niet. Prof. Oud hoopte vurig, dat 
de JOVD de krachtige veer van het libe
rale uurwerk zal blijven. 

REüNIST 

voor de kinderen van werkende vrou
wen; 

4) in vele landen, o.a. in Nederland, be
staan er vrouwenbureaus voor het or
ganiseren van de wensen, plannen en 
mogelijkheden voor vrouwenarbeid. . 

Het was daar in Laren een geanimeerde 
bijeenkomst, zo eindigt het verlsag. 

NATIONALE 
VROUWENRAAD 

Wie w •. naar de algemene vergade
ring op dinsdag 17 november in de 

Raadszaal van het stadhuis in Utrecht? 
Deze bijeenkomst duurt van 10 tot ca. 4 
uur. 

Op voorstel van ons zal er aandacht ge
geven worden aan het onderwerp: verti
cale prijsbinding, waarover zullen spre
ken mevrouw dra. J. Muller-van der Wie
len, presidente Huisvrouwenvereniging en 
mr. F. Portheine, adviseur Koninklijke 
Nederlandse Middenstandsbond en lid 
van de Tweede Kamer. 

Andere onderwerpen, die ter sprake zul
len komen zijn o.a. dierenbescherming, 
vervuiling van stad en land, de positie 
van de vrouwelijke predikant en de Bond 
van gescheiden vrouwen. 

Kosten met lunch f 3.-; zonder lunch 
fl.50. 

Aanmelding vóór 10 november a.s., Ma
liesingel 5, Utrecht, met opgave niet al
leen van eigen narun en adres, maar ook 
van onze organisatie. 

Postgiro nr. 503273 ten name van d~ 
penningmeesteresse Nationale Vrouwen
raad te Middelburg. 
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DE STRIJD OM DE BIJLMERMEER EN DE STERKE RANDGEMEENTE 
Een niet principieel vraagstuk, waarvoor een oplossing moet worden gevonden 

D E discussie heeft naar mijn ge-
" voelen geleden aan misver-

standen. Het leek, alsof de keus ging 
tussen een randgemeente en het bou
wen in behoorlijk tempo van de juiste 
woningen. Ik zeg tot de Kamer: dat 
is niet de keus; het is èn het e·en, èn 
het ander. Het is beide te verwe
zenlijken. Het is tot mijn voldoening 
vandaag ook door een groot aantal 
Kamerleden gezegd. Men kan daar 
bouwen wat nodig is voor Amster
dam en komen tot die sterke rand
gemeente, die in groot-Amsierdam 
een behoorlijke functie zal kunnen 
vervulLen. 

"Verpaupering van de bevolking 
van Amsterdam (uit de Kamer aan
gevoerd) verwacht ik daarvan niet; 
het is toch een stad van 860.000 in
woners? 

"Van tevoren is vastgesteld welk 
woningtype in de Bijlmermeer zal 
worden gebouwd. Ik verwacht, dat 
het scheppen van deze randgemeente 
in het totaal van groot-Amsterdam 
eerder tot een behoorlijke groei dan 
tot verdere achteruitgang zal kunnen 
leiden. In _het koffiedik kunnen wij 
geen van allen zien, maar ik dacht 
het zó toch wel te mogen stenen. Er 
kan in die niettwe wijken een apart 
gemeentelijk leven bestaan. Men kan 
er zijn gemeentebestuurdeTS kiezen, 
al hebben die onder het agglome
raatsbestuur dan ook bepaald niet de 
bevoegdheden, die zij in andere ge
meenten hebben. Dan heeft groot
Amsteraam - zo zie ik het; laat ik 
dan die visie mogen hebben, want 
ik zie het als groot-Amsterdam, 
slechts bestuurlijk onverdeeld 
daarvan alleen maar baat. Laten wij 
dan de argumenten, die te snel al
leen maar het gemoed aanspreken, 
daarbij niet laten domineren." 

* * * 

H ET is een lang citaat, dat wij 
hierboven afdrukten, maar 

een typerend citaat. Het was het slot 
van minister Toxopeus' pleitrede in 
de avondvergadering van dinsdag 27 
oktober (het zou nacht worden voor 
het tot stemming kwam) voordat 
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Loan v. Meerdervoort 280o 
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over het Bijlmermeer-ontwerp in de 
Tweede Kamer in beginsel de be
slissing viel, door de stemming ove1· 
het amendement-Scheps. 

Het was een rede, zoals deze be
windsman die weet te houden, los 
van papier, plezierig improviserend 
aan de hand van zijn aantekeningen 
van wat uit de Kamer was gezegd, 
uitwijkend soms een ogenblik naar 
een zijpad wanneer interrupties hem 
daartoe noopten, maar toch altijd 
weer trefzeker terugkerend op de 
hoofdlijn van zijn betoog. 

Zo de minister zich bewust was te 
pleiten voor een verloren zaak - en 
dat gevoel moet hij zo niet reeds in 
de middag, dan toch zeker wel in de 
loop van de avondvergadering heb
ben gekregen - hij heeft het in ieder 
geval niet laten merken. 

NOTITIES VAN 
EEN INSIDER 

Wij dingen niets af op de eerlijke 
overtuiging van hen, die de andere 
weg (die van de heer Scheps c.s.) een 
betere achtten, maar de minister 
moet voor zover het 't socialistische 
blok en een deel van de KVP-frac
tie betreft, toch wel het gevoel heb
ben gekregen, dat hij tegen een muur 
sprak. 

* * 

D E minister had ook medestan
ders. Daar was in de eerste 

plaats onze fractievoorzitter mr. 
Geertsema, die het amendement
Scheps een halfslachtige oplossing 
noemde, waarvan hij niet begreep, 
hoe de gemeente Amsterdam daar 
haar zegen aan kon hechten en die 
de enclave-gedachte, welke z.i. uit 
het amendement sprak, verwierp. 

Daar waren ook dr. Albering, spre
kend namens een "belangrijke meer
derheid" van de KVP-fractie (maa1· 
naar later bleek toch juist niet be
langrijk genoeg om een Kamermeer
derheid te verzekeren), de heer Elf
jerich (ARP), die met zijn amende
ment nog hoopte een aantal weije
laars over de streep te krijgen ten 
gunste van het ontwerp en de heer 
Bode ( CHU), welke beide laatstge
noemden namens de "overgrote 
meerderheid" van hun fracties spra
ken. 

De PvdA-fractie vormde met haar 

42 aaneengesloten leden (alleen mr. 
Van der Goes van Nat ers was afwe
zig) echter een kwantitatief blok, 
dat, verste1·kt door de eveneens on
verdeelde PSP-ers en communisten, 
groot genoeg was om met de minder
heden uit de .,regeringsfracties" de 
meerderheid te verkrijgen, die zich 
voor het amendement-Scheps uit
sprak. 

De bewindsman heeft de strijd ver
loren. Wij kunnen het de N.R.Crt. 
nazeggen: "Minister Toxopeus heeft 
een nederlaag geleden en hij heeft 
dat met ere gedaan. Hij heeft zich
zelf, menen wij, niets te verwijten. 
Zijn overtuiging, dat zijn oplossing 
bestuurlijk de beste was en ook wat 
de woningbouw betreft goed zou 
werken, is allemaal redelijk en acht
baar." 

Het amendement om westelijk 
Weesperkarspel aan Amsterdam over 
te dragen, werd dus met 74 tegen 67 
stemmen aanvaard. Men kent de 
stemmenverdeling: Onverdeeld vóór 
dit amendement stemden: de 42 aan
wezige leden van de PvdA, de 4 
Communisten, de 4 PSP-ers, bene
vens 19 leden van de KVP-fractie, 
2 van de ARP-fractie, 2 van de 
CHU en één lid van de VVD (me
vrouw Van Someren). Teg·en stem
den 26 KVP-ers, 15 VVD-ers, 10 AR, 
11 CH, van de SGP- en de Boeren
partij elk de twee aanwezige leden 
en de heer Jongeling (GPV). 

* 

MR. GEERTSEMA had met "de 
overgrote meerderheid" van 

de VVD-fractie zich achter het 
(eventueel volgens het voorstel van 
de hee1· Elfferich geamendeerde) ont
werp van de minister geplaatst. De 
kleine minderheid in de fmctie werd 
aanvankelijk gevormd door de heer 
Visser en mevrouw Van Someren
Downer. 

De heer Visser had zich in eerste 
instantie (zich "geheel distanciërend" 
van alle emotionele kanten) voorals
nog uitgesproken vóór het amende
ment-Scheps. Zijn hoofdargument -
en hier sprak hij ook namens me
vrouw Van Someren, vormde het 
volkshuisvestingsaspect. 

"Het komt ons voor," zo zei hij, 
"dat de oplossing van het woning
probleem uit praktische overwegin
gen het snelst kan worden bereikt, 
indien het ontwerpen van plannen 
voor wegen en straten en rioleringen 
met alles, wat daarbij behoort. zoa7:s 
de energievoorziening, de aanleg van 
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waterleiding, enz. en het bouwen van 
de woning·en en de overige bouwwer
ken, die in een zo dicht bevolkt cen
trum nodig zijn, geschiedt door een 
deskundig en goed geoutilleerd ap
paraat onder deskundige leiding." 

Daarbij kwam dan nog, dat hij 
ook vreesde, dat die verplaatsing van 
een 100.000 Amsterdammers naa1· 
buiten de stad, wel eens een ernstige 
verpaupering vooT Amsterdam zou 
kunnen betekenen, met gevolgen ook 
voor de neTingdoenden en het aan
zien van Amsterdam. 

Het amendement-Scheps kwam het 
meest overeen met hetgeen de heer 
Visser en zijn ene fractiegenote in 
deze het belangrijkst achtten. 

"Wij weten," zo betoogde hij ver
der o.a, nog, "dat de minister zeer is 
geporteerd voor een sterke randge
meente. Wij zijn dat in het algemeen 
met hem eens, maaT is het nu wel het 
_juiste moment, daartoe over te gaan 
door Diemen Ouder-Amstel en het 
westel~jk de~l van Weesperkarspel 
samen te voegen? Vooralsnog gaat 
onze voorkeur uit nam· 'n sterke ge
meente AmsteTdam." Er de nadruk 
op leggend, dat het hier niet ging om 
principiële zaken, maa1· om een prak
tische aangelegenheid, wilde hij ten
slotte echte?' alvorens zijn definitieve 
keuze te dden, de verdediging van 
het ontwerp doo?' de minister af
wachten. 

* * * 

HET hoofdargument van de heer 
Visser lag dus bij de woning

bouw. Het was ook op dit punt, dat 
hij naar aanleiding van het gespro
kene door minister Toxopeus bij de 
replieken tenslotte toch besloot, zich 
achter diens voorstel te schaTen. 

"De minister, die zijn voorstel ,;met 
veTve" had verdedigd, had gezegd, 
dat wannee1· het amendement-Scheps 
werd aanvaard, de woningbouw in 
de Bijlmermeer bepe1·kt zou blijven 
tot 20.000 woningen. Bij aanvaaTding 
van het wetsontwerp eventueel met 
het amendement-Elfferich - zo had 
spr. verstaan - zou de maximale 
woningbouw verzekerd zijn in grote 
continuïteit, waarvoor reeds overleg 
zou hebben plaats gevonden met 
's ministers ambtgenoot van Volks
huisvesting en Bouwnijverheid. 

"Mijn grootste zorg gaat uit naar 
allen die gebukt gaan onder het juk 
van de woningnood. De oplossing van 
dit vraagstuk blijft voor mij primair. 
Nu de zaken zo liggen, zal ik mij 
achter het wetsontwerp scharen", al
dus de ·heer Visser. 

Mevrouw Van Someren bleef ech
ter bij haar van de minister en van 
haar medeleden afwijkende stand
punt, zoals duidelijk bleek uit de zeer 
respectabete, wel-ovmwog.en verkla
ring, welke zij voordat tot stemming 
over de motie-Scheps we1·d overge
gaan. aflegde. 

Deze luidde: 
"Tussen de minister en mij be

staat ge-en enkel verschil van mening 
over het doel van dit gehele debat. 
nl. zo snel mogelijk te komen tot een 
snelle en efficiënte bebouwing van 
het gebied, waM het hie-r om gaat, 
teT leniging van de woningnood. Re 
geloof uiteraard niet, dat de minister 
de leniging van deze woningnood 
wil vertragen. Iedere conclusie m 
deze zin werp ik verre van mij. De 

(Vervolg op pag. &> 
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Liberale Internationale over verhouding 
wetgevende en uitvoerende macht 

stuur tot verordening van wetgevend ka
rakter uit te vaardigen zonder vooraf
gaande of onmiddellijk daarop volgen
de goedkeuring van de wetgevende macht 
binnen de gefixeerde tijdstermijn. 

3. De Parlementen moeten zo worden 
georganiseerd en uitgerust, dat elk lid 
de middelen heeft om wetsontwerpen te 
bestuderen en voor te breiden, zodat hij 
in een gunstige positie geplaatst wordt 
met betrekking tot de uitvoerende macht. 

4. Waar commissies van de wetgeven
de macht de mogelijkheden hebben om 
wetten aan te nemen (hetgeen in ons 
land niet het geval is), dienen aan hun 
werkzaamheden dezelfde mogelijkheid 
tot publiciteit gegeven te worden als aan 
de werkzaamheden van het gehele parle
ment. Elke commissie moet kunnen be
schikken over een staf van experts voor 
een gelijkwaardige technische studie van 
de voorstellen als de uitvoerende macht 
heeft gehad en zij moet tevens de be
voegdheid hebben om openbare ,.h~a
rings" te houden. 

Van het vele, dat in de vergaderingen van de Liberale Internationale te 
Stresa aan de orde is gekomen vermeld ik dit keer een tweetal zaken n.l.: 
1. het besluit om volgend jaar september in Zweden te vergaderen en wel 

in de omgeving van Stockholm, in het bijzonder om het liberalisme in 
Scandinavië te versterken; 

2. de suggesties, die gedaan werden in de besloten vergadering, na uit
voerige behandeling in de commissies, over de verhouding tussen de 
wetgevende en de uitvoerende macht. 

De Liberale Internationale heeft als 
haar oordeel uitgesproken het te betreu
ren, dat in elke democratie en meer in 
het bijzonder in het Europese parlement 
een voortdurende verzwakking plaats 
heeft van de wetgevende macht in ver
gelijking met de uitvoerende macht. Dit 
geldt in het bijzonder ten aanzien van de 

controlerende taak, die normaal aan de 
wetgevende macht toekomt. 

De Liberale Internationale wenst niet 
in te gaan op de oorzaak van de verzwak
king van de wetgevende macht welke zo
wel door technische als politieke motie
ven veroorzaakt wordt, maar wel dringt 
zij er op aan, dat de liberale partijen in 

hun eigen landen de beste middelen naar 
voren brengen om deze tendens tegen te 
gaan. Om dit doel te bereiken heeft zij 
gevraagd de volgende punten te doen on
derzoeken. 

Betere middelen 
1. Aan de wetgevende macht moeten 

betere middelen tot controle gegeven 
worden teneinde de tendens van de kant 
van de uitvoerende macht tegen te gaan 
om de contr:ole van het Parlement te ont
lopen door middel van machtige bureau
cratische organisaties, die de werkelijke 
centra van macht en invloed worden ge
noemd. 

2. Moet de uitvoerende macht niet in 
staat zijn algemene maatregelen v~-: be-

5. Met het oog op het vermijden van 
de overheersing van de partij-machines 
kan het politiek debat over de formatie 
of het aftreden van de uitvoerende macht 
niet aan het narlPmPnt ontnomen wor
den. 

6. Het wordt noodzakelijk geacht een 
studie te wijden aan de vraag hoe de po
litieke en morele onafhankelijkheid van 
de leden van het parlement gecombineerd 
kan worden met partij-discipline. 

De strijd om de Bijlmermeer en de sterke randremeente 
De Liberale Internationale vraagt in 

haar suggesties een bijzondere aandacht 
voor het gebrek aan parlementaire con
trasten in Europese instellingen, nadat 
belangrijke wetgevende macht is wegge
nomen van de nationale parlementen en 
gegeven is aan de Raad van Ministers. · 

(Vervolg van pag. 4) 

wegen, die wij voor dit doel wensen 
te bewandelen, verschilren dan ook 
slechts in technische zin. Daa-rom is 
de minister niet een andere, een be
tere of een slechtere Liberaal dan ik. 
Principieel heb ik nog nooit met hem 
van mening verschild. Ik betreur het, 
dat ik in deze zaak een andere weg 
moet gaan, maar het is mij onmoge
Lijk om te geloven in het sneLle tot
standkomen van de voorgestelde ge
meente. Ik kan daarom onmogelijk 
mijn stem aan het amendement van 
de heer Scheps onthouden." 

* * * 

N ADAT de beslissing door aan
vaarding v-an het amende

ment was gevaLlen. verzocht minis
ter Toxopeus de verdere behande
ling van het ontwerp te schorsen. 

De betekenis dam·van had de mi
nister daarvóóT in zijn antwooTdrede 
aldus toegelicht dat hij "zich dan 
ernstig zou mo~ten bemden op de 
vraag, wat hij zou kunnen en moe
ten doen om tot een houdbare op
lossing te geraken." 
Zal dat bemad inderdaad de "houd

bare oplossing" kunnen oplevt?ren? 
Persoonlijk hopen en verwachten wij 
dat wei. 

Voor deze veTwachting menen wij 
ons op de volgende vaststaande fei
ten te mogen baseTen: 

1 o. Het vmagstuk ligt wel in de 
beleidssfeeT, maar is geen princi
pieel-politiek vraagstuk, hetgeen al
leen reeds wordt bewez,en dooT het 
feit, dat ook mindeTheden uit de re
geTingsfmcties zich achter het amen
dement hebben geplaatst. Dat is ook 
de mening van de indiener van het 
amendement (de heeT Scheps), die 
zich ervan heeft onthouden om, zo
als hij het zelf tegenoveT het Han
delsblad uitdrukte, de zaak "in de 
dTeigement-sfeer te t?·ekken". 

2°. Of het hier volgende wel ge
heel klopt met de bewooTdingen van 
het amendement (eigenlijk is het een 
reeks samenhangende amendemen
ten, omdat talrijke artikelen moesten 
worden gewijzigd), kunnen wij voor 
het ogenblik in het midden laten, 
maaT een feit is, dat de heeT Scheps 
in de toelichting op zijn amendement 
heeft geschreven, dat het de opvat
ting van de minister niet wezenlijk 
aantast, omdat "de voTming van een 
ste1·ke Tandgemeente dooT de aan
vaarding van dit amendement niet 
wordt uitgesloten, doch veeleeT aan 
bewust te leiden ontwikkeling wordt 
over ge laten". 

3°. Volgens herhaalde verklaring 
van minister Toxopeus tijdens het 
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debat zag hij in de toekomst groot
Amsterdan" "als een stadsgewest, als 
men dat zo noemen wil, als een groot 
geheel met een agglomeratiebestuur". 

4 o. Tijdens de openbare behande
ling gaf praktisch .de gehele Kamer 
haar stem aan een door de heer Am·
den ( KVP) ingediende motie waar
in de regeTing weTd uitgenodigd zo 
spoedig mogelijk voor de Amster
damse agglomemtie toereikende be
stuursvoTmen te t?·effen, waarbij te
vens een bestuuTlijke indeling wordt 
bevordeTd, welke tot een meer be
vredigende geleding van gToot-Am
sterdam kan leiden". 

Ook de gehele VVD-fmctie heeft 
tenslotte haar stem aan deze motie 
gegeven, al clausuleeTde mr. Geert
sema zijn stem aldus, dat h~j zich niet 
geheel met de inleidende overwe
ging, maar wel met de eigenlijke 
conclusie kon veTenigen. 

* 

W IE deze feitelijke gegevens in 
hun ondeTlinge verband be

schouwt, mag naar het ons voor
komt inderda~d met enig optimisme 
de v~rwachting koesteren, dat een 
oplossing kan wo1·den gevonden, die 
met goede wil voor beide part~jen 

aanvaardbaar is. 

De Liberale Internationale dringt er 
voorts op aan, dat aan Europese parle
mentaire vergaderingen, gekozen volgens 
algemeen kiesrecht, zoals zij bij herha
ling heeft gevraagd, aan deze vergade
ringen de positie en de macht wordt ge
geven, waarop zij recht hebben. Dit zal 
kunnen leiden tot een toekomstige Euro
pese parlementaire Democratie, omdat de 
UJitvoerende macht dan door de wetge
vende macht gecontroleerd kan worden. 

De liberale groepen in de verschillen
de landen moeten discussies voeren over 
deze voorstellen en kunnen nieuwe voor
stellen toevoegen ter discussie voor een 
volgende bijeenkomst van de Liberale In
ternationale. T) W. D. 
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--------------------------------------------------------------------------
Van onze Leestafel 

TWEE INTERESSANTE UITGA VEN 
VAN DE A.R. JONGEREN STUDIECI~lJBS 

"Op Wiek", Arjosblad, zeven
de jaargang, no. 6. 

"Politiek als geloofsbeleving" 
door mr. J. H. Prins, Uitg. van 

de JS"at. Org. van A.R. Jonge

ren Studieklubs, Den Haag. 

Deze twee uitgaven van de A.R. 
jongeren studieclubs, ons ge

lijktijdig toegezonden, mogen wij 
wel onder één hoofd aankondigen, 
typerend als beide, elk op eigen wij
ze, in zekere zin zijn voor het anti
revolutionaire partijleven van het 
ogenblik. Enerzijds immers is er 
meer "openheid" dan vroeger, an
derzijds dringender behoefte aan 
principiële bezinning. 

Welnu, van die grotere openheid 
getuigt het septembernummer van 
het Arjosblad, dat zijn trouwe le
zers onthaalt op een ,,opfrissertje". 
De redactie heeft nl. tot alle fractie
leiders in de Tweede Kamer de 
vraag gericht "Hoe ziet gij de ARP?" 

De heer Van Dis van de SGP moest 
wegens drukke werkzaamheden ver
stek laten gaan. De heer Bakker 
(CPN) volstond met de mededeling, 
dat hij aan het verzoek'niet kon' vol
doen. 1\faar overigens kwam er van 
alle fractievoorzitters bescheid. 

De waarnemend voorzitter van de 
KVP-fractie, de heer; ,,,.Andriessen 
was het uitvoerigst in zij~ van? veel 
waardering getuigende bijdrage, die 
uiteraard ook enige kritiek inhoudt. 

Dr. Vondeling acht de ARP als 
confessionele partij kort en goed 
".verkeerd" en wie zou van deze 
doorbraakman anders verwacht heb
ben? 

Onze eigen mr. Geersema ge
waagt van het ene doel, dat antire
volutionnairen en liberalen in de hui
dige constellatie langs verschillende 
wegen trachten te bereiken. Hij doet 
dit met zo objectieve waardering van 
het AR beleid en de AR beginselen, 
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dat zelfs de heer Bruins Slot er o.i. 
wel gevoelig voor moet blijken. 

Dat mr. Beernink als CRU-leider 
veel van het staatkundig programma 
van de ARP kan onderschrijven, zal 
niemand verbazen. 

De heer Lankhorst van de PSP be
toogt, dat de Bijbel en Marx elkaar 
aanvullen, wat nog wel niet dadelijk 
door elke AR erkend zal worden. 

De heer Jongeling van het GPV 
heeft kritiek op de ARP inzoverre 
zij niet (meer) anti-revolitonnair is 
en waardeert haar voorzover zij het 
nog wel is en de heer Koekoek 
schrijft, dat hij wel wat beters te 
doen heeft en trouwens moeilijk nog 
iets goeds over de AR zou kunnen 
schrijven. Behalve deze "opfrisser
tjes" brengt het blad enkele leesstof 
die belangrijk geacht mag worden 
voor de kring, waarvoor zij is be
stemd. 

Politiek als geloofsbeleving 
De tweede uitgave, die over "Po

litiek als geloofsbeleving" verdient 
breder bespreking dan wij er hier 
aan kunnen geven. De auteur, die 
directeur is van de dr. Abraham 
Kuyperstichting en met dit betoog 
optrad als referent op een landelijke 
Arjoskonferentie, begint met te con
stateren, dat de door de AR-partij 
ontwikkelde politiek steeds minder 
de eenheid van visie vertoont, waar
door deze door vriend en vijand als 
karakteristiek antirevolitionnair her
kend zou kunnen worden. Het lijkt 
volgens hem wel, ,.,alsof onze poli
tiek in toenemende mate uiteenvalt 
in een menigvuldigheid van frag
mentarische beslissingen en in steeds 
mindere mate gedragen wordt door 
een leidend motief, waardoor al deze 
incidentele beslissingen tot een 
doorzichtig geheel worden samen
ge!Voegd." 

Dwingt deze situatie de partij dus 
wel opnieuw te zoeken naar het 
kenmerkende van de AR politiek, 
dan komt ze al dadelijk voor een di
lemma te staan. Er zijn anti-revo
lutionairen, die het dan zoeken in 
"het gestalte geven aan een typisch 
anti-revolutionnaire politiek" door 
het aangrijpen van de problemen 
van vandaag. Niet te veel mediteren 
maar doen, is hun parool. 

Anderen daarentegen voelen hier 
verontrusting opkomen. Zij herken
nen in deze houding niet meer dat
gene wat zij altijd als kenmerkend 
voor de AR-politiek hebben be
schouwd: het doorlichten van alle 
politieke vraagstukken vanuit de AR 
beginselen. Dat hieruit spanningen 
voortvloeien is begrijpelijk en dat 
deze spanningen zich in toenemende 
mate in de AR-partij voordoen is in 
confesse. Hier komt bij, dat ook de 
AR-partij heden ten dage in interna
tionaal verband in contact staat met 
andere partijen en daarmee een 
christendemocratisch front vormt, 
terwijl in eigen land de verhouding 
tot de Christelijk Historische Unie 
een brandend probleem opwerpt. 

Niet het staatkundig 
partijprogramma alleen 

Is dus om allerlei redenen 'n her
nieuwd zoeken naar het kenmerken
de voor AR politiek wel een dringen-

de eis des tijds, over de vraag in wel
ke richting men dan zoeken moet is 
men niet zo dadelijk uitgepraat. De 
schrijver betwijfelt nl. of men ooit 
tot 't doel zal komen, wanneer men 
over de vraag naar het kenmerken
de, alleen te rade gaat met het staat
kundig partijprogramma. Daarin kan 
voor hem het kenmerkende van de 
AR politiek nooit gelegen zijn. 

Het is volgens mr. Prins juist an
dersom: de partij zal ernaar moeten 
streven in haar program, evenals in 
al haar optreden dit kenmerkende 
tot uitdrukking te brengen. Men zal 
dus moeten doorstoten tot achter het 
programma, tot datgene, wat aan 
elk program van de A.R.-partij, 
wanneer ook opgesteld, ten grond
slag ligt en daarin behoort door te 
stralen. Slechts op één wijze kan de 
politiek van de "zich noemende" 
AR partij tot een integraal anti-re
volutonnaire politiek worden, name
lijk door christelijke politiek te zijn, 
aldus de auteur. 

In dit raam van overwegingen 
plaatst hij dan centraal: de antithe
se. Christelijke politiek - aldus zijn 
redenering - is 'n politiek, die heen
wijst naar Christus. Hij ziet dit als 'n 
geloofs-apriori. aan alle christenen 
gemeen, dat kan dienen als uitgangs
punt voor bezinning in ~igen kring 
en daarbuiten. Hij moet echter toe
geven, dat de wegen uiteen blijken te 
gaan, wanneer de christenheid aan 
dit uitgangspunt gestalte geeft in de 
(politieke) levenspraktijk. 

Toegeven moet hij zelfs, dat chris
telijke politiek nooit meer kan zijn 
dan een jagen naar hetgeen het ge
loof als christelijk ziet en hij wil de 
antithese niet zien als uitsluitende, 
de evenzeer door God geboden soli
dariteit met de medemens, maar dit 
alles neemt niet weg dat hij, zoals 
wij zeiden, de antithese centraal stelt. 
En met hoeveel ernst en waardering 
wij van zijn betoog op dit punt ken
nis genomen hebben,. wij vrezen dat 
de AR-partij ons politieke leven en 
zichzelf geen goed zou doen, wanneer 
dit op de spits drijven van de anti
these voortgang zou vinden, waar
van intussen de symptomen ook in 
beschouwingen in "Trouw" reeds 
aanwijsbaar zijn. 

Er schuilt o.i. een groot gevaar, 
waarlijk niet allen uit politiek oog
punt, in het betoog van mr. Prins 
die hier grofweg termen hanteert, die 
doen denken aan fatale leuzen als in 
het verleden ons openbare leven be
smetten. Immers voor hem is de an
tithese ,.,de onverzoenlijke tegenstel
ling tussen goed en kwaad, tussen 
gerichtheid op Christus en gericht
heid van Christus af en die anti
these zouden "wij", anti-revo
lutionnairen niet construeren "wij" 
beleven haar in al haar scherpte. 

Zienswiize van 
De Savornin Lohman 

Toen wij dit en al wat de schrijver 
daarop laat volgen, goed tot ons lie
ten doordringen kwam een herinne
ring uit een nu reeds ver verleden bij 
ons naar boven. Kort voor zijn ster
ven mocht ik jhr. W. A. F. De Sa
vornin Lohman, de grondleggger van 
de Christelijk Historische Unie, aan 
zijn ziekbed bezoeken. Toen wij de 
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aangelegenheid waarover ik hem 
moest spreken doorgepraat hadden 
en ik bemerkte, dat het gesprek de 
edele grijsaard vermoeide en ik hem 
daarom de hand ten afscheid toe
stak, wenkte hij mij nog even op mijn 
stoel terug. Hij wilde mij niet laten 
gaan, zonder mij gezegd te hebben, 
dat hij vele liberalen in zijn lang
durige staatkundige loopbaan ont
moet had, die hij eerst als "ongelo
vigen" had beschouwd, doch van 
wie hij had moeten erkennen, dat zij 
betere christenen waren dan hijzelf 
en vele zijner medechristenen. Hij 
vroeg mij, dit aan mijn liberale 
vrienden te zeggen en hun zijn groet 
over te brengen. 

Na Lobmans heengaan heb ik van 
dit bezoek mededeling gedaan in een 
kerkelijk orgaan. Ik voel mij ge
drongen er aan te herinneren, nu het 
gevaar niet denkbeeldig lijkt, dat 
men van anti-revolutionnaire zijde 
het antithese-begrip weer op de 
voorgrond gaat schuiven. De R. 

Afdeling MIJNSTREEK 

MAANDAGAVOND 
9 NOVEMBER, spreken de 
leden van de VVD-fractie in 
de Tweede Kamer, 

TH. H. JOEKES en 
Mr. F. PORTREINE 

in Geleen. 

A.M.V.J.-gebouw, Op de 
Veye 64-66. Aanvang 20 uur. 

Onderwerp: 

AANDACHT VOOR DE 
MIDDENGROEPEN. 

Gelegenheid tot het stellen 
van vragen. 

Leden en belangstellenden 
zijn van harte welkom. 
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EMDCIATI 
Misverstanden over de 
ambtenaren-salarissen 

(Zie pag.~ 

IN DE RANDGEBIEDEN • • • 
jongelieden, die met een welwillen

de of minder welwillende glimlach 

• heeft aángekondigd, dat persoonlijk

heid A zo vriendelijk was naar de 
studio te komen voor een onderhoud, 

aan het einde van dit interview met 
kennelijk misprijzen verhaalt, dat 

Mevrouw B of Excellentie C ge-Politiek Nederland bevindt zich 

in afwachting van de Troon
rede. Daarin zullen immers de plan

nen van de Regering in het parle

mentaire jaar bekend worden ge

maakt. Zondèr enige sterrenwiche

larij kan men aannemen, dat de be
lastingverlaging en de verhoging 

van de A.O.W. althans pro memorie 

zullen worden genoemd. Verder wil 

het gerucht - maar dan ook slechts 
het gerucht -, dat de instelling van 

een Wegenfonds zal worden aange

kondigd. Voor de rest zouden wij 
uitsluitend op onze journalistieke 

duim moeten vertrouwen. Onder

deel van de menselijke hand, dat in 
dit geval beter op non-actief kan 

blijven. 

verheid van lucht en water. Deze 

gehele reeks van onderwerpen moet, 

juist ook met het oog op de toe

komst, worden geattakeerd. Die toe

komst houdt in een sterke bevol
kingsaanwas. Volgens het verslag 

mogen wij in 1975 de veertienmil

joenste en in 2001 zelfs de twintig

miljoenste Nederlander verwachten. 
Al staan wij voor de juistheid van 

dit sprookje van tweeduizend-en

één jaar niet in, het feit blijft, dat 

men in ons angstig dichtbevolkte 

land moet woekeren met de ruimte. 

Het veiligstellen van grote open 

ruimten voor recreatie is inderdaad 

een "zeer urgente zaak". 
Intussen blijkt het streven naar 

bevolkingsspreiding over de ver

schillende provinciën een klein suc

ces te hebben geboekt. Het vertrek
overschot van het Westen van ons 

land was in 1963 verdubbeld iri ver-

HONDERDDUIZEND 
WACHTERS 

Er bestaat een lijst van 100.000 

Nederlanders, die vergeefs 
wachten niet vóór, maar op een te

lefoonapparaat. Dit staat te lezen in 

het jaarverslag van de P.T.T. Na

tuurlijk kan men beweren, dat die 

100.000 wachtenden een rustiger le

ven leiden dan de "gelukkige" tele
foon-bezitters, die op elk uur van 

het etmaal in hun werk of rust kun

nen worden gestoord. Hier is echter 

een door het staatsbedrijf - al is het 

buiten zijn zin - geforceerde rust, 
die kwalijk past in onze motorische 

tijd. Het is overigens prachtig, dat 
alle telefoon-abonné's in Nederland 

kunnen genieten van een automati

sche telefoon. Wie echter door de 

wachtlijst "automatisch'.' is buitenge

sloten, heeft het nakijken, welke vi-

In afwachting van de Troonrede 

leven wij publicistisch in het binnen

land in een zekere kringloop. Rem

Verolme-Zwolsman; Verolme-Rem

Zwolsman; Zwolsman-Rem-Verol
me. Ziehier een thema met variaties, 

dat, hoezeer qok belangrijk wat de 
REM betreft, ons wel zeer grondig is 
ingescherpt. Met vreugde zien wij 
thans uit naar de derde Dinsdag in 
September. Dan zal een zekere be
wustzijnsvernauwing met ingebouw
de kringloop tot het verleden be
horen. 

gelijking met het voorafgaande jaar. - suele bezigheid in dit geval met niet-

* * 

NATIONALE PLAN 

I n de randgebieden van het 

politieke leven zijn enige 
feiten te signaleren. Daarbij denken 

wij aan het kortelings uitgekomen 

jaarverslag van het Nationale Plan. 

Bij dit verslag een kort commentaar. 

In het algemeen vragen, nationaal 
beschouwd, een aantal voorzieningen 

sterke aandacht. Stedelijk wonen 
in nieuwe vormen. Reconstructie 
van onze binnensteden. Verkeer, 
openbaar vervoer en recreatie. Zui-

AnENTIE! 

Interessant achten wij verder de 

suggestie tot vorming van stadsge

westen. Dit houdt in een "geurbani

seerd geheel van één of meer grote 

centra met omringende kleinere ker

nen", die in functioneel verband 
staan. In de praktijk zal dit o.i. hier
op neerkomen, dat b.v. ook in het 

stedelijk gedeelte van de nieuwe pol

ders zuinig m.et de ruimte wordt om
gesprongen. Er zijn immers functies 

van ziekenhuizen, middelbare scho

len of administratieve diensten, die 

niet in elk toekomstig miniatuur
stadje behoeven te worden "her
haald". Door kernsteden kan men 

veel ruimteverspilling voorkomen. 

Voorbeelden uit de praktijk zijn ons 

in nieuwe gebieden van Israël be

kend. 
Alles tezamen geeft dit verslag 

verstandige aanbevelingen. De uit

werking ervan zal vernuft èn gel.d 
kosten. 

ATTENTIE! 

Luistert op DONDERDAG, 17 SEPTEMBER a.s., van 18.20-18.30 

uur, over de zender Hilversum 11 (298 m), naar 

.. DE STEM VAN DE V.V.D." 

Mr. W. J. GEERTSEMA, voorzitter van de Tweede Kamerfractie van 
de V.V.D., bespreekt de TROONREDE. 

horen gelijk staat. 

Het spijtige is, dat de P.T.T. zelf 

blijkbaar een zwaar hoofd heeft in 

het inhalen van de achterstand. De 

N.R.C. pleit daarom voor een urgen

tie-program. Daarvoor is veel te zeg

gen. De makers van zulk een plan 

zullen zowel technisch als financiële 

moeilijkheden op hun weg vinden. 

Of het aanbeveling verdient de 

P.T.T. tot een zelfstandig bedrijf te 

maken, zoals b.v. de Nederlandse 

Spoorwegen, zal men dan tegelijker

tijd moeten onderzoeken. Toch is het 
duidelijk, dat men op het stuk van 

urgentie - maatregelen rechtstreeks 

belandt in het vraagstuk der priori

teiten. 

Wat ons betreft geven wij aan het 

ondanks alles onmisbare communi

catiemiddel van de verre stem, een 

hoge prioriteit. 

* * * 

SCHANDPAAl-EfFECT 

Van de P.T.T. naar de T.V. is 

geen grote sprong. Dat tele

visie een machtig en boeiend medi

um is, het is voor ons buiten kijf. 

Dat het in zijn jeugdig élan soms 

blijk geeft de vlegeljaren niet te bo

ven te zijn, kan men op gezette tij

den ervaren op het televisie-scherm. 

Het kan nl. voorkomen, dat één der 

weigerd heeft zijn medewerking te 

verlenen. Waaruit dan, voor enige 
miljoenen Nederlanders, kennelijk 

moet blijken welk een verwerpelijk 

individu de Mevrouw of de Excel-

lentie in questie wel is. Wij vinden 

dit negatief te "kijk" zetten van 

"weigerachtigen"· kortweg fout. Bo

vendien een ontbreken van de zorg
vuldigheid, die in het maatschappe

lijk televisie-verkeer regel behoort 
te zijn. Blijkbaar denken genoemde 

T.V.-heren: "Les absents ont tort". 

Die afwezigen hebben echter het 
grootste gelijk. In ons vrije Neder

land behoort men, zonder schand
paaleffect, zelf te mogen uitmaken of 
men zich al dan niet aan een onder-
houd onderwerpen wil. L.M. 

R. Zegering Hadders 
25 JAAR WETHOUDER 
VAN EMMEN 

Op 1 september j .l. herdacht ons 

Tweede Kamerlid, de heer R. Zege
ring Hadders, het feit, dat hij een 

kwart eeuw wethouder van de ge

nleente Emn1en was. 

Te1· gelegenheid van dit jubileum 

kwam de gemeenteraad van Emmen 
in een buitengewone zitting bijeen. 

waarvoor uit het gehele land een b .'
~onder grote belangstelling bestoL i. 
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Waardevaste pensioenen 

Enige bedenkingen t.a.v. het rapport Witteveen 
(Ingezonden) 

Het artikel "Wie moet voor waardevastheid zorgen?" en de opmerking van de 
redactie, dat het rapport waardevast pensioen in onze partij nog niet voldoende 
aandacht heeft gekregen, geven mij de gelegenheid alsnog nader op een en ander 
in te gaan. 

Om misverstand te voorkomen wil ik vooropstellen, dat ik veel waardering heb 
voor de eerlijke wijze, waarop het probleem van de waardevastheid van pen
sioenen in het rapport behandeld is en voor de constructieve gedachten, die er in 
naar voren zijn gekomen. Dit neemt niet weg, dat ik vooral ten aanzien van de 
uitvoering hiervan de nodige bedenkingen heb. 

Bij 2 •!o inflatie per jaar zal een 
25-jarige gedurende zijn actieve 
periode nog eens de totale premie 
voor het ouderdomspensioen (zo
wel van hemzelf als van zijn 
werkgever!) extra moeten betalen 
om het vooruitzicht te blijven 
houden op steeds eenzelfde goe
derenpakket na zijn 65ste. 

De essentie van het rapport kan men in 
de volgende punten samenvatten: 

I. Het voorstel van de commmissie 
om de aanwezige premiereserve 
met de stijging van de kosten van 
levensonderhoud gelijke tred te 
laten houden .. 

II. Het dwingend voorschrijven van 
het onder I. genoemde. · 

III. De verdeling van de hieruit 
voortvloeiende extra lasten tussen 
werkgever en werknemer. 

ad I. Van harte mee eens, omdat het 
gegeven de bestaande constellatie, 
voor het behoud waarvan goede 
argumenten worden aangevoerd, 
de meest zuivere oplossing is om 
de waardevastheid van de pen
sioenen te bereiken. 

ad II. Een uitermate précair punt, waar 
ik dan ook afwijzend tegenover 
sta. Kennelijk heeft de commissie 
het hier ook moeilijk mee gehad, 
gezien een aantal uitgangspunten, 
die zo voorzichtig zijn geformu
leerd, dat deze dwang er nog net 
in past. Die voorzichtige wijze, tot 
uiting komen voor in het veelvul
dig gebruik van de woorden "zo
veel mogelijk", staat in schrille 
tegenstelling tot b.v. het 3e uit
gangspunt, waar nu niet zoveel 
mogelijk maar ineens krachtig 
gewaakt dient te worden voor 
stabilisatie van de geldswaarde. 
Bovendien staat de comm1ss1e 
kennelijk nog dispensatie van de
ze voorschriften voor ogen, want 
op pagina 9 is zij er zich van be
wust, dat geen der pensioenen 
kan "waarborgen" in die zin, dat 
onder alle omstandigheden vol
strekte zekerheid bestaat, dat de 
met deze strekking gedane toe
zeggingen zullen kunnen worden 
nagekomen. 

Geen wettelijke 
voorschriften 

De redenen, waarom ik dit dwin
gend voorschrijven .afwijs, zijn- de 
volgende: 

a) hoe belangrijk .de waardevast
heid van pensioenaanspraken 
ook moge zijn, primair blijft de 
hoogte van het o-orspronkelijk 
toegezegde pensioen. En zolan·g 
de werkgever in volle vrijheid 
over dit laatste kan :beslissen, 
is het uit den boze om dan .in
eens ten aanzien van de waar
devastheid hiervan wettelijke 
voorschriften uit t-e vaardigen; 

b) iedere werkgever zal zich bij 
het invoeren van een pensioen
regeling of het verbeteren van 
een bestaande .regeling onder 
meer laten leiden door de kos
ten ,die hiermee gepaard gaan. 
Wanneer hij dan door wettelij
ke voorschriften nog voor ex
tra lasten kan komen te staan, 
waarvan de hoogte hem totaal 
onbekend is, zal hij eerder ge
neigd zijn de invoering of de 
verbetering maar achterwege 
te laten, waardoor een gezon
de ontwikkeling van het pen
sioenwezen tegengegaan wordt. 
Om de eigen woorden van het 
rapport te gebruiken, waarmee 
de commissie een ander sys
teem afwijst (pag. 19): "boven-

dien zou ik elke animo tot ver
betering de kop worden inge
drukt"· 

c) het ge~olg van deze wettelijke 
verplichting zal zijn, dat onge
twijfeld bij de onderneming o:l 
het pensioenfonds reserves ge-

vormd zullen worden dan wel 
in de premie een opslag voor 
het inflatie-element zal wor
den ingecalculeerd, hetgeen 
door de commissie terecht 
wordt afgewezen (blz. 23). 

Men zal zich m.i. tevreden moe
ten stellen met het signàleren 
van het probleem en het aange
ven van de oplossing, of zoàls het 
in het artikel in Vrijheid en De
mocratie van 9 juli gesteld wordt: 
kundige, duidelijke en herhaalde 
voorlichting. Doch wettelijke 
voorschriften, neen! Evenals men 
het accepteert, dat de overheid 
als werkgever op het terrein der 
pensioenvoorzieningen steeds 
vooraan is gegaan (zeer juist op
gemerkt in het rapport), en dat 
er ondernemingen zijn met goede, 
slechte of zelfs helemaal geen 
pensioenregelingen, zal men het 
accepteren, dat er ondernemingen 
zijn met waardevaste en geen 
waardevaste pensioenen. 

ad III. De commissie stelt voor: even
redige verdeling, terwijl in het 
artikel in Vrijheid en Democratie 
van 9 juli wordt bepleit, dat de 
waardevastheid in de eerste 
plaats een zaak voor de werkne
mers zal moeten zijn. 
Tegen beide voorstellen heb ik 
praktische bezwaren, terwijl ik 
tegen de zienswijze in 't genoem
de artikel ook principiële bezwa
ren heb. 
Om met dit laatste te beginnen: 
de schrijvers vergeten, dat bij 
vele ondernemingen de verplich
ting bestaat om toe te treden tot 
de bij de onderneming bestaande 
pensioenregeling, waardoor de 
morele verantwoordelijkheid voor 
de waardevastheid bij de werk
gever ligt. 
Bovendien vraag ik mij af, of de 
schrijvers wel voldoende beseffen 
hoe groot het door nen genoemde 
offer van de voorfinanciering is. 

Het voorstel van de commissie zal 
tot gevolg hebben, dat de werk
nemers steeds wisselende premies 
aan hun pensioenvoorziening 
moeten besteden, dat daarbij een 
beroep moet worden gedaan op 
hun solidariteitsgevoel (de jonge
ren betalen voor de ouderen, het
geen het sterkst tot uitdrukking 
komt, wanneer een nieuwe deel
nemer extra premie moet betalen 
voor het optrekken van de in het 
verleden gekweekte pensioen
rechten van anderen) en dat het 
administratieve apparaat er weer 
ingewikkelder door wordt (b.v. in 
geval van premierestitutie bij 
vroegtijdig ontslag). 
Ik vraag mij dan ook af, waarom 
niet de meest voor de hand lig
gende en naar mijn mening de 
meest juiste oplossing ·gekozen is, 
dat de werkgever ·de .inflatie-'op
centen geheel voor zijn rekening 
neemt, waarbij vanzelfsprekend 
in de loononderhandelingen met 
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de vakbonden en bij het vaststel
len van de salarissen wel degelijk 
met deze factor rekening gehou
den mag worden. Ik geloof niet in 
het psychologische voordeel, dat 
de werknemers bij inflatie over 
zijn hogere loon nog eens een ex
tra verhoogde pensioenpremie 
moet betalen om hem het effect 
van de inflatie duidelijk te ma
ken. De vakbonden staan immers 
al klaar om dit door hogere loon
eisen weer te compenseren. 

In het bovenstaande heb ik nogal een 
afwijkend geluid laten horen van hetgeen 
de commissie-Witteveen gepubliceerd 
heeft. Dit betreft echter voornamelijk de 
uitvoering van het geheel. Ik ben de com
missie echter bijzonder dankbaar voor de 
wijze, waarop zij de problemen gesteld 
heeft en de principiële oplossing, die in 
het rapport is aangegeven. 

Ik hoop dan ook met dit artikel een po
sitieve .bijdrage geleverd te hebben tot het 
kennelijk ook in onze partij levende pro
bleem van de waardevastheid van pen
sioenaanspraken. 

W. KLEIN KRANENBERG 

(Van redactiewege bekort). 
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TRADITIES 
• • Dinsdag is het Prinsjesdag, een 
* dag vol van tradities. De gouden 

koets zal weer door Den Haag rijden 
en ook verder zal veel hetzelfde zijn 
als in vorige jaren. Eén belangrijk 
attribuut zal echter anders zijn: het 
koffertje, dat elke derde dinsdag in 
september door de minister van finan
ciën wordt gebruikt. De 150-jarige 
Staatsdrukkerij zal namelijk maandag 
aan minister Witteveen een nieuw 
(perkamenten) koffertje schenken. 

Eén keer heeft een socialistische 
minister van financiën het gewaagd 
van de miljoenen-nota-koffer geen ge
bruik te maken. Hij bad wellicht een 
hekel aan tradities. Hij had zich ech
ter verdienstelijker kunnen maken 
door een streep te zetten onder de 
socialistische traditie van zeer hoge 
belastingen. Zo vooruitstrevend is wèl 
minister Witteveen, die onlangs zijn 
wetsontwerp tot forse verlaging van 
de belastingen beeft ingediend. 

VANGRAIL 
• * Steeds opnieuw vernemen wij, 
* dat auto's op snelwegen door de 

middenberm schieten. Meestal zijn de 
gevolgen funest. De eerzame automo
bilist, die met 100 km. op een autoweg 
rijdt, kan er immers geen rekening 
mee houden, door een tegenligger te 
worden verschrikt. De quintessens 
van een autoweg met gescheiden rij
banen is immers, dat men er met be
hoorlijke, dus verantwoorde snelbeo 
den rijden kan. Het enige middel om 
fatale onheilen door baan-overschrij
ding te voorkomen, is dan ook ver
sterking van de middenberm. Wij 
hebben de indruk, dat men na een 
eerste élan, thans met het aanbrengen 
van vangrails of andere beveiligings
middelen aan het treuzelen is. Ten on
rechte. Want hier is letterlijk gevaar 
in verwijl. 

SCHORSING 
* • Het bestuur van een christelijke 
* school in Veenendaal heeft een 

smet geworpen op de reputatie van 
het hoofd van deze school, dr. .J. G. 
Thoomes, door hem te verbieden ge
durende de eerste vier dagen van de 
nieuwe cursus zijn werk te doen. De 
reden • zoals het bestuur die opgaf -
was, dat dr. Thoomes niet geheel had 
voldaan aan de opdracht al zijn per
soonlijke bezittingen van de zolder 
van de school weg te balen. 

Het bestuur stelde in de vakantie 
een onderzoek in, constateerde dat 
zich nog in één kast eigendommen 
van dr. Thoomes bevonden en deelde 
daarop het schoolhoofd mede, dat hij 
werd geschorst. Op zijn verzoek om 
een nadere toelichting kreeg dr. 
Thoomes niet eens antwoord. 

De voorzitter van het bestuur heeft 
later verklaard, dat hij er niet rouwig· 
om zou zijn, als dr. Thoomes zijn 
functie zou neerleggen. Wij zien daar
van de noodzaak niet in. Het lijkt ons 
eerder wenselijk, dat de school een 
ander bestuur krijgt. 

VERDIENSTE 
* Blijkens een verslag in de 

* Amersfoortsche Courant werd 
dezer dagen in de gemeenteraad van 
Hoevelaken door één der leden het 
denkbeeld geopperd om een weg in 
deze gemeente de naam te geven van 
de op verraderlijke wijze vermoorde 
Amerikaanse president .John F. Ken
nedy. 

De burgemeester, de heer E. Ph. 
Veen, gaf echter te kennen van me
ning te zijn, "dat de geschiedenis eerst 
de verdienste van deze president 
moet aantonen, alvorens men hiertoe 
kan overgaan". 

De burgemeester van Hoevelaken is 
kennelijk een bedachtzaam man, die 
niet over één nacht ijs gaat. Ook over 
hem zal de geschiedenis eens een na
der oordeel vellen. Het is voor hem 
dan maar te hopen, dat de geschied
schrijvers zijn dwaze uitlating, anno 
1964 in de raad van Hoevelaken ge
lanceerd. zullen zijn vergeten. Anders 
zou de "verdienste" van deze platte
lands-burgervader wel een beetje in 
de knel kunnen komen. En dat zou 
bepaald sneu zijn, want hij zal het 
heus wel goed hebben bedoeld. 

Wellicht hebben de Hoevelakense 
zalren hem dermate in beslag geno
men, dat hij de internationale politiek 
wat moest verwaarlozen. 
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Impressies uit Suriname 

Nederlandse hulp werkt niet uitsluitend eenzijdig 
Tegen het einde van dit jaar zullen we het tweede lustrwn kunnen vieren van 

het Koninkrijk-nieuwe stijl. Op 15 december a.s. zal het 10 jaar geleden zijn, dat 
H.M. de Koningin een plechtige proclamatie afkondigde volgens welke Neder
land, Suriname en de Ned. Antillen uit :vrije wil een nieuwe rechtsorde hebben 
aanvaard, waarin zij hun gemeenschappelijke belangen verzorgen volgens de 
regels, welke zijn samengevat in wat wordt aangeduid als het "Statuut van het 
Koninkrijk der Nederlanden". 

Van hoge rechtsgeleerde zijde is betoogd, dat de drie landen volgens deze 
regels verenigd zijn in wat rechtens eerder als een statenbond dan als een bonds
staat moet worden aangemerkt. Zulks omdat de constitutie van het Koninkrijk 
volgens het Statuut niet vatbaar is voor wijziging. 

Van zorg omtrent deze theoretische 
staatsrechtelijke vraag is gedurende het 
eerste decennium van het Statuut noch bij 
de Nederlandse, noch bij onze Rijksgeno
ten in de West iets gebleken. Men behoeft 
daarover niet te treuren. Gelijk bij een 
contract is ook bij het Statuut de geest, 
waarin het wordt uitgevoerd belangrijker 
dan de letter van de tekst. 

Wat dit betreft is de geest de eerste tien 
jaar tussen de rijkspartners goed geweest. 
Over en weer hebben goede trouw en de 
oprechte wil tot samenwerking van het 
Statuut een werkzaam instrument ge
maakt. Moge het zo blijven, in het belang 
van alle rijksgenoten. 

Op Nederlands regeringsvlak is een ere
palm verdiend door wijlen minister Kern
kamp en door drs. Korthals als vice-mi
nisterpresident van het vorige kabinet we
gens hun daadwerkelijke vormgeving aan 
het Statuut. 

Het is goed te weten, dat niet wij zelf 
alleen dit oordeel huldigen, doch dat wij 
zulks vooral ten aanzien der jongste rege
ringsperiode van minister Korthals steeds 
weer mogen horen uit de mond van onze 
vrienden uit de West, bij wie wij thans 
opnieuw gastvrijheid genoten. Men geeft 
hier uiting aan de hoop, dat minister 
Biesheuvel de lijn van zijn voorganger zal 
doortrekken en dat landbouwbeslomme
ringen op nationaal- en E.E.G.-niveau 
hem daarin niet zullen belemmeren. 

Periodieke 
uitwisselingsbezoeke n 

De Staten-Generaal van Nederland, de 
Staten van Suriname en die van de An
tillen; hebben aan het Statuut reliëf ge
geven door periodieke uitwisselingsbezoe
ken. De eerste van deze tripartite staten
ontmoeting vond plaats voorjaar 1956 op 
de Antillen. De volgenden hadden plaats 
voorjaar 1957 in Suriname en in mei 1960 
in ons land. Sindsdien ontmoet men el
kaar om de twee jaar. 

Aldus waren wij in 1962 in de Antillen 
en zijn we nu opnieuw in Suriname sa
mengekomen. 

Suriname heeft het thans niet gemakke
lijk. Er dreigt 'n stagnatie. Laat ons daar 
nu eens direct tegenover stellen, welk een 

door mr. dr. C. Berkhouwer 

vooruitgang er met 1957 te ontwaren is. 
Overal verbetering van de communicatie 
door ·aanleg van weg. en waterwerken. 
Nieuwe scholen en ziekenhuizen, waarin 
zelfs patiënten uit Brits- en Frans-Guya
na gebracht worden voor specialistische 
behandeling. Nieuwe fabrieken, landbouw 
en visserijbedrijven. 

Een planter van de oude stempel uit In
donesië, thans in nieuw verband hier 
werkzaam, verhaalde met trots, dat zijn 
agrarisch produktie-apparaat tot voor
beeld dient voor landbouwers uit Colum
bia en Peru. 

Men aanschouwe de bedrijvigheid in de 
door Bruynzeel op gang gebrachte hout
industrie, de door Nederlanders (Billiton) 
en Amerikanen gezamenlijk met Neder
landers en Surinamers bedreven bauxiet
winningen. De Suralco heeft het, aanv:m
kelijk als fantasie aangemerkte Broko
pondo-stuwdamproject van prof. Van 
Blommenstein gerealiseerd en daarmede 
een indrukwekkende prestatie verricht. 
De Billiton heeft vele miljoenen geïnves
teerd teneinde met de meest moderne ma
chines welke op het westelijk halfrond 
bekend zijn, bauxiet te winnen. 

Verheugende res&dtaten 
Op onze tochten door het land hebben 

we in de districten de resultaten kunnen 
aanschouwen van de tenuitvoerlegging 
van het eerste tienjarenplan, voor twee
derde gefinancie1·d door ons land. In Nic
kerie zagen we de nieuwe polders, waar 

Bijgaand publice1·en WtJ de 
tweede reisbrief van ons Twee
de Kàmerlid mr. dr. C. Berk
houwer, die hij schreef nawr 
aanleiding van zijn bezoek aan 
Suriname. 
Heiaas kregen wij zijn artikel 
met vertraging binnen, hetgeen 
voor ons overigens geen beiet
ser was zijn interessante be
schouwing hierbij aisnog te 
publiceren. 

rijst en bananen geteeld worden. Evenzo 
in Coronie. 

Naar afgelegen streken vlogen we langs 
nieuwe luchtroutes en daalden we op 
vliegvelden, uitgehakt in eeuwenoud oer
woud. 

Wij staken de rivieren over op nieuwe 
ponten en veren. Albina aan Suriname's 
oostelijke grensrivier de Marowijne werd 
langs nieuwe wegen bereikt. 

Overstekende naar Frans-Guyana wer
den we bevangen door de trieste neer
slachtigheid, waardoor men wordt over
meesterd bij het aanschouwen van de de
primerende toestand aldaar. Hoe gunstig 
stak hiertegenover af het liefelijke Albina 
met zijn gezellige sfeer. Hoe gelukkig is 
Suriname overigens in vergelijking met 
zijn westelijke nabuur Brits-Guyana, dat 
geteisterd wordt door een rassenstrijd, die 
nog erger is dan 'n burgeroorlog. Creolen 
en Hindoestanen staan elkaar daar naar 't 
leven. Hier werken zij vreedzaam met el
kaar samen. Moge het vuur dat in Brits
Guyana woedt, voor Suriname het licht
signaal zijn om de oase van rust te blij
ven, welke het vormt op het Zuidameri
kaanse continent. 

Tekorten op de begroting 
Surinames ontwikkeling is de eerste 

tien jaren van het Statuut op gang geko
men. Er is een kritiek punt bereikt, waar
op stilstand of terugschakelen fataal zou 
zijn. De motorische beweging moet in een 
volgende versnelling gebracht worden. 
Dit behoeft niet in een geforceerd ijltem
po te gebeuren. 

Er moet nog veel gebeuren, op allerlei 
gebied. Het is echter onmogelijk alles 
ineens tot stand te brengen. Suri
name heeft het niet gemakkelijk Er zijn 
tekorten op de begroting en 's lands eco
nomie moet verder ontwikkeld worden. 
Voor het onderhoud van de uitgevoerde 
tienjarenplanprojecten schiet de begroting 
te kort. Het zou goed zijn, als in een 
nieuw tienjarenplan dit onderhoud ook 
voor rekening van dit plan zou komen. 
Dit betreft slechts een détail van verbe
tering. 

Het aantal Nederlandse ambtenaren, dat 
hier werkt, loopt sterk achteruit, doordat 
hun rechtspositie ver achter ligt bij hun 
collega's, die in Nederland werken. Hun 
verlof- en pensioenregeling is als bijzon
der ouderwets en achterlijk te beschou
wen. Hier ligt een taak voor de Neder
landse overheid om in samenwerking met 
de regering van Suriname heilzame ver
beteringen tot stand te brengen. 

Suriname is een ontwikkelingsland. Ons 
land besteedt belangrijke bedragen aan 
ontwikkelingshulp. Ten aanzien van zoda
nige hulp aan Suriname is een rechtsband 
neergelegd in het Statuut. Artikel 36 be
paalt, dat Nederland, Suriname en de 
Nederlandse Antillen elkaar hulp en bij
stand verlenen. Binnen afzienbare tijd 
loopt de uitgestrekte periode van het eer
ste tienjarenplan af, 

Nieuwe 
ontwikkelingsplannen 

Er zullen nieuwe ontwikkelingsplannen 
komen en er behoeft geen twijfel aan te 
bestaan, dat voor de uitvoering daarvan 

een beroep op Nederland gedaan zal wor
den. Wij achten het alleszins gerechtvaar
digd om verdere steun te verlenen aan 
Suriname als het daarom komt vragen. 

Wij willen een Surinaams Statenlid met 
wie wij spraken gaarne nazeggen, dat in 
dit land voor Nederland nog altijd veel 
eer te behalen is. Nederlanders, die een 
vooraanstaande positie innemen in het 
Surinaamse bedrijfsleven spraken dezelf
de mening uit. Er van uitgaande, dat Su
riname er in zal slagen door saneringen 
de landsbegroting sluitend , te krijgen, 
blijft de grondslag voor samenwerking 
tussen Suriname en ons land volop aan
wezig. Nieuwe ontwikkelingsplannen zou
den gezamenlijk opgesteld kunnen wor
den, althans in of na overleg, waarna Ne
derland daadwerkelijk zou kunnen blijven 
bijdragen in de uitvoering, zowel finan
cieel als met technische hulp. Indien daar
bij inschakeling van Nederlandse bedrij
ven bevorderd kan worden zou zulks ons 
bedrijfsleven mede ten go~de komen. 

Een goed afgestemde samenwerking 
dient doelmatige besteding van hulpgelden 
te waarborgen en is plicht tegenover onze 
belastingbetalers. 

Nederlandse hulp aan Suriname werkt 
niet uitsluitend éénzijdig. Het is ook in 
het belang van Nederlandse bedrijven, die 
hier reeds gevestigd zijn. Ook hen zal het 
ten goede komen als de economie van 
Suriname verder ontwikkeld wordt. Het
zelfde geldt voor Nederlandse bedrijven, 
die ontwikkelingsprojecten helpen uitvoe
ren. Dit laatste is ook het geval met wer
ken, die in E.E.G.-verband worden uitge
voerd, als b.v. de havenwerken in Para
maribo. 

Ontwikkelingshulp wordt niet altijd in 
dank afgenomen. Men kan er zeker van 
zijn, dat dit wel zal zijn met verdere 
daadwerkelijke hulp van Nederland aan 
Suriname. 

Paramaribo, 29 augustus 1964. 
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Jlraaggespreh voor de radio over: 

BELASTINGVERLAGING 
Donderdag 3 september j.l. werd voor de radio een vraaggesprek uitge

zonden tussen drs. P. Th. van Leeuwen, lid van het Hoofdbestuur van de 
VVD en Th. H. Joekes, lid van de Tweede Kamer der Staten-Generaal. 

Dit gesprek ontwikkelde zich als volgt: 

v. L.: EindeHjk dan heeft minister Witte
veen verleden maand het ontwerp voor 
de belastingverlaging bij de Tweede 
Kamer ingediend. Maar ik heb ge
merkt, dat daarmee de ongerustheid in 
sommige plaatselijke afdelingen van de 
VVD nog niet is opgeheven. En mijn 
eerste vraag aan u, mijnheer Jóekes, 
is dan ook: Zal het plan inderdaad 
werkelijkheid kunnen worden? Gaan 

. de belastingen werkelijk omlaag? 
J.: Naar menselijke berekening: ja. Maar 

misschien mag ik ook nóg even aanha
ken bij wat u daarnet zei, over de on
gerustheid in sommige afdelingen van de 
VVD. Wat· in de afdelingen leeft is 
voor ons als Kamerleden natuurlijk van 
groot belang. Maar een plan als deze 
belastingverlaging moeten wij toch be
paald ook bekijken vanuit een breder 
nationaal standpunt. 
Is het, zo objectief mogelijk bezien, een 
goed plan zoals het daar ligt? Ik vind, 
dat het ook aan die vereiste voldoet, 
en daardoor wordt mijn verwachting 
versterkt. dat de belastingverlaging er 
werkelijk komen zal, mijnheer Van 
Leeuwen. 

v. L: Ma"ar er zijri nu al mensen, die on
geduldig worden omdat zij in het ur
gentieprogram van de VVD al vededen 
jaar hebben gelezen, dat onze partij 
voor belastingverlaging zou vechten. 

STALEN 

MEUBELEN 

GISPEN 
CULEMBORG 

TWEE BEKENDE MERKEN 

ALGEMENE BIJEENKOMST 
VAN DE VROUWEN 
IN DE V.V.D~ 

Op zaterdag 10 en 
zondag 11 oktober 1964 
De con_vocaties hiervoor zijn onderweg, 

Vla de centrale-vertegenwoordig
sters en haar plaatselijke contacten, naar 

' de vrouwelijke leden van de VVD en de 
eel"ste aanmeldingen zijn zelfs al binnen. 

Zoals de gewoonte is de laatste jaren, 
komen wij weer samen in het Conferen
tieoord de Pietersberg in Oosterbeek. Het 
is voor iedereen gemakkelijk te bereiken, 
eventueel met trolleybus 1 vanaf het sta
tion Arnhem, uitstappen bij hotel Viree
w~jk en dan de Pietersbergseweg volgen. 
D1e gaat enigszins naar beneden wat 
prettig is voor degenen met laken's in 
haar koffertje, omdat ze geen zin hadden 
.f 2,- extra te betalen. 

De kosten van zaterdagmiddag vóór de 
· thee (tussen 15.30 en 16.15 uur) tot zon

dagmiddag na de: thee (om 15.30 uur) 
zijn f 15,-, maar wie er vlug bij is, in 
elk g·eval vóór 29 september, ho~ft maar 

Dat was mei 1963, we hebben nu sep
tember 1964 eri in het nieuwe plan voor 
de belastingverlaging wordt gesproken 

· over januari 1966 en zelfs 1967. Deze 
regering is nu een dik jaar aan het be
wind. 

Snelheid van invoering 
vertraagd 
J.: Ja, laten wij het er eerst even over 

eens zijn wat een urgentieprogram is. 
Verschillende partijen gebruiken die 
term en het is bij al die partijen een 
program voor de eerstkomende hele 
regeringsperiode, dus voor vier jaar. 
Alles kan nu eenmaal niet tegelijk. 
Dat neemt overigens niet weg, dat hier 
haast bij is. Wat de snelheid van invoe
.ring betreft: als de loonsverhogingen 
dit voorjaar niet zo ruim waren uitge. 
vallen, zou vrijwel zeker de belasting
verlaging eerder uitvoerbaar zijn ge
weest. 

v. L.: Wat zal deze verlaging nu precies 
inhouden? 

J.: Zoals u weet zal de fiscus als het 
nieuwe tarief helemaal is ingevoerd per 
jaar ruim 1 miljard gulden minder 
loon_ en inkomstenbelasting gaan hef
fen; de grootste totale belastingverla
ging die wij ooit in Nederland hebben 
meegemaakt. 

v. L: En wie profiteert daarvan? 
J.: Iedereen, die nu loon- of inkomsten

belasting betaalt. In de eerste plaats 
wordt over de hele linie een compen
satie gegeven voor de geldontwaarding 
van de afgelopen vier jaar Dat is dus 
vergeleken met vier jaar geleden geen 
echte verlaging, maar een aanpassing 
aan het werkelijke belastingpeil van 
toen. Niettemin zullen wij daardoor al
lemaal als belastingbetalers aan het 
eind van de week of maand weer wat 
meer geld in het handje krijgen. Dat 
deel van het plan kost vee~: 6 à 700 
miljoen. Maar de rest, zo'n 400 miljoen 
per. jaar, is een reële, een echte ver
laging. 

Verhoging aan de voet 
v. L.: Mooi, en waar gaat die dan heen? 
J.: Naar de laagstbetaalde belastingbeta-

lers en naar de middengroepen. De zo
genaamde verhoging aan de voet, die on. 
geveEr 300 miljoen gulden beloopt, be
tekent in de eerste plaats dat enige hon
derdduizenden mensen helemaal buiten 
de .loon- en inkomstenbelasting zullen 
gaan vallen. 

v. L.: Dat betekent de verhoging aan de 
voet in de eerste plaats, zegt u. Is er 

dan ook nog. 
J.: Ja er is ook een tweede gevolg van die 

verhoging, want hij werkt als het ware 
door, óók voor mensen. die meer ver
dienen, omdat in ons stelsel de belas
ting immers geleidelijk oploopt. 

v. L.: En de middengroepen, urgentie 
nummer één zoals u weet, krijgen die 
genoeg vel"lichting? 

Copie voor deze rubriek te zen
den aan: Mej. Joh. H. Springer, 
Alexanderstraat 16, Haarlem. 

f 14,- te betalen. Postgironr. 605368 
t.n.v. secretaresse Vrouwen in de VVD 
te Haarlem. "Het girostrookje dient als 
bewijs" staat er ook nu nog op de convo
catie, al heeft dat strookje wel wat aan 
bewijskracht ingeboet. Maar zo pietlut
tig zijn wij niet. 

Als er iemand f 1,- wil bijdragen in 
de algemene onkosten, is ·dat zeer wel
kom, maar het hoeft niet. 

J.: Tja, genoeg is een groot woord, maar 
helemaal afgezien van die neutralise
ring van 6-700 miljoen en die voetver-. 
hoging van 300 miljoen is er nog eens 
een 100 miljoen gulden gereserveerd 
voor een reële, een echte matiging van 
de belasting, die vooral ten goede komt 
aan al die extra zwaar geknepen men
sen, die tussen de 9 à 10.000 en de 24.000 
gulden per jaar verdienen, een matiging 
die ook daarboven nog enigszins door
werkt. 
Overigens zal straks, na de verlaging, 
een echtpaar zonder kinderen met 
24.000 gulden per jaar nog altijd 61/2 

duizend gulden belasting betalen - an
ders gezegd: wie dan vier keer zoveel 
verdient als iemand met 6000 gulden, 
betaalt ruim 14 keer zoveel belasting -
en het verbaast mij dan ook niet, dat 
de minister in het ontwerp zegt, dat hij 
er zich van bewust is, dat in dit plan 
de extra verlaging voor de midden
groepen "van bescheiden omvang" is. 
Er zal bij een volgende gelegenheid 
ongetwijfeld nog_ meer moeten gebeu
ren, al is dit begin op zichzelf verheu-
gend. · 

Verlaging in twee etappes 
v. L.: Het wetsontwerp-Witteveen laat de 

mogelijkheid open, dat de verlaging in 
twee étappes zal worden ingevoerd. 
Hoe zit dit precies? 

J: Waarschijnlijk zou iedereen het liefste 
zien- de regering trouwens ook- c'at 
de hele verlaging ineens kwam. Daar 
gaat het ontwerp ook van uit: alles op 
1 januari 1966, dus over een dik jaar, 
en midden in de financiële kabinets-
periode. · 
Maar het is mogelijk. dat daardoor een 
te grote injectie van koopkracht tegelijk 
zou worden gegeven, met alle nare ge
volgen van dien, met name sterke prijs
stijgingen en een verslechtering van 
onze betalingsbalans en daarom kan het 
nodig zijn de operatie in twee étappes 
uit te voeren. 

v, L.: De eerste étappe dan uiterlijk op 1 
januari 1966 

J.: Ja, en met de mogelijkheid, dat die 
zelfs nog wat eerder zou ingaan, bij
voorbeeld op 1 juli aanstaande; en dan 
de tweede helft uiterlijk op 1 januari 
1967. De twee uiterste data liggen dus 
in het wetsontwerp zelf vast, zodat de 
regering nooit eigenmachtig zal kunnen 
zeggen als het moment eenmaal geko
men is: Ja, maar nu kan het nog steeds 
niet. 

v. L: En die eventuele twee étappes, zou
den die precies gelijk zijn? 

J.: Niet helemaal. Bij de eerste ronde 
zou iedereen de helft van de voorgestel
de verlaging gaan genieten, maar de ver
hoging van de vrijstelling aan de voet 
zou dan al helemaal worden doorge
voerd, zodat de minst draagkrachtige 
belastingbetalers wèl direct de volle 
verlichting zouden krijgen. 

v. L: Maar, al zal er wel geen VVD-er 
tegen belastingverlaging in deze rege
ringsperiode zijn, ik kom toch heel wat 
VVD-ers tegen - en ik geloof, dat dit 
belangrijk is - die zich afvragen of er 
ook voor belangrijke openbare voorzie
ningen, zoals bijv. de woningbouw 
en het telefoonnet, wel voldoende mid-

Een gedetailleerde kostenberekening 
staat achterop het aanmeldingsbiljet. 

En wat krijgt men nu voor zijn f 14,
of .f 15,- behalve zijn pension voor één 
dag? 

Een gezellig samenzijn in een mooie 
omgeving, met ruimschoots gelegenheid 
voor onderling contact, binnen of buiten. 

En interessante lezingen van prominen
te sprekers. 

Zaterdagmiddag begint mr. Geertsema, 
voorzitter van de VVD-fractie in de 
Tweede Kamer over de Actuele Politiek. 
's Avonds spreekt mevr. H. van Some
ren-Downer oveir "Televisie als opvoe
der" en zondagmiddag bekijkt mevrouw 
mr. E. Veder-Smit de VVD zelf van bui
ten en van binnen. 

Op zondagochtend, na een wijdings. 
woord door mevr. A. E A. Went-v. d. 
Vring, is er weer het vr~genuur, zonder 
hetwelk onze conferenties gewoon niet 
meer te denken zijn. Vragen zo mogelijk 
graag vóór 1 oktober . 

En op zaterdagavond na de thee, als 
divertissement de eenacter "Zing jong, 
piep oud" van mevr. Eline Verkade, die 
op 14 maart op de· grote vrouwenmanifes
tatie zo'n succes was. 
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delen voor de hoognodige uitbreidingen 
zullen zijn als ook de belasting sterk 
verlaagd moet worden. Want het zal 
toch uit de lengte of uit de breedte 
moeten komen. 

Groei van nationale 
produktie 
J: Ja, helemaal accoord, Maar u moet 

daarbij niet vergeten in de eerste plaats, 
dat dank zij de vrij regelmatige groei 
van onze nationale productie de rege
ringsuitgaven van jaar op jaait' met vele 
honderden miljoenen guldens kunnen 
stijgen zonder dat daarvom· de belas
tingdruk hoeft te WOTden vergroot. 
In de tweede plaats, dat de regering 
ook best bepaalde taken kan gaan af
stoten, waaraan nu minder behoefte· be. 
staat dan vroeger, om aan dringerder 
zaken meer te kunnen uitgeven. En 
ten· slotte, dat de overheid voor bepaalde 
voorzieningen ook best iets meer zou 
kunnen vragen van de dkect betrok
kenen .om zo dè schatkist wat verlich
ting te geven. 
Neem nu al die duizenden mensen die 
om een telefoonaansluiting zitten te 
springen. Als die de keus kregen: over 
twee jaar tegen het huidige tarief of 
over twee maanden tegen een wat ho
ger tarief, wat denkt u dan, dat de 
mees.ten_ kiezen zouden? 

v. L.: Twee maanden .natuurlijk. 
J.: Regeren is niet alleen vooruitzien maar 

ook: afwegen. Er zal .zeker ·wel weer 
eens een tijd komen waarin andere din_ 
geri voorrang moeten hebben. Maar in 
deze periode is belastingverlaging een 
h<J?gst dringende eis, en de VVD zal niet 
rusten, voor die een feit is geworden. 

WERK VOOR VOSKUIL 
Op het Hekelveld in Amsterdam 

wordt niet alleen een socialistische, 
maar ook een heel fatsoenlijke krant 
gedrukt. Dat blijkt uit het doorlopend 
foei-geroep, dat door de kolommen 
schalt zodra men meent dat aan het fat
soen, waarvoor men anderen strenge 
normen stelt, is geraakt. 

De oud-hoofdredakteur van het blad 
heeft trouwens menigmaal het onder
werp. journalistiek fatsoen aangesneden 
in zijn zaterdagse radiopraatjes en voor 
ons geestesoog zagen wij hem zorgelijk 
hoofdschudden, als hij weer eens op het 
kwalijke gedrag van zijn concurrenten 
moest wijzen. 
Maar nu is er werk op het eigen oude erf 
te doen. Want Het Vrije Volk nam -
met bronvermelding - een bespreking 
over die de N.R.C. aan onze laatste TV
uitzending wijdde. Dit zeer kritische 
commentaar was echter een gevolg van 
een wat verkeerde indruk, die de com
mentator van onze ·uitzending had ge
kregen. De N.R.C. heeft toen volgens de 
gulden standaard in de ·journalistiek op 
zeer royale wijze afstand genomen van 
de eerder gepubliceerde mening. 

Inmiddels had Het Vrije Volk het uit
voerige citaat een dag later doen volgen 
door een hoofdredactionele beschouwing 
waarin wederom nadrukkelijk op de 
N.R.C.-reactie werd ingehaakt. 

Nu deze echter niet houdbaar is ge
bleken, doet Het Vrijè Volk. niets. 
Bij hun lezers moet de verkeerde in
druk blijven voortbestaan. Dat is de 
"zinken" standaard in de journalistiek. 

Wat zal de heer Voskuil daar nu van 
zeg.gen? 

H. J. L. VONHOFF. 

V. of Z. 

Vervuiling en verzuiling zijn twee 
kwalen waarmee wij sukkelen. 

Als je pas weer eens geconfronteerd 
bent met de ene, en je krijgt 'n geschre
ven verslag onder het oog, dan ben je 
geneigd juist die ene er in te lezen. Zo 
ging het met het verslag van mevr. Hue
se-Laming over de Nationale Vrouwen 
Raad. Er is daar gepraat over vervuiling 
van ons land en ondergetekende, juist 
weer eens opgebotst tegen de zuilen, zag 
de v voor een z aan en vermeldde het 
aldus in het nummer van 20 augustus. 

Duizend excuses. 
De vervuiling is ook erg, zeker, en of. 

Maar er is meer kans dat er wat tegen 
gedaan kan worden. Als nu alle leden, 
die in de Nationale Vrouwen Raad ver
tegenwoordigd zijn, plus die van de 
vrouwenverenig·ingen, die er buiten staan 
zich er samen voor zouden inzetten, zou
den wij dan geen schoon land krijgen? 

Echt vrouwenwerk: zorgen dat de boel 
schoon is. 

En wie weet geven wij, al samenwer
kend, die z dan ook een kans met het 
vuil te verdwijnen. 

J.U.S. 



:vRiJHEID EN DEMOCRATIE 10 SEPTEMBER 1964 - PAGINA 5 

MISVERSl'ANDE 
OVER DE AMBTEN~I\RENSALARISSEN 

Misverstanden, welLicht ook een 
zekere incompatibilité d'hu

meur en helaas zeLfs in een bepaald 
geval bewuste misleiding blijken rond 
het geval van de na-calculatie voor 
de ambtena1·ensalarissen te z~jn ont
staan. 

Wat die misverstanden en het in
compatibilité d'hv.meur betreft: het 
begon met een perscommuniqué van 
het dagelijks bestuur van het Cen
traal-Sociaal W er kg evers Verbond 
(C.S.W.V.). Daarin werd ie kennen 
gegeven, dat dit ve1·bond met "grote 
bezorgdheid en ongerustheid" had 
kennis genomen van het 1·esultaat 
van het overleg tussen de minister 
van Binnenlandse Zaken en de orga
nisaties van ambtenaren over de aan
vullende uitkering van 31f2% van het 
jaarsalaris aan het overheidsperso
neel na de in het begin van dit jaar 
reeds toegekende sala1·isverhoging 
van 10';{). 

In het communiqué werd toegege
ven, dut vun werkgeverszijde tot dus
verre geen bedenkingen wuren ge1át 
tegen de "enige tijd geleden" tot 
stand gekomen afsprauk in het ge
organiseerde overleg om bij de sulu
risverhogingen voor het ove7·heids
personeel de "trend" der verhogin
gen bij het purticuliere bedrijfsleven 
te volgen. Het C.S.W.V. meende thuns 
echte1· wel de vraag te moeten stellen 
of aanvttllingen met tertigwerkende 
kracht niet meer en meer wo7'den on
dervonden als imptilsen, die een 
voortgaande looninflatie in de hand 
werken. 

In concreto werd vooral ook be
zwaar gemaakt, dat b~j de vaststel
ling van de.ze uitkering was rekening 
geho'l{den met de speciale loonsveT
hoging, die in de bouwn~jverheid 

heeft plaats gevonden. De centrale 
werkgeversbonden hebben tegen deze 
aanzienlijke verhoging tenslotte geen 
bezwaar gemaakt, mede omdat de 
overheid (minister Bogaers) voor 
deze bedrijfstak een exclusieve po
sitie noodzakelijk achtte. Andere be
drijfstakken zouden daarop echte1· 
geen be1·oep mogen doe·n en naa1· de 
mening van het C.S.W.V. geldt dat 
eveneens voor de ove1·heid. 

1 n deze laatste opmerking lijkt 
op het eerste gezicht voor de 

buitenstaander iets redelijks te zitten. 
Maar men moet in dergelijke gevallen 
ook de "andere partij" horen en dan 
wordt onze kijk toch ·wel een andere. 

Toen er destijds, bij het overleg 
over de bouwvaklonen, voor de 
bouwvakkers een grotere verhoging 
werd overeengekomen (mede op aan
drang van het bouwbedrijf zelf, om 
van de zwarte lonen af te komen) is 
inderdaad afgesproken, dat men zich 
in het bed1·ijfsleven daar niet aan zou 
optrekken. Dat wil dus zeggen, dat 
men de andere lonen in het vrije be
drijf niet tot diezelfde hoogte zon 
(mogen) opt1·ekken. 
Dat was dus een afspraak b in n e n 

h e t b e cl rij f s I e v e n, in de Stich
ting van de Arbeid, en er is (nam· 
ons verzekerd werd) daar geen 
woord gezegd over de ambtenaren
salarissen. 

Voor die ambtenarensalarissen 
geldt dan ook .een geheel eigen Te
geling, met een geheel eigen proce-

dure, die destijds tenslotte met veel 
moeite is gevonden en die een zeer 
redelüke regeling lijkt, voor beide 
partijen. 

Die regeling is, dat de salarissen 
van het overheidspersoneel de 
"trend" volgen van de lonen en sala
rissen in het particuliere bedrijfs
leven. Men stelt, in zovene daartoe 
aanleiding blijkt, in het begin van het 
jaUT een voorlopige salarisverhoging 
voor het overheidspersoneel vast en 
be1·ekent dan in de tweede helft van 
het·.iaa1· de "trend" (het gemiddelde) 
van de werkelijke verhogingen, die 
in het particuliere bedrijfsleven ten
slotte zijn tot stand gekomen, waar
voor men als basis heeft genomen de 
bedr~jfstakken met meer dan 10.000 
werknemers. 

Dat is de na-calc1ûatie", op grond 
waarvan de salarissen dan met te
rugwerkende kracht worden herzien, 
in die zin, dat voor het lopende jaar 
het te weinig genoten salaris dan als 
een 1Litkering-ineens wordt uitge
keerd. Uiteraard wordt dan per 1 
januari van het volgende jaar deze 
verhoging in het periodieke salaris 
verwerkt. 

NOTITIES VAN 

EEN INSIDER 

Zo is dat vorig jaar geschied 
en nu ook dit jaar. Wat was 

dan dit maal de situatie? Hoewel het 
Stichtingsakkoord inhield een toege
laten stijging van 5% van het rege
lingslaan met de mogelükheid tot 
verdere verbeteringen tot een tweede 
percentage van maximaal 5%, gere
lateenl aan de loonkosten, is het 
( regelings) loon in het particuliere 
bedrijfsleven met medewerking van 
de werkgeven gestegen tot 14,6';~ ten 
opzichte van 19 63. 

En moet dan 1111 de "bezorgdheid 
en verontntsting" van de werkgevers 
plotseling haar grond vinden in het
geen nu - geheel volgens de regels 
van het spel - ten aanzien van de 
ambtenaren wordt gedaan? Wil het 
C.S. W. V. dan bepleiten, dat thans 
een "voortgaande looninflatie" moet 
wo1·den tegengewerkt door aan de 
ambtenaren te onthouden hetgeen 
men eigen werknemers wel toekent? 

En wat nu in concreto het mee
tellen van de bouw-verhogingen in 
de "grote hoop" betreft (want het 
gaat om een groot aantal belang1·ijke 
bedrijfstakken): het moet ieder wel 
duidelijk zijn dat wanneer in een 
bepaald geval een bedrijfstak wat 
zijn verhogingen betreft voor de be
paling van het gemiddelde niet zou 
worden meegeteld wegens een in 
verhomZing g1·ote verhoging, het hek 
van de dam zo1t zijn. Dan zon men, 
wanneer in een ander geval een be
drijfstak eens zou (moeten) achter
blijven, van ambtenarenzijde kunnen 
verlangen, dat dan ook cl ie bedr~ifs
tak niet zou worden meegeteld, ten
einde het gemidde Iele niet "ongnn
stig" te beïnv Ioeden. 

Als de minister deze bij de huidige 
wijze van loonvorming voor het over
heidspersoneel enig juiste methode 

wil kunnen blijven volgen, zal hi:7 
eraan moeten vasthouden, dat clan 
ook werkelijk een gemiddelde wordt 
genomen van alle daarvoo1· aangewe
zen bedrijfstakken. Wanneer zich 
daaronder- bij wijze van spreken
ook een "nulpunt·'' zou bevinden, zou 
ook deze moeten worden meegeteld. 
Zo alleen kan een gemiddelde worden 
verk1·egen en wordt voorkomen, dat 
telkenmale nu van de ene, dan van 
de ande1·e zijde zou worden getracht 
een bepaalde bedrijfstak buiten de 
berekening te houden. 

Een feitel~ike on.inistheid in het 
peTScommuniqué van het C.S.W.V. 
bet1·eft nog de vrouwenlonen. Het is 
onjuist te stellen, dat de loonkosten
stüging, veroorzaakt door de geleide
lijke aanpassing van de vrouwen
lonen aan de mannenlonen, in de 
trend zou zijn meeberekend, en clan 
in verhogende zin. Die trend wordt 
namelijk 1átsluitend berekend naar 
de lonen van de volwassen man
n e n. De trend kan daardoor w e l 
een v e 7" la g in g onde1·gaan, na
melijk indien de st~jging der man
nenlonen in de desbetreffende be
dr~ifstalc wordt gedntkt, juist door 
de stijging der vrouwenlonen. 

W ij betreuren deze bovendien 
toch wel wat ontactische P'L

blicatie van het C.S.W.V. Zij ?"Oept 
juist de geesten op, die het verbond 
m·eest. Op de publikatie van het 
resultaat de-r na-calculatie verscheen 
aanvankelijk geen enkele reactie. 
Nauwelijks echter was het perscom
muniqné van het C.S.W.V. versche
nen. o.f "Het Vrlie Volk'' zag zijn 
kans schoon. Het kwam met een 
Jamis-achtig hoofdartikel. EneTzijds 
bestrijdt het de b·itiek van het 
C.S.W.V. op de wijze van be1·ekening 
van de trend, maar anderzijds maakt 
het dankbaar gebruik om het aange
stoken vuurtje flink aan te blazen. 
De ambtenaren, zo schrijft het. Zlin 
nu de enige werknemersgroep, die al 
b~j voorbaat weten dat hun salarissen 
op 1 januari zullen stijgen met ge
noemd percentage, plus nog de deni
velleringsverhoging. En het conclu
deert dan: "De 1·egering zal wel niet 
zo onnozel zijn te verwachten, dat 
het nu gemakkelijker is geworden 
zo iets als een loonstop door te voe
ren." 

Dat is zuiver misleiding. Wanneer 
iemands salaris in 1964 wordt ver
hoogd, ontvangt h~i dat nieHwe sala
ris uiteraard óók in 1965. Of bepleit 
"Het Vrije Volk" salarisverlaging 
voo1· de ambtena1·en? 

De denivelleringsverhoging is een 
verhoging-op-afbetaling, waarop de 
ambtenm·en in 1962 recht kregen om 
eindel'ijk de in het rapport-Neher ge
constateerde steeds breder wo1·dende 
kloof met de salariëring in het parti
culiere bedrijfsleven wat te ove?·
brttggen. De laatste fase vervalt nu 
per 1 januari a.s. Zou er een "loon
stop" per 1 januari 1965 worden in
gevoerd dan is er uiteraard geen 
spmke ~an dat die ook op deze ,af
betaling" v'an toepassing zou kunnen 
z~jn. Dat weet ,Het Vrije Volk" óók 
wel, maar toch tracht het de sugges
tie te wekken dat ook hieraan enig 
recht voor ancleren zou kunnen wm·
clen ontlee·nd. 

De situatie, door de loonexplosie 
van 1964 ontstaan, is ernstig. 

Dat .zal wel blijken, wanneer bij het 
indienen van de miljoenennota het 
tegen het einde van 1964 ve1·wachte 
tekort op de betalingsbalans wordt 
beleend genwakt. Laten zij, die de 
noodzaak erkennen daanát de con
sequenties trekken, zich gezamenlijk 
schrap te zetten in plaats van elkaa'T" 
om de oren te slaan. 

Er is een neiging groeiende, thans 
de regering de schtild te geven van 
die forse loonsverhogingen van 1964. 
Men vergeet nn eenmaal snel. Wij 
willen er daarom toch even aan her·· 
inneren, dat het eenzijdig opt1·eden 
van twee Amsterdamse grootwe1·k
geuers nu jvi8t een jaar geleden, de 
psych~se heeft ingeluid. Binnen en
kele weken stond voo1· vrijwel ieder
een vast dat ,forse loonsverhogin
gen" vo~r 1964 niet mochten en niet 
konden worden tegengehouden. Alle: 
publiciteitsorganen in Nederland 
(pers radio, televisie) verkondigden 
om striJd, dat de 1·egering de grootst 
denkbare psychologische fout zou 
maken. wanneer zij zich tegen een 
foTse o.pt7·ekking -<:an ons loonpeil nv. 
n o g .2011 veTzetten. 

IYien was ook doodsbenauwd, dat 
de leide1·s der vakbonden het gezag 
over h1m leden zouden verliezen. De 
sancenwerking in de Stichting van de 
Arbeid stond op sp7"ingen. Ook het 
orgaan van het Verbond van Neder~ 
landse Werkgevers schreef over "de 
discipline, die in het gedmng d1·eigde 
te komen" en ve-rdedigde het ten
slotte bereikte akkoord en "de dure 
opl,ossing, waarbij de Stichting in 
stanel bleef". Die loonkostenstijging 
zou zeer belangrijlc 1átgaan boven de 
te verwachten produkti?;i!;eitsstUging, 
maar zij werd dom· het verbond 
.. aanvaa1·dbaar geacht, mr dat aldt:s 
~en bijdrage moet woTclcn geleverd 
om de spanning op de aTbeiclsmarkt 
te vennincleTen". ("De N ederlandslt 
Indnst7·ie", orgaan van het Verbond 
1;an N edeTlandse \Verkgevers. van 1 
november 1963). 

En teen de regering met haar eer· 
ste complex van ten<poriseringsmaat
regelen kwam, werd haar dit van 
verschillende z~jden als een "voO?·t~i
dig" optreden verweten. 

Op het stnk van de in het najaaT 
van 1963 ontstane loonpsychose heb
ben zovelen zoveel boter op het 
hoofd. dan het ook daarom bete1· is, 
niet ;net wederzijdse kritiek in de 
zon te gaan staan. In de komend& 
weken zal kalm beTaad in de koel( 
schaduw meer clan ooit noclig bli.jkeT· 
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BORGH 
Tevens Uw adres voor Chemisch Reinigen 
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torieven 
warden gaarne 
verstrekt 
door onze 
administratie, 
postbus 43 
Amersfoort, 
tel. 0.3490-1 34 25 

A. F. v. d. Steenhoven, Delft 
ROTTERDAMSEWEG 384 TELEFOON 01730-2 16 56 

Leveringen van zand, grind, grond, enz. 

Massa transporten met 3-zijdige kipauto's. 

Speciale machine trailers voor vervoer 

van draglines - bulldozers - ketels enz. 

ABRAHAM VAN STOLK & ZOONEN 
~ KONINKLIJKE HOUTHANDEL N.V. 
~ ROTTERDAM • POSTBUS 1100 
~ TELEFOON 0 10 - 3 54 00 
•\\\' lil// 'S-HERTOGENBOSCH • Engelseweg 5 
~ v---' TELEFOON 0 4100 - 3 20 55 
~0 ll'R"'() HELLEVOETSLUIS lndush·ieterrein Molshoek 

TELEFOON 0 1883 - 2677 
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Van onze Leestafel 

Dr. G. A. Kooy: Het echec 

van een "volkse" beweging. 
Uitg. Van Gorcum - Assen 

1964. 
Ing. f 22,50; Geh. f 24,90. 

Dit boek beschrijft het proces 

van nazificatie en denazi

ficatie in Nederland in de jaren 1931 

-1945 naar analogie van hetgeen 

bestudering van dit verschijnsel in 

Winterswijk te zien geeft. Dat de 
auteur juist deze plaats voor zijn 

sociologisch "veldonderzoek" koos is 
gevolg van allerlei overwegingen, in 

het boek nader uiteengezet, die hem 

deden veronderstellen, dat een on
derzoek aldaar naar bijval voor en 

afwending van de .N.S.B. om ver

schillende redenen op groter resul

taat mocht doen hopen dan in de 

meeste andere gemeenten. 

Hieromtrent willen wij slechts 

zeggen dat zijn motivering ons 

steekhoudend lijkt. Hetzelfde geldt 

van hetgeen schrijver in een bijlage 
voor de methodisch geïnteresseerde 
mededeelt over de door hem toege

paste methodiek, waarop wij hier 

ook al niet verder behoeven in te 

gaan. 

Gelijk in zovele plaatsen van niet 
te grote omvang dankte de N.S.B. 

haar aanvankelijke succes ook in 

Winterswijk aan de invloed van en

kele figuren, die door hun plaatse

lijke activiteiten zekere populariteit 
genoten. Schrijver vermeldt er en-

kele met name. Van hen genoot één beid schuilt voor ons hierin, dat het 

meer dan plaatselijke bekendheid - door hem bijeengebrachte cijferma

zij het een zeer dubieuze: ds. Reeser, teriaal niet méér is dan illustratie 

als hervormd predikant uit zijn ambt bij hetgeen hij betoogt, wanneer hij 

ontzet, nadat hij gerechtelijk schul- van uit het lokale en incidentele 

dig verklaard was als schrijver van tracht door te stoten tot de achter-
anonieme compromitterende schrif

turen. 
Zijn enorm redenaarstalent maak

te hem tot een van de succesrijkste 

N.S.B.-propagandisten, ook nadat hij 

ambtelijk mislukt was. 

Wel verre van de aanvankelijke 

groei van "de" beweging in Winters
wijk aan zo incidentele omstandig

heden als het toevallig beschikbaar 
zijn van populaire voormannen toe 

te schrijven, wijdt de auteur daar

naast volle aandacht aan de facto

ren, die tallozen ontvankelijk maak

ten voor de nationaal-socialistische 
propaganda. En we behoeven het 

nauwe~ijks te zeggen: hier krijgt dr. 

Kooy's studie meer dan plaatselijke 
betekenis, juist omdat wat in dit 

opzicht voor Winterswijk gold even
zeer gold voor vrijwel geheel de rest 

van het land. 

Met tal van grafieken en statis

tieken licht de auteur de 
opkomst en de neergang van de 

N.S.B. toe. Bijv. zoals deze vielen af 

te leiden uit de stembusuitslagen 
sinds 1933, waarbij inderdaad Win

terswijk de algemene landstembus 
vrijwel bleek te volgen. 

De verdienste van dr. Kooy's ar-

gronden, waartegen wij zowel de 

opkomst als de ondergang, 't "echec" 

dus, van deze "volkse" beweging 
hebben te zien. Materiële en geeste

lijke aspecten komen hierbij aan de 

orde en wie zich hierin nog eens rus
tig wil verdiepen, vindt in dr. Kooy 

een gids, wiens voorlichting even 
grondig als objectief is. 

Over dit laatste zegt de auteur in 

zijn epiloog: "De beschouwing van 
medemensen en hun gedragingen 

vanuit een ethisch-agnostische hou
ding is een der moeilijkste opgaven, 

die men zich stellen kan . Gefaald 

moeten wij hebben in ons streven, 
tot het einde toe ons persoonlijk ze

delijk oordeel over de bestudeerde 
nazi's en hun gedragingen op te 

schorten. Wij zijn zonder twijfel meer 

dan eens toch door een de mens 

en dus ook ons persoonlijk ingescha

pen neiging tot zedelijke waardering 
van anderen geleid in onze visie op 

de door ons bestudeerde N.S.B.-ers 

. . . . Gefaald moeten wij in de twee

de plaats hebben, althans in sommi

ge (veler?) ogen, omdat wij über

haupt in 'n "nogal vriendelijk" neu

tralisme over N.S.B.-ers hebben ge
schreven". 

ALLERHANDE 
1 N deze wereld met zijn enorme 

p1·oblemen, maar ook met zijn 
enorme mogelijkheden, met zijn in
eenschrompelende afstanden, kunnen 
wij niet afzijdig op ons eigen plekje 
blijven .zitten. Het samengaan met 
anderen is noodzakelijk; het komt, 
onafwendbaar. 

H EUS, wij mogen in Nederland 
langzamerhand best de mond. 

(zij het dan nog wat bescheiden) 
mee openmaken, als er over musicals 
gesproken wordt. 

De tijd schijnt immers definitief 
voorbij te zijn, dat er gezegd kon 
worden, dat Nederland geen musi
cal-land was. 

(Goede Ontvangst) 

DE individualiteit is een zeer 
kenmerkende kwaliteit van 

het mens-zijn. Een ieder heeft zijn 
eigen karakter, aanleg, bestemming, 
doel in het leven. Dat die individuali
teit in gemeenschapsleven en met 
name in een druk leven vaak zeer 
m_oeilijk recht wedervaart, zal wel 
memand ontkennen. 

(Personenvervoer) 

DE kunst kan namelijk verma
keiijk zijn in de beste zin van 

het woord; en ware het mogelijk wat 
meer kunstzinnigheid in het vermaak 
te brengen, w.ie zou er behalve de 
kunstenaar meer baat bij hebben dan 
het publiek? Vooral in een land waar 
men bij het uitspreken van het woord 
kunst een doodbiddersgezicht meent 
te moeten zetten, dan wel aan specia
liteiten voor ontoegankelijke cote
?·ietjes denkt. 

Indien deze argumentatie geldt 
voor het kunstleven in het algemeen, 
hoeveel te meer is dit dan het geval 
voor het terrein van de film, welke 
zonder subsidie geëxploiteerd moet 
worden en welker comsumptie in 
toenemende mate belaagd wordt door 
de electronische massaproductie, on
geacht kunst of vermaak. 

(Film - Orgaan v. d. Nederl. 
Bioscoopbond). 

Maar wij zuiLen daarbij wat eigen 
dierbaarheden opzij moeten zetten, al 
zullen wij schijnbaar wat van onze 
eigen belangen moeten opofferen, wij 
zullen er een groter belang voor te
rugkrijgen. Samen kunnen wij veel 
meer, samen staan wij veel sterker 
tegenover de groeiende problemen, 
die ons afzonderlijk te machtig zou
den zijn. 

(Raad en Daad) 

D
E stijging van de prijzen van 
onroerend goed wijst onge

twijfeld op geldontwaarding. Onge
twijfeld wijst ook de tendens op een 
toekomstige inflatie. Het aantal spe
culanten groeit naarmate het geld 
minder waard wordt. 

Als zodanig is het onroerend goed 
een graadmeter. Maar het onroerend 
goed niet alLeen. Ook goud, aandelen 
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Wij geloven veeleer, dat we in 

dr. Kooy's studie een ge
schrift ontvangen hebben, in alle 

duidelijkheid van zijn strekking "si

ne ira et studio" geschreven, ook 

waar de auteur zich bezig houdt met 
de vraag: over welke innerlijke 

weerstanden beschikten de verschil

lende bevolkingsgroepen tegen de 

van nationaal-socialistische zijde 

dreigende besmetting? 

Die vraag is ook voor de toekomst 
van belang en het is duidelijk dat 
sterke principiële doordringing voor 

de aanhang van elke politieke groe

pering van uitermate grote beteke
nis is. Ook daarom lijkt het ons een 

goede gedachte van dr. Kooy ge

weest te zijn de pogingen tot nazi

ficatie in Nederland aan een gedegen 

onderzoek te onderwerpen nadat we 

nu reeds weer twintig jaar (geluk

kig) van denazificatie kunnen spre

ken. Een goede gedachte, waaraan 
voortreffelijk vorm gegeven is. 

deR. 

en schilderijen zijn beleggingsobjec
ten die ook bescherming bieden te
ger(, prijsontwaarding. Maar goud, 
aandelen en schilderijen zijn niet on
der de prijzenwet te brengen. Een 
prijsbeheersing voor onroerend goed 
zou dus een discriminatie betekenen. 

(Hier Rotterdam) 

B ESCHERMING van de eigen
dom is een van de pijlers van 

een beschaafde gemeenschap. Het 
stelen van een rijwiel, ook door 
iemand, die van dat vervoermiddel 
een nuttig gebruik zou kunnen ma
ken, is in strijd met de wet en het 
rechtvaardigheidsgevoel. Dit geldt 
ook voor de bescherming van de 
industriële eigendom. 

Een ondernemer, die veel tijd en 
geld heeft besteed aan bijv. de ont
wikkeling van een nieuw middel voor 
het conserveren van hout, heeft 
recht op beschenrLing tegen nama
kers die niet de kennis, de tijd en 
het 'geld voor de ontwikkeling van 
het produkt hebben gegeven. 

(Pharmaceutische industrie) 



~~Houdt de Vrijheid hoog!'~ 

Ee!l R 0 N D V A ART door de Rotterdamse Havens SPI DO 

BETONKEIEN 
en 

BETON ANTI-KRUIPSTEEN 
In kleuren grijs en heiderood 

• 
Voldoen aan de hoogste eisen 
Keur en acceptatie op het werk 

• 
N. V. Heesseltsche Steenfabriek 
v /h W. P. DE VRIES en CO. 

Heesselt (Gem. Va rik) - Telefoon Ophemert ( 03445) 2 71 

DAMMERS & VAN DER HElDE'S 
Scheepvaart· en Handelsbedrijf N. V. 

Reders, cargadoors, bevrachters, expe-

diteurs, beëdigde makelaars voor het 

kopen, verkopen en bouwen van schepen. 

~ 

"CALANDHUIS" • Winemskade 18- Postbus 444 

ROTTERDAM - 2 

TELEGR. ADRES: ENERGETIC • <New Boe Code) 

TEL. 11.93.00 ( 15 lijnen) - TELEX 21127 <2 lijnen) 

N.V. Scheepswerven "PIET HE IN" 
v.h. Fa. W SCHRAM & ZONEN 

Werven te Bolnes en Papendrecht 

NIEUWBOUW EN REPARATIES 

Verbouwen van Sleepschepen tot Motorboten 

inclusief mbouw en revisie van motoren 

D W A R S H E L L I N G E N 2 x 11.5 meter 

geschikt voor het zwaarste materiaal 

D R 0 0 G D 0 K 115 x 30 meter 

geheel overdekt 

Telephones: 

Rotterdam: 194011-194332 - Dordrecht: 3774-8329-20466 - Ridderkerk: 3644-3409 
voor werf Bolnes Papendrecht Bolnes 

een BELEVENIS! 
Willerusplein 

Rotterdam 

I 
I 

SNIKKERS' HANDEL MIJ. l.I. 
ROTTERDAM GRONINGEN • ARNHEM 

* 
Buizen FITTINGS Flenzen 

.,ASCOT" Gaswandketels OLIESTANDMETERS 
"KLAFRESTRöM"-gietijzeren ketels OLIETANKS 
"MARK"-radiatoren AFSLUITERS 
"N.S.K. SALLAND"-ketels PLINTVERWARMING 
"THERMIA"-warmwaterboilers .,MARK"-BUIGMACHINES 
.,FLAMCO"-ophangstroppen VLOERHULZEN 
"FLEXCON"-expansievaten LASBOCHTEN 

en verdere artikelen op het gebied van de 

CENTRALE VERWARMING 

Voor Buig- en Zetwerk 
op hydr. pers 1000 ton. 

ZETLENGTE 7 m, dikte tot 32 mm 

Constructiewerkplaatsen 

W. HUIZER N. V. 
Telefoon 01804-2657 Groenedijk 10 

CAPELLE A. D. IJSSEL 

FRIESCH-GRONINGSCHE HYPOTHEEKBANK u. 
EN AANGESLOTEN BANKF.N 

Amsterdam - Arnhem - Eindhoven - 's-Gravenhage 
Groningen - Rotterdam 

PANDBRIEVEN 
EEN VEILIGE EN RUSTIGE BELEGGING 

SCHILDERWERKEN 
te DEN HAAG - WASSENAAR - ROTTERDAM - AMSTERDAM • 

UTRECHT • ARNHEM en omliggende streken, 
worden onder volle garantie uitgevoerd door de 

"Nationale - Schilderwerken Onderneming" 

HELIOTROOPLAAN 372 'S-GRA VENRAGE 

Vraagt geheel vrijblijvend een gratis offerte, Telefoon 070 - 371949 

H 
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l(amerlid Corver voor de radio : Meerderheid voor minister 
Toxopeus nu verzekerd 

AFWEGING VAN BEI_JANGEN 

V ORIGE week hield ons Twee
de Kamerlid, de heer J. C. 

Corver, een radiorede over het dezer 
dagen aangenomen wetsontwerp in
zake de A.O.W. en A.W.W. 

De heer Co1·ve1· sprak o.m. als 
volgt· 

Het belangrijkste sociale wets
ontwerp is inderdaad het optrekken 
van de AOW tot een sociaal mini
mum een wetsontwerp, dat wij eer
giste;.en in de Kamer behandeld heb
ben. Natuurlijk staat niet vast, en dat 
kan ook in het algemeen niet worden 
vastgesteld, hoe hoog hét of e en 
sociaal minimum precies is. 

De levensgewoonten en levensbe
hoeften van een ieder zijn - zelfs 
als het om de eenvoudigste levens
eisen gaat - toch nog zo verschil
lend dat een voor allen geldend mi
nim~m levensbedrag niet of nauwe
lijks is te bepalen. Maar in het wets
ontwerp is er naar gestreefd zoveel 
mogelijk een algemeen gemiddelde te 
benaderen Het blijft echter, zoals bij 
de debatt~n van bijna alle zijden 
werd erkend, een zaak waarover men 
verschil.lend kan denken. 

Na tuurlijk zouden wij allemaal 
graag meer doen voor onze ouden 
van dagen 1naar men moet ook reëel. 
genoeg zij~ om te begrijpen, dat deze 
verhogingen op de een c.f andere 
manier moeten worden betaald. B~j 

de volksverzekeringen - het woord 
zegt het al - gebeurt dat normaliter 
door het heffen van premie van het 
hele Nederlandse volk. En wanneer 
nu de premie van de verschillende 
volksverzekeringen samen àl te hoog 
wordt, is onder bepaalde omstandig
heden ook de overheid, de Staat, be
reid een bijdrage te verlenen uit de 
z.g. algemene middelen, de belas
tingpot, waaruit Vadertje Staat al 
zijn uitgaven moet bestrijden. 

* * * 

Bij het wetsontwerp, dat wij nu 
eergisteren hebben behandeld, 

ging het eigenlijk om twee hoofd
punten: 

Hoe hoog moeten de bedragen 
vastgesteld worden van AOW en 
A WW en hoeveel kan de Staat maxi
maal aan het totaal van voor al die 
uitkeringen benodigde gelden bij
dragen? 

Het voorstel van de regering - van 
de minister van Sociale Zaken - was 
om de AOW-uitkeringen voor ge
huwden te verhogen van I 2958,- tot 
f 3540,- per jaar en voor ongehuw
den van I 1926,- tot f 2478,- per jaar 

en de uitkeringen volgens de A WW
wet naar verhouding, waarbij moet 
worden aangetekend, dat deze be
dragen stijgen gelijk met het oplo
pen van lonen en prijzen, en dus 
waardevast zijn. 

De enige verandering die bij de 
behandeling in de Kamer is aange
bracht tengevolge van een amende
ment van KVP-zijde ingediend, -
het e'nige amendement, dat door de 
minister niet onaanvaardbaar werd 
verklaard - is een verhoging van 
f 2,- per week voor gehuwden, waar
tegenover het gehele Nederlandse 
volk nóg meer premie moet betalen. 

* * * 

ANDERE amendementen om de 
bijdrage uit de algemene 

middelen op een veel hoger bedrag 
vast te stellen - er was een voorstel 
van 250 miljoen en zelfs één van 500 
miljoen - werden terecht onaan
vaardbaar verklaard en door de Ka
mer ook niet aangenomen. 

Alle Nederlanders boven de 16 jaar 
tot 65-jarige leeftijd moeten van 1 
januari af voor de drie volksverze
keringen - de Algemene Ouderdoms
wet .de Algemene Weduwen- en We
zen~oorziening en de Algemene Kin
derbijslagverzekering - een premie 
betalen van 12.3% van hun premie
plichtig inkomen. Dat is het gehele 
inkomen tot een maximum van 
1 12.ooo,-. 

Voor de werknemers wordt een 
groot deel van die premie betaald 
door de werkgevers, natuurlijk uit 
de z.g. ruimte, die anders voor loon
betaling beschikbaar zou zijn. Maar 
zelfstandigen moeten die premie 
helemaal zelf opbrengen en zolang er 
van de beloofde belastingverlaging 
nog niets is kunnen komen, is er dus 
van enige compensatie voor de ver
hoogde premie bij de zelfstandigen 
geen sprake. 

Wij hadden liever gezien, dat de 
AOW -verhoging en de belastingver
laging gelijk gekomen zouden zijn, 
maar de regering acht belastingver
laging op dit moment conjunctureel 
nog niet verantwoord. 

Wij blijven er echter op aandrin
gen. Wij hebben als eersten de eis 
gesteld. Een liberale minister van 
Financiën heeft daartoe de nodige 
wetsontwerpen geformuleerd. Zeer 
binnenkort zullen hiervan nu de re
sultaten voelbaar moeten worden. 

* * * 

EVEN duidelijk als het is, dat 
noch werknemers, noch zelf

standigen steeds weer meer premie 
kunnen betalen, is het, dat ook aan 
de bijdragen van de Staat grenzen 
zijn gesteld. Anders zouden andere 
essentiële overheidstaken in gevaar 
komen. Daaronder valt dus ook de 
belastingverlaging, die grote bedra
gen uit de Staatskas zal vergen. Zo 
zijn er natuurlijk ook andere urgente 
zaken die een beroep doen op de 
Staats'kas, zoals Waterstaatswerken, 
aanleg van wegen, ons hele onder
wijsbestel enz. 

Het gebruik van overheidsgeld is 
altijd een afwegen van belangen. Het 
vastleggen van een deel van ieders 
inkomen voor verplichte sociale ver
zekeringen is ook het afwegen van 
de belangen der minder draagkrach
tigen en het opbrengen van een soli
dariteitsgevoel tegenover de vrije be
steding van eigen inkomen. 

Het is juist voor een liberaal wel 
eens moeilijk dit evenwicht te vin
den. Ik heb het gevoel, dat onze 
fractie in de Tweede Kamer, door 
zich te stellen achter dit regerings
voorstel en door een verder gebruik 
van de algemene middelen of een nog 
hogere premieplicht voor het Neder
landse volk af te wijzen, dit juiste 
evenwicht heeft gevonden. 

LUISTERT NAAR ..... . 
RADIO-UITZENDING 

DONDERDAG, 26 NOVEMBER a.s., van 18.20-18.30 uur, over de 
zender Hilversum II (298 m). 

Sprekers: 

Mr. W. J. GEERTSEMA 
en 

MEVROUW HAYA VAN SOMEREN-DOWNER, 
respectievelijk voorzitter en lid van onze Tweede Kamerfractie. 

De veronderstelling in het artikel van 
Insider op pag. 3, dat voor de nieuwe 
plannen van minister Toxopeus betref
fende de Bijlmermeer en de vorming 
van een nieuwe gemeente Diemen in 
1974, thans een meerderheid in de 
Tweede Kamer zal zijn te vinden, zal 
gelukkig inderdaad worden bewaar
heid. 

Bij het debat van j .1. dinsdag ver
klaarde de voorzitter van de K.V.P.
fractie, drs. Schmelzer, dat de "overgro
te meerderheid van zijn fractie" (naar 
men zegt de gehele fractie op 3 of 4 
na) zich met die plannen kan ve··eni
gen. Dat geldt dus ook voor de vor
ming van een nieuwe gemeente Diemen 
op termijn. 

In verband met formele bezwaren 
van de Kamervoorzitter (waarmee de 
minister het evenwel niet eens was), zal 
mr. Toxopeus echter geen nota van 
wijzigingen indienen om het wetsot_:t
werp aldus van toepassing te doen ZIJn 
alleen op de grenswijzigingen van de 
Gooise gemeenten Hilversum, Naar
den, enz. Ook daarvoor zal hij - dit 
dus in afwijking van het op pag. 3 ver
melde - nu een nieuw wetsontwerp 
indienen. A. 

KADERCURSUS 1964 
BESLOTEN 

Onder leiding van mr. H. van Riel 
werd op 14 en 15 november het derde, te
vens laatste weekend van de Algemene 
Oriënteringscursus over de Politiek 1964 
besloten met de behandeling van het on
derwerp "industrialisatie". 

De groot-industrie en haar problemen 
werden behandeld door drs. A. Horsting, 
directeur commerciële organisatie en 
stafbureau van Philips' Gloeilampenfa
brieken N.V. De volgende dag werden de 
vraagstukken, verband houdende met 
resp. de Nederlandse klein-industrie en 
de Nederlandse middelgrote-industlie be
licht door twee inleiders, die zelf getrou
we kadercursisten zijn, te weten de heer 
W. Verwey te Rijsbergen en drs. G. M. 
V. van Aardenne te Dordrecht. 

Zonder enige twijfel was het hoogte
punt van de gehele cursus 1964 de inlei
ding door prof. dr. J. Zijlstra, oud-minis
ter van financiën, lid van de Eerste Ka
mer der Staten-Generaal voor de Anti
Revolutionaire Partij, over financierings
problemen voor overheid en bedrijfsleven 
op dit ogenblik, in verband met de situa
tie in Nederland. Glashelder zette de 
spreker de door de loonexplosie ontstane 
problematiek en de aard en de werking 
van de regeringsmaatregelen, die daarna 
waren gevolgd - vooral op het gebied 
van de kredietbeperking - uiteen. 

Vermoedelijk is de cyclus van Algeme
ne Oriënteringscursussen over de Poli
tiek, welke in 1960 is aangevangen Em. ge
durende vier jaren heeft geduurd, thans 
geëindigd en zal volgend jaar met een 
nieuwe cyclus worden begonnen. 

Vermelding verdient nog, dat de heer 
en mevrouw Roodenburg-Van der Lin
den namens de cursisten aan degenen, 
die met de leiding en de organisatie van 
de cursus waren belast, wild en gevogel
te aanboden. Bij deze huldiging werden 
dit jaar ook betrokken de inleiders-cur
siten. In een wel gefundeerd betoog 
over natuurbescherming en wildstand 
zette de heer Roodenburg nog uiteen, dat 
de giften niet alleen culinair, maar ook 
ten aanzien van de wildstand volkomen 
verantwoord waren. 
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"VERTROUWEN IN HET LEGER" 

Enige tijd geleden heeft mr. H. van Riel in ons weekblad onder de titel "Ver
trouwen in het leger" de vraag aan de orde gesteld, in hoeverre het geoorloofd is, 
op pertinente wijze van gemis aan vertrouwen in het leger te spreken, indien men, 
zonder met de achtergronden rekening te houden, enige tekortkomingen sterk ver

. absoluteert. De heer Van Riel kwam toen tot de conclusie, dat zulks in algemene 
zin niet geoorloofd is. 

Hij schreef zijn beschouwingen naar aanleiding van een artikel van de heer 
E. H. van Eeghen, die in het C.H.-weekblad de problemen rondom te Centurion
tank, het 20-ponder kanon en de AMX op zeer critische, doch enthousiaste 
wij2lt).,aan de orde had gesteld. 
I~1iddels ontvingen wij naar aanleiding van het artikel van mr. Van Riel een 

bijdrage van de heer J. P. G. Muller te Bergen. Zijn mening drukken wij, behalve 
korte aanhef, die niet met de zaak zelve verband houdt, in extenso af. Daaronder 
vindt de lezer van bevoegde zijde een uitvoerig commentaar. 

De heer Muller schriift als volgt: \ 

1. De heer E. H. van Eeghen heeft ge
schreven om aan de bel te trekken, om 
door hem geconstateerde misstanden 
openbaar te maken en ter discussie te 
stellen. Aangezien de strijdmacht een 
verlengstuk is van de politieke activiteit 
van een staat, kunnen de politici ook ze
kere eisen stellen voor wat betreft de 
bruikbaarheid van het middel. 

Wanneer het niet beantwoordt aan het 
gestelde doel moet dit bekend worden, 
zodat alle belanghebbenden kennis ne
men en beoordelen. 

Aldus kan de verbetering optreden in
dien dat politiek gewenst is. En ook de 
miliciens en hun ouders moeten in het 
spel betrokken worden, ander~ zal ~r 
nooit sprake zijn van een publieke opi
nie. Zij zijn immers de directe belang
hebbenden en moeten ook politiek be
wust zijn. 

2. Het Nederlandse volk moet weten 
waarom het gaat; het moet weten, dat 
er allerlei economische transacties ge
sloten worden en hoe zo goedkoop moge
lijk dingen worden gekocht, opdat de be
grotingspost zo laag mogelijk zij, dat de 
volgende begroting moet opdraaien voor 
de dure reparaties en modificaties aan 
de nieuwe apparaten. Het valt begro
tingstechnisch niet zo op, maar praktisch 
zijn de desbetreffende toestellen hoogst 
onbetrouwbaar. 

Mr. H. van Riel stelt b.v., dat het 
Al\/IX-voertuig militafr uitstekend vol
do8. 

Ik meen echter, dat wanneer er veel 
gebreken zijn het voertuig nooit kan vol
doen, daar het technisch onbetrouwbaar 
is. Met kapotte voertuigen kan men niet 
vechten, ook niet als ze weer gerepa
reerd zijn en de kans bestaat, dat bin
nen afzienbare tijd weer gebreken zul
len optreden. 

Op het ogenblik heeft niemand de 
schuld, maar kennelijk hebben de proef
nemingen niet dat resultaat gehad van 
wat er van verwacht mag worden. 

3. Indien wij ons veroorloven bestaan
de voertuigen te voorzien van allerlei 
extra's, moeten die ook werkelijke ver
beteringen zijn. Het . is beslist slecht als 
er niet genoeg geoefend kan worden om
dat binnen een jaar alle extra's blijken 
van zeer onvoldoend gehalte te zijn. 

4. Mechanisatie vereist een mentale 
verandering en dat kost niet alleen een 
begrotingspost, maar ook goede rijdende 
voertuigen. 

Dergelijke gebeurtenissen ZIJn voor 
het moreel van de troepen veel slechter 
dan een stukje in het CR-partijblad. 
Zulke voorvallen blijven niet beperkt 
tot de AMX, zij doen zich ook voor bij 
de Munga (DKW) en zelfs na 10 jaar 
gebruik ook bij de DAF vrachtauto. 

5. De vervanging van de tank centu
rion Mark V is ook een discussiepunt. 
In de defensienota staat, dat ook het 
Britse leger de centurion aanhoudt en 
nog niet c-oheel laat vervangen door de 
Chieftain. 

Operationele Britse eenheden hebben 
echter de Centurion MK X en XI met 
105 mm kanon. Bovendien worden de 
pelotons nog versterkt door een 60 tons 
conqueror met een 122 mm kanon. 

6. Eet Duitse leger vervangt alleen de 
M 47 door de nieuwe Leopard. De M 48 
Patton II A 2 is weliswaar oud en heeft 
niet zo'n goed kanon als de· centurion 
doch is veel bedrijfszekerder. Dit is te~ 
slotte een uiterst voorname factor in de 
strijd tussen tanks. 

De Amerikaanse M 60, de Duitse Leo
pard en de centurion 105 hebben alle 
hetzelfde kanon; overgehouden munitie 
zou na 1972 nog wel ergens gebruikt 
kunnen worden. 

7. Het duurt ongeveer 10 jaar voor een 
tank van de tekenplank in produktie is. 
Nu is nog niets bekend van de "post 70" 
tank. Het zal dus wel ·plm. 1973 zijn 
W~r hij leverbaar is: eerst kopen de 
Amenkanen, dan de Duitsers (hun ont-

werp) etc. Denkt Nederland voor 1976 
de tanks in onze eenheden te hebben? 

Als geruststeller vermeldt de defensie
nota· echter, dat wij wel een stem bij 
het ontwikkelingsprogramma hebben be
dongen, doch ons nog niet gebonden heb
ben tot afname. Bovendien komen wij 
als er enige spanning in de wereld komt, 
niet eens aan bod, de aankooprush in 
1939 is daar een voorbeeld van. 

8. Dan zal het Nederlandse leger de 
centurion MK V met 84 en 105 mm ka
non hebben; ontworpen in 1945 voor di
rekt oorlogsgebruik en niet voor training 
gedurende 20 jaar. De huidige tanks zijn 
aangeschaft met hulp van de MDAP; nu 
wij zelf voor de vervanging moeten be
talen trachten wij dat zo ver mogelijk 
uit te stellen en zo nodig een generatie 
over te slaan. 

9. Getuigend van een bijzonder slechte 
geest is de opvatting, dat het gezien de 
inzet van lichte A wapenen en de zwaar
dere tanks van onze aangeleunde bond
genoten het voor ons niet opportuun is 
om gelijkwaardige kanonnen op onze 
tanks te hebben. Wil de heer Van Riel 
ons "met één enkel schip in zee sturen" 
en komt hij niet op de gedachte, dat dit 
onverantwoord is tegenover onze solda
ten en onze bondgenoten? 

Als de doorbraak bij ons komt zijn al 
de inspanningen van de bondgenoten te
vergeefs geweest. Ook de gedachte, dat 
niet alle tan!;:s in de situatie komen, dat 
zij het 105 kanon nodig hebben is on
juist. Alle auto's moeten toch ook een 
WA-verzekering hebben, hoewel ze lang 
niet alle een ongeluk maken! · 

Rust de fronteenheden uit met hetzelf
de kanon en heb desnoods wat lichtere 
tanks in reserve, dan weten de bemannin
gen tenminste waar ze voor staan. 

10. De moeilijkheden met de Centurion 
zijn echter, dat de tank te oud wordt, 
gewoon versleten is. 

11. De kosten, welke nu aan de tank 
besteed worden, gaan verre uit boven 
de kosten van een nieuwe tank. Daarbij 
komt nog, dat een nieuwe tank minder 
onderhoud en reparatie vergt, dus be
trouwbaarder is dan de steeds reparatie 
behoevende, technisch zeer arbeidsinten
sieve tank uit 1953. 

Het grote probleem zal daarom niet 
zozeer zijn of het kanon het pantser kan 
doorboren, dan wel of de tank kan ko
men op de plaats waar het kanon ge
bruikt moet worden. M.a.w. kan de tank 
wel die afstanden rijden, welke in een 
bewegelijk gevecht .afgelegd moeten wor
den? Om dit te weten dienen enige proe
ven genomen te worden met grote ver
plaatsingen en oefeningen". De conclusie 
zal dan misschien worden, dat de tank 
niet zozeer verouderd dan wel versleten 
is. En dan moeten er stappen worden ge
nomen om een nieuw transportmiddel 
voor het kanon 105 aan te schaffen, om 
niet de kans te lopen in 1970 totaal zon
der strijdbare tanks te zitten. 

Ik meen, dat hier vooruit gedacht dient 
te worden en niet gewacht moet worden 
tot wij "arme stakkers" in de moeilijk
heden zitten. 

Betekenis van het 
parlementair debat 

Op parlementair niveau zal hier zeker 
wat gedaan moeten worden om aan deze 
ongelukkige situatie een einde te maken. 

Het parlementaire debat zal een af
spiegeling zijn van het verantwoordelijk
heidsgevoel van de afgevaardigden ten 
opzichte van het Nederlandse volk, de 
soldaat en de bondgenoten. 

De VVD meent, dat het hier om een 
zuiver technische affaire gaat. Dit is on
juist. 

De politieke leiding heeft de bondge
nootschappen aangegaan, is verantwoor
delijk voor de veiligheid van de onder
danen en is dus ook verantwoordelijk 

voor de uitvoering daarvan. Wanneer 
er iets dreigt mis te lopen dient de po
litieke leiding een onderzoek in te stel
len en zo nodig in te grijpen. Ook als de 
technische uitvoering van de militaire 
ambtenaren niet juist is . 
Als de celstraf besproken kan worden 
is dit ook de moeite waard. Indien er op 
politiek niveau niet wordt gesproken, is 
er nooit een discussie en blijft alles bij 
het oude. 

Wanneer ik de tendens van het artikel 
van mr. Van Riel goed heb begre
pen, is er bij de VVD eerder een geest 
van: "de officiële rapporten zijn nog niet 
alarmerend, het zal dus wel loslopen". 

Hiertegen heb ik willen appelleren! 

Onderschrift: 

Ad 1. Gesteld kan worden dat, ingeval de 
krijgsmacht niet meer beantwoordt aan haar 
doel, het de plicht van iedere staatsburger is 
om - voor zover het in zijn vermogen ligt 
- mede te werken aan een event-uele ver
betering in welke vorm dan ook. Venvacht 
mag echter worden, dat wanneer een oor
deel over de krijgsmacht wordt uitgesproken, 
dit oordeel is getoetst aan objectieve normen 
en niet uitsluitend berust op een zeer be
perkte ervaring of meningen van anderen. 

Ad 2. Uiteraard is de kostprijs van al het 
nieuw aan te schaffen militair materieel een 
voorname factor. Hierbij zij echter opgemerkt, 
dat de prijs een element voor de bepaling 
van de keuze is naast andere elementen zoals 
kwaliteit, leveringscondities, levertijden en 
andere factoren. 

Het zal duidelijk zijn,. dat de laagste prijs 
niet altijd doorslaggevend is bij een beslissing 
tot een aanschaffing. Indien het zo zou zijn, 
dat "de volgende begroting moet opdraaien 
voor de dure reparaties en modificaties" dan 
zou men in dit verband moeten spreken van 
een verkeerde kez<ze. 

Tot heden zijn een aantal onvolkomenhe
den gebleken, waarover binnen het raam van 
de contractuele bepalingen nog besprekingen 
over de financiële consequenties met de Fran
se autoriteiten gaande zijn. 

Dit betreft in het bijzonder de motor en de 
koppeling. Als gevolg hiervan werden nog in 
1963 aan de troepen beperkingen opgelegd 
ten aanzien van het gebruik en is een verdere 
verstrekking van AMX-voertzägen aan de 
troep voorlopig stopgezet. 

Dat de "toestellen" praktisch haogst onbe
trouwbaar zijn"~ is een grove oFerdrijving. 
De gesignaleerde onvolkomenheden worden 
thans verbeterd. Een aantal van deze verbete· 
ringen worden in samenwerking met Franse 
technici grondig beproefd. 

De bewering, dat de proefnemingen "niet 
het resultaat gehad hebben van wat er ver
wacht mag worden", wordt door de schrijver 
helaas niet nader toegelicht. 

Opgemerkt moge worden, dat de beslissing 
om de AMX-voertuigen-familie aan te schaf
fen, werd genomen op grond van het feit, dat 
toentertijd, en ook nu nog, dit de enig be
staande voertuigen-familie was, die beschikte 
over voertuigen, geschikt om de infanterie 
en de lichte veld-artillerie te mechaniseren 
en een lichte tank op hetzeljde chassis te 
vervoeren. Door Nederlandse technici werd 
een korte specialistische beproeáng gehouden, 
waarvan het resultaat door de chef van de 
Generale Staf gunstig werd beoordeeld. Bij 
de keuze van de AMX-familie speelde ver· 
der het feit een rol, dat de AMX reeds in 
oorlogshandelingen zijn kwaliteiten had ge· 
toond. De voertuigen-familie bood voorts gro
te logistieke voordelen. De noodzaak om de 
Chaffee lichte tank op korte termijn te ver
vangen wees - gelet op de levertijd - even
eens in de richting van de AMX-voertuigen. 

Ad; }· De schrijver spreekt ~ver "allerlei 
extra s , waarmede de voert!ttgen werden 
voorzien, die alle binnen een jaar van zeer 
onvoldoende gehalte bleken te zijn. Toen tot 
aanschaffing werd besloten, werd van Neder
landse zijde een keuze gedaan uit verschil
lende moeilijkheden, die door de Franse 
fabriek werden aangeboden. De belangrijkste 
waren wel de keu ze tussen: 

- de 75 mm en het 105 mm vuurmond: 
- de o1 dan niet gesynchroniseerde ver-

snellingsbak. 
Voorwaarde voor de keuze was. dat de 

door de fabriek aangeboden versie; door de 
Franse autoriteiten zouden worden aanvaard 
en konden worden gehomologeerd. 

Er is dan ook geen sprake ~·an een Neder
landse modificatie voor wat betreft de 105 
mm versie van de AMX lichte tank. Dat 
scheuren in de steun van de elevatiemotor 
van het 105 mm kanon optraden was niet te 
1•oorzien en kan worden aangemerkt als een 
fabricage/out. 

Onze voorkeur voor een synchromesh ver
snellingsbak heeft geleid tot door de Fransen 
niet voorziene moeilijkheden met de koppe· 
lirzg. In nauwe samenwerking met ons zoeken 
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de Franse constr-ucteurs naar een afdoende 
oplossing. 

Ad 4. Uiteraard vereist mechanisatie van. 
de Koninklijke Landmacht een mentale ver
andering. Dit kan tot gevolg hebben, dat het 
nieuwe materieel, vooral in de aanvang, niet 
altijd op de juiste wijze wordt gebruikt. 

Bij nieuw materieel zal een zekere periode 
in acht moeten worden genomen, waarin het 
bedienend personeel met dat materieel ver
trouwd moet geraken. Ook qua onderhoud zal 
een zekere aanlooptijd nodig zijn, voordat 
men kan spreken van een technisch evenwicht 
tussen gebruik en onderhoud. Ditzelfde geldt 
ook voor de Munga, doch niet voor de door 
de schrijver genoemde DAF. Betreffende de 
DAF het volgende: iedere vrachtauto zal na 
een gebruik van JO jaar slijtage-verschijnse
len vertonen. 

Ad 5. De door schrijver genoemde Mark 
X en XI zijn gemodificeerde centurions. Zo 
is de Mark X een variatie op de Mark VIl, 
waarover ook Nederland beschikt, echter 
!!OOI"Zien van een zwaarder frontpantser en 
van een 105 mm kanon en bovendien van een 
enigszins gewijzigde koepel. Een deel van 
onze tanks - o.a. de Mark V/2 - is even· 
eens voorzien van een 105 mm kanon. 

De Mark XI is onze Mark V, met een 
zwaarder /rontpantser, een 105 mm kanon, 
een "ranging machine g.un" en infrarood. 
Infrarood hebben of krijgen wij ook op onze 
tank, terwijl een zeer moderne afstandmeter 
voor de "up·gunned" tanks is voorzien. 

De conqueror is een tank, waarvan nimmer 
is overwogen deze in Nederland in te voeren. 
De Britse tankfilosofie wijkt af van de "Con
tinentale". Ook de Amerikanen, Duitsers en 
Fransen hebben geen behoefte gevoeld aan 
een 120 mm vuurmond naast de 105 mm 
vuurmond. 

Ad 6. Dezerzijds is niet bekend, dat de 
M48 Patton meer bedrijfszeker is dan de 
cenlllrion. Waarop baseert schrijver zijn ge· 
gevens? Ten aanzien van de bedrijfszekerheid 
van de centurion wordt hieronder ad. 11. 
nadere toelichting gegeven. 

Ad 7. Het ·ligt in de bedoeling, dat Neder
land (financieel) bij de verdere ontwikkeling 
van de "post 70 tank" wordt betrokken. Dit 
geschiedt teneinde de zekerheid te verschaf· 
fen, dat wij een aandeel Je rij gen van de eerste 
afleveringen en niet behoeve.rt te wachten tot 
aan de Amerikaanse en Duitse behoefte is 
voldaan. 

Ad 8. luist het door schrijver voorgestane 
economische beheer van 's lands middelen 
doet ons streven naar het overslaan van een 
tankgeneratie. Om dezelfde reden is het niet 
doenlijk oefentanks naast oorlogstaaks te voe
ren. De wenselijkheid wordt niet ontkend. 

Ad 9. Zoals eerder opgemerkt, is een deel 
van onze tanks voorzien van een 105 mm ka· 
non. Dit tankkanon is gelijkwaardig aan die 
van de Amerikanen en Duitsers en zelfs su
perieur aan de Russische 100 mm. Met schrij
ver wordt ingestemd, dat totaal "up gunnen" 
te prefereren is. Met het "up gunnen" van 
alle centurions is ongeveer een bedrag van 
j 110 mln gemoeid. De uitvoering ervan zou 
- met de daarbij behorende munitie - niet 
eerder dan in 1968 kunnen worden voltooid. 

Rekening houdend niet het tijdstip waarop 
de "post 70 tank" op de markt komt en de 
verdere realisatie van het Materieel-aanschaf
fingsplan, is dit bedrag niet economisch. 

Dat wij t.z.t. overtollige voorraden munitie 
aan derden zouden kunnen verkopen, die ook 
thans deze munitie voeren, komt onwaarschijn. 
lijk voor. Ook zij z,ullen bij invoering vm~ de 
,}Jost 70 tank" zeer ruime - zo niet over
tollige - voorraden hebben. 

Ad 10. De centurion tank verkeert op dit 
moment kwalitatief in een zodanige staat, 
dat de t e c h n is c h e "life of type" op het 
begin van de 70-er jaren kan worden gesteld. 
Betreffende de reservedelen bestaat de En
gelse toezegging, dat deze nog 7 jaar leve
baar zullen zijn. 

De normale procedure t.a.v. in gebruik 
zijnde tanks is als volgt: na een op ervarings
cijfers gebaseerd aantal kilometers wordt de 
tank voor een volledige revisie aangeboden. 
Alle onderdelen (motoren, geschutskoepel, 
loopwerk, electrische apparatuur, enz.) wor
den gecontroleerd en zo nodig hersteld of 
vervangen. De tank komt op deze wijze als 
weer geheel inzetbaar bij de parate eenheden.. 
Zolang voldoende reserve-delen en verwissel
componenten aanwezig zijn, kan men niet van 
een ernstige technische veroudering spreken. 

Uit een ingesteld onderzoek in 1963 bleek, 
dat van de 726 tanks er tot die datum slechts 
280 eenmaal waren gereviseerd. Dit betekent, 
dat op dit tijdstip 546 tanks nog geen 3.000 
mijl op hzm mijlenteller hadden staan. 

De conclusie, dat de tank in feite "versle
ten" is, kan dan ook niet tvorden onderschre
ven. 

Ad 11. De mate van beveiliging is mede 
afhankelijk van de financiële mogelijkhede"~t. 
Birznm het raam nu van deze mogelijkheden, 
n·ordt alles gedaan om een zo groot mogelijke 
veiligheid van de bevolking te verzekeren. 
Dat men over de wijze van ;uitvoering van 
mening kan verschillen is duidelijk. Bij een 
bespreking daarvan - die overigens ran harte 
is toe te juichen - moet wel worden be
dacht, dat de problemen van hen, die ver
antwoordelijk zijn voor het te voeren beleid, 
veelal meer complex zijn dan vaak door an
deren ·wordt verondersteld. 



VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

BARBAARS 
* * De Elburgse dominee, die het * zevende gebod overtrad, heeft 
ten overstaan van zijn gemeente, dus 
in het openbaar, boete gedaan. Niet uit 
vrije wil, maar op last van de kerke
raad, die hem in zijn bestaan bedreig
de. 

Wij vinden een dergelijk optreden 
onmenselijk, middeleeuws, barbaars en 
daarom bepaald onchristelijk. 

NEEN 
* * In Den Haag is vorige week een * nieuwe politieke partij opge
richt, de Partij voor Volkswil en Re
ferendum. Het voornaamste doel van 
de PVR is de invoering van het recht 
van referendum, zoals dit bij voor
beeld in Zwitserland bestaat. 

Wij kunnen de PVR moeilijk wel
kom heten in ons politiek bestel. Het 
Nederlandse volk krijgt regelmatig de 
gelegenheid zijn wil kenbaar te ma
ken. Wanneer er partijen zijn die deze 
wil niet goed verstaan, dan merken zij 
dat bij de volgende verkiezingen wel. 

Er mogen dan feilen kleven aan ons 
kiesstelsel, aan nog meer partijen be
staat bepaald geen behoefte, ook niet 
aan de PVR. Als ons land zich daar
over in een referendum zou' moeten 
uitspreken, zou het antwoord zeer be
slist "neen" zijn. 

SPORT 
* * Reeds tien jaar lang beoefent * - aldus in woord en beeld De 
Volkskrant - drs. Norbert Schmelzer, 
de voorzitter van de K.V.P. Tweede 
Kamerfractie de judo-sport. Dit schijnt 
ons voor politici, die laboreren aan een 
tekort aan lichaamsbeweging, ter na
volging. Onze partijgenote mevrouw H. 
van Someren-Downer behoeft deze 
raad niet te volgen. Zij verwerkelijkt 
in de praktijk het oude Latijnse ada
gium: Mens sana in corpore sano. 

Staatslieden leiden, behalve als zij 
een redevoering houden, hetzij in een 
bureaustoel, betzij in een vliegtuig
zetel, een zittend leven. Juist daarom 
moge hun het voorbeeld van beide 
Nederlandse Kamerleden een inspira
tie zijn. Waarom g,een judo-strijd tus
sen Wilson en De Gaulle? En waarom 
geen sportieve beslissing tussen ,John
son en Mao Tse Toeng? Ook V.N.-ver
tegenwoordigers zouden zich sportief 
moeten meten. Dan blijft echter ach
teraf - zie Rusland - de puzzle, wie 
de kosten betalen moet. 

GEZOND 
* * Bij wijze van proef zal in Arn-* hem met ingang van 1 januari 
een onderzoek worden ingesteld naar 
de gezondheidstoestand van bejaarden. 
De kosten daarvan komen voor reke
ning van een ziekenfonds en de ge
meente. Het ligt in de bedoeling na 
verloop van tijd alle Arnhemse be
jaarden boven 65 jaar in de gelegen
heid te stellen zich gratis door hun 
huisarts te laten onderzoeken. 

Arnhem neemt hiermee een bijzon
der gezond initiatief. Juist bejaarden 
komen er dikwijls niet toe zich met 
kleine klachten tot een arts te wen
den. Wanneer zij dat wel tijdig doen, 
blijft hun later wellicht groter leed be
spaard. Andere gemeenten doen er 
goed aan straks een open oog te heb
ben voor de resultaten van deze proef 
in Arnhem. 

VERZOEK 
AAN ONZE LEZERS 

Geeft dit blad na lezing aan 
uw vrienden en verwanten, die 
nog geen lid zijn van de V.V.D. 
Wat niet is kan komen. 
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BIJLMERMEER EN SUCCESSIEWET 

1 N ons weekblad van 5 novem
ber getuigden wij in een na

beschouwing over "de strijd om de 
Bijlmermeer" aan de hand van een 
aantal feitelijke gegevens van ons 
optimisme over de mogelijkheid om 
tot een oplossing in deze kwestie te 
komen. die met goede wil voor beide 
partijen aanvaardbaar zou zijn. 

Dat optimisme lijkt, op het ogen
blik dat wij dit schrijven, gelukkig 
wel bewaarheid te worden. Minister 
Toxopeus heeft er geen gras over la
t.en groeien. Hij is met een oplossing 
gekomen die voor ieder aanvaard
baar moet zijn, die alleen het belang 
van de zaak op het oog heeft en geen 
bedekte politieke bedoeLingen na
streeft die met de kwestie zelf niets 
te maken hebben. 

Twee doeleinden heeft de minister 
met het in zijn brief aan de Kamers 
aangekondigde plan weten te verwe
zenlijken: Amsterdam krijgt de gele
genheid om 10 jaar lang zelf in de 
Bijlmermeer, als Amsterdams grond
gebied, te bouwen, maar het gezonde 
beginsel van de minister: vorming 
van sterke randgemeenten, blijft ge
handhaafd. 

Op zichzelf was deze gedachte niet 
geheel nieuw. Er was al eens eerder 
gezegd: maak een tijdelijke regeling 
voor een aantal jaren volgens welke 
de Bijlmerpolder voorlopig bij Am
sterdam komt, maar met de bedoe
ling dan, na afloop van deze tijde
lijke regeling, een nieuwe wet te 
maken tot vorming van een afzon
derlijke randgemeente. 

* * * 

T EGEN deze oplossing bestond 
. echter het staatsrechtelijke 

bezwaar, dat de wetgever van 1964 
de wetgever van 1974 niet kan bin
den tot het maken van een bepaalde 
wettelijke regeling. Dit bezwaar 
heeft de minister op volstrekt aan
vaardbare wijze opgelost door niet 
een tijdelijke wettelijke regeling in 
te dienen die na expiratie nog weer 
door e.en andere wettelijke regeling 
zou moeten worden g.evolgd, maar 
een definitieve, die de kwestie een
malig en volledig regelt en de defi
nitieve geme.entelijke indeling van 
het gebied wettelijk vastlegt. 

De wetgever van 1974 hoeft dus 
geen initiatief meer te nemen. maar 
krijgt te maken met een bestaande 
wet, die, zoals meermalen geschiedt 
(men denke bijvoorbeeld aan de 
Drankwet) ten dele bepalingen in
houdt voor een bepaalde termijn, na 
afloop waarvan een gewijzigde situa
tie intreedt. 

In wezen gebeurt hier trouwens 
niets anders dan bij samenvoeging of 
vorming van nieuwe gemeenten al
tijd geschiedt: er wordt dan een da
tum genoemd waarop deze samen
voeging of nieuwvorming een feit zal 
worden. Dat geschiedt ook hier, al 

zal die nieuwvorming door bepaalde 
omstandigheden dan pas na een lan
ger termijn dan anders meestal het 
geval is, ingaan. 

NOTITIES VAN 

EEN INSIDER 

H ET ontwerp, dat minister To
xopeus na de voorgeschreven 

adviezen zal indienen, zal dus, zo 
stellen wij ons voor, uit twee de.Len 
bestaan. Het eerste gedeelte zal de 
overgang regelen van westelijk 
Weesperkarspel en oostelijk Ouder
Amstel naar Amsterdam en het 
tweede gedeelte de vorming op een 
later tijdstip van een nieuwe ge
meente Diemen, gevormd door de 
bestaande gemeente Diemen en het 
in 1964 voor tien jaar aan A.mster

. dam toegevoegde gebied. 
Het grote voordeel boven het 

amendement-Scheps is daarbij te
v-ens dat door de toevoeging van een 
ruim:er gebied aan Amsterdam wordt 
tegemoet gekomen aan het o.a. door 
mr. Geertsema ontwikkelde bezwaar 
tegen de na1~we corridor, die Amster
dam volgens dat amendement tussen 
Diemen en Öuder-Amstel door, met 
de Bijlmermeer zou verbinden. 

.Thans zal ook een industriegebied. 
dat nu in Ouder-Amstel is gelegen, 
tijdelijk aan Amsterdam worden toe
gevoegd. 

* * * 

W' ANNEER onze lezers dit blad 
ontvangen, zal de reactie van 

de Kamer naar aLLe waarschijnlijk
heid reeds bekend zijn. Elders in dit 
nummer zal men daarover wel reeds 
een na de Kamervergadering van 
dinsdag doorgegeven bericht aan
treff,en. 

Voorlopig nemen wij aan, dat hier
voor thans een Kamermeerderheid 
aanwezig zal zijn. Volgens publica
ties in het Handelsblad van zaterdag 
14 november .had men in .Amster
damse gemeentelijke kringen "met 
enorme vreugde en tevredenheid" 
kennis genomen van de ministeriële 
brief aan de Kamer. *) En volgens 
Het Vrije Volk had de commissaris 
der Koningin in Noord-Holland, mr. 
Kranenburg, verklaard: "De minister 
heeft de levendige politieke strijd 
met staatsmanswijsheid besloten, het
geen met name Amsterdam voldoe
ning mag schenken." 

Hetgeen echter de heren Scheps en 
Aarden - heet van de naald - op
merkt-en, stak wel erg pover daar
tegen af. Maar misschien zijn ook zij 
wel tot b.etere gedachten gekomen. 

Vooralsnog nemen wij in ieder ge
val aan dat de heer Aarden, als hij 
zijn ve;zet mocht hebben gehand-
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haafd, wetmg of geen medestanders 
in de KVP-fractie zal hebben over
gehouden. 

Wij putten deze verwachting ook 
uit hetgeen De Tijd/De Maasbode 
(een blad dat steeds het ,,Amster
damse standpunt" heeft verdedigd) 
na het bekend worden van de minis
teriële brief schreef: _,De nieuwe 
voorstellen van de minister wijzen 
de w.eg uit een door niemand begeer
de impasse en het lijkt ons nauwe
lijks voorstelbaar dat zij bij de Ka
mer op grote weerstanden zal stui
ten. De Bijlmermeer-affaire ver
dwijnt daarmee hopelijk als bron van 
wrijving tussen ministeT en hoofd
stad." 

'') Nadat we dit geschTeven had
den kwam het be1·icht dat B en W. 
van Amsterdam plotseling weer wel 
,,ernstige bezwaTen" hadden 1 ei,; e11 ,,, e 
ministeriële plannen. Een vreemde· 
gang van zaken, waar nu geen touw 
meer aan vast te knopen valt, Heb
ben B. en W. van Amsterdam zich 
door een op zijn tenen getrapte 
Scheps laten ompraten? 

(Vervolg op pagina 4) 

Wegens gebrek aan plaatsruimte 
moesten enige afdelingsberichten 
blijven overstaan. 
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VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

BIJLMERMEER EN SUCCESSIEWET 
(Vervolg van pagina 3) 

M INISTER WITTEVEEN heeft 
- opnieuw het initiatief geno

men, een liberaal desideratum te ver
wezenlijken. 

Meer dan in welke andere kring 
ook is in de onze jarenlang dringend 
de aandacht gevraagd voor de onbil
lijke regeling in de Successiewet, 
welke de overheidspensioenen onbe
last liet, doch de vrijstelling voor 
particuliere pensioenen aan een al
gemeen maximum bond. 

Het onderscheid in behandeling 
tussen particuliere en overheidspen
sioenen in het successierecht zal nu 
bij de zojuist ingediende wijziging 
(en vervanging) van de bestaande 
Successiewet worden opgeheven, 
door algehele vrijstelling van parti
culiere weduwen- en wezenpen
sioenen. 

In de door staatssecretaris Van den 
Berge onde1·tekende memorie van 
toelichting wordt er o.a. op gewezen, 
dat daaTdoor in het bTedere verband 
van de algehele belastingheTziening, 
op het punt van de pensioenvrijstel
lingen de nieuwe Successiewet zal 
harmoniëren met de bestaande hef
fingswetten inzake de vermogensbe
lasting en de belastingen van het in
komen. 

Eveneens worden in het thans in
gediende wetsontwerp de VTijstellin
gen vooT lijfTenten en andeTe perio
dieke uitkeTingen, o.a. ten behoeve 

CONTACTGROEP 
VOOR VROUWEN IN DE 
EUROPESE B!E\vEGING 

De jaarvergadering van de Commis
sie Contactgroep voor Vrouwen 

in de Europese Beweging vond dit jaar 
plaats in de Grafelijke zalen te 's-Gra
venhag·e onder voorzitterschap van me
vrouw dra. M. C. M. Rohling-van Spanje. 
De Vrouwen in de VVD zijn in het be
stuur van de Contactgroep ruim vertegen
woordigd, o.a. door mej. mr. J. J. Th. ten 
Broecke Hoekstra en mevr. J. S. Seret
Sijthoff. 

Verschillende landen hadden naar het 
congres in Brussel een ontwerp ing·ezon
den om te komen tot een definitie over 
::Jpvoeding tot Europese burgerzin. Hier 
bleek alras, dat opvoeding tot burgerzin 
moeilijk is, maar dat opvoeding tot Eu
ropese burgerzin nog moeilijker is. Be
grijpelijk hielden Griekenland en Ierland 
er hierover nogal verschiliende gedach
ten op na. Bij het ene land werd het ac
cent gelegd op het begrip Europa, bij het 
andere op de cultuurbanden. Uiteindelijk 
werd de Griekse definitie aanvaard, waar
van de Nederlandse tekst luidt: De Eu
ropese burgerzin kan worden opgevat als 
de bewustwording, het gevoel en de vrije 
wil te behoren tot Europa; 

1. Daarin de rechten genieten, de ver
plichtingen aanvaarden en zich solidair en 
verantwoordelijk te betonen in dit ge
heel, dat groter is dan het eigen land en 
waarin de politieke, economische, socia
le en culturele vraagstukken hun werke
lijke demensies krijgen en een adequate 
oplossing kunnen vinden; 

2. zich bewust te zijn, dat het kenmerk 
van dit Europa de veelvormigheid is, die 
volledig kan samengaan met de idee van 
het Verenigd Europa; 

3 om actief deel te nemen aan de op
bouw van dit Verenigd Europa, dat zich 
bewust is van zijn verantwoordelijkhe
den in de wereld ten opzichte van de 
Rechten van de Mens en de beginselen 
van de democratie. 

In de vergadering besprak men verder 
de onderwerpen, die door de Réunion In
ternationale de la Commission féminine 
du mouvement Européen als urgent wer
den beschouwd om te komen tot een Eu
ropese bewustwording. Men wenst in het 

van de weduwen en de kinderen ver
hoogd tot de maxima, welke voor de 
vermogensbelasting zulLen gelden. 
Dit houdt in dat de thans geldende 
vTijstellingsb~dmgen worden ver
dubbeld tot f 8000 peT jaaT voor de 
weduwe, f 2000 vooT een mindeTjaTig 
kind (niet zijnde wees) en f 4000 
voor een wees. 

* * * 

D E voorgestelde uitbreiding van 
de vrijstellingen vooT pen

sioenen. lijfrenten en andere perio
dieke uitkeringen voor weduwen en 
kinderen heeft tevens geleid tot een 
evenwichtige verruiming van de al
gemene kapitaalvrijstellingen ten 
behoeve van de nagelaten gezinsbe
trekkingen van de erflater. 

In het bijzonder voor de weduwe 
is in het uitzicht gesteld een verho
ging van het maximale bedrag van 
de geldende kapitaalvrijstelling van 
f 20.000 tot f 60.000. Daaruit vloeit 
~oort, dat o;k de bestaande regeling 
volgens welke de kapitaalvrijstelling 
tot op zekere hoogte wordt ingekort 
bij aanwezigheid van vrijgestelde 
pensioen- en lijfrentevoorzieningen, 
een aanpassing moet ondergaan. Met 
name de kapitaalvrijstelling van de 
weduwe woTdt bij aanwezigheid van 
vTijgestelde periodieke uitkeringen 
teruggebracht, doch niet verder dan 
tot flO.OOO (thans f3000). 

Copie voor de:z:e rubriek te :z:en
clen aan: Mej. Joh. H. Springer, 
Alexanderstraat 16, Haarlem. 

algemeen, dat de jonge burger zeer jong 
opgevoed moet worden in Europese zin. 
Mej. ten Broecke Hoekstra en mej. Hef
ting waarschuwden om vooral geen werk 
dubbel te doen ten aa-nzien van onder
werpen betreffende consumentenbelan
gen, equal pay, part-time arbeid, etiquet
tering, enz. Hiermede houden de Alliance, 
de Internationale Vrouwenraad, consu
mentenorganisaties en de Huishoudraad 
zich- reeds intensief bezig. 
Om te geraken tot geschiedenis en aard
rijkskundig onderwijs in Europese zin, 
kan men veilig vertrouwen op de Sefno, 
die zulks door deskundigen laat bestude
ren. Coördinatie en informatie over het 
werk van de Vrouwenorganisaties is ge
boden, een clearinghouse zou gewenst zijn, 
althans een kalender van internationale 
bijeenkomsten met opgave van agenda
punten. Een ander probleem V•an de Réu
nion is: wie treedt als voorzitster op? Het 
land dat nl. de voorzitster heeft, moet te
vens het congres verzorgen, hetgeen fi
nanciële consequenties heeft. België ging 
4 november een dagconferentie wijden 
aan equal pay. 

Na een voortreffelijk lunch, stroomde 
de jeugd binnen van vele meisjesscho
len om naar de rede van dr. Marga Klom
pé te luisteren, die zeer boeiend tegen 
de jongeren sprak, om ze op te wekken 
in Europese zin te gaan denken en le
ven in studie en werk. Speciaal deed zij 
een klemmend beroep op de jongeren om 
tot uitwisseling en nadere contacten te ko
men. 

P. H. SMITS-WITVLIET 

De verhogingen van de kapitaal
vrijstellingen voor nagelaten gezins
betrekkingen noodzaken tevens tot 'n 
aanpassing van de vrijstellingen voor 
ouders, kleinkinderen, e.a. Thans 
wordt daarom verdubbeling van de 
mL geldende bedragen voorgesteld. 

* * * 

N A de talrijke fiscale verlich
tingen tot een totaal bedrag 

van globaal f 200 miljoen, welke de 
in juni van dit jaar in de Tweede 
Kamer behandelde nieuwe- ontweT
pen van wet op de vermogens-, de 
inkomsten- en de loonbelasting in 
1965 de belastingbetalers zullen 
brengen, houdt deze wijziging van de 
Successiewet nog weer een jaarlijkse 
verlichting van totaal f 13 miljoen in. 

Dit alles dan nog los van de voor
genomen verlaging, in twee fasen, 
van de loon- en inkomstenbelasting 
tot een totaal bedrag van ruim één 
miljard gulden, welke volgens de 
laatste plannen begin december in de 
Tweede Kamer in behandeling zal 
komen. 

betekent: 

~-NOVEMBER 1964- PAGINA 11 

füiTDÊ-PARTijl 
Mr. VAN RIEL IN EINDHOVEN 

Op maandag 23 november a.s. zal mr. 
H. van Riel voor leden van de VVD en 
belangstellenden te Eindhoven spreken 
over "Het liberalisme in de toekomst". 

De bijeenkomst vindt plaats in Grand 
Hotel de Cocagne. Aanvang 20.15 uur. 

Ir. VAN DER POLS 
SPREEKT IN ALKMAAR 

De Kamer-Centrale Den Helder houdt 
zijn najaarsvergadering in Alkmaar en 
wel op dinsdag 24 november a.s. in het 
Wapen van Heemskerk, aanvang half 
acht. Het eerste gedeelte van de verga
dering zal openbaar zijn. 

De voorzitter van de Partij, ir. K. van 
der Pols zal daa.rin spreken over "Lonen 
en prijzen"; waarvoor naar verwacht 
mag worden grote belangstelling zal be
staan. 

De vergadering wordt besloten met 
een niet-openbaar huishoudelijk gedeel
te, dat zoals gebruikelijk toegankelijk is 
voor ieder lid van een afdeling, ressor
terende onder de Kamer-centrale (de af
delingen ten noorden van Amsterdam en 
het Noordzeekanaal- gebied). De agenda 
ligt ter inzage bij de afdeiings-secreta
rissen. 

Vraag ons 

a/Ie bijzonderheden 

overhel 

VtHewlnkel élappesysleem. 

(Poslb.17~, A' dam
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Hoofdbestuur van de Volkspartii voor Vrijheid en Democratie. Nr. 94, d.d. 12 november 1964. 

I 
1. Algemene Vergadering 1965. 

De jaarlijkse Algemene Vergadering wordt gehouden op vrijdagavond 
9 en zaterdag 10 april 1965 in De Buitensociëteit te Zwolle. 

~. Kandidaatstelling Hoofdbestuur. 

Ter voldoening aan het bepaalde in artikel 22 van het Huishoudelijk 
Reglement deelt het Algemeen Secretariaat mede, dat in het jaar 1965 de 
volgende leden van het Dagelijks Bestuur en van het Hoofdbestuur aan 
de beurt van aftreding zijn: 

van het Dagalijks Bestuur: 

de voorzitter, ir. K. van der Pols te Rotterdam; 
H. J. L. Vonhoff te Amsterdam; 

van het Hoofdbestuur: 

mevrouw mr. C. H. J. H. J. de Vries-van Haaften te Eindhoven; 
ir. J. N. Kooij te Apeldoorn; 
mr. G. C. van Dijk te Wassenaar; 
W. Franck te Bergen (N.H.); 
dr. ir. C. W. C. van Beekom te Goes; 
mr. B. P. van der Veen te Leeuwarden; 
mevrouw mr. E. A. J. Scheltema-Conradi te Haarlem. 
Allen zijn terstond herkiesbaar. 
Van mevrouw mr. C. H. J. H. J. de Vries-van Haaften is bericht ontvan
gen, dat zij zich niet herkiesbaar stelt. 
De aftredende leden van het Dagelijks Bestuur en de overige aftredende 
leden van het Hoofdbestuur hebben zich schriftelijk bereid verklaard een 
kandidatuur voor een herbenoenling te aanvaarden. 
In het Hoofdbestuur heeft thans zitting één lid der Staten-Generaal, 
namelijk de heer S. J. van den Bergh. Het maximum dat artikel 21 van 
het Huishoudelijk Reglement toestaat is drie. 
Overeenkomstig het bepaalde in artikel 22, lid 2, van het Huishoudelijk 
Reglement, kunnen kandidaten voor de vervulling van de hierboven ge
noemde vacatures vóór 1 februari 1965 aan het Algemeen Secretariaat 
worden opgegeven. 

Bevoegd tot het stellen van kandidaten zijn: 

a) ter vervulling van de openvallende plaatsen in het Dagelijks Bestuur: 
de ledenvergaderingen van alle afdelingen; deze vergaderingen mogen 
voor elke te vervullen plaats één kandidaat opgeven; 

b) ter vervulling van de openvallende plaatsen in het Hoofdbestuur: 

mevrouw mr. C. H. J. H. J. de Vies-van Haaften te Eindhoven: 

de ledenvergaderingen der afdelingen in de Rijkskieskring 's-Herto
genbosch, t.w.: Eindhoven, Helmond, 's-Hertogenbosch/Vught en Oss. 

Ir. J. N. Kooij te Apeldoorn: 

de ledenvergaderingen der afdelingen in de Rijkskieskring Arnhem, 
t.w.: Apeldoorn,, Arnhem, Barneveld, Brummen/Eerbeek, Dieren, Ede, 
Epe, Ermelo, Gorssel, Harderwijk, Hattem, Heerde, Laren (Gld.), 
Lochem, Oosterbeek, Putten, Renkum/Heelsum;Doorwerth, Scherpen
zeel, Steenderen, Velp/Rozendaal, Vorden, Voorst, Wageningen, Warns
veld en Zutphen. 

1\lr. G. C. van Dijk te Wassenaar: 

de ledenvergaderingen der afdelingen in de Rijkskieskring Leiden, 
t.w.: Alphen a/d Rijn, Berkel/Rodenrijs, Berkenwoude, Boskoop, Ca
pelle a/d IJssel, Gouda, Gouderak, Haastrecht, Hillegom, Katwijk, 
Krimpen a;d IJssel, Leiden, Leiderdorp, Leidschendam, Lekkerkerk, 
Lisse, Moordrecht, Nieuwerkerk a/d IJssel, Nieuwkoop, Noordwijker
hout, Oegstgeest/Warmond, Ouderkerk a;d IJssel, Oudewater, Pijn
acker, Reeuwijk, Sassenheim, Voorburg, Voorhout, Voorschoten, Wad
dinxveen, Wassenaar, Woerden, Zevenhuizen en Zoetermeer. 

W. Franck te Bergen (N.H.): 

de ledenvergaderingen der afdelingen in de Rijkskieskring Den Hel
der, t.w.: Alkmaar, Anna Paulowna, Assendelft, Barsingerhorn, Beem
ster, Bergen, Berkhout, Broek in Waterland, Castricum/Limmen, Edam 
en Zeevangsdorpen, Enkhuizen, Heiloo, Den Helder, Hoorn, Koog; 
Zaandijk, Krommenie, Landsmeer, Langedijk, Midwoud;Oostwoud, 
Oostzaan, Opmeer, Purmerend, Schagen, Schermer, Schoorl, Texel, 
Twisk, Uitgeest, Westzaan, Wieringermeer, Wieringerwaard, Warmer
veer, Zaandam en Zijpe. 

Dr. ir. C. W. C. van Beekom te Goes: 

de ledenvergaderingen der afdelingen in de Rijkskieskring Middelburg, 
t.w.: Brouwershaven, Duiveland, Goes, 's-Heer Arendskerke, Kapelle, 
Kloetinge, Kruiningen/Hansweert, Middelburg, Noord-Beveland, Oost
Zeeuws-Vlaanderen, Oud Vossemeer, Sint Maartensdijk, Vlissingen, 
Wemeldinge, Westerschouwen, West-Zeeuws-Vlaanderen en Zierikzee. 

Mr. B. P. van der Veen te Leeuwarden: 

de ledenvergaderingen der afdelingen in de Rijkskieskring Leeuwar
den, t.w.: Achtkarspelen, Ameland, Baarderadeel, Barradeel, 't Bildt, 

neker, Franekeradeel, Harlingen, Haskerland, Heerenveen, Hemelumer, 
Oldeferd, Henneraarderadèel, Idaarderadeel, Kollumerland, Leeuwar
den, Leeuwarderadeel, Lemsterland, Menaldumadeel, Noordwolde, 
Oostdongeradeel, Ooststellingwerf, Opsterland, Rauwerderhem, Smal
lingerland, Sneek, Terschelling, Tietjerksteradeel;Hardegarijp/Bergum, 
Utingeradeel, Westdongeradeel, WeststPllingwerf/Wolvega en Wonse
radeel 

Mevrouw mr. E. A. J. Scheltema-Conradi te Haarlem: 

de Stichting Organisatie Vrouwen in de V.V.D. 

Een kandidaatstelling is slechts geldig, indien de kandidaat zich schrif
telijk heeft bereid verklaard haar te aanvaarden. 

4. Literatuuroverzicht. 

Hieronder volgt een overzicht van brochures, rapporten en boeken van en 
over de V.V.D. en het liberalisme. Vermeld zijn ook de uitgaven van het 
Liberaal Democratisch Centrum, de Prof. Mr. B. M. Teldersstichting en de 
Jongeren Organisatie Vrijheid en Democratie. 
Bestellingen kunnen, indien niet anders aangegeven, aan het Algemeen 
Secretariaat worden gericht, eventueel door overmaking van het betref
fende bedrag onder vermelding van het verlangde geschrift op giro 
nr. 67880, ten name v:-tn de Secretaris va11 de V.V.D. te 's-Gravenhage. 

1. Jaarboekje 1964 V.V.D. 
2. Brochure V.V.D. (een korte uiteenzetting van de voornaamste 

achtergronden van het politieke denken onzer Partij, alsmede 
van de grondslagen van het beleid en van de vormen van 
organisatie) 

3. Liberaal Bestek 1962 
4. Leven en laten leven (1961) 
5. Rapport "Steun aan Kerkgenootschappen" (1961) 
6. Rapport "Op weg naar een wetsontwerp bijstand levens-

onderhoud" (1961) · 
7. Rapport "Waardevast pensioen" (1963) 
8. L. M. de Beer: "Wat iedere Katholiek moet weten over de 

V.V.D.", uitgave van de afdeling Rotterdam van de V.V.D. 
(1963) 

9. Enige aspecten van het moderne liberalisme (een 5-tal voor
drachten, in 1957 voor de afdeling 's-Gravenhage van de 
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,,Houdt de Vrijheid hoog!'' 

CABINES op elk merk chassis, hetzij normaal besturing ot front
besturing, volledige slaap- of semi-slaapcabines. 

LAADBAKKEN zowel open • met boorden · als met huifconstructie. 
Uitvoenng geheel volgens de voorschriften voor T.I.R. 
Dekkleden worden in eigen bedrijf gemaakt. 

GESLOTEN 
ALUMINIUM 

CARROSSERIE~N 

alle uitvoeringen te leveren in zeewater-bestendig 
aluminium. Het opbouwsysteem volgens de modernste 
methodes, potent S.A.A.G. Zwitserland. 
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'tV. 

nationaal en mternationao1 bekend! vraag prijs en inlichtingen. 

CARROSSERIEFABRIEK 

FIRMA PAUL & VAN WEELDE 
·s-Gravenweg 350 Nieuwerkerk a/d IJssel (Holland) 
Telefoon D1rectie. fabriek en boekhouding (01803) 841 (3 lijnen) 

# •• & • 

I 
De HBU heeft voor haar rekeninghou-

1 ders tegen een matige vergoeding safe- . 
loketten beschikbaar. Hierin kunnen 

1 I stukken, die speciale waarde hebben, 
veilig worden opgeborgen. 

: I Ook voor U: de HBU ~· 
. HOLLANDSCHE BANK-UNIE N.V. I 
I AMSTERDAM - DEN HAAG - ROTTERDAM I ..._ _____ _ 
OBSERVATOR 

ROTTERDAM V ASTELAND 30 TELEFOON 11 15 20 

FABRIKANTE VAN: 

NAUTISCHE INSTRUMENTEN 
MANOMETERS, THERMOMETERS, 
PYROMETERS, TACHOMETERS. 

Agenten voor Zeekaarten en 
Nautische boeken. 

REP ARA TIES OP KORTSTE TERMIJN 

N.V. RIJNSTAAL 

FABRIKANTE 

v /h J. W. Oonk & Co. 
Telefoon 24941 ( 45 - Arnhem 
Postbus 42 

VAN 
NAADLOZE 

EN 
GELASTE 

STALEN BUIZEN 

BETONFABRIEK 
IJNLIEFF 

Postbus 14 DRUTEN Tel. 08870 • 2050 

Voor: BIMSBETONDAKEN 

VLOER· EN WANDPLATEN 

TRILBETON ELEMENTEN 

SIERBETON 

GLOOIINGEN 

PREFABBOUW 

Spinners en Twijners 

van 

Weef- en Tricotgarens 
-------------·····----···--·--------

I 
I 

VERVEN EN LAKKEN 
VAN GOEDEN HUIZEI 

autolakken l constructieverven 
vernissen muurverven 
industrielakken • plasticolor verven 
scheepsverven hulsschilderverven 

BUITENLANDSE FABRIEKEN EN VESTIGINGEN O.A. IN BELQif, DENEMARKEN, 
DUITBLAND, ENGELAND, FINLAND, FRANKRIJK, lTALI!l, JAPAN, PAKISTAN EN SPANJE 

.. , Ä 

FRIESCH-GRONINGSC.HE HYPOTHEEKBANK "·'· 
EN AANGESLOTEN liANIC&N 

Amsterdam - Arnhem - Eindhoven - 's-Gravenhage 
Groningen - Rotterdam 

PANDBRIEVEN 
EEN VEILIGE EN RUSTIGE BELEGGING 
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• • • Vaag rapport over VIVIsectie 

Vivisectie, het "proeven nemen op levende dieren met wetenschappelijke doel
einden" (zoals Koenen/Endepols' handwoordenboek haar omschrijft) is een teer 
onderwerp. Is het geoorloofd de dieren (ook) op deze wijze aan de mens dienst
baar te maken? 

Neen, categorisch neen, zeggen velen en heus niet alleen de overgevoeligen, 
maar ook rustige, verstandige mensen, die zich serieus hebben verdiept in de 
grote levensvragen. Ja, maar niet ongelimiteerd, zeggen anderen, waaronder even 
velen, die eveneens aan de grote levensvragen niet zijn voorbij gegaan. 

Onze volksvertegenwoordigers hebben in 1960 bij de behandeling van de Wet 
op de dierenbescherming de moeilijkheden goed aangevoeld, speciaal wat betreft 
de beperkingen. Zij hebben aangedrongen op een onderzoek. In 1961 heeft de 
minister van Sociale Zaken en Volksgezondheid een werkgroep geformeerd, die. 
een onderzoek heeft ingesteld naar de omvang van de toepassing van dierproeven 
in ons land. 

De groep stond onder leiding van de 
secretaris-generaal van het genoemde 
departement, mr. J. H. Klatte, en om
vatte ook vertegenwoordigers van de 
ministeries van Justitie, 0., K. en W. 
en Economische Zaken. In 1962 en '63 
werd een landelijke enquête gehouden. 
Het resultaat daarvan is thans openbaar 
gemaakt. ·Wij moeten zeggen, dat het 
rapport ons niet geheel bevredigt. 

Niet-kloppende totaaltelling 

Laten wij eerst de resultaten noemen, 
uit de jaren 1962 en '63 dus. Gebleken 
is, dat in Nederland door 175 labora
toria jaarlijks ongeveer 2,5 miljoen 
proefdieren worden gebruikt. Naar 
schatting gaat het hier om 1,5 miljoen 
koudbloedige (reptielen, vissen, kik
kers) of meercellige niet-gewervelde 
dieren (b.v. insecten). Onder de rond 1 
Pl.iljoen warmbloedige dieren zijn onge
veer 870.000 zgn. kleine laboratorium
dieren: muizen, ratten, caviae, ham
sters, fretten, konijnen, etc. Bij de proe
ven zijn in de categorie warmbloedige 
dieren per jaar rond 12.000 landbouw
huisdieren (paarden, koeien, schapen, 
enz.) betrokken. 

De categorie gevogelte levert circa 
250.000 dieren per jaar en de groep 
honden, katten en apen ongeveer 8.000, 
waarvan 1.800 apen. De totaal-telling 
klopt dan niet, dat is één van de vaag
heden in het rapport. 

zondheidsorganisatie '(NO en het 
Rijksinstituut voor de Volksgezondheid 
een voorname plaats in. Van de dieren
handel worden voornamelijk honden, 
katten, apen, landbouwhuisdieren en 
gevogelte betrokken. 

Vage uitkomsten 
Tot zover de door het ministerie van 

Sociale Zaken en Volksgezondheid be
kendg~maakte resultaten van de enquê
te. WIJ menen, dat de uitkomsten al
thans voorzover bekend gemaakt, n~gal 
vaag zijn. De woorden "ongeveer", "na
genoeg" en "meeste" preciseren niet 
voldoende. Bovendien, de enquête heeft 
betrekking op de jaren 1962 en 1963. 
\'Vat zegt dat over 1964 en vooral over 
de toekomst? 

De conclusie van de werkgroep is 
niet minder vraag. "In de Nederlandse 
laboratoria en andere instellingen heeft 
het gebruik van dieren van allerlei soor
ten -c- met name honden, katten en 
apen - geen onredelijke grote om
vang aangenomen. Voorts is niet ge
bleken, dat bij de uitvoering van dier
proeven narcose of verdoving in onvol-. 
doende mate wordt toegepast". 

Dat laatste is geruststellend, dat er 
voldoende verdoving wordt toegepast, 

maar het eerste is uiterst vaag. \'V at is 
hier niet onredelijk groot? De werk
groep meent, dat nadere gegevens no
dig zijn om te kunnen beoordelen of 
een vergunningstelsel al dan niet nodig 
is! 

Deze laatste opmerking stelt ons ern
stig teleur. De noodzaak van een ver
gunningstelsel wordt hiermee gekop
peld aan de (verdere) feitelijke stand 
van zaken. Wij achten zo'n vergun
ningstelsel principieel nodig. Naar onze 
mening is vivisectie inderdaad geoor
loofd, mits en voor zover zij nood
zakelijk is, medisch/wetenschappelijk 
en/of veterinair/wetenschappelijk. In 
de noodzaak schuilt de redelijkheid van 
de omvang, waarover het rapport van 
de werkgroep Klatte geen uitsluitsel 
geeft. Er mag geen misbruik worden 
gemaakt van dierproeven en daarmee 
van proefdieren. Dat wil o.a. zeggen, 
geen proeven voor louter industrieel 
gebruik. De grenzen zijn natuurlijk 
moeilijk vast te stellen. Dat is een reden 
temeer om via een vergunningstelsel 
normen vast te stellen. 

Zij, die de noodzaak van een vergun
ningstelsel toch willen koppelen aan de 
omvang van de proeven met dieren 
(hetgeen een beetje lijkt op het meten 
van het dierenleed, dat dan tot een 
zekere kwantiteit wel geoorloofd zou 
zijn) en die uit de resultaten van de 
enquête afleiden, dat het nogal mee
valt, moeten wel bedenken, dat de om
vang in de toekomst heel wat groter zal 
worden. Men denke maar aan de uit
breiding van het wetenschappelijk on
derzoek en onderwijs en aan de grotere 
activiteiten van de industrie. 

Garantie nodig 
Er behoort een garantie te zijn tegen 

onnodige proeven met dieren. Een aan
meldingsplicht zal het mogelijk maken 
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om de noodzaak te beoordelen en een 
vergunning af te geven. Vivisectie zon
der vergunning moet strafbaar worden, 
Er moet een goed werkend controle
apparaat komen, waarvoor ons de Ve
terinaire Inspectie van de Volksge
zondheid de eerst aangewezen instantie 
lijkt. 

"Hij die de rechtvaardigheid en wel
willendheid jegens de dieren uit het 
oog verliest, overtreedt de grondwet 
van 's mensen heerschappij over de 
dieren", zo is eens in wat gezwollen 
bewoordingen, maar in wezen toch zeer 
juist, gesteld. Wie de dieren - mede
schepselen - misbruikt, verlaagt zich 
zelf. Daarom moet uit huma.nitaire 
overwegingen paal en perk worden 
gesteld aan niet noodzakelijke vivi
sectie en moet de noodzakelijke a.a.n re
gels worden gebonden. 

\'Xfij zijn daar in ons land rijkelijk 
laat mee, als het er van komt. De huw
heid in het rapport van de werkgroep 
is niet erg hoopgevend. Engeland, dat 
ons meer ten voorbeeld is gewee.>.t bij 
het vastleggen van menselijke rechten 
en plichten, kent al sedert 1876 een 
wet, die het nemen van proeven met 
dieren regelt. 

dBo. 

De 175 laboratoria zijn te verdelen 
in: 73 research-laboratoria voor het on
derwijs en van T.N.O. (Toegepast Na
tuurkundig Onderzoek); 54 laboratoria 
in het belang van de volksgezondheid 
(ziekenhuis- en streeklaboratoria); 36 
laboratoria voor land- en tuinbouwkun
dig en veterinair onderzoek; 10 indus
trie-laboratoria en 2 laboratoria van de 
keuringsdiensten van waren. 

NIEUWE PACHTNORMEN 

De meeste dieren van alle soorten 
worden gebruikt voor experimenteel 
onderzoek en voor diagnostisch en/of 
therapeutisch onderzoek. Van de 1.800 
apen zijn jaarlijks ongeveer 1.550 no
dig voor het vervaardigen van het on
misbare anti-poliomyelitis (kinderver
lamming) vaccin; voor ieder 1.000 à 
1.200 doses vaccin moet één aap het 
leven laten. Andersoortige onderzoe
kingen (ijking, voederproeven, fabri
cage van biologische produkten vinden 
in veel minder laboratoria plaats en 
vergen ook minder dieren. 

Operaties op dieren worden nage
noeg uitsluitend onder narcose verricht. 
In de meeste gevallen worden de die
ren, na proeven die blijvend letsel zou
den kunnen veroorzaken, gedood. Wan
neer geen sprake is van letsel, zoals bv. 
bij voedselproeven, waarbij de grootste 
gedeelte van het gevogelte betrokken is, 
of bij injecties, blijven de dieren in 
leven. 

Ongeveer tweederde van de dieren 
Wordt door de laboratoria van derden 
betrokken. Onder de leveranciers ne
men het proefdierenbedrijf van de Ge-

OP 15 november 1964 zijn nieuwe 
normen voor de verpachting 

van bouw-, gras en tuinland van kracht 
geworden. Hiermede kan dus bij wij
ziging van pachtcontracten, die om de 
drie jaren kan geschieden, rekening 
worden gehouden. 

I door ir. L, G. OLDENBANNING I 
Deze normen betekenen, dat de 

Grondkamers bij de vaststelling van de 
hoogst toelaatbare pachtsom, met een · 
verhoogd bedrag rekening moeten hou
den. Voor bouw- en grasland bedraagt 
de verhoging voor de beste gronden 
f 30, -per ha. Bij tuingrond is een 
verhoging van 10 % toegepast. Voor de 
woning geldt een verhoging van 
12Yz %, gelijk de huurverhoging. 

Naast de verhoging voor de bestaan
de klassen is een nieuwe klasse inge
voerd, de doelmatigheidsklasse "zeer 
goed". Hiervan liggen de pachtprijzen 
ongeveer 35 % boven die van de klasse 
"goed". Ook de toeslag en aftrekmo
gelijkheden voor verschil in lasten en 
omstandigheden zijn vergroot. 

Maar tevens is een nieuw element 

toegevoegd en wel, dat eeri pachtbijslag 
kan worden goedgekeurd, indien de 
verpachter met toestemming van de 
pachter verbeteringen aan het bedrijf 
aanbrengt. 

De bijslag bedraagt dan een redelijk 
percentage van het in die verbeteringen 
geïnvesteerde kapitaal. 

Wij zijn zeer verheugd over de 
laatst genoemde bepaling. Niet alleen, 
omdat deze suggestie onzerzijds is ge
daan, maar vooral, omdat wij hier een 
mogelijkheid zien tot verbetering van 
de bedrijfsgebouwen. Dat hierbij een 
grote achterstand heerst, is bekend. Het 
is echter een logisch gevolg van de star
re pachtpolitiek 

Welke eigenaar gaat geld investeren 
waarvan hij zelfs nog geen normale 
rente ontvangt? De pachter is hiervan 
de dupe geworden. Hij zit veelal met 
een ouderwets ingericht bedrijf of heeft 
zelf moeten investeren. 

Nu wordt het overleg tussen pachter 
en verpachter hersteld. Samen kunnen 
ze spreken over verbeteringen, over de 
kosten en over de voorstellen tot pacht
verhogingen als gevolg van de verbete
ringen. 

Ook de verbetering als gevolg van 
ruilverkaveling komt m.i. nu niet meer 
ten laste van de verpachter. Pachtver-

hoging bij verbetering van het bedrïjf 
als gevolg van ruilverkaveling moet nu 
ook mogelijk zijn. Ook de doelmatig
heid van het bedrijf wordt immers gro
ter. Overigens was men in verschillen
de gebieden al soepel hiermede. Men 
moest echter binnen de normen blijven. 

Men kan zich afvragen of de land
bouwers momenteel in staat zijn een 
hogere pacht op te brengen. Ik meen, 
dat dit noodzakelijk is wil men de 
landbouw in stand houden. Voor de 
pachter, die in moeilijke financiële om
standigheden verkeert is een verhoging 
niet prettig. Hij zal echter veelal juist 
onder slechte omstandigheden werken 
en deze worden anders als het bedrijf 
wordt verbeterd. De mogelijkheid van 
bijslag stimuleert de verpachter om dit 
te doen. 

Maar bij dit alles komt nog, dat de 
pacht slechts een gering percentage van 
de bedrijfskosten uitmaakt, dat de las
ten, die op het land en de gebouwen 
drukken steeds stijgen en men nog al
tijd voordeliger pachter kan zijn dan 
eigenaar zijn of worden. Verhoging van 
de pachtnormen was dan ook beslist 
noodzakelijk. Maar ook stimulering van 
de verbeteringen juichen we zeer toe. 

We moeten niet teren op het oude, 
maar werken aan het nieuwe. 
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en 

Liberale Europa-Dag 
in Zutphen 

DE BIJLMERMEER 
Reglement van Orde van Tweede Kamer 

een te weinig bestudeerd onderdeel van het Staatsrecht 

Weinigen zullen hebben ver
moed, dat het debat over de 

brief van minister Toxopeus, waar
in hij de Tweede Kamer mededeel
de welke plannen hij koesterde ten 
aanzien van de verdere behandeling 
vim het Wetsontwerp Bijlmermeer, 
waarvan de behandeling op 27 okto
ber was geschorst, een zo vreemde 
wending zou krijgen, als op 17 no
vember 't geval bleek. De goede be
doelingen van de minister om de 
Gooise gemeenten, met wier toekom
stio·e grenzen de gehele Kamer ak
ko~rd gaat, op snelle wijze te hel
pen door het indiene~ van een n?ta 
van wijziging op het m behandel~ng 
zijnde wetsontwerp, hebben schip
breuk geleden op een verkeerde mt
leg van het Reglement van Orde. 

Wat was nl. het geval? Op 27 okto
ber kwam in stemming het bekende 
amendement-Scheps, dat de bedoe
ling had de Bijlmermeer bij Amster
dam te voegen. Daartoe was het no
dig, dat art. 5 van het wetsont.werp, 
waarin de vorming van een n1euwe 
gemeente Bijlmermeer was opgeno
men zou komen te vervallen, ter
wijl' art. 6, dat beoogde ~e eigenlij~e 
Bijlmermeer en omgevmg aan d1e 
nieuwe gemeente toe te voegen ge

-wijzigd moest worden. Tevens zou 
dan 't gewijzigde art. 6 moeten wor-
den omgenummerd tot 5. . 

Deze door de Kamervoorzitter te
zamen in stemming gebrachte amen
dementen werden aangenomen. On
middellijk daarna vroeg de mi.nister 
schorsing van de beraadslagmgen. 
De stemming over het nieuwe artikel 
5 vond dus niet plaats. 

Wellicht wekt het enige verbazing, 
dat na aannen'ling van een amende
ment, waarbij een artikel een geheel 
nieuwe tekst krijgt, toch nog weer 
over dat artikel moet worden ge
stemd. Die verbazing is begrijpelijk 
als men bedenkt, dat zelfs de Kamer
voorzitter in dit geval niet tot de 
juiste beslissing is kunnen komen. Ik 
wil niet volstaan met hier de tekst 
van 't desbetreffende artikel van het 
Reo·lement van Orde te vermelden 
ho; duidelijk die overigens ook is, 
maar ook trachten aan te geven, 
waarom een strikt volgen van dit 
voorschrift :van zo groot belang is. 

Art. 102 van het Reglement van 
Orde vermeldt in het eerste lid de 
sluitin « van de beraadslagingen over 
een ar~ikel. Het tweede lid luidt: 

Daarna wordt tot de stemming 
ov'~rgegaan, en wel zodanig, dat 
eerst elke ondergeschikte wijziging, 
daarna de wijziging waartoe zij be
trekking heeft, en eindelijk het arti-

kel of de beweegreden zelf, hetzij 
gewijzigd, het zij niet gewijzigd, in 
omvraag . wordt gebracht". 

Hierin lezen wij dus duidelijk dat, 
nadat een amendement op een arti
kel is aangenomen, daarna het arti
kel zelf nog in stemming moet ko-
men. 

door Mr. W. J. GEERTSEMA, 
V.V.D.-fractievoorzitter in de 

Tweede Kamer. 

Waarom is dat nu? Als een 
amendement in stemming ge

bracht wordt, dan heeft de Kamer 
de keuze tussen twee verschillende 
redacties van een artikel. Vóór één 
van beide moet hij zijn stem uitbren-
gen. 
Dat betekent, dat het Kamerlid, dat 

het gehele artikel niet in de wet wil 
zien opgenomen - hoe de redactie 
ook mag luiden - alsnog de kans 
behoort te krijgen van die mening 
te doen blijken. Dat kan slechts door 
een stemming over het artikel, om
dat volgens de vaststaande uitleg van 
het Reglement van Orde geen amen
dement mag worden ingediend, 
strekkende tot het doen vervallen 
van een bepaald artikel. In dat geval 
moet men tegen het artikel stemmen. 
(Ook het amendement-Scheps zon
digde tegen deze regel!). Misschien 
mag ik, naar analogie van een door 
prof. Oud in zijn boek over het 
Constitutioneel Recht gegeven voor
beeld, mijn bedoeling duidelijk ma
ken. 

Stel, dat de Regering een wetsont
werp heeft ingediend betreffen
de bioscoopvoorstellingen en daarin 
heeft opgenomen een toegangsver
bod voor personen jonger dan 18 
jaar. Daarop is een amendement in
gediend. er toe strekkende . om 
slechts personen jonger dan 14 Jaar 
de toegang te ontzeggen. Komt er 
een stemming over dit amendement, 
dan moet óók het Kamerlid, dat te-

gen elke beperking van de toeganke
lijkheid is, hetzij zijn stem uitbren
gen voor een verbod voor onder-18 
jarigen, hetzij voor een vetbod voor 
onder-14 jarigen. Hij zal vermoede
lijk het laatste kiezen. Maar daarna 
heeft hij er recht op om bij een 
nieuwe stemming over dit artikel tot 
uitdrukking te brengen, dat hij het 
aehele artikel, al of niet gewijzigd, 
~iet in de wet opgenomen wil heb
ben. Daartoe is, dus ook als het ge
hele artikel door een amendement is 
gewijzigd, alsnog stemming over dat 
artikel nodig. 

Dit blijkt ook uit Pippel, het 
Handboek op het Reglement van 
Orde. Na 1925 is nooit meer anders 
beslist. 

Het is dus duidelijk, dat ondanks 
de stellige mededeling door de Ka
mervoorzitter van het tegendeel, er 
nog wel degelijk over het nieuwe 
artikel 5 had moeten worden ge
stemd. De minister had dan ook het 
gelijk volmaakt aan zijn zijde, toen 
hij aan de hand van voorbeelden uit 
de praktijk aantoonde, dat zelfs deze 
Kamervoorzitter in het verleden an
ders had gehandeld, dan hij 
nu betoogde. 

Aangezien de minister het al dan 
niet indienen van een nota van wij
ziging ten behoeve van de Gooise ge
meenten echter afhankelijk had ge
steld van de vraag of de voorzitter 
van mening was, dat er nog een de
finitieve stemming over art. 5 zou 
moeten plaats vinden, heeft de on
juiste interpretatie door de voorzit
ter van het Reglement van Orde een 
beslissende invloed gehad op de gang 
van zaken. 

Bij een juiste interpretatie zou de 
minister heropening van de beraad
slagingen hebben gevraagd en daar
na alsnog een nota van wijziging 
hebben ingediend, er toe strekkende 
alle bepalingen, welke betrekking 
hadden op hert gebied ten Westen 
van het Amsterdam-Rijnkanaal uit 
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HET HOGE DOEL 

Moeilijke barrières zijn .:e over
winnen op de hachellJke weg 

naar Europese en Atlantische inte
gratie. Dat hiervoor geduld, ver
nuft en veerkracht vereist zijn, het 
is ons opnieuw duidelijk geworden 
tijdens twee liberale manifestaties 
van de afgelopen week. Bij de vie
ring van het tienjarig bestaan van 
de Teldersstichting werd de figuur 
van prof. mr. B. M. Telders als 
mens, geleerde en politicus her
dacht. Prof. mr. R. P. Cleveringa 
vond hier de trefzekere, markante 
woorden, die pasten bij het "profi
le" van deze "grote liberaal". 

Tijdens diezelfde bijeenkomst ont
vouwde de mede-stichter van de 
VVD mr. D. U. Stikker zijn visie 
op de Atlantische samewerking. 
De oud-minister van Buitenlandse 
Zaken, de oud-secretaris-generaal 
van de NATO is als weinigen in staat 
hier met gezag te spreken. Het boei
end betoog culmineerde in een aan
sporing tot de Nederlandse Reg~ring 
voor een initiatief om een n1euw 
evenwicht te bereiken in nucleaire 
en strategische verantwoordelijk
heid tussen de VS en Europa. 

De tweede liberale manifestatie -
het congres te Zutphen, georgani
seerd door de Kamercentrales van 
Gelderland en Overijssel- legde het 
accent op de Europese samenwer
king. Kernachtige referaten van me
vrouw mr. J. M. Stoffels-van Haaf
ten en de heren mr. dr. C. Berk
houwer en ir. J. Baas dwongen tot 
bezinning. Europa moet zich niet 
opsluiten slechts binnen de zes lan
den maar moet streven naar een 

, . " ( Atlantisch "partnership mevrouw 
Stoffels). Europa mag zich niet door 
kunstmatige crises van de wijs laten 
brengen, maar moet, tegelijk re~lis
tisch en idealistisch, voortarbe1den 
aan een groter eenheid (mr. Berk
houwer). Europa moet in zijn land
bouwbeleid met gebruikmaking van 
moderne productiemiddelen ?:
dacht zijn op continuïteit en stablll
teit (ir. Baas). Aldus een paar 
hoofdstellingen, waarover elders in 
dit blad nader wordt bericht. 

Met recht kon de heer A. Nawij~, 
voorzitter van de Centrale Overijssel, 
die de bijeenkomst met vaste hand 
geleid heeft, alsook het hoofdbe
stuurslid de heer H. J. L. Vonhoff 
getuigen van een geslaagd congre~, 
waarbij de standpunten vooral dm
delijk tot uiting waren gekomen. 

Mèt burgemeester Nawijn consta
teren wij in volle overtuiging: het 
hoge doel der Europese samenwer
king, gebaseerd op de. beginselen 
van het Recht, is bezinnmg en ver
dieping waard. 

L.M. 
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JAARVERSLAG 

DE BIJLMERMEER 
Het jaarverslag van de Stichting Or

ganisatie "Vrouwen in de VVD", 
lopend van zomer 1963 tot zomer . 1964, 
is verschenen en reeds teT verspreiding 
naar de Centrale vertegenwoordigsters 
gestuurd. 

Er staat veel in: hoe de organisatie in 
elkaar zit en zich verhoudt tot de partij; 
wat men doet binnen de landelijke orga
nisatie en in de onderdelen. Maar ook 
waar de organisatie naar buiten zich 
mee bezighoudt in de verschillende orga
nen waar zij namens de Vrouwen in de 
VVD optreedt. Een belangrijke taak, 
waarvan die vrouwen in de VVD op de 
hoogte behoren te zijn. 
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het wetsontwerp te verwijderen en 
alleen die over de Gooise gemeenten 
er in te laten staan. De Regering is 
nl. gerechtigd bij nota van wijziging 
elk artikel te wijzigen, dat nog niet 
definitief door de Kamer is aan
vaard. Als de beraadslagingen over 
een artikel, dat de Regering wil wij
zigen, echter reeds gesloten zijn (zo
als in het onderh.avige geval), zal de 
nota slechts kunnen worden inge
diend na heropening van de beraad
slagingen. Daartoe moet de Kamer 
verlof geven. 

Het is betreurenswaardig, dat de 
vergissing van de Kamervoorzitter 
de Kamer de gelegenheid heeft ont
nomen 'Over dit punt een uitspraak 
te doen (en daarmee tevens over de 
vraag of de meerderheid bereid was 
op snelle wijze de Gooise gemeen
ten in hun problemen tegemoet te 
komen). 

De conclusie in vele persorganen, 
dat hier de minister een nederlaag 
had geleden is dus wel ver bezijden 
de waarheid. De minister is het 
slachtoffer geworden van een "error 
of judgement" van de Kamervoor
zitter, of eigenlijk van de gehele Ka
mer, want het valt niet te ontken
nen, dat elk lid van de Kamer de 
mogelijkheid heeft gehad in het de
bat tussen minister en Kamervoor
zitter tussen beide te komen. 

Die dag vond er overigens nog 
een tweede debat over de 

toepassing van het Reglement van 
Orde plaats. Aangezien mijzelf 
daarbij zowel vanuit de Kamer, als 
in de pers woorden in de mond zijn 
gelegd, die ik niet heb gesproken, en 
daaraan allerlei conclusies zijn ver
qÖJ:id~n, .acht ik 't nuttig. deze kwes
tie tegelijkertijd aan de orde te stel
len. 

Het ging daarbij om de kwestie, 
die reeds meerdere malen in de Ka
mer in discussie is geweest, nl. wel
ke betekenis moet worden gehecht 
aan de uitspraak van de Kamer, dat 
zij een s•tuk voor kennisgeving aan
neemt. Ik heb toen gesteld (en later 
bij interruptie nog weer eens her
haald), dat de enige manier, die een 
Kamerlid ter beschikking heeft om 
zijn instemming te betuigen met een 
Regeringsstuk, de weg is van het 
aannemen voor kennisgeving. Wij 
kennen de - in het buitenland wel 
voorkomende - motie van goedkeu
ring niet. Voor zover mij bekend is is 
hiervan slechts één of twee maal in 
de geschiedenis van het parlement 
afgeweken. 

Nu de fractie van de VVD volledig 
instemde met de in behandeling zijn
de brief van minister Toxopeus stond 
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ons geen andere weg open om daar
van in het te nemen besluit te doen 
blijken, dan door de brief voor ken
nisgeving aan te nemen en daaraan 
de mededeling toe te voegen, dat 
daarmee in dit geval werd bedoeld 
het geven van een goedkeuring. 

Men is echter natuurlijk niet ge
rechtigd om de zaak om te draaien 
en te stellen, dat nu ook iedereen 
die een stuk voor kennisgeving aan
neemt daarmee zijn goedkeuring 
hecht aan dat stuk. Dat heb ik in 
de discussie dan ook niet gedaan, al 
werd dat zowel in de Kamer als in 
de pers wel gesuggereerd. Ik heb mij 
slechts bepaald tot datgene, wat Ka
mervoorzitter Kortenhorst op 18 ok
tober 1960 in de Kamer opmerkte: 

"Indien de Kamer hiertoe besluit 
(het voor kennisgeving aannemen 
van het Verslag van de Commissie 
Onderzoek Militair Aankoopbeleid), 
zal een ieder hieruit kunnen 
halen wat hij wil. Iedereen zal dan 
gelegenheid hebben om - de geest 
van Pippel zweeft over deze 
vergadering - zijn mening over wat 
nu eigenlijk de betekenis van "voor 
kennisgeving aannemen is, voor zich 
zelf uit te maken". 

Uit dit alles moge blijken, dat het 
Reglement van Orde een onderdeel 
van ons Staatsrecht vormt, dat ze
ker niet onbelangrijk is en dat naar 
mijn mening verdient om meer be
Oud en Pippel vormen daarbij be
studeerd te worden, dan dat op het 
ogenblik geschiedt. De werken van 
trouwbare gidsen. 

Het verslag biedt daarover gesprekstof 
voor een bijeenkomst. Nog enkele exem
plaren (een beperkt aantal!) zijn voor 
gebruik binnen de partij kosteloos be
schikbaar. Voor gebruik naar buiten is 
een verkort verslag opgesteld. 

VRAGENLIJSTEN 

Er is nog meer materiaal voor bij
eenkomsten, n.l. twee vragenlijs

ten. Vragenlijst XII gaat over ,,Koopge
woonten" en is opgesteld door mevr. 
A. Th. Vos-Warnecke, voorzitster van de 
Ned. Huishoudraad. Deze vragenlijst 
heeft enigszins het karakter van een en
quête en is helemaal niet moeilijk. Vra
genlijst XIII betreft de "Middenstand" 
en deze lijst danken wij aan mr. F. Por
theïne, lid van de Tweede Kamer, die bij 
iedere vraag een toelichting heeft gege
ven. Bovendien lleeft zijn vrouw, mevr. 
M. J. A. Portheine-ter Kuile zich bereid 
verklaard in enkele vrouwengroepen als 
gespreksleidster op te treden. 

De vragenlijsten zijn eigenlijk elkaars 
tegenhanger: boodschappen doen wordt 
van twee kanten bekeken. Men heeft er 
de hele winter de tijd voor. Ook deze 
vragenlijsten zijn reeds bij de Centrale
vertegenwoordigsters, ter verspreiding 
onder de plaatselijke vrouwengroepen. 

PROVINCIALE BIJEENKOMST 
TE GRONINGEN 

nank zij de voortreffelijke inleiding 
van mevr. mr. E. Veder-Smit over 

"De VVD in beeld en werkelijkheid" en 
de beZJielende toespraak van mej. mr. J. 
L. M. Toxopeus Pott over: "Actuele po
litieke vraagstukken" is de provinciale 
bijeenkomst te Groningen gehouden, een 
succes gewol'den 

Burger 
heeft met gemengde gevoelens (een beetje ontsteltenis, een snuifje verwon
dering, een tikje medelijden en nog een paar gemoedsbewegingen meer) in 
zijn kastje zitten kijken en luisteren naar de uitzending van "EéN TEGEN 
ALLEN" - één heer met wonderlijke vragen en opdrachten tegen de gehele 
Oostpolder, de burgemeester incluis, alsmede een jury van geleerde mannen, 
waaronder zelfs één méér dan dat. 

Want hier ontrolde zich een tafereel van massale opgewondenheid om 
helemaal-niks, een manifestatie van kinderachtigheid die men ook analfabe
tisme mag noemen, een schouw- en hoorspel van mentale laagbijdegronds
heid, die pijnlijk was om te aanschouwen. Een geesteloos kleinekinderspel 
werd zeer duidelijk met hoge ernst, gespannen zenuwen en misplaatste ernst 

/ door volwassenen gespeeld. Zó dom, dat het meelijwekkend, zo serieus dat 
het ontstellend, en zo algemeen dat het verbazingwekkend was. 

U moet nu niet de schouders ophalen en mij zeggen, dat het "maar een 
grapje" en "maar een spelletje" was, want een grapje dient op z'n minst een 
béétje grappig te zijn en een spelletje moet op z'n minst luchtig worden 
gespeeld. 

Hier ontbraken alle elementen van spiritualiteit en lichtheid die deze 
gehele bedoening enigszins aanvaardbaar hadden kunnen maken. 

Het werd een plompe, geestloze aaneenrijging van domme taferelen; een 
gehele gemeente in de vr · om zinloze "opdrachten" te vervullen; een bur
gemeester die om straatnaambordjes smeekte; een jury die met onbegrijpe
lijke ernst de flauwste onzin zat te beoordelen. 

Honderden mensen die zich lieten gezeggen om zinloze opdrachten uit te 
voeren. 

Wie naar zijn aard, van goede grappen en kolderieke dwaasheden houdt en 
zelf geenszins een houten klaasje is - integendeel; wie van goede nonsens 
dikwijls meer kan genieten dan van zwaar-op-de-handse ernst; wie de zon 
graag in het water ziet schijnen, kwam hier niet één ogenblik aan zijn 
trekken; hem was het onmogelijk om zelfs een enkele maal te glimlachen. 

Integendeel: zware somberheid maakte zich van hem meester en zelfs een 
zekere mate van angst om de hier gemanifesteerde zekerheid dat, mits men 
het goed speelt, men gehele volksmenigten, van hoog tot Iaag·, de hoog-intel
lectueel tot de analfabeet, tot daden kan brengen, die alle zinnigheid ont
beren. 

Een veeg teken. 
En een reden tot mismoedigheid van 
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Copie voor deze rubriek te zen
den aan: Mej. Joh. H. Springer, 
Alexanderstraat 16, Haarlem. 

De waarnemende presidente van 
de provinciale commissie, mevr. F. Mul
der-Geuken, was zeker de tolk van alle 
aanwezigen toen zij, onder aanbieding 
van een doos bonbons, beide spreeksters 
hartelijk bedankte voor al datgene wat 
zij deze middag naar voren hadden ge
bracht. De inleidsters zijn er in geslaagd 
een werkelijk beeld van de VVD te schil
deren met als gevolg verdieping van in
zicht omtrent de plaats en de taak van 
onze partij in de hedendaagse maat
schappij. 

Dergelijke bijeenkomsten smaken naar 
meer! 

S. A. v. d. L.-K. 

Het zij opgemerkt, dat het Nieuwsblad 
van het Noorden een uitvoeriger verslag 
plaatste met een flinke kop. Ter navol
ging! 

PLAATSELIJKE 
VROUWENGROEP 
GRONINGEN/HAREN 

Ter afwisseling van de politiek kan 
een plezierige uitje het onderling 

contact bevorderen. Zo gingen ruim 20 
dames uit Groningen en Haren naar Eel
derwolde voor een bezoek aan de pot
tenbakkerij van de heer Anno Smith, 
die het gezelschap op de hoogte bracht 
van de vele facetten. die bij het potten
bakken komen kijken. 

NIEUWE AFDELING 
ZWARTEWAAL 

Dinsdag, 17 november jl., werd in een 
druk bezochte bijeenkomst te Zwarte
waal een nieuwe afdeling van onze Partij 
opgericht. Na een inleiding door de ar
ganisator-propagandist der Par!lij, de 
heer L. van Vlaardingen, over de beteke
nis van de komende Rijmond-verkiezin
gen, werd met algemene stemmen tot de
ze oprichting besloten. 

De regionale propagandist voor Zuid
Holland, de heer H. G. Roodhv.yzen, was 
mede ter vergadering aanwezig. Bij een 
gehouden bestuursverkiezing werd het de
finitieve bestuur als volgt samengesteld: 
.J. v .d. Wel, voorzil!ter; M. G. Lageweg, 
Molendijk 16, secretaris; C. E. Rodenburg, 
Maasdijk 6, penningmeester. 

ENSCHEDE LUISTERDE 
NAAR Dr. K. VAN DIJK 

Op 5 november j.l. hield de afdeling 
Enschede een ledenvergadering met als 
spreker het Tweede Kamerlid dr. K. van 
Dijk, die een rede hield over het radio
en televisiebeleid. 

Nadat spr. een groot aantal vragen 
had beantwoord, ontstond nog een zeer 
geanimeerde discussie, waaruit bleek, 
dat de vele aanwezige leden een duide
lijk inzicht in de zeer ingewikkelde za
ken van het radio- en televisiebeleid in 
Nederland hadden gekregen. 

STALEN 

MEUBELEN 

GISPEN 
CULEMBORG 
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RECHT OP ANTWOORD 
* ,~ De PSP heeft zich gegriefd ge-

* voeld door uitlatingen en sug-
gesties in het KRO-cabaret Wissewas
sen. Het partijbestuur vroeg de KRO 
om droit de réponse, maar werd, blij
kens een communiqué van de PSP, 
verwezen naar de "vrije pers, de vrije 
radio en de vrije televisie". 

Wat zijn in Nederland "vrije radio 
en vrije televisie?" Toen onlangs de 
K.R.O.-voorzitter, Van Doorn, zich om 
voor ieder onbegrijpelijke redenen ge
griefd voelde door een televisie-uitzen
ding van de .VVD; vroeg hij recht op 
a.ntwoord. 

Hij kreeg dit. Niet omdat zijn ver
zoek zo redelijk was, maar ter wille 
van het democratische recht op ant
woord. In zijn toen gehouden betoog, 
bevestigde mr Van Doorn dat de KRO 
afhankelijk was. Wat bedoelt me
vrouw Van Someren met onafhanke
lijke radio en televisie?" zo ,vroeg hij. 

Weet mr. Van Doorn nu wel wat 
vrije radio en televisie is? Wij weten 
het wel. Maar wij weten ook, dat die 
in Nederland nog niet bestaat. Daar 
heerst een groepje monopolisten, allen 
afhankelijk van hun eigen zuil. Wie 
daar niet bij hoort, is in de ether vo
gelvrij. 

ZWARTE PIET 
* * Sinterklaas is vorige week za-

* terdag ook in Rijssen officieel 
op het stadhuis ontvangen. Maar dat 
gebeurde zonder de medewerking van 
de SGP. "Deze ontvangst doet afbreuk 
aan de waardigheid van het college 
van B. en W. en is in strijd met Gods 
woord, omdat hier een gewoon mens 
een eer wordt bewezen als ware hij 
God zelf", zo zei de woordvoerder van 
de zeskoppige SGP-fractie in de ge
meenteraad. 

Kwam deze starre houding van de 
SGP niet geheel als een verrassing 
voor de overige raadsleden, dezen 
stonden toch perplex toen de SGP
woordvoerder er aan herinnerde, dat 
vorig jaar de intocht van de Sint werd 
afgelast in verband met de moord op 
president Kennedy en daaraan waar
schuwend toevoegde, dat iets derge
lijks wel weer eens zou kunnen ge
beuren. 

Sinterklaas heeft in Rijssen veel 
Zwarte Pieten nodig. 

"BOYCOT" 
* * De Engelse handelsexpositie, 

* vorige week in de RAl te Am-
sterdam gehouden, is een mislukking 
geworden. Er kwamen nog geen twee
duizend bezoekers, een kwart van het 
aantal, dat de organisatoren hadden 
verwacht. 

De Britse zakenlieden hebben zich 
bij hun terugkeer in hun vaderland 
gehaast te verklaren, dat Nederland 
thans hun produkten boycot als re
presaille tegen de importheffing van 
vijftien procent, een maatregel van de 
nieuwe Labourregering. De Engelse 
pers nam dit excuus dankbaar over. 
Hier is de werkelijkheid g-eweld aan

gedaan. Voor de geringe interesse van 
Nederlandse zijde zijn drie factoren 
aan te wijzen, die geen van alle iets 
met een boycot te maken hebben. De 
propaganda van de British Samples 
Fair was gebrekkig. De tentoonstelling 
vond plaats in de drukke Sinterklaas
tijd, waarin geen winkelier zijn zaak 
verlaat. Bovendien was in de RAl 
bijna geen enkel toonaangevend be
drijf vertegenwoordigd. 

BiEGEllEIDING 
* * Vroeger sprak men van bege-

* leiding slechts in muzikale zin. 
Tegenwoordig is er begeleiding van 
bejaarden, studie-begeleiding en wat 
niet al. In Elburg, het singuliere dorp 
aan de rand van de Veluwe kent men 
begeleiding in nog modernere zin. 

Daar werden jl. zondag vreemdelin
gen, althans niet-Eiburgse journalis
ten in het dorp begeleid. Een week 
tevoren had men daar het schandpaal
effect gecreëerd in de persoon van de 
zieleherder, die het zevende gebod 
zou hebben overtreden. Over de be
grijpelijke reacties op deze publieke 
biecht was men te Elubrg zeer ver
ontwaardigd. Op grond ·hiervan heeft 
men nu zondag gepoogd "vreemde 
indringers" het dorp te doen verlaten. 
Ziehier dan een "zonde'' tegen de per
soonlijke vrijheid, waaromtrent een 
nader onderzoek stellig noodzakelijk 
is. 

STIJLVOLLE HERDENKING VAN 
TIEN-JARIGE TELDERSSTICHTING 

De Professor Mr. B. M. Teldersstichting, het politiek-wetenschappelijk 
studiecentrum op liberale grondslag, heeft donderdagmiddag 19 noveq~.
ber in het Kurhaus te Scheveningen op stijlvolle wijze haar eerste decen
nium herdacht. Twee belangrijke sprekers waren uitgenodigd: prof. mr. 
R. P. Cleveringa, de bekende oud-hoogleraar te Leiden, om de mens Tel
ders te schetsen en mr. D. U. Stikker, oud-voorzitter van de VVD, oud
minister van buitenlandse zaken en tot deze zomer secretaris-generaal van 
de NAVO, om "de plaats van Nederland in de wereld" te bepalen. 

De voorzitter van het curatorium van de Teldersstichting, mr. C. H. F. 
Polak, kon in zijn openingswoord mede namens de raad van beheer een 
zeer groot gehoor welkom heten. Als ere-gaste was aanwezig de bejaarde 
moeder van prof. Telders, die met kinderen, kleinkinderen, verdere fami
lieleden en vrienden van Telders naar de Kurzaal was gekomen. "Met eer
bied en bewogenheid", zo drukte prof. Polak het uit, werd zij "in ons 
midden" ontvangen. 

Helaas was prof. Witteveen, de minis
ter van financiën, plotseling door een 
lichte ongesteldheid verhinderd. Hij is 
één der oprichters van de Teldersstich
ting en tot zijn ministerschap negen jaar 
de leidsman (de meerderheid der uitge
geven geschriften was van zijn hand). 

Prof. Polak merkte onder hilariteit op 
dat de Teldersstichting op de terugkeer 
in haar gelederen van prof. Witteveen 
hoopt, "maar niet zo gauw als sommi
gen hem en ons toewensen". 

Aan hun blijk van belangstelling ga
ven vier leden van het Kabinet uiting 
door aanwezigheid: minister mevr. 
Schouwenaar-Franssen en de staatsse
cretarissen Van den Berge, Keyzer en 
Den Toom. De voorzitter van het cura
torium kon drie ministers van Staat 
welkom heten: dr. Drees, prof. Oud en 
mr. Tjarda van Starkenborgh Stachou
wer. Voorts de voorzitter van de Eerste 
Kamer, mr. Jonkman, vele leden en 
oud-leden van de Staten-Generaal uit 
meer dan één politiek kamp, leden van 
de Raad van State, enkele oud-minis
ters en de Belgische Ambassadeur. 

wald bezweken, 43 jaar oud. In zijn ge
vangenschap was hij velen tot steun en 
tot voorbeeld. De Ietterkundige Nico 
Rost heeft daarvan op indrukwekkende 
wijze getuigd in zijn boek "Goethe in 
Dachau". Telders debatteerde met Rost 
over de filosofie van Hegel, waardoor 
hij gegrepen was. Hij zag in Vught kans 
Dantes Divina Cammedia te lezen, ja 
sterker nog, nauwelijks in de Scheve
ningse gevangenis beland, wist hij met 
wat afgebrande lucifers en dergelijk 
moeizaam verworven schrijfgerei een 
sinds lang wenselijk geachte verkorte 
uitgave van Hugo de Groot's "De iure 
belli ac pacis" te bewerken. Hij heeft tij
dens zijn martelgang naar de dood zijn 
.. vrije" tijd "niet verdonderd in onvrucht
baar gekanker" (Rost). 

De herinnering aan prof. Telder&, zo 
gaf prof. Cleveringa tot slot in overwe
ging, moge nog eens deugdelijk worden 
geboekstaafd door de werkzaamheid 
van de Teldersstichting zelf. Aan de be
schouwing van een figuur als Telders, 
zo meende hij, zal zij zich zelf omhoog 
halen en haar doeleinden bevorderen. 

Voor een goed stylist met kennis van 
zaken is het, zo dacht hij, een aantrek
kelijke taak een levensbeschrijving van 
Telders te geven. Hij verstoutte zich met 
de wens, dat het hiervan over niet al te 
lange tijd komt! 
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Mr. Stikker aan het woord 
Na een geanimeerde thee-pauze kreeg 

mr. Stikker het woord. Aan zijn rede 
is terecht in de dagbladen veel aandacht 
besteed. Daarom kunnen wij in ons 
weekblad kort zijn. 

Naar de ervaring van mr. Stikker is 
het mogelijk voor een samenvattende 
regeling op nucleair en strategisch ge
bied oplossingen te vinden, die juist 
thans voor de Ver. Staten, het Ver. Ko
n_ii].krijk, Duitsland, Nederland en de 
arid:ëre Europese deelnemers aanvaard
baar zijn. Samenwerking met Frankrijk 
waartoe Frankrijk zich vroeger wel be
reid heeft verklaard, is zeker denkbaar! 

Op deze wijze zou z.i. in de militaire 
organisatie een aanzienlijke verbetering 
worden verkregen. Politiek zou er een 
periode van rust en evenwicht in het 
Westen aanbreken en de thans in Duits
land bestaande spanningen zouden wor
den opgeheven. Is dit doel hoog genoeg 
om een initiatief te wagen? En om een 
middelaarsrol te vervullen, zoals Tel
cters die altijd voor ons zag weggelegd? 

Een activeren van ons aller Europese 
en Atlantische politiek is dringend ge
wenst. Nederland zou kunnen trachten 
haar bondgenoten in bewegihg te bren
gen. Indien ons land zich daarbij be
reid verklaarde deel te nemen aan de 
MLF, dan ziet mr. Stikker redelijk kans 
dat onze regering ons allen uit het slop 
zou kunnen halen. Nederland moet 
daarvoor (eerst) orde op eigen zaken 
stellen, maar wanneer ons land dat doet 
kan zijn bijdrage belangrijk zijn. , 

De zusterorganisaties, de Wiardi 
Beckman-Stichting, de De Savornin 
Lohman-Stichting en het Centrum voor 
Staatkundige Vorming, gaven acte de 
présence, evenals de JOVD en het Leids 
volkenrechtelijk dispuut "Prof. Mr. Tel
ders" waarvan de leden-studenten hiel
pen bij het organisatorisch goed verlo
pen van de indrukwekkende bijeen
komst. Uiteraard was ook het hoofdbe
stuur van onze partij vertegenwoordigd, 
hetgeen "verblijdde, maar niet verras
te". (De Teldersstichting wil volstrekt 
onafhankelijk zijn van de VVD en is dat 
formeel en in feite ook; twee van de 

·acht curatoren zijn geen lid van onze 
partij, maar wel liberaal). 

UIT DE PARTIJ 
Hare Koninklijke Hoogheden de prin

sessen Beatrix en Margriet, beide be
woonsters van het Teldershuis in Lei
den en studenten aan de universiteit, 
die de naamgever van de Stichting zo 
dierbaar was (om de tekst van het ant
woordtelegram te laten spreken) zon
den telegrafisch hun "hartelijke geluk
wensen" met het tienjarig bestaan, met 
de wens: "moge u in de toekomst uw 
zo belangrijke werk met veel succes 
blijven voortzetten". 

Rede van prof. Cleveringa 
Prof. Cleveringa (die anders voor een 

spreekbeurt niet meer te vangen isJ 
schetste de mens Benjamin Marius Tel
cters als een groot zoon van ons volk. 
Als student reeds blonk Telders uit, 
zijn promotor roemde hem als "zeld
zaam talentvol en veelzijdig". Veelzij
dig: Telders was naast een uitnemend 
jurist, een kenner en verzamelaar van 
werken van schilderkunst, vooral de 
moderne; hij was een ondernemend, 
hecht onderlegd en scherp opmerkend 
reiziger; hij had een gedegen kennis van 
niet minder dan zes moderne talen, tot 
Russisch toe; hij --;vas een pianist van 
(volgens zijn vriend de dichter NijhoffJ 
"boven de middelmaat", hij beminde de 
oude en de schone letteren. 

Telders heeft onder de Duitse bezet
ting maar zeven maanden vrijheid ge
kend. Zeven maanden, waarin hij als 
leider van de Liberale Staatspartij een 
factor van betekenis was in het "poli
tieke convent" en waarin het Liberale 
Weekblad, van zijn geest doordrongen, 
een baken werd, waarop ook niet-vrij
zinnigen in vertrouwen koersten. 

Telders is op 6 april 1945 in Buchen-

AFDELING HUMMELO 
EN KEPPEL BESPRAK 
DISCUSSIEGRONDSLAG 

De afdeling Hummelo en Keppel hield 
eind oktober een geanimeerde vergade
ring over de discussiegrondslag. Sterk 
kwam het gevoelen naar voren, dat ons 
nieuwe beginselprogramma kort en dui
delijk moet zijn en dat de visie van prof. 
Oud als leidraad zou moeten dienen. 

Besloten werd nauwer samen te wer
ken met de afdelingen Doesburg en Steen
deren. Ook werd besproken hoe het aan
tal leden kan worden uitgebreid. Daarna 
werden nog enkele punten uit de gemeen
tepolitiek behandeld. 

WIJZIGING SECRETARIAAT 
STA'fl'Et!CENTRALE HOORN 

Het adres van het secretariaat van de 
Statencentrale Hoorn is gewijzigd in 
Scheldestraat 57, Purmerend, telefoon 
02990-3158. 

REGIONALE BIJEENKOMST 
LEIDEN, LEIDERDORP. 
OEGSTGEEST /WARMOND 
EN VOORSCHOTEN 

Op 2 november hielden bovengenoem
de regionale afdelingen haar eerste bij
eenkomst van dit seizoen met als spreker 
de heer Th. H. Joekes, lid van de Twee
de Kamer. De heer Joekes behandelde 
uitvoerig de problemen rond lonen, prij
zen en belastingen. Voorts schetste hij de 
betekenis van de betalingsbalans. Al de
ze onderwerpen, aldus spreker, vormen 
met elkaar een paar communicerende va
ten, zodat verhoging of verlaging van 
één der niveau's, .mmiddellijk invloed 
heeft op de andere. Het in ons verkie
zingsprogram gestelde omtrent belasting
verlaging maakt hiervan een delicaat on
derdeel uit. 

Na de pauze beantwoordde de hor 
Joekes uitvoerig vele, niet altijd gemak
kelijke, vragen, daarbij geassisteerd door 
zijn collega mr. Portheine. 

N.V. AANNEMERSBEDRIJF v/hj. STAl\1 
KORTENAERSTRAAT 3 te ZWIJNDRECHT 

TELEFOON (018501 2 86 63 

• 
WONINGBOUW 
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HELLEVOETSLUIS Industrieterrein 

TELEFOON 0 1883 - 2677 
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UIT DE PARTIJ 
PLAATSELIJKE 
LUSTRUMCOMMISSIE 
J.O.V.D. 

In samenwerking met de plaatselijke af
delingen van de VVD werd dezer dagen 
een lustrum-commissie JOVD, Afd. Al
blasserdam, Ridderkerk en Omstreken op
gericht. 

De comissie wordt gevormd door H. A. 
Koert, voorzitter; J. den Ouden, Von Lin
derustraat 20, Amsterdam, secretaris; 
J. Deelen, penningmeester en mevr. A. G. 
Koers-Caljé, mej. W. Uas, drs. F. A. Hoo
gendijk, A. Caljé en B. Nugteren, leden. 

Mr. VAN RIEL 
SPREEKT IN GROOT-AMMERS 

Door de gezamenlijke afdelingen in de 
Alblasserwaard e.o. wordt op vrijdag 27 
november a.s. te Groot Ammers een ver
gadering belegd in de recreatiezaal van 

N.V. Maurik. Mr. H. van Riel zal hier 
spreken over "De ontwikkeling van Zuid
Holland in het algemeen en die van de 
Alblasserwaard in het bijzonder". Aan
vang 8 uur. 

Deze vergadering is belegd in het ka
der van de regionale samenwerking tus
sen de afdelingen in de Alblasserwaard. 

LEDENVERGADERING 
AFDELING RIDDERKERK 

Dinsdag 17 november hield de afdeling 
Ridderkerk een ledenvergadering onder 
voorzitterschap van de heer B. J. Nugte
ren. Na afhandeling van enkele huishou
delijke zaken werd mevrouw r.. M. En
kelaar-Prinsen gekozen tot bestuurslid 
voor de wijk Ridderkerk. Vervolgens 
kwam de gemeentepolitiek aan de orde, 
waarbij de gemeenteraadsleden de heren 
M. v. Zuilekom en B. Groenenboom de no
dige toelichting gaven. Speciaal de wo
ningbouw en de wegenaanleg stonden in 
de belangstelling. 

löölööli 
SPIJKENISSE 

Gebouwen van gewapend betonnen 
prefabs voor verschillende doeleinden. 
Vloerplaten In normale afmetingen of 
pasplaten volgens opgegeven maten, 
Broeibakken en alle onderdelen voor 
de tuinbouw. 

Voor Buig- en Zetwerk 
op hydr. pers 1000 ton. 

ZETLENGTE 7 m, dikte tot 32 mm 

Constructiewerkplaatsen 

W. HUIZER N. V. 
Telefoon 01804-2657 - Groenedijk 10 

CAPELLE A. D. IJSSEL 

N.V. FA BE R ~ S 
Fabrieken voor Houtbewerking 

HOOFDVAARTSWEG 74 
ASSEN· TEL.OS920-2132 

Uw adres voor vaten I hout, kratten 
en kisten, containers en pallets. 

A. F. v. d. Steenhoven., Delft 
ROTTERDAMSEWEG 384 TELEFOON 01730-2 16 56 

Leveringen van zand, grind, grond, enz. 

Massa transporten met 3-zijdige kipauto's. 

Speciale machine trailers voor vervoer 

van draglines bulldozers - ketels enz. 

Een zo spoedig mogelijke betere ver
binding met Rotterdam was de uitdruk
kelijke wens van de aanwezigen. 

KAMERCENTRALE 
LEEUWARDEN 
LUISTERDE NAAR 
Jhr. Mr. QUARLES v. UFFORD 

De Kamercentrale Leeuwarden hield 
zeer onlangs een goed bezochte jaarlijk
se ledenvergadering. In de bestuursvaca
ture van mr. A. v. d. Werf, die zich in 
verband met drukke werkzaamheden niet 
herkiesbaar stelde, werd ir. H. c. Schmitz 
uit Drachten bij acclamatie gekozen. De 
heren T. de Boer uit Dokkum en mr. 
M. Rutgers uit Leeuwarden werden door 
hnn Statencentrales wederom als be
stuurslid aangewezen. 

Als vertegenwoordigster in de Stich-

ting "Vrouwen in de VVD" werd me
vrouw mr. E. Veder-Snut en als plaats
vervangster mevrouw A. Blanksma-Wes
tra bij acclamatie herkozen. 

Door enkele gemeenteraadsleden werd 
vervolgens een kort exposé gegeven over 
de wijze waarop getracht wordt de be~ 
langstelling van de afdelingsleden te wek
ken voor de gemeentepolitiek Het is ge
bleken, dat een goed en regelmatig con
tact vooral voor een kleine en dikwijls 
eenmansfractie van grote waarde kan zijn. 
Mevrouw Veder-Smit gaf hierna een kort 
overzicht van de activiteiten van de Frie
se dames en de VVD. 

Als sluitstuk van deze vergadering was 
het voorzitter Boersma een groot genoe
gen de algemeen secretaris van de Par
tij, Jhr. mr. W. D. H. Quarles van Ufford 
als spreker in te leiden met het onder
werp: Beginsel en positie van de VVD. 

Op zijn interessante causerie volgde een 
geanimeerde gedachtenwisseling. 

Wegens gebrek aan plaatsruimte moesten 
enige afdelingsberic:hten blijven overstaan. I 
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J_jiBERALE ElJROP A-D_,AG IN ZlTTPHEN 
TROl( GROTE BELA.NGSTELLING 

De Liberale Europa-Dag, die de Kamercentrales van onze partij in Gelderland en Overijssel zaterdag 21 no
vember in de Zutphense Buiten::;ociëteit organiseerden als "openbaar congres van de VVD", is een succes gewor
den, door de inleidingen, door de grote opkomst en het vlotte verloop. 

Onder de belangstellenden waren vele staten- en raadsleden uit de beide gewesten, bestuurders van afde
lingen en de centrales, alsmede hoofdbestuursleden (waaronder DB-assessoi· de heer Vonhoff) en een groot aan
tal geïnteresseerden uit het noorden, het westen en het centrum van ons land. Ook de pers was goed vertegen
woordigd, de tv maakte ijverig opnamen. 
De voorzitter van de centrale Gelderland, de heer J. Kroes, kon dus in zijn openingswoord met reden zeg
gen te hopen, dat deze eerste gezamenlijke bijeenkomst van de beide centrales niet de laatste zou zijn. Ook de 
voorzitter van de centrale Overijssel, burgemeester A. Na wijn, van Olst, gewaagde van meer samenwerking tus
sen de beide centrales in de toekomst. De heer Nawijn kreeg de leiding van de dag, omdat de vice-voorzitter 
van onze partij, drs. J. A. F. Roeien, burgemeester van Zwolle, plotseling verstek moest laten gaan vanwege 
een lichte ziekte. 

Het Europa van de Zes en de wereld 
Mevrouw mr. J. M. Stoffels van Haaften, lid van de Tweede Kamer, van 

het Benelux-parlement en van de assemblee van de Westeuropese Unie, 
opende de rij van drie sprekers, die voor de lunchpauze korte inleidingen 
hielden. Mevrouw Stoffels besprak "het Europa van de Zes en de wereld". 
Zij schetste in grote lijnen de veranderingen, die er in de laatste decennia, 
en meer in het bijzonder sedert 1945, in het wereldbeeld zijn opgetreden. 
Met nadruk stelde zij vast, dat het Europa van de Zes geen eigen onafhanke
lijke militaire politiek kan voeren. 

De "Zes" moet niet probreen in een politieke "unie" bv. een eigen militaire 
politiek te voeren, maar meedoen in groter defensief verband. In de West
europese unie wat Europa betreft en in de NAVO wat het atlantisch ver
band aangaat. De NAVO, mevr. Stoffels benadrukte ook dit, is een onder
deel van een belangrijke verdedigingsketen, rond Rusland, rond China ook. 

Door Amerika is de gedachte geopperd 
om de Europese bondgenoten wat "meer 
inbreng" en meer zeggenschap te geven 
in het gebruik van nucleaire wapens. 
Deze MLF-idee is mede bedoeld om de 
ontwikkeling van onafhankelijke kern
wapens verder tegen te gaan. Mevrouw 
Stoffels-Van Haaften ziet in de MLF 
geen militaire voordelen. De politieke 
voordelen kunnen zitten in binding van 
Duitsland in de westelijke verdediging. 
Een klein land als Nederland, zonder 
eigen nucleaire aspiraties, bevindt zich 
waarschijnlijk beter in het tegenwoordige 
systeem: beslissingsmacht over de kern
wapens alleen bij Amerika. 

Hoe dat zij, de plannen zijn tot nu 
toe niet geheel duidelijk (hoeveel doen 
er mee?, hoe wordt de zeggenschap ge
regeld?) en zo lang ze niet duidelijk zijn 
kunnen we ze niet beoordelen. De be
slissing behoeft trouwens ook nog niet 
te vallen. 

een hoopvolle stap naar hetgeen de Euro.
pese burger verwacht. 

Integratie, zo stelde deze spreker vast 
is niet het resultaat van een zekere werk
zaamheid, maar van een voortdurend dy
namisch proces, waarin men steeds meer 
belangen gemeenschappelijk behandelt. 
Daarbij is de gemeenschap niet alleen 
economisch van aard, maar onmisken
baar ook politiek van karakter. Eco
nomiè en politiek heinvloeden elkaar 
over en weer. We behoeven daarvoor 
maar te letten op hetgeen er in Engeland 
geschiedt en ook op het loon- en prijs
probleem in ons eigen land. Het zal 
zaak zijn er voor te waken, dat wij niet 
in hetzelfde schuitje komen als dat waar
in Engeland economisch is ondergegaan, 
het schuitje van meer loonsverhoging 
dan produktiviteitstoeneming. 

De heer Berkhouwer wees er op, dat 
wij in een tijd leven van een geweldige 
technische ontwikkeling. Tachtig procent 
van ons leven is gebaseerd op vinding·en 
van na 1914, en die snelle ontwikkeling 
is nog niet ten einde. De nucleaire tech
niek biedt grote kansen, maar die kan 
men niet ieder voor zich benutten, daar
voor is een groter verband, dat wil zeg
gen, samenwerking nodig. De nucleaire 
en de automatisering zullen in de ko
mende decennia het levenspatroon enorm 
veranderen. Daarom is het zo jammer, 
dat Euratom, door de ambities van de 
Franse president. op een kritiek punt is 
Rangeland. 

geven. Wij moeten verder, zoals ook me
vrouw Stoffels bepleitte, de Europese ge
meenschappen niet exclusief houden, 
maar openstellen voor elk land, dat wil 
toetreden, als het niet anders kan 
(Oostenrijk) als geassocieerde. We moe
ten een brug slaan naar de Europese 
Vrijhandelassociatie, zelfs als Engeland 
niet kan meedoen. 

Wat de versterking van het Europese 
parlementarisme betreft meende de heer 
Berkhouwer, dat niets het Europese Par
lement belet om de tolk te zijn van de 
Europese wensen. Het Europese Parle
ment zal meer voor zich moeten spreken 
en van zich moeten doen spreken. Tot 
dusver was het niet zo erg voortvarend. 
Het moet bedenken, dat nog nooit een 
parlement zonder strijd macht kreeg! 

De heer Berkhouwer wees de methode 
van de Marathonzittingen af. Dat is de 
methode van het overwinnen door het 
grootste fysieke uithoudingsvermogen. De
ze methode laat zien dat men in maxi
male tijd tot minimaal resultaat kan ko
men. Dat is geen redelijk overleg. 

De heer Berkhouwer besloot zijn op 
de toekomst gerichte toespraak met nog
maals te onderstrepen, dat de mens niet 
mag ondergaan in de nieuwe dimensies 
van het Europa, dat op weg is. De bur
ger mag niet worden vastgeklemd in een 
politieke technocratie. Maar, laat u door 
alle moeilijkheden en gevaren niet ont
moedigen en versaag niet: Europa is op 
gang! 

De landbouw in de 
Europese stroomversnelling 

De derde inleider was het Eerste Ka-

merlid, en lid van het Europese Parle
ment, ir. J. Baas, die de "landbouw in 
de Europese stroomversnelling" onder de 
loep nam. De heer Baas schetste de 
Europese en Nederlandse landbouw 
nauwkeurig. Zijn -betoog was een groot 
pleidooi voor de (zoveel als mogelijk) 
onafhankelijke Europese voedselvoorzie
ning. Tegen deze achtergrond wilde hij 
de landbouwmaatregelen zien genomen. 

De situatie en de ontwikkeling zijn on
gewis. In de stroomversnelling van 
de EEG dienen wij daarom bij het land
bouwbeleid bijzondere aandacht te be
steden aan de continuïteit en de stabili
teit van de bedrijfstak landbouw. De con
currentiepositie dient nauwkeurig te wor
den geanaliseerd. De voedselvoorziening 
van de bevolking moet worden verzekerd 
en voor de consument moeten redelijke 
prijzen worden nagestreefd. Het beleid 
moet rekening houden met de historische 
ontwikkeling. De mens en niet de econo
mie moet centraal worden gesteld! 

Op basis van deze uitgangspunten be
sprak de heer Baas de talrijke actuele 
aspecten van de landbouw. Hij verzette 
zich daarbij o.a. tegen het dogmatisch 
zich vastleggen op de theoretische kost
prijs voor landbouwprodukten. Dat is 
naar zijn mening achterh,.ald. Hij betrok 
ook nog de ruimtelijke ordening in zijn 
beschouwingen, dit in verband met de 
kreet om grootscheepse industrialisatie in 
Nederland b.v. 

Na een genoeglijke lunchpauze zette de 
vergadering zich aan de dis.oussie. De vra
gen gaven de inleiders de kans een aan
tal punten uit hun betoog nog wat ver
der uit te diepen. De heer Baas kreeg 
het even wat harder te verduren toen 
de hoofdstedeling de heer Westcriaken de 
bescherming van de agrariërs ter sprake 
bracht. 

De heer Baas beklemtoonde nogmaals 
dat het hem er niet om gaat de agrarische 
bevolking absoluut en voor altijd te be
schermen, maar wel om in een ongewis
se situatie geen dingen te doen waarvan 
men later spijt krijgt. Hij bestreed de 
mening, dat de Nederlandse boer ook in 
Europa niet zou kunnen concurreren. 

Het tegendeel is waar, zo zei hij. Maar 
waar het de heer Baas uiteindelijk om 
gaat is om het verzekeren van een on
gestoorde voedselvoorziening voor de 
Europese burger. dBo. 

SNIK KERS' HANDEL MIJm N.V. 

De inleidster ging ook nader in op de 
door wijlen president Kennedy gelan
ceerde gedachte van het Atlantic part
nership en de Kennedy-ronde inzake de 
internationale handelstarieven. Na ta
riefsverlagingen zo meende zij, moeten er 
regels komen over mededinging, harmoni
sering van economische en monetaire po
litiek, vrijere handel in het algemeen. 
Een punt daarbij is: coördinering van 
de ontwikkelingshulp, die het meest ideaal 
kan geschieden op multilaterale basis 
via de Verenigde Naties. Het Europa van 
de Zes is bij dit alles voor Amerika al te 
klein: Engeland en de Scandinavische 
landen horen er zeker bij. Pleidooien 
dus voor vergroting van het Europa van 
de Zes, voor meer openheid naar buiten 
en voor het zich niet als één blok af
sluiten. 

Er moet een einde komen aan het na
tionale vlagvertoon ten koste van de 
Europese burger. Dat geldt ook voor de 
vliegerij. Er komt een supersonisch vlieg
tuig, aldus de heer Berkho.uwer, en in 
Europa zullen we - met een eigen toe
stel - moeten meedoen. Hier is een 
Europees initiatief, een initiatief voor 
praktische samenwerking op zijn plaats. 

ROTTERDAM GRONINGEN ARNHEM 

Nederland en de Europese 
gemeenschappen 

Als tweede beklom mr. dr. C. Berk
houwer, Tweede kamerlid en lid van het 
Europese Parlement, het spreekgestoelte. 
liij besprak "Nederland en de Europese 
gemeenschappen". De heer Berkhouwer 
merkte allereerst op, dat er afstand be
staat tussen regeerders en geregeerden 
juist op Europees niveau. Daarom ver
heugde hem het initiatief tot deze libe
rale Europa-dag zeer, zij bood de gele
genheid die afstand (tussen parlementa
riërs en publiek in dit geval) te door
breken. 

Het gaat, w zei de heer Berkhouwer, 
bij de integratie in eerste en laatste in
stantie om de Europese burger! Dat 
wordt te vaak vergeten, ook door de 
:Parlementariërs. Daarom is het voorstel 
Van de voorzitter van de Europese Com
lnissie (het uitvoerende orgaan der EEG) 
Draf. Hallstein, het zgn. "initiatief 1964" 

Mr. Berkhouwer liet de drie Europese 
gemeenschappen (EGKS, Euratom en 
EEG) de revue passeren en constateer
de, dat wij met de EEG het "point of 
no-return" zijn gepasseerd. Er is geen 
weg terug, Er zijn regelingen gekomen, 
die niet meer weg zijn te denken. Als 
liberalen willen wij ons ook graag in
zetten voor een verdere integratie. Is het 
geen liberaal ideaal voor deze tijd om 
muren en barrières te slechten? 

De heer Berkhouwer wekte op tot 
kalmte. Wij behoeven geen paniek te heb
ben door ruzies of ultimata. Wij moeten 
wel waken over de rechtszekerheid van 
de Europese burger. 

Tot '14-'18 hebben wij in Euro
pa geleefd in een orde met wisselend 
evenwicht op basis van macht. Waarom 
het nu gaat is, dat macht van het recht 
blijvend zal zegevieren over het recht 
van de macht. Daarom moeten wij het 
Europese parlementaire stelsel verster
ken, dat wil zeggen, wezenlijke inhoud 

* 
Buizen FITTINGS flenzen 

,,ASCOT" Gaswandketels 
,,KLAFRESTRöM"-gietijzeren ketels 

.,MARK"-radiatoren 
.,N.S.K. SALLAND"-ketels 
"THERMIA"-warmwaterboilers 
.,FLAMCO" -op hangstroppen 
.,FLEXCON'' -expansievaten 

OLIESTANDMETERS 
OLIETANKS 
AFSLUITERS 
PLINTVERWARMING 
.,MARK"-BUIGMACHINES 

VLOERHULZEN 
LASBOCHTEN 

en verdere artikelen op het gebied van de 

CENTRALE VERWARMING 
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"Houdt de Vrijheid hoog!'' 

Een R 0 N D V A ART door de Rotterdamse Havens SPI DO 

* 

De Rotterdamsche 

Droogdok Mij. N.V. 

ZWOLLERKERSPEL 

I 

een BELEVENIS! 
W illemsplein 

Rotterdam 

Boele's Scheepswerven en 
Machinefabriek N. V. 

BOLNES (BIJ ROTTERDAM) 

• 
Reparatie en nieuwbouw 

• 
TELEFOON 195100 ROTTERDAM TELEGR. BOELE-BOU-lES 

N.V. Vereenigde Touwfahriel{en 
GEVESTIGD TE ROTTERDAM 
's-GRAVENWEG 264, TEL. 11.40.60 

• 
Fabrikanten van: 

• 

SISAL- EN MANILLATOUWWERK 

ST AALKABELS 

HERCULESTOUW - PYTHONTOUW 

En van de vloerbedekking onder de merken: 

JABO 
VERTO-HAARBOUCLE 

tevens van: 

COCOS VLOERBEDEKKING 

NORMAAL- EH DIKWANDIG NAADLOZE STALEN BUIZIN 
NIEUWE GELASTE STALEN BUIZEN 

NIEUWE GASPIJPEN 
GEBRUIKTE ELEKTRISCH GEREINIGDE VLAMBUIZEN 

REGENWATERAFVOERPIJPEN 

VEERSE DIJK 271a HENDRIK IDO AMBACHT 
TELEFOON DORDRECHT <01850) 2 81 11, 2 81 12 en 2 71 75 

HA 18 UUR (01850) 2 82 32 en 2 77 92 
(30) 26828 
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Van onze Leestafel 

Huidig en toekomstig kwekersrecht 

De Teldersstichting heeft een stu
die gepubliceerd over het kwe

kersrecht. Onder kwekersrecht ver
staan wij het complex van rechten (en 
plichten), dat krachtens de wet wordt 
toegekend aan de kweker van een 
nieuw "ras" van een cultuurgewas. Zo
wel de kweker als het betreffende ras 
moeten daartoe aan, eveneens in de wet 
vastgelegde, voorwaarden voldoen. 

De inhoud van dit recht is in sterke 
mate beïnvloed door de wijze, waarop 
ten tij de van de totstandkoming van de 
wet de zaaizaad- en plantgoedvoorzie
ning in ons land geregeld waren 
(1941). 

De landbouw gebruikte ____, naast ma
teriaal uit eigen oogst - zaaizaad en 
pootgoed, dat door collega's was ver
bouwd, en dat ter controle op de be
langrijkste eigenschappen, een keu
ringsdienst was gepasseerd. Deze keu
ringsdienst speelde in het spel een be
palende rol. Hij werd bestuurd door de 
landbouwers en vond zijn wetenschap
pelijk fundament in de medewerking 
van enkele Wageningse hoogleraren. 
De dienst genoot een faam van deskun
digheid en betrouwbaarheid die tot 
over de landsgrenzen reikte. 

De tuinbouw daarentegen kocht zijn 
?aaizaad en pootgoed bij specialisten, 
particulieren of firma's, die van de 
teelt en de handel hun beroep hadden 
gemaakt. Behalve door de levering van 
goed materiaal trachtten zij hun klan
ten aan zich te binden door de aanbie
ding van eigen "selecties", die zich in 
één of meer opzichten onderscheidden 
van het gangbare ras waartoe zij be
hoorden. Enkelen maakten hier veel 
werk van en ontwikkelden zich geleide
lyk tot kwekers van nieuwe rassen. 

' In de landbouw bestonden dus drie 
afzonderlijke functies naast elkaar: de 
kweker van nieuwe rassen, de teler van 
~aaizaad en pootgoed hiervan en de 
handelaar in dit zaaizaad en pootgoed. 
Het geheel overkoepeld en min of 
JÎleer gedirigeerd door een keurings
dienst. Deze dienst werd geleid door 
een sterke persoonlijkheid, die de be
staande toestand in hoofdzaak wenste 
te handhaYen. 

Positie in de tuinbouw 
In de tuinbouw was alles in een 

hand: die van de reeds genoemde 
specialisten. Dezen voelden aan een 
keuringsdienst nauwelijks behoefte. Elk 
garandeerde met zijn goede naam de 
kwaliteiten van het geleverde. Een wet
telijke regeling van het kwekersrecht 
sprak hen evenmin aan. Er waren ook 
geen duidelijke tekenen, dat de kopers 
en gebruikers van het zaad of plantgoed 
Op een regeling zaten te wachten. 

Zo kwam in 1941 het "Kwekersbe
sluit" tot stand, vrijwel uitsluitend op 
aandrang van de kwekers van land-

VERZOEK 
AAN ONZE LEZERS 

Geeft dit blad na lezing aan 
uw vrienden en verwanten, die 
nog geen lid zijn van de V.V.D. 
Wat niet is kan komen. 

bouwgewassen, die hierin sterk werden 
gesteund door de landbouwkeurings· 
dienst. Het besluit (met kracht van 
wet) dat nu misschien door de op sta
pel staande "zaaizaad- en plantgoedwet" 
vervangen zal worden, is in hoofdzaak 
een wettelijke consolidatie van bestaan
de regelingen en verhoudingen, met als 
nieuw element de versterking van de 
positie van de kweker. Maar - zoals 
reeds gezegd - binnen het raam van 
het bestaande. 

Het Kwekersbesluit 1941 is dus vol
ledig gebouwd op Nederlandse verhou
dingen van een kwarteeuw geleden. 
Toen het tot stand kwam, was Duits
land het enige land met een vergelijk
bare regeling - maar uiteraard geba
seerd op Duitse verhoudingen en daar
om, speciaal op het punt van het kwe
kersrecht, principieel anders dan de 

Nederlandse. De overige landen, die 
nadien - elk op basis van de aan
wezige wettelijke mogelijkheden - een 
regeling hebben getroffen, komen dich
ter bij het Duitse, dan bij het Neder
landse standpunt uit. Ook daar pro
beert men bestaande verhoudingen te 
bestendigen. 

Internationale overeenkomst 

Dan is er nog de inmiddels tot stand 
gekomen internationale overeenkomst 
van Parijs over kwekersrechten, terwijl 
de E.E.G. ook al duidelijk zijn invloed 
laat gelden. 

De vervanging van het K wekersbe
sluit door een nieuwe wet is hiermee 
wel in een hoogst woelige tijd terecht 
gekomen. Wil men niettemin toch 

Ontwikkelingshulp 
De ontwikkeling der achtergeble

ven volken staat in het middelpunt 
der belangstelling. Hiervoor kunnen 
we slechts dankbaar zijn. Het siert 
onze, vaak onder welvarende om
standigheden opgegroeide jeugd, dat 
ze bewogen is met het lot van de 
arme volkeren. Maar niet alleen de 
jeugd, ook de ouderen zijn overtuigd, 
dat hulp geboden moet worden en 
d~t geschiedt ook in grote mate. 

Men zal echter niet moeten verge
ten, dat het onmogelijk is om de ar
me volkeren in alle werelddelen in 
enkele tientallen jaren onder Euro
pese omstandigheden te laten leven. 
Dit is geen kwestie van geld of hulp, 
maar een groeiproces. 

Wij Westerse volken kunnen nog 
zoveel geld beschikbaar stellen en 
plannen maken, dit helpt niet als 
land en volk er nog niet rijp voor 
zijn. En dit rijpingsproces kunnen 
we niet forceren. 

Nu is het maar gelukkig, dat alle 
volken niet op hetzelfde lage ont
wikkelingspeil staan. Er zijn grote 
verschillen in ontwikkelingsstadia. 
Daarbij zal men de maatregelen 

I door ir. L. G. OLDENBANNING I 
moeten aanpassen. Primair zal men 
moeten zorgen, dat honger en ziek
te worden bestreden. Dit is op zich
zelf al geen eenvoudige zaak, ook al 
zou er voedsel genoeg beschikbaar 
zijn evenals doktoren,. verpleegsters 
en geneesmiddelen. Daarnaast zal 
men - aansluitend aan het eigen 
produktie-patroon - de landbouw 
moeten activeren, opdat men zelf 
meer kan verbouwen ter leniging 
van eigen nood. 

Hiervoor zullen bodemverbeterin
gen en watervoorziening, maar ook 
opleiding van de boer en wijziging 
in grondbezit of grondgebruik no-

dig zijn. Voorwaar geen kleinigheid 
in landen met eeuwenoude gewoon
ten en gebruiken. 

Naast de landbouwontwikkeling 
s'taat de industriële aanpak. Bij vol
doende voedsel zal de bevolking snel
ler toenemen. De industrie zal de 
dan vrijkomende werkers moeten op
nemen. Ook daaraan .gaat een gron
dige voorbereiding vooraf. 

Men kan zo maar niet ergens een 
fabriek neerplanten. De ervaringen 
hebben dit wel reeds geleerd. Men 
moet mensen hebben, die regelma
tig willen en kunnen werken. Men 
moet leidinggevende krachten oplei
den. Bij dit alles hoort ook een even
wichtig politiek klimaat, anders 
komt iedere hulp verkeerd terecht 
en valt het resultaat telkens weer 
in duigen. 

Al de genoemde factoren wijzen 
er op, dat de ontwikkeling niet aan
stonds kan geschieden. 

Men zal volgens goed doordachte 
plannen, afkomstig van het land 
zelf en met hulp van deskundigen 
opgebouwd, moeten werken. Men zal 
de bevolking daarbij zoveel moge
lijk zelf moeten inschakelen en uit
gaan van de bestaande toestand. De 
goede bedrijven, die er zijn zal men 
de kans moeten geven om uit te 
groeien. 

Daar kunnen de nieuwe op wor
den geënt. Hulp bij de handel is de 
beste weg. De baten komen dan te
recht bij het bedrijfsleven van dat 
land en door bemiddeling van de 
overheid kan technische hulp wor
den uitgevoerd. 

Hierbij zal de ervaring van het 
bedrijfsleven uit de helpende landen 
nuttig zijn. Overleg met het bedrijfs
leven in eigen land is dus nodig, 
ook ter bepaling van de keuze van 
de landen waar men zich op wil rich
ten en de instrumenten, die men ter 
beschikking heeft. 
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doorzetten, dan is raadpleging van het 
rapport van de Teldersstichting zeker 
nuttig. 

In opzet en beschouwingswijze is 
het, evenals het Kwekersbesluit, con
servatief. En dat is onder de gegeven 
omstandigheden misschien wel het 
beste. standpunt. N. A. 

1) Geschrift nr. 11 van de Teldersstich
•ing, 4(, hlz .. Mart. Nijhoff, Den Haag, 1964. 

Het is nu bijna 10 jaar geleden, 
dat de eerste deskundigen werden 
uitgezonden. Men heeft heel wat er
varingen kunnen opdoen, doch er 
zijn nog te weinig concrete plannen 
die kunnen worden uitgevoerd. En 
daarvan zal de toekomstige ontwik
keling afhangen. 

ALLERHANUE 
VUILNISVAT 

H ET lijkt wel of we tegenwoor
dig van alles een probleem 

maken, moet dat nu ook van zoiets 
,,verwerpelijks" als huisvuil? 

Jazeker, en de moeilijkheden op dit 
punt dateren ook niet van gisteren. 
Zo werd al in 1375 in de stad Parijs 
een veroTdening uitgevaardigd. die 
veTbood "dTek"stoffen uit de ramen 
te gooien. Het zal niet direkt hebben 
geholpen. 

In VeTsailles liep men dan ook nog 
eeuwen later met een sooTt leren 
paraplu's om zich tegen dergelijke 
"buien" te wapenen .. Pas in de 19e 
eeuw voerde e·en zindelijke prefect in 
Parijs het vuilnisvat in. Het heet 
daar nog steeds honend naar hem 
"Poubelle". 

.C"Denken en Doen">: 

LEKEN MET EEN HOBBY 

H ET is merkwaardig dat vele 
grote uitvindingen niet door 

vakmensen zijn gedaan. maar door 
leken met een hobby. De fietsenma
kers Wright bouwden het eeTste mo
torvliegtuig dat vloog, de doofstom
menleraar Graham Bell schonk de 
wereld de telefoon - het was de 
kunstschilder Samuel Morse wiens 
telegraaf de aardbol omspande. 

(Binnen en Buiten) 
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PIJLEN 
teschepen, uitgerust met Polarisra
kettèn en met internationale .beman
ningen. De Kamer heeft hiertegen
over een verdeeld standpunt inge
nomen. Terwijl de heer Moorman 
(KVP), dr. Geelkerken (AR) en 
mr. Bos ( CHU) er min of meer po
sitief tegenover stonden, was er toch 
ook een soort communis opinio dat 
men de concrete plannen zou moeten 
afwachten. Vooral ook de heer Wier
da (PvdA), stellig onder de indruk 
der Regeringswisseling in Engeland, 
achtte het niet juist, thans reeds een 
uitspraak over de militaire vorm 
van het project te doen. 

EN RAKETTEN 
L egendevorming op onjuiste ge

gevens is uit den boze. Dit 
heeft men opnieuw kunnen erv-aren 
naar aanleiding van de vermeende 
·staatsrechterlijke "fout", welke mi
nister Toxopeus zou hebben ge
maakt. Woensdag de 18de november 
- de dag dus na de discussie in de 
·Tweede Kamer - wisten vele kran
ten te vermelden, dat de minister er 
staatrechtelijk "naast" was geweest 
en werden giftige pijlen op hem ge
richt. Zo schreef, om ons tot enkele 
voorbeelden te bepalen, Trouw, dat 
Zijne Excellentie trachtte de Kamer 
met miskenning van haar recht 

;lsnog een weg die hem beter paste 
te doen gaan". En het blad vervolg
de: "Het was voorzittèr Van Thiel, 
die de minister op scherpe en scherp
zinnige wijze aantoonde, dat zijn po
ging om alsnog zijn zin te krijgen te 
.ver ging." Het Vrije Volk verklaar
de onder de titel "Nieuwe nederlaag 
voor mr. Toxopeus": "Kamerpresi
dent Van Thiel bracht met kenpelijk 
algemene instemming van de Ka
mer de minister aan het verstand, 
dat diens methode onaanvaardbaar 
is. De Regering kan niet een door 
de Kamer geamendeerd artikel uit 
een wetsontwerp lichten en er een 
eigen visie voor in de plaats stellen. 
En het AR-weekblad Nederlandse 
Gedachten gewaagde van "een soort 
reprimande", die mr. Toxopeus 
,.omdat hij al te slim wilde zijn" 
van de KamervoorZitter zou hebben 
·ontvangen. 

Ten slotte. constateerde Het Parool 
ooder de kop "Technisch knock
out": "Zelden heeft een minister 
van een Kamervoorzitter ·een zo for
meel scherpe schrobbering moeten 
;incasseren als Toxopeus nu van Van 
.Thiel. De bewindsman kreeg te ver
staan, dat hij niet moest proberen 
onder een door de Kamer aanvaard 
amendement uit te komen, zoals hij 
in zijn brief had geprobeerd." 

Intussen heeft mr. W. J. Geertse
ma, de voorzitter van onze VVD 
Tweede Kamerfractie, te dezer 
plaatse de zaken volledig recht ge
zet. Niet minister Toxopeus heeft 
,,een fout" gemaakt. Maar de voor
zitter heeft op onjuiste wijze het re
glement van orde geïnterpreteerd. 

De afgelopen week nu vond het 
standpunt van de heren Toxo

peus en Geertsema een zeer sterke 
bevestiging. In Elseviers Weekblad 
- uitvoerig geciteerd door het Al
gemeen Handelsblad - analyseert 
onze ere-voorzitter, de minister van 
Staat prof. mr. P. J. Oud de gehele 
kwestie. 

Op de hem eigen kernachtige wijze 
en met tal van argumenten zet prof. 
Oud glashelder uiteen, dat het re
glement van orde in dit geval niet 
juist werd toegepast. 

Na de uitvoerige uiteenzetting van 
mr. Geertsema willen wij ditmaal 
slechts met enkele passages uit prof. 
Oud's betoog volstaan. "Het regle
ment van orde der Kamer schrijft 
voor" - aldus de heer Oud - "dat 

· over elk artikel van een wetsont
werp afzonderlijk wordt gestemd, na
dat eerst een beslissing is genomen. 
over de op dat artikel ingediende 
amendementen. De voorzitter had 
nu de fout begaan de Kamer te doen 
besluiten over drie amendementen, 
op verschillende artikelen betrek
king hebbende, tegelijk te stem
men." En verder: "Bij deze fout is 
het niet gebleven. De voorzit
ter heeft toch bovendien verzuimd te 
laten stemmen over het artikel, 
waarop de heer Scheps zijn amende
ment om de Bijlmermeer bij Amster
dam te voegen, had ingediend. 

Bij de stemming en bloc is dit 
amendement wel aangenomen, doch 
over het artikel dat daardoor was 
gewijzigd, had ook moeten zijn ge
stemd." 

Geuit door een staatsrechtsgeleer
de met het onbetwistbaar gezag van 
prof. Oud, die ook een zekere (sic!) 
parlementaire ervaring bezit, kan 
dit standpunt aanleiding geven tot 
nadere bezinning. *) 

Overigens: het boekwerk "Het Re
glement van Orde van de Tweede 
Kamer der Staten-Generaal" ("zijn 
geschiedenis en toepassing"), ge
schreven door de heer J. G. Pippel, 
in leven administrateur bij dit col
lege, is trouwens onmisbaar studie
materiaal voor geïnteresseerden in 
de faits-et-gestes van het Parlement. 
Toen schrijver dezes zijn eerste 
moeilijke schreden deed op de par
lementaire perstribune, was de heer 
Pippel herhaaldelijk in persoon in 
de Kamer aanwezig. De ietwat ge
drongen gestalte werd bekroond door 
een zeer scherpe, markante kop, 
compleet met puntbaardje. Reeds 
toen was zijn kennis van de parle
mentaire zeden en gewoonten legen
darisch. 
Intussen, legendevorming in weinig 
aantrekkelijke vorm is thans door de 
heren Oud en Geertsema met klem 
van argumenten doorbroken 

• * • 

Bij het defensie-debat in de 
Tweede Kamer zijn vooral 

twee hoofdpunten de vermelding 
waard. naar was ten eerste de vraag 
of en in hoeverre Nederland moet 
deelnemen aan de MLF (multi
lateral-force). Dat is dus de multi
laterale kernmacht van oppervlak-

LUISTERT NAAR ..... . 

.,DE STEM VAN DE V.V.D." 
RADIO-UITZENDING 

DONDERDAG, 10 DECEMBER a.s., van 18.20-18.30 uur, over de 
zender Hilversum 11_ (298 m.). 

Spreker: Mr. J. DE WILDE, 
Lid van de Eerste Kamer der Staten Generaal 

Onderwerp: Het woningbouwbeleid 

Onze VVD woordvoerder de heer 
Couzy noemde de MLF "militair 
overbodig" en "politiek schadelijk" 
Een sterk argument voor zijn afwij
zing is stellig, dat slechts 10 pct. van 
de Amerikaanse kernmacht in de 
MLF zal worden ingebracht. Ook 
meende hij, dat deelneming aan de 
multi-laterale kernmacht afbreuk 
zou doen aan onze conventionele 
strijdmacht, waarvan de versterking 
zo uiterst· noodzakelijk is. 

Het tweede punt, waaromtrent in 
de Kamer verschillende zienswijzen 
tot uiting kwamen, had betrekking 
op de veel besproken Centu-

1rion-tanks. Zoals bekend wil minis-
ter De Jong slechts twee op iedere 
vijf van deze tanks van 'n zwaarde
re bewapening, nl. 105 mm kanon, 
voorzien. Velen achten dit riskant, 
gezien de onv_oldoende uitwerking op 
het frontpanster van de Russische 
T-54 tank. De heer Couzy, evenals 
de heer Walburg (AR) heeft bepleit, 
een groter aantal Centurion-tanks 
met het zwaarder 105 mm geschut 
uit te rusten dan de minister op het 
ogenblik van plan is. Zijne Excel
lentie heeft zich hiertoe niet bereid 
verklaard. 

Wat nu beide gemelde strijdpunten 
betreft, het volgende. Op dit ogen
blik huldigen onze NATO-bondgeno
ten Frankrijk, Duitsland en Enge
land, op het stuk van deze "gemeng
de" kernmacht vooralsnog zeer "ge
mengde" meningen. Harmonisering 
van deze meningen is een allerminst 
eenvoudige zaak. Er is dus stellig 
aanleiding voor Nederland, zich mo
menteel in geen enkele opzicht vast 
te leggen. Hetgeen dan ook, voor 
zover ons is bekend, nog niet is ge
schied. 

En verder: de Centurion-tanks 
vormen een uiterst technisch en 
practisch probleem, waaromtrent de 
deskundigen het geenszins eens zijn. 

Over één punt kan men het echter 
wel eens zijn. Indien het staatsbud
get groter uitgaven toeliet, zou een 
verwapening van deze tanks op rui
mer schaal geen vraagstuk uitma
ken. Integendeel. 

L.M. 

*) Weliswaar tracht Het Parool naar aan
leiding van Oud's artikel in een ietwat ge· 
kunsteld maar toch scherpzinnig betoog de 
stelling van Oud te ontzenuwen; maar Het 
Paroo) gaat volgens onze mening aan de kern 
voorbij: over art. ó van het wetsontwerp had 
a.pal"t behoren te worden gestemd. Bovendien, 
de strikte handhaving van het reglement van 
orde is primair de taak van de Kamerpresi
dent. 
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füiTDEPARTiil 
DOESBURG VERDIEPT ZICH IN 
ONDERWIJSPROBLEMEN 

De afdeling Doesburg Cll'g8lliseert dit 
winterseizoen een aantal discussie-avon
den. Donderdag 17 december a.s. zullen 
onderwijs problemen aan de orde wor
den gesteld, die zullen worden ingeleid 
door de beer J. F. A. Modderma.n. uit 
Laag Keppel. De bijeenkomst vindt 
plaats in restaurant de Waag. Aanvang 
8 uur. 

ARNHEM HOUDT 
OPENBARE 
DISCUSSIE-BIJEENKOMST 

Op 11 december a.s. houdt de afdeting 
Arnhem in restaurant Royal een open- ~ 
bare discussiebijeenkomst over het on
derwerp: "Voor en tegen van de multi
laterale kernmacht". 

Nadat mr. J. L. Heldring, adjunct
ob.oofdredacteur van de NRC en de heer 
· J. H. Couzy, lid van de Tweede Kamer 
het pro en contra. zullen hebben belicht, 
Bal er onder leiding van mevrouw mr. J. 
M. Stoffels-van Haaften over het onder
werp verder gediscussieerd worden. 

Aanvang van de bijeenkomst om 20 
uur. 

Drs. ROELEN SPRAK VOOR 
STATEN CENTRALE 
HEERENVEEN 

In oktober hield de staten Centrale 
Heerenveen haar eerste sociëteitsavond in 
de foyer van de Schouwburg. De aal 
was goed bezet. Voor een aandachtig ge
hoor hield de vice-voorzitter van onze 
Partij, drs. Roelen een belangwekkende 
rede, waarin hij in grote trekken de 
groei van de VVD sinds haar ontstaan 
belichtte en haar verhouding t.o.v. dfo 
andere politieke partijen. 

FA BLO 
COMMODORE 
WHITE 
U slaogt 

uitstekend bij 
/ 

GERRITZEN 
HERENMODES 

Laan v. Meerdervoort 280o 
DEN HAAG • TEL. 33 64 18 

Massief kartonnen 

DOZEN 

voor export en 
binnenlands 
gebruik 

N.V. Stroocartonfabriek v/h 

E. Free & Co. 
H. W. STRAAT 20-22, 

OUDE PEKELA 

Afd. KartoDDage 

TeL nr. 0 59 78 - 22 33. 
Tx. nr. 53%51 

Mee-regeren zo concludeerde de heer 
Roeien, is geen eenvoudige zaak. Men 
heeft dan rekening te houden met de an
dere regeriDgspart.ners. Een compromis 
is dan vaak geboden. Letten wij op de 
recente, felle critiek op het huidige ka
binet, dan valt ons steeds weer op, dat 
de invloed van de VVD groot geacht 
wordt. Men spreekt zelfs van VVI>-dcJw
drijvers. Spreker beschouwde dit als een 
verholen compliment aan onze ministers. 

De heer Roeien betoogde verder, dat 
de VVD een volkspartij is en dus .Jen 
reële welvaartsverdeling VQOrstaat, die 
gevonden zal moeten worden niet in het 
afromen van wat anderen hebben ver
worven, maar o.a. door grotere produc
tiviteit. Het idee, in I!Qdalils:t.iscbe kriDg 
graag verbreid, om bet beziio van ande
ren te verdelen lijkt aantrekkeliJk. maar 
heeft geen practisch resultaat, omdat er 
na verdeling practisch niets overblijft. 
Spreker vond dit demagogisch en weinig 
constructief. 

Aan het slot van zijn betoog behandel
de de heer Roeien enige actuele proble
men w.o. de anti-REM-wet en het we
genbouwfonds. 

Na de pauze maakten verschillende le
den gebruik van de gelegeiiheid om vra
gen te stellen. 

De Staten Centrale Heerenveen kan 
terugzien op een geslaagde avond. 

Mr. KORTHALS ALTES 
OVER RIJNMOND 

Onder grote belangstelling sprak op 
10 november mr. F. Korthals Altes, lid 
van het Hoofdbestuur voor de afdeling 
Capelle aan de IJssel over Rijnmond, 
waarvan Capelle deel zal gaan uitmaken. 

Spreker gaf een duidelijk overzicht van 
de organisatie en de doelstellingen van 
het nieuwe bestuurslichaam, waarvoor 
de verkiezingen in het voorja.ar van 1965 
zullen plaats vinden. 

De heer Korthals Altes wees erop, dat 
in verband hiermee nog veel propagan
dawerk in de afdelingen van de tot Rijn
mond behorende gemeenten zal moeten 

worden "Verzet en zei verheugd te zijn, dat 
de afdeling Capelle de campagne voor 
Rijnmond heeft geopend. 

MINISTER WlnEVEEN 
TE ALMELO 

Op dinsdag 8 december zal prof. dr. H. 
l. Witteveen, minister van Financiën, 
!preken voor de ledenvergadering van de 
afdeling Almelo in het Cultureel Centnlm. 
aldaar. Aanvang 20.00 uur. 

Leden uit andere afdelingen zijn van 
harte welkom. 

Met nadruk wijzen wij erop, dat deze 
bijeenkomst niet openbaar is, doch uit
sluitend toegankelijk voor leden van de 
Y.V.D. 

DE HEER 
SYDNEY VAN DEN BERGH 
SPREEKT IN BILTHOVEN 

De afdeling De Bilt/Bilthoven houdt een 
openbare vergadering op woensdag 9 de
cember a.s. om 20.00 uur in hotel "Heide
park" te Bilthoven. 

De heer Sydney J. v. d. Bergh, lid van 
de Eerste Kamer, zal spreken over het 
onderwerp: "China en wij". 

Mr. D. SCHUlTEMAKER 
SPREEKT TE UTRECHT 

Het raadslid mr. D. Schuitemaker zal 
'lrijdag 11 december, 8 uur, spreken voor 
de afdeling Utrecht in café Noord-Bra
bant aldaar, over "Het bouwbeleid". 

SOCiëTEITSAVOND 
STATENCENTRALE 
FRANEKER 

Donderdag 19 nov. jl. hield de staten
centrale Franeker haa.r eerste sociëteits
avond in hotel "De Valk" te Franeker. 
Voorzitter ir. G. J. A. Bouma kon een be
vredigend ltBJltal aanwezigen welkom he
ten en gaf da.arna het woord aan de heer 
M. Visser, uit Ariihem, lid van de Twee-

---------------------~-----~ 

I HOUDTZATERDAG 16JANUARI1965 VRIJ! 
Conferentie, te orgaruse. · ren door de Kamercentrales in Zuid
Holland, over 

. .,De houding van Nederland in de Europese 
gemeenschappen en de liberale kiik daarop"" 

op ZATERDAG 16 JANUARI 1965 in PULCHRI STIJDIO 
te 's-Gravenhage. 

Voorzitst~r: Mevr. mr. J. M. Stoffels-van Haaften. 
Pre-adviseurs: Mr. H. R. Nord en mr. dr. C. Berkhouwer. 

Z. E. ]. Rey, lid van de Commissie van de E.E.G., is bereid 
gevonden een rede te houden. 

Nadere mededelingen zullen volgen. 

LUSTRUM 

De vrouwengroep Soest heeft haar 
eerste lustrum gevierd. Er waren 

geen convocaten gezonden en de bijeen
komst was niet zoals gewoonlijk in het 
Oranjehotel. Men belegde een huiska
merbijeenkomst, die alleen al of niet te
lefonisch was aangezegd. Er kwamen 27 
dames. Zouden ze geweten hebben, dat 
er behalve bloemen ook chocolade was, 
o.a .. van de zes heren van het afdelings
bestuur een grote doos flikken? En 'de 
"krantenman" had onze zegsvrouwe op
gebeld of zij wel wist, dat de vrouwen
groep ha.ar eerste lustrum ging vieren. 
Dat is nog eens een "IO'antenman". 
· Het schijnt daar in Soest een goed 
klimaat voor liberalen te zijn. Mevrouw 
P. J. Oranje-Entink gaf een overzicht o.a. 
over wat er in die vijf jaren voor actuele 
onderwerpen behandeld waren. 

La.ter was het woord aan mevrouw 
Best, het oudste E :; die vertelde over de 
door haar opgerichte vrouwengroep, in 
Hoorn in de twintiger ja.ren. De activi
teiten van zo'n vrouwengroep waren in 
de tijd, dat er nog geen stemplicht was 
heel anders dan nu. 

"Het was een gezellige en hartverwar
niende bijeenkomst" schrijft mevr. Oran
je. "Wij gaan door .... , .... " 

.. VROUWEN. DOE MEE"" 

Jullie zijn zo nodi:g•'. Dat zouden de 
'" Vrouwen in de V.V.D. van de af-

deling Schiedam wel van de daken af 
willen roepen. Wij doen dat voor hen 
op deze plaats. En al wat V.V.D.-vrouw 
is, neemt dit wel ter harte. Nu en voor 
altijd". 

Wel, wij hopen het. Wij schrijven dit 
namelijk niet zelf, maar nemen het over 
van een krantenknipsel, ons uit Schie
dam toegezonden. De Schiedamse dame~t, 
bijeen ten huize van mevr. Moll-Lips, 

Copie voor deze rubriek te zen
clen aan: Mej. Joh. H. Springer, 
Alexanderstraat 16, Haarlem. 

waren opgeschrikt door een serie ·kran
tenartikelen. waa.rin nog ~ duidelijk 
naar voren werd gebracht hoe weinig 
wij nog meetellen in den lande. "Wat 
zijn b.v. drie vrouwelijke burgemeesters 
op de 1000!" 

Wij zouden er bij kunnen voegen: Wat 
is nu één of helemaal geen vrouw in het 
H.B. van de V.V.D.! 

Deze uitroep is veroorzaakt door het 
tot onze ·schrik zich niet herkiesbaarstel
len van mevr. mr. C. H. J. H. J. de 
Vries-· van Haaften als H. B. lid. Wij 
hopen van harte, dat men in haar plaats 
een a.ndere vrouw zal kiezen. De V.V D. 
zou anders in dit opzicht wel een heel 
droevig figuur slaan. 

Nu zien wij de twee vrouwen, die door 
onze organisatie voor het H. B. zijn aan
gewezen. niet over het hoofd, maar zij 
zitten daar in een speciale functie, die 
er vroeger niet wa.s en zij zijn niet op 
gelijke wijze met gelijke kansen als de 
mannelijke RB.-leden gekozen. 

De Schiedamse kreet maken wij dus 
tot de onze: vrouwen, doe mee. 

Doe mee, als er kandidaten gesteld 
moeten worden. Nu en altijd. 

3 DtiCBMBEB. 19611 - PAGINA I 

FRAIK RIJSDIJK 
HOUAID N.V. 

IIBNDB.IK.-IDO-AMBACBT 
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SCHEEPSSLOPERI.J 
Handel in: 

oud ijzer 
non-ferro schroot 
cebndkte 

schee~erdelen 

Levering uit voorraad van : 
nieuw ijzer en staal 
cezaacde schijveu 
sj&blOOn snijwerk 

VERHUUR DRIJVENDE BOKKEN 

de Kamer, die sprak Gft!" ,.De middm· 
stand in de branding". 

In zijn goed gedocumenteerde iiilel
ding behandelde de heer Visser tal van 
belangrijke punten, o.a. het loon- en prijs
beleid, de komende belastingverlaging, 
de horizontale en verticale prijsbinding. 
credietbeleid, de omzetten in de verschil
lende branche.~!!, het bouwbeleid, etc. 

Na de iiileiding volgde nog een leven
dige discussie, waarna tal van de aan
wezigen nog geruime tijd gezellig bijeen 
bleven. 

FORUM 
OVER GEMEENTEPOLITIEK 
IN LEEUWARDEN 

Onder voorzitterschap van de heer v. 
d. Meij hield de afdeling Leeuwarden een 
forum over de begrotingsvc.::;Jadering van 
de gemeente. Forumleden waren de libe
rale gemeenteraàdsleden Pols <wethou
der), v. d. Veen, Van Balen Walter en 
Weide. De problemen die ter sprake kwa
men waren o.a. de financiële mogelijk· 
en moeilijkheden. De nieuwe veemarkt 
(Frieslandhal) levert de gemeente ieder 
jaar een verliespost op van plm. 8 ton. 

Een stukje principiële gemeentepo
litiek was wel de kwestie van de erf· 
pacht, die in verschillende delen van de 
stad zal worden verhoogd. Vele erfpacht
contracten lopen af, waardoor de gemeen
te de erfpacht opnieuw kan vaststellen. 
Vele huiseigenaren, die geen idee ervan 
hebben, dat deze contract<-- a.flopen, zul
len onaangenaam worden verrast. Na af
loop was er nog een gezelli12 samenzijn, 
wa.ar nog vele informele kwesties wer
den besproken. 

VERHUIZING 

M. evrouw J. Kistemaker-van Rossum 
zeer actief bestuurslid en boven

dierf secretaresse va.n het Schiedamse 
centraal vrouwencomité, vertrekt naar 
Velsen. Wij adviseren Velsen dit in het 
oor te knopen. 

In Schiedam is mevr. Kistemaker ver
vangen· door mevr. E. A. M. van Hoogen
huyze-Lantsheer. 

NIEUWS UIT DE 
NEDERLANDSE 
HUISHOUD RAAD 

Van de Ned. Huishoud Raad is diîlr.
wijls wat te vertellen. 

Zo is er nu het bericht, dat na zeer 
lange voorbereiding op initiatief van de 
N.H. R. is opgericht de 'Stichting In
formatieve etikettering fn na.uwe samen
werking met het bedrijfsleven en hel 
Consumenten Contactorgaan. Doel: het 
aan de consument verschaffen van ob
jectieve gegevens van de artikelen. 

Bestuursleden o.a. mevr. A. Th. Vos
Warnecke en mevr. mr. E. A J. Schel
tema.-Conradi. 

Verder kwam de mededeling, dat 
mevr. E. v.d. Bosch-de Jongh, voorzit
ster van de Woningcommissie van de 
N.H.R. (Anna Paulownaplein 7, Den 
Haag> haar functie heeft overgedragen 
aan mevr. W. J. Escabache-Grinwis. 

Mevr. v.d. Bosch heeft een bela.ngrijk 
aandeel gehad fn de ontwikkeling van 
het werk van deze conunissie, die voort
durend bemg is met de bestudering van 
de huishoudkundige en woontechnische 
aspecten van de woning en van de eisen, 
waaraan een woning moet voldoen om 
goed bewoonbaar te zijn. 
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DANKBAAR 
* * Waar dat nodi&" en mogelijk is * worden te kleine gemeenten bij 
elkaar gevoegd, opdat zij samen sterk 
worden, zo is het streven van minister 
Toxopeus. Het kan echter niet anders 
dan dat zich bij de gemeenten, die 
daarbij !lijn betrokbll, wel èens se
leurstellingen veordoea. Men . denke 
maar aan Zwammerdam. ID het Bra
bantse dorpje Bergen wü men echter 
geen kwaad woord horen over de mi
nister van binnenlandse zaken. J'aren 
bedreigd deer annexatle van de zijde 
van het sterk industrialiserende Oss. 
heeft deze kleine gemeente namelijk 
toeh haar zeHstandigheid mogen be
houden. Het coUege van B. en W. en 
de gemeenteraad van Bergen hebben 
thans uit dankbaarheid besloten een 
straat in het dorp naar millister Toxo
peus te noemen. 

ONDAIICBAAR 
* * Heel wat minder dankbaar * heeft de cemeente Delfzijl zich 
betoond &ea aanzien ..a de driemast
bark, welke zij indertijd ..a de naar 
Amerika ceëmicreerde oud-stadgenoot 
P. A. Koerts kreeg. Vele jazen werd 
het oude zenschip verwaarloosd, zodat 
na noch de gemeente noch particuliere 
instell~en meer de gelden kentkil 
opbrengen om de nodige reparaties te 
latell uiivoeren. 

De bark is UJans verkocht aan een 
aantal Duitsers uit EmdeD, die het 
sehip wUien ombouwen tot een drij
vend restaurant. Aaa de kooppennin
cen, die DeHzi;jl zal opstrijken. kleeft 
de smet ..a de ondankbaarheid. 

"WEERZII'' 
* * Een sigarenfabrikant te Kam-* pen heeft het oirbaar ceacht 
een sigaar in de handel te brenpa 
met een bandje waarop de beeltenis 
..a Hitier prijkt. Dii gesc1Ûedt in een 
serie "grote mannen en tirannen", 
waarin Nero, J'ulius · Caesar en Napo
leon benevens Paus J'oannes, Schweit
zer en Kennedy worden afgewisseld 
door Lenin, Mussolini en Soekarno. 
Mocht - zo verklaarde de sigaren
fabrikant - blijken, dat speciaal de 
Hitler-banderolle weerzin op grote 
schaal zal opwekken dan zullen wij 
er ons over beradeU: of deze uit de 
circulatie moet worden genomen. 

Dit beraad had. dunJd - te voren 
en niet eonditioneel meeteR plaats
vinden. Het soa hebben moetea leiden 
tot het niet-opnemen in een serie. 
waarin goed en kwaad op vreemde 
wijze dooreengehaspeld worden. Veor 
één maal zijn wij het yoiJedig met 
Het Vrije Volk eens: het wekt weer
zin reclame te --- yla eeD --. 
waaraan ...- Yele nee le9ftldea de 
cedaehte ... eeneelDelUk leed .... ......_ ... 

lUIEWUI 
* * v ... tie tweede _..went .. * d1' 'Ik eapbik we1...-nsH 
teapyelp ....... telt" w tie ..... 
....._..._ ... ééll eec MIDI--. 

Twee--·~·· ·-..... peftenJ. OJDda& er mei ODS .,117.steem" van me-
dische keuring voor het verkrijgen van 
een rQbew.UII Jek JDII Is. De lLJ'.. ,.eipn 
verJdarill«" ts ..- md - «ener wur
de, ooidat zij niet afd8ende door een 
arts wordt psanctiolllllnl. 

Bij de skQd tegen tie 4eod op de 
weg, zal aan dl& asped Rel' nood•
kelijk aandacht moeten ...ten be
steed. 

VERZOEK 
AAN ONZE LEZERS 

~· Geeft dit blad na lezing aan 
uw vrienden en verwanten, die 
nog geen lid zijn van de V.V.D. 
Wat niet is ba komeo. 
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Gesprek met de burgemeester van Leersum 

Mevrouw Inr. C. M. s~Jacob-des Bouvrie 

I n het land waar de koning een 
koningin is, zal niemand er 

bezwaar tegen hebben wanneer een 
vrouw deel uitmaakt van de over
heid. Integendeel: men zal geneigd 
ûjn het toe te juichen en wel om 
verschillende redenen. 

Een vrouw, die op de voorgrond 
treedt. is in verreweg de meeste ge
vallen een uitblinker, hetzij in ver
stand of in de zaken, die het hart 
betreffen; anders zou zij wel op de 
achtergrond blijven. Alleen de 
vrouw, die werkelijk iets te "zeg
gen" heeft of die zich heel sterk van 
een bepaalde taak ten bate van haar 
medemensen bewust is, zal geen 
schroom hebben om haar gevoelens 
en daden kenbaar te maken. 

Met voortreffelijke . voorbeelden 
voor ogen kunnen wij hier in Neder
land zeggen: een vrouw is de beste 
koning, de beste minister of de beste 
wethouder, die men zich wensen kan. 
En zeker ook de beste burgemeester, 
ofschoon we daar m de praktijk wei
nig van weten aangezien het ambt 
van "burgermoeder" tot nog toe 
slechts op één plaats werd bekleed 
namelijk in de drievoudige Brabant~ 
se gemeente Beers. 

Dat woord "burgermoeder" - hei 
is als vanzelf uit onze pen gevloeid 
- geeft, sterker nog dan het ietwat 
a~gesleten "burgervader", uitdruk
kmg aan de zin, die men aan dit 
ambt moet toekennen. Het staat dich
ter bij het begrip "huishouden", dat 
nu eenmaal inhaerent is aan iedere 
begrensde mensengemeenschap of de
ze nu een natie is dan wel een stad 
of een dorp. 

Kort geleden zijn er in ons land 
twee nieuwe vrouwelijke burgemees
ters benoemd en bij één harer, mevr. 
mr. s'Jacob-des Bouvrie, zijn we de
zer dagen in haar gemeente, Leer
sum, op bezoek geweest. Het was een 
van de laatste ,.gouden" dagen van 
deze herfst - met gulden licht over 
bronzen bossen - dat wij in dit 
charmante dorp van de Utrechtse 
Heuvelrug door mevrouw s'Jacob in 
haar kamer ten gemeentehuize wer
den ontvangen. 

"Neen, ik heb hier nog geen eigen 
huis", zegt zij met het blijmoedige 
vertrouwen dat "dit nog wel zal ko
men". In elk geval heeft zij zieh on
middellijk in de gemeente, die aan 
haar zorg is toevertrouwd, willen 
vestigen. "In het hotel De Donder
berg, ginds bij de rand van het bos 
heb ik: een paar kamers voor . mij~ 
zelf, met mijn eigen dingen om me 
heen. Ons huis in Wassenaar is aan
gehouden omdat mijn man er nog 
woont, hij heeft immers zijn zaak 
(N.V. Handels- en Transportmaat
schappij Vulcaan) in Rotterdam, 
moet altijd heen en weer - in het 
algemeen heel veel reizen! - en het 
voor hem geen zin heeft hier te 
wachten tot we op ons 0 lapje grond 
in Leersum een nieuw huis hebben 
geïnstalleerd. De weekeinden breng 
ik in Wassenaar door en zeker ééns 
per week eten mijn man en ik gezel
lig samen in Utrecht." 

Een humocistisch licht speelt om 
. haar mond, maar de ogen blijven 

ernstig, zakelijk-ernstig. Soms is er 
een kleine omwisseling van ernst en 
luim, dan tintelen de ogen vrolijk 
terwijl de mond strak staat. Als men 
haar aankijkt, weet men meteen: de 
ideale ,.burgermoeder", die een 
groot huishouden streng maar liefde
vol bestuurt en voor alles wat de 
haren betreft een open oog heeft. 

Gratis baan in crisistiid 
Christina .Maria des Bouvrie werd 

53 jaar geleden in Amsterdam gebo
ren. Zij bezocht er het vermaarde 
Barlaeus-gymnasium en studeerde er 
aan de gemeentelijke universiteit 
rechten. Toen zij de studie voltooid 
had, was de crisistijd nog in volle 
gang; een moeilijke periode om aan 
de slag te komen. Stilzitten kon zij 
niet, daarom nam zij (gratis) een 

- baan aan bij het Comité voor het 
bezighouden van jeugdige werklo
zen. 

"Allerlei administratief werk 
maar het leuke was met de jongen~ 
om te gaan, in die oude Linnaeus
school bij de Amstel, allemaal jonge 
arbeiders zonder emplooi, 'n beetje 
ruig en baldadig, maar toch zo echt 
eerlijk Amsterdams. Ik heb in die 
tijd een heleboel geleerd, vooral de 
omgang met allerlei mensen. De 
jongens hadden natuurlijk behoefte 
aan afleiding en gezelligheid, ik gaf 
hun ook wel les, nu en dan." 

Vervolgens werkte zij een jaar als 
secretaresse ·bij een . textielfirma en 
in 1937 trad zij in het huwelijk om 
in Wassenaar te gaan wonen; in 
die tijd hoefde men nog niet naar 
een huis te zoeken, er waren huizen 
te kust en te keur. 

"Wij trouwden ongeveer tegelijk 
met de koningin en de prins, het 
grappige was,. dat de feestborden en 
alle versieringen ook onze initialen 
droegen: J. en B. Onze oudste zoon 
werd tegelijk met prinses Beatrix ge
boren; zij hebben ook tegelijk in 
Leiden gestudeerd. In '3~ kregen wij 
onze dochter en in de oorlog werd. 
de jongste zoon geboren, die op het 
ogenblik in Amsterdam economie 
studeert; ja, drie kinderen hebben 
we, maar de oudste is nu getrouwd" . 

De oorlogsjaren waren voor het 
gez_in s'Jacob verre van gemakkelijk. 
De pater familias - gewezen offi
cier in het Nederlandse leger - ont
trok zich aan krijgsgevangenschap 
door onder te duiken. Zevenmaal 
moesten mevrouw en de kinderen op 
last van de Duitsers verhuizen in 
verband met vordering van militaire 
woonruimtét maar gelukkig koDden 

z~i in Wassenaar blijven, de plaats, 
d1e hun zo dierbaar geworden was. 

Onmiddellijk na afloop van de oox:4 
log moest de heer s'Jacob als offi
cier naar Engeland ··om werkzaam te 
zijn bij het regeringsdirectoraat voor 
motorvoertuigen (RDM), waar hij 
~<_>ofd wer~ van de afdeling afgifte 
riJVergunnmgen, maar toen deze 
dienst werd opgeheven .kreeg hij -
inmiddels bevorderd tot ritmeester 
- te· maken met de uitrusting van 
troepen, die naar Indië werden ge
zonden. 

"Ik. ben toen nog enige tijd in be
trekking geweest bij de toenmalige 
kwartier-meester-generaal, de heer 
Sydney J. van den Bergh. Tot half 
'47 heb ik mijn man in Engeland ge
zelschap kunnen houden. Dat mocht 
wel, want in de eerste tien jaar van 
ons huwelijk hebben we elkan
~er welgeteld vijf jaar niet geziet. 
en door de onderduikerij èn door de 
militaire dienst. In Engeland hebben 
we het buitengewoon prettig gehad, 
het was er zelfs in één woord ver
rukkelijk. Engeland is een zalig land, 
we hebben et" heel goede vrienden 
~~edaan, het hele leven daar "ligt" 
miJ zo, en Londen - soms kan ik zo 
naar die stad verlangen, juist in deze 
tijd van het jaar en zo tegen kerst
mis .. .' 

Contact met de V. V.D. 
ln Engeland was het, dat mevrouw 

s' Jacob uit de bladen vernam dat 
in Nederland de VVD was opge;icht. 
Kort na terugkomst in het vaderland 
sloot zij zich bij onze partij aan en 
in 1949 werd zij bestuurslid van de 
Wassenaarse afdeling. Negen jaar la
ter werd zij gemeenteráadslid en met
een ook wethouder. 

"Werkelijk een baan, die mij op 
het lijf geschreven was, énig werk. 
Ik was _wethouder van onderwijs, 
sportzaken en culturele aangelegen
heden. Er is in Wassenaar grote be
langstelling voor cultuur en ik mag 
wel zeggen, dat ik mij erg beijverd 
heb om die nog op te voeren. Nog 
ben ik blij, dat er zo het een en an
der onder mijn beheer tot stand is 
gekomen, bijv. de jaarlijkse uitvoe• 
ring van Bach's Johannes-Passion, • 
die al aardig op weg is om een tra
ditie te worde11p en dan die grote ten
toonstelling van werk van 34 Wasse
naarse kunstenaars' in 1963. 

Ook bet onderwijs ligt mij na aan 
het hart. Ik heb al gezegd, toen ik in 
Leersum kwam.: geef mij maar alle 
zaken, die met het onderwijs te ma- · 
ken hebben, daar zit ik al goed in! In 
het algemeen trouwens alles wat de 
jeugd betreft. Oudere mensen heb-

. ben tegenwoordig nogal eens wat op 
de jeugd aan te merken, maar ik zeg, 
dat ik de indruk heb.: jonge mensen 
van nu hebben een kijk op de din
g~ een onbevangenheid, een open
heid die heus verfrissend is." 

In februari 1963 legde mevrouw 
s' Jacob de wethoudersfunctie neer. 
En in het begin van '64 toen burge• 
meester W. Marlens van Leersum 
overleden was, solliciteerde zij naar 
de. opengevallen plaats in het dorp, 
waar de familie s'Jacob al een lapje 
grond bezat met de bedoeling er eens 
te gaan wonen. In juni jl. werd zij 
nog lid van het voorlopig bestum· 
van het Leidse Academische Zieken~ 

(Vervolg op pagina 4) 



VB.JJREI:D EN DEMOCRATIE 

CONTACT-AVOND 
;IN LEERDAM . 

voor de door de afdeling Leerdam 
maandelijks te beleggen contact-avonden 
voor de leden en belangstellenden had 
het bestuur, voor de in november te hou
den avond, uitgenodigd de organisator/ 
propagandist der partij, de heer L. van 
Vlaardingen, om te spreken over het m;t~ 
derwerp: de organisatie van onze PartiJ. 

Na de pauze werd door de inleider een 
groot aantal vragen beantwoord. 

Mr. VAN RIEL 
SPRAK TE KOLLUM 

De Statencentrale Dokkum hield dezer 
dagen haar eerste sociëteit.;;avond in ho
tel De Roskam" te Kollum. 
V~r de rede, die mr. H. Van Riel 

hield over "Actuele politieke vraagstuk
ken" bestond grote belangstelling. Op de 
van hem bekende wijze stelde de heer 
Van Riel de vraagstukken van-vandaag 
in een scherp licht, dat echter mild werd 
door de menselijke bewogenheid, waar
mee Spr. de naaste benaderde. Zijn rede 
maakte diepe indruk en de geanimeerde 
discussie, die er op volgde, stond op 
hoog peil. Het was voor de Statencentra
le Dokkum een in alle opzichten zeer ge
slaagde sociëteitsavond. 

Dr. VAN DIJK OVER DE 
ALGEMENE BIJSTANDSWET 

Het Tweede Kamerlid dr. K. van Dijk 
sprak een dezer dagen voor de Liberale 
Sociëteit Groningen/Haren over de "Al
gemene Bijstandswet". Met ingang van 1 
januari 1965 - de dag waarop de Al
gemene Bijstandswet in werking treedt -
zal ieder, die bijstand behoeft, door de 
overheid geholpen moeten worden, aldus 
spreker. Dat iB een grote verbetering 
vergeleken met de Armenwet van 1912, 
waarin ondersteuning als gunst werd 

. aangemerkt. In veel gemeenten wordt 
trouwens al jaren in de geest van de 
nieuwe wet gehandeld. 

De deskundige spreker ging na de pau
ze nog in op vele gestelde vragen, waar
door een prettige discussie - zeker de 
bedoeling van de Liberale Sociëteit -
ontstond. 

De voorzitter, de heer H. J. Edzes uit 
Haren, overhandigde ten slotte aan de 
spreker een aardige attentie als dank 
voor de bijzonder geslaagde inleiding. 

Voorts kon hij meedelen, dat dr. K. 
van Dijk als Kamerlid het voornemen 
heeft, vanaf februari 1965, iedere maan
dag van 5-6 uur spreekuur te houden 
in de "Faun" te Groningen. 

OOSTERBEEK BESPRAK 
GEMEENTE-VRAAGSTUK 

De afdeling Costerbeek hield op 25 no
vember een geanimeerde ledenvergade
ring in restaurant Schoonoord. 

Na afhandeling van de gebruikelijke 
huishoudelijke agendapunten werd aan
dacht besteed aan het ontwerp-beginsel
programma. Daarna werden door onze 
voltallig aanwezige raadsfractie actuele 
problemen met betrekking tot de ge
meente Renkum toegelicht. 

Na een vlotte en heldere inleiding door 
ir. Oldenbanning over de algemene lijn, 
speciaal in financieel opzicht, volgden ve
le vragen over diverse kwesties (riole
ring, aardgas, sociale bijstand enz.), wel
ke door hem, mevrouw dr. Stark-Hee
ringa en ir. Van Medenbach de Rooy 
werden beantwoord. 

Hun duidelijke uiteenzettingen werk
ten bijzonder verhelderend. 

STATENCENTRALE 
HEERENVEEN BESPRAK 
MIDDENSTANDSPROBLEMEN 

De Statencentrale Heerenveen vergader
de jl. Vrijdagavond te Oosterwolde in ho
tel "De Zon". Het Tweede-Kamerlid de 
heer M. Visser uit Arnhem, sprak over 
,,De Middenstand in de branding". 

Over het beleid van staatssecretaris 
Bakker van Economische Zaken toonde 
de heer Visser zich onder meer goed te 
spreken. Deze staatssecretaris heeft ten 
aanzien van de kredietverlening een aan
tal beslissingen genomen, die voor jonge 
middenstanders belangrijk zijn. Van de 
gelegenheid om vragen te stellen, werd 
zeer druk gebruik gemaakt. Uitvoerig 
werd van gedachten gewisseld over de 5-
daagse werkweek voor het winkelbedrijf. 

Met één van de vragenstellers, die het 
onjuist vond, dat kredieten alleen kunnen 
worden verstrekt via de Middenstands
bank, was de heer Visser het volledig 
eens. V oor de credietverstrekking moet 
iedere bank ingeschakeld kunnen worden, 
aldus spreker. 

AFDELING UITHOORN 
HIELD LEDENVERGADERING 

Op 24 november j.l. hield de afdeling 
Uithoorn een goed bezochte ledenverga
dering onder voorzitterschap van de heer 
A. Schooteineijer. Tijdens de zeer geani
meerde bijeenkomst, waarbij verscheidene 
nieuw gevestigde Zijdelwaardbewoners 
aanwezig waren, werd uitvoerig over de 
ondel"\'l.ijsproblemen in onze snelgroeiende 
gemeente gesproken. 

Om 23.15 uur werd de vergadering, 
onder dankzegging aan de heer en mevr. 
Schermerhorn, gesloten. 

DRUKBEZOCHTE 
VERGADERING VAN DE 
KAMERCENTRALE LEIDEN 

De Kamercentrale Leiden hield on
langs een zeer druk bezochte vergadering 
in Gouda. In zijn opetlingsWoord deelde 
de voorzitter, de heer lL L. Zuidema, mee 
dat het bestuur plannen uitwerkt om in 
het komende voorjaar in Leiden een con
gres te organiseren. Tevens worden twee 
informele centralevergaderingen voorbe
reid waar de afgevaardigden de gele
genheid zal worden gegeven uitsluitend 
over politieke vraagstukken van gedach
ten te wisselen. 

Aan de orde kwam een verzoek om het 
Centralebestuur met enige persopen uit 
te breiden. De meningen hierover, en de 
vorm waarin zulks Zou moeten geschie
den, waren nogal verdeeld. Het 'bestuur 
zal de afdelingen schriftelijk verzoeken 
hun mening kenbaar te maken, om, zo 
mogelijk, op een volgende vergadering 
advies te kunnen uitbrengen. 

De aftredende bestuursleden, de heren 
L.A. P. Stoppelenburg en drs. F. J. Hooft
man werden herbenoemd. Tot vertegen
woordigster en plv. vertegenwoordigster 
van de Centrale in de Stichting Vrouwen 
in de VVD werden mevr. Van Lochem
Osinga en mevr. Beckering-Bruinwold 
Riedel gekozen. 

Bij de behandeling van de herziening 
van het beginselprogram bleek de ver
gadering unaniem van mening te zijn dat 
het geen zin had nog verder te spreken 
over de punten, die op de algemene le
denvergadering te Eindhoven reeds zo
veel kritiek hadden uitgelokt. Dit zal 
schniftelijk aan het RooMbestuur ter 
kennis worden gebracht. 

Tot slot gaf het regionale hoofdbe
stuurslid mr. G. C. van Dijk een analy
se van enkele actuele politieke vraag
stukken, verband · houdende met het 
loon-, prijs- en belastingbeleid. Ondanks 
het gevorderde uur werd zijn uiteenzet
ting met de groots"...e aandacht gevolgd. 
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ANTI - REMWET AANVAARD 
De V.V.D. heeft een goede strijd 

gestreden, maar verloren. Ook de 
Eerste Kamer heeft het Wetsont
werp Installaties Noordzee (h~t 
zgn. Anti-Remwetje) aanvaard. De 
V.V.D.-fractie stemde natuurlijk te
gen en kreeg in deze alleen steun 
van de PSP-fractie. Opvallend bij 
het debat was, dat verschillende 
woordvoerders zich min of meer 
angstvallig hoedden diep in de vol
kenrechtelijke kant van de materie 
te duiken. Maar dit was nu juist een 
kolfje naar de hand van de V.V.D.
afgevaardigde, mr. De Wilde, die 
zich in zijn•bestrijding van het wets
werp voor een belangrijk deel ba
seerde op de argumenten van de 4 
internationale volkenrechtsgeleer
den, die door de REM uitgenodigd 
waren hun oordeel over het wets
ontwerp te geven. 

Mr. De Wilde vond in het advies 
van die volkenrechtsgeleerden aan-

. leiding te vragen het debat te schor
sen teneinde daarover het oordeel 
van de Commissie Francois te ver
nemen. 

De liberale woordvoerder vond 
voor dit denkbeeld hier en daar 
schuchtere· bijval, maar minister 
Scholten verklaarde aan schorsing 
geen behoefte te hebben omdat hij 
zich al had vergewist van het stand
punt van de commissie Francois. 

Deze commissie zou door het ad-

Prof. Mr. B. M. TELDERS 
In het verslag omtrent de viering van 

het tienjarig bestaan van de prof. Tel
dersstichting, dat de vorige week in ons 
blad verscheen, moeten enkele passages 
als volgt worden gelezen: "Telders is op 
6 april 1945 in Bergen-Belsen twee en 
veertig jaar oud, .bezweken. Niet de 
dichter, doch de uitgever Nijhoff heeft 
prof. Telders een pianist boven de mid
delmaat genoemd. 

LIBERAAL PéVEIL 
Het novembernummer van Liberaal 

Reveil heeft de volgende inhoud: 

-Wegenfonds 
- Hoog tijd voor de MLF; St. 
- Vondeling contra Raad van State 
-Salaris en Loon; Mr. D. Sorgdrager 
-Pensioen -ontslagrecht; Studiegroep 

bejaardenproblemen 
- Representativiteit; W. Top 
- Kunstsubsidiëring 

- FPOe-Onmisdadig socialisme 
. - Amsterdam: L. D. Oasterveld 

- Het bijgeloof van John Chamard; R. 
M. Marcuse 

-De Jood en het Ltberalisme; R. A. 
Levisson 

- Opening van de Staten-Generaal; 
Civis batavus 

- Huidig en toekomstig kwekersrecht 

vies der 4 volkenrechtsgeleerden 
niet van mening zijn veranderd. 

Met deze rechtsgeleerden was mr. 
De Wilde het o.a. eens, dat er t.a.v. 
het REM-eiland geen rechtsvacuum 
is. Hij was ook van mening, dat 
door de REM geen enkel rechtsbe
lang wordt aangetast. 

De redenering van de regering 
met betrekking tot de toepasselijk
heid van de telefoon- en telegraaf
wet, noemde mr. De Wilde ondeug
delijk en onaanvaardbaar. 

Minister Scholten komt de eer toe 
het wetsontwerp kundig te hebben 
verdedigd en een knap tegenplei
dooi tegen mr. De Wilde te hebben 
gehouden. 

De bewindsman heeft het advies 
van de 4 rechtsgeleerden op vele 
onderdelen bestreden. 

De 4 rechtsgeleerden zijn geens
zins zo eenstemmig in hun opvatting 
als de REM heeft doen voor komen, 
meende de minister . 

Hij vond de argumenten van het 
4-tal noch nieuw, noch controver
sieel noch relevant. 

Op totaal andere gronden kreeg 
mr. De Wilde de PSP aan zijn zijde. 
Aanvankelijk leek het er op, dat dit 
ook met mr. Van Meeuwen (KVP) 
het geval was, die te verstaan gaf 
namens nog enkele katholieke afge
vaardigden te spreken. Maar toen 
puntje bij paaltje kwam, stemde de 
gehele KVP-fractie voor het wets
ontwerp. 

En nu maar afwachten wat er 
gaat gebeuren. Wat de regering zal 
doen, liet de minister in het mid
den, maar hij verwachtte geen 
moeilijkheden. Was dat, omdat de 
heer Verolme hem enige tijd gele
den had verklaard zich, na aanne
ming van de wet,. als een loyaal 
staatsburger te zullen gedragen en 
zijn volle medewer,king bij de uit
voering van de wet had toegezegd? 

De tijd zal het leren. 

v.d. W. 

Mevrouw mr. C. M. s'Jacoh-des-Bouvrie 
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huis. En toen ... toen kwam begin ok
tober opeens de benoeming tot bur
gemeester van Leersum. 

Gemeente in ontwikkeling 
Haar blikken dwalen een moment 

naar buiten. De Dorpsstraat . met 
voorbijvliegende auto's. De bruinge
le bomen met iets van nevel erin, ne
vel en zonneflitsen. "Drieënveertig
honderd inwoners. Grote uitbreidin
gen, vooral in noordelijke richting. 
Vroeger voornamelijk agrarisch, 
maar het wordt meer en meer eea 

forensengemeente. Een echte ge
meente in ontwikkeling, waar een 
heleboel kan gebeuren. Het werk 
trekt mij bijzonder 'aan, ik ben hier 
enthousiast ontvangen ... Ach ja, een 
vrouwelijke burgemeester, dat is 
misschien wel iets voor een plaats 
als deze. Mijn man en ik hebben al
tijd al van Leersum gehouden, daar
om kochten we hier ook grond. Ik 
stel mij er veel van voor ... " 

Er komt een telefoontje. Iemand 
wil mevrouw de burgemeester spre
ken. Aan ons onderhoud moet dus 
een eind komen. Geen tijd meer om 
te vragen naar hobbies; trouwens 
daarover hebben we lil m de dag-

bladen kunnen lezen:. koken, hand
werken - ja zeker, huisvrouwe
lijke bezigheden, maar de huishou
ding binnen vier muren? Neen, dat 
minder, liever een huishouding in. 
het groot, een gemeentehuishouding 
- en dan foto's maken, honden fok
ken,. zeilen, zwemmen. Bij het ai
scheid nemen, op de drempel van de 
burgemeesterskamer, zijn ernst en 
humor, gratie en nuchterheid gelij
kelijk over het heldere gelaat van 
:Ie ,,burgermoeder" verdeeld .,u 
vindt het wel", zegt zij. Zelf zal zij 
het zeker vinden, in Leersum. 

BSLB. 

TWEE BEKENDE MERKEN • 
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Technisch kan het allemaal, ook bij de 
radio, waar we dadelijk een uitbreiding 
krijgen van de F. M. 

COMMENTAAR OP RAPPORT 
Maar daarom, vraag ik mij af: hoe 

gaat dit nu verder! Het wordt toch lang
zamerhand te gek om het Nederlandse 
volk uit te leggen, dat er niet meer kan 
dan alleen maar deze omroepverenigin- -
gen en nu gelukkig een beetje zendtijd 

P ACIFICATIECO~fMISSIE 
Vorige week donderdag hielden mr. W. J. Geertsema en mevrouw Haya 

van Someren-Downer, resp. voorzitter en lid van de Tweede Kamerfractie 
van de VVD een vraaggesprek over het Rapport van de Pacificatie-com
missie. 

Wij geven dit vraaggesprek hieronder woordelijk weer. 

Mevr. van Someren: Het rapport van de 
Pacificatie-commissie, dat nu is versche

. nen, is anoniem, maar ik zou toch wel 
erg graag willen weten of U de mening 
van de meerderheid onderschrij,ft of niet. 

Mr. Geertsema: Ik geloof niet, dat ik 
een geheim verraad, zeg, dat ik in zeer 
veel opzichten niet behoor tot de meer
derheid in de Pacificatie-commissie. Ik 
behoor wel tot degenen, die geen grote 
bezwaren zien in de reclame in de tele
visie, maar aan de andere kant huiver ik 
van de manier, waarop de meerderheid 
die reclame wil gaan invoeren. 

Wij liberalen hebben ons van het begin 
af aan voorstanders getoond van reclame 
in de televisie, dat behoef ik U niet te 
vertellen. Maar wij hebben er altijd aan 
toegevoegd, dat de opbrengsten van die 
reclame dan ook gebruikt moesten wor
den om een verbetering van de program
ma's te bereiken en voor ons betekent 
dat, dat naast de bestaande omroepvere
nigingen ook nieuwe een kans moeten 
krijgen; dat er dus een open omroepbe
stel komt, een open emroepbestel, dat fi
nancieel mogelijk wordt gemaakt door de 
opbrengsten van de reclame. 

Mr. W. J. GEERTSEMA 

En wat nu de meerderheid van de Pa
cificatie-commissie wil, gaat een totaal 
andere kant uit. Over ·de noodzaak van 
een open bestel wordt niet gerept, terwijl 
de commissie begint met 40 pct. van de 
opbrengst van de reclame weg te geven 
aan de pers. Nu wil ik niet ontkennen, 
dat ik het behoud van een gevarieerde 
Nederlandse pers een belangrijk ding 
vind, maar dit gaat mij toch wat te ver. 

De overheid is volmaakt gerechtigd de 
reclame in. de televisie in te voeren en 
om nu maar te stellen, dat een ieder, die 
daardoor schade lijdt recht op vergoeding 
van die schade hee:flt, gaat mij erg ver. 
Wij kennen in Nederland nu eenmaal niet 
een algemeen recht op vergoeding van 
schade bij rechtmatige overheidsda.ad. Ik 
zie geen reden om er hier nu ineens aan 
te beginnen en dan Iaat ik nog maar in 
het midden de vraag of de pers werke
lijk schade gaat lijden. Ook dat staat 
1'001' mij namelijk nog niet vast. 

Zeer ernstige bezwaren heb ik er ook 
tegen, dat de pers ook zou moeten gaan 
optreden als exploitant van de reclame. 
Het is op zijn minst ongebruikelijk om 
mensen, die ergens tegen zijn, met de , 
leiding daarvan te belasten. Al met al, 
het zal wel duidelijk zijn, dat ik niet erg 
gelukkig ben met dit rapport en dat ik 
mijn voornaamste troost put uit het feit, 
dat het Acoord van Wassenaar verhin
dert, dat er voorlopig uitvoering aan wordt 
gegeven. Uit de aanbiedingsbrief van de 
minister blijkt ook al wel, dat ook de mi
nister ernstig twijfelt aan die mogelijk
heid. 

Landlopers in de ether 
Mevr. van Someren: Ik begrijp,· dat U 

niet erg gelukkig bent. Ik ben wel ge
lukkig met het antwoord, dat u nu heeft 
gegeven. Ik ben blij te horen, dat voor 
U ook die openheid essentieel blijft. Ik 
denk, dat we het wel eens zijn, dat het 
Nederlandse volk echt niet zit te wach
ten op alleen maar die reclame. 

Het Nederlandse volk zit te wachten 
op goede programma's op een hoog ni
veau, zit te wachten op goede ontspan
ning en zit nog op iets anders te wachten 
- ik geloof, dat dit ook heel essentieel 
is -: dat is vooral een democratisch be
stel, waarin ook anderen eens aan het 
woord komen. Ik geloof niet, dat ieder
een het maar vanzelfsprekend vindt, dat 
een paar politieke partijen de ether kun
nen gebruiken voor hun propaganda. 
Daarom ook zijn wij altijd zo fel ge
weest op het recht op antwoord. Vandaar 
ook, dat wij dat indertijd aan de KRO 
gegeven hebben. 

Nu moet ik U zeggen, dat het mij wel 
ontstelct heeft, dat deze zelfde KRO, deze 
groot-etherbezitter, indertijd aan ons dat 
recht op antwoord vroeg- aan ons, land
lopers in de ether met maar een paar mi
nuten - en dit nu weigert aan de PSP. 
Ik heb het· eerst niet kunnen geloven, 
maar het is inderdaad waar. De hele strijd 
om onze omroep is door dergelijke din
gen langzamerhand in een nare sfeer ge
komen, een sfeer, die ook bepaald wordt 
door een beschuldiging van .het voltalli
ge hoofdbestuur van de VARA, dat maar 
rustig in een open brief zegt, dat alle 
mensen, die iets anders willen in de ether, 
iets anders naast het bestaande, hele of 
halve fascisten zijn. 

Ook dat geeft weer in welk een akeli
ge haatsfeer we terecht zijn gekomen. 
En waar gaat het nu helemaal om - dat 
zei U terecht - het gaat om de open
heid, om iets anders naast het bestaande 
en niet iets in de plaats van 't bestaande. 
Gewoon kansen voor anderen. En nu eens 
niet alleen met de kwantitatieve norm, 
de norm van het getal, waarop ook op 
het ogenblik de tros aan het mikken is 
- van hun standpunt uit begrijpelijk, 
het is de enige norm die in Nederland 
geaccepteerd wordt - maar waar komen 
we terecht? 

REM naar het vasteland? 
Mr. Geertsema: Ja, daar zou ik U toch 

eigenlijk nog wel eens iets over willen 
vragen. Technisch gezien kan er op het 
ogenblik toch zo ontzettend veel meer. 
Wij hebben nu gezien, dat het mogelijk 

FRANS RESTAURANT·. BAR • TERRAS 

DE RONDE VENEN 
Uniek uitzicht over de plassen. Ruime parkeer

gelegenheid, De juiste, rustige sfeer voor Uw 
zakenlunch of -diner. 

Groenlandsekade 73 - Vinkeveen - Tel. 02949-251 
DES ZONDAGS GESLOTEN 

Mevr. H. v. SOMEREN-DOWNER 

is, om in toch eigenlijk heel korte tijd 
een zender op een platform in de Noord
zee te bouwen. Die zender staat er nu en 
nu is het heel wel mogelijk, dat de meer
derheid ook straks van de Eerste Kamer 
de uitzendingen van de REM onmogelijk 
gaat maken via het aannemen van de 
Wet-installaties-Noordzee. 

Maar daarmee staat die· zender daar 
nog steeds. Zou het nu niet mogelijk zijn 
om die zender eventueel te verplaatsen 
naar het vaste land en een machtiging 
tot uitzending te geven aan de REM? Het 
kanaal is er. De minister van Justitie 
heeft gezegd: Dit kanaal is aan Nederland 
toegèwezen. Acht U het niet mogelijk, dat 
op die wijze toch de uitzendiiJ.gen van de 
REM zouden kunnen worden voortgezet? 

l.\levr. van Someren: Eigenlijk is dat 
nu precies waar het om gaat. Technisch 
kan er veel meer en wat een paar Ame
rikaanse en Belgische ingenieurs op een 
eiland in de Noordzee hebben gedaan, 
kan de PTI' natuurlijk op de vaste wal. 
De zender daar op dat eiland kan ge
bruikt worden en het kanaal, dat Neder

_land is toegewezen, kan gebruikt worden. 

voor de Teleac. De zender staat fi!r zó. We ""' 
hebb. enhet gezien, ook radiozenders k\ln-
nen zó neergezet worden. Onze PTT kan 
alles. Nu is mijn vraag: Wat gaat nu de 
Pacificatie-commissie verder doen? 

Advies aan de regering 
Mr. Geertsema: Ik geloof, dat het eerste 

wat er nu zal moeten gebeuren is, dat 
de Pacificatiecommissie met bekwame 
spoed aan het werk moet gaan om zich 
te kwijten van de rest van haar taak, nl. 
advies te geven aan de regering over de 
definitieve bezetting van het tweede te
levisie-net. En daarbij zullen natuurlijk 
de normen die U hebt genoemd, de nor
men, waaraan een toekomstig zendge
machtigde zal moeten voldoen, 'n uiterst 
belangrijke rol spelen. Dat rapport van 
de Pacificatie-commissie moet vóór .1 juli 
1965 verschijnen en daarna zal het aan de 
regering zijn om een nieuw ontwerp om
roepwet in te dienen. 

En dan geloof ik, dat we alleen 'maar 
kunnen hopen, dat daarin een open be
stel zal zijn neergelegd en dat nu einde
lijk dan de beide Kamers van de Sta
ten-Generaal dat ontwerp zullen aan
vaarden. Dan zullen ook wij een goed ge
organiseerd uitzenden van reclamebood
schappen toejuichen terwille van de goe
de programma's, die dan mogelijk zullen 
worden. 

Mevr. van Someren: Wat de Pacifica
tie-commissie uiteindelijk zal zeggen is 
nog niet zeker. Zeker is wel dat wij als 
VVD blijven staan op de openheid en op 
de democratie in de ether. die wij altijd 
bepleit hebben. 

INSTALLATIE 
SPORTCOMMISSIE 

Dinsdag, 24 november j.l., is ten 
kantore van het Algemeen Secreta
riaat der Partij, onder voorzitter
schap van jhr. mr. A. Feith, de eer
ste vergadering van de Sportcommis
sie onzer Partij gehouden. 

De installatie van deze commissie 
geschiedde door het lid van het Da
gelijks Bestuur, tevens lid van de 
Sportcommissie, mevr. mr. E. Ve
der-Smit te Leeuwarden. 

Bloemsierkunst 

v/h J.C. de LANGE•s Koninklijke Tuinbouwlnric:htlnt 
Holleverancier van H. M. de Koningin 

Anl{ersmit's Textielfabrieken n.v. 
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Drukken 
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WENDING IN DE RUSSISCHE ECONOMIE? 
Centrale leiding en planning faalden 

De persoonsverwisseling in de top van de Sowjet-leiding heeft in "het 
Westen" eea aantal vragea opgeworpen, die uiteraard culmineren in die 
ene, allesbeheersende: welke koers gaat het nieuwe bewind (uiteindelijk) 
varen en zal die koers de wereld dichter brengen bij een. catastrofaal con
flict of bij een duurzamer vrede? 

De toekomst zal het leren, de eerste tekenen zijn gelukkig niet ongunstig. 
Eén van de vragen is, hoe het economische bestel in de Sowjet-Unie zal 
zijn? Dat is daarom een belangrijke vraag omdat het antwoord erop aan
wijzigingen geeft omtrent het economische_ (en daarmee militaire) poten

tieel van Rusland en omdat het iets zegt omtrent de "inslag" van de nieu
we regeerders. Over deze kant van de zaak valt thans aan de hand van Rus
sische officiële publikaties al het een en ander te zeggen, dat dus niet lou
ter speculatie is. 

Het Russische regeringsblad Iz
westia heeft begin vorige week ge
meld, dat zeven van de tien Russi
sche staatsboerderijen met verlies 
werken. En dat komt, zo voegde dit 
officiële orgaan er aan toe, door de 
slechte leiding en de lage prijzen, 
die de staat voor de landbouwpro
dukten betaalt. Om de verliezen te 
dekken en in de toekomst de 
opbrengsten te verbeteren zal de 
Russische staat drie miljard roebel 
moeten fourneren. 

Op een bijeenkomst van weten
schappelijke werkers, zo meldde het 
officiële Russische persbureau Tass 
verder, werd kritiek geleverd op de 
voorzitter van de "academie van 
landbouwwetenschappen", Mikhall 
Olsjanski, die de bekende, maar 
omstreden Lisenko, de man met de 
wonderlijke opvattingen over de 
erflijkheid, is opgevolgd. De heer 
Cisjanski heeft, nog altijd volgens 
Tass, de vrije (!) wetenschappelij
ke discussie verhinderd, zonder 
daardoor evenwel zijn positie te ver
liezen (waarvan acte). 

Verouderd systeem 
Kritiek dus en behoefte aan dis

cussie op een zeer klemmend, prak
tisch punt. Ook op meer theoretisch 
economisch terrein is er beweging. 
Op 13 november verscheen in het 
orgaan van de Russische communis
tische partij, de Prawda, een zeer 
belangrijke verklaring, de eerste na 
het afzetten va~ Chroesjtsjow ten 
gunste van een . invloedrijke groep 
economie-hervormers. Het was de 
oproep van dè econoom R. Byelou
sow tot herziening van het "ver
ouderde Russische systeem van een 
gecentraliseerde· economie"! 

nieuwe leiders akkoord kunnen 
gaan met een uitbreiding van dit sy
steem tot (voorlopig b.v.} de lichte 
industrie. De heer Byelousow heeft 
echter in het genoemde artikel in de 
Prawda duidelijk bepleit om het 
systeem ook in te voeren in de zwa
re industrie, zelfs in alle takken van 
de economie. Hij kritiseerde daarbij 
met name de staalindustrie en de 
mijnbouw. 

Slechte kwaliteit 
De slechte kwaliteit van de Rus

sische industrie-produkten aldus 
nog steeds Byelousow in de Praw
da, zijn te wijten aan zwakke pun
ten in de huidige methoden voor het 
opstellen van plannen. "Sommige 
fabrieken werken met betrekkelijk 
goedkoop, maar slecht materiaal en 
verwerpen technische operaties, 
waarmee de kwaliteit zou kunnen 
worden opgevoerd, maar die hogere 
kosten aan werkloon etc. met zich 
zouden kunnen· brengen"! 

Volgens Byelousow zou het aan
vaarden van de winst als economisch 
criterium dergelijke problemen uit 
de weg helpen. "Het uiteindelijke 
antwoord op deze vraagstukken kan 
alleen worden gegeven door een eco
nomisch experiment op grote 
schaal". 

De Russische "liberale" economen 
menen, dat het nieuwe systeem, het 
plan Liberman dus, ook een funda
mentele hervorming van het prijs
beleid met zich zal moeten brengen. 

De discussie over de centralisatie 
van het Russische economische be
stel is twee jaar geleden op grote 
schaal ingezet. In de laatste maanden 
van het bewind Chroesjtsjow werd 
deze discussie in de Russische pers 
aangemoedigd. Die lijn wordt dus 
voortgezet. Dat zegt dus iets over de 
nieuwe bewindvoerders. Het zegt 
ook iets over de stand van zaken in 
de Russische economie. 

Kremlin, brandpunt van Sovjet-Rusland. 

Zoals bekend gaat het om het 
voorstel van prof. Yewsey Liberman, 
hoogleraar te Charkow, om de winst 
tot fundament te maken van de Rus
sische economie. 

De fabrieken zullen efficiënt moe
ten gaan werken. Het plan Li
berman voorziet daartoe o.a. in het 
opheffen van het belemmerende toe
zicht van de overheid op de produk
tieplanning van het Russische be
drijfsleven. 

Dit idee is onlangs ingevoerd 
:voor een deel, ongeveer een derde, 
van de Russische consumptiegoede
renindustrie. De vraag is wq of de 

Byelousow ontkende in zijn be
schouwing, dat hij en zijn mede
standers er naar streven het princi
pe van het overheidstoezicht op de 
economie te ondermijnen. Maar, zo 
stelde hij, de in Rusland traditionele 
methoden van planning en econo
misch beleid, waarbij vrijwel alle 
aspecten van de activiteiten van de 
ondernemingen van hogerhand wor
den geregeld, werken niet meer doel
treffend. De bezwaren tegen het 
nieuwe systeem noemde hij conser
vatief! Hij gebruikte termen als "de 
resten van onderworpenheid bij het 
opstellen van plannen". De huidige 
economische criterja, stammend uit 

- de tijd van de eerste vijfjarenplan
nen, zo voerde hij aan, bieden geen 
garanties voor topprestaties van de 
industriële ondernemingen. 

Het huidige systeem van het vast
stellen van de prijzen noemen zij 
"drastisch en niet realistisch". Zij 
geven er duidelijk de voorkeur aan 
en getuigen daar ook van, om Je 
vrije krachten van vraag en aanbod 
op de markt zelf de prijzen te la
ten bepalen, "zoals dat in het W es
ten gebeurt". 

Vooral dit laatste is moeilijk te 
verteren voor de orthodoxe commu
nisten. Daarom nemen de Russische 
"liberalen" voorlopig genoegen met 
het bepleiten van een "soepeler" 
prijsbeleid van de regering. 

Geen boter bii de vis? 
Het Russische, zo u wilt commu

nistische, economische systeem is 
dus al met al ook, onder het nieuwe 

bewind hevig in discussie. Het gaat 
daarbij vooral om de praktijk. Men 
wil de verkoop van brood suiker . . . ' ' v1sl textiel, electnsche apparatuur 
(koelkasten, t.v.) uitbreiden in het 
komende jaar. Daarvoor moet de 
produktie van deze consumptiegoe
deren omhoog Wat zullen de rechten 
en bevoegdheden (moeten) zijn van 
de bedrijven, die deze goederen ma
ken? Er zullen daarbij beslissingen 
moeten vallen over fabrieken, die 
goederen maken, waarin geen mens 
sinds tijden is geïnteresseerd. Het 
ontwikkelingstempo moet worden 
opgevoerd, niet alleen in de indu
strie, maar ook in de landbouw en in 
de woningbouw. 

De komende week, om pre
cies te zijn woensdag 9 december, 
zal de Opperste Sowjet, zich over de
ze problemen buigen, die algemeen 
als zeer belangrijk worden gezien. 
Er is officieel melding gemaakt van 
verschillen in opvatting tussen de 
centrale regering in Moskou en die 
der de Sowjet-Unie samenstellend« 

republieken. De communistische 
partij, die ten slotte de dienst uit
maakt, heeft opgeroepen tot een ob
jectieve benadering. 

,, 

Zoals gezegd, deze discussie leert 
ons iets omtrent het economische po
tentieel en daarmee de militaire 
kracht van het Rusland van van
daag. Het leert ons ook iets over de 
nieuwe leiders, die op dit punt geen 
dogma,tici (kunnen) zijn, maar de 
probleinen pragmatisch (moeten) 
benaderen. De discussie houdt mis
schien ook een les in voor hen, die 
"plannini op lange termijn" tot 

, nieuwste politieke leuze. hebben ge
kozen, b.v. alvast voor de nog wat 
in het verschiet liggende verkiezin
gen in Nederland. 

dBo. 
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geschikt voor het zwaarste materiaal 
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MINDER BELASTING BETALEN 
De inkomstenbelasting wordt nog niet verlaagd . 

Toch kunt U reeds nu belangrijk minder belasting betalen. 

Als U de inkomstengarantieverzekering sluit van het W.B.K. 
betaalt de fiscus 30 tot 60 1/o van de premie. 

Door deze verzekering krijgt U de zekerheid, dat bij arbeids
ongeschiktheid door ziekte, ongeval of invaliditeit, uw in
komen niet plotseling drastisch ·vermindert. 

De inkomstengarantieverzekering van het W.B.K. garandeert 
ook, dat het verzekerde bedrag door de indexclausule gelijke 
tred houdt met de inkomstenstijging. 

Het is een verzekering met waardebehoudende koopkracht. 

Inlichtingen over deze inkomstengarantieverzekering worden 
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N. V. Amersfoortse Algemene Verzekeringmij. 

W.B ... K. van 1938 
Bergstraat 6-8 - Amersfoort • Telefoon (03490) 1 70 43 • 

Vettewinkel éjtappa systUII 

Vraagons 

alle bijzonderheden. 

ov•r'het 

V~J.Ifewinke/ llapp11sysfeem. 

(Poslb.175, A'dam. 

Te/.020-:U0362). \ferf \fan ''ettewinkel 



Donderdag H december 1964 - No. 803 

enDEMDCBATI 
Waarom een 
M.L.F ..... ? 

(Zie pag. 2.) 

WEGENFONDS 

OPENHEID VAN- BOT EN V.\l.D. 
Zo is dan ondanks alle - nog 

niet geluwde -stampij en mis
baar het Wegenfonds door de Twee
de Kamer àanvaard. Dit L een ver
standig besluit;- Want ten · eerste is 
er de formidabele toeneming van 
het autoverkeer. Ten tweede: de 
geweldige achterstand bij de aanleg 
van een modern wegènnet. Ten der.:. 
de: de mogelijkheid door middel van 
een fors plan die achterstand in 
te halen. En zodoende de verkeers
veiligheid te vergroten. 

(Van een medewerker) 

BOT 

De openheid in de omroep is _ 
nog ver weg, tenzij men be

reid is 20 procent zendtijd voor an
deren op het derde FM-net als open
heid te beschouwen. De overige 80 
procent van dit nieuwe net zullen 
wederom althans volgens de 
plannen van de minister - aan de 
omroepverenigingen ten deel vallen, 
deels rechtstreeks, deels via de NRU, 
die - dat schijnt de minister niet te 
begrijpen - ook weer de omroepver
enigingen is. Deze openheid is, om 
een woord van mr. De Wilde te ge
bruiken, een- "spruitje in cellofaan 
verpakt". 

Als etalage voor dit uiterst be
scheiden geschenkje van de regering 
was daar nog de moiie-Baeten, die 
bij CRU en VVD niet meèr dan scep
tische welwillendheid kon oproepen. 
De welwillendheid betr~f het to"ela
ten van anderen, de scepsis de voor
waarden, waarop dit zou geschieden. 
Die voorwaarden zijn dezelfde als 
thans voor de huidige omroepen gel
den. Het feitelijk verschil is, dat die 
sinds de twintiger jaren de gelegen
heid hebben gehad alleen in de et
her te verkeren en te pleiten voor 
de eigen zaak. 

Nu van anderen te eisen dat -zij 
zonder- dat medium zich op dezelfde 
wijze kunnen aandienen, terwijl in
tussen de omroepen door kunnen 
gaan ieder, die iets anders wenst via 
radio en TV verdacht of belachelijk 
te maken, lijkt niet zo rechtvaardig 
als de zoetgevooisde woorden van de 
motie doen vermoeden. Men schijnt 
vergeten te zijn in Hilversum, op -
welke voorwaarden men zelf lang 
geleden is toegelaten. Toen werd niet 
het aantal· geëist, daar voelden de 
partijen vooral ter rechter zijde te
recht niets voor. Nu men echter met 
behulp van dit publieke medium, 
onderhouden uit de kijk- en luister
gelden van ons allen en dank zij het 
tientallen jaren oude monopolie een 
aantal aanhangers_ heeft, moet dat 
getal schijnbaar ook gelden voor 
nieuwe gegadigden. 

* * * 

Met dat getal schijnt het overi
gens minder goed te gaan. In 

,,Het Parool" van 4 december j.l. le
zen we, dat meer dan 100.000 leden 
de laatste maanden vóór 1964 voor 
het lidmaatschap van een omroep
vereniging hebben bedank!t. Het 
heeft iets tragisch, dat men maar 
niet schijnt te begrijpen, dat men 

zich sterker zou maker indien men 
inderdaad echte openheid zou na
streven. Waar om zou men niet als 
katholiek lid blijven van een ka
tholieke omroep, terwijl wellicht een 
andere organisatie, niet levensbe
schouwelijk, een "derde programma" 
op hoog niveau verzorgd en weer 
een ander een ontspanningsprogram
ma'? Men bedankt toch niet omdat 
die. andere programma's er ook zijn? 
Men bedankt nu wel, omdat men het 
monopolie als iets onrechtvaardigs 
beschouwt. Men doet het uit onbe
hagen. 

De VVD heeft altijd gesteld, dat zij 
de ondergang van de omroepen niet 
wenst. Zij vervullen een functie, en 
zullen die blijven vervullen. 

Reeds vier jaar geleden waar
schuwde mevrouw Van Someren in 
de Tweede Kamer tegen de kramp
achtigbeid van de Hilversumse po
litiek, die steeds meer ongenoegen 
zal gaan oproepen. ..Bij een echte 
openheid behoeven de omroepen de
ze verkrampte strijd om het bestaan 
niet te voeren, ik wens hun die strijd 
niet toe, zij hebben en houden een 
taak", zei zij toen en vele malen 
daarna. 

* * * V.V.D. 

W at kan en moet er nu gebeu
ren om uit de impasse te ko

men? Het voorstel van mevrouw v. 
Someren, gelanceerd ·verleden week 
bij de begrotingsbehandeling is ef
ficiënt, eerlijk en eenvoudig. Maar 
het realiseert een echte openheid en 
het is de vraag of men daar echt aan 
wil. 

Er staat een zender op een ei
land buiten de territoriale wate
ren. De Telegraaf- en Telefoonwet 
is daarop van toepassing. De door 
ons besteden juridische merites van 
het hiertoe dienende wetje laten 
wij nu buiten beschouwing, dit 
wetje heeft het Staatsblad bereikt. 
Dat betekent echter nog niet, dat 
de zender verzegeld behoeft te blij
ven of vernietigd moet worden. 
Deze zender is te gebruiken. Ka
naal 11 werd Nederland voor de 
navigatie toegewezen, maar wordt 
daarvoor niet meer gebruikt. 

Met een afscherming naar buur
landen, die hetzelfde kanaal ge
bruiken, kan men kanaal 11 blij
ven gebruiken voor een deel van 
het land. Er kunnen steunzenders 
gebruikt worden in band IV en V, 
waarin 60 kanalen zitten, waarvan 
er 28 aan Nederland zijn toegewe
zen. De Memorie van Antwoord op 

· de anti-REM-wet aan de Tweede 
Kamer verklaart, dat deze kana-

len voor een deel inderdaad be
stemd zijn voor een derde net. Het 
is bezwaarlijk vol te houden, dat 
wat enkele Belgische en Ameri
kaanse ingenieurs op een eiland in 
zee kunnen, onze PTT niet op het 
land zou volbrengen. 

De op het eiland geïnstalleerde 
zender zou gebruikt kunnen wor
den door enkele concessionarissen 
die thans een concessie hebben 
aangevraagd. De financiering zou 
geschieden uit reclame en kijkgel
den. De omroepverenigingen zou
den de, sinds kort ook door hen 
begeerde reclame mogen invoeren, 
met dien verstande, dat voor al
len een aparte instantie de recla
me verzorgt. Er zou openheid zijn, 
de krampachtige strijd is voorbij, 
men hoeft niet ;neer uit onbeha
gen zijn lidmaatschap van een om
roepvereniging op te zeggen. De 
Nederlander heeft keuze uit drie 
program1na's. De omroepen zouden 
nog steeds het grootste deel van de 
zendtijd hebben, Hun historische 
plaats en taak zouden ruimschoots 
gehonoreerd zijn en de vreemde 
situatie rondom de REM zou op
gelost zijn. 

Da·t is het plan. Toen het in de 
openbare commissievergadering van 
O.K en W. voorgesteld werd op 3 
december, reageerde de minister 
nog niet direct. Wij hopen, dat hij 
het nog eens zal overdenken. In zijn 
plan voor openheid voor de radio zit 
heel wat minder echte openheid dan 
hierin voor de TV. Toch is het om 
met het Handelsblad te spreken 
"een voor de hand liggende ge
dachte voor wie het eerlijk meent 
met openheid in de ether". De Tele
graaf vraagt in ·een hoofdartikel 
"Waarom eigenlijk niet? .Het is een
voudig en het kan". En", willen de 
omroepverenigingen hun afval stop
pen of terugwinnen, dan is het ook 
voor hun de beste weg, Nog altijd 
geldt, dat de VVD hun ondergang 
niet wenst. De VVD wenst eerlijke 
openheid. 

Daartegenover heeft men in tal 
van toonsoorten een klaaglied aan
geheven. Men zou -zo meent men -
de aanleg van autowegen, die toch 
stellig een algemeen belang verte
genwoordigen, moeten financieren 
uit de algemene middelen. En er fi
nancieel niet, zelfs maar gedeelte
lijk, de privé-weggebruikers bij be
trekken, vooral - en ziehier dan een 
punt, dat ook wij vroeger naar vo
ren hebben gebracht - zóu het weg-_ 
geld door een eenvoudiger en recht
vaardiger wijze van h·effing moeteil 
worden vervangen. 

Hoewel het ook ons veel aangena
mer zou zijn, indien èe versnelde 
wegenbouw slechts uit overheids
middelen zou worden gefinancierd 

1 moet men toch erkennen, dat het 
Rijksbudget niet van elastiek is, 
doch op harde feiten en cijfers is 
gebaseerd. Nieuwe extra uitgaven 
passen niet in het wel-overwogen 
en samenhangend geheel. 

Joekes triumphator. Aldus werd 
ons VVD- Tweede Kamerlid in de 
ether geschetst. Inderdaad heeft on
ze partijgenoot door zijn amende
ment, dat trouwens mede-onderte-

. kend werd door de heren Aantjes 
(A.R.) en Notenboom (KVP) het 
ontwerp sterk verbeterd en het mis
schien wel gered. Door de 65 opcen
ten op de motorrijtuigenbelasting is 
nu een rechtvaardiger wijze van hef
fing gewaarborgd. Tussen de grote 
rijdende fregatten en de Dafjes wordt 
nu gedifferentieerd. Bovendien zal 
het door de Regering gestelde maxi
mum niet worden overschreden. 

Thans nog de goedkeuring van de 
Eerste Kamer. En dan kunnen de 
wegenbouwers met hun bulldozers, 
zandstrooiers en ander vernuftig ma
teriaal opnieuw de strijd aanbinden. 
De strijd tegen de verkeersonveilig
heid. 

L. M. 

KIJKT EN LUISTERT NAAR ...... 
TELEVISIE-UITZENDING 

MAANDAG, 21 DECEMBER a.s., Nederland I, van 20.20-20.30 uur. 
Spreker: SIDNEY J. VAN DEN BERGH, 

lid van het Dagelijks Bestuur 
Onderwerp: Hulp aan ontwikkelingslanden. 

RADIO-UITZENDING 

DONDERDAG, 24 DECEMBER a.s., van 18.20-18.30 uur, ove1· de 
zender Hilversum 11 (298 m.). 

Op kerstavond spreekt tot U de Algemeen Secretaris der Partij, 
Jhr. mr. W. H. D. QUARLES VAN UFFORD. 



VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

WAAR OM EEN 1\ILF. ? 
•••• 

Door E. H. van Rees, Kapitein ter Zee. 

I. 

Wat is eigenlijk d~ oorsprong van het idee der Multi Lateral Force? naast de NATO, want niet alle NATO
leden zijn in de MLF-werkgroep verte
genwoordigd. V oor diegenen, die alleen moeten afgaan op wat in het openbaar wordt 

gesproken of geschreven, is deze vraag beantwoord door de heer Gerard 
C. Smith, Special Adviser to the Secretary of State, die op 23 april 1964 
te Annapolis het MLF-probleem uit de doeken deed in een lezing voor de 
U.S. Naval Academy Foreign Affairs Conference. 

Er wordt beweerd, dat de MLF in het 
leven is geroepen om te voorkomen, dat 
Europa door de Sowjet Unie zal worden 
gechanteerd met kernwapens. De heer 
Smith zegt daarover in zijn lezing het 
volgende: 

De heer Smith begint zijn lezing met de volgende passage: 

"I would like to discuss a pro
j eet which is designed to meet one 
of the most pressing probieros: How 
can the United States, share strategie 
detèrrent responsibilities with its 
NATO Allies, without promoting in
dependent national nuclear forces? 
The solution we propose has much 
to do with the sea .. " 

en vervolgens gaat de heer Smith uitvoe
rig in op alle aspecten van dit probleem 
en komt na een speech van een half uur 
met de oplossing, d'ie wij allen kennen, 
de Multi Lateral Force (MLF). 

De woorden "problem" en ,;solution" 
typeren de inleiding van de heer Smith. 

Volgens de Amerikaanse pragmatische 
levensbeschouwing stuiten we gedurende 
ons leven onophoudelijk op problemen 
en die problemen zijn er om te worden 
opplost. De conceptie, dat er problemen 
zijD. die niet kunnen worden opgelost, 
of aie, men beter onopgelost kan laten, 
en waarmede men moet _Ieren te leven 
is voor de gemiddelde Amerikaan on
verteerbaar. Dat er bovendien op de we
reld mensen zijn, die anderè opvattingen 
hebb-~n over bepaalde zaken, zodat zij 
probJ ~men anders bezien dan wel ze 
überb:lupt niet bezien, is iets dat Ameri
kaner- vaak niet kunnen begrijpen. 

Dat door de oplossing van een probleem 
andere kunnen worden gecreëerd, die 
erstige: kunnen zijn, 1s iets, waarvan 
ik mij afvraag of dat ten aanzien van de 
MLF als oplossing van een probleem is 
bezien. 

Het antwoord op de vraag waarmede 
de heer Smith "Zijn lezing aanving, luidt 
mijns inziens: "They cannot". 

Militaire brl!.!ikbaarheid 

De Multi Lateral Force (MLF) is, strikt 
op zichzelf bezien, een betrekke
lijk bruikbaar instrument. 

Gemengde bemanningen vormen geen 
onoverkomelijk probleem, de kwetsbaar
heid van de schepen der MLF, die er 
uitzien als koopvaardijschepen, is mijns 
inziens betrekkelijk gering. De weersom
standigheden in de Noord Atlantische 
Oceaan, de enorme dichtheid der scheep
vaart, de grote snelheid der MLF-sche
pen en hun gelijkenis met koopvaardij
schepen dragen er toe bij, dat het enorm 
moeilijk zal zijn de posities van deze 
schepen voortdurend bij te houden. 

Jaren geleden nam ik deel aan een 
grote NATO-oefening, waarbij ik een ope
ratieve functie had in het hoofdkwartier 
van een der NATO-bevelhebbers. Gedu
rende deze oefening heb ik ervaren. hoe 
een hulpschip van de Amerikaanse ma
rine, dat grijs was geverfd, doch er ver
der geheel uitzag als een koopvaardijschip 
in minder gunstig weer, gedurende een 
paar dagen temidden van de drukke 
scheepvaart onvindbaar bleef voor de pa
trouillerende schepen en vliegtuigen, die 
het op een rendez-vous moesten 0pvangen 
om het te escorteren. 

Wanneer meri dan bedenkt, dat men 
in het geval van de MLF te maken heeft 
met vijfentwintig schepen, die boven
dien kwistig radar- en sonar-misleidings
middelen kunnen lanceren, dan kan men 
zich voorstellen, -dat het buitengewoon 
moeilijk is en een onevenredig groot 
aantal schaduwende eenheden vergt, elk 
schip van deze strijdmacht voortdurend 
te schaduwen. 

Dat de projectielen, afgeschoten door 
deze MLF-schepen met redelijke nauw
keurigheid hun doel zullen treffen, 
moet 'men redelijkerwijs veronderstellen. 

Hoewel de kwestie van de leiding over 
de MLF een gecompliceerde zaak is, ben 
ik van mening, dat ook deze hindernis 
kan worden, genomen; zij resulteert, ge
zien de complicaties bij de besluitvor
ming in een "second strike weapon", 
hetgeen aanvaardbaar is, gelet op de be
perkte kwetsbaarheid der MLF. 

Resumerende ben ik van mening, dat 
de MLF "a.n und !ür sich" een militair 
instrument is, met een zekere bruikbaar
held. 

Beschouwingen 
pro en contra-

Echter, een- instrument waarmede 
NIET wordt voorkomen "the promotion 
of independent national nuclear forces". 

De loop der geschiedenis is niet te ke
ren. De bom is er, de bom wordt steeds 
goedkoper en mede dank zij spionnen 
zijn en zullen steeds mèer landen in de 
toekomst over hun eigen bom gaan be
schikken en de zeggenschap daarover niet 
volledig uit handen willen geven) een 
voorbeeld daarvan is Frankrijk. 

De aanvaarding en invoering van de 
MLF zal hoogstwaarschijnlijk resulteren 
in een nog verdere verwijdering van 
Frankrijk uit de NATO-sfeer. Tot dusver 
waren er in de NATO twee groepen, de 
niet-nucleaire mogendheden en de nu
cleaire mogendheden. Met de invoering 
van de MLF komen er drie groepen, de 
niet-nucleaire leden, de leden met een 
eigen kernwapen en een aparte club van 
MLF-leden. Hoe de invoering van de 
MLF rou kunnen bijdragen tot grotere 
eenheid in de NATO is dezerzijds niet 
duidelijk 

In de Nieuwe Rotterdamse Courant 
werd gesteld, dat de leden van de werk
groep in Parijs hebben geconstateerd hoe 
de gezamenlijke beschouwing van een pro
bleem als de MLF de leden nader tot el
kaar heeft gebracht. Dat mag gunstig zijn 
voor die leden, doch in wezen is er dan 
sprake van de vorming van· een clique 

"Over the past seven years the 
Soviet Union has been deploying 
hundreds of rockets aimed at Western 
Europe. This array is still growing. 

Although programmed US forces 
would be adequate to meet the threat, 
there is a good case for replacing 
some of these programmed forces 
with medium range missiles. 

On military ground, two successi
ve NATO supreme comrnanders, Ge
nerals Norstad and Lemnitzer, have 
urged deployment of slich missiles 
to help over Soviet forces directly
threatening Europe. Broader political 
and psychological considerations are 
also involved. 

The Soviet leaders have not hesita
ted to put their rockets to politica! 
use. They have reminded European 
countries from time to time how easi
ly the USSR could destray the Acro
polis or the orange groves of Italy 
or, for the matter, all of England 
and France. Nuclear blackmail 
addressed to Europe lay at the heart 
of Moscow's pressure on Berlin over 
the period 1958-62. It is not surpri
sing, therefore, that Europeans living 
so near this Soviet nuclear power 
have been anxious to have a larger 
role in long range strategie, deter
rence, to complement their existing 
manning, ownership, and share in 
control of shorter range missiles." 
Over deze passage uit de lezing van de 

heer Smith is zeer veel te zeggen, doch 

':Deze Burger 
hoort en leest zo dikwijls het woord "welvaart" en hoe meer hij het hoort 
en. leest des te ongeloviger hij in dit opzicht wordt. Hij vertrouwt dat woord 
niet zo erg. Hij gelooft dat de meeste verschijnselen, waaruit die welvaart 
zou moeten blijken, bedrieglijk zijn. Misschien dat de armoede van vroeger 
er niet meer is, maar dat werd dan ook hoog tijd - maar om dan juichend 
van WELVAART te gewagen .••. 

Misschien stel ik mijn eisen te hoog, misschien heb ik een irrieel hoge 
verwachting van welvaart, maar als zij moet worden afgelezen van het 
aantal auto's, scooters, radio's, tévé's; wanneer men haar aanwezigheid con
cludeert uit de vergroting van het aantal mensen dat een buitenlands reisje 

, gaat maken, of uit de consumptie van kip; aan de ietwat patser-achtige 
meneren die een auto boven aan hun verlanglijstje voor een klaas- of 
kerstcadeautje zetten, dan ontbreekt mij de overtuiging er ja en amen op te 
zeggen. Als DIT welvaart moet heten, terwijl er nog zoveleri zijn die geen 
eigen dak boven het hoofd hebben, zolang er meer tévé's dan badkamers 
zÎjn, zolang, ten bate van dat reisje een geheel jaar bezuinigd moet worden; 
zolang wij woonkazernes met hokkige kamertjes bouwen; wij elkaar voort
durend voor de voeten lopen en in de wielen rijden; schouder aan schouder 
en knie aan knie op krukken aan de toonbank eten en drinken ..•• verbéél
den wij ons welvarend te zijn, omdat wij niet meer zó straat-arm zijn als wij 
vroeger waren. 

Onlangs hoorde ik een econuom zeggen: "De welvaart zit 'm niet alleen in 
de centjes, ze zit 'm veeleer in de wijze waarop en waaraan die worden be
steed; welvaart kan niet alleen uit een materieel standpunt worden beoor
deeld; wie zijn geld niet besteden kan aan andere zaken dan al die hebbe
dingetjes, dènkt wel dat hij deel heeft aan de (zogenaamde) welvaart, maar 
dan denkt hij verkeerd". 

"Welvaart" en wat de oppervlakkige uitsprekers van dit woord er onder 
verstaan is een uiterst betrekkelijk en wankelbaar begrip: de goedeliên van 
bet reisje naar Majorca verstaan er iets geheel anders onder dan de parvenu 
van de nieuwe Cadillac in de klomp of onder de kerstboom. 

Ik ben er zeker van dat de heren Onassis, Niarchos, Goulbenkian en de 
Emir van Koeweit een treinkamer-bungalow _met oliestook en Bruynzeel
keuken een uiterst primitieve behuizing vinden en het bezit van één Cadil
lac, of Bentley, of Jaguar een teken van schreeuwende armoe. Voor de 
directeuren van de Bank of America en menig vaderlands grootbedrijf is 
zelfs het inkomen van de heer Jan Cremer een griezelig schijntje. Maar zó 
ver ga ik niet. Mijn welvaart ligt een goed eind onder zes staatsiekarossen, 
twee-en-dertig kamers, twaalf voetknechten en iedere morgen kaviaar en 
abrikozenjam bij het ontbijt; maar zij begint evenmin bij een kijkkástje, een 
bromfiets, iedere zaterdag naar de bioscoop en iedere z_ondag kip met 
appelmoes. 

Noemt u de knaap op de brommer die niet verder dan tien kan tellen en 
het nooit tot elf zal brengen en de meneer in de bungalow met de slee voor 
de deur, die aan geen redelijk gesprek kan deelnemen symbolen van de 
welvaart? --

Dan stellen voor u dit woord en dit begrip iets anders voor dan voor 
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ik wil mij tot het volgende beperken ter 
wille van de beknoptheid. 

Het militaire, economische en indu
striële potentieel van de landen in West 
Europa is van die grootte, dat indien het 
wordt gevoegd bij dat van de Sowjet 
Unie, de Verenigde Staten worden over
troffen. Zij dl.e aan die uitspraak twij
felen zou ik willen verwijzen naar de 
publicatie "The military balance 1963-
'64" van het Institute for Strategie stu
dies te Londen en naar het artikel "To
tal Wax Potential" van de Zweedse ad
miraal Biörklund in het tijdschrift "NA
TO's fifteen nations van juni-juli 1963. 

De beroemde Britse aardrijkskundigde 
Sir Halford Mackinder heeft er steeds op 
gewezen, dat het land hetwelk er in -'li-
slaagt het wereldeiland Eurazië te be
heersen, ten slotte de wereld zal kunnen 
overheersen. Men leze hierover Sir Hal
fords' boek "0! demoeratic ideals and 
reality" en zijn overige geschriften, die 
in Washington, Moskou en Peking vlij-
tig en met aandacht zijn gelezen. 

Om bovengenoemde overwegingen zul
len de Verenigde Staten onder geen voor
waarde een machtsexpansie van de Sow
jet Unie in West-Europa tolereren, daar
om ook zal nucleaire chantage van West
Europa door de Sowjet-Unie, onmiddel
lijk een nucleair dreigement van de 
Verenigde Staten tot gevolg hebben*); de 
de Verenigde Staten kunnen zich niet 
veroorloven 't potentieel van West-Euro
pa te verliezen, waardoor vroeg of laat 
de "balance of power" zou kunnen over
slaan ten gunste van de Sowjet Unie. De 
situatie van een West-Europa, dat door 
de Sowjets onder de voet gelopen wordt, 
terwijl de Verenigde Staten hun kern
wapens niet durven inzetten om hun 
eigen land voor vernietiging te bewaren 
is hypotetisch en zal in de praktijk niet 
voorkomen, MLF of geen MLF. De Ver
enigde staten kunnen niet gedogen, dat 
de Sowjet-Unie of China 't wereldeiland 
Eurazië zouden beheersen. 

Zelf bepalen 
De reactie van bepaalde landen in 

West-Europa is dan ook niet, zoals de 
heer Smith zegt, "to have a larger role 
in .. etc", maar "to have their own in
dependent deterrent." De reden waarom 
zij deze "own deterrent" wensen te heb
ben is niet zozeer, dat zij twijfelen aan 
de bereidheid van de Amerikanen hun 
kernwapenen in te zetten, doch omdat 
deze landen zelf willen bepalen of,. wan
neer en waar kernwapens zullen worden 
gebruikt**) wanneer hun grondgebied in 
direct gevaar is en bovendien omdat zij 
in pe verre toekomst zoveel onzekerhe
den zien, dat zij het een te groot risico 
achten, een ontwikkeling te discontinu
eren, die decennia vergt, wil men haar 
·opnieuw aanvangen, en die bovendien 
een belangrijke technologische "fallout" 
geeft op andere gebieden. 

De heer Smith noemt in zijn lezing 
niet het veel aangehaalde "pro-argu
ment", dat de MLF het middel verschaft 
om West-Duitsland medezeggenschap in 
nucleaire zaken te geven. 

De Duitse Bondsrepubliek beschikt 
krachtens verdrag niet over kernwape
nen. Afgaande op wat de Duitse pers 
publiceert***), en uit gesprekken, krijgt 
men niet de indruk , dat in deze repu
bliek in brede kring een onbedwingbaar 
verlangen naar het bézit van kernwapens 
bestaat. Waar men zich in Bonn echter 
om begrijpelijke redenen wel voor inte
resseert is medezeggenschap in: 

1e. de lijst van kerndoelen in Oost
Duitsland; 

2e. zeggenschap in de beslissing ten aan
zien van de inzet van kernwapens in een 
conflict in Centraal Europa, 

wanneer de Verenigde Staten mede
zeggenschap in deze zaken in het vooruit
zicht stellen bij deelname aan de MLF 
dan is het te begrijpen, dat Bonn daar 
warm voor loopt, hoewel men zich in 
Bonn realiseert, dat aansluiting bij de 
MLF niet bijdraagt tot betere relaties 
met Frankrijk. 

(Wordt vervolgd) 

*) Zoals ook geschiedde bij de Suez:
crisis. 

**) Hetzij door daarmede te dreigen, 
of door ze af te vuren 

***) Zie o.a. "Frank!urter Allgemeine .. 
van 15 okt. 1964. 
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BREDA I 
* * In Breda. klinken thans de droe-* ve tonen van de finale van het 
muziekschooldrama. De strijd begon 
twee jaar geleden toen de gemeente 
aan de uit 1867 daterende Muziek- en 
Balletschool verdere medewerking en 
snbsidie ontzegde. De wethouder voor 
onderwijs en kunstzaken, die al eerder 
verschillende particuliere instellingen 
met gemeentelijke snbsidie dichter 
onder de vleugels van het gemeente
bestuur had gebracht, wenste toen ook 
meer invloed op het beleid van deze 
school. 

Het stichtingsbestuur daarvan ver
zette zich hevig, kreeg de steun van de 
Kon. Ned. Toonkunstenaars Vereui-

. ging en vele andere sympathisanten; 
maar het vonnis werd uiteindelijk 
toeh geveld. De plaatselijke VVD
fractie zag zich vorig jaar, naar aan
leiding van dU alles. zelfs genoopt het 
vertrouwen in de wethouder op te 
zeggen. 

Terwijl de nieuwe gemeentelijke 
muziekschool per 3 december de mo
gelijkheid tot inschrijving heeft ge
opend, balanceert thans de Muziek
en Balletschool c.p de rand van Jie 
financiële afgrond. 

Een lelijke diSsonant voor Breda. 

·BREDA 11 
* * Er komen deze week oc.k an-* dere geluiden uit Breda. Het 
gemeentelijk vervoerbedrijf aldaar is 
c.vergegaan tot een wervingsactie voor 
straatveegsters, nadat andere acties 
voor personeel voor deze dienst had
den gefaald. Het gebrek aan belang
stelling wordt voc.ral toegeschreven 
aan de geringe status, die aan het vak 
van straatveger wordt toegekend. Dit 
ondanks het feit, dat de gemeente Bre
da overdekte electroears heeft aange
schaft. Wellicht zullen de vrouwen 
verandering in deze situatie. brengen. 
Dan volgen de mannen vanzelf wel 
weer! 

ZUILEN 
* * Boven dit stukje durven we * weer het woord zuilen te plaat
sen. Het mag weer! Enige tijd geleden 
werden we opgeschrikt door de mede
deling van de heer Smallenbroek, 
fractievoorzitter van de i'....R in de 
Tweede Kamer, dat hij zich gegriefd 
voelde als wij het woord zuilen ge
bruiken. Nu zijn Nederlandse pc.litici 
vriendelijke lieden. Als zij weten, dat 
zij een ander kwek:::t dan zullen zij 
trachten dat na te laten. Het woord 
:ruilen kwam dus niet meer voor in de 
monden van diegenen, die over om
roep plegen te spreken, 

Trouw maakte op 1 december aan 
het krampachtige gebruik van termen 
als leveilSbeschouwelijk verkaveld" 
e.d. ~~n einde door frank en vrij over 
een reclamezuil te spreken. Het mag 
dus weer. Wetenschappelijk is het ge
bruik in de zin van "Trouw" wat 
vreemd, want essentieel bij een zuil 
is de levensbeschouwelijke binding 
van de bedoelde groep. Bij de reclame 
ontbreekt die geheel. Maar overigens 
Trouw" mag van ons. Wij zijn niet 
~o gauw gekwetst. Maar één ding ...• 
nu wij ook weer. 

TERUGTRAPREM 
* * Deze is van "Het Parool". Wij * nemen de term graag c.ver als 
wij evenals Het ParoGl spreken Gver 
de aanneming van de Anti-REM-wet 
in de Eerste Kamer. Ondanks een bril
jant betoog van de heer De Wilde, het 
enige echte tegenpleidooi, kwam de 
dubieuze wet er door. Wat nu? De 
REM weg en de zuilen weer het rijk 
alleen. Is dat a.Iles wat wij aan op
lossingen kunnen opbrengen? Of zijn 
er misschien technische mogelijkhe
den, die een echte openheid mogelijk 
maken? 

Ze zijn er inderdaad. ,.We kunnen 
niet schuilvinkje blijven spelen met 
de techniek" zei mevrouw Van Some
ren in de Tweede Kamer. Het lijkt er 
wel eens op, dat de minister van on
derwijs mr. Bot schuilvinkje speelt 
met iedereen. Dat gaat natuurlijk niet. 

Iedereen heeft hem al lang gezien. 
Hij moet nu eens met een beslissing 
komen en de liefdesverklaringen aan 
het open bestel waar maken, anders 
heeft men inderdaad alleen maar op 
een terugtraprem getrapt. 

OVERZICHT SPREEKBEURTEN 
1964: 
11 december: 

12 december: 
14 december 

(studenten) 
15 december: 
17 december: 
18 december: 

1965: 
8 januari: 

9 januari 
(JOVD): 

11 januari: 
12 januari: 
14 januari: 
15 januari: 
18 januari: 
21 januari: 
29 januari: 

30 januari: 
3 februari: 
8 februari: 

11 februari: 
12 februari: 
18 februari: 
19 februari: 

26 februari: 

4 maart: 
5 maart: 

10 maart: 
19 maart: 
31 maart: 

7 april: 
28 april 
(Vrouw~norg. 

+ JOVD): 

Arnhem 

Arnhem 
Zuidlaren 

Amsterdam 
Zwijndrecht 
Winterswijk 
Amsterdam 

Emmeloord 
Vinkeveen 

Meppel 
Assen 
Vlaardingen 
Zwijndrecht 
Drachten 
Baarn 
Amsterdam 
Molenaarsgraaf 
Vlissingen 
Ruurlo 
Hoekse Waard 
Hoogeveen 
Steenwijk 
Emmen 
Winterswijk 
Wageningen 
Wolvega 
Goeree/ 
Overflakkee 
Almelo 
(Lib. Societeit) 
Leeuwarden 
Emmen 
Gorredijk 
Heerlen 
Goes 

Gouda 

mevr. mr. J. M. Stoffels-van 
Haaften 
J. H. Couzy 
mr. W. J. Geertsema 

ir. L. G. Oldenbanning 
R. Zegering Hadders 
mr. H. van Riel 
mr. W. J. Geertsema 

mevr. H. van Someren-Downer 
mr. F. Portheïne 

mr. W. J. Geertsema 
mr. H. van Riel 
mr. W. J. Geertsema 
mevr. H. van Someren-Downer 
ir. L. G. Oldenbanning 
mr. H. van Riel 
mevr. H. van Someren-Downer 
mevr. H. van Someren-Downer 
Sidney J. van den Bergh 
Th. H. J oekes 
mevr. H. van Someren-Downer 
mevr. H. van Someren-Downer 
ir. D. S. Tuijnman 
ir. L. G. Oldenbanning 
mevr. H. van Someren-Downer 
mr. W. J. Geertsema . 
dr. K. van Dijk 

mevr. H. van Someren-Downer 
mevr. H. van Someren-Downer 

Th. H. J oekes 
mevr. H. van Someren-Downer 
mevr. H. van Someren-Downer 
mevr. :H:. van Someren-Downer 
mevr. H. van Someren-Downer 

mevr. H. van Someren-Downer 

N.B. In deze opgave zijn niet verwerkt de spreekbeurten, welke door onze 
Kamerleden en andere sprekers buiten het verband van onze Partij 
worden gehouden. 

GROTE EN KLEINE 
APARTHEID 

De vrouwengroep Gouda schijnt een 
· van de ijverigste te zijn. Wij krij

gen er tenminste vaak aankondigen of 
verslagen van. Zo ontvingen wij nu een 
uitvoerig krantenknipsel over een avond
bijeenkomst, die de vrouwengroep sa
men met de JOVD heeft gehouden en 
waarop drs. F. A. Hoogendijk sprak over 
"grote en kleine apartheid in Zuid
Afrika". Hierin gaf hij de indrukken 
weer, die hij opdeed bij een reis, die hij 
in maart op uitnodiging van de regering 
van Zuid-Afrika naar dit land maakte. 
De heer Hoogendijk sprak zich uit prak
tische overwegingen, o.a. ter voorko
ming van chaos onder de verschillende 
bevolkingsgroepen, Uit als voorstander 
van de grote apartheidspolitiek en hij 
lichtte dit nader toe. Anders is het ge
steld met de kleine apartheid, waarmee 
de spreker doelqe op de rassendiscrimi
natie, b.v. dat. blank en zwart niet in 
dezelfde trein mogen reizen. Hiervan 
verklaarde hij zich een tegenstander. 
Maar het is wel ontzettend moeilijk, 
omdat men te maken heeft met verschil
lende culturen, die niet in gelijke ont
wikkelingsfasen verkeren. Wat betreft 
de kleurlingen (dus mensen van ge
mengd bloed) ziet de heer Hoogendijk 
als enige oplossing opneming op den 
duur van deze groep in die van de blan
ken. 

CONSUMPTIEF KREDIET 

Ter aankondiging ontvingen wij een 
boekje van een 50-tal bladzijden 

onder bovenstaande titel over de meest 
gangbare vormen van gezinskrediet. Het 
is Uitgegeven in samenwerking met de 
Nederlandse Huishoud Raad en het Ge
zinsbegrotingsinstituut en geschreven 
door wijlen mevrouw E. J. Wilzen
Bruins en mevrouw M. Bruyn-Htmdt. 
De consument, die behoefte heeft aan 
krediet, kan hierin zijn licht opsteken, 
maar het meest waarschijnlijk vindt 
men. dat de brochure gehanteerd zal 

Copie voor deze rubriek te zen
den aan: Mej. Joh. H. Springer, 
Alexanderstraat 16, Haarlem. 

worden door diegenen, die door een of 
andere ftmctie in aanraking komen met 
personen, die tijdelijk· geld nodig heb
ben. Het boekje is uiteraard zeer be
knopt, maar wel praktisch en duidelijk. 
Het begint met een uiteenzetting van 
handelingsbekwaamheid en wat een akte 
eigenlijk is, wat gebeurt er als men zijn 
verplichtingen niet nakomt. Een greep 
uit de verdere stof: rekening-krediet; 
persoonlijke leningen; hypothecair kre
diet; studie-voorschotten, enz. Een af
zonderlijk hoofdstuk is gewijd aan afbe
taling. Het lijkt ons een bruikbaar boek
je. Het kost f 2,75 en men kan het krij
gen door overschrijving op postgiro nr. 
228950 t.n.v. Nederlandse Huishoud 
Raad te Den Haag. 

OEGSTGEEST /WARMOND 

Deze vrouwengroep komt op woens
dag 16 december om half drie 

bijeen en zal de eer hebben als spreek
ster te horen de nieuwe vrouwelijke 
burgemeester van Leersum, mevrouw 
mr. C. M. s'Jacöb-des Bouvrie. Muzikale 
medewerking (piano) wordt verleend 
door mej. Brigitte Schädtler uit Leiden. 
Plaats van samenkomst: Kasteel Oud
Poelgeest, Warmonderweg, vanaf station 
Leiden bereikbaar met bus 50 uitstap-
peil. halte Marelaan. -
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DE SPANNINGEN 
AAN HET LOONFRONT 

In het onafhankelijk-socialistische 
Parool schreef de toch waarlijk wel 
als "progressief" bekend staand~ 
econoom prof. dr. J. Pen op wqens
dag 2 december naar aanleiding_ van 
het loonvoorstel der regering o.a.: 

"Het door de regering genoemde 
cijfer van 4, 7 procent mag da~ 
schraal lijken, het is in feite al roy
aal in die zin, dat het inflatoir zal 
werken. Weliswaar wil minister All
driessen niet hebben dat de onder
nemers de verhoogde loonkos
ten doorberekenen, maar dat doen 
zij, zoals iedereen weet, toch. Wij 
moeten alleen hopen, dat zij het in 
beperkte mate doen. Die hoop 
wordt snel kleiner als de loonstij
ging in de bedrijfstakken veel ho
ger zou uitvallen dan de genoemde 
richtlijn. 

En de hoop op het althans toch 
nog enigermate binnen de perken 
houden van de inflalt.ie wordt ge
heel de bodem ingeslagen als de 
partijen in de Stichting van de Ar
beid dit compromisvoorstel zouden 
verwerpen. Dan staat een bevrijde 
loonvorming voor de deur, bevrijd 
van alle redelijkheid en geheel in 
de ban van de gespannen arbeids
markt. Dan staat ons een inflatoire 
loonstijging te wachten, die aan de 
controle van de verantwoordelijke 
organen ontsnapt. 

De stichting zou dan hebben be
wezen, dat zij de situatie niet aan 
kan, en dat alle schoonklinkende en 
hooggestemde vertogen over de 
"eigen verantwoordelijkheid van het 
bedrijfsleven" in feite onverantwoor
delijke kreten zijn geweest. Voor 
dit échec -kan de stichting alleen 
zichzelf behoeden''. 

Dat was wel een heel duidelijke 
waarschuwing van prof. Pen. Noch
thans is zij twee dagen later in de 
wind geslagen door één der partijen 
in de stichting: de gezamenlijke top
figuren der werknemersorgani
saties, 

De vrees, hun gezicht te verliezen 
tegenover een voor rede niet vat
baar deel van hun leden, deed de 
leiders der vakbeweging eisen stellen 
en handhaven, waarvan zij zelf wel 
moeten inzien, dat die op dit ogen
blik en onder deze omstandigheden 
niet zijn te verwezenlijken. 

Vorig jaar was er dezelfde situa
tie tijdens de drang naar een "for
se loonexplosie". Toen heeft de re
gering zich op aandrang van wel
haast alle kanten bij . de hoog ge
stelde eisen tenslotte neergelegd om 
de vakbeweging uit haar impasse te 
helpen. --

Zoiets is echter niet voor herha
ling vatbaar. Het evenwicht in onze 
economie kan niet permanent wor
den opgeofferd om interne spannin
gen in de vakbeweging te voorko
men. Ondertussen ontkennen wij 
niet, dat ook die spanningen narig
heid kunnen veroorzaken, die nie
mand met gezond verstand kan wen
sen. 

Wij kwmen slechts hopen, dat 
ook in de vakbeweging dat gezon
de verstand tenslotte de overwin
ning zal behalen. A. 

,. 
STALEN 

MEUBELEN 

GISPEN 
CULEMBORG 
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! UIT DE PARTIJ l 
HOOGEVEEN 
BESPREEKT EEG-PROBLEMEN 

De afdeling Hoogeveen komt op 14 de
cember a.s. bijeen om te luisteren . naar 
de heer K. de Boer, die de problemen 
inzake de EEG zal bespreken. 

R. ZEGERING HADDERS 
TE HAAKSBERGEN 

Op 20 november sprak de vice-voor
zitter van onze fractie in de Tweede 
Kamer op een openbare vergadering te 
Haaksbergen. 

Vele leden en belangstellendell - ook 
uit de omringende plaatsen - waren hier 
bijeen gekomen. 

ZWIJNDRECHT BEDRIJFT 
PRAKTISCHE POLITIEK 

De afdeling Zwijndrecht bezocht op 
dinsdag 1 december met een afvaardi
ging van 12 leden de Tweede en Eerste 
Kamer. 

De debatten over de belastingverlaging 
en de REM werden met grote aandacht 
gevolgd. Tevens werden de begrotingsde
batten gevolgd in de gemeenteraad van 
Zwijndrecht. 

De beraadslagingen gaven een goed in
zicht in het spel der democratie. Onder 
de bezoekers was ook een afvaardiging 
van de vrouwen in de VVD van de af
deling. 

K. L. GAAIKEMA 
SCHUIRINGA OVERLEDEN 

Op 30 november j.L overleed te Ha
ren (Gr.) in de ouderdom van 79 jaa.r 
de heer K. L. Gaaikema Schuiringa, oud
lid van de Provinciale .Staten van Gro
ningen en oud-wethouder van de ge-
meenten Oldehove en Haren. · 

Reeds voor de eerste wereldoorlog 
maakte de heer Gaaikema Schuiringa 
zijn intrede in de gemeenteraad van Ol
dehove, waar hij gedurende lange tijd 
wethouder is geweest. 

Na de tweede wereldoorlog werd hij 
in 1946 raadslid in de gemeente Haren 
en in de eerste raadsvergadering aldaar 
tevens benoemd tot wethouder. Bij zijn 
komst in het college van B. en W. be-· 
schikte hij reeds over een enorme be
stuurservaring op velerlei gebied. In tal 
van landbouwfuncties op hoog niveau 
had hij namelijk zijn sporen reeds ver
diend. Hij vervulde zijn wethoudersfunc
tie met een animo en liefde, zoals men 
zelden ziet. Dit werk als gemeentebe
stuurder was hem dierbaar. 

In 1958 trok hij zich uit zijn functie 
terug. Door het afdelingsbestuur van 
de partij werd hem toen een afscheids
avond aangeboden, welke, mede door 
de aanwezigheid van andere groeperin
gen, tot een ware huldigingsavond uit
groeide. 

Zijn werk als Statenlid werd ook bij
zonder gewaardeerd. 

De heer Gaaikema Schuiringa was 
ridder in de Orde van de Nederlandse 
Leeuw en officier in de Orde van Oran
je Nassau. 

Mr. A. KORTHALS:ALTES 
SPRAK VOOR AFD. RIJSWIJK 
V.V.D. staat 
.. open deur" -politiek voor 

De afdeling Rijswijk häd voor haar le
den een bijeenkomst uitgeschreven in 
Hotel-Restaurant "Leeuwendaal" op 
woensdag 25 november jl. 

Hoofdbestuurslid mr. A. Korthals Al
tes kwam de Rijkswijkse leden voorlich
ten over de activiteiten van het hoofdbe
stuur sedert de bestuursvernieuwing, die 
een jaar geleden heeft plaats gevonden. 

Op pakkende wijze lichtte de spreker 
toe, hoe het hoofdbestuur van de VVD 
verleden jaar november het beleidspro
gramma grondig heeft vernieuwd, hoe 
tot de uitwerking van die plannen in het 
afgelopen eerste jaar is geraakt en wel
ke voorstellen er thans voor de nabije en 
verre toekomst zijn ontworpen. De heer 
Korthals Altes wist door zijn zakelijke, 
maar stellig niet van humor gespeend be
toog, direkt van de aanvang af zijn toe
hoorders te boeien. 

Alvorens zijn voorlichting in eerste in
stantie af te sluiten vroeg hij de Rijs
wijkse leden om na een korte pauze tot 
een direkte gedachtenwisseling te gera-
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ken, liever dan het alleen beantwoorden 
van eventuele vragen. Hoezeer dit ve·r
zoek insloeg moge blijken uit het feit, 
dat de gebruikelijke tijd van beëindigen 
ver werd overschreden . 

TJ. D. KIKSTRA OVERLEDEN 
In de nacht van zondag 29 november 

j.l. overleed onverwacht de heer Tj. D. 
Kikstra in de leeftijd van 84 jaar. 

De heer Kikstra was jarenlang een zeer 
actief lid van de afdeling Franeker van 
de VVD. Door zijn doordacht en gefun
deerd oordeel leverde hij vaak een con
structieve bijdrage aan de vergaderingen. 

Ook was de heer Kikstra een trouw 
bezoeker van de societeitsavonden ·van de 
Statencentrale, waar hij met zijn geestige 
vraagstelling dikwijls bijdroeg tot de 
goede sfeer. 

Afdeling en Statencentrale zullen zijn 
vriendelijke persoonlijkheid erg missen. 

GESLAAGDE 
CONTACTAVOND IN 
OPSTERLAND 

A.C. H. 

Op 15 december a.s. spreekt de heer 
R. Zegering Haddersin een openbare bij
eenkomst te Zwijndrecht in Hotel Swin
dregt om 8 uur. 

Wegens gebrek aan plaatsruimte moesten 
enige afdelingsberichten· blijven overstaan. 

Op 30 november sprak mr. D. F. Went 
voor de afdeling Opsterland over verschil
lende onderwerpen, welke in de provin
ciale Sta.ten behandeld zijn. Na afloop 
volgde een geanimeerde gedachtenwisse
ling, waarin spr. eveneens op deskundi
ge wijze de landspolitiek behandelde. Het 
was een geslaagde contactavond. 

Scheepswerf & Machinefahriel{ 

v.h. H. J. KOOPMAN N.V. 
DORDRECHT - TEL. 01850 - 5041 en 5042 

SCHEEPSBOUW - MACHINEFABRIEK - KETELMAKERIJ 

NIEUWBOUW EN REPARATIE-INRICHTING I 
INBOUW EN REVISIE VAN MOTOREN 

------------! 

"VOSMER" 
TECHNISCHE HANDELSONDERNEMING 

Wooldriksweg 46 
Telefoon (05420) 88 83-90 10 

Enschede 
Telex 32161 

Vertegenwoordigers van: NENE VALLEY COACHWORKS LTD. 

Leverancier van CARAVANS voor uw werknemers. 

UNITED 
DAIRY-

MEN 
EXPORT VAN ZUIVELPRODVKTEN 

PERSOONSDAM 18 ROTTERDAM HOLLAND 

De Botterdamsche 

.Droogdok Mij. N.V. 

BETONKEIEN 

BETON 
en 

ANTI-KRUIPSTEEN 
In kleuren grijs en heiderood 

• 
Voldoen aan de hoogste eisen 
Keur en acceptatie op het werk 

• 
N. V. Heesseltsche Steenfabriek 
v /h W. P. DE VRIES en CO. 

Heesselt (Gem. Varik)- Telefoon Ophemert (03445} 2 71 
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Ondanks socialistische prikkellectuur: 

VRIJWEL, GEHELE KAMER ACHTER MINISTER 
WITlEVEENS BELASTINGVERLAGING 

D e wonderen zijn, ook in de po
. litiek de wereld nog niet uit. 

De PvdA-fractie heeft haar stem 
gegeven aan de door "de libérale mi
nister van financiën" (dat "liberale" 
wordt er altijd nadrukkelijk bij ver
meld in een groot deel van onze pers) 
voorgestelde bel.astingverlaging van 
ruim één miljard gulden. 

Maandenlang had al wat zich zo 
gaarne "progressief" noemt zich in 
pers, radio en televisie uitgeput om 
maar aan te tonen hoe onsoeiaal het 
was te komen met' een verlaging van 
de belasting in plaats van dat geld te 
besteden aan .... en dan kwamen er 
reeksen aan onvervulde verlangens 
van de meest veelsoortige aard. 

Verlangens die, wanneer men ze 
optelde. eerder zouden leiden tot een 
miljard belastingverhoging in plaats 
van tot belastingverlaging. 

Toen dat kennelijk toch niet zo 
goed bleek aan te slaan (socialisten 
betalen în het algemeen tenslotte toch 
óók belasting) werd er iets anders op 
gevonden. 

"Het Vrije Volk" kwam - kort 
voor de behandeling in de Kamer -
voorrekenen, dat ook de verdeling 
van die totale verlaging, zoals van 
een liberale minister te verwachten 
was, in hoge mate onsoeiaal was. On
der de kop: "Liberaal" vertelde "Het 
Vrije Volk" zijn lezers, dat de be
scheiden inkomens gemiddeld slechts 
r~im honderd gulden verlaging krij
gen, maar de hogere inkomens ge
middeld wel tweedtdzend gulden per 
jaar. 
· Dat was nu je reinste demagogie; 
want .,Het Vrije Volk" vertelde er 
zijn leze7"S niet bij, dat, om een con
creet voorbeeld te geven (gerekend 
naar het tarief voor gehuwden zon
deikinderen), de aangeslagenen voor 
een zuiver inkomen van f 7.500.-, 
die f 198.- verlaging krijgen, tot nu 
toe f 831.- aan belasting betaalden, 
maar de aangeslagenen voor f 45.000 
zuiver inkomen, die f 2.029.- verla
ging krijgen, tot nu toe f 17.994.
belasting betaalden. Dank zij de be
faamde progressie bij een zes maal 
hoger inkomen dus rtdm 21 maal 
meer belasting! 

Wat is dus vanzelfsprekender, dan 
dat bij een wat terugschroeven van 
de belasting de mensen met hogere 
inkomens naar de bedragen gemeten 
ook een groter bedrag aan verlaging 
krijgen? Zelfs een kind moet dat 
kunnen begrijpen. Het socialistische 
orgaan begrijpt dat natuurlijk ook 
heel best, maar alleen als er een libe
rale minister van financiën is doet 
het net of het dat niet begrijpt en 
pleegt het zware demagogie. 

Om nog even op ons voorbeeld te
rug te komen: bij een belasting van 
f 831.- betekent een verlaging per
centsgewijze 23,8 % en bij een belas
ting van f 17.994.- betekent een 
verlaging van f 2.029.- slechts 
11,3 %. 

Aan het einde van zijn verhaal. 
waar een b-lad dat serietts wil worden 
genomen zich toch eigénlijk voor 
moest schamen plaatste "Het Vrije 
Volk" als concl~siei "Het is dan ook 
een voorstel van een liberale minis..: 
ter". 

* *. 
* 

Het is de verdienste van de 
"Nieuwe Rotterdamse Cou

rant" geweest, in een hoofdartikel 
met één welgekozen prik deze rode 

propagandaballon in· een nietswaar
dig vodje te hebben veranderd. 

De N.R.Crt. was op de goede ge
dachte gekomen eens te onderzoeken 
hoe een socialistische minister van 
financiën dat dan wel had aangepakt. 
Het was de heer Van de Kieft, so
cialistisch minister in het op één na 
laatste Kabinet-Drees, die in 1955 
óók met een - zij het bescheidener 
- belastingverlaging was gekomen. 
Die moest het, gezien deze kritiek 
van ,.Het Vrije Voik", dus wel heel 
anders hebben·gedaan. ' 

Dat klopte ook. Hij had het inder
daad anders gedaan. Maar: wat deze 
had tot stand gebracht was onvoor
deliger voor de lage inkomens en 
voordeliger voor de hoge inkomens, 
vergeleken bij het voorstel- Witte
veen van nu. In het ontwerp Van de 
Kieft was de verlaging bij een inko
men van f 3.000.- voor gehuwden 
zonder kinderen f 41.-; thans is die 
verlaging f 62.- (het tarief wordt 
voor hen zelfs 0). Maar bij een in
komen van bijvoorbeeld f 90.000.
was in het ontwerp-Van de Kieft de 
verlaging f 4.219.- en thans is de 
voorgestelde verlaging bij datzelfde 
inkomen .. .. f 2.596.-. 

NOTITIES VAN 
EEN INSIDER 

Terecht schreef de N.R.Crt.: "Dit 
alles (het blad gaf nl. nog meer spre
kende voorbeelden) toont, dat de li
berale. minister bij de zeer hoge in
komens met verlagen heel wat min
der royaal is dan zijn socialistische 
voorganger van negen jaar geleden". 

Daa1· zat nu "Hét Vrije Volk" met 
zijn demagogische verhaal. Het heeft 
dan ook wijselijk maar gezwegen en 
is op de opmerkingen van de N.R.Crt. 
in het geheel niet ingegaan. 

Ook het pleziertje van een ad ca
lendas graecas uitgestelde datum van 
ingang, waarmee men de VVD 
trachtte te honen, is de PvdA ontno
men. Minister Witteveen had inder
elaad een beslissing zo lang mogelijk 
uitgesteld, omdat zowel de conjunc
turele ontwikkeling als die dan het 
,,loonfront" moest worden afgewacht. 
Op de ochtend van de dag dat het 
belastingdebat zou beginnen maakte 
de regering, in een brief van minis
ter Veldkamp, haar inzichten en 
plannen op loongebied echter bekend. 
En gecoördineerd met die beslissing 
over de loonpolitieke mogelijkheden 
liet minister Witteveen in een nota 
aan de Kamer nu weten dat besloten 
was. de eerste helft van de grote be
lastingverlaging reeds te doen ingaan 
op 1 juli 1965. 

Op basis van de conjuncturele ont
wikkeling van de laatste maanden 
(gunstige ontwikkeling van de pro
duktie en van. de betalingsbalans
situatie) en van de jongste macTO
economische ramingen voor 1965, die 
doen verwachten dat het evenwicht 
op de lopende rekening zich inder
daad zal herstellen en dat ook een 
zekere ontspanning op de arbeids
markt zal optreden, kon het vastleg
gen van de datum van 1 juli 1965 
voo1· de ee?·ste tranche van de belas
tingverlaging thans inde1·daad ver
antwoord worden geacht. 

T erecht deed mr. P o r t h e i n e, 
die bij dit belastingdebat de 

woordvoerder van onze fractie was, 
de opmerking horen, dat sedert de 
iridiening van dit ontwer·p de discus
sies over de datum van ingang de 
hoogte van deze in omvang in het 
na-oorlogse Nederland niet geëven
aarde belastingverlaging wel wat tè 
veel hadden overschaduwd. 

Dat de keuze op de inkomsten- en 
loonbelasting was gevalLen lag z.i. 
voor de hand, niet alleen omdat de 
druk dezer belastingen veel te zwaar 
is, maar ook omdat (gezien mede de 
ontwikkeling in de EEG) een ver
schuiving in de verhouding tussen 
directe en indirecte belastingen in 
ons land noodzakelijk is. Daarom ook 
kon hij zich verenigen met de besten
diging van de tijdelijke verhoging 
van enige indirecte belastingen (de 
benzine-accijns en de omzetbelasting 
op sigaretten), waarvan de opbrengst 
mede was gebruikt om deze verschui
ving in de hand te werken: 

Met de onderverdeling: 650 mil
joen gulden voor neutralisering van 
de progressiefactor ("een simpele 
daad van rechtvaardigheid" dus), 300 
miljoen gulden voor de ver·hoging 
van de ·belastingvrije voet en 100 
miljoen gulden voor een extra ver
mindering van de progressie voor· de 
middengroepen kon hij zièh eveneens 
verenigen. Met dien verstande, ··dat 
hij die extra afzwakking van de pro
gressie voor de middengroepen nog 
niet het laats,te woord achtte en .met 
nadruk ook voor de toekomst de aan
dacht van de regering vroeg voo'r 
nader in beschouwing nemen van het 
verloop van de progressiel~jn. 

* * * 

M r. Portheïne liet er ook geen 
twijfelaan. bestaan, dat hij 

én zijn politieke vrienden gaarne ge
hoopt hadden dat deze belastingveT
laging reeds op I januari 1965 had 
kunnen ingaan, niet in de laatste 
plaats ter wille van de zelfstandigen 
en dan met name van de kleine zelf
standigen, die per 1 januari wel de 
hogere premie voor de volksverzeke
ringen (AOW, A WW en AKW) moe
ten gaan betalen, maar dus pas op 
1 juli verlaging van belasting krij
gen. 

Met volle overtuiging had hij dan 
ook zijn handtekening geplaatst 
onder het amendement-Scholten 
(CHU), dat beoogde om aan deze 
categorie (tot een inkomen van max. 
f 12.000.-, de grens ook voor die 
premiebetaling) voor 1965 een fiscale 
tegemoetkoming van maximaalf 100 
te verlenen (kosten 25 miljoen gtil
den). 

lVIinister en staatssecretaris verzet
ten zich niet tegen dit amendement, 
waarna het met de stemmèn van de 
PvdA. de PSP, de CPN en de anti
rev. CNV -er Boersma tegen, weTd 
aangenomen (80-38 stemmen). Deze 
tegenstem van de socialisten was ty
perend en geschiedde onder d?"uk van 
de vakbeweging, die alleen maar oog 
heeft voor wat zij ziet als belang van 
de werknemer·s maar zich tegen deze 
eenvoudige ;echtvaardigheidsdaad 
ten behoeve van (vooral kleine) zelf
standigen verzette. 

* * * 

0 p het laatste ogenblik eliende 
àe heer Peschar (PvdA) nog 

een amendement in om de gehele 
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belastingverlaging tenLg te brengen 
tot die aan de voet, uite?"aarcl met 
.enige doorwerking in het tarief naar 
boven. Dit amendement frustree?"de 
de evenwichtige driedelige opzet van 
dit ontwerp (verhoging van de be
lastingvrije voet, netäralisering ·van 
de progressiefactor en een extra af
zwakking van de progressie voor de 
middengroepen), zodat onze VVD
fractie, evenals de andere niet-socia
listische fracties, daar haar stem ni~~ 
aan kon geven. 

Niet veel anders lag het met een 
amendement van dezelfde afgevaar
digd-e om het tarief voor ongehuwden 
- op termijn - met een vijfde ge
deelte extra te verlagen. Op zichzelf 
is dat een materie, die ons zeer ter 
harte gaat. Ook daaraan liet de heer 
Portheïne opnieuw geen twijfel be
.staan~ Gelukkig delen de ongehuw- · 
den reeds ruimschoots in deze belas
tingverlaging. In de eerste plaats de
len zij uiteraard in de algemene ver
laging van het tarief en daarnaast 
wordt nog een bepaalde berekenings
wijze. toegepast, waardoor hun nog 
JO miljoen gulden extra toevalt .. En 
tenslót{e wordt bij dit wetsontwerp 
nog de z.g. bejaar·denaftrek verhoogd, 
die ingevolge het reeds in de Tweede 
Kamer (en nu inmiddels ook in de 
Eerste Kamer) aanvaarde nieuwe 
ontwerp van Wet op de inkoms~en
en de loonbelasting voor de he1ft ook 
de ongehuwden ten goede komt. 

Het stond nu eenmaal vast, dat 
voor nog weer een extra verlaging 
de budgettaire ruimte niet aanwezig 
was en dat deze dus niet te verwe
zenlijken was zonder andere voorzie
ningen. die wij waardevol achten, aan 
te tasten. Met grote nadruk steunde 
onze woordvoerder echter het ver
zoek van de or·ganisaties van onge
huwden tot het insteiLen van een 
budget-onderzoek (door het Centraal 
Bureau v. d. Statistiek) en hij achtte 
het niet onmogelijk dat op grond van 
een breedvoerige studie dan zou kun
nen blijken, dat hetgeen de heer Pe

'schar nu voorstelde in aanzienlijke 
mate zou moeten worden verhoogd 
of verbeterd. 

* * * 

Z oals reeels vermeld, stemde 
zelfs de PvdA (en ook- de 

CPN) vóór deze belastingverlaging, 
al deed dan een deel van de socialis
tische fractie dat, blijkens de stem
verklaring van de heer Peschar, "met 
grote aarzeling in verband met het 
hierdoor bepeTken van de mogelijk
heden om ande?"e d?"ingende voor
zieningen te realiseren". 

Een verklaring, die uiteraard van 
geen enkele praktische of principiële 
betekenis is. Door vóór te stemmen 
aanvaardde ook de PvdA-fractie de 
medeverantwoordelijkheid voor deze 
belastingverlaging. Alleen de PSP 
stemde tegen. 
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VRIJHEID EN DEMOCRA'.I;IE 

• Verstedelijking, recreatie en 

ruilverkaveling 

(Ingezonden) 

"Het grootste bezwaar tegen het tot op dit moment gevoerde ruilver
kavelingsbeleid is, .dat het plaatsvindt op basis van een totaal verouderde 
wet. Bij de wijziging van de Ruilverkavelingswet in 1954 was de nawer
king van de schaarste aan Landbouwgronden uit de oorlogs- en na-oor.: 
logse jaren nog duidelijk voelbaar en speelde de structurele overproductie 

in belangrijke agrarische sectoren nog geen rol. 

Het uit 1958 daterende Meerjarenplan voor ruilverkaveling, dat mede 
een basis is voor het thans gevoerde beleid, kon nog geen rekening hou
den met de stormachtige evolutie van de recreatiebehoeften als gevolg 
van het plotseling totstandkomen van de vijfdaagse werkweek en de aan
zienlijk versnelde massa-motorisering." _ 

Dit schrijft drs. R. J. de Wit in "Natuur en Landschap" (18e jrg; nr. 3, 
herfst 1964), het orgaan van de Contact-Commissie voor Natuur en Land
schapsbescherming. Wij geloven de werkelijkheid geen geweld aan te 
doen en dus de auteur geen onrecht, wanneer wij zijn beschouwing, ge

titeld "Verstedelijking, recreatie en ruilverkaveling", niet zien als een 
particuliere mening, maar haar op rekening schrUven van de Contact

Commissie als geheel. 
De kritiek van de ·commissie op het ruilverkavelingsbeleid is lang niet 

mals. Het artikel is bepaald geharnasd, maar in wezen zeker gerechtvaar

digd. 

Hoewel van cultuurtechnische zij
de vaak wordt betoogd, dat juist de 
moderne aanpak van het ruilverka
velingswerk er mede toe strekt de 
andere belangen te dienen, leert de 
ervaring toch veelal, aldus de com
missie, dat dit niet het geval is. Hert 
kappen van de bomen in de ruilver
kaveling Beneden-Dinkei wordt hier
bij als voorbeeld genoemd. 

De Contact-Commissie merkt op, 
dat op de Rijksbegroting voor 1965 
de subsidie voor cultuurtechnische 
werken van 100 op 130 miljoen gul
den wordt gebracht, waarmee de ver
hoging van de subsidies en andere 
uitgaven in verband met de open
luchtrecreatie van 6 tot 9 miljoen 
wel in schrille tegenstelling staat, 
niet procentueel, maar absoluut. De 
laatste post kan dan ook nog niet 
anders · worden gezien dan als een 
aanloopkred:iet. De post voor aan
koop van natuurreservaten steeg mert 
twee ton tot 7,9 miljoen gulden en 
dat bij stijgende grondprijzen!· De 
ruilverkavelaars hebben dus niet te 
klagen. 

Zowel de Ruilverkavelingswet '54 
als het genoemde _ meerjarenplan 
dragen een beleid, zo meent de Con
tact-Commissie, waarbij ten koste 
van zeer veel overheidsgeld in hoofd
zaak agrarische belangen worden 
gediend. Een en ander gaat vaak ge
paard met ontstellende verliezen aan 
natuurschoon, zoals bijvoorbeeld bij 
de Twentse ruilverkavelingen. "En 
dat alles ten behoeve van een verka
veling, waarvan door tal van gezag
hebbende agrarische specialisten be
twijfeld wordt of deze op den duur 
houdbaar zal blijken". 

"Zou het structuurbeleid ten plat
telande rekening willen houden met 
de noden en behoeften van het wor
dende Nederland van de 21e eeuw, 
dan zouden veel grotere bedragen en 
veel meer grond beschikbaar moe
ten komen voor een landschapsver
ZOTging in waarlijk grote stijl; dan 
zou het nodig zijn om belangrijke 

oppervlakten cultuurgrond te be
bossen, zowel ten behoeve van de al
gemene groenvoorziening als ten be
hoeve van ruime bewoning en het 
onderbrengen van recreatie-accom
modatie, waartoe ook de "tweede 
woning" moet worden gerekend". 

Landbouwbelangen 

Dat de Ruilverkavelingswet op de 
landbouwbelangen is gericht adstru
eert de Contact-Commissie met de 
memorie van antwoord aan de Twee
de Kamer bij de wijziging van deze 
wet in 1954. Daar staart het ondub
belzinnig: "De Ruilverkavelingswet 
is qua strekking een agrarische wet; 
deze strekking blijve dan ook be
perkt tot de behartiging der agrari
sche belangen". Elders in de memo
rie van antwoord stelde de regering 
de Ruilverkavelings:wet te zien als 
een zuiver agrarische wet en met na
me geenszins het aanwenden van 
cultuurgronden voor andere dan 
agrarische doeleinden te willen ver
gemakkelijken. 

Men kan zich de vraag stellen of 
deze eenzijdig-agrarische opzet in 
1954 al niet verouderd was; in 1964 
is hij dat zeker, aldus de commissie. 
Een uitspraak waarmee wij instem
men. Trouwens, de toenmalige mi
nister van Landbouw heeft een ver
dere ontwikkeling ook wel voorzien 
en in de Kamer gezegd binnen tien 
jaar, dus voor 1965, een nieuwe wij
ziging van de wet te verwachten. In 
de memorie van toelichting op de 
landbouwbegroting voor 1965 is over 
een wijziging van de Ruilverkave
lingswet evenwel niets te vinden, 
hoewel daarop al tal van jaren van 
vele zijden, ook van agrarische zij
de, in de volksvertegenwoordiging 
wordt aangedrongen. 

Zo blijft de wet met een eenzijdig
agrarische doelstelling (en met een 

aantal juridische bezwaren) een on
overkomenlijke hinderpaal voor een 
waarlijk modern structuurbeleid. 

Dat wij ons conformeren aan deze 
bezwaren tegen de Ruilverkavelings
wet wil niet zeggen, dat wij de daar- · 
bij betrokken agrarische belangen 
niet zien, laat staan dat wij deze zou
den willen verwaarlozen. Maar bij 
het structuurbeleid voor het platte
land moet o.i. ook rekening worden 
gehouden met de rechtvaardige ver
langens van de landgenoten, die 
straks in een verstedelijkt Nederland 
moeten wonen. En dat zullen er heel 
wat zijn. Volgens de Rijksdienst voor 
het Nationale Plan in het jaar 2000 
zo'n 20 miljoen, waarvan 3 ·à 4 pro
cent in de agrarische sfeer werkzaam 
zullen zijn tegen nu nog 10.9. 

De Contact-Commissie meent, en 
daarvan heeft zij in 1960 al in een 
brief aan de Tweede Kamer getuigd, 
dat bij de voorbereiding van de ruil
verkaveling het aandeel van de Cul
tuurtechnische Dienst beperkt moet 
blijven tot de zuiver agrarische as
pecten. Het Staatsbosbeheer zou 
voor de groenvoorziening-grote stijl 
moeten zorgen, de waterstaatsdien
sten voor de wegen en de gemeenten 

. voor de bebouwingsaspecten. De be
langen zouden moeten worden afge
wogen ·en het coördineren zou moe
ten geschieden op het niveau van de 
ruimtelijke ordening, waarbij voor 
wat betreft de hoofdlijnen de Rijks
planologische Commissie bevoegd 
zou moeten zijn en ten aanzien van 
de concrete objecten de provinciale 
planologische commissies. 

Besluitvorming in het geding 

De besluitvorming over de ruilver
kaveling zou moeten geschieden door 
een publiekrechtelijk lichaam met 
een gekozen vertegenwoordiging en 
niet op de tegenwoordige hoogst 
merkwaardige wijze (waarbij afwe
zigen geacht worden te hebben voor
gestemd). Te denken valt, aldus de 
commissie, aan besluiten van de pro
vinciale staten, die toch ook zijn be
last met het vaststellen· der streek
plannen. Wat de uitvoerin& betreft 
zou men tot een volledige recon
structie moeten komen van de hui
dige eenzijdig-agrarische plaatselij
ke commissies. Beter ware wellicht 
de uitvoering geheel in handen te ge
ven van de technische diensten. 

Over deze praktische suggesties 
van de Contact-Commissie is mis
schien wel een en ander op te mer
ken, maar naar ons gevoel geven ze 
wegen aan om de ruilverkaveling in 
ieder geval te democratiseren, en 
daarmee op meer en grotere belan
gen af te stemmen. 

In verband met de democratie 
maakt de Contact-Commissie nog 
een belangwekkende opmerking, of 
liever, signaleert zij een misstand. 
Het beleid komt natuurlijk voor ver-
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antwoordelijkbeid van de regering 
en haar voorgangers. Maar "de mi
nisters gaan, de ambtenaren blij
ven", luidt het gezegde. De Cultuur
technische Dienst wordt uiterst dy
namisch geleid. De directie van de
ze dienst is tevens belast met het se
cretariaat van de Centrale Cultuur
technische Commissie, met de direc
tie van de Stichting Beheer Land
bouwgronden en met het secreta
riaat van het Ontwikkelings- en Sa
neringsfonds voor de Landbouw. En 
wij citeren: "tevens bleek deze zo
mer dat de directeur van deze dienst 
zich een benoeming had laten wel
gevallen tot hoofd van het Bureau 
Militaire Oefengelegenheid Konink
lijke Landmacht. Wij zien dus de 
laatste jaren met verontrusting in de 
overheidssfeer een machtsconcentra
tie ten aanzien van het bodemge
bruik tot stand komen, die uit een 
oogpunt van democratische controle 
zeer bedenkelijk is". 

De Contact-Commissie verwondert 
zich erover, dat deze machtsconcen
tratie in het ambtelijke apparaat 
nauwelijks de aandacht trekt en dat 
daar onvoldoende weerstand tegen 
wordt geboden. Inderdaad machts
concentratie in het particuliere be
drijfsleven worden critischer bezien. 

Deze aanklacht tegen de Ruilver
kavelingswet is, zoals wij al opmerk
ten, in wezen juist. Nogmaals, niet 
omdat de belangen van de agrariërs 
kunnen of mogen worden verwaar
loosd. Wel omdat die belangen moe
ten worden ingepast in een beleid, 
dat meer op de werkelijkheid van de 
toekomst is gericht. De ruilverkave
ling kan niet anders zijn dàn een deel 
van de ruimtelijke ordening, die .. re
kening houdt met het Nederland van 
morgen met een veel dichter bevolkt, 
verstedelijkt Nederland, waarin "na
tuur en landschap" de mens (om 
wie het al gaat) steeds weer moeten 
kunnen recreëren. 

dBo 

ALGEMEEN SECRETARIAAT 

V.V.D. 
Koninginneg'racht 61 

's-Gravenhage 

Telefoon ( 070) 60 48 03 
(3 lijnen) 

Giro 67880 



G h · et·gen land'' ,.Tast eren 1n 

HOTEL ~~DE NEDERLANDEN'' VREELAND 
. ~ 

RESTAURANT -ROTISSERIE ~,NAPOLEON" 
VREELAND 4 /o VECHT 

BIJ KRUISING AUTOWEG HAARLEM/HILVERSUM+ UTRECHT /AMSTERDAM 
TEL .. (02943}:15 76 

HOTEL WITTEBRlTG 
DEN HAAG - SCHEVENINGEN 

alle kamers met privé bad en douche 

nieuwe Restaurant en Lounge-Bar 

(geheel airconditioned) 

SAlJR DEN HAAG 

Lange Voorhout 47-52 - Tel. 113938 

* 
Restaurant 

* 
Crillroom 

* 
American Bar 

* 

· Aparte salon voor · vergaderingen 

~!Jnnotel - o4rnhem 
annex SAVOY ·RESTAURANT 

Hotel met sfeer en gesoigneerde keuken 

RIJNTERRAS 

·Onderlangs 10- Arnhem- Tel. 08300- 27141 

w'aar de gast kti'ning is 
Cocagn.e, levend middelpunt van een levende stad: 
perfekte outillage voor vergaderingen, congressen, 
shows, feestelijke bijeenkomsten: royale hotelacco-. 
modatie, restaurant, café, petit-restaurant, bar en 
bowling. Speciale arrangementen bij feestelijke gele· 
genheden: Kerstmis- Nieuwjaar- Pasen- Pinksteren. 

RESTAURANT DES SPËCIALITËS. CAVE RENOMMËE. 
EINDHOVEN, VESTDIJK 47. TELEFOON 04900- 69288. 

HET CENTRUM VAN HILVERSUM 
HILVERSUM 

KERKBRINK 1 

TELEFOON (02950 l 4 61 41 
(3 LIJNEN) 

èAFE-RESTAURANT 

GROTE TERRASSEN 

. B A R G E 0 P E N D T 0 T 0 2.0 0 U U R 

* 
ZALEN EN SALONS VOOR ALLE 
EVENEMENTEN 

* 
PARKEERGELEGENHEID VOOR 
50 W A G E N S 0 P E I G E N T E R R E I N 

~-·----------------------

• hotel atlanta 

Comfortabele kamers met bad of douche en 
telefoon 

Internationaal restaurant, door zijn rustige 
sfeer bij uitstek geschikt voor zakenlunches 

·en -diners. 

Grote en kleine z~len voor vergaderingen, 
recepties, partijen en exposities 

Unieke daktuin 

Parkeerte.rreinen in nabijheid 

ROTTERDAM 

Coolsingel 97 ·Tel.: 010-110420- Telex: 21595 
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Waarom een MLF ... ? 
Il 

(Zie párg. 2) 

LONEN, SPELREGELS EN BOTSINGEN 
het wil "vooruit" te komen, staat 
hier gelijk met een nièmand en niets 
ontziende agressiedrift Steeds her
haalde voorlichting, maar bovenal 
verscherping der controle zullen hier 
het enige redmiddel zijn. 

~Het looncompromis, verkregen 
na bemiddeling van Minister 

Veldkamp heeft Het Vrije Volk tot 
beeldend proza verleid. Wij lazen 
immers: "Wanneer het Haagse loon
edict inderdaad was uitgevaardigd, 
zouden wij er waarschijnlijk geen 
goed woord voor over hebben ge
had. Maar dan had de regering in 
elk geval haar gezag hoog gehouden 
Dan had zij geregeerd. Nu heeft zij, 
weliswaar op het nipperjte, haar ver
stand laten spreken, maar haar ge
zag zwijgt. Dat Meft zij weer eens 
te grabbel gègooid". 

Ziehier dan mannentaal. Ontdaan 
van deze socialistische franje, komt 
het alles hierop neer, dat een breuk 
in de Stichting van de Arbeid ver
m.eden is. Men zou zeggen, dat, wan
neer twee partijen, werkgevers en 
we1'knemers, niet tot elkaar kunnen 
komen, een poging om beider stand
punten te verzoenen, geen hoon doch 
lof verdient. Onder bemiddeling van 
de Minister heeft men terecht niet al
les op haren en snaren willen zet
ten. Te meer waar het de samenwer
king tussen werkgevers en werkne
mers en indirect de arbeidsvrede 
betreft, is dit stellig verheugend. 

Het Vrije Volk nu erkent zelf, dat 
het voor een "loon-edict" van de 
zijde van de regering geen goed 
woord zou hebben overgehad. Dat 
spreekt boekdelen. Want in het te
gengestelde geval, nu de Regering 
haar "verstand" heeft laten spre
ken, gooit zij haar gezag te "grab
bel" Deze laatste salto mortale kun
nen wij niet volgen. Eén ding is zon
neldaar. Wat deze R2gerirÎg ook 
doet, in ieder gevàl moet het door 
het PvdA-orgaan worden afgekamd. 
Het wenst het regeringsbeleid in 
strijd met iedere waarheid, voor te 
stellen als een "grabbelton" met uit
sluitend nieten. Met andere woorden 
hier wordt oppositie louter om der 
wille van de oppositie gevoerd. Een 
uiterst onvruchtbaar tijdverdrijf. 

.. * 
* 

Voor hen, die zich interesseren 
voor staatsrechtelijke fines

ses, biedt de Memorie van Antwoord 
op de Begroting van Algemene Za
ken belangwekkènde lectuur. Het 
bètreft de hogere spelregels van on
ze~ constitutioneel-parlementaire mo
narchie. Want· in deze Memorie 
wordt immers minutieus toegelicht, 
hoe en in hoeverre de ministeriële 
verantwoordelijkheid zich uitstrekt 
ten opzichte van het Staatshoofd en 
de leden van het Koninklijk Huis. De 
gebeurtenissen in het bijna afgelopen 
jaar zijn aan deze mededelingen na
tuurlijk niet vreemd. Aan de Memo
rie is toegevoegd het door de Rege
ring gevraagd advies van de Minis
ters van Staat dr. W. Drees en prof. 
mr. P. J. Oud. 

Voorop staat, dat de ministeriële 
verantwoordelijkheid zich uitstrekt, 
zowel tot het doen en laten van de 
Koning, als tot dat van de "leden 
van zijn Huis". Maar er is verschil: 
de Koning is onschendbaar. Hetgeen 
betekent, dat de ministers de gedra
gingen van de Koning met hun ver
antwoordelijkheid moeten dekkf-'n 
De leden van het Koninklijk 
echter zijn niet onschendbaar. :fl_;n 
faits-et-gestes vallen dus slechts on
der indirecte ministeriële verant
woordelijkheid. In de praktijk zal 
het hierop neerkomen, dat de mi
nisters in uitzonderlijke geval
len zullen trachten, ten opzichte van 
de leden van het Koninklijk Huis 
invloed uit te oefenen voor het voor
komen van bepaalde gedragingen. 
Maar uitdrukkelijk wordt geconsta
teerd,. dat ook een lid van het Ko
ninklijk Gezin het recht moet hebben 
van vrije meningsuiting. En dat zijn 
vrijheid om deel te hebben aan het 
maatschappelijk verkeer niet "ver
der mag worden ingesnoerd" dan 
noodzakelijk is. Ons dunkt dit een 
ruim standpunt, dat rekening houdt 
met de democratische tendenzen van 
de moderne monarchie. Het advies 
van de beide 'Ministers van Staat, 
blijkbaar overgenomen door de Re
gering, houdt ook in, dat nieuwe 
voorzieningen, voor het effectueren 
van de ministeriële verantwoorde
lijkheid, niet nodig zijn. 

Ten slotte de voorlichting. Daar
op waren in de loop van het jaar 
de stormrammen van een bepaald 
deel van de publieke opinie gericht. 
Wij onderstrepen, dat de directeur 
van de Rijksvoorlichtingsdienst dr. J. 
G. Lammers, hier in een drietal 
functies werkzaam is. Als directeur 
van de RVD, als voorlichtingsadvi-

seur van het Koninklijk Huis en ten 
slotte als perschef van de Premier 
moet hij in staat zijn, de eenheid 
van voorlichting te verzekeren. Zie
hier dan een cumulatie, die wij juist 
en zinvol achten. 

" "' * 

Een jubileumwedstrijd van de 
KNVB leverdEo als bijkom

stigheid een 200 kettingbotsingen op. 
Dat dit trieste record, waarbij ern
stig gewonden voorkwamen niet 
slechts aan toeval is te wijten, is dui
delijk. Men heeft er \ -'n bepaalde zij- · 
de de slechte toestand var. onze we
gen bij gehaald. Hoezeer wij het ook 
op prijs stellen, dat het door de 
VVL,> voorgestane Wegenfonds thans 
snel tot een verbetering van ons we
gennet zal leiden, in dit geval waren 
er andere redenen voor de verkeers
chaos. 

Een aanvangsuur vlak na de 
avondspits. Slecht weer en slecht 
zicht. Gladde wegen en de haast, om 
niets van de wedstrijd te missen 
werden als begrijpelijke facto
ren opgegeven. Bovendien was een 
aantal wagèns niet geheel modern 
meer en met onvoldoende functione
rende ruitenwissers uitgerust. Ten 
slotte bleken enkele "nieuwe" 
rijders niet tegen de moeilijke om
standigheden opgewassen. Naar onze 
mening is het deze onervarenheid. 
lees: gemis aan routine, benevens bij 
de "oudere" rijders een onbeheerste 
snelheidsdrift, die deze massa-ket
tingbotsingen hebben veroorzaakt. 
Gemis aan afstand houden bij hoge 
snelheden is een blijkbaar bij be
paalde individuën onuitroeibaar 
euvel. De drang om,. het koste wat 

In verband met de komende feestdagen zal het weekblad op 24 

december a.s. niet verschijnen. Het eerstvolgende nummer wordt 
gedateerd op 29 december 1964. 

In verband met de komende feestdagen zal het Algemeen Se

cretariaat der Partij donderdagmiddag 24 december en donderdag
middag 31 december a.s. gesloten zijn. 

KIJKT EN LUISTERT NAAR ..... . 

TELEVISIE-UITZENDING 

MAANDAG, 21 DECEMBER a.s., Nederland I, van 20.20-20.30 uur. 
Spreker: SIDNEY J. VAN DEN BERGH, 

lid van het Dagelijks Bestuur 
Onderwerp: Hulp aan ontwikkelingslanden. 

RADIO -UITZENDING 

DONDERDAG, 24 DECEMBER a.s., van 18.20-18.30 uur, over de 
zender Hilversum 11 (298 m.). 

Op kerstavond spreekt tot U de Algemeen Secretaris der Partij, 
Jhr. mr. W. H. D. QUARLES VAN UFFORD. 

L.M. 

Looncompromis 
Op het laatste ogenblik is er dan 

toch nog een looncompromis uit de 
bus gekomen. 

Het is, zoals de woordvoerder van 
onze Tweede-Kamerfractie, de heer 
Corver, bij het loondebat tijdens de 
behandeling van de begroting van 
Sociale Zaken j.l. dinsdag opmerkte: 
vorig jaar was men op aandrang zo
wel van de vertegenwoordigers van 
werknemers als van werkgevers in 
feite een heel stuk verder gegaan dan 
op dat ogenblik mogelijk was en het 
kon dus niet anders, dan dat ditmaal 
een nieuwe optrekking der lonen bin
nen nauwe grenzen moest worden 
gehouden. 

Het is dus nu inplaats van de eerst 
door de regering genoemde verhoging 
van maximaal 4, 7% geworden 5%, 
d.w.z. 3,5% als maximale verhoging 
van de z.g. contractlonen, vermeer
derd met 1,5% compensatie voor ver
hoogde premielasten, terwijl het mi-~ 
nimumloon is vastgesteld op f 110,-. 

Met behoud van de loonpolitieke 
uitgangspunten van de regering, 
neergelegd in haar brief van 1 de
cember zal nu de Stichting van de 
Arbeid,' op grond van de bereikte 
overeenstemming, de loon-politieke 
bevoegdheden dus gaan (en blijven) 
uitoefenen. 

Met de heer Corver verheugen wij 
ons over dit bereiken van een voor 
alle partijen aanvaardbaar compro
mis en over de tenslotte toch ge toon
de wijze zelfbeperking van de zijde 
der vertegenwoordigers zowel van de 
werknemers 1ïls van de werkgevers. 

Mocht de economische ontwikke
ling in de loop van 1965 aanmerkelijk 
blijken af te wijken van die, welke 
op basis van het vijfde halfjaarlijkse 
rapport van de SER valt te verwach
ten dan zal t.z.t. nader overleg kun
ner{ worden gepleegd over de moge
lijkheid van een bijzondere uitkering. 
Daarbij zal dan vooral worden gelet 
op de ontwikkeling van de produk
tiekosten van het reëele loon en van 
de betali~gsbalans. 

En wat een mogelijke wijziging. van 
de spelregels der loonvorming be
treft, de heer Corver wees er nog 
eens op, dat onzerzijds altijd in be
ginsel een vrijer loon- en prijsbeleid 
is voorgestaan. 

Het moet in de concrete omstan
digheden echter ook in de praktijk 
mogelijk blijken en of de omstandig
heden van dit ogenblik niet naar 
beide zijden te grote risico's voor in
voering daarvan inhouden, zal wel 
eerst nauwlettend moeten worden 
bekeken. 

A. 
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WAAROM EEN MLF .... ? 
Door E. H. van Rees, Kapitein ter Zee. 

(Il) 

Bet militaire krachtenveld tussen het Sowjetblok en het westen is in 
een paar woorden samen te vatten als een westers kernwapenoverwicht 
gepaard aan een eonventioneel overwicht van de Sowjets. Als men de 
MLF invoert, wordt het kernwapenoverwicht vergroot. · 

Wanneèr.men de conventionele strijdkrachten van het westen zou ver
sterken wordt het evenwicht der conventionele wapens bevorderd. Boven
dien wordt· de mogelijkheid van "flexible response" vergroot. 

De vraag rijst dan, of de vele honderden miljoenen guldens die de MLF 
gaat kosten niet beter zouden zijn besteed aan versterking der conventi9-
nele wapens," of aan andere - nog nuttiger - projecten, zoals hulp aan 
onderontwikkelde gebieden. 

Beperken wij ons tot Nederland, dan 
herinneren wij ons de Defensienota, 
waaruit blijkt, dat Nederland niet ge
heel aan zijn NATO-verplichtingen vol
doet. Kunnen de twee- à driehonderd
miljoen gulden, die Nederland in de eer
ste jaren in het MLF-projekt zou moe
ten steken in geval van deelname, dan 
niet beter worden besteed aan vergro
ting van onze bijdrage aan conventione
le middelen in de NATO, zoals bijvoor
beeld versnelde mechanisering van onze 
divisies, versnelde uitvoering van het 
Starfighterprogramma of een extra fre~ 
gat voor de Koninklijke marine, of ver
wapening van de tweede kruiser, of een 
extra kernonO.e~boot? 

Het is bekend, dat de Sowjet-Unie fel 
is gekant tegen de MLF. Ik ben geneigd 
te veronderstellen, dat deze houding op
recht is, omdat de MLF de Duitse Bonds
republiek zeggenschap geeft over kern
wapens, hetgeen de Sowjet-Unie ziet als 
een vorm van "proliferation". 

In de inleiding stelde ik dat een op
lossing van een probleem een nog ern
stiger probleem kan oproepen en ik 
vraag mij dan ook af wat voor ·tegen
maatregelen de Sowjet-Unie zal nemen 
tegen de MLF. 

Zal een Sowjet-MLF het gevolg zijn, 
of zal op ander gebied het samenleven 
met de Sowjet-Unie op deze planeet 
worden bemoeilijkt? Zal dan Oost-Duits
land worden uitgerust met kernwapens? 

Ik kan mij niet onttrekken aan het 
gevoel, dat met de MLF een extra-irri
tatie voor de Sowjet-Unie wordt gecre-

N. Va Houthandel 

v.h. W~ KUNST 

* 

EL!MSKANAAL Z.Z. 19 

GRONINGEN 

Telef. 05900. 36541 • 

INGEZONDEN 

ëerd, die niet nodig is. De MLF zoals 
thans voorgesteld, munt uit door ge
brek aan flexibiliteit. De MLF-schepen 
k!unnen slechts kruisen over de oceanen, 
zoals de Vliegende Hollander, alleen met 
dit verschil, dat op elk MLF-schip een 
paar honderd man zitten, die bezig moe
ten worden gehouden. 

Als ,.pro-argument" voor Nederlandse 
deelname wordt wel eens aangevoerd, 
dat indien Engeland zou deelnemen aan 
de MLF, Nederland in een nauwere 
sfeer van samenwerking geraakt met een 
gezelschap, dat niet alleen bestaat uit 
Westeuropese landen, zulks in tegenstel
ling tot de Westeuropese organisatie, 
waar wij deel van uitmaken ·en waarvan 
Engeland is buitengesloten. Doch gezien 
de Labour-overwinning is de kans op 
Britse deelname aan de MLF vermin
derd. Bovendien lijkt dit "pro-argunient 
wat ver gezocht. 

Indien geen M.L.F., wat dan? 
De heer Smith verwijt in zijn lezing 

de Westeuropese landen, dat zij niet met 
suggesties zijn gekomen ten aanzien van 
de medereggenschap over kernwapenen: 

,.If consultation about alliance stra
tegie forces remain imperfect, it is 
not for lack of good will or machi
nery. Rather it is because the consul
tation is one sided. So long as con
sultation means other countries ad
vising the US what to do with Ame
rican strategie power, to which they 
have made little contribution, I have 
the feeling that it will, while use
ful, remain limited in effect. The ef
fectiveness of consultation is apt to 
be in direct proportion to the de
gree of participation by the consul
ting nations, in the operation they are 
consulting about." 

Deze woorden van de heer Smith geven 
de situatie niet geheel-zuiver weer, want 
een groot aantal NATO-leden wenst geen 
medezeggenschap, doch wordt desondanks 
door de Amerikaanse regering onder 
zware druk gezet deel te nemen aan de 
MLF; een voorbeeld daarvan is Neder
land. 

De leden die medezeggenschap willen 
en tevens kernwapenen bezitten worden 
overreed tot deelname aan de MLF, om
dat de Amerikanen blijven streven naar 
een monopolie-positie op het gebied der 
kernwapens. 

Het lid dat krachtens verdrag geen 
kernwapens mag hebben, krijgt voor deel
name aan de MLF wèl zeggenschap daar
over. 

De MLF lijkt derhalve een principieel 
onjuiste oplossing en de enige andere weg 
is, dat de Amerikaanse regering berust 

N.V. AANNE:MERSBEDRIJF V /h J. ST AM 
KORTENAERSTRAAT 3 te ZWIJNDRECHT 

TELEFOON (01850) 2 86 63 

• 
WONINGBOUW 

1n het bestaan yen de Britse en Franse 
kernwapens en dat zij tot eeri wederzijds 
aanvaardbare samenwerking op dat ge
bied tracht te komen, zowel strategisch 
als tactisch. 

Daartoe is echter een volslagen andere 
politiek jegens Frankrijk nodig, een po
litiek, die niet leidt tot isolatie van 
Frankrijk, doch tot binding, De nieuw 
verkozen president van het land, dat op 
zijn munt een Indianenhoofd heeft afge
beeld met daaronder het woord "LIBER
TY" zal voor het realiseren van deze bin
ding de nodige offers moeten brengen, wil 
president De Gaulle daarmede accoord 
gaan. 

Hoewel wij de laatste conclusie van de ge
achte inzender geenszins onderschrijven, heb-

. 

sha.ve 
lotion 

tJer6uet·end frist 

een 
fantás!isch 
geschenk I .. 
~ • 

ben wij zijn kernachtig en uiterst deskundig 
betoog gaarne in ons blad geplaatst. 

Red. Vrijheid en Democratie 

OVERZICHT SPREEKBEURTEN 
1964: 
18 december 
1965: 

8 januari: 

9 januari: 

11 januari: 
12 januari: 
14 januari: 
15 januari: 
18 januari: 
21 januari: 
29 januari: 

30 januari: 
3 februari: 
5 februari: 
8 februari: 

11 februari: 
12 februari: 

18 februari: 
19 februari: 

Amsterdàm 

Emmelomd 
Vinkeveen 
Heerenveen 
Meppel (JOVD) 
Assen 
Vlaardingen 
Zwijndrecht 
Drachten 
Baarn 
Amsterdam 
Molenaarsgraaf 
Vlissingen 
Rockanje· 

. Ruurlo 
~oekse Waard 
Schiedam 
Hoogeveen 
Steenwijk 
Meppel 
Emmen 
Winterswijk 
Wageningen 

Mr. "vV. J. Geertsema 

Mevr. H. van Soli9eren-Downer 
Mr. F. Portheïne 
J.C. Corver 
Mr. W. J. Geertsema 
Mr. H. van Riel 
Mr. W. J. Geertsema 
Mevr. H. van Someren-Downer 
Ir. L. G. Oldenbanning 
Mr. H. van Riel 
Mevr. H. van Someren-Downer 
Mevr. H. van Someren-Downer 
Sidney J. van den Bergh 
J.C. Corver 

·Th, H. Joekes 
Mevr. H. van Someren-Downer 
Th. H. Joekes 
Mevr. H. van' Someren-Downer 
Ir. D. S. Tuijnman 
Th. H. Joekes 
Ir. L. G. Oldenbanning 
Mevr. H. van Someren-Downer 
Mr. W. J .. Geertsema 

26 februari: 
4 maart: 

Wolvega 
Goeree/Overflakkee -
Almelo 

Dr. K. van Dijk 
Mevr. H. van Someren-Downer 
Mevr. H. van Someren-Downer 
Th. H. J oekes 5 maart: 

(Lib. Soc.) 
8 maart: 

10 maart: 
19 maart: 
31 maart: 

7 april: 
28 april: 
(Vrouwenorg. 
+ JOVD) 

Leeuwarden 

Gouda 

Emmen 
Gorredijk 
Heerlen 
Goes 
Gouda 

Mevr. Mr. J. M. Stoffels- van 
Haaften 

Mevr. H. van Someren-Downer 
Mevr. H. van Someren-Downer 
Mevr. H. van Someren-Downer 
Mevr. H. van Someren-Downer 
Mevr. H. van Someren-Downer 

N.B. IN DEZE OPGAVE ZIJN NIET VERWERKT DE SPREEKBEURTEN, 
WELKE DOOR ONZE KAMERLEDEN EN ANDERE SPREKERS BUITEN 
HET VERBAND VAN ONZE PARTIJ WORDEN GEHOUDEN. 

j UIT DE PARTIJ l 
NIEUWE AFDELING 
BERGAMBACHT OPGERICHT 

Op 8 december j.l. vond een bijeen
komst plaats in café-restaurant •t Cen
trum te Bergambacht met het doel een 
afdeling van de VVD op te richten. 

Onder de talrijke aanwezigen bevonden 
zich de heren F. P. Nobel, voorzitter van 
de afdeling Lekkerkerk, A. Hoogendoorn, 
voorzitter van de afdeling Ouderkerk a;'d 
IJssel, L. van Vlaardingen, organisator
propagandist en H. G. Raadhuyzen, regio
naal propagandist van Zuid-Holland. 

Als spreker trad op mr. F. Kort
hals-Altes lid van het Dagelijks Be
stuur met als onderwerp: "De doel-

stellingen van de Volkspartij voor Vrij
heid en Democratie". 

Van de gelegenheid om vragen tè 
stellen werd druk gebruik gemaakt. 
Hierna werd met algemene stemmen 
besloten de afdeling op te richten. 
Het voorlopig bestuur is als volgt sa
mengesteld: 

Voorzitter, A. van Wijngaarden, 
Secr. penningm. D. A. Kok, Lekdijk 
West 19a, en lid, P. Oskam. 

DAGELIJKS BESTUUR 
GROEP NEDERLAND 
LIBERALE INTERNATIONALE 
BIJEEN 

Het dagelijks bestuur van de groep Ne
derland van de Liberale Internatio:u1.le 
heeft op woensdagavond 9 december in 
Den Haag vergaderd ter bespreking van 
de statuten en de financiële toestand. 
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REMWEG 
De REM is uit de lucht, de om

roepverenigingen hebben weer het 
rijk alleen in de ether. Zowel in de 
Tweede- als in de Eerste Kamer heb
ben onze fracties zich fel verzet te
gen de wijze waarop de regering het 
REM-probleem wil oplossen. 

De juridische bezwaren hebben bij 
beide fracties zeer zwaar gewogen. 
Het is uiterst bedenkelijk als een 
land exterritoriaal gaat opereren op 
deze wijze, 

Dan spreken we nog niet van de 
lachwekkende operatie die nodig is 
geweest om de Anti Remwet toe te 
passen. Of dit het prestige van ons 
land internationaal goed doet, is op 
zijn minst te betwijfelen. 

Intussen moeten we voor ditzelfde 
prestige het beste hopen van de pro
cessen die te wachten zijn. Mocht de 
REM of de onderneming die er achter 
staat een proces tegen de Staat der 
Nederlanden winnen, dan .zou dit een 
blamage zijn voor de overigens zo 
bekwame minister van justitie. 

Wat zou de positieve oplossing zijn 
geweest? 

Alsnog op· de kortste termijn op 
eigen grondgebied datgene tot stand 
brengen waaraan gezien de popula
riteit van de REM behoefte bestaat. 

Bij deze behoefte gaat het niet 
allereerst om de reclame, maar om . 
de openheid in de ether, het alter
natief naast de omroepverenigingen. 
Was dat tot stand gebracht, dan zou 
de REM geen poot aan de Noordzee
bodem hebben gekregen of in korte 
tijd overbodig zijn geworden. 

'Jan zou Nederlands aanzien niet in 
de waagschaal zijn gesteld, dan zou 
een slepend probleem werkelijk op
gelost zijn. 

Nu is er niets positiefs gebeurd. 
Het ongenoegen over deze hele 

gang van zaken bestrijdt men niet 
met de mondjesmaat-openheid van 
minister Bot, maar alleen met echte 
openheid, en echt alternatief. Het is 
de taak van regering en parlement 
dit snel tot stand te brengen. 

VERGETEN 
* * Mr. H. W. van Doorn, K.V.P. * Tweede Kamerlid en blijkbaar 
vooral voorzitter van de K.R.O., heeft 
grof geschut in stelling gebracht. Op 
een kringvergadering van zijn partij te 
Amsterdam stelde hij een ultimatum 
aan de V.V.D.- en C.H.-ministers. Deze 
ministers zouden moeten aftreden als 
zij niet akkoord gaan met de inhoud 
van de motie-Baeten omtrent het 
aether-beleid, die op 21 of 22 december 
in de Tweede Kamer in stemming 
komt. Zonder op dit debat vooruit te 
lopen moet men constateren, dat de 
heer Van Doorn twee dingen uit het 
oog verliest. Hij is blijkbaar "vergeten" 
dat bij, hoewel oud-voorzitter van de 
K.V.P., geen voorzitter van de K.V.P. · 
Tweede Kamerfractie is. Eveneens is 
hij j:'eheel "vergeten", dat er een ak
koord van Wassenaar bestaat. Zijn par
tijgenoot mr. P. A. Blaisse dacht er op 
die vergadering anders over. 

STATUS 
* * De burgemeester van Best reed * -zo oordeelden de GeeL Staten 
van Brabant - in een te bescheiden 
auto. Dies verhoogden zij des burge
meesters onkostenvergoeding. Achteraf 
werden deze kosten weer met een aan
tal bonderden guldens verminderd. 
Toen bracht de burgemeester de zaak 
voor het ambtenarengerecht in Den 
Haag. Dit zal 24 december uitspraak 
doen. Dit geval van status-symboliek 
- wèl te duur, nièt te duur - ligt, 
neen staat, ons zwaar op de maag. Men 
kan er begrip voor hebben dat de 
burgemeester te kijk staat, wanneer 
hij in een te onaanzienlijke auto rijdt. 
Maar bij staat eveneens te kijk en 
zelfs aan de schandpaal, als de ·auto 
zijn status te boven gaat. In dit span
nend geval wachten wij in alle "sta
ten" de uitspraak af. 
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MIJN OPINIE IS • • • • 

Als rechtgeaard liberaal verontrust mij 
het optreden van het kabinet-Marijnen, 
waarvan de verantwoordelijkheid mede 
wordt gedragen door de V.V.D. 

De V.V.D. is, oorspronkelijk als Partij 
van de Vrijheid, opgericht na de tweede 
wereldoorlog om te komen tot een bun
dèling speciaal van de middengroepen. 
Men zou dus van de V.V.D. een beleid 
mogen verwachten, dat tenminste voor de 
belangen van deze groepen op zou durven 
komen, niet alleen met woorden, maar 
ook met daden. 

Het kabinet-De Quay, waarin de V.V.D. 
voor het eerst na vele jaren de Partij van 
de Arbeid verving, heeft vele moeilijke 
ijskastproblemen moeten afhandelen, en 
heeft daarnaast toch nog kans gezien het 
regeringsbeleid enigszins om te buigen 
in een wat minder dirigistische richting. 
Daarbij heeft het in sterke mate gestreefd 
de voortschrijdende geldsontwaarding, 
veroorzaakt door de steeds op elkaar vol
gende loonsverhogingen, tegen te gaan. 

Van het kabinet-Marijnen hadden we 
gehoopt en verwacht, dat haar beleid nog 
wat sterker zou zijn, omdat de goede weg 
reeds was ingeslagen. 

Hiervan is weinig terecht gekomen en 
ook van V.V.D.-zijde wordt geen conse
quente houding aangenomen ten aanzien 
van het regeringsbeleid. 

De middengroepen, welke toch de rug
gegraat van de V.V.D. uitmaken, worden 
steeds weer blootgesteld aan onaangena~ 
me maatregelen van de regering, welke 
mede onder V.V.D.-verantwoordelijkheid 
·zijn ontstaan, o.a. met betrekking tot: 
A.O.W., loonexplosies, verhoging accijnzen 
op benzine, voorgestelde verhoging van 
wegenbelasting, uitstel van belastingver
laging (jarenlang het paradepaardje van 
de V.V.D., waarvan door de voortgaande 
inflatie geen reëel effect is te verwachten, 
speciaal niet van het kleine gedeelte voor 
de middengroepen), woningbouwbeleid, 
enz. 

Het is jammer, dat de V.V.D., welke 
zo'n goed beginselprogramma heeft en 
daarin de volle ontplooiing van de indi
vidu zo voorstaat, er in de praktijk niet 
volledig achter durft te gaan staan en 

steeds tot een compromis bereid is. 
Dit is de tragedie van de V.V.D., die 

hierdoor veel van haar kracht verliest 
(L'histoire se repête: denk maar aan het 
V.V.D.-beleid inzake het voormalige Ned. 
Indië en aan het beleid ten aanzien van 
ex-minister Visser met de "onderste 
steen"). 

Het verdriet mij, dat de V.V.D. :P,aar 
oorspronkelijke opzet niet waar kan ma
ken (is misschien de naam Volkspartij 
hiervoor typerend?), en op deze wijze 
vele liberalen van zich vervreemdt. Mo
gelijk verklaart dit het optreden van di
verse liberale groeperingen bij de laatste 
verkiezingen. 

Vianen D. OSKAM 

Het wil ons voorkomen, dat de geachte in
zender de daden van het Kabinet-Marijnen 
veel te ongunstig ziet. Om ons tot enkele voor
beelden te bepalen: de strijd tegen de geld
ontwaarding wordt door dit Kabinet en in het 

·bijzonder door Minister Witteveen hardnek
kig en geenszins zonder s-ucces gevoerd. In
zender vergeet trouwens, dat de monetaire 
situatie niet los van het buitenfund kan wor
den beschouwd. Hij verliest ook uit het oog, 
dat in dit Kabinet, dat op een samenwerking 
van Ministers van verschillende politieke 
kleur berztst, de V.V.D. het niet alleen voor 
het zeggen heeft. Wanneer men op zijn tijd 
niet tot compromissen bereid is, wordt het 
land onregeerbaar. De enige uitkomst is dan 
een dictatuur, waar inderdaad vrm compro
missen geen sprake is en alle niet-gelijkgezin-
den worden uitgeschakeld. . 

Wat verder de middengroepen en de belas
tingverlaging betreft, het is inzender toch stel
lig bekend, dat het eerste gedeelte van die 
verlaging 1 juli 1965 zal ingaan. Dat daarvan 
door de voortgaande inflatie geen reëel effect 
te verwachten is, schijnt ons in strijd met de 
feiten. 

Tenslotte de verhoging van de accijns 
(juister, bestemliging van die verhoogde ac
cijns) op benzine en vrm de motorrijtuigenbe
lasting. Die verhogingen moeten ten goede 
komen aan een snelle verbetering vrm ons 
wegennet. Het schijnt ons een misverstand 

FRA~S RESTAURANT • BAR - TE.RRAS 

DE RONDE VENEN 
Uniek uitzicht over de plassen. Ruime parkeer

gelegenheid, De juiste, rustige sfeer voor Uw 
zakenlunch of -diner. 

Groenlandsekade 73 - Vinkeveen • Tel. 02949-251 
DES ZONDAGS GESLOTEN 

CAPELLE AAN DE IJSSEL 

Soms zijn er verrassingen; zo ver
namen wij nu, dat er in Capelle 

a/d IJssel een vrouwengroep bestaat. 
Deze hield in november onder leiding 
van de voorzitster, mevrouw Bijl-Mey
ling, een goed bezochte bijeenkomst in 
de door de secretaresse, mevrouw Hui
zer-Hoekman, beschikbaar gestelde, met 
bloemen versierde zaal van de N.V. Hui
zer. 

Mevrouw Bier-Reitsma, lid van de ge
meenteraad van Nieuwerkerk a;d LJssel, 
sprak over het werk van de VVD in de 
gemeenteraad. · 

Haar causerie werd door de aanwezi
gen zeer op prijs gesteld. 

VAN HIER EN DAAR 

Er liggen nog enige aankondigingen, 
die te laat kwamen om in deze 

rubriek tijdig geplaatst te worden. De 
post is helaas niet meer zo betrouwbaar 
als vroeger (en bezorgt soms wel eens 
iets helemaal niet!). 

Van deze bijeenkomsten kregen wij 
geen verslagjes, maar wij willen ze hier 
wel noemen, zodat men kan zien wat er 
omgaat en men er zich misschien door 
kan laten inspireren. Wij geven ze hier 
in volgorde van de data. 

In Zeist sprak de heer J. J. M. 
Truyens, directeur van de gem. dienst 
SOCiale Zaken, over de Algemene Bij
standswet die 1 januari a.s. in werking 
treedt. 

~ 

Copie .voor dese rubriek te sen-
den aan: Mej. Joh. H. Springer, 
Alexanderstraat 16, Haarlem, 

Voorschoten had de heer H. J. L. Von
hoff, lid van het D.B .. van de VVD uit
genodigd de mammoetwet te behande
len. 

In Utrecht (stad) sprak de journaliste, 
mevrouw Mimi Rijpstra-Verbeek, over 
Europese Burgerzin. 

Voorschoten zocht het later op een 
fleuriger terrein. Op een contactavond 
hield mevrouw E. P. H. Corten-Beukema 
een causerie over tuinaanleg, planten en 
bloemen. 

Kennemerland Zuid 
mej. S. M. J. van Dam, 
De strijd van ds. M. L. 
rassendiscriminatie. 

luisterde naar 
die sprak over 
King tegen de 

te menen, dat het wegverkeer in zi:in totaliteit 
die betrekkelijk kleine extra lasten niet zou 
kunnen dragen. De jaarlijkse toeneming van 
het autopark met 100.000 wagens bewijst het 
tegrmdeel. En, een goed modem wegennet is 
trouwens economisch voor het bedrijfsleven 
van groot belrmg. 

Redactie r uJheid en Democra#tJ 

DAGELIJKS BESTUUR EN 
HOOFDBESTUUR 
VERGADERDEN 

Zaterdag 12 december j.l. kwa
men zowel het Dagelijks Bestuur 
als het Hoofdbestuur der Partij te 
Utrecht in vergadering bijeen. 

Het Dagelijks Bestuur behandelde 
een aantal zaken. van huishoudelij
ke aard. 

In het Hoofdbest:mr kwamen on
der meer ter sprake de activering 
der Partij en de rapportage der 
Partijcommissies, benevens andere 
huishoudelijke kwesties. Daarne
vens werd de politieke toestand be
sproken. 

Massief kartonnen · 

DOZEN 

voor export en 
binnenlands 
·gebruik 

N.V. Stroocartonfabriek v/b 

E. Free & Co. 
1L W. STRAAT 20--22, 

OUDE PEKELA 

Afd. Kartonnage 
TeL nr. 0 59 78- 22 33. 
Tx. nr. 53251 

VROUWEN VAN BOEREN EN 
TUINDERS IN GEZIN. 
HUISHOUDING EN BEDRIJF 

Dit is de titel van een overdruk van 
ca. 25 bladzijden uit het "Agra

risch plan voor Noord-Holland". 
Het is het resultaat van een onderzoek 

in Noord-Holland en dus daarvoor in de 
eerste plaats van belang, Wanneer wij 
het doorzien komt het ons echter voor, 
dat het ook anderen kan interesseren, 
niet alleen voor vergelijking met de 
eigen omgeving, maar ook omdat er fac
toren van algemene aard besproken wor
den. 

Er zijn 83 interviews gehouden en 
daaruit zijn de volgende paragrafen ge
maakt: de huishouding, de bewerkelijk
heid van de woning, het contact met het 
bedrijf, de voorbereiding van de kinde
ren op het maatschappelijk leven, be
moeïenis met de beroepskeuze van de 
Zoons en idem van de dochters, gastvrij
heid, de centrale positie in het gezin 
vergt vrije tijd, het geisoleerde wonen. 
Stedelingen kunnen hierdoor een kijkje 
krijgen op een heel ander huishouden en 
gezinsleven dan zij zelf hebben. 

Problemen, die in het algemeen maat
schappelijk leven en in de politiek een 
rol spelen kunnen er door verhelderd 
worden. 

De prijs van de overdruk is f 2,
plus t 0,30 porto, te bestellen bij het 
Provinciaal Bestuur van Noord-Holland 
te Haarlem. Men kan het geschrift ook 
bij ons lenen. 
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Mr. }. de JfiTilde 

WONINGN-OOD VORMT IN W.EZEN 
EEN FINANCIERINGSVRAAGSTUK 

Donderdag 10 december j.I. sprak 
mr. J. de Wilde, lid van de Eerste 

=Kamer dèr Staten Generaal, voor 
·de radio over het woningbouw- en 
huurbeleid. 

Aan deze radio-rede ontlenen wij 
·onder meer· het volgende: 

Ik wil vooropstellen, dat er vóór de 
oorlog 2 miljoen woningen in Nederland 
waren en circa 2 miljoen huishoudens, 
terwijl wij geen woningnood hadden, al
thans niet in die zin zoals deze nog steeds 
bijna 20 jaar na de oorlog, door ieder
een aan de lijve wordt gevoeld. 

· Wij moeten bedenken, dat er inmiddels 
·wezenlijke wij,zigingen hebben plaatsge
y;onden, waarvan de voornaamste zijn: 
gezinsverdunning, het stellen van hogere 
eisen aan de bewoning als gevolg van de 
welvaart en een verdere scheiding tussen 
woon- en arbeidsplaats. _ 

Op grond van de vergelijkende cijfers 
·van vóór en na de oorlog kan men stel
len dat - ook indien men rekening 
houdt met de gezinsverdunning -. er 
nimmer in Nederland zoveel woonruimte 
ter beschikking is geweest als thans. De 
verdeling van deze ruimte is echter geheel 
scheefgetrokken. 

Vraag naar betere woningen 
De scheiding van wOon- en arbeids

plaats en de behoefte aan betere accom
modatie hebben een tegenovergesteld ef
fect op het verschijnsel woningnood. De 
behoefte aan meer comfort houdt in, dat 
de vra~g naar woonruimte zich steeds 
meer richt op de betere woningen, in het 
bijzonder op die woningen, die na de 
oorlog zijn gebouwd, hoewel de kostprijs 
en zelfs de huren niettegenstaande de rui
me subsidies die gegeven worden, veel 
hoger liggen. De scheiding tussen woon
en arbeidsplaats met de daaraan verbon
den verbeterde transportmogelijkheden 
heeft tot gevolg, dat iemand in de keuze 
van zijn woonplaats veel vrijer is dan 
vroeger. 
De jongeren onder ons kunnen zich nau
welijks voorstellen hoe de toestand voor 
de oorlog was. Indien men ging trouwen 
liep men wat rond in de buurt waar 
men zou willen gaan wonen en men had 
dan eeri grote keuze tussen woningen, die 
leeg waren of leeg kwamen. Het ambte
lijke apparaat kwam er niet aan te pas; 
men had geen vestig·ingsvergunning en 
geen toestemming van huisvestingsautori
teiten nodig; alleen de toestemming van 
de eigenaar, die vlot werd gegeven met 
nog een behangetje voor het opknappen 
van de woning toe. 

Doorstroming gestagneerd 
Op dit moment is de hele doorstroming 

gestagneerd. DJ.t betekent, dat iedere bur
ger de woningnood aan de lijve voelt, 
omdat er in het menselijk leven, vanaf 't 
geboren worden t"t de. dood, steeds wis
selende situaties optreden, gepaard met 
gewijûgde behoeften aan woningcomfort. 

Op het ogenblik leven we in de onmoge
lijke situa.tie, dat een jong gezin bij 
ouders moet intrekken dan wel een voor 
zijn gezinsbudget veel te dure nieuw
bouwwoning moet betrekken. Degenen, 
die oudere kinderen hebben en een groter 
gezinsinkomen, betalen in hun, oudere 
woning veel minder huur. De ouderen vin
den geen plaats in bejaardentehuizen of 
in woningen voor bej·aarden-alleen
staanden, omdat voor ·deze categorie on
·Voldroende gebouwd wordt en zij in hun 
te grote oudere woningen een huur beta-

len, die zij nog net kunnen opbrengen. 
· Het vorig j.aar opgetreden kabinet, dat 

de bestrij<Hng van de woningnood voor
opstelde, heeft in de twee nota's, die mi
nister Bogaers heeft geschreven, thans 
het hele complex van vraagstukken, die 
er liggen, aan de orde gesteld. 

Twee nota's 
De eerste nota met de moeilijke naam 

richtte zich op het meer en efficiënter 
bouwen; de tweede nota, die in feite voor 
de oplossing van de woningnood ·____.: zoals 
boven omschreven - belangrijker is, 
richt zich op een betere verdeling van 
het woningbezit. Ik geloof dan ook be
paald, dat de regering de juiste koers 
inslaat voor het oplossen van de woning-

. nood en dat de minister van Volkshuis
vesting, nu hij zijn tweede nota heeft 
voorgelegd, niet vetweten mag. worden, 
dat hij een wisselende koers vaart. Inte
gendeel, de tweede nota is een noodzake
lijk complement van de eerste: zij is voor 
de oplossing van de woningnood zelfs veel 
belangrijker. 

Zojuist heb ik gezegd, dat de behoefte 
van ·het Nederlandse volk duidelijk in de 
richting gaat van een beter woongerief; 
dit is een verheugend verschijnsel, aange
zien een gezonde volkshuisvesting een 
groot sociaal goed· is. 

De logische consequentie van deze 
stelling is echter, dat men dan ook de 
bereidheid moet hebben meer voor de 
woning te betalen. Indien men bedenkt 
ditt het Nederlandse volk voor de oor
log 15 pct. van het nationale inkomen 
betaalde voor woongerief, terwijl dit 
thans slechts 8 pct. is, is het duidelijk 
dat de wensen naar een beter woonge
rief niet parallel lopen met de finan
ciering daarvan. Ik ben het dan ook ge
heel eens met de minister, dat de op
lossing van de woningnood in feite een 
financieringsvraagstuk is. 
Ik zou het zo willen stellen, dat het Ne

derlandse volk bereid moet zijn voor dit 
kostbare goed namelijk een goede volks
huisvesting, haar offer te brengen. Indien 
men· dit niet doet,. zal ons nageslacht 
nimmer de vrijheid van keuze van een 
woning hebben, zoals wij dat vroeger had
den en zal ons woningbezit ongetwijfeld 
verkommeren. 

Ik geloof dat ieder in Nederland, die 
met deze problemen vertrouwd is, er net 
zo over denkt. Indien men hiernaar in 
het verleden had gehandeld, zou de wo
ningnood reeds tot het verleden hebben 
behoord. Ik hoop echter van harte, dat 
men in de toekomst uit politieke over
wegingen geen stok tussen de benen van 
de minister zal steken nu hij van plan 
is het probleem fundamenteel aàn te pak
ken. Men kan niet alléén met de mond 
belijden, dat de volkshuisvesting een kost
baar goed is, zonder hieraan de directe 
consequentie te verbinden, dat 't Neder
landse volk dan ook haar offers hiervoor 
moet brengen. 

Offer voor een woning 
Bij de wijze, waarop dit offer moet 

worden gebracht, moet men niet uitgaan 
van de toevalligheid, dat Jantje of Pietje 
in de een of andere woning wonen; men 
kan ook geen offers vragen van de vele 
bejaarden, die van minimale inkomens 
leven: op deze categorie behoort de sub
sidiepolitiek juist te worden gericht. 

Het is echter volstrekt billijk, dat ieder 
die als gevolg van de welvaart een toe
nemend inkomen geniet, hiervan een deel 
afstaat voor de financiering van ons wo
ningbezit, dat wil zeggen: de oplossing 
van de woningnood. Dit is sociale poli
tiek. 

N.V·. RIJNSTAAL 

FABRIKANTE 

v /h J. W. Oonk & Co. 
Telefoon 24941 I 45 - Arnhem 
Postbus 42 
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GELASTE 

STALEN BUIZEN I 
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CONFERENTIE 
OVER DE EUROPESE EENHEID 

's-GRAVENHAGE 16 JANUARI 1965 

Pulchri Studio - Lange Voorhout l5 - Aanvang 10.30 v.m. 

Op deze conferentie, die wordt georganiseerd door de Kamercentrales 
Dordrecht, 's-Gravenhage, Leiden en Rotterdam, zal worden gesproken 
en gediscussieerd over 

"DE HOUDING VAN NEDERLAND IN DE EUROPESE 

GEMEENSCHAPPEN EN DE LIBERALE KIJK DAAROP". 

Praeadviseurs: 

Mr. H. R. NORD, 
Secretaris-Generaal van het Europees Parlement. 

Mr. Dr. C. BERKHOUWER, 
Lid van de Tweede Kamer, 

Lid van het Europees Parlement. 

Toespra~k van 

Zijne Excellentie J. REY, 
Lid van de Commissie van de E.E.G . 

Deze conferentie staat onder voorzitterschap van 

Mevrouw Mr. J. M. STOFFELS-VAN HAAFT·EN, 
Lid van de Tweede Kamer, 

Voorzitster Raadgevende Interparlementaire Benelux-Raad, 

Lid van de raadgevende vergadering van de 
Raad van Europa en West-Europese Unie. 

De deelnemers, die zich opgeven aan het Secretariaat van de Afdeling 
's-Gravenhage, Prins Hendrikplein 13, Telefoon (070) 39 30 52 - n<t 
kantoortijd (070) ·· 36 05 05, zullen tijdig de praeadviezen ontvangen. 
De kosten van de conferentie bedragen .f 8.50 (inclusief lunch); voor 
hen, die niet deelnemen aan de lunch (lunchtijd 12.30 tot 13.30 uur) 

bedragen cie.kosten f 3.50. 

Op te zenden aan het Secretariaat Afdeling 's-Gravenhage. 

Ondergetekende De kosten ad f 8.50 of f 3.50 zijn 
overgemaakt op, postrekening 7112 
van de Algemene Bank Nederland 

Adres 

Lid van Afdeling 

. N.V., Kantoor 's-Gravenhage ten 
gunste van de rekening: "V.V.D.
Conférentie". 

Handtekening 
meldt zich aan voor deelneming aan 
de conferentie op 16 januari 1965. 

WeCJens gebrek aan plaatsruimte moesten 
enige afdelingsberichten blijven overstaan. 

VERVEN EN LAKKEN 
VAN GOIID.N, HUIZBI 

autolakken 
vemiaaen 
Industrielakken 
ach aapevervan 

conatructlevarven. 
muurverven 
plasUcofor verven 
hulsechilderverven 

BUITENLANDSE FABRIEKEN EN VESTIQINQEN O.A. IN BELQI!, DENEMARKEN, 
DUITSLAND, ENGELAND, FINLAND, FRANKRIJK. ITALII!, JAPAN, PAKISTAN EN IPANJE 

FRIESCH-GRONINGSCHE HYPOTHEEKBANK "·'· 
EN AANGESLOTäN BANKEN 

Amsterdam - Arnhem - Eindhoven - 's-Gravenhage 
Groningen - Rotterdam 

PANDBRIEVEN 
EEN VEILIGE EN RUSTIGE BELEGGING 

I 
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GOED SU(~CES VOOR 
ST AATSSEf:R"E'I~ARIS .... ~EYZER 
En een initiatief van minister Luns 

ER is alle aanleiding, deze ru
briek ditmaai te beginnen 

met een gelukwens aan het adres 
van onze geestverwant staatssecreta
ris M. J. K e y ze r, van Verkeer en 
Waterstaat. Een persoonlijke geluk
wens, maar die tevens inhoudt een 
felicitatie aan ons zo uiterst belang
rijke grensoverschrijdende vervoers
wezen. 

Reeds eeuwenlang is ons land eco
nomisch internationaal georiënteerd 
door zijn zeescheepvaart, zijn kust
vaart en zijn binnenvaart (vooral 
oveT de Rijn) en in deze eeuw is 
daaT, naast het IuchtverkeeT, in 
steeds toenemende mate het interna
tionale wegvervoeT bijgekomen. 

In EEG-veTband is dat gTensoveT
schrijdende veTvoeT een uiteTst ge
wichtige jactoT en N edeTland heeft 
een felle stTijd te voeTen om de po
sitie, welke het heeft veTWOTven, te 
behouden en waaT mogelijk veTdeT 
uit te bouwen. 

Reeds bij de discussies opA novern
beT in de openbare vergadeTing van 
de vaste commissie vooT VerkeeT en 
WateTsiaat uit de Tweede KarneT was 
iedereen ondeT de indTuk van de ge
degen kennis van staatssecTetaTis 
KeyzeT op dit zo moeilijke en ge
cornpiiceeTde terrein en WeTd hem 
oolc van alle zijden - dooT wooTd
voerdeTs deT "Tegeringsfracties", 
maar ook dooT die van de socialisti
sche oppositie- hulde gebracht voor 
hetgeen hij in de vergadering van de 
Raad van Ministers van de EEG van 
20 oktobeT jl. had weten te beTeiken. 

In die cornrnissievergadeTing schet
ste de staatssecTetaris nog eens hoe 
moeilijk de onderhandelingspositie 
van Nederland was en welke aan
zienlijke belangen voor ons land op 
het spel stonden, terwijl de tegen
stellingen met de partnerlanden op 
dit punt bijzonder gToot waren. 

Daar kwam nog bij, dat de voor
stellen van de Commissie van de 
EEG - dat waren de voorstellen van 
mei 1963 - de situatie alleen nog 
maaT hadden verslechteTd. 

* * * 

I N deze omstandigheden heeft 
de - staatssecretaris ten op

zichte van de Europese veTvoeTspoli
tiek het initiatief genomen dooT na
mens de Nederlandse regeTing een 
memorandum, getiteld: "NaaT een 
Europees vervoeTbeieid" aan de Raad 
van Ministers van de EEG en aan de 
EEG-commissie aan te bieden, waar
in de Nederlandse inzichten en ver
langens op uiterst constructieve wijze 
weTden vooTgedragen. 

Het gevolg was, dat de Raad van 
Ministers reeds in zijn vergadering 
van 20 oktober bereid bleek in be
langTijke mate - met name o.a. ten 
aanzien van het communautaire con
tingent - van de voorstellen der 
Europese Commissie af te wijken en 
ket Nederlandse standpunt te aan
vaarden. 

Op 10 december jl. is nu in een 
nieuwe vergadering van de Raad 
van Ministe?·s te Brussel een akkoord 

bereikt. Een akko01·d, naar aanleiding 
waaTvan .,Het Vaderland" schreef, 
dat staatssecretaris Keyzer "met de 
ee?· is gaan strijken, dat hij eigenlijk 
het eerste evidente N ededandse S1iC
ces op supra-nationaal niveau heeft 
behaald met zijn compromis-voor
stellen tenake van het wegveTvoer 
in de Europese Economische Gemeen
schap." 

In het Brusselse akkoord moeten 
nog enige FTanse wensen waTden 
veTweTlet ten aanzien van de spooT
wegen en de binnenvaart, maar , .. een 
pTincipiële aveTeenstemming over de 
regelingen is beTeikt zondeT dat 
Nede-rland iets heeft moeten pTijs
geven." 

"Ook EEG ziet NedeTland als 
vTachtr~ideT van Europa", zo luidde 
de kop van een uitvoeTig bericht in 
"De T~id!De Maasbode", waarin dit 
katholieke blad een 1átlating van de 
heeT KeyzeT zelf citeerde na afloop 
van de vergadering van EEG-minis
ters van Verkeer: .,Het Nederlandse 
isolement is niet alleen geheel ver
dwenen, maar er is thans groot be
grip voor de positie van NedeTiand 
als expoTtLand van vervoeTdiensten 
en men wil ons zoveel mogelijk tege
moet komen." 

* * * 

ER zal, naar wij aannemen, 
t.z.t. nog wei een mededeling 

of b1·iej aan de Kamer verschijnen, 
waarin een nadere uiteenzetting van 
het tot nu toe bereikte wordt ge
geven. 

Op dit ogenblik moeten wij nog 
afgaan op hetgeen hieromtrent door 
de Brusselse correspondenten der 
verschillende bladen (o.a. uitvoerig 
in het "Alg: Handelsblad" en de 
N.R.Crt van 11 maart) werd gemeld. 

Volgens deze berichten komt het 
BTusselse akkoord, waarin de Neder
landse voorstellen grotendeels z~in 
opgenomen, hier op neer dat naast de 
bestaande bilaterale contingenten, 
die aan de behoefte worden aa.nge
past, communautaire contingenten 
worden ingesteld, die niet percents
gewijze worden verdeeld doch wor
den toegewezen op grond van (door 
Nederland krachtig bepleite) objec
tieve criteria. Volgens het voorstel 
der EEG-commissie zou N edeTland 
aanvankelijk slechts 19% hebben ge
kregen. in ove1·eenstemming met ons 
aandeel in de handel, maar geens
zins in aveTeenstemming met onze 
bestaande bijdragen van bijna 40o/o 
in het wegtransport. 

Voor het eerste jaar worden de 
vergunningen nu toegewezen op ba
sis van de gev1·aagde hoeveelheid, 
daarna zullen zij worden toegekend 
op basis van het gebruik, dat van de 
toewijzing in het eerste jaar is ge
maakt, èn van het handelsverkeer 
via de drie vervoerstakken: wegver
voer, binnenvaart en spoorwegen. 

De gemeenschapscontingenten ge
ven een vervoerder van een van de 
zes landen het recht tot het verlenen 
van diensten op het gehele grond
gebied van de Gemeenschap voor 

gTensoverschrijdend verkeer. En het
geen vrU was bl~ift vrij: het vervoer 
in de Benelux en Nederland-Italië. 

* * 

Staatssecretaris Keyzer ver
klaarde na afloop van dè mi

nisteriële bijeenkomst eveneens nog, 
dat Nederland voortaan ook niet meer 
geïsoleerd staat wat betreft de af
wijzing van margetarieven voor de 
RijnvaaTt. De Duitse minister See
bohm deed de suggestie, de oplossing 
te zoeken in een m·üe prijsvorming, 
waarbij de prijs achteraf wordt ge
p1tbliceerd. Deze snggestie zal nader 
worden best1tdeerd en in maart op
nieuw ter sprake komen. 

Zowel minister Seebohm (die de 
vergadering presideerde) als de Ita
liaanse delegatie kwamen het Neder
landse standpunt tegemoet, dat de 
vaart op de Rijn vrij moet bl~iven. 

In beginsel werd voorts nog een 
S1tggestie van de heer Keyzer over
genomen om in de loop van 1965 een 
internationale spoorwegconferentie te 
houden, wcwraan behalve· door de 
EEG-ministers ook door de spoor
wegelirecties zal worden deelgeno
men. 

Tenslotte werd op de Brusselse 
conferentie in beginsel nog overeen
stemrning bereikt over de opheffing 
van de dubbele autobelasting, de vrije 
invoer van de zich. in tanks van mo
torvbertuigen bevinde.nde brandstof 
en over de nonnen voor arbeids- en 
rusttijden en overure;;,. 

NOTITIES VAN 

ÈEN INSIDER 

E EN stuk Nederlands EEG-be
leid kwam de afgelopen week 

ook aan de orde in de openbare ver
gadering van de begratingscommis
sie voor Buitenlandse Zaken van de 
Tweede Kamer waar ministe1· Ltms 
steun kreeg vo~r een belangr~ik Ne
derlands initiatief. Die steun werd 
verleend in de vorm van een motie. 
die men als "motie van ondersteu
ning" zou kunnen aanduiden. 

Het ging om een onderwerp, waar
over de Kamer ai eens eerder heel 
duidelijke taal had gesproken. Het 
Europese Parlement staat nog steeds 
niet als een werkei~ik parlement met 
Teële bevoegdheden tégenoveT de 
Europese Commissie en tegenover de 
Raad van Ministers. Het wordt wei 
gehoord, maar een mede-beslissings
bevoegdheid heeft het niet. 

Dit gebrek gaat zich in de toe
komst levensgroot aandienen in het 
bijzonder ten aanzien van de agrari
sche politiek, waarvan het zwaarte
punt meer en meer naar Brussel 
wordt verlegd_ En heel in het bij
zonder zou het gemis van het z.g. 
budgetrecht worden gevoeld wánneer 
het EEG-Iandbouwfonds niet meer 
wordt gevoed door bijdragen uit de 
nationale schatkisten van de zes 
EEG-partners, maar door speciale 
EEG-heffingen over eigen (miljar
den-) middelen zal 'gaan beschikken. 

De Kamer heeft reeds bij een vo
rige gelegenheid duidelijk gemaakt, 
dat het voor haar onaanvaardbaar is, 
dat over dat fonds wordt beschikt 
zonder een wezenlijk tot gelding te 
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brengen budgetrecht van een werke
lijk Europees Parlement. 

Dat is ook het oordeel van de Ne
derlandse regering_ En al zijn rege
Ting en Kamer zich er beiden waar
schijnlijk wel van bewust dat er nog 
een hele afstand zal blijken te liggen 
tussen eis en inwilliging, de eis is nu, 
door een initiatief van minister Luns, 
in ieder geval heel duidelijk gesteld. 

Op 1 décember j.I. heeft de Neder
landse minister eel'!. complex van 
voorstellen bij de Raad van Ministers 
ingediend betrekking hebbend op een 
reiile ins~hakeling van het Europese 
Parlement bij de benoeming van de 
E1aopese Executieven en bij d-e com
munautaire wetgeving e?t in het bij
zonder ten aanzien van het budget
recht. ET wonlelt ook rechtstreekse 
veTkiezingen vooT het Europese Par
lement verlangd. waarbij ministe1· 
Luns zelfs de 11iterste datum van 1 
januari 1966 heeft genoemd. 

De minister bleek het echter wel 
eens te zijn met onze geestveTwant 
mr. Berkho1twer, die betoogde, dat 
directe verkiezingen toch vooraf zul
len moeten worden~ ·gegaan ·duoT uit
breiding van cle bevoegdheden van 
het Europese Parlement. Dit in te
genstelling tot de heer Westerterp 
( KVP), die president De Gaulle zag 
als hinderpaal om tot directe ve7·kie
zingen in de gehele Gemeenschap 
over te gaan en clan maar vast de 
Nederlandse afgevaardigden recht
streeks wilde doen verkiezen. 

* * 

0 VER de motie was men het in 
-~ ieder geval echter eens. Zij 

werd, met de handtekening à.a. vpn 
mevrouw $toffels-Van Haaften, in
gediend namens de begratingscom
missie en kreeg de stem van alle ne
gen aanwezige leden der commissie. 
Zij zal nu in de plenaire Kamerver
gadering over de begroting van Bui
tenlandse Zaken vanzelf onderwerp 
van beraadslaging zijn. Minister Luns 
sprak de hoop 1át, dat zij (dat zal 
dan na het Ke1·streces worden) met 
algemene sternmen zal worden aan
vaard. Deze motie luidt: 

De Kamer gelet op de verklaring 
va~ de Nede~landse regering, afge
legd in de Raad van de EEG op 1 de
cember j.l. met betrekking tot de uit
breiding en versterking van de be
voegdheden van het Europese Par
lement, 

met de regering van oo1·deel, dat 
de levensvatbaarheid van de Euro
pese Gemeenschappen in groot ge
vaar komt indien de Europese volks
vertegenwoordiging in de we?·kzaam
heden en in·de ontwikkeling van deze 
Gemeenschappen niet tijdig een haar 
toekomende ve1·antwoordeiUkheid 
zou krijgen, 

verklaart dat naar haar oordeel 
reeds bij de a.s. herziening van de 
financieringsregeling van het. Em·o
pese Oriëntatie- en Garanttefonds 
voor de Lanclbo1tW geen sprake kan 
zijn van ve1·vanging van d: directe 
financiële bijdragen der hel-staten 
door eigen middelen der Gen:een
schap zonder dat bij de begrotmgs
procedure van de EEG een centmie 
plaats wordt toegeke'lltd aan het Em·o
pese Parlement. 

nodigt de "regering uit de demo
cratisering van de Gemeenschappe.n 
met grote kracht te blij'Cen verded1-
gen". 
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,,Maak de 

Vettewinkel ét a p p e s!v stee m 

Vraag ons 

alle bijzonderheden. 

overhet 

Veilewinkel éteppesysteem. 

(Pos lb. 175, A' dam

Tef. 020-24 0362). 

I 
De HBU heeft voor haar rekeninghou
ders tegen een matige vergoeding safe
loketten beschikbaar. Hierin kunnen ·I stukken, die speciale waarde hebben, 

I 
I veilig worden opgeborgen. 

~~ Ook voor U: de HBU ~~ 
I HOLLANDSCHE BANK-UNIE N.V. I 
I· AMSTERDAM - DEN HAAG - ROTTERDAM I -------

Spinners en Twijners 

van 

Weef.- en T~icotgarens 

V. V.D. sterk!!'' 

CAB I NES op elk merk chassis, hetzij normaal besturing ot front
besturing, volledige slaap- of semi-slaapcabines. 

LAADBAKKEN zowel open • met boorden • als met huifconstructie. 
Uitvoering geheel volgens de voorschriften voor T.I.R. 
Dekkleden worden in eigen bedrijf gemaakt. 

GESLOTEN 
ALUMINIUM 

CARROSSERIEËN 

alle uitvoeringen te leveren in zeewater-bestendig 
aluminium. Het opbouwsysteem volgens de modernste 
methodes, patent S.A.A.G. Zwitserland. 
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notionaal en internationaal bekend! vroeg prijs en inlichtingen. 

CARROSSERIEFABRIEK 

FIRMA PAUL & VAN WEELDE 
's-Gravenweg 350 Nieuwerkerk a/d IJssel (Holland) 
Telefoon Directie, fabriek en boekhouding (01803) 841 (3 lijnen) 

OBSERVATOR 
ROTTERDAM V ASTELAND 30 TELEFOON 11 15 20 

FABRIKANTE VAN: 

NAUTISCHE INSTRUMENTEN 
MANOMETERS, THERMOMETERS, 
PYROMETERS, TACHOMETERS. 

Agenten voor Zeekaarten en 
Nautische boeken. 

REP ARATIES OP KORTSTE TERMIJN 

Indien hier 
uw advertentie had 
gestaan dan ••• 

zouden 28.000 geestverwanten alsmede 
hun huisgenoten deze hebben gelezen. 

Inlichtingen 
en 
advertentie
tarieven· 
worden gaarne 
lierstrekt 
door onze 
administratie, 
postbus 43 
Amersfoort, 
tel. 0.3490-1 34 25 

VUURVASTE STENEN IN ALLE SOORTEN 

,.M 0 L I~ 0 L" MOLER ISOLATIESTENEN 

VUURVASTE ISOLATIESTENEN 

ZUURVASTE STENEN 

.,P R 0 0 0 R I T E'' CHEMISCH BESTENDIGE PRODUKTEN 

LEVERT 

N. V. Gouda V uurvast 
VERENIGDE VUURVASTE-STEENFABRIEKEN 

GOUDA - TELEFOON 67 44 - ( 18 20> 



VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

RlJIL VERI(A VELING 

EN RECREATIE 

Meer en meer wordt er voor gepleit om de ruilverkaveling dienst
baar te maken aan de recreatie. Zo ook in een ingezonden stuk in het 
vorige nummer van ons blad. 

Dit stuk was in hoofdzaak een weergave van een artikel van drs. R. J. 
de Wit in "Na tuur en Landschap". Het is een pleidooi voor herziening 
van de ruilverkavelingswet, waardoor de mogelijkheid wordt geschapen 
meer grond voor recreatie vrij te maken. 

Ook de stemmingenprocedure wil men veranderen en wet en uitvoering 
niet meer onder één, doch onder drie departementen laten vallen. De in
houd van· bedoeld artikel en van bedoeld ingezonden stuk maken het nood
zakelijk nu reeds op deze plaats op dit probleem in te gaan. 

Misbruik van wet 
De ruilverkavelingswet heeft tot doel 

om de structuur van de landbouwbedrij
ven te verbeteren. De bedtijven worden 
opnieuw ingedeeld, tal van kleine perce
len worden tot een of enkele grote sa
mengevoegd. Wegen worden aangelegd 
en verhard. 

door ir. L. G. OLDENBANNING I 
te geloven. Integendeel, daardoor wordt 
het gemakkelijk bedrijven samen te 
voegen en grond voor andere doeleinden 
te kopen. 

Dat de recreatiebehoefte groter is ge
worden is juist, maar geen reden om de 
ruilvérkavelingswet te wijzigen. In wel
ke richting deze recreatiebehoefte gaat 
is echter nog niet duidelijk. Overigens 

makkelijker gaan, tenzij er een vlucht 
in grond als beleggingsobject zal blijven 
bestaan als gevolg van de waardever
mindering van het geld. 

Ook het Ontwikkelings- en Sanerings
fouds bevordert het vrijkomen van grond 
Deze aankoop behoeft niet alleen door 
het Rijk, maa.r kan vaak nog beter door 
locale instanties geschieden. 

Dat de stemmingsprocedure niet een 
ieders instemming heeft is bekend. Dit 
geldt echter vooral de tegenstanders. Al
le eigenaren hebben echter de mogelijk
heid om hun stem uit te brengen. Dit 
is democratischer dan met een besluit 
van Prov. Staten zoals wordt voor
gesteld. 

.Geen veroudering 
Kortom ik ben van mening, dat' van 

veroudering van de Ruilverkavelingswet 
geen sprake is. Ook is voldoende geble
ken, dat de wet een soepele uitvoering 
mogelijk maakt. Het aL of niet doorgaan 
van een ruilverkaveling is mijn inziens 

De water aan- en afvoer wordt beter 
geregeld. Boederijen kunnen worden 
verplaatst. Electriciteit, telefoon en wa
terleiding kunnen worden aangelegd. 
Door aankoop van gronden, door de Stich
ting Beheer Landbouwgronden, kunnen 
bedrijven worden vergroot, kan grond 
~aan gemeente of waterstaat worden ver
kocht voor woningen en wegen en kun: 
nen ook stukken worden bestemd voor 

zal aankoop van gronden, zowel in, als - een zaak van de eigenaren. Zij moeten 
buiten de verkaveling hoe langer hoe ge- de zekerheid hebben, dat ze hun grond 

' natuur- of recreatiegebieden. 
Deze grond kan aan het Staatsbosbe

heer, gemeenten, provincies of daa.rvoor 
speciaal opgerichte stichtingen worden 
verkocht. (bv. Geldersch Landschap of 
Recreatiestichting). 

Elk plan van uitvoering heeft de goed
keuring van het Staatsbosbeheer nodig, 
alsook van Ged. Staten, zodat het ruime 
bekendheid geniet. Voorwaarde is, äat el
ke grondeigenaar, die gronden in de ver
kaveling heeft liggen en deze niet ver
koopt, recht heeft op teruggave van 95 
procent van de ingebrachte oppervlakte. 

Men is er dus van verzekerd, dat men 
vrijwel alle grond, die men inbrengt te
rugkrijgt. Men kan wel meer ~rijgen door 
aankoop via. de ruilverkavelingscommis
sie - maar niet minder dan 95 procent 
van de inbreng. Een herindeling en ver
betering van de doelmatigheid van de 
land- en tuinbouwbedrijven in een streek. 

Dat is het doel van de wet, daarvoor 
stemt men als men zich voor een ruilver
kaveling verklaart. En dit mag men ook 
niet veranderen. Het gebruiken van de 
wet om door minder grond terug te ge
ven meer grond aan de landbouw te ont
trekken bv. voor recreatie zou misbruik 
betekenen. Wil men dit langs vrijwillige 
weg door aankoop doen dan is er geen 
bezwaar, maar een wettelijke dwang zou 
het karakter van de wet aantasten. Het 
mag geen verkapte onteigeningswet wor
den. 

Is de wet verouderd? 
Voorstanders van herziening van de 

. ruilverkavelingswet stellen, dat de wet 
verouderd is. Vreemd voor een wet, die 
in 1954 nog is herzien en geldt voor pro
jecten, die meer dan 10 jaar duren. Daar
bij komt nog, dat de uitvoering geen en
kele starheid kent en telkens bij de ont
Wikkeling wordt aangepast. 

Dat de sterke vermindering van het 
aantal landbouwbedrijven verandering 
van de wet nodig maakt is nauwelijks 

MIJN OPINIE IS ... 
HET BEGINSELPROGRAM 

Aan een schrijven van de heer A. 
W esterman te Koog aan de Zaan ont
lenen wij het volgende: 

Met belangstelling las ik in uw num
mer 792 dd 24.-9 '64 een en ander over 
de herziening van het beginselprogram 
van de Volkspartij voor Vrijheid en De
mocratie. Hierbij lijkt ook mij de ver
melde discussiegrondslag bepaald onge
lukkig gekozen en in vele opzichten niet 
juist, gelijk Z. Exc. Prof. mr. P. J. OUD 
het zo duidelijk tot uitilig brengt in zijn 
visie op de zes hoofdpunten van de dis
cussiegrondslag, geschreven in hetzelfde 
nummer. Ook naar mijn mening is het 
oude beginselprogram nog vrijwel juist, 
doch de artikelen staan enigszins onhan
dig leesbaar gerangschikt en zijn daar
bij moeilijk onder te brengen bij de drie 
wezenskenmerken van het •liberalisme, 
VRIJHEID, VERANTWOORDELIJK
HEID en VERDRAAGZAAMHEID. Zo 
ontbreekt •ook de urgente kwestie ten 
aanzien van de geboorteregeling. Als 
slotsom namelijk van vele gegevens uit 
literatuur en pers, zou men wel kunnen 
zeggen, dat onze bevolkings"groei" ge
heel voortkomt uit "in wèzen door de 
ouders ongewenste" kinderen. Echter de 
wettelijke toestand in Nederland is nog 
dusdanig, .dat deze het ktijgen van gro
te gezinnen in de hand werkt, terwijl de 
vrijheid om dit te beperken wordt tegen
gewerkt. Talloze andere ma~;~,tregelen op 
dit gebied zouden zowel de maatschap
pij als zeer vele toekomstige ( en dan 
vooral de minder ontwikkelde) gezin
nen terdege kunnen ontlasten. Het geldt 
hier een C"'derwerp, dat reeds door de 
PSP en onlangs ook in de katholieke 
wereld openlijk wordt besproken. Waar 
vooral de VVD voor Vrijheid en Verant
woordelijkheid op de bres hoort te staan 
lijkt mij opname van het hieronder ge
noemde punt 7 van het hoofdstuk Ver
antwoordelijkheid gunstig en dit zal 
zeer waarschijnlijk een toevloed van le
den tot gevolg hebben. 

Punt 7 zou aldus moeten luiden: 
De Partij streeft ernaar, dat de Over-

heid haar negatieve instelling t.a.v. ge
boortenregeling laat varen, de belem
merende wettelijke bepalingen in dezen 
afschaft en al het mogelijke zal doen om 
een verantwoord bevolkingsbeleid te 
voeren. Zij is voorstander van een actie
ve bevolkingspolitiek, die niet slechts de 
gevolgen van de toenemende bevolkings
druk tracht op te vangen (ruimtelijke 
ordening), maar ook door maatregelen 
op juridisch, sociaal en fiscaal gebied, 
die kunnen· bijdragen tot een verminder
ing van het geboortenoverschot, uiter
aard met eerbiediging van de persoon
lijke verantwoordelijkheid en de per
soonlijke vrijheid. 

"GOEDE 
OUDEDAGVOORZIENING'' 

Het zij mij veroorloofd zo vrij te zijn 
een opmerking te maken aangaande 
de "goede oudedagvoorziening" waarvan 
sprake is in het weekblad van de VVD 
dd. 11 november 1964. Deze "oudedag
voorziening", AOW is geen pensioen, 
maar een voorziening. Of nu de bedra
gen van f 3540 en f 2478 per jaar voor 
resp. gehuwden en alleenstaanden inder
daad een "goede oudedagvoorziening" 
voor allen vormen, valt nog te bezien. 
Zij, die bij AOW steun van Sociale Za
ken krijgen, moeten bij elke verhoging 
van de AOW een bepaald bedrag van die 
steun afstaan en de gepensioneerden 
van 65 en ouder worden op hun pensioen 
bekort. Immers, wordt 80 pct. van de 
AOW van hun pensioen ingehouden, 
eveneens bij elke verhoging van de AOW. 

Hierbij zij aangetekend, dat het pen
sioen "onaantastbaar" is. Ter vermij
ding van een moeilijkheid, die bij de ad
ministratie zou bestaan, wordt aan deze 
gepensioneerden de AOW in haar ge
heel uitgekeerd, doch de onrechtvaardig
heid: aantasting van het pensioen, in het 
bijzonder, blijft bestaan. De Pensioen
bonden hebben deze onrechtvaardigheid 
reeds duidelijk aangetoond. Deze inhou
ding van de AOW is niet anders dan een 
verkapte premiebetaling. De gepensio-
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terugkrijgen, anders doen ze niet mee. 
Met een besluit van Prov. Staten en 

een niet genoemd of lager percentage te
rug te ontvangen grond gaat men d _ weg 
van de onteigening op. Daarvoor dient 
de Ruilverkavelingswet niet. Overigens 
zal men deze wet niet te vaak moeten 
veranderen. Dit tast de rechtszekerheid 
aan. 

De uitvoering dient ook in handen van 
één instantie te blijven en onder een de
partement te vallen. Het departement 
van Landbouw is daarvoor de aangewe
zen instantie. 

Dat de plannen vooraf de goedkeu
ring van' Provincie en Staatsbosbeheer 
behoeven, geeft al voldoende waarbor-
gen. Moeilijkheden, die hier en daar 
zijn voorgekomen zijn dan ook geen 
gevolg van de opzet, doch van de uit
voeting. Het systeem is juist en behoeft 
geen verandering. 

neerden beneden 65 betalen premie voor 
AOW, doch hebben zij de leeftijd van 65 
bereikt, dan betalen zij nog premie. Zo
doende betalen de ambtenaren gedurende 
hun hele leven premie voor de AOW! 
Eenmaal is 56 pct. van de AOW ingehou
den met de bedoeling, zo werd tenminste 
verondersteld, tot algehele afschaffing 
over te gaan, evenwel is teruggegaan tot 
80 pct. Hierdoor is het voor velen van 
deze gepensioneerden bezwaarlijk een 
verzorgirfgsflat te huren, wegens de 
enorm hoge huurprijs. 

En toch spreken van een "goede oude
dagvoorziening"! Wordt deze zaak inder
daad gezien als onrechtvaardig, dan bre
ke men daarmede. 

Haarlem M. L. MARTENS 

OORLOGSMISDADIGERS 
Onder het artikel "Gratiebeleid Bre

dase Vier" dat u · gelukkig in uw blad 
van 12 november hebt durven plaatsen, 
geeft u nog een noot van de redactie. 
Daarin suggereert u, dat u meent, dat in 
Nederland een dubbele gratiëring niet 
mogelijk zou zijn. Het tegendeel is waar. 

Na de oorlog zijn er in Nederland te
gen oorlogsmisdadigers 154 doodvonnis
sen uitgesproken. In 101 geval is er gra
tie verleend ~ot levenslang. Van deze 101 
zijn er nog vier in Breda. De laatste Ne
derlander is ·;ort geleden ontslagen. 

Als u nog andere cijfers wilt: Van deze 
154 waren er 21 Duitsers. Van de 101 
gegratiërden 16. Dat veruit de meeste 
oorlogsmisdadigers - dikwijls ook de 
ergste - NederlandeJ;S waren, is iets 
wat we al te graag vergeten . 

A. VERHEIJEN, 
aalmoezenier, gevangenis Breda. 

Een andere lezer is zeer verontwaardigd, 
dat wij het oorspronkelijke artikel, waarin 
voor aratie werd gepleit, in ons blad hebben 
opgen~men. Wij kunnen hem geruststellen. 
De redactie, en kennelijk ook de VVD-Twee
de Kamerfractie, is tegen gratiëring vcm de 
vier in Breda gedetineerde oorlogsmisdadigers. 

(Red. Vrijheid en Democratie), 
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MINDER BELASTING BETALEN 
De inkomstenbelasting wordt nog niet verlaagd. 

Toch kunt U reeds nu belangrijk minder belasting betalen. 

Ais U de inkomstengarantieverzekering sluit van het W.B.K. 
betaalt de fiscus 30 tot 60 '/o van de premie. 

Door deze verzekering krijgt U de zekerheid, dat bij arbeids
ongeschiktheid door ziekte, ongeval of invaliditeit, uw in
komen niet plotseling drastisch vermindert. 

De inkomstengarantieverzekering van het W.B.K. garandeert 
ook, dat het verzekerde bedrag door de indexclausule gelijke 
tred houdt met de inkomstenstijging, 

Het is een verzekering met waardebehoudende koopkracht. 

Inlichtingen over deze inkomstengarantieverzekering worden 
gaarne verstrekt door: 

N.V. Amersfoortse Algemene Verzekeringmij. 

W .. B .. K .. van 1938 
Bergstraat 6-8 - Amersfoort - 'l'~lefoon (03490) 1 70 43 • 



Ver en 

Juist vóór het Kerstreces hield 
de Tweede Kamer zich bezig 

met het verre-zien-beleid. Door het 
monopolie der omroepverenigingen 
en de reactie daarop, is dit een 
zaak, waarbij de vertegenwoordi
gers der zuilen en "de anderen" fel 
tegenover elkaar staan. Daar is 
niets tegen. Temeer nu de brief van 
de Regering althans de mogelijk
heid opende, dat het hatelijk immo
bilisme, oftewel de starheid van het 
aether-beleid, eindelijk doorbroken 
zal worden. Dat daarbij de V.V.D.
Tweede Kamerleden een eigen en 
markant geluid hebben doen horen, 
het doet ons deugd. Zowel de frac~ 
tie-voorzitter mr. W. J. Geertsema 
als de VVD-radio- en TV -specialiste 
mevrouw H. van Someren-Downer, 
hebben overtuigend en dwingend 
hun visie verdedigd. Dit schijnt ons 
een objectieve waarheid, die moei
lijk kan worden betwist. 

* .. $ 

Eén der kernpunten van het 
d-ebat vormde "de brief", 

waarin premier Marijnen en minis
ter Bot de Kamer mededeelden, 
vóór 1 maart hun standpunt ken
baar te zullen maken over nieuwe 
mogelijkheden voor het radio- en 
TV -beleid. Daarbij zullen nieuwe 
gegadigden alsook reclame in de 
acther een kans krijgen. 

Staatsrechtelijk interessant was 
de vraag, of het bezwaar van de 
PvdA-fractieleider, prof. Vondeling, 
steek houdt. Hij keerde er zich nl. 
tegen, dat premier Marijnen tevo
ren de fractievoorzitters der vier re
geringspartijen van dt. inhoud van 
de brief op de hoogte had gesteld. 
Het mag dan al "een unicum in onze 
parlementaire geschiedenis" (for
mulering Marijnen) zijn, dat in een 
brief aan de Kamer gesproken 
wordt van overleg tussen Regering 
en fractieleiders des heren Vonde
ligs verzet w~s ongegrond. Mr. 
Geertsema heeft dat duidelijk aan
getoond. Hij gaf te kennen, dat de 
VVD zich tijdens de Kabinetsforma
tie node bij het overleg met de frac
ties had neergelegd. Gezien echter 
de methode der formatie is het ra
tioneel, dat bij een tamelijk ingrij
pende wijziging van het gesloten ac
coord, de fractieleiders daarvan 
worden geïnformeerd. Ziehier dan 
een unicum uniek-eenvoudig toege
licht. 

In het algemeen stond mr. Geert
sema positief tegenover de brief van 
de Regering. "Wij hebben" - ;lldus 
de VVD-fractieleider - "zolang ge-

en 
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zien 

immers hardnekkig. Men moet nu 
tweërlei zaken afwachten. Ten eer
ste, hoe het uiterlijk 1 maart te ver
schijnen voorstel van de Regering 
er zal uitzien. En ten tweede, hoe en 
of er tussen de conservatieve zuilen
adepten en hen die vernieuwing 
wensen overeenstemming kan wor
den bereikt .. 

Alles tezamen is s;r na dit decem
berdebat een lichte straal van hoop 
te bespeuren aan de als geheel zo 
sombere horizon van het TV -bestel. 

vochten voor de mogelijkheid van 
reclame in radio en televisie en voor 
de daaraan in onze ogen onlosmake
lijk verbonden openheid van het 
omroepbestel, dat ik de kans om 
daartoe eerder te komen dan bij een 
ongewijzigd handhaven van het ac
coord van Wassenaar mogelijk zou 
zijn geweest, met beide handen wil 
aangrijpen". 

* * * 

H oofdpunten van dit debat, dat 
men, gezien tenminste de 

kans op kentering in het omroepbe
leid, historisch kan noemen, waren 
de suprematie der getallen alsook 
de reclame. De reclame in de aether 
waartoe plotseling zovele, vroeger 
felle opposanten door de drang der 
omstandigheden zijn bekeerd. Me
vrouw Van Someren-Downer heeft 
èn in de Kamer èn in een TV -rede 
opnieuw de zogenaamde heiligheid 
van de getallen gehekeld. "Men kan 
niet stellen, en nog volhouden ook", 
- zo verklaarde zij - "dat een 
omroepvereniging werkelijk werkt 
als vereniging waar de meeste stem
men gelden. Als men dan nog over 
een culturele veren1gmg spreekt", 
komt men tot een ondragelijke fic
tie. "Want onze omroepverenigingen 
zijn in overgrote meerderheid le
vensbeschouwelijk, casu quo poli
tiek bepaald. Hun politieke macht is 
enorm. Niet voor niets noemt de 
heer Burger de V ARA het mach
tigste propaganda-middel voor het 
socialisme. Het toewijzen van zend
tijd op grond van het getal voor de 
toekomst is conservatief". Alles re
denen, waarom zij terecht wilde af
wachten hoe de nieuwe r-egeling er 
in de praktijk zal uitzien. Men moet 
immers niet vergeten dat toen de 
omro-epen in de aethe~ kw~men het 
criterium van het getal ni.et gol:d. 

De motie-Baeten (KVP), die thans 
in de ijskast is gelegd - maar ijs
kasten kan men openen - wenste 
aanWlJzmg van nieuwe gegadig
den volgens voor allen gelijke nor
men. Dat lijkt mooi. Maar het is 
minder mooi, wanneer men bedenkt 
dat volgens diezelfde normen op het 
stuk van getal, "kleine" gegadigden 
met minuscule zendtijd tevreden 
zouden moeten zijn. 

Mevrouw Van Someren keerde 
zich met reden tegen deze in cultu
rele aangelegenheden kromme ge
talssuprematie. Kijkt men toch naar 
de getallen, dan mag men zeker de 
TROS niet uitsluiten. "En hoe men 
nu ook over .de REM denkt, niet te 
ontkennen valt, dat er ruim 200.000 

Nederlanders ZlJn, die dit wensen. 
En wanneer dat heilige getal . voor 
de andere omroepveremgmgen 
geldt, dan zal dat getal ook moeten 
gelden voor de TROS, de aanhang 
van de REM". Aldus onze partijge
note tijdens haar optreden voor 
de TV. 

* * * 

H et is merkwaardig dat de 
VVD op het stuk van open

heid van het bestel en van reclame 
zich plotseling in een aantal niet~ 
liberale medestanders verheugen 
kan. Verheugen echter met een 
vraagteken. Want wij kunnen de 
volte face der anderen niet zonder 
enige scepsis zien. De omroepvereni
gingen - de VVD heeft het heus 
niet op hun bestaan gemunt - zijn 

* * * 

Men heeft gezegd, dat er ande
dere, belangrijker zaken zijn, 

dan het Nederlandse TV- en radio
beleid. Daar is weinig tegenin te 
brengen. Maar dat weinige is beslis
send. Want laat ons niet vergeten -
ook hier zijn wij het met in-evr. Van 
Someren eens - met de openheid in 
de wijde aether is in wezen een stuk 
van ons aller vrijheid in het geding. 
Wanneer men wat ruimer ziet, is de
ze zaak van de vrijheid in alle om
standigheden waard er zich voor in 
te zetten. 

Met een bede voor vrede en vrij-:
heid in een zo groot mogelijk deel 
van de wereld wensen wij alle le
zers van dit weekblad een gelukkig 
1965 toe. 

L.M. 

Liberale Internationale nam resolutie aan 
over internationale situatie 

Op het onlangs gehouden Congres van de Liberale Internationale is onder 
meer uitvoerig gesproken over de internationale situatie, die één van de 
hoofd-onderwerpen van de vergaderingen in de commissies en in de plenaire 
vergaderingen aan het slot vormde. 

Met algemene stemmen werd een uitvoerige resolutie aangenomen, waar
bij de Liberale Internationale haar ernstige bezorgdheid over de verslechte
ring in het handhaven van het recht uitsprak, sinds de hoop voor verbe
tering daarvan, centraal was geplaatst in de Verenigde Naties. 

In het bijzonder betreurt de Liberale 
Internationale het grote gevaar, dat 
Europa bedreigt door het verbreken van 
een plechtig verdrag door president Ma
karios; door het tekort schieten van je 

NAVO, aisook van de machten, die zich 
garant stelden om de vrede te herstellen 
en door het niet in staat zijn van de 
Verenigde Naties om een halt toe te roe
pen aan de gewelddaden. 

De Liberale Internationale veroordeelt 
verder de aanvallen van Indonesië op de 
Federatie van Maleisië, welke laatste pas 
opgeheven is uit zijn koloniale status en. 
waaraan volkomen onafhankelijkheid is 
toegekend. Evenzeer spreekt de Liberale 
Internationale haar grote bezorgdheid uit 
over het gevaar voor de vrede, dat duide
lijk is geworden in de openlijke aanval
len in de topconferentie van Arabische 
leiders om Israël te vernietigen en in de 
militaire krachtsontplooiing, die voor dit 
doel wordt aangewend, ook met hulp die 
daartoe gegeven wordt door Duitse tech
nici in Egypte. 

De Liberale Internationale spreekt als 
haar indruk uit, dat directe onderhande
lingen tussen Israël en de Arabische sta
ten, de juiste weg vonnen om hun ge
schillen te bezien en aan de oorlogssta
tus een eind te maken. 

Verder wordt in de resolutie aandacht 
geschonken aan het gevaar van commu-

nistische, elkaar beconcurrerende mach
ten; terwijl evenals verleden jaar be
zwaar wordt gemaakt tegen de muur in 
Berlijn. 

Europese integratie 
Voorts schenkt de resolutie aa.ndacht 

aan het wezenlijke belang van de Euro
pese integratie en van een behoorlijk suc
ces in de Kennedyronde. 

Tot slot spreekt de Liberale Internatio
nale als haar overtuiging uit, dat teke
nen van onenigheid in het communisti
sche blok geen terugkeer veroorloven tot 
nationalistische gedachten- en politiek in 
de westerse wereld. 

Zij doet daarom een beroep op alle li
beralen om zich te weer te stellen tegen 
toeneming van het nationalisme in hun 
eigen land, alsook daarbuiten en vurig 
dóor te gaan met de strijd voor hun ge
meenschappelijke. beginselen om te ko
men tot een solide en blijvende interna
tionale rechtsorde. 

Deze bijeenkomst van liberalen uit ve
le landen van de wereld heeft wederom 
bijgedragen tot versterking van de inter
nationale liberale contacten en tot bezin
ning op de praktische verwezenlijking in 
de huidige wereldsituatie. 

D. W. DETTMEIJER 
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Prof. OUD 
SPREEKT IN HILVERSUM 

De afdeling Hilversum belegt op maan
dag 1 februari a.s. een grote openbare 
vergadering, waarin de beginselen van de 
VVD aan de orde zullen worden gesteld. 

Dit onderwerp wordt eerst behandeld 
door de heer R. A. Heyting, voorzitter 
van het Hoofdbestuur van de JOVD en 
prof. mr. P.J. Oud, minister var. Staat en 
ere-voorzitter van onze Partij. 

De avond wordt gehouden in de grote 
zaal van ,,Het Hof van Holland" te Hil
versum. Aanvang 8 uur. 

KAMERLID JOEKES 
IN ALPHEN A/D RIJN 

In een bijeenkomst van de afdeling Al
phen aan den Rijn sprak het Tweede 
Kamerlid de heer Th. H. Joekes over de 
belastingVerlaging. 

Na een zeer duidelijk betoog volgde 
een aantal vragen, waaruit een prettige 
discussie voortvloeide. 

TILBURG VERDIEPTE 
ZICH IN PROBLEMEN 

Op 16 november j~ hield de afdeling 
Tilburg en omstreken een buitengewone 
algemene ledenvergadering. 

Een levendige discussie ontstond over 
het punt ledenwerving. Voorgesteld werd 
debatavonden te organiseren in studen
tenkringen. 

T.a.v. de gemeenteraadverkiezingen 
kwam de moeilijke positie van deze af
deling "in het Zuiden" tot uiting, spe
ciaal met betrekking tot het stellen van 
goede ca.ndidaten. 

Vervolgens besloot de vergadering 
steun te verlenen aan de candidatuur 

van dr. van Alphen de Veer te Eindho
ven voor de functie van voorzitter van 
de Centrale Brabant in verband met het 
vertrek van ir. Lugt. 

Uit de rondvraag bleek dat men niet erg . 
tevreden was over de gang van zaken 
bij de kadervorming en over het partij
blad. 

Een der leden drong aan op het orga
niseren van groepsgesprekken over be
paalde onderwerpen in regionaal-, pro
vinciaal of landelijk verband. 

ZEGERING HADDERS 
IN ZWIJNDRECHT 

Dezer dagen sprak voor een overvolle 
zaal in Zwijndrecht het Tweede Kamer
lid Zegering Hadders. In zijn betoog 
brak spr. o.m. een lans voor de kleine 
zelfstandigen, die het steeds moeilijker 
krijgen naarmate de EEG beter zal gaan 
werken. Vervolgens werden vele vragen 
over allerlei onderwerpen gesteld, die 
door spr. bijzonder duidelijk werden be
antwoord. 

Het was een bijzonder geslaagde 
avond die zeker een stimulans vormt om 
te komen luisteren naar mevr. Van So
meren-Downer op 14 januari a.s. 

Mr. VAN RIEL 
SPRAK IN GROOT-AMMERS 

Door de gezamelijke afdelingen van de 
VVD in de Alblasserw·aar J werd op 27 
november j.l. een vergadering te Groot 
Ammers belegd. .-

Het lid van Gedeputeerde staten van 
Zuid-Holland, mr. H. van Riel, hield een 
boeiend betoog over planologie, waarin 
hij vooral de ontwikkeling van Zuid-Hol
land belichtte. Bijzondere aandacht werd 
besteed aan de Alblasserwaard, waarvoor 
hij vooral op indilstrleel gebied een grote 
ontwikkeling voorzag. 

Hij riep de agrariërs op goed op hun 
tellen te. passen en vooral hun medewer
king te geven aan de bestaande ruilver
kavelingsplannen daar bij passief blij-

Is een leeftijdsgrens gewenst ? 
De laatste tijd heb ik veel contacten 

gehad met politiek geïnteresseerde jon
geren. zo mocht ik de zitting van het 
Zuidhollands Jongeren Parlement presi
deren en sprak ik voor liberale studen
ten in Den Haag, Leiden en Delft, en 
had ik zitting in een forum voor studen
ten van de Vrije Universiteit te Amster
dam. 

Uit al deze contacten en gesprekken 
voor en na de bijeenkomsten bleek mij, 
dat de politieke belangstelling. van vele 
jongeren behoorlijk groot is, maar dat 
bij hen allen een bezwaar naar voreD 
komt nl. dat in het bijzonder bij de 
VVD, in tegenstelling tot de KVP en de 
PvdA, geen leeftijdsgrens wordt gehand
haafd van 65 jaar voor hen, die in ver
tegenwoordigende lichamen zitting heb
ben. 

Men vindt dat een bezwaar, omdat 
daarmede de doorstroming naar veler 
mening niet voldoende gewàarborgd 
is. Vooral ook omdat . de afvaardiging 

BIJ DE KOMST VAN HET 
NIEUWE JAAR 

Weer is een jaar voorbij en begint een 
nieuw. Wij beginnen dat met vele goede 
wensen voor anderen; met vele goede 
voornemens voor onszelf en met een 
schone nieuwe agenda. Neen, niet hele
maal schoon; er staat al wat in: 9 en 10 
oktober onze jaarlijkse conferentie. De 
Pietersberg is al besproken, dus de bij
eenkomst staat reeds vast, al is het pro
granuna nog onbekend. Ook zal er in 
het voorjaar weer een landdag zijn maar 
die staat nog niet in onze agenda, want 
niet allèen het programma, maar ook 
de datum is nog onbekend. In elk geval 
hopen wij bij beide gelegenheden weer 
op een volle zaal. En niet alleen dan; 
wij wensen de VVD in het algemeen en 
onze organisatie in het bijzonder een 
toenemende belangstelling en toenemen
de activiteit. Dat die mogelijk zijn ook 
in een niet-verkiezingsjaar, zien wij in: 
Drenthe. 

DRENTHE 

Jaren lang was er. daar onder de 
liberale vrouwen geen leven te 

'1ekennen. De dames Hansen-Van der Lin-

van onze partij numeriek niet l!lO groot 
is. 

Zou het nu wenselijk zijn om die 
leeftijdsgrens van 65 jaar verplicht in te 
voeren? Ik zou daar persoonlijk niet 
voor voelen, al hoop ik, dat het aansnij· 
den van dit onderwerp tot een discussie 
aanleiding zou kunnen geven. 

Er zijn voorbeelden te over van uitzon
derlijke figuren, die boven de 65 jaar 
nog topprestati~ op politiek gebied heb
ben geleverd. Maar in het algemeen zou
den naar mijn mening bij df candidaat
stellingen; de ·instanties, die daartoe be
voegd zijn, er erl1Stig rekening mee .moe
ten houden, of candidaten de 65 jaar ge
passeerd zijn en moeten beslissen of als 
het geen zeer bijzonder geval is, tot deze 
candidaatstelling moet worden overge
gaan. Hierbij moet in aanmerking geno
men worden, dat velen eerst na hun 
65ste jaar over voldoende tijd beschik
ken om de tijdomvattende taak van b.v. 
raadslid op zich te kmmeu nemen. 

D.W.D. 

Copie voor deze rubriek te zen
den aan: Mej. Joh. H. Springer, 
Alexanderstraat 16, Haarlem. 

den en Tanunens-Bieze, afwisselend cen
tralevertegenwoordigster en plaatsver
vangster hebben er samen verandering 
in gebrácht en nu gonst het er van le
ven, kunnen wij wel zeggen. Dit seizoen 
is begonnen met een contactdag voor de 
hele provincie in Zuid-Laren, die wij in 
oktober reeds vermeld hebben. In novem
ber is een jaarvergadering gehouden, 
waarop een bestuur werd gekozen, -.-en 
flink en praktisch bestuur. Er zijn nl. 
uit iedere Statenkieskring twee dames 
aangewezen, dat zijn er samen acht. De
ze grote spreiding biedt kans op effec-

ven grote gevaren zouden 'kunnen ont
staan. Ook de invloed van de agglomera
tie werd besproken. 

Na de pauze gaven vragen uit de ver
gadering de heer Van Riel gelegenheid 
nog nader op enige punten in te gaan. 
Een veelheid van onderwerpen kwam 
hierbij nog aan de orde, zoals de Drecht
stedenagglomeratie, de ontwikkeling van 
Gorinchem; al of niet hoogbouw op het 
platteland. Ook het ontwerpen van een 
streekplan voor de Atblasserwaard werd 
uitvoerig besproken. 

De voorzitter van de afdeling Groot 
Ammers, de heer Mourik, bedankte in 
zijn slotwoord de heer Van Riel, mede 
namens de vele bezoekers, die van heinde 
en ver gekomen waren. 

De organisatoren kmmen op een ge
slaagde avond terugzien. 

29 DECEMBER 11)64 - PA GIN A Z 

LIBERAAL REVEIL 
Het decembernummer van Liberaal 

Reveil bevat de volgende artikelen: 

- Als de Tros wordt losgesmeten 
-Gemeenten in de klem, Drs. J. W. 

van der Dussen 
- Herbezinning op belastingprogressie, 

Prof. dr. F. Hartog 
- Kwekersrecht, Ir. L. G. Oldenban

ning 

- Partnerkeuze bij de AR 
- Landbouwsanering en regionale in-

dustrialisatie, drs. D. H. Franssens 
- Slechte smaak (.,mensen van mor

gen") E.N. 

CONFERENTIE 
OVER DE EUROPESE EENHEID 

"s-GRAVENHAGE 16 JANUARI 1965 

Pulc:hri Studio. Lange Voorhout 15. Aanvang 10.30 v.m. 

Op deze conferentie, die wordt georganiseerd door de Kamercentrales 
Dordrecht, 's-Gravenhage, Leiden en Rotterdam, zal worden gesproken 
en gediscussieerd over 

"DE HOUDING VAN NEDERLAND IN DE EUROPESE 
GEMEENSCHAPPEN EN DE LIBERALE KIJK DAAROP", 

Praeadviseurs: 

Mr. H.R. NORD. 
Secretaris-Generaal van het Europees Parlement. 

Mr. Dr. C. BERKHOUWER. 
Lid van de Tweede Kamer, 

Lid van het Europees Parlement. 

Toespraak van 

Ziine Excellentie J. REY, 
Lid van de Commissie van de E.E.G. 

Deze conferentie staat onder voorzitterschap van 

Mevrouw Mr. J. M. STOFFELS-VAN HAAFTEN. 
Lid van de Tweede Kamer, 

Voorzitster Raadgevende Interparlementaire Benelux-Raad, 
Lid van de raadgevende vergadering van de 
Raad van Europa en West-Europese Unie. 

De deelnemers, die zich opgeven aan het Secretariaat van de Afdeling 
's-Gravenhage, Prins Hendrikplein 13, Telefoon (070) 39 30 52 - na 
kantoortijd (070) 36 05 05, zullen tijdig de praeadviezen ontvangen. 
De kosten van de conferentie bedragen f 8.50 (inclusief lunch); voor 
hen, die niet deelnemen aan de lunch (lunchtijd 12.30 tot 13.30 uur) 

bedragen de kosten f 3.50. 

Op te zenden aan het Secretariaat Afdeling 's-Gravenhage. 

Ondergetekende ................ ·- .. 

Adres ......... ···--··· ........... . 

Lid van Afdeling ...... , .......... . 

meldt zich aan voor deelneming aan 
de conferentie op 16 januari 1965. 

1 tief werk, doordat men meer mensen 
kan bereiken. Het is stellig ook aan te 
bevelen voor andere kamer-centrales, 
vooral daar waar men nog niet veel 
succes had. Daäxnaast is er als contact 
met de kamer-centrale Assen een vrou
welijk bestuurslid, mevr. Runsink-van 
der Werf. Mevr. Buurma-Vredevoogd, 
lid van Gedeputeerde Staten, is advise
rend bestuurslid. Samen met centrale
vertegenwoordigster en plaatsvervang
ster zijn dat 12 vrouwen die haar schou
ders onder het werk zetten. Is het won
der, dat er op de laatste vergadering 14 
nieuwe leden bijgeschreven konden wor
den? Voor de vragenlijsten die in no
vember zijn rondgestuurd, heeft men a
vonden belegd in Assen, Hoogeveen, 
Meppel en Emmen. Ook de middenstand 
zal uitgenodigd worden en de heer Staut
tener, middenstandsconsulent in Drenthe 
zal gesprekleider zijn. Het belooft een 
degelijke behandeling. Maar ook kleine
re plaatselijke bijeenkomsten zijn er. Zo 
was er onlangs in Dwingeloo-Diever on
der leiding van mevrouw van der Meu
len-Hanunink, ook zo'n stuwende pio
nierster, een theemiddag, waar eveneens 
de dames Tammens en Hansen aanwe
zig waren. "Het was een heel geanimeer
de middag, waar de landbouwproble
men in huiselijke vorm om de h:>ek 
kwamen kijken. In plaats van kwart o-

De kosten ad f 8.50 of ! 3.50 zijn 
overgemaakt op postrekening 7112 
van de Algemene Bank Nederland 
N.V., Kantoor 's-Gravenhage ten 
gunste van de rekening: "V.V.D.
Conferentie". 

Handtekening 

, ver vier, zoals het plan was, stonden wij 
een uur later buiten". Dat zegt genoeg. 

UTRECHT 

I n Utrecht zit men nooit stil. Nu 
zijn er weer twee kadermidda

gen uitgeschreven: 26 januari en 22 fe
bruari in Zeist, hotel Munzert, Dorp
straat 2 om 2.30 uur. Kosten samen i 
2,-. Spreken zullen resp. mevr. mr. C. 
H. Verstegen-Kettlitz over "huwelijks
goederen - en echtscheidingsrecht" en 
mevr. mr. E. Veder-Smit over "de ver
antwoordelijkheid van de staatsburger". 
Aanmelden vóór 15 januari bij mevr. 
Borkhuis-Carels, Platolaan 49, Zeist. 

PENNINGMEESTERESSE 

Zo langzamerhand is het bestuur 
bezig de top van onze organisatie 

te reorganiseren: Mevr. A. C. M. J. 
Vriesman-Gerde te Middelburg, Kastan
jelaan 13a, bleek bereid de penningen 
(d.w.z. de subsidie van het H. B.) te be
heren, hetgeen tot dusver ook door de 
secretaresse geschiedde. Het postgiro
nummer blijft 605368, maar komt nu op 
naam van: penningmeesteresse Stichting 
Organisatie Vrouwen in de VVD, te Mid
delburg. 



VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

KNALLEN 
* * Een balans over 1964 leert, dat * daarin zes mensen zijn getroffen 
door schoten van politiemannen. Drie 
van de slachtoffers verloren daarbij 
het leven. En juist in geen van deze 
drie gevallen werd de politieman zelf 
bedreigd en kon hij zich op selfver
dediging beroepen. 
Helaas is het in onze maatschappij no
dig, dat de politie gewapend is. Zij zal 
echter beter dan voorheen moeten le
ren wanneer zij van deze wapens ge
bruik moet maken. Het fatale schot te 
Boxtel heeft bij het publiek de me
ning versterkt, dat te snel naar de re
volvers wordt gegrepen. 
Bij elke jaarwisseling doen zich wel 
ergens in het land incidenten voor tus
sen burgerij en politie. Gehoopt moet 
worden dat daarbij ditmaal geen bok
ken worden geschoten P" dat het wat 
de knallen betreft blijft bij wat vuur-
werk en champagnekurken. , 

BOERDERIJENBOUW 
VRIJ? 
* * Bij de vaststelling van de be-* groting voor Volkshuisvesting 
en Bouwnijverheid heeft ons Kamerlid 
de heer M. Visser gepleit voor het 
vrijgeven van de boerderijenbouw. Elk 
jaar wordt een ongeveer gelijk aantal 
boerderijen gebouwd. 

Deze dienen zeker niet als specu
latie-object. Als ze gebouwd worden 
zijn ze dringend nodig. Men weet dus 
ongeveer hoeveel, en waar nl. op het 
platteland en men weet dat het de 
andere bouw niet verstoort, noch 
prijsopdrijvend werkt. Waarom hier 
dan nog de papieren rompslomp? 
Waarom hier nog een toewijzingsbe
leid? Laat de boerderijenbouw vrij en 
men kan tijd en ergernis van architec
ten, boeren en ambtenaren sparen. On
gelukken kunnen er niet mee gebeu
ren. 

De minister is op dit punt niet in
gegaan. Vrije bouw van kerken en 
kassen is in overweging heeft hij ge
zegd. Over boerderijen geen woord. 
Mogelijk is dit een nieuw gezichtspunt. 
Laat hij spoedig besluiten zowel de 
kerken, de boerderijen als de kassen 
buiten het toewijzingsbeleid van bouw
volume te houden. Laat men hier vrij 
kunnen bouwen. Het zou weer een 
kleine stap in de goede richting zijn. 

SATURNE 
* * Na Zandvoort heeft nu ook * Loosdrecht zijn speelzaal ge
kregen, waar het "behendigheidsspel" 
Saturne wordt beoefend. De exploitan
ten zijn kennelijk aangemoedigd door 
de uitspraak van de rechtbank in 
Haarlem. Wanneer het spel ook de vol
gende mazen van de wet behendig 
weet te passeren, zal het in nog wel 
meer vakantiecentra opduiken. 

Er van uitgaande dat de bankhou
ders er op uit zijn winst te boeken, 
kan men niet verheugd zijn over deze 
ontwikkeling. Aangezien immers de 
kansen voor de bank bij Saturne ge
ringer zijn dan bij roulette, bestaat het 
gevaar, dat exploitanten zullen trach
ten deze kansen op ongewenste wijze 
in voor hen gunstige zin te beïnvloe
den. 

Een reden te meer voor de Staat om 
eindelijk eens -een beperkt aantal 
plaatsen - Scheveningen en Zand
voort bij voorbeeld - toe te staan 
casino's te openen, waar normaal rou
lette kan worden gespeeld. 

ADRESVERANDERINGEN 

Bij verhuizing, onjuistheden in 
het adres bij de bestelling van het 
weekblad enz., wordt men ver
zocht dit niet alleen door te geven 
aan de secretaris van de afdeling, 
doch ook aan de administratie van 
het weekblad Vrijheid en Demo
cratie, Postbus 43, Amersfoort. 

Vertraging of zelfs het noodge
dwongen staken der toezending kan ' 
daardoor worden voorkomen. 
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GESPREI( MET HOOFDBESTUURSLID 

F. J. MELZER 

I n ongeveer dezelfde bewoor
dingen waarmee onlangs me

vrouw Carry de Vries-van Haaften 
haar taak als Eindhovens gemeente
raadslid schetste, geeft een ander lid 
van het VVD-hoofdbestuur, de heer 
F. J. Melzer, zijn oordeel over de po
sitie, die hij in de gemeenteraad van 
Breda inneemt. "Soms wel moeilijk, 
maar altijd interessant. Helaas is het 
aantal zetels van drie op twee ge
komen. Toch kun- je ook met z'n 
tweeën wel wat bereiken". 

Wij zitten tegenover hem in de 
voorkamer van zijn huis aan de iet
wat sombere Taxandrialaan, stads
wijk Ginneken. De somberheid komt 
alleen van buiten; het is een begrip, 
dat in dit huis niet geldt. Sterk is de 
indruk: hier wordt prettig gewerkt. 
In de achterkamer rondom de ver
lichte tafel zitten jonge zoons over 
schoolschriften gebogen. 

.,Al mijn kinderen - vier jongens 
en één meisje - stellen belang in de 
politiek", zegt de trotse vader met 
een voldane glimlach. ,_,Drie zijn lid 
van de JOVD, één is er zelfs pen
ningmeester van de afdeling. Ik ge
loof, dat zoiets zijn nut heeft voor 
later. Alles komt op goede kader
vorming aan. Daarom moeten wij 
ouderen alles doen om de belangstel
ling voor de liberale gedachte bij de 
jeugd aan te wakkeren. Zelf ben ik -
ook al heel vroeg geïnteresseerd ge
weest". 

Vroege politieke 
belangstelling 

Franciscus Johannes Melzer werd 
op 27 oktober 1915 in Princenhage 
geboren. Het milieu, waarin hij op
groeide, had een sterke binding met 
de vrijzinnig democratische partij 
van die dagen. Dit heeft er stellig toe 
bijgedragen, dat de jongen al op 
zijn twaalfde jaar belangstelling 
voor politieke vraagstukken toonde. 
Het was een tijd van langzaam toe
nemende spanningen; de NSB kwam 
dreigend op, Colijn liet zich gelden, 
democratische idealen verwaterden, 
de grote economische crisis kwam. 
Toch sloot zich de jonge Melzer ner
gens bij aan. Hij dacht vóór alles 
aan een andere toekomst dan een 
politieke. Het ruime sop trok hem 
aan. Twee jaar was hij leerling van 
de kweekschool voor de zeevaart in 
Amsterdam, waar hij de cursus voor 
stuurman ter koopvaardij volgde. 
("Goede jaren, waarin ik leerde wat 
discipline is!"). Daarna ging hij het 
zeegat uit, eerst met de KNSM en 
vervolgens met een schip van de Rot
terdamse Lloyd, maar al vrij gauw 
merkte hij, dat het zwalken tussen 
de einders van zeeën en oceanen hem 
weinig bevrediging gaf, te weinig , . 
perspectief bood. 

Net op tijd zegde hij het zeemans
leven vaarwel en koos een totaal an
dere loopbaan, die meer in de lijn 
lag van zijn Brabantse geboorte
land. Hij volgde de middelbare op
leiding voor de lederindustrie, werk
te aan het Rijksproefstation (nu 
TNO) te Waalwijk, volontairde hier 
en daar en kwam ten slotte in de 
handel terecht, waar hij zich vooral 
bezighield met de agentuur van looi
en kleurstoffen voor de leerindustrie. 
Ook daarin is weer verandering ge
komen, want tegenwoordig is de 
heer Melzer vertegenwoordiger van 

de Continental Rubber voor westelijk 
Noord-Brabant. Maar achter dit al
les, om dit alles heen, alles doordrin
gend is voor hem de zekerheid, dat 
hij een taak in het politieke leven 
heeft te vervullen. 

In de gemeenteraad 
Na de oorlog was er geen vrijzin

nig· democratische partij meer. De 
heer Melzer sloot zich bij de gloed
nieuwe Partij van de Arbeid aan, 
maar al spoedig bleek, dat hij zich 
daar niet ,thuis' kon voelen en daar
om ging hij er, ongeveer tegelijk met 
prof. Oud, uit ("met Oud .erin en er
uit!") om warmte in het oude libe
rale nest te zoeken. Met hart en ziel 
gaf hij zich aan de VVD, plakte en 
schilderde voor de verkiezingscam
pagnes en onderscheidde zich op een 

dusdanige wijze, dat n1en hem met 
belangrijke functies ging bekleden. 
Eerst kwam hij in het afdelingsbe
stuur van de partij in zijn geboorte
streek, daarna in de Centrale Noord
Brabant, waarvan hij - nu tien jaar 
geleden - tot vice-voorzitter werd ge
kozen. Hij maakte deel uit van de 
Verkiezingsraad, die mr. Toxopeus' 
candidatuur voor het parlement be
werkstelligde. Voorts nam hij een 
belangrijk aandeel in de Rijkskies
kring Tilburg (waaronder ook Bre
da, Roosendaal en Bergen op Zoom 
ressorteren), werd in 1958 gemeen
teraadslid van Breda en volgde het 
jaar daarop mr. Toxopeus, die toen 
minister werd, op als fràctievoor
zitter. Aanvankelijk had hij daar 
zitting in de commissie voor het on
derwijs, maar sinds 1962 maakt hij 
deel uit van de commissies, die zich 
bezighouden met openbare werken, 
financiën, jeugd- en sportzaken en 
strafverordeningen. Verleden jaar 
werd hij gekozen tot lid van het 
hoofdbestuur van de VVD. Inmid
dels is hij ook al lid geweest van de 
reorganisatiecommissie. 

.,Reorganisatie" 
Al pratend met de heer Melzer 

hoort men hem herhaaldelijk met 
enige nadruk het woord "reorgani
satie" gebruiken. Als wij hem daar
op opmerkzaam maken, is het alsof 
er een lichte schok door hem heen 
gaat. "Ja, het is zo, ik houd van re
organiseren, de dingen moeten voort
durend evolueren, er moet altijd 
plaats zijn voor nieuwe ideeën -
daarom ben ik er juist zo voor, dat 
er jong bloed door de partij stroomt, 
ik zei al zoëven: kadervorming, daar 
komt het op aan. Als u het mij 
vraagt, meen ik dat er veel te veel 
aan specialisten wordt overgelaten. 
Ik zou graag zien, dat verschillende 
belangrijke :vraagstukken minder 

door specialisten en meer door all
round volksvertegenwoordigers wer
den behandeld. 

Neem bijvoorbeeld de dienstplicht, 
die volgens mij in Nederland de jon~ 
gens veel en veel te lang aan het nor
male maatschappelijke leven ont
trekt. Naar mijn mening is dit niet 
nodig, de jongens verdoen veel tijd, 
verliezen hun werklust en hebben te 
lijden onder een volkomen verou
derd reglement voor de krijgstucht. 

Zij komen totaal negatief ingesteld 
de dienst uit. Wanneer een zaak als 
deze wordt onderzocht, komen al
leen militaire specialisten aan het 
woord in plaats van dat men ook 
niet-militairen (bijv. vrouwelijke 
parlementariërs) naar hun oordeel 
vraagt. Eenzelfde euvel doet zich 
voelen bij landbouwkwesties, waar 
alleen de agrariërs van de fracties 
aan te pas komen terwijl de andere 
volksvertegenwoordigers het maar 
moeten geloven. 

Ik geloof nu, dat deze specialisatie 
niet juist is en dat we er beter aan 
zouden doen 'n reorganisatie te vol
voeren in die zin, dat er méér inzich
ten te pas kunnen komen bij het be
oordelen van kwesties, die de hele 
gemeenschap aangaan". 

De manier, waarop de heer Melzer 
aan deze mening uiting geeft, is die 
van een man, die weet, dat hij wel
licht weerstanden oproept, maar 
niettemin vasthoudt aan wat hij als 
juist erkent, gedreven door 'n scherp 
doorzicht, het perspectief, dat hij 
zocht toen hij als jongeman het stuur 
van zijn leven omzwaaide naar de 
vrijheid van zijn eigen keus. 

Bslr 

r erstilZing 
Mijn dochtertje zingt bij een 
grammofoonplaat. Zij draait 
deze op haar nieuwe grammo
foon die zij met Sint Nicolaas 
heeft gekregen. Zij zingt met 
enthousiasme, omdat het zo'n 
gezellig plaatje is. Zij zingt zon
der de diepe betekenis te be
grijpen van de woorden die zij 
zingt. 

En boven mijn hoofd hoor ik 
de woorden. op een modern 
muziekje: 
"The stars shine for everybody, 
everybody near or far; 
the stars shine for everybody, 
they don't care, who you are!' 

De sterren schijnen voor ie
dereen, zij bekommeren zich er 
niet om, wie 'TI1en is. 

Dat lijkt mij een goed advies 
voor de komende week. Dan 
verstilt de politieke strijd inter
nationaal en nationaal, dan wij
ken de tegenstellingen, dan val
len de verschillen tussen de 
sferen, waarin 'TI1en leeft, weg. 
Dan schijnen de sterren voor 
iedereen. 

Laat het zo zijn, dat wij 
allen, leeren en geestverwanten 
van de V.V.D., daardOOT ge
sterkt en gelouterd en met be
ter begrip voor andere en eigen 
standpunten, zo in 1965 het 
doM om te verrichten werk 
zullen doen. 

D. W. DETTMEIJER 



,~Maak de_ J: l~D. sterk!!'' 

Voor Buig- en Zetwerk 
op hydr. pers 1000 ton. 

ZETLENGTE 7 m, dikte tot 32 mm 

Constructiewerkplaatsen 

W. HUIZER N. V. 
Telefoon 01804-2657 - Groenedijk 10 

CAPELLE A. D. IJSSEL 

SNIKKERS' HANDEL MIJ. N.V. 
ROTTERDAM • ÇRONINGEN • ARNHEM 

* 
Buizen • FITTINGS Flenzen 

.,ASCOT" Gaswandketels OLIESTANDMETERS 
,KLAFRESTRöM"-gietijzeren ketels OLIETANKS 
.,MARK"-radiatoren AFSLUITERS 
.,N.S.K, SALLAND"-ketels PLINTVERWARMING 
., THERMIA"-warmwaterboilers 
.,FLAMCO"-ophangstroppen 
.,FLEXCON"-expansievaten 

"MARK"-BUIGMACHINES 
VLOERHULZEN 
LASBOCHTEN 

en verdere artikelen op het gebied van de 

CENTRALE VERWARMING 

11 ':Delft~~ 

Twee Torens] 

N.V. LIJM- EN GELATINEFABRIEK 

TELEFOON 25242 - DELFT 

löölöém 
SPIJKENISSE 

Gebouwen van gewapend betonnen 
prefabs voor verschillende d.oeleinden. 
Vloerplaten in normale afmetingen of 
pasplaten volgens opgegeven maten, 
Broeibakken en alle onderdelen voor 
de tuinbouw. 

Spinners en Twijners 

van 

Weef- en Tricotgarens 

... O,..._t:vE.,...,.NC•IER~ 
"'!14N H M OE >'lQNit.l(atN 

€€n oube n<\O.m vooR GOCb€ WIJn 

rR. F. 0 N N E S & Z 0 0 N w WIJNHANDEl- ANNO 1876. G.RONINGEN 

N.V. RIJNSTAAL 

FABRIKANTE 

v /h J. W. Oonk Be Co. 
Telefoon 24941 I 45 - Arnhem 
Postbus 42 

VAN 
NAADLOZE 

EN 
GELASTE 

STALEN BUIZEN 

ABRAHAM VAN STOLK & ZOOMEN 
KONINKLIJKE HOUTHANDEL N.V. 

ROTTERDAM • POSTBUS 1100 
TELEFOON 0 10 - 3 54 00 
'S-HERTOGENBOSCH - Engelseweg 5 
TELEFOON 0 4100 - 3 20 55 
HELLEVOETSLUIS Industrieterrein Molshoek 
TELEFOON 0 1883 - 267'1 

"HOUDT DE VRIJHEID HOOG!" 
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OORZAAK EN GEVOLGEN BIJ HET TELEVISIEVRAAGSTUK 

N OG altijd dmkt het televisie
vmagstuk als een loden last 

op onze politieke verhoudingen. 
De verantwoordelijkheid daarvoor 

draagt niet de VVD, maar de Kamer.::
meerderheid, die in maart 1963 de 
motie-Van Someren, welke zich ach
ter de grondgedachten van de nota
Scholten over de reclame-televisie 
stelde, verwierp. 

Was zij niet verworpen, maar aan
vaard dan beschikten wij thans hoog 
en br~ed naast de in hun waarde ge
laten uitzendingen der bestaande om
roepverenigingen over een tweede 
televisieprogramma, geëxploiteerd 
door een onafhankelijke concessio
nar·is. 

Een concessionaris, die gebonden 
zou zijn aan een aantal strikte bepa
lingen en voorwaarden, w.o. de vol
strekte scheiding tussen programma 
en reclame-boodschappen en waarbij, 
precies als bij de pers, de adverteer·
ders op die programma's geen enkele 
invloed zouden hebben. 

Wanneer de Kamermeerderheid 
deze redelijke oplossing had aan
vaard, zou het televisievraagstuk als 
politiek probleem zijn verdwenen, 
zou een gezonde, werkelijke concur
rentie in het leveren van de beste 
programma's kunnen zijn ontstaan 
met een reële keuzemogelijkheid voor 
de kijkers en dan zou - men verg.ete 
ook dit vooral niet - nooit een REM 
en dus ook geen REM-probleem. zijn. 
ontstaan. 

* * * 

D. E fout var! die ongelukkige 
Kamermeerderheid heeft 

trieste gevolgen gehad. Het is ple
zierig, dat de VVD voor die gevolgen 
geen enkele verantwoordelijkheid 
draagt. Nog plezieriger echter was 
het geweest, wanneer dit alles was 
voorkomen. 

De Kabinetsformatie zou heel wat 
vlotter zijn gelàpen, er Z01i geen 
voortdurende dreiging zijn blijven 
hangen boven de samenwerking der 
vier reg.eringspartijen en er Z01L het 
nieuwe Kabinet heel wat narigheid 
zijn bespaard. 

Wij zouden gespaard zijn gebleven 
voor een vreemdsoortig wetgevend 
produkt ais de z.g. "anti-Remwet", 
met alle nasleep van dien, waarbij 
nog moet worden afgewacht of de 
minister van Justitie nationaal- en 
vooral internationaal-rechtelijk wel 
zo sterk staat als sommigen menen. 

Het lijkt nogal onvruchtbaar dat 
alles nog eens op te halen en vast 
te stellen. Maar dat is het toch niet. 
Vooral in de politiek z~in oorzaak en 
gevolg nooit te scheiden. Anderen 
mogen zich in dit geval dan blijven 
beijveren om rond die oorzaak een 
rookgordijn te leggen, wij zulLen ons
zelf het recht blijven toekennen die 
oorzaak, waar het pas geeft, telkens 
weer naar voren te brengen en de 
schuldigen aan te wijzen. 

WANNEER de lezers deze rege-
len onder ogen krijgen, zal er 

weer een nieuw televisiedebat, Óp 
parlementair niveau. achter de rug 
zijn. 

Als laatste vóór het Kerstreces zal 
de Tweede Kamer de begroting van 
Onderwijs, K. en W. hebben behan
deld, waarbij het televisieV1·aagstuk 
zeker de politieke hoofdschotel zal 
hebben gev01·md. 

Al verschijnt dit nummer van ons 
blad wat verlaat, het was, gezien de 
vele achtéreenvolgende feest- en 
zondagen, technisch toch niet moge
lijk met het inzenden van deze ru
bri~k tot na het Kamerdebat te 
wachten. 

Ondertussen valt er, los van het
geen dat Kamerdebat inmiddels moge 
hebben gebr·acht toch nog wel het 
een en ander aa~ het bovenstaande 
toe te voegen. 

In de eerste plaats is er de merk
waardigheid, dat van dezelfde zijden, 
waar men aanvankelijk de voorstel
ling wekte dat r·eclame iets verwer
pelijks is dat te allen tijde uit de 
televisie zou moeten worden ge
weerd thans diezelfde reclame graag 
in het' eigen kamp wordt binnenge
haald. 

Televisiereclame en open bestel 
zijn nu termen. die ook van die zijde 
in de mond worden genomen alsof 
men nooit anders heeft gewild. 

.. .. 
* 

M ET de heer Van Riel bij de 
1 algemene politieke beschou

wingen in de Eerste Kamer kan wor
den vastgesteld,· dat de initiatiefne
mers van de REM hier toch duidelijk 
de stroomversnellingssituatie hebben 
gec-reëerd, waardoor het nieuwe gaat 
doorbreken. 

Ondertussen vergaat het, naar· de 
heer Van Riel opmerkte, deze initia
tiefnemers als menigeen in het klas
sieke drama: "der Mohr hat seine 
Schuldigkeit getan, der Mohr kann 
gehen". Dat heet clan de ironie der 
geschiedenis. 

Wie initiatieven neemt - alelus 
onz.e fractievoorzitter in de Eerste 
Kamer - heeft als regel meer kans 
op wansucces dan op succes, zeker 
wanneer hij tegen gevestigde denk
beelden en gevestigde groepsbelangen 
ingaat. Morele diskwalificaties liggen 
voor het grijpen en worden sub_iec
tief te goeder trawui gebruikt. Wie in 
een deTgelijk geval met stenen gooit, 
verdedigt het fatsoen en dient het 
eigenbelang, wat een aangename 
coïncidentie is. 

Terzijde merkte hij daarbij op, dat 
het moTele o01·deel hier toch niet een
voudig ligt. ET was geen kwestie van 
wetsontduiking, maar een kwestie 
van ingaan tegen een parlementair 
meerderheidssentiment dooT inscha
keling van een volkenrechtelijke 

~ N.V. FABER'S 
Cf] Fabrieken voor Houtbewerking 

HOOFDVAARTSWEG 74 
ASSEN TEL.OS920-2132 

Uw adres voor vaten I hout, kratten 
en kisten, containers en pallets. 

complicatie. forme.el niet verboden. 
Dat is iets anders. 

Het feit, dat men zelf aldus niet 
wenst te handelen, geeft niet zonder 
meeT het recht een andeT te verooT
delen, die dat wel doet. Bovendien 
blijft een open vraag of de ratio van 
de Telegraaf- en Telefoonwet en de 
Reglementen is: het uitsluiten van 
technische conflagraties óf bescher
ming van een incidenteel gegroeide 
organisatievorm. Dat is een kwestie 
van vrij subtiele distincties te sub
tiel zijns inziens om een dnder op 
gTond van eigen conclusies te dis
kwalificeren. 

NOTJTIES VAN 

EEN INSIDER 

0 OK "Het Parool" toonde wel 
gevoel vooT de merkwaardige 

situatie, toen het (op 11 december) 
in een hoofdartikel o.a. schreef: 

"En mi is het plotseling all.emaal 
anders. Minister Bot heeft te ver
staan gegeven, dat toelating van 
nieuwe concessionarissen zeer wel 
mogelijk is en dat eT, op een of an
der·e manier. wel reclame in de tele
visie zal komen. 

"Politieke factoTen (sterke pressie 
van VVD en CHU in en buiten het 
Kabinet, maar van hen niet a1Ieen) 
hebben in die klimaatverandering 
een bela.ngrijk.e rol gespeeld. Zij 
moeten wel worden gezien tegen de 
achtergrond van het feit, dat b~i een 
gToot deel van het publiek de popu
lariteit van de omroepverenigingen 
al lange tijd dalende is, zodat nieuwe 
verschijnselen en initiatieven, ook de 
minder gelukkige, in beginsel met 
sympathie worden begroet. 

"Het gevolg hieTvan is weer, dat 
ook sommige o1m·oepvereni.gingen 
hun positie in een of meer opzichten 
beginnen te herzien." 

* * * 

T OT slot clan nog enige citaten 
over nu wijlen de REM, die 

aantonen, dat ook buiten de liberale 
pers in sommige peTsorganen bij alle 
opwinding nu en dan toch nog wel 
een nuchteT geluid viel te beluisteren. 

"Het Parool" noemde de REM "een 
uitvloeisel van nalatigheid van Tege
ring en parlement om te zorgen voor 
een redelijk gereglemente.erde vorm 
van reclame in de televisie". Een 
j1iiste opmerking, waarbij wij echter· 
wel willen aantekenen, dat (zoals wij 
boven reeds in herinnering hebben 
gebracht), de schuld toch wel in 
hoofdzaak ligt bij de Kamermeerder
heid, die de vorige 1'egering in deze 

zaak een stok tussen de benen heeft 
gestoken. 

En "De Tijd/De Maasbode" schreef 
in de dagen, dat ir. Vos (PvdA) in 
de Eerste Kamer en vele anderen 
met hem zich zo druk maakten over 
het na.ar hun oordeel te aarzelende 
en voorzichtige optreden van ministeT 
Scholten tegen de REM, nuchter
ironisere·nd: 

"Toch zien wij niet in, waarurn 
men zich als Nederlands staatsburger 
de zelfkwelling van verontwaardi
ging en gr·oot ongeduld zou aandoen. 
De REM veTstoort weliswaar de 
rechtsorde, maar ber·okkent niemand 
enig leed, tenz~j degene die iedere 
rechtsverstoTing a.ls een peTsaanlijk 
leed zou ervaren. Het lijden van zo 
iemand moet mateloos zijn . ... " 
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VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

DE FIN ANCIEN. VAN .DE "\T.N. 

In de wereldorganisatie, De Verenigde Naties, heeft in de laatste tijd 
wat spanning geheerst rondom de kwestie van de achterstallige "contribu
tie" van de Sowjet-Unie. Er is op dit moment een compromis in het zicht, 
al zal de ziekte van secretaris-generaal Oe Thant de oplossing mogelijk 
nog iets vertragen. In ieder geval is het gevaar wel geweken. Er is dus 
weinig reden om in ons weekblad deze zaak nog eens uit te diepen. Het is 
echter misschien wel interessant om eens na te gaan hoeveel er financieel 

gesproken bij ons aller VN omgaat. 
In 1949 bedroeg het totale administratieve budget van de VN $ 43 mil

joen. Dit jaar - 1964 - belopen alleen de salarissen al $45,2 miljoen. Voor 

1965 wordt deze post geschat op $49,5 miljoen. Voor 1965 heeft de heer Oe 

Tharit een totaal budget voorgesteld van $ 104 miljoen, dat is rond 375 

miljoen Nederlandse guldens. 

In de voorstellen van de secre
taris-generaal is gerekend op een sa
larisverhoging in 1965 van in totaal 
$ 4.251.520. Daar komt dan nog bij 
een verhoging van de post reiskos
ten personeel van $ 2.085.600. Al 
met al komt het volgend jaar - vol
gens de voorstellen - het totaal van 
de post "kosten voor de staf en daar
mee verband houdende uitgaven" op 
$ 63.038.600, dat is ongeveer 60 pro
cent van· het totale normale budget 
van de VN voor 1965. 

Voor die ruim 63 miljoen dollar 
heeft de organisatie een staf van -
volgens de voorstellen van· de heer 
Oe Tharut- 4.583 mannen en vrou
wen waarvan 2.113 ,,specialisten" en 
2.470 in algemene dienst. Dit jaar 
was het personeelsbestand 4.289 
waarvan 1990 "specialisten". Overi
gens heeft de adviescommissie voor 
administratieve en budgettaire zaken 
van de VN aanbevolen het totaal voor 
1:965 te brengen op 4.489, dat is 94 
mensen minder dan de secrertaris
generaal vraagt. 

Meer werkruimte 
De toeneming van de activiteiten 

heeft niet alleen geleid tot een gro
tere staf, maar ook tot de behoefte 
aan meer werkruimte. Om 't ruimte
tekort op te vangen zal in 1965 
$ 1.100.700 worden besteed aan het 
~erbeteren van de accommodatie in 
het bekende VN-hoofdkwartier aan 
de New-Yorkse East Riveren in het 
Palais des Nations (oorspronkelijk 
het Volkerenbondspaleis) in Genève. 
Aan het VN-gebouw in Santiago, 
Chili, wordt verder het komend jaar 
$ 1.084.000 ten koste gelegd, dat 
wil zeggen extra, boven het bedrag 
van $ 1.550.000, dat de algemene 
vergadering van de VN voor verbe
tering van dit gebouw al had toege
zegd. 

Het personeel in deze gebouwen 
moet zijn contacten onderhouden 
met de buitenwereld. De drukkosten 
daarvoor belopen in 1965 naar schat
ting $ 2.005.800, dalt is $ 131.800 
meer dan in het lopende jaar. 

Er wordt bijzonder veel geconfe
reerd. De "speciale" conferenties en 
bijeenkomsten vergden in 1963 
$ 2.897.253. Voor dit doel werd voor 
1964 toegewezen $ 4.012.100. Dit be
drag werd als volgt verdeeld: tweede 
wereldconferentie over bevolking 
$ 32.600; conferentie achttien
landencommissie voor ontwapening 
$ 891.900; bijeenkomsten subcom
missie voor hert vreedzaam verbruik 
van atoomenergie $ 750.000; VN-

conferentie over handel en ontwik
keling $ 2.190.000; regionale carto
grafische VN-conferentie voor Afri
ka$ 8.600; VN-conferentie over zon
ne-energie, windkracht en geother
mische energie $ 31.000. 

Dan zijn er de "speciale missies" 
(de al genoemde adviescommissie · 
kwalificeerde ze als "blijkbaar 
eeuwigdurend"). Ze vergen op de 
VN-begroting 1965 $ 2.489.200. Hier
van is $ 526.600 bestemd voor de 
militaire waarnemersgroep in India 
en Pakistan en $ 146.600 voor de 
commissie voor hereniging en we
deropbouw van Korea. Naast deze 
post is er nog die voor "technische 
programma's, waarvoor $ 6.400.000 
is uitgeirokken voor 1965. 

We zijn nu zo ongeveer· klaar met 
onze - uiteraard summiere - schets 
van hetgeen er financieel gesproken 
in de VN omgaat. Let wel, we spre
ken hier over het norm a 1 e admi
nistratieve budget, waarvan niets 
gaat naar de gespecialiseerde orga
nen, zoals de Voedsel- en Land
bouworganisatie, de Internationale 
Arbeidsorganisatie, de Wereldbank, 
het Internationale Monetaire Fonds 
en nog andere, die elk voor zich 
eigen secretariaten hebben en een 
eigen begroting. 
De laatste post van de normale VN
begroting, die we willen noemen, zijn 
de "speciale uitgaven" ad to
taal. $ 9.285.200. Hiervan is 
$ 9.120.600 bestemd voor rente en 
aflossing van de VN-obligaties (in 
1961 werd de secretaris-generaal ge
machtigd om tot $200 miljoen aan 
obligaties uit te geven (dat bedrag 
is voor ruim driekwart geplaatst). 
Er rest op deze post dan 
nog $ 164.600. Dat is een politiek 
uiterst belangrijke post, de bestem
ming is omstreden. Uit dit bedrag 
gaat bv $ 50.000 naar "een speciaal 
opleidingsprogramma voor de in
heemse bevolking van gebieden on
der Portugees bestuur"! 

V.S. geprikkeld 

Over de financiën vaL de VN is, 
afgezien van de weigering van Rus
land om zijn bijdragen te betalen, 
een en ander te doen geweest. De 
Verenigde Staten zijn geprikkeld, 
omdat zij, hoewel het aantal leden 
van de volkerenorganisatie is toege
nomen, nog steeds het leeuwendeel 
moeten betalen, en dat van een 
ieder jaar groter worden budget. Wij 
hebben de in het voorgaande ge
noemde cijfers ontleend aan een be
schouwing in het Amerikaanse tijd-

schrift "Barron's" (van 19 oktober 
jl.) en daarin klinkt een bitse toon 
door, met name tegen de ontwikke
lingslanden, die in de eerste plaats 
blijkgeven van een "fundamentele 
economische onverantwoordelijk
heid" en niet in het minst in staat 
zijn aan hun verplichtingen te vol
doen. 

In de VN is de vraag aan de orde, 
of er aan het normale administra
tieve budget geen limiet moet wor
den gesteld. De adviescommissie voor 
administratieve en budgettaire zaken 
meent van wel, maar de secretaris
generaal is er tegen. De heer Oe 
Thant meent, dat weliswaar een ma
ximale zuinigheid moet worden na
streefd, maar .dat een limiet in re
gelrechte tegenspraak is met de uit
drukkelijke verlangens van de leden
staten, vooral in verband met de van 
verbeeldingskracht getuigende pro
gramma's die in 1961 zijn ontwor
pen als de "Deçade voor ontwikke
ling" (het voorwoord tot de begro
ting 1965). 

De adviescommissie, die erop wijst, 
dal!; het tekort van de VN op 30 juni 
van dit jaar $ 134,5 miljoen groot 
was,. dient de heer Thant diplomatiek 
maar scherp van replie~. Zij zegt 
niet van oordeel te zijn, dat de or
ganisatie haar essentiële taak niet 
kan uitvoeren zonder jaarlijks bud
getverhogingen. Zij vervolgt: 

"Het moet voor iedereen duide
Iijk zijn, dat de verlangde activi-

. teiten voor de ontwikkelingslan
den zo omvangrijk en zo ingewik
keld zi]n in verhouding tot de be
schikbare middelen, dat ·slechts 
enkele van de meest urgente taken 
ondernomen kunnen worden. De 
commissie is niet van mening dat 
verhogingen van het budget een 
vervangingsmiddel zijn voor ade
quate planning of gecontroleerde 
inspanning". 

Even verder voegt de adviescom
missie hieraan toe: 

"Bijna twintig jaar lang heeft de 
organisatie zich beziggehouden met 
experimenteren en pionieren op 
een breed terrein. Haar ledental is 
verdubbeld, haar: programma's 
zijn uitgebreid en haar jaarlijksE: 
uitgaven zijn toegenomen van $ 19 
miljoen tot meer van $100 miljoen 
Een dergelijke groei mag volgens 
de commissie niet zonder èontrole 
blijven en zij besluit: "Een perio
dieke herwaardering van de totale 
activiteiten van de organisatie is 
essentieel, ongeacht de toestand 
van de schatkist". 

Besparing 
De adviescommissie critiseert ook 

een aantal detailpunten. 
Zij meent, dat het conferentiesche

ma van de VN thans zodanig is", dat 
aan de doeltreffendheid ernstig moet 
worden getwijfeld." Zij wijst 2r 
voorts op, dat al eerder in de alge
mene vergadering van de VN is 
vastgelegd, dat het voortdurend rei
zen, vooral van "senior-officials" een 
nadelig effect heeft op het functio
neren van het secretariaat. 

Als de aanbevelingen van de com-

r 
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missie ~ouden zijn gevolgd, zo zegt 
zij zelf, dan had de VN in 1964 min
stens $ 250.000 uitgespaard aan reis
kosten. De veranderingen in het 
luchtverkeer sinds 1946 maken het 
thans "passend", dat vertegenwoor
digers van VN -organen toeristen
klasse reizen. Maar ja, veel nieuwe 
leden-staten zijn ondanks hun ge
lijkheidsideologiën bijzonder "status
minded". 

De adviescommissie vestigt er ten 
slotte nog de aandacht op dat ook an
dere lichamen van de VN dan de al
gemene vergadering projecten kun
nen goedkeuren, zonder zich zorgen 
te (hoeven) maken over de gelden, 
die de algemene vergadering dan 
maar moet fourneren. 

Wij willen het hierbij laten. Ons 
doel was geen ander dan de politiek 
geïnteresseerden, voor wie de wereld 
niet bij de landsgrenzen ophoudt, 
kennis te laten maken met de feiten. 
Zonder die kennis is geen eigen oor
deel mogelijk, wel bittertafelpraat. 
Met die kennis is het oordeel in dit 
Hoe moeten nut en offer tegen elkaar 
geval zeker al moeilijk genoeg. 
worden afgewogen als het er om gaat 
met vallen en opstaan een vreedza
mer,· gelukkiger wereld, dat is mens
heid, op te bouwen? 

dBo. 

ALLERHANDE 
CONCENTRATIE 

D E vraag, die onwillekeurig rijst 
is of het in het belang van 

onze nationale economie en de ge
zonde verhoudingen moet worden ge
acht, dat - gemeten naar de balans
totaLen - tweederde van de bank
activiteit in handen komt van de 
nieuwe concentraties. Die vraag zal in 
eerste instantie moeten worden be
antwoord door de Nederlandse Bank. 
die op grond van de wet toezicht kre
dietwezen de bevoegdheid heeft fu
sies te weigeren, die hetzij tot een 
ongewenste ontwikkeling van het 
kredietwezen leiden, hetzij in strijd 
zijn met een gezond bankbeleid. 

Dat er aan de concentraties na
delen kleven die tot een zekere ver
schraling va~ ons bankwezen kunnen 
leiden zal niemand wilten ontken
nen; ~aar tegenover die nadelen 
staat de overweging, dat de ontwik
keling in het wijdere verband van de 
Europese samenwerking ons dwingt 
in de richting van grotere eenheden, 
die internationaal meetellen. 

(Het Nieuwe Land) 
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